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December 29, 2020

پانزدهم جمادی الاول ۱۴۴۲

مناسبت ها

۸ دی دی به آذر روز، دومین جشن دیگان
[ January 1 ] ۱۲ دی جشن آغاز سال نو میلادی



 

1- فراخوان جشنواره ملی کاریکاتور کارا منتشر شد - دانشجو

2- بانک ها در سال 98 چقدر وام ازدواج پرداخت کردند + جدول - خبرگزاري فارس

3- اقدامات امیدبخش در توسعه خدمات بانکی در روستاها - آریا نیوز

4- امکان افزایش تولید محصولات کشاورزي - گسترش صنعت معدن تجارت

5- بازدید مشاور معاون اول رئیس جمهور از منطقه ویژه اقتصادي بوشهر - فرینا

6- مدیران در برابر واگذاري ها مقاومت می کنند/ عرضه دارا دوم تا پایان سال درصورت فراهم بودن شرایط - فرینا

7- امضاي قرارداد ساخت کارخانه دوم کنسانتره سنگ آهن اُپال پارسیان - بانک و رسانه

8- بازدید مدیر امور شعب استان هاي بانک ایران زمین از شعب استان بوشهر - بانک و رسانه

9- سدهاي قصرشیرین 10 هزار هکتار از اراضی کشاورزي دیم را آبی می کند - باشگاه خبرنگاران جوان

10- رویکرد بهزیستی ایجاد شرایط شبه خانواده براي افراد فاقد حامی است - ایرنا

11- رفع تحریم ها و لزوم استفاده از ظرفیت هاي قانونی - سرمد نیوز

12- نشست شوراي روابط عمومی هاي دبیرخانه و سازمان هاي مناطق آزاد کشور برگزار شد - شبکه روابط عمومی

13- تولید روزانه 25 هزار عدد ماسک سه لایه در شهرکرد - باشگاه خبرنگاران جوان

14- تولید سالانه 1100 تن انواع محصولات گلخانه اي در نقده - باشگاه خبرنگاران جوان

15- صندق دارا دوم تا پایان سال عرضه می شود - چابک آنلاین

16- از برگزاري مسابقات «مدهامتان» تا پویش «نسل سلیمانی» در همدان - خبرگزاري قرآن

17- فعالیت 92 مرکز نیکوکاري در چهارمحال و بختیاري - خبرگزاري قرآن

18- درخشش مازندرانی ها در المپیاد هاي علمی کشور - خبرگزاري صدا و سیما

19- جشنواره ایده پردازي توسعه کارآفرینی شهري در مشهد برگزار می شود - ایسنا

20- دژپسند اعلام کرد: اگر شرایط مناسب باشد، «دارا دوم» تا پایان سال عرضه می شود - بورس و بانک

21- توسعه یافتگی شهرها در گروي تقویت گردشگري است - فصل اقتصاد

22- جلسه هم اندیشی و همفکري درخصوص درخواست هاي ضروري و اشتغال متقاضیان - صندوق کارآفرینی امید

23- ایجاد کارگروه مشترك آموزش اتاق اصناف ایران و سازمان فنی و حرفه اي کشور - پانا

24- رشد 3 درصدي تولید آهن اسفنجی در فولاد هرمزگان - پانا

25- 98 درصد خانوارهاي روستایی نیر گاز طبیعی دارند - برنا نیوز

26- مدیران به دنبال گره گشایی از مشکلات مردم باشند - ایسنا

27- ظرفیت هاي گسترده جهاددانشگاهی در خدمت حوزه هاي علمیه کشور - ایسنا

28- گزارش اولیه داور کمپین «از ایده تا عمل» در مورد سطح کیفی برگزاري طرح - دیجیاتو

29- مقاومت مدیران دولتی، خصوصی سازي را به بن بست رساند - اتاق بازرگانی تهران

30- بنانژاد: افزایش صدور پروانه کسب به معناي رونق نیست - دانشجو

31- مشارکت بانک توسعه تعاون در طرح پوشش تحصیلی دانش آموزان بازمانده از تحصیل - طلا نیوز

32- بازدید مدیر عامل بانک تجارت از پتروشیمی شهید تندگویان (سهامی عام) - طلا نیوز

33- استمرار در امر اطلاع رسانی و شفافیت محتوا باعث اعتماد مخاطب می شود - پایگاه دولت

34- صنعت و مدرسه باید در تعامل همیشگی باشند - رادیو گفت و گو

35- دبیر علمی و داوران مسابقات چاپ و بسته بندي جشنواره ملی چاپ منصوب شدند - لیزنا

36- صندوق دارا دوم تا پایان سال عرضه می شود - نماینده



37- دفاع آنلاین؛ تجربه جدید دانشجویان - اقتصاد آنلاین

38- 40 میلیارد ریال تسهیلات کرونا به واحدهاي گردشگري اردبیل پرداخت شد - تابناك

39- واحد تولیدي ماشین سازي گچساران به چرخه تولید برمی گردد - ایرنا

40- صیانت از نیروي کار، حمایت از تولید و پایداري بنگاه هاي اقتصادي از اولویت هاي وزارت کار است - آریا نیوز

41-  معاون امور اقتصادي وزارت تعاون در کهگیلویه و بویراحمد: براي اشتغال جوانان در استان باید به صنایع پایین دستی پتروشیمی روي آوریم
- آریا نیوز

42- 40 میلیارد ریال تسهیلات کرونا به واحدهاي گردشگري اردبیل پرداخت شد - ایرنا

43- چرا ایرانی ها زیاد کار می کنند و کم پول در می آورند؟ - غیرمنتظره

44- سفره خالی اصناف؛ ره آورد کرونا/ دردي که با تسهیلات دوا نمی شود - غیرمنتظره

45- پرداخت 37 میلیاردي وام قرض الحسنه به مددجویان قائم شهري - خبرگزاري صدا و سیما

46- بررسی راهکارهاي توسعه بخش مسکن در کردستان - خبرگزاري صدا و سیما

47- سد هاي قصرشیرین 10 هزار هکتار از اراضی دیم را آبی می کند - خبرگزاري صدا و سیما

48- سالانه 1500 زندانی استان بوشهر آموزش مهارتی می بینند - خبرگزاري مهر

49- اولین تفاهم نامه توانمندسازي و اشتغال زندانیان کشور امضا شد - خبرگزاري مهر

50- افتتاح مرکز نیکوکاري در روستاي علی آباد خواف - خبرگزاري صدا و سیما

51- تبادل تفاهم نامه علمی بین دانشگاه صنعتی اراك و برق ... - توانیر

52- صداي پاي یک قدرت جدید رسانه اي - دانشجو

53- فراخوان جشنواره ملی کارا منتشر شد - ایلنا

54- کارهاي بنیادي تري براي توسعه کهگیلویه و بویراحمد باید انجام گیرد - ایلنا

55- فراخوان جشنواره ملی کارا منتشر شد - بازار کار

56- اشتغالزایی زنان روستایی با تسهیلات صندوق کارآفرینی - بانک امروز

57- آمادگی وزارت صمت براي ورود شرکت هاي بزرگ و توانمند به حوزه مسئولیت هاي اجتماعی - شما نیوز

58- کاربردي کردن مقالات کشور را از فناوري هاي وارداتی بی نیاز می کند - ایرنا

59- فراخوان جشنواره ملی کارا منتشر شد - برنا نیوز

60- امضاي قرارداد ساخت کارخانه دوم کنسانتره سنگ آهن اُپال پارسیان - درآمد نیوز

61- استاندار مازندران: اقدامات امیدبخشی توسط پست بانک ایران در توسعه خدمات بانکی در روستاها انجام شده است - درآمد نیوز

62- تفاهم نامه هاي مسکن و اشتغال ایثارگران در بوشهر امضا شد - ایرنا

63- امضاي قرارداد ساخت کارخانه دوم کنسانتره سنگ آهن اُپال پارسیان - جامعه ایده آل

64- «برگی از دلتنگی» تحقق رویاي 20 ساله ام بود - کتاب ایران

65- آیا کسب و کار رونق گرفت؟ - خبر اقتصادي

66- دبیر علمی و داوران مسابقات چاپ و بسته بندي جشنواره ملی چاپ منصوب شدند - کتاب ایران

67- تقدیر انجمن قطعه سازان صنعت خودرو از خدمات بانک اقتصادنوین - بورس نیوز

68- تقدیر همتی از مدیرعامل پتروشیمی فن آوران - بورس نیوز

69- ساخت سامانه ضد عفونی کننده ازن با تکنولوژي نانوفناوري - وب دا

70- اشتغالزایی صنایع خلاق در ایران چقدر است؟ - قلمنا

71- مرکز خدمات حوزه و جهاد دانشگاهی تفاهم نامه همکاري امضا کردند - حوزه نیوز

72- وزیر اقتصاد: صندق دارا دوم تا پایان سال عرضه می شود - روزنامه امین

73- آمادگی وزارت صمت براي ورود شرکت هاي بزرگ و توانمند به حوزه مسئولیت هاي اجتماعی - آریا نیوز



74- توسعه یافتگی شهرها در گروي تقویت گردشگري است - پایگاه دولت

75- امضاي تفاهم نامه مشترك جهاد دانشگاهی کشور با مرکز خدمات حوزه علمیه - ایسنا

76- طرح هاي زمین مانده در کهگیلویه و بویراحمد ارزیابی می شوند - برنا نیوز

77- صندوق دارا دوم در صورت فراهم بودن شرایط تا پایان سال عرضه می شود - خبر داغ

78- اشتغالزایی صنایع خلاق در ایران چقدر است؟ - ایسنا

79- صندوق دارا دوم تا پایان سال عرضه می شود - بانک برتر

80- ضرورت بازگشت 1000 معدن سنگ به چرخه تولید کشور - معدن نیوز

81- آذربایجان یکی از قطب هاي معدنی کشور/ اکتشافات معدنی نویدبخش رشد اشتغال پایدار در آذربایجان غربی/ لزوم تهیه و تدوین اطلس

معادن آذربایجان غربی - معدن نیوز

82- پیوستن ایران به FATF حلقه تحریمی کشور را تنگ تر می کند - دیار میرزا

83- طرح «سردار مهربانی» به مناسبت اولین سالگرد شهید سلیمانی اجرا می شود - شبستان

84- امضاي قرارداد ساخت کارخانه دوم کنسانتره سنگ آهن اُپال پارسیان - اعتبار نیوز

85- اضافه شدن رویدادهاي دانش آموزي به بخش هاي الکام استارز - باشگاه خبرنگاران جوان

86- عرضه دارا دوم تا پایان سال درصورت فراهم بودن شرایط - بانکداري الکترونیک

87- عرضه دارا دوم تا پایان سال درصورت فراهم بودن شرایط - بانکداري الکترونیک

88- اورژانس کسب و کار راه اندازي می شود - بانکداري ایرانی

89- 975 روستاي هرمزگان به شبکه ملی اطلاعات متصل شدند - روستا نیوز

90- آزمون استخدامی شرکت پتروشیمی ایلام بزودي برگزار می شود - ایرنا

91- 350 شغل در بخش صنایع دستی استان اردبیل ایجاد شد - ایرنا

92- اختصاص تسهیلات اشتغالزایی به 15 روستاي دزفول - صندوق کارآفرینی امید

93- برگزاري جلسه مدیر کل دفتر مدیریت عملکرد، بازرسی و امور حقوقی استانداري قزوین و مدیر صندوق کارآفرینی امید استان قزوین -
صندوق کارآفرینی امید

94- همه مسئولین ما را در ارتقاء و توسعه شهرك هاي صنعتی لوشان و خرشک حمایت کنند - گیلان بهتر نوین

95- آیین تجلیل از پژوهشگران، مدرسان، کارآفرینان برتر و فناور سال 99 دانشگاه جامع علمی کاربردي استان بوشهر برگزار شد - دانشگاه جامع
علمی کاربردي

96- نقش آفرینی طرح توسعه مشاغل خانگی در توسعه اشتغال - خبرگزاري قرآن

97- هلوکاست ویکتوریایی - فرهنگ امروز

98- وزیر گردشگري: بلیط هواپیما گران شد نتوانستیم به نمایشگاه هاي خارجی برویم - تیک

99- 2 میلیون نفر فعال مسجدي به کمک تولید بازي هاي ویدئویی می روند - خبرگزاري قرآن

100- همکاري ایران و پاکستان با بازگشایی مرز ریمدان دو چندان شده است - باشگاه خبرنگاران جوان

101- ایجاد 350 مورد اشتغال در بخش صنایع دستی اردبیل - باشگاه خبرنگاران جوان

102- اورژانس کسب و کار راه اندازي می شود - صبحانه آنلاین

103- دولت هفت تپه 2400 میلیاردي را 6 میلیارد تومان فروخت - نما

104- بانک توسعه تعاون در طرح آشتی با آموزش مشارکت می کند - شبکه بانک و بیمه

105- راه اندازي اورژانس کسب و کار در دستور کار قرار دارد - خبرگزاري مهر

106- وزیر اقتصاد:عرضه دارا دوم تا پایان سال درصورت فراهم بودن شرایط - پارسینه

107- انتصاب دبیر علمی و داوران مسابقات «چاپ و بسته بندي جشنواره ملی چاپ» - ایسنا

108- انتصاب دبیر علمی و داوران مسابقات چاپ و بسته بندي جشنواره ملی چاپ / ضرورت توجه به جایگزین هاي فارسی - خبرگزاري هنر

109- دبیر علمی و داوران مسابقات چاپ و بسته بندي جشنواره ملی چاپ منصوب شدند - هنر نیوز



110- دوره آموزشی توسعه ویژگی هاي رهبري براي مدیران - اتاق بازرگانی تهران

111- تشکیل انجمن هاي صنفی کارگران فصلی و ساختمانی ضروري است - فرداي همدان

112- احمد مرادي عضو مجمع نمایندگان هرمزگان در مجلس مطرح کرد/ تعامل مجمع نمایندگان با جهاد دانشگاهی هرمزگان - روزنامه دریا

113- استاندار مازندران: اقدامات امیدبخشی توسط پست بانک ایران در توسعه خدمات بانکی در روستاها انجام شده است - آریا نیوز

114- پرداخت 14 هزار میلیارد وام به کسب وکارهاي آسیب دیده - آریا نیوز

115- 98 درصد خانوارهاي روستایی نیر گاز طبیعی دارند - ایرنا

116- پیوستن ایران به FATF حلقه تحریمی کشور را تنگ تر می کند - خبرگزاري فارس

117- گزارش تفریغ بودجه سال 98/ انجام حسابرسی بالغ بر 3 هزار و 700 دستگاه اجرایی - الف

118- اجراي طرح «گرنت جوانه» در آذربایجان شرقی کلید خورد - ایرنا

119- پرداخت 42.7 میلیارد تومان تسهیلات مشاغل در مراغه - ایرنا

120- اگر راي هیات داوري عادلانه نبود حتما اعتراض می کنیم/ هفت تپه به پاشنه آشیل نظام تبدیل شده است - شوشان

121- 12 هزار فرزند شهید و جانباز بالاي 70 درصد استخدام می شوند - خبرگزاري فارس

122- قرچک رتبه اول استان تهران در اجراي گلخانه - خبرگزاري فارس

123- اعطاي جوایز دانشجویان منتخب جایزه علمی علی پولاد در تبریز - آدینه پرس

124- قرارگاه خاتم الانبیاء 5 پست اسکله جدید در منطقه آزاد انزلی احداث می کند - جاهد خبر

125- فعالیت 92 مرکز نیکوکاري در چهارمحال و بختیاري - ایسنا

126- پرداخت تسهیلات به بیش از 3 هزار طرح روستایی و عشایر - روستا نیوز

127- اشتغالزایی زنان روستایی با تسهیلات صندوق کارآفرینی - روستا نیوز

128- وابستگی به واردات نهاده هاي دامی، بی توجهی به امنیت غذایی است - بازار نیوز

129- دژپسند: مدیران در برابر واگذاري ها مقاومت می کنند - آریا نیوز

130- دژپسند: مدیران در برابر واگذاري ها مقاومت می کنند - شما نیوز

131- وزیر اقتصاد:عرضه دارا دوم تا پایان سال درصورت فراهم بودن شرایط - شما نیوز

132- سواد و سلامت همواره محور توسعه پایدار است - برنا نیوز

133- 150 واحد تولیدي راکد در کرمانشاه وجود دارد/ بازگشت 42 واحد خاموش به چرخه تولید - تابناك

134- عملکرد ضعیف بانک هاي قم در پرداخت تسهیلات رونق تولید - تابناك

135- انرژي خورشیدي و گیاهان دارویی 2 ظرفیت مغفول استان سمنان - تابناك

136- کارآفرینی فرزند مددجوي کمیته امداد خراسان شمالی در زمینه فناوري هاي نوین - برنا نیوز

137- راه اندازي اورژانس کسب و کار در دستور کار قرار دارد - خبرگزاري صنایع

138- دولت شرکت 2400 میلیارد تومانی را 6 میلیارد تومان فروخت - اکو فارس

139- «ارسال لایحه اصلاحی بودجه» در دستور کار دولت نیست - پانا

140- برنامه دولت در استخدام 12 هزار نفر از فرزندان ایثارگران بی سابقه است - ایرنا

141- افتتاح کانون زنان بازرگان هرمزگان - موج

142- گفتگوي تسنیم با وزیر اقتصاد:عرضه دارا دوم تا پایان سال درصورت فراهم بودن شرایط - صبح تهران

143- فعالیت 92 مرکز نیکوکاري در چهارمحال و بختیاري - باشگاه خبرنگاران جوان

144- نخستین جلسه همایش تخصصی پوشاك ایرانی - بسیج نیوز

145- اختصاص وام کارآفرینی 4 درصدي براي کارفرمایان مددجویان بهزیستی - اکو فارس

146- 14 هزار میلیارد تومان به کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا پرداخت شد - فصل اقتصاد

147- اگر شرایط مناسب باشد، «دارا دوم» تا پایان سال عرضه می شود - فصل اقتصاد



148- روایت زوج جوانی که با پذیرش 2 فرزند خوانده تهدید را به فرصت تبدیل کرده اند - شهرآرا آنلاین

149- وزیر اقتصاد:عرضه دارا دوم تا پایان سال درصورت فراهم بودن شرایط - درآمد نیوز

150- توسعه یافتگی شهرها در گروي تقویت گردشگري است - وزارت میراث فرهنگی،گردشگري و صنایع دستی

151- هفت تپه دژپسند را اخطاري کرد - روزنامه قدس

152- حکم استرداد سردیس هاي هخامنشی گرفته شده است - روزنامه قدس

153- گزارش تفریغ بودجه سال 98/ انجام حسابرسی بالغ بر 3 هزار و 700 دستگاه اجرایی - دانا

154- مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان گیلان؛ همه مسئولین ما را در ارتقاء و توسعه شهرك هاي صنعتی لوشان و خرشک حمایت کنند -
گیلان بهتر نوین

155- کسبه کنزالمال خرمشهر همچنان سرگردان اند - قلمنا

156- صداوسیما باید به یک قاعده براي دستمزد بازیگران برسد - روزنامه نصف جهان

157- براي حذف حداقل مزد خیز برداشته اند - قلمنا

158- نرخ بیکاري در اشتهارد صفر است - خبرگزاري مهر

159- ساماندهی کارگران فصلی براي حفظ کرامت انسانی آنها - روزنامه هگمتانه

160- برند «حلال» فرصتی براي توسعه فناوري هاي بومی غذا - باشگاه خبرنگاران جوان

161- براي حذف حداقل مزد خیز برداشته اند - بهار نیوز

162- ایجاد 1760 شغل برکت در درگز خراسان رضوي - روزنامه کسب و کار

163- آغاز اجراي طرح گرنت جوانه در آذربایجان شرقی - ایسنا

164- 14 هزار میلیارد تومان به کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا پرداخت شد - پایگاه دولت

165- ظرفیت کارآفرینی صنعت دریایی تقویت می شود تا سواحل ثروت آفرینی کند - پایگاه دولت

166- 14 هزار میلیارد تومان تسهیلات کرونا به حوزه هاي گردشگري، فرهنگ و ورزش اختصاص یافت - برنا نیوز

167- سفر هیات اعزامی وزارت کار تعاون و رفاه اجتماعی به استان و نشست با مسئولان استانی - برنا نیوز

168- مدیران و داوران جشنواره ملی چاپ منصوب شدند - ایلنا

169- سهم 29 درصدي اشتغال روستایی از سبد اشتغال کشور - روستا نیوز

170- 150 واحد تولیدي راکد در کرمانشاه وجود دارد - آخرین خبر

171- نرخ بیکاري گچساران بالاتر از میانگین کشوري است - آخرین خبر

172- استخدام 12 هزار نفر از فرزندان ایثارگران در هیچ دولتی سابقه ندارد - ایرنا

173- تفاهم نامه ساخت مسکن خانواده ایثارگران و شهداي استان بوشهر منعقد می شود - اتحاد خبر

174- برگزاري نشست طرح ملی مشاغل خانگی در جهاد دانشگاهی مازندران - آخرین خبر

175- افتتاح 9 پروژه برق منطقه اي در مازندران - آخرین خبر

176- کاهش بیکاري در صنعت لوازم خانگی با خروج خارجی ها از بازار - روزنامه مردم سالاري

177- مراقب باشید ناخواسته با کلاهبرداران همدست نشوید - خبر آنلاین

178- زمین گیري 6 پتروشیمی در استان فارس/نقش مهم صادرات در رونق اقتصادي پتروشیمی ها/لزوم به کارگیري محصولات پتروشیمی در

تولید محصولات لوازم خانگی - ایلنا

179- وزیر اقتصاد:عرضه دارا دوم تا پایان سال درصورت فراهم بودن شرایط - آریا نیوز

180- دبیر علمی و داوران مسابقات چاپ و بسته بندي جشنواره ملی چاپ منصوب شدند - میزان

181- خیز نئولیبرال ها براي حذف حداقل مزد - روزنامه وقایع اتفاقیه

182- عرضه دارا دوم تا پایان سال درصورت فراهم بودن شرایط - موج

183- صندوق دارا دوم در صورت فراهم بودن شرایط تا پایان سال عرضه می شود - اقتصاد آنلاین



184- شرط عرضه دارادوم تاپایان 99 - ناطقان

185- آغاز اجراي طرح گرنت جوانه در آذربایجان شرقی - باشگاه خبرنگاران جوان

186- محمود اسلامیان؛ مدیري باسابقه اما پراشتباه! - نما

187- هفته تپه براي دولت مسئله ناموسی شده/رابطه همسر استاندار خوزستان با ابرمتهم فساد مالی هفت تپه/چه کسانی مدافع سینه چاك آقاي

اسدبیگی در دولت هستند؟ - خانه ملت

188- آغاز تولید روزانه 22 دستگاه اتوبوس در ایران خودرو دیزل - فصل اقتصاد

189- 489 معدن؛ ظرفیت مغفول سرمایه گذاري در آذربایجان غربی - دنیاي معدن

190- اورژانس کسب و کار راه اندازي می شود/ تدوین بسته سیاستی جدید براي اشتغال اتباع خارجی - فصل اقتصاد

191- صندوق دارا دوم تا پایان سال عرضه می شود - فصل اقتصاد

192- اعلام آخرین تصمیمات درباره آموزش و امتحانات هنرستانی ها - ایران اکونومیست

193- معاون اشتغال وزارت کار از راه اندازي اورژانس کسب و کار خبرداد - روزنامه جهان اقتصاد

194- 70 میلیارد ریال وام اشتغال به مددجویان کمیته امداد امام خمینی بافق پرداخت شد - شبستان

195- گزارش سفر رئیس سازمان بهزیستی کشور به استان یزد - بازار کار

196- اشتغالزایی براي 6 هزار و 808 مددجو در آذربایجان شرقی - بازار کار

197- براي جذب و اشتغال جوانان تحصیل کرده اقدامی صورت نگرفته است - بازار کار

198- سیاست ها و برنامه هاي وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی در حوزه حقوق شهروندي تشریح شد - بازار کار

199- 14 هزار میلیارد تومان به کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا پرداخت شد - بازار کار

200- جنجال چشم چرانی نماینده مجلس به وزیر زن/عکس - روز نو

201- فراخوان جشنواره ملی کارا منتشر شد - آریا نیوز

202-  معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی :طرح هاي بر زمین مانده در کهگیلویه و بویراحمد ارزیابی می شوند -
آریا نیوز

203- دژپسند: صندق دارا دوم تا پایان سال عرضه می شود - اکو فارس

204- استخراج سالانه بیش از 17 میلیون تُن مواد معدنی در آذربایجان غربی - خبرگزاري فارس

205- افزایش همکاري هاي دو سویه و اعلام آمادگی براي همراهی در مسیر توسعه منطقه آزاد انزلی/ تولید محتواهاي خبري،اطلاع رسانی و

تبلیغی براي معرفی ظرفیت ها و فرصت هاي سرمایه گذاري منطقه آزاد انزلی - شعاع مشرق

206- تفاهم نامه ساخت مسکن خانواده ایثارگران و شهداي استان بوشهر منعقد می شود - تسنیم

207- قرچک رتبه نخست استان تهران در اجراي گلخانه را کسب کرد - تسنیم

208- مشارکت بانک توسعه تعاون در طرح پوشش تحصیلی دانش آموزان - آریا نیوز

209- اولین مرکز نوآوري بخش تعاون هرمزگان افتتاح شد - آریا نیوز

210- خرید دوران سربازي و سابقه بیمه اي 7 هزار بیمه شده گیلانی ثبت شد - اخبار رشت

211- خرید 61 هزار تن چغندر قند از کشاورزان در 9 ماه - همشهري

212- اورژانس کسب و کار راه اندازي می شود - دیوان اقتصاد

213- صندق دارا دوم تا پایان سال عرضه می شود - دیوان اقتصاد

214- با راه اندازي واحدهاي صنعتی، شاهد رشد اشتغال و توسعه صنعتی خواهیم بود - اخبار رشت

215- افزایش همکاري هاي دو سویه و اعلام آمادگی براي همراهی در مسیر توسعه منطقه آزاد انزلی/ تولید محتواهاي خبري،اطلاع رسانی و

تبلیغی براي معرفی ظرفیت ها و فرصت هاي سرمایه گذاري منطقه آزاد انزلی - آواي رشت

216- اعلام آخرین تصمیمات درباره آموزش و امتحانات هنرستانی ها - اتحاد خبر

217- رونمایی از سامانه «توان هفت» تا بهمن ماه 99 - ایمنا



218- 26 مجوز صنایع دستی براي صنعتگران اسفراین صادر شد - ایرنا

219- اختصاص وام کارآفرینی 4 درصدي براي کارفرمایان مددجویان بهزیستی - ایرنا

220- اعطاي تسهیلات اشتغالزایی در یزد - صندوق کارآفرینی امید

221- اشتغالزایی زنان روستایی با تسهیلات صندوق کارآفرینی - صندوق کارآفرینی امید

222- 172 واحد صنعتی در استان اردبیل پروانه فعالیت گرفتند - باشگاه خبرنگاران جوان

223- معرفی 218 طرح گردشگري به بانک هاي عامل در شیراز - باشگاه خبرنگاران جوان

224- چرا از وام کرونا استقبال نشد؟ - تجارت نیوز

225- بهره مندي 700 خانوار نیازمند از خدمات کمیته امداد بافق - خبرگزاري صدا و سیما

226- افتتاح کارگاه اشتغال زایی خیاطی در میبد - خبرگزاري صدا و سیما

227- استخراج سالانه بیش از 17 میلیون تُن مواد معدنی در آذربایجان غربی - خبرگزاري صدا و سیما

228- ظرفیت کارآفرینی صنعت دریایی تقویت می شود - باشگاه خبرنگاران جوان

229- آخرین تصمیمات درباره آموزش و امتحانات هنرستانی ها - تابناك

230- محمود اسلامیان چه نقاط تاریکی در دوره مدیریت خود دارد؟ - شعار سال

231- وجود 489 معدن؛ ظرفیتی مغفول و مستعد سرمایه گذاري در آذربایجان غربی - شبکه ایران

232- وزیر اقتصاد: دارا دوم امسال عرضه می شود - روزنامه جهان اقتصاد

233- صدور 26 مجوز صنایع دستی براي صنعتگران اسفراین - میراث آریا

234- نحوه واگذاري مالکیت دو باشگاه استقلال و پرسپولیس در فرابورس - با اقتصاد

235- توسعه یافتگی شهرها در گروي تقویت گردشگري است - میراث آریا

236- صندوق دارا دوم تا پایان سال عرضه می شود - خبر فوري

237- ایجاد فرصت شغلی براي 260 زن روستایی در بمپور - پانا

238- عرضه دارا دوم تا پایان سال درصورت فراهم بودن شرایط - ملیت

239- حذف محدودیت پذیرش طرح هاي دانشجویی/بکارگیري فارغ التحصیلان، شرط جذب دانش بنیان ها - ایسنا

240- انتشار 33 کتاب با نویسندگی مدیرمسئول کانون سیداالشهدا اهر - شبستان

241- ناکارآمدي هایی که بروز آنها چهار سال به تعویق افتاد/ کدام هم تیمی هاي موسوي وارد دولت روحانی شدند؟ - خبرگزاري فارس

242- قصه سیمان در ایران؛ از چهارمین واردکننده تا اولین صادرکننده! - بلاغ

243- ظرفیت صنایع تبدیلی مواد معدنی آذربایجان غربی به 98 میلیون تُن رسید - باشگاه خبرنگاران جوان

244- پیشرفت 80 درصدي طرح استخراج منیزیت از دولومیت در چهارمحال و بختیاري - باشگاه خبرنگاران جوان

245- اتصال 12 روستاي فارس به شبکه ملی اطلاعات - باشگاه خبرنگاران جوان

246- براي جذب و اشتغال جوانان تحصیل کرده اقدامی صورت نگرفته است - باشگاه خبرنگاران جوان

247- کارخانه اي در تصرف سودهاي بانکی - صنایع نیوز

248- افتتاح یازده طرح عمرانی توسط نیروي دریایی سپاه در بشاگرد - تسنیم

249- وزیر میراث فرهنگی: وضعیت بودجه دولت گرفتارمان کرد - فراسو

250- دستور رئیس جمهور به استانداران - شبکه خبر

251- صندق دارا دوم تا پایان سال عرضه می شود - کارگر آنلاین

252- فرهاد دژپسند: صندق دارا دوم تا پایان سال عرضه می شود - خبر فوري

253- اعلام آخرین تصمیمات درباره آموزش و امتحانات هنرستانی ها - خبر فوري

254- دژپسند: شرایط مناسب باشد، صندق دارا دوم تا پایان سال عرضه می شود - بورس 24

255- اعلام آخرین تصمیمات درباره آموزش و امتحانات هنرستانی ها - نواندیش



256- آغاز اجراي طرح گرنت جوانه در آذربایجان شرقی - خبرگزاري صدا و سیما

257- پرداخت تسهیلات براي حمایت از کسب و کار هاي آسیب دیده ناشی از بیماري کرونا - خبرگزاري صدا و سیما

258- 1600 نخبه بعد از بازگشت به کشور عضو هیات علمی شدند - روزنامه عصر ایرانیان

259- نسخه وزارت کار براي رفع بیکاري در هفت استان کشور - بازار کار

260- "کاملینا" مسیر جدید به سوي خودکفایی در تولید روغن خوراکی - فودنا

261- سفره خالی اصناف؛ ره آورد کرونا/ دردي که با تسهیلات دوا نمی شود - ایسنا

262- 150 واحد راکد در کرمانشاه وجود دارد/ بازگشت 42 واحد خاموش به چرخه تولید - خبرگزاري فارس

263- وزیر اقتصاد: صندق دارا دوم تا پایان سال عرضه می شود - انتخاب

264- کمک مستقیم به کودکان کار آسیب زاست - باشگاه خبرنگاران جوان

265- اشتغالزایی 28 هزار نفري با اجراي طرح پتروپالایش مکران - ایرنا

266- اعلام آخرین تصمیمات درباره آموزش و امتحانات هنرستانی ها - عصر ایران

267- وزیر میراث فرهنگی: وضعیت بودجه دولت گرفتارمان کرد / افزایش بلیت هواپیما مانع اعزام فعالان صنایع دستی به نمایشگاه هاي

خارجی شد - تسنیم

268- عملکرد ضعیف بانک هاي قم در پرداخت تسهیلات رونق تولید - تسنیم

269- قرارگاه خاتم الانبیاء 5 پست اسکله جدید در منطقه آزاد انزلی احداث می کند - تسنیم

270- کسبه کنزالمال خرمشهر هنوز سرگردان اند - ملیت

271- دغدغه اي که معضل شد / جولان بیکاران تحصیلکرده در کاشان - تسنیم

272- اعلام آخرین تصمیمات درباره آموزش و امتحانات هنرستانی ها - ملیت

273- براي حذف حداقل مزد خیز برداشته اند/ سرکوب مزدي با ورود به «مزد منطقه اي» - ایلنا

274- لزوم و نحوه واگذاري مالکیت 2 باشگاه استقلال و پرسپولیس بررسی شد - فصل اقتصاد

275- تدارك وزارت صمت براي تنظیم بازار شب عید - روزنامه اسکناس

276- تدارك وزارت صمت براي تنظیم بازار شب عید - روزنامه اسکناس

277- تنزل مقصد نخبگان به کشورهاي سطح پائین - روزنامه سایه

278- دژپسند: صندق دارا دوم تا پایان سال عرضه می شود - پانا

279- 61 هزار تن چغندر قند در چهارمحال و بختیاري خریداري شد - ایرنا

280- استاندار قزوین: واحدهاي گردشگري به شرط تعهد در رعایت پروتکل ها باز می شوند - تسنیم

281- تشکل که نباشد قدرت در دستِ «منپاوري ها» است! - ایلنا

282- لزوم و نحوه واگذاري مالکیت 2 باشگاه استقلال و پرسپولیس بررسی شد - تسنیم

283- طرح توسعه منطقه شرق هرمزگان با جدیت دنبال می شود - ایسنا

284- سردار سلیمانی با درایت توانست مردم سوریه را به پاي جنگ علیه مخالفان بیاورد - شبستان

285- 7 میلیارد تومان در بخش صنعت قاینات سرمایه گذاري شد - شبستان

286- ساخت ربات گردگیر پنل هاي خورشیدي توسط پژوهشگران ایرانی - دانا خبر

287- ادغام رتبه بندي هاي آموزشی و پژوهشی دانشگاههاي علوم پزشکی از 1400 - دانا خبر

288- صندق دارا دوم تا پایان سال عرضه می شود - تابناك

289- تزریق روحیه امید و امیدآفرینی کلیدواژه تسریع حل مسائل امروز جامعه - سپاهان نیوز

290- افزایش صدور پروانه کسب به معناي رونق کسب و کار نیست - بازار نیوز

291- وزیر صمت: به دنبال بازبینی تجارت خارجی کشور هستیم - بازار نیوز

292- بازار پول ساز براي روستاییان - پانا



293- 604 بانوي خراسان جنوبی از تسهیلات اشتغال بهره مند شدند - ایرنا

294- آثار برگزیده اینفوگرافیک پانزدهمین جشنواره ملی انتشارات روابط عمومی/ بخش اول - شبکه روابط عمومی

295- قائم باشک بازي نفتی ها با پتروشیمی - نفت ما

296- سامانه جامع مدیریت موسسات قرآنی مرجع آماري خوبی در آینده خواهد شد - خبرگزاري مهر

297- دفاع آنلاین؛ تجربه جدید دانشجویان - فرادید

298- سپاه از منابع و تجهیزاتش براي کمک به رفع محرومیت ها استفاده می کند - شبستان

299- "کاملینا" مسیر جدید به سوي خودکفایی در تولید روغن خوراکی - ایرنا

300- تزریق روحیه امید و امیدآفرینی مهمترین نیاز امروز جامعه - ایرنا

301- برخورد گازانبري با اینستاگرام و شبکه هاي اجتماعی به خودمان آسیب می زند - رکنا

302- افتتاح کارگاه خیاطی در مهریز+ تصاویر - بسیج نیوز

303- تزریق روحیه امید و امیدآفرینی کلیدواژه تسریع حل مسائل امروز جامعه - ایرنا

304- بازار پول ساز براي روستاییان - اقتصاد آنلاین

305- بام گُل ایران و اقتصاد منهاي نفت - صراط نیوز

306- اهمیت شرکت هاي دانش بنیان در نوآفرینی کشاورزي/ ثبت 200 استارت آپ در حوزه کشاورزي - میزان

307- تسهیلات کرونایی جد ید د ر راه است - روزنامه خبر جنوب

308- صندوق دارا دوم تا پایان سال عرضه می شود - دانا

309- دستور رئیس جمهور به استانداران کشور: همه اقدامات لازم را براي ایجاد کارخانه نوآوري در استان ها تسریع کنید - العالم

310- اعزام هیات بلندپایه وزارت کار به 7 استان - ماد نیوز

311- آغاز به کار کارگاه دستگاه هوشمند ضدعفونی کننده دست در مازندران - خبرگزاري علم و فناوري

312- کلنگ زنی اولین سرمایه گذاري شستا در گرمسار و آرادان کلید خورد - پارسینه

313- ارتقا و رشد قابل قبول وضعیت بهداشت و درمان شهرستان بم نسبت به پیش از زلزله/ تسریع در رفع مشکلات مطالبه جدي مردم شهرستان

بم - پارسینه

314- صندق دارا دوم تا پایان سال عرضه می شود - فصل اقتصاد

315- 2 پتروپالایشگاه و 8 صنایع معدنی آماده ورود به فرابورس - صنایع نیوز

316- بانک تجارت و چادرملو تفاهم نامه همکاري امضا کردند - اقتصاد طلایی

317- نرخ تورم در کشور 4 برابر نرخ پیش بینی شده در برنامه ششم/ تفاوت 180 درجه اي نرخ رشد اقتصادي حال حاضر با نرخ مصوب -
خبرگزاري صنایع

318- مقاومت مدیران در برابر واگذاري ها - روزنامه تعادل

319- نگاهی موشکافانه به پدیده کولبري - روزنامه آفتاب یزد

320- انعقاد 26 فقره قرارداد ایجاد واحد صنعتی در ناحیه صنعتی مهرستان - شاتا

321- اخبــار روز - روزنامه شهرآرا

322- شهرك هاي صنعتی ، کشور را براي تکیه بر تولید داخلی و خودکفایی آماده می کند - خط گیلان

323- اعلام آخرین تصمیمات درباره آموزش و امتحانات هنرستانی ها - دانشجو

324- اعلام آخرین تصمیمات درباره آموزش و امتحانات هنرستانی ها - ایسنا

325-  فراز و نشیب سرمایه گذاري جمهوري آذربایجان در راه آهن گیلان - روزنامه گیلان امروز

326- دفاع آنلاین؛ تجربه جدید دانشجویان - شبکه ایران

327- صندق دارا دوم تا پایان سال عرضه می شود - مشرق

328- بازار پول ساز براي روستاییان - فصل اقتصاد



329- اقدامات شهید سلیمانی در دفع اشرار سیستان و بلوچستان و کرمان بی نظیر بود/ روایتی از طرح اشتغالزایی حاج قاسم که اشرار را

کشاورز کرد - شیرازه

330- توسعه صنعتی و جذب سرمایه گذاران از مهم ترین اهداف شهرك هاي صنعتی است - ایسنا

331- گام هاي بلند فولاد هرمزگان براي بهبود فاکتورهاي قیمت، کیفیت و پایداري در تامین محصول - شما نیوز

332- افتتاح 11 پروژه محرومیت زدایی نیروي دریایی سپاه در بشاگرد - خبرگزاري فارس

333- امنیت ملی و حفظ سرمایه هاي انسانی وابسته به قدرت اقتصادي است/ آمادگی وزارت صمت براي ورود شرکت هاي بزرگ و توانمند به

حوزه مسئولیت هاي اجتماعی/ استفاده از توانمندي 200 شرکت نامدار و موفق براي توسعه ... - وزارت صنعت معدن و تجارت

334- بازنشستگی ، تولدي دوباره و تغییري در سبک زندگی براي استفاده از تجربیات در قبال خانواده و جامعه است - خط گیلان

335- گردشگري چه آثار اجتماعی، اقتصادي و زیست محیطی براي کشورها دارد؟ - روزنامه اقتصاد مردم

336- آمادگی استانداري تهران براي جذب سربازان در واحدهاي تولیدي - پانا

337- اخبار - روزنامه اقتصاد مردم

338- رونمایی از بسته آموزشی «اقتصادیار کوچک» در اصفهان/ کودکان کمک یار اقتصادي خانواده می شوند - سپاهان نیوز

339- افتتاح طرح هاي عمرانی در مناطق محروم استان هرمزگان - ایسنا

340- کلانتري : در این 8 سال به اندازه 40 سال کار شد ! / ماموریت پناه از طرف وزیر براي کهگیلویه و بویراحمد - تابناك

341-  منصوري در کهگیلویه و بویراحمد خبر داد: 14 هزار میلیارد تومان به کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا پرداخت شد - آریا نیوز

342- براى دوره هاي اضطرار اقتصادي و طبیعی اورژانس کسب و کار راه اندازى مى شود - با اقتصاد

343- تولید کیت تشخیص سریع کرونا - مردم سالاري آنلاین

344- گام هاي بلند فولاد هرمزگان براي بهبود فاکتورهاي قیمت، کیفیت و پایداري در تامین محصول - روز نو

345- اهتمام شستا به سرمایه گذاري در مناطق محروم کشور است - اقتصاد آنلاین

346- اعطاي یک هزار میلیارد ریال تسهیلات توسط صندوق حمایت از تحقیقات - شبستان

347- نقش جامعه هتلداري گیلان در توسعه گردشگري شهري - توسکانیوز

348- 240 هزار زن سرپرست خانوار زیر پوشش بهزیستی هستند - پانا

349- اقدامات شهید سلیمانی در دفع اشرار سیستان و بلوچستان و کرمان بی نظیر بود/ روایتی از طرح اشتغالزایی حاج قاسم که اشرار را

کشاورز کرد - دیار آفتاب

350- افتخارآفرینی مخترع نوجوان بهارستانی در جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی - پانا

351- بازدید معاون وزیر و رئیس سازمان بهزیستی کشور از کارگاه اشتغال و توانمندسازي معلولین یزد - خبر آنلاین

352- تعدیل روشنایی پایتخت در سه بخش - برنا نیوز

353- تضمین سلامت روده ها با این میوه گران - برنا نیوز

354- بهترین عسل در دنیا، عسل هاي ایران است|می توانیم بهترین عسل هاي منطقه را جمع آوري و صادر کنیم - دیار میرزا

355- بازدید فرمانده سپاه شاهرود از کارگاه تولیدي خواهران بسیجی در روستاي میقان - بسیج نیوز

356- هدفگذاري رفع مشکلات بزرگ ترین تعاونی کشور در کهگیلویه و بویراحمد - خبرگزاري مهر

357- رونمایی از دندان انسان نئاندرتال در قزوین با حضور دکتر مونسان - میراث آریا

358- توسعه کهگیلویه و بویراحمد نیازمند فعالیت بنیادي است - خبرگزاري مهر

359- مبالغی که به عنوان پورسانت به کارگر پرداخت می شود در مزایاي سابقه کار لحاظ می شود؟ - روزنامه تجارت

360- دستور رئیس جمهور به استانداران سراسر کشور - تابناك

361- همه اقدامات لازم را براي ایجاد کارخانه نوآوري در استان هاي خود، تسریع کنید - عصر پرس

362- مشارکت بانک توسعه تعاون در طرح پوشش تحصیلی دانش آموزان بازمانده از تحصیل - اقتصادگردان

363- خانواده ها به فرزندآوري اهمیت دهند - شبستان



364- مبالغی که به عنوان پورسانت به کارگر پرداخت می شود در مزایاي سابقه کار لحاظ می شود؟ - باشگاه خبرنگاران جوان

365- همه اقدامات لازم را براي ایجاد کارخانه نوآوري در استان ها تسریع کنید - مرصاد نیوز

366- تولید انبوه کیت تشخیص سریع کرونا بزودي/ 1500 شغل پایدارایجاد شد - فصل اقتصاد

367- روي خط خبر - روزنامه حمایت

368- گام هاي بلند فولاد هرمزگان براي بهبود فاکتورهاي قیمت، کیفیت و پایداري در تامین محصول - تیتر برتر

369- ساخت کارخانه نوآوري در 11 استان کشور - خبر ایران

370- کاهش فوتی هاي روزانه کرونایی در استان تهران به 30نفر - خرداد

371- دستور رئیس جمهور به استانداران سراسر کشور - خرداد

372- سیاستگذاري شهروند مدار اصل مهم در وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی است - پایگاه دولت

373- پرداخت80 میلیارد ریال تسهیلات کرونا در کرمان - روزنامه کرمان امروز

374- پرداخت80 میلیارد ریال تسهیلات کرونا در کرمان - روزنامه کرمان امروز

375- دستور رئیس جمهور به استانداران کشور :همه اقدامات لازم را براي ایجاد کارخانه نوآوري در استان هاي خود، تسریع کنید/تقدیر رئیس

جمهور از استاندار کرمانشاه - شبکه ایران

376- دستور روحانی به استانداران: اقدامات لازم را براي ایجاد کارخانه نوآوري در استان ها، تسریع کنید - عصر ایران

377- استارت آپ هاي گردشگري حمایت می شوند - ایرنا

378- استاندار: برقراري پروازهاي ارومیه به وان ترکیه و اربیل عراق از نیازهاي توسعه هوایی آذربایجان غربی است - تسنیم

379- دستور رئیس جمهور به استانداران سراسر کشور - آریا نیوز

380- هزار مورد اشتغال با اجراي طرح کارخانه شیشه در تربت جام ایجاد شد - فصل اقتصاد

381- مرمت مساجد تاریخی از اقدامات وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی است - فصل اقتصاد

382- سیاستگذاري شهروند مدار اصل مهم در وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی است - فصل اقتصاد

383- شریعتمداري در جمع صاحبنظران حقوق شهروندي:سیاستگذاري شهروند مدار اصل مهم در وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی است - خبر
داغ

384- دژپسند: مدیران در برابر واگذاري ها مقاومت می کنند/ عرضه دارا دوم تا پایان سال درصورت فراهم بودن شرایط - پارسینه

385- با راه اندازي واحد هاي صنعتی ، شاهد رشد اشتغال و توسعه صنعتی خواهیم بود - توسکانیوز

386- 850 میلیارد تومان تسهیلات کرونا به فعالان گردشگري آسیب دیده پرداخت شد - ایرنا

387- دستور رئیس جمهور به استانداران - ناطقان

388- تولید انبوه کیت تشخیص سریع کرونا - ناطقان

389- خبر خوش استاندار: فوتی هاي روزانه کرونا در تهران به 30 نفر رسید - همشهري

390- اقدامات لازم براي ایجاد کارخانه نوآوري در استان هاي کشور، تسریع شود - حوزه نیوز

391- کاهش فوتی هاي روزانه کرونایی در استان تهران به 30نفر - صبحانه آنلاین

392- گام هاي بلند فولاد هرمزگان براي بهبود فاکتورهاي قیمت، کیفیت و پایداري در تامین محصول - اقتصاد آنلاین

393- آمادگی استانداري تهران براي جذب سربازان در واحدهاي تولیدي - خبر فوري

394- ضرورت فرهنگ سازي و پیاده سازي مولفه هاي بنیادین صنعت 4.0 در مدیریت و جهش تولید - دانش نفت

395- دیدار معاونان وزارت ورزش و جوانان با اعضاي فراکسیون زنان و خانواده مجلس - وزارت ورزش و جوانان

396- دستور روحانی به استانداران کشور - خبر آنلاین

397- راه اندازي اورژانس کسب و کار در دستور کار قرار دارد - خبرگزاري فارس

398- اداي احترام مسئولان مجموعه وزارت کار به شهداي کهگیلویه و بویراحمد - خبرگزاري صدا و سیما

399- سیاستگذاري شهروند مدار اصل مهم در وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی است - برنا نیوز



400- سیاستگذاري شهروند مدار اصل مهم در وزارت رفاه - خبرگزاري مهر

401- دستور روحانی به استانداران کشور: همه اقدامات لازم را براي ایجاد کارخانه نوآوري در استان ها تسریع کنید - فرتاك نیوز

402- گام هاي بلند فولاد هرمزگان براي بهبود فاکتورهاي قیمت، کیفیت و پایداري در تامین محصول - شفاف

403- کیت تشخیص سریع کرونا با دقت بالا در شرف تولید - شفاف

404- سیاستگذاري شهروند مدار/ 60 پایگاه اطلاعاتی در اختیار وزارت تعاون - خبرگزاري فارس

405- دستور روحانی به استانداران کشور: همه اقدامات لازم را براي ایجاد کارخانه نوآوري در استان ها تسریع کنید - خبرگزاري فارس

406- دستور رییس جمهور به استانداران براي تسریع در ایجاد کارخانه نوآوري در استان ها - ایلنا

407- دستور روحانی به استانداران براي تسریع در گسترش کارخانه هاي نوآوري در سطح کشور - تسنیم

408- 500 میلیارد تومان تسهیلات اشتغالزایی به متقاضیان پرداخت شد - ایرنا

409- نذر هشتم در قوچان هشت زندانی را به آغوش خانواده بازگرداند - ایرنا

410- اقدامات لازم را براي ایجاد کارخانه نوآوري در استان هاي خود تسریع کنید - ایرنا

411- رونمایی از بسته آموزشی «اقتصادیار کوچک» در اصفهان/ کودکان کمک یار اقتصادي خانواده می شوند - خبرگزاري فارس

412- اقدامات لازم را براي ایجاد کارخانه نوآوري در استان ها، تسریع کنید - خبرگزاري مهر

413- تولید انبوه کیت تشخیص سریع کرونا بزودي/ 1500 شغل پایدارایجاد شد - خبرگزاري مهر

414- دستور رئیس جمهور به استانداران کشور: اقدامات لازم را براي ایجاد کارخانه نوآوري در استان ها، تسریع کنید - شفقنا

415- آمادگی استانداري تهران براي جذب سربازان در واحدهاي تولیدي - ایسنا

416- کاهش فوتی هاي روزانه کرونایی در استان تهران به 30نفر - ایسنا

417- 8 زندانی جرائم غیر عمد در قوچان از بند رها شدند - ایسنا

418- آبخیزداري که بیابان ها را آکواریم طبیعی می کند - تابناك

419- سیاستگذاري شهروند مدار اصل مهم در وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی است - تابناك

420- برنامه وزارت کار از کهگیلویه و بویراحمد شروع شد! - تابناك

421- سهم 29 درصدي اشتغال روستایی از سبد اشتغال کشور - ایرنا

422- آمار ابتلا به کرونا در مددسراها/جزئیات ارائه خدمات به بی خانمان هاي پایتخت - سیماي اقتصادي

423- نخستن مرکز نوآوري بخش تعاون هرمزگان افتتاح شد - فصل اقتصاد

424- اجراي سد تنگ سرخ کهگیلویه و بویراحمد از طریق ماده 56پیگیري می شود - خبرگزاري مهر

425- ( فیلم ) آیا مسئولان کهگیلویه و بویراحمد ایده براي مسئولان عالی رتبه وزارت کار دارند؟ - کبنا نیوز



 

فراخوان جشنواره ملی کاریکاتور کارا منتشر شد

منبع: دانشجوشماره خبر:  1  |  تاریخ: 1399/10/09

به گزارش گروه اجتماعی خبرگزاري دانشجو، به نقل از مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، این وزارتخانه که
داراي مخاطبان بسیاري در جامعه است، در نظر دارد تا با برگزاري مسابقات کاریکاتور، از نگاه هنرمندانه به صورت جدي تر و ملموس تر به

تشریح موضوعات و ماموریت هاي این ...

به گزارش گروه اجتماعی خبرگزاري دانشجو، به نقل از مرکز روابط
عمومی و اطلاع رسانی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، این
وزارتخانه که داراي مخاطبان بسیاري در جامعه است، در نظر دارد تا
با برگزاري مسابقات کاریکاتور، از نگاه هنرمندانه به صورت جدي تر و
ملموس تر به تشریح موضوعات و ماموریت هاي این وزارتخانه بپردازد.

بر این اساس با موضوع کلی "کارآفرینی" از همه هنرمندان
کاریکاتوریست کشور دعوت می شود تا در جشنواره ملی کاریکاتور

 
کارا شرکت کنند. 

محور هاي جشنواره: محور هاي جشنواره شامل اشتغال زنان، توسعه

 
اشتغال روستایی، مشاغل نوین (استارت آپ ها)، توانمندسازي، بیمه بیکاري، مشاغل آسیب دیده و متاثر از کرونا و توسعه تعاونی ها است. 

قوانین: هنرمندان می توانند آثار خود را همراه با بیوگرافی (حداکثر 200 کلمه)، شماره تلفن، نشانی کامل، با شرایط درج شده از طریق پست الکترونیکی

 
به نشانی cartoon@mcls.gov.ir یا پست به دبیرخانه جشنواره ارسال کنند. 

 
هنرمندان می توانند حداکثر 3 اثر ارسالی داشته باشند و آثار ارسال نباید قبلا منتشر شده و یا جایزه گرفته باشند. 

 
اندازه آثار ارسالی باید A3 باشد. (29/7 در 42 سانتی متر) 

 
فرمت آثار ارسالی باید Jpeg و وضوح تصویر dpi 300 باشد. 

جوایز: جایزه ویژه این جشنواره مبلغ 100 میلیون ریال به همراه سفر 3 روزه با یک نفر به جزیره کیش است و جوایز نفرات اول تا سوم نیز به ترتیب

 
مبلغ 70، 50 و 30 میلیون ریال به همراه سفر سه روزه با یک نفر به جزیره کیش است. 

 
مهلت ارسال آثار 30 دي ماه است. 

 
آثار راه یافته به بخش نمایشگاه در قالب یک کتاب نفیس منتشر و به هنرمندانی که آثارشان در کتاب درج شده باشد، تقدیم خواهد شد. 

 
هنرمندان با ارسال آثار خود اذعان می دارند حق استفاده از آثار براي وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی محفوظ است. 

هنرمندان گرامی براي کسب اطلاعات بیشتر می توانید از پوستر این جشنواره استفاده کنید.



بانک ها در سال 98 چقدر وام ازدواج پرداخت کردند + جدول

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  2  |  تاریخ: 1399/10/09

 به گزارش خبرنگار اقتصادي خبرگزاري فارس، در گزارش تفریغ
بودجه در تبصره 16 بودجه سال 98 به بررسی عملکرد بانک مرکزي و بانک ها در حوزه اعطاي تسهیلات قرض الحسنه بانک ها براساس تبصره بودجه

 
سال مذکور پرداخته شده است. 

طبق جدول ارائه شده، بانک ها در سال 98 معادل 26 هزار و 334 میلیارد و 274 میلیون تومان وام قرض الحسنه ازدواج پرداخت کرده اند در حالی که
بانک مرکزي براي بانک ها سهمیه 40 هزار و 454 میلیارد تومان تعیین کرده بود. درواقع 65 درصد از سهمیه تعیین شده توسط بانک مرکزي براي

 
بانک ها در سال 98 پرداخت شده است.  

 
متن تفریغ بودجه به شرح زیر است: 

بودجه بند الف تبصره 16 - به منظور حمایت از ازدواج جوانان بانک مرکزي جمهوري اسلامی ایران موظف اسدت از محل پس انداز و جاري قرض
الحسنه نظام بانکی تسهیلات قرض الحسنه ازدواج به زوج هایی که تاریخ عقد ازدواج آنها بعد از 1396/01/01 می باشد و تاکنون وام ازدواج دریافت
نکرده اند، با اولویت نخست پرداخت کند. تسهیلات قرض الحسنه ازدواج براي هر یک از زوج ها در سال 1398 سیصد میلیون (300،000،000 ) ریال با
دوره بازپرداخت پنج ساله با اخذ یک ضامن معتبر و سفته است. بانک مرکزي می تواند یارانه پرداختی به اشخاص را به عنوان تضمین در این زمینه
بپذیرد. بانک مرکزي جمهوري اسلامی ایران مکلف است گزارش عملکرد این بند را هر 6 ماه ماه یکبار به کمیسیون فرهنگی مجلس شوراي اسلامی ارائه

 
کند. 

تفریغ بند الف- تفریغ بند (الف) مطابق قانون عملیات بانکی بدون ربا مصوب سال 1362 منابع قرض الحسنه بانک ها و مؤسسات اعتباري در قالب
«حساب پس انداز قرض الحسنه» و «حساب جاري قرض الحسنه» بوده و هیچ نوع حساب دیگري تحت عنوان «پس انداز» «جاري» و «سپرده قرض

 
الحسنه» وجود نداشته و سایر حساب هاي بانک ها و مؤسسات اعتباري به صورت سپرده هاي سرمایه گذاري کوتاه مدت و بلندمدت می باشد.  

بانک مرکزي جمهوري اسلامی ایران در راستاي ایفاي تکلیف بانک ها نسبت به ارائه تسهیلات این بند براساس آمار مأخوذه از پایگاه اطلاع رسانی ثبت
احوال کشور و بررسی روند تعداد ازدواج در سنوات گذشته تعداد برآوردي مزدوجین در یک سال به علاوه تعداد متقاضیانی که از سال 1397 در صف
تسهیلات قرار داشته اند پیش بینی جذب منابع قرض الحسنه بانک ها در سال 1398 سهمیه قرض الحسنه ازدواج بانک ها و مؤسسات اعتباري و
همچنین پذیرش أخذ یک ضامن معتبر و سفته یا قبول یارانه پرداختی به اشخاص به عنوان تضمین را طی نامه مورخ 1398/01/06 به بانک ها و

 
مؤسسات اعتباري ابلاغ نموده است. 

بانک مرکزي جمهوري اسلامی ایران طی نامه مورخ 1398/01/06 سهمیه هر یک از بانک ها و مؤسسات اعتباري کشور را بر اساس میزان رشد نقدینگی



میزان تغییر در ماند حساب هاي قرض الحسنه پس انداز و جاري وصولی هاي اقساط بازگشتی و پیش بینی جذب منابع قرض الحسنه بانک ها در سال

 
1398 محاسبه و تعیین و به شرح جدول زیر ابلاغ نموده است: 

 
 

مغایرت بین تعداد «متقاضی» و «پرداختی» ناشی از عوامل ي از قبیل عدم پوشش وثایق جهت دریافت کامل تسهیلات و یا عدم پوشش فیش حقوقی
نسبت به دریافت سقف مقرر تسهیلات و همچنین عدم توانایی مشتري در بازپرداخت تسهیلات (بالاخص سهم تسهیلات ایثارگران که مبلغ زوجین
معادل یک میلیارد و دویست میلیون (1،200،000،000 ریال بوده است) می باشد. به استثناء بانک هاي ملی، پست بانک، مسکن، کشاورزي، و آینده

 
سایر بانک ها و مؤسسات اعتباري کمتر از سهمیه مقرر تسهیلات پرداخت نموده اند که مبین عدم رعایت مفاد حکم این بند است.  

علی رغم ابلاغ اولیه از سوي بانک مرکزي جمهوري اسلامی ایران براي صندوق کارآفرینی امید دي و سرمایه در تاریخ 6/1/1398 لیکن به علت آنکه
سهمیه هاي ابلاغی به بانک ها براساس میزان رشد نقدینگی میزان تغییر در مانده سپرده هاي قرض الحسنه پس انداز و جاري وصولی ها (اقساط
بازگشتی) و پیش بینی جذب منابع قرض الحسنه بانک ها در سال مورد نظر محاسبه و تعیین می گردد بانک مذکور براي آنها سهمیه اي در نظر نگرفته

 
است. 

به علت ادغام بانک هاي حکمت ایرانیان انصار قوامین و مؤسسه اعتباري کوثر با بانک سپه علی رغم ابلاغ اولیه از سوي بانک مرکزي جمهوري اسلامی

 
ایران در تاریخ 1398/01/06 سهمیه جداگانه اي براي آنها تعیین نشده است. 

انتهاي پیام/ب



اقدامات امیدبخش در توسعه خدمات بانکی در روستاها

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  3  |  تاریخ: 1399/10/09

خبرگزاري آریا - استاندار مازندران ضمن تبریک 25مین سال بانک
گفت: اقدامات امیدبخشی توسط این بانک در توسعه خدمات بانکی

 
در روستاها انجام شده که شایسته تقدیر است. 

به گزارش خبرگزاري آریا ، احمد حسین زادگان افزود: براساس
گزارش هاي موجود، این بانک در بحث شفافیت مالی، رتبه اول را در
کشور کسب کرده که اقدام مناسبی بشمار می رود و موجب افزایش
اعتماد مردم به مجموعه و سیستم بانکی به ویژه پست بانک ایران

 
شده است. 

حسین زادگان با اشاره به اینکه پست بانک ایران به جهت ارائه
خدمات بانکی موجب تحول و رفاه روستائیان شده است عنوان کرد:

 
توسعه روستاها یک اولویت محسوب می شود که این بانک می تواند در تحقق این مهم تاثیرگذار باشد. 

وي تصریح کرد: افزایش خدمات بانکی در شعب و باجه هاي بانکی روستائی قابل توجه است. بنحوي که براساس آمار تاکنون به 61 هزار نفر تسهیلات
اعطا شده که عموماً متقاضیان روستائی است و بیانگر اولویت دادن پست بانک ایران به روستاها، مناطق محروم و توسعه ضریب اشتغال در این مناطق

 
بوده است. 

استاندار مازندران با اشاره به اینکه توسعه، تولید و اشتغال روستایی نیازمند نقش آفرینی بیش از پیش پست بانک ایران بعنوان بانک تخصصی در
روستاها است خاطرنشان کرد: ایجاد و بهره برداري باجه هاي بانکی در روستاها و مناطق محروم علاوه بر ایجاد اشتغال سبب توسعه اقتصادي و به تبع
آن توسعه فرهنگی و اجتماعی در روستاها و اعطاي تسهیلات خرد توسط این بانک و همچنین منجبر به تحول در روستاها و افزایش تولیدات نهادهاي

 
کشاورزي و صنایع وابسته به آن می شود. 

وي در پایان تأکید کرد: نگاه استانداري، نگاه توسعه اي است و امیدوارم با همکاري اداره کل امور روستائی و شوراهاي اسلامی استانداري و همچنین

 
پست بانک ایران شاهد افزایش رفاه و توسعه روستاها در استان مازندران باشیم. 

موسوي نیز در این نشست ضمن قدردانی از حمایت هاي استانداري، گزارشی از روند فعالیت و عملکرد شعب و باجه هاي روستائی، تسهیلات اشتغال زا
به ویژه در مناطق محروم و روستائی، توسعه خدمات بانکداري الکترونیک، طرح هاي حمایتی از تولیدکنندگان کالا و خدمات ازجمله طرح مروارید
کارت، استقرار بیش از 75درصد دستگاه خودپرداز و پایانه هاي فروش پست بانک ایران در مناطق محروم و روستائی ارائه و خواستار انتقال تمامی

 
حساب هاي دهیاري ها به این بانک شد. 

<--



امکان افزایش تولید محصولات کشاورزي

شماره خبر:  4  |  تاریخ: 1399/10/09
منبع: گسترش صنعت معدن

تجارت

عضو کمیسیون کشاورزي مجلس گفت: بخش کشاورزي ظرفیت گسترش و اشتغالزایی بالایی دارد و با همین وضعیت و امکانات موجود می
توانیم تولید محصولات کشاورزي را به صورت جهشی افزایش دهیم.

عضو کمیسیون کشاورزي مجلس گفت: بخش کشاورزي ظرفیت گسترش و اشتغالزایی بالایی دارد و با همین وضعیت و امکانات موجود می توانیم

 
تولید محصولات کشاورزي را به صورت جهشی افزایش دهیم. 

 
صنعت و معدن 

عضو کمیسیون کشاورزي مجلس شوراي اسلامی گفت: بخش کشاورزي
ظرفیت گسترش و اشتغالزایی بالایی دارد و با همین وضعیت و امکانات
موجود می توانیم تولید محصولات کشاورزي را به صورت جهشی افزایش

 
دهیم. البته براي تحقق آن نظارت و سیاست گذاري نیاز است. 

پرویز اوسطی در حاشیه نشست کمیسیون کشاورزي، آب و منابع طبیعی
مجلس شوراي اسلامی در جمع خبرنگارن اظهار کرد: بخش کشاورزي
کشور یکی از بخش هاي مهم اقتصادي است و در این شرایطی که تحریم

ها و دیگر مسائل هم وجود دارد و با توجه به مسائل اقتصادي، این بستر در بخش کشاورزي فراهم است که ما در ارتباط با شعار سال بتوانیم اقداماتی

 
اساسی انجام دهیم. 

نماینده مردم شریف قروه و دهگلان در مجلس شوراي اسلامی افزود: برخلاف بسیاري از دیدگاه هاي موجود، معتقدم که بخش کشاورزي ظرفیت
گسترش و اشتغالزایی بالایی دارد و با همین وضعیت و امکانات موجود می توانیم تولید محصولات کشاورزي را به صورت جهشی افزایش دهیم. البته

 
براي تحقق آن نظارت و سیاست گذاري نیاز است که وظیفه کمیسیون کشاورزي است که بتواند در این راستا تلاش کند. 

اوسطی ادامه داد: در واقع وظیفه ما در کمیسیون کشاورزي مجلس این است که همه ظرفیت ها و ظرفیت هاي بالقوه و روي زمین مانده بخش
کشاورزي را شناسایی کنیم و با راهکارهاي فوري یا طرح هاي مردمی سریع الجواب کار را شروع کنیم تا به این ترتیب جهش تولید و اتفاقاتی که انتظار

 
داریم، رقم بخورد. 

وي تصریح کرد: یکی از اولویت ها این است که ما در بحث علمی کردن کشاورزي به عنوان یک حلقه مفقوده ورود کنیم. چرا که الان فاصله کشاورزان

 
متوسط و ضعیف با کشاورزان خبره و پیشروي کشور بسیار زیاد است که متاثر از بحث علمی شدن کشاورزي است. 

نماینده مردم قروه و دهگلان در مجلس شوراي اسلامی افزود: علمی شدن کشاورزي در حقیقت همان کشاورزي دانش بنیان و به معناي بردن علم و
فناوري در عرصه ها و مزارع کشاورزي است که به هر جهت مشمولیت عموم را در کل کشاورزي کشور ندارد و فقط بخش کوچکی از کشاورزي ما از

 
امکانات کشاورزي به طور علمی استفاده می کند. 

عضو کمیسیون کشاورزي، آب و منابع طبیعی مجلس شوراي اسلامی با بیان تحول بخش کشاورزي در کشور اظهارکرد: باید به بخش کشاورزي توجه

 
کافی و لازم داشته باشیم و از ظرفیت و فرصت استفاده کنیم تا بتوانیم به آن جایگاه واقعی در این بخش دست یابیم. 



وي با قدردانی از عملکرد بانک کشاورزي با اشاره به فعالیت هاي صورت گرفته حوزه کشاورزي در حوزه انتخابیه خود نیز بیان کرد: با پیگیري هاي
صورت گرفته در حوزه انتخابیه بنده شامل شهرستان هاي قروه و دهگلان از سمت بانک کشاورزي از سال 98 تاشش ماه نخست سال 99 بیش از 300
تسهیلات به مددجویان کمیته امداد و بهزیستی، بیش از 1500 تسهیلات قرض الحسنه ازدواجی، بیش از 500 تسهیلات مکانیزاسیون کشاورزي شامل
تراکتور، کمباین و ماشین آلات کشاورزي، بیش از 600 تسهیلات حوادث غیرمترقبیه شامل سیل، زلزله و... پرداخت شده است و همچنین از طریق طرح
هاي این بانک همانند پرواربندي گوساله، سردخانه و... از سال 98 تا شش ماه نخست سال 99 زمینه اشتغال بیش از 800 نفر در این حوزه انتخابیه

 
ایجاد شده است. 

نماینده مردم قروه و دهگلان در مجلس گفت: در حوزه بخشودگی جرایم بانکی نیز توسط بانک کشاورزي در حوزه انتخابیه بنده از سال 98 تا شش ماه
نخست سال 99 بند (ل) تبصره 16 بخشودگی جرائم زیر یک میلیارد ریال بیش از 240 پرونده، بند (خ) ماده 33 برنامه پنج ساله ششم توسعه بیش از

 
1500 پرونده و بخشودگی جرائم وجه التزام بیش از 3300 پرونده صورت گرفته است. 

وي بیان کرد: انتظار می رود بانک کشاورزي با تداوم رویه موجود در خدمتگزاري به کشاورزان استان در راستاي امهال و تقسیط تسهیلات تولیدکنندگان
نیازمند و تامین تسهیلات طرح هاي آماده اجرا مساعدت بیشتري را مبذول کنند.



بازدید مشاور معاون اول رئیس جمهور از منطقه ویژه اقتصادي بوشهر

منبع: فریناشماره خبر:  5  |  تاریخ: 1399/10/09

مشاور معاون اول رئیس جمهور با هیات همراه در راستاي بررسی مسائل بخش خصوصی از منطقه ویژه اقتصادي بوشهر بازدید نمودند....

مشاور معاون اول رئیس جمهور با هیات همراه در راستاي بررسی
مسائل بخش خصوصی از منطقه ویژه اقتصادي بوشهر بازدید نمودند.
به گزارش فرینا، کاظم پالیزدار مشاور معاون اول رییس جمهور و
مسئول دبیرخانه ستاد هماهنگی مبارزه با مفاسد اقتصادي با هیات

 
همراه از منطقه ویژه اقتصادي بوشهر بازدید نمودند. 

در این بازدید مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادي بوشهر ضمن
خیرمقدم به مشاور معاون اول رییس جمهور و هیات همراه، طی
گزارشی فعالیت ها، ظرفیت ها و پتانسیل هاي بالاي این منطقه

 
ویژه اقتصادي و بخشی از مشکلات را بیان نمود. 

حسین نامور افزود: با پیگیري هاي انجام شده از ناحیه منطقه ویژه اقتصادي بوشهر و همت سرمایه گذاران عرصه تولید، در حال حاضر 81 شرکت فعال
در زمینه تولید و خدمات و 14 واحد در حال ساخت در این منطقه ویژه فعالیت دارد که زمینه اشتغال مستقیم براي 1600 نفر نیروي مستعد مهیا شده

 
است. 

در این بازدید که به منظور بررسی مسائل بخش خصوصی انجام شد، از شرکت جی لیان جی مستقر در این منطقه ویژه بازدید بعمل آمد و کاظم پالیزدار
مشاور معاون اول رییس جمهور و مسئول دبیرخانه ستاد هماهنگی مبارزه با مفاسد اقتصادي، زرین فر معاون امور اقتصادي استاندار بوشهر، حسین نامور
مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادي بوشهر و رستمی مدیرکل دفتر جذب و حمایت از سرمایه گذاري استانداري بوشهر با مدیر این شرکت دیدار و گفتگو

نمودند و از نزدیک درخواست ها و مشکلات این واحد تولیدي را مورد بررسی قرار دادند.



مدیران در برابر واگذاري ها مقاومت می کنند/ عرضه دارا دوم تا پایان سال درصورت فراهم

بودن شرایط

منبع: فریناشماره خبر:  6  |  تاریخ: 1399/10/09

وزیر امور اقتصادي و دارایی با انتقاد از واگذاري دارایی هاي دولتی به شیوه رد دیون گفت: این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در
پی داشته است، یکی...

وزیر امور اقتصادي و دارایی با انتقاد از واگذاري دارایی هاي دولتی
به شیوه رد دیون گفت: این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد
کشور در پی داشته است، یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها

 
از نظارت هاي مستقیم توسط نهادهاي تخصصی آنهاست. 

به گزارش فرینا به نقل از شبکه اخبار اقتصادي و دارایی ایران
(شادا)، وزیر امور اقتصادي و دارایی فرصتی را در اختیار این
خبرگزاري قرار داد تا با ایشان در ارتباط با موضوع چالش برانگیز
خصوصی سازي در کشور و مسائل مرتبط به آن به گفتگو بپردازد.

در این گفتگو که در دو بخش منتشر می شود بیشتر به رویکردهاي وزارت امور اقتصادي و دارایی در این حوزه پرداخته شده و آسیب شناسی خصوصی

 
سازي در کشور مورد سوال قرار گرفته است. 

آقاي دکتر با توجه به سوابق علمی و اجرایی جنابعالی در حوزه اقتصاد ایران و کسوت استادي دانشگاه در این زمینه، سوال اولم را آغاز می کنم. چرا تا
این حد اقتصاد کشور ما دولتی است و ریشه حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور به کجا بر می گردد؟ چرا در کشور ما خصوصی سازي تا این حد

 
اهمیت دارد؟ 

دژپسند: این یک سوال کلیدي است و پاسخ به آن باید با لحاظ جنبه هاي مختلف صورت پذیرد. عملا ریشه یابی تاریخی حضور پررنگ دولت در اقتصاد
کشور سبب می شود تا به بسیاري از ابهامات پاسخ داده شود. در طی سالیان متمادي، در اقتصاد ایران به دلیل نقصان در توسعه کارآفرینی و عدم شکل
گیري طبقه کارآفرین ـ سرمایه دار به معناي واقعی، دولت نقش اصلی در سرمایه گذاري کشور داشته است. این موضوع از زمانیکه تغییرات در ساختار
اقتصادي کشورها و دنیا سرعت بیشتر گرفت، کاملا به چشم می آید. این بحث در دوره حکومت پهلوي اول آغاز و پس از آن شتاب گرفت و در دهه 40
شمسی در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی بروز عینی پیدا کرد. در طی این سال ها در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی، توان سرمایه گذاري دولت افزایش
قابل توجه یافت و حضور دولت در بنگاه هاي سرمایه بر و بزرگ مقیاس بسیار پررنگ شد. هر چند در همان دهه 40 و تحت عنوان انقلاب سفید منشور

 
مشارکت کارگران در امور مختلف ابلاغ شد اما در عمل اتفاقی رخ نداد و همچنان حضور دولت در اقتصاد با سرعت بیشتر ادامه پیدا کرد. 

این روند، در طی بیست سال انتهایی حکومت پهلوي ادامه یافت و نقش دولت در بخش هاي صنعت و خدمات به نحو قابل توجه اي افزایش یافت،

 
چنانکه سهم دولت از ارزش افزوده در اوایل دهه 40 از حدود 7 درصد ارزش افزوده به بیش از 11 درصد در اواخر دوره پهلوي افزایش یافت. 

پس از انقلاب اسلامی گسترش حضور دولت در اقتصاد در نتیجه اقتضائات دیگري پررنگ تر شد. در همان سال هاي ابتدایی، ملی شدن برخی صنایع به
این امر دامن زد. پس از آن نیز به سبب وقوع جنگ تحمیلی، اداره کشور در آن شرایط، حضور مقتدر و برجسته دولت را نیازمند بود و نقش دولت در
اقتصاد برجسته تر گردید. در نتیجه در طی سال هاي متمادي به انحاء مختلف بویژه برداشت ناصحیح و تصدي گرایانه از اصل (44) قانون اساسی نقش

 
دولت در اقتصاد کشور بویژه در سرمایه گذاري و مالکیت افزایش یافت و هم اکنون نیز ما همچنان با این موضوع رو به رو هستیم. 

 
در این فرایند تاریخی از چه زمانی ما به خصوصی سازي پرداختیم؟ 

دژپسند: در سال هاي اولیه پس از جنگ تحمیلی، و حدود سال 1369 اولین مباحث مربوط به خصوصی سازي و لزوم آن مطرح شد. خصوصی سازي در



آن سال هاي ابتدایی با مصوبات دولت انجام می پذیرفت. اما دیري نگذشت که به دلیل نبود زیرساختهاي حقوقی و قانونی لازم، چالش هاي آن نیز
هویدا شد. از اینرو در سال 1373 مجلس شوراي اسلامی ورود کرد و اولین قوانین مرتبط در این حوزه به تصویب رسید. ابلاغ این قانون سبب شد تا
خصوصی سازي در ایران وارد مرحله جدیدي شود. سه سال قبل از ابلاغ قانون برنامه سوم توسعه براي خصوصی سازي در اقتصاد کشور، سال هاي
طلایی بود. در آن سال ها یک تبصره موسوم به تبصره (35) در قانون بودجه تصویب شد که درآن اختیارات قانونی گسترده اي در اختیار دولت براي
خصوصی سازي قرار گرفت. مطابق این تبصره دولت می توانست بدون رعایت همه قوانین دائمی علی الخصوص قانون مصوب سال 1373 واگذاري ها را

 
به انجام برساند. این یک قانون بسیار طلایی بود، اما باز هم مشاهده می کنیم عملکرد چندان قابل توجه اي رخ نمی دهد. 

این روال با فراز و فرودهایی ادامه داشت، تا در برنامه سوم توسعه یک فصل از این مجموعه با در نظر گرفتن تجربیات سال هاي قبل بصورت کامل به این
موضوع اختصاص داده شد تا هم خصوصی سازي قانونمند شود و هم اجراي آن سرعت بگیرد. یکی از خروجی هاي اصلی این قانون نهادسازي و شکل

 
گیري سازمان خصوصی در اجراي ماده(15) این قانون و با تغییر اساسنامه سازمان مالی گسترش مالکیت واحدهاي تولیدي بود. 

در آن قانون روش واگذاري (که در آن زمان بیشتر به صورت مذاکره صورت می پذیرفت)، قیمت گذاري (که این دو مورد هم اکنون نیز به عنوان مهم
ترین مشکلات در خصوصی سازي مطرح هستند.) و نهاد متولی واگذاري مهم ترین مباحثی بودند که به آنها پرداخته شد. هر چند در برنامه سوم نیز در
نتیجه فضاي نامناسب و برخوردهایی که با دست اندرکاران خصوصی سازي در کشور صورت گرفته بود، امور مربوط به خصوصی سازي با تشکیک و به

 
نوعی ترس پیگیري می شد و تا همین اواخر نیز این موضوع قابل مشاهده است. 

در برنامه چهارم توسعه بازهم با آسیب شناسی صورت گرفته، یک بخش مفصل به خصوصی سازي اختصاص یافت و در این قانون هم تلاش شد تا

 
اختیاراتی براي این امر به دولت داده شود که با مخالفت شوراي نگهبان در مغایرت با اصل 44 قانون اساسی مواجه شد. 

اما پس از آن نقطه عطفی در خصوصی سازي با ابلاغ سیاستهاي کلی اصل 44 قانون اساسی رخ داد. این سیاست ها را می توان به عنوان منشور حیاتی
براي انقلاب اقتصادي و گذار اقتصاد ایران از یک اقتصاد دولت ـ بازار به یک اقتصاد بازار ـ دولت نام برد. آنچه از این سیاست ها انتظار می رفت، تحول

 
در اقتصاد کشور بود که با تقویت بخش خصوصی، نقش دولت را در اقتصاد مقید به حوزه هاي خاص نماید. 

در اوایل سال 1384 ابلاغ این سیاست ها، یک فضاي امید بخشی در جامعه شکل گرفت به یاد دارم در اولین سالگرد ابلاغ این قانون جلسه اي با حضور
مقام معظم رهبري و مشارکت فعالین اقتصادي و مسئولین دولتی برگزار شد و رهبري در این جلسه بحث هاي جدي را مطرح کردند و بر ضرورت اجراي
آن تاکید داشتند. تا جایی که من یادم هست اینگونه برداشت شد که ایشان خودشان اجراي این سیاست ها را شخصاً پیگیري خواهند کرد و پس از آن

 
نیز در مقاطع زمانی مختلف به شدت از آن حمایت کردند. 

با تغییر دولت عزم بر خصوصی سازي به نحو چشمگیري کاهش یافت و فضا به نحوي بر علیه این رویکرد تغییر کرد. اما با ابلاغ سیاستهاي راهبردي و
بسیار مهم نظام درباره بند (ج) اصل چهل و چهار قانون اساسی در نیمه دوم سال 1385 و تکمیل شدن مفاد این منشور الزام اجراي آن بصورت ضمنی

 
و عینی مورد تاکید قرار گرفت. 

مهم ترین اتفاقی که در سال 1385 رخ داد، مصوبه اي است که با نام سهام فراگیر در اواخر دولت آقاي خاتمی طراحی و در دولت تصویب شده بود و با
اعمال اصلاحاتی با عنوان سهام عدالت به مرحله اجرا درآمد. پس از آن نیز قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) در قالب تجمیع یک لایحه و یک

 
طرح در مجلس تدوین و ابلاغ گردید. 

در طی این سال ها نیز واگذاري ها با رویکردهاي مختلف در طی سال هاي متفاوت به انجام رسید. در دوره اي واگذاري سهام در قالب رد دیون دولت

 
غالب بود و در دوره اي هم مزایده. 

مروري بر این دوره هاي تاریخی به ما نشان می دهد، علاوه بر اینکه نقش دولت در اقتصاد کشور همیشه پررنگ بوده است، هیچ دوره آرامی براي

 
خصوصی سازي در کشور وجود نداشته است یا اگر در کوتاه زمانی این امکان بوجود آمده است از این فرصت به خوبی بهره برداري نشده است. 

از زمان ابلاغ سیاست هاي اصل 44 تا کنون بیش از 15 سال گذشته است، نظر شما در این ارتباط چیست؟به صورت کلی عملکرد آنرا چگونه ارزیابی
می کنید؟ 



دژپسند: من از ابتداي دوره ي مسئولیت ام در وزارت اقتصاد، با شناخت از روند پرچالش اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) و بویژه خصوصی سازي در
کشور، از معاونت اقتصادي وزارتخانه خواستم ضمن مطالعه اي جامع، آسیب شناسی کامل و دقیقی از اجراي این قانون بویژه فرآیند خصوصی سازي در
کشور ارائه کند. چرا که خصوصی سازي بخش مهمی از قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل 44 است. به نظر من اگر ما باز هم فرصت را از دست می
دادیم و نمی توانستیم به صورت جامع با یک آسیب شناسی دقیق رویکردها را طراحی مجدد کنیم، آنگاه یک پانزده سال دیگر نیز می گذشت و ما بازهم

 
دستاورد قابل توجهی نداشتیم. 

بر اساس قانون، وزارت اقتصاد موظف است عملکرد قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل (44) را گزارش دهد. در سنوات گذشته رویه مرسوم این بود که
براي انجام این تکلیف قانونی، گزارشات از دستگاه هاي اجرایی مختلف اخذ، ادغام و یکپارچه و ارائه می شد. ولی در سال گذشته تلاش کردیم این
گزارش را با رویکرد جدیدي که واقعا از آن می توان به تحلیل عملکرد نام برد، به انجام برسانیم و در عمل شکل جدیدي به این گزارش دادیم. چالش ها

 
را در حوزه هاي مختلف شناسایی کردیم و متناسب با شناخت آنها، راهکارهاي مرتبط را ارائه داده ایم. 

خوشبختانه گزارش خیلی خوبی تهیه شد و خروجی این مطالعه در هیئت واگذاري به بحث گذاشته شد. مرور تجربیات چندین ساله، هیئت واگذاري را
به این جمع بندي رساند که باید در واگذاري ها سهم بیشتري براي بازار سرمایه قائل شویم و از ظرفیت این بازار به دلیل مزایاي مختلفی که ایجاد می

 
کند که مهم ترین هاي آن شفافیت و رقابتی بودن است بیشتر بهره ببریم. 

بخش هاي مهم دیگري نیز که مقدم بر خصوصی سازي هستند، مانند بهبود فضاي کسب و کار، بازار سازي، شفافیت صورت هاي مالی، نیز در حال
مطالعه، آسیب شناسی و اجرا هستند. این یکی از خطاهاي راهبردي است اگر که اصل (44) را محدود به واگذاري ها ببینیم، درحالی که این موضوع به

 
سایر موضوعات سایه انداخته است. به هر حال، موضوعات کلیدي تر و موثر تري که به آنها اشاره کردم، باید به طور حتم به صورت جدي پیگیري شوند. 

 
از خصوصی سازي و واگذاري بنگاه ها در اقتصاد به دنبال چه هستیم؟ 

دژپسند: تجربه دنیا ثابت کرده است که بخش خصوصی پیشران توسعه کشورها است. ما از واگذاري ها به دنبال این هستیم که مالکیت و مدیریت بنگاه
هاي دولتی به بخش خصوصی واقعی منتقل شود و با پررنگ شدن نقش بخش خصوصی در اقتصاد، حضور دولت به صورت مستقیم کمتر شود. بر این
باوریم که دولت به وظایف حاکمیتی و اصلی خود ازجمله سیاستگذاري، تنظیم گري و ریل گذاري به جاي تصدي گري بپردازد، چرا که با این کار،

 
کارایی اقتصاد با محور شدن بخش خصوصی در اقتصاد و منحصر شدن کارکرد دولت در سیاست گذاري و نظارت، افزایش می یابد. 

 
آیا در عمل این اتفاق افتاده است؟ 

دژپسند: در دوره اي، در کشور شاید با این رویکرد که بخش خصوصی توانمند براي خرید شرکت هاي دولتی وجود ندارد، واگذاري به نهادهاي خاص
صورت پذیرفت (که البته قانون هم این اجازه را فراهم می ساخت) و استمرار این امر سبب شد تا در کنار بخش دولتی، تعاونی و خصوصی، این بخش به
رکن چهارم در اقتصاد کشور تبدیل شود. در عمل در برخی از صنایع و رشته فعالیت ها در نتیجه استفاده از این رویکرد از انحصار دولتی به انحصار
غیردولتی حرکت شد. متاسفانه در خیلی از موارد، در عمل علیرغم واگذاري مالکیت، مدیریت و اداره شرکت ها همچنان در اختیار دولت باقی مانده
است. در بسیاري از شرکت ها که هم اکنون از آنها به عنوان بنگاهی خصوصی یاد می شود، همچنان مدیریت با دولت است. ممکن است، در یک شرکت،
دولت کمتر از 15 درصد سهام در اختیار داشته باشد، اما در چیدمان هیئت مدیره نقش صد درصدي بازي می کند. حتی برخی از نهادهاي عمومی
غیردولتی ما نیز بصورت دولتی اداره می شود. مثال هاي این نوع شرکت ها فراوان است از سازمان هاي بزرگ کشور تا شرکت هاي کوچک و تخصصی با
این مشکل رو به رو هستند. امیدوار بودیم با اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) از سال 84 به بعد این مشکل مرتفع گردد اما باز هم شاهدیم این
نقیصه ادامه دارد و بسیاري از واگذاري هاي ما تنها منجر به انتقال مالکیت و نه مدیریت شده است. در حالیکه شاید انتقال مالکیت بدون انتقال مدیریت

 
نه تنها، ارتقاء عملکرد را منجر نشود بلکه آسیب هاي بیشتري هم به همراه داشته باشد. 

 
انتقاد وزیر اقتصاد از واگذاري دارایی هاي دولتی در قالب رد دیون 

 
این موضوع، یک آسیب جدي به اقتصاد است چرا به این سمت حرکت کردیم؟ 



دژپسند: در کنار مواردي که اشاره کردم، یکی از مهم ترین روش هایی که در سال هاي گذشته مورد استفاده قرار می گرفته و به این امر دامن زد،
واگذاري به شیوه رد دیون بود. رد دیون منجر به تغییر مدیریت نشد چرا که بخش عمده اي از این سهامی که منتقل شد، به اشخاص حقوقی منتقل شد

 
که مستقیم یا با واسطه توسط دولت اداره می شدند. حدود 15 درصد از واگذاري ها به این صورت اتفاق افتاده و این واقعاً یک معضل اقتصادي است. 

این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی داشته است. یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم توسط نهادهاي
تخصصی آنها است. در سال هاي گذشته پتروشیمی ها در مالکیت وزارت نفت فعالیت می کردند. اما هم اکنون مالکیت بسیاري از این شرکت ها به
صندوق هاي بازنشستگی منتقل شده و عملا توسط وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی اداره می شوند. این اتفاق در صنایع دیگر هم تا حدودي رخ داده

 
است و وزارت کار از طریق صندوق هاي وابسته خود مالکیت بسیاري از شرکت ها را بدست آورده است. 

واقعا مشکل اصلی در مالکیت نیست مشکل روح مدیریت دولتی است که همچنان در این شرکت ها جاري است و باید از آن دور شویم. هر زمان دولت
مالکیت را در کنار مدیریت در اختیار داشته باشد در قبال عملکرد شرکت الزاما پاسخگو است اما زمانیکه در مالکیت نقشی ندارد، می تواند خود را از

 
پاسخگویی دور نگه دارد. 

البته اشاره کنم که اخیراً این رویکرد استفاده از روش رد دیون مورد توجه مجدد قرار گرفته است. چنانکه در قانون بودجه سال گذشته حکمی در این

 
زمینه وجود داشت که از اجراي آن ممانعت شد، ولی در سال جاري در قانون تکرار شد و با توجه به لزوم قانونی آن به اجرا درآمد. 

در تمام دنیا صندوق هاي بازنشستگی یکی از نهادهاي سرمایه گذاري و تجهیز منابع محسوب می شوند، این ایراد شما از چه زاویه و بر چه اساسی

 
است؟ 

دژپسند: درست است. این صندوق ها نهادهاي واسطه اي هستند که نقش پررنگ در تامین مالی دارند. اما در ایران با یک تفاوت ماهوي حضور دارند. در
دنیا این صندوق هاي بازنشستگی توسط ذینفعان واقعی آنها اداره می شوند، اما در ایران دولت نقش کاملا پررنگ در اداره این صندوق ها دارد. یعنی باز
هم اراده دولت در مدیریت این صندوق ها جاري است. در واقع صندوق هایی که باید با محوریت و خواست ذینفعان اصلی آن یعنی کارگران و کارفرمایان
اداره شوند با مدیریت دولتی اداره می شوند و دولت به هر گونه که مایل است با آنها رفتار می کند. نکته اصلی اینجاست این صندوق ها باید تحت

 
نظارت دولت باشند نه مدیریت دولت و این یک مشکل اساسی است. 

 
مدیران دولتی در برابر واگذاري ها مقاومت می کنند 

 
این گفته که دولت ها، از بنگاه داري و شرکت داري دل نمی کنند را تا چه اندازه تایید می کنید؟ 

دژپسند: هم درست است و هم نادرست. یکی از مشکلات اصلی ما این است که بالاخره داشتن شرکت هاي تابعه براي مدیران دولتی امتیازاتی را ایجاد
می کند از جمله تعیین اعضاي هیئت مدیره، تسهیل انجام اموراتی که تحت قوانین ناظر برسازمان هاي دولتی امکانپذیر نیست و ... اما از سوي دیگر
اینقدر در مسیر خصوصی سازي مشکلات متعددي وجود دارد که بسیاري از مدیران براي در امان ماندن از آسیب هاي آن ترجیح می دهند کمتر به این

 
امر بپردازند و از ورود به بحث خصوصی سازي اجتناب می کنند. 

یکی از مشکلات اصلی ما در واگذاري ها، مقاومت مدیران دولتی و حتی شرکت هاي در حال واگذاري است. در برخی از این شرکت ها پیش از واگذاري

 
اتفاقاتی رخ می دهد که عملاً واگذاري آن با شیوه پیش بینی شده و در زمان تعیین شده دشوار می گردد. 

 
در طی این سال ها، خصوصی سازي چه عملکردي داشته است؟ 

دژپسند: در طی این چند سال که از اجراي قانون سیاست هاي کلی اصل 44 می گذرد در حوزه خصوصی سازي به ارزش اسمی حدود 14 درصد از

 
واگذاري ها از محل سهام عدالت، 15 درصد تهاتر بدهی هاي دولت و مابقی عرضه سهام به روش هاي مختلف در بورس و فرابورس بوده است. 

در طی این مدت از حدود 1700 شرکت که مورد بررسی قرار گرفته است، حدود 600 شرکت از فهرست خصوصی سازي خارج شده است. عموم این
شرکت ها یا با دلایل خاص از فهرست خارج شده اند، یا بایستی ابتدا اصلاحاتی در آنها صورت پذیرد، تغییر ساختار یابند و پس از آماده سازي به



فهرست بازگردانده شوند یا به طور کل، بایستی استراتژي نحوه فعالیت آنها تغییر یابد. مثلا شرکت هاي آب و برق منطقه اي از جمله شرکت هایی
هستند که از این فهرست خارج شده اند. براي این شرکت هاي بخصوص به دلیل اینکه خدمات شهري و روستایی را ارائه می کنند می توان، واگذاري به
شهرداري ها را مطرح کرد. یا در مدلی دیگر می توان این شرکت هارا در هم ادغام کرد و با کاهش تشکیلات ضمن سبک کردن ساختار آنها، به عنوان
یک شرکت با مالکیت دولتی، مدیریت آنرا به بخش خصوصی واگذار کرد. هر چند ممکن است در این مسیر با مقاومت هایی در سطح مناطق یا بخش ها

 
رو به رو شویم و باید بتوانیم با ایجاد انگیزه هایی این مقاومت ها را تبدیل به همراهی کرد. 

همچنین از 1100 شرکت دیگر، حدود 900 شرکت به فروش رسیده اند یا از طریق تهاتر واگذار شده اند و مابقی یعنی حدود 200 شرکت یا منحل شده

 
اند، یا ادغام و یا ورشکسته شده اند. 

در سال جاري نیز 325 شرکت (که حدود 16 درصد شرکت هاي مشمول واگذاري می باشند) در فهرست واگذاري قرار دارند که به مرور زمان به روش

 
هاي مختلف هر کدام در فرآیند واگذاري قرار می گیرند. 

 
افزایش نقدشوندگی سهام عدالت با مصوبات جدید شوراي عالی بورس 

 
به نظرآزادسازي سهام عدالت پیچیده شده است آیا تدبیري براي رفع چالش مذکور بدون آسیب رسیدن به بازار سهام وجود دارد؟ 

دژپسند: در این خصوص ما تقریباً به صورت مستمر با کارشناسان و مسئولین ذیربط هم فکري می کنیم. چون به دنبال آن هستیم که فواید آزادسازي
سهام عدالت همراه با سهامداري توسط دارندگان سهام عدالت و عدم آسیب به دارایی آنها باشد. بسیاري از صاحبنظران معتقد هستند با توجه به ارزنده
بودن سبد دارایی سهام عدالت، افراد سهامداري کرده و از منافع کوتاه مدت (سود سالیانه) و بلندمدت (افزایش عرضه سهام) آن بهره مند شوند. چرا که
پورتفوي سهام عدالت شامل مجموعه سهام شرکت هاي بسیار معتبر و گلچین شده کشور است. بنابراین ما به دنبال آن هستیم که فرهنگ سهامداري

 
بلندمدت را براي این جامعه هدف، ترویج کنیم و بنابراین فروش آن را چندان توصیه نمی کنیم. 

اما از سوي دیگر به دنبال آن هستیم که قابلیت نقدشوندگی آن در بازار افزایش یابد و براي آن بازار سازي می کنیم. مصوبات چند هفته گذشته شوراي

 
عالی بورس که در آن صندوق هاي بادرآمد ثابت امکان خرید سهام عدالت را یافتند، از این جنس است. 

عملکرد خصوصی سازي در سال جاري چگونه بود وآیا شما رضایت دارید؟ امسال واگذاري در قالب ETFها نقش برجسته اي در عرضه و فروش سهام

 
متعلق به دولت داشت، در این خصوص برنامه شما چگونه بوده است؟ 

دژپسند: در سال جاري انتظار افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري ها را به چند علت داشتیم. اولین دلیل این بود که مجموعه عوامل و ارکان
سیاستگذاري و اجرایی حوزه خصوصی سازي، بر پایندي به توسعه فعالیت هاي بخش خصوصی و اجراي سیاستهاي کلی اصل (44) در زمینه خصوصی

 
سازي اجماع داشتند. لذا تلاش ها هم جهت شد تا شاهد عملکرد قابل توجه و درخشانی در این سال باشیم. 

موضوع دوم تلاش هایی بود که در سال 1398 صورت گرفت. با مطالعه اي که در این سال رخ داد، تغییر در روش ها و رویکردها مبتنی بر شرایط موجود
کشور انجام پذیرفت. این تغییرات راهبردي در نتایج عملکردي نیز خود را نشان داد و منجر به نتیجه گردید. در این ارتباط حداکثر سازي استفاده از
ظرفیت بازار سرمایه براي موضوع واگذاري ها چه به صورت عرضه خرد و چه به صورت عرضه بلوکی مد نظر قرار گرفت و با استفاده ظرفیت صندوق هاي
قابل معامله در بورس براي اولین بار براي واگذاري ها با پیگیري هاي فراوان، در سال جاري توانستیم بخش قابل توجه اي از عرضه هاي دولتی را در این

 
قالب به انجام برسانیم. 

موضوع سوم الزام اجتناب ناپذیر براي افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري بود. اگرچه معتقد هستم وصول درآمد براي دولت باید آخرین ملاك در
واگذاري ها باشد، اما با توجه به مقتضیات سال جاري و کاهش قابل توجه درآمدهاي حاصل از فروش نفت، تامین منابع مالی دولت از این طریق یکی از

 
اهداف واگذاري ها در سال جاري بود و نمی توان آن را کتمان کرد. در سال جاري تلاش ما افزایش شفافیت و ایجاد فضاي رقابتی در واگذاري ها بود. 

راجع به ETF ها، هم زیاد صحبت شده است، ما در سال جاري حدود 33 هزار میلیارد تومان عرضه داشتیم که از این میزان بیش از 18 هزار میلیارد
تومان آن در قالب دو ETF «دارایکم» شامل باقیمانده سهام دولت در بانک هاي ملت، تجارت، صادرات ایران و بیمه هاي البرز و اتکایی امین و «پالایش
یکم» شامل باقیمانده سهام دولت در پالایشگاه هاي تبریز، تهران، اصفهان و بندرعباس بود. همچنین 15 هزار میلیارد تومان در قالب عرضه تدریجی



انجام پذیرفت. این تحقق درآمد در عرضه سهام از سوي دولت در سال هاي اخیر بی سابقه بود و رشد قابل توجهی نسبت به سال قبل داشت. دلیل آن

 
هم تغییر شیوه واگذاري و ظرفیت سازي هایی بوده است که در بازار سرمایه به انجام رسید. 

ما با مطالعه به روش واگذاري از طریق ETFرسیدیم. در مطالعه اي که به انجام رسید مشخص شد که، عدم تحقق اهداف خصوصی سازي در بسیاري از
موارد ناشی از ویژگی هاي ذاتی روش مورد استفاده در واگذاري بوده است. براي نمونه در روش واگذاري از طریق مزایده به صورت نقد و اقساط، عایدي
دولت در زمان واگذاري نسبت به واگذاري از طریق بورس و روش ETF به حداقل می رسد. به عنوان مثال در واگذاري یکی از این شرکت ها به ارزش
1800 میلیارد تومان، با تعیین 100 میلیارد تومان حصه نقدي و اعمال دو سال تنفس، عملاً عایدي دولت در زمان واگذاري کاهش یافته است. در حالی
که عرضه صندوق واسطه گري مالی یکم، حدود شش هزار میلیارد تومان و عرضه صندوق پالایش یکم بیش از 12 هزار میلیارد تومان، منبع نقدي در

 
اختیار دولت قرار داد. 

در واگذاري یکی دیگر از بنگاه هاي اقتصادي که با روش مزایده انجام پذیرفت، در خصوص قیمت گذاري ابهامات متعددي وارد گردید، این در حالی
است که در واگذاري دو صندوق ETF بدون وجود ابهام، نحوه و شیوه قیمت گذاري و قیمت مورد معامله بصورت کاملا شفاف به اطلاع عموم مردم

 
رسید. 

همچنین در خصوص برخی از واگذاري ها به علت شفافیت پایین در روش و فرآیند واگذاري حساسیت در افکار عمومی بوجود آمده است. عدم وصول
اقساط قرارداد که به صورت عمده (بلوکی) از طریق بورس واگذار شده بود نمونه اي دیگر از عارضه هاي موجود در روش هاي خصوصی سازي است. در
واگذاري هایی که به روش نقد و اقساط انجام می پذیرد، ریسک عدم وصول اقساط در آینده همیشه وجود دارد به نحوي که خریداران شرکت هاي
واگذار شده به روش مزایده غالباً در بازپرداخت اقساط به مشکل برخورده و فراوانی آنها در جدول بدهکاران اقساط معوق سازمان خصوصی سازي بیشتر
از خریداران بلوك هاي بورسی است. این موضوع خود باعث عدم تحقق منابع درآمدي بودجه دولت از ناحیه وصول اقساط قراردادهاي واگذاري شده
است. این در حالی است که به علت آنکه در واگذاري در قالب ETF مبلغ فروش در همان ابتدا بصورت نقد دریافت می شود، یعنی عملاً ریسک عدم

 
وصول اقساط در آینده بصورت کامل از بین می رود. 

 
خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از طریق عرضه در بورس منافع بیشتر و چالش هاي کمتري دارد 

عمده شواهد واگذاري انجام پذیرفته در سال هاي اخیر بیانگر آن است که خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از طریق عرضه در بورس منافع بیشتر و
چالش هاي کمتري را به دنبال داشته و باید اذعان داشت که واگذاري از طریق بازار سرمایه نسبت به روش هاي خارج از بازار (مزایده ـ مذاکره) ضمن
ترجیح قانونی، از مزایاي بیشتري برخوردار است. در سال جاري با حمایت هاي دولت و تصویب مجلس شوراي اسلامی، واگذاري باقیمانده سهام دولت در
قالب صندوق هاي سرمایه گذاري قابل معامله در بورس (ETF) به عنوان یک راهکار اجرایی براي اولین بار مورد استفاده قرار گرفت. انتخاب این روش

 
همراستا با عزم جدي دولت بر اجراي سیاست واگذاري صد درصدي به بخش خصوصی و رعایت اصول سلامت و شفافیت در واگذاري ها است. 

واگذاري از طریق ETF فرصتی را ایجاد می نماید که علاوه بر اجتناب از محدودیت هاي ناشی از روش هاي مزایده، مذاکره و عرضه بلوکی سهام در
بورس، گسترش مالکیت عمومی از طریق فروش به آحاد مردم رخ داده و جذب و هدایت نقدینگی جامعه به سمت فعالیت هاي مولد از طریق بازار
سرمایه اتفاق افتد. بدیهی است این امر علاوه بر توسعه و تعمیق بازار سرمایه، امکان فروش سهام در حجم ریالی بالا بصورت کاملا شفاف منجر به تامین

 
منابع به صورت نقد را فراهم آورده و ریسک عدم وصول اقساط در آینده را به صفر می رساند. 

در واقع چرا دولت براي واگذاري سهام در سال اخیر تنها از روش ETF استفاده کرد آیا بعد از عرضه صندوق پالایش یکم با این نحوه آزادسازي همچنان

 
موافق هستید. به عبارت ساده تر آیا نگرانی از تبعات واگذاري هاي مرسوم، مجلس و دولت را به سمت عرضه با استفاده از این روش سوق داد؟ 

دژپسند: قطعاً خیر این گونه نیست. در صحبت هاي قبلی تا حدودي به این سوال شما پاسخ دادم. همانگونه که گفتم این روش از واگذاري، داراي ویژگی

 
هایی است که سبب برتري آن نسبت به دیگر روش هاي واگذاري در شرایط کنونی می گردد. 

اولین ویژگی این روش امکان انتقال مالکیت به افراد بیشتري است، دوم اینکه چون هر شخص با هر سرمایه اي قادر است در اینگونه عرضه ها حضور

 
یابد، فرصت توزیع برابر میان آحاد جامعه فراهم می گردد. ویژگی سوم اینکه، چون تخفیف داده می شود، امکان توزیع ثروت بهبود پیدا می کند. 



از منظر تامین منابع نیز براي دولت ارجحیت دارد چرا که سریعتر به نتیجه می رسیم. عرضه بلوکی سهام برخی شرکت ها را چند بار تجربه کردیم و به
دلیل نبود متقاضی، موفق نبود. نیاز به منابع فراوان براي اندك متقاضیان و توجه به فضایی که در مورد خصوصی سازي، اخیراً به وجود آمده است
استقبال و تقاضا براي مشارکت در خرید بلوکی سهام شرکت ها را به نحو قابل توجه اي کاهش داده است، به نحوي که در جلسات متعدد، علی رغم ارائه

 
مشوق هاي مختلف باز هم بخش خصوصی تمایلی براي خرید بنگاه هاي دولتی از خود نشان نداد. 

در خصوص ETF این نقد به شما وارد است که انتقال مالکیت بدون مدیریت صورت پذیرفته است و شما خواهان ادامه این روش در سال آتی نیز

 
هستید؟ 

دژپسند: این ادعا صحیح نیست. در واقع در این روش واگذاري ما عدم همزمانی انتقال مدیریت شرکت هاي دولتی با واگذاري مالکیت آنها را داریم. در
خصوص ETF مدیریت تا پایان سال 1400 با دولت است و منطبق بر مفاد جزء (2) بند (الف) تبصره (2) قانون بودجه سال 1399، و تصریح اینکه
تشکیل این صندوق ها با مدیریت دولتی براي بلندمدت نباشد، در امیدنامه این صندوق ها آمده است که لاجرم پس از پایان این مهلت قانونی مدیریت
به سهامداران منتقل می شود. همچنین مکانیزم هاي لازم را نیز در این بخش پیش بینی کردیم. اگر سرمایه گذاري بتواند 1.5 درصد از مجموع
واحدهاي این صندوق را در مکانیزم بازار خریداري نماید به صورت خودکار امکان اعمال مدیریت در صندوق برایش فراهم می شود. یعنی هم مکانیزم

 
لازم را در بازار دیده ایم و هم براي خروج دولت از صندوق فرصت زمانی قرار داده ایم. 

نکته حائز اهمیت دیگر بخصوص در ارتباط با دارا یکم این است که، هم زمان با عملیاتی شدن واگذاري سهام این سه بانک و دو شرکت بیمه اي در قالب
ETF، آزادسازي سهام عدالت نیز انجام می پذیرد و انتقال مالکیت بخش بزرگی از سهام شرکت هاي مزبور به آحاد مردم اتفاق می افتد، بنابراین انتقال
بلافاصله مالکیت در این دو طرح در فاصله زمانی بسیار کوتاه سبب می شود عملاً حجم بزرگی از مالکیت و مدیریت بنگاه هاي اقتصادي دولتی به صورت
یکباره از دولت منفک شود. این شرایط می توانست، علاوه بر آنکه هر بنگاه را به صورت منحصر بفرد دچار مشکل نماید، بخش بانکی و بیمه اي کشور را
نیز با عدم اطمینان یا چالش هاي دیگري مواجه سازد. لذا به منظور کاهش آثار احتمالی نامطلوب یادشده، دوره زمانی اطمینان بخش یک و نیم ساله
براي فرآیند گذار پیش بینی شد، تا در این دوره تلاش شود، آثار غیرقابل پیش بینی انتقال مدیریت که ممکن است در برخی موارد قابل توجه نیز باشد،

 
کنترل شده یا به حداقل برسد. 

 
عرضه دارا دوم تا پایان سال در صورت فراهم بودن شرایط 

 
آیا صندوق دارا دوم و صندوق فولادي ها تا پایان سال عرضه خواهد شد؟ 

دژپسند: در خصوص عرضه صندوق هاي مذکور کمیته اي تشکیل شده است که با رصد دقیق شرایط و مقتضیات، زمان لازم براي عرضه آنها را تعیین
می نماید. در اینصورت اگر شرایط فراهم باشد و زمینه مشارکت عموم و فراگیري عرضه مهیا باشد آنگاه صندوق دارا دوم شامل باقیمانده سهام دولت در
سه بانک عرضه می شود. ما به دنبال تسریع در انتقال مالکیت و مدیریت شرکت هاي دولتی که در فهرست واگذاري قرار دارند و همچنین باقیمانده

سهام دولت در بسیاري از شرکت ها به بخش خصوصی و آحاد مردم هستیم.



امضاي قرارداد ساخت کارخانه دوم کنسانتره سنگ آهن اُپال پارسیان

منبع: بانک و رسانهشماره خبر:  7  |  تاریخ: 1399/10/09

بانک و رسانه: قرارداد ساخت کارخانه دوم تولید کنسانتره سنگ آهن اپُال پارسیان، با حضور مدیرعامل بانک پارسیان و رئیس هیات عامل
ایمیدرو امضا و مبادله شد. دکترکورش پرویزیان مدیرعامل بانک پارسیان درمراسم امضاي این قرارداد، با بیان اینکه سیاست بانک پارسیان

همواره در جهت تحقق جهش تولید، تقویت اقتصاد ...

 
امضاي قرارداد ساخت کارخانه دوم کنسانتره سنگ آهن اپُال پارسیان 

بانک و رسانه: قرارداد ساخت کارخانه دوم تولید کنسانتره سنگ آهن اپُال پارسیان، با حضور مدیرعامل بانک پارسیان و رئیس هیات عامل ایمیدرو امضا

 
و مبادله شد. 

دکترکورش پرویزیان مدیرعامل بانک پارسیان درمراسم امضاي این قرارداد، با بیان اینکه سیاست بانک پارسیان همواره در جهت تحقق جهش تولید،
تقویت اقتصاد مقاومتی، حمایت از فعالیت هاي مولد و اشتغال پایدار بوده است، گفت : محرومیت زدایی و توجه به مناطقی که از توسعه و پیشرفت
کمتري برخوردار هستند از اولویت هاي بانک پارسیان است و این بانک توسعه مناطق مرزي وکم برخوردار از جمله سنگان را همواره مدنظر داشته و

 
سرمایه گذاري در این طرح نیز در همین راستا انجام می شود. 

مهندس وجیه اله جعفري رییس هیات عامل ایمیدرو در این مراسم که با حضور سهامداران، کارفرمایان و پیمانکار طرح برگزار شد، گفت: احداث دومین
کارخانه تولید کنسانتره سنگ آهن اپال پارسیان، گام مهمی در جهت کاهش محرومیت، توسعه صنایع معدنی، افزایش اشتغال و درآمدزایی در منطقه

 
سنگان است. 

وي با بیان اینکه این طرح زمینه سرعت گرفتن فعالیت هاي معدنی و مشارکت بخش خصوصی را فراهم می کند، ادامه داد: اجراي این پروژه یکی از

 
روش هایی است که به هدایت نقدینگی جامعه به سمت فعالیت هاي تولیدي و مولد کمک شایانی می کند. 

 
پیش بینی راه اندازي زودتر از موعد 

مسعود سمیعی نژاد مدیر عامل شرکت سرمایه گذاري پارسیان نیز اظهار داشت: با اجراي این طرح کارخانه دوم کنسانتره سنگ آهن اپال پارسیان به
ظرفیت تولید 2٫4 میلیون تن ساخته خواهد شد. وي میزان سرمایه گذاري طرح را معادل 145 میلیون یورو اعلام کرد و گفت: حدود 80 درصد طراحی
کارخانه دوم، مشابه کارخانه نخست اپال پارسیان در سنگان است. به گفته سمیعی نژاد به سبب آماده بودن شرایط و مقدمات، بخشی از امور طرح انجام

 
شده و پیش بینی می شود زودتر از موعد مقرر راه اندازي شود. طبق قرارداد طرح فوق در مدت 29 ماه ساخته خواهد شد. 

نخستین کارخانه تولید کنسانتره سنگ آهن از مجتمع معدنی سنگان در سال 92 با ظرفیت تولید 2٫6 میلیون تنی از سوي ایمیدرو راه اندازي و دو
سال بعد به شرکت اپال پارسیان (وابسته به سرمایه گذاري بانک پارسیان) واگذار شد. اکنون کارخانه دوم با ظرفیت تولید 2٫4 میلیون تن، با مشارکت

 
60درصدي سرمایه گذاري پارسیان و 40درصدي ایمیدرو در آستانه عملیات اجرایی قرار دارد. 

 
آمادگی بانک شهر براي ارایه کارت شهروندي درشهر قم  Related Posts

 
وزیر بهداشت :بانک مهر ایران، مجموعه اي پویا و مردم نهاد است 



 
سقف انتقال وجه در نت بانک سامان تغییر کرد 

 
ساختمان جدید شعبه شاهرود بیمه دانا افتتاح شد 

 
پیام مدیرعامل پست بانک ایران به مناسبت فرا رسیدن 22 بهمن 

 
چقازردي: بانک سپه آماده گسترش مراودات بانکی با بانک هاي عراقی است 

 
مشتري مداري و حفظ حقوق مشتري اولویت اول این شرکت است 

 
نظرقائم مقام موسسه ملل در خصوص ریسک هاي بازار متشکل ارزي 



 
نقش مهم حراست ایجاد امنیت در حوزه سرمایه انسانی و زمینه سازي تحقق بهره وري در بانک است 

بانک تجارت در فرودگاه اصفهان ارز مسافرتی پرداخت می کند



بازدید مدیر امور شعب استان هاي بانک ایران زمین از شعب استان بوشهر

منبع: بانک و رسانهشماره خبر:  8  |  تاریخ: 1399/10/09

بانک و رسانه: حسینی کنارویی در سفر به استان بوشهر در راستاي طرح و برنامه 100 روزه از کلیه شعب خواست با برنامه ریزي و بازاریابی
هدفمند نسبت به بهبود عملکرد خود در فرصت باقی مانده تا پایان سال اقدام نمایند. به گزارش بانک و رسانه به نقل از روابط عمومی بانک

ایران زمین: در (...) نوشته بازدید مدیر ...

 
بازدید مدیر امور شعب استان هاي بانک ایران زمین از شعب استان بوشهر 

بانک و رسانه: حسینی کنارویی در سفر به استان بوشهر در راستاي طرح و برنامه 100 روزه از کلیه شعب خواست با برنامه ریزي و بازاریابی هدفمند

 
نسبت به بهبود عملکرد خود در فرصت باقی مانده تا پایان سال اقدام نمایند. 

به گزارش بانک و رسانه به نقل از روابط عمومی بانک ایران زمین: در راستاي اجراي طرح و برنامه 100 روزه، حسینی کنارویی مدیر امور شعب استان ها

 
به استان بوشهر سفر و ضمن دیدار از شعب بوشهر و برازجان، جلسه اي با حضور مسئولین شعب بوشهر، برازجان، کازرون، قائمیه و نورآباد برگزار کردند. 

حسینی کنارویی به بررسی اجمالی وضعیت منابع شعب مذکور پرداخته و ضمن تقدیر و تشکر از شعبی که به اهداف کامل خود دست یافته اند، اظهار
داشت: با توجه به روند افزایش نقدینگی و خلق پول در بازار، حداقل انتظار مدیران ارشد بانک، تحقق کامل اهداف تعیین شده براي هر شعبه است. از

 
این رو انتظار می رود در فرصت باقیمانده تا پایان سال کلیه شعب با برنامه ریزي و بازاریابی هدفمند نسبت به بهبود عملکرد خود اقدام نمایند. 

کنارویی ضمن تشکر از اقدامات صورت پذیرفته در حوزه بانکداري دیجیتال و ایجاد زیرساخت هاي لازم در این حوزه، افزود: نقش شعب در پیاده سازي
بانکداري دیجیتال بسیار کلیدي و با اهمیت است، وي همچنین ضمن اشاره به آغاز به کار آزمایشی پلتفرم بانکداري دیجیتال تحت عنوان " فراز "
گفت: از کلیه همکاران انتظار می رود با حساسیت خاصی نسبت استفاده از این برنامه اقدام و پیشنهادات، ایرادات و نواقص احتمالی آن را از طریق

 
مدیریت هاي مناطق اعلام نمایند. 

حسینی کنارویی در ادامه این جلسات ضمن مروري بر برنامه 100 روزه پایان سال و شرح اقدامات مدیریت منطقه و شعب تحت پوشش در تحقق
اهداف، به معرفی طرح هاي انگیزشی ابلاغی پرداخته و بیان کرد: عملکرد شعب در برنامه 100 روزه و دستیابی به اهداف طرح هاي انگیزشی ابلاغی و
شناسائی شعب پیشرو در این طرح براي مدیران ارشد بانک بسیار با اهمیت بوده بطوریکه عملکرد تک تک شعب به صورت روزانه توسط مدیر عامل مورد

 
بررسی قرار خواهد گرفت. 

 
در پایان حسینی کناروئی با تاکید در خصوص حساب هاي اجاره اي و کنترل و رصد بیشتر مسئولین شعب در این خصوص پرداختند. 

 
اخبار مرتبط 

 
دسترسی الکترونیکی بیمه گذاران بیمه "ما" به اطلاعات بیمه شخص ثالث  Related Posts

 
رئیس روابط عمومی بانک سپه مدیر برتر هفدهمین جشنواره برترین هاي روابط عمومی کشور شد 

 
ماموریت بانک رسالت، توسعه فرهنگ کارآفرینی اجتماعی است 



 
خبرنگاران پیشروان رشد و توسعه فرهنگی 

 
اطلاعیه موسسه اعتباري ملل درخصوص تعاونی اعتبار وحدت 

 
حضور مدیرعامل بانک ملت در مراسم یوم العباس زنجان 

 
فقط 7 روز تا پایان پنجمین دوره جشنواره قرض الحسنه پس انداز بانک آینده 

 
فراخوان حمایت از آثار عکاسی توسط خانه عکاسان ایران منتشر شد 

 
برنامه بورس کالا براي راه اندازي قراردادهاي آتی و گواهی سپرده کالایی قیر 

از توسعه پیشخوانهاي شهرنت حمایت میکنیم





سدهاي قصرشیرین 10 هزار هکتار از اراضی کشاورزي دیم را آبی می کند

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  9  |  تاریخ: 1399/10/09

فرماندار قصرشیرین گفت: استفاده از منابع آبی سد ها در این شهرستان 10 هزار هکتار از اراضی کشاورزي دیم پایاب سد ها را به آبی تبدیل
می کند و تحولی بزرگ در این بخش در منطقه ایجاد می شود.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از کرمانشاه،
مرادعلی تاتار روز سه شنبه در جلسه کارگروه خاك و کشاورزي
قصرشیرین گفت: دولت در زمینه اجراي سامانه هاي زیردست و
شبکه هاي انتقال آب سد ها و همچنین سامانه هاي آبرسانی و
احداث ایستگاه هاي پمپاژ آب هزینه هاي زیادي در این منطقه
انجام داده که بخشی به بهره برداري رسیده و بخشی نیز در آینده

 
راه اندازي می شود. 

او اظهارداشت: براي احداث شبکه زیردست تنگ حمام مشکل تامین
اعتبار داریم که شرکت آب منطقه اي قول تجهیز و راه اندازي ایستگاه پمپاژ باباهادي را داده که تا پایان سال به بهره برداري برسد و حدود 2 هزار هکتار

 
دیگر را از طریق این سامانه زیرپوشش قرار می گیرد. 

او گفت: وجود سه سد بزرگ تنگ حمام، زاگرس و شرف شاه سومار را پتانسیل بزرگی براي توسعه کشاورزي و تقویت اشتغال شهرستان قصرشیرین

 
عنوان کرد. 

نماینده عالی دولت در قصرشیرین گفت: در سد شرفشاه شرکت آب منطقه اي 600 هکتار از اراضی را به جهاد کشاورزي واگذار کرده و با اجراي آن یک

 
هزار و 750 هکتار از اراضی پایاب این سد مشروب می شود. 

 
او گفت: با پیش بینی هاي اعتباري و بودجه اي در سال 1400 امیدواریم این طرح ها به بهره برداري برسد. 

فرماندار قصرشیرین گفت: استفاده از تمامی ظرفیت هاي بخش کشاورزي از دغدغه ها و خواست اصلی مردم است و ما هم در این خصوص تمام تلاش
خود را به کار می گیریم.



رویکرد بهزیستی ایجاد شرایط شبه خانواده براي افراد فاقد حامی است

منبع: ایرناشماره خبر:  10  |  تاریخ: 1399/10/09

یزد- ایرنا - رییس سازمان بهزیستی کشور گفت: تلاش این سازمان بر این است تا افراد فاقد خانواده و حامی که زندگی آنان در شرایط سخت
قرار دارد، در قالب شبه خانواده هاي کوچک ساماندهی شوند.

یزد- ایرنا - رییس سازمان بهزیستی کشور گفت: تلاش این سازمان
بر این است تا افراد فاقد خانواده و حامی که زندگی آنان در شرایط
سخت قرار دارد، در قالب شبه خانواده هاي کوچک ساماندهی شوند.

وحید قبادي دانا روز سه شنبه در دیدار با استاندار یزد اظهار داشت:
بهزیستی در این راستا تلاش می کند شرایط را ایجاد کند تا افرادي
مانند سالمندان که خانواده و حامی ندارند به جاي آسایشگاه در
قالب خانه هاي کوچک ساماندهی و با هم دیگر خانه بگیرند و در

 
واقع به شکل شبه خانواده زندگی کنند. 

وي ادامه داد: حرکت جوامع توسعه یافته به سمت بسترسازي هرچه
بیشتر براي حضور افراد کم توان و داراي معلولیت در جامعه است تا اینگونه افراد با منزلت اجتماعی با همان مشارکت موثر اجتماعی در درون خانواده و

 
جامعه حضور داشته باشد. 

قبادي دانا افزود: در راستاي ارتقا خدمات اجتماعی تا کنون براي ایجاد 2 هزار و 400 مراکز مثبت زندگی در سطح کشور برنامه ریزي شده و هم اکنون
2 هزار و 500 مددکار در بخش دولتی سازمان بهزیستی به نیازمندان خدمات ارائه می کنند که با راه اندازي تمامی مراکز مثبت زندگی در کشور، 10

 
هزار مددکار با تحصیلات مرتبط به ارائه خدمات مددکاري خواهند پرداخت. 

رییس بهزیستی کشور با بیان اینکه بیش از یکهزار و 200 نفر از افراد داراي معلولیت در بهزیستی سراسر کشور اشتغال دارند، گفت: این نگاه در انتصاب

 
مدیران بهزیستی نیز لحاظ شده است. 

رییس سازمان بهزیستی کشور روز دوشنبه به استان یزد سفر کرد که بازدید از خانه امن، خانه سلامت دختران و طرحهاي مناسب سازي معابر شهري

 
یزد از جمله برنامه وي در استان است. 

 
برچسب ها 

 
- وحید قبادي دانا 

 
- یزد 

 
- سازمان بهزیستی کشور 

- معلولان



رفع تحریم ها و لزوم استفاده از ظرفیت هاي قانونی

منبع: سرمد نیوزشماره خبر:  11  |  تاریخ: 1399/10/09

رییس کمیته اقتصاد و تنظیم مقررات شوراي اسلامی شهر تهران گفت: انتظار داریم با سقوط ترامپ و زمینه هاي جدید رفع تحریم ها و
پیوستن به FATF به اهمیت حمایت از طرح هاي عمرانی و توسعه اي تهران و استفاده از حقوق قانونی جمهوري اسلامی و شهر تهران از

عضویت در این مراکز توجه بیشتري مبذول گردد

به گزارش سرمدنیوز، سید محمود میر لوحی در دویست و شصتمین
جلسه شورا در تذکري خطاب به وزیر محترم امور خارجه و وزیر
محترم امور اقتصادي و دارائی گفت: جمهوري اسلامی سالانه حق
عضویت در ده ها سازمان و موسسه بین المللی و منطقه اي را می
پردازد و به واسطه تحریم ها و موانع بین المللی از مزیت عضویت در

 
این مجامع نصیبی نداشته است . 

وي ادامه داد: شهر تهران در گذشته در حوزه اجراي طرح هاي
فاضلاب و هدایت آبهاي سطحی از همکاري بانکها از جمله بانک

توسعه اسلامی برخوردار شده لاکن با وجود طرح هاي گسترش حمل و نقل عمومی و اشتغال و شهر هوشمند طی یک دهه اخیر از این همکاري ها

 
محروم شده است . 

میر لوحی تاکید کرد: انتظار دارد با سقوط ترامپ و زمینه هاي جدید رفع تحریم ها و پیوستن به FATF به اهمیت حمایت از طرح هاي عمرانی و
توسعه اي تهران و استفاده از حقوق قانونی جمهوري اسلامی و شهر تهران از عضویت در این مراکز توجه بیشتري مبذول گردد.



نشست شوراي روابط عمومی هاي دبیرخانه و سازمان هاي مناطق آزاد کشور برگزار شد

منبع: شبکه روابط عمومیشماره خبر:  12  |  تاریخ: 1399/10/09

یکپارچگی، هماهنگی و صداقت در ارائه موضوعات بر اساس نیاز مخاطب و با هدف مشخص را از وظایف روابط عمومی ها برشمرد. که باید به
صورت پیوسته و در چارچوب برنامه کلان سازمان توسط تمامی روابط عمومی ها انجام شود.

شبکه اطلاع رسانی روابط عمومی ایران (شارا)-|| مشاور رئیس جمهور و دبیرشورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي یکپارچگی، هماهنگی و

 
صداقت در ارائه موضوعات بر اساس نیاز مخاطب و با هدف مشخص را از وظایف روابط عمومیها برشمرد. 

به گزارش شارا به نقل از فرینا، مرتضی بانک امروز سه شنبه (9 دي ماه) در نشست شوراي روابط عمومی هاي دبیرخانه و سازمان هاي مناطق آزاد
کشور، توجه به موضوع «خبر» و «اطلاع رسانی» را مهم و ضروري دانست و گفت: در اطلاع رسانی و انتشار محتواي خبري، روایت صحیح از دستاوردها

 
براي ما مهم است. در بحث خبر وها، بیش از هر چیز شناخت فضاي مخاطبین بسیار حائز اهمیت است. 

او با اشاره به اینکه روابط عمومی ها باید شناخت کاملی از فضاي مخاطبین و فضاي اجتماعی داشته باشند افزود: مدیران روابط عمومی باید نسبت به

 
مسائل روانشناسی، سیاسی، اقتصادي، خبري و ... شناخت داشته باشند تا بتوانند تصمیم درستی در نحوه مناسب انتشار اخبار اتخاذ کنند 

مشاور رییس جمهور با انتقاد از انتقال حجم وسیع از اطلاعات به مخاطبان اظهار داشت: ذهن مخاطب با دریافت حجم بالاي اطلاعات دچار مسئله و
ابهام می شود. مدیران روابط عمومی با تدبیر به موقع می توانند موضوع خبري را کوتاه و به صورت مستمر تکرار کنند تا در ذهن مخاطب تاثیر گذار

 
باشد. 

مرتضی بانک ادامه داد: انتشار موضوعات حجیم و گسترده، خبر را به آگهی هاي تبلیغاتی تبدیل می کند که این شکل اطلاع رسانی متناسب با عملکرد

 
روابط عمومی ها نیست. البته پرداختن به این موضوعات، هرکدام در زمان خودش اثرگذار خواهد بود. 

او با اشاره به اینکه ایجاد شفافیت براي مردم یکی از وظایف اصلی براي متولیان امر اطلاع رسانی است گفت: البته شفافیت اثرات جانبی هم دارد که باید

 
آن را بپذیریم و به درستی مدیریت کنیم. 

دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي، دریافت اطلاعات و اطلاع رسانی به موقع را به عنوان کار مهم روابط عمومی ها برشمرد و افزود: این کار در

 
روند فعالیت ها و تصمیم گیري هاي مربوط به مناطق موثر است. 

او سازماندهی را از دیگر وظایف روابط عمومی ها دانست و افزود: یکپارچگی، هماهنگی و صداقت در ارائه موضوعات بر اساس نیاز مخاطب و با هدف

 
مشخص را از وظایف روابط عمومی ها برشمرد. که باید به صورت پیوسته و در چارچوب برنامه کلان سازمان توسط تمامی روابط عمومی ها انجام شود. 

دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي، اظهار داشت: باید به دستاوردهاي واقعی سازمان ها توجه شود. براي مخاطبان ما در مناطق پرداختن به
موضوعاتی مثل میزان اشتغال زایی، تولید و صادرات که ملموس باشد جذابیت دار و همچنین استمرار موضوعات براي تکمیل کار و دور نشدن از ذهن

 
مخاطب موثر است. 

گفتنی است؛ نشست شوراي روابط عمومی سازمان هاي مناطق آزاد با حضور مدیران روابط عمومی سازمان هاي مناطق و اعضاي شوراي اطلاع رسانی
دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي در محل دبیرخانه برگزار شد.



تولید روزانه 25 هزار عدد ماسک سه لایه در شهرکرد

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  13  |  تاریخ: 1399/10/09

شرکتی دانش بنیان در شهرکرد با بکارگیري نیرو هاي متخصص، روزانه 25 هزار عدد ماسک سه لایه تولید و روانه بازار کشور می کند.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از شهرکرد،
مدیرعامل شرکت دانش بنیان در شهرکرد گفت: با ظهور ویروس
خطرناك کرونا به سرعت ماشین آلات تولید ماسک طراحی و نصب
و از یک ماه گذشته تاکنون خط ساخت ماسک سه لایه راه اندازي

 
شد. 

میرزاخانی کیفیت تولید این ماسک ها را به علت استفاده از لایه
میانی ملت بلون که جاذب آلاینده ها و ضد ویروس است نسبت به

 
نمونه هاي معمولی بسیار مطلوب ارزیابی کرد. 

 
بیشتر بخوانید 

- همت دانش بنیان ها براي مقابله با کرونا ویروس او گفت: این کارگاه تولیدي روزانه 25 هزار عدد ماسک سه لایه تولید و به دستگاه هاي دولتی و

 
بیمارستان ها در استان هاي اصفهان، مازندران، فارس، خوزستان، تهران، البرز و چهار محال و بختیاري عرضه می کند. 

مدیرعامل این شرکت با اشاره به استقبال گسترده از ماسک هاي تولیدي گفت: براي افزایش ظرفیت تولید خط جدیدي راه اندازي و نیرو ها بجاي دو در

 
سه شیفت کاري فعالیت می کنند تا پاسخگوي نیاز مشتریان باشد. 

گفتنی است: تولید ماسک سه لایه در شهرکرد زمینه اشتغال 34 نفر را هم فراهم کرده که اغلب از دانشجویان دکتر میرزا خانی عضو هیئت علمی
دانشگاه پیام نور هستند.



تولید سالانه 1100 تن انواع محصولات گلخانه اي در نقده

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  14  |  تاریخ: 1399/10/09

مدیر جهاد کشاورزي نقده گفت: 16 واحد گلخانه سالانه 1100 تن انواع محصولات گلخانه اي در این شهرستان تولید می کنند.

سید کریم ابراهیم زاده مدیر جهاد کشاورزي نقده در گفتگو با
خبرنگار گروه استان هایباشگاه خبرنگاران جوان از ارومیه، گفت:
تعداد 16 واحد گلخانه در سطح این شهرستان به مساحت 40 هزار
متر مربع فعال است که از این تعداد 15 واحد در زمینه تولید
محصولات سبزي وصیفی و یک واحد هم در زمینه تولید نشا کلزا

 
فعالیت دارند. 

ابراهیم زاده با اشاره به اینکه سالانه بالغ بر یک هزار و 100 تن انواع
مختلف محصولات گلخانه اي تولید و روانه بازار مصرف می شود.

 
تصریح کرد: گوجه فرنگی، خیار، و فلفل عمده محصولات گلخانه اي هستند که در این شهرستان تولید می شود. 

او ادامه داد: امسال براي اولین بار در سطح استان آذربایجان غربی نشا کلزا با همکاري یکی از گلخانه هاي شهرستان نقده تولید و سپس به سطح مزرعه

 
انتقال یافت که این امر در راستاي توسعه کشت هاي نشایی در شهرستان انجام پذیرفت. 

مدیر جهاد کشاورزي نقده خاطر نشان کرد: توسعه گلخانه ها یکی از پیشران هاي توسعه بخش کشاورزي استان می باشد که علاوه بر افزایش تولید در
واحد سطح، باعث صرفه جویی در مصرف آب و نهاده ها شده و با افزایش کمیت و کیفیت محصولات تولیدي نقش مهمی در صادرات و ارز آوري براي

 
کشور دارد. 

او همچنین اضافه کرد: توسعه گلخانه ها می تواند در اشتغال، خصوصا اشتغال فارغ التحصیلان بخش کشاورزي بسیار موثر باشد، بطوري که به ازاي

 
احداث هر هکتار گلخانه براي 10 نفر اشتغال ایجاد می شود. 

مدیر جهاد کشاورزي نقده با بیان اینکه توسعه کشت هاي گلخانه اي در استان، با صرفه جویی در مصرف آب، می تواند در احیاي دریاچه ارومیه هم
نقش مهمی ایفا کند ادامه داد: 35 هکتار از مجتمع کشت و صنعت خلیفه لو براي ایجاد 52 واحد گلخانه به سرمایه گذار واگذار شده است.



صندق دارا دوم تا پایان سال عرضه می شود

منبع: چابک آنلاینشماره خبر:  15  |  تاریخ: 1399/10/09

وزیر امور اقتصادي و دارایی با تاکید براین که در صدد تسریع انتقال مالکیت و مدیریت شرکت هاي دولتی در فهرست واگذاري و باقیمانده سهام
دولت در بسیاري از شرکت ها به بخش خصوصی و آحاد مردم هستیم، گفت: صندوق دارا دوم در صورت فراهم بودن شرایط تا پایان سال عرضه

می شود.

وزیر امور اقتصادي و دارایی با تاکید براین که در صدد تسریع انتقال
مالکیت و مدیریت شرکت هاي دولتی در فهرست واگذاري و
باقیمانده سهام دولت در بسیاري از شرکت ها به بخش خصوصی و
آحاد مردم هستیم، گفت: صندوق دارا دوم در صورت فراهم بودن

 
شرایط تا پایان سال عرضه می شود. 

به گزارش چابک آنلاین به نقل از وزارت امور اقتصادي و دارایی،
فرهاد دژپسند در یک گفت وگو با اعلام این خبر افزود: کمیته اي
تشکیل شده با رصد دقیق شرایط و مقتضیات، زمان دقیق صندوق
دارا دوم و صندوق فولادي ها را تعیین می کند و اگر شرایط فراهم و
زمینه مشارکت عموم و فراگیري عرضه مهیا باشد آنگاه صندوق دارا

 
دوم شامل باقی مانده سهام دولت در سه بانک عرضه می شود. 

اقتصاد دولتی و خصوصی سازي وي در ادامه و در پاسخ به این که دلیل و ریشه اقتصاد دولتی در کشور و اهمیت خصوصی سازي چیست، گفت: این یک
سوال کلیدي است و پاسخ به آن باید با لحاظ جنبه هاي مختلف صورت پذیرد، عملا ریشه یابی تاریخی حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور سبب می

 
شود تا به بسیاري از ابهامات پاسخ داده شود. 

او ادامه داد: طی سالیان متمادي نقصان در توسعه کارآفرینی و عدم شکل گیري طبقه کارآفرین سرمایه دار به معناي واقعی کلمه ، دولت نقش اصلی در

 
سرمایه گذاري کشور داشته است. این موضوع از زمانی که تغییرات در ساختار اقتصادي کشورها و دنیا سرعت بیشتر گرفت، کاملا به چشم می آید. 

وزیر اقتصاد افزود: این بحث در دوره حکومت پهلوي اول آغاز و پس از آن شتاب گرفت و در دهه 40 شمسی در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی بروز
عینی پیدا کرد. طی این سال ها در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی، توان سرمایه گذاري دولت افزایش قابل توجه یافت و حضور دولت در بنگاه هاي
سرمایه بر و بزرگ مقیاس، بسیار پررنگ شد. هر چند در همان دهه 40 و تحت عنوان انقلاب سفید منشور مشارکت کارگران در امور مختلف ابلاغ شد

 
اما در عمل اتفاقی رخ نداد و همچنان حضور دولت در اقتصاد با سرعت بیشتر ادامه پیدا کرد. 

دژپسند گفت: این روند، طی بیست سال انتهایی حکومت پهلوي ادامه یافت و نقش دولت در بخش هاي صنعت و خدمات به نحو قابل توجه اي افزایش

 
یافت، چنان که سهم دولت از ارزش افزوده در اوایل دهه 40 از حدود 7 درصد ارزش افزوده به بیش از 11 درصد در اواخر دوره پهلوي افزایش یافت. 

وي در پاسخ به این که با توجه به فرایند تاریخی حضور پررنگ دولت در اقتصاد پس از انقلاب ، تاثیر جنگ تحمیلی و برداشت ناصحیح و تصدي گرایانه
از اصل (44) قانون اساسی ، از چه زمانی ما به خصوصی سازي پرداختیم؟»، افزود: در سال هاي اولیه پس از جنگ تحمیلی، و حدود سال 1369 اولین
مباحث مربوط به خصوصی سازي و لزوم آن مطرح شد. خصوصی سازي در آن سال هاي ابتدایی با مصوبات دولت انجام می پذیرفت اما دیري نگذشت
که به دلیل نبود زیرساختهاي حقوقی و قانونی لازم، چالش هاي آن نیز هویدا شد از این رو در سال 1373 مجلس شوراي اسلامی ورود کرد و اولین

 
قوانین مرتبط در این حوزه به تصویب رسید. 



او ادامه داد: ابلاغ این قانون سبب شد تا خصوصی سازي در ایران وارد مرحله جدیدي شود. سه سال قبل از ابلاغ قانون برنامه سوم توسعه براي خصوصی
سازي در اقتصاد کشور، سال هاي طلایی بود. در آن سال ها یک تبصره موسوم به تبصره (35) در قانون بودجه تصویب شد که در آن اختیارات قانونی
گسترده اي به دولت براي خصوصی سازي داده شد. مطابق این تبصره دولت می توانست بدون رعایت همه قوانین دائمی علی الخصوص قانون مصوب

 
سال 1373 واگذاري ها را به انجام برساند. این یک قانون بسیار طلایی بود، اما باز هم مشاهده می کنیم عملکرد چندان قابل توجه اي رخ نمی دهد. 

او گفت: این روال با فراز و فرودهایی ادامه داشت، تا در برنامه سوم توسعه یک فصل از این مجموعه با در نظر گرفتن تجربیات سال هاي قبل بصورت
کامل به این موضوع اختصاص داده شد تا هم خصوصی سازي قانونمند شود و هم اجراي آن سرعت بگیرد. یکی از خروجی هاي اصلی این قانون

 
نهادسازي و شکل گیري سازمان خصوصی در اجراي ماده(15) این قانون و با تغییر اساسنامه سازمان مالی گسترش مالکیت واحدهاي تولیدي بود. 

دژپسند ادامه داد: در آن قانون روش واگذاري (که در آن زمان بیشتر به صورت مذاکره صورت می پذیرفت)، قیمت گذاري (که این دو مورد هم اکنون
نیز به عنوان مهم ترین مشکلات در خصوصی سازي مطرح می باشند.) و نهاد متولی واگذاري مهم ترین مباحثی بودند که به آنها پرداخته شد، هر چند
در برنامه سوم نیز در نتیجه فضاي نامناسب و برخوردهایی که با دست اندرکاران خصوصی سازي در کشور صورت گرفته بود، امور مربوط به خصوصی

 
سازي با تشکیک و به نوعی ترس پیگیري می شد و تا همین اواخر نیز این موضوع قابل مشاهده است. 

وزیر اقتصاد افزود: در برنامه چهارم توسعه بازهم با آسیب شناسی صورت گرفته، یک بخش مفصل به خصوصی سازي اختصاص یافت و در این قانون هم

 
تلاش شد تا اختیاراتی براي این امر به دولت داده شود که با مخالفت شوراي نگهبان در مغایرت با اصل 44 قانون اساسی مواجه شد. 

او ادامه داد: اما پس از آن نقطه عطفی در خصوصی سازي با ابلاغ سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی رخ داد. این سیاست ها را می توان به عنوان
منشور حیاتی براي انقلاب اقتصادي و گذار اقتصاد ایران از یک اقتصاد دولت - بازار به یک اقتصاد بازار - دولت نام برد. آنچه از این سیاست ها انتظار می

 
رفت، تحول در اقتصاد کشور بود که با تقویت بخش خصوصی، نقش دولت را در اقتصاد مقید به حوزه هاي خاص نماید. 

دژپسند گفت: در اوایل سال 1384 ابلاغ این سیاست ها، یک فضاي امید بخشی در جامعه شکل گرفت، به یاد دارم در اولین سالگرد ابلاغ این قانون
جلسه اي با حضور رهبر معظم انقلاب و مشارکت فعالین اقتصادي و مسئولین دولتی برگزار شد و رهبري در این جلسه بحث هاي جدي را مطرح کردند
و بر ضرورت اجراي آن تاکید داشتند. تا جایی که من یادم هست اینگونه برداشت شد که ایشان خودشان اجراي این سیاست ها را شخصاً پیگیري

 
خواهند کرد و پس از آن نیز در مقاطع زمانی مختلف به شدت از آن حمایت کردند. 

وي افزود: با تغییر دولت عزم بر خصوصی سازي به نحو چشمگیري کاهش یافت و فضا به نحوي بر علیه این رویکرد تغییر کرد. اما با ابلاغ سیاستهاي
راهبردي و بسیار مهم نظام درباره بند (ج) اصل چهل و چهار قانون اساسی در نیمه دوم سال 1385 و تکمیل شدن مفاد این منشور الزام اجراي آن

 
بصورت ضمنی و عینی مورد تاکید قرار گرفت. 

او گفت: مهم ترین اتفاقی که در سال 1385 رخ داد، مصوبه اي است که با نام سهام فراگیر در اواخر دولت اصلاحات طراحی و تصویب شده بود و با
اعمال اصلاحاتی با عنوان سهام عدالت به مرحله اجرا درآمد. پس از آن نیز قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) در قالب تجمیع یک لایحه و یک

 
طرح در مجلس تدوین و ابلاغ شد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: طی این سال ها نیز واگذاري ها با رویکردهاي مختلف به انجام رسید. در دوره اي واگذاري سهام در قالب رد دیون دولت غالب بود
و در دوره اي هم مزایده. مروري بر این دوره هاي تاریخی به ما نشان می دهد، علاوه بر این که نقش دولت در اقتصاد کشور همیشه پررنگ بوده است،
هیچ دوره آرامی براي خصوصی سازي در کشور وجود نداشته است یا اگر در کوتاه زمانی این امکان بوجود آمده است از این فرصت به خوبی بهره برداري

 
نشده است. 

اصل 44 قانون اساسی وي همچنین درباره اصل 44 قانون اساسی گفت: من از ابتداي دوره ي مسئولیت ام در وزارت اقتصاد، با شناخت از روند پرچالش
اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) و بویژه خصوصی سازي در کشور، از معاونت اقتصادي وزارتخانه خواستم ضمن مطالعه اي جامع، آسیب شناسی
کامل و دقیقی از اجراي این قانون بویژه فرآیند خصوصی سازي در کشور ارائه کند چرا که خصوصی سازي بخش مهمی از قانون اجرایی سیاست هاي
کلی اصل 44 است. به نظر من اگر ما باز هم فرصت را از دست می دادیم و نمی توانستیم به صورت جامع با یک آسیب شناسی دقیق رویکردها را

طراحی مجدد کنیم، آنگاه یک پانزده سال دیگر نیز می گذشت و ما بازهم دستاورد قابل توجهی نداشتیم. 



دژپسند ادامه داد: بر اساس قانون، وزارت اقتصاد موظف است عملکرد قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل (44) را گزارش دهد. در سنوات گذشته رویه
مرسوم این بود که براي انجام این تکلیف قانونی، گزارش ها از دستگاه هاي اجرایی مختلف اخذ، ادغام و یکپارچه و ارائه می شد ولی در سال گذشته
تلاش کردیم این گزارش را با رویکرد جدیدي که واقعا از آن می توان به تحلیل عملکرد نام برد، به انجام برسانیم و در عمل شکل جدیدي به این گزارش

 
دادیم. چالش ها را در حوزه هاي مختلف شناسایی کردیم و متناسب با شناخت آنها، راهکارهاي مرتبط را ارائه داده ایم. 

او گفت: خوشبختانه گزارش خیلی خوبی تهیه شد و خروجی این مطالعه در هیات واگذاري به بحث گذاشته شد. مرور تجربیات چندین ساله، هیات
واگذاري را به این جمع بندي رساند که باید در واگذاري ها سهم بیشتري براي بازار سرمایه قائل شویم و از ظرفیت این بازار به دلیل مزایاي مختلفی که

 
ایجاد می کند که مهم ترین هاي آن شفافیت و رقابتی بودن است بیشتر بهره ببریم. 

وي افزود: بخش هاي مهم دیگري نیز که مقدم بر خصوصی سازي هستند، مانند بهبود فضاي کسب و کار، بازار سازي، شفافیت صورت هاي مالی، نیز در
حال مطالعه، آسیب شناسی و اجرا می باشند. این یکی از خطاهاي راهبردي است اگر که اصل (44) را محدود به واگذاري ها ببینیم، درحالی که این
موضوع به سایر موضوعات سایه انداخته است. به هر حال، موضوعات کلیدي تر و موثر تري که به آنها اشاره کردم، باید به طور حتم به صورت جدي

 
پیگیري شوند. 

واگذاري بنگاه ها وزیر اقتصاد در پاسخ به این پرسش که «از خصوصی سازي و واگذاري بنگاه ها در اقتصاد به دنبال چه هستیم؟»، گفت: تجربه دنیا
ثابت کرده است که بخش خصوصی پیشران توسعه کشورها است. ما از واگذاري ها به دنبال این هستیم که مالکیت و مدیریت بنگاه هاي دولتی به بخش
خصوصی واقعی منتقل شود و با پررنگ شدن نقش بخش خصوصی در اقتصاد، حضور دولت به صورت مستقیم کمتر شود. بر این باوریم که دولت به
وظایف حاکمیتی و اصلی خود ازجمله سیاستگذاري، تنظیم گري و ریل گذاري به جاي تصدي گري بپردازد، چرا که با این کار، کارایی اقتصاد با محور

 
شدن بخش خصوصی در اقتصاد و منحصر شدن کارکرد دولت در سیاست گذاري و نظارت، افزایش می یابد. 

دژپسند همچنین در پاسخ به این که آیا در عمل این اتفاق افتاده است؟، افزود: در دوره اي، در کشور شاید با این رویکرد که بخش خصوصی توانمند
براي خرید شرکت هاي دولتی وجود ندارد، واگذاري به نهادهاي خاص صورت پذیرفت (که البته قانون هم این اجازه را فراهم می ساخت) و استمرار این

 
امر سبب شد تا در کنار بخش دولتی، تعاونی و خصوصی، این بخش به رکن چهارم در اقتصاد کشور تبدیل شود. 

او ادامه داد: در عمل در برخی از صنایع و رشته فعالیت ها از انحصار دولتی به انحصار غیردولتی حرکت صورت گرفت . متاسفانه در خیلی از موارد، در
عمل به رغم واگذاري مالکیت، مدیریت و اداره شرکت ها همچنان در اختیار دولت باقی مانده است. در بسیاري از شرکت ها که هم اکنون از آنها به

 
عنوان بنگاه هاي خصوصی یاد می شود، همچنان مدیریت با دولت است. 

وي افزود: ممکن است، در یک شرکت، دولت کمتر از 15 درصد سهام در اختیار داشته باشد، اما در چیدمان هیات مدیره نقش صد درصدي بازي می
کند. حتی برخی از نهادهاي عمومی غیردولتی ما نیز بصورت دولتی اداره می شود. مثال هاي این نوع شرکت ها فراوان است از سازمان هاي بزرگ کشور

 
تا شرکت هاي کوچک و تخصصی با این مشکل رو به رو هستند. 

دژپسند تاکید کرد: امیدوار بودیم با اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) از سال 84 به بعد این مشکل مرتفع شود اما باز هم شاهدیم این نقیصه ادامه
دارد و بسیاري از واگذاري هاي ما تنها منجر به انتقال مالکیت و نه مدیریت شده است در حالیکه شاید انتقال مالکیت بدون انتقال مدیریت نه تنها،

 
ارتقاء عملکرد را منجر نشود بلکه آسیب هاي بیشتري هم به همراه داشته باشد. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «این موضوع، یک آسیب جدي به اقتصاد است چرا به این سمت حرکت کردیم؟»، گفت: در کنار مواردي که

 
اشاره کردم، یکی از مهم ترین روش هایی که در سال هاي گذشته مورد استفاده قرار می گرفته و به این امر دامن زد، واگذاري به شیوه رد دیون بود. 

او ادامه داد: رد دیون منجر به تغییر مدیریت نشد چرا که بخش عمده اي از این سهامی که منتقل شد، به اشخاص حقوقی منتقل شد که مستقیم یا با

 
واسطه توسط دولت اداره می شدند. حدود 15 درصد از واگذاري ها به این صورت اتفاق افتاده و این واقعاً یک معضل اقتصادي است. 

دژپسند گفت: این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی داشته است. یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم



توسط نهادهاي تخصصی است. در سال هاي گذشته پتروشیمی ها در مالکیت وزارت نفت فعالیت می کردند اما هم اکنون مالکیت بسیاري از این شرکت
ها به صندوق هاي بازنشستگی منتقل شده و عملا توسط وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی اداره می شوند. این اتفاق در صنایع دیگر هم تا حدودي رخ

 
داده است و وزارت کار از طریق صندوق هاي وابسته خود مالکیت بسیاري از شرکت ها را بدست آورده است. 

وي افزود: واقعا مشکل اصلی در مالکیت نیست مشکل روح مدیریت دولتی است که همچنان در این شرکت ها جاري است و باید از آن دور شویم. هر
زمان دولت مالکیت را در کنار مدیریت در اختیار داشته باشد در قبال عملکرد شرکت الزاما پاسخگو است اما زمانیکه در مالکیت نقشی ندارد، می تواند

 
خود را از پاسخگویی دور نگه دارد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: البته اشاره کنم که اخیراً این رویکرد استفاده از روش رد دیون مورد توجه مجدد قرار گرفته است. چنانکه در قانون بودجه سال
گذشته حکمی در این زمینه وجود داشت که از اجراي آن ممانعت شد، ولی در سال جاري در قانون تکرار شد و با توجه به لزوم قانونی آن به اجرا درآمد.

وي در ادامه و در پاسخ به پرسشی مبنی براینکه «در تمام دنیا صندوق هاي بازنشستگی یکی از نهادهاي سرمایه گذاري و تجهیز منابع محسوب می
شوند، این ایراد شما از چه زاویه و بر چه اساسی است؟»، گفت: درست است. این صندوق ها نهادهاي واسطه اي هستند که نقش پررنگ در تامین مالی
دارند اما در ایران با یک تفاوت ماهوي حضور دارند. در دنیا این صندوق هاي بازنشستگی توسط ذینفعان واقعی آنها اداره می شوند، اما در ایران دولت

 
نقش کاملا پررنگ در اداره این صندوق ها دارد یعنی باز هم اراده دولت در مدیریت این صندوق ها جاري است. 

او ادامه داد: در واقع صندوق هایی که باید با محوریت و خواست ذینفعان اصلی آن یعنی کارگران و کارفرمایان اداره شوند با مدیریت دولتی اداره می
شوند و دولت به هر گونه که مایل است با آنها رفتار می کند. نکته اصلی اینجاست این صندوق ها باید تحت نظارت دولت باشند نه مدیریت دولت و این

 
یک مشکل اساسی است. 

دژپسند همچنین در پاسخ به این پرسش که «این گفته که دولت ها، از بنگاه داري و شرکت داري دل نمی کنند را تا چه اندازه تایید می کنید؟»، افزود:
هم درست است و هم نادرست. یکی از مشکلات اصلی ما این است که بالاخره داشتن شرکت هاي تابعه براي مدیران دولتی امتیازاتی را ایجاد می کند از
جمله تعیین اعضاي هیات مدیره، تسهیل انجام اموراتی که تحت قوانین ناظر برسازمان هاي دولتی امکانپذیر نیست و ... اما از سوي دیگر اینقدر در مسیر
خصوصی سازي مشکلات متعددي وجود دارد که بسیاري از مدیران براي در امان ماندن از آسیب هاي آن ترجیح می دهند کمتر به این امر بپردازند و از

 
ورود به بحث خصوصی سازي اجتناب می کنند. 

مشکلات واگذاري وزیر اقتصاد ادامه داد: یکی از مشکلات اصلی ما در واگذاري ها، مقاومت مدیران دولتی و حتی شرکت هاي در حال واگذاري است. در

 
برخی از این شرکت ها پیش از واگذاري اتفاقاتی رخ می دهد که عملاً واگذاري آن با شیوه پیش بینی شده و در زمان تعیین شده دشوار می شود. 

وي همچنین درباره عملکرد خصوصی سازي گفت: طی این چند سال که از اجراي قانون سیاست هاي کلی اصل 44 می گذرد در حوزه خصوصی سازي
به ارزش اسمی حدود 14 درصد از واگذاري ها از محل سهام عدالت، 15 درصد تهاتر بدهی هاي دولت و مابقی عرضه سهام به روش هاي مختلف در

 
بورس و فرابورس رسیده ایم. 

او ادامه داد: طی این مدت از حدود 1700 شرکت که مورد بررسی قرار گرفته است، حدود 600 شرکت از فهرست خصوصی سازي خارج شده است.
عموم این شرکت ها یا با دلایل خاص از فهرست خارج شده اند، یا بایستی ابتدا اصلاحاتی در آنها صورت پذیرد، تغییر ساختار یابند و پس از آماده سازي

 
به فهرست بازگردانده شوند یا به طور کل، بایستی استراتژي نحوه فعالیت آنها تغییر یابد. 

وزیر اقتصاد افزود: مثلا شرکت هاي آب و برق منطقه اي از جمله شرکت هایی هستند که از این فهرست خارج شده اند. براي این شرکت هاي بخصوص
به دلیل این که خدمات شهري و روستایی ارائه می دهند می توان، واگذاري به شهرداري ها را مطرح کرد. یا در مدلی دیگر می توان این شرکت ها را در
هم ادغام و با کاهش تشکیلات ضمن سبک کردن ساختار آنها، به عنوان یک شرکت با مالکیت دولتی، مدیریت آن را به بخش خصوصی واگذار کرد. هر
چند ممکن است در این مسیر با مقاومت هایی در سطح مناطق یا بخش ها رو به رو شویم اما باید بتوانیم با ایجاد انگیزه هایی این مقاومت ها را تبدیل

 
به همراهی کنیم . 

او ادامه داد: همچنین از 1100 شرکت دیگر، حدود 900 شرکت به فروش رسیده اند یا از طریق تهاتر واگذار شده اند و مابقی یعنی حدود 200 شرکت



 
یا منحل شده اند، یا ادغام و یا ورشکسته شده اند. 

وي افزود: در سال جاري نیز 325 شرکت (که حدود 16 درصد شرکت هاي مشمول واگذاري می باشند) در فهرست واگذاري قرار دارند که به مرور زمان

 
به روش هاي مختلف هر کدام در فرآیند واگذاري قرار می گیرند. 

دژپسند در ادامه و در پاسخ به این پرسش « به نظرآزادسازي سهام عدالت پیچیده شده است، آیا تدبیري براي رفع چالش مذکور بدون آسیب رسیدن به
بازار سهام وجود دارد؟»، گفت: در این خصوص ما تقریباً به صورت مستمر با کارشناسان و مسئولین ذیربط هم فکري می کنیم. چون به دنبال آن

 
هستیم که فواید آزادسازي سهام عدالت همراه با سهامداري توسط دارندگان سهام عدالت و عدم آسیب به دارایی آنها باشد. 

او ادامه داد: بسیاري از صاحبنظران معتقد هستند با توجه به ارزنده بودن سبد دارایی سهام عدالت، افراد، سهامداري کرده و از منافع کوتاه مدت (سود
سالیانه) و بلندمدت (افزایش عرضه سهام) آن بهره مند شوند چرا که پورتفوي سهام عدالت شامل مجموعه سهام شرکت هاي بسیار معتبر و گلچین شده
کشور است بنابراین ما به دنبال آن هستیم که فرهنگ سهامداري بلندمدت را براي این جامعه هدف، ترویج کنیم و بنابراین فروش آن را چندان توصیه

 
نمی کنیم. 

وزیر اقتصاد افزود: از سوي دیگر به دنبال آن هستیم که قابلیت نقدشوندگی آن در بازار افزایش یابد و براي آن بازار سازي کنیم. مصوبات چند هفته

 
گذشته شوراي عالی بورس که در آن صندوق هاي بادرآمد ثابت امکان خرید سهام عدالت را یافتند، از این جنس است. 

عملکرد خصوصی سازي وي همچنین دربار عملکرد خصوصی سازي و واگذاري در قالب ETF ها گفت: در سال جاري انتظار افزایش درآمدهاي حاصل از
واگذاري ها را به چند علت داشتیم. اولین دلیل این بود که مجموعه عوامل و ارکان سیاستگذاري و اجرایی حوزه خصوصی سازي، بر پایندي به توسعه
فعالیت هاي بخش خصوصی و اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) در زمینه خصوصی سازي اجماع داشتند لذا تلاش ها هم جهت شد تا شاهد عملکرد

 
قابل توجه و درخشانی در این سال باشیم. 

او ادامه داد: موضوع دوم تلاش هایی بود که در سال 1398 صورت گرفت. با مطالعه اي که در این سال رخ داد، تغییر در روش ها و رویکردها مبتنی بر
شرایط موجود کشور انجام پذیرفت. این تغییرات راهبردي در نتایج عملکردي نیز خود را نشان داد و منجر به نتیجه شد. در این ارتباط حداکثر سازي
استفاده از ظرفیت بازار سرمایه براي موضوع واگذاري ها چه به صورت عرضه خرد و چه به صورت عرضه بلوکی مد نظر قرار گرفت و با استفاده ظرفیت
صندوق هاي قابل معامله در بورس براي اولین بار براي واگذاري ها با پیگیري هاي فراوان، در سال جاري توانستیم بخش قابل توجه اي از عرضه هاي

 
دولتی را در این قالب به انجام برسانیم. 

وزیر اقتصاد افزود: موضوع سوم الزام اجتناب ناپذیر براي افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري بود. اگرچه معتقد هستم وصول درآمد براي دولت باید
آخرین ملاك در واگذاري ها باشد، اما با توجه به مقتضیات سال جاري و کاهش قابل توجه درآمدهاي حاصل از فروش نفت، تامین منابع مالی دولت از
این طریق یکی از اهداف واگذاري ها در سال جاري بود و نمی توان آن را کتمان کرد. در سال جاري تلاش ما افزایش شفافیت و ایجاد فضاي رقابتی در

 
واگذاري ها بود. 

واگذاري از طریق اي تی اف دژپسند ادامه داد: راجع به ETF ها، هم زیاد صحبت شده است، ما در سال جاري حدود 33 هزار میلیارد تومان عرضه
داشتیم که از این میزان بیش از 18 هزار میلیارد تومان آن در قالب دو ETF «دارایکم» شامل باقی مانده سهام دولت در بانک هاي ملت، تجارت،
صادرات ایران و بیمه هاي البرز و اتکایی امین و «پالایش یکم» شامل باقیمانده سهام دولت در پالایشگاه هاي تبریز، تهران، اصفهان و بندرعباس بود.
همچنین 15 هزار میلیارد تومان در قالب عرضه تدریجی انجام پذیرفت. این تحقق درآمد در عرضه سهام از سوي دولت در سال هاي اخیر بی سابقه بود

 
و رشد قابل توجهی نسبت به سال قبل داشت. دلیل آن هم تغییر شیوه واگذاري و ظرفیت سازي هایی بوده است که در بازار سرمایه به انجام رسید. 

وزیر اقتصاد افزود: ما با مطالعه به روش واگذاري از طریق ETF رسیدیم. در مطالعه اي که به انجام رسید مشخص شد که، عدم تحقق اهداف خصوصی
سازي در بسیاري از موارد ناشی از ویژگی هاي ذاتی روش مورد استفاده در واگذاري بوده است. براي نمونه در روش واگذاري از طریق مزایده به صورت
نقد و اقساط، عایدي دولت در زمان واگذاري نسبت به واگذاري از طریق بورس و روش ETF به حداقل می رسد. به عنوان مثال در واگذاري یکی از این
شرکت ها به ارزش 1800 میلیارد تومان، با تعیین 100 میلیارد تومان حصه نقدي و اعمال دو سال تنفس، عملاً عایدي دولت در زمان واگذاري کاهش
یافته است. در حالی که عرضه صندوق واسطه گري مالی یکم، حدود شش هزار میلیارد تومان و عرضه صندوق پالایش یکم بیش از 12 هزار میلیارد



 
تومان، منبع نقدي در اختیار دولت قرار داد. 

او گفت: در واگذاري یکی دیگر از بنگاه هاي اقتصادي که با روش مزایده انجام پذیرفت، در خصوص قیمت گذاري ابهامات متعددي وارد گردید، این در
حالی است که در واگذاري دو صندوق ETF بدون وجود ابهام، نحوه و شیوه قیمت گذاري و قیمت مورد معامله بصورت کاملا شفاف به اطلاع عموم مردم

 
رسید. 

وي افزود: همچنین در خصوص برخی از واگذاري ها به علت شفافیت پایین در روش و فرآیند واگذاري حساسیت در افکار عمومی بوجود آمده است. عدم
وصول اقساط قرارداد که به صورت عمده (بلوکی) از طریق بورس واگذار شده بود نمونه اي دیگر از عارضه هاي موجود در روش هاي خصوصی سازي
است. در واگذاري هایی که به روش نقد و اقساط انجام می پذیرد، ریسک عدم وصول اقساط در آینده همیشه وجود دارد به نحوي که خریداران شرکت
هاي واگذار شده به روش مزایده غالباً در بازپرداخت اقساط به مشکل برخورده و فراوانی آنها در جدول بدهکاران اقساط معوق سازمان خصوصی سازي

 
بیشتر از خریداران بلوك هاي بورسی می باشد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: این موضوع خود باعث عدم تحقق منابع درآمدي بودجه دولت از ناحیه وصول اقساط قراردادهاي واگذاري شده است این در حالی
است که به علت آنکه در واگذاري در قالب ETF مبلغ فروش در همان ابتدا بصورت نقد دریافت می شود، یعنی عملاً ریسک عدم وصول اقساط در آینده

 
بصورت کامل از بین می رود. 

منافع عرضه در بورس دژپسند گفت: عمده شواهد واگذاري انجام پذیرفته در سال هاي اخیر بیانگر آن است که خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از
طریق عرضه در بورس منافع بیشتر و چالش هاي کمتري را به دنبال داشته و باید اذعان داشت که واگذاري از طریق بازار سرمایه نسبت به روش هاي
خارج از بازار (مزایده - مذاکره) ضمن ترجیح قانونی، از مزایاي بیشتري برخوردار است. در سال جاري با حمایت هاي دولت و تصویب مجلس شوراي
اسلامی، واگذاري باقیمانده سهام دولت در قالب صندوق هاي سرمایه گذاري قابل معامله در بورس (ETF) به عنوان یک راهکار اجرایی براي اولین بار
مورد استفاده قرار گرفت. انتخاب این روش همراستا با عزم جدي دولت بر اجراي سیاست واگذاري صد درصدي به بخش خصوصی و رعایت اصول

 
سلامت و شفافیت در واگذاري ها است. 

وي افزود: واگذاري از طریق ETF فرصتی را ایجاد می کند که علاوه بر اجتناب از محدودیت هاي ناشی از روش هاي مزایده، مذاکره و عرضه بلوکی
سهام در بورس، گسترش مالکیت عمومی از طریق فروش به آحاد مردم رخ داده و جذب و هدایت نقدینگی جامعه به سمت فعالیت هاي مولد از طریق
بازار سرمایه اتفاق افتد. بدیهی است این امر علاوه بر توسعه و تعمیق بازار سرمایه، امکان فروش سهام در حجم ریالی بالا بصورت کاملا شفاف منجر به

 
تامین منابع به صورت نقد را فراهم آورده و ریسک عدم وصول اقساط در آینده را به صفر می رساند. 

دژپسند در ادامه و در پاسخ به این پرسش که «در واقع چرا دولت براي واگذاري سهام در سال اخیر تنها از روش ETF استفاده کرد، آیا بعد از عرضه
صندوق پالایش یکم با این نحوه آزادسازي همچنان موافق هستید. به عبارت ساده تر آیا نگرانی از تبعات واگذاري هاي مرسوم، مجلس و دولت را به

 
سمت عرضه با استفاده از این روش سوق داد؟»، گفت: قطعاً خیر. 

این گونه نیست. در صحبت هاي قبلی تا حدودي به این سوال شما پاسخ دادم. همانگونه که گفتم این روش از واگذاري، داراي ویژگی هایی است که

 
سبب برتري آن نسبت به دیگر روش هاي واگذاري در شرایط کنونی می شود. 

او ادامه داد: اولین ویژگی این روش امکان انتقال مالکیت به افراد بیشتري است، دوم این که چون هر شخص با هر سرمایه اي قادر است در این گونه
عرضه ها حضور یابد، فرصت توزیع برابر میان آحاد جامعه فراهم می شود. ویژگی سوم اینکه، چون تخفیف داده می شود، امکان توزیع ثروت بهبود پیدا

 
می کند. 

وزیر اقتصاد افزود: از منظر تامین منابع نیز براي دولت ارجحیت دارد چرا که سریعتر به نتیجه می رسیم. عرضه بلوکی سهام برخی شرکت ها را چند بار
تجربه کردیم و به دلیل نبود متقاضی، موفق نبود. نیاز به منابع فراوان براي اندك متقاضیان و توجه به فضایی که در مورد خصوصی سازي، اخیراً به
وجود آمده است استقبال و تقاضا براي مشارکت در خرید بلوکی سهام شرکت ها را به نحو قابل توجه اي کاهش داده است، به نحوي که در جلسات

 
متعدد، علی رغم ارائه مشوق هاي مختلف باز هم بخش خصوصی تمایلی براي خرید بنگاه هاي دولتی از خود نشان نداد. 



دژپسند در پاسخ به این پرسش که گفته می شود در وزارت شما در خصوص ETF انتقال مالکیت بدون مدیریت صورت پذیرفته و شما خواهان ادامه
این روش در سال آتی نیز هستید؟»، گفت: این ادعا صحیح نیست. در واقع در این روش واگذاري ما عدم همزمانی انتقال مدیریت شرکت هاي دولتی با
واگذاري مالکیت آنها را داریم. در خصوص ETF مدیریت تا پایان سال 1400 با دولت است و منطبق بر مفاد جزء (2) بند (الف) تبصره (2) قانون بودجه
سال 1399، و تصریح اینکه تشکیل این صندوق ها با مدیریت دولتی براي بلندمدت نباشد، در امیدنامه این صندوق ها آمده است که لاجرم پس از پایان

 
این مهلت قانونی مدیریت به سهامداران منتقل می شود. 

او ادامه داد: همچنین مکانیزم هاي لازم را نیز در این بخش پیش بینی کردیم. اگر سرمایه گذاري بتواند 1.5 درصد از مجموع واحدهاي این صندوق را
در مکانیزم بازار خریداري کند به صورت خودکار امکان اعمال مدیریت در صندوق برایش فراهم می شود. یعنی هم مکانیزم لازم را در بازار دیده ایم و

 
هم براي خروج دولت از صندوق فرصت زمانی قرار داده ایم. 

ویر اقتصاد افزود: نکته حائز اهمیت دیگر بخصوص در ارتباط با دارا یکم این است که، هم زمان با عملیاتی شدن واگذاري سهام این سه بانک و دو شرکت
بیمه اي در قالب ETF، آزادسازي سهام عدالت نیز انجام می پذیرد و انتقال مالکیت بخش بزرگی از سهام شرکت هاي مزبور به آحاد مردم اتفاق می
افتد، بنابراین انتقال بلافاصله مالکیت در این دو طرح در فاصله زمانی بسیار کوتاه سبب می شود عملاً حجم بزرگی از مالکیت و مدیریت بنگاه هاي

 
اقتصادي دولتی به صورت یکباره از دولت منفک شود. 

دژپسند گفت: این شرایط می توانست، علاوه بر آن که هر بنگاه را بصورت منحصر بفرد دچار مشکل کند، بخش بانکی و بیمه اي کشور را نیز با عدم
اطمینان یا چالش هاي دیگري مواجه سازد لذا به منظور کاهش آثار احتمالی نامطلوب یادشده، دوره زمانی اطمینان بخش یک و نیم ساله براي فرآیند
گذار پیش بینی شد، تا در این دوره تلاش شود، آثار غیرقابل پیش بینی انتقال مدیریت که ممکن است در برخی موارد قابل توجه نیز باشد، کنترل شده

یا به حداقل برسد.



از برگزاري مسابقات «مدهامتان» تا پویش «نسل سلیمانی» در همدان

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  16  |  تاریخ: 1399/10/09

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي مساجد همدان با اشاره به برگزاري چهاردهمین دوره مسابقات قرآنی «مدهامتان»، گفت: علاقه مندان به
شرکت در این مسابقات با توجه به شرایط گفته شده می توانند در هر یک از رشته ها نسبت به ثبت نام خود تا 22 بهمن ماه سال جاري اقدام

کنند.

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي مساجد همدان با اشاره به برگزاري چهاردهمین دوره مسابقات قرآنی «مدهامتان»، گفت: علاقه مندان به شرکت

 
در این مسابقات با توجه به شرایط گفته شده می توانند در هر یک از رشته ها نسبت به ثبت نام خود تا 22 بهمن ماه سال جاري اقدام کنند. 

به گزارش ایکنا از همدان، حمیدرضا ناهیدي فرد، مدیر ستاد هماهنگی
کانون هاي مساجد استان همدان، امروز، 9 دي ماه در نشست با اصحاب
رسانه اظهار کرد: ملزومات و محدودیت هاي ایجاد شده بر اثر کرونا

 
تغییرات زیادي را در سبک زندگی مردم ایجاد کرده است. 

وي با اشاره به نقش مسئولان فرهنگی در ایجاد زیرساخت هاي لازم در
فضاي مجازي براي نوجوانان، افزود: قبل از شیوع کرونا یک تغییر در
برنامه ریزي نظام جامع فهما در مجموعه کانون مساجد ایجاد و بستر پاك
و پرمحتوایی با عنوان سامانه بچه هاي مسجد در فضاي مجازي پیش بینی

 
شد که امسال دومین سال فعالیت این سامانه است. 

ناهیدي فرد با بیان اینکه طرح گام دوم انقلاب با عنوان «ایران قوي» نیز در این مجموعه طرح ریزي شده و به مرحله اجرا رسیده است، یادآور شد: این

 
طرح در قالب سه شبستان «فرهنگ، هنر و نوآوري» و 12 رواق جهت ثبت ثبت فعالیت ها و حضور کانون ها راه اندازي شد. 

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي مساجد استان همدان گفت: رواق «نور» در حوزه ثبت فعالیت هاي قرآنی یکی از رواق هاي شبستان «فرهنگ» است
که برگزارکننده سه برنامه سراسري با عنوان «ایران قوي»، چهاردهمین دوره مسابقات قرآنی «مدهامتان» و برنامه هاي ویژه «سالگرد شهادت سردار
سلیمانی» در ماه جاري است. همچنین دوره آموزشی هر مادر ایرانی یک مربی قرآن، مسابقات تفسیر 7 و 8 جزء قرآن از برنامه هاي اجرایی در این رواق

 
است. 

وي اظهار کرد: رواق دیگر این شبستان رواق «دانش» است که شامل دوره آموزش تربیت مربی کودك با عنوان کودك نامه فهما و بستري براي ثبت

 
فعالیت ها با نام سحا است. 

ناهیدي فرد گفت: از آنجا که این برنامه ریزي قبل از شیوع کرونا ایجاد شده بود بستر برگزاري برخی از آموزش ها و دوره ها به صورت حضوري است که

 
لازم است تغییراتی در این زمینه در نظر گرفته شود. 

برگزاري «شنبه هاي کتاب» در سامانه بچه هاي مسجد وي با اشاره به دیگر فعالیت هاي شبستان فرهنگ، بیان کرد: رواق «کتاب» با هدف ایجاد و به
روزرسانی و تقویت کتاب خوانی در مساجد فعال است، این رواق در ایام کرونایی فرصت خوبی را براي ثبت و به روزرسانی کتابخانه هاي جنب مساجد

 
استان ایجاد کرد که از جمله آموزش کتابداران را می توان نام برد. 

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي مساجد استان همدان گفت: طرح شنبه هاي کتاب نیز در این رواق اجرا می شود به این صورت که امام جماعت مسجد
و یا مدیر کانون، فایل یک دقیقه اي معرفی کتاب را در کانال ها و گروه هاي خود بارگذاري می کنند و این طرح با هدف موج آفرینی در زمینه کتاب



 
خوانی و ایجاد انگیزه و شناسایی کتاب به علاقه مندان انجام می شود. 

وي افزود: رواق «همدلی» نیز در این شبستان به حوزه فرهنگ ایثار و شهادت اختصاص دارد که در حال حاضر طرح سراسري «روح مقاومت»، طرح ملی
«راهکار» و طرح «سردار آسمانی» در این زمینه در حال اجراست. برنامه دیگري که به طور ثابت در حال برگزاري است سه شنبه هاي تکریم است که با

 
هدف تکریم از خانواده هاي شهدا، افراد موفق در محله و نخبگان کانون ها انجام می شود. 

ناهیدي فرد اضافه کرد: بخش دیگري از رواق همدلی به فعالیت هاي پیشگیري از آسیب هاي اجتماعی در قالب طرح «یاریگران زندگی» اختصاص دارد.

 
همچنین رواق رسانه زیرمجموعه شبستان به ثبت اخبار مربوط به کانون ها اختصاص یافته است. 

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي مساجد استان همدان با بیان اینکه شبستان هنر نیز شامل پنج رواق است، گفت: شبستان دیگر، شبستان هنر است که
داراي رواق «سرود» براي ثبت آثار آموزش مربیان گروه سرود، اجماع و شبکه سازي فعالان این حوزه است. همچنین رواق «نمایش» براي ثبت گروه
هاي نمایش کانون ها، رواق «فیلم» براي ثبت آثار هنري در این قالب، رواق «ترنج» براي ثبت آثار هنرمندان در حوزه هنر هاي تجسمی و رواق «قلم»

 
نیز به آثار نویسندگان و شاعران اختصاص داده شده است. 

ناهیدي فرد تصریح کرد: شبستان نوآوري در دو رواق «کارآفرینی» در نظر گرفته شده است که مربوط به حوزه کسب وکار فرهنگی است و رواق

 
«فناوري» که به تولید و ثبت نرم افزارها و بازي هاي رایانه اي اختصاص پیدا کرده است. 

آغاز ثبت نام مسابقات قرآنی «مدهامتان» مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي مساجد استان همدان نیز از برگزاري چهاردهمین دوره مسابقات قرآنی
«مدهامتان» در کانون هاي مساجد خبر داد و گفت: این طرح با هدف شناسایی نخبگان قرآنی، ایجاد رقابت سالم در حوزه قرآنی و موج آفرینی و ایجاد

 
انگیزه بیشتر براي خانواده ها در حوزه آموزش قرآن برگزار می شود. 

 
ناهیدي فرد اظهار کرد: این دوره در سال جاري به صورت غیرحضوري با بارگذاري اثر مربوطه در سامانه بچه هاي مسجد برگزار می شود. 

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي مساجد استان همدان با اشاره به رشته هاي موردنظر در این دوره مسابقات قرآنی اعلام کرد: رشته هاي قرائت نماز،
قرائت ترتیل، نقاشی آیات، قرائت تحقیق ویژه دختران و پسران 7 تا 16 سال، سه رشته قرائت تقلیدي، تکبیر و اذان ویژه پسران 7 تا 16 سال و قرائت

 
تحقیق ویژه بانوان و آقایان 16 تا 30 سال از رشته هاي در نظر گرفته شده در این دوره از مسابقات است. 

وي بیان کرد: علاقه مندان در حوزه قرآنی با توجه به شرایط گفته شده می توانند در هر یک از رشته ها که در بستر سامانه بچه هاي مسجد وجود دارد

 
نسبت به ثبت نام خود تا 22 بهمن ماه سال جاري اقدام کنند. 

ناهیدي فرد یادآور شد: در سیزدهمین دوره این مسابقات هزار نفر از اعضاي کانون هاي فرهنگی و هنري استان شرکت کردند و در سال جاري پیش

 
بینی می شود که بالغ بر 50 درصد از افراد شرکت کننده در سال گذشته نیز در چهاردهمین دوره ثبت نام کنند. 

 
اجراي سومین دوره طرح کمک هاي مؤمنانه 

وي همچنین با اشاره به برنامه هاي برگزاري در ایام شهادت سالگرد شهادت سردار سلیمانی، اظهار کرد: سومین دوره طرح هاي کمک مؤمنانه به نیابت
از سردار سلیمانی امروز در سه شهرستان همدان، ملایر و نهاوند از طریق کانون هاي مساجد با توزیع هزار و 200 بسته گوشت قرمز به وزن یک و نیم
کیلوگرم در بین خانواده هاي آسیب دیده از کرونا، خانواده هاي ایتام و بد سرپرست و خانواده هاي زندانیان توزیع می شود. این بسته ها به همت برنامه

 
سمت خدا و مؤسسه خیریه حضرت خدیجه(س) تهیه شده است. 

ناهیدي فرد به برگزاري پویش سراسري «نسل سلیمانی» اشاره کرد و گفت: این برنامه نیز در چندین بخش شامل امضاي الکترونیکی با عنوان «نامه اي
به فرماندهان جبهه مقاومت» بخش انتخاب محبوب ترین جمله شهید سلیمانی، بخش چالش خط ونشان و همچنین حضور در همایش مجازي نسل

 
سلیمانی است. 

وي افزود: بخش سردار آسمانی با ثبت آثار هنري و روح مقاومت در قالب عکس نوشت، کلیپ و فایل صوتی پیش بینی شده بود که حدود 200 نمایش



 
تاکنون در این طرح به ثبت رسیده است. 

 
ناهیدي فرد در پایان اعلام کرد: برنامه صداي مقاومت با همکاري انجمن اسلامی خواهران مؤسسه شهید آیت االله مدنی نیز در حال برگزاري است. 

انتهاي پیام



فعالیت 92 مرکز نیکوکاري در چهارمحال و بختیاري

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  17  |  تاریخ: 1399/10/09

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی(ره) چهارمحال و بختیاري گفت: 92 مرکز نیکوکاري در راستاي کمک به نیازمندان و رفع مشکلات اقتصادي
آن ها در سطح استان فعالیت می کنند.

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی(ره) چهارمحال و بختیاري گفت: 92 مرکز نیکوکاري در راستاي کمک به نیازمندان و رفع مشکلات اقتصادي آن

 
ها در سطح استان فعالیت می کنند. 

علی ملک پور، مدیرکل کمیته امداد چهارمحال وبختیاري در گفت وگو با
ایکنا از چهارمحال وبختیاري، اظهار کرد: مراکز نیکوکاري در چهار سطح
محله محور، مسجدمحور، صنفی و مراکز تخصصی از سوي مردم هر منطقه

 
راه اندازي و مدیریت می شوند. 

وي با اشاره به فعالیت مراکز نیکوکاري در بیمارستان ها، افزود: دو مرکز

 
نیکوکاري در بیمارستان هاي هاجر(س) و آیت االله کاشانی شهرکرد در راستاي کمک به تأمین هزینه هاي درمانی بیماران نیازمند فعالیت می کنند. 

مدیرکل کمیته امداد استان مراکز تخصصی کاریابی را از دیگر مراکز نیکوکاري در استان عنوان و مطرح کرد: سه مرکز نیکوکاري با رویکرد کارآفرینی در
راستاي ایجاد زمینه اشتغال مددجویان و خانواده هاي نیازمند استان در شهرکرد، اردل و کیار راه اندازي شده اند. در این مراکز کمک هاي نقدي و

 
غیرنقدي از سوي نیروهاي مردمی جمع آوري و در کوتاه ترین زمان ممکن به دست نیازمندان تحت حمایت و غیر تحت حمایت می رسد. 

وي با بیان اینکه انجام خدمات رایگان براي نیازمندان از دیگر فعالیت هاي مراکز نیکوکاري است، تصریح کرد: دارندگان تخصص هاي گوناگون از جمله
تدریس، تعمیرات لوازم خانگی و ساختمان، درمان و انجام امور مربوط به تأسیسات ساختمان می توانند در راستاي انجام امور خیریه و کمک به

 
نیازمندان به این مراکز مراجعه کنند. 

مدیرکل کمیته امداد استان با اشاره به اینکه شعار مراکز نیکوکاري «مردم براي مردم» است، گفت: واگذاري امور خیریه به مردم، شناسایی نیازمندان

 
مناطق، شناسایی و جذب خیران و جمع آوري کمک هاي مردمی و توزیع آن بین نیازمندان در اسرع وقت از جمله اهداف راه اندازي این مراکز است. 

انتهاي پیام



درخشش مازندرانی ها در المپیاد هاي علمی کشور

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  18  |  تاریخ: 1399/10/09

مدیرکل آموزش و پرورش مازندران گفت: تاکنون 7 دانش آموز استان در المپیاد هاي علمی کشور موفق به کسب مدال هاي رنگارنگ شدند.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیماي مرکز مازندران، علیرضا سعدي
پور با اعلام این خبر گفت: 26 دانش آموز استعداد درخشان
مازندرانی براي نخستین بار در تاریخ آموزش و پرورش استان، امسال
به مرحله نهایی المپیاد هاي علمی کشور راه یافته و با رقیبان خود

 
به رقابت پرداختند. 

مدیرکل آموزش و پرورش مازندران با اشاره به برگزاري رقابت هاي
کشوري المپیاد هاي علمی در 12 استان افزود: تاکنون نتایج 3
رشته اعلام و 7 دانش آموز مازندرانی موفق به کسب مدال هاي طلا،

 
نقره و برنز شده و نتایج 8 رشته باقیمانده تا چند روز آینده اعلام خواهد شد. 

سعدي پور تصریح کرد: شهرستان هاي تنکابن با 8 نفر، آمل و بابل با 6 نفر، بیشترین تعداد راه یافتگان را به مرحله نهایی المیپاد هاي علمی را به خود
اختصاص داده که پس از برگزاري رقابت ها، تاکنون دانش آموزان تنکابنی با 6 مدال بیشترین موفقیت را کسب کرده اند. همچنین یک مدال آور از

 
شهرستان ساري بوده است. 

 
بیشتر بخوانید: راه یابی 12 دانش آموز مازندرانی در مرحله نهایی المپیاد هاي علمی کشور 

گفتی است؛ اسامی مدال آوران مازندرانی در المپیاد هاي علمی کشوري تاکنون به شرح زیر است: آرمان بحري مدال طلاي المپیاد زیست (تنکابن)،
آروین سامانی مدال نقره المپیاد زیست (تنکابن)، محمدمهدي نیکخواه مدال نقره المپیاد تفکر و کارآفرینی (تنکابن)، مبین پورعابدینی مدال برنز المپیاد
کامپیوتر (تنکابن)، امیررضا بی آزار مدال برنز المپیاد زیست (تنکابن)، وداد پورعسگري مدال برنز المپیاد تفکر و کارآفرینی (تنکابن) و سینا مهدوي مدال

برنز المپیاد کامپیوتر از شهید بهشتی (ساري).



جشنواره ایده پردازي توسعه کارآفرینی شهري در مشهد برگزار می شود

منبع: ایسناشماره خبر:  19  |  تاریخ: 1399/10/09

مدیرگروه شهر خلاق شهرداري مشهد از برگزاري جشنواره ایده پردازي با موضوع توسعه کارآفرینی شهري خبر داد.

محمد صفریان با اعلام این خبر اظهار کرد: مهلت ثبت نام در
جشنواره ایده پردازي با موضوع توسعه کارآفرینی شهري 6 دي ماه

 
تا 30 دي ماه 99 است. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی شهرداري مشهد،وي در خصوص
محورهاي جشنواره ایده پردازي توسعه کارآفرینی شهري افزود:
حمایت و مشارکت مدیریت شهري در کسب و کارها، شبکه سازي و
توسعه کسب وکارهاي الکترونیک شهري، شبکه سازي و توسعه
مشاغل خانگی، بازاریابی هم افزا و شاخص سازي مشاغل خانگی،

توسعه نیاز محور کسب و کارهاي شهري، شیوه هاي جذب سرمایه براي ایده هاي نوآورانه و تامین مالی مردم محور (سرمایه هاي خرد) در کسب

 
وکارهاي شهري محورهاي این جشنوراه را شامل می شوند. 

مدیرگروه شهرخلاق شهرداري مشهد بیان کرد: ایده هاي مخاطبان تا 30 دي ماه پذیرفته می شود و علاقه مندان به شرکت در این جشنواره می توانند

 
به آدرس اینترنتی Suggest.mashhad.ir مراجعه کنند. 

انتهاي پیام



دژپسند اعلام کرد: اگر شرایط مناسب باشد، «دارا دوم» تا پایان سال عرضه می شود

منبع: بورس و بانکشماره خبر:  20  |  تاریخ: 1399/10/09

وزیر امور اقتصادي و دارایی با تاکید براین که در صدد تسریع انتقال
مالکیت و مدیریت شرکت هاي دولتی در فهرست واگذاري و
باقیمانده سهام دولت در بسیاري از شرکت ها به بخش خصوصی و
آحاد مردم هستیم، گفت: صندوق دارا دوم در صورت فراهم بودن

 
شرایط تا پایان سال عرضه می شود. 

به گزارش بورس و بانک و به نقل از وزارت امور اقتصادي و دارایی،
فرهاد دژپسند در یک گفت وگو با اعلام این خبر افزود: کمیته اي
تشکیل شده با رصد دقیق شرایط و مقتضیات، زمان دقیق صندوق
دارا دوم و صندوق فولادي ها را تعیین می کند و اگر شرایط فراهم و
زمینه مشارکت عموم و فراگیري عرضه مهیا باشد آنگاه صندوق دارا

 
دوم شامل باقی مانده سهام دولت در سه بانک عرضه می شود. 

 
اقتصاد دولتی و خصوصی سازي 

وي در ادامه و در پاسخ به این که دلیل و ریشه اقتصاد دولتی در کشور و اهمیت خصوصی سازي چیست، گفت: این یک سوال کلیدي است و پاسخ به
آن باید با لحاظ جنبه هاي مختلف صورت پذیرد، عملا ریشه یابی تاریخی حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور سبب می شود تا به بسیاري از ابهامات

 
پاسخ داده شود. 

وي ادامه داد: طی سالیان متمادي نقصان در توسعه کارآفرینی و عدم شکل گیري طبقه کارآفرین سرمایه دار به معناي واقعی کلمه ، دولت نقش اصلی

 
در سرمایه گذاري کشور داشته است. این موضوع از زمانی که تغییرات در ساختار اقتصادي کشورها و دنیا سرعت بیشتر گرفت، کاملا به چشم می آید. 

وزیر اقتصاد افزود: این بحث در دوره حکومت پهلوي اول آغاز و پس از آن شتاب گرفت و در دهه 40 شمسی در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی بروز
عینی پیدا کرد. طی این سال ها در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی، توان سرمایه گذاري دولت افزایش قابل توجه یافت و حضور دولت در بنگاه هاي
سرمایه بر و بزرگ مقیاس، بسیار پررنگ شد. هر چند در همان دهه 40 و تحت عنوان انقلاب سفید منشور مشارکت کارگران در امور مختلف ابلاغ شد

 
اما در عمل اتفاقی رخ نداد و همچنان حضور دولت در اقتصاد با سرعت بیشتر ادامه پیدا کرد. 

دژپسند گفت: این روند، طی بیست سال انتهایی حکومت پهلوي ادامه یافت و نقش دولت در بخش هاي صنعت و خدمات به نحو قابل توجه اي افزایش

 
یافت، چنان که سهم دولت از ارزش افزوده در اوایل دهه 40 از حدود 7 درصد ارزش افزوده به بیش از 11 درصد در اواخر دوره پهلوي افزایش یافت. 

وي در پاسخ به این که با توجه به فرایند تاریخی حضور پررنگ دولت در اقتصاد پس از انقلاب، تاثیر جنگ تحمیلی و برداشت ناصحیح و تصدي گرایانه
از اصل (44) قانون اساسی، از چه زمانی ما به خصوصی سازي پرداختیم؟ »، افزود: در سال هاي اولیه پس از جنگ تحمیلی، و حدود سال 1369 اولین
مباحث مربوط به خصوصی سازي و لزوم آن مطرح شد. خصوصی سازي در آن سال هاي ابتدایی با مصوبات دولت انجام می پذیرفت اما دیري نگذشت
که به دلیل نبود زیرساختهاي حقوقی و قانونی لازم، چالش هاي آن نیز هویدا شد از این رو در سال 1373 مجلس شوراي اسلامی ورود کرد و اولین

 
قوانین مرتبط در این حوزه به تصویب رسید. 

دژپسند ادامه داد: ابلاغ این قانون سبب شد تا خصوصی سازي در ایران وارد مرحله جدیدي شود. سه سال قبل از ابلاغ قانون برنامه سوم توسعه براي
خصوصی سازي در اقتصاد کشور، سال هاي طلایی بود. در آن سال ها یک تبصره موسوم به تبصره (35) در قانون بودجه تصویب شد که در آن اختیارات



قانونی گسترده اي به دولت براي خصوصی سازي داده شد. مطابق این تبصره دولت می توانست بدون رعایت همه قوانین دائمی علی الخصوص قانون
مصوب سال 1373 واگذاري ها را به انجام برساند. این یک قانون بسیار طلایی بود، اما باز هم مشاهده می کنیم عملکرد چندان قابل توجه اي رخ نمی

 
دهد. 

وي گفت: این روال با فراز و فرودهایی ادامه داشت، تا در برنامه سوم توسعه یک فصل از این مجموعه با در نظر گرفتن تجربیات سال هاي قبل بصورت
کامل به این موضوع اختصاص داده شد تا هم خصوصی سازي قانونمند شود و هم اجراي آن سرعت بگیرد. یکی از خروجی هاي اصلی این قانون

 
نهادسازي و شکل گیري سازمان خصوصی در اجراي ماده(15) این قانون و با تغییر اساسنامه سازمان مالی گسترش مالکیت واحدهاي تولیدي بود. 

دژپسند ادامه داد: در آن قانون روش واگذاري (که در آن زمان بیشتر به صورت مذاکره صورت می پذیرفت)، قیمت گذاري (که این دو مورد هم اکنون
نیز به عنوان مهم ترین مشکلات در خصوصی سازي مطرح می باشند.) و نهاد متولی واگذاري مهم ترین مباحثی بودند که به آنها پرداخته شد، هر چند
در برنامه سوم نیز در نتیجه فضاي نامناسب و برخوردهایی که با دست اندرکاران خصوصی سازي در کشور صورت گرفته بود، امور مربوط به خصوصی

 
سازي با تشکیک و به نوعی ترس پیگیري می شد و تا همین اواخر نیز این موضوع قابل مشاهده است. 

وزیر اقتصاد افزود: در برنامه چهارم توسعه بازهم با آسیب شناسی صورت گرفته، یک بخش مفصل به خصوصی سازي اختصاص یافت و در این قانون هم

 
تلاش شد تا اختیاراتی براي این امر به دولت داده شود که با مخالفت شوراي نگهبان در مغایرت با اصل 44 قانون اساسی مواجه شد. 

ویاو ادامه داد: اما پس از آن نقطه عطفی در خصوصی سازي با ابلاغ سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی رخ داد. این سیاست ها را می توان به
عنوان منشور حیاتی براي انقلاب اقتصادي و گذار اقتصاد ایران از یک اقتصاد دولت - بازار به یک اقتصاد بازار - دولت نام برد. آنچه از این سیاست ها

 
انتظار می رفت، تحول در اقتصاد کشور بود که با تقویت بخش خصوصی، نقش دولت را در اقتصاد مقید به حوزه هاي خاص نماید. 

دژپسند گفت: در اوایل سال 1384 ابلاغ این سیاست ها، یک فضاي امید بخشی در جامعه شکل گرفت، به یاد دارم در اولین سالگرد ابلاغ این قانون
جلسه اي با حضور رهبر معظم انقلاب و مشارکت فعالین اقتصادي و مسئولین دولتی برگزار شد و رهبري در این جلسه بحث هاي جدي را مطرح کردند
و بر ضرورت اجراي آن تاکید داشتند. تا جایی که من یادم هست اینگونه برداشت شد که ایشان خودشان اجراي این سیاست ها را شخصاً پیگیري

 
خواهند کرد و پس از آن نیز در مقاطع زمانی مختلف به شدت از آن حمایت کردند. 

وي افزود: با تغییر دولت عزم بر خصوصی سازي به نحو چشمگیري کاهش یافت و فضا به نحوي بر علیه این رویکرد تغییر کرد. اما با ابلاغ سیاستهاي
راهبردي و بسیار مهم نظام درباره بند (ج) اصل چهل و چهار قانون اساسی در نیمه دوم سال 1385 و تکمیل شدن مفاد این منشور الزام اجراي آن

 
بصورت ضمنی و عینی مورد تاکید قرار گرفت. 

او گفت: مهم ترین اتفاقی که در سال 1385 رخ داد، مصوبه اي است که با نام سهام فراگیر در اواخر دولت اصلاحات طراحی و تصویب شده بود و با
اعمال اصلاحاتی با عنوان سهام عدالت به مرحله اجرا درآمد. پس از آن نیز قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) در قالب تجمیع یک لایحه و یک

 
طرح در مجلس تدوین و ابلاغ شد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: طی این سال ها نیز واگذاري ها با رویکردهاي مختلف به انجام رسید. در دوره اي واگذاري سهام در قالب رد دیون دولت غالب بود
و در دوره اي هم مزایده. مروري بر این دوره هاي تاریخی به ما نشان می دهد، علاوه بر این که نقش دولت در اقتصاد کشور همیشه پررنگ بوده است،
هیچ دوره آرامی براي خصوصی سازي در کشور وجود نداشته است یا اگر در کوتاه زمانی این امکان بوجود آمده است از این فرصت به خوبی بهره برداري

 
نشده است. 

 
اصل 44 قانون اساسی 

وي همچنین درباره اصل 44 قانون اساسی گفت: من از ابتداي دوره ي مسئولیت ام در وزارت اقتصاد، با شناخت از روند پرچالش اجراي سیاست هاي
کلی اصل (44) و بویژه خصوصی سازي در کشور، از معاونت اقتصادي وزارتخانه خواستم ضمن مطالعه اي جامع، آسیب شناسی کامل و دقیقی از اجراي
این قانون بویژه فرآیند خصوصی سازي در کشور ارائه کند چرا که خصوصی سازي بخش مهمی از قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل 44 است. به نظر
من اگر ما باز هم فرصت را از دست می دادیم و نمی توانستیم به صورت جامع با یک آسیب شناسی دقیق رویکردها را طراحی مجدد کنیم، آنگاه یک



 
پانزده سال دیگر نیز می گذشت و ما بازهم دستاورد قابل توجهی نداشتیم. 

دژپسند ادامه داد: بر اساس قانون، وزارت اقتصاد موظف است عملکرد قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل (44) را گزارش دهد. در سنوات گذشته رویه
مرسوم این بود که براي انجام این تکلیف قانونی، گزارش ها از دستگاه هاي اجرایی مختلف اخذ، ادغام و یکپارچه و ارائه می شد ولی در سال گذشته
تلاش کردیم این گزارش را با رویکرد جدیدي که واقعا از آن می توان به تحلیل عملکرد نام برد، به انجام برسانیم و در عمل شکل جدیدي به این گزارش

 
دادیم. چالش ها را در حوزه هاي مختلف شناسایی کردیم و متناسب با شناخت آنها، راهکارهاي مرتبط را ارائه داده ایم. 

وي گفت: خوشبختانه گزارش خیلی خوبی تهیه شد و خروجی این مطالعه در هیات واگذاري به بحث گذاشته شد. مرور تجربیات چندین ساله، هیات
واگذاري را به این جمع بندي رساند که باید در واگذاري ها سهم بیشتري براي بازار سرمایه قائل شویم و از ظرفیت این بازار به دلیل مزایاي مختلفی که

 
ایجاد می کند که مهم ترین هاي آن شفافیت و رقابتی بودن است بیشتر بهره ببریم. 

وي افزود: بخش هاي مهم دیگري نیز که مقدم بر خصوصی سازي هستند، مانند بهبود فضاي کسب و کار، بازار سازي، شفافیت صورت هاي مالی، نیز در
حال مطالعه، آسیب شناسی و اجرا می باشند. این یکی از خطاهاي راهبردي است اگر که اصل (44) را محدود به واگذاري ها ببینیم، درحالی که این
موضوع به سایر موضوعات سایه انداخته است. به هر حال، موضوعات کلیدي تر و موثر تري که به آنها اشاره کردم، باید به طور حتم به صورت جدي

 
پیگیري شوند. 

 
واگذاري بنگاه ها 

وزیر اقتصاد در پاسخ به این پرسش که «از خصوصی سازي و واگذاري بنگاه ها در اقتصاد به دنبال چه هستیم؟ »، گفت: تجربه دنیا ثابت کرده است که
بخش خصوصی پیشران توسعه کشورها است. ما از واگذاري ها به دنبال این هستیم که مالکیت و مدیریت بنگاه هاي دولتی به بخش خصوصی واقعی
منتقل شود و با پررنگ شدن نقش بخش خصوصی در اقتصاد، حضور دولت به صورت مستقیم کمتر شود. بر این باوریم که دولت به وظایف حاکمیتی و
اصلی خود ازجمله سیاستگذاري، تنظیم گري و ریل گذاري به جاي تصدي گري بپردازد، چرا که با این کار، کارایی اقتصاد با محور شدن بخش خصوصی

 
در اقتصاد و منحصر شدن کارکرد دولت در سیاست گذاري و نظارت، افزایش می یابد. 

دژپسند همچنین در پاسخ به این که آیا در عمل این اتفاق افتاده است؟، افزود: در دوره اي، در کشور شاید با این رویکرد که بخش خصوصی توانمند
براي خرید شرکت هاي دولتی وجود ندارد، واگذاري به نهادهاي خاص صورت پذیرفت (که البته قانون هم این اجازه را فراهم می ساخت) و استمرار این

 
امر سبب شد تا در کنار بخش دولتی، تعاونی و خصوصی، این بخش به رکن چهارم در اقتصاد کشور تبدیل شود. 

وي ادامه داد: در عمل در برخی از صنایع و رشته فعالیت ها از انحصار دولتی به انحصار غیردولتی حرکت صورت گرفت. متاسفانه در خیلی از موارد، در
عمل به رغم واگذاري مالکیت، مدیریت و اداره شرکت ها همچنان در اختیار دولت باقی مانده است. در بسیاري از شرکت ها که هم اکنون از آنها به

 
عنوان بنگاه هاي خصوصی یاد می شود، همچنان مدیریت با دولت است. 

وي افزود: ممکن است، در یک شرکت، دولت کمتر از 15 درصد سهام در اختیار داشته باشد، اما در چیدمان هیات مدیره نقش صد درصدي بازي می
کند. حتی برخی از نهادهاي عمومی غیردولتی ما نیز بصورت دولتی اداره می شود. مثال هاي این نوع شرکت ها فراوان است از سازمان هاي بزرگ کشور

 
تا شرکت هاي کوچک و تخصصی با این مشکل رو به رو هستند. 

دژپسند تاکید کرد: امیدوار بودیم با اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) از سال 84 به بعد این مشکل مرتفع شود اما باز هم شاهدیم این نقیصه ادامه
دارد و بسیاري از واگذاري هاي ما تنها منجر به انتقال مالکیت و نه مدیریت شده است در حالیکه شاید انتقال مالکیت بدون انتقال مدیریت نه تنها،

 
ارتقاء عملکرد را منجر نشود بلکه آسیب هاي بیشتري هم به همراه داشته باشد. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «این موضوع، یک آسیب جدي به اقتصاد است چرا به این سمت حرکت کردیم؟ »، گفت: در کنار مواردي که

 
اشاره کردم، یکی از مهم ترین روش هایی که در سال هاي گذشته مورد استفاده قرار می گرفته و به این امر دامن زد، واگذاري به شیوه رد دیون بود. 

وي ادامه داد: رد دیون منجر به تغییر مدیریت نشد چرا که بخش عمده اي از این سهامی که منتقل شد، به اشخاص حقوقی منتقل شد که مستقیم یا با



 
واسطه توسط دولت اداره می شدند. حدود 15 درصد از واگذاري ها به این صورت اتفاق افتاده و این واقعاً یک معضل اقتصادي است. 

دژپسند گفت: این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی داشته است. یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم
توسط نهادهاي تخصصی است. در سال هاي گذشته پتروشیمی ها در مالکیت وزارت نفت فعالیت می کردند اما هم اکنون مالکیت بسیاري از این شرکت
ها به صندوق هاي بازنشستگی منتقل شده و عملا توسط وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی اداره می شوند. این اتفاق در صنایع دیگر هم تا حدودي رخ

 
داده است و وزارت کار از طریق صندوق هاي وابسته خود مالکیت بسیاري از شرکت ها را بدست آورده است. 

وي افزود: واقعا مشکل اصلی در مالکیت نیست مشکل روح مدیریت دولتی است که همچنان در این شرکت ها جاري است و باید از آن دور شویم. هر
زمان دولت مالکیت را در کنار مدیریت در اختیار داشته باشد در قبال عملکرد شرکت الزاما پاسخگو است اما زمانیکه در مالکیت نقشی ندارد، می تواند

 
خود را از پاسخگویی دور نگه دارد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: البته اشاره کنم که اخیراً این رویکرد استفاده از روش رد دیون مورد توجه مجدد قرار گرفته است. چنانکه در قانون بودجه سال
گذشته حکمی در این زمینه وجود داشت که از اجراي آن ممانعت شد، ولی در سال جاري در قانون تکرار شد و با توجه به لزوم قانونی آن به اجرا درآمد.

وي در ادامه و در پاسخ به پرسشی مبنی براینکه «در تمام دنیا صندوق هاي بازنشستگی یکی از نهادهاي سرمایه گذاري و تجهیز منابع محسوب می
شوند، این ایراد شما از چه زاویه و بر چه اساسی است؟ »، گفت: درست است. این صندوق ها نهادهاي واسطه اي هستند که نقش پررنگ در تامین مالی
دارند اما در ایران با یک تفاوت ماهوي حضور دارند. در دنیا این صندوق هاي بازنشستگی توسط ذینفعان واقعی آنها اداره می شوند، اما در ایران دولت

 
نقش کاملا پررنگ در اداره این صندوق ها دارد یعنی باز هم اراده دولت در مدیریت این صندوق ها جاري است. 

وي ادامه داد: در واقع صندوق هایی که باید با محوریت و خواست ذینفعان اصلی آن یعنی کارگران و کارفرمایان اداره شوند با مدیریت دولتی اداره می
شوند و دولت به هر گونه که مایل است با آنها رفتار می کند. نکته اصلی اینجاست این صندوق ها باید تحت نظارت دولت باشند نه مدیریت دولت و این

 
یک مشکل اساسی است. 

دژپسند همچنین در پاسخ به این پرسش که «این گفته که دولت ها، از بنگاه داري و شرکت داري دل نمی کنند را تا چه اندازه تایید می کنید؟ »،
افزود: هم درست است و هم نادرست. یکی از مشکلات اصلی ما این است که بالاخره داشتن شرکت هاي تابعه براي مدیران دولتی امتیازاتی را ایجاد می
کند از جمله تعیین اعضاي هیات مدیره، تسهیل انجام اموراتی که تحت قوانین ناظر برسازمان هاي دولتی امکانپذیر نیست و ... اما از سوي دیگر اینقدر
در مسیر خصوصی سازي مشکلات متعددي وجود دارد که بسیاري از مدیران براي در امان ماندن از آسیب هاي آن ترجیح می دهند کمتر به این امر

 
بپردازند و از ورود به بحث خصوصی سازي اجتناب می کنند. 

 
مشکلات واگذاري 

وزیر اقتصاد ادامه داد: یکی از مشکلات اصلی ما در واگذاري ها، مقاومت مدیران دولتی و حتی شرکت هاي در حال واگذاري است. در برخی از این

 
شرکت ها پیش از واگذاري اتفاقاتی رخ می دهد که عملاً واگذاري آن با شیوه پیش بینی شده و در زمان تعیین شده دشوار می شود. 

وي همچنین درباره عملکرد خصوصی سازي گفت: طی این چند سال که از اجراي قانون سیاست هاي کلی اصل 44 می گذرد در حوزه خصوصی سازي
به ارزش اسمی حدود 14 درصد از واگذاري ها از محل سهام عدالت، 15 درصد تهاتر بدهی هاي دولت و مابقی عرضه سهام به روش هاي مختلف در

 
بورس و فرابورس رسیده ایم. 

دژپسند ادامه داد: طی این مدت از حدود 1700 شرکت که مورد بررسی قرار گرفته است، حدود 600 شرکت از فهرست خصوصی سازي خارج شده
است. عموم این شرکت ها یا با دلایل خاص از فهرست خارج شده اند، یا بایستی ابتدا اصلاحاتی در آنها صورت پذیرد، تغییر ساختار یابند و پس از آماده

 
سازي به فهرست بازگردانده شوند یا به طور کل، بایستی استراتژي نحوه فعالیت آنها تغییر یابد. 

وزیر اقتصاد افزود: مثلا شرکت هاي آب و برق منطقه اي از جمله شرکت هایی هستند که از این فهرست خارج شده اند. براي این شرکت هاي بخصوص
به دلیل این که خدمات شهري و روستایی ارائه می دهند می توان، واگذاري به شهرداري ها را مطرح کرد. یا در مدلی دیگر می توان این شرکت ها را در



هم ادغام و با کاهش تشکیلات ضمن سبک کردن ساختار آنها، به عنوان یک شرکت با مالکیت دولتی، مدیریت آن را به بخش خصوصی واگذار کرد. هر
چند ممکن است در این مسیر با مقاومت هایی در سطح مناطق یا بخش ها رو به رو شویم اما باید بتوانیم با ایجاد انگیزه هایی این مقاومت ها را تبدیل

 
به همراهی کنیم. 

وي ادامه داد: همچنین از 1100 شرکت دیگر، حدود 900 شرکت به فروش رسیده اند یا از طریق تهاتر واگذار شده اند و مابقی یعنی حدود 200 شرکت

 
یا منحل شده اند، یا ادغام و یا ورشکسته شده اند. 

دژپسند افزود: در سال جاري نیز 325 شرکت (که حدود 16 درصد شرکت هاي مشمول واگذاري می باشند) در فهرست واگذاري قرار دارند که به مرور

 
زمان به روش هاي مختلف هر کدام در فرآیند واگذاري قرار می گیرند. 

وزیر اقتصاد در ادامه و در پاسخ به این پرسش « به نظرآزادسازي سهام عدالت پیچیده شده است، آیا تدبیري براي رفع چالش مذکور بدون آسیب
رسیدن به بازار سهام وجود دارد؟ »، گفت: در این خصوص ما تقریباً به صورت مستمر با کارشناسان و مسئولین ذیربط هم فکري می کنیم. چون به

 
دنبال آن هستیم که فواید آزادسازي سهام عدالت همراه با سهامداري توسط دارندگان سهام عدالت و عدم آسیب به دارایی آنها باشد. 

وي ادامه داد: بسیاري از صاحبنظران معتقد هستند با توجه به ارزنده بودن سبد دارایی سهام عدالت، افراد، سهامداري کرده و از منافع کوتاه مدت (سود
سالیانه) و بلندمدت (افزایش عرضه سهام) آن بهره مند شوند چرا که پورتفوي سهام عدالت شامل مجموعه سهام شرکت هاي بسیار معتبر و گلچین شده
کشور است بنابراین ما به دنبال آن هستیم که فرهنگ سهامداري بلندمدت را براي این جامعه هدف، ترویج کنیم و بنابراین فروش آن را چندان توصیه

 
نمی کنیم. 

وزیر اقتصاد افزود: از سوي دیگر به دنبال آن هستیم که قابلیت نقدشوندگی آن در بازار افزایش یابد و براي آن بازار سازي کنیم. مصوبات چند هفته

 
گذشته شوراي عالی بورس که در آن صندوق هاي بادرآمد ثابت امکان خرید سهام عدالت را یافتند، از این جنس است. 

 
عملکرد خصوصی سازي 

وي همچنین دربار عملکرد خصوصی سازي و واگذاري در قالب ETF ها گفت: در سال جاري انتظار افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري ها را به چند
علت داشتیم. اولین دلیل این بود که مجموعه عوامل و ارکان سیاستگذاري و اجرایی حوزه خصوصی سازي، بر پایندي به توسعه فعالیت هاي بخش
خصوصی و اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) در زمینه خصوصی سازي اجماع داشتند لذا تلاش ها هم جهت شد تا شاهد عملکرد قابل توجه و

 
درخشانی در این سال باشیم. 

وي ادامه داد: موضوع دوم تلاش هایی بود که در سال 1398 صورت گرفت. با مطالعه اي که در این سال رخ داد، تغییر در روش ها و رویکردها مبتنی بر
شرایط موجود کشور انجام پذیرفت. این تغییرات راهبردي در نتایج عملکردي نیز خود را نشان داد و منجر به نتیجه شد. در این ارتباط حداکثر سازي
استفاده از ظرفیت بازار سرمایه براي موضوع واگذاري ها چه به صورت عرضه خرد و چه به صورت عرضه بلوکی مد نظر قرار گرفت و با استفاده ظرفیت
صندوق هاي قابل معامله در بورس براي اولین بار براي واگذاري ها با پیگیري هاي فراوان، در سال جاري توانستیم بخش قابل توجه اي از عرضه هاي

 
دولتی را در این قالب به انجام برسانیم. 

وزیر اقتصاد افزود: موضوع سوم الزام اجتناب ناپذیر براي افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري بود. اگرچه معتقد هستم وصول درآمد براي دولت باید
آخرین ملاك در واگذاري ها باشد، اما با توجه به مقتضیات سال جاري و کاهش قابل توجه درآمدهاي حاصل از فروش نفت، تامین منابع مالی دولت از
این طریق یکی از اهداف واگذاري ها در سال جاري بود و نمی توان آن را کتمان کرد. در سال جاري تلاش ما افزایش شفافیت و ایجاد فضاي رقابتی در

 
واگذاري ها بود. 

 
واگذاري از طریق اي تی اف 

دژپسند ادامه داد: راجع به ETF ها، هم زیاد صحبت شده است، ما در سال جاري حدود 33 هزار میلیارد تومان عرضه داشتیم که از این میزان بیش از
18 هزار میلیارد تومان آن در قالب دو ETF «دارایکم» شامل باقی مانده سهام دولت در بانک هاي ملت، تجارت، صادرات ایران و بیمه  هاي البرز و
اتکایی امین و «پالایش یکم» شامل باقیمانده سهام دولت در پالایشگاه هاي تبریز، تهران، اصفهان و بندرعباس بود. همچنین 15 هزار میلیارد تومان در
قالب عرضه تدریجی انجام پذیرفت. این تحقق درآمد در عرضه سهام از سوي دولت در سال هاي اخیر بی سابقه بود و رشد قابل توجهی نسبت به سال



 
قبل داشت. دلیل آن هم تغییر شیوه واگذاري و ظرفیت سازي هایی بوده است که در بازار سرمایه به انجام رسید. 

وزیر اقتصاد افزود: ما با مطالعه به روش واگذاري از طریق ETF رسیدیم. در مطالعه اي که به انجام رسید مشخص شد که، عدم تحقق اهداف خصوصی
سازي در بسیاري از موارد ناشی از ویژگی هاي ذاتی روش مورد استفاده در واگذاري بوده است. براي نمونه در روش واگذاري از طریق مزایده به صورت
نقد و اقساط، عایدي دولت در زمان واگذاري نسبت به واگذاري از طریق بورس و روش ETF به حداقل می رسد. به عنوان مثال در واگذاري یکی از این
شرکت ها به ارزش 1800 میلیارد تومان، با تعیین 100 میلیارد تومان حصه نقدي و اعمال دو سال تنفس، عملاً عایدي دولت در زمان واگذاري کاهش
یافته است. در حالی که عرضه صندوق واسطه گري مالی یکم، حدود شش هزار میلیارد تومان و عرضه صندوق پالایش یکم بیش از 12 هزار میلیارد

 
تومان، منبع نقدي در اختیار دولت قرار داد. 

وي گفت: در واگذاري یکی دیگر از بنگاه هاي اقتصادي که با روش مزایده انجام پذیرفت، در خصوص قیمت گذاري ابهامات متعددي وارد گردید، این در
حالی است که در واگذاري دو صندوق ETF بدون وجود ابهام، نحوه و شیوه قیمت گذاري و قیمت مورد معامله بصورت کاملا شفاف به اطلاع عموم مردم

 
رسید. 

وي افزود: همچنین در خصوص برخی از واگذاري ها به علت شفافیت پایین در روش و فرآیند واگذاري حساسیت در افکار عمومی بوجود آمده است. عدم
وصول اقساط قرارداد که به صورت عمده (بلوکی) از طریق بورس واگذار شده بود نمونه اي دیگر از عارضه هاي موجود در روش هاي خصوصی سازي
است. در واگذاري هایی که به روش نقد و اقساط انجام می پذیرد، ریسک عدم وصول اقساط در آینده همیشه وجود دارد به نحوي که خریداران شرکت
هاي واگذار شده به روش مزایده غالباً در بازپرداخت اقساط به مشکل برخورده و فراوانی آنها در جدول بدهکاران اقساط معوق سازمان خصوصی سازي

 
بیشتر از خریداران بلوك هاي بورسی می باشد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: این موضوع خود باعث عدم تحقق منابع درآمدي بودجه دولت از ناحیه وصول اقساط قراردادهاي واگذاري شده است این در حالی
است که به علت آنکه در واگذاري در قالب ETF مبلغ فروش در همان ابتدا بصورت نقد دریافت می شود، یعنی عملاً ریسک عدم وصول اقساط در آینده

 
بصورت کامل از بین می رود. 

 
منافع عرضه در بورس 

دژپسند گفت: عمده شواهد واگذاري انجام پذیرفته در سال هاي اخیر بیانگر آن است که خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از طریق عرضه در بورس
منافع بیشتر و چالش هاي کمتري را به دنبال داشته و باید اذعان داشت که واگذاري از طریق بازار سرمایه نسبت به روش هاي خارج از بازار (مزایده –
مذاکره) ضمن ترجیح قانونی، از مزایاي بیشتري برخوردار است. در سال جاري با حمایت هاي دولت و تصویب مجلس شوراي اسلامی، واگذاري باقیمانده
سهام دولت در قالب صندوق هاي سرمایه گذاري قابل معامله در بورس (ETF) به عنوان یک راهکار اجرایی براي اولین بار مورد استفاده قرار گرفت.
انتخاب این روش همراستا با عزم جدي دولت بر اجراي سیاست واگذاري صد درصدي به بخش خصوصی و رعایت اصول سلامت و شفافیت در واگذاري

 
ها است. 

وي افزود: واگذاري از طریق ETF فرصتی را ایجاد می کند که علاوه بر اجتناب از محدودیت هاي ناشی از روش هاي مزایده، مذاکره و عرضه بلوکی
سهام در بورس، گسترش مالکیت عمومی از طریق فروش به آحاد مردم رخ داده و جذب و هدایت نقدینگی جامعه به سمت فعالیت هاي مولد از طریق
بازار سرمایه اتفاق افتد. بدیهی است این امر علاوه بر توسعه و تعمیق بازار سرمایه، امکان فروش سهام در حجم ریالی بالا بصورت کاملا شفاف منجر به

 
تامین منابع به صورت نقد را فراهم آورده و ریسک عدم وصول اقساط در آینده را به صفر می رساند. 

دژپسند در ادامه و در پاسخ به این پرسش که «در واقع چرا دولت براي واگذاري سهام در سال اخیر تنها از روش ETF استفاده کرد، آیا بعد از عرضه
صندوق پالایش یکم با این نحوه آزادسازي همچنان موافق هستید. به عبارت ساده تر آیا نگرانی از تبعات واگذاري هاي مرسوم، مجلس و دولت را به

 
سمت عرضه با استفاده از این روش سوق داد؟ »، گفت: قطعاً خیر. 

این گونه نیست. در صحبت هاي قبلی تا حدودي به این سوال شما پاسخ دادم. همانگونه که گفتم این روش از واگذاري، داراي ویژگی هایی است که

 
سبب برتري آن نسبت به دیگر روش هاي واگذاري در شرایط کنونی می شود. 



وي ادامه داد: اولین ویژگی این روش امکان انتقال مالکیت به افراد بیشتري است، دوم این که چون هر شخص با هر سرمایه اي قادر است در این گونه
عرضه ها حضور یابد، فرصت توزیع برابر میان آحاد جامعه فراهم می شود. ویژگی سوم اینکه، چون تخفیف داده می شود، امکان توزیع ثروت بهبود پیدا

 
می کند. 

وزیر اقتصاد افزود: از منظر تامین منابع نیز براي دولت ارجحیت دارد چرا که سریعتر به نتیجه می رسیم. عرضه بلوکی سهام برخی شرکت ها را چند بار
تجربه کردیم و به دلیل نبود متقاضی، موفق نبود. نیاز به منابع فراوان براي اندك متقاضیان و توجه به فضایی که در مورد خصوصی سازي، اخیراً به
وجود آمده است استقبال و تقاضا براي مشارکت در خرید بلوکی سهام شرکت ها را به نحو قابل توجه اي کاهش داده است، به نحوي که در جلسات

 
متعدد، علی رغم ارائه مشوق هاي مختلف باز هم بخش خصوصی تمایلی براي خرید بنگاه هاي دولتی از خود نشان نداد. 

دژپسند در پاسخ به این پرسش که گفته می شود در وزارت شما در خصوص ETF انتقال مالکیت بدون مدیریت صورت پذیرفته و شما خواهان ادامه
این روش در سال آتی نیز هستید؟ »، گفت: این ادعا صحیح نیست. در واقع در این روش واگذاري ما عدم همزمانی انتقال مدیریت شرکت هاي دولتی با
واگذاري مالکیت آنها را داریم. در خصوص ETF مدیریت تا پایان سال 1400 با دولت است و منطبق بر مفاد جزء (2) بند (الف) تبصره (2) قانون بودجه
سال 1399، و تصریح اینکه تشکیل این صندوق ها با مدیریت دولتی براي بلندمدت نباشد، در امیدنامه این صندوق ها آمده است که لاجرم پس از پایان

 
این مهلت قانونی مدیریت به سهامداران منتقل می شود. 

وي ادامه داد: همچنین مکانیزم هاي لازم را نیز در این بخش پیش بینی کردیم. اگر سرمایه گذاري بتواند 1.5 درصد از مجموع واحدهاي این صندوق را
در مکانیزم بازار خریداري کند به صورت خودکار امکان اعمال مدیریت در صندوق برایش فراهم می شود. یعنی هم مکانیزم لازم را در بازار دیده ایم و

 
هم براي خروج دولت از صندوق فرصت زمانی قرار داده ایم. 

و زیر اقتصاد افزود: نکته حائز اهمیت دیگر بخصوص در ارتباط با دارا یکم این است که، هم زمان با عملیاتی شدن واگذاري سهام این سه بانک و دو
شرکت بیمه اي در قالب ETF، آزادسازي سهام عدالت نیز انجام می پذیرد و انتقال مالکیت بخش بزرگی از سهام شرکت هاي مزبور به آحاد مردم اتفاق
می افتد، بنابراین انتقال بلافاصله مالکیت در این دو طرح در فاصله زمانی بسیار کوتاه سبب می شود عملاً حجم بزرگی از مالکیت و مدیریت بنگاه هاي

 
اقتصادي دولتی به صورت یکباره از دولت منفک شود. 

دژپسند گفت: این شرایط می توانست، علاوه بر آن که هر بنگاه را بصورت منحصر بفرد دچار مشکل کند، بخش بانکی و بیمه اي کشور را نیز با عدم
اطمینان یا چالش هاي دیگري مواجه سازد لذا به منظور کاهش آثار احتمالی نامطلوب یادشده، دوره زمانی اطمینان بخش یک و نیم ساله براي فرآیند
گذار پیش بینی شد، تا در این دوره تلاش شود، آثار غیرقابل پیش بینی انتقال مدیریت که ممکن است در برخی موارد قابل توجه نیز باشد، کنترل شده

یا به حداقل برسد.



توسعه یافتگی شهرها در گروي تقویت گردشگري است

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  21  |  تاریخ: 1399/10/09

فصل اقتصاد - وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی با تأکید بر این نکته که توسعه یافتگی شهرها در گرو تقویت گردشگري است،
گفت: «تلاش وزارت حمایت از فعالان حوزه گردشگري و صنایع دستی است و باید در سطح استان نیز این حمایت ها انجام شود.»

فصل اقتصاد - وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی با
تأکید بر این نکته که توسعه یافتگی شهرها در گرو تقویت گردشگري
است، گفت: «تلاش وزارت حمایت از فعالان حوزه گردشگري و صنایع

 
دستی است و باید در سطح استان نیز این حمایت ها انجام شود.» 

به گزارش فصل اقتصاد به نقل از وزارت میراث فرهنگی، علی اصغر
مونسان در دیدار با فعالان حوزه گردشگري استان شامگاه دوشنبه 8
دي ماه 99 در سالن اجتماعات مرکز رشد دانشگاه آزاد اسلامی قزوین

با اشاره به وجود محدودیت شرکت در نمایشگاه هاي بین المللی به دلیل نبود اعتبارات لازم، عنوان کرد: «براي شرکت در نمایشگاه هاي بین المللی و
تبلیغات صنعت گردشگري، بودجه دولت پاسخگو نیست به این منظور طرح تجاري سازي و برندسازي در این زمینه و برگزاري نمایشگاه هاي مجازي

 
براي معرفی بیش از پیش ظرفیت هاي گردشگري در حال پیگیري و اجراست.» 

او با بیان این که در حوزه صنایع دستی دو وزارتخانه میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی و صمت از فعالان این حوزه حمایت می کنند، افزود:
«سعی ما بر این است تا با حمایت هاي صندوق کارآفرینی امید و استفاده از ظرفیت هاي صنایع دستی نسبت به ایجاد اشتغال در روستاهاي محروم

 
اقدام کنیم.» 

وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی اظهار کرد: «حفاظت از میراث تاریخی، فرهنگی و طبیعی کشور در دستور کار قرار دارد. استانداري،

 
اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان و دیگر دستگاه هاي متولی قزوین نیز باید نسبت به حفظ باغستان هاي سنتی اقدام کنند.» 

 
او بیان کرد: «میراث فرهنگی توسط این وزارتخانه حفظ و حراست می شود و احیاي آن ها با توجه به بودجه و اعتبارات موجود در حال انجام است.» 

مونسان اشاره به این که هر کشوري سالانه می تواند تنها یک ثبت جهانی در یونسکو داشته باشد، اضافه کرد: «رویکرد وزارتخانه این است که پروژه ها را
به صورت خطی و مسیري ثبت کند تا از این طریق بتواند بناهاي بیشتري را ثبت جهانی کند، مسیرهایی انتخاب می شوند که چند بناي مهم در آن قرار

 
داشته باشد.» 

او گفت: «راه آهن شمال به جنوب کشور با محور 1400 کیلومتري، کاروانسراهاي کشور و محور اورامانات در غرب کشور از جمله آثاري هستند که در
انتظار ثبت جهانی قرار دارد.»



جلسه هم اندیشی و همفکري درخصوص درخواست هاي ضروري و اشتغال متقاضیان

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  22  |  تاریخ: 1399/10/09

در نشستی صمیمی پیرامون همفکري و تعامل درخصوص درخواست
هاي مردمی تسهیلات ضروري و اشتغال، شریفی مدیرکل بازرسی،
مدیریت عملکرد و امور حقوقی استانداري سمنان در دفتر خویش

 
میزبان شهرکی مدیر صندوق کارآفرینی امید استان سمنان بود. 

شهرکی در ابتدا ضمن ارائه میزان و تعداد تسهیلات پرداختی به
متقاضیان واجدالشرایط و عملکرد صندوق در سنوات گذشته به
تشریح شرایط و ضوابط دستورالعمل هاي صندوق کارآفرینی امید
پرداخت و گفت: با توجه به وجود مشکلات و تنگناها و همچنین
کمبود نیروي انسانی در شهرستان ها، پرسنل صندوق نهایت

 
همکاري و تلاش خود را در جهت تکریم و پاسخگویی مناسب به ارباب رجوع مدنظر قرار میدهند. 

مدیر صندوق کارآفرینی امید استان سمنان در ادامه افزود با توجه مراجعه متقاضیان تسهیلات ضروري و اشتغال و لزوم رعایت فاصله اجتماعی و حفظ
سلامت شهروندان، درخواست هاي متقاضیان بعد از پالایش و نوبت دهی در ساعت هاي مختلف بررسی میگردد تا پروتکل هاي بهداشتی و فاصله

 
فیزیکی رعایت گردد که موجب ازدحام یکباره در شعبه نگردد. 

مدیرکل بازرسی، مدیریت عملکرد و امور حقوقی استانداري سمنان ضمن بررسی عملکرد صندوق و همچنین با توجه به گزارشات واصله از اقدامات انجام

 
شده، عملکرد صندوق را مثبت ارزیابی نمود و اظهار امیدواري کرد با تعامل و همکاري دوجانبه در روند فعالیت هاي صورت گرفته تسریع بعمل آید. 

وي در این دیدار تکریم ارباب رجوع و رعایت حقوق شهروندي در جلب رضایتمندي مردم شریف استان را مورد تاکید قرار داد.



ایجاد کارگروه مشترك آموزش اتاق اصناف ایران و سازمان فنی و حرفه اي کشور

منبع: پاناشماره خبر:  23  |  تاریخ: 1399/10/09

ایجاد کارگروه مشترك آموزشی اتاق اصناف ایران و سازمان فنی و حرفه اي کشور/ ضرورت آموزش مهارت هاي نرم به اصناف/ اصناف از ارکان
مهم مهارتی کشور

تهران(پانا) - نشست اتاق اصناف ایران و سازمان فنی و حرفه اي

 
کشور برگزار شد. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی اتاق اصناف ایران، سعید ممبینی،
رئیس اتاق اصناف ایران و علی اوسط هاشمی، رئیس سازمان فنی و
حرفه اي کشور صبح امروز (هشتم دي ماه 1399) در محل اتاق
اصناف ایران در خصوص مباحث آموزشی اصناف دیدار و گفت و گو

 
کردند. 

رئیس اتاق اصناف ایران در نشست مشترك با مدیران سازمان فنی و حرفه اي گفت: اصناف با توجه به جمعیت کثیري که دارند و تنوع رسته هاي

 
فعالیت و داراي ظرفیت هایی در قانون نظام صنفی متمرکز بر امر آموزش هستند. 

سعید ممبینی ادامه داد: سازمان هاي متولی آموزش و مهارت بیشتر بر امر توسعه اشتغال تمرکز داشتند. اما بخشی از آنچه ما به آن نیاز داریم، مهارت
هاي نرم است. حسن رفتار با مشتري از جمله مهارت هاي نرم است که باید در نظام آموزشی لحاظ می شد. بخشی از آن باید توسط متولیان آموزش،

 
مورد توجه قرار می گرفت و بخشی از آن به مطالبه مردم باز می گردد. بنابراین جامعه و مشتریان نیز نیاز به آموزش دارند تا کیفیت خدمات ارتقا یابد. 

وي در ادامه بر ایجاد کارگروه آموزش اتاق اصناف ایران و سازمان فنی و حرفه اي کشور با مشارکت روساي اتاق هاي اصناف شهرستان ها تاکید و به
ایجاد مرکز تربیت مربی، ایجاد آموزشگاه هاي صنفی، برگزاري آزمون هاي ادواري براي افراد داراي مهارتی که گواهی مهارت ندارند، رتبه بندي خدمات،

 
رسمیت بخشیدن به هویت کارکنان در واحدهاي صنفی و ... اشاره کرد. 

رئیس سازمان فنی و حرفه اي کشور نیز در این نشست گفت: به دلیل جمعیت کثیر اصناف در کشور و قدرت تاثیرگذاري آن ها از محله تا مراکز بزرگ،

 
ما به اولویت آموزش اصناف به جد باور داریم. در واقع اصناف از ارکان مهم مهارت کشور هستند. 

علی اوسط هاشمی افزود: اتاق اصناف و واحدهاي صنفی به ویژه آن ها که مجهز به تجهیزات روز باشند خود کارگاه هایی آموزشی هستند. لذا آموزش را
با استفاده از ظرفیت مشترك اصناف و سازمان فنی و حرفه اي می توان پیش برد. به طوري که نرم افزار از سازمان فنی و حرفه اي و سخت افزار از

 
اصناف باشد. 

وي در خصوص اهمیت آموزش در مسئله مدیریت بیماري کرونا نیز بیان کرد: ضعف فرهنگ آموزش و تغییر، موجب رفتار انسدادي شد و دولت مشاغل
را گروه بندي و تعطیل کرد اما اگر آموزش ها کافی بود، نیازي به تعطیلی این مشاغل وجود نداشت و می توانستیم روش هاي دیگري را جایگزین

 
تعطیلی کنیم. 

بر اساس این گزارش، در پایان این نشست، کارگروه آموزشی اتاق اصناف ایران و سازمان فنی و حرفه اي کشور به منظور آسیب شناسی نیازهاي آموزشی

 
اصناف و ظرفیت هاي آموزشی طرفین ایجاد شد. 



رئیس اتاق اصناف ایران سعید ممبینی سازمان هاي متولی آموزش و مهارت مهارت هاي نرم روساي اتاق هاي اصناف رئیس سازمان فنی و حرفه اي
کشور علی اوسط هاشمی



رشد 3 درصدي تولید آهن اسفنجی در فولاد هرمزگان

منبع: پاناشماره خبر:  24  |  تاریخ: 1399/10/09

تهران (پانا) - واحد احیا مستقیم فولاد هرمزگان در مدت 6 ماهه سال 99 با تولید 846 هزار تن آهن اسفنجی، نسبت به مدت مشابه سال
گذشته 3 درصد افزایش تولید داشته است.

تهران (پانا) - واحد احیا مستقیم فولاد هرمزگان در مدت 6 ماهه
سال 99 با تولید 846 هزار تن آهن اسفنجی، نسبت به مدت مشابه

 
سال گذشته 3 درصد افزایش تولید داشته است. 

به گزارش بازتاب خبر، در آبان ماه 99 و در فاصله اي کمتر از دو ماه
با رکورد قبلی به میزان 138226 تن رکورد تولید ماهیانه تختال در
فولاد هرمزگان، محقق شد. این رکورد در کنار رکوردهاي دیگري به

 
دست آمده است. 

میزان رکوردهاي جدید کسب شده شامل: رکورد تولید تختال ماهیانه به میزان 138226 تن در آبان ماه (رکورد قبلی: میزان 137391 تن در شهریور
ماه 99)، رکورد تولید روزانه تختال به میزان 6311 تن در تاریخ 27 آبان ماه سال 99، (رکورد قبلی: میزان 6024 تن در تاریخ 31 شهریور ماه سال
98)، رکورد روزانه تعداد ذوب ریخته گري شده به میزان 51 ذوب در تاریخ 27 آبان ماه 99، (رکورد قبلی: تعداد 50 ذوب در تاریخ 31 شهریور سال

 
98)، رکورد تعداد ذوب ریخته گري شده ماهیانه به میزان 1170 ذوب (رکورد قبلی: تعداد 1158 ذوب در فروردین ماه 97 ) بوده است. 

در سالی که با بیماري کرونا و مشکلات سخت اقتصادي آغاز شد، انتظار می رفت بنگاه هاي اقتصادي با کاهش تولید مواجه شوند؛ اما خوشبختانه شرکت
فولاد هرمزگان با درایت مدیران و کارکنان این شرکت و مهندس عظیمیان مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه این باور را تغییر داده و با رکوردهاي پی در

 
پی توانستند شعار جهش تولید را به واقعیت تبدیل کنند. 

نکته قابل توجه دیگر در این شرکت، کاهش چشمگیر روند ضریب تکرار و ضریب شدت حوادث شرکت در طی نیمه اول سال 99 نسبت به سال 98 بوده
است به طوري که ضریب تکرار حوادث کل شرکت از 97/0 به 40/0 کاهش یافته که بسیار حایز اهمیت است. در این رابطه می توان به کسب گواهینامه

 
ایزو 45001 مربوط به استانداردهاي ایمنی و گواهینامه ایزو 14001 مربوط به استانداردهاي مدیریتی محیط زیست اشاره کرد. 

رشد تولید 27 هزار تنی آهن اسفنجی نسبت به مدت مشابه سال گذشته خبر خوب دیگري است که می توان به آن اشاره کرد. واحد احیا مستقیم فولاد

 
هرمزگان در مدت 6 ماهه سال 99 با تولید 846 هزار تن آهن اسفنجی، نسبت به مدت مشابه سال گذشته 3 درصد افزایش تولید داشته است. 

در زمینه ارتقاي کیفیت محصولات شرکت، درصد تولید ذوب هاي مطابق با سفارش در سال 1399 را 99.54 و درصد تولید تختال هاي سالم را 98.62

 
و میانگین بسیار خوب درصد تولید تختال هاي غیر منطبق با سفارش را 1.38 درصد اعلام شده است. 

KWH/TON روند کاهشی مصرف انرژي در شرکت فولاد هرمزگان بسیار ارزشمند است. در واحد احیا مستقیم میانگین مصرف ویژه انرژي الکتریکی از

 
110 به KWH/TON 107.4 و در فولاد سازي میانگین مصرف گاز طبیعی از NM3/TON 8.2 بهNM3/TON 6.1 کاهش یافته است. 

در خصوص پروژه هاي در دست اقدام شرکت، می توان گفت که با حمایت هاي فولاد مبارکه مقرر شد که ظرفیت فولاد هرمزگان در زیر سقف موجود از
1.5 میلیون به 2 میلیون تن افزایش یابد که عملیات افزایش ظرفیت، از 1.5 به 2 میلیون تن آن در حال انجام است. ضمن اینکه احداث یک خط نورد



ورق عریض (پلیت میل) و همچنین احداث یک واحد احیا مستقیم به ظرفیت 900 هزار تن نیز در دستور کار شرکت قرارگرفته است. با به بار نشستن
خط نورد ورق عریض در فولاد هرمزگان که ظرفیت آن 1.2 میلیون تن در سال است ، ورق هاي خاص و API تولید خواهد گردید و به طبع، تنوع
محصولات این شرکت، افزایش خواهد یافت. افزایش ظرفیت از 1.5 به 2 میلیون تن در زیر سقف با انجام اصلاحاتی در واحد فولادسازي و ریخته گري و
برخی زیرساخت هاي شرکت عملیاتی خواهد شد. در همین خصوص پروژه هاي متعددي در دست اقدام است و برخی از آنها نیز درآینده نزدیک شروع
به کار خواهد کرد. احداث واحد تولید ورق عریض، زمینه دستیابی به ارزش افزوده قابل توجهی براي کلیه ذینفعان در کشور ایجاد خواهد کرد. به عبارت
دیگر، تختال فولاد هرمزگان در بخش دیگري از کارخانه به ورق عریض تبدیل خواهد شد. بر اساس مطالعات صورت گرفته از تقاضاي بازار، احداث خط
پلیت میل مبتنی بر طراحی و تولید محصول متمایز به لحاظ ابعاد و کیفیت هاي خاص، به عنوان بهترین استراتژي توسعه سبد محصول گروه فولاد
مبارکه در بازار در نظر گرفته شده و حضور پایدار شرکت را در بازارهاي داخلی و صادراتی سبب خواهد شد و باعث افزایش قدرت رقابت و افزایش سهم
بازار می گردد. از طرفی با توجه به توسعه ظرفیت صنایع کشتی سازي، صنایع نفت و گاز، لوله سازي، صنایع پتروشیمی، پروژه عمرانی، ماشین آلات و ...
در سال هاي آتی نیاز این صنایع به ورق هاي عریض در کشور بیش از پیش با رشد قابل توجهی مواجه خواهد گردید و سهم شرکت فولاد هرمزگان در
تأمین نیاز بازار تعیین کننده خواهد بود. احداث سیلو و تجهیزات ذخیره سازي آهن اسفنجی، افزایش ظرفیت غبارگیر کوره هاي فولادسازي و اصلاح و
بهینه سازي غبارگیرهاي موجودي، احداث واحد گاز زدایی VDOB، توسعه پست برق 230، ایستگاه گاز شماره 2، خط دوم انتقال آب، نصب لنس هاي
اکسیژن در کوره هاي فولاد سازي، احداث تصفیه خانه جدید، احداث یک واحد تولید اکسیژن، اصلاحات لازم در ترانسفورماتورهاي موجود و رزرو شرکت

 
و ده ها پروژه دیگر. 

شرکت فولاد هرمزگان دومین کارخانه بزرگ تولید فولاد بعد از انقلاب در کنار خلیج نیلگون همیشه فارس و از مجموعه کارخانه هاي گروه فولاد مبارکه
است. شرکت فولاد هرمزگان به عنوان سازمانی مطرح در صنعت فولاد کشور، همواره سعی کرده است با به کارگیري رویکرد بهبود مستمر و استراتژي

 
هاي توسعه سهم بازار، در راستاي جلب نظر مشتریان بکوشد و اهداف خود را در زمینه برنامه هاي تولید و فروش با دقت بالایی تدوین می نماید. 

فولاد هرمزگان در جهت بهبود فاکتورهاي قیمت، کیفیت و پایداري در تامین محصول، گام هاي زیادي برداشته است. سعی شده است تا با اخذ
گواهینامه ها و استانداردهاي بین المللی، کیفیت خود را به سطح مطلوب جهانی ارتقا داده و از این طریق به عنوان یک برند، خود را در سطح جهانی
مطرح نماید که در این ارتباط شرکت می توان به اخذ گواهینامه هاي ایزو 10004 و 10002 در مورد رضایت مشتریان و رسیدگی به شکایت مشتریان

 
اشاره کرد. 

هدف همه کارکنان زحمتکش فولاد هرمزگان جهش تولید و دستیابی به رکورد تولید سالیانه با تولید یک میلیون و 500 هزار تن فولاد خام است که
براي تحقق آن تمام تلاش خود را به کار بسته اند. این شرکت نقش بسزایی در اشتغال زایی دارد به طوري که تعداد نیروي انسانی شاغل در شرکت

 
1532 نفر بوده و 2100 نفر نیز به عنوان نیروي پیمانکار در فولاد هرمزگان مشغول به هستند. 

فولاد هرمزگان در راستاي مسئولیت اجتماعی در خرداد، تیر و مرداد سال جاري نیز همچون سال هاي گذشته با کاهش تولید در کوره هاي فولاد سازي
خود سبب افزایش تامین برق براي رفاه مردم شریف استان شد. ضمن اینکه این شرکت با کمک انسان دوستانه خود به دانشگاه علوم پزشکی در بحث
تجهیز بخش هاي کرونایی، جشن گلریزان ستاد دیه و آزاد سازي زندانیان جرایم غیر عمد، طرح تکریم ایتام، پویش کمک هاي مومنانه و کمک هاي

 
دیگر به بخش هاي فرهنگی و ورزشی استان و ... همواره تلاش کرده تا به جامعه خود خدمت کند. 

رکورد تولید تولید آهن اسفنجی



98 درصد خانوارهاي روستایی نیر گاز طبیعی دارند

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  25  |  تاریخ: 1399/10/09

سرپرست فرمانداري نیر گفت: در سال هاي خدمت دولت یازدهم و دوازدهم خدمات گسترده اي در این شهرستان ارائه شده و 98 درصد
خانوارهاي روستایی از گاز طبیعی بهره مند شده اند.

سرپرست فرمانداري نیر: 98 درصد خانوارهاي روستایی نیر گاز
طبیعی دارند سرپرست فرمانداري نیر گفت: در سال هاي خدمت
دولت یازدهم و دوازدهم خدمات گسترده اي در این شهرستان ارائه
شده و 98 درصد خانوارهاي روستایی از گاز طبیعی بهره مند شده

 
اند. 

به گزارش برنا،شجاع اقبالی تعداد روستاهاي بهره مند از گاز این
شهرستان را 89 روستا ذکر کرد و افزود: گازرسانی به هفت روستاي
دیگر نیز در دست اجرا است و با بهره برداري از این پروژه ها در
آینده نزدیک تمامی روستاهاي بالاي 20 خانوار از گاز طبیعی

 
برخوردار خواهند شد. 

وي تعداد خانوارهاي روستایی زیرپوشش شبکه گازرسانی را 9 هزار 354 خانوار دانست و گفت: این تعداد برابر 98 درصد خانوار روستایی است که در

 
آینده نزدیک به 100 درصد افزایش می یابد. 

اقبالی با بیان این که بیش از 527 کیلومتر شبکه گاز در این شهرستان اجرا شده، اظهارکرد: از این میزان بیش از 65 کیلومتر در بخش شهري و بیش از

 
462 کیلومتر در بخش روستایی است. 

او افزود: در اجراي پروژه هاي عمران روستایی توسعه محوري در اولویت است، پروژه هاي عمرانی باید در روستاها زمینه اشتغال و افزایش درآمد سرانه

 
روستاییان را فراهم کند در غیر این صورت همچنان شاهد مهاجرت از روستاها خواهیم بود. 

 
سرپرست فرمانداري نیر 98 درصد خانوارهاي روستایی نیر گاز طبیعی 

 
لینک کوتاه : کپی شد 

 
با دوستان خود به اشتراك بگذارید: 

 
دیدگاه تان را بنویسید نام شما رایانامه 

 
دیدگاه خود را اینجا بنویسید: ارسال دیدگاه 

 
ویژه برنا 1399/10/09 14:41 کدام افراد اولین واکسن کروناي ایرانی را تزریق کردند+ تصاویر 

1 1399/10/09 13:42 باید مانند کشورهاي توسعه یافته با احزاب برخورد کنیم/ احزاب در مجلس یازدهم جایگاهی ندارند/ مانند برخی کشورها

 
داوطلبان ریاست جمهوري امضا جمع کنند 

2 1399/10/09 12:17 سالروز شهادت شهید تندگویان به نام مجمع ملی جوانان ثبت شود/ مشارکت 98 درصدي در انتخابات مجمع ملی جوانان بی



 
نظیر بود/ اعضاي مجمع ملی جوانان با نمایندگان مجلس ارتباط قوي برقرار کنند/ هیچ تشکلی اجازه فعالیت سیاسی ندارد 

 
3 1399/10/09 12:07 ماجراي بدهی گازي عراق به ایران چه بود؟/ با سفر وزیر نیرو مشکل حل می شود 

 
4 1399/10/09 11:53 دستگیري ساقی مامورنما در تهران/ هر گرم 50 تومان 

5 1399/10/09 11:47 احتمال برگزاري آزمون هاي حضوري براي دانش آموزان مدارس استثنایی/ 40 درصد دانش آموزان استثنایی به وسایل ارتباطی

 
دسترسی ندارند 

6 1399/10/09 11:36 باید به دیپلماسی اقتصادي اهمیت بدهیم / برخی با وعده هاي عوام گرایانه و شعارهاي پوپولیستی سعی می کنند رئیس جمهور

 
شوند 

7 1399/10/09 11:34 دستیابی به واکسن کرونا از 6 مسیر/ توانایی تولید 12 میلیون دوز واکسن در ماه را داریم/ مطابق با علم روز به تولید واکسن می

 
پردازیم 

 
8 1399/10/09 11:10 فعالیت 6 شرکت دانش بنیان در زمینه تولید واکسن کرونا 

9 1399/10/09 11:03 کارآزمایی واکسن کروناي چند شرکت ایرانی دیگر در روزهاي آینده آغاز می شود/ 100 سال است که در منطقه واکسن تولید

 
می کنیم 

 
10 1399/10/09 10:51 ایثارگري هاي سردار سلیمانی در تاریخ ثبت خواهد شد/ با وجود کرونا چرخ ورزش کشور را به حرکت درآوردیم 

11 1399/10/09 10:22 پلیس در خصوص حادثه کلکچال کم کاري نکرد/ پلیس مسئول مسدود کردن مسیر کوهنوردان نبود/ دستگیري 670 سارق و

 
زورگیر در پایتخت/کشف 7 قبضه سلاح گرم 
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مدیران به دنبال گره گشایی از مشکلات مردم باشند

منبع: ایسناشماره خبر:  26  |  تاریخ: 1399/10/09

استاندار ایلام با بیان اینکه در سال جهش تولید باید تمام هم و غم مسئولان کمک به رونق تولید باشد، گفت: منابع و ظرفیت هاي قانونی در
راستاي جهش تولید به کارگیري شود.

«قاسم سلیمانی دشتکی» در نشست ستاد تسهیل و رفع موانع تولید
با تاکید بر همراهی و همکاري بیشتر ادارات به ویژه بانک ها با حوزه
تولید،اظهار کرد: بانک ها از ظرفیت هاي قانونی بخشش جریمه ها

 
به نفع واحدهاي تولید استفاده کنند. 

وي گفت: قانون می گوید اگر فردي در پرداخت تسهیلات تأخیر
کند باید جریمه شود ولی اگر به موقع باقی تسهیلات را بازپرداخت
نماید جریمه ها به پایان اقساط انتقال می یابد و در صورت خوش
حساب بودن جرائم حذف می شود و بایست از این تسهیلات به نفع

 
تولید کننده استفاده نمود. 

سلیمانی دشتکی در ادامه خواستار تفسیر دستورالعمل ها و بخشنامه ها به نفع مردم شد و تصریح کرد: مدیر به خاطر مردم مسئولیت گرفته و اگر قرار

 
است در مواقع سختی گره از کار مردم نگشاید فلسفه مسئولیت و پاسخگویی او چیست؟ 

وي تاکید کرد: هنر یک مدیر این است که به دنبال رفع مشکلات مردم باشد نه این که با تفسیر تنگ نظرانه از قوانین و دستورالعمل ها به دنبال مانع

 
تراشی بر سر راه مردم باشد! 

استاندار ایلام با بیان اینکه در سال جهش تولید باید تمام هم و غم مسئولان کمک به رونق تولید باشد، تصریح کرد: تمام تلاش ما باید این باشد که اگر

 
واحد تولیدي ضعیف است آن را قوي کنیم و اگر واحدي راکد است آن را فعال کنیم. 

سلیمانی با بیان که در سال جهش تولید تمام تمرکز ما بر ایجاد رونق و جهش تولید و اشتغال است، گفت: باید منابع و ظرفیت هاي قانونی در این راستا

 
فعال و صرف شود، ضمن اینکه باید مواظب بود که این منابع و تسهیلات به کارخانه اي که راکد است و قصد فعال شدن ندارد اختصاص داده نشود. 

وي درپایان ضمن اینکه به مدیران هشدار داد که با آمادگی و اشراف کامل در جلسات تخصصی حضور پیدا کنند، تأکید کرد: مدیر ما در این شرایط

 
سخت بایست مشکل گشا باشد و با افق دید بلند به مسائل نگاه کند بف طوري که خروجی کار او منتج به رفع موانع و تنگناها شود. 

گفتنی است که در این نشست مسائل و مشکلات چند طرح تولیدي از جمله شرکت تعاونی مرغداري تخم گذار ایلام، شرکت اوکسین شیمی بهداشت،

 
شرکت روژان نوین، شرکت دالاهو پروفیل و ... مورد بحث و بررسی قرار گرفت و تصمیات لازم در جهت رفع موانع گرفته شد. 

انتهاي پیام



ظرفیت هاي گسترده جهاددانشگاهی در خدمت حوزه هاي علمیه کشور

منبع: ایسناشماره خبر:  27  |  تاریخ: 1399/10/09

رئیس جهاددانشگاهی کشور بر لزوم افزایش همکاري هاي مشترك این نهاد و جامعه روحانیت کشور تاکید کرد.

دکترحمید رضا طیبی، رئیس جهاد دانشگاهی کشور امروز در دیدار
با حجت الاسلام والمسلمین ربانی، مدیرمرکز خدمات حوزه هاي
علمیه کشور، عنوان کرد: جهاددانشگاهی در علوم جدید مانند سلول
درمانی که در آینده اي نزدیک جایگزین دارو درمانی می شود،
درمان زخم هاي دیابتی، گیاهان دارویی، فنی، کشاورزي، اصلاح نژاد
دامداري با تکنیک شبیه سازي و... به پیشرفت هاي گسترده اي

 
دست یافته است. 

وي با بیان اینکه مجموعه جهاددانشگاهی توان اجراي کارهاي
بزرگی را در کشور دارد، اظهار کرد: مشکلی در تولید فناوري و
توسعه آن وجود ندارد و فقط باید توان ملی را باور کنیم و با برنامه

 
ریزي و اجراي به موقع داشته باشیم تا در زمان مناسب بهره برداري کنیم. 

رئیس جهاد دانشگاهی کشور یادآور شد: درحوزه آموزشی جهاددانشگاهی داراي دو دانشگاه، یک دانشکده علوم پزشکی، شش موسسه آموزش عالی،

 
46مرکز آموزش علمی کاربردي، 130 مرکز آموزش کوتاه مدت عمومی و تخصصی درسراسرکشور است. 

وي افزود: زمانیکه در سال 92 به عنوان اعضاي آموزش شوراي انقلاب فرهنگی به حضور مقام معظم رهبري رسیدیم، ایشان از القاي فرهنگ بیگانه از
طریق متون انگلیسی ابراز نگرانی کردند و فرمودند ما متون انگلیسی و منابعی مبتنی بر فرهنگ اسلامی و ایرانی نداریم که در همین راستا ما یک

 
مجموعه هشت جلدي را در دست تدوین داریم. 

وي با اشاره براینکه در منابعی که از دولت گرفتیم، ضریب چهار تا پنج برابر ارزش افزوده ایجاد کرده ایم، خاطر نشان کرد: در حوزه هاي فرهنگی
موسسات مختلف، سه خبرگزاري، مرکزانتشارات و...داریم و یک مرکز افکار سنجی داریم که وجود این مرکز بسیار ضروري است؛ زیرا زمانی که برنامه اي

 
در کشور اجرا می شود باید نتیجه آن به مدیران منعکس گردد تا بتوانند برنامه هاي خود را اصلاح کنند. 

طیبی با تاکید براینکه نگاهی سودمند به اشتغال عمومی و خانگی داریم، بیان کرد: احساس وظیفه داریم که در راستاي توانمندي هاي جهاد دانشگاهی
همکاري هایی باحوزه علمیه داشته باشیم و امیدواریم با تفاهم نامه هاي همکاري با حوزه علمیه را ارائه بدهیم و خدمات موردنیاز خود را نیز دریافت

 
کنیم. 

انتهاي پیام



گزارش اولیه داور کمپین «از ایده تا عمل» در مورد سطح کیفی برگزاري طرح

منبع: دیجیاتوشماره خبر:  28  |  تاریخ: 1399/10/09

موسسه اعتباري ملل براي متقاضیان درخواست سرمایه گذاري، تا سقف 5 میلیارد ریال تسهیلات با نرخ سود 4 تا 18 درصد پرداخت می کند.
موسسه اعتباري ملل این تسهیلات را در قالب طرح از ایده تا عمل پرداخت خواهد نمود. بر اساس ...

موسسه اعتباري ملل براي متقاضیان درخواست سرمایه گذاري، تا سقف 5 میلیارد ریال تسهیلات با نرخ سود 4 تا 18 درصد پرداخت می کند.
موسسه اعتباري ملل این تسهیلات را در قالب طرح از ایده تا عمل پرداخت خواهد نمود. بر اساس این طرح، کلیه جوانان، دانشجویان، فارغ التحصیلان،
نخبگان و تمامی کسانی که دغدغه ي کارآفرینی دارند می توانند به این پویش بپیوندند. شرکت کنندگان در این کمپین با تکمیل نمودن فرم درخواست
سرمایه گذاري، ایده و یا مدل کسب وکار خود را تشریح می کنند. تیم داوران، تمامی موارد دریافتی را بررسی نموده و در پایان هر مرحله از کمپین به 2

 
نفر از صاحبان ایده و کسب وکار، وام حداکثر 500 میلیون تومانی و همراهی منتور تخصصی در حوزه راه اندازي استارتاپ هدیه می دهد. 

 
 

دریافت کنندگان وام پس از گذراندن یک دوره تنفس 1 الی 2 ساله، وام دریافتی را طی 12 الی 60 ماه با نرخ بهره تسهیلات بین 4 تا 18 درصد

 
بازخواهند گرداند. جزییات ضمانت نامه بانکی بعد از ارزیابی طرح توسط کارشناسان موسسه اعتباري ملل مشخص خواهد شد. 

روابط عمومی موسسه اعتباري ملل هدف از برگزاري این طرح را حمایت از ایده هاي ناب براي پیاده سازي و به ثمر رسانیدن آنها اعلام کرده است.

 
«مصطفی مکارم»، مدیرعامل شتابدهنده فردوسی و داور کمپین از ایده تا عمل با ملل: 

 
سرور ابري 

 
  

«برگزاري کمپین هایی شبیه به کمپین از ایده تا عمل که بدنه متوسط کسب و کارها را هدف قرار می دهد، جاي خالی اش در کشور احساس می شد.»

برگزاري این جنس از کمپین ها می تواند در بزرگ کردن زیست بوم نوآوري بسیار تاثیرگذار باشد. استقبال سنگین مخاطبان از کمپین ایده تا عمل

 
نشان داد این قبیل رویدادها براي آن قسمت از بدنه جامعه که در فضاي کسب و کار فعالیت می کنند، بسیار مفید و اثرگذار است. 

کسب و کارهاي نوآوري که هنوز نتوانسته اند به شکوفایی برسند، از طریق حمایت هاي این چنینی خواهند توانست اشغال پایدار ایجاد کنند و اثر گذار

 
باشند. 

در این طرح ما به دنبال ایده هایی بودیم که بیشترین ارزش افزوده را نسبت به بقیه طرح ها ایجاد کنند، یعنی هم در بحث اقتصادي، اجتماعی و

 
صادرات اثرگذار باشند. ایده هایی که براي مراحل بعدي ماندگار شدند، به نظر ما براي اولین کمپین ایده تا عمل، بسیار قوي بودند. 

متقاضیان و صاحبان کسب وکارهایی که موفق به ثبت نام در مرحله اول کمپین از ایده تا عمل نشده اند، می توانند با مراجعه به سایت

 
www.azidehtaamal.ir شانس خود را براي داشتن یک حامی معتبر امتحان کرده و از تسهیلاتی تا سقف 5  میلیارد ریال بهره مند شوند. 

 
 

   



مقاومت مدیران دولتی، خصوصی سازي را به بن بست رساند

منبع: اتاق بازرگانی تهرانشماره خبر:  29  |  تاریخ: 1399/10/09

آنچه با عنوان اقتصاد مردمی از آن یاد می کنیم، در کشور ما محقق نشده است. باید بگویم بحث هایی که امروز درباره مجتمع هاي مختلف می
شنویم، دعواي افرادي است که سر مال مردم با هم می جنگند. در واقع در تقسیم غنایم مشکلاتی ایجاد شده و نام افرادي که در پشت پرده

کارشکنی کردند، به میان آمده است.

عباس هشی به سرانجام نرسیدن خصوصی سازي در ایران و چرخه
نامطلوب واگذاري ها و بازگشت شرکت ها به آغوش دولت، ناشی از
مقاومت مدیران دولتی است که از اختیارات خود دل نمی کنند.
پافشاري مدیران به حفظ مدیریت دولتی در این شرکت ها، از
مشکلات اساسی است که فرایند خصوصی سازي در ایران را به بن
بست کشانده است. دولتمردان، خود تن به خصوصی سازي نمی

 
دهند. 

خصوصی سازي، به معناي کاهش بنگاه داري دولت و کاهش تصدي
گري است. این اقتصادي است که قول آن به مردم داده شده است. خصوصی سازي در نخستین دولت آیت االله هاشمی در سال 68، مطرح شد با این
حال در کارگروه تشکیل شده به نتیجه مثبتی نرسیدند. پس از این، مقام رهبري پیگیر این مسئله بود و در احکامی که صادر شد، محدودیت هاي قانونی
اجراي سیاست هاي اصل 44 را رفع کردند. احکام رهبري هم پشتوانه خصوصی سازي بود، با این حال به دلیل مقاومت مدیران دولتی، خصوصی سازي

 
به معناي واقعی، هرگز در کشور انجام نشد. 

اکنون شاهدیم که مجتمع هاي بزرگ صنعتی در کشور از جمله هپکو، پس از واگذاري، در قالب رد دیون به تامین اجتماعی واگذار شده است. این
درحالی است که سازمان تامین اجتماعی یا صندوق بازنشستگی، در اصل خصوصی نیست و واگذاري شرکت ها به این مجموعه ها را هم نمی توان
خصوصی سازي نامید. مدیریت شرکت هاي زیر مجموعه سازمان تامین اجتماعی و صندوق هاي بازنشستگی در دست نمایندگان مجلسی است که راي
نیاورده اند و با شیوه نامطلوب مدیریت خود به ورشکستگی این شرکت ها دامن می زنند. هم چنین بخشی از شرکت هایی که در قالب رد دیون واگذار
شده، توسط خصولتی ها خریداري شده است. بنابراین آنچه با عنوان اقتصاد مردمی از آن یاد می کنیم، در کشور ما محقق نشده است. پس از سیاست
هاي کلی اجراي اصل 44 قانون اساسی، احکام رهبري درباره اقتصاد مقاومتی مطرح شد که در بندهایی از این سند، خصوصی سازي به عنوان وظایف

 
محوله به وزارت اقتصاد و دارایی آمده بود، با این حال هیچ یک از این بندها اجرا نشده است و فقط درباره آن شعار نوشتیم. 

حسن روحانی، نخستین رییس جمهوري است که با توجه به مقاومت بدنه دولت در اجراي سیاست هاي اصل 44 قانون اساسی، عرضه سهام شرکت هاي
دولتی در بورس را مطرح کرده است. در یک سال اخیر، از این نظر اتفاق هاي خوبی در کشور افتاده با این حال، به دلیل مشارکت مدیران دولتی به طور
غیررسمی در این فرایند، نمی توان آن را به طور کامل موفق دانست. براي مثال سازمان تامین اجتماعی، سهام شستا، شرکت سرمایه گذاري خود را در
بازار سهام عرضه کرده است. کمتر از 20 درصد از سهام شستا به نزدیک به هفت میلیون نفر فروخته شده. آیا این تعداد سهامدار امکان تجمیع و
اثرگذاري در انتخاب اعضاي هیئت مدیره را دارد؟ هم چنین پس عرضه سهام شستا در بورس، مصوبه اي براي واگذاري 2 درصد دیگر از سهام شستا به

 
بازنشستگان تامین اجتماعی صادر شده که جاي تامل دارد. 

عرضه سهام شرکت هایی در بازار سهام ممکن است که گزارش هاي مالی آن شفاف است. اما ببینید که با حسابرسان مستقلی که گزارش هاي شفافی
ارائه می کنند چه می کنند؟ اگر در یک شرکت، یک حسابرس گزارشی شفاف ارائه کند و حقوق گم شده صندوق ها را احیا کند، با ابزار کمیته
حسابرس اصلح، امکان انتخاب دوباره آن حسابرس را از بین می برند و دیگر انتخابش نمی کنند. دلیل عمده مقابله با حسابرسی شفاف، عدم سرکشی به

 
حیاط خلوت هایی است که براي افرادي خاص ایجاد شده است. 



رد دیون شرکت هاي دولتی به سازمان هاي غیردولتی، در تضاد کامل با سیاست هاي اصل 44 قانون اساسی است. در این شیوه، به طور معمول مشکل
قیمت وجود دارد. اقساط با نازل ترین نرخ بهره ممکن بسته می شود و گاه می بینیم که شرکت هاي واگذار شده زمین ها را می فروشند. متاسفانه پس
از خصوصی سازي، هیچ حمایت و نظارتی بر کار شرکت ها وجود ندارد و تا زمانی که صداي کارگران شرکت ها بلند نشود، کسی سراغی از آن ها نمی

 
گیرد. 

در کشورهاي بلوك شرق از جمله آلمان که ما خصوصی سازي را از آن ها اقتباس کردیم، شرکت ها از منظر عمل به وعده هاي خود از جمله حفظ
اشتغال وایجاد فرصت هاي شغلی تازه و استفاده از فناوري، بررسی می شوند. اما در اینجا، شرکت ها پس از خصوصی سازي رها می شوند. در کشوري
مثل آلمان، چوب حراج به اموال دولت نزدند، اما واگذاري هاي ما در ایران، به زخمی باز در اقتصاد کشور تبدیل شده است و به چالش هاي معیشتی

 
مردم دامن می زند. 

باتوجه به سابقه اي که در خصوصی سازي داریم، باید بگویم بحث هایی که امروز درباره مجتمع هاي مختلف می شنویم، دعواي افرادي است که سر مال
مردم با هم می جنگند. در واقع در تقسیم غنایم مشکلاتی ایجاد شده و نام افرادي که در پشت پرده کارشکنی کردند، به میان آمده است. بررسی کنیم و

ببینیم نام چه افرادي در واگذاري ها هپکو وجود داشته و چه رانتی واگذاري مجتمع کشت و صنعت هفت تپه را به مالکان امروز آن ممکن کرده است.



بنانژاد: افزایش صدور پروانه کسب به معناي رونق نیست

منبع: دانشجوشماره خبر:  30  |  تاریخ: 1399/10/09

به گزارش گروه اقتصادي خبرگزاري دانشجو به نقل از اتاق اصناف ایران، محمود بنانژاد اظهار داشت: با توجه به این که طی ماه هاي گذشته
شاهد بوده ایم حتی کمک دولت در حفظ مشاغل صنفی چندان کارساز نبوده، نگرانی از آینده واحد هاي صنفی جدي است. در صورت

ورشکستگی واحد هاي صنفی و چنانچه بخواهیم دوباره آن ها را ...

به گزارش گروه اقتصادي خبرگزاري دانشجو به نقل از اتاق اصناف ایران، محمود بنانژاد
اظهار داشت: با توجه به این که طی ماه هاي گذشته شاهد بوده ایم حتی کمک دولت در
حفظ مشاغل صنفی چندان کارساز نبوده، نگرانی از آینده واحد هاي صنفی جدي است. در
صورت ورشکستگی واحد هاي صنفی و چنانچه بخواهیم دوباره آن ها را پس از کرونا ایجاد
کنیم نیازمند هزینه هاي بیشتر و صرف زمان و انرژي زیادي خواهیم بود و حتی ممکن

 
است اجراي این کار در بسیاري از موارد ممکن هم نباشد. 

وي به این پرسش که آیا مشاوران کسب و کار می توانند مانع از ورشکستی اصناف شوند این چنین پاسخ داد: براي حفظ این مشاغل، نیاز به سرمایه
داریم و دولت باید با ارائه تسهیلات مناسب به حفظ مشاغل صنفی کمک کند. مشاوران کسب و کار هم نمی توانند یک شبه کاري کنند. چراکه تغییر
روش هاي کسب و کار، امري دراز مدت است؛ بنابراین تزریق سرمایه به واحد هاي صنفی در این برهه زمانی اهمیت بسیار بالایی دارد تا این واحد ها

 
حفظ شوند. 

رئیس اتاق اصناف مرکز استان خراسان رضوي اظهار داشت: حفظ واحد هاي صنفی هزینه هاي بسیاري دارد که در حال حاضر به هیچ عنوان متناسب با
درآمد آن ها نیست. با این حال، واحد هاي صنفی در تلاشند تا با سرمایه هاي پیشین خود، کسب و کارشان را حفظ کنند چرا که چنانچه واحدي
ورشکسته شد، هم صاحب آن کسب و کار و هم نیرو هاي متخصص و شرکاي تجاري آن واحد صنفی و خانواده هاي ایشان با مشکلات جدي مواجه
خواهند شد. از سوي دیگر، اگر به عنوان مثال یک هتل، کارمندان ماهر خود را که در زمان هاي مختلف آموزش دیده و تجربه کار دارند را از دست
بدهد، پس از کرونا، جایگزینی این افراد، به هیچ عنوان ساده نخواهد بود. ضمن این که هزینه هاي تاسیساتی راه اندازي مجدد واحد هاي صنفی نیز

 
بسیار بالا خواهد بود. 

خزانه دار اتاق اصناف ایران با اشاره به اعلام رشد 49٫4 درصدي صدور یا تمدید جواز صنفی در 8 ماهه ابتدایی سال 99 نسبت به مدت مشابه سال از
سوي معاون طرح و برنامه وزارت صمت، گفت: همواره موانعی براي صدور پروانه کسب وجود داشته است و ما انتقاد هایی داشته ایم مبنی بر این که اگر
می خواهیم نظارتی داشته باشیم، بهتر است این نظارت ها پس از صدور پروانه بیشتر باشد و نه این که پیش از آن و در مرحله صدور پروانه کسب به

 
استعلام هاي متعدد و زمان بر بپردازیم. 

وي افزود:، اما با شیوع ویروس کرونا برخی از مراحل فرایند صدور و تمدید پروانه کسب تسهیل شد. به عنوان نمونه، استعلام سازمان امور مالیاتی و
تمدید کارت هاي بهداشت به تعویق افتاد. علاوه بر این، آموزش ها به صورت مجازي انجام شد و در برخی از شهرستان ها و در ماه هاي ابتدایی اپیدمی
کرونا، از کسبه تعهد گرفتند که بعداً در دوره هاي آموزشی شرکت کنند. بنابراین، شرایط تسهیل شده موجب شد که برخی از افراد که پیش تر پروانه
کسب نگرفته بودند در این مدت اقدام کنند. ضمن این که برخی براي اخذ پروانه هاي کسب پیش از کرونا اقدام کرده بودند و این پرونده ها در این
مدت به نتیجه رسیده است. به این ترتیب، افزایش صدور پروانه هاي کسب به معناي رونق کسب و کار نیست و افرادي که بدون پروانه کسب، اشتغال

داشتند، راحت تر این مجوز را دریافت کرده اند.



مشارکت بانک توسعه تعاون در طرح پوشش تحصیلی دانش آموزان بازمانده از تحصیل

منبع: طلا نیوزشماره خبر:  31  |  تاریخ: 1399/10/09

طلانیوز: معاون مدیرعامل بانک توسعه تعاون از اهداي چندین دستگاه تلویزیون پیشرفته از سوي این بانک به طرح آبا (آشتی با آموزش) خبر
داد

 
طلانیوز: معاون مدیرعامل بانک توسعه تعاون از اهداي چندین دستگاه تلویزیون پیشرفته از سوي این بانک به طرح آبا (آشتی با آموزش) خبر داد 

به گزارش طلانیوز: محمد ذوالفقاري معاون مالی و پشتیبانی بانک توسعه
تعاون در جلسه با معاون وزیر آموزش و پرورش اظهار داشت: این بانک به
عنوان حامی بخش تعاون، رویکرد اجتماعی عمیقی را در سیاست ها و
راهبردها دنبال می کند و همواره فعالیت فرهنگی با نگاه مسئولیت

 
اجتماعی را سرلوحه کار قرار داده است. 

ذوالفقاري خاطرنشان کرد: بانک توسعه تعاون با وزارت آموزش و پرورش
در طرح پوشش تحصیلی دانش آموزان بازمانده از تحصیل وارد همکاري
شده و با اهداي چندین دستگاه تلویزیون پیشرفته و متناسب با نیاز طرح،

 
در تجهیز کلاس ها و جلسات آموزشی این طرح مشارکت نموده است. 

معاون مالی و پشتیبانی بانک توسعه تعاون گفت: ازآنجایی که این طرح به دنبال آموزش افرادي است که به دلایل گوناگون اجتماعی، فرهنگی، اقتصادي
و جغرافیایی به دنبال تحصیل نبوده اند، فراگیري طرح به رشد و توسعه سرمایه انسانی در کلیه مناطق جغرافیایی کمک شایانی می کند و اهداف طرح با
اهداف بخش تعاون که توانمندسازي افراد و افزایش سطح برخورداري اقشار ضعیف از مواهب اجتماعی و اقتصادي می باشد همپوشانی بسیاري دارد، کما
این که شعب بانک توسعه تعاون در برخی مناطق جغرافیایی که پوشش شبکه بانکی در آنجا بسیار کمرنگ است حضور دارند و در تکمیل طرح هاي
اجتماعی دولت ازجمله اشتغال پایدار روستایی و عشایري، حمایت از سیل زدگان و زلزله زدگان و پرداخت یارانه نقدي به اقشار کم برخودار نقش مهمی

 
بر عهده دارند. 

ذوالفقاري همچنین به بسترهاي مناسب همکاري میان بانک توسعه تعاون و سازمان مدارس و مراکز غیردولتی اشاره نمود و گفت: این دو نهاد به لحاظ
پوشش جغرافیایی مناطق در سراسر کشور فعالیت دارند و انعقاد قراردادهاي عاملیت و تفاهم نامه هاي همکاري می تواند در هم افزایی دو سازمان در

 
سطح کشور مثمر ثمر واقع گردد. 

در این جلسه شهریار فولادوند معاون وزیر آموزش و پرورش و رئیس سازمان مدارس و مراکز غیردولتی و توسعه مشارکت هاي مردمی اظهار داشت: طرح
آبا باهدف پوشش تحصیلی دانش آموزان بازمانده از تحصیل در تکمیل رسالت و مأموریت وزارت آموزش و پرورش مطرح شده و به اجرا در آمده است و
هر سازمان که در این طرح مشارکت می کند در این برنامه ملی نقش ارزنده اي را ایفا می کنند. چنانچه جامعه هدف این طرح در روستاهاي دورافتاده و
کم برخوردار در سطح مناسبی از نعمت تحصیل برخوردار شوند، سطح فرهنگی و اجتماعی منطقه ارتقا یافته و زمینه هاي رفع فقر و افزایش رفاه در این

 
مناطق به نحو بهتري مهیا می شود. 

شهرام بخشا رئیس اداره کل روابط عمومی بانک توسعه تعاون نیز گزارشی از فعالیت هاي بانک با رویکرد مسئولیت اجتماعی ارائه داد و خاطرنشان کرد:
مدیران ارشد بانک همواره بر همکاري با نهادهاي فرهنگی و آموزشی اجتماعی تأکید ورزیده اند و اقدامات مشترکی را براي ارتقاء سطح رفاه اجتماعی

کم برخوردار به اجرا درآورده اند.



بازدید مدیر عامل بانک تجارت از پتروشیمی شهید تندگویان (سهامی عام)

منبع: طلا نیوزشماره خبر:  32  |  تاریخ: 1399/10/09

طلانیوز: مدیر عامل بانک تجارت و هیئت همراه به مناسبت 8 دي ماه روز صنعت پتروشیمی از پتروشیمی شهید تندگویان (سهامی عام) بازدید
کردند.

طلانیوز: مدیر عامل بانک تجارت و هیئت همراه به مناسبت 8 دي ماه روز صنعت پتروشیمی از پتروشیمی شهید تندگویان (سهامی عام) بازدید

 
کردند. 

به گزارش طلانیوز:   رضا دولت آبادي مدیر عامل بانک تجارت و هیئت همراه ضمن
حضوردر پتروشیمی شهید تندگویان با مدیر عامل و مسئولین شرکت دیدار و گفتگو
کردند در ابتداي این مراسم سید رضا قاسمی شهري مدیر عامل پتروشیمی شهید
تندگویان (سهامی عام) ضمن خیر مقدم به میهمانان توضیحاتی را در خصوص تولیدات
مختلف شرکت ارائه و تولید گرید چادر مشکی و low melt و همچنین کسب رکورد
جدید تولید را از جمله دستاورد هاي مهم شرکت از ابتداي سال تا کنون معرفی نمود که
در سایه تعهد و تخصص کارکنان شرکت بدست آمده است. وي با اشاره به همکاري بانک
تجارت و پتروشیمی شهید تندگویان از مدیریت و کارکنان این بانک تشکر نموده و اتحاد
و همدلی بین شبکه بانکی وشرکت هاي تولیدي و صنعتی را از عوامل مهم رشد و

 
بالندگی اقتصاد کشور بر شمرد. 

در ادامه رضا دولت آبادي مدیر عامل بانک تجارت با تقدیر از تلاش و کوشش هاي کارکنان و مدیران پتروشیمی شهید تندگویان دستاورد هاي این

 
شرکت را بویژه با وجود تحریم هاي ظالمانه غرب که باعث ایجاد مسائل و محدودیت هایی براي صنعت کشور شده است ستودنی دانست. 

وي همچنین با اشاره به نقش شبکه بانکی کشور در راستاي حمایت از تولیدات داخلی به منظور اشتغال زایی، خودکفایی و صرفه جویی ارزي خاطر
نشان کرد: مجموعه بانک تجارت همچون گذشته در کنار شرکت هاي پتروشیمی براي حمایت از تولید داخل، خودکفایی و صادرات حضور فعال و موثر

 
خواهد داشت. 

در پایان مدیر عامل پتروشیمی شهید تندگویان از تعدادي مدیران بانک تجارت با اهداء لوح سپاس تقدیر و تشکر کرد.



استمرار در امر اطلاع رسانی و شفافیت محتوا باعث اعتماد مخاطب می شود

منبع: پایگاه دولتشماره خبر:  33  |  تاریخ: 1399/10/09

مشاور رئیس جمهور و دبیرشورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي، یکپارچگی، هماهنگی و صداقت در ارائه موضوعات بر اساس نیاز مخاطب و با
هدف مشخص را از وظایف ر...

مشاور رئیس جمهور و دبیرشورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي، یکپارچگی، هماهنگی و صداقت در ارائه موضوعات بر اساس نیاز مخاطب و با هدف

 
مشخص را از وظایف روابط عمومی ها برشمرد. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از پایگاه خبري فرینا، مرتضی بانک امروز سه شنبه (9 دي ماه) در نشست شوراي روابط عمومی هاي
دبیرخانه و سازمان هاي مناطق آزاد کشور، توجه به موضوع «خبر» و «اطلاع رسانی» را مهم و ضروري دانست و گفت: در اطلاع رسانی و انتشار محتواي

 
خبري، روایت صحیح از دستاوردها براي ما مهم است. در بحث خبر وها، بیش از هر چیز شناخت فضاي مخاطبین بسیار حائز اهمیت است. 

او با اشاره به اینکه روابط عمومی ها باید شناخت کاملی از فضاي مخاطبین و فضاي اجتماعی داشته باشند افزود: مدیران روابط عمومی باید نسبت به

 
مسائل روانشناسی، سیاسی، اقتصادي، خبري و ... شناخت داشته باشند تا بتوانند تصمیم درستی در نحوه مناسب انتشار اخبار اتخاذ کنند. 

مشاور رییس جمهور با انتقاد از انتقال حجم وسیع از اطلاعات به مخاطبان اظهار داشت: ذهن مخاطب با دریافت حجم بالاي اطلاعات دچار مسئله و
ابهام می شود. مدیران روابط عمومی با تدبیر به موقع می توانند موضوع خبري را کوتاه و به صورت مستمر تکرار کنند تا در ذهن مخاطب تاثیر گذار

 
باشد. 

مرتضی بانک ادامه داد: انتشار موضوعات حجیم و گسترده، خبر را به آگهی هاي تبلیغاتی تبدیل می کند که این شکل اطلاع رسانی متناسب با عملکرد

 
روابط عمومی ها نیست. البته پرداختن به این موضوعات، هرکدام در زمان خودش اثرگذار خواهد بود. 

او با اشاره به اینکه ایجاد شفافیت براي مردم یکی از وظایف اصلی براي متولیان امر اطلاع رسانی است گفت: البته شفافیت اثرات جانبی هم دارد که باید

 
آن را بپذیریم و به درستی مدیریت کنیم. 

دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي، دریافت اطلاعات و اطلاع رسانی به موقع را به عنوان کار مهم روابط عمومی ها برشمرد و افزود: این کار در

 
روند فعالیت ها و تصمیم گیري هاي مربوط به مناطق موثر است. 

او سازماندهی را از دیگر وظایف روابط عمومی ها دانست و افزود: یکپارچگی، هماهنگی و صداقت در ارائه موضوعات بر اساس نیاز مخاطب و با هدف

 
مشخص را از وظایف روابط عمومی ها برشمرد. که باید به صورت پیوسته و در چارچوب برنامه کلان سازمان توسط تمامی روابط عمومی ها انجام شود. 

دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي، اظهار داشت: باید به دستاوردهاي واقعی سازمان ها توجه شود. براي مخاطبان ما در مناطق پرداختن به
موضوعاتی مثل میزان اشتغال زایی، تولید و صادرات که ملموس باشد جذابیت دار و همچنین استمرار موضوعات براي تکمیل کار و دور نشدن از ذهن

 
مخاطب موثر است. 

گفتنی است؛ نشست شوراي روابط عمومی سازمان هاي مناطق آزاد با حضور مدیران روابط عمومی سازمان هاي مناطق و اعضاي شوراي اطلاع رسانی
دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي در محل دبیرخانه برگزار شد.



صنعت و مدرسه باید در تعامل همیشگی باشند

منبع: رادیو گفت و گوشماره خبر:  34  |  تاریخ: 1399/10/09

درّي ایجاد پیوند بین صنعت و بازار کار با مدرسه را ضروري برشمرد و گفت: مدرسه و بازار باید با هم در تعامل باشند تا فارغ التحصیل بداند که
بازار کار زنده براي او وجود دارد.

درّي ایجاد پیوند بین صنعت و بازار کار با مدرسه را ضروري برشمرد
و گفت: مدرسه و بازار باید با هم در تعامل باشند تا فارغ التحصیل

 
بداند که بازار کار زنده براي او وجود دارد. 

به گزارش پایگاه خبري تحلیلی رادیو گفت وگو، دکتر پانته آ دري
معاون آموزش متوسطه اداره کل آموزش و پرورش شهر تهران با
برنامه «گفتگوي علمی» درباره هدایت تحصیلی در جریان آموزش

 
غیرحضوري وزارت آموزش و پرورش مصاحبه کرد. 

دري گفت: هدایت تحصیلی فرآیندي است که در آن دانش آموز استعدادها و قابلیت هاي خود را محک می زند و اختیارِ آگاهانه پیدا می کند تا در پایان

 
دوره اول متوسطه، آینده تحصیلی و شغلی خود را با انتخاب رشته ي مورد نظر رقم بزند. 

وي افزود: هدف از هدایت تحصیلی این است که خانواده، مدرسه و جامعه پشتیبانی و کمک موثري از دانش آموز انجام دهند تا دانش آموز علایق و

 
سلایق و استعداد و توانایی هاي خود را بشناسد و رشته تحصیلی را بر اساس آن انتخاب کند. 

معاون آموزش متوسطه اداره کل آموزش و پرورش شهر تهران با اذعان به وجود فاصله اعتباري و درآمدي در برخی مشاغل گفت: شاید خیلی از خانواده
هایی که فرزندشان را به رشته پزشکی تشویق می کنند، عاشق رشته پزشکی نباشند اما شرایط درآمدي در جامعه طوري است که انتظار می رود درآمد

 
پزشک از بقیه شغلها بیشتر باشد. 

دري بازتعریف نقش خانواده و معلم و دانش آموز در فرآیند یادگیري و هدایت تحصیلی را ضروري خواند و اظهارکرد: در شرایط آموزش غیرحضوري که

 
خانواده ها بیشتر در جریان یاددهی و یادگیري قرار گرفته اند فرصتی فراهم شده تا پدرها و مادرها بیشتر از علاقه و استعداد فرزند خود آگاه شوند. 

این مقام مسئول یادآور شد: یکی از مأموریت هاي آموزش و پرورش از دوره ابتدایی تا پایه دوازدهم، توسعه قابلیت هاي مهارتی دانش آموزان تا رسیدن

 
به یک کسب و کار حلال است که به همین منظور هم درس کارآفرینی تدوین شده اما متاسفانه این درس جزو کم اهمیت تریت دروس تلقی می شود. 

وي تأکید کرد: ما باید رشته هاي نوظهور و هاي تک را احصا و شناسایی و به دانش آموزان معرفی کنیم و البته در این میان نباید از نقش مهم رسانه ها

 
غافل شد. 

معاون آموزش متوسطه اداره کل آموزش و پرورش شهر تهران ایجاد پیوند بین صنعت و بازار کار با مدرسه را ضروري برشمرد و گفت: مدرسه و بازار باید
با هم در تعامل باشند تا دانشجو و فارغ التحصیل بداند که بازار کار زنده براي او وجود دارد لذا باید طوري برنامه ریزي کنیم که مدارس و دانشگاه هاي

 
ما به سطح کارآفرینی ارتقا پیدا کنند. 

وي از نوسازي برخی رشته هاي تحصیلی در آموزش و پرورش سخن گفت و افزود: رشته هایی مانند طراحی داخلی و پرورش گیاهان زینتی و آپارتمانی
و تعمیرات موبایل به سبد درسی دانش آموزان اضافه شده است. 



دري تأکید کرد: خانواده ها ارزشیابی هاي مشاوره اي را جدي بگیرند زیرا این ارزشیابی ها نیمرخ وضعیت روحی روانی و تحصیلی دانش آموزان و مبنایی
براي انتخاب صحیح رشته تحصیلی است.



دبیر علمی و داوران مسابقات چاپ و بسته بندي جشنواره ملی چاپ منصوب شدند

منبع: لیزناشماره خبر:  35  |  تاریخ: 1399/10/09

مدیرکل دفتر چاپ و نشر در احکامی جداگانه دبیر علمی و داوران بخش مسابقات چاپ و بسته بندي جشنواره ملی چاپ و نشر را منصوب کرد.

 
 <div

به گزارش لیزنا، مهرزاد دانش در حکمی محمدحسین شهامت پور، فعال و
طراح عرصه چاپ و بسته بندي و داور و برگزیده دوره هاي پیشین مسابقات
جشنواره چاپ را به عنوان دبیر بخش مسابقات چاپ و بسته بندي بیستمین

 
دوره جشنواره چاپ منصوب کرد . 

وي همچنین در احکام جداگانه دیگري شاهین آریان فر، هومن اخوین،
اسماعیل امینی، حسین داریانی، علی شفیعی، رامین لاهیجی، مسعود
نجات، فرشاد هوشیار و حسین یاراحمدي را به عنوان داوران این دوره از

 
مسابقات جشنواره چاپ منصوب کرد. 

در این دوره از جشنواره محصولات چاپ و بسته بندي بر مبناي چهار

 
موضوع فنی، محتوایی، طراحی و پاسداشت زبان فارسی مورد ارزیابی قرار می گیرند. 

 
پیش تر نیز در حکمی از سوي مدیرکل دفتر امور چاپ و نشر، محسن شمس به عنوان مدیر اجرایی حوزه چاپ این جشنواره منصوب شده بود . 

در این حوزه از جشنواره در کنار بخش مسابقات محصولات چاپی، بخش انتخاب، معرفی و تکریم چهره هاي برتر چاپ سراسر کشور در عرصه هاي

 
کارآفرینی، صادرات، و پیشکسوتی نیز انجام خواهد شد که روند آن از سوي دبیرخانه جشنواره ملی چاپ و نشر اعلام خواهد شد. 

نخستین دوسالانه چاپ و نشر در دو بخش «نشان چاپ» و «نشان شیرازه» زمستان سال جاري برگزار می شود.



صندوق دارا دوم تا پایان سال عرضه می شود

منبع: نمایندهشماره خبر:  36  |  تاریخ: 1399/10/09

وزیر اقتصاد با بیان اینکه باقیمانده سهام دولت در بسیاري از شرکت ها به بخش خصوصی و آحاد مردم هستیم، گفت: دارا دوم در صورت فراهم
بودن شرایط تا پایان سال عرضه می شود.

به گزارش «نماینده»، فرهاد دژپسند در یک گفت وگو با اعلام این خبر افزود: درباره عرضه صندوق دارا دوم و صندوق فولادي ها کمیته اي
تشکیل شده است که با رصد دقیق شرایط و مقتضیات، زمان لازم براي عرضه آنها را تعیین می کند و در اینصورت اگر شرایط فراهم و زمینه مشارکت

 
عموم و فراگیري عرضه مهیا باشد آنگاه صندوق دارا دوم شامل باقیمانده سهام دولت در سه بانک عرضه می شود. 

وي در ادامه و در پاسخ به این پرسش که چرا «چرا تا این حد اقتصاد کشور ما دولتی است و ریشه حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور به کجا بر می
گردد؟ و چرا در کشور ما خصوصی سازي تا این حد اهمیت دارد؟»، گفت: این یک سوال کلیدي است و پاسخ به آن باید با لحاظ جنبه هاي مختلف

 
صورت پذیرد، عملاً ریشه یابی تاریخی حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور سبب می شود تا به بسیاري از ابهامات پاسخ داده شود. 

او ادامه داد: در طی سالیان متمادي، در اقتصاد ایران به دلیل نقصان در توسعه کارآفرینی و عدم شکل گیري طبقه کارآفرین - سرمایه دار به معناي
واقعی، دولت نقش اصلی در سرمایه گذاري کشور داشته است. این موضوع از زمانیکه تغییرات در ساختار اقتصادي کشورها و دنیا سرعت بیشتر گرفت،

 
کاملاً به چشم می آید. 

وزیر اقتصاد افزود: این بحث در دوره حکومت پهلوي اول آغاز و پس از آن شتاب گرفت و در دهه 40 شمسی در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی بروز
عینی پیدا کرد. در طی این سال ها در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی، توان سرمایه گذاري دولت افزایش قابل توجه یافت و حضور دولت در بنگاه هاي
سرمایه بر و بزرگ مقیاس بسیار پررنگ شد. هر چند در همان دهه 40 و تحت عنوان انقلاب سفید منشور مشارکت کارگران در امور مختلف ابلاغ شد اما

 
در عمل اتفاقی رخ نداد و همچنان حضور دولت در اقتصاد با سرعت بیشتر ادامه پیدا کرد. 

دژپسند گفت: این روند، در طی بیست سال انتهایی حکومت پهلوي ادامه یافت و نقش دولت در بخش هاي صنعت و خدمات به نحو قابل توجه اي
افزایش یافت، چنانکه سهم دولت از ارزش افزوده در اوایل دهه 40 از حدود 7 درصد ارزش افزوده به بیش از 11 درصد در اواخر دوره پهلوي افزایش

 
یافت. 

وي در پاسخ به پرسش دیگري مبنی براینکه «پس از انقلاب اسلامی گسترش حضور دولت در اقتصاد در نتیجه اقتضائات دیگري پررنگ تر شد. در همان
سال هاي ابتدایی، ملی شدن برخی صنایع به این امر دامن زد. پس از آن نیز به سبب وقوع جنگ تحمیلی، اداره کشور در آن شرایط، حضور مقتدر و
برجسته دولت را نیازمند بود و نقش دولت در اقتصاد برجسته تر گردید. در نتیجه در طی سال هاي متمادي به انحاء مختلف بویژه برداشت ناصحیح و
تصدي گرایانه از اصل (44) قانون اساسی نقش دولت در اقتصاد کشور بویژه در سرمایه گذاري و مالکیت افزایش یافت و هم اکنون نیز ما همچنان با این
موضوع رو به رو هستیم. در این فرایند تاریخی از چه زمانی ما به خصوصی سازي پرداختیم؟»، افزود: در سال هاي اولیه پس از جنگ تحمیلی، و حدود
سال 1369 اولین مباحث مربوط به خصوصی سازي و لزوم آن مطرح شد. خصوصی سازي در آن سال هاي ابتدایی با مصوبات دولت انجام می پذیرفت
اما دیري نگذشت که به دلیل نبود زیرساختهاي حقوقی و قانونی لازم، چالش هاي آن نیز هویدا شد از این رو در سال 1373 مجلس شوراي اسلامی

 
ورود کرد و اولین قوانین مرتبط در این حوزه به تصویب رسید. 

او ادامه داد: ابلاغ این قانون سبب شد تا خصوصی سازي در ایران وارد مرحله جدیدي شود. سه سال قبل از ابلاغ قانون برنامه سوم توسعه براي خصوصی
سازي در اقتصاد کشور، سال هاي طلایی بود. در آن سال ها یک تبصره موسوم به تبصره (35) در قانون بودجه تصویب شد که درآن اختیارات قانونی
گسترده اي در اختیار دولت براي خصوصی سازي قرار گرفت. مطابق این تبصره دولت می توانست بدون رعایت همه قوانین دائمی علی الخصوص قانون
مصوب سال 1373 واگذاري ها را به انجام برساند. این یک قانون بسیار طلایی بود، اما باز هم مشاهده می کنیم عملکرد چندان قابل توجه اي رخ نمی

 
دهد. 



او گفت: این روال با فراز و فرودهایی ادامه داشت، تا در برنامه سوم توسعه یک فصل از این مجموعه با در نظر گرفتن تجربیات سال هاي قبل بصورت
کامل به این موضوع اختصاص داده شد تا هم خصوصی سازي قانونمند شود و هم اجراي آن سرعت بگیرد. یکی از خروجی هاي اصلی این قانون

 
نهادسازي و شکل گیري سازمان خصوصی در اجراي ماده (15) این قانون و با تغییر اساسنامه سازمان مالی گسترش مالکیت واحدهاي تولیدي بود. 

دژپسند ادامه داد: در آن قانون روش واگذاري (که در آن زمان بیشتر به صورت مذاکره صورت می پذیرفت)، قیمت گذاري (که این دو مورد هم اکنون
نیز به عنوان مهم ترین مشکلات در خصوصی سازي مطرح می باشند.) و نهاد متولی واگذاري مهم ترین مباحثی بودند که به آنها پرداخته شد، هر چند
در برنامه سوم نیز در نتیجه فضاي نامناسب و برخوردهایی که با دست اندرکاران خصوصی سازي در کشور صورت گرفته بود، امور مربوط به خصوصی

 
سازي با تشکیک و به نوعی ترس پیگیري می شد و تا همین اواخر نیز این موضوع قابل مشاهده است. 

وزیر اقتصاد افزود: در برنامه چهارم توسعه بازهم با آسیب شناسی صورت گرفته، یک بخش مفصل به خصوصی سازي اختصاص یافت و در این قانون هم

 
تلاش شد تا اختیاراتی براي این امر به دولت داده شود که با مخالفت شوراي نگهبان در مغایرت با اصل 44 قانون اساسی مواجه شد. 

او ادامه داد: اما پس از آن نقطه عطفی در خصوصی سازي با ابلاغ سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی رخ داد. این سیاست ها را می توان به عنوان
منشور حیاتی براي انقلاب اقتصادي و گذار اقتصاد ایران از یک اقتصاد دولت - بازار به یک اقتصاد بازار - دولت نام برد. آنچه از این سیاست ها انتظار می

 
رفت، تحول در اقتصاد کشور بود که با تقویت بخش خصوصی، نقش دولت را در اقتصاد مقید به حوزه هاي خاص نماید. 

دژپسند گفت: در اوایل سال 1384 ابلاغ این سیاست ها، یک فضاي امید بخشی در جامعه شکل گرفت، به یاد دارم در اولین سالگرد ابلاغ این قانون
جلسه اي با حضور رهبر معظم انقلاب و مشارکت فعالین اقتصادي و مسئولین دولتی برگزار شد و رهبري در این جلسه بحث هاي جدي را مطرح کردند
و بر ضرورت اجراي آن تاکید داشتند. تا جایی که من یادم هست اینگونه برداشت شد که ایشان خودشان اجراي این سیاست ها را شخصاً پیگیري

 
خواهند کرد و پس از آن نیز در مقاطع زمانی مختلف به شدت از آن حمایت کردند. 

وي افزود: با تغییر دولت عزم بر خصوصی سازي به نحو چشمگیري کاهش یافت و فضا به نحوي بر علیه این رویکرد تغییر کرد. اما با ابلاغ سیاستهاي
راهبردي و بسیار مهم نظام درباره بند (ج) اصل چهل و چهار قانون اساسی در نیمه دوم سال 1385 و تکمیل شدن مفاد این منشور الزام اجراي آن

 
بصورت ضمنی و عینی مورد تاکید قرار گرفت. 

او گفت: مهم ترین اتفاقی که در سال 1385 رخ داد، مصوبه اي است که با نام سهام فراگیر در اواخر دولت آقاي خاتمی طراحی و در دولت تصویب شده
بود و با اعمال اصلاحاتی با عنوان سهام عدالت به مرحله اجرا درآمد. پس از آن نیز قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) در قالب تجمیع یک لایحه

 
و یک طرح در مجلس تدوین و ابلاغ شد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: در طی این سال ها نیز واگذاري ها با رویکردهاي مختلف در طی سال هاي متفاوت به انجام رسید. در دوره اي واگذاري سهام در
قالب رد دیون دولت غالب بود و در دوره اي هم مزایده. مروري بر این دوره هاي تاریخی به ما نشان می دهد، علاوه بر اینکه نقش دولت در اقتصاد کشور
همیشه پررنگ بوده است، هیچ دوره آرامی براي خصوصی سازي در کشور وجود نداشته است یا اگر در کوتاه زمانی این امکان بوجود آمده است از این

 
فرصت به خوبی بهره برداري نشده است. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «از زمان ابلاغ سیاست هاي اصل 44 تا کنون بیش از 15 سال گذشته است، نظر شما در این ارتباط چیست؟ و
به صورت کلی عملکرد آن را چگونه ارزیابی می کنید؟»، گفت: من از ابتداي دوره ي مسئولیت ام در وزارت اقتصاد، با شناخت از روند پرچالش اجراي
سیاست هاي کلی اصل (44) و بویژه خصوصی سازي در کشور، از معاونت اقتصادي وزارتخانه خواستم ضمن مطالعه اي جامع، آسیب شناسی کامل و
دقیقی از اجراي این قانون بویژه فرآیند خصوصی سازي در کشور ارائه کند چرا که خصوصی سازي بخش مهمی از قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل
44 است. به نظر من اگر ما باز هم فرصت را از دست می دادیم و نمی توانستیم به صورت جامع با یک آسیب شناسی دقیق رویکردها را طراحی مجدد

 
کنیم، آنگاه یک پانزده سال دیگر نیز می گذشت و ما بازهم دستاورد قابل توجهی نداشتیم. 

دژپسند ادامه داد: بر اساس قانون، وزارت اقتصاد موظف است عملکرد قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل (44) را گزارش دهد. در سنوات گذشته رویه
مرسوم این بود که براي انجام این تکلیف قانونی، گزارش ها از دستگاه هاي اجرایی مختلف اخذ، ادغام و یکپارچه و ارائه می شد ولی در سال گذشته



تلاش کردیم این گزارش را با رویکرد جدیدي که واقعاً از آن می توان به تحلیل عملکرد نام برد، به انجام برسانیم و در عمل شکل جدیدي به این گزارش

 
دادیم. چالش ها را در حوزه هاي مختلف شناسایی کردیم و متناسب با شناخت آنها، راهکارهاي مرتبط را ارائه داده ایم. 

او گفت: خوشبختانه گزارش خیلی خوبی تهیه شد و خروجی این مطالعه در هیأت واگذاري به بحث گذاشته شد. مرور تجربیات چندین ساله، هیأت
واگذاري را به این جمع بندي رساند که باید در واگذاري ها سهم بیشتري براي بازار سرمایه قائل شویم و از ظرفیت این بازار به دلیل مزایاي مختلفی که

 
ایجاد می کند که مهم ترین هاي آن شفافیت و رقابتی بودن است بیشتر بهره ببریم. 

وي افزود: بخش هاي مهم دیگري نیز که مقدم بر خصوصی سازي هستند، مانند بهبود فضاي کسب و کار، بازار سازي، شفافیت صورت هاي مالی، نیز در
حال مطالعه، آسیب شناسی و اجرا می باشند. این یکی از خطاهاي راهبردي است اگر که اصل (44) را محدود به واگذاري ها ببینیم، درحالی که این
موضوع به سایر موضوعات سایه انداخته است. به هر حال، موضوعات کلیدي تر و مؤثر تري که به آنها اشاره کردم، باید به طور حتم به صورت جدي

 
پیگیري شوند. 

وزیر اقتصاد در پاسخ به این پرسش که «از خصوصی سازي و واگذاري بنگاه ها در اقتصاد به دنبال چه هستیم؟»، گفت: تجربه دنیا ثابت کرده است که
بخش خصوصی پیشران توسعه کشورها است. ما از واگذاري ها به دنبال این هستیم که مالکیت و مدیریت بنگاه هاي دولتی به بخش خصوصی واقعی
منتقل شود و با پررنگ شدن نقش بخش خصوصی در اقتصاد، حضور دولت به صورت مستقیم کمتر شود. بر این باوریم که دولت به وظایف حاکمیتی و
اصلی خود ازجمله سیاستگذاري، تنظیم گري و ریل گذاري به جاي تصدي گري بپردازد، چرا که با این کار، کارایی اقتصاد با محور شدن بخش خصوصی

 
در اقتصاد و منحصر شدن کارکرد دولت در سیاست گذاري و نظارت، افزایش می یابد. 

دژپسند همچنین در پاسخ به این پرسش که «آیا در عمل این اتفاق افتاده است؟»، افزود: در دوره اي، در کشور شاید با این رویکرد که بخش خصوصی
توانمند براي خرید شرکت هاي دولتی وجود ندارد، واگذاري به نهادهاي خاص صورت پذیرفت (که البته قانون هم این اجازه را فراهم می ساخت) و

 
استمرار این امر سبب شد تا در کنار بخش دولتی، تعاونی و خصوصی، این بخش به رکن چهارم در اقتصاد کشور تبدیل شود. 

او ادامه داد: در عمل در برخی از صنایع و رشته فعالیت ها در نتیجه استفاده از این رویکرد از انحصار دولتی به انحصار غیردولتی حرکت شد. متأسفانه در
خیلی از موارد، در عمل علیرغم واگذاري مالکیت، مدیریت و اداره شرکت ها همچنان در اختیار دولت باقی مانده است. در بسیاري از شرکت ها که هم

 
اکنون از آنها به عنوان بنگاهی خصوصی یاد می شود، همچنان مدیریت با دولت است. 

وي افزود: ممکن است، در یک شرکت، دولت کمتر از 15 درصد سهام در اختیار داشته باشد، اما در چیدمان هیأت مدیره نقش صد درصدي بازي می
کند. حتی برخی از نهادهاي عمومی غیردولتی ما نیز بصورت دولتی اداره می شود. مثال هاي این نوع شرکت ها فراوان است از سازمان هاي بزرگ کشور

 
تا شرکت هاي کوچک و تخصصی با این مشکل رو به رو هستند. 

دژپسند تاکید کرد: امیدوار بودیم با اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) از سال 84 به بعد این مشکل مرتفع شود اما باز هم شاهدیم این نقیصه ادامه
دارد و بسیاري از واگذاري هاي ما تنها منجر به انتقال مالکیت و نه مدیریت شده است در حالیکه شاید انتقال مالکیت بدون انتقال مدیریت نه تنها، ارتقا

 
عملکرد را منجر نشود بلکه آسیب هاي بیشتري هم به همراه داشته باشد. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «این موضوع، یک آسیب جدي به اقتصاد است چرا به این سمت حرکت کردیم؟»، گفت: در کنار مواردي که

 
اشاره کردم، یکی از مهم ترین روش هایی که در سال هاي گذشته مورد استفاده قرار می گرفته و به این امر دامن زد، واگذاري به شیوه رد دیون بود. 

او ادامه داد: رد دیون منجر به تغییر مدیریت نشد چرا که بخش عمده اي از این سهامی که منتقل شد، به اشخاص حقوقی منتقل شد که مستقیم یا با

 
واسطه توسط دولت اداره می شدند. حدود 15 درصد از واگذاري ها به این صورت اتفاق افتاده و این واقعاً یک معضل اقتصادي است. 

دژپسند گفت: این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی داشته است. یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم
توسط نهادهاي تخصصی آنها است. در سال هاي گذشته پتروشیمی ها در مالکیت وزارت نفت فعالیت می کردند اما هم اکنون مالکیت بسیاري از این
شرکت ها به صندوق هاي بازنشستگی منتقل شده و عملاً توسط وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی اداره می شوند. این اتفاق در صنایع دیگر هم تا

حدودي رخ داده است و وزارت کار از طریق صندوق هاي وابسته خود مالکیت بسیاري از شرکت ها را بدست آورده است. 



وي افزود: واقعاً مشکل اصلی در مالکیت نیست مشکل روح مدیریت دولتی است که همچنان در این شرکت ها جاري است و باید از آن دور شویم. هر
زمان دولت مالکیت را در کنار مدیریت در اختیار داشته باشد در قبال عملکرد شرکت الزاماً پاسخگو است اما زمانیکه در مالکیت نقشی ندارد، می تواند

 
خود را از پاسخگویی دور نگه دارد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: البته اشاره کنم که اخیراً این رویکرد استفاده از روش رد دیون مورد توجه مجدد قرار گرفته است. چنانکه در قانون بودجه سال
گذشته حکمی در این زمینه وجود داشت که از اجراي آن ممانعت شد، ولی در سال جاري در قانون تکرار شد و با توجه به لزوم قانونی آن به اجرا درآمد.

وي در ادامه و در پاسخ به پرسشی مبنی براینکه «در تمام دنیا صندوق هاي بازنشستگی یکی از نهادهاي سرمایه گذاري و تجهیز منابع محسوب می
شوند، این ایراد شما از چه زاویه و بر چه اساسی است؟»، گفت: درست است. این صندوق ها نهادهاي واسطه اي هستند که نقش پررنگ در تأمین مالی
دارند اما در ایران با یک تفاوت ماهوي حضور دارند. در دنیا این صندوق هاي بازنشستگی توسط ذینفعان واقعی آنها اداره می شوند، اما در ایران دولت

 
نقش کاملاً پررنگ در اداره این صندوق ها دارد یعنی باز هم اراده دولت در مدیریت این صندوق ها جاري است. 

او ادامه داد: در واقع صندوق هایی که باید با محوریت و خواست ذینفعان اصلی آن یعنی کارگران و کارفرمایان اداره شوند با مدیریت دولتی اداره می
شوند و دولت به هر گونه که مایل است با آنها رفتار می کند. نکته اصلی اینجاست این صندوق ها باید تحت نظارت دولت باشند نه مدیریت دولت و این

 
یک مشکل اساسی است. 

دژپسند همچنین در پاسخ به این پرسش که «این گفته که دولت ها، از بنگاه داري و شرکت داري دل نمی کنند را تا چه اندازه تأیید می کنید؟»، افزود:
هم درست است و هم نادرست. یکی از مشکلات اصلی ما این است که بالاخره داشتن شرکت هاي تابعه براي مدیران دولتی امتیازاتی را ایجاد می کند از
جمله تعیین اعضاي هیأت مدیره، تسهیل انجام اموراتی که تحت قوانین ناظر برسازمان هاي دولتی امکانپذیر نیست و … اما از سوي دیگر اینقدر در
مسیر خصوصی سازي مشکلات متعددي وجود دارد که بسیاري از مدیران براي در امان ماندن از آسیب هاي آن ترجیح می دهند کمتر به این امر

 
بپردازند و از ورود به بحث خصوصی سازي اجتناب می کنند. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: یکی از مشکلات اصلی ما در واگذاري ها، مقاومت مدیران دولتی و حتی شرکت هاي در حال واگذاري است. در برخی از این

 
شرکت ها پیش از واگذاري اتفاقاتی رخ می دهد که عملاً واگذاري آن با شیوه پیش بینی شده و در زمان تعیین شده دشوار می شود. 

وي همچنین در پاسخ به پرسش دیگري مبنی براینکه «در طی این سال ها، خصوصی سازي چه عملکردي داشته است؟»، گفت: در طی این چند سال
که از اجراي قانون سیاست هاي کلی اصل 44 می گذرد در حوزه خصوصی سازي به ارزش اسمی حدود 14 درصد از واگذاري ها از محل سهام عدالت،

 
15 درصد تهاتر بدهی هاي دولت و مابقی عرضه سهام به روش هاي مختلف در بورس و فرابورس بوده است. 

او ادامه داد: در طی این مدت از حدود 1700 شرکت که مورد بررسی قرار گرفته است، حدود 600 شرکت از فهرست خصوصی سازي خارج شده است.
عموم این شرکت ها یا با دلایل خاص از فهرست خارج شده اند، یا بایستی ابتدا اصلاحاتی در آنها صورت پذیرد، تغییر ساختار یابند و پس از آماده سازي

 
به فهرست بازگردانده شوند یا به طور کل، بایستی استراتژي نحوه فعالیت آنها تغییر یابد. 

وزیر اقتصاد افزود: مثلاً شرکت هاي آب و برق منطقه اي از جمله شرکت هایی هستند که از این فهرست خارج شده اند. براي این شرکت هاي بخصوص
به دلیل اینکه خدمات شهري و روستایی را ارائه می کنند می توان، واگذاري به شهرداري ها را مطرح کرد. یا در مدلی دیگر می توان این شرکت هارا در
هم ادغام کرد و با کاهش تشکیلات ضمن سبک کردن ساختار آنها، به عنوان یک شرکت با مالکیت دولتی، مدیریت آن را به بخش خصوصی واگذار کرد.
هر چند ممکن است در این مسیر با مقاومت هایی در سطح مناطق یا بخش ها رو به رو شویم و باید بتوانیم با ایجاد انگیزه هایی این مقاومت ها را

 
تبدیل به همراهی کرد. 

او ادامه داد: همچنین از 1100 شرکت دیگر، حدود 900 شرکت به فروش رسیده اند یا از طریق تهاتر واگذار شده اند و مابقی یعنی حدود 200 شرکت

 
یا منحل شده اند، یا ادغام و یا ورشکسته شده اند. 

وي افزود: در سال جاري نیز 325 شرکت (که حدود 16 درصد شرکت هاي مشمول واگذاري می باشند) در فهرست واگذاري قرار دارند که به مرور زمان



 
به روش هاي مختلف هر کدام در فرآیند واگذاري قرار می گیرند. 

دژپسند در ادامه و در پاسخ به این پرسش «به نظرآزادسازي سهام عدالت پیچیده شده است، آیا تدبیري براي رفع چالش مذکور بدون آسیب رسیدن به
بازار سهام وجود دارد؟»، گفت: در این خصوص ما تقریباً به صورت مستمر با کارشناسان و مسئولین ذیربط هم فکري می کنیم. چون به دنبال آن

 
هستیم که فواید آزادسازي سهام عدالت همراه با سهامداري توسط دارندگان سهام عدالت و عدم آسیب به دارایی آنها باشد. 

او ادامه داد: بسیاري از صاحبنظران معتقد هستند با توجه به ارزنده بودن سبد دارایی سهام عدالت، افراد سهامداري کرده و از منافع کوتاه مدت (سود
سالیانه) و بلندمدت (افزایش عرضه سهام) آن بهره مند شوند چرا که پورتفوي سهام عدالت شامل مجموعه سهام شرکت هاي بسیار معتبر و گلچین شده
کشور است بنابراین ما به دنبال آن هستیم که فرهنگ سهامداري بلندمدت را براي این جامعه هدف، ترویج کنیم و بنابراین فروش آن را چندان توصیه

 
نمی کنیم. 

وزیر اقتصاد افزود: اما از سوي دیگر به دنبال آن هستیم که قابلیت نقدشوندگی آن در بازار افزایش یابد و براي آن بازار سازي می کنیم. مصوبات چند

 
هفته گذشته شوراي عالی بورس که در آن صندوق هاي بادرآمد ثابت امکان خرید سهام عدالت را یافتند، از این جنس است. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «عملکرد خصوصی سازي در سال جاري چگونه بود وآیا شما رضایت دارید؟ امسال واگذاري در قالب ETF ها
نقش برجسته اي در عرضه و فروش سهام متعلق به دولت داشت، در این خصوص برنامه شما چگونه بوده است؟»، گفت: در سال جاري انتظار افزایش
درآمدهاي حاصل از واگذاري ها را به چند علت داشتیم. اولین دلیل این بود که مجموعه عوامل و ارکان سیاستگذاري و اجرایی حوزه خصوصی سازي، بر
پایندي به توسعه فعالیت هاي بخش خصوصی و اجراي سیاستهاي کلی اصل (44) در زمینه خصوصی سازي اجماع داشتند لذا تلاش ها هم جهت شد تا

 
شاهد عملکرد قابل توجه و درخشانی در این سال باشیم. 

او ادامه داد: موضوع دوم تلاش هایی بود که در سال 1398 صورت گرفت. با مطالعه اي که در این سال رخ داد، تغییر در روش ها و رویکردها مبتنی بر
شرایط موجود کشور انجام پذیرفت. این تغییرات راهبردي در نتایج عملکردي نیز خود را نشان داد و منجر به نتیجه شد. در این ارتباط حداکثر سازي
استفاده از ظرفیت بازار سرمایه براي موضوع واگذاري ها چه به صورت عرضه خرد و چه به صورت عرضه بلوکی مد نظر قرار گرفت و با استفاده ظرفیت
صندوق هاي قابل معامله در بورس براي اولین بار براي واگذاري ها با پیگیري هاي فراوان، در سال جاري توانستیم بخش قابل توجه اي از عرضه هاي

 
دولتی را در این قالب به انجام برسانیم. 

وزیر اقتصاد افزود: موضوع سوم الزام اجتناب ناپذیر براي افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري بود. اگرچه معتقد هستم وصول درآمد براي دولت باید
آخرین ملاك در واگذاري ها باشد، اما با توجه به مقتضیات سال جاري و کاهش قابل توجه درآمدهاي حاصل از فروش نفت، تأمین منابع مالی دولت از
این طریق یکی از اهداف واگذاري ها در سال جاري بود و نمی توان آن را کتمان کرد. در سال جاري تلاش ما افزایش شفافیت و ایجاد فضاي رقابتی در

 
واگذاري ها بود. 

دژپسند ادامه داد: راجع به ETF ها، هم زیاد صحبت شده است، ما در سال جاري حدود 33 هزار میلیارد تومان عرضه داشتیم که از این میزان بیش از
18 هزار میلیارد تومان آن در قالب دو ETF «دارایکم» شامل باقیمانده سهام دولت در بانک هاي ملت، تجارت، صادرات ایران و بیمه هاي البرز و اتکایی
امین و «پالایش یکم» شامل باقیمانده سهام دولت در پالایشگاه هاي تبریز، تهران، اصفهان و بندرعباس بود. همچنین 15 هزار میلیارد تومان در قالب
عرضه تدریجی انجام پذیرفت. این تحقق درآمد در عرضه سهام از سوي دولت در سال هاي اخیر بی سابقه بود و رشد قابل توجهی نسبت به سال قبل

 
داشت. دلیل آن هم تغییر شیوه واگذاري و ظرفیت سازي هایی بوده است که در بازار سرمایه به انجام رسید. 

وزیر اقتصاد افزود: ما با مطالعه به روش واگذاري از طریق ETF رسیدیم. در مطالعه اي که به انجام رسید مشخص شد که، عدم تحقق اهداف خصوصی
سازي در بسیاري از موارد ناشی از ویژگی هاي ذاتی روش مورد استفاده در واگذاري بوده است. براي نمونه در روش واگذاري از طریق مزایده به صورت
نقد و اقساط، عایدي دولت در زمان واگذاري نسبت به واگذاري از طریق بورس و روش ETF به حداقل می رسد. به عنوان مثال در واگذاري یکی از این
شرکت ها به ارزش 1800 میلیارد تومان، با تعیین 100 میلیارد تومان حصه نقدي و اعمال دو سال تنفس، عملاً عایدي دولت در زمان واگذاري کاهش
یافته است. در حالی که عرضه صندوق واسطه گري مالی یکم، حدود شش هزار میلیارد تومان و عرضه صندوق پالایش یکم بیش از 12 هزار میلیارد

 
تومان، منبع نقدي در اختیار دولت قرار داد. 



او گفت: در واگذاري یکی دیگر از بنگاه هاي اقتصادي که با روش مزایده انجام پذیرفت، در خصوص قیمت گذاري ابهامات متعددي وارد گردید، این در
حالی است که در واگذاري دو صندوق ETF بدون وجود ابهام، نحوه و شیوه قیمت گذاري و قیمت مورد معامله بصورت کاملاً شفاف به اطلاع عموم مردم

 
رسید. 

وي افزود: همچنین در خصوص برخی از واگذاري ها به علت شفافیت پایین در روش و فرآیند واگذاري حساسیت در افکار عمومی بوجود آمده است. عدم
وصول اقساط قرارداد که به صورت عمده (بلوکی) از طریق بورس واگذار شده بود نمونه اي دیگر از عارضه هاي موجود در روش هاي خصوصی سازي
است. در واگذاري هایی که به روش نقد و اقساط انجام می پذیرد، ریسک عدم وصول اقساط در آینده همیشه وجود دارد به نحوي که خریداران شرکت
هاي واگذار شده به روش مزایده غالباً در بازپرداخت اقساط به مشکل برخورده و فراوانی آنها در جدول بدهکاران اقساط معوق سازمان خصوصی سازي

 
بیشتر از خریداران بلوك هاي بورسی می باشد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: این موضوع خود باعث عدم تحقق منابع درآمدي بودجه دولت از ناحیه وصول اقساط قراردادهاي واگذاري شده است این در حالی
است که به علت آنکه در واگذاري در قالب ETF مبلغ فروش در همان ابتدا بصورت نقد دریافت می شود، یعنی عملاً ریسک عدم وصول اقساط در آینده

 
بصورت کامل از بین می رود. 

دژپسند گفت: عمده شواهد واگذاري انجام پذیرفته در سال هاي اخیر بیانگر آن است که خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از طریق عرضه در بورس
منافع بیشتر و چالش هاي کمتري را به دنبال داشته و باید اذعان داشت که واگذاري از طریق بازار سرمایه نسبت به روش هاي خارج از بازار (مزایده –
مذاکره) ضمن ترجیح قانونی، از مزایاي بیشتري برخوردار است. در سال جاري با حمایت هاي دولت و تصویب مجلس شوراي اسلامی، واگذاري باقیمانده
سهام دولت در قالب صندوق هاي سرمایه گذاري قابل معامله در بورس (ETF) به عنوان یک راهکار اجرایی براي اولین بار مورد استفاده قرار گرفت.
انتخاب این روش همراستا با عزم جدي دولت بر اجراي سیاست واگذاري صد درصدي به بخش خصوصی و رعایت اصول سلامت و شفافیت در واگذاري

 
ها است. 

وي افزود: واگذاري از طریق ETF فرصتی را ایجاد می کند که علاوه بر اجتناب از محدودیت هاي ناشی از روش هاي مزایده، مذاکره و عرضه بلوکی
سهام در بورس، گسترش مالکیت عمومی از طریق فروش به آحاد مردم رخ داده و جذب و هدایت نقدینگی جامعه به سمت فعالیت هاي مولد از طریق
بازار سرمایه اتفاق افتد. بدیهی است این امر علاوه بر توسعه و تعمیق بازار سرمایه، امکان فروش سهام در حجم ریالی بالا بصورت کاملاً شفاف منجر به

 
تأمین منابع به صورت نقد را فراهم آورده و ریسک عدم وصول اقساط در آینده را به صفر می رساند. 

دژپسند در ادامه و در پاسخ به این پرسش که «در واقع چرا دولت براي واگذاري سهام در سال اخیر تنها از روش ETF استفاده کرد، آیا بعد از عرضه
صندوق پالایش یکم با این نحوه آزادسازي همچنان موافق هستید. به عبارت ساده تر آیا نگرانی از تبعات واگذاري هاي مرسوم، مجلس و دولت را به
سمت عرضه با استفاده از این روش سوق داد؟»، گفت: قطعاً خیر این گونه نیست. در صحبت هاي قبلی تا حدودي به این سوال شما پاسخ دادم.

 
همانگونه که گفتم این روش از واگذاري، داراي ویژگی هایی است که سبب برتري آن نسبت به دیگر روش هاي واگذاري در شرایط کنونی می شود. 

او ادامه داد: اولین ویژگی این روش امکان انتقال مالکیت به افراد بیشتري است، دوم اینکه چون هر شخص با هر سرمایه اي قادر است در اینگونه عرضه
ها حضور یابد، فرصت توزیع برابر میان آحاد جامعه فراهم می شود. ویژگی سوم اینکه، چون تخفیف داده می شود، امکان توزیع ثروت بهبود پیدا می

 
کند. 

وزیر اقتصاد افزود: از منظر تأمین منابع نیز براي دولت ارجحیت دارد چرا که سریع تر به نتیجه می رسیم. عرضه بلوکی سهام برخی شرکت ها را چند بار
تجربه کردیم و به دلیل نبود متقاضی، موفق نبود. نیاز به منابع فراوان براي اندك متقاضیان و توجه به فضایی که در مورد خصوصی سازي، اخیراً به
وجود آمده است استقبال و تقاضا براي مشارکت در خرید بلوکی سهام شرکت ها را به نحو قابل توجه اي کاهش داده است، به نحوي که در جلسات

 
متعدد، علی رغم ارائه مشوق هاي مختلف باز هم بخش خصوصی تمایلی براي خرید بنگاه هاي دولتی از خود نشان نداد. 

دژپسند در پایان و در پاسخ به این پرسش که «در خصوص ETF این نقد به شما وارد است که انتقال مالکیت بدون مدیریت صورت پذیرفته است و شما
خواهان ادامه این روش در سال آتی نیز هستید؟»، گفت: این ادعا صحیح نیست. در واقع در این روش واگذاري ما عدم همزمانی انتقال مدیریت شرکت
هاي دولتی با واگذاري مالکیت آنها را داریم. در خصوص ETF مدیریت تا پایان سال 1400 با دولت است و منطبق بر مفاد جز (2) بند (الف) تبصره (2)
قانون بودجه سال 1399، و تصریح اینکه تشکیل این صندوق ها با مدیریت دولتی براي بلندمدت نباشد، در امیدنامه این صندوق ها آمده است که لاجرم



 
پس از پایان این مهلت قانونی مدیریت به سهامداران منتقل می شود. 

او ادامه داد: همچنین مکانیزم هاي لازم را نیز در این بخش پیش بینی کردیم. اگر سرمایه گذاري بتواند 1.5 درصد از مجموع واحدهاي این صندوق را
در مکانیزم بازار خریداري نماید به صورت خودکار امکان اعمال مدیریت در صندوق برایش فراهم می شود. یعنی هم مکانیزم لازم را در بازار دیده ایم و

 
هم براي خروج دولت از صندوق فرصت زمانی قرار داده ایم. 

ویر اقتصاد افزود: نکته حائز اهمیت دیگر بخصوص در ارتباط با دارا یکم این است که، هم زمان با عملیاتی شدن واگذاري سهام این سه بانک و دو شرکت
بیمه اي در قالب ETF، آزادسازي سهام عدالت نیز انجام می پذیرد و انتقال مالکیت بخش بزرگی از سهام شرکت هاي مزبور به آحاد مردم اتفاق می
افتد، بنابراین انتقال بلافاصله مالکیت در این دو طرح در فاصله زمانی بسیار کوتاه سبب می شود عملاً حجم بزرگی از مالکیت و مدیریت بنگاه هاي

 
اقتصادي دولتی به صورت یکباره از دولت منفک شود. 

دژپسند گفت: این شرایط می توانست، علاوه بر آنکه هر بنگاه را به صورت منحصر بفرد دچار مشکل کند، بخش بانکی و بیمه اي کشور را نیز با عدم
اطمینان یا چالش هاي دیگري مواجه سازد لذا به منظور کاهش آثار احتمالی نامطلوب یادشده، دوره زمانی اطمینان بخش یک و نیم ساله براي فرآیند
گذار پیش بینی شد، تا در این دوره تلاش شود، آثار غیرقابل پیش بینی انتقال مدیریت که ممکن است در برخی موارد قابل توجه نیز باشد، کنترل شده

یا به حداقل برسد.



دفاع آنلاین؛ تجربه جدید دانشجویان

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  37  |  تاریخ: 1399/10/09

فرقی نمی کند که دفاع آنلاین باشد یا حضوري، هر دو حالت استرس و نگرانی براي دانشجو می آورد.

فرقی نمی کند که دفاع آنلاین باشد یا حضوري، هر دو حالت

 
استرس و نگرانی براي دانشجو می آورد. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از ایران، با شیوع پاندمی کرونا در
کشور و تصمیمات ستاد ملی مقابله با کرونا کلاس هاي دانشگاه ها
نیز تعطیل شد و به تبع آن مراسم جلسات دفاع از پایان نامه
دانشجویان هم دیگر حضوري بر گزار نمی شود هرچند وزارت
آموزش عالی و دانشگاه هاي کشور با ایجاد زیرساخت هایی در

فضاي مجازي امکان دفاع آنلاین را براي همه دانشجویان و اساتید دانشگاه فراهم کرده اند که در طی یک سال اخیر بسیاري از دانشجویان براي ارائه
پایان نامه خود به دفاع مجازي روي آورده اند که این البته این شیوه هم براي برخی از دانشجویان مشکلاتی را به دنبال داشته است به هر حال دفاع
آنلاین پایان نامه موافقان و مخالفانی دارد؛ بعضی از فارغ التحصیلانی که پایان نامه هاي شان را آنلاین دفاع کرده اند اعلام کرده اند این روند هزینه هاي
جانبی مراسم را کاهش می دهد. براي مثال دانشجویان دوره دکتري مجبور نیستند براي داور خارجی (استادي که از دانشگاه شهري دیگري می آید)
هزینه ایاب و ذهاب دهند. اما مخالفان دفاع پایان نامه هاي آنلاین هم از قطع شدن اینترنت گلایه می کنند و معتقدند باید زیرساخت هاي الکترونیکی از

 
سوي دانشگاه ها آماده باشد. 

دانشجویان چه می گویند؟ فرقی نمی کند که دفاع آنلاین باشد یا حضوري، هر دو حالت استرس و نگرانی براي دانشجو می آورد. برخی از فارغ
التحصیلانی که دفاع آنلاین داشته اند اعلام کردند که دفاع آنلاین به خاطر تازگی اش پر استرس تر از دفاع حضوري است اما یک خوبی مهم دارد اینکه
هزینه هایش کمتر است. شیوا مرادي فارغ التحصیل رشته کارآفرینی گرایش کسب و کار جدید از دانشگاه رازي کرمانشاه است. او همین چند هفته
پیش از پایان نامه اش به صورت آنلاین دفاع کرده است آن طور که خودش می گوید چون دانشجوي دوره دکترا بوده است در جلسه دفاعش باید یک
استاد خارجی (استادي از یک دانشگاه دیگر) هم حاضر می شد. مرادي در این باره می گوید: «دفاع آنلاین موجب صرفه جویی در هزینه هاي مراسمم
شد براي اینکه در دوره دکترا باید استاد راهنما، استاد مشاور، دو نفر داور داخلی و یک داور خارجی در جلسه حضور پیدا می کردند. داور خارجی من از
دانشکده کارآفرینی دانشگاه تهران بود. اگر کرونا نبود من باید براي این استاد بلیت هواپیما می گرفتم و هتل رزرو می کردم که خوشبختانه دفاع آنلاین
باعث صرفه جویی این هزینه ها شد. همین موضوع حجم استرس مرا کم کرد و موجب شد که فقط روي کارم متمرکز شوم. اما نمی توانم بگویم ترس از
دفاع نداشتم. خیلی می ترسیدم که اینترنت قطع شود. به نظرم، دفاع آنلاین یک مشکل اساسی دارد و آن هم این است که به خاطر کاهش پهناي باند

 
نمی توانستم تصویر استادانم را ببینم و با صدایشان ارتباط برقرار می کردم.» 

نادري هم فارغ التحصیل مقطع ارشد رشته علوم اجتماعی دانشگاه علامه طباطبایی است. او هم از استرس هاي آن روز دفاعش می گوید، اینکه همه
ترسش این بود که اینترنت قطع شود و نتواند با اعضاي هیأت داوران ارتباط برقرار کند: «مهرماه امسال از پایان نامه ام دفاع کردم. کلاً استرس نوشتن
پایان نامه و تأیید آن توسط استاد راهنما یک طرف ماجرا بود اما موضوع مهمتر، برگزاري جلسه دفاع از رساله است.در همان روز دفاع، استاد راهنمایم
وقتی متوجه استرسم شد همان دقایق اول گفت که به لحاظ محتوا، کار مشکلی ندارد و خودش فضاي جلسه را کمی عوض کرد. چند دقیقه استادانم با
من صحبت کردند تا آرامشم را به دست آورم و بعد شروع به دفاع کردم. در طول دفاع هم فقط نگران اینترنت بودم و بعضی وقت ها حتی استادانم هم

 
متوجه می شدند.» 

او درباره مقررات دفاع آنلاین می گوید: «دفاع آنلاین هم مثل دفاع حضوري است فرقی ندارد کارهاي اداري آموزش را که انجام دادم رفتم براي دفاع
فقط یک نکته را دانشگاه یادآور شد و اینکه لباس فرم را بپوشم. گویا یکی از بچه ها دفاع داشته و در پایان جلسه دفاع و زمان اعلام نمره، استاد راهنما



از او خواسته که بلند شود و چون لباس فرم به تن نداشته خیلی اذیت شده بود. البته دوستانم هم گفتند که با لباس مرتب در جلسه حضور داشته باشم
چون ممکن است استاد چیزي بخواهد و من مجبور شوم از روي صندلی بلند شوم. در خانه هم اعلام کردم که همه باید ساکت باشند. یک ساعتی جلسه
طول کشید. همسرم و مادرم در خانه بودند آنها نمی توانستند تکان بخورند گفته بودم با هر حرکتی ممکن است حواسم پرت شود و آنها روبه رویم

 
نشسته بودند و فقط نگاهم می کردند. 

 
برخی از دانشجویان هم مخالف جلسات دفاع آنلاین هستند و بر این باورند که فضاي دانشگاه خودش به دانشجو اعتماد به نفس می دهد.» 

زهرا وطن پرست، فارغ التحصیل مقطع کارشناسی ارشد در رشته مطالعات موزه دانشگاه هنر تهران است. او به این موضوع اشاره می کند و می گوید:
«وسط خانه نشسته باشی و دفاع کنی. اصلاً حس خوبی نداشتم.» وطن پرست درباره جلسه پایان نامه اش این چنین توضیح می دهد: «رشته ام هنر بود
و باید عملی ارائه می دادم همین کار سختی کار در دفاع آنلاین را بیشتر می کرد. البته دفاع آنلاین هم خوب بود و توانستم تا حدي کارهایم را نشان
دهم. زمانی که دفاع آنلاین داشتم از همسر و فرزندم خواستم تا از خانه بیرون بروند و تا زمانی که جلسه دفاعم تمام نشده هم به خانه برنگردند. نگران
قطع و وصل شدن اینترنت بودم که خوشبختانه این اتفاق نیفتاد. چرا که تصویر استاد مشاورم؛ مدیر گروه و یکی از داوران را نداشتم و فقط صدایشان را
می شنیدم. هر استادي که سؤال داشت من تصویر او را می دیدم. جلسه تقریباً دو ساعت طول کشید. فکر می کنم اگر کرونا نبود و دفاع هم حضوري
بود بهتر می توانستم کار خودم را نمایش دهم. رشته هنر رشته اي است که باید روي موضوعاتش به صورت تفصیلی کار ارائه کنیم و برخی رشته ها باید

 
دفاع حضوري داشته باشند بویژه آنکه در رشته هایی که ما درس می خوانیم باید تحلیل و آسیب شناسی موضوع را داشته باشیم.» 

استادان چه می خواهند؟ برخی از استادان دانشگاه ها هم از دفاع آنلاین رساله هاي دانشجویی استقبال کردند. آنها البته به دانشگاه پیشنهاد داده اند که
زیرساخت هاي لازم را براي دانشجویان و استادان فراهم کنند تا کسی در جلسه نگران اینترنت و قطعی و وصلی آن نباشد. صادق زیباکلام استاد تمام
دانشگاه تهران، از اسفند سال گذشته تا حالا به عنوان استاد راهنما، مشاور و داور در 20 جلسه دفاع از رساله فوق لیسانس و دکترا شرکت کرده است.
آنطور که خودش می گوید تمامی این جلسات هم به صورت آنلاین برگزار شده است: «دفاع از پایان نامه ها به صورت آنلاین تفاوتی با دفاع حضوري
ندارد. نمی توانم بگویم قبل کرونا، کارها خیلی جدي تر بود، رساله ها خیلی کامل تر و عمیق تر بود و استادان خیلی جدي تر هم برخورد می کردند ولی
حالا این گونه نیست. به نظرم تغییر محسوسی به وجود نیامده است. دانشجویان مثل گذشته هستند، آنهایی که درس را جدي می گرفتند، کار رساله را

 
همچنان جدي می گیرند و آنهایی که از درس خسته شدند، حوصله کار جدي ندارند پایان نامه را هم سرهم می کنند.» 

او ادامه می دهد: «دانشگاه سراسري تأکیدي براي حضوري بودن جلسات دفاع ندارد. اتفاقاً به نظرم جلسات آنلاین در بلندمدت یک دریچه و افق
جدیدي را براي دانشگاه باز می کند. ما متوجه شدیم که به صورت آنلاین هم می شود تدریس کرد، امتحان گرفت و از پایان نامه ها دفاع کرد. بویژه
آنکه دانشجویانی در شهرستان دورافتاده زندگی می کنند و شاید دوست داشته باشند با استادان شهرهاي دیگر رساله بگیرند که همین موضوع هزینه
هاي زیادي به آنها تحمیل می کرد این سیستم آنلاین نشان می دهد خیلی از کارها را می توان به راحتی انجام داد. البته در ابتدا کار تدریس و حضور
در جلسه آنلاین رساله سخت بود اما حالا براي ما هم عادي شده است. فکر می کنم به جاي جبهه گیري، همه تلاش کنیم تا مشکلاتمان برطرف شود از
دانشگاه، وزارت علوم و دولت بخواهیم که هزینه بیشتري براي آموزش اختصاص دهند و اینترنت پرسرعت با هزینه کمتر در اختیار دانشجویان و دانشگاه

 
ها بگذارند تا روند آموزش تغییر کند.» 

دفاع آنلاین در پساکرونا علیرضا عبداللهی نژاد، مدیرکل روابط عمومی وزارت علوم هم به کارگروه آموزش الکترونیکی در وزارت علوم اشاره می کند و می
گوید: «در وزارتخانه کارگروهی را متشکل از متخصصان و مسئولان آموزش عالی تشکیل داده ایم تا دستورالعمل آموزش الکترونیکی را تدوین کنند. یکی
از موارد هم دفاع آنلاین پایان نامه ها است. البته در حال حاضر همه دانشگاه ها به این موضوع توجه دارند و مرکزي هم براي پیگیري موضوعات آموزش
الکترونیکی راه اندازي کردند و مبحث آموزش آنلاین براي دانشگاه ها مهم است. درباره دفاع آنلاین هم فکر می کنم در پساکرونا این موضوع در دانشگاه
ها پیگیري شود دفاع از رساله به صورت آنلاین محاسنی براي دانشگاه و دانشجو داشته است، چرا که برخی مواقع استاد راهنما که باید در جلسه حضور
داشته باشد در خارج از کشور است و وقتی دفاع آنلاین باشد استاد هر کجاي دنیا که باشد، می تواند در جلسه حضور پیدا کند. برخی از مواقع خود
دانشجو فرصت مطالعاتی براي خارج از کشور گرفته و یا مشکلی دارد و اگر در جلسه دفاع حاضر نشود از دانشگاه اخراج می شود او به راحتی می تواند به
صورت آنلاین دفاع کند.» عبداللهی نژاد البته به برگزاري جلسات پایان نامه هاي متفاوت دانشجویی اشاره می کند و می گوید: «دفاع از پایان نامه براي
همه دانشجویان مهم است چرا که تلاش علمی دانشجو را نشان می دهد. اما در سال هاي اخیر، برخی از دانشجویان جلسات دفاع خود را تبدیل به
جشن می کردند و نمایش هایی به راه می انداختند که به طور کلی اصل ماجرا فراموش می شد، مثلاً سالن بزرگ دانشگاه را رزرو می کردند و پذیرایی
آنچنانی در نظر می گرفتند انگار می خواستند جشن تولد برگزار کنند. وقتی به اصل جلسه دقت می کردیم متوجه می شدیم از معنا تهی بود. این

موضوعات در فضاي مجازي از بین رفته است. 



پربیننده ترین وزیر آموزش و پرورش: برگزاري امتحانات ابتدایی حضوري است سلفی آخر بهاره رهنما با گیسویی ها +عکس آموزش و پرورش مدارس را
باز می کند؟ معلمان ماده 28 بخوانند رونمایی از سنگ مزار استاد شجریان +عکس



40 میلیارد ریال تسهیلات کرونا به واحدهاي گردشگري اردبیل پرداخت شد

منبع: تابناكشماره خبر:  38  |  تاریخ: 1399/10/09

 
40 میلیارد ریال تسهیلات کرونا به واحدهاي گردشگري اردبیل پرداخت شد 

مدیرکل هماهنگی امور اقتصادي استانداري اردبیل از پرداخت 40 میلیارد ریال تسهیلات کرونا به 740 نفر از افراد داراي واحدهاي گردشگري در این

 
استان خبرداد. 

حسین وطن دوست روز سه شنبه در جلسه کمیته اقتصادي ستاد کرونا که با محوریت بخش خدمات و گردشگري برگزار شد، افزود: گردشگري یکی از
مهم ترین محورهاي توسعه اقتصادي بوده و استان اردبیل به لحاظ قابلیت ها ، توانمندي ها ، آثار تاریخی و آبگرم هاي درمانی و اقلیمی و آب و هواي از

 
جایگاه خاص و ارزشمندي برخورد دار است. 

 
وي بیان کرد: این استان با جذب سرمایه گذاران خارجی و داخلی، بومی و غیربومی شاهد سرمایه گذاري هاي کلان بوده و هست . 

 
وي اظهارکرد: کرونا در استان اردبیل تمامی کسب و کارها و خدمات بویژه حوزه گردشگري را تحت تاثیر قرار داده است. 

وطن دوست گفت: دولت در این خصوص با پرداخت تسهیلات ویژه به واحدهاي تولیدي خدماتی و گردشگري در قالب دستورالعمل هاي ستاد ملی کرونا

 
از این بخش نیز حمایت می کند. 

او افزود: به این منظور جلوگیري از صدمه و خسارت بیشتر به صنعت گردشگري استان از جمله اهداف ستاد ملی و استانی کرونا بوده و رونق آن می

 
تواند سهم قابل توجهی در افزایش درآمدهاي ارزي و کارآفرینی داشته باشد. 

وي خواستار همکاري کامل دستگاه ها و بانک هاي عامل براي تسریع در اجراي مصوبات کمیته و حمایت از واحدها شد.



واحد تولیدي ماشین سازي گچساران به چرخه تولید برمی گردد

منبع: ایرناشماره خبر:  39  |  تاریخ: 1399/10/09

گچساران - ایرنا- معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار کهگیلویه و بویراحمد گفت:واحد تولیدي ماشین سازي گچساران پس از سه سال
تعطیلی به مدار تولید برمی گردد.

گچساران - ایرنا- معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار کهگیلویه
و بویراحمد گفت:واحد تولیدي ماشین سازي گچساران پس از سه

 
سال تعطیلی به مدار تولید برمی گردد. 

سید حشمت االله صمیمی دوست روز سه شنبه در حاشیه بازدید از
کارخانه ماشین سازي گچساران در گفت و گو با خبرنگار ایرنا اظهار
داشت: این واحد تولیدي به دلیل نداشتن بازار فروش تعطیل شده

 
بود. 

وي بیان کرد: براساس برنامه ریزي انجام شده محصولات تولیدي
کارخانه ماشین سازي پارس گچساران که زیرمجموعه شستا وابسته
به وزارت کار تعاون و رفاه اجتماعی است از سوي 2 مجتمع

 
پتروشیمی کهگیلویه و بویراحمد پس از بهره برداري خریداري خواهد شد. 

صمیمی دوست ابراز داشت: بررسی دقیق تر مشکلات واحدهاي تولیدي کهگیلویه و بویراحمد و ویژه ماشین سازي گچساران در نشستی که فردا دهم

 
دي با حضور استاندار و مسئولان وزارت کار،تعاون ورفاه اجتماعی برگزار می شود بررسی خواهد شد. 

 
کارخانه ماشین سازي گچساران ظرفیت تولید سالیانه 18 هزار تن قطعه فلزي را دارد. 

این کارخانه در زمینی به مساحت 10 هکتار و با زیربناي 27 هزار مترمربع در قالب سالن تولید، انبار و ساختمان اداري در شهرك صنعتی گچساران

 
ساخته شده است. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار کهگیلویه و بویراحمد به روند اجرایی پتروشیمی گچساران اشاره کرد و گفت: عملیات ساخت این کارخانه هم

 
اکنون 73 درصد پیشرفت فیزیکی دارد. 

صمیمی دوست با بیان اینکه این طرح بزرگ اقتصادي تا 2 سال آینده به بهره برداري خواهد رسید گفت: پتروشیمی گچساران در آینده تولید کننده

 
سالانه 84 هزار تن سی تري پلاس C3+خواهد بود. 

 
وي تصریح کرد: این طرح در زمینی به مساحت 157 هکتار ساخته شده است. 

صمیمی دوست میزان پیشرفت فیزیکی پتروشیمی دهدشت را 22 درصد اعلام کرد و گفت: این طرح قبل از سال 97 راکد بوده که هم اکنون 150 نفر

 
در این طرح بزرگ اقتصادي مشغول به فعالیت هستند. 

 
وي گفت: بعد از تحریم ها بیش از یکهزارو 500 میلیارد ریال براي ساخت پتروشیمی هزینه شد. 



صمیمی دوست میزان اعتبار ارزي تزریق شده به این طرح پس از تحریم ها را 18 میلیون یورو اعلام کرد و گفت: میزان سرمایه گذاري ارزي این طرح

 
اقتصادي 140 میلیون یورو است. 

 
وي گفت: پتروشیمی دهدشت ظرفیت تولید سالانه 300 هزار تن انواع مواد پتروشیمی را دارد. 

 
برچسب ها 

 
- کهگیلویه وبویراحمد 

 
- اشتغال زایی 

- گچساران



صیانت از نیروي کار، حمایت از تولید و پایداري بنگاه هاي اقتصادي از اولویت هاي وزارت

کار است

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  40  |  تاریخ: 1399/10/09

خبرگزاري آریا - مشاور و نماینده ویژه وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی
در مشهد گفت:صیانت از نیروي کار، حمایت از تولید و پایداري بنگاه
هاي اقتصادي از اولویت هاي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی است .
به گزارش روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خراسان
رضوي، کریم یاوري گفت: در شرایط تحریم هاي ظالمانه و شیوع
ویروس کرونا مشکلات اقتصادي بنگاه هاي مشکل دار با همراهی و
تامین نقدینگی خصوصاً براي بنگاه هاي اقتصادي مشکلدار امري
اجتناب ناپذیر است و کارگران علی رغم تنگناهاي معیشتی که با آن
مواجه اند همکاري هاي قابل ملاحظه اي براي گذر از این مشکلات با
مدیران ،کارفرمایان، سهامداران بنگاه هاي اقتصادي مشکلدار داشته

 
اند . 

وي با بیان این که نقش تشکل ها در این زمینه اجتناب ناپذیر است، تاکید کرد: وجود و نقش تشکلهاي کارگري براي ایجاد روحیه بین کارکنان و

 
کارگران در جهت پیشرفت امور و دستیابی به میزان تولید و خدمات پیش بینی شده و برنامه هاي تولیدي و خدماتی بنگاه هاي اقتصادي است. 

یاوري در خصوص رسیدگی و حل و فصل مشکلات بنگاه هاي اقتصادي گفت: رفع این گونه از مشکلات در مرحله اول به عهده مدیران
،کارفرمایان،مالکان و سهامداران بنگاه هاي اقتصادي است و در مرحله بعد بر عهده سازمان ها و دستگاه هاي صادر کننده جواز تاسیس و پروانه بهره
برداري و همچنین بانک هایی است که با پرداخت تسهیلات در امور مرتبط با بنگاه مشارکت دارند و نهایتاً اگر مشکل از طریق موارد ذکر شده مرتفع
نشد کارگروهاي تسهیل و رفع موانع تولید به ریاست استانداران و با حضور اعضاء مرتبط و نیز بانک ها و سازمان هاي ذیربط تشکیل جلسه داده و در

 
رفع مشکلات بنگاه هاي اقتصادي اهتمام می کنند. 

وي خاطرنشان کرد: وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به جهت صیانت از نیروي کار،حفظ اشتغال و پایداري تولید و حفظ حیات اقتصادي بنگاه هاي
مشکلدار حضور موثر و گره گشایی در کارگروه هاي تسهیل و رفع موانع تولید استانها و ستاد تسهیل و رفع موانع تولید کشور دارد و در گره گشایی از

 
بنگاه هاي مشکل دار از هیچ کوششی فروگذار نمیکند. 

مشاور وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: از جمله اولویت هاي وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی رسیدگی به مشکلات واحدهاي مشکل دار

 
است. 

یاوري در پایان تصریح کرد: تشکیل جلسات مشترك کارگروه هاي تسهیل و رفع موانع تولید و کمیسیون هاي کارگري که اعضا مشترکی در آنها حضور
دارند می تواند در گره گشایی مشکلات بنگاه هاي ویژه حل و فصل مشکلات کارگران مفید و موثر باشد.



 معاون امور اقتصادي وزارت تعاون در کهگیلویه و بویراحمد: براي اشتغال جوانان در استان

باید به صنایع پایین دستی پتروشیمی روي آوریم

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  41  |  تاریخ: 1399/10/09

خبرگزاري آریا - معاون اقتصادي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی
گفت: پروژه پتروشیمی گچساران با 1600 میلیارد تومان از منابع
ریالی و 500 میلیون یورو از منابع ارزي براي اشتغال 300 نفر هزینه
شده است که با این حجم از اعتبار می توان در حوزه ي اقتصاد، به

 
ویژه صنعت گردشگري زمینه ي اشتغال بیشتري را فراهم کرد. 

به گزارش مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت تعاون، کار و رفاه
اجتماعی ، حجت االله میزایی با بیان این مطلب در نشست بررسی
واحدهاي تولیدي و رفع موانع تولید شهرستان گچساران افزود: وجود
ذخایر نفت و گاز مزیت بزرگ شهرستان گچساران است، اگر این

 
ذخایر تا 20 سال آینده به اتمام برسد تکلیف چیست؟ 

وي اظهار کرد: به ازاي هر فرصت شغلی در پتروشیمی گچساران 50 میلیارد تومان هزینه خواهد شد که این یک معادله نامأنوس است. اگر این 50

 
میلیارد تومان در بخش هاي صنعتی، کشاورزي و ... خرج شود، قطعاً اشتغال بیشتري می آفریند. 

میرزایی با اشاره به صنایع پایین دستی وابسته به وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: با نگاه توسعه اي، ملی و منطقه اي باید این واقعیت را

 
پذیرفت که روزي منابع نفت و گاز به پایان می رسد و به منابع زیردستی و پایین دستی پتروشیمی روي خواهیم آورد. 

وي تشریح کرد: وجود منابعی چون نفت، گاز، پتروشیمی ، فرصت بزرگ استان براي ایجاد اشتغال است. متأسفانه در بخشی از مناطق با وجود منابع

 
بزرگ، هزاران نفر از جوانان تحصیل کرده بدون مهارت در انتظار اشتغال هستند که از این نیروها حتی در مشاغل کوچک استفاده نمی شود. 

میرزایی تصریح کرد: ایجاد اشتغال به آموزش و توانمندسازي نیروها و جوانان جویاي کار نیاز دارد. در این زمینه طرح تسهیلات اشتغال پایدار روستایی
در نظر گرفته شده که با به کارگیري کشت هاي نوین نظیر کشت گلخانه اي و استفاده از آن به جاي کشت هاي سنتی، می توان در زمینه اشتغال گام
مؤثري برداشت. علاوه بر این، با استفاده از منابع آب و خاك این شهرستان و استان می توان به کشت هاي نوین روي آورد و بر صنایع تبدیلی و فرآوري

 
تمرکز کرد. 

میرزایی یادآور شد: با توجه به اینکه 200 هزار تن گوجه در استان کهگیلویه و بویراحمد تولید می شود، می توان این محصول را به صنایع تبدیلی از
جمله گوجه خشک تبدیل و آن را به خارج صادر کرد. با بهره گیري از این صنعت می توان کشاورزي مدرن را در استان کهگیلویه و بویراحمد و

 
شهرستان گچساران رواج داد. 

معاون امور اقتصادي وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی همچنین تشریح کرد: بنگاه هاي اقتصادي براي ایجاد اشتغال نیاز به تسهیلات و اعتبار دارند که در
اختیار آنها قرار خواهد گرفت. در زمینه خدمات درمانی نیز تا پایان سال 99 و یا درنهایت تا اردیبهشت سال آینده، پلی کلینیک تأمین اجتماعی

 
گچساران که تا کنون بیش از 80 درصد پیشرفت فیزیکی داشته به بهره برداري می رسد. 

به دستور محمد شریعتمداري وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، معاونین اینوزارتخانه (غلامرضا پناه معاون توسعه مدیریت و منابع، حجت میرزایی
معاونامور اقتصادي و عیسی منصوري معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال ) در سفري دوروزه به منظور بررسی وضعیت طرح هاي اشتغالزایی ،سرمایه

گذاري، وضعیتبیکاري، بازدید از پروژه هاي نیمه تمام استان به کهگیلویه و بویراحمد سفرکرده اند.



40 میلیارد ریال تسهیلات کرونا به واحدهاي گردشگري اردبیل پرداخت شد

منبع: ایرناشماره خبر:  42  |  تاریخ: 1399/10/09

اردبیل - ایرنا - مدیرکل هماهنگی امور اقتصادي استانداري اردبیل از پرداخت 40 میلیارد ریال تسهیلات کرونا به 740 نفر از افراد داراي
واحدهاي گردشگري در این استان خبرداد.

اردبیل - ایرنا - مدیرکل هماهنگی امور اقتصادي استانداري اردبیل
از پرداخت 40 میلیارد ریال تسهیلات کرونا به 740 نفر از افراد

 
داراي واحدهاي گردشگري در این استان خبرداد. 

به گزارش ایرنا، حسین وطن دوست روز سه شنبه در جلسه کمیته
اقتصادي ستاد کرونا که با محوریت بخش خدمات و گردشگري
برگزار شد، افزود: گردشگري یکی از مهم ترین محورهاي توسعه
اقتصادي بوده و استان اردبیل به لحاظ قابلیت ها ، توانمندي ها ،
آثار تاریخی و آبگرم هاي درمانی و اقلیمی و آب و هواي از جایگاه

 
خاص و ارزشمندي برخورد دار است. 

 
وي بیان کرد: این استان با جذب سرمایه گذاران خارجی و داخلی، بومی و غیربومی شاهد سرمایه گذاري هاي کلان بوده و هست . 

 
وي اظهارکرد: کرونا در استان اردبیل تمامی کسب و کارها و خدمات بویژه حوزه گردشگري را تحت تاثیر قرار داده است. 

وطن دوست گفت: دولت در این خصوص با پرداخت تسهیلات ویژه به واحدهاي تولیدي خدماتی و گردشگري در قالب دستورالعمل هاي ستاد ملی کرونا

 
از این بخش نیز حمایت می کند. 

او افزود: به این منظور جلوگیري از صدمه و خسارت بیشتر به صنعت گردشگري استان از جمله اهداف ستاد ملی و استانی کرونا بوده و رونق آن می

 
تواند سهم قابل توجهی در افزایش درآمدهاي ارزي و کارآفرینی داشته باشد. 

 
وي خواستار همکاري کامل دستگاه ها و بانک هاي عامل براي تسریع در اجراي مصوبات کمیته و حمایت از واحدها شد. 

 
برچسب ها 

 
- گردشگري 

 
- تسهیلات بانکی 

- استان اردبیل



چرا ایرانی ها زیاد کار می کنند و کم پول در می آورند؟

منبع: غیرمنتظرهشماره خبر:  43  |  تاریخ: 1399/10/09

چرا شهروندان برخی کشورها، کمتر کار می کنند و بیشتر پول در می آورند و در مقابل، چرا بسیاري از ایرانی ها، با داشتن دو شغل و سه شغل،
همچنان احساس می کنند که هر چه بیشتر می دَوَند، کمتر به هدف می رسند؟ یک پاسخ به این پرسش ها، می تواند در بالا بودن شاخص

«شدت انرژي» در ایران نهفته باشد و شاید دولت ...

به گزارش غیرمنتظره و به نقل از فرارو، محمد مهدي حاتمی: بر خلاف آنچه که شاید به نظر برسد، کارگران در کشور هاي ثروتمند، کمتر از کارگران در
کشور هاي فقیر کار می کنند. به عبارت ساده تر، ساعات کاري یک کارگر در کشور هاي ثروتمند، از ساعات کاري همتاي او در کشور هاي فقیر در طول

 
یک بازه زمانی مشخص، کمتر است. 

این نکته هم حائز اهمیت است که منظور از «کارگر»، کسی است که نیروي کار خود را در ازاي دستمزد به «کارفرما» می فروشد. بر این اساس، یک

 
برنامه نویس به همان اندازه یک کارگر کارخانه خودروسازي، در این تعریف می گنجد. 

 
چه کسی بیشتر کار می کند؟ 

گزارش هاي اقتصادي مختلف نشان می دهند که به میزانی که یک اقتصاد توسعه یافته تر و ثروتمندتر می شود، ساعات کاري افراد هم کاهش پیدا می
کند. علت هم تقریباً واضح است: کارگران در کشور هاي ثروتمند، با ساعات کاري کمتر و مشاغلی که عمدتاً تخصصی تر هستند، درآمد بیشتري (در

 
قیاس مطلق، مثلاً بر حسب دلار به ازاي هر ساعت کار) کسب می کنند. 

در یک گزارش آماري و تحلیلی که در سایت ourworldindata.org منتشر شده، مقایسه اي میان ساعات کار و میزان درآمد در میان شهروندان
کشور هاي مختلف ترسیم شده است. بر این اساس و به عنوان مثال، شهروندان سوئیسی که در دسته ثروتمندترین مردم جهان قرار می گیرند، درآمد
متوسطی حدود 20 برابر بالاتر از شهروندان کشور «کامبوج» دارند. واضح است که چنین اختلافی، یعنی تفاوتی در حد 2 هزار درصد، چه اثري بر

 
زندگی شهروندان این دو کشور می گذارد. 

اما اگر بنا به دسته بندي باشد، شهروندان کشور هاي مختلف چه میزان کار می کنند؟ داده هاي این گزارش نشان می دهد که شهروندان کشور هایی
GDP per) «همچون «کامبوج» و «میانمار» که از جمله کشور هاي فقیر آسیایی هستند و یکی از کمترین نسبت هاي «سرانه تولید ناخالص داخلی

 
capita) را در میان کشور هاي جهان دارند، از قضا در فهرست کشور هایی هم قرار دارند که شهروندان شان ساعات کاري بیشتري در طول روز دارند. 

در کامبوج، یک کارگر به طور متوسط سالانه حدود 2 هزار و 456 ساعت کار می کند و این در حالی است که در سوئیس، کارگران به طور متوسط

 
سالانه حدود 1590 ساعت کار می کنند. (حدود 900 ساعت کمتر) 

دیگر بخش هاي این گزارش که داده هاي آن به سال 2017 میلادي بر می گردد، نشان می دهد که به عنوان نمونه، آلمانی ها، نروژي ها و فرانسوي ها،
با کمترین میزان کار، بیشترین درآمد را دارند. شهروندان کشور هایی مانند ایالات متحده آمریکا، بریتانیا، ژاپن و ایرلند در رتبه هاي بعدي قرار می

 
گیرند. 

از آن سو، شهروندان کشور هایی همچون هند، چین، مالزي و سنگاپور، بسیار بیش از شهروندان آلمانی یا نروژي کار می کنند. مثلاً، در حالی که یک
آلمانی سالانه کمتر از هزار و 400 ساعت کار می کند، شهروندان چینی حدود 2 هزار و 200 ساعت در سال کار می کنند و شهروندان ترکیه نیز، کمی

 
بیش از هزار و 800 ساعت. 



این، اما در حالی است که با افزایش «درآمد ملی»، ساعات کاري کارگران هم کاهش پیدا می کند و این نه تنها در مقایسه میان کشور هاي مختلف با

 
یکدیگر، که در مقایسه میان دوره هاي مختلف تاریخی در یک کشور واحد هم مصداق دارد. 

 
آیا «سخت کوش» بودن برخی ملت ها واقعیت دارد؟ 

بسیار شنیده ایم که ژاپنی ها ملتی سخت کوش هستند یا اینکه شهروندان برخی کشور هاي حاشیه خلیج فارس، «اهل کار» نیستند. اما آیا نسبت دادن

 
این ویژگی هاي عمومی و کلی به شهروندان کشور هاي مختلف واقعیت دارد و مورد پشتیبانی داده هاي آماري قرار می گیرد؟ 

پاسخ به این پرسش چندان ساده نیست. نخستین مشکل این است که داده هاي آماري دقیق در طول سالیان متمادي در کشور هاي مختلف، ممکن
است به این سادگی قابل دسترس نباشد. از آن سو، ماهیت و شکل اقتصاد در کشور هاي مختلف با یکدیگر تفاوت دارد و به عنوان نمونه، در کشوري
مانند امارات متحده عربی که بسیاري از مشاغل در حوزه تجارت، امور مالی و یا سرمایه گذاري هاي کلان قرار می گیرند، طبیعتاً ساعات کاري هم کمتر

 
خواهند بود. 

از آن سو، اما برخی داده هاي آماري، از جمله در گزارش مورد اشاره در بالا وجود دارد که می تواند «سخت کوش» بودن شهروندان برخی کشور ها را به
شکلی نسبی نشان دهد. به عنوان نمونه، شهروندان کره جنوبی در سال 2017، به طور متوسط سالانه حدود 2 هزار و 100 ساعت کار کرده اند. این در
حالی است که شهروندان این کشور در سال 2000 میلادي، حدود 2 هزار و 500 ساعت، در سال 1989 میلادي، حدود 2 هزار و 700 ساعت و در سال

 
1977 میلادي حدود 2 هزار و 800 ساعت کار می کردند. 

به عبارت ساده تر، اگر هفته کاري را 5 روزه در نظر بگیریم، اهالی کره جنوبی در سال 1977 میلادي (حدود سال 1355 هجري خورشیدي)، روزانه
حدود 10.7 ساعت کار می کرده اند. براي آن دسته از ایرانی هایی که تعجب می کنند کره جنوبی چگونه از جایگاهی نزدیک به اقتصاد ایران در طول

 
نزدیک به 5 دهه به یکی از بزرگ ترین اقتصاد هاي جهان بدل شده، شاید چنین مقایسه اي خالی از لطف نباشد. 

 
چرا شهروندان برخی کشور ها بیشتر پول در می آورند؟ 

اما چرا شهروندان برخی کشورها، کمتر کار می کنند و بیشتر پول در می آورند، حال آنکه شهروندان کشور هاي دیگر، مجبورند بیشتر کار کنند، اما در

 
زندگی پیشرفت نمی کنند؟ کلید اصلی براي پاسخ به این پرسش، در «بهره وري» شغلی نهفته است. 

«بهره وري» در اقتصاد و البته بسیاري حوزه هاي دیگر، به طور کلی به صورت نسبت میان «خروجی» به «ورودي» محاسبه می شود. به عبارت ساده تر،
اینکه چقدر باید «خرج» شود تا مقدار مشخصی «دخل» ایجاد شود. مثلاً، اگر بخواهید یک رستوران راه اندازي کنید که ماهانه صد میلیون تومان درآمد

 
داشته باشد، شاید مجبور باشید مثلاً 2 میلیارد تومان سرمایه گذاري کنید. 

«بهره وري» شغلی را، اما می توان به شکلی دیگر و بر اساس «بازده اقتصادي در مقابل یک ساعت کار» نیز محاسبه کرد. مثلاً، براي محاسبه اینکه کارگر
یک کارگاه تولید کتانی ورزشی چقدر بازده شغلی دارد، می توانیم تعداد کتانی هایی که این کارگر در مدت یک ساعت تولید می کند را در نظر بگیریم و

 
آن را با تعداد کتانی هایی که (به طور متوسط) یک کارگر در کشوري دیگر در طول یک ساعت تولید می کند، مقایسه کنیم. 

براي ساده سازي و کلان سازي محاسبه می توانیم تولید ناخالص داخلی (GDP) یک کشور را در نظر بگیریم و آن را در مقایسه با تعداد ساعات کاري
تمام شاغلین آن کشور در طول یک سال مورد سنجش قرار دهیم. به عبارتی، هر چقدر میزان تولید اقتصادي کالا و خدمات در یک کشور بیشتر باشد و

 
همزمان کارگران آن کشور کمتر کار کنند، بازدهی شغلی آن ها بالاتر خواهد بود و آن ها در ازاي کار کمتر، بیشتر پول در می آورند. 

بر این اساس، در سال 2017، شهروندان نروژي به ازاي هر ساعت کار، به طور متوسط حدود 80 دلار درآمد تولید کرده اند و شهروندان آلمانی هم به
ازاي هر ساعت کار، حدود 70 دلار درآمد داشته اند. نروژ کشوري کم جمعیت با درآمد نفتی است و شاید بهتر باشد از این مقایسه کنار گذاشته شود، اما

 
مثال آلمان نشان می دهد که شهروندان این کشور، به طور متوسط، بالاترین بهره وري شغلی را در جهان دارند. 

شهروندان ترکیه اي، تقریباً نصف شهروندان آلمانی بهره وري شغلی دارند و در سال 2017، به ازاي هر ساعت کار، حدود 44 دلار تولید کرده اند. در
مقام مقایسه، اما شهروندان پاکستانی در همان زمان، به ازاي هر ساعت کار حدود 8.2 دلار تولید کرده اند، یعنی چیزي در حدود یک پنجم شهروندان

ترکیه اي. 



 
چرا بازدهی شغلی در ایران پایین است؟ 

در این گزارش داده دقیقی در مورد ایران و شهروندان ایرانی وجود ندارد، اما بهره وري شغلی در ایران، بر اساس گزارش هاي مشابه، در میان پایین ترین

 
ها در منطقه است. اما این اتفاق چرا رخ می دهد؟ 

اقتصاد ایران، اقتصادي به شدت بی ثبات است که تاثیر سیاست بر آن، تقریباً همواره منفی بوده است. نوسان بسیار زیاد نرخ ارز، تغییرات ناگهانی قوانین،
نبود امنیت سرمایه گذاري و از همه مهم تر، از بین رفتن «سرمایه اجتماعی» (مثلاً در قالب کاهش اعتماد مردمی به کلیت حکمرانی)، همه و همه می

 
توانند عواملی باشند که بازدهی شغلی در ایران را تحت الشعاع قرار می دهند. 

با این همه، شاید بتوان در کنار این عللِ کلی که همواره هم تکرار شده اند، عللی را هم برشمرد که تا اندازه اي «فنی تر» هستند و می توان امیدوار بود

 
گوشی شنوا پیدا شود که دیر یا زود براي از میان برداشتن این موانع، آستینی بالا بزند. 

Energy) «به نظر می رسد یکی از مهم ترین دلایل براي اینکه چرا بهره وري شغلی در ایران پایین است، بالا بودن شاخص «شدت انرژي
intensity) در ایران باشد. «شدت انرژي» به عبارت ساده، بیان می کند که براي تولید هر واحد از «تولید ناخالص داخلی»، چقدر انرژي مصرف می

 
شود. بالا بودن این شاخص، در واقع معیاري از ناکارآمدي یک اقتصاد خواهد بود. 

مثلاً فرض کنید من براي گرم کردن خانه ام ماهانه 100 هزار تومان پول گاز می دهم و شما براي گرم کردن خانه تان که از هر نظر شبیه به خانه من
است و تنها عایق بندي بهتري دارد، ماهانه 50 هزار تومان پول گاز می دهید. واضح است که میزان هدررفت انرژي در خانه من، 2 برابر بیشتر از خانه

 
شما است و از این نظر، عایق بندي خانه من ناکارآمدتر از عایق بندي خانه شما است. 

بر اساس برخی گزارش ها، ایران یکی از فاجعه بارترین شاخص هاي «شدت انرژي» را در جهان دارد. به عنوان مثال، بر اساس گزارش سال 2018
آژانس بین المللی انرژي، ایران براي دومین سال متوالی در صدر لیست کشور هایی قرار گرفت که بالاترین یارانه انرژي را پرداخت می کنند. (در سال

 
2016، چین رتبه نخست را داشت.) 

بر این اساس، در سال 2018، ایران حدود 69 میلیارد دلار یارانه براي سوخت هاي فسیلی داده که نسبت به سال 2017 حدود 43 درصد افزایش داشته

 
است. با نرخ دلار 25 هزار تومانی، این مبلغ تقریباً معادل 1700 «هزار میلیارد تومان» (یا 1700 تریلیون تومان) است. 

در گزارش آژانس بین المللی انرژي در سال 2019، ایران باز هم رتبه نخست را داشت و این بار، در یکی از سخت ترین سال هاي تاریخ اقتصاد معاصر

 
خود، حدود 86 میلیارد دلار یارانه انرژي پرداخت کرد. این رقم، به تنهایی معادل حدود 19 درصد از یارانه انرژي جهان در آن سال بوده است. 

اما «یارانه انرژي» اصلاً یعنی چه؟ توضیح اینکه قیمت حامل هاي انرژي (همچون بنزین و گازوئیل) در ایران تقریباً ارزان ترین در سطح جهان است و
حتی با وجود اینکه درآمد ایرانی ها اکنون در مقایسه با درآمد شهروندان دیگر کشور ها بسیار پایین آمده، راه حل مشکل کم درآمد بودن ایرانی ها،

 
پایین نگه داشتن قیمت انرژي نیست. 

ماجرا دقیقاً برعکس است. اگر دولت منتخب در انتخابات ریاست جمهوري سال 1400 تلاش کند یارانه انرژي را حذف کند (یعنی قیمت بنزین و سایر
حامل هاي انرژي را واقعی کند) و همزمان درآمد هاي آزاد شده را «واقعاً» خرج توسعه کشور کند، اتفاقات کم سابقه اي در حوزه رشد اقتصادي ایران به

 
وقوع می پیوندد. 

رقم یارانه انرژي (که ثروتمندان بیش از فقرا از آن بهره می برند) در ایران آن قدر زیاد است که اگر همین یک مورد هم در فهرست اصلاحات اقتصادي
کشور قرار بگیرد، باید بی نهایت خوشحال بود. به این ترتیب، شاید بد نباشد چند ماه مانده به برگزاري انتخابات ریاست جمهوري سال 1400 و در
شرایطی که اقتصاد ایران یکی بدترین دوره هاي تاریخی خود را از سر می گذراند، به راه حل هایی که اقتصاددانان جهان بار ها توصیه کرده اند و البته

راه حل هایی که سخت و دردناك هم هستند، بیشتر پرداخته شود.



سفره خالی اصناف؛ ره آورد کرونا/ دردي که با تسهیلات دوا نمی شود

منبع: غیرمنتظرهشماره خبر:  44  |  تاریخ: 1399/10/09

اجاره بهاي سرسام آور مغازه ها و سفره خالی ره آوردي بود که کرونا سرسفره بسیاري از اصناف آورده و بسیاري، علیرغم تلاش دولت براي حمایت
از صاحبان مشاغل، همچنان این روزها دغدغه نان دارند. نوشته سفره خالی اصناف؛ ره آورد کرونا/ دردي که با تسهیلات دوا نمی شود اولین بار

در غیرمنتظره - سایت خبري گیلان. ...

به گزارش غیرمنتظره و به نقل از ایسنا، نزدیک به یک سال است که میزبان کرونا، این مهمان ناخوانده هستیم و متاسفانه این بیماري همه گیر زندگی
تعداد زیادي از شهروندان را دستخوش ضرر و زیان کرده و داغ بر دلهایمان نهاده است. از جاي خالی بسیاري از عزیزانمان و رنج بیماري خود و اطرافیان

 
گرفته تا تعطیلی مشاغل و رکود بازار و دغدغه هاي مالی و معیشتی که این روزها سوهان روح بسیاري از ما شده است. 

دولت براي کاستن آلام اقتصادي اصناف به ویژه اصنافی که مجبور به رعایت قرنطینه و تعطیلی کسب و کار بودند، بسته هاي حمایتی و پرداخت
تسهیلات کرونا را در دستور کار قرار داد ولی به نظر می رسد مدت کوتاه تنفس این وام و زودهنگام بودن موعد بازپرداخت براي تسهیلات، همچنین

 
کارمزد بالاي این وام ها براي صاحبان مشاغلی که هنوز درگیر رکود و تعطیلی هستند، چاره کار نیست. 

شاید براي حل مشکلات معیشتی فعالان مشاغل خرد و صاحبان اصنافی که این روزها علاوه بر دغدغه هاي بهداشتی کرونا، با مشکلات اقتصادي ناشی از
بیماري دست و پنجه نرم می کنند باید طرحی دیگر درانداخت، زیرا تسهیلات کرونا آن هم با مدت تنفس کوتاه و کارمزد بالا باعث شده مشکلات اصناف

 
به صورت مقطعی حل شود و در واقع با سر رسیدن موعد بازپرداخت، مشکلی بر دیگر مشکلات اقتصادي آنها اضافه می شود. 

 
پرداخت 250 میلیارد تسهیلات کرونا به اصناف بندرانزلی 

محمدرضا روحانی منش، رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان بندرانزلی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: حمایت از اصناف و بازاریان در شرایط
کرونایی حائز اهمیت بوده و در دستور کار دولت قرار دارد که در همین راستا با مدیریت خوب و هدفمند فرماندار بندرانزلی در بحث جذب اعتبارات و

 
تسهیلات، موفق به تشکیل 2481 فقره پرونده تسهیلات و ایجاد اشتغال براي 3175 نفر و پرداخت 250 میلیارد ریال شدیم. 

رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان بندرانزلی با اشاره به اینکه این تسهیلات در راستاي حمایت از اصناف، با تعامل اداره کل تعاون، کار و رفاه
اجتماعی استان گیلان و هم افزایی سایر دستگاه ها با اتاق اصناف شهرستان انجام شده، تصریح کرد: این تسهیلات شش میلیون تومان براي موسسات

 
کرایه اتومبیل و ناوگان حمل و نقل بود؛ همچنین مبالغ 12 تا 16 میلیون تومان نیز با مدت استراحت سه ماهه به متقاضیان اصناف پرداخت شده است. 

روحانی منش تاکید کرد: با شیوع کروناویروس و با توجه به اهمیت رعایت پروتکل ها و موازین بهداشتی که منجر به محدودیت هایی در حوزه کسب و
کار بازار و اصناف شد، بسیاري از اصناف براي ادامه حیات اقتصادي به حمایت مالی جدي شدند و اینگونه حمایت ها می تواند پویایی اقتصادي را در

 
سطح استان و شهرستان بیشتر کند. 

وي با بیان اینکه در حال حاضر 11 هزار و 800 واحد صنفی فعال با اشتغال 23 هزار و 600 نفر در بندرانزلی فعالیت دارند، گفت: اصناف بندرانزلی از

 
بدو شیوع بیماري کرونا همراه و همگام با مردم و مسئولان بودند. 

 
تسهیلات یعنی حمایت؛ نه دغدغه براي بازپراخت کارمزد 

یکی از فعالان با سابقه توزیع میوه و تره بار بندرانزلی در پاسخ به این سوال که «آیا تسهیلات حمایتی کرونا دریافت کرده یا خیر؟»، اظهار کرد: از



تسهیلات حمایتی کرونا نتوانستم استفاده کنم. هرچند بازپرداخت 12 درصد کارمزد هم مثل وام هاي دیگر است و بانک هم همین وام را می دهد؛ این

 
که دیگر تسهیلات حمایتی نیست! 

وي با اشاره به اینکه در ایام کرونا جزو مشاغل داراي محدویدت نبوده است، افزود: اتفاقا چون مغازه هاي دیگر تعطیل بودند، مشتري هاي ما بیشتر بود

 
ولی کارمان سخت تر شده بود و بهداشت را خیلی جدي رعایت می کردیم تا مشکلی براي خودمان و شهروندان پیش نیاید. 

 
دخل خالی کرکره مغازه ها را پایین می کشد 

علی سفیدروح، رئیس اتاق اصناف شهرستان بندرانزلی نیز در گفت وگو ایسنا، با اشاره به اینکه اقتصاد ضعیف و درآمد پایین دغدغه این روزهاي بسیاري
از اصناف است، اظهار کرد: اجاره بهاي مغازه ها زیاد است و در روزهاي کرونایی و تعطیلی هایی که شاهد بودیم، بسیاري از اصناف درآمدي نداشتند و

 
همچنان باید اجاره پرداخت می کردند و این بار مضاعفی براي آنها بود. 

سفیدروح به ورود تحصیلکردگانی که به دلیل بیکاري وارد بازار شده اند، اشاره کرد و گفت: شاهد ورود نسل جدید و تحصیلکرده به بازار هستیم و به

 
دلیل مشکلات این روزهاي بازار، ماندگاري زیادي در این عرصه ندارند. 

وي با اشاره به ابطال پروانه هاي کسب از سوي فعالان اصناف که بیشتر هم در صنف خواروبارفروشان و فروشندگان پوشاك است، تاکید کرد: مغازه هاي

 
کوچک خواروبارفروشی به عنوان خرده فروش نمی توانند در برابر فروشگاه هاي بزرگ مقاومت کنند. 

رئیس اتاق اصناف بندرانزلی تصریح کرد: با توجه به اینکه مغازه ها اجاره یک ساله بودند و در این مدت دچار ضرر و زیان شدند، ترجیح دادند تا پروانه

 
کسب را ابطال و مغازه را تعطیل کنند. 

سفیدروح، با اشاره به فعالیت 34 اتحادیه در شهرستان بندرانزلی، گفت: طی 9 ماهه امسال 283 مورد ابطال پروانه کسب انجام شده؛ همچنین طی این

 
مدت 575 مورد پروانه کسب صادر شده که از این تعداد 160 پروانه به درخواست کنندگان فعالیت از سوي بنگاه داران املاك بود. 

 
کابوس کارمزد تسهیلات در روزهایی که درآمدي نیست 

محمود حسین نیا، رئیس اتحادیه چایخانه داران شهرستان بندرانزلی نیز در ادامه در گفت وگو با ایسنا، عنوان کرد: چایخانه داران از جمله اصناف ضعیف

 
هستند و دوران کرونا هم اولین صنفی بودند که تعطیل شدند و در واقع آخرین صنفی هم هستند که با فعالیت مجدد آنها موافقت می شود. 

وي با اشاره به اینکه در اولین دوره قرنطینه چهار ماه بدون هیچ امکاناتی تعطیل بودیم، افزود: با توجه به اینکه بیشتر فعالان این قشر باید اجاره مغازه

 
بدهند و کرایه خانه و خرج زندگی دارند، به مشکل زیادي برخوردیم. 

حسین نیا، در پاسخ به اینکه «آیا تسهیلات حمایتی کرونا گره گشاي اموراتشان بوده است؟»، تصریح کرد: ما که وام و تسهیلات حمایتی کرونا گرفتیم

 
باید اقساط را با 12 درصد کارمزد بعد از دو ماه تنفس، پرداخت کنیم، اما وقتی مغازه بسته است، چطور باید این پول را برگردانیم؟! 

وي افزود: به دلیل بیکاري و عدم کسب درآمد، وامی که دریافت کردیم خرج هزینه هاي زندگی روزمره شده و قسط وام 16 میلیونی ماهانه 760 هزار

 
تومان است که حالا دغدغه تامین این مبلغ را دارم. کاش حداقل بازپرداخت وام با چهار درصد کارمزد بود. 

حسین نیا با تاکید بر اینکه چایخانه داران قشر کم درآمدي هستند و سرمایه اي هم جز یک سماور و چند دست استکان و نعلبکی ندارند، عنوان کرد: در

 
واقع از ناچاري و بیکاري وارد این شغل شدیم و اگر فعالیتمان تعطیل و پروانه کسبمان ابطال شود، باید کنار خیابان بنشینیم. 

رئیس اتحادیه چایخانه داران شهرستان بندرانزلی ادامه داد: مشکلات ما خیلی زیاد است. از ابتداي امسال دو نفر پروانه فعالیت خود را به دلیل تغییر
شغل ابطال کردند و مابقی هم کم و بیش با مشکلات دست و پنجه نرم می کنند، چون نه مهارتی دارند، نه حرفه اي می دانند؛ شغلی هم نیست که

بخواهند مشغول به کار شوند.





پرداخت 37 میلیاردي وام قرض الحسنه به مددجویان قائم شهري
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37 میلیارد و 740 میلیون ریال وام قرض الحسنه امسال به 584 مددجوي تحت پوشش کمیته امداد شهرستان قائم شهر پرداخت شد.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیماي مرکز مازندران، رئیس کمیته
امداد شهرستان قائم شهر با اعلام این خبر گفت: همچنین در این
مدت 13 میلیارد و 985 میلیون ریال بابت هزینه درمانی شامل
پیشگیري از سوءتغذیه کودکان، بیمه هاي اجتماعی، لوازم بهداشتی

 
و ... به مددجویان ارائه شده است. 

جمال یعقوبی با اشاره به مساعدت یک میلیارد و 504 میلیون ریالی
اجاره مسکن به 469 خانوار مددجوي قائم شهري افزود: از ابتداي
امسال تاکنون به 39 مددجو هدیه ازدواج پرداخت و براي 63 خانوار

 
لوازم خانگی تهیه شد. 

بیشتر بخوانید: توزیع وسایل گرمایشی بین مددجویان مناطق

 
سردسیر مازندران 

رئیس کمیته امداد شهرستان قائم شهر با بیان اینکه ساخت و خرید مسکن براي 14 خانوار و تعمیر و بازسازي براي 97 خانوار از جمله اقدامات این نهاد

 
بوده است، از ایجاد اشتغال براي 289 مددجو در این مدت خبر داد. 

یعقوبی تصریح کرد: 4 هزار و 935 خانوار مددجو (2 هزار و 116 خانوار مددجوي شهري و بقیه روستایی) تحت حمایت کمیته امداد امام خمینی (ره)
شهرستان قائم شهر قرار داشته که 3 هزار و 569 آن ها را زنان سرپرست خانوار تشکیل می دهند.



بررسی راهکارهاي توسعه بخش مسکن در کردستان
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اولین نشست شهرداران استان با موضوع راهکار هاي تامین مالی و توسعه بخش مسکن امروز در سنندج به صورت ویدیو کنفرانس برگزار شد.

به گزارش خبرگزاري صداوسیمامرکز کردستان، سلیمی مدیر شعب
بانک مسکن استان کردستان در این نشست با اشاره به اینکه 90
درصد تسهیلات این بانک به حوزه مسکن اختصاص پیدا کرده است
گفت: هیچ محدودیتی براي پرداخت تسهیلات به صاحبان طرح

 
اقدام ملی نداریم . 

سلیمی گفت: 29 هزار نفر در طرح اقدام ملی ثبت نام کرده اند که

 
22 هزار نفر مشمول این طرح می شوند و از این تعداد 8 هزار و 566 نفر هم اقدام به افتتاح حساب کرده اند . 

 
مدیر کل امور شهري استانداري کردستان هم گفت: با فعال شدن بخش مسکن سایر بخش ها هم فعال خواهد شد. 

اسدي افزود: تامین سرپناه و اشتغال جوانان دو حوزه مهم در کشور است و به همین دلیل باید دستگاه هاي متولی تمام توان خود را براي فعال شدن

 
این دوبخش بکار گیرند. 

در این جلسه مشکلات ساخت واحد هاي مسکونی طرح اقدام ملی و راهکار هاي حل آن از طریق ویدیو کنفرانس با شهرداران استان بررسی شد.



سد هاي قصرشیرین 10 هزار هکتار از اراضی دیم را آبی می کند
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استفاده از منابع آبی سد ها در این شهرستان 10 هزار هکتار از اراضی کشاورزي دیم پایاب سد ها را به آبی تبدیل می کند و تحولی بزرگ در
این بخش در منطقه ایجاد می شود

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز کرمانشاه، مرادعلی تاتار جلسه کارگروه خاك و کشاورزي قصرشیرین با حضور مدیر عامل آب منطقه اي
کرمانشاه افزود: دولت در زمینه اجراي سامانه هاي زیردست و شبکه هاي
انتقال آب سد ها و همچنین سامانه هاي آبرسانی و احداث ایستگاه هاي
پمپاژ آب هزینه هاي زیادي در این منطقه انجام داده که بخشی به بهره

 
برداري رسیده و بخشی نیز در آینده راه اندازي می شود. 

وي اظهارداشت: براي احداث شبکه زیردست تنگ حمام مشکل تامین
اعتبار داریم که شرکت آب منطقه اي قول تجهیز و راه اندازي ایستگاه
پمپاژ باباهادي را داده که تا پایان سال به بهره برداري برسد و حدود 2

 
هزار هکتار دیگر را از طریق این سامانه زیرپوشش قرار می گیرد. 

او گفت: وجود سه سد بزرگ تنگ حمام، زاگرس و شرف شاه سومار را پتانسیل بزرگی براي توسعه کشاورزي و تقویت اشتغال شهرستان قصرشیرین

 
عنوان کرد. 

نماینده عالی دولت در قصرشیرین گفت: در سد شرفشاه شرکت آب منطقه اي 600 هکتار از اراضی را به جهاد کشاورزي واگذار کرده و با اجراي آن یک

 
هزار و 750 هکتار از اراضی پایاب این سد مشروب می شود. 

 
وي گفت: با پیش بینی هاي اعتباري و بودجه اي در سال 1400 امیدواریم این طرح ها به بهره برداري برسد. 

فرماندار قصرشیرین گفت: استفاده از تمامی ظرفیت هاي بخش کشاورزي از دغدغه ها و خواست اصلی مردم است و ما هم در این خصوص تمام تلاش
خود را به کار می گیریم.



سالانه 1500 زندانی استان بوشهر آموزش مهارتی می بینند
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بوشهر - مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان بوشهر گفت: با برنامه ریزي صورت گرفته، سالانه هزار و 500 زندانی استان بوشهر آموزش
مهارتی می بینند.

بوشهر - مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان بوشهر گفت: با
برنامه ریزي صورت گرفته، سالانه هزار و 500 زندانی استان بوشهر

 
آموزش مهارتی می بینند. 

به گزارش خبرنگار مهر، عبدالمجید دراهکی ظهر سه شنبه در آئین
انعقاد تفاهم نامه توانمندسازي مهارتی و اشتغال مددجویان استان
بوشهر اظهار داشت: در راستاي توانمندسازي زندانیان به منظور

 
اشتغال پس از آزادي برنامه ریزي گسترده اي صورت گرفته است. 

وي زمان اجراي این تفاهم نامه را سه سال عنوان کرد و ادامه داد: با
تحقق برنامه هاي مد نظر در این تفاهم نامه شاهد توانمندسازي و

 
دستیابی به شغلی آبرومند و داشتن یک زندگی سالم و آبرومندانه براي این افراد پس از آزادي خواهیم بود. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان بوشهر بیان کرد: آموزش هاي مختلف و متعددي در زمینه هاي کشاورزي، خدمات، صنعت و صنایع دستی به

 
زندانیان ارائه می شود که تلاش می شود این آموزش ها با حضور در محیط کار واقعی در اصناف استان فراهم شود. 

وي از تلاش براي ایجاد روحیه استقلال، خودباوري و کارآفرینی از طریق کسب آموزش هاي مهارتی در محیط واقعی کار خبر داد و افزود: آموزش هاي

 
متناسب با نیاز بازار کار در محیط واقعی و چگونگی انجام کار تیمی و گروهی به مددجویان ارائه می شود. 

دراهکی با اشاره به تأثیر بسیار بالاي این آموزش ها به دلیل ارائه آموزش در محیط واقعی کار ادامه داد: زندانیان با دریافت این آموزش ها می توانند

 
حتی در طول مدت حبس با تولید محصول و خدمت، درآمدزایی داشته باشند. 

وي پیشگیري از آسیب هاي اجتماعی بعد از ترخیص زندانیان را مهمترین هدف آموزش زندانیان بیان کرد و افزود: سالانه به طور میانگین حدود هزار و

 
500 نفر از زندانیان در استان بوشهر دوره هاي مهارتی و آموزش فنی و حرفه اي را در رشته ها و حرفه هاي مختلف فرا می بینند. 

 
ارائه بسته هاي تشویقی 

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي استان بوشهر نیز در این آئین اظهار داشت: از برنامه هاي مهم ما طراحی بسته هاي تشویقی براي صنایع

 
و صنوفی که در اجراي آموزش به صورت محیط واقعی کار خاص زندانیان رأي باز، داوطلب می شوند است. 

خورشید گزدرازي با اشاره به اهمیت استفاده از مشوق ها گفت: ارائه آموزش هاي مهارتی به زندانیان می تواند آنها را به افراد ماهر و توانمند بدل کرده و

 
به اشتغال آنها و عدم بازگشت آنها به محیط زندان کمک کند. 

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي استان بوشهر خاطرنشان کرد: توجه به این مهم می تواند به تحقق سیاست کاهش جمعیت زندانیان که

 
از رویکردهاي مهم قوه قضائیه به شمار می رود، کمک کند. 



وي مهارت آموزي را تنها راه اشتغال و کاهش آسیب هاي اجتماعی در بین مددجویان زندان هاي استان بیان کرد و گفت: شناسایی مراکز یادگیري
تحت عنوان واحدهاي پذیرنده از بین بنگاه هاي اقتصادي که داراي شرایط پذیرش مهارت آموز و اجراي دوره هاي آموزشی به صورت مهارت آموزي در

 
محیط کار واقعی را دارا باشند به طور جدي در دستور کار خود براي اشتغال مددجویان زندان ها قرار خواهیم داد. 

تفاهم نامه چهارجانبه فی مابین اداره کل آموزش فنی و حرفه اي، اداره کل زندان ها و اقدامات تأمینی و تربیتی، اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و
کشاورزي و اتاق اصناف استان بوشهر در راستاي توانمندسازي مهارتی و اشتغال مددجویان استان بوشهر پس از آزادي از زندان منعقد شد.



اولین تفاهم نامه توانمندسازي و اشتغال زندانیان کشور امضا شد
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بوشهر - در نشستی با حضور مدیران زندان، فنی وحرفه اي، اصناف و اتاق بازرگانی استان بوشهر، اولین تفاهم نامه چهارجانبه توانمندسازي و
اشتغال مددجویان زندان هاي کشور منعقد شد.

بوشهر - در نشستی با حضور مدیران زندان، فنی وحرفه اي، اصناف
و اتاق بازرگانی استان بوشهر، اولین تفاهم نامه چهارجانبه

 
توانمندسازي و اشتغال مددجویان زندان هاي کشور منعقد شد. 

به گزارش خبرنگار مهر، مدیر کل زندان ها و اقدامات تأمینی تربیتی
استان بوشهر ظهر سه شنبه در آئین امضاي این تفاهم نامه اظهار
داشت: یادگیري مهارت به زندانیان به کاهش جمعیت کیفري منجر

 
می شود. 

رضا مقبلی قرائی با اشاره به اهمیت مهارت افزایی زندانیان
خاطرنشان کرد: همه تلاش هاي ما در برگزاري دوره هاي آموزشی

 
براي زندانیان به شکلی تمرکز یافته که منجر به درآمدزایی و اشتغالزایی براي آنها شود. 

وي با بیان اینکه دوره هاي حرفه آموزي براي زندانیان با توجه به شیوع کرونا با فاصله گذاري اجتماعی و رعایت کامل پروتکل هاي بهداشتی برگزار می

 
شود، افزود: با اجرایی این تفاهم نامه همکاري و تعامل با دادسراهاي استان میزان زندانی هاي استان 40 درصد کاهش پیدا خواهد کرد. 

مدیر کل زندان ها و اقدامات تأمینی و تربیتی استان بوشهر تصریح کرد: این تفاهم نامه نقطه شروع اشتغال مددجویان مهارت آموخته در زندان هاي

 
استان خواهد شد. 

وي اضافه کرد: اداره کل زندان ها و اقدامات تأمینی و تربیتی بوشهر همکاري و مشارکت خوبی با ادارات کل آموزش فنی و حرفه اي و اتاق اصناف و اتاق
بازرگانی و صنایع و معادن استان براي برگزاري دوره هاي آموزشی و مهارتی براي زندانیان دارد و اجراي این دوره ها تأثیر قابل توجهی در حرفه آموزي

 
و اشتغالزایی زندانیان پس از آزادي داشته است. 

مقبلی قرائی افزود: شناسایی افراد واجد شرایط جامعه هدف (زندانیان رأي باز) و اعلام به اداره کل آموزش فنی و حرفه اي استان، انجام حمایت هاي
مادي و معنوي جامعه هدف مهارت آموخته پس از اتمام دوره آموزشی تا اخذ گواهینامه مهارتی و اشتغال آنان و رایزنی با صندوق کارآفرینی امید براي
اختصاص اولویت پرداخت تسهیلات به فراگیران موضوع تفاهم نامه پس از اخذ گواهینامه را از جمله تعهدات اداره زندان هاي استان در این تفاهم نامه

 
است. 

 
صدور پروانه رایگان 

رئیس اتاق اصناف بوشهر نیز در این نشست از همکاري براي اجراي این تفاهم نامه خبر داد و افزود: صدور پروانه کسب براي مهارت آموختگان مددجوي

 
زندان هاي استان در راستاي انعقاد این تفاهم نامه رایگان است. 

مصطفی گراشی افزود: یکی از عواملی که موجب گرایش افراد به بزه و اعمال مجرمانه می شود، نداشتن مهارت مناسب و شغل است که این خلأ با حضور

 
افراد در دوره هاي فنی و حرفه اي و یادگیري حرفه ها پر می شود. 



وي به همکاري همه اصناف شهر بوشهر با این طرح خداپسندانه اشاره کرد و گفت: تمام تلاش انجام می شود که تمام فرآیندهاي اشتغال و حرفه آموزي
مددجویان را در رشته هاي کاربردي و تخصصی در زندان هاي استان با همکاري آموزش فنی و حرفه اي با نگاه ویژه و خاصی توسعه دهیم.



افتتاح مرکز نیکوکاري در روستاي علی آباد خواف

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  50  |  تاریخ: 1399/10/09

هشتمین مرکز نیکوکاري در روستاي علی آباد قریشی در جلگه زوزن شهرستان خواف افتتاح شد.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز خراسان رضوي، مدیر کمیته امداد امام خمینی (ره) شهرستان خواف در حاشیه افتتاح هشتمین مرکز
نیکوکاري، کارآفرینی و توانمندسازي در روستاي علی آباد قریشی در
جلگه زوزن خواف بنام مرکز نیکوکاري خاتم الانبیا (ص) افزود : هدف از
افتتاح مراکز نیکوکاري هم افزایی، نهادینه سازي و توسعه توزیع فرهنگ
احسان و نیکوکاري بین آحاد مختلف جامعه به ویژه خیران در راستاي

 
حل مشکلات جامعه هدف است. 

حیاتی گفت: استفاده از توانمندي و ظرفیت هاي بالقوه و بالفعل خیران در
کنار کمک هاي مادي و معنوي کمیته امداد می تواند گام مثبتی در نیل
به خدمت، تسهیل و تسریع در رفع مشکلات وآسیب هاي اجتماعی و

 
خاص محرومان و نیازمندان شود. 

مدیر کمیته امداد امام خمینی (ره) شهرستان خواف با تأکید بر نقش مهم
مراکز نیکوکاري در کمک به اقشار آسیب پذیر منطقه، افزود: این مراکز
نیکوکاري با ظرفیت هاي اقتصادي بالاي خود و با حضور خیران محترم

می تواند نقش پررنگی در رسیدن هدف نهایی که کاهش محرومیت در بخش زوزن است، داشته باشد.



تبادل تفاهم نامه علمی بین دانشگاه صنعتی اراك و برق ...

منبع: توانیرشماره خبر:  51  |  تاریخ: 1399/10/09

تفاهم نامه همکاري بین شرکت برق منطقه اي باختر و دانشگاه صنعتی اراك در محل این دانشگاه تبادل شد. این نشست با حضورمدیرعامل،
معاون برنامه ریزي و تحقیقات، مدیر و کارشناسان دفتر تحقیقات و کنترل کیفیت تجهیزات شرکت برق منطقه اي باختر و رضایی آشتیانی

رئیس دانشگاه صنعتی اراك، صفري معاونت آموزشی و پژوهشی، ...

به گزارش پایگاه خبري توانیر به نقل از روابط عمومی شرکت شرکت برق منطقه اي باختر، تفاهم نامه همکاري مشترك میان شرکت برق منطقه

 
اي باختر و دانشگاه صنعتی اراك به منظور ارتقاء سطح همکاري هاي مشترك علمی، پژوهشی و توسعه فناوري هاي نوین منعقد شد. 

در ابتداي این نشست سلطانی عضو هیئت علمی دانشگاه صنعتی اراك، گزارشی از فعالیت هاي علمی و پژوهشی این دانشگاه ارائه نمود و در ادامه
رضایی آشتیانی ضمن تشریح برخی دستاوردهاي پژوهشی با تأکید بر رشد جذب هیئت علمی، برخی پتانسیل هاي همکاري مشترك دانشگاه و شرکت
برق منطقه اي باختر از جمله تربیت فارغ التحصیلان داراي مهارت ورود به عرصه صنعت، تجهیز آزمایشگاه هاي مرجع، همکاري در استعدادیابی دانش

 
آموزان و دانشجویان براي ورود به صنعت استان و ایجاد مراکز تحقیقاتی مشترك را برشمردند. 

شبیهی مدیرعامل شرکت برق منطقه اي باختر نیز با بیان گستردگی شبکه تحت پوشش شرکت برق منطقه اي باختر و موقعیت استراتژیک این شرکت
در مقایسه با سایر شرکت هاي برق منطقه اي و به تبع آن وجود نیازهاي علمی متنوع، ضمن تأکید بر آغاز حرکت رو به رشد شرکت در حل علمی
مسائل با انجام پروژه هایی از جمله ساخت رله مالتی فانکشن، رفع اشکالات باس بار پروتکشن پست نیروگاه و انجام پروژه هاي تحقیقاتی، زمینه را براي
رشد همکاري با دانشگاه و تأسیس مرکز تحقیقاتی مشترك فراهم دانسته و با عنوان نمودن لزوم برداشتن فاصله بین دانشگاه و صنعت بر استفاده از

 
ظرفیت هاي ایجاد شده در طرح فرصت مطالعاتی هیئت علمی در صنعت تأکید نمود. 

همچنین، شبیهی به عنوان رئیس شوراي انسجام بخشی صنعت آب و برق استان مرکزي با اشاره به برخی دغدغه هاي مشترك مسئولین دانشگاه
صنعتی اراك و این شرکت در خصوص ارتقاء کیفی دانشجویان و فارغ التحصیلان براي به حرکت درآوردن چرخ صنعت کشور و به ویژه رفع نیازهاي

 
فناورانه صنعت آب و برق، تأسیس مرکز تحقیقاتی مشترك نوآوري و کارآفرینی را پیشنهاد دادند. 

در ادامه صفري معاون برنامه ریزي و تحقیقات شرکت برق منطقه اي باختر ضمن تأکید بر سابقه همکاري نزدیک به دو دهه شرکت برق منطقه اي
باختر و دانشگاه صنعتی اراك و حضور اعضاي هیئت علمی این دانشگاه در کمیته تحقیقات شرکت و همچنین انجام برخی پروژه هاي تحقیقاتی و

 
نظارت بر پروژه هاي تحقیقاتی خواستار پیگیري هاي اثربخش در اجراي مفاد تفاهم نامه مشترك از سوي دانشگاه شد. 

در خاتمه نشست ضمن تبادل تفاهم نامه همکاري، حکم عضویت کمیته تحقیقات شرکت برق منطقه اي باختر به شمشادي عضو هیئت علمی دانشگاه
صنعتی اراك ابلاغ گردید و در پایان نیز حاضرین جلسه از آزمایشگاه فشارقوي و برخی دستاوردهاي پژوهشی دانشگاه بازدید کردند.



صداي پاي یک قدرت جدید رسانه اي

منبع: دانشجوشماره خبر:  52  |  تاریخ: 1399/10/09

به گزارش گروه فرهنگی خبرگزاري دانشجو، هنوز زیاد فاصله نگرفته ایم از دورانی که واکمن ها همراه آدم ها بودند و بعدش هم MP3 آمد که
جاي کمتري می گرفت، اما تعداد آهنگ ها یا فایل هاي صوتی بیشتري می توانستی بشنوي. قبل از همه این ها هم رادیو بود که انگار آمده بود

تنهایی انسان عصر تازه را پر کند. ...

به گزارش گروه فرهنگی خبرگزاري دانشجو، هنوز زیاد فاصله نگرفته
MP3 ایم از دورانی که واکمن ها همراه آدم ها بودند و بعدش هم
آمد که جاي کمتري می گرفت، اما تعداد آهنگ ها یا فایل هاي
صوتی بیشتري می توانستی بشنوي. قبل از همه این ها هم رادیو
بود که انگار آمده بود تنهایی انسان عصر تازه را پر کند. آدمیزاد از
ابتداي خلقتش به صدا توجه بیشتري داشته و تمایلش به شنیدن
قصه ها از همین خصوصیت آمده است. رادیو همراه همیشگی
بسیاري از انسان ها شد و حتی با وجود تلویزیون، همچنان دوستش
داشتند. ساختن دنیاي شخصی و استفاده از اطلاعات به روز و سریع،

 
فضایی را به وجود آورد که رسانه هاي صوتی تازه به وجود بیایند. 

یکی از این رسانه هاي تازه پادکست است. شاید در سال 2001 و وقتی که «آدام کري» از ستاره هاي معروف MTV به دیوید وینر پیشنهاد کرد
سیستمی به وجود آید که در طول شب فایل ها دانلود شود تا کاربر صبح روز بعد بتواند به راحتی آن ها را باز کند و مورد استفاده قرار دهد، فکرش را
نمی کرد که این ایده منتج به تولید پادکست شود. دیوید وینر شروع به کار کرد، اما مهم ترین مانع او، سرعت بسیار پایین اینترنت بود که باعث می شد
دانلود فایل ها زمان زیادي ببرد. اما چندسال بعد در سال 2003 با افزایش سرعت اینترنت، وینر موفق شد ایده را عملی کند. در اولین پادکست جهان با
او مصاحبه شد و از آن روز وینر را پدر وبلاگ، RSS و پادکست می شناسند. اما یک سال بعد کلمه پادکست اولین بار توسط بن همِرزلی، روزنامه نگار و

 
تحلیلگر تکنولوژي در مقاله اي تحت عنوان «انقلاب شنیداري» در روزنامه گاردین مورد استفاده قرار گرفت. 

درواقع پادکست از ترکیب دو واژه iPod (دستگاه پخش موزیک اپل) و Broadcast (پخش- گسترده) ساخته شده است. هرچند روز هشتم مهرماه را
روز جهانی پادکست نامگذاري کرده اند، اما عمر پادکست ها به 20 سال هم نرسیده و در همین مدت کوتاه توانسته اند براي خودشان جایگاه قابل
اعتنایی دست وپا کنند و از نظر اقتصادي نیز به درآمدزایی کلان برسند. شاید برخی گمان می کردند که پادکست ها همان شبکه هاي رادیویی هستند،
اما گذشت زمان و افزایش تولیدات پادکستی نشان داد که این ها امکان و فضایی را به مخاطب می دهند که اصولا در رادیو نیست. اگر رادیو رسمی است
و برنامه پخش ثابتی دارد و شنونده هیچ اختیاري در زمان پخش و محتواي آن ندارد، اما پادکست صمیمی و سریع است و قدرت انتخاب مخاطبش را به
بالاترین حد ممکن می رساند. پادکست ها با کتاب صوتی هم تفاوت دارند. کتاب صوتی صرفا روخوانی یک کتاب است، اما پادکست ها کتاب را می

 
خوانند، تعریف و سپس تحلیل می کنند. 

گفته می شود نخستین پادکست در ایران در اواخر سال 83 راه اندازي شده و از رادیو «هودر» و عبدالقادر بلوچ و محمود بشاش به عنوان اولین هاي
پادکست ایرانی نام می برند. پادکست هاي فارسی در دهه 90 رشد چشمگیري داشتند و جاي خودشان را در اپلیکیشن هاي موسیقی و کتاب هم باز
کرده اند و توانسته اند مخاطبان جوان زیادي را به سمت خودشان بکشانند. براساس بررسی ها اکثر مخاطبان پادکست ها جمعیت تحصیلکرده یا
دانشگاهی هستند و شاید این مهم ترین تفاوتش با رادیو باشد. یکی دیگر از تفاوت هاي پادکست با رادیو کاهش انحصار در انتشار محتواست. همین
تنوع، افزایش سرعت اینترنت و شناخت بیشتر جامعه باعث شد که از سال 94 پادکست فارسی وارد دوره جدیدي شود. پادکستر هایی مانند علی بندري
با پادکست «چنل بی»، شاهین جوادي نژاد و رضا حریریان با «استرینگ کست» از چهره هاي مشهور سال هاي 94 و 95 فضاي پادکست فارسی بودند.
تعداد پادکست هاي فعال و قوي که تعدادشان به سختی به 20 می رسید، طی یکی، دو سال از 100 عنوان هم گذشت. موسیقی، فوتبال، اقتصاد، قصه
سرایی، تاریخ، روانشناسی و فلسفه مهم ترین و بیشترین موضوعاتی بودند که برایشان پادکست ساخته شد. پاي پادکست ها به توئیتر و بعد به



 
اینستاگرام هم باز شد و توانستند خودشان را به عنوان یک رسانه تاثیرگذار تحمیل کنند. 

 
چرا پادکست؟ و انواع آن 

دلایل مختلفی براي تولید و استقبال از پادکست ها گفته می شود. اما اجازه دهید تعدادي از این دلایل را در ادامه بیاوریم و آن ها را مرور کنیم. پیش از
این گفتیم که تفاوتش با رادیو، صمیمت و غیررسمی بودن آن است و البته این مهم ترین ویژگی آن محسوب می شود. پادکست ها محدود به زمان و
مکان خاصی نیستند و مانند یک راوي قصه عمل می کنند و انسان ها شنیدن قصه و داستان را خیلی دوست دارند. با اینکه تماشاي ویدئو براي خیلی
ها جذابیت بیشتري دارد، اما پادکست این امکان را براي مخاطب فراهم می کند تا قوه تخیل خود را به کار بیندازد و از شنیدن پادکست لذت ببرد.
درواقع شما می توانید دنیاي ذهنی خودتان را بسازید. گوش دادن به پادکست بسیار راحت است و حین انجام هر کار دیگري می توانید موضوعات
موردعلاقه خود را در قالب پادکست دنبال کنید. البته این ویژگی براي رادیو و کتاب صوتی هم وجود دارد. دنیاي پادکست تمامی ندارد. چه مباحث
تخصصی یا مباحث عمومی، همیشه پادکست خوب و کاملی براي آن ها پیدا می شود که می توانید تا ساعت ها خود را غرق آن ها کنید. پادکست
درکنار سرگرم کننده بودن، می تواند فرم رسانه اي داشته باشد، یعنی درکنار صمیمیت، ساختار رسانه اي خودش را هم حفظ کرده و تبدیل به یک
صرفا دورهمی دوستانه نشده است. پادکست ها انواع مختلف دارند؛ تک نفره، دونفره، چند نفره همراه با میزبان، میزگرد و پادکست داستانی از این دسته

 
هستند که محبوب ترین نوع پادکست در ایران و جهان تک نفره است. 

 
آمار ها 

اکتبر 2004 بود که کلمه پادکست، 2750 بار در گوگل سرچ شد و جرج دابلیو بوش هم تبدیل به اولین رئیس جمهور آمریکایی شد که پادکست
ساخت. طبق یک آمار جهانی در سال 2015 تعداد افرادي که کلمه پادکست را جست وجو کرده اند به عدد 100 میلیون رسیده است، یعنی 11 سال
زمان نیاز بود تا این تعداد 50 میلیون برابر شود. امروز، اما حدود یک میلیون برند پادکست مختلف وجود دارد و حدود 300 میلیون قسمت پادکست در
سطح فضاي مجازي یافت می شود. در سال 2018 بر طبق آماري که اپل در مراسم WWDC از تعداد پادکست ها و تعداد قسمت هاي منتشرشده ارائه
داد، در آن سال بیش از 550 هزار پادکست در دنیا وجود داشت که مجموعا بیش از 5/18 میلیون قسمت منتشر کرده بودند. این آمار در سال بعد یعنی
2019 با رشد قابل توجهی به بیش از 700 هزار پادکست و بیش از 29 میلیون قسمت رسید. همچنین این پادکست ها به بیش از 100 زبان در اپل
پادکست (Apple Podcasts) منتشر شده اند. از بین همه دسته بندي هاي موضوعی پادکست، پنج دسته بندي، «جامعه و فرهنگ»، «کسب وکار»،
«کمدي»، «اخبار و سیاست» و «سلامت» پرطرفدارترین دسته بندي در بین پادکست ها بوده اند. براساس مقاله سایت «فوربو» سه منبع «سایت
RSS هزارو»، «ناملیک» و «شنوتو» براي محاسبه تعداد پادکست هاي فارسی درنظر گرفته شده است، از لحاظ تکنیکی پادکست باید از طریق فید
توزیع و پخش شود. پس نمی توان بسیاري از فایل هاي صوتی را که در سایت ها یا تلگرام منتشر می شوند به عنوان پادکست در نظر گرفت. در شنوتو
که شرایط ساخت پادکست راحت تر است به عدد 1700 پادکست می رسیم. اما در ناملیک کمی اوضاع فرق می کند؛ در سایت قسمتی براي ساخت
حساب کاربري به عنوان پادکستر وجود ندارد و پادکستر ها باید با ایمیل این سرویس براي ساخت کانال هماهنگی هاي لازم را انجام دهند. به همین
دلیل تعداد پادکست هاي منتشرشده در این سرویس معتبرتر و تعدادش حدود 350 است. براساس دسته بندي سایت هزار و 279 پادکست فارسی
منتشر شده اند که توسط فید RSS توزیع شده اند. پس طبق تعریف تکنیکی پادکست، تعداد پادکست هاي فارسی را می توان کمتر از 300 پادکست
دانست. همچنین می توان از دسته بندي هاي موضوعی «جامعه و فرهنگ»، «هنر»، «فناوري»، «آموزش» و «کسب وکار» به عنوان پرطرفدارترین دسته

 
بندي پادکست هاي فارسی نام برد. 

براساس آمار دیگري در آمریکا 49 درصد شنوندگان در خانه به پادکست گوش می دهند. 22 درصد درحال رانندگی، 11 درصد هنگام کار، 4 درصد
هنگام استفاده از وسایل حمل نقل عمومی، 4 درصد هنگام تمرین ورزشی، 3 درصد درحال پیاده روي و 7 درصد هم در سایر موقعیت ها به پادکست
گوش می دهند. در آمریکا 64 درصد مردم می دانند که پادکست چیست، اما آن هایی که می دانند «معاون اول رئیس جمهور کیست؟» فقط 40 درصد

 
هستند. 

80 درصد شنوندگان پادکست تمام محتوا یک قسمت یا بیشتر آن را گوش می دهند. همچنین افراد به طور میانگین 6پادکست را در اپلیکیشن هاي
پادکست دنبال (Subscribe) می کنند و در طول هفته به بیش از هفت پادکست مختلف گوش می دهند. 19 درصد از شنوندگان پادکست هم تمایل
دارند که سرعت پخش را بیشتر کنند و سریع تر گوش دهند. یک امکان مفید اپلیکیشن هاي پادکست این است که شما می توانید سرعت پخش
پادکست را کند و تند کنید. آن دسته از شنوندگان پادکست که به صورت هفتگی پادکست گوش می دهند، به طور میانگین در هفته 6 ساعت و

 
37دقیقه مشغول گوش دادن به پادکست هستند. 

منابع رسمی نشان می دهند که در سال 2015 پادکست ها 69 میلیون دلار درآمد داشته اند. در سال هاي 2016، 2017، 2018 به ترتیب، 119، 314



و 402 میلیون دلار درآمد پادکست ها بوده است. در سال 2019 این عدد به 514 میلیون دلار رسید و در سال 2020، مجموع درآمدزایی پادکست ها

 
به عدد 650 میلیون دلار رسیده است. 

جمعیت تحصیلکرده و نسبتا مرفه جامعه بیشتر به پادکست جذب می شوند، درواقع 45 درصد احتمال دارد که شنونده پادکست مدرك دانشگاهی
داشته باشد و 68 درصد از این افراد مدرکی بالاتر از لیسانس دارند. همچنین درصد زیادي از شنونده هاي پادکست جزء افراد پر درآمد جامعه هستند،

 
در آمریکا 45 درصد از شنونده هاي پادکست درآمدي بالاي 250 هزار دلار در سال دارند. 

67 درصد مخاطبان کل پادکست ها در آمریکا و جهان، بین 18 تا 44 سال سن دارند که نشان می دهد اکثر مخاطبان پادکست در بازه سنی جوان

 
هستند. اما تعداد شنوندگان با سن بالاتر از 44 سال هم قابل توجه است. 

 
بازه سنی 18 تا 24 سال: 18 درصد آمار شنوندگان پادکست 

 
بازه سنی 25 تا 34 سال: 28 درصد آمار شنوندگان پادکست 

 
بازه سنی 35 تا 44 سال: 21 درصد آمار شنوندگان پادکست 

 
بازه سنی 45 تا 54 سال: 16 درصد آمار شنوندگان پادکست 

 
بازه سنی 55 تا 64 سال: 11 درصد آمار شنوندگان پادکست 

 
بازه سنی بزرگ تر از 65 سال: 6 درصد آمار شنوندگان پادکست 

براساس آمار امیرحسین مددي، موسس و مدیرعامل پلتفرم صوتی شنوتو، شنیدن پادکست از سال 2008 تا 2020 از رشد بالایی برخوردار بوده که
پادکست را در رتبه هفت علاقه مندي مخاطبان براي شنیدن فایل صوتی قرار داده است. به گفته مددي، 52 درصد مردان و 48 درصد زنان جهان،

 
شنونده پادکست هستند. در ایران این نسبت 65 به 35 است که نشان می دهد پادکست در جذب علاقه مندي زنان هنوز مجال رشد دارد. 

درحال حاضر بیش از 11 دسته بندي موضوعی براي پادکست هاي فارسی تعریف شده است که هشت موضوع اصلی شامل مدیریت و کارآفرینی با 20
درصد، سلامت و سبک زندگی با 16 درصد، شعر و ادبیات با 15 درصد، روانشناسی و جامعه با 15 درصد، تاریخ و هنر با 13 درصد، علم و تکنولوژي با
چهار درصد، کمدي و سرگرمی با سه درصد و سایر موضوعات با 14 درصد، موضوعات مورد علاقه شنوندگان ایرانی را تشکیل می دهند. همچنین 87

 
درصد کاربران از طریق وب و 13 درصد از طریق اپلیکیشن هاي تلفن همراه از محتواي صوتی و پادکست ها استفاده می کنند. 

 
مشهورترین اپلیکیشن هاي پادکست 

اپلکیشن هاي تخصصی زیادي براي پادکست تولید شده است. امین بیگ زاده از فعالان حوزه مجازي و فناوري مشهورترین این اپلیکیشن ها را معرفی

 
کرده که در ادامه آن ها را می خوانید. 

 
 Google Podcasts

از بین بهترین اپلیکیشن هاي پادکست، گوگل پادکست اگر بهترین نباشد قطعا جز، ضروري ترین اپلیکیشن هاي پادکستی به شمار می رود که باید در
گوشی داشته باشید. این اپلیکیشن دو مگابایتی (که حجم بسیار کمش به خودي خود یک دلیل برتري است) رایگان است و مالتی پلتفرم و، چون با
حساب گوگل تان Sync می شود می توانید پادکستی را از گوشی شروع کنید و ادامه اش را روي رایانه گوش بدهید. گوگل پادکست اجازه تغییر
سرعت پخش را به شما می دهد و می توانید قسمت هاي سکوت را هم به سرعت رد کنید. نکته خوب دیگر اینکه به غیر از پادکست هاي انگلیسی و

 
زبان هاي زنده دنیا، بسیاري از پادکست هاي خوب فارسی زبان هم در آن میزبانی می شوند که باعث می شود ارزش نصب بالایی داشته باشد. 

 
 Castbox

بعد از گوگل پادکست، کست باکس (Castbox) هم جزء پادکست هاي محبوب ایرانی هاست که بسیاري از تولیدکنندگان آن را براي نشر محتوایشان
پسندیده اند. Castbox کاملا رایگان است و خوشبختانه در این نسخه خبري از تبلیغات آزاردهنده نیست و به لطف همگام سازي با فضاي ابري از
تمام پلتفرم ها می توانید به پادکست هاي ذخیره شده تان دسترسی پیدا کنید. اگر دوست دارید زبان تان را تقویت کنید هم کست باکس اپلیکیشن
مناسبی براي شماست، چراکه بیش از 70 زبان را پشتیبانی می کند و بیش از 95 میلیون پادکست از سراسر دنیا را می توانید به رایگان از آن دانلود

 
کنید. از دیگر ویژگی هاي خوب کست باکس هم می توان به پشتیبانی از اسپیکر آمازون اکو و کروم کست اشاره کرد. 



 
 Apple Podcasts

کاربران اپل با وجود اپل پادکستز به طور پیش فرض در گوشی، خیال شان بابت پادکست هاي مورد علاقه شان راحت است. یکی از مزایاي اپل پادکستز
رابط کاربري بسیار ساده و درعین حال، پخته اپلیکیشن است که کار در آن را به تجربه لذت بخشی تبدیل می کند. با اپل پادکست می توانید پادکست
هاي مورد علاقه تان را دانلود کرده و بعدا به صورت آفلاین آن ها را گوش بدهید. ضمنا با اضافه کردن پادکست ها به فهرست علاقه مندي ها، می توانید
به محض انتشار اپیزود هاي جدید با اعلان iOS از این موضوع با خبر شوید. همچنین اپل پادکست هم جزء سرویس هاي میزبانی پادکستی است که

 
پادکست هاي ایرانی و فارسی زبان در آن حضور دارند. 

 
 SoundCloud

همه ساوندکلاود را به استریم موسیقی می شناسند، اما باید بدانید که این اپلیکیشن رایگان میزبان طیف گسترده اي از پادکست هاي جذاب هم هست.
ساوندکلاود مالتی پلتفرم است و به خوبی میان نسخه هاي موبایل و تحت وب همگام سازي می شود. هرچند کار کردن در محیط آن به سادگی گوگل
پادکست نیست و براي دانلود و گوش کردن آفلاین پادکست ها باید مشترك پریمیوم باشید. با وجود این هوش مصنوعی ساوندکلاود ویژگی بسیار

 
مهمی است که بسته به پادکست هایی که گوش می کنید، پادکست هاي مشابه را به شما معرفی و پیشنهاد می کند. 

 
 Spotify

براي ما که به پلی لیست هاي جذاب اسپاتیفاي عادت کرده ایم، شاید استفاده از این اپلیکیشن براي گوش دادن به پادکست خیلی رایج نباشد، اما باید

 
بدانید که بعضی از مهم ترین پادکست هاي دنیا در این پلتفرم منتشر می شوند، چراکه قریب به 300 میلیون کاربر دارد. 

درست مثل استریم موسیقی، از ویژگی پادکست اسپاتیفاي هم می توانید به رایگان استفاده کنید. البته تا جایی که قادر به تحمل آگهی هاي صوتی

 
میان برنامه اي آن باشید. ضمنا چند مورد از موفق ترین پادکست هاي فارسی زبان هم در اسپاتیفاي استریم می شوند. 

 
 Podcast Addict

اگر به دنبال تنوع بالا در پادکست می گردید، حتما Podcast Addict را امتحان کنید. این اپلیکیشن پیش از 750 هزار پادکست، 120 هزار ایستگاه
رادیویی پخش زنده و بالغ بر 20 هزار کتاب صوتی را پشتیبانی می کند و محتوا هایی اختصاصی دارد که در جا هاي دیگر پیدایشان نمی کنید. خود
اپلیکیشن هم از منظر فنی فوق العاده است. پشتیبانی از کانال هاي یوتیوب و توییچ، تغییر سرعت پخش، رد کردن قسمت هاي سکوت و پشتیبانی از
کروم کست از دیگر قابلیت هاي Podcast Addict به شمار می آیند، ولی متاسفانه اپلیکیشن رایگان نیست و در استفاده از آن باید تبلیغات را تحمل

 
کنید. 

 
شنوتو 

طرفداران پادکست هاي فارسی همیشه می توانند روي شنوتو براي دسترسی به محتواي مورد علاقه شان حساب باز کنند. این پلتفرم انتشار پادکست
بومی به شکل رایگان عرضه شده، هرچند بعضی ویژگی هایش با پرداخت درون برنامه اي آزاد می شوند. شنوتو تقریبا همه امکانات پلی بک اپلیکیشن
هاي پادکست خارجی (پخش آفلاین، تغییر سرعت، بازپخش و...) را فراهم کرده و از نظر موضوعی تنوع بسیار بالایی از پادکست ها را شامل می شود.
پادکست هاي موسیقی، ورزشی، تاریخی، علم و تکنولوژي، آموزش زبان و کتاب هاي صوتی ارزشمند محتوا هایی هستند که در این اپلیکیشن میزبانی

 
پادکست ایرانی ارائه می شوند. 

 
ناملیک 

ناملیک هم یکی دیگر از گزینه هاي بومی است که براي شنیدن پادکست مــــــی توانید به سراغش بروید. محبوب تریـــــــن پــــــادکســــت
هـــــــاي فارســــــــی زبان مثــــل چنل بی، فردوســــی خوانی، رادیو مرز، کرن و دایجست در ناملیک حضور دارند و قابل دانلود و گوش کردن
آفلاین هستند. ناملیک درحال حاضر بیش از 20 هزار شنونده فعال ماهانه دارد که این آمار روزبه روز درحال افزایش است. اگر صرفا به دنبال پادکست

 
هاي فارسی زبان هستید، درکنار شنوتو ناملیک هم جزء گزینه هایی است که حتما باید در گوشی داشته باشید. 

 
هنوز غریبه؟ 

با وجود رشد چشمگیر پادکست هاي فارسی، اما هنوز سازماندهی منظمی در آن دیده نمی شود و تک ستاره ها هستند که این چراغ را روشن و نورانی
کرده اند. هنوز سازمان ها و نهاد هاي فرهنگی مهم اهمیت این رسانه را درك نکرده اند و سازمانی مانند صدا وسیما حتی آن را رقیب خود می داند.
محافل مذهبی و دینی در حوزه پادکست ورود جدي نکرده اند و محافل ورزشی نیز هنوز این فرصت را جدي نگرفته اند. وجود اسپانسر و حامیان مالی



در برخی از پادکست هاي فارسی نشان دهنده شنیده شدن و شهرت آنهاست و این رسانه ظرفیت پرداختن بیش از این ها را هم دارد. اگر به پادکست به
چشم یک دوست تازه و نه رقیب نگاه شود می توان خلأ هاي زیادي را با آن پر کرد. خلأ هایی که سال هاست با بهانه هاي اقتصادي و مالی هنوز پر

 
نشده اند و حالا وقت جبران این ضعف هاست. 

 
یک پادکستر چگونه کار می کند؟ 

تلاش هاي زیادي شد تا با علی بندري یکی از پادکستر هاي موفق ایرانی و سازنده پادکست هاي «چنل بی» و «بی پلاس» گفتگو کنیم، اما نهایتا میسر
نشد. بندري هرچند الان ساکن اسلو است، اما متولد 1360 تهران بوده است. وجه تسمیه فامیلی اش به لنگرود و بندر انزلی و ریشه هاي خانوادگی اش
برمی گردد. مهندسی خوانده و بعد ها به سوئد رفته و آنجا مشغول درس و کار بوده و درحال حاضر چند سالی می شود که در نروژ زندگی می کند.

 
بندري گفتگو هایی با «هفته»، «چلچراغ» و «دیدارنیوز» داشته که بخش هایی از آن در ادامه می آید. 

سال 2012 به فکر درست کردن پادکست افتادم، اما یادم نمی آید می خواستم چه چیزي در پادکست ها بگویم. شاید می خواستم پادکست از گفتگو با
دوستانم درست کنم و هرچه می بینیم و می گوییم را که گاهی طنز هستند، بیان کنم. نمونه انگلیسی هم وجود داشت و من گوش می دادم، اما این کار
را نکردیم، چون حس کردیم آنقدري که خودمان فکر می کنیم، بامزه نیستیم. دوستم عقلش از من بیشتر می رسید و گفت آن هایی که فکر می کنی
بامزه هستند براي کارشان زحمت کشیده اند و محصول شان به سادگی به دست نیامده است. تا 2015 میلادي یا 1394 کاري نکردیم و فقط شنونده
پادکست ها بودیم تا اینکه دوستان مان «ناملیک» را راه انداختند. وقتی فهمیدم سایتی محتواي صوتی می گذارد، گفتم چرا پادکست نمی گذارید؟
گفتند اتفاقا می خواهیم پادکست درست کنیم و من به آن ها پیشنهاد دادم که یک نفر را بیاورید و گزارش هاي انگلیسی را بخواند و بعد تعریف کند.
گفتند یعنی ترجمه کنیم بعد یک آدمی از روي ترجمه بخواند؟ گفتم نه. از روي خواندن گزارش شبیه گوینده هاي رادیو می شود و وقتی توضیح می

 
دادم، حس کردم مطلب برایشان جا نمی افتد و خواستند خودم اتودي بزنم. 

وقتی اتود را برایشان فرستادم گفتند، ما هم چنین چیزي می خواستیم و ایده مان این بود که بگوییم هرکس می تواند کانال شخصی خودش را درست
کند. گفتند اصلا این صداي تو را در کانال گذاشته و اسمش را به نام خودت می گذاریم. من هم موافقت کردم و گفتم اسمش را بگذارید کانال بی به
خاطر حرف اول اسم من که بندري است. چند روز گذشت و دیدیم هر پادکستی که در سایت گذاشته اند را 10 نفر گوش داده اند، ولی آن نمونه اي که
من گذاشته بودم 60 بازدید داشت. مردم خیلی خوش شان آمد و من هم بلافاصله یک هفته بعد یک کار دیگر تحویل دادم. اپیزود ال چاپو! خیلی لذت
داشت که چیزي درست کنم مخصوصا براي من که از نظر فاصله زمانی از ایران دور بودم. فکر می کردم چه حس خوبی هست که من اثري به فارسی

 
تولید می کنم و مردم هم دوست دارند و خودم هم از آن لذت می برم. همه چیز دست به دست هم داد تا این چیزي که امروز می بینید، حاصل شود. 

صداي خوب و بد نداریم و امروز تعاریف عوض شده و ممکن است شما از یک صدا خوشتان بیاید و ممکن است از یک صدا بدتان بیاید. مادامی که شما
از صدا بدتان نیاید، محتوا تعیین می کند که شما یک پادکست را گوش می دهید یا نه. اگر از محتوا خوشتان بیاید و 100 ساعت در گوشتان حرف زد،
مگر می شود دوستش نداشت؟ آن زمان است که فکر می کنید این بهترین صدا است درحالی که نیست، فکر می کنید این بهترین بیان است درحالی
که نیست و... مجموعه عواملی دست به دست هم داده و اثري را گوش می کنید و اگر بپرسند چرا دوست دارید نمی توانید یک دلیل بیاورید به این

 
دلیل که مجموعه اي از عوامل دست به دست هم داده اند و بیش از همه محتوا را دوست دارید. 

من فکر کردم نکته این است که کنجکاوي هاي مان بسیار محدود شده است. چند رسانه اصلی داریم و مردم اخبار و کنجکاوي هاي خود را از آن ها
دریافت می کنند، این ها عملا کنجکاوي ما را محدود می کنند. درحالی که دنیا پر از قصه هاي عجیب تر است. ما وظیفه خود را در پادکست بر این
اساس قرار می دهیم تا براي افراد، کنجکاوي جدید ایجاد کنیم. سعی کنیم که دید خود را براي کنجکاوي هاي امروز باز کنیم و از مصرف روزانه خبر

 
فاصله بگیریم و ببینیم که تعداد بسیاري داستان جالب و جذاب دیگر در جهان وجود دارد. 

به هیچ عنوان پادکست ذیل شبکه هاي اجتماعی نیست. پادکست شخصی تر از این حرف هاست. پادکست و چنل بی، باید شبیه منِ علی بندري باشد.
من اینستاگرام ندارم، زیرا رسانه من نیست و من زیاد به آن علاقه ندارم. به همین دلیل پادکست من در اینستاگرام خیلی فعال نیست و حواسم هم
هست که جاي پادکست، داخل اینستاگرام نیست. شاید اگر فقط به خاطر چنل بی بود، توئیتر هم نداشتم و آن را رها می کردم و فقط کار خود را انجام
می دادم و پادکست می ساختم. اما چون سعی دارم که کل پادکستینگ را به جلو هل دهم، احساس می کنم حضور در توئیتر و فعالیت در آن جا لازم
است. جز این مورد، من خیلی طرفدار فعال بودن در شبکه هاي اجتماعی نیستم و وظیفه ما ساخت پادکست است و بعد که محتواي خوب به اندازه

 
کافی ساختیم باقی مسائل هم پیش می رود. 



«بی پلاس» خیلی چارچوب دارتر از این حرف هاست. فکر کنم «بی پلاس» یک پادکست حساب شده است. همان قدر که «چنل بی» یک پادکست
آزمایشی و رهاست. به علاوه «بی پلاس» پادکستی غیرانتفاعی نیست. پادکستی است که از اول بنایش انتفاعی گذاشته شده است. بناي سودآوري دارد.
بیزنس مدل دارد. از اردیبهشت ماه منتشر می شود، اما من از شهریور فکر کردن به این پادکست را شروع کردم و بیشتر اپیزودهایش بهمن و اسفند
تولید شد. هنوز که هنوز است ما اپیزود جدید نداریم. همه اپیزود هایی که در «بی پلاس» منتشر می کنیم در زمستان پارسال ضبط کرده ایم. نتیجه
پادکستی است که کاملا برنامه ریزي شده است و کاملا منظم و با خط کش و سروقت باید بیاید. کلا دنیاي دیگري است. تنها اشتراکش این است که

 
من و امید که «چنل بی» را درست کردیم اینجا هم نقش اصلی را داریم. 

کاري که ما می کنیم فراتر از کتاب صوتی است که همه جا وجود دارد. کاري که ما می کنیم جایگزین کتاب خواندن نیست، اما دعوت به کتاب خواندن
است. هزار نفر ممکن است کتابی را ورق بزنند و از بین آن ها 200 نفر شاید آن را بخرند، اما پاتکست ما را 40 هزار نفر می شنوند و چیزي از یک کتاب
دستگیرشان می شود. به ما می گویند می دانید روي خرید کتاب اثر می گذارید، من می گویم خیلی خوشحالم، ولی اصل هدف ما این نیست که روي
فروش کتاب تاثیر بگذاریم و کتابی که مثلا 30 هزارتومان قیمت دارد شاید دردسترس همه نباشد و ما حرف اصلی آن را مجانی در 30 یا 40 دقیقه به

مخاطب پادکست می دهیم و می گوییم اگر خوشت آمد برو کتاب را بخر و کامل بخوان.



فراخوان جشنواره ملی کارا منتشر شد

منبع: ایلناشماره خبر:  53  |  تاریخ: 1399/10/09

فراخوان جشنواره ملی کاریکاتور کارا با موضوع کلی «کارآفرینی» در 7 محور همراه با قوانین شرکت در جشنواره منتشر شد.

فراخوان جشنواره ملی کاریکاتور کارا با موضوع کلی «کارآفرینی» در

 
7 محور همراه با قوانین شرکت در جشنواره منتشر شد. 

به گزارش ایلنا، وزارت تعاون کار ورفاه اجتماي که داراي مخاطبان
بسیاري در جامعه است، در نظر دارد تا با برگزاري مسابقات
کاریکاتور، از نگاه هنرمندانه به صورت جدي تر و ملموس تر به

 
تشریح موضوعات و ماموریت هاي این وزارتخانه بپردازد. 

بر این اساس با موضوع کلی «کارآفرینی» از همه هنرمندان
کاریکاتوریست کشور دعوت می شود تا در جشنواره ملی کاریکاتور

 
کارا شرکت کنند. 

محورهاي جشنواره: محورهاي جشنواره شامل اشتغال زنان، توسعه اشتغال روستایی، مشاغل نوین (استارت آپ ها)، توانمندسازي، بیمه بیکاري، مشاغل

 
آسیب دیده و متاثر از کرونا و توسعه تعاونی ها است. 

قوانین: هنرمندان می توانند آثار خود را همراه با بیوگرافی (حداکثر 200 کلمه)، شماره تلفن، نشانی کامل، با شرایط درج شده از طریق پست الکترونیکی

 
به نشانی cartoon@mcls. gov. ir یا پست به دبیرخانه جشنواره ارسال کنند. 

 
هنرمندان می توانند حداکثر 3 اثر ارسالی داشته باشند و آثار ارسال نباید قبلا منتشر شده و یا جایزه گرفته باشند. 

 
اندازه آثار ارسالی باید A3 باشد. (29/7 در 42 سانتی متر) 

 
فرمت آثار ارسالی باید Jpeg و وضوح تصویر dpi 300 باشد. 

جوایز: جایزه ویژه این جشنواره مبلغ 100 میلیون ریال به همراه سفر 3 روزه با یک نفر به جزیره کیش است و جوایز نفرات اول تا سوم نیز به ترتیب

 
مبلغ 70.50 و 30 میلیون ریال به همراه سفر سه روزه با یک نفر به جزیره کیش است. 

 
مهلت ارسال آثار 30 دي ماه است. 

 
آثار راه یافته به بخش نمایشگاه در قالب یک کتاب نفیس منتشر و به هنرمندانی که آثارشان در کتاب درج شده باشد، تقدیم خواهد شد. 

 
هنرمندان با ارسال آثار خود اذعان می دارند حق استفاده از آثار براي وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی محفوظ است. 

هنرمندان گرامی براي کسب اطلاعات بیشتر می توانید از پوستر این جشنواره استفاده کنید.



کارهاي بنیادي تري براي توسعه کهگیلویه و بویراحمد باید انجام گیرد

منبع: ایلناشماره خبر:  54  |  تاریخ: 1399/10/09

معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در دیدار با استاندار کهگیلویه و بویراحمد، هدف از سفر هیات اعزامی به این
استان را تلاش براي حل مشکلات این مناطق، حمایت جدي، برنامه ریزي و مدیریت صحیح پروژه ها دانست.

معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در
دیدار با استاندار کهگیلویه و بویراحمد، هدف از سفر هیات اعزامی به
این استان را تلاش براي حل مشکلات این مناطق، حمایت جدي،

 
برنامه ریزي و مدیریت صحیح پروژه ها دانست. 

به گزارش ایلنا به نقل از روابط عمومی تعاون، کار و رفاه اجتماعی
کهگیلویه و بویراحمد، غلامرضا پناه با تاکید بر بررسی و ارزیابی
مشکلات بزرگ ترین تعاونی کشور، ایجاد خانه امید براي
بازنشستگان، بررسی سد تنگ سرخ، جاده یاسوج به شیراز و چندین
طرح بزرگ و کوچک از دیگر اهدافی بود، گفت: بنا به تدبیر و دستور
محمد شریعتمداري (وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی) مشکلات و

 
مسایل هفت استان محروم کشور که به لحاظ شاخصه هاي اقتصادي ازجمله بیکاري در رده هاي پایین جدول قرار دارند، بررسی و ارزیابی می شوند. 

در ادامه این دیدار، عیسی منصوري (معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی) گفت: نیاز است کارهاي بنیادي تري براي

 
توسعه استان انجام گیرد و طرح هاي خوبی ارائه شود تا توسعه و کسب و کار رونق گیرد. 

وي تصریح کرد: این استان با دارا بودن منابع عظیم نفت، جنگل، منابع طبیعی، گاز، و... از مزایاي این همه نعمت بی بهره است و باید به طور موشکافانه

 
دلیل این عدم موفقیت جست و جو شود. 

حسین کلانتري نیز در این دیدار اظهار کرد: این استان داراي ظرفیت هاي بی بدیلی در بخش هاي آب، نفت، گاز، جنگل و... بوده اما آن گونه که باید

 
دیده نشده است. 

وي افزود: سال هاي اخیر دولت نگاه ویژه اي به این استان داشته به گونه اي که می توان به طور قطع اذعان داشت که در برخی شاخص ها در این

 
هشت سال به اندازه 40 سال کار شده است. 

استاندار کهگیلویه و بویراحمد، اعزام تیمی متشکل ار معاونان، روساي صندوق و بانک هاي مختلف زیر مجموعه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی را

 
نشان دهنده توجه و حسن نیت دولت به این استان دانست. 

کلانتري خاطرنشان کرد: استان کهگیلویه و بویراحمد در حوزه طرح هاي راه، سد، تعاونی ها، کشاورزي، ایجاد بیمارستان، مراکز رفاهی و تجاري و... نیاز

 
به بازنگري و حمایت دارد. 

 
وي عنوان کرد: تکمیل طرح هاي نیمه تمام در اولویت بوده و طرح هایی که آغاز می شوند نیز باید تا پایان دولت به سرانجام برسند. 

به دستور محمد شریعتمداري، معاونین این وزارتخانه (غلامرضا پناه معاون توسعه مدیریت و منابع، حجت میرزایی معاون امور اقتصادي و عیسی



منصوري معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال) در سفري دو روزه به منظور بررسی وضعیت طرح هاي اشتغالزایی، سرمایه گذاري، وضعیت بیکاري، بازدید
از پروژه هاي نیمه تمام استان به کهگیلویه و بویراحمد سفر کرده اند.



فراخوان جشنواره ملی کارا منتشر شد

منبع: بازار کارشماره خبر:  55  |  تاریخ: 1399/10/09

فراخوان جشنواره ملی کاریکاتور کارا با موضوع کلی "کارآفرینی" در 7 محور همراه با قوانین شرکت در جشنواره منتشر شد

 
فراخوان جشنواره ملی کاریکاتور کارا با موضوع کلی ""کارآفرینی"" در 7 محور همراه با قوانین شرکت در جشنواره منتشر شد 

به گزارش بازارکار به نقل از مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، این وزارتخانه که داراي مخاطبان بسیاري در جامعه
است، در نظر دارد تا با برگزاري مسابقات کاریکاتور، از نگاه هنرمندانه به صورت جدي تر و ملموس تر به تشریح موضوعات و ماموریت هاي این وزارتخانه

 
بپردازد. 

 
بر این اساس با موضوع کلی ""کارآفرینی"" از همه هنرمندان کاریکاتوریست کشور دعوت می شود تا در جشنواره ملی کاریکاتور کارا شرکت کنند . 

محورهاي جشنواره: محورهاي جشنواره شامل اشتغال زنان، توسعه اشتغال روستایی، مشاغل نوین (استارت آپ ها)، توانمندسازي، بیمه بیکاري، مشاغل

 
آسیب دیده و متاثر از کرونا و توسعه تعاونی ها است. 

قوانین: هنرمندان می توانند آثار خود را همراه با بیوگرافی (حداکثر 200 کلمه) ،شماره تلفن، نشانی کامل، با شرایط درج شده از طریق پست الکترونیکی

 
به نشانی cartoon@mcls.gov.ir یا پست به دبیرخانه جشنواره ارسال کنند. 

 
هنرمندان می توانند حداکثر 3 اثر ارسالی داشته باشند و آثار ارسال نباید قبلا منتشر شده و یا جایزه گرفته باشند. 

 
اندازه آثار ارسالی باید A3 باشد.( 29/7 در 42 سانتی متر) 

 
فرمت آثار ارسالی باید Jpeg و وضوح تصویر dpi 300 باشد. 

جوایز: جایزه ویژه این جشنواره مبلغ 100 میلیون ریال به همراه سفر 3 روزه با یک نفر به جزیره کیش است و جوایز نفرات اول تا سوم نیز به ترتیب

 
مبلغ 70، 50 و 30 میلیون ریال به همراه سفر سه روزه با یک نفر به جزیره کیش است. 

 
مهلت ارسال آثار 30 دي ماه است . 

 
آثار راه یافته به بخش نمایشگاه در قالب یک کتاب نفیس منتشر و به هنرمندانی که آثارشان در کتاب درج شده باشد، تقدیم خواهد شد . 

 
هنرمندان با ارسال آثار خود اذعان می دارند حق استفاده از آثار براي وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی محفوظ است. 

هنرمندان گرامی براي کسب اطلاعات بیشتر می توانید از پوستر این جشنواره استفاده کنید .



اشتغالزایی زنان روستایی با تسهیلات صندوق کارآفرینی

منبع: بانک امروزشماره خبر:  56  |  تاریخ: 1399/10/09

به زنان روستایی در آذربایجان غربی تسهیلات 500 میلیون تومانی اشتغالزایی پرداخت می شود. به گزارش پایگاه خبري بانک امروز به نقل از
صندوق کارآفرینی امید، مدیرصندوق کارآفرینی امیدآذربایجان غربی گفت: سه هزار و 700 زن روستایی این استان عضو 123 صندوق محله

زنان روستایی هستندواین افراد می توانندبا ثبت ...

به زنان روستایی در آذربایجان غربی تسهیلات 500 میلیون تومانی اشتغالزایی پرداخت می شود. به گزارش پایگاه خبري بانک امروز به نقل از
صندوق کارآفرینی امید، مدیرصندوق کارآفرینی امیدآذربایجان غربی گفت: سه هزار و 700 زن روستایی این استان عضو 123 صندوق محله زنان

روستایی هستندواین افراد می توانندبا ثبت درخواست، از تسهیلات اشتغال زایی 500 میلیون ریالی […]

نوشته اشتغالزایی زنان روستایی با تسهیلات صندوق کارآفرینی اولین بار در بانک امروز | BankEmruz. پدیدار شد.

<[[

https://bankemruz.ir/%d8%a7%d8%b4%d8%aa%d8%ba%d8%a7%d9%84%d8%b2%d8%a7%db%8c%db%8c-%d8%b2%d9%86%d8%a7%d9%86-%d8%b1%d9%88%d8%b3%d8%aa%d8%a7%db%8c%db%8c-%d8%a8%d8%a7-%d8%aa%d8%b3%d9%87%db%8c%d9%84%d8%a7%d8%aa-%d8%b5%d9%86/
https://bankemruz.ir/


آمادگی وزارت صمت براي ورود شرکت هاي بزرگ و توانمند به حوزه مسئولیت هاي

اجتماعی

منبع: شما نیوزشماره خبر:  57  |  تاریخ: 1399/10/09

وزیر صنعت، معدن و تجارت امنیت ملی را درگرو قدرت اقتصادي دانست و آمادگی این وزارتخانه را براي ورود شرکت هاي بزرگ و توانمند به
حوزه مسئولیت هاي اجتماعی اعلام کرد.

 
کد خبر : 972878 1399/10/09 14:01:54 

وزیر صنعت، معدن و تجارت امنیت ملی را درگرو قدرت اقتصادي
دانست و آمادگی این وزارتخانه را براي ورود شرکت هاي بزرگ و

 
توانمند به حوزه مسئولیت هاي اجتماعی اعلام کرد. 

به گزارش شمانیوز به نقل از شاتا، علیرضا رزم حسینی در پنجمین
کنفرانس بین المللی مدیریت صنعتی با اشاره به موضوع ریشه اي
فرهنگ توسعه، بیان کرد: نوع نگاه کارگزاران و مسئولین کشور به

 
موضوع توسعه و آبادانی در رشد همه جانبه کشور تأثیر گذار است. 

وي با تاکید بر ضرورت توجه به شاخص هاي روز دنیا در حوزه توسعه، تصریح کرد: نگاه کارگزاران باید براي نیل به توسعه، پیشرفت و آبادانی متحول

 
شود، تأکیدات دین مبین اسلام نیز در حوزه توسعه مؤید همین موضوع می باشد. 

 
امنیت ملی در گرو قدرت اقتصادي است 

وزیر صمت امنیت ملی را در گرو قدرت اقتصادي دانست و گفت: قدرت اقتصادي بستگی به نرخ تورم، رشد تولید سرانه، توزیع عادلانه ثروت میان مردم

 
دارد که توزیع عادلانه ثروت در واقع مؤید فرصت هاي مساوي براي کارآفرینی و تولید ثروت است. 

رزم حسینی همچنین شاخص هاي امید به زندگی، میزان تولیدات فرهنگی، تامین اجتماعی، تامین زیرساخت ها، ارتباطات و شبکه هاي ارتباطی و

 
امنیت غذایی را از دیگر پارامترهاي رسیدن به قدرت اقتصادي دانست. 

 
حفظ سرمایه هاي اجتماعی و انسانی با رسیدن به قدرت اقتصادي 

وي همچنین رسیدن به قدرت اقتصادي را سبب حفظ سرمایه هاي اجتماعی و انسانی، حفظ نخبگان، رضایتمندي مردم و نقش آفرینی بیشتر در منطقه

 
و جهان توصیف کرد. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: سلطه ناپذیري با رسیدن به قدرت اقتصادي میسر خواهد شد و بدون قدرت اقتصادي نمی توان قدرت دفاعی نیز

 
داشت. 

رزم حسینی همچنین یادآوري کرد که فرهنگ دینی و اسلامی ما نیز به تغییر نگاه و تولید فرهنگی براي ریشه کنی فقر، خلق ثروت و کارآفرینی در

 
جهت نیل به اهداف توسعه تاکید دارند. 

وي با بیان اینکه زیرساخت ها در کشور به خوبی مهیا شده است، گفت: در این راستا باید از سرمایه هاي انسانی و اجتماعی حداکثر استفاده را برد و



 
رشد اقتصادي باید پویا باشد که رسیدن به این هدف به تغییر نگاه وابسته است. 

وزیر صمت همچنین یادآوري کرد: رهبر معظم انقلاب نقطه قوت و عامل مهم سلطه و نفوذ ناپذیري را همین اقتصاد قوي توصیف کرده است که تمسک

 
به این فرهنگ سبب ترویج فرهنگ کارآفرینی خواهد شد. 

 
رزم حسینی همچنین از مسئولین همایش خواست که در نشست بعدي بیانیه گام دوم انقلاب را در دستور کار خود قرار دهند. 

 
استفاده از توانمندي 200 شرکت نامدار و موفق براي توسعه متوازن در کشور 

وي در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به پیاده سازي مدل توسعه قلعه گنج در خراسان رضوي که مورد تقدیر رهبري نیز قرار گرفت از آمادگی

 
وزارت صنعت، معدن و تجارت براي پیاده سازي این الگو با استفاده از ورود شرکت هاي بزرگ و توانمند به حوزه مسئولیت هاي اجتماعی خبر داد. 

رزم حسینی تاکید کرد: از ظرفیت ها و توانمندي هاي 200 شرکت نامدار و موفق براي توسعه متوازن در کشور استفاده خواهیم کرد و این موضوع را در

 
دستور کار داریم. 

وي اولویت این وزارتخانه را معیشت مردم دانست و گفت: در راستاي عرضه و فراوانی کالا تلاش می کنیم که ابلاغیه هاي جدید ستاد اقتصادي دولت

 
این بستر را نیز فراهم آورده است. 

وزیر صمت همچنین بیان کرد: در چند ماه اخیر در حوزه تولید در اقلام و کالاهاي منتخب با افزایش روبرو بوده ایم که افزایش تولید در خودرو و لوازم
خانگی از آن جمله است.



کاربردي کردن مقالات کشور را از فناوري هاي وارداتی بی نیاز می کند

منبع: ایرناشماره خبر:  58  |  تاریخ: 1399/10/09

تهران- ایرنا- رییس دانشگاه شهید بهشتی گفت: باید با کاربردي کردن مقالات در جهت رفع معضلات کشور، خود را از فناوري هاي وارداتی بی
نیاز کنیم.

تهران- ایرنا- رییس دانشگاه شهید بهشتی گفت: باید با کاربردي
کردن مقالات در جهت رفع معضلات کشور، خود را از فناوري هاي

 
وارداتی بی نیاز کنیم. 

به گزارش ایرنا، سعداله نصیري قیداري روز سه شنبه در حاشیه
افتتاح هشت مرکز نوآوري در دانشکده ها و پژوهشگاه هاي دانشگاه
شهید بهشتی در جمع خبرنگاران افزود: تفکري در دانشگاه ها حاکم
بود که بر اساس آن دانشجویان پس از فارغ التحصیلی مدرك

 
دریافت می کنند و ما در تلاش هستیم این تفکر را تغییر دهیم. 

وي با اشاره به اقدامات معاونت علمی در زمینه حمایت از توسعه

 
فناوري، بیان کرد: ایجاد ادبیات نوین در توسعه فناوري در حوزه هاي دانشی و مهندسی مد نظر دانشگاه است. 

نصیري قیداري با اشاره به افتتاح مرکز نوآوري علوم انسانی تاکید کرد: این امر یک حرکت بسیار ارزشمند است؛ چرا که زمینه اشتغال دانشگاهیان را

 
فراهم خواهد کرد. بیکار بودن 40 درصد دانشگاهیان زیبنده نیست. 

 
وي ادامه داد: باید اکوسیستم دانشگاه ها عوض شود تا فعالیت هاي دانش بنیان توسعه یابد و از این طریق معضلات کشور مرتفع شود. 

نصیري قیداري اظهار داشت: اعضاي هیات علمی دانشگاه و دانشجویان تحقیقات ارزشمندي انجام می دهند. اعضاي هیات علمی به اندازه کافی مقاله

 
نویسی دارند، ولی دانشگاه از تحقیقات کاربردي که معضلات کشور را مرتفع کند، حمایت خواهد کرد. 

 
وي بیان کرد: باید با کاربردي کردن مقالات در رفع معضلات کشور، خود را از فناوري هاي وارداتی بی نیاز کنیم. 

8 مرکز نوآوري دانشکده ها و پژوهشکده هاي دانشگاه شهید بهشتی امروز با حضور معاون علمی و فناوري رییس جمهوري گشایش یافت. این مراکز
نوآوري در پژوهشکده علوم و فناوري هاي پزشکی و دانشکده هاي ادبیات و علوم انسانی، الهیات و ادیان، مهندسی و علوم کامپیوتر، علوم تربیتی و

 
روانشناسی، علوم زمین، معماري و شهرسازي و دانشکده مهندسی برق گشایش یافتند. 

 
برچسب ها 

 
- دانشگاه شهید بهشتی 

 
- دانشگاه 

- سعداالله نصیري قیداري



فراخوان جشنواره ملی کارا منتشر شد

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  59  |  تاریخ: 1399/10/09

فراخوان جشنواره ملی کاریکاتور کارا با موضوع کلی ''کارآفرینی'' در 7 محور همراه با قوانین شرکت در جشنواره منتشر شد

فراخوان جشنواره ملی کارا منتشر شد فراخوان جشنواره ملی
کاریکاتور کارا با موضوع کلی ""کارآفرینی"" در 7 محور همراه با

 
قوانین شرکت در جشنواره منتشر شد 

به گزارش برنا؛ این وزارتخانه که داراي مخاطبان بسیاري در جامعه
است، در نظر دارد تا با برگزاري مسابقات کاریکاتور، از نگاه
هنرمندانه به صورت جدي تر و ملموس تر به تشریح موضوعات و

 
ماموریت هاي این وزارتخانه بپردازد. 

بر این اساس با موضوع کلی ""کارآفرینی"" از همه هنرمندان

 
کاریکاتوریست کشور دعوت می شود تا در جشنواره ملی کاریکاتور کارا شرکت کنند . 

محورهاي جشنواره: محورهاي جشنواره شامل اشتغال زنان، توسعه اشتغال روستایی، مشاغل نوین (استارت آپ ها)، توانمندسازي، بیمه بیکاري، مشاغل

 
آسیب دیده و متاثر از کرونا و توسعه تعاونی ها است. 

قوانین: هنرمندان می توانند آثار خود را همراه با بیوگرافی (حداکثر 200 کلمه) ،شماره تلفن، نشانی کامل، با شرایط درج شده از طریق پست الکترونیکی

 
به نشانی cartoon@mcls.gov.ir یا پست به دبیرخانه جشنواره ارسال کنند. 

 
هنرمندان می توانند حداکثر 3 اثر ارسالی داشته باشند و آثار ارسال نباید قبلا منتشر شده و یا جایزه گرفته باشند. 

 
اندازه آثار ارسالی باید A3 باشد.( 29/7 در 42 سانتی متر) 

 
فرمت آثار ارسالی باید Jpeg و وضوح تصویر dpi 300 باشد. 

جوایز: جایزه ویژه این جشنواره مبلغ 100 میلیون ریال به همراه سفر 3 روزه با یک نفر به جزیره کیش است و جوایز نفرات اول تا سوم نیز به ترتیب

 
مبلغ 70، 50 و 30 میلیون ریال به همراه سفر سه روزه با یک نفر به جزیره کیش است. 

 
مهلت ارسال آثار 30 دي ماه است . 

 
آثار راه یافته به بخش نمایشگاه در قالب یک کتاب نفیس منتشر و به هنرمندانی که آثارشان در کتاب درج شده باشد، تقدیم خواهد شد . 

 
هنرمندان با ارسال آثار خود اذعان می دارند حق استفاده از آثار براي وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی محفوظ است. 

هنرمندان گرامی براي کسب اطلاعات بیشتر می توانید از پوستر این جشنواره استفاده کنید .



امضاي قرارداد ساخت کارخانه دوم کنسانتره سنگ آهن اُپال پارسیان

منبع: درآمد نیوزشماره خبر:  60  |  تاریخ: 1399/10/09

قرارداد ساخت کارخانه دوم تولید کنسانتره سنگ آهن اپُال پارسیان، با حضور مدیرعامل بانک پارسیان و رئیس هیات عامل ایمیدرو امضا و
مبادله شد. نوشته امضاي قرارداد ساخت کارخانه دوم کنسانتره سنگ آهن اپُال پارسیان اولین بار در درآمد نیوز. پدیدار شد.

قرارداد ساخت کارخانه دوم تولید کنسانتره سنگ آهن اپُال پارسیان، با حضور مدیرعامل بانک پارسیان و

 
رئیس هیات عامل ایمیدرو امضا و مبادله شد. 

به گزارش درآمد نیوز به نقل از روابط عمومی بانک پارسیان، دکترکورش پرویزیان مدیرعامل بانک پارسیان
درمراسم امضاي این قرارداد، با بیان اینکه سیاست بانک پارسیان همواره در جهت تحقق جهش تولید، تقویت اقتصاد مقاومتی، حمایت از فعالیت هاي
مولد و اشتغال پایدار بوده است، گفت : محرومیت زدایی و توجه به مناطقی که از توسعه و پیشرفت کمتري برخوردار هستند از اولویت
هاي بانک پارسیان است و این بانک توسعه مناطق مرزي وکم برخوردار از جمله سنگان را همواره مدنظر داشته و سرمایه گذاري در این طرح نیز در

 
همین راستا انجام می شود. 

مهندس وجیه اله جعفري رییس هیات عامل ایمیدرو در این مراسم که با حضور سهامداران، کارفرمایان و پیمانکار طرح برگزار شد، گفت: احداث دومین
کارخانه تولید کنسانتره سنگ آهن اپال پارسیان، گام مهمی در جهت کاهش محرومیت، توسعه صنایع معدنی، افزایش اشتغال و درآمدزایی در منطقه

 
سنگان است. 

وي با بیان اینکه این طرح زمینه سرعت گرفتن فعالیت هاي معدنی و مشارکت بخش خصوصی را فراهم می کند، ادامه داد: اجراي این پروژه یکی از

 
روش هایی است که به هدایت نقدینگی جامعه به سمت فعالیت هاي تولیدي و مولد کمک شایانی می کند. 

 
پیش بینی راه اندازي زودتر از موعد 

مسعود سمیعی نژاد مدیر عامل شرکت سرمایه گذاري پارسیان نیز اظهار داشت: با اجراي این طرح کارخانه دوم کنسانتره سنگ آهن اپال پارسیان به
ظرفیت تولید 2٫4 میلیون تن ساخته خواهد شد. وي میزان سرمایه گذاري طرح را معادل 145 میلیون یورو اعلام کرد و گفت: حدود 80 درصد طراحی
کارخانه دوم، مشابه کارخانه نخست اپال پارسیان در سنگان است. به گفته سمیعی نژاد به سبب آماده بودن شرایط و مقدمات، بخشی از امور طرح انجام

 
شده و پیش بینی می شود زودتر از موعد مقرر راه اندازي شود. طبق قرارداد طرح فوق در مدت 29 ماه ساخته خواهد شد. 

نخستین کارخانه تولید کنسانتره سنگ آهن از مجتمع معدنی سنگان در سال 92 با ظرفیت تولید 2٫6 میلیون تنی از سوي ایمیدرو راه اندازي و دو
سال بعد به شرکت اپال پارسیان (وابسته به سرمایه گذاري بانک پارسیان) واگذار شد. اکنون کارخانه دوم با ظرفیت تولید 2٫4 میلیون تن، با مشارکت

60درصدي سرمایه گذاري پارسیان و 40درصدي ایمیدرو در آستانه عملیات اجرایی قرار دارد.



استاندار مازندران: اقدامات امیدبخشی توسط پست بانک ایران در توسعه خدمات بانکی در

روستاها انجام شده است

منبع: درآمد نیوزشماره خبر:  61  |  تاریخ: 1399/10/09

احمد حسین زادگان استاندار مازندران در نشست با سیدابوالحسن موسوي مدیرشعب پست بانک استان ضمن تبریک 25مین سال بانک گفت:
اقدامات امیدبخشی توسط این بانک در توسعه خدمات بانکی در روستاها انجام شده که شایسته تقدیر است. نوشته استاندار مازندران: اقدامات

امیدبخشی توسط پست بانک ایران در توسعه خدمات بانکی ...

احمد حسین زادگان استاندار مازندران در نشست با سیدابوالحسن
موسوي مدیرشعب پست بانک استان ضمن تبریک 25مین سال
بانک گفت: اقدامات امیدبخشی توسط این بانک در توسعه خدمات

 
بانکی در روستاها انجام شده که شایسته تقدیر است. 

به گزارش درآمد نیوز به نقل از روابط عمومی پست بانک ایران، وي
افزود: براساس گزارش هاي موجود، این بانک در بحث شفافیت
مالی، رتبه اول را در کشور کسب کرده که اقدام مناسبی بشمار می
رود و موجب افزایش اعتماد مردم به مجموعه و سیستم بانکی به

 
ویژه پست بانک ایران شده است. 

حسین زادگان با اشاره به اینکه پست بانک ایران به جهت ارائه خدمات بانکی موجب تحول و رفاه روستائیان شده است عنوان کرد: توسعه روستاها یک

 
اولویت محسوب می شود که این بانک می تواند در تحقق این مهم تاثیرگذار باشد. 

وي تصریح کرد: افزایش خدمات بانکی در شعب و باجه هاي بانکی روستائی قابل توجه است. بنحوي که براساس آمار تاکنون به 61 هزار نفر تسهیلات
اعطا شده که عموماً متقاضیان روستائی است و بیانگر اولویت دادن پست بانک ایران به روستاها، مناطق محروم و توسعه ضریب اشتغال در این مناطق

 
بوده است. 

استاندار مازندران با اشاره به اینکه توسعه، تولید و اشتغال روستایی نیازمند نقش آفرینی بیش از پیش پست بانک ایران بعنوان بانک تخصصی در
روستاها است خاطرنشان کرد: ایجاد و بهره برداري باجه هاي بانکی در روستاها و مناطق محروم علاوه بر ایجاد اشتغال سبب توسعه اقتصادي و به تبع
آن توسعه فرهنگی و اجتماعی در روستاها و اعطاي تسهیلات خرد توسط این بانک و همچنین منجبر به تحول در روستاها و افزایش تولیدات نهادهاي

 
کشاورزي و صنایع وابسته به آن می شود. 

وي در پایان تأکید کرد: نگاه استانداري، نگاه توسعه اي است و امیدوارم با همکاري اداره کل امور روستائی و شوراهاي اسلامی استانداري و همچنین

 
پست بانک ایران شاهد افزایش رفاه و توسعه روستاها در استان مازندران باشیم. 

موسوي نیز در این نشست ضمن قدردانی از حمایت هاي استانداري، گزارشی از روند فعالیت و عملکرد شعب و باجه هاي روستائی، تسهیلات اشتغال زا
به ویژه در مناطق محروم و روستائی، توسعه خدمات بانکداري الکترونیک، طرح هاي حمایتی از تولیدکنندگان کالا و خدمات ازجمله طرح مروارید
کارت، استقرار بیش از 75درصد دستگاه خودپرداز و پایانه هاي فروش پست بانک ایران در مناطق محروم و روستائی ارائه و خواستار انتقال تمامی

حساب هاي دهیاري ها به این بانک شد.



تفاهم نامه هاي مسکن و اشتغال ایثارگران در بوشهر امضا شد

منبع: ایرناشماره خبر:  62  |  تاریخ: 1399/10/09

بوشهر- ایرنا- تفاهم نامه هاي تامین مسکن و اشتغال جامعه ایثارگران بوشهر روز سه شنبه در نشستی توسط معاون رئیس جمهوري و رئیس
بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور و استاندار این استان به امضا رسید.

 بوشهر- ایرنا- تفاهم نامه هاي تامین مسکن و اشتغال جامعه

 
ایثارگران بوشهر روز سه شنبه در نشستی توسط معاون رئیس جمهوري و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور و استاندار این استان به امضا رسید. 

رئیس سازمان بنیاد شهید و امور ایثارگران در بیست و پنجمین سفر استانی خود در بوشهر حضور یافته است در این نشست گفت: براساس یکی از این
تفاهم نامه ها زمین مورد نیاز ساخت مسکن براي یکهزار و 500 نفر از جامعه ایثارگاران استان بوشهر تامین می شود که در صورت تحقق آن سه برابر

 
کل ظرفیت تامین مسکنی است که در مدت 16 سال گذشته براي جامعه ایثارگران در این استان رخ داده است. 

سعید اوحدي اضافه کرد: همچنین ایجاد شغل براي یکهزار و 500 نفر از جامعه ایثارگري در استان بوشهر تفاهم نامه دوم است که با توجه به ظرفیت
هاي موجود بخش عمده اي از آن از سوي این استان و بخشی نیز توسط سازمان اقتصادي کوثر که در بند هفت این تفاهم نامه آمده است، محقق می

 
شود. 

وي ادامه داد: این اتفاق ها و تفاهم نامه هایی که به همت استانداران و وزارتخانه هاي تعاون ، کار و رفاه اجتماعی، صنعت، معدن و تجارت و راه و
شهرسازي امضا می شود براي اشتغال ایثارگران جداي از دستور رئیس جمهوري براي جذب 12 هزار نفر از فرزندان شاهد و جانبازان بالاي 70 درصد تا

 
پایان سال 99 است. 

 
اوحدي تاکید کرد: در همین ارتباط تمهیدهاي آزمون اختصاصی جامعه ایثارگري پس از آزمون استخدامی دستگاه هاي اجرایی، برگزار می شود. 

رئیس سازمان بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: در این آزمون اختصاصی همه جذب و هیچ ریزشی نداریم و تنها رقابتی بین رشته هایی است که افراد

 
انتخاب می کنند. 

وي ادامه داد: همچنین براساس نشست با فراکسیون شاهد مجلس شوراي اسلامی و رئیس سازمان امور اداري و استخدامی و وعده داده شده هر تعداد از

 
جامعه هدف که اشتغال آنها باقی بماند تمهیدهاي جذب آنها فراهم شده است و جاي نگرانی در این زمینه نیست. 



 
 

 
اختصاص 1500 میلیارد تومان از صندوق توسعه ملی براي اشتغال ایثارگران 

وي اضافه کرد: همچنین براساس نشست با هیات عامل صندوق توسعه ملی براي توسعه اشتغال پایدار جامعه ایثارگري با رویکرد مهارت محور یکهزار و

 
500 میلیارد تومان اعتبار تخصیص یافته است. 

اوحدي ادامه داد: همچنین سازمان برنامه و بودجه با پشتبیانی مجلس شوراي اسلامی 800 میلیارد تومان مازاد بر اعتبار صندوق توسعه ملی در سال

 
1400 براي پشتیبانی و ایجاد اشتغال پایدار با کارمزد حداقلی 4 درصد مصوب کرده است. 

معاون رئیس جمهوري در باره ماده 38 در در ارتباط با حالت اشتغال جانبازان گفت: این ماده قانونی در قانون جامع خدمات رسانی به ایثارگران شفاف

 
است و معوقات این ماده از سال 90 و 91 نیز که پرداخت نشده بود با مصوبه هیات دولت در 2 بخش پرداخت شده است. 

اوحدي ادامه داد: با توجه به اینکه در بند واو تبصره 2 بودجه 1400 دولت ردیفی را به ماده 38 قانون خدمات ایثارگران اختصاص داده است، جاي هیچ

 
نگرانی در این زمینه وجود ندارد و اگر احکامی از سوي ستاد نیروهاي مسلح صادر شود و معوقاتی باقی ماند، پرداخت می شود. 

وي تاکید کرد: وقتی لایحه بودجه توسط مجلس تصویب شد، قانون است و با تغییر دولت تغییري در قانون بودجه ایجاد نمی شود و جاي نگرانی نیست

 
و اگر معوقاتی است و در تعهد ما باشد، پرداخت خواهد شد. 

 
پرداخت 7640 میلیارد تومان از معوقات جامعه ایثارگري 

رئیس سازمان بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور اضافه کرد: هیات دولت مصوبه اي دارد که براساس آن همه مطالبات جامعه ایثارگري و معوقات آنها
باید تا پایان سال 99 پرداخت شود که با وجود تحریم و محدودیت منابع، هفت هزار و 640 میلیارد تومان معادل بیش از 90 درصد از این معوقات که
شامل شهریه دانشگاه، درمان، پاداش بازنشستگی و سایر موارد دیگر است پردخت شده است و امیدواریم با تمهیداتی که در بودجه سال 1400 دیده

 
شده شاهد متراکم شدن دوباره معوقات جامعه ایثارگري کشور نباشیم. 



 
 

 
برچسب ها 

 
- بوشهر 

 
- امضاي تفاهمنامه 

 
- اشتغال زایی 

 
- سعید اوحدي 

- مسکن



امضاي قرارداد ساخت کارخانه دوم کنسانتره سنگ آهن اُپال پارسیان

منبع: جامعه ایده آلشماره خبر:  63  |  تاریخ: 1399/10/09

به گزارش جامعه ایده آل ؛دکترکورش پرویزیان مدیرعامل بانک
پارسیان درمراسم امضاي این قرارداد، با بیان اینکه سیاست بانک
پارسیان همواره در جهت تحقق جهش تولید، تقویت اقتصاد
مقاومتی، حمایت از فعالیت هاي مولد و اشتغال پایدار بوده است،
گفت : محرومیت زدایی و توجه به مناطقی که از توسعه و پیشرفت
کمتري برخوردار هستند از اولویت هاي بانک پارسیان است و این
بانک توسعه مناطق مرزي وکم برخوردار از جمله سنگان را همواره
مدنظر داشته و سرمایه گذاري در این طرح نیز در همین راستا انجام

 
می شود. 

مهندس وجیه اله جعفري رییس هیات عامل ایمیدرو در این مراسم
که با حضور سهامداران، کارفرمایان و پیمانکار طرح برگزار شد، گفت: احداث دومین کارخانه تولید کنسانتره سنگ آهن اپال پارسیان، گام مهمی در

 
جهت کاهش محرومیت، توسعه صنایع معدنی، افزایش اشتغال و درآمدزایی در منطقه سنگان است. 

وي با بیان اینکه این طرح زمینه سرعت گرفتن فعالیت هاي معدنی و مشارکت بخش خصوصی را فراهم می کند، ادامه داد: اجراي این پروژه یکی از

 
روش هایی است که به هدایت نقدینگی جامعه به سمت فعالیت هاي تولیدي و مولد کمک شایانی می کند. 

 
پیش بینی راه اندازي زودتر از موعد 

مسعود سمیعی نژاد مدیر عامل شرکت سرمایه گذاري پارسیان نیز اظهار داشت: با اجراي این طرح کارخانه دوم کنسانتره سنگ آهن اپال پارسیان به
ظرفیت تولید 2.4 میلیون تن ساخته خواهد شد. وي میزان سرمایه گذاري طرح را معادل 145 میلیون یورو اعلام کرد و گفت: حدود 80 درصد طراحی
کارخانه دوم، مشابه کارخانه نخست اپال پارسیان در سنگان است. به گفته سمیعی نژاد به سبب آماده بودن شرایط و مقدمات، بخشی از امور طرح انجام

 
شده و پیش بینی می شود زودتر از موعد مقرر راه اندازي شود. طبق قرارداد طرح فوق در مدت 29 ماه ساخته خواهد شد. 

نخستین کارخانه تولید کنسانتره سنگ آهن از مجتمع معدنی سنگان در سال 92 با ظرفیت تولید 2.6 میلیون تنی از سوي ایمیدرو راه اندازي و دو سال
بعد به شرکت اپال پارسیان (وابسته به سرمایه گذاري بانک پارسیان) واگذار شد. اکنون کارخانه دوم با ظرفیت تولید 2.4 میلیون تن، با مشارکت

60درصدي سرمایه گذاري پارسیان و 40درصدي ایمیدرو در آستانه عملیات اجرایی قرار دارد.



«برگی از دلتنگی» تحقق رویاي 20 ساله ام بود

منبع: کتاب ایرانشماره خبر:  64  |  تاریخ: 1399/10/09

«مریم رنجبري» شاعر گلستانی که به شیرینی پزي اشتغال دارد، انتشار مجموعه شعرهایش را تحقق رویاي 20 ساله خود دانست.

به گزارش خبرنگار خبرگزاري کتاب ایران (ایبنا) در گلستان، «مریم رنجبري» شاعر گلستانی و دانش آموخته رشته مدیریت خانواده و از چهره
هاي فعال در محافل ادبی گلستان است. به بهانه انتشار نخستین کتاب این شاعر گلستانی با عنوان «برگی از دلتنگی» و شرایط چاپ و نشر آن به

 
خصوص در این ایام کرونایی به گفت وگو نشستیم که در ادامه ازنظر مخاطبان می گذرد. 

 
به تازگی از شما کتاب مجموعه شعر «برگی از دلتنگی» روانه بازار نشر شده است. لطفا کمی درباره این کتاب برایمان بگوئید؟ 

«برگی از دلتنگی» به همراه لوح فشرده، اشعاري با صداي خودم است که گلچینی از دلنوشته هاي 20 ساله من از دوران نوجوانی و جوانی و تجربه سال
ها احساس شادي و غم است. این کتاب شامل 24 قطعه شعر در مضامین مختلف و نیز 12 دوبیتی است که در 46 صفحه در سال جاري به همت نشر
نوروزي در گرگان منتشر شد.امیدوارم این تحفه ي از دل برآمده، به دل مخاطبان بنشیند؛ زیرا این اثر تحقق رویاي 20 ساله من از احساس و استعدادم

 
در شعر است. 

 
در کنار انتشار کتاب شعر، شما لوح فشرده اشعار را نیز با صداي خودتان منتشر کردید. کمی هم در این باره توضیح بدهید؟ 

ایده ضبط اشعار با صداي خودم، پیشنهاد یکی از دوستان اهل موسیقی بود. احساس کردم حس خواندن اشعار با پخش صداي شاعر همخوانی روح نوازي
پیدا می کند و می تواند حسی را که براي سرودن شعر داشتم، به خواننده کتاب منتقل کند و خدا را شکر مورد استقبال قرار گرفت تا در هر سنی

 
بتوانند بیان درست شعر را داشته باشند تا حسی که در اشعار هست، به آن منتقل شود. 

 
کتاب شما همزمان با اوج گیري ویروس کرونا روانه بازار نشر شد. از وضعیت استقبال از کتاب و بازخوردها و نقد و نظرها بگوئید. 

به دلیل بسته شدن کتابفروشی ها و قرنطینه خانگی که امکان تهیه کتاب سخت بود، تصمیم گرفتم به صورت مجازي کتاب را به دست دوستداران شعر
برسانم و از طریق به اشتراك گذاشتن صدا و عکس کتاب در صفحات مجازي بهتر و راحت تر بتوانند تهیه کنند. خوشبختانه استقبال، خوب و بازخوردها

 
درباره اشعارم، دلگرم کننده بود. 

به عنوان فردي که ذوقی در شعر و دغدغه آن را دارید و با اشعار دیگر شاعران مانوس یا آشنا هستید، کمی درباره شاعرانی که از آن ها تاثیر گرفته اید،

 
بگوئید؟ 

علاقه زیادي به اشعار فروغ فرخزاد دارم و این بانوي شاعر کشورمان همیشه انگیزه خوبی براي من در تمام سالیان فعالیتم بوده است. همین طور شاعري
چون افشین مقدم و فریدون مشیري از جمله افرادي بوده اند که همواره از خواندن آثارشان لذت برده ام، هر چند افراد دیگري را هم می شود نام برد، اما

 
در مجموع به این افراد عُلقه بیشتري داشته ام و روي من تاثیر گذاشته اند. 

چه میزان با دیگر شاعران شهرتان گرگان و استان گلستان آشنا هستید و با آنها ارتباط دارید و درمجموع نظرتان درباره شعر گرگان و گلستان چیست و

 
براي تعالی بیشتر آن باید چه کنیم؟ 

بی شک استان گلستان شاعران برجسته زیادي دارد که مفتخرم عضو کوچکی از این خانواده هنر باشم و با دوستانی که قلم نواز هستند، معاشرت کنم تا
بتوانم در کنار اساتید، دانش شعرم را بالا ببرم. در این میان ارتباط بیشتري با محفل ادبی سوشیانس دارم و از دانش و رهنمودهاي شعري چهره هایی
چون حسین ضمیري و سیدمهدي جلیلی همواره بهره مند می شوم و معتقدم علی رغم شرایط کرونایی با بهره مندي از فضاي مجازي می توان این

 
جریان شعر را زنده نگه داشت و یکی از رموز تعالی همین زنده نگه داشتن جریان هاي شعري و ارتباط هاي مستمر و سازنده است. 



گویا شما در کنار شاعري، دستی در شغل شیرینی پزي دارید. وقتی متوجه این هنرتان شدم به یاد شعر «قناد» از «محمدتقی عفاف» شاعر معاصر
افتادم؛ با این مضمون که قنادي با طبع شعر خوب، کم کم در اثر تحسین ها و... مسیرش تغییر کرد و شعرفروش شد و آثارش کم مایه و پر از تزویر و ریا

 
و ... . عفاف در پایان این شعرش به نقش صداقت در ماندگاري قلم اشاره دارد. نظر شما چیست؟ 

هنر قنادي من از روح لطیفم می آید که بخشی از آن به شعر و بخشی به هنر دستم است که همیشه زمان کار با زمزمه کردن شعر، عشق را به شیرینی
و کام مردمم منتقل می کنم. من حتی شعري در مجموعه دارم که اسمش را «مزه عشق» گذاشتم که تلفیقی از طعم و احساس است که از جمله
کارهایی است با این بیت: (سفره امروز قلبم دست هایش بی نمک / بر دلم داغ ترین نون نیازت زد کپک) که به آن علاقه اي زیاد دارم. در مجموع من
هم باور دارم که رنگ صداقت در هر دو جنبه کاري و شعري بسیار مهم است و نقش بسزایی روي مخاطب خواهد گذاشت و بی شک منجر به ماندگاري

بیشترش خواهد شد.



آیا کسب و کار رونق گرفت؟

منبع: خبر اقتصاديشماره خبر:  65  |  تاریخ: 1399/10/09

عضو هیئت رئیسه اتاق اصناف ایران معتقد است افزایش صدور پروانه هاي کسب به معناي رونق کسب و کار نیست و علت آن این است که در
این مدت افرادي که بدون پروانه کسب، اشتغال داشتند، راحت تر این مجوز را دریافت کرده اند.

اقتصادگردان- براساس آمارهاي وزارت صنعت، معدن و تجارت (صمت)، از اول سال 1399 تا پایان آبان ماه بیش از 376 هزار و 817 پروانه صنفی
صادر شده که نسبت به تعداد صدور این پروانه در مدت مشابه سال قبل 49.4 درصد افزایش داشته است. اما عضو اتاق هیئت رئیسه اصناف ایران معتقد

 
است که این آمار نشان دهنده رونق کسب و کار نیست. 

محمود بنانژاد با اشاره به موانعی که در برابر صدور پروانه کسب وجود داشته، تصریح کرد: اتاق اصناف در گذشته نسبت به این موانع اعتراض کرد. ما
معتقد بودیم به جاي اینکه در مرحله صدور پروانه کسب، استعلام هاي متعدد و زمان بر انجام شود، بهتر است، نظارت ها پس از صدور پروانه بیشتر

 
باشد. 

البته به گفته وي با شیوع ویروس کرونا برخی از مراحل فرایند صدور و تمدید پروانه کسب تسهیل شد. مثلا استعلام سازمان امور مالیاتی و تمدید کارت
هاي بهداشت به تعویق افتاد. علاوه بر این، آموزش ها به صورت مجازي انجام شد و در برخی از شهرستان ها و در ماه هاي ابتدایی اپیدمی کرونا، از

 
کسبه تعهد گرفتند که بعدا در دوره هاي آموزشی شرکت کنند. 

عضو هیئت رئیسه اتاق اصناف ایران با اشاره به اینکه در پی تسهیل شرایط، افرادي که پیش تر پروانه کسب نگرفته بودند براي دریافت آن اقدام کنند،
اظهار کرد: همچنین پرونده برخی افرادي که پیش از شیوع ویروس کرونا براي اخذ پروانه هاي کسب اقدام کرده بودند، در این مدت به نتیجه رسیده
است. بنابراین افزایش صدور پروانه هاي کسب به معناي رونق کسب و کار نیست و علت آن این است که در این مدت افرادي که بدون پروانه کسب،

 
اشتغال داشتند، راحت تر این مجوز را دریافت کرده اند. 

بنانژاد همچنین با بیان اینکه در حال حاضر هزینه حفظ واحدهاي صنفی متناسب با درآمد آن ها نیست، تصریح کرد: براي حفظ مشاغل، نیاز به سرمایه
داریم و دولت باید با ارائه تسهیلات مناسب به حفظ مشاغل صنفی کمک کند.



دبیر علمی و داوران مسابقات چاپ و بسته بندي جشنواره ملی چاپ منصوب شدند

منبع: کتاب ایرانشماره خبر:  66  |  تاریخ: 1399/10/09

مدیرکل دفتر چاپ و نشر در احکامی جداگانه دبیر علمی و داوران بخش مسابقات چاپ و بسته بندي جشنواره ملی چاپ و نشر را منصوب کرد.

به گزارش خبرگزاري کتاب ایران(ایبنا)، به نقل از ستاد خبري نخستین دو سالانه چاپ و نشر، مهرزاد دانش در حکمی محمدحسین شهامت پور،
فعال و طراح عرصه چاپ و بسته بندي و داور و برگزیده دوره هاي پیشین مسابقات جشنواره چاپ را به عنوان دبیر بخش مسابقات چاپ و بسته بندي

 
بیستمین دوره جشنواره چاپ منصوب کرد . 

همچنین مهرزاد دانش در احکام جداگانه دیگري شاهین آریان فر، هومن اخوین، اسماعیل امینی، حسین داریانی، علی شفیعی، رامین لاهیجی، مسعود

 
نجات، فرشاد هوشیار و حسین یاراحمدي را به عنوان داوران این دوره از مسابقات جشنواره چاپ منصوب کرد. 

در این دوره از جشنواره محصولات چاپ و بسته بندي بر مبناي چهار موضوع فنی، محتوایی، طراحی و پاسداشت زبان فارسی مورد ارزیابی قرار می

 
گیرند. 

 
پیش تر نیز در حکمی از سوي مدیرکل دفتر امور چاپ و نشر، محسن شمس به عنوان مدیر اجرایی حوزه چاپ این جشنواره منصوب شده بود . 

در این دوره از جشنواره در کنار بخش مسابقات محصولات چاپی، بخش انتخاب، معرفی و تکریم چهره هاي برتر چاپ سراسر کشور در عرصه هاي

 
کارآفرینی، صادرات، و پیشکسوتی نیز انجام خواهد شد که روند آن از سوي دبیرخانه جشنواره ملی چاپ و نشر اعلام خواهد شد. 

نخستین دوسالانه چاپ و نشر در دو بخش «نشان چاپ» و «نشان شیرازه» زمستان سال جاري برگزار می شود.



تقدیر انجمن قطعه سازان صنعت خودرو از خدمات بانک اقتصادنوین

منبع: بورس نیوزشماره خبر:  67  |  تاریخ: 1399/10/09

اعضاي هیئت مدیره انجمن قطعه سازان خودرو در نشستی با مدیرعامل بانک اقتصادنوین از خدمات این بانک به شرکت هاي فعال در این
صنعت تقدیر کردند.

 
تقدیر انجمن قطعه سازان صنعت خودرو از خدمات بانک اقتصادنوین 

اعضاي هیئت مدیره انجمن قطعه سازان خودرو در نشستی با مدیرعامل بانک اقتصادنوین از خدمات این بانک به شرکت هاي فعال در این صنعت تقدیر

 
کردند. 

به گزارش بورس نیوز، در نشست علیرضا بلگوري، مدیرعامل بانک اقتصاد
نوین، با اعضاي هیئت مدیره انجمن صنعت خودرو که امروز سه شنبه نهم
دي ماه در محل این انجمن برگزار شد، اصغر خسروشاهی، نائب رئیس این
انجمن ضمن قدردانی از خدمات بانک اقتصادنوین به شرکت هاي فعال در
این صنعت گفت: صنعت قطعه سازي یکی از بزرگ ترین صنایع کشور
بوده که در حال حاضر با ظرفیت کامل خود فعالیت نمی کند، اما با برنامه
ریزي هاي انجام شده، در سال آتی با افزایش تولید خودرو در کشور این

 
صنعت نیز مجددا رونق خواهد یافت. 

وي بزرگ ترین مشکل این صنعت را نقدینگی دانست و گفت: خوشبختانه
در سال جاري بانک اقتصادنوین با مدل خوبی که تعریف کرد، توانست حمایت هاي بسیار خوبی از شرکت هاي این صنعت انجام دهد و امروز شاهد ابراز

 
رضایت شرکت هاي طرف همکاري از خدمات بانک اقتصادنوین هستیم. 

سامعی، رئیس کمیسیون بانک و بیمه انجمن قطعه سازان نیز در این نشست ادامه داد: بانک اقتصادنوین علی رغم تمامی محدودیت ها در سخت ترین
شرایط در کنار شرکت هاي این صنعت قرار گرفت به طوري که امروز شاهد افزایش 60 درصدي تولید در این صنعت هستیم که قطعا بخشی از این

 
توفیقات سهم بانک اقتصادنوین است. 

وي بانک اقتصادنوین را بانک اول قطعه سازان دانست و گفت: بانک اقتصادنوین به لحاظ سرعت عمل بسیار متمایز از دیگر بانک هاست که جا دارد از

 
خدمات خوب این بانک قدردانی کنیم. 

در بخش دوم این نشست علیرضا بلگوري ضمن تشکر از ابراز لطف شرکت هاي حاضر در نشست نسبت به خدمات این بانک گفت: بانک اقتصادنوین
شرکت هاي تولیدي و صنعتی را به معنی واقعی کلمه شرکاي استراتژیک خود می داند و در این راستا تلاش کرده در روز هاي سخت مشتریان خود را

 
همراهی کند. 

مدیرعامل بانک اقتصادنوین حمایت از تولید و اشتغال ملی را مهم ترین رسالت بانک ها در شرایط فعلی کشور دانست و خاطرنشان کرد: سعی کرده ایم
با برقراري ارتباط نزدیک با مشتریان، شناخت بیشتري نسبت به صنعت و فضاي کسب وکار ایشان حاصل کنیم تا بتوانیم در کوتاه ترین زمان ممکن

 
بهترین راه حل را به آن ها ارائه کنیم. 

بلگوري با اشاره به خدمات گروه مالی اقتصادنوین افزود: بانک اقتصادنوین با برخورداري از شرکت هاي تخصصی، طیف جامعی از خدمات مالی، بانکی و
بیمه اي را به مشتریان خود ارائه می کند و آماده است با استفاده از تمامی ظرفیت هاي خود تامین مالی این صنعت و صنایع بالادستی و پایین دستی



 
آن را بیش ازپیش تسهیل کند. 

در ادامه نیما محمدي، معاون اعتبارات و بین الملل بانک اقتصادنوین نیز نگاه بانک اقتصادنوین به صنعت خودرو و به ویژه صنعت قطعه سازي را یک نگاه
بلند دانست و گفت: با این رویکرد تلاش کرده ایم با سرعت و به موقع خدمات مورد نیاز شرکت هاي تولیدي و صنعتی فعال در این صنعت را برآورده

 
کنیم. 

 
گفتنی است، در این نشست اعضاي انجمن قطعه سازان، ضمن تقدیر از خدمات بانک اقتصادنوین به بیان دیدگاه ها، نیاز ها و انتظارات خود پرداختند. 

 
بیشتر بخوانید: 

افزایش 43درصدي فروش "خودرو" در آذرماه / تخته گاز "پژو" از مهرماه



تقدیر همتی از مدیرعامل پتروشیمی فن آوران

منبع: بورس نیوزشماره خبر:  68  |  تاریخ: 1399/10/09

رئیس کل بانک مرکزي از نقش آفرینی پتروشیمی فن آوران در ارزآوري براي کشور در شرایط تحریم تقدیر کرد.

 
تقدیر همتی از مدیرعامل پتروشیمی فن آوران 

 
رئیس کل بانک مرکزي از نقش آفرینی پتروشیمی فن آوران در ارزآوري براي کشور در شرایط تحریم تقدیر کرد. 

 
به گزارش بورس نیوز، در نامه همتی خطاب به بدري آمده است: 

تولید و صادرات غیر نفتی نقش معناداري در رشد و توسعه اقتصادي
کشور، حفظ ارزش پول ملی و ثبات بازار ارز و بخش هاي واقعی و مالی

 
اقتصاد دارد. 

در این خصوص با توجه به وضعیت کلان اقتصادي و غیر اقتصادي کشور از
یک سو و وضع شدیدترین و بی سابقه ترین تحریم هاي بین المللی علیه
کشور ایران به ویژه در بخش هاي بانکی و نفت و از سوي دیگر، نقش
صادرکنندگان غیر نفتی در خط مقدم جنگ اقتصادي بسیار حائز اهمیت

 
است. 

همتی با اشاره به اینکه عملکرد شرکت پتروشیمی فن آوران در عرصه جنگ تمام عیار اقتصادي طی سال هاي اخیر همواره در مسیر تداوم صادرات غیر
نفتی و ایجاد درآمد ارزي به منظور تامین نیاز هاي وارداتی کشور، بوده است، از تلاش هاي بعمل آمده در جهت حفظ تولید، اشتغال، استمرار صادرات

 
غیر نفتی و بازگشت منابع ارزي به چرخه رسمی اقتصاد کشور تشکر و قدردانی کرد. 

 
بیشتر بخوانید: 

افزایش 41 درصدي فروش "شفن"



ساخت سامانه ضد عفونی کننده ازن با تکنولوژي نانوفناوري

منبع: وب داشماره خبر:  69  |  تاریخ: 1399/10/09

 
ساخت سامانه ضد عفونی کننده ازن با تکنولوژي نانوفناوري 

مدیر عامل شرکت دانش بنیان «نانوفناوري کیان گستر» از ساخت دستگاه

 
تولید سامانه ضدعفونی با تکنولوژي نانوفناوري براي اولین بار خبر داد. 

به گزارش روابط عمومی دانشگاه، دکتر بیتا مهروي؛ مدیر عامل شرکت
نانوفناوري کیان گستر تحت پوشش مرکز رشد و نوآوري دانشگاه علوم
پزشکی ایران اظهار کرد: دستگاه تولید سامانه ضدعفونی یک دستگاه
خانگی، صنعتی و بیمارستانی است که از قابلیت ضدعفونی کنندگی «ازن»

 
در ساخت آن بهره برداري شده است. 

وي با بیان اینکه ازن براي سلامتی انسان مضر است اما خاصیت ضد
عفونی کنندگی قوي دارد، افزود: نوآوري این سامانه در این است که پس

از اتمام ضد عفونی کردن به کمک تکنولوژي نانو، ازن به اکسیژن تبدیل شده و کوچکترین خطري براي انسان و محیط زیست ایجاد نمی کند. این
دستگاه دوستدار محیط زیست، توانایی ضدعفونی کننده تمام وسایلی که به ازن حساس نباشند را دارد و داراي مجوز غذا دارو و آزمایشگاه معتمد محیط

 
زیست نیز است. 

مدیرعامل شرکت نانوفناوري کیان گستر گفت: این دستگاه در ایران و دنیا مشابه اي ندارد و در حال مذاکره با چند شرکت ایتالیایی و آلمانی براي راه

 
اندازي خط تولید آن در اروپا هستیم. 

دکتر مهروي گفت: این دستگاه از نظر هزینه بسیار مقرون به صرفه است و نیاز به هیچ ماده شوینده ندارد. همچنین حمل آسان، عدم حساسیت و ایمنی

 
براي انسان از دیگر ویژگی هاي آن محسوب می شوند. 

وي از حمایت دانشگاه علوم پزشکی ایران به ویژه رییس دانشگاه، معاونت غذا دارو، معاونت تحقیقات و فناوري و رییس دانشکده فناوریهاي نوین پزشکی
و مرکز رشد و نوآوري دانشگاه علوم پزشکی ایران تشکر کرد و افزود: چالش هاي بسیاري در مسیر فعالیت ما وجود داشت که بدون حمایت دانشگاه رفع

 
این چالشها و ساخت دستگاه امکان پذیر نبود. 

شرکت دانش بنیان دانشگاهی نانوفناوري کیان گستر در سال 1393 با تکیه بر دانش نانوفناوري پزشکی تاسیس شد. عمده فعالیت هاي این شرکت در
زمینه تولید محصولات بر پایه نانوتکنولوژي، تحقیق و توسعه، انجام فعالیتهاي دانش بنیان، آموزشهاي نانو و کارآفرینی و مشاوره تجاري سازي است. این

شرکت آمادگی مشاوره در زمینه هاي تجاري سازي محصولات نانوفناوري را نیز دارد.



اشتغالزایی صنایع خلاق در ایران چقدر است؟

منبع: قلمناشماره خبر:  70  |  تاریخ: 1399/10/09

بررسی ها نشان می دهد که نزدیک به دو میلیون نفر در صنایع خلاق کشور فعالند که ضمن ایجاد اشتغال و درآمدزایی، ارزآوري قابل توجهی
qalamna.ir | | براي کشور به دنبال دارند. نوشته اشتغالزایی صنایع خلاق در ایران چقدر است؟ اولین بار در قلمنا | وبگاه خبري قلم

Qalam News Agency. پدیدار شد.

 اشتغالزایی صنایع خلاق در ایران چقدر است؟ بررسی ها نشان می

 
دهد که نزدیک به دو میلیون نفر در صنایع خلاق کشور فعالند که ضمن ایجاد اشتغال و درآمدزایی، ارزآوري قابل توجهی براي کشور به دنبال دارند. 

به گزارش ایسنا، با گسترش اینترنت و پیشرفتهاي علمی و فناوري، روشهاي خلاقانه اي براي تولید و توزیع و مصرف کالا ایجاد شده که از بسترهاي مهم
اقتصاد خلاق به شمار می رود. صنایع خلاق، صنایعی هستند که پایه و اساس آنها ایجاد و انتشار دانش و اطلاعات است. ریشه این مفهوم به صنایع
فرهنگی بازمی گردد که در طول زمان و با انقلاب فناوري اطلاعات و ارتباطات در قالب صنایعی چون سینما، موسیقی، پویانمایی و بازیهاي رایانه اي

 
ظهور پیدا کرد. 

امروزه صنایع فرهنگی و خلاق در بسیاري از کشورها مورد توجه قرار گرفته و این امر به دلیل سرعت بخشیدن به رشد اقتصادي و تحقق برنامه هاي

 
اشتغال در این کشورها بوده است. 

با وجود آنکه میزان سرمایه گذاري لازم براي ایجاد یک شغل مستقیم در صنایع دیگر زیاد است، در صنایع خلاق و فرهنگی براي اشتغالزایی به سرمایه
گذاري کمتري نیاز است. به علاوه اشتغالزایی در صنایع فرهنگی بسیار متنوع است و دامنه گسترده اي از خدمات را شامل می شود. صنایع فرهنگی

 
بیشتر به جذب نخبگان و متخصصان می پردازد و از این جهت می تواند معضل بیکاري در این قشر را کاهش دهد. 

عیسی منصوري ـ معاون توسعه اشتغال و کارآفرینی وزیر کار، با اشاره به اهمیت صنایع خلاق در حوزه کارآفرینی و کسب و کارهاي دانش بنیان، می
گوید: از منظر کارآفرینی در حوزه صنایع خلاق هنري می توان اشتغالزایی و تولید محصولات خوب را انتظار داشت به نحوي که نه تنها هنرمندان، بلکه

 
فعالان حوزه فرهنگ و هنر نیز از مزایاي آن بهره مند شوند. 

طبق بررسی ها حدود دو میلیون نفر در صنایع خلاق کشور فعالند که در صورت فراهم کردن ظرفیتها و بسترهاي مناسب می توانند سهم کشور از
اقتصاد و صنایع خلاقانه دنیا را افزایش دهند. وي درباره تعداد شاغلان این حوزه می گوید: طبق ارزیابی ها حدود دو میلیون نفر در صنایع خلاق کشور
فعالند و در صورت فراهم کردن ظرفیتها و بسترهاي مناسب و استفاده از دانش و اندیشه و خلاقیت و نوآوري می توانند سهم کشور از اقتصاد و صنایع

 
خلاقانه دنیا را افزایش دهند. 

برابر آمارها، میزان درآمد کشورهاي پیشرفته دنیا از حوزه صنایع خلاق حدود 90 میلیارد دلار برآورد می شود. حجم صادرات محصولات خلاق و خدمات



فرهنگی طی سال 2015 بیش از 500 میلیارد دلار بوده است در حالی که در سال 1397 این میزان صادرات درحوزه صنایع فرهنگی کشورمان به 450

 
میلیون دلار رسیده و حجم قابل توجهی از آن به صنایع دستی و فرش اختصاص داشته است. 

 
 

محمد عبده ابطحی ـ مدیر رسته فناوري اطلاعات طرح تکاپوـ در گفت وگو با ایسنا می گوید حوزه صنایع خلاق ضمن ایجاد اشتغال و درآمدزایی،

 
ارزآوري قابل توجهی براي کشور به دنبال دارد. 

وي توسعه اقتصاد خلاق در کشور را نیازمند وجود سرمایه، مهارت هاي کارآفرینی، زیرساخت هاي لازم و قوانین مالکیت فکري دانسته و می گوید:
استفاده از فناوري در تمام مراحل بازاریابی، بازارسازي، طراحی، تولید و فروش می تواند زمینه ساز رشد روزافزون و با سرعت بالاي صنایع فرهنگی در

 
کشور باشد. 

به اعتقاد مدیر رسته فناوري اطلاعات طرح تکاپو، صنایع خلاق با کمک هوش مصنوعی می توانند تا 85 درصد فرصت هاي شغلی جدید در کشور ایجاد

 
کنند. 

بررسی وضعیت جایگاه کشورمان در حوزه صنایع خلاق بیانگر آن است که سهم ایران از بازار پرسود و گسترده این صنایع چندان بالا نیست به گونه اي
در برخی از حوزه هاي فناورانه محصولات فرهنگی و صنایع خلاق نظیر انیمیشن و بازي هاي کامپیوتري بیشتر به شکل مصرف کننده ظاهر شده ایم؛ با
این حال چند صباحی است که میل به توسعه صنایع خلاق در کشور گسترش یافته و شور و شوق بسیاري در کارآفرینی و نوآوري در این صنایع به

 
چشم می خورد. 

 
 

از آنجایی که تولید محصولات و خدمات فرهنگی بر خلاقیت، مهارت، دانش و استعداد تولیدکنندگان آن استوار است، صنایع فرهنگی را صنایع خلاق نیز
می نامند. صنایع دستی، تولید اسباب بازي، موسیقی، بازي هاي کامپیوتري، تبلیغات و گردشگري از جمله زیرمجموعه هاي صنایع خلاق به شمار می

روند. 



در کنار صنایع دستی و موسیقی، بازي ها و پویانمایی هاي ایرانی کم کم جاي خود را در میان مخاطبان باز کرده و مراکز حمایت از کارآفرینی در قالب

 
مراکز نوآوري و شکوفایی یک به یک شکل گرفته و مورد توجه قرار گرفته اند. 

 
صنایع خلاق با کمک هوش مصنوعی می توانند تا 85 درصد فرصت هاي شغلی جدید در کشور ایجاد کنند. 

در چند سال اخیر نیز با حمایت معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري و دیگر نهادهاي حمایتگرا، عرصه جدیدي به روي صنایع خلاق در کشور
گشوده شده و با توجه به ورود شرکت هاي دانش بنیان به حوزه تولید و شکل گیري شرکت هاي خصوصی، فعالیت هاي پراکنده اي در این زمینه انجام
گرفته که پیش بینی می شود در بلندمدت به ایجاد بسترهاي لازم براي توسعه صنایع خلاق در کشور و دستاوردهاي قابل توجهی منجر شود و رشد

 
روزافزون کسب وکارهاي استارت آپی زمینه را براي توسعه صنایع خلاق ایرانی هموارتر کند. 

به گزارش ایسنا، در دنیاي امروز توجه به صنایع خلاق و فرهنگی به یک ضرورت فراگیر و مهم تبدیل شده و صرفنظر از اقتصادهاي پیشرفته دنیا،

 
کشورهاي در حال توسعه نیز به سمت و سوي توسعه صنایع خلاق گرایش یافته و روي آن سرمایه گذاري کرده اند. 

آمارها گویاي آن است که در کشور ما تعداد شرکتهاي خلاق از مرز 1000 شرکت گذشته و رو به توسعه است و توجه به صنایع خلاق در اقتصاد دانش

 
بنیان به دلیل ظرفیت بالا براي ثروت آفرینی و اشتغال، اهمیت بسیاري پیدا کرده است. 

انتهاي پیام



مرکز خدمات حوزه و جهاد دانشگاهی تفاهم نامه همکاري امضا کردند

منبع: حوزه نیوزشماره خبر:  71  |  تاریخ: 1399/10/09

حوزه/ رئیس مرکز خدمات حوزه هاي علمیه و رئیس جهاد دانشگاهی کشور صبح امروز در نشستی در سالن جلسات مرکز خدمات تفاهم نامه
همکاري امضا کردند.

 
مرکز خدمات حوزه و جهاد دانشگاهی تفاهم نامه همکاري امضا کردند 

حوزه/ رئیس مرکز خدمات حوزه هاي علمیه و رئیس جهاد دانشگاهی
کشور صبح امروز در نشستی در سالن جلسات مرکز خدمات تفاهم نامه

 
همکاري امضا کردند. 

به گزارش خبرگزاري حوزه، در این نشست که با حضور حجت الاسلام و
المسلمین ربانی رئیس مرکز خدمات و دکتر طیبی رئیس جهاد دانشگاهی
کشور برگزار شد، دو مجموعه در زمینه همکاري هاي سازنده و برقراري
ارتباط سازمان یافته و ایجاد مشارکت و بهره گیري از توانایی هاي موجود،

 
تفاهم نامه همکاري امضا کردند. 

همکاري در عرصه هاي سلامت، فرهنگی، آموزشی- پژوهشی، ایجاد
زیرساخت هاي لازم در راستاي توسعه کسب وکارهاي تخصصی، اشتغال و کارآفرینی و استفاده بهینه از توانمندي ها و ظرفیت هاي مشترك طرفین و

 
افزایش تعاملات بین بخشی و توسعه کمی و کیفی همکاري علمی، ازجمله موضوعات این تفاهم نامه است. 

رئیس مرکز خدمات در این نشست ضمن تسلیت ایام شهادت حضرت فاطمه زهرا(س) گفت: نقش حضرت زهرا(س) آن قدر مهم است که پیامبر (ص)

 
به ایشان لقب «ام ابیها» دادند. 

وي با بیان اینکه 9 دي حماسه بزرگ و انقلابی جدید بود، افزود: در این روز مردم ایران، هوشمندي و بصیرت خودشان را نشان دادند و بسیاري از توطئه

 
هاي دشمنان نقش بر آب شد. 

 
حجت الاسلام و المسلمین ربانی همچنین یاد شهید سردار سلیمانی و شهید ابومهندس المهدي را گرامی داشت. 

وي در ادامه گفت: خدا را شاکرم که با امضاي این تفاهم نامه، ظرفیت کشوري طرفین را به یکدیگر پیوند می دهیم و ان شاء االله نتیجه ارزشمندي براي

 
امت اسلامی داشته باشد. 

رئیس مرکز خدمات بیان کرد: مبناي قدرت، علم و دانش است و اگر غربی ها به ظاهر به قدرت رسیدند مبناي آن علم بوده است؛ جهاد دانشگاهی
تاریخچه افتخارآمیزي براي خدمت در پایه و علم دانش دارد و جاي تبریک داد که این نهاد راه صحیحی را انتخاب کرده است و از طریق علم تلاش دارد

 
به عزت و اقتدار ایران اسلامی کمک کند و اهداف نظام اسلامی را پیش ببرد. 

همچنین، دکتر طیبی گزارشی از برنامه ها و فعالیت هاي جهاد دانشگاهی در بخش هاي مختلف علمی، فرهنگی، دانشگاهی، فناوري، اشتغال آفرینی و ...

 
ارائه کرد. 

وي با ابراز خرسندي از همکاري جهاد دانشگاهی و حوزه هاي علمیه گفت: این وظیفه را احساس می کنیم تا آنجایی که امکان دارد همکاري و تعامل



 
خود را با حوزه علمیه افزایش دهیم تا بتوانیم از توانمندي ها و ظرفیت هاي مشترك دو مجموعه براي پیشرفت کشور عزیزمان استفاده کنیم. 

رئیس جهاد دانشگاهی بیان کرد: در حوزه پزشکی و بسیاري از علوم جدید نیاز است همپاي توسعه علمی مباحث فقهی نیز مطرح شده و این مسائل حل

 
شود تا راحت تر به جامعه خدمت رسانی شود. 

همچنین در ابتداي این نشست، دکتر حدادي منش معاون سلامت و امور بیمه ها و حجج اسلام جدیري معاون خانواده و امور فرهنگی و علائیان

 
مدیرکل معیشت و توانمندسازي مرکز خدمات گزارشی از فعالیت هاي این مرکز ارائه کردند. 

انتهاي پیام/313/30



وزیر اقتصاد: صندق دارا دوم تا پایان سال عرضه می شود

منبع: روزنامه امینشماره خبر:  72  |  تاریخ: 1399/10/09

وزیر اقتصاد با بیان اینکه باقیمانده سهام دولت در بسیاري از شرکت ها به بخش خصوصی و آحاد مردم هستیم، گفت: دارا دوم در صورت فراهم
بودن شرایط تا پایان سال عرضه می شود. به گزارش وزارت امور اقتصادي و دارایی، فرهاد دژپسند در یک گفت وگو با اعلام این خبر افزود:

درباره عرضه صندوق دارا دوم (...)

وزیر اقتصاد با بیان اینکه باقیمانده سهام دولت در بسیاري از شرکت ها به بخش خصوصی و آحاد مردم هستیم، گفت: دارا دوم در صورت فراهم

 
بودن شرایط تا پایان سال عرضه می شود. 

به گزارش وزارت امور اقتصادي و دارایی، فرهاد دژپسند در یک گفت وگو با اعلام این خبر افزود: درباره عرضه صندوق دارا دوم و صندوق فولادي ها
کمیته اي تشکیل شده است که با رصد دقیق شرایط و مقتضیات، زمان لازم براي عرضه آنها را تعیین می کند و در اینصورت اگر شرایط فراهم و زمینه

 
مشارکت عموم و فراگیري عرضه مهیا باشد آنگاه صندوق دارا دوم شامل باقیمانده سهام دولت در سه بانک عرضه می شود. 

وي در ادامه و در پاسخ به این پرسش که چرا «چرا تا این حد اقتصاد کشور ما دولتی است و ریشه حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور به کجا بر می
گردد؟ و چرا در کشور ما خصوصی سازي تا این حد اهمیت دارد؟»، گفت: این یک سوال کلیدي است و پاسخ به آن باید با لحاظ جنبه هاي مختلف

 
صورت پذیرد، عملاً ریشه یابی تاریخی حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور سبب می شود تا به بسیاري از ابهامات پاسخ داده شود. 

او ادامه داد: در طی سالیان متمادي، در اقتصاد ایران به دلیل نقصان در توسعه کارآفرینی و عدم شکل گیري طبقه کارآفرین &– سرمایه دار به معناي
واقعی، دولت نقش اصلی در سرمایه گذاري کشور داشته است. این موضوع از زمانیکه تغییرات در ساختار اقتصادي کشورها و دنیا سرعت بیشتر گرفت،

 
کاملاً به چشم می آید. 

وزیر اقتصاد افزود: این بحث در دوره حکومت پهلوي اول آغاز و پس از آن شتاب گرفت و در دهه 40 شمسی در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی بروز
عینی پیدا کرد. در طی این سال ها در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی، توان سرمایه گذاري دولت افزایش قابل توجه یافت و حضور دولت در بنگاه هاي
سرمایه بر و بزرگ مقیاس بسیار پررنگ شد. هر چند در همان دهه 40 و تحت عنوان انقلاب سفید منشور مشارکت کارگران در امور مختلف ابلاغ شد اما

 
در عمل اتفاقی رخ نداد و همچنان حضور دولت در اقتصاد با سرعت بیشتر ادامه پیدا کرد. 

دژپسند گفت: این روند، در طی بیست سال انتهایی حکومت پهلوي ادامه یافت و نقش دولت در بخش هاي صنعت و خدمات به نحو قابل توجه اي
افزایش یافت، چنانکه سهم دولت از ارزش افزوده در اوایل دهه 40 از حدود 7 درصد ارزش افزوده به بیش از 11 درصد در اواخر دوره پهلوي افزایش

 
یافت. 

وي در پاسخ به پرسش دیگري مبنی براینکه «پس از انقلاب اسلامی گسترش حضور دولت در اقتصاد در نتیجه اقتضائات دیگري پررنگ تر شد. در همان
سال هاي ابتدایی، ملی شدن برخی صنایع به این امر دامن زد. پس از آن نیز به سبب وقوع جنگ تحمیلی، اداره کشور در آن شرایط، حضور مقتدر و
برجسته دولت را نیازمند بود و نقش دولت در اقتصاد برجسته تر گردید. در نتیجه در طی سال هاي متمادي به انحاء مختلف بویژه برداشت ناصحیح و
تصدي گرایانه از اصل (44) قانون اساسی نقش دولت در اقتصاد کشور بویژه در سرمایه گذاري و مالکیت افزایش یافت و هم اکنون نیز ما همچنان با این
موضوع رو به رو هستیم. در این فرایند تاریخی از چه زمانی ما به خصوصی سازي پرداختیم؟»، افزود: در سال هاي اولیه پس از جنگ تحمیلی، و حدود
سال 1369 اولین مباحث مربوط به خصوصی سازي و لزوم آن مطرح شد. خصوصی سازي در آن سال هاي ابتدایی با مصوبات دولت انجام می پذیرفت
اما دیري نگذشت که به دلیل نبود زیرساختهاي حقوقی و قانونی لازم، چالش هاي آن نیز هویدا شد از این رو در سال 1373 مجلس شوراي اسلامی

 
ورود کرد و اولین قوانین مرتبط در این حوزه به تصویب رسید. 

او ادامه داد: ابلاغ این قانون سبب شد تا خصوصی سازي در ایران وارد مرحله جدیدي شود. سه سال قبل از ابلاغ قانون برنامه سوم توسعه براي خصوصی



سازي در اقتصاد کشور، سال هاي طلایی بود. در آن سال ها یک تبصره موسوم به تبصره (35) در قانون بودجه تصویب شد که درآن اختیارات قانونی
گسترده اي در اختیار دولت براي خصوصی سازي قرار گرفت. مطابق این تبصره دولت می توانست بدون رعایت همه قوانین دائمی علی الخصوص قانون
مصوب سال 1373 واگذاري ها را به انجام برساند. این یک قانون بسیار طلایی بود، اما باز هم مشاهده می کنیم عملکرد چندان قابل توجه اي رخ نمی

 
دهد. 

او گفت: این روال با فراز و فرودهایی ادامه داشت، تا در برنامه سوم توسعه یک فصل از این مجموعه با در نظر گرفتن تجربیات سال هاي قبل بصورت
کامل به این موضوع اختصاص داده شد تا هم خصوصی سازي قانونمند شود و هم اجراي آن سرعت بگیرد. یکی از خروجی هاي اصلی این قانون

 
نهادسازي و شکل گیري سازمان خصوصی در اجراي ماده (15) این قانون و با تغییر اساسنامه سازمان مالی گسترش مالکیت واحدهاي تولیدي بود. 

دژپسند ادامه داد: در آن قانون روش واگذاري (که در آن زمان بیشتر به صورت مذاکره صورت می پذیرفت)، قیمت گذاري (که این دو مورد هم اکنون
نیز به عنوان مهم ترین مشکلات در خصوصی سازي مطرح می باشند.) و نهاد متولی واگذاري مهم ترین مباحثی بودند که به آنها پرداخته شد، هر چند
در برنامه سوم نیز در نتیجه فضاي نامناسب و برخوردهایی که با دست اندرکاران خصوصی سازي در کشور صورت گرفته بود، امور مربوط به خصوصی

 
سازي با تشکیک و به نوعی ترس پیگیري می شد و تا همین اواخر نیز این موضوع قابل مشاهده است. 

وزیر اقتصاد افزود: در برنامه چهارم توسعه بازهم با آسیب شناسی صورت گرفته، یک بخش مفصل به خصوصی سازي اختصاص یافت و در این قانون هم

 
تلاش شد تا اختیاراتی براي این امر به دولت داده شود که با مخالفت شوراي نگهبان در مغایرت با اصل 44 قانون اساسی مواجه شد. 

او ادامه داد: اما پس از آن نقطه عطفی در خصوصی سازي با ابلاغ سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی رخ داد. این سیاست ها را می توان به عنوان
منشور حیاتی براي انقلاب اقتصادي و گذار اقتصاد ایران از یک اقتصاد دولت &– بازار به یک اقتصاد بازار &– دولت نام برد. آنچه از این سیاست ها

 
انتظار می رفت، تحول در اقتصاد کشور بود که با تقویت بخش خصوصی، نقش دولت را در اقتصاد مقید به حوزه هاي خاص نماید. 

دژپسند گفت: در اوایل سال 1384 ابلاغ این سیاست ها، یک فضاي امید بخشی در جامعه شکل گرفت، به یاد دارم در اولین سالگرد ابلاغ این قانون
جلسه اي با حضور رهبر معظم انقلاب و مشارکت فعالین اقتصادي و مسئولین دولتی برگزار شد و رهبري در این جلسه بحث هاي جدي را مطرح کردند
و بر ضرورت اجراي آن تاکید داشتند. تا جایی که من یادم هست اینگونه برداشت شد که ایشان خودشان اجراي این سیاست ها را شخصاً پیگیري

 
خواهند کرد و پس از آن نیز در مقاطع زمانی مختلف به شدت از آن حمایت کردند. 

وي افزود: با تغییر دولت عزم بر خصوصی سازي به نحو چشمگیري کاهش یافت و فضا به نحوي بر علیه این رویکرد تغییر کرد. اما با ابلاغ سیاستهاي
راهبردي و بسیار مهم نظام درباره بند (ج) اصل چهل و چهار قانون اساسی در نیمه دوم سال 1385 و تکمیل شدن مفاد این منشور الزام اجراي آن

 
بصورت ضمنی و عینی مورد تاکید قرار گرفت. 

او گفت: مهم ترین اتفاقی که در سال 1385 رخ داد، مصوبه اي است که با نام سهام فراگیر در اواخر دولت آقاي خاتمی طراحی و در دولت تصویب شده
بود و با اعمال اصلاحاتی با عنوان سهام عدالت به مرحله اجرا درآمد. پس از آن نیز قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) در قالب تجمیع یک لایحه

 
و یک طرح در مجلس تدوین و ابلاغ شد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: در طی این سال ها نیز واگذاري ها با رویکردهاي مختلف در طی سال هاي متفاوت به انجام رسید. در دوره اي واگذاري سهام در
قالب رد دیون دولت غالب بود و در دوره اي هم مزایده. مروري بر این دوره هاي تاریخی به ما نشان می دهد، علاوه بر اینکه نقش دولت در اقتصاد کشور
همیشه پررنگ بوده است، هیچ دوره آرامی براي خصوصی سازي در کشور وجود نداشته است یا اگر در کوتاه زمانی این امکان بوجود آمده است از این

 
فرصت به خوبی بهره برداري نشده است. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «از زمان ابلاغ سیاست هاي اصل 44 تا کنون بیش از 15 سال گذشته است، نظر شما در این ارتباط چیست؟ و
به صورت کلی عملکرد آن را چگونه ارزیابی می کنید؟»، گفت: من از ابتداي دوره ي مسئولیت ام در وزارت اقتصاد، با شناخت از روند پرچالش اجراي
سیاست هاي کلی اصل (44) و بویژه خصوصی سازي در کشور، از معاونت اقتصادي وزارتخانه خواستم ضمن مطالعه اي جامع، آسیب شناسی کامل و
دقیقی از اجراي این قانون بویژه فرآیند خصوصی سازي در کشور ارائه کند چرا که خصوصی سازي بخش مهمی از قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل
44 است. به نظر من اگر ما باز هم فرصت را از دست می دادیم و نمی توانستیم به صورت جامع با یک آسیب شناسی دقیق رویکردها را طراحی مجدد



 
کنیم، آنگاه یک پانزده سال دیگر نیز می گذشت و ما بازهم دستاورد قابل توجهی نداشتیم. 

دژپسند ادامه داد: بر اساس قانون، وزارت اقتصاد موظف است عملکرد قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل (44) را گزارش دهد. در سنوات گذشته رویه
مرسوم این بود که براي انجام این تکلیف قانونی، گزارش ها از دستگاه هاي اجرایی مختلف اخذ، ادغام و یکپارچه و ارائه می شد ولی در سال گذشته
تلاش کردیم این گزارش را با رویکرد جدیدي که واقعاً از آن می توان به تحلیل عملکرد نام برد، به انجام برسانیم و در عمل شکل جدیدي به این گزارش

 
دادیم. چالش ها را در حوزه هاي مختلف شناسایی کردیم و متناسب با شناخت آنها، راهکارهاي مرتبط را ارائه داده ایم. 

او گفت: خوشبختانه گزارش خیلی خوبی تهیه شد و خروجی این مطالعه در هیأت واگذاري به بحث گذاشته شد. مرور تجربیات چندین ساله، هیأت
واگذاري را به این جمع بندي رساند که باید در واگذاري ها سهم بیشتري براي بازار سرمایه قائل شویم و از ظرفیت این بازار به دلیل مزایاي مختلفی که

 
ایجاد می کند که مهم ترین هاي آن شفافیت و رقابتی بودن است بیشتر بهره ببریم. 

وي افزود: بخش هاي مهم دیگري نیز که مقدم بر خصوصی سازي هستند، مانند بهبود فضاي کسب و کار، بازار سازي، شفافیت صورت هاي مالی، نیز در
حال مطالعه، آسیب شناسی و اجرا می باشند. این یکی از خطاهاي راهبردي است اگر که اصل (44) را محدود به واگذاري ها ببینیم، درحالی که این
موضوع به سایر موضوعات سایه انداخته است. به هر حال، موضوعات کلیدي تر و مؤثر تري که به آنها اشاره کردم، باید به طور حتم به صورت جدي

 
پیگیري شوند. 

وزیر اقتصاد در پاسخ به این پرسش که «از خصوصی سازي و واگذاري بنگاه ها در اقتصاد به دنبال چه هستیم؟»، گفت: تجربه دنیا ثابت کرده است که
بخش خصوصی پیشران توسعه کشورها است. ما از واگذاري ها به دنبال این هستیم که مالکیت و مدیریت بنگاه هاي دولتی به بخش خصوصی واقعی
منتقل شود و با پررنگ شدن نقش بخش خصوصی در اقتصاد، حضور دولت به صورت مستقیم کمتر شود. بر این باوریم که دولت به وظایف حاکمیتی و
اصلی خود ازجمله سیاستگذاري، تنظیم گري و ریل گذاري به جاي تصدي گري بپردازد، چرا که با این کار، کارایی اقتصاد با محور شدن بخش خصوصی

 
در اقتصاد و منحصر شدن کارکرد دولت در سیاست گذاري و نظارت، افزایش می یابد. 

دژپسند همچنین در پاسخ به این پرسش که «آیا در عمل این اتفاق افتاده است؟»، افزود: در دوره اي، در کشور شاید با این رویکرد که بخش خصوصی
توانمند براي خرید شرکت هاي دولتی وجود ندارد، واگذاري به نهادهاي خاص صورت پذیرفت (که البته قانون هم این اجازه را فراهم می ساخت) و

 
استمرار این امر سبب شد تا در کنار بخش دولتی، تعاونی و خصوصی، این بخش به رکن چهارم در اقتصاد کشور تبدیل شود. 

او ادامه داد: در عمل در برخی از صنایع و رشته فعالیت ها در نتیجه استفاده از این رویکرد از انحصار دولتی به انحصار غیردولتی حرکت شد. متأسفانه در
خیلی از موارد، در عمل علیرغم واگذاري مالکیت، مدیریت و اداره شرکت ها همچنان در اختیار دولت باقی مانده است. در بسیاري از شرکت ها که هم

 
اکنون از آنها به عنوان بنگاهی خصوصی یاد می شود، همچنان مدیریت با دولت است. 

وي افزود: ممکن است، در یک شرکت، دولت کمتر از 15 درصد سهام در اختیار داشته باشد، اما در چیدمان هیأت مدیره نقش صد درصدي بازي می
کند. حتی برخی از نهادهاي عمومی غیردولتی ما نیز بصورت دولتی اداره می شود. مثال هاي این نوع شرکت ها فراوان است از سازمان هاي بزرگ کشور

 
تا شرکت هاي کوچک و تخصصی با این مشکل رو به رو هستند. 

دژپسند تاکید کرد: امیدوار بودیم با اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) از سال 84 به بعد این مشکل مرتفع شود اما باز هم شاهدیم این نقیصه ادامه
دارد و بسیاري از واگذاري هاي ما تنها منجر به انتقال مالکیت و نه مدیریت شده است در حالیکه شاید انتقال مالکیت بدون انتقال مدیریت نه تنها، ارتقا

 
عملکرد را منجر نشود بلکه آسیب هاي بیشتري هم به همراه داشته باشد. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «این موضوع، یک آسیب جدي به اقتصاد است چرا به این سمت حرکت کردیم؟»، گفت: در کنار مواردي که

 
اشاره کردم، یکی از مهم ترین روش هایی که در سال هاي گذشته مورد استفاده قرار می گرفته و به این امر دامن زد، واگذاري به شیوه رد دیون بود. 

او ادامه داد: رد دیون منجر به تغییر مدیریت نشد چرا که بخش عمده اي از این سهامی که منتقل شد، به اشخاص حقوقی منتقل شد که مستقیم یا با

 
واسطه توسط دولت اداره می شدند. حدود 15 درصد از واگذاري ها به این صورت اتفاق افتاده و این واقعاً یک معضل اقتصادي است. 



دژپسند گفت: این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی داشته است. یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم
توسط نهادهاي تخصصی آنها است. در سال هاي گذشته پتروشیمی ها در مالکیت وزارت نفت فعالیت می کردند اما هم اکنون مالکیت بسیاري از این
شرکت ها به صندوق هاي بازنشستگی منتقل شده و عملاً توسط وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی اداره می شوند. این اتفاق در صنایع دیگر هم تا

 
حدودي رخ داده است و وزارت کار از طریق صندوق هاي وابسته خود مالکیت بسیاري از شرکت ها را بدست آورده است. 

وي افزود: واقعاً مشکل اصلی در مالکیت نیست مشکل روح مدیریت دولتی است که همچنان در این شرکت ها جاري است و باید از آن دور شویم. هر
زمان دولت مالکیت را در کنار مدیریت در اختیار داشته باشد در قبال عملکرد شرکت الزاماً پاسخگو است اما زمانیکه در مالکیت نقشی ندارد، می تواند

 
خود را از پاسخگویی دور نگه دارد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: البته اشاره کنم که اخیراً این رویکرد استفاده از روش رد دیون مورد توجه مجدد قرار گرفته است. چنانکه در قانون بودجه سال
گذشته حکمی در این زمینه وجود داشت که از اجراي آن ممانعت شد، ولی در سال جاري در قانون تکرار شد و با توجه به لزوم قانونی آن به اجرا درآمد.

وي در ادامه و در پاسخ به پرسشی مبنی براینکه «در تمام دنیا صندوق هاي بازنشستگی یکی از نهادهاي سرمایه گذاري و تجهیز منابع محسوب می
شوند، این ایراد شما از چه زاویه و بر چه اساسی است؟»، گفت: درست است. این صندوق ها نهادهاي واسطه اي هستند که نقش پررنگ در تأمین مالی
دارند اما در ایران با یک تفاوت ماهوي حضور دارند. در دنیا این صندوق هاي بازنشستگی توسط ذینفعان واقعی آنها اداره می شوند، اما در ایران دولت

 
نقش کاملاً پررنگ در اداره این صندوق ها دارد یعنی باز هم اراده دولت در مدیریت این صندوق ها جاري است. 

او ادامه داد: در واقع صندوق هایی که باید با محوریت و خواست ذینفعان اصلی آن یعنی کارگران و کارفرمایان اداره شوند با مدیریت دولتی اداره می
شوند و دولت به هر گونه که مایل است با آنها رفتار می کند. نکته اصلی اینجاست این صندوق ها باید تحت نظارت دولت باشند نه مدیریت دولت و این

 
یک مشکل اساسی است. 

دژپسند همچنین در پاسخ به این پرسش که «این گفته که دولت ها، از بنگاه داري و شرکت داري دل نمی کنند را تا چه اندازه تأیید می کنید؟»، افزود:
هم درست است و هم نادرست. یکی از مشکلات اصلی ما این است که بالاخره داشتن شرکت هاي تابعه براي مدیران دولتی امتیازاتی را ایجاد می کند از
جمله تعیین اعضاي هیأت مدیره، تسهیل انجام اموراتی که تحت قوانین ناظر برسازمان هاي دولتی امکانپذیر نیست و … اما از سوي دیگر اینقدر در
مسیر خصوصی سازي مشکلات متعددي وجود دارد که بسیاري از مدیران براي در امان ماندن از آسیب هاي آن ترجیح می دهند کمتر به این امر

 
بپردازند و از ورود به بحث خصوصی سازي اجتناب می کنند. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: یکی از مشکلات اصلی ما در واگذاري ها، مقاومت مدیران دولتی و حتی شرکت هاي در حال واگذاري است. در برخی از این

 
شرکت ها پیش از واگذاري اتفاقاتی رخ می دهد که عملاً واگذاري آن با شیوه پیش بینی شده و در زمان تعیین شده دشوار می شود. 

وي همچنین در پاسخ به پرسش دیگري مبنی براینکه «در طی این سال ها، خصوصی سازي چه عملکردي داشته است؟»، گفت: در طی این چند سال
که از اجراي قانون سیاست هاي کلی اصل 44 می گذرد در حوزه خصوصی سازي به ارزش اسمی حدود 14 درصد از واگذاري ها از محل سهام عدالت،

 
15 درصد تهاتر بدهی هاي دولت و مابقی عرضه سهام به روش هاي مختلف در بورس و فرابورس بوده است. 

او ادامه داد: در طی این مدت از حدود 1700 شرکت که مورد بررسی قرار گرفته است، حدود 600 شرکت از فهرست خصوصی سازي خارج شده است.
عموم این شرکت ها یا با دلایل خاص از فهرست خارج شده اند، یا بایستی ابتدا اصلاحاتی در آنها صورت پذیرد، تغییر ساختار یابند و پس از آماده سازي

 
به فهرست بازگردانده شوند یا به طور کل، بایستی استراتژي نحوه فعالیت آنها تغییر یابد. 

وزیر اقتصاد افزود: مثلاً شرکت هاي آب و برق منطقه اي از جمله شرکت هایی هستند که از این فهرست خارج شده اند. براي این شرکت هاي بخصوص
به دلیل اینکه خدمات شهري و روستایی را ارائه می کنند می توان، واگذاري به شهرداري ها را مطرح کرد. یا در مدلی دیگر می توان این شرکت هارا در
هم ادغام کرد و با کاهش تشکیلات ضمن سبک کردن ساختار آنها، به عنوان یک شرکت با مالکیت دولتی، مدیریت آن را به بخش خصوصی واگذار کرد.
هر چند ممکن است در این مسیر با مقاومت هایی در سطح مناطق یا بخش ها رو به رو شویم و باید بتوانیم با ایجاد انگیزه هایی این مقاومت ها را

 
تبدیل به همراهی کرد. 



او ادامه داد: همچنین از 1100 شرکت دیگر، حدود 900 شرکت به فروش رسیده اند یا از طریق تهاتر واگذار شده اند و مابقی یعنی حدود 200 شرکت

 
یا منحل شده اند، یا ادغام و یا ورشکسته شده اند. 

وي افزود: در سال جاري نیز 325 شرکت (که حدود 16 درصد شرکت هاي مشمول واگذاري می باشند) در فهرست واگذاري قرار دارند که به مرور زمان

 
به روش هاي مختلف هر کدام در فرآیند واگذاري قرار می گیرند. 

دژپسند در ادامه و در پاسخ به این پرسش «به نظرآزادسازي سهام عدالت پیچیده شده است، آیا تدبیري براي رفع چالش مذکور بدون آسیب رسیدن به
بازار سهام وجود دارد؟»، گفت: در این خصوص ما تقریباً به صورت مستمر با کارشناسان و مسئولین ذیربط هم فکري می کنیم. چون به دنبال آن

 
هستیم که فواید آزادسازي سهام عدالت همراه با سهامداري توسط دارندگان سهام عدالت و عدم آسیب به دارایی آنها باشد. 

او ادامه داد: بسیاري از صاحبنظران معتقد هستند با توجه به ارزنده بودن سبد دارایی سهام عدالت، افراد سهامداري کرده و از منافع کوتاه مدت (سود
سالیانه) و بلندمدت (افزایش عرضه سهام) آن بهره مند شوند چرا که پورتفوي سهام عدالت شامل مجموعه سهام شرکت هاي بسیار معتبر و گلچین شده
کشور است بنابراین ما به دنبال آن هستیم که فرهنگ سهامداري بلندمدت را براي این جامعه هدف، ترویج کنیم و بنابراین فروش آن را چندان توصیه

 
نمی کنیم. 

وزیر اقتصاد افزود: اما از سوي دیگر به دنبال آن هستیم که قابلیت نقدشوندگی آن در بازار افزایش یابد و براي آن بازار سازي می کنیم. مصوبات چند

 
هفته گذشته شوراي عالی بورس که در آن صندوق هاي بادرآمد ثابت امکان خرید سهام عدالت را یافتند، از این جنس است. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «عملکرد خصوصی سازي در سال جاري چگونه بود وآیا شما رضایت دارید؟ امسال واگذاري در قالب ETFها
نقش برجسته اي در عرضه و فروش سهام متعلق به دولت داشت، در این خصوص برنامه شما چگونه بوده است؟»، گفت: در سال جاري انتظار افزایش
درآمدهاي حاصل از واگذاري ها را به چند علت داشتیم. اولین دلیل این بود که مجموعه عوامل و ارکان سیاستگذاري و اجرایی حوزه خصوصی سازي، بر
پایندي به توسعه فعالیت هاي بخش خصوصی و اجراي سیاستهاي کلی اصل (44) در زمینه خصوصی سازي اجماع داشتند لذا تلاش ها هم جهت شد تا

 
شاهد عملکرد قابل توجه و درخشانی در این سال باشیم. 

او ادامه داد: موضوع دوم تلاش هایی بود که در سال 1398 صورت گرفت. با مطالعه اي که در این سال رخ داد، تغییر در روش ها و رویکردها مبتنی بر
شرایط موجود کشور انجام پذیرفت. این تغییرات راهبردي در نتایج عملکردي نیز خود را نشان داد و منجر به نتیجه شد. در این ارتباط حداکثر سازي
استفاده از ظرفیت بازار سرمایه براي موضوع واگذاري ها چه به صورت عرضه خرد و چه به صورت عرضه بلوکی مد نظر قرار گرفت و با استفاده ظرفیت
صندوق هاي قابل معامله در بورس براي اولین بار براي واگذاري ها با پیگیري هاي فراوان، در سال جاري توانستیم بخش قابل توجه اي از عرضه هاي

 
دولتی را در این قالب به انجام برسانیم. 

وزیر اقتصاد افزود: موضوع سوم الزام اجتناب ناپذیر براي افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري بود. اگرچه معتقد هستم وصول درآمد براي دولت باید
آخرین ملاك در واگذاري ها باشد، اما با توجه به مقتضیات سال جاري و کاهش قابل توجه درآمدهاي حاصل از فروش نفت، تأمین منابع مالی دولت از
این طریق یکی از اهداف واگذاري ها در سال جاري بود و نمی توان آن را کتمان کرد. در سال جاري تلاش ما افزایش شفافیت و ایجاد فضاي رقابتی در

 
واگذاري ها بود. 

دژپسند ادامه داد: راجع به ETF ها، هم زیاد صحبت شده است، ما در سال جاري حدود 33 هزار میلیارد تومان عرضه داشتیم که از این میزان بیش از
18 هزار میلیارد تومان آن در قالب دو ETF «دارایکم» شامل باقیمانده سهام دولت در بانک هاي ملت، تجارت، صادرات ایران و بیمه هاي البرز و اتکایی
امین و «پالایش یکم» شامل باقیمانده سهام دولت در پالایشگاه هاي تبریز، تهران، اصفهان و بندرعباس بود. همچنین 15 هزار میلیارد تومان در قالب
عرضه تدریجی انجام پذیرفت. این تحقق درآمد در عرضه سهام از سوي دولت در سال هاي اخیر بی سابقه بود و رشد قابل توجهی نسبت به سال قبل

 
داشت. دلیل آن هم تغییر شیوه واگذاري و ظرفیت سازي هایی بوده است که در بازار سرمایه به انجام رسید. 

وزیر اقتصاد افزود: ما با مطالعه به روش واگذاري از طریق ETFرسیدیم. در مطالعه اي که به انجام رسید مشخص شد که، عدم تحقق اهداف خصوصی
سازي در بسیاري از موارد ناشی از ویژگی هاي ذاتی روش مورد استفاده در واگذاري بوده است. براي نمونه در روش واگذاري از طریق مزایده به صورت
نقد و اقساط، عایدي دولت در زمان واگذاري نسبت به واگذاري از طریق بورس و روش ETF به حداقل می رسد. به عنوان مثال در واگذاري یکی از این



شرکت ها به ارزش 1800 میلیارد تومان، با تعیین 100 میلیارد تومان حصه نقدي و اعمال دو سال تنفس، عملاً عایدي دولت در زمان واگذاري کاهش
یافته است. در حالی که عرضه صندوق واسطه گري مالی یکم، حدود شش هزار میلیارد تومان و عرضه صندوق پالایش یکم بیش از 12 هزار میلیارد

 
تومان، منبع نقدي در اختیار دولت قرار داد. 

او گفت: در واگذاري یکی دیگر از بنگاه هاي اقتصادي که با روش مزایده انجام پذیرفت، در خصوص قیمت گذاري ابهامات متعددي وارد گردید، این در
حالی است که در واگذاري دو صندوق ETF بدون وجود ابهام، نحوه و شیوه قیمت گذاري و قیمت مورد معامله بصورت کاملاً شفاف به اطلاع عموم مردم

 
رسید. 

وي افزود: همچنین در خصوص برخی از واگذاري ها به علت شفافیت پایین در روش و فرآیند واگذاري حساسیت در افکار عمومی بوجود آمده است. عدم
وصول اقساط قرارداد که به صورت عمده (بلوکی) از طریق بورس واگذار شده بود نمونه اي دیگر از عارضه هاي موجود در روش هاي خصوصی سازي
است. در واگذاري هایی که به روش نقد و اقساط انجام می پذیرد، ریسک عدم وصول اقساط در آینده همیشه وجود دارد به نحوي که خریداران شرکت
هاي واگذار شده به روش مزایده غالباً در بازپرداخت اقساط به مشکل برخورده و فراوانی آنها در جدول بدهکاران اقساط معوق سازمان خصوصی سازي

 
بیشتر از خریداران بلوك هاي بورسی می باشد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: این موضوع خود باعث عدم تحقق منابع درآمدي بودجه دولت از ناحیه وصول اقساط قراردادهاي واگذاري شده است این در حالی
است که به علت آنکه در واگذاري در قالب ETF مبلغ فروش در همان ابتدا بصورت نقد دریافت می شود، یعنی عملاً ریسک عدم وصول اقساط در آینده

 
بصورت کامل از بین می رود. 

دژپسند گفت: عمده شواهد واگذاري انجام پذیرفته در سال هاي اخیر بیانگر آن است که خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از طریق عرضه در بورس
منافع بیشتر و چالش هاي کمتري را به دنبال داشته و باید اذعان داشت که واگذاري از طریق بازار سرمایه نسبت به روش هاي خارج از بازار (مزایده –
مذاکره) ضمن ترجیح قانونی، از مزایاي بیشتري برخوردار است. در سال جاري با حمایت هاي دولت و تصویب مجلس شوراي اسلامی، واگذاري باقیمانده
سهام دولت در قالب صندوق هاي سرمایه گذاري قابل معامله در بورس (ETF) به عنوان یک راهکار اجرایی براي اولین بار مورد استفاده قرار گرفت.
انتخاب این روش همراستا با عزم جدي دولت بر اجراي سیاست واگذاري صد درصدي به بخش خصوصی و رعایت اصول سلامت و شفافیت در واگذاري

 
ها است. 

وي افزود: واگذاري از طریق ETF فرصتی را ایجاد می کند که علاوه بر اجتناب از محدودیت هاي ناشی از روش هاي مزایده، مذاکره و عرضه بلوکی
سهام در بورس، گسترش مالکیت عمومی از طریق فروش به آحاد مردم رخ داده و جذب و هدایت نقدینگی جامعه به سمت فعالیت هاي مولد از طریق
بازار سرمایه اتفاق افتد. بدیهی است این امر علاوه بر توسعه و تعمیق بازار سرمایه، امکان فروش سهام در حجم ریالی بالا بصورت کاملاً شفاف منجر به

 
تأمین منابع به صورت نقد را فراهم آورده و ریسک عدم وصول اقساط در آینده را به صفر می رساند. 

دژپسند در ادامه و در پاسخ به این پرسش که «در واقع چرا دولت براي واگذاري سهام در سال اخیر تنها از روش ETF استفاده کرد، آیا بعد از عرضه
صندوق پالایش یکم با این نحوه آزادسازي همچنان موافق هستید. به عبارت ساده تر آیا نگرانی از تبعات واگذاري هاي مرسوم، مجلس و دولت را به
سمت عرضه با استفاده از این روش سوق داد؟»، گفت: قطعاً خیر این گونه نیست. در صحبت هاي قبلی تا حدودي به این سوال شما پاسخ دادم.

 
همانگونه که گفتم این روش از واگذاري، داراي ویژگی هایی است که سبب برتري آن نسبت به دیگر روش هاي واگذاري در شرایط کنونی می شود. 

او ادامه داد: اولین ویژگی این روش امکان انتقال مالکیت به افراد بیشتري است، دوم اینکه چون هر شخص با هر سرمایه اي قادر است در اینگونه عرضه
ها حضور یابد، فرصت توزیع برابر میان آحاد جامعه فراهم می شود. ویژگی سوم اینکه، چون تخفیف داده می شود، امکان توزیع ثروت بهبود پیدا می

 
کند. 

وزیر اقتصاد افزود: از منظر تأمین منابع نیز براي دولت ارجحیت دارد چرا که سریع تر به نتیجه می رسیم. عرضه بلوکی سهام برخی شرکت ها را چند بار
تجربه کردیم و به دلیل نبود متقاضی، موفق نبود. نیاز به منابع فراوان براي اندك متقاضیان و توجه به فضایی که در مورد خصوصی سازي، اخیراً به
وجود آمده است استقبال و تقاضا براي مشارکت در خرید بلوکی سهام شرکت ها را به نحو قابل توجه اي کاهش داده است، به نحوي که در جلسات

 
متعدد، علی رغم ارائه مشوق هاي مختلف باز هم بخش خصوصی تمایلی براي خرید بنگاه هاي دولتی از خود نشان نداد. 



دژپسند در پایان و در پاسخ به این پرسش که «در خصوص ETF این نقد به شما وارد است که انتقال مالکیت بدون مدیریت صورت پذیرفته است و شما
خواهان ادامه این روش در سال آتی نیز هستید؟»، گفت: این ادعا صحیح نیست. در واقع در این روش واگذاري ما عدم همزمانی انتقال مدیریت شرکت
هاي دولتی با واگذاري مالکیت آنها را داریم. در خصوص ETF مدیریت تا پایان سال 1400 با دولت است و منطبق بر مفاد جز (2) بند (الف) تبصره (2)
قانون بودجه سال 1399، و تصریح اینکه تشکیل این صندوق ها با مدیریت دولتی براي بلندمدت نباشد، در امیدنامه این صندوق ها آمده است که لاجرم

 
پس از پایان این مهلت قانونی مدیریت به سهامداران منتقل می شود. 

او ادامه داد: همچنین مکانیزم هاي لازم را نیز در این بخش پیش بینی کردیم. اگر سرمایه گذاري بتواند 1.5 درصد از مجموع واحدهاي این صندوق را
در مکانیزم بازار خریداري نماید به صورت خودکار امکان اعمال مدیریت در صندوق برایش فراهم می شود. یعنی هم مکانیزم لازم را در بازار دیده ایم و

 
هم براي خروج دولت از صندوق فرصت زمانی قرار داده ایم. 

ویر اقتصاد افزود: نکته حائز اهمیت دیگر بخصوص در ارتباط با دارا یکم این است که، هم زمان با عملیاتی شدن واگذاري سهام این سه بانک و دو شرکت
بیمه اي در قالب ETF، آزادسازي سهام عدالت نیز انجام می پذیرد و انتقال مالکیت بخش بزرگی از سهام شرکت هاي مزبور به آحاد مردم اتفاق می
افتد، بنابراین انتقال بلافاصله مالکیت در این دو طرح در فاصله زمانی بسیار کوتاه سبب می شود عملاً حجم بزرگی از مالکیت و مدیریت بنگاه هاي

 
اقتصادي دولتی به صورت یکباره از دولت منفک شود. 

دژپسند گفت: این شرایط می توانست، علاوه بر آنکه هر بنگاه را به صورت منحصر بفرد دچار مشکل کند، بخش بانکی و بیمه اي کشور را نیز با عدم
اطمینان یا چالش هاي دیگري مواجه سازد لذا به منظور کاهش آثار احتمالی نامطلوب یادشده، دوره زمانی اطمینان بخش یک و نیم ساله براي فرآیند
گذار پیش بینی شد، تا در این دوره تلاش شود، آثار غیرقابل پیش بینی انتقال مدیریت که ممکن است در برخی موارد قابل توجه نیز باشد، کنترل شده

 
یا به حداقل برسد. 

 
 -
-



آمادگی وزارت صمت براي ورود شرکت هاي بزرگ و توانمند به حوزه مسئولیت هاي

اجتماعی

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  73  |  تاریخ: 1399/10/09

خبرگزاري آریا - وزیر صنعت، معدن و تجارت امنیت ملی را درگرو قدرت اقتصادي دانست و آمادگی این وزارتخانه را براي ورود شرکت هاي بزرگ

 
و توانمند به حوزه مسئولیت هاي اجتماعی اعلام کرد. 

به گزارش خبرگزاري آریا به نقل از شاتا، علیرضا رزم حسینی در پنجمین کنفرانس بین المللی مدیریت صنعتی با اشاره به موضوع ریشه اي فرهنگ

 
توسعه، بیان کرد: نوع نگاه کارگزاران و مسئولین کشور به موضوع توسعه و آبادانی در رشد همه جانبه کشور تأثیر گذار است. 

وي با تاکید بر ضرورت توجه به شاخص هاي روز دنیا در حوزه توسعه، تصریح کرد: نگاه کارگزاران باید براي نیل به توسعه، پیشرفت و آبادانی متحول

 
شود، تأکیدات دین مبین اسلام نیز در حوزه توسعه مؤید همین موضوع می باشد. 

 
امنیت ملی در گرو قدرت اقتصادي است 

وزیر صمت امنیت ملی را در گرو قدرت اقتصادي دانست و گفت: قدرت اقتصادي بستگی به نرخ تورم، رشد تولید سرانه، توزیع عادلانه ثروت میان مردم

 
دارد که توزیع عادلانه ثروت در واقع مؤید فرصت هاي مساوي براي کارآفرینی و تولید ثروت است. 

رزم حسینی همچنین شاخص هاي امید به زندگی، میزان تولیدات فرهنگی، تامین اجتماعی، تامین زیرساخت ها، ارتباطات و شبکه هاي ارتباطی و

 
امنیت غذایی را از دیگر پارامترهاي رسیدن به قدرت اقتصادي دانست. 

 
حفظ سرمایه هاي اجتماعی و انسانی با رسیدن به قدرت اقتصادي 

وي همچنین رسیدن به قدرت اقتصادي را سبب حفظ سرمایه هاي اجتماعی و انسانی، حفظ نخبگان، رضایتمندي مردم و نقش آفرینی بیشتر در منطقه

 
و جهان توصیف کرد. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: سلطه ناپذیري با رسیدن به قدرت اقتصادي میسر خواهد شد و بدون قدرت اقتصادي نمی توان قدرت دفاعی نیز

 
داشت. 

رزم حسینی همچنین یادآوري کرد که فرهنگ دینی و اسلامی ما نیز به تغییر نگاه و تولید فرهنگی براي ریشه کنی فقر، خلق ثروت و کارآفرینی در

 
جهت نیل به اهداف توسعه تاکید دارند. 

وي با بیان اینکه زیرساخت ها در کشور به خوبی مهیا شده است، گفت: در این راستا باید از سرمایه هاي انسانی و اجتماعی حداکثر استفاده را برد و

 
رشد اقتصادي باید پویا باشد که رسیدن به این هدف به تغییر نگاه وابسته است. 

وزیر صمت همچنین یادآوري کرد: رهبر معظم انقلاب نقطه قوت و عامل مهم سلطه و نفوذ ناپذیري را همین اقتصاد قوي توصیف کرده است که تمسک

 
به این فرهنگ سبب ترویج فرهنگ کارآفرینی خواهد شد. 

 
رزم حسینی همچنین از مسئولین همایش خواست که در نشست بعدي بیانیه گام دوم انقلاب را در دستور کار خود قرار دهند. 

 
استفاده از توانمندي 200 شرکت نامدار و موفق براي توسعه متوازن در کشور 

وي در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به پیاده سازي مدل توسعه قلعه گنج در خراسان رضوي که مورد تقدیر رهبري نیز قرار گرفت از آمادگی

 
وزارت صنعت، معدن و تجارت براي پیاده سازي این الگو با استفاده از ورود شرکت هاي بزرگ و توانمند به حوزه مسئولیت هاي اجتماعی خبر داد. 

رزم حسینی تاکید کرد: از ظرفیت ها و توانمندي هاي 200 شرکت نامدار و موفق براي توسعه متوازن در کشور استفاده خواهیم کرد و این موضوع را در

 
دستور کار داریم. 

وي اولویت این وزارتخانه را معیشت مردم دانست و گفت: در راستاي عرضه و فراوانی کالا تلاش می کنیم که ابلاغیه هاي جدید ستاد اقتصادي دولت

 
این بستر را نیز فراهم آورده است. 

وزیر صمت همچنین بیان کرد: در چند ماه اخیر در حوزه تولید در اقلام و کالاهاي منتخب با افزایش روبرو بوده ایم که افزایش تولید در خودرو و لوازم
خانگی از آن جمله است.



توسعه یافتگی شهرها در گروي تقویت گردشگري است

منبع: پایگاه دولتشماره خبر:  74  |  تاریخ: 1399/10/09

وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی با تأکید بر این نکته که توسعه یافتگی شهرها در گرو تقویت گردشگري است، گفت: «تلاش
وزارت حمایت از فعالان حوزه گر...

وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی با تأکید بر این نکته که توسعه یافتگی شهرها در گرو تقویت گردشگري است، گفت: «تلاش وزارت

 
حمایت از فعالان حوزه گردشگري و صنایع دستی است و باید در سطح استان نیز این حمایت ها انجام شود.» 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از وزارت میراث فرهنگی، علی اصغر مونسان در دیدار با فعالان حوزه گردشگري استان شامگاه دوشنبه 8 دي
ماه 99 در سالن اجتماعات مرکز رشد دانشگاه آزاد اسلامی قزوین با اشاره به وجود محدودیت شرکت در نمایشگاه هاي بین المللی به دلیل نبود
اعتبارات لازم، عنوان کرد: «براي شرکت در نمایشگاه هاي بین المللی و تبلیغات صنعت گردشگري، بودجه دولت پاسخگو نیست به این منظور طرح
تجاري سازي و برندسازي در این زمینه و برگزاري نمایشگاه هاي مجازي براي معرفی بیش از پیش ظرفیت هاي گردشگري در حال پیگیري و

 
اجراست.» 

او با بیان این که در حوزه صنایع دستی دو وزارتخانه میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی و صمت از فعالان این حوزه حمایت می کنند، افزود:
«سعی ما بر این است تا با حمایت هاي صندوق کارآفرینی امید و استفاده از ظرفیت هاي صنایع دستی نسبت به ایجاد اشتغال در روستاهاي محروم

 
اقدام کنیم.» 

وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی اظهار کرد: «حفاظت از میراث تاریخی، فرهنگی و طبیعی کشور در دستور کار قرار دارد. استانداري،

 
اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان و دیگر دستگاه هاي متولی قزوین نیز باید نسبت به حفظ باغستان هاي سنتی اقدام کنند.» 

 
او بیان کرد: «میراث فرهنگی توسط این وزارتخانه حفظ و حراست می شود و احیاي آن ها با توجه به بودجه و اعتبارات موجود در حال انجام است.» 

مونسان اشاره به این که هر کشوري سالانه می تواند تنها یک ثبت جهانی در یونسکو داشته باشد، اضافه کرد: «رویکرد وزارتخانه این است که پروژه ها را
به صورت خطی و مسیري ثبت کند تا از این طریق بتواند بناهاي بیشتري را ثبت جهانی کند، مسیرهایی انتخاب می شوند که چند بناي مهم در آن قرار

 
داشته باشد.» 

او گفت: «راه آهن شمال به جنوب کشور با محور 1400 کیلومتري، کاروانسراهاي کشور و محور اورامانات در غرب کشور از جمله آثاري هستند که در
انتظار ثبت جهانی قرار دارد.»



امضاي تفاهم نامه مشترك جهاد دانشگاهی کشور با مرکز خدمات حوزه علمیه

منبع: ایسناشماره خبر:  75  |  تاریخ: 1399/10/09

تفاهم نامه مشترك همکاري بین جهاد دانشگاهی سراسر کشور و مرکز خدمات حوزه هاي علمیه کشور در حوزه هاي علمی، درمانی، خدماتی،
کارآفرینی و ... به امضاء طرفین رسید.

دکتر حمیدرضا طیبی رئیس جهاد دانشگاهی کشور به همراه
مدیران و معاونان عالی این نهاد و دکتر محمد حیدري، رئیس جهاد
دانشگاهی واحد استان قم با حضور در مرکز خدمات حوزه هاي
علمیه با حجت الاسلام و المسلمین ربانی مدیر این مرکز دیدار و

 
گفت و گو کردند. 

در ادامه این دیدار دکتر طیبی با اشاره به توسعه فعالیت هاي جهاد
دانشگاهی در عرصه هاي مختلف علمی، فرهنگی، فناوري و... بیان
کرد: بستر حوزه هاي علمیه و روحانیون سراسر کشور زمینه مناسبی
براي فعالیت هاي جهاد دانشگاهی است و تمام توانمندي هاي خود
را در این راستا و براي خدمت به جامعه روحانیون و علما دین به کار

 
خواهیم گرفت. 

حجت الاسلام و المسلمین ربانی ضمن تسلیت ایام شهادت حضرت فاطمه زهرا(س) با اشاره به ظرفیت هاي گسترده جهاد دانشگاهی در سطح کشور بر

 
لزوم افزایش همکاري هاي مشترك بین این دو نهاد تاکید کرد و انعقاد همکاري در این ایام را نشانه اي از خیر و برکت دانست. 

در پایان این دیدار تفاهم نامه مشترك همکاري بین جهاد دانشگاهی سراسر کشور و مرکز خدمات حوزه هاي علمیه کشور در حوزه هاي مختلف درمانی،

 
خدماتی، کارآفرینی و ... به امضاء طرفین رسید. 

انتهاي پیام



طرح هاي زمین مانده در کهگیلویه و بویراحمد ارزیابی می شوند

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  76  |  تاریخ: 1399/10/09

معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: بخشی از پروژه هاي بزرگ استانی بر زمین مانده که از مدت ها شروع
شده و پایانی براي آن ها مشخص نشده ارزیابی می شوند تا با حمایت بانک هاي وابسته به وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و صندوق

کارآفرینی امید از طریق قانون اصلاح ماده 56 ...

معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی:
طرح هاي زمین مانده در کهگیلویه و بویراحمد ارزیابی می شوند
معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی
گفت: بخشی از پروژه هاي بزرگ استانی بر زمین مانده که از مدت
ها شروع شده و پایانی براي آن ها مشخص نشده ارزیابی می شوند
تا با حمایت بانک هاي وابسته به وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و
صندوق کارآفرینی امید از طریق قانون اصلاح ماده 56 (قانون الحاق
موادي به قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت) به ثمر

 
بنشینند. 

به گزارش برنا؛ غلامرضا پناه، معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: پیشنهادات مطرح شده از سوي استاندار و معاونین

 
در شوراي برنامه ریزي و توسعه و شوراي اشتغال استان نیز ارزیابی و بررسی می شوند. 

معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، بازدید از پروژه هاي داراي مشکل و فراهم کردن راه حلی براي راه اندازي آنها را از دیگر
برنامه هاي سفر معاونین و مدیران عالی این وزارتخانه برشمرد و تصریح کرد: پروژه سد تنگ سرخ که براي تأمین آب اشامیدنی مردم این منطقه حیاتی
است و همچنین جاده یاسوج به شیراز که از محورهاي مواصلاتی است و ارتباط با یکی از استان هاي بزرگ را برقرار می کند، از طریق ماده 56 پیگیري

 
می شود. 

پناه از سفر معاونین به برخی از شهرستان هاي استان خبر داد و خاطرنشان کرد: برگزاري کارگروه اشتغال استان یکی از برنامه هاي این سفر است که

 
در این کارگروه تسهیلات اشتغالزایی مورد نیاز به ویژه در حوزه روستایی که براي استان از اهمیت خاصی برخوردار است، تخصیص داده خواهد شد. 

معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی اظهارامیدواري کرد که در کارگروه اشتغال تصمیمات اساسی در زمینه ایجاد اشتغال و

 
تسهیلات مورد نیاز به ویژه اشتغال روستایی و مشاغل خانگی اتخاذ شود. 

پناه در پایان اظهارکرد: صندوق بیمه اجتماعی روستاییان،کشاورزان و عشایر نیز افراد فاقد بیمه را در دو شهرستان کهگیلویه و بویراحمد را به صورت

 
رایگان بیمه می کند. 

به دستور محمد شریعتمداري، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، معاونین این وزارتخانه (غلامرضا پناه معاون توسعه مدیریت و منابع، عیسی منصوري
معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال و حجت میرزایی معاون امور اقتصادي ) در سفري دو روزه براي بررسی وضعیت طرح هاي اشتغال زایی ،سرمایه

گذاري، وضعیت بیکاري، بازدید از پروژه هاي نیمه تمام استان به کهگیلویه و بویراحمد سفر کرده اند.



صندوق دارا دوم در صورت فراهم بودن شرایط تا پایان سال عرضه می شود

منبع: خبر داغشماره خبر:  77  |  تاریخ: 1399/10/09

وزیر امور اقتصادي و دارایی با تاکید بر اینکه در صدد تسریع انتقال مالکیت و مدیریت شرکت هاي دولتی در فهرست واگذاري و باقیمانده سهام
دولت در بسیاري از شرکت ها به بخش خصوصی و آحاد مردم هستیم، گفت: صندوق دارا دوم در صورت فراهم بودن شرایط تا پایان سال عرضه

می شود.

به گزارش خبرداغ به نقل از اقتصادآنلاین، فرهاد دژپسند در یک گفت وگو با اعلام این خبر افزود: کمیته اي تشکیل شده با رصد دقیق شرایط و
مقتضیات، زمان دقیق صندوق دارا دوم و صندوق فولادي ها را تعیین می کند و اگر شرایط، فراهم و زمینه مشارکت عموم و فراگیري عرضه مهیا باشد،

 
آنگاه صندوق دارا دوم شامل باقی مانده سهام دولت در سه بانک عرضه می شود. 

اقتصاد دولتی و خصوصی سازي وي در ادامه و در پاسخ به این که دلیل و ریشه اقتصاد دولتی در کشور و اهمیت خصوصی سازي چیست، گفت: این یک
سوال کلیدي است و پاسخ به آن باید با لحاظ جنبه هاي مختلف صورت پذیرد. عملا ریشه یابی تاریخی حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور سبب می

 
شود تا به بسیاري از ابهامات پاسخ داده شود. 

وي ادامه داد: طی سالیان متمادي نقصان در توسعه کارآفرینی و عدم شکل گیري طبقه کارآفرین سرمایه دار به معناي واقعی کلمه ، دولت نقش اصلی

 
در سرمایه گذاري کشور داشته است. این موضوع از زمانی که تغییرات در ساختار اقتصادي کشورها و دنیا سرعت بیشتر گرفت، کاملا به چشم می آید. 

وزیر اقتصاد افزود: این بحث در دوره حکومت پهلوي اول آغاز و پس از آن شتاب گرفت و در دهه 40 شمسی در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی بروز
عینی پیدا کرد. طی این سال ها در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی، توان سرمایه گذاري دولت افزایش قابل توجه یافت و حضور دولت در بنگاه هاي
سرمایه بر و بزرگ مقیاس، بسیار پررنگ شد. هر چند در همان دهه 40 و تحت عنوان انقلاب سفید منشور مشارکت کارگران در امور مختلف ابلاغ شد،

 
اما در عمل اتفاقی رخ نداد و همچنان حضور دولت در اقتصاد با سرعت بیشتر ادامه پیدا کرد. 

دژپسند گفت: این روند، طی بیست سال انتهایی حکومت پهلوي ادامه یافت و نقش دولت در بخش هاي صنعت و خدمات به نحو قابل توجه اي افزایش

 
یافت. چنان که سهم دولت از ارزش افزوده در اوایل دهه 40 از حدود 7 درصد ارزش افزوده به بیش از 11 درصد در اواخر دوره پهلوي افزایش یافت. 

وي در پاسخ به این که با توجه به فرایند تاریخی حضور پررنگ دولت در اقتصاد پس از انقلاب، تاثیر جنگ تحمیلی و برداشت ناصحیح و تصدي گرایانه
از اصل (44) قانون اساسی، از چه زمانی ما به خصوصی سازي پرداختیم؟ »، افزود: در سال هاي اولیه پس از جنگ تحمیلی، و حدود سال 1369 اولین
مباحث مربوط به خصوصی سازي و لزوم آن مطرح شد. خصوصی سازي در آن سال هاي ابتدایی با مصوبات دولت انجام می پذیرفت اما دیري نگذشت
که به دلیل نبود زیرساخت هاي حقوقی و قانونی لازم، چالش هاي آن نیز هویدا شد از این رو در سال 1373 مجلس شوراي اسلامی ورود کرد و اولین

 
قوانین مرتبط در این حوزه به تصویب رسید. 

دژپسند ادامه داد: ابلاغ این قانون سبب شد تا خصوصی سازي در ایران وارد مرحله جدیدي شود. سه سال قبل از ابلاغ قانون برنامه سوم توسعه براي
خصوصی سازي در اقتصاد کشور، سال هاي طلایی بود. در آن سال ها یک تبصره موسوم به تبصره (35) در قانون بودجه تصویب شد که در آن اختیارات
قانونی گسترده اي به دولت براي خصوصی سازي داده شد. مطابق این تبصره دولت می توانست بدون رعایت همه قوانین دائمی علی الخصوص قانون
مصوب سال 1373 واگذاري ها را به انجام برساند. این یک قانون بسیار طلایی بود، اما باز هم مشاهده می کنیم عملکرد چندان قابل توجه اي رخ نمی

 
دهد. 

وي گفت: این روال با فراز و فرودهایی ادامه داشت، تا در برنامه سوم توسعه یک فصل از این مجموعه با در نظر گرفتن تجربیات سال هاي قبل به صورت
کامل به این موضوع اختصاص داده شد تا هم خصوصی سازي قانونمند شود و هم اجراي آن سرعت بگیرد. یکی از خروجی هاي اصلی این قانون

 
نهادسازي و شکل گیري سازمان خصوصی در اجراي ماده(15) این قانون و با تغییر اساسنامه سازمان مالی گسترش مالکیت واحدهاي تولیدي بود. 



دژپسند ادامه داد: در آن قانون روش واگذاري (که در آن زمان بیشتر به صورت مذاکره صورت می پذیرفت)، قیمت گذاري (که این دو مورد هم اکنون
نیز به عنوان مهم ترین مشکلات در خصوصی سازي مطرح می باشند.) و نهاد متولی واگذاري مهم ترین مباحثی بودند که به آنها پرداخته شد. هر چند
در برنامه سوم نیز در نتیجه فضاي نامناسب و برخوردهایی که با دست اندرکاران خصوصی سازي در کشور صورت گرفته بود، امور مربوط به خصوصی

 
سازي با تشکیک و به نوعی ترس پیگیري می شد و تا همین اواخر نیز این موضوع قابل مشاهده است. 

وزیر اقتصاد افزود: در برنامه چهارم توسعه بازهم با آسیب شناسی صورت گرفته، یک بخش مفصل به خصوصی سازي اختصاص یافت و در این قانون هم

 
تلاش شد تا اختیاراتی براي این امر به دولت داده شود که با مخالفت شوراي نگهبان در مغایرت با اصل 44 قانون اساسی مواجه شد. 

ویاو ادامه داد: اما پس از آن نقطه عطفی در خصوصی سازي با ابلاغ سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی رخ داد. این سیاست ها را می توان به
عنوان منشور حیاتی براي انقلاب اقتصادي و گذار اقتصاد ایران از یک اقتصاد دولت - بازار به یک اقتصاد بازار - دولت نام برد. آنچه از این سیاست ها

 
انتظار می رفت، تحول در اقتصاد کشور بود که با تقویت بخش خصوصی، نقش دولت را در اقتصاد مقید به حوزه هاي خاص نماید. 

دژپسند گفت: در اوایل سال 1384 ابلاغ این سیاست ها، یک فضاي امید بخشی در جامعه شکل گرفت. به یاد دارم در اولین سالگرد ابلاغ این قانون
جلسه اي با حضور رهبر معظم انقلاب و مشارکت فعالین اقتصادي و مسئولین دولتی برگزار شد و رهبري در این جلسه بحث هاي جدي را مطرح کردند
و بر ضرورت اجراي آن تاکید داشتند. تا جایی که من یادم هست اینگونه برداشت شد که ایشان خودشان اجراي این سیاست ها را شخصاً پیگیري

 
خواهند کرد و پس از آن نیز در مقاطع زمانی مختلف به شدت از آن حمایت کردند. 

وي افزود: با تغییر دولت عزم بر خصوصی سازي به نحو چشمگیري کاهش یافت و فضا به نحوي بر علیه این رویکرد تغییر کرد. اما با ابلاغ سیاست هاي
راهبردي و بسیار مهم نظام درباره بند (ج) اصل چهل و چهار قانون اساسی در نیمه دوم سال 1385 و تکمیل شدن مفاد این منشور الزام اجراي آن

 
بصورت ضمنی و عینی مورد تاکید قرار گرفت. 

وي گفت: مهم ترین اتفاقی که در سال 1385 رخ داد، مصوبه اي است که با نام سهام فراگیر در اواخر دولت اصلاحات طراحی و تصویب شده بود و با
اعمال اصلاحاتی با عنوان سهام عدالت به مرحله اجرا درآمد. پس از آن نیز قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) در قالب تجمیع یک لایحه و یک

 
طرح در مجلس تدوین و ابلاغ شد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: طی این سال ها نیز واگذاري ها با رویکردهاي مختلف به انجام رسید. در دوره اي واگذاري سهام در قالب رد دیون دولت غالب بود
و در دوره اي هم مزایده. مروري بر این دوره هاي تاریخی به ما نشان می دهد، علاوه بر این که نقش دولت در اقتصاد کشور همیشه پررنگ بوده است،
هیچ دوره آرامی براي خصوصی سازي در کشور وجود نداشته است یا اگر در کوتاه زمانی این امکان به وجود آمده است، از این فرصت به خوبی بهره

 
برداري نشده است. 

اصل 44 قانون اساسی وي همچنین درباره اصل 44 قانون اساسی گفت: من از ابتداي دوره ي مسئولیت ام در وزارت اقتصاد، با شناخت از روند پرچالش
اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) و بویژه خصوصی سازي در کشور، از معاونت اقتصادي وزارتخانه خواستم ضمن مطالعه اي جامع، آسیب شناسی
کامل و دقیقی از اجراي این قانون بویژه فرآیند خصوصی سازي در کشور ارائه کند. چرا که خصوصی سازي بخش مهمی از قانون اجرایی سیاست هاي
کلی اصل 44 است. به نظر من اگر ما باز هم فرصت را از دست می دادیم و نمی توانستیم به صورت جامع با یک آسیب شناسی دقیق رویکردها را

 
طراحی مجدد کنیم. آنگاه یک پانزده سال دیگر نیز می گذشت و ما بازهم دستاورد قابل توجهی نداشتیم. 

دژپسند ادامه داد: بر اساس قانون، وزارت اقتصاد موظف است عملکرد قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل (44) را گزارش دهد. در سنوات گذشته رویه
مرسوم این بود که براي انجام این تکلیف قانونی، گزارش ها از دستگاه هاي اجرایی مختلف اخذ، ادغام و یکپارچه و ارائه می شد، ولی در سال گذشته
تلاش کردیم این گزارش را با رویکرد جدیدي که واقعا از آن میتوان به تحلیل عملکرد نام برد، به انجام برسانیم و در عمل شکل جدیدي به این گزارش

 
دادیم. چالش ها را در حوزه هاي مختلف شناسایی کردیم و متناسب با شناخت آنها، راهکارهاي مرتبط را ارائه داده ایم. 

وي گفت: خوشبختانه گزارش خیلی خوبی تهیه شد و خروجی این مطالعه در هیات واگذاري به بحث گذاشته شد. مرور تجربیات چندین ساله، هیات
واگذاري را به این جمع بندي رساند که باید در واگذاري ها سهم بیشتري براي بازار سرمایه قائل شویم و از ظرفیت این بازار به دلیل مزایاي مختلفی که



 
ایجاد می کند که مهم ترین هاي آن شفافیت و رقابتی بودن است بیشتر بهره ببریم. 

وي افزود: بخش هاي مهم دیگري نیز که مقدم بر خصوصی سازي هستند، مانند بهبود فضاي کسب و کار، بازار سازي، شفافیت صورت هاي مالی، نیز در
حال مطالعه، آسیب شناسی و اجرا می باشند. این یکی از خطاهاي راهبردي است اگر که اصل (44) را محدود به واگذاري ها ببینیم، درحالی که این
موضوع به سایر موضوعات سایه انداخته است. به هر حال، موضوعات کلیدي تر و موثر تري که به آنها اشاره کردم، باید به طور حتم به صورت جدي

 
پیگیري شوند. 

واگذاري بنگاه ها وزیر اقتصاد در پاسخ به این پرسش که «از خصوصی سازي و واگذاري بنگاه ها در اقتصاد به دنبال چه هستیم؟ »، گفت: تجربه دنیا
ثابت کرده است که بخش خصوصی پیشران توسعه کشورها است. ما از واگذاري ها به دنبال این هستیم که مالکیت و مدیریت بنگاه هاي دولتی به بخش
خصوصی واقعی منتقل شود و با پررنگ شدن نقش بخش خصوصی در اقتصاد، حضور دولت به صورت مستقیم کمتر شود. بر این باوریم که دولت به
وظایف حاکمیتی و اصلی خود ازجمله سیاستگذاري، تنظیم گري و ریل گذاري به جاي تصدي گري بپردازد، چرا که با این کار، کارایی اقتصاد با محور

 
شدن بخش خصوصی در اقتصاد و منحصر شدن کارکرد دولت در سیاست گذاري و نظارت، افزایش می یابد. 

دژپسند همچنین در پاسخ به این که آیا در عمل این اتفاق افتاده است؟، افزود: در دوره اي، در کشور شاید با این رویکرد که بخش خصوصی توانمند
براي خرید شرکت هاي دولتی وجود ندارد، واگذاري به نهادهاي خاص صورت پذیرفت (که البته قانون هم این اجازه را فراهم می ساخت) و استمرار این

 
امر سبب شد تا در کنار بخش دولتی، تعاونی و خصوصی، این بخش به رکن چهارم در اقتصاد کشور تبدیل شود. 

وي ادامه داد: در عمل در برخی از صنایع و رشته فعالیت ها از انحصار دولتی به انحصار غیردولتی حرکت صورت گرفت. متاسفانه در خیلی از موارد، در
عمل به رغم واگذاري مالکیت، مدیریت و اداره شرکت ها همچنان در اختیار دولت باقی مانده است. در بسیاري از شرکت ها که هم اکنون از آنها به

 
عنوان بنگاه هاي خصوصی یاد می شود، همچنان مدیریت با دولت است. 

وي افزود: ممکن است، در یک شرکت، دولت کمتر از 15 درصد سهام در اختیار داشته باشد، اما در چیدمان هیات مدیره نقش صد درصدي بازي می
کند. حتی برخی از نهادهاي عمومی غیردولتی ما نیز بصورت دولتی اداره می شود. مثال هاي این نوع شرکت ها فراوان است از سازمان هاي بزرگ کشور

 
تا شرکت هاي کوچک و تخصصی با این مشکل رو به رو هستند. 

دژپسند تاکید کرد: امیدوار بودیم با اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) از سال 84 به بعد این مشکل مرتفع شود اما باز هم شاهدیم این نقیصه ادامه
دارد و بسیاري از واگذاري هاي ما تنها منجر به انتقال مالکیت و نه مدیریت شده است در حالیکه شاید انتقال مالکیت بدون انتقال مدیریت نه تنها،

 
ارتقاء عملکرد را منجر نشود بلکه آسیب هاي بیشتري هم به همراه داشته باشد. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «این موضوع، یک آسیب جدي به اقتصاد است چرا به این سمت حرکت کردیم؟ »، گفت: در کنار مواردي که

 
اشاره کردم، یکی از مهم ترین روش هایی که در سال هاي گذشته مورد استفاده قرار می گرفته و به این امر دامن زد، واگذاري به شیوه رد دیون بود. 

وي ادامه داد: رد دیون منجر به تغییر مدیریت نشد چرا که بخش عمده اي از این سهامی که منتقل شد، به اشخاص حقوقی منتقل شد که مستقیم یا با

 
واسطه توسط دولت اداره می شدند. حدود 15 درصد از واگذاري ها به این صورت اتفاق افتاده و این واقعاً یک معضل اقتصادي است. 

دژپسند گفت: این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی داشته است. یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم
توسط نهادهاي تخصصی است. در سال هاي گذشته پتروشیمی ها در مالکیت وزارت نفت فعالیت می کردند اما هم اکنون مالکیت بسیاري از این شرکت
ها به صندوق هاي بازنشستگی منتقل شده و عملا توسط وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی اداره می شوند. این اتفاق در صنایع دیگر هم تا حدودي رخ

 
داده است و وزارت کار از طریق صندوق هاي وابسته خود مالکیت بسیاري از شرکت ها را بدست آورده است. 

وي افزود: واقعا مشکل اصلی در مالکیت نیست مشکل روح مدیریت دولتی است که همچنان در این شرکت ها جاري است و باید از آن دور شویم. هر
زمان دولت مالکیت را در کنار مدیریت در اختیار داشته باشد در قبال عملکرد شرکت الزاما پاسخگو است اما زمانیکه در مالکیت نقشی ندارد، می تواند

 
خود را از پاسخگویی دور نگه دارد. 



وزیر اقتصاد ادامه داد: البته اشاره کنم که اخیراً این رویکرد استفاده از روش رد دیون مورد توجه مجدد قرار گرفته است. چنانکه در قانون بودجه سال
گذشته حکمی در این زمینه وجود داشت که از اجراي آن ممانعت شد، ولی در سال جاري در قانون تکرار شد و با توجه به لزوم قانونی آن به اجرا درآمد.

وي در ادامه و در پاسخ به پرسشی مبنی براینکه «در تمام دنیا صندوق هاي بازنشستگی یکی از نهادهاي سرمایه گذاري و تجهیز منابع محسوب می
شوند، این ایراد شما از چه زاویه و بر چه اساسی است؟ »، گفت: درست است. این صندوق ها نهادهاي واسطه اي هستند که نقش پررنگ در تامین مالی
دارند اما در ایران با یک تفاوت ماهوي حضور دارند. در دنیا این صندوق هاي بازنشستگی توسط ذینفعان واقعی آنها اداره می شوند، اما در ایران دولت

 
نقش کاملا پررنگ در اداره این صندوق ها دارد یعنی باز هم اراده دولت در مدیریت این صندوق ها جاري است. 

وي ادامه داد: در واقع صندوق هایی که باید با محوریت و خواست ذینفعان اصلی آن یعنی کارگران و کارفرمایان اداره شوند با مدیریت دولتی اداره می
شوند و دولت به هر گونه که مایل است با آنها رفتار می کند. نکته اصلی اینجاست این صندوق ها باید تحت نظارت دولت باشند نه مدیریت دولت و این

 
یک مشکل اساسی است. 

دژپسند همچنین در پاسخ به این پرسش که «این گفته که دولت ها، از بنگاه داري و شرکت داري دل نمی کنند را تا چه اندازه تایید می کنید؟ »،
افزود: هم درست است و هم نادرست. یکی از مشکلات اصلی ما این است که بالاخره داشتن شرکت هاي تابعه براي مدیران دولتی امتیازاتی را ایجاد می
کند از جمله تعیین اعضاي هیات مدیره، تسهیل انجام اموراتی که تحت قوانین ناظر برسازمان هاي دولتی امکانپذیر نیست و ... اما از سوي دیگر اینقدر
در مسیر خصوصی سازي مشکلات متعددي وجود دارد که بسیاري از مدیران براي در امان ماندن از آسیب هاي آن ترجیح می دهند کمتر به این امر

 
بپردازند و از ورود به بحث خصوصی سازي اجتناب می کنند. 

مشکلات واگذاري وزیر اقتصاد ادامه داد: یکی از مشکلات اصلی ما در واگذاري ها، مقاومت مدیران دولتی و حتی شرکت هاي در حال واگذاري است. در

 
برخی از این شرکت ها پیش از واگذاري اتفاقاتی رخ می دهد که عملاً واگذاري آن با شیوه پیش بینی شده و در زمان تعیین شده دشوار می شود. 

وي همچنین درباره عملکرد خصوصی سازي گفت: طی این چند سال که از اجراي قانون سیاست هاي کلی اصل 44 می گذرد در حوزه خصوصی سازي
به ارزش اسمی حدود 14 درصد از واگذاري ها از محل سهام عدالت، 15 درصد تهاتر بدهی هاي دولت و مابقی عرضه سهام به روش هاي مختلف در

 
بورس و فرابورس رسیده ایم. 

دژپسند ادامه داد: طی این مدت از حدود 1700 شرکت که مورد بررسی قرار گرفته است، حدود 600 شرکت از فهرست خصوصی سازي خارج شده
است. عموم این شرکت ها یا با دلایل خاص از فهرست خارج شده اند، یا بایستی ابتدا اصلاحاتی در آنها صورت پذیرد، تغییر ساختار یابند و پس از آماده

 
سازي به فهرست بازگردانده شوند یا به طور کل، بایستی استراتژي نحوه فعالیت آنها تغییر یابد. 

وزیر اقتصاد افزود: مثلا شرکت هاي آب و برق منطقه اي از جمله شرکت هایی هستند که از این فهرست خارج شده اند. براي این شرکت هاي بخصوص
به دلیل این که خدمات شهري و روستایی ارائه می دهند می توان، واگذاري به شهرداري ها را مطرح کرد. یا در مدلی دیگر می توان این شرکت ها را در
هم ادغام و با کاهش تشکیلات ضمن سبک کردن ساختار آنها، به عنوان یک شرکت با مالکیت دولتی، مدیریت آن را به بخش خصوصی واگذار کرد. هر
چند ممکن است در این مسیر با مقاومت هایی در سطح مناطق یا بخش ها رو به رو شویم اما باید بتوانیم با ایجاد انگیزه هایی این مقاومت ها را تبدیل

 
به همراهی کنیم. 

وي ادامه داد: همچنین از 1100 شرکت دیگر، حدود 900 شرکت به فروش رسیده اند یا از طریق تهاتر واگذار شده اند و مابقی یعنی حدود 200 شرکت

 
یا منحل شده اند، یا ادغام و یا ورشکسته شده اند. 

دژپسند افزود: در سال جاري نیز 325 شرکت (که حدود 16 درصد شرکت هاي مشمول واگذاري می باشند) در فهرست واگذاري قرار دارند که به مرور

 
زمان به روش هاي مختلف هر کدام در فرآیند واگذاري قرار می گیرند. 

وزیر اقتصاد در ادامه و در پاسخ به این پرسش « به نظرآزادسازي سهام عدالت پیچیده شده است، آیا تدبیري براي رفع چالش مذکور بدون آسیب
رسیدن به بازار سهام وجود دارد؟ »، گفت: در این خصوص ما تقریباً به صورت مستمر با کارشناسان و مسئولین ذیربط هم فکري می کنیم. چون به

دنبال آن هستیم که فواید آزادسازي سهام عدالت همراه با سهامداري توسط دارندگان سهام عدالت و عدم آسیب به دارایی آنها باشد. 



وي ادامه داد: بسیاري از صاحبنظران معتقد هستند با توجه به ارزنده بودن سبد دارایی سهام عدالت، افراد، سهامداري کرده و از منافع کوتاه مدت (سود
سالیانه) و بلندمدت (افزایش عرضه سهام) آن بهره مند شوند چرا که پورتفوي سهام عدالت شامل مجموعه سهام شرکت هاي بسیار معتبر و گلچین شده
کشور است بنابراین ما به دنبال آن هستیم که فرهنگ سهامداري بلندمدت را براي این جامعه هدف، ترویج کنیم و بنابراین فروش آن را چندان توصیه

 
نمی کنیم. 

وزیر اقتصاد افزود: از سوي دیگر به دنبال آن هستیم که قابلیت نقدشوندگی آن در بازار افزایش یابد و براي آن بازار سازي کنیم. مصوبات چند هفته

 
گذشته شوراي عالی بورس که در آن صندوق هاي بادرآمد ثابت امکان خرید سهام عدالت را یافتند، از این جنس است. 

عملکرد خصوصی سازي وي همچنین دربار عملکرد خصوصی سازي و واگذاري در قالب ETF ها گفت: در سال جاري انتظار افزایش درآمدهاي حاصل از
واگذاري ها را به چند علت داشتیم. اولین دلیل این بود که مجموعه عوامل و ارکان سیاستگذاري و اجرایی حوزه خصوصی سازي، بر پایندي به توسعه
فعالیت هاي بخش خصوصی و اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) در زمینه خصوصی سازي اجماع داشتند لذا تلاش ها هم جهت شد تا شاهد عملکرد

 
قابل توجه و درخشانی در این سال باشیم. 

وي ادامه داد: موضوع دوم تلاش هایی بود که در سال 1398 صورت گرفت. با مطالعه اي که در این سال رخ داد، تغییر در روش ها و رویکردها مبتنی بر
شرایط موجود کشور انجام پذیرفت. این تغییرات راهبردي در نتایج عملکردي نیز خود را نشان داد و منجر به نتیجه شد. در این ارتباط حداکثر سازي
استفاده از ظرفیت بازار سرمایه براي موضوع واگذاري ها چه به صورت عرضه خرد و چه به صورت عرضه بلوکی مد نظر قرار گرفت و با استفاده ظرفیت
صندوق هاي قابل معامله در بورس براي اولین بار براي واگذاري ها با پیگیري هاي فراوان، در سال جاري توانستیم بخش قابل توجه اي از عرضه هاي

 
دولتی را در این قالب به انجام برسانیم. 

وزیر اقتصاد افزود: موضوع سوم الزام اجتناب ناپذیر براي افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري بود. اگرچه معتقد هستم وصول درآمد براي دولت باید
آخرین ملاك در واگذاري ها باشد، اما با توجه به مقتضیات سال جاري و کاهش قابل توجه درآمدهاي حاصل از فروش نفت، تامین منابع مالی دولت از
این طریق یکی از اهداف واگذاري ها در سال جاري بود و نمی توان آن را کتمان کرد. در سال جاري تلاش ما افزایش شفافیت و ایجاد فضاي رقابتی در

 
واگذاري ها بود. 

واگذاري از طریق اي تی اف دژپسند ادامه داد: راجع به ETF ها، هم زیاد صحبت شده است، ما در سال جاري حدود 33 هزار میلیارد تومان عرضه
داشتیم که از این میزان بیش از 18 هزار میلیارد تومان آن در قالب دو ETF «دارایکم» شامل باقی مانده سهام دولت در بانک هاي ملت، تجارت،
صادرات ایران و بیمه هاي البرز و اتکایی امین و «پالایش یکم» شامل باقیمانده سهام دولت در پالایشگاه هاي تبریز، تهران، اصفهان و بندرعباس بود.
همچنین 15 هزار میلیارد تومان در قالب عرضه تدریجی انجام پذیرفت. این تحقق درآمد در عرضه سهام از سوي دولت در سال هاي اخیر بی سابقه بود

 
و رشد قابل توجهی نسبت به سال قبل داشت. دلیل آن هم تغییر شیوه واگذاري و ظرفیت سازي هایی بوده است که در بازار سرمایه به انجام رسید. 

وزیر اقتصاد افزود: ما با مطالعه به روش واگذاري از طریق ETF رسیدیم. در مطالعه اي که به انجام رسید مشخص شد که، عدم تحقق اهداف خصوصی
سازي در بسیاري از موارد ناشی از ویژگی هاي ذاتی روش مورد استفاده در واگذاري بوده است. براي نمونه در روش واگذاري از طریق مزایده به صورت
نقد و اقساط، عایدي دولت در زمان واگذاري نسبت به واگذاري از طریق بورس و روش ETF به حداقل می رسد. به عنوان مثال در واگذاري یکی از این
شرکت ها به ارزش 1800 میلیارد تومان، با تعیین 100 میلیارد تومان حصه نقدي و اعمال دو سال تنفس، عملاً عایدي دولت در زمان واگذاري کاهش
یافته است. در حالی که عرضه صندوق واسطه گري مالی یکم، حدود شش هزار میلیارد تومان و عرضه صندوق پالایش یکم بیش از 12 هزار میلیارد

 
تومان، منبع نقدي در اختیار دولت قرار داد. 

وي گفت: در واگذاري یکی دیگر از بنگاه هاي اقتصادي که با روش مزایده انجام پذیرفت، در خصوص قیمت گذاري ابهامات متعددي وارد گردید، این در
حالی است که در واگذاري دو صندوق ETF بدون وجود ابهام، نحوه و شیوه قیمت گذاري و قیمت مورد معامله بصورت کاملا شفاف به اطلاع عموم مردم

 
رسید. 

وي افزود: همچنین در خصوص برخی از واگذاري ها به علت شفافیت پایین در روش و فرآیند واگذاري حساسیت در افکار عمومی بوجود آمده است. عدم
وصول اقساط قرارداد که به صورت عمده (بلوکی) از طریق بورس واگذار شده بود نمونه اي دیگر از عارضه هاي موجود در روش هاي خصوصی سازي



است. در واگذاري هایی که به روش نقد و اقساط انجام می پذیرد، ریسک عدم وصول اقساط در آینده همیشه وجود دارد به نحوي که خریداران شرکت
هاي واگذار شده به روش مزایده غالباً در بازپرداخت اقساط به مشکل برخورده و فراوانی آنها در جدول بدهکاران اقساط معوق سازمان خصوصی سازي

 
بیشتر از خریداران بلوك هاي بورسی می باشد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: این موضوع خود باعث عدم تحقق منابع درآمدي بودجه دولت از ناحیه وصول اقساط قراردادهاي واگذاري شده است این در حالی
است که به علت آنکه در واگذاري در قالب ETF مبلغ فروش در همان ابتدا بصورت نقد دریافت می شود، یعنی عملاً ریسک عدم وصول اقساط در آینده

 
بصورت کامل از بین می رود. 

منافع عرضه در بورس دژپسند گفت: عمده شواهد واگذاري انجام پذیرفته در سال هاي اخیر بیانگر آن است که خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از
طریق عرضه در بورس منافع بیشتر و چالش هاي کمتري را به دنبال داشته و باید اذعان داشت که واگذاري از طریق بازار سرمایه نسبت به روش هاي
خارج از بازار (مزایده - مذاکره) ضمن ترجیح قانونی، از مزایاي بیشتري برخوردار است. در سال جاري با حمایت هاي دولت و تصویب مجلس شوراي
اسلامی، واگذاري باقیمانده سهام دولت در قالب صندوق هاي سرمایه گذاري قابل معامله در بورس (ETF) به عنوان یک راهکار اجرایی براي اولین بار
مورد استفاده قرار گرفت. انتخاب این روش همراستا با عزم جدي دولت بر اجراي سیاست واگذاري صد درصدي به بخش خصوصی و رعایت اصول

 
سلامت و شفافیت در واگذاري ها است. 

وي افزود: واگذاري از طریق ETF فرصتی را ایجاد می کند که علاوه بر اجتناب از محدودیت هاي ناشی از روش هاي مزایده، مذاکره و عرضه بلوکی
سهام در بورس، گسترش مالکیت عمومی از طریق فروش به آحاد مردم رخ داده و جذب و هدایت نقدینگی جامعه به سمت فعالیت هاي مولد از طریق
بازار سرمایه اتفاق افتد. بدیهی است این امر علاوه بر توسعه و تعمیق بازار سرمایه، امکان فروش سهام در حجم ریالی بالا بصورت کاملا شفاف منجر به

 
تامین منابع به صورت نقد را فراهم آورده و ریسک عدم وصول اقساط در آینده را به صفر می رساند. 

دژپسند در ادامه و در پاسخ به این پرسش که «در واقع چرا دولت براي واگذاري سهام در سال اخیر تنها از روش ETF استفاده کرد، آیا بعد از عرضه
صندوق پالایش یکم با این نحوه آزادسازي همچنان موافق هستید. به عبارت ساده تر آیا نگرانی از تبعات واگذاري هاي مرسوم، مجلس و دولت را به

 
سمت عرضه با استفاده از این روش سوق داد؟ »، گفت: قطعاً خیر. 

این گونه نیست. در صحبت هاي قبلی تا حدودي به این سوال شما پاسخ دادم. همانگونه که گفتم این روش از واگذاري، داراي ویژگی هایی است که

 
سبب برتري آن نسبت به دیگر روش هاي واگذاري در شرایط کنونی می شود. 

وي ادامه داد: اولین ویژگی این روش امکان انتقال مالکیت به افراد بیشتري است. دوم این که چون هر شخص با هر سرمایه اي قادر است در این گونه
عرضه ها حضور یابد، فرصت توزیع برابر میان آحاد جامعه فراهم می شود. ویژگی سوم اینکه، چون تخفیف داده می شود، امکان توزیع ثروت بهبود پیدا

 
می کند. 

وزیر اقتصاد افزود: از منظر تامین منابع نیز براي دولت ارجحیت دارد چرا که سریعتر به نتیجه می رسیم. عرضه بلوکی سهام برخی شرکت ها را چند بار
تجربه کردیم و به دلیل نبود متقاضی، موفق نبود. نیاز به منابع فراوان براي اندك متقاضیان و توجه به فضایی که در مورد خصوصی سازي، اخیراً به
وجود آمده است استقبال و تقاضا براي مشارکت در خرید بلوکی سهام شرکت ها را به نحو قابل توجه اي کاهش داده است، به نحوي که در جلسات

 
متعدد، علی رغم ارائه مشوق هاي مختلف باز هم بخش خصوصی تمایلی براي خرید بنگاه هاي دولتی از خود نشان نداد. 

دژپسند در پاسخ به این پرسش که گفته می شود در وزارت شما در خصوص ETF انتقال مالکیت بدون مدیریت صورت پذیرفته و شما خواهان ادامه
این روش در سال آتی نیز هستید؟، گفت: این ادعا صحیح نیست. در واقع در این روش واگذاري ما عدم همزمانی انتقال مدیریت شرکت هاي دولتی با
واگذاري مالکیت آنها را داریم. در خصوص ETF مدیریت تا پایان سال 1400 با دولت است و منطبق بر مفاد جزء (2) بند (الف) تبصره (2) قانون بودجه
سال 1399، و تصریح اینکه تشکیل این صندوق ها با مدیریت دولتی براي بلندمدت نباشد، در امیدنامه این صندوق ها آمده است که لاجرم پس از پایان

 
این مهلت قانونی مدیریت به سهامداران منتقل می شود. 

وي ادامه داد: همچنین مکانیزم هاي لازم را نیز در این بخش پیش بینی کردیم. اگر سرمایه گذاري بتواند 1.5 درصد از مجموع واحدهاي این صندوق را
در مکانیزم بازار خریداري کند، به صورت خودکار امکان اعمال مدیریت در صندوق برایش فراهم می شود. یعنی هم مکانیزم لازم را در بازار دیده ایم و



 
هم براي خروج دولت از صندوق فرصت زمانی قرار داده ایم. 

و زیر اقتصاد افزود: نکته حائز اهمیت دیگر بخصوص در ارتباط با دارا یکم این است که، هم زمان با عملیاتی شدن واگذاري سهام این سه بانک و دو
شرکت بیمه اي در قالب ETF، آزادسازي سهام عدالت نیز انجام می پذیرد و انتقال مالکیت بخش بزرگی از سهام شرکت هاي مزبور به آحاد مردم اتفاق
می افتد. بنابراین انتقال بلافاصله مالکیت در این دو طرح در فاصله زمانی بسیار کوتاه سبب می شود عملاً حجم بزرگی از مالکیت و مدیریت بنگاه هاي

 
اقتصادي دولتی به صورت یکباره از دولت منفک شود. 

دژپسند گفت: این شرایط می توانست، علاوه بر آن که هر بنگاه را بصورت منحصر بفرد دچار مشکل کند، بخش بانکی و بیمه اي کشور را نیز با عدم
اطمینان یا چالش هاي دیگري مواجه سازد. لذا به منظور کاهش آثار احتمالی نامطلوب یادشده، دوره زمانی اطمینان بخش یک و نیم ساله براي فرآیند
گذار پیش بینی شد، تا در این دوره تلاش شود آثار غیرقابل پیش بینی انتقال مدیریت که ممکن است در برخی موارد قابل توجه نیز باشد، کنترل شده

یا به حداقل برسد.



اشتغالزایی صنایع خلاق در ایران چقدر است؟

منبع: ایسناشماره خبر:  78  |  تاریخ: 1399/10/09

بررسی ها نشان می دهد که نزدیک به دو میلیون نفر در صنایع خلاق کشور فعالند که ضمن ایجاد اشتغال و درآمدزایی، ارزآوري قابل توجهی
براي کشور به دنبال دارند.

 به گزارش ایسنا، با گسترش اینترنت و پیشرفتهاي علمی و فناوري،
روشهاي خلاقانه اي براي تولید و توزیع و مصرف کالا ایجاد شده که از بسترهاي مهم اقتصاد خلاق به شمار می رود. صنایع خلاق، صنایعی هستند که
پایه و اساس آنها ایجاد و انتشار دانش و اطلاعات است. ریشه این مفهوم به صنایع فرهنگی بازمی گردد که در طول زمان و با انقلاب فناوري اطلاعات و

 
ارتباطات در قالب صنایعی چون سینما، موسیقی، پویانمایی و بازیهاي رایانه اي ظهور پیدا کرد. 

امروزه صنایع فرهنگی و خلاق در بسیاري از کشورها مورد توجه قرار گرفته و این امر به دلیل سرعت بخشیدن به رشد اقتصادي و تحقق برنامه هاي

 
اشتغال در این کشورها بوده است. 

با وجود آنکه میزان سرمایه گذاري لازم براي ایجاد یک شغل مستقیم در صنایع دیگر زیاد است، در صنایع خلاق و فرهنگی براي اشتغالزایی به سرمایه
گذاري کمتري نیاز است. به علاوه اشتغالزایی در صنایع فرهنگی بسیار متنوع است و دامنه گسترده اي از خدمات را شامل می شود. صنایع فرهنگی

 
بیشتر به جذب نخبگان و متخصصان می پردازد و از این جهت می تواند معضل بیکاري در این قشر را کاهش دهد. 

عیسی منصوري ـ معاون توسعه اشتغال و کارآفرینی وزیر کار، با اشاره به اهمیت صنایع خلاق در حوزه کارآفرینی و کسب و کارهاي دانش بنیان، می
گوید: از منظر کارآفرینی در حوزه صنایع خلاق هنري می توان اشتغالزایی و تولید محصولات خوب را انتظار داشت به نحوي که نه تنها هنرمندان، بلکه

 
فعالان حوزه فرهنگ و هنر نیز از مزایاي آن بهره مند شوند. 

طبق بررسی ها حدود دو میلیون نفر در صنایع خلاق کشور فعالند که در صورت فراهم کردن ظرفیتها و بسترهاي مناسب می توانند سهم کشور از
اقتصاد و صنایع خلاقانه دنیا را افزایش دهند. وي درباره تعداد شاغلان این حوزه می گوید: طبق ارزیابی ها حدود دو میلیون نفر در صنایع خلاق کشور
فعالند و در صورت فراهم کردن ظرفیتها و بسترهاي مناسب و استفاده از دانش و اندیشه و خلاقیت و نوآوري می توانند سهم کشور از اقتصاد و صنایع

 
خلاقانه دنیا را افزایش دهند. 

برابر آمارها، میزان درآمد کشورهاي پیشرفته دنیا از حوزه صنایع خلاق حدود 90 میلیارد دلار برآورد می شود. حجم صادرات محصولات خلاق و خدمات
فرهنگی طی سال 2015 بیش از 500 میلیارد دلار بوده است در حالی که در سال 1397 این میزان صادرات درحوزه صنایع فرهنگی کشورمان به 450

 
میلیون دلار رسیده و حجم قابل توجهی از آن به صنایع دستی و فرش اختصاص داشته است. 



 
 

محمد عبده ابطحی ـ مدیر رسته فناوري اطلاعات طرح تکاپوـ در گفت وگو با ایسنا می گوید حوزه صنایع خلاق ضمن ایجاد اشتغال و درآمدزایی،

 
ارزآوري قابل توجهی براي کشور به دنبال دارد. 

وي توسعه اقتصاد خلاق در کشور را نیازمند وجود سرمایه، مهارت هاي کارآفرینی، زیرساخت هاي لازم و قوانین مالکیت فکري دانسته و می گوید:
استفاده از فناوري در تمام مراحل بازاریابی، بازارسازي، طراحی، تولید و فروش می تواند زمینه ساز رشد روزافزون و با سرعت بالاي صنایع فرهنگی در

 
کشور باشد. 

به اعتقاد مدیر رسته فناوري اطلاعات طرح تکاپو، صنایع خلاق با کمک هوش مصنوعی می توانند تا 85 درصد فرصت هاي شغلی جدید در کشور ایجاد

 
کنند. 

بررسی وضعیت جایگاه کشورمان در حوزه صنایع خلاق بیانگر آن است که سهم ایران از بازار پرسود و گسترده این صنایع چندان بالا نیست به گونه اي
در برخی از حوزه هاي فناورانه محصولات فرهنگی و صنایع خلاق نظیر انیمیشن و بازي هاي کامپیوتري بیشتر به شکل مصرف کننده ظاهر شده ایم؛ با
این حال چند صباحی است که میل به توسعه صنایع خلاق در کشور گسترش یافته و شور و شوق بسیاري در کارآفرینی و نوآوري در این صنایع به

 
چشم می خورد. 

 
 

از آنجایی که تولید محصولات و خدمات فرهنگی بر خلاقیت، مهارت، دانش و استعداد تولیدکنندگان آن استوار است، صنایع فرهنگی را صنایع خلاق نیز
می نامند. صنایع دستی، تولید اسباب بازي، موسیقی، بازي هاي کامپیوتري، تبلیغات و گردشگري از جمله زیرمجموعه هاي صنایع خلاق به شمار می

 
روند. 

در کنار صنایع دستی و موسیقی، بازي ها و پویانمایی هاي ایرانی کم کم جاي خود را در میان مخاطبان باز کرده و مراکز حمایت از کارآفرینی در قالب
مراکز نوآوري و شکوفایی یک به یک شکل گرفته و مورد توجه قرار گرفته اند. 



 
صنایع خلاق با کمک هوش مصنوعی می توانند تا 85 درصد فرصت هاي شغلی جدید در کشور ایجاد کنند. 

در چند سال اخیر نیز با حمایت معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري و دیگر نهادهاي حمایتگرا، عرصه جدیدي به روي صنایع خلاق در کشور
گشوده شده و با توجه به ورود شرکت هاي دانش بنیان به حوزه تولید و شکل گیري شرکت هاي خصوصی، فعالیت هاي پراکنده اي در این زمینه انجام
گرفته که پیش بینی می شود در بلندمدت به ایجاد بسترهاي لازم براي توسعه صنایع خلاق در کشور و دستاوردهاي قابل توجهی منجر شود و رشد

 
روزافزون کسب وکارهاي استارت آپی زمینه را براي توسعه صنایع خلاق ایرانی هموارتر کند. 

به گزارش ایسنا، در دنیاي امروز توجه به صنایع خلاق و فرهنگی به یک ضرورت فراگیر و مهم تبدیل شده و صرفنظر از اقتصادهاي پیشرفته دنیا،

 
کشورهاي در حال توسعه نیز به سمت و سوي توسعه صنایع خلاق گرایش یافته و روي آن سرمایه گذاري کرده اند. 

آمارها گویاي آن است که در کشور ما تعداد شرکتهاي خلاق از مرز 1000 شرکت گذشته و رو به توسعه است و توجه به صنایع خلاق در اقتصاد دانش

 
بنیان به دلیل ظرفیت بالا براي ثروت آفرینی و اشتغال، اهمیت بسیاري پیدا کرده است. 

انتهاي پیام



صندوق دارا دوم تا پایان سال عرضه می شود

منبع: بانک برترشماره خبر:  79  |  تاریخ: 1399/10/09

وزیر اقتصاد با بیان اینکه باقیمانده سهام دولت در بسیاري از شرکت ها به بخش خصوصی و آحاد مردم هستیم، گفت: دارا دوم در صورت فراهم
بودن شرایط تا پایان سال عرضه می شود.

بانک برتر، فرهاد دژپسند در یک گفت وگو با اعلام این خبر افزود: درباره عرضه صندوق دارا دوم و صندوق فولادي ها کمیته اي تشکیل شده است
که با رصد دقیق شرایط و مقتضیات، زمان لازم براي عرضه آنها را تعیین می کند و در اینصورت اگر شرایط فراهم و زمینه مشارکت عموم و فراگیري

 
عرضه مهیا باشد آنگاه صندوق دارا دوم شامل باقیمانده سهام دولت در سه بانک عرضه می شود. 

وي در ادامه و در پاسخ به این پرسش که چرا «چرا تا این حد اقتصاد کشور ما دولتی است و ریشه حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور به کجا بر می
گردد؟ و چرا در کشور ما خصوصی سازي تا این حد اهمیت دارد؟»، گفت: این یک سوال کلیدي است و پاسخ به آن باید با لحاظ جنبه هاي مختلف

 
صورت پذیرد، عملاً ریشه یابی تاریخی حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور سبب می شود تا به بسیاري از ابهامات پاسخ داده شود. 

او ادامه داد: در طی سالیان متمادي، در اقتصاد ایران به دلیل نقصان در توسعه کارآفرینی و عدم شکل گیري طبقه کارآفرین &– سرمایه دار به معناي
واقعی، دولت نقش اصلی در سرمایه گذاري کشور داشته است. این موضوع از زمانیکه تغییرات در ساختار اقتصادي کشورها و دنیا سرعت بیشتر گرفت،

 
کاملاً به چشم می آید. 

وزیر اقتصاد افزود: این بحث در دوره حکومت پهلوي اول آغاز و پس از آن شتاب گرفت و در دهه 40 شمسی در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی بروز
عینی پیدا کرد. در طی این سال ها در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی، توان سرمایه گذاري دولت افزایش قابل توجه یافت و حضور دولت در بنگاه هاي
سرمایه بر و بزرگ مقیاس بسیار پررنگ شد. هر چند در همان دهه 40 و تحت عنوان انقلاب سفید منشور مشارکت کارگران در امور مختلف ابلاغ شد اما

 
در عمل اتفاقی رخ نداد و همچنان حضور دولت در اقتصاد با سرعت بیشتر ادامه پیدا کرد. 

دژپسند گفت: این روند، در طی بیست سال انتهایی حکومت پهلوي ادامه یافت و نقش دولت در بخش هاي صنعت و خدمات به نحو قابل توجه اي
افزایش یافت، چنانکه سهم دولت از ارزش افزوده در اوایل دهه 40 از حدود 7 درصد ارزش افزوده به بیش از 11 درصد در اواخر دوره پهلوي افزایش

 
یافت. 

وي در پاسخ به پرسش دیگري مبنی براینکه «پس از انقلاب اسلامی گسترش حضور دولت در اقتصاد در نتیجه اقتضائات دیگري پررنگ تر شد. در همان
سال هاي ابتدایی، ملی شدن برخی صنایع به این امر دامن زد. پس از آن نیز به سبب وقوع جنگ تحمیلی، اداره کشور در آن شرایط، حضور مقتدر و
برجسته دولت را نیازمند بود و نقش دولت در اقتصاد برجسته تر گردید. در نتیجه در طی سال هاي متمادي به انحاء مختلف بویژه برداشت ناصحیح و
تصدي گرایانه از اصل (44) قانون اساسی نقش دولت در اقتصاد کشور بویژه در سرمایه گذاري و مالکیت افزایش یافت و هم اکنون نیز ما همچنان با این
موضوع رو به رو هستیم. در این فرایند تاریخی از چه زمانی ما به خصوصی سازي پرداختیم؟»، افزود: در سال هاي اولیه پس از جنگ تحمیلی، و حدود
سال 1369 اولین مباحث مربوط به خصوصی سازي و لزوم آن مطرح شد. خصوصی سازي در آن سال هاي ابتدایی با مصوبات دولت انجام می پذیرفت
اما دیري نگذشت که به دلیل نبود زیرساختهاي حقوقی و قانونی لازم، چالش هاي آن نیز هویدا شد از این رو در سال 1373 مجلس شوراي اسلامی

 
ورود کرد و اولین قوانین مرتبط در این حوزه به تصویب رسید. 

او ادامه داد: ابلاغ این قانون سبب شد تا خصوصی سازي در ایران وارد مرحله جدیدي شود. سه سال قبل از ابلاغ قانون برنامه سوم توسعه براي خصوصی
سازي در اقتصاد کشور، سال هاي طلایی بود. در آن سال ها یک تبصره موسوم به تبصره (35) در قانون بودجه تصویب شد که درآن اختیارات قانونی
گسترده اي در اختیار دولت براي خصوصی سازي قرار گرفت. مطابق این تبصره دولت می توانست بدون رعایت همه قوانین دائمی علی الخصوص قانون
مصوب سال 1373 واگذاري ها را به انجام برساند. این یک قانون بسیار طلایی بود، اما باز هم مشاهده می کنیم عملکرد چندان قابل توجه اي رخ نمی



 
دهد. 

او گفت: این روال با فراز و فرودهایی ادامه داشت، تا در برنامه سوم توسعه یک فصل از این مجموعه با در نظر گرفتن تجربیات سال هاي قبل بصورت
کامل به این موضوع اختصاص داده شد تا هم خصوصی سازي قانونمند شود و هم اجراي آن سرعت بگیرد. یکی از خروجی هاي اصلی این قانون

 
نهادسازي و شکل گیري سازمان خصوصی در اجراي ماده (15) این قانون و با تغییر اساسنامه سازمان مالی گسترش مالکیت واحدهاي تولیدي بود. 

دژپسند ادامه داد: در آن قانون روش واگذاري (که در آن زمان بیشتر به صورت مذاکره صورت می پذیرفت)، قیمت گذاري (که این دو مورد هم اکنون
نیز به عنوان مهم ترین مشکلات در خصوصی سازي مطرح می باشند.) و نهاد متولی واگذاري مهم ترین مباحثی بودند که به آنها پرداخته شد، هر چند
در برنامه سوم نیز در نتیجه فضاي نامناسب و برخوردهایی که با دست اندرکاران خصوصی سازي در کشور صورت گرفته بود، امور مربوط به خصوصی

 
سازي با تشکیک و به نوعی ترس پیگیري می شد و تا همین اواخر نیز این موضوع قابل مشاهده است. 

وزیر اقتصاد افزود: در برنامه چهارم توسعه بازهم با آسیب شناسی صورت گرفته، یک بخش مفصل به خصوصی سازي اختصاص یافت و در این قانون هم

 
تلاش شد تا اختیاراتی براي این امر به دولت داده شود که با مخالفت شوراي نگهبان در مغایرت با اصل 44 قانون اساسی مواجه شد. 

او ادامه داد: اما پس از آن نقطه عطفی در خصوصی سازي با ابلاغ سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی رخ داد. این سیاست ها را می توان به عنوان
منشور حیاتی براي انقلاب اقتصادي و گذار اقتصاد ایران از یک اقتصاد دولت &– بازار به یک اقتصاد بازار &– دولت نام برد. آنچه از این سیاست ها

 
انتظار می رفت، تحول در اقتصاد کشور بود که با تقویت بخش خصوصی، نقش دولت را در اقتصاد مقید به حوزه هاي خاص نماید. 

دژپسند گفت: در اوایل سال 1384 ابلاغ این سیاست ها، یک فضاي امید بخشی در جامعه شکل گرفت، به یاد دارم در اولین سالگرد ابلاغ این قانون
جلسه اي با حضور رهبر معظم انقلاب و مشارکت فعالین اقتصادي و مسئولین دولتی برگزار شد و رهبري در این جلسه بحث هاي جدي را مطرح کردند
و بر ضرورت اجراي آن تاکید داشتند. تا جایی که من یادم هست اینگونه برداشت شد که ایشان خودشان اجراي این سیاست ها را شخصاً پیگیري

 
خواهند کرد و پس از آن نیز در مقاطع زمانی مختلف به شدت از آن حمایت کردند. 

وي افزود: با تغییر دولت عزم بر خصوصی سازي به نحو چشمگیري کاهش یافت و فضا به نحوي بر علیه این رویکرد تغییر کرد. اما با ابلاغ سیاستهاي
راهبردي و بسیار مهم نظام درباره بند (ج) اصل چهل و چهار قانون اساسی در نیمه دوم سال 1385 و تکمیل شدن مفاد این منشور الزام اجراي آن

 
بصورت ضمنی و عینی مورد تاکید قرار گرفت. 

او گفت: مهم ترین اتفاقی که در سال 1385 رخ داد، مصوبه اي است که با نام سهام فراگیر در اواخر دولت آقاي خاتمی طراحی و در دولت تصویب شده
بود و با اعمال اصلاحاتی با عنوان سهام عدالت به مرحله اجرا درآمد. پس از آن نیز قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) در قالب تجمیع یک لایحه

 
و یک طرح در مجلس تدوین و ابلاغ شد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: در طی این سال ها نیز واگذاري ها با رویکردهاي مختلف در طی سال هاي متفاوت به انجام رسید. در دوره اي واگذاري سهام در
قالب رد دیون دولت غالب بود و در دوره اي هم مزایده. مروري بر این دوره هاي تاریخی به ما نشان می دهد، علاوه بر اینکه نقش دولت در اقتصاد کشور
همیشه پررنگ بوده است، هیچ دوره آرامی براي خصوصی سازي در کشور وجود نداشته است یا اگر در کوتاه زمانی این امکان بوجود آمده است از این

 
فرصت به خوبی بهره برداري نشده است. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «از زمان ابلاغ سیاست هاي اصل 44 تا کنون بیش از 15 سال گذشته است، نظر شما در این ارتباط چیست؟ و
به صورت کلی عملکرد آن را چگونه ارزیابی می کنید؟»، گفت: من از ابتداي دوره ي مسئولیت ام در وزارت اقتصاد، با شناخت از روند پرچالش اجراي
سیاست هاي کلی اصل (44) و بویژه خصوصی سازي در کشور، از معاونت اقتصادي وزارتخانه خواستم ضمن مطالعه اي جامع، آسیب شناسی کامل و
دقیقی از اجراي این قانون بویژه فرآیند خصوصی سازي در کشور ارائه کند چرا که خصوصی سازي بخش مهمی از قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل
44 است. به نظر من اگر ما باز هم فرصت را از دست می دادیم و نمی توانستیم به صورت جامع با یک آسیب شناسی دقیق رویکردها را طراحی مجدد

 
کنیم، آنگاه یک پانزده سال دیگر نیز می گذشت و ما بازهم دستاورد قابل توجهی نداشتیم. 

دژپسند ادامه داد: بر اساس قانون، وزارت اقتصاد موظف است عملکرد قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل (44) را گزارش دهد. در سنوات گذشته رویه



مرسوم این بود که براي انجام این تکلیف قانونی، گزارش ها از دستگاه هاي اجرایی مختلف اخذ، ادغام و یکپارچه و ارائه می شد ولی در سال گذشته
تلاش کردیم این گزارش را با رویکرد جدیدي که واقعاً از آن می توان به تحلیل عملکرد نام برد، به انجام برسانیم و در عمل شکل جدیدي به این گزارش

 
دادیم. چالش ها را در حوزه هاي مختلف شناسایی کردیم و متناسب با شناخت آنها، راهکارهاي مرتبط را ارائه داده ایم. 

او گفت: خوشبختانه گزارش خیلی خوبی تهیه شد و خروجی این مطالعه در هیأت واگذاري به بحث گذاشته شد. مرور تجربیات چندین ساله، هیأت
واگذاري را به این جمع بندي رساند که باید در واگذاري ها سهم بیشتري براي بازار سرمایه قائل شویم و از ظرفیت این بازار به دلیل مزایاي مختلفی که

 
ایجاد می کند که مهم ترین هاي آن شفافیت و رقابتی بودن است بیشتر بهره ببریم. 

وي افزود: بخش هاي مهم دیگري نیز که مقدم بر خصوصی سازي هستند، مانند بهبود فضاي کسب و کار، بازار سازي، شفافیت صورت هاي مالی، نیز در
حال مطالعه، آسیب شناسی و اجرا می باشند. این یکی از خطاهاي راهبردي است اگر که اصل (44) را محدود به واگذاري ها ببینیم، درحالی که این
موضوع به سایر موضوعات سایه انداخته است. به هر حال، موضوعات کلیدي تر و مؤثر تري که به آنها اشاره کردم، باید به طور حتم به صورت جدي

 
پیگیري شوند. 

وزیر اقتصاد در پاسخ به این پرسش که «از خصوصی سازي و واگذاري بنگاه ها در اقتصاد به دنبال چه هستیم؟»، گفت: تجربه دنیا ثابت کرده است که
بخش خصوصی پیشران توسعه کشورها است. ما از واگذاري ها به دنبال این هستیم که مالکیت و مدیریت بنگاه هاي دولتی به بخش خصوصی واقعی
منتقل شود و با پررنگ شدن نقش بخش خصوصی در اقتصاد، حضور دولت به صورت مستقیم کمتر شود. بر این باوریم که دولت به وظایف حاکمیتی و
اصلی خود ازجمله سیاستگذاري، تنظیم گري و ریل گذاري به جاي تصدي گري بپردازد، چرا که با این کار، کارایی اقتصاد با محور شدن بخش خصوصی

 
در اقتصاد و منحصر شدن کارکرد دولت در سیاست گذاري و نظارت، افزایش می یابد. 

دژپسند همچنین در پاسخ به این پرسش که «آیا در عمل این اتفاق افتاده است؟»، افزود: در دوره اي، در کشور شاید با این رویکرد که بخش خصوصی
توانمند براي خرید شرکت هاي دولتی وجود ندارد، واگذاري به نهادهاي خاص صورت پذیرفت (که البته قانون هم این اجازه را فراهم می ساخت) و

 
استمرار این امر سبب شد تا در کنار بخش دولتی، تعاونی و خصوصی، این بخش به رکن چهارم در اقتصاد کشور تبدیل شود. 

او ادامه داد: در عمل در برخی از صنایع و رشته فعالیت ها در نتیجه استفاده از این رویکرد از انحصار دولتی به انحصار غیردولتی حرکت شد. متأسفانه در
خیلی از موارد، در عمل علیرغم واگذاري مالکیت، مدیریت و اداره شرکت ها همچنان در اختیار دولت باقی مانده است. در بسیاري از شرکت ها که هم

 
اکنون از آنها به عنوان بنگاهی خصوصی یاد می شود، همچنان مدیریت با دولت است. 

وي افزود: ممکن است، در یک شرکت، دولت کمتر از 15 درصد سهام در اختیار داشته باشد، اما در چیدمان هیأت مدیره نقش صد درصدي بازي می
کند. حتی برخی از نهادهاي عمومی غیردولتی ما نیز بصورت دولتی اداره می شود. مثال هاي این نوع شرکت ها فراوان است از سازمان هاي بزرگ کشور

 
تا شرکت هاي کوچک و تخصصی با این مشکل رو به رو هستند. 

دژپسند تاکید کرد: امیدوار بودیم با اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) از سال 84 به بعد این مشکل مرتفع شود اما باز هم شاهدیم این نقیصه ادامه
دارد و بسیاري از واگذاري هاي ما تنها منجر به انتقال مالکیت و نه مدیریت شده است در حالیکه شاید انتقال مالکیت بدون انتقال مدیریت نه تنها، ارتقا

 
عملکرد را منجر نشود بلکه آسیب هاي بیشتري هم به همراه داشته باشد. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «این موضوع، یک آسیب جدي به اقتصاد است چرا به این سمت حرکت کردیم؟»، گفت: در کنار مواردي که

 
اشاره کردم، یکی از مهم ترین روش هایی که در سال هاي گذشته مورد استفاده قرار می گرفته و به این امر دامن زد، واگذاري به شیوه رد دیون بود. 

او ادامه داد: رد دیون منجر به تغییر مدیریت نشد چرا که بخش عمده اي از این سهامی که منتقل شد، به اشخاص حقوقی منتقل شد که مستقیم یا با

 
واسطه توسط دولت اداره می شدند. حدود 15 درصد از واگذاري ها به این صورت اتفاق افتاده و این واقعاً یک معضل اقتصادي است. 

دژپسند گفت: این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی داشته است. یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم
توسط نهادهاي تخصصی آنها است. در سال هاي گذشته پتروشیمی ها در مالکیت وزارت نفت فعالیت می کردند اما هم اکنون مالکیت بسیاري از این
شرکت ها به صندوق هاي بازنشستگی منتقل شده و عملاً توسط وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی اداره می شوند. این اتفاق در صنایع دیگر هم تا



 
حدودي رخ داده است و وزارت کار از طریق صندوق هاي وابسته خود مالکیت بسیاري از شرکت ها را بدست آورده است. 

وي افزود: واقعاً مشکل اصلی در مالکیت نیست مشکل روح مدیریت دولتی است که همچنان در این شرکت ها جاري است و باید از آن دور شویم. هر
زمان دولت مالکیت را در کنار مدیریت در اختیار داشته باشد در قبال عملکرد شرکت الزاماً پاسخگو است اما زمانیکه در مالکیت نقشی ندارد، می تواند

 
خود را از پاسخگویی دور نگه دارد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: البته اشاره کنم که اخیراً این رویکرد استفاده از روش رد دیون مورد توجه مجدد قرار گرفته است. چنانکه در قانون بودجه سال
گذشته حکمی در این زمینه وجود داشت که از اجراي آن ممانعت شد، ولی در سال جاري در قانون تکرار شد و با توجه به لزوم قانونی آن به اجرا درآمد.

وي در ادامه و در پاسخ به پرسشی مبنی براینکه «در تمام دنیا صندوق هاي بازنشستگی یکی از نهادهاي سرمایه گذاري و تجهیز منابع محسوب می
شوند، این ایراد شما از چه زاویه و بر چه اساسی است؟»، گفت: درست است. این صندوق ها نهادهاي واسطه اي هستند که نقش پررنگ در تأمین مالی
دارند اما در ایران با یک تفاوت ماهوي حضور دارند. در دنیا این صندوق هاي بازنشستگی توسط ذینفعان واقعی آنها اداره می شوند، اما در ایران دولت

 
نقش کاملاً پررنگ در اداره این صندوق ها دارد یعنی باز هم اراده دولت در مدیریت این صندوق ها جاري است. 

او ادامه داد: در واقع صندوق هایی که باید با محوریت و خواست ذینفعان اصلی آن یعنی کارگران و کارفرمایان اداره شوند با مدیریت دولتی اداره می
شوند و دولت به هر گونه که مایل است با آنها رفتار می کند. نکته اصلی اینجاست این صندوق ها باید تحت نظارت دولت باشند نه مدیریت دولت و این

 
یک مشکل اساسی است. 

دژپسند همچنین در پاسخ به این پرسش که «این گفته که دولت ها، از بنگاه داري و شرکت داري دل نمی کنند را تا چه اندازه تأیید می کنید؟»، افزود:
هم درست است و هم نادرست. یکی از مشکلات اصلی ما این است که بالاخره داشتن شرکت هاي تابعه براي مدیران دولتی امتیازاتی را ایجاد می کند از
جمله تعیین اعضاي هیأت مدیره، تسهیل انجام اموراتی که تحت قوانین ناظر برسازمان هاي دولتی امکانپذیر نیست و … اما از سوي دیگر اینقدر در
مسیر خصوصی سازي مشکلات متعددي وجود دارد که بسیاري از مدیران براي در امان ماندن از آسیب هاي آن ترجیح می دهند کمتر به این امر

 
بپردازند و از ورود به بحث خصوصی سازي اجتناب می کنند. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: یکی از مشکلات اصلی ما در واگذاري ها، مقاومت مدیران دولتی و حتی شرکت هاي در حال واگذاري است. در برخی از این

 
شرکت ها پیش از واگذاري اتفاقاتی رخ می دهد که عملاً واگذاري آن با شیوه پیش بینی شده و در زمان تعیین شده دشوار می شود. 

وي همچنین در پاسخ به پرسش دیگري مبنی براینکه «در طی این سال ها، خصوصی سازي چه عملکردي داشته است؟»، گفت: در طی این چند سال
که از اجراي قانون سیاست هاي کلی اصل 44 می گذرد در حوزه خصوصی سازي به ارزش اسمی حدود 14 درصد از واگذاري ها از محل سهام عدالت،

 
15 درصد تهاتر بدهی هاي دولت و مابقی عرضه سهام به روش هاي مختلف در بورس و فرابورس بوده است. 

او ادامه داد: در طی این مدت از حدود 1700 شرکت که مورد بررسی قرار گرفته است، حدود 600 شرکت از فهرست خصوصی سازي خارج شده است.
عموم این شرکت ها یا با دلایل خاص از فهرست خارج شده اند، یا بایستی ابتدا اصلاحاتی در آنها صورت پذیرد، تغییر ساختار یابند و پس از آماده سازي

 
به فهرست بازگردانده شوند یا به طور کل، بایستی استراتژي نحوه فعالیت آنها تغییر یابد. 

وزیر اقتصاد افزود: مثلاً شرکت هاي آب و برق منطقه اي از جمله شرکت هایی هستند که از این فهرست خارج شده اند. براي این شرکت هاي بخصوص
به دلیل اینکه خدمات شهري و روستایی را ارائه می کنند می توان، واگذاري به شهرداري ها را مطرح کرد. یا در مدلی دیگر می توان این شرکت هارا در
هم ادغام کرد و با کاهش تشکیلات ضمن سبک کردن ساختار آنها، به عنوان یک شرکت با مالکیت دولتی، مدیریت آن را به بخش خصوصی واگذار کرد.
هر چند ممکن است در این مسیر با مقاومت هایی در سطح مناطق یا بخش ها رو به رو شویم و باید بتوانیم با ایجاد انگیزه هایی این مقاومت ها را

 
تبدیل به همراهی کرد. 

او ادامه داد: همچنین از 1100 شرکت دیگر، حدود 900 شرکت به فروش رسیده اند یا از طریق تهاتر واگذار شده اند و مابقی یعنی حدود 200 شرکت

 
یا منحل شده اند، یا ادغام و یا ورشکسته شده اند. 



وي افزود: در سال جاري نیز 325 شرکت (که حدود 16 درصد شرکت هاي مشمول واگذاري می باشند) در فهرست واگذاري قرار دارند که به مرور زمان

 
به روش هاي مختلف هر کدام در فرآیند واگذاري قرار می گیرند. 

دژپسند در ادامه و در پاسخ به این پرسش «به نظرآزادسازي سهام عدالت پیچیده شده است، آیا تدبیري براي رفع چالش مذکور بدون آسیب رسیدن به
بازار سهام وجود دارد؟»، گفت: در این خصوص ما تقریباً به صورت مستمر با کارشناسان و مسئولین ذیربط هم فکري می کنیم. چون به دنبال آن

 
هستیم که فواید آزادسازي سهام عدالت همراه با سهامداري توسط دارندگان سهام عدالت و عدم آسیب به دارایی آنها باشد. 

او ادامه داد: بسیاري از صاحبنظران معتقد هستند با توجه به ارزنده بودن سبد دارایی سهام عدالت، افراد سهامداري کرده و از منافع کوتاه مدت (سود
سالیانه) و بلندمدت (افزایش عرضه سهام) آن بهره مند شوند چرا که پورتفوي سهام عدالت شامل مجموعه سهام شرکت هاي بسیار معتبر و گلچین شده
کشور است بنابراین ما به دنبال آن هستیم که فرهنگ سهامداري بلندمدت را براي این جامعه هدف، ترویج کنیم و بنابراین فروش آن را چندان توصیه

 
نمی کنیم. 

وزیر اقتصاد افزود: اما از سوي دیگر به دنبال آن هستیم که قابلیت نقدشوندگی آن در بازار افزایش یابد و براي آن بازار سازي می کنیم. مصوبات چند

 
هفته گذشته شوراي عالی بورس که در آن صندوق هاي بادرآمد ثابت امکان خرید سهام عدالت را یافتند، از این جنس است. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «عملکرد خصوصی سازي در سال جاري چگونه بود وآیا شما رضایت دارید؟ امسال واگذاري در قالب ETFها
نقش برجسته اي در عرضه و فروش سهام متعلق به دولت داشت، در این خصوص برنامه شما چگونه بوده است؟»، گفت: در سال جاري انتظار افزایش
درآمدهاي حاصل از واگذاري ها را به چند علت داشتیم. اولین دلیل این بود که مجموعه عوامل و ارکان سیاستگذاري و اجرایی حوزه خصوصی سازي، بر
پایندي به توسعه فعالیت هاي بخش خصوصی و اجراي سیاستهاي کلی اصل (44) در زمینه خصوصی سازي اجماع داشتند لذا تلاش ها هم جهت شد تا

 
شاهد عملکرد قابل توجه و درخشانی در این سال باشیم. 

او ادامه داد: موضوع دوم تلاش هایی بود که در سال 1398 صورت گرفت. با مطالعه اي که در این سال رخ داد، تغییر در روش ها و رویکردها مبتنی بر
شرایط موجود کشور انجام پذیرفت. این تغییرات راهبردي در نتایج عملکردي نیز خود را نشان داد و منجر به نتیجه شد. در این ارتباط حداکثر سازي
استفاده از ظرفیت بازار سرمایه براي موضوع واگذاري ها چه به صورت عرضه خرد و چه به صورت عرضه بلوکی مد نظر قرار گرفت و با استفاده ظرفیت
صندوق هاي قابل معامله در بورس براي اولین بار براي واگذاري ها با پیگیري هاي فراوان، در سال جاري توانستیم بخش قابل توجه اي از عرضه هاي

 
دولتی را در این قالب به انجام برسانیم. 

وزیر اقتصاد افزود: موضوع سوم الزام اجتناب ناپذیر براي افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري بود. اگرچه معتقد هستم وصول درآمد براي دولت باید
آخرین ملاك در واگذاري ها باشد، اما با توجه به مقتضیات سال جاري و کاهش قابل توجه درآمدهاي حاصل از فروش نفت، تأمین منابع مالی دولت از
این طریق یکی از اهداف واگذاري ها در سال جاري بود و نمی توان آن را کتمان کرد. در سال جاري تلاش ما افزایش شفافیت و ایجاد فضاي رقابتی در

 
واگذاري ها بود. 

دژپسند ادامه داد: راجع به ETF ها، هم زیاد صحبت شده است، ما در سال جاري حدود 33 هزار میلیارد تومان عرضه داشتیم که از این میزان بیش از
18 هزار میلیارد تومان آن در قالب دو ETF «دارایکم» شامل باقیمانده سهام دولت در بانک هاي ملت، تجارت، صادرات ایران و بیمه هاي البرز و اتکایی
امین و «پالایش یکم» شامل باقیمانده سهام دولت در پالایشگاه هاي تبریز، تهران، اصفهان و بندرعباس بود. همچنین 15 هزار میلیارد تومان در قالب
عرضه تدریجی انجام پذیرفت. این تحقق درآمد در عرضه سهام از سوي دولت در سال هاي اخیر بی سابقه بود و رشد قابل توجهی نسبت به سال قبل

 
داشت. دلیل آن هم تغییر شیوه واگذاري و ظرفیت سازي هایی بوده است که در بازار سرمایه به انجام رسید. 

وزیر اقتصاد افزود: ما با مطالعه به روش واگذاري از طریق ETFرسیدیم. در مطالعه اي که به انجام رسید مشخص شد که، عدم تحقق اهداف خصوصی
سازي در بسیاري از موارد ناشی از ویژگی هاي ذاتی روش مورد استفاده در واگذاري بوده است. براي نمونه در روش واگذاري از طریق مزایده به صورت
نقد و اقساط، عایدي دولت در زمان واگذاري نسبت به واگذاري از طریق بورس و روش ETF به حداقل می رسد. به عنوان مثال در واگذاري یکی از این
شرکت ها به ارزش 1800 میلیارد تومان، با تعیین 100 میلیارد تومان حصه نقدي و اعمال دو سال تنفس، عملاً عایدي دولت در زمان واگذاري کاهش
یافته است. در حالی که عرضه صندوق واسطه گري مالی یکم، حدود شش هزار میلیارد تومان و عرضه صندوق پالایش یکم بیش از 12 هزار میلیارد

تومان، منبع نقدي در اختیار دولت قرار داد. 



او گفت: در واگذاري یکی دیگر از بنگاه هاي اقتصادي که با روش مزایده انجام پذیرفت، در خصوص قیمت گذاري ابهامات متعددي وارد گردید، این در
حالی است که در واگذاري دو صندوق ETF بدون وجود ابهام، نحوه و شیوه قیمت گذاري و قیمت مورد معامله بصورت کاملاً شفاف به اطلاع عموم مردم

 
رسید. 

وي افزود: همچنین در خصوص برخی از واگذاري ها به علت شفافیت پایین در روش و فرآیند واگذاري حساسیت در افکار عمومی بوجود آمده است. عدم
وصول اقساط قرارداد که به صورت عمده (بلوکی) از طریق بورس واگذار شده بود نمونه اي دیگر از عارضه هاي موجود در روش هاي خصوصی سازي
است. در واگذاري هایی که به روش نقد و اقساط انجام می پذیرد، ریسک عدم وصول اقساط در آینده همیشه وجود دارد به نحوي که خریداران شرکت
هاي واگذار شده به روش مزایده غالباً در بازپرداخت اقساط به مشکل برخورده و فراوانی آنها در جدول بدهکاران اقساط معوق سازمان خصوصی سازي

 
بیشتر از خریداران بلوك هاي بورسی می باشد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: این موضوع خود باعث عدم تحقق منابع درآمدي بودجه دولت از ناحیه وصول اقساط قراردادهاي واگذاري شده است این در حالی
است که به علت آنکه در واگذاري در قالب ETF مبلغ فروش در همان ابتدا بصورت نقد دریافت می شود، یعنی عملاً ریسک عدم وصول اقساط در آینده

 
بصورت کامل از بین می رود. 

دژپسند گفت: عمده شواهد واگذاري انجام پذیرفته در سال هاي اخیر بیانگر آن است که خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از طریق عرضه در بورس
منافع بیشتر و چالش هاي کمتري را به دنبال داشته و باید اذعان داشت که واگذاري از طریق بازار سرمایه نسبت به روش هاي خارج از بازار (مزایده –
مذاکره) ضمن ترجیح قانونی، از مزایاي بیشتري برخوردار است. در سال جاري با حمایت هاي دولت و تصویب مجلس شوراي اسلامی، واگذاري باقیمانده
سهام دولت در قالب صندوق هاي سرمایه گذاري قابل معامله در بورس (ETF) به عنوان یک راهکار اجرایی براي اولین بار مورد استفاده قرار گرفت.
انتخاب این روش همراستا با عزم جدي دولت بر اجراي سیاست واگذاري صد درصدي به بخش خصوصی و رعایت اصول سلامت و شفافیت در واگذاري

 
ها است. 

وي افزود: واگذاري از طریق ETF فرصتی را ایجاد می کند که علاوه بر اجتناب از محدودیت هاي ناشی از روش هاي مزایده، مذاکره و عرضه بلوکی
سهام در بورس، گسترش مالکیت عمومی از طریق فروش به آحاد مردم رخ داده و جذب و هدایت نقدینگی جامعه به سمت فعالیت هاي مولد از طریق
بازار سرمایه اتفاق افتد. بدیهی است این امر علاوه بر توسعه و تعمیق بازار سرمایه، امکان فروش سهام در حجم ریالی بالا بصورت کاملاً شفاف منجر به

 
تأمین منابع به صورت نقد را فراهم آورده و ریسک عدم وصول اقساط در آینده را به صفر می رساند. 

دژپسند در ادامه و در پاسخ به این پرسش که «در واقع چرا دولت براي واگذاري سهام در سال اخیر تنها از روش ETF استفاده کرد، آیا بعد از عرضه
صندوق پالایش یکم با این نحوه آزادسازي همچنان موافق هستید. به عبارت ساده تر آیا نگرانی از تبعات واگذاري هاي مرسوم، مجلس و دولت را به
سمت عرضه با استفاده از این روش سوق داد؟»، گفت: قطعاً خیر این گونه نیست. در صحبت هاي قبلی تا حدودي به این سوال شما پاسخ دادم.

 
همانگونه که گفتم این روش از واگذاري، داراي ویژگی هایی است که سبب برتري آن نسبت به دیگر روش هاي واگذاري در شرایط کنونی می شود. 

او ادامه داد: اولین ویژگی این روش امکان انتقال مالکیت به افراد بیشتري است، دوم اینکه چون هر شخص با هر سرمایه اي قادر است در اینگونه عرضه
ها حضور یابد، فرصت توزیع برابر میان آحاد جامعه فراهم می شود. ویژگی سوم اینکه، چون تخفیف داده می شود، امکان توزیع ثروت بهبود پیدا می

 
کند. 

وزیر اقتصاد افزود: از منظر تأمین منابع نیز براي دولت ارجحیت دارد چرا که سریع تر به نتیجه می رسیم. عرضه بلوکی سهام برخی شرکت ها را چند بار
تجربه کردیم و به دلیل نبود متقاضی، موفق نبود. نیاز به منابع فراوان براي اندك متقاضیان و توجه به فضایی که در مورد خصوصی سازي، اخیراً به
وجود آمده است استقبال و تقاضا براي مشارکت در خرید بلوکی سهام شرکت ها را به نحو قابل توجه اي کاهش داده است، به نحوي که در جلسات

 
متعدد، علی رغم ارائه مشوق هاي مختلف باز هم بخش خصوصی تمایلی براي خرید بنگاه هاي دولتی از خود نشان نداد. 

دژپسند در پایان و در پاسخ به این پرسش که «در خصوص ETF این نقد به شما وارد است که انتقال مالکیت بدون مدیریت صورت پذیرفته است و شما
خواهان ادامه این روش در سال آتی نیز هستید؟»، گفت: این ادعا صحیح نیست. در واقع در این روش واگذاري ما عدم همزمانی انتقال مدیریت شرکت
هاي دولتی با واگذاري مالکیت آنها را داریم. در خصوص ETF مدیریت تا پایان سال 1400 با دولت است و منطبق بر مفاد جز (2) بند (الف) تبصره (2)



قانون بودجه سال 1399، و تصریح اینکه تشکیل این صندوق ها با مدیریت دولتی براي بلندمدت نباشد، در امیدنامه این صندوق ها آمده است که لاجرم

 
پس از پایان این مهلت قانونی مدیریت به سهامداران منتقل می شود. 

او ادامه داد: همچنین مکانیزم هاي لازم را نیز در این بخش پیش بینی کردیم. اگر سرمایه گذاري بتواند 1.5 درصد از مجموع واحدهاي این صندوق را
در مکانیزم بازار خریداري نماید به صورت خودکار امکان اعمال مدیریت در صندوق برایش فراهم می شود. یعنی هم مکانیزم لازم را در بازار دیده ایم و

 
هم براي خروج دولت از صندوق فرصت زمانی قرار داده ایم. 

ویر اقتصاد افزود: نکته حائز اهمیت دیگر بخصوص در ارتباط با دارا یکم این است که، هم زمان با عملیاتی شدن واگذاري سهام این سه بانک و دو شرکت
بیمه اي در قالب ETF، آزادسازي سهام عدالت نیز انجام می پذیرد و انتقال مالکیت بخش بزرگی از سهام شرکت هاي مزبور به آحاد مردم اتفاق می
افتد، بنابراین انتقال بلافاصله مالکیت در این دو طرح در فاصله زمانی بسیار کوتاه سبب می شود عملاً حجم بزرگی از مالکیت و مدیریت بنگاه هاي

 
اقتصادي دولتی به صورت یکباره از دولت منفک شود. 

دژپسند گفت: این شرایط می توانست، علاوه بر آنکه هر بنگاه را به صورت منحصر بفرد دچار مشکل کند، بخش بانکی و بیمه اي کشور را نیز با عدم
اطمینان یا چالش هاي دیگري مواجه سازد لذا به منظور کاهش آثار احتمالی نامطلوب یادشده، دوره زمانی اطمینان بخش یک و نیم ساله براي فرآیند
گذار پیش بینی شد، تا در این دوره تلاش شود، آثار غیرقابل پیش بینی انتقال مدیریت که ممکن است در برخی موارد قابل توجه نیز باشد، کنترل شده

یا به حداقل برسد.



ضرورت بازگشت 1000 معدن سنگ به چرخه تولید کشور

منبع: معدن نیوزشماره خبر:  80  |  تاریخ: 1399/10/09

پایگاه خبري معدن نیوز- دبیرکل انجمن سنگ ایران گفت: اجراي دقیق طرح احیا و نوسازي معادن کوچک مقیاس می تواند موجب بازگشت
یک هزار معدن سنگ تزئینی و نما به چرخه تولید و صادرات شود.

نوشته شده توسط: سه شنبه 9 دي 1399 - 12:14:28 22 بازدید چاپ پایگاه خبري معدن نیوز-
دبیرکل انجمن سنگ ایران گفت: اجراي دقیق طرح احیا و نوسازي معادن کوچک مقیاس می تواند

 
موجب بازگشت یک هزار معدن سنگ تزئینی و نما به چرخه تولید و صادرات شود. 

 
بزرگنمایی: 

به گزارش معدن نیوز، دبیرکل انجمن سنگ ایران گفت: اجراي دقیق طرح احیا و نوسازي معادن
کوچک مقیاس می تواند موجب بازگشت یک هزار معدن سنگ تزئینی و نما به چرخه تولید و صادرات

 
شود. 

«احمد شریفی» امروز (سه شنبه) تصریح کرد: پیاده سازي طرح احیا و نوسازي معادن کوچک مقیاس یکی از بهترین برنامه هاي دولت در بخش معادن

 
محسوب می شود، اما اختلاف سلیقه مجریان دولتی در این زمینه، مانع از پیشرفت مورد انتظار در این بخش شده است. 

 
برخورداري 2100 معدن سنگ از پروانه بهره برداري 

دبیرکل انجمن سنگ ایران اعلام کرد: امروز تعداد 2 هزار و 100 معدن سنگ تزئینی و نما در سطح کشور پروانه بهره برداري دارند، اما به دلایل مختلف

 
تعداد یک هزار معدن در این بخش غیرفعال شده اند و می توان با عارضه یابی نسبت به فعال سازي آنها اقدام کرد. 

 
معادن سنگ با ظرفیت 30 میلیون تنی 

شریفی بیان داشت: بررسی ها نشان می دهد ظرفیت سالیانه معادن سنگ کشور افزون بر 30 میلیون تن است، اما اکنون در شرایط کنونی به حدود

 
هشت تا 9 میلیون تن رسیده و نیازمند بازنگري است که به چه دلیل به تولید حدود یک سوم ظرفیت در این بخش رسیده ایم؟ 

 
توان فرآوري سالیانه 200 میلیون متر مربع سنگ 

وي توضیح داد: امروز در سطح کشور بیش از 6 هزار و 500 واحد فرآوري سنگ با توان سالیانه 200 میلیون مترمربع وجود دارد، اما اکنون تولید در

 
سطح 70 میلیون مترمربع انجام و در واقع نزدیک به 30 درصد سنگ تزئینی و نما فرآوري می شود. 

 
آمار 53.8 درصدي معادن فعال توسط وزارت صنعت 

شریفی اضافه کرد: وزارت صنعت، معدن و تجارت به عنوان متولی بخش معادن، آمار داده که در سطح کشور بیش از 10 هزار و 400 معدن وجود دارد

 
که از این میزان 53.8 درصد با رقم پنج هزار و 600 معدن فعال است. 

وي خاطرنشان کرد: وزارت صنعت، اولویت فعال سازي معادن غیرفعال را به حوزه فلزي (سنگ آهن، مس و غیره) داد، زیرا خریداران آماده پیش خرید

 
این مواد معدنی بودند و از سال 97 حدود 50 تا 60 معدن راکد در این ارتباط فعال شدند. 



 
درخواست وزارت صنعت براي فعال سازي 200 معدن راکد 

دبیرکل انجمن سنگ ایران تصریح کرد: هم زمان با شکل گیري شوراي هماهنگی و مشورتی احیاي معادن غیرفعال کوچک مقیاس در سال 97، بنابر

 
فرمان وزیر صنعت مقرر بود سالیانه نزدیک به 200 معدن عارضه یابی شده و با رفع مشکلات به مدار تولید بازگردند. 

وي گفت: انجمن سنگ در هماهنگی با شوراي یاد شده در نخستین مرحله تعداد 20 معدن را براي فعال سازي معرفی کرد و همه مشکلات آنها از قبیل
ماشین آلات، میزان استخراج، حقوق دولتی و جرایم مربوطه هم رصد شد، اما اختلاف دیدگاه بین شوراي مزبور با معاونت معدنی وزارت صنعت، سبب

 
معطل ماندن طرح فعال سازي معادن کوچک مقیاس در حوزه سنگ تزئینی و نما شد. 

 
مصوبه شوراي هماهنگی احیاي معادن بلاتکلیف 

شریفی بیان داشت: انتظار این بود که مصوبه شوراي هماهنگی احیاي معادن به عنوان تصمیم شوراي عالی معادن محسوب شود تا کاربردي باشد، اما
معاونت معدنی وزارت صنعت در دوران وزیر پیشین و فعلی در قالب بروکراسی اداري و پیچ و خم مربوطه تصمیم هاي شوراي مزبور را بلوکه کرد و در

 
عمل شورا تعطیل شد. 

مردادماه پارسال «جعفر سرقینی» معاون وقت امور معادن و صنایع معدنی وزارت صنعت در همایش رونق تولید با احیا و فعال سازي معادن کوچک
مقیاس، گفت: راه اندازي معادن کوچک در استان هاي محروم آغاز شده و 30 درصد ارزش افزوده در بخش معدن متعلق به معادن کوچک است، اما 70

 
درصد اشتغال زایی به همراه دارد. 

وي تصریح کرد: ارزش تولیدات معادن کوچک مقیاس که راه اندازي شده سالیانه 50 میلیون دلار است و توسعه معادن کوچک بهترین رویکرد براي
اشتغال زایی پایدار است.



آذربایجان یکی از قطب هاي معدنی کشور/ اکتشافات معدنی نویدبخش رشد اشتغال پایدار

در آذربایجان غربی/ لزوم تهیه و تدوین اطلس معادن آذربایجان غربی

منبع: معدن نیوزشماره خبر:  81  |  تاریخ: 1399/10/09

پایگاه خبري معدن نیوز- وجود 489 معدن و 51 نوع ماده معدنی در آذربایجان غربی، این استان را به یکی از قطب هاي معدنی کشور تبدیل
کرده که براي توسعه این بخش مغفول و مستعد، باید زمینه حضور سرمایه گذاران بخش خصوصی بیشتر فراهم شود تا این بخش، نقش خود را

در توسعه استان بیش از پیش ایفا کند.

نوشته شده توسط: سه شنبه 9 دي 1399 - 12:10:27 13 بازدید چاپ پایگاه خبري
معدن نیوز- وجود 489 معدن و 51 نوع ماده معدنی در آذربایجان غربی، این استان را
به یکی از قطب هاي معدنی کشور تبدیل کرده که براي توسعه این بخش مغفول و
مستعد، باید زمینه حضور سرمایه گذاران بخش خصوصی بیشتر فراهم شود تا این

 
بخش، نقش خود را در توسعه استان بیش از پیش ایفا کند. 

 
بزرگنمایی: 

به گزارش معدن نیوز، وجود 489 معدن و 51 نوع ماده معدنی در آذربایجان غربی، این استان را به یکی از قطب هاي معدنی کشور تبدیل کرده که براي
توسعه این بخش مغفول و مستعد، باید زمینه حضور سرمایه گذاران بخش خصوصی بیشتر فراهم شود تا این بخش، نقش خود را در توسعه استان بیش

 
از پیش ایفا کند. 

از حدود هشت هزار میلیارد دلار گردش مالی سالانه بخش صنعت در دنیا، نزدیک به 30 درصد آن مربوط به بخش معدن است و شرایط اقتصادي امروز
کشور و گسترش ابعاد تحریم هاي ظالمانه بین المللی، ایجاب می کند توسعه معدن و صنایع معدنی به عنوان یک ضرورت جدي براي ایران مطرح شود

 
و با اتکا بر این بخش از شرایط دشوار کنونی گذر کنیم. 

تنوع و غناي ذخایر عظیم معدنی، ایران را یکی از کشورهاي پرپتانسیل جهان ازنظر توانایی تامین مواد اولیه مورد نیاز صنعت کرده است و موقعیت

 
جغرافیایی و وضعیت ژئوپلیتیک ایران در منطقه، امکان صادرات صنایع معدنی را به تمامی نقاط دنیا میسر می کند. 

به همین دلیل تمرکز بر اکتشاف ذخایر جدید یک ضرورت حتمی براي بخش معدن کشور محسوب می شود و در این بین آنچه به عنوان یک الزام می

 
تواند بر آهنگ رشد و موفقیت کشف ذخایر جدید کمک کند گذر از روش هاي سنتی فعلی و بهره گیري از فناوري هاي نوین است. 

اکتشافات معدنی نویدبخش رشد اشتغال پایداربوده و این روند در آذربایجان غربی با جدیت دنبال می شود و مسوولان را برآن داشته است تا روند

 
پیشرفت در بخش معادن را با جدیت دنبال کنند به گونه اي که استاندار آذربایجان غربی به عنوان مقام عالی دولت بر این روند تاکید ویژه دارد. 

 
اکتشافات معدنی نویدبخش رشد اشتغال پایدار در آذربایجان غربی 

استاندار آذربایجان غربی گفت: شناسایی ظرفیت هاي جدید، توسعه معادن کوچک و ایجاد واحدهاي فرآوري معدنی به منظور جلوگیري از خام فروشی

 
از جمله راهکارهاي مدیریت استان براي رشد اشتغال پایدار در این بخش به شمار می رود. 

محمدمهدي شهریاري اضافه کرد: اکتشافات صورت گرفته در بخش فلزات گرانبها و دیگر فلزات، روزهاي خوبی را براي حوزه معدنی آذربایجان غربی

 
ترسیم کرده است. 

 
وي ادامه داد: احیاي ظرفیت هاي مغفول معدنی در استان آذربایجان غربی رونق بیش از پیش اقتصاد و اشتغال را در پی خواهد داشت. 



وي افزود: با نتایج خوبی که از بررسی هاي اکتشافی شرکت غدیر در استان شکل گرفته بسترهاي انعقاد تفاهم نامه همکاري مشترك و سرمایه گذاري

 
در حوزه معدنی فراهم شده است. 

 
اطلس معادن آذربایجان غربی باید تهیه شود 

باتوجه به اینکه شناسایی موقعیت ها و توجه به آن می تواند زمینه توسعه و دسترسی را راحت کند، باید یک نقشه جامع از معادن تهیه شود که این امر

 
نیز مورد تاکید مقام عالی دولت در آذربایجان غربی است. 

استاندار آذربایجان غربی با بیان اینکه ظرفیت هاي معدنی استان براي سرمایه گذاري به درستی احصا و مشخص نشده است، گفت: براي ورود بخش

 
خصوصی براي سرمایه گذاري در معادن استان باید اطلس معادن که دربرگیرنده ظرفیت ها و مزیت هاي سرمایه گذاري است، تهیه شود. 

شهریاري، اشتغال و سودآوري در بخش معدن را نیازمند تامین زیرساخت هاي لازم جهت مشارکت بخش خصوصی دانست و افزود: تا به امروز به درستی

 
از ظرفیت معادن در توسعه استان بهره گیري نشده است. 

 
معادن آذربایجان غربی به افراد متخصص واگذار شود 

 
وي گفت: معادن آذربایجان غربی باید به افراد متخصص و داراي صلاحیت واگذار شود و این امر باید در اولویت کاري مسوولان مرتبط قرار گیرد. 

 
وي افزود: انتخاب افراد داراي تخصص در حوزه معدن باعث می شود که مشکل هاي موجود در بهره برداري از معادن کمتر شود. 

 
استاندار آذربایجان غربی ادامه داد: همچنین در صورت فعالیت افراد متخصص در معادن، آسیب کمتري به منابع طبیعی و محیط زیست وارد می شود. 

وي اظهار داشت: رفع برخی مشکلات در این حوزه نیازمند اعتبارات چندانی نبوده و تنها با تدابیر مدیریتی و واگذاري اختیارات به استان ها این امر قابل

 
رفع و پیگیري است. 

 
شهریاري تاکید کرد: مسوولان درسریع ترین زمان ممکن نسبت به فعال سازي طرح احیاي معادن کوچک مقیاس اقدام کنند. 

 
51 نوع ماده معدنی در آذربایجان غربی وجود دارد 

ذخایر معدنی منابع اولیه بسیار مهم و استراتژیک براي صنایع مختلف بوده و ضامن ادامه حیات آنها محسوب می شوند؛ معادن به عنوان پیشران
اقتصادي در هر کشوري مطرح بوده و باتوجه به گستردگی مواد معدنی و وجود ذخایر با ارزش در سطح آذربایجان غربی، سرمایه گذاري در این بخش

 
طی سال هاي آینده رشد اقتصادي درخشانی را براي استان خواهد داشت. 

معاون معدن و صنایع معدنی سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان غربی با اشاره به اینکه 68 نوع ماده معدنی در کشور شناسایی شده است، گفت:

 
51 نوع از این تعداد در این استان وجود دارد که در مرحله اکتشاف و بهره برداري است. 

 
پریسا عابدپور ادامه داد: عمده مواد معدنی داراي کاربرد در صنایعی از جمله ساختمانی، آرایشی، بهداشتی، فولاد، نفت و عواملی از این قبیل است. 

وي اضافه کرد: صنایع تبدیلی این استان نیز در بخش هاي فرآوري و استحصال طلا، سنگ تزئینی، تولید سیمان، آهک، گچ و صنعت تولید پودرهاي

 
میکرونیزه فعال است. 

 
استخراج سالانه بیش از 17 میلیون تُن مواد معدنی در آذربایجان غربی 

برداشت مواد معدن از معادن می تواند زمینه توسعه اشتغال و ارزآوري را براي منطقه و استان فراهم کند و این امر نیز خود موجب توسعه اقتصادي می



 
شود. 

به گفته معاون امور معادن و صنایع معدنی سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان غربی، سالانه 17 میلیون و 680 هزار و 825 تُن انواع مواد معدنی

 
از معادن این استان استخراج می شود. 

عابدپور با بیان اینکه این میزان از 489 معدن فعال استان استخراج و به مراکز فرآوري در داخل و خارج از کشور ارسال می شود، بیان کرد: میزان ذخیره
قطعی معادن آذربایجان غربی یک میلیون و 221 هزار و 657 تُن بوده که در این بخش براي پنج هزار و 200 نفر به صورت مستقیم در بخش معدن

 
استان اشتغال فراهم شده است. 

وي، میزان سرمایه گذاري بر روي این معادن را سه هزار و 740 میلیارد و 138 میلیون ریال عنوان کرد و افزود: امروزه معادن و مواد معدنی موجود در
کشور به اصلی ترین عامل توسعه اقتصادي تبدیل شده است که آهن و فولاد نیز از مهمترین مواد معدنی براي توسعه اقتصادي، ثروت آفرینی، اشتغالزایی

 
و افزایش ارزش افزوده به شمار می رود. 

صنایع تبدیلی به دلیل فرآوري انواع محصولات موجب کاهش هدررفت منابع تولیدي، هدفمندشدن تولید، ایجاد زمینه صادرات و بالا رفتن اشتغال و
درآمد بهره برداران در زمینه هاي مختلف شده و به معناي تمام کلمه این صنعت راه گشاي توسعه و جهش تولید در بخش هاي مختلف به شمار می

 
رود. 

 
ظرفیت صنایع تبدیلی مواد معدنی آذربایجان غربی به 98 میلیون تُن رسید 

معدن و انواع مواد معدنی موجود در آذربایجان غربی نعمت عظیم خداداي هستند و بهره مندي از آنها بخشی از زمینه توسعه و استغال را براي جوانان
منطقه فراهم می کند، اما باید در کنار بهره مندي از این ذخایر الهی از نحوه تبدیل و استفاده از آنها در صنایع مختلف آشنا بود و از ظرفیت صنایع

 
تبدیلی براي رونق اقتصاد بهره مند شد. 

به گفته رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان غربی، ظرفیت تولید واحدهاي صنایع فرآوري و تبدیلی مواد معدنی این استان به 98 میلیون و

 
733 هزار و 641 تُن در سال رسیده است. 

غلامرضا بابایی اظهار داشت: این ظرفیت فرآوري توسط 847 واحد فرآوري و تبدیلی مواد معدنی در بخش هاي مختلف شن و ماسه، کانی فلزي و

 
غیرفلزي و طلا در سطح استان فعال بوده و انجام می شود. 

وي ادامه داد: براي راه اندازي این واحدهاي صنایع تبدیلی، بیش از 18 هزار و 334 میلیارد ریال در آذربایجان غربی سرمایه گذاري شده است که این

 
رقم در مقایسه با نرخ ارز امروزي حدود 10 برابر محاسبه می شود. 

 
رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان غربی گفت: این واحدها براي 22 هزار و 53 نفر در این استان زمینه اشتغال پایدار فراهم کرده است. 

بابایی با اشاره به زمینه فعالیت این صنایع تبدیلی، اظهار داشت: شستشو و دانه بندي مصالح سنگی ساختمانی (شن، ماسه، بالاست)، کنسانتره طلا، شن
و ماسه شستشو و دانه بندي شده، محصولات بتنی غیرمسلح از بتن معمولی، آجر فشاري، انواع سفال ماشینی (اتوماتیک) و بتن سیال معمولی از زمینه

 
هاي فعالیت واحدهاي صنایع تبدیلی و فرآوري مواد معدنی در این استان است. 

وي اظهار کرد: یکی از بزرگترین مزیت هاي این استان در بحث توسعه صنایع تبدیلی، هم مرز بودن آذربایجان غربی با سه کشور خارجی است که می

 
تواند امر صادرات را بسیار تسهیل بخشیده و بازار خوبی براي محصولات این واحدهاي تولیدي باشد. 

بخش معدن و صنایع پایین دستی آن محور توسعه آذربایجان غربی به شمار می رود ولی معادن سنگ این استان با مشکلات عدیده اي چون خام

 
فروشی و نبود بازار مواجه است. 



اعطاي تسهیلات با بهره بانکی پایین براي سرمایه در گردش و همچنین نوسازي ماشین آلات معدنی براي بهبود عملکرد معادن این استان ضروري است.

آذربایجان غربی از وضعیت مناسبی در زمینه ذخایر معدنی برخوردار است اما هنوز تا بهره برداري مطلوب از ظرفیت هاي بخش معدن و صنایع معدنی

 
راهی طولانی در پیش دارد. 

محدوده آذربایجان غربی تحت پوشش سه زون از زون هاي بیست گانه اکتشاف سیستماتیک کشور شامل “اشنویه – خوي”، “مریوان – مهاباد” و
“شاهین دژ – ماهنشان” قرار گرفته است.



پیوستن ایران به FATF حلقه تحریمی کشور را تنگ تر می کند

منبع: دیار میرزاشماره خبر:  82  |  تاریخ: 1399/10/09

عبدالملکی FATF را نوعی خود تحریمی در کشور دانست و گفت: تروریستی خواندن جریان هاي آزادي خواه مثل حماس و حزب االله، در
اختیار دادن تمامی تراکنش هاي بانکی به استکبار و تنظیم قوانین مجازات در کشور توسط استکبار که عمل ایران در FATF است که اولی

سیاسی بوده و دو اقدام بعدي حلقه تحریم را شدیدتر می کند. ...

عبدالملکی FATF را نوعی خود تحریمی در کشور دانست و گفت: تروریستی خواندن جریان هاي آزادي خواه مثل حماس و حزب االله، در اختیار دادن
تمامی تراکنش هاي بانکی به استکبار و تنظیم قوانین مجازات در کشور توسط استکبار که عمل ایران در FATF است که اولی سیاسی بوده و دو اقدام

 
بعدي حلقه تحریم را شدیدتر می کند. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دیارمیرزا به نقل از فارس، حجت االله عبدالملکی در مراسم گرامیداشت روز 9 دي در مسجد جامع آستانه اشرفیه این شهر
با بیان اینکه فتنه سال 88 دشمنی استکبار با جمهوري اسلامی نمایان شد، اظهار کرد: استکبار از مدت ها قبل براي ایجاد فتنه در سال 88 برنامه

 
داشته تا از این طریق بتواند کشور مستقل جمهوري اسلامی را به آشوب کشانده و برنامه هاي خود را اجرایی کنند. 

وي با اشاره به دلایل مطرح شدن ابطال انتخابات توسط سران فتنه گفت: در سال 88 مقام معظم رهبري بارها در جلسات مختلف از سران فتنه

 
خواستند تا مراتب اعتراض خود را به شوراي نگهبان اعلام کنند ولی فتنه گران با این عمل مخالفت کرده و خواستار ابطال انتخابات شدند. 

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد کشور با اذعان به اینکه در فتنه سال 88 دو خسارت جدي به جمهوري اسلامی وارد شد، تصریح کرد: بعداز
انتخابات و اتفاقات سال 88 نرخ سرمایه گذاري در جمهوري اسلامی به شدت کاهش پیدا کرد و 95 درصد کل تحریم ها بعدازآن دوران به کشور اعمال

 
شد زیرا آمریکا براي اعمال شدیدترین تحریم ها علیه کشور بر روي فتنه حساب ویژه بازکرده بود. 

عبدالملکی تحریم هاي ضد حقوق بشري آمریکا علیه جمهوري اسلامی را صرفاً بهانه اي واهی دانست و بیان کرد: آمریکا با استفاده از ابزار رسانه عکس

 
ندا آقا سلطان را در کنگره پخش و از این طریق شدیدترین تحریم ها را به بهانه حقوق بشر بر جمهوري اسلامی اعمال کرد. 

وي با اشاره به کاهش شدید سرمایه گذاري در جمهوري اسلامی بعد از سال 88 افزود: دومین خسارت فتنه سال 88 کاهش نرخ رشد سرمایه گذاري در
ایران است زیرا قبل از فتنه 88 رشد اقتصادي کشور مثبت بود اما بعدازآن سال منفی شد و دلیلش تحریم و فتنه بود چون در کشور آشوب زده کسی

 
سرمایه گذاري نمی کند؛ درنتیجه رکود افزایش و تورم ایجاد می شود. 

کارشناس مسائل اقتصادي با اشاره به پیش بینی مقام معظم رهبري از جنگ اقتصادي در سال 96 گفت: در سال 96 مقام معظم رهبري فرمودند جنگ

 
بعدي جنگ اقتصادي است ولی کسی از مسؤولان گوش نکرد و وضعیت کشور این گونه شد که نباید می شد. 

عبدالملکی با انتقاد از لایحه بودجه ارائه دولت به مجلس شوراي اسلامی بیان کرد: در بودجه ارائه شده دولت به مجلس 630 هزار میلیارد تومان خرج
براي امور جاري کشور اعتبار در نظر گرفته شده که 270 هزار میلیارد تومان آن از محل فروش نفت است به گونه اي که دولت باید روزانه 200 هزار

 
میلیارد تومان نفت و 70 هزار میلیارد تومان اوراق نفت بفروشد. 

وي با اذعان به اینکه بودجه ارائه شده دولت به مجلس نوعی پالس مذاکره به استکبار است، تصریح کرد: دولت براي تأمین بودجه سال 1400 فروش
نفت را دو و نیم برابر و ارز را 60 درصد کاهش داده و این امر نوعی چراغ سبز به کشورهاي غربی در جهت مذاکره است زیرا با این بودجه استکبار تصور

 
دارد که اگر جمهوري اسلامی با آن توافق نکند در هزینه جاري کشور می ماند. 



کارشناس مسائل اقتصادي FATF را نوعی خود تحریمی در کشور دانست و گفت: یک جریان در کشور  سعی دارد ایران به FATF بپیوندد تا از این
طریق استکبار که از تحریم جمهوري اسلامی ناامیدشده است به گونه اي باعث خود تحریمی ایران توسط خودش شود زیرا در این صورت جمهوري

 
اسلامی باید براي تمامی تراکنش هاي بانکی به آمریکا توضیح داده و در غیر این صورت تحریم می شود. 

عبدالملکی با اذعان اینکه جمهوري اسلامی در صورت عضویت در FATF باید سه اقدام مهم انجام دهد، بیان کرد: تروریستی خواندن جریان هاي آزادي
خواه مثل حماس و حزب االله، در اختیار دادن تمامی تراکنش هاي بانکی به استکبار و تنظیم قوانین مجازات در کشور توسط استکبار که عمل ایران در

FATF است که اولی سیاسی بوده و دو اقدام بعدي حلقه تحریم را شدیدتر می کند.



طرح «سردار مهربانی» به مناسبت اولین سالگرد شهید سلیمانی اجرا می شود

منبع: شبستانشماره خبر:  83  |  تاریخ: 1399/10/09

قانع با بیان اینکه بیش از 30 هزار بسته بهداشتی شامل محلول ضد عفونی کننده دست (الکل)، دستکش یکبار مصرف، ماسک، صابون و مایع
دستشویی توزیع شده، گفت: طرح «سردار مهربانی» به مناسبت اولین سالگرد شهید سلیمانی اجرا می شود.

قانع با بیان اینکه بیش از 30 هزار بسته بهداشتی شامل محلول ضد عفونی کننده دست (الکل)، دستکش یکبار مصرف، ماسک، صابون و مایع

 
دستشویی توزیع شده، گفت: طرح «سردار مهربانی» به مناسبت اولین سالگرد شهید سلیمانی اجرا می شود. 

«رامین قانع» در گفتگو با خبرنگار خبرگزاري شبستان در مشهد ضمن
گرامیداشت یاد و خاطره سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی از اجراي طرح
سردار مهربانی به مناسبت اولین سالگرد شهادت این سردار بزرگ با توزیع
200 سبد مواد غذایی در بین خانواده هاي نیازمند و آسیب دیده از کرونا
خبر داد و گفت: در سال 1398 همزمان با امداد رسانی به سیل زدگان
استان هاي لرستان و خوزستان توسط جمعی از فعالین و دغدغه مندان

اجتماعی و مدافعان حرم قرارگاه عابس ابن ابی شبیب شاکري تشکیل شد و در اولین اقدام با استقرار یک ماهه در 5 روستا از توابع شهرستان حمیدیه

 
استان خوزستان و فراهم کردن تمام امکانات مردم آسیب دیده از سیل به یاري آنها رفت. 

مسئول قرارگاه جهادي عابس ابن ابی شبیب شاکري ادامه داد: پس از آن نیز با حضور در مناطق سیل زده استان سیستان و بلوچستان، هرمزگان و

 
فارس به خدمات رسانی گسترده در قالب تیم هاي تخصصی درمانی، عمرانی و نیروهاي جهادي پرداخت. 

وي با بیان اینکه پس از فروکش کردن بخشی از مصائب و مرتفع شدن قسمتی از مشکلات مردم شهرهاي سیل زده کشور با یاري بسیج، گروه هاي
جهادي و مردمی و دستگاه هاي خدمات رسان، و بازگشت گروه به مشهد مقدس فعالیت هاي ما ادامه داشت، اظهار کرد: از اواسط سال 1398 با استقرار
ثابت در منطقه مهدي آباد مشهد به ارائه خدمات محرومیت زدایی شامل کمک هاي معیشتی، عمرانی، تحصیلی، درمانی، فرهنگی و مشاوره اي به

 
ساکنین حاشیه شهر در حجت آباد، فرخ آباد، همت آباد، عباس آباد و مهدي آباد مشغول شد. 

قانع یکی از ویژگی هاي این قرارگاه را استقرار در منطقه هدف و تعیین جغرافیاي فعالیت، اقدامات و عملکرد خود در راستاي هدفمند کردن اقدامات
دانست و تصریح کرد: از جمله فعالیت هاي این قرارگاه شناسایی حدود 500 خانواده نیازمند (مضطر) و تشکیل پرونده در این مناطق و حمایت مستمر از

 
آنها بوده است. 

مسئول قرارگاه جهادي عابس ابن ابی شبیب شاکري افزود: این قرارگاه با برگزاري برنامه هاي مناسبتی درجشن ها و عزاداري هاي مذهبی همچون
نورافشانی، مراسمات خیابانی،اهداي جوایز (اسباب بازي) به کودکان و همچنین غذاي گرم، گوشت، پک هاي بهداشتی، بسته هاي اقلام تحصیلی و
نوشت افزار، البسه، بسته هاي مواد غذایی، نان، میوه، ارائه خدمات مشاوره حقوقی رایگان ، مشاوره روانشناسی و خانواده، ویزیت پزشک عمومی و

 
متخصص و تهیه دارو، فعالیت هاي خود را در این مناطق ادامه داده است. 

وي با بیان اینکه این مجموعه در ابتداي شیوع ویروس منحوس کرونا، ضمن تشکیل ستاد مقابله با کرونا در حاشیه شهر ، با اجاره کردن یک کارگاه
صنعتی به تولید مواد شوینده بهداشتی نیز مشغول شده است گفت: توزیع رایگان محلول هاي ضد عفونی کننده سطوح بین گروه هاي جهادي، پایگاه
هاي بسیج، هیئات مذهبی و کانون هاي فرهنگی از دیگر اقدامات قرارگاه بوده و در همین راستا نیز تعداد بیش از 30 هزار بسته بهداشتی شامل محلول

 
ضد عفونی کننده دست (الکل)، دستکش یکبار مصرف، ماسک، صابون و مایع دستشویی در مناطق مذکور به صورت خانه به خانه توزیع شده است. 



قانع ضرورت و لزوم رسیدگی به وضعیت معیشتی ساکنین مناطق محروم حاشیه شهر را از جمله سفارش هاي شهید سلیمانی به سربازان خود دانست و
بر استمرار این نوع حرکت هاي جهادي تاکید کرد و افزود:کلیه منابع مالی این مجموعه از بین اعضا و همچنین کمک هاي مردمی تامین می شود که

 
یکی از محاسن اصلی مجموعه و رمز توفیق آن می باشد. 

مسئول قرارگاه جهادي عابس ابن ابی شبیب شاکري با اشاره به اینکه اخیراً کمیته اشتغال زایی قرارگاه نیز به منظور توانمند سازي خانواده ها و ایجاد
یک درآمد پایدار، فعالیت خود را آغاز نموده است گفت: توان سنجی و برگزاري کلاس هاي آموزشی اولیه (با رعایت پروتکل هاي بهداشتی) براي شاغل
شدن خانواده هاي مناطق شناسایی شده را آغاز کرده ایم، که این اقدام می تواند آغازي براي یک تحول مثبت در جهت رفع محرومیت از این مناطق

باشد.



امضاي قرارداد ساخت کارخانه دوم کنسانتره سنگ آهن اُپال پارسیان

منبع: اعتبار نیوزشماره خبر:  84  |  تاریخ: 1399/10/09

عصر اعتبار- قرارداد ساخت کارخانه دوم تولید کنسانتره سنگ آهن اپُال پارسیان، با حضور مدیرعامل بانک پارسیان و رئیس هیات عامل
ایمیدرو امضا و مبادله شد.

به گزارش پایگاه خبري«عصر اعتبار»، دکترکورش پرویزیان مدیرعامل بانک پارسیان درمراسم امضاي این قرارداد، با بیان اینکه سیاست بانک
پارسیان همواره در جهت تحقق جهش تولید، تقویت اقتصاد مقاومتی، حمایت از فعالیت هاي مولد و اشتغال پایدار بوده است، گفت : محرومیت زدایی و
توجه به مناطقی که از توسعه و پیشرفت کمتري برخوردار هستند از اولویت هاي بانک پارسیان است و این بانک توسعه مناطق مرزي وکم برخوردار از

 
جمله سنگان را همواره مدنظر داشته و سرمایه گذاري در این طرح نیز در همین راستا انجام می شود. 

مهندس وجیه اله جعفري رییس هیات عامل ایمیدرو در این مراسم که با حضور سهامداران، کارفرمایان و پیمانکار طرح برگزار شد، گفت: احداث دومین
کارخانه تولید کنسانتره سنگ آهن اپال پارسیان، گام مهمی در جهت کاهش محرومیت، توسعه صنایع معدنی، افزایش اشتغال و درآمدزایی در منطقه

 
سنگان است. 

وي با بیان اینکه این طرح زمینه سرعت گرفتن فعالیت هاي معدنی و مشارکت بخش خصوصی را فراهم می کند، ادامه داد: اجراي این پروژه یکی از

 
روش هایی است که به هدایت نقدینگی جامعه به سمت فعالیت هاي تولیدي و مولد کمک شایانی می کند. 

 
پیش بینی راه اندازي زودتر از موعد 

مسعود سمیعی نژاد مدیر عامل شرکت سرمایه گذاري پارسیان نیز اظهار داشت: با اجراي این طرح کارخانه دوم کنسانتره سنگ آهن اپال پارسیان به
ظرفیت تولید 2.4 میلیون تن ساخته خواهد شد. وي میزان سرمایه گذاري طرح را معادل 145 میلیون یورو اعلام کرد و گفت: حدود 80 درصد طراحی
کارخانه دوم، مشابه کارخانه نخست اپال پارسیان در سنگان است. به گفته سمیعی نژاد به سبب آماده بودن شرایط و مقدمات، بخشی از امور طرح انجام

 
شده و پیش بینی می شود زودتر از موعد مقرر راه اندازي شود. طبق قرارداد طرح فوق در مدت 29 ماه ساخته خواهد شد. 

نخستین کارخانه تولید کنسانتره سنگ آهن از مجتمع معدنی سنگان در سال 92 با ظرفیت تولید 2.6 میلیون تنی از سوي ایمیدرو راه اندازي و دو سال
بعد به شرکت اپال پارسیان (وابسته به سرمایه گذاري بانک پارسیان) واگذار شد. اکنون کارخانه دوم با ظرفیت تولید 2.4 میلیون تن، با مشارکت

60درصدي سرمایه گذاري پارسیان و 40درصدي ایمیدرو در آستانه عملیات اجرایی قرار دارد.



اضافه شدن رویدادهاي دانش آموزي به بخش هاي الکام استارز

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  85  |  تاریخ: 1399/10/09

ناظمی از اضافه شدن رویدادهاي دانش آموزي به بخش هاي الکام استارز خبر داد.

به گزارش خبرنگار حوزه سیاسیون گروه فضاي مجازي باشگاه
خبرنگاران جوان، امیر ناظمی معاون وزیر ارتباطات با انتشار پستی
در توئیتر نوشت امسال پس از چند سال فعالیت الکام استارز، رویداد

 
هاي دانش آموزي هم به این مسابقات اضافه می شود. 

رئیس سازمان فناوري اطلاعات ایران در پست خود آورده است:
"پژوهش هاي آموزشی یادآوري می کنند کارآفرینی و تفکر انتقادي

دو مهارت کلیدي در دهه آینده هستند. رویداد هاي دانش آموزي که از چند سال پیش آغاز شده بود، امسال به صورت رقابتی به بخش هاي الکام

 
استارز افزوده شد. در انتظار شرکت تیم هاي استارت آپی دانش آموزي هستیم". 

شایان ذکر است؛ به مجموعه اي از فعالیت ها و اقداماتی که دانش آموزان و خانواده هاي آنها از طریق آن میزان آگاهی و آمادگی خود را در برابر

 
مخاطرات ارتقا می دهند می گویند و امسال شرکت تیم هاي استارت آپی دانش آموزي رنگ و بوي دیگري به این رویداد خواهد بخشید. 
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بیشتر بخوانید 

- کنایه امیر ناظمی به نحوه سیاست گذاري در حوزه پلتفرم ها



عرضه دارا دوم تا پایان سال درصورت فراهم بودن شرایط

منبع: بانکداري الکترونیکشماره خبر:  86  |  تاریخ: 1399/10/09

وزیر اقتصاد با انتقاد از واگذاري دارایی هاي دولتی به شیوه رد دیون گفت: این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی داشته است،
یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم توسط نهادهاي تخصصی آنهاست.

به گزارش پایگاه خبري بانکداري الکترونیک، وزیر امور اقتصادي و دارایی فرصتی را در اختیار این خبرگزاري قرار داد تا با ایشان در ارتباط با
موضوع چالش برانگیز خصوصی سازي در کشور و مسائل مرتبط به آن به گفتگو بپردازد. در این گفتگو که در دو بخش منتشر می شود بیشتر به

 
رویکردهاي وزارت امور اقتصادي و دارایی در این حوزه پرداخته شده و آسیب شناسی خصوصی سازي در کشور مورد سوال قرار گرفته است. 

آقاي دکتر با توجه به سوابق علمی و اجرایی جنابعالی در حوزه اقتصاد ایران و کسوت استادي دانشگاه در این زمینه، سوال اولم را آغاز می کنم. چرا تا
این حد اقتصاد کشور ما دولتی است و ریشه حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور به کجا بر می گردد؟ چرا در کشور ما خصوصی سازي تا این حد

 
اهمیت دارد؟ 

دژپسند: این یک سوال کلیدي است و پاسخ به آن باید با لحاظ جنبه هاي مختلف صورت پذیرد. عملا ریشه یابی تاریخی حضور پررنگ دولت در اقتصاد
کشور سبب می شود تا به بسیاري از ابهامات پاسخ داده شود. در طی سالیان متمادي، در اقتصاد ایران به دلیل نقصان در توسعه کارآفرینی و عدم شکل
گیري طبقه کارآفرین-سرمایه¬دار به معناي واقعی، دولت نقش اصلی در سرمایه گذاري کشور داشته است. این موضوع از زمانیکه تغییرات در ساختار
اقتصادي کشورها و دنیا سرعت بیشتر گرفت، کاملا به چشم می آید. این بحث در دوره حکومت پهلوي اول آغاز و پس از آن شتاب گرفت و در دهه 40
شمسی در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی بروز عینی پیدا کرد. در طی این سال ها در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی، توان سرمایه گذاري دولت افزایش
قابل توجه یافت و حضور دولت در بنگاه هاي سرمایه بر و بزرگ مقیاس بسیار پررنگ شد. هر چند در همان دهه 40 و تحت عنوان انقلاب سفید منشور

 
مشارکت کارگران در امور مختلف ابلاغ شد اما در عمل اتفاقی رخ نداد و همچنان حضور دولت در اقتصاد با سرعت بیشتر ادامه پیدا کرد. 

این روند، در طی بیست سال انتهایی حکومت پهلوي ادامه یافت و نقش دولت در بخش هاي صنعت و خدمات به نحو قابل توجه اي افزایش یافت،

 
چنانکه سهم دولت از ارزش افزوده در اوایل دهه 40 از حدود 7 درصد ارزش افزوده به بیش از 11 درصد در اواخر دوره پهلوي افزایش یافت. 

پس از انقلاب اسلامی گسترش حضور دولت در اقتصاد در نتیجه اقتضائات دیگري پررنگ تر شد. در همان سال هاي ابتدایی، ملی شدن برخی صنایع به
این امر دامن زد. پس از آن نیز به سبب وقوع جنگ تحمیلی، اداره کشور در آن شرایط، حضور مقتدر و برجسته دولت را نیازمند بود و نقش دولت در
اقتصاد برجسته تر گردید. در نتیجه در طی سال هاي متمادي به انحاء مختلف بویژه برداشت ناصحیح و تصدي گرایانه از اصل (44) قانون اساسی نقش

 
دولت در اقتصاد کشور بویژه در سرمایه گذاري و مالکیت افزایش یافت و هم اکنون نیز ما همچنان با این موضوع رو به رو هستیم. 

 
در این فرایند تاریخی از چه زمانی ما به خصوصی سازي پرداختیم؟ 

دژپسند: در سال هاي اولیه پس از جنگ تحمیلی، و حدود سال 1369 اولین مباحث مربوط به خصوصی سازي و لزوم آن مطرح شد. خصوصی سازي در
آن سال هاي ابتدایی با مصوبات دولت انجام می پذیرفت. اما دیري نگذشت که به دلیل نبود زیرساختهاي حقوقی و قانونی لازم، چالش هاي آن نیز
هویدا شد. از اینرو در سال 1373 مجلس شوراي اسلامی ورود کرد و اولین قوانین مرتبط در این حوزه به تصویب رسید. ابلاغ این قانون سبب شد تا
خصوصی سازي در ایران وارد مرحله جدیدي شود. سه سال قبل از ابلاغ قانون برنامه سوم توسعه براي خصوصی سازي در اقتصاد کشور، سال هاي
طلایی بود. در آن سال ها یک تبصره موسوم به تبصره (35) در قانون بودجه تصویب شد که درآن اختیارات قانونی گسترده اي در اختیار دولت براي
خصوصی سازي قرار گرفت. مطابق این تبصره دولت می توانست بدون رعایت همه قوانین دائمی علی الخصوص قانون مصوب سال 1373 واگذاري ها را

 
به انجام برساند. این یک قانون بسیار طلایی بود، اما باز هم مشاهده می کنیم عملکرد چندان قابل توجه اي رخ نمی دهد. 

این روال با فراز و فرودهایی ادامه داشت، تا در برنامه سوم توسعه یک فصل از این مجموعه با در نظر گرفتن تجربیات سال هاي قبل بصورت کامل به این
موضوع اختصاص داده شد تا هم خصوصی سازي قانونمند شود و هم اجراي آن سرعت بگیرد. یکی از خروجی هاي اصلی این قانون نهادسازي و شکل

 
گیري سازمان خصوصی در اجراي ماده(15) این قانون و با تغییر اساسنامه سازمان مالی گسترش مالکیت واحدهاي تولیدي بود. 

در آن قانون روش واگذاري (که در آن زمان بیشتر به صورت مذاکره صورت می پذیرفت)، قیمت گذاري (که این دو مورد هم اکنون نیز به عنوان مهم
ترین مشکلات در خصوصی سازي مطرح می باشند.) و نهاد متولی واگذاري مهم ترین مباحثی بودند که به آنها پرداخته شد. هر چند در برنامه سوم نیز
در نتیجه فضاي نامناسب و برخوردهایی که با دست اندرکاران خصوصی سازي در کشور صورت گرفته بود، امور مربوط به خصوصی سازي با تشکیک و به



 
نوعی ترس پیگیري می شد و تا همین اواخر نیز این موضوع قابل مشاهده است. 

در برنامه چهارم توسعه بازهم با آسیب شناسی صورت گرفته، یک بخش مفصل به خصوصی سازي اختصاص یافت و در این قانون هم تلاش شد تا

 
اختیاراتی براي این امر به دولت داده شود که با مخالفت شوراي نگهبان در مغایرت با اصل 44 قانون اساسی مواجه شد. 

اما پس از آن نقطه عطفی در خصوصی سازي با ابلاغ سیاستهاي کلی اصل 44 قانون اساسی رخ داد. این سیاست ها را می توان به عنوان منشور حیاتی
براي انقلاب اقتصادي و گذار اقتصاد ایران از یک اقتصاد دولت-بازار به یک اقتصاد بازار-دولت نام برد. آنچه از این سیاست ها انتظار می رفت، تحول در

 
اقتصاد کشور بود که با تقویت بخش خصوصی، نقش دولت را در اقتصاد مقید به حوزه هاي خاص نماید. 

در اوایل سال 1384 ابلاغ این سیاست ها، یک فضاي امید بخشی در جامعه شکل گرفت به یاد دارم در اولین سالگرد ابلاغ این قانون جلسه اي با حضور
مقام معظم رهبري و مشارکت فعالین اقتصادي و مسئولین دولتی برگزار شد و رهبري در این جلسه بحث هاي جدي را مطرح کردند و بر ضرورت اجراي
آن تاکید داشتند. تا جایی که من یادم هست اینگونه برداشت شد که ایشان خودشان اجراي این سیاست ها را شخصاً پیگیري خواهند کرد و پس از آن

 
نیز در مقاطع زمانی مختلف به شدت از آن حمایت کردند. 

با تغییر دولت عزم بر خصوصی سازي به نحو چشمگیري کاهش یافت و فضا به نحوي بر علیه این رویکرد تغییر کرد. اما با ابلاغ سیاستهاي راهبردي و
بسیار مهم نظام درباره بند (ج) اصل چهل و چهار قانون اساسی در نیمه دوم سال 1385 و تکمیل شدن مفاد این منشور الزام اجراي آن بصورت ضمنی

 
و عینی مورد تاکید قرار گرفت. 

مهم ترین اتفاقی که در سال 1385 رخ داد، مصوبه اي است که با نام سهام فراگیر در اواخر دولت آقاي خاتمی طراحی و در دولت تصویب شده بود و با
اعمال اصلاحاتی با عنوان سهام عدالت به مرحله اجرا درآمد. پس از آن نیز قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) در قالب تجمیع یک لایحه و یک

 
طرح در مجلس تدوین و ابلاغ گردید. 

در طی این سال ها نیز واگذاري ها با رویکردهاي مختلف در طی سال هاي متفاوت به انجام رسید. در دوره اي واگذاري سهام در قالب رد دیون دولت

 
غالب بود و در دوره اي هم مزایده. 

مروري بر این دوره هاي تاریخی به ما نشان می دهد، علاوه بر اینکه نقش دولت در اقتصاد کشور همیشه پررنگ بوده است، هیچ دوره آرامی براي

 
خصوصی سازي در کشور وجود نداشته است یا اگر در کوتاه زمانی این امکان بوجود آمده است از این فرصت به خوبی بهره برداري نشده است. 

از زمان ابلاغ سیاست هاي اصل 44 تا کنون بیش از 15 سال گذشته است، نظر شما در این ارتباط چیست؟به صورت کلی عملکرد آنرا چگونه ارزیابی

 
می کنید؟ 

دژپسند: من از ابتداي دوره ي مسئولیت ام در وزارت اقتصاد، با شناخت از روند پرچالش اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) و بویژه خصوصی سازي در
کشور، از معاونت اقتصادي وزارتخانه خواستم ضمن مطالعه اي جامع، آسیب شناسی کامل و دقیقی از اجراي این قانون بویژه فرآیند خصوصی سازي در
کشور ارائه کند. چرا که خصوصی سازي بخش مهمی از قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل 44 است. به نظر من اگر ما باز هم فرصت را از دست می
دادیم و نمی توانستیم به صورت جامع با یک آسیب شناسی دقیق رویکردها را طراحی مجدد کنیم، آنگاه یک پانزده سال دیگر نیز می گذشت و ما بازهم

 
دستاورد قابل توجهی نداشتیم. 

بر اساس قانون، وزارت اقتصاد موظف است عملکرد قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل (44) را گزارش دهد. در سنوات گذشته رویه مرسوم این بود که
براي انجام این تکلیف قانونی، گزارشات از دستگاه هاي اجرایی مختلف اخذ، ادغام و یکپارچه و ارائه می شد. ولی در سال گذشته تلاش کردیم این
گزارش را با رویکرد جدیدي که واقعا از آن می توان به تحلیل عملکرد نام برد، به انجام برسانیم و در عمل شکل جدیدي به این گزارش دادیم. چالش ها

 
را در حوزه هاي مختلف شناسایی کردیم و متناسب با شناخت آنها، راهکارهاي مرتبط را ارائه داده ایم. 

خوشبختانه گزارش خیلی خوبی تهیه شد و خروجی این مطالعه در هیئت واگذاري به بحث گذاشته شد. مرور تجربیات چندین ساله، هیئت واگذاري را
به این جمع بندي رساند که باید در واگذاري ها سهم بیشتري براي بازار سرمایه قائل شویم و از ظرفیت این بازار به دلیل مزایاي مختلفی که ایجاد می

 
کند که مهم ترین هاي آن شفافیت و رقابتی بودن است بیشتر بهره ببریم. 

بخش هاي مهم دیگري نیز که مقدم بر خصوصی سازي هستند، مانند بهبود فضاي کسب و کار، بازار سازي، شفافیت صورت هاي مالی، نیز در حال
مطالعه، آسیب شناسی و اجرا می باشند. این یکی از خطاهاي راهبردي است اگر که اصل (44) را محدود به واگذاري ها ببینیم، درحالی که این موضوع
به سایر موضوعات سایه انداخته است. به هر حال، موضوعات کلیدي تر و موثر تري که به آنها اشاره کردم، باید به طور حتم به صورت جدي پیگیري

 
شوند. 

 
از خصوصی سازي و واگذاري بنگاه ها در اقتصاد به دنبال چه هستیم؟ 

دژپسند: تجربه دنیا ثابت کرده است که بخش خصوصی پیشران توسعه کشورها است. ما از واگذاري ها به دنبال این هستیم که مالکیت و مدیریت بنگاه
هاي دولتی به بخش خصوصی واقعی منتقل شود و با پررنگ شدن نقش بخش خصوصی در اقتصاد، حضور دولت به صورت مستقیم کمتر شود. بر این
باوریم که دولت به وظایف حاکمیتی و اصلی خود ازجمله سیاستگذاري، تنظیم گري و ریل گذاري به جاي تصدي گري بپردازد، چرا که با این کار،



 
کارایی اقتصاد با محور شدن بخش خصوصی در اقتصاد و منحصر شدن کارکرد دولت در سیاست گذاري و نظارت، افزایش می یابد. 

 
آیا در عمل این اتفاق افتاده است؟ 

دژپسند: در دوره اي، در کشور شاید با این رویکرد که بخش خصوصی توانمند براي خرید شرکت هاي دولتی وجود ندارد، واگذاري به نهادهاي خاص
صورت پذیرفت (که البته قانون هم این اجازه را فراهم می ساخت) و استمرار این امر سبب شد تا در کنار بخش دولتی، تعاونی و خصوصی، این بخش به
رکن چهارم در اقتصاد کشور تبدیل شود. در عمل در برخی از صنایع و رشته فعالیت ها در نتیجه استفاده از این رویکرد از انحصار دولتی به انحصار
غیردولتی حرکت شد. متاسفانه در خیلی از موارد، در عمل علیرغم واگذاري مالکیت، مدیریت و اداره شرکت ها همچنان در اختیار دولت باقی مانده
است. در بسیاري از شرکت ها که هم اکنون از آنها به عنوان بنگاهی خصوصی یاد می شود، همچنان مدیریت با دولت است. ممکن است، در یک شرکت،
دولت کمتر از 15 درصد سهام در اختیار داشته باشد، اما در چیدمان هیئت مدیره نقش صد درصدي بازي می کند. حتی برخی از نهادهاي عمومی
غیردولتی ما نیز بصورت دولتی اداره می شود. مثال هاي این نوع شرکت ها فراوان است از سازمان هاي بزرگ کشور تا شرکت هاي کوچک و تخصصی با
این مشکل رو به رو هستند. امیدوار بودیم با اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) از سال 84 به بعد این مشکل مرتفع گردد اما باز هم شاهدیم این
نقیصه ادامه دارد و بسیاري از واگذاري هاي ما تنها منجر به انتقال مالکیت و نه مدیریت شده است. در حالیکه شاید انتقال مالکیت بدون انتقال مدیریت

 
نه تنها، ارتقاء عملکرد را منجر نشود بلکه آسیب هاي بیشتري هم به همراه داشته باشد. 

 
انتقاد وزیر اقتصاد از واگذاري دارایی هاي دولتی در قالب رد دیون 

 
این موضوع، یک آسیب جدي به اقتصاد است چرا به این سمت حرکت کردیم؟ 

دژپسند: در کنار مواردي که اشاره کردم، یکی از مهم ترین روش هایی که در سال هاي گذشته مورد استفاده قرار می گرفته و به این امر دامن زد،
واگذاري به شیوه رد دیون بود. رد دیون منجر به تغییر مدیریت نشد چرا که بخش عمده اي از این سهامی که منتقل شد، به اشخاص حقوقی منتقل شد

 
که مستقیم یا با واسطه توسط دولت اداره می شدند. حدود 15 درصد از واگذاري ها به این صورت اتفاق افتاده و این واقعاً یک معضل اقتصادي است. 

این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی داشته است. یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم توسط نهادهاي
تخصصی آنها است. در سال هاي گذشته پتروشیمی ها در مالکیت وزارت نفت فعالیت می کردند. اما هم اکنون مالکیت بسیاري از این شرکت ها به
صندوق هاي بازنشستگی منتقل شده و عملا توسط وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی اداره می شوند. این اتفاق در صنایع دیگر هم تا حدودي رخ داده

 
است و وزارت کار از طریق صندوق هاي وابسته خود مالکیت بسیاري از شرکت ها را بدست آورده است. 

واقعا مشکل اصلی در مالکیت نیست مشکل روح مدیریت دولتی است که همچنان در این شرکت ها جاري است و باید از آن دور شویم. هر زمان دولت
مالکیت را در کنار مدیریت در اختیار داشته باشد در قبال عملکرد شرکت الزاما پاسخگو است اما زمانیکه در مالکیت نقشی ندارد، می تواند خود را از

 
پاسخگویی دور نگه دارد. 

البته اشاره کنم که اخیراً این رویکرد استفاده از روش رد دیون مورد توجه مجدد قرار گرفته است. چنانکه در قانون بودجه سال گذشته حکمی در این

 
زمینه وجود داشت که از اجراي آن ممانعت شد، ولی در سال جاري در قانون تکرار شد و با توجه به لزوم قانونی آن به اجرا درآمد. 

در تمام دنیا صندوق هاي بازنشستگی یکی از نهادهاي سرمایه گذاري و تجهیز منابع محسوب می شوند، این ایراد شما از چه زاویه و بر چه اساسی

 
است؟ 

دژپسند: درست است. این صندوق ها نهادهاي واسطه اي هستند که نقش پررنگ در تامین مالی دارند. اما در ایران با یک تفاوت ماهوي حضور دارند. در
دنیا این صندوق هاي بازنشستگی توسط ذینفعان واقعی آنها اداره می شوند، اما در ایران دولت نقش کاملا پررنگ در اداره این صندوق ها دارد. یعنی باز
هم اراده دولت در مدیریت این صندوق ها جاري است. در واقع صندوق هایی که باید با محوریت و خواست ذینفعان اصلی آن یعنی کارگران و کارفرمایان
اداره شوند با مدیریت دولتی اداره می شوند و دولت به هر گونه که مایل است با آنها رفتار می کند. نکته اصلی اینجاست این صندوق ها باید تحت

 
نظارت دولت باشند نه مدیریت دولت و این یک مشکل اساسی است. 

 
مدیران دولتی در برابر واگذاري ها مقاومت می کنند 

 
این گفته که دولت ها، از بنگاه داري و شرکت داري دل نمی کنند را تا چه اندازه تایید می کنید؟ 

دژپسند: هم درست است و هم نادرست. یکی از مشکلات اصلی ما این است که بالاخره داشتن شرکت هاي تابعه براي مدیران دولتی امتیازاتی را ایجاد
می کند از جمله تعیین اعضاي هیئت مدیره، تسهیل انجام اموراتی که تحت قوانین ناظر برسازمان هاي دولتی امکانپذیر نیست و ... اما از سوي دیگر
اینقدر در مسیر خصوصی سازي مشکلات متعددي وجود دارد که بسیاري از مدیران براي در امان ماندن از آسیب هاي آن ترجیح می دهند کمتر به این

امر بپردازند و از ورود به بحث خصوصی سازي اجتناب می کنند. 



یکی از مشکلات اصلی ما در واگذاري ها، مقاومت مدیران دولتی و حتی شرکت هاي در حال واگذاري است. در برخی از این شرکت ها پیش از واگذاري

 
اتفاقاتی رخ می دهد که عملاً واگذاري آن با شیوه پیش بینی شده و در زمان تعیین شده دشوار می گردد. 

 
در طی این سال ها، خصوصی سازي چه عملکردي داشته است؟ 

دژپسند: در طی این چند سال که از اجراي قانون سیاست هاي کلی اصل 44 می گذرد در حوزه خصوصی سازي به ارزش اسمی حدود 14 درصد از

 
واگذاري ها از محل سهام عدالت، 15 درصد تهاتر بدهی هاي دولت و مابقی عرضه سهام به روش هاي مختلف در بورس و فرابورس بوده است. 

در طی این مدت از حدود 1700 شرکت که مورد بررسی قرار گرفته است، حدود 600 شرکت از فهرست خصوصی سازي خارج شده است. عموم این
شرکت ها یا با دلایل خاص از فهرست خارج شده اند، یا بایستی ابتدا اصلاحاتی در آنها صورت پذیرد، تغییر ساختار یابند و پس از آماده سازي به
فهرست بازگردانده شوند یا به طور کل، بایستی استراتژي نحوه فعالیت آنها تغییر یابد. مثلا شرکت هاي آب و برق منطقه اي از جمله شرکت هایی
هستند که از این فهرست خارج شده اند. براي این شرکت هاي بخصوص به دلیل اینکه خدمات شهري و روستایی را ارائه می کنند می توان، واگذاري به
شهرداري ها را مطرح کرد. یا در مدلی دیگر می توان این شرکت هارا در هم ادغام کرد و با کاهش تشکیلات ضمن سبک کردن ساختار آنها، به عنوان
یک شرکت با مالکیت دولتی، مدیریت آنرا به بخش خصوصی واگذار کرد. هر چند ممکن است در این مسیر با مقاومت هایی در سطح مناطق یا بخش ها

 
رو به رو شویم و باید بتوانیم با ایجاد انگیزه هایی این مقاومت ها را تبدیل به همراهی کرد. 

همچنین از 1100 شرکت دیگر، حدود 900 شرکت به فروش رسیده اند یا از طریق تهاتر واگذار شده اند و مابقی یعنی حدود 200 شرکت یا منحل شده

 
اند، یا ادغام و یا ورشکسته شده اند. 

در سال جاري نیز 325 شرکت (که حدود 16 درصد شرکت هاي مشمول واگذاري می باشند) در فهرست واگذاري قرار دارند که به مرور زمان به روش

 
هاي مختلف هر کدام در فرآیند واگذاري قرار می گیرند. 

 
افزایش نقدشوندگی سهام عدالت با مصوبات جدید شوراي عالی بورس 

 
به نظرآزادسازي سهام عدالت پیچیده شده است آیا تدبیري براي رفع چالش مذکور بدون آسیب رسیدن به بازار سهام وجود دارد؟ 

دژپسند: در این خصوص ما تقریباً به صورت مستمر با کارشناسان و مسئولین ذیربط هم فکري می کنیم. چون به دنبال آن هستیم که فواید آزادسازي
سهام عدالت همراه با سهامداري توسط دارندگان سهام عدالت و عدم آسیب به دارایی آنها باشد. بسیاري از صاحبنظران معتقد هستند با توجه به ارزنده
بودن سبد دارایی سهام عدالت، افراد سهامداري کرده و از منافع کوتاه مدت (سود سالیانه) و بلندمدت (افزایش عرضه سهام) آن بهره مند شوند. چرا که
پورتفوي سهام عدالت شامل مجموعه سهام شرکت هاي بسیار معتبر و گلچین شده کشور است. بنابراین ما به دنبال آن هستیم که فرهنگ سهامداري

 
بلندمدت را براي این جامعه هدف، ترویج کنیم و بنابراین فروش آن را چندان توصیه نمی کنیم. 

اما از سوي دیگر به دنبال آن هستیم که قابلیت نقدشوندگی آن در بازار افزایش یابد و براي آن بازار سازي می کنیم. مصوبات چند هفته گذشته شوراي

 
عالی بورس که در آن صندوق هاي بادرآمد ثابت امکان خرید سهام عدالت را یافتند، از این جنس است. 

عملکرد خصوصی سازي در سال جاري چگونه بود وآیا شما رضایت دارید؟ امسال واگذاري در قالب ETFها نقش برجسته اي در عرضه و فروش سهام

 
متعلق به دولت داشت، در این خصوص برنامه شما چگونه بوده است؟ 

دژپسند: در سال جاري انتظار افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري ها را به چند علت داشتیم. اولین دلیل این بود که مجموعه عوامل و ارکان
سیاستگذاري و اجرایی حوزه خصوصی سازي، بر پایندي به توسعه فعالیت هاي بخش خصوصی و اجراي سیاستهاي کلی اصل (44) در زمینه خصوصی

 
سازي اجماع داشتند. لذا تلاش ها هم جهت شد تا شاهد عملکرد قابل توجه و درخشانی در این سال باشیم. 

موضوع دوم تلاش هایی بود که در سال 1398 صورت گرفت. با مطالعه اي که در این سال رخ داد، تغییر در روش ها و رویکردها مبتنی بر شرایط موجود
کشور انجام پذیرفت. این تغییرات راهبردي در نتایج عملکردي نیز خود را نشان داد و منجر به نتیجه گردید. در این ارتباط حداکثر سازي استفاده از
ظرفیت بازار سرمایه براي موضوع واگذاري ها چه به صورت عرضه خرد و چه به صورت عرضه بلوکی مد نظر قرار گرفت و با استفاده ظرفیت صندوق هاي
قابل معامله در بورس براي اولین بار براي واگذاري ها با پیگیري هاي فراوان، در سال جاري توانستیم بخش قابل توجه اي از عرضه هاي دولتی را در این

 
قالب به انجام برسانیم. 

موضوع سوم الزام اجتناب ناپذیر براي افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري بود. اگرچه معتقد هستم وصول درآمد براي دولت باید آخرین ملاك در
واگذاري ها باشد، اما با توجه به مقتضیات سال جاري و کاهش قابل توجه درآمدهاي حاصل از فروش نفت، تامین منابع مالی دولت از این طریق یکی از

 
اهداف واگذاري ها در سال جاري بود و نمی توان آن را کتمان کرد. در سال جاري تلاش ما افزایش شفافیت و ایجاد فضاي رقابتی در واگذاري ها بود. 

راجع به ETF ها، هم زیاد صحبت شده است، ما در سال جاري حدود 33 هزار میلیارد تومان عرضه داشتیم که از این میزان بیش از 18 هزار میلیارد
تومان آن در قالب دو ETF «دارایکم» شامل باقیمانده سهام دولت در بانک هاي ملت، تجارت، صادرات ایران و بیمه هاي البرز و اتکایی امین و «پالایش



یکم» شامل باقیمانده سهام دولت در پالایشگاه هاي تبریز، تهران، اصفهان و بندرعباس بود. همچنین 15 هزار میلیارد تومان در قالب عرضه تدریجی
انجام پذیرفت. این تحقق درآمد در عرضه سهام از سوي دولت در سال هاي اخیر بی سابقه بود و رشد قابل توجهی نسبت به سال قبل داشت. دلیل آن

 
هم تغییر شیوه واگذاري و ظرفیت سازي هایی بوده است که در بازار سرمایه به انجام رسید. 

ما با مطالعه به روش واگذاري از طریق ETFرسیدیم. در مطالعه اي که به انجام رسید مشخص شد که، عدم تحقق اهداف خصوصی سازي در بسیاري از
موارد ناشی از ویژگی هاي ذاتی روش مورد استفاده در واگذاري بوده است. براي نمونه در روش واگذاري از طریق مزایده به صورت نقد و اقساط، عایدي
دولت در زمان واگذاري نسبت به واگذاري از طریق بورس و روش ETF به حداقل می رسد. به عنوان مثال در واگذاري یکی از این شرکت ها به ارزش
1800 میلیارد تومان، با تعیین 100 میلیارد تومان حصه نقدي و اعمال دو سال تنفس، عملاً عایدي دولت در زمان واگذاري کاهش یافته است. در حالی
که عرضه صندوق واسطه گري مالی یکم، حدود شش هزار میلیارد تومان و عرضه صندوق پالایش یکم بیش از 12 هزار میلیارد تومان، منبع نقدي در

 
اختیار دولت قرار داد. 

در واگذاري یکی دیگر از بنگاه هاي اقتصادي که با روش مزایده انجام پذیرفت، در خصوص قیمت گذاري ابهامات متعددي وارد گردید، این در حالی
است که در واگذاري دو صندوق ETF بدون وجود ابهام، نحوه و شیوه قیمت گذاري و قیمت مورد معامله بصورت کاملا شفاف به اطلاع عموم مردم

 
رسید. 

همچنین در خصوص برخی از واگذاري ها به علت شفافیت پایین در روش و فرآیند واگذاري حساسیت در افکار عمومی بوجود آمده است. عدم وصول
اقساط قرارداد که به صورت عمده (بلوکی) از طریق بورس واگذار شده بود نمونه اي دیگر از عارضه هاي موجود در روش هاي خصوصی سازي است. در
واگذاري هایی که به روش نقد و اقساط انجام می پذیرد، ریسک عدم وصول اقساط در آینده همیشه وجود دارد به نحوي که خریداران شرکت هاي
واگذار شده به روش مزایده غالباً در بازپرداخت اقساط به مشکل برخورده و فراوانی آنها در جدول بدهکاران اقساط معوق سازمان خصوصی سازي بیشتر
از خریداران بلوك هاي بورسی می باشد. این موضوع خود باعث عدم تحقق منابع درآمدي بودجه دولت از ناحیه وصول اقساط قراردادهاي واگذاري شده
است. این در حالی است که به علت آنکه در واگذاري در قالب ETF مبلغ فروش در همان ابتدا بصورت نقد دریافت می شود، یعنی عملاً ریسک عدم

 
وصول اقساط در آینده بصورت کامل از بین می رود. 

 
خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از طریق عرضه در بورس منافع بیشتر و چالش هاي کمتري دارد 

عمده شواهد واگذاري انجام پذیرفته در سال هاي اخیر بیانگر آن است که خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از طریق عرضه در بورس منافع بیشتر و
چالش هاي کمتري را به دنبال داشته و باید اذعان داشت که واگذاري از طریق بازار سرمایه نسبت به روش هاي خارج از بازار (مزایده - مذاکره) ضمن
ترجیح قانونی، از مزایاي بیشتري برخوردار است. در سال جاري با حمایت هاي دولت و تصویب مجلس شوراي اسلامی، واگذاري باقیمانده سهام دولت در
قالب صندوق هاي سرمایه گذاري قابل معامله در بورس (ETF) به عنوان یک راهکار اجرایی براي اولین بار مورد استفاده قرار گرفت. انتخاب این روش

 
همراستا با عزم جدي دولت بر اجراي سیاست واگذاري صد درصدي به بخش خصوصی و رعایت اصول سلامت و شفافیت در واگذاري ها است. 

واگذاري از طریق ETF فرصتی را ایجاد می نماید که علاوه بر اجتناب از محدودیت هاي ناشی از روش هاي مزایده، مذاکره و عرضه بلوکی سهام در
بورس، گسترش مالکیت عمومی از طریق فروش به آحاد مردم رخ داده و جذب و هدایت نقدینگی جامعه به سمت فعالیت هاي مولد از طریق بازار
سرمایه اتفاق افتد. بدیهی است این امر علاوه بر توسعه و تعمیق بازار سرمایه، امکان فروش سهام در حجم ریالی بالا بصورت کاملا شفاف منجر به تامین

 
منابع به صورت نقد را فراهم آورده و ریسک عدم وصول اقساط در آینده را به صفر می رساند. 

در واقع چرا دولت براي واگذاري سهام در سال اخیر تنها از روش ETF استفاده کرد آیا بعد از عرضه صندوق پالایش یکم با این نحوه آزادسازي همچنان

 
موافق هستید. به عبارت ساده تر آیا نگرانی از تبعات واگذاري هاي مرسوم، مجلس و دولت را به سمت عرضه با استفاده از این روش سوق داد؟ 

دژپسند: قطعاً خیر این گونه نیست. در صحبت هاي قبلی تا حدودي به این سوال شما پاسخ دادم. همانگونه که گفتم این روش از واگذاري، داراي ویژگی

 
هایی است که سبب برتري آن نسبت به دیگر روش هاي واگذاري در شرایط کنونی می گردد. 

اولین ویژگی این روش امکان انتقال مالکیت به افراد بیشتري است، دوم اینکه چون هر شخص با هر سرمایه اي قادر است در اینگونه عرضه ها حضور

 
یابد، فرصت توزیع برابر میان آحاد جامعه فراهم می گردد. ویژگی سوم اینکه، چون تخفیف داده می شود، امکان توزیع ثروت بهبود پیدا می کند. 

از منظر تامین منابع نیز براي دولت ارجحیت دارد چرا که سریعتر به نتیجه می رسیم. عرضه بلوکی سهام برخی شرکت ها را چند بار تجربه کردیم و به
دلیل نبود متقاضی، موفق نبود. نیاز به منابع فراوان براي اندك متقاضیان و توجه به فضایی که در مورد خصوصی سازي، اخیراً به وجود آمده است
استقبال و تقاضا براي مشارکت در خرید بلوکی سهام شرکت ها را به نحو قابل توجه اي کاهش داده است، به نحوي که در جلسات متعدد، علی رغم ارائه

 
مشوق هاي مختلف باز هم بخش خصوصی تمایلی براي خرید بنگاه هاي دولتی از خود نشان نداد. 

در خصوص ETF این نقد به شما وارد است که انتقال مالکیت بدون مدیریت صورت پذیرفته است و شما خواهان ادامه این روش در سال آتی نیز



 
هستید؟ 

دژپسند: این ادعا صحیح نیست. در واقع در این روش واگذاري ما عدم همزمانی انتقال مدیریت شرکت هاي دولتی با واگذاري مالکیت آنها را داریم. در
خصوص ETF مدیریت تا پایان سال 1400 با دولت است و منطبق بر مفاد جزء (2) بند (الف) تبصره (2) قانون بودجه سال 1399، و تصریح اینکه
تشکیل این صندوق ها با مدیریت دولتی براي بلندمدت نباشد، در امیدنامه این صندوق ها آمده است که لاجرم پس از پایان این مهلت قانونی مدیریت
به سهامداران منتقل می شود. همچنین مکانیزم هاي لازم را نیز در این بخش پیش بینی کردیم. اگر سرمایه گذاري بتواند 1.5 درصد از مجموع
واحدهاي این صندوق را در مکانیزم بازار خریداري نماید به صورت خودکار امکان اعمال مدیریت در صندوق برایش فراهم می شود. یعنی هم مکانیزم

 
لازم را در بازار دیده ایم و هم براي خروج دولت از صندوق فرصت زمانی قرار داده ایم. 

نکته حائز اهمیت دیگر بخصوص در ارتباط با دارا یکم این است که، هم زمان با عملیاتی شدن واگذاري سهام این سه بانک و دو شرکت بیمه اي در قالب
ETF، آزادسازي سهام عدالت نیز انجام می پذیرد و انتقال مالکیت بخش بزرگی از سهام شرکت هاي مزبور به آحاد مردم اتفاق می افتد، بنابراین انتقال
بلافاصله مالکیت در این دو طرح در فاصله زمانی بسیار کوتاه سبب می شود عملاً حجم بزرگی از مالکیت و مدیریت بنگاه هاي اقتصادي دولتی به صورت
یکباره از دولت منفک شود. این شرایط می توانست، علاوه بر آنکه هر بنگاه را به صورت منحصر بفرد دچار مشکل نماید، بخش بانکی و بیمه اي کشور را
نیز با عدم اطمینان یا چالش هاي دیگري مواجه سازد. لذا به منظور کاهش آثار احتمالی نامطلوب یادشده، دوره زمانی اطمینان بخش یک و نیم ساله
براي فرآیند گذار پیش بینی شد، تا در این دوره تلاش شود، آثار غیرقابل پیش بینی انتقال مدیریت که ممکن است در برخی موارد قابل توجه نیز باشد،

 
کنترل شده یا به حداقل برسد. 

 
عرضه دارا دوم تا پایان سال در صورت فراهم بودن شرایط 

 
آیا صندوق دارا دوم و صندوق فولادي ها تا پایان سال عرضه خواهد شد؟ 

دژپسند: در خصوص عرضه صندوقهاي مذکور کمیته اي تشکیل شده است که با رصد دقیق شرایط و مقتضیات، زمان لازم براي عرضه آنها را تعیین می
نماید. در اینصورت اگر شرایط فراهم باشد و زمینه مشارکت عموم و فراگیري عرضه مهیا باشد آنگاه صندوق دارا دوم شامل باقیمانده سهام دولت در سه
بانک عرضه می شود. ما به دنبال تسریع در انتقال مالکیت و مدیریت شرکت هاي دولتی که در فهرست واگذاري قرار دارند و همچنین باقیمانده سهام

 
دولت در بسیاري از شرکت ها به بخش خصوصی و آحاد مردم هستیم. 

منبع: تسنیم



عرضه دارا دوم تا پایان سال درصورت فراهم بودن شرایط

منبع: بانکداري الکترونیکشماره خبر:  87  |  تاریخ: 1399/10/09

وزیر اقتصاد با انتقاد از واگذاري دارایی هاي دولتی به شیوه رد دیون گفت: این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی داشته است،
یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم توسط نهادهاي تخصصی آنهاست.

به گزارش پایگاه خبري بانکداري الکترونیک، وزیر امور اقتصادي و دارایی فرصتی را در اختیار این خبرگزاري قرار داد تا با ایشان در ارتباط با
موضوع چالش برانگیز خصوصی سازي در کشور و مسائل مرتبط به آن به گفتگو بپردازد. در این گفتگو که در دو بخش منتشر می شود بیشتر به

 
رویکردهاي وزارت امور اقتصادي و دارایی در این حوزه پرداخته شده و آسیب شناسی خصوصی سازي در کشور مورد سوال قرار گرفته است. 

آقاي دکتر با توجه به سوابق علمی و اجرایی جنابعالی در حوزه اقتصاد ایران و کسوت استادي دانشگاه در این زمینه، سوال اولم را آغاز می کنم. چرا تا
این حد اقتصاد کشور ما دولتی است و ریشه حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور به کجا بر می گردد؟ چرا در کشور ما خصوصی سازي تا این حد

 
اهمیت دارد؟ 

دژپسند: این یک سوال کلیدي است و پاسخ به آن باید با لحاظ جنبه هاي مختلف صورت پذیرد. عملا ریشه یابی تاریخی حضور پررنگ دولت در اقتصاد
کشور سبب می شود تا به بسیاري از ابهامات پاسخ داده شود. در طی سالیان متمادي، در اقتصاد ایران به دلیل نقصان در توسعه کارآفرینی و عدم شکل
گیري طبقه کارآفرین-سرمایه¬دار به معناي واقعی، دولت نقش اصلی در سرمایه گذاري کشور داشته است. این موضوع از زمانیکه تغییرات در ساختار
اقتصادي کشورها و دنیا سرعت بیشتر گرفت، کاملا به چشم می آید. این بحث در دوره حکومت پهلوي اول آغاز و پس از آن شتاب گرفت و در دهه 40
شمسی در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی بروز عینی پیدا کرد. در طی این سال ها در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی، توان سرمایه گذاري دولت افزایش
قابل توجه یافت و حضور دولت در بنگاه هاي سرمایه بر و بزرگ مقیاس بسیار پررنگ شد. هر چند در همان دهه 40 و تحت عنوان انقلاب سفید منشور

 
مشارکت کارگران در امور مختلف ابلاغ شد اما در عمل اتفاقی رخ نداد و همچنان حضور دولت در اقتصاد با سرعت بیشتر ادامه پیدا کرد. 

این روند، در طی بیست سال انتهایی حکومت پهلوي ادامه یافت و نقش دولت در بخش هاي صنعت و خدمات به نحو قابل توجه اي افزایش یافت،

 
چنانکه سهم دولت از ارزش افزوده در اوایل دهه 40 از حدود 7 درصد ارزش افزوده به بیش از 11 درصد در اواخر دوره پهلوي افزایش یافت. 

پس از انقلاب اسلامی گسترش حضور دولت در اقتصاد در نتیجه اقتضائات دیگري پررنگ تر شد. در همان سال هاي ابتدایی، ملی شدن برخی صنایع به
این امر دامن زد. پس از آن نیز به سبب وقوع جنگ تحمیلی، اداره کشور در آن شرایط، حضور مقتدر و برجسته دولت را نیازمند بود و نقش دولت در
اقتصاد برجسته تر گردید. در نتیجه در طی سال هاي متمادي به انحاء مختلف بویژه برداشت ناصحیح و تصدي گرایانه از اصل (44) قانون اساسی نقش

 
دولت در اقتصاد کشور بویژه در سرمایه گذاري و مالکیت افزایش یافت و هم اکنون نیز ما همچنان با این موضوع رو به رو هستیم. 

 
در این فرایند تاریخی از چه زمانی ما به خصوصی سازي پرداختیم؟ 

دژپسند: در سال هاي اولیه پس از جنگ تحمیلی، و حدود سال 1369 اولین مباحث مربوط به خصوصی سازي و لزوم آن مطرح شد. خصوصی سازي در
آن سال هاي ابتدایی با مصوبات دولت انجام می پذیرفت. اما دیري نگذشت که به دلیل نبود زیرساختهاي حقوقی و قانونی لازم، چالش هاي آن نیز
هویدا شد. از اینرو در سال 1373 مجلس شوراي اسلامی ورود کرد و اولین قوانین مرتبط در این حوزه به تصویب رسید. ابلاغ این قانون سبب شد تا
خصوصی سازي در ایران وارد مرحله جدیدي شود. سه سال قبل از ابلاغ قانون برنامه سوم توسعه براي خصوصی سازي در اقتصاد کشور، سال هاي
طلایی بود. در آن سال ها یک تبصره موسوم به تبصره (35) در قانون بودجه تصویب شد که درآن اختیارات قانونی گسترده اي در اختیار دولت براي
خصوصی سازي قرار گرفت. مطابق این تبصره دولت می توانست بدون رعایت همه قوانین دائمی علی الخصوص قانون مصوب سال 1373 واگذاري ها را

 
به انجام برساند. این یک قانون بسیار طلایی بود، اما باز هم مشاهده می کنیم عملکرد چندان قابل توجه اي رخ نمی دهد. 

این روال با فراز و فرودهایی ادامه داشت، تا در برنامه سوم توسعه یک فصل از این مجموعه با در نظر گرفتن تجربیات سال هاي قبل بصورت کامل به این
موضوع اختصاص داده شد تا هم خصوصی سازي قانونمند شود و هم اجراي آن سرعت بگیرد. یکی از خروجی هاي اصلی این قانون نهادسازي و شکل

 
گیري سازمان خصوصی در اجراي ماده(15) این قانون و با تغییر اساسنامه سازمان مالی گسترش مالکیت واحدهاي تولیدي بود. 

در آن قانون روش واگذاري (که در آن زمان بیشتر به صورت مذاکره صورت می پذیرفت)، قیمت گذاري (که این دو مورد هم اکنون نیز به عنوان مهم
ترین مشکلات در خصوصی سازي مطرح می باشند.) و نهاد متولی واگذاري مهم ترین مباحثی بودند که به آنها پرداخته شد. هر چند در برنامه سوم نیز
در نتیجه فضاي نامناسب و برخوردهایی که با دست اندرکاران خصوصی سازي در کشور صورت گرفته بود، امور مربوط به خصوصی سازي با تشکیک و به



 
نوعی ترس پیگیري می شد و تا همین اواخر نیز این موضوع قابل مشاهده است. 

در برنامه چهارم توسعه بازهم با آسیب شناسی صورت گرفته، یک بخش مفصل به خصوصی سازي اختصاص یافت و در این قانون هم تلاش شد تا

 
اختیاراتی براي این امر به دولت داده شود که با مخالفت شوراي نگهبان در مغایرت با اصل 44 قانون اساسی مواجه شد. 

اما پس از آن نقطه عطفی در خصوصی سازي با ابلاغ سیاستهاي کلی اصل 44 قانون اساسی رخ داد. این سیاست ها را می توان به عنوان منشور حیاتی
براي انقلاب اقتصادي و گذار اقتصاد ایران از یک اقتصاد دولت-بازار به یک اقتصاد بازار-دولت نام برد. آنچه از این سیاست ها انتظار می رفت، تحول در

 
اقتصاد کشور بود که با تقویت بخش خصوصی، نقش دولت را در اقتصاد مقید به حوزه هاي خاص نماید. 

در اوایل سال 1384 ابلاغ این سیاست ها، یک فضاي امید بخشی در جامعه شکل گرفت به یاد دارم در اولین سالگرد ابلاغ این قانون جلسه اي با حضور
مقام معظم رهبري و مشارکت فعالین اقتصادي و مسئولین دولتی برگزار شد و رهبري در این جلسه بحث هاي جدي را مطرح کردند و بر ضرورت اجراي
آن تاکید داشتند. تا جایی که من یادم هست اینگونه برداشت شد که ایشان خودشان اجراي این سیاست ها را شخصاً پیگیري خواهند کرد و پس از آن

 
نیز در مقاطع زمانی مختلف به شدت از آن حمایت کردند. 

با تغییر دولت عزم بر خصوصی سازي به نحو چشمگیري کاهش یافت و فضا به نحوي بر علیه این رویکرد تغییر کرد. اما با ابلاغ سیاستهاي راهبردي و
بسیار مهم نظام درباره بند (ج) اصل چهل و چهار قانون اساسی در نیمه دوم سال 1385 و تکمیل شدن مفاد این منشور الزام اجراي آن بصورت ضمنی

 
و عینی مورد تاکید قرار گرفت. 

مهم ترین اتفاقی که در سال 1385 رخ داد، مصوبه اي است که با نام سهام فراگیر در اواخر دولت آقاي خاتمی طراحی و در دولت تصویب شده بود و با
اعمال اصلاحاتی با عنوان سهام عدالت به مرحله اجرا درآمد. پس از آن نیز قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) در قالب تجمیع یک لایحه و یک

 
طرح در مجلس تدوین و ابلاغ گردید. 

در طی این سال ها نیز واگذاري ها با رویکردهاي مختلف در طی سال هاي متفاوت به انجام رسید. در دوره اي واگذاري سهام در قالب رد دیون دولت

 
غالب بود و در دوره اي هم مزایده. 

مروري بر این دوره هاي تاریخی به ما نشان می دهد، علاوه بر اینکه نقش دولت در اقتصاد کشور همیشه پررنگ بوده است، هیچ دوره آرامی براي

 
خصوصی سازي در کشور وجود نداشته است یا اگر در کوتاه زمانی این امکان بوجود آمده است از این فرصت به خوبی بهره برداري نشده است. 

از زمان ابلاغ سیاست هاي اصل 44 تا کنون بیش از 15 سال گذشته است، نظر شما در این ارتباط چیست؟به صورت کلی عملکرد آنرا چگونه ارزیابی

 
می کنید؟ 

دژپسند: من از ابتداي دوره ي مسئولیت ام در وزارت اقتصاد، با شناخت از روند پرچالش اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) و بویژه خصوصی سازي در
کشور، از معاونت اقتصادي وزارتخانه خواستم ضمن مطالعه اي جامع، آسیب شناسی کامل و دقیقی از اجراي این قانون بویژه فرآیند خصوصی سازي در
کشور ارائه کند. چرا که خصوصی سازي بخش مهمی از قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل 44 است. به نظر من اگر ما باز هم فرصت را از دست می
دادیم و نمی توانستیم به صورت جامع با یک آسیب شناسی دقیق رویکردها را طراحی مجدد کنیم، آنگاه یک پانزده سال دیگر نیز می گذشت و ما بازهم

 
دستاورد قابل توجهی نداشتیم. 

بر اساس قانون، وزارت اقتصاد موظف است عملکرد قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل (44) را گزارش دهد. در سنوات گذشته رویه مرسوم این بود که
براي انجام این تکلیف قانونی، گزارشات از دستگاه هاي اجرایی مختلف اخذ، ادغام و یکپارچه و ارائه می شد. ولی در سال گذشته تلاش کردیم این
گزارش را با رویکرد جدیدي که واقعا از آن می توان به تحلیل عملکرد نام برد، به انجام برسانیم و در عمل شکل جدیدي به این گزارش دادیم. چالش ها

 
را در حوزه هاي مختلف شناسایی کردیم و متناسب با شناخت آنها، راهکارهاي مرتبط را ارائه داده ایم. 

خوشبختانه گزارش خیلی خوبی تهیه شد و خروجی این مطالعه در هیئت واگذاري به بحث گذاشته شد. مرور تجربیات چندین ساله، هیئت واگذاري را
به این جمع بندي رساند که باید در واگذاري ها سهم بیشتري براي بازار سرمایه قائل شویم و از ظرفیت این بازار به دلیل مزایاي مختلفی که ایجاد می

 
کند که مهم ترین هاي آن شفافیت و رقابتی بودن است بیشتر بهره ببریم. 

بخش هاي مهم دیگري نیز که مقدم بر خصوصی سازي هستند، مانند بهبود فضاي کسب و کار، بازار سازي، شفافیت صورت هاي مالی، نیز در حال
مطالعه، آسیب شناسی و اجرا می باشند. این یکی از خطاهاي راهبردي است اگر که اصل (44) را محدود به واگذاري ها ببینیم، درحالی که این موضوع
به سایر موضوعات سایه انداخته است. به هر حال، موضوعات کلیدي تر و موثر تري که به آنها اشاره کردم، باید به طور حتم به صورت جدي پیگیري

 
شوند. 

 
از خصوصی سازي و واگذاري بنگاه ها در اقتصاد به دنبال چه هستیم؟ 

دژپسند: تجربه دنیا ثابت کرده است که بخش خصوصی پیشران توسعه کشورها است. ما از واگذاري ها به دنبال این هستیم که مالکیت و مدیریت بنگاه
هاي دولتی به بخش خصوصی واقعی منتقل شود و با پررنگ شدن نقش بخش خصوصی در اقتصاد، حضور دولت به صورت مستقیم کمتر شود. بر این
باوریم که دولت به وظایف حاکمیتی و اصلی خود ازجمله سیاستگذاري، تنظیم گري و ریل گذاري به جاي تصدي گري بپردازد، چرا که با این کار،



 
کارایی اقتصاد با محور شدن بخش خصوصی در اقتصاد و منحصر شدن کارکرد دولت در سیاست گذاري و نظارت، افزایش می یابد. 

 
آیا در عمل این اتفاق افتاده است؟ 

دژپسند: در دوره اي، در کشور شاید با این رویکرد که بخش خصوصی توانمند براي خرید شرکت هاي دولتی وجود ندارد، واگذاري به نهادهاي خاص
صورت پذیرفت (که البته قانون هم این اجازه را فراهم می ساخت) و استمرار این امر سبب شد تا در کنار بخش دولتی، تعاونی و خصوصی، این بخش به
رکن چهارم در اقتصاد کشور تبدیل شود. در عمل در برخی از صنایع و رشته فعالیت ها در نتیجه استفاده از این رویکرد از انحصار دولتی به انحصار
غیردولتی حرکت شد. متاسفانه در خیلی از موارد، در عمل علیرغم واگذاري مالکیت، مدیریت و اداره شرکت ها همچنان در اختیار دولت باقی مانده
است. در بسیاري از شرکت ها که هم اکنون از آنها به عنوان بنگاهی خصوصی یاد می شود، همچنان مدیریت با دولت است. ممکن است، در یک شرکت،
دولت کمتر از 15 درصد سهام در اختیار داشته باشد، اما در چیدمان هیئت مدیره نقش صد درصدي بازي می کند. حتی برخی از نهادهاي عمومی
غیردولتی ما نیز بصورت دولتی اداره می شود. مثال هاي این نوع شرکت ها فراوان است از سازمان هاي بزرگ کشور تا شرکت هاي کوچک و تخصصی با
این مشکل رو به رو هستند. امیدوار بودیم با اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) از سال 84 به بعد این مشکل مرتفع گردد اما باز هم شاهدیم این
نقیصه ادامه دارد و بسیاري از واگذاري هاي ما تنها منجر به انتقال مالکیت و نه مدیریت شده است. در حالیکه شاید انتقال مالکیت بدون انتقال مدیریت

 
نه تنها، ارتقاء عملکرد را منجر نشود بلکه آسیب هاي بیشتري هم به همراه داشته باشد. 

 
انتقاد وزیر اقتصاد از واگذاري دارایی هاي دولتی در قالب رد دیون 

 
این موضوع، یک آسیب جدي به اقتصاد است چرا به این سمت حرکت کردیم؟ 

دژپسند: در کنار مواردي که اشاره کردم، یکی از مهم ترین روش هایی که در سال هاي گذشته مورد استفاده قرار می گرفته و به این امر دامن زد،
واگذاري به شیوه رد دیون بود. رد دیون منجر به تغییر مدیریت نشد چرا که بخش عمده اي از این سهامی که منتقل شد، به اشخاص حقوقی منتقل شد

 
که مستقیم یا با واسطه توسط دولت اداره می شدند. حدود 15 درصد از واگذاري ها به این صورت اتفاق افتاده و این واقعاً یک معضل اقتصادي است. 

این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی داشته است. یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم توسط نهادهاي
تخصصی آنها است. در سال هاي گذشته پتروشیمی ها در مالکیت وزارت نفت فعالیت می کردند. اما هم اکنون مالکیت بسیاري از این شرکت ها به
صندوق هاي بازنشستگی منتقل شده و عملا توسط وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی اداره می شوند. این اتفاق در صنایع دیگر هم تا حدودي رخ داده

 
است و وزارت کار از طریق صندوق هاي وابسته خود مالکیت بسیاري از شرکت ها را بدست آورده است. 

واقعا مشکل اصلی در مالکیت نیست مشکل روح مدیریت دولتی است که همچنان در این شرکت ها جاري است و باید از آن دور شویم. هر زمان دولت
مالکیت را در کنار مدیریت در اختیار داشته باشد در قبال عملکرد شرکت الزاما پاسخگو است اما زمانیکه در مالکیت نقشی ندارد، می تواند خود را از

 
پاسخگویی دور نگه دارد. 

البته اشاره کنم که اخیراً این رویکرد استفاده از روش رد دیون مورد توجه مجدد قرار گرفته است. چنانکه در قانون بودجه سال گذشته حکمی در این

 
زمینه وجود داشت که از اجراي آن ممانعت شد، ولی در سال جاري در قانون تکرار شد و با توجه به لزوم قانونی آن به اجرا درآمد. 

در تمام دنیا صندوق هاي بازنشستگی یکی از نهادهاي سرمایه گذاري و تجهیز منابع محسوب می شوند، این ایراد شما از چه زاویه و بر چه اساسی

 
است؟ 

دژپسند: درست است. این صندوق ها نهادهاي واسطه اي هستند که نقش پررنگ در تامین مالی دارند. اما در ایران با یک تفاوت ماهوي حضور دارند. در
دنیا این صندوق هاي بازنشستگی توسط ذینفعان واقعی آنها اداره می شوند، اما در ایران دولت نقش کاملا پررنگ در اداره این صندوق ها دارد. یعنی باز
هم اراده دولت در مدیریت این صندوق ها جاري است. در واقع صندوق هایی که باید با محوریت و خواست ذینفعان اصلی آن یعنی کارگران و کارفرمایان
اداره شوند با مدیریت دولتی اداره می شوند و دولت به هر گونه که مایل است با آنها رفتار می کند. نکته اصلی اینجاست این صندوق ها باید تحت

 
نظارت دولت باشند نه مدیریت دولت و این یک مشکل اساسی است. 

 
مدیران دولتی در برابر واگذاري ها مقاومت می کنند 

 
این گفته که دولت ها، از بنگاه داري و شرکت داري دل نمی کنند را تا چه اندازه تایید می کنید؟ 

دژپسند: هم درست است و هم نادرست. یکی از مشکلات اصلی ما این است که بالاخره داشتن شرکت هاي تابعه براي مدیران دولتی امتیازاتی را ایجاد
می کند از جمله تعیین اعضاي هیئت مدیره، تسهیل انجام اموراتی که تحت قوانین ناظر برسازمان هاي دولتی امکانپذیر نیست و ... اما از سوي دیگر
اینقدر در مسیر خصوصی سازي مشکلات متعددي وجود دارد که بسیاري از مدیران براي در امان ماندن از آسیب هاي آن ترجیح می دهند کمتر به این

امر بپردازند و از ورود به بحث خصوصی سازي اجتناب می کنند. 



یکی از مشکلات اصلی ما در واگذاري ها، مقاومت مدیران دولتی و حتی شرکت هاي در حال واگذاري است. در برخی از این شرکت ها پیش از واگذاري

 
اتفاقاتی رخ می دهد که عملاً واگذاري آن با شیوه پیش بینی شده و در زمان تعیین شده دشوار می گردد. 

 
در طی این سال ها، خصوصی سازي چه عملکردي داشته است؟ 

دژپسند: در طی این چند سال که از اجراي قانون سیاست هاي کلی اصل 44 می گذرد در حوزه خصوصی سازي به ارزش اسمی حدود 14 درصد از

 
واگذاري ها از محل سهام عدالت، 15 درصد تهاتر بدهی هاي دولت و مابقی عرضه سهام به روش هاي مختلف در بورس و فرابورس بوده است. 

در طی این مدت از حدود 1700 شرکت که مورد بررسی قرار گرفته است، حدود 600 شرکت از فهرست خصوصی سازي خارج شده است. عموم این
شرکت ها یا با دلایل خاص از فهرست خارج شده اند، یا بایستی ابتدا اصلاحاتی در آنها صورت پذیرد، تغییر ساختار یابند و پس از آماده سازي به
فهرست بازگردانده شوند یا به طور کل، بایستی استراتژي نحوه فعالیت آنها تغییر یابد. مثلا شرکت هاي آب و برق منطقه اي از جمله شرکت هایی
هستند که از این فهرست خارج شده اند. براي این شرکت هاي بخصوص به دلیل اینکه خدمات شهري و روستایی را ارائه می کنند می توان، واگذاري به
شهرداري ها را مطرح کرد. یا در مدلی دیگر می توان این شرکت هارا در هم ادغام کرد و با کاهش تشکیلات ضمن سبک کردن ساختار آنها، به عنوان
یک شرکت با مالکیت دولتی، مدیریت آنرا به بخش خصوصی واگذار کرد. هر چند ممکن است در این مسیر با مقاومت هایی در سطح مناطق یا بخش ها

 
رو به رو شویم و باید بتوانیم با ایجاد انگیزه هایی این مقاومت ها را تبدیل به همراهی کرد. 

همچنین از 1100 شرکت دیگر، حدود 900 شرکت به فروش رسیده اند یا از طریق تهاتر واگذار شده اند و مابقی یعنی حدود 200 شرکت یا منحل شده

 
اند، یا ادغام و یا ورشکسته شده اند. 

در سال جاري نیز 325 شرکت (که حدود 16 درصد شرکت هاي مشمول واگذاري می باشند) در فهرست واگذاري قرار دارند که به مرور زمان به روش

 
هاي مختلف هر کدام در فرآیند واگذاري قرار می گیرند. 

 
افزایش نقدشوندگی سهام عدالت با مصوبات جدید شوراي عالی بورس 

 
به نظرآزادسازي سهام عدالت پیچیده شده است آیا تدبیري براي رفع چالش مذکور بدون آسیب رسیدن به بازار سهام وجود دارد؟ 

دژپسند: در این خصوص ما تقریباً به صورت مستمر با کارشناسان و مسئولین ذیربط هم فکري می کنیم. چون به دنبال آن هستیم که فواید آزادسازي
سهام عدالت همراه با سهامداري توسط دارندگان سهام عدالت و عدم آسیب به دارایی آنها باشد. بسیاري از صاحبنظران معتقد هستند با توجه به ارزنده
بودن سبد دارایی سهام عدالت، افراد سهامداري کرده و از منافع کوتاه مدت (سود سالیانه) و بلندمدت (افزایش عرضه سهام) آن بهره مند شوند. چرا که
پورتفوي سهام عدالت شامل مجموعه سهام شرکت هاي بسیار معتبر و گلچین شده کشور است. بنابراین ما به دنبال آن هستیم که فرهنگ سهامداري

 
بلندمدت را براي این جامعه هدف، ترویج کنیم و بنابراین فروش آن را چندان توصیه نمی کنیم. 

اما از سوي دیگر به دنبال آن هستیم که قابلیت نقدشوندگی آن در بازار افزایش یابد و براي آن بازار سازي می کنیم. مصوبات چند هفته گذشته شوراي

 
عالی بورس که در آن صندوق هاي بادرآمد ثابت امکان خرید سهام عدالت را یافتند، از این جنس است. 

عملکرد خصوصی سازي در سال جاري چگونه بود وآیا شما رضایت دارید؟ امسال واگذاري در قالب ETFها نقش برجسته اي در عرضه و فروش سهام

 
متعلق به دولت داشت، در این خصوص برنامه شما چگونه بوده است؟ 

دژپسند: در سال جاري انتظار افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري ها را به چند علت داشتیم. اولین دلیل این بود که مجموعه عوامل و ارکان
سیاستگذاري و اجرایی حوزه خصوصی سازي، بر پایندي به توسعه فعالیت هاي بخش خصوصی و اجراي سیاستهاي کلی اصل (44) در زمینه خصوصی

 
سازي اجماع داشتند. لذا تلاش ها هم جهت شد تا شاهد عملکرد قابل توجه و درخشانی در این سال باشیم. 

موضوع دوم تلاش هایی بود که در سال 1398 صورت گرفت. با مطالعه اي که در این سال رخ داد، تغییر در روش ها و رویکردها مبتنی بر شرایط موجود
کشور انجام پذیرفت. این تغییرات راهبردي در نتایج عملکردي نیز خود را نشان داد و منجر به نتیجه گردید. در این ارتباط حداکثر سازي استفاده از
ظرفیت بازار سرمایه براي موضوع واگذاري ها چه به صورت عرضه خرد و چه به صورت عرضه بلوکی مد نظر قرار گرفت و با استفاده ظرفیت صندوق هاي
قابل معامله در بورس براي اولین بار براي واگذاري ها با پیگیري هاي فراوان، در سال جاري توانستیم بخش قابل توجه اي از عرضه هاي دولتی را در این

 
قالب به انجام برسانیم. 

موضوع سوم الزام اجتناب ناپذیر براي افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري بود. اگرچه معتقد هستم وصول درآمد براي دولت باید آخرین ملاك در
واگذاري ها باشد، اما با توجه به مقتضیات سال جاري و کاهش قابل توجه درآمدهاي حاصل از فروش نفت، تامین منابع مالی دولت از این طریق یکی از

 
اهداف واگذاري ها در سال جاري بود و نمی توان آن را کتمان کرد. در سال جاري تلاش ما افزایش شفافیت و ایجاد فضاي رقابتی در واگذاري ها بود. 

راجع به ETF ها، هم زیاد صحبت شده است، ما در سال جاري حدود 33 هزار میلیارد تومان عرضه داشتیم که از این میزان بیش از 18 هزار میلیارد
تومان آن در قالب دو ETF «دارایکم» شامل باقیمانده سهام دولت در بانک هاي ملت، تجارت، صادرات ایران و بیمه هاي البرز و اتکایی امین و «پالایش



یکم» شامل باقیمانده سهام دولت در پالایشگاه هاي تبریز، تهران، اصفهان و بندرعباس بود. همچنین 15 هزار میلیارد تومان در قالب عرضه تدریجی
انجام پذیرفت. این تحقق درآمد در عرضه سهام از سوي دولت در سال هاي اخیر بی سابقه بود و رشد قابل توجهی نسبت به سال قبل داشت. دلیل آن

 
هم تغییر شیوه واگذاري و ظرفیت سازي هایی بوده است که در بازار سرمایه به انجام رسید. 

ما با مطالعه به روش واگذاري از طریق ETFرسیدیم. در مطالعه اي که به انجام رسید مشخص شد که، عدم تحقق اهداف خصوصی سازي در بسیاري از
موارد ناشی از ویژگی هاي ذاتی روش مورد استفاده در واگذاري بوده است. براي نمونه در روش واگذاري از طریق مزایده به صورت نقد و اقساط، عایدي
دولت در زمان واگذاري نسبت به واگذاري از طریق بورس و روش ETF به حداقل می رسد. به عنوان مثال در واگذاري یکی از این شرکت ها به ارزش
1800 میلیارد تومان، با تعیین 100 میلیارد تومان حصه نقدي و اعمال دو سال تنفس، عملاً عایدي دولت در زمان واگذاري کاهش یافته است. در حالی
که عرضه صندوق واسطه گري مالی یکم، حدود شش هزار میلیارد تومان و عرضه صندوق پالایش یکم بیش از 12 هزار میلیارد تومان، منبع نقدي در

 
اختیار دولت قرار داد. 

در واگذاري یکی دیگر از بنگاه هاي اقتصادي که با روش مزایده انجام پذیرفت، در خصوص قیمت گذاري ابهامات متعددي وارد گردید، این در حالی
است که در واگذاري دو صندوق ETF بدون وجود ابهام، نحوه و شیوه قیمت گذاري و قیمت مورد معامله بصورت کاملا شفاف به اطلاع عموم مردم

 
رسید. 

همچنین در خصوص برخی از واگذاري ها به علت شفافیت پایین در روش و فرآیند واگذاري حساسیت در افکار عمومی بوجود آمده است. عدم وصول
اقساط قرارداد که به صورت عمده (بلوکی) از طریق بورس واگذار شده بود نمونه اي دیگر از عارضه هاي موجود در روش هاي خصوصی سازي است. در
واگذاري هایی که به روش نقد و اقساط انجام می پذیرد، ریسک عدم وصول اقساط در آینده همیشه وجود دارد به نحوي که خریداران شرکت هاي
واگذار شده به روش مزایده غالباً در بازپرداخت اقساط به مشکل برخورده و فراوانی آنها در جدول بدهکاران اقساط معوق سازمان خصوصی سازي بیشتر
از خریداران بلوك هاي بورسی می باشد. این موضوع خود باعث عدم تحقق منابع درآمدي بودجه دولت از ناحیه وصول اقساط قراردادهاي واگذاري شده
است. این در حالی است که به علت آنکه در واگذاري در قالب ETF مبلغ فروش در همان ابتدا بصورت نقد دریافت می شود، یعنی عملاً ریسک عدم

 
وصول اقساط در آینده بصورت کامل از بین می رود. 

 
خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از طریق عرضه در بورس منافع بیشتر و چالش هاي کمتري دارد 

عمده شواهد واگذاري انجام پذیرفته در سال هاي اخیر بیانگر آن است که خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از طریق عرضه در بورس منافع بیشتر و
چالش هاي کمتري را به دنبال داشته و باید اذعان داشت که واگذاري از طریق بازار سرمایه نسبت به روش هاي خارج از بازار (مزایده - مذاکره) ضمن
ترجیح قانونی، از مزایاي بیشتري برخوردار است. در سال جاري با حمایت هاي دولت و تصویب مجلس شوراي اسلامی، واگذاري باقیمانده سهام دولت در
قالب صندوق هاي سرمایه گذاري قابل معامله در بورس (ETF) به عنوان یک راهکار اجرایی براي اولین بار مورد استفاده قرار گرفت. انتخاب این روش

 
همراستا با عزم جدي دولت بر اجراي سیاست واگذاري صد درصدي به بخش خصوصی و رعایت اصول سلامت و شفافیت در واگذاري ها است. 

واگذاري از طریق ETF فرصتی را ایجاد می نماید که علاوه بر اجتناب از محدودیت هاي ناشی از روش هاي مزایده، مذاکره و عرضه بلوکی سهام در
بورس، گسترش مالکیت عمومی از طریق فروش به آحاد مردم رخ داده و جذب و هدایت نقدینگی جامعه به سمت فعالیت هاي مولد از طریق بازار
سرمایه اتفاق افتد. بدیهی است این امر علاوه بر توسعه و تعمیق بازار سرمایه، امکان فروش سهام در حجم ریالی بالا بصورت کاملا شفاف منجر به تامین

 
منابع به صورت نقد را فراهم آورده و ریسک عدم وصول اقساط در آینده را به صفر می رساند. 

در واقع چرا دولت براي واگذاري سهام در سال اخیر تنها از روش ETF استفاده کرد آیا بعد از عرضه صندوق پالایش یکم با این نحوه آزادسازي همچنان

 
موافق هستید. به عبارت ساده تر آیا نگرانی از تبعات واگذاري هاي مرسوم، مجلس و دولت را به سمت عرضه با استفاده از این روش سوق داد؟ 

دژپسند: قطعاً خیر این گونه نیست. در صحبت هاي قبلی تا حدودي به این سوال شما پاسخ دادم. همانگونه که گفتم این روش از واگذاري، داراي ویژگی

 
هایی است که سبب برتري آن نسبت به دیگر روش هاي واگذاري در شرایط کنونی می گردد. 

اولین ویژگی این روش امکان انتقال مالکیت به افراد بیشتري است، دوم اینکه چون هر شخص با هر سرمایه اي قادر است در اینگونه عرضه ها حضور

 
یابد، فرصت توزیع برابر میان آحاد جامعه فراهم می گردد. ویژگی سوم اینکه، چون تخفیف داده می شود، امکان توزیع ثروت بهبود پیدا می کند. 

از منظر تامین منابع نیز براي دولت ارجحیت دارد چرا که سریعتر به نتیجه می رسیم. عرضه بلوکی سهام برخی شرکت ها را چند بار تجربه کردیم و به
دلیل نبود متقاضی، موفق نبود. نیاز به منابع فراوان براي اندك متقاضیان و توجه به فضایی که در مورد خصوصی سازي، اخیراً به وجود آمده است
استقبال و تقاضا براي مشارکت در خرید بلوکی سهام شرکت ها را به نحو قابل توجه اي کاهش داده است، به نحوي که در جلسات متعدد، علی رغم ارائه

 
مشوق هاي مختلف باز هم بخش خصوصی تمایلی براي خرید بنگاه هاي دولتی از خود نشان نداد. 

در خصوص ETF این نقد به شما وارد است که انتقال مالکیت بدون مدیریت صورت پذیرفته است و شما خواهان ادامه این روش در سال آتی نیز



 
هستید؟ 

دژپسند: این ادعا صحیح نیست. در واقع در این روش واگذاري ما عدم همزمانی انتقال مدیریت شرکت هاي دولتی با واگذاري مالکیت آنها را داریم. در
خصوص ETF مدیریت تا پایان سال 1400 با دولت است و منطبق بر مفاد جزء (2) بند (الف) تبصره (2) قانون بودجه سال 1399، و تصریح اینکه
تشکیل این صندوق ها با مدیریت دولتی براي بلندمدت نباشد، در امیدنامه این صندوق ها آمده است که لاجرم پس از پایان این مهلت قانونی مدیریت
به سهامداران منتقل می شود. همچنین مکانیزم هاي لازم را نیز در این بخش پیش بینی کردیم. اگر سرمایه گذاري بتواند 1.5 درصد از مجموع
واحدهاي این صندوق را در مکانیزم بازار خریداري نماید به صورت خودکار امکان اعمال مدیریت در صندوق برایش فراهم می شود. یعنی هم مکانیزم

 
لازم را در بازار دیده ایم و هم براي خروج دولت از صندوق فرصت زمانی قرار داده ایم. 

نکته حائز اهمیت دیگر بخصوص در ارتباط با دارا یکم این است که، هم زمان با عملیاتی شدن واگذاري سهام این سه بانک و دو شرکت بیمه اي در قالب
ETF، آزادسازي سهام عدالت نیز انجام می پذیرد و انتقال مالکیت بخش بزرگی از سهام شرکت هاي مزبور به آحاد مردم اتفاق می افتد، بنابراین انتقال
بلافاصله مالکیت در این دو طرح در فاصله زمانی بسیار کوتاه سبب می شود عملاً حجم بزرگی از مالکیت و مدیریت بنگاه هاي اقتصادي دولتی به صورت
یکباره از دولت منفک شود. این شرایط می توانست، علاوه بر آنکه هر بنگاه را به صورت منحصر بفرد دچار مشکل نماید، بخش بانکی و بیمه اي کشور را
نیز با عدم اطمینان یا چالش هاي دیگري مواجه سازد. لذا به منظور کاهش آثار احتمالی نامطلوب یادشده، دوره زمانی اطمینان بخش یک و نیم ساله
براي فرآیند گذار پیش بینی شد، تا در این دوره تلاش شود، آثار غیرقابل پیش بینی انتقال مدیریت که ممکن است در برخی موارد قابل توجه نیز باشد،

 
کنترل شده یا به حداقل برسد. 

 
عرضه دارا دوم تا پایان سال در صورت فراهم بودن شرایط 

 
آیا صندوق دارا دوم و صندوق فولادي ها تا پایان سال عرضه خواهد شد؟ 

دژپسند: در خصوص عرضه صندوقهاي مذکور کمیته اي تشکیل شده است که با رصد دقیق شرایط و مقتضیات، زمان لازم براي عرضه آنها را تعیین می
نماید. در اینصورت اگر شرایط فراهم باشد و زمینه مشارکت عموم و فراگیري عرضه مهیا باشد آنگاه صندوق دارا دوم شامل باقیمانده سهام دولت در سه
بانک عرضه می شود. ما به دنبال تسریع در انتقال مالکیت و مدیریت شرکت هاي دولتی که در فهرست واگذاري قرار دارند و همچنین باقیمانده سهام

 
دولت در بسیاري از شرکت ها به بخش خصوصی و آحاد مردم هستیم. 

منبع: تسنیم



اورژانس کسب و کار راه اندازي می شود

منبع: بانکداري ایرانیشماره خبر:  88  |  تاریخ: 1399/10/09

معاون اشتغال وزارت کار از راه اندازي اورژانس کسب و کار خبر داد و گفت: این طرح در حال نهایی شدن است. براي حمایت از کارگران ایرانی
در دوران کرونا حدود 20هزار میلیارد تومان به واحدهاي کسب و کارپرداخت کردیم.

بانکداري ایرانی- معاون اشتغال وزارت کار از راه اندازي اورژانس کسب و کار خبر داد و گفت: این طرح در حال نهایی شدن است. براي حمایت از

 
کارگران ایرانی در دوران کرونا حدود 20هزار میلیارد تومان به واحدهاي کسب و کارپرداخت کردیم. 

به گزارش خبرنگار اقتصادي خبرگزاري تسنیم، همزمان با شیوع ویروس کرونا، صنایع متعدد دچار مشکل شدند که شاید بتوان به راحتی گفت که
بیشترین دود کرونا به چشم کارگران رفت.چرا که از یک سو,با حذف شدن اضافه کاري ها و گرانی کالاها، مشکلات معیشتی به سراغشان آمد و از سوي

 
دیگر بخشی از کارگران در سایه سنگین کرونا، بیکار شدند. 

در همین راستا بود که دولت با هدف حفظ اشتغال موجود در بنگاه ها و حمایت از کارگران، پرداخت تسهیلات حمایتی با نرخ سود ترجیحی 12درصد را
مصوب کرد تا در اختیار بنگاه هاي خدماتی و تولیدي آسیب دیده از کرونا قرار گیرد. پرداخت تسهیلات حمایتی به شاغلان کسب وکارهاي آسیب دیده

 
از کرونا و فعالان اقتصادي 14رسته منتخب از سیزدهم خرداد ماه آغاز شده و مشمولان براي گرفتن وام به بانک ها معرفی شده اند. 

 
جدیدترین خبرها و تحلیل هاي ایران و جهان را در کانال تلگرامی تسنیم بخوانید. (کلیک کنید) 

نرخ سود تسهیلات 12درصد و دوره بازپرداخت تسهیلات، با احتساب دوره تنفس از اول آبان ماه و به مدت دو سال است. وثایق و تضامینی که براي
دریافت تسهیلات از سوي بانک ها دریافت می شود، متفاوت و با ارائه سفته و معرفی ضامن خواهد بود. سقف مبلغ سفته نیز 1.5 برابر اصل سود

 
تسهیلات است. 

برابر اعلام وزارت کار، تسهیلات تا سقف 16میلیون تومان، نیازمند سفته فرد متقاضی یا چک به تشخیص بانک و تسهیلات 16میلیون تا 48میلیون

 
تومانی نیازمند سفته متقاضی یا چک به همراه یک ضامن است. تسهیلات 48تا 160میلیون تومانی، به سفته متقاضی یا چک با دو ضامن نیاز دارد. 

براي وام 160تا 200میلیون تومانی ارائه سفته متقاضی یا چک به همراه سه ضامن لازم است و براي درخواست تسهیلات بالاتر از200 میلیون تومان هم

 
ارائه تضمین صادره از سوي صندوق هاي ضمانت یا به تشخیص بانک ارائه وثیقه هاي متعارف موردنیاز است. 

عیسی منصوري،معاون اشتغال وزارت کاراز برنامه راه اندازي اورژانس کسب و کار خبرداد و گفت: این طرح در حال نهایی شدن است. راه اندازي اورژانس

 
کسب و کار در دستور کار قرار دارد و در حال نهایی شدن است. 

 
وي بیان کرد: از این اورژانس در دوره هاي اضطرار اقتصادي و طبیعی می توان استفاده کرد که توجه خاصی را به واحدهاي کسب و کار دارد . 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال ادامه داد: در دوران کرونا 20 هزار میلیارد تومان براي واحدهاي کسب و کار وکارفرمایانی که به نوعی بتوانند از

 
کارگران حمایت کنند اختصاص دادیم . 

منصوري افزود: همچنین یک بسته سیاستی نیز در مورد به کارگیري اتباع خارجی وجود دارد که در یک رشته فعالیت هاي خاصی بتوانند کار کنند و

 
تاکید بر حمایت از نیروي کار ایرانی است. 

منصوري با بیان اینکه در همه استان ها شاغلان و بیکاران زن سرپرست خانوار را به صورت تفکیک شده داریم گفت: همچنین با هماهنگی معاونت زنان



براي همه زنان سرپرست خانوار و جامانده از اشتغال و مشاغل خانگی یک برنامه فراگیر اجرا کرده ایم و به صورت پایلوت این برنامه در 9 استان اجرا شد
و هم اکنون در 31 استان اجراي آن ادامه دارد. همچنین شناسایی ، توانمندسازي و اقتصادي شدن زنان سرپرست خانوار در حال اجراست.



975 روستاي هرمزگان به شبکه ملی اطلاعات متصل شدند

منبع: روستا نیوزشماره خبر:  89  |  تاریخ: 1399/10/09

مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات هرمزگان گفت: 975 روستا در این استان در راستاي اجراي برنامه ششم توسعه به شبکه ملی اطلاعات
متصل شدند.

مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات هرمزگان گفت: 975 روستا در این استان در راستاي اجراي برنامه ششم

 
توسعه به شبکه ملی اطلاعات متصل شدند. 

احد قویدل فرد مدیر در این خصوص اظهار داشت: برنامه ششم توسعه وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات را

 
مکلف به اتصال 90 درصد روستاهاي بالاي 20 خانوار کشور به شبکه ملی اطلاعات کرده است. 

وي ادامه داد: 75 درصد روستاهاي بالاي 20 خانوار هرمزگان تا کنون به شبکه ملی اطلاعات متصل شده اند و امکان بهره گیري از کاربري هاي فناوري

 
اطلاعات براي مردم این روستاها فراهم شده است. 

وي اضافه کرد: 1331 روستاي بالاي 20 خانوار در هرمزگان وجود دارد که با اتصال 975 روستا به شبکه ملی اطلاعات، 87 درصد جمعیت روستاهاي

 
بالاي 20 خانوار این اسُتان زیر پوشش قرار گرفتند. 

مدیرکل فناوري اطلاعات و ارتباطات هرمزگان ابراز داشت: اهداف وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات از توسعه زیرساخت هاي ارتباطی در سطح شهرها و
روستاها را کاهش شکاف دیجیتالی با هدف توسعه کاربري هاي مبتنی بر ICT ، ایجاد اشتغال پایدار و همچنین دسترسی روستاییان به چهار خدمت

 
الکترونیکی اصلی دولت در حوزه هاي سلامت، آموزش، کشاورزي و بانکی است. 

قویدل فرد تصریح کرد: امید می رود با تکمیل پروژه هاي ارتباطی در حال اجرا در هرمزگان ضریب نفوذ شبکه ملی اطلاعات در روستاهاي بالاي 20
خانوار هرمزگان به 90 درصد برسد.



آزمون استخدامی شرکت پتروشیمی ایلام بزودي برگزار می شود

منبع: ایرناشماره خبر:  90  |  تاریخ: 1399/10/09

ایلام - ایرنا - معاون سیاسی و امنیتی استاندار ایلام ضمن تقدیر از پیگیري هاي استاندار ایلام براي بازگشت به کار کارگران پتروشیمی ایلام
گفت: آزمون استخدامی تامین نیروهاي واحدهاي تازه تاسیس پتروشیمی در دستور قرار گرفته است.

ایلام - ایرنا - معاون سیاسی و امنیتی استاندار ایلام ضمن تقدیر از
پیگیري هاي استاندار ایلام براي بازگشت به کار کارگران پتروشیمی
ایلام گفت: آزمون استخدامی تامین نیروهاي واحدهاي تازه تاسیس

 
پتروشیمی در دستور قرار گرفته است. 

به گزارش روابط عمومی استانداري، محمد نوذري روز سه شنبه در
نشست کمیسیون کارگري اظهار داشت: با پیگیري هاي استاندار
ایلام کارگران شرکت مجري طرح شیرین سازي میعانات گازي
مجتمع پتروشیمی با توجه به اینکه به عنوان پشتیبان شرکت

 
مشغول به کار بودند، به فعالیت خود ادامه می دهند. 

وي افزود: این شرکت می تواند در بحث گوگردسازي و دیگر فعالیت هاي مجتمع پتروشیمی، کارگرانی که در گذشته در احداث واحدهاي پتروشیمی

 
فعالیت می کردند را به کار خود بازگرداند. 

معاون سیاسی ، امنیتی استاندار ایلام با اشاره به پیگیري هاي صورت گرفته براي برگزاري آزمون استخدامی واحدهاي تازه تاسیس شرکت پتروشیمی

 
تاکید کرد: مقرر شد این آزمون براي تأمین نیروهاي واحدهاي جدید پتروشیمی به زودي برگزار و نیروهاي لازم از طریق این آزمون انتخاب شوند. 

 
به گزارش ایرنا، پتروشیمی ایلام در فاصله 18 کیلومتري از شهر ایلام قرار دارد. 

فاز دوم پتروشیمی ایلام شامل الفین و واحد شیرین سازي روز پنجشنبه هفته گذشته در آیینی با حضور استاندار ایلام و مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس

 
از طریق ویدیوکنفرانس توسط حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی رییس جمهوري افتتاح شد. 

پروژه الفین به عنوان الفین سیزدهم کشور با تلاش مدیران، متخصصان و کارکنان شرکت پتروشیمی ایلام و هلدینگ خلیج فارس و بدون حضور

 
لایسنسور و وندور خارجی پس از افتتاح توسط رییس جمهوري، وارد مدار تولید شد. 

ك هزار و 300 نفر در هنگام ساخت، 190 نفر مستقیم و 650 نفر هم غیرمستقیم از محل احداث و بهره برداري این طرح به کارگیري شده اند و 90

 
درصد پرسنل آن از مردم بومی استان ایلام هستند. 

فاز اول مجتمع پتروشیمی ایلام با هدف اشتغال زایی و رونق اقتصادي با حضور رییس جمهوري در سال 93 افتتاح و در مدار تولید قرار گرفت، این
مجتمع با حدود 2 هزار نیروي انسانی متخصص و کارگر، بزرگترین شرکت خصوصی در استان ایلام و همچنین بزرگترین مجتمع پتروشیمی در غرب

 
کشور است. 

 
برچسب ها 

 
- استانداري ایلام 



 
- ایلام 

 
- پتروشیمی 

 
- آزمون استخدامی 

- اشتغال پایدار



350 شغل در بخش صنایع دستی استان اردبیل ایجاد شد

منبع: ایرناشماره خبر:  91  |  تاریخ: 1399/10/09

اردبیل- ایرنا- معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان اردبیل گفت: 350 فرصت شغلی جدید در حوزه
صنایع دستی این استان در 9 ماه گذشته امسال ایجاد شده است.

اردبیل- ایرنا- معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی،
گردشگري و صنایع دستی استان اردبیل گفت: 350 فرصت شغلی
جدید در حوزه صنایع دستی این استان در 9 ماه گذشته امسال

 
ایجاد شده است. 

به گزارش ایرنا، ناصر محمودي روز سه شنبه در این زمینه اظهار
کرد: با وجود شیوع ویروس کرونا و تعطیلی بخش زیادي از فعالیت
ها در حوزه صنایع دستی از جمله تولید و فروش با پیگیري هاي
صورت گرفته این میزان اشتغال جدید در سطح استان اردبیل ایجاد

 
شده است. 

وي با اشاره به برگزاري دوره هاي آموزشی شاغلان حوزه صنایع دستی افزود: 9 ماهه سال جاري 47 نفر از علاقه مندان در دوره هاي آموزشی ویژه

 
شاغلان صنایع دستی در مناطق روستایی استان اردبیل شرکت کردند. 

معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان اردبیل بیان کرد: همچنین در این مدت 600 نفر در دوره هاي آموزشی

 
عمومی و تخصصی کوتاه مدت حضور یافتند و از آموزش هاي گوناگون در حوزه صنایع دستی بهره مند شدند. 

وي از برگزاري کارگاه هاي آموزش آشنایی صنعتگران و تولیدکنندگان با تجارت داخلی و خارجی خبر داد و اضافه کرد: امسال یک مورد کارگاه نیز در

 
این زمینه برگزار شد و در همین راستا برنامه ریزي شده است تا در دوران پساکرونا هم این کارگاه ها توسعه یابد. 

محمودي تاکید کرد: برنامه ریزي شده است تا در روزهاي باقی مانده از سال جاري در راستاي توسعه آموزش و اشتغال در بخش صنایع دستی، برنامه

 
هاي گوناگونی به اجرا درآید. 

بیش از 120 هزار نفر در استان اردبیل در 62 رشته صنایع دستی اشتغال دارند و چرم و ملیله، معرق کاري، مرصع و معرق سنگ، گلیم بافی، جاجیم
بافی، قالی بافی، پالازبافی، ورنی بافی، تراش شیشه، مسندبافی، سفالگري، چاقوسازي، قلم زنی و کاشی معرق از جمله صنایع دستی معروف این استان

 
است. 

 
برچسب ها 

 
- گردشگري 

 
- استان اردبیل 

- اشتغال زایی



اختصاص تسهیلات اشتغالزایی به 15 روستاي دزفول

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  92  |  تاریخ: 1399/10/09

150 میلیارد ریال تسهیلات اشتغالزایی با سود کم براي ایجاد

 
اشتغال جوانان 15 روستاي دزفول اختصاص یافت. 

مدیر صندوق کارآفرینی امید دزفول گفت: این صندوق در اقدامی
جهادي، پرداخت تسهیلات اشتغالزایی به کارآفرینان و جوانان بیکار

 
15 روستاي شهرستان دزفول را آغاز کرده است. 

لقمان داوودي افزود: این تسهیلات به جوانان روستا هاي رزگه،
پامنار، اسلام آباد (پاي قلعه)، وحدت، باغچه بان و بازارگه بخش

شهیون و روستا هاي سیف آباد، شاه آباد، شنگرعلیا، تعدادي از اهالی روستا هاي کهنک، شهید بهشتی و حسین کلولی بخش چغامیش و سردشت و

 
کارآفرینان روستا هاي قلعه طوق و بن جعفر بخش مرکزي در حال واگذاري است. 

وي گفت: با پایان فرآیند پرداخت تسهیلات اشتعالزایی این روستا ها که تا اواسط بهمن ماه ادامه داد، پیش بینی می شود بیش از 500 شغل وکسب کار

 
در جوامع روستایی و محلی شهرستان ایجاد، توسعه و تثبیت یابند. 

داوودي با اشاره به مشارکت فرمانداري، بخشداري ها، شوراها، دهیاري ها و بنیاد برکت در اجراي این طرح افزود: ایجاد کسب و کار هاي محلی و مورد
نیاز مناطق روستایی همچنین تولیدات بومی شهرستان در این طرح مورد توجه قرار گرفته است.



برگزاري جلسه مدیر کل دفتر مدیریت عملکرد، بازرسی و امور حقوقی استانداري قزوین و

مدیر صندوق کارآفرینی امید استان قزوین

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  93  |  تاریخ: 1399/10/09

با حضور نعمت الهی ، مدیر کل دفتر مدیریت عملکرد، بازرسی و
امور حقوقی استانداري در محل دفتر مدیر صندوق کارآفرینی امید
استان قزوین جلسه اي پیرامون نحوه بررسی و اعطاي تسهیلات به
درخواست هاي رسیده در سفر ریاست محترم جمهوري به استان
قزوین برگزار گردید. در این جلسه آمار تسهیلات پرداختی ، بودجه
تخصیص داده شده و نحوه هزینه کرد اعتبار مورد بحث و گفتگو

قرار گرفت.



همه مسئولین ما را در ارتقاء و توسعه شهرك هاي صنعتی لوشان و
خرشک حمایت کنند

همه مسئولین ما را در ارتقاء و توسعه شهرك هاي صنعتی لوشان و خرشک حمایت کنند

منبع: گیلان بهتر نوینشماره خبر:  94  |  تاریخ: 1399/10/09

فریبرز سعیدي کیا مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان گیلان با حضور در شهرستان رودبار با هوشنگ عباسقلی زاده فرماندار این
شهرستان دیدار و گفتگو کرد. عباسقلی زاده فرماندار شهرستان رودبار در این دیدار به بیان اهمیت و جایگاه شهرك هاي صنعتی در کشور

پرداخت و اظهار داشت: بدون شک شهرك هاي صنعتی بعنوان ...

فریبرز سعیدي کیا مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان
گیلان با حضور در شهرستان رودبار با هوشنگ عباسقلی زاده
فرماندار این شهرستان دیدار و گفتگو کرد. عباسقلی زاده فرماندار

شهرستان رودبار در این دیدار به بیان اهمیت و جایگاه شهرك هاي صنعتی در کشور پرداخت و اظهار داشت: بدون شک شهرك هاي صنعتی بعنوان

 
یکی از بازوان اصلی (...) 

فریبرز سعیدي کیا مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان گیلان با حضور در شهرستان رودبار با هوشنگ عباسقلی زاده فرماندار این شهرستان
دیدار و گفتگو کرد. عباسقلی زاده فرماندار شهرستان رودبار در این دیدار به بیان اهمیت و جایگاه شهرك هاي صنعتی در کشور پرداخت و اظهار داشت:

 
بدون شک شهرك هاي صنعتی بعنوان یکی از بازوان اصلی چرخه صنعت، تولید و اشتغال در کشور به شمار می روند. 

 
وي در ادامه افزود: شهرك هاي صنعتی پیش قراول توسعه، عمران و آبادانی کشور است. 

 
عباسقلی زاده گفت: بهره مندي از زیرساخت هاي صنعتی و مدیریت بهینه زیست محیطی مزیت استقرار صنعت در شهرك هاي صنعتی است. 

رئیس هیئت مدیره شرکت شهرکهاي صنعتی استان گیلان ضمن تشکر از زحمات فرماندار رودبار گفت: با تکمیل زیر ساخت ها و امکانات زیر بنایی در

 
شهرك ها و نواحی صنعتی و راه اندازي واحد هاي صنعتی، شاهد رشد اشتغال و توسعه صنعتی خواهیم بود. 

وي بیان داشت: توسعه صنعتی، کاهش آلایندگی و بار ترافیکی، کمک به توسعه کارآفرینی، ساماندهی صنایع کوچک و جذب سرمایه گذاران از مهم

 
ترین اهداف شهرك هاي صنعتی است. 

 
سعیدي کیا گفت: شهرك هاي صنعتی، کشور را براي تکیه بر تولید داخلی و خودکفایی آماده می کند. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان گیلان در پایان بیان داشت: شهرك صنعتی لوشان یکی از شهرك هاي مهم، قدیمی و با سابقه گیلان بوده
که شرکت هاي معتبر و توانمند در آنجا استقرار دارند. قطعا فعالیت در چنین شهرك وسیع و مهمی، کار ارزشمند و خطیري می باشد لذا از همه

 
مسئولین انتظار داریم که ما را در ارتقاء و توسعه هر چه بیشتر شهرك هاي صنعتی لوشان و خرشک حمایت نمایند. 

گفتنی است، مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان گیلان با حضور در شهرك صنعتی لوشان از تصفیه خانه فاضلاب این شهرك صنعتی بازدید
به عمل آورد.



آیین تجلیل از پژوهشگران، مدرسان، کارآفرینان برتر و فناور سال 99 دانشگاه جامع علمی

کاربردي استان بوشهر برگزار شد

شماره خبر:  95  |  تاریخ: 1399/10/09
منبع: دانشگاه جامع علمی

کاربردي

واحد استان بوشهر - به گزارش روابط عمومی دانشگاه جامع علمی کاربردي استان بوشهر، نظر به برگزاري هفته پژوهش و فناوري در روز هاي
7 و 8 دیماه سال جاري، آیین تجلیل از پژوهشگران و مدرسان برتر و کارآفرینان برتر و فناور سال 1399 ، روز دوشنبه 3 دي ماه سال جاري در

محل سالن کنفرانس واحد استانی بوشهر با ...

در مراسم مذکور دکتر شبیر اشکپور مطلق رئیس ستاد هفته پژوهش و فناوري دانشگاه جامع علمی کاربردي استان بوشهر، ضمن تشکر از عوامل
اجرایی گرامیداشت هفته پژوهش و فناوري، اعضاي کمیته هاي علمی، اجرایی و تبلیغات و اطلاع رسانی، به اهمیت گرامیداشت هفته پژوهش و فناوري
و حضور مؤثر همه مراکز آموزش علمی کاربردي سطح استان به منظورمعرفی و ارائه دستاوردها و یافته هاي پژوهشی  مرکز به عموم جامعه و عرضه
عملکردهاي تحقیقاتی و پژوهشی مدرسان خود براي تجاري سازي محصولات آنان و ارتباط بیشتر با خریداران دستاوردها اشاره و خواستار توجه بیشتر
مراکز آموزش علمی کاربردي به بالابردن امتیازات حوزه پژوهشی مراکز و ضرورت توسعه فعالیت هاي خود در زمینه هاي چاپ کتاب، مقاله و نشریات،

 
ارائه طرح هاي پژوهشی، برگزاري رویدادهاي شتاب، فعالیت بیشتر دفاتر کارآفرینی و نوآوري  و راه اندازي مراکز نوآوري شد. 

دکتر اشکپور مطلق برگزاري مراسم تجلیل از برگزیدگان حوزه پژوهش و فناوران را زمینه اي براي شنیدن اظهارات و پیشنهادات ارزنده پژوهشگران و
کارآفرینان از نزدیک و قدردانی از زحمات پژوهشگران برگزیده و کارآفرینان دانست و خواستار ارائه پیشنهادات اساسی از سوي پژوهشگران و مراکز

 
آموزشی به منظور برگزاري بهتر و مؤثرتر هفته پژوهش و فناوري در سال آتی شد. 

در ادامه جلسه هر یک از پژوهشگران برگزیده و برتر و کارآفرینان به معرفی خود، بیان مشکلات و ارائه پیشنهادات لازم براي توسعه فعالیت هاي پژوهش

 
و فناوري دانشگاه جامع علمی کاربردي استان پرداخت. 

در پایان مراسم نیز از برگزیدگان نهایی در حوزه مدرسان، پژوهشگران و فناوران برتر، دانشجو فناوران، کارآفرینان برتر، دفتر کارآفرینی و نوآوري برتر و
مرکز آموزش علمی کاربردي فعال در حوزه پژوهش و فناوري و نشریات علمی برتر تجلیل شد. شایان ذکر است مرکز آموزش علمی کاربردي شرکت
کشت و صنعت پاسارگاد تنگستان حائز رتبه برتر در بین مراکز آموزش علمی کاربردي استان در حوزه پژوهش و فناوري، دفتر کارآفرینی و نوآوري برتر

 
و نشریات علمی برتر در سال جاري گردید. 

 
 



 
 

 
 

 
 

 
 



 
 

 
 

 
 



 
 



نقش آفرینی طرح توسعه مشاغل خانگی در توسعه اشتغال

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  96  |  تاریخ: 1399/10/09

مسئول دبیرخانه طرح ملی توسعه مشاغل خانگی استان اردبیل، گفت: در قالب طرح توسعه مشاغل خانگی، آموزش هاي کاربردي و
توانمندسازي در جهت ایجاد اشتغال پایدار به مشمولان ارائه و زمینه توسعه کسب وکار براي آن ها فراهم خواهد شد.

مسئول دبیرخانه طرح ملی توسعه مشاغل خانگی استان اردبیل، گفت: در قالب طرح توسعه مشاغل خانگی، آموزش هاي کاربردي و توانمندسازي

 
در جهت ایجاد اشتغال پایدار به مشمولان ارائه و زمینه توسعه کسب وکار براي آن ها فراهم خواهد شد. 

به گزارش ایکنا از اردبیل، میثم ضارب نیا، مسئول دبیرخانه طرح ملی
توسعه مشاغل خانگی استان اردبیل، نهم دي ماه در جلسه طرح ملی
«توسعه مشاغل خانگی» که به همت جهاددانشگاهی استان اردبیل و با
حضور دهیاران و بخشداران شهرستان سرعین برگزار شد، ظرفیت سنجی،
شناسایی مزیت هاي نسبی و رقابتی بازار، آموزش و اتصال به بازار را از
مراحل اجراي این طرح برشمرد و افزود: در قالب این طرح آموزش هاي
کاربردي و توانمندسازي در جهت ایجاد اشتغال پایدار به مشمولان ارائه و

 
زمینه توسعه کسب وکار براي آن ها فراهم خواهد شد. 

وي با بیان اینکه مراحل اجراي این طرح توسط جهاددانشگاهی با برنامه
ریزي مدون در حال انجام است، یادآور شد: در فاز اول شناسایی فرصت با

توجه به نقاط قوت و ضعف استان 13 مزیت شغلی از جمله تولیدات چرم دست دوز، قالی بافی، بافندگی تابلو فرش، خیاطی لباس، رودوزي سنتی، گلیم
بافی، بسته بندي عسل، تولیدکننده گیاهان دارویی، کشت زعفران، ویرایشگر متون، مترجمی، برنامه نویسی و انیماتور به عنوان رشته هاي مورد حمایت

 
این طرح معرفی شده است. 

ضارب نیا ادامه داد: براي شناسایی مشمولان و جامعه هدف این طرح لازم است هماهنگی لازم بین دستگاه هاي اجرایی و بخش خصوصی شکل بگیرد تا

 
متقاضیان براي ثبت نام به سامانه inhb.ir به خوبی هدایت شوند. 

مسئول دبیرخانه طرح ملی توسعه مشاغل خانگی استان اردبیل به ارزیابی و پایش بیش از 500 متقاضی مشاغل خانگی از تعداد دو هزار و 200 ثبت نام
کننده این طرح در استان اشاره و تصریح کرد: در این مرحله اولویت شغلی و توانمندي افراد مورد بررسی قرار گرفته تا نسبت به آموزش و مهارت آموزي

 
اقدام شود و یا اگر متقاضی توانمندي لازم را داشته باشد با همکاري پیشران ها اشتغال و اتصال به بازار صورت خواهد گرفت. 

در این جلسه معاون برنامه ریزي و عمرانی فرمانداري شهرستان سرعین ضمن قدردانی از پیگیري مستمر جهاددانشگاهی استان براي اجراي طرح ملی

 
توسعه مشاغل خانگی، اظهار کرد: عملیاتی شدن اهداف این طرح می تواند در توسعه اشتغال استان نقش آفرینی کند. 

رشید عباسی بیان کرد: جهاددانشگاهی براي اجراي مناسب فاز هاي این طرح هماهنگی و ارتباط موثري را با مسئولان دستگاه هاي اجرایی استان ایجاد

 
کرده است که این امر به یقین در جهت دهی برنامه هاي اجرایی این طرح تاثیرات مثبتی خواهد داشت. 

وي خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه نیاز و مزیت هاي شغلی به خوبی در این طرح شناسایی شده است لازم است با اطلاع رسانی و آگاه سازي مردم از

 
مزیت هاي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی، مشمولان را شناسایی و آن ها را در مسیر توسعه کسب و کار هدایت کنیم. 

معاون برنامه ریزي و عمرانی فرمانداري شهرستان سرعین ادامه داد: با هم افزایی در اجراي موفق این طرح می توان دغدغه اشتغال استان را برطرف کرد

 
و به برخی کسب و کار هاي خانگی جایگاه مناسبی بخشید. 



عباسی افزود: پنج روستا با توجه به موقعیت جغرافیایی و میزان همکاري مردمی به عنوان پایلوت اجراي این طرح در شهرستان سرعین انتخاب شده

 
است تا با توجه به مزیت هاي شغلی هر روستا بتوان مشمولان را در قالب این طرح توانمند و وارد بازار کار کرد. 

انتهاي پیام



هلوکاست ویکتوریایی

منبع: فرهنگ امروزشماره خبر:  97  |  تاریخ: 1399/10/09

فرهنگ امروز/ محمود فاضلی دکتر محمدقلی مجد محقق ایرانی مقیم ایالات متحده امریکا متولد 1324 است. تحصیلاتش را در دانشگاه هاي سن
اندریو (1970) و منچستر (1975) و کرنل (1978) با درجه دکترا به پایان برد و سپس در دانشگاه هاي مختلف امریکا، از جمله دانشگاه پنسیلوانیا،
تدریس کرد. در این سال ها مقالات متعددي از مجد در نشریاتی چون مجله امریکایی اقتصاد کشاورزي، مجله مطالعات دهقانی، مجله بین المللی
مطالعات خاورمیانه، مطالعات خاورمیانه و مجله خاورمیانه انتشار یافته است. دکتر مجد از سال 1999 به طور تمام وقت به تحقیق و تالیف در حوزه
تاریخ معاصر ایران اشتغال دارد. کتاب هاي «سیاست تقسیم اراضی محمدرضا پهلوي، ایران دوران رضاشاه، غارت آثار باستانی ایران و قحطی بزرگ و
نسل کشی در ایران «1919–1917» مهم ترین آثار اوست. مجد چهره اي آشنا در تاریخ نگاري مستند به ویژه در دوره قاجار و پهلوي است و تاکنون
بیشتر آثار او به فارسی ترجمه شده و مورد استقبال قرار گرفته اند. کتاب «هلوکاست ویکتوریایی» تازه ترین اثر اوست که موضوع قحطی عظیم سال
هاي 1290 تا 1286 ه.ق در عهد ناصري را بررسی می کند. این اثر گامی نو در این عرصه است و تاکنون در آثاري که به بررسی رویدادهاي عهد ناصري
می پردازد، کمتر به آن پرداخته شده است. در یک دوره 75 ساله از 1869 تا 1944 میلادي ایران دچار سه قحطی شد که جان 25 میلیون نفر را
گرفت. در حالی که در فاصله 1950 -1850 جمعیت جهان بیش از دو برابر شد، جمعیت 10 الی 12 میلیونی ایران در سال 1944 رقم 11 میلیون نفر
گزارش شده در سال 1841 تغییري نکرده بود. کمتر کشوري را می توان یافت که رشد جمعیت یک سده آن در اثر قحطی نابود شده باشد. قحطی
بزرگ 1873-1869 که جان 12 میلیون ایرانی یا دوسوم جمعیت را گرفت، جایی در صفحات کتاب هاي تاریخ ندارد. قحطی ایران پیشگام قحطی هاي
بزرگ در چین، هند و شمال آفریقاست. سال ها پیش از هلوکاست هاي اواخر دوران ویکتوریا، هلوکاست مشابهی در ایران رخ داده بود. کل آثاري که در
غرب درباره این موضوع نوشته شده، سه مقاله علمی دو مقاله دیگر است که در آنها اشاراتی غیرمستقیم صورت گرفته است. در این مقالات اگرچه
پذیرفته شده که قحطی تمام کشور را در خود فرو برده اما اتفاق نظر درباره آغاز، مدت، شمار قربانیان و دلایل بروز قحطی بزرگ وجود ندارد. پژوهش
حاضر ظاهرا اولین کتابی است که به زبان انگلیسی منتشر می شود. مبناي این کتاب سفرنامه هاي اروپایی و امریکایی، از جمله سفرنامه هاي مقامات
انگلیسی که به واسطه مشاغل رسمی خود به ایران سفر کرده اند، گزارش هاي دیپلمات هاي انگلیسی، گزارش هاي روزنامه تایمز لندن و نیویورك تایمز،
اسناد ایرانی و گزارش ها و مکاتبات میسیونرهاي امریکایی است که خود شاهد قحطی بوده اند. یافته هاي این پژوهش نشان می دهند که با نگاهی
محافظه کارانه باید گفت 12 میلیون نفر از جمعیت 18 میلیون ایران از میان رفته اند یا مهاجرت کرده اند. اندوهبارتر اینکه به خاطر بستن مرز روسیه و
ترکیه عثمانی به روي ایرانیان در جولاي 1871، اکتریت عظیم این 12 میلیون نفر تلف شده اند. دست کم تا 1910 طول کشید تا ایران جمعیت خود را
در سال 1869 را بازیابد. ایران تقریبا شرایط عادي خود را بازیافته بود که قحطی بزرگ 1919-1917 بار دیگر ایران را در خود فرو می برد. به نوشته
نویسنده مقامات انگلیسی و بسیاري از ایرانیان، خشکسالی را دلیل بروز قحطی می دانند. «ماژور اولیور سنت جان» مدیر دفتر کمپانی تلگراف انگلیس و
ایران در تهران، درباره ریشه هاي قحطی می نویسد: «افزایش و پیشرفت قحطی در ایران به طور خلاصه به این دلایل است. از زمستان 4-1863، بارش

 
ها، مگر تنها در سال 

1865-6، به طور معمول کمتر از میانگین بوده است. دریاچه ها، چشمه ها و قنات ها هر تابستان در سراسر کشور پایین و پایین تر رفته اند. با این حال،
برداشت محصولات عموما خوب و فراوان بوده اند. در طول زمستان ششم، یعنی 70-1869، به ندرت برف و باران در روستاها آمد.» در 25 اکتبر 1871
در نشست لندن به دعوت کمیته امداد قحطی ایران، مقاله اي پخش شد که در 26 اکتبر 1871 در روزنامه تایمز نیز به چاپ رسید. متن کتاب بیشتر از
آنکه حاوي حرف هاي مولف آن باشد، دربردارنده متونی درباره این واقعه تلخ و به شدت طولانی در اسناد، نامه ها، روزنامه ها، خاطرات و کتاب هاي هم
عصر آن دوره تاریک است. به گفته محمد کریمی (مترجم کتاب) برگردان ادبیات ویکتوریایی به زبان امروز چندان ساده نبوده و تلاش کرده است تا حد
ممکن پیچیدگی هاي متن صد و اندي قبل بریتانیا و امریکا را براي مخاطب امروز ساده کند. در جاي جاي این اثر از افراد، موسسات و وقایعی نام برده
شده که چون موضوع کتاب نبوده اند در متن به آنها پرداخته نشده است، اما به گمان مترجم ضرورت داشت مختصر شرحی درباره آنها در حاشیه متن
اصلی کتاب گنجانده شود و تلاش کرده تا حد ممکن براي همه این موارد توضیحاتی از منابع مستند در دسترس باشد. مواردي نیز برگرفته از تصاویر
نسخ خطی در پانویس ها گنجانده شده است. بخشی که به عنوان تصاویر در انتهاي کتاب آمده، در نسخه انگلیسی نیست و این بخش با هماهنگی

 
نویسنده در انتهاي کتاب افزوده شده است. 

روزنامه اعتماد



وزیر گردشگري: بلیط هواپیما گران شد نتوانستیم به نمایشگاه هاي خارجی برویم

منبع: تیکشماره خبر:  98  |  تاریخ: 1399/10/09

تسنیم نوشت: وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی گفت: با توجه به اینکه تولیدکنندگان صنایع دستی در مناطق محروم و روستایی
نمی توانند ضمانت نامه بانکی براي اخذ تسهیلات بانکی تامین کنند اعطاي تسهیلات اشتغال زایی روستایی به آنها سخت است.

تسنیم نوشت: وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی گفت: با توجه به اینکه تولیدکنندگان صنایع دستی در مناطق محروم و روستایی

 
نمی توانند ضمانت نامه بانکی براي اخذ تسهیلات بانکی تامین کنند اعطاي تسهیلات اشتغال زایی روستایی به آنها سخت است. 

علی اصغر مونسان در نشست با فعالان حامی دولت میراث فرهنگی،
گردشگري و صنایع دستی استان که شامگاه دوشنبه در سالن اجتماعات
مرکز رشد دانشگاه آزاد قزوین برگزار شد اظهار داشت: در حوزه تسهیلات
اشتغال روستایی 3800 میلیارد تومان سهم وزارت میراث فرهنگی و
گردشگري است که تاکنون 500 میلیارد تومان از آن جذب و در قالب

 
تسهیلات بانکی در اختیار فعالان این حوزه قرار گرفته است. 

وي اضافه کرد: اما با توجه به اینکه تولیدکنندگان صنایع دستی در مناطق
محروم و روستایی نمی توانند ضمانت نامه بانکی براي اخذ تسهیلات بانکی تامین کنند، اعطاي تسهیلات اشتغال زایی روستایی به آنها سخت است. به

 
همین خاطر با وجود این که مجوز اعطاي این تسهیلات را اخذ کردیم اما اعطاي تسهیلات یاد شده به دلیل تشریفات بانکی مشکل است. 

مونسان ادامه داد: این آمادگی را داریم که منابع مالی مربوط به صندوق احیا و بهره برداري از اماکن تاریخی و فرهنگی را به حوزه صنایع دستی

 
اختصاص دهیم. 

وزیر میراث فرهنگی و گردشگري در بخش دیگري از سخنان خود درباره دلایل برگزار نشدن نمایشگاه هاي خارجی براي فعالان صنایع دستی و
گردشگري کشور گفت: تا قبل از گران شدن نرخ ارز در بخش گردشگري عمده هزینه ها را خود فعالان گردشگري تامین می کردند و ما حداکثر براي

 
تامین زمین نمایشگاهی یک کمکی به این فعالان می کردیم. 

مونسان افزود: اما در بخش صنایع دستی هزینه ها کاملاً به دوش وزرات خانه بود و متاسفانه با توجه به اینکه نرخ ارز و بلیت هواپیما شدیداً افزایش پیدا
کرده و در بسیاري اوقات بودجه ما ثابت و حتی کاهش داشته، نمی توانیم فعالان صنایع دستی را با هزینه وزارت خانه به نمایشگاه هاي خارجی اعزام

 
کنیم. 

وي ادامه داد: بنابراین وضعیت بودجه دولت براي ما گرفتاري ایجاد کرده و تحرك ما براي حضور در نمایشگاه هاي خارجی را کم کرده است. به همین
خاطر در فضاي مجازي طرح تجاري سازي، برندسازي و مارکتینگ صنایع دستی را دنبال می کنیم و در این حوزه نمایشگاه هاي صنایع دستی داخلی و

ملی را به شکل مجازي برگزار می کنیم.



2 میلیون نفر فعال مسجدي به کمک تولید بازي هاي ویدئویی می روند

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  99  |  تاریخ: 1399/10/09

ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري مساجد کشور(فهما) و بنیاد ملی بازي هاي رایانه اي در راستاي بهره گیري از امکانات و ظرفیت
سخت افزاري و نرم افزاري متقابل براي اجراي طرح ها و برنامه هاي مشترك تفاهم نامه همکاري امضا کردند.

ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري مساجد کشور(فهما) و بنیاد ملی بازي هاي رایانه اي در راستاي بهره گیري از امکانات و ظرفیت سخت

 
افزاري و نرم افزاري متقابل براي اجراي طرح ها و برنامه هاي مشترك تفاهم نامه همکاري امضا کردند. 

به گزارش ایکنا به نقل از اداره ارتباطات و امور بین الملل بنیاد ملی بازي
هاي رایانه اي، در مراسم امضاي تفاهم نامه همکاري ستاد هماهنگی
کانون هاي فرهنگی هنري مساجد کشور (فهما) و بنیاد ملی بازي هاي
رایانه اي که با حضور حجت الاسلام حبیب رضا ارزانی، رئیس ستاد فهما و
سیدصادق پژمان، مدیرعامل بنیاد ملی بازي هاي رایانه اي برگزار شد،
حجت الاسلام ارزانی با اشاره به عضویت بیش از دو میلیون نفر در بیش از
25 هزار کانون فرهنگی هنري مساجد تصریح کرد، این ظرفیت حضور

 
فعال تر ما در حوزه بازي هاي ویدئویی را ضروري می ساخت. 

رئیس ستاد فهما افزود: بسیار خوشحال هستیم که امروز این تفاهم نامه امضا می شود تا با همکاري و هم افزایی یکدیگر بتوانیم هم در حوزه آموزش و
هم در حوزه تولید محتوا در زمینه بازي هاي ویدئویی قدم هاي مهمی برداریم. وظیفه ما صرفاً به فعالیت در حوزه مساجد محدود نیست و باید به عرصه

 
بازي هاي ویدئویی که امروز جایگاه بسیار مهمی در کشور دارد، وارد شویم. 

وي افزود: استفاده از ظرفیت هاي بنیاد ملی بازي هاي رایانه اي براي آموزش بازي سازي که در ادامه می تواند منجر به تربیت نیروي کار و کسب درآمد
شود، براي اعضاي کانون هاي فرهنگی هنري مساجد کشور بسیار ارزشمند است. ضمن اینکه ارائه آموزش هاي آنلاین در حوزه بازي سازي موجب

 
تسري موضوع عدالت اجتماعی براي ناطق دورافتاده و محروم کشور که امکان دسترسی به چنین فضاهاي آموزشی را ندارند، خواهد شد. 

حجت الاسلام ارزانی همچنین در حوزه تولید بازي هاي ویدئویی از آمادگی این ستاد براي همکاري مشترك با بنیاد ملی بازي هاي رایانه اي در خصوص
تولید محصولات فاخر خبر داد و افزود: در میان کانون هاي فرهنگی هنري مساجد پتانسیل و ظرفیت بسیار خوبی براي حضور در این عرصه وجود دارد

 
و امیدارم این تفاهم نامه کمک کند که این اتفاق مبارك زودتر شکل بگیرد. 

آمادگی بنیاد براي آموزش بازي سازي به اعضاي کانون هاي مساجد مدیر عامل بنیاد ملی بازي هاي رایانه اي در مراسم امضاء این تفاهم نامه نیز گفت:
وجود بیش از 25 هزار کانون فرهنگی هنري مساجد در سراسر کشور نشان دهنده سرمایه و پشتوانه مردمی محکمی براي انجام اقدامات فرهنگی است.
شبکه نیروي انسانی در سراسر کشور در کانون هاي فرهنگی هنري مساجد، ظرفیت بسیار مناسبی است که بنیاد براي پیشبرد اهداف خود در حوزه

 
فرهنگ سازي براي مصرف بازي هاي دیجیتال به شدت به آن نیاز دارد. 

سیدصادق پژمان تصریح کرد: به موضوع بازي هاي دیجیتال می توان با رویکردهاي متفاوتی چون ابعاد صنعتی، هنري، فرهنگی، ترویجی و رسانه اي آن
نگاه کرد. تعداد و طیف سنی کاربران بازي هاي دیجیتال نشان می دهد که عموم مردم به نحوي درگیر این حوزه هستند و با توجه به حضور بیشتر
کودکان، نوجوانان و جوانان در این عرصه ما نیازمند کار فرهنگی و تربیتی بیشتر در این زمینه هستیم. به نظر می رسد در شرایط کنونی مساجد و

 
دستگاه هاي فرهنگی ما نیاز به استفاده بیشتر از این ابزار براي پیشبرد اهداف تربیتی و فرهنگی هستند. 



وي افزود: در کنار تمام مشکلاتی که بازي ها می توانند براي کسانی که آموزش لازم براي مواجه سازي با این رسانه را ندیده اند، ایجاد کند اما ظرفیت
ها و پتانسیل موجود در آن به لحاظ مولفه هاي فرهنگی، ترویجی و ارزشی در هیچ رسانه دیگري به این وسعت وجود ندارد. اگر بخواهیم صنعت بازي
هاي دیجیتال را از بعد مخاطب، گردش مالی، ضریب نفوذ و طیف سنی با رسانه صنعت سینما که مورد استقبال مردم هم هست مقایسه کنیم، حتما با
اختلاف چشمگیري کفه ترازو به سمت بازي هاي ویدئویی سنگینی خواهد کرد. بنابراین لازم است این ظرفیت امروز بیشتر از قبل شناسایی شود. از این
جهت ما علاقمند هستیم که تمام دستگاه هاي فرهنگی نسبت به موضوع بازي هاي دیجیتال حساس باشند و از همکاري آنها با بنیاد و استفاده از

 
ظرفیت هاي آنها استقبال می کنیم. 

مدیرعامل بنیاد ملی بازي هاي رایانه اي با اشاره به محدودیت ها و مشکلات آموزش بازي سازي در کشور، گفت: طی 10 سال گذشته بخش عمده
آموزش هاي ما در این حوزه در شهر تهران متمرکز بوده؛ اما قبل از شیوع کرونا ظرفیت هاي آموزش هاي مجازي در بنیاد ایجاد شد که بعد از آن
زیرساخت هاي آن توسعه پیدا کرد و امروز توانایی ارائه آموزش هاي بازي سازي به سراسر کشور براي استعدادیابی و ارتقاي سطح فنی فعالان این حوزه
را داریم. ارائه این آموزش ها از سویی می تواند کمک مهمی به مهارت آموزي و افزایش ظرفیت هاي اشتغال در علاقمندان به این حوزه کند و از سوي
دیگر با توجه به فقر نیروي انسانی در مجموعه اکوسیستم بازي هاي ویدئویی می توانیم از این آموزش ها براي تربیت نسل جدید نیروي انسانی

 
متخصص بهره بگیریم. 

پژمان تصریح کرد: در این راستاد طی تفاهم نامه میان بنیاد با معاونت پرورشی و فرهنگی وزارت آموزش و پرورش کانال مدرسه بازي سازان فردا با
رویکرد ارائه آموزش هاي بازي سازي به دانش آموزان سراسر کشور ایجاد شده و استقبال خوب دانش آموزان نشان می دهد که تشنگی و عطش زیادي
در این حوزه وجود دارد. این مدل را می توانیم با کانون هاي فرهنگی هنري مساجد نیز ادامه دهیم. گشایش این مسیر می تواند علاوه بر آموزش، منجر
به آموزش هاي بزرگتري در این حوزه مانند نحوه مواجهه کاربران با بازي ها، معرفی ظرفیت هاي بازي هاي ویدئویی و تغییراتی که می توانند در سبک

 
زندگی ایجاد کنند، شود. 

مدیرعامل بنیاد با تأکید بر استفاده از ظرفیت بازي هاي جدي براي پیشبرد اهداف مورد نظر در کانون هاي فرهنگی هنري مساجد از آمادگی بنیاد براي
تولید بازي هایی با این رویکرد خبر داد و افزود: این اتفاق می تواند باعث توسعه بازي هاي جدي در میان کانون هاي فرهنگی هنري مساجد در
شهرهاي مختلف شود. در حوزه سواد بازي نیز می توان در قالب کارگاه ها خانواده ها و کاربران بازي ها را با موضوع سواد بازي هاي ویدئویی آشنا کرد
که این رویکرد در معاونت هدایت فرهنگی و آموزش بنیاد دنبال می شود. در خصوص برگزاري مسابقات نیز این ظرفیت وجود دارد که با همکاري بنیاد

 
و ستاد مسابقاتی در سطح کانون ها برگزار شود تا علاوه بر وجه سرگرمی آن، از دل این مسابقات بازیکنان حرفه اي نیز شناسایی شوند. 

پژمان پیش از امضاي این تفاهم نامه همچنین تاکید کرد: رویکرد ما در این بنیاد کار عملیاتی است و صرفا به دنبال امضاي یک تفاهم نامه نیستیم، بلکه
نگاه کاربردي داریم. تلاش داریم امضاي این تفاهم نامه روي کاغذ نماند و از زمانی که موضوع این تفاهم نامه در بنیاد مطرح شد، به صورت جدي درباره

 
برنامه هاي مختلف این تفاهم نامه و نحوه اجرایی کردن آن برنامه ریزي شده است. 

انتهاي پیام



همکاري ایران و پاکستان با بازگشایی مرز ریمدان دو چندان شده است

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  100  |  تاریخ: 1399/10/09

کوثري گفت: با توجه به سابقه فرهنگی و تاریخی بسیار دیرینه بین جمهوري اسلامی ایران و پاکستان، بستر همکاري این 2 کشور با بازگشایی
مرز ریمدان دو چندان شده است.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از زاهدان ،ابوذر
کوثري معاون سیاسی و اجتماعی استاندار سیستان و بلوچستان در
پی درگذشت سرتیپ عمران کاشف چوهدري وابسته نظامی و دفاعی
سفارت پاکستان در ایران که پس از افتتاح مرز رسمی ریمدان در
مسیر بازگشت به تهران، بدلیل سانحه تصادف فوت کرده با
عبدالجبار دیتهو سرکنسول جدید این کشور در زاهدان دیدار و

 
مراتب تسلیت مقامات سیستان و بلوچستان را اعلام کرد. 

وي در این نشست با اشاره به اهمیت رروابط 2 کشور گفت: با راه
اندازي مرز ریمدان می توان شاهد رشد اقتصادي و فرهنگی بود چرا که 2 کشور ایران و پاکستان داراي روابط دیرینه اقتصادي تاریخی و فرهنگی

 
هستند. 

 
معاون سیاسی و اجتماعی استاندار سیستان و بلوچستان همچنین انتصاب عبدالجبار دیتهو سرکنسول جدید پاکستان در زاهدان را تبریک گفت. 

سرکنسول جدید پاکستان در زاهدان نیز در این نشست ضمن تشکر از حضور و ابراز همدردي معاون سیاسی و اجتماعی استاندار سیستان و بلوچستان و
سایر مقامات استان گفت: ما قدردان زحمات شما هستیم چرا که تا به امروز با تعاملات بسیار خوب در کنار ما بوده اید و امیدوارم با توجه به بازگشایی

 
مرز جدید ریمدان، شاهد رشد و توسعه مراودات و مناسبات 2 کشور باشیم. 

عبدالجبار دیتهو افزود: بستر همکاري بین 2 کشور در همه زمینه ها مهیا بوده و با بازگشایی مرز ریمدان که یکی از ده ها ظرفیتی که می تواند فعال
شود، امیدواریم روند رو به رشد همکاري ها با شتاب بیشتري ادامه پیدا کند و شاهد بازگشایی مرز پیشین و در سایر حوزه ها نیز شاهد فعالیت هاي

 
روزافزون بین دو کشور باشیم. 

او با بیان اینکه خوشحالیم که درك متقابل از مسائل بین 2 کشور ایجاد شده خاطرنشان کرد: این نکته بسیار مهمی بوده و تمام تلاشمان این است که

 
در تمامی ابعاد چه در بحث کنسولی و چه سایر حوزه ها و موضوعات، تمام اهتمام 2 طرف براي حل و فصل مناسبات دو جانبه استمرار داشته باشد. 

مرز ریمدان ایران و گبد پاکستان با حضور محمد اسلامی وزیر راه و شهرسازي و وزیر تولیدات دفاعی پاکستان و مسئولانی از وزارتخانه هاي کشور،

 
خارجه و صنعت و معدن 29 آذرماه امسال به صورت رسمی افتتاح شد. 

 
با افتتاح مرز رسمی ریمدان تبادل کالا به صورت قانونی انجام و تردد مسافر نیز با گذرنامه صورت خواهد گرفت. 

مرز ریمدان دشتیاري در نقطه صفر مرزي ایران و پاکستان با چابهار 120 کیلومتر و تا گوادر پاکستان حدود 70 کیلومتر فاصله دارد، این نقطه بهترین
مسیر و راه دسترسی ایران به 37 درصد جمعیت جهان در پاکستان، چین و هند است لذا توجه به زیرساخت هاي کامل و استاندارد این مرز براي توسعه

 
روابط تجاري و اقتصادي از الزامات است. 



هزاران نفر از مردم مرزنشین جنوب بلوچستان، تعاونی هاي مرزنشینان و تجار ایرانی و پاکستان چشم انتظار تکمیل و آماده سازي زیرساخت هاي لازم
براي جابجایی قانونی کالا و مسافر از این مرز بودند که پیگیري هاي مردم و مسوولان نتیجه داد و مشکلات یکی پس از دیگري در حال مرتفع شدن

 
است و در چند روز اخیر با اعلام افتتاح رسمی مرز ریمدان از سوي مسوولان پاکستان و ایران بارقه امید در دل مرزنشینان روشن شده است. 

مرز ریمدان ظرفیت و توانمندي مناسبی براي صادرات و واردات کالا، انتقال زائران پاکستانی و گردشگران و مسافران دارد و از آنجایی که فاصله آن تا
بندر گوادر پاکستان حدود 70 کیلومتر است اتباع کشور دوست و همسایه می توانند از این مسیر به دشتیاري و چابهار و سپس از طریق ناوگان زمینی و

 
هوایی به شهرهاي مذهبی و مناطق تفریحی و گردشگري ایران سفر کنند. 

با فعال شدن مرز رسمی ریمدان در محدوده شهرستان محروم و دورافتاده دشتیاري فرصتی ارزشمند براي ایجاد اشتغال و رونق تجارت و امرار معاش
بهینه مرزنشینان فراهم می شود.



ایجاد 350 مورد اشتغال در بخش صنایع دستی اردبیل

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  101  |  تاریخ: 1399/10/09

معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان اردبیل گفت: از ابتداي سال تا پایان آذرماه 350 مورد اشتغال
جدید در بخش صنایع دستی در سطح استان اردبیل ایجاد شد.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
اردبیل، ناصر محمودي، معاون صنایع دستی اداره کل میراث
فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان اردبیل گفت: با وجود
شیوع ویروس کرونا و تعطیلی بخش اعظمی از فعالیت ها در حوزه
صنایع دستی اعم از تولید و فروش، با پیگیري هاي انجام شده از
ابتداي سال تا پایان آذرماه 350 مورد اشتغال جدید در بخش صنایع

 
دستی در سطح استان اردبیل ایجاد شد. 

او با اشاره به برگزاري دوره هاي آموزشی شاغلین صنایع دستی بیان کرد: در 9 ماهه امسال 47 نفر از علاقمندان در دوره آموزش شاغلین صنایع دستی

 
مناطق روستایی در سطح استان شرکت کرده اند. 

معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان اردبیل ادامه داد: در این مدت همچنین 600 نفر در دوره هاي آموزشی

 
عمومی و تخصصی کوتاه مدت حضور یافته و از آموزش هاي مختلف صنایع دستی بهره مند شدند. 

محمودي از برگزاري کارگاه هاي آموزش آشنایی صنعتگران و تولیدکنندگان با تجارت خارجی و داخلی خبر داد و گفت: امسال یک مورد کارگاه در این

 
زمینه برگزار شده که برنامه ریزي شده تا در ایام پساکرونا این کارگاه ها توسعه یابد. 

او افزود: برنامه ریزي شده تا در ایام باقیمانده از سال در راستاي توسعه آموزش و اشتغال در بخش صنایع دستی برنامه هاي مختلفی اجرا شود که تلاش
و جدیت بر عملیاتی کردن این برنامه هاست.



اورژانس کسب و کار راه اندازي می شود

منبع: صبحانه آنلاینشماره خبر:  102  |  تاریخ: 1399/10/09

معاون اشتغال وزارت کار از راه اندازي اورژانس کسب و کار خبر داد و گفت: این طرح در حال نهایی شدن است. براي حمایت از کارگران ایرانی
در دوران کرونا حدود 20هزار میلیارد تومان به واحدهاي کسب و کارپرداخت کردیم.

به گزارش صبحانه،همزمان با شیوع ویروس کرونا، صنایع متعدد
دچار مشکل شدند که شاید بتوان به راحتی گفت که بیشترین دود
کرونا به چشم کارگران رفت.چرا که از یک سو,با حذف شدن اضافه
کاري ها و گرانی کالاها، مشکلات معیشتی به سراغشان آمد و از

 
سوي دیگر بخشی از کارگران در سایه سنگین کرونا، بیکار شدند. 

در همین راستا بود که دولت با هدف حفظ اشتغال موجود در بنگاه
ها و حمایت از کارگران، پرداخت تسهیلات حمایتی با نرخ سود
ترجیحی 12درصد را مصوب کرد تا در اختیار بنگاه هاي خدماتی و
تولیدي آسیب دیده از کرونا قرار گیرد. پرداخت تسهیلات حمایتی
به شاغلان کسب وکارهاي آسیب دیده از کرونا و فعالان اقتصادي

 
14رسته منتخب از سیزدهم خرداد ماه آغاز شده و مشمولان براي گرفتن وام به بانک ها معرفی شده اند. 

نرخ سود تسهیلات 12درصد و دوره بازپرداخت تسهیلات، با احتساب دوره تنفس از اول آبان ماه و به مدت دو سال است. وثایق و تضامینی که براي
دریافت تسهیلات از سوي بانک ها دریافت می شود، متفاوت و با ارائه سفته و معرفی ضامن خواهد بود. سقف مبلغ سفته نیز 1.5 برابر اصل سود

 
تسهیلات است. 

برابر اعلام وزارت کار، تسهیلات تا سقف 16میلیون تومان، نیازمند سفته فرد متقاضی یا چک به تشخیص بانک و تسهیلات 16میلیون تا 48میلیون

 
تومانی نیازمند سفته متقاضی یا چک به همراه یک ضامن است. تسهیلات 48تا 160میلیون تومانی، به سفته متقاضی یا چک با دو ضامن نیاز دارد. 

براي وام 160تا 200میلیون تومانی ارائه سفته متقاضی یا چک به همراه سه ضامن لازم است و براي درخواست تسهیلات بالاتر از200 میلیون تومان هم

 
ارائه تضمین صادره از سوي صندوق هاي ضمانت یا به تشخیص بانک ارائه وثیقه هاي متعارف موردنیاز است. 

عیسی منصوري،معاون اشتغال وزارت کاراز برنامه راه اندازي اورژانس کسب و کار خبرداد و گفت: این طرح در حال نهایی شدن است. راه اندازي اورژانس

 
کسب و کار در دستور کار قرار دارد و در حال نهایی شدن است. 

 
وي بیان کرد: از این اورژانس در دوره هاي اضطرار اقتصادي و طبیعی می توان استفاده کرد که توجه خاصی را به واحدهاي کسب و کار دارد . 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال ادامه داد: در دوران کرونا 20 هزار میلیارد تومان براي واحدهاي کسب و کار وکارفرمایانی که به نوعی بتوانند از

 
کارگران حمایت کنند اختصاص دادیم . 

منصوري افزود: همچنین یک بسته سیاستی نیز در مورد به کارگیري اتباع خارجی وجود دارد که در یک رشته فعالیت هاي خاصی بتوانند کار کنند و

 
تاکید بر حمایت از نیروي کار ایرانی است. 

منصوري با بیان اینکه در همه استان ها شاغلان و بیکاران زن سرپرست خانوار را به صورت تفکیک شده داریم گفت: همچنین با هماهنگی معاونت زنان



براي همه زنان سرپرست خانوار و جامانده از اشتغال و مشاغل خانگی یک برنامه فراگیر اجرا کرده ایم و به صورت پایلوت این برنامه در 9 استان اجرا شد
و هم اکنون در 31 استان اجراي آن ادامه دارد. همچنین شناسایی ، توانمندسازي و اقتصادي شدن زنان سرپرست خانوار در حال اجراست./ تسنیم



دولت هفت تپه 2400 میلیاردي را 6 میلیارد تومان فروخت

منبع: نماشماره خبر:  103  |  تاریخ: 1399/10/09

نماینده مردم تهران در مجلس گفت: مالک هفت تپه یک و نیم میلیارد دلار ارز دولتی را دچار چرخش کثیف در کشور کرده است.

نماینده مردم تهران در مجلس گفت: مالک هفت تپه یک و نیم میلیارد دلار ارز دولتی را

 
دچار چرخش کثیف در کشور کرده است. 

به گزارش نما، احمد نادري نماینده مردم تهران در مجلس شوراي اسلامی در نشست
علنی امروز (سه شنبه 9 دي) پارلمان در جریان سؤال از دژپسند وزیر اقتصاد ودارایی در
خصوص علت استنکاف سازمان خصوصی سازي از اجراي رأي صادره از سوي دیوان
محاسبات مبنی بر خلع ید مالک شرکت هفته تپه چیست، اظهار داشت: هفت تپه تبدیل
به یک پاشنه آشیل براي نظام جمهوري اسلامی ایران شده آن هم با ناکارآمدي هایی که

 
در دولت آقاي روحانی ما مشاهده می کنیم. 

وي افزود: ماجرا از این قرار است که یک ابرمتهم ارزي حدود یک و نیم میلیارد دلار ارز می گیرد که به خارج برود و کالاي اساسی مورد نیاز مردم را

 
تأمین کند و به داخل کشور وارد کند تا مردم از آن متنعم شوند. 

نماینده مردم تهران در مجلس شوراي اسلامی در ادامه عنوان کرد: این فرد پول را در این اتاق می گیرد و در اتاق بغل آن را تبدیل به ریال می کند و
بدون اینکه دلاري از این پول را خارج از کشور کند و بدون اینکه کالایی وارد کشور شود و این پول یک و نیم میلیارد دلار شروع به چرخش کثیف در
کشور می کند و نهایتا تبدیل به یک منبع براي یک سري کارهاي غیرقانونی می شود. گزارشات آن هم موجود است و در حال رسیدگی در دادگاه است

 
و مراجع امنیتی هم این را تصدیق می کنند. 

وي تصریح کرد: با بخش اندکی از این پول یعنی حدود 6 میلیارد تومان هفت تپه را خریداري می کند یعنی منشأ خرید هفت تپه همان ارزي است که
از دولت گرفته است. زمانی که هفت تپه خریداري می شود مالک آن شروع به یکسري کارها می کند که در امنیت استان و زندگی و معیشت کارکنان

 
اختلال ایجاد می کند و باعث می شود که رسانه هاي بیگانه شروع به بمباران خبري در راستاي اهداف نظام سلطه کنند. 

نادري در ادامه سؤال خود از وزیر امور اقتصادي و دارایی اظهار داشت: هفت تپه حدود 30 هزار هکتار زمین دارد، این مساحت چیزي غیر از کارخانجات،

 
ماشین آلات و ادوات است که توسط دولت آقاي روحانی به این ابر متهم ارزي (مالک شرکت هفت تپه) واگذار شده است. 

وي افزود: این فرد البته یک شریک هم دارد که هر دو متولد 67 و 68 هستند، البته یک شریک هم دارد که در حال حاضر در زندان به سر می برد که

 
این فرد در سال 88 مطابق گزارشی که در منابع امنیتی وجود داشت، رابط مالی با جریان نفاق در خارج از کشور بوده است. 

 
دولت محکم پشت ابرمتهم به فساد ایستاد 

نادري بر همین اساس اضافه کرد: سه دستگاه نظارتی سازمان بازرسی کل کشور، دیوان محاسبات و سازمان خصوصی سازي گزارش دادند که این فرد
اهلیت و صلاحیت ندارد و باید این خصوصی سازي لغو شود. این نامه صالحی رئیس معزول سازمان خصوصی سازي توسط آقاي دژپسند است که به
آقاي جهانگیري معاون اول رئیس جمهور نوشته که ایشان اهلیت ندارد و قرارداد باید فسخ شود، اما گویی براي دولت این بحث ناموسی شده و محکم

 
پشت این ابرمتهم به فساد ایستاده است و کارگران را اذیت می کند. 

این نماینده مجلس یازدهم در بخش دوم از سخنانش خاطرنشان کرد: از مجمع نمایندگان استان خوزستان و نمایندگان فهیم خوزستان تشکر می کنم



 
که همه آنها پاي این کار بودند و پاي موضوع خلع ید مالک هفت تپه ایستاده اند. 

وي ادامه داد: مطابق بررسی هاي ما در مجلس و ارزیابی هاي دیوان محاسبات و سازمان بازرسی و سازمان خصوصی سازي سه تخلف عمده در این بین

 
اتفاق افتاده است. 

نادري نحوه واگذاري شرکت هفت تپه، عدم اهلیت و صلاحیت مالک هفت تپه و همچنین عدم نظارت بر شیوه اداره شرکت هفت تپه پس از واگذاري را

 
از جمله تخلفات محرزي خواند که توسط دستگاه هاي مذکور تخلف شناخته شده است. 

 
شرکت 2400 میلیارد تومانی را 6 میلیارد تومان فروختند 

نماینده مردم تهران در مجلس شوراي اسلامی اظهار داشت: شرکتی با آن عظمت را واگذار کرده اند، ارزش واقعی آن 2400 میلیارد تومان بوده که
همان موقع یعنی سال94، 290 میلیارد تومان قیمت گذاري کرده اند و آقایان دولتی مجدد آنها 25 درصد تخفیف دادند و نهایتا 210 میلیارد تومان به

 
ایشان دادند که نهایتا 6 میلیارد تومان بیشتر پرداختی نداشته است. 

وي ادامه داد: در باره عدم اهلیت مالک شرکت هفت تپه همین بس که به قدري ناکارآمد و ناتوان بوده و نتوانسته این شرکت را اداره کند که میزان
تولید شکر که آن موقع 60 هزار تن شکر سفید بوده اکنون به زیر 20 هزار تن شکر زرد رسیده است که این شکر تازه باید تبدیل به شکر سفید شود که

 
این نشان از عدم اهلیت دارد. 

نادري همچنین یادآور شد: مالک شرکت هفت تپه نه اهلیت امنیتی دارد و نه اهلیت مدیریتی دارد. داشتن پول آن هم پولی با منشأ مشخص کثیف که

 
ملاك قابل اتکایی نیست. 

 
آقاي دژپسند! صلاحیت وزارت ندارید 

وي درباره عدم نظارت بر شیوه اداره شرکت هفت تپه نیز عنوان کرد: آقاي دژپسند خیلی عجیب است. بنده شک کردم. یا شما قانون را نمی دانید یا
اینجا گونه اي دیگر آن را بیان می کنید که در هر صورت شما صلاحیت وزارت اقتصاد را ندارید. شما می دانید در قانون خصوصی سازي آمده است و
وزارت اقتصاد باید بر این روند نظارت کند و تولید نباید متوقف شود و کارگران نباید اخراج شود و روند نباید متوقف شود. این چه حرفی است که شما

 
می زنید؟ و می گویید قوه قضائیه باید بررسی کند. شما طبق قانون موظف هستید. 

وي اضافه کرد: بر اساس اظهارات منابع امنیتی استان در کشور و بر اساس مستندات موجود در این مدت این فرد متهم به فساد تقریبا هر سه چهار ماه

 
که حقوق به کارگران داده، هر سه چهار ماه کارگران اعتراض کرده اند و تقریبا هیچ حقوقی در این چند سال بدون اعتراض پرداخت نشده است. 

نادري همچنین خاطرنشان کرد: اشتغال را کاهش دادند و کارگران را تهدید می کنند و نکته جالب این است که همه اینها با پشتیبانی استاندار
خوزستان صورت می گیرد. استاندار خوزستان که رئیس شوراي تأمین استان هم هست، با امنیتی کردن فضا و جو هفت تپه و استان همیشه از این
مالک فاقد اهلیت هفت تپه دفاع کرده، البته رابطه مالی همسر استاندار خوزستان با این متهم و ابر متهم در دادسرا رسیدگی شده و پرونده هنوز مفتوح

 
است. 

وي ادامه داد: آقایان دولتی! آقاي دژپسند و آقاي استاندار خوزستان! کارگر، حقوق ساده خود را می خواهد، چرا از متعرضان و ظالمان حقوق کارگران
دفاع می کنید. در این 7 سالی که دولت نئو لیبرال شما بر سر کار بوده، دولت به اصطلاح تدبیر و امید با این رویکرد غلط این قدر خون دل به دل

 
کارگران کردند. چرا اینقدر به کارگران ظلم می کنید. همه اینها به کنار جواب خدا را چه می دهدي. 

نادري بیان کرد: تابستان امسال که ورد کردیم چند نوبت و چند ماه به وزیر اقتصاد وقت دادیم تا این موضوع را حل کند. در شوراي داور نشستند و
گفتند تا آخر امسال این موضوع را حل می کنند و حتی گفتند تا آخر امسال به این مالک وقت میدهیم که با پیگیري ما رئیس سازمان خصوصی سازي
نامه اي به شوراي داوري زد و به صراحت اعلام که این مالک فاقد اهلیت است و باید واگذاري لغو شود. آقاي دژپسند چه کار کردید. دو روز بعدت از آن

شما همین رفیق37 ساله خود را برکنار کردید؛ چراکه جرم او این بود که به شوراي داوري نامه زده بود که باید این واگذاري لغو شود. 



وي بیان کرد: آقاي دژپسند به ما بگویید چه دستی در دولت است که از این متهم به فساد کلا ن حمایت می کند. این را براي ما بازگو کنید. چه کسانی
مدافع سینه چاك آقاي اسدبیگی در دولت هستند و چرا آقاي جهانگیري و آقاي آشنا شروع کردند علیه بنده، سید نظام الدین موسوي و علی خضریان و

 
دیگران لجن پراکنی کردند و به ما توهین کردند. چه دست هایی در دولت است که از این متهم حمایت می کند. این را براي ما بازگو کند. 

وي در بخش پایانی سخنانش گفت: ما مخالف خصوصی سازي نیستیم، آقاي دژپسند یک تصویري را در مجلس ترسیم کرد که گویی یک مشت
کمونیست ریختند که خصوصی سازي را با خاك یکسان کنند و اینها آدم هایی هستند که با خصوصی سازي و سیاست هاي اصل 44 قانون اساسی

 
مشکل دارند. نه آقا جان! ما مشکل نداریم، آقاي دژپسند هدف از خصوصی سازي چیست؟ 

وي افزود: هدف از خصوصی سازي در درجه اول این است که تولید بالا برود، حال تولید بالا رفته است. در هفت تپه این اتفاق افتاده است. من تعجب
می کنم از این نحوه حرف زدن شما. به ما انگ نزنید ما با فساد مخالفیم. ملت بزرگ و نمایندگان شریف ما با خصوصی سازي موافقیم در صورتی که
خصوصی سازي بر روال خود پیش برود و مطابق اصل و سیاست هاي 44 باشد. چه کسی گفته که ما با خصوصی سازي مخالفیم. ما با فساد و رانت
مخالفیم که به یک جوان فاقد اهلیت و فاقد کارآمدي یک ابر شرکت را واگذار می کنید و این گونه همه را به خاك سیاه می کشاند و تبدیل به یک

 
مسأله امنیتی می شود. رسانه هاي معاند را ببینید، چقدر در این سال ها علیه نظام جمهوري اسلامی ایران لجن پراکنی کردند. ما با اینها مخالفیم. 

وي ادامه داد: شما هفت تپه را با دشت مغان مقایسه کنید. در دشت مغان نه اعتراض کارگري بود نه کاهش تولید و نه مشکل عدم اهلیت وجود داشت،
افقط تخلف در واگذاري وجود داشت که هیأت واگذاري آن را لغو کرد و مورد رسیدگی تام و تمام قرار گرفت. چطور شرکت هفته تپه اي که یک ابرمتهم
ارزي با اتهامات فساد و با یک شریکی که در سال 88 طبق اعلام منابع امنیتی با سازمان مجاهدین خلق و منافقین ارتباط داشته از این فرد دفاع می

 
کندي و یک شرکت را به او وگذار کردید و حاضر هم نیستید کوتاه بیایید. 

وي بیان کرد: آقاي دژپسند اگر این شرکت براي شما بود هم این گونه رفتار می کردیم. این بیت المال است. این فرد (مالک هفت تپه) معروف به
سلطان رشوه است و هیچ حد و مرزي ندارد. از روزي که ما وارد مجلس شدیم چندین پیشنهاد به ما داده است که چه می خواهید، چقدر می خواهید و
آن هم کجا و چگونه آن را تأمین می کنید. شما از این فرصت رشوه دارید حمایت می کنید. ظلم زیادي که این فرد به خانواده کارگران کرده است را
چگونه جبران می کنید. تولید ملی را که متوقف شده است را چگونه جبران می کنید. سرمایه اجتماعی نظام جمهوري اسلامی که رفته چگونه بازمی
گردانید. 7 بانک در پرونده این آدم، متهم هستند و به طریق اولی بانک مرکزي هم متهم است کیف پر از سکه اي که این فرد به مدیرعامل بانک مرکزي
داد، در دادگاه اثبات شده است. منشأ این پول 12 هزار سکه در کوران ارزي و در بحران سکه از همین پولی که واگذار کردید خریداري کرده و این

 
اخلال در نظام بانکی کشور است. آقاي دژپسند اینها را پاسخ دهید. 

وي بیان کرد: آقایان دولتی و مسئولانی که از یک ابرمتهم به فساد دفاع می کنیم از آه زن و بچه کارگران بترسید. این ظلم را متوقف کنید. البته مجلس

 
هم که عصاره فضایل ملت است به شما اجازه نمی دهد. از تیر آه مظلوم ظالم امان نیابد؛ پیش از نشانه خیزد از دل فغان کمان را. 

منبع: فارس



بانک توسعه تعاون در طرح آشتی با آموزش مشارکت می کند

منبع: شبکه بانک و بیمهشماره خبر:  104  |  تاریخ: 1399/10/09

به گزارش شبکه خبري بانک و بیمه "بینا" به نقل از روابط عمومی بانک توسعه تعاون، معاون مدیرعامل بانک توسعه تعاون از اهداي چندین
دستگاه تلویزیون پیشرفته از سوي این بانک به طرح آبا (آشتی با آموزش) خبر داد. محمد ذوالفقاري معاون مالی و پشتیبانی بانک توسعه تعاون

در جلسه با معاون وزیر آموزش ...

معاون مدیرعامل بانک توسعه تعاون از اهداي چندین دستگاه
تلویزیون پیشرفته از سوي این بانک به طرح آبا (آشتی با آموزش)

 
خبر داد. 

به گزارش شبکه خبري بانک و بیمه "بینا" به نقل از روابط عمومی
بانک توسعه تعاون، معاون مدیرعامل بانک توسعه تعاون از اهداي
چندین دستگاه تلویزیون پیشرفته از سوي این بانک به طرح آبا

 
(آشتی با آموزش) خبر داد. 

محمد ذوالفقاري معاون مالی و پشتیبانی بانک توسعه تعاون در جلسه با معاون وزیر آموزش و پرورش اظهار داشت: این بانک به عنوان حامی بخش
تعاون، رویکرد اجتماعی عمیقی را در سیاست ها و راهبردها دنبال می کند و همواره فعالیت فرهنگی با نگاه مسئولیت اجتماعی را سرلوحه کار قرار داده

 
است. 

ذوالفقاري خاطرنشان کرد: بانک توسعه تعاون با سازمان مدارس و مراکز غیردولتی و توسعه مشارکت هاي مردمی در طرح پوشش تحصیلی دانش آموزان
بازمانده از تحصیل وارد همکاري شده و با اهداي چندین دستگاه تلویزیون پیشرفته و متناسب با نیاز طرح، در تجهیز کلاس ها و جلسات آموزشی این

 
طرح مشارکت نموده است. 

معاون مالی و پشتیبانی بانک توسعه تعاون گفت: ازآنجایی که این طرح به دنبال آموزش افرادي است که به دلایل گوناگون اجتماعی، فرهنگی، اقتصادي
و جغرافیایی به دنبال تحصیل نبوده اند، فراگیري طرح به رشد و توسعه سرمایه انسانی در کلیه مناطق جغرافیایی کمک شایانی می کند و اهداف طرح با
اهداف بخش تعاون که توانمندسازي افراد و افزایش سطح برخورداري اقشار ضعیف از مواهب اجتماعی و اقتصادي می باشد همپوشانی بسیاري دارد، کما
این که شعب بانک توسعه تعاون در برخی مناطق جغرافیایی که پوشش شبکه بانکی در آنجا بسیار کمرنگ است حضور دارند و در تکمیل طرح هاي
اجتماعی دولت ازجمله اشتغال پایدار روستایی و عشایري، حمایت از سیل زدگان و زلزله زدگان و پرداخت یارانه نقدي به اقشار کم برخودار نقش مهمی

 
بر عهده دارند. 

ذوالفقاري همچنین به بسترهاي مناسب همکاري میان بانک توسعه تعاون و سازمان مدارس و مراکز غیردولتی اشاره نمود و گفت: این دو نهاد به لحاظ
پوشش جغرافیایی مناطق در سراسر کشور فعالیت دارند و انعقاد قراردادهاي عاملیت و تفاهم نامه هاي همکاري می تواند در هم افزایی دو سازمان در

 
سطح کشور مثمر ثمر واقع گردد. 

در این جلسه شهریار فولادوند معاون وزیر آموزش و پرورش و رئیس سازمان مدارس و مراکز غیردولتی و توسعه مشارکت هاي مردمی اظهار داشت: طرح
آبا باهدف پوشش تحصیلی دانش آموزان بازمانده از تحصیل در تکمیل رسالت و مأموریت وزارت آموزش و پرورش مطرح شده و به اجرا در آمده است و
هر سازمان که در این طرح مشارکت می کند در این برنامه ملی نقش ارزنده اي را ایفا می کنند. چنانچه جامعه هدف این طرح در روستاهاي دورافتاده و
کم برخوردار در سطح مناسبی از نعمت تحصیل برخوردار شوند، سطح فرهنگی و اجتماعی منطقه ارتقا یافته و زمینه هاي رفع فقر و افزایش رفاه در این



 
مناطق به نحو بهتري مهیا می شود. 

شهرام بخشا رئیس اداره کل روابط عمومی بانک توسعه تعاون نیز گزارشی از فعالیت هاي بانک با رویکرد مسئولیت اجتماعی ارائه داد و خاطرنشان کرد:
مدیران ارشد بانک همواره بر همکاري با نهادهاي فرهنگی و آموزشی اجتماعی تأکید ورزیده اند و اقدامات مشترکی را براي ارتقاء سطح رفاه اجتماعی

کم برخوردار به اجرا درآورده اند.



راه اندازي اورژانس کسب و کار در دستور کار قرار دارد

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  105  |  تاریخ: 1399/10/09

معاون کارآفرینی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از برنامه راه اندازي اورژانس کسب و کار خبر داد و گفت: این طرح در حال نهایی شدن است.

معاون کارآفرینی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از برنامه راه اندازي
اورژانس کسب و کار خبر داد و گفت: این طرح در حال نهایی شدن

 
است. 

به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از وزارت کار، تعاون و رفاه
اجتماعی، عیسی منصوري، در نشست گفت و شنود حقوق
شهروندي که با حضور جمعی از فعالان و صاحبنظران عرصه حقوقی
برگزار شد، به تشریح فعالیت هاي این وزارتخانه با محوریت حقوق
شهروندي در حوزه هاي رفاهی، معیشتی، زنان سرپرست خانوار،

 
کودکان، سالمندان و روستاییان پرداخت. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی به اقدامات این معاونت در حوزه زنان سرپرست خانوار و اشتغال پرداخت و گفت: راه

 
اندازي اورژانس کسب و کار در دستور کار قرار دارد و در حال نهایی شدن است. 

 
وي توضیح داد: از این اورژانس در دوره هاي اضطرار اقتصادي و طبیعی می توان استفاده کرد که توجه خاصی را به واحدهاي کسب و کار دارد. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر کار ادامه داد: در دوران کرونا 20 هزار میلیارد تومان براي واحدهاي کسب و کار و کارفرمایانی که به نوعی بتوانند

 
از کارگران حمایت کنند اختصاص دادیم. 

منصوري افزود: همچنین یک بسته سیاستی نیز در مورد به کارگیري اتباع خارجی وجود دارد که در یک رشته فعالیت هاي خاصی بتوانند کار کنند و

 
تاکید بر حمایت از نیروي کار ایرانی است. 

وي در مورد منشور حقوق شهروندي نیز گفت: در این مورد دو نکته ویژه داریم و آن بحث مالکیت و حقوقی براي نیروي کار شهروندان در حوزه کار و
اشتغال است که براي اولین بار نه از منظر بنگاه کسب و کار بلکه از منظر حقی که خود انسان دارد، به آن پرداخته ایم و انسان محوري در آن به عنوان

 
مسئله دیده شده است. 

منصوري توضیح داد: در همه استان ها شاغلان و بیکاران زن سرپرست خانوار را به صورت تفکیک شده داریم. همچنین با هماهنگی معاونت زنان براي
همه زنان سرپرست خانوار و جامانده از اشتغال و مشاغل خانگی یک برنامه فراگیر اجرا کرده ایم و به صورت پایلوت این برنامه در 9 استان اجرا شد و هم

 
اکنون در 31 استان اجراي آن ادامه دارد. 

 
به گفته وي، همچنین شناسایی، توانمندسازي و اقتصادي شدن زنان سرپرست خانوار در حال اجراست. 

در ادامه نشست سید هادي قره سید رومیانی، معاون حقوقی، مجلس و امور استان ها نیز اتصال سازماندهی شده میان دانشگاه صاحب نظران و نخبگان
را با امور اجرایی کشور با اهمیت ارزیابی کرد و گفت: فعالیت هاي بسیاري در این چند سال انجام گرفته که به اطلاع رسانی دقیق به مردم نیازمند است،

شفافیت نیز سر لوحه فعالیت هاي این وزارتخانه قرار گرفته است.



وزیر اقتصاد:عرضه دارا دوم تا پایان سال درصورت فراهم بودن شرایط

منبع: پارسینهشماره خبر:  106  |  تاریخ: 1399/10/09

وزیر اقتصاد با انتقاد از واگذاري دارایی هاي دولتی به شیوه رد دیون گفت: این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی داشته است،
یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم توسط نهاد هاي تخصصی آنهاست.

به گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران به نقل از شبکه اخبار اقتصادي و دارایی ایران (شادا) به نقل از خبرگزاري تسنیم، وزیر امور اقتصادي و
دارایی فرصتی را در اختیار این خبرگزاري قرار داد تا با ایشان در ارتباط با موضوع چالش برانگیز خصوصی سازي در کشور و مسائل مرتبط به آن به
گفتگو بپردازد. در این گفتگو که در دو بخش منتشر می شود بیشتر به رویکرد هاي وزارت امور اقتصادي و دارایی در این حوزه پرداخته شده و آسیب

 
شناسی خصوصی سازي در کشور مورد سوال قرار گرفته است. 

سوال: آقاي دکتر با توجه به سوابق علمی و اجرایی جنابعالی در حوزه اقتصاد ایران و کسوت استادي دانشگاه در این زمینه، سوال اولم را آغاز می کنم.
چرا تا این حد اقتصاد کشور ما دولتی است و ریشه حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور به کجا بر می گردد؟ چرا در کشور ما خصوصی سازي تا این حد

 
اهمیت دارد؟ 

دژپسند: این یک سوال کلیدي است و پاسخ به آن باید با لحاظ جنبه هاي مختلف صورت پذیرد. عملا ریشه یابی تاریخی حضور پررنگ دولت در اقتصاد
کشور سبب می شود تا به بسیاري از ابهامات پاسخ داده شود. در طی سالیان متمادي، در اقتصاد ایران به دلیل نقصان در توسعه کارآفرینی و عدم شکل
گیري طبقه کارآفرین-سرمایه¬دار به معناي واقعی، دولت نقش اصلی در سرمایه گذاري کشور داشته است. این موضوع از زمانیکه تغییرات در ساختار
اقتصادي کشور ها و دنیا سرعت بیشتر گرفت، کاملا به چشم می آید. این بحث در دوره حکومت پهلوي اول آغاز و پس از آن شتاب گرفت و در دهه 40
شمسی در نتیجه افزایش درآمد هاي نفتی بروز عینی پیدا کرد. در طی این سال ها در نتیجه افزایش درآمد هاي نفتی، توان سرمایه گذاري دولت
افزایش قابل توجه یافت و حضور دولت در بنگاه هاي سرمایه بر و بزرگ مقیاس بسیار پررنگ شد. هر چند در همان دهه 40 و تحت عنوان انقلاب سفید

 
منشور مشارکت کارگران در امور مختلف ابلاغ شد، اما در عمل اتفاقی رخ نداد و همچنان حضور دولت در اقتصاد با سرعت بیشتر ادامه پیدا کرد. 

این روند، در طی بیست سال انتهایی حکومت پهلوي ادامه یافت و نقش دولت در بخش هاي صنعت و خدمات به نحو قابل توجه اي افزایش یافت،

 
چنانکه سهم دولت از ارزش افزوده در اوایل دهه 40 از حدود 7 درصد ارزش افزوده به بیش از 11 درصد در اواخر دوره پهلوي افزایش یافت. 

پس از انقلاب اسلامی گسترش حضور دولت در اقتصاد در نتیجه اقتضائات دیگري پررنگ تر شد. در همان سال هاي ابتدایی، ملی شدن برخی صنایع به
این امر دامن زد. پس از آن نیز به سبب وقوع جنگ تحمیلی، اداره کشور در آن شرایط، حضور مقتدر و برجسته دولت را نیازمند بود و نقش دولت در
اقتصاد برجسته تر گردید. در نتیجه در طی سال هاي متمادي به انحاء مختلف بویژه برداشت ناصحیح و تصدي گرایانه از اصل (44) قانون اساسی نقش

 
دولت در اقتصاد کشور بویژه در سرمایه گذاري و مالکیت افزایش یافت و هم اکنون نیز ما همچنان با این موضوع رو به رو هستیم. 

 
در این فرایند تاریخی از چه زمانی ما به خصوصی سازي پرداختیم؟ 

دژپسند: در سال هاي اولیه پس از جنگ تحمیلی، و حدود سال 1369 اولین مباحث مربوط به خصوصی سازي و لزوم آن مطرح شد. خصوصی سازي در
آن سال هاي ابتدایی با مصوبات دولت انجام می پذیرفت. اما دیري نگذشت که به دلیل نبود زیرساخت هاي حقوقی و قانونی لازم، چالش هاي آن نیز
هویدا شد. از اینرو در سال 1373 مجلس شوراي اسلامی ورود کرد و اولین قوانین مرتبط در این حوزه به تصویب رسید. ابلاغ این قانون سبب شد تا
خصوصی سازي در ایران وارد مرحله جدیدي شود. سه سال قبل از ابلاغ قانون برنامه سوم توسعه براي خصوصی سازي در اقتصاد کشور، سال هاي
طلایی بود. در آن سال ها یک تبصره موسوم به تبصره (35) در قانون بودجه تصویب شد که درآن اختیارات قانونی گسترده اي در اختیار دولت براي
خصوصی سازي قرار گرفت. مطابق این تبصره دولت می توانست بدون رعایت همه قوانین دائمی علی الخصوص قانون مصوب سال 1373 واگذاري ها را

 
به انجام برساند. این یک قانون بسیار طلایی بود، اما باز هم مشاهده می کنیم عملکرد چندان قابل توجه اي رخ نمی دهد. 

این روال با فراز و فرود هایی ادامه داشت، تا در برنامه سوم توسعه یک فصل از این مجموعه با در نظر گرفتن تجربیات سال هاي قبل بصورت کامل به



این موضوع اختصاص داده شد تا هم خصوصی سازي قانونمند شود و هم اجراي آن سرعت بگیرد. یکی از خروجی هاي اصلی این قانون نهادسازي و

 
شکل گیري سازمان خصوصی در اجراي ماده (15) این قانون و با تغییر اساسنامه سازمان مالی گسترش مالکیت واحد هاي تولیدي بود. 

در آن قانون روش واگذاري (که در آن زمان بیشتر به صورت مذاکره صورت می پذیرفت)، قیمت گذاري (که این دو مورد هم اکنون نیز به عنوان مهم
ترین مشکلات در خصوصی سازي مطرح می باشند.) و نهاد متولی واگذاري مهم ترین مباحثی بودند که به آن ها پرداخته شد. هر چند در برنامه سوم
نیز در نتیجه فضاي نامناسب و برخورد هایی که با دست اندرکاران خصوصی سازي در کشور صورت گرفته بود، امور مربوط به خصوصی سازي با تشکیک

 
و به نوعی ترس پیگیري می شد و تا همین اواخر نیز این موضوع قابل مشاهده است. 

در برنامه چهارم توسعه بازهم با آسیب شناسی صورت گرفته، یک بخش مفصل به خصوصی سازي اختصاص یافت و در این قانون هم تلاش شد تا

 
اختیاراتی براي این امر به دولت داده شود که با مخالفت شوراي نگهبان در مغایرت با اصل 44 قانون اساسی مواجه شد. 

اما پس از آن نقطه عطفی در خصوصی سازي با ابلاغ سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی رخ داد. این سیاست ها را می توان به عنوان منشور
حیاتی براي انقلاب اقتصادي و گذار اقتصاد ایران از یک اقتصاد دولت-بازار به یک اقتصاد بازار-دولت نام برد. آنچه از این سیاست ها انتظار می رفت،

 
تحول در اقتصاد کشور بود که با تقویت بخش خصوصی، نقش دولت را در اقتصاد مقید به حوزه هاي خاص نماید. 

در اوایل سال 1384 ابلاغ این سیاست ها، یک فضاي امید بخشی در جامعه شکل گرفت به یاد دارم در اولین سالگرد ابلاغ این قانون جلسه اي با حضور
مقام معظم رهبري و مشارکت فعالین اقتصادي و مسئولین دولتی برگزار شد و رهبري در این جلسه بحث هاي جدي را مطرح کردند و بر ضرورت اجراي
آن تاکید داشتند. تا جایی که من یادم هست اینگونه برداشت شد که ایشان خودشان اجراي این سیاست ها را شخصاً پیگیري خواهند کرد و پس از آن

 
نیز در مقاطع زمانی مختلف به شدت از آن حمایت کردند. 

با تغییر دولت عزم بر خصوصی سازي به نحو چشمگیري کاهش یافت و فضا به نحوي بر علیه این رویکرد تغییر کرد. اما با ابلاغ سیاست هاي راهبردي و
بسیار مهم نظام درباره بند (ج) اصل چهل و چهار قانون اساسی در نیمه دوم سال 1385 و تکمیل شدن مفاد این منشور الزام اجراي آن بصورت ضمنی

 
و عینی مورد تاکید قرار گرفت. 

مهم ترین اتفاقی که در سال 1385 رخ داد، مصوبه اي است که با نام سهام فراگیر در اواخر دولت آقاي خاتمی طراحی و در دولت تصویب شده بود و با
اعمال اصلاحاتی با عنوان سهام عدالت به مرحله اجرا درآمد. پس از آن نیز قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) در قالب تجمیع یک لایحه و یک

 
طرح در مجلس تدوین و ابلاغ گردید. 

در طی این سال ها نیز واگذاري ها با رویکرد هاي مختلف در طی سال هاي متفاوت به انجام رسید. در دوره اي واگذاري سهام در قالب رد دیون دولت

 
غالب بود و در دوره اي هم مزایده. 

مروري بر این دوره هاي تاریخی به ما نشان می دهد، علاوه بر اینکه نقش دولت در اقتصاد کشور همیشه پررنگ بوده است، هیچ دوره آرامی براي

 
خصوصی سازي در کشور وجود نداشته است یا اگر در کوتاه زمانی این امکان بوجود آمده است از این فرصت به خوبی بهره برداري نشده است. 

از زمان ابلاغ سیاست هاي اصل 44 تا کنون بیش از 15 سال گذشته است، نظر شما در این ارتباط چیست؟ به صورت کلی عملکرد آنرا چگونه ارزیابی

 
می کنید؟ 

دژپسند: من از ابتداي دوره ي مسئولیت ام در وزارت اقتصاد، با شناخت از روند پرچالش اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) و بویژه خصوصی سازي در
کشور، از معاونت اقتصادي وزارتخانه خواستم ضمن مطالعه اي جامع، آسیب شناسی کامل و دقیقی از اجراي این قانون بویژه فرآیند خصوصی سازي در
کشور ارائه کند. چرا که خصوصی سازي بخش مهمی از قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل 44 است. به نظر من اگر ما باز هم فرصت را از دست می
دادیم و نمی توانستیم به صورت جامع با یک آسیب شناسی دقیق رویکرد ها را طراحی مجدد کنیم، آنگاه یک پانزده سال دیگر نیز می گذشت و ما

 
بازهم دستاورد قابل توجهی نداشتیم. 

بر اساس قانون، وزارت اقتصاد موظف است عملکرد قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل (44) را گزارش دهد. در سنوات گذشته رویه مرسوم این بود که



براي انجام این تکلیف قانونی، گزارشات از دستگاه هاي اجرایی مختلف اخذ، ادغام و یکپارچه و ارائه می شد. ولی در سال گذشته تلاش کردیم این
گزارش را با رویکرد جدیدي که واقعا از آن می توان به تحلیل عملکرد نام برد، به انجام برسانیم و در عمل شکل جدیدي به این گزارش دادیم. چالش ها

 
را در حوزه هاي مختلف شناسایی کردیم و متناسب با شناخت آنها، راهکار هاي مرتبط را ارائه داده ایم. 

خوشبختانه گزارش خیلی خوبی تهیه شد و خروجی این مطالعه در هیئت واگذاري به بحث گذاشته شد. مرور تجربیات چندین ساله، هیئت واگذاري را
به این جمع بندي رساند که باید در واگذاري ها سهم بیشتري براي بازار سرمایه قائل شویم و از ظرفیت این بازار به دلیل مزایاي مختلفی که ایجاد می

 
کند که مهم ترین هاي آن شفافیت و رقابتی بودن است بیشتر بهره ببریم. 

بخش هاي مهم دیگري نیز که مقدم بر خصوصی سازي هستند، مانند بهبود فضاي کسب و کار، بازار سازي، شفافیت صورت هاي مالی، نیز در حال
مطالعه، آسیب شناسی و اجرا می باشند. این یکی از خطا هاي راهبردي است اگر که اصل (44) را محدود به واگذاري ها ببینیم، درحالی که این موضوع
به سایر موضوعات سایه انداخته است. به هر حال، موضوعات کلیدي تر و موثر تري که به آن ها اشاره کردم، باید به طور حتم به صورت جدي پیگیري

 
شوند. 

 
از خصوصی سازي و واگذاري بنگاه ها در اقتصاد به دنبال چه هستیم؟ 

دژپسند: تجربه دنیا ثابت کرده است که بخش خصوصی پیشران توسعه کشور ها است. ما از واگذاري ها به دنبال این هستیم که مالکیت و مدیریت بنگاه
هاي دولتی به بخش خصوصی واقعی منتقل شود و با پررنگ شدن نقش بخش خصوصی در اقتصاد، حضور دولت به صورت مستقیم کمتر شود. بر این
باوریم که دولت به وظایف حاکمیتی و اصلی خود ازجمله سیاستگذاري، تنظیم گري و ریل گذاري به جاي تصدي گري بپردازد، چرا که با این کار،

 
کارایی اقتصاد با محور شدن بخش خصوصی در اقتصاد و منحصر شدن کارکرد دولت در سیاست گذاري و نظارت، افزایش می یابد. 

 
آیا در عمل این اتفاق افتاده است؟ 

دژپسند: در دوره اي، در کشور شاید با این رویکرد که بخش خصوصی توانمند براي خرید شرکت هاي دولتی وجود ندارد، واگذاري به نهاد هاي خاص
صورت پذیرفت (که البته قانون هم این اجازه را فراهم می ساخت) و استمرار این امر سبب شد تا در کنار بخش دولتی، تعاونی و خصوصی، این بخش به
رکن چهارم در اقتصاد کشور تبدیل شود. در عمل در برخی از صنایع و رشته فعالیت ها در نتیجه استفاده از این رویکرد از انحصار دولتی به انحصار
غیردولتی حرکت شد. متاسفانه در خیلی از موارد، در عمل علیرغم واگذاري مالکیت، مدیریت و اداره شرکت ها همچنان در اختیار دولت باقی مانده
است. در بسیاري از شرکت ها که هم اکنون از آن ها به عنوان بنگاهی خصوصی یاد می شود، همچنان مدیریت با دولت است. ممکن است، در یک
شرکت، دولت کمتر از 15 درصد سهام در اختیار داشته باشد، اما در چیدمان هیئت مدیره نقش صد درصدي بازي می کند. حتی برخی از نهاد هاي
عمومی غیردولتی ما نیز بصورت دولتی اداره می شود. مثال هاي این نوع شرکت ها فراوان است از سازمان هاي بزرگ کشور تا شرکت هاي کوچک و
تخصصی با این مشکل رو به رو هستند. امیدوار بودیم با اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) از سال 84 به بعد این مشکل مرتفع گردد، اما باز هم
شاهدیم این نقیصه ادامه دارد و بسیاري از واگذاري هاي ما تنها منجر به انتقال مالکیت و نه مدیریت شده است. در حالیکه شاید انتقال مالکیت بدون

 
انتقال مدیریت نه تنها، ارتقاء عملکرد را منجر نشود بلکه آسیب هاي بیشتري هم به همراه داشته باشد. 

 
انتقاد وزیر اقتصاد از واگذاري دارایی هاي دولتی در قالب رد دیون 

 
این موضوع، یک آسیب جدي به اقتصاد است چرا به این سمت حرکت کردیم؟ 

دژپسند: در کنار مواردي که اشاره کردم، یکی از مهم ترین روش هایی که در سال هاي گذشته مورد استفاده قرار می گرفته و به این امر دامن زد،
واگذاري به شیوه رد دیون بود. رد دیون منجر به تغییر مدیریت نشد چرا که بخش عمده اي از این سهامی که منتقل شد، به اشخاص حقوقی منتقل شد

 
که مستقیم یا با واسطه توسط دولت اداره می شدند. حدود 15 درصد از واگذاري ها به این صورت اتفاق افتاده و این واقعاً یک معضل اقتصادي است. 

این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی داشته است. یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم توسط نهاد هاي
تخصصی آن ها است. در سال هاي گذشته پتروشیمی ها در مالکیت وزارت نفت فعالیت می کردند. اما هم اکنون مالکیت بسیاري از این شرکت ها به
صندوق هاي بازنشستگی منتقل شده و عملا توسط وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی اداره می شوند. این اتفاق در صنایع دیگر هم تا حدودي رخ داده



 
است و وزارت کار از طریق صندوق هاي وابسته خود مالکیت بسیاري از شرکت ها را بدست آورده است. 

واقعا مشکل اصلی در مالکیت نیست مشکل روح مدیریت دولتی است که همچنان در این شرکت ها جاري است و باید از آن دور شویم. هر زمان دولت
مالکیت را در کنار مدیریت در اختیار داشته باشد در قبال عملکرد شرکت الزاما پاسخگو است، اما زمانیکه در مالکیت نقشی ندارد، می تواند خود را از

 
پاسخگویی دور نگه دارد. 

البته اشاره کنم که اخیراً این رویکرد استفاده از روش رد دیون مورد توجه مجدد قرار گرفته است. چنانکه در قانون بودجه سال گذشته حکمی در این

 
زمینه وجود داشت که از اجراي آن ممانعت شد، ولی در سال جاري در قانون تکرار شد و با توجه به لزوم قانونی آن به اجرا درآمد. 

در تمام دنیا صندوق هاي بازنشستگی یکی از نهاد هاي سرمایه گذاري و تجهیز منابع محسوب می شوند، این ایراد شما از چه زاویه و بر چه اساسی

 
است؟ 

دژپسند: درست است. این صندوق ها نهاد هاي واسطه اي هستند که نقش پررنگ در تامین مالی دارند. اما در ایران با یک تفاوت ماهوي حضور دارند. در
دنیا این صندوق هاي بازنشستگی توسط ذینفعان واقعی آن ها اداره می شوند، اما در ایران دولت نقش کاملا پررنگ در اداره این صندوق ها دارد. یعنی
باز هم اراده دولت در مدیریت این صندوق ها جاري است. در واقع صندوق هایی که باید با محوریت و خواست ذینفعان اصلی آن یعنی کارگران و
کارفرمایان اداره شوند با مدیریت دولتی اداره می شوند و دولت به هر گونه که مایل است با آن ها رفتار می کند. نکته اصلی اینجاست این صندوق ها

 
باید تحت نظارت دولت باشند نه مدیریت دولت و این یک مشکل اساسی است. 

 
مدیران دولتی در برابر واگذاري ها مقاومت می کنند 

 
این گفته که دولت ها، از بنگاه داري و شرکت داري دل نمی کنند را تا چه اندازه تایید می کنید؟ 

دژپسند: هم درست است و هم نادرست. یکی از مشکلات اصلی ما این است که بالاخره داشتن شرکت هاي تابعه براي مدیران دولتی امتیازاتی را ایجاد
می کند از جمله تعیین اعضاي هیئت مدیره، تسهیل انجام اموراتی که تحت قوانین ناظر برسازمان هاي دولتی امکانپذیر نیست و ...، اما از سوي دیگر
اینقدر در مسیر خصوصی سازي مشکلات متعددي وجود دارد که بسیاري از مدیران براي در امان ماندن از آسیب هاي آن ترجیح می دهند کمتر به این

 
امر بپردازند و از ورود به بحث خصوصی سازي اجتناب می کنند. 

یکی از مشکلات اصلی ما در واگذاري ها، مقاومت مدیران دولتی و حتی شرکت هاي در حال واگذاري است. در برخی از این شرکت ها پیش از واگذاري

 
اتفاقاتی رخ می دهد که عملاً واگذاري آن با شیوه پیش بینی شده و در زمان تعیین شده دشوار می گردد. 

 
در طی این سال ها، خصوصی سازي چه عملکردي داشته است؟ 

دژپسند: در طی این چند سال که از اجراي قانون سیاست هاي کلی اصل 44 می گذرد در حوزه خصوصی سازي به ارزش اسمی حدود 14 درصد از

 
واگذاري ها از محل سهام عدالت، 15 درصد تهاتر بدهی هاي دولت و مابقی عرضه سهام به روش هاي مختلف در بورس و فرابورس بوده است. 

در طی این مدت از حدود 1700 شرکت که مورد بررسی قرار گرفته است، حدود 600 شرکت از فهرست خصوصی سازي خارج شده است. عموم این
شرکت ها یا با دلایل خاص از فهرست خارج شده اند، یا بایستی ابتدا اصلاحاتی در آن ها صورت پذیرد، تغییر ساختار یابند و پس از آماده سازي به
فهرست بازگردانده شوند یا به طور کل، بایستی استراتژي نحوه فعالیت آن ها تغییر یابد. مثلا شرکت هاي آب و برق منطقه اي از جمله شرکت هایی
هستند که از این فهرست خارج شده اند. براي این شرکت هاي بخصوص به دلیل اینکه خدمات شهري و روستایی را ارائه می کنند می توان، واگذاري به
شهرداري ها را مطرح کرد. یا در مدلی دیگر می توان این شرکت هارا در هم ادغام کرد و با کاهش تشکیلات ضمن سبک کردن ساختار آنها، به عنوان
یک شرکت با مالکیت دولتی، مدیریت آنرا به بخش خصوصی واگذار کرد. هر چند ممکن است در این مسیر با مقاومت هایی در سطح مناطق یا بخش ها

 
رو به رو شویم و باید بتوانیم با ایجاد انگیزه هایی این مقاومت ها را تبدیل به همراهی کرد. 

همچنین از 1100 شرکت دیگر، حدود 900 شرکت به فروش رسیده اند یا از طریق تهاتر واگذار شده اند و مابقی یعنی حدود 200 شرکت یا منحل شده



 
اند، یا ادغام و یا ورشکسته شده اند. 

در سال جاري نیز 325 شرکت (که حدود 16 درصد شرکت هاي مشمول واگذاري می باشند) در فهرست واگذاري قرار دارند که به مرور زمان به روش

 
هاي مختلف هر کدام در فرآیند واگذاري قرار می گیرند. 

 
افزایش نقدشوندگی سهام عدالت با مصوبات جدید شوراي عالی بورس 

 
به نظرآزادسازي سهام عدالت پیچیده شده است آیا تدبیري براي رفع چالش مذکور بدون آسیب رسیدن به بازار سهام وجود دارد؟ 

دژپسند: در این خصوص ما تقریباً به صورت مستمر با کارشناسان و مسئولین ذیربط هم فکري می کنیم. چون به دنبال آن هستیم که فواید آزادسازي
سهام عدالت همراه با سهامداري توسط دارندگان سهام عدالت و عدم آسیب به دارایی آن ها باشد. بسیاري از صاحبنظران معتقد هستند با توجه به
ارزنده بودن سبد دارایی سهام عدالت، افراد سهامداري کرده و از منافع کوتاه مدت (سود سالیانه) و بلندمدت (افزایش عرضه سهام) آن بهره مند شوند.
چرا که پورتفوي سهام عدالت شامل مجموعه سهام شرکت هاي بسیار معتبر و گلچین شده کشور است؛ بنابراین ما به دنبال آن هستیم که فرهنگ

 
سهامداري بلندمدت را براي این جامعه هدف، ترویج کنیم و بنابراین فروش آن را چندان توصیه نمی کنیم. 

اما از سوي دیگر به دنبال آن هستیم که قابلیت نقدشوندگی آن در بازار افزایش یابد و براي آن بازار سازي می کنیم. مصوبات چند هفته گذشته شوراي

 
عالی بورس که در آن صندوق هاي بادرآمد ثابت امکان خرید سهام عدالت را یافتند، از این جنس است. 

عملکرد خصوصی سازي در سال جاري چگونه بود وآیا شما رضایت دارید؟ امسال واگذاري در قالب ETF ها نقش برجسته اي در عرضه و فروش سهام

 
متعلق به دولت داشت، در این خصوص برنامه شما چگونه بوده است؟ 

دژپسند: در سال جاري انتظار افزایش درآمد هاي حاصل از واگذاري ها را به چند علت داشتیم. اولین دلیل این بود که مجموعه عوامل و ارکان
سیاستگذاري و اجرایی حوزه خصوصی سازي، بر پایندي به توسعه فعالیت هاي بخش خصوصی و اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) در زمینه

 
خصوصی سازي اجماع داشتند؛ لذا تلاش ها هم جهت شد تا شاهد عملکرد قابل توجه و درخشانی در این سال باشیم. 

موضوع دوم تلاش هایی بود که در سال 1398 صورت گرفت. با مطالعه اي که در این سال رخ داد، تغییر در روش ها و رویکرد ها مبتنی بر شرایط
موجود کشور انجام پذیرفت. این تغییرات راهبردي در نتایج عملکردي نیز خود را نشان داد و منجر به نتیجه گردید. در این ارتباط حداکثر سازي
استفاده از ظرفیت بازار سرمایه براي موضوع واگذاري ها چه به صورت عرضه خرد و چه به صورت عرضه بلوکی مد نظر قرار گرفت و با استفاده ظرفیت
صندوق هاي قابل معامله در بورس براي اولین بار براي واگذاري ها با پیگیري هاي فراوان، در سال جاري توانستیم بخش قابل توجه اي از عرضه هاي

 
دولتی را در این قالب به انجام برسانیم. 

موضوع سوم الزام اجتناب ناپذیر براي افزایش درآمد هاي حاصل از واگذاري بود. اگرچه معتقد هستم وصول درآمد براي دولت باید آخرین ملاك در
واگذاري ها باشد، اما با توجه به مقتضیات سال جاري و کاهش قابل توجه درآمد هاي حاصل از فروش نفت، تامین منابع مالی دولت از این طریق یکی از

 
اهداف واگذاري ها در سال جاري بود و نمی توان آن را کتمان کرد. در سال جاري تلاش ما افزایش شفافیت و ایجاد فضاي رقابتی در واگذاري ها بود. 

راجع به ETF ها، هم زیاد صحبت شده است، ما در سال جاري حدود 33 هزار میلیارد تومان عرضه داشتیم که از این میزان بیش از 18 هزار میلیارد
تومان آن در قالب دو ETF «دارایکم» شامل باقیمانده سهام دولت در بانک هاي ملت، تجارت، صادرات ایران و بیمه هاي البرز و اتکایی امین و «پالایش
یکم» شامل باقیمانده سهام دولت در پالایشگاه هاي تبریز، تهران، اصفهان و بندرعباس بود. همچنین 15 هزار میلیارد تومان در قالب عرضه تدریجی
انجام پذیرفت. این تحقق درآمد در عرضه سهام از سوي دولت در سال هاي اخیر بی سابقه بود و رشد قابل توجهی نسبت به سال قبل داشت. دلیل آن

 
هم تغییر شیوه واگذاري و ظرفیت سازي هایی بوده است که در بازار سرمایه به انجام رسید. 

ما با مطالعه به روش واگذاري از طریق ETF رسیدیم. در مطالعه اي که به انجام رسید مشخص شد که، عدم تحقق اهداف خصوصی سازي در بسیاري از
موارد ناشی از ویژگی هاي ذاتی روش مورد استفاده در واگذاري بوده است. براي نمونه در روش واگذاري از طریق مزایده به صورت نقد و اقساط، عایدي
دولت در زمان واگذاري نسبت به واگذاري از طریق بورس و روش ETF به حداقل می رسد. به عنوان مثال در واگذاري یکی از این شرکت ها به ارزش
1800 میلیارد تومان، با تعیین 100 میلیارد تومان حصه نقدي و اعمال دو سال تنفس، عملاً عایدي دولت در زمان واگذاري کاهش یافته است. در حالی



که عرضه صندوق واسطه گري مالی یکم، حدود شش هزار میلیارد تومان و عرضه صندوق پالایش یکم بیش از 12 هزار میلیارد تومان، منبع نقدي در

 
اختیار دولت قرار داد. 

در واگذاري یکی دیگر از بنگاه هاي اقتصادي که با روش مزایده انجام پذیرفت، در خصوص قیمت گذاري ابهامات متعددي وارد گردید، این در حالی
است که در واگذاري دو صندوق ETF بدون وجود ابهام، نحوه و شیوه قیمت گذاري و قیمت مورد معامله بصورت کاملا شفاف به اطلاع عموم مردم

 
رسید. 

همچنین در خصوص برخی از واگذاري ها به علت شفافیت پایین در روش و فرآیند واگذاري حساسیت در افکار عمومی بوجود آمده است. عدم وصول
اقساط قرارداد که به صورت عمده (بلوکی) از طریق بورس واگذار شده بود نمونه اي دیگر از عارضه هاي موجود در روش هاي خصوصی سازي است. در
واگذاري هایی که به روش نقد و اقساط انجام می پذیرد، ریسک عدم وصول اقساط در آینده همیشه وجود دارد به نحوي که خریداران شرکت هاي
واگذار شده به روش مزایده غالباً در بازپرداخت اقساط به مشکل برخورده و فراوانی آن ها در جدول بدهکاران اقساط معوق سازمان خصوصی سازي
بیشتر از خریداران بلوك هاي بورسی می باشد. این موضوع خود باعث عدم تحقق منابع درآمدي بودجه دولت از ناحیه وصول اقساط قرارداد هاي
واگذاري شده است. این در حالی است که به علت آنکه در واگذاري در قالب ETF مبلغ فروش در همان ابتدا بصورت نقد دریافت می شود، یعنی عملاً

 
ریسک عدم وصول اقساط در آینده بصورت کامل از بین می رود. 

 
خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از طریق عرضه در بورس منافع بیشتر و چالش هاي کمتري دارد 

عمده شواهد واگذاري انجام پذیرفته در سال هاي اخیر بیانگر آن است که خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از طریق عرضه در بورس منافع بیشتر و
چالش هاي کمتري را به دنبال داشته و باید اذعان داشت که واگذاري از طریق بازار سرمایه نسبت به روش هاي خارج از بازار (مزایده - مذاکره) ضمن
ترجیح قانونی، از مزایاي بیشتري برخوردار است. در سال جاري با حمایت هاي دولت و تصویب مجلس شوراي اسلامی، واگذاري باقیمانده سهام دولت در
قالب صندوق هاي سرمایه گذاري قابل معامله در بورس (ETF) به عنوان یک راهکار اجرایی براي اولین بار مورد استفاده قرار گرفت. انتخاب این روش

 
همراستا با عزم جدي دولت بر اجراي سیاست واگذاري صد درصدي به بخش خصوصی و رعایت اصول سلامت و شفافیت در واگذاري ها است. 

واگذاري از طریق ETF فرصتی را ایجاد می نماید که علاوه بر اجتناب از محدودیت هاي ناشی از روش هاي مزایده، مذاکره و عرضه بلوکی سهام در
بورس، گسترش مالکیت عمومی از طریق فروش به آحاد مردم رخ داده و جذب و هدایت نقدینگی جامعه به سمت فعالیت هاي مولد از طریق بازار
سرمایه اتفاق افتد. بدیهی است این امر علاوه بر توسعه و تعمیق بازار سرمایه، امکان فروش سهام در حجم ریالی بالا بصورت کاملا شفاف منجر به تامین

 
منابع به صورت نقد را فراهم آورده و ریسک عدم وصول اقساط در آینده را به صفر می رساند. 

در واقع چرا دولت براي واگذاري سهام در سال اخیر تنها از روش ETF استفاده کرد آیا بعد از عرضه صندوق پالایش یکم با این نحوه آزادسازي همچنان

 
موافق هستید. به عبارت ساده تر آیا نگرانی از تبعات واگذاري هاي مرسوم، مجلس و دولت را به سمت عرضه با استفاده از این روش سوق داد؟ 

دژپسند: قطعاً خیر این گونه نیست. در صحبت هاي قبلی تا حدودي به این سوال شما پاسخ دادم. همانگونه که گفتم این روش از واگذاري، داراي ویژگی

 
هایی است که سبب برتري آن نسبت به دیگر روش هاي واگذاري در شرایط کنونی می گردد. 

اولین ویژگی این روش امکان انتقال مالکیت به افراد بیشتري است، دوم اینکه، چون هر شخص با هر سرمایه اي قادر است در اینگونه عرضه ها حضور

 
یابد، فرصت توزیع برابر میان آحاد جامعه فراهم می گردد. ویژگی سوم اینکه، چون تخفیف داده می شود، امکان توزیع ثروت بهبود پیدا می کند. 

از منظر تامین منابع نیز براي دولت ارجحیت دارد چرا که سریعتر به نتیجه می رسیم. عرضه بلوکی سهام برخی شرکت ها را چند بار تجربه کردیم و به
دلیل نبود متقاضی، موفق نبود. نیاز به منابع فراوان براي اندك متقاضیان و توجه به فضایی که در مورد خصوصی سازي، اخیراً به وجود آمده است
استقبال و تقاضا براي مشارکت در خرید بلوکی سهام شرکت ها را به نحو قابل توجه اي کاهش داده است، به نحوي که در جلسات متعدد، علی رغم ارائه

 
مشوق هاي مختلف باز هم بخش خصوصی تمایلی براي خرید بنگاه هاي دولتی از خود نشان نداد. 

در خصوص ETF این نقد به شما وارد است که انتقال مالکیت بدون مدیریت صورت پذیرفته است و شما خواهان ادامه این روش در سال آتی نیز
هستید؟ 



دژپسند: این ادعا صحیح نیست. در واقع در این روش واگذاري ما عدم همزمانی انتقال مدیریت شرکت هاي دولتی با واگذاري مالکیت آن ها را داریم. در
خصوص ETF مدیریت تا پایان سال 1400 با دولت است و منطبق بر مفاد جزء (2) بند (الف) تبصره (2) قانون بودجه سال 1399، و تصریح اینکه
تشکیل این صندوق ها با مدیریت دولتی براي بلندمدت نباشد، در امیدنامه این صندوق ها آمده است که لاجرم پس از پایان این مهلت قانونی مدیریت
به سهامداران منتقل می شود. همچنین مکانیزم هاي لازم را نیز در این بخش پیش بینی کردیم. اگر سرمایه گذاري بتواند 1.5 درصد از مجموع واحد
هاي این صندوق را در مکانیزم بازار خریداري نماید به صورت خودکار امکان اعمال مدیریت در صندوق برایش فراهم می شود. یعنی هم مکانیزم لازم را

 
در بازار دیده ایم و هم براي خروج دولت از صندوق فرصت زمانی قرار داده ایم. 

نکته حائز اهمیت دیگر بخصوص در ارتباط با دارا یکم این است که، هم زمان با عملیاتی شدن واگذاري سهام این سه بانک و دو شرکت بیمه اي در قالب
ETF، آزادسازي سهام عدالت نیز انجام می پذیرد و انتقال مالکیت بخش بزرگی از سهام شرکت هاي مزبور به آحاد مردم اتفاق می افتد، بنابراین انتقال
بلافاصله مالکیت در این دو طرح در فاصله زمانی بسیار کوتاه سبب می شود عملاً حجم بزرگی از مالکیت و مدیریت بنگاه هاي اقتصادي دولتی به صورت
یکباره از دولت منفک شود. این شرایط می توانست، علاوه بر آنکه هر بنگاه را به صورت منحصر بفرد دچار مشکل نماید، بخش بانکی و بیمه اي کشور را
نیز با عدم اطمینان یا چالش هاي دیگري مواجه سازد؛ لذا به منظور کاهش آثار احتمالی نامطلوب یادشده، دوره زمانی اطمینان بخش یک و نیم ساله
براي فرآیند گذار پیش بینی شد، تا در این دوره تلاش شود، آثار غیرقابل پیش بینی انتقال مدیریت که ممکن است در برخی موارد قابل توجه نیز باشد،

 
کنترل شده یا به حداقل برسد. 

 
عرضه دارا دوم تا پایان سال در صورت فراهم بودن شرایط 

 
آیا صندوق دارا دوم و صندوق فولادي ها تا پایان سال عرضه خواهد شد؟ 

دژپسند: در خصوص عرضه صندوق هاي مذکور کمیته اي تشکیل شده است که با رصد دقیق شرایط و مقتضیات، زمان لازم براي عرضه آن ها را تعیین
می نماید. در اینصورت اگر شرایط فراهم باشد و زمینه مشارکت عموم و فراگیري عرضه مهیا باشد آنگاه صندوق دارا دوم شامل باقیمانده سهام دولت در
سه بانک عرضه می شود. ما به دنبال تسریع در انتقال مالکیت و مدیریت شرکت هاي دولتی که در فهرست واگذاري قرار دارند و همچنین باقیمانده

 
سهام دولت در بسیاري از شرکت ها به بخش خصوصی و آحاد مردم هستیم. 

ادامه این گفتگو به زودي منتشر می شود...



انتصاب دبیر علمی و داوران مسابقات «چاپ و بسته بندي جشنواره ملی چاپ»

منبع: ایسناشماره خبر:  107  |  تاریخ: 1399/10/09

مدیرکل دفتر چاپ و نشر در احکامی جداگانه دبیر علمی و داوران بخش مسابقات چاپ و بسته بندي جشنواره ملی چاپ و نشر را منصوب کرد.

به گزارش ایسنا به نقل از ستاد خبري نخستین دوسالانه چاپ و
نشر، مهرزاد دانش در حکمی محمدحسین شهامت پور، فعال و
طراح عرصه چاپ و بسته بندي و داور و برگزیده دوره هاي پیشین
مسابقات جشنواره چاپ را به عنوان دبیر بخش مسابقات چاپ و

 
بسته بندي بیستمین دوره جشنواره چاپ منصوب کرد. 

مهرزاد دانش همچنین در احکام جداگانه دیگري شاهین آریان فر،
هومن اخوین، اسماعیل امینی، حسین داریانی، علی شفیعی، رامین
لاهیجی، مسعود نجات، فرشاد هوشیار و حسین یاراحمدي را به

 
عنوان داوران این دوره از مسابقات جشنواره چاپ منصوب کرد. 

در این دوره از جشنواره محصولات چاپ و بسته بندي بر مبناي

 
چهار موضوع فنی، محتوایی، طراحی و پاسداشت زبان فارسی مورد ارزیابی قرار می گیرند. 

 
پیش تر نیز در حکمی از سوي مدیرکل دفتر امور چاپ و نشر، محسن شمس به عنوان مدیر اجرایی حوزه چاپ این جشنواره منصوب شده بود. 

در این دوره از جشنواره در کنار بخش مسابقات محصولات چاپی، بخش انتخاب، معرفی و تکریم چهره هاي برتر چاپ سراسر کشور در عرصه هاي

 
کارآفرینی، صادرات و پیشکسوتی نیز انجام خواهد شد که روند آن از سوي دبیرخانه جشنواره ملی چاپ و نشر اعلام خواهد شد. 

 
نخستین دوسالانه چاپ و نشر در دو بخش «نشان چاپ» و «نشان شیرازه» زمستان سال جاري برگزار می شود. 

انتهاي پیام



انتصاب دبیر علمی و داوران مسابقات چاپ و بسته بندي جشنواره ملی چاپ / ضرورت توجه

به جایگزین هاي فارسی

منبع: خبرگزاري هنرشماره خبر:  108  |  تاریخ: 1399/10/09

انتصاب دبیر علمی و داوران بخش مسابقات چاپ و بسته بندي جشنواره ملی چاپ و نشر و اظهارات رئیس اتحادیه صحافان تهران در مورد این
رویداد اخباري از حوزه فرهنگ و ادبیات محسوب می شود.

به گزارش هنرآنلاین به نقل از ستاد خبري نخستین دو سالانه چاپ و
نشر، مهرزاد دانش در حکمی محمدحسین شهامت پور، فعال و طراح
عرصه چاپ و بسته بندي و داور و برگزیده دوره هاي پیشین مسابقات
جشنواره چاپ را به عنوان دبیر بخش مسابقات چاپ و بسته بندي

 
بیستمین دوره جشنواره چاپ منصوب کرد . 

همچنین مهرزاد دانش در احکام جداگانه دیگري شاهین آریان فر،
هومن اخوین، اسماعیل امینی، حسین داریانی، علی شفیعی، رامین
لاهیجی، مسعود نجات، فرشاد هوشیار و حسین یاراحمدي را به عنوان

 
داوران این دوره از مسابقات جشنواره چاپ منصوب کرد. 

در این دوره از جشنواره محصولات چاپ و بسته بندي بر مبناي چهار موضوع فنی، محتوایی، طراحی و پاسداشت زبان فارسی مورد ارزیابی قرار می

 
گیرند. 

 
پیش تر نیز در حکمی از سوي مدیرکل دفتر امور چاپ و نشر، محسن شمس به عنوان مدیر اجرایی حوزه چاپ این جشنواره منصوب شده بود . 

در این دوره از جشنواره در کنار بخش مسابقات محصولات چاپی، بخش انتخاب، معرفی و تکریم چهره هاي برتر چاپ سراسر کشور در عرصه هاي

 
کارآفرینی، صادرات، و پیشکسوتی نیز انجام خواهد شد که روند آن از سوي دبیرخانه جشنواره ملی چاپ و نشر اعلام خواهد شد. 

 
تاثیر مثبت جشنواره بر حوزه چاپ / ضرورت توجه به جایگزین هاي فارسی 

رئیس اتحادیه صحافان تهران گفت: برگزاري جشنواره می تواند تاثیر مثبتی در پیشرفت حوزه چاپ داشته باشد و در صورتی که تمرکز و مطالعه

 
بیشتري بر حوزه هاي جشنواره داشته باشیم می توانیم واحدهاي صنفی وابسته به چاپ را به سمت نوآوري و پیشرفت تشویق کنیم. 

جلیل غفاري رهبر درباره برگزاري بیستمین جشنواره حوزه چاپ گفت: این جشنواره ها همیشه مستمسکی براي تحرك بیشتر دوستان و همکاران حوزه
چاپ و نشر بوده تا به دنبال کارهاي جدید و تکنولوژي و فناوري هاي به روز باشند. با این حال نوع برگزاري و چگونگی انتخاب برترین ها و مسائلی که

 
باید در جشنواره مطرح شود بسیار مهم است. اگر ما بتوانیم این موارد را درست انجام دهیم برگزاري جشنواره تاثیر مثبتی بر حوزه چاپ خواهد داشت. 

او درباره مشکلات حوزه چاپ نیز گفت: این روزها به دلیل کرونا کل تجارت، تولید، صنعت و صنف ما زمین گیر شده است. البته پیش از کرونا هم

 
مشکلات گرانی و بیکاري را داشتیم که دلیل اصلی آن تحریم ها و نوسان نرخ ارز و گاهی سوءمدیریت ها بوده است. کرونا هم این موارد را تشدید کرد. 

رئیس اتحادیه صحافان تهران درباره بخش پاسداشت زبان فارسی که امسال به جشنواره اضافه شده عنوان کرد: اگر در این حوزه به جایگزین هاي
مناسبی براي کلمات در فارسی توجه داشته باشیم قطعا این بخش می تواند کمک کننده باشد. در غیر این صورت در مواردي ممکن است برخی کلمات

جایگزین وسیله اي براي تمسخر شود. 



غفاري رهبر اضافه کرد: امیدوارم دست اندرکاران جشنواره با تعاملی که با تشکل ها دارند بتوانند امسال جشنواره خوبی را برگزار کنند. باید روي مواردي

 
که در جشنواره ورود می کنیم وقت بگذاریم و مطالعه کنیم تا بتوانیم واحدهاي صنفی وابسته به چاپ را به نوآوري و رو به جلو رفتن تشویق کنیم. 

نخستین دوسالانه چاپ و نشر در دو بخش ""نشان چاپ"" و ""نشان شیرازه"" زمستان سال جاري برگزار می شود.



دبیر علمی و داوران مسابقات چاپ و بسته بندي جشنواره ملی چاپ منصوب شدند

منبع: هنر نیوزشماره خبر:  109  |  تاریخ: 1399/10/09

مدیرکل دفتر چاپ و نشر در احکامی جداگانه دبیر علمی و داوران بخش مسابقات چاپ و بسته بندي جشنواره ملی چاپ و نشر را منصوب کرد.

به گزارش هنرنیوز و به نقل از ستاد خبري نخستین دو سالانه چاپ و نشر، مهرزاد دانش در حکمی محمدحسین شهامت پور، فعال و طراح عرصه
چاپ و بسته بندي و داور و برگزیده دوره هاي پیشین مسابقات جشنواره چاپ را به عنوان دبیر بخش مسابقات چاپ و بسته بندي بیستمین دوره
جشنواره چاپ منصوب کرد . همچنین مهرزاد دانش در احکام جداگانه دیگري شاهین آریان فر، هومن اخوین، اسماعیل امینی، حسین داریانی، علی
شفیعی، رامین لاهیجی، مسعود نجات، فرشاد هوشیار و حسین یاراحمدي را به عنوان داوران این دوره از مسابقات جشنواره چاپ منصوب کرد. در این
دوره از جشنواره محصولات چاپ و بسته بندي بر مبناي چهار موضوع فنی، محتوایی، طراحی و پاسداشت زبان فارسی مورد ارزیابی قرار می گیرند. پیش
تر نیز در حکمی از سوي مدیرکل دفتر امور چاپ و نشر، محسن شمس به عنوان مدیر اجرایی حوزه چاپ این جشنواره منصوب شده بود . در این دوره
از جشنواره در کنار بخش مسابقات محصولات چاپی، بخش انتخاب، معرفی و تکریم چهره هاي برتر چاپ سراسر کشور در عرصه هاي کارآفرینی،
صادرات، و پیشکسوتی نیز انجام خواهد شد که روند آن از سوي دبیرخانه جشنواره ملی چاپ و نشر اعلام خواهد شد. نخستین دوسالانه چاپ و نشر در

دو بخش «نشان چاپ» و «نشان شیرازه» زمستان سال جاري برگزار می شود.



دوره آموزشی توسعه ویژگی هاي رهبري براي مدیران

منبع: اتاق بازرگانی تهرانشماره خبر:  110  |  تاریخ: 1399/10/09

دوره شش ماهه «توسعه ویژگی هاي رهبري براي مدیران» توسط مدرسه کسب وکار اتاق بازرگانی تهران و دانشگاه صنعتی امیرکبیر از بهمن
ماه سال جاري و با هدف افزایش ظرفیت رهبري مدیران به منظور هدایت بهینه تیم ها و سازمان ها برگزار می شود.

مدرسه کسب وکار اتاق بازرگانی تهران و دانشگاه صنعتی امیرکبیر،
یک دوره 6 ماهه «توسعه ویژگی هاي رهبري براي مدیران» را در
بهمن ماه برگزار می کند. این دوره با حضور زاهد شیخ الاسلامی، با
بیش از 30 سال سابقه کارآفرینی و مدیریت ارشد در حوزه توسعه
کسب وکار و استراتژي و مشاوره و آموزش در ایران و همراهی چهار
مربی با تجربه بین المللی برگزار می شود و مدیران ارشد سازمان ها
و رهبران و مدیرانی که به دنبال افزایش ظرفیت رهبري خود به
منظور هدایت بهینه تیم ها و سازمان هاي خود هستند، مخاطبان
این دوره خواهند بود. مدرسه کسب وکار اتاق بازرگانی تهران پیش
از این، وبینار «توسعه ویژگی هاي رهبري براي مدیران» را با حضور

 
شیخ الاسلامی برگزار کرد که با اقبال چشمگیر فعالان اقتصادي مواجه شد. 

برگزاري دوره «توسعه ویژگی هاي رهبري براي مدیران» از آن جهت در دستور کار مدرسه کسب وکار اتاق بازرگانی تهران قرار گرفته است که امروزه
سازمان ها و مدیران کسب وکار با چالش هاي متعدد، پیچیده و گاهاً بغرنج روبه رو هستند که واکنش هاي به موقع و مناسب را می طلبد. عواملی از
قبیل شوك هاي ناگهانی بیرونی مانند فراگیري کرونا، تحریم ها، تغییرات مداوم، پارامتر هاي کلان اقتصادي و سیاسی، تحولات سریع تکنولوژي و
بازارهاي هدف، تا مسایل درونی هم چون نیاز به جذب و نگهداري نیروي انسانی متخصص، اهمیت تصمیم گیري، تصمیم سازي، آموزش و ارتقاي

 
فرهنگ سازمانی که عملکرد و بقاي سازمان ها را تحت تاثیر قرار می دهند. 

پیش بینی می شود که در کمتر از یک دهه آینده، اکثر بنگاه هایی که اکنون ارکان اقتصاد کشور را تشکیل می دهند، از چرخه اثرگذاري خارج شده و
مجموعه هایی که آمادگی بهتري براي مقابله با شرایط متغیر پیش رو را دارند. جایگزین آنها شوند. سازمان ها براي عبور موفقیت آمیز از این چالش ها و
حتی تبدیل آنها به فرصت هاي بی نظیر رشد نیاز به درایت و مشارکت مدیرانی دارند که مهارت هاي رهبري را در خود و دیگران پرورش داده و با

 
آگاهی از توانمندي هاي خود و سایر اعضا شرایط موجود و استفاده از ابزارهاي مناسب بتوانند بهترین راهکار ها را ارائه دهند. 

مدرسه کسب وکار اتاق بازرگانی تهران و دانشگاه صنعتی امیرکبیر، به عنوان اولین دانشگاه نسل چهارم در ایران از طریق تعامل و انتقال تجربه با فعالان
اقتصادي، خبرگان داخلی و خارجی حوزه کسب وکار و اساتید و مشاوران شرکت هاي معتبر ملی و بین المللی و همراهی سازمان ها براي رفع چالش

 
هاي مطروحه برنامه هاي متعدد مشاوره اي، آموزشی، مربی گري، و نظریه پردازي با متخصصان را به طور منظم در موضوعات مختلف برگزار می کند. 

دوره شش ماهه «توسعه ویژگی هاي رهبري براي مدیران» با استفاده از یک مدل چندبعدي بومی طراحی شده است تا به مدیران کمک کند با شناخت
قوت و ضعف خود و اشراف به الزامات رهبري بتوانند این ویژگی ها را در خود و در اطرافیانشان تقویت کنند. جلسات حل تمرین بر اساس مسایل و
چالش هاي واقعی شرکت کنندگان، کارگاه هاي آموزشی و مهارت افزایی، جلسات هدایت، مربی گري و مشاوره، مطالعات غیرحضوري، جلسات دورهمی
ماهانه براي گفت وگوهاي آزاد، چهار میزگرد با شرکت مدیران موفق در بخش خصوصی و یک سفر دو روزه، براي شناخت بیشتر شرکت کنندگان از

 
یکدیگر و مراسم پایان دوره، از اجزاي این دوره خواهد بود. 

ثبت نام و کسب اطلاعات بیشتر





تشکیل انجمن هاي صنفی کارگران فصلی و ساختمانی ضروري است

منبع: فرداي همدانشماره خبر:  111  |  تاریخ: 1399/10/09

به گزارش "فرداي همدان"، کامران گردان در جلسه کمیسیون خدمات شهري شورا، اظهار کرد: طرح ساماندهی کارگران فصلی به منظور تکریم
کارگران و شهر و شهروندان و حفظ سیماي شهري، امري ضروري محسوب می شود تا ضمن ساماندهی کارگران کلانشهر همدان، در بانک

اطلاعاتی هم ثبت نام شوند. رئیس کمیسیون خدمات شهري شوراي شهر ...

 
 

به گزارش "فرداي همدان"، کامران گردان در جلسه کمیسیون خدمات شهري شورا، اظهار کرد: طرح ساماندهی کارگران فصلی به منظور تکریم کارگران
و شهر و شهروندان و حفظ سیماي شهري، امري ضروري محسوب می شود تا ضمن ساماندهی کارگران کلانشهر همدان، در بانک اطلاعاتی هم ثبت نام

 
شوند. رئیس کمیسیون خدمات شهري شوراي شهر همدان؛ اقدام مدیریت شهري همدان (...) 

 
 

 
 

به گزارش "فرداي همدان"، کامران گردان در جلسه کمیسیون خدمات شهري شورا، اظهار کرد: طرح ساماندهی کارگران فصلی به منظور تکریم کارگران
و شهر و شهروندان و حفظ سیماي شهري، امري ضروري محسوب می شود تا ضمن ساماندهی کارگران کلانشهر همدان، در بانک اطلاعاتی هم ثبت نام

 
شوند. 

رئیس کمیسیون خدمات شهري شوراي شهر همدان؛ اقدام مدیریت شهري همدان در راستاي ساماندهی کارگران فصلی و ساختمانی را ارزشمند دانست

 
و افزود: ساماندهی کارگران فصلی به همت شوراي شهر و شهرداري و با همکاري بنیاد توسعه کارآفرینی از سال هاي گذشته آغاز شده است. 

وي بیان کرد: این اقدام با هدف ارتقا سطح مهارت کارگران، سطح بندي ارائه خدمات آنها، ایجاد زمینه اشتغال و امنیت شغلی و معرفی آنها به ذینفعان و
ارائه خدمات اجتماعی، حمایتی و فرهنگی انجام شد؛ همچنین با توجه به اهمیت بیمه براي امنیت شغلی در این طرح، کارگران از مزایاي کارگري از

 
جمله بیمه نیز بهره مند می شوند. 

گردان؛ تشکیل و تقویت انجمن هاي صنفی کارگران فصلی و ساختمانی را ضروري دانست و اظهار کرد: در صورت تشکیل این انجمن ها، ضمن آموزش

 
هاي تخصصی به کارگران، کارت مهارت نیز براي آنها صادر می شود. 

رئیس کمیسیون خدمات شهري شوراي شهر همدان اظهار کرد: در صورت استقرار و ساماندهی کارگران فصلی و ساختمانی در یک مکان یا شرکت،
متقاضیان دریافت خدمات در حوزه صنعت ساختمان می توانند با مراجعه به این اماکن؛ از کارگران مجرب در رشته مورد نظر براي انجام عملیات فنی و

 
عمرانی مورد نیاز بهره مند شوند. 

گردان پیشنهاد کرد: بنیاد توسعه کارآفرینی می تواند تفاهمنامه اي با انجمن انبوه سازان نیز منعقد کند تا پس از آن، انبوه سازان براي کارهاي
ساختمانی از کارگران مستقر در مراکز ساماندهی، بهره مند شوند که دسترسی مردم و انبوه سازان به کارگران فصلی ماهر و نیمه ماهر افزایش خواهد

 
یافت و کارگران ساختمانی نیز از شرایط بهتري براي کار، برخوردار می شوند. 

وي همچنین با اشاره به اقدامات اداره اجرائیات، کنترل و نظارت شهرداري همدان در راستاي برخورد با ساخت وسازهاي غیرمجاز، گفت: در حوزه
برخورد با تخلفات ساخت وساز متاسفانه تنها ابزار و وسایل کارگران توقیف می شود؛ در صورتی که باید جریمه و یا ممانعت از کار کارفرما در دستور کار

 
باشد. 



رئیس کمیسیون خدمات شهري شوراي شهر همدان همچنین گفت: بنیاد توسعه کارآفرینی می تواند بر اساس مجوز ساخت وساز به متقاضیان، کارگر

 
در اختیار آنان قرار دهد که با این اقدام، کارگران دیگر با مشکلات ساخت وساز غیرمجاز مواجه نخواهند بود. 

گفتنی است؛ در این جلسه مقرر شد ضمن برگزاري جلسه هماهنگی بین اداره اجرائیات، کنترل و نظارت شهرداري همدان و بنیاد توسعه کارآفرینی؛

 
تفاهم نامه اي به منظور ساماندهی کارگران فصلی نیز منعقد شود. 



احمد مرادي عضو مجمع نمایندگان هرمزگان در مجلس مطرح کرد/ تعامل مجمع نمایندگان

با جهاد دانشگاهی هرمزگان

منبع: روزنامه دریاشماره خبر:  112  |  تاریخ: 1399/10/09

دریانیوز: عضو مجمع نمایندگان هرمزگان در مجلس با اشاره به اینکه جهاد دانشگاهی می تواند در حوزه اطلاع رسانی به افکار عمومی، مطالبه
گري و همچنین به عنوان اتاق فکري که چارچوب علمی قوي دارد.

 
احمد مرادي عضو مجمع نمایندگان هرمزگان در مجلس مطرح کرد/ تعامل مجمع نمایندگان با جهاد دانشگاهی هرمزگان 

دریانیوز: عضو مجمع نمایندگان هرمزگان در مجلس با اشاره به اینکه جهاد دانشگاهی می تواند در حوزه اطلاع رسانی به افکار عمومی، مطالبه گري و
همچنین به عنوان اتاق فکري که چارچوب علمی قوي دارد در کنار مجمع نمایندگان باشد، افزود: خوشبختانه انتصاب سرپرست جدید جهاد دانشگاهی
هرمزگان و شروع کار در این مسئولیت می تواند جهشی را از جهات مختلف براي این نهاد داشته باشد. احمد مرادي، در دیدار با هیئت رئیسه جهاد
دانشگاهی استان هرمزگان، ضمن تبریک انتخاب دل پسند به عنوان سرپرست جدید این نهاد، اظهار کرد: به نتیجه رساندن هر کاري مستلزم شناخت

 
است و آقاي دل پسند شناخت اولیه و اساسی را نسبت به مجموعه جهاد دانشگاهی و استان هرمزگان دارد. 

زحمات، تعاملات مؤثر و پیگیري هاي رئیس سابق جهاد دانشگاهی نیز قابل تقدیر است.وي افزود: خوشبختانه انتصاب آقاي دل پسند و شروع کار در این
مسئولیت می تواند جهشی را از جهات مختلف براي جهاد دانشگاهی داشته باشد، این نهاد مجموعه شناخته شده اي است و بدنه کارشناسی پژوهشی
قوي و خوبی دارد.نماینده مردم هرمزگان در مجلس تصریح کرد: امیدوارم با درکی مشترك و استفاده از همه ظرفیت ها و مشارکت در بخش هاي
مختلف شاهد پیشرفت هاي چشمگیري در این مجموعه باشیم. آمادگی بنده نیز کما فی السابق براي تعامل با جهاد دانشگاهی هرمزگان وجود دارد، این
مجموعه هر ظرفیتی را در بنده و مجمع نمایندگان استان براي کمک احساس می کند می تواند براي پیگیري به بنده منتقل کند. مرادي ادامه داد: بنده
اکنون در حال پیگیري پروژه هایی در استان هستم، در حوزه بهداشت و درمان تمرکز ما بر افزایش تخت هاي بیمارستانی براي جبران کبودها و

 
همچنین تکمیل بیمارستان 531 تخت خوابی بندرعباس است. 

جلسات مستمري از سطح وزیر بهداشت تا استاندار و رئیس دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان برگزار شده است. این مسئله را در مجلس دنبال می کنیم و
در سفري که آقاي قالیباف به هرمزگان خواهند داشت نیز به این مسئله تأکید خواهیم داشت.وي اضافه کرد: با سازمان تأمین اجتماعی درزمینه توسعه
امکانات و تجهیزات بیمارستان خلیج فارس بندرعباس صحبت کردیم، خوشبختانه این بیمارستان با مشکل کمبود تخت مواجه نیست اما نیاز به افزایش
امکانات و نیروي انسانی دارد. همچنین پیگیر هستیم که تأمین اجتماعی، درمانگاه هاي تخصصی را در شهرستان هاي استان به خصوص بندر خمیر و
حاجی آباد راه اندازي کند. همچنین پیگیر توسعه بیمارستان کودکان بندرعباس هستیم.نماینده مردم هرمزگان در مجلس خاطرنشان کرد: در حوزه
آموزش وپرورش نیز به دنبال گسترش فضاي اینترنت در استان هستیم، متأسفانه در بسیاري از روستاهاي هرمزگان اینترنت وجود ندارد و مجموع بیش

 
از 4 هزار کلاس درس در استان باید به اینترنت مجهز شوند. 

مرادي با اشاره به اینکه جهاد دانشگاهی می تواند در حوزه اطلاع رسانی به افکار عمومی، مطالبه گري و همچنین به عنوان اتاق فکري که چارچوب
علمی قوي دارد در کنار مجمع نمایندگان باشد، افزود: اگر دانشگاه ها ارتباط و تعامل خوبی داشته باشند، خروجی خوبی براي استان خواهد داشت. یکی
از دلایلی که عقب ماندگی بیشتري نسبت به سایر استان ها داریم این است که هنوز به یک خرد جمعی و باور مشترك نرسیده ایم.وي ادامه داد: تعدد
صنایع، ظرفیت بالاي تولید، درآمدزایی و ارزآوري و سرآمد بودن در پالایشگاه هاي کشور، نوید خوبی براي آینده هرمزگان و کشور است اما باید مواظب
باشیم هم زمان با توسعه صنایع در استان ما عقب نیفتیم. براي مثال ما در دانشکده علوم و فنون دریایی به رشته هایی چون عرشه کشتی و موتورهاي
دریایی نیاز داریم که در آینده بازار کار خوبی خواهند داشت. هرمزگان همچنین داراي تعدد معادن است و جهاد دانشگاهی در این زمینه نیز می تواند به
کمک اتاق فکر و ظرفیت هاي علمی خود در کنار ما باشد.همچنین سرپرست جهاد دانشگاهی هرمزگان در این دیدار ضمن تشکر از حضور احمد مرادي
در جمع جهادگران واحد هرمزگان گفت: جهاد دانشگاهی هرمزگان آمادگی خود را براي ایفاي نقش در هر جایگاهی از جمله ایجاد اتاق فکر راهبردي
چالش هاي توسعه استان هرمزگان اعلام می دارد.وي افزود: رئیس جهاد دانشگاهی کشور تأکید دارند که واحد هاي جهاد دانشگاهی از جمله هرمزگان
در قالب طرح هاي فناورانه سال 1400 با قدرت وارد میدان شوند تا تأمین اعتبار آن نیز که از محل اعتبارات ارزي 15 میلیون یورویی مصوب مجلس
شوراي اسلامی که با استیذان از مقام معظم رهبري براي برداشت ازصندوق توسعه ملی به طرح هاي نوآورانه جهاد دانشگاهی حاصل شده است، صورت

پذیرد. 



براین اساس واحد هرمزگان نیز آمادگی خود را براي فعالیت در زمینه انتقال دانش و فناوري هاي نوین تولید و بهبود خوراك آبزیان و تولید لارو میگو و
همچنین انتقال فناوري هاي نوین افزایش بهره وري تولید در هکتار استخرهاي متراکم پرورش میگو اعلام کرده است که توفیق در طی این مسیر علاوه
بر عزم پژوهشگران ما در واحد هرمزگان، مستلزم حمایت و کمک مسئولان به ویژه نمایندگان محترم استان در مجلس شوراي اسلامی است.دل پسند
ادامه داد: جهاد دانشگاهی هرمزگان همچنین براي توسعه فعالیت هاي خود در زمینه آموزش هاي کوتاه مدت تخصصی بخش صنعت به ویژه صنایع
فلزي و پالایشی منطقه ویژه اقتصادي خلیج فارس، صنایع شیلاتی و همچنین صنعت عظیم و راهبردي حمل و نقل دریایی که همگی از مزیت ها و
ظرفیت هاي اقتصادي و زیربنایی استان هستند عزم جدي بسته است که خوشبختانه برنامه هاي تقدیمی نیز موردحمایت رئیس محترم جهاد دانشگاهی
و استاندار محترم هرمزگان قرار گرفته است.وي گفت: رویکرد ایفاي نقش موثردر ارائه آموزش هاي تخصصی مورد نیاز بخش هاي اقتصادي و زیربنایی
استان محدود به حوزه آموزش هاي کوتاه مدت واحد نخواهد ماند بلکه به زودي و با بازبینی رشته هاي تحصیلی مرکز علمی کاربردي جهاد
دانشگاهی،آموزش هاي عالی واحد نیز به سمت آموزش هاي پایدار صنعت خواهد رفت که این تغییر رویکرد به زودي مرکز رشد واحد هاي فناور جهاد

 
دانشگاهی استان را نیز در برخواهد گرفت. 

در ادامه معاون پژوهشی جهاد دانشگاهی هرمزگان، نیز در این نشست گفت: نگاه ما این است که جهاد دانشگاهی می تواند براي حل معضلات کشور در
کنار دولت، مجلس و ارکان دیگر باشد، براي مثال ما در بحث آب شیرین کن ها که از نیازهاي اساسی کشور است، در ابتدا در زمینه دستگاه هاي تولید
آب از رطوبت هوا ورود کردیم اما در این حین به فناوري نوین رطوبت زدایی رسیدیم به نحوي که اکنون با برخی از صنایع در این زمینه مشغول
همکاري هستیم.وي افزود: درحوزه شیلاتی نیز یکی از معضلات ما این است که در زمینه تامین خوراك ماهی و میگو توان تخصصی کافی در کشور
وجود ندارد. در گذشته این نیاز از طریق واردات تامین می شد که امروز با توجه به بالا رفتن قیمت ارز، واردات آن دیگر توجیه ندارد. همین امر موجب
شده تا مزرعه داران به غذاهاي داخلی که براي تهیه آن ها از فرمول هاي غیراستاندارد استفاده می شود روي آورندکه در نهایت موجب کاهش راندمان

 
تولید استخرهاي پرورش ماهی ومیگوونیزافزایش سطح آلایندگی زیست محیطی آنها شده است. 

یاسی پور طهرانی گفت: پژوهشگران واحد هرمزگان از طریق کانال هایی با متخصصان امر در خارج از کشور از جمله در مالزي، تایلند، نروژ و... ارتباط
برقرار کردند و آنها نیز ابراز تمایل کرده اندتا براي انتقال فناوري در این زمینه همکاري خود را شروع کنند تا بدین وسیله غذاي استاندارد را طراحی و
ارائه کنیم و شاهد افزایش راندمان استخرهاي پرورش آبزیان و همچنین کاهش هزینه ها باشیم.معاون پژوهشی جهاد دانشگاهی هرمزگان ادامه داد:
براي آغاز فعالیت در این زمینه از متولیان امر درخواست کردیم تا قطعه زمینی را براي ایجاد شهرك تحقیقات آبزي پروري در اختیار واحد قرار دهند اما
متاسفانه کارشکنی هایی نیز درزمینه بروز پیدا کرد که در نهایت فرآیند واگذاري را تا این لحظه با مانع مواجه ساخته است که مجمع محترم نمایندگان

 
هرمزگان می توانند به ما در این زمینه کمک کنند. 

یاسی پور در بخش دیگري از اظهارات خود گفت: متأسفانه اکوسیستم کارآفرینی استان مشکلاتی دارد و بخش هاي مختلف به صورت جزیره اي عمل
می کنند. براي مثال ما در سال گذشته با حمایت اداره کل ورزش و جوانان یک مرکز نوآوري و شکوفایی را با بضاعت کم خود راه اندازي و این مجموعه
را با اکوسیستم کارآفرینی استان مرتبط کردیم و زمینه ساز ایجاد استارتاپ هاي خوبی در زمینه هاي گردشگري، علوم و فنون دریایی و شیلات شدیم
اما هنوز تا رسیدن به همصدایی و جلب اعتماد کارفرمایان بزرگ استان راه زیادي در پیش داریم. همچنین معاون پشتیبانی جهاد دانشگاهی هرمزگان
نیز در این دیدار با اشاره به مشکلات مجموعه هاي خودگردانی مثل جهاد دانشگاهی در تامین منابع مالی فعالیت هاي خود عنوان کرد: ساختمان شماره
2 جهاد دانشگاهی هرمزگان با بیش از 3 هزار و 500 مترمربع زیربنا در حال ساخت است. با توجه به این که جهاد دانشگاهی نهادي عمومی و غیر
دولتی می باشد لذا دغدغه معاونت پشتیبانی جهاد دانشگاهی در وهله اول تامین منابع مالی فعالیت ها، تنوع بخشی منابع مالی و نیز پایدار سازي آنها از

 
مسیر ارائه خدمات تخصصی به استان است. 

بیژن خشنود تصریح کرد: معتقدم دانشگاه هاي هرمزگان خدماتی که باید به صنایع استان داشته باشند را ندارند، البته محدودیت هایی نیز در دانشگاه
ها وجود دارد.یکی از برنامه ما این است که رشته هاي این دانشگاه را به سمت تربیت کادران(تکنسین) و کارشناس متناسب با مزیت ها و نیاز هاي
استان ببریم. محدودیت ها و موانعی نیز در این مسیر داریم که انتظار داریم با کمک نمایندگان محترم استان در مجلس شوراي اسلامی برطرف شود.
مرکز علمی کاربردي جهاد دانشگاهی، آمادگی تامین نیروي کار مورد نیاز صنایع و شرکتهاي استان در رده کاردان و تکنسین و همچنین آموزشهاي
تکمیلی شاغلین را با بهره گیري از محیط هاي کار عملی موجود در آن صنایع و شرکت ها دارد و تاکنون نیز تجربیات موفقی در این بخش داشته
است.در ادامه رئیس مرکز آموزش علمی کاربردي جهاد دانشگاهی بندرعباس نیز در این دیدار بیان کرد: متأسفانه یکی از مشکلات ما در دانشگاه هاي
این است که همیشه چند سالی از صنایع عقب هستیم، پالایشگاه در هرمزگان راه افتاده، نیروهایش جذب شده اند اما ما تازه یادمان افتاده به مهندسان

شیمی در این استان نیاز داریم. 



خوشبختانه انعطاف پذیري دانشگاه علمی کاربردي زیاد است و دردسرهاي دانشگاه هاي دیگر را براي ایجاد رشته هاي تحصیلی نداریم.سید محمد
میرحسینی، ادامه داد: اکنون در حال پرورش 27 نفر لکوموتیو ران براي شرکت راه آهن هستیم که با یک اعلام نیاز از سمت آن ها و همکاري براي
استفاده از امکانات کارگاهی و آزمایشگاهی این شرکت براي بخش هاي عملی این رشته صورت گرفت. از این رو بهانه صنایع براي نداشتن نیروي
متخصص قابل پذیرش نیست. این امکان براي ما وجود دارد که در صورت همکاري صنایع و با استفاده از امکانات کارگاهی خودشان رشته هاي مختلف
دانشگاهی را تعریف کنیم.به گزارش ایسنا ؛ در پایان این نشست، نماینده مردم حوزه انتخابیه بندرعباس، قشم، حاجی آباد، بندر خمیر و ابوموسی از

مرکز نوآوري و شکوفایی جهاد دانشگاهی بازدید کرد.



استاندار مازندران: اقدامات امیدبخشی توسط پست بانک ایران در توسعه خدمات بانکی در

روستاها انجام شده است

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  113  |  تاریخ: 1399/10/09

خبرگزاري آریا - احمد حسین زادگان استاندار مازندران در نشست
با سیدابوالحسن موسوي مدیرشعب پست بانک استان ضمن تبریک
25مین سال بانک گفت: اقدامات امیدبخشی توسط این بانک در
توسعه خدمات بانکی در روستاها انجام شده که شایسته تقدیر است.
به گزارش روابط عمومی پست بانک ایران، وي افزود: براساس
گزارش هاي موجود، این بانک در بحث شفافیت مالی، رتبه اول را در
کشور کسب کرده که اقدام مناسبی بشمار می رود و موجب افزایش
اعتماد مردم به مجموعه و سیستم بانکی به ویژه پست بانک ایران

 
شده است. 

حسین زادگان با اشاره به اینکه پست بانک ایران به جهت ارائه
خدمات بانکی موجب تحول و رفاه روستائیان شده است عنوان کرد: توسعه روستاها یک اولویت محسوب می شود که این بانک می تواند در تحقق این

 
مهم تاثیرگذار باشد. 

وي تصریح کرد: افزایش خدمات بانکی در شعب و باجه هاي بانکی روستائی قابل توجه است. بنحوي که براساس آمار تاکنون به 61 هزار نفر تسهیلات
اعطا شده که عموماً متقاضیان روستائی است و بیانگر اولویت دادن پست بانک ایران به روستاها، مناطق محروم و توسعه ضریب اشتغال در این مناطق

 
بوده است. 

استاندار مازندران با اشاره به اینکه توسعه، تولید و اشتغال روستایی نیازمند نقش آفرینی بیش از پیش پست بانک ایران بعنوان بانک تخصصی در
روستاها است خاطرنشان کرد: ایجاد و بهره برداري باجه هاي بانکی در روستاها و مناطق محروم علاوه بر ایجاد اشتغال سبب توسعه اقتصادي و به تبع
آن توسعه فرهنگی و اجتماعی در روستاها و اعطاي تسهیلات خرد توسط این بانک و همچنین منجبر به تحول در روستاها و افزایش تولیدات نهادهاي

 
کشاورزي و صنایع وابسته به آن می شود. 

وي در پایان تأکید کرد: نگاه استانداري، نگاه توسعه اي است و امیدوارم با همکاري اداره کل امور روستائی و شوراهاي اسلامی استانداري و همچنین

 
پست بانک ایران شاهد افزایش رفاه و توسعه روستاها در استان مازندران باشیم. 

موسوي نیز در این نشست ضمن قدردانی از حمایت هاي استانداري، گزارشی از روند فعالیت و عملکرد شعب و باجه هاي روستائی، تسهیلات اشتغال زا
به ویژه در مناطق محروم و روستائی، توسعه خدمات بانکداري الکترونیک، طرح هاي حمایتی از تولیدکنندگان کالا و خدمات ازجمله طرح مروارید
کارت، استقرار بیش از 75درصد دستگاه خودپرداز و پایانه هاي فروش پست بانک ایران در مناطق محروم و روستائی ارائه و خواستار انتقال تمامی

حساب هاي دهیاري ها به این بانک شد.



پرداخت 14 هزار میلیارد وام به کسب وکارهاي آسیب دیده

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  114  |  تاریخ: 1399/10/09

خبرگزاري آریا - معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون و
رفاه گفت: در مرحله نخست حدود 14 هزار میلیارد تومان تسهیلات
به کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا در کشور پرداخت شده

 
است. 

به گزارش خبرگزاري آریا به نقل از روابط عمومی تعاون، کار و رفاه
اجتماعی کهگیلویه و بویراحمد، عیسی منصوري در سفر به استان
کهگیلویه و بویراحمد با اعلام این که متقاضیان به 19 بانک تعیین
شده در این حوزه معرفی شدند، تصریح کرد: این 14 هزار میلیارد
تومان تسهیلات، در 14 رسته و حدود 858 زیر رسته تعریف شده

 
است. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: علاوه بر این میزان در مرحله دوم نیز بر اساس مصوبات ستاد ملی کرونا به

 
بخش گردشگري حدود 2 هزار میلیارد تومان، 1700 میلیارد تومان به بخش فرهنگ و هنر و 800 میلیارد تومان به بخش ورزش اختصاص یافته است. 

منصوري خاطرنشان کرد: پرداخت تسهیلات به بخش هاي آسیب دیده به تدریج ادامه پیدا می کند و تلاش شده تا فرصت تنفس (بازپرداخت) در مرحله

 
دوم بیشتر باشد به گونه اي که تا بهار آینده متقاضیان فرصت داشته باشند. 

وي گفت: با شیوع بیماري ویروسی کرونا از اواخر سال گذشته دولت به منظور حمایت از کسب و کارهاي آسیب دیده تسهیلاتی را در اختیار آنان قرار

 
داد. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون عنوان کرد: در حوزه تسهیلات روستایی و عشایري تا قبل از مرحله پنجم 13 هزار میلیارد تومان تسهیلات

 
در حدود 2 سال و نیم پرداخت شده و امید است این کار همچنان ادامه داشته باشد. 

منصوري بیان کرد: توجه دولت به استان کهگیلویه و بویراحمد خاص است و به همین علت این هیات از طرف وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی که
ترکیبی از معاونان و روساي صندوق ها و بانک ها بوده به استان اعزام شده اند. وي اظهار امیدواري کرد در این سفر براي رفع مشکل بیکاري و اشتغال

 
استان تصمیمات مناسبی از سوي مسئولان اتخاذ شود. 

گفتنی است: به دستور محمد شریعتمداري وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، معاونین این وزارتخانه (غلامرضا پناه معاون توسعه مدیریت و منابع، حجت
میرزایی معاون امور اقتصادي و عیسی منصوري معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال ) در سفري دو روزه به منظور بررسی وضعیت طرح هاي اشتغالزایی

 
،سرمایه گذاري، وضعیت بیکاري، بازدید از پروژه هاي نیمه تمام استان به کهگیلویه و بویراحمد سفر کرده اند. 

<--



98 درصد خانوارهاي روستایی نیر گاز طبیعی دارند

منبع: ایرناشماره خبر:  115  |  تاریخ: 1399/10/09

اردبیل - ایرنا - سرپرست فرمانداري نیر گفت: در سال هاي خدمت دولت یازدهم و دوازدهم خدمات گسترده اي در این شهرستان ارائه شده و
98 درصد خانوارهاي روستایی از گاز طبیعی بهره مند شده اند.

 اردبیل - ایرنا - سرپرست فرمانداري نیر گفت: در سال هاي خدمت

 
دولت یازدهم و دوازدهم خدمات گسترده اي در این شهرستان ارائه شده و 98 درصد خانوارهاي روستایی از گاز طبیعی بهره مند شده اند. 

شجاع اقبالی روز سه شنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا تعداد روستاهاي بهره مند از گاز این شهرستان را 89 روستا ذکر کرد و افزود: گازرسانی به هفت
روستاي دیگر نیز در دست اجرا است و با بهره برداري از این پروژه ها در آینده نزدیک تمامی روستاهاي بالاي 20 خانوار از گاز طبیعی برخوردار خواهند

 
شد. 

وي تعداد خانوارهاي روستایی زیرپوشش شبکه گازرسانی را 9 هزار 354 خانوار دانست و گفت: این تعداد برابر 98 درصد خانوار روستایی است که در

 
آینده نزدیک به 100 درصد افزایش می یابد. 

اقبالی با بیان این که بیش از 527 کیلومتر شبکه گاز در این شهرستان اجرا شده، اظهارکرد: از این میزان بیش از 65 کیلومتر در بخش شهري و بیش از

 
462 کیلومتر در بخش روستایی است. 

او افزود: در اجراي پروژه هاي عمران روستایی توسعه محوري در اولویت است، پروژه هاي عمرانی باید در روستاها زمینه اشتغال و افزایش درآمد سرانه

 
روستاییان را فراهم کند در غیر این صورت همچنان شاهد مهاجرت از روستاها خواهیم بود. 

 
شهرستان نیر در 30 کیلومتري جنوب غربی اردبیل قرار دارد. 

 
برچسب ها 

 
- شرکت ملی گاز ایران 

 
- استان اردبیل 

- اردبیل



پیوستن ایران به FATF حلقه تحریمی کشور را تنگ تر می کند

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  116  |  تاریخ: 1399/10/09

به گزارش خبرگزاري فارس از آستانه اشرفیه، حجت االله عبدالملکی
امروز در مراسم گرامیداشت روز 9 دي در مسجد جامع آستانه
اشرفیه این شهر با بیان اینکه فتنه سال 88 دشمنی استکبار با
جمهوري اسلامی نمایان شد، اظهار کرد: استکبار از مدت ها قبل
براي ایجاد فتنه در سال 88 برنامه داشته تا از این طریق بتواند
کشور مستقل جمهوري اسلامی را به آشوب کشانده و برنامه هاي

 
خود را اجرایی کنند. 

وي با اشاره به دلایل مطرح شدن ابطال انتخابات توسط سران فتنه گفت: در سال 88 مقام معظم رهبري بارها در جلسات مختلف از سران فتنه

 
خواستند تا مراتب اعتراض خود را به شوراي نگهبان اعلام کنند ولی فتنه گران با این عمل مخالفت کرده و خواستار ابطال انتخابات شدند. 

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد کشور با اذعان به اینکه در فتنه سال 88 دو خسارت جدي به جمهوري اسلامی وارد شد، تصریح کرد: بعداز
انتخابات و اتفاقات سال 88 نرخ سرمایه گذاري در جمهوري اسلامی به شدت کاهش پیدا کرد و 95 درصد کل تحریم ها بعدازآن دوران به کشور اعمال

 
شد زیرا آمریکا براي اعمال شدیدترین تحریم ها علیه کشور بر روي فتنه حساب ویژه بازکرده بود. 

عبدالملکی تحریم هاي ضد حقوق بشري آمریکا علیه جمهوري اسلامی را صرفاً بهانه اي واهی دانست و بیان کرد: آمریکا با استفاده از ابزار رسانه عکس

 
ندا آقا سلطان را در کنگره پخش و از این طریق شدیدترین تحریم ها را به بهانه حقوق بشر بر جمهوري اسلامی اعمال کرد. 

وي با اشاره به کاهش شدید سرمایه گذاري در جمهوري اسلامی بعد از سال 88 افزود: دومین خسارت فتنه سال 88 کاهش نرخ رشد سرمایه گذاري در
ایران است زیرا قبل از فتنه 88 رشد اقتصادي کشور مثبت بود اما بعدازآن سال منفی شد و دلیلش تحریم و فتنه بود چون در کشور آشوب زده کسی

 
سرمایه گذاري نمی کند؛ درنتیجه رکود افزایش و تورم ایجاد می شود. 

کارشناس مسائل اقتصادي با اشاره به پیش بینی مقام معظم رهبري از جنگ اقتصادي در سال 96 گفت: در سال 96 مقام معظم رهبري فرمودند جنگ

 
بعدي جنگ اقتصادي است ولی کسی از مسؤولان گوش نکرد و وضعیت کشور این گونه شد که نباید می شد. 

عبدالملکی با انتقاد از لایحه بودجه ارائه دولت به مجلس شوراي اسلامی بیان کرد: در بودجه ارائه شده دولت به مجلس 630 هزار میلیارد تومان خرج
براي امور جاري کشور اعتبار در نظر گرفته شده که 270 هزار میلیارد تومان آن از محل فروش نفت است به گونه اي که دولت باید روزانه 200 هزار

 
میلیارد تومان نفت و 70 هزار میلیارد تومان اوراق نفت بفروشد. 

وي با اذعان به اینکه بودجه ارائه شده دولت به مجلس نوعی پالس مذاکره به استکبار است، تصریح کرد: دولت براي تأمین بودجه سال 1400 فروش
نفت را دو و نیم برابر و ارز را 60 درصد کاهش داده و این امر نوعی چراغ سبز به کشورهاي غربی در جهت مذاکره است زیرا با این بودجه استکبار تصور

 
دارد که اگر جمهوري اسلامی با آن توافق نکند در هزینه جاري کشور می ماند. 

کارشناس مسائل اقتصادي FATF را نوعی خود تحریمی در کشور دانست و گفت: یک جریان در کشور  سعی دارد ایران به FATF بپیوندد تا از این
طریق استکبار که از تحریم جمهوري اسلامی ناامیدشده است به گونه اي باعث خود تحریمی ایران توسط خودش شود زیرا در این صورت جمهوري

اسلامی باید براي تمامی تراکنش هاي بانکی به آمریکا توضیح داده و در غیر این صورت تحریم می شود. 



عبدالملکی با اذعان اینکه جمهوري اسلامی در صورت عضویت در FATF باید سه اقدام مهم انجام دهد، بیان کرد: تروریستی خواندن جریان هاي آزادي
خواه مثل حماس و حزب االله، در اختیار دادن تمامی تراکنش هاي بانکی به استکبار و تنظیم قوانین مجازات در کشور توسط استکبار که عمل ایران در

 
FATF است که اولی سیاسی بوده و دو اقدام بعدي حلقه تحریم را شدیدتر می کند. 

انتهاي پیام/84007/ق



 
جدول شماره 1) میزان تحقق منابع بودجه سال 1398 کل کشور ـ مبالغ به میلیارد تومان 

 

 
عنوان 

  
مصوب پس از اعمال تغییرات 

  
تحقق یافته 

  
درصد تحقق 

 

گزارش تفریغ بودجه سال 98/ انجام حسابرسی بالغ بر 3 هزار و 700 دستگاه اجرایی

منبع: الفشماره خبر:  117  |  تاریخ: 1399/10/09

 
رئیس دیوان محاسبات گزارش تفریغ بودجه سال 1398 را در صحن علنی قرائت کرد. 

به گزارش خبرگزاري خانه ملت، مهرداد بذرپاش در نشست علنی
امروز(سه شنبه، 9 دي ماه) مجلس شوراي اسلامی، بر اساس بند (1) ماده
(219) آیین نامه داخلی، گزارش دیوان محاسبات درباره تفریغ بودجه سال

 
1398 را در مجلس قرائت کرد. 

رئیس دیوان محاسبات ضمن تبریک سالروز حماسه 9 دي و تسلیت به
مناسبت ایام سوگواري شهادت حضرت زهرا (س) و سالروز شهادت سردار
قاسم سلیمان و ابومهدي مهندس گفت: خلاصه گزارش درباره بودجه سال
1398 به عنوان سی و یکمین گزارش تفریغ بودجه پس از پیروزي انقلاب

اسلامی مستند به اصل (55) قانون اساسی و ماده (219) آیین نامه داخلی مجلس علیرغم ایجاد محدودیت هاي ناشی از شیوع کرونا و تمدید مهلت

 
جذب مصارف دولت در سال 1398 یک ماه قبل از موعد مقرر تهیه و در تاریخ 29 آذر ماه سال 1399 به مجلس ارسال شد. 

بذرپاش یادآور شد: دیوان محاسبات با حسابرسی بالغ بر 3 هزار و 700 دستگاه اجرایی، بررسی و تلفیق بیش از 6 هزار و800 گزارش حسابرسی، عملکرد
تبصره هاي ماده واحده قانون بودجه سال 98 کل کشور، بررسی گزارش هاي تلفیقی تعداد 274 تبصره، بند و جزء را در کارگروه هاي فنی و حقوقی،

 
گزارش ماده واحده و تبصره هاي ذیل آن را در 599 صفحه تهیه و در هیأت عمومی دیوان محاسبات به تصویب رساند. 

وي در ادامه اظهار کرد: عملکرد بخشی از تبصره هاي (1)، (4) ، (7) و (21) ماده واحده قانون بودجه سال 1398 کل کشور بر اساس نظر مراجع

 
ذیصلاح داراي طبقه بندي بوده و گزارش آن به ریاست مجلس تقدیم شده است. 

 
رئیس دیوان محاسبات خلاصه گزارش تفریغ بودجه سال 98 کل کشور را به شرح زیر قرائت کرد: 

 
بخش اول: منابع و مصارف 

 
در این بخش میزان منابع و مصارف قانون بودجه سال 1398 کل کشور و تحقق آن در قالب بندهاي ذیل ارائه می شود : 

 
1-1) منابع 

میزان تحقق منابع بودجه سال 1398 کل کشور، در جدول شماره (1) آمده است. بر اساس این جدول میزان پیش بینی منابع بودجه کل کشور پس از
اعمال تغییرات، بالغ بر یک میلیون و نهصد و سی و پنج هزار و چهارصد و شصت و شش میلیارد (1.935.466.000.000.000) تومان بوده که مبلغ دو

 
میلیون و یکصد و نود و پنج هزار و یکصد و بیست و نه میلیارد (2.195.129.000.000.000) تومان (معادل 4/113 %) محقق شده است. 



 
منابع عمومی دولت 

  
 486.581

  
 436.172

  
 6/89

 

 
منابع اختصاصی 

  
 71.427

  
 57.344

  
 3/80

 

 
منابع بودجه شرکت هاي دولتی، بانک ها و مؤسسات انتفاعی وابسته به دولت 

  
 1.430.293

  
 1.732.953

  
 2/121

 

 
کسر می شود: ارقام دوبار منظورشده 

  
 (52.835)

  
 (31.340)

  
 -

 

 
منابع بودجه کل کشور 

  
 1.935.466

  
 2.195.129

  
 4/113

 

 
جدول شماره 2) میزان تحقق مصارف بودجه سال 1398 کل کشور ـ مبالغ به میلیارد تومان 

 

 
عنوان 

  
مصوب پس از اعمال تغییرات 

  
تحقق یافته 

  
درصد 

 

 
مصارف عمومی دولت 

  
 503.215

  
 432.909

  
 5/87

 

 
مصارف اختصاصی 

  
 69.300

  
 57.343

  
 73

 

 
مصارف بودجه شرکت هاي دولتی، بانک ها و مؤسسات انتفاعی وابسته به دولت 

  
 1.430.293

  
 1.732.953

  
 2/121

 

 
کسر می شود: ارقام دوبار منظورشده 

  
 52.835

  
 31.340

  
 -

 

 
مصارف بودجه کل کشور 

  
 1.949.972

  
 2.191.865

  
 4/112

 

تغییرات قانونی منابع بودجه شرکت هاي دولتی، بانک ها و مؤسسات انتفاعی وابسته به دولت ناشی از اصلاح بودجه مصوب مجامع برخی از دستگاه هاي

 
اجرایی مذکور با تأیید سازمان برنامه و بودجه کشور، می باشد. 

 
1-2) مصارف 

 
میزان تحقق مصارف بودجه سال 1398 کل کشور، در جدول شماره (2) 

درج شده است. بر اساس این جدول، میزان پیش بینی مصارف بودجه کل کشور پس از اعمال تغییرات، بالغ بر یک میلیون و نهصد و چهل و نه هزار و
نهصد و هفتاد و دو میلیارد (1.949.972.000.000.000) تومان بوده که مبلغ دو میلیون و یکصد و نود و یک هزار و هشتصد و شصت و پنج میلیارد

 
(2.191.865.000.000.000) تومان (معادل 4/112%) تحقق یافته است. 

 
تغییرات مصارف عمومی دولت به تفصیل در گزارش تفریغ مادّه واحده قانون بودجه سال 1398 کل کشور درج شده است. 

تغییرات مصارف بودجه شرکت هاي دولتی، بانک ها و مؤسسات انتفاعی وابسته به دولت ناشی از اصلاح بودجه مصوب مجامع برخی از دستگاه هاي

 
اجرایی مذکور می باشد که به تأیید سازمان برنامه و بودجه کشور رسیده است. 

 
از جمله دلایل فزونی منابع نسبت به مصارف : 

1- اعمال حساب مبلغ یک هزار و هفتصد و دو میلیارد (1.702.000.000.000) تومان از محل مازاد واریزي سنوات گذشته شرکت هاي دولتی بابت
سود سهام با بخشی از بدهی علی الحساب سود سهام سال جاري 



2- اعمال حساب مبلغ هشتصد و سیزده میلیارد (813.000.000.000) تومان بابت تسویه بدهی دولت به سازمان تأمین اجتماعی، از محل درآمد مربوط

 
به ارایه حق الامتیاز تلفن همراه و ثابت در منابع بودجه و عدم ثبت آن در مصارف 

3- اعمال حساب مبلغ هفتصد و چهل میلیارد (740.000.000.000) تومان از اسناد و اوراق مالی اسلامی منتشرشده در سال 1398 در بخش منابع و

 
عدم ثبت آن در بخش مصارف. 

 
1-3) تراز عملیاتی منابع و مصارف عمومی دولت 

بر اساس قانون بودجه سال 1398 کل کشور پس از اعمال تغییرات، کسري تراز عملیاتی، بالغ بر یکصد و سی و سه هزار و ششصد و سی و دو میلیارد
(133.632.000.000.000) تومان بوده که با توجه به میزان درآمدهاي تحقق یافته و مصارف اعتبارات هزینه اي، کسري تراز عملیاتی در عمل به مبلغ
یکصد و بیست و هفت هزار و دویست و چهل و دو میلیارد(127.242.000.000.000) تومان رسیده است. به عبارتی فزونی هزینه ها نسبت به درآمد

 
عمومی به میزان 57.6 درصد می باشد. این مبلغ تماماً از محل واگذاري دارایی هاي مالی تأمین شده است. 

 
تراز عملیاتی منابع و مصارف عمومی دولت به تفکیک بخش هاي مختلف، به شرح جدول شماره (3) می باشد: 

 
جدول شماره 3) تراز عملیاتی منابع و مصارف عمومی دولت ـ مبالغ به میلیارد تومان 

 
عنوان 

 
مصوب طبق 

 
قانون بودجه 

 
مصوب پس 

 
از اعمال تغییرات 

 
تحقق یافته 

 
مبلغ 

 
درصد 

 
درآمدها 

  
 238.983

  
 238.983

  
 220.789

  
 4/92

 

 
اعتبارات هزینه اي 

  
 352.376

  
 372.615

  
 348.031

  
 4/93

 

 
تراز عملیاتی 

  
 (113.393)

  
 (133.632)

  
 (127.242)

  
 112

 

 
واگذاري دارایی هاي سرمایه اي 

  
 158.523

  
 158.523

  
 47.559

  
 30

 

 
تملک دارایی هاي سرمایه اي 

 
 66.857

 
 93.388

 
 51.967

 
 6/55



     

 
خالص دارایی هاي سرمایه اي 

  
 91.666

  
 65.135

  
 (4.408)

  
 -

 

 
واگذاري دارایی هاي مالی 

  
 51.075

  
 89.075

  
 167.824

  
 4/188

 

 
تملک دارایی هاي مالی 

  
 29.348

  
 37.212

  
 32.911

  
 4/88

 

 
خالص دارایی هاي مالی 

  
 21.727

  
 51.863

  
 134.913

  
 -

 

اختلاف 16.634 میلیارد تومان جمع جبري خالص دارایی هاي سرمایه اي و مالی پس از اعمال تغییرات با تراز عملیاتی، ناشی از اعمال حساب افزایش

 
اعتبارات، خارج از سقف بودجه می باشد. 

 
دلایل فزونی خالص دارایی هاي مالی نسبت به تراز عملیاتی به مبلغ 3.263 میلیارد تومان، به تفصیل در گزارش تفریغ ماده واحده درج شده است. 

 
بخش دوم: تبصره هاي ماده واحده قانون بودجه 

 
در این بخش وضعیت اجراي تبصره ها و عملکرد تعدادي از موضوعات مهم مندرج در احکام تبصره ها ارائه می شود : 

 
2-1) وضعیت اجراي تبصره ها 

 
نتایج کلی عملکرد احکام بودجه سال مذکور را که بر اساس ساختار احکام، تهیه و تنظیم گردیده به شرح زیر به استحضار می رساند : 

از مجموع 274 جزء، بند و تبصره، تعداد 94 حکم (معادل 34.3%) بطور کامل اجرا شده، تعداد 114 حکم (معادل 41.6%) به صورت ناقص اجرا شده و
تعداد 66 حکم (معادل 24.1 %) نیز فاقد عملکرد است. تعداد 257 حکم (معادل 93.8 %) داراي ماهیت بودجه اي و تعداد 17 حکم (معادل 6.2 %) غیر
بودجه اي است. تعداد 162 حکم (معادل 59.1 %) تکلیفی، تعداد 76 حکم (معادل 27.7 %) تجویزي و تعداد 36 حکم (معادل 13.2 %) نیز وضعی است.
از تعداد 162 حکم تکلیفی، تعداد 46 حکم (معادل 28.4 %) بطور کامل اجرا شده، تعداد 89 حکم (معادل 54.9 %) بصورت ناقص اجرا شده و تعداد 27
حکم (معادل 16.7 %) فاقد عملکرد است. از تعداد 76 حکم تجویزي، تعداد 26 حکم (معادل 34.2 %) بطور کامل اجرا شده، تعداد 16 حکم (معادل
21.1 %) بصورت ناقص اجرا شده و تعداد 34 حکم (معادل44.7 %) نیز فاقد عملکرد بوده است. تعداد 159 حکم (معادل 58 %) بر اساس لایحه دولت و
تعداد 115 حکم (معادل 42 %) نیز بر اساس پیشنهاد نمایندگان مجلس به قانون تبدیل شده است. از تعداد 159 حکم که بر اساس لایحه دولت در
قانون درج شده، تعداد 64 حکم (معادل 40.3 %) بطور کامل اجرا شده، تعداد 56 حکم (معادل 35.2 %) بصورت ناقص و تعداد 39 حکم (معادل 24.5
%) فاقد عملکرد است. از تعداد 115حکم که بر اساس پیشنهاد نمایندگان مجلس که به قانون تبدیل شده است، تعداد 30 حکم (معادل 26.1 %) بطور
کامل اجرا شده، تعداد 58 حکم (معادل 50.4 %) بصورت ناقص و تعداد 27 حکم (معادل 23.5 %) نیز فاقد عملکرد است. تعداد 161حکم تکراري است
که 38 حکم (معادل 23.6%) فاقد عملکرد، تعداد 68 حکم (معادل 42.2 %) بصورت کامل و تعداد 55 حکم (معادل 34.2%) نیز بصورت ناقص اجرا شده

 
است. 2-2) خلاصه اي از تفریغ مهمترین احکام تبصره ها : 

 
در این قسمت عملکرد تعدادي از موضوعات با اهمیتِ مندرج در احکام تبصره هاي ماده واحده تقدیم می شود : 

در حکم بند (هـ) تبصره (1) و قانون اصلاح آن، مقرر گردید شش هزار میلیارد (6.000.000.000.000) تومان براي خرید قیر مصرفی و پرداخت هزینه
هاي اجراي آسفالت، توزیع شود. لیکن در اجراي تصویبنامه هیأت وزیران، صرفاً معادل دو هزار میلیارد (2.000.000.000.000) تومان از محل اعتبارات
تملک دارایی هاي سرمایه اي و در قالب سایر منابع، با رعایت نصابهاي مقرر در این بند بین دستگاه هاي ذیربط توزیع شده است. بر اساس مفاد حکم
بند (ز) تبصره (1)، سهم وزارت آموزش و پرورش از محل عوارض موضوع ماده (65) قانون الحاق برخی مواد به قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی



دولت(2) موضوع تأمین و استاندارد سازي سامانه هاي گرمایشی و سرمایشی مدارس، (50%) تعیین شده است. لیکن شرکت ملی گاز ایران، صرفاً (%36)
از عوارض مذکور را بابت سهم آن وزارتخانه بحساب خزانه داري کل کشور واریز نموده و مبلغ دویست و سی و چهار میلیارد (234.000.000.000)
تومان از سهم مذکور را به حساب خزانهداري کل کشور واریز ننموده است. مطابق بند (ك) تبصره (1)، وزارت نفت مکلف بوده است قیمت سوخت
تحویلی به پتروشیمی ها را از یک هزار و سیصد و بیست (1.320) ریال به ازاي هر متر مکعب، به دو هزار و ششصد (2.600) ریال افزایش دهد. منابع
حاصله پس از واریز به درآمد عمومی نزد خزانه داري کل کشور تا سقف یکهزار و پانصد میلیارد (1.500.000.000.000) تومان، صرف همسان سازي
حقوق بازنشستگان شود. بررسی ها حاکی است، شرکت ملی گاز ایران مفاد حکم این بند را در خصوص نرخ سوخت تحویلی به واحدهاي یوتیلیتی
صنایع پتروشیمی (عرضهکنندگان برق، بخار و آب گرم) اعمال ننموده که منجر به عدم وصول مبلغ پانصد و هفتاد و یک میلیارد (571.000.000.000)
تومان از منابع این بند شده است. همچنین مبلغ هفتصد و شصت و هشت میلیارد (768.000.000.000) تومان از منابع وصولی این بند، توسط شرکت
ملی گاز ایران به حساب ردیف درآمدي ذیربط واریز نشده است. مضافاً اینکه هیچگونه پرداختی از محل منابع این بند بابت همسان سازي حقوق
بازنشستگان صورت نپذیرفته است. مطابق بند (و) تبصره (2)، دولت مکلف بوده است جهت رد بدهی خود به سازمان تأمین اجتماعی و صندوق هاي
بازنشستگی لشکري و کشوري و صندوق بازنشستگی فولاد، در سقف پنجاه هزار میلیارد (50.000.000.000.000) تومان اقدام نماید. میزان بدهی دولت
به سازمان تأمین اجتماعی و صندوق هاي بازنشستگی بر اساس تأییدیههاي سازمان حسابرسی و اعلام دستگاههاي مذکور تا پایان سال 97 به شرح

جدول زیر است :
 
 

 
 

 
  

(مبالغ به میلیارد تومان) 
 

 
بدهی به سازمان تأمین اجتماعی 

  
بدهی به صندوق بازنشستگی کشور 

  
بدهی به صندوق بازنشستگی لشگري 

  
بدهی به صندوق بازنشستگی فولاد 

 

 
طبق اعلام 

 

 
سازمان 

 

 
طبق تأییدیه 

 

 
سازمان حسابرسی 

 

 
(سال 1396) 

 

 
طبق اعلام 

 

 
صندوق 

 

 
طبق تأییدیه سازمان 

 

 
حسابرسی 

 

 
(سال 1392) 

 

 
طبق اعلام 

 

 
صندوق 

 

 
طبق تأییدیه سازمان 

 

 
حسابرسی 

 

 
(سال 1392) 

 

 
طبق اعلام 

 

 
صندوق 

 

 
طبق تأییدیه سازمان 

 

 
حسابرسی 

 

 
(سال 1394) 

 

 
 181.905

  
 105.368

  
 3.592

  
 188

  
 12.997

  
 780

  
 34.622

  
 9.000

 

در سال 1398، از محل بند (هـ) تبصره (5)، مبلغ یک هزار و دویست و شصت و نه میلیارد (1.269.000.000.000) تومان از بدهی دولت به سازمان
تأمین اجتماعی و مبلغ بیست و هشت هزار میلیارد (28.000.000.000.000) تومان از بدهی دولت به صندوق بازنشستگی کشوري، به صورت اسناد
خزانه اسلامی تسویه شده است. همچنین مبلغ هشتصد و سیزده میلیارد (813.000.000.000) تومان نیز از بدهی دولتی به سازمان تأمین اجتماعی از

 
محل حق الامتیاز خدمات تلفن همراه/ثابت شرکتهاي تابعه سازمان، تهاتر و تسویه شده است. 

مطابق جزء (8) بند (ط) تبصره (2)، سازمان برنامه و بودجه کشور موظف بوده با همکاري وزارت نفت، نسبت به تنظیم روابط مالی جدید بین دولت و
شرکت هاي اصلی تابعه وزارت نفت، ظرف شش ماهه اول سال 1398 اقدام و پس از اخذ مجوزهاي قانونی، در پیوست جداگانه اي مبناي تهیه بودجه

 
سال 1399 قرار دهد، لیکن سازمان برنامه و بودجه کشور به تکلیف مذکور عمل نکرده است. ابزارهاي تأمین مالی دولت : 

در سال 98 جمعاً مبلغ هشتاد و دو هزار میلیارد (82.000.000.000.000) تومان اوراق مالی اسلامی منتشر شده که مبلغ چهل و چهار هزار میلیارد
(44.000.000.000.000) تومان معادل (53.7%) آن به استناد تبصره (5) قانون بودجه سال 98 و سی و هشت هزار میلیارد (38.000.000.000.000)
تومان نیز به استناد مصوبه شوراي عالی هماهنگی اقتصادي منتشر و به ذینفعان واگذار شده است. مجموع اسناد منتشر شده حدود (9/18 %) از حجم

منابع عمومی دولت را تشکیل می دهد. اطلاعات مربوط به اوراق و اسناد خزانه اسلامی پیشبینی شده و منتشره به شرح جدول زیر می باشد.

 
جدول شماره ) ابزارهاي تأمین مالی دولت ـ اوراق مالی اسلامی مبالغ به میلیارد تومان 

 

 
ردیف 

 
مأخذ قانونی 

 
نوع 

 
پیش بینی 

 
منتشر شده 

 
درصد تحقق 



      

 
 1

 
 
بند (ب) تبصره (5) 

 

 
اسناد خزانه اسلامی 

 
 
 29.000

 

 
 21.000
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 2

  
اوراق منفعت 

  
 4.000

 

 
 3

  
بند (هـ) تبصره (5) 

  
اسناد خزانه اسلامی 

  
 13.000

  
 13.000

  
 100

 

 
 4

  
بند (ح) تبصره (5) 

  
اوراق سلف موازي استاندارد نفت خام سبک داخلی 

  
 5.000

  
 5.000

  
 100

 

 
 5

  
بند (ف) تبصره (5) 

  
اسناد خزانه اسلامی 

  
 1.000

  
 1.000

  
 100

 

 
جمع اوراق منتشر شده بر اساس قانون بودجه سال 1398 

  
 48.000

  
 44.000

  
 6/91

 

 
مصوبات سی و سومین جلسه شوراي عالی هماهنگی اقتصادي 

 
 
  

 38.000
 

 
 

 
جمع 

 
 
  

 82.000
 

 
 

اوراق مالی اسلامی سررسید شده (شامل اصل و سود) در سال 1398، مبلغ سی و شش هزار و ششصد و چهارده میلیارد (36.614.000.000.000)
تومان (معادل 21/83 % اوراق منتشر شده بر اساس قانون بودجه) میباشد، که تماماً در سال مذکور تسویه شده است. بر اساس بند (ي) تبصره (6)، کلیه
صاحبان حِرف و مشاغل پزشکی، پیراپزشکی، داروسازي و دامپزشکی که مجوز فعالیت آنها توسط وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، سازمان نظام
پزشکی ایران و یا سازمان نظام دامپزشکی و سازمان دامپزشکی ایران صادر می شود، مکلف بودهاند در چهارچوب آیین نامه تبصره (2) ماده (169)
قانون مالیات هاي مستقیم و اصلاحات و الحاقات بعدي آن، از ابتداي سال 1398 از پایانه فروشگاهی استفاده کنند. نتایج بررسی ها بیانگر آن است که از
تعداد 110.000 نفر صاحبان حِرف و مشاغل احصایی مذکور، صرفاً تعداد 45.500 نفر در سامانه مالیاتی ثبت نام نموده اند. شایان ذکر است ثبت نام
مذکور به منزله استفاده از پایانه هاي فروشگاهی نیست. مطابق بند (ل) تبصره (6)، سازمان امور مالیاتی مکلف بوده است در سال 1398 با استفاده از
پایگاه هاي اطلاعاتی موضوع ماده (169) مکرر قانون مالیات هاي مستقیم، نسبت به تعیین تکلیف مطالبات مالیاتی دولت از اشخاص حقیقی و حقوقی تا

 
پایان سال 97 اقدام و 

حداقل (%30) این مطالبات را وصول و به ردیف درآمدي ذیربط در این قانون واریز کند. نتایج بررسی ها بیانگر آن است از یکصد و هشتاد و یک هزار و
چهل و هشت میلیارد (181.048.000.000.000) تومان مطالبات مالیاتی دولت از اشخاص حقیقی و حقوقی تا پایان سال 1397، حدود 10 درصد این
مطالبات، معادل هیجده هزار و پانصد و نود و نه میلیارد (18.599.000.000.000) تومان وصول و به حساب خزانهداري کل کشور واریز شده شده است.
بر اساس بند (الف) تبصره (7)، دستگاه هاي اجرایی مکلف بودهاند کلیه حساب هاي ریالی خود (درآمدي و هزینه اي) را صرفاً از طریق خزانه داري کل
کشور و نزد بانک مرکزي افتتاح و کلیه دریافت ها و پرداخت هاي خود را صرفاً از طریق این حساب ها انجام دهند. نتایج بررسی ها بیانگر آن است که
در دویست و پنجاه و پنج (255) دستگاه اجرایی، دریافت ها و پرداخت ها از طریق حساب هاي افتتاح شده نزد بانک مرکزي جمهوري اسلامی ایران
انجام نشده و همچنین تعداد پانصد و هفتاد و دو (572) دستگاه اجرایی، حساب هاي خود نزد سایر بانکها را مسدود نکرده اند. مطابق بند (ي) تبصره
(9)، دولت مکلف بوده به منظور بازسازي و نوسازي فضاهاي آموزش و پرورش، معادل ریالی (%20) از موجودي و وصولی سال 1398 حساب ذخیره
ارزي را تا سقف سیصد میلیارد (300.000.000.000) تومان به حساب درآمد عمومی نزد خزانه داري کل کشور واریز کند. در سال 1398 از این محل،
مبلغی به حساب خزانه واریز نگردیده و حکم این بند اجرا نشده است. در سال 1398، از مبلغ یکصد و هفتاد و هشت میلیارد (178.000.000.000)
تومان سهم شرکت ها، بانک ها و مؤسسات انتفاعی وابسته به دولت بابت (40 %) هزینههاي پژوهشی، حدود (71 %) آن، بالغ بر یکصد و بیست و هفت
میلیارد (127.000.000.000) تومان توسط دستگاه هاي اجرایی ذیربط به حساب خزانه واریز و یا توسط خزانه از حساب آنها برداشت شده و مبلغ سی
و نه میلیارد (39.000.000.000) تومان به دانشگاه ها و مؤسسات پژوهشی توسط خزانه داري کل کشور، پرداخت شده است. از 291 دستگاه اجرایی
مشمول این بند، تعداد 24 دستگاه هیچ وجهی به حساب خزانه واریز نکرده و خزانه نیز مبلغی را از حسابشان برداشت ننموده و تعداد 13 دستگاه نیز
کمتر از میزان مقرر، به حساب خزانه واریز نموده اند. مطابق بند (ج) تبصره (12)، دولت مکلف بوده است افزایش و متناسب سازي حقوق بازنشستگان



 
پرداختی به شرکتها 

  
 78.079

  
 64.991

  
 2/83

 

 
پرداخت یارانه نقدي و غیرنقدي خانوارها 

  
 41.100

  
 45.430

 
5/110

 

 
کاهش فقر مطلق خانوارهاي هدف 

  
 8.400

  
 8.702

 
6/103

 

 
طرح تحول نظام سلامت 

  
 4.900

  
 6.183

 
2/126

 

 
یارانه نان و خرید تضمینی گندم 

  
 6.145

  
 3.440

  
 60

 
سایر (حق بیمه سهم دولت اقشار خاص تأمین (%20) کمک به رزمندگان معسر و کسري هزینه درمان تکمیلی جانبازان و

 
ایثارگران، پوشش بیمه اقشار خاص و . . . 

 
 
 2.116

  
 3.687

 
2/174

 

 
140.740132.433جمع 

 
 1/94

تحت پوشش صندوق بازنشستگی کشوري و سازمان تأمین اجتماعی نیروهاي مسلح با اولویت کسانی که دریافتی ماهانه آنها کمتر از دو میلیون و پانصد
هزار (2.500.000) تومان می باشد، از محل اعتبارات قانون بودجه، اختصاص دهد که در این راستا دولت مبلغ چهار هزار و چهارصد میلیارد
(4.400.000.000.000) تومان بابت افزایش و همسان سازي حقوق بازنشستگان تحت پوشش به سازمان تأمین اجتماعی نیروهاي مسلح و صندوق
بازنشستگی کشوري پرداخت نموده است. شایان ذکر است سازمان تأمین اجتماعی نیروهاي مسلح نیز مبلغ دویست و بیست و سه میلیارد
(223.000.000.000) تومان از محل منابع داخلی صرف این امر نموده است. بر اساس حکم مقرر در بند (هـ) تبصره (12)، به وزارت امور اقتصادي و
دارایی اجازه داده شده نسبت به مولدسازي دارایی هاي دولت تا سقف دو هزار میلیارد (2.000.000.000.000) تومان با استفاده از ابزارهاي مالی ( اعم
از اجاره بلندمدت، صکوك اجاره، ترهین و توثیق)، اموال غیرمنقول مازاد بر نیاز دستگاه هاي اجرایی را بدون رعایت تشریفات قانونی و با تشخیص و
موافقت وزیر امور اقتصادي و دارایی اقدام کند. علیرغم شناسایی و معرفی اموال غیرمنقول و دارایی هاي مازاد جهت فروش و مولدسازي، به دلیل عدم

 
صدور مجوز مربوط توسط وزارت امور اقتصادي و دارایی، اقدامی در خصوص اجراي مفاد این بند انجام نپذیرفته است. هدفمندکردن یارانه ها 

منابع تحقق یافته قانون هدفمندکردن یارانه ها بالغ بر یکصد و سی و دو هزار و چهارصد و نود و هشت میلیارد (132.498.000.000.000) تومان و
منابع حاصل از مابه التفاوت افزایش قیمت بنزین (موضوع طرح معیشتی) بالغ بر نه هزار و سیصد و شصت و دو میلیارد (9.362.000.000.000) تومان
بوده است. میزان مصارف قانون هدفمندکردن یارانه ها و طرح معیشتی به تفکیک بخش هاي مختلف، به شرح جدول زیر است. میزان مصارف قانون

 
هدفمندکردن یارانه ها در سال 1398 ـ مبالغ به میلیارد تومان 

 
شرح 

 
مبلغ پیش بینی شده 

 
در قانون 

 
مبلغ 

 
پرداخت شده 

 
درصد به 

 
پیش بینی 



    

 
یارانه معیشتی 

  
 -

  
 10.500

 
 
 

 
جمع 

 
 
 

142.933
 

 
 

شایان ذکر است بر اساس اعلام وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، از حدود هفتاد و هفت میلیون و پانصد هزار (77.500.000) نفر یارانه بگیر سال
1398، قریب به بیست و چهار میلیون (24.000.000) نفر در سه دهک بالاي درآمدي قرار دارند. دولت در اجراي جزء (1) بند (الف) تبصره (14) مبنی

 
بر لزوم حذف سه دهک بالاي درآمدي، صرفاً یارانه تعداد یک میلیون و پنج هزار و یکصد و بیست و چهار (1.005.124) نفر را حذف کرده است. 

در تبصره (1) بند (ب) ماده (39) قانون برنامه ششم توسعه، دولت مکلف شده تا سهم سازمان هدفمندسازي یارانه ها از دریافتی را هر ساله در ردیف
شماره 210102 منابع بودجه عمومی و مصارف مرتبط با آن را در ردیف هاي مستقل و جداگانه در ارقام بودجه عمومی دولت درج کند. لیکن در قوانین
بودجه سال هاي 1396 تا 1399، این حکم اجرا نشده است. بانک مرکزي در اجراي مفاد حکم جزء (1) بند (ح) تبصره (16)، به منظور افزایش شفافیت
تراکنش هاي بانکی، مبارزه با پولشویی و جلوگیري از فرار مالیاتی، از تعداد (22.822.408) حساب بانکی اشخاص حقیقی و حقوقی فاقد شماره و شناسه
ملی، تعداد (21.189.883) حساب را مسدود نموده است. در اجراي بند (ط) تبصره (16)، علیرغم وصول مبلغ چهار هزار و هفتصد و نود میلیارد
(4.790.000.000.000) تومان از اقساط طرح مسکن مهر در سال 1398، پرداخت 40.000 فقره تسهیلات مسکن موضوع این حکم به بازنشستگان
مشمول، اجرا نشده است. علیرغم تأکید قانونگذار طی حکم بند (الف) تبصره (17)، نظام ارجاع و پزشک خانواده براي کلیه اقشار اجرایی نشده و صرفاً
خدمات بیمهاي روستاییان و عشایر از طریق نظام ارجاع انجام شده و تعداد (13.437.522) نفر خارج از نظام ارجاع، خدمت دریافت کرده اند. سازمان
غذا و دارو به تکلیف مقرر در بند (ز) تبصره (17)، مبنی بر صدور مجوز واردات دارو، تجهیزات و لوازم پزشکی با کیفیت و استاندارد مورد نیاز کشور از
طریق فرآیند رقابتی و با کمترین قیمت، عمل نکرده و تأیید اختصاص ارز دولتی به واردکنندگان در قالب ساز و کار این بند صورت نگرفته است. مطابق
مفاد حکم بند (ج) تبصره (18)، به وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات اجازه داده شده از طریق سازمان توسعه اي و شرکتهاي تابعه خود نسبت به
مشارکت خصوصی-عمومی داخلی و خارجی به منظور انجام طرح (پروژه) هاي دولت الکترونیک و توسعه خدمات الکترونیکی از جمله هوشمندسازي
مدارس موضوع ماده (69) قانون برنامه ششم توسعه اقدام کند. وزارت مذکور، از مجوز این بند استفاده ننموده است. (با توجه به اینکه تکلیف مقرر در
ماده (69) قانون برنامه ششم بر اساس حکم این بند به مجوز تغییر یافته و وزارت خانه مذکور نیز از مجوز صادر استفاده ننموده پیشنهاد میشود در
سنوات آتی، قانون گذار تکلیف مقرر در قوانین دائمی را در قانون بودجه سنواتی به اجازه تغییر ندهد.) مطابق بند (الف) تبصره (20)، تمامی دستگاه
هاي اجرایی مکلف بودهاند در سال 1398 نسبت به تکمیل و استقرار کامل سامانه (سیستم) حسابداري قیمت تمام شده اقدام نمایند؛ که از تعداد
(1.140) ردیف دستگاه اجرایی مندرج در جدول شماره (7) قانون بودجه و (385) ردیف شرکتهاي دولتی، بانکها و موسسات انتفاعی وابسته به دولت
مندرج در پیوست شماره (3)، تعداد (360) دستگاه اجرایی مستقر در مرکز و یا استان ها، نسبت به اجراي مفاد حکم این بند اقدام ننموده اند. بر اساس
مفاد حکم جزء (1) بند (هـ) تبصره (20)، و با لحاظ مصوبه مورخ 24/1/99 ستاد ملی کرونا، آخرین مهلت تهیه و ارایه صورتحساب دریافت و پرداخت
دستگاه هاي اجرایی تا پایان مرداد ماه 99 و مهلت ارسال صورتهاي مالی شرکتهاي دولتی موضوع ماده (98) قانون محاسبات عمومی کشور حداکثر تا

 
پایان خرداد ماه سال 99 تعیین شده، لیکن 

تعداد (1.413) دستگاه اجرایی صورتحساب دریافت و پرداخت خود را پس از مردادماه و تعداد (188) شرکت دولتی صورت هاي مالی خود را پس از
خردادماه سال اخیرالذکر ارایه نمودهاند. علیرغم آنکه ارائه اطلاعات مربوط به کلیه پرداخت هاي پرسنلی در حکم جزء (1) بند (الف) تبصره (21)، مورد
تأیید قرار گرفته است، لیکن تعداد (446) دستگاه اجرایی مرکزي و استانی، تمام و یا بخشی از اطلاعات پرداخت هاي پرسنلی را در اختیار خزانه داري
کل کشور قرار نداده اند. همچنین طبق مفاد حکم جزء (2) بند (الف) تبصره مذکور، دستگاه هاي اجرایی مشمول موظف بوده اند که اطلاعات مربوط به
پرداخت هاي سایر هزینه ها را در قالب شناسه ذینفع نهایی (اشخاص حقیقی و حقوقی) در اختیار خزانه داري کل کشور قرار دهند، لیکن تعداد
(1،367) دستگاه اجرایی، مرکزي و استانی تمام و یا بخشی از اطلاعات موضوع این بند را در اختیار خزانه داري کل کشور قرار نداده اند. اصلاح ساختار

 
بودجه کشور 

در اجراي بند (هـ) تبصره (21)، دولت مکلف بوده است در راستاي سیاست هاي کلی برنامه ششم توسعه و اقتصاد مقاومتی، در چهارماهه اول سال
1398، نسبت به اصلاح ساختار بودجه کل کشور به نحوي اقدام کند که موجب تحقق تعادل و توازن منابع و مصارف بودجه همراه با اصلاح ساختار و نیز

 
ساماندهی هزینه هاي جاري و عمرانی کشور شود. عملکرد سال 1398 حاکی است دولت جهت اصلاح ساختار بودجه سال 1398، اقدامی ننموده است. 

همچنین در اجراي حکم بند "الف" تبصره (20) ماده واحده قانون بودجه سال 1398، نظام بودجه ر یزي مبتنی بر عملکرد به عنوان زیربناي اصلی



اصلاح ساختار نظام بودجه ریزي کشور، بطور کامل اجرایی نشده است. این موضوع، نظارت و حسابرسی عملکرد دستگاه هاي اجرایی، به عنوان فرآیند

 
شناسایی ترك فعل مدیران را با مشکل مواجه نموده است. 

 
پول، ارز و بانکداري : 

 
1- ارز 4.200 تومانی 

در سال 1398، کل ارز تأمین شده به نرخ ترجیحی 4.200 تومانی، حدود 15 میلیارد دلار بوده که نحوه تخصیص و تأمین آن به شرح جدول ذیل است.

 
«ارقام به دلار» 

 
شرح 

 
مبلغ 

 
کل ارز تأمین شده در سال 1398 

 
14,950,286,846

 

 
کل ارز تأمین شده براي واردات کالا از گمرك در سال 1398 

 
14,562,842,098

 
کل ارز تأمین شده براي خدمات و حق الزحمه واردات کالا و اقساط و یوزانس

 
داخلی و .... 

 
 
 383,160,500

 

 
کل ارز تأمین شده به صورت نقدي بابت وزارتخانه ها، بیماران و ... 

  
 4,284,249

 

 
درصد ارز تأمین شده براي واردات کالا از گمرك 

  
 97.41

 
کل ارز عودت شده از 1/1/1398 تا 20/9/1399 از محل تأمین ارز در سال 1398

  
 153,273,645

 
کل ارز تخصیص داده شده بابت بازپرداخت اقساط حساب ذخیره ارزي و صندوق

 
توسعه ملی 

 
 
 169,144,996

 

این محاسبات بدون در نظر گرفتن ارقام عودتی ارز می باشد ضمن اینکه اقساط تسهیلات حساب ذخیره ارزي و صندوق توسعه ملی نیز مستتر در

 
محاسبات می باشد. 

از آنجاییکه فرآیند ثبت سفارش، تخصیص و تأمین ارز و در نهایت واردات و نیز برگشت ارز، یک فرآیند زمانبر و قابل تمدید و خارج از حیطه یک سال
بودجه اي می باشد و بین فرآیند تأمین و واردات کالاها، نمی توان به جز از طریق بررسی پرونده ها به اطلاعات دقیقی دست یافت، تصمیم بر این شد
که موضوع تأمین ارز براساس داده هاي سامانه ارزي، از ابتداي سال 1397 (شروع نوسانات شدید ارزي و احتمال سوء استفاده از ثبت سفارش ها)
منتهی به شهریور 1399، مورد بررسی قرار گرفته و کلیه اطلاعات و داده ها و اعداد و ارقام مورد استناد، از سامانه هاي بانک مرکزي، گمرك جمهوري
اسلامی ایران، وزارت صمت، وزارت جهادکشاورزي و سایر مراجع مربوطه مورد استخراج و تجزیه و تحلیل قرار گرفته است که میزان کل ارز تأمین شده

 
طی دوره مذکور، به شرح جدول ذیل می باشد : 



 
«ارقام به دلار» 

 
شرح 

 
ارز تامین شده 

 
میزان ارز عودت شده تا تاریخ 20/9/1399 

 
خالص ارز تامین شده 

 
سال 1397 

 
سال 1398 

 
شش ماهه اول 1399 

 
جمع کل 

کل ارز تأمین شده به نرخ ارز دولتی (42000

 
ریالی) 

 

31,416,141,133
 

14,950,286,846
 

4,447,238,304
 

50,813,666,283
 

814,961,736
 

704,547
 

 
کل ارز تأمین شده براي واردات کالا از گمرك 

 
28,973,400,254

 
14,562,842,098

 
4,347,759,820

 
47,884,002,172

 
692,888,390

 
113,782

 

 
کل ارز تأمین شده براي خدمات، یوزانس و .... 

  
 1,606,575,860

  
 383,160,500

  
 98,522,480

  
 2,088,258,840

  
 99,823,395

 
435,445

 
کل ارز تأمین شده به صورت نقدي بابت

 
وزارتخانه ها، بیماران و ... 

 
 
 836,165,019

  
 4,284,250

  
 956,004

  
 841,405,272

  
 22,249,952

 
155,320

 

 
درصد ارز تأمین شده براي واردات کالا از گمرك 

  
 92.22

  
 97.41

  
 97.76

  
 94

  
 -

  
 94.4

 

 
این محاسبات بر اساس تامین اولیه می باشد و ارزهاي عودت شده و تامین هاي تغییر یافته در این محاسبات قرار نگرفته اند. 

 
شامل موارد پرداخت شده بابت بازپرداخت اقساط حساب ذخیره ارزي و صندوق توسعه ملی و فاینانس است. 

 
اهم یافته هاي گزارش به شرح زیر است : 

از ابتداي سال 1397 تا انتهاي شهریور 1399 معادل 50,813,666,283 دلار ارز به نرخ دولتی (42000 ریالی) تأمین گردیده است که از این رقم مقدار
814,961,736 دلار تا تاریخ 20/9/1399 برگشت شده است لذا خالص ارز تخصیص یافته در این دوره براي واردات کالا، خدمات، خدمات همراه کالا،
بازپرداخت اقساط تسهیلات، وجه نقد و ... برابر با 49,998,704,547 دلار می باشد که از آن بطور خالص 47,191,113,782 دلار (بیش از 94 درصد)
صرف واردات کالا و بازپرداخت اقساط حساب ذخیره ارزي و صندوق توسعه مربوط به واردات کالا شده است. از این میزان تأمین ارز بابت واردات کالا
معادل 3,141,110,833 دلار (6.5 % تأمین ارز)، از ابتداي سال 1395 تا انتهاي آبان ماه سال 1399 فاقد هرگونه واردات بوده اند. بابت تأمین ارز به



ارزش معادل 44,437,488,138 دلار، معادل وارداتی که از 1 تا بیش از 100 درصد در سامانه گمرك از ابتداي سال 1395 تا انتهاي آبان ماه سال
1399 پروانه داشته است که مجموعه پروانه صادر شده بالغ بر 47,335,491,608 است که میزان واردات در دوره رسیدگی یعنی از ابتداي سال 1397
تا انتهاي آبان ماه 1399 واردات پروانه شده به میزان44,327,152,413 دلار می باشد. درخصوص تأمین هاي فاقد واردات در دوره رسیدگی باید به این
موضوع توجه داشت که واردات کالا زمانبر است و براي برخی از تأمین هاي وارد نشده مطابق قانون و مقررات ارزي (خصوصاً تأمین هاي واردات کالا در
سال 1398 و شش ماهه 1399)، هنوز فرصت قانونی واردات کالا (براي نقدي 12 ماه و براي اعتبار اسنادي تا 30 ماه) تمام نشده است. در یک نمونه
بررسی موردي در تأمین هایی که فاقد واردات در دوره ابتداي سال 1395 تا انتهاي آبان ماه 1399 بوده اند، 133 شخص حقوقی جهت 225 مورد ثبت
سفارش در مجموع بالغ بر 1,421,136,044 دلار تأمین صورت گرفته، لکن هیچ پارت وارداتی نداشته اند (بیش از 45 درصد عدم واردات ها). تمامی
موارد وارد نشده، می تواند به دلایلی نظیر مشکلات ناشی از اعمال تحریم ها، طولانی شدن زمان ساخت ماشین آلات وارداتی، وجود مهلت براي واردات
کالا باشد که باید توسط دستگاه هاي متولی مربوطه تحت پایش و پیگیري قرار گیرند. در ازاي تأمین هاي صورت گرفته، بررسی سامانه رفع تعهد بانک
مرکزي حاکی از آن است که معادل 5,026,278,198 یورو (معادل 5,629,431,582 دلار) تعهد ایفا نشده در تاریخ 20 آذرماه 1399 در سامانه
تعهدات بانک مرکزي بابت ثبت سفارش هاي تأمین ارز شده در این دوره وجود دارد. البته لازم به ذکر است که از این رقم1,958,627,958 دلار داراي
فرصت زمانی بوده و 3,670,803,623 دلار منقضی شده است. علی ایحال معادل 1,818,745,409 دلار توسط بانک ها به تعزیرات حکومتی ارجاع و
بعضاً تعیین تکلیف شده است. از ترکیب 3,670,803,623 دلار مانده تعهد ارزي منقضی شده در سامانه، براي 1,852,058,215 دلار اقدامی از سوي
بانک ها صورت نگرفته است، البته باید توجه داشت که از این میزان اقدام نشده، براي 1,190,917,284 دلار تأمین آن واردات کالا صورت گرفته است،
لکن وارد کننده اقدام به رفع تعهد ننموده است که یکی از دلایل آن، الزام به پرداخت مابه التفاوت 28000 ریالی در مصوبات دولت در سال 1397 می
باشد. با وجود اعمال سیاست هاي حمایتی، قیمت کالاهاي اساسی همه گروه هاي کالایی نسبت به اسفند سال 1396 رشد افزایش قابل ملاحظه اي
داشته است. از 10 قلم کالاي اساسی که ارز دولتی دریافت کرده اند، بین 14 تا 169 درصد رشد قیمت را از اسفند 1396 تا آذر 1398 داشته اند.
بطوریکه این 10 قلم کالاي اساسی در بازه زمانی به طور میانگین 70% رشد قیمت داشته اند. در حالیکه نرخ ارز وارداتی این کالاها در بازه زمانی مذکور
ثابت بوده است و همچنین سیاست اختصاص ارز دولتی (با نرخ 42000 ریالی) از مرداد 1397 با تعیین 25 قلم به عنوان کالاهاي اساسی پیگیري
گردیده بود. از اسفند ماه سال 1398، مقرر بوده است، نهاده هاي دامی و کشاورزي صرفاً از طریق سامانه بازارگاه عرضه شود اما به دلیل عدم اتصال
سامانه گمرك و انبارها به صورت برخط به سامانه مذکور، تاکنون این امر محقق نشده است، لذا وارد کننده می تواند کالاي خود را خارج از سامانه به
قیمت آزاد عرضه کند. طبق برآوردهاي نمونه اي، شرکت هاي وارد کننده حدود 55 درصد از نهاده وارداتی را در سامانه بازارگاه بارگذاري می کنند و 45
درصد از طریق بازار آزاد به فروش می رسانند. که در تأیید این موضوع به طور نمونه 50 فقره از کوتاژهاي وارداتی ثبت سفارش هاي دوره مورد رسیدگی
(وارد شده در سال هاي 1398 و 1399)، در سامانه بازارگاه مورد رصد قرار گرفت که اطلاعات حاکی از عدم عرضه این کوتاژها یا عرضه کمتر یا بیشتر
از واردات کوتاژ مورد نظر تا تاریخ تهیه گزارش می باشد. ضمن اینکه براي شرکت هاي تولید کننده (مرغداري و دامداري) این امکان فراهم است که
بخشی از سهمیه نهاده تخصیصی را در واحد تولیدي خود مصرف نموده و مابقی را از طریق بازار آزاد به فروش برساند. اهم اشکالات وارده بر تأمین و

 
تخصیص ارز ترجیحی 4.200 تومانی : 

آشفتگی در نظام ثبت سفارش و تخصیص ارز ترجیحی در وزارت صمت عدم احصاء نیاز کشور براي واردات کالاهاي اساسی و حمایت از تولید و عدم
تخصیص ارز بر اساس نیاز کشور عدم تفکیک سهمیه هریک از وزارتخانه ها (جهادکشاورزي، صمت و غذا و دارو) و عدم رصد و پایش واردات کالاهاي
مرتبط با مسئولیت هر یک از وزارتخانه ها از زمان تخصیص و تأمین ارز تا ترخیص کالاي مربوطه عدم هماهنگی و بی برنامه گی بین وزارتخانه هاي
مربوط تعدد قوانین و مقررات مربوطه و بعضاً اصلاحات غیر مؤثر و مخرب در مقررات ناظر بر موضوع عدم ارتباط بین سامانه هاي تخصیص، تأمین،
ترخیص، انبارها، بنادر و توزیع کالاهاي اساسی و اقدام بصورت جزیره اي (بطور نمونه سامانه بازارگاه ) مصرف ارز ترجیحی بصورت غیرکارا و اثربخش که
نتیجه آن قیمت بالاي کالا به مصرف کننده نهایی ایجاد رانت و سود غیر متعارف براي برخی افراد صادرات معکوس در برخی از اقلام که متأثر از کالاي
وارداتی با ارز ترجیحی بوده و بعضاً مورد تشویق قرار می گیرند. عدم امکان اتصال برخط سامانه ها و ضعف نظام کنترل هاي داخلی در نهایت باید متذکر
شد که هدف از اختصاص ارز 4.200 تومانی، کنترل قیمت ها از یک طرف و رساندن کالاها و تولیدات حاصل از آن با قیمت هاي ارزان به دست مردم و
اقشار آسیب پذیر جامعه می باشد. مطابق نتایج گزارش در برخی موارد (از قبیل عدم واردات ها و توزیع ها در بازار آزاد)، در عمل اتفاق نیفتاده است، لذا
باید یک سازوکار دقیق جهت جلوگیري از رانت خواري و دلالی در این زمینه و رسیدن کالاها یا یارانه آن به جامعه هدف با استفاده از ساختارهاي

 
تشکیلاتی و زیرساختی دولت صورت پذیرد. 

 
2- عدم بازگشت ارز حاصل از صادرات به چرخه اقتصاد کشور 

در اجراي نظارتهاي مستمر دیوان محاسبات کشور و پیرو گزارش ارز ترجیحی سال 1398، بررسیها نشان میدهد؛ از مجموع تعهدات صادراتی
صادرکنندگان از تاریخ 22/1/1397 لغایت 30/4/1399 مجموعاً حدود مبلغ 14.8 میلیارد یورو تا تاریخ 30 آبان 1399 به چرخه اقتصادي برنگشته



است. بانک مرکزي تا پایان تیر ماه 1399 تعداد 250 صادرکننده که مجموع تعهدات صادراتی آنها بالغ بر 5.7 میلیارد یورو است و ارز حاصل از صادرات
را برگشت نداده بودند را به قوه قضاییه معرفی نموده است. طبق بررسی هاي میدانی و اطلاعات واصله مشخص شده است که بسیاري از این افراد

 
صادرکننده اصلی نبودهاند و صادرات از طریق اشخاص ثالث دیگري با اجاره کارت بازرگانی افراد فاقد اهلیت تجاري و بازرگانی، انجام گرفته است. 

 
3- بخشودگی سود مطالبات صندوق توسعه ملی از دولت : 

هیأت امناي صندوق توسعه ملی در تاریخ 9/11/1398 برخلاف مفاد ماده (16) قانون احکام دائمی برنامه هاي توسعه کشور، موضوع اساسنامه صندوق
توسعه ملی و خارج از اختیارات قانونی خود اقدام به بخشودگی سود مطالبات صندوق مذکور از دولت نمود که در اثر این اقدام، مبلغ 6/14 میلیارد دلار
سود شناسایی شده ناشی از بدهی هاي دولت صفر شده است. همچنین به موجب تصمیمات همین جلسه، کلیه مطالبات صندوق توسعه ملی از دولت که
تا انتهاي سال 1399 سررسید شده و یا می شوند تا تاریخ 15/6/1401 (بدون محاسبه وجه التزام) و با رعایت ضوابط و مقررات مربوط امهال گردید، این
در حالیست که در ارتباط با هر یک از موضوعات تسهیلات پرداختی به دولت بر اساس مجوز قانونی مربوط تعیین تکلیف شده، بطوریکه بر اساس جزء
(4) بند (ه) تبصره 4 قانون بودجه سال 1398 بازپرداخت تسهیلات سال مزبور و نیز موارد برداشت از صندوق در بودجه سال 1397 می بایست در

 
بودجه هاي سنواتی 1399 تا 1404 منظور و به صندوق واریز گردد. 

 
4- بنگاهداري بانک هاي دولتی و خلاء قانونی نظارت 

در طی چند سال اخیر، بسیاري از بانک هاي دولتی با استفاده از خلاء قانون نسبت به تأسیس شرکت هاي زیرمجموعه اقدام کردهاند، به نحوي که در
پایان سال 1398 در کلیه بانک هاي دولتی تعداد 396 شرکت زیرمجموعه (تا نسل دوم) وجود دارد. با عنایت به مفر قانونی مندرج در تبصره ذیل ماده
(4) قانون محاسبات عمومی، بانکها با عدم پذیرش حاکمیت دولتی بر شرکتهاي زیرمجموعه قائل به شمولیت رسیدگی دیوان محاسبات کشور نیستند.

 
لذا پیشنهاد می شود؛ حکم قانونی براي نظارت دیوان محاسبات کشور بر این شرکت ها تصویب گردد. 

 
5- مطالبات غیرجاري بانک ها و مؤسسات اعتباري 

مبلغ 1.935 هزار میلیارد تومان از مجموع کل تسهیلات ارزي و ریالی بانک ها و مؤسسات اعتباري (اعم از دولتی و غیردولتی) در پایان سال 1398،
مبلغ 174 هزار میلیارد تومان مربوط به مطالبات غیرجاري است. از این میزان بالغ بر 73 هزار میلیارد تومان مربوط به مطالبات غیرجاري بانکهاي دولتی
بوده که از این رقم نیز مبلغ 59 هزار میلیارد تومان (81%) مرتبط با مطالبات مشکوکالوصول در بانکهاي دولتی است. وفق آسیبشناسی صورت پذیرفته
دیوان محاسبات کشور از مطالبات مشکوك الوصول، اهم موارد عدم رعایت قوانین و مقررات در اعطاي تسهیلات عبارتست از عدم اخذ وثایق مناسب و
مکفی از تسهیلات گیرندگان، عدم اعتبارسنجی صحیح مشتریان، عدم وجود تناسب بین سرمایه اولیه و گردش حساب مشتري با تسهیلات اعطایی، عدم
اخذ گواهی تبصره (1) ماده (186) قانون مالیاتهاي مستقیم و عدم اخذ صورت هاي مالی حسابرسی شده مورد تأیید یا اظهارنامه مالیاتی و عدم استعلام

 
در خصوص اطلاعات اعتباري متقاضی که در فرآیند رسیدگی دیوان محاسبات کشور میباشد. 

 
واگذاري شرکت هاي دولتی 

 
1- عملکرد منابع حاصل از واگذاري ها در سال 98 

در سال 1398 از مجموع 6.188 میلیارد تومان وصولی ناشی از واگذاریها، علیرغم تحقق بیش از 100 درصد منابع، صرفاً مبلغ 1.996 میلیارد تومان از
منابع وصولی در راستاي تکالیف بودجهاي مقرر در جداول شماره (13) و (18) قانون بودجه سال 1398 کل کشور توزیع و مصرف شده و 4.192 میلیارد
تومان مغایر با موارد مصرف مقرر در ماده (29) قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) قانون اساسی، در سایر امور (بودجه عمومی) مصرف گردیده
که این موضوع مانع از تحقق اهداف اجراي سیاستهاي کلی اصل (44) قانون اساسی و در سنوات اخیر نیز موضوعیت داشته است. شایان ذکر است بر
اساس ماده (123) قانون برنامه ششم توسعه، سیاست هاي کلی برنامه ششم و سایر سیاست هاي کلی ابلاغی مقام معظم رهبري(مدظله العالی) لازم

 
الاجراء است. 

 
2- اقدامات دیوان محاسبات کشور در راستاي استیفاي حقوق بیت المال در واگذاري هاي غیرقانونی 



نتایج حاصل از رسیدگیهاي و پیگیریهاي مستمر دیوان محاسبات کشور در سال 1398 و 1399 درخصوص 8 فقره از واگذاریها به ارزش 2.760 میلیارد
تومان که داراي ابهامات، اشکالات، انحرافات و تخلفات متعدد از جمله عدم احراز اهلیت متقاضیان، عدم قیمتگذاري مناسب و عدم نظارت صحیح پس از
واگذاري بر خلاف قوانین و مقررات بوده است، منجر به ارسال 8 پرونده به دادسراي دیوان محاسبات و طرح رسیدگی در هیأتهاي مستشاري حسب مورد
گردیده است. شایان ذکر است در سالجاري 3 فقره از قراردادهاي واگذاري در هیأت داوري فسخ و یا ابطال و توسط دادگاه تجدید نظر تأیید و 4 فقره در
نوبت رسیدگی هیأت داوري قرار دارد. همچنین بر اساس بررسیهاي میدانی ارزش بنگاههاي مذکور در سال جاري بیش از 35.000 میلیارد تومان برآورد

 
میگردد. 

 
نتیجه اقدامات 

 
توضیحات اهم ایرادات و تخلفات 

 
مشخصات خریدار 

 
مبلغ واگذاري 

 
(بدون احتساب سود فروش اقساطی به میلیارد ریال) 

 
سال 

 
واگذاري 

 
نام شرکت 

 
واگذار شده 

 
ردیف 

-ارسال موضوع به دادسرا، -تأئید تخلفات و
ارسال دادخواست به هیأت مستشاري،
-تشکیل جلسه هیات مستشاري و صدور
قرار تقویم ضررو زیان، -ابطال قرارداد
توسط هیأت داوري در تاریخ
23/07/1399، -تایید موضوع در شعبه 21
دادگاه عمومی- حقوقی تهران (تجدید

 
نظر)، - عودت شرکت به دولت 

 

-عدم احراز اهلیت خریدار، -عدم
قیمتگذاري صحیح اموال و کاهش
قیمت، - فقدان اعتبار قیمت پایه تعیین
شده، -استرداد سپرده شرکت در مزایده
و بالتبع آن اتمام فرآیند مزایده و
واگذاري سهام به نفر دوم بدون انجام
مزایده مجدد و ...)، -عدم رعایت
آییننامه نظام اقساطی و نحوه دریافت

 
بهاي حقوق قابل واگذاري 

 

 
شرکت شیرین 

 

 
عسل و شرکاء 

 

18،411
 

97
 

کشت و
صنعت و

دامپروري

 
مغان 

 

1
 

- ارسال موضوع به دادسرا، -طرح موضوع
در شعبه دادیاري، -ابطال قرارداد توسط
هیأت داوري، -تایید موضوع توسط شعبه
21 دادگاه عمومی-حقوقی تهران (تجدید

- فقدان اعتبار قیمت پایه سهام مستند
به بند (1) ماده(4) آئیننامه اجرایی
شیوه قیمتگذاري بنگاهها، - عدم رعایت
شرایط مندرج در آگهی مزایده
درخصوص مهلت پرداخت ثمن نقدي

شرکت تولید و
توسعه پویا انرژي
نگین سبز

 
خاورمیانه 

 

 
 5.205

 
97

 
شرکت
تولید

نیروي برق

 
شاهرود 

 

2
 



 
نظر)، -عودت شرکت به دولت 

 
معامله، -انعقاد قرارداد پس انقاضاي

 
فرآیند مزایده، 

 

- ارسال پرونده به دادسرا، -تأئید تخلفات و
صدور دادخواست، -تشکیل محکمه هیأت
مستشاري و صدور قرار تقویم ضرر و زیان،
-ارسال دادخواست فسخ قرارداد به هیات

 
داوري 

 

- عدم اهلیت سنجی خریدار، -عدم
رعایت دستورالعمل نظارت، -فقدان
اعتبار قیمت پایه، -عدم ایفاي تعهدات
قراردادي، -عدم پرداخت اقساط، -عدم
شفافیت و تعیین تکلیف سرمایه
گذاریهاي انجام شده و عدم تعیین

 
تکلیف بدهی ارزي 

 

امید اسدبیگی و

 
شرکاء 

 
 
 2،111

 
94

 

شرکتکشت
و صنعت

نیشکر

 
هفتتپه 

 

3
 

- ارسال پرونده به دادسرا، -طرح موضوع در
شعبه دادیاري، - ارسال دادخواست ابطال

 
قرارداد به هیات داوري 

 

- عدم رعایت تبصره (3) ماده (24)
قانون اجراي سیاستهاي کلی اصل (44)
قانون اساسی مبنی بر ممنوعیت فروش
سهام شرکت مشمول واگذاري به

 
مدیران اجرایی همان بنگاه 

 

شرکت کارکنان
بین المللی
مهندسی ایرانیان

 
ایستاتوانتک 

 

 
 760

 
96

 

شرکت بین
المللی

مهندسی
ایران

 
(ایریتک) 

 

4
 

- ارسال پرونده به دادسرا، -تأئید تخلفات و
صدور دادخواست، - تشکیل محکمه هیأت
مستشاري و صدور راي، -ارائه دادخواست
فسخ به هیأت داوري، -رأي به رد شکایت و
ابقاي قرارداد توسط هیأت داوري در تاریخ
7/4/1399، -رد رأي هیأت داوري و صدور
راي قطعی فسخ در شعبه 21 دادگاه
عمومی-حقوقی تهران (تجدیدنظر)، -عودت

 
مال به دولت 

 

- عدم احتساب ارزش واقعی در
واگذاري با توجه به نظر کارشناس
رسمی محلی و قیمتگذاري متفاوت،
-فقدان اعتبار ارزیابی و قیمت گذاري

 
کارشناسان در زمان واگذاري 

 

میرجعفرسیدفاضلی
  

 55
 

97
 

سیلوي

 
سنقر 

 

5
 

- ارسال پرونده به دادسرا، -طرح موضوع در
شعبه دادیاري، -ارائه دادخواست فسخ به

 
هیأت داوري 

 

- عدم برگزاري مزایده در واگذاري 20
درصد از سهام شرکت به خریدار اول
خارج از روش هاي واگذاري بنگاهها،
-عدم رعایت آئین نامه اجرایی

 
قیمتگذاري 

 

شرکت پخش
تجارت گستر

 
بیستون 

 

 
 700

 
96

 

20%
پالایش

نفت

 
کرمانشاه 

 

6
 

- در شرف تکمیل تحقیقات و ارسال پرونده

 
به دادسرا 

 

- فقدان اعتبار قیمت پایه با توجه به
تبصره ذیل ماده (19) قانون کانون

 
کارشناسان دادگستري 

 

 
اقایانحمزه 

 
و ابوبکر شیخا بگم

 
قلعه 

 

 
 221

 
98

 

سیلوي

 
مهاباد 

 

7
 

- ارسال پرونده به دادسرا، -طرح موضوع در
شعبه دادیاري، -اعلام مغایرت قانونی به
ایدرو توسط سازمان، -طرح موضوع در
معاونت حقوقی ریاست جمهوري، -تصمیم
به فروش شرکت به مپنا به وکالت از هسایار

- بازخرید سهام واگذار شده و مابقی
سهام خریداري شده شرکت توسط
ایدرو، مغایر با قانون اجراي سیاستهاي
کلی اصل (44) قانون اساسی،
-بازپرداخت ثمن معامله با قدرالسهم

 
شرکت هسایار 

  
 91

 
89

 
96

 

شرکت
واگن

 
پارس 

 

8
 



 
توسط ایدرو 

 
سرمایه ثبتی سازمان گسترش در
شرکتهاي دیبا انرژي سینا و مواد
ترکیبی نوید بدون رعایت قانون اجراي
سیاستهاي کلی اصل (44) قانون

 
اساسی. 

 

 
3- عدم وصول مطالبات دولت از محل اقساط معوق واگذاریها 

بررسیها نشان میدهد از مجموع مطالبات معوق واگذاریهاي انجام شده به میزان 1.640 میلیارد تومان، مبلغ 1.510 میلیارد تومان معادل 92 درصد از
مطالبات مربوط به 9 شرکت (خدمات مهندسی آب و خاك کشور (پارس)، پتروشیمی بیستون، خدمات مهندسی خط و ابینه فنی راه آهن(تراورس)،
نیروگاه سلطانیه زنجان، سرمایه گذاري گسترش و توسعه صنعت، حمل و نقل بین المللی خلیج فارس، کشت و صنعت نیشکر هفتتپه، تولید نیروي برق

 
آبادان، نساجی قائم شهر) میباشد که علیرغم سررسید بدهی و پیگیریهاي انجام شده توسط سازمان مذکور تاکنون منجر به وصول نگردیده است. 

 
4- ناکارآمدي نظارت سازمان خصوصی سازي پس از واگذاري 

عدم پیشبینی موضوع نظارت پس از واگذاري بنگاهها در قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) قانون اساسی، علیرغم تأکید در جزء (1) بند (د)
سیاست هاي کلی اصل (44) قانون اساسی مبنی بر"نظارت و پشتیبانی مراجع ذیربط بعد از واگذاري براي تحقق اهداف واگذاري" یکی از نقاط دچار
آسیب در این امر میباشد. طبق رویه موجود، نظارت بر اساس چک لیست سازمان در شرکت هاي منتخب انجام میگیرد که به علت دامنه محدود نظارت
که با تأکید بر وصول اقساط واگذاري بوده و موارد نظارتی جهت حصول اطمینان از تحقق اهداف واگذاري را شامل نمیشود، این نظارتها تاکنون منجر به

 
وصول مطمئن مطالبات، کشف فساد و یا رویداد با اهمیتی نگردیده است. 

 
مالیات و بیمه : 

 
1- الزامات قانونی برنامه ششم توسعه در وصول مالیات : 

با توجه به الزامات قانون برنامه ششم توسعه کشور، میزان مالیات به تولید ناخالص داخلی برابر با 8.7% پیش بینی شده است. این در حالیست که با توجه
به مالیات وصولی سال 1398 به مبلغ 141.432 میلیارد تومان، این 5.9% بوده که نسبت به برنامه 2.8% کمتر می باشد. بر این اساس مبلغ 66091
میلیارد تومان وصول مالیات نسبت به شاخص هاي برنامه ششم توسعه، عدم تحقق مشاهده می شود. حسب بررسی هاي انجام شده، از راه ها و روش
هایی که با استفاده از آنها فرار مالیاتی در موضوعات فوق روي می دهد می توان به استفاده از کارت هاي بازرگانی موقت، صدور فاکتور هاي صوري،

 
قاچاق کالا، عدم اعلام سود واقعی و حساب سازي، فعالیت هاي پنهان اقتصادي، دور زدن قانون و کتمان اطلاعات شغلی اشاره نمود. 

 
2- معافیت هاي مالیاتی و نسبت آن با درآمدهاي مالیاتی 

در بررسی عملکرد سال 1397 (شناسایی شده در سال 1398) با درنظر گرفتن نرخ مالیاتی مربوط براي اشخاص حقیقی و حقوقی، مجموعاً مبلغ یکصد
و چهل و چهار هزار (144,000) میلیارد تومان میزان معافیت مالیاتی اعطایی برآورد میگردد. در محدوده رسیدگی ها، موضوعات با بیشترین معافیت

 
اعطایی اشخاص حقوقی براي سال مالی 1397 که در سال 1398 شناسایی شده است، به شرح جدول ذیل می باشد : 

 
جدول شماره (1) (مبالغ به میلیارد تومان) 

 
عنوان معافیت 

 
درآمد مشمول

 
معافیت 

 

مبلغ معافیت

 
مالیاتی 

 

 
درصد به کل 

 
معافیتهاي

 
درصد به درآمدهاي 

 
وصولی مالیاتی سال



 
مالیاتی 

  
(به نرخ %25) 

  
مالیاتی 

  
 1397

 

 
ماده 139 ق.م.م درآمد ها، هدایا و دریافت هاي نقدي و غیرنقدي 

  
 167.233

  
 41.808

  
 31.6%

  
 38.4%

 

 
فعالیت هاي مشمول مالیات مقطوع( مانند املاك، سهام و...) 

  
 129.999

  
 32.500

  
 24.6%

  
 29.9%

 

 
صدر ماده 141 ق.م.م( درآمد حاصل از صادرات کالا و خدمات غیر نفتی) 

  
 43.983

  
 10.996

  
 8.3%

  
 10.1%

 

 
جمع 

  
 341.215

  
 85.304

  
 64

  
 78

 

 
با توجه به جدول شماره (1)، مجموع این سه معافیت بیش از 64% مجموع معافیت هاي مالیاتی سال 1397 می باشد. 

 
جدول شماره (2) (مبالغ به میلیارد تومان) 

 
ردیف 

 
نام استان 

 
جمع درامد مشمول معافیت مالیاتی 

 
اشخاص حقوقی 

 
مبلغ معافیت مالیاتی برآوردي اشخاص 

 
حقوقی به نرخ %25 

 
درصد به کل 

 
معافیت اشخاص حقوقی 

 
 1

  
تهران 

  
 398.305

  
 99.576

  
 75.31%

 

 
 2

  
بوشهر 

  
 29.466

  
 7.366

  
 5.57%

 

 
 3

  
خوزستان 

  
 17.796

  
 4.449

  
 3.36%

 

 
 4

  
اصفهان 

  
 12.210

  
 3.053

  
 2.31%

 

 
 5

  
هرمزگان 

  
 10.966

  
 2.742

  
 2.07%

 

 
جمع 

 
 468.743

 
 117.186

 
 88.62%



    

مطابق جدول شماره (2)، بیش از 88% معافیتهاي مالیاتی براي سال مالی 1397 متعلق به 5 استان تهران، بوشهر، خوزستان، اصفهان و هرمزگان می
باشد. به بیان دیگر، 26 استان کشور تنها 12% معافیتهاي مالیاتی اشخاص حقوقی سال 1397 را به خود اختصاص داده اند. مضافاً اینکه 75% کل

 
معافیت هاي اعطایی به اشخاص حقوقی براي سال مالی 1397 متعلق به استان تهران میباشد. 

 
3- بخشودگی جرایم مالیاتی 

در محدوده رسیدگیها و بر اساس اطلاعات واصله از 21 اداره کل امور مالیاتی، مجموع جرایم بدهیهاي مالیاتی تا پایان سال 1398 مبلغ پنج هزار و
پانصد (5,500) میلیارد تومان و میزان جرایم بخشوده شده بر اساس بخشنامههاي سازمان امور مالیاتی کشور مبلغ پنج هزار و چهارصد و یازده (5,411)
میلیارد تومان (معادل 98.32%) بوده که با بخشودگی جرایم به مبلغ مذکور، جمعاً چهار هزار و سیصد و شانزده (4,316) میلیارد تومان از بدهی هاي
مالیاتی مؤدیان وصول گردیده است؛ حدود 82% از مجموع جرایم بخشوده شده مربوط به 6 استان به ترتیب اصفهان، تهران، خراسان رضوي، یزد، زنجان

 
و بوشهر بوده است. 

 
4- کسري واریز عوارض قانونی سهم وزارت بهداشت به حساب خزانه موضوع 10% حق بیمه شخص ثالث 

طبق ماده (30) قانون الحاق موادي به قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت(2)، شرکت هاي بیمه اي مکلف به واریز 10 درصد از حق بیمه هاي
دریافتی شخص ثالث، مازاد و سرنشین به حساب خزانه بوده تا وجوه مزبور توسط وزارت بهداشت جهت درمان فوري و بدون قید و شرط مصدومان
حوادث و سوانح رانندگی مصرف گردد. مسئولیت حسن اجراي حکم معنون به عهده بیمه مرکزي جمهوري اسلامی ایران می باشد. طبق بررسی هاي
بعمل آمده تا پایان سال 1398، شرکت هاي مذکور مبلغ 492 میلیارد تومان کسري واریزي داشته اند که با پیگیري هاي مستمر دیوان محاسبات کشور
و بیمه مرکزي جمهوري اسلامی ایران تا تاریخ 16/9/1399 مبلغ 311 میلیارد تومان آن به حساب خزانه واریز گردیده و کسري واریزي شرکت هاي

 
مذکور، مبلغ 181 میلیارد تومان می باشد. 

 
انرژي : 

 
1- نفت و گاز 

 
شرکت ملی گاز ایران در سال 1398 مبلغ 1.6 میلیارد دلار بابت فروش صادراتی گاز مایع 

(ال پی جی) وصول نموده است که جزء درآمد این شرکت محاسبه می گردد. لیکن بدلیل خلاء قانونی، سهم صندوق توسعه و سهم دولت از این منابع
درآمدي محاسبه و پرداخت نمی گردد. شایان ذکر است در قوانین بودجه سنواتی صرفاً صادرات گاز طبیعی در فرآیند تسهیم دولت و صندوق توسعه
ملی و شرکت ملی گاز ایران مورد توجه قرار گرفته است. بر اساس بررسی هاي بعمل آمده، شرکت ملی نفت ایران با توجه به لزوم انتقال گاز سلمان به
سیري و فرسودگی لوله هاي قدیمی، بدون مطالعات اولیه و نیازسنجی و امکانسنجی اقدام به تعریف پروژه جدیدي به منظور احداث خط لوله جدید به
مبلغ 355 میلیون دلار نموده است. لیکن پس از پیشرفت 5/14 درصد و هزینه کرد مبلغ 50 میلیون دلار براي اجراي پروژه، نسبت به رهاسازي پروژه
اقدام نموده و مجدداً ترمیم خط لوله قدیمی را در دستور کار قرار داده است. با توجه به بررسی هاي انجام شده و گزارشات دریافتی از مدیریت
دیسپچینگ شرکت ملی گاز ایران، میزان هدر رفت گاز در شبکه سراسري حدود 6/23 میلیارد مترمکعب گزارش شده است که معادل 9% مصرف گاز
کشور می باشد که به دلایل عمده از جمله فرسودگی شبکه سراسري ایران و خطاي بالاي دستگاه هاي اندازه گیري (میترینگ)، اختلاف فاحشی با
استاندارد بین المللی دارد. متوسط نرخ هدررفت گاز در شبکه هاي انتقال و توزیع گاز در سطح بین المللی حدود 3 درصد، موجه می باشد. ارزش کسري
گاز به مقدار 23.6 میلیارد متر مکعب با نرخ میانگین گاز صادراتی 28 سنت بالغ بر 6.6 میلیارد دلار خواهد بود که معادل 5/1 برابر منابع حاصل از

 
صادرات گاز سال 1398 می باشد. براین اساس توجه و سرمایه گذاري براي کاهش هدررفت و تصویب الزامات قانونی در این راستا ضروري می باشد. 

از سال 1398 تنها خط اعتباري تسهیلات خارجی (فاینانس) فعال و قابل استفاده، خط اعتباري کشور چین است که از این طریق اعتبار اسنادي
طرحهاي پتروشیمی بوشهر، مسجد سلیمان، لردگان، سبلان و کیمیاي پارس خاورمیانه بالغ بر 7/4 میلیارد دلار پادار گردیده و بر اساس اطلاعات
دریافتی از این طرحها تا پایان شهریور ماه سال 1399، حدود 4 میلیارد دلار از این محل جذب شده است. همچنین مبالغ پرداختی توسط شرکت ملی



صنایع پتروشیمی طی سالهاي 1397 لغایت شهریور 1399 از محل منابع داخلی بشرح ذیل بوده است: پرداخت مبلغ 60.9 میلیارد تومان به شرکت
پتروشیمی هگمتانه در قالب قرارداد تسهیلات از محل تقسیط مطالبات افزایش سرمایه پتروشیمی دماوند از محل مطالبات در سال 1398 به مبلغ 270
میلیارد تومان تأمین مالی بخشی از منابع احداث خط لوله اتیلن غرب کشور از محل منابع داخلی به مبلغ 243 میلیارد تومان مطابق مصوبه مورخ
7/2/93 هیأت مدیره شرکت ملی نفت ایران، مسئولیت تأمین شناور فرآورشی در طرح توسعه لایه هاي نفتی به شرکت توسعه پتروایران واگذار گردید.
لیکن علیرغم اینکه شناور مربوطه در تاریخ 31/6/96 تحویل بهره بردار گردیده است در این خصوص برخلاف تبصره (2) ماده (20) قانون مالیات برارزش
افزوده و همچنین ماده 107 قانون مالیاتهاي مستقیم، این شرکت تا پایان سال 1398 نسبت به پرداخت مبلغ 5.1 میلیون دلار مالیات به حساب دولت
اقدام ننموده است. طرح توسعه میدان مشترك نفتی یاران شمالی با هدف دستیابی به تولید پایدار 30 هزار بشکه نفت در روز اجرا گردید ولی با وجود
حفر 20 حلقه چاه تولیدي برنامه ریزي شده، به علت عدم تهیه و نصب پمپ هاي درون چاهی در زمان اجراي قرارداد، علیرغم پیش بینی آن در طرح
جامع توسعه، این میدان با افت شدید تولید و توقف تولید برخی چاه ها مواجه گردید. بر اساس محاسبات انجام شده، از زمان شروع بهره برداري از این
میدان (فروردین 96) تاکنون بطور متوسط تنها 53 % هدف تولیدي میدان محقق شده و در نتیجه عدم اقدام به موقع در نصب پمپ هاي درون چاهی،
حدود یک میلیارد دلار از منابع درآمدي برآورد شده محقق نگردیده است. همچنین در خصوص گازهاي همراه نفت در این میدان با وجود برنامه ریزي
احداث کارخانه NGL 3200 غرب کارون جهت جمع آوري و مایع سازي گازهاي همراه میادین نفتی، با توجه به توقف طرح احداث این کارخانه، همواره
مقادیر زیادي از گازهاي همراه، سوزانده می شود که علاوه بر آلودگی هاي زیست محیطی، منابع درآمدي ارزي زیادي از این حیث حاصل نمی گردد.

میزان تولید، مصرف داخلی و صادرات بنزین در سال هاي 1397 و 1398 بصورت میانگین روزانه بشرح جدول ذیل بوده است :

 
سال 

 

 
تولید 

  
مصرف داخلی 

  
صادرات 

 

 
میلیون لیتر 

 

 
در روز 

 

 
درصد تغییر 

 

 
نسبت به سال قبل 

 

 
میلیون لیتر 

 

 
در روز 

 

 
درصد تغییر 

 

 
نسبت به سال قبل 

 

 
میلیون لیتر 

 

 
در روز 

 

 
مبلغ صادرات 

 

 
میلیارد تومان 

 

 
معادل ارزي صادرات 

 

 
میلیون دلار 

 

 
 1397

  
 91

  
 -

  
 89

  
 -

 

 
 1398

  
 107

  
 17.5

  
 90

  
 1

  
 3

  
 5.500

  
 490

 

 
جمع کل 

  
 198

  
 179

  
 3

  
 5.500

  
 490

 

میزان تولید بنزین در سال 1398 نسبت به سال 1397 افزایش داشته است که دلیل عمده آن، قرار گرفتن پالایشگاه نفت ستاره خلیج فارس در مدار
تولید بوده است. ضمنا با توجه به سهمیه بندي و افزایش قیمت بنزین از اواخر آبان سال 1398 و همچنین شیوع ویروس کرونا در ماه هاي پایانی سال

 
میزان مصرف بنزین کاهش یافته است. 

با توجه به افزایش تولید و کاهش مصرف بنزین، کشور ما که تا سال 1397 واردکننده بنزین بود و بطور متوسط در سال 1397 روزانه 4.5 میلیون لیتر
بنزین وارد می کرد، به صادرکننده بنزین تبدیل گردید و در سال 1398 بصورت میانگین 3 میلیون لیتر در روز صادرات بنزین داشته است که علاوه بر
جلوگیري از خروج ارز بابت واردات بنزین، موجب ورود ارز حاصل از صادرات بنزین در سال 98 و هفت ماهه سال 99 به ترتیب حدود 490 و 1.397

 
میلیون دلار گردید. 

 
2- نیرو : 

بحران آب در کشور جدي بوده و بر اساس آخرین مطالعه آینده پژوهشی ایران، بحران آب و پیامدهاي ناشی از آن بعنوان اولین و سومین مشکل اساسی
کشور به شمار می رود. در سیاست هاي کلی نظام در مورد"منابع آب" مصوب مورخ 3/11/1379 ابلاغی مقام معظم رهبري(مدظله العالی) و سایر
قوانین موضوعه توجه ویژه اي به مدیریت منابع آب کشور شده است. از جمله عوامل ایجاد بحران به شرح زیر است : از 100 میلیارد متر مکعب مصرف
سالانه آب در کشور در حدود 90 % مربوط به بخش کشاورزي بوده که منجر به کسري حجم آبخوانهاي کشور به میزان 7/4 میلیارد مترمکعب در سال



آبی 99-98 و بیش از 90 میلیارد متر مکعب در 20 سال گذشته شده است. این امر ناشی از وجود 832.886 حلقه چاه که در حدود 338.920 حلقه آن
غیر مجاز و فاقد پروانه بهره برداري بوده، است. با توجه به ماده (35) قانون برنامه ششم در خصوص بازیافت آب زیرزمینی به میزان 11 میلیارد متر
مکعب تا پایان برنامه، طرح احیاء و تعادل بخشی منابع آب زیرزمینی کشور در حال اجرا است. لکن اقدامات انجام شده منجر به حصول نتیجه لازم
نگردیده است. از مجموع چاه هاي غیر مجاز شناسایی شده در کشور تنها حدود 85 هزار حلقه انسداد و مسلوب المنفعه شده و در مجموع حدود 80
هزار دستگاه کنتور به روي چاه هاي مجاز (به منظور جلوگیري از برداشت بی رویه) نصب شده است. ماده (2) قانون بهینه سازي آب شرب تأکید
برکاهش حداقل 1 % از هدررفت آب در سال دارد که این امر بصورت کامل محقق نگردیده است. از 4/6 میلیارد مترمکعب آب شرب تأمین شده در سال
1398، درحدود 54/1 میلیارد مترمکعب از آن (24 %) به مبلغ برآوردي 1.686 میلیارد تومان هدررفت می باشد. جهت اصلاح و بازسازي حدود 40 هزار
کیلومتر شبکه فرسوده شهري و روستائی در مجموع بالغ بر 36 هزار میلیار تومان منابع مورد نیاز است. متوسط فروش هر متر مکعب آب کشاورزي 179
ریال و بهاي تمام شده 823 ریال می باشد. بهاي فروش هر متر مکعب آب شرب 6.244 ریال و بهاي تمام شده آن 10.953 ریال است. تعیین قیمت
تکلیفی آب منجر به زیان انباشته در دفاتر شرکت هاي ذیربط جمعاً به میزان 39.745 میلیارد تومان تا پایان سال 1398 گردیده است. مضاف بر اینکه
در مجموع، 681 فقره طرح تملک دارایی سرمایه اي طرح هاي حوزه آب و آبفاي کشور با هزینه کردي بالغ بر 68 هزار میلیارد تومان در دست اجراست
که مطابق برآورد هاي صورت گرفته تا پایان سال مالی 1398 (بدون در نظر گرفتن تورم سال 1399) مجموع اعتبارات مورد نیاز براي تکمیل طرح هاي
نیمه تمام و بازپرداخت تعهدات ایجاد شده بخش آب و آبفاي کشور بالغ بر 340 هزار میلیارد تومان بوده که با معیار میزان اعتبار تخصیص یافته در سال
1398 تکمیل طرح هاي مذکور درحدود 102 سال زمان خواهد برد. به موجب بندهاي بند (الف) و (ب) ماده (37) قانون برنامه ششم توسعه، دولت
مکلف به افزایش حداقل (25 %) پوشش شبکه فاضلاب شهري تا پایان برنامه ششم بوده است. بر این اساس و توجه به شاخص سال مبنا (8/46 %)،
شبکه تحت پوشش می بایست به میزان 7/11 درصد افزایش یابد که تا پایان شهریور سال 1399، داراي عملکرد 6/5 درصدي (تحقق 48 % و رسیدن
شاخص به 4/52 %) بوده و با توجه به وضعیت فعلی ضمن آنکه تکلیف قانون برنامه ششم بصورت کامل محقق نگردیده، فاصله معنادار این شاخص با
کشورهاي توسعه یافته (بالاي90 %) و منطقه (بالاي60 %) قابل ملاحظه است. با توجه به تولید سالانه 2/4 میلیارد مترمکعب فاضلاب در کشور و تصفیه
36/1 میلیارد مترمکعب از این میزان، براي ساخت تأسیسات و شبکه فاضلاب براي الباقی به میزان 84/2 میلیارد مترمکعب، منابعی بالغ بر 138 هزار
میلیارد تومان مورد نیاز است که در صورت تحقق این امر علاوه بر جلوگیري از آثار مخرب زیست محیطی، پتانسیل هاي درآمدزایی نیز بر آن مترتب

 
بوده و توجه جدي مجریان و سیاستگذاران در ایجاد و احداث شبکه و تصفیه خانه هاي فاضلاب ضروت دارد. صنعت، معدن و تجارت : 

در سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران، در مجموع تعداد 993 شهرك و نواحی صنعتی در سطح کشور احداث گردیده که از این تعداد
819 شهرك و ناحیه صنعتی به مرحله بهره برداري رسیده و تعداد 174 شهرك صنعتی به بهره برداري نرسیده و از حدود 60 هزار هکتار زمین قابل
واگذاري در این شهرك ها، حدود 38 هزار هکتار طی 80 هزار فقره قرارداد به متقاضیان واگذار گردیده و از این میزان، تعداد 46 هزار واحد صنعتی با
سطح اشتغال 936 هزار نفر منجر به ایجاد واحد صنعتی گردیده است. از این تعداد 10 هزار واحد غیرفعال و تعداد 36 هزار واحد فعال بوده که حدود
40 % واحدهاي فعال با ظرفیت کمتر از 50 % و حدود 34 % نیز در حدود کمتر از 70 % ظرفیت فعالیت دارند. از جمله دلایل عدم فعالیت واحدهاي
مذکور می توان به عدم تأمین خدمات روبنائی و زیربنائی توسط دستگاه هاي ذیربط و هم چنین صرفاً اختصاص مبلغ 3/44 میلیارد تومان معادل %3
جهت اجراي پروژه هاي حمایتی و مبلغ 6/1.422 میلیارد تومان معادل 97% اعتبارات منابع عمومی و داخلی سازمان جهت اجراي پروژه هاي زیرساختی
و زیربنایی در سال 1398در حوزه صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی اشاره نمود. بر اساس بررسی هاي بعمل آمده میزان بدهی شرکت سایپا بابت
سود سهام سازمان گسترش و نوسازي صنایع ایران بالغ بر 1.189 میلیارد تومان می باشد که تا پایان سال مالی 1398 اقدام مؤثري جهت وصول و
تعیین تکلیف بدهی مذکور توسط سازمان گسترش و نوسازي صنایع ایران انجام نگرفته است. (میزان سهام سازمان گسترش و نوسازي صنایع ایران در
شرکت سایپا در حدود 14% می باشد.) بررسی ها نشان می دهد که شرکت ایدروهندلز از شرکت هاي تابعه سازمان گسترش و نوسازي صنایع ایران در
سال 1395 با 33 میلیون یورو بدهی به سازمان گسترش، به بخش خصوصی واگذار گردیده است (100 درصد سهام شرکت ایدرو هندلز متعلق به
شرکت بازرگانی برنا می باشد که این شرکت هم زیر مجموعه شرکت سرمایه گذاري رنا از شرکت هاي زیر مجموعه سایپا می باشد). علیرغم واگذاري،
سازمان گسترش نسبت به اخذ تضامین لازم در جهت وصول مبلغ مذکور را بعمل نیاورده و مانده مطالبات سازمان گسترش از این شرکت طبق
صورتهاي مالی منتهی به پایان سال مالی 1398 بالغ بر 319 میلیارد تومان می باشد. بر اساس بررسی هاي بعمل آمده بالغ بر 135 میلیارد تومان از
مطالبات شرکت مادر تخصصی بازرگانی ایران، مربوط به سنوات گذشته از خریداران اعتباري شکر و برنج (شامل؛ شرکت سرمد تجارت جم، شرکت بیمه
توسعه در ارتباط با آتش سوزي کشتی پرلا و کارخانجات قند، آرد، سازمان اتکاء و سایر اشخاص) می باشد که اقدامات شرکت بازرگانی دولتی ایران در
وصول آنها تاکنون به نتیجه اي نرسیده است. بر اساس بررسی ها شرکت مادر تخصصی بازرگانی دولتی ایران در سنوات گذشته به میزان 17.688 تن
قند و شکر بصورت امانی نزد کارخانجات جهت تصفیه و نگهداري ارسال نموده است. همچنین گندم ارسالی جهت ذخیره سازي نزد کارخانجات هفت
سواران به مقدار 7.187 تن، کارخانه آرد سفید به مقدار 3.086 تن کارخانجات و سیلوداران بخش خصوصی استان خوزستان به مقدار 20.811 تن و
سایر استان ها به مقدار 61.712 تن مربوط به سنوات گذشته بوده که تعهدات کارخانجات مذکور از بابت تصفیه و تحویل بموقع انجام نشده است و
پیگیري هاي شرکت بازگانی دولتی ایران تاکنون منتج به نتیجه نگردیده است. بررسی ها نشان می دهد علیرغم مفاد قرارداد فیمابین بهره برداران



معادن سنگ آهن گل گهر، چادرملو و جلال آباد با ایمیدرو به علت فقدان سازوکار صحیح و کارا براي وصول حق السهم سازمان مذکور، تا پایان سال
1398 میزان مطالبات ایمیدرو از بهره برداران حدود 4.000 میلیارد تومان بوده است. به سبب کمبود نقدینگی در شرکت گسترش معادن و صنایع
معدنی طلاي زرشوران، مطالبات پیمانکاران شرکت به میزان 162 میلیارد تومان با شمش طلاي تولیدي از طریق بورس کالا و بدون مبادله وجه، تهاتر
شده است. اقدام موصوف بر خلاف اصل 53 قانون اساسی مبنی بر تمرکز درآمدهاي دولت در خزانه داري کل کشور و همچنین مفاد ماده 39 قانون
محاسبات عمومی کشور و بند (الف) تبصره 7 قانون بودجه سنواتی و همچنین مغایر با اساسنامه شرکت مذکور می باشد. معدن سنگ آهن سنگان با
ذخیره اي معادل 566 میلیون تن به عنوان یکی از 10 معدن بزرگ سنگ آهن جهان، 30 درصد ذخایر سنگ آهن کشور را در خود جاي داده است.
عمر این معدن بیش از 30 سال خواهد بود. جهت تجهیز معدن و ساخت یک کارخانه کنسانتره تا سال 1393 مبلغ 512 میلیارد تومان از محل منابع
داخلی و عمومی مصرف شده است. ایمیدرو با سپردن تعهد تأمین خوراك، اقدام به جذب 5 گروه سرمایه گذار جهت ساخت کارخانجات فرآوري با
ظرفیت تولید 5/17 میلیون تن کنسانتره و 15 میلیون تن گندله نموده که از این میزان تا پایان سال 1398 تنها 2 گروه سرمایه گذار توانسته اند
واحدهاي فرآوري خود را با ظرفیت 1/5 میلیون تن کنسانتره و 5/12 میلیون تن گندله در مدار تولید قرار دهند. این در حالیست که سرمایه گذاران
مذکور با استفاده از منابع در اختیار همچون زمین و زیرساختهاي موجود در منطقه می بایست ابتدا اقدام به ایجاد کارخانه کنسانتره جهت خرید سنگ
آهن معدن یاد شده نموده و سپس نسبت به ایجاد کارخانه گندله سازي اقدام نمایند. بررسی ها نشان می دهد که سرمایه گذاران ابتدا کارخانه گندله را
ایجاد و براي ایجاد و یا تکمیل کارخانه هاي کنسانتره بین 2 تا 5 سال تأخیر نموده که این عدم اجراي کامل قراردادهاي سرمایه گذاري موجب ایجاد
حدود مبلغ 12.000 میلیارد تومان عدم النفع براي سازمان ایمیدرو و بالتبع بیت المال شده است. بر اساس بررسی هاي بعمل آمده مشخص گردید
صندوق ضمانت صادرات ایران بابت ضمانتنامه هاي صادره براي شرکت هاي ضمانت گذار از سال 96 تا پایان سال 1398 بالغ بر 108 میلیارد تومان
خسارت پرداخت نموده است. به دلیل عدم بازیافت خسارت ها از سوي تعداد 129 شرکت ضمانت گذار، بالغ بر 76 میلیارد تومان آن، بازیافت نشده می
باشد. شایان ذکر است جریمه دیرکرد آن نیز تا تاریخ 29/12/98 بالغ بر 30 میلیارد تومان ثبت شده که اقدام موثري در جهت وصول و تعیین تکلیف
مانده بدهی مذکور توسط صندوق ضمانت صادرات انجام نگرفته است. در نتیجه بالغ بر 106 میلیارد تومان علیرغم گذشت چندین ساله توسط صندوق

 
ضمانت وصول نگردیده است. بهداشت و درمان : 

به موجب حکم بند "ه " تبصره (17) قانون بودجه سال 1398 کل کشور، دولت مکلف شده است تا 100% درآمد حاصل از 1% سهم سلامت از مالیات بر
ارزش افزوده را به وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی پرداخت نماید. این در حالی است که از مبلغ 6.803 میلیارد تومان درآمد حاصل از 1% سهم
سلامت از مالیات بر ارزش افزوده در سال 98، صرفاً مبلغ 2.547 میلیارد تومان (معادل 37 % مبلغ وصولی) به وزارت بهداشت پرداخت شده است. با
عنایت به تغییرات ایجاد شده در سطح سرانه خدمات توسط وزارت بهداشت، در صورت پرداخت 100 درصدي مبلغ مذکور، قطعاً سطح خدمات رسانی
وزارت بهداشت، وضعیت مناسبتري داشت. در سال 1398 بالغ بر 4.753 میلیارد تومان (معادل 97% اعتبار مصوب) به طرح تحول سلامت اختصاص

 
یافته که به شرح جدول زیر به دانشگاه هاي علوم پزشکی ابلاغ شده است : (مبالغ به میلیارد تومان) 

 
عنوان فعالیت 

  
اعتبار مصوب 

  
اعتبار دریافتی 

  
حوالجات 

 

 
حمایت از ماندگاري پزشکان در مناطق محروم 

  
 188

 

 
 4.753

 

 
 199

 

 
حمایت از حضور پزشکان متخصص مقیم در بیمارستان هاي وابسته به وزارت بهداشت 

  
 482

  
 133

 

 
سایر فعالیت ها 

  
 4.230

  
 4.421

 

 
جمع 

  
 4.900

  
 4.753

  
 4.753

 

شامل فعالیت هاي ایجاد دسترسی عادلانه مردم به خدمات بهداشتی و درمانی، اجراي برنامه پزشک خانواده، حفاظت و حمایت از بیماران خاص، صعب
العلاج و نیازمند، کاهش میزان پرداختی بیماران بستري در بیمارستان هاي وابسته به وزارت بهداشت، حمایت از ایجاد پایگاه هاي اورژانس هوایی،
حمایت از ترویج زایمان طبیعی، حمایت از درمان ناباروري، کمک به تأمین هزینه هاي تحمل ناپذیر درمان و توانبخشی، تقلیل وابستگی گردش امور

 
واحدهاي بهداشتی و درمانی به درآمد اختصاصی از طریق خرید راهبردي خدمات 



از جمله دلایل عدم نیل به اهداف طرح تحول سلامت شامل حفاظت مالی از شهروندان در برابر هزینه هاي سلامت، ساماندهی خدمات بیمارستانی و

 
ارتقاي کیفیت آن و دسترسی عادلانه مردم به خدمات درمانی موارد زیر است : 

 
1 - عدم پایداري منابع و تخصیص کامل اعتبارات طرح تحول نظام سلامت. 

 
2- عدم رعایت مفاد دستورالعمل هاي مربوط توسط دانشگاه هاي علوم پزشکی به عنوان واحدهاي مجري طرح تحول نظام سلامت. 

 
3- عدم اجراي صحیح برنامه پزشک خانواده و نظام ارجاع. 

 
4- عدم اثر بخشی مکانیزم کنترل هاي داخلی و فرآیندهاي نظارتی مقتضی جهت اجراي صحیح این طرح. 

وزارت بهداشت و درمان ملزم بوده ظرف دو سال اول اجراي برنامه ششم توسعه نسبت به استقرار پرونده الکترونیک سلامت اقدام می نمود، لیکن مطابق
بررسی هاي بعمل آمده اجزاء پرونده الکترونیک سلامت مندرج در برنامه اجرایی ابلاغی (شامل نسخه نویسی و نسخه پیچی، ارجاع الکترونیک، رسیدگی
الکترونیک اسناد و ...) بطور کامل اجرایی نشده است. شایان ذکر است تا پایان سال 1398، صرفاً در 4.578 مطب و مؤسسه ارائه دهنده خدمات سلامت
سرپایی، سامانه نسخه الکترونیکی مستقر شده است. اجراي کامل و صحیح نظام ارجاع الکترونیک وفق بند "ث" ماده (74) قانون برنامه ششم توسعه در
کاهش مراجعه غیر ضرور بیماران به بیمارستان ها و سایر مراکز درمانی و ارجاع به موقع بیماران به مراکز درمانی و کاهش هزینه هاي درمانی کشور مؤثر
است. بررسی هاي بعمل آمده، حاکی است نظام ارجاع و پزشک خانواده صرفاً در صندوق روستائیان، عشایر و شهرهاي زیر 20.000 نفر تحت پوشش
بیمه سلامت، تمامی شهرهاي استان هاي فارس و مازندران و 9.6 % سایر شهرهاي کشور اجرایی شده است. در بررسی عملکرد سال 1398 سازمان
انتقال خون کشور، ملاحظه گردید مغایر با مفاد بند "ز" تبصره (17) ماده واحده قانون بودجه سال 1398 کل کشور، مبلغ 1.800.000 یورو مازاد بر

 
قیمت تأیید شده قبلی براي واردات تعداد 750.000 عدد کیسه خون فیلتردار به یکی از شرکت هاي تجهیزات پزشکی پرداخت شده است. 

 
صندوق هاي بازنشستگی : 

یکی از موضوعات مهم صندوق هاي بازنشستگی، ماهیت سرمایه گذاري هاي آنهاست. فارغ از اینکه استراتژي سرمایه گذاري در هر صندوق بازنشستگی
چه می تواند باشد، بخشی از سرمایه گذاري ها می بایست منجر به ایجاد منابع درآمدي براي تأمین منابع تعهدات جاري گردد. بررسی شرکت هاي زیر
مجموعه صندوق ها نشان می دهد که به دلایل سوء مدیریت، عدم توجه به منافع سهامداران عمده و ... این شرکت ها از بهره وري پایینی برخوردارند و
بیش از آنکه بتوانند، خلق منابع کنند، با انبوهی از مطالبات و بدهی ها مواجه اند که مدیریت و نگهداري آنها، یکی از چالش هاي صندوق ها است.
شرکت هایی که در راستاي رد دیون صندوق ها از دولت، به صندوق ها واگذار شده و بعضاً ورشکسته یا در شرف انحلال می باشند، نه تنها به پایداري
منابع صندوق ها کمکی نکرده است بلکه با توجه به مشکلات پیش روي آنها اعم از مشکلات ساختاري، مالی و به ویژه نیروي انسانی (کارگري)، بر
مشکلات این صندوق ها افزوده است. براي مثال، عملکرد شرکت آپادانا سرام به عنوان یکی از شرکت هاي زیرمجموعه صندوق بازنشستگی کشوري، با
مبلغ 30.8 میلیون یورو بدهی ارزي و بالغ بر 69 میلیارد تومان بدهی ریالی به سیستم بانکی و با وجود تسهیلات و کمک هاي دریافتی از صندوق
بازنشستگی کشوري، به دلیل زبان انباشته بیش از 11 برابر سرمایه، مشمول ماده (141) قانون تجارت بوده و لازم است سریع تر تعیین تکلیف گردد.

 
منابع صندوق هاي بازنشستگی در سال 1398 (میلیارد تومان) 

 
نام صندوق 

 

حقوق و مزایاي پرداختی

 
بازنشستگان 

 

 
منابع در اختیار از محل 

جمع کل 

 
منابع 

 

درصد منابع
 

منابع بودجه

 
اي 

 

کسورات

 
دریافتی 

 

سود سهام و سایر منابع

 
داخلی 

 

منابع بودج

 
اي 

 

 
سازمان تأمین اجتماعی 

  
 81.820

  
 397

  
 103.909

  
 5.770

  
 110.076

  
 % 0

 
بیمه کشاورزان، روستائیان و

 
 607

 
 294

 
 649

 
 1.973

 
 2.916

 
 % 10



 
عشایر 

 
      

 
بازنشستگی کشوري 

  
 54.275

  
 38.155

  
 10.385

  
 5.735

  
 54.275

  
 % 70

 

 
بازنشستگی کارکنان فولاد 

  
 3.741

  
 3.000

  
 229

  
 512

  
 3.741

  
 % 80

 
سازمان تأمین اجتماعی نیروهاي

 
مسلح 

 
 
 31.431

  
 28.808

  
 -

  
 3.449

  
 32.257

  
 % 89

 

 
جمع 

  
 171.874

  
 70.654

  
 115.172

  
 17.439

  
 203.265

  
 % 34.7

 

فروش دارایی هاي نقد شونده صندوق (سهام شرکت ها) براي تأمین منابع مالی مورد نیاز به منظور پرداخت حقوق بازنشستگان، گرچه در کوتاه مدت
مشکلات تأمین نقدینگی پرداخت حقوق بازنشستگان و مستمري بگیران را مرتفع می نماید، اما تداوم بلند مدت آن، غیرعلمی و ناممکن بوده و با توجه
به تعهدات بین نسلی صندوق ها، چنین شیوه اي به منزله مصرف منابع و سرمایه نسل هاي آتی است. وضعیت شرکت هاي زیر مجموعه صندوق هاي

 
بازنشستگی در سال 1398 (میلیارد ریال) 

 
نام صندوق 

 

بدهی به شرکت
هاي زیر

 
مجموعه 

 

مطالبات از شرکت

 
هاي زیر مجموعه 

 
ارزش دفتري سهام
شرکت هاي زیر

 
مجموعه 

 

تعداد شرکت هاي سود
ده (سهامدار بالاي 10

 
درصد) 

 

تعداد شرکت هاي زیان
ده (سهامدار بالاي 10

 
 (%

 

میزان فروش دارایی/سرمای
سود 

 
سهام 

 

سایر

 
مطالبات 

 
سازمان تأمین

 
اجتماعی 

 
 
 -

  
 1.144

  
 23.895

  
 159.947

  
 163

  
 20

  
 105.717

 

بیمه کشاورزان،
روستائیان و عشایر

 
 
 15

  
 9.638

  
 7.417

  
 90.911

  
 10

  
 -

  
 -

 

بازنشستگی

 
کشوري 

 
 
 -

 
62.047

  
 26.337

  
 69.734

  
 34

  
 20

  
 162

 

بازنشستگی

 
کارکنان فولاد 

 
 
 1.125

  
 3.247

  
 48.833

  
 91.022

  
 11

  
 12

  
 -

 

سازمان تأمین
اجتماعی نیروهاي

 
مسلح 

 

 
 37.143

 
48.283

  
 86.218

  
 83.013

  
 11

  
 2

  
 32.068

 

مطالبات تعداد پنج صندوق بازنشستگی از دولت مستند به صورت هاي مالی منتهی به پایان سال 1398، جمعاً مبلغ 406.517 میلیارد تومان می باشد



که بر اساس مفاد بند "هـ" ماده (7) قانون ساختار نظام جامع رفاه و تأمین اجتماعی مصوب 1383 مبلغ بدهی مذکور در پایان هر سال مالی بر مبناي
ارزش واقعی روز و بر اساس نرخ اوراق مشارکت محاسبه و در دفاتر ثبت می شوند. با توجه به روند انتقال بدهی مذکور طی سنوات گذشته و اعمال نرخ
اوراق مشارکت به این بدهی در پایان هر سال مالی، محاسبه بهره مطالبات سنواتی صندوق ها از دولت، برخلاف مفاد آئین نامه اجرایی بند "ت" ماده
(8) قانون برنامه ششم توسعه، می باشد. عملکرد سال هاي 1384 لغایت 1398 صندوق بازنشستگی کشوري بیانگر آنست صندوق مذکور در اجراي مفاد
ماده 100 قانون استخدام کشوري، جمعاً مبلغ 6.937 میلیارد تومان کسري منابع مالی خود را به حساب بدهی دولت منظور نموده است. این در حالی
که طی مدت زمان مذکور میزان سود سهام تجمیعی صندوق بالغ بر مبلغ 20.518 میلیارد تومان بوده است. با توجه به مبلغ اخیرالذکر، صندوق می
بایست کسري منابع را ابتدائاً از محل سود سهام سالانه موصوف تأمین می کرد و در صورت داشتن کسري مازاد، این مبلغ را به حساب بدهی دولت
منظور می نمود. لذا اصلاح ماده 100 قانون استخدامی کشوري در راستاي ایجاد شفافیت مذکور و کاهش بدهی دولت، پیشنهاد می گردد. حقوق هاي

 
نامتعارف : 

عدم پیش بینی سقف قانونی حقوق و مزایا براي مدیران و اعضاي هیأت مدیره شرکت هاي تابعه صندوق بازنشستگی کشوري و سازمان تأمین اجتماعی،
علاوه بر ایجاد بی نظمی در پرداخت هاي صورت گرفته، بستري براي ایجاد حقوق هاي نامتعارف در سطح کشور فراهم می نماید. مستند به مصوبه مورخ
23/4/1395 شوراي حقوق و دستمزد، سقف خالص پرداختی ماهانه به مدیران و کارکنان دستگاه هاي اجرایی مشمول ماده (5) قانون مدیریت خدمات
کشوري از جمله مستثنیات ماده (117) این قانون و مشمولین بند "ب" ماده (20) قانون برنامه پنجم توسعه، مبلغ 328.230.000 ریال بوده که با
لحاظ 30% مناطق جغرافیایی بد آب و هوا و محروم از تسهیلات زندگی، به رقم 426.699.000 ریال در ماه رسیده و با لحاظ مستثنیات این سقف شامل
پاداش هاي قانونی و کارانه گروه پزشکی، این رقم تا 450 میلیون ریال در ماه قابل افزایش است. شایان ذکر است برخی از نهادها از جمله شهرداري ها و
شرکت هاي زیرمجموعه آنان، شرکت هاي زیرمجموعه بانک ها و بخشی از شرکت هاي زیر مجموعه نهادهاي عمومی غیردولتی، خود را خارج از نظارت
دیوان محاسبات کشور دانسته و امکان دسترسی به اطلاعات پرداخت هاي پرسنلی آنان مقدور نبوده است. مطابق جزء (2) بند (ط) تبصره (2)، سازمان
امور اداري و استخدامی کشور مکلف به تهیه و ابلاغ دستورالعمل شرایط احراز پست هاي مدیریتی کلیه مدیران عامل و اعضاي هیأت مدیره شرکت هاي
دولتی و وابسته به دولت و شرکت ها و افرادي که به نمایندگی صاحب سهم، در شرکت ها به عنوان عضو هیأت مدیره معرفی می شوند، تا پایان تیر ماه
1398 بوده که علیرغم تهیه دستورالعمل مزبور به علت عدم رعایت مهلت مقرر در ابلاغ آن، حکم این بند اجرایی نگردیده است. مطابق جزء (6) بند (ط)
تبصره (2)، دولت مکلف بوده است حداکثر ظرف مدت یک ماه از زمان ابلاغ قانون نسبت به تعیین، ابلاغ و اعلام حقوق و مزایاي مدیران عامل و اعضاي
هیأت مدیره موظف و غیرموظف شرکت هاي دولتی و وابسته به نهادهاي عمومی در سه سطح کوچک، متوسط و بزرگ در قالب آئین نامه اجرایی اقدام
کند و کلیه شرکت هاي مشمول موظف بودهاند حقوق و مزایاي مصوب را از ابتداي سال 1398 مطابق آن پرداخت کنند. لیکن آئین نامه اجرایی مذکور

 
در سال 1398 به تصویب هیأت وزیران نرسیده است. کمک هاي بلاعوض : 

هرچند مبالغ کمک مندرج در قوانین بودجه سنواتی به اشخاص حقیقی و حقوقی مستند به مفاد ماده (71) قانون محاسبات عمومی کشور، با اخذ رسید
از دریافت کننده به حساب هزینه قطعی منظور می گردد. لیکن بررسی ها حاکی است، اعتبار کمک بلاعوض براي دستگاه هاي اجرایی که اقتضاي
وظایف قانونی آنان پرداخت کمک نمی باشد اختصاص یافته و همچنین کمک هاي بلاعوض توسط اشخاص کمک گیرنده، غالباً خارج از اهداف تعیین

 
شده به مصرف رسیده و با توجه به مبناي قانونی فوق الذکر، فاقد نظارت لازم توسط دستگاه هاي پرداخت کننده کمک می باشد. 

 
شهرداري ها و خلاء نظارت : 

بودجه سال 1398 تعداد 1306 شهرداري کشور، بالغ بر 80 هزار میلیارد تومان بوده است که این رقم حدوداً 17.5 % منابع عمومی دولت در سال 1398
است. مستند به ماده (38) قانون مالیات هاي مستقیم، در سال 1398 بالغ بر 17.900 میلیارد تومان (حدود 22 % بودجه شهرداري ها) از محل عوارض
ارزش افزوده وصولی، به شهرداري هاي کشور پرداخت شده است. با توجه به انتقال وجوه مذکور به حساب سایر منابع شهرداري ها، مبالغ مذکور خارج از
حیطه نظارت دستگاه هاي ذیربط از جمله دیوان محاسبات کشور بوده و به جهت شفافیت و جامعیت بودجه کل کشور، شایسته است بودجه شهرداري
هاي و سایر نهادهاي عمومی غیر دولتی نیز در قالب پیوست ماده واحده بودجه سنواتی درج و سازوکار نظارت لازم بر نحوه مصرف وجوه مذکور توسط

 
دستگاه هاي نظارتی به صورت صریح، تعیین و ابلاغ گردد. 

 
عدم وصول کامل حقوق دولت از بدهکاران : 

بررسیها نشان میدهد که شرکت تولید نیروي برق حرارتی طی سنوات گذشته مبلغ 86 میلیارد تومان بابت پیشپرداخت خرید تضمینی برق نیروگاههاي
در حال تأسیس پرداخت نموده است. با توجه به عدم تکمیل عملیات و راهاندازي نیروگاههاي مذکور قراردادهاي مربوط در سال مالی 1398 فسخ شده



است، لیکن بر خلاف تبصره (1) ماده (7) آیین نامه اجرایی شرایط و تضمین خرید برق در محاسبه اصل و سود بدهی آن نیروگاهها مبلغ 126 میلیارد
تومان کمتر از میزان کل بدهی از ایشان دریافت شده است. در بررسی عملکرد شرکت نفت ایرانول از شرکت هاي زیرمجموعه شستا، ملاحظه گردید
شرکت مذکور بابت فروش محصولات صادراتی به 6 شرکت اماراتی در سال 1393، مبلغ 66 میلیون درهم طلبکار می باشد که تا پایان شهریور ماه سال
1399، نسبت به وصول آن اقدام ننموده است. عدم وصول بخشی از مطالبات سنواتی شرکت ملی نفتکش ایران جمعاً به مبلغ 22 میلیون دلار، 8/1
میلیون یورو و 33 میلیون درهم به دلیل عدم اخذ تضامین کافی. در بررسی عملکرد شرکت کشتیرانی جمهوري اسلامی ایران ملاحظه گردید وزارت
نفت بابت سوخت تحویلی به شرکت مذکور در سال 1392، مبلغ 89 میلیارد تومان طلبکار می باشد که تاکنون اقدامی در جهت تسویه این بدهی
صورت نگرفته است عدم واریز مبلغ 533 میلیارد تومان عوارض مربوط به تمام نگاشت (هولوگرام) و سایر حقوق انحصار محصولات دخانی، درآمد صدور
مجوزها و حقوق دولتی دریافتی بابت واردات و تولید محصولات دخانی توسط شرکت دخانیات ایران، از شرکت هاي زیر مجموعه صندوق بازنشستگی
فولاد به حساب خزانه داري کل کشور. در خاتمه، ضمن تشکر و قدردانی از توجه نمایندگان محترم مجلس شوراي اسلامی و مردم شریف ایران، با توجه
به ارائه گزارش تفریغ بودجه سال 1398 قبل از بررسی لایحه بودجه سال 1400 کل کشور در مجلس شوراي اسلامی، به استحضار می رساند که لایحه
مذکور نیازمند اصلاحات اساسی بوده و خسران تصویب آن بدون اصلاحات، بیش از منافع آن است، لذا پیشنهادات این دیوان جهت اعمال در لایحه

 
مذکور به شرح ذیل تقدیم می گردد : 

1- بودجه سال 1400 با توجه به شرایط حاکم فعلی در تحقق منابع، در دو سطح به تصویب برسد. به نحویکه دولت مکلف شود سطح اول بودجه را بر
اساس منابع قابل وصول به دستگاه هاي اجرایی ابلاغ نماید و مابه التفاوت سقف ابلاغی تا اعتبار مصوب را در شش ماهه دوم سال 1400، صرفاً پس از
اطمینان از تحقق منابع و متناسب با روند واریزي به خزانه، براي مصارف تعیین شده، در اعتیارات هزینه اي، تملک دارایی هاي سرمایه اي و تملک

 
دارایی هاي مالی ابلاغ نماید. 

2- دولت مکلف شود، لایحه رابطه مالی دولت و نفت را براساس وضعیت موجود و با رویکرد قطع وابستگی بودجه به نفت، تهیه و تا خرداد ماه 1400، به

 
مجلس شوراي اسلامی ارائه نماید. 

3- در احکام بودجه که مبتنی بر تجویز است، حتی الامکان هدف از بیان حکم، در متن قانون تصریح گردد. تا در صورت عدم استفاده از اجازه و عدم

 
تحقق اهداف قانونگذار، امکان پاسخگویی مسئولین مربوط، فراهم گردد. 

4- با عنایت به اینکه اکثر احکام تکلیفی بودجه سنواتی، فاقد ضمانت اجرایی لازم می باشد، پیشنهاد می گردد در خصوص اینگونه احکام و بویژه احکام
تکراري، ضمانت اجرایی بودجه اي یا مدیریتی لازم پیش بینی شود، بنحویکه با استفاده و اعمال آن، اطمینان بیشتري از وصول درآمدها و انجام هزینه

 
هاي قانونی حاصل شود. 

5- در خصوص آن دسته از احکام تکراري که طی سنوات گذشته فاقد عملکرد بوده و بررسی هاي انجام شده توسط دیوان محاسبات کشور حاکی از عدم

 
ضرورت درج چنین احکامی است، پیشنهاد می گردد نسبت به حذف آن از بودجه اقدام شود. 

6- از مجموع طرح هاي تملک دارایی هاي سرمایه اي مندرج در پیوست شماره (1) لایحه بودجه سال 1400 و همچنین طرح هاي استانی، تخصیص

 
طرح هایی که سال خاتمه آنها پایان سال 1400 است، در اولویت قرار گیرد. 

7- انتشار اوراق اسلامی، که به زعم همه کارشناسان، یکی از آسان ترین راه هاي تأمین منابع مالی است و به نوعی آینده فروشی بدون تضمین است،

 
صرفاً در سقف جدول شماره (4) قانون برنامه ششم توسعه، مصوب گردد. 

8- با توجه به ضرورت بازپرداخت بدهی دولت به صندوق توسعه ملی، بویژه بدهی سررسید گذشته که مورد تأکید مقام معظم رهبري(مدظله العالی) نیز

 
می باشد، ضرورت دارد منابع لازم در بودجه سال 1400 پیش بینی و پرداخت آن در اولویت قرار گیرد. 

9- با توجه به حجم بالاي مطالبات معوق مالیاتی و همچنین فرار مالیاتی و معافیت هاي غیرضرور مالیاتی، ضرورت دارد حکمی مبنی بر تکلیف سازمان

 
مالیاتی بر وصول 60% آن در سال 1400 مصوب گردد. 

10- با توجه به بررسی بودجه پیشنهادي سال 1400 شرکت هاي دولتی، بانک ها و مؤسسات انتفاعی وابسته به دولت توسط دیوان محاسبات کشور و



ارائه آن به مجلس شوراي اسلامی در اجراي ماده (182) آیین نامه داخلی مجلس شوراي اسلامی، ضرورت دارد تعداد 53 بند پیشنهادات این دیوان در

 
کمیسیون تلفیق مورد توجه ویژه قرار گیرد. 

در جریان قرائت این گزارش علی نیکزاد نایب رئیس مجلس با اشاره به اهمیت گزارش تفریغ بودجه گفت: تخلفات صورت گرفته از قانون بودجه سال 98
کم نیست لذا نمایدگان باید توجه لازم را به این موضوع داشته باشند.



اجراي طرح «گرنت جوانه» در آذربایجان شرقی کلید خورد

منبع: ایرناشماره خبر:  118  |  تاریخ: 1399/10/09

تبریز - ایرنا - رئیس پارك علم و فناوري آذربایجان شرقی گفت: در مرحله اول فراخوان اجراي این طرح، چهار رساله دکتري و پنج پایان نامه
کارشناسی ارشد به مبلغ 2 میلیارد و 287 میلیون ریال حمایت مالی می شوند.

تبریز - ایرنا - رئیس پارك علم و فناوري آذربایجان شرقی گفت: در
مرحله اول فراخوان اجراي این طرح، چهار رساله دکتري و پنج پایان
نامه کارشناسی ارشد به مبلغ 2 میلیارد و 287 میلیون ریال حمایت

 
مالی می شوند. 

عبدالرضا واعظی روز سه شنبه در جمع خبرنگاران اظهار کرد: هدف
از اجراي طرح «گرنت جوانه» که بخشی از طرح گرنت فناوري است،
حمایت و کاربردي کردن پایان نامه هاي تحصیلات تکمیلی و بسط
و توسعه توان ملی در حوزه نوآوري و کارآفرینی و ارتقاء ظرفیت

 
توسعه فن آوري در دانشگاه ها و مراکز پژوهشی است. 

به گفته وي، در گرنت فناوري، حمایت هاي مالی بلاعوض از پایان نامه هاي تحصیلات تکمیلی مرتبط با فناوري در حوزه «آي.تی» و «آي.سی.تی» که

 
منجر به توسعه دانش فنی شوند، از طریق پارك علم و فناوري، وزارت علوم و پارك فناوري اطلاعات صورت می گیرد. 

رییس پارك علم و فناوري آذربایجان شرقی افزود: همه دانشجویان تحصیلات تکمیلی که پایان نامه هاي مرتبط با 2 حوزه «آي.تی» و «آي.سی.تی»
داشته باشند، حتی درصورتی که در رشته مرتبط با این 2 حوزه تحصیل نکنند، می توانند با ثبت نام در طرح گرنت جوانه (تاد) از حمایت هاي این طرح

 
براي اجراي پروژه هاي خود در قالب پایان نامه هاي فناورانه برخوردار شوند. 

واعظی یادآوري کرد: فاز اول «گرنت جوانه» امسال در پنج استان آذربایجان شرقی، خراسان رضوي، سمنان، فارس و مرکزي به صورت آزمایشی اجرا شد
و در مرحله دوم 12 استان به این طرح اضافه شده که با جلب حمایت دستگاه هاي اجرایی، وزارت علوم در حال رایزنی براي تسري این طرح به رشته ها

 
و گرایش هاي دیگر است. 

رییس پارك علم و فناوري آذربایجان شرقی با اشاره به اجراي «گرنت رشد فناوري» همزمان با «گرنت جوانه فناوري» افزود: در گرنت رشد فناوري نیز از

 
فعالیت هاي تحقیقاتی با محتواي تجاري سازي براي اعضاي هیئت علمی، فعالیت هاي شتاب دهی و رشد شرکت هاي نوپا حمایت می شود. 

وي یادآوري کرد: مرحله اول اجراي طرح گرنت جوانه (تاد) با انعقاد تفاهم نامه بین پارك علم و فناوري آذربایجان شرقی و دانشگاه هاي تبریز، علوم
پزشکی، صنعتی سهند، شهید مدنی آذربایجان و آزاد اسلامی واحد تبریز اجرا شد و مرحله بعدي این طرح اوایل بهمن ماه امسال با اعلام فراخوان

 
عمومی شروع خواهد شد. 

رئیس پارك علم و فناوري آذربایجان شرقی اظهار امیدواري کرد با مشارکت سایر دانشگاه ها در مرحله بعدي طرح شاهد رشد تعداد پایان نامه ها و

 
حمایت هاي موضوع این طرح باشیم. 

توجه به توسعه و تجاري سازي فناوري در حوزه پژوهشی و تقویت جریان کارآفرینی و نوآوري در مراکز پژوهشی، کمک به تقویت کیفی پارك هاي علم
و فناوري، ارتقاي سطح همکاري پارك ها با دانشگاه ها، حمایت از تکمیل زنجیره تامین و ارزش سازمان هاي اجرایی و حمایت از فعالیت هاي تحقیق و



 
توسعه شرکت هاي دانش بنیان از اهداف گرنت فناوري است. 

 
برچسب ها 

 
- آذربایجان شرقی 

 
- گرنت پژوهشی 

- پارك علم و فناوري



پرداخت 42.7 میلیارد تومان تسهیلات مشاغل در مراغه

منبع: ایرناشماره خبر:  119  |  تاریخ: 1399/10/09

مراغه- ایرنا- رئیس اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی مراغه گفت: حدود 42 میلیارد و 760 میلیون تومان تسهیلات مشاغل خانگی، اشتغال
روستایی و حمایت از واحدهاي آسیب دیده از کرونا در این شهرستان پرداخت شده است.

مراغه- ایرنا- رئیس اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی مراغه گفت:
حدود 42 میلیارد و 760 میلیون تومان تسهیلات مشاغل خانگی،
اشتغال روستایی و حمایت از واحدهاي آسیب دیده از کرونا در این

 
شهرستان پرداخت شده است. 

ناصر مظهریان روز سه شنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: از
ابتداي سال جاري تاکنون 22 میلیارد تومان تسهیلات کرونایی در
قالب یک هزار و 642 پرونده با اشتغال زایی 2 هزار و 271 نفر

 
پرداخت شده است. 

وي ادامه داد: همچنین در این مدت، براي 20 نفر از متقاضیان

 
تسهیلات مشاغل خانگی، 360 میلیون تومان وام پرداخت شده است. 

 
وي اضافه کرد: همچنین براي دریافت تسهیلات مشاغل خانگی در این شهرستان نیز 46 مورد مجوز ارائه تسهیلات صادر شده است. 

وي با اشاره به ارائه تسهیلات روستایی در شهرستان مراغه گفت: در سال هاي 98 و 99 شمسی 20 میلیارد و 400 میلیون تومان تسهیلات براي 258

 
فقره طرح و پرونده اشتغال زایی روستایی در این شهرستان پرداخت شده است. 

وي افزود: همچنین از ابتداي سال جاري تاکنون نیز، 101 نفر از طریق کاریابی هاي این شهرستان در واحدهاي تولیدي و خدماتی این شهرستان جذب

 
و مشغول به کار شده اند. 

وي ادامه داد: در این مدت، 30 نفر از فارغ التحصیلان دانشگاهی نیز با واحدهاي تولیدي و صنعتی قرارداد کارورزي منعقد کرده و در حال فعالیت

 
هستند. 

وي اضافه کرد: همچنین با 15 نفر نیز در قالب طرح هاي مشوق بیمه کارفرمایی توسط واحدهاي مختلف تولیدي و خدماتی این شهرستان قرارداد

 
همکاري منعقد شده است. 

 
شهرستان مراغه با حدود 268 هزار نفر جمعیت در 127 کیلومتري تبریز، مرکز آذربایجان شرقی قرار دارد. 

 
برچسب ها 

 
- آذربایجان شرقی 

 
- مراغه 

- وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی



اگر راي هیات داوري عادلانه نبود حتما اعتراض می کنیم/ هفت تپه به پاشنه آشیل نظام

تبدیل شده است

منبع: شوشانشماره خبر:  120  |  تاریخ: 1399/10/09

نماینده مردم شوش در مجلس تاکید دارد که لغو واگذاري هفت تپه با تمام توان، توسط مجلس و نمایندگان آن دنبال خواهد شد و نمایندگان
در کنار کارگران هفت تپه ایستاده اند، حتی اگر به قیمت استیضاح وزیر اقتصاد تمام شود.

چهارشنبه هفته گذشته، هیات داوران سازمان خصوصی، جلسه اي براي تعیین تکلیف خلع ید از مالک هفت تپه برگزار کرد که هیچ نتیجه اي
نداشت. امروز (نهم دي ماه) نیز وزیر اقتصاد براي ماجراي هفت تپه و لزوم خلع ید از مالک فعلی آن، به مجلس شورا فراخوانده و به سوالات نمایندگان
پاسخ داد. در این میان کارگران مجتمع نیشکر هفت تپه بدون آنکه از سرنوشت واحد کاري خود اطلاع دقیقی داشته باشند، مدت هاست خواستار لغو

 
واگذاري و بازگرداندن مدیریت و مالکیت مجتمع به دولت هستند. 

بعد از افت و خیزهاي بسیار در پرونده هفت تپه، فرهاد دژپسند امروز در پاسخ به سوال نمایندگان گفت: هفت تپه غیرقابل برگشت است و نباید به این
خط برویم که گفته می شود حقوق ها به موقع پرداخت نمی شود بلکه باید توجه داشته باشیم که قبل از واگذاري هم هفت ماه حقوق معوقه داشت. در

 
زمان واگذاري من وزیر اقتصاد نبودم اما می دانم آقاي طیب نیا، پورمحمدي و سایر افراد با دلسوزي ناظر بر این واگذاري بودند. 

محمد کعب عمیر (نماینده مردم شوش در مجلس) که امروز در جریان سخنان وزیر اقتصاد در مجلس بوده، در گفتگوي زیر تاکید دارد که لغو واگذاري
هفت تپه با تمام توان، توسط مجلس و نمایندگان دنبال خواهد شد. او می گوید که نمایندگان درکنار کارگران هفت تپه ایستاده اند، حتی اگر به قیمت

 
استیضاح وزیر اقتصاد تمام شود. 

امروز توضیحات وزیر اقتصاد در مجلس را شنیدید. ایشان اظهار داشت لغو واگذاري هفت تپه غیرممکن است و نمی توان مسیر رفته را به عقب بازگشت.

 
این توضیحات براي شما چقدر قانع کننده بود؟ 

قطعا ما قانع نشدیدم که باعث شد ایشان سر ماجراي هفت تپه از مجلس کارت زرد بگیرد. ما جلسات متعددي در مجلس با موضوع هفت تپه داشتیم؛ در
نهایت، دیوان محاسبات که بازوي نظارتی قوه مقننه است و همچنین سازمان بازرسی کشور که بازوي نظارتی قوه قضاییه است، گزارش هاي خودشان را
به مجلس اعلام کردند؛ در این گزارش ها به صراحت آمده که مالک فعلی هفت تپه به هیچ وجه اهلیت ندارد و تخلفات متعدد، در زمان واگذاري و بعد از
واگذاري صورت گرفته است. راي بر خلع ید شد منتها آقاي وزیر اقتصاد و دولت کوتاه نمی آیند؛ متاسفانه آقاي صالح، رئیس سازمان خصوصی سازي را
که موافق خلع ید بود و در این زمینه حرف حق را می گفت، برکنار کردند و روند کار هفت تپه را به سمت و سویی کشاندند که از مالک هفت تپه خلع

 
ید صورت نگیرد و آقاي اسدبیگی، ابقا شود. 

قبل از سال 94، چهار مرحله مزایده با قیمت پایه 290 میلیارد تومان برگزار شد؛ درصورتی که این رقم، ارزش واقعی شرکت نبود؛ هفت تپه، 24 هزار
هکتار زمین کلاس A یعنی بسیار حاصلخیز و مرغوب دارد. این زمین ها بی نظیر هستند؛ یک شهرك مسکونی با 600 خانه ویلایی و کلی صنایع جانبی
دارد. قیمت واقعی شرکت در آن زمان، 2400 میلیارد تومان بود اما 290 میلیارد تومان، ارزش گذاري شد. بنابراین می توانیم بگوییم نیشکر هفت تپه،

 
به حراج گذاشته شد. 

 
تخلفات صورت گرفته از نظر شما چیست؟ چرا مدعی هستید که اسدبیگی به هیچ وجه اهلیت و توانمندي مورد نیاز را ندارد؟ 

در بحث اهلیت و تخصص، چند پارامتر وجود دارد؛ شوراي واگذاري هاي اصل 44 قانون اساسی در اساسنامه کار آورده است که فردي که قرار است یک
مجتمع دولتی را در اختیار بگیرد، باید پنج سال سابقه و تخصص مرتبط داشته باشد؛ بنابراین فردي که قرار بوده نیشکر هفت تپه را در اختیار بگیرد،
باید پنج سال کار تخصصی در زمینه نیشکر و صنعت نیشکر می داشت که اسدبیگی، این تخصص را ندارد. قبل از واگذاري باید توانمندي مالی فرد
بررسی می شد که این کار صورت نگرفته. باید تاکید کنم مجلس با کلیات اصل 44 موافق هست و هیچ مشکلی ندارد اما با نحوه اجراي آن مخالف است؛
اجراي اصل 44 به گونه اي صورت گرفته که هم تولید زمین خورده و هم تبعات بسیار براي نظام داشته است. نمونه هاي آن هم، کشت و صنعت مغان،



ماشین سازي تبریز و نیشکر هفت تپه است منتها قضیه هفت تپه بیشتر مطرح شد چون از روز اولی که این آقا شرکت را برداشت، یک ماه هم نشد که
کارگران بدون اعتراض و اعتصاب، حقوق شان را دریافت کنند؛ مضاف بر اینکه هفت تپه تبدیل به پاشنه آشیل نظام شد و اعتراضات کارگران به دلیل
کژرفتاري کارفرما، همواره خوراك به شبکه هاي معاند داده است و مورد بهره برداري قرار گرفته است. امروز در رابطه با موضوع هفت تپه از وزیر اقتصاد،
طرح سوال کردیم که علیرغم محرز بودن تخلفات صورت گرفته، چرا از اسدبیگی خلع ید نشده است. هیات داوري سازمان خصوصی سازي نیز
چهارشنبه هفته قبل جلسه برگزار کرد؛ رئیس هیات داوري بعد از جلسه گفته است این پرونده ابهامات زیادي داشت و نتوانستیم راي صادر کنیم.
درصورتی که هیچ ابهامی وجود ندارد و گزارش ها؛ کاملاً واضح هستند. اما سوال اینجاست که در پشت پرده، چه عواملی قصد دارند مسیر هفت تپه را

 
عوض بکنند و کاري کنند که خلع ید صورت نگیرد؟! 

 
این افراد یا جریانات چه منافعی دارند و احتمالا چرا پشت آقاي اسدبیگی ایستاده اند؟ 

احتمالاً بحث رشوه هایی است که اسدبیگی به خیلی ها حتی به کارمندان بانک مرکزي داد؛ حتی سکه هاي طلا را بریز و بپاش کرد و به افراد داد. بعد
از آن، آمد با اسناد شرکت نیشکر هفت تپه، یک میلیارد و 400 میلیون دلار ارز 4200 تومانی به بهانه توسعه صنعت نیشکر دریافت کرد. سیاست هاي
ابلاغی اصل 44 می گوید وقتی ما تصدي گري را از دولت کم می کنیم، باید به فرد واجد اهلیت بدهیم که بتواند توسعه صنعت و ایجاد اشتغال را عملی
کند. در موضوع هفت تپه، این اهداف عملی نشد. یک میلیارد و 400 میلیون دلار آن روز را اگر به قیمت روز حساب کنیم، دقیقاً 37 هزار میلیارد تومان
می شود؛ الان در قوه قضاییه، اسدبیگی در حال محاکمه است. از سوي دیگر، بحث ارزش گذاري اولیه شرکت هم مبهم است. قبل از سال 94، چهار
مرحله مزایده براي واگذاري مجتمع با قیمت پایه 290 میلیارد تومان برگزار شد؛ درصورتی که این رقم، ارزش واقعی شرکت نبود؛ هفت تپه، 24 هزار
هکتار زمین کلاس A یعنی بسیار حاصلخیز و مرغوب دارد. این زمین ها بی نظیر هستند؛ یک شهرك مسکونی با 600 خانه ویلایی و کلی صنایع جانبی
دارد. قیمت واقعی شرکت در آن زمان، 2400 میلیارد تومان بود اما 290 میلیارد تومان، ارزش گذاري شد. بنابراین می توانیم بگوییم نیشکر هفت تپه،
به حراج گذاشته شد. بعد از اینکه چهار مرحله مزایده برگزار شد و متقاضی وجود نداشت، آمدند قیمت پایه را 25 درصد کاهش دادند و شد 210
میلیارد تومان؛ باز هم کسی در مزایده شرکت نکرد و نهایتاً مجتمع را دودستی تقدیم آقاي اسدبیگی کردند، بدون اینکه بررسی کنند ایشان صلاحیت و

 
اهلیت این کار را دارد یا نه. یعنی پایش اهلیت و صلاحیت ایشان انجام نشده است. 

از پاسخ هاي وزیر اقتصاد قانع نشدیم و امروز ایشان کارت زرد را از مجلس دریافت کرد؛ استیضاح ایشان هم در جریان است و حدود 80 نماینده

 
استیضاح ایشان را امضا کرده اند و قطعاً امروز یا فردا، این استیضاح را به هیات رئیسه مجلس وصول خواهیم کرد. 

الان نمایندگان چه راهی براي عملی شدن خلع ید در پیش رو دارند؛ باتوجه به اینکه وزیر اقتصاد تاکید کرده که واگذاري هفت تپه غیرقابل برگشت

 
است و نمی توان کاري کرد؟ 

ما با طرح سوالی که از وزیر اقتصاد کردیم، وزیر اقتصاد مجبور شد بیاید مجلس و پاسخگوي نمایندگان مجلس باشد اما از پاسخ هاي ایشان قانع نشدیم
و امروز ایشان کارت زرد را از مجلس دریافت کرد؛ استیضاح ایشان هم در جریان است و حدود 80 نماینده استیضاح ایشان را امضا کرده اند و قطعاً امروز

 
یا فردا، این استیضاح را به هیات رئیسه مجلس وصول خواهیم کرد. 

در این مرحله، باید منظر راي هیات داوران سازمان خصوصی سازي باشیم و امیدوار باشیم که در جلسه بعد راي نهایی صادر شود. آیا راي این هیات،

 
کاملاً لازم الاجراست و دولت باید حتما به آن تمکین کند؟ 

نه اینطور نیست؛ اگر راي واقعاً عادلانه بود و مجلس راي را پذیرفت، خوشحال می شویم و کار را به فال نیک می گیریم. ما گزینه جدیدي را به عنوان
فردي که اهلیت و صلاحیت دارد، زمان آقاي صالح به سازمان خصوصی سازي معرفی کرده ایم؛ اما اگر راي صادره، مطلوب و عادلانه نباشد و احیاناً
اسدبیگی متخلف ابقا شود، ما نمایندگان مجلس به آن اعتراض می زنیم و درنتیجه، پرونده در دادگاه ویژه اي مطرح خواهد شد و درآنجا مانند بحث

 
کشت و صنعت مغان، موضوع بررسی خواهد شد. 

شما به عنوان نماینده شوش با کارگران هفت تپه ارتباطی دارید؟ همه کارگران هفت تپه متفق القول هستند که واگذاري باید فسخ شود؛ در این شرایط،

 
شما تا کجا پاي کار ایستاده اید؟ 

از تخلفات اسدبیگی، هرچه بگوییم کم است. الان قوه قضاییه هم محکم پاي تخلفات این فرد و رسیدگی به این تخلفات ایستاده است. باید بگوییم



حقوقی که اسدبیگی تا امروز به پرسنل مجتمع داده، از جیب خودش پرداخت نکرده؛ از همان یک میلیارد و چهارصد میلیون دلاري بوده که گرفته؛
همان پول هایی که در یک روند فسادآمیز در اختیار ایشان قرار گرفته و بخش ناچیزي از آن را پاي دستمزد کارگران مجتمع پرداخته است. امروز ایشان
به عنوان اخلالگر نظام اقتصادي و بانکی کشور، در قوه قضاییه، تحت محاکمه است. من در پایان صحبت هایم باید تاکید کنم مردم عزیز کشور به ویژه
مردم شوش و کارگران زحمتکش هفت تپه این را بدانند که بنده و همکارانم در مجلس شوراي اسلامی، براي ایفاي حقوق جمعی ملت و کارگران هفت

تپه، تا آخرین لحظه ایستاده ایم و به هیچ وجه کنار نمی کشیم.



12 هزار فرزند شهید و جانباز بالاي 70 درصد استخدام می شوند

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  121  |  تاریخ: 1399/10/09

به گزارش خبرگزاري فارس از بوشهر، سعید اوحدي پیش از ظهر
امروز در سفر به استان بوشهر و حضور در گلزار شهدا اظهار داشت:
در راستاي اشتغال فرزندان شهدا و جانبازان تلاش هاي گسترده اي

 
در این دولت انجام شده است. 

رئیس سازمان بنیاد شهید و امور ایثارگران با اشاره به استخدام 12
هزار نفر از فرزندان شهید و جانباز 70 درصد به بالا تا پایان سال به
دستور رئیس جمهور اضافه کرد: همه دستگاه ها باید 30 درصد از

 
ظرفیت استخدامی را به جامعه ایثارگري بدهند. 

وي از تصویب و تائید مصوبه تبدیل وضعیت فرزندان شاهد و ایثارگر خبر داد و بیان کرد: نظرهاي برخی از دستگاه هاي مشورتی باعث ابهام هایی شد

 
که مشکلی در این زمینه وجود. 

وي از تبدیل وضعیت کارکنان ایثارگر در سازمان بنیاد شهید و امور ایثارگران خبر داد و افزود: دولت در حالی که سخت ترین شرایط را دارد در راستاي

 
خدمات به خانواده هاي شهدا و ایثارگران از همه ظرفیت ها استفاده می کند. 

اوحدي با اشاره به امضاي تفاهم نامه تخصیص هزار و 500 قطعه زمین در استان بوشهر ادامه داد: درمان یکی از برنامه هاي مهم ما است که در این

 
راستا تعداد مراکز درمانی طرف قرار داد از دو به 9 هزار مرکز افزایش یافته است. 

وي با بیان اینکه همه مسؤولان باید در راستاي خدمات رسانی به خانواده ایثارگران تلاش ویژه اي داشته باشند خاطرنشان کرد: مسؤولان باید به صحبت

 
ها، مسائل و مشکلات جامعه ایثارگران توجه و در جریان قرار گیرند. 

رئیس سازمان بنیاد شهید و امور ایثارگران با تاکید بر لزوم توجه ویژه به معیشت خانواده شهدا و ایثارگران گفت: مهمترین مشکل امروز جامعه ایثارگري

 
بحث اشتغال است که تلاش ویژه اي در این زمینه داریم. 

انتهاي پیام/ر



قرچک رتبه اول استان تهران در اجراي گلخانه

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  122  |  تاریخ: 1399/10/09

به گزارش خبرگزاري فارس از قرچک، بهمن خطیبی فرماندار
شهرستان قرچک صبح امروز در جمع خبرنگاران اظهار کرد: از
ابتداي سال جاري تا کنون 17 هکتار پروانه تأسیس گلخانه در
شهرستان صادر شده که نشان دهنده رشد 2.5 برابري تعهدات

 
شهرستان است. 

وي گفت: بخشی از اقتصاد خانوارهاي شهرستان متکی به امور
کشاورزي و دامداري است که انتظار می رود با برنامه ریزي و تلاش

 
همه جانبه و استفاده از شیوه هاي نوین، توسعه این بخش مدنظر باشد تا زمینه رونق تولید و اشتغال بیشتر فراهم شود. 

فرماندار قرچک ادامه داد: ظرفیت هاي قرچک در زمینه کشاورزي و دامداري با برنامه ریزي و رفع مشکلات پیش روي کشاورزان و بهره برداران ارتقاء

 
خواهد یافت. 

 
خطیبی  افزود: اجراي پروژه هایی که منجر به مصرف بهینه آب در بخش کشاورزي می شود باید با جدیت بیشتري دنبال شود. 

وي در پایان تأکید کرد: اجراي کامل و صحیح طرح پلاك کوبی دام ها ضروري است و اجراي صحیح این کار نقش به سزایی در شناسایی و ساماندهی

 
دام، هدفمند کردن توزیع نهاده هاي یارانه دار و تأمین گوشت قرمز خواهد شد. 

انتهاي پیام/67037/پ/س



اعطاي جوایز دانشجویان منتخب جایزه علمی علی پولاد در تبریز

منبع: آدینه پرسشماره خبر:  123  |  تاریخ: 1399/10/09

آیین تجلیل از برگزیدگان چهارمین دوره اعطاي جایزه علمی دانشجویی علی پولاد به صورت مجازي برگزار شد. به گزارش آدینه پرس: هدف از
این طرح علمی شناسایی، حمایت و تشویق دانشجویان مستعد و هدایت این استعدادهاي درخشان به سمت اولویتهاي راهبردي کشور است.

دانشجویان شاغل به تحصیل و دانش آموختگانی که در سال98 ...

 
آیین تجلیل از برگزیدگان چهارمین دوره اعطاي جایزه علمی دانشجویی علی پولاد به صورت مجازي برگزار شد. 

به گزارش آدینه پرس: هدف از این طرح علمی شناسایی، حمایت و تشویق دانشجویان مستعد و هدایت

 
این استعدادهاي درخشان به سمت اولویتهاي راهبردي کشور است. 

دانشجویان شاغل به تحصیل و دانش آموختگانی که در سال98 فارغ التحصیل شده اند مشروط به اینکه
بالاترین مقطع تحصیلی خود را در یکی از 10دانشگاه منتخب استان سپري کرده باشند تا 29مهر

 
فرصت ارسال مدارك را براي شرکت در این رقابت داشتند. 

 
از مجموع 322پرونده رسیده به دبیرخانه در نهایت 100نفر از دانشجویان به عنوان نفرات برتر برگزیده شدند. 

 
براي نفرات منتخب در مجموع سه میلیارد و 310میلیون ریال جایزه از طرف خیر تبریزي ساکن ترکیه آقاي علی پولاد تقبل شده است. 

استاندار آذربایجان شرقی در پیامی صوتی به این آیین تجلیل با اشاره به اهمیت علم و دانش در رفاه ملتها گفت: براي حمایت از اهل علم و ترویج دانش،

 
یکی از راه ها تعیین جوایز علمی معتبر است و در دنیا 400جایزه علمی معتبر به نخبه ها و برگزیدگان علمی اعطا می شود. 

پورمحمدي افزود: خیر دوستدار دانایی استاد علی پولاد جایزه اي براي حمایت از دانشجویان نخبه استان طراحی کرده که شایسته قدردانی است زیرا

 
حمایت از دانشجویان در تولید علم مؤلفه ثروت آفرین و فقرزدا از جوامع است. 

رئیس دانشگاه تبریز نیز گفت: امروزه دانشگاه هاي نسل سوم به طرف جامعه محوري و کارآفرینی می روند و تولید اقتصادي و ارائه راهکار براي حل

 
آسیبهاي اجتماعی و فرهنگی باید اولویت آنها باشد. 

مجیدي افزود: دانشجویان نخبه با تولید ایده و طرح می توانند بازوي اجرایی دانشگاه باشند و جایزه علمی علی پولاد دانشجویان ما را براي تولید علم و

 
پژوهش تشویق می کند. 

Last modified on سه شنبه, 09 دي 1399



قرارگاه خاتم الانبیاء 5 پست اسکله جدید در منطقه آزاد انزلی احداث می کند

منبع: جاهد خبرشماره خبر:  124  |  تاریخ: 1399/10/09

سخنگوي سازمان منطقه آزاد انزلی گفت: 5 پست اسکله جدید با مشارکت قرارگاه خاتم الانبیا در منطقه آزاد انزلی احداث می شود.

مهدي کاظمیان با بیان اینکه اولویت اصلی سازمان منطقه آزاد انزلی، تکمیل زیرساخت
هاي بندري، لجستیک منطقه و تسریع در بهره برداري از خط ریلی اتصالی به منطقه
است افزود: مسیر ریلی که بنادر جنوبی کشور را به بندر کاسپین متصل می کند باعث

 
رونق اشتغال در بخش هاي مختلف حمل و نقل می شود. 

سخنگوي سازمان منطقه آزاد انزلی عنوان داشت: در حال حاضر علاوه 2 پست اسکله که
در حال ساخت هستند با مشارکت قرارگاه خاتم الانبیا در حال مذاکره براي ساخت 5

 
پست اسکله دیگر هستیم. 

کاظمیان تصریح کرد: در حوزه ناوگان دریایی سازمان منطقه آزاد انزلی استفاده از ظرفیت هاي بخش خصوصی را در دستور کار قرار داده و اکنون با

 
همکاري این بخش و نیز مشارکت نهادهاي دولتی در حال توسعه فعالیت ها در حوزه نقل و انتقال کالا در دریاي خزر هستیم. 

سخنگوي منطقه آزاد انزلی درباره مشکلات مربوط به سرمایه گذاري در این حوزه افزود: در این بخش در حوزه قانون گذاري مشکلی وجود ندارد اما در
بحث تفاسیر موجود نسبت به مزایا و معافیت هاي قانونی براي فعالان اقتصادي و سرمایه گذاران منطقه در برخی موارد ناهماهنگی هایی وجود دارد که

 
سبب کندي روند سرمایه گذاري در این حوزه می شود. 

وي خاطرنشان کرد: مدیریت غذا و داروي سازمان منطقه آزاد انزلی از سال 96 با هدف صیانت از سلامت جامعه، جلوگیري از ورود و عرضه محصولات
تقلبی و غیر مجاز و همچنین تسهیل امور سرمایه گذاران و تولید کنندگان کالاهاي سلامت محور از ترخیص کالاهایی که با استانداردهاي ملی منطبق

 
نباشند جلوگیري به عمل می آورد. 

کاظمیان درباره امحاي کالاهاي سلامت محور غیرقابل مصرف گفت: کارشناسان غذا و دارو طی بازدیدهاي مستمر در صورت مشاهده اقلام سلامت محور

 
تقلبی یا غیرمجاز و یا تاریخ مصرف گذشته نسبت به جمع آوري آن ها اقدام کرده و سپس این اقلام براساس قانون و با مجوز دادستانی امحا می شوند. 

وي با بیان اینکه یکی از وظایف این مدیریت، نظارت بر محصولات سلامت محور، پیش از ترخیص از گمرك است افزود: در این راستا امسال طی 16
بازدید از 128 فروشگاه 5٫6 تن فرآورده هاي آرایشی و بهداشتی، غذایی و آشامیدنی تاریخ مصرف گذشته و غیرمجاز جمع آوري شد و سپس با حضور

 
مسئولان مربوطه نسبت به امحاي این اقلام مذکور اقدام کردیم. 

کاظمیان تصریح کرد: منطقه آزاد انزلی منطقه استان بوده و منافع آن عاید همه مردم استان می شود و این منطقه می تواند منافع کشور را در سطح

 
بین المللی تأمین کند اما ایجاد مباحث حاشیه اي و رقابت هاي سیاسی و قومی سبب ایجاد اختلال در فعالیت منطقه می شود. 

سخنگوي سازمان منطقه آزاد انزلی گفت: در این راستا باید با همت مردم، مسئولین و همه نخبگان اقتصادي و سیاسی در جهت افزایش نقش منطقه در
معاملات دریاي خزر و اوراسیا و درنهایت توسعه کشور گام برداریم.



فعالیت 92 مرکز نیکوکاري در چهارمحال و بختیاري

منبع: ایسناشماره خبر:  125  |  تاریخ: 1399/10/09

مدیرکل کمیته امداد چهارمحال و بختیاري گفت: 92 مرکز نیکوکاري در راستاي کمک به نیازمندان و رفع مشکلات اقتصادي آن ها در سطح
استان فعالیت می کنند.

علی ملک پور در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: مراکز نیکوکاري در
چهار سطح محله محور، مسجدمحور، صنفی و مراکز تخصصی توسط

 
مردم هر منطقه راه اندازي و مدیریت می شوند. 

وي با اشاره به فعالیت مراکز نیکوکاري در بیمارستان ها، افزود: دو
مرکز نیکوکاري در بیمارستان هاي هاجر(س) و آیت االله کاشانی
شهرکرد در راستاي کمک به تأمین هزینه هاي درمانی بیماران

 
نیازمند فعالیت می کنند. 

مدیرکل کمیته امداد استان مراکز تخصصی کاریابی را از دیگر مراکز
نیکوکاري در استان عنوان و مطرح کرد: سه مرکز نیکوکاري با
رویکرد کارآفرینی در راستاي ایجاد زمینه اشتغال مددجویان و

 
خانواده هاي نیازمند استان در شهرکرد، اردل و کیار راه اندازي شده اند. 

ملک پور ادامه داد: در این مراکز کمک هاي نقدي و غیرنقدي توسط نیروهاي مردمی جمع آوري و در کوتاه ترین زمان ممکن به دست نیازمندان تحت

 
حمایت و غیر تحت حمایت می رسد. 

وي با بیان اینکه انجام خدمات رایگان براي نیازمندان از دیگر فعالیت هاي مراکز نیکوکاري است، تصریح کرد: دارندگان تخصص هاي گوناگون از جمله
تدریس، تعمیرات لوازم خانگی و ساختمان، درمان و انجام امور مربوط به تأسیسات ساختمان می توانند در راستاي انجام امور خیریه و کمک به

 
نیازمندان به این مراکز مراجعه کنند. 

مدیرکل کمیته امداد استان با اشاره به اینکه شعار مراکز نیکوکاري «مردم براي مردم» است، گفت: واگذاري امور خیریه به مردم، شناسایی نیازمندان

 
مناطق، شناسایی و جذب خیران و جمع آوري کمک هاي مردمی و توزیع آن بین نیازمندان در اسرع وقت از جمله اهداف راه اندازي این مراکز است. 

انتهاي پیام



پرداخت تسهیلات به بیش از 3 هزار طرح روستایی و عشایر

منبع: روستا نیوزشماره خبر:  126  |  تاریخ: 1399/10/09

معاون اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان کرمانشاه در گفتگو با صداوسیماي کرمانشاه، گفت: به بیش از 3 هزار و 300 طرح
روستایی و عشایري تسهیلات پرداخت شده است.

معاون اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان کرمانشاه در گفتگو با صداوسیماي کرمانشاه،

 
گفت: به بیش از 3 هزار و 300 طرح روستایی و عشایري تسهیلات پرداخت شده است. 

به گزارش خبرنگار ما به نقل از روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان کرمانشاه،
مختار احمدي با بیان اینکه از سال 97 تاکنون 4 هزار و 790 طرح اشتغالزا در مناطق روستایی و
عشایري به بانک هاي عامل معرفی شده اند، گفت: به 3 هزار و 362 طرح، 3 میلیون و 482 هزار و 582

 
میلیون ریال تسهیلات از محل اعتبارات صندوق توسعه ي ملی تسهیلات پرداخت شده است. 

معاون اشتغال و کارآفرینی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان کرمانشاه افزود: پرداخت تسهیلات به این طرح ها زمینه اشتغال 6 هزار و 90 نفر

 
را فراهم کرده است. 

 
وي همچنین اظهار کرد: این تسهیلات به بخش هاي اولویت دار همچون صنعت، کشاورزي و خدمات اعطا می شود. 

 
وي افزود: متقاضیان براي ثبت نام می توانند به سامانه کارا و یا به دستگاه هاي اجرایی مجوز دهنده مراجعه کنند. 

مختار احمدي در پایان بیان کرد: همچنین از محل منابع صندوق توسعه ملی از محل اعتبارات اشتغال پایدار در مناطق روستایی و عشایري علاوه بر
سهمیه استان مبلغ 600 میلیارد تومان تسهیلات ویژه مناطق زلزله استان با ایجاد 19 هزار و 439 فرصت شغلی به 17 هزار و 383 طرح اشتغالزا

پرداخت شده است.



اشتغالزایی زنان روستایی با تسهیلات صندوق کارآفرینی

منبع: روستا نیوزشماره خبر:  127  |  تاریخ: 1399/10/09

به زنان روستایی در آذربایجان غربی تسهیلات 500 میلیون تومانی اشتغالزایی پرداخت می شود.

 
به زنان روستایی در آذربایجان غربی تسهیلات 500 میلیون تومانی اشتغالزایی پرداخت می شود. 

به گزارش خبرنگار ما، مدیرصندوق کارآفرینی امیدآذربایجان غربی گفت: سه هزار و 700 زن روستایی
این استان عضو 123 صندوق محله زنان روستایی هستندواین افراد می توانندبا ثبت درخواست، از

 
تسهیلات اشتغال زایی 500 میلیون ریالی بهره مند شوند. 

 آخوندزاده افزود: هر صندوق حدود 30 نفر عضو فعال دارد و در صدد هستیم تا با بهره مندي اعضا، از خدمات صندوق هاي خرد محلات زنان روستایی

 
معیشت خانواده ها و بانوان روستایی بهبود یابد. 

 
وي اضافه کرد: تاکنون براي توانمندسازي بانوان عضو صندوق محلات زنان روستایی 37 میلیارد ریال تسهیلات پرداخت شده است. 

مدیر صندوق کارآفرینی امید آذربایجان غربی ادامه داد: این وام ها به منظور انجام فعالیت هاي کشاورزي و تولیدي و با اولویت فعالیت هاي گروهی

 
پرداخت می شود. 

ارتقا سطح معیشتی خانواده ها در روستاها و همچنین افزایش سطح درآمد خانوارهاي روستایی از دیگر اهداف راه اندازي صندوق هاي خرد محله زنان
روستایی است.



وابستگی به واردات نهاده هاي دامی، بی توجهی به امنیت غذایی است

منبع: بازار نیوزشماره خبر:  128  |  تاریخ: 1399/10/09

وزیر صمت گفت: وقتی زنجیره تامین نهاده هاي دامی وابستگی به خارج دارد، یعنی امنیت غذایی به عنوان یکی از شاخص هاي مهم ما مورد
بی توجهی قرار گرفته است.

وزیر صمت گفت: وقتی زنجیره تامین نهاده هاي دامی وابستگی به خارج دارد، یعنی امنیت غذایی به عنوان یکی از شاخص هاي مهم ما مورد بی

 
توجهی قرار گرفته است. 

علیرضا رزم حسینی امروز در پنجمین کنفرانس بین المللی مدیریت صنعتی، اظهار داشت: نرخ تورم، تولید سرانه کشور و تجارت از مهمترین شاخص
هاي رشد اقتصادي محسوب می شوند.توزیع عادلانه درآمد بین مردم نه به معناي پخش پول بلکه ایجاد فرصت هاي یکسان براي خلق ثروت و

 
کارآفرینی، یکی از شاخصه هاي قدرت اقتصادي است. 

وزیر صمت افزود: در نظام بانکی کشور سال گذشته از 947 هزار میلیارد تومان، تسهیلات بنگاه هاي کوچک و خرد کمتر از 6 درصد بوده و 90 درصد
تسهیلات به 10 درصد افراد جامعه اختصاص پیدا کرده است که نشان می دهد توزیع عادلانه ثروت صورت نگرفته و فرصت هاي مساوي براي همگان

 
فراهم نشده است. 

وي تصریح کرد: دسترسی به نظام هاي آموزشی، بهداشتی، امید به زندگی، میزان تولیدات فرهنگی، زیرساخت هاي شبکه هاي حمل و نقلی، امنیت

 
غذایی و تأمین زندگی بازنشستگان از دیگر شاخصه هاي قدرت اقتصادي محسوب می شود. 

رزم حسینی گفت: نمی خواهم در اینجا نکات مثبت را در نظر نگیرم اما وقتی زنجیره تأمین نهاده هاي دامی وابستگی به خارج دارد، یعنی امنیت غذایی

 
به عنوان یکی از شاخص هاي مهم ما مورد بی توجهی قرار گرفته است. 

وزیر صمت افزود: ما می توانیم قدرت اقتصادي باشیم و پیشرفت ایجاد کنیم و ثمره آن، عزت، قدرت فرهنگی، داشتن نقش فعال در منطقه، حفظ

 
سرمایه اجتماعی و انسانی، حفظ نخبگان و دانشمندان و رضایتمندي مردم و انقلاب خواهد بود. 

وي ادامه داد: حتی براي داشتن قدرت دفاعی، باید قدرت اقتصادي داشته باشیم؛ بدون قدرت اقتصادي نمی توانیم قدرت دفاعی داشته باشیم. فرهنگ

 
دینی و اسلامی ما را مکلف به خلق ثروت کرده است. 

رزم حسینی گفت: اگر 160 کشور را بررسی کنیم می بینیم که تورم بالغ بر 150 کشور کمتر از 7 درصد است؛ پس چرا ما باید در این شرایط این گونه
حرکت کنیم؟ چه اشکالی در کار ماست که نمی توانیم از قدرت مردم و سرمایه اجتماعی خود حداکثر استفاده را کنیم. نظام اسلامی ما موفق به تأمین
زیرساخت ها شد و حال در کمتر روستایی می بینیم که گاز، برق، اینترنت و ... وجود نداشته باشد اما چرا اقتصاد مردم و خانوار قوي نشد؟ چرا شغل

 
هایی همچون صنعت فرش که روزي آوازه داشت و مردم را در روستا نگه داشته بود و از مهاجرت معکوس جلوگیري کرده بود امروز از بین رفته است؟ 

 
تکمیل می شود... 

برچسب ها: نهاد دامی ، وزیر صمت ، رزم حسینی



دژپسند: مدیران در برابر واگذاري ها مقاومت می کنند

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  129  |  تاریخ: 1399/10/09

خبرگزاري آریا - وزیر اقتصاد با انتقاد از واگذاري دارایی هاي دولتی به شیوه رد دیون گفت: این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در

 
پی داشته است، یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم توسط نهادهاي تخصصی آنهاست. 

به گزارش خبرگزاري آریا به نقل از روابط عمومی بانک رفاه؛ وزیر امور اقتصادي و دارایی فرصتی را در اختیار این خبرگزاري قرار داد تا با ایشان در
ارتباط با موضوع چالش برانگیز خصوصی سازي در کشور و مسائل مرتبط به آن به گفتگو بپردازد. در این گفتگو که در دو بخش منتشر می شود بیشتر

 
به رویکردهاي وزارت امور اقتصادي و دارایی در این حوزه پرداخته شده و آسیب شناسی خصوصی سازي در کشور مورد سوال قرار گرفته است. 

سوال: آقاي دکتر با توجه به سوابق علمی و اجرایی جنابعالی در حوزه اقتصاد ایران و کسوت استادي دانشگاه در این زمینه، سوال اولم را آغاز می کنم.
چرا تا این حد اقتصاد کشور ما دولتی است و ریشه حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور به کجا بر می گردد؟ چرا در کشور ما خصوصی سازي تا این حد

 
اهمیت دارد؟ 

دژپسند: این یک سوال کلیدي است و پاسخ به آن باید با لحاظ جنبه هاي مختلف صورت پذیرد. عملا ریشه یابی تاریخی حضور پررنگ دولت در اقتصاد
کشور سبب می شود تا به بسیاري از ابهامات پاسخ داده شود. در طی سالیان متمادي، در اقتصاد ایران به دلیل نقصان در توسعه کارآفرینی و عدم شکل
گیري طبقه کارآفرین-سرمایه¬دار به معناي واقعی، دولت نقش اصلی در سرمایه گذاري کشور داشته است. این موضوع از زمانیکه تغییرات در ساختار
اقتصادي کشورها و دنیا سرعت بیشتر گرفت، کاملا به چشم می آید. این بحث در دوره حکومت پهلوي اول آغاز و پس از آن شتاب گرفت و در دهه 40
شمسی در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی بروز عینی پیدا کرد. در طی این سال ها در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی، توان سرمایه گذاري دولت افزایش
قابل توجه یافت و حضور دولت در بنگاه هاي سرمایه بر و بزرگ مقیاس بسیار پررنگ شد. هر چند در همان دهه 40 و تحت عنوان انقلاب سفید منشور

 
مشارکت کارگران در امور مختلف ابلاغ شد اما در عمل اتفاقی رخ نداد و همچنان حضور دولت در اقتصاد با سرعت بیشتر ادامه پیدا کرد. 

این روند، در طی بیست سال انتهایی حکومت پهلوي ادامه یافت و نقش دولت در بخش هاي صنعت و خدمات به نحو قابل توجه اي افزایش یافت،

 
چنانکه سهم دولت از ارزش افزوده در اوایل دهه 40 از حدود 7 درصد ارزش افزوده به بیش از 11 درصد در اواخر دوره پهلوي افزایش یافت. 

پس از انقلاب اسلامی گسترش حضور دولت در اقتصاد در نتیجه اقتضائات دیگري پررنگ تر شد. در همان سال هاي ابتدایی، ملی شدن برخی صنایع به
این امر دامن زد. پس از آن نیز به سبب وقوع جنگ تحمیلی، اداره کشور در آن شرایط، حضور مقتدر و برجسته دولت را نیازمند بود و نقش دولت در
اقتصاد برجسته تر گردید. در نتیجه در طی سال هاي متمادي به انحاء مختلف بویژه برداشت ناصحیح و تصدي گرایانه از اصل (44) قانون اساسی نقش

 
دولت در اقتصاد کشور بویژه در سرمایه گذاري و مالکیت افزایش یافت و هم اکنون نیز ما همچنان با این موضوع رو به رو هستیم. 

 
در این فرایند تاریخی از چه زمانی ما به خصوصی سازي پرداختیم؟ 

دژپسند: در سال هاي اولیه پس از جنگ تحمیلی، و حدود سال 1369 اولین مباحث مربوط به خصوصی سازي و لزوم آن مطرح شد. خصوصی سازي در
آن سال هاي ابتدایی با مصوبات دولت انجام می پذیرفت. اما دیري نگذشت که به دلیل نبود زیرساختهاي حقوقی و قانونی لازم، چالش هاي آن نیز
هویدا شد. از اینرو در سال 1373 مجلس شوراي اسلامی ورود کرد و اولین قوانین مرتبط در این حوزه به تصویب رسید. ابلاغ این قانون سبب شد تا
خصوصی سازي در ایران وارد مرحله جدیدي شود. سه سال قبل از ابلاغ قانون برنامه سوم توسعه براي خصوصی سازي در اقتصاد کشور، سال هاي
طلایی بود. در آن سال ها یک تبصره موسوم به تبصره (35) در قانون بودجه تصویب شد که درآن اختیارات قانونی گسترده اي در اختیار دولت براي
خصوصی سازي قرار گرفت. مطابق این تبصره دولت می توانست بدون رعایت همه قوانین دائمی علی الخصوص قانون مصوب سال 1373 واگذاري ها را

 
به انجام برساند. این یک قانون بسیار طلایی بود، اما باز هم مشاهده می کنیم عملکرد چندان قابل توجه اي رخ نمی دهد. 

این روال با فراز و فرودهایی ادامه داشت، تا در برنامه سوم توسعه یک فصل از این مجموعه با در نظر گرفتن تجربیات سال هاي قبل بصورت کامل به این
موضوع اختصاص داده شد تا هم خصوصی سازي قانونمند شود و هم اجراي آن سرعت بگیرد. یکی از خروجی هاي اصلی این قانون نهادسازي و شکل

 
گیري سازمان خصوصی در اجراي ماده(15) این قانون و با تغییر اساسنامه سازمان مالی گسترش مالکیت واحدهاي تولیدي بود. 

در آن قانون روش واگذاري (که در آن زمان بیشتر به صورت مذاکره صورت می پذیرفت)، قیمت گذاري (که این دو مورد هم اکنون نیز به عنوان مهم
ترین مشکلات در خصوصی سازي مطرح می باشند.) و نهاد متولی واگذاري مهم ترین مباحثی بودند که به آنها پرداخته شد. هر چند در برنامه سوم نیز
در نتیجه فضاي نامناسب و برخوردهایی که با دست اندرکاران خصوصی سازي در کشور صورت گرفته بود، امور مربوط به خصوصی سازي با تشکیک و به

 
نوعی ترس پیگیري می شد و تا همین اواخر نیز این موضوع قابل مشاهده است. 



در برنامه چهارم توسعه بازهم با آسیب شناسی صورت گرفته، یک بخش مفصل به خصوصی سازي اختصاص یافت و در این قانون هم تلاش شد تا

 
اختیاراتی براي این امر به دولت داده شود که با مخالفت شوراي نگهبان در مغایرت با اصل 44 قانون اساسی مواجه شد. 

اما پس از آن نقطه عطفی در خصوصی سازي با ابلاغ سیاستهاي کلی اصل 44 قانون اساسی رخ داد. این سیاست ها را می توان به عنوان منشور حیاتی
براي انقلاب اقتصادي و گذار اقتصاد ایران از یک اقتصاد دولت-بازار به یک اقتصاد بازار-دولت نام برد. آنچه از این سیاست ها انتظار می رفت، تحول در

 
اقتصاد کشور بود که با تقویت بخش خصوصی، نقش دولت را در اقتصاد مقید به حوزه هاي خاص نماید. 

در اوایل سال 1384 ابلاغ این سیاست ها، یک فضاي امید بخشی در جامعه شکل گرفت به یاد دارم در اولین سالگرد ابلاغ این قانون جلسه اي با حضور
مقام معظم رهبري و مشارکت فعالین اقتصادي و مسئولین دولتی برگزار شد و رهبري در این جلسه بحث هاي جدي را مطرح کردند و بر ضرورت اجراي
آن تاکید داشتند. تا جایی که من یادم هست اینگونه برداشت شد که ایشان خودشان اجراي این سیاست ها را شخصاً پیگیري خواهند کرد و پس از آن

 
نیز در مقاطع زمانی مختلف به شدت از آن حمایت کردند. 

با تغییر دولت عزم بر خصوصی سازي به نحو چشمگیري کاهش یافت و فضا به نحوي بر علیه این رویکرد تغییر کرد. اما با ابلاغ سیاستهاي راهبردي و
بسیار مهم نظام درباره بند (ج) اصل چهل و چهار قانون اساسی در نیمه دوم سال 1385 و تکمیل شدن مفاد این منشور الزام اجراي آن بصورت ضمنی

 
و عینی مورد تاکید قرار گرفت. 

مهم ترین اتفاقی که در سال 1385 رخ داد، مصوبه اي است که با نام سهام فراگیر در اواخر دولت آقاي خاتمی طراحی و در دولت تصویب شده بود و با
اعمال اصلاحاتی با عنوان سهام عدالت به مرحله اجرا درآمد. پس از آن نیز قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) در قالب تجمیع یک لایحه و یک

 
طرح در مجلس تدوین و ابلاغ گردید. 

در طی این سال ها نیز واگذاري ها با رویکردهاي مختلف در طی سال هاي متفاوت به انجام رسید. در دوره اي واگذاري سهام در قالب رد دیون دولت

 
غالب بود و در دوره اي هم مزایده. 

مروري بر این دوره هاي تاریخی به ما نشان می دهد، علاوه بر اینکه نقش دولت در اقتصاد کشور همیشه پررنگ بوده است، هیچ دوره آرامی براي

 
خصوصی سازي در کشور وجود نداشته است یا اگر در کوتاه زمانی این امکان بوجود آمده است از این فرصت به خوبی بهره برداري نشده است. 

از زمان ابلاغ سیاست هاي اصل 44 تا کنون بیش از 15 سال گذشته است، نظر شما در این ارتباط چیست؟به صورت کلی عملکرد آنرا چگونه ارزیابی

 
می کنید؟ 

دژپسند: من از ابتداي دوره ي مسئولیت ام در وزارت اقتصاد، با شناخت از روند پرچالش اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) و بویژه خصوصی سازي در
کشور، از معاونت اقتصادي وزارتخانه خواستم ضمن مطالعه اي جامع، آسیب شناسی کامل و دقیقی از اجراي این قانون بویژه فرآیند خصوصی سازي در
کشور ارائه کند. چرا که خصوصی سازي بخش مهمی از قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل 44 است. به نظر من اگر ما باز هم فرصت را از دست می
دادیم و نمی توانستیم به صورت جامع با یک آسیب شناسی دقیق رویکردها را طراحی مجدد کنیم، آنگاه یک پانزده سال دیگر نیز می گذشت و ما بازهم

 
دستاورد قابل توجهی نداشتیم. 

بر اساس قانون، وزارت اقتصاد موظف است عملکرد قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل (44) را گزارش دهد. در سنوات گذشته رویه مرسوم این بود که
براي انجام این تکلیف قانونی، گزارشات از دستگاه هاي اجرایی مختلف اخذ، ادغام و یکپارچه و ارائه می شد. ولی در سال گذشته تلاش کردیم این
گزارش را با رویکرد جدیدي که واقعا از آن می توان به تحلیل عملکرد نام برد، به انجام برسانیم و در عمل شکل جدیدي به این گزارش دادیم. چالش ها

 
را در حوزه هاي مختلف شناسایی کردیم و متناسب با شناخت آنها، راهکارهاي مرتبط را ارائه داده ایم. 

خوشبختانه گزارش خیلی خوبی تهیه شد و خروجی این مطالعه در هیئت واگذاري به بحث گذاشته شد. مرور تجربیات چندین ساله، هیئت واگذاري را
به این جمع بندي رساند که باید در واگذاري ها سهم بیشتري براي بازار سرمایه قائل شویم و از ظرفیت این بازار به دلیل مزایاي مختلفی که ایجاد می

 
کند که مهم ترین هاي آن شفافیت و رقابتی بودن است بیشتر بهره ببریم. 

بخش هاي مهم دیگري نیز که مقدم بر خصوصی سازي هستند، مانند بهبود فضاي کسب و کار، بازار سازي، شفافیت صورت هاي مالی، نیز در حال
مطالعه، آسیب شناسی و اجرا می باشند. این یکی از خطاهاي راهبردي است اگر که اصل (44) را محدود به واگذاري ها ببینیم، درحالی که این موضوع
به سایر موضوعات سایه انداخته است. به هر حال، موضوعات کلیدي تر و موثر تري که به آنها اشاره کردم، باید به طور حتم به صورت جدي پیگیري

 
شوند. 

 
از خصوصی سازي و واگذاري بنگاه ها در اقتصاد به دنبال چه هستیم؟ 

دژپسند: تجربه دنیا ثابت کرده است که بخش خصوصی پیشران توسعه کشورها است. ما از واگذاري ها به دنبال این هستیم که مالکیت و مدیریت بنگاه
هاي دولتی به بخش خصوصی واقعی منتقل شود و با پررنگ شدن نقش بخش خصوصی در اقتصاد، حضور دولت به صورت مستقیم کمتر شود. بر این
باوریم که دولت به وظایف حاکمیتی و اصلی خود ازجمله سیاستگذاري، تنظیم گري و ریل گذاري به جاي تصدي گري بپردازد، چرا که با این کار،

 
کارایی اقتصاد با محور شدن بخش خصوصی در اقتصاد و منحصر شدن کارکرد دولت در سیاست گذاري و نظارت، افزایش می یابد. 

 
آیا در عمل این اتفاق افتاده است؟ 

دژپسند: در دوره اي، در کشور شاید با این رویکرد که بخش خصوصی توانمند براي خرید شرکت هاي دولتی وجود ندارد، واگذاري به نهادهاي خاص



صورت پذیرفت (که البته قانون هم این اجازه را فراهم می ساخت) و استمرار این امر سبب شد تا در کنار بخش دولتی، تعاونی و خصوصی، این بخش به
رکن چهارم در اقتصاد کشور تبدیل شود. در عمل در برخی از صنایع و رشته فعالیت ها در نتیجه استفاده از این رویکرد از انحصار دولتی به انحصار
غیردولتی حرکت شد. متاسفانه در خیلی از موارد، در عمل علیرغم واگذاري مالکیت، مدیریت و اداره شرکت ها همچنان در اختیار دولت باقی مانده
است. در بسیاري از شرکت ها که هم اکنون از آنها به عنوان بنگاهی خصوصی یاد می شود، همچنان مدیریت با دولت است. ممکن است، در یک شرکت،
دولت کمتر از 15 درصد سهام در اختیار داشته باشد، اما در چیدمان هیئت مدیره نقش صد درصدي بازي می کند. حتی برخی از نهادهاي عمومی
غیردولتی ما نیز بصورت دولتی اداره می شود. مثال هاي این نوع شرکت ها فراوان است از سازمان هاي بزرگ کشور تا شرکت هاي کوچک و تخصصی با
این مشکل رو به رو هستند. امیدوار بودیم با اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) از سال 84 به بعد این مشکل مرتفع گردد اما باز هم شاهدیم این
نقیصه ادامه دارد و بسیاري از واگذاري هاي ما تنها منجر به انتقال مالکیت و نه مدیریت شده است. در حالیکه شاید انتقال مالکیت بدون انتقال مدیریت

 
نه تنها، ارتقاء عملکرد را منجر نشود بلکه آسیب هاي بیشتري هم به همراه داشته باشد. 

 
انتقاد وزیر اقتصاد از واگذاري دارایی هاي دولتی در قالب رد دیون 

 
این موضوع، یک آسیب جدي به اقتصاد است چرا به این سمت حرکت کردیم؟ 

دژپسند: در کنار مواردي که اشاره کردم، یکی از مهم ترین روش هایی که در سال هاي گذشته مورد استفاده قرار می گرفته و به این امر دامن زد،
واگذاري به شیوه رد دیون بود. رد دیون منجر به تغییر مدیریت نشد چرا که بخش عمده اي از این سهامی که منتقل شد، به اشخاص حقوقی منتقل شد

 
که مستقیم یا با واسطه توسط دولت اداره می شدند. حدود 15 درصد از واگذاري ها به این صورت اتفاق افتاده و این واقعاً یک معضل اقتصادي است. 

این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی داشته است. یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم توسط نهادهاي
تخصصی آنها است. در سال هاي گذشته پتروشیمی ها در مالکیت وزارت نفت فعالیت می کردند. اما هم اکنون مالکیت بسیاري از این شرکت ها به
صندوق هاي بازنشستگی منتقل شده و عملا توسط وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی اداره می شوند. این اتفاق در صنایع دیگر هم تا حدودي رخ داده

 
است و وزارت کار از طریق صندوق هاي وابسته خود مالکیت بسیاري از شرکت ها را بدست آورده است. 

واقعا مشکل اصلی در مالکیت نیست مشکل روح مدیریت دولتی است که همچنان در این شرکت ها جاري است و باید از آن دور شویم. هر زمان دولت
مالکیت را در کنار مدیریت در اختیار داشته باشد در قبال عملکرد شرکت الزاما پاسخگو است اما زمانیکه در مالکیت نقشی ندارد، می تواند خود را از

 
پاسخگویی دور نگه دارد. 

البته اشاره کنم که اخیراً این رویکرد استفاده از روش رد دیون مورد توجه مجدد قرار گرفته است. چنانکه در قانون بودجه سال گذشته حکمی در این

 
زمینه وجود داشت که از اجراي آن ممانعت شد، ولی در سال جاري در قانون تکرار شد و با توجه به لزوم قانونی آن به اجرا درآمد. 

در تمام دنیا صندوق هاي بازنشستگی یکی از نهادهاي سرمایه گذاري و تجهیز منابع محسوب می شوند، این ایراد شما از چه زاویه و بر چه اساسی

 
است؟ 

دژپسند: درست است. این صندوق ها نهادهاي واسطه اي هستند که نقش پررنگ در تامین مالی دارند. اما در ایران با یک تفاوت ماهوي حضور دارند. در
دنیا این صندوق هاي بازنشستگی توسط ذینفعان واقعی آنها اداره می شوند، اما در ایران دولت نقش کاملا پررنگ در اداره این صندوق ها دارد. یعنی باز
هم اراده دولت در مدیریت این صندوق ها جاري است. در واقع صندوق هایی که باید با محوریت و خواست ذینفعان اصلی آن یعنی کارگران و کارفرمایان
اداره شوند با مدیریت دولتی اداره می شوند و دولت به هر گونه که مایل است با آنها رفتار می کند. نکته اصلی اینجاست این صندوق ها باید تحت

 
نظارت دولت باشند نه مدیریت دولت و این یک مشکل اساسی است. 

 
مدیران دولتی در برابر واگذاري ها مقاومت می کنند 

 
این گفته که دولت ها، از بنگاه داري و شرکت داري دل نمی کنند را تا چه اندازه تایید می کنید؟ 

دژپسند: هم درست است و هم نادرست. یکی از مشکلات اصلی ما این است که بالاخره داشتن شرکت هاي تابعه براي مدیران دولتی امتیازاتی را ایجاد
می کند از جمله تعیین اعضاي هیئت مدیره، تسهیل انجام اموراتی که تحت قوانین ناظر برسازمان هاي دولتی امکانپذیر نیست و ... اما از سوي دیگر
اینقدر در مسیر خصوصی سازي مشکلات متعددي وجود دارد که بسیاري از مدیران براي در امان ماندن از آسیب هاي آن ترجیح می دهند کمتر به این

 
امر بپردازند و از ورود به بحث خصوصی سازي اجتناب می کنند. 

یکی از مشکلات اصلی ما در واگذاري ها، مقاومت مدیران دولتی و حتی شرکت هاي در حال واگذاري است. در برخی از این شرکت ها پیش از واگذاري

 
اتفاقاتی رخ می دهد که عملاً واگذاري آن با شیوه پیش بینی شده و در زمان تعیین شده دشوار می گردد. 

 
در طی این سال ها، خصوصی سازي چه عملکردي داشته است؟ 

دژپسند: در طی این چند سال که از اجراي قانون سیاست هاي کلی اصل 44 می گذرد در حوزه خصوصی سازي به ارزش اسمی حدود 14 درصد از

 
واگذاري ها از محل سهام عدالت، 15 درصد تهاتر بدهی هاي دولت و مابقی عرضه سهام به روش هاي مختلف در بورس و فرابورس بوده است. 

در طی این مدت از حدود 1700 شرکت که مورد بررسی قرار گرفته است، حدود 600 شرکت از فهرست خصوصی سازي خارج شده است. عموم این
شرکت ها یا با دلایل خاص از فهرست خارج شده اند، یا بایستی ابتدا اصلاحاتی در آنها صورت پذیرد، تغییر ساختار یابند و پس از آماده سازي به
فهرست بازگردانده شوند یا به طور کل، بایستی استراتژي نحوه فعالیت آنها تغییر یابد. مثلا شرکت هاي آب و برق منطقه اي از جمله شرکت هایی



هستند که از این فهرست خارج شده اند. براي این شرکت هاي بخصوص به دلیل اینکه خدمات شهري و روستایی را ارائه می کنند می توان، واگذاري به
شهرداري ها را مطرح کرد. یا در مدلی دیگر می توان این شرکت هارا در هم ادغام کرد و با کاهش تشکیلات ضمن سبک کردن ساختار آنها، به عنوان
یک شرکت با مالکیت دولتی، مدیریت آنرا به بخش خصوصی واگذار کرد. هر چند ممکن است در این مسیر با مقاومت هایی در سطح مناطق یا بخش ها

 
رو به رو شویم و باید بتوانیم با ایجاد انگیزه هایی این مقاومت ها را تبدیل به همراهی کرد. 

همچنین از 1100 شرکت دیگر، حدود 900 شرکت به فروش رسیده اند یا از طریق تهاتر واگذار شده اند و مابقی یعنی حدود 200 شرکت یا منحل شده

 
اند، یا ادغام و یا ورشکسته شده اند. 

در سال جاري نیز 325 شرکت (که حدود 16 درصد شرکت هاي مشمول واگذاري می باشند) در فهرست واگذاري قرار دارند که به مرور زمان به روش

 
هاي مختلف هر کدام در فرآیند واگذاري قرار می گیرند. 

 
افزایش نقدشوندگی سهام عدالت با مصوبات جدید شوراي عالی بورس 

 
به نظرآزادسازي سهام عدالت پیچیده شده است آیا تدبیري براي رفع چالش مذکور بدون آسیب رسیدن به بازار سهام وجود دارد؟ 

دژپسند: در این خصوص ما تقریباً به صورت مستمر با کارشناسان و مسئولین ذیربط هم فکري می کنیم. چون به دنبال آن هستیم که فواید آزادسازي
سهام عدالت همراه با سهامداري توسط دارندگان سهام عدالت و عدم آسیب به دارایی آنها باشد. بسیاري از صاحبنظران معتقد هستند با توجه به ارزنده
بودن سبد دارایی سهام عدالت، افراد سهامداري کرده و از منافع کوتاه مدت (سود سالیانه) و بلندمدت (افزایش عرضه سهام) آن بهره مند شوند. چرا که
پورتفوي سهام عدالت شامل مجموعه سهام شرکت هاي بسیار معتبر و گلچین شده کشور است. بنابراین ما به دنبال آن هستیم که فرهنگ سهامداري

 
بلندمدت را براي این جامعه هدف، ترویج کنیم و بنابراین فروش آن را چندان توصیه نمی کنیم. 

اما از سوي دیگر به دنبال آن هستیم که قابلیت نقدشوندگی آن در بازار افزایش یابد و براي آن بازار سازي می کنیم. مصوبات چند هفته گذشته شوراي

 
عالی بورس که در آن صندوق هاي بادرآمد ثابت امکان خرید سهام عدالت را یافتند، از این جنس است. 

عملکرد خصوصی سازي در سال جاري چگونه بود وآیا شما رضایت دارید؟ امسال واگذاري در قالب ETFها نقش برجسته اي در عرضه و فروش سهام

 
متعلق به دولت داشت، در این خصوص برنامه شما چگونه بوده است؟ 

دژپسند: در سال جاري انتظار افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري ها را به چند علت داشتیم. اولین دلیل این بود که مجموعه عوامل و ارکان
سیاستگذاري و اجرایی حوزه خصوصی سازي، بر پایندي به توسعه فعالیت هاي بخش خصوصی و اجراي سیاستهاي کلی اصل (44) در زمینه خصوصی

 
سازي اجماع داشتند. لذا تلاش ها هم جهت شد تا شاهد عملکرد قابل توجه و درخشانی در این سال باشیم. 

موضوع دوم تلاش هایی بود که در سال 1398 صورت گرفت. با مطالعه اي که در این سال رخ داد، تغییر در روش ها و رویکردها مبتنی بر شرایط موجود
کشور انجام پذیرفت. این تغییرات راهبردي در نتایج عملکردي نیز خود را نشان داد و منجر به نتیجه گردید. در این ارتباط حداکثر سازي استفاده از
ظرفیت بازار سرمایه براي موضوع واگذاري ها چه به صورت عرضه خرد و چه به صورت عرضه بلوکی مد نظر قرار گرفت و با استفاده ظرفیت صندوق هاي
قابل معامله در بورس براي اولین بار براي واگذاري ها با پیگیري هاي فراوان، در سال جاري توانستیم بخش قابل توجه اي از عرضه هاي دولتی را در این

 
قالب به انجام برسانیم. 

موضوع سوم الزام اجتناب ناپذیر براي افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري بود. اگرچه معتقد هستم وصول درآمد براي دولت باید آخرین ملاك در
واگذاري ها باشد، اما با توجه به مقتضیات سال جاري و کاهش قابل توجه درآمدهاي حاصل از فروش نفت، تامین منابع مالی دولت از این طریق یکی از

 
اهداف واگذاري ها در سال جاري بود و نمی توان آن را کتمان کرد. در سال جاري تلاش ما افزایش شفافیت و ایجاد فضاي رقابتی در واگذاري ها بود. 

راجع به ETF ها، هم زیاد صحبت شده است، ما در سال جاري حدود 33 هزار میلیارد تومان عرضه داشتیم که از این میزان بیش از 18 هزار میلیارد
تومان آن در قالب دو ETF «دارایکم» شامل باقیمانده سهام دولت در بانک هاي ملت، تجارت، صادرات ایران و بیمه هاي البرز و اتکایی امین و «پالایش
یکم» شامل باقیمانده سهام دولت در پالایشگاه هاي تبریز، تهران، اصفهان و بندرعباس بود. همچنین 15 هزار میلیارد تومان در قالب عرضه تدریجی
انجام پذیرفت. این تحقق درآمد در عرضه سهام از سوي دولت در سال هاي اخیر بی سابقه بود و رشد قابل توجهی نسبت به سال قبل داشت. دلیل آن

 
هم تغییر شیوه واگذاري و ظرفیت سازي هایی بوده است که در بازار سرمایه به انجام رسید. 

ما با مطالعه به روش واگذاري از طریق ETFرسیدیم. در مطالعه اي که به انجام رسید مشخص شد که، عدم تحقق اهداف خصوصی سازي در بسیاري از
موارد ناشی از ویژگی هاي ذاتی روش مورد استفاده در واگذاري بوده است. براي نمونه در روش واگذاري از طریق مزایده به صورت نقد و اقساط، عایدي
دولت در زمان واگذاري نسبت به واگذاري از طریق بورس و روش ETF به حداقل می رسد. به عنوان مثال در واگذاري یکی از این شرکت ها به ارزش
1800 میلیارد تومان، با تعیین 100 میلیارد تومان حصه نقدي و اعمال دو سال تنفس، عملاً عایدي دولت در زمان واگذاري کاهش یافته است. در حالی
که عرضه صندوق واسطه گري مالی یکم، حدود شش هزار میلیارد تومان و عرضه صندوق پالایش یکم بیش از 12 هزار میلیارد تومان، منبع نقدي در

 
اختیار دولت قرار داد. 

در واگذاري یکی دیگر از بنگاه هاي اقتصادي که با روش مزایده انجام پذیرفت، در خصوص قیمت گذاري ابهامات متعددي وارد گردید، این در حالی
است که در واگذاري دو صندوق ETF بدون وجود ابهام، نحوه و شیوه قیمت گذاري و قیمت مورد معامله بصورت کاملا شفاف به اطلاع عموم مردم

رسید. 



همچنین در خصوص برخی از واگذاري ها به علت شفافیت پایین در روش و فرآیند واگذاري حساسیت در افکار عمومی بوجود آمده است. عدم وصول
اقساط قرارداد که به صورت عمده (بلوکی) از طریق بورس واگذار شده بود نمونه اي دیگر از عارضه هاي موجود در روش هاي خصوصی سازي است. در
واگذاري هایی که به روش نقد و اقساط انجام می پذیرد، ریسک عدم وصول اقساط در آینده همیشه وجود دارد به نحوي که خریداران شرکت هاي
واگذار شده به روش مزایده غالباً در بازپرداخت اقساط به مشکل برخورده و فراوانی آنها در جدول بدهکاران اقساط معوق سازمان خصوصی سازي بیشتر
از خریداران بلوك هاي بورسی می باشد. این موضوع خود باعث عدم تحقق منابع درآمدي بودجه دولت از ناحیه وصول اقساط قراردادهاي واگذاري شده
است. این در حالی است که به علت آنکه در واگذاري در قالب ETF مبلغ فروش در همان ابتدا بصورت نقد دریافت می شود، یعنی عملاً ریسک عدم

 
وصول اقساط در آینده بصورت کامل از بین می رود. 

 
خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از طریق عرضه در بورس منافع بیشتر و چالش هاي کمتري دارد 

عمده شواهد واگذاري انجام پذیرفته در سال هاي اخیر بیانگر آن است که خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از طریق عرضه در بورس منافع بیشتر و
چالش هاي کمتري را به دنبال داشته و باید اذعان داشت که واگذاري از طریق بازار سرمایه نسبت به روش هاي خارج از بازار (مزایده - مذاکره) ضمن
ترجیح قانونی، از مزایاي بیشتري برخوردار است. در سال جاري با حمایت هاي دولت و تصویب مجلس شوراي اسلامی، واگذاري باقیمانده سهام دولت در
قالب صندوق هاي سرمایه گذاري قابل معامله در بورس (ETF) به عنوان یک راهکار اجرایی براي اولین بار مورد استفاده قرار گرفت. انتخاب این روش

 
همراستا با عزم جدي دولت بر اجراي سیاست واگذاري صد درصدي به بخش خصوصی و رعایت اصول سلامت و شفافیت در واگذاري ها است. 

واگذاري از طریق ETF فرصتی را ایجاد می نماید که علاوه بر اجتناب از محدودیت هاي ناشی از روش هاي مزایده، مذاکره و عرضه بلوکی سهام در
بورس، گسترش مالکیت عمومی از طریق فروش به آحاد مردم رخ داده و جذب و هدایت نقدینگی جامعه به سمت فعالیت هاي مولد از طریق بازار
سرمایه اتفاق افتد. بدیهی است این امر علاوه بر توسعه و تعمیق بازار سرمایه، امکان فروش سهام در حجم ریالی بالا بصورت کاملا شفاف منجر به تامین

 
منابع به صورت نقد را فراهم آورده و ریسک عدم وصول اقساط در آینده را به صفر می رساند. 

در واقع چرا دولت براي واگذاري سهام در سال اخیر تنها از روش ETF استفاده کرد آیا بعد از عرضه صندوق پالایش یکم با این نحوه آزادسازي همچنان

 
موافق هستید. به عبارت ساده تر آیا نگرانی از تبعات واگذاري هاي مرسوم، مجلس و دولت را به سمت عرضه با استفاده از این روش سوق داد؟ 

دژپسند: قطعاً خیر این گونه نیست. در صحبت هاي قبلی تا حدودي به این سوال شما پاسخ دادم. همانگونه که گفتم این روش از واگذاري، داراي ویژگی

 
هایی است که سبب برتري آن نسبت به دیگر روش هاي واگذاري در شرایط کنونی می گردد. 

اولین ویژگی این روش امکان انتقال مالکیت به افراد بیشتري است، دوم اینکه چون هر شخص با هر سرمایه اي قادر است در اینگونه عرضه ها حضور

 
یابد، فرصت توزیع برابر میان آحاد جامعه فراهم می گردد. ویژگی سوم اینکه، چون تخفیف داده می شود، امکان توزیع ثروت بهبود پیدا می کند. 

از منظر تامین منابع نیز براي دولت ارجحیت دارد چرا که سریعتر به نتیجه می رسیم. عرضه بلوکی سهام برخی شرکت ها را چند بار تجربه کردیم و به
دلیل نبود متقاضی، موفق نبود. نیاز به منابع فراوان براي اندك متقاضیان و توجه به فضایی که در مورد خصوصی سازي، اخیراً به وجود آمده است
استقبال و تقاضا براي مشارکت در خرید بلوکی سهام شرکت ها را به نحو قابل توجه اي کاهش داده است، به نحوي که در جلسات متعدد، علی رغم ارائه

 
مشوق هاي مختلف باز هم بخش خصوصی تمایلی براي خرید بنگاه هاي دولتی از خود نشان نداد. 

در خصوص ETF این نقد به شما وارد است که انتقال مالکیت بدون مدیریت صورت پذیرفته است و شما خواهان ادامه این روش در سال آتی نیز

 
هستید؟ 

دژپسند: این ادعا صحیح نیست. در واقع در این روش واگذاري ما عدم همزمانی انتقال مدیریت شرکت هاي دولتی با واگذاري مالکیت آنها را داریم. در
خصوص ETF مدیریت تا پایان سال 1400 با دولت است و منطبق بر مفاد جزء (2) بند (الف) تبصره (2) قانون بودجه سال 1399، و تصریح اینکه
تشکیل این صندوق ها با مدیریت دولتی براي بلندمدت نباشد، در امیدنامه این صندوق ها آمده است که لاجرم پس از پایان این مهلت قانونی مدیریت
به سهامداران منتقل می شود. همچنین مکانیزم هاي لازم را نیز در این بخش پیش بینی کردیم. اگر سرمایه گذاري بتواند 1.5 درصد از مجموع
واحدهاي این صندوق را در مکانیزم بازار خریداري نماید به صورت خودکار امکان اعمال مدیریت در صندوق برایش فراهم می شود. یعنی هم مکانیزم

 
لازم را در بازار دیده ایم و هم براي خروج دولت از صندوق فرصت زمانی قرار داده ایم. 

نکته حائز اهمیت دیگر بخصوص در ارتباط با دارا یکم این است که، هم زمان با عملیاتی شدن واگذاري سهام این سه بانک و دو شرکت بیمه اي در قالب
ETF، آزادسازي سهام عدالت نیز انجام می پذیرد و انتقال مالکیت بخش بزرگی از سهام شرکت هاي مزبور به آحاد مردم اتفاق می افتد، بنابراین انتقال
بلافاصله مالکیت در این دو طرح در فاصله زمانی بسیار کوتاه سبب می شود عملاً حجم بزرگی از مالکیت و مدیریت بنگاه هاي اقتصادي دولتی به صورت
یکباره از دولت منفک شود. این شرایط می توانست، علاوه بر آنکه هر بنگاه را به صورت منحصر بفرد دچار مشکل نماید، بخش بانکی و بیمه اي کشور را
نیز با عدم اطمینان یا چالش هاي دیگري مواجه سازد. لذا به منظور کاهش آثار احتمالی نامطلوب یادشده، دوره زمانی اطمینان بخش یک و نیم ساله
براي فرآیند گذار پیش بینی شد، تا در این دوره تلاش شود، آثار غیرقابل پیش بینی انتقال مدیریت که ممکن است در برخی موارد قابل توجه نیز باشد،

 
کنترل شده یا به حداقل برسد. 

 
عرضه دارا دوم تا پایان سال در صورت فراهم بودن شرایط 

آیا صندوق دارا دوم و صندوق فولادي ها تا پایان سال عرضه خواهد شد؟ 



دژپسند: در خصوص عرضه صندوقهاي مذکور کمیته اي تشکیل شده است که با رصد دقیق شرایط و مقتضیات، زمان لازم براي عرضه آنها را تعیین می
نماید. در اینصورت اگر شرایط فراهم باشد و زمینه مشارکت عموم و فراگیري عرضه مهیا باشد آنگاه صندوق دارا دوم شامل باقیمانده سهام دولت در سه
بانک عرضه می شود. ما به دنبال تسریع در انتقال مالکیت و مدیریت شرکت هاي دولتی که در فهرست واگذاري قرار دارند و همچنین باقیمانده سهام

دولت در بسیاري از شرکت ها به بخش خصوصی و آحاد مردم هستیم.



دژپسند: مدیران در برابر واگذاري ها مقاومت می کنند

منبع: شما نیوزشماره خبر:  130  |  تاریخ: 1399/10/09

وزیر اقتصاد با انتقاد از واگذاري دارایی هاي دولتی به شیوه رد دیون گفت: این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی داشته است،
یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم توسط نهادهاي تخصصی آنهاست.

 
کد خبر : 972866 1399/10/09 12:16:06 

وزیر اقتصاد با انتقاد از واگذاري دارایی هاي دولتی به شیوه رد دیون
گفت: این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی
داشته است، یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت

 
هاي مستقیم توسط نهادهاي تخصصی آنهاست. 

به گزارش شمانیوز به نقل از روابط عمومی بانک رفاه؛ وزیر امور اقتصادي و دارایی فرصتی را در اختیار این خبرگزاري قرار داد تا با ایشان در ارتباط با
موضوع چالش برانگیز خصوصی سازي در کشور و مسائل مرتبط به آن به گفتگو بپردازد. در این گفتگو که در دو بخش منتشر می شود بیشتر به

 
رویکردهاي وزارت امور اقتصادي و دارایی در این حوزه پرداخته شده و آسیب شناسی خصوصی سازي در کشور مورد سوال قرار گرفته است. 

سوال: آقاي دکتر با توجه به سوابق علمی و اجرایی جنابعالی در حوزه اقتصاد ایران و کسوت استادي دانشگاه در این زمینه، سوال اولم را آغاز می کنم.
چرا تا این حد اقتصاد کشور ما دولتی است و ریشه حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور به کجا بر می گردد؟ چرا در کشور ما خصوصی سازي تا این حد

 
اهمیت دارد؟ 

دژپسند: این یک سوال کلیدي است و پاسخ به آن باید با لحاظ جنبه هاي مختلف صورت پذیرد. عملا ریشه یابی تاریخی حضور پررنگ دولت در اقتصاد
کشور سبب می شود تا به بسیاري از ابهامات پاسخ داده شود. در طی سالیان متمادي، در اقتصاد ایران به دلیل نقصان در توسعه کارآفرینی و عدم شکل
گیري طبقه کارآفرین-سرمایه¬دار به معناي واقعی، دولت نقش اصلی در سرمایه گذاري کشور داشته است. این موضوع از زمانیکه تغییرات در ساختار
اقتصادي کشورها و دنیا سرعت بیشتر گرفت، کاملا به چشم می آید. این بحث در دوره حکومت پهلوي اول آغاز و پس از آن شتاب گرفت و در دهه 40
شمسی در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی بروز عینی پیدا کرد. در طی این سال ها در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی، توان سرمایه گذاري دولت افزایش
قابل توجه یافت و حضور دولت در بنگاه هاي سرمایه بر و بزرگ مقیاس بسیار پررنگ شد. هر چند در همان دهه 40 و تحت عنوان انقلاب سفید منشور

 
مشارکت کارگران در امور مختلف ابلاغ شد اما در عمل اتفاقی رخ نداد و همچنان حضور دولت در اقتصاد با سرعت بیشتر ادامه پیدا کرد. 

این روند، در طی بیست سال انتهایی حکومت پهلوي ادامه یافت و نقش دولت در بخش هاي صنعت و خدمات به نحو قابل توجه اي افزایش یافت،

 
چنانکه سهم دولت از ارزش افزوده در اوایل دهه 40 از حدود 7 درصد ارزش افزوده به بیش از 11 درصد در اواخر دوره پهلوي افزایش یافت. 

پس از انقلاب اسلامی گسترش حضور دولت در اقتصاد در نتیجه اقتضائات دیگري پررنگ تر شد. در همان سال هاي ابتدایی، ملی شدن برخی صنایع به
این امر دامن زد. پس از آن نیز به سبب وقوع جنگ تحمیلی، اداره کشور در آن شرایط، حضور مقتدر و برجسته دولت را نیازمند بود و نقش دولت در
اقتصاد برجسته تر گردید. در نتیجه در طی سال هاي متمادي به انحاء مختلف بویژه برداشت ناصحیح و تصدي گرایانه از اصل (44) قانون اساسی نقش

 
دولت در اقتصاد کشور بویژه در سرمایه گذاري و مالکیت افزایش یافت و هم اکنون نیز ما همچنان با این موضوع رو به رو هستیم. 

 
در این فرایند تاریخی از چه زمانی ما به خصوصی سازي پرداختیم؟ 

دژپسند: در سال هاي اولیه پس از جنگ تحمیلی، و حدود سال 1369 اولین مباحث مربوط به خصوصی سازي و لزوم آن مطرح شد. خصوصی سازي در



آن سال هاي ابتدایی با مصوبات دولت انجام می پذیرفت. اما دیري نگذشت که به دلیل نبود زیرساختهاي حقوقی و قانونی لازم، چالش هاي آن نیز
هویدا شد. از اینرو در سال 1373 مجلس شوراي اسلامی ورود کرد و اولین قوانین مرتبط در این حوزه به تصویب رسید. ابلاغ این قانون سبب شد تا
خصوصی سازي در ایران وارد مرحله جدیدي شود. سه سال قبل از ابلاغ قانون برنامه سوم توسعه براي خصوصی سازي در اقتصاد کشور، سال هاي
طلایی بود. در آن سال ها یک تبصره موسوم به تبصره (35) در قانون بودجه تصویب شد که درآن اختیارات قانونی گسترده اي در اختیار دولت براي
خصوصی سازي قرار گرفت. مطابق این تبصره دولت می توانست بدون رعایت همه قوانین دائمی علی الخصوص قانون مصوب سال 1373 واگذاري ها را

 
به انجام برساند. این یک قانون بسیار طلایی بود، اما باز هم مشاهده می کنیم عملکرد چندان قابل توجه اي رخ نمی دهد. 

این روال با فراز و فرودهایی ادامه داشت، تا در برنامه سوم توسعه یک فصل از این مجموعه با در نظر گرفتن تجربیات سال هاي قبل بصورت کامل به این
موضوع اختصاص داده شد تا هم خصوصی سازي قانونمند شود و هم اجراي آن سرعت بگیرد. یکی از خروجی هاي اصلی این قانون نهادسازي و شکل

 
گیري سازمان خصوصی در اجراي ماده(15) این قانون و با تغییر اساسنامه سازمان مالی گسترش مالکیت واحدهاي تولیدي بود. 

در آن قانون روش واگذاري (که در آن زمان بیشتر به صورت مذاکره صورت می پذیرفت)، قیمت گذاري (که این دو مورد هم اکنون نیز به عنوان مهم
ترین مشکلات در خصوصی سازي مطرح می باشند.) و نهاد متولی واگذاري مهم ترین مباحثی بودند که به آنها پرداخته شد. هر چند در برنامه سوم نیز
در نتیجه فضاي نامناسب و برخوردهایی که با دست اندرکاران خصوصی سازي در کشور صورت گرفته بود، امور مربوط به خصوصی سازي با تشکیک و به

 
نوعی ترس پیگیري می شد و تا همین اواخر نیز این موضوع قابل مشاهده است. 

در برنامه چهارم توسعه بازهم با آسیب شناسی صورت گرفته، یک بخش مفصل به خصوصی سازي اختصاص یافت و در این قانون هم تلاش شد تا

 
اختیاراتی براي این امر به دولت داده شود که با مخالفت شوراي نگهبان در مغایرت با اصل 44 قانون اساسی مواجه شد. 

اما پس از آن نقطه عطفی در خصوصی سازي با ابلاغ سیاستهاي کلی اصل 44 قانون اساسی رخ داد. این سیاست ها را می توان به عنوان منشور حیاتی
براي انقلاب اقتصادي و گذار اقتصاد ایران از یک اقتصاد دولت-بازار به یک اقتصاد بازار-دولت نام برد. آنچه از این سیاست ها انتظار می رفت، تحول در

 
اقتصاد کشور بود که با تقویت بخش خصوصی، نقش دولت را در اقتصاد مقید به حوزه هاي خاص نماید. 

در اوایل سال 1384 ابلاغ این سیاست ها، یک فضاي امید بخشی در جامعه شکل گرفت به یاد دارم در اولین سالگرد ابلاغ این قانون جلسه اي با حضور
مقام معظم رهبري و مشارکت فعالین اقتصادي و مسئولین دولتی برگزار شد و رهبري در این جلسه بحث هاي جدي را مطرح کردند و بر ضرورت اجراي
آن تاکید داشتند. تا جایی که من یادم هست اینگونه برداشت شد که ایشان خودشان اجراي این سیاست ها را شخصاً پیگیري خواهند کرد و پس از آن

 
نیز در مقاطع زمانی مختلف به شدت از آن حمایت کردند. 

با تغییر دولت عزم بر خصوصی سازي به نحو چشمگیري کاهش یافت و فضا به نحوي بر علیه این رویکرد تغییر کرد. اما با ابلاغ سیاستهاي راهبردي و
بسیار مهم نظام درباره بند (ج) اصل چهل و چهار قانون اساسی در نیمه دوم سال 1385 و تکمیل شدن مفاد این منشور الزام اجراي آن بصورت ضمنی

 
و عینی مورد تاکید قرار گرفت. 

مهم ترین اتفاقی که در سال 1385 رخ داد، مصوبه اي است که با نام سهام فراگیر در اواخر دولت آقاي خاتمی طراحی و در دولت تصویب شده بود و با
اعمال اصلاحاتی با عنوان سهام عدالت به مرحله اجرا درآمد. پس از آن نیز قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) در قالب تجمیع یک لایحه و یک

 
طرح در مجلس تدوین و ابلاغ گردید. 

در طی این سال ها نیز واگذاري ها با رویکردهاي مختلف در طی سال هاي متفاوت به انجام رسید. در دوره اي واگذاري سهام در قالب رد دیون دولت

 
غالب بود و در دوره اي هم مزایده. 

مروري بر این دوره هاي تاریخی به ما نشان می دهد، علاوه بر اینکه نقش دولت در اقتصاد کشور همیشه پررنگ بوده است، هیچ دوره آرامی براي

 
خصوصی سازي در کشور وجود نداشته است یا اگر در کوتاه زمانی این امکان بوجود آمده است از این فرصت به خوبی بهره برداري نشده است. 

از زمان ابلاغ سیاست هاي اصل 44 تا کنون بیش از 15 سال گذشته است، نظر شما در این ارتباط چیست؟به صورت کلی عملکرد آنرا چگونه ارزیابی
می کنید؟ 



دژپسند: من از ابتداي دوره ي مسئولیت ام در وزارت اقتصاد، با شناخت از روند پرچالش اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) و بویژه خصوصی سازي در
کشور، از معاونت اقتصادي وزارتخانه خواستم ضمن مطالعه اي جامع، آسیب شناسی کامل و دقیقی از اجراي این قانون بویژه فرآیند خصوصی سازي در
کشور ارائه کند. چرا که خصوصی سازي بخش مهمی از قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل 44 است. به نظر من اگر ما باز هم فرصت را از دست می
دادیم و نمی توانستیم به صورت جامع با یک آسیب شناسی دقیق رویکردها را طراحی مجدد کنیم، آنگاه یک پانزده سال دیگر نیز می گذشت و ما بازهم

 
دستاورد قابل توجهی نداشتیم. 

بر اساس قانون، وزارت اقتصاد موظف است عملکرد قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل (44) را گزارش دهد. در سنوات گذشته رویه مرسوم این بود که
براي انجام این تکلیف قانونی، گزارشات از دستگاه هاي اجرایی مختلف اخذ، ادغام و یکپارچه و ارائه می شد. ولی در سال گذشته تلاش کردیم این
گزارش را با رویکرد جدیدي که واقعا از آن می توان به تحلیل عملکرد نام برد، به انجام برسانیم و در عمل شکل جدیدي به این گزارش دادیم. چالش ها

 
را در حوزه هاي مختلف شناسایی کردیم و متناسب با شناخت آنها، راهکارهاي مرتبط را ارائه داده ایم. 

خوشبختانه گزارش خیلی خوبی تهیه شد و خروجی این مطالعه در هیئت واگذاري به بحث گذاشته شد. مرور تجربیات چندین ساله، هیئت واگذاري را
به این جمع بندي رساند که باید در واگذاري ها سهم بیشتري براي بازار سرمایه قائل شویم و از ظرفیت این بازار به دلیل مزایاي مختلفی که ایجاد می

 
کند که مهم ترین هاي آن شفافیت و رقابتی بودن است بیشتر بهره ببریم. 

بخش هاي مهم دیگري نیز که مقدم بر خصوصی سازي هستند، مانند بهبود فضاي کسب و کار، بازار سازي، شفافیت صورت هاي مالی، نیز در حال
مطالعه، آسیب شناسی و اجرا می باشند. این یکی از خطاهاي راهبردي است اگر که اصل (44) را محدود به واگذاري ها ببینیم، درحالی که این موضوع
به سایر موضوعات سایه انداخته است. به هر حال، موضوعات کلیدي تر و موثر تري که به آنها اشاره کردم، باید به طور حتم به صورت جدي پیگیري

 
شوند. 

 
از خصوصی سازي و واگذاري بنگاه ها در اقتصاد به دنبال چه هستیم؟ 

دژپسند: تجربه دنیا ثابت کرده است که بخش خصوصی پیشران توسعه کشورها است. ما از واگذاري ها به دنبال این هستیم که مالکیت و مدیریت بنگاه
هاي دولتی به بخش خصوصی واقعی منتقل شود و با پررنگ شدن نقش بخش خصوصی در اقتصاد، حضور دولت به صورت مستقیم کمتر شود. بر این
باوریم که دولت به وظایف حاکمیتی و اصلی خود ازجمله سیاستگذاري، تنظیم گري و ریل گذاري به جاي تصدي گري بپردازد، چرا که با این کار،

 
کارایی اقتصاد با محور شدن بخش خصوصی در اقتصاد و منحصر شدن کارکرد دولت در سیاست گذاري و نظارت، افزایش می یابد. 

 
آیا در عمل این اتفاق افتاده است؟ 

دژپسند: در دوره اي، در کشور شاید با این رویکرد که بخش خصوصی توانمند براي خرید شرکت هاي دولتی وجود ندارد، واگذاري به نهادهاي خاص
صورت پذیرفت (که البته قانون هم این اجازه را فراهم می ساخت) و استمرار این امر سبب شد تا در کنار بخش دولتی، تعاونی و خصوصی، این بخش به
رکن چهارم در اقتصاد کشور تبدیل شود. در عمل در برخی از صنایع و رشته فعالیت ها در نتیجه استفاده از این رویکرد از انحصار دولتی به انحصار
غیردولتی حرکت شد. متاسفانه در خیلی از موارد، در عمل علیرغم واگذاري مالکیت، مدیریت و اداره شرکت ها همچنان در اختیار دولت باقی مانده
است. در بسیاري از شرکت ها که هم اکنون از آنها به عنوان بنگاهی خصوصی یاد می شود، همچنان مدیریت با دولت است. ممکن است، در یک شرکت،
دولت کمتر از 15 درصد سهام در اختیار داشته باشد، اما در چیدمان هیئت مدیره نقش صد درصدي بازي می کند. حتی برخی از نهادهاي عمومی
غیردولتی ما نیز بصورت دولتی اداره می شود. مثال هاي این نوع شرکت ها فراوان است از سازمان هاي بزرگ کشور تا شرکت هاي کوچک و تخصصی با
این مشکل رو به رو هستند. امیدوار بودیم با اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) از سال 84 به بعد این مشکل مرتفع گردد اما باز هم شاهدیم این
نقیصه ادامه دارد و بسیاري از واگذاري هاي ما تنها منجر به انتقال مالکیت و نه مدیریت شده است. در حالیکه شاید انتقال مالکیت بدون انتقال مدیریت

 
نه تنها، ارتقاء عملکرد را منجر نشود بلکه آسیب هاي بیشتري هم به همراه داشته باشد. 

 
انتقاد وزیر اقتصاد از واگذاري دارایی هاي دولتی در قالب رد دیون 

این موضوع، یک آسیب جدي به اقتصاد است چرا به این سمت حرکت کردیم؟ 



دژپسند: در کنار مواردي که اشاره کردم، یکی از مهم ترین روش هایی که در سال هاي گذشته مورد استفاده قرار می گرفته و به این امر دامن زد،
واگذاري به شیوه رد دیون بود. رد دیون منجر به تغییر مدیریت نشد چرا که بخش عمده اي از این سهامی که منتقل شد، به اشخاص حقوقی منتقل شد

 
که مستقیم یا با واسطه توسط دولت اداره می شدند. حدود 15 درصد از واگذاري ها به این صورت اتفاق افتاده و این واقعاً یک معضل اقتصادي است. 

این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی داشته است. یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم توسط نهادهاي
تخصصی آنها است. در سال هاي گذشته پتروشیمی ها در مالکیت وزارت نفت فعالیت می کردند. اما هم اکنون مالکیت بسیاري از این شرکت ها به
صندوق هاي بازنشستگی منتقل شده و عملا توسط وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی اداره می شوند. این اتفاق در صنایع دیگر هم تا حدودي رخ داده

 
است و وزارت کار از طریق صندوق هاي وابسته خود مالکیت بسیاري از شرکت ها را بدست آورده است. 

واقعا مشکل اصلی در مالکیت نیست مشکل روح مدیریت دولتی است که همچنان در این شرکت ها جاري است و باید از آن دور شویم. هر زمان دولت
مالکیت را در کنار مدیریت در اختیار داشته باشد در قبال عملکرد شرکت الزاما پاسخگو است اما زمانیکه در مالکیت نقشی ندارد، می تواند خود را از

 
پاسخگویی دور نگه دارد. 

البته اشاره کنم که اخیراً این رویکرد استفاده از روش رد دیون مورد توجه مجدد قرار گرفته است. چنانکه در قانون بودجه سال گذشته حکمی در این

 
زمینه وجود داشت که از اجراي آن ممانعت شد، ولی در سال جاري در قانون تکرار شد و با توجه به لزوم قانونی آن به اجرا درآمد. 

در تمام دنیا صندوق هاي بازنشستگی یکی از نهادهاي سرمایه گذاري و تجهیز منابع محسوب می شوند، این ایراد شما از چه زاویه و بر چه اساسی

 
است؟ 

دژپسند: درست است. این صندوق ها نهادهاي واسطه اي هستند که نقش پررنگ در تامین مالی دارند. اما در ایران با یک تفاوت ماهوي حضور دارند. در
دنیا این صندوق هاي بازنشستگی توسط ذینفعان واقعی آنها اداره می شوند، اما در ایران دولت نقش کاملا پررنگ در اداره این صندوق ها دارد. یعنی باز
هم اراده دولت در مدیریت این صندوق ها جاري است. در واقع صندوق هایی که باید با محوریت و خواست ذینفعان اصلی آن یعنی کارگران و کارفرمایان
اداره شوند با مدیریت دولتی اداره می شوند و دولت به هر گونه که مایل است با آنها رفتار می کند. نکته اصلی اینجاست این صندوق ها باید تحت

 
نظارت دولت باشند نه مدیریت دولت و این یک مشکل اساسی است. 

 
مدیران دولتی در برابر واگذاري ها مقاومت می کنند 

 
این گفته که دولت ها، از بنگاه داري و شرکت داري دل نمی کنند را تا چه اندازه تایید می کنید؟ 

دژپسند: هم درست است و هم نادرست. یکی از مشکلات اصلی ما این است که بالاخره داشتن شرکت هاي تابعه براي مدیران دولتی امتیازاتی را ایجاد
می کند از جمله تعیین اعضاي هیئت مدیره، تسهیل انجام اموراتی که تحت قوانین ناظر برسازمان هاي دولتی امکانپذیر نیست و ... اما از سوي دیگر
اینقدر در مسیر خصوصی سازي مشکلات متعددي وجود دارد که بسیاري از مدیران براي در امان ماندن از آسیب هاي آن ترجیح می دهند کمتر به این

 
امر بپردازند و از ورود به بحث خصوصی سازي اجتناب می کنند. 

یکی از مشکلات اصلی ما در واگذاري ها، مقاومت مدیران دولتی و حتی شرکت هاي در حال واگذاري است. در برخی از این شرکت ها پیش از واگذاري

 
اتفاقاتی رخ می دهد که عملاً واگذاري آن با شیوه پیش بینی شده و در زمان تعیین شده دشوار می گردد. 

 
در طی این سال ها، خصوصی سازي چه عملکردي داشته است؟ 

دژپسند: در طی این چند سال که از اجراي قانون سیاست هاي کلی اصل 44 می گذرد در حوزه خصوصی سازي به ارزش اسمی حدود 14 درصد از

 
واگذاري ها از محل سهام عدالت، 15 درصد تهاتر بدهی هاي دولت و مابقی عرضه سهام به روش هاي مختلف در بورس و فرابورس بوده است. 

در طی این مدت از حدود 1700 شرکت که مورد بررسی قرار گرفته است، حدود 600 شرکت از فهرست خصوصی سازي خارج شده است. عموم این



شرکت ها یا با دلایل خاص از فهرست خارج شده اند، یا بایستی ابتدا اصلاحاتی در آنها صورت پذیرد، تغییر ساختار یابند و پس از آماده سازي به
فهرست بازگردانده شوند یا به طور کل، بایستی استراتژي نحوه فعالیت آنها تغییر یابد. مثلا شرکت هاي آب و برق منطقه اي از جمله شرکت هایی
هستند که از این فهرست خارج شده اند. براي این شرکت هاي بخصوص به دلیل اینکه خدمات شهري و روستایی را ارائه می کنند می توان، واگذاري به
شهرداري ها را مطرح کرد. یا در مدلی دیگر می توان این شرکت هارا در هم ادغام کرد و با کاهش تشکیلات ضمن سبک کردن ساختار آنها، به عنوان
یک شرکت با مالکیت دولتی، مدیریت آنرا به بخش خصوصی واگذار کرد. هر چند ممکن است در این مسیر با مقاومت هایی در سطح مناطق یا بخش ها

 
رو به رو شویم و باید بتوانیم با ایجاد انگیزه هایی این مقاومت ها را تبدیل به همراهی کرد. 

همچنین از 1100 شرکت دیگر، حدود 900 شرکت به فروش رسیده اند یا از طریق تهاتر واگذار شده اند و مابقی یعنی حدود 200 شرکت یا منحل شده

 
اند، یا ادغام و یا ورشکسته شده اند. 

در سال جاري نیز 325 شرکت (که حدود 16 درصد شرکت هاي مشمول واگذاري می باشند) در فهرست واگذاري قرار دارند که به مرور زمان به روش

 
هاي مختلف هر کدام در فرآیند واگذاري قرار می گیرند. 

 
افزایش نقدشوندگی سهام عدالت با مصوبات جدید شوراي عالی بورس 

 
به نظرآزادسازي سهام عدالت پیچیده شده است آیا تدبیري براي رفع چالش مذکور بدون آسیب رسیدن به بازار سهام وجود دارد؟ 

دژپسند: در این خصوص ما تقریباً به صورت مستمر با کارشناسان و مسئولین ذیربط هم فکري می کنیم. چون به دنبال آن هستیم که فواید آزادسازي
سهام عدالت همراه با سهامداري توسط دارندگان سهام عدالت و عدم آسیب به دارایی آنها باشد. بسیاري از صاحبنظران معتقد هستند با توجه به ارزنده
بودن سبد دارایی سهام عدالت، افراد سهامداري کرده و از منافع کوتاه مدت (سود سالیانه) و بلندمدت (افزایش عرضه سهام) آن بهره مند شوند. چرا که
پورتفوي سهام عدالت شامل مجموعه سهام شرکت هاي بسیار معتبر و گلچین شده کشور است. بنابراین ما به دنبال آن هستیم که فرهنگ سهامداري

 
بلندمدت را براي این جامعه هدف، ترویج کنیم و بنابراین فروش آن را چندان توصیه نمی کنیم. 

اما از سوي دیگر به دنبال آن هستیم که قابلیت نقدشوندگی آن در بازار افزایش یابد و براي آن بازار سازي می کنیم. مصوبات چند هفته گذشته شوراي

 
عالی بورس که در آن صندوق هاي بادرآمد ثابت امکان خرید سهام عدالت را یافتند، از این جنس است. 

عملکرد خصوصی سازي در سال جاري چگونه بود وآیا شما رضایت دارید؟ امسال واگذاري در قالب ETFها نقش برجسته اي در عرضه و فروش سهام

 
متعلق به دولت داشت، در این خصوص برنامه شما چگونه بوده است؟ 

دژپسند: در سال جاري انتظار افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري ها را به چند علت داشتیم. اولین دلیل این بود که مجموعه عوامل و ارکان
سیاستگذاري و اجرایی حوزه خصوصی سازي، بر پایندي به توسعه فعالیت هاي بخش خصوصی و اجراي سیاستهاي کلی اصل (44) در زمینه خصوصی

 
سازي اجماع داشتند. لذا تلاش ها هم جهت شد تا شاهد عملکرد قابل توجه و درخشانی در این سال باشیم. 

موضوع دوم تلاش هایی بود که در سال 1398 صورت گرفت. با مطالعه اي که در این سال رخ داد، تغییر در روش ها و رویکردها مبتنی بر شرایط موجود
کشور انجام پذیرفت. این تغییرات راهبردي در نتایج عملکردي نیز خود را نشان داد و منجر به نتیجه گردید. در این ارتباط حداکثر سازي استفاده از
ظرفیت بازار سرمایه براي موضوع واگذاري ها چه به صورت عرضه خرد و چه به صورت عرضه بلوکی مد نظر قرار گرفت و با استفاده ظرفیت صندوق هاي
قابل معامله در بورس براي اولین بار براي واگذاري ها با پیگیري هاي فراوان، در سال جاري توانستیم بخش قابل توجه اي از عرضه هاي دولتی را در این

 
قالب به انجام برسانیم. 

موضوع سوم الزام اجتناب ناپذیر براي افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري بود. اگرچه معتقد هستم وصول درآمد براي دولت باید آخرین ملاك در
واگذاري ها باشد، اما با توجه به مقتضیات سال جاري و کاهش قابل توجه درآمدهاي حاصل از فروش نفت، تامین منابع مالی دولت از این طریق یکی از

 
اهداف واگذاري ها در سال جاري بود و نمی توان آن را کتمان کرد. در سال جاري تلاش ما افزایش شفافیت و ایجاد فضاي رقابتی در واگذاري ها بود. 

راجع به ETF ها، هم زیاد صحبت شده است، ما در سال جاري حدود 33 هزار میلیارد تومان عرضه داشتیم که از این میزان بیش از 18 هزار میلیارد



تومان آن در قالب دو ETF «دارایکم» شامل باقیمانده سهام دولت در بانک هاي ملت، تجارت، صادرات ایران و بیمه هاي البرز و اتکایی امین و «پالایش
یکم» شامل باقیمانده سهام دولت در پالایشگاه هاي تبریز، تهران، اصفهان و بندرعباس بود. همچنین 15 هزار میلیارد تومان در قالب عرضه تدریجی
انجام پذیرفت. این تحقق درآمد در عرضه سهام از سوي دولت در سال هاي اخیر بی سابقه بود و رشد قابل توجهی نسبت به سال قبل داشت. دلیل آن

 
هم تغییر شیوه واگذاري و ظرفیت سازي هایی بوده است که در بازار سرمایه به انجام رسید. 

ما با مطالعه به روش واگذاري از طریق ETFرسیدیم. در مطالعه اي که به انجام رسید مشخص شد که، عدم تحقق اهداف خصوصی سازي در بسیاري از
موارد ناشی از ویژگی هاي ذاتی روش مورد استفاده در واگذاري بوده است. براي نمونه در روش واگذاري از طریق مزایده به صورت نقد و اقساط، عایدي
دولت در زمان واگذاري نسبت به واگذاري از طریق بورس و روش ETF به حداقل می رسد. به عنوان مثال در واگذاري یکی از این شرکت ها به ارزش
1800 میلیارد تومان، با تعیین 100 میلیارد تومان حصه نقدي و اعمال دو سال تنفس، عملاً عایدي دولت در زمان واگذاري کاهش یافته است. در حالی
که عرضه صندوق واسطه گري مالی یکم، حدود شش هزار میلیارد تومان و عرضه صندوق پالایش یکم بیش از 12 هزار میلیارد تومان، منبع نقدي در

 
اختیار دولت قرار داد. 

در واگذاري یکی دیگر از بنگاه هاي اقتصادي که با روش مزایده انجام پذیرفت، در خصوص قیمت گذاري ابهامات متعددي وارد گردید، این در حالی
است که در واگذاري دو صندوق ETF بدون وجود ابهام، نحوه و شیوه قیمت گذاري و قیمت مورد معامله بصورت کاملا شفاف به اطلاع عموم مردم

 
رسید. 

همچنین در خصوص برخی از واگذاري ها به علت شفافیت پایین در روش و فرآیند واگذاري حساسیت در افکار عمومی بوجود آمده است. عدم وصول
اقساط قرارداد که به صورت عمده (بلوکی) از طریق بورس واگذار شده بود نمونه اي دیگر از عارضه هاي موجود در روش هاي خصوصی سازي است. در
واگذاري هایی که به روش نقد و اقساط انجام می پذیرد، ریسک عدم وصول اقساط در آینده همیشه وجود دارد به نحوي که خریداران شرکت هاي
واگذار شده به روش مزایده غالباً در بازپرداخت اقساط به مشکل برخورده و فراوانی آنها در جدول بدهکاران اقساط معوق سازمان خصوصی سازي بیشتر
از خریداران بلوك هاي بورسی می باشد. این موضوع خود باعث عدم تحقق منابع درآمدي بودجه دولت از ناحیه وصول اقساط قراردادهاي واگذاري شده
است. این در حالی است که به علت آنکه در واگذاري در قالب ETF مبلغ فروش در همان ابتدا بصورت نقد دریافت می شود، یعنی عملاً ریسک عدم

 
وصول اقساط در آینده بصورت کامل از بین می رود. 

 
خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از طریق عرضه در بورس منافع بیشتر و چالش هاي کمتري دارد 

عمده شواهد واگذاري انجام پذیرفته در سال هاي اخیر بیانگر آن است که خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از طریق عرضه در بورس منافع بیشتر و
چالش هاي کمتري را به دنبال داشته و باید اذعان داشت که واگذاري از طریق بازار سرمایه نسبت به روش هاي خارج از بازار (مزایده - مذاکره) ضمن
ترجیح قانونی، از مزایاي بیشتري برخوردار است. در سال جاري با حمایت هاي دولت و تصویب مجلس شوراي اسلامی، واگذاري باقیمانده سهام دولت در
قالب صندوق هاي سرمایه گذاري قابل معامله در بورس (ETF) به عنوان یک راهکار اجرایی براي اولین بار مورد استفاده قرار گرفت. انتخاب این روش

 
همراستا با عزم جدي دولت بر اجراي سیاست واگذاري صد درصدي به بخش خصوصی و رعایت اصول سلامت و شفافیت در واگذاري ها است. 

واگذاري از طریق ETF فرصتی را ایجاد می نماید که علاوه بر اجتناب از محدودیت هاي ناشی از روش هاي مزایده، مذاکره و عرضه بلوکی سهام در
بورس، گسترش مالکیت عمومی از طریق فروش به آحاد مردم رخ داده و جذب و هدایت نقدینگی جامعه به سمت فعالیت هاي مولد از طریق بازار
سرمایه اتفاق افتد. بدیهی است این امر علاوه بر توسعه و تعمیق بازار سرمایه، امکان فروش سهام در حجم ریالی بالا بصورت کاملا شفاف منجر به تامین

 
منابع به صورت نقد را فراهم آورده و ریسک عدم وصول اقساط در آینده را به صفر می رساند. 

در واقع چرا دولت براي واگذاري سهام در سال اخیر تنها از روش ETF استفاده کرد آیا بعد از عرضه صندوق پالایش یکم با این نحوه آزادسازي همچنان

 
موافق هستید. به عبارت ساده تر آیا نگرانی از تبعات واگذاري هاي مرسوم، مجلس و دولت را به سمت عرضه با استفاده از این روش سوق داد؟ 

دژپسند: قطعاً خیر این گونه نیست. در صحبت هاي قبلی تا حدودي به این سوال شما پاسخ دادم. همانگونه که گفتم این روش از واگذاري، داراي ویژگی

 
هایی است که سبب برتري آن نسبت به دیگر روش هاي واگذاري در شرایط کنونی می گردد. 

اولین ویژگی این روش امکان انتقال مالکیت به افراد بیشتري است، دوم اینکه چون هر شخص با هر سرمایه اي قادر است در اینگونه عرضه ها حضور



 
یابد، فرصت توزیع برابر میان آحاد جامعه فراهم می گردد. ویژگی سوم اینکه، چون تخفیف داده می شود، امکان توزیع ثروت بهبود پیدا می کند. 

از منظر تامین منابع نیز براي دولت ارجحیت دارد چرا که سریعتر به نتیجه می رسیم. عرضه بلوکی سهام برخی شرکت ها را چند بار تجربه کردیم و به
دلیل نبود متقاضی، موفق نبود. نیاز به منابع فراوان براي اندك متقاضیان و توجه به فضایی که در مورد خصوصی سازي، اخیراً به وجود آمده است
استقبال و تقاضا براي مشارکت در خرید بلوکی سهام شرکت ها را به نحو قابل توجه اي کاهش داده است، به نحوي که در جلسات متعدد، علی رغم ارائه

 
مشوق هاي مختلف باز هم بخش خصوصی تمایلی براي خرید بنگاه هاي دولتی از خود نشان نداد. 

در خصوص ETF این نقد به شما وارد است که انتقال مالکیت بدون مدیریت صورت پذیرفته است و شما خواهان ادامه این روش در سال آتی نیز

 
هستید؟ 

دژپسند: این ادعا صحیح نیست. در واقع در این روش واگذاري ما عدم همزمانی انتقال مدیریت شرکت هاي دولتی با واگذاري مالکیت آنها را داریم. در
خصوص ETF مدیریت تا پایان سال 1400 با دولت است و منطبق بر مفاد جزء (2) بند (الف) تبصره (2) قانون بودجه سال 1399، و تصریح اینکه
تشکیل این صندوق ها با مدیریت دولتی براي بلندمدت نباشد، در امیدنامه این صندوق ها آمده است که لاجرم پس از پایان این مهلت قانونی مدیریت
به سهامداران منتقل می شود. همچنین مکانیزم هاي لازم را نیز در این بخش پیش بینی کردیم. اگر سرمایه گذاري بتواند 1.5 درصد از مجموع
واحدهاي این صندوق را در مکانیزم بازار خریداري نماید به صورت خودکار امکان اعمال مدیریت در صندوق برایش فراهم می شود. یعنی هم مکانیزم

 
لازم را در بازار دیده ایم و هم براي خروج دولت از صندوق فرصت زمانی قرار داده ایم. 

نکته حائز اهمیت دیگر بخصوص در ارتباط با دارا یکم این است که، هم زمان با عملیاتی شدن واگذاري سهام این سه بانک و دو شرکت بیمه اي در قالب
ETF، آزادسازي سهام عدالت نیز انجام می پذیرد و انتقال مالکیت بخش بزرگی از سهام شرکت هاي مزبور به آحاد مردم اتفاق می افتد، بنابراین انتقال
بلافاصله مالکیت در این دو طرح در فاصله زمانی بسیار کوتاه سبب می شود عملاً حجم بزرگی از مالکیت و مدیریت بنگاه هاي اقتصادي دولتی به صورت
یکباره از دولت منفک شود. این شرایط می توانست، علاوه بر آنکه هر بنگاه را به صورت منحصر بفرد دچار مشکل نماید، بخش بانکی و بیمه اي کشور را
نیز با عدم اطمینان یا چالش هاي دیگري مواجه سازد. لذا به منظور کاهش آثار احتمالی نامطلوب یادشده، دوره زمانی اطمینان بخش یک و نیم ساله
براي فرآیند گذار پیش بینی شد، تا در این دوره تلاش شود، آثار غیرقابل پیش بینی انتقال مدیریت که ممکن است در برخی موارد قابل توجه نیز باشد،

 
کنترل شده یا به حداقل برسد. 

 
عرضه دارا دوم تا پایان سال در صورت فراهم بودن شرایط 

 
آیا صندوق دارا دوم و صندوق فولادي ها تا پایان سال عرضه خواهد شد؟ 

دژپسند: در خصوص عرضه صندوقهاي مذکور کمیته اي تشکیل شده است که با رصد دقیق شرایط و مقتضیات، زمان لازم براي عرضه آنها را تعیین می
نماید. در اینصورت اگر شرایط فراهم باشد و زمینه مشارکت عموم و فراگیري عرضه مهیا باشد آنگاه صندوق دارا دوم شامل باقیمانده سهام دولت در سه
بانک عرضه می شود. ما به دنبال تسریع در انتقال مالکیت و مدیریت شرکت هاي دولتی که در فهرست واگذاري قرار دارند و همچنین باقیمانده سهام

دولت در بسیاري از شرکت ها به بخش خصوصی و آحاد مردم هستیم.



وزیر اقتصاد:عرضه دارا دوم تا پایان سال درصورت فراهم بودن شرایط

منبع: شما نیوزشماره خبر:  131  |  تاریخ: 1399/10/09

وزیر اقتصاد با انتقاد از واگذاري دارایی هاي دولتی به شیوه رد دیون گفت: این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی داشته است،
یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم توسط نهادهاي تخصصی آنهاست.

 
کد خبر : 972855 1399/10/09 10:56:29 

وزیر اقتصاد با انتقاد از واگذاري دارایی هاي دولتی به شیوه رد دیون
گفت: این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی
داشته است، یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت

 
هاي مستقیم توسط نهادهاي تخصصی آنهاست. 

به گزارش شمانیوز به نقل از خبرگزاري تسنیم، وزیر امور اقتصادي و
دارایی فرصتی را در اختیار این خبرگزاري قرار داد تا با ایشان در
ارتباط با موضوع چالش برانگیز خصوصی سازي در کشور و مسائل

مرتبط به آن به گفتگو بپردازد. در این گفتگو که در دو بخش منتشر می شود بیشتر به رویکردهاي وزارت امور اقتصادي و دارایی در این حوزه پرداخته

 
شده و آسیب شناسی خصوصی سازي در کشور مورد سوال قرار گرفته است. 

سوال: آقاي دکتر با توجه به سوابق علمی و اجرایی جنابعالی در حوزه اقتصاد ایران و کسوت استادي دانشگاه در این زمینه، سوال اولم را آغاز می کنم.
چرا تا این حد اقتصاد کشور ما دولتی است و ریشه حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور به کجا بر می گردد؟ چرا در کشور ما خصوصی سازي تا این حد

 
اهمیت دارد؟ 

دژپسند: این یک سوال کلیدي است و پاسخ به آن باید با لحاظ جنبه هاي مختلف صورت پذیرد. عملا ریشه یابی تاریخی حضور پررنگ دولت در اقتصاد
کشور سبب می شود تا به بسیاري از ابهامات پاسخ داده شود. در طی سالیان متمادي، در اقتصاد ایران به دلیل نقصان در توسعه کارآفرینی و عدم شکل
گیري طبقه کارآفرین-سرمایه¬دار به معناي واقعی، دولت نقش اصلی در سرمایه گذاري کشور داشته است. این موضوع از زمانیکه تغییرات در ساختار
اقتصادي کشورها و دنیا سرعت بیشتر گرفت، کاملا به چشم می آید. این بحث در دوره حکومت پهلوي اول آغاز و پس از آن شتاب گرفت و در دهه 40
شمسی در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی بروز عینی پیدا کرد. در طی این سال ها در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی، توان سرمایه گذاري دولت افزایش
قابل توجه یافت و حضور دولت در بنگاه هاي سرمایه بر و بزرگ مقیاس بسیار پررنگ شد. هر چند در همان دهه 40 و تحت عنوان انقلاب سفید منشور

 
مشارکت کارگران در امور مختلف ابلاغ شد اما در عمل اتفاقی رخ نداد و همچنان حضور دولت در اقتصاد با سرعت بیشتر ادامه پیدا کرد. 

این روند، در طی بیست سال انتهایی حکومت پهلوي ادامه یافت و نقش دولت در بخش هاي صنعت و خدمات به نحو قابل توجه اي افزایش یافت،

 
چنانکه سهم دولت از ارزش افزوده در اوایل دهه 40 از حدود 7 درصد ارزش افزوده به بیش از 11 درصد در اواخر دوره پهلوي افزایش یافت. 

پس از انقلاب اسلامی گسترش حضور دولت در اقتصاد در نتیجه اقتضائات دیگري پررنگ تر شد. در همان سال هاي ابتدایی، ملی شدن برخی صنایع به
این امر دامن زد. پس از آن نیز به سبب وقوع جنگ تحمیلی، اداره کشور در آن شرایط، حضور مقتدر و برجسته دولت را نیازمند بود و نقش دولت در
اقتصاد برجسته تر گردید. در نتیجه در طی سال هاي متمادي به انحاء مختلف بویژه برداشت ناصحیح و تصدي گرایانه از اصل (44) قانون اساسی نقش

 
دولت در اقتصاد کشور بویژه در سرمایه گذاري و مالکیت افزایش یافت و هم اکنون نیز ما همچنان با این موضوع رو به رو هستیم. 

 
در این فرایند تاریخی از چه زمانی ما به خصوصی سازي پرداختیم؟ 



دژپسند: در سال هاي اولیه پس از جنگ تحمیلی، و حدود سال 1369 اولین مباحث مربوط به خصوصی سازي و لزوم آن مطرح شد. خصوصی سازي در
آن سال هاي ابتدایی با مصوبات دولت انجام می پذیرفت. اما دیري نگذشت که به دلیل نبود زیرساختهاي حقوقی و قانونی لازم، چالش هاي آن نیز
هویدا شد. از اینرو در سال 1373 مجلس شوراي اسلامی ورود کرد و اولین قوانین مرتبط در این حوزه به تصویب رسید. ابلاغ این قانون سبب شد تا
خصوصی سازي در ایران وارد مرحله جدیدي شود. سه سال قبل از ابلاغ قانون برنامه سوم توسعه براي خصوصی سازي در اقتصاد کشور، سال هاي
طلایی بود. در آن سال ها یک تبصره موسوم به تبصره (35) در قانون بودجه تصویب شد که درآن اختیارات قانونی گسترده اي در اختیار دولت براي
خصوصی سازي قرار گرفت. مطابق این تبصره دولت می توانست بدون رعایت همه قوانین دائمی علی الخصوص قانون مصوب سال 1373 واگذاري ها را

 
به انجام برساند. این یک قانون بسیار طلایی بود، اما باز هم مشاهده می کنیم عملکرد چندان قابل توجه اي رخ نمی دهد. 

این روال با فراز و فرودهایی ادامه داشت، تا در برنامه سوم توسعه یک فصل از این مجموعه با در نظر گرفتن تجربیات سال هاي قبل بصورت کامل به این
موضوع اختصاص داده شد تا هم خصوصی سازي قانونمند شود و هم اجراي آن سرعت بگیرد. یکی از خروجی هاي اصلی این قانون نهادسازي و شکل

 
گیري سازمان خصوصی در اجراي ماده(15) این قانون و با تغییر اساسنامه سازمان مالی گسترش مالکیت واحدهاي تولیدي بود. 

در آن قانون روش واگذاري (که در آن زمان بیشتر به صورت مذاکره صورت می پذیرفت)، قیمت گذاري (که این دو مورد هم اکنون نیز به عنوان مهم
ترین مشکلات در خصوصی سازي مطرح می باشند.) و نهاد متولی واگذاري مهم ترین مباحثی بودند که به آنها پرداخته شد. هر چند در برنامه سوم نیز
در نتیجه فضاي نامناسب و برخوردهایی که با دست اندرکاران خصوصی سازي در کشور صورت گرفته بود، امور مربوط به خصوصی سازي با تشکیک و به

 
نوعی ترس پیگیري می شد و تا همین اواخر نیز این موضوع قابل مشاهده است. 

در برنامه چهارم توسعه بازهم با آسیب شناسی صورت گرفته، یک بخش مفصل به خصوصی سازي اختصاص یافت و در این قانون هم تلاش شد تا

 
اختیاراتی براي این امر به دولت داده شود که با مخالفت شوراي نگهبان در مغایرت با اصل 44 قانون اساسی مواجه شد. 

اما پس از آن نقطه عطفی در خصوصی سازي با ابلاغ سیاستهاي کلی اصل 44 قانون اساسی رخ داد. این سیاست ها را می توان به عنوان منشور حیاتی
براي انقلاب اقتصادي و گذار اقتصاد ایران از یک اقتصاد دولت-بازار به یک اقتصاد بازار-دولت نام برد. آنچه از این سیاست ها انتظار می رفت، تحول در

 
اقتصاد کشور بود که با تقویت بخش خصوصی، نقش دولت را در اقتصاد مقید به حوزه هاي خاص نماید. 

در اوایل سال 1384 ابلاغ این سیاست ها، یک فضاي امید بخشی در جامعه شکل گرفت به یاد دارم در اولین سالگرد ابلاغ این قانون جلسه اي با حضور
مقام معظم رهبري و مشارکت فعالین اقتصادي و مسئولین دولتی برگزار شد و رهبري در این جلسه بحث هاي جدي را مطرح کردند و بر ضرورت اجراي
آن تاکید داشتند. تا جایی که من یادم هست اینگونه برداشت شد که ایشان خودشان اجراي این سیاست ها را شخصاً پیگیري خواهند کرد و پس از آن

 
نیز در مقاطع زمانی مختلف به شدت از آن حمایت کردند. 

با تغییر دولت عزم بر خصوصی سازي به نحو چشمگیري کاهش یافت و فضا به نحوي بر علیه این رویکرد تغییر کرد. اما با ابلاغ سیاستهاي راهبردي و
بسیار مهم نظام درباره بند (ج) اصل چهل و چهار قانون اساسی در نیمه دوم سال 1385 و تکمیل شدن مفاد این منشور الزام اجراي آن بصورت ضمنی

 
و عینی مورد تاکید قرار گرفت. 

مهم ترین اتفاقی که در سال 1385 رخ داد، مصوبه اي است که با نام سهام فراگیر در اواخر دولت آقاي خاتمی طراحی و در دولت تصویب شده بود و با
اعمال اصلاحاتی با عنوان سهام عدالت به مرحله اجرا درآمد. پس از آن نیز قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) در قالب تجمیع یک لایحه و یک

 
طرح در مجلس تدوین و ابلاغ گردید. 

در طی این سال ها نیز واگذاري ها با رویکردهاي مختلف در طی سال هاي متفاوت به انجام رسید. در دوره اي واگذاري سهام در قالب رد دیون دولت

 
غالب بود و در دوره اي هم مزایده. 

مروري بر این دوره هاي تاریخی به ما نشان می دهد، علاوه بر اینکه نقش دولت در اقتصاد کشور همیشه پررنگ بوده است، هیچ دوره آرامی براي

 
خصوصی سازي در کشور وجود نداشته است یا اگر در کوتاه زمانی این امکان بوجود آمده است از این فرصت به خوبی بهره برداري نشده است. 

از زمان ابلاغ سیاست هاي اصل 44 تا کنون بیش از 15 سال گذشته است، نظر شما در این ارتباط چیست؟به صورت کلی عملکرد آنرا چگونه ارزیابی



 
می کنید؟ 

دژپسند: من از ابتداي دوره ي مسئولیت ام در وزارت اقتصاد، با شناخت از روند پرچالش اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) و بویژه خصوصی سازي در
کشور، از معاونت اقتصادي وزارتخانه خواستم ضمن مطالعه اي جامع، آسیب شناسی کامل و دقیقی از اجراي این قانون بویژه فرآیند خصوصی سازي در
کشور ارائه کند. چرا که خصوصی سازي بخش مهمی از قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل 44 است. به نظر من اگر ما باز هم فرصت را از دست می
دادیم و نمی توانستیم به صورت جامع با یک آسیب شناسی دقیق رویکردها را طراحی مجدد کنیم، آنگاه یک پانزده سال دیگر نیز می گذشت و ما بازهم

 
دستاورد قابل توجهی نداشتیم. 

بر اساس قانون، وزارت اقتصاد موظف است عملکرد قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل (44) را گزارش دهد. در سنوات گذشته رویه مرسوم این بود که
براي انجام این تکلیف قانونی، گزارشات از دستگاه هاي اجرایی مختلف اخذ، ادغام و یکپارچه و ارائه می شد. ولی در سال گذشته تلاش کردیم این
گزارش را با رویکرد جدیدي که واقعا از آن می توان به تحلیل عملکرد نام برد، به انجام برسانیم و در عمل شکل جدیدي به این گزارش دادیم. چالش ها

 
را در حوزه هاي مختلف شناسایی کردیم و متناسب با شناخت آنها، راهکارهاي مرتبط را ارائه داده ایم. 

خوشبختانه گزارش خیلی خوبی تهیه شد و خروجی این مطالعه در هیئت واگذاري به بحث گذاشته شد. مرور تجربیات چندین ساله، هیئت واگذاري را
به این جمع بندي رساند که باید در واگذاري ها سهم بیشتري براي بازار سرمایه قائل شویم و از ظرفیت این بازار به دلیل مزایاي مختلفی که ایجاد می

 
کند که مهم ترین هاي آن شفافیت و رقابتی بودن است بیشتر بهره ببریم. 

بخش هاي مهم دیگري نیز که مقدم بر خصوصی سازي هستند، مانند بهبود فضاي کسب و کار، بازار سازي، شفافیت صورت هاي مالی، نیز در حال
مطالعه، آسیب شناسی و اجرا می باشند. این یکی از خطاهاي راهبردي است اگر که اصل (44) را محدود به واگذاري ها ببینیم، درحالی که این موضوع
به سایر موضوعات سایه انداخته است. به هر حال، موضوعات کلیدي تر و موثر تري که به آنها اشاره کردم، باید به طور حتم به صورت جدي پیگیري

 
شوند. 

 
از خصوصی سازي و واگذاري بنگاه ها در اقتصاد به دنبال چه هستیم؟ 

دژپسند: تجربه دنیا ثابت کرده است که بخش خصوصی پیشران توسعه کشورها است. ما از واگذاري ها به دنبال این هستیم که مالکیت و مدیریت بنگاه
هاي دولتی به بخش خصوصی واقعی منتقل شود و با پررنگ شدن نقش بخش خصوصی در اقتصاد، حضور دولت به صورت مستقیم کمتر شود. بر این
باوریم که دولت به وظایف حاکمیتی و اصلی خود ازجمله سیاستگذاري، تنظیم گري و ریل گذاري به جاي تصدي گري بپردازد، چرا که با این کار،

 
کارایی اقتصاد با محور شدن بخش خصوصی در اقتصاد و منحصر شدن کارکرد دولت در سیاست گذاري و نظارت، افزایش می یابد. 

 
آیا در عمل این اتفاق افتاده است؟ 

دژپسند: در دوره اي، در کشور شاید با این رویکرد که بخش خصوصی توانمند براي خرید شرکت هاي دولتی وجود ندارد، واگذاري به نهادهاي خاص
صورت پذیرفت (که البته قانون هم این اجازه را فراهم می ساخت) و استمرار این امر سبب شد تا در کنار بخش دولتی، تعاونی و خصوصی، این بخش به
رکن چهارم در اقتصاد کشور تبدیل شود. در عمل در برخی از صنایع و رشته فعالیت ها در نتیجه استفاده از این رویکرد از انحصار دولتی به انحصار
غیردولتی حرکت شد. متاسفانه در خیلی از موارد، در عمل علیرغم واگذاري مالکیت، مدیریت و اداره شرکت ها همچنان در اختیار دولت باقی مانده
است. در بسیاري از شرکت ها که هم اکنون از آنها به عنوان بنگاهی خصوصی یاد می شود، همچنان مدیریت با دولت است. ممکن است، در یک شرکت،
دولت کمتر از 15 درصد سهام در اختیار داشته باشد، اما در چیدمان هیئت مدیره نقش صد درصدي بازي می کند. حتی برخی از نهادهاي عمومی
غیردولتی ما نیز بصورت دولتی اداره می شود. مثال هاي این نوع شرکت ها فراوان است از سازمان هاي بزرگ کشور تا شرکت هاي کوچک و تخصصی با
این مشکل رو به رو هستند. امیدوار بودیم با اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) از سال 84 به بعد این مشکل مرتفع گردد اما باز هم شاهدیم این
نقیصه ادامه دارد و بسیاري از واگذاري هاي ما تنها منجر به انتقال مالکیت و نه مدیریت شده است. در حالیکه شاید انتقال مالکیت بدون انتقال مدیریت

 
نه تنها، ارتقاء عملکرد را منجر نشود بلکه آسیب هاي بیشتري هم به همراه داشته باشد. 

 
انتقاد وزیر اقتصاد از واگذاري دارایی هاي دولتی در قالب رد دیون 



 
این موضوع، یک آسیب جدي به اقتصاد است چرا به این سمت حرکت کردیم؟ 

دژپسند: در کنار مواردي که اشاره کردم، یکی از مهم ترین روش هایی که در سال هاي گذشته مورد استفاده قرار می گرفته و به این امر دامن زد،
واگذاري به شیوه رد دیون بود. رد دیون منجر به تغییر مدیریت نشد چرا که بخش عمده اي از این سهامی که منتقل شد، به اشخاص حقوقی منتقل شد

 
که مستقیم یا با واسطه توسط دولت اداره می شدند. حدود 15 درصد از واگذاري ها به این صورت اتفاق افتاده و این واقعاً یک معضل اقتصادي است. 

این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی داشته است. یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم توسط نهادهاي
تخصصی آنها است. در سال هاي گذشته پتروشیمی ها در مالکیت وزارت نفت فعالیت می کردند. اما هم اکنون مالکیت بسیاري از این شرکت ها به
صندوق هاي بازنشستگی منتقل شده و عملا توسط وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی اداره می شوند. این اتفاق در صنایع دیگر هم تا حدودي رخ داده

 
است و وزارت کار از طریق صندوق هاي وابسته خود مالکیت بسیاري از شرکت ها را بدست آورده است. 

واقعا مشکل اصلی در مالکیت نیست مشکل روح مدیریت دولتی است که همچنان در این شرکت ها جاري است و باید از آن دور شویم. هر زمان دولت
مالکیت را در کنار مدیریت در اختیار داشته باشد در قبال عملکرد شرکت الزاما پاسخگو است اما زمانیکه در مالکیت نقشی ندارد، می تواند خود را از

 
پاسخگویی دور نگه دارد. 

البته اشاره کنم که اخیراً این رویکرد استفاده از روش رد دیون مورد توجه مجدد قرار گرفته است. چنانکه در قانون بودجه سال گذشته حکمی در این

 
زمینه وجود داشت که از اجراي آن ممانعت شد، ولی در سال جاري در قانون تکرار شد و با توجه به لزوم قانونی آن به اجرا درآمد. 

در تمام دنیا صندوق هاي بازنشستگی یکی از نهادهاي سرمایه گذاري و تجهیز منابع محسوب می شوند، این ایراد شما از چه زاویه و بر چه اساسی

 
است؟ 

دژپسند: درست است. این صندوق ها نهادهاي واسطه اي هستند که نقش پررنگ در تامین مالی دارند. اما در ایران با یک تفاوت ماهوي حضور دارند. در
دنیا این صندوق هاي بازنشستگی توسط ذینفعان واقعی آنها اداره می شوند، اما در ایران دولت نقش کاملا پررنگ در اداره این صندوق ها دارد. یعنی باز
هم اراده دولت در مدیریت این صندوق ها جاري است. در واقع صندوق هایی که باید با محوریت و خواست ذینفعان اصلی آن یعنی کارگران و کارفرمایان
اداره شوند با مدیریت دولتی اداره می شوند و دولت به هر گونه که مایل است با آنها رفتار می کند. نکته اصلی اینجاست این صندوق ها باید تحت

 
نظارت دولت باشند نه مدیریت دولت و این یک مشکل اساسی است. 

 
مدیران دولتی در برابر واگذاري ها مقاومت می کنند 

 
این گفته که دولت ها، از بنگاه داري و شرکت داري دل نمی کنند را تا چه اندازه تایید می کنید؟ 

دژپسند: هم درست است و هم نادرست. یکی از مشکلات اصلی ما این است که بالاخره داشتن شرکت هاي تابعه براي مدیران دولتی امتیازاتی را ایجاد
می کند از جمله تعیین اعضاي هیئت مدیره، تسهیل انجام اموراتی که تحت قوانین ناظر برسازمان هاي دولتی امکانپذیر نیست و ... اما از سوي دیگر
اینقدر در مسیر خصوصی سازي مشکلات متعددي وجود دارد که بسیاري از مدیران براي در امان ماندن از آسیب هاي آن ترجیح می دهند کمتر به این

 
امر بپردازند و از ورود به بحث خصوصی سازي اجتناب می کنند. 

یکی از مشکلات اصلی ما در واگذاري ها، مقاومت مدیران دولتی و حتی شرکت هاي در حال واگذاري است. در برخی از این شرکت ها پیش از واگذاري

 
اتفاقاتی رخ می دهد که عملاً واگذاري آن با شیوه پیش بینی شده و در زمان تعیین شده دشوار می گردد. 

 
در طی این سال ها، خصوصی سازي چه عملکردي داشته است؟ 

دژپسند: در طی این چند سال که از اجراي قانون سیاست هاي کلی اصل 44 می گذرد در حوزه خصوصی سازي به ارزش اسمی حدود 14 درصد از

 
واگذاري ها از محل سهام عدالت، 15 درصد تهاتر بدهی هاي دولت و مابقی عرضه سهام به روش هاي مختلف در بورس و فرابورس بوده است. 



در طی این مدت از حدود 1700 شرکت که مورد بررسی قرار گرفته است، حدود 600 شرکت از فهرست خصوصی سازي خارج شده است. عموم این
شرکت ها یا با دلایل خاص از فهرست خارج شده اند، یا بایستی ابتدا اصلاحاتی در آنها صورت پذیرد، تغییر ساختار یابند و پس از آماده سازي به
فهرست بازگردانده شوند یا به طور کل، بایستی استراتژي نحوه فعالیت آنها تغییر یابد. مثلا شرکت هاي آب و برق منطقه اي از جمله شرکت هایی
هستند که از این فهرست خارج شده اند. براي این شرکت هاي بخصوص به دلیل اینکه خدمات شهري و روستایی را ارائه می کنند می توان، واگذاري به
شهرداري ها را مطرح کرد. یا در مدلی دیگر می توان این شرکت هارا در هم ادغام کرد و با کاهش تشکیلات ضمن سبک کردن ساختار آنها، به عنوان
یک شرکت با مالکیت دولتی، مدیریت آنرا به بخش خصوصی واگذار کرد. هر چند ممکن است در این مسیر با مقاومت هایی در سطح مناطق یا بخش ها

 
رو به رو شویم و باید بتوانیم با ایجاد انگیزه هایی این مقاومت ها را تبدیل به همراهی کرد. 

همچنین از 1100 شرکت دیگر، حدود 900 شرکت به فروش رسیده اند یا از طریق تهاتر واگذار شده اند و مابقی یعنی حدود 200 شرکت یا منحل شده

 
اند، یا ادغام و یا ورشکسته شده اند. 

در سال جاري نیز 325 شرکت (که حدود 16 درصد شرکت هاي مشمول واگذاري می باشند) در فهرست واگذاري قرار دارند که به مرور زمان به روش

 
هاي مختلف هر کدام در فرآیند واگذاري قرار می گیرند. 

 
افزایش نقدشوندگی سهام عدالت با مصوبات جدید شوراي عالی بورس 

 
به نظرآزادسازي سهام عدالت پیچیده شده است آیا تدبیري براي رفع چالش مذکور بدون آسیب رسیدن به بازار سهام وجود دارد؟ 

دژپسند: در این خصوص ما تقریباً به صورت مستمر با کارشناسان و مسئولین ذیربط هم فکري می کنیم. چون به دنبال آن هستیم که فواید آزادسازي
سهام عدالت همراه با سهامداري توسط دارندگان سهام عدالت و عدم آسیب به دارایی آنها باشد. بسیاري از صاحبنظران معتقد هستند با توجه به ارزنده
بودن سبد دارایی سهام عدالت، افراد سهامداري کرده و از منافع کوتاه مدت (سود سالیانه) و بلندمدت (افزایش عرضه سهام) آن بهره مند شوند. چرا که
پورتفوي سهام عدالت شامل مجموعه سهام شرکت هاي بسیار معتبر و گلچین شده کشور است. بنابراین ما به دنبال آن هستیم که فرهنگ سهامداري

 
بلندمدت را براي این جامعه هدف، ترویج کنیم و بنابراین فروش آن را چندان توصیه نمی کنیم. 

اما از سوي دیگر به دنبال آن هستیم که قابلیت نقدشوندگی آن در بازار افزایش یابد و براي آن بازار سازي می کنیم. مصوبات چند هفته گذشته شوراي

 
عالی بورس که در آن صندوق هاي بادرآمد ثابت امکان خرید سهام عدالت را یافتند، از این جنس است. 

عملکرد خصوصی سازي در سال جاري چگونه بود وآیا شما رضایت دارید؟ امسال واگذاري در قالب ETFها نقش برجسته اي در عرضه و فروش سهام

 
متعلق به دولت داشت، در این خصوص برنامه شما چگونه بوده است؟ 

دژپسند: در سال جاري انتظار افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري ها را به چند علت داشتیم. اولین دلیل این بود که مجموعه عوامل و ارکان
سیاستگذاري و اجرایی حوزه خصوصی سازي، بر پایندي به توسعه فعالیت هاي بخش خصوصی و اجراي سیاستهاي کلی اصل (44) در زمینه خصوصی

 
سازي اجماع داشتند. لذا تلاش ها هم جهت شد تا شاهد عملکرد قابل توجه و درخشانی در این سال باشیم. 

موضوع دوم تلاش هایی بود که در سال 1398 صورت گرفت. با مطالعه اي که در این سال رخ داد، تغییر در روش ها و رویکردها مبتنی بر شرایط موجود
کشور انجام پذیرفت. این تغییرات راهبردي در نتایج عملکردي نیز خود را نشان داد و منجر به نتیجه گردید. در این ارتباط حداکثر سازي استفاده از
ظرفیت بازار سرمایه براي موضوع واگذاري ها چه به صورت عرضه خرد و چه به صورت عرضه بلوکی مد نظر قرار گرفت و با استفاده ظرفیت صندوق هاي
قابل معامله در بورس براي اولین بار براي واگذاري ها با پیگیري هاي فراوان، در سال جاري توانستیم بخش قابل توجه اي از عرضه هاي دولتی را در این

 
قالب به انجام برسانیم. 

موضوع سوم الزام اجتناب ناپذیر براي افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري بود. اگرچه معتقد هستم وصول درآمد براي دولت باید آخرین ملاك در
واگذاري ها باشد، اما با توجه به مقتضیات سال جاري و کاهش قابل توجه درآمدهاي حاصل از فروش نفت، تامین منابع مالی دولت از این طریق یکی از

 
اهداف واگذاري ها در سال جاري بود و نمی توان آن را کتمان کرد. در سال جاري تلاش ما افزایش شفافیت و ایجاد فضاي رقابتی در واگذاري ها بود. 

راجع به ETF ها، هم زیاد صحبت شده است، ما در سال جاري حدود 33 هزار میلیارد تومان عرضه داشتیم که از این میزان بیش از 18 هزار میلیارد



تومان آن در قالب دو ETF «دارایکم» شامل باقیمانده سهام دولت در بانک هاي ملت، تجارت، صادرات ایران و بیمه هاي البرز و اتکایی امین و «پالایش
یکم» شامل باقیمانده سهام دولت در پالایشگاه هاي تبریز، تهران، اصفهان و بندرعباس بود. همچنین 15 هزار میلیارد تومان در قالب عرضه تدریجی
انجام پذیرفت. این تحقق درآمد در عرضه سهام از سوي دولت در سال هاي اخیر بی سابقه بود و رشد قابل توجهی نسبت به سال قبل داشت. دلیل آن

 
هم تغییر شیوه واگذاري و ظرفیت سازي هایی بوده است که در بازار سرمایه به انجام رسید. 

ما با مطالعه به روش واگذاري از طریق ETFرسیدیم. در مطالعه اي که به انجام رسید مشخص شد که، عدم تحقق اهداف خصوصی سازي در بسیاري از
موارد ناشی از ویژگی هاي ذاتی روش مورد استفاده در واگذاري بوده است. براي نمونه در روش واگذاري از طریق مزایده به صورت نقد و اقساط، عایدي
دولت در زمان واگذاري نسبت به واگذاري از طریق بورس و روش ETF به حداقل می رسد. به عنوان مثال در واگذاري یکی از این شرکت ها به ارزش
1800 میلیارد تومان، با تعیین 100 میلیارد تومان حصه نقدي و اعمال دو سال تنفس، عملاً عایدي دولت در زمان واگذاري کاهش یافته است. در حالی
که عرضه صندوق واسطه گري مالی یکم، حدود شش هزار میلیارد تومان و عرضه صندوق پالایش یکم بیش از 12 هزار میلیارد تومان، منبع نقدي در

 
اختیار دولت قرار داد. 

در واگذاري یکی دیگر از بنگاه هاي اقتصادي که با روش مزایده انجام پذیرفت، در خصوص قیمت گذاري ابهامات متعددي وارد گردید، این در حالی
است که در واگذاري دو صندوق ETF بدون وجود ابهام، نحوه و شیوه قیمت گذاري و قیمت مورد معامله بصورت کاملا شفاف به اطلاع عموم مردم

 
رسید. 

همچنین در خصوص برخی از واگذاري ها به علت شفافیت پایین در روش و فرآیند واگذاري حساسیت در افکار عمومی بوجود آمده است. عدم وصول
اقساط قرارداد که به صورت عمده (بلوکی) از طریق بورس واگذار شده بود نمونه اي دیگر از عارضه هاي موجود در روش هاي خصوصی سازي است. در
واگذاري هایی که به روش نقد و اقساط انجام می پذیرد، ریسک عدم وصول اقساط در آینده همیشه وجود دارد به نحوي که خریداران شرکت هاي
واگذار شده به روش مزایده غالباً در بازپرداخت اقساط به مشکل برخورده و فراوانی آنها در جدول بدهکاران اقساط معوق سازمان خصوصی سازي بیشتر
از خریداران بلوك هاي بورسی می باشد. این موضوع خود باعث عدم تحقق منابع درآمدي بودجه دولت از ناحیه وصول اقساط قراردادهاي واگذاري شده
است. این در حالی است که به علت آنکه در واگذاري در قالب ETF مبلغ فروش در همان ابتدا بصورت نقد دریافت می شود، یعنی عملاً ریسک عدم

 
وصول اقساط در آینده بصورت کامل از بین می رود. 

 
خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از طریق عرضه در بورس منافع بیشتر و چالش هاي کمتري دارد 

عمده شواهد واگذاري انجام پذیرفته در سال هاي اخیر بیانگر آن است که خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از طریق عرضه در بورس منافع بیشتر و
چالش هاي کمتري را به دنبال داشته و باید اذعان داشت که واگذاري از طریق بازار سرمایه نسبت به روش هاي خارج از بازار (مزایده - مذاکره) ضمن
ترجیح قانونی، از مزایاي بیشتري برخوردار است. در سال جاري با حمایت هاي دولت و تصویب مجلس شوراي اسلامی، واگذاري باقیمانده سهام دولت در
قالب صندوق هاي سرمایه گذاري قابل معامله در بورس (ETF) به عنوان یک راهکار اجرایی براي اولین بار مورد استفاده قرار گرفت. انتخاب این روش

 
همراستا با عزم جدي دولت بر اجراي سیاست واگذاري صد درصدي به بخش خصوصی و رعایت اصول سلامت و شفافیت در واگذاري ها است. 

واگذاري از طریق ETF فرصتی را ایجاد می نماید که علاوه بر اجتناب از محدودیت هاي ناشی از روش هاي مزایده، مذاکره و عرضه بلوکی سهام در
بورس، گسترش مالکیت عمومی از طریق فروش به آحاد مردم رخ داده و جذب و هدایت نقدینگی جامعه به سمت فعالیت هاي مولد از طریق بازار
سرمایه اتفاق افتد. بدیهی است این امر علاوه بر توسعه و تعمیق بازار سرمایه، امکان فروش سهام در حجم ریالی بالا بصورت کاملا شفاف منجر به تامین

 
منابع به صورت نقد را فراهم آورده و ریسک عدم وصول اقساط در آینده را به صفر می رساند. 

در واقع چرا دولت براي واگذاري سهام در سال اخیر تنها از روش ETF استفاده کرد آیا بعد از عرضه صندوق پالایش یکم با این نحوه آزادسازي همچنان

 
موافق هستید. به عبارت ساده تر آیا نگرانی از تبعات واگذاري هاي مرسوم، مجلس و دولت را به سمت عرضه با استفاده از این روش سوق داد؟ 

دژپسند: قطعاً خیر این گونه نیست. در صحبت هاي قبلی تا حدودي به این سوال شما پاسخ دادم. همانگونه که گفتم این روش از واگذاري، داراي ویژگی

 
هایی است که سبب برتري آن نسبت به دیگر روش هاي واگذاري در شرایط کنونی می گردد. 

اولین ویژگی این روش امکان انتقال مالکیت به افراد بیشتري است، دوم اینکه چون هر شخص با هر سرمایه اي قادر است در اینگونه عرضه ها حضور



 
یابد، فرصت توزیع برابر میان آحاد جامعه فراهم می گردد. ویژگی سوم اینکه، چون تخفیف داده می شود، امکان توزیع ثروت بهبود پیدا می کند. 

از منظر تامین منابع نیز براي دولت ارجحیت دارد چرا که سریعتر به نتیجه می رسیم. عرضه بلوکی سهام برخی شرکت ها را چند بار تجربه کردیم و به
دلیل نبود متقاضی، موفق نبود. نیاز به منابع فراوان براي اندك متقاضیان و توجه به فضایی که در مورد خصوصی سازي، اخیراً به وجود آمده است
استقبال و تقاضا براي مشارکت در خرید بلوکی سهام شرکت ها را به نحو قابل توجه اي کاهش داده است، به نحوي که در جلسات متعدد، علی رغم ارائه

 
مشوق هاي مختلف باز هم بخش خصوصی تمایلی براي خرید بنگاه هاي دولتی از خود نشان نداد. 

در خصوص ETF این نقد به شما وارد است که انتقال مالکیت بدون مدیریت صورت پذیرفته است و شما خواهان ادامه این روش در سال آتی نیز

 
هستید؟ 

دژپسند: این ادعا صحیح نیست. در واقع در این روش واگذاري ما عدم همزمانی انتقال مدیریت شرکت هاي دولتی با واگذاري مالکیت آنها را داریم. در
خصوص ETF مدیریت تا پایان سال 1400 با دولت است و منطبق بر مفاد جزء (2) بند (الف) تبصره (2) قانون بودجه سال 1399، و تصریح اینکه
تشکیل این صندوق ها با مدیریت دولتی براي بلندمدت نباشد، در امیدنامه این صندوق ها آمده است که لاجرم پس از پایان این مهلت قانونی مدیریت
به سهامداران منتقل می شود. همچنین مکانیزم هاي لازم را نیز در این بخش پیش بینی کردیم. اگر سرمایه گذاري بتواند 1.5 درصد از مجموع
واحدهاي این صندوق را در مکانیزم بازار خریداري نماید به صورت خودکار امکان اعمال مدیریت در صندوق برایش فراهم می شود. یعنی هم مکانیزم

 
لازم را در بازار دیده ایم و هم براي خروج دولت از صندوق فرصت زمانی قرار داده ایم. 

نکته حائز اهمیت دیگر بخصوص در ارتباط با دارا یکم این است که، هم زمان با عملیاتی شدن واگذاري سهام این سه بانک و دو شرکت بیمه اي در قالب
ETF، آزادسازي سهام عدالت نیز انجام می پذیرد و انتقال مالکیت بخش بزرگی از سهام شرکت هاي مزبور به آحاد مردم اتفاق می افتد، بنابراین انتقال
بلافاصله مالکیت در این دو طرح در فاصله زمانی بسیار کوتاه سبب می شود عملاً حجم بزرگی از مالکیت و مدیریت بنگاه هاي اقتصادي دولتی به صورت
یکباره از دولت منفک شود. این شرایط می توانست، علاوه بر آنکه هر بنگاه را به صورت منحصر بفرد دچار مشکل نماید، بخش بانکی و بیمه اي کشور را
نیز با عدم اطمینان یا چالش هاي دیگري مواجه سازد. لذا به منظور کاهش آثار احتمالی نامطلوب یادشده، دوره زمانی اطمینان بخش یک و نیم ساله
براي فرآیند گذار پیش بینی شد، تا در این دوره تلاش شود، آثار غیرقابل پیش بینی انتقال مدیریت که ممکن است در برخی موارد قابل توجه نیز باشد،

 
کنترل شده یا به حداقل برسد. 

 
عرضه دارا دوم تا پایان سال در صورت فراهم بودن شرایط 

 
آیا صندوق دارا دوم و صندوق فولادي ها تا پایان سال عرضه خواهد شد؟ 

دژپسند: در خصوص عرضه صندوقهاي مذکور کمیته اي تشکیل شده است که با رصد دقیق شرایط و مقتضیات، زمان لازم براي عرضه آنها را تعیین می
نماید. در اینصورت اگر شرایط فراهم باشد و زمینه مشارکت عموم و فراگیري عرضه مهیا باشد آنگاه صندوق دارا دوم شامل باقیمانده سهام دولت در سه
بانک عرضه می شود. ما به دنبال تسریع در انتقال مالکیت و مدیریت شرکت هاي دولتی که در فهرست واگذاري قرار دارند و همچنین باقیمانده سهام

 
دولت در بسیاري از شرکت ها به بخش خصوصی و آحاد مردم هستیم. 

ادامه این گفت وگو به زودي منتشر می شود...



سواد و سلامت همواره محور توسعه پایدار است
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معاون سیاسی امنیتی استاندار زنجان گفت: تشکیل نهضت سوادآموزي، ناشی از نگاه بلند امام راحل و نگاه تاثیرگذار انقلاب اسلامی با رویکرد
فرهنگی، دینی و مردمی، توسعه و اوج گرفت.

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار زنجان: سواد و سلامت
همواره محور توسعه پایدار است معاون سیاسی امنیتی استاندار
زنجان گفت: تشکیل نهضت سوادآموزي، ناشی از نگاه بلند امام
راحل و نگاه تاثیرگذار انقلاب اسلامی با رویکرد فرهنگی، دینی و

 
مردمی، توسعه و اوج گرفت. 

به گزارش خبرگزاري برنا از استان زنجان؛ خدابخش مرادي نافچی
در سومین جلسه شوراي پشتیبانی سوادآموزي استان زنجان، با
تبریک هفته سوادآموزي، افزود: اگر امروز در ادبیات ما، سواد و
سلامت، محور توسعه است، نشان دهنده توجه ویژه جمهوري

 
اسلامی و در راس آن موسس جمهوري اسلامی و مقام معظم رهبري بوده است، به همین خاطر همگان باید در این زمینه تلاش کنند. 

وي ادامه داد: در نگاه علم می گوییم، علمی امروز موثر است که به تجارت تبدیل شود، به همین خاطر درآمد و تجارت امروز در حوزه سوادآموزي و در

 
مقطع زمانی کنونی، کمک کردن به سلامت جامعه در بحث کرونا است. 

مرادي نافچی تصریح کرد: مبناي سواد رسانه اي، سواد اجتماعی، سواد ارتباط اجتماعی و سواد خواندن و نوشتن است. اگر چه درست است که یک فرد
بی سواد نیز می تواند ارتباطات داشته باشد اما پذیرفتهایم که سواد و توسعه، سواد و ارتباط، سواد و ارتقاي رابطه مستقیم با هم دارند که توجه به این

 
حوزه نیز از ابتدا وجود داشته و امروز هم باید ادامه داشته باشد. 

معاون سیاسی امنیتی استاندار زنجان با تاکید بر اینکه معاونت سوادآموزي اداره کل آموزش وپرورش استان زنجان از حوزه هاي موفق در کشور بوده

 
است، یادآور شد: امیدوارم تلاش ها در این زمینه مضاعف شود. 

وي با اشاره به اینکه در شرایط کرونایی، جذب سوادآموز بسیار مشکل است، افزود: علی رغم توفیقهاي به دست آمده در این شرایط، اهمیت سوادآموزي
دوچندان شده است؛ چرا که ابتدا باید بتوانید در این شرایط خاص سوادآموز جذب کرده و سپس به او آموزش دهید و در ادامه، آزمون برگزار کرده و در

 
نهایت و کارنامه اي صادر کنید اما این موضوع در موارد دیگر، از جمله دانشجویان که خودشان به دنبال تحصیل هستند، صدق نمی کند. 

مرادي نافچی در ادامه گفت: همکاري همه دستگاه هاي اداري، اجرایی و به ویژه دستگاه هاي فرهنگی می تواند در تحقق ماموریتهاي سوادآموزي بسیار

 
راهگشا باشد. 

وي با اشاره به تفاهم نامه همکاري بین دفتر امور روستایی و شوراهاي استانداري با معاونت سوادآموزي، گفت: دهیاران در جامعه روستایی به عنوان

 
مدیران محلی می توانند در کنار آموزش وپرورش نقش موثري داشته باشند، به همین خاطر باید از ظرفیت دهیاران بیشتر استفاده کرد. 

معاون سیاسی امنیتی استاندار زنجان اظهار کرد: تعداد جمعیت دهیاران در استان بالا است و تعدادي از دهیاران روستاها بانوان هستند که انگیزه

 
مشارکتی بیشتري دارد، به همین خاطر باید از این فرصت نیز استفاده کرد. 



 
به مرادي نافچی، تبلیغات محیطی شهري شهرداري در حوزه سوادآموزي باید در مناطق حاشیهاي شهر بوده تا تاثیرات بیشتري داشته باشد. 

معاون سیاسی امنیتی استاندار زنجان گفت: امروز اگر عوامل انگیزشی براي یک ماموریت نباشد، شاید اثرگذاري آن کمتر شود و اگر بتوانیم فرصت هاي
دیگري براي سوادآموزان ایجاد کنیم، یعنی در کنار آموزش سواد، در راستاي تامین نیازهاي مختلف معیشتی، اقتصادي و اجتماعی نیز گام برداریم، به

 
موفقیتهاي بیشتري در حوزه سوادآموزي خواهیم رسید. 

مرادي نافچی باشاره به موضوع تفاهم نامه ها اظهار کرد: تفاهم نامه ها نباید در حد یک امضاء باقی بماند و مدیرانی که نامی از دستگاه آن ها در این
طرح ها آمده باید این موضوعات را در دستور کار خود قرار دهند و حتماً اجرا کردن مفاد تفاهم را بعد از تفاهمی که بین مدیران و معاونان انجام می

 
شود، مد نظر قرارداده و سپس در هر دستگاه یک نماینده تام الاختیار براي پیگیري تفاهم ها مشخص شود تا اقدامات به سرانجام برسد. 

به گفته معاون سیاسی امنیتی استاندار زنجان، سوادآموزي در کنار اشتغال می تواند فرصت هاي اقتصادي و اجتماعی بیشتري براي جامعه هدف ایجاد

 
کند. 

مرادي نافچی خاطرنشان کرد: همکاري صدا و سیما، امور عشایر، امور بانوان، مرکز بهداشت، بهزیستی، کمیته امداد امام خمینی (ره) و جهادکشاورزي
می تواند در راستاي سوادآموزي جامعه موثر باشد، به همین خاطر این دستگاه ها باید همکاري مستمري با آموزش وپرورش داشته باشند.



150 واحد تولیدي راکد در کرمانشاه وجود دارد/ بازگشت 42 واحد خاموش به چرخه تولید
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150 واحد تولیدي راکد در کرمانشاه وجود دارد/ بازگشت 42 واحد خاموش به چرخه تولید 

معاون امور صنایع سازمان صنعت، معدن و تجارت استان کرمانشاه، تعداد واحد هاي راکد حال حاضر استان را 150 واحد اعلام کرد و گفت: امسال

 
توانستیم 26 واحد صنعتی و 16 واحد معدنی را به چرخه تولید بازگردانیم. 

به گزارش تابناك کرمانشاه به نقل از فارس، احسان صلاحی امروز در جمع اصحاب رسانه اولویت برنامه هاي امسال سازمان صنعت، معدن و تجارت

 
استان را احیاي واحد هاي راکد صنعتی و تولیدي عنوان کرد. 

وي به نقش مهم احیاي واحد هاي راکد در رونق تولید و اشتغال استان اشاره کرد و افزود: هدف گذاري سال گذشته براي احیاي 50 واحد تعطیل و
نیمه تعطیل صنعتی و معدنی براي بازگشت به چرخه تولید بود که بازگشت 200 میلیارد تومان سرمایه و جذب 758 نیروي کار، ثمره احیاي این تعداد

 
واحد بوده است. 

معاون امور صنایع سازمان صنعت، معدن و تجارت استان کرمانشاه گفت: یک واحد صنعتی زمانی که بخواهد فعالیت خود را شروع کند 2 تا سه سال
زمان لازم دارد که به مرحله بهره برداري برسد، اما با احیاي واحد هاي راکد در واقع یک حرکت جهشی انجام می شود که در سال جهش تولید اولویت

 
ما هم تحقق این مهم است. 

صلاحی ادامه داد: در این راستا واحد هاي راکد را شناسایی و مشکلات آن ها احصا می کنیم و براساس شناختی که به صورت میدانی از واحد ها صورت

 
می گیرد؛ پیشنهاد فعال سازي آن ها را ارائه می دهیم. 

وي با اشاره به ظرفیت جلسات کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید براي احیاي واحد هاي راکد استان، تصریح کرد: در این جلسات مسائل و مشکلات
واحد هاي راکد را مطرح می کنیم، این واحد ها اکثرا به دلیل مدیریتی و مشکلاتی که با دستگاه هاي دولتی به ویژه بانک ها که در قالب بدهی دارند،

 
تعطیل و راکد مانده اند. 

این مسئول اضافه کرد: با پتانسیلی که در کارگروه وجود دارد، مشکلات واحد هاي راکد مطرح می شود و با تامل خوب این کارگروه با دستگاه ها در

 
راستاي رفع مشکلات، زمینه بازگشت واحد هاي راکد به چرخه تولید فراهم می شود. 

وي گفت: علاوه بر استفاده از ظرفیت کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید تسهیلات بانکی هم از محل هاي کمک فنی و اعتباري بند الف تبصره 18 با

 
سود کمتر از سود جاري در اختیار واحد هاي راکد که قصد دارند مجددا به چرخه تولید بازگردند، قرار می گیرد. 

صلاحی با بیان اینکه امسال در تلاش هستیم 55 واحد خاموش استان را احیا کنیم، افزود: تا پایان آذرماه برنامه ریزي هاي براي احیاي 50 واحد
صنعتی و تولیدي صورت گرفته بود که توانستیم 26 واحد صنعتی و 16 واحد معدنی را به چرخه تولید بازگردانیم که در قالب آن ها حدود یک هزار و

 
200 میلیارد تومان سرمایه گذاري احیا و زمینه اشتغال یک هزار نفر هم فراهم شد. 

وي خاطرنشان کرد: یکی از مهمترین واحد هاي استان که امسال احیا شد، اسید سیتریک بود که با پیگیري هاي صورت گرفته بعد از 10 سال تعطیلی

 
به چرخه تولید بازگشت. 

صلاحی تعداد واحد هاي راکد حال حاضر استان را 150 واحد اعلام کرد و افزود: با توجه به اینکه 870 واحد صنعتی و تولیدي داریم حدود 20 درصد
واحد هاي استان راکد است که همچنان بازگشت آن ها به چرخه تولید را در برنامه داریم
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عملکرد ضعیف بانک هاي قم در پرداخت تسهیلات رونق تولید 

معاون استاندار قم با بیان اینکه توجه به مطالبات سرمایه گذاران در واگذاري به موقع زمین و رفع موانع تولید ضروري است گفت: انجام تعهد بانک هاي

 
عامل در پرداخت تسهیلات رونق تولید و جهش تولید عملکرد رضایت بخشی نیست. 

به گزارش تابناك قم، مهرداد غضنفري با اشاره به ضرورت پیگیري موانع جدي در مسیر جهش تولید اظهار داشت: واگذاري زمین اهمیت زیادي در

 
توسعه شهرك هاي صنعتی و افزایش ظرفیت هاي تولید و اشتغال دارد و دراین باره مصوباتی در استان داشته ایم. 

وي با بیان اینکه باید با استفاده از اختیارات استانی و پیگیري در سطح ملی، بتوان در واگذاري به موقع زمین در اجراي پروژه هاي اقتصادي گام برداشت
تا سرمایه ها معطل نمانند، افزود: توجه به مطالبات سرمایه گذاران در واگذاري به موقع زمین و رفع موانع تولید ضروري است، همچنین بانک هاي عامل

 
باید به موقع در پرداخت تسهیلات اقدام کنند تا بتوان این پروژه ها را به سرانجام رساند. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري قم اضافه کرد: متأسفانه در واگذاري زمین به تولیدکنندگان مشکلاتی وجود دارد که باید رسیدگی شود و
برآیند انتقال سند و واگذاري به موقع موردتوجه قرار بگیرد، گاهی در واگذاري زمین از سوي راه و شهرسازي، شاهد گلایه هایی هستیم و این سازمان

 
باید به طور مستند روند واگذاري زمین را گزارش کند تا به موقع آسیب شناسی کنیم. 

وي خاطرنشان کرد: 200 هکتار زمین از سوي راه و شهرسازي واگذارشده است و برخی از سرمایه گذاران نتوانستند به موقع طرح هاي خود را به دلیل

 
مشکلاتی که وجود داشته عملیاتی کنند، اینکه واگذاري 42 هکتاري از اراضی را به این علت با تأخیر مواجه کنیم منطقی نیست. 

غضنفري اضافه کرد: شهرك آي سی تی فاز جدایی در اجراي پروژه هاست و باید قرارداد واگذاري به موقع انجام شود و بعد همان مراحل در راه و

 
شهرسازي پیموده شود؛ اداره راه و شهرسازي استان باید خود درصدد مطالبه گري و دفاع از حقوق استان باشد نه اینکه اقدام به مانع تراشی کند. 

وي با گلایه مندي از عملکرد ضعیف بانک ها در پرداخت تسهیلات عنوان کرد: انجام تعهد بانک هاي عامل در پرداخت تسهیلات رونق تولید و جهش

 
تولید زیر 50 درصد و گاهی در حد 37 درصد گزارش شده و این میزان عملکرد رضایت بخش نیست. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري قم با تأکید بر اینکه پرداخت مستقیم وام از طریق بانک ها روي میزان عملکرد استانی درج نمی شود و بهتر
است تسهیلات مطابق با ثبت در سامانه پرداخت شود تا وضعیت پرداخت تسهیلات توسط بانک هاي عامل شفاف سازي شود، گفت: علی رغم اهمیت

جایگاه کشاورزي در رونق تولید، متأسفانه پرداخت تسهیلات توسط بانک کشاورزي مطلوب نیست و باید میزان جذب تسهیلات افزایش یابد.



انرژي خورشیدي و گیاهان دارویی 2 ظرفیت مغفول استان سمنان
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انرژي خورشیدي و گیاهان دارویی 2 ظرفیت مغفول استان سمنان 

مسئولان می گویند استان سمنان داراي 330 روز آفتابی و همچنین توان کشت 120 نوع گیاه دارویی است اما آنچه مردم می بینند این است که از

 
هیچ کدام از این دو ظرفیت استفاده درست نشده است. 

به گزارش تابناك سمنان گروه استان ها - میثم یاراحمدي: گیاهان
دارویی یک از مزیت هاي ویژه استان سمنان به خصوص در شهرستان
هاي مهدي شهر، سرخه، دامغان و شاهرود و میامی است که براي اشتغال
زایی و ارتقاي اقتصاد محلی می تواند بسیار مهم باشد از سوي دیگر انرژي
خورشیدي آنطور که مسئولان استانی می گویند یک گنج گران بها است
زیرا این استان 330 روز آفتابی دارد و حال آنکه کشورهایی در اروپا
هستند که با 120 روز آفتابی نیز نیروگاه هاي مرتبط با این نوع انرژي را

 
می سازند و آن را غنیمت می دانند. 

اما چرا ما در سطح استان سمنان نتوانسته ایم ظرفیت هاي انرژي
خورشیدي و همچنین گیاهان دارویی را به درستی درك نکنیم؟ پاسخ نه

در شرایط و اقلیم و مردم استان سمنان بلکه در تفکرات مدیران و مسئولان دولتی و غیردولتی استان نهفته است زیرا اصلاً آمایش درستی براي این

 
استان انجام نشده است. 

 
عدم درك درست 

به 30 سال پیش بر می گردیم. استان سمنان تازه کم کم داشت استانی صنعتی می شد و شرق آن به زیر کشاورزي بود آن هم محصولاتی که آنقدر

 
مرغوب بودند که می توانستند مصرف دربار طاغوت را هم تأمین کنند مانند انگور و زردآلوي شاهرود و فندق دامغان... 

سال ها گذشت و سعی کردیم استان سمنان را صنعتی تر کنیم اما اشتباه مهلک در دو زمینه آغاز شد نخست نهضت حفر چاه در دهه 60 که آب
کشاورزي شرق استان سمنان را خشک کرد و نهضت کارخانه هاي بی رویه که صنعت غرب استان سمنان را به زوال و محاق فرستاد و هر دوي آنها نیز

 
به دلیل نداشتن آمایش درست سرزمینی بود زیرا در سمنان کم آب کاشی و سرامیکی رواج یافت که بیشترین میزان آب را می خواهد! 

براي همین دو عامل مشابه یعنی انرژي خورشیدي و داروهاي گیاهی را انتخاب کردیم زیرا هر دوشان از همین عدم آمایش سرزمینی رنج می برند و در
نهایت بعد از 40 سال استان سمنان به شکل بدقواره اي توسعه یافته است. بسیاري از کارخانه ها تعطیل شده اند زیرا آب نیست و بسیاري از زمین هاي
کشاورزي هم محصول نمی دهند که دلیل آن هم اتفاقاً کمبود آب است. این موضوع هرچند مختص به استان سمنان هم نیست اما در این استان به

 
وضوح دیده می شود. 

 
نیاز آبی اندك 

به گیاهان دارویی بازگردیم؛ گیاهانی که عمدتاً کم آب بر هستند، بازار خوبی دارند و همیشه سال نیاز بازار را تأمین می کنند یعنی به عبارت دیگر شما
در تمام طول سال گیاه دارویی خواهید داشت اما آیا گندم و هندوانه این چنین است؟ نتیجه تحقیقات در شاهرود نشان داده گیاهی مانند بابونه در سرما
هم عمل آید اما آیا جو این چنین است؟ استان سمنان به خصوص در میامی و سرخه و مهدي شهر به دلیل اقلیم البرزي و از سوي دیگر کویري و



 
خشکی که یکجا در درون خوددارند مستعد پرورش انواع گیاهان دارویی هستند. 

از عناب که نیازمند آب چندانی نیست تا کاسنی و کاکوتی که در کنار جوي هاي آب نیز به صورت خودرو می رویند تا باریجه که فرآوري اسانس آن

 
براي هر 100 گرم بیش از هزار دلار قیمت دارد همگی نشان از ظرفیت هاي ما در شاهرود و میامی هستند اما ظرفیتی که همیشه مغفول مانده است. 

چندي پیش جهاد کشاورزي اعلام کرد که کشت گیاهان دارویی به خصوص گل محمدي در 20 هکتار اراضی کالپوش به خصوص اراضی شیب دار
میامی را آغاز کرده است موضوعی که می تواند سال هاي آتی تور گردشگري گلاب گیري کاشان را به کالپوش تغییر مسیر دهد اما آیا گیاهان دارویی

 
آن طور که بایدوشاید برند شده اند به عبارت دیگر آیا آن قدر که باید، مطرح هستند؟ 

پاسخ به نظر منفی می رسد چراکه علی رغم ظرفیت هاي خوبی که در کویر و کوهستان و دشت هاي شرق استان سمنان وجود دارد ما نتوانسته ایم در
زمینه معرفی و برند سازي این محصولات اقدامی مؤثر انجام دهیم. ارائه زیره و پسته در بورس و تجربه زعفران به ما نشان داده که در حوزه گیاهان
دارویی به خوبی می توان ورودي پرقدرت داشت اما متأسفانه نه اراده اي براي این منظور وجود دارد و نه اهمیت مزیت هاي اقتصادي گیاهان دارویی به

 
درستی تبیین شده است تا جایی که هنوز نمی دانیم حتی مزیت هاي کشاورزي هر منطقه از شرق استان سمنان چیست؟ 

 
فقدان برنامه ریزي 

کشاورزي ما به دلیل عدم داشتن برنامه درست ترویجی هرساله به سمت یک محصول گرایش پیدا می کند یک سال پیاز گران می شود تمام منطقه
مزج و جیلان به زیر کشت پیاز می رود سال بعد همان محصول ارزان می شود همه زمین ها را ارزن می کارند یا در کشت بادمجان و گوجه و صیفی در
غرب نیز این چنین است کافی است یک سال گوجه گران شود همه باغ ها را تخریب می کنند و گوجه می کارند سال بعد گوجه ارزان می شود و سراغ
کشت دیگري می شوند. تا این رویه وجود داشته باشد قطعاً نخواهیم توانست تا در زمینه کشت و توسعه اقتصادي گیاهان دارویی موفق عمل کنیم زیرا

 
همین تفکر به گیاهان دارویی ما هم سرایت خواهد کرد. 

براي موفقیت چیزي بیشتر از برند سازي، تلاش بهره برداران، اقلیم، بذر و زمین و ... نیاز است و آن اهتمام مسئولان است. اهتمامی که می تواند با برند
سازي و ورود گیاهان دارویی به بورس تحول خوبی را در اقتصاد استان فراهم آورد و از همه مهم تر در زمینه اشتغال زایی استان سمنان اقدامی صورت

 
دهد. 

انرژي خورشیدي نیز چنین است امروز دو نیروگاه در سمنان و دامغان در حال ساخت است که به زعم مسئولان روي هم 12 درصد پیشرفت فیزیکی هم
ندارد و سه سال است که مورد تاکید مسئولان قرار دارد. این به نوع نگاه مسئولان ما باز می گردد که چهار دهه ظرفیت انرژي خورشیدي را از دست
داده و از این نعمت رایگان طبیعت بی بهره بوده ایم و به تازگی هم که به اهمیت آن پی برده ایم همچنان منتظر اعتبارات نشسته ایم و دست روي

 
دست کاري نمی کنیم. 

 
فقدان دیدگاه مدیریتی مناسب 

به نظر می رسد همچنان استان سمنان از دو دیدگاه مهم شامل ضعف مدیریتی که دیدگاهش مدام به بودجه و اعتبارات بستگی دارد گو اینکه اگر همه
چیز مهیا باشد، اعتبارات باشد و کارها انجام شود هنري رخ داده است! و دوم فقدان آمایش سرزمینی درست که به جاي صنایع آب بر همان چهار دهه

 
پیش می بایست کشت هندوانه را در استان ممنوع می کرد و بجایش زعفران و عناب کشت می شد. 

حال باید دید نیروگاه هاي در دست ساخت خورشیدي در سمنان و دامغان به چه شکل آمایش و مکان نمایی شده اند و چه زمان بالاخره مردم برق
تولیدي از آنان را استفاده می کنند. به نظر می رسد استان سمنان از برنامه توسعه ششم عقب است زیرا در این برنامه قید شده تا سال 1400 باید 10

 
درصد برق مصرفی اداري و صنایع استان از برق خورشیدي باشد. 

 
لطفا مارا در شبکه هاي اجتماعی یاري کنید: 

اینستاگرام تابناك سمنان 



 
 Email: semnantabnak@gmail.com

منبع: مهر



کارآفرینی فرزند مددجوي کمیته امداد خراسان شمالی در زمینه فناوري هاي نوین

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  136  |  تاریخ: 1399/10/09

فرزند مددجوي کمیته امداد خراسان شمالی، متولد سال 1374 در بجنورد، سال ها پیش به دلیل بیماري پدرش تحت حمایت کمیته امداد
قرارگرفته است.

کارآفرینی فرزند مددجوي کمیته امداد خراسان شمالی در زمینه
فناوري هاي نوین فرزند مددجوي کمیته امداد خراسان شمالی،
متولد سال 1374 در بجنورد، سال ها پیش به دلیل بیماري پدرش

 
تحت حمایت کمیته امداد قرارگرفته است. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري برنا، وي هم اکنون به عنوان یک
مخترع، پژوهشگر، کارآفرین درزمینه هاي فناوري نوین و تکنولوژي
هاي روز در هوشمند سازي منازل شناخته می شود و همچنین جزو
موفق ترین جوان کارآفرین استان در حوزه دانش بنیان در بخش

 
صنعت است. 

وي در خصوص نحوه آغاز فعالیتش در این حوزه می گوید: پس از اتمام تحصیلاتم برحسب علاقه اي که داشتم کارم را متناسب با تخصص دانشگاهی ام
آغاز کردم و پیش از اینکه شرکتم را راه اندازي کنم به صورت پروژه اي در حوزه امنیت ساختمان ها فعالیت می کردم تا اینکه پس از آشنایی با

 
استارتاپ ها توانستم یک شرکت متناسب با تخصصم راه اندازي کنم. 

وي می گوید: در ابتداي شروع فعالیت هایم، وام هاي بسیاري گرفتم تا اینکه با مشارکت دوستان، سرمایه ام به 200 میلیون تومان رسید و بعدازآن کار

 
را با سه نفر از هم دانشگاهی هایم آغاز کردم و این در حالی بود که بخش قابل توجهی از سرمایه اولیه صرف تحقیقات، برنامه ها و خرید مواد اولیه شد. 

وي به مساعدت هاي کمیته امداد در پرداخت تسهیلات اشتغال اشاره می کند و می گوید: با دریافت 80 میلیون تومان تسهیلات قرض الحسنه از کمیته

 
امداد توانستم تحقیقات جدیدي را در حوزه هوشمند سازي آغاز کنم. 

وي خاطرنشان می کند: در ابتدا فعالیت هایم را با محصول حس گر نشت گاز آغاز کردم و بعد از گذشت یک سال و طی مراحل مختلف کارم را به سمت
هوشمند سازي منازل سوق دادم.بعد از آغاز کار و طی مشکلات بسیار در مسیر، هم اکنون 9 جوان نخبه متخصص با حقوق مناسب در این شرکت در

 
حال کار هستند که 5 نفر از آن ها بیمه اند. 

 
وي اظهار می دارد: بازار فروش محصولات تولیدي این شرکت دانش بنیان شهرهاي بزرگی همچون تهران، شیراز، مشهد، اصفهان و تمام کشور است. 

این جوان کارآفرین که هم اکنون داراي یک ثبت اختراع محصول (IOT) است می گوید: طرح دانش بنیان تولید کامپیوتر مرکزي خودرو نیز توسط تیم

 
تحقیقاتی شرکت در دست تحقیق و بررسی قرار دارد که براي به ثمر نشستن این ایده نیز بیش از 4 میلیارد تومان بودجه نیاز است. 

وي سرمایه در گردش طرحش را یک میلیارد تومان عنوان می کند و می گوید: مهارت هوشمند سازي ساختمان، رشته اي نو و پرکاربرد در صنعت

 
ساختمان است به همین دلیل جذب نیروي کار براي این طرح بسیار دشوار و حساس است. 

محمدي به مزایاي ایجاد طرح هوشمند سازي منازل اشاره می کند و ادامه می دهد: اجراي سیستم مدیریت ساختمان توسط تجهیزات هوشمند امکانات



مختلفی درزمینه ذخیره سازي انرژي، کنترل تجهیزات روشنایی، کنترل تجهیزات سرمایش و گرمایش، اجراي دستگاه هاي امنیتی، سهولت در مدیریت
تجهیزات مدرن و پیشگیري از بروز بحران و خسارت به وجود خواهد آورد.



معاون کارآفرینی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی

راه اندازي اورژانس کسب و کار در دستور کار قرار دارد

منبع: خبرگزاري صنایعشماره خبر:  137  |  تاریخ: 1399/10/09

معاون کارآفرینی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از برنامه ریزي براي راه اندازي اورژانس کسب و کار خبر داد.

 
معاون کارآفرینی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی: 

 
راه اندازي اورژانس کسب و کار در دستور کار قرار دارد 

 
معاون کارآفرینی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از برنامه ریزي براي راه اندازي اورژانس کسب و کار خبر داد. 

 
معاون کارآفرینی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از برنامه ریزي براي راه اندازي اورژانس کسب و کار خبر داد. 

 
  

 
راه اندازي اورژانس کسب و کار 

 
  

به گزارش خبرگزاري صنایع، عیسی منصوري در نشست گفت و شنود حقوق شهروندیدر خصوص اقدامات این معاونت در حوزه زنان سرپرست خانوار و

 
اشتغال پرداخت و اظهار کرد: 

 
راه اندازي اورژانس کسب و کار در دستور کار قرار دارد و در حال نهایی شدن است. 

 
از این اورژانس در دوره هاي اضطرار اقتصادي و طبیعی می توان استفاده کرد که توجه خاصی را به واحدهاي کسب و کار دارد. 

 
در دوران کرونا 20 هزار میلیارد تومان براي واحدهاي کسب و کار و کارفرمایانی که به نوعی بتوانند از کارگران حمایت کنند اختصاص دادیم . 

معاون کارآفرینی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ضمن تشریح فعالیت هاي این وزارتخانه با محوریت حقوق شهروندي در حوزه هاي رفاهی، معیشتی،
زنان سرپرست خانوار، کودکان، سالمندان و روستائیان اعلام کرد که یک بسته سیاستی نیز در مورد به کارگیري اتباع خارجی وجود دارد که در یک

 
رشته فعالیت هاي خاصی بتوانند کار کنند و تاکید بر حمایت از نیروي کار ایرانی است. 

 
منشور حقوق شهروندي 

 
وي در مورد منشور حقوق شهروندي نیز، گفت: 

در این مورد دو نکته ویژه داریم و آن بحث مالکیت و حقوقی براي نیروي کار شهروندان در حوزه کار و اشتغال است که براي اولین بار نه از منظر بنگاه

 
کسب و کار بلکه از منظر حقی که خود انسان دارد، به آن پرداخته ایم و انسان محوري در آن به عنوان مسئله دیده شده است. 

 
معاون کارآفرینی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در پایان، تصریح کرد: 



 
در همه استان ها شاغلان و بیکاران زن سرپرست خانوار را به صورت تفکیک شده داریم. 

همچنین با هماهنگی معاونت زنان براي همه زنان سرپرست خانوار و جامانده از اشتغال و مشاغل خانگی یک برنامه فراگیر اجرا کرده ایم و به صورت

 
پایلوت این برنامه در 9 استان اجرا شد و هم اکنون در 31 استان اجراي آن ادامه دارد . 

 
همچنین شناسایی، توانمندسازي و اقتصادي شدن زنان سرپرست خانوار در حال اجرا است. 

 
ارزیابی اتصال سازماندهی شده میان دانشگاه صاحب نظران و نخبگان 

به گزارش خبرگزاري صنایع، همچنین در پایان نشست معاون حقوقی، مجلس و امور استان ها نیز اتصال سازماندهی شده میان دانشگاه صاحب نظران و

 
نخبگان را با امور اجرایی کشور با اهمیت ارزیابی کرد و گفت: 

فعالیت هاي بسیاري در این چند سال انجام گرفته که به اطلاع رسانی دقیق به مردم نیازمند است، شفافیت نیز سر لوحه فعالیت هاي این وزارتخانه قرار

 
گرفته است. 

انتهاي پیام///



دولت شرکت 2400 میلیارد تومانی را 6 میلیارد تومان فروخت

منبع: اکو فارسشماره خبر:  138  |  تاریخ: 1399/10/09

اکوفارس: نماینده مردم تهران در مجلس گفت: مالک هفت تپه یک و نیم میلیارد دلار ارز دولتی را دچار چرخش کثیف در کشور کرده است.

اکوفارس: نماینده مردم تهران در مجلس گفت: مالک هفت تپه یک و نیم میلیارد دلار ارز دولتی را دچار چرخش کثیف در کشور کرده است. به
گزارش فارس، احمد نادري نماینده مردم تهران در مجلس شوراي اسلامی در نشست علنی امروز (سه شنبه 9 دي) پارلمان در جریان سؤال از دژپسند
وزیر اقتصاد ودارایی در خصوص علت استنکاف سازمان خصوصی سازي از اجراي رأي صادره از سوي دیوان محاسبات مبنی بر خلع ید مالک شرکت
هفته تپه چیست، اظهار داشت: هفت تپه تبدیل به یک پاشنه آشیل براي نظام جمهوري اسلامی ایران شده آن هم با ناکارآمدي هایی که در دولت آقاي

 
روحانی ما مشاهده می کنیم. 

وي افزود: ماجرا از این قرار است که یک ابرمتهم ارزي حدود یک و نیم میلیارد دلار ارز می گیرد که به خارج برود و کالاي اساسی مورد نیاز مردم را

 
تأمین کند و به داخل کشور وارد کند تا مردم از آن متنعم شوند. 

نماینده مردم تهران در مجلس شوراي اسلامی در ادامه عنوان کرد: این فرد پول را در این اتاق می گیرد و در اتاق بغل آن را تبدیل به ریال می کند و
بدون اینکه دلاري از این پول را خارج از کشور کند و بدون اینکه کالایی وارد کشور شود و این پول یک و نیم میلیارد دلار شروع به چرخش کثیف در
کشور می کند و نهایتا تبدیل به یک منبع براي یک سري کارهاي غیرقانونی می شود. گزارشات آن هم موجود است و در حال رسیدگی در دادگاه است

 
و مراجع امنیتی هم این را تصدیق می کنند. 

وي تصریح کرد: با بخش اندکی از این پول یعنی حدود 6 میلیارد تومان هفت تپه را خریداري می کند یعنی منشأ خرید هفت تپه همان ارزي است که
از دولت گرفته است. زمانی که هفت تپه خریداري می شود مالک آن شروع به یکسري کارها می کند که در امنیت استان و زندگی و معیشت کارکنان

 
اختلال ایجاد می کند و باعث می شود که رسانه هاي بیگانه شروع به بمباران خبري در راستاي اهداف نظام سلطه کنند. 

نادري در ادامه سؤال خود از وزیر امور اقتصادي و دارایی اظهار داشت: هفت تپه حدود 30 هزار هکتار زمین دارد، این مساحت چیزي غیر از کارخانجات،

 
ماشین آلات و ادوات است که توسط دولت آقاي روحانی به این ابر متهم ارزي (مالک شرکت هفت تپه) واگذار شده است. 

وي افزود: این فرد البته یک شریک هم دارد که هر دو متولد 67 و 68 هستند، البته یک شریک هم دارد که در حال حاضر در زندان به سر می برد که

 
این فرد در سال 88 مطابق گزارشی که در منابع امنیتی وجود داشت، رابط مالی با جریان نفاق در خارج از کشور بوده است. 

 
دولت محکم پشت ابرمتهم به فساد ایستاد 

نادري بر همین اساس اضافه کرد: سه دستگاه نظارتی سازمان بازرسی کل کشور، دیوان محاسبات و سازمان خصوصی سازي گزارش دادند که این فرد
اهلیت و صلاحیت ندارد و باید این خصوصی سازي لغو شود. این نامه صالحی رئیس معزول سازمان خصوصی سازي توسط آقاي دژپسند است که به
آقاي جهانگیري معاون اول رئیس جمهور نوشته که ایشان اهلیت ندارد و قرارداد باید فسخ شود، اما گویی براي دولت این بحث ناموسی شده و محکم

 
پشت این ابرمتهم به فساد ایستاده است و کارگران را اذیت می کند. 

این نماینده مجلس یازدهم در بخش دوم از سخنانش خاطرنشان کرد: از مجمع نمایندگان استان خوزستان و نمایندگان فهیم خوزستان تشکر می کنم

 
که همه آنها پاي این کار بودند و پاي موضوع خلع ید مالک هفت تپه ایستاده اند. 

وي ادامه داد: مطابق بررسی هاي ما در مجلس و ارزیابی هاي دیوان محاسبات و سازمان بازرسی و سازمان خصوصی سازي سه تخلف عمده در این بین

 
اتفاق افتاده است. 



نادري نحوه واگذاري شرکت هفت تپه، عدم اهلیت و صلاحیت مالک هفت تپه و همچنین عدم نظارت بر شیوه اداره شرکت هفت تپه پس از واگذاري را

 
از جمله تخلفات محرزي خواند که توسط دستگاه هاي مذکور تخلف شناخته شده است. 

 
شرکت 2400 میلیارد تومانی را 6 میلیارد تومان فروختند 

نماینده مردم تهران در مجلس شوراي اسلامی اظهار داشت: شرکتی با آن عظمت را واگذار کرده اند، ارزش واقعی آن 2400 میلیارد تومان بوده که
همان موقع یعنی سال94، 290 میلیارد تومان قیمت گذاري کرده اند و آقایان دولتی مجدد آنها 25 درصد تخفیف دادند و نهایتا 210 میلیارد تومان به

 
ایشان دادند که نهایتا 6 میلیارد تومان بیشتر پرداختی نداشته است. 

وي ادامه داد: در باره عدم اهلیت مالک شرکت هفت تپه همین بس که به قدري ناکارآمد و ناتوان بوده و نتوانسته این شرکت را اداره کند که میزان
تولید شکر که آن موقع 60 هزار تن شکر سفید بوده اکنون به زیر 20 هزار تن شکر زرد رسیده است که این شکر تازه باید تبدیل به شکر سفید شود که

 
این نشان از عدم اهلیت دارد. 

نادري همچنین یادآور شد: مالک شرکت هفت تپه نه اهلیت امنیتی دارد و نه اهلیت مدیریتی دارد. داشتن پول آن هم پولی با منشأ مشخص کثیف که

 
ملاك قابل اتکایی نیست. 

 
آقاي دژپسند! صلاحیت وزارت ندارید 

وي درباره عدم نظارت بر شیوه اداره شرکت هفت تپه نیز عنوان کرد: آقاي دژپسند خیلی عجیب است. بنده شک کردم. یا شما قانون را نمی دانید یا
اینجا گونه اي دیگر آن را بیان می کنید که در هر صورت شما صلاحیت وزارت اقتصاد را ندارید. شما می دانید در قانون خصوصی سازي آمده است و
وزارت اقتصاد باید بر این روند نظارت کند و تولید نباید متوقف شود و کارگران نباید اخراج شود و روند نباید متوقف شود. این چه حرفی است که شما

 
می زنید؟ و می گویید قوه قضائیه باید بررسی کند. شما طبق قانون موظف هستید. 

وي اضافه کرد: بر اساس اظهارات منابع امنیتی استان در کشور و بر اساس مستندات موجود در این مدت این فرد متهم به فساد تقریبا هر سه چهار ماه

 
که حقوق به کارگران داده، هر سه چهار ماه کارگران اعتراض کرده اند و تقریبا هیچ حقوقی در این چند سال بدون اعتراض پرداخت نشده است. 

نادري همچنین خاطرنشان کرد: اشتغال را کاهش دادند و کارگران را تهدید می کنند و نکته جالب این است که همه اینها با پشتیبانی استاندار
خوزستان صورت می گیرد. استاندار خوزستان که رئیس شوراي تأمین استان هم هست، با امنیتی کردن فضا و جو هفت تپه و استان همیشه از این
مالک فاقد اهلیت هفت تپه دفاع کرده، البته رابطه مالی همسر استاندار خوزستان با این متهم و ابر متهم در دادسرا رسیدگی شده و پرونده هنوز مفتوح

 
است. 

وي ادامه داد: آقایان دولتی! آقاي دژپسند و آقاي استاندار خوزستان! کارگر، حقوق ساده خود را می خواهد، چرا از متعرضان و ظالمان حقوق کارگران
دفاع می کنید. در این 7 سالی که دولت نئو لیبرال شما بر سر کار بوده، دولت به اصطلاح تدبیر و امید با این رویکرد غلط این قدر خون دل به دل

 
کارگران کردند. چرا اینقدر به کارگران ظلم می کنید. همه اینها به کنار جواب خدا را چه می دهدي. 

نادري بیان کرد: تابستان امسال که ورد کردیم چند نوبت و چند ماه به وزیر اقتصاد وقت دادیم تا این موضوع را حل کند. در شوراي داور نشستند و
گفتند تا آخر امسال این موضوع را حل می کنند و حتی گفتند تا آخر امسال به این مالک وقت میدهیم که با پیگیري ما رئیس سازمان خصوصی سازي
نامه اي به شوراي داوري زد و به صراحت اعلام که این مالک فاقد اهلیت است و باید واگذاري لغو شود. آقاي دژپسند چه کار کردید. دو روز بعدت از آن

 
شما همین رفیق37 ساله خود را برکنار کردید؛ چراکه جرم او این بود که به شوراي داوري نامه زده بود که باید این واگذاري لغو شود. 

وي بیان کرد: آقاي دژپسند به ما بگویید چه دستی در دولت است که از این متهم به فساد کلا ن حمایت می کند. این را براي ما بازگو کنید. چه کسانی
مدافع سینه چاك آقاي اسدبیگی در دولت هستند و چرا آقاي جهانگیري و آقاي آشنا شروع کردند علیه بنده، سید نظام الدین موسوي و علی خضریان و

دیگران لجن پراکنی کردند و به ما توهین کردند. چه دست هایی در دولت است که از این متهم حمایت می کند. این را براي ما بازگو کند. 



وي در بخش پایانی سخنانش گفت: ما مخالف خصوصی سازي نیستیم، آقاي دژپسند یک تصویري را در مجلس ترسیم کرد که گویی یک مشت
کمونیست ریختند که خصوصی سازي را با خاك یکسان کنند و اینها آدم هایی هستند که با خصوصی سازي و سیاست هاي اصل 44 قانون اساسی

 
مشکل دارند. نه آقا جان! ما مشکل نداریم، آقاي دژپسند هدف از خصوصی سازي چیست؟ 

وي افزود: هدف از خصوصی سازي در درجه اول این است که تولید بالا برود، حال تولید بالا رفته است. در هفت تپه این اتفاق افتاده است. من تعجب
می کنم از این نحوه حرف زدن شما. به ما انگ نزنید ما با فساد مخالفیم. ملت بزرگ و نمایندگان شریف ما با خصوصی سازي موافقیم در صورتی که
خصوصی سازي بر روال خود پیش برود و مطابق اصل و سیاست هاي 44 باشد. چه کسی گفته که ما با خصوصی سازي مخالفیم. ما با فساد و رانت
مخالفیم که به یک جوان فاقد اهلیت و فاقد کارآمدي یک ابر شرکت را واگذار می کنید و این گونه همه را به خاك سیاه می کشاند و تبدیل به یک

 
مسأله امنیتی می شود. رسانه هاي معاند را ببینید، چقدر در این سال ها علیه نظام جمهوري اسلامی ایران لجن پراکنی کردند. ما با اینها مخالفیم. 

وي ادامه داد: شما هفت تپه را با دشت مغان مقایسه کنید. در دشت مغان نه اعتراض کارگري بود نه کاهش تولید و نه مشکل عدم اهلیت وجود داشت،
افقط تخلف در واگذاري وجود داشت که هیأت واگذاري آن را لغو کرد و مورد رسیدگی تام و تمام قرار گرفت. چطور شرکت هفته تپه اي که یک ابرمتهم
ارزي با اتهامات فساد و با یک شریکی که در سال 88 طبق اعلام منابع امنیتی با سازمان مجاهدین خلق و منافقین ارتباط داشته از این فرد دفاع می

 
کندي و یک شرکت را به او وگذار کردید و حاضر هم نیستید کوتاه بیایید. 

وي بیان کرد: آقاي دژپسند اگر این شرکت براي شما بود هم این گونه رفتار می کردیم. این بیت المال است. این فرد (مالک هفت تپه) معروف به
سلطان رشوه است و هیچ حد و مرزي ندارد. از روزي که ما وارد مجلس شدیم چندین پیشنهاد به ما داده است که چه می خواهید، چقدر می خواهید و
آن هم کجا و چگونه آن را تأمین می کنید. شما از این فرصت رشوه دارید حمایت می کنید. ظلم زیادي که این فرد به خانواده کارگران کرده است را
چگونه جبران می کنید. تولید ملی را که متوقف شده است را چگونه جبران می کنید. سرمایه اجتماعی نظام جمهوري اسلامی که رفته چگونه بازمی
گردانید. 7 بانک در پرونده این آدم، متهم هستند و به طریق اولی بانک مرکزي هم متهم است کیف پر از سکه اي که این فرد به مدیرعامل بانک مرکزي
داد، در دادگاه اثبات شده است. منشأ این پول 12 هزار سکه در کوران ارزي و در بحران سکه از همین پولی که واگذار کردید خریداري کرده و این

 
اخلال در نظام بانکی کشور است. آقاي دژپسند اینها را پاسخ دهید. 

وي بیان کرد: آقایان دولتی و مسئولانی که از یک ابرمتهم به فساد دفاع می کنیم از آه زن و بچه کارگران بترسید. این ظلم را متوقف کنید. البته مجلس
هم که عصاره فضایل ملت است به شما اجازه نمی دهد. از تیر آه مظلوم ظالم امان نیابد؛ پیش از نشانه خیزد از دل فغان کمان را.



«ارسال لایحه اصلاحی بودجه» در دستور کار دولت نیست

منبع: پاناشماره خبر:  139  |  تاریخ: 1399/10/09

منقدان و مخالفان تلاش می کنند، نقاط قوت دولت در بودجه را به عنوان نقطه ضعف ارائه کنند/ برخی افراد و جریانات تصور می کنند چنانچه
دولت بتواند گشایش هاي وعده داده شده را محقق کند دیدگاه هاي سیاسی آنان ناکام تلقی می شود

تهران (پانا) - سخنگوي دولت با بیان اینکه شنبه آینده اولین
سالگرد ترور غیرانسانی و وحشیانه و شهادت قهرمانانه سردار حاج
قاسم سلیمانی است، تاکید کرد اطمینان داریم که دنیا بدون قاتل

 
سلیمانی، جاي امن تري براي همه ملت هاي جهان است. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت، علی ربیعی در نشست خبري
هفتگی خود که در راستاي رعایت پروتکل هاي بهداشتی، به صورت
ویدئوکنفرانس برگزار شد، گفت: در هفته گذشته موضوعات

اقتصادي اعم از چگونگی تولیدات کشاورزي و صنعتی مانند خودرو، کنترل قیمت ها و نیز مسائل معیشتی و سیاست خارجی در جلسات مختلف مورد
بحث و تصمیمات لازم اتخاذ شد. یکی از مهمترین مصوبات آیین نامه اجرایی قانون اقدام راهبردي براي لغو تحریم ها و صیانت از منافع ملت ایران بود

 
که در 11 ماده به تصویب هیات دولت رسید. 

وي ادامه داد: با توجه به عنوان قانون که براي رفع تحریم ها است و نظر نمایندگان محترم نیز معطوفبه رفع تحریم ها بوده است، دولت هم در اجراي

 
این قانون، حساسیت هاي زمانی، منافع ملی ایران و چگونگی و اجراي اثربخش براي رفع تحریم را با نگاهی به آینده کشور مدنظر قرار داد. 

ربیعی گفت: دولت با واگذاري 43 هزار و 500 میلیارد تومان سهام به سه بانک موافقت کرد که 14 هزار و 500 میلیارد تومان از آن براي یارانه کمک
معیشتی ناشی از کرونا و 29 هزار میلیارد تومان هم بابت پرداخت دیون به بانک ها می باشد. دیروز روز صنعت پتروشیمی بود. صنعت پتروشیمی نمادي
از خلاقیت نیروهاي تلاشگر داخلی، دوراندیشی و تدبیر در دولت و تلاش هاي دولتمردان براي رفع اثر تحریم، رشد و توسعه کشور در سخت ترین
شرایط است، در این دوران گسترش صنعت پتروشیمی یکی از دستاوردهاي مقابله با خام فروشی نفت است و امروز بخشی از منابع ارزي کشور هم
متکی بر صادرات پتروشیمی و صنایع پایین دستی نفت است. دولت یازدهم با هدف تداوم روند توسعه صنعت پتروشیمی همچون نخستین جهش صنعت
پتروشیمی که در طول سال هاي 75 تا 85 صورت گرفت، توسعه این صنعت ارزش آفرین را در قالب جهش دوم صنعت پتروشیمی با اولویت تکمیل

 
طرح هاي نیمه کاره در دستور کار قرار داد. 

سخنگوي دولت گفت: با تحقق جهش دوم صنعت پتروشیمی تا پایان سال 1400، تعداد مجتمع هاي پتروشیمی به 83 مجتمع و ظرفیت تولید صنعت
به سالانه 100 میلیون تن، دقیقاً طبق اهداف برنامه ششم توسعه می رسد و درآمد این صنعت نیز تا پایان 1400 به 25 میلیارد دلار خواهد رسید. در
سال 92، 46 مجتمع پتروشیمی با ظرفیت تولید سالانه 56 میلیون تن فعال بود که هم اکنون تعداد مجتمع ها به 64 مجتمع با ظرفیت تولید سالانه
77 میلیون تن رسیده است. بهره برداري از 17 طرح پتروشیمی براي سال 99 به عنوان سال طلایی صنعت پتروشیمی برنامه ریزي شده است به طوري
که ظرفیت صنعت پتروشیمی در پایان امسال به بیش از 90 میلیون تن در سال خواهد رسید. تاکنون 9 طرح به بهره برداري رسیده است. برنامه ریزي
براي تدوام توسعه صنعت پتروشیمی در سال هاي آتی نیز انجام شده است به طوري که با تحقق جهش سوم صنعت پتروشیمی تا پایان سال

 
1404ظرفیت صنعت پتروشیمی کشور به بیش از 133 میلیون تن با درآمد 37 میلیارد دلاري خواهد رسید. 

 
تمام تلاش خود را براي اجراي سند تحول قضایی به کار خواهیم بست 



سخنگوي دولت در این نشست خبري افزود: سند تحول قضایی اوایل این هفته توسط رییس محترم قوه قضاییه ابلاغ شد. این سند حاوي نکات مهمی
است از جمله این سند مواجه فعال ایجابی در حکمرانی قضایی را مورد تاکید قرار داده است. سند تحول قضایی به آزادي هاي مشروع توجه نموده و
شفافیت و همچنین پاسخگویی را در محور کار قرار داده است. این سند همچنین رویکردي پیشرو در مساله حقوق شهروندي و همچنین جلب مشارکت
نهادهاي مردمی براي صیانت از حقوق عامه، پیشگیري از فساد، میانجی گیري و حمایت از بزه دیدگان و باز اجتماعی شدن را مورد توجه قرار داده است.
از این سند استقبال می نماییم و تمام مساعی خود را براي اجرایی کردن آن به کار خواهیم بست. این سند در کنار سند حقوق شهروندي، می تواند

 
رعایت حقوق عامه را به ارمغان بیاورد و تلاش دو قوه اجراي آن را متضمن خواهد بود. 

ربیعی گفت: شنبه آینده اولین سالگرد ترور غیرانسانی و وحشیانه و شهادت قهرمانانه سردار حاج قاسم سلیمانی است. درد فقدان این مرد آسمانی هنوز
مانند لحظه نخست شنیدن این خبر هولناك، آزار دهنده و طاقت فرساست. قاتلان سلیمانی، نه تنها قهرمان ملت ما را از ما نگرفتند بلکه او را به قهرمان
ابدي ایران و همه ملت هاي آزاده جهان تبدیل کردند. سلیمانی امروز نماد تزلزل ناپذیري در ایمان، حریت در اعتقاد، شجاعت در میدان، اعتدال و انصاف
در سیاست و ثبات قدم در مبارزه با تروریسم و افراط گرایی است و نامش تا همیشه در این عرصه ها خواهد درخشید. قاتلان سردار سلیمانی به بهانه
ضربه زدن به سیاست ایران در دفاع از صلح عادلانه در سراسر منطقه دست به این جنایت زدند اما با گذشت همین یکسال کوتاه هم باید فهمیده باشند
که نه تنها محروم کردن ملت هاي مظلوم منطقه از شهامت و درایت سلیمانی در نبرد با داعش و دیگر اشکال تروریسم، تاثیري بر اراده ملت هاي ما در
این مسیر طولانی نداشته بلکه ثابت کرد که با وجود چنین اشرار بی رحم و سنگدلی، تداوم راه مقاومت و ایستادگی در برابر زورگویی و اشغال گري
اجتناب ناپذیر است. البته ما از اینکه قاتل سلیمانی بزودي از صحنه سیاست آمریکا کنار خواهد رفت خوشحالیم و اطمینان داریم که دنیا بدون قاتل
سلیمانی، جاي امن تري براي همه ملت هاي جهان است. یکبار دیگر شهادت این سردار بزرگ را به همه خانواده آن عزیز بزرگوار، مقام معظم رهبري و

 
مردم ایران تسلیت عرض می کنم. 

وي با بیان اینکه در ایام سوگواري حضرت فاطمه زهرا(س) قرار داریم، گفت: مقام والاي دختر پیامبر اعظم غیرقابل توصیف است. فاطمه زهرا(س) یک
همسر، همراهی فداکار، مادري مربی و کنش گري اثرگذار در عرصه سیاسی و اجتماعی دوران خویش بود و با بصیرتی مثال زدنی تأثیرگذاري ماندگاري
در زمانه خویش تا به امروز گذاشته است. ما باید معنا و مفهوم زندگی حضرت زهرا(س) را بفهمیم و بدانیم زندگی آن بزرگوار مایه سعادت و حیات طیبه
است و امیدوارم جامعه امروز ایران بیش از هر زمانی به شیوه و زندگی آن بزرگوار تاسی بجوید. همچنین سال جدید میلادي را به همه مسیحیان جهان
و بخصوص به هموطنان آشوري و ارمنی خود تبریک می گویم. سال جدید میلادي فرصتی است براي تامل درباره پیام محبت، صلح، مدارا و ارزش هاي
انسانی که عیسی مسیح پیام آور الهی آن بوده. ارزش هاي جهانشمول بشري حضرت مسیح، معیار روشنی به دست می دهد تا به کمک این تناقض
عمیق اقدامات جنگ افروزان آمریکایی در جنگ اقتصادي امریکا بر علیه معیشت سلامت و اقتصاد و ایرانیان را در معرض داوري افکار عمومی جهانی و
بخصوص افکار عمومی جهان غرب قرار بگیرد. تحریم هاي ضد ایرانی بخصوص در مرحله کنونی که از مرحله تحریم هاي چهل ساله اخیر عبور کرده و به

 
یک جنگ تمام عیار اقتصادي ارتقا یافته با روح صلح مدار تعالیم معنوي و اخلاقی مسیح ناهمخوان است. 

 
در حال حاضر 108 شهر نارنجی و 140 شهر در وضعیت زرد داریم 

سخنگوي دولت با بیان اینکه در مورد بحث کرونا خوشبختانه امروز هیچ شهر قرمزي نداریم، گفت: با این وجود در حال حاضر 108 شهر نارنجی و 140
شهر در وضعیت زرد داریم. تاکنون ویروس جهش یافته انگلیسی در ایران مشاهده نشده ولی وزارت بهداشت و درمان با هماهنگی سایر دستگاهها به
ویژه وزارت راه و شهرسازي مراقبت لازم را براي پیشگیري دنبال می کند. ابتلاها به یک چهارم و تعداد مرگ و میر در هر هفته به یک سوم کاهش یافته
است. و 7500 مورد مرگ و میر کم شده است. البته این وضعیت کاملا شکننده می باشد. ما کماکان نیازمند رعایت پروتکل ها بهداشتی هستیم. مقداري
تعلل و کوتاه آمدن ها ما را دوباره به وضعیت نگران کننده اي پیش خواهد برد. نباید بعد از فروکش کردن موج بیماري دچار عادي انگاري و خوشبینی و

 
در نهایت غفلت از ویروس بشویم. 

 
وضعیت شکننده است، مراقبت کنیم 

وي ادامه داد: این ویروس در کل دنیا در حال تغییر است و البته می تواند بدتر یا بهتر شود. هنوز هم تجمعات عامل اصلی ابتلا به ویروس کرونا است و
هر تجمعی امکان بالقوه انتشار ویروس را دارد. در فصل سرما قرار داریم و مراقبت ها و رعایت پروتکل ها و عدم تجمعات به ما در قطع زنجیره انتشار
ویروس کمک می کند. مصوبات ستاد کرونا علمی و براساس نظرات کارشناسان و تجربیات سایر کشورهاست و هرگاه مردم این مصوبات را به طور جدي
اجرا کرده اند توفیقات بسیار خوبی داشته ایم. دستورالعمل هاي وضع شده پویا بوده و تا پایان کرونا این قواعد حکمفرما هستند و این مردم هستند که
می توانند با رعایت درست پروتکل هاي بهداشتی شهرهاي خود را به سمت زردشدن پیش ببرند تا براساس دستورالعمل ها گشایش هاي بیشتري براي



 
آنها اتفاق بیفتد. 

 
نظامی شدن منطقه خلیج فارس را به سود هیچ کشوري در منطقه و جهان نمی دانیم 

امروز صبح در ستاد اقتصادي دولت براي اصلاح بودجه براساس نامه مقام معظم رهبري در نحوه و مقررات برداشت از صندوق توسعه ملی براي 93 هزار
میلیارد تومان ناترازي، مقرر شد 53 هزار میلیارد تومان به فروش اوراق اضافه و 40 هزار میلیارد تومان هم در بودجه صرفه جویی شود و رییس جمهور

 
طی نامه اي این موضوع را به مجلس اعلام خواهد کرد 

سخنگوي دولت در پاسخ به سوالی درخصوص احتمال تاسیس پایگاه نظامی مشترك روسیه و چین با ایران در خلیج فارس یا دریاي عمان گفت:
مناسبات دوستانه ما با دو کشور روسیه و چین در اوج خود به پیش می رود هرچند که ما محدودیتی براي تعمیق این روابط در تمام جنبه هاي سیاسی
و اقتصادي نداریم همانطور که ما بارها و از جمله در ارائه طرح صلح هرمز اعلام کرده ایم، امنیت در منطقه خلیج فارس باید توسط کشورهاي ساحلی
این منطقه تامین شود. این تنها راهی است که می توان به امنیت عادلانه براي همه کشورها و تضمین صلح و ثبات بلندمدت رسید. ما نظامی شدن
منطقه خلیج فارس را به سود هیچ کشوري در منطقه و جهان نمی دانیم و امیدواریم که سرانجام آمریکا هم با کنار گذاشتن سیاست مداخله و تفرقه
افکنی میان کشورهاي منطقه، دست از ماجراجویی فرا مرزي خود بردارد. ایران و روسیه در حوزه هاي مختلفی از جمله دفاعی همکاري هاي خوبی
دارند. این همکاري ها علاوه بر سطح دوجانبه در سطوح منطقه اي نیز در جریان است. مواضع همسوي دو کشور در خصوص مبارزه با ترویسم و افراط

 
گرائی زمینه مشترکی را براي همکاري هاي منطقه اي از جمله در سوریه فراهم کرده است. 

ربیعی در پاسخ به سوال دیگري درخصوص آخرین تصمیمات مجلس و دولت درباره بودجه گفت: جلسه مشترك بین دولت و مجلس برگزار شد. بخشی
از جلسه دیروز عصر سران محترم قوا در خصوص بودجه بوده است. در واقع اصلاحات مورد بحث در جلسات مشترك دولت و مجلس، عمدتا حول
دستورات مقام معظم رهبري مبتنی بر واریز سهم 38 درصدي صندوق توسعه ملی به ازاي فروش بیش از یک میلیون بشکه نفت در روز، ( معادل 40
هزار میلیارد تومان) و عدم برداشت از صندوق توسعه ملی براي مصارف تبصره 4 ( که تقریبا معادل 52 هزار میلیارد تومان) و همچنین بازپرداخت کامل
اقساط صندوق توسعه ملی که در سال 1400 سررسید می شود ( 500 میلیون یورو ، معادل 300 میلیارد تومان) مورد بررسی قرار گرفت. در نتیجه، 93
(نود و سه هزار) میلیارد تومان ناترازي در بودجه خواهیم داشت. امروز صبح در ستاد اقتصادي دولت براي اصلاح بودجه براساس نامه مقام معظم رهبري
در نحوه و مقررات برداشت از صندوق توسعه ملی براي 93 هزار میلیارد تومان ناترازي، مقرر شد 53 هزار میلیارد تومان به فروش اوراق اضافه و 40 هزار
میلیارد تومان هم در بودجه صرفه جویی شود و رییس جمهور طی نامه اي این موضوع را به مجلس اعلام خواهد کرد. بنابراین سقف بودجه حدود 13
هزار میلیارد تومان افزایش خواهد یافت. در تعامل با کمیسیون تلفیق هم، تشخیص دولت آن بود که تغییرات در حدي که به شاکله بودجه لطمه نزند،
قابل اعِمال است و رئیس جمهور نیز به سازمان برنامه و بودجه این اختیار را داده است که با شرط حفظ شاکله و کلیت بودجه، بتواند در این خصوص

 
تصمیم بگیرد. لذا موضوع ارسال لایحه اصلاحی بودجه در دستور کار دولت نیست. 

سخنگوي دولت درباره تغییرات بودجه و اینکه آیا این میزان از تغییرات کارشناسی است گفت: من قضاوتی در مورد اینکه این اظهارات به چه میزان
کارشناسی یا سیاسی است ندارم و نمی خواهم هم داشته باشم قطعا عده اي دلسوزانه بنابر نظر کارشناسی اظهارات خود را بیان می کنند. به هر حال ما
به نظرات همه احترام قائلیم و ارائه پاسخ و مفاهمه را براي همگان لازم می دانیم. دولت همواره به دنبال تعامل و همفکري با سایر ارکان و قواي کشور
است. اما به نظر می رسد که منقدان و مخالفان تلاش می کنند، نقاط قوت دولت در بودجه را به عنوان نقطه ضعف ارائه کنند. بودجه 1400 واقع بینانه
و دقیق تدوین شده است. واقعیت امروز و تصویري قابل دسترس از فردا برخلاف برخی اظهارنظرهایی که در خصوص پیش بینی میزان فروش نفت در
بودجه 1400مطرح می شود، اولاً این حق ایران است که با توجه به جایگاهی که در اوپک دارد، حداقل 2.300 میلیون بشکه نفت به فروش برساند.
طبیعی است که این حق می بایست در بودجه منعکس شود و دولت به عنوان حافظ منافع ملی باید زمینه تحقق آنرا فراهم کند. ما از جنگ اقتصادي
سرافراز بیرون آمدیم و اولین دستاورد ما از پایان این نبرد، این است که سهم خود را از بازار جهانی نفت بگیریم. برخی از منتقدان دولت به توانایی
استخراج و فروش میزان نفت پیش بینی شده تردید دارند. ما همین حالا هم می توانیم 2.300 میلیون بشکه را تولید کنیم. ما به توانایی وزارت نفت و
وزیر مطمئنیم. بودجه جاري ما هم در سال 1400 به هیچ عنوان متکی به افزایش فروش نفت نیست و آنچه که از طریق فروش بیشتر نفت به دست
بیاید، صرف بنیه دفاعی و عمرانی و حمایت معیشتی خواهد شد. اما نباید در مورد رابطه نفت و بودجه دچار اشتباه شویم. اساسا براساس یک نظر براي

 
کم کردن رابطه بودجه و نفت معتقدند ما اساسا نباید نفت را بیش از مصرف مان تولید و استخراج کنیم، این دیدگاه نادرستی است. 

وي گفت: اعتقاد ما این است که فقط امروز کشور و تداوم وضع موجود را می بیند. در حالیکه ما باید نفت را یار رشد و توسعه کشور کنیم و آنچنان
اقتصادي را بسازیم که نقش نفت در آن ناچیز شود. ما باید رابطه نفت و بودجه جاري را قطع کنیم و همه تلاش ما بر این باشد که بودجه جاري از محل
پویایی اقتصاد به دست بیاید نه نفت. اصلاح ساختار بودجه هم یعنی ما درآمدهاي نفت و فرآورده ها و مشتقات آن را براي افزایش قدرت ملی، ایجاد نیاز



جهان به تولیدات صنعتی و مشتقات نفتی ایران و بر افزایش امنیت ملی و نیز سرمایه گذاري براي رشد و توسعه کشور جهت نسل هاي آینده و کمک به
معیشتی مردم براي گذر از شرایط سخت ایجاد کنیم. نظریه دولت مبتنی بر دیدگاه دوم است. البته ما به دغدغه هاي نمایندگان محترم و منتقدان
احترام می گذاریم، اما معتقدیم که بودجه نه تنها غیر واقعی نیست، بلکه کاملا مستند تدوین شده است. امیدواریم در نهایت بهترین تصمیم در راستاي

 
منافع ملی کشور اتخاذ شود. 

 
هشدارهاي لازم را به طرف هاي ذیربط داده ایم/ دشمنان صلح و ثبات منطقه در حال مین گذاري در راه بازگشت بایدن به برجام هستند 

سخنگوي دولت در پاسخ به سوالی در خصوص اعاهاي ترامپ گفت: ما پیش از این هرگونه ماجراجویی در عراق و سایر کشورها را محکوم کرده و امروز
نیز این موضع را تکرار می کنیم. احترام به حاکمیت مستقل همسایگان به ویژه عراق و ثبات در این کشور اولویت اول ماست و هر اقدامی که مغایر با
خواست دولت و مردم عراق باشد مورد حمایت ما نیست. البته ما در برابر توهمات آمریکا که مصرف داخلی داشته و براي منحرف کردن افکار عمومی از
شکست هاي فاجعه بار دولت ترامپ در مدیریت بحران کرونا، اقتصاد آسیب دیده و یک انتخابات شکست خورده طراحی شده، مسئول نیستیم. در عین
حال، می دانیم که دشمنان صلح و ثبات منطقه که به همین دلیل، سالها رداي مخالفت با برجام را به تن کرده اند، امروز هم از احیاي برجام و بازگشت
به مسیر دیپلماسی هراس دارند و می کوشند که تا جاي ممکن راه آینده دولت بعدي آمریکا را مین گذاري کنند. ما مسئولیت هرگونه اقدام خرابکارانه،
تحریک آمیز و عملیات پرچم دروغین در تلاش براي بازنمایی منفی نام ایران را مستقیماً متوجه این رژیم ها در منطقه و وابستگان آنها می دانیم.
آمریکایی هاي مستقر در عراق و رهبران شان واقف هستند که در عراق گروه هاي زیادي وجود دارند که در چارچوب مطالبات عراقی خود، انگیزه هاي
ملی و قومیتی قوي براي پایان اشغالگري دارند و اقدامات آنها ربطی به جمهوري اسلامی ایران ندارد. در عین حال، ما ضمن حفظ هوشیاري نسبت به
سوء استفاده برخی از بدخواهان و کاسبان تنش میان ایران و آمریکا بر آمادگی خود براي دفاع و محافظت از امنیت، منافع، جان اتباع و قلمرو حاکمیتی

 
خود تاکید داریم و هشدارهاي لازم را به طرف هاي ذیربط داده ایم. 

سخنگوي دولت در پاسخ به سوالی درخصوص اهدف کلی دولت براي بهبود وضعیت معیشتی مردم گفت: اساسا شالکه بودجه دولت بر پایه تلاش همه
جانبه براي بهبود شرایط اقتصادي کشور، افزایش سرمایه گذاري و تولید و اشتغال و در نتیجه توسعه رفاه مردم است. تلاش براي تحقق هدف دستیابی
به سهم ایران در اقتصاد جهانی نفت و حفظ سهمیه اوپک است. قطعا عواید کسب درآمدهاي ارزِي افزایش سرمایه گذاري و تولید و اشتغال و رفاه مردم
خواهد بود که در کنار افزایش درآمد ارزي و کاهش نرخ ارز و تورم و سیاستهاي انبساطی مالی دولت و جبران قدرت خرید مردم به بهبود معیشت مردم
کمک شایانی خواهد نمود. برخی افراد و جریانات تصور می کنند، چنانچه دولت بتواند گشایش هاي وعده داده شده اقتصادي و معیشتی، پایان تحریم ها
و بازگشت به بازار نفت و ... را محقق کند، دیدگاه هاي سیاسی آنان ناکام تلقی می شود. در حالی که نگاه دولت، نگاهی ملی و در راستاي منافع

 
بلندمدت مردم است. 

 
دولت وفادار به مردم است 

سخنگوي دولت در پاسخ به این سوال که برخی معتقدند لایحه بودجه 1400 تحویل زمین سوخته به دولت بعد است گفت: کلیت مجلس این دیدگاه را
ندارد که دولت بخواهد با بودجه زمین سوخته را تحویل دولت بدهد. این اتهامی ناجوانمردانه است و نه اخلاقی نه اسلامی است. دولت وفادار به مردم
است. در سه سال گذشته دولت با تمام مشکلات و سختی ها ایستاد. سختی ها در برخی دهک ها زیاد بود و به این مساله واقفیم. طرح هاي اجرایی

 
دولت براي توسعه زیرساختهاي بخش کشاورزي و حمایت از تولید از طریق ممنوعیت واردات از اقدامات مهم دولت و نشانه اهتمام به مردم بوده است. 

علی ربیعی سخنگوي دولت کرونا قاسم سلیمانی تحریم برجام بودجه مجلس یازدهم فروش نفت رهبر انقلاب



برنامه دولت در استخدام 12 هزار نفر از فرزندان ایثارگران بی سابقه است

منبع: ایرناشماره خبر:  140  |  تاریخ: 1399/10/09

بوشهر- ایرنا- رئیس سازمان بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: با توجه به اینکه بنا به دستور رئیس جمهوري تا پایان سال جاري 12 هزار نفر از
فرزندان شهدا و جانباز 70 درصد به بالا استخدام می شوند، این میزان جذب فرزندان ایثارگران در هیچ دولتی سابقه نداشته است.

بوشهر- ایرنا- رئیس سازمان بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: با
توجه به اینکه بنا به دستور رئیس جمهوري تا پایان سال جاري 12
هزار نفر از فرزندان شهدا و جانباز 70 درصد به بالا استخدام می
شوند، این میزان جذب فرزندان ایثارگران در هیچ دولتی سابقه

 
نداشته است. 

سعید اوحدي روز سه شنبه در سفر به استان بوشهر با حضور در
گلزار شهداي این شهر افزود: همچنین با توجه به برگزاري آزمون
استخدامی که بزودي برگزار می شود نیز همه دستگاه ها موظف
هستند 30 درصد از جامعه ایثارگري را استخدام کنند و اگر

 
دستگاهی تخلف کرد باید پاسخگو باشد. 

وي با اشاره به مصوبه مجلس شوراي اسلامی درباره تبدیل وضعیت استخدامی فرزندان شاهد و ایثارگر گفت: مجلس مصوبه تبدیل وضعیت استخدامی
فرزندان شاهد و ایثارگر را ارائه و شوراي نگهبان هم این مصوبه را تائید کرد اما برخی نظرهاي مشورتی از دستگاه ها منجر به ایجاد ابهام هایی شد که
پس از نشست مشورتی با رئیس سازمان امور اداري و استخدامی کشور، بخشنامه اي از سوي این سازمان صادر و 90 درصد مصوبه مجلس با این

 
بخشنامه حل شد و مشکلی در این زمینه وجود ندارد. 

معاون رئیس جمهوري ادامه داد: در باره وضعیت نیروهاي شرکتی ایثارگر نیز ابهام هایی وجود دارد که انتظار می رود برطرف شود در این ارتباط سازمان

 
بنیاد شهید و امور ایثارگران نخستین دستگاهی خواهد بود که نسبت به تبدیل وضعیت کارکنان ایثارگر خود اقدام خواهد کرد. 

وي یادآور شد: امروز دولت در بدترین و سخت ترین شرایط قرار دارد اما با تمام وجود براي خدمت از خانواده شهدا و ایثارگران از برنامه ها حمایت کرده

 
است. 

اوحدي در باره مشکل مسکن خانواده هاي ایثارگر بیان کرد: امروز تفاهم نامه تخصیص یکهزار و 500 قطعه زمین در استان بوشهر براي تامین مسکن

 
ایثارگران امضا می شود. 

وي درباره موضوع درمان جامعه هدف بنیاد شهید گفت: شمار مراکز درمانی طرف قرارداد از 2 به 9 هزار مرکز افزایش یافته و افزون براین نیز با توجه به

 
تفاهم نامه منعقد شده با وزیرتعاون، کار و رفاه اجتماعی این مراکز نیز مشمول می شوند. 

معاون رئیس جمهوري ادامه داد: با کارهاي انجام شده امروز در مدت 48 ساعت و یا حداکثر در مدت 72 ساعت هزینه هاي درمان ایثارگران باید از

 
سوي بیمه دي پرداخت شود در غیر این صورت تخلف است. 

اوحدي با بیان اینکه در زمان ورود به این سازمان یکهزار و 800 میلیارد تومان فقط به دانشگاه آزاد بدهکار بودیم گفت: امروز مشکل دانشگاه هاي مراکز

 
خصوصی و آزاد حل شده هرچند باز هم مشکلاتی است که به طور یقین با کمک استانداران و پشتیبانی دولت برطرف می شود. 



وي با اشاره به گرامیداشت سالروز شهادت سردار سپهبد قاسم سلیمانی گفت: ستادهاي مختلفی در این زمینه تشکیل شده و همانطور که در تشییع
ایشان همه مردم آمدند در سالگرد ایشان نیز همه باید باشند هرچند ممکن است به دلیل شیوع ویروس کرونا حضور آنها به صورت جمعی نباشد اما با

 
دل هاي خود حضور خواهند داشت. 

رئیس سازمان بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: همه مسئولان و جامعه مدیون ایثارو از جان گذشتگی شهدا و خانواده آنان هستند و خدمتگزاري به

 
آنان وظیفه همه ما است. 

اوحدي اضافه کرد: این وظیفه ما مسئولان است که به صحبت ها، مسائل و مشکلات جامعه ایثارگران توجه و در جریان قرار گیریم و هرکاري هم براي

 
آنان انجام دهیم بازهم مدیون هستیم. 

 
وي بیان کرد: در این 6 ماه دولت از برنامه هاي بنیاد شهید ما حمایت کرده است 

اوحدي اظهار کرد: در حوزه معیشتی خانواده شهدا و ایثارگران هر کاري کنیم در مقابل ایثار آنان باز هم کم است و این براي ما زیبنده نیست که این

 
قشر دچار مشکلاتی باشند. 

 
وي ادامه داد: این جامعه ایثارگري اینقدر عزت نفس و قدرشناس هستند که اگر یک قدم براي آنان برداریم در دعاي آنها سهیم خواهیم شد. 

حضور در منزل سه خانواده شهید دوران دفاع مقدس و دیدار و گفت وگو با آنان، انعقاد تفاهم نامه تامین مسکن و اشتغال ایثارگران و دیدار با استاندار

 
بوشهر از دیگر برنامه هاي سفر یکروزه معاون رئیس جمهوري و رئیس سازمان بنیاد شهید و امور ایثارگران به این استان است. 

 
استان بوشهر 2هزار و121 شهید، 6هزار و 578 جانباز و 434 آزاده دارد. 

 
برچسب ها 

 
- بوشهر 

 
- بنیاد شهید و امور ایثارگران جمهوري اسلامی ایران 

 
- سازمان اداري و امور استخدامی 

- شهدا



افتتاح کانون زنان بازرگان هرمزگان

منبع: موجشماره خبر:  141  |  تاریخ: 1399/10/09

مدیر تشکل ها و کمیسیون هاي اتاق بازرگانی بندرعباس، از افتتاح
دفتر کانون زنان بازرگان در 16 دي ماه با حضور ریاست اتاق و

 
مسوولان استانی خبر داد. 

به گزارش خبرگزاري موج هرمزگان، حیام حسن پور در این رابطه
اظهار داشت: اقتصاد پویا مبتنی بر ساختارهاي هدفمند و تکالیف
تعریف شده هر بخش از جامعه است و یکی از حوزه هاي مهم
اقتصادي تجارت و بازرگانی خارجی است که نقش زنان به عنوان
نیمی از جمعیت کشور در فعالیت هاي این بخش نیازمند تقویت

 
است. 

وي افزود: یکی از مولفه هاي اساسی توسعه یافتگی اقتصادي توجه برنامه محور و حمایت هاي موثر از حلقه فعال و کارآفرین زنان در امور اقتصادي است

 
چرا که این طیف از جمعیت جامعه با توانمندي هاي متعدد باید سهم تعریف شده اي در تولید داشته باشند 

حسن پور بیان داشت: در همین راستا اتاق بازرگانی بندرعباس با گام اساسی در راستاي تقویت جایگاه زنان بازرگان استان اقدامات اساسی و مهمی را در

 
این راستا انجام داده است. 

وي با بیان اینکه بیش از این کانون زنان بازرگان در استان فاقد دفتر مستقل براي انجام امورات خود بودند، بیان داشت: بسیاري از تشکل هاي فعال در
اتاق با مدیریت جدید جان تازه اي گرفتند و داراي دفاتر مستقلی شده اند و ما به زودي شاهد افتتاح کانون زنان بازرگان استان با حضور مسوولان

 
خواهیم بود. 

حسن پور ادامه داد: اتاق بازرگانی بندرعباس با اختصاص دفتر به کانون زنان بازرگان و تجهیز آن به این مهم واقف است که زنان کارآفرین و بازرگان در
کنار مسئولیت ها و مشغله هاي مدیریت خانه، پاي در عرصه رقابت هاي تولید و اقتصاد گذاشته اند چرا که لزوم و اهمیت مشارکت زنان توانمند را در
زنجیره اقتصادي کشور حس کرده و متعهدانه با پذیرش تمام سختی ها آمده اند تا به سهم خود اثرگذاري در تولید ثروت، تقویت بازوهاي تولید داخل و

 
اشتغال آفرینی داشته باشند. 

وي بیان داشت: کانون زنان بازرگان بدون شک یکی از تشکل هاي قوي و کارآمد اتاق بازرگانی بندرعباس است که با حمایت هاي اتاق در آینده اي نه

 
چندان دور شاهد دستاوردهاي شگرفی دراین حوزه خواهیم بود. 

حسن پور همچنین با قدردانی از حمایت هاي بی دریغ ریاست اتاق بازرگانی بندرعباس،بیان داشت: حمایت براي تقویت تشکل ها و کمیسیون هاي
زیرمجموعه اتاق به دغدغه نخست مسوولان اتاق به ویژه ریاست تبدیل شده است و بدون شک امروز نقش کمیسیون ها و تشکل هاي اتاق در رفع موانع

اقتصادي استان و رفع مشکلات بازرگانان کاملا ملموس است.



گفتگوي تسنیم با وزیر اقتصاد:عرضه دارا دوم تا پایان سال درصورت فراهم بودن شرایط

منبع: صبح تهرانشماره خبر:  142  |  تاریخ: 1399/10/09

وزیر اقتصاد با انتقاد از واگذاري دارایی هاي دولتی به شیوه رد دیون گفت: این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی داشته است،
یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم توسط نهادهاي تخصصی آنهاست.

به گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران به نقل از شبکه اخبار اقتصادي و دارایی ایران (شادا) به نقل از خبرگزاري تسنیم، وزیر امور اقتصادي و
دارایی فرصتی را در اختیار این خبرگزاري قرار داد تا با ایشان در ارتباط با موضوع چالش برانگیز خصوصی سازي در کشور و مسائل مرتبط به آن به
گفتگو بپردازد. در این گفتگو که در دو بخش منتشر می شود بیشتر به رویکردهاي وزارت امور اقتصادي و دارایی در این حوزه پرداخته شده و آسیب

 
شناسی خصوصی سازي در کشور مورد سوال قرار گرفته است. 

سوال: آقاي دکتر با توجه به سوابق علمی و اجرایی جنابعالی در حوزه اقتصاد ایران و کسوت استادي دانشگاه در این زمینه، سوال اولم را آغاز می کنم.
چرا تا این حد اقتصاد کشور ما دولتی است و ریشه حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور به کجا بر می گردد؟ چرا در کشور ما خصوصی سازي تا این حد

 
اهمیت دارد؟ 

دژپسند: این یک سوال کلیدي است و پاسخ به آن باید با لحاظ جنبه هاي مختلف صورت پذیرد. عملا ریشه یابی تاریخی حضور پررنگ دولت در اقتصاد
کشور سبب می شود تا به بسیاري از ابهامات پاسخ داده شود. در طی سالیان متمادي، در اقتصاد ایران به دلیل نقصان در توسعه کارآفرینی و عدم شکل
گیري طبقه کارآفرین-سرمایه¬دار به معناي واقعی، دولت نقش اصلی در سرمایه گذاري کشور داشته است. این موضوع از زمانیکه تغییرات در ساختار
اقتصادي کشورها و دنیا سرعت بیشتر گرفت، کاملا به چشم می آید. این بحث در دوره حکومت پهلوي اول آغاز و پس از آن شتاب گرفت و در دهه 40
شمسی در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی بروز عینی پیدا کرد. در طی این سال ها در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی، توان سرمایه گذاري دولت افزایش
قابل توجه یافت و حضور دولت در بنگاه هاي سرمایه بر و بزرگ مقیاس بسیار پررنگ شد. هر چند در همان دهه 40 و تحت عنوان انقلاب سفید منشور

 
مشارکت کارگران در امور مختلف ابلاغ شد اما در عمل اتفاقی رخ نداد و همچنان حضور دولت در اقتصاد با سرعت بیشتر ادامه پیدا کرد. 

این روند، در طی بیست سال انتهایی حکومت پهلوي ادامه یافت و نقش دولت در بخش هاي صنعت و خدمات به نحو قابل توجه اي افزایش یافت،

 
چنانکه سهم دولت از ارزش افزوده در اوایل دهه 40 از حدود 7 درصد ارزش افزوده به بیش از 11 درصد در اواخر دوره پهلوي افزایش یافت. 

پس از انقلاب اسلامی گسترش حضور دولت در اقتصاد در نتیجه اقتضائات دیگري پررنگ تر شد. در همان سال هاي ابتدایی، ملی شدن برخی صنایع به
این امر دامن زد. پس از آن نیز به سبب وقوع جنگ تحمیلی، اداره کشور در آن شرایط، حضور مقتدر و برجسته دولت را نیازمند بود و نقش دولت در
اقتصاد برجسته تر گردید. در نتیجه در طی سال هاي متمادي به انحاء مختلف بویژه برداشت ناصحیح و تصدي گرایانه از اصل (44) قانون اساسی نقش

 
دولت در اقتصاد کشور بویژه در سرمایه گذاري و مالکیت افزایش یافت و هم اکنون نیز ما همچنان با این موضوع رو به رو هستیم. 

 
در این فرایند تاریخی از چه زمانی ما به خصوصی سازي پرداختیم؟ 

دژپسند: در سال هاي اولیه پس از جنگ تحمیلی، و حدود سال 1369 اولین مباحث مربوط به خصوصی سازي و لزوم آن مطرح شد. خصوصی سازي در
آن سال هاي ابتدایی با مصوبات دولت انجام می پذیرفت. اما دیري نگذشت که به دلیل نبود زیرساختهاي حقوقی و قانونی لازم، چالش هاي آن نیز
هویدا شد. از اینرو در سال 1373 مجلس شوراي اسلامی ورود کرد و اولین قوانین مرتبط در این حوزه به تصویب رسید. ابلاغ این قانون سبب شد تا
خصوصی سازي در ایران وارد مرحله جدیدي شود. سه سال قبل از ابلاغ قانون برنامه سوم توسعه براي خصوصی سازي در اقتصاد کشور، سال هاي
طلایی بود. در آن سال ها یک تبصره موسوم به تبصره (35) در قانون بودجه تصویب شد که درآن اختیارات قانونی گسترده اي در اختیار دولت براي
خصوصی سازي قرار گرفت. مطابق این تبصره دولت می توانست بدون رعایت همه قوانین دائمی علی الخصوص قانون مصوب سال 1373 واگذاري ها را

 
به انجام برساند. این یک قانون بسیار طلایی بود، اما باز هم مشاهده می کنیم عملکرد چندان قابل توجه اي رخ نمی دهد. 

این روال با فراز و فرودهایی ادامه داشت، تا در برنامه سوم توسعه یک فصل از این مجموعه با در نظر گرفتن تجربیات سال هاي قبل بصورت کامل به این
موضوع اختصاص داده شد تا هم خصوصی سازي قانونمند شود و هم اجراي آن سرعت بگیرد. یکی از خروجی هاي اصلی این قانون نهادسازي و شکل



 
گیري سازمان خصوصی در اجراي ماده(15) این قانون و با تغییر اساسنامه سازمان مالی گسترش مالکیت واحدهاي تولیدي بود. 

در آن قانون روش واگذاري (که در آن زمان بیشتر به صورت مذاکره صورت می پذیرفت)، قیمت گذاري (که این دو مورد هم اکنون نیز به عنوان مهم
ترین مشکلات در خصوصی سازي مطرح می باشند.) و نهاد متولی واگذاري مهم ترین مباحثی بودند که به آنها پرداخته شد. هر چند در برنامه سوم نیز
در نتیجه فضاي نامناسب و برخوردهایی که با دست اندرکاران خصوصی سازي در کشور صورت گرفته بود، امور مربوط به خصوصی سازي با تشکیک و به

 
نوعی ترس پیگیري می شد و تا همین اواخر نیز این موضوع قابل مشاهده است. 

در برنامه چهارم توسعه بازهم با آسیب شناسی صورت گرفته، یک بخش مفصل به خصوصی سازي اختصاص یافت و در این قانون هم تلاش شد تا

 
اختیاراتی براي این امر به دولت داده شود که با مخالفت شوراي نگهبان در مغایرت با اصل 44 قانون اساسی مواجه شد. 

اما پس از آن نقطه عطفی در خصوصی سازي با ابلاغ سیاستهاي کلی اصل 44 قانون اساسی رخ داد. این سیاست ها را می توان به عنوان منشور حیاتی
براي انقلاب اقتصادي و گذار اقتصاد ایران از یک اقتصاد دولت-بازار به یک اقتصاد بازار-دولت نام برد. آنچه از این سیاست ها انتظار می رفت، تحول در

 
اقتصاد کشور بود که با تقویت بخش خصوصی، نقش دولت را در اقتصاد مقید به حوزه هاي خاص نماید. 

در اوایل سال 1384 ابلاغ این سیاست ها، یک فضاي امید بخشی در جامعه شکل گرفت به یاد دارم در اولین سالگرد ابلاغ این قانون جلسه اي با حضور
مقام معظم رهبري و مشارکت فعالین اقتصادي و مسئولین دولتی برگزار شد و رهبري در این جلسه بحث هاي جدي را مطرح کردند و بر ضرورت اجراي
آن تاکید داشتند. تا جایی که من یادم هست اینگونه برداشت شد که ایشان خودشان اجراي این سیاست ها را شخصاً پیگیري خواهند کرد و پس از آن

 
نیز در مقاطع زمانی مختلف به شدت از آن حمایت کردند. 

با تغییر دولت عزم بر خصوصی سازي به نحو چشمگیري کاهش یافت و فضا به نحوي بر علیه این رویکرد تغییر کرد. اما با ابلاغ سیاستهاي راهبردي و
بسیار مهم نظام درباره بند (ج) اصل چهل و چهار قانون اساسی در نیمه دوم سال 1385 و تکمیل شدن مفاد این منشور الزام اجراي آن بصورت ضمنی

 
و عینی مورد تاکید قرار گرفت. 

مهم ترین اتفاقی که در سال 1385 رخ داد، مصوبه اي است که با نام سهام فراگیر در اواخر دولت آقاي خاتمی طراحی و در دولت تصویب شده بود و با
اعمال اصلاحاتی با عنوان سهام عدالت به مرحله اجرا درآمد. پس از آن نیز قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) در قالب تجمیع یک لایحه و یک

 
طرح در مجلس تدوین و ابلاغ گردید. 

در طی این سال ها نیز واگذاري ها با رویکردهاي مختلف در طی سال هاي متفاوت به انجام رسید. در دوره اي واگذاري سهام در قالب رد دیون دولت

 
غالب بود و در دوره اي هم مزایده. 

مروري بر این دوره هاي تاریخی به ما نشان می دهد، علاوه بر اینکه نقش دولت در اقتصاد کشور همیشه پررنگ بوده است، هیچ دوره آرامی براي

 
خصوصی سازي در کشور وجود نداشته است یا اگر در کوتاه زمانی این امکان بوجود آمده است از این فرصت به خوبی بهره برداري نشده است. 

از زمان ابلاغ سیاست هاي اصل 44 تا کنون بیش از 15 سال گذشته است، نظر شما در این ارتباط چیست؟به صورت کلی عملکرد آنرا چگونه ارزیابی

 
می کنید؟ 

دژپسند: من از ابتداي دوره ي مسئولیت ام در وزارت اقتصاد، با شناخت از روند پرچالش اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) و بویژه خصوصی سازي در
کشور، از معاونت اقتصادي وزارتخانه خواستم ضمن مطالعه اي جامع، آسیب شناسی کامل و دقیقی از اجراي این قانون بویژه فرآیند خصوصی سازي در
کشور ارائه کند. چرا که خصوصی سازي بخش مهمی از قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل 44 است. به نظر من اگر ما باز هم فرصت را از دست می
دادیم و نمی توانستیم به صورت جامع با یک آسیب شناسی دقیق رویکردها را طراحی مجدد کنیم، آنگاه یک پانزده سال دیگر نیز می گذشت و ما بازهم

 
دستاورد قابل توجهی نداشتیم. 

بر اساس قانون، وزارت اقتصاد موظف است عملکرد قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل (44) را گزارش دهد. در سنوات گذشته رویه مرسوم این بود که
براي انجام این تکلیف قانونی، گزارشات از دستگاه هاي اجرایی مختلف اخذ، ادغام و یکپارچه و ارائه می شد. ولی در سال گذشته تلاش کردیم این



گزارش را با رویکرد جدیدي که واقعا از آن می توان به تحلیل عملکرد نام برد، به انجام برسانیم و در عمل شکل جدیدي به این گزارش دادیم. چالش ها

 
را در حوزه هاي مختلف شناسایی کردیم و متناسب با شناخت آنها، راهکارهاي مرتبط را ارائه داده ایم. 

خوشبختانه گزارش خیلی خوبی تهیه شد و خروجی این مطالعه در هیئت واگذاري به بحث گذاشته شد. مرور تجربیات چندین ساله، هیئت واگذاري را
به این جمع بندي رساند که باید در واگذاري ها سهم بیشتري براي بازار سرمایه قائل شویم و از ظرفیت این بازار به دلیل مزایاي مختلفی که ایجاد می

 
کند که مهم ترین هاي آن شفافیت و رقابتی بودن است بیشتر بهره ببریم. 

بخش هاي مهم دیگري نیز که مقدم بر خصوصی سازي هستند، مانند بهبود فضاي کسب و کار، بازار سازي، شفافیت صورت هاي مالی، نیز در حال
مطالعه، آسیب شناسی و اجرا می باشند. این یکی از خطاهاي راهبردي است اگر که اصل (44) را محدود به واگذاري ها ببینیم، درحالی که این موضوع
به سایر موضوعات سایه انداخته است. به هر حال، موضوعات کلیدي تر و موثر تري که به آنها اشاره کردم، باید به طور حتم به صورت جدي پیگیري

 
شوند. 

 
از خصوصی سازي و واگذاري بنگاه ها در اقتصاد به دنبال چه هستیم؟ 

دژپسند: تجربه دنیا ثابت کرده است که بخش خصوصی پیشران توسعه کشورها است. ما از واگذاري ها به دنبال این هستیم که مالکیت و مدیریت بنگاه
هاي دولتی به بخش خصوصی واقعی منتقل شود و با پررنگ شدن نقش بخش خصوصی در اقتصاد، حضور دولت به صورت مستقیم کمتر شود. بر این
باوریم که دولت به وظایف حاکمیتی و اصلی خود ازجمله سیاستگذاري، تنظیم گري و ریل گذاري به جاي تصدي گري بپردازد، چرا که با این کار،

 
کارایی اقتصاد با محور شدن بخش خصوصی در اقتصاد و منحصر شدن کارکرد دولت در سیاست گذاري و نظارت، افزایش می یابد. 

 
آیا در عمل این اتفاق افتاده است؟ 

دژپسند: در دوره اي، در کشور شاید با این رویکرد که بخش خصوصی توانمند براي خرید شرکت هاي دولتی وجود ندارد، واگذاري به نهادهاي خاص
صورت پذیرفت (که البته قانون هم این اجازه را فراهم می ساخت) و استمرار این امر سبب شد تا در کنار بخش دولتی، تعاونی و خصوصی، این بخش به
رکن چهارم در اقتصاد کشور تبدیل شود. در عمل در برخی از صنایع و رشته فعالیت ها در نتیجه استفاده از این رویکرد از انحصار دولتی به انحصار
غیردولتی حرکت شد. متاسفانه در خیلی از موارد، در عمل علیرغم واگذاري مالکیت، مدیریت و اداره شرکت ها همچنان در اختیار دولت باقی مانده
است. در بسیاري از شرکت ها که هم اکنون از آنها به عنوان بنگاهی خصوصی یاد می شود، همچنان مدیریت با دولت است. ممکن است، در یک شرکت،
دولت کمتر از 15 درصد سهام در اختیار داشته باشد، اما در چیدمان هیئت مدیره نقش صد درصدي بازي می کند. حتی برخی از نهادهاي عمومی
غیردولتی ما نیز بصورت دولتی اداره می شود. مثال هاي این نوع شرکت ها فراوان است از سازمان هاي بزرگ کشور تا شرکت هاي کوچک و تخصصی با
این مشکل رو به رو هستند. امیدوار بودیم با اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) از سال 84 به بعد این مشکل مرتفع گردد اما باز هم شاهدیم این
نقیصه ادامه دارد و بسیاري از واگذاري هاي ما تنها منجر به انتقال مالکیت و نه مدیریت شده است. در حالیکه شاید انتقال مالکیت بدون انتقال مدیریت

 
نه تنها، ارتقاء عملکرد را منجر نشود بلکه آسیب هاي بیشتري هم به همراه داشته باشد. 

 
انتقاد وزیر اقتصاد از واگذاري دارایی هاي دولتی در قالب رد دیون 

 
این موضوع، یک آسیب جدي به اقتصاد است چرا به این سمت حرکت کردیم؟ 

دژپسند: در کنار مواردي که اشاره کردم، یکی از مهم ترین روش هایی که در سال هاي گذشته مورد استفاده قرار می گرفته و به این امر دامن زد،
واگذاري به شیوه رد دیون بود. رد دیون منجر به تغییر مدیریت نشد چرا که بخش عمده اي از این سهامی که منتقل شد، به اشخاص حقوقی منتقل شد

 
که مستقیم یا با واسطه توسط دولت اداره می شدند. حدود 15 درصد از واگذاري ها به این صورت اتفاق افتاده و این واقعاً یک معضل اقتصادي است. 

این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی داشته است. یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم توسط نهادهاي
تخصصی آنها است. در سال هاي گذشته پتروشیمی ها در مالکیت وزارت نفت فعالیت می کردند. اما هم اکنون مالکیت بسیاري از این شرکت ها به
صندوق هاي بازنشستگی منتقل شده و عملا توسط وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی اداره می شوند. این اتفاق در صنایع دیگر هم تا حدودي رخ داده

است و وزارت کار از طریق صندوق هاي وابسته خود مالکیت بسیاري از شرکت ها را بدست آورده است. 



واقعا مشکل اصلی در مالکیت نیست مشکل روح مدیریت دولتی است که همچنان در این شرکت ها جاري است و باید از آن دور شویم. هر زمان دولت
مالکیت را در کنار مدیریت در اختیار داشته باشد در قبال عملکرد شرکت الزاما پاسخگو است اما زمانیکه در مالکیت نقشی ندارد، می تواند خود را از

 
پاسخگویی دور نگه دارد. 

البته اشاره کنم که اخیراً این رویکرد استفاده از روش رد دیون مورد توجه مجدد قرار گرفته است. چنانکه در قانون بودجه سال گذشته حکمی در این

 
زمینه وجود داشت که از اجراي آن ممانعت شد، ولی در سال جاري در قانون تکرار شد و با توجه به لزوم قانونی آن به اجرا درآمد. 

در تمام دنیا صندوق هاي بازنشستگی یکی از نهادهاي سرمایه گذاري و تجهیز منابع محسوب می شوند، این ایراد شما از چه زاویه و بر چه اساسی

 
است؟ 

دژپسند: درست است. این صندوق ها نهادهاي واسطه اي هستند که نقش پررنگ در تامین مالی دارند. اما در ایران با یک تفاوت ماهوي حضور دارند. در
دنیا این صندوق هاي بازنشستگی توسط ذینفعان واقعی آنها اداره می شوند، اما در ایران دولت نقش کاملا پررنگ در اداره این صندوق ها دارد. یعنی باز
هم اراده دولت در مدیریت این صندوق ها جاري است. در واقع صندوق هایی که باید با محوریت و خواست ذینفعان اصلی آن یعنی کارگران و کارفرمایان
اداره شوند با مدیریت دولتی اداره می شوند و دولت به هر گونه که مایل است با آنها رفتار می کند. نکته اصلی اینجاست این صندوق ها باید تحت

 
نظارت دولت باشند نه مدیریت دولت و این یک مشکل اساسی است. 

 
مدیران دولتی در برابر واگذاري ها مقاومت می کنند 

 
این گفته که دولت ها، از بنگاه داري و شرکت داري دل نمی کنند را تا چه اندازه تایید می کنید؟ 

دژپسند: هم درست است و هم نادرست. یکی از مشکلات اصلی ما این است که بالاخره داشتن شرکت هاي تابعه براي مدیران دولتی امتیازاتی را ایجاد
می کند از جمله تعیین اعضاي هیئت مدیره، تسهیل انجام اموراتی که تحت قوانین ناظر برسازمان هاي دولتی امکانپذیر نیست و ... اما از سوي دیگر
اینقدر در مسیر خصوصی سازي مشکلات متعددي وجود دارد که بسیاري از مدیران براي در امان ماندن از آسیب هاي آن ترجیح می دهند کمتر به این

 
امر بپردازند و از ورود به بحث خصوصی سازي اجتناب می کنند. 

یکی از مشکلات اصلی ما در واگذاري ها، مقاومت مدیران دولتی و حتی شرکت هاي در حال واگذاري است. در برخی از این شرکت ها پیش از واگذاري

 
اتفاقاتی رخ می دهد که عملاً واگذاري آن با شیوه پیش بینی شده و در زمان تعیین شده دشوار می گردد. 

 
در طی این سال ها، خصوصی سازي چه عملکردي داشته است؟ 

دژپسند: در طی این چند سال که از اجراي قانون سیاست هاي کلی اصل 44 می گذرد در حوزه خصوصی سازي به ارزش اسمی حدود 14 درصد از

 
واگذاري ها از محل سهام عدالت، 15 درصد تهاتر بدهی هاي دولت و مابقی عرضه سهام به روش هاي مختلف در بورس و فرابورس بوده است. 

در طی این مدت از حدود 1700 شرکت که مورد بررسی قرار گرفته است، حدود 600 شرکت از فهرست خصوصی سازي خارج شده است. عموم این
شرکت ها یا با دلایل خاص از فهرست خارج شده اند، یا بایستی ابتدا اصلاحاتی در آنها صورت پذیرد، تغییر ساختار یابند و پس از آماده سازي به
فهرست بازگردانده شوند یا به طور کل، بایستی استراتژي نحوه فعالیت آنها تغییر یابد. مثلا شرکت هاي آب و برق منطقه اي از جمله شرکت هایی
هستند که از این فهرست خارج شده اند. براي این شرکت هاي بخصوص به دلیل اینکه خدمات شهري و روستایی را ارائه می کنند می توان، واگذاري به
شهرداري ها را مطرح کرد. یا در مدلی دیگر می توان این شرکت هارا در هم ادغام کرد و با کاهش تشکیلات ضمن سبک کردن ساختار آنها، به عنوان
یک شرکت با مالکیت دولتی، مدیریت آنرا به بخش خصوصی واگذار کرد. هر چند ممکن است در این مسیر با مقاومت هایی در سطح مناطق یا بخش ها

 
رو به رو شویم و باید بتوانیم با ایجاد انگیزه هایی این مقاومت ها را تبدیل به همراهی کرد. 

همچنین از 1100 شرکت دیگر، حدود 900 شرکت به فروش رسیده اند یا از طریق تهاتر واگذار شده اند و مابقی یعنی حدود 200 شرکت یا منحل شده
اند، یا ادغام و یا ورشکسته شده اند. 



در سال جاري نیز 325 شرکت (که حدود 16 درصد شرکت هاي مشمول واگذاري می باشند) در فهرست واگذاري قرار دارند که به مرور زمان به روش

 
هاي مختلف هر کدام در فرآیند واگذاري قرار می گیرند. 

 
افزایش نقدشوندگی سهام عدالت با مصوبات جدید شوراي عالی بورس 

 
به نظرآزادسازي سهام عدالت پیچیده شده است آیا تدبیري براي رفع چالش مذکور بدون آسیب رسیدن به بازار سهام وجود دارد؟ 

دژپسند: در این خصوص ما تقریباً به صورت مستمر با کارشناسان و مسئولین ذیربط هم فکري می کنیم. چون به دنبال آن هستیم که فواید آزادسازي
سهام عدالت همراه با سهامداري توسط دارندگان سهام عدالت و عدم آسیب به دارایی آنها باشد. بسیاري از صاحبنظران معتقد هستند با توجه به ارزنده
بودن سبد دارایی سهام عدالت، افراد سهامداري کرده و از منافع کوتاه مدت (سود سالیانه) و بلندمدت (افزایش عرضه سهام) آن بهره مند شوند. چرا که
پورتفوي سهام عدالت شامل مجموعه سهام شرکت هاي بسیار معتبر و گلچین شده کشور است. بنابراین ما به دنبال آن هستیم که فرهنگ سهامداري

 
بلندمدت را براي این جامعه هدف، ترویج کنیم و بنابراین فروش آن را چندان توصیه نمی کنیم. 

اما از سوي دیگر به دنبال آن هستیم که قابلیت نقدشوندگی آن در بازار افزایش یابد و براي آن بازار سازي می کنیم. مصوبات چند هفته گذشته شوراي

 
عالی بورس که در آن صندوق هاي بادرآمد ثابت امکان خرید سهام عدالت را یافتند، از این جنس است. 

عملکرد خصوصی سازي در سال جاري چگونه بود وآیا شما رضایت دارید؟ امسال واگذاري در قالب ETFها نقش برجسته اي در عرضه و فروش سهام

 
متعلق به دولت داشت، در این خصوص برنامه شما چگونه بوده است؟ 

دژپسند: در سال جاري انتظار افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري ها را به چند علت داشتیم. اولین دلیل این بود که مجموعه عوامل و ارکان
سیاستگذاري و اجرایی حوزه خصوصی سازي، بر پایندي به توسعه فعالیت هاي بخش خصوصی و اجراي سیاستهاي کلی اصل (44) در زمینه خصوصی

 
سازي اجماع داشتند. لذا تلاش ها هم جهت شد تا شاهد عملکرد قابل توجه و درخشانی در این سال باشیم. 

موضوع دوم تلاش هایی بود که در سال 1398 صورت گرفت. با مطالعه اي که در این سال رخ داد، تغییر در روش ها و رویکردها مبتنی بر شرایط موجود
کشور انجام پذیرفت. این تغییرات راهبردي در نتایج عملکردي نیز خود را نشان داد و منجر به نتیجه گردید. در این ارتباط حداکثر سازي استفاده از
ظرفیت بازار سرمایه براي موضوع واگذاري ها چه به صورت عرضه خرد و چه به صورت عرضه بلوکی مد نظر قرار گرفت و با استفاده ظرفیت صندوق هاي
قابل معامله در بورس براي اولین بار براي واگذاري ها با پیگیري هاي فراوان، در سال جاري توانستیم بخش قابل توجه اي از عرضه هاي دولتی را در این

 
قالب به انجام برسانیم. 

موضوع سوم الزام اجتناب ناپذیر براي افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري بود. اگرچه معتقد هستم وصول درآمد براي دولت باید آخرین ملاك در
واگذاري ها باشد، اما با توجه به مقتضیات سال جاري و کاهش قابل توجه درآمدهاي حاصل از فروش نفت، تامین منابع مالی دولت از این طریق یکی از

 
اهداف واگذاري ها در سال جاري بود و نمی توان آن را کتمان کرد. در سال جاري تلاش ما افزایش شفافیت و ایجاد فضاي رقابتی در واگذاري ها بود. 

راجع به ETF ها، هم زیاد صحبت شده است، ما در سال جاري حدود 33 هزار میلیارد تومان عرضه داشتیم که از این میزان بیش از 18 هزار میلیارد
تومان آن در قالب دو ETF «دارایکم» شامل باقیمانده سهام دولت در بانک هاي ملت، تجارت، صادرات ایران و بیمه هاي البرز و اتکایی امین و «پالایش
یکم» شامل باقیمانده سهام دولت در پالایشگاه هاي تبریز، تهران، اصفهان و بندرعباس بود. همچنین 15 هزار میلیارد تومان در قالب عرضه تدریجی
انجام پذیرفت. این تحقق درآمد در عرضه سهام از سوي دولت در سال هاي اخیر بی سابقه بود و رشد قابل توجهی نسبت به سال قبل داشت. دلیل آن

 
هم تغییر شیوه واگذاري و ظرفیت سازي هایی بوده است که در بازار سرمایه به انجام رسید. 

ما با مطالعه به روش واگذاري از طریق ETFرسیدیم. در مطالعه اي که به انجام رسید مشخص شد که، عدم تحقق اهداف خصوصی سازي در بسیاري از
موارد ناشی از ویژگی هاي ذاتی روش مورد استفاده در واگذاري بوده است. براي نمونه در روش واگذاري از طریق مزایده به صورت نقد و اقساط، عایدي
دولت در زمان واگذاري نسبت به واگذاري از طریق بورس و روش ETF به حداقل می رسد. به عنوان مثال در واگذاري یکی از این شرکت ها به ارزش
1800 میلیارد تومان، با تعیین 100 میلیارد تومان حصه نقدي و اعمال دو سال تنفس، عملاً عایدي دولت در زمان واگذاري کاهش یافته است. در حالی
که عرضه صندوق واسطه گري مالی یکم، حدود شش هزار میلیارد تومان و عرضه صندوق پالایش یکم بیش از 12 هزار میلیارد تومان، منبع نقدي در



 
اختیار دولت قرار داد. 

در واگذاري یکی دیگر از بنگاه هاي اقتصادي که با روش مزایده انجام پذیرفت، در خصوص قیمت گذاري ابهامات متعددي وارد گردید، این در حالی
است که در واگذاري دو صندوق ETF بدون وجود ابهام، نحوه و شیوه قیمت گذاري و قیمت مورد معامله بصورت کاملا شفاف به اطلاع عموم مردم

 
رسید. 

همچنین در خصوص برخی از واگذاري ها به علت شفافیت پایین در روش و فرآیند واگذاري حساسیت در افکار عمومی بوجود آمده است. عدم وصول
اقساط قرارداد که به صورت عمده (بلوکی) از طریق بورس واگذار شده بود نمونه اي دیگر از عارضه هاي موجود در روش هاي خصوصی سازي است. در
واگذاري هایی که به روش نقد و اقساط انجام می پذیرد، ریسک عدم وصول اقساط در آینده همیشه وجود دارد به نحوي که خریداران شرکت هاي
واگذار شده به روش مزایده غالباً در بازپرداخت اقساط به مشکل برخورده و فراوانی آنها در جدول بدهکاران اقساط معوق سازمان خصوصی سازي بیشتر
از خریداران بلوك هاي بورسی می باشد. این موضوع خود باعث عدم تحقق منابع درآمدي بودجه دولت از ناحیه وصول اقساط قراردادهاي واگذاري شده
است. این در حالی است که به علت آنکه در واگذاري در قالب ETF مبلغ فروش در همان ابتدا بصورت نقد دریافت می شود، یعنی عملاً ریسک عدم

 
وصول اقساط در آینده بصورت کامل از بین می رود. 

 
خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از طریق عرضه در بورس منافع بیشتر و چالش هاي کمتري دارد 

عمده شواهد واگذاري انجام پذیرفته در سال هاي اخیر بیانگر آن است که خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از طریق عرضه در بورس منافع بیشتر و
چالش هاي کمتري را به دنبال داشته و باید اذعان داشت که واگذاري از طریق بازار سرمایه نسبت به روش هاي خارج از بازار (مزایده – مذاکره) ضمن
ترجیح قانونی، از مزایاي بیشتري برخوردار است. در سال جاري با حمایت هاي دولت و تصویب مجلس شوراي اسلامی، واگذاري باقیمانده سهام دولت در
قالب صندوق هاي سرمایه گذاري قابل معامله در بورس (ETF) به عنوان یک راهکار اجرایی براي اولین بار مورد استفاده قرار گرفت. انتخاب این روش

 
همراستا با عزم جدي دولت بر اجراي سیاست واگذاري صد درصدي به بخش خصوصی و رعایت اصول سلامت و شفافیت در واگذاري ها است. 

واگذاري از طریق ETF فرصتی را ایجاد می نماید که علاوه بر اجتناب از محدودیت هاي ناشی از روش هاي مزایده، مذاکره و عرضه بلوکی سهام در
بورس، گسترش مالکیت عمومی از طریق فروش به آحاد مردم رخ داده و جذب و هدایت نقدینگی جامعه به سمت فعالیت هاي مولد از طریق بازار
سرمایه اتفاق افتد. بدیهی است این امر علاوه بر توسعه و تعمیق بازار سرمایه، امکان فروش سهام در حجم ریالی بالا بصورت کاملا شفاف منجر به تامین

 
منابع به صورت نقد را فراهم آورده و ریسک عدم وصول اقساط در آینده را به صفر می رساند. 

در واقع چرا دولت براي واگذاري سهام در سال اخیر تنها از روش ETF استفاده کرد آیا بعد از عرضه صندوق پالایش یکم با این نحوه آزادسازي همچنان

 
موافق هستید. به عبارت ساده تر آیا نگرانی از تبعات واگذاري هاي مرسوم، مجلس و دولت را به سمت عرضه با استفاده از این روش سوق داد؟ 

دژپسند: قطعاً خیر این گونه نیست. در صحبت هاي قبلی تا حدودي به این سوال شما پاسخ دادم. همانگونه که گفتم این روش از واگذاري، داراي ویژگی

 
هایی است که سبب برتري آن نسبت به دیگر روش هاي واگذاري در شرایط کنونی می گردد. 

اولین ویژگی این روش امکان انتقال مالکیت به افراد بیشتري است، دوم اینکه چون هر شخص با هر سرمایه اي قادر است در اینگونه عرضه ها حضور

 
یابد، فرصت توزیع برابر میان آحاد جامعه فراهم می گردد. ویژگی سوم اینکه، چون تخفیف داده می شود، امکان توزیع ثروت بهبود پیدا می کند. 

از منظر تامین منابع نیز براي دولت ارجحیت دارد چرا که سریعتر به نتیجه می رسیم. عرضه بلوکی سهام برخی شرکت ها را چند بار تجربه کردیم و به
دلیل نبود متقاضی، موفق نبود. نیاز به منابع فراوان براي اندك متقاضیان و توجه به فضایی که در مورد خصوصی سازي، اخیراً به وجود آمده است
استقبال و تقاضا براي مشارکت در خرید بلوکی سهام شرکت ها را به نحو قابل توجه اي کاهش داده است، به نحوي که در جلسات متعدد، علی رغم ارائه

 
مشوق هاي مختلف باز هم بخش خصوصی تمایلی براي خرید بنگاه هاي دولتی از خود نشان نداد. 

در خصوص ETF این نقد به شما وارد است که انتقال مالکیت بدون مدیریت صورت پذیرفته است و شما خواهان ادامه این روش در سال آتی نیز

 
هستید؟ 



دژپسند: این ادعا صحیح نیست. در واقع در این روش واگذاري ما عدم همزمانی انتقال مدیریت شرکت هاي دولتی با واگذاري مالکیت آنها را داریم. در
خصوص ETF مدیریت تا پایان سال 1400 با دولت است و منطبق بر مفاد جزء (2) بند (الف) تبصره (2) قانون بودجه سال 1399، و تصریح اینکه
تشکیل این صندوق ها با مدیریت دولتی براي بلندمدت نباشد، در امیدنامه این صندوق ها آمده است که لاجرم پس از پایان این مهلت قانونی مدیریت
به سهامداران منتقل می شود. همچنین مکانیزم هاي لازم را نیز در این بخش پیش بینی کردیم. اگر سرمایه گذاري بتواند 1.5 درصد از مجموع
واحدهاي این صندوق را در مکانیزم بازار خریداري نماید به صورت خودکار امکان اعمال مدیریت در صندوق برایش فراهم می شود. یعنی هم مکانیزم

 
لازم را در بازار دیده ایم و هم براي خروج دولت از صندوق فرصت زمانی قرار داده ایم. 

نکته حائز اهمیت دیگر بخصوص در ارتباط با دارا یکم این است که، هم زمان با عملیاتی شدن واگذاري سهام این سه بانک و دو شرکت بیمه اي در قالب
ETF، آزادسازي سهام عدالت نیز انجام می پذیرد و انتقال مالکیت بخش بزرگی از سهام شرکت هاي مزبور به آحاد مردم اتفاق می افتد، بنابراین انتقال
بلافاصله مالکیت در این دو طرح در فاصله زمانی بسیار کوتاه سبب می شود عملاً حجم بزرگی از مالکیت و مدیریت بنگاه هاي اقتصادي دولتی به صورت
یکباره از دولت منفک شود. این شرایط می توانست، علاوه بر آنکه هر بنگاه را به صورت منحصر بفرد دچار مشکل نماید، بخش بانکی و بیمه اي کشور را
نیز با عدم اطمینان یا چالش هاي دیگري مواجه سازد. لذا به منظور کاهش آثار احتمالی نامطلوب یادشده، دوره زمانی اطمینان بخش یک و نیم ساله
براي فرآیند گذار پیش بینی شد، تا در این دوره تلاش شود، آثار غیرقابل پیش بینی انتقال مدیریت که ممکن است در برخی موارد قابل توجه نیز باشد،

 
کنترل شده یا به حداقل برسد. 

 
عرضه دارا دوم تا پایان سال در صورت فراهم بودن شرایط 

 
آیا صندوق دارا دوم و صندوق فولادي ها تا پایان سال عرضه خواهد شد؟ 

دژپسند: در خصوص عرضه صندوقهاي مذکور کمیته اي تشکیل شده است که با رصد دقیق شرایط و مقتضیات، زمان لازم براي عرضه آنها را تعیین می
نماید. در اینصورت اگر شرایط فراهم باشد و زمینه مشارکت عموم و فراگیري عرضه مهیا باشد آنگاه صندوق دارا دوم شامل باقیمانده سهام دولت در سه
بانک عرضه می شود. ما به دنبال تسریع در انتقال مالکیت و مدیریت شرکت هاي دولتی که در فهرست واگذاري قرار دارند و همچنین باقیمانده سهام

 
دولت در بسیاري از شرکت ها به بخش خصوصی و آحاد مردم هستیم. 

ادامه این گفت وگو به زودي منتشر می شود...



فعالیت 92 مرکز نیکوکاري در چهارمحال و بختیاري

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  143  |  تاریخ: 1399/10/09

مدیرکل کمیته امداد چهارمحال و بختیاري گفت: 92 مرکز نیکوکاري در راستاي کمک به نیازمندان و رفع مشکلات اقتصادي آن ها در سطح
استان فعالیت می کند.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از شهرکرد، علی
ملک پور مدیرکل کمیته امداد چهارمحال و بختیاري اظهار داشت:
92 مرکز نیکوکاري در راستاي کمک به نیازمندان و رفع مشکلات

 
اقتصادي آن ها در سطح استان فعالیت می کنند. 

او افزود: مراکز نیکوکاري در چهار سطح محله محور، مسجدمحور،
صنفی و مراکز تخصصی توسط مردم هر منطقه راه اندازي و مدیریت

 
می شوند. 

 
بیشتر بخوانید 

- توزیع 86 سري جهیزیه میان نوعروسان نیازمند چهارمحال و بختیاري ملک پور با اشاره به فعالیت مراکز نیکوکاري در بیمارستان ها اضافه کرد: دو
مرکز نیکوکاري در بیمارستان هاي هاجر (س) و آیت االله کاشانی شهرکرد در راستاي کمک به تأمین هزینه هاي درمانی بیماران نیازمند فعالیت می

 
کنند. 

او مراکز تخصصی کاریابی را از دیگر مراکز نیکوکاري در استان عنوان کرد و گفت: سه مرکز نیکوکاري با رویکرد کارآفرینی در راستاي ایجاد زمینه

 
اشتغال مددجویان و خانواده هاي نیازمند استان در شهرکرد، اردل و کیار راه اندازي شده اند. 

ملک پور افزود: در این مراکز کمک هاي نقدي و غیرنقدي توسط نیرو هاي مردمی جمع آوري و در کوتاه ترین زمان ممکن به دست نیازمندان تحت

 
حمایت و غیر تحت حمایت می رسد. 

او بابیان اینکه انجام خدمات رایگان براي نیازمندان از دیگر فعالیت هاي مراکز نیکوکاري است تصریح کرد: دارندگان تخصص هاي گوناگون از جمله
تدریس، تعمیرات لوازم خانگی و ساختمان، درمان و انجام امور مربوط به تأسیسات ساختمان می توانند در راستاي انجام امور خیریه و کمک به

 
نیازمندان به این مراکز مراجعه کنند. 

ملک پور با اشاره به اینکه شعار مراکز نیکوکاري «مردم براي مردم» است گفت: واگذاري امور خیریه به مردم، شناسایی نیازمندان مناطق، شناسایی و
جذب خیران و جمع آوري کمک هاي مردمی و توزیع آن بین نیازمندان در اسرع وقت از جمله اهداف راه اندازي این مراکز است.



نخستین جلسه همایش تخصصی پوشاك ایرانی

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  144  |  تاریخ: 1399/10/09

نخستین جلسه همایش تخصصی پوشاك ایرانی با رویکرد شناسایی فرصت ها و تهدید ها فرهنگی و اقتصادي به ریاست آقاي دکتر میر صالح
پور مدیر عامل شرکت یاس نوین پارسه با همراهی خانم دکتر افضلی مدیر کارآفرینی بسیج جامعه زنان و جمعی از استادید دانشگاه ها ، صاحب

نظران ، طراحان ،تولید کنندگان و فعالان عرصه صنعت ...

 
نخستین جلسه همایش تخصصی پوشاك ایرانی 

به گزارش سرویس خبري بسیج جامعه زنان؛خبرگزاري بسیج:
نخستین جلسه همایش تخصصی پوشاك ایرانی با رویکرد شناسایی
فرصت ها و تهدید ها فرهنگی و اقتصادي به ریاست آقاي دکتر میر
صالح پور مدیر عامل شرکت یاس نوین پارسه با همراهی خانم دکتر
افضلی مدیر کارآفرینی بسیج جامعه زنان و جمعی از استادید
دانشگاه ها ، صاحب نظران ، طراحان ،تولید کنندگان و فعالان عرصه

 
صنعت پوشاك برگزار گردید . 

در ابتداي این جلسه خانم دکتر افضلی ضمن عرض خیر مقدم به
حاضران توضیحاتی پیرامون اهداف برگزاري همایش ارائه نمودند و در ادامه دکتر میر صالح پور ضمن خیر مقدم توضیحاتی در خصوص برنامه ها و
اقدامات آینده شرکت یاس در راستاي حمایت از تولیدات پوشاك اسلامی مطرح و همچنین اشاره ایی به فرصت ها و تهدید ها و اثرات اهمیت برند

 
پوشاك ایرانی از لحاظ فرهنگی ، اجتماعی و اقتصادي مطرح و تاکید بر تشکیل و یا تکمیل زنجیره ارزش پوشاك ایرانی نمودند . 

در ادامه حاضرین در جلسه به ترتیب هر کدام نقطه نظرات ،آسیب شناسی ها و راهکارهاي خود را اعلام نمودند و مقرر گردید طی جلسات آتی نسبت به
تشکیل اتاق فکر براي هم افزایی و هماهنگی بیشتر و همچنین تدوین و تبیین استراتژي خود در خصوص بهره وري هر چه بیشتر و اثر گذاري بهتر

برگزار گردد .



اختصاص وام کارآفرینی 4 درصدي براي کارفرمایان مددجویان بهزیستی

منبع: اکو فارسشماره خبر:  145  |  تاریخ: 1399/10/09

اکوفارس: مدیرکل اشتغال و کارآفرینی سازمان بهزیستی کشور گفت: کارفرمایانی که مددجویان بهزیستی را در ازاي پرداخت حقوق، بیمه و
مزایا در چارچوب قرارداد قانون کار بکار بگیرند می توانند به خاطر هر مددجو از وام کارآفرینی هفت ساله 50 میلیون تومانی با سود چهار درصد

بهره مند شوند.

اکوفارس: مدیرکل اشتغال و کارآفرینی سازمان بهزیستی کشور گفت: کارفرمایانی که مددجویان بهزیستی را در ازاي پرداخت حقوق، بیمه و مزایا
در چارچوب قرارداد قانون کار بکار بگیرند می توانند به خاطر هر مددجو از وام کارآفرینی هفت ساله 50 میلیون تومانی با سود چهار درصد بهره مند
شوند. رضا دهقان روز سه شنبه در گفت وگو با خبرنگار ایرنا افزود: شرکت ها، دفاتر خصوصی، بنگاه ها و کارخانه ها در ازاي بکارگیري مددجویان

 
بهزیستی می توانند از تسهیلات اشتغال بهزیستی استفاده کنند و به ازاي هر کارفرما تا سقف دو میلیارد تومان از این تسهیلات بهره ببرند. 

وي خاطرنشان کرد: در سال 99، 2100 میلیارد تومان اعتبارات بانکی در قالب وام 50 میلیون تومان چهار درصد با بازپرداخت هفت سال براي

 
مددجویان داریم که در حال پرداخت است و تاکنون حدود 750 میلیارد تومان جذب شده است. 

 
شرایط اخذ وام خوداشتغالی براي مددجویان 

مدیرکل اشتغال و کارآفرینی سازمان بهزیستی کشور اظهار داشت: اعتبارات اشتغال مددجویان براي سال آینده قابل پیش بینی نیست اما حداقل 2100

 
میلیارد تومان خواهد بود که در صورت افزایش در لایحه بودجه مجلس، تغییر خواهد کرد و رقم آن تابع تصویب لایحه بودجه است. 

دهقان به تشریح شرایط اخذ وام خوداشتغالی براي مددجویان پرداخت و گفت: همه مددجویان بهزیستی در حوزه هاي تخصصی توانبخشی، پیشگیري و

 
اجتماعی منوط به اینکه پرونده فعال داشته و فاقد شغل باشند، می توانند از تسهیلات اشتغال بهزیستی استفاده کنند. 

وي با بیان اینکه مددجویان شاغل و حقوق بگیر بخش هاي دولتی و غیردولتی مشمول دریافت تسهیلات اشتغال بهزیستی نمی شوند، افزود: این
مددجویان براي دریافت وام باید روند آماده سازي شغلی در حوزه تخصصی خود را بگذرانند و مدرك یا گواهینامه مهارتی از مراجع ذي صلاح صدور

 
مدارك مانند سازمان فنی و حرفه اي، دانشگاه جامع علمی و کاربردي، میراث فرهنگی و جهادکشاورزي اخذ کنند. 

دهقان گفت: مددجویان بعد از گذراندن دوره آماده سازي شغلی از سوي مددکار حوزه شغلی بهزیستی احراز صلاحیت می شوند، و آنکه دوره آموزشی

 
رشته مهارتی را در یکی از موسسات مرتبط می گذراند، گواهینامه خود را به انضمام دیگر مدارك براي دریافت وام خوداشتغالی تحویل می دهد. 

 
نیاز به همکاري بانک ها براي آسان گیري ضمانت براي اعطاي وام به مددجویان 

مدیرکل اشتغال و کارآفرینی سازمان بهزیستی کشور با یادآوري اینکه امسال 2100 میلیارد تومان اعتبارات بانکی براي پرداخت وام داریم، گفت: 750
میلیارد تومان از این میزان از طریق شعبات بهزیستی استانی و از سوي شبکه بانکی کشور جذب شده است. 16 بانک عامل براي پرداخت این وام ها

 
داریم که همکاري مطلوبی با بهزیستی دارند اما انتظار داریم بانک ها در بحث ضمانت وام هاي مددجویان همکاري بیشتري کنند. 

دهقان افزود: مددجویان بهزیستی در شرایط سختی به سرمی برند و امکان تامین ضمانت هاي سنگین را ندارند. از بانک ها انتظار می رود همانگونه که
در جلسات مشترك حوزه اشتغال با بهزیستی، همکاري دارند در سطح شعبات نیز همکاري لازم را براي ضمانت داشته باشند و سخت گیري کمتري

 
براي مددجویان بهزیستی شود. 

 
مشوق هاي بیمه اي براي کارفرمایان مددجویان بهزیستی 



مدیرکل اشتغال و کارآفرینی سازمان بهزیستی کشور گفت: در حوزه تسهیلات اشتغال، فقط اعتبارات بانکی نداریم بلکه کمک به بیمه تامین اجتماعی
براي کارفرمایان نیز در نظر گرفته شود و در ازاي بکارگیري مددجویان، 20 درصد حق بیمه مددجو به کارفرما طی دوره سه تا 6 ماهه پرداخت می شود.

دهقان افزود: این مشوق بیمه اي بستگی به اعتباراتی دارد که در قانون بودجه براي بهزیستی دیده می شود. سال گذشته و امسال حداکثر همکاري براي

 
تامین اعتبارات انجام شده است. 

وي خاطرنشان کرد: همچنین معلولان بر اساس ماده 12 قانون حمایت از حقوق افراد داراي معلولیت مشمول کمک هزینه ارتقاي کارایی می شوند
بنابراین اگر کارفرمایی، فرد داراي معلولیتی را به کار بگیرد براساس شدت معلولیت فرد مددجو از کمک هزینه ارتقاي کارایی برخوردار خواهد شد که
براي فرد مددجوي داراي معلولیت خفیف تا 30 درصد، براي معلولیت متوسط تا 40 درصد و براي معلولیت شدید تا 50 درصد از این کمک هزینه بهره

مند خواهد شد تا جبران احتمالی کارایی کمتر مددجو باشد و این مساله از حمایت هاي قانونی و دولتی براي بکارگیري افراد داراي معلولیت است.



14 هزار میلیارد تومان به کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا پرداخت شد

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  146  |  تاریخ: 1399/10/09

فصل اقتصاد - معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، رفاه و اجتماعی گفت: در مرحله نخست حدود 14 هزار میلیارد تومان تسهیلات به
کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا در کشور پرداخت شده است.

فصل اقتصاد - معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، رفاه و
اجتماعی گفت: در مرحله نخست حدود 14 هزار میلیارد تومان
تسهیلات به کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا در کشور پرداخت

 
شده است. 

به گزارش فصل اقتصاد به نقل از روابط عمومی تعاون، کار و رفاه
اجتماعی کهگیلویه و بویراحمد، عیسی منصوري در سفر به استان
کهگیلویه و بویراحمد با اعلام این که متقاضیان به 19 بانک تعیین

 
شده در این حوزه معرفی شدند، تصریح کرد: این 14 هزار میلیارد تومان تسهیلات، در 14 رسته و حدود 858 زیر رسته تعریف شده است. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: علاوه بر این میزان در مرحله دوم نیز بر اساس مصوبات ستاد ملی کرونا به

 
بخش گردشگري حدود 2 هزار میلیارد تومان، 1700 میلیارد تومان به بخش فرهنگ و هنر و 800 میلیارد تومان به بخش ورزش اختصاص یافته است. 

منصوري خاطرنشان کرد: پرداخت تسهیلات به بخش هاي آسیب دیده به تدریج ادامه پیدا می کند و تلاش شده تا فرصت تنفس (بازپرداخت) در مرحله

 
دوم بیشتر باشد به گونه اي که تا بهار آینده متقاضیان فرصت داشته باشند. 

وي گفت: با شیوع بیماري ویروسی کرونا از اواخر سال گذشته دولت به منظور حمایت از کسب و کارهاي آسیب دیده تسهیلاتی را در اختیار آنان قرار

 
داد. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون عنوان کرد: در حوزه تسهیلات روستایی و عشایري تا قبل از مرحله پنجم 13 هزار میلیارد تومان تسهیلات

 
در حدود 2 سال و نیم پرداخت شده و امید است این کار همچنان ادامه داشته باشد. 

منصوري بیان کرد: توجه دولت به استان کهگیلویه و بویراحمد خاص است و به همین علت این هیات از طرف وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی که

 
ترکیبی از معاونان و روساي صندوق ها و بانک ها بوده به استان اعزام شده اند. 

 
وي اظهار امیدواري کرد در این سفر براي رفع مشکل بیکاري و اشتغال استان تصمیمات مناسبی از سوي مسئولان اتخاذ شود. 

گفتنی است: به دستور محمد شریعتمداري وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، معاونین این وزارتخانه (غلامرضا پناه معاون توسعه مدیریت و منابع، حجت
میرزایی معاون امور اقتصادي و عیسی منصوري معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال ) در سفري دو روزه به منظور بررسی وضعیت طرح هاي اشتغالزایی

،سرمایه گذاري، وضعیت بیکاري، بازدید از پروژه هاي نیمه تمام استان به کهگیلویه و بویراحمد سفر کرده اند .



اگر شرایط مناسب باشد، «دارا دوم» تا پایان سال عرضه می شود

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  147  |  تاریخ: 1399/10/09

فصل اقتصاد - وزیر امور اقتصادي و دارایی با تاکید براین که در صدد تسریع انتقال مالکیت و مدیریت شرکت هاي دولتی در فهرست واگذاري و
باقیمانده سهام دولت در بسیاري از شرکت ها به بخش خصوصی و آحاد مردم هستیم، گفت: صندوق دارا دوم در صورت فراهم بودن شرایط تا

پایان سال عرضه می شود.

فصل اقتصاد - وزیر امور اقتصادي و دارایی با تاکید براین که در صدد
تسریع انتقال مالکیت و مدیریت شرکت هاي دولتی در فهرست
واگذاري و باقیمانده سهام دولت در بسیاري از شرکت ها به بخش
خصوصی و آحاد مردم هستیم، گفت: صندوق دارا دوم در صورت

 
فراهم بودن شرایط تا پایان سال عرضه می شود. 

به گزارش پایگاه خبري بازارسرمایه (سنا) و به نقل از وزارت امور
اقتصادي و دارایی، فرهاد دژپسند در یک گفت وگو با اعلام این خبر

افزود: کمیته اي تشکیل شده با رصد دقیق شرایط و مقتضیات، زمان دقیق صندوق دارا دوم و صندوق فولادي ها را تعیین می کند و اگر شرایط فراهم و

 
زمینه مشارکت عموم و فراگیري عرضه مهیا باشد آنگاه صندوق دارا دوم شامل باقی مانده سهام دولت در سه بانک عرضه می شود. 

 
اقتصاد دولتی و خصوصی سازي 

وي در ادامه و در پاسخ به این که دلیل و ریشه اقتصاد دولتی در کشور و اهمیت خصوصی سازي چیست، گفت: این یک سوال کلیدي است و پاسخ به
آن باید با لحاظ جنبه هاي مختلف صورت پذیرد، عملا ریشه یابی تاریخی حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور سبب می شود تا به بسیاري از ابهامات

 
پاسخ داده شود. 

وي ادامه داد: طی سالیان متمادي نقصان در توسعه کارآفرینی و عدم شکل گیري طبقه کارآفرین سرمایه دار به معناي واقعی کلمه ، دولت نقش اصلی

 
در سرمایه گذاري کشور داشته است. این موضوع از زمانی که تغییرات در ساختار اقتصادي کشورها و دنیا سرعت بیشتر گرفت، کاملا به چشم می آید. 

وزیر اقتصاد افزود: این بحث در دوره حکومت پهلوي اول آغاز و پس از آن شتاب گرفت و در دهه 40 شمسی در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی بروز
عینی پیدا کرد. طی این سال ها در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی، توان سرمایه گذاري دولت افزایش قابل توجه یافت و حضور دولت در بنگاه هاي
سرمایه بر و بزرگ مقیاس، بسیار پررنگ شد. هر چند در همان دهه 40 و تحت عنوان انقلاب سفید منشور مشارکت کارگران در امور مختلف ابلاغ شد

 
اما در عمل اتفاقی رخ نداد و همچنان حضور دولت در اقتصاد با سرعت بیشتر ادامه پیدا کرد. 

دژپسند گفت: این روند، طی بیست سال انتهایی حکومت پهلوي ادامه یافت و نقش دولت در بخش هاي صنعت و خدمات به نحو قابل توجه اي افزایش

 
یافت، چنان که سهم دولت از ارزش افزوده در اوایل دهه 40 از حدود 7 درصد ارزش افزوده به بیش از 11 درصد در اواخر دوره پهلوي افزایش یافت. 

وي در پاسخ به این که با توجه به فرایند تاریخی حضور پررنگ دولت در اقتصاد پس از انقلاب، تاثیر جنگ تحمیلی و برداشت ناصحیح و تصدي گرایانه
از اصل (44) قانون اساسی، از چه زمانی ما به خصوصی سازي پرداختیم؟ »، افزود: در سال هاي اولیه پس از جنگ تحمیلی، و حدود سال 1369 اولین
مباحث مربوط به خصوصی سازي و لزوم آن مطرح شد. خصوصی سازي در آن سال هاي ابتدایی با مصوبات دولت انجام می پذیرفت اما دیري نگذشت
که به دلیل نبود زیرساختهاي حقوقی و قانونی لازم، چالش هاي آن نیز هویدا شد از این رو در سال 1373 مجلس شوراي اسلامی ورود کرد و اولین

 
قوانین مرتبط در این حوزه به تصویب رسید. 

دژپسند ادامه داد: ابلاغ این قانون سبب شد تا خصوصی سازي در ایران وارد مرحله جدیدي شود. سه سال قبل از ابلاغ قانون برنامه سوم توسعه براي
خصوصی سازي در اقتصاد کشور، سال هاي طلایی بود. در آن سال ها یک تبصره موسوم به تبصره (35) در قانون بودجه تصویب شد که در آن اختیارات
قانونی گسترده اي به دولت براي خصوصی سازي داده شد. مطابق این تبصره دولت می توانست بدون رعایت همه قوانین دائمی علی الخصوص قانون
مصوب سال 1373 واگذاري ها را به انجام برساند. این یک قانون بسیار طلایی بود، اما باز هم مشاهده می کنیم عملکرد چندان قابل توجه اي رخ نمی

 
دهد. 

وي گفت: این روال با فراز و فرودهایی ادامه داشت، تا در برنامه سوم توسعه یک فصل از این مجموعه با در نظر گرفتن تجربیات سال هاي قبل بصورت



کامل به این موضوع اختصاص داده شد تا هم خصوصی سازي قانونمند شود و هم اجراي آن سرعت بگیرد. یکی از خروجی هاي اصلی این قانون

 
نهادسازي و شکل گیري سازمان خصوصی در اجراي ماده(15) این قانون و با تغییر اساسنامه سازمان مالی گسترش مالکیت واحدهاي تولیدي بود. 

دژپسند ادامه داد: در آن قانون روش واگذاري (که در آن زمان بیشتر به صورت مذاکره صورت می پذیرفت)، قیمت گذاري (که این دو مورد هم اکنون
نیز به عنوان مهم ترین مشکلات در خصوصی سازي مطرح می باشند.) و نهاد متولی واگذاري مهم ترین مباحثی بودند که به آنها پرداخته شد، هر چند
در برنامه سوم نیز در نتیجه فضاي نامناسب و برخوردهایی که با دست اندرکاران خصوصی سازي در کشور صورت گرفته بود، امور مربوط به خصوصی

 
سازي با تشکیک و به نوعی ترس پیگیري می شد و تا همین اواخر نیز این موضوع قابل مشاهده است. 

وزیر اقتصاد افزود: در برنامه چهارم توسعه بازهم با آسیب شناسی صورت گرفته، یک بخش مفصل به خصوصی سازي اختصاص یافت و در این قانون هم

 
تلاش شد تا اختیاراتی براي این امر به دولت داده شود که با مخالفت شوراي نگهبان در مغایرت با اصل 44 قانون اساسی مواجه شد. 

ویاو ادامه داد: اما پس از آن نقطه عطفی در خصوصی سازي با ابلاغ سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی رخ داد. این سیاست ها را می توان به
عنوان منشور حیاتی براي انقلاب اقتصادي و گذار اقتصاد ایران از یک اقتصاد دولت - بازار به یک اقتصاد بازار - دولت نام برد. آنچه از این سیاست ها

 
انتظار می رفت، تحول در اقتصاد کشور بود که با تقویت بخش خصوصی، نقش دولت را در اقتصاد مقید به حوزه هاي خاص نماید. 

دژپسند گفت: در اوایل سال 1384 ابلاغ این سیاست ها، یک فضاي امید بخشی در جامعه شکل گرفت، به یاد دارم در اولین سالگرد ابلاغ این قانون
جلسه اي با حضور رهبر معظم انقلاب و مشارکت فعالین اقتصادي و مسئولین دولتی برگزار شد و رهبري در این جلسه بحث هاي جدي را مطرح کردند
و بر ضرورت اجراي آن تاکید داشتند. تا جایی که من یادم هست اینگونه برداشت شد که ایشان خودشان اجراي این سیاست ها را شخصاً پیگیري

 
خواهند کرد و پس از آن نیز در مقاطع زمانی مختلف به شدت از آن حمایت کردند. 

وي افزود: با تغییر دولت عزم بر خصوصی سازي به نحو چشمگیري کاهش یافت و فضا به نحوي بر علیه این رویکرد تغییر کرد. اما با ابلاغ سیاستهاي
راهبردي و بسیار مهم نظام درباره بند (ج) اصل چهل و چهار قانون اساسی در نیمه دوم سال 1385 و تکمیل شدن مفاد این منشور الزام اجراي آن

 
بصورت ضمنی و عینی مورد تاکید قرار گرفت. 

او گفت: مهم ترین اتفاقی که در سال 1385 رخ داد، مصوبه اي است که با نام سهام فراگیر در اواخر دولت اصلاحات طراحی و تصویب شده بود و با
اعمال اصلاحاتی با عنوان سهام عدالت به مرحله اجرا درآمد. پس از آن نیز قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) در قالب تجمیع یک لایحه و یک

 
طرح در مجلس تدوین و ابلاغ شد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: طی این سال ها نیز واگذاري ها با رویکردهاي مختلف به انجام رسید. در دوره اي واگذاري سهام در قالب رد دیون دولت غالب بود
و در دوره اي هم مزایده. مروري بر این دوره هاي تاریخی به ما نشان می دهد، علاوه بر این که نقش دولت در اقتصاد کشور همیشه پررنگ بوده است،
هیچ دوره آرامی براي خصوصی سازي در کشور وجود نداشته است یا اگر در کوتاه زمانی این امکان بوجود آمده است از این فرصت به خوبی بهره برداري

 
نشده است. 

 
اصل 44 قانون اساسی 

وي همچنین درباره اصل 44 قانون اساسی گفت: من از ابتداي دوره ي مسئولیت ام در وزارت اقتصاد، با شناخت از روند پرچالش اجراي سیاست هاي
کلی اصل (44) و بویژه خصوصی سازي در کشور، از معاونت اقتصادي وزارتخانه خواستم ضمن مطالعه اي جامع، آسیب شناسی کامل و دقیقی از اجراي
این قانون بویژه فرآیند خصوصی سازي در کشور ارائه کند چرا که خصوصی سازي بخش مهمی از قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل 44 است. به نظر
من اگر ما باز هم فرصت را از دست می دادیم و نمی توانستیم به صورت جامع با یک آسیب شناسی دقیق رویکردها را طراحی مجدد کنیم، آنگاه یک

 
پانزده سال دیگر نیز می گذشت و ما بازهم دستاورد قابل توجهی نداشتیم. 

دژپسند ادامه داد: بر اساس قانون، وزارت اقتصاد موظف است عملکرد قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل (44) را گزارش دهد. در سنوات گذشته رویه
مرسوم این بود که براي انجام این تکلیف قانونی، گزارش ها از دستگاه هاي اجرایی مختلف اخذ، ادغام و یکپارچه و ارائه می شد ولی در سال گذشته
تلاش کردیم این گزارش را با رویکرد جدیدي که واقعا از آن می توان به تحلیل عملکرد نام برد، به انجام برسانیم و در عمل شکل جدیدي به این گزارش

 
دادیم. چالش ها را در حوزه هاي مختلف شناسایی کردیم و متناسب با شناخت آنها، راهکارهاي مرتبط را ارائه داده ایم. 

وي گفت: خوشبختانه گزارش خیلی خوبی تهیه شد و خروجی این مطالعه در هیات واگذاري به بحث گذاشته شد. مرور تجربیات چندین ساله، هیات
واگذاري را به این جمع بندي رساند که باید در واگذاري ها سهم بیشتري براي بازار سرمایه قائل شویم و از ظرفیت این بازار به دلیل مزایاي مختلفی که

 
ایجاد می کند که مهم ترین هاي آن شفافیت و رقابتی بودن است بیشتر بهره ببریم. 

وي افزود: بخش هاي مهم دیگري نیز که مقدم بر خصوصی سازي هستند، مانند بهبود فضاي کسب و کار، بازار سازي، شفافیت صورت هاي مالی، نیز در
حال مطالعه، آسیب شناسی و اجرا می باشند. این یکی از خطاهاي راهبردي است اگر که اصل (44) را محدود به واگذاري ها ببینیم، درحالی که این
موضوع به سایر موضوعات سایه انداخته است. به هر حال، موضوعات کلیدي تر و موثر تري که به آنها اشاره کردم، باید به طور حتم به صورت جدي

 
پیگیري شوند. 

 
واگذاري بنگاه ها 

وزیر اقتصاد در پاسخ به این پرسش که «از خصوصی سازي و واگذاري بنگاه ها در اقتصاد به دنبال چه هستیم؟ »، گفت: تجربه دنیا ثابت کرده است که



بخش خصوصی پیشران توسعه کشورها است. ما از واگذاري ها به دنبال این هستیم که مالکیت و مدیریت بنگاه هاي دولتی به بخش خصوصی واقعی
منتقل شود و با پررنگ شدن نقش بخش خصوصی در اقتصاد، حضور دولت به صورت مستقیم کمتر شود. بر این باوریم که دولت به وظایف حاکمیتی و
اصلی خود ازجمله سیاستگذاري، تنظیم گري و ریل گذاري به جاي تصدي گري بپردازد، چرا که با این کار، کارایی اقتصاد با محور شدن بخش خصوصی

 
در اقتصاد و منحصر شدن کارکرد دولت در سیاست گذاري و نظارت، افزایش می یابد. 

دژپسند همچنین در پاسخ به این که آیا در عمل این اتفاق افتاده است؟، افزود: در دوره اي، در کشور شاید با این رویکرد که بخش خصوصی توانمند
براي خرید شرکت هاي دولتی وجود ندارد، واگذاري به نهادهاي خاص صورت پذیرفت (که البته قانون هم این اجازه را فراهم می ساخت) و استمرار این

 
امر سبب شد تا در کنار بخش دولتی، تعاونی و خصوصی، این بخش به رکن چهارم در اقتصاد کشور تبدیل شود. 

وي ادامه داد: در عمل در برخی از صنایع و رشته فعالیت ها از انحصار دولتی به انحصار غیردولتی حرکت صورت گرفت. متاسفانه در خیلی از موارد، در
عمل به رغم واگذاري مالکیت، مدیریت و اداره شرکت ها همچنان در اختیار دولت باقی مانده است. در بسیاري از شرکت ها که هم اکنون از آنها به

 
عنوان بنگاه هاي خصوصی یاد می شود، همچنان مدیریت با دولت است. 

وي افزود: ممکن است، در یک شرکت، دولت کمتر از 15 درصد سهام در اختیار داشته باشد، اما در چیدمان هیات مدیره نقش صد درصدي بازي می
کند. حتی برخی از نهادهاي عمومی غیردولتی ما نیز بصورت دولتی اداره می شود. مثال هاي این نوع شرکت ها فراوان است از سازمان هاي بزرگ کشور

 
تا شرکت هاي کوچک و تخصصی با این مشکل رو به رو هستند. 

دژپسند تاکید کرد: امیدوار بودیم با اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) از سال 84 به بعد این مشکل مرتفع شود اما باز هم شاهدیم این نقیصه ادامه
دارد و بسیاري از واگذاري هاي ما تنها منجر به انتقال مالکیت و نه مدیریت شده است در حالیکه شاید انتقال مالکیت بدون انتقال مدیریت نه تنها،

 
ارتقاء عملکرد را منجر نشود بلکه آسیب هاي بیشتري هم به همراه داشته باشد. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «این موضوع، یک آسیب جدي به اقتصاد است چرا به این سمت حرکت کردیم؟ »، گفت: در کنار مواردي که

 
اشاره کردم، یکی از مهم ترین روش هایی که در سال هاي گذشته مورد استفاده قرار می گرفته و به این امر دامن زد، واگذاري به شیوه رد دیون بود. 

وي ادامه داد: رد دیون منجر به تغییر مدیریت نشد چرا که بخش عمده اي از این سهامی که منتقل شد، به اشخاص حقوقی منتقل شد که مستقیم یا با

 
واسطه توسط دولت اداره می شدند. حدود 15 درصد از واگذاري ها به این صورت اتفاق افتاده و این واقعاً یک معضل اقتصادي است. 

دژپسند گفت: این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی داشته است. یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم
توسط نهادهاي تخصصی است. در سال هاي گذشته پتروشیمی ها در مالکیت وزارت نفت فعالیت می کردند اما هم اکنون مالکیت بسیاري از این شرکت
ها به صندوق هاي بازنشستگی منتقل شده و عملا توسط وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی اداره می شوند. این اتفاق در صنایع دیگر هم تا حدودي رخ

 
داده است و وزارت کار از طریق صندوق هاي وابسته خود مالکیت بسیاري از شرکت ها را بدست آورده است. 

وي افزود: واقعا مشکل اصلی در مالکیت نیست مشکل روح مدیریت دولتی است که همچنان در این شرکت ها جاري است و باید از آن دور شویم. هر
زمان دولت مالکیت را در کنار مدیریت در اختیار داشته باشد در قبال عملکرد شرکت الزاما پاسخگو است اما زمانیکه در مالکیت نقشی ندارد، می تواند

 
خود را از پاسخگویی دور نگه دارد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: البته اشاره کنم که اخیراً این رویکرد استفاده از روش رد دیون مورد توجه مجدد قرار گرفته است. چنانکه در قانون بودجه سال
گذشته حکمی در این زمینه وجود داشت که از اجراي آن ممانعت شد، ولی در سال جاري در قانون تکرار شد و با توجه به لزوم قانونی آن به اجرا درآمد.
وي در ادامه و در پاسخ به پرسشی مبنی براینکه «در تمام دنیا صندوق هاي بازنشستگی یکی از نهادهاي سرمایه گذاري و تجهیز منابع محسوب می
شوند، این ایراد شما از چه زاویه و بر چه اساسی است؟ »، گفت: درست است. این صندوق ها نهادهاي واسطه اي هستند که نقش پررنگ در تامین مالی
دارند اما در ایران با یک تفاوت ماهوي حضور دارند. در دنیا این صندوق هاي بازنشستگی توسط ذینفعان واقعی آنها اداره می شوند، اما در ایران دولت

 
نقش کاملا پررنگ در اداره این صندوق ها دارد یعنی باز هم اراده دولت در مدیریت این صندوق ها جاري است. 

وي ادامه داد: در واقع صندوق هایی که باید با محوریت و خواست ذینفعان اصلی آن یعنی کارگران و کارفرمایان اداره شوند با مدیریت دولتی اداره می
شوند و دولت به هر گونه که مایل است با آنها رفتار می کند. نکته اصلی اینجاست این صندوق ها باید تحت نظارت دولت باشند نه مدیریت دولت و این

 
یک مشکل اساسی است. 

دژپسند همچنین در پاسخ به این پرسش که «این گفته که دولت ها، از بنگاه داري و شرکت داري دل نمی کنند را تا چه اندازه تایید می کنید؟ »،
افزود: هم درست است و هم نادرست. یکی از مشکلات اصلی ما این است که بالاخره داشتن شرکت هاي تابعه براي مدیران دولتی امتیازاتی را ایجاد می
کند از جمله تعیین اعضاي هیات مدیره، تسهیل انجام اموراتی که تحت قوانین ناظر برسازمان هاي دولتی امکانپذیر نیست و ... اما از سوي دیگر اینقدر
در مسیر خصوصی سازي مشکلات متعددي وجود دارد که بسیاري از مدیران براي در امان ماندن از آسیب هاي آن ترجیح می دهند کمتر به این امر

 
بپردازند و از ورود به بحث خصوصی سازي اجتناب می کنند. 

 
مشکلات واگذاري 

وزیر اقتصاد ادامه داد: یکی از مشکلات اصلی ما در واگذاري ها، مقاومت مدیران دولتی و حتی شرکت هاي در حال واگذاري است. در برخی از این
شرکت ها پیش از واگذاري اتفاقاتی رخ می دهد که عملاً واگذاري آن با شیوه پیش بینی شده و در زمان تعیین شده دشوار می شود. 



وي همچنین درباره عملکرد خصوصی سازي گفت: طی این چند سال که از اجراي قانون سیاست هاي کلی اصل 44 می گذرد در حوزه خصوصی سازي
به ارزش اسمی حدود 14 درصد از واگذاري ها از محل سهام عدالت، 15 درصد تهاتر بدهی هاي دولت و مابقی عرضه سهام به روش هاي مختلف در

 
بورس و فرابورس رسیده ایم. 

دژپسند ادامه داد: طی این مدت از حدود 1700 شرکت که مورد بررسی قرار گرفته است، حدود 600 شرکت از فهرست خصوصی سازي خارج شده
است. عموم این شرکت ها یا با دلایل خاص از فهرست خارج شده اند، یا بایستی ابتدا اصلاحاتی در آنها صورت پذیرد، تغییر ساختار یابند و پس از آماده

 
سازي به فهرست بازگردانده شوند یا به طور کل، بایستی استراتژي نحوه فعالیت آنها تغییر یابد. 

وزیر اقتصاد افزود: مثلا شرکت هاي آب و برق منطقه اي از جمله شرکت هایی هستند که از این فهرست خارج شده اند. براي این شرکت هاي بخصوص
به دلیل این که خدمات شهري و روستایی ارائه می دهند می توان، واگذاري به شهرداري ها را مطرح کرد. یا در مدلی دیگر می توان این شرکت ها را در
هم ادغام و با کاهش تشکیلات ضمن سبک کردن ساختار آنها، به عنوان یک شرکت با مالکیت دولتی، مدیریت آن را به بخش خصوصی واگذار کرد. هر
چند ممکن است در این مسیر با مقاومت هایی در سطح مناطق یا بخش ها رو به رو شویم اما باید بتوانیم با ایجاد انگیزه هایی این مقاومت ها را تبدیل

 
به همراهی کنیم. 

وي ادامه داد: همچنین از 1100 شرکت دیگر، حدود 900 شرکت به فروش رسیده اند یا از طریق تهاتر واگذار شده اند و مابقی یعنی حدود 200 شرکت

 
یا منحل شده اند، یا ادغام و یا ورشکسته شده اند. 

دژپسند افزود: در سال جاري نیز 325 شرکت (که حدود 16 درصد شرکت هاي مشمول واگذاري می باشند) در فهرست واگذاري قرار دارند که به مرور

 
زمان به روش هاي مختلف هر کدام در فرآیند واگذاري قرار می گیرند. 

وزیر اقتصاد در ادامه و در پاسخ به این پرسش « به نظرآزادسازي سهام عدالت پیچیده شده است، آیا تدبیري براي رفع چالش مذکور بدون آسیب
رسیدن به بازار سهام وجود دارد؟ »، گفت: در این خصوص ما تقریباً به صورت مستمر با کارشناسان و مسئولین ذیربط هم فکري می کنیم. چون به

 
دنبال آن هستیم که فواید آزادسازي سهام عدالت همراه با سهامداري توسط دارندگان سهام عدالت و عدم آسیب به دارایی آنها باشد. 

وي ادامه داد: بسیاري از صاحبنظران معتقد هستند با توجه به ارزنده بودن سبد دارایی سهام عدالت، افراد، سهامداري کرده و از منافع کوتاه مدت (سود
سالیانه) و بلندمدت (افزایش عرضه سهام) آن بهره مند شوند چرا که پورتفوي سهام عدالت شامل مجموعه سهام شرکت هاي بسیار معتبر و گلچین شده
کشور است بنابراین ما به دنبال آن هستیم که فرهنگ سهامداري بلندمدت را براي این جامعه هدف، ترویج کنیم و بنابراین فروش آن را چندان توصیه

 
نمی کنیم. 

وزیر اقتصاد افزود: از سوي دیگر به دنبال آن هستیم که قابلیت نقدشوندگی آن در بازار افزایش یابد و براي آن بازار سازي کنیم. مصوبات چند هفته

 
گذشته شوراي عالی بورس که در آن صندوق هاي بادرآمد ثابت امکان خرید سهام عدالت را یافتند، از این جنس است. 

 
عملکرد خصوصی سازي 

وي همچنین دربار عملکرد خصوصی سازي و واگذاري در قالب ETF ها گفت: در سال جاري انتظار افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري ها را به چند
علت داشتیم. اولین دلیل این بود که مجموعه عوامل و ارکان سیاستگذاري و اجرایی حوزه خصوصی سازي، بر پایندي به توسعه فعالیت هاي بخش
خصوصی و اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) در زمینه خصوصی سازي اجماع داشتند لذا تلاش ها هم جهت شد تا شاهد عملکرد قابل توجه و

 
درخشانی در این سال باشیم. 

وي ادامه داد: موضوع دوم تلاش هایی بود که در سال 1398 صورت گرفت. با مطالعه اي که در این سال رخ داد، تغییر در روش ها و رویکردها مبتنی بر
شرایط موجود کشور انجام پذیرفت. این تغییرات راهبردي در نتایج عملکردي نیز خود را نشان داد و منجر به نتیجه شد. در این ارتباط حداکثر سازي
استفاده از ظرفیت بازار سرمایه براي موضوع واگذاري ها چه به صورت عرضه خرد و چه به صورت عرضه بلوکی مد نظر قرار گرفت و با استفاده ظرفیت
صندوق هاي قابل معامله در بورس براي اولین بار براي واگذاري ها با پیگیري هاي فراوان، در سال جاري توانستیم بخش قابل توجه اي از عرضه هاي

 
دولتی را در این قالب به انجام برسانیم. 

وزیر اقتصاد افزود: موضوع سوم الزام اجتناب ناپذیر براي افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري بود. اگرچه معتقد هستم وصول درآمد براي دولت باید
آخرین ملاك در واگذاري ها باشد، اما با توجه به مقتضیات سال جاري و کاهش قابل توجه درآمدهاي حاصل از فروش نفت، تامین منابع مالی دولت از
این طریق یکی از اهداف واگذاري ها در سال جاري بود و نمی توان آن را کتمان کرد. در سال جاري تلاش ما افزایش شفافیت و ایجاد فضاي رقابتی در

 
واگذاري ها بود. 

 
واگذاري از طریق اي تی اف 

دژپسند ادامه داد: راجع به ETF ها، هم زیاد صحبت شده است، ما در سال جاري حدود 33 هزار میلیارد تومان عرضه داشتیم که از این میزان بیش از
18 هزار میلیارد تومان آن در قالب دو ETF «دارایکم» شامل باقی مانده سهام دولت در بانک هاي ملت، تجارت، صادرات ایران و بیمه  هاي البرز و
اتکایی امین و «پالایش یکم» شامل باقیمانده سهام دولت در پالایشگاه هاي تبریز، تهران، اصفهان و بندرعباس بود. همچنین 15 هزار میلیارد تومان در
قالب عرضه تدریجی انجام پذیرفت. این تحقق درآمد در عرضه سهام از سوي دولت در سال هاي اخیر بی سابقه بود و رشد قابل توجهی نسبت به سال

قبل داشت. دلیل آن هم تغییر شیوه واگذاري و ظرفیت سازي هایی بوده است که در بازار سرمایه به انجام رسید. 



وزیر اقتصاد افزود: ما با مطالعه به روش واگذاري از طریق ETF رسیدیم. در مطالعه اي که به انجام رسید مشخص شد که، عدم تحقق اهداف خصوصی
سازي در بسیاري از موارد ناشی از ویژگی هاي ذاتی روش مورد استفاده در واگذاري بوده است. براي نمونه در روش واگذاري از طریق مزایده به صورت
نقد و اقساط، عایدي دولت در زمان واگذاري نسبت به واگذاري از طریق بورس و روش ETF به حداقل می رسد. به عنوان مثال در واگذاري یکی از این
شرکت ها به ارزش 1800 میلیارد تومان، با تعیین 100 میلیارد تومان حصه نقدي و اعمال دو سال تنفس، عملاً عایدي دولت در زمان واگذاري کاهش
یافته است. در حالی که عرضه صندوق واسطه گري مالی یکم، حدود شش هزار میلیارد تومان و عرضه صندوق پالایش یکم بیش از 12 هزار میلیارد

 
تومان، منبع نقدي در اختیار دولت قرار داد. 

وي گفت: در واگذاري یکی دیگر از بنگاه هاي اقتصادي که با روش مزایده انجام پذیرفت، در خصوص قیمت گذاري ابهامات متعددي وارد گردید، این در
حالی است که در واگذاري دو صندوق ETF بدون وجود ابهام، نحوه و شیوه قیمت گذاري و قیمت مورد معامله بصورت کاملا شفاف به اطلاع عموم مردم

 
رسید. 

وي افزود: همچنین در خصوص برخی از واگذاري ها به علت شفافیت پایین در روش و فرآیند واگذاري حساسیت در افکار عمومی بوجود آمده است. عدم
وصول اقساط قرارداد که به صورت عمده (بلوکی) از طریق بورس واگذار شده بود نمونه اي دیگر از عارضه هاي موجود در روش هاي خصوصی سازي
است. در واگذاري هایی که به روش نقد و اقساط انجام می پذیرد، ریسک عدم وصول اقساط در آینده همیشه وجود دارد به نحوي که خریداران شرکت
هاي واگذار شده به روش مزایده غالباً در بازپرداخت اقساط به مشکل برخورده و فراوانی آنها در جدول بدهکاران اقساط معوق سازمان خصوصی سازي

 
بیشتر از خریداران بلوك هاي بورسی می باشد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: این موضوع خود باعث عدم تحقق منابع درآمدي بودجه دولت از ناحیه وصول اقساط قراردادهاي واگذاري شده است این در حالی
است که به علت آنکه در واگذاري در قالب ETF مبلغ فروش در همان ابتدا بصورت نقد دریافت می شود، یعنی عملاً ریسک عدم وصول اقساط در آینده

 
بصورت کامل از بین می رود. 

 
منافع عرضه در بورس 

دژپسند گفت: عمده شواهد واگذاري انجام پذیرفته در سال هاي اخیر بیانگر آن است که خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از طریق عرضه در بورس
منافع بیشتر و چالش هاي کمتري را به دنبال داشته و باید اذعان داشت که واگذاري از طریق بازار سرمایه نسبت به روش هاي خارج از بازار (مزایده –
مذاکره) ضمن ترجیح قانونی، از مزایاي بیشتري برخوردار است. در سال جاري با حمایت هاي دولت و تصویب مجلس شوراي اسلامی، واگذاري باقیمانده
سهام دولت در قالب صندوق هاي سرمایه گذاري قابل معامله در بورس (ETF) به عنوان یک راهکار اجرایی براي اولین بار مورد استفاده قرار گرفت.
انتخاب این روش همراستا با عزم جدي دولت بر اجراي سیاست واگذاري صد درصدي به بخش خصوصی و رعایت اصول سلامت و شفافیت در واگذاري

 
ها است. 

وي افزود: واگذاري از طریق ETF فرصتی را ایجاد می کند که علاوه بر اجتناب از محدودیت هاي ناشی از روش هاي مزایده، مذاکره و عرضه بلوکی
سهام در بورس، گسترش مالکیت عمومی از طریق فروش به آحاد مردم رخ داده و جذب و هدایت نقدینگی جامعه به سمت فعالیت هاي مولد از طریق
بازار سرمایه اتفاق افتد. بدیهی است این امر علاوه بر توسعه و تعمیق بازار سرمایه، امکان فروش سهام در حجم ریالی بالا بصورت کاملا شفاف منجر به

 
تامین منابع به صورت نقد را فراهم آورده و ریسک عدم وصول اقساط در آینده را به صفر می رساند. 

دژپسند در ادامه و در پاسخ به این پرسش که «در واقع چرا دولت براي واگذاري سهام در سال اخیر تنها از روش ETF استفاده کرد، آیا بعد از عرضه
صندوق پالایش یکم با این نحوه آزادسازي همچنان موافق هستید. به عبارت ساده تر آیا نگرانی از تبعات واگذاري هاي مرسوم، مجلس و دولت را به

 
سمت عرضه با استفاده از این روش سوق داد؟ »، گفت: قطعاً خیر. 

این گونه نیست. در صحبت هاي قبلی تا حدودي به این سوال شما پاسخ دادم. همانگونه که گفتم این روش از واگذاري، داراي ویژگی هایی است که

 
سبب برتري آن نسبت به دیگر روش هاي واگذاري در شرایط کنونی می شود. 

وي ادامه داد: اولین ویژگی این روش امکان انتقال مالکیت به افراد بیشتري است، دوم این که چون هر شخص با هر سرمایه اي قادر است در این گونه
عرضه ها حضور یابد، فرصت توزیع برابر میان آحاد جامعه فراهم می شود. ویژگی سوم اینکه، چون تخفیف داده می شود، امکان توزیع ثروت بهبود پیدا

 
می کند. 

وزیر اقتصاد افزود: از منظر تامین منابع نیز براي دولت ارجحیت دارد چرا که سریعتر به نتیجه می رسیم. عرضه بلوکی سهام برخی شرکت ها را چند بار
تجربه کردیم و به دلیل نبود متقاضی، موفق نبود. نیاز به منابع فراوان براي اندك متقاضیان و توجه به فضایی که در مورد خصوصی سازي، اخیراً به
وجود آمده است استقبال و تقاضا براي مشارکت در خرید بلوکی سهام شرکت ها را به نحو قابل توجه اي کاهش داده است، به نحوي که در جلسات

 
متعدد، علی رغم ارائه مشوق هاي مختلف باز هم بخش خصوصی تمایلی براي خرید بنگاه هاي دولتی از خود نشان نداد. 

دژپسند در پاسخ به این پرسش که گفته می شود در وزارت شما در خصوص ETF انتقال مالکیت بدون مدیریت صورت پذیرفته و شما خواهان ادامه
این روش در سال آتی نیز هستید؟ »، گفت: این ادعا صحیح نیست. در واقع در این روش واگذاري ما عدم همزمانی انتقال مدیریت شرکت هاي دولتی با
واگذاري مالکیت آنها را داریم. در خصوص ETF مدیریت تا پایان سال 1400 با دولت است و منطبق بر مفاد جزء (2) بند (الف) تبصره (2) قانون بودجه
سال 1399، و تصریح اینکه تشکیل این صندوق ها با مدیریت دولتی براي بلندمدت نباشد، در امیدنامه این صندوق ها آمده است که لاجرم پس از پایان



 
این مهلت قانونی مدیریت به سهامداران منتقل می شود. 

وي ادامه داد: همچنین مکانیزم هاي لازم را نیز در این بخش پیش بینی کردیم. اگر سرمایه گذاري بتواند 1.5 درصد از مجموع واحدهاي این صندوق را
در مکانیزم بازار خریداري کند به صورت خودکار امکان اعمال مدیریت در صندوق برایش فراهم می شود. یعنی هم مکانیزم لازم را در بازار دیده ایم و

 
هم براي خروج دولت از صندوق فرصت زمانی قرار داده ایم. 

و زیر اقتصاد افزود: نکته حائز اهمیت دیگر بخصوص در ارتباط با دارا یکم این است که، هم زمان با عملیاتی شدن واگذاري سهام این سه بانک و دو
شرکت بیمه اي در قالب ETF، آزادسازي سهام عدالت نیز انجام می پذیرد و انتقال مالکیت بخش بزرگی از سهام شرکت هاي مزبور به آحاد مردم اتفاق
می افتد، بنابراین انتقال بلافاصله مالکیت در این دو طرح در فاصله زمانی بسیار کوتاه سبب می شود عملاً حجم بزرگی از مالکیت و مدیریت بنگاه هاي

 
اقتصادي دولتی به صورت یکباره از دولت منفک شود. 

دژپسند گفت: این شرایط می توانست، علاوه بر آن که هر بنگاه را بصورت منحصر بفرد دچار مشکل کند، بخش بانکی و بیمه اي کشور را نیز با عدم
اطمینان یا چالش هاي دیگري مواجه سازد لذا به منظور کاهش آثار احتمالی نامطلوب یادشده، دوره زمانی اطمینان بخش یک و نیم ساله براي فرآیند
گذار پیش بینی شد، تا در این دوره تلاش شود، آثار غیرقابل پیش بینی انتقال مدیریت که ممکن است در برخی موارد قابل توجه نیز باشد، کنترل شده

یا به حداقل برسد.



روایت زوج جوانی که با پذیرش 2 فرزند خوانده تهدید را به فرصت تبدیل کرده اند

منبع: شهرآرا آنلاینشماره خبر:  148  |  تاریخ: 1399/10/09

مطهره و مهدي هر دو شیرینی والدگري را تجربه می کنند و دیگر اصراري براي داشتن فرزند زیستی ندارند. آرزوي آن ها داشتن 17
فرزندخوانده است. رؤیایی که براي زوجی مانند آن ها دور از دسترس نیست...

سیده نعیمه زینبی | شهرآرانیوز؛ مهدي برزگر امام جماعت 28 ساله مسجد ابالفضلی گل خطمی محله کوي کارگران است. زندگی مشترك او
ومطهره جاویدي در آستانه ده سالگی است. سال ها پیش زندگی آن ها در فرود ناباروري قرار می گیرد و با مخاطره روبه رو می شود. مطهره و مهدي،
اما ماجرایی که براي بسیاري از خانواده ها پذیرفتنی نیست به فراز زندگی شان بدل می کنند و با پذیرش کوثر و راحیل به فرزندي آن را به اوج می
رسانند. آن ها الان 2 دختر دارند که یکی شان 2 سال و 6 ماه دارد و دیگري در آستانه شش سالگی است. روایت متفاوت این زوج جوان و چالش هایی
که با آن روبه رو هستند حقیقت هاي تلخ و شیرین فرزند خواندگی است. مطهره و مهدي هر دو شیرینی والدگري را تجربه می کنند و دیگر اصراري

 
براي داشتن فرزند زیستی ندارند. آرزوي آن ها داشتن 17 فرزندخوانده است. رؤیایی که براي زوجی مانند آن ها دور از دسترس نیست... 

مهدي و مطهره مهدي برزگر، از نوجوان هاي مسجد صنعت گران، است و در کنار درس و مدرسه از کار هاي فرهنگی و مذهبی غافل نبوده است. پس از
پایان راهنمایی و شروع دبیرستان تصمیم می گیرد که وارد حوزه شود. سطح یک را در 3 سال می خواند و سپس ملبس و متأهل می شود. آن زمان 17

 
سال دارد. آشنایی با همسرش هم، وابسته به مسجد صنعتگران است. 

او وقتی به خواستگاري مطهره می رود هنوز گام اول طلبگی است و هیچ چیز دیگري هم ندارد که بخواهد یک خانواده را اقناع کند تا دخترشان را به او
بسپارند، البته ورود مطهره به زندگی مهدي گشایش را به زندگی او می آورد تا حالا پس از 10 سال زندگی مشترك هم خانه خریده و هم به حج مشرف
شده باشند. مهدي الان استاد حوزه و دانشگاه، طلبه سطح 4 درس خارج و کارشناسی ارشد تفسیر قرآن دارد. مطهره جاویدي متولد 1371 سوم

 
دبیرستان را در رشته ریاضی می گذراند. قصد نجوم می کند، ولی خواستگاري مهدي مسیر زندگی اش را تغییر می دهد. 

مطهره پس از ازدواج آي تی می خواند، ولی درسش به دلیل کوچ به تایباد براي تدریس مهدي ناتمام می ماند. در کنارش لیسانس حوزه علمیه را می
گیرد و کارشناسی ارشد فلسفه غرب را در دانشگاه فردوسی می خواند. مدتی دبیر انجمن هاي علمی دانشکده الهیات دانشگاه فردوسی است و اکنون به
عنوان مربی استارتاپ و کارآفرینی فعالیت می کند. افزون بر این مطهره نقش پر رنگی در انجمن فرزندان نیازمند درمان بهزیستی دارد و براي زندگی
بهتر این بچه ها و معرفی آن ها به خانواده ها تلاش می کند. تجربه اي تلخ و شیرین براي مادري که خودش براي یک فرزند نیازمند درمان مادرانگی
می کند. او همچنین تلاش هاي زیادي براي حل مسئله محرمیت فرزندخوانده ها دارد و امیدوار است روزي این مسئله با تدبیر علما از پیش روي کسانی

 
که متقاضی فرزندخوانده هستند برداشته شود. 

زندگی آسان نیست... براي مهدي کار آسانی نیست که خانواده اش را راضی کند در هفده سالگی او را براي ازدواج همراهی کنند. براي مطهره هم ماجرا
همین است. مطهره در همان سن به مادرش نامه می نویسد تا آمادگی اش را براي پذیرش مسئولیت یک زندگی اعلام کند. پدر مطهره قبل از اجازه

 
خواستگاري چند جلسه با مهدي صحبت می کند و متقاعد می شود که او به بلوغ فکري رسیده است. 

مطهره می گوید: «پدرم هیچ پسري را به خانه مان راه نمی داد. معتقد بود اینجا نمایشگاه اتوموبیل نیست که ببینند و بروند. پدرم ابتدا پسر ها را خارج

 
از محیط خانه می دید و صحبت می کرد و اگر شرایط مناسب داشتند به خانه راه می داد. مهدي اولین نفري بود که مجوز صحبت با من را گرفت.» 

مطهره و مهدي با تفاوت هایی که دارند با پیش فرض پاسخ منفی وارد جلسه گفتگو می شوند و پس از چندین جلسه با توجه به روحیه مدارا و انعطافی
که از یکدیگر نشان می دهند، نظرشان برمی گردد. آن ها با توافق خانواده ها عقد می کنند. با همه سختی ها دوران عقدشان فقط 9 ماه است. استقلال
زندگی براي مطهره و مهدي آن قدر اهمیت دارد که از همان شروع زندگی براي حفظش تلاش می کنند. مهدي می گوید: «زمان ازدواجم با پوشیدن
لباس روحانیت هم زمان شد و من چیزي نداشتم. با همه این احوالات همه مخارج را خودم دادم و حتی یک بار هم نشد که به پدرم بگویم اجاره خانه ما

 
را شما بده.» 



مطهره هم ادامه می دهد: «ما روز هایی بوده که پول نان صبحانه را نداشتیم. یک سال بود خودمان گوشت نخریده بودیم و انواع غذا هاي با نان را می
پختم. گاهی خود خانواده ها بدون درخواست ما حمایت می کردند.» یادآوري این خاطرات حرف هاي دیگري را بر زبان مهدي جاري می کند: «ما در
طول 5 سال شاید 9 خانه عوض کردیم. چون خانه اي که به پول ما نزدیک باشد نبود. حتی صاحب خانه اول ما یک اتاق از منزلش را براي خودش نگه

 
داشت تا پول کمتري از ما بگیرد و به آن اتاق رفت و آمد داشت.» 

مطهره هم ادامه می دهد: «من ابتداي زندگی از پدرم خواستم که برایم جهیزیه ساده و معمولی بخرد تا بتوانیم با بقیه هزینه آن زندگی مان را شروع
کنیم.» آن ها از مجلس دل خواه و بسیاري از تجملات می گذرند و زندگی ساده شان را شروع می کنند. مهدي گرچه خودش و همسرش در هفده
سالگی ازدواج کرده اند، اما نسخه اش را براي جامعه نمی پیچد. معتقد است که دختران و پسران ما از ابتدا براي زندگی مشترك تربیت نشده اند. مطهره
و مهدیه در طول مدت ده ساله ازدواجشان هرگز مانع رشد یکدیگر نشده اند و براي ایجاد یک درك مشترك گفتگو کرده اند؛ حتی اگر آن نگاه مشترك

 
حاصل 10 ماه گفتگو باشد. شاید رمز نشاط و پایداري زندگی شان در همین همراهی است. 

فهمیدیم پدر و مادر زیستی نمی شویم! مادر مطهره در ابتداي زندگی به او یادآور شد که زندگی آسان نیست و قرار نیست همه چیز دل خواه باشد.
حضور در تایباد براي تدریس حوزه مرحله تازه زندگی براي مطهره و مهدي است. همان جایی که با اصرار مطهره قصد بچه دار شدن دارند، ولی می

 
فهمند قرار نیست این اتفاق زندگی شان را شیرین کند. مطهره می گوید: «در خواستگاري همسرم پرسید چند بچه می خواهی؟ گفتم 4 فرزند. 

یعنی ماجراي فرزند از روز اول براي ما جدي بود، اما سر زمان فرزنددار شدن با هم اختلاف داشتیم. با اصرار من یک سال بعد از ازدواج اقدام کردیم، ولی
نتیجه نگرفتیم. با مراجعه به پزشک و پیگیري متوجه شدیم مسئله اي این میان هست.» آن ها با فهمیدن مسئله ناباروري به جدایی فکر نمی کنند،

 
چون حاضر نیستند زندگی اي را که با تلاش ساخته اند به همین راحتی کنار بگذارند. 

آن ها میان عشق فرزند زیستی و عشق یکدیگر هم را انتخاب می کنند و پاي محبتشان می مانند. درمان و عمل جراحی هم باعث حل مشکل نمی شود
تا آن ها باور کنند در بیست سالگی راه طولانی و دشوار براي پدر و مادر شدن دارند. براي دختري که در نوجوانی و پیش از ازدواج نام فرزندانش را هم
انتخاب کرده و احساس مادرانه اش بر همه احساساتش غالب است، پذیرش این موضوع راحت نیست. پس از 4 سال درمان و به در بسته خوردن براي

 
فرزندزیستی، انزوا و افسردگی به سراغ مطهره می آید. 

او می گوید: «البته فرزندخواندگی مسئله غریبی در زندگی ما نبود. پدر و مادرم با وجود داشتن 3 فرزند، براي فرزند خواندگی اقدام کرده و موفق نشده
بودند. حتی خاطرم هست زمانی با همسرم می گفتیم ما 3 فرزند زیستی و 14 فرزند خوانده خواهیم داشت. ما پس از 4 سال درمان به سراغ درمان هاي

 
تهاجمی نرفتیم و البته هزینه درمان را هم نداشتیم. از همان جا مسئله فرزند خوانده برایم جدي شد.» 

مامان و بابا منتظر هستند پس از چند سال تحمل رنج ناباروري و یأس ناشی از درمان، یک روز در تنهایی فکر رفتن به بهزیستی به سر مطهره می زند.
او آن روز ها را این طور بازگو می کند: «من از خودم پرسیدم چرا با اینکه پیش از این دلم می خواست فرزند خوانده داشته باشم، الان پیگیرش نیستم؟
همان جا از بهزیستی تایباد فرم درخواست فرزند را گرفتم و به در کلاس حوزه همسرم رفتم تا آن را امضا کند.» حدود یک سال و 2 ماه طول می کشد

 
تا کودك به خانواده آن ها اضافه شود. 

این بانوي جوان زمانی به آرزوي فرزند داشتن می رسد که از آن نا امید شده است. میان شدن یا نشدن، امید و یأس مرز باریکی قرار دارد که می تواند
یک مادر مشتاق و منتظر را به مرز جنون بکشاند: «من دخترم را از امام رضا دارم. دیگر نا امید شده بودم؛ نذري کردم و بعد خدا او را به ما داد. 5 ماه

 
آخر به ما گفته بودند احتمال زیاد بعد از آن همه بالا و پایین رفتن با درخواستتان موافقت می شود. 

بعد اتمام کار هاي اداري از طرف بهزیستی به شما زنگ می زنند تا وارد پروسه معرفی شوید. یادم هست ماه آخر کاغذي را به دیوار زده بودیم و 30 روز
انتهایی انتظار را می شمردیم. روي آن نوشته بودم مامان منتظرت است. یک روز دیدم همسرم پایین آن نوشته فکر نکنی تنها مامان منتظرت است. بابا
هم منتظر است. من آن قدر علاقه به فرزند داشتم که در نونزده سالگی وسایلی را براي فرزندم خریدم. در سفر هاي زیارتی لباس دخترانه سوغات آوردم.
آن زمان بچه اي در کار نبود و مادرم مرا دعوا می کرد. بسیاري از آدم ها به ما می خندیدند که در سن بیست سالگی دنبال فرزند خواندگی هستیم، ولی

 
نظر خودم این است که ما وقت مناسب اقدام کردیم. 



والدي موفق است که بتواند هم پاي فرزندش باشد.» مهدي هم می گوید: «پدر خانم من براي فرزند اولمان به اندازه کودکی که زیستی است سیسمونی
داد و حتی براي فرزند دوم هم این اتفاق افتاد. خودمان هم فکر نمی کردیم به این زودي بشود، اما همسرم درسی در زندگی به من داد که باید براي

 
آنچه می خواهیم برنامه بریزیم و بجنگیم.» 

کوثر خانه آن ها بچه ها را نمی شود پیش از پایان مراحل اداري به راحتی دید و انتخاب کرد. مطهره می گوید: «آنچه نشان می دهند براي فیلم ها و بر
اساس شنیده هاست. بهزیستی ظاهر پدر و مادر را تقریبا می بیند و بر اساس آن گزینه هایی را معرفی می کند. 3 گزینه براي انتخاب به تو می دهند تا
یکی را برگزینی. براي ما دخترم گزینه اول بود که مهرش به دلمان نشست.» مطهره از روز هاي اول مادري می گوید. از اینکه آن حس افسانه اي مادري

 
که همه جا از آن دم می زنند در روز هاي اول خبري نیست: «بسیاري از مادر هاي زیستی هم بعد تولد نمی توانند با فرزندشان ارتباط بگیرند. 

من هم شبیه به یک مادر نرمال هنوز باورم نشده بود و شاید شوك بودم. به تدریج مهر مادري در من شدت گرفت و الان عاشق فرزندانم هستم.» مهدي
هم ادامه می دهد: «آن یک هفته اول هیچی نمی فهمیدم. روي ابر ها سیر می کردم. نمی دانم پدر ها همه همین حس را دارند؟ احساس پدر شدن
حس عجیبی است. یک مهر همراه با مسئولیت. حس خوبی دارد.» اولین حقی که به پدر و مادر داده می شود حق انتخاب اسم است و اینجا مطهره

 
آرزوي کودکی اش را جامه عمل می پوشاند و نام اولین دخترشان که در یک ماهگی به خانه آن ها می آید، می شود: «کوثر». 

او می داند که کودك زیستی مان نیست یکی از نگرانی هاي خانواده ها براي فرزند خواندگی آن چیزي است که مطهره درباره اش حرف می زند و منشأ
آن رسانه ناآگاه است. «یکی از مسائل نادرستی که در فیلم هاي تلویزیون گفته می شود این است که فرزند در سن بیست و پنج سالگی یک باره به
وسیله یک نفر دیگر می فهمد که فرزند خوانده است. این ترس والدین که بچه بزرگ شود مرا رها می کند از اینجا ناشی می شود. در حالی که این باور

 
اشتباه است. 

ما متعهد می شویم تا با مشورت روان شناس، موضوع را قبل شش سالگی و قبل از ورود به اجتماع به فرزندانمان بگوییم. ما براي کوثر فیلم خاص می
گذاشتیم و داستان خاص فرزندخواندگی تعریف می کردیم. در 4 سال و نیم ما ماجرا را به کوثر گفتیم. والدین در این باره باید شجاع و آگاه باشند و
موضوع را عادي سازي کنند.» او درباره عکس العمل بچه ها بعد از دانستن حقیقت ماجرا می گوید: «کودك در ابتدا خیال می کند قصه است، مثل همه

 
آن قصه هاي دیگري که برایش می گویی. 

بعد به او آن واقعیت را مدام یادآوري می کنیم تا او باور کند. کوثر آن دوران پرخاشگر شده بود. جملاتی استفاده می کرد که گاهی ما در نوجوانی
استفاده می کردیم. بعد 2 ماه کوثر به آغوش ما برگشت. بچه آن زمان نگران است و می پرسد مامان و باباي بعدي من کی می آیند؟ می پرسد پدر و
مادر قبلی چرا مرا رها کردند؟ ما آنجا دو تا اطمینان به او می دهیم. اینکه من تا آخر عمر در شادي و غم، زشتی و زیبایی، بداخلاقی و خوش اخلاقی
دوستت دارم و کنارت هستم. بعد هم به او می گوییم که پدر و مادر زیستی اش هم او را دوستش داشتند، ولی نمی توانستند از او مراقبت کنند و ما پدر
و مادري هستیم که از او مراقبت می کنیم.» مطهره نگرانی والدین از گفتن حقیقت ماجرا و پرهیز از فرزند خواندگی را به این خاطر بیهوده می داند و از

 
اینکه خودش توانسته بار سنگین نگرانی اش را با گفتن ماجرا به دخترش کم کند خوش حال است. 

راحیل فرزند نیازمند درمان پس از آمدن کوثر هم زوج جوان به اصرار خانواده ها از ادامه روند درمان کنار نمی کشند و تلاش شان را براي باروري ادامه
می دهند. مطهره می گوید: «کوثر از دوسالگی می گفت من خواهر می خواهم. ما تا تهران و مؤسسه رویان هم رفتیم، اما نتیجه نگرفتیم و باید آي. وي.
اف می کردیم که من موافق نبودم. من فهمیدم با احتمال کم من فرزندزیستی خواهم داشت، ولی بامشکلات روحی و جسمی حاصل این درمان چه می
کنم؟ افسردگی، اختلالات هورمونی، کبد چرب و هزاران عوارض دیگر! همسرم وقتی قطعی گفتم درمان را ادامه نمی دهم چند ماهی طول کشید تا

 
پذیرفت و آخر گفت بدن خودت است و تو باید تصمیم بگیري. آنجا بود که براي فرزند خوانده دوم اقدام کردیم.» 

البته قانون براي کسانی که فرزند دارند کمی متفاوت است و آن ها در اولویت سوم قرار می گیرند. آنجا مطهره با تقاضاي فرزندخواندگی براي کودکان
نیازمند درمان آشنا می شود. مطهره می داند که براي این فرزندان خاص، می تواند براي کودك زیر 3 سال هم درخواست بدهد. بچه هایی که نیازمند
درمان هستند از فهرست فرزندخواندگی خارج شده اند. معمولا والدین به دنبال یک فرزند زیبا و سالم هستند و پذیرش کودکی که بیماري و مسئله
درمانی دارد خیلی راحت نیست. مهدي هم خیلی راحت با حضور فرزند نیازمند درمان موافقت می کند. مطهره پیگیر می شود تا مقدمات حضور دختر

 
دوم در خانه آن ها فراهم شود. 

ورود راحیل و ماجرا هاي تازه مطهره می گوید: «این بچه ها تربیت سیستمی دارند و از طرفی به درمان نیاز دارند. با پیگیري هاي زیاد من دختر دوم به



من معرفی و شرایطش برایمان تشریح شد. پرونده پزشکی او را به همه جا بردم و همان جا اعلام کردم که ما او را می خواهیم. روز تعطیل بود که ما
براي اولین بار راحیل را دیدیم. پروسه راحیل براي ما خیلی پراسترس بود. والدین زیستی مجبورند فرزند بیمارشان را بپذیرند، ولی ما انتخاب کردیم که

 
فرزند نیازمند درمان داشته باشیم. من و همسرم همیشه می گفتیم از کجا معلوم ما فرزندي به دنیا بیاوریم و سالم باشد.» 

راحیل فرزند بازیگوش و شلوغ خانواده برزگر می شود. دختري که از ابتدا جوري با او رفتار شده که می داند فرزند زیستی این خانواده نیست. روز ورود
راحیل به خانه آن ها جشن می گیرند و آرام آرام به او ماجرا را می گویند. حضور 2 فرزندخوانده در یک خانواده جوان که هنوز 30 سال ندارند، موضوعی
عادي نیست. براي کوثر که حالا خوب می داند در این خانواده به دنیا نیامده است ورود راحیل که یک دختر دو ساله با نیاز هاي عاطفی خاص خودش

 
است کمی نگران کننده بود. 

یکی از چالش هاي خانواده برزگر ماجراي ورود راحیل به این خانواده است. مطهره می گوید: «کوثر از من می پرسید خواهر از شکمت می آید یا از
قلبت؟ دوست داشت وضعیت راحیل هم مثل خودش باشد و نگران جایگاه خودش بود.» پدري مهدي براي راحیل با کوثر متفاوت است. راحیل پیش از
ورود به خانه برزگر هیچ مردي جز باغبان مؤسسه را ندیده است و همین باعث می شود با پدرش ارتباط نگیرد. مسئله اي که باعث نگرانی مهدي می
شود: «راحیل بعد از یک هفته فرار از من تازه یاد گرفت به من بگوید عمو. بار ها به مطهره گفتم خوش به حالت که با تو ارتباطش خوب است. بعد از

 
یک هفته سمت من آمد و حتی بابا را زودتر از مادر به زبان آورد. الان دیگر کاملا من را به عنوان پدرش پذیرفته است و عاشق هم هستیم.» 

کودکی که حتی لباسش مال خودش نیست بچه ها بعد از چند ساعت به اسم تازه شان واکنش نشان می دهند و راحیل هم از این قاعده مستثنا نیست،
اما چالش هاي حضور راحیل کم نیست. مطهره به دلیل فقر خاطره از فرزند و موقعیت کنترل نشدنی در برخورد با راحیل نگرانی هاي خودش را دارد و

 
کمی دچار افسردگی می شود. 

راحیل که تا کنون براي جلب توجه و مهربانی در مرکز نگهداري کودکان تنها سلاحش کوبیدن سرش به در و دیوار و جیغ کشیدن است حالا در خانه
هم به همان روش روي می آورد و آن ها را بیشتر نگران می کند. مطهره می گوید: «تن ها چیزي که بچه ها می توانند در مرکز تملک کنند غذاست.
حتی لباسشان امروز تن خودشان است و فردا تن یکی دیگر! به همین دلیل وقتی بچه با یخچالی مواجه می شود که در اختیار خودش است همان حس

 
را دارد و ممکن است پرخوري کند. 

اسباب بازي ها را می شکند تا به کودك دیگري نرسد و ناسازگاري هایی از این دست. بعضی مادرخوانده ها شکایت دارند که ما نمی توانیم این بچه را
سیر کنیم و گاهی ناآگاهانه کودك را به مرکز بازمی گردانند، اما باید بدانیم روان آسیب دیده کودك در تربیت سیستمی به درك از سوي والدین و
درمان نیاز دارد. حدود 6 ماه طول کشید تا راحیل حس خانه را درك کند. گاهی خانواده ها توان پذیرش این تفاوت ها را ندارند. ما چالش زیاد داشتیم،

 
ولی آگاهی و صبر باعث شد الان یک خانواده معمولی بشویم و یکدیگر را بی اندازه دوست بداریم.» 

مادري ما با دیگران فرقی ندارد! گلایه هاي یک مادر که فرزند زیستی ندارد و مادري را از طریق فرزندخواندگی تجربه کرده، تامل شدنی است: «فضاي
فرزندخواند گی در کشور ما سخت است. آن قدر باید حرف بشنوي، ولی قوي باشی و خم به ابرو نیاوري. آن قدر به تو می گویندان شاءا... فرزند خودت را

 
بغل کنی یا دامنت سبز شود که انگار این بچه، فرزند تو نیست. بعضی پشت سرت حرف می زنند که آزاردهنده است. 

گاهی افراد براي تبریک آمده اند، ولی رفتارشان با کسی که بچه زیستی دارد، متفاوت است. این آدم ها و حرف هایشان و نگاه هایشان همیشه همراه
توست و گاهی تو را خسته می کند. گاهی ممکن است همین حرف هاي آزاردهنده انرژي مادر را بگیرد یا اگر آن آدم قوي نباشد او را از آوردن فرزند

 
پشیمان کند. گاهی به مادر و پدر می گویند خدا خیرتان بدهد در حالی که نگاه آن ها اصلا انجام کار خیر نیست. 

مگر کسی که بچه دار می شود براي ثوابش است که ما بخواهیم براي ثواب این کار را بکنیم.» مهدي هم می گوید: «داشته هاي ما بعد از فرزندپذیري
کمتر از داشته هاي آن فرزند نیست. ما براي نیاز خودمان به پذیرش فرزند اقدام کرده ایم و براي انجام کار خیر نیست. این بچه ها حس والدگري را در

 
ما زنده کردند و ما را رشد داده اند. حالمان را خوب کرده اند و از حضورشان در زندگی مان ممنون و شاکریم.» 

البته حضور راحیل در خانه آن ها خودش قوت قلب مطهره می شود تا از اعلام عمومی فرزندخواندگی کوثر هم نهراسد! البته که بعضی ها نمی توانند
نگاه متفاوتشان را به مادري که خودش فرزند را به دنیا آورده است و کسی که آن را بزرگ می کند پنهان کنند. مطهره و مهدي با بعضی رفتار ها آزرده
خاطر می شوند. کسانی که تا زمانی که نمی دانند کوثر فرزند خوانده آن هاست رفتارشان با قبل متفاوت می شود. تا جایی که مطهره اعتراض می کند:



 
چطور تا قبلش ما پدر و مادر خوبی بودیم، ولی الان به آن خدشه وارد شده است؟ 

فرزندخواندگی فانتزي نیست پذیرش مسئله فرزندخواندگی براي خانواده ها چالش هاي خودش را دارد. آن ها علاقه دارند که نوه زیستی خودشان را در

 
آغوش بگیرند و با فرزند خواندگی مخالفت می کنند، البته حضور کوثر در زندگی آن ها انگار آب سردي بر آن مخالفت ها می پاشد. 

مهدي می گوید: «قشر مذهبی کمتر در عرصه فرزند خواندگی وارد شده اند. بسیاري از افراد تصور دارند که مادر یا پدر این کودك نمی شوند. بعضی
افراد به پیشینه تولد او توجه می کنند و بعضی هم بحث محرمیت برایشان مسئله است، اما من جایی دیدم چرا وقتی می توانیم در تربیت یک آدم
اثرگذار باشیم آن را دریغ کنیم. من و همسرم هر دو انرژي داشتیم. چرا باید 10 یا 15 سال صبر می کردیم و بعد فرزند خوانده می گرفتیم؟ چرا باید در

 
پنجاه سالگی بعد از عمل هاي بسیار به این فکر بیفتیم. ما سنمان کم بود و به موقع وارد این ماجرا شدیم.» 

مطهره هم ادامه می دهد: «بعضی از افراد موقع پذیرش فرزند خوانده انگار به فروشگاه رفته اند. چند ماهی فرزندي را می آورند و اقناع می شوند و بعد

 
می خواهند او را پس بدهند. بعضی با اولین ناسازگاري یا بیماري فرزند او را پس می زنند. 

گاهی یک توهم فانتزي از بچه دارند. براي من مخالفت دیگران اهمیتی ندارد. زندگی من مستقل است و دیگران در جایگاه مخالفت نیستند. من باید آن
ها را راضی کنم. براي آوردن فرزند دوم خانواده ها بیشتر مخالف بودند، ولی ما آن ها را قانع کردیم و هنگامی که تصویرش را دیدند دلشان با او نرم
شد.» مهدي می گوید: «بعضی حس مسئولیت کافی در برابر فرزندي که پا به خانه شان گذاشته ندارند. عوامل مختلفی هست که این پروسه را ناموفق

می کند.»



وزیر اقتصاد:عرضه دارا دوم تا پایان سال درصورت فراهم بودن شرایط

منبع: درآمد نیوزشماره خبر:  149  |  تاریخ: 1399/10/09

وزیر اقتصاد با انتقاد از واگذاري دارایی هاي دولتی به شیوه رد دیون گفت: این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی داشته است،
یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم توسط نهادهاي تخصصی آنهاست. نوشته وزیر اقتصاد:عرضه دارا دوم تا پایان

سال درصورت فراهم بودن شرایط اولین بار در ...

وزیر اقتصاد با انتقاد از واگذاري دارایی هاي دولتی به شیوه رد دیون
گفت: این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی
داشته است، یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت

 
هاي مستقیم توسط نهادهاي تخصصی آنهاست. 

 به گزارش درآمد نیوز به نقل از خبرگزاري تسنیم، وزیر امور
اقتصادي و دارایی فرصتی را در اختیار این خبرگزاري  قرار داد تا با

ایشان در ارتباط با موضوع چالش برانگیز خصوصی سازي در کشور و مسائل مرتبط به آن به گفتگو بپردازد. در این گفتگو که در دو بخش منتشر می
شود بیشتر به رویکردهاي وزارت امور اقتصادي و دارایی در این حوزه پرداخته شده و آسیب شناسی خصوصی سازي در کشور مورد سوال قرار گرفته

 
است. 

سوال: آقاي دکتر با توجه به سوابق علمی و اجرایی جنابعالی در حوزه اقتصاد ایران و کسوت استادي دانشگاه در این زمینه، سوال اولم را آغاز می کنم.
چرا تا این حد اقتصاد کشور ما دولتی است و ریشه حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور به کجا بر می گردد؟ چرا در کشور ما خصوصی سازي تا این حد

 
اهمیت دارد؟ 

دژپسند: این یک سوال کلیدي است و پاسخ به آن باید با لحاظ جنبه هاي مختلف صورت پذیرد. عملا ریشه یابی تاریخی حضور پررنگ دولت در اقتصاد
کشور سبب می شود تا به بسیاري از ابهامات پاسخ داده شود. در طی سالیان متمادي، در اقتصاد ایران به دلیل نقصان در توسعه کارآفرینی و عدم شکل
گیري طبقه کارآفرین-سرمایه¬دار به معناي واقعی، دولت نقش اصلی در سرمایه گذاري کشور داشته است. این موضوع از زمانیکه تغییرات در ساختار
اقتصادي کشورها و دنیا سرعت بیشتر گرفت، کاملا به چشم می آید. این بحث در دوره حکومت پهلوي اول آغاز و پس از آن شتاب گرفت و در دهه 40
شمسی در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی بروز عینی پیدا کرد. در طی این سال ها در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی، توان سرمایه گذاري دولت افزایش
قابل توجه یافت و حضور دولت در بنگاه هاي سرمایه بر و بزرگ مقیاس بسیار پررنگ شد. هر چند در همان دهه 40 و تحت عنوان انقلاب سفید منشور

 
مشارکت کارگران در امور مختلف ابلاغ شد اما در عمل اتفاقی رخ نداد و همچنان حضور دولت در اقتصاد با سرعت بیشتر ادامه پیدا کرد. 

این روند، در طی بیست سال انتهایی حکومت پهلوي ادامه یافت و نقش دولت در بخش هاي صنعت و خدمات به نحو قابل توجه اي افزایش یافت،

 
چنانکه سهم دولت از ارزش افزوده در اوایل دهه 40 از حدود 7 درصد ارزش افزوده به بیش از 11 درصد در اواخر دوره پهلوي افزایش یافت. 

پس از انقلاب اسلامی گسترش حضور دولت در اقتصاد در نتیجه اقتضائات دیگري پررنگ تر شد. در همان سال هاي ابتدایی، ملی شدن برخی صنایع به
این امر دامن زد. پس از آن نیز به سبب وقوع جنگ تحمیلی، اداره کشور در آن شرایط، حضور مقتدر و برجسته دولت را نیازمند بود و نقش دولت در
اقتصاد برجسته تر گردید. در نتیجه در طی سال هاي متمادي به انحاء مختلف بویژه برداشت ناصحیح و تصدي گرایانه از اصل (44) قانون اساسی نقش

 
دولت در اقتصاد کشور بویژه در سرمایه گذاري و مالکیت افزایش یافت و هم اکنون نیز ما همچنان با این موضوع رو به رو هستیم. 

 
در این فرایند تاریخی از چه زمانی ما به خصوصی سازي پرداختیم؟ 

دژپسند: در سال هاي اولیه پس از جنگ تحمیلی، و حدود سال 1369 اولین مباحث مربوط به خصوصی سازي و لزوم آن مطرح شد. خصوصی سازي در



آن سال هاي ابتدایی با مصوبات دولت انجام می پذیرفت. اما دیري نگذشت که به دلیل نبود زیرساختهاي حقوقی و قانونی لازم، چالش هاي آن نیز
هویدا شد. از اینرو در سال 1373 مجلس شوراي اسلامی ورود کرد و اولین قوانین مرتبط در این حوزه به تصویب رسید. ابلاغ این قانون سبب شد تا
خصوصی سازي در ایران وارد مرحله جدیدي شود. سه سال قبل از ابلاغ قانون برنامه سوم توسعه براي خصوصی سازي در اقتصاد کشور، سال هاي
طلایی بود. در آن سال ها یک تبصره موسوم به تبصره (35) در قانون بودجه تصویب شد که درآن اختیارات قانونی گسترده اي در اختیار دولت براي
خصوصی سازي قرار گرفت. مطابق این تبصره دولت می توانست بدون رعایت همه قوانین دائمی علی الخصوص قانون مصوب سال 1373 واگذاري ها را

 
به انجام برساند. این یک قانون بسیار طلایی بود، اما باز هم مشاهده می کنیم عملکرد چندان قابل توجه اي رخ نمی دهد. 

 این روال با فراز و فرودهایی ادامه داشت، تا در برنامه سوم توسعه یک فصل از این مجموعه با در نظر گرفتن تجربیات سال هاي قبل بصورت کامل به
این موضوع اختصاص داده شد تا هم خصوصی سازي قانونمند شود و هم اجراي آن سرعت بگیرد. یکی از خروجی هاي اصلی این قانون نهادسازي و

 
شکل گیري سازمان خصوصی در اجراي ماده(15) این قانون و با تغییر اساسنامه سازمان مالی گسترش مالکیت واحدهاي تولیدي بود. 

در آن قانون روش واگذاري (که در آن زمان بیشتر به صورت مذاکره صورت می پذیرفت)، قیمت گذاري (که این دو مورد هم اکنون نیز به عنوان مهم
ترین مشکلات در خصوصی سازي مطرح می باشند.) و نهاد متولی واگذاري مهم ترین مباحثی بودند که به آنها پرداخته شد. هر چند در برنامه سوم نیز
در نتیجه فضاي نامناسب و برخوردهایی که با دست اندرکاران خصوصی سازي در کشور صورت گرفته بود، امور مربوط به خصوصی سازي با تشکیک و به

 
نوعی ترس پیگیري می شد و تا همین اواخر نیز این موضوع قابل مشاهده است. 

در برنامه چهارم توسعه بازهم با آسیب شناسی صورت گرفته، یک بخش مفصل به خصوصی سازي اختصاص یافت و در این قانون هم تلاش شد تا

 
اختیاراتی براي این امر به دولت داده شود که با مخالفت شوراي نگهبان در مغایرت با اصل 44 قانون اساسی مواجه شد. 

 اما پس از آن نقطه عطفی در خصوصی سازي با ابلاغ سیاستهاي کلی اصل 44 قانون اساسی رخ داد. این سیاست ها را می توان به عنوان منشور حیاتی
براي انقلاب اقتصادي و گذار اقتصاد ایران از یک اقتصاد دولت-بازار به یک اقتصاد بازار-دولت نام برد. آنچه از این سیاست ها انتظار می رفت، تحول در

 
اقتصاد کشور بود که با تقویت بخش خصوصی، نقش دولت را در اقتصاد مقید به حوزه هاي خاص نماید. 

در اوایل سال 1384 ابلاغ این سیاست ها، یک فضاي امید بخشی در جامعه شکل گرفت به یاد دارم در اولین سالگرد ابلاغ این قانون جلسه اي با حضور
مقام معظم رهبري و مشارکت فعالین اقتصادي و مسئولین دولتی برگزار شد و رهبري در این جلسه بحث هاي جدي را مطرح کردند و بر ضرورت اجراي
آن تاکید داشتند. تا جایی که من یادم هست اینگونه برداشت شد که ایشان خودشان اجراي این سیاست ها را شخصاً پیگیري خواهند کرد و پس از آن

 
نیز در مقاطع زمانی مختلف به شدت از آن حمایت کردند. 

با تغییر دولت عزم بر خصوصی سازي به نحو چشمگیري کاهش یافت و فضا به نحوي بر علیه این رویکرد تغییر کرد. اما با ابلاغ سیاستهاي راهبردي و
بسیار مهم نظام درباره بند (ج) اصل چهل و چهار قانون اساسی در نیمه دوم سال 1385 و تکمیل شدن مفاد این منشور الزام اجراي آن بصورت ضمنی

 
و عینی مورد تاکید قرار گرفت. 

مهم ترین اتفاقی که در سال 1385 رخ داد، مصوبه اي است که با نام سهام فراگیر در اواخر دولت آقاي خاتمی طراحی و در دولت تصویب شده بود و با
اعمال اصلاحاتی با عنوان سهام عدالت به مرحله اجرا درآمد. پس از آن نیز قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) در قالب تجمیع یک لایحه و یک

 
طرح در مجلس تدوین و ابلاغ گردید. 

در طی این سال ها نیز واگذاري ها با رویکردهاي مختلف در طی سال هاي متفاوت به انجام رسید. در دوره اي واگذاري سهام در قالب رد دیون دولت

 
غالب بود و در دوره اي هم مزایده. 

مروري بر این دوره هاي تاریخی به ما نشان می دهد، علاوه بر اینکه نقش دولت در اقتصاد کشور همیشه پررنگ بوده است، هیچ دوره آرامی براي

 
خصوصی سازي در کشور وجود نداشته است یا اگر در کوتاه زمانی این امکان بوجود آمده است از این فرصت به خوبی بهره برداري نشده است. 

از زمان ابلاغ سیاست هاي اصل 44 تا کنون بیش از 15 سال گذشته است، نظر شما در این ارتباط چیست؟به صورت کلی عملکرد آنرا چگونه ارزیابی
می کنید؟ 



دژپسند: من از ابتداي دوره ي مسئولیت ام در وزارت اقتصاد، با شناخت از روند پرچالش اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) و بویژه خصوصی سازي در
کشور، از معاونت اقتصادي وزارتخانه خواستم ضمن مطالعه اي جامع، آسیب شناسی کامل و دقیقی از اجراي این قانون بویژه فرآیند خصوصی سازي در
کشور ارائه کند. چرا که خصوصی سازي بخش مهمی از قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل 44 است. به نظر من اگر ما باز هم فرصت را از دست می
دادیم و نمی توانستیم به صورت جامع با یک آسیب شناسی دقیق رویکردها را طراحی مجدد کنیم، آنگاه یک پانزده سال دیگر نیز می گذشت و ما بازهم

 
دستاورد قابل توجهی نداشتیم. 

بر اساس قانون، وزارت اقتصاد موظف است عملکرد قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل (44) را گزارش دهد. در سنوات گذشته رویه مرسوم این بود که
براي انجام این تکلیف قانونی، گزارشات از دستگاه هاي اجرایی مختلف اخذ، ادغام و یکپارچه و ارائه می شد. ولی در سال گذشته تلاش کردیم این
گزارش را با رویکرد جدیدي که واقعا از آن می توان به تحلیل عملکرد نام برد، به انجام برسانیم و در عمل شکل جدیدي به این گزارش دادیم. چالش ها

 
را در حوزه هاي مختلف شناسایی کردیم و متناسب با شناخت آنها، راهکارهاي مرتبط را ارائه داده ایم. 

خوشبختانه گزارش خیلی خوبی تهیه شد و خروجی این مطالعه در هیئت واگذاري به بحث گذاشته شد. مرور تجربیات چندین ساله، هیئت واگذاري را
به این جمع بندي رساند که باید در واگذاري ها سهم بیشتري براي بازار سرمایه قائل شویم و از ظرفیت این بازار به دلیل مزایاي مختلفی که ایجاد می

 
کند که مهم ترین هاي آن شفافیت و رقابتی بودن است بیشتر بهره ببریم. 

بخش هاي مهم دیگري نیز که مقدم بر خصوصی سازي هستند، مانند بهبود فضاي کسب و کار، بازار سازي، شفافیت صورت هاي مالی، نیز در حال
مطالعه، آسیب شناسی و اجرا می باشند. این یکی از خطاهاي راهبردي است اگر که اصل (44) را محدود به واگذاري ها ببینیم، درحالی که این موضوع
به سایر موضوعات سایه انداخته است. به هر حال، موضوعات کلیدي تر و موثر تري که به آنها اشاره کردم، باید به طور حتم به صورت جدي پیگیري

 
شوند. 

 
از خصوصی سازي و واگذاري بنگاه ها در اقتصاد به دنبال چه هستیم؟ 

دژپسند: تجربه دنیا ثابت کرده است که بخش خصوصی پیشران توسعه کشورها است. ما از واگذاري ها به دنبال این هستیم که مالکیت و مدیریت بنگاه
هاي دولتی به بخش خصوصی واقعی منتقل شود و با پررنگ شدن نقش بخش خصوصی در اقتصاد، حضور دولت به صورت مستقیم کمتر شود. بر این
باوریم که دولت به وظایف حاکمیتی و اصلی خود ازجمله سیاستگذاري، تنظیم گري و ریل گذاري به جاي تصدي گري بپردازد، چرا که با این کار،

 
کارایی اقتصاد با محور شدن بخش خصوصی در اقتصاد و منحصر شدن کارکرد دولت در سیاست گذاري و نظارت، افزایش می یابد. 

 
آیا در عمل این اتفاق افتاده است؟ 

دژپسند: در دوره اي، در کشور شاید با این رویکرد که بخش خصوصی توانمند براي خرید شرکت هاي دولتی وجود ندارد، واگذاري به نهادهاي خاص
صورت پذیرفت (که البته قانون هم این اجازه را فراهم می ساخت) و استمرار این امر سبب شد تا در کنار بخش دولتی، تعاونی و خصوصی، این بخش به
رکن چهارم در اقتصاد کشور تبدیل شود. در عمل در برخی از صنایع و رشته فعالیت ها در نتیجه استفاده از این رویکرد از انحصار دولتی به انحصار
غیردولتی حرکت شد. متاسفانه در خیلی از موارد، در عمل علیرغم واگذاري مالکیت، مدیریت و اداره شرکت ها همچنان در اختیار دولت باقی مانده
است. در بسیاري از شرکت ها که هم اکنون از آنها به عنوان بنگاهی خصوصی یاد می شود، همچنان مدیریت با دولت است. ممکن است، در یک شرکت،
دولت کمتر از 15 درصد سهام در اختیار داشته باشد، اما در چیدمان هیئت مدیره نقش صد درصدي بازي می کند. حتی برخی از نهادهاي عمومی
غیردولتی ما نیز بصورت دولتی اداره می شود. مثال هاي این نوع شرکت ها فراوان است از سازمان هاي بزرگ کشور تا شرکت هاي کوچک و تخصصی با
این مشکل رو به رو هستند. امیدوار بودیم با اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) از سال 84 به بعد این مشکل مرتفع گردد اما باز هم شاهدیم این
نقیصه ادامه دارد و بسیاري از واگذاري هاي ما تنها منجر به انتقال مالکیت و نه مدیریت شده است. در حالیکه شاید انتقال مالکیت بدون انتقال مدیریت

 
نه تنها، ارتقاء عملکرد را منجر نشود بلکه آسیب هاي بیشتري هم به همراه داشته باشد. 

 
انتقاد وزیر اقتصاد از واگذاري دارایی هاي دولتی در قالب رد دیون 

 این موضوع، یک آسیب جدي به اقتصاد است چرا به این سمت حرکت کردیم؟ 



دژپسند: در کنار مواردي که اشاره کردم، یکی از مهم ترین روش هایی که در سال هاي گذشته مورد استفاده قرار می گرفته و به این امر دامن زد،
واگذاري به شیوه رد دیون بود. رد دیون منجر به تغییر مدیریت نشد چرا که بخش عمده اي از این سهامی که منتقل شد، به اشخاص حقوقی منتقل شد

 
که مستقیم یا با واسطه توسط دولت اداره می شدند. حدود 15 درصد از واگذاري ها به این صورت اتفاق افتاده و این واقعاً یک معضل اقتصادي است. 

این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی داشته است. یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم توسط نهادهاي
تخصصی آنها است. در سال هاي گذشته پتروشیمی ها در مالکیت وزارت نفت فعالیت می کردند. اما هم اکنون مالکیت بسیاري از این شرکت ها به
صندوق هاي بازنشستگی منتقل شده و عملا توسط وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی اداره می شوند. این اتفاق در صنایع دیگر هم تا حدودي رخ داده

 
است و وزارت کار از طریق صندوق هاي وابسته خود مالکیت بسیاري از شرکت ها را بدست آورده است. 

واقعا مشکل اصلی در مالکیت نیست مشکل روح مدیریت دولتی است که همچنان در این شرکت ها جاري است و باید از آن دور شویم. هر زمان دولت
مالکیت را در کنار مدیریت در اختیار داشته باشد در قبال عملکرد شرکت الزاما پاسخگو است اما زمانیکه در مالکیت نقشی ندارد، می تواند خود را از

 
پاسخگویی دور نگه دارد. 

البته اشاره کنم که اخیراً این رویکرد استفاده از روش رد دیون مورد توجه مجدد قرار گرفته است. چنانکه در قانون بودجه سال گذشته حکمی در این

 
زمینه وجود داشت که از اجراي آن ممانعت شد، ولی در سال جاري در قانون تکرار شد و با توجه به لزوم قانونی آن به اجرا درآمد. 

در تمام دنیا صندوق هاي بازنشستگی یکی از نهادهاي سرمایه گذاري و تجهیز منابع محسوب می شوند، این ایراد شما از چه زاویه و بر چه اساسی

 
است؟ 

دژپسند: درست است. این صندوق ها نهادهاي واسطه اي هستند که نقش پررنگ در تامین مالی دارند. اما در ایران با یک تفاوت ماهوي حضور دارند. در
دنیا این صندوق هاي بازنشستگی توسط ذینفعان واقعی آنها اداره می شوند، اما در ایران دولت نقش کاملا پررنگ در اداره این صندوق ها دارد. یعنی باز
هم اراده دولت در مدیریت این صندوق ها جاري است. در واقع صندوق هایی که باید با محوریت و خواست ذینفعان اصلی آن یعنی کارگران و کارفرمایان
اداره شوند با مدیریت دولتی اداره می شوند و دولت به هر گونه که مایل است با آنها رفتار می کند. نکته اصلی اینجاست این صندوق ها باید تحت

 
نظارت دولت باشند نه مدیریت دولت و این یک مشکل اساسی است. 

 
مدیران دولتی در برابر واگذاري ها مقاومت می کنند 

 
این گفته که دولت ها، از بنگاه داري و شرکت داري دل نمی کنند را تا چه اندازه تایید می کنید؟ 

دژپسند: هم درست است و هم نادرست. یکی از مشکلات اصلی ما این است که بالاخره داشتن شرکت هاي تابعه براي مدیران دولتی امتیازاتی را ایجاد
می کند از جمله تعیین اعضاي هیئت مدیره، تسهیل انجام اموراتی که تحت قوانین ناظر برسازمان هاي دولتی امکانپذیر نیست و … اما از سوي دیگر
اینقدر در مسیر خصوصی سازي مشکلات متعددي وجود دارد که بسیاري از مدیران براي در امان ماندن از آسیب هاي آن ترجیح می دهند کمتر به این

 
امر بپردازند و از ورود به بحث خصوصی سازي اجتناب می کنند. 

یکی از مشکلات اصلی ما در واگذاري ها، مقاومت مدیران دولتی و حتی شرکت هاي در حال واگذاري است. در برخی از این شرکت ها پیش از واگذاري

 
اتفاقاتی رخ می دهد که عملاً واگذاري آن با شیوه پیش بینی شده و در زمان تعیین شده دشوار می گردد. 

 
در طی این سال ها، خصوصی سازي چه عملکردي داشته است؟ 

 دژپسند: در طی این چند سال که از اجراي قانون سیاست هاي کلی اصل 44 می گذرد در حوزه خصوصی سازي به ارزش اسمی حدود 14 درصد از

 
واگذاري ها از محل سهام عدالت، 15 درصد تهاتر بدهی هاي دولت و مابقی عرضه سهام به روش هاي مختلف در بورس و فرابورس بوده است. 

در طی این مدت از حدود 1700 شرکت که مورد بررسی قرار گرفته است، حدود 600 شرکت از فهرست خصوصی سازي خارج شده است. عموم این



شرکت ها یا با دلایل خاص از فهرست خارج شده اند، یا بایستی ابتدا اصلاحاتی در آنها صورت پذیرد، تغییر ساختار یابند و پس از آماده سازي به
فهرست بازگردانده شوند یا به طور کل، بایستی استراتژي نحوه فعالیت آنها تغییر یابد. مثلا شرکت هاي آب و برق منطقه اي از جمله شرکت هایی
هستند که از این فهرست خارج شده اند. براي این شرکت هاي بخصوص به دلیل اینکه خدمات شهري و روستایی را ارائه می کنند می توان، واگذاري به
شهرداري ها را مطرح کرد. یا در مدلی دیگر می توان این شرکت هارا در هم ادغام کرد و با کاهش تشکیلات ضمن سبک کردن ساختار آنها، به عنوان
یک شرکت با مالکیت دولتی، مدیریت آنرا به بخش خصوصی واگذار کرد. هر چند ممکن است در این مسیر با مقاومت هایی در سطح مناطق یا بخش ها

 
رو به رو شویم و باید بتوانیم با ایجاد انگیزه هایی این مقاومت ها را تبدیل به همراهی کرد. 

همچنین از 1100 شرکت دیگر، حدود 900 شرکت به فروش رسیده اند یا از طریق تهاتر واگذار شده اند و مابقی یعنی حدود 200 شرکت یا منحل شده

 
اند، یا ادغام و یا ورشکسته شده اند. 

در سال جاري نیز 325 شرکت (که حدود 16 درصد شرکت هاي مشمول واگذاري می باشند) در فهرست واگذاري قرار دارند که به مرور زمان به روش

 
هاي مختلف هر کدام در فرآیند واگذاري قرار می گیرند. 

 
افزایش نقدشوندگی سهام عدالت با مصوبات جدید شوراي عالی بورس 

 
به نظرآزادسازي سهام عدالت پیچیده شده است آیا تدبیري براي رفع چالش مذکور بدون آسیب رسیدن به بازار سهام وجود دارد؟ 

دژپسند: در این خصوص ما تقریباً به صورت مستمر با کارشناسان و مسئولین ذیربط هم فکري می کنیم. چون به دنبال آن هستیم که فواید آزادسازي
سهام عدالت همراه با سهامداري توسط دارندگان سهام عدالت و عدم آسیب به دارایی آنها باشد. بسیاري از صاحبنظران معتقد هستند با توجه به ارزنده
بودن سبد دارایی سهام عدالت، افراد سهامداري کرده و از منافع کوتاه مدت (سود سالیانه) و بلندمدت (افزایش عرضه سهام) آن بهره مند شوند. چرا که
پورتفوي سهام عدالت شامل مجموعه سهام شرکت هاي بسیار معتبر و گلچین شده کشور است. بنابراین ما به دنبال آن هستیم که فرهنگ سهامداري

 
بلندمدت را براي این جامعه هدف، ترویج کنیم و بنابراین فروش آن را چندان توصیه نمی کنیم. 

 اما از سوي دیگر به دنبال آن هستیم که قابلیت نقدشوندگی آن در بازار افزایش یابد و براي آن بازار سازي می کنیم. مصوبات چند هفته گذشته شوراي

 
عالی بورس که در آن صندوق هاي بادرآمد ثابت امکان خرید سهام عدالت را یافتند، از این جنس است. 

عملکرد خصوصی سازي در سال جاري چگونه بود وآیا شما رضایت دارید؟ امسال واگذاري در قالب ETFها نقش برجسته اي در عرضه و فروش سهام

 
متعلق به دولت داشت، در این خصوص برنامه شما چگونه بوده است؟ 

دژپسند: در سال جاري انتظار افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري ها را به چند علت داشتیم. اولین دلیل این بود که مجموعه عوامل و ارکان
سیاستگذاري و اجرایی حوزه خصوصی سازي، بر پایندي به توسعه فعالیت هاي بخش خصوصی و اجراي سیاستهاي کلی اصل (44) در زمینه خصوصی

 
سازي اجماع داشتند. لذا تلاش ها هم جهت شد تا شاهد عملکرد قابل توجه و درخشانی در این سال باشیم. 

موضوع دوم تلاش هایی بود که در سال 1398 صورت گرفت. با مطالعه اي که در این سال رخ داد، تغییر در روش ها و رویکردها مبتنی بر شرایط موجود
کشور انجام پذیرفت. این تغییرات راهبردي در نتایج عملکردي نیز خود را نشان داد و منجر به نتیجه گردید. در این ارتباط حداکثر سازي استفاده از
ظرفیت بازار سرمایه براي موضوع واگذاري ها چه به صورت عرضه خرد و چه به صورت عرضه بلوکی مد نظر قرار گرفت و با استفاده ظرفیت صندوق هاي
قابل معامله در بورس براي اولین بار براي واگذاري ها با پیگیري هاي فراوان، در سال جاري توانستیم بخش قابل توجه اي از عرضه هاي دولتی را در این

 
قالب به انجام برسانیم. 

موضوع سوم الزام اجتناب ناپذیر براي افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري بود. اگرچه معتقد هستم وصول درآمد براي دولت باید آخرین ملاك در
واگذاري ها باشد، اما با توجه به مقتضیات سال جاري و کاهش قابل توجه درآمدهاي حاصل از فروش نفت، تامین منابع مالی دولت از این طریق یکی از

 
اهداف واگذاري ها در سال جاري بود و نمی توان آن را کتمان کرد. در سال جاري تلاش ما افزایش شفافیت و ایجاد فضاي رقابتی در واگذاري ها بود. 

راجع به ETF ها، هم زیاد صحبت شده است، ما در سال جاري حدود 33 هزار میلیارد تومان عرضه داشتیم که از این میزان بیش از 18 هزار میلیارد
تومان آن در قالب دو ETF «دارایکم» شامل باقیمانده سهام دولت در بانک هاي ملت، تجارت، صادرات ایران و بیمه هاي البرز و اتکایی امین و «پالایش



یکم» شامل باقیمانده سهام دولت در پالایشگاه هاي تبریز، تهران، اصفهان و بندرعباس بود. همچنین 15 هزار میلیارد تومان در قالب عرضه تدریجی
انجام پذیرفت. این تحقق درآمد در عرضه سهام از سوي دولت در سال هاي اخیر بی سابقه بود و رشد قابل توجهی نسبت به سال قبل داشت. دلیل آن

 
هم تغییر شیوه واگذاري و ظرفیت سازي هایی بوده است که در بازار سرمایه به انجام رسید. 

ما با مطالعه به روش واگذاري از طریق ETFرسیدیم. در مطالعه اي که به انجام رسید مشخص شد که، عدم تحقق اهداف خصوصی سازي در بسیاري از
موارد ناشی از ویژگی هاي ذاتی روش مورد استفاده در واگذاري بوده است. براي نمونه در روش واگذاري از طریق مزایده به صورت نقد و اقساط، عایدي
دولت در زمان واگذاري نسبت به واگذاري از طریق بورس و روش ETF به حداقل می رسد. به عنوان مثال در واگذاري یکی از این شرکت ها به ارزش
1800 میلیارد تومان، با تعیین 100 میلیارد تومان حصه نقدي و اعمال دو سال تنفس، عملاً عایدي دولت در زمان واگذاري کاهش یافته است. در حالی
که عرضه صندوق واسطه گري مالی یکم، حدود شش هزار میلیارد تومان و عرضه صندوق پالایش یکم بیش از 12 هزار میلیارد تومان، منبع نقدي در

 
اختیار دولت قرار داد. 

در واگذاري یکی دیگر از بنگاه هاي اقتصادي که با روش مزایده انجام پذیرفت، در خصوص قیمت گذاري ابهامات متعددي وارد گردید، این در حالی
است که در واگذاري دو صندوق ETF بدون وجود ابهام، نحوه و شیوه قیمت گذاري و قیمت مورد معامله بصورت کاملا شفاف به اطلاع عموم مردم

 
رسید. 

 همچنین در خصوص برخی از واگذاري ها به علت شفافیت پایین در روش و فرآیند واگذاري حساسیت در افکار عمومی بوجود آمده است. عدم وصول
اقساط قرارداد که به صورت عمده (بلوکی) از طریق بورس واگذار شده بود نمونه اي دیگر از عارضه هاي موجود در روش هاي خصوصی سازي است. در
واگذاري هایی که به روش نقد و اقساط انجام می پذیرد، ریسک عدم وصول اقساط در آینده همیشه وجود دارد به نحوي که خریداران شرکت هاي
واگذار شده به روش مزایده غالباً در بازپرداخت اقساط به مشکل برخورده و فراوانی آنها در جدول بدهکاران اقساط معوق سازمان خصوصی سازي بیشتر
از خریداران بلوك هاي بورسی می باشد. این موضوع خود باعث عدم تحقق منابع درآمدي بودجه دولت از ناحیه وصول اقساط قراردادهاي واگذاري شده
است. این در حالی است که به علت آنکه در واگذاري در قالب ETF مبلغ فروش در همان ابتدا بصورت نقد دریافت می شود، یعنی عملاً ریسک عدم

 
وصول اقساط در آینده بصورت کامل از بین می رود. 

 
خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از طریق عرضه در بورس منافع بیشتر و چالش هاي کمتري دارد 

عمده شواهد واگذاري انجام پذیرفته در سال هاي اخیر بیانگر آن است که خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از طریق عرضه در بورس منافع بیشتر و
چالش هاي کمتري را به دنبال داشته و باید اذعان داشت که واگذاري از طریق بازار سرمایه نسبت به روش هاي خارج از بازار (مزایده – مذاکره) ضمن
ترجیح قانونی، از مزایاي بیشتري برخوردار است. در سال جاري با حمایت هاي دولت و تصویب مجلس شوراي اسلامی، واگذاري باقیمانده سهام دولت در
قالب صندوق هاي سرمایه گذاري قابل معامله در بورس (ETF) به عنوان یک راهکار اجرایی براي اولین بار مورد استفاده قرار گرفت. انتخاب این روش

 
همراستا با عزم جدي دولت بر اجراي سیاست واگذاري صد درصدي به بخش خصوصی و رعایت اصول سلامت و شفافیت در واگذاري ها است. 

واگذاري از طریق ETF فرصتی را ایجاد می نماید که علاوه بر اجتناب از محدودیت هاي ناشی از روش هاي مزایده، مذاکره و عرضه بلوکی سهام در
بورس، گسترش مالکیت عمومی از طریق فروش به آحاد مردم رخ داده و جذب و هدایت نقدینگی جامعه به سمت فعالیت هاي مولد از طریق بازار
سرمایه اتفاق افتد. بدیهی است این امر علاوه بر توسعه و تعمیق بازار سرمایه، امکان فروش سهام در حجم ریالی بالا بصورت کاملا شفاف منجر به تامین

 
منابع به صورت نقد را فراهم آورده و ریسک عدم وصول اقساط در آینده را به صفر می رساند. 

در واقع چرا دولت براي واگذاري سهام در سال اخیر تنها از روش ETF استفاده کرد آیا بعد از عرضه صندوق پالایش یکم با این نحوه آزادسازي همچنان

 
موافق هستید. به عبارت ساده تر آیا نگرانی از تبعات واگذاري هاي مرسوم، مجلس و دولت را به سمت عرضه با استفاده از این روش سوق داد؟ 

دژپسند: قطعاً خیر این گونه نیست. در صحبت هاي قبلی تا حدودي به این سوال شما پاسخ دادم. همانگونه که گفتم این روش از واگذاري، داراي ویژگی

 
هایی است که سبب برتري آن نسبت به دیگر روش هاي واگذاري در شرایط کنونی می گردد. 

اولین ویژگی این روش امکان انتقال مالکیت به افراد بیشتري است، دوم اینکه چون هر شخص با هر سرمایه اي قادر است در اینگونه عرضه ها حضور
یابد، فرصت توزیع برابر میان آحاد جامعه فراهم می گردد. ویژگی سوم اینکه، چون تخفیف داده می شود، امکان توزیع ثروت بهبود پیدا می کند. 



 از منظر تامین منابع نیز براي دولت ارجحیت دارد چرا که سریعتر به نتیجه می رسیم. عرضه بلوکی سهام برخی شرکت ها را چند بار تجربه کردیم و به
دلیل نبود متقاضی، موفق نبود. نیاز به منابع فراوان براي اندك متقاضیان و توجه به فضایی که در مورد خصوصی سازي، اخیراً به وجود آمده است
استقبال و تقاضا براي مشارکت در خرید بلوکی سهام شرکت ها را به نحو قابل توجه اي کاهش داده است، به نحوي که در جلسات متعدد، علی رغم ارائه

 
مشوق هاي مختلف باز هم بخش خصوصی تمایلی براي خرید بنگاه هاي دولتی از خود نشان نداد. 

در خصوص ETF این نقد به شما وارد است که انتقال مالکیت بدون مدیریت صورت پذیرفته است و شما خواهان ادامه این روش در سال آتی نیز

 
هستید؟ 

دژپسند: این ادعا صحیح نیست. در واقع در این روش واگذاري ما عدم همزمانی انتقال مدیریت شرکت هاي دولتی با واگذاري مالکیت آنها را داریم. در
خصوص ETF مدیریت تا پایان سال 1400 با دولت است و منطبق بر مفاد جزء (2) بند (الف) تبصره (2) قانون بودجه سال 1399، و تصریح اینکه
تشکیل این صندوق ها با مدیریت دولتی براي بلندمدت نباشد، در امیدنامه این صندوق ها آمده است که لاجرم پس از پایان این مهلت قانونی مدیریت
به سهامداران منتقل می شود. همچنین مکانیزم هاي لازم را نیز در این بخش پیش بینی کردیم. اگر سرمایه گذاري بتواند 1٫5 درصد از مجموع
واحدهاي این صندوق را در مکانیزم بازار خریداري نماید به صورت خودکار امکان اعمال مدیریت در صندوق برایش فراهم می شود. یعنی هم مکانیزم

 
لازم را در بازار دیده ایم و هم براي خروج دولت از صندوق فرصت زمانی قرار داده ایم. 

نکته حائز اهمیت دیگر بخصوص در ارتباط با دارا یکم این است که، هم زمان با عملیاتی شدن واگذاري سهام این سه بانک و دو شرکت بیمه اي در قالب
ETF، آزادسازي سهام عدالت نیز انجام می پذیرد و انتقال مالکیت بخش بزرگی از سهام شرکت هاي مزبور به آحاد مردم اتفاق می افتد، بنابراین انتقال
بلافاصله مالکیت در این دو طرح در فاصله زمانی بسیار کوتاه سبب می شود عملاً حجم بزرگی از مالکیت و مدیریت بنگاه هاي اقتصادي دولتی به صورت
یکباره از دولت منفک شود. این شرایط می توانست، علاوه بر آنکه هر بنگاه را به صورت منحصر بفرد دچار مشکل نماید، بخش بانکی و بیمه اي کشور را
نیز با عدم اطمینان یا چالش هاي دیگري مواجه سازد. لذا به منظور کاهش آثار احتمالی نامطلوب یادشده، دوره زمانی اطمینان بخش یک و نیم ساله
براي فرآیند گذار پیش بینی شد، تا در این دوره تلاش شود، آثار غیرقابل پیش بینی انتقال مدیریت که ممکن است در برخی موارد قابل توجه نیز باشد،

 
کنترل شده یا به حداقل برسد. 

 
عرضه دارا دوم تا پایان سال در صورت فراهم بودن شرایط  

 
آیا صندوق دارا دوم و صندوق فولادي ها تا پایان سال عرضه خواهد شد؟ 

دژپسند: در خصوص عرضه صندوقهاي مذکور کمیته اي تشکیل شده است که با رصد دقیق شرایط و مقتضیات، زمان لازم براي عرضه آنها را تعیین می
نماید. در اینصورت اگر شرایط فراهم باشد و زمینه مشارکت عموم و فراگیري عرضه مهیا باشد آنگاه صندوق دارا دوم شامل باقیمانده سهام دولت در سه
بانک عرضه می شود. ما به دنبال تسریع در انتقال مالکیت و مدیریت شرکت هاي دولتی که در فهرست واگذاري قرار دارند و همچنین باقیمانده سهام

دولت در بسیاري از شرکت ها به بخش خصوصی و آحاد مردم هستیم.



توسعه یافتگی شهرها در گروي تقویت گردشگري است

شماره خبر:  150  |  تاریخ: 1399/10/09
منبع: وزارت میراث

فرهنگی،گردشگري و صنایع
دستی

وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی با تأکید بر این نکته که توسعه یافتگی شهرها در گرو تقویت گردشگري است، گفت: "تلاش
وزارت حمایت از فعالان حوزه گردشگري و صنایع دستی است و باید در سطح استان نیز این حمایت ها انجام شود."

وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی با تأکید بر این نکته
که توسعه یافتگی شهرها در گرو تقویت گردشگري است، گفت:
«تلاش وزارت حمایت از فعالان حوزه گردشگري و صنایع دستی

 
است و باید در سطح استان نیز این حمایت ها انجام شود.» 

به گزارش میراث آریا به نقل از روابط عمومی اداره کل میراث
فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان قزوین، دکتر علی اصغر
مونسان در دیدار با فعالان حوزه گردشگري استان شامگاه دوشنبه 8
دي ماه 99 در سالن اجتماعات مرکز رشد دانشگاه آزاد اسلامی با
اشاره به وجود محدودیت شرکت در نمایشگاه هاي بین المللی به

دلیل نبود اعتبارات لازم، عنوان کرد: «براي شرکت در نمایشگاه هاي بین المللی و تبلیغات صنعت گردشگري، بودجه دولت پاسخگو نیست به این منظور
طرح تجاري سازي و برندسازي در این زمینه و برگزاري نمایشگاه هاي مجازي براي معرفی بیش از پیش ظرفیت هاي گردشگري در حال پیگیري و

 
اجراست.» 

او با بیان این که در حوزه صنایع دستی دو وزارتخانه میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی و صمت از فعالان این حوزه حمایت می کنند، افزود:
«سعی ما بر این است تا با حمایت هاي صندوق کارآفرینی امید و استفاده از ظرفیت هاي صنایع دستی نسبت به ایجاد اشتغال در روستاهاي محروم

 
اقدام کنیم.» 

وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی اظهار کرد: «حفاظت از میراث تاریخی، فرهنگی و طبیعی کشور در دستور کار قرار دارد. استانداري،

 
اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان و دیگر دستگاه هاي متولی قزوین نیز باید نسبت به حفظ باغستان هاي سنتی اقدام کنند.» 

 
او بیان کرد: «میراث فرهنگی توسط این وزارتخانه حفظ و حراست می شود و احیاي آن ها با توجه به بودجه و اعتبارات موجود در حال انجام است.» 

دکتر مونسان اشاره به این که هر کشوري سالانه می تواند تنها یک ثبت جهانی در یونسکو داشته باشد، اضافه کرد: «رویکرد وزارتخانه این است که پروژه
ها را به صورت خطی و مسیري ثبت کند تا از این طریق بتواند بناهاي بیشتري را ثبت جهانی کند، مسیرهایی انتخاب می شوند که چند بناي مهم در

 
آن قرار داشته باشد.» 

او گفت: «راه آهن شمال به جنوب کشور با محور 1400 کیلومتري، کاروانسراهاي کشور و محور اورامانات در غرب کشور از جمله آثاري هستند که در
انتظار ثبت جهانی قرار دارد.»



هفت تپه دژپسند را اخطاري کرد

منبع: روزنامه قدسشماره خبر:  151  |  تاریخ: 1399/10/09

فرهاد دژپسند نتوانست نمایندگان مجلس را نسبت به عملکرد خودش در رفع مشکلات شرکت کشت و صنعت هفت تپه قانع کند و از آنها
کارت زرد گرفت.

فرهاد دژپسند نتوانست نمایندگان مجلس را نسبت به عملکرد
خودش در رفع مشکلات شرکت کشت و صنعت هفت تپه قانع کند

 
و از آنها کارت زرد گرفت. 

قدس آنلاین: وزیر امور اقتصادي و دارایی امروز براي پاسخ به سوال
مشترك احمد نادري و سید نظام الدین موسوي از وزیر امور
اقتصادي و دارایی درباره مشکلاتی که در نحوه واگذاري شرکت
هفت تپه به وجود آمده و علت استنکاف وزارت اقتصاد در خصوص
خلع ید از مالک فاقد اهلیت شرکت هفت تپه خوزستان به مجلس

 
فراخوانده شده بود. 

احمد نادري نماینده مردم تهران در تشریح سوالخود و دیگر نمایندگان همراه با او از وزیر اقتصاد در مرود مشکلات هفت تپه گفت: مالک هفت تپه به
عنوان یک ابر متهم ارزي این شرکت را می خرد و با انجام یک سري از کارها در امنیت استان و معیشت کارگران اخلال ایجاد می کند و در ادامه، باعث

 
سوءاستفاده رسانه هاي خارجی می شود. 

در رابطه با مشکلات پیرامون خصوصی سازي در کشور و نحوه واگذاري شرکت کشت و نیشکر هفت تپه، توضیح داد: اما هفت تپه چیست که به پاشنه
آشیل نظام تبدیل شده است، ماجرا از این قرار است که یک متهم ارزي حدود یک و نیم میلیارد دلار ارز می گیرد که به خارج برده و براي مردم کالاي
اساسی تهیه کند اما پول را در این اتاق می گیرد و در اتاق دیگر به ریال تبدیل کرده و بدون آنکه حتی یک ریال یا یک دلار آن را به خارج بفرستد و یا

 
خرج کند این پول را در کشور می چرخاند که محلی براي فساد و کارهاي غیرقانونی می شود. 

نماینده مردم تهران، ري، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس درمجلس شوراي اسلامی ادامه داد: این ابر متهم ارزي با بخش اندکی از پول گفته شده (حدود
6 میلیارد تومان آن) هفت تپه را می خرد و با انجام یک سري از کارها در امنیت استان و معیشت کارگران اخلال ایجاد می کند و در ادامه باعث
سوءاستفاده رسانه هاي خارجی می شود این در حالی است که هفت تپه به غیر از کارخانجات و ماشین آلات آن فقط 30 هزار هکتار زمین دارد که

 
توسط دولت آقاي روحانی به این ابرقدرت فساد مالی واگذار شده است. 

 
هفته تپه براي دولت ناموسی شده است 

وي با بیان اینکه مالک هفت تپه یک شریک نیز دارد و هر دو حدودا متولد سال 67-68 هستند، گفت: رابطه مالی این فرد با جریان نفاق در خارج از
کشور عیان شده، همچنین سه دستگاه نظارتی شامل دیوان محاسبات، سازمان خصوصی سازي و قوه قضائیه گزارش داده اند که این فرد اهلیت ندارد و

 
قرارداد با وي باید فسخ شود اما تمام دولت این مسئله برایشان ناموسی شده و پشت آن ایستاده اند. 

عضو کمیسیون آموزش در مجلس شوراي اسلامی با تشکر از مجمع نمایندگان استان خوزستان به دلیل ایستادن پاي خلع ید مالک هفت تپه اضافه کرد:
مطابق بررسی هاي انجام شده در مجلس دیوان محاسبات و سازمان خصوصی سازي 3 ایراد به این مهم وارد است، 1- نحوه واگذاري 2- عدم اهلیت و

 
صلاحیت مالک 3- عدم نظارت بر نحوه واگذاري و اداره آن پس از واگذاري. 



وي در مورد نحوه واگذاري توضیح داد: شرکت با آن عظمت را به ثمن بخس واگذار کرده اند در حالی که ارزش واقعی در سال 94، حدود 2 هزار و 400
میلیارد تومان اما حدود 290 میلیارد تومان قیمت گذاشته اند و باز 25 درصد آن را آقاي دولتی تخفیف داده اند و در ادامه 210 میلیارد تومان به ایشان

 
داده اند و کلا 6 میلیارد تومان بیشتر پرداخت نکرده است. 

نادري در رابطه با عدم اهلیت مالک هفت تپه توضیح داد: در مورد عدم اهلیت همین بس که آن قدر ناکارآمد بوده که میزان تولید شکر از 60 هزار تن

 
شکر سفید به 20 هزار تن شکر زرد که باید تبدیل به سفید شود رسیده است. 

 
رابطه همسر استاندار خوزستان با ابرمتهم فساد مالی هفت تپه 

نماینده مردم تهران، ري، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس شوراي اسلامی تصریح کرد: این متهم فساد مالی تقریبا هیچ حقوقی را در این چند
سال به کارگران پرداخت نکرده همچنین علاوه بر کاهش اشتغال با حمایت استاندار خوزستان، کارگران را تهدید می کند این در حالی است که استاندار
خوزستان تمام قد پشت این مفسدان مالی ایستاده و مسئله را در استان امنیتی کرده اند و از این ابر متهم مالی دفاع می کنند البته رابطه مالی همسر

 
استاندار خوزستان با این ابر متهم در دادسرا رسیدگی شده است و پرونده هنوز مفتوح است. 

 
چه کسانی مدافع سینه چاك آقاي اسدبیگی در دولت هستند؟ 

نادري با تاکید بر اینکه چه کسانی مدافع سینه چاك آقاي اسدبیگی در دولت هستند؟ گفت: چه دست هایی در دولت از این متهم حمایت می کند؟
مجلس مخالف خصوصی سازي نیست، هدف از خصوصی سازي بالارفتن تولید است اما آیا تولید بالا رفته است؟ ما با فساد مخالف هستیم نه خصوصی

 
سازي اي که بر اصل و روال خود پیش می رود. در واقع مجلس با فساد و رانت مخالف است. 

وي با اشاره به فضاسازي و سوءاستفاده رسانه هاي معاند علیه ایران در جریان فساد مالی صورت گرفته در هفت تپه، گفت: چرا آقاي جهانگیري و آقاي

 
آشنا در رسانه ها علیه بنده و سیدنظام الدین موسوي، آقاي خضریان و دیگران نظرپراکنی و توهین هاي بسیار کرده اند. 

وي ادامه داد: به این فرد سلطان رشوه می گویند و از روز اول ورود مجلس به موضوع انواع پیشنهادات و رشوه را به نمایندگان داد، آقاي دژپسند چطور

 
ظلمی که به خانواده کارگران شده را جبران خواهید کرد؟ 

 
رئیس جمهور باید پاسخگوي عملکرد وزراي خود باشد 

علیرضا سلیمی عضو هیئت رئیسه مجلس هم پس از اظهارات سوال کنندگان از دژپسند در اخطار اصل 44 قانون اساسی به موضوع واگذاري شرکت

 
هفت تپه به قیمتی بسیار پایین تر از ارزش واقعی ان اشاره کرد و گفت: 

 
سوال این است که آیا این واگذاري در چارچوب قانون انجام شده است یا خیر؟ 

نماینده مردم محلات و دلیجان در مجلس یازدهم با استناد به اصل 137 قانون اساسی افزود: براساس این اصل هر یک از وزرا مسئول وظیفه خود بوده و

 
باید در برابر رئیس جمهور پاسخگو باشند. 

وي اضافه کرد: براساس اصل 134 قانون اساسی نیز رئیس جمهور، هیات وزیران را اداره می کند و بر عملکرد وزرا نظارت می کند. سوالی که در این
بخش مطرح می شود این است که آیا رئیس جمهور که خود مطرح می کند من مجري قانون اساسی هستم، در این حوزه به وظایف خود عمل کرده

 
است؟ 

 
وي خواستار ورود مستقیم رئیس جمهور به موضوع هفت تپه شد. 

 
دژپسند: هیچ حکمی درباره تخلف در روند واگذاري هفت تپه ابلاغ نشده است 



وزیر اقتصاد اما در پاسخ به انتقادها و سوال هاي نمایندگان، بزرگ بودن و حجیم بودن حجم اندازه دولت در اقتصاد را به عنوان یک چالش اساسی و

 
ساختاري اقتصاد ایران عنوان کرد و گفت که تمامی تلاشش بر این بوده که سهم بخش خصوصی افزایش یابد و اقتصاد مردمی شود. 

فرهاد دژپسند گفت: خصوصی سازي و افزایش بخش خصوصی در اقتصاد طبق ابلاغیه سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی ضروري است. اقتصاد
ایران با یک چالش اساسی و ساختاري مواجه بوده و آن هم بزرگ بودن و حجیم بودن حجم و اندازه دولت در اقتصاد است. باید بسیار سریع و مستقیم

 
درباره ي موضوع خصوصی سازي کار کنیم و امور تا جایی که ممکن است به بخش خصوصی واگذار شود. 

وي ادامه داد: بعد از ابلاغیه سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی راه اصلی نظام در این مسیر قرار گرفت خصوصی سازي یک رویکرد ساختاري و
جدي نه براي تامین مالی دولت که براي اصلاح شرایط است. خصوصی سازي یک ضرورت اجتناب ناپذیر بوده و به عنوان یک الزام قانونی محسوب می

 
شود. 

دژپسند اضافه کرد: وقتی در این مسیر گام برمی داریم باید یک دغدغه داشته باشیم و آن هم اجراي دقیق و بدون خدشه مقررات است. چالش ما در
خصوصی سازي آسیب شناسی بوده که در دو سالی که در وزارت اقتصاد هستم یکی از اولین کارهایم آسیب شناسی جدي در این زمینه بود تا در مقام

 
رفع آسیب ها، مشکلات درباره روش واگذاري، روش قیمت گذاري و شفاف سازي محیط و واگذاري مشخص شود. 

وزیر اقتصاد و دارایی در بخش دیگري از صحبت هایش اظهار کرد: روش قیمت گذاري در بحث واگذاري ها امر بسیار مهمی است این که گفته می شود
در واگذاري هفت تپه چه قیمتی تعیین شده باید بررسی شود که این کار طبق چه روشی بوده و این که آیا منطبق بر قوانین و ضوابط بوده یا خیر.

 
قیمت توسط فرد تعیین نمی شود بلکه هیات کارشناسی مامور تعیین قیمت است. 

 
قیمت گذاري هفت تپه بر مبناي قانون بوده 

وي توضیح داد: بعد از نهایی شدن گزارش، موضوع توسط سازمان خصوصی سازي بررسی شده و بعد در هیات واگذاري قیمت نهایی می شود. هیات
واگذاري متشکل از وزراي اقتصاد و دادگستري، روساي اتاق هاي بازرگانی و تعاون، نماینده دادستانی، سازمان برنامه و نماینده دستگاه ذیربط است. در
آن هیات قیمت براساس یک رویه اي تعیین می شود، بنابراین براي بحث قیمت باید روش تعیین شده را بررسی کرده و سال تعیین قیمت هم مورد

 
توجه قرار گیرد. قیمت واگذاري هفت تپه در سال 1394 و نه امسال تعیین شده است. 

دژپسند خاطرنشان کرد: طبق مستندات قیمت تعیین شده براي واگذاري هفت تپه دقیقا رعایت شده آن زمان وزیر اقتصاد دکتر طیب نیا و وزیر
دادگستري نیز آقاي پورمحمدي بودند. این افراد به اضافه روساي اتاق بازرگانی و تعاون این روند را پیگیري کرده طبق بررسی هاي ما کاملا قیمت

 
گذاري براساس دستورالعمل ها و ضوابط انجام شده است. 

وزیر اقتصاد و دارایی درباره ي بحث خریدار هفت تپه اظهار کرد: اعضاي هیات واگذاري وقتی موضوع واگذاري را پیگیري می کردند نمی توانستند درباره
آینده خریدار پیش بینی داشته باشند ضمن این که تا الان هم هیچ حکمی از قوه قضاییه در این باره صادر نشده البته که هر حکمی بدهند نیز روي
چشم ما است. در سوال آمده چرا به گزارش و حکم دیوان محاسبات توجه نشده؟ من از شما می پرسم آیا هیات مستشاري دیوان محاسبات اساسی
حکمی صادر کرده و یا بیانیه اي داده است؟. من از دیوان پرسیدم و پاسخ منفی بود. از آقاي بذرپاش هم پرسیدم که روابط عمومی به نقل از شما چنین

 
حرفی را زده که ایشان تکذیب کردند. 

وي با یادآوري این که وزیر اقتصاد و دارایی مجري قوانین است، گفت: شب گذشته جلسه شورا برگزار شد. این نوع برخورد با خصوصی سازي موجب
دلسردي شدید بخش خصوصی می شود. دیشب براي بحث واگذاري مواردي، بخش خصوصی این سوال را پرسیدند که چه سرنوشتی پیرامون واحدها و
خصوصی سازي است؟. دیشب ناامیدي و نگرانی محرز بود ما باید به عنوان بخشی از حکومت در مقام اجراي سیاست هاي ابلاغی و قانون مصوب مجلس

 
شوراي اسلامی به دنبال ایجاد امنیت براي سرمایه گذاري بخش خصوصی باشیم. 

وزیر اقتصاد و دارایی با بیان این که هیات اجرایی فرا قوه اي است، گفت: خریدار با حکومت مواجه است چون سه قوه در هیات واگذاري حضور دارند.
وقتی خلع ید و ابطال صورت می گیرد شرایط بسیار بدي در حوزه امنیت براي بخش خصوصی ایجاد می شود ما باید زمینه اي براي ایجاد روند پایدار و

مستمند در واگذاري به وجود آوریم. 



وي اضافه کرد: واگذاري براي کسب درآمد نیست اگر می خواهیم به قطع وابستگی نفت برسیم باید درآمدهاي جایگزین آن را هم مشخص کنیم که

 
رسیدن به آن منوط به آرام کردن شرایط و ایجاد امنیت در سرمایه گذار است. نباید با بی مهري با خریداران بخش خصوصی برخورد شود. 

دژپسند درباره هفت تپه اظهار کرد: گفته می شود حقوق داده نشده است، ولی بررسی کنید که همان زمان واگذاري چقدر حقوق معوقه داشته است.
مسلم آن است که تا الان هیچ حکم خلاف قانون بودن به ما ابلاغ نشده. قوانین در واگذاري کاملا رعایت شده من به عنوان وزیر اقتصاد مجري قانون

 
هستم و باید براساس قوانین و مقررات عمل کنم. 

در نهایت پس از سخنان دژپسند، از 252 نماینده حاضر در صحن علنی فقط 61 نماینده پاسخ هاي دژپسند را قانع کننده تشخیص دادند و 173
نماینده پاسخ هاي وزیر اقتصاد را قانع کننده ندانستند، و دژپسند به دیل عملکردش در موضوع شرکت هفت تپه از مجلس کارت زرد گرفت.



حکم استرداد سردیس هاي هخامنشی گرفته شده است

منبع: روزنامه قدسشماره خبر:  152  |  تاریخ: 1399/10/09

وزیر میراث فرهنگی و گردشگري گفت: دولت به منظور جبران خسارت ناشی از کرونا 50 هزار میلیارد تومان به بخش گردشگري اختصاص داده
است.

وزیر میراث فرهنگی و گردشگري گفت: دولت به منظور جبران
خسارت ناشی از کرونا 50 هزار میلیارد تومان به بخش گردشگري

 
اختصاص داده است. 

قدس آنلاین: علی اصغر مونسان در آیین رونمایی از دندان نئاندرتال
از یافته هاي هیئت باستان شناسی ایران و فرانسه در غار قلعه کرد
آوج، که که دوشنبه شب 8 دي برگزار شد، با اشاره به تأثیر شیوع
کرونا بر گردشگري، تصریح کرد: در حال حاضر کرونا خسارت

فراوانی به حوزه گردشگري وارد کرده است، تلاش کردیم با توجه به وضعیت و نیاز مالی و پولی دولت از بخش گردشگري در این دوران حمایت داشته

 
باشیم اگرچه این حمایت ها کافی نیست. 

وي افزود: منابع مالی دولت محدود است با این حال گردشگري را حمایت کرد، دولت در بخش گردشگري 50 هزار میلیارد تومان براي مقابله با خسارت

 
کرونا اختصاص داده است. 

وزیر میراث فرهنگی و گردشگري و صنایع دستی خاطرنشان کرد: سال آینده نیز هفت هزار میلیارد تومان در بودجه براي حمایت از مشاغل آسیب دیده

 
از کرونا پیش بینی شده که تلاش می شود با توجه به خسارت هاي فراوان وارد شده به حوزه گردشگري سهم این بخش از حمایت ها قابل توجه باشد. 

وي خاطرنشان کرد: حمایت ها در دو بخش انجام شد که در مرحله اول افراد داري کد بیمه مورد حمایت قرار گرفتند، امهال مالیاتی، امهال حق بیمه

 
کارفرمایی، امهال بازپرداخت بدهی هاي بانکی و امهال هزینه حامل هاي انرژي از دیگر حمایت هاي انجام شده در این حوزه است. 

مونسان خاطرنشان کرد: در مرحله دوم حمایت از مشاغل آسیب دیده کرونا شرط داشتن کد بیمه اي از سوي کارفرمایان حذف شد تا واحدهاي

 
گردشگري بیشتري بتوانند مورد حمایت قرار بگیرند. 

وي یادآور شد: امیدواریم با تزریق واکسن در نوروز سال آینده شاهد رشد گردشگري باشیم، قبل از کرونا گردشگري ایران در بخش هاي گردشگري
داخلی، گردشگري خارجی و حجم سرمایه گزاري روند رو به رشد خوبی داشت، سرمایه گذاران این بخش را به عنوان بخش آینده نگر مورد توجه قرار
داده بودند، اگر این روند گردشگري ادامه پیدا کند در سال هاي نه چندان دور گردشگري می تواند به عنوان اقتصاد نوظهور در کشور فعال شود چراکه

 
ظرفیت هاي فراوانی در بخش گردشگري کشور وجود دارد. 

وزیر میراث فرهنگی و گردشگري اظهار کرد: همچنان اعتبارات زیادي براي بخش گردشگري در نظر گرفته نمی شود با این حال با تلاش فعالان
گردشگري در حال حاضر گردشگري در کشور به یکی از بخش هاي مهم ایجاد اشتغال تبدیل شده است، همچنین گردشگري در ایجاد ارزش افزوده وارد

 
شده است و امیدوارم در سال آینده روند متوقف شده گردشگري به خاطر کرونا روند رو به رشد را طی کنند. 

وي یادآور شد: در بخش میراث فرهنگی نیز تلاش می کنم بتوانیم از میراث فرهنگی کشور حفاظت کنیم، اگر چه منابع در این حوزه نیز محدود و
گستردگی موضوعات فراوان است، در جاي جاي کشور ما بناهاي تاریخی، آثار تاریخی، تپه ها و محوطه هاي تاریخی داریم و 34 هزار اثر ملی ثبت شده
است؛ همچنین یک میلیون سایت و محوطه تاریخی شناخته شده داریم و اگر بخواهیم به کاوش ها سرعت دهیم این میزان زیادتر است اما به دلیل



 
محدود بودن اعتبارات نمی توانیم کاوش ها را به سرعت انجام دهیم همین امر باعث انجام کاوش هاي غیرمجاز می شود. 

مونسان با اشاره به استرداد آثار تاریخی کشور، خاطرنشان کرد: در این دولت اتفاقات خوبی در این حوزه افتاده است و موفق به بازپس گیري 1700 آثار
تاریخی شدیم که بیش از 84 سال پیش و به امانت به دانشگاه شیکاگو آمریکا داده شده بود و آن ها از برگرداندن آن خودداري می کردند، همچنین
حکم استرداد سردیس هاي هخامنشی گرفته شده است و اخیراً نیز با تلاش هاي انجام شده 49 صندوقچه کاشی هاي نفیس سده هاي هفتم قبل از

 
میلاد به کشور بازگردانده شد. 

 
انتهاي پیام/ 

منبع: خبرگزاري ایسنا



گزارش تفریغ بودجه سال 98/ انجام حسابرسی بالغ بر 3 هزار و 700 دستگاه اجرایی

منبع: داناشماره خبر:  153  |  تاریخ: 1399/10/09

رئیس دیوان محاسبات گزارش تفریغ بودجه سال 1398 را در صحن علنی قرائت کرد.

رئیس دیوان محاسبات گزارش تفریغ بودجه سال 13ي3ي2 را در

 
صحن علنی قرائت کرد. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از خانه ملت مهرداد
بذرپاش در نشست علنی امروز(سه شنبه، 9 دي ماه) مجلس شوراي
اسلامی، بر اساس بند (1) ماده (219) آیین نامه داخلی، گزارش
دیوان محاسبات درباره تفریغ بودجه سال 1398 را در مجلس قرائت

 
کرد. 

رئیس دیوان محاسبات ضمن تبریک سالروز حماسه 9 دي و تسلیت
به مناسبت ایام سوگواري شهادت حضرت زهرا (س) و سالروز
شهادت سردار قاسم سلیمان و ابومهدي مهندس گفت: خلاصه
گزارش درباره بودجه سال 1398 به عنوان سی و یکمین گزارش

تفریغ بودجه پس از پیروزي انقلاب اسلامی مستند به اصل (55) قانون اساسی و ماده (219) آیین نامه داخلی مجلس علیرغم ایجاد محدودیت هاي
ناشی از شیوع کرونا و تمدید مهلت جذب مصارف دولت در سال 1398 یک ماه قبل از موعد مقرر تهیه و در تاریخ 29 آذر ماه سال 1399 به مجلس

 
ارسال شد. 

بذرپاش یادآور شد: دیوان محاسبات با حسابرسی بالغ بر 3 هزار و 700 دستگاه اجرایی، بررسی و تلفیق بیش از 6 هزار و800 گزارش حسابرسی، عملکرد
تبصره هاي ماده واحده قانون بودجه سال 98 کل کشور، بررسی گزارش هاي تلفیقی تعداد 274 تبصره، بند و جزء را در کارگروه هاي فنی و حقوقی،

 
گزارش ماده واحده و تبصره هاي ذیل آن را در 599 صفحه تهیه و در هیأت عمومی دیوان محاسبات به تصویب رساند. 

وي در ادامه اظهار کرد: عملکرد بخشی از تبصره هاي (1)، (4) ، (7) و (21) ماده واحده قانون بودجه سال 1398 کل کشور بر اساس نظر مراجع

 
ذیصلاح داراي طبقه بندي بوده و گزارش آن به ریاست مجلس تقدیم شده است. 

 
رئیس دیوان محاسبات خلاصه گزارش تفریغ بودجه سال 98 کل کشور را به شرح زیر قرائت کرد: 

 
بخش اول: منابع و مصارف 

 
در این بخش میزان منابع و مصارف قانون بودجه سال 1398 کل کشور و تحقق آن در قالب بندهاي ذیل ارائه می شود : 

 
1-1) منابع 

میزان تحقق منابع بودجه سال 1398 کل کشور، در جدول شماره (1) آمده است. بر اساس این جدول میزان پیش بینی منابع بودجه کل کشور پس از
اعمال تغییرات، بالغ بر یک میلیون و نهصد و سی و پنج هزار و چهارصد و شصت و شش میلیارد (1.935.466.000.000.000) تومان بوده که مبلغ دو

 
میلیون و یکصد و نود و پنج هزار و یکصد و بیست و نه میلیارد (2.195.129.000.000.000) تومان (معادل 4/113 %) محقق شده است. 

 
جدول شماره 1) میزان تحقق منابع بودجه سال 1398 کل کشور ـ مبالغ به میلیارد تومان 



 

 
عنوان 

  
مصوب پس از اعمال تغییرات 

  
تحقق یافته 

  
درصد تحقق 

 

 
منابع عمومی دولت 

  
 486.581

  
 436.172

  
 6/89

 

 
منابع اختصاصی 

  
 71.427

  
 57.344

  
 3/80

 

 
منابع بودجه شرکت هاي دولتی، بانک ها و مؤسسات انتفاعی وابسته به دولت 

  
 1.430.293

  
 1.732.953

  
 2/121

 

 
کسر می شود: ارقام دوبار منظورشده 

  
 (52.835)

  
 (31.340)

  
 -

 

 
منابع بودجه کل کشور 

  
 1.935.466

  
 2.195.129

  
 4/113

 

تغییرات قانونی منابع بودجه شرکت هاي دولتی، بانک ها و مؤسسات انتفاعی وابسته به دولت ناشی از اصلاح بودجه مصوب مجامع برخی از دستگاه هاي

 
اجرایی مذکور با تأیید سازمان برنامه و بودجه کشور، می باشد. 

 
1-2) مصارف 

 
میزان تحقق مصارف بودجه سال 1398 کل کشور، در جدول شماره (2) 

درج شده است. بر اساس این جدول، میزان پیش بینی مصارف بودجه کل کشور پس از اعمال تغییرات، بالغ بر یک میلیون و نهصد و چهل و نه هزار و
نهصد و هفتاد و دو میلیارد (1.949.972.000.000.000) تومان بوده که مبلغ دو میلیون و یکصد و نود و یک هزار و هشتصد و شصت و پنج میلیارد

 
(2.191.865.000.000.000) تومان (معادل 4/112%) تحقق یافته است. 

 
جدول شماره 2) میزان تحقق مصارف بودجه سال 1398 کل کشور ـ مبالغ به میلیارد تومان 

 

 
عنوان 

  
مصوب پس از اعمال تغییرات 

  
تحقق یافته 

  
درصد 

 

 
مصارف عمومی دولت 

  
 503.215

  
 432.909

  
 5/87

 

 
مصارف اختصاصی 

  
 69.300

  
 57.343

  
 73

 

 
مصارف بودجه شرکت هاي دولتی، بانک ها و مؤسسات انتفاعی وابسته به دولت 

  
 1.430.293

  
 1.732.953

  
 2/121

 

 
کسر می شود: ارقام دوبار منظورشده 

  
 52.835

  
 31.340

  
 -

 

 
مصارف بودجه کل کشور 

  
 1.949.972

  
 2.191.865

  
 4/112

 

 
تغییرات مصارف عمومی دولت به تفصیل در گزارش تفریغ مادّه واحده قانون بودجه سال 1398 کل کشور درج شده است. 



تغییرات مصارف بودجه شرکت هاي دولتی، بانک ها و مؤسسات انتفاعی وابسته به دولت ناشی از اصلاح بودجه مصوب مجامع برخی از دستگاه هاي

 
اجرایی مذکور می باشد که به تأیید سازمان برنامه و بودجه کشور رسیده است. 

 
از جمله دلایل فزونی منابع نسبت به مصارف : 

1- اعمال حساب مبلغ یک هزار و هفتصد و دو میلیارد (1.702.000.000.000) تومان از محل مازاد واریزي سنوات گذشته شرکت هاي دولتی بابت

 
سود سهام با بخشی از بدهی علی الحساب سود سهام سال جاري 

2- اعمال حساب مبلغ هشتصد و سیزده میلیارد (813.000.000.000) تومان بابت تسویه بدهی دولت به سازمان تأمین اجتماعی، از محل درآمد مربوط

 
به ارایه حق الامتیاز تلفن همراه و ثابت در منابع بودجه و عدم ثبت آن در مصارف 

3- اعمال حساب مبلغ هفتصد و چهل میلیارد (740.000.000.000) تومان از اسناد و اوراق مالی اسلامی منتشرشده در سال 1398 در بخش منابع و

 
عدم ثبت آن در بخش مصارف. 

 
1-3) تراز عملیاتی منابع و مصارف عمومی دولت 

بر اساس قانون بودجه سال 1398 کل کشور پس از اعمال تغییرات، کسري تراز عملیاتی، بالغ بر یکصد و سی و سه هزار و ششصد و سی و دو میلیارد
(133.632.000.000.000) تومان بوده که با توجه به میزان درآمدهاي تحقق یافته و مصارف اعتبارات هزینه اي، کسري تراز عملیاتی در عمل به مبلغ
یکصد و بیست و هفت هزار و دویست و چهل و دو میلیارد(127.242.000.000.000) تومان رسیده است. به عبارتی فزونی هزینه ها نسبت به درآمد

 
عمومی به میزان 57.6 درصد می باشد. این مبلغ تماماً از محل واگذاري دارایی هاي مالی تأمین شده است. 

 
تراز عملیاتی منابع و مصارف عمومی دولت به تفکیک بخش هاي مختلف، به شرح جدول شماره (3) می باشد: 

 
جدول شماره 3) تراز عملیاتی منابع و مصارف عمومی دولت ـ مبالغ به میلیارد تومان 

 
عنوان 

 
مصوب طبق 

 
قانون بودجه 

 
مصوب پس 

 
از اعمال تغییرات 

 
تحقق یافته 

 
مبلغ 

 
درصد 

 
درآمدها 

  
 238.983

  
 238.983

  
 220.789

  
 4/92

 
4/93 348.031 372.615 352.376 اعتبارات هزینه اي 



     

 
تراز عملیاتی 

  
 (113.393)

  
 (133.632)

  
 (127.242)

  
 112

 

 
واگذاري دارایی هاي سرمایه اي 

  
 158.523

  
 158.523

  
 47.559

  
 30

 

 
تملک دارایی هاي سرمایه اي 

  
 66.857

  
 93.388

  
 51.967

  
 6/55

 

 
خالص دارایی هاي سرمایه اي 

  
 91.666

  
 65.135

  
 (4.408)

  
 -

 

 
واگذاري دارایی هاي مالی 

  
 51.075

  
 89.075

  
 167.824

  
 4/188

 

 
تملک دارایی هاي مالی 

  
 29.348

  
 37.212

  
 32.911

  
 4/88

 

 
خالص دارایی هاي مالی 

  
 21.727

  
 51.863

  
 134.913

  
 -

 

اختلاف 16.634 میلیارد تومان جمع جبري خالص دارایی هاي سرمایه اي و مالی پس از اعمال تغییرات با تراز عملیاتی، ناشی از اعمال حساب افزایش

 
اعتبارات، خارج از سقف بودجه می باشد. 

 
دلایل فزونی خالص دارایی هاي مالی نسبت به تراز عملیاتی به مبلغ 3.263 میلیارد تومان، به تفصیل در گزارش تفریغ ماده واحده درج شده است. 

 
بخش دوم: تبصره هاي ماده واحده قانون بودجه 

 
در این بخش وضعیت اجراي تبصره ها و عملکرد تعدادي از موضوعات مهم مندرج در احکام تبصره ها ارائه می شود : 

 
2-1) وضعیت اجراي تبصره ها 

 
نتایج کلی عملکرد احکام بودجه سال مذکور را که بر اساس ساختار احکام، تهیه و تنظیم گردیده به شرح زیر به استحضار می رساند : 

از مجموع 274 جزء، بند و تبصره، تعداد 94 حکم (معادل 34.3%) بطور کامل اجرا شده، تعداد 114 حکم (معادل 41.6%) به صورت ناقص اجرا شده و
تعداد 66 حکم (معادل 24.1 %) نیز فاقد عملکرد است. تعداد 257 حکم (معادل 93.8 %) داراي ماهیت بودجه اي و تعداد 17 حکم (معادل 6.2 %) غیر
بودجه اي است. تعداد 162 حکم (معادل 59.1 %) تکلیفی، تعداد 76 حکم (معادل 27.7 %) تجویزي و تعداد 36 حکم (معادل 13.2 %) نیز وضعی است.
از تعداد 162 حکم تکلیفی، تعداد 46 حکم (معادل 28.4 %) بطور کامل اجرا شده، تعداد 89 حکم (معادل 54.9 %) بصورت ناقص اجرا شده و تعداد 27
حکم (معادل 16.7 %) فاقد عملکرد است. از تعداد 76 حکم تجویزي، تعداد 26 حکم (معادل 34.2 %) بطور کامل اجرا شده، تعداد 16 حکم (معادل
21.1 %) بصورت ناقص اجرا شده و تعداد 34 حکم (معادل44.7 %) نیز فاقد عملکرد بوده است. تعداد 159 حکم (معادل 58 %) بر اساس لایحه دولت و
تعداد 115 حکم (معادل 42 %) نیز بر اساس پیشنهاد نمایندگان مجلس به قانون تبدیل شده است. از تعداد 159 حکم که بر اساس لایحه دولت در
قانون درج شده، تعداد 64 حکم (معادل 40.3 %) بطور کامل اجرا شده، تعداد 56 حکم (معادل 35.2 %) بصورت ناقص و تعداد 39 حکم (معادل 24.5
%) فاقد عملکرد است. از تعداد 115حکم که بر اساس پیشنهاد نمایندگان مجلس که به قانون تبدیل شده است، تعداد 30 حکم (معادل 26.1 %) بطور
کامل اجرا شده، تعداد 58 حکم (معادل 50.4 %) بصورت ناقص و تعداد 27 حکم (معادل 23.5 %) نیز فاقد عملکرد است. تعداد 161حکم تکراري است
که 38 حکم (معادل 23.6%) فاقد عملکرد، تعداد 68 حکم (معادل 42.2 %) بصورت کامل و تعداد 55 حکم (معادل 34.2%) نیز بصورت ناقص اجرا شده

 
است. 2-2) خلاصه اي از تفریغ مهمترین احکام تبصره ها : 



 
در این قسمت عملکرد تعدادي از موضوعات با اهمیتِ مندرج در احکام تبصره هاي ماده واحده تقدیم می شود : 

در حکم بند (هـ) تبصره (1) و قانون اصلاح آن، مقرر گردید شش هزار میلیارد (6.000.000.000.000) تومان براي خرید قیر مصرفی و پرداخت هزینه
هاي اجراي آسفالت، توزیع شود. لیکن در اجراي تصویبنامه هیأت وزیران، صرفاً معادل دو هزار میلیارد (2.000.000.000.000) تومان از محل اعتبارات
تملک دارایی هاي سرمایه اي و در قالب سایر منابع، با رعایت نصابهاي مقرر در این بند بین دستگاه هاي ذیربط توزیع شده است. بر اساس مفاد حکم
بند (ز) تبصره (1)، سهم وزارت آموزش و پرورش از محل عوارض موضوع ماده (65) قانون الحاق برخی مواد به قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی
دولت(2) موضوع تأمین و استاندارد سازي سامانه هاي گرمایشی و سرمایشی مدارس، (50%) تعیین شده است. لیکن شرکت ملی گاز ایران، صرفاً (%36)
از عوارض مذکور را بابت سهم آن وزارتخانه بحساب خزانه داري کل کشور واریز نموده و مبلغ دویست و سی و چهار میلیارد (234.000.000.000)
تومان از سهم مذکور را به حساب خزانهداري کل کشور واریز ننموده است. مطابق بند (ك) تبصره (1)، وزارت نفت مکلف بوده است قیمت سوخت
تحویلی به پتروشیمی ها را از یک هزار و سیصد و بیست (1.320) ریال به ازاي هر متر مکعب، به دو هزار و ششصد (2.600) ریال افزایش دهد. منابع
حاصله پس از واریز به درآمد عمومی نزد خزانه داري کل کشور تا سقف یکهزار و پانصد میلیارد (1.500.000.000.000) تومان، صرف همسان سازي
حقوق بازنشستگان شود. بررسی ها حاکی است، شرکت ملی گاز ایران مفاد حکم این بند را در خصوص نرخ سوخت تحویلی به واحدهاي یوتیلیتی
صنایع پتروشیمی (عرضهکنندگان برق، بخار و آب گرم) اعمال ننموده که منجر به عدم وصول مبلغ پانصد و هفتاد و یک میلیارد (571.000.000.000)
تومان از منابع این بند شده است. همچنین مبلغ هفتصد و شصت و هشت میلیارد (768.000.000.000) تومان از منابع وصولی این بند، توسط شرکت
ملی گاز ایران به حساب ردیف درآمدي ذیربط واریز نشده است. مضافاً اینکه هیچگونه پرداختی از محل منابع این بند بابت همسان سازي حقوق
بازنشستگان صورت نپذیرفته است. مطابق بند (و) تبصره (2)، دولت مکلف بوده است جهت رد بدهی خود به سازمان تأمین اجتماعی و صندوق هاي
بازنشستگی لشکري و کشوري و صندوق بازنشستگی فولاد، در سقف پنجاه هزار میلیارد (50.000.000.000.000) تومان اقدام نماید. میزان بدهی دولت
به سازمان تأمین اجتماعی و صندوق هاي بازنشستگی بر اساس تأییدیههاي سازمان حسابرسی و اعلام دستگاههاي مذکور تا پایان سال 97 به شرح

جدول زیر است :
 
 

 
 

 
  

(مبالغ به میلیارد تومان) 
 

 
بدهی به سازمان تأمین اجتماعی 

  
بدهی به صندوق بازنشستگی کشور 

  
بدهی به صندوق بازنشستگی لشگري 

  
بدهی به صندوق بازنشستگی فولاد 

 

 
طبق اعلام 

 

 
سازمان 

 

 
طبق تأییدیه 

 

 
سازمان حسابرسی 

 

 
(سال 1396) 

 

 
طبق اعلام 

 

 
صندوق 

 

 
طبق تأییدیه سازمان 

 

 
حسابرسی 

 

 
(سال 1392) 

 

 
طبق اعلام 

 

 
صندوق 

 

 
طبق تأییدیه سازمان 

 

 
حسابرسی 

 

 
(سال 1392) 

 

 
طبق اعلام 

 

 
صندوق 

 

 
طبق تأییدیه سازمان 

 

 
حسابرسی 

 

 
(سال 1394) 

 

 
 181.905

  
 105.368

  
 3.592

  
 188

  
 12.997

  
 780

  
 34.622

  
 9.000

 

در سال 1398، از محل بند (هـ) تبصره (5)، مبلغ یک هزار و دویست و شصت و نه میلیارد (1.269.000.000.000) تومان از بدهی دولت به سازمان
تأمین اجتماعی و مبلغ بیست و هشت هزار میلیارد (28.000.000.000.000) تومان از بدهی دولت به صندوق بازنشستگی کشوري، به صورت اسناد
خزانه اسلامی تسویه شده است. همچنین مبلغ هشتصد و سیزده میلیارد (813.000.000.000) تومان نیز از بدهی دولتی به سازمان تأمین اجتماعی از

 
محل حق الامتیاز خدمات تلفن همراه/ثابت شرکتهاي تابعه سازمان، تهاتر و تسویه شده است. 

مطابق جزء (8) بند (ط) تبصره (2)، سازمان برنامه و بودجه کشور موظف بوده با همکاري وزارت نفت، نسبت به تنظیم روابط مالی جدید بین دولت و
شرکت هاي اصلی تابعه وزارت نفت، ظرف شش ماهه اول سال 1398 اقدام و پس از اخذ مجوزهاي قانونی، در پیوست جداگانه اي مبناي تهیه بودجه

 
سال 1399 قرار دهد، لیکن سازمان برنامه و بودجه کشور به تکلیف مذکور عمل نکرده است. ابزارهاي تأمین مالی دولت : 

در سال 98 جمعاً مبلغ هشتاد و دو هزار میلیارد (82.000.000.000.000) تومان اوراق مالی اسلامی منتشر شده که مبلغ چهل و چهار هزار میلیارد



(44.000.000.000.000) تومان معادل (53.7%) آن به استناد تبصره (5) قانون بودجه سال 98 و سی و هشت هزار میلیارد (38.000.000.000.000)
تومان نیز به استناد مصوبه شوراي عالی هماهنگی اقتصادي منتشر و به ذینفعان واگذار شده است. مجموع اسناد منتشر شده حدود (9/18 %) از حجم

منابع عمومی دولت را تشکیل می دهد. اطلاعات مربوط به اوراق و اسناد خزانه اسلامی پیشبینی شده و منتشره به شرح جدول زیر می باشد.

 
جدول شماره ) ابزارهاي تأمین مالی دولت ـ اوراق مالی اسلامی مبالغ به میلیارد تومان 

 

 
ردیف 

  
مأخذ قانونی 

  
نوع 

  
پیش بینی 

  
منتشر شده 

  
درصد تحقق 

 

 
 1

 
 
بند (ب) تبصره (5) 

 

 
اسناد خزانه اسلامی 

 
 
 29.000

 

 
 21.000

 
 
 2/86

 
 
 2

  
اوراق منفعت 

  
 4.000

 

 
 3

  
بند (هـ) تبصره (5) 

  
اسناد خزانه اسلامی 

  
 13.000

  
 13.000

  
 100

 

 
 4

  
بند (ح) تبصره (5) 

  
اوراق سلف موازي استاندارد نفت خام سبک داخلی 

  
 5.000

  
 5.000

  
 100

 

 
 5

  
بند (ف) تبصره (5) 

  
اسناد خزانه اسلامی 

  
 1.000

  
 1.000

  
 100

 

 
جمع اوراق منتشر شده بر اساس قانون بودجه سال 1398 

  
 48.000

  
 44.000

  
 6/91

 

 
مصوبات سی و سومین جلسه شوراي عالی هماهنگی اقتصادي 

 
 
  

 38.000
 

 
 

 
جمع 

 
 
  

 82.000
 

 
 

اوراق مالی اسلامی سررسید شده (شامل اصل و سود) در سال 1398، مبلغ سی و شش هزار و ششصد و چهارده میلیارد (36.614.000.000.000)
تومان (معادل 21/83 % اوراق منتشر شده بر اساس قانون بودجه) میباشد، که تماماً در سال مذکور تسویه شده است. بر اساس بند (ي) تبصره (6)، کلیه
صاحبان حِرف و مشاغل پزشکی، پیراپزشکی، داروسازي و دامپزشکی که مجوز فعالیت آنها توسط وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، سازمان نظام
پزشکی ایران و یا سازمان نظام دامپزشکی و سازمان دامپزشکی ایران صادر می شود، مکلف بودهاند در چهارچوب آیین نامه تبصره (2) ماده (169)
قانون مالیات هاي مستقیم و اصلاحات و الحاقات بعدي آن، از ابتداي سال 1398 از پایانه فروشگاهی استفاده کنند. نتایج بررسی ها بیانگر آن است که از
تعداد 110.000 نفر صاحبان حِرف و مشاغل احصایی مذکور، صرفاً تعداد 45.500 نفر در سامانه مالیاتی ثبت نام نموده اند. شایان ذکر است ثبت نام
مذکور به منزله استفاده از پایانه هاي فروشگاهی نیست. مطابق بند (ل) تبصره (6)، سازمان امور مالیاتی مکلف بوده است در سال 1398 با استفاده از
پایگاه هاي اطلاعاتی موضوع ماده (169) مکرر قانون مالیات هاي مستقیم، نسبت به تعیین تکلیف مطالبات مالیاتی دولت از اشخاص حقیقی و حقوقی تا

 
پایان سال 97 اقدام و 

حداقل (%30) این مطالبات را وصول و به ردیف درآمدي ذیربط در این قانون واریز کند. نتایج بررسی ها بیانگر آن است از یکصد و هشتاد و یک هزار و
چهل و هشت میلیارد (181.048.000.000.000) تومان مطالبات مالیاتی دولت از اشخاص حقیقی و حقوقی تا پایان سال 1397، حدود 10 درصد این
مطالبات، معادل هیجده هزار و پانصد و نود و نه میلیارد (18.599.000.000.000) تومان وصول و به حساب خزانهداري کل کشور واریز شده شده است.
بر اساس بند (الف) تبصره (7)، دستگاه هاي اجرایی مکلف بودهاند کلیه حساب هاي ریالی خود (درآمدي و هزینه اي) را صرفاً از طریق خزانه داري کل
کشور و نزد بانک مرکزي افتتاح و کلیه دریافت ها و پرداخت هاي خود را صرفاً از طریق این حساب ها انجام دهند. نتایج بررسی ها بیانگر آن است که
در دویست و پنجاه و پنج (255) دستگاه اجرایی، دریافت ها و پرداخت ها از طریق حساب هاي افتتاح شده نزد بانک مرکزي جمهوري اسلامی ایران
انجام نشده و همچنین تعداد پانصد و هفتاد و دو (572) دستگاه اجرایی، حساب هاي خود نزد سایر بانکها را مسدود نکرده اند. مطابق بند (ي) تبصره
(9)، دولت مکلف بوده به منظور بازسازي و نوسازي فضاهاي آموزش و پرورش، معادل ریالی (%20) از موجودي و وصولی سال 1398 حساب ذخیره
ارزي را تا سقف سیصد میلیارد (300.000.000.000) تومان به حساب درآمد عمومی نزد خزانه داري کل کشور واریز کند. در سال 1398 از این محل،



مبلغی به حساب خزانه واریز نگردیده و حکم این بند اجرا نشده است. در سال 1398، از مبلغ یکصد و هفتاد و هشت میلیارد (178.000.000.000)
تومان سهم شرکت ها، بانک ها و مؤسسات انتفاعی وابسته به دولت بابت (40 %) هزینههاي پژوهشی، حدود (71 %) آن، بالغ بر یکصد و بیست و هفت
میلیارد (127.000.000.000) تومان توسط دستگاه هاي اجرایی ذیربط به حساب خزانه واریز و یا توسط خزانه از حساب آنها برداشت شده و مبلغ سی
و نه میلیارد (39.000.000.000) تومان به دانشگاه ها و مؤسسات پژوهشی توسط خزانه داري کل کشور، پرداخت شده است. از 291 دستگاه اجرایی
مشمول این بند، تعداد 24 دستگاه هیچ وجهی به حساب خزانه واریز نکرده و خزانه نیز مبلغی را از حسابشان برداشت ننموده و تعداد 13 دستگاه نیز
کمتر از میزان مقرر، به حساب خزانه واریز نموده اند. مطابق بند (ج) تبصره (12)، دولت مکلف بوده است افزایش و متناسب سازي حقوق بازنشستگان
تحت پوشش صندوق بازنشستگی کشوري و سازمان تأمین اجتماعی نیروهاي مسلح با اولویت کسانی که دریافتی ماهانه آنها کمتر از دو میلیون و پانصد
هزار (2.500.000) تومان می باشد، از محل اعتبارات قانون بودجه، اختصاص دهد که در این راستا دولت مبلغ چهار هزار و چهارصد میلیارد
(4.400.000.000.000) تومان بابت افزایش و همسان سازي حقوق بازنشستگان تحت پوشش به سازمان تأمین اجتماعی نیروهاي مسلح و صندوق
بازنشستگی کشوري پرداخت نموده است. شایان ذکر است سازمان تأمین اجتماعی نیروهاي مسلح نیز مبلغ دویست و بیست و سه میلیارد
(223.000.000.000) تومان از محل منابع داخلی صرف این امر نموده است. بر اساس حکم مقرر در بند (هـ) تبصره (12)، به وزارت امور اقتصادي و
دارایی اجازه داده شده نسبت به مولدسازي دارایی هاي دولت تا سقف دو هزار میلیارد (2.000.000.000.000) تومان با استفاده از ابزارهاي مالی ( اعم
از اجاره بلندمدت، صکوك اجاره، ترهین و توثیق)، اموال غیرمنقول مازاد بر نیاز دستگاه هاي اجرایی را بدون رعایت تشریفات قانونی و با تشخیص و
موافقت وزیر امور اقتصادي و دارایی اقدام کند. علیرغم شناسایی و معرفی اموال غیرمنقول و دارایی هاي مازاد جهت فروش و مولدسازي، به دلیل عدم

 
صدور مجوز مربوط توسط وزارت امور اقتصادي و دارایی، اقدامی در خصوص اجراي مفاد این بند انجام نپذیرفته است. هدفمندکردن یارانه ها 

منابع تحقق یافته قانون هدفمندکردن یارانه ها بالغ بر یکصد و سی و دو هزار و چهارصد و نود و هشت میلیارد (132.498.000.000.000) تومان و
منابع حاصل از مابه التفاوت افزایش قیمت بنزین (موضوع طرح معیشتی) بالغ بر نه هزار و سیصد و شصت و دو میلیارد (9.362.000.000.000) تومان
بوده است. میزان مصارف قانون هدفمندکردن یارانه ها و طرح معیشتی به تفکیک بخش هاي مختلف، به شرح جدول زیر است. میزان مصارف قانون

 
هدفمندکردن یارانه ها در سال 1398 ـ مبالغ به میلیارد تومان 

 
شرح 

 
مبلغ پیش بینی شده 

 
در قانون 

 
مبلغ 

 
پرداخت شده 

 
درصد به 

 
پیش بینی 

 
پرداختی به شرکتها 

  
 78.079

  
 64.991

  
 2/83

 

 
پرداخت یارانه نقدي و غیرنقدي خانوارها 

  
 41.100

  
 45.430

 
5/110

 

 
کاهش فقر مطلق خانوارهاي هدف 

  
 8.400

  
 8.702

 
6/103

 

 
طرح تحول نظام سلامت 

  
 4.900

  
 6.183

 
2/126

 



 
یارانه نان و خرید تضمینی گندم 

  
 6.145

  
 3.440

  
 60

 
سایر (حق بیمه سهم دولت اقشار خاص تأمین (%20) کمک به رزمندگان معسر و کسري هزینه درمان تکمیلی جانبازان و

 
ایثارگران، پوشش بیمه اقشار خاص و . . . 

 
 
 2.116

  
 3.687

 
2/174

 

 
جمع 

 
140.740

 
132.433

  
 1/94

 

 
یارانه معیشتی 

  
 -

  
 10.500

 
 
 

 
جمع 

 
 
 

142.933
 

 
 

شایان ذکر است بر اساس اعلام وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، از حدود هفتاد و هفت میلیون و پانصد هزار (77.500.000) نفر یارانه بگیر سال
1398، قریب به بیست و چهار میلیون (24.000.000) نفر در سه دهک بالاي درآمدي قرار دارند. دولت در اجراي جزء (1) بند (الف) تبصره (14) مبنی

 
بر لزوم حذف سه دهک بالاي درآمدي، صرفاً یارانه تعداد یک میلیون و پنج هزار و یکصد و بیست و چهار (1.005.124) نفر را حذف کرده است. 

در تبصره (1) بند (ب) ماده (39) قانون برنامه ششم توسعه، دولت مکلف شده تا سهم سازمان هدفمندسازي یارانه ها از دریافتی را هر ساله در ردیف
شماره 210102 منابع بودجه عمومی و مصارف مرتبط با آن را در ردیف هاي مستقل و جداگانه در ارقام بودجه عمومی دولت درج کند. لیکن در قوانین
بودجه سال هاي 1396 تا 1399، این حکم اجرا نشده است. بانک مرکزي در اجراي مفاد حکم جزء (1) بند (ح) تبصره (16)، به منظور افزایش شفافیت
تراکنش هاي بانکی، مبارزه با پولشویی و جلوگیري از فرار مالیاتی، از تعداد (22.822.408) حساب بانکی اشخاص حقیقی و حقوقی فاقد شماره و شناسه
ملی، تعداد (21.189.883) حساب را مسدود نموده است. در اجراي بند (ط) تبصره (16)، علیرغم وصول مبلغ چهار هزار و هفتصد و نود میلیارد
(4.790.000.000.000) تومان از اقساط طرح مسکن مهر در سال 1398، پرداخت 40.000 فقره تسهیلات مسکن موضوع این حکم به بازنشستگان
مشمول، اجرا نشده است. علیرغم تأکید قانونگذار طی حکم بند (الف) تبصره (17)، نظام ارجاع و پزشک خانواده براي کلیه اقشار اجرایی نشده و صرفاً
خدمات بیمهاي روستاییان و عشایر از طریق نظام ارجاع انجام شده و تعداد (13.437.522) نفر خارج از نظام ارجاع، خدمت دریافت کرده اند. سازمان
غذا و دارو به تکلیف مقرر در بند (ز) تبصره (17)، مبنی بر صدور مجوز واردات دارو، تجهیزات و لوازم پزشکی با کیفیت و استاندارد مورد نیاز کشور از
طریق فرآیند رقابتی و با کمترین قیمت، عمل نکرده و تأیید اختصاص ارز دولتی به واردکنندگان در قالب ساز و کار این بند صورت نگرفته است. مطابق
مفاد حکم بند (ج) تبصره (18)، به وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات اجازه داده شده از طریق سازمان توسعه اي و شرکتهاي تابعه خود نسبت به
مشارکت خصوصی-عمومی داخلی و خارجی به منظور انجام طرح (پروژه) هاي دولت الکترونیک و توسعه خدمات الکترونیکی از جمله هوشمندسازي
مدارس موضوع ماده (69) قانون برنامه ششم توسعه اقدام کند. وزارت مذکور، از مجوز این بند استفاده ننموده است. (با توجه به اینکه تکلیف مقرر در
ماده (69) قانون برنامه ششم بر اساس حکم این بند به مجوز تغییر یافته و وزارت خانه مذکور نیز از مجوز صادر استفاده ننموده پیشنهاد میشود در
سنوات آتی، قانون گذار تکلیف مقرر در قوانین دائمی را در قانون بودجه سنواتی به اجازه تغییر ندهد.) مطابق بند (الف) تبصره (20)، تمامی دستگاه
هاي اجرایی مکلف بودهاند در سال 1398 نسبت به تکمیل و استقرار کامل سامانه (سیستم) حسابداري قیمت تمام شده اقدام نمایند؛ که از تعداد
(1.140) ردیف دستگاه اجرایی مندرج در جدول شماره (7) قانون بودجه و (385) ردیف شرکتهاي دولتی، بانکها و موسسات انتفاعی وابسته به دولت
مندرج در پیوست شماره (3)، تعداد (360) دستگاه اجرایی مستقر در مرکز و یا استان ها، نسبت به اجراي مفاد حکم این بند اقدام ننموده اند. بر اساس
مفاد حکم جزء (1) بند (هـ) تبصره (20)، و با لحاظ مصوبه مورخ 24/1/99 ستاد ملی کرونا، آخرین مهلت تهیه و ارایه صورتحساب دریافت و پرداخت
دستگاه هاي اجرایی تا پایان مرداد ماه 99 و مهلت ارسال صورتهاي مالی شرکتهاي دولتی موضوع ماده (98) قانون محاسبات عمومی کشور حداکثر تا

 
پایان خرداد ماه سال 99 تعیین شده، لیکن 

تعداد (1.413) دستگاه اجرایی صورتحساب دریافت و پرداخت خود را پس از مردادماه و تعداد (188) شرکت دولتی صورت هاي مالی خود را پس از
خردادماه سال اخیرالذکر ارایه نمودهاند. علیرغم آنکه ارائه اطلاعات مربوط به کلیه پرداخت هاي پرسنلی در حکم جزء (1) بند (الف) تبصره (21)، مورد
تأیید قرار گرفته است، لیکن تعداد (446) دستگاه اجرایی مرکزي و استانی، تمام و یا بخشی از اطلاعات پرداخت هاي پرسنلی را در اختیار خزانه داري
کل کشور قرار نداده اند. همچنین طبق مفاد حکم جزء (2) بند (الف) تبصره مذکور، دستگاه هاي اجرایی مشمول موظف بوده اند که اطلاعات مربوط به
پرداخت هاي سایر هزینه ها را در قالب شناسه ذینفع نهایی (اشخاص حقیقی و حقوقی) در اختیار خزانه داري کل کشور قرار دهند، لیکن تعداد



(1،367) دستگاه اجرایی، مرکزي و استانی تمام و یا بخشی از اطلاعات موضوع این بند را در اختیار خزانه داري کل کشور قرار نداده اند. اصلاح ساختار

 
بودجه کشور 

در اجراي بند (هـ) تبصره (21)، دولت مکلف بوده است در راستاي سیاست هاي کلی برنامه ششم توسعه و اقتصاد مقاومتی، در چهارماهه اول سال
1398، نسبت به اصلاح ساختار بودجه کل کشور به نحوي اقدام کند که موجب تحقق تعادل و توازن منابع و مصارف بودجه همراه با اصلاح ساختار و نیز

 
ساماندهی هزینه هاي جاري و عمرانی کشور شود. عملکرد سال 1398 حاکی است دولت جهت اصلاح ساختار بودجه سال 1398، اقدامی ننموده است. 

همچنین در اجراي حکم بند ""الف"" تبصره (20) ماده واحده قانون بودجه سال 1398، نظام بودجه ر یزي مبتنی بر عملکرد به عنوان زیربناي اصلی
اصلاح ساختار نظام بودجه ریزي کشور، بطور کامل اجرایی نشده است. این موضوع، نظارت و حسابرسی عملکرد دستگاه هاي اجرایی، به عنوان فرآیند

 
شناسایی ترك فعل مدیران را با مشکل مواجه نموده است. 

 
پول، ارز و بانکداري : 

 
1- ارز 4.200 تومانی 

در سال 1398، کل ارز تأمین شده به نرخ ترجیحی 4.200 تومانی، حدود 15 میلیارد دلار بوده که نحوه تخصیص و تأمین آن به شرح جدول ذیل است.

 
«ارقام به دلار» 

 
شرح 

 
مبلغ 

 
کل ارز تأمین شده در سال 1398 

  
 14,950,286,846

 

 
کل ارز تأمین شده براي واردات کالا از گمرك در سال 1398 

  
 14,562,842,098

 

 
کل ارز تأمین شده براي خدمات و حق الزحمه واردات کالا و اقساط و یوزانس داخلی و .... 

  
 383,160,500

 

 
کل ارز تأمین شده به صورت نقدي بابت وزارتخانه ها، بیماران و ... 

  
 4,284,249

 

 
درصد ارز تأمین شده براي واردات کالا از گمرك 

  
 97.41

 

 
کل ارز عودت شده از 1/1/1398 تا 20/9/1399 از محل تأمین ارز در سال 1398 

  
 153,273,645

 

 
کل ارز تخصیص داده شده بابت بازپرداخت اقساط حساب ذخیره ارزي و صندوق توسعه ملی 

  
 169,144,996

 

این محاسبات بدون در نظر گرفتن ارقام عودتی ارز می باشد ضمن اینکه اقساط تسهیلات حساب ذخیره ارزي و صندوق توسعه ملی نیز مستتر در

 
محاسبات می باشد. 

از آنجاییکه فرآیند ثبت سفارش، تخصیص و تأمین ارز و در نهایت واردات و نیز برگشت ارز، یک فرآیند زمانبر و قابل تمدید و خارج از حیطه یک سال



بودجه اي می باشد و بین فرآیند تأمین و واردات کالاها، نمی توان به جز از طریق بررسی پرونده ها به اطلاعات دقیقی دست یافت، تصمیم بر این شد
که موضوع تأمین ارز براساس داده هاي سامانه ارزي، از ابتداي سال 1397 (شروع نوسانات شدید ارزي و احتمال سوء استفاده از ثبت سفارش ها)
منتهی به شهریور 1399، مورد بررسی قرار گرفته و کلیه اطلاعات و داده ها و اعداد و ارقام مورد استناد، از سامانه هاي بانک مرکزي، گمرك جمهوري
اسلامی ایران، وزارت صمت، وزارت جهادکشاورزي و سایر مراجع مربوطه مورد استخراج و تجزیه و تحلیل قرار گرفته است که میزان کل ارز تأمین شده

 
طی دوره مذکور، به شرح جدول ذیل می باشد : 

 
«ارقام به دلار» 

 
شرح 

 
ارز تامین شده 

 
میزان ارز عودت شده تا تاریخ 20/9/1399 

 
خالص ارز تامین شده 

 
سال 1397 

 
سال 1398 

 
شش ماهه اول 1399 

 
جمع کل 

کل ارز تأمین شده به نرخ ارز دولتی

 
(42000 ریالی) 

 

31,416,141,133
 

14,950,286,846
 

4,447,238,304
 

50,813,666,283
 

814,961,736
 

49,998,704,547
 

کل ارز تأمین شده براي واردات کالا از

 
گمرك 

 

28,973,400,254
 

14,562,842,098
 

4,347,759,820
 

47,884,002,172
 

692,888,390
 

47,191,113,782
 

کل ارز تأمین شده براي خدمات،

 
یوزانس و .... 

 
 
 1,606,575,860

  
 383,160,500

  
 98,522,480

  
 2,088,258,840

  
 99,823,395

  
 1,988,435,445

 

کل ارز تأمین شده به صورت نقدي

 
بابت وزارتخانه ها، بیماران و ... 

 
 
 836,165,019

  
 4,284,250

  
 956,004

  
 841,405,272

  
 22,249,952

  
 819,155,320

 

درصد ارز تأمین شده براي واردات کالا

 
از گمرك 

 
 
 92.22

  
 97.41

  
 97.76

  
 94

  
 -

  
 94.4

 

 
این محاسبات بر اساس تامین اولیه می باشد و ارزهاي عودت شده و تامین هاي تغییر یافته در این محاسبات قرار نگرفته اند. 



 
شامل موارد پرداخت شده بابت بازپرداخت اقساط حساب ذخیره ارزي و صندوق توسعه ملی و فاینانس است. 

 
اهم یافته هاي گزارش به شرح زیر است : 

از ابتداي سال 1397 تا انتهاي شهریور 1399 معادل 50,813,666,283 دلار ارز به نرخ دولتی (42000 ریالی) تأمین گردیده است که از این رقم مقدار
814,961,736 دلار تا تاریخ 20/9/1399 برگشت شده است لذا خالص ارز تخصیص یافته در این دوره براي واردات کالا، خدمات، خدمات همراه کالا،
بازپرداخت اقساط تسهیلات، وجه نقد و ... برابر با 49,998,704,547 دلار می باشد که از آن بطور خالص 47,191,113,782 دلار (بیش از 94 درصد)
صرف واردات کالا و بازپرداخت اقساط حساب ذخیره ارزي و صندوق توسعه مربوط به واردات کالا شده است. از این میزان تأمین ارز بابت واردات کالا
معادل 3,141,110,833 دلار (6.5 % تأمین ارز)، از ابتداي سال 1395 تا انتهاي آبان ماه سال 1399 فاقد هرگونه واردات بوده اند. بابت تأمین ارز به
ارزش معادل 44,437,488,138 دلار، معادل وارداتی که از 1 تا بیش از 100 درصد در سامانه گمرك از ابتداي سال 1395 تا انتهاي آبان ماه سال
1399 پروانه داشته است که مجموعه پروانه صادر شده بالغ بر 47,335,491,608 است که میزان واردات در دوره رسیدگی یعنی از ابتداي سال 1397
تا انتهاي آبان ماه 1399 واردات پروانه شده به میزان44,327,152,413 دلار می باشد. درخصوص تأمین هاي فاقد واردات در دوره رسیدگی باید به این
موضوع توجه داشت که واردات کالا زمانبر است و براي برخی از تأمین هاي وارد نشده مطابق قانون و مقررات ارزي (خصوصاً تأمین هاي واردات کالا در
سال 1398 و شش ماهه 1399)، هنوز فرصت قانونی واردات کالا (براي نقدي 12 ماه و براي اعتبار اسنادي تا 30 ماه) تمام نشده است. در یک نمونه
بررسی موردي در تأمین هایی که فاقد واردات در دوره ابتداي سال 1395 تا انتهاي آبان ماه 1399 بوده اند، 133 شخص حقوقی جهت 225 مورد ثبت
سفارش در مجموع بالغ بر 1,421,136,044 دلار تأمین صورت گرفته، لکن هیچ پارت وارداتی نداشته اند (بیش از 45 درصد عدم واردات ها). تمامی
موارد وارد نشده، می تواند به دلایلی نظیر مشکلات ناشی از اعمال تحریم ها، طولانی شدن زمان ساخت ماشین آلات وارداتی، وجود مهلت براي واردات
کالا باشد که باید توسط دستگاه هاي متولی مربوطه تحت پایش و پیگیري قرار گیرند. در ازاي تأمین هاي صورت گرفته، بررسی سامانه رفع تعهد بانک
مرکزي حاکی از آن است که معادل 5,026,278,198 یورو (معادل 5,629,431,582 دلار) تعهد ایفا نشده در تاریخ 20 آذرماه 1399 در سامانه
تعهدات بانک مرکزي بابت ثبت سفارش هاي تأمین ارز شده در این دوره وجود دارد. البته لازم به ذکر است که از این رقم1,958,627,958 دلار داراي
فرصت زمانی بوده و 3,670,803,623 دلار منقضی شده است. علی ایحال معادل 1,818,745,409 دلار توسط بانک ها به تعزیرات حکومتی ارجاع و
بعضاً تعیین تکلیف شده است. از ترکیب 3,670,803,623 دلار مانده تعهد ارزي منقضی شده در سامانه، براي 1,852,058,215 دلار اقدامی از سوي
بانک ها صورت نگرفته است، البته باید توجه داشت که از این میزان اقدام نشده، براي 1,190,917,284 دلار تأمین آن واردات کالا صورت گرفته است،
لکن وارد کننده اقدام به رفع تعهد ننموده است که یکی از دلایل آن، الزام به پرداخت مابه التفاوت 28000 ریالی در مصوبات دولت در سال 1397 می
باشد. با وجود اعمال سیاست هاي حمایتی، قیمت کالاهاي اساسی همه گروه هاي کالایی نسبت به اسفند سال 1396 رشد افزایش قابل ملاحظه اي
داشته است. از 10 قلم کالاي اساسی که ارز دولتی دریافت کرده اند، بین 14 تا 169 درصد رشد قیمت را از اسفند 1396 تا آذر 1398 داشته اند.
بطوریکه این 10 قلم کالاي اساسی در بازه زمانی به طور میانگین 70% رشد قیمت داشته اند. در حالیکه نرخ ارز وارداتی این کالاها در بازه زمانی مذکور
ثابت بوده است و همچنین سیاست اختصاص ارز دولتی (با نرخ 42000 ریالی) از مرداد 1397 با تعیین 25 قلم به عنوان کالاهاي اساسی پیگیري
گردیده بود. از اسفند ماه سال 1398، مقرر بوده است، نهاده هاي دامی و کشاورزي صرفاً از طریق سامانه بازارگاه عرضه شود اما به دلیل عدم اتصال
سامانه گمرك و انبارها به صورت برخط به سامانه مذکور، تاکنون این امر محقق نشده است، لذا وارد کننده می تواند کالاي خود را خارج از سامانه به
قیمت آزاد عرضه کند. طبق برآوردهاي نمونه اي، شرکت هاي وارد کننده حدود 55 درصد از نهاده وارداتی را در سامانه بازارگاه بارگذاري می کنند و 45
درصد از طریق بازار آزاد به فروش می رسانند. که در تأیید این موضوع به طور نمونه 50 فقره از کوتاژهاي وارداتی ثبت سفارش هاي دوره مورد رسیدگی
(وارد شده در سال هاي 1398 و 1399)، در سامانه بازارگاه مورد رصد قرار گرفت که اطلاعات حاکی از عدم عرضه این کوتاژها یا عرضه کمتر یا بیشتر
از واردات کوتاژ مورد نظر تا تاریخ تهیه گزارش می باشد. ضمن اینکه براي شرکت هاي تولید کننده (مرغداري و دامداري) این امکان فراهم است که
بخشی از سهمیه نهاده تخصیصی را در واحد تولیدي خود مصرف نموده و مابقی را از طریق بازار آزاد به فروش برساند. اهم اشکالات وارده بر تأمین و

 
تخصیص ارز ترجیحی 4.200 تومانی : 

آشفتگی در نظام ثبت سفارش و تخصیص ارز ترجیحی در وزارت صمت عدم احصاء نیاز کشور براي واردات کالاهاي اساسی و حمایت از تولید و عدم
تخصیص ارز بر اساس نیاز کشور عدم تفکیک سهمیه هریک از وزارتخانه ها (جهادکشاورزي، صمت و غذا و دارو) و عدم رصد و پایش واردات کالاهاي
مرتبط با مسئولیت هر یک از وزارتخانه ها از زمان تخصیص و تأمین ارز تا ترخیص کالاي مربوطه عدم هماهنگی و بی برنامه گی بین وزارتخانه هاي
مربوط تعدد قوانین و مقررات مربوطه و بعضاً اصلاحات غیر مؤثر و مخرب در مقررات ناظر بر موضوع عدم ارتباط بین سامانه هاي تخصیص، تأمین،
ترخیص، انبارها، بنادر و توزیع کالاهاي اساسی و اقدام بصورت جزیره اي (بطور نمونه سامانه بازارگاه ) مصرف ارز ترجیحی بصورت غیرکارا و اثربخش که
نتیجه آن قیمت بالاي کالا به مصرف کننده نهایی ایجاد رانت و سود غیر متعارف براي برخی افراد صادرات معکوس در برخی از اقلام که متأثر از کالاي
وارداتی با ارز ترجیحی بوده و بعضاً مورد تشویق قرار می گیرند. عدم امکان اتصال برخط سامانه ها و ضعف نظام کنترل هاي داخلی در نهایت باید متذکر



شد که هدف از اختصاص ارز 4.200 تومانی، کنترل قیمت ها از یک طرف و رساندن کالاها و تولیدات حاصل از آن با قیمت هاي ارزان به دست مردم و
اقشار آسیب پذیر جامعه می باشد. مطابق نتایج گزارش در برخی موارد (از قبیل عدم واردات ها و توزیع ها در بازار آزاد)، در عمل اتفاق نیفتاده است، لذا
باید یک سازوکار دقیق جهت جلوگیري از رانت خواري و دلالی در این زمینه و رسیدن کالاها یا یارانه آن به جامعه هدف با استفاده از ساختارهاي

 
تشکیلاتی و زیرساختی دولت صورت پذیرد. 

 
2- عدم بازگشت ارز حاصل از صادرات به چرخه اقتصاد کشور 

در اجراي نظارتهاي مستمر دیوان محاسبات کشور و پیرو گزارش ارز ترجیحی سال 1398، بررسیها نشان میدهد؛ از مجموع تعهدات صادراتی
صادرکنندگان از تاریخ 22/1/1397 لغایت 30/4/1399 مجموعاً حدود مبلغ 14.8 میلیارد یورو تا تاریخ 30 آبان 1399 به چرخه اقتصادي برنگشته
است. بانک مرکزي تا پایان تیر ماه 1399 تعداد 250 صادرکننده که مجموع تعهدات صادراتی آنها بالغ بر 5.7 میلیارد یورو است و ارز حاصل از صادرات
را برگشت نداده بودند را به قوه قضاییه معرفی نموده است. طبق بررسی هاي میدانی و اطلاعات واصله مشخص شده است که بسیاري از این افراد

 
صادرکننده اصلی نبودهاند و صادرات از طریق اشخاص ثالث دیگري با اجاره کارت بازرگانی افراد فاقد اهلیت تجاري و بازرگانی، انجام گرفته است. 

 
3- بخشودگی سود مطالبات صندوق توسعه ملی از دولت : 

هیأت امناي صندوق توسعه ملی در تاریخ 9/11/1398 برخلاف مفاد ماده (16) قانون احکام دائمی برنامه هاي توسعه کشور، موضوع اساسنامه صندوق
توسعه ملی و خارج از اختیارات قانونی خود اقدام به بخشودگی سود مطالبات صندوق مذکور از دولت نمود که در اثر این اقدام، مبلغ 6/14 میلیارد دلار
سود شناسایی شده ناشی از بدهی هاي دولت صفر شده است. همچنین به موجب تصمیمات همین جلسه، کلیه مطالبات صندوق توسعه ملی از دولت که
تا انتهاي سال 1399 سررسید شده و یا می شوند تا تاریخ 15/6/1401 (بدون محاسبه وجه التزام) و با رعایت ضوابط و مقررات مربوط امهال گردید، این
در حالیست که در ارتباط با هر یک از موضوعات تسهیلات پرداختی به دولت بر اساس مجوز قانونی مربوط تعیین تکلیف شده، بطوریکه بر اساس جزء
(4) بند (ه) تبصره 4 قانون بودجه سال 1398 بازپرداخت تسهیلات سال مزبور و نیز موارد برداشت از صندوق در بودجه سال 1397 می بایست در

 
بودجه هاي سنواتی 1399 تا 1404 منظور و به صندوق واریز گردد. 

 
4- بنگاهداري بانک هاي دولتی و خلاء قانونی نظارت 

در طی چند سال اخیر، بسیاري از بانک هاي دولتی با استفاده از خلاء قانون نسبت به تأسیس شرکت هاي زیرمجموعه اقدام کردهاند، به نحوي که در
پایان سال 1398 در کلیه بانک هاي دولتی تعداد 396 شرکت زیرمجموعه (تا نسل دوم) وجود دارد. با عنایت به مفر قانونی مندرج در تبصره ذیل ماده
(4) قانون محاسبات عمومی، بانکها با عدم پذیرش حاکمیت دولتی بر شرکتهاي زیرمجموعه قائل به شمولیت رسیدگی دیوان محاسبات کشور نیستند.

 
لذا پیشنهاد می شود؛ حکم قانونی براي نظارت دیوان محاسبات کشور بر این شرکت ها تصویب گردد. 

 
5- مطالبات غیرجاري بانک ها و مؤسسات اعتباري 

مبلغ 1.935 هزار میلیارد تومان از مجموع کل تسهیلات ارزي و ریالی بانک ها و مؤسسات اعتباري (اعم از دولتی و غیردولتی) در پایان سال 1398،
مبلغ 174 هزار میلیارد تومان مربوط به مطالبات غیرجاري است. از این میزان بالغ بر 73 هزار میلیارد تومان مربوط به مطالبات غیرجاري بانکهاي دولتی
بوده که از این رقم نیز مبلغ 59 هزار میلیارد تومان (81%) مرتبط با مطالبات مشکوکالوصول در بانکهاي دولتی است. وفق آسیبشناسی صورت پذیرفته
دیوان محاسبات کشور از مطالبات مشکوك الوصول، اهم موارد عدم رعایت قوانین و مقررات در اعطاي تسهیلات عبارتست از عدم اخذ وثایق مناسب و
مکفی از تسهیلات گیرندگان، عدم اعتبارسنجی صحیح مشتریان، عدم وجود تناسب بین سرمایه اولیه و گردش حساب مشتري با تسهیلات اعطایی، عدم
اخذ گواهی تبصره (1) ماده (186) قانون مالیاتهاي مستقیم و عدم اخذ صورت هاي مالی حسابرسی شده مورد تأیید یا اظهارنامه مالیاتی و عدم استعلام

 
در خصوص اطلاعات اعتباري متقاضی که در فرآیند رسیدگی دیوان محاسبات کشور میباشد. 

 
واگذاري شرکت هاي دولتی 

 
1- عملکرد منابع حاصل از واگذاري ها در سال 98 



در سال 1398 از مجموع 6.188 میلیارد تومان وصولی ناشی از واگذاریها، علیرغم تحقق بیش از 100 درصد منابع، صرفاً مبلغ 1.996 میلیارد تومان از
منابع وصولی در راستاي تکالیف بودجهاي مقرر در جداول شماره (13) و (18) قانون بودجه سال 1398 کل کشور توزیع و مصرف شده و 4.192 میلیارد
تومان مغایر با موارد مصرف مقرر در ماده (29) قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) قانون اساسی، در سایر امور (بودجه عمومی) مصرف گردیده
که این موضوع مانع از تحقق اهداف اجراي سیاستهاي کلی اصل (44) قانون اساسی و در سنوات اخیر نیز موضوعیت داشته است. شایان ذکر است بر
اساس ماده (123) قانون برنامه ششم توسعه، سیاست هاي کلی برنامه ششم و سایر سیاست هاي کلی ابلاغی مقام معظم رهبري(مدظله العالی) لازم

 
الاجراء است. 

 
2- اقدامات دیوان محاسبات کشور در راستاي استیفاي حقوق بیت المال در واگذاري هاي غیرقانونی 

نتایج حاصل از رسیدگیهاي و پیگیریهاي مستمر دیوان محاسبات کشور در سال 1398 و 1399 درخصوص 8 فقره از واگذاریها به ارزش 2.760 میلیارد
تومان که داراي ابهامات، اشکالات، انحرافات و تخلفات متعدد از جمله عدم احراز اهلیت متقاضیان، عدم قیمتگذاري مناسب و عدم نظارت صحیح پس از
واگذاري بر خلاف قوانین و مقررات بوده است، منجر به ارسال 8 پرونده به دادسراي دیوان محاسبات و طرح رسیدگی در هیأتهاي مستشاري حسب مورد
گردیده است. شایان ذکر است در سالجاري 3 فقره از قراردادهاي واگذاري در هیأت داوري فسخ و یا ابطال و توسط دادگاه تجدید نظر تأیید و 4 فقره در
نوبت رسیدگی هیأت داوري قرار دارد. همچنین بر اساس بررسیهاي میدانی ارزش بنگاههاي مذکور در سال جاري بیش از 35.000 میلیارد تومان برآورد

 
میگردد. 

 
نتیجه اقدامات 

 
توضیحات اهم ایرادات و تخلفات 

 
مشخصات خریدار 

 
مبلغ واگذاري 

 
(بدون احتساب سود فروش اقساطی به میلیارد ریال) 

 
سال 

 
واگذاري 

 
نام شرکت 

 
واگذار شده 

 
ردیف 

-ارسال موضوع به دادسرا، -تأئید تخلفات و ارسال
دادخواست به هیأت مستشاري، -تشکیل جلسه هیات
مستشاري و صدور قرار تقویم ضررو زیان، -ابطال
قرارداد توسط هیأت داوري در تاریخ 23/07/1399،
-تایید موضوع در شعبه 21 دادگاه عمومی- حقوقی

-عدم احراز اهلیت خریدار، -عدم قیمتگذاري
صحیح اموال و کاهش قیمت، - فقدان اعتبار
قیمت پایه تعیین شده، -استرداد سپرده شرکت در
مزایده و بالتبع آن اتمام فرآیند مزایده و واگذاري
سهام به نفر دوم بدون انجام مزایده مجدد و ...)،
-عدم رعایت آییننامه نظام اقساطی و نحوه دریافت

 
شرکت شیرین 

 

 
عسل و شرکاء 

 

18،411
 

97
 

کشت و
صنعت و

دامپروري

 
مغان 

 

1
 



 
تهران (تجدید نظر)، - عودت شرکت به دولت 

  
بهاي حقوق قابل واگذاري 

 

- ارسال موضوع به دادسرا، -طرح موضوع در شعبه
دادیاري، -ابطال قرارداد توسط هیأت داوري، -تایید
موضوع توسط شعبه 21 دادگاه عمومی-حقوقی تهران

 
(تجدید نظر)، -عودت شرکت به دولت 

 

- فقدان اعتبار قیمت پایه سهام مستند به بند (1)
ماده(4) آئیننامه اجرایی شیوه قیمتگذاري بنگاهها،
- عدم رعایت شرایط مندرج در آگهی مزایده
درخصوص مهلت پرداخت ثمن نقدي معامله،

 
-انعقاد قرارداد پس انقاضاي فرآیند مزایده، 

 

شرکت تولید و
توسعه پویا انرژي
نگین سبز

 
خاورمیانه 

 

 
 5.205

 
97

 

شرکت
تولید

نیروي برق

 
شاهرود 

 

2
 

- ارسال پرونده به دادسرا، -تأئید تخلفات و صدور
دادخواست، -تشکیل محکمه هیأت مستشاري و صدور
قرار تقویم ضرر و زیان، -ارسال دادخواست فسخ

 
قرارداد به هیات داوري 

 

- عدم اهلیت سنجی خریدار، -عدم رعایت
دستورالعمل نظارت، -فقدان اعتبار قیمت پایه،
-عدم ایفاي تعهدات قراردادي، -عدم پرداخت
اقساط، -عدم شفافیت و تعیین تکلیف سرمایه
گذاریهاي انجام شده و عدم تعیین تکلیف بدهی

 
ارزي 

 

امید اسدبیگی و

 
شرکاء 

 
 
 2،111

 
94

 

شرکتکشت
و صنعت

نیشکر

 
هفتتپه 

 

3
 

- ارسال پرونده به دادسرا، -طرح موضوع در شعبه
دادیاري، - ارسال دادخواست ابطال قرارداد به هیات

 
داوري 

 

- عدم رعایت تبصره (3) ماده (24) قانون اجراي
سیاستهاي کلی اصل (44) قانون اساسی مبنی بر
ممنوعیت فروش سهام شرکت مشمول واگذاري به

 
مدیران اجرایی همان بنگاه 

 

شرکت کارکنان
بین المللی
مهندسی ایرانیان

 
ایستاتوانتک 

 

 
 760

 
96

 

شرکت بین
المللی

مهندسی
ایران

 
(ایریتک) 

 

4
 

- ارسال پرونده به دادسرا، -تأئید تخلفات و صدور
دادخواست، - تشکیل محکمه هیأت مستشاري و
صدور راي، -ارائه دادخواست فسخ به هیأت داوري،
-رأي به رد شکایت و ابقاي قرارداد توسط هیأت داوري
در تاریخ 7/4/1399، -رد رأي هیأت داوري و صدور
راي قطعی فسخ در شعبه 21 دادگاه عمومی-حقوقی

 
تهران (تجدیدنظر)، -عودت مال به دولت 

 

- عدم احتساب ارزش واقعی در واگذاري با توجه
به نظر کارشناس رسمی محلی و قیمتگذاري
متفاوت، -فقدان اعتبار ارزیابی و قیمت گذاري

 
کارشناسان در زمان واگذاري 

 

میرجعفرسیدفاضلی
  

 55
 

97
 

سیلوي

 
سنقر 

 

5
 

- ارسال پرونده به دادسرا، -طرح موضوع در شعبه

 
دادیاري، -ارائه دادخواست فسخ به هیأت داوري 

 

- عدم برگزاري مزایده در واگذاري 20 درصد از
سهام شرکت به خریدار اول خارج از روش هاي
واگذاري بنگاهها، -عدم رعایت آئین نامه اجرایی

 
قیمتگذاري 

 

شرکت پخش
تجارت گستر

 
بیستون 

 

 
 700

 
96

 

20%
پالایش

نفت

 
کرمانشاه 

 

6
 

 
- در شرف تکمیل تحقیقات و ارسال پرونده به دادسرا 

 

- فقدان اعتبار قیمت پایه با توجه به تبصره ذیل

 
ماده (19) قانون کانون کارشناسان دادگستري 

 

 
اقایانحمزه 

 
و ابوبکر شیخا بگم

 
قلعه 

 

 
 221

 
98

 

سیلوي

 
مهاباد 

 

7
 

- ارسال پرونده به دادسرا، -طرح موضوع در شعبه
دادیاري، -اعلام مغایرت قانونی به ایدرو توسط سازمان،
-طرح موضوع در معاونت حقوقی ریاست جمهوري،
-تصمیم به فروش شرکت به مپنا به وکالت از هسایار

- بازخرید سهام واگذار شده و مابقی سهام
خریداري شده شرکت توسط ایدرو، مغایر با قانون
اجراي سیاستهاي کلی اصل (44) قانون اساسی،
-بازپرداخت ثمن معامله با قدرالسهم سرمایه ثبتی

 
شرکت هسایار 

  
 91

 
89

 
96

 

شرکت
واگن

 
پارس 

 

8
 



 
توسط ایدرو 

 
سازمان گسترش در شرکتهاي دیبا انرژي سینا و
مواد ترکیبی نوید بدون رعایت قانون اجراي

 
سیاستهاي کلی اصل (44) قانون اساسی. 

 

 
3- عدم وصول مطالبات دولت از محل اقساط معوق واگذاریها 

بررسیها نشان میدهد از مجموع مطالبات معوق واگذاریهاي انجام شده به میزان 1.640 میلیارد تومان، مبلغ 1.510 میلیارد تومان معادل 92 درصد از
مطالبات مربوط به 9 شرکت (خدمات مهندسی آب و خاك کشور (پارس)، پتروشیمی بیستون، خدمات مهندسی خط و ابینه فنی راه آهن(تراورس)،
نیروگاه سلطانیه زنجان، سرمایه گذاري گسترش و توسعه صنعت، حمل و نقل بین المللی خلیج فارس، کشت و صنعت نیشکر هفتتپه، تولید نیروي برق

 
آبادان، نساجی قائم شهر) میباشد که علیرغم سررسید بدهی و پیگیریهاي انجام شده توسط سازمان مذکور تاکنون منجر به وصول نگردیده است. 

 
4- ناکارآمدي نظارت سازمان خصوصی سازي پس از واگذاري 

عدم پیشبینی موضوع نظارت پس از واگذاري بنگاهها در قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) قانون اساسی، علیرغم تأکید در جزء (1) بند (د)
سیاست هاي کلی اصل (44) قانون اساسی مبنی بر""نظارت و پشتیبانی مراجع ذیربط بعد از واگذاري براي تحقق اهداف واگذاري"" یکی از نقاط دچار
آسیب در این امر میباشد. طبق رویه موجود، نظارت بر اساس چک لیست سازمان در شرکت هاي منتخب انجام میگیرد که به علت دامنه محدود نظارت
که با تأکید بر وصول اقساط واگذاري بوده و موارد نظارتی جهت حصول اطمینان از تحقق اهداف واگذاري را شامل نمیشود، این نظارتها تاکنون منجر به

 
وصول مطمئن مطالبات، کشف فساد و یا رویداد با اهمیتی نگردیده است. 

 
مالیات و بیمه : 

 
1- الزامات قانونی برنامه ششم توسعه در وصول مالیات : 

با توجه به الزامات قانون برنامه ششم توسعه کشور، میزان مالیات به تولید ناخالص داخلی برابر با 8.7% پیش بینی شده است. این در حالیست که با توجه
به مالیات وصولی سال 1398 به مبلغ 141.432 میلیارد تومان، این 5.9% بوده که نسبت به برنامه 2.8% کمتر می باشد. بر این اساس مبلغ 66091
میلیارد تومان وصول مالیات نسبت به شاخص هاي برنامه ششم توسعه، عدم تحقق مشاهده می شود. حسب بررسی هاي انجام شده، از راه ها و روش
هایی که با استفاده از آنها فرار مالیاتی در موضوعات فوق روي می دهد می توان به استفاده از کارت هاي بازرگانی موقت، صدور فاکتور هاي صوري،

 
قاچاق کالا، عدم اعلام سود واقعی و حساب سازي، فعالیت هاي پنهان اقتصادي، دور زدن قانون و کتمان اطلاعات شغلی اشاره نمود. 

 
2- معافیت هاي مالیاتی و نسبت آن با درآمدهاي مالیاتی 

در بررسی عملکرد سال 1397 (شناسایی شده در سال 1398) با درنظر گرفتن نرخ مالیاتی مربوط براي اشخاص حقیقی و حقوقی، مجموعاً مبلغ یکصد
و چهل و چهار هزار (144,000) میلیارد تومان میزان معافیت مالیاتی اعطایی برآورد میگردد. در محدوده رسیدگی ها، موضوعات با بیشترین معافیت

 
اعطایی اشخاص حقوقی براي سال مالی 1397 که در سال 1398 شناسایی شده است، به شرح جدول ذیل می باشد : 

 
جدول شماره (1) (مبالغ به میلیارد تومان) 

 
عنوان معافیت 

 
درآمد مشمول

 
معافیت 

 

 
مالیاتی 

 

مبلغ معافیت

 
مالیاتی 

 

 
(به نرخ %25) 

 

 
درصد به کل 

 
معافیتهاي

 
مالیاتی 

 

 
درصد به درآمدهاي 

 
وصولی مالیاتی سال

 
 1397

 



 
ماده 139 ق.م.م درآمد ها، هدایا و دریافت هاي نقدي و غیرنقدي 

  
 167.233

  
 41.808

  
 31.6%

  
 38.4%

 

 
فعالیت هاي مشمول مالیات مقطوع( مانند املاك، سهام و...) 

  
 129.999

  
 32.500

  
 24.6%

  
 29.9%

 

 
صدر ماده 141 ق.م.م( درآمد حاصل از صادرات کالا و خدمات غیر نفتی) 

  
 43.983

  
 10.996

  
 8.3%

  
 10.1%

 

 
جمع 

  
 341.215

  
 85.304

  
 64

  
 78

 

 
با توجه به جدول شماره (1)، مجموع این سه معافیت بیش از 64% مجموع معافیت هاي مالیاتی سال 1397 می باشد. 

 
جدول شماره (2) (مبالغ به میلیارد تومان) 

 
ردیف 

 
نام استان 

 
جمع درامد مشمول معافیت مالیاتی 

 
اشخاص حقوقی 

 
مبلغ معافیت مالیاتی برآوردي اشخاص 

 
حقوقی به نرخ %25 

 
درصد به کل 

 
معافیت اشخاص حقوقی 

 
 1

 
تهران 

  
 398.305

  
 99.576

  
 75.31%

 

 
 2

 
بوشهر 

  
 29.466

  
 7.366

  
 5.57%

 

 
 3

 
خوزستان 

  
 17.796

  
 4.449

  
 3.36%

 

 
 4

 
اصفهان 

  
 12.210

  
 3.053

  
 2.31%

 

 
 5

 
هرمزگان 

  
 10.966

  
 2.742

  
 2.07%

 

 
جمع 

 
 468.743

  
 117.186

  
 88.62%

 



مطابق جدول شماره (2)، بیش از 88% معافیتهاي مالیاتی براي سال مالی 1397 متعلق به 5 استان تهران، بوشهر، خوزستان، اصفهان و هرمزگان می
باشد. به بیان دیگر، 26 استان کشور تنها 12% معافیتهاي مالیاتی اشخاص حقوقی سال 1397 را به خود اختصاص داده اند. مضافاً اینکه 75% کل

 
معافیت هاي اعطایی به اشخاص حقوقی براي سال مالی 1397 متعلق به استان تهران میباشد. 

 
3- بخشودگی جرایم مالیاتی 

در محدوده رسیدگیها و بر اساس اطلاعات واصله از 21 اداره کل امور مالیاتی، مجموع جرایم بدهیهاي مالیاتی تا پایان سال 1398 مبلغ پنج هزار و
پانصد (5,500) میلیارد تومان و میزان جرایم بخشوده شده بر اساس بخشنامههاي سازمان امور مالیاتی کشور مبلغ پنج هزار و چهارصد و یازده (5,411)
میلیارد تومان (معادل 98.32%) بوده که با بخشودگی جرایم به مبلغ مذکور، جمعاً چهار هزار و سیصد و شانزده (4,316) میلیارد تومان از بدهی هاي
مالیاتی مؤدیان وصول گردیده است؛ حدود 82% از مجموع جرایم بخشوده شده مربوط به 6 استان به ترتیب اصفهان، تهران، خراسان رضوي، یزد، زنجان

 
و بوشهر بوده است. 

 
4- کسري واریز عوارض قانونی سهم وزارت بهداشت به حساب خزانه موضوع 10% حق بیمه شخص ثالث 

طبق ماده (30) قانون الحاق موادي به قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت(2)، شرکت هاي بیمه اي مکلف به واریز 10 درصد از حق بیمه هاي
دریافتی شخص ثالث، مازاد و سرنشین به حساب خزانه بوده تا وجوه مزبور توسط وزارت بهداشت جهت درمان فوري و بدون قید و شرط مصدومان
حوادث و سوانح رانندگی مصرف گردد. مسئولیت حسن اجراي حکم معنون به عهده بیمه مرکزي جمهوري اسلامی ایران می باشد. طبق بررسی هاي
بعمل آمده تا پایان سال 1398، شرکت هاي مذکور مبلغ 492 میلیارد تومان کسري واریزي داشته اند که با پیگیري هاي مستمر دیوان محاسبات کشور
و بیمه مرکزي جمهوري اسلامی ایران تا تاریخ 16/9/1399 مبلغ 311 میلیارد تومان آن به حساب خزانه واریز گردیده و کسري واریزي شرکت هاي

 
مذکور، مبلغ 181 میلیارد تومان می باشد. 

 
انرژي : 

 
1- نفت و گاز 

 
شرکت ملی گاز ایران در سال 1398 مبلغ 1.6 میلیارد دلار بابت فروش صادراتی گاز مایع 

(ال پی جی) وصول نموده است که جزء درآمد این شرکت محاسبه می گردد. لیکن بدلیل خلاء قانونی، سهم صندوق توسعه و سهم دولت از این منابع
درآمدي محاسبه و پرداخت نمی گردد. شایان ذکر است در قوانین بودجه سنواتی صرفاً صادرات گاز طبیعی در فرآیند تسهیم دولت و صندوق توسعه
ملی و شرکت ملی گاز ایران مورد توجه قرار گرفته است. بر اساس بررسی هاي بعمل آمده، شرکت ملی نفت ایران با توجه به لزوم انتقال گاز سلمان به
سیري و فرسودگی لوله هاي قدیمی، بدون مطالعات اولیه و نیازسنجی و امکانسنجی اقدام به تعریف پروژه جدیدي به منظور احداث خط لوله جدید به
مبلغ 355 میلیون دلار نموده است. لیکن پس از پیشرفت 5/14 درصد و هزینه کرد مبلغ 50 میلیون دلار براي اجراي پروژه، نسبت به رهاسازي پروژه
اقدام نموده و مجدداً ترمیم خط لوله قدیمی را در دستور کار قرار داده است. با توجه به بررسی هاي انجام شده و گزارشات دریافتی از مدیریت
دیسپچینگ شرکت ملی گاز ایران، میزان هدر رفت گاز در شبکه سراسري حدود 6/23 میلیارد مترمکعب گزارش شده است که معادل 9% مصرف گاز
کشور می باشد که به دلایل عمده از جمله فرسودگی شبکه سراسري ایران و خطاي بالاي دستگاه هاي اندازه گیري (میترینگ)، اختلاف فاحشی با
استاندارد بین المللی دارد. متوسط نرخ هدررفت گاز در شبکه هاي انتقال و توزیع گاز در سطح بین المللی حدود 3 درصد، موجه می باشد. ارزش کسري
گاز به مقدار 23.6 میلیارد متر مکعب با نرخ میانگین گاز صادراتی 28 سنت بالغ بر 6.6 میلیارد دلار خواهد بود که معادل 5/1 برابر منابع حاصل از

 
صادرات گاز سال 1398 می باشد. براین اساس توجه و سرمایه گذاري براي کاهش هدررفت و تصویب الزامات قانونی در این راستا ضروري می باشد. 

از سال 1398 تنها خط اعتباري تسهیلات خارجی (فاینانس) فعال و قابل استفاده، خط اعتباري کشور چین است که از این طریق اعتبار اسنادي
طرحهاي پتروشیمی بوشهر، مسجد سلیمان، لردگان، سبلان و کیمیاي پارس خاورمیانه بالغ بر 7/4 میلیارد دلار پادار گردیده و بر اساس اطلاعات
دریافتی از این طرحها تا پایان شهریور ماه سال 1399، حدود 4 میلیارد دلار از این محل جذب شده است. همچنین مبالغ پرداختی توسط شرکت ملی
صنایع پتروشیمی طی سالهاي 1397 لغایت شهریور 1399 از محل منابع داخلی بشرح ذیل بوده است: پرداخت مبلغ 60.9 میلیارد تومان به شرکت



پتروشیمی هگمتانه در قالب قرارداد تسهیلات از محل تقسیط مطالبات افزایش سرمایه پتروشیمی دماوند از محل مطالبات در سال 1398 به مبلغ 270
میلیارد تومان تأمین مالی بخشی از منابع احداث خط لوله اتیلن غرب کشور از محل منابع داخلی به مبلغ 243 میلیارد تومان مطابق مصوبه مورخ
7/2/93 هیأت مدیره شرکت ملی نفت ایران، مسئولیت تأمین شناور فرآورشی در طرح توسعه لایه هاي نفتی به شرکت توسعه پتروایران واگذار گردید.
لیکن علیرغم اینکه شناور مربوطه در تاریخ 31/6/96 تحویل بهره بردار گردیده است در این خصوص برخلاف تبصره (2) ماده (20) قانون مالیات برارزش
افزوده و همچنین ماده 107 قانون مالیاتهاي مستقیم، این شرکت تا پایان سال 1398 نسبت به پرداخت مبلغ 5.1 میلیون دلار مالیات به حساب دولت
اقدام ننموده است. طرح توسعه میدان مشترك نفتی یاران شمالی با هدف دستیابی به تولید پایدار 30 هزار بشکه نفت در روز اجرا گردید ولی با وجود
حفر 20 حلقه چاه تولیدي برنامه ریزي شده، به علت عدم تهیه و نصب پمپ هاي درون چاهی در زمان اجراي قرارداد، علیرغم پیش بینی آن در طرح
جامع توسعه، این میدان با افت شدید تولید و توقف تولید برخی چاه ها مواجه گردید. بر اساس محاسبات انجام شده، از زمان شروع بهره برداري از این
میدان (فروردین 96) تاکنون بطور متوسط تنها 53 % هدف تولیدي میدان محقق شده و در نتیجه عدم اقدام به موقع در نصب پمپ هاي درون چاهی،
حدود یک میلیارد دلار از منابع درآمدي برآورد شده محقق نگردیده است. همچنین در خصوص گازهاي همراه نفت در این میدان با وجود برنامه ریزي
احداث کارخانه NGL 3200 غرب کارون جهت جمع آوري و مایع سازي گازهاي همراه میادین نفتی، با توجه به توقف طرح احداث این کارخانه، همواره
مقادیر زیادي از گازهاي همراه، سوزانده می شود که علاوه بر آلودگی هاي زیست محیطی، منابع درآمدي ارزي زیادي از این حیث حاصل نمی گردد.

میزان تولید، مصرف داخلی و صادرات بنزین در سال هاي 1397 و 1398 بصورت میانگین روزانه بشرح جدول ذیل بوده است :

 
سال 

 
تولید 

  
مصرف داخلی 

  
صادرات 

 

 
میلیون لیتر 

 

 
در روز 

 

 
درصد تغییر 

 

 
نسبت به سال قبل 

 

 
میلیون لیتر 

 

 
در روز 

 

 
درصد تغییر 

 

 
نسبت به سال قبل 

 

 
میلیون لیتر 

 

 
در روز 

 

 
مبلغ صادرات 

 

 
میلیارد تومان 

 

 
معادل ارزي صادرات 

 

 
میلیون دلار 

 

 
 1397

 
 91

  
 -

  
 89

  
 -

 

 
 1398

 
 107

  
 17.5

  
 90

  
 1

  
 3

  
 5.500

  
 490

 

 
جمع کل 

 
 198

  
 179

  
 3

  
 5.500

  
 490

 

میزان تولید بنزین در سال 1398 نسبت به سال 1397 افزایش داشته است که دلیل عمده آن، قرار گرفتن پالایشگاه نفت ستاره خلیج فارس در مدار
تولید بوده است. ضمنا با توجه به سهمیه بندي و افزایش قیمت بنزین از اواخر آبان سال 1398 و همچنین شیوع ویروس کرونا در ماه هاي پایانی سال

 
میزان مصرف بنزین کاهش یافته است. 

با توجه به افزایش تولید و کاهش مصرف بنزین، کشور ما که تا سال 1397 واردکننده بنزین بود و بطور متوسط در سال 1397 روزانه 4.5 میلیون لیتر
بنزین وارد می کرد، به صادرکننده بنزین تبدیل گردید و در سال 1398 بصورت میانگین 3 میلیون لیتر در روز صادرات بنزین داشته است که علاوه بر
جلوگیري از خروج ارز بابت واردات بنزین، موجب ورود ارز حاصل از صادرات بنزین در سال 98 و هفت ماهه سال 99 به ترتیب حدود 490 و 1.397

 
میلیون دلار گردید. 

 
2- نیرو : 

بحران آب در کشور جدي بوده و بر اساس آخرین مطالعه آینده پژوهشی ایران، بحران آب و پیامدهاي ناشی از آن بعنوان اولین و سومین مشکل اساسی
کشور به شمار می رود. در سیاست هاي کلی نظام در مورد""منابع آب"" مصوب مورخ 3/11/1379 ابلاغی مقام معظم رهبري(مدظله العالی) و سایر
قوانین موضوعه توجه ویژه اي به مدیریت منابع آب کشور شده است. از جمله عوامل ایجاد بحران به شرح زیر است : از 100 میلیارد متر مکعب مصرف
سالانه آب در کشور در حدود 90 % مربوط به بخش کشاورزي بوده که منجر به کسري حجم آبخوانهاي کشور به میزان 7/4 میلیارد مترمکعب در سال
آبی 99-98 و بیش از 90 میلیارد متر مکعب در 20 سال گذشته شده است. این امر ناشی از وجود 832.886 حلقه چاه که در حدود 338.920 حلقه آن
غیر مجاز و فاقد پروانه بهره برداري بوده، است. با توجه به ماده (35) قانون برنامه ششم در خصوص بازیافت آب زیرزمینی به میزان 11 میلیارد متر



مکعب تا پایان برنامه، طرح احیاء و تعادل بخشی منابع آب زیرزمینی کشور در حال اجرا است. لکن اقدامات انجام شده منجر به حصول نتیجه لازم
نگردیده است. از مجموع چاه هاي غیر مجاز شناسایی شده در کشور تنها حدود 85 هزار حلقه انسداد و مسلوب المنفعه شده و در مجموع حدود 80
هزار دستگاه کنتور به روي چاه هاي مجاز (به منظور جلوگیري از برداشت بی رویه) نصب شده است. ماده (2) قانون بهینه سازي آب شرب تأکید
برکاهش حداقل 1 % از هدررفت آب در سال دارد که این امر بصورت کامل محقق نگردیده است. از 4/6 میلیارد مترمکعب آب شرب تأمین شده در سال
1398، درحدود 54/1 میلیارد مترمکعب از آن (24 %) به مبلغ برآوردي 1.686 میلیارد تومان هدررفت می باشد. جهت اصلاح و بازسازي حدود 40 هزار
کیلومتر شبکه فرسوده شهري و روستائی در مجموع بالغ بر 36 هزار میلیار تومان منابع مورد نیاز است. متوسط فروش هر متر مکعب آب کشاورزي 179
ریال و بهاي تمام شده 823 ریال می باشد. بهاي فروش هر متر مکعب آب شرب 6.244 ریال و بهاي تمام شده آن 10.953 ریال است. تعیین قیمت
تکلیفی آب منجر به زیان انباشته در دفاتر شرکت هاي ذیربط جمعاً به میزان 39.745 میلیارد تومان تا پایان سال 1398 گردیده است. مضاف بر اینکه
در مجموع، 681 فقره طرح تملک دارایی سرمایه اي طرح هاي حوزه آب و آبفاي کشور با هزینه کردي بالغ بر 68 هزار میلیارد تومان در دست اجراست
که مطابق برآورد هاي صورت گرفته تا پایان سال مالی 1398 (بدون در نظر گرفتن تورم سال 1399) مجموع اعتبارات مورد نیاز براي تکمیل طرح هاي
نیمه تمام و بازپرداخت تعهدات ایجاد شده بخش آب و آبفاي کشور بالغ بر 340 هزار میلیارد تومان بوده که با معیار میزان اعتبار تخصیص یافته در سال
1398 تکمیل طرح هاي مذکور درحدود 102 سال زمان خواهد برد. به موجب بندهاي بند (الف) و (ب) ماده (37) قانون برنامه ششم توسعه، دولت
مکلف به افزایش حداقل (25 %) پوشش شبکه فاضلاب شهري تا پایان برنامه ششم بوده است. بر این اساس و توجه به شاخص سال مبنا (8/46 %)،
شبکه تحت پوشش می بایست به میزان 7/11 درصد افزایش یابد که تا پایان شهریور سال 1399، داراي عملکرد 6/5 درصدي (تحقق 48 % و رسیدن
شاخص به 4/52 %) بوده و با توجه به وضعیت فعلی ضمن آنکه تکلیف قانون برنامه ششم بصورت کامل محقق نگردیده، فاصله معنادار این شاخص با
کشورهاي توسعه یافته (بالاي90 %) و منطقه (بالاي60 %) قابل ملاحظه است. با توجه به تولید سالانه 2/4 میلیارد مترمکعب فاضلاب در کشور و تصفیه
36/1 میلیارد مترمکعب از این میزان، براي ساخت تأسیسات و شبکه فاضلاب براي الباقی به میزان 84/2 میلیارد مترمکعب، منابعی بالغ بر 138 هزار
میلیارد تومان مورد نیاز است که در صورت تحقق این امر علاوه بر جلوگیري از آثار مخرب زیست محیطی، پتانسیل هاي درآمدزایی نیز بر آن مترتب

 
بوده و توجه جدي مجریان و سیاستگذاران در ایجاد و احداث شبکه و تصفیه خانه هاي فاضلاب ضروت دارد. صنعت، معدن و تجارت : 

در سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران، در مجموع تعداد 993 شهرك و نواحی صنعتی در سطح کشور احداث گردیده که از این تعداد
819 شهرك و ناحیه صنعتی به مرحله بهره برداري رسیده و تعداد 174 شهرك صنعتی به بهره برداري نرسیده و از حدود 60 هزار هکتار زمین قابل
واگذاري در این شهرك ها، حدود 38 هزار هکتار طی 80 هزار فقره قرارداد به متقاضیان واگذار گردیده و از این میزان، تعداد 46 هزار واحد صنعتی با
سطح اشتغال 936 هزار نفر منجر به ایجاد واحد صنعتی گردیده است. از این تعداد 10 هزار واحد غیرفعال و تعداد 36 هزار واحد فعال بوده که حدود
40 % واحدهاي فعال با ظرفیت کمتر از 50 % و حدود 34 % نیز در حدود کمتر از 70 % ظرفیت فعالیت دارند. از جمله دلایل عدم فعالیت واحدهاي
مذکور می توان به عدم تأمین خدمات روبنائی و زیربنائی توسط دستگاه هاي ذیربط و هم چنین صرفاً اختصاص مبلغ 3/44 میلیارد تومان معادل %3
جهت اجراي پروژه هاي حمایتی و مبلغ 6/1.422 میلیارد تومان معادل 97% اعتبارات منابع عمومی و داخلی سازمان جهت اجراي پروژه هاي زیرساختی
و زیربنایی در سال 1398در حوزه صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی اشاره نمود. بر اساس بررسی هاي بعمل آمده میزان بدهی شرکت سایپا بابت
سود سهام سازمان گسترش و نوسازي صنایع ایران بالغ بر 1.189 میلیارد تومان می باشد که تا پایان سال مالی 1398 اقدام مؤثري جهت وصول و
تعیین تکلیف بدهی مذکور توسط سازمان گسترش و نوسازي صنایع ایران انجام نگرفته است. (میزان سهام سازمان گسترش و نوسازي صنایع ایران در
شرکت سایپا در حدود 14% می باشد.) بررسی ها نشان می دهد که شرکت ایدروهندلز از شرکت هاي تابعه سازمان گسترش و نوسازي صنایع ایران در
سال 1395 با 33 میلیون یورو بدهی به سازمان گسترش، به بخش خصوصی واگذار گردیده است (100 درصد سهام شرکت ایدرو هندلز متعلق به
شرکت بازرگانی برنا می باشد که این شرکت هم زیر مجموعه شرکت سرمایه گذاري رنا از شرکت هاي زیر مجموعه سایپا می باشد). علیرغم واگذاري،
سازمان گسترش نسبت به اخذ تضامین لازم در جهت وصول مبلغ مذکور را بعمل نیاورده و مانده مطالبات سازمان گسترش از این شرکت طبق
صورتهاي مالی منتهی به پایان سال مالی 1398 بالغ بر 319 میلیارد تومان می باشد. بر اساس بررسی هاي بعمل آمده بالغ بر 135 میلیارد تومان از
مطالبات شرکت مادر تخصصی بازرگانی ایران، مربوط به سنوات گذشته از خریداران اعتباري شکر و برنج (شامل؛ شرکت سرمد تجارت جم، شرکت بیمه
توسعه در ارتباط با آتش سوزي کشتی پرلا و کارخانجات قند، آرد، سازمان اتکاء و سایر اشخاص) می باشد که اقدامات شرکت بازرگانی دولتی ایران در
وصول آنها تاکنون به نتیجه اي نرسیده است. بر اساس بررسی ها شرکت مادر تخصصی بازرگانی دولتی ایران در سنوات گذشته به میزان 17.688 تن
قند و شکر بصورت امانی نزد کارخانجات جهت تصفیه و نگهداري ارسال نموده است. همچنین گندم ارسالی جهت ذخیره سازي نزد کارخانجات هفت
سواران به مقدار 7.187 تن، کارخانه آرد سفید به مقدار 3.086 تن کارخانجات و سیلوداران بخش خصوصی استان خوزستان به مقدار 20.811 تن و
سایر استان ها به مقدار 61.712 تن مربوط به سنوات گذشته بوده که تعهدات کارخانجات مذکور از بابت تصفیه و تحویل بموقع انجام نشده است و
پیگیري هاي شرکت بازگانی دولتی ایران تاکنون منتج به نتیجه نگردیده است. بررسی ها نشان می دهد علیرغم مفاد قرارداد فیمابین بهره برداران
معادن سنگ آهن گل گهر، چادرملو و جلال آباد با ایمیدرو به علت فقدان سازوکار صحیح و کارا براي وصول حق السهم سازمان مذکور، تا پایان سال
1398 میزان مطالبات ایمیدرو از بهره برداران حدود 4.000 میلیارد تومان بوده است. به سبب کمبود نقدینگی در شرکت گسترش معادن و صنایع



معدنی طلاي زرشوران، مطالبات پیمانکاران شرکت به میزان 162 میلیارد تومان با شمش طلاي تولیدي از طریق بورس کالا و بدون مبادله وجه، تهاتر
شده است. اقدام موصوف بر خلاف اصل 53 قانون اساسی مبنی بر تمرکز درآمدهاي دولت در خزانه داري کل کشور و همچنین مفاد ماده 39 قانون
محاسبات عمومی کشور و بند (الف) تبصره 7 قانون بودجه سنواتی و همچنین مغایر با اساسنامه شرکت مذکور می باشد. معدن سنگ آهن سنگان با
ذخیره اي معادل 566 میلیون تن به عنوان یکی از 10 معدن بزرگ سنگ آهن جهان، 30 درصد ذخایر سنگ آهن کشور را در خود جاي داده است.
عمر این معدن بیش از 30 سال خواهد بود. جهت تجهیز معدن و ساخت یک کارخانه کنسانتره تا سال 1393 مبلغ 512 میلیارد تومان از محل منابع
داخلی و عمومی مصرف شده است. ایمیدرو با سپردن تعهد تأمین خوراك، اقدام به جذب 5 گروه سرمایه گذار جهت ساخت کارخانجات فرآوري با
ظرفیت تولید 5/17 میلیون تن کنسانتره و 15 میلیون تن گندله نموده که از این میزان تا پایان سال 1398 تنها 2 گروه سرمایه گذار توانسته اند
واحدهاي فرآوري خود را با ظرفیت 1/5 میلیون تن کنسانتره و 5/12 میلیون تن گندله در مدار تولید قرار دهند. این در حالیست که سرمایه گذاران
مذکور با استفاده از منابع در اختیار همچون زمین و زیرساختهاي موجود در منطقه می بایست ابتدا اقدام به ایجاد کارخانه کنسانتره جهت خرید سنگ
آهن معدن یاد شده نموده و سپس نسبت به ایجاد کارخانه گندله سازي اقدام نمایند. بررسی ها نشان می دهد که سرمایه گذاران ابتدا کارخانه گندله را
ایجاد و براي ایجاد و یا تکمیل کارخانه هاي کنسانتره بین 2 تا 5 سال تأخیر نموده که این عدم اجراي کامل قراردادهاي سرمایه گذاري موجب ایجاد
حدود مبلغ 12.000 میلیارد تومان عدم النفع براي سازمان ایمیدرو و بالتبع بیت المال شده است. بر اساس بررسی هاي بعمل آمده مشخص گردید
صندوق ضمانت صادرات ایران بابت ضمانتنامه هاي صادره براي شرکت هاي ضمانت گذار از سال 96 تا پایان سال 1398 بالغ بر 108 میلیارد تومان
خسارت پرداخت نموده است. به دلیل عدم بازیافت خسارت ها از سوي تعداد 129 شرکت ضمانت گذار، بالغ بر 76 میلیارد تومان آن، بازیافت نشده می
باشد. شایان ذکر است جریمه دیرکرد آن نیز تا تاریخ 29/12/98 بالغ بر 30 میلیارد تومان ثبت شده که اقدام موثري در جهت وصول و تعیین تکلیف
مانده بدهی مذکور توسط صندوق ضمانت صادرات انجام نگرفته است. در نتیجه بالغ بر 106 میلیارد تومان علیرغم گذشت چندین ساله توسط صندوق

 
ضمانت وصول نگردیده است. بهداشت و درمان : 

به موجب حکم بند ""ه "" تبصره (17) قانون بودجه سال 1398 کل کشور، دولت مکلف شده است تا 100% درآمد حاصل از 1% سهم سلامت از مالیات
بر ارزش افزوده را به وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی پرداخت نماید. این در حالی است که از مبلغ 6.803 میلیارد تومان درآمد حاصل از %1
سهم سلامت از مالیات بر ارزش افزوده در سال 98، صرفاً مبلغ 2.547 میلیارد تومان (معادل 37 % مبلغ وصولی) به وزارت بهداشت پرداخت شده است.
با عنایت به تغییرات ایجاد شده در سطح سرانه خدمات توسط وزارت بهداشت، در صورت پرداخت 100 درصدي مبلغ مذکور، قطعاً سطح خدمات رسانی
وزارت بهداشت، وضعیت مناسبتري داشت. در سال 1398 بالغ بر 4.753 میلیارد تومان (معادل 97% اعتبار مصوب) به طرح تحول سلامت اختصاص

 
یافته که به شرح جدول زیر به دانشگاه هاي علوم پزشکی ابلاغ شده است : (مبالغ به میلیارد تومان) 

 
عنوان فعالیت 

  
اعتبار مصوب 

  
اعتبار دریافتی 

  
حوالجات 

 

 
حمایت از ماندگاري پزشکان در مناطق محروم 

  
 188

 

 
 4.753

 

 
 199

 

 
حمایت از حضور پزشکان متخصص مقیم در بیمارستان هاي وابسته به وزارت بهداشت 

  
 482

  
 133

 

 
سایر فعالیت ها 

  
 4.230

  
 4.421

 

 
جمع 

  
 4.900

  
 4.753

  
 4.753

 

شامل فعالیت هاي ایجاد دسترسی عادلانه مردم به خدمات بهداشتی و درمانی، اجراي برنامه پزشک خانواده، حفاظت و حمایت از بیماران خاص، صعب
العلاج و نیازمند، کاهش میزان پرداختی بیماران بستري در بیمارستان هاي وابسته به وزارت بهداشت، حمایت از ایجاد پایگاه هاي اورژانس هوایی،
حمایت از ترویج زایمان طبیعی، حمایت از درمان ناباروري، کمک به تأمین هزینه هاي تحمل ناپذیر درمان و توانبخشی، تقلیل وابستگی گردش امور

 
واحدهاي بهداشتی و درمانی به درآمد اختصاصی از طریق خرید راهبردي خدمات 

از جمله دلایل عدم نیل به اهداف طرح تحول سلامت شامل حفاظت مالی از شهروندان در برابر هزینه هاي سلامت، ساماندهی خدمات بیمارستانی و



 
ارتقاي کیفیت آن و دسترسی عادلانه مردم به خدمات درمانی موارد زیر است : 

 
1 - عدم پایداري منابع و تخصیص کامل اعتبارات طرح تحول نظام سلامت. 

 
2- عدم رعایت مفاد دستورالعمل هاي مربوط توسط دانشگاه هاي علوم پزشکی به عنوان واحدهاي مجري طرح تحول نظام سلامت. 

 
3- عدم اجراي صحیح برنامه پزشک خانواده و نظام ارجاع. 

 
4- عدم اثر بخشی مکانیزم کنترل هاي داخلی و فرآیندهاي نظارتی مقتضی جهت اجراي صحیح این طرح. 

وزارت بهداشت و درمان ملزم بوده ظرف دو سال اول اجراي برنامه ششم توسعه نسبت به استقرار پرونده الکترونیک سلامت اقدام می نمود، لیکن مطابق
بررسی هاي بعمل آمده اجزاء پرونده الکترونیک سلامت مندرج در برنامه اجرایی ابلاغی (شامل نسخه نویسی و نسخه پیچی، ارجاع الکترونیک، رسیدگی
الکترونیک اسناد و ...) بطور کامل اجرایی نشده است. شایان ذکر است تا پایان سال 1398، صرفاً در 4.578 مطب و مؤسسه ارائه دهنده خدمات سلامت
سرپایی، سامانه نسخه الکترونیکی مستقر شده است. اجراي کامل و صحیح نظام ارجاع الکترونیک وفق بند ""ث"" ماده (74) قانون برنامه ششم توسعه
در کاهش مراجعه غیر ضرور بیماران به بیمارستان ها و سایر مراکز درمانی و ارجاع به موقع بیماران به مراکز درمانی و کاهش هزینه هاي درمانی کشور
مؤثر است. بررسی هاي بعمل آمده، حاکی است نظام ارجاع و پزشک خانواده صرفاً در صندوق روستائیان، عشایر و شهرهاي زیر 20.000 نفر تحت
پوشش بیمه سلامت، تمامی شهرهاي استان هاي فارس و مازندران و 9.6 % سایر شهرهاي کشور اجرایی شده است. در بررسی عملکرد سال 1398
سازمان انتقال خون کشور، ملاحظه گردید مغایر با مفاد بند ""ز"" تبصره (17) ماده واحده قانون بودجه سال 1398 کل کشور، مبلغ 1.800.000 یورو

 
مازاد بر قیمت تأیید شده قبلی براي واردات تعداد 750.000 عدد کیسه خون فیلتردار به یکی از شرکت هاي تجهیزات پزشکی پرداخت شده است. 

 
صندوق هاي بازنشستگی : 

یکی از موضوعات مهم صندوق هاي بازنشستگی، ماهیت سرمایه گذاري هاي آنهاست. فارغ از اینکه استراتژي سرمایه گذاري در هر صندوق بازنشستگی
چه می تواند باشد، بخشی از سرمایه گذاري ها می بایست منجر به ایجاد منابع درآمدي براي تأمین منابع تعهدات جاري گردد. بررسی شرکت هاي زیر
مجموعه صندوق ها نشان می دهد که به دلایل سوء مدیریت، عدم توجه به منافع سهامداران عمده و ... این شرکت ها از بهره وري پایینی برخوردارند و
بیش از آنکه بتوانند، خلق منابع کنند، با انبوهی از مطالبات و بدهی ها مواجه اند که مدیریت و نگهداري آنها، یکی از چالش هاي صندوق ها است.
شرکت هایی که در راستاي رد دیون صندوق ها از دولت، به صندوق ها واگذار شده و بعضاً ورشکسته یا در شرف انحلال می باشند، نه تنها به پایداري
منابع صندوق ها کمکی نکرده است بلکه با توجه به مشکلات پیش روي آنها اعم از مشکلات ساختاري، مالی و به ویژه نیروي انسانی (کارگري)، بر
مشکلات این صندوق ها افزوده است. براي مثال، عملکرد شرکت آپادانا سرام به عنوان یکی از شرکت هاي زیرمجموعه صندوق بازنشستگی کشوري، با
مبلغ 30.8 میلیون یورو بدهی ارزي و بالغ بر 69 میلیارد تومان بدهی ریالی به سیستم بانکی و با وجود تسهیلات و کمک هاي دریافتی از صندوق
بازنشستگی کشوري، به دلیل زبان انباشته بیش از 11 برابر سرمایه، مشمول ماده (141) قانون تجارت بوده و لازم است سریع تر تعیین تکلیف گردد.

 
منابع صندوق هاي بازنشستگی در سال 1398 (میلیارد تومان) 

 
نام صندوق 

 

حقوق و مزایاي پرداختی

 
بازنشستگان 

 

 
منابع در اختیار از محل 

جمع کل 

 
منابع 

 

 
درصد منابع از محل 

 
منابع بودجه

 
اي 

 

کسورات

 
دریافتی 

 

سود سهام و سایر منابع

 
داخلی 

 

منابع بودجه

 
اي 

 

کسورات
 

سود

 
سهام 

 

 
سازمان تأمین اجتماعی 

  
 81.820

  
 397

  
 103.909

  
 5.770

  
 110.076

  
 % 0

  
 % 94

  
 % 6

 
بیمه کشاورزان، روستائیان و

 
عشایر 

 
 
 607

  
 294

  
 649

  
 1.973

  
 2.916

  
 % 10

  
 % 22

  
 % 68

 



 
بازنشستگی کشوري 

  
 54.275

  
 38.155

  
 10.385

  
 5.735

  
 54.275

  
 % 70

  
 % 19

  
 % 11

 

 
بازنشستگی کارکنان فولاد 

  
 3.741

  
 3.000

  
 229

  
 512

  
 3.741

  
 % 80

  
 % 6

  
 % 14

 
سازمان تأمین اجتماعی

 
نیروهاي مسلح 

 
 
 31.431

  
 28.808

  
 -

  
 3.449

  
 32.257

  
 % 89

  
 % 0

  
 % 11

 

 
جمع 

  
 171.874

  
 70.654

  
 115.172

  
 17.439

  
 203.265

  
 % 34.7

  
 % 56.7

  
 % 8.6

 

فروش دارایی هاي نقد شونده صندوق (سهام شرکت ها) براي تأمین منابع مالی مورد نیاز به منظور پرداخت حقوق بازنشستگان، گرچه در کوتاه مدت
مشکلات تأمین نقدینگی پرداخت حقوق بازنشستگان و مستمري بگیران را مرتفع می نماید، اما تداوم بلند مدت آن، غیرعلمی و ناممکن بوده و با توجه
به تعهدات بین نسلی صندوق ها، چنین شیوه اي به منزله مصرف منابع و سرمایه نسل هاي آتی است. وضعیت شرکت هاي زیر مجموعه صندوق هاي

 
بازنشستگی در سال 1398 (میلیارد ریال) 

 
نام صندوق 

 

بدهی به
شرکت هاي

 
زیر مجموعه 

 

مطالبات از شرکت

 
هاي زیر مجموعه 

 
ارزش دفتري
سهام شرکت هاي

 
زیر مجموعه 

 

تعداد شرکت هاي
سود ده (سهامدار

 
بالاي 10 درصد) 

 

تعداد شرکت هاي
زیان ده (سهامدار

 
بالاي 10 %) 

 

 
میزان فروش دارایی/سرمایه گذاري ها 

سود 

 
سهام 

 

سایر

 
مطالبات 

 
سازمان تأمین

 
اجتماعی 

 
 
 -

  
 1.144

  
 23.895

  
 159.947

  
 163

  
 20

  
 105.717

 

بیمه کشاورزان،
روستائیان و

 
عشایر 

 

 
 15

  
 9.638

  
 7.417

  
 90.911

  
 10

  
 -

  
 -

 

بازنشستگی

 
کشوري 

 
 
 -

 
62.047

  
 26.337

  
 69.734

  
 34

  
 20

  
 162

 

بازنشستگی

 
کارکنان فولاد 

 
 
 1.125

  
 3.247

  
 48.833

  
 91.022

  
 11

  
 12

  
 -

 

سازمان تأمین
اجتماعی

 
نیروهاي مسلح 

 

 
 37.143

 
48.283

  
 86.218

  
 83.013

  
 11

  
 2

  
 32.068

 

مطالبات تعداد پنج صندوق بازنشستگی از دولت مستند به صورت هاي مالی منتهی به پایان سال 1398، جمعاً مبلغ 406.517 میلیارد تومان می باشد
که بر اساس مفاد بند ""هـ"" ماده (7) قانون ساختار نظام جامع رفاه و تأمین اجتماعی مصوب 1383 مبلغ بدهی مذکور در پایان هر سال مالی بر



مبناي ارزش واقعی روز و بر اساس نرخ اوراق مشارکت محاسبه و در دفاتر ثبت می شوند. با توجه به روند انتقال بدهی مذکور طی سنوات گذشته و
اعمال نرخ اوراق مشارکت به این بدهی در پایان هر سال مالی، محاسبه بهره مطالبات سنواتی صندوق ها از دولت، برخلاف مفاد آئین نامه اجرایی بند
""ت"" ماده (8) قانون برنامه ششم توسعه، می باشد. عملکرد سال هاي 1384 لغایت 1398 صندوق بازنشستگی کشوري بیانگر آنست صندوق مذکور
در اجراي مفاد ماده 100 قانون استخدام کشوري، جمعاً مبلغ 6.937 میلیارد تومان کسري منابع مالی خود را به حساب بدهی دولت منظور نموده است.
این در حالی که طی مدت زمان مذکور میزان سود سهام تجمیعی صندوق بالغ بر مبلغ 20.518 میلیارد تومان بوده است. با توجه به مبلغ اخیرالذکر،
صندوق می بایست کسري منابع را ابتدائاً از محل سود سهام سالانه موصوف تأمین می کرد و در صورت داشتن کسري مازاد، این مبلغ را به حساب
بدهی دولت منظور می نمود. لذا اصلاح ماده 100 قانون استخدامی کشوري در راستاي ایجاد شفافیت مذکور و کاهش بدهی دولت، پیشنهاد می گردد.

 
حقوق هاي نامتعارف : 

عدم پیش بینی سقف قانونی حقوق و مزایا براي مدیران و اعضاي هیأت مدیره شرکت هاي تابعه صندوق بازنشستگی کشوري و سازمان تأمین اجتماعی،
علاوه بر ایجاد بی نظمی در پرداخت هاي صورت گرفته، بستري براي ایجاد حقوق هاي نامتعارف در سطح کشور فراهم می نماید. مستند به مصوبه مورخ
23/4/1395 شوراي حقوق و دستمزد، سقف خالص پرداختی ماهانه به مدیران و کارکنان دستگاه هاي اجرایی مشمول ماده (5) قانون مدیریت خدمات
کشوري از جمله مستثنیات ماده (117) این قانون و مشمولین بند ""ب"" ماده (20) قانون برنامه پنجم توسعه، مبلغ 328.230.000 ریال بوده که با
لحاظ 30% مناطق جغرافیایی بد آب و هوا و محروم از تسهیلات زندگی، به رقم 426.699.000 ریال در ماه رسیده و با لحاظ مستثنیات این سقف شامل
پاداش هاي قانونی و کارانه گروه پزشکی، این رقم تا 450 میلیون ریال در ماه قابل افزایش است. شایان ذکر است برخی از نهادها از جمله شهرداري ها و
شرکت هاي زیرمجموعه آنان، شرکت هاي زیرمجموعه بانک ها و بخشی از شرکت هاي زیر مجموعه نهادهاي عمومی غیردولتی، خود را خارج از نظارت
دیوان محاسبات کشور دانسته و امکان دسترسی به اطلاعات پرداخت هاي پرسنلی آنان مقدور نبوده است. مطابق جزء (2) بند (ط) تبصره (2)، سازمان
امور اداري و استخدامی کشور مکلف به تهیه و ابلاغ دستورالعمل شرایط احراز پست هاي مدیریتی کلیه مدیران عامل و اعضاي هیأت مدیره شرکت هاي
دولتی و وابسته به دولت و شرکت ها و افرادي که به نمایندگی صاحب سهم، در شرکت ها به عنوان عضو هیأت مدیره معرفی می شوند، تا پایان تیر ماه
1398 بوده که علیرغم تهیه دستورالعمل مزبور به علت عدم رعایت مهلت مقرر در ابلاغ آن، حکم این بند اجرایی نگردیده است. مطابق جزء (6) بند (ط)
تبصره (2)، دولت مکلف بوده است حداکثر ظرف مدت یک ماه از زمان ابلاغ قانون نسبت به تعیین، ابلاغ و اعلام حقوق و مزایاي مدیران عامل و اعضاي
هیأت مدیره موظف و غیرموظف شرکت هاي دولتی و وابسته به نهادهاي عمومی در سه سطح کوچک، متوسط و بزرگ در قالب آئین نامه اجرایی اقدام
کند و کلیه شرکت هاي مشمول موظف بودهاند حقوق و مزایاي مصوب را از ابتداي سال 1398 مطابق آن پرداخت کنند. لیکن آئین نامه اجرایی مذکور

 
در سال 1398 به تصویب هیأت وزیران نرسیده است. کمک هاي بلاعوض : 

هرچند مبالغ کمک مندرج در قوانین بودجه سنواتی به اشخاص حقیقی و حقوقی مستند به مفاد ماده (71) قانون محاسبات عمومی کشور، با اخذ رسید
از دریافت کننده به حساب هزینه قطعی منظور می گردد. لیکن بررسی ها حاکی است، اعتبار کمک بلاعوض براي دستگاه هاي اجرایی که اقتضاي
وظایف قانونی آنان پرداخت کمک نمی باشد اختصاص یافته و همچنین کمک هاي بلاعوض توسط اشخاص کمک گیرنده، غالباً خارج از اهداف تعیین

 
شده به مصرف رسیده و با توجه به مبناي قانونی فوق الذکر، فاقد نظارت لازم توسط دستگاه هاي پرداخت کننده کمک می باشد. 

 
شهرداري ها و خلاء نظارت : 

بودجه سال 1398 تعداد 1306 شهرداري کشور، بالغ بر 80 هزار میلیارد تومان بوده است که این رقم حدوداً 17.5 % منابع عمومی دولت در سال 1398
است. مستند به ماده (38) قانون مالیات هاي مستقیم، در سال 1398 بالغ بر 17.900 میلیارد تومان (حدود 22 % بودجه شهرداري ها) از محل عوارض
ارزش افزوده وصولی، به شهرداري هاي کشور پرداخت شده است. با توجه به انتقال وجوه مذکور به حساب سایر منابع شهرداري ها، مبالغ مذکور خارج از
حیطه نظارت دستگاه هاي ذیربط از جمله دیوان محاسبات کشور بوده و به جهت شفافیت و جامعیت بودجه کل کشور، شایسته است بودجه شهرداري
هاي و سایر نهادهاي عمومی غیر دولتی نیز در قالب پیوست ماده واحده بودجه سنواتی درج و سازوکار نظارت لازم بر نحوه مصرف وجوه مذکور توسط

 
دستگاه هاي نظارتی به صورت صریح، تعیین و ابلاغ گردد. 

 
عدم وصول کامل حقوق دولت از بدهکاران : 

بررسیها نشان میدهد که شرکت تولید نیروي برق حرارتی طی سنوات گذشته مبلغ 86 میلیارد تومان بابت پیشپرداخت خرید تضمینی برق نیروگاههاي
در حال تأسیس پرداخت نموده است. با توجه به عدم تکمیل عملیات و راهاندازي نیروگاههاي مذکور قراردادهاي مربوط در سال مالی 1398 فسخ شده
است، لیکن بر خلاف تبصره (1) ماده (7) آیین نامه اجرایی شرایط و تضمین خرید برق در محاسبه اصل و سود بدهی آن نیروگاهها مبلغ 126 میلیارد



تومان کمتر از میزان کل بدهی از ایشان دریافت شده است. در بررسی عملکرد شرکت نفت ایرانول از شرکت هاي زیرمجموعه شستا، ملاحظه گردید
شرکت مذکور بابت فروش محصولات صادراتی به 6 شرکت اماراتی در سال 1393، مبلغ 66 میلیون درهم طلبکار می باشد که تا پایان شهریور ماه سال
1399، نسبت به وصول آن اقدام ننموده است. عدم وصول بخشی از مطالبات سنواتی شرکت ملی نفتکش ایران جمعاً به مبلغ 22 میلیون دلار، 8/1
میلیون یورو و 33 میلیون درهم به دلیل عدم اخذ تضامین کافی. در بررسی عملکرد شرکت کشتیرانی جمهوري اسلامی ایران ملاحظه گردید وزارت
نفت بابت سوخت تحویلی به شرکت مذکور در سال 1392، مبلغ 89 میلیارد تومان طلبکار می باشد که تاکنون اقدامی در جهت تسویه این بدهی
صورت نگرفته است عدم واریز مبلغ 533 میلیارد تومان عوارض مربوط به تمام نگاشت (هولوگرام) و سایر حقوق انحصار محصولات دخانی، درآمد صدور
مجوزها و حقوق دولتی دریافتی بابت واردات و تولید محصولات دخانی توسط شرکت دخانیات ایران، از شرکت هاي زیر مجموعه صندوق بازنشستگی
فولاد به حساب خزانه داري کل کشور. در خاتمه، ضمن تشکر و قدردانی از توجه نمایندگان محترم مجلس شوراي اسلامی و مردم شریف ایران، با توجه
به ارائه گزارش تفریغ بودجه سال 1398 قبل از بررسی لایحه بودجه سال 1400 کل کشور در مجلس شوراي اسلامی، به استحضار می رساند که لایحه
مذکور نیازمند اصلاحات اساسی بوده و خسران تصویب آن بدون اصلاحات، بیش از منافع آن است، لذا پیشنهادات این دیوان جهت اعمال در لایحه

 
مذکور به شرح ذیل تقدیم می گردد : 

1- بودجه سال 1400 با توجه به شرایط حاکم فعلی در تحقق منابع، در دو سطح به تصویب برسد. به نحویکه دولت مکلف شود سطح اول بودجه را بر
اساس منابع قابل وصول به دستگاه هاي اجرایی ابلاغ نماید و مابه التفاوت سقف ابلاغی تا اعتبار مصوب را در شش ماهه دوم سال 1400، صرفاً پس از
اطمینان از تحقق منابع و متناسب با روند واریزي به خزانه، براي مصارف تعیین شده، در اعتیارات هزینه اي، تملک دارایی هاي سرمایه اي و تملک

 
دارایی هاي مالی ابلاغ نماید. 

2- دولت مکلف شود، لایحه رابطه مالی دولت و نفت را براساس وضعیت موجود و با رویکرد قطع وابستگی بودجه به نفت، تهیه و تا خرداد ماه 1400، به

 
مجلس شوراي اسلامی ارائه نماید. 

3- در احکام بودجه که مبتنی بر تجویز است، حتی الامکان هدف از بیان حکم، در متن قانون تصریح گردد. تا در صورت عدم استفاده از اجازه و عدم

 
تحقق اهداف قانونگذار، امکان پاسخگویی مسئولین مربوط، فراهم گردد. 

4- با عنایت به اینکه اکثر احکام تکلیفی بودجه سنواتی، فاقد ضمانت اجرایی لازم می باشد، پیشنهاد می گردد در خصوص اینگونه احکام و بویژه احکام
تکراري، ضمانت اجرایی بودجه اي یا مدیریتی لازم پیش بینی شود، بنحویکه با استفاده و اعمال آن، اطمینان بیشتري از وصول درآمدها و انجام هزینه

 
هاي قانونی حاصل شود. 

5- در خصوص آن دسته از احکام تکراري که طی سنوات گذشته فاقد عملکرد بوده و بررسی هاي انجام شده توسط دیوان محاسبات کشور حاکی از عدم

 
ضرورت درج چنین احکامی است، پیشنهاد می گردد نسبت به حذف آن از بودجه اقدام شود. 

6- از مجموع طرح هاي تملک دارایی هاي سرمایه اي مندرج در پیوست شماره (1) لایحه بودجه سال 1400 و همچنین طرح هاي استانی، تخصیص

 
طرح هایی که سال خاتمه آنها پایان سال 1400 است، در اولویت قرار گیرد. 

7- انتشار اوراق اسلامی، که به زعم همه کارشناسان، یکی از آسان ترین راه هاي تأمین منابع مالی است و به نوعی آینده فروشی بدون تضمین است،

 
صرفاً در سقف جدول شماره (4) قانون برنامه ششم توسعه، مصوب گردد. 

8- با توجه به ضرورت بازپرداخت بدهی دولت به صندوق توسعه ملی، بویژه بدهی سررسید گذشته که مورد تأکید مقام معظم رهبري(مدظله العالی) نیز

 
می باشد، ضرورت دارد منابع لازم در بودجه سال 1400 پیش بینی و پرداخت آن در اولویت قرار گیرد. 

9- با توجه به حجم بالاي مطالبات معوق مالیاتی و همچنین فرار مالیاتی و معافیت هاي غیرضرور مالیاتی، ضرورت دارد حکمی مبنی بر تکلیف سازمان

 
مالیاتی بر وصول 60% آن در سال 1400 مصوب گردد. 

10- با توجه به بررسی بودجه پیشنهادي سال 1400 شرکت هاي دولتی، بانک ها و مؤسسات انتفاعی وابسته به دولت توسط دیوان محاسبات کشور و
ارائه آن به مجلس شوراي اسلامی در اجراي ماده (182) آیین نامه داخلی مجلس شوراي اسلامی، ضرورت دارد تعداد 53 بند پیشنهادات این دیوان در



 
کمیسیون تلفیق مورد توجه ویژه قرار گیرد. 

در جریان قرائت این گزارش علی نیکزاد نایب رئیس مجلس با اشاره به اهمیت گزارش تلفیق بودجه گفت: تخلفات صورت گرفته از قانون بودجه سال 98
کم نیست لذا نمایدگان باید توجه لازم را به این موضوع داشته باشند.



مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان گیلان؛ همه مسئولین ما را در ارتقاء و توسعه

شهرك هاي صنعتی لوشان و خرشک حمایت کنند

منبع: گیلان بهتر نوینشماره خبر:  154  |  تاریخ: 1399/10/09

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان گیلان گفت: با راه اندازي واحد هاي صنعتی، شاهد رشد اشتغال و توسعه صنعتی خواهیم بود.

 مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان گیلان گفت: با راه
مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان گیلان؛ همه مسئولین ما را

در ارتقاء و توسعه شهرك هاي صنعتی لوشان و خرشک حمایت کنند

 
اندازي واحد هاي صنعتی، شاهد رشد اشتغال و توسعه صنعتی خواهیم بود. 

فریبرز سعیدي کیا مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان گیلان با حضور در شهرستان رودبار با هوشنگ عباسقلی زاده فرماندار این شهرستان

 
دیدار و گفتگو کرد. 

عباسقلی زاده فرماندار شهرستان رودبار در این دیدار به بیان اهمیت و جایگاه شهرك هاي صنعتی در کشور پرداخت و اظهار داشت: بدون شک شهرك

 
هاي صنعتی بعنوان یکی از بازوان اصلی چرخه صنعت، تولید و اشتغال در کشور به شمار می روند. 

 
 

 
تبلیغ 

 
 

 
خرید کاشی و سرامیک &– بازرگانی آنلاین ماناتایل 

 
مشاهده 

 
وي در ادامه افزود: شهرك هاي صنعتی پیش قراول توسعه، عمران و آبادانی کشور است. 

 
عباسقلی زاده گفت: بهره مندي از زیرساخت هاي صنعتی و مدیریت بهینه زیست محیطی مزیت استقرار صنعت در شهرك هاي صنعتی است. 

رئیس هیئت مدیره شرکت شهرکهاي صنعتی استان گیلان ضمن تشکر از زحمات فرماندار رودبار گفت: با تکمیل زیر ساخت ها و امکانات زیر بنایی در

 
شهرك ها و نواحی صنعتی و راه اندازي واحد هاي صنعتی، شاهد رشد اشتغال و توسعه صنعتی خواهیم بود. 

وي بیان داشت: توسعه صنعتی، کاهش آلایندگی و بار ترافیکی، کمک به توسعه کارآفرینی، ساماندهی صنایع کوچک و جذب سرمایه گذاران از مهم



 
ترین اهداف شهرك هاي صنعتی است. 

 
سعیدي کیا گفت: شهرك هاي صنعتی، کشور را براي تکیه بر تولید داخلی و خودکفایی آماده می کند. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان گیلان در پایان بیان داشت: شهرك صنعتی لوشان یکی از شهرك هاي مهم، قدیمی و با سابقه گیلان بوده
که شرکت هاي معتبر و توانمند در آنجا استقرار دارند. قطعا فعالیت در چنین شهرك وسیع و مهمی، کار ارزشمند و خطیري می باشد لذا از همه

 
مسئولین انتظار داریم که ما را در ارتقاء و توسعه هر چه بیشتر شهرك هاي صنعتی لوشان و خرشک حمایت نمایند. 

گفتنی است، مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان گیلان با حضور در شهرك صنعتی لوشان از تصفیه خانه فاضلاب این شهرك صنعتی بازدید
به عمل آورد.



کسبه کنزالمال خرمشهر همچنان سرگردان اند

منبع: قلمناشماره خبر:  155  |  تاریخ: 1399/10/09

شب جمعه اول آذرماه سال گذشته، حوالی ساعت 21 آتش سوزي از انبارهاي بازار کنزالمال خرمشهر آغاز شد و به بخشی از غرفه ها سرایت
کرد و در این حادثه 30 درصد از غرفه هاي این بازار یعنی 79 غرفه در آتش سوختند. نوشته کسبه کنزالمال خرمشهر همچنان سرگردان اند

... | qalamna.ir | اولین بار در قلمنا | وبگاه خبري قلم

کسبه کنزالمال خرمشهر همچنان سرگردان اند شب جمعه اول
آذرماه سال گذشته، حوالی ساعت 21 آتش سوزي از انبارهاي بازار
کنزالمال خرمشهر آغاز شد و به بخشی از غرفه ها سرایت کرد و در
این حادثه 30 درصد از غرفه هاي این بازار یعنی 79 غرفه در آتش

 
سوختند. 

مسئولان منطقه آزاد اروند از سال گذشته به کسبه قول بازسازي
بخش سوخته بازار را در بهمن سال 98 دادند اما به گفته کسبه، این
امر با گذشت بیش از یک سال از آتش سوزي، هنوز کاملا محقق

 
نشده و بخشی از بازار بازسازي نشده است. 

پروژه بازسازي بازار ظاهرا به گفته کسبه، از اسفند سال گذشته
تاکنون به دلیل شیوع کرونا متوقف شده است. علاوه بر این، به گفته

این بازاریان هنوز بیمه کالاهاي سوخته در انبارها به کسبه پرداخت نشده و با وجود وضعیت اقتصادي کنونی، کسبه 79 غرفه سوخته کسب و کار خود را

 
از دست داده اند. 

به گفته یکی از کاسبان، در این بخش حدود یک هزار نفر ارتزاق می کردند که با وقوع آتش سوزي، دیگر کسی از وضعیت اشتغال این افراد اطلاع

 
ندارد. به منظور پیگیري وضعیت این بازار، به سراغ دو تن از کسبه آسیب دیده رفته و وضعیت شان را جویا شدیم. 

 
بازار از ابتدا ناایمن بود 

یکی از غرفه داران بازار کنزالمال خرمشهر اظهار کرد: بازار کنزالمال، یکی از بازارهاي معروف خرمشهر با بیش از 250 غرفه از متراژ 14 تا 200 متر

 
است؛ در این بازار کالاهاي وارداتی تحت عنوان کالاي همراه مسافر وارد می کردیم و به فروش می رساندیم. 

وي افزود: مالک این بازار، سازمان منطقه آزاد اروند است و کسبه از سال 93 تاکنون مستاجر هستند. مدیریت بازار نیز به یکی از شرکت هاي

 
زیرمجموعه سازمان منطقه آزاد یعنی شرکت توسعه و سرمایه گذاري منطقه آزاد اروند سپرده شده است. 

وي با عنوان اینکه این بازار از ابتدا ناایمن بوده است، گفت: این مجتمع، سیستم اطفاي حریق و آبرسانی بدي داشت و از این مساله نیز آسیب اصلی را
دید. ساعت 20:55 شب جمعه، کانون اصلی آتش از انبار شروع شد. در بازار، 10 سوله بزرگ داریم که به عنوان انبار استفاده می کنند. در اثر آتش

 
سوزي، چهار سوله کاملا در آتش سوخت و 79 غرفه کاملا خاکستر شدند. 

این کاسب بازار کنزالمال افزود: آتش سوزي مصادف با درگیري هاي آبان ماه 98 بود و علت اصلی آتش سوزي مشخص نشده بود اما در نهایت اعلام شد
که آتش سوزي بر اثر برق بوده است. از 79 غرفه اي که سوختند، 29 غرفه بیمه نامه آتش سوزي نداشتند اما سایر غرفه ها از شرکت هاي متفاوت بیمه
آتش سوزي داشتند اما در قرارداد اجاره اي که با سازمان منطقه آزاد اروند داشتیم، قید شده که باید کالاها را خودمان بیمه کنیم اما کالاهاي موجود در

انبار و سازه بازار، توسط شرکت توسعه و سرمایه گذاري سازمان منطقه آزاد بیمه می شود که توسط بیمه دانا انجام شده بود. 



وي گفت: پس از آتش سوزي در دریافت خسارت کالاهاي سوخته با مشکلات و چالش هایی مواجه شدیم و متاسفانه از بندهاي عجیب و غریبی استفاده
کرده اند و با وجود اینکه غرفه ها و کالاهاي ما کاملا نابود شد، به هیچ کدام از کسبه خسارت دیده، 100 درصد خسارت ندادند و بیشترین مقدار داده

 
شده 70 درصد توسط برخی از بیمه ها بود. 

 
تعطیلی بازسازي بازار از اسفند 98 

این کاسب در خصوص قول و قرارهاي داده شده به خسارت دیدگان بازار، بیان کرد: به ما گفتند که با شتاب، خسارت ها را جبران می کنیم و تا اسفند
98 غرفه هاي خود را تحویل می گیرید و کاسبی خود را به راه می اندازید. یک پیمانکار از تعاون نیروي انتظامی خرمشهر انتخاب شد که متاسفانه

 
پیمانکار قابل قبولی نیز نبود. این پیمانکار دست به کار شد اما در اسفندماه کار بازسازي بخش سوخته به دلیل شیوع کرونا متوقف شد. 

 
وي افزود: کسبه اي که وضع مالی بهتري داشتند، خودشان غرفه ها را بازسازي کردند اما شیوع کرونا همه چیز را تعطیل کرد. 

این کاسب بازار کنزالمال گفت: بازسازي بازار توسط پیمانکار از اسفند 98 تاکنون تعطیل شده است. یک سال از آتش سوزي می گذرد اما هنوز بازسازي

 
بازار کامل نشده است و یک بخش از راهروي بازار، کاملا خاکی است. 

 
چرا سازمان منطقه آزاد دست به کار بازسازي نمی شود؟ 

وي ادامه داد: سازمان منطقه آزاد اروند، دلیل توقف در روند بازسازي را شکایت حقوقی بیمه دانا از این سازمان اعلام کرده است. در دادگاهی در تهران

 
پرونده تشکیل شده و عنوان می کنند که پولی به دست سازمان منطقه آزاد اروند نرسیده است که بخواهند اعتباري را در اختیار پیمانکار قرار دهند. 

وي گفت: سوال بزرگ براي ما کسبه این است که آیا سازمان عریض و طویل منطقه آزاد اروند، 2 میلیارد تومان پول ندارد تا بازار را بازسازي کند؟ همه

 
هزینه مورد نیاز، تنها 2 میلیارد تومان است اما متاسفانه آن ها زیر بار این مساله نمی روند. 

این کاسب خسارت دیده افزود: از ماه گذشته براي بسیاري از کسبه قسمت سوخته بازار که حدود 50 درصد آن بازسازي شده، اظهارنامه دادگاه ارسال
شده است که عنوان می کند بازسازي غرفه ها در مرداد 99 به اتمام رسیده و شما آن را تجهیز نکرده اید بنابراین سلب امتیاز می شوید. یعنی ما به

 
نوعی محکوم هم شده ایم! 

وي گفت: این در حالی است که معاون عمرانی شرکت توسعه و سرمایه گذاري منطقه آزاد اروند می گوید که هنوز کار را از پیمانکار تحویل نگرفته ام و

 
بخش حقوقی سازمان نیز چیز دیگري می گوید. 

 
نگرانیم کنزل المال تبدیل به پلاسکو شود 

این غرفه دار با بیان اینکه همه ما کاسبان بومی هستیم و با هزینه خودمان و با وعده سازمان منطقه آزاد سرمایه گذاري کردیم، تصریح کرد: ما آنجا را
تبدیل به کنزالمال کردیم و اکنون بعد از گذشت یک سال هنوز هم بازسازي بازار تمام نشده و اگر رها شود، تبدیل به پلاسکوي دوم می شود و سرمایه

 
ما از بین می رود. 

 
وي افزود: از طرف دیگر به افرادي که در انبار کالا داشتند نیز هنوز یک ریال بابت خسارت داده نشده است زیرا می گویند بیمه، پول نمی دهد. 

این کاسب خرمشهري گفت: جنسی که پارسال سوخت با دلار 13 هزار تومان خریده شده بود و اکنون اگر 100 درصد خسارت را نیز به ما بدهند با این

 
وضعیت دلار، هیچ چیزي را به دست نیاورده ایم. حتی لیست و آمار کالاهاي موجود اعلام نشده است. 

وي بیان کرد: در دي ماه سال گذشته، جلسه اي در فرمانداري خرمشهر برگزار و مصوب شد که تسهیلاتی با یک سال تنفس بدهند تا کسب و کار را
سریع تر راه اندازي کنیم اما از آن محل نیز هیچ چیز به ما پرداخت نشد. 



 
یک بام و دو هواي سازمان منطقه آزاد اروند 

وي ادامه داد: نکته مهم تر این است که یک زمین کنار کنزالمال بود که شرکت توسعه سازمان منطقه آزاد یک پیمانکار آورده و در حال ساخت یک بازار

 
چهار طبقه جدید در این زمین است و با افتخار نیز اعلام می کند که در این مجتمع 530 میلیارد تومان گردش مالی وجود خواهد داشت. 

این غرفه دار گفت: بازار جدید به اعتبار و نام کنزالمال، ساخته می شود اما از آن طرف 2 میلیارد تومان براي بازسازي بازار کنزالمال پرداخت نمی

 
کنند.       

 
کاسبان، سرگردان میان بیمه ها و منطقه آزاد اروند 

این کاسب در خصوص وضعیت کنونی خود بیان کرد: من یک سال است که کاسبی نمی کنم و از آن محل درآمدي ندارم و هیچ خسارتی نیز دریافت

 
نکرده ام. بسیاري از همکاران نیز وضعیت مشابه دارند و منتظر هستند. جایی هم نمانده که به آنجا نامه ننوشته باشیم. 

وي گفت: بابت کالاهاي سوخته نیز هیچ خسارتی دریافت نشده است. ما بابت غرفه ها بیمه آتش سوزي داشتیم؛ بیمه آسیا بخشی از خسارت کالاهاي

 
غرفه داران را در حد 65 تا 70 درصد پرداخت کرده و بیمه دانا نیز موظف به پرداخت خسارت سوله کالاها و سازه بازار است. 

این غرفه دار بیان کرد: در این میان بیمه آسیا از بیمه دانا شکایت کرده مبنی بر اینکه به دلیل اینکه کانون آتش سوزي انبار بوده و به سایر نقاط سرایت
کرده و پوشش حادثه انبارها با بیمه دانا بوده است، بیمه دانا باید خسارتی که بیمه آسیا به کسبه پرداخت کرده را پس بدهد. از طرفی بیمه دانا نیز از

 
شرکت توسعه منطقه آزاد شکایت کرده که بازار شما ناایمن بوده است و این مساله تبدیل به یک پرونده شده است. 

وي افزود: ما تنها به 2 میلیارد تومان براي بازسازي نیاز داریم؛ اشتغال چند صد نفر اکنون گره خورده و چندین کارگر بیکار شده اند. ما به سازمان

 
منطقه آزاد اروند پیشنهاد دادیم که 2 میلیارد تومان را پرداخت کند و پس از پرداخت بیمه، پول را براي خود بردارد. 

 
ارتزاق حدود یک هزار نفر در بخش سوخته بازار کنزالمال 

یکی دیگر از کاسبان خسارت دیده این بازار در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: باعث و بانی آتش سوزي، هیچ کدام از کسبه نبودند. انبارهایی که متعلق به

 
شرکت توسعه و سرمایه گذاري منطقه آزاد اروند بودند، طعمه حریق شدند و این آتش سوزي باعث از بین رفتن حدود 50 درصد بازار شد. 

وي افزود: من یک غرفه 200 متري داشتم و در این مغازه شش نفر اشتغال داشتند. این پرسنل، همه تامین کننده خانوار بودند. به علاوه دیگر کارگران و
کسبه بازار، می توان گفت که حدود یک هزار نفر از این بازار ارتزاق می کردند که از سال گذشته تا امروز بیکار هستند و از بسیاري از این افراد بی خبر

 
هستم. 

 
بخشی از بازار هنوز بازسازي نشده است 

وي ادامه داد: خود کسبه به بازار کنزالمال رونق داده بودند؛ یک سال از حریق می گذرد و تاکنون هم بهسازي بازار کامل نشده است. مجتمعی که به ما
تحویل داده شد، کاملا بازسازي نشده است. یک بخش از بازار هم یک زمین خاکی است که قبلا 20 غرفه داشت اما ساخته نشده و به حال خود رها شده

 
است. 

این غرفه دار در خصوص وضعیت پرداخت خسارات توسط بیمه تصریح کرد: کسبه پیش از حریق، بخشی از کالاهاي خود را در انبار نگهداري می کردند؛
پس از آتش سوزي، همه کالاهایمان از بین رفتند و سازمان منطقه آزاد اروند که بازار و انبارها را بیمه کرده، تا امروز اذعان می کند که بیمه دانا هنوز
یک ریال به آن ها پرداخت نکرده است. مگر می شود دو ارگان به این مشکل بربخورند و یکی ادعا کند که پول خسارت را پرداخت نمی کند و دیگري

 
هم نتواند پول خود را بگیرد؟ چطور است که سازمان بزرگ منطقه آزاد اروند نتواند پول بیمه را از بیمه دانا بگیرد؟ 



 
کسی براي ما قدمی بر نمی دارد 

وي یادآور شد: وقتی پیگیري می کنیم، بیمه دانا به کسبه که ما هستیم می گوید خسارت را به مالک که سازمان منطقه آزاد اروند است، پرداخت می
کند و وقتی از سازمان پیگیري می کنیم ادعا می کنند که پول بیمه را هنوز دریافت نکرده اند. سازمان اذعان می کند که هنوز یک ریال هم از بیمه دانا

 
دریافت نکرده است. 

این غرفه دار گفت: ما نامه نگاري هاي متعددي با فرمانداري، شرکت توسعه و سرمایه گذاري منطقه آزاد اروند، سازمان منطقه آزاد اروند و دبیرخانه
شوراي عالی منطقه آزاد در تهران انجام دادیم. به ما می گویند صبر کنید اما یک سال است که ما ورشکسته شده ایم. قرض و قسط بسیاري داشتیم و

 
یک سال صبر کردیم. به ما قول دادند که بهمن 98 بازار را تحویل می دهند اما هنوز اتفاقی نیفتاده است. 

وي افزود: حدود یک سال و دو ماه از آتش سوزي می گذرد اما کسی براي ما قدمی بر نمی دارد. ما سرمایه گذار بودیم و به کنزالمال رونق دادیم. حتی
یک بار هم با ما جلسه برگزار نکردند تا وضعیت ما را ببینند. همه ما بومی شهر هستیم. وقتی منطقه آزاد اروند نمی تواند از ما حمایت کند، پس چرا روز

 
اول از ما خواست که در این منطقه سرمایه گذاري کنیم؟ 

این کاسب در پایان گفت: همه کسبه، مشکل مرا دارند. من اکنون بیکار هستم؛ چه شرکت توسعه و چه سازمان منطقه آزاد اروند هیچ حمایتی از ما

 
نکردند و حتی از سازمان خواستیم که یک مکان در اختیار ما قرار دهند تا به اشتغال بپردازیم اما مسئولان واقعا از ما حمایت نکردند. 

 
نظر مسئولان 

براي بررسی بیشتر این موضوع نظر فرماندار خرمشهر را پرسیدیم. محمد حیدري فرماندار خرمشهر در این خصوص اظهار کرد: کنزالمال خرمشهر تحت

 
مدیریت سازمان منطقه آزاد اروند است و ما هیچ دخالتی در این موضوع نداریم. 

 
وي گفت: بنا به قانون نیز مساله کسب و کار و فعالیت هاي اقتصادي مردم بر عهده سازمان منطقه آزاد اروند است. 

حیدري افزود: پیگیر کارهاي بازار کنزالمال بودیم اما مسئولیت این بازار با ما نیست که فرمانداري بخواهد پاسخگو باشد. بنده به عنوان نماینده دولت این

 
مساله را پیگیري کردم. با رئیس سازمان نیز صحبت کردم و کارها تا حدودي جلو رفته است. 

سیدعلی موسوي معاون اقتصادي و سرمایه گذاري سازمان منطقه آزاد اروند نیز در این خصوص بیان کرد: بازار کنزالمال بازسازي شده است. کل بازار

 
طعمه حریق شد اما هم اکنون فعالیت تجاري انجام می شود. 

وي به منظور کسب اطلاعات بیشتر، رضایی، مدیرعامل شرکت سرمایه گذاري و توسعه منطقه آزاد اروند را معرفی کرد اما پیگیري هاي ایسنا در تماس

 
با وي بی پاسخ ماند. 

به دلیل بی نتیجه بودن پیگیري خبرنگاران از مسئولان سازمان منطقه آزاد اروند، مدیریت بازار کنزالمال و شرکت توسعه و سرمایه گذاري منطقه آزاد

 
اروند و پاسخگو نبودن این مسئولان در خصوص مشکلات کسبه بازار کنزالمال، این موضوع را از استاندار خوزستان جویا شدیم. 

 
غلامرضا شریعتی استاندار خوزستان در خصوص وضعیت کسبه و بازار کنزالمال، به ایسنا اظهار کرد: چرا از سازمان منطقه آزاد اروند نمی پرسید؟ 

بر اساس گفته خسارت دیدگان، کسبه بخش سوخته بازار کنزالمال سرمایه و کسب و کار خود را از دست داده اند و اکنون نیز شاهد اختلاف میان

 
سازمان منطقه آزاد و بیمه دانا به دلیل پرداخت نشدن خسارت هستند. 

 
سازمان منطقه آزاد اروند نیز دلیل محقق نشدن مطالبات کسبه را "پرداخت نشدن حق بیمه از سوي بیمه دانا" عنوان می کند. 



با گذشت بیش از یک سال از آتش سوزي، حالا کسبه و تمام کارگرانی که در بخش سوخته اشتغال داشته اند، کسب و کار خود را از دست داده و بیکار
هستند. غرفه داران نیز همچنان میان سازمان منطقه آزاد اروند و بیمه دانا سرگردان هستند و کسی پاسخگوي مطالبات آن ها نیست.



صداوسیما باید به یک قاعده براي دستمزد بازیگران برسد

منبع: روزنامه نصف جهانشماره خبر:  156  |  تاریخ: 1399/10/09

نصف جهان: تعدادي از اقساط سریالی را که اوایل سال بازي کرده ام، هنوز دریافت نکرده ام و هرگاه که پیگیر می شویم ما را به موقعی که بودجه

 
بگیرند، حواله می دهند! 

مینا نوروزي، بازیگر باسابقه تلویزیون با بیان این مطلب گفت: یک زمان است که بازیگر بیکار است و گله اي هم ندارد از بدحسابی، ولی وقتی سرکار می
رویم و با انرژي بسیار و حتی در دل کرونا براي ارائه بهتر کار می کوشیم، چرا باید گرفتار بدحسابی شویم. بازیگر سریال خاطره ساز «مزد ترس» ادامه
داد: درست است که تلویزیون کوشیده به نوبه خود با روشن نگه داشتن چراغ سریال سازي هم مخاطب را سرگرم کند و هم براي گروهی اشتغال به
وجود آورد، ولی در نهایت اگر بدحسابی در تولید باشد عوامل بدبین می شوند. این بازیگر تأکید کرد: مشکلات کمبود بودجه وجود دارد و چیز تازه اي
نیست، اما بالاخره بعد از این همه سال باید به قاعده اي براي پرداخت دستمزد عوامل برسند. قاعده اي که هیچ کس از آن تخطی نکند و تا ریال آخر

 
دستمزد عوامل را بدهند. 

بازیگر «شاخ گاو» و «باد در علفزار می پیچد» با ابراز گلایه از بی توجهی ها به هنرمندان گفت: مثل اغلب مردم، زندگی هنرمندان در این یک سال اخیر
دچار مشکلات جدي شده است و بیشتر هنرمندان خانه نشین شده اند. همه ما هر آنچه به عنوان پس انداز اندوخته داشته ایم خرج هزینه هاي زندگی

 
کرده ایم و در ادامه باید دستمان را رو به آسمان دراز کنیم و منتظر امداد هاي غیبی باشیم! 

بازیگر «قطار ابدي» و «سیمرغ» تأکید کرد: جز وعده و وعید از مدیران چیزي نشنیده ایم. همه سهم هنرمندان سینما از کمک هاي معیشتی، یک سبد
کالا بود که ماه رمضان، آن هم به نحوي که واقعاً زیبنده نبود در یافت آباد توزیع شد. چرا در این یک سال کرونایی براي هنرمندان مستمري دائمی
تعیین نشد تا دست کم ماهانه اقلام ضروري زندگی خود را دریافت کنند. هنرمندان بیمه بیکاري ندارند و تازه در ماه هاي پایانی دولت است که مدعی
حل مشکل بیمه بیکاري شده اند، ولی نمی گویند مشکل بیمه بیکاري چگونه حل شده که شامل حال هیچ هنرمندي نشده است یا مدعی توزیع
هنرکارت هستند، ولی تقریباً هیچ کدام از هنرمندان هنرکارت به دست شان نرسیده است. به ما بگویند بالاخره چه زمانی این هنرکارت به دستمان می
رسد. آیا هنرکارت را هم نگه داشته اند تا دم انتخابات و به عنوان یک دستاورد انتخاباتی ارائه کنند! امیدوارم الان که در نزدیکی شب عید هستیم کاري

کنند که کمتر اسراف شود و به جایش به وضع زندگی هنرمندان برسند.



براي حذف حداقل مزد خیز برداشته اند

منبع: قلمناشماره خبر:  157  |  تاریخ: 1399/10/09

گروه اقتصادي: با استناد به داده هاي رسمی می توان ادعا کرد که همه استدلالات طرفداران مزد منطقه اي در ارتباط با کمتر بودن هزینه هاي
زندگی در نقاط محروم و دورافتاده نسبت به تهران و در روستاها نسبت به شهرها، غیرقابل اتکاست بنابراین در هیچ نقطه اي از کشور نمی توان

دستمزد را کمتر از حداقل مزد مصوب ...

براي حذف حداقل مزد خیز برداشته اند گروه اقتصادي: با استناد به داده هاي رسمی می توان ادعا کرد که همه استدلالات طرفداران مزد
منطقه اي در ارتباط با کمتر بودن هزینه هاي زندگی در نقاط محروم و دورافتاده نسبت به تهران و در روستاها نسبت به شهرها، غیرقابل

 
اتکاست بنابراین در هیچ نقطه اي از کشور نمی توان دستمزد را کمتر از حداقل مزد مصوب تعیین کرد (...) 

گروه اقتصادي: با استناد به داده هاي رسمی می توان ادعا کرد که همه استدلالات طرفداران مزد منطقه اي در ارتباط با کمتر بودن هزینه هاي زندگی
در نقاط محروم و دورافتاده نسبت به تهران و در روستاها نسبت به شهرها، غیرقابل اتکاست بنابراین در هیچ نقطه اي از کشور نمی توان دستمزد را
کمتر از حداقل مزد مصوب تعیین کرد و ادعا نمود که اینجا هزینه ها نسبت به تهران و کلانشهرها کمتر است و بایستی مزد نیز کمتر باشد!به گزارش
ایلنا، «نئولیبرال ها می خواهند حداقل مزد را از بین ببرند»؛ این جمله را فرامرز توفیقی (رئیس کمیته مزد کانون عالی شوراهاي اسلامی کار کشور) می
گوید. او با تاکید بر دشواري هاي محاسبه سبد معیشت و نرخ رو به رشد تورم اقلام اساسی از جمله مسکن، بهداشت و درمان و آموزش، از تلاش براي به

 
کرسی نشاندن مزد منطقه اي و صنفی می گوید. 

 
حامیان حذف حداقل مزد چه می گویند؟ 

مبارزه براي حذفِ ساختاريِ «حداقل مزد» سالهاست که آغاز شده؛ در سالهاي میانی دهه 90، یک انجمن خیریه به بهانه کارآفرینی براي اقشار آسیب
پذیر کشور، از مولفه اي به نام «مزد توافقی» دفاع و شروع به پروپاگاندا علیه حداقل مزد سراسري کرد. استدلالات این موسسه و حامیان نئولیبرال آن در
نهادهاي بالادستی، دست و پاگیر بودن حداقل مزد براي اشتغالزایی بوده است؛ آن ها معتقدند براي گروه هایی از نیروهاي جویاي کار که هیچکس به آن
ها کار نمی دهد مانند معتادان بهبود یافته یا افرادي که سابقه جرم و زندان دارند، باید مزد به صورت توافقی تعیین شود و وقتی خود طرف از فرط
استیصال حاضر است با مزد بسیار پایین تر از حداقل مزد مصوب شورایعالی کار، کار کند و کارفرما هم رضایت دارد، دیگران چرا دخالت می کنند؟ آن ها
همچنین ادعا می کنند کارآفرینی که در ایلام یا سنندج یا سیستان و بلوچستان، قصد اشتغالزایی دارد، نباید مجبور باشد همان مزد تهران را به کارگران

 
خود بدهد. 

تلاش براي به کرسی نشاندن رفعِ حداقل مزد از طریق پارادایم هایی مانند «مزد منطقه اي» یا «مزد توافقی» در صورتی سالهاست بی وقفه تداوم دارد
که حداقل مزد مصوب شورایعالی کار همواره فاصله معناداري با کمینه هزینه هاي زندگی در همه نقاط کشور دارد؛ در واقع در هیچ استانی از کشور

 
نیست که هزینه هاي حداقلی زندگی به این مبلغ حتی نزدیک باشد. 

 
آمار چه می گوید؟ 

درحالی که نمودار تغییرات تورم، در سال ها و ماههاي اخیر، دچار تغییرات ساختاري شده است؛ اکنون نرخ تورم ماهانه یا نقطه به نقطه در روستاها یا
نقاط محروم کشور، به مراتب از تهران و کلانشهرها بیشتر است و درنتیجه هزینه زندگی مثلاً در ایلام یا بندرعباس بیشتر از تهران است؛ پس چطور از
لزوم پایین بودن دستمزد در نقاط دورافتاده دفاع می کنند؟ مگر نمی دانند تورم در این نقاط بیشتر از تهران است؟براي اثبات این ادعا بهتر است نگاهی
به نمودار تورم در دو ماه اخیر (آبان و آذر) بیندازیم. داده هاي رسمی مرکز آمار ایران نشان می دهد که در آبان ماه 99، بیشترین نرخ تورم ماهیانه
خانوارهاي کشور مربوط به استان ایلام با 8.8 درصد افزایش و کمترین نرخ تورم ماهانه مربوط به استان تهران با 3.2 درصد افزایش است. در همین ماه،
درصد تغییر شاخص کل نسبت به ماه مشابه سال قبل (تورم نقطه به نقطه) براي خانوارهاي کشور 46.4 درصد است. بیشترین نرخ تورم نقطه به نقطه
مربوط به استان کرمانشاه (54.5 درصد) و کمترین آن مربوط به استان قم (42.9 درصد) است.این داده ها مربوط به آبان است؛ بنابراین نرخ افزایش
قیمت اقلام در آبان ماه، در استانی دورافتاده مانند ایلام به مراتب از تهران بیشتر بوده است؛ حتی بیشترین میزانِ تورم نقطه به نقطه (تفاوت قیمت در
یک ماه به نسبت ماه مشابه در سال قبل) متعلق به استان محرومی مانند کرمانشاه است.داده هاي تورمی آذرماه که به تازگی منتشر شده نیز موید
واقعیت هاي مشابهی است؛ این داده ها نشان می دهد که تورم براي خانوارهاي روستایی به مراتب بیشتر از خانوارهاي شهري بوده است؛ کافیست به یاد



بیاوریم که یکی از استدلالات اساسی مدافعانِ حذف حداقل مزد، حذف مزد حداقلی در روستاها بوده است و ادعا کرده اند با این کار، اشتغالزایی در
روستاها افزایش می یابد؛ حال می بینیم که واقعیات برخلاف جهت این استدلال حرکت می کند چراکه هزینه هاي زندگی در روستاها به مراتب از
شهرها بیشتر است (و این امر ریشه در نارسایی ها و کاستی هاي زنجیره تامین کالاها در کشور دارد که موجب می شوند همه چیز، گرانتر به روستاها

 
برسد) و درنتیجه نمی توان به کارگر روستایی کمتر از کارگر شهري، دستمزد پرداخت. 

داده هاي مرکز آمار ایران نشان می دهد نرخ تورم سالانه آذر ماه 1399 براي خانوارهاي کشور به 30.5 درصد رسیده که نسبت به همین اطلاع در ماه
قبل، 1.5 واحد درصد افزایش نشان می دهد. نرخ تورم نقطه اي در آذر ماه 1399 به عدد 44.8 درصد رسیده است؛ یعنی خانوارهاي کشور به طور
میانگین 44.8 درصد بیشتر از آذر 1398 براي خرید یک «مجموعه کالاها و خدمات یکسان» هزینه کرده اند.این در حالی است که نرخ تورم نقطه اي
براي خانوارهاي شهري 44.2 درصد می باشد که نسبت به ماه قبل 1.5 واحد درصد کاهش داشته است. هم چنین این نرخ براي خانوارهاي روستایی
48.0 درصد بوده که نسبت به ماه قبل 2.3 واحد درصد کاهش داشته است. با این حساب، یک خانوار روستایی باید در آذر 99 به نسبت آذر سال قبل،
48 درصد بیشتر براي خرید یک مجموعه ثابت از کالاها هزینه کند، درحالیکه همین نرخ براي خانوار شهري، 44.2 درصد است!با استناد به این داده
هاي رسمی که متعلق به دو ماه پیاپی هستند، می توان به درستی ادعا کرد که همه استدلالات طرفداران مزد منطقه اي در ارتباط با کمتر بودن هزینه
هاي زندگی در نقاط محروم و دورافتاده نسبت به تهران و در روستاها نسبت به شهرها، بی بنیان و غیرقابل اتکاست بنابراین در هیچ نقطه اي از کشور
نمی توان دستمزد را کمتر از حداقل مزد مصوب تعیین کرد و ادعا نمود که اینجا هزینه ها نسبت به تهران و کلانشهرها کمتر است و بایستی مزد نیز

 
کمتر باشد! 

 
کارفرمایان واقعی چه می گویند؟ 

در این شرایط که خرده بورژوازي سودجو و نئولیبرال ها مدام بر طبل مقابله با حداقل مزد می کوبند، کارفرمایان واقعی، ریشه مشکلات خود را در جایی
دیگر می دانند؛ محمد، کارفرماي ورشکست شده ي یک کارگاه کوچک تولیدي در کردستان، در این رابطه به ایلنا می گوید: مشکل من با دستمزد نبود؛
مشکل من با هزینه هاي بالاي مواد اولیه و قبض هایی بود که دولت روي دستم می گذاشت؛ مثلا چند صد میلیون تومان مالیات و چند صد هزار تومان
قبض برق. آن هایی که دستمزد را مخل می دانند، هدف دیگري دارند.او ادامه می دهد: در حال حاضر کمترین هزینه یک کارفرما، هزینه دستمزد است
و بنابراین اگر واقعاً قصد تسهیلگري در عرصه کسب و کار دارند، باید به سراغ مولفه هاي دیگر بروند نه اینکه دستمزد را از میان بردارند.در این میان
فعالان کارگري فریاد برمی آورند که عده اي با دفاع از مزد منطقه اي یا توافقی، قصد دارند راه را براي استثمار طبقه کارگر بیش از پیش باز کنند آن هم
در شرایطی که استدلالاتشان هیچ تقارنی با واقعیت ندارد و حمله به دستمزد از همه سو بالا گرفته است و کارگران نیز عمیقا نگران آن هستند که همین
حداقل مزدِ ناکافی را از میدان به در کنند و به جایش مزد توافقی و منطقه اي را بنشانند؛ مزدي که وقتی هزینه هاي زندگی ده میلیون تومان باشد، به

دو میلیون تومان هم نرسد!



نرخ بیکاري در اشتهارد صفر است

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  158  |  تاریخ: 1399/10/09

کرج - فرماندار اشتهارد گفت: نرخ بیکاري در اشتهارد صفر بوده و در مقایسه با نقاط دیگر وضعیت اشتغال در شهرستان بسیار مطلوب است.

کرج - فرماندار اشتهارد گفت: نرخ بیکاري در اشتهارد صفر بوده و
در مقایسه با نقاط دیگر وضعیت اشتغال در شهرستان بسیار مطلوب

 
است. 

به گزارش خبرنگار مهر، فرهاد شیبک صبح سه شنبه در جلسه ستاد
ساماندهی امور جوانان و شوراي ورزش و ورزش همگانی شهرستان
اشتهارد که در سالن شهداي فرمانداري برگزار شد، با اشاره به
موضوع اشتغال اظهار کرد: نرخ بیکاري در اشتهارد صفر بوده و در
مقایسه با نقاط دیگر وضعیت اشتغال در شهرستان بسیار مطلوب

 
است. 

 
وي بیان کرد: در اشتهارد نه تنها مشکل اشتغال وجود ندارد بلکه روزانه اطلاعیه و تراکت هاي مختلفی در خصوص جذب نیروي کار مشاهده می شود. 

 
باید از ظرفیت نیروهاي جوان بهره برد 

فرماندار اشتهارد ایجاد پویایی و نشاط در میان جوانان را یکی از برنامه هاي مهم ستاد ساماندهی امور جوانان عنوان کرد و گفت: از ظرفیت نیروهاي

 
جوان باید بیشتر بهره ببریم و از این توانمندي براي تربیت مدیران آینده این نظام استفاده کنیم. 

وي متذکر شد: راه اندازي خانه جوان یکی از نیازهاي اساسی جوانان است، چراکه با راه اندازي و تشکیل این خانه ظرفیت هاي بزرگی از جوانان را جمع
و آن را در راه توسعه همه جانبه اشتهارد به کار خواهیم گرفت و در حوزه جوانان هرچقدر سرمایه گذاري کنیم بهره بیشتري خواهیم گرفت.



ساماندهی کارگران فصلی براي حفظ کرامت انسانی آنها

منبع: روزنامه هگمتانهشماره خبر:  159  |  تاریخ: 1399/10/09

رئیس کمیسیون خدمات شهري شوراي اسلامی شهر همدان تأکید کرد: ساماندهی کارگران فصلی براي حفظ کرامت انسانی آنها >

هگمتانه، گروه خبر همدان: رئیس کمیسیون خدمات شهري شوراي اسلامی شهر همدان تأکید کرد: در صورت ساماندهی کارگران فصلی و

 
ساختمانی، شأن و کرامت انسانی آنها حفظ می شود. 

به گزارش هگمتانه، کامران گردان در جلسه کمیسیون خدمات شهري شورا گفت: طرح ساماندهی کارگران فصلی به منظور تکریم کارگران و شهر و

 
شهروندان و حفظ سیماي شهري، امري ضروري محسوب می شود تا ضمن ساماندهی کارگران کلانشهر همدان، در بانک اطلاعاتی هم ثبت نام شوند. 

گردان؛ اقدام مدیریت شهري همدان در راستاي ساماندهی کارگران فصلی و ساختمانی را ارزشمند دانست و افزود: ساماندهی کارگران فصلی به همت
شوراي شهر و شهرداري و با همکاري بنیاد توسعه کارآفرینی از سال هاي گذشته آغاز شده است که این اقدام با هدف ارتقا سطح مهارت کارگران، سطح
بندي ارائه خدمات آنها، ایجاد زمینه اشتغال و امنیت شغلی و معرفی آنها به ذینفعان و ارائه خدمات اجتماعی، حمایتی و فرهنگی انجام شد؛ همچنین با

 
توجه به اهمیت بیمه براي امنیت شغلی در این طرح، کارگران از مزایاي کارگري از جمله بیمه نیز بهره مند می شوند. 

وي تشکیل و تقویت انجمن هاي صنفی کارگران فصلی و ساختمانی را ضروري دانست و اظهار کرد: در صورت تشکیل این انجمن ها، ضمن آموزش هاي

 
تخصصی به کارگران، کارت مهارت نیز براي آنها صادر می شود. 

رئیس کمیسیون خدمات شهري شوراي شهر همدان اظهار کرد: در صورت استقرار و ساماندهی کارگران فصلی و ساختمانی در یک مکان یا شرکت،
متقاضیان دریافت خدمات در حوزه صنعت ساختمان می توانند با مراجعه به این اماکن؛ از کارگران مجرب در رشته مورد نظر براي انجام عملیات فنی و

 
عمرانی مورد نیاز بهره مند شوند. 

گردان پیشنهاد کرد: بنیاد توسعه کارآفرینی می تواند تفاهمنامه اي با انجمن انبوه سازان نیز منعقد کند تا پس از آن، انبوه سازان براي کارهاي
ساختمانی از کارگران مستقر در مراکز ساماندهی، بهره مند شوند که دسترسی مردم و انبوه سازان به کارگران فصلی ماهر و نیمه ماهر افزایش خواهد

 
یافت و کارگران ساختمانی نیز از شرایط بهتري براي کار، برخوردار می شوند. 

وي همچنین با اشاره به اقدامات اداره اجرائیات، کنترل و نظارت شهرداري همدان در راستاي برخورد با ساخت وسازهاي غیرمجاز، گفت: در حوزه
برخورد با تخلفات ساخت وساز متأسفانه تنها ابزار و وسایل کارگران توقیف می شود؛ در صورتی که باید جریمه و یا ممانعت از کار کارفرما در دستور کار

 
باشد. 

رئیس کمیسیون خدمات شهري شوراي شهر همدان همچنین گفت: بنیاد توسعه کارآفرینی می تواند بر اساس مجوز ساخت وساز به متقاضیان، کارگر

 
در اختیار آنان قرار دهد که با این اقدام، کارگران دیگر با مشکلات ساخت وساز غیرمجاز مواجه نخواهند بود. 

به نقل از روابط عمومی شوراي اسلامی شهر همدان، در این جلسه مقرر شد ضمن برگزاري جلسه هماهنگی بین اداره اجرائیات، کنترل و نظارت
شهرداري همدان و بنیاد توسعه کارآفرینی؛ تفاهم نامه اي به منظور ساماندهی کارگران فصلی نیز منعقد شود.



برند «حلال» فرصتی براي توسعه فناوري هاي بومی غذا

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  160  |  تاریخ: 1399/10/09

ستاري گفت: توسعه غذاي حلال یکی از ظرفیت هاي نهفته   اي است که شرکت هاي دانش بنیان می توانند بازار بزرگی براي آن ایجاد کنند.

به گزارش حوزه فناوري گروه علمی پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان،
امروز از دستاورد هاي فناورانه فاز سوم طرح جامع برنامه سلامت
غذایی کشور با حضور معاون علمی و فناوري رییس جمهوري
رونمایی شد. رونمایی در مرکز تحقیقات سلامت غذاي دانشگاه علوم
پزشکی شهید بهشتی انجام شد. این مرکز از سال 1393 با حمایت
معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري در 4 فاز 4 ساله راه اندازي
شده است. این طرح اکنون در هفتمین سال فعالیت و سومین فاز

 
خود به سر می برد. 

این مرکز به عنوان بخش تحقیق و توسعه این برنامه، طرح هاي گوناگونی را تاکنون به اجرا درآورده است که از مهم ترین این طرح ها می توان به ابداع
و معرفی روشی جدید براي سرعت بخشیدن به روش هاي فعلی غربالگري پالایش آلاینده ها در مواد غذایی بر مبناي کروماتوگرافی مایع و طیف سنجی

 
جرمی اشاره کرد. 

 
ایران از سابقه غنی حوزه غذا فاصله گرفته است 

سورنا ستاري، معاون علمی و فناوري رئیس جمهوري در این مراسم با اشاره به اینکه حوزه غذا یکی از حوزه هاي مغفول در کشور است، افزود: باید

 
بتوانیم با سرعتی فزاینده فناوري هاي این حوزه را تجاري سازي کنیم. 

او با بیان این که در حال حاضر ایران از سابقه غنی و ریشه دار فرهنگی حوزه غذا فاصله گرفته است، ادامه داد: به طور مثال مصرف گسترده نان، بر
مبناي زیست بوم و فرهنگ این کشور مبنی بر کاشت گندم بوده و کشور در هزاران سال، به یک شناسنامه و اصالت در حوزه غذا رسیده است. توسعه

 
فناوري هاي غذا باید بر مبناي این فرهنگ غنی ایرانی باشد و بر حفظ و ارتقاي این فرهنگ ایستادگی کنیم. 

رییس ستاد فرهنگسازي اقتصاد دانش بنیان و توسعه صنایع نرم و خلاق، با تاکید بر این که الزامات فناورانه در حوزه غذا باید مبتنی بر زیست بوم
فناوري و نوآوري باشد، افزود: حمایت از مرکز نوآوري غذا یکی از گام هایی بود که در راستاي افزایش سلامت و کیفیت نان صورت گرفت و تلاش بر این

 
است تا فناوري هاي جدید این حوزه سازگار با فرهنگی هزاران ساله و بومی در کشورمان توسعه پیدا کند. 

معاون علمی و فناوري رییس جمهوري با بیان اینکه در حوزه صنایع دام و طیور نیز وابستگی هاي جدي داریم که باید با عزمی راسخ، این وابستگی ها
به مدد فناوري هاي بومی قطع شود، ادامه داد: حوزه طیور یکی از زمینه هایی است که وابستگی هایی در گلوگاه هاي فناورانه دارد و این رویه ها باید
بازنگري شود. این که از یک نوع خاص نژاد براي پرورش طیور یا از یک نوع بذر خاص وارداتی استفاده شود، نقطه هایی است که باید مورد توجه قرار

 
بگیرد. 

ستاري توسعه غذاي حلال را یکی از ظرفیت هاي نهفته   اي دانست که شرکت هاي دانش بنیان می توانند بازار بزرگی براي آن ایجاد کنند و گفت: در
همین حوزه می توان پروژه هاي بزرگ فناورانه اي تعریف کرد که بازار بزرگی را به دنبال دارد و به عنوان یک برند به شرکت ها کمک می کند. به طور
مثال در تشخیص ژلاتین حلال یا فناوري هاي تولید این نوع ژلاتین بخش کوچکی از ظرفیت هاي نهفته در حوزه تغذیه حلال است که از اولویت هاي

 
معاونت علمی و فناوري حمایت جدي از فناوري هاي مغفول مانده در این حوزه و به طور کلان در زمینه سلامت غذاي کشور است. 



معاون علمی و فناوري رییس جمهوري با بیان این که در هر حوزه اي که نقش شرکت هاي دانش بنیان کم رنگ بوده، وابستگی ها افزایش یافته است،
ادامه داد: دنیایی از فناوري ها در این حوزه نهفته است که شرکت هاي دانش بنیان با ورود به آن ها ضمن خلق ارزش افزوده، وابستگی را کاهش می

 
دهند و نیاز کشور را بر مبناي مؤلفه هاي بومی و فرهنگی کشور تأمین می کنند. 

رییس بنیاد ملی نخبگان به نقش دانش آموختگان جوان و خلاق در به کارگیري فناوري هاي نوین براي توسعه این صنعت اشاره کرد و گفت: به طور
مثال، با استفاده از فناوري هوش مصنوعی کلاله از مغز زعفران به صورت دقیق و خودکار استخراج می شود و یک خط تولید کوچک می تواند در کم تر
از چند ساعت، حجم قابل توجهی از زعفران را به صورت کاملا بهداشتی و بدون دخالت دست، جداسازي و دسته بندي کند. حوزه هاي این چنینی با
ظرفیت خارق العاده نیروي انسانی دانش آموخته در حوزه رباتیک و هوش مصنوعی می تواند اشتغال و ارزش افزوده قابل توجهی را براي کشور به ارمغان

 
بیاورد. 

او افزود: این مرکز موفق شده است با همکاري با 3 شرکت دانش بنیان، تجهیزات و فرآیند هاي مورد نیاز را براي تجاري سازي فناوري هاي شناسایی و
تشخیص تقلبات در مواد غذایی، شناسایی اصالت، تعیین کیفیت و محل کشت زعفران اجرایی کند. در حالی که صرفاً 17 درصد از زعفران کشور به
صورت شناسانامه دار تولید می شود، این دستاورد در زمینه تشخیص اصالت زعفران و جلوگیري از خام فروشی این محصول نقش اثربخشی ایفا می کند.

 
کووید 19 از نقش اثربخش شرکت هاي دانش بنیان غبارزدایی کرد 

در ادامه علیرضا زالی، سرپرست دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با بیان اینکه بخش قابل توجهی از فناوري هاي توسعه یافته در تامین سلامت غذا
توسط شرکت هاي دانش بنیان تولید شده است، گفت: باید به جایگاه این شرکت ها بیش از پیش توجه شود چراکه در تولید محصولات مورد نیاز در

 
دمقابله با شیوع کرونا و درمان بیماران نقشی بسیار اثربخش ایفا کرد. 

زالی با بیان این که نقش شرکت هاي دانش بنیان در حوزه سلامت طی یک سال گذشته بسیار پررنگ بوده است، بیان کرد: در حوزه تجهیزات پزشکی و
اقلام فناور، شرکت هاي دانش بنیان به یاري کشور آمدند و یکی از ستون هاي استواري نظام سلامت در مقابله با کووید 19 بودند. شیوع این ویروس از
نقش و جایگاه مهم این شرکت ها غبارزدایی کرد و نشان داد باید روند حمایت و نقش آفرین سازي این شرکت ها در مسیر تامین سلامت بیش از پیش

 
پررنگ شود. 

 
بستري براي توسعه فناورانه غذا فراهم شد 

یکی دیگر از دستاورد هاي مرکز تحقیقات غذا در حوزه شناسایی اصالت و کیفیت فرآورده هاي گوشتی کشور است که زمینه ساز افزایش کیفیت

 
فرآورده هاي مصرفی توسط جامعه خواهد شد. 

توسعه و معتبرسازي روش هاي مبتنی بر تصویربرداري فراطیفی و مادون قرمز در تعیین اصالت و تقلبات زعفران، گوشت و شیر با به کارگیري هوش
مصنوعی در تعامل با مراکز علمی معتبر اروپا در زمینه غذا از جمله دانشگاه واخنینگن هلند با هدف انتقال دانش و فناوري هاي راهبردي صنعت غذا در

 
زمینه پایش و کنترل آلاینده هاي غذا به کشور، از دیگر دستاورد هاي این مرکز به شمار می رود. 

4 میلیارد تومان در قالب یک تفاهم نامه مشترك از سوي معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري، براي تامین تجهیزات، مواد و ملزومات مورد نیاز،
محققین و پژوهشگران فعال در این طرح، از سوي این معاونت، تخصیص یافته است.



براي حذف حداقل مزد خیز برداشته اند

منبع: بهار نیوزشماره خبر:  161  |  تاریخ: 1399/10/09

گروه اقتصادي: با استناد به داده هاي رسمی می توان ادعا کرد که
همه استدلالات طرفداران مزد منطقه اي در ارتباط با کمتر بودن
هزینه هاي زندگی در نقاط محروم و دورافتاده نسبت به تهران و در
روستاها نسبت به شهرها، غیرقابل اتکاست بنابراین در هیچ نقطه اي
از کشور نمی توان دستمزد را کمتر از حداقل مزد مصوب تعیین کرد
و ادعا نمود که اینجا هزینه ها نسبت به تهران و کلانشهرها کمتر
است و بایستی مزد نیز کمتر باشد!به گزارش ایلنا، «نئولیبرال ها می
خواهند حداقل مزد را از بین ببرند»؛ این جمله را فرامرز توفیقی

(رئیس کمیته مزد کانون عالی شوراهاي اسلامی کار کشور) می گوید. او با تاکید بر دشواري هاي محاسبه سبد معیشت و نرخ رو به رشد تورم اقلام

 
اساسی از جمله مسکن، بهداشت و درمان و آموزش، از تلاش براي به کرسی نشاندن مزد منطقه اي و صنفی می گوید. 

 
حامیان حذف حداقل مزد چه می گویند؟ 

مبارزه براي حذفِ ساختاريِ «حداقل مزد» سالهاست که آغاز شده؛ در سالهاي میانی دهه 90، یک انجمن خیریه به بهانه کارآفرینی براي اقشار آسیب
پذیر کشور، از مولفه اي به نام «مزد توافقی» دفاع و شروع به پروپاگاندا علیه حداقل مزد سراسري کرد. استدلالات این موسسه و حامیان نئولیبرال آن در
نهادهاي بالادستی، دست و پاگیر بودن حداقل مزد براي اشتغالزایی بوده است؛ آن ها معتقدند براي گروه هایی از نیروهاي جویاي کار که هیچکس به آن
ها کار نمی دهد مانند معتادان بهبود یافته یا افرادي که سابقه جرم و زندان دارند، باید مزد به صورت توافقی تعیین شود و وقتی خود طرف از فرط
استیصال حاضر است با مزد بسیار پایین تر از حداقل مزد مصوب شورایعالی کار، کار کند و کارفرما هم رضایت دارد، دیگران چرا دخالت می کنند؟ آن ها
همچنین ادعا می کنند کارآفرینی که در ایلام یا سنندج یا سیستان و بلوچستان، قصد اشتغالزایی دارد، نباید مجبور باشد همان مزد تهران را به کارگران

 
خود بدهد. 

تلاش براي به کرسی نشاندن رفعِ حداقل مزد از طریق پارادایم هایی مانند «مزد منطقه اي» یا «مزد توافقی» در صورتی سالهاست بی وقفه تداوم دارد
که حداقل مزد مصوب شورایعالی کار همواره فاصله معناداري با کمینه هزینه هاي زندگی در همه نقاط کشور دارد؛ در واقع در هیچ استانی از کشور

 
نیست که هزینه هاي حداقلی زندگی به این مبلغ حتی نزدیک باشد. 

 
آمار چه می گوید؟ 

درحالی که نمودار تغییرات تورم، در سال ها و ماههاي اخیر، دچار تغییرات ساختاري شده است؛ اکنون نرخ تورم ماهانه یا نقطه به نقطه در روستاها یا
نقاط محروم کشور، به مراتب از تهران و کلانشهرها بیشتر است و درنتیجه هزینه زندگی مثلاً در ایلام یا بندرعباس بیشتر از تهران است؛ پس چطور از
لزوم پایین بودن دستمزد در نقاط دورافتاده دفاع می کنند؟ مگر نمی دانند تورم در این نقاط بیشتر از تهران است؟براي اثبات این ادعا بهتر است نگاهی
به نمودار تورم در دو ماه اخیر (آبان و آذر) بیندازیم. داده هاي رسمی مرکز آمار ایران نشان می دهد که در آبان ماه 99، بیشترین نرخ تورم ماهیانه
خانوارهاي کشور مربوط به استان ایلام با 8.8 درصد افزایش و کمترین نرخ تورم ماهانه مربوط به استان تهران با 3.2 درصد افزایش است. در همین ماه،
درصد تغییر شاخص کل نسبت به ماه مشابه سال قبل (تورم نقطه به نقطه) براي خانوارهاي کشور 46.4 درصد است. بیشترین نرخ تورم نقطه به نقطه
مربوط به استان کرمانشاه (54.5 درصد) و کمترین آن مربوط به استان قم (42.9 درصد) است.این داده ها مربوط به آبان است؛ بنابراین نرخ افزایش
قیمت اقلام در آبان ماه، در استانی دورافتاده مانند ایلام به مراتب از تهران بیشتر بوده است؛ حتی بیشترین میزانِ تورم نقطه به نقطه (تفاوت قیمت در
یک ماه به نسبت ماه مشابه در سال قبل) متعلق به استان محرومی مانند کرمانشاه است.داده هاي تورمی آذرماه که به تازگی منتشر شده نیز موید
واقعیت هاي مشابهی است؛ این داده ها نشان می دهد که تورم براي خانوارهاي روستایی به مراتب بیشتر از خانوارهاي شهري بوده است؛ کافیست به یاد



بیاوریم که یکی از استدلالات اساسی مدافعانِ حذف حداقل مزد، حذف مزد حداقلی در روستاها بوده است و ادعا کرده اند با این کار، اشتغالزایی در
روستاها افزایش می یابد؛ حال می بینیم که واقعیات برخلاف جهت این استدلال حرکت می کند چراکه هزینه هاي زندگی در روستاها به مراتب از
شهرها بیشتر است (و این امر ریشه در نارسایی ها و کاستی هاي زنجیره تامین کالاها در کشور دارد که موجب می شوند همه چیز، گرانتر به روستاها

 
برسد) و درنتیجه نمی توان به کارگر روستایی کمتر از کارگر شهري، دستمزد پرداخت. 

داده هاي مرکز آمار ایران نشان می دهد نرخ تورم سالانه آذر ماه 1399 براي خانوارهاي کشور به 30.5 درصد رسیده که نسبت به همین اطلاع در ماه
قبل، 1.5 واحد درصد افزایش نشان می دهد. نرخ تورم نقطه اي در آذر ماه 1399 به عدد 44.8 درصد رسیده است؛ یعنی خانوارهاي کشور به طور
میانگین 44.8 درصد بیشتر از آذر 1398 براي خرید یک «مجموعه کالاها و خدمات یکسان» هزینه کرده اند.این در حالی است که نرخ تورم نقطه اي
براي خانوارهاي شهري 44.2 درصد می باشد که نسبت به ماه قبل 1.5 واحد درصد کاهش داشته است. هم چنین این نرخ براي خانوارهاي روستایی
48.0 درصد بوده که نسبت به ماه قبل 2.3 واحد درصد کاهش داشته است. با این حساب، یک خانوار روستایی باید در آذر 99 به نسبت آذر سال قبل،
48 درصد بیشتر براي خرید یک مجموعه ثابت از کالاها هزینه کند، درحالیکه همین نرخ براي خانوار شهري، 44.2 درصد است!با استناد به این داده
هاي رسمی که متعلق به دو ماه پیاپی هستند، می توان به درستی ادعا کرد که همه استدلالات طرفداران مزد منطقه اي در ارتباط با کمتر بودن هزینه
هاي زندگی در نقاط محروم و دورافتاده نسبت به تهران و در روستاها نسبت به شهرها، بی بنیان و غیرقابل اتکاست بنابراین در هیچ نقطه اي از کشور
نمی توان دستمزد را کمتر از حداقل مزد مصوب تعیین کرد و ادعا نمود که اینجا هزینه ها نسبت به تهران و کلانشهرها کمتر است و بایستی مزد نیز

 
کمتر باشد! 

 
کارفرمایان واقعی چه می گویند؟ 

در این شرایط که خرده بورژوازي سودجو و نئولیبرال ها مدام بر طبل مقابله با حداقل مزد می کوبند، کارفرمایان واقعی، ریشه مشکلات خود را در جایی
دیگر می دانند؛ محمد، کارفرماي ورشکست شده ي یک کارگاه کوچک تولیدي در کردستان، در این رابطه به ایلنا می گوید: مشکل من با دستمزد نبود؛
مشکل من با هزینه هاي بالاي مواد اولیه و قبض هایی بود که دولت روي دستم می گذاشت؛ مثلا چند صد میلیون تومان مالیات و چند صد هزار تومان
قبض برق. آن هایی که دستمزد را مخل می دانند، هدف دیگري دارند.او ادامه می دهد: در حال حاضر کمترین هزینه یک کارفرما، هزینه دستمزد است
و بنابراین اگر واقعاً قصد تسهیلگري در عرصه کسب و کار دارند، باید به سراغ مولفه هاي دیگر بروند نه اینکه دستمزد را از میان بردارند.در این میان
فعالان کارگري فریاد برمی آورند که عده اي با دفاع از مزد منطقه اي یا توافقی، قصد دارند راه را براي استثمار طبقه کارگر بیش از پیش باز کنند آن هم
در شرایطی که استدلالاتشان هیچ تقارنی با واقعیت ندارد و حمله به دستمزد از همه سو بالا گرفته است و کارگران نیز عمیقا نگران آن هستند که همین
حداقل مزدِ ناکافی را از میدان به در کنند و به جایش مزد توافقی و منطقه اي را بنشانند؛ مزدي که وقتی هزینه هاي زندگی ده میلیون تومان باشد، به

 
دو میلیون تومان هم نرسد! 

مرجع : ایلنا



ایجاد 1760 شغل برکت در درگز خراسان رضوي

منبع: روزنامه کسب و کارشماره خبر:  162  |  تاریخ: 1399/10/09

به گزارش کسب و کار نیوز، مدیرعامل بنیاد برکت با اعلام این خبر گفت: بنیاد برکت به عنوان معین اقتصادي درگز در استان خراسان رضوي،
تا به امروز یک هزار و 760 شغل خرد و خانگی را براي متقاضیان اشتغال در این شهرستان ایجاد و راه اندازي کرده است. امیرحسین مدنی

... The post ... افزود: در جریان سفر سال گذشته

 
کسب و کار نیوز - بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام تاکنون یک هزار و 760 شغل را در شهرستان درگز به بهره برداري رسانده است. 

به گزارش کسب و کار نیوز، مدیرعامل بنیاد برکت با اعلام این خبر گفت: بنیاد برکت به عنوان معین اقتصادي درگز در استان خراسان رضوي، تا به

 
امروز یک هزار و 760 شغل خرد و خانگی را براي متقاضیان اشتغال در این شهرستان ایجاد و راه اندازي کرده است. 

امیرحسین مدنی افزود: در جریان سفر سال گذشته رئیس ستاد اجرایی فرمان امام به استان خراسان رضوي و امضاي تفاهم نامه میان این ستاد و

 
استانداري خراسان رضوي، بنیاد برکت به نمایندگی از ستاد اجرایی به عنوان معین اقتصادي شهرستان درگز انتخاب شد. 

وي ادامه داد: پس از انعقاد این تفاهم نامه، تسهیل گران بنیاد برکت شروع به فعالیت در مناطق محروم این شهرستان و شناسایی متقاضیان اشتغال و

 
ظرفیت ها و پتانسیل هاي منطقه کردند. 

مدیرعامل بنیاد برکت با اشاره به فعالیت هاي اشتغال زایی این بنیاد در درگز اظهار داشت: سال گذشته 466 طرح اجتماع محور با اعتباري بالغ بر 447

 
میلیون ریال در این شهرستان به بهره برداري رسید که ایجاد یک هزار و 400 فرصت شغلی را به دنبال داشت. 

وي خاطرنشان کرد: براي سال 99 نیز ایجاد 340 طرح اجتماع محور در دستور کار بنیاد برکت است که از این تعداد، 120 طرح در شرف راه اندازي

 
است. آغاز به این کار این تعداد طرح جدید، باعث فراهم آمدن فرصت هاي کسب و کار براي 360 نفر می شود. 

 
مدنی افزود: این طرح هاي ایجادي در حوزه هاي مختلف کسب و کارهاي خرد اعم از دامداري، کشاورزي و مشاغل خدماتی و فنی است. 

به گفته مدیرعامل بنیاد برکت، رسته هاي دامپروري در حوزه هاي دام سبک و سنگین، زنبورداري، پرورش بوقلمون و مشاغل خدماتی از قبیل کارگاه

 
خیاطی و تعمیرگاه بیشترین سهم را از مشاغل برکت در شهرستان درگز دارند. 

وي یادآور شد: همچنین 15 درصد مشاغل ایجاد شده در درگز در رشته کشاورزي و با توجه به پتانسیل هاي منطقه اي و جغرافیایی این شهرستان در

 
حوزه کشت زعفران و گیاهان دارویی است. 

مدنی از ایجاد 25 صندوق خرد روستایی در درگز خبر داد و افزود: پس از انعقاد تفاهم نامه میان ستاد اجرایی فرمان امام و استانداري خراسان رضوي در
سال گذشته، برنامه ریزي هاي لازم از سوي بنیاد برکت براي ایجاد اشتغال و توانمندسازي جوامع محلی در شهرستان درگز با مشارکت هاي مردمی

 
انجام گرفته است. 

وي تاکید کرد: بنیاد برکت علاوه بر راه اندازي طرح هاي اشتغال زایی در درگز، اقدام به تکمیل و توسعه بیمارستان 96 تختخوابی امام خمینی(ره) این

 
شهرستان کرده است. 

گفتنی است، بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام تا به امروز 4 هزار و 671 طرح با حجم سرمایه گذاري 7 هزار و 488 میلیارد ریال را در حوزه هاي
توانمندسازي اقتصادي، امور زیربنایی، سلامت، فرهنگی و خدمات بیمه اي در مناطق محروم استان خراسان رضوي به بهره برداري رسانده یا در دست

اقدام دارد.



آغاز اجراي طرح گرنت جوانه در آذربایجان شرقی

منبع: ایسناشماره خبر:  163  |  تاریخ: 1399/10/09

رئیس پارك علم و فناوري آذربایجان شرقی از آغاز مرحله اجرایی طرح گرنت جوانه با حمایت از 9 رساله و پایان نامه تحصیلات تکمیلی در
آذربایجان شرقی خبر داد.

عبدالرضا واعظی در جمع خبرنگاران اظهار کرد: در مرحله اول
فراخوان اجراي این طرح، چهار رساله دکتري و پنج پایان نامه
کارشناسی ارشد به مبلغ 2 میلیارد و 287 میلیون ریال حمایت

 
مالی می شوند. 

وي ادامه داد: هدف از اجراي این طرح که بخشی از طرح گرنت
فناوري است، حمایت و کاربردي کرددن پایان نامه هاي تحصیلات
تکمیلی و بسط و توسعه توان ملی در حوزه نوآوري و کارآفرینی و

 
ارتقاء ظرفیت توسعه فناوري در دانشگاه ها و مراکز پژوهشی است. 

به گفته واعظی، در گرنت فناوري حمایت هاي مالی بلاعوض از پایان
نامه هاي تحصیلات تکمیلی مرتبط با فناوري در حوزه IT و ICT که منجر به توسعه دانش فنی شوند از طریق پارك علم و فناوري، وزارت علوم و

 
پارك فناوري اطلاعات انجام می گیرد. 

وي افزود: کلیه دانشجویان تحصیلات تکمیلی که پایان نامه هاي مرتبط با دو حوزه IT و ICT داشته باشند، حتی درصورتی که در رشته مرتبط با این
دو حوزه تحصیل نمی کنند، می توانند با ثبت نام در طرح گرنت جوانه (تاد) از حمایت هاي این طرح براي اجراي پروژه هاي خود در قالب پایان نامه

 
هاي فناورانه برخوردار شوند. 

وي یادآور شد: فاز اول گرنت جوانه امسال در پنج استان آذربایجان شرقی، خراسان رضوي، سمنان، فارس و مرکزي به صورت پایلوت اجرا شد و در فاز
دوم 12 استان به این طرح اضافه شده است که با جلب حمایت دستگاه هاي اجرایی، وزارت علوم در حال رایزنی براي تسري این طرح به رشته ها و

 
گرایش هاي دیگر است. 

وي با اشاره به اجراي گرنت رشد فناوري همزمان با گرنت جوانه فناوري افزود: در گرنت رشد فناوري نیز از فعالیت هاي تحقیقاتی با محتواي تجاري

 
سازي براي اعضاي هیئت علمی، فعالیت هاي شتاب دهی و رشد شرکت هاي نوپا حمایت خواهد شد. 

واعظی خاطرنشان کرد: مرحله اول اجراي طرح گرنت جوانه (تاد) با انعقاد تفاهم نامه بین پارك علم و فناوري آذربایجان شرقی و دانشگاه هاي تبریز،
علوم پزشکی، صنعتی سهند، شهید مدنی آذربایجان و آزاد اسلامی واحد تبریز اجرا شد و مرحله بعدي این طرح اوایل بهمن ماه امسال با اعلام فراخوان

 
عمومی شروع خواهد شد. 

رئیس پارك علم و فناوري آذربایجان شرقی اظهار امیدواري کرد با مشارکت سایر دانشگاه ها در مرحله بعدي طرح شاهد رشد تعداد پایان نامه ها و

 
حمایت هاي موضوع این طرح باشیم. 

انتهاي پیام



14 هزار میلیارد تومان به کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا پرداخت شد

منبع: پایگاه دولتشماره خبر:  164  |  تاریخ: 1399/10/09

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، رفاه و اجتماعی گفت: در مرحله نخست حدود 14 هزار میلیارد تومان تسهیلات به کسب و
کارهاي آسیب دیده از کرونا در...

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، رفاه و اجتماعی گفت: در مرحله نخست حدود 14 هزار میلیارد تومان تسهیلات به کسب و کارهاي آسیب

 
دیده از کرونا در کشور پرداخت شده است. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از روابط عمومی تعاون، کار و رفاه اجتماعی کهگیلویه و بویراحمد، عیسی منصوري در سفر به استان
کهگیلویه و بویراحمد با اعلام این که متقاضیان به 19 بانک تعیین شده در این حوزه معرفی شدند، تصریح کرد: این 14 هزار میلیارد تومان تسهیلات،

 
در 14 رسته و حدود 858 زیر رسته تعریف شده است. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: علاوه بر این میزان در مرحله دوم نیز بر اساس مصوبات ستاد ملی کرونا به

 
بخش گردشگري حدود 2 هزار میلیارد تومان، 1700 میلیارد تومان به بخش فرهنگ و هنر و 800 میلیارد تومان به بخش ورزش اختصاص یافته است. 

منصوري خاطرنشان کرد: پرداخت تسهیلات به بخش هاي آسیب دیده به تدریج ادامه پیدا می کند و تلاش شده تا فرصت تنفس (بازپرداخت) در مرحله

 
دوم بیشتر باشد به گونه اي که تا بهار آینده متقاضیان فرصت داشته باشند. 

وي گفت: با شیوع بیماري ویروسی کرونا از اواخر سال گذشته دولت به منظور حمایت از کسب و کارهاي آسیب دیده تسهیلاتی را در اختیار آنان قرار

 
داد. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون عنوان کرد: در حوزه تسهیلات روستایی و عشایري تا قبل از مرحله پنجم 13 هزار میلیارد تومان تسهیلات

 
در حدود 2 سال و نیم پرداخت شده و امید است این کار همچنان ادامه داشته باشد. 

منصوري بیان کرد: توجه دولت به استان کهگیلویه و بویراحمد خاص است و به همین علت این هیات از طرف وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی که

 
ترکیبی از معاونان و روساي صندوق ها و بانک ها بوده به استان اعزام شده اند. 

 
وي اظهار امیدواري کرد در این سفر براي رفع مشکل بیکاري و اشتغال استان تصمیمات مناسبی از سوي مسئولان اتخاذ شود. 

گفتنی است: به دستور محمد شریعتمداري وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، معاونین این وزارتخانه (غلامرضا پناه معاون توسعه مدیریت و منابع، حجت
میرزایی معاون امور اقتصادي و عیسی منصوري معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال ) در سفري دو روزه به منظور بررسی وضعیت طرح هاي اشتغالزایی

،سرمایه گذاري، وضعیت بیکاري، بازدید از پروژه هاي نیمه تمام استان به کهگیلویه و بویراحمد سفر کرده اند .



ظرفیت کارآفرینی صنعت دریایی تقویت می شود تا سواحل ثروت آفرینی کند

منبع: پایگاه دولتشماره خبر:  165  |  تاریخ: 1399/10/09

شهرهاي ساحلی، ظرفیت بالایی در نقش آفرینی اقتصادي کشور دارند. ورود آنها به زیست بوم نوآوري کارآفرینی هم ثروت زیادي را براي کشور
به همراه دارد....

شهرهاي ساحلی، ظرفیت بالایی در نقش آفرینی اقتصادي کشور دارند. ورود آنها به زیست بوم نوآوري کارآفرینی هم ثروت زیادي را براي کشور به همراه

 
دارد. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از معاونت علمی و فناوري رییس جمهور، ستاد توسعه فناوري هاي فضایی و حمل ونقل پیشرفته معاونت
علمی و فناوري ریاست جمهوري که یکی از مجموعه هاي فعال چند سال اخیر در حوزه دریایی است، برنامه هاي مختلفی براي استفاده از ظرفیت هاي

 
موجود در سواحل کشور دارد. بیشتر این برنامه ها هم با محوریت استفاده از توان دانشی و بومی این مناطق اجرایی می شود. 

در همین راستا هم این ستاد به دنبال توسعه زیست بوم نوآوري و کارآفرینی مناطق ساحلی است. قرار بر این است که با ایجاد مراکز نوآوري ساحلی این

 
هدف شتاب گیرد. مناطقی که به دلیل برخورداري از ظرفیت هاي بومی، توانمندي بالایی براي نقش آفرینی در توسعه اقتصادي کشور دارند. 

مراکز نوآوري قرار است با تشکیل هسته هاي فناور خود و ارائه آموزش هاي لازم، زمینه ساز ایجاد کسب وکارهاي جدید و شکل گیري شرکت هاي
دانش بنیان فعال در حوزه دریایی شوند. آن هم در مناطقی که زندگی بومیان آن ارتباط مستقیمی با توسعه دستاوردهاي فناورانه دریایی دارد.



14 هزار میلیارد تومان تسهیلات کرونا به حوزه هاي گردشگري، فرهنگ و ورزش اختصاص

یافت

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  166  |  تاریخ: 1399/10/09

معاون توسعه کارآفرینی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از اختصاص تسهیلات کرونا به سه حوزه گردشگري، فرهنگ و هنر و ورزش خبر داد.

14 هزار میلیارد تومان تسهیلات کرونا به حوزه هاي گردشگري،
فرهنگ و ورزش اختصاص یافت معاون توسعه کارآفرینی وزیر
تعاون، کار و رفاه اجتماعی از اختصاص تسهیلات کرونا به سه حوزه

 
گردشگري، فرهنگ و هنر و ورزش خبر داد. 

به گزارش خبرگزاري برنا از استان کهگیلویه و بویراحمد؛ عیسی
منصوري در جمع خبرنگاران با اشاره به پرداخت 14 هزار میلیارد
تومان تسهیلات کرونایی به مشاغل آسیب دیده گفت: در مرحله اول
این میزان تسهیلات براي 14 رسته و 858 زیر رسته در نظر گرفته
شد و افراد به 19 بانک عامل معرفی شدند که بتدریج در حال

 
پرداخت است. 

معاون توسعه کارآفرینی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بیان کرد: در مرحله دوم، حدود 2 هزار میلیارد تومان به بخش گردشگري، یک هزار و 700
میلیارد تومان به بخش فرهنگ و هنر و 800 میلیارد تومان به بخش ورزش اختصاص پیدا کرد، در مرحله دوم دوره تنفس بیشتر است و بازپرداخت

 
تسهیلات بهار سال آینده خواهد بود. 

وي در زمینه با پرداخت تسهیلات روستایی افزود: در حوزه روستایی قبل از مرحله پنجم 13 هزار میلیارد تومان تسهیلات را ظرف دو سال و اندي

 
پرداخت کردیم و امیدواریم پرداختی ها همچنان ادامه داشته باشد. 

این مسئول با اشاره به توجه وزارت کار به منطقه و استان کهگیلویه و بویراحمد عنوان کرد: به همین دلیل امروز ترکیبی از معاونین و روساي بانک ها به

 
استان سفر کردند و ظرف امروز و فردا ارزیابی میدانی از استان خواهند داشت، تصمیم وزیر و این هیات نگاه خاص به کهگیلویه و بویراحمد است. 

منصوري با بیان اینکه یکسري ظرفیت استان از قبل مشخص شده گفت: بازدیدي از شهرستان ها صورت می گیرد و در قالب برنامه و چارچوب متناسب

 
با ایده و برنامه منابع لازم را در اختیار استان قرار دهیم. 

 
کارآفرینی وزیرتعاون 

 
لینک کوتاه : کپی شد 

 
با دوستان خود به اشتراك بگذارید: 

 
دیدگاه تان را بنویسید نام شما رایانامه 

 
دیدگاه خود را اینجا بنویسید: ارسال دیدگاه 



ویژه برنا 1399/10/09 11:36 باید به دیپلماسی اقتصادي اهمیت بدهیم / برخی با وعده هاي عوام گرایانه و شعارهاي پوپولیستی سعی می کنند رئیس

 
جمهور شوند 

1 1399/10/09 11:34 دستیابی به واکسن کرونا از 6 مسیر/ تولید 12میلیون دوز واکسن تا 6 ماه آینده در دستور کار است/ مطابق با علم روز به تولید

 
واکسن می پردازیم 

 
2 1399/10/09 11:10 فعالیت 6 شرکت دانش بنیان در زمینه تولید واکسن کرونا 

3 1399/10/09 11:03 کارآزمایی واکسن کروناي چند شرکت ایرانی دیگر در روزهاي آینده آغاز می شود/ 100 سال است که در منطقه واکسن تولید

 
می کنیم 

 
4 1399/10/09 10:51 ایثارگري هاي سردار سلیمانی در تاریخ ثبت خواهد شد/ با وجود کرونا چرخ ورزش کشور را به حرکت درآوردیم 

5 1399/10/09 10:22 پلیس در خصوص حادثه کلکچال کم کاري نکرد/ پلیس مسئول مسدود کردن مسیر کوهنوردان نبود/ دستگیري 670 سارق و

 
زورگیر در پایتخت/کشف 7 قبضه سلاح گرم 

 
6 1399/10/09 09:00 ماجراي تخلف تازه خرده فروشان روغن نباتی چه بود؟ 

 
7 1399/10/09 08:56 فیفا کار ناتمام فدراسیون را تمام کرد/ پرچم آفساید بالا رفت 

 
8 1399/10/09 08:10 لیگ برتر بیانیه نویسی/ بهانه جویی هاي ناتمام خارج از مستطیل سبز! 

 
9 1399/10/09 08:00 تکرار مهمانان «دورهمی» به این برنامه لطمه نمی زند / «دورهمی» با مهران مدیري می تواند ادامه داشته باشد 

 
10 1399/10/09 07:50 استقلال و قائمشهر امسال در لیگ درست رفتار نکردند/ براي فدراسیون اصلا مهم نیست چه تیمی قهرمان لیگ شود 

 
11 1399/10/09 07:10 دوئل سرمربیان سال اولی! 
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سفر هیات اعزامی وزارت کار تعاون و رفاه اجتماعی به استان و نشست با مسئولان استانی

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  167  |  تاریخ: 1399/10/09

استاندار کهگیلویه و بویراحمد در این نشست گفت: سفر هیات اعزامی از سوي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به این استان بدون شک
دستاورد ها و نتایج مطلوب و چشمگیري براي تمام مردم منطقه به همراه خواهد داشت.

سفر هیات اعزامی وزارت کار تعاون و رفاه اجتماعی به استان و
نشست با مسئولان استانی استاندار کهگیلویه و بویراحمد در این
نشست گفت: سفر هیات اعزامی از سوي وزارت تعاون، کار و رفاه
اجتماعی به این استان بدون شک دستاورد ها و نتایج مطلوب و

 
چشمگیري براي تمام مردم منطقه به همراه خواهد داشت. 

به گزارش خبرگزاري برنا از استان کهگیلویه و بویراحمد؛حسین
کلانتري در دیدار با هیات بلندپایه اعزامی از سوي وزارت تعاون، کار
و رفاه اجتماعی به کهگیلویه و بویراحمد در یاسوج اظهار داشت: این
استان داراي ظرفیت ها و پتانسیل هاي بی بدیلی در بخش هاي

 
آب، نفت، گاز، جنگل و .... بوده اما آن گونه که باید دیده نشده است و در رژیم گذشته مورد ظلم واقع شد. 

وي افزود: سال هاي اخیر دولت نگاه ویژه اي به این استان داشته به گونه اي که می توان به طور قطع اذعان داشت که در برخی شاخص ها در این

 
هشت سال به اندازه 40 سال کار شده است. 

استاندار کهگیلویه و بویراحمد تصریح کرد: اعزام این تیم متشکل ار معاونان و روساي مختلف صندوق و بانک هاي مختلف زیر مجموعه وزارت کار نشان

 
دهنده توجه و حسن نیت دولت و وزارت کار به این استان بوده است. 

کلانتري ابراز داشت: کهگیلویه و بویراحمد در حوزه طرح هاي حوزه راه، سد، تعاونی ها، کشاورزي، ایجاد بیمارستان، مراکز رفاهی و تجاري و ..... نیاز به

 
بازنگري و حمایت دارد. 

 
وي عنوان کرد: تکمیل طرح هاي نیمه تمام در اولویت بوده و طرح هایی که آغاز می شوند نیز باید تا پایان دولت به سرانجام برسند. 

استاندار کهگیلویه و بویراحمد اظهار امیدواري کرد این سفر که گمان می رود یک سفر تاریخی و ارزشمند باشد داراي خروجی خوب و منشا تحولی براي

 
مردم استان باشد. 

معاون توسعه و منابع انسانی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی نیز گفت: ترکیب هیات اعزامی امروز به این استان در بالاترین سطحی هستند که تاکنون

 
به استان ها سفر کرده اند. 

غلام رضا پناه افزود: بنا به درخواست محمد شریعتمداري وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی مشکلات و مسایل 7 استان محروم کشور که به لحاظ شاخصه

 
هاي اقتصادي در رده هاي پایین جدول قرار دارند، مورد بررسی و ارزیابی قرار می گیرند. 

وي ابراز داشت: تلاش بر این است مشکلات این مناطق احصا و با مدیریت صحیح حل و فصل شوند و خواسته وزارت کار در زمینه توسعه اشتغال و

 
محرومیت زدایی محقق شود. 



پناه بیان کرد: اعزام این هیات به شهرستان هاي مختلف این استان که از جمله برنامه هاي آن ها رفع مشکلات بزرگ ترین تعاونی کشور، ایجاد خانه

 
امید براي بازنشستگان، بررسی سد تنگ سرخ، جاده یاسوج به شیراز و چندین طرح بزرگ از جمله برنامه هاي کاري این هیات خواهد بود. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون نیز گفت: نیاز است کارهاي بنیادي تري براي توسعه منطقه انجام گیرد و طرح هاي خوبی ارایه شوند که

 
سبب توسعه و کسب و کار شود. 

عیسی منصوري افزود: این استان با دارا بودن منابع عظیم نفت، جنگل، منابع طبیعی، گاز، و .... از مزایاي این همه نعمت بی بهره است و باید به طور
موشکافانه دلیل این عدم موفقیت جست و جو شود.



مدیران و داوران جشنواره ملی چاپ منصوب شدند

منبع: ایلناشماره خبر:  168  |  تاریخ: 1399/10/09

 مدیرکل دفتر چاپ و نشر در احکامی جداگانه دبیر علمی و داوران بخش مسابقات چاپ و بسته بندي جشنواره ملی چاپ و نشر را منصوب کرد.

 مدیرکل دفتر چاپ و نشر در احکامی جداگانه دبیر علمی و داوران
بخش مسابقات چاپ و بسته بندي جشنواره ملی چاپ و نشر را

 
منصوب کرد. 

به گزارش ایلنا، مهرزاد دانش در حکمی محمدحسین شهامت پور،
فعال و طراح عرصه چاپ و بسته بندي و داور و برگزیده دوره هاي
پیشین مسابقات جشنواره چاپ را به عنوان دبیر بخش مسابقات

 
چاپ و بسته بندي بیستمین دوره جشنواره چاپ منصوب کرد. 

همچنین مهرزاد دانش در احکام جداگانه دیگري شاهین آریان فر،
هومن اخوین، اسماعیل امینی، حسین داریانی، علی شفیعی، رامین لاهیجی، مسعود نجات، فرشاد هوشیار و حسین یاراحمدي را به عنوان داوران این

 
دوره از مسابقات جشنواره چاپ منصوب کرد. 

در این دوره از جشنواره محصولات چاپ و بسته بندي بر مبناي چهار موضوع فنی، محتوایی، طراحی و پاسداشت زبان فارسی مورد ارزیابی قرار می

 
گیرند. 

 
پیش تر نیز در حکمی از سوي مدیرکل دفتر امور چاپ و نشر، محسن شمس به عنوان مدیر اجرایی حوزه چاپ این جشنواره منصوب شده بود. 

در این دوره از جشنواره در کنار بخش مسابقات محصولات چاپی، بخش انتخاب، معرفی و تکریم چهره هاي برتر چاپ سراسر کشور در عرصه هاي

 
کارآفرینی، صادرات، و پیشکسوتی نیز انجام خواهد شد که روند آن از سوي دبیرخانه جشنواره ملی چاپ و نشر اعلام خواهد شد. 

نخستین دوسالانه چاپ و نشر در دو بخش «نشان چاپ» و «نشان شیرازه» زمستان سال جاري برگزار می شود.



سهم 29 درصدي اشتغال روستایی از سبد اشتغال کشور

منبع: روستا نیوزشماره خبر:  169  |  تاریخ: 1399/10/09

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: سهم اشتغال روستایی در سبد اشتغال کشور از 3 درصد به 29 درصد افزایش پیدا کرده است.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: سهم اشتغال روستایی در سبد اشتغال کشور از 3 درصد به 29

 
درصد افزایش پیدا کرده است. 

به گزارش خبرنگار ما از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، محمد شریعتمداري وزیر تعاون در نشست
گفت و شنود حقوق شهروندي که با حضور جمعی از فعالان وصاحبنظران عرصه حقوقی برگزار شد
گفت: توجه به رضایت عموم مردم یکی از مهمترین اصول حاکم بر نظام جمهوري اسلامی است و بر

 
همین اساس در وزارت تعاون تلاش کرده ایم در همه فعالیت ها، سیاست گذاري شهروند مدار حاکم باشد. 

وزیر تعاون تصریح کرد: تا امروز و به شکل تمام شماري شده حدود 250 هزار شغل در سطح روستاها به وجود آمده و سهم اشتغال روستایی در سبد

 
اشتغال کشور از 3 به 29 درصد افزایش پیدا کرده است. 

شریعتمداري افزود: با ایجاد کانون هاي بوم گردي، مسئله مهاجرت معکوس به روستاها انجام شده است. علاوه بر این تا پیش از این دولت، تنها 650
هزار نفر تحت پوشش بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر قرار داشتند که با اختصاص نزدیک به 3 هزار میلیارد تومان، پوشش بیمه اجتماعی

 
روستاییان را در کشور به سه میلیون نفر افزایش داده ایم. 

 
وي تصریح کرد: همچنین در حوزه زنانی که همسر خارجی داشتند امکان انتقال تابعیت براي فرزندان نیز انجام شده است. 

وزیر تعاون ادامه داد: در حوزه روابط کار نیز تلاش کردیم تا رابطه کارگران و کارفرمایان بهبود یابد و درطی این دو سال 30 سامانه جامع کار در سراسر

 
کشور استقرار پیدا کرده که از طریق این سامانه ها، ارتباطات کارگر و کارفرما به صورت منطقی تر برقرار می شود. 

 
از حضور وکلا در هیات هاي تشخیص و حل اختلاف استقبال می کنیم 

در ادامه این نشست،  حاتم شاکرمی، معاون روابط کار گفت: هم اکنون این معاونت بسیاري از خدمات خود را و به ویژه در حوزه حقوق شهروندي به

 
صورت الکترونیکی به جامعه کارگري و کارفرمایی ارائه می دهد. 

وي به موضوع شفافیت اشاره کرد و گفت: از اصلاح آیین نامه تعیین اعضاي حل اختلاف و حضور وکلا در هیات هاي تشخیص و حل اختلاف که در این

 
جلسه مطرح شد استقبال می کنیم. 

شاکرمی با بیان اینکه هم اکنون هفت مقاوله نامه در دولت تصویب شده است افزود: جمهوري اسلامی ایران تاکنون به 14 مقاوله نامه بین المللی پیوسته

 
است که البته این تعداد افزایش پیدا خواهد کرد. 

 
راه اندازي اورژانس کسب و کار در دستور کار قرار دارد 

عیسی منصوري، معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال نیز به اقدامات این معاونت در حوزه زنان سرپرست خانوار و اشتغال پرداخت و گفت: راه اندازي

 
اورژانس کسب و کار در دستور کار قرار دارد و در حال نهایی شدن است. 



 
وي توضیح داد: از این اورژانس در دوره هاي اضطرار اقتصادي و طبیعی می توان استفاده کرد که توجه خاصی را به واحدهاي کسب و کار دارد. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال ادامه داد: در دوران کرونا 20 هزار میلیارد تومان براي واحدهاي کسب و کار وکارفرمایانی که به نوعی بتوانند از

 
کارگران حمایت کنند اختصاص دادیم. 

منصوري افزود: همچنین یک بسته سیاستی نیز در مورد به کارگیري اتباع خارجی وجود دارد که در یک رشته فعالیت هاي خاصی بتوانند کار کنند و

 
تاکید بر حمایت از نیروي کار ایرانی است. 

وي در خصوص منشور حقوق شهروندي نیز گفت: در این مورد دو نکته ویژه داریم و آن بحث مالکیت و حقوقی براي نیروي کار شهروندان در حوزه کار
و اشتغال است که براي اولین بار نه از منظر بنگاه کسب و کار بلکه از منظر حقی که خود انسان دارد به آن پرداخته ایم و انسان محوري در آن به عنوان

 
مسئله دیده شده است. 

منصوري توضیح داد: در همه استان ها شاغلین و بیکاران زن سرپرست خانوار را به صورت تفکیک شده داریم. همچنین با هماهنگی معاونت زنان براي
همه زنان سرپرست خانوار و جامانده از اشتغال و مشاغل خانگی یک برنامه فراگیر اجرا کرده ایم و به صورت پایلوت این برنامه در 9 استان اجرا شد و هم

اکنون در 31 استان اجراي آن ادامه دارد.



150 واحد تولیدي راکد در کرمانشاه وجود دارد

150 واحد تولیدي راکد در کرمانشاه وجود دارد

منبع: آخرین خبرشماره خبر:  170  |  تاریخ: 1399/10/09

 
150 واحد تولیدي راکد در کرمانشاه وجود دارد 

فارس/ معاون امور صنایع سازمان صنعت، معدن و تجارت استان کرمانشاه، تعداد واحدهاي راکد حال حاضر استان را 150 واحد اعلام کرد و گفت: امسال

 
توانستیم 26 واحد صنعتی و 16 واحد معدنی را به چرخه تولید بازگردانیم. 

احسان صلاحی، معاون امور صنایع سازمان صنعت، معدن و تجارت استان کرمانشاه امروز در جمع اصحاب رسانه اولویت برنامه هاي امسال سازمان

 
صنعت، معدن و تجارت استان را احیاي واحدهاي راکد صنعتی و تولیدي عنوان کرد. 

وي به نقش مهم احیاي واحدهاي راکد در رونق تولید و اشتغال استان اشاره کرد و افزود: هدف گذاري سال گذشته براي احیاي 50 واحد تعطیل و نیمه
تعطیل صنعتی و معدنی براي بازگشت به چرخه تولید بود که بازگشت 200 میلیارد تومان سرمایه و جذب 758 نیروي کار، ثمره احیاي این تعداد واحد

 
بوده است. 

معاون امور صنایع سازمان صنعت، معدن و تجارت استان کرمانشاه گفت: یک واحد صنعتی زمانی که بخواهد فعالیت خود را شروع کند 2 تا سه سال
زمان لازم دارد که به مرحله بهره برداري برسد، اما با احیاي واحدهاي راکد در واقع یک حرکت جهشی انجام می شود که در سال جهش تولید اولویت ما

 
هم تحقق این مهم است. 

صلاحی ادامه داد: در این راستا واحدهاي راکد را شناسایی و مشکلات آن ها احصا می کنیم و براساس شناختی که به صورت میدانی از واحدها صورت

 
می گیرد؛ پیشنهاد فعال سازي آن ها را ارائه می دهیم. 

وي با اشاره به ظرفیت جلسات کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید براي احیاي واحدهاي راکد استان، تصریح کرد: در این جلسات مسائل و مشکلات
واحدهاي راکد را مطرح می کنیم، این واحدها اکثرا به دلیل مدیریتی و مشکلاتی که با دستگاه هاي دولتی به ویژه بانک ها که در قالب بدهی دارند،

 
تعطیل و راکد مانده اند. 

این مسئول اضافه کرد: با پتانسیلی که در کارگروه وجود دارد، مشکلات واحدهاي راکد مطرح می شود و با تامل خوب این کارگروه با دستگاه ها در

 
راستاي رفع مشکلات، زمینه بازگشت واحدهاي راکد به چرخه تولید فراهم می شود. 

وي گفت: علاوه بر استفاده از ظرفیت کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید تسهیلات بانکی هم از محل هاي کمک فنی و اعتباري بند الف تبصره 18 با

 
سود کمتر از سود جاري در اختیار واحدهاي راکد که قصد دارند مجددا به چرخه تولید بازگردند، قرار می گیرد. 

صلاحی با بیان اینکه امسال در تلاش هستیم 55 واحد خاموش استان را احیا کنیم، افزود: تا پایان آذرماه برنامه ریزي هاي براي احیاي 50 واحد
صنعتی و تولیدي صورت گرفته بود که توانستیم 26 واحد صنعتی و 16 واحد معدنی را به چرخه تولید بازگردانیم که در قالب آن ها حدود یک هزار و

 
200 میلیارد تومان سرمایه گذاري احیا و زمینه اشتغال یک هزار نفر هم فراهم شد. 

وي خاطرنشان کرد: یکی از مهمترین واحدهاي استان که امسال احیا شد، اسید سیتریک بود که با پیگیري هاي صورت گرفته بعد از 10 سال تعطیلی

 
به چرخه تولید بازگشت. 

صلاحی تعداد واحدهاي راکد حال حاضر استان را 150 واحد اعلام کرد و افزود: با توجه به اینکه 870 واحد صنعتی و تولیدي داریم حدود 20 درصد

 
واحدهاي استان راکد است که همچنان بازگشت آن ها به چرخه تولید را در برنامه داریم. 

 
آخرین خبر کرمانشاه در اینستاگرام : 

https://www.instagram.com/kermanshah.today



نرخ بیکاري گچساران بالاتر از میانگین کشوري است

نرخ بیکاري گچساران بالاتر از میانگین کشوري است

منبع: آخرین خبرشماره خبر:  171  |  تاریخ: 1399/10/09

 
نرخ بیکاري گچساران بالاتر از میانگین کشوري است 

فارس/ فرماندار گچساران گفت: متاسفانه در سالهاي اخیر به جذب نیرو از طریق اداره کار توجه نشده است و این امر موجب شده که نرخ بیکاري در این

 
شهرستان بالاتر از میانگین کشوري و استانی بشود. 

نشست بررسی واحد هاي تولیدي و رفع موانع تولید با حضور معاون اقتصادي وزیر رفاه، معاون اقتصادي استاندار ، فرماندار و روساي ادارات در سالن

 
کنفرانس فرمانداري گچساران برگزار شد. 

در این نشست علی خوان پایه، فرماندار گچساران با تسلیت فرا رسیدن دهه فاطمیه با اشاره به موقعیت جغرافیایی گچساران گفت: گچساران از دیرباز از

 
یک شرایط ویژه برخوردار بوده است. 

 
وي ادامه داد: این شهرستان با 124 هزار نفر جمعیت که 80 درصد از جمعیت آن در شهر سکونت دارد. 

فرماندار گچساران با اشاره به اینکه این شهرستان داراي یک بخش، یک شهر، چهار دهستان و 113 روستا است، افزود: وجود صنایعی از جمله صنعت

 
نفت و پتروشیمی این شهرستان را حایز اهمیت کرده است. 

خوان پایه عنوان کرد: گچساران به عنوان تولید کننده نفت و گاز شناخته شده است اما این شهرستان با داشتن 2 رودخانه و وجود سد کوثر و سد چم

 
شیر که سد کوثر آب دو و نیم میلیون نفر جمعیت استان هاي جنوبی را تامین می کند. 

وي با اشاره به سد چمشیر گچساران که در مراحل پایانی قرار گرفته است، ابراز کرد: سد چم شیر هم نزدیک بر 2.5 میلیارد ذخیره آب دارد که در حوزه

 
کشاورزي و صنعتی در سال آینده به بهره برداري خواهد رسید. 

فرماندار گچساران ادامه داد: از 2 سد کوثر و چم شیر گچساران 190 میلیون مترمکعب آب براي بخش کشاورزي از تصویب شده است و همچنین 60

 
میلیون متر مکعب آب در حوزه صنعت از سد چم شیر تخصیص داده شده است. 

خوان پایه تصریح کرد: تجهیز اراضی کشاورزي به سیستم آبیاري نوین و تبدیل زمین هاي دیم به آبی از دیگر اقداماتی بود که در سالهاي اخیر انجام

 
گرفته است. 

وي افزود: قریب بر 35 هزار هکتار اراضی کشاورزي در گچساران وجود دارد که نزدیک بر 11 هزار هکتار در چند سال اخیر به سیستم آبیاري نوین

 
مجهز شده است. 

 
فرماندار گچساران بیان کرد: با افتتاح سدچم شیر و شرایط آب و هوایی در حوزه گردشگري می توان گام هاي موثري برداشت. 

 
خوانپایه ادامه داد: این شهرستان در بعد تجارت و بازرگانی به مرزهاي خشکی و آبی نزدیک است. 

 
وي افزود: علی رقم تمامی ظرفیت ها لیکن شهرستان از یک سري مشکلات از جمله اشتغال و بیکاري رنج می برد. 

فرماندار گچساران با بیان اینکه بر اساس آمار سال 1397 نرخ بیکاري در کشور 10 درصد بوده اما در شهرستان 16 درصد بوده است، افزود: قریب بر
هفت هزار و 300 نفر کارگر تابع قانون کار در شهرستان فعالیت دارند که در حوزه صنعت نفت، پتروشیمی، مرکز لرزه نگاري و سدچم شیر فعالیت دارند

 
که عمدتا غیربومی هستند و در این سالها به نیروهاي بومی توجه اي نشده است. 

خوانپایه ادامه داد: متاسفانه در سال هاي اخیر به جذب نیرو از طریق اداره کار توجه نشده است و این امر موجب شده که نرخ بیکاري در این شهرستان

 
بالاتر از میانگین کشوري و استانی بشود. 

وي به واحدهاي تولیدي در این شهرستان اشاره کرد و گفت: در بخش صنعت 84 واحد تولید است که قریب بر 34 واحد فعال، 27 نیمه فعال و راکد و

 
19 واحد طرح است. 

 
خوانپایه خاطرنشان کرد: این واحدهاي تولید نیمه فعال و راکد براي بازگردانده شدن به چرخه تولید به به تسهیلات و سرمایه در گردش دارند. 



 
آخرین خبر کهگیلویه و بویراحمد در اینستاگرام : 
https://instagram.com/yasuj_today



استخدام 12 هزار نفر از فرزندان ایثارگران در هیچ دولتی سابقه ندارد

منبع: ایرناشماره خبر:  172  |  تاریخ: 1399/10/09

بوشهر- ایرنا- رئیس سازمان بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: با توجه به اینکه بنا به دستور رئیس جمهوري تا پایان سال جاري 12 هزار نفر از
فرزندان شهدا و جانباز 70 درصد به بالا استخدام می شوند، این میزان جذب فرزندان ایثارگران در هیچ دولتی سابقه نداشته است.

بوشهر- ایرنا- رئیس سازمان بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: با
توجه به اینکه بنا به دستور رئیس جمهوري تا پایان سال جاري 12
هزار نفر از فرزندان شهدا و جانباز 70 درصد به بالا استخدام می
شوند، این میزان جذب فرزندان ایثارگران در هیچ دولتی سابقه

 
نداشته است. 

سعید اوحدي روز سه شنبه در سفر به استان بوشهر با حضور در
گلزار شهداي این شهر افزود: همچنین با توجه به برگزاري آزمون
استخدامی که بزودي برگزار می شود نیز همه دستگاه ها موظف
هستند 30 درصد از جامعه ایثارگري را استخدام کنند و اگر

 
دستگاهی تخلف کرد باید پاسخگو باشد. 

وي با اشاره به مصوبه مجلس شوراي اسلامی درباره تبدیل وضعیت استخدامی فرزندان شاهد و ایثارگر گفت: مجلس مصوبه تبدیل وضعیت استخدامی
فرزندان شاهد و ایثارگر را ارائه و شوراي نگهبان هم این مصوبه را تائید کرد اما برخی نظرهاي مشورتی از دستگاه ها منجر به ایجاد ابهام هایی شد که
پس از نشست مشورتی با رئیس سازمان امور اداري و استخدامی کشور، بخشنامه اي از سوي این سازمان صادر و 90 درصد مصوبه مجلس با این

 
بخشنامه حل شد و مشکلی در این زمینه وجود ندارد. 

معاون رئیس جمهوري ادامه داد: در باره وضعیت نیروهاي شرکتی ایثارگر نیز ابهام هایی وجود دارد که انتظار می رود برطرف شود در این ارتباط سازمان

 
بنیاد شهید و امور ایثارگران نخستین دستگاهی خواهد بود که نسبت به تبدیل وضعیت کارکنان ایثارگر خود اقدام خواهد کرد. 

وي یادآور شد: امروز دولت در بدترین و سخت ترین شرایط قرار دارد اما با تمام وجود براي خدمت از خانواده شهدا و ایثارگران از برنامه ها حمایت کرده

 
است. 

اوحدي در باره مشکل مسکن خانواده هاي ایثارگر بیان کرد: امروز تفاهم نامه تخصیص یکهزار و 500 قطعه زمین در استان بوشهر براي تامین مسکن

 
ایثارگران امضا می شود. 

وي درباره موضوع درمان جامعه هدف بنیاد شهید گفت: شمار مراکز درمانی طرف قرارداد از 2 به 9 هزار مرکز افزایش یافته و افزون براین نیز با توجه به

 
تفاهم نامه منعقد شده با وزیرتعاون، کار و رفاه اجتماعی این مراکز نیز مشمول می شوند. 

معاون رئیس جمهوري ادامه داد: با کارهاي انجام شده امروز در مدت 48 ساعت و یا حداکثر در مدت 72 ساعت هزینه هاي درمان ایثارگران باید از

 
سوي بیمه دي پرداخت شود در غیر این صورت تخلف است. 

اوحدي با بیان اینکه در زمان ورود به این سازمان یکهزار و 800 میلیارد تومان فقط به دانشگاه آزاد بدهکار بودیم گفت: امروز مشکل دانشگاه هاي مراکز

 
خصوصی و آزاد حل شده هرچند باز هم مشکلاتی است که به طور یقین با کمک استانداران و پشتیبانی دولت برطرف می شود. 



وي با اشاره به گرامیداشت سالروز شهادت سردار سپهبد قاسم سلیمانی گفت: ستادهاي مختلفی در این زمینه تشکیل شده و همانطور که در تشییع
ایشان همه مردم آمدند در سالگرد ایشان نیز همه باید باشند هرچند ممکن است به دلیل شیوع ویروس کرونا حضور آنها به صورت جمعی نباشد اما با

 
دل هاي خود حضور خواهند داشت. 

رئیس سازمان بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: همه مسئولان و جامعه مدیون ایثارو از جان گذشتگی شهدا و خانواده آنان هستند و خدمتگزاري به

 
آنان وظیفه همه ما است. 

اوحدي اضافه کرد: این وظیفه ما مسئولان است که به صحبت ها، مسائل و مشکلات جامعه ایثارگران توجه و در جریان قرار گیریم و هرکاري هم براي

 
آنان انجام دهیم بازهم مدیون هستیم. 

 
وي بیان کرد: در این 6 ماه دولت از برنامه هاي بنیاد شهید ما حمایت کرده است 

اوحدي اظهار کرد: در حوزه معیشتی خانواده شهدا و ایثارگران هر کاري کنیم در مقابل ایثار آنان باز هم کم است و این براي ما زیبنده نیست که این

 
قشر دچار مشکلاتی باشند. 

 
وي ادامه داد: این جامعه ایثارگري اینقدر عزت نفس و قدرشناس هستند که اگر یک قدم براي آنان برداریم در دعاي آنها سهیم خواهیم شد. 

حضور در منزل سه خانواده شهید دوران دفاع مقدس و دیدار و گفت وگو با آنان، انعقاد تفاهم نامه تامین مسکن و اشتغال ایثارگران و دیدار با استاندار

 
بوشهر از دیگر برنامه هاي سفر یکروزه معاون رئیس جمهوري و رئیس سازمان بنیاد شهید و امور ایثارگران به این استان است. 

 
استان بوشهر 2هزار و121 شهید، 6هزار و 578 جانباز و 434 آزاده دارد. 

 
برچسب ها 

 
- بوشهر 

 
- بنیاد شهید و امور ایثارگران جمهوري اسلامی ایران 

 
- سازمان اداري و امور استخدامی 

- شهدا



تفاهم نامه ساخت مسکن خانواده ایثارگران و شهداي استان بوشهر منعقد می شود

منبع: اتحاد خبرشماره خبر:  173  |  تاریخ: 1399/10/09

اتحادخبر:در سفر رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران به استان بوشهر ضمن انعقاد تفاهم نامه ساخت مسکن براي خانواده ایثارگران و شهدا،
وضعیت اشتغال ایثارگران بررسی می شود.

اتحادخبر:در سفر رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران به استان بوشهر ضمن انعقاد تفاهم نامه ساخت مسکن براي خانواده ایثارگران و شهدا،

 
وضعیت اشتغال ایثارگران بررسی می شود. 

به گزارش تسنیم ، سعید اوحدي معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان
بنیاد شهید کشور صبح امروز با استقبال استاندار و جمعی از مسئولان

 
استان وارد بوشهر شد. 

سعید اوحدي در سفر خود به استان بوشهر ضمن اداي احترام به مقام
شامخ شهدا در گلزار شهداي بوشهر با شماري از خانواده شهدا دیدار و

 
گفت وگو کرد. 

دیدار با خانواده شهدا، بررسی وضعیت اشتغال ایثارگران و انعقاد تفاهم
نامه ساخت مسکن براي خانواده ایثارگران و شهدا از دیگر برنامه هاي سفر

 
یک روزه رئیس سازمان بنیاد شهید به استان بوشهر است. 

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان بوشهر هم با اشاره به اینکه این استان داراي 2 هزار و 121 شهید و شش هزار و 578 جانباز و 434 آزاده

 
است، اظهار داشت: جمعیت ایثارگري استان بوشهر 53 هزار نفر شامل والدین، همسر و فرزندان شهدا، جانبازان، ایثارگران و آزادگان است. 

حجت الاسلام ابراهیم تشکري توجه ویژه به حل مشکلات خانواده معظم شهدا و ایثارگران را مورد اشاره قرار داد و بیان کرد: حل مشکل اشتغال، مسکن،

 
اجراي برنامه هاي مختلف فرهنگی و اجتماعی از اهم برنامه هاي این نهاد است. 

وي با تاکید بر سرکشی مستمر از خانواده شهدا و رسیدگی به مطالبات ایثارگران خاطر نشان کرد: براي ایجاد باغ موزه شهدا اقداماتی انجام شده است
که جمع آوري آثار شهیدان استان بوشهر از آن جمله است.



برگزاري نشست طرح ملی مشاغل خانگی در جهاد دانشگاهی مازندران

برگزاري نشست طرح ملی مشاغل خانگی در جهاد دانشگاهی مازندران

منبع: آخرین خبرشماره خبر:  174  |  تاریخ: 1399/10/09

 
برگزاري نشست طرح ملی مشاغل خانگی در جهاد دانشگاهی مازندران 

ایسنا/ نشست معاون خودکفایی و اشتغال کمیته امداد امام خمینی(ره) مازندران و مسئول دبیرخانه طرح ملی توسعه مشاغل خانگی اشتغال جهاد

 
دانشگاهی مازندران درباره بهره گیري از سهمیه طرح ملی مشاغل خانگی در این واحد برگزار شد. 

سید علی اصغر رضایی طالشی معاون خودکفایی و اشتغال کمیته امداد امام خمینی(ره) مازندران با حضور در جهاد دانشگاهی مازندران و دبیرخانه طرح

 
ملی توسعه مشاغل خانگی این واحد با مسئول تجاري سازي و اشتغال جهاد دانشگاهی مازندران دیدار و گفتگو کرد. 

بر اساس این گزارش این نشست که در راستاي تفاهم نامه جهاد دانشگاهی با کمیته امداد استان مازندران درباره بهره گیري از سهمیه طرح ملی مشاغل

 
خانگی بود دو طرف آمادگی خود را جهت همکاري اعلام کردند. 

در این نشست معاون خودکفایی و اشتغال کمیته امداد امام خمینی(ره) مازندران خواستار برگزاري دوره هاي آموزشی مشترك در حوزه اشتغال شد و بر

 
اجراي ماموریت هاي مشترك در حوزه کسب و کار تاکید کردند. 

در این جلسه طالبی شلیمکی مسئول تجاري سازي و اشتغال جهاد دانشگاهی مازندران ضمن تاکید بر ضرورت اجراي طرح ملی توسعه مشاغل خانگی

 
در استان، گفت: حمایت ها و تاکیدات رییس جهاد دانشگاهی ما را به اجراي دقیق آن مصمم تر می کند. 

 
وي افزود: 2 هزار و 300 نفر در این طرح آموزش هاي تخصصی و عمومی را پشت سر خواهند گذاشت و وارد فاز اتصال به بازار خواهند شد. 

 
بر اساس همین طرح براي اولین بار دوره آموزشی مصنوعات چرمی در جهاد دانشگاهی مازندران برگزار شد. 

مرتضی ساداتی مدیر برنامه ریزي و ارزیابی و نظارت جهاد دانشگاهی مازندران در این باره گفت: این دوره 40 ساعته است که به علت شیوع کرونا و به

 
صورت محدود و با رعایت دستورالعمل هاي بهداشتی، برگزار می شود. 

 
ساداتی تصریح کرد: این دوره در راستاي ایجاد مشاغل خانگی و کسب درآمد براي افراد کم درآمد در جامعه در حال برگزاري است. 

 
آخرین خبر مازندران در اینستاگرام : 

https://instagram.com/mazandaran_today



افتتاح 9 پروژه برق منطقه اي در مازندران

افتتاح 9 پروژه برق منطقه اي در مازندران

منبع: آخرین خبرشماره خبر:  175  |  تاریخ: 1399/10/09

 
افتتاح 9 پروژه برق منطقه اي در مازندران 

مهر/ سخنگوي برق منطقه اي مازندران و گلستان گفت: همزمان با هفته پویش الف - ب ایران 9 پروژه با سرمایه گدذاري شش هزار و 643 میلیارد ریال

 
در استان افتتاح می شود. 

سیدمحمد کاظم نژاد سخنگوي برق منطقه اي مازندران و گلستان اظهار داشت: استان مازندران داراي رشد مصرف پیک برق حدوددو الی سه برابر
متوسط رشد کشوري است و رشد بار سال جاري نسبت به پیک بار سال گذشته حدود 12.3 درصد بوده که این موضوع موید برنامه ریزي براي سرمایه

 
گذاري در بخش هاي تولید و شبکه هاي انتقال و فوق توزیع است. 

وي با بیان اینکه پروژه هایی که با حضور ریاست جمهوري اسلامی ایران و وزیر نیرو افتتاح و به بهره برداري رسمی می رسند شامل 9 پروژه بوده
ومجموع سرمایه گذاري در این 9 پروژه بالغ بر شش هزار و 643 میلیارد ریال است که پنج هزار و 340 میلیارد ریال آن مربوط به سرمایه گذاري بخش

 
خصوصی در احداث نیروگاه هاي مقیاس کوچک به تعداد 5 پروژه به ظرفیت 63 مگاواتاست. 

وي افزود بیش از هزار میلیارد ریال دیگر سرمایه گذاري دیگر مربوط به احداث و توسعه شبکه انتقال و فوق توزیع به تعداد 4 پروژه به ظرفیت 520

 
مگاولت آمپر و 7 کیلومتر مدار است. 

کاظم نژاد ادامه داد: با این حجم از سرمایه گذاري در بخش تولید و انتقال بخشی از مشکلات صنعت برق استان را در این مقطع کنونی حل نمائیم و در

 
تأمین برق مطمئن، مستمر و با کیفیت مناسب شریف استان مازندران گام هاي مؤثري برداریم. 

سخنگوي برق منطقه اي مازندران و گلستان گفت: احداث نیروگاه مقیاس کوچک 25 مگاواتی در منطقه چمستان با سرمایه گذاري بخش خصوصی
شرکت مگاتوان سیستم خاورمیانه و هزینه اي بالغ بر 2,500 میلیارد ریال، احداث نیروگاه مقیاس کوچک 25 مگاواتی در منطقه ویژه اقتصادي بندر
امیرآباد با سرمایه گذاري بخش خصوصی شرکت ماهتاب کاسپین و هزینه اي بالغ بر هزار و 500 میلیارد ریال، احداث نیروگاه مقیاس کوچک در منطقه
گتاب بابل با اتصال به شبکه توزیع به ظرفیت 5 مگاوات(پروانه احداث 10 مگاوات) با سرمایه گذاري بخش خصوصی شرکت تولید ایستگاهی نیرو ویژه و

 
هزینه اي بالغ بر 500 میلیارد ریال از جمله پروژه ها است. 

وي تصریح کرد: احداث نیروگاه مقیاس کوچک در منطقه بابلسر با اتصال به شبکه توزیع به ظرفیت 4 مگاوات با سرمایه گذاري بخش خصوصی شرکت
خدمات انرژي توسعه ایستگاهی نیرو خاصه و هزینه اي بالغ بر 360 میلیارد ریال، احداث نیروگاه مقیاس کوچک در منطقه چمستان با اتصال به شبکه
توزیع به ظرفیت 4 مگاوات با سرمایه گذاري بخش خصوصی شرکت صنعت نورد ساحل گستر(سرمایه گذار خارجی) و هزینه اي بالغ بر 480 میلیارد
ریال، احداث پست کامل 63/230 کیلوولت نوشهر(نصب ترانس دوم پست 63/230 کیلوولت نوشهر به ظرفیت 160 مگاولت آمپر و خطوط 63 کیلوولت
ارتباطی با شبکه به همراه هفت فیدر خروجی) با هزینه اي بالغ بر 500 میلیارد ریال، افزایش ظرفیت پست انتقال دریاسر از 250 مگاولت آمپر به 360

 
مگاولت آمپر با جایگزینی دو دستگاه ترانسفورماتور 180 مگاولت آمپر با هزینه اي بالغ بر 640 میلیارد ریال از دیگر پروژه ها است. 

وي ادامه داد: جایگزینی هادي پرظرفیت با هادي 63 کیلوولت موجود خط دریاسر-فریدونکنار به طول 7 کیلومتر با هزینه اي بالغ بر 18 میلیارد ریال و
احداث یک بی 63 کیلوولت و تکمیل ضلع چهارم آرایش مربع پست 63/230 کیلوولت علمده با هزینه اي بالغ بر 145 میلیارد ریال از دیگر پروژه ها

 
است. 

کاظم نژاد افزایش پایداري شبکه، تأمین برق مستمر و بهبود ولتاژ برق مشترکین منطقه، کمک به تأمین نیاز مصرف انرژي مشترکین صنعتی منطقه در
سال جهش تولید، ممانعت از اعمال خاموشی و محدویت در شبکه برق با ارزش سالانه بالغ بر 83 میلیارد ریال، کاهش تلفات شبکه برق به میزان 12.8
مگاوات با صرفه جویی اقتصادي سالانه بالغ بر 427 میلیارد ریال، مجموع صرفه جویی اقتصادي سالانه بالغ بر 510 میلیارد ریال و اشتغال زایی به

 
صورت مستقیم به میزان 32 نفر و به صورت غیر مستقیم به میزان 330 نفر جمعاً به تعداد 362 نفر در استان را از جمله اهداف برشمرد. 

 
آخرین خبر مازندران در اینستاگرام : 

https://instagram.com/mazandaran_today





کاهش بیکاري در صنعت لوازم خانگی با خروج خارجی ها از بازار

منبع: روزنامه مردم سالاريشماره خبر:  176  |  تاریخ: 1399/10/09

تهران- ایرنا- سخنگوي انجمن تولیدکنندگان لوازم خانگی گفت: امروز و با خروج خارجی ها از بازار لوازم خانگی کشورمان، تولید راه افتاده،
بسیاري از کارخانجات به صورت سه شیفت کار می کنند و میزان بیکاري در این بخش در مقایسه با دوران پیش از تحریم ها کمتر شده است.حمیدرضا
غزنوي در گفت وگو با ایرنا با اشاره به افتتاح طرح هاي جدید تولید لوازم خانگی کشور، افزود: درحالی که انتظار می رفت تحت تاثیر همه گیري ویروس
کرونا و تحریم هاي ظالمانه، صنعت لوازم خانگی همچون برخی دیگر از صنایع دچار مشکلات متعدد شود، اما بهره برداري از طرح هاي مذکور نشان داد
چراغ این صنعت خاموش نشده و پرفروغ تر از گذشته روشن است.وي بیان داشت: تحریم ها نه فقط نتوانسته جلوي تولید را بگیرد، بلکه فرصت هاي بی
نظیري نیز براي صنایع ایجاد کرده است.وي ابراز امیدواري کرد نخبگان در ارائه تحلیل ها به این موضوعات نیز توجه کنند، زیرا اگر تحلیل ها درست
باشد، محاسبات اشتباه انجام نداده و تصمیمات اشتباه اتخاذ نمی شود.این مقام صنفی خاطرنشان کرد: پیش از تحریم ها، بیش از 60 درصد بازار لوام
خانگی کشور در اختیار شرکت هاي خارجی بود که علاوه بر تضعیف صنایع داخلی، در موضوع اشتغال نیز با مشکلات زیادي دست و پنجه نرم می
کردیم.وي ادامه داد: امروز اما در بسیاري شهرك هاي صنعتی بیکاري نداریم و یکی از مشکلات واحدهاي صنعتی، تامین نیروي کار مورد نیاز شده
است.غزنوي با اشاره به طرح هاي افتتاح شده از سوي وزیر صنعت، معدن و تجارت در استان اصفهان، افزود: در یکی از برنامه ها، خط جدید تولید
تلویزیون با عمق ساخت داخل بالاتر راه اندازي شد که طی آن همه بردهاي الکترونیک مورد نیاز از ابتدا تا انتها در داخل ساخته می شود.سخنگوي
انجمن تولیدکنندگان لوازم خانگی ادامه داد: ساخت بردهاي الکترونیکی یاد شده در مقیاس اقتصادي انجام می شود که از این نظر، ایران دومین کشور
خاورمیانه خواهد بود که به این سطح از فناوري در تولید تلویزیون می رسد و در مرحله بعد، تولید «ماژول» در دستور کار خواهد بود.ماژول که بالاترین
ارزش را در بین قطعات متشکله تلویزیون دارد، تنها توسط سه برند بزرگ در جهان تولید می شود.در این زمینه، دبیر انجمن تولیدکنندگان لوازم صوتی
و تصویري کشور نیز به ایرنا گفت: مشکل اصلی این روزهاي تولید با وجود همه تلاش هاي بانک مرکزي، تامین و تخصیص ارز است که در این صورت،
مشکل اشتغال نیز حل خواهد شد.محمدرضا شهیدي افزود: پس از خروج خارجی ها از بازار کشورمان، هرچند در ابتدا برخی شرکت ها از جمله شرکت
هایی که با دو برند مطرح کره اي همکاري می کردند با مشکلاتی در تولید و اشتغال مواجه شدند، اما این روزها خود را بازیافته و با قدرت مشغول تولید
هستند.به گزارش ایرنا، بررسی آمارهاي منتشره وزارت صنعت، معدن و تجارت حاکی از تولید 2 میلیون و 801 هزار و 100 دستگاه انواع یخچال و

فریزر، ماشین لباس شویی و تلویزیون از ابتداي امسال تا پایان آبان ماه است.



مراقب باشید ناخواسته با کلاهبرداران همدست نشوید

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  177  |  تاریخ: 1399/10/09

ایسنا نوشت: رئیس پلیس فتا استان بوشهر مهم ترین عامل گرفتاري افراد در دام کلاهبرداران اینترنتی و سوءاستفاده از اطلاعات مالی
شهروندان به عنوان حساب واسط، نتیجه بی دقتی به توصیه ها دانست و از کاربران خواست در پرداخت هاي اینترنتی خود بیشتر دقت کنند.

ایسنا نوشت: رئیس پلیس فتا استان بوشهر مهم ترین عامل گرفتاري
افراد در دام کلاهبرداران اینترنتی و سوءاستفاده از اطلاعات مالی
شهروندان به عنوان حساب واسط، نتیجه بی دقتی به توصیه ها
دانست و از کاربران خواست در پرداخت هاي اینترنتی خود بیشتر

 
دقت کنند. 

سرهنگ مهدي قاسمی در این خصوص اظهار کرد: یکی از
موضوعاتی که متأسفانه اخیراً در حین پی جویی و رسیدگی به
جرائم سایبري مشاهده می کنیم، مسدود شدن حساب هاي بانکی و
تحت تعقیب قضائی قرار گرفتن صاحب حساب هایی است که فریب
کلاهبرداران را خورده و ناخواسته و بدون آگاهی از نیت کلاهبردار

 
واقعی، با آنها در ارتکاب جرم همکاري کرده اند. 

وي ادامه داد: در جرائم حوزه مالی و اقتصادي نظیر کلاهبرداري اینترنتی و برداشت هاي اینترنتی غیرمجاز از حساب هاي بانکی که در اشکال مختلف
اتفاق می افتد، معمولاً مجرمان سایبري از حساب هاي بانکی متعددي استفاده می کنند که به نام خود آنها نبوده و بیشتر براي پوشاندن ردپا و عدم

 
شناسایی، از این شگرد مجرمانه استفاده می کنند. 

رئیس پلیس فتا استان بوشهر عنوان کرد: با توجه به شیوع و همه گیري بیماري کرونا ویروس، جویندگان کار به دلیل تعطیلی بعضی از مشاغل و کمتر

 
شدن فرصت شغلی، بیش از هر زمان دیگر در معرض فریب حقه هاي کلاهبرداران قرار می گیرند. 

قاسمی توصیه کرد: قابلیت اطلاع رسانی پیامکی حساب هاي بانکی خود را فعال کنید تا از انجام هر تراکنش بانکی، سریعاً مطلع شوید و بتوانید به موقع

 
بررسی و پیگیري نمایید. 

این مقام انتظامی خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه مسئولیت پذیرش وجوه حاصل از درآمد نامشروع و مجرمانه واریز شده به حساب، در مرحله اول

 
متوجه صاحب حساب نیز هست در صورت واریز وجه از مبدأ ناشناس، فوراً موضوع را با پلیس در میان بگذارند. 

سرهنگ قاسمی تأکید کرد: تحت هیچ عنوانی، اطلاعات شخصی حساب خود را به دیگران نداده و ترجیحاً در تجهیزات هوشمند خود نیز ذخیره نکنند.

 
براي کاریابی یا اشتغال، به سازمان ها و ارگان هاي رسمی و معتبر مراجعه و به تبلیغات فریبنده انتشار یافته در فضاي مجازي توجه نکنید. 

رئیس پلیس فتا بوشهر به شهروندان هشدار داد: حتی المقدور، حساب هاي بانکی خود را که فعالیت اقتصادي با آنها انجام نمی دهند و تراکنش خاصی

 
ندارند را، غیرفعال کنند. 
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زمین گیري 6 پتروشیمی در استان فارس/نقش مهم صادرات در رونق اقتصادي پتروشیمی ها/

لزوم به کارگیري محصولات پتروشیمی در تولید محصولات لوازم خانگی

منبع: ایلناشماره خبر:  178  |  تاریخ: 1399/10/09

رئیس کمیسیون انرژي مجلس با اشاره به اینکه حدود 6 است که پتروشیمی هاي استان تعطیل هستند،گفت: اگرچه قرار بود پتروشیمی هاي
فیروزآباد، فسا، جهرم، ممسنی، داراب، کازرون و .... در 10 الی 15 سال گذشته راه اندازي شوند اما متاسفانه به دلایلی مانند نبود سرمایه و

مکان نامناسب براي راه اندازي، نبود پول، ...

رئیس کمیسیون انرژي مجلس با اشاره به اینکه حدود 6 است که
پتروشیمی هاي استان تعطیل هستند،گفت: اگرچه قرار بود
پتروشیمی هاي فیروزآباد، فسا، جهرم، ممسنی، داراب، کازرون و ....
در 10 الی 15 سال گذشته راه اندازي شوند اما متاسفانه به دلایلی
مانند نبود سرمایه و مکان نامناسب براي راه اندازي، نبود پول،

 
فشارهاي سیاسی و ..... باعث شد این اتفاق رخ ندهد. 

به گزارش ایلنا فریدون عباسی در گفت و گو با ایلنا با بیان اینکه
صادر کردن محصول پتروشیمی و پالایشگا ه هاي استان نمی تواند
راهکار مناسبی براي ایجاد اشتغال و اشتغالزایی در استان باشد
گفت:براي اشتغالزایی در این بخش نیاز است تا کل زنجیره تولید

 
محصولات پتروشیمی را تا انتها ببینیم به طوري که بی توجهی به این بخش نمی تواند اشتغال قابل توجهی در استان ایجاد کند. 

نماینده کازرون و کوه چنار با اشاره به اینکه در بخش بهره برداري یک پتروشیمی معمولی حدود 300 نفر فعالیت می کنند، افزود: اگرچه در زمان

 
احداث پتروشیمی حدود 2 هزار نفر مشغول به کار هستند اما باید پذیرفت که در زمان بهره برداري تنها حدود 300 نفر فعالیت می کنند. 

 
نقش مهم صادرات در رونق اقتصادي پتروشیمی ها 

او بیان کرد: در صورتی که محصولات پتروشیمی استان به دیگر کشورها صادر نشود و تنها در داخل مورد استقبال قرار گیرد بی شک نمی توان انتظار

 
صرفه اقتصادي از این بخش داشته باشیم. 

 
ضرورت بکارگیري محصولات پتروشیمی در تولید محصولات لوازم خانگی 

عباسی با بیان اینکه در بخش پتروشیمی و رونق این بخش نیاز است تا به ساخت قطعات و محصولات تمام شده مانند لوازم خانگی و خودرو رو بیاوریم

 
خاطر نشان کرد: بی شک انجام چنین اقداماتی باعث ایجاد اشتغال براي مردم استان می شود. 

نماینده مردم کازرون و کوه چنار بیان کرد: هرچند استان فارس به دلیل همجواري در کنار عسلویه و بوشهر می توانست در بهره برداري مجموعه هاي

 
پتروشیمی موفق شود اما محاسبات غلط سبب شد تا پتروشیمی در استان فارس آن طور که باید و شاید نتواند رشد کند. 

رئیس کمیسیون انرژى مجلس در ادامه با اشاره به اینکه طرح احداث پتروشیمى فیروز آباد در سال 94 به متخصصان کشورى واگذار شد؛ گفت: اما این
طرح به دلیل اینکه به شرکت هایى واگذار شده بود که از منابع مالى مناسبى برخوردار نبودند و پول کافى جهت راه اندازى این مجموعه را نداشتند در
حالت تعلیق ماند این در حالی است که این افراد همواره به دنبال اخذ پول از صندوق توسعه ملى بودند تا در مرحله بعد از محل این پول هزینه داخلى

احداث را تامین کنند. 



عباسى با اشاره به اینکه متاسفانه شرکتى که قرار بود پتروشیمى فیروز آباد را راه اندازى کند جزء بدهکارهاى بزرگ بانکى بود، ادامه داد: هرچند این
افراد در سال 94 مشکل بدهى با بانک ها را حل کرده و بدهى شان را به وام تبدیل کردند ؛ در نتیجه زمینه براى اخذ وام از صندوق توسعه ملى فراهم

شد.



وزیر اقتصاد:عرضه دارا دوم تا پایان سال درصورت فراهم بودن شرایط

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  179  |  تاریخ: 1399/10/09

خبرگزاري آریا - وزیر اقتصاد با انتقاد از واگذاري دارایی هاي دولتی به شیوه رد دیون گفت: این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در

 
پی داشته است، یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم توسط نهادهاي تخصصی آنهاست. 

به گزارش خبرگزاري آریا به نقل از خبرگزاري تسنیم، وزیر امور اقتصادي و دارایی فرصتی را در اختیار این خبرگزاري قرار داد تا با ایشان در ارتباط با
موضوع چالش برانگیز خصوصی سازي در کشور و مسائل مرتبط به آن به گفتگو بپردازد. در این گفتگو که در دو بخش منتشر می شود بیشتر به

 
رویکردهاي وزارت امور اقتصادي و دارایی در این حوزه پرداخته شده و آسیب شناسی خصوصی سازي در کشور مورد سوال قرار گرفته است. 

سوال: آقاي دکتر با توجه به سوابق علمی و اجرایی جنابعالی در حوزه اقتصاد ایران و کسوت استادي دانشگاه در این زمینه، سوال اولم را آغاز می کنم.
چرا تا این حد اقتصاد کشور ما دولتی است و ریشه حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور به کجا بر می گردد؟ چرا در کشور ما خصوصی سازي تا این حد

 
اهمیت دارد؟ 

دژپسند: این یک سوال کلیدي است و پاسخ به آن باید با لحاظ جنبه هاي مختلف صورت پذیرد. عملا ریشه یابی تاریخی حضور پررنگ دولت در اقتصاد
کشور سبب می شود تا به بسیاري از ابهامات پاسخ داده شود. در طی سالیان متمادي، در اقتصاد ایران به دلیل نقصان در توسعه کارآفرینی و عدم شکل
گیري طبقه کارآفرین-سرمایه¬دار به معناي واقعی، دولت نقش اصلی در سرمایه گذاري کشور داشته است. این موضوع از زمانیکه تغییرات در ساختار
اقتصادي کشورها و دنیا سرعت بیشتر گرفت، کاملا به چشم می آید. این بحث در دوره حکومت پهلوي اول آغاز و پس از آن شتاب گرفت و در دهه 40
شمسی در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی بروز عینی پیدا کرد. در طی این سال ها در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی، توان سرمایه گذاري دولت افزایش
قابل توجه یافت و حضور دولت در بنگاه هاي سرمایه بر و بزرگ مقیاس بسیار پررنگ شد. هر چند در همان دهه 40 و تحت عنوان انقلاب سفید منشور

 
مشارکت کارگران در امور مختلف ابلاغ شد اما در عمل اتفاقی رخ نداد و همچنان حضور دولت در اقتصاد با سرعت بیشتر ادامه پیدا کرد. 

این روند، در طی بیست سال انتهایی حکومت پهلوي ادامه یافت و نقش دولت در بخش هاي صنعت و خدمات به نحو قابل توجه اي افزایش یافت،

 
چنانکه سهم دولت از ارزش افزوده در اوایل دهه 40 از حدود 7 درصد ارزش افزوده به بیش از 11 درصد در اواخر دوره پهلوي افزایش یافت. 

پس از انقلاب اسلامی گسترش حضور دولت در اقتصاد در نتیجه اقتضائات دیگري پررنگ تر شد. در همان سال هاي ابتدایی، ملی شدن برخی صنایع به
این امر دامن زد. پس از آن نیز به سبب وقوع جنگ تحمیلی، اداره کشور در آن شرایط، حضور مقتدر و برجسته دولت را نیازمند بود و نقش دولت در
اقتصاد برجسته تر گردید. در نتیجه در طی سال هاي متمادي به انحاء مختلف بویژه برداشت ناصحیح و تصدي گرایانه از اصل (44) قانون اساسی نقش

 
دولت در اقتصاد کشور بویژه در سرمایه گذاري و مالکیت افزایش یافت و هم اکنون نیز ما همچنان با این موضوع رو به رو هستیم. 

 
در این فرایند تاریخی از چه زمانی ما به خصوصی سازي پرداختیم؟ 

دژپسند: در سال هاي اولیه پس از جنگ تحمیلی، و حدود سال 1369 اولین مباحث مربوط به خصوصی سازي و لزوم آن مطرح شد. خصوصی سازي در
آن سال هاي ابتدایی با مصوبات دولت انجام می پذیرفت. اما دیري نگذشت که به دلیل نبود زیرساختهاي حقوقی و قانونی لازم، چالش هاي آن نیز
هویدا شد. از اینرو در سال 1373 مجلس شوراي اسلامی ورود کرد و اولین قوانین مرتبط در این حوزه به تصویب رسید. ابلاغ این قانون سبب شد تا
خصوصی سازي در ایران وارد مرحله جدیدي شود. سه سال قبل از ابلاغ قانون برنامه سوم توسعه براي خصوصی سازي در اقتصاد کشور، سال هاي
طلایی بود. در آن سال ها یک تبصره موسوم به تبصره (35) در قانون بودجه تصویب شد که درآن اختیارات قانونی گسترده اي در اختیار دولت براي
خصوصی سازي قرار گرفت. مطابق این تبصره دولت می توانست بدون رعایت همه قوانین دائمی علی الخصوص قانون مصوب سال 1373 واگذاري ها را

 
به انجام برساند. این یک قانون بسیار طلایی بود، اما باز هم مشاهده می کنیم عملکرد چندان قابل توجه اي رخ نمی دهد. 

این روال با فراز و فرودهایی ادامه داشت، تا در برنامه سوم توسعه یک فصل از این مجموعه با در نظر گرفتن تجربیات سال هاي قبل بصورت کامل به این
موضوع اختصاص داده شد تا هم خصوصی سازي قانونمند شود و هم اجراي آن سرعت بگیرد. یکی از خروجی هاي اصلی این قانون نهادسازي و شکل

 
گیري سازمان خصوصی در اجراي ماده(15) این قانون و با تغییر اساسنامه سازمان مالی گسترش مالکیت واحدهاي تولیدي بود. 

در آن قانون روش واگذاري (که در آن زمان بیشتر به صورت مذاکره صورت می پذیرفت)، قیمت گذاري (که این دو مورد هم اکنون نیز به عنوان مهم
ترین مشکلات در خصوصی سازي مطرح می باشند.) و نهاد متولی واگذاري مهم ترین مباحثی بودند که به آنها پرداخته شد. هر چند در برنامه سوم نیز
در نتیجه فضاي نامناسب و برخوردهایی که با دست اندرکاران خصوصی سازي در کشور صورت گرفته بود، امور مربوط به خصوصی سازي با تشکیک و به

 
نوعی ترس پیگیري می شد و تا همین اواخر نیز این موضوع قابل مشاهده است. 



در برنامه چهارم توسعه بازهم با آسیب شناسی صورت گرفته، یک بخش مفصل به خصوصی سازي اختصاص یافت و در این قانون هم تلاش شد تا

 
اختیاراتی براي این امر به دولت داده شود که با مخالفت شوراي نگهبان در مغایرت با اصل 44 قانون اساسی مواجه شد. 

اما پس از آن نقطه عطفی در خصوصی سازي با ابلاغ سیاستهاي کلی اصل 44 قانون اساسی رخ داد. این سیاست ها را می توان به عنوان منشور حیاتی
براي انقلاب اقتصادي و گذار اقتصاد ایران از یک اقتصاد دولت-بازار به یک اقتصاد بازار-دولت نام برد. آنچه از این سیاست ها انتظار می رفت، تحول در

 
اقتصاد کشور بود که با تقویت بخش خصوصی، نقش دولت را در اقتصاد مقید به حوزه هاي خاص نماید. 

در اوایل سال 1384 ابلاغ این سیاست ها، یک فضاي امید بخشی در جامعه شکل گرفت به یاد دارم در اولین سالگرد ابلاغ این قانون جلسه اي با حضور
مقام معظم رهبري و مشارکت فعالین اقتصادي و مسئولین دولتی برگزار شد و رهبري در این جلسه بحث هاي جدي را مطرح کردند و بر ضرورت اجراي
آن تاکید داشتند. تا جایی که من یادم هست اینگونه برداشت شد که ایشان خودشان اجراي این سیاست ها را شخصاً پیگیري خواهند کرد و پس از آن

 
نیز در مقاطع زمانی مختلف به شدت از آن حمایت کردند. 

با تغییر دولت عزم بر خصوصی سازي به نحو چشمگیري کاهش یافت و فضا به نحوي بر علیه این رویکرد تغییر کرد. اما با ابلاغ سیاستهاي راهبردي و
بسیار مهم نظام درباره بند (ج) اصل چهل و چهار قانون اساسی در نیمه دوم سال 1385 و تکمیل شدن مفاد این منشور الزام اجراي آن بصورت ضمنی

 
و عینی مورد تاکید قرار گرفت. 

مهم ترین اتفاقی که در سال 1385 رخ داد، مصوبه اي است که با نام سهام فراگیر در اواخر دولت آقاي خاتمی طراحی و در دولت تصویب شده بود و با
اعمال اصلاحاتی با عنوان سهام عدالت به مرحله اجرا درآمد. پس از آن نیز قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) در قالب تجمیع یک لایحه و یک

 
طرح در مجلس تدوین و ابلاغ گردید. 

در طی این سال ها نیز واگذاري ها با رویکردهاي مختلف در طی سال هاي متفاوت به انجام رسید. در دوره اي واگذاري سهام در قالب رد دیون دولت

 
غالب بود و در دوره اي هم مزایده. 

مروري بر این دوره هاي تاریخی به ما نشان می دهد، علاوه بر اینکه نقش دولت در اقتصاد کشور همیشه پررنگ بوده است، هیچ دوره آرامی براي

 
خصوصی سازي در کشور وجود نداشته است یا اگر در کوتاه زمانی این امکان بوجود آمده است از این فرصت به خوبی بهره برداري نشده است. 

از زمان ابلاغ سیاست هاي اصل 44 تا کنون بیش از 15 سال گذشته است، نظر شما در این ارتباط چیست؟به صورت کلی عملکرد آنرا چگونه ارزیابی

 
می کنید؟ 

دژپسند: من از ابتداي دوره ي مسئولیت ام در وزارت اقتصاد، با شناخت از روند پرچالش اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) و بویژه خصوصی سازي در
کشور، از معاونت اقتصادي وزارتخانه خواستم ضمن مطالعه اي جامع، آسیب شناسی کامل و دقیقی از اجراي این قانون بویژه فرآیند خصوصی سازي در
کشور ارائه کند. چرا که خصوصی سازي بخش مهمی از قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل 44 است. به نظر من اگر ما باز هم فرصت را از دست می
دادیم و نمی توانستیم به صورت جامع با یک آسیب شناسی دقیق رویکردها را طراحی مجدد کنیم، آنگاه یک پانزده سال دیگر نیز می گذشت و ما بازهم

 
دستاورد قابل توجهی نداشتیم. 

بر اساس قانون، وزارت اقتصاد موظف است عملکرد قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل (44) را گزارش دهد. در سنوات گذشته رویه مرسوم این بود که
براي انجام این تکلیف قانونی، گزارشات از دستگاه هاي اجرایی مختلف اخذ، ادغام و یکپارچه و ارائه می شد. ولی در سال گذشته تلاش کردیم این
گزارش را با رویکرد جدیدي که واقعا از آن می توان به تحلیل عملکرد نام برد، به انجام برسانیم و در عمل شکل جدیدي به این گزارش دادیم. چالش ها

 
را در حوزه هاي مختلف شناسایی کردیم و متناسب با شناخت آنها، راهکارهاي مرتبط را ارائه داده ایم. 

خوشبختانه گزارش خیلی خوبی تهیه شد و خروجی این مطالعه در هیئت واگذاري به بحث گذاشته شد. مرور تجربیات چندین ساله، هیئت واگذاري را
به این جمع بندي رساند که باید در واگذاري ها سهم بیشتري براي بازار سرمایه قائل شویم و از ظرفیت این بازار به دلیل مزایاي مختلفی که ایجاد می

 
کند که مهم ترین هاي آن شفافیت و رقابتی بودن است بیشتر بهره ببریم. 

بخش هاي مهم دیگري نیز که مقدم بر خصوصی سازي هستند، مانند بهبود فضاي کسب و کار، بازار سازي، شفافیت صورت هاي مالی، نیز در حال
مطالعه، آسیب شناسی و اجرا می باشند. این یکی از خطاهاي راهبردي است اگر که اصل (44) را محدود به واگذاري ها ببینیم، درحالی که این موضوع
به سایر موضوعات سایه انداخته است. به هر حال، موضوعات کلیدي تر و موثر تري که به آنها اشاره کردم، باید به طور حتم به صورت جدي پیگیري

 
شوند. 

 
از خصوصی سازي و واگذاري بنگاه ها در اقتصاد به دنبال چه هستیم؟ 

دژپسند: تجربه دنیا ثابت کرده است که بخش خصوصی پیشران توسعه کشورها است. ما از واگذاري ها به دنبال این هستیم که مالکیت و مدیریت بنگاه
هاي دولتی به بخش خصوصی واقعی منتقل شود و با پررنگ شدن نقش بخش خصوصی در اقتصاد، حضور دولت به صورت مستقیم کمتر شود. بر این
باوریم که دولت به وظایف حاکمیتی و اصلی خود ازجمله سیاستگذاري، تنظیم گري و ریل گذاري به جاي تصدي گري بپردازد، چرا که با این کار،

 
کارایی اقتصاد با محور شدن بخش خصوصی در اقتصاد و منحصر شدن کارکرد دولت در سیاست گذاري و نظارت، افزایش می یابد. 

 
آیا در عمل این اتفاق افتاده است؟ 

دژپسند: در دوره اي، در کشور شاید با این رویکرد که بخش خصوصی توانمند براي خرید شرکت هاي دولتی وجود ندارد، واگذاري به نهادهاي خاص



صورت پذیرفت (که البته قانون هم این اجازه را فراهم می ساخت) و استمرار این امر سبب شد تا در کنار بخش دولتی، تعاونی و خصوصی، این بخش به
رکن چهارم در اقتصاد کشور تبدیل شود. در عمل در برخی از صنایع و رشته فعالیت ها در نتیجه استفاده از این رویکرد از انحصار دولتی به انحصار
غیردولتی حرکت شد. متاسفانه در خیلی از موارد، در عمل علیرغم واگذاري مالکیت، مدیریت و اداره شرکت ها همچنان در اختیار دولت باقی مانده
است. در بسیاري از شرکت ها که هم اکنون از آنها به عنوان بنگاهی خصوصی یاد می شود، همچنان مدیریت با دولت است. ممکن است، در یک شرکت،
دولت کمتر از 15 درصد سهام در اختیار داشته باشد، اما در چیدمان هیئت مدیره نقش صد درصدي بازي می کند. حتی برخی از نهادهاي عمومی
غیردولتی ما نیز بصورت دولتی اداره می شود. مثال هاي این نوع شرکت ها فراوان است از سازمان هاي بزرگ کشور تا شرکت هاي کوچک و تخصصی با
این مشکل رو به رو هستند. امیدوار بودیم با اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) از سال 84 به بعد این مشکل مرتفع گردد اما باز هم شاهدیم این
نقیصه ادامه دارد و بسیاري از واگذاري هاي ما تنها منجر به انتقال مالکیت و نه مدیریت شده است. در حالیکه شاید انتقال مالکیت بدون انتقال مدیریت

 
نه تنها، ارتقاء عملکرد را منجر نشود بلکه آسیب هاي بیشتري هم به همراه داشته باشد. 

 
انتقاد وزیر اقتصاد از واگذاري دارایی هاي دولتی در قالب رد دیون 

 
این موضوع، یک آسیب جدي به اقتصاد است چرا به این سمت حرکت کردیم؟ 

دژپسند: در کنار مواردي که اشاره کردم، یکی از مهم ترین روش هایی که در سال هاي گذشته مورد استفاده قرار می گرفته و به این امر دامن زد،
واگذاري به شیوه رد دیون بود. رد دیون منجر به تغییر مدیریت نشد چرا که بخش عمده اي از این سهامی که منتقل شد، به اشخاص حقوقی منتقل شد

 
که مستقیم یا با واسطه توسط دولت اداره می شدند. حدود 15 درصد از واگذاري ها به این صورت اتفاق افتاده و این واقعاً یک معضل اقتصادي است. 

این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی داشته است. یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم توسط نهادهاي
تخصصی آنها است. در سال هاي گذشته پتروشیمی ها در مالکیت وزارت نفت فعالیت می کردند. اما هم اکنون مالکیت بسیاري از این شرکت ها به
صندوق هاي بازنشستگی منتقل شده و عملا توسط وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی اداره می شوند. این اتفاق در صنایع دیگر هم تا حدودي رخ داده

 
است و وزارت کار از طریق صندوق هاي وابسته خود مالکیت بسیاري از شرکت ها را بدست آورده است. 

واقعا مشکل اصلی در مالکیت نیست مشکل روح مدیریت دولتی است که همچنان در این شرکت ها جاري است و باید از آن دور شویم. هر زمان دولت
مالکیت را در کنار مدیریت در اختیار داشته باشد در قبال عملکرد شرکت الزاما پاسخگو است اما زمانیکه در مالکیت نقشی ندارد، می تواند خود را از

 
پاسخگویی دور نگه دارد. 

البته اشاره کنم که اخیراً این رویکرد استفاده از روش رد دیون مورد توجه مجدد قرار گرفته است. چنانکه در قانون بودجه سال گذشته حکمی در این

 
زمینه وجود داشت که از اجراي آن ممانعت شد، ولی در سال جاري در قانون تکرار شد و با توجه به لزوم قانونی آن به اجرا درآمد. 

در تمام دنیا صندوق هاي بازنشستگی یکی از نهادهاي سرمایه گذاري و تجهیز منابع محسوب می شوند، این ایراد شما از چه زاویه و بر چه اساسی

 
است؟ 

دژپسند: درست است. این صندوق ها نهادهاي واسطه اي هستند که نقش پررنگ در تامین مالی دارند. اما در ایران با یک تفاوت ماهوي حضور دارند. در
دنیا این صندوق هاي بازنشستگی توسط ذینفعان واقعی آنها اداره می شوند، اما در ایران دولت نقش کاملا پررنگ در اداره این صندوق ها دارد. یعنی باز
هم اراده دولت در مدیریت این صندوق ها جاري است. در واقع صندوق هایی که باید با محوریت و خواست ذینفعان اصلی آن یعنی کارگران و کارفرمایان
اداره شوند با مدیریت دولتی اداره می شوند و دولت به هر گونه که مایل است با آنها رفتار می کند. نکته اصلی اینجاست این صندوق ها باید تحت

 
نظارت دولت باشند نه مدیریت دولت و این یک مشکل اساسی است. 

 
مدیران دولتی در برابر واگذاري ها مقاومت می کنند 

 
این گفته که دولت ها، از بنگاه داري و شرکت داري دل نمی کنند را تا چه اندازه تایید می کنید؟ 

دژپسند: هم درست است و هم نادرست. یکی از مشکلات اصلی ما این است که بالاخره داشتن شرکت هاي تابعه براي مدیران دولتی امتیازاتی را ایجاد
می کند از جمله تعیین اعضاي هیئت مدیره، تسهیل انجام اموراتی که تحت قوانین ناظر برسازمان هاي دولتی امکانپذیر نیست و ... اما از سوي دیگر
اینقدر در مسیر خصوصی سازي مشکلات متعددي وجود دارد که بسیاري از مدیران براي در امان ماندن از آسیب هاي آن ترجیح می دهند کمتر به این

 
امر بپردازند و از ورود به بحث خصوصی سازي اجتناب می کنند. 

یکی از مشکلات اصلی ما در واگذاري ها، مقاومت مدیران دولتی و حتی شرکت هاي در حال واگذاري است. در برخی از این شرکت ها پیش از واگذاري

 
اتفاقاتی رخ می دهد که عملاً واگذاري آن با شیوه پیش بینی شده و در زمان تعیین شده دشوار می گردد. 

 
در طی این سال ها، خصوصی سازي چه عملکردي داشته است؟ 

دژپسند: در طی این چند سال که از اجراي قانون سیاست هاي کلی اصل 44 می گذرد در حوزه خصوصی سازي به ارزش اسمی حدود 14 درصد از

 
واگذاري ها از محل سهام عدالت، 15 درصد تهاتر بدهی هاي دولت و مابقی عرضه سهام به روش هاي مختلف در بورس و فرابورس بوده است. 

در طی این مدت از حدود 1700 شرکت که مورد بررسی قرار گرفته است، حدود 600 شرکت از فهرست خصوصی سازي خارج شده است. عموم این
شرکت ها یا با دلایل خاص از فهرست خارج شده اند، یا بایستی ابتدا اصلاحاتی در آنها صورت پذیرد، تغییر ساختار یابند و پس از آماده سازي به
فهرست بازگردانده شوند یا به طور کل، بایستی استراتژي نحوه فعالیت آنها تغییر یابد. مثلا شرکت هاي آب و برق منطقه اي از جمله شرکت هایی



هستند که از این فهرست خارج شده اند. براي این شرکت هاي بخصوص به دلیل اینکه خدمات شهري و روستایی را ارائه می کنند می توان، واگذاري به
شهرداري ها را مطرح کرد. یا در مدلی دیگر می توان این شرکت هارا در هم ادغام کرد و با کاهش تشکیلات ضمن سبک کردن ساختار آنها، به عنوان
یک شرکت با مالکیت دولتی، مدیریت آنرا به بخش خصوصی واگذار کرد. هر چند ممکن است در این مسیر با مقاومت هایی در سطح مناطق یا بخش ها

 
رو به رو شویم و باید بتوانیم با ایجاد انگیزه هایی این مقاومت ها را تبدیل به همراهی کرد. 

همچنین از 1100 شرکت دیگر، حدود 900 شرکت به فروش رسیده اند یا از طریق تهاتر واگذار شده اند و مابقی یعنی حدود 200 شرکت یا منحل شده

 
اند، یا ادغام و یا ورشکسته شده اند. 

در سال جاري نیز 325 شرکت (که حدود 16 درصد شرکت هاي مشمول واگذاري می باشند) در فهرست واگذاري قرار دارند که به مرور زمان به روش

 
هاي مختلف هر کدام در فرآیند واگذاري قرار می گیرند. 

 
افزایش نقدشوندگی سهام عدالت با مصوبات جدید شوراي عالی بورس 

 
به نظرآزادسازي سهام عدالت پیچیده شده است آیا تدبیري براي رفع چالش مذکور بدون آسیب رسیدن به بازار سهام وجود دارد؟ 

دژپسند: در این خصوص ما تقریباً به صورت مستمر با کارشناسان و مسئولین ذیربط هم فکري می کنیم. چون به دنبال آن هستیم که فواید آزادسازي
سهام عدالت همراه با سهامداري توسط دارندگان سهام عدالت و عدم آسیب به دارایی آنها باشد. بسیاري از صاحبنظران معتقد هستند با توجه به ارزنده
بودن سبد دارایی سهام عدالت، افراد سهامداري کرده و از منافع کوتاه مدت (سود سالیانه) و بلندمدت (افزایش عرضه سهام) آن بهره مند شوند. چرا که
پورتفوي سهام عدالت شامل مجموعه سهام شرکت هاي بسیار معتبر و گلچین شده کشور است. بنابراین ما به دنبال آن هستیم که فرهنگ سهامداري

 
بلندمدت را براي این جامعه هدف، ترویج کنیم و بنابراین فروش آن را چندان توصیه نمی کنیم. 

اما از سوي دیگر به دنبال آن هستیم که قابلیت نقدشوندگی آن در بازار افزایش یابد و براي آن بازار سازي می کنیم. مصوبات چند هفته گذشته شوراي

 
عالی بورس که در آن صندوق هاي بادرآمد ثابت امکان خرید سهام عدالت را یافتند، از این جنس است. 

عملکرد خصوصی سازي در سال جاري چگونه بود وآیا شما رضایت دارید؟ امسال واگذاري در قالب ETFها نقش برجسته اي در عرضه و فروش سهام

 
متعلق به دولت داشت، در این خصوص برنامه شما چگونه بوده است؟ 

دژپسند: در سال جاري انتظار افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري ها را به چند علت داشتیم. اولین دلیل این بود که مجموعه عوامل و ارکان
سیاستگذاري و اجرایی حوزه خصوصی سازي، بر پایندي به توسعه فعالیت هاي بخش خصوصی و اجراي سیاستهاي کلی اصل (44) در زمینه خصوصی

 
سازي اجماع داشتند. لذا تلاش ها هم جهت شد تا شاهد عملکرد قابل توجه و درخشانی در این سال باشیم. 

موضوع دوم تلاش هایی بود که در سال 1398 صورت گرفت. با مطالعه اي که در این سال رخ داد، تغییر در روش ها و رویکردها مبتنی بر شرایط موجود
کشور انجام پذیرفت. این تغییرات راهبردي در نتایج عملکردي نیز خود را نشان داد و منجر به نتیجه گردید. در این ارتباط حداکثر سازي استفاده از
ظرفیت بازار سرمایه براي موضوع واگذاري ها چه به صورت عرضه خرد و چه به صورت عرضه بلوکی مد نظر قرار گرفت و با استفاده ظرفیت صندوق هاي
قابل معامله در بورس براي اولین بار براي واگذاري ها با پیگیري هاي فراوان، در سال جاري توانستیم بخش قابل توجه اي از عرضه هاي دولتی را در این

 
قالب به انجام برسانیم. 

موضوع سوم الزام اجتناب ناپذیر براي افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري بود. اگرچه معتقد هستم وصول درآمد براي دولت باید آخرین ملاك در
واگذاري ها باشد، اما با توجه به مقتضیات سال جاري و کاهش قابل توجه درآمدهاي حاصل از فروش نفت، تامین منابع مالی دولت از این طریق یکی از

 
اهداف واگذاري ها در سال جاري بود و نمی توان آن را کتمان کرد. در سال جاري تلاش ما افزایش شفافیت و ایجاد فضاي رقابتی در واگذاري ها بود. 

راجع به ETF ها، هم زیاد صحبت شده است، ما در سال جاري حدود 33 هزار میلیارد تومان عرضه داشتیم که از این میزان بیش از 18 هزار میلیارد
تومان آن در قالب دو ETF «دارایکم» شامل باقیمانده سهام دولت در بانک هاي ملت، تجارت، صادرات ایران و بیمه هاي البرز و اتکایی امین و «پالایش
یکم» شامل باقیمانده سهام دولت در پالایشگاه هاي تبریز، تهران، اصفهان و بندرعباس بود. همچنین 15 هزار میلیارد تومان در قالب عرضه تدریجی
انجام پذیرفت. این تحقق درآمد در عرضه سهام از سوي دولت در سال هاي اخیر بی سابقه بود و رشد قابل توجهی نسبت به سال قبل داشت. دلیل آن

 
هم تغییر شیوه واگذاري و ظرفیت سازي هایی بوده است که در بازار سرمایه به انجام رسید. 

ما با مطالعه به روش واگذاري از طریق ETFرسیدیم. در مطالعه اي که به انجام رسید مشخص شد که، عدم تحقق اهداف خصوصی سازي در بسیاري از
موارد ناشی از ویژگی هاي ذاتی روش مورد استفاده در واگذاري بوده است. براي نمونه در روش واگذاري از طریق مزایده به صورت نقد و اقساط، عایدي
دولت در زمان واگذاري نسبت به واگذاري از طریق بورس و روش ETF به حداقل می رسد. به عنوان مثال در واگذاري یکی از این شرکت ها به ارزش
1800 میلیارد تومان، با تعیین 100 میلیارد تومان حصه نقدي و اعمال دو سال تنفس، عملاً عایدي دولت در زمان واگذاري کاهش یافته است. در حالی
که عرضه صندوق واسطه گري مالی یکم، حدود شش هزار میلیارد تومان و عرضه صندوق پالایش یکم بیش از 12 هزار میلیارد تومان، منبع نقدي در

 
اختیار دولت قرار داد. 

در واگذاري یکی دیگر از بنگاه هاي اقتصادي که با روش مزایده انجام پذیرفت، در خصوص قیمت گذاري ابهامات متعددي وارد گردید، این در حالی
است که در واگذاري دو صندوق ETF بدون وجود ابهام، نحوه و شیوه قیمت گذاري و قیمت مورد معامله بصورت کاملا شفاف به اطلاع عموم مردم

رسید. 



همچنین در خصوص برخی از واگذاري ها به علت شفافیت پایین در روش و فرآیند واگذاري حساسیت در افکار عمومی بوجود آمده است. عدم وصول
اقساط قرارداد که به صورت عمده (بلوکی) از طریق بورس واگذار شده بود نمونه اي دیگر از عارضه هاي موجود در روش هاي خصوصی سازي است. در
واگذاري هایی که به روش نقد و اقساط انجام می پذیرد، ریسک عدم وصول اقساط در آینده همیشه وجود دارد به نحوي که خریداران شرکت هاي
واگذار شده به روش مزایده غالباً در بازپرداخت اقساط به مشکل برخورده و فراوانی آنها در جدول بدهکاران اقساط معوق سازمان خصوصی سازي بیشتر
از خریداران بلوك هاي بورسی می باشد. این موضوع خود باعث عدم تحقق منابع درآمدي بودجه دولت از ناحیه وصول اقساط قراردادهاي واگذاري شده
است. این در حالی است که به علت آنکه در واگذاري در قالب ETF مبلغ فروش در همان ابتدا بصورت نقد دریافت می شود، یعنی عملاً ریسک عدم

 
وصول اقساط در آینده بصورت کامل از بین می رود. 

 
خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از طریق عرضه در بورس منافع بیشتر و چالش هاي کمتري دارد 

عمده شواهد واگذاري انجام پذیرفته در سال هاي اخیر بیانگر آن است که خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از طریق عرضه در بورس منافع بیشتر و
چالش هاي کمتري را به دنبال داشته و باید اذعان داشت که واگذاري از طریق بازار سرمایه نسبت به روش هاي خارج از بازار (مزایده - مذاکره) ضمن
ترجیح قانونی، از مزایاي بیشتري برخوردار است. در سال جاري با حمایت هاي دولت و تصویب مجلس شوراي اسلامی، واگذاري باقیمانده سهام دولت در
قالب صندوق هاي سرمایه گذاري قابل معامله در بورس (ETF) به عنوان یک راهکار اجرایی براي اولین بار مورد استفاده قرار گرفت. انتخاب این روش

 
همراستا با عزم جدي دولت بر اجراي سیاست واگذاري صد درصدي به بخش خصوصی و رعایت اصول سلامت و شفافیت در واگذاري ها است. 

واگذاري از طریق ETF فرصتی را ایجاد می نماید که علاوه بر اجتناب از محدودیت هاي ناشی از روش هاي مزایده، مذاکره و عرضه بلوکی سهام در
بورس، گسترش مالکیت عمومی از طریق فروش به آحاد مردم رخ داده و جذب و هدایت نقدینگی جامعه به سمت فعالیت هاي مولد از طریق بازار
سرمایه اتفاق افتد. بدیهی است این امر علاوه بر توسعه و تعمیق بازار سرمایه، امکان فروش سهام در حجم ریالی بالا بصورت کاملا شفاف منجر به تامین

 
منابع به صورت نقد را فراهم آورده و ریسک عدم وصول اقساط در آینده را به صفر می رساند. 

در واقع چرا دولت براي واگذاري سهام در سال اخیر تنها از روش ETF استفاده کرد آیا بعد از عرضه صندوق پالایش یکم با این نحوه آزادسازي همچنان

 
موافق هستید. به عبارت ساده تر آیا نگرانی از تبعات واگذاري هاي مرسوم، مجلس و دولت را به سمت عرضه با استفاده از این روش سوق داد؟ 

دژپسند: قطعاً خیر این گونه نیست. در صحبت هاي قبلی تا حدودي به این سوال شما پاسخ دادم. همانگونه که گفتم این روش از واگذاري، داراي ویژگی

 
هایی است که سبب برتري آن نسبت به دیگر روش هاي واگذاري در شرایط کنونی می گردد. 

اولین ویژگی این روش امکان انتقال مالکیت به افراد بیشتري است، دوم اینکه چون هر شخص با هر سرمایه اي قادر است در اینگونه عرضه ها حضور

 
یابد، فرصت توزیع برابر میان آحاد جامعه فراهم می گردد. ویژگی سوم اینکه، چون تخفیف داده می شود، امکان توزیع ثروت بهبود پیدا می کند. 

از منظر تامین منابع نیز براي دولت ارجحیت دارد چرا که سریعتر به نتیجه می رسیم. عرضه بلوکی سهام برخی شرکت ها را چند بار تجربه کردیم و به
دلیل نبود متقاضی، موفق نبود. نیاز به منابع فراوان براي اندك متقاضیان و توجه به فضایی که در مورد خصوصی سازي، اخیراً به وجود آمده است
استقبال و تقاضا براي مشارکت در خرید بلوکی سهام شرکت ها را به نحو قابل توجه اي کاهش داده است، به نحوي که در جلسات متعدد، علی رغم ارائه

 
مشوق هاي مختلف باز هم بخش خصوصی تمایلی براي خرید بنگاه هاي دولتی از خود نشان نداد. 

در خصوص ETF این نقد به شما وارد است که انتقال مالکیت بدون مدیریت صورت پذیرفته است و شما خواهان ادامه این روش در سال آتی نیز

 
هستید؟ 

دژپسند: این ادعا صحیح نیست. در واقع در این روش واگذاري ما عدم همزمانی انتقال مدیریت شرکت هاي دولتی با واگذاري مالکیت آنها را داریم. در
خصوص ETF مدیریت تا پایان سال 1400 با دولت است و منطبق بر مفاد جزء (2) بند (الف) تبصره (2) قانون بودجه سال 1399، و تصریح اینکه
تشکیل این صندوق ها با مدیریت دولتی براي بلندمدت نباشد، در امیدنامه این صندوق ها آمده است که لاجرم پس از پایان این مهلت قانونی مدیریت
به سهامداران منتقل می شود. همچنین مکانیزم هاي لازم را نیز در این بخش پیش بینی کردیم. اگر سرمایه گذاري بتواند 1.5 درصد از مجموع
واحدهاي این صندوق را در مکانیزم بازار خریداري نماید به صورت خودکار امکان اعمال مدیریت در صندوق برایش فراهم می شود. یعنی هم مکانیزم

 
لازم را در بازار دیده ایم و هم براي خروج دولت از صندوق فرصت زمانی قرار داده ایم. 

نکته حائز اهمیت دیگر بخصوص در ارتباط با دارا یکم این است که، هم زمان با عملیاتی شدن واگذاري سهام این سه بانک و دو شرکت بیمه اي در قالب
ETF، آزادسازي سهام عدالت نیز انجام می پذیرد و انتقال مالکیت بخش بزرگی از سهام شرکت هاي مزبور به آحاد مردم اتفاق می افتد، بنابراین انتقال
بلافاصله مالکیت در این دو طرح در فاصله زمانی بسیار کوتاه سبب می شود عملاً حجم بزرگی از مالکیت و مدیریت بنگاه هاي اقتصادي دولتی به صورت
یکباره از دولت منفک شود. این شرایط می توانست، علاوه بر آنکه هر بنگاه را به صورت منحصر بفرد دچار مشکل نماید، بخش بانکی و بیمه اي کشور را
نیز با عدم اطمینان یا چالش هاي دیگري مواجه سازد. لذا به منظور کاهش آثار احتمالی نامطلوب یادشده، دوره زمانی اطمینان بخش یک و نیم ساله
براي فرآیند گذار پیش بینی شد، تا در این دوره تلاش شود، آثار غیرقابل پیش بینی انتقال مدیریت که ممکن است در برخی موارد قابل توجه نیز باشد،

 
کنترل شده یا به حداقل برسد. 

 
عرضه دارا دوم تا پایان سال در صورت فراهم بودن شرایط 

آیا صندوق دارا دوم و صندوق فولادي ها تا پایان سال عرضه خواهد شد؟ 



دژپسند: در خصوص عرضه صندوقهاي مذکور کمیته اي تشکیل شده است که با رصد دقیق شرایط و مقتضیات، زمان لازم براي عرضه آنها را تعیین می
نماید. در اینصورت اگر شرایط فراهم باشد و زمینه مشارکت عموم و فراگیري عرضه مهیا باشد آنگاه صندوق دارا دوم شامل باقیمانده سهام دولت در سه
بانک عرضه می شود. ما به دنبال تسریع در انتقال مالکیت و مدیریت شرکت هاي دولتی که در فهرست واگذاري قرار دارند و همچنین باقیمانده سهام

 
دولت در بسیاري از شرکت ها به بخش خصوصی و آحاد مردم هستیم. 

ادامه این گفت وگو به زودي منتشر می شود...



دبیر علمی و داوران مسابقات چاپ و بسته بندي جشنواره ملی چاپ منصوب شدند

منبع: میزانشماره خبر:  180  |  تاریخ: 1399/10/09

مدیرکل دفتر چاپ و نشر در احکامی جداگانه دبیر علمی و داوران بخش مسابقات چاپ و بسته بندي جشنواره ملی چاپ و نشر را منصوب کرد.

خبرگزاري میزان - طبق اعلام ستاد خبري نخستین دو سالانه چاپ و نشر، مهرزاد دانش در حکمی محمدحسین شهامت پور، فعال و طراح عرصه
چاپ و بسته بندي و داور و برگزیده دوره هاي پیشین مسابقات جشنواره چاپ را به عنوان دبیر بخش مسابقات چاپ و بسته بندي بیستمین دوره

 
جشنواره چاپ منصوب کرد. 

 
- بیشتر بخوانید: 

- براي مشاهده آخرین اخبار از وزارت ارشاد اسلامی اینجا کلیک کنید همچنین مهرزاد دانش در احکام جداگانه دیگري شاهین آریان فر، هومن اخوین،
اسماعیل امینی، حسین داریانی، علی شفیعی، رامین لاهیجی، مسعود نجات، فرشاد هوشیار و حسین یاراحمدي را به عنوان داوران این دوره از مسابقات

 
جشنواره چاپ منصوب کرد. 

در این دوره از جشنواره محصولات چاپ و بسته بندي بر مبناي چهار موضوع فنی، محتوایی، طراحی و پاسداشت زبان فارسی مورد ارزیابی قرار می

 
گیرند. 

 
پیش تر نیز در حکمی از سوي مدیرکل دفتر امور چاپ و نشر، محسن شمس به عنوان مدیر اجرایی حوزه چاپ این جشنواره منصوب شده بود. 

در این دوره از جشنواره در کنار بخش مسابقات محصولات چاپی، بخش انتخاب، معرفی و تکریم چهره هاي برتر چاپ سراسر کشور در عرصه هاي

 
کارآفرینی، صادرات، و پیشکسوتی نیز انجام خواهد شد که روند آن از سوي دبیرخانه جشنواره ملی چاپ و نشر اعلام خواهد شد. 

 
نخستین دوسالانه چاپ و نشر در دو بخش «نشان چاپ» و «نشان شیرازه» زمستان سال جاري برگزار می شود. 

انتهاي پیام/



خیز نئولیبرال ها براي حذف حداقل مزد

منبع: روزنامه وقایع اتفاقیهشماره خبر:  181  |  تاریخ: 1399/10/09

با استناد به داده هاي رسمی می توان ادعا کرد که همه استدلالات طرفداران مزد منطقه اي در ارتباط با کمتر بودن هزینه هاي زندگی در نقاط
محروم و دورافتاده نسبت به تهران و در روستاها نسبت به شهرها، غیرقابل اتکاست بنابراین در هیچ نقطه اي از کشور نمی توان دستمزد را

کمتر از حداقل مزد مصوب تعیین کرد و ادعا ...

سرویس اقتصادي وقایع اتفاقیه - ایلنا نوشت: «نئولیبرال ها می خواهند حداقل مزد را از بین ببرند»؛ این جمله را فرامرز توفیقی (رییس کمیته
مزد کانون عالی شوراهاي اسلامی کار ایران) می گوید. او با تاکید بر دشواري هاي محاسبه سبد معیشت و نرخ رو به رشد تورم اقلام اساسی از جمله

 
مسکن، بهداشت و درمان و آموزش، از تلاش براي به کرسی نشاندن مزد منطقه اي و صنفی می گوید. 

 
حامیان حذف حداقل مزد چه می گویند؟ 

مبارزه براي حذفِ ساختاريِ «حداقل مزد» سالهاست که آغاز شده؛ در سالهاي میانی دهه 90، یک انجمن خیریه به بهانه کارآفرینی براي اقشار آسیب
پذیر کشور، از مولفه اي به نام «مزد توافقی» دفاع و شروع به پروپاگاندا علیه حداقل مزد سراسري کرد. استدلالات این موسسه و حامیان نئولیبرال آن در
نهادهاي بالادستی، دست و پاگیر بودن حداقل مزد براي اشتغالزایی بوده است؛ آن ها معتقدند براي گروه هایی از نیروهاي جویاي کار که هیچکس به آن
ها کار نمی دهد مانند معتادان بهبود یافته یا افرادي که سابقه جرم و زندان دارند، باید مزد به صورت توافقی تعیین شود و وقتی خود طرف از فرط
استیصال حاضر است با مزد بسیار پایین تر از حداقل مزد مصوب شورایعالی کار، کار کند و کارفرما هم رضایت دارد، دیگران چرا دخالت می کنند؟ آن ها
همچنین ادعا می کنند کارآفرینی که در ایلام یا سنندج یا سیستان و بلوچستان، قصد اشتغالزایی ندارد، نباید مجبور باشد همان مزد تهران را به

 
کارگران خود بدهد. 

تلاش براي به کرسی نشاندن رفعِ حداقل مزد از طریق پارادایم هایی مانند «مزد منطقه اي» یا «مزد توافقی» در صورتی سالهاست بی وقفه تداوم دارد
که حداقل مزد مصوب شورایعالی کار همواره فاصله معناداري با کمینه هزینه هاي زندگی در همه نقاط کشور دارد؛ در واقع در هیچ استانی از کشور

 
نیست که هزینه هاي حداقلی زندگی به این مبلغ حتی نزدیک باشد. 

 
آمار چه می گوید؟ 

درحالی که نمودار تغییرات تورم، در سال ها و ماههاي اخیر، دچار تغییرات ساختاري شده است؛ اکنون نرخ تورم ماهانه یا نقطه به نقطه در روستاها یا
نقاط محروم کشور، به مراتب از تهران و کلانشهرها بیشتر است و درنتیجه هزینه زندگی مثلاً در ایلام یا بندرعباس بیشتر از تهران است؛ پس چطور از

 
لزوم پایین بودن دستمزد در نقاط دورافتاده دفاع می کنند؟ مگر نمی دانند تورم در این نقاط بیشتر از تهران است؟ 

براي اثبات این ادعا بهتر است نگاهی به نمودار تورم در دو ماه اخیر (آبان و آذر) بیندازیم. داده هاي رسمی مرکز آمار ایران نشان می دهد که در آبان
ماه 99، بیشترین نرخ تورم ماهیانه خانوارهاي کشور مربوط به استان ایلام با 8.8 درصد افزایش و کمترین نرخ تورم ماهانه مربوط به استان تهران با 3.2
درصد افزایش است. در همین ماه، درصد تغییر شاخص کل نسبت به ماه مشابه سال قبل (تورم نقطه به نقطه) براي خانوارهاي کشور 46.4 درصد است.

 
بیشترین نرخ تورم نقطه به نقطه مربوط به استان کرمانشاه (54.5 درصد) و کمترین آن مربوط به استان قم (42.9 درصد) است. 

این داده ها مربوط به آبان است؛ بنابراین نرخ افزایش قیمت اقلام در آبان ماه، در استانی دورافتاده مانند ایلام به مراتب از تهران بیشتر بوده است؛ حتی

 
بیشترین میزانِ تورم نقطه به نقطه (تفاوت قیمت در یک ماه به نسبت ماه مشابه در سال قبل) متعلق به استان محرومی مانند کرمانشاه است. 

داده هاي تورمی آذرماه که به تازگی منتشر شده نیز موید واقعیت هاي مشابهی است؛ این داده ها نشان می دهد که تورم براي خانوارهاي روستایی به
مراتب بیشتر از خانوارهاي شهري بوده است؛ کافیست به یاد بیاوریم که یکی از استدلالات اساسی مدافعانِ حذف حداقل مزد، حذف مزد حداقلی در



روستاها بوده است و ادعا کرده اند با این کار، اشتغالزایی در روستاها افزایش می یابد؛ حال می بینیم که واقعیات برخلاف جهت این استدلال حرکت می
کند چراکه هزینه هاي زندگی در روستاها به مراتب از شهرها بیشتر است (و این امر ریشه در نارسایی ها و کاستی هاي زنجیره تامین کالاها در کشور

 
دارد که موجب می شوند همه چیز، گرانتر به روستاها برسد) و درنتیجه نمی توان به کارگر روستایی کمتر از کارگر شهري، دستمزد پرداخت. 

داده هاي مرکز آمار ایران نشان می دهد نرخ تورم سالانه آذر ماه 1399 براي خانوارهاي کشور به 30.5 درصد رسیده که نسبت به همین اطلاع در ماه
قبل، 1.5 واحد درصد افزایش نشان می دهد. نرخ تورم نقطه اي در آذر ماه 1399 به عدد 44.8 درصد رسیده است؛ یعنی خانوارهاي کشور به طور

 
میانگین 44.8 درصد بیشتر از آذر 1398 براي خرید یک «مجموعه کالاها و خدمات یکسان» هزینه کرده اند. 

این در حالی است که نرخ تورم نقطه اي براي خانوارهاي شهري 44.2 درصد می باشد که نسبت به ماه قبل 1.5 واحد درصد کاهش داشته است. هم
چنین این نرخ براي خانوارهاي روستایی 48.0 درصد بوده که نسبت به ماه قبل 2.3 واحد درصد کاهش داشته است. با این حساب، یک خانوار روستایی
باید در آذر 99 به نسبت آذر سال قبل، 48 درصد بیشتر براي خرید یک مجموعه ثابت از کالاها هزینه کند، درحالیکه همین نرخ براي خانوار شهري،

 
44.2 درصد است! 

با استناد به این داده هاي رسمی که متعلق به دو ماه پیاپی هستند، می توان به درستی ادعا کرد که همه استدلالات طرفداران مزد منطقه اي در ارتباط
با کمتر بودن هزینه هاي زندگی در نقاط محروم و دورافتاده نسبت به تهران و در روستاها نسبت به شهرها، بی بنیان و غیرقابل اتکاست بنابراین در هیچ
نقطه اي از کشور نمی توان دستمزد را کمتر از حداقل مزد مصوب تعیین کرد و ادعا نمود که اینجا هزینه ها نسبت به تهران و کلانشهرها کمتر است و

 
بایستی مزد نیز کمتر باشد! 

 
کارفرمایان واقعی چه می گویند؟ 

در این شرایط که خرده بورژوازي سودجو و نئولیبرال ها مدام بر طبل مقابله با حداقل مزد می کوبند، کارفرمایان واقعی، ریشه مشکلات خود را در جایی
دیگر می دانند؛ محمد، کارفرماي ورشکست شده ي یک کارگاه کوچک تولیدي در کردستان، در این رابطه به ایلنا می گوید: مشکل من با دستمزد نبود؛
مشکل من با هزینه هاي بالاي مواد اولیه و قبض هایی بود که دولت روي دستم می گذاشت؛ مثلا چند صد میلیون تومان مالیات و چند صد هزار تومان

 
قبض برق. آن هایی که دستمزد را مخل می دانند، هدف دیگري دارند. 

او ادامه می دهد: در حال حاضر کمترین هزینه یک کارفرما، هزینه دستمزد است و بنابراین اگر واقعاً قصد تسهیلگري در عرصه کسب و کار دارند، باید به

 
سراغ مولفه هاي دیگر بروند نه اینکه دستمزد را از میان بردارند. 

در این میان فعالان کارگري فریاد برمی آورند که عده اي با دفاع از مزد منطقه اي یا توافقی، قصد دارند راه را براي استثمار طبقه کارگر بیش از پیش باز
کنند آن هم در شرایطی که استدلالاتشان هیچ تقارنی با واقعیت ندارد و حمله به دستمزد از همه سو بالا گرفته است و کارگران نیز عمیقا نگران آن
هستند که همین حداقل مزدِ ناکافی را از میدان به در کنند و به جایش مزد توافقی و منطقه اي را بنشانند؛ مزدي که وقتی هزینه هاي زندگی ده

 
میلیون تومان باشد، به دو میلیون تومان هم نرسد! 

انتهاي پیام/



عرضه دارا دوم تا پایان سال درصورت فراهم بودن شرایط

منبع: موجشماره خبر:  182  |  تاریخ: 1399/10/09

وزیر اقتصاد با انتقاد از واگذاري دارایی هاي دولتی به شیوه رد دیون
گفت: این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی
داشته است، یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت

 
هاي مستقیم توسط نهادهاي تخصصی آنهاست. 

به گزارش خبرگزاري موج به نقل از روابط عمومی بانک ملی ایران به
نقل از شبکه اخبار اقتصادي و دارایی ایران (شادا) به نقل از
خبرگزاري تسنیم، وزیر امور اقتصادي و دارایی فرصتی را در اختیار
این خبرگزاري قرار داد تا با ایشان در ارتباط با موضوع چالش
برانگیز خصوصی سازي در کشور و مسائل مرتبط به آن به گفتگو

بپردازد. در این گفتگو که در دو بخش منتشر می شود بیشتر به رویکردهاي وزارت امور اقتصادي و دارایی در این حوزه پرداخته شده و آسیب شناسی

 
خصوصی سازي در کشور مورد سوال قرار گرفته است. 

سوال: آقاي دکتر با توجه به سوابق علمی و اجرایی جنابعالی در حوزه اقتصاد ایران و کسوت استادي دانشگاه در این زمینه، سوال اولم را آغاز می کنم.
چرا تا این حد اقتصاد کشور ما دولتی است و ریشه حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور به کجا بر می گردد؟ چرا در کشور ما خصوصی سازي تا این حد

 
اهمیت دارد؟ 

دژپسند: این یک سوال کلیدي است و پاسخ به آن باید با لحاظ جنبه هاي مختلف صورت پذیرد. عملا ریشه یابی تاریخی حضور پررنگ دولت در اقتصاد
کشور سبب می شود تا به بسیاري از ابهامات پاسخ داده شود. در طی سالیان متمادي، در اقتصاد ایران به دلیل نقصان در توسعه کارآفرینی و عدم شکل
گیري طبقه کارآفرین-سرمایه¬دار به معناي واقعی، دولت نقش اصلی در سرمایه گذاري کشور داشته است. این موضوع از زمانیکه تغییرات در ساختار
اقتصادي کشورها و دنیا سرعت بیشتر گرفت، کاملا به چشم می آید. این بحث در دوره حکومت پهلوي اول آغاز و پس از آن شتاب گرفت و در دهه 40
شمسی در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی بروز عینی پیدا کرد. در طی این سال ها در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی، توان سرمایه گذاري دولت افزایش
قابل توجه یافت و حضور دولت در بنگاه هاي سرمایه بر و بزرگ مقیاس بسیار پررنگ شد. هر چند در همان دهه 40 و تحت عنوان انقلاب سفید منشور

 
مشارکت کارگران در امور مختلف ابلاغ شد اما در عمل اتفاقی رخ نداد و همچنان حضور دولت در اقتصاد با سرعت بیشتر ادامه پیدا کرد. 

این روند، در طی بیست سال انتهایی حکومت پهلوي ادامه یافت و نقش دولت در بخش هاي صنعت و خدمات به نحو قابل توجه اي افزایش یافت،

 
چنانکه سهم دولت از ارزش افزوده در اوایل دهه 40 از حدود 7 درصد ارزش افزوده به بیش از 11 درصد در اواخر دوره پهلوي افزایش یافت. 

پس از انقلاب اسلامی گسترش حضور دولت در اقتصاد در نتیجه اقتضائات دیگري پررنگ تر شد. در همان سال هاي ابتدایی، ملی شدن برخی صنایع به
این امر دامن زد. پس از آن نیز به سبب وقوع جنگ تحمیلی، اداره کشور در آن شرایط، حضور مقتدر و برجسته دولت را نیازمند بود و نقش دولت در
اقتصاد برجسته تر گردید. در نتیجه در طی سال هاي متمادي به انحاء مختلف بویژه برداشت ناصحیح و تصدي گرایانه از اصل (44) قانون اساسی نقش

 
دولت در اقتصاد کشور بویژه در سرمایه گذاري و مالکیت افزایش یافت و هم اکنون نیز ما همچنان با این موضوع رو به رو هستیم. 

 
در این فرایند تاریخی از چه زمانی ما به خصوصی سازي پرداختیم؟ 

دژپسند: در سال هاي اولیه پس از جنگ تحمیلی، و حدود سال 1369 اولین مباحث مربوط به خصوصی سازي و لزوم آن مطرح شد. خصوصی سازي در
آن سال هاي ابتدایی با مصوبات دولت انجام می پذیرفت. اما دیري نگذشت که به دلیل نبود زیرساختهاي حقوقی و قانونی لازم، چالش هاي آن نیز



هویدا شد. از اینرو در سال 1373 مجلس شوراي اسلامی ورود کرد و اولین قوانین مرتبط در این حوزه به تصویب رسید. ابلاغ این قانون سبب شد تا
خصوصی سازي در ایران وارد مرحله جدیدي شود. سه سال قبل از ابلاغ قانون برنامه سوم توسعه براي خصوصی سازي در اقتصاد کشور، سال هاي
طلایی بود. در آن سال ها یک تبصره موسوم به تبصره (35) در قانون بودجه تصویب شد که درآن اختیارات قانونی گسترده اي در اختیار دولت براي
خصوصی سازي قرار گرفت. مطابق این تبصره دولت می توانست بدون رعایت همه قوانین دائمی علی الخصوص قانون مصوب سال 1373 واگذاري ها را

 
به انجام برساند. این یک قانون بسیار طلایی بود، اما باز هم مشاهده می کنیم عملکرد چندان قابل توجه اي رخ نمی دهد. 

این روال با فراز و فرودهایی ادامه داشت، تا در برنامه سوم توسعه یک فصل از این مجموعه با در نظر گرفتن تجربیات سال هاي قبل بصورت کامل به این
موضوع اختصاص داده شد تا هم خصوصی سازي قانونمند شود و هم اجراي آن سرعت بگیرد. یکی از خروجی هاي اصلی این قانون نهادسازي و شکل

 
گیري سازمان خصوصی در اجراي ماده(15) این قانون و با تغییر اساسنامه سازمان مالی گسترش مالکیت واحدهاي تولیدي بود. 

در آن قانون روش واگذاري (که در آن زمان بیشتر به صورت مذاکره صورت می پذیرفت)، قیمت گذاري (که این دو مورد هم اکنون نیز به عنوان مهم
ترین مشکلات در خصوصی سازي مطرح می باشند.) و نهاد متولی واگذاري مهم ترین مباحثی بودند که به آنها پرداخته شد. هر چند در برنامه سوم نیز
در نتیجه فضاي نامناسب و برخوردهایی که با دست اندرکاران خصوصی سازي در کشور صورت گرفته بود، امور مربوط به خصوصی سازي با تشکیک و به

 
نوعی ترس پیگیري می شد و تا همین اواخر نیز این موضوع قابل مشاهده است. 

در برنامه چهارم توسعه بازهم با آسیب شناسی صورت گرفته، یک بخش مفصل به خصوصی سازي اختصاص یافت و در این قانون هم تلاش شد تا

 
اختیاراتی براي این امر به دولت داده شود که با مخالفت شوراي نگهبان در مغایرت با اصل 44 قانون اساسی مواجه شد. 

اما پس از آن نقطه عطفی در خصوصی سازي با ابلاغ سیاستهاي کلی اصل 44 قانون اساسی رخ داد. این سیاست ها را می توان به عنوان منشور حیاتی
براي انقلاب اقتصادي و گذار اقتصاد ایران از یک اقتصاد دولت-بازار به یک اقتصاد بازار-دولت نام برد. آنچه از این سیاست ها انتظار می رفت، تحول در

 
اقتصاد کشور بود که با تقویت بخش خصوصی، نقش دولت را در اقتصاد مقید به حوزه هاي خاص نماید. 

در اوایل سال 1384 ابلاغ این سیاست ها، یک فضاي امید بخشی در جامعه شکل گرفت به یاد دارم در اولین سالگرد ابلاغ این قانون جلسه اي با حضور
مقام معظم رهبري و مشارکت فعالین اقتصادي و مسئولین دولتی برگزار شد و رهبري در این جلسه بحث هاي جدي را مطرح کردند و بر ضرورت اجراي
آن تاکید داشتند. تا جایی که من یادم هست اینگونه برداشت شد که ایشان خودشان اجراي این سیاست ها را شخصاً پیگیري خواهند کرد و پس از آن

 
نیز در مقاطع زمانی مختلف به شدت از آن حمایت کردند. 

با تغییر دولت عزم بر خصوصی سازي به نحو چشمگیري کاهش یافت و فضا به نحوي بر علیه این رویکرد تغییر کرد. اما با ابلاغ سیاستهاي راهبردي و
بسیار مهم نظام درباره بند (ج) اصل چهل و چهار قانون اساسی در نیمه دوم سال 1385 و تکمیل شدن مفاد این منشور الزام اجراي آن بصورت ضمنی

 
و عینی مورد تاکید قرار گرفت. 

مهم ترین اتفاقی که در سال 1385 رخ داد، مصوبه اي است که با نام سهام فراگیر در اواخر دولت آقاي خاتمی طراحی و در دولت تصویب شده بود و با
اعمال اصلاحاتی با عنوان سهام عدالت به مرحله اجرا درآمد. پس از آن نیز قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) در قالب تجمیع یک لایحه و یک

 
طرح در مجلس تدوین و ابلاغ گردید. 

در طی این سال ها نیز واگذاري ها با رویکردهاي مختلف در طی سال هاي متفاوت به انجام رسید. در دوره اي واگذاري سهام در قالب رد دیون دولت

 
غالب بود و در دوره اي هم مزایده. 

مروري بر این دوره هاي تاریخی به ما نشان می دهد، علاوه بر اینکه نقش دولت در اقتصاد کشور همیشه پررنگ بوده است، هیچ دوره آرامی براي

 
خصوصی سازي در کشور وجود نداشته است یا اگر در کوتاه زمانی این امکان بوجود آمده است از این فرصت به خوبی بهره برداري نشده است. 

از زمان ابلاغ سیاست هاي اصل 44 تا کنون بیش از 15 سال گذشته است، نظر شما در این ارتباط چیست؟به صورت کلی عملکرد آنرا چگونه ارزیابی

 
می کنید؟ 



دژپسند: من از ابتداي دوره ي مسئولیت ام در وزارت اقتصاد، با شناخت از روند پرچالش اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) و بویژه خصوصی سازي در
کشور، از معاونت اقتصادي وزارتخانه خواستم ضمن مطالعه اي جامع، آسیب شناسی کامل و دقیقی از اجراي این قانون بویژه فرآیند خصوصی سازي در
کشور ارائه کند. چرا که خصوصی سازي بخش مهمی از قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل 44 است. به نظر من اگر ما باز هم فرصت را از دست می
دادیم و نمی توانستیم به صورت جامع با یک آسیب شناسی دقیق رویکردها را طراحی مجدد کنیم، آنگاه یک پانزده سال دیگر نیز می گذشت و ما بازهم

 
دستاورد قابل توجهی نداشتیم. 

بر اساس قانون، وزارت اقتصاد موظف است عملکرد قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل (44) را گزارش دهد. در سنوات گذشته رویه مرسوم این بود که
براي انجام این تکلیف قانونی، گزارشات از دستگاه هاي اجرایی مختلف اخذ، ادغام و یکپارچه و ارائه می شد. ولی در سال گذشته تلاش کردیم این
گزارش را با رویکرد جدیدي که واقعا از آن می توان به تحلیل عملکرد نام برد، به انجام برسانیم و در عمل شکل جدیدي به این گزارش دادیم. چالش ها

 
را در حوزه هاي مختلف شناسایی کردیم و متناسب با شناخت آنها، راهکارهاي مرتبط را ارائه داده ایم. 

خوشبختانه گزارش خیلی خوبی تهیه شد و خروجی این مطالعه در هیئت واگذاري به بحث گذاشته شد. مرور تجربیات چندین ساله، هیئت واگذاري را
به این جمع بندي رساند که باید در واگذاري ها سهم بیشتري براي بازار سرمایه قائل شویم و از ظرفیت این بازار به دلیل مزایاي مختلفی که ایجاد می

 
کند که مهم ترین هاي آن شفافیت و رقابتی بودن است بیشتر بهره ببریم. 

بخش هاي مهم دیگري نیز که مقدم بر خصوصی سازي هستند، مانند بهبود فضاي کسب و کار، بازار سازي، شفافیت صورت هاي مالی، نیز در حال
مطالعه، آسیب شناسی و اجرا می باشند. این یکی از خطاهاي راهبردي است اگر که اصل (44) را محدود به واگذاري ها ببینیم، درحالی که این موضوع
به سایر موضوعات سایه انداخته است. به هر حال، موضوعات کلیدي تر و موثر تري که به آنها اشاره کردم، باید به طور حتم به صورت جدي پیگیري

 
شوند. 

 
از خصوصی سازي و واگذاري بنگاه ها در اقتصاد به دنبال چه هستیم؟ 

دژپسند: تجربه دنیا ثابت کرده است که بخش خصوصی پیشران توسعه کشورها است. ما از واگذاري ها به دنبال این هستیم که مالکیت و مدیریت بنگاه
هاي دولتی به بخش خصوصی واقعی منتقل شود و با پررنگ شدن نقش بخش خصوصی در اقتصاد، حضور دولت به صورت مستقیم کمتر شود. بر این
باوریم که دولت به وظایف حاکمیتی و اصلی خود ازجمله سیاستگذاري، تنظیم گري و ریل گذاري به جاي تصدي گري بپردازد، چرا که با این کار،

 
کارایی اقتصاد با محور شدن بخش خصوصی در اقتصاد و منحصر شدن کارکرد دولت در سیاست گذاري و نظارت، افزایش می یابد. 

 
آیا در عمل این اتفاق افتاده است؟ 

دژپسند: در دوره اي، در کشور شاید با این رویکرد که بخش خصوصی توانمند براي خرید شرکت هاي دولتی وجود ندارد، واگذاري به نهادهاي خاص
صورت پذیرفت (که البته قانون هم این اجازه را فراهم می ساخت) و استمرار این امر سبب شد تا در کنار بخش دولتی، تعاونی و خصوصی، این بخش به
رکن چهارم در اقتصاد کشور تبدیل شود. در عمل در برخی از صنایع و رشته فعالیت ها در نتیجه استفاده از این رویکرد از انحصار دولتی به انحصار
غیردولتی حرکت شد. متاسفانه در خیلی از موارد، در عمل علیرغم واگذاري مالکیت، مدیریت و اداره شرکت ها همچنان در اختیار دولت باقی مانده
است. در بسیاري از شرکت ها که هم اکنون از آنها به عنوان بنگاهی خصوصی یاد می شود، همچنان مدیریت با دولت است. ممکن است، در یک شرکت،
دولت کمتر از 15 درصد سهام در اختیار داشته باشد، اما در چیدمان هیئت مدیره نقش صد درصدي بازي می کند. حتی برخی از نهادهاي عمومی
غیردولتی ما نیز بصورت دولتی اداره می شود. مثال هاي این نوع شرکت ها فراوان است از سازمان هاي بزرگ کشور تا شرکت هاي کوچک و تخصصی با
این مشکل رو به رو هستند. امیدوار بودیم با اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) از سال 84 به بعد این مشکل مرتفع گردد اما باز هم شاهدیم این
نقیصه ادامه دارد و بسیاري از واگذاري هاي ما تنها منجر به انتقال مالکیت و نه مدیریت شده است. در حالیکه شاید انتقال مالکیت بدون انتقال مدیریت

 
نه تنها، ارتقاء عملکرد را منجر نشود بلکه آسیب هاي بیشتري هم به همراه داشته باشد. 

 
انتقاد وزیر اقتصاد از واگذاري دارایی هاي دولتی در قالب رد دیون 

 
این موضوع، یک آسیب جدي به اقتصاد است چرا به این سمت حرکت کردیم؟ 

دژپسند: در کنار مواردي که اشاره کردم، یکی از مهم ترین روش هایی که در سال هاي گذشته مورد استفاده قرار می گرفته و به این امر دامن زد،



واگذاري به شیوه رد دیون بود. رد دیون منجر به تغییر مدیریت نشد چرا که بخش عمده اي از این سهامی که منتقل شد، به اشخاص حقوقی منتقل شد

 
که مستقیم یا با واسطه توسط دولت اداره می شدند. حدود 15 درصد از واگذاري ها به این صورت اتفاق افتاده و این واقعاً یک معضل اقتصادي است. 

این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی داشته است. یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم توسط نهادهاي
تخصصی آنها است. در سال هاي گذشته پتروشیمی ها در مالکیت وزارت نفت فعالیت می کردند. اما هم اکنون مالکیت بسیاري از این شرکت ها به
صندوق هاي بازنشستگی منتقل شده و عملا توسط وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی اداره می شوند. این اتفاق در صنایع دیگر هم تا حدودي رخ داده

 
است و وزارت کار از طریق صندوق هاي وابسته خود مالکیت بسیاري از شرکت ها را بدست آورده است. 

واقعا مشکل اصلی در مالکیت نیست مشکل روح مدیریت دولتی است که همچنان در این شرکت ها جاري است و باید از آن دور شویم. هر زمان دولت
مالکیت را در کنار مدیریت در اختیار داشته باشد در قبال عملکرد شرکت الزاما پاسخگو است اما زمانیکه در مالکیت نقشی ندارد، می تواند خود را از

 
پاسخگویی دور نگه دارد. 

البته اشاره کنم که اخیراً این رویکرد استفاده از روش رد دیون مورد توجه مجدد قرار گرفته است. چنانکه در قانون بودجه سال گذشته حکمی در این

 
زمینه وجود داشت که از اجراي آن ممانعت شد، ولی در سال جاري در قانون تکرار شد و با توجه به لزوم قانونی آن به اجرا درآمد. 

در تمام دنیا صندوق هاي بازنشستگی یکی از نهادهاي سرمایه گذاري و تجهیز منابع محسوب می شوند، این ایراد شما از چه زاویه و بر چه اساسی

 
است؟ 

دژپسند: درست است. این صندوق ها نهادهاي واسطه اي هستند که نقش پررنگ در تامین مالی دارند. اما در ایران با یک تفاوت ماهوي حضور دارند. در
دنیا این صندوق هاي بازنشستگی توسط ذینفعان واقعی آنها اداره می شوند، اما در ایران دولت نقش کاملا پررنگ در اداره این صندوق ها دارد. یعنی باز
هم اراده دولت در مدیریت این صندوق ها جاري است. در واقع صندوق هایی که باید با محوریت و خواست ذینفعان اصلی آن یعنی کارگران و کارفرمایان
اداره شوند با مدیریت دولتی اداره می شوند و دولت به هر گونه که مایل است با آنها رفتار می کند. نکته اصلی اینجاست این صندوق ها باید تحت

 
نظارت دولت باشند نه مدیریت دولت و این یک مشکل اساسی است. 

 
مدیران دولتی در برابر واگذاري ها مقاومت می کنند 

 
این گفته که دولت ها، از بنگاه داري و شرکت داري دل نمی کنند را تا چه اندازه تایید می کنید؟ 

دژپسند: هم درست است و هم نادرست. یکی از مشکلات اصلی ما این است که بالاخره داشتن شرکت هاي تابعه براي مدیران دولتی امتیازاتی را ایجاد
می کند از جمله تعیین اعضاي هیئت مدیره، تسهیل انجام اموراتی که تحت قوانین ناظر برسازمان هاي دولتی امکانپذیر نیست و ... اما از سوي دیگر
اینقدر در مسیر خصوصی سازي مشکلات متعددي وجود دارد که بسیاري از مدیران براي در امان ماندن از آسیب هاي آن ترجیح می دهند کمتر به این

 
امر بپردازند و از ورود به بحث خصوصی سازي اجتناب می کنند. 

یکی از مشکلات اصلی ما در واگذاري ها، مقاومت مدیران دولتی و حتی شرکت هاي در حال واگذاري است. در برخی از این شرکت ها پیش از واگذاري

 
اتفاقاتی رخ می دهد که عملاً واگذاري آن با شیوه پیش بینی شده و در زمان تعیین شده دشوار می گردد. 

 
در طی این سال ها، خصوصی سازي چه عملکردي داشته است؟ 

دژپسند: در طی این چند سال که از اجراي قانون سیاست هاي کلی اصل 44 می گذرد در حوزه خصوصی سازي به ارزش اسمی حدود 14 درصد از

 
واگذاري ها از محل سهام عدالت، 15 درصد تهاتر بدهی هاي دولت و مابقی عرضه سهام به روش هاي مختلف در بورس و فرابورس بوده است. 

در طی این مدت از حدود 1700 شرکت که مورد بررسی قرار گرفته است، حدود 600 شرکت از فهرست خصوصی سازي خارج شده است. عموم این
شرکت ها یا با دلایل خاص از فهرست خارج شده اند، یا بایستی ابتدا اصلاحاتی در آنها صورت پذیرد، تغییر ساختار یابند و پس از آماده سازي به
فهرست بازگردانده شوند یا به طور کل، بایستی استراتژي نحوه فعالیت آنها تغییر یابد. مثلا شرکت هاي آب و برق منطقه اي از جمله شرکت هایی
هستند که از این فهرست خارج شده اند. براي این شرکت هاي بخصوص به دلیل اینکه خدمات شهري و روستایی را ارائه می کنند می توان، واگذاري به



شهرداري ها را مطرح کرد. یا در مدلی دیگر می توان این شرکت هارا در هم ادغام کرد و با کاهش تشکیلات ضمن سبک کردن ساختار آنها، به عنوان
یک شرکت با مالکیت دولتی، مدیریت آنرا به بخش خصوصی واگذار کرد. هر چند ممکن است در این مسیر با مقاومت هایی در سطح مناطق یا بخش ها

 
رو به رو شویم و باید بتوانیم با ایجاد انگیزه هایی این مقاومت ها را تبدیل به همراهی کرد. 

همچنین از 1100 شرکت دیگر، حدود 900 شرکت به فروش رسیده اند یا از طریق تهاتر واگذار شده اند و مابقی یعنی حدود 200 شرکت یا منحل شده

 
اند، یا ادغام و یا ورشکسته شده اند. 

در سال جاري نیز 325 شرکت (که حدود 16 درصد شرکت هاي مشمول واگذاري می باشند) در فهرست واگذاري قرار دارند که به مرور زمان به روش

 
هاي مختلف هر کدام در فرآیند واگذاري قرار می گیرند. 

افزایش نقدشوندگی سهام عدالت با مصوبات جدید شوراي عالی بورس به نظرآزادسازي سهام عدالت پیچیده شده است آیا تدبیري براي رفع چالش

 
مذکور بدون آسیب رسیدن به بازار سهام وجود دارد؟ 

دژپسند: در این خصوص ما تقریباً به صورت مستمر با کارشناسان و مسئولین ذیربط هم فکري می کنیم. چون به دنبال آن هستیم که فواید آزادسازي
سهام عدالت همراه با سهامداري توسط دارندگان سهام عدالت و عدم آسیب به دارایی آنها باشد. بسیاري از صاحبنظران معتقد هستند با توجه به ارزنده
بودن سبد دارایی سهام عدالت، افراد سهامداري کرده و از منافع کوتاه مدت (سود سالیانه) و بلندمدت (افزایش عرضه سهام) آن بهره مند شوند. چرا که
پورتفوي سهام عدالت شامل مجموعه سهام شرکت هاي بسیار معتبر و گلچین شده کشور است. بنابراین ما به دنبال آن هستیم که فرهنگ سهامداري

 
بلندمدت را براي این جامعه هدف، ترویج کنیم و بنابراین فروش آن را چندان توصیه نمی کنیم. 

اما از سوي دیگر به دنبال آن هستیم که قابلیت نقدشوندگی آن در بازار افزایش یابد و براي آن بازار سازي می کنیم. مصوبات چند هفته گذشته شوراي

 
عالی بورس که در آن صندوق هاي بادرآمد ثابت امکان خرید سهام عدالت را یافتند، از این جنس است. 

عملکرد خصوصی سازي در سال جاري چگونه بود وآیا شما رضایت دارید؟ امسال واگذاري در قالب ETFها نقش برجسته اي در عرضه و فروش سهام

 
متعلق به دولت داشت، در این خصوص برنامه شما چگونه بوده است؟ 

دژپسند: در سال جاري انتظار افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري ها را به چند علت داشتیم. اولین دلیل این بود که مجموعه عوامل و ارکان
سیاستگذاري و اجرایی حوزه خصوصی سازي، بر پایندي به توسعه فعالیت هاي بخش خصوصی و اجراي سیاستهاي کلی اصل (44) در زمینه خصوصی

 
سازي اجماع داشتند. لذا تلاش ها هم جهت شد تا شاهد عملکرد قابل توجه و درخشانی در این سال باشیم. 

موضوع دوم تلاش هایی بود که در سال 1398 صورت گرفت. با مطالعه اي که در این سال رخ داد، تغییر در روش ها و رویکردها مبتنی بر شرایط موجود
کشور انجام پذیرفت. این تغییرات راهبردي در نتایج عملکردي نیز خود را نشان داد و منجر به نتیجه گردید. در این ارتباط حداکثر سازي استفاده از
ظرفیت بازار سرمایه براي موضوع واگذاري ها چه به صورت عرضه خرد و چه به صورت عرضه بلوکی مد نظر قرار گرفت و با استفاده ظرفیت صندوق هاي
قابل معامله در بورس براي اولین بار براي واگذاري ها با پیگیري هاي فراوان، در سال جاري توانستیم بخش قابل توجه اي از عرضه هاي دولتی را در این

 
قالب به انجام برسانیم. 

موضوع سوم الزام اجتناب ناپذیر براي افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري بود. اگرچه معتقد هستم وصول درآمد براي دولت باید آخرین ملاك در
واگذاري ها باشد، اما با توجه به مقتضیات سال جاري و کاهش قابل توجه درآمدهاي حاصل از فروش نفت، تامین منابع مالی دولت از این طریق یکی از

 
اهداف واگذاري ها در سال جاري بود و نمی توان آن را کتمان کرد. در سال جاري تلاش ما افزایش شفافیت و ایجاد فضاي رقابتی در واگذاري ها بود. 

راجع به ETF ها، هم زیاد صحبت شده است، ما در سال جاري حدود 33 هزار میلیارد تومان عرضه داشتیم که از این میزان بیش از 18 هزار میلیارد
تومان آن در قالب دو ETF «دارایکم» شامل باقیمانده سهام دولت در بانک هاي ملت، تجارت، صادرات ایران و بیمه هاي البرز و اتکایی امین و «پالایش
یکم» شامل باقیمانده سهام دولت در پالایشگاه هاي تبریز، تهران، اصفهان و بندرعباس بود. همچنین 15 هزار میلیارد تومان در قالب عرضه تدریجی
انجام پذیرفت. این تحقق درآمد در عرضه سهام از سوي دولت در سال هاي اخیر بی سابقه بود و رشد قابل توجهی نسبت به سال قبل داشت. دلیل آن

 
هم تغییر شیوه واگذاري و ظرفیت سازي هایی بوده است که در بازار سرمایه به انجام رسید. 



ما با مطالعه به روش واگذاري از طریق ETFرسیدیم. در مطالعه اي که به انجام رسید مشخص شد که، عدم تحقق اهداف خصوصی سازي در بسیاري از
موارد ناشی از ویژگی هاي ذاتی روش مورد استفاده در واگذاري بوده است. براي نمونه در روش واگذاري از طریق مزایده به صورت نقد و اقساط، عایدي
دولت در زمان واگذاري نسبت به واگذاري از طریق بورس و روش ETF به حداقل می رسد. به عنوان مثال در واگذاري یکی از این شرکت ها به ارزش
1800 میلیارد تومان، با تعیین 100 میلیارد تومان حصه نقدي و اعمال دو سال تنفس، عملاً عایدي دولت در زمان واگذاري کاهش یافته است. در حالی
که عرضه صندوق واسطه گري مالی یکم، حدود شش هزار میلیارد تومان و عرضه صندوق پالایش یکم بیش از 12 هزار میلیارد تومان، منبع نقدي در

 
اختیار دولت قرار داد. 

در واگذاري یکی دیگر از بنگاه هاي اقتصادي که با روش مزایده انجام پذیرفت، در خصوص قیمت گذاري ابهامات متعددي وارد گردید، این در حالی
است که در واگذاري دو صندوق ETF بدون وجود ابهام، نحوه و شیوه قیمت گذاري و قیمت مورد معامله بصورت کاملا شفاف به اطلاع عموم مردم

 
رسید. 

همچنین در خصوص برخی از واگذاري ها به علت شفافیت پایین در روش و فرآیند واگذاري حساسیت در افکار عمومی بوجود آمده است. عدم وصول
اقساط قرارداد که به صورت عمده (بلوکی) از طریق بورس واگذار شده بود نمونه اي دیگر از عارضه هاي موجود در روش هاي خصوصی سازي است. در
واگذاري هایی که به روش نقد و اقساط انجام می پذیرد، ریسک عدم وصول اقساط در آینده همیشه وجود دارد به نحوي که خریداران شرکت هاي
واگذار شده به روش مزایده غالباً در بازپرداخت اقساط به مشکل برخورده و فراوانی آنها در جدول بدهکاران اقساط معوق سازمان خصوصی سازي بیشتر
از خریداران بلوك هاي بورسی می باشد. این موضوع خود باعث عدم تحقق منابع درآمدي بودجه دولت از ناحیه وصول اقساط قراردادهاي واگذاري شده
است. این در حالی است که به علت آنکه در واگذاري در قالب ETF مبلغ فروش در همان ابتدا بصورت نقد دریافت می شود، یعنی عملاً ریسک عدم

 
وصول اقساط در آینده بصورت کامل از بین می رود. 

 
خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از طریق عرضه در بورس منافع بیشتر و چالش هاي کمتري دارد 

عمده شواهد واگذاري انجام پذیرفته در سال هاي اخیر بیانگر آن است که خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از طریق عرضه در بورس منافع بیشتر و
چالش هاي کمتري را به دنبال داشته و باید اذعان داشت که واگذاري از طریق بازار سرمایه نسبت به روش هاي خارج از بازار (مزایده - مذاکره) ضمن
ترجیح قانونی، از مزایاي بیشتري برخوردار است. در سال جاري با حمایت هاي دولت و تصویب مجلس شوراي اسلامی، واگذاري باقیمانده سهام دولت در
قالب صندوق هاي سرمایه گذاري قابل معامله در بورس (ETF) به عنوان یک راهکار اجرایی براي اولین بار مورد استفاده قرار گرفت. انتخاب این روش

 
همراستا با عزم جدي دولت بر اجراي سیاست واگذاري صد درصدي به بخش خصوصی و رعایت اصول سلامت و شفافیت در واگذاري ها است. 

واگذاري از طریق ETF فرصتی را ایجاد می نماید که علاوه بر اجتناب از محدودیت هاي ناشی از روش هاي مزایده، مذاکره و عرضه بلوکی سهام در
بورس، گسترش مالکیت عمومی از طریق فروش به آحاد مردم رخ داده و جذب و هدایت نقدینگی جامعه به سمت فعالیت هاي مولد از طریق بازار
سرمایه اتفاق افتد. بدیهی است این امر علاوه بر توسعه و تعمیق بازار سرمایه، امکان فروش سهام در حجم ریالی بالا بصورت کاملا شفاف منجر به تامین

 
منابع به صورت نقد را فراهم آورده و ریسک عدم وصول اقساط در آینده را به صفر می رساند. 

در واقع چرا دولت براي واگذاري سهام در سال اخیر تنها از روش ETF استفاده کرد آیا بعد از عرضه صندوق پالایش یکم با این نحوه آزادسازي همچنان

 
موافق هستید. به عبارت ساده تر آیا نگرانی از تبعات واگذاري هاي مرسوم، مجلس و دولت را به سمت عرضه با استفاده از این روش سوق داد؟ 

دژپسند: قطعاً خیر این گونه نیست. در صحبت هاي قبلی تا حدودي به این سوال شما پاسخ دادم. همانگونه که گفتم این روش از واگذاري، داراي ویژگی

 
هایی است که سبب برتري آن نسبت به دیگر روش هاي واگذاري در شرایط کنونی می گردد. 

اولین ویژگی این روش امکان انتقال مالکیت به افراد بیشتري است، دوم اینکه چون هر شخص با هر سرمایه اي قادر است در اینگونه عرضه ها حضور

 
یابد، فرصت توزیع برابر میان آحاد جامعه فراهم می گردد. ویژگی سوم اینکه، چون تخفیف داده می شود، امکان توزیع ثروت بهبود پیدا می کند. 

از منظر تامین منابع نیز براي دولت ارجحیت دارد چرا که سریعتر به نتیجه می رسیم. عرضه بلوکی سهام برخی شرکت ها را چند بار تجربه کردیم و به
دلیل نبود متقاضی، موفق نبود. نیاز به منابع فراوان براي اندك متقاضیان و توجه به فضایی که در مورد خصوصی سازي، اخیراً به وجود آمده است
استقبال و تقاضا براي مشارکت در خرید بلوکی سهام شرکت ها را به نحو قابل توجه اي کاهش داده است، به نحوي که در جلسات متعدد، علی رغم ارائه

مشوق هاي مختلف باز هم بخش خصوصی تمایلی براي خرید بنگاه هاي دولتی از خود نشان نداد. 



در خصوص ETF این نقد به شما وارد است که انتقال مالکیت بدون مدیریت صورت پذیرفته است و شما خواهان ادامه این روش در سال آتی نیز

 
هستید؟ 

دژپسند: این ادعا صحیح نیست. در واقع در این روش واگذاري ما عدم همزمانی انتقال مدیریت شرکت هاي دولتی با واگذاري مالکیت آنها را داریم. در
خصوص ETF مدیریت تا پایان سال 1400 با دولت است و منطبق بر مفاد جزء (2) بند (الف) تبصره (2) قانون بودجه سال 1399، و تصریح اینکه
تشکیل این صندوق ها با مدیریت دولتی براي بلندمدت نباشد، در امیدنامه این صندوق ها آمده است که لاجرم پس از پایان این مهلت قانونی مدیریت
به سهامداران منتقل می شود. همچنین مکانیزم هاي لازم را نیز در این بخش پیش بینی کردیم. اگر سرمایه گذاري بتواند 1.5 درصد از مجموع
واحدهاي این صندوق را در مکانیزم بازار خریداري نماید به صورت خودکار امکان اعمال مدیریت در صندوق برایش فراهم می شود. یعنی هم مکانیزم

 
لازم را در بازار دیده ایم و هم براي خروج دولت از صندوق فرصت زمانی قرار داده ایم. 

نکته حائز اهمیت دیگر بخصوص در ارتباط با دارا یکم این است که، هم زمان با عملیاتی شدن واگذاري سهام این سه بانک و دو شرکت بیمه اي در قالب
ETF، آزادسازي سهام عدالت نیز انجام می پذیرد و انتقال مالکیت بخش بزرگی از سهام شرکت هاي مزبور به آحاد مردم اتفاق می افتد، بنابراین انتقال
بلافاصله مالکیت در این دو طرح در فاصله زمانی بسیار کوتاه سبب می شود عملاً حجم بزرگی از مالکیت و مدیریت بنگاه هاي اقتصادي دولتی به صورت
یکباره از دولت منفک شود. این شرایط می توانست، علاوه بر آنکه هر بنگاه را به صورت منحصر بفرد دچار مشکل نماید، بخش بانکی و بیمه اي کشور را
نیز با عدم اطمینان یا چالش هاي دیگري مواجه سازد. لذا به منظور کاهش آثار احتمالی نامطلوب یادشده، دوره زمانی اطمینان بخش یک و نیم ساله
براي فرآیند گذار پیش بینی شد، تا در این دوره تلاش شود، آثار غیرقابل پیش بینی انتقال مدیریت که ممکن است در برخی موارد قابل توجه نیز باشد،

 
کنترل شده یا به حداقل برسد. 

 
عرضه دارا دوم تا پایان سال در صورت فراهم بودن شرایط آیا صندوق دارا دوم و صندوق فولادي ها تا پایان سال عرضه خواهد شد؟ 

دژپسند: در خصوص عرضه صندوقهاي مذکور کمیته اي تشکیل شده است که با رصد دقیق شرایط و مقتضیات، زمان لازم براي عرضه آنها را تعیین می
نماید. در اینصورت اگر شرایط فراهم باشد و زمینه مشارکت عموم و فراگیري عرضه مهیا باشد آنگاه صندوق دارا دوم شامل باقیمانده سهام دولت در سه
بانک عرضه می شود. ما به دنبال تسریع در انتقال مالکیت و مدیریت شرکت هاي دولتی که در فهرست واگذاري قرار دارند و همچنین باقیمانده سهام

دولت در بسیاري از شرکت ها به بخش خصوصی و آحاد مردم هستیم.



صندوق دارا دوم در صورت فراهم بودن شرایط تا پایان سال عرضه می شود

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  183  |  تاریخ: 1399/10/09

وزیر امور اقتصادي و دارایی با تاکید بر اینکه در صدد تسریع انتقال مالکیت و مدیریت شرکت هاي دولتی در فهرست واگذاري و باقیمانده سهام
دولت در بسیاري از شرکت ها به بخش خصوصی و آحاد مردم هستیم، گفت: صندوق دارا دوم در صورت فراهم بودن شرایط تا پایان سال عرضه

می شود.

 
 فرهاد دژپسند 

 
 

وزیر امور اقتصادي و دارایی با تاکید بر اینکه در صدد تسریع انتقال مالکیت و مدیریت شرکت هاي دولتی در فهرست واگذاري و باقیمانده سهام دولت در

 
بسیاري از شرکت ها به بخش خصوصی و آحاد مردم هستیم، گفت: صندوق دارا دوم در صورت فراهم بودن شرایط تا پایان سال عرضه می شود. 

به گزارش اقتصادآنلاین، فرهاد دژپسند در یک گفت وگو با اعلام این خبر افزود: کمیته اي تشکیل شده با رصد دقیق شرایط و مقتضیات، زمان دقیق
صندوق دارا دوم و صندوق فولادي ها را تعیین می کند و اگر شرایط، فراهم و زمینه مشارکت عموم و فراگیري عرضه مهیا باشد، آنگاه صندوق دارا دوم

 
شامل باقی مانده سهام دولت در سه بانک عرضه می شود. 

اقتصاد دولتی و خصوصی سازي وي در ادامه و در پاسخ به این که دلیل و ریشه اقتصاد دولتی در کشور و اهمیت خصوصی سازي چیست، گفت: این یک
سوال کلیدي است و پاسخ به آن باید با لحاظ جنبه هاي مختلف صورت پذیرد. عملا ریشه یابی تاریخی حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور سبب می

 
شود تا به بسیاري از ابهامات پاسخ داده شود. 

وي ادامه داد: طی سالیان متمادي نقصان در توسعه کارآفرینی و عدم شکل گیري طبقه کارآفرین سرمایه دار به معناي واقعی کلمه ، دولت نقش اصلی

 
در سرمایه گذاري کشور داشته است. این موضوع از زمانی که تغییرات در ساختار اقتصادي کشورها و دنیا سرعت بیشتر گرفت، کاملا به چشم می آید. 

وزیر اقتصاد افزود: این بحث در دوره حکومت پهلوي اول آغاز و پس از آن شتاب گرفت و در دهه 40 شمسی در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی بروز
عینی پیدا کرد. طی این سال ها در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی، توان سرمایه گذاري دولت افزایش قابل توجه یافت و حضور دولت در بنگاه هاي
سرمایه بر و بزرگ مقیاس، بسیار پررنگ شد. هر چند در همان دهه 40 و تحت عنوان انقلاب سفید منشور مشارکت کارگران در امور مختلف ابلاغ شد،

 
اما در عمل اتفاقی رخ نداد و همچنان حضور دولت در اقتصاد با سرعت بیشتر ادامه پیدا کرد. 



دژپسند گفت: این روند، طی بیست سال انتهایی حکومت پهلوي ادامه یافت و نقش دولت در بخش هاي صنعت و خدمات به نحو قابل توجه اي افزایش

 
یافت. چنان که سهم دولت از ارزش افزوده در اوایل دهه 40 از حدود 7 درصد ارزش افزوده به بیش از 11 درصد در اواخر دوره پهلوي افزایش یافت. 

وي در پاسخ به این که با توجه به فرایند تاریخی حضور پررنگ دولت در اقتصاد پس از انقلاب، تاثیر جنگ تحمیلی و برداشت ناصحیح و تصدي گرایانه
از اصل (44) قانون اساسی، از چه زمانی ما به خصوصی سازي پرداختیم؟ »، افزود: در سال هاي اولیه پس از جنگ تحمیلی، و حدود سال 1369 اولین
مباحث مربوط به خصوصی سازي و لزوم آن مطرح شد. خصوصی سازي در آن سال هاي ابتدایی با مصوبات دولت انجام می پذیرفت اما دیري نگذشت
که به دلیل نبود زیرساخت هاي حقوقی و قانونی لازم، چالش هاي آن نیز هویدا شد از این رو در سال 1373 مجلس شوراي اسلامی ورود کرد و اولین

 
قوانین مرتبط در این حوزه به تصویب رسید. 

دژپسند ادامه داد: ابلاغ این قانون سبب شد تا خصوصی سازي در ایران وارد مرحله جدیدي شود. سه سال قبل از ابلاغ قانون برنامه سوم توسعه براي
خصوصی سازي در اقتصاد کشور، سال هاي طلایی بود. در آن سال ها یک تبصره موسوم به تبصره (35) در قانون بودجه تصویب شد که در آن اختیارات
قانونی گسترده اي به دولت براي خصوصی سازي داده شد. مطابق این تبصره دولت می توانست بدون رعایت همه قوانین دائمی علی الخصوص قانون
مصوب سال 1373 واگذاري ها را به انجام برساند. این یک قانون بسیار طلایی بود، اما باز هم مشاهده می کنیم عملکرد چندان قابل توجه اي رخ نمی

 
دهد. 

وي گفت: این روال با فراز و فرودهایی ادامه داشت، تا در برنامه سوم توسعه یک فصل از این مجموعه با در نظر گرفتن تجربیات سال هاي قبل به صورت
کامل به این موضوع اختصاص داده شد تا هم خصوصی سازي قانونمند شود و هم اجراي آن سرعت بگیرد. یکی از خروجی هاي اصلی این قانون

 
نهادسازي و شکل گیري سازمان خصوصی در اجراي ماده(15) این قانون و با تغییر اساسنامه سازمان مالی گسترش مالکیت واحدهاي تولیدي بود. 

دژپسند ادامه داد: در آن قانون روش واگذاري (که در آن زمان بیشتر به صورت مذاکره صورت می پذیرفت)، قیمت گذاري (که این دو مورد هم اکنون
نیز به عنوان مهم ترین مشکلات در خصوصی سازي مطرح می باشند.) و نهاد متولی واگذاري مهم ترین مباحثی بودند که به آنها پرداخته شد. هر چند
در برنامه سوم نیز در نتیجه فضاي نامناسب و برخوردهایی که با دست اندرکاران خصوصی سازي در کشور صورت گرفته بود، امور مربوط به خصوصی

 
سازي با تشکیک و به نوعی ترس پیگیري می شد و تا همین اواخر نیز این موضوع قابل مشاهده است. 

وزیر اقتصاد افزود: در برنامه چهارم توسعه بازهم با آسیب شناسی صورت گرفته، یک بخش مفصل به خصوصی سازي اختصاص یافت و در این قانون هم

 
تلاش شد تا اختیاراتی براي این امر به دولت داده شود که با مخالفت شوراي نگهبان در مغایرت با اصل 44 قانون اساسی مواجه شد. 

ویاو ادامه داد: اما پس از آن نقطه عطفی در خصوصی سازي با ابلاغ سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی رخ داد. این سیاست ها را می توان به
عنوان منشور حیاتی براي انقلاب اقتصادي و گذار اقتصاد ایران از یک اقتصاد دولت - بازار به یک اقتصاد بازار - دولت نام برد. آنچه از این سیاست ها

 
انتظار می رفت، تحول در اقتصاد کشور بود که با تقویت بخش خصوصی، نقش دولت را در اقتصاد مقید به حوزه هاي خاص نماید. 

دژپسند گفت: در اوایل سال 1384 ابلاغ این سیاست ها، یک فضاي امید بخشی در جامعه شکل گرفت. به یاد دارم در اولین سالگرد ابلاغ این قانون
جلسه اي با حضور رهبر معظم انقلاب و مشارکت فعالین اقتصادي و مسئولین دولتی برگزار شد و رهبري در این جلسه بحث هاي جدي را مطرح کردند
و بر ضرورت اجراي آن تاکید داشتند. تا جایی که من یادم هست اینگونه برداشت شد که ایشان خودشان اجراي این سیاست ها را شخصاً پیگیري

 
خواهند کرد و پس از آن نیز در مقاطع زمانی مختلف به شدت از آن حمایت کردند. 

وي افزود: با تغییر دولت عزم بر خصوصی سازي به نحو چشمگیري کاهش یافت و فضا به نحوي بر علیه این رویکرد تغییر کرد. اما با ابلاغ سیاست هاي
راهبردي و بسیار مهم نظام درباره بند (ج) اصل چهل و چهار قانون اساسی در نیمه دوم سال 1385 و تکمیل شدن مفاد این منشور الزام اجراي آن

 
بصورت ضمنی و عینی مورد تاکید قرار گرفت. 

وي گفت: مهم ترین اتفاقی که در سال 1385 رخ داد، مصوبه اي است که با نام سهام فراگیر در اواخر دولت اصلاحات طراحی و تصویب شده بود و با
اعمال اصلاحاتی با عنوان سهام عدالت به مرحله اجرا درآمد. پس از آن نیز قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) در قالب تجمیع یک لایحه و یک

 
طرح در مجلس تدوین و ابلاغ شد. 



وزیر اقتصاد ادامه داد: طی این سال ها نیز واگذاري ها با رویکردهاي مختلف به انجام رسید. در دوره اي واگذاري سهام در قالب رد دیون دولت غالب بود
و در دوره اي هم مزایده. مروري بر این دوره هاي تاریخی به ما نشان می دهد، علاوه بر این که نقش دولت در اقتصاد کشور همیشه پررنگ بوده است،
هیچ دوره آرامی براي خصوصی سازي در کشور وجود نداشته است یا اگر در کوتاه زمانی این امکان به وجود آمده است، از این فرصت به خوبی بهره

 
برداري نشده است. 

اصل 44 قانون اساسی وي همچنین درباره اصل 44 قانون اساسی گفت: من از ابتداي دوره ي مسئولیت ام در وزارت اقتصاد، با شناخت از روند پرچالش
اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) و بویژه خصوصی سازي در کشور، از معاونت اقتصادي وزارتخانه خواستم ضمن مطالعه اي جامع، آسیب شناسی
کامل و دقیقی از اجراي این قانون بویژه فرآیند خصوصی سازي در کشور ارائه کند. چرا که خصوصی سازي بخش مهمی از قانون اجرایی سیاست هاي
کلی اصل 44 است. به نظر من اگر ما باز هم فرصت را از دست می دادیم و نمی توانستیم به صورت جامع با یک آسیب شناسی دقیق رویکردها را

 
طراحی مجدد کنیم. آنگاه یک پانزده سال دیگر نیز می گذشت و ما بازهم دستاورد قابل توجهی نداشتیم. 

دژپسند ادامه داد: بر اساس قانون، وزارت اقتصاد موظف است عملکرد قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل (44) را گزارش دهد. در سنوات گذشته رویه
مرسوم این بود که براي انجام این تکلیف قانونی، گزارش ها از دستگاه هاي اجرایی مختلف اخذ، ادغام و یکپارچه و ارائه می شد، ولی در سال گذشته
تلاش کردیم این گزارش را با رویکرد جدیدي که واقعا از آن میتوان به تحلیل عملکرد نام برد، به انجام برسانیم و در عمل شکل جدیدي به این گزارش

 
دادیم. چالش ها را در حوزه هاي مختلف شناسایی کردیم و متناسب با شناخت آنها، راهکارهاي مرتبط را ارائه داده ایم. 

وي گفت: خوشبختانه گزارش خیلی خوبی تهیه شد و خروجی این مطالعه در هیات واگذاري به بحث گذاشته شد. مرور تجربیات چندین ساله، هیات
واگذاري را به این جمع بندي رساند که باید در واگذاري ها سهم بیشتري براي بازار سرمایه قائل شویم و از ظرفیت این بازار به دلیل مزایاي مختلفی که

 
ایجاد می کند که مهم ترین هاي آن شفافیت و رقابتی بودن است بیشتر بهره ببریم. 

وي افزود: بخش هاي مهم دیگري نیز که مقدم بر خصوصی سازي هستند، مانند بهبود فضاي کسب و کار، بازار سازي، شفافیت صورت هاي مالی، نیز در
حال مطالعه، آسیب شناسی و اجرا می باشند. این یکی از خطاهاي راهبردي است اگر که اصل (44) را محدود به واگذاري ها ببینیم، درحالی که این
موضوع به سایر موضوعات سایه انداخته است. به هر حال، موضوعات کلیدي تر و موثر تري که به آنها اشاره کردم، باید به طور حتم به صورت جدي

 
پیگیري شوند. 

واگذاري بنگاه ها وزیر اقتصاد در پاسخ به این پرسش که «از خصوصی سازي و واگذاري بنگاه ها در اقتصاد به دنبال چه هستیم؟ »، گفت: تجربه دنیا
ثابت کرده است که بخش خصوصی پیشران توسعه کشورها است. ما از واگذاري ها به دنبال این هستیم که مالکیت و مدیریت بنگاه هاي دولتی به بخش
خصوصی واقعی منتقل شود و با پررنگ شدن نقش بخش خصوصی در اقتصاد، حضور دولت به صورت مستقیم کمتر شود. بر این باوریم که دولت به
وظایف حاکمیتی و اصلی خود ازجمله سیاستگذاري، تنظیم گري و ریل گذاري به جاي تصدي گري بپردازد، چرا که با این کار، کارایی اقتصاد با محور

 
شدن بخش خصوصی در اقتصاد و منحصر شدن کارکرد دولت در سیاست گذاري و نظارت، افزایش می یابد. 

دژپسند همچنین در پاسخ به این که آیا در عمل این اتفاق افتاده است؟، افزود: در دوره اي، در کشور شاید با این رویکرد که بخش خصوصی توانمند
براي خرید شرکت هاي دولتی وجود ندارد، واگذاري به نهادهاي خاص صورت پذیرفت (که البته قانون هم این اجازه را فراهم می ساخت) و استمرار این

 
امر سبب شد تا در کنار بخش دولتی، تعاونی و خصوصی، این بخش به رکن چهارم در اقتصاد کشور تبدیل شود. 

وي ادامه داد: در عمل در برخی از صنایع و رشته فعالیت ها از انحصار دولتی به انحصار غیردولتی حرکت صورت گرفت. متاسفانه در خیلی از موارد، در
عمل به رغم واگذاري مالکیت، مدیریت و اداره شرکت ها همچنان در اختیار دولت باقی مانده است. در بسیاري از شرکت ها که هم اکنون از آنها به

 
عنوان بنگاه هاي خصوصی یاد می شود، همچنان مدیریت با دولت است. 

وي افزود: ممکن است، در یک شرکت، دولت کمتر از 15 درصد سهام در اختیار داشته باشد، اما در چیدمان هیات مدیره نقش صد درصدي بازي می
کند. حتی برخی از نهادهاي عمومی غیردولتی ما نیز بصورت دولتی اداره می شود. مثال هاي این نوع شرکت ها فراوان است از سازمان هاي بزرگ کشور

 
تا شرکت هاي کوچک و تخصصی با این مشکل رو به رو هستند. 

دژپسند تاکید کرد: امیدوار بودیم با اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) از سال 84 به بعد این مشکل مرتفع شود اما باز هم شاهدیم این نقیصه ادامه



دارد و بسیاري از واگذاري هاي ما تنها منجر به انتقال مالکیت و نه مدیریت شده است در حالیکه شاید انتقال مالکیت بدون انتقال مدیریت نه تنها،

 
ارتقاء عملکرد را منجر نشود بلکه آسیب هاي بیشتري هم به همراه داشته باشد. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «این موضوع، یک آسیب جدي به اقتصاد است چرا به این سمت حرکت کردیم؟ »، گفت: در کنار مواردي که

 
اشاره کردم، یکی از مهم ترین روش هایی که در سال هاي گذشته مورد استفاده قرار می گرفته و به این امر دامن زد، واگذاري به شیوه رد دیون بود. 

وي ادامه داد: رد دیون منجر به تغییر مدیریت نشد چرا که بخش عمده اي از این سهامی که منتقل شد، به اشخاص حقوقی منتقل شد که مستقیم یا با

 
واسطه توسط دولت اداره می شدند. حدود 15 درصد از واگذاري ها به این صورت اتفاق افتاده و این واقعاً یک معضل اقتصادي است. 

دژپسند گفت: این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی داشته است. یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم
توسط نهادهاي تخصصی است. در سال هاي گذشته پتروشیمی ها در مالکیت وزارت نفت فعالیت می کردند اما هم اکنون مالکیت بسیاري از این شرکت
ها به صندوق هاي بازنشستگی منتقل شده و عملا توسط وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی اداره می شوند. این اتفاق در صنایع دیگر هم تا حدودي رخ

 
داده است و وزارت کار از طریق صندوق هاي وابسته خود مالکیت بسیاري از شرکت ها را بدست آورده است. 

وي افزود: واقعا مشکل اصلی در مالکیت نیست مشکل روح مدیریت دولتی است که همچنان در این شرکت ها جاري است و باید از آن دور شویم. هر
زمان دولت مالکیت را در کنار مدیریت در اختیار داشته باشد در قبال عملکرد شرکت الزاما پاسخگو است اما زمانیکه در مالکیت نقشی ندارد، می تواند

 
خود را از پاسخگویی دور نگه دارد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: البته اشاره کنم که اخیراً این رویکرد استفاده از روش رد دیون مورد توجه مجدد قرار گرفته است. چنانکه در قانون بودجه سال
گذشته حکمی در این زمینه وجود داشت که از اجراي آن ممانعت شد، ولی در سال جاري در قانون تکرار شد و با توجه به لزوم قانونی آن به اجرا درآمد.

وي در ادامه و در پاسخ به پرسشی مبنی براینکه «در تمام دنیا صندوق هاي بازنشستگی یکی از نهادهاي سرمایه گذاري و تجهیز منابع محسوب می
شوند، این ایراد شما از چه زاویه و بر چه اساسی است؟ »، گفت: درست است. این صندوق ها نهادهاي واسطه اي هستند که نقش پررنگ در تامین مالی
دارند اما در ایران با یک تفاوت ماهوي حضور دارند. در دنیا این صندوق هاي بازنشستگی توسط ذینفعان واقعی آنها اداره می شوند، اما در ایران دولت

 
نقش کاملا پررنگ در اداره این صندوق ها دارد یعنی باز هم اراده دولت در مدیریت این صندوق ها جاري است. 

وي ادامه داد: در واقع صندوق هایی که باید با محوریت و خواست ذینفعان اصلی آن یعنی کارگران و کارفرمایان اداره شوند با مدیریت دولتی اداره می
شوند و دولت به هر گونه که مایل است با آنها رفتار می کند. نکته اصلی اینجاست این صندوق ها باید تحت نظارت دولت باشند نه مدیریت دولت و این

 
یک مشکل اساسی است. 

دژپسند همچنین در پاسخ به این پرسش که «این گفته که دولت ها، از بنگاه داري و شرکت داري دل نمی کنند را تا چه اندازه تایید می کنید؟ »،
افزود: هم درست است و هم نادرست. یکی از مشکلات اصلی ما این است که بالاخره داشتن شرکت هاي تابعه براي مدیران دولتی امتیازاتی را ایجاد می
کند از جمله تعیین اعضاي هیات مدیره، تسهیل انجام اموراتی که تحت قوانین ناظر برسازمان هاي دولتی امکانپذیر نیست و ... اما از سوي دیگر اینقدر
در مسیر خصوصی سازي مشکلات متعددي وجود دارد که بسیاري از مدیران براي در امان ماندن از آسیب هاي آن ترجیح می دهند کمتر به این امر

 
بپردازند و از ورود به بحث خصوصی سازي اجتناب می کنند. 

مشکلات واگذاري وزیر اقتصاد ادامه داد: یکی از مشکلات اصلی ما در واگذاري ها، مقاومت مدیران دولتی و حتی شرکت هاي در حال واگذاري است. در

 
برخی از این شرکت ها پیش از واگذاري اتفاقاتی رخ می دهد که عملاً واگذاري آن با شیوه پیش بینی شده و در زمان تعیین شده دشوار می شود. 

وي همچنین درباره عملکرد خصوصی سازي گفت: طی این چند سال که از اجراي قانون سیاست هاي کلی اصل 44 می گذرد در حوزه خصوصی سازي
به ارزش اسمی حدود 14 درصد از واگذاري ها از محل سهام عدالت، 15 درصد تهاتر بدهی هاي دولت و مابقی عرضه سهام به روش هاي مختلف در

 
بورس و فرابورس رسیده ایم. 

دژپسند ادامه داد: طی این مدت از حدود 1700 شرکت که مورد بررسی قرار گرفته است، حدود 600 شرکت از فهرست خصوصی سازي خارج شده



است. عموم این شرکت ها یا با دلایل خاص از فهرست خارج شده اند، یا بایستی ابتدا اصلاحاتی در آنها صورت پذیرد، تغییر ساختار یابند و پس از آماده

 
سازي به فهرست بازگردانده شوند یا به طور کل، بایستی استراتژي نحوه فعالیت آنها تغییر یابد. 

وزیر اقتصاد افزود: مثلا شرکت هاي آب و برق منطقه اي از جمله شرکت هایی هستند که از این فهرست خارج شده اند. براي این شرکت هاي بخصوص
به دلیل این که خدمات شهري و روستایی ارائه می دهند می توان، واگذاري به شهرداري ها را مطرح کرد. یا در مدلی دیگر می توان این شرکت ها را در
هم ادغام و با کاهش تشکیلات ضمن سبک کردن ساختار آنها، به عنوان یک شرکت با مالکیت دولتی، مدیریت آن را به بخش خصوصی واگذار کرد. هر
چند ممکن است در این مسیر با مقاومت هایی در سطح مناطق یا بخش ها رو به رو شویم اما باید بتوانیم با ایجاد انگیزه هایی این مقاومت ها را تبدیل

 
به همراهی کنیم. 

وي ادامه داد: همچنین از 1100 شرکت دیگر، حدود 900 شرکت به فروش رسیده اند یا از طریق تهاتر واگذار شده اند و مابقی یعنی حدود 200 شرکت

 
یا منحل شده اند، یا ادغام و یا ورشکسته شده اند. 

دژپسند افزود: در سال جاري نیز 325 شرکت (که حدود 16 درصد شرکت هاي مشمول واگذاري می باشند) در فهرست واگذاري قرار دارند که به مرور

 
زمان به روش هاي مختلف هر کدام در فرآیند واگذاري قرار می گیرند. 

وزیر اقتصاد در ادامه و در پاسخ به این پرسش « به نظرآزادسازي سهام عدالت پیچیده شده است، آیا تدبیري براي رفع چالش مذکور بدون آسیب
رسیدن به بازار سهام وجود دارد؟ »، گفت: در این خصوص ما تقریباً به صورت مستمر با کارشناسان و مسئولین ذیربط هم فکري می کنیم. چون به

 
دنبال آن هستیم که فواید آزادسازي سهام عدالت همراه با سهامداري توسط دارندگان سهام عدالت و عدم آسیب به دارایی آنها باشد. 

وي ادامه داد: بسیاري از صاحبنظران معتقد هستند با توجه به ارزنده بودن سبد دارایی سهام عدالت، افراد، سهامداري کرده و از منافع کوتاه مدت (سود
سالیانه) و بلندمدت (افزایش عرضه سهام) آن بهره مند شوند چرا که پورتفوي سهام عدالت شامل مجموعه سهام شرکت هاي بسیار معتبر و گلچین شده
کشور است بنابراین ما به دنبال آن هستیم که فرهنگ سهامداري بلندمدت را براي این جامعه هدف، ترویج کنیم و بنابراین فروش آن را چندان توصیه

 
نمی کنیم. 

وزیر اقتصاد افزود: از سوي دیگر به دنبال آن هستیم که قابلیت نقدشوندگی آن در بازار افزایش یابد و براي آن بازار سازي کنیم. مصوبات چند هفته

 
گذشته شوراي عالی بورس که در آن صندوق هاي بادرآمد ثابت امکان خرید سهام عدالت را یافتند، از این جنس است. 

عملکرد خصوصی سازي وي همچنین دربار عملکرد خصوصی سازي و واگذاري در قالب ETF ها گفت: در سال جاري انتظار افزایش درآمدهاي حاصل از
واگذاري ها را به چند علت داشتیم. اولین دلیل این بود که مجموعه عوامل و ارکان سیاستگذاري و اجرایی حوزه خصوصی سازي، بر پایندي به توسعه
فعالیت هاي بخش خصوصی و اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) در زمینه خصوصی سازي اجماع داشتند لذا تلاش ها هم جهت شد تا شاهد عملکرد

 
قابل توجه و درخشانی در این سال باشیم. 

وي ادامه داد: موضوع دوم تلاش هایی بود که در سال 1398 صورت گرفت. با مطالعه اي که در این سال رخ داد، تغییر در روش ها و رویکردها مبتنی بر
شرایط موجود کشور انجام پذیرفت. این تغییرات راهبردي در نتایج عملکردي نیز خود را نشان داد و منجر به نتیجه شد. در این ارتباط حداکثر سازي
استفاده از ظرفیت بازار سرمایه براي موضوع واگذاري ها چه به صورت عرضه خرد و چه به صورت عرضه بلوکی مد نظر قرار گرفت و با استفاده ظرفیت
صندوق هاي قابل معامله در بورس براي اولین بار براي واگذاري ها با پیگیري هاي فراوان، در سال جاري توانستیم بخش قابل توجه اي از عرضه هاي

 
دولتی را در این قالب به انجام برسانیم. 

وزیر اقتصاد افزود: موضوع سوم الزام اجتناب ناپذیر براي افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري بود. اگرچه معتقد هستم وصول درآمد براي دولت باید
آخرین ملاك در واگذاري ها باشد، اما با توجه به مقتضیات سال جاري و کاهش قابل توجه درآمدهاي حاصل از فروش نفت، تامین منابع مالی دولت از
این طریق یکی از اهداف واگذاري ها در سال جاري بود و نمی توان آن را کتمان کرد. در سال جاري تلاش ما افزایش شفافیت و ایجاد فضاي رقابتی در

 
واگذاري ها بود. 

واگذاري از طریق اي تی اف دژپسند ادامه داد: راجع به ETF ها، هم زیاد صحبت شده است، ما در سال جاري حدود 33 هزار میلیارد تومان عرضه



داشتیم که از این میزان بیش از 18 هزار میلیارد تومان آن در قالب دو ETF «دارایکم» شامل باقی مانده سهام دولت در بانک هاي ملت، تجارت،
صادرات ایران و بیمه هاي البرز و اتکایی امین و «پالایش یکم» شامل باقیمانده سهام دولت در پالایشگاه هاي تبریز، تهران، اصفهان و بندرعباس بود.
همچنین 15 هزار میلیارد تومان در قالب عرضه تدریجی انجام پذیرفت. این تحقق درآمد در عرضه سهام از سوي دولت در سال هاي اخیر بی سابقه بود

 
و رشد قابل توجهی نسبت به سال قبل داشت. دلیل آن هم تغییر شیوه واگذاري و ظرفیت سازي هایی بوده است که در بازار سرمایه به انجام رسید. 

وزیر اقتصاد افزود: ما با مطالعه به روش واگذاري از طریق ETF رسیدیم. در مطالعه اي که به انجام رسید مشخص شد که، عدم تحقق اهداف خصوصی
سازي در بسیاري از موارد ناشی از ویژگی هاي ذاتی روش مورد استفاده در واگذاري بوده است. براي نمونه در روش واگذاري از طریق مزایده به صورت
نقد و اقساط، عایدي دولت در زمان واگذاري نسبت به واگذاري از طریق بورس و روش ETF به حداقل می رسد. به عنوان مثال در واگذاري یکی از این
شرکت ها به ارزش 1800 میلیارد تومان، با تعیین 100 میلیارد تومان حصه نقدي و اعمال دو سال تنفس، عملاً عایدي دولت در زمان واگذاري کاهش
یافته است. در حالی که عرضه صندوق واسطه گري مالی یکم، حدود شش هزار میلیارد تومان و عرضه صندوق پالایش یکم بیش از 12 هزار میلیارد

 
تومان، منبع نقدي در اختیار دولت قرار داد. 

وي گفت: در واگذاري یکی دیگر از بنگاه هاي اقتصادي که با روش مزایده انجام پذیرفت، در خصوص قیمت گذاري ابهامات متعددي وارد گردید، این در
حالی است که در واگذاري دو صندوق ETF بدون وجود ابهام، نحوه و شیوه قیمت گذاري و قیمت مورد معامله بصورت کاملا شفاف به اطلاع عموم مردم

 
رسید. 

وي افزود: همچنین در خصوص برخی از واگذاري ها به علت شفافیت پایین در روش و فرآیند واگذاري حساسیت در افکار عمومی بوجود آمده است. عدم
وصول اقساط قرارداد که به صورت عمده (بلوکی) از طریق بورس واگذار شده بود نمونه اي دیگر از عارضه هاي موجود در روش هاي خصوصی سازي
است. در واگذاري هایی که به روش نقد و اقساط انجام می پذیرد، ریسک عدم وصول اقساط در آینده همیشه وجود دارد به نحوي که خریداران شرکت
هاي واگذار شده به روش مزایده غالباً در بازپرداخت اقساط به مشکل برخورده و فراوانی آنها در جدول بدهکاران اقساط معوق سازمان خصوصی سازي

 
بیشتر از خریداران بلوك هاي بورسی می باشد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: این موضوع خود باعث عدم تحقق منابع درآمدي بودجه دولت از ناحیه وصول اقساط قراردادهاي واگذاري شده است این در حالی
است که به علت آنکه در واگذاري در قالب ETF مبلغ فروش در همان ابتدا بصورت نقد دریافت می شود، یعنی عملاً ریسک عدم وصول اقساط در آینده

 
بصورت کامل از بین می رود. 

منافع عرضه در بورس دژپسند گفت: عمده شواهد واگذاري انجام پذیرفته در سال هاي اخیر بیانگر آن است که خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از
طریق عرضه در بورس منافع بیشتر و چالش هاي کمتري را به دنبال داشته و باید اذعان داشت که واگذاري از طریق بازار سرمایه نسبت به روش هاي
خارج از بازار (مزایده - مذاکره) ضمن ترجیح قانونی، از مزایاي بیشتري برخوردار است. در سال جاري با حمایت هاي دولت و تصویب مجلس شوراي
اسلامی، واگذاري باقیمانده سهام دولت در قالب صندوق هاي سرمایه گذاري قابل معامله در بورس (ETF) به عنوان یک راهکار اجرایی براي اولین بار
مورد استفاده قرار گرفت. انتخاب این روش همراستا با عزم جدي دولت بر اجراي سیاست واگذاري صد درصدي به بخش خصوصی و رعایت اصول

 
سلامت و شفافیت در واگذاري ها است. 

وي افزود: واگذاري از طریق ETF فرصتی را ایجاد می کند که علاوه بر اجتناب از محدودیت هاي ناشی از روش هاي مزایده، مذاکره و عرضه بلوکی
سهام در بورس، گسترش مالکیت عمومی از طریق فروش به آحاد مردم رخ داده و جذب و هدایت نقدینگی جامعه به سمت فعالیت هاي مولد از طریق
بازار سرمایه اتفاق افتد. بدیهی است این امر علاوه بر توسعه و تعمیق بازار سرمایه، امکان فروش سهام در حجم ریالی بالا بصورت کاملا شفاف منجر به

 
تامین منابع به صورت نقد را فراهم آورده و ریسک عدم وصول اقساط در آینده را به صفر می رساند. 

دژپسند در ادامه و در پاسخ به این پرسش که «در واقع چرا دولت براي واگذاري سهام در سال اخیر تنها از روش ETF استفاده کرد، آیا بعد از عرضه
صندوق پالایش یکم با این نحوه آزادسازي همچنان موافق هستید. به عبارت ساده تر آیا نگرانی از تبعات واگذاري هاي مرسوم، مجلس و دولت را به

 
سمت عرضه با استفاده از این روش سوق داد؟ »، گفت: قطعاً خیر. 

این گونه نیست. در صحبت هاي قبلی تا حدودي به این سوال شما پاسخ دادم. همانگونه که گفتم این روش از واگذاري، داراي ویژگی هایی است که
سبب برتري آن نسبت به دیگر روش هاي واگذاري در شرایط کنونی می شود. 



وي ادامه داد: اولین ویژگی این روش امکان انتقال مالکیت به افراد بیشتري است. دوم این که چون هر شخص با هر سرمایه اي قادر است در این گونه
عرضه ها حضور یابد، فرصت توزیع برابر میان آحاد جامعه فراهم می شود. ویژگی سوم اینکه، چون تخفیف داده می شود، امکان توزیع ثروت بهبود پیدا

 
می کند. 

وزیر اقتصاد افزود: از منظر تامین منابع نیز براي دولت ارجحیت دارد چرا که سریعتر به نتیجه می رسیم. عرضه بلوکی سهام برخی شرکت ها را چند بار
تجربه کردیم و به دلیل نبود متقاضی، موفق نبود. نیاز به منابع فراوان براي اندك متقاضیان و توجه به فضایی که در مورد خصوصی سازي، اخیراً به
وجود آمده است استقبال و تقاضا براي مشارکت در خرید بلوکی سهام شرکت ها را به نحو قابل توجه اي کاهش داده است، به نحوي که در جلسات

 
متعدد، علی رغم ارائه مشوق هاي مختلف باز هم بخش خصوصی تمایلی براي خرید بنگاه هاي دولتی از خود نشان نداد. 

دژپسند در پاسخ به این پرسش که گفته می شود در وزارت شما در خصوص ETF انتقال مالکیت بدون مدیریت صورت پذیرفته و شما خواهان ادامه
این روش در سال آتی نیز هستید؟، گفت: این ادعا صحیح نیست. در واقع در این روش واگذاري ما عدم همزمانی انتقال مدیریت شرکت هاي دولتی با
واگذاري مالکیت آنها را داریم. در خصوص ETF مدیریت تا پایان سال 1400 با دولت است و منطبق بر مفاد جزء (2) بند (الف) تبصره (2) قانون بودجه
سال 1399، و تصریح اینکه تشکیل این صندوق ها با مدیریت دولتی براي بلندمدت نباشد، در امیدنامه این صندوق ها آمده است که لاجرم پس از پایان

 
این مهلت قانونی مدیریت به سهامداران منتقل می شود. 

وي ادامه داد: همچنین مکانیزم هاي لازم را نیز در این بخش پیش بینی کردیم. اگر سرمایه گذاري بتواند 1.5 درصد از مجموع واحدهاي این صندوق را
در مکانیزم بازار خریداري کند، به صورت خودکار امکان اعمال مدیریت در صندوق برایش فراهم می شود. یعنی هم مکانیزم لازم را در بازار دیده ایم و

 
هم براي خروج دولت از صندوق فرصت زمانی قرار داده ایم. 

و زیر اقتصاد افزود: نکته حائز اهمیت دیگر بخصوص در ارتباط با دارا یکم این است که، هم زمان با عملیاتی شدن واگذاري سهام این سه بانک و دو
شرکت بیمه اي در قالب ETF، آزادسازي سهام عدالت نیز انجام می پذیرد و انتقال مالکیت بخش بزرگی از سهام شرکت هاي مزبور به آحاد مردم اتفاق
می افتد. بنابراین انتقال بلافاصله مالکیت در این دو طرح در فاصله زمانی بسیار کوتاه سبب می شود عملاً حجم بزرگی از مالکیت و مدیریت بنگاه هاي

 
اقتصادي دولتی به صورت یکباره از دولت منفک شود. 

دژپسند گفت: این شرایط می توانست، علاوه بر آن که هر بنگاه را بصورت منحصر بفرد دچار مشکل کند، بخش بانکی و بیمه اي کشور را نیز با عدم
اطمینان یا چالش هاي دیگري مواجه سازد. لذا به منظور کاهش آثار احتمالی نامطلوب یادشده، دوره زمانی اطمینان بخش یک و نیم ساله براي فرآیند
گذار پیش بینی شد، تا در این دوره تلاش شود آثار غیرقابل پیش بینی انتقال مدیریت که ممکن است در برخی موارد قابل توجه نیز باشد، کنترل شده

 
یا به حداقل برسد. 

پربیننده ترین ارزش سهام عدالت من (7 دي ماه) نماي پایانی بورس امروز/ امید به بازار با بهبود وضعیت بزرگان بازگشت بازگشت امید به معاملات
خودرو/ خودرو پس از سه روز سرخ پوشی به روند صعودي بازگشت تحلیل جامعی بر «پتروشیمی نوري» عدم واریز وجوه فروش سهام عدالت، مشکل بی

پایان سهامداران/ باوجود توقف فروش سهام عدالت، وجوه قبلی هنوز پرداخت نشده است
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وزیر اقتصاد با بیان اینکه باقیمانده سهام دولت در بسیاري از شرکت ها به بخش خصوصی و آحاد مردم هستیم، گفت: دارا دوم در صورت فراهم
بودن شرایط تا پایان سال عرضه می شود.

ناطقان: وزیر اقتصاد با بیان اینکه باقیمانده سهام دولت در بسیاري از شرکت ها به بخش خصوصی و آحاد مردم هستیم، گفت: دارا دوم در صورت

 
فراهم بودن شرایط تا پایان سال عرضه می شود. 

به گزارش وزارت امور اقتصادي و دارایی، فرهاد دژپسند در یک گفت وگو
با اعلام این خبر افزود: درباره عرضه صندوق دارا دوم و صندوق فولادي ها
کمیته اي تشکیل شده است که با رصد دقیق شرایط و مقتضیات، زمان
لازم براي عرضه آنها را تعیین می کند و در اینصورت اگر شرایط فراهم و
زمینه مشارکت عموم و فراگیري عرضه مهیا باشد آنگاه صندوق دارا دوم

 
شامل باقیمانده سهام دولت در سه بانک عرضه می شود. 

وي در ادامه و در پاسخ به این پرسش که چرا «چرا تا این حد اقتصاد
کشور ما دولتی است و ریشه حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور به کجا بر می گردد؟ و چرا در کشور ما خصوصی سازي تا این حد اهمیت دارد؟»،
گفت: این یک سوال کلیدي است و پاسخ به آن باید با لحاظ جنبه هاي مختلف صورت پذیرد، عملاً ریشه یابی تاریخی حضور پررنگ دولت در اقتصاد

 
کشور سبب می شود تا به بسیاري از ابهامات پاسخ داده شود. 

او ادامه داد: در طی سالیان متمادي، در اقتصاد ایران به دلیل نقصان در توسعه کارآفرینی و عدم شکل گیري طبقه کارآفرین - سرمایه دار به معناي
واقعی، دولت نقش اصلی در سرمایه گذاري کشور داشته است. این موضوع از زمانیکه تغییرات در ساختار اقتصادي کشورها و دنیا سرعت بیشتر گرفت،

 
کاملاً به چشم می آید. 

وزیر اقتصاد افزود: این بحث در دوره حکومت پهلوي اول آغاز و پس از آن شتاب گرفت و در دهه 40 شمسی در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی بروز
عینی پیدا کرد. در طی این سال ها در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی، توان سرمایه گذاري دولت افزایش قابل توجه یافت و حضور دولت در بنگاه هاي
سرمایه بر و بزرگ مقیاس بسیار پررنگ شد. هر چند در همان دهه 40 و تحت عنوان انقلاب سفید منشور مشارکت کارگران در امور مختلف ابلاغ شد اما

 
در عمل اتفاقی رخ نداد و همچنان حضور دولت در اقتصاد با سرعت بیشتر ادامه پیدا کرد. 

دژپسند گفت: این روند، در طی بیست سال انتهایی حکومت پهلوي ادامه یافت و نقش دولت در بخش هاي صنعت و خدمات به نحو قابل توجه اي
افزایش یافت، چنانکه سهم دولت از ارزش افزوده در اوایل دهه 40 از حدود 7 درصد ارزش افزوده به بیش از 11 درصد در اواخر دوره پهلوي افزایش

 
یافت. 

وي در پاسخ به پرسش دیگري مبنی براینکه «پس از انقلاب اسلامی گسترش حضور دولت در اقتصاد در نتیجه اقتضائات دیگري پررنگ تر شد. در همان
سال هاي ابتدایی، ملی شدن برخی صنایع به این امر دامن زد. پس از آن نیز به سبب وقوع جنگ تحمیلی، اداره کشور در آن شرایط، حضور مقتدر و
برجسته دولت را نیازمند بود و نقش دولت در اقتصاد برجسته تر گردید. در نتیجه در طی سال هاي متمادي به انحاء مختلف بویژه برداشت ناصحیح و
تصدي گرایانه از اصل (44) قانون اساسی نقش دولت در اقتصاد کشور بویژه در سرمایه گذاري و مالکیت افزایش یافت و هم اکنون نیز ما همچنان با این
موضوع رو به رو هستیم. در این فرایند تاریخی از چه زمانی ما به خصوصی سازي پرداختیم؟»، افزود: در سال هاي اولیه پس از جنگ تحمیلی، و حدود



سال 1369 اولین مباحث مربوط به خصوصی سازي و لزوم آن مطرح شد. خصوصی سازي در آن سال هاي ابتدایی با مصوبات دولت انجام می پذیرفت
اما دیري نگذشت که به دلیل نبود زیرساختهاي حقوقی و قانونی لازم، چالش هاي آن نیز هویدا شد از این رو در سال 1373 مجلس شوراي اسلامی

 
ورود کرد و اولین قوانین مرتبط در این حوزه به تصویب رسید. 

او ادامه داد: ابلاغ این قانون سبب شد تا خصوصی سازي در ایران وارد مرحله جدیدي شود. سه سال قبل از ابلاغ قانون برنامه سوم توسعه براي خصوصی
سازي در اقتصاد کشور، سال هاي طلایی بود. در آن سال ها یک تبصره موسوم به تبصره (35) در قانون بودجه تصویب شد که درآن اختیارات قانونی
گسترده اي در اختیار دولت براي خصوصی سازي قرار گرفت. مطابق این تبصره دولت می توانست بدون رعایت همه قوانین دائمی علی الخصوص قانون
مصوب سال 1373 واگذاري ها را به انجام برساند. این یک قانون بسیار طلایی بود، اما باز هم مشاهده می کنیم عملکرد چندان قابل توجه اي رخ نمی

 
دهد. 

او گفت: این روال با فراز و فرودهایی ادامه داشت، تا در برنامه سوم توسعه یک فصل از این مجموعه با در نظر گرفتن تجربیات سال هاي قبل بصورت
کامل به این موضوع اختصاص داده شد تا هم خصوصی سازي قانونمند شود و هم اجراي آن سرعت بگیرد. یکی از خروجی هاي اصلی این قانون

 
نهادسازي و شکل گیري سازمان خصوصی در اجراي ماده (15) این قانون و با تغییر اساسنامه سازمان مالی گسترش مالکیت واحدهاي تولیدي بود. 

دژپسند ادامه داد: در آن قانون روش واگذاري (که در آن زمان بیشتر به صورت مذاکره صورت می پذیرفت)، قیمت گذاري (که این دو مورد هم اکنون
نیز به عنوان مهم ترین مشکلات در خصوصی سازي مطرح می باشند.) و نهاد متولی واگذاري مهم ترین مباحثی بودند که به آنها پرداخته شد، هر چند
در برنامه سوم نیز در نتیجه فضاي نامناسب و برخوردهایی که با دست اندرکاران خصوصی سازي در کشور صورت گرفته بود، امور مربوط به خصوصی

 
سازي با تشکیک و به نوعی ترس پیگیري می شد و تا همین اواخر نیز این موضوع قابل مشاهده است. 

وزیر اقتصاد افزود: در برنامه چهارم توسعه بازهم با آسیب شناسی صورت گرفته، یک بخش مفصل به خصوصی سازي اختصاص یافت و در این قانون هم

 
تلاش شد تا اختیاراتی براي این امر به دولت داده شود که با مخالفت شوراي نگهبان در مغایرت با اصل 44 قانون اساسی مواجه شد. 

او ادامه داد: اما پس از آن نقطه عطفی در خصوصی سازي با ابلاغ سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی رخ داد. این سیاست ها را می توان به عنوان
منشور حیاتی براي انقلاب اقتصادي و گذار اقتصاد ایران از یک اقتصاد دولت - بازار به یک اقتصاد بازار - دولت نام برد. آنچه از این سیاست ها انتظار می

 
رفت، تحول در اقتصاد کشور بود که با تقویت بخش خصوصی، نقش دولت را در اقتصاد مقید به حوزه هاي خاص نماید. 

دژپسند گفت: در اوایل سال 1384 ابلاغ این سیاست ها، یک فضاي امید بخشی در جامعه شکل گرفت، به یاد دارم در اولین سالگرد ابلاغ این قانون
جلسه اي با حضور رهبر معظم انقلاب و مشارکت فعالین اقتصادي و مسئولین دولتی برگزار شد و رهبري در این جلسه بحث هاي جدي را مطرح کردند
و بر ضرورت اجراي آن تاکید داشتند. تا جایی که من یادم هست اینگونه برداشت شد که ایشان خودشان اجراي این سیاست ها را شخصاً پیگیري

 
خواهند کرد و پس از آن نیز در مقاطع زمانی مختلف به شدت از آن حمایت کردند. 

وي افزود: با تغییر دولت عزم بر خصوصی سازي به نحو چشمگیري کاهش یافت و فضا به نحوي بر علیه این رویکرد تغییر کرد. اما با ابلاغ سیاستهاي
راهبردي و بسیار مهم نظام درباره بند (ج) اصل چهل و چهار قانون اساسی در نیمه دوم سال 1385 و تکمیل شدن مفاد این منشور الزام اجراي آن

 
بصورت ضمنی و عینی مورد تاکید قرار گرفت. 

او گفت: مهم ترین اتفاقی که در سال 1385 رخ داد، مصوبه اي است که با نام سهام فراگیر در اواخر دولت آقاي خاتمی طراحی و در دولت تصویب شده
بود و با اعمال اصلاحاتی با عنوان سهام عدالت به مرحله اجرا درآمد. پس از آن نیز قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) در قالب تجمیع یک لایحه

 
و یک طرح در مجلس تدوین و ابلاغ شد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: در طی این سال ها نیز واگذاري ها با رویکردهاي مختلف در طی سال هاي متفاوت به انجام رسید. در دوره اي واگذاري سهام در
قالب رد دیون دولت غالب بود و در دوره اي هم مزایده. مروري بر این دوره هاي تاریخی به ما نشان می دهد، علاوه بر اینکه نقش دولت در اقتصاد کشور
همیشه پررنگ بوده است، هیچ دوره آرامی براي خصوصی سازي در کشور وجود نداشته است یا اگر در کوتاه زمانی این امکان بوجود آمده است از این

 
فرصت به خوبی بهره برداري نشده است. 



وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «از زمان ابلاغ سیاست هاي اصل 44 تا کنون بیش از 15 سال گذشته است، نظر شما در این ارتباط چیست؟ و
به صورت کلی عملکرد آن را چگونه ارزیابی می کنید؟»، گفت: من از ابتداي دوره ي مسئولیت ام در وزارت اقتصاد، با شناخت از روند پرچالش اجراي
سیاست هاي کلی اصل (44) و بویژه خصوصی سازي در کشور، از معاونت اقتصادي وزارتخانه خواستم ضمن مطالعه اي جامع، آسیب شناسی کامل و
دقیقی از اجراي این قانون بویژه فرآیند خصوصی سازي در کشور ارائه کند چرا که خصوصی سازي بخش مهمی از قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل
44 است. به نظر من اگر ما باز هم فرصت را از دست می دادیم و نمی توانستیم به صورت جامع با یک آسیب شناسی دقیق رویکردها را طراحی مجدد

 
کنیم، آنگاه یک پانزده سال دیگر نیز می گذشت و ما بازهم دستاورد قابل توجهی نداشتیم. 

دژپسند ادامه داد: بر اساس قانون، وزارت اقتصاد موظف است عملکرد قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل (44) را گزارش دهد. در سنوات گذشته رویه
مرسوم این بود که براي انجام این تکلیف قانونی، گزارش ها از دستگاه هاي اجرایی مختلف اخذ، ادغام و یکپارچه و ارائه می شد ولی در سال گذشته
تلاش کردیم این گزارش را با رویکرد جدیدي که واقعاً از آن می توان به تحلیل عملکرد نام برد، به انجام برسانیم و در عمل شکل جدیدي به این گزارش

 
دادیم. چالش ها را در حوزه هاي مختلف شناسایی کردیم و متناسب با شناخت آنها، راهکارهاي مرتبط را ارائه داده ایم. 

او گفت: خوشبختانه گزارش خیلی خوبی تهیه شد و خروجی این مطالعه در هیأت واگذاري به بحث گذاشته شد. مرور تجربیات چندین ساله، هیأت
واگذاري را به این جمع بندي رساند که باید در واگذاري ها سهم بیشتري براي بازار سرمایه قائل شویم و از ظرفیت این بازار به دلیل مزایاي مختلفی که

 
ایجاد می کند که مهم ترین هاي آن شفافیت و رقابتی بودن است بیشتر بهره ببریم. 

وي افزود: بخش هاي مهم دیگري نیز که مقدم بر خصوصی سازي هستند، مانند بهبود فضاي کسب و کار، بازار سازي، شفافیت صورت هاي مالی، نیز در
حال مطالعه، آسیب شناسی و اجرا می باشند. این یکی از خطاهاي راهبردي است اگر که اصل (44) را محدود به واگذاري ها ببینیم، درحالی که این
موضوع به سایر موضوعات سایه انداخته است. به هر حال، موضوعات کلیدي تر و مؤثر تري که به آنها اشاره کردم، باید به طور حتم به صورت جدي

 
پیگیري شوند. 

وزیر اقتصاد در پاسخ به این پرسش که «از خصوصی سازي و واگذاري بنگاه ها در اقتصاد به دنبال چه هستیم؟»، گفت: تجربه دنیا ثابت کرده است که
بخش خصوصی پیشران توسعه کشورها است. ما از واگذاري ها به دنبال این هستیم که مالکیت و مدیریت بنگاه هاي دولتی به بخش خصوصی واقعی
منتقل شود و با پررنگ شدن نقش بخش خصوصی در اقتصاد، حضور دولت به صورت مستقیم کمتر شود. بر این باوریم که دولت به وظایف حاکمیتی و
اصلی خود ازجمله سیاستگذاري، تنظیم گري و ریل گذاري به جاي تصدي گري بپردازد، چرا که با این کار، کارایی اقتصاد با محور شدن بخش خصوصی

 
در اقتصاد و منحصر شدن کارکرد دولت در سیاست گذاري و نظارت، افزایش می یابد. 

دژپسند همچنین در پاسخ به این پرسش که «آیا در عمل این اتفاق افتاده است؟»، افزود: در دوره اي، در کشور شاید با این رویکرد که بخش خصوصی
توانمند براي خرید شرکت هاي دولتی وجود ندارد، واگذاري به نهادهاي خاص صورت پذیرفت (که البته قانون هم این اجازه را فراهم می ساخت) و

 
استمرار این امر سبب شد تا در کنار بخش دولتی، تعاونی و خصوصی، این بخش به رکن چهارم در اقتصاد کشور تبدیل شود. 

او ادامه داد: در عمل در برخی از صنایع و رشته فعالیت ها در نتیجه استفاده از این رویکرد از انحصار دولتی به انحصار غیردولتی حرکت شد. متأسفانه در
خیلی از موارد، در عمل علیرغم واگذاري مالکیت، مدیریت و اداره شرکت ها همچنان در اختیار دولت باقی مانده است. در بسیاري از شرکت ها که هم

 
اکنون از آنها به عنوان بنگاهی خصوصی یاد می شود، همچنان مدیریت با دولت است. 

وي افزود: ممکن است، در یک شرکت، دولت کمتر از 15 درصد سهام در اختیار داشته باشد، اما در چیدمان هیأت مدیره نقش صد درصدي بازي می
کند. حتی برخی از نهادهاي عمومی غیردولتی ما نیز بصورت دولتی اداره می شود. مثال هاي این نوع شرکت ها فراوان است از سازمان هاي بزرگ کشور

 
تا شرکت هاي کوچک و تخصصی با این مشکل رو به رو هستند. 

دژپسند تاکید کرد: امیدوار بودیم با اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) از سال 84 به بعد این مشکل مرتفع شود اما باز هم شاهدیم این نقیصه ادامه
دارد و بسیاري از واگذاري هاي ما تنها منجر به انتقال مالکیت و نه مدیریت شده است در حالیکه شاید انتقال مالکیت بدون انتقال مدیریت نه تنها، ارتقا

 
عملکرد را منجر نشود بلکه آسیب هاي بیشتري هم به همراه داشته باشد. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «این موضوع، یک آسیب جدي به اقتصاد است چرا به این سمت حرکت کردیم؟»، گفت: در کنار مواردي که



 
اشاره کردم، یکی از مهم ترین روش هایی که در سال هاي گذشته مورد استفاده قرار می گرفته و به این امر دامن زد، واگذاري به شیوه رد دیون بود. 

او ادامه داد: رد دیون منجر به تغییر مدیریت نشد چرا که بخش عمده اي از این سهامی که منتقل شد، به اشخاص حقوقی منتقل شد که مستقیم یا با

 
واسطه توسط دولت اداره می شدند. حدود 15 درصد از واگذاري ها به این صورت اتفاق افتاده و این واقعاً یک معضل اقتصادي است. 

دژپسند گفت: این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی داشته است. یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم
توسط نهادهاي تخصصی آنها است. در سال هاي گذشته پتروشیمی ها در مالکیت وزارت نفت فعالیت می کردند اما هم اکنون مالکیت بسیاري از این
شرکت ها به صندوق هاي بازنشستگی منتقل شده و عملاً توسط وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی اداره می شوند. این اتفاق در صنایع دیگر هم تا

 
حدودي رخ داده است و وزارت کار از طریق صندوق هاي وابسته خود مالکیت بسیاري از شرکت ها را بدست آورده است. 

وي افزود: واقعاً مشکل اصلی در مالکیت نیست مشکل روح مدیریت دولتی است که همچنان در این شرکت ها جاري است و باید از آن دور شویم. هر
زمان دولت مالکیت را در کنار مدیریت در اختیار داشته باشد در قبال عملکرد شرکت الزاماً پاسخگو است اما زمانیکه در مالکیت نقشی ندارد، می تواند

 
خود را از پاسخگویی دور نگه دارد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: البته اشاره کنم که اخیراً این رویکرد استفاده از روش رد دیون مورد توجه مجدد قرار گرفته است. چنانکه در قانون بودجه سال
گذشته حکمی در این زمینه وجود داشت که از اجراي آن ممانعت شد، ولی در سال جاري در قانون تکرار شد و با توجه به لزوم قانونی آن به اجرا درآمد.

وي در ادامه و در پاسخ به پرسشی مبنی براینکه «در تمام دنیا صندوق هاي بازنشستگی یکی از نهادهاي سرمایه گذاري و تجهیز منابع محسوب می
شوند، این ایراد شما از چه زاویه و بر چه اساسی است؟»، گفت: درست است. این صندوق ها نهادهاي واسطه اي هستند که نقش پررنگ در تأمین مالی
دارند اما در ایران با یک تفاوت ماهوي حضور دارند. در دنیا این صندوق هاي بازنشستگی توسط ذینفعان واقعی آنها اداره می شوند، اما در ایران دولت

 
نقش کاملاً پررنگ در اداره این صندوق ها دارد یعنی باز هم اراده دولت در مدیریت این صندوق ها جاري است. 

او ادامه داد: در واقع صندوق هایی که باید با محوریت و خواست ذینفعان اصلی آن یعنی کارگران و کارفرمایان اداره شوند با مدیریت دولتی اداره می
شوند و دولت به هر گونه که مایل است با آنها رفتار می کند. نکته اصلی اینجاست این صندوق ها باید تحت نظارت دولت باشند نه مدیریت دولت و این

 
یک مشکل اساسی است. 

دژپسند همچنین در پاسخ به این پرسش که «این گفته که دولت ها، از بنگاه داري و شرکت داري دل نمی کنند را تا چه اندازه تأیید می کنید؟»، افزود:
هم درست است و هم نادرست. یکی از مشکلات اصلی ما این است که بالاخره داشتن شرکت هاي تابعه براي مدیران دولتی امتیازاتی را ایجاد می کند از
جمله تعیین اعضاي هیأت مدیره، تسهیل انجام اموراتی که تحت قوانین ناظر برسازمان هاي دولتی امکانپذیر نیست و … اما از سوي دیگر اینقدر در
مسیر خصوصی سازي مشکلات متعددي وجود دارد که بسیاري از مدیران براي در امان ماندن از آسیب هاي آن ترجیح می دهند کمتر به این امر

 
بپردازند و از ورود به بحث خصوصی سازي اجتناب می کنند. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: یکی از مشکلات اصلی ما در واگذاري ها، مقاومت مدیران دولتی و حتی شرکت هاي در حال واگذاري است. در برخی از این

 
شرکت ها پیش از واگذاري اتفاقاتی رخ می دهد که عملاً واگذاري آن با شیوه پیش بینی شده و در زمان تعیین شده دشوار می شود. 

وي همچنین در پاسخ به پرسش دیگري مبنی براینکه «در طی این سال ها، خصوصی سازي چه عملکردي داشته است؟»، گفت: در طی این چند سال
که از اجراي قانون سیاست هاي کلی اصل 44 می گذرد در حوزه خصوصی سازي به ارزش اسمی حدود 14 درصد از واگذاري ها از محل سهام عدالت،

 
15 درصد تهاتر بدهی هاي دولت و مابقی عرضه سهام به روش هاي مختلف در بورس و فرابورس بوده است. 

او ادامه داد: در طی این مدت از حدود 1700 شرکت که مورد بررسی قرار گرفته است، حدود 600 شرکت از فهرست خصوصی سازي خارج شده است.
عموم این شرکت ها یا با دلایل خاص از فهرست خارج شده اند، یا بایستی ابتدا اصلاحاتی در آنها صورت پذیرد، تغییر ساختار یابند و پس از آماده سازي

 
به فهرست بازگردانده شوند یا به طور کل، بایستی استراتژي نحوه فعالیت آنها تغییر یابد. 

وزیر اقتصاد افزود: مثلاً شرکت هاي آب و برق منطقه اي از جمله شرکت هایی هستند که از این فهرست خارج شده اند. براي این شرکت هاي بخصوص



به دلیل اینکه خدمات شهري و روستایی را ارائه می کنند می توان، واگذاري به شهرداري ها را مطرح کرد. یا در مدلی دیگر می توان این شرکت هارا در
هم ادغام کرد و با کاهش تشکیلات ضمن سبک کردن ساختار آنها، به عنوان یک شرکت با مالکیت دولتی، مدیریت آن را به بخش خصوصی واگذار کرد.
هر چند ممکن است در این مسیر با مقاومت هایی در سطح مناطق یا بخش ها رو به رو شویم و باید بتوانیم با ایجاد انگیزه هایی این مقاومت ها را

 
تبدیل به همراهی کرد. 

او ادامه داد: همچنین از 1100 شرکت دیگر، حدود 900 شرکت به فروش رسیده اند یا از طریق تهاتر واگذار شده اند و مابقی یعنی حدود 200 شرکت

 
یا منحل شده اند، یا ادغام و یا ورشکسته شده اند. 

وي افزود: در سال جاري نیز 325 شرکت (که حدود 16 درصد شرکت هاي مشمول واگذاري می باشند) در فهرست واگذاري قرار دارند که به مرور زمان

 
به روش هاي مختلف هر کدام در فرآیند واگذاري قرار می گیرند. 

دژپسند در ادامه و در پاسخ به این پرسش «به نظرآزادسازي سهام عدالت پیچیده شده است، آیا تدبیري براي رفع چالش مذکور بدون آسیب رسیدن به
بازار سهام وجود دارد؟»، گفت: در این خصوص ما تقریباً به صورت مستمر با کارشناسان و مسئولین ذیربط هم فکري می کنیم. چون به دنبال آن

 
هستیم که فواید آزادسازي سهام عدالت همراه با سهامداري توسط دارندگان سهام عدالت و عدم آسیب به دارایی آنها باشد. 

او ادامه داد: بسیاري از صاحبنظران معتقد هستند با توجه به ارزنده بودن سبد دارایی سهام عدالت، افراد سهامداري کرده و از منافع کوتاه مدت (سود
سالیانه) و بلندمدت (افزایش عرضه سهام) آن بهره مند شوند چرا که پورتفوي سهام عدالت شامل مجموعه سهام شرکت هاي بسیار معتبر و گلچین شده
کشور است بنابراین ما به دنبال آن هستیم که فرهنگ سهامداري بلندمدت را براي این جامعه هدف، ترویج کنیم و بنابراین فروش آن را چندان توصیه

 
نمی کنیم. 

وزیر اقتصاد افزود: اما از سوي دیگر به دنبال آن هستیم که قابلیت نقدشوندگی آن در بازار افزایش یابد و براي آن بازار سازي می کنیم. مصوبات چند

 
هفته گذشته شوراي عالی بورس که در آن صندوق هاي بادرآمد ثابت امکان خرید سهام عدالت را یافتند، از این جنس است. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «عملکرد خصوصی سازي در سال جاري چگونه بود وآیا شما رضایت دارید؟ امسال واگذاري در قالب ETFها
نقش برجسته اي در عرضه و فروش سهام متعلق به دولت داشت، در این خصوص برنامه شما چگونه بوده است؟»، گفت: در سال جاري انتظار افزایش
درآمدهاي حاصل از واگذاري ها را به چند علت داشتیم. اولین دلیل این بود که مجموعه عوامل و ارکان سیاستگذاري و اجرایی حوزه خصوصی سازي، بر
پایندي به توسعه فعالیت هاي بخش خصوصی و اجراي سیاستهاي کلی اصل (44) در زمینه خصوصی سازي اجماع داشتند لذا تلاش ها هم جهت شد تا

 
شاهد عملکرد قابل توجه و درخشانی در این سال باشیم. 

او ادامه داد: موضوع دوم تلاش هایی بود که در سال 1398 صورت گرفت. با مطالعه اي که در این سال رخ داد، تغییر در روش ها و رویکردها مبتنی بر
شرایط موجود کشور انجام پذیرفت. این تغییرات راهبردي در نتایج عملکردي نیز خود را نشان داد و منجر به نتیجه شد. در این ارتباط حداکثر سازي
استفاده از ظرفیت بازار سرمایه براي موضوع واگذاري ها چه به صورت عرضه خرد و چه به صورت عرضه بلوکی مد نظر قرار گرفت و با استفاده ظرفیت
صندوق هاي قابل معامله در بورس براي اولین بار براي واگذاري ها با پیگیري هاي فراوان، در سال جاري توانستیم بخش قابل توجه اي از عرضه هاي

 
دولتی را در این قالب به انجام برسانیم. 

وزیر اقتصاد افزود: موضوع سوم الزام اجتناب ناپذیر براي افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري بود. اگرچه معتقد هستم وصول درآمد براي دولت باید
آخرین ملاك در واگذاري ها باشد، اما با توجه به مقتضیات سال جاري و کاهش قابل توجه درآمدهاي حاصل از فروش نفت، تأمین منابع مالی دولت از
این طریق یکی از اهداف واگذاري ها در سال جاري بود و نمی توان آن را کتمان کرد. در سال جاري تلاش ما افزایش شفافیت و ایجاد فضاي رقابتی در

 
واگذاري ها بود. 

دژپسند ادامه داد: راجع به ETF ها، هم زیاد صحبت شده است، ما در سال جاري حدود 33 هزار میلیارد تومان عرضه داشتیم که از این میزان بیش از
18 هزار میلیارد تومان آن در قالب دو ETF «دارایکم» شامل باقیمانده سهام دولت در بانک هاي ملت، تجارت، صادرات ایران و بیمه هاي البرز و اتکایی
امین و «پالایش یکم» شامل باقیمانده سهام دولت در پالایشگاه هاي تبریز، تهران، اصفهان و بندرعباس بود. همچنین 15 هزار میلیارد تومان در قالب
عرضه تدریجی انجام پذیرفت. این تحقق درآمد در عرضه سهام از سوي دولت در سال هاي اخیر بی سابقه بود و رشد قابل توجهی نسبت به سال قبل



 
داشت. دلیل آن هم تغییر شیوه واگذاري و ظرفیت سازي هایی بوده است که در بازار سرمایه به انجام رسید. 

وزیر اقتصاد افزود: ما با مطالعه به روش واگذاري از طریق ETFرسیدیم. در مطالعه اي که به انجام رسید مشخص شد که، عدم تحقق اهداف خصوصی
سازي در بسیاري از موارد ناشی از ویژگی هاي ذاتی روش مورد استفاده در واگذاري بوده است. براي نمونه در روش واگذاري از طریق مزایده به صورت
نقد و اقساط، عایدي دولت در زمان واگذاري نسبت به واگذاري از طریق بورس و روش ETF به حداقل می رسد. به عنوان مثال در واگذاري یکی از این
شرکت ها به ارزش 1800 میلیارد تومان، با تعیین 100 میلیارد تومان حصه نقدي و اعمال دو سال تنفس، عملاً عایدي دولت در زمان واگذاري کاهش
یافته است. در حالی که عرضه صندوق واسطه گري مالی یکم، حدود شش هزار میلیارد تومان و عرضه صندوق پالایش یکم بیش از 12 هزار میلیارد

 
تومان، منبع نقدي در اختیار دولت قرار داد. 

او گفت: در واگذاري یکی دیگر از بنگاه هاي اقتصادي که با روش مزایده انجام پذیرفت، در خصوص قیمت گذاري ابهامات متعددي وارد گردید، این در
حالی است که در واگذاري دو صندوق ETF بدون وجود ابهام، نحوه و شیوه قیمت گذاري و قیمت مورد معامله بصورت کاملاً شفاف به اطلاع عموم مردم

 
رسید. 

وي افزود: همچنین در خصوص برخی از واگذاري ها به علت شفافیت پایین در روش و فرآیند واگذاري حساسیت در افکار عمومی بوجود آمده است. عدم
وصول اقساط قرارداد که به صورت عمده (بلوکی) از طریق بورس واگذار شده بود نمونه اي دیگر از عارضه هاي موجود در روش هاي خصوصی سازي
است. در واگذاري هایی که به روش نقد و اقساط انجام می پذیرد، ریسک عدم وصول اقساط در آینده همیشه وجود دارد به نحوي که خریداران شرکت
هاي واگذار شده به روش مزایده غالباً در بازپرداخت اقساط به مشکل برخورده و فراوانی آنها در جدول بدهکاران اقساط معوق سازمان خصوصی سازي

 
بیشتر از خریداران بلوك هاي بورسی می باشد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: این موضوع خود باعث عدم تحقق منابع درآمدي بودجه دولت از ناحیه وصول اقساط قراردادهاي واگذاري شده است این در حالی
است که به علت آنکه در واگذاري در قالب ETF مبلغ فروش در همان ابتدا بصورت نقد دریافت می شود، یعنی عملاً ریسک عدم وصول اقساط در آینده

 
بصورت کامل از بین می رود. 

دژپسند گفت: عمده شواهد واگذاري انجام پذیرفته در سال هاي اخیر بیانگر آن است که خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از طریق عرضه در بورس
منافع بیشتر و چالش هاي کمتري را به دنبال داشته و باید اذعان داشت که واگذاري از طریق بازار سرمایه نسبت به روش هاي خارج از بازار (مزایده –
مذاکره) ضمن ترجیح قانونی، از مزایاي بیشتري برخوردار است. در سال جاري با حمایت هاي دولت و تصویب مجلس شوراي اسلامی، واگذاري باقیمانده
سهام دولت در قالب صندوق هاي سرمایه گذاري قابل معامله در بورس (ETF) به عنوان یک راهکار اجرایی براي اولین بار مورد استفاده قرار گرفت.
انتخاب این روش همراستا با عزم جدي دولت بر اجراي سیاست واگذاري صد درصدي به بخش خصوصی و رعایت اصول سلامت و شفافیت در واگذاري

 
ها است. 

وي افزود: واگذاري از طریق ETF فرصتی را ایجاد می کند که علاوه بر اجتناب از محدودیت هاي ناشی از روش هاي مزایده، مذاکره و عرضه بلوکی
سهام در بورس، گسترش مالکیت عمومی از طریق فروش به آحاد مردم رخ داده و جذب و هدایت نقدینگی جامعه به سمت فعالیت هاي مولد از طریق
بازار سرمایه اتفاق افتد. بدیهی است این امر علاوه بر توسعه و تعمیق بازار سرمایه، امکان فروش سهام در حجم ریالی بالا بصورت کاملاً شفاف منجر به

 
تأمین منابع به صورت نقد را فراهم آورده و ریسک عدم وصول اقساط در آینده را به صفر می رساند. 

دژپسند در ادامه و در پاسخ به این پرسش که «در واقع چرا دولت براي واگذاري سهام در سال اخیر تنها از روش ETF استفاده کرد، آیا بعد از عرضه
صندوق پالایش یکم با این نحوه آزادسازي همچنان موافق هستید. به عبارت ساده تر آیا نگرانی از تبعات واگذاري هاي مرسوم، مجلس و دولت را به
سمت عرضه با استفاده از این روش سوق داد؟»، گفت: قطعاً خیر این گونه نیست. در صحبت هاي قبلی تا حدودي به این سوال شما پاسخ دادم.

 
همانگونه که گفتم این روش از واگذاري، داراي ویژگی هایی است که سبب برتري آن نسبت به دیگر روش هاي واگذاري در شرایط کنونی می شود. 

او ادامه داد: اولین ویژگی این روش امکان انتقال مالکیت به افراد بیشتري است، دوم اینکه چون هر شخص با هر سرمایه اي قادر است در اینگونه عرضه
ها حضور یابد، فرصت توزیع برابر میان آحاد جامعه فراهم می شود. ویژگی سوم اینکه، چون تخفیف داده می شود، امکان توزیع ثروت بهبود پیدا می

 
کند. 



وزیر اقتصاد افزود: از منظر تأمین منابع نیز براي دولت ارجحیت دارد چرا که سریع تر به نتیجه می رسیم. عرضه بلوکی سهام برخی شرکت ها را چند بار
تجربه کردیم و به دلیل نبود متقاضی، موفق نبود. نیاز به منابع فراوان براي اندك متقاضیان و توجه به فضایی که در مورد خصوصی سازي، اخیراً به
وجود آمده است استقبال و تقاضا براي مشارکت در خرید بلوکی سهام شرکت ها را به نحو قابل توجه اي کاهش داده است، به نحوي که در جلسات

 
متعدد، علی رغم ارائه مشوق هاي مختلف باز هم بخش خصوصی تمایلی براي خرید بنگاه هاي دولتی از خود نشان نداد. 

دژپسند در پایان و در پاسخ به این پرسش که «در خصوص ETF این نقد به شما وارد است که انتقال مالکیت بدون مدیریت صورت پذیرفته است و شما
خواهان ادامه این روش در سال آتی نیز هستید؟»، گفت: این ادعا صحیح نیست. در واقع در این روش واگذاري ما عدم همزمانی انتقال مدیریت شرکت
هاي دولتی با واگذاري مالکیت آنها را داریم. در خصوص ETF مدیریت تا پایان سال 1400 با دولت است و منطبق بر مفاد جز (2) بند (الف) تبصره (2)
قانون بودجه سال 1399، و تصریح اینکه تشکیل این صندوق ها با مدیریت دولتی براي بلندمدت نباشد، در امیدنامه این صندوق ها آمده است که لاجرم

 
پس از پایان این مهلت قانونی مدیریت به سهامداران منتقل می شود. 

او ادامه داد: همچنین مکانیزم هاي لازم را نیز در این بخش پیش بینی کردیم. اگر سرمایه گذاري بتواند 1.5 درصد از مجموع واحدهاي این صندوق را
در مکانیزم بازار خریداري نماید به صورت خودکار امکان اعمال مدیریت در صندوق برایش فراهم می شود. یعنی هم مکانیزم لازم را در بازار دیده ایم و

 
هم براي خروج دولت از صندوق فرصت زمانی قرار داده ایم. 

ویر اقتصاد افزود: نکته حائز اهمیت دیگر بخصوص در ارتباط با دارا یکم این است که، هم زمان با عملیاتی شدن واگذاري سهام این سه بانک و دو شرکت
بیمه اي در قالب ETF، آزادسازي سهام عدالت نیز انجام می پذیرد و انتقال مالکیت بخش بزرگی از سهام شرکت هاي مزبور به آحاد مردم اتفاق می
افتد، بنابراین انتقال بلافاصله مالکیت در این دو طرح در فاصله زمانی بسیار کوتاه سبب می شود عملاً حجم بزرگی از مالکیت و مدیریت بنگاه هاي

 
اقتصادي دولتی به صورت یکباره از دولت منفک شود. 

دژپسند گفت: این شرایط می توانست، علاوه بر آنکه هر بنگاه را به صورت منحصر بفرد دچار مشکل کند، بخش بانکی و بیمه اي کشور را نیز با عدم
اطمینان یا چالش هاي دیگري مواجه سازد لذا به منظور کاهش آثار احتمالی نامطلوب یادشده، دوره زمانی اطمینان بخش یک و نیم ساله براي فرآیند
گذار پیش بینی شد، تا در این دوره تلاش شود، آثار غیرقابل پیش بینی انتقال مدیریت که ممکن است در برخی موارد قابل توجه نیز باشد، کنترل شده

یا به حداقل برسد.



آغاز اجراي طرح گرنت جوانه در آذربایجان شرقی

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  185  |  تاریخ: 1399/10/09

رئیس پارك علم و فناوري آذربایجان شرقی گفت:مرحله اجرایی طرح گرنت جوانه با حمایت از 9 رساله و پایان نامه تحصیلات تکمیلی در
آذربایجان شرقی آغاز شد.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
تبریز، واعظی رئیس پارك علم و فناوري آذربایجان شرقی گفت: در
مرحله اول فراخوان اجراي طرح گرنت جوانه، 4 رساله دکتري و 5
پایان نامه کارشناسی ارشد به مبلغ 2 میلیارد و 287 میلیون ریال

 
حمایت مالی می شوند. 

او هدف از اجراي این طرح را حمایت و کاربردي کردن پایان نامه
هاي تحصیلات تکمیلی و بسط و توسعه توان ملی در حوزه نوآوري و کارآفرینی و ارتقاي ظرفیت توسعه فناوري در دانشگاه ها و مراکز پژوهشی عنوان

 
کرد. 

واعظی گفت: در گرنت فناوري حمایت هاي مالی بلاعوض از پایان نامه هاي تحصیلات تکمیلی مرتبط با فناوري در حوزه IT و ICT که منجر به توسعه

 
دانش فنی شوند، از طریق پارك علم و فناوري، وزارت علوم و پارك فناوري اطلاعات صورت می گیرد. 

رئیس پارك علم و فناوري آذربایجان شرقی افزود: کلیه دانشجویان تحصیلات تکمیلی که پایان نامه هاي مرتبط با دو حوزه IT و ICT داشته باشند می

 
توانند با ثبت نام در طرح گرنت جوانه (تاد) از حمایت هاي این طرح براي اجراي پروژه هاي خود در قالب پایان نامه هاي فناورانه برخوردار شوند. 

او گفت: فاز اول گرنت جوانه امسال در پنج استان آذربایجان شرقی، خراسان رضوي، سمنان، فارس و مرکزي به صورت پایلوت اجرا شد و در فاز دوم 12
استان به این طرح اضافه شده است که با جلب حمایت دستگاه هاي اجرایی، وزارت علوم در حال رایزنی براي تسري این طرح به رشته ها و گرایش هاي

 
دیگر است. 

رئیس پارك علم و فناوري آذربایجان شرقی با اشاره به اجراي گرنت رشد فناوري همزمان با گرنت جوانه فناوري افزود: در گرنت رشد فناوري نیز، از

 
فعالیت هاي تحقیقاتی با محتواي تجاري سازي براي اعضاي هیئت علمی، فعالیت هاي شتاب دهی و رشد شرکت هاي نوپا حمایت خواهد شد. 

مرحله اول اجراي طرح گرنت جوانه (تاد) با انعقاد تفاهم نامه بین پارك علم و فناوري آذربایجان شرقی و دانشگاه هاي تبریز، علوم پزشکی، صنعتی
سهند، شهید مدنی آذربایجان و آزاد اسلامی واحد تبریز اجرا شد و مرحله بعدي این طرح اوایل بهمن ماه امسال با اعلام فراخوان عمومی شروع خواهد

 
شد. 

رئیس پارك علم و فناوري آذربایجان شرقی اظهار امیدواري کرد با مشارکت سایر دانشگاه ها در مرحله بعدي طرح شاهد رشد تعداد پایان نامه ها و
حمایت هاي موضوع این طرح باشیم.



محمود اسلامیان؛ مدیري باسابقه اما پراشتباه!

منبع: نماشماره خبر:  186  |  تاریخ: 1399/10/09

محمود اسلامیان در دوره اي که رفقاي مهدي تاج حضور پررنگی در فدراسیون داشتند، از قافله جا نماند و در یک انتخابات ابهام برانگیز کرسی
هیات رئیسه را به دست آورد.

محمود اسلامیان در دوره اي که رفقاي مهدي تاج حضور پررنگی در فدراسیون داشتند،

 
از قافله جا نماند و در یک انتخابات ابهام برانگیز کرسی هیات رئیسه را به دست آورد. 

به گزارش نما، محمود اسلامیان یکی از چهره هاي حاضر در هیات رئیسه فدراسیون
فوتبال در سالیان گذشته است. او که از دوستان نزدیک مهدي تاج به شمار می رود و در
سال هاي اخیر در شرکت ها و سازمان هاي دولتی حضور داشته، سال 95 براي تصاحب
کرسی نایب رئیس دوم و ریاست سازمان لیگ پیش قدم شد اما برخلاف انتظارات،

 
مجمع فدراسیون فوتبال او را رد کرد. 

با این حال اسلامیان با وجود دوستانی مانند تاج و ساکت عقب نشینی نکرد و این بار با یک تغییر تاکتیکی بهاروند نایب رئیس دوم و رئیس سازمان لیگ
و او عضو هیات رئیسه شد. حضور اسلامیان در فوتبال با توجه به مشغله هاي مختلفش جوابگوي نیاز فدراسیون فوتبال نبود و او بیشتر یک رفیق براي

 
تاج بود تا یک مدیر تمام وقت براي فدراسیون فوتبال. 

 
در ادامه به بررسی نقاط تاریک مدیریتی اسلامیان در طی پنچ سال گذشته می پردازیم: 

 
ژن خوب 

افشاي حضور دختر محمود اسلامیان در تیم هاي ملی فوتبال و فوتسال بانوان به عنوان روانشناس یکی از مهم ترین حواشی دوره مدیریتی او بود. اعزام

 
نفیسه اسلامیان با این تیم به مسابقات خارجی، به چالشی براي پدرش و مهدي تاج بدل شد. 

روي کار آمدن او در تیم هاي ملی درست همزمان با اشتغال محمود اسلامیان در فدراسیون فوتبال است اما موضوع وقتی جالب می شود که بدانید او از
سال 2015 همراه ملی پوشان است و اگر فرض بر اینکه او هر سال تحصیل را ادامه داده باشد در سال 2015 او هنوز مدرك ارشد خود را نگرفته بود!
بدون اینکه درباره تاثیر اسلامیان در انتخاب دخترش به عنوان روانشناس تیم هاي ملی بانوان ورود کنیم، قطعا در ایران روانشناسانی بدون نسبت فامیلی

 
با مدیران فدراسیون فوتبال وجود دارند که در صورت داشتن فضاي مناسب می توانستند به تیم هاي ملی کمک کنند. 

رابطه اسلامیان پدر و دختر در هیات رئیسه و تیم هاي ملی مشابه اتفاقی است که در سال هاي گذشته به ژن خوب در ایران شناخته شده و در جامعه
دید خوبی نسبت به این ماجرا وجود ندارد اما نه تنها اسلامیان بلکه تاج و ساکت به عنوان رئیس فدراسیون و رئیس تیم هاي ملی هم با توجه به رفاقت

 
خود با اسلامیان هیچ ایرادي به این موضوع نگرفتند. 

مهدي تاج، رئیس وقت فدراسیون با بیان اینکه با این جریانات نفیسه اسلامیان هم دیگر در تیم هاي ملی مشغول نیست گفت: او در این مدت نه یک

 
ریال گرفته و نه قرارداد دارد. انتفاع مالی به معنی ژن خوب است. وقتی ژن خوب یک ریال هم درآمد ندارد اسمش ژن خوب نیست. 

نکته جالب تر این است که سایر تیم هاي ملی به این شکل از روانشناس بهره مند نیستند و این مهم احتمالا به دلیل علاقه مندي هاي شخصی صورت

 
گرفته است. 



 
حمله علی کریمی به اسلامیان: خودم حقم را می گیرم 

بعد از انتقادات گسترده علی کریمی به فدراسیون فوتبال و مدیرانش، محمود اسلامیان گفته بود: «فکر می کنید ناراحتی امثال علی کریمی و علی دایی
از چیست؟ آنها حقشان را نگرفتند و همین می شود که با فدراسیون به چالش می خورند. ما همیشه یک مساله اصلی داریم که اگر درست نشود ده ها

 
مساله فرعی در کنار آن به وجود می آید و من امیدوارم در این زمینه به فدراسیون کمک کنم.» 

علی کریمی که منتقد درجه یک این فدراسیون در پنج سال گذشته بود در واکنش به اظهارات اسلامیان نوشت: «اول اینکه من حقم را خودم می گیرم،
دوم اینکه چرا بار قبل که شما تنها کاندیدا بودید (انتخابات نایب رئیس دوم که اسلامیان راي نیاورد) راي نیاوردي!؟ سوماً من اهل زد وبند و دزدي
نیستم!! چهارماً امثال تو اول دهانتان را آب بکشید و بعد اسم من و آقاي دایی و بقیه را بیاورید! پنجماً، ششماً، هفتماً، هشتماً، باز خواستی حرف بزن! در

 
ضمن من حقم را از فوتبال با زحمت و تلاش خودم گرفتم، ولی امثال تو چه!» 

 
از مشاور عالی تا عضو هیات رئیسه 

پس از ناکامی اسلامیان در تصاحب کرسی نایب رئیس دوم و در نتیجه ریاست سازمان لیگ در اردیبهشت 95 که اهالی فوتبال و همینطور تاج را با

 
شوك روبرو کرد، اسلامیان از این موضوع ابراز ناراحتی نکرد و این سوال پیش آمد که آیا او علاقه مند به ریاست سازمان لیگ بود یا خیر؟ 

با این حال، دیري نپایید که اسلامیان با حکم مشاور عالی رئیس فدراسیون فوتبال به دایره قدرت برگشت و چند صباحی را به عنوان مشاور در

 
فدراسیون رفت و آمد داشت تا در تصمیم گیري ها تاج را تنها نگذارد. 

در حکم او آمده بود: «نظر به تعهد، تخصص و تجربیات ارزشمند جنابعالی و با عنایت به مصوبه هیات رئیسه فدراسیون فوتبال و به موجب این ابلاغ به

 
سمت مشاور عالی و عضو موقت هیات رئیسه فدراسیون فوتبال منصوب می شوید.» 

در واقع باید محمدرضا ساکت و محمود اسلامیان را دست راست و چپ مهدي تاج در این دوره دانست که فرجام خوبی براي هیچ یک از طرفین نداشت؛

 
چرا که بعد از استعفاي تاج، ساکت تقریبا گوشه گیر شد و به اصفهان برگشت اما حکم هیات رئیسه جلوي کنار گذاشتن اسلامیان را گرفت. 

 
آثار تخلف در انتخاب اسلامیان 

براي داشتن کرسی در فدراسیون، مهدي تاج مهره هایش در هیات رئیسه را جا به جا کرد. او حیدر بهاروند (عضو هیات رئیسه) را نامزد نایب رئیس

 
دومی فدراسیون کرد تا جا براي اسلامیان باز شود. 

اما این جابجایی با ابهاماتی مواجه بود. در واقع بهاروند براي این جابجایی باید از سمت کارشناس هیات رئیسه استعفا می کرد که طبق بند 8 ماده 33

 
اساسنامه فدراسیون فوتبال کسی که از سمت خود استعفا می دهد نمی تواند دست کم در یک دوره براي هیچ سمت دیگري کاندیدا شود. 

با این حال فدراسیون براي بازگرداندن اسلامیان حاضر به هر کاري بود از جمله چشم پوشی بر قوانین. در نهایت اسلامیان در یک انتخابات جنجالی
عزیزي خادم، دیگر نامزد کرسی هیات رئیسه را شکست داد تا برخی از نزدیکان عزیزي خادم در داخل مجمع با داد و فریاد تاج را متقلب بخوانند و
زمینه ساز درگیري شوند اما عصبانیت آن ها با ورود مسئولان امنیتی سالن خاتمه یافت تا اسلامیان و بهاروند تبدیل به مهره هاي امین تاج در

 
فدراسیون شوند. 

 
عدم پشیمانی از اشتباهات فدراسیون در پرونده ویلموتس 

بر کسی پوشیده نیست که قرارداد مارك ویلموتس چه تبعات سنگینی براي فوتبال ایران داشت و علت اصلی این موضوع، قرارداد بد با این مربی نه

 
چندان خوب بلژیکی بود اما اعضاي هیات رئیسه فدراسیون فوتبال که این قرارداد را تایید کرده اند، هیچ گاه اشتباه خود را نپذیرفتند. 

محمود اسلامیان درباره پرونده مارك ویلموتس، سرمربی بلژیکی سابق تیم ملی فوتبال ایران گفته بود: قرارداد ویلموتس به نظرم قرارداد مناسبی است و

 
نباید به فضاسازي هایی که ویلموتس یا وکلاي او توجه کرد. 



 
وعده اسلامیان براي انتخاب سرمربی ایرانی به جاي ویلموتس 

یکی از اتفاقات ابهام برانگیز در سال هاي اخیر، نحوه انتخاب دراگان اسکوچیچ است که طبق شایعات او انتخاب فدراسیون فوتبال نبود و افرادي خارج از

 
فدراسیون فوتبال را جانشین گزینه هاي ایرانی کردند. 

به جز چهره هایی مانند شیعی و ممبینی، اسلامیان هم حدود 20 روز قبل از انتخاب اسکوچیچ در مصاحبه اي از انتخاب سرمربی ایرانی به جاي مارك
ویلموتس خبر داد و اعلام کرد به زودي سرمربی معرفی خواهد شد. اما در یک غافلگیري اسکوچیچ انتخاب شد و حتی دبیرکل وقت فدراسیون هم از
این موضوع شگفت زده شده بود. با این وجود هیات رئیسه فدراسیون فوتبال هیچ گاه صبحتی در رابطه با اتفاقات پشت پرده این ماجرا انجام نداد و گویا

 
تصمیمات از خارج از فدراسیون به اعضاي هیات رئیسه تحمیل و پذیرفته شد. 

 
اسلامیان، دست راست مهدي تاج 

امیر عابدینی، رئیس سابق فدراسیون نخستین انتخاب مهدي تاج براي کمیته بازاریابی بود. با توجه به توانمندي هاي عابدینی، او اقدامات نسبتا خوبی در
این کمیته انجام داد اما ناگهان اختلاف او با تاج و حلقه دوستان نزدیکش اوج گرفت و در نتیجه عابدینی نامه استعفاي خود را تحویل فدراسیون فوتبال

 
داد. 

این مدیر مستعفی دلایل استعفاي خود را تاج، ساکت و اسلامیان معرفی کرد که اجازه نمی دهند کارها طبق روال انجام شود. او گفت: «ظرف روزهاي
آینده صحبت هایم را بیان خواهم کرد اما در نامه اي که به اسلامیان زدم، اعلام کردم او، تاج و ساکت قبول نمی کنند که کارها در فدراسیون درست و

 
اصولی جلو برود.» 

البته امیر عابدینی در گذشته حامی اسلامیان بود به طوري که درباره حضور اسلامیان در فدراسیون با وجود تخلفات قانونی گفته بود "آقاي اسلامیان به

 
هر روشی که به هیات رییسه بیاید اتفاق خوبی است." 

 
همراهی اسلامیان با تاج در پیش برد امور مختلف به سبک و سیاق خود، با توجه به نفوذ و قدرت این مدیر در پنج سال گذشته دور از واقعیت نیست. 

 
وقتی اسلامیان ویلموتس را نشناخته بود! 

مارك ویلموتس از زمان روي کار آمدن به عنوان سرمربی تیم ملی، رفتارهاي عجیبی از خود نشان داد. علاوه بر داشتن بادیگارد و رفتار نه چندان

 
دوستانه با ملی پوشان، او معمولا در ایران حضور نداشت و خیلی ها او را مربی پروازي می دانستند. 

باور محمود اسلامیان چیزي غیر از این بود. او اعتقاد داشت ویلموتس پس از بازگشت به ایران نظارت بیشتري روي بازي هاي لیگ برتري خواهد داشت:
«این گونه نیست که ویلموتس به دلیل دریافت نکردن پولش، کارهاي تیم ملی را رها و توجهی به لیگ برتر نکند. اطمینان داریم ویلموتس پیگیر

 
وضعیت تیم ملی و مشغول برنامه ریزي براي اردوي این تیم است. لیگ برتر تازه شروع شده و به کار بردن لفظ پروازي براي ویلموتس درست نیست.» 

این اظهارات شهریور 98 صورت گرفت و ویلموتس دو ماه بعد از این اتفاق، نتایج فاجعه باري را با تیم ملی رقم زد که در نتیجه غیبت هاي متوالی او در

 
ایران بود و در نهایت الان پیگیر غرامت شش میلیون یورویی است. 

 
حمله به آراي کمیته اخلاق 

در برهه اي از دوره مدیریتی کنونی، کمیته اخلاق فدراسیون اقدام به صدور آراي سنگین براي برخی از مسئولان این فدراسیون کرد؛ آرایی که در خود

 
فدراسیون هم طرفدار نداشت و حتی در خروجی سایت رسمی آن منتشر نمی شد. 

محرومیت سنگین براي کفاشیان، ترابیان، بهاروند، فتاحی، طالقانی و ... با انتقاد اعضاي فدراسیون فوتبال از جمله اسلامیان مواجه شد که آن را قانونی
نمی دانست. حمله به راي هاي صادره از سوي کمیته اخلاق در حالی بود که رییس این کمیته با نظر مهدي تاج و موافقت اعضاي هیات رییسه
فدراسیون فوتبال از جمله اسلامیان انتخاب شده است و تاکنون سابقه نداشته که اعضاي هیات رییسه فدراسیون فوتبال در برابر یکی از روساي کمیته



 
ها این طور جبهه بگیرند. 

 
انتقاد از برانکو و حمایت از کی روش 

رابطه برانکو و کی روش به جاهاي باریکی رسید و هر دو مربی بارها علیه همدگیر به بدترین شکل صحبت کردند. اوج این اختلافات در اردوي تیم ملی

 
در سال 95 بود که کی روش ملی پوشان پرسپولیس را از امارات به ایران دیپورت کرد. 

بعد از این اتفاق، هر دو مربی وقت و بی وقت به یکدیگر کنایه می زدند و دیگري را زیر سوال می بردند. محمود اسلامیان در واکنش به این اتفاقات از
کی روش حمایت کرد و برانکو را مقصر دانست. او ابراز امیدواري کرد که برانکو از جایی خط نگرفته باشد: «من فکر می کنم برانکو طبق سیاست هاي
وزیر ورزش سابق (محمود گودرزي) عمل می کند در حالی که آقاي سلطانی فر کاملا فوتبالی هستند. براي من جاي تعجب است که آقاي برانکو که یک
مربی موفق و بادانش است چرا در جشن سال نوي میلادي که باید خوشحال و شادي را به مردم هدیه کند چنین حرف هایی را به زبان آورده است. فقط

 
دعا می کنم که آقاي برانکو از جایی خط نگرفته باشد.» 

اسلامیان اقدام کی روش در بازگرداندن ملی پوشان پرسپولیس به تهران را هم با توجه به اظهارات برانکو مبنی بر اینکه اگر این تیم قهرمان نشود، کی

 
روش مقصر است، منطقی دانسته بود. 

 
اسلامیان و رفقا غرامت برکناري ویلموتس را می دهند؟ 

همه در جریان اعلام جرم براي اعضاي هیات رئیسه فدراسیون فوتبال در پرونده مارك ویلموتس هستند؛ اتفاقی منجر به غرامت 6.2 میلیون یورویی

 
براي فدراسیون فوتبال شده و پیش از این هم مبلغ هنگفتی به حساب او واریز شده است. 

اسلامیان هم در زمان جدایی ویلموتس هرگز متوجه اینکه ممکن است چنین غرامتی سنگینی یقه فدراسیون را بگیرد و نبود و ویلموتس را با محمد

 
صلاح مقایسه کرد که در چلسی جواب نداد اما در لیورپول تبدیل به ستاره شد! 

محمود اسلامیان در قیاس با عملکرد سایر اعضاي هیات رئیسه فدراسیون فوتبال در وضعیت بهتري قرار دارد؛ یعنی او برخلاف ممبینی، اصفهانیان،
شیعی، صوفی زاده و طالقانی داراي وجهه خوب در بدنه مدیریتی کشور است و توانمندي خود را در گذشته نشان داده و بارها به صورت علنی براي
گرفتن حق پخش فوتبال تلاش کرد ولی این تلاش ها با توجه به مشغله هاي اسلامیان کافی نبود، به خصوص که ماجراي حضور دخترش در تیم هاي

 
ملی تبدیل به ماجرا و جنجال بزرگی شد. 

در واقع فدراسیون فوتبال به عنوان نهادي که طبق ادعاي برخی از کارشناسان از اهمیتی بالاتر از یک وزارتخانه در میان مردم برخوردار است، با تلاش

 
هاي نیمه وقت فردي مانند اسلامیان نمی توانست عاقبت به خیر شود. 

منبع: ایسنا



هفته تپه براي دولت مسئله ناموسی شده/رابطه همسر استاندار خوزستان با ابرمتهم فساد

مالی هفت تپه/چه کسانی مدافع سینه چاك آقاي اسدبیگی در دولت هستند؟

منبع: خانه ملتشماره خبر:  187  |  تاریخ: 1399/10/09

نماینده مردم تهران در مجلس گفت: مالک هفت تپه به عنوان یک ابر متهم ارزي هفت تپه را می خرد و با انجام یک سري از کارها در امنیت
استان و معیشت کارگران اخلال ایجاد می کند و در ادامه، باعث سوءاستفاده رسانه هاي خارجی می شود.

به گزارش خبرنگار خبرگزاري خانه ملت، احمد نادري در نشست علنی امروز (سه شنبه، 9 دي ماه) مجلس شوراي اسلامی، در جریان سوال خود
از فرهاد دژپسند وزیر اقتصاد در رابطه با مشکلات پیرامون خصوصی سازي در کشور و نحوه واگذاري شرکت کشت و نیشکر هفت تپه، توضیح داد: اما
هفت تپه چیست که به پاشنه آشیل نظام تبدیل شده است، ماجرا از این قرار است که یک متهم ارزي حدود یک و نیم میلیارد دلار ارز می گیرد که به
خارج برده و براي مردم کالاي اساسی تهیه کند اما پول را در این اتاق می گیرد و در اتاق دیگر به ریال تبدیل کرده و بدون آنکه حتی یک ریال یا یک

 
دلار آن را به خارج بفرستد و یا خرج کند این پول را در کشور می چرخاند که محلی براي فساد و کارهاي غیرقانونی می شود. 

نماینده مردم تهران، ري، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس درمجلس شوراي اسلامی ادامه داد: این ابر متهم ارزي با بخش اندکی از پول گفته شده (حدود
6 میلیارد تومان آن) هفت تپه را می خرد و با انجام یک سري از کارها در امنیت استان و معیشت کارگران اخلال ایجاد می کند و در ادامه باعث
سوءاستفاده رسانه هاي خارجی می شود این در حالی است که هفت تپه به غیر از کارخانجات و ماشین آلات آن فقط 30 هزار هکتار زمین دارد که

 
توسط دولت آقاي روحانی به این ابرقدرت فساد مالی واگذار شده است. 

 
هفته تپه براي دولت ناموسی شده است 

وي با بیان اینکه مالک هفت تپه یک شریک نیز دارد و هر دو حدودا متولد سال 67-68 هستند، گفت: رابطه مالی این فرد با جریان نفاق در خارج از
کشور عیان شده، همچنین سه دستگاه نظارتی شامل دیوان محاسبات، سازمان خصوصی سازي و قوه قضائیه گزارش داده اند که این فرد اهلیت ندارد و

 
قرارداد با وي باید فسخ شود اما تمام دولت این مسئله برایشان ناموسی شده و پشت آن ایستاده اند. 

عضو کمیسیون آموزش در مجلس شوراي اسلامی با تشکر از مجمع نمایندگان استان خوزستان به دلیل ایستادن پاي خلع ید مالک هفت تپه اضافه کرد:
مطابق بررسی هاي انجام شده در مجلس دیوان محاسبات و سازمان خصوصی سازي 3 ایراد به این مهم وارد است، 1- نحوه واگذاري 2- عدم اهلیت و

 
صلاحیت مالک 3- عدم نظارت بر نحوه واگذاري و اداره آن پس از واگذاري. 

وي در مورد نحوه واگذاري توضیح داد: شرکت با آن عظمت را به ثمن بخس واگذار کرده اند در حالی که ارزش واقعی در سال 94، حدود 2 هزار و 400
میلیارد تومان اما حدود 290 میلیارد تومان قیمت گذاشته اند و باز 25 درصد آن را آقاي دولتی تخفیف داده اند و در ادامه 210 میلیارد تومان به ایشان

 
داده اند و کلا 6 میلیارد تومان بیشتر پرداخت نکرده است. 

نادري در رابطه با عدم اهلیت مالک هفت تپه توضیح داد: در مورد عدم اهلیت همین بس که آن قدر ناکارآمد بوده که میزان تولید شکر از 60 هزار تن
شکر سفید به 20 هزار تن شکر زرد که باید تبدیل به سفید شود رسیده است، همچنین در رابطه با عدم نظارت بر نحوه واگذاري گفت در قانون
خصوصی سازي آمده است که وزارت اقتصاد باید بر نحوه خصوصی سازي نظارت داشته باشد در حالی که آقاي دژپسند می فرماید نظارت برعهده قوه

 
قضائیه است اما وظیفه وزارت اقتصاد است. 

 
رابطه همسر استاندار خوزستان با ابرمتهم فساد مالی هفت تپه 

نماینده مردم تهران، ري، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس شوراي اسلامی تصریح کرد: این متهم فساد مالی تقریبا هیچ حقوقی را در این چند
سال به کارگران پرداخت نکرده همچنین علاوه بر کاهش اشتغال با حمایت استاندار خوزستان، کارگران را تهدید می کند این در حالی است که استاندار
خوزستان تمام قد پشت این مفسدان مالی ایستاده و مسئله را در استان امنیتی کرده اند و از این ابر متهم مالی دفاع می کنند البته رابطه مالی همسر



 
استاندار خوزستان با این ابر متهم در دادسرا رسیدگی شده است و پرونده هنوز مفتوح است. 

وي ادامه داد: ما چند ماه به وزیر اقتصاد وقت دادیم که به مسئله رسیدگی کند اما هیچ پیگیري صورت نگرفت و رئیس سازمان خصوصی که به صراحت

 
گفت باید واگذاري لغو شود توسط آقاي وزیر برکنار شد. 

 
چه کسانی مدافع سینه چاك آقاي اسدبیگی در دولت هستند؟ 

نادري با تاکید بر اینکه چه کسانی مدافع سینه چاك آقاي اسدبیگی در دولت هستند؟ گفت: چه دست هایی در دولت از این متهم حمایت می کند؟
مجلس مخالف خصوصی سازي نیست، هدف از خصوصی سازي بالارفتن تولید است اما آیا تولید بالا رفته است؟ ما با فساد مخالف هستیم نه خصوصی

 
سازي اي که بر اصل و روال خود پیش می رود. در واقع مجلس با فساد و رانت مخالف است. 

وي با اشاره به فضاسازي و سوءاستفاده رسانه هاي معاند علیه ایران در جریان فساد مالی صورت گرفته در هفت تپه، گفت: چرا آقاي جهانگیري و آقاي

 
آشنا در رسانه ها علیه بنده و سیدنظام الدین موسوي، آقاي خضریان و دیگران نظرپراکنی و توهین هاي بسیار کرده اند. 

نادري افزود: چطور دولت از شرکت هفت تپه اي که یک ابر متهم ارزي با اتهام فساد و با شریکی که سال 88 طبق اعلام منابع امنیتی با سازمان

 
مجاهدین خلق و منافقین ارتباط داشته دفاع می کند. 

وي ادامه داد: به این فرد سلطان رشوه می گویند و از روز اول ورود مجلس به موضوع انواع پیشنهادات و رشوه را به نمایندگان داد، آقاي دژپسند چطور
ظلمی که به خانواده کارگران شده را جبران خواهید کرد؟ تولید ملی که متوقف شد را چطور جبران خواهید کرد؟ سرمایه اجتماعی نظام جمهوري را که

 
از بین رفته است چطور باز خواهید گرداند؟ 

 
کیف پر از سکه اي که مالک هفت تپه به مدیرکل بانک مرکزي داد در دادگاه اثبات شده است 

نادري تصریح کرد: هفت باند در پرونده این فرد متهم هستند و به طریق اولا بانک مرکزي؛ کیف پر از سکه اي که به مدیرکل بانک مرکزي داد در دادگاه
اثبات شده است. از این یک و نیم میلیارد دلار در کوران ارزي و بحران سکه، 12هزار سکه خریداري کرده است که به معناي اختلال در نظام بانکی

 
کشور است لذا آقاي دژپسند این را جواب بدهید، مسئولانی که از یک ابرمتهم به فساد دفاع می کنید، از آه زن و بچه کارگران بترسید./ 

پایان پیام



آغاز تولید روزانه 22 دستگاه اتوبوس در ایران خودرو دیزل

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  188  |  تاریخ: 1399/10/09

فصل اقتصاد - با وجود تحریم هایی که در کشور وجود دارد، خط تولید اتوبوس در ایران خودرو دیزل بعد از 10سال توقف، دوباره احیا شد و اگر
ظرفیت اسمی این خط محقق شود، در بخش اتاق سازي حداقل یک هزار نفر شغل ایجاد خواهد شد. ضمن این که در صنایع مرتبط مانند فولاد

و پروفیل نیز تحرك بیشتري ایجاد خواهد شد

فصل اقتصاد - با وجود تحریم هایی که در کشور وجود دارد، خط
تولید اتوبوس در ایران خودرو دیزل بعد از 10سال توقف، دوباره احیا
شد و اگر ظرفیت اسمی این خط محقق شود، در بخش اتاق سازي
حداقل یک هزار نفر شغل ایجاد خواهد شد. ضمن این که در صنایع

 
مرتبط مانند فولاد و پروفیل نیز تحرك بیشتري ایجاد خواهد شد 

به گزارش فصل اقتصاد، بعد از آن که نوسازي ناوگان باري و مسافري
کشور در چند طرح مختلف با مشکلاتی مواجه شد، روند نوسازي به

تعویق افتاد. حالا اما به رغم تمام مسائل موجود در صنعت تولید خودروهاي تجاري، به نظر می رسد برخی خودروسازان با غلبه بر تحریم ها توانسته اند

 
راهی براي تولید خودروهاي تجاري و کمک به این ناوگان فرسوده بیابند.  

در کنار تولیدکنندگان خودروهاي باري و واردات این خودروها، حالا ایران خودرودیزل چندي است از تمرکز خود براي راه اندازي دوباره خط تولید
اتوبوس و تامین بخشی از تقاضاي این خودروها در بازار داخلی خبر داده است. طی دوماه اخیر خبرهاي بسیاري از این خودروسازي منتشر شده است که

 
وعده ازسرگیري تولید اتوبوس در شرایط دوچندان دشوار تولیدکنندگان خودروهاي مسافري را می دهد.  

در شرایطی که حتی بزرگ ترین اتوبوس ساز بخش خصوصی هم این روزها توان تولید خود را از دست داده اند و مشخص نیست چه زمانی بتواند بر

 
مشکلات ناشی از تحریم فائق آید، برخی خودروسازان اما تولید را از سر گرفته و به دنبال هموارسازي مسیر نوسازي هستند. 

 
آمادگی ایران خودرو دیزل براي تولید اتوبوس هاي برقی 

به تازگی مدیر تولید ایران خودرودیزل از آمادگی این شرکت در زمینه تولید اتوبوس هاي برقی خبر داده است. فرود جشنیان در این خصوص اعلام کرد:

 
«در بحث تولید، قطعا اتوبوس هاي برقی را نیز در برنامه خواهیم داشت. اما درحال حاضر اتوبوس هاي گازسوز و دیزلی را تولید می کنیم.»  

امید به تولید اتوبوس هاي برقی در شرایطی مطرح می شود که بازار کشور هنوز نیاز بسیاري به اتوبوس هاي قدیمی تر دیزلی و حتی گازسوز دارد. با این
حال اعلام آمادگی خودروسازان بزرگ داخلی براي تولید خودروهاي پاك، با توجه به آلودگی روزافزون هواي شهرهاي کشور، بارقه امیدي را براي آینده

 
نه چندان دور این صنعت روشن می کند.  

این موضوع در شرایطی دوباره ازسوي مدیر تولید این شرکت مطرح می شود که چندي پیش مدیرعامل گروه صنعتی ایران خودرو ضمن اعلام آمادگی
کامل این خودروساز دولتی براي تجهیز کردن ناوگان حمل ونقل عمومی کشور به اتوبوس هاي برقی با سطح داخلی سازي مشخص، آن را منوط به

 
حمایت هاي دولت دانسته بود.  

 
ظرفیت تولید روزانه 22دستگاه در ایران خودرو دیزل 

جشنیان همچنین نگاه ویژه اي به ظرفیت این اتوبوس ساز کشور داشت و با اشاره به پتانسیل ایران خودرو دیزل در زمینه تجهیزات و نیروي انسانی،
اظهار کرد: «به طور کلی این شرکت از نظر زیرساخت ها وضعیت بسیار مناسبی دارد.» وي سالن تولید اتوبوس شرکت ایران خودرو دیزل را بزرگ ترین
کارخانه تولید اتوبوس در خاورمیانه دانست و اظهار کرد: «این کارخانه با ظرفیت اسمی 11دستگاه در هر شیفت کار خود را آغاز کرده است که امیدواریم

 
بتوانیم به این ظرفیت دست پیدا کنیم.»  

مدیرتولید ایران خودرودیزل در ادامه بیان کرد: «در صورت دستیابی به ظرفیت اسمی این شرکت، روزانه 22دستگاه اتوبوس را در دو شیفت
11دستگاهی تولید خواهیم کرد.» وي همچنین گفت: «گرچه در هر شیفت کاري 11دستگاه اتوبوس تولید خواهیم کرد، اما درحال حاضر با توجه نیاز

 
بازار و سفارش مشتري، با 2اتوبوس در هر شیفت کار این خط تولید را شروع کرده ایم و به 4دستگاه افزایش داده ایم.» 

اشتغال یک هزار نفر با دسترسی به ظرفیت اسمی تولید اتوبوس 



به نظر می رسد خودروسازان داخلی تمام توان خود را به کار گرفته اند تا بتوانند به دور از هیاهوي تحریم ها، کار خود را انجام دهند و نقش خود را در

 
نوسازي ناوگان فرسوده ایفا کنند. 

در همین خصوص جشنیان با اشاره به تحریم ها و تبعات ناشی از آن بیان کرد: «با وجود تحریم هایی که در کشور وجود دارد، توانستیم خط تولید

 
اتوبوس ها را بعد از 10سال توقف، دوباره احیا کنیم.»  

وي در ادامه افزود: «اگر به ظرفیت اسمی دست پیدا کنیم، در بخش اتاق سازي حداقل یک هزار نفر شغل ایجاد خواهد شد. ضمن این که در صنایع

 
مرتبط مانند فولاد و پروفیل نیز تحرك بیشتري ایجاد خواهد شد.» 

 
تحلیل تکنیکال استاتیکی و دینامیکی شاسی پیش از تولید 

جشنیان در ادامه با اشاره به مزایاي این محصولات اظهار کرد: «براي این خودرو به طور کامل محاسبات و تحلیل هاي استاتیکی و دینامیکی روي شاسی

 
انجام شده است.»  

وي ادامه داد: «کار با تولید شاسی آغاز می شود که شاسی اتوبوس در 8 ایستگاه به تولید می رسد و بعد از آن عملیات تکمیل اسکلت و بدنه اتوبوس به
جریان می افتد.» مدیرتولید این شرکت همچنین عنوان کرد: «اتوبوس در کل دنیا با استانداردهاي خاصی تولید می شود و در ایران خودرو دیزل نیز

 
فرآیند تولید کاملا براساس استانداردها انجام خواهد شد.»  

وي تصریح کرد: «سالن این شرکت از سه بخش تولید بدنه، رنگ و مونتاژ تشکیل شده است. در قسمت پروفیل بري براساس نقشه و مستندات فنی،
پروفیل ها به سایزها و اندازه هاي مختلف بریده شده و به قسمت هاي مختلف بدنه سازي تغذیه می شود.»



489 معدن؛ ظرفیت مغفول سرمایه گذاري در آذربایجان غربی

منبع: دنیاي معدنشماره خبر:  189  |  تاریخ: 1399/10/09

دنیاي معدن - وجود 489 معدن و 51 نوع ماده معدنی در آذربایجان غربی، این استان را به یکی از قطب هاي معدنی کشور تبدیل کرده که
براي توسعه این بخش مغفول و مستعد، باید زمینه حضور سرمایه گذاران بخش خصوصی بیشتر فراهم شود تا این بخش، نقش خود را در توسعه

استان بیش از پیش ایفا کند.

به گزارش دنیاي معدن، از حدود هشت هزار میلیارد دلار گردش مالی سالانه بخش صنعت در دنیا، نزدیک به 30 درصد آن مربوط به بخش معدن
است و شرایط اقتصادي امروز کشور و گسترش ابعاد تحریم هاي ظالمانه بین المللی، ایجاب می کند توسعه معدن و صنایع معدنی به عنوان یک ضرورت

 
جدي براي ایران مطرح شود و با اتکا بر این بخش از شرایط دشوار کنونی گذر کنیم. 

تنوع و غناي ذخایر عظیم معدنی، ایران را یکی از کشورهاي پرپتانسیل جهان ازنظر توانایی تامین مواد اولیه مورد نیاز صنعت کرده است و موقعیت

 
جغرافیایی و وضعیت ژئوپلیتیک ایران در منطقه، امکان صادرات صنایع معدنی را به تمامی نقاط دنیا میسر می کند. 

به همین دلیل تمرکز بر اکتشاف ذخایر جدید یک ضرورت حتمی براي بخش معدن کشور محسوب می شود و در این بین آنچه به عنوان یک الزام می

 
تواند بر آهنگ رشد و موفقیت کشف ذخایر جدید کمک کند گذر از روش هاي سنتی فعلی و بهره گیري از فناوري هاي نوین است. 

اکتشافات معدنی نویدبخش رشد اشتغال پایداربوده و این روند در آذربایجان غربی با جدیت دنبال می شود و مسوولان را برآن داشته است تا روند

 
پیشرفت در بخش معادن را با جدیت دنبال کنند به گونه اي که استاندار آذربایجان غربی به عنوان مقام عالی دولت بر این روند تاکید ویژه دارد. 

 
اکتشافات معدنی نویدبخش رشد اشتغال پایدار در آذربایجان غربی 

استاندار آذربایجان غربی گفت: شناسایی ظرفیت هاي جدید، توسعه معادن کوچک و ایجاد واحدهاي فرآوري معدنی به منظور جلوگیري از خام فروشی

 
از جمله راهکارهاي مدیریت استان براي رشد اشتغال پایدار در این بخش به شمار می رود. 

محمدمهدي شهریاري اضافه کرد: اکتشافات صورت گرفته در بخش فلزات گرانبها و دیگر فلزات، روزهاي خوبی را براي حوزه معدنی آذربایجان غربی

 
ترسیم کرده است. 

 
وي ادامه داد: احیاي ظرفیت هاي مغفول معدنی در استان آذربایجان غربی رونق بیش از پیش اقتصاد و اشتغال را در پی خواهد داشت. 

وي افزود: با نتایج خوبی که از بررسی هاي اکتشافی شرکت غدیر در استان شکل گرفته بسترهاي انعقاد تفاهم نامه همکاري مشترك و سرمایه گذاري

 
در حوزه معدنی فراهم شده است. 

 
اطلس معادن آذربایجان غربی باید تهیه شود 

باتوجه به اینکه شناسایی موقعیت ها و توجه به آن می تواند زمینه توسعه و دسترسی را راحت کند، باید یک نقشه جامع از معادن تهیه شود که این امر

 
نیز مورد تاکید مقام عالی دولت در آذربایجان غربی است. 

استاندار آذربایجان غربی با بیان اینکه ظرفیت هاي معدنی استان براي سرمایه گذاري به درستی احصا و مشخص نشده است، گفت: براي ورود بخش

 
خصوصی براي سرمایه گذاري در معادن استان باید اطلس معادن که دربرگیرنده ظرفیت ها و مزیت هاي سرمایه گذاري است، تهیه شود. 



شهریاري، اشتغال و سودآوري در بخش معدن را نیازمند تامین زیرساخت هاي لازم جهت مشارکت بخش خصوصی دانست و افزود: تا به امروز به درستی

 
از ظرفیت معادن در توسعه استان بهره گیري نشده است. 

 
معادن آذربایجان غربی به افراد متخصص واگذار شود 

 
وي گفت: معادن آذربایجان غربی باید به افراد متخصص و داراي صلاحیت واگذار شود و این امر باید در اولویت کاري مسوولان مرتبط قرار گیرد. 

 
وي افزود: انتخاب افراد داراي تخصص در حوزه معدن باعث می شود که مشکل هاي موجود در بهره برداري از معادن کمتر شود. 

 
استاندار آذربایجان غربی ادامه داد: همچنین در صورت فعالیت افراد متخصص در معادن، آسیب کمتري به منابع طبیعی و محیط زیست وارد می شود. 

وي اظهار داشت: رفع برخی مشکلات در این حوزه نیازمند اعتبارات چندانی نبوده و تنها با تدابیر مدیریتی و واگذاري اختیارات به استان ها این امر قابل

 
رفع و پیگیري است. 

 
شهریاري تاکید کرد: مسوولان درسریع ترین زمان ممکن نسبت به فعال سازي طرح احیاي معادن کوچک مقیاس اقدام کنند. 

 
51 نوع ماده معدنی در آذربایجان غربی وجود دارد 

ذخایر معدنی منابع اولیه بسیار مهم و استراتژیک براي صنایع مختلف بوده و ضامن ادامه حیات آنها محسوب می شوند؛ معادن به عنوان پیشران
اقتصادي در هر کشوري مطرح بوده و باتوجه به گستردگی مواد معدنی و وجود ذخایر با ارزش در سطح آذربایجان غربی، سرمایه گذاري در این بخش

 
طی سال هاي آینده رشد اقتصادي درخشانی را براي استان خواهد داشت. 

معاون معدن و صنایع معدنی سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان غربی با اشاره به اینکه 68 نوع ماده معدنی در کشور شناسایی شده است، گفت:

 
51 نوع از این تعداد در این استان وجود دارد که در مرحله اکتشاف و بهره برداري است. 

 
پریسا عابدپور ادامه داد: عمده مواد معدنی داراي کاربرد در صنایعی از جمله ساختمانی، آرایشی، بهداشتی، فولاد، نفت و عواملی از این قبیل است. 

وي اضافه کرد: صنایع تبدیلی این استان نیز در بخش هاي فرآوري و استحصال طلا، سنگ تزئینی، تولید سیمان، آهک، گچ و صنعت تولید پودرهاي

 
میکرونیزه فعال است. 

 
استخراج سالانه بیش از 17 میلیون تُن مواد معدنی در آذربایجان غربی 

برداشت مواد معدن از معادن می تواند زمینه توسعه اشتغال و ارزآوري را براي منطقه و استان فراهم کند و این امر نیز خود موجب توسعه اقتصادي می

 
شود. 

به گفته معاون امور معادن و صنایع معدنی سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان غربی، سالانه 17 میلیون و 680 هزار و 825 تُن انواع مواد معدنی

 
از معادن این استان استخراج می شود. 

عابدپور با بیان اینکه این میزان از 489 معدن فعال استان استخراج و به مراکز فرآوري در داخل و خارج از کشور ارسال می شود، بیان کرد: میزان ذخیره
قطعی معادن آذربایجان غربی یک میلیون و 221 هزار و 657 تُن بوده که در این بخش براي پنج هزار و 200 نفر به صورت مستقیم در بخش معدن

 
استان اشتغال فراهم شده است. 

وي، میزان سرمایه گذاري بر روي این معادن را سه هزار و 740 میلیارد و 138 میلیون ریال عنوان کرد و افزود: امروزه معادن و مواد معدنی موجود در
کشور به اصلی ترین عامل توسعه اقتصادي تبدیل شده است که آهن و فولاد نیز از مهمترین مواد معدنی براي توسعه اقتصادي، ثروت آفرینی، اشتغالزایی



 
و افزایش ارزش افزوده به شمار می رود. 

صنایع تبدیلی به دلیل فرآوري انواع محصولات موجب کاهش هدررفت منابع تولیدي، هدفمندشدن تولید، ایجاد زمینه صادرات و بالا رفتن اشتغال و
درآمد بهره برداران در زمینه هاي مختلف شده و به معناي تمام کلمه این صنعت راه گشاي توسعه و جهش تولید در بخش هاي مختلف به شمار می

 
رود. 

 
ظرفیت صنایع تبدیلی مواد معدنی آذربایجان غربی به 98 میلیون تُن رسید 

معدن و انواع مواد معدنی موجود در آذربایجان غربی نعمت عظیم خداداي هستند و بهره مندي از آنها بخشی از زمینه توسعه و استغال را براي جوانان
منطقه فراهم می کند، اما باید در کنار بهره مندي از این ذخایر الهی از نحوه تبدیل و استفاده از آنها در صنایع مختلف آشنا بود و از ظرفیت صنایع

 
تبدیلی براي رونق اقتصاد بهره مند شد. 

به گفته رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان غربی، ظرفیت تولید واحدهاي صنایع فرآوري و تبدیلی مواد معدنی این استان به 98 میلیون و

 
733 هزار و 641 تُن در سال رسیده است. 

غلامرضا بابایی اظهار داشت: این ظرفیت فرآوري توسط 847 واحد فرآوري و تبدیلی مواد معدنی در بخش هاي مختلف شن و ماسه، کانی فلزي و

 
غیرفلزي و طلا در سطح استان فعال بوده و انجام می شود. 

وي ادامه داد: براي راه اندازي این واحدهاي صنایع تبدیلی، بیش از 18 هزار و 334 میلیارد ریال در آذربایجان غربی سرمایه گذاري شده است که این

 
رقم در مقایسه با نرخ ارز امروزي حدود 10 برابر محاسبه می شود. 

 
رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان غربی گفت: این واحدها براي 22 هزار و 53 نفر در این استان زمینه اشتغال پایدار فراهم کرده است. 

بابایی با اشاره به زمینه فعالیت این صنایع تبدیلی، اظهار داشت: شستشو و دانه بندي مصالح سنگی ساختمانی (شن، ماسه، بالاست)، کنسانتره طلا، شن
و ماسه شستشو و دانه بندي شده، محصولات بتنی غیرمسلح از بتن معمولی، آجر فشاري، انواع سفال ماشینی (اتوماتیک) و بتن سیال معمولی از زمینه

 
هاي فعالیت واحدهاي صنایع تبدیلی و فرآوري مواد معدنی در این استان است. 

وي اظهار کرد: یکی از بزرگترین مزیت هاي این استان در بحث توسعه صنایع تبدیلی، هم مرز بودن آذربایجان غربی با سه کشور خارجی است که می

 
تواند امر صادرات را بسیار تسهیل بخشیده و بازار خوبی براي محصولات این واحدهاي تولیدي باشد. 

بخش معدن و صنایع پایین دستی آن محور توسعه آذربایجان غربی به شمار می رود ولی معادن سنگ این استان با مشکلات عدیده اي چون خام

 
فروشی و نبود بازار مواجه است. 

اعطاي تسهیلات با بهره بانکی پایین براي سرمایه در گردش و همچنین نوسازي ماشین آلات معدنی براي بهبود عملکرد معادن این استان ضروري است.

آذربایجان غربی از وضعیت مناسبی در زمینه ذخایر معدنی برخوردار است اما هنوز تا بهره برداري مطلوب از ظرفیت هاي بخش معدن و صنایع معدنی

 
راهی طولانی در پیش دارد. 

محدوده آذربایجان غربی تحت پوشش سه زون از زون هاي بیست گانه اکتشاف سیستماتیک کشور شامل "اشنویه - خوي"، "مریوان - مهاباد" و
"شاهین دژ - ماهنشان" قرار گرفته است.



اورژانس کسب و کار راه اندازي می شود/ تدوین بسته سیاستی جدید براي اشتغال اتباع

خارجی

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  190  |  تاریخ: 1399/10/09

فصل اقتصاد - معاون اشتغال وزارت کار از راه اندازي اورژانس کسب و کار خبر داد و گفت: این طرح در حال نهایی شدن است. براي حمایت از
کارگران ایرانی در دوران کرونا حدود 20هزار میلیارد تومان به واحدهاي کسب و کارپرداخت کردیم.

فصل اقتصاد - معاون اشتغال وزارت کار از راه اندازي اورژانس کسب و
کار خبر داد و گفت: این طرح در حال نهایی شدن است. براي حمایت
از کارگران ایرانی در دوران کرونا حدود 20هزار میلیارد تومان به

 
واحدهاي کسب و کارپرداخت کردیم. 

به گزارش فصل اقتصاد، همزمان با شیوع ویروس کرونا، صنایع متعدد
دچار مشکل شدند که شاید بتوان به راحتی گفت که بیشترین دود
کرونا به چشم کارگران رفت.چرا که از یک سو,با حذف شدن اضافه

 
کاري ها و گرانی کالاها، مشکلات معیشتی به سراغشان آمد و از سوي دیگر بخشی از کارگران در سایه سنگین کرونا، بیکار شدند. 

در همین راستا بود که دولت با هدف حفظ اشتغال موجود در بنگاه ها و حمایت از کارگران، پرداخت تسهیلات حمایتی با نرخ سود ترجیحی 12درصد را
مصوب کرد تا در اختیار بنگاه هاي خدماتی و تولیدي آسیب دیده از کرونا قرار گیرد. پرداخت تسهیلات حمایتی به شاغلان کسب وکارهاي آسیب دیده

 
از کرونا و فعالان اقتصادي 14رسته منتخب از سیزدهم خرداد ماه آغاز شده و مشمولان براي گرفتن وام به بانک ها معرفی شده اند. 

نرخ سود تسهیلات 12درصد و دوره بازپرداخت تسهیلات، با احتساب دوره تنفس از اول آبان ماه و به مدت دو سال است. وثایق و تضامینی که براي
دریافت تسهیلات از سوي بانک ها دریافت می شود، متفاوت و با ارائه سفته و معرفی ضامن خواهد بود. سقف مبلغ سفته نیز 1.5 برابر اصل سود

 
تسهیلات است. 

برابر اعلام وزارت کار، تسهیلات تا سقف 16میلیون تومان، نیازمند سفته فرد متقاضی یا چک به تشخیص بانک و تسهیلات 16میلیون تا 48میلیون

 
تومانی نیازمند سفته متقاضی یا چک به همراه یک ضامن است. تسهیلات 48تا 160میلیون تومانی، به سفته متقاضی یا چک با دو ضامن نیاز دارد. 

براي وام 160تا 200میلیون تومانی ارائه سفته متقاضی یا چک به همراه سه ضامن لازم است و براي درخواست تسهیلات بالاتر از200 میلیون تومان هم

 
ارائه تضمین صادره از سوي صندوق هاي ضمانت یا به تشخیص بانک ارائه وثیقه هاي متعارف موردنیاز است. 

عیسی منصوري،معاون اشتغال وزارت کاراز برنامه راه اندازي اورژانس کسب و کار خبرداد و گفت: این طرح در حال نهایی شدن است. راه اندازي اورژانس

 
کسب و کار در دستور کار قرار دارد و در حال نهایی شدن است. 

 
وي بیان کرد: از این اورژانس در دوره هاي اضطرار اقتصادي و طبیعی می توان استفاده کرد که توجه خاصی را به واحدهاي کسب و کار دارد . 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال ادامه داد: در دوران کرونا 20 هزار میلیارد تومان براي واحدهاي کسب و کار وکارفرمایانی که به نوعی بتوانند از

 
کارگران حمایت کنند اختصاص دادیم . 

منصوري افزود: همچنین یک بسته سیاستی نیز در مورد به کارگیري اتباع خارجی وجود دارد که در یک رشته فعالیت هاي خاصی بتوانند کار کنند و

 
تاکید بر حمایت از نیروي کار ایرانی است. 

منصوري با بیان اینکه در همه استان ها شاغلان و بیکاران زن سرپرست خانوار را به صورت تفکیک شده داریم گفت: همچنین با هماهنگی معاونت زنان
براي همه زنان سرپرست خانوار و جامانده از اشتغال و مشاغل خانگی یک برنامه فراگیر اجرا کرده ایم و به صورت پایلوت این برنامه در 9 استان اجرا شد

 
و هم اکنون در 31 استان اجراي آن ادامه دارد. همچنین شناسایی ، توانمندسازي و اقتصادي شدن زنان سرپرست خانوار در حال اجراست. 

انتهاي پیام/



صندوق دارا دوم تا پایان سال عرضه می شود

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  191  |  تاریخ: 1399/10/09

فصل اقتصاد - وزیر اقتصاد با بیان اینکه باقیمانده سهام دولت در بسیاري از شرکت ها به بخش خصوصی و آحاد مردم هستیم، گفت: دارا دوم
در صورت فراهم بودن شرایط تا پایان سال عرضه می شود.

فصل اقتصاد - وزیر اقتصاد با بیان اینکه باقیمانده سهام دولت در
بسیاري از شرکت ها به بخش خصوصی و آحاد مردم هستیم، گفت:

 
دارا دوم در صورت فراهم بودن شرایط تا پایان سال عرضه می شود. 

به گزارش فصل اقتصاد به نقل از وزارت امور اقتصادي و دارایی، فرهاد
دژپسند در یک گفت وگو با اعلام این خبر افزود: درباره عرضه صندوق
دارا دوم و صندوق فولادي ها کمیته اي تشکیل شده است که با رصد
دقیق شرایط و مقتضیات، زمان لازم براي عرضه آنها را تعیین می کند

و در اینصورت اگر شرایط فراهم و زمینه مشارکت عموم و فراگیري عرضه مهیا باشد آنگاه صندوق دارا دوم شامل باقیمانده سهام دولت در سه بانک

 
عرضه می شود. 

وي در ادامه و در پاسخ به این پرسش که چرا «چرا تا این حد اقتصاد کشور ما دولتی است و ریشه حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور به کجا بر می
گردد؟ و چرا در کشور ما خصوصی سازي تا این حد اهمیت دارد؟»، گفت: این یک سوال کلیدي است و پاسخ به آن باید با لحاظ جنبه هاي مختلف

 
صورت پذیرد، عملاً ریشه یابی تاریخی حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور سبب می شود تا به بسیاري از ابهامات پاسخ داده شود. 

او ادامه داد: در طی سالیان متمادي، در اقتصاد ایران به دلیل نقصان در توسعه کارآفرینی و عدم شکل گیري طبقه کارآفرین - سرمایه دار به معناي
واقعی، دولت نقش اصلی در سرمایه گذاري کشور داشته است. این موضوع از زمانیکه تغییرات در ساختار اقتصادي کشورها و دنیا سرعت بیشتر گرفت،

 
کاملاً به چشم می آید. 

وزیر اقتصاد افزود: این بحث در دوره حکومت پهلوي اول آغاز و پس از آن شتاب گرفت و در دهه 40 شمسی در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی بروز
عینی پیدا کرد. در طی این سال ها در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی، توان سرمایه گذاري دولت افزایش قابل توجه یافت و حضور دولت در بنگاه هاي
سرمایه بر و بزرگ مقیاس بسیار پررنگ شد. هر چند در همان دهه 40 و تحت عنوان انقلاب سفید منشور مشارکت کارگران در امور مختلف ابلاغ شد اما

 
در عمل اتفاقی رخ نداد و همچنان حضور دولت در اقتصاد با سرعت بیشتر ادامه پیدا کرد. 

دژپسند گفت: این روند، در طی بیست سال انتهایی حکومت پهلوي ادامه یافت و نقش دولت در بخش هاي صنعت و خدمات به نحو قابل توجه اي
افزایش یافت، چنانکه سهم دولت از ارزش افزوده در اوایل دهه 40 از حدود 7 درصد ارزش افزوده به بیش از 11 درصد در اواخر دوره پهلوي افزایش

 
یافت. 

وي در پاسخ به پرسش دیگري مبنی براینکه «پس از انقلاب اسلامی گسترش حضور دولت در اقتصاد در نتیجه اقتضائات دیگري پررنگ تر شد. در همان
سال هاي ابتدایی، ملی شدن برخی صنایع به این امر دامن زد. پس از آن نیز به سبب وقوع جنگ تحمیلی، اداره کشور در آن شرایط، حضور مقتدر و
برجسته دولت را نیازمند بود و نقش دولت در اقتصاد برجسته تر گردید. در نتیجه در طی سال هاي متمادي به انحاء مختلف بویژه برداشت ناصحیح و
تصدي گرایانه از اصل (44) قانون اساسی نقش دولت در اقتصاد کشور بویژه در سرمایه گذاري و مالکیت افزایش یافت و هم اکنون نیز ما همچنان با این
موضوع رو به رو هستیم. در این فرایند تاریخی از چه زمانی ما به خصوصی سازي پرداختیم؟»، افزود: در سال هاي اولیه پس از جنگ تحمیلی، و حدود
سال 1369 اولین مباحث مربوط به خصوصی سازي و لزوم آن مطرح شد. خصوصی سازي در آن سال هاي ابتدایی با مصوبات دولت انجام می پذیرفت
اما دیري نگذشت که به دلیل نبود زیرساختهاي حقوقی و قانونی لازم، چالش هاي آن نیز هویدا شد از این رو در سال 1373 مجلس شوراي اسلامی

 
ورود کرد و اولین قوانین مرتبط در این حوزه به تصویب رسید. 

او ادامه داد: ابلاغ این قانون سبب شد تا خصوصی سازي در ایران وارد مرحله جدیدي شود. سه سال قبل از ابلاغ قانون برنامه سوم توسعه براي خصوصی
سازي در اقتصاد کشور، سال هاي طلایی بود. در آن سال ها یک تبصره موسوم به تبصره (35) در قانون بودجه تصویب شد که درآن اختیارات قانونی
گسترده اي در اختیار دولت براي خصوصی سازي قرار گرفت. مطابق این تبصره دولت می توانست بدون رعایت همه قوانین دائمی علی الخصوص قانون



مصوب سال 1373 واگذاري ها را به انجام برساند. این یک قانون بسیار طلایی بود، اما باز هم مشاهده می کنیم عملکرد چندان قابل توجه اي رخ نمی

 
دهد. 

او گفت: این روال با فراز و فرودهایی ادامه داشت، تا در برنامه سوم توسعه یک فصل از این مجموعه با در نظر گرفتن تجربیات سال هاي قبل بصورت
کامل به این موضوع اختصاص داده شد تا هم خصوصی سازي قانونمند شود و هم اجراي آن سرعت بگیرد. یکی از خروجی هاي اصلی این قانون

 
نهادسازي و شکل گیري سازمان خصوصی در اجراي ماده (15) این قانون و با تغییر اساسنامه سازمان مالی گسترش مالکیت واحدهاي تولیدي بود. 

دژپسند ادامه داد: در آن قانون روش واگذاري (که در آن زمان بیشتر به صورت مذاکره صورت می پذیرفت)، قیمت گذاري (که این دو مورد هم اکنون
نیز به عنوان مهم ترین مشکلات در خصوصی سازي مطرح می باشند.) و نهاد متولی واگذاري مهم ترین مباحثی بودند که به آنها پرداخته شد، هر چند
در برنامه سوم نیز در نتیجه فضاي نامناسب و برخوردهایی که با دست اندرکاران خصوصی سازي در کشور صورت گرفته بود، امور مربوط به خصوصی

 
سازي با تشکیک و به نوعی ترس پیگیري می شد و تا همین اواخر نیز این موضوع قابل مشاهده است. 

وزیر اقتصاد افزود: در برنامه چهارم توسعه بازهم با آسیب شناسی صورت گرفته، یک بخش مفصل به خصوصی سازي اختصاص یافت و در این قانون هم

 
تلاش شد تا اختیاراتی براي این امر به دولت داده شود که با مخالفت شوراي نگهبان در مغایرت با اصل 44 قانون اساسی مواجه شد. 

او ادامه داد: اما پس از آن نقطه عطفی در خصوصی سازي با ابلاغ سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی رخ داد. این سیاست ها را می توان به عنوان
منشور حیاتی براي انقلاب اقتصادي و گذار اقتصاد ایران از یک اقتصاد دولت - بازار به یک اقتصاد بازار - دولت نام برد. آنچه از این سیاست ها انتظار می

 
رفت، تحول در اقتصاد کشور بود که با تقویت بخش خصوصی، نقش دولت را در اقتصاد مقید به حوزه هاي خاص نماید. 

دژپسند گفت: در اوایل سال 1384 ابلاغ این سیاست ها، یک فضاي امید بخشی در جامعه شکل گرفت، به یاد دارم در اولین سالگرد ابلاغ این قانون
جلسه اي با حضور رهبر معظم انقلاب و مشارکت فعالین اقتصادي و مسئولین دولتی برگزار شد و رهبري در این جلسه بحث هاي جدي را مطرح کردند
و بر ضرورت اجراي آن تاکید داشتند. تا جایی که من یادم هست اینگونه برداشت شد که ایشان خودشان اجراي این سیاست ها را شخصاً پیگیري

 
خواهند کرد و پس از آن نیز در مقاطع زمانی مختلف به شدت از آن حمایت کردند. 

وي افزود: با تغییر دولت عزم بر خصوصی سازي به نحو چشمگیري کاهش یافت و فضا به نحوي بر علیه این رویکرد تغییر کرد. اما با ابلاغ سیاستهاي
راهبردي و بسیار مهم نظام درباره بند (ج) اصل چهل و چهار قانون اساسی در نیمه دوم سال 1385 و تکمیل شدن مفاد این منشور الزام اجراي آن

 
بصورت ضمنی و عینی مورد تاکید قرار گرفت. 

او گفت: مهم ترین اتفاقی که در سال 1385 رخ داد، مصوبه اي است که با نام سهام فراگیر در اواخر دولت آقاي خاتمی طراحی و در دولت تصویب شده
بود و با اعمال اصلاحاتی با عنوان سهام عدالت به مرحله اجرا درآمد. پس از آن نیز قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) در قالب تجمیع یک لایحه

 
و یک طرح در مجلس تدوین و ابلاغ شد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: در طی این سال ها نیز واگذاري ها با رویکردهاي مختلف در طی سال هاي متفاوت به انجام رسید. در دوره اي واگذاري سهام در
قالب رد دیون دولت غالب بود و در دوره اي هم مزایده. مروري بر این دوره هاي تاریخی به ما نشان می دهد، علاوه بر اینکه نقش دولت در اقتصاد کشور
همیشه پررنگ بوده است، هیچ دوره آرامی براي خصوصی سازي در کشور وجود نداشته است یا اگر در کوتاه زمانی این امکان بوجود آمده است از این

 
فرصت به خوبی بهره برداري نشده است. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «از زمان ابلاغ سیاست هاي اصل 44 تا کنون بیش از 15 سال گذشته است، نظر شما در این ارتباط چیست؟ و
به صورت کلی عملکرد آن را چگونه ارزیابی می کنید؟»، گفت: من از ابتداي دوره ي مسئولیت ام در وزارت اقتصاد، با شناخت از روند پرچالش اجراي
سیاست هاي کلی اصل (44) و بویژه خصوصی سازي در کشور، از معاونت اقتصادي وزارتخانه خواستم ضمن مطالعه اي جامع، آسیب شناسی کامل و
دقیقی از اجراي این قانون بویژه فرآیند خصوصی سازي در کشور ارائه کند چرا که خصوصی سازي بخش مهمی از قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل
44 است. به نظر من اگر ما باز هم فرصت را از دست می دادیم و نمی توانستیم به صورت جامع با یک آسیب شناسی دقیق رویکردها را طراحی مجدد

 
کنیم، آنگاه یک پانزده سال دیگر نیز می گذشت و ما بازهم دستاورد قابل توجهی نداشتیم. 

دژپسند ادامه داد: بر اساس قانون، وزارت اقتصاد موظف است عملکرد قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل (44) را گزارش دهد. در سنوات گذشته رویه
مرسوم این بود که براي انجام این تکلیف قانونی، گزارش ها از دستگاه هاي اجرایی مختلف اخذ، ادغام و یکپارچه و ارائه می شد ولی در سال گذشته
تلاش کردیم این گزارش را با رویکرد جدیدي که واقعاً از آن می توان به تحلیل عملکرد نام برد، به انجام برسانیم و در عمل شکل جدیدي به این گزارش

 
دادیم. چالش ها را در حوزه هاي مختلف شناسایی کردیم و متناسب با شناخت آنها، راهکارهاي مرتبط را ارائه داده ایم. 

او گفت: خوشبختانه گزارش خیلی خوبی تهیه شد و خروجی این مطالعه در هیأت واگذاري به بحث گذاشته شد. مرور تجربیات چندین ساله، هیأت
واگذاري را به این جمع بندي رساند که باید در واگذاري ها سهم بیشتري براي بازار سرمایه قائل شویم و از ظرفیت این بازار به دلیل مزایاي مختلفی که

 
ایجاد می کند که مهم ترین هاي آن شفافیت و رقابتی بودن است بیشتر بهره ببریم. 

وي افزود: بخش هاي مهم دیگري نیز که مقدم بر خصوصی سازي هستند، مانند بهبود فضاي کسب و کار، بازار سازي، شفافیت صورت هاي مالی، نیز در
حال مطالعه، آسیب شناسی و اجرا می باشند. این یکی از خطاهاي راهبردي است اگر که اصل (44) را محدود به واگذاري ها ببینیم، درحالی که این
موضوع به سایر موضوعات سایه انداخته است. به هر حال، موضوعات کلیدي تر و مؤثر تري که به آنها اشاره کردم، باید به طور حتم به صورت جدي



 
پیگیري شوند. 

وزیر اقتصاد در پاسخ به این پرسش که «از خصوصی سازي و واگذاري بنگاه ها در اقتصاد به دنبال چه هستیم؟»، گفت: تجربه دنیا ثابت کرده است که
بخش خصوصی پیشران توسعه کشورها است. ما از واگذاري ها به دنبال این هستیم که مالکیت و مدیریت بنگاه هاي دولتی به بخش خصوصی واقعی
منتقل شود و با پررنگ شدن نقش بخش خصوصی در اقتصاد، حضور دولت به صورت مستقیم کمتر شود. بر این باوریم که دولت به وظایف حاکمیتی و
اصلی خود ازجمله سیاستگذاري، تنظیم گري و ریل گذاري به جاي تصدي گري بپردازد، چرا که با این کار، کارایی اقتصاد با محور شدن بخش خصوصی

 
در اقتصاد و منحصر شدن کارکرد دولت در سیاست گذاري و نظارت، افزایش می یابد. 

دژپسند همچنین در پاسخ به این پرسش که «آیا در عمل این اتفاق افتاده است؟»، افزود: در دوره اي، در کشور شاید با این رویکرد که بخش خصوصی
توانمند براي خرید شرکت هاي دولتی وجود ندارد، واگذاري به نهادهاي خاص صورت پذیرفت (که البته قانون هم این اجازه را فراهم می ساخت) و

 
استمرار این امر سبب شد تا در کنار بخش دولتی، تعاونی و خصوصی، این بخش به رکن چهارم در اقتصاد کشور تبدیل شود. 

او ادامه داد: در عمل در برخی از صنایع و رشته فعالیت ها در نتیجه استفاده از این رویکرد از انحصار دولتی به انحصار غیردولتی حرکت شد. متأسفانه در
خیلی از موارد، در عمل علیرغم واگذاري مالکیت، مدیریت و اداره شرکت ها همچنان در اختیار دولت باقی مانده است. در بسیاري از شرکت ها که هم

 
اکنون از آنها به عنوان بنگاهی خصوصی یاد می شود، همچنان مدیریت با دولت است. 

وي افزود: ممکن است، در یک شرکت، دولت کمتر از 15 درصد سهام در اختیار داشته باشد، اما در چیدمان هیأت مدیره نقش صد درصدي بازي می
کند. حتی برخی از نهادهاي عمومی غیردولتی ما نیز بصورت دولتی اداره می شود. مثال هاي این نوع شرکت ها فراوان است از سازمان هاي بزرگ کشور

 
تا شرکت هاي کوچک و تخصصی با این مشکل رو به رو هستند. 

دژپسند تاکید کرد: امیدوار بودیم با اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) از سال 84 به بعد این مشکل مرتفع شود اما باز هم شاهدیم این نقیصه ادامه
دارد و بسیاري از واگذاري هاي ما تنها منجر به انتقال مالکیت و نه مدیریت شده است در حالیکه شاید انتقال مالکیت بدون انتقال مدیریت نه تنها، ارتقا

 
عملکرد را منجر نشود بلکه آسیب هاي بیشتري هم به همراه داشته باشد. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «این موضوع، یک آسیب جدي به اقتصاد است چرا به این سمت حرکت کردیم؟»، گفت: در کنار مواردي که

 
اشاره کردم، یکی از مهم ترین روش هایی که در سال هاي گذشته مورد استفاده قرار می گرفته و به این امر دامن زد، واگذاري به شیوه رد دیون بود. 

او ادامه داد: رد دیون منجر به تغییر مدیریت نشد چرا که بخش عمده اي از این سهامی که منتقل شد، به اشخاص حقوقی منتقل شد که مستقیم یا با

 
واسطه توسط دولت اداره می شدند. حدود 15 درصد از واگذاري ها به این صورت اتفاق افتاده و این واقعاً یک معضل اقتصادي است. 

دژپسند گفت: این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی داشته است. یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم
توسط نهادهاي تخصصی آنها است. در سال هاي گذشته پتروشیمی ها در مالکیت وزارت نفت فعالیت می کردند اما هم اکنون مالکیت بسیاري از این
شرکت ها به صندوق هاي بازنشستگی منتقل شده و عملاً توسط وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی اداره می شوند. این اتفاق در صنایع دیگر هم تا

 
حدودي رخ داده است و وزارت کار از طریق صندوق هاي وابسته خود مالکیت بسیاري از شرکت ها را بدست آورده است. 

وي افزود: واقعاً مشکل اصلی در مالکیت نیست مشکل روح مدیریت دولتی است که همچنان در این شرکت ها جاري است و باید از آن دور شویم. هر
زمان دولت مالکیت را در کنار مدیریت در اختیار داشته باشد در قبال عملکرد شرکت الزاماً پاسخگو است اما زمانیکه در مالکیت نقشی ندارد، می تواند

 
خود را از پاسخگویی دور نگه دارد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: البته اشاره کنم که اخیراً این رویکرد استفاده از روش رد دیون مورد توجه مجدد قرار گرفته است. چنانکه در قانون بودجه سال
گذشته حکمی در این زمینه وجود داشت که از اجراي آن ممانعت شد، ولی در سال جاري در قانون تکرار شد و با توجه به لزوم قانونی آن به اجرا درآمد.
وي در ادامه و در پاسخ به پرسشی مبنی براینکه «در تمام دنیا صندوق هاي بازنشستگی یکی از نهادهاي سرمایه گذاري و تجهیز منابع محسوب می
شوند، این ایراد شما از چه زاویه و بر چه اساسی است؟»، گفت: درست است. این صندوق ها نهادهاي واسطه اي هستند که نقش پررنگ در تأمین مالی
دارند اما در ایران با یک تفاوت ماهوي حضور دارند. در دنیا این صندوق هاي بازنشستگی توسط ذینفعان واقعی آنها اداره می شوند، اما در ایران دولت

 
نقش کاملاً پررنگ در اداره این صندوق ها دارد یعنی باز هم اراده دولت در مدیریت این صندوق ها جاري است. 

او ادامه داد: در واقع صندوق هایی که باید با محوریت و خواست ذینفعان اصلی آن یعنی کارگران و کارفرمایان اداره شوند با مدیریت دولتی اداره می
شوند و دولت به هر گونه که مایل است با آنها رفتار می کند. نکته اصلی اینجاست این صندوق ها باید تحت نظارت دولت باشند نه مدیریت دولت و این

 
یک مشکل اساسی است. 

دژپسند همچنین در پاسخ به این پرسش که «این گفته که دولت ها، از بنگاه داري و شرکت داري دل نمی کنند را تا چه اندازه تأیید می کنید؟»، افزود:
هم درست است و هم نادرست. یکی از مشکلات اصلی ما این است که بالاخره داشتن شرکت هاي تابعه براي مدیران دولتی امتیازاتی را ایجاد می کند از
جمله تعیین اعضاي هیأت مدیره، تسهیل انجام اموراتی که تحت قوانین ناظر برسازمان هاي دولتی امکانپذیر نیست و … اما از سوي دیگر اینقدر در
مسیر خصوصی سازي مشکلات متعددي وجود دارد که بسیاري از مدیران براي در امان ماندن از آسیب هاي آن ترجیح می دهند کمتر به این امر

 
بپردازند و از ورود به بحث خصوصی سازي اجتناب می کنند. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: یکی از مشکلات اصلی ما در واگذاري ها، مقاومت مدیران دولتی و حتی شرکت هاي در حال واگذاري است. در برخی از این



 
شرکت ها پیش از واگذاري اتفاقاتی رخ می دهد که عملاً واگذاري آن با شیوه پیش بینی شده و در زمان تعیین شده دشوار می شود. 

وي همچنین در پاسخ به پرسش دیگري مبنی براینکه «در طی این سال ها، خصوصی سازي چه عملکردي داشته است؟»، گفت: در طی این چند سال
که از اجراي قانون سیاست هاي کلی اصل 44 می گذرد در حوزه خصوصی سازي به ارزش اسمی حدود 14 درصد از واگذاري ها از محل سهام عدالت،

 
15 درصد تهاتر بدهی هاي دولت و مابقی عرضه سهام به روش هاي مختلف در بورس و فرابورس بوده است. 

او ادامه داد: در طی این مدت از حدود 1700 شرکت که مورد بررسی قرار گرفته است، حدود 600 شرکت از فهرست خصوصی سازي خارج شده است.
عموم این شرکت ها یا با دلایل خاص از فهرست خارج شده اند، یا بایستی ابتدا اصلاحاتی در آنها صورت پذیرد، تغییر ساختار یابند و پس از آماده سازي

 
به فهرست بازگردانده شوند یا به طور کل، بایستی استراتژي نحوه فعالیت آنها تغییر یابد. 

وزیر اقتصاد افزود: مثلاً شرکت هاي آب و برق منطقه اي از جمله شرکت هایی هستند که از این فهرست خارج شده اند. براي این شرکت هاي بخصوص
به دلیل اینکه خدمات شهري و روستایی را ارائه می کنند می توان، واگذاري به شهرداري ها را مطرح کرد. یا در مدلی دیگر می توان این شرکت هارا در
هم ادغام کرد و با کاهش تشکیلات ضمن سبک کردن ساختار آنها، به عنوان یک شرکت با مالکیت دولتی، مدیریت آن را به بخش خصوصی واگذار کرد.
هر چند ممکن است در این مسیر با مقاومت هایی در سطح مناطق یا بخش ها رو به رو شویم و باید بتوانیم با ایجاد انگیزه هایی این مقاومت ها را

 
تبدیل به همراهی کرد. 

او ادامه داد: همچنین از 1100 شرکت دیگر، حدود 900 شرکت به فروش رسیده اند یا از طریق تهاتر واگذار شده اند و مابقی یعنی حدود 200 شرکت

 
یا منحل شده اند، یا ادغام و یا ورشکسته شده اند. 

وي افزود: در سال جاري نیز 325 شرکت (که حدود 16 درصد شرکت هاي مشمول واگذاري می باشند) در فهرست واگذاري قرار دارند که به مرور زمان

 
به روش هاي مختلف هر کدام در فرآیند واگذاري قرار می گیرند. 

دژپسند در ادامه و در پاسخ به این پرسش «به نظرآزادسازي سهام عدالت پیچیده شده است، آیا تدبیري براي رفع چالش مذکور بدون آسیب رسیدن به
بازار سهام وجود دارد؟»، گفت: در این خصوص ما تقریباً به صورت مستمر با کارشناسان و مسئولین ذیربط هم فکري می کنیم. چون به دنبال آن

 
هستیم که فواید آزادسازي سهام عدالت همراه با سهامداري توسط دارندگان سهام عدالت و عدم آسیب به دارایی آنها باشد. 

او ادامه داد: بسیاري از صاحبنظران معتقد هستند با توجه به ارزنده بودن سبد دارایی سهام عدالت، افراد سهامداري کرده و از منافع کوتاه مدت (سود
سالیانه) و بلندمدت (افزایش عرضه سهام) آن بهره مند شوند چرا که پورتفوي سهام عدالت شامل مجموعه سهام شرکت هاي بسیار معتبر و گلچین شده
کشور است بنابراین ما به دنبال آن هستیم که فرهنگ سهامداري بلندمدت را براي این جامعه هدف، ترویج کنیم و بنابراین فروش آن را چندان توصیه

 
نمی کنیم. 

وزیر اقتصاد افزود: اما از سوي دیگر به دنبال آن هستیم که قابلیت نقدشوندگی آن در بازار افزایش یابد و براي آن بازار سازي می کنیم. مصوبات چند

 
هفته گذشته شوراي عالی بورس که در آن صندوق هاي بادرآمد ثابت امکان خرید سهام عدالت را یافتند، از این جنس است. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «عملکرد خصوصی سازي در سال جاري چگونه بود وآیا شما رضایت دارید؟ امسال واگذاري در قالب ETFها
نقش برجسته اي در عرضه و فروش سهام متعلق به دولت داشت، در این خصوص برنامه شما چگونه بوده است؟»، گفت: در سال جاري انتظار افزایش
درآمدهاي حاصل از واگذاري ها را به چند علت داشتیم. اولین دلیل این بود که مجموعه عوامل و ارکان سیاستگذاري و اجرایی حوزه خصوصی سازي، بر
پایندي به توسعه فعالیت هاي بخش خصوصی و اجراي سیاستهاي کلی اصل (44) در زمینه خصوصی سازي اجماع داشتند لذا تلاش ها هم جهت شد تا

 
شاهد عملکرد قابل توجه و درخشانی در این سال باشیم. 

او ادامه داد: موضوع دوم تلاش هایی بود که در سال 1398 صورت گرفت. با مطالعه اي که در این سال رخ داد، تغییر در روش ها و رویکردها مبتنی بر
شرایط موجود کشور انجام پذیرفت. این تغییرات راهبردي در نتایج عملکردي نیز خود را نشان داد و منجر به نتیجه شد. در این ارتباط حداکثر سازي
استفاده از ظرفیت بازار سرمایه براي موضوع واگذاري ها چه به صورت عرضه خرد و چه به صورت عرضه بلوکی مد نظر قرار گرفت و با استفاده ظرفیت
صندوق هاي قابل معامله در بورس براي اولین بار براي واگذاري ها با پیگیري هاي فراوان، در سال جاري توانستیم بخش قابل توجه اي از عرضه هاي

 
دولتی را در این قالب به انجام برسانیم. 

وزیر اقتصاد افزود: موضوع سوم الزام اجتناب ناپذیر براي افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري بود. اگرچه معتقد هستم وصول درآمد براي دولت باید
آخرین ملاك در واگذاري ها باشد، اما با توجه به مقتضیات سال جاري و کاهش قابل توجه درآمدهاي حاصل از فروش نفت، تأمین منابع مالی دولت از
این طریق یکی از اهداف واگذاري ها در سال جاري بود و نمی توان آن را کتمان کرد. در سال جاري تلاش ما افزایش شفافیت و ایجاد فضاي رقابتی در

 
واگذاري ها بود. 

دژپسند ادامه داد: راجع به ETF ها، هم زیاد صحبت شده است، ما در سال جاري حدود 33 هزار میلیارد تومان عرضه داشتیم که از این میزان بیش از
18 هزار میلیارد تومان آن در قالب دو ETF «دارایکم» شامل باقیمانده سهام دولت در بانک هاي ملت، تجارت، صادرات ایران و بیمه هاي البرز و اتکایی
امین و «پالایش یکم» شامل باقیمانده سهام دولت در پالایشگاه هاي تبریز، تهران، اصفهان و بندرعباس بود. همچنین 15 هزار میلیارد تومان در قالب
عرضه تدریجی انجام پذیرفت. این تحقق درآمد در عرضه سهام از سوي دولت در سال هاي اخیر بی سابقه بود و رشد قابل توجهی نسبت به سال قبل

داشت. دلیل آن هم تغییر شیوه واگذاري و ظرفیت سازي هایی بوده است که در بازار سرمایه به انجام رسید. 



وزیر اقتصاد افزود: ما با مطالعه به روش واگذاري از طریق ETFرسیدیم. در مطالعه اي که به انجام رسید مشخص شد که، عدم تحقق اهداف خصوصی
سازي در بسیاري از موارد ناشی از ویژگی هاي ذاتی روش مورد استفاده در واگذاري بوده است. براي نمونه در روش واگذاري از طریق مزایده به صورت
نقد و اقساط، عایدي دولت در زمان واگذاري نسبت به واگذاري از طریق بورس و روش ETF به حداقل می رسد. به عنوان مثال در واگذاري یکی از این
شرکت ها به ارزش 1800 میلیارد تومان، با تعیین 100 میلیارد تومان حصه نقدي و اعمال دو سال تنفس، عملاً عایدي دولت در زمان واگذاري کاهش
یافته است. در حالی که عرضه صندوق واسطه گري مالی یکم، حدود شش هزار میلیارد تومان و عرضه صندوق پالایش یکم بیش از 12 هزار میلیارد

 
تومان، منبع نقدي در اختیار دولت قرار داد. 

او گفت: در واگذاري یکی دیگر از بنگاه هاي اقتصادي که با روش مزایده انجام پذیرفت، در خصوص قیمت گذاري ابهامات متعددي وارد گردید، این در
حالی است که در واگذاري دو صندوق ETF بدون وجود ابهام، نحوه و شیوه قیمت گذاري و قیمت مورد معامله بصورت کاملاً شفاف به اطلاع عموم مردم

 
رسید. 

وي افزود: همچنین در خصوص برخی از واگذاري ها به علت شفافیت پایین در روش و فرآیند واگذاري حساسیت در افکار عمومی بوجود آمده است. عدم
وصول اقساط قرارداد که به صورت عمده (بلوکی) از طریق بورس واگذار شده بود نمونه اي دیگر از عارضه هاي موجود در روش هاي خصوصی سازي
است. در واگذاري هایی که به روش نقد و اقساط انجام می پذیرد، ریسک عدم وصول اقساط در آینده همیشه وجود دارد به نحوي که خریداران شرکت
هاي واگذار شده به روش مزایده غالباً در بازپرداخت اقساط به مشکل برخورده و فراوانی آنها در جدول بدهکاران اقساط معوق سازمان خصوصی سازي

 
بیشتر از خریداران بلوك هاي بورسی می باشد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: این موضوع خود باعث عدم تحقق منابع درآمدي بودجه دولت از ناحیه وصول اقساط قراردادهاي واگذاري شده است این در حالی
است که به علت آنکه در واگذاري در قالب ETF مبلغ فروش در همان ابتدا بصورت نقد دریافت می شود، یعنی عملاً ریسک عدم وصول اقساط در آینده

 
بصورت کامل از بین می رود. 

دژپسند گفت: عمده شواهد واگذاري انجام پذیرفته در سال هاي اخیر بیانگر آن است که خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از طریق عرضه در بورس
منافع بیشتر و چالش هاي کمتري را به دنبال داشته و باید اذعان داشت که واگذاري از طریق بازار سرمایه نسبت به روش هاي خارج از بازار (مزایده –
مذاکره) ضمن ترجیح قانونی، از مزایاي بیشتري برخوردار است. در سال جاري با حمایت هاي دولت و تصویب مجلس شوراي اسلامی، واگذاري باقیمانده
سهام دولت در قالب صندوق هاي سرمایه گذاري قابل معامله در بورس (ETF) به عنوان یک راهکار اجرایی براي اولین بار مورد استفاده قرار گرفت.
انتخاب این روش همراستا با عزم جدي دولت بر اجراي سیاست واگذاري صد درصدي به بخش خصوصی و رعایت اصول سلامت و شفافیت در واگذاري

 
ها است. 

وي افزود: واگذاري از طریق ETF فرصتی را ایجاد می کند که علاوه بر اجتناب از محدودیت هاي ناشی از روش هاي مزایده، مذاکره و عرضه بلوکی
سهام در بورس، گسترش مالکیت عمومی از طریق فروش به آحاد مردم رخ داده و جذب و هدایت نقدینگی جامعه به سمت فعالیت هاي مولد از طریق
بازار سرمایه اتفاق افتد. بدیهی است این امر علاوه بر توسعه و تعمیق بازار سرمایه، امکان فروش سهام در حجم ریالی بالا بصورت کاملاً شفاف منجر به

 
تأمین منابع به صورت نقد را فراهم آورده و ریسک عدم وصول اقساط در آینده را به صفر می رساند. 

دژپسند در ادامه و در پاسخ به این پرسش که «در واقع چرا دولت براي واگذاري سهام در سال اخیر تنها از روش ETF استفاده کرد، آیا بعد از عرضه
صندوق پالایش یکم با این نحوه آزادسازي همچنان موافق هستید. به عبارت ساده تر آیا نگرانی از تبعات واگذاري هاي مرسوم، مجلس و دولت را به
سمت عرضه با استفاده از این روش سوق داد؟»، گفت: قطعاً خیر این گونه نیست. در صحبت هاي قبلی تا حدودي به این سوال شما پاسخ دادم.

 
همانگونه که گفتم این روش از واگذاري، داراي ویژگی هایی است که سبب برتري آن نسبت به دیگر روش هاي واگذاري در شرایط کنونی می شود. 

او ادامه داد: اولین ویژگی این روش امکان انتقال مالکیت به افراد بیشتري است، دوم اینکه چون هر شخص با هر سرمایه اي قادر است در اینگونه عرضه
ها حضور یابد، فرصت توزیع برابر میان آحاد جامعه فراهم می شود. ویژگی سوم اینکه، چون تخفیف داده می شود، امکان توزیع ثروت بهبود پیدا می

 
کند. 

وزیر اقتصاد افزود: از منظر تأمین منابع نیز براي دولت ارجحیت دارد چرا که سریع تر به نتیجه می رسیم. عرضه بلوکی سهام برخی شرکت ها را چند بار
تجربه کردیم و به دلیل نبود متقاضی، موفق نبود. نیاز به منابع فراوان براي اندك متقاضیان و توجه به فضایی که در مورد خصوصی سازي، اخیراً به
وجود آمده است استقبال و تقاضا براي مشارکت در خرید بلوکی سهام شرکت ها را به نحو قابل توجه اي کاهش داده است، به نحوي که در جلسات

 
متعدد، علی رغم ارائه مشوق هاي مختلف باز هم بخش خصوصی تمایلی براي خرید بنگاه هاي دولتی از خود نشان نداد. 

دژپسند در پایان و در پاسخ به این پرسش که «در خصوص ETF این نقد به شما وارد است که انتقال مالکیت بدون مدیریت صورت پذیرفته است و شما
خواهان ادامه این روش در سال آتی نیز هستید؟»، گفت: این ادعا صحیح نیست. در واقع در این روش واگذاري ما عدم همزمانی انتقال مدیریت شرکت
هاي دولتی با واگذاري مالکیت آنها را داریم. در خصوص ETF مدیریت تا پایان سال 1400 با دولت است و منطبق بر مفاد جز (2) بند (الف) تبصره (2)
قانون بودجه سال 1399، و تصریح اینکه تشکیل این صندوق ها با مدیریت دولتی براي بلندمدت نباشد، در امیدنامه این صندوق ها آمده است که لاجرم

 
پس از پایان این مهلت قانونی مدیریت به سهامداران منتقل می شود. 

او ادامه داد: همچنین مکانیزم هاي لازم را نیز در این بخش پیش بینی کردیم. اگر سرمایه گذاري بتواند 1.5 درصد از مجموع واحدهاي این صندوق را



در مکانیزم بازار خریداري نماید به صورت خودکار امکان اعمال مدیریت در صندوق برایش فراهم می شود. یعنی هم مکانیزم لازم را در بازار دیده ایم و

 
هم براي خروج دولت از صندوق فرصت زمانی قرار داده ایم. 

ویر اقتصاد افزود: نکته حائز اهمیت دیگر بخصوص در ارتباط با دارا یکم این است که، هم زمان با عملیاتی شدن واگذاري سهام این سه بانک و دو شرکت
بیمه اي در قالب ETF، آزادسازي سهام عدالت نیز انجام می پذیرد و انتقال مالکیت بخش بزرگی از سهام شرکت هاي مزبور به آحاد مردم اتفاق می
افتد، بنابراین انتقال بلافاصله مالکیت در این دو طرح در فاصله زمانی بسیار کوتاه سبب می شود عملاً حجم بزرگی از مالکیت و مدیریت بنگاه هاي

 
اقتصادي دولتی به صورت یکباره از دولت منفک شود. 

دژپسند گفت: این شرایط می توانست، علاوه بر آنکه هر بنگاه را به صورت منحصر بفرد دچار مشکل کند، بخش بانکی و بیمه اي کشور را نیز با عدم
اطمینان یا چالش هاي دیگري مواجه سازد لذا به منظور کاهش آثار احتمالی نامطلوب یادشده، دوره زمانی اطمینان بخش یک و نیم ساله براي فرآیند
گذار پیش بینی شد، تا در این دوره تلاش شود، آثار غیرقابل پیش بینی انتقال مدیریت که ممکن است در برخی موارد قابل توجه نیز باشد، کنترل شده

یا به حداقل برسد.



اعلام آخرین تصمیمات درباره آموزش و امتحانات هنرستانی ها

منبع: ایران اکونومیستشماره خبر:  192  |  تاریخ: 1399/10/09

ایران اکونومیست-مدیرکل دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش وزارت آموزش و پرورش به اعلام جزئیات آموزش و ارزشیابی در شاخه
فنی و حرفه اي و کاردانش پرداخت.

مصطفی آذرکیش با تاکید بر اینکه راهبرد اصلی دفتر آموزش هاي
فنی و حرفه اي و کاردانش، ارتقاء و بهبود مستمر کیفیت آموزش

 
است گفت: کیفیت باعث عمق بخشیدن به آموزش می شود. 

وي افزود: آموزش هاي فنی تفاوت هایی با آموزش هاي نظري دارد.
دروس و عناوین دوره فنی و حرفه اي و کاردانش شامل دروس
عمومی، دروس شایستگی هاي غیرفنی، شایستگی هاي پایه فنی،

 
شایستگی هاي فنی و دروس آموزش استاندارد مهارت می شود. 

 
آموزش و ارزشیابی دروس با ماهیت غیرکارگاهی 

مدیرکل دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش وزارت آموزش و پرورش با اشاره به اینکه دروس هنرستانی ها یا ماهیت کارگاهی دارند یا ماهیت
غیرکارگاهی گفت: در بخش دروس با ماهیت غیرکارگاهی، دروس عمومی مانند دینی، عربی، زبان، تربیت بدنی و ... را داریم که با شاخه نظري مشترك

 
است و آیین نامه هاي مربوط به آموزش و ارزشیابی شان شبیه به همدیگر است. 

آذرکیش ادامه داد: همچنین دروسی با ماهیت غیرکارگاهی داریم که ریاضی، فیزیک و شیمی از جمله آنهاست و عنوان شایستگی هاي پایه فنی به آنها

 
اطلاق می شود. شایستگی هاي غیرفنی نیز شامل دروسی مانند الزامات محیط کار، اخلاق حرفه اي، کارآفرینی، کارگاه نوآوري و ... می شود. 

مدیرکل دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش با بیان اینکه آموزش دروسی که ماهیت غیرکارگاهی دارند تحت هر شرایطی تعطیل نمی شود و
در بستر مدرسه تلویزیونی و پیام رسان هاي مجاز مانند شاد در حال انجام است گفت: ارزشیابی هم متناسب با آموزش ها و بر اساس بخشنامه اخیر

 
مرکز سنجش آموزش انجام می شود. 

وي افزود: در بخش دروس با ماهیت غیرکارگاهی یک سري از درس هاي ما پودمانی هستند. پودمانی ها امتحان و برنامه امتحانی ندارند و هر 45 روز
یک فصل از کتاب را آموزش می بینند. هرکتاب پنج فصل دارد و تا آخر سال هنرآموزان پنج مرتبه ارزشیابی می شوند و نمرات وارد سامانه نمرات می
شود. بنابراین چیزي به عنوان امتحانات نوبت اول و دوم ندارند.دروس پودمانی با ماهیت غیرکارگاهی تحت هر شرایطی آموزش و ارزشیابی شان در حال

 
انجام است. 

 
آموزش و ارزشیابی دروس با ماهیت کارگاهی 

مدیرکل دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش وزارت آموزش و پرورش با بیان اینکه شایستگی هاي فنی در شاخه فنی و حرفه اي تحت عنوان
دروس کارگاهی شناخته می شود و بچه ها دو روز در هفته از کارگاه ها استفاده می کنند گفت: دروس استاندارد مهارت نیز همان دروس کارگاهی

 
شاخه کاردانش است. 

آذرکیش ادامه داد: اگر ستادملی مقابله با کرونا اجازه داده باشد آموزش و ارزشیابی دروس کارگاهی کلا حضوري است. این مورد مستند به مصوبه 977
شوراي عالی آموزش و پرورش است که در بند 10 آن آمده آموزش و ارزشیابی دروس مذکور به صورت تراکمی و حضوري صورت پذیرد. اگر در طول



 
سال هر زمانی پروتکل هاي بهداشتی اجازه حضور در هنرستان را بدهد اولویت آموزش حضوري دروس کارگاهی در همه پایه ها است. 

وي در پاسخ به این که اگر هنرستان هایی موفق به برگزاري حضوري عناوین کارگاهی نشده باشند تکلیف شان چیست؟ عنوان کرد: از 15 شهریور همه
استان ها در وضعیت قرمز و تعطیلی مطلق نبودند و هنرستان ها کم و بیش آموزش هاي حضوري هم داشتند تا اینکه بسیاري از شهرها در وضعیت

 
قرمز قرار گرفتند. 

مدیرکل دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش وزارت آموزش و پرورش ادامه داد: بنابراین با دو وضعیت روبرو هستیم. اگر در مناطقی اجازه
حضور داده شد، آموزش حضوري انجام شده و ارزشیابی هم مطابق با آن انجام می شود. وضعیت دوم هم این است که فرض کنیم هنرستان هایی در یک

 
منطقه با توجه به شرایط، از روز اول هیچ کارگاهی برگزار نکرده باشند که البته اینطور هم نبوده و وضعیت مناطق مختلف بوده است. 

آذرکیش افزود: حالا اگر فرض کنیم تا پایان سال اجازه برگزاري حضوري کلاس ها داده نشود و هنرستانها هیچ کارگاهی برگزار نکرده باشد، به یک دوره

 
یک و نیم تا دوماهه نیاز داریم تا بتوانیم کارگاه ها را به صورت تراکمی و حضوري در شرایط بهتري با اجازه ستاد مقابله با کرونا برگزار کنیم. 

وي با اشاره به راهنماي مدیریت جریان تربیت و یادگیري دوره متوسطه که بر اساس آن با توجه به اقتضائات، به هنرستان ها اجازه داده شده تا با رعایت
پروتکل ها درباره برگزاري دروس کارگاهی و غیرکارگاهی تصمیماتی را اتخاذ و اعلام کنند گفت: یکسري هنرستان هاي کشاورزي ما مزارع، باغات و
دامداري دارند و داراي فضاي باز هستند و می توانند آموزش را ادامه دهند و یا یکسري در زمینه صنعت فعال اند و سوله هاي بزرگی دارند که می توانند
با رعایت پروتکل ها آموزش بدهند. اما برخی هنرستان ها فضاي کوچکی دارند که در شوراي مدرسه با توجه به اقتضائات برنامه ریزي می کنند و اولویت

 
سلامت هنرآموزان و همکاران ما است. 

آذرکیش تصریح کرد: به هر روي، چنین تصمیماتی در شرایط اضطرار گرفته شده و آموزش هاي مهارتی هم از شیوع کرونا متاثر شده اند اما تلاش ما بر
این است که همچنان آموزش باکیفیت را استمرار ببخشیم. تقریبا در همه شرایط دروس با ماهیت غیرکارگاهی در حال آموزش هستند. اگر هم در

 
مناطقی آموزش دروس کارگاهی به کلی متوقف باشد هر زمان اجازه داده شود به صورت تراکمی، تجمیعی و حضوري آموزش ها ارائه خواهند شد. 

ایسنا



معاون اشتغال وزارت کار از راه اندازي اورژانس کسب و کار خبرداد

منبع: روزنامه جهان اقتصادشماره خبر:  193  |  تاریخ: 1399/10/09

معاون اشتغال وزارت کاراز برنامه راه اندازي اورژانس کسب و کار خبرداد و گفت: این طرح در حال نهایی شدن است. راه اندازي اورژانس کسب
و کار در دستور کار قرار دارد و در حال نهایی شدن است.

معاون اشتغال وزارت کاراز برنامه راه اندازي اورژانس کسب و کار
خبرداد و گفت: این طرح در حال نهایی شدن است. راه اندازي
اورژانس کسب و کار در دستور کار قرار دارد و در حال نهایی شدن

 
است. 

به گزارش جهان اقتصاد به نقل از تسنیم، همزمان با شیوع ویروس
کرونا، صنایع متعدد دچار مشکل شدند که شاید بتوان به راحتی
گفت که بیشترین دود کرونا به چشم کارگران رفت.چرا که از یک
سو,با حذف شدن اضافه کاري ها و گرانی کالاها، مشکلات معیشتی

 
به سراغشان آمد و از سوي دیگر بخشی از کارگران در سایه سنگین کرونا، بیکار شدند. 

در همین راستا بود که دولت با هدف حفظ اشتغال موجود در بنگاه ها و حمایت از کارگران، پرداخت تسهیلات حمایتی با نرخ سود ترجیحی 12درصد را

 
مصوب کرد تا در اختیار بنگاه هاي خدماتی و تولیدي آسیب دیده از کرونا قرار گیرد. 

پرداخت تسهیلات حمایتی به شاغلان کسب وکارهاي آسیب دیده از کرونا و فعالان اقتصادي 14رسته منتخب از سیزدهم خرداد ماه آغاز شده و

 
مشمولان براي گرفتن وام به بانک ها معرفی شده اند. 

نرخ سود تسهیلات 12درصد و دوره بازپرداخت تسهیلات، با احتساب دوره تنفس از اول آبان ماه و به مدت دو سال است. وثایق و تضامینی که براي

 
دریافت تسهیلات از سوي بانک ها دریافت می شود، متفاوت و با ارائه سفته و معرفی ضامن خواهد بود. 

سقف مبلغ سفته نیز 1.5 برابر اصل سود تسهیلات است. برابر اعلام وزارت کار، تسهیلات تا سقف 16میلیون تومان، نیازمند سفته فرد متقاضی یا چک به
تشخیص بانک و تسهیلات 16میلیون تا 48میلیون تومانی نیازمند سفته متقاضی یا چک به همراه یک ضامن است. تسهیلات 48تا 160میلیون تومانی،

 
به سفته متقاضی یا چک با دو ضامن نیاز دارد. 

براي وام 160تا 200میلیون تومانی ارائه سفته متقاضی یا چک به همراه سه ضامن لازم است و براي درخواست تسهیلات بالاتر از200 میلیون تومان هم

 
ارائه تضمین صادره از سوي صندوق هاي ضمانت یا به تشخیص بانک ارائه وثیقه هاي متعارف موردنیاز است. 

عیسی منصوري،معاون اشتغال وزارت کاراز برنامه راه اندازي اورژانس کسب و کار خبرداد و گفت: این طرح در حال نهایی شدن است. راه اندازي اورژانس

 
کسب و کار در دستور کار قرار دارد و در حال نهایی شدن است. 

 
وي بیان کرد: از این اورژانس در دوره هاي اضطرار اقتصادي و طبیعی می توان استفاده کرد که توجه خاصی را به واحدهاي کسب و کار دارد . 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال ادامه داد: در دوران کرونا 20 هزار میلیارد تومان براي واحدهاي کسب و کار وکارفرمایانی که به نوعی بتوانند از
کارگران حمایت کنند اختصاص دادیم . منصوري افزود: همچنین یک بسته سیاستی نیز در مورد به کارگیري اتباع خارجی وجود دارد که در یک رشته

 
فعالیت هاي خاصی بتوانند کار کنند و تاکید بر حمایت از نیروي کار ایرانی است. 



منصوري با بیان اینکه در همه استان ها شاغلان و بیکاران زن سرپرست خانوار را به صورت تفکیک شده داریم گفت: همچنین با هماهنگی معاونت زنان
براي همه زنان سرپرست خانوار و جامانده از اشتغال و مشاغل خانگی یک برنامه فراگیر اجرا کرده ایم و به صورت پایلوت این برنامه در 9 استان اجرا شد

و هم اکنون در 31 استان اجراي آن ادامه دارد. همچنین شناسایی ، توانمندسازي و اقتصادي شدن زنان سرپرست خانوار در حال اجراست.



70 میلیارد ریال وام اشتغال به مددجویان کمیته امداد امام خمینی بافق پرداخت شد

منبع: شبستانشماره خبر:  194  |  تاریخ: 1399/10/09

طلایی گفت: در 9 ماهه سال 99، 70 میلیارد ریال وام اشتغالزایی به 130 مددجو ساکن مناطق شهري و روستایی زیرپوشش این نهاد پرداخت
شد.

طلایی گفت: در 9 ماهه سال 99، 70 میلیارد ریال وام اشتغالزایی به 130 مددجو ساکن مناطق شهري و روستایی زیرپوشش این نهاد پرداخت

 
شد. 

قاسم طلایی در گفت و گو با خبرنگار شبستان در یزد، زمنیه اشتغال این افراد
را عمدتا در بخش هاي صنفی- صنعتی، دامداري، کشاورزي، مشاغل خانگی و

 
زنبورداري ذکر کرد. 

وي پرداخت وام اشتغال را با هدف خودکفایی و توانمندسازي خانواده هاي
زیرپوشش و سود آن را چهار درصد و زمان بازپرداخت را پنج سال برشمرد و
ابراز امیدواري کرد: با این اقدام گام مؤثري در راستاي فرآیند تحقق شعار رونق

 
تولید در سال جاري برداشته شود. 

طلایی اظهار کرد: هر کارگاه اقتصادي نسبت به جذب فرزندان مددجویان زیرپوشش اقدام کند، این نهاد 100 درصد هزینه حق بیمه مددجو ( سهم

 
کارفرما) را در سال اول و 50 درصد حق بیمه سال دوم را پرداخت می کند. 

وي تصریح کرد: این نهاد حمایتی همواره سعی دارد، شرایطی براي مددجویان فراهم کند که با دریافت وام اشتغال بتوانند به خودکفایی برسند و از

 
چرخه حمایت خارج شوند. 

 
به گفته طلایی همچنین در این مدت 13 میلیارد و 800 میلیون ریال وام کارگشایی به 261 مددجو مورد حمایت پرداخت شد. 

رییس کمیته امداد بافق با اشاره به اینکه پرداخت تسهیلات یادشده حدود 13 درصد نسبت به پارسال افزایش دارد تصریح کرد: تسهیلات با هدف رفع
مشکلات خانواده هاي زیرپوشش از جمله درمانی . مسکن . امور تحصیلی . معیشت و سایر نیازها از طریق صندوق قرض الحسنه امداد ولایت در اختیار

 
مددجویان قرار گرفت . 

وي با بیان اینکه پرداخت وام به مددجویان از منابع داخلی این نهاد و سپرده خیران تامین می شود از افراد خیر براي سپرده گذاري در صندوق امداد

 
ولایت دعوت کرد و گفت: بودجه کمیته امداد برپایه کمک هاي مردمی است . 

هزار و 336 نفر شامل 900 خانواده ( تک خدمتی و چند خدمتی) از خدمات این نهاد استفاده می کنند.



گزارش سفر رئیس سازمان بهزیستی کشور به استان یزد

منبع: بازار کارشماره خبر:  195  |  تاریخ: 1399/10/09

رئیس سازمان بهزیستی کشور به همراه تعدادي از معاونان و مدیران کل براي شرکت در پانزدهمین جلسه ستاد هماهنگی و پیگیري مناسب
سازي کشور به استان یزد سفر کردند.

 
 

رئیس سازمان بهزیستی کشور به همراه تعدادي از معاونان و مدیران کل براي شرکت در پانزدهمین جلسه ستاد هماهنگی و پیگیري مناسب سازي

 
کشور به استان یزد سفر کردند. 

به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل، ""وحید قبادي دانا"" رئیس سازمان بهزیستی کشور براي حضور در پانزدهمین جلسه ستاد هماهنگی و

 
پیگیري مناسب سازي کشور به استان یزد سفر کرد. 

 
_ بدترین خانواده ها شرایط بهتري را نسبت به بهترین مرکز دارد 

رئیس سازمان بهزیستی کشور در دیدار با نماینده ولی فقیه و امام جمعه استان یزد با تاکید بر خانواده محوري، گفت: تلقی ما این است که بدترین

 
خانواده شرایط بهتري را نسبت به بهترین مرکز دارد؛ لذا در 9 سال اخیر10 هزار فرزند به فرزندخواندگی خانواده ها سپرده شده است. 

 
_ مراکز مثبت زندگی، 22 خدمت را در سطح اولیه ارائه می دهند 

وي در بازدید از مرکز مثبت زندگی یزد، گفت: مددجویان می توانند خدمات اولیه از جمله تشکیل پرونده و همچنین درخواست هاي خود را از طریق

 
این مراکز پیگیري کنند. 

 
_ رئیس سازمان بهزیستی کشور خواستار تقویت همکاري بهزیستی و فنی و حرفه اي شد 

قبادي دانا در حاشیه سفر به استان یزد در بازدید از کارگاه اشتغال و توانمندسازي افراد داراي معلولیت یزد، گفت: این امر باعث می شود افراد داراي

 
معلولیت بیشتري که تمایل به کار و حرفه آموزي دارند بتوانند وارد کار شوند. 

 
_ ساخت نخستین هتل مناسب سازي شده ویژه معلولین در مشهد توسط خیرین یزدي 



رئیس سازمان بهزیستی کشور در نشست صمیمانه با اعضاي هیات مدیره موسسه خیریه و غیرانتفاعی جامعه هدف معلولین و خیرین هتل آپارتمان
مشهد، گفت: خیرین یزدي کار بزرگی را می دهند و آن ساخت یک هتل مناسب سازي شده است که به عنوان الگو براي مراکز اقامتی بهزیستی کشور

 
ساخته می شود. 

بازدید از مراکز فرزندان آسمانی، خانه امن و صداي مشاور 1480 از دیگر برنامه هاي روز اول رئیس سازمان بهزیستی کشور و هیئت همراه به استان یزد

 
بود. 

یادآوري می شود، شرکت در پانزدهمین جلسه ستاد هماهنگی و پیگیري مناسب سازي کشور، دیدار با استاندار و بازدید از مرکز جامع اعتیاد از دیگر

 
برنامه هاي روز دوم سفر به استان یزد می باشد. 

 دیدار با نماینده ولی فقیه و امام جمعه یزد

 دیدار با نماینده ولی فقیه و امام جمعه یزد



 بازدید از خانه امن

 بازدید از خانه امن

 بازدید از شیرخوارگاه شهر یزد



 بازدید از شیرخوارگاه شهر یزد

 بازدید از مرکز اورژانس اجتماعی شهر یزد

 بازدید از مرکز اورژانس اجتماعی شهر یزد



 بازدید از مرکز اورژانس اجتماعی شهر یزد

 بازدید از مرکز اورژانس اجتماعی شهر یزد

 بازدید از مرکز فرزندان آسمانی



 بازدید از مرکز فرزندان آسمانی

 بازدید از مرکز فرزندان آسمانی

 بازدید از مرکز فرزندان آسمانی



 تقدیر از کارکنان مرکز فرزندان آسمانی

 تقدیر از کارکنان مرکز فرزندان آسمانی

 بازدید از مرکز مثبت زندگی یزد



 بازدید از مرکز مثبت زندگی یزد

 بازدید از مرکز مثبت زندگی یزد

 بازدید از کارگاه اشتغالزایی غدیر یزد



 بازدید از کارگاه اشتغالزایی غدیر یزد

 بازدید از کارگاه اشتغالزایی غدیر یزد

 بازدید از کارگاه اشتغالزایی غدیر یزد



اشتغالزایی براي 6 هزار و 808 مددجو در آذربایجان شرقی

منبع: بازار کارشماره خبر:  196  |  تاریخ: 1399/10/09

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد آذربایجان شرقی گفت: در 9ماه گذشته سالجاري، براي 6 هزار و 808 مددجوي زیر حمایت این کمیته
اشتغالزایی شده است.

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد آذربایجان شرقی گفت: در 9ماه گذشته سالجاري، براي 6 هزار و 808 مددجوي زیر حمایت این کمیته

 
اشتغالزایی شده است. 

به گزارش ایرنا، کریم پرویزي روز دوشنبه در جمع خبرنگاران با تشریح خدمات کمیته امداد در حوزه اشتغال اظهار کرد: در این مدت براي 11 هزار و

 
353 نفر از مددجویان زیر حمایت آموزش هاي شغلی لازم براي ورود به بازار کسب و کار ارایه شده که بطور متوسط روزانه 42 نفر را شامل می شود. 

وي به میزان وام هاي اشتغال پرداختی در سالجاري اشاره کرده و گفت: بیش از 181 میلیارد تومان تسهیلات اشتغال براي چهار هزار و 856 مددجوي

 
زیر حمایت اعطا شده که با کارآفرینی صورت گرفته از این طریق، پنج هزار و 439 نفر صاحب شغل شده اند. 

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد آذربایجان شرقی اضافه کرد: در مدت زمان مشابه براي یکهزار و 369 مددجوي تحت حمایت نیز از طریق

 
کاریابی ها، شغل فراهم شده است. 

 
پرویی بیان داشت: در مجموع در 9 ماه گذشته امسال، 6 هزار و 808 مددجو صاحب شغل شده که بطور متوسط روزانه 25 نفر را شامل می شود. 

 
وي ادامه داد: بعد از فراهم شدن شغل براي مددجویان، تا ثبات کامل شغلی، از آنها حمایت می شود تا در نهایت به خودکفایی برسند. 

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد آذربایجان شرقی خاطر نشان کرد: با خودکفایی کامل 2 هزار و 163 مددجو در استان، به طور متوسط روزانه
هشت نفر از چرخه مددجویی خارج شده اند.



براي جذب و اشتغال جوانان تحصیل کرده اقدامی صورت نگرفته است
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رحمت االله فیروزي پور گفت:براي جذب و اشتغال جوانان تحصیل کرده طی سالیان اخیر فعالیتی در منطقه بادرود صورت نگرفته است.

 
رحمت االله فیروزي پور گفت:براي جذب و اشتغال جوانان تحصیل کرده طی سالیان اخیر فعالیتی در منطقه بادرود صورت نگرفته است. 

به گزارش تسنیم از اصفهان، بسیاري از جمعیت جوان و بیکار امروز کشور همان افرادي هستند که در دهه 80 با تشویق و اجبار خانواده هاي خود وارد

 
بازار کار آزاد نشده و براي ادامه تحصیل روانه دانشگاه ها شدند تا بلکه بتوانند شرایط کاري خوبی براي خود مهیا کنند. 

کسب درآمد امروز توانسته بسیاري از موضوعات را به حاشیه ببرد به نحوي که تاخیر در ازدواج جوانان یکی از عواملی است که به دلیل نبود شغل

 
مناسب جوانان نسبت به این سنت حسنه رسول اکرم (ص) روي خوشی نشان ندهند و این موضوع در نوع خود تبعات مختلفی را به دنبال داشته است. 

رحمت االله فیروزي پور نماینده مردم نطنز و بادرود و قمصر در مجلس شوراي اسلامی پیرامون دغدغه هاي جوانان تحصیل کرده کشور اظهار داشت:
متاسفانه یکی از مشکلات فعلی کشور خاصه در شهرستان نطنز و بادرود محصول کم کاري و بی توجهی تصمیم گیران و افراد موثر در منطقه بوده است.

فیروزي پور گفت: براي جذب و اشتغال جوانان تحصیل کرده طی سالیان اخیر فعالیتی در منطقه بادرود صورت نگرفته و با توجه به وجود دانشگاه هاي
آزاد و پیام نور با فارغ التحصیلان زیادي همراه با درخواست کار روبرو هستیم و شاید بیش ترین مراجعه و تماس ها و درخواست ها از نماینده مجلس،
شغل و کار جوانان است عضو کمیسیون عمران مجلس تاکید کرد: دولت توجه بیشتري براي فراهم کردن بستر مناسب تولید و اشتغال و کارآفرینی در
حوزه هاي مختلف کشاورزي و صنایع دستی و صنعتی ایجاد کند و با بسته هاي حمایتی از قبیل زمین و تسهیلات شرایط مطلوب را براي جوانان

 
علاقمند فراهم کند. 

 
ایران بهترین شرایط براي توسعه و پیشرفت دارد 

علیرضا کاملی یکی از جوانان تحصیل کرده بادرودي که در مقطع دکترا تحصیل کرده است اظهار داشت: کشور ایران با توجه به ترکیب جمعیتش به
عنوان یکی از کشور هاي جوان دنیا محسوب می شود بنابراین بهترین و مناسب ترین شرایط را براي رسیدن به توسعه و پیشرفت در تمام حوزه هاي

 
علمی اقتصادي سیاسی و فرهنگی دارد. 

او گفت: با توجه به امر آموزش و پرورش نسل جوان می تواند پیشتاز توسعه همه جانبه جهان باشد و توجه به تمامی مزیت هاي رقابتی که کشور ایران

 
جهت توسعه و پیشرفت دارد آمار بیکاري جوانان دو برابر میانگین جهانی است. 

کاملی به عوامل عدم اشتغال جوانان مخصوصاً داراي تحصیلات اشاره کرد و گفت: ورودي بدون کنترل تحصیلات عالی که منجر به بالا رفتن انتظارات
قشر تحصیل کرده شده است، تأکید آموزش هاي علمی بر آموزش هاي تئوري به جاي مهارت آموزي، عدم نیازسنجی درست از بازار کار و تخصیص

 
مناسب رشته هاي دانشگاهی توسط وزارت علوم و کار و امور اجتماعی از جمله دلایل این معضل براي جوانان تحصیل کرده در جامعه امروزي است. 

او گفت: استفاده از سیستم جایگزین سازي به جاي جانشین پروري که منجر به عدم شناسایی نخبگان شده است و عدم توجه به شرکت هاي دانش

 
بنیان توسط دولت از دیگر عوامل موثر در عدم جذب نیرو هاي توانمند و شایسته است. 

کاملی تاکید کرد: مشکل بیکاري جوانان تحصیل کرده مسئله اي براي امروز و فرداي کشور است، زیرا تمامی علل فوق موجب بیکاري می شود و تبعاتی

 
همچون مهاجرت نخبگان، افزایش سن ازدواج، اعتیاد، روي آوردن به مشاغل کاذب و سرد شدن دانش آموزان براي آینده شغلی شان را به دنبال دارد. 

حسین نقدي یکی دیگر از فعالان رسانه اي شهرستان نطنز اظهار داشت: امروز نیاز کشور به ویژه در حوزه صنعت و عمران به جوانان متخصص و آموزش

 
دیده بسیار زیاد است، ولی بین دو بخش هیچ مقاربتی نیست و این موضوع در نوع خود نشانه ضعف است. 



 
رکود بر بازار خوداتکایی ملی را مسدود کرده است 

نقدي بادي ضمن اشاره به دلایل عدم اشتغال جوانان تحصیلکرده اردستانی تصریح کرد: شرایط رکود بر بازار، قاچاق کالا که راه خود اتکایی ملی را
مسدود کرده است و همچنین واردات بی رویه غیر مسئولانه و غیر ضرور کالا به کشور راه تحقیق را بسته است از علل عدم اشتغال جوانان تحصیل کرده

 
در کشور طی سال هاي اخیر است. 

این فرهنگی بازنشسته عنوان کرد: فرهنگ ناصحیح کار در جامعه و مشکل غیرمعقول میان کارگران و کارفرمایان و قوانین تعریف شده غیر کاربردي،
یکی دیگر از علت هایی است تا قشر تحصیل کرده، انگیزه جذب در بازار اشتغال تحصیل کرده را ناممکن سازد و در کنار این عوامل توقع قشر تحصیل

 
کرده بالاست و همگی خواستار شغل پست میز نشینی هستند. 

نقدي بادي با بیان اینکه آموزش هاي دانشگاهی نیاز صنعت را برطرف نمی کند و دانش هاي آموخته شده کاربردي نیست، گفت: به جاي تقویت و
کاربردي کردن رشته ها، تعداد مراکز آموزشی را زیاد کردند و تابلو هاي دانشگاه را به رخ کشیدند در حالی که رشته هاي دانشگاهی با نیاز بازار کشور

 
ارتباطی ندارند و وعده و وعید هاي مسئولان مبنی بر جذب نیرو هاي متخصص جنبه اجرایی به خود نگرفت که جاي سول دارد. 

سید محمد طباطبایی، مسئول نمایندگی تعاون و کار و رفاه اجتماعی بادرود اظهار داشت: با توجه به اینکه نرخ بیکاري دربین جوانان تحصیل کرده
نسبت به میانگین کشوري عددي بالاتر است می توان دلایل آن را به عدم آشنایی بسیاري از دانش آموختگان با مدیریت کسب و کار و کارآفرینی

 
دانست. 

طباطبایی ضمن اشاره به اهمیت کارآفرینی در کشور و اهمیت نهادینه شدن فرهنگ این مهم گفت: اگر فرهنگ کارآفرینی در کشور نهادینه شود فارغ

 
التحصیلان به جاي اینکه دنبال اشتغال خود باشند به دنبال کارآفرینی هستند که هم خود و هم عده اي از جوانان را مشغول به کار می شوند. 

 
کمبود مهارت یکی از عوامل بیکاري جوانان 

او علل دیگر بیکاري این قشر از جوانان را کمبود مهارت عملی آنان برشمرد و تصریح کرد: این قشر به دلیل نداشتن مهارت لازم نمی توانند وارد بازار کار

 
شوند و بر همین اساس لازم تا مهارت آموزي و افزایش مهارت همواره در دستور کار جوانان و فارغ التحصیلان دانشگاهی باشد. 

مسئول نمایندگی تعاون و کار و رفاه اجتماعی بادرود افزود: دلیل دیگر بیکاري فارغ التحصیلان دانشگاهی نگاه ویژه این قشر به مقوله اشتغال است
چراکه اغلب فارغ التحصیلان انتظار دارند در یک دستگاه دولتی استخدام شوند در حالی که فضاي اداري کشور ظرفیت جذب همه فارغ التحصیلان را

 
ندارد. 

او اظهار داشت: عدم تناسب و تطابق رشته هاي دانشگاهی با محیط هاي کسب و کار در فضاي جامعه علت دیگري است بدین معنی که دانشگاه و
صنعت هر کدام مسیر جداگانه اي را طی کرده و هماهنگی لازم جهت آموزش نیروي کار وجود ندارد به طوري که در برخی از رشته هاي دانشگاهی
میزان بیکاري به طرز چشمگیري بالاست مانند رشته هاي کشاورزي، مهندسی، علوم تربیتی و ... و در برخی موارد فرد مجبور به روي آوردن به مشاغل

 
کاذب می شود. 

طباطبایی تأخیر در اشتغال در حرفه مناسب را عاملی براي تأخیر در ازدواج عنوان کرد و افزود: عوامل بیان شده و عدم اشتغال تحصیل کنندگان

 
دانشگاهی باعث تاخیر در ازدواج آنان و تشکیل خانواده می شود که این خود آسیب هاي فردي و اجتماعی را به دنبال دارد. 

او بیان داشت: در سال هاي اخیر طرح اشتغال فارغ التحصیلان دانشگاهی در راستاي بند الف تبصره 18 قوانین بودجه سنواتی برنامه ششم توسعه و در
چارچوب اقتصاد مقاومتی حال انجام است به طوري که اگر کارفرمایان از فارغ التحصیلان دانشگاهی لیسانس و بالاتر براي افزایش اشتغال خود استفاده

کنند دولت 20 درصد حق بیمه سهم کارفرما بعلاوه سه درصد سهم بیمه بیکاري را ماهانه و براي مدت دو سال به حساب کارفرما واریز می کند.



سیاست ها و برنامه هاي وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی در حوزه حقوق شهروندي تشریح

شد
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وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی در نشست گفت و شنود حقوق شهروندي که با حضور جمعی از فعالان وصاحبنظران عرصه حقوقی برگزار شد به
تشریح فعالیت هاي این وزارتخانه با محوریت حقوق شهروندي درحوزه هاي رفاهی،معیشتی،زنان سرپرست خانوار،کودکان،سالمندان و

روستائیان پرداخت.

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی در نشست گفت و شنود حقوق شهروندي که با حضور جمعی از فعالان وصاحبنظران عرصه حقوقی برگزار شد به
تشریح فعالیت هاي این وزارتخانه با محوریت حقوق شهروندي درحوزه هاي رفاهی،معیشتی،زنان سرپرست خانوار،کودکان،سالمندان و روستائیان

 
پرداخت. 

به گزارش بازارکار به نقل از مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی، محمد شریعتمداري اظهارداشت: توجه به رضایت عموم
مردم یکی از مهمترین اصول حاکم بر نظام جمهوري اسلامی است و بر همین اساس در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تلاش کرده ایم در همه

 
فعالیت ها، سیاست گذاري شهروند مدارحاکم باشد. 

وي، اصلاح مطالبه جدي 15 ساله حقوق و دستمزد و افزایش 50 درصدي حقوق کارکنان ، راه اندازي پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان، رشد قابل توجه
تعداد تشکل هاي کارگري و کارفرمایی، تهیه و ابلاغ منشور سالمندي، ایجاد داشبورد اطلاعات زنان سرپرست خانوار، همسان سازي حقوق بازنشستگان،
بهبود روابط کارگري وکارفرمائی، شناسائی بیش از 140 هزار کودك بازمانده از تحصیل و توجه ویژه به افراد داراي معلولیت را از جمله مصادیق رعایت و

 
توجه به حقوق شهروندي در دولت و وزارت تحت مدیریت خود دانست. 

 
شریعتمداري تاکید کرد : بر اساس قانون اساسی و قوانین آمره به رعایت حقوق شهروندي مکلف هستیم . 

وي با اشاره به اصل یک قانون اساسی که بر اکثریت آراي مردم به عنوان یکی از مهمترین اصول این قانون تاکید دارد اظهار داشت: در بند 6 اصل دوم

 
قانون اساسی به کرامت انسانی و آزادي هاي او اشاره شده و اصل سوم این قانون نیز به همین نحو است . 

شریعتمداري تاکید کرد: قانون اساسی مملواز حقوقی است که دولت ها باید محترم بشمارند و بناي جمهوري اسلامی نیز بر آرا و رضایتمندي مردم

 
است. 

وي ادامه داد: در فعالیت هاي مختلف و گسترده اي که این وزارتخانه دارد تلاش شده به آراء و نظرات مخاطبان و جامعه هدف توجه ویژه اي شود، بر
همین اساس، شوراهاي مختلفی در امر تصمیم سازي مشارکت می کنند،از وجود نمایندگان مردم در انجمن ها ، اتحادیه ها، کانون ها و شوراهاي ذي
ربط بهره می بریم و به هیچ وجه تا قبل از دریافت نظرات مردمی از طریق نمایندگان آنها تصمیمی در هیچ یک از حوزه هاي این وزارتخانه اتخاذ نمی

 
شود. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: رئیس جمهوري نیز تلاش کردند با نگارش منشور حقوق شهروندي در 120 ماده و انتصاب دستیار حقوق

 
شهروندي در همه وزارتخانه ها ، دستگاه ها و سازمان ها ، این هدف را پایدار و به صورت مستمر تعقیب کنند. 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی به تشریح عملکرد این وزارتخانه در حوزه حقوق شهروندي پرداخت و در حوزه رفاه عمومی به ایجاد پایگاه اطلاعات رفاه
ایرانیان اشاره کرد و افزود : از طریق این پایگاه و ثبت اطلاعات واقعی از وضعیت عمومی مردم، گزارش هاي دقیق و روشنی را در اختیار سیاستگذاران

 
حوزه رفاه اجتماعی قرارمی دهیم. 

به گفته شریعتمداري، امروز این اقدام ارزشمند به نتیجه مطلوب رسیده و حدود 60 پایگاه اطلاعاتی در اختیاراین وزارتخانه قرار دارد و تمام اطلاعاتی که

 
بر پایه کد ملی در کشور ثبت می شود در این پایگاه گردآوري شده است . 

وي افزود: بر پایه این اطلاعات می توانیم 85 میلیون جمعیت کشور را در یک طبقه بندي روشن در ده دهک مشخص دسته بندي کرده و از وضعیت

 
اقتصادي آنها مطلع شویم. 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی، توجه به رفاه و معیشت مردم را به عنوان یکی از مهمترین اصول و ضروریات حقوق شهروندي دانست و گفت: همه

 
همکاران در دولت نیز با تمامی توان در این زمینه تلاش می کنند. 

وي، توجه جدي به مطالبه 15 ساله مردم از طریق اصلاح دستمزد افراد داراي حقوق ثابت که در سال گذشته انجام شد را تلاش دیگري در راستاي
تحقق خواسته ها و مطالبات مردمی دانست و اظهار داشت: با50 درصد افزایش حقوق کارکنان دولت و همسان سازي حقوق بازنشستگان، این مطالبه

 
جدي و مغفول مانده ، با اختصاص 50 هزار میلیارد تومان منابع تحقق یافت. 

شریعتمداري، تلاش هاي دولت در زمینه تامین نیازهاي زیر بنایی مثل آب ، برق و گاز و فراهم کردن زمینه استفاده رایگان از این منابع براي افرادي که



 
الگوي مصرف را رعایت می کنند را از مصادیق دیگر توجه ویژه دولت تدبیر و امید به حقوق شهروندي دانست. 

وي به افزایش ارائه خدمات جانبی به افراد جامعه با درآمد ثابت نیز اشاره کرد و بیان داشت: با حذف یارانه سوخت تلاش شد بر مبناي همین آزمون

 
وسع، یارانه معیشت در اختیار جامعه 60 میلیونی قرار گیرد. 

 
تشکیل بیش از 13 هزار تشکل کارگري و کارفرمایی در دولت تدبیر و امید 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی به اهمیت و ضرورت حضور تشکل ها و اتحادیه ها به عنوان نمایندگان مردم درتصمیم گیري ها نیز تاکید کرد و گفت: بر

 
همین اساس، در دولت تدبیر و امید 13 هزار و 700 تشکل کارگري و کارفرمایی در کشور ایجاد شده است. 

وي به اقدامات متعدد این وزارتخانه در حوزه حقوق کودکان نیز اشاره کرد و گفت: با همکاري وزارت بهداشت،کودکان داراي سوء تغذیه شناسایی شدند
و منابعی براي آنان اختصاص داده شد . علاوه بر این 140 هزار کودك بازمانده از تحصیل را نیز شناسایی کردیم که بخشی از آنها به دلیل مسائل مادي

 
و بخشی نیز به دلیل معلولیت امکان تحصیل نداشتند و تلاش کردیم آنان نیز از این حق اساسی بهره مند شوند . 

شریعتمداري درخصوص اقدامات صورت گرفته در زمینه توجه به حقوق زنان سرپرست خانوار نیز اظهار داشت: در راستاي توانمند سازي این قشر از

 
جامعه نیز داشبورد اطلاعات زنان سرپرست خانوار تهیه و قدم هاي خوبی برداشته شده است. 

وي تهیه و ابلاغ منشور حقوق سالمندي در این دولت را نیز اقدام مهم دیگري برشمرد که در راستاي تحقق اهداف این گروه از جامعه صورت گرفته و

 
افزود: شوراي سالمندان زیر نظر استانداران تشکیل شد . 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی تاکید کرد: به وضعیت معلولان نیز در این دولت توجه ویژه اي شده و از طریق تصویب قانون افراد داراي معلولیت در
مجلس شوراي اسلامی و پیش بینی منابعی سعی کردیم به طور ویژه اي به این عزیزان رسیدگی کنیم، این منایع از سال اول با حدود یک هزار و صد
میلیارد تومان آغاز شد و امروز به دو هزار میلیارد تومان منابع رسیده و علاوه بر منابعی که قبلاً در این ردیف ها مصرف می شد این منابع در اختیار

 
معلولان قرار گرفت . 

به گفته شریعتمداري، همچنین تلاش شد مستمري مددجویان داراي معلولیت شدید و خیلی شدید نیز افزایش پیدا کند و حقوق آنان نیز بین 5 تا 9

 
برابر افزایش یافت. 

وي افزود : همچنین به روستاها به عنوان مرکز اصلی توسعه کشور توجه ویژه شد، گسترش و توسعه شبکه آب، برق،گاز ، توسعه شبکه اینترنت و نیز
توجه به مسئله اشتغال روستاها با اختصاص یک و نیم میلیارد دلار از محل منابع صندوق توسعه ملی نیز از دیگر برنامه هایی بود که در این دولت به

 
اجرا گذاشته شد. 

 
افزایش سهم اشتغال روستایی از 3 به 29 درصد در سبد اشتغال کشور 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: تا امروز و به شکل تمام شماري شده حدود 250 هزار شغل در سطح روستاها به وجود آمده و سهم اشتغال

 
روستایی در سبد اشتغال کشور از 3 به 29 درصد افزایش پیدا کرده است. 

شریعتمداري افزود: با ایجاد کانون هاي بوم گردي، مسئله مهاجرت معکوس به روستاها انجام شده است . علاوه بر این تا پیش از این دولت، تنها 650
هزار نفر تحت پوشش بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر قرار داشتند که با اختصاص نزدیک به 3 هزار میلیارد تومان، پوشش بیمه اجتماعی

 
روستاییان را در کشور به سه میلیون نفر افزایش داده ایم . 

 
وي تصریح کرد : همچنین در حوزه زنانی که همسر خارجی داشتند امکان انتقال تابعیت براي فرزندان نیزانجام شده است . 

شریعتمداري ادامه داد: در حوزه روابط کار نیز تلاش کردیم تا رابطه کارگران و کارفرمایان بهبود یابد و درطی این دو سال 30 سامانه جامع کار در

 
سراسر کشور استقرار پیدا کرده که از طریق این سامانه ها، ارتباطات کارگر و کارفرما به صورت منطقی تر برقرار می شود. 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی افزود: قطعاً همه اقدامات انجام شده در سایه همان حقوق شهروندي و تحت عنوان حقوق اساسی است،البته باید
تصمیمات به سایر بخش هاي حقوق اساسی مردم معطوف شود تارضایت مندي در جامعه افزایش پیدا کند. قطعا رضایتمندي مردم اصل است و باید از

 
طریق معقول و علمی آن را سنجش کنیم. 

شریعتمداري، بهبود سرمایه اجتماعی و اعتماد عمومی را بسیار با اهمیت دانست و گفت : باید تلاش کنیم سرمایه اجتماعی را افزایش دهیم ، با استفاده
از برخی ساز و کارهاي صحیح حکمرانی مطلوب مثل شفاف سازي که در دستور کار قرار گرفته وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی تاکنون توانسته قدم

 
هاي خوبی بردارد . 

وي به بخشی از اقدامات این وزارتخانه در حوزه صیانت و حفاظت از اموال مردم نیز اشاره کرد و بیان داشت: ورود مجموعه اقتصادي عظیمی مثل شستا
به بازار بورس، قرار دادن ترازنامه مالی شرکت ها اعم از بورسی و غیر بورسی در کدال بورس و استقرار حدود 40 سامانه شفاف ساز در همه صندوق ها و

 
مراکزي که از دارایی هاي بیمه شدگان و بازنشستگان صیانت می کنند از جمله اقداماتی است که در این حوزه صورت گرفته است . 

شریعتمداري با تاکید بر اینکه امروز به اجماع نخبگانی در امر توجه به معیشت مردم نیازمند هستیم گفت: بررسی هاي ما در پایگاه اطلاعات رفاه
ایرانیان نشان می دهد متوسط دریافتی و هزینه طبقات پایین و حتی طبقات بالا دست جامعه متوسط خوبی نیست و در دهک اول درآمدي در سال 98

 
، کمتر از یک میلیون و پانصد هزار تومان بوده است. 

وي افزود: احساس عدالت اجتماعی و مساوات یکی از نیازهاي اساسی جامعه است که در این بخش نیز براي تامین رفاه، آسایش و معیشت جامعه که بر



 
عهده دولت است تلاش هایی را آغاز کرده ایم . 

وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی در ادامه به وضعیت جامعه تحت پوشش این وزارتخانه و نحوه جهت گیري هاي آن در حوزه هایی مثل تامین اجتماعی و
بهزیستی اشاره کرد و گفت: امروز بخش عظیمی از جامعه با وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی در ارتباط هستند، از همین رو مسئولیت سنگینی را براي

 
ایجاد رضایتمندي مردم برعهده دارد . 

شریعتمداري گفت : تلاش کردیم در طی این دو سال ضعف بصري و شنوایی را با استفاده از ابزارهاي مختلف رفع کنیم و ارتباطات خود را با جامعه

 
هدف و مخاطبان عام و خاص آن گسترده کنیم ،بهتر ببینیم و بشنویم . 

وي افزود:یکی از مهم ترین ویژگی هاي سیاستگذاري شهروند مدارانه استفاده از خرد جمعی دانش نخبگان در این عرصه است که می توانیم قدم هاي

 
خوبی در این زمینه برداریم. 

شریعتمداري بر ارائه نظریه فقر زدایی و رفاه اجتماعی با مشارکت و بهره مندي از آراء صاحبنظران و فعالان حقوقی براي تدوین سیاست هاي کلان

 
بخش رفاه کشور تاکید کرد. 

وي ادامه داد: در این دو سال تلاش کردیم شوراي عالی رفاه را به جایگاه مناسب خود بازگردانیم و قانون ساختار رفاه اجتماعی را که نسبت به سایر

 
قوانین مترقی تر و ارزشمند است مستقر کنیم . 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی افزود: بدون تردید مهمترین چالش امروز و فرداي کشور عدالت اجتماعی است. اگر به حقوق محرومین توجه نکنیم بدون
تردید با مشکلات عدیده اي مواجه خواهیم شد. از سوي دیگر کار،تولید و سرمایه گذاري نیز داراي اهمیت است. بنابراین توسعه بدون توجه به جامعه اي

 
که داراي حداقل هاي ثابت هستند امکان پذیر نیست. 

در این نشست صاحبنظرانی چون؛محسن رهامی استاد دانشگاه تهران و دبیرکل بنیاد صلح ، مهدي هداوند استاد حقوق عمومی دانشگاه ه علامه
طباطبایی، حبیب نژاد استاد حقوق عمومی دانشگاه تهران، محمدجلالی استاد حقوق عمومی دانشگاه شهید بهشتی، کوروش استوار سنگري مدیرگروه
حقوق عمومی دانشگاه آزاد شیراز، سیدمجتبی واعظی استاد حقوق عمومی دانشگاه شیراز، مهناز بیات استاد حقوق عمومی دانشگاه شهید بهشتی تهران،
عبداله خدابخشی استاد حقوق خصوصی دانشگاه فردوسی مشهد، مسلم آقایی استاد حقوق عمومی و پژوهشگر ومهدي شعبان نیا مدیر گروه حقوق
عمومی واحد تهران مرکزي به طرح دیدگاه ها و نظرات خود در حوزه حقوق شهروندي پرداختند و راه کارهایی براي تحقق بهتر آن در جامعه ارائه

 
کردند. 

محسن رهامی استاد دانشگاه تهران و دبیرکل بنیاد صلح ،با بیان اینکه مخاطبان وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی را اقشار مختلف جامعه تشکیل می

 
دهند گفت : توجه به حقوق کارگران، اتحادیه ها و سندیکاها از اجزاي مربوط به حقوق شهروندي است. 

وي تاکید کرد : فصل مربوط به حقوق شهروندي باید متولی داشته باشد، البته ایجاد نهادها در وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی اتفاق خوبی است ، اما

 
براي اینکه این قبیل نهادها بعد از این دولت نیز تداوم یابند باید فعالیت ها بر ایجاد نهادهایی مثل سندیکاها و اتحادیه ها مبتنی باشد . 

رهامی، توجه به معیشت اکثریت جامعه هدف را به معناي توجه به کرامت انسانی دانست و یادآور شد : امروزلازم است صداي طبقاتی که بلندگو ندارند

 
را نیز بشنویم. 

کورش استوار سنگري مدیرگروه حقوق عمومی دانشگاه آزاد شیراز، نیز در خصوص منشور حقوق شهروندي و این که بخشی از آن مربوط به حق اشتغال
و کار شایسته است گفت : مطابق ماده 55 منشور حقوق شهروندي شهروندان جامعه حق دادخواهی در مراجع کار را دارند ، بنابراین پیشنهاد می کنم
براي استحکام آراي حقوقی هیئت هاي تشخیص و حل اختلاف در مراجع کار و به منظور احقاق حقوق شهروندي این آیین نامه اصلاح و الزام شود و

 
عضو منصوب از سوي وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی در این هیئت ها ، تحصیلکرده رشته حقوق باشد. 

وي افزود:طبق آیین دادرسی کار، نمایندگان کارگر و کارفرما لزوماً نباید وکیل داشته باشند، اما فقدان تخصص در این حوزه به حقوق آنان آسیب می
رساند، و اصلاح آیین نامه به نحوي که تنها وکلا بتوانند در هیئت هاي تشخیص و حل اختلاف حضور پیدا کنند ضروري است . در این زمینه انعقاد

 
قرارداد با کانون وکلا و حضور وکلاي متخصص در زمینه معاضدت حقوقی، بسیار موثر است . 

در ادامه نشست، مهدي هداوند استاد حقوق عمومی دانشگاه علامه طباطبایی به رویکردهاي اجتماعی منشور حقوق شهروندي که مورد توجه تدوین
کنندگان آن بود پرداخت و گفت: تدوین کنندگان منشور حقوق شهروندي اصول و حقوقی را مورد شناسایی قرار داده اند که جهت اجتماعی منشور،
سیاست گذاري در حوزه اجتماعی و حق هاي رفاهی را مورد توجه قرار داده است . بنابراین، آغاز منشور حقوق شهروندي با حق سلامت ، حیات ،

 
اشتغال ، رفاه و بهداشت به تفصیل مورد توجه قرار گرفته است. 

وي افزود: شاید مهمترین چالش دنیاي معاصر اجتماعی امروز بحث اجراي عدالت اجتماعی است. تردیدي نیست که احساس بی عدالتی و بازمانده بودن
در خاورمیانه بروز گروه هائی مثل داعش و سایر گروه ها را موجب شده است . قطعاً مسیر موفقیت دولت ها از مسیر دولت رفاه می گذرد. با نگاهی به

 
شش برنامه تنظیم شده در قبل از انقلاب و بررسی ایرادات آن به این نکته می رسیم که ضعف در حوزه هاي سیاست هاي اجتماعی بوده است. 

هداوند تصریح کرد: البته پس از انقلاب اسلامی نیز با پراکندگی در سیاستگذاري اجتماعی در برنامه ها مواجه هستیم و سند منسجمی قبل و بعد از
انقلاب در حوزه رفاه اجتماعی تدوین نشده است. بنابراین به نظرمی رسد به یک سند جامع سیاست اجتماعی با رویکرد یک دولت رفاهی تنظیم گر نیاز



 
داریم. 

در ادامه نشست، مهناز بیات استاد حقوق عمومی دانشگاه شهید بهشتی تهران، از یک موضع جمع گرایانه وارد بحث حقوق شهروندي شد و گفت : توجه

 
به مصلحت حیات جمعی مبناي موجه ساز تحدید آزادي هاي فردي به حساب می آید . 

وي افزود : از آنجایی که با هم بودن جامعه ایرانی مورد تهدید قرار گرفته است بنابراین مصلحت و خیر عمومی جامعه باید مورد توجه قرار گیرد. از
همین رو باید حداقل هاي معیشتی براي همه مردم صرف نظر از تفاوت هاي ایدئولوژیک و به عنوان یکی از مصادیق مصلحت حیات جمعی براي همه

 
مردم ایران تامین شود. 

سید احمد حبیب نژاد استاد حقوق عمومی دانشگاه تهران، عضو هیات علمی دانشگاه تهران و مدیرعامل موسسه توسعه حقوقِ فقرزدایی نیز در ادامه
نشست گفت: همراه کردن جامعه حقوقدانان با مقوله فقر زدایی بسیار مهم است. متاسفانه یک الگو و نظام مدون ،مشخص و معینی در حوزه فقرزدایی

 
نداریم. از سوي دیگر حقوقدانان نیز نسبت به آیین نامه ها، قوانین و مقررات مربوط به فقر و رفاه کمتر چالش ایجاد می کنند. 

وي در همین زمینه پیشنهاد کرد: آیین نامه هاي مربوط به موضوعات رفاهی در وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی و به منظور استفاده جامعه هدف و

 
متناسب با وضعیت کرونایی به روز رسانی شود. 

 
حبیب نژاد همچنین خواستار تشکیل دبیرخانه هماهنگی و نظارت براي اجراي قانون معلولان در این وزارتخانه شد. 

وي مقررات گذاري دقیق در حوزه رفاه را با اهمیت دانست و گفت : مسئله فقر را باید یک مسئله بحرانی درنظر گرفت، بحث حاشیه نشینی و اقامت

 
گاههاي غیررسمی نیز نیازمند توجه است. مشارکت بخش هاي غیردولتی در نظام تامین اجتماعی نیز می تواند مورد توجه قرار گیرد. 

مسلم آقایی طوق استاد حقوق عمومی و پژوهشگر، نیز در ادامه نشست گفت : یقینا اگر موارد مربوط به حقوق شهروندي در حوزه رفاهی به صورت کامل
اجرا شود یک آرمان شهر خواهیم داشت. اما مسئله رفاه اجتماعی داراي ذات و ماهیت پیچیده اي است که با آن یک سري مشکلات عمده داریم ،چه

 
این مسایل درمنشور حقوق شهروندي آمده باشد یا نیامده باشد. 

 
وي افزود: بحث رفاه اجتماعی اصولاً یک مفهوم چتري است .یعنی عناوین ، مفاهیم و عناصر مختلف ذیل این مفهوم کلی درج می شود. 

آقائی طوق افزود : وقتی از رفاه اجتماعی صحبت می شود برآیند کلی تلاش دولت و بخش عمومی در عرصه هاي مختلف است. حال این کار را به
وزارتخانه اي واگذار کرده ایم که در کنار مفاهیمی مثل کار، تعاون قرار دارد، ازهمین رو این گستردگی به کار این وزارتخانه لطمه می زند . عرصه رفاه

 
اجتماعی بسیار گسترده است و حقیقتاً یک وزارتخانه به تنهایی نمی تواند متولی اجراي این برنامه باشد. 

وي همچنین بر وجود نظریه در زمینه رفاه اجتماعی تاکید کرد و گفت : لزوم انسجام در سایر بخش ها و کمک سایر بخش ها به این وزارتخانه براي

 
اجراي هر چه بهتر برنامه ها می تواند موثر باشد. 

مهدي شعبان نیا مدیر گروه حقوق عمومی واحدتهران مرکزي،نیز در ادامه نشست گفت : منشور حقوق شهروندي به رغم اینکه ضمانت اجرایی ندارد اما
می تواند منشاء خیر باشد. در ماده119 قانون که بحث مراکز خدمات اشتغال در کشور وجود دارد می توانیم بحث حمایتی از کارفرمایان را نیز داشته

 
باشیم . 

 
به گفته وي همچنین در خصوص ماده 121 قانون کار در مورد استفاده از اتباع خارجی می توان کارگران ایرانی را جایگزین آنان کرد. 

شعبانیان ادامه داد: حق اعتصاب براي کارگران مطابق با قوانین نیز می تواند فضاي مناسبی را براي طرح مطالبات کارگران ایجاد کند . بحث قراردادهاي
موقت نیز از جمله مواردي است که باید مورد توجه قرار گیرد .همچنین الحاق به برخی از مقاوله نامه هاي بین المللی و حضور موثر جمهوري اسلامی

 
ایران در سازمان بین المللی کار براي طرح مباحث حقوق کار باید مورد توجه قرار گیرد . 

سیدمجتبی واعظی استاد حقوق عمومی دانشگاه شیراز،هم در ادامه نشست گفت : در منشور حقوق شهروندي یک سري نوآوري هایی وجود دارد و یکی

 
از مصادیق بارز آن نیز حق توان خواهان است . 

 
وي افزود: در محورهایی که نوآوري وجود دارد مثل حقوق معلولان و توانخواهان باید شفاف سازي صورت گیرد. 

بحث اتحادیه هاي کارگري از طریق تشکیل اتحادیه هاي کارگري و صنفی هم می تواند به دولت و به ارتقاء حقوق رفاهی بسیار کمک کند. ایجاد

 
زیرساخت هاي لازم از سوي دولت براي توسعه اتحادیه ها و سندیکاها گام موثري در این زمینه است،. این امر آثار اجتماعی سیاسی خوبی هم دارد. 

واعظی، ایجاد مراکز اجتماعی، نهادهاي محلی و شهرداري ها از طریق داوطلبینی که آموزش ها را به مردم می دهند براي حمایت از اقشار آسیب پذیر و

 
فاقد شغل و مهارت بسیار موثر دانست . 

وي گفت: قطعا این امر به ارتقاي حقوق اجتماعی افراد نیز منجر خواهد شد. همچنین بحث وحدت رویه در مراجع حل اختلاف نیز با اهمیت ارزیابی می

 
شود. ساماندهی وضعیت شرکت هاي تامین نیرو و رفع تبعیض در این زمینه هم از جمله موارد دیگري است که نیازمند توجه است. 

 
از حضور وکلا در هیات هاي تشخیص و حل اختلاف استقبال می کنیم 

در ادامه این نشست، حاتم شاکرمی، معاون روابط کار گفت: هم اکنون این معاونت بسیاري از خدمات خود را و به ویژه در حوزه حقوق شهروندي به

 
صورت الکترونیکی به جامعه کارگري و کارفرمایی ارائه می دهد. 

وي به موضوع شفافیت اشاره کرد و گفت : از اصلاح آیین نامه تعیین اعضاي حل اختلاف و حضور وکلا درهیات هاي تشخیص و حل اختلاف که در این



 
جلسه مطرح شد استقبال می کنیم . 

شاکرمی با بیان اینکه هم اکنون هفت مقاوله نامه در دولت تصویب شده است افزود: جمهوري اسلامی ایران تاکنون به 14 مقاوله نامه بین المللی پیوسته

 
است که البته این تعداد افزایش پیدا خواهد کرد. 

وي یکی از اقدامات مهم این وزارتخانه را که با حمایت شریعتمداري وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی در دولت صورت گرفت تصویب سند کار شایسته

 
مبتنی بر حقوق شهروندي دانست و گفت: یقینا تصویب این سند کار بسیار بزرگی است . 

 
راه اندازي اورژانس کسب و کار در دستور کار قرار دارد 

عیسی منصوري،معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال نیز به اقدامات این معاونت در حوزه زنان سرپرست خانوار و اشتغال پرداخت و گفت : راه اندازي

 
اورژانس کسب و کار در دستور کار قرار دارد و در حال نهایی شدن است. 

 
وي توضیح داد: از این اورژانس در دوره هاي اضطرار اقتصادي و طبیعی می توان استفاده کرد که توجه خاصی را به واحدهاي کسب و کار دارد . 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال ادامه داد: در دوران کرونا 20 هزار میلیارد تومان براي واحدهاي کسب و کار وکارفرمایانی که به نوعی بتوانند از

 
کارگران حمایت کنند اختصاص دادیم . 

منصوري افزود: همچنین یک بسته سیاستی نیز در مورد به کارگیري اتباع خارجی وجود دارد که در یک رشته فعالیت هاي خاصی بتوانند کار کنند و

 
تاکید بر حمایت از نیروي کار ایرانی است. 

وي در خصوص منشور حقوق شهروندي نیز گفت: در این مورد دو نکته ویژه داریم و آن بحث مالکیت و حقوقی براي نیروي کار شهروندان در حوزه کار
و اشتغال است که براي اولین بار نه از منظر بنگاه کسب و کار بلکه از منظر حقی که خود انسان دارد به آن پرداخته ایم و انسان محوري در آن به عنوان

 
مسئله دیده شده است. 

منصوري توضیح داد: در همه استان ها شاغلین و بیکاران زن سرپرست خانوار را به صورت تفکیک شده داریم. همچنین با هماهنگی معاونت زنان براي
همه زنان سرپرست خانوار و جامانده از اشتغال و مشاغل خانگی یک برنامه فراگیر اجرا کرده ایم و به صورت پایلوت این برنامه در 9 استان اجرا شد و هم

 
اکنون در 31 استان اجراي آن ادامه دارد . 

 
به گفته وي، همچنین شناسایی ، توانمندسازي و اقتصادي شدن زنان سرپرست خانوار در حال اجراست. 

در ادامه نشست سید هادي قره سید رومیانی ، معاون حقوقی،مجلس و امور استان ها نیز اتصال سازماندهی شده میان دانشگاه صاحب نظران و نخبگان
را با امور اجرایی کشور با اهمیت ارزیابی کرد و گفت : فعالیت هاي بسیاري در این چند سال انجام گرفته که به اطلاع رسانی دقیق به مردم نیازمند است

،شفافیت نیز سر لوحه فعالیت هاي این وزارتخانه قرار گرفته است.



14 هزار میلیارد تومان به کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا پرداخت شد

منبع: بازار کارشماره خبر:  199  |  تاریخ: 1399/10/09

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، رفاه و اجتماعی گفت: در مرحله نخست حدود 14 هزار میلیارد تومان تسهیلات به کسب و
کارهاي آسیب دیده از کرونا در کشور پرداخت شده است

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، رفاه و اجتماعی گفت: در مرحله نخست حدود 14 هزار میلیارد تومان تسهیلات به کسب و کارهاي

 
آسیب دیده از کرونا در کشور پرداخت شده است 

به گزارش بازارکار به نقل از روابط عمومی تعاون، کار و رفاه اجتماعی کهگیلویه و بویراحمد، عیسی منصوري در سفر به استان کهگیلویه و بویراحمد با
اعلام این که متقاضیان به 19 بانک تعیین شده در این حوزه معرفی شدند، تصریح کرد: این 14 هزار میلیارد تومان تسهیلات، در 14 رسته و حدود 858

 
زیر رسته تعریف شده است. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: علاوه بر این میزان در مرحله دوم نیز بر اساس مصوبات ستاد ملی کرونا به

 
بخش گردشگري حدود 2 هزار میلیارد تومان، 1700 میلیارد تومان به بخش فرهنگ و هنر و 800 میلیارد تومان به بخش ورزش اختصاص یافته است. 

منصوري خاطرنشان کرد: پرداخت تسهیلات به بخش هاي آسیب دیده به تدریج ادامه پیدا می کند و تلاش شده تا فرصت تنفس (بازپرداخت) در مرحله

 
دوم بیشتر باشد به گونه اي که تا بهار آینده متقاضیان فرصت داشته باشند. 

وي گفت: با شیوع بیماري ویروسی کرونا از اواخر سال گذشته دولت به منظور حمایت از کسب و کارهاي آسیب دیده تسهیلاتی را در اختیار آنان قرار

 
داد. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون عنوان کرد: در حوزه تسهیلات روستایی و عشایري تا قبل از مرحله پنجم 13 هزار میلیارد تومان تسهیلات

 
در حدود 2 سال و نیم پرداخت شده و امید است این کار همچنان ادامه داشته باشد. 

منصوري بیان کرد: توجه دولت به استان کهگیلویه و بویراحمد خاص است و به همین علت این هیات از طرف وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی که

 
ترکیبی از معاونان و روساي صندوق ها و بانک ها بوده به استان اعزام شده اند. 

 
وي اظهار امیدواري کرد در این سفر براي رفع مشکل بیکاري و اشتغال استان تصمیمات مناسبی از سوي مسئولان اتخاذ شود. 

گفتنی است: به دستور محمد شریعتمداري وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، معاونین این وزارتخانه (غلامرضا پناه معاون توسعه مدیریت و منابع، حجت
میرزایی معاون امور اقتصادي و عیسی منصوري معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال ) در سفري دو روزه به منظور بررسی وضعیت طرح هاي اشتغالزایی

،سرمایه گذاري، وضعیت بیکاري، بازدید از پروژه هاي نیمه تمام استان به کهگیلویه و بویراحمد سفر کرده اند .



جنجال چشم چرانی نماینده مجلس به وزیر زن/عکس

منبع: روز نوشماره خبر:  200  |  تاریخ: 1399/10/09

این نماینده مرد پس از ایراد سخنان خانم "ویسکوکیخ" به او گفت به عنوان یک "مرد سالم" در حال تماشاي "بخشی از بدن" او بوده و همین
موضوع سبب شده تا نتواند بر روي سخنان وزیر تمرکز داشته باشد و متوجه نشده او چه گفته است.

این نماینده مرد پس از ایراد سخنان خانم "ویسکوکیخ" به او گفت به عنوان یک "مرد سالم" در حال تماشاي "بخشی از بدن" او بوده و همین

 
موضوع سبب شده تا نتواند بر روي سخنان وزیر تمرکز داشته باشد و متوجه نشده او چه گفته است. 

"پیوتر آموسوف" 54 ساله نماینده حزب کمونیست روسیه در پارلمان آن کشور حین گفتگوي آنلاین با "ایرینا ویسوکیخ" 34 ساله وزیر کارآفرینی در

 
حال چشم چرانی از بدن آن وزیر بوده است. 

این نماینده مرد پس از ایراد سخنان خانم "ویسکوکیخ" به او گفت به عنوان یک "مرد سالم" در حال تماشاي "بخشی از بدن" او بوده و همین موضوع

 
سبب شده تا نتواند بر روي سخنان وزیر تمرکز داشته باشد و متوجه نشده او چه گفته است. 

 
این نماینده روس گفته که در حال تماشاي سینه به گفته او "زیبا" خانم وزیر در نشست پارلمانی بوده است. 



فراخوان جشنواره ملی کارا منتشر شد

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  201  |  تاریخ: 1399/10/09

خبرگزاري آریا - فراخوان جشنواره ملی کاریکاتور کارا با موضوع کلی
"کارآفرینی" در 7 محور همراه با قوانین شرکت در جشنواره منتشر

 
شد 

به گزارش مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت تعاون، کار و رفاه
اجتماعی، این وزارتخانه که داراي مخاطبان بسیاري در جامعه است،
در نظر دارد تا با برگزاري مسابقات کاریکاتور، از نگاه هنرمندانه به
صورت جدي تر و ملموس تر به تشریح موضوعات و ماموریت هاي این

 
وزارتخانه بپردازد. 

بر این اساس با موضوع کلی "کارآفرینی" از همه هنرمندان
کاریکاتوریست کشور دعوت می شود تا در جشنواره ملی کاریکاتور

 
کارا شرکت کنند . 

محورهاي جشنواره: محورهاي جشنواره شامل اشتغال زنان، توسعه اشتغال روستایی، مشاغل نوین (استارت آپ ها)، توانمندسازي، بیمه بیکاري، مشاغل

 
آسیب دیده و متاثر از کرونا و توسعه تعاونی ها است. 

قوانین: هنرمندان می توانند آثار خود را همراه با بیوگرافی (حداکثر 200 کلمه) ،شماره تلفن، نشانی کامل، با شرایط درج شده از طریق پست الکترونیکی

 
به نشانی cartoon@mcls.gov.ir یا پست به دبیرخانه جشنواره ارسال کنند. 

 
هنرمندان می توانند حداکثر 3 اثر ارسالی داشته باشند و آثار ارسال نباید قبلا منتشر شده و یا جایزه گرفته باشند. 

 
اندازه آثار ارسالی باید A3 باشد.( 29/7 در 42 سانتی متر) 

 
فرمت آثار ارسالی باید Jpeg و وضوح تصویر dpi 300 باشد. 

جوایز: جایزه ویژه این جشنواره مبلغ 100 میلیون ریال به همراه سفر 3 روزه با یک نفر به جزیره کیش است و جوایز نفرات اول تا سوم نیز به ترتیب

 
مبلغ 70، 50 و 30 میلیون ریال به همراه سفر سه روزه با یک نفر به جزیره کیش است. 

 
مهلت ارسال آثار 30 دي ماه است . 

 
آثار راه یافته به بخش نمایشگاه در قالب یک کتاب نفیس منتشر و به هنرمندانی که آثارشان در کتاب درج شده باشد، تقدیم خواهد شد . 

 
هنرمندان با ارسال آثار خود اذعان می دارند حق استفاده از آثار براي وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی محفوظ است. 

هنرمندان گرامی براي کسب اطلاعات بیشتر می توانید از پوستر این جشنواره استفاده کنند .



 معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی :طرح هاي بر زمین مانده

در کهگیلویه و بویراحمد ارزیابی می شوند

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  202  |  تاریخ: 1399/10/09

خبرگزاري آریا - معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت تعاون، کار و
رفاه اجتماعی در تشریح اهداف سفر به استان کهگیلویه و بویراحمد
گفت: بخشی از پروژه هاي بزرگ استانی بر زمین مانده که از مدت ها
شروع شده و پایانی براي آن ها مشخص نشده ارزیابی می شوند تا با
حمایت بانک هاي وابسته به وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و
صندوق کارآفرینی امید از طریق قانون اصلاح ماده 56 (قانون الحاق

 
موادي به قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت) به ثمر بنشینند. 
به گزارش روابط عمومی تعاون، کار و رفاه اجتماعی کهگیلویه و
بویراحمد، غلامرضا پناه افزود: پیشنهادات مطرح شده از سوي استاندار
و معاونین در شوراي برنامه ریزي و توسعه و شوراي اشتغال استان نیز

 
ارزیابی و بررسی می شوند. 

معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، بازدید از پروژه هاي داراي مشکل و فراهم کردن راه حلی براي راه اندازي آنها را از دیگر
برنامه هاي سفر معاونین و مدیران عالی این وزارتخانه برشمرد و تصریح کرد: پروژه سد تنگ سرخ که براي تأمین آب اشامیدنی مردم این منطقه حیاتی
است و همچنین جاده یاسوج به شیراز که از محورهاي مواصلاتی است و ارتباط با یکی از استان هاي بزرگ را برقرار می کند، از طریق ماده 56 پیگیري

 
می شود. 

پناه از سفر معاونین به برخی از شهرستان هاي استان خبر داد و خاطرنشان کرد: برگزاري کارگروه اشتغال استان یکی از برنامه هاي این سفر است که

 
در این کارگروه تسهیلات اشتغالزایی مورد نیاز به ویژه در حوزه روستایی که براي استان از اهمیت خاصی برخوردار است، تخصیص داده خواهد شد. 

معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی اظهارامیدواري کرد که در کارگروه اشتغال تصمیمات اساسی در زمینه ایجاد اشتغال و

 
تسهیلات مورد نیاز به ویژه اشتغال روستایی و مشاغل خانگی اتخاذ شود. 

پناه در پایان اظهارکرد: صندوق بیمه اجتماعی روستاییان،کشاورزان و عشایر نیز افراد فاقد بیمه را در دو شهرستان کهگیلویه و بویراحمد را به صورت

 
رایگان بیمه می کند. 

به دستور محمد شریعتمداري، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، معاونین این وزارتخانه (غلامرضا پناه معاون توسعه مدیریت و منابع، عیسی منصوري
معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال و حجت میرزایی معاون امور اقتصادي ) در سفري دو روزه براي بررسی وضعیت طرح هاي اشتغال زایی ،سرمایه

گذاري، وضعیت بیکاري، بازدید از پروژه هاي نیمه تمام استان به کهگیلویه و بویراحمد سفر کرده اند .



دژپسند: صندق دارا دوم تا پایان سال عرضه می شود

منبع: اکو فارسشماره خبر:  203  |  تاریخ: 1399/10/09

اکوفارس: وزیر امور اقتصادي و دارایی با تاکید براین که در صدد تسریع انتقال مالکیت و مدیریت شرکت هاي دولتی در فهرست واگذاري و
باقیمانده سهام دولت در بسیاري از شرکت ها به بخش خصوصی و آحاد مردم هستیم، گفت: صندوق دارا دوم در صورت فراهم بودن شرایط تا

پایان سال عرضه می شود.

اکوفارس: وزیر امور اقتصادي و دارایی با تاکید براین که در صدد تسریع انتقال مالکیت و مدیریت شرکت هاي دولتی در فهرست واگذاري و
باقیمانده سهام دولت در بسیاري از شرکت ها به بخش خصوصی و آحاد مردم هستیم، گفت: صندوق دارا دوم در صورت فراهم بودن شرایط تا پایان سال
عرضه می شود. به گزارش اکوفارس به نقل از وزارت امور اقتصادي و دارایی، فرهاد دژپسند در یک گفت وگو با اعلام این خبر افزود: کمیته اي تشکیل
شده با رصد دقیق شرایط و مقتضیات، زمان دقیق صندوق دارا دوم و صندوق فولادي ها را تعیین می کند و اگر شرایط فراهم و زمینه مشارکت عموم و

 
فراگیري عرضه مهیا باشد آنگاه صندوق دارا دوم شامل باقی مانده سهام دولت در سه بانک عرضه می شود. 

 
اقتصاد دولتی و خصوصی سازي 

وي در ادامه و در پاسخ به این که دلیل و ریشه اقتصاد دولتی در کشور و اهمیت خصوصی سازي چیست، گفت: این یک سوال کلیدي است و پاسخ به
آن باید با لحاظ جنبه هاي مختلف صورت پذیرد، عملا ریشه یابی تاریخی حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور سبب می شود تا به بسیاري از ابهامات

 
پاسخ داده شود. 

او ادامه داد: طی سالیان متمادي نقصان در توسعه کارآفرینی و عدم شکل گیري طبقه کارآفرین سرمایه دار به معناي واقعی کلمه ، دولت نقش اصلی در

 
سرمایه گذاري کشور داشته است. این موضوع از زمانی که تغییرات در ساختار اقتصادي کشورها و دنیا سرعت بیشتر گرفت، کاملا به چشم می آید. 

وزیر اقتصاد افزود: این بحث در دوره حکومت پهلوي اول آغاز و پس از آن شتاب گرفت و در دهه 40 شمسی در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی بروز
عینی پیدا کرد. طی این سال ها در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی، توان سرمایه گذاري دولت افزایش قابل توجه یافت و حضور دولت در بنگاه هاي
سرمایه بر و بزرگ مقیاس، بسیار پررنگ شد. هر چند در همان دهه 40 و تحت عنوان انقلاب سفید منشور مشارکت کارگران در امور مختلف ابلاغ شد

 
اما در عمل اتفاقی رخ نداد و همچنان حضور دولت در اقتصاد با سرعت بیشتر ادامه پیدا کرد. 

دژپسند گفت: این روند، طی بیست سال انتهایی حکومت پهلوي ادامه یافت و نقش دولت در بخش هاي صنعت و خدمات به نحو قابل توجه اي افزایش

 
یافت، چنان که سهم دولت از ارزش افزوده در اوایل دهه 40 از حدود 7 درصد ارزش افزوده به بیش از 11 درصد در اواخر دوره پهلوي افزایش یافت. 

وي در پاسخ به این که با توجه به فرایند تاریخی حضور پررنگ دولت در اقتصاد پس از انقلاب ، تاثیر جنگ تحمیلی و برداشت ناصحیح و تصدي گرایانه
از اصل (44) قانون اساسی ، از چه زمانی ما به خصوصی سازي پرداختیم؟»، افزود: در سال هاي اولیه پس از جنگ تحمیلی، و حدود سال 1369 اولین
مباحث مربوط به خصوصی سازي و لزوم آن مطرح شد. خصوصی سازي در آن سال هاي ابتدایی با مصوبات دولت انجام می پذیرفت اما دیري نگذشت
که به دلیل نبود زیرساختهاي حقوقی و قانونی لازم، چالش هاي آن نیز هویدا شد از این رو در سال 1373 مجلس شوراي اسلامی ورود کرد و اولین

 
قوانین مرتبط در این حوزه به تصویب رسید. 

او ادامه داد: ابلاغ این قانون سبب شد تا خصوصی سازي در ایران وارد مرحله جدیدي شود. سه سال قبل از ابلاغ قانون برنامه سوم توسعه براي خصوصی
سازي در اقتصاد کشور، سال هاي طلایی بود. در آن سال ها یک تبصره موسوم به تبصره (35) در قانون بودجه تصویب شد که در آن اختیارات قانونی
گسترده اي به دولت براي خصوصی سازي داده شد. مطابق این تبصره دولت می توانست بدون رعایت همه قوانین دائمی علی الخصوص قانون مصوب

 
سال 1373 واگذاري ها را به انجام برساند. این یک قانون بسیار طلایی بود، اما باز هم مشاهده می کنیم عملکرد چندان قابل توجه اي رخ نمی دهد. 



او گفت: این روال با فراز و فرودهایی ادامه داشت، تا در برنامه سوم توسعه یک فصل از این مجموعه با در نظر گرفتن تجربیات سال هاي قبل بصورت
کامل به این موضوع اختصاص داده شد تا هم خصوصی سازي قانونمند شود و هم اجراي آن سرعت بگیرد. یکی از خروجی هاي اصلی این قانون

 
نهادسازي و شکل گیري سازمان خصوصی در اجراي ماده(15) این قانون و با تغییر اساسنامه سازمان مالی گسترش مالکیت واحدهاي تولیدي بود. 

دژپسند ادامه داد: در آن قانون روش واگذاري (که در آن زمان بیشتر به صورت مذاکره صورت می پذیرفت)، قیمت گذاري (که این دو مورد هم اکنون
نیز به عنوان مهم ترین مشکلات در خصوصی سازي مطرح می باشند.) و نهاد متولی واگذاري مهم ترین مباحثی بودند که به آنها پرداخته شد، هر چند
در برنامه سوم نیز در نتیجه فضاي نامناسب و برخوردهایی که با دست اندرکاران خصوصی سازي در کشور صورت گرفته بود، امور مربوط به خصوصی

 
سازي با تشکیک و به نوعی ترس پیگیري می شد و تا همین اواخر نیز این موضوع قابل مشاهده است. 

وزیر اقتصاد افزود: در برنامه چهارم توسعه بازهم با آسیب شناسی صورت گرفته، یک بخش مفصل به خصوصی سازي اختصاص یافت و در این قانون هم

 
تلاش شد تا اختیاراتی براي این امر به دولت داده شود که با مخالفت شوراي نگهبان در مغایرت با اصل 44 قانون اساسی مواجه شد. 

او ادامه داد: اما پس از آن نقطه عطفی در خصوصی سازي با ابلاغ سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی رخ داد. این سیاست ها را می توان به عنوان
منشور حیاتی براي انقلاب اقتصادي و گذار اقتصاد ایران از یک اقتصاد دولت - بازار به یک اقتصاد بازار - دولت نام برد. آنچه از این سیاست ها انتظار می

 
رفت، تحول در اقتصاد کشور بود که با تقویت بخش خصوصی، نقش دولت را در اقتصاد مقید به حوزه هاي خاص نماید. 

دژپسند گفت: در اوایل سال 1384 ابلاغ این سیاست ها، یک فضاي امید بخشی در جامعه شکل گرفت، به یاد دارم در اولین سالگرد ابلاغ این قانون
جلسه اي با حضور رهبر معظم انقلاب و مشارکت فعالین اقتصادي و مسئولین دولتی برگزار شد و رهبري در این جلسه بحث هاي جدي را مطرح کردند
و بر ضرورت اجراي آن تاکید داشتند. تا جایی که من یادم هست اینگونه برداشت شد که ایشان خودشان اجراي این سیاست ها را شخصاً پیگیري

 
خواهند کرد و پس از آن نیز در مقاطع زمانی مختلف به شدت از آن حمایت کردند. 

وي افزود: با تغییر دولت عزم بر خصوصی سازي به نحو چشمگیري کاهش یافت و فضا به نحوي بر علیه این رویکرد تغییر کرد. اما با ابلاغ سیاستهاي
راهبردي و بسیار مهم نظام درباره بند (ج) اصل چهل و چهار قانون اساسی در نیمه دوم سال 1385 و تکمیل شدن مفاد این منشور الزام اجراي آن

 
بصورت ضمنی و عینی مورد تاکید قرار گرفت. 

او گفت: مهم ترین اتفاقی که در سال 1385 رخ داد، مصوبه اي است که با نام سهام فراگیر در اواخر دولت اصلاحات طراحی و تصویب شده بود و با
اعمال اصلاحاتی با عنوان سهام عدالت به مرحله اجرا درآمد. پس از آن نیز قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) در قالب تجمیع یک لایحه و یک

 
طرح در مجلس تدوین و ابلاغ شد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: طی این سال ها نیز واگذاري ها با رویکردهاي مختلف به انجام رسید. در دوره اي واگذاري سهام در قالب رد دیون دولت غالب بود
و در دوره اي هم مزایده. مروري بر این دوره هاي تاریخی به ما نشان می دهد، علاوه بر این که نقش دولت در اقتصاد کشور همیشه پررنگ بوده است،
هیچ دوره آرامی براي خصوصی سازي در کشور وجود نداشته است یا اگر در کوتاه زمانی این امکان بوجود آمده است از این فرصت به خوبی بهره برداري

 
نشده است. 

 
اصل 44 قانون اساسی 

وي همچنین درباره اصل 44 قانون اساسی گفت: من از ابتداي دوره ي مسئولیت ام در وزارت اقتصاد، با شناخت از روند پرچالش اجراي سیاست هاي
کلی اصل (44) و بویژه خصوصی سازي در کشور، از معاونت اقتصادي وزارتخانه خواستم ضمن مطالعه اي جامع، آسیب شناسی کامل و دقیقی از اجراي
این قانون بویژه فرآیند خصوصی سازي در کشور ارائه کند چرا که خصوصی سازي بخش مهمی از قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل 44 است. به نظر
من اگر ما باز هم فرصت را از دست می دادیم و نمی توانستیم به صورت جامع با یک آسیب شناسی دقیق رویکردها را طراحی مجدد کنیم، آنگاه یک

 
پانزده سال دیگر نیز می گذشت و ما بازهم دستاورد قابل توجهی نداشتیم. 

دژپسند ادامه داد: بر اساس قانون، وزارت اقتصاد موظف است عملکرد قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل (44) را گزارش دهد. در سنوات گذشته رویه
مرسوم این بود که براي انجام این تکلیف قانونی، گزارش ها از دستگاه هاي اجرایی مختلف اخذ، ادغام و یکپارچه و ارائه می شد ولی در سال گذشته



تلاش کردیم این گزارش را با رویکرد جدیدي که واقعا از آن می توان به تحلیل عملکرد نام برد، به انجام برسانیم و در عمل شکل جدیدي به این گزارش

 
دادیم. چالش ها را در حوزه هاي مختلف شناسایی کردیم و متناسب با شناخت آنها، راهکارهاي مرتبط را ارائه داده ایم. 

او گفت: خوشبختانه گزارش خیلی خوبی تهیه شد و خروجی این مطالعه در هیات واگذاري به بحث گذاشته شد. مرور تجربیات چندین ساله، هیات
واگذاري را به این جمع بندي رساند که باید در واگذاري ها سهم بیشتري براي بازار سرمایه قائل شویم و از ظرفیت این بازار به دلیل مزایاي مختلفی که

 
ایجاد می کند که مهم ترین هاي آن شفافیت و رقابتی بودن است بیشتر بهره ببریم. 

وي افزود: بخش هاي مهم دیگري نیز که مقدم بر خصوصی سازي هستند، مانند بهبود فضاي کسب و کار، بازار سازي، شفافیت صورت هاي مالی، نیز در
حال مطالعه، آسیب شناسی و اجرا می باشند. این یکی از خطاهاي راهبردي است اگر که اصل (44) را محدود به واگذاري ها ببینیم، درحالی که این
موضوع به سایر موضوعات سایه انداخته است. به هر حال، موضوعات کلیدي تر و موثر تري که به آنها اشاره کردم، باید به طور حتم به صورت جدي

 
پیگیري شوند. 

 
واگذاري بنگاه ها 

وزیر اقتصاد در پاسخ به این پرسش که «از خصوصی سازي و واگذاري بنگاه ها در اقتصاد به دنبال چه هستیم؟»، گفت: تجربه دنیا ثابت کرده است که
بخش خصوصی پیشران توسعه کشورها است. ما از واگذاري ها به دنبال این هستیم که مالکیت و مدیریت بنگاه هاي دولتی به بخش خصوصی واقعی
منتقل شود و با پررنگ شدن نقش بخش خصوصی در اقتصاد، حضور دولت به صورت مستقیم کمتر شود. بر این باوریم که دولت به وظایف حاکمیتی و
اصلی خود ازجمله سیاستگذاري، تنظیم گري و ریل گذاري به جاي تصدي گري بپردازد، چرا که با این کار، کارایی اقتصاد با محور شدن بخش خصوصی

 
در اقتصاد و منحصر شدن کارکرد دولت در سیاست گذاري و نظارت، افزایش می یابد. 

دژپسند همچنین در پاسخ به این که آیا در عمل این اتفاق افتاده است؟، افزود: در دوره اي، در کشور شاید با این رویکرد که بخش خصوصی توانمند
براي خرید شرکت هاي دولتی وجود ندارد، واگذاري به نهادهاي خاص صورت پذیرفت (که البته قانون هم این اجازه را فراهم می ساخت) و استمرار این

 
امر سبب شد تا در کنار بخش دولتی، تعاونی و خصوصی، این بخش به رکن چهارم در اقتصاد کشور تبدیل شود. 

او ادامه داد: در عمل در برخی از صنایع و رشته فعالیت ها از انحصار دولتی به انحصار غیردولتی حرکت صورت گرفت . متاسفانه در خیلی از موارد، در
عمل به رغم واگذاري مالکیت، مدیریت و اداره شرکت ها همچنان در اختیار دولت باقی مانده است. در بسیاري از شرکت ها که هم اکنون از آنها به

 
عنوان بنگاه هاي خصوصی یاد می شود، همچنان مدیریت با دولت است. 

وي افزود: ممکن است، در یک شرکت، دولت کمتر از 15 درصد سهام در اختیار داشته باشد، اما در چیدمان هیات مدیره نقش صد درصدي بازي می
کند. حتی برخی از نهادهاي عمومی غیردولتی ما نیز بصورت دولتی اداره می شود. مثال هاي این نوع شرکت ها فراوان است از سازمان هاي بزرگ کشور

 
تا شرکت هاي کوچک و تخصصی با این مشکل رو به رو هستند. 

دژپسند تاکید کرد: امیدوار بودیم با اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) از سال 84 به بعد این مشکل مرتفع شود اما باز هم شاهدیم این نقیصه ادامه
دارد و بسیاري از واگذاري هاي ما تنها منجر به انتقال مالکیت و نه مدیریت شده است در حالیکه شاید انتقال مالکیت بدون انتقال مدیریت نه تنها،

 
ارتقاء عملکرد را منجر نشود بلکه آسیب هاي بیشتري هم به همراه داشته باشد. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «این موضوع، یک آسیب جدي به اقتصاد است چرا به این سمت حرکت کردیم؟»، گفت: در کنار مواردي که

 
اشاره کردم، یکی از مهم ترین روش هایی که در سال هاي گذشته مورد استفاده قرار می گرفته و به این امر دامن زد، واگذاري به شیوه رد دیون بود. 

او ادامه داد: رد دیون منجر به تغییر مدیریت نشد چرا که بخش عمده اي از این سهامی که منتقل شد، به اشخاص حقوقی منتقل شد که مستقیم یا با

 
واسطه توسط دولت اداره می شدند. حدود 15 درصد از واگذاري ها به این صورت اتفاق افتاده و این واقعاً یک معضل اقتصادي است. 

دژپسند گفت: این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی داشته است. یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم
توسط نهادهاي تخصصی است. در سال هاي گذشته پتروشیمی ها در مالکیت وزارت نفت فعالیت می کردند اما هم اکنون مالکیت بسیاري از این شرکت



ها به صندوق هاي بازنشستگی منتقل شده و عملا توسط وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی اداره می شوند. این اتفاق در صنایع دیگر هم تا حدودي رخ

 
داده است و وزارت کار از طریق صندوق هاي وابسته خود مالکیت بسیاري از شرکت ها را بدست آورده است. 

وي افزود: واقعا مشکل اصلی در مالکیت نیست مشکل روح مدیریت دولتی است که همچنان در این شرکت ها جاري است و باید از آن دور شویم. هر
زمان دولت مالکیت را در کنار مدیریت در اختیار داشته باشد در قبال عملکرد شرکت الزاما پاسخگو است اما زمانیکه در مالکیت نقشی ندارد، می تواند

 
خود را از پاسخگویی دور نگه دارد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: البته اشاره کنم که اخیراً این رویکرد استفاده از روش رد دیون مورد توجه مجدد قرار گرفته است. چنانکه در قانون بودجه سال
گذشته حکمی در این زمینه وجود داشت که از اجراي آن ممانعت شد، ولی در سال جاري در قانون تکرار شد و با توجه به لزوم قانونی آن به اجرا درآمد.

وي در ادامه و در پاسخ به پرسشی مبنی براینکه «در تمام دنیا صندوق هاي بازنشستگی یکی از نهادهاي سرمایه گذاري و تجهیز منابع محسوب می
شوند، این ایراد شما از چه زاویه و بر چه اساسی است؟»، گفت: درست است. این صندوق ها نهادهاي واسطه اي هستند که نقش پررنگ در تامین مالی
دارند اما در ایران با یک تفاوت ماهوي حضور دارند. در دنیا این صندوق هاي بازنشستگی توسط ذینفعان واقعی آنها اداره می شوند، اما در ایران دولت

 
نقش کاملا پررنگ در اداره این صندوق ها دارد یعنی باز هم اراده دولت در مدیریت این صندوق ها جاري است. 

او ادامه داد: در واقع صندوق هایی که باید با محوریت و خواست ذینفعان اصلی آن یعنی کارگران و کارفرمایان اداره شوند با مدیریت دولتی اداره می
شوند و دولت به هر گونه که مایل است با آنها رفتار می کند. نکته اصلی اینجاست این صندوق ها باید تحت نظارت دولت باشند نه مدیریت دولت و این

 
یک مشکل اساسی است. 

دژپسند همچنین در پاسخ به این پرسش که «این گفته که دولت ها، از بنگاه داري و شرکت داري دل نمی کنند را تا چه اندازه تایید می کنید؟»، افزود:
هم درست است و هم نادرست. یکی از مشکلات اصلی ما این است که بالاخره داشتن شرکت هاي تابعه براي مدیران دولتی امتیازاتی را ایجاد می کند از
جمله تعیین اعضاي هیات مدیره، تسهیل انجام اموراتی که تحت قوانین ناظر برسازمان هاي دولتی امکانپذیر نیست و ... اما از سوي دیگر اینقدر در مسیر
خصوصی سازي مشکلات متعددي وجود دارد که بسیاري از مدیران براي در امان ماندن از آسیب هاي آن ترجیح می دهند کمتر به این امر بپردازند و از

 
ورود به بحث خصوصی سازي اجتناب می کنند. 

 
مشکلات واگذاري 

وزیر اقتصاد ادامه داد: یکی از مشکلات اصلی ما در واگذاري ها، مقاومت مدیران دولتی و حتی شرکت هاي در حال واگذاري است. در برخی از این

 
شرکت ها پیش از واگذاري اتفاقاتی رخ می دهد که عملاً واگذاري آن با شیوه پیش بینی شده و در زمان تعیین شده دشوار می شود. 

وي همچنین درباره عملکرد خصوصی سازي گفت: طی این چند سال که از اجراي قانون سیاست هاي کلی اصل 44 می گذرد در حوزه خصوصی سازي
به ارزش اسمی حدود 14 درصد از واگذاري ها از محل سهام عدالت، 15 درصد تهاتر بدهی هاي دولت و مابقی عرضه سهام به روش هاي مختلف در

 
بورس و فرابورس رسیده ایم. 

او ادامه داد: طی این مدت از حدود 1700 شرکت که مورد بررسی قرار گرفته است، حدود 600 شرکت از فهرست خصوصی سازي خارج شده است.
عموم این شرکت ها یا با دلایل خاص از فهرست خارج شده اند، یا بایستی ابتدا اصلاحاتی در آنها صورت پذیرد، تغییر ساختار یابند و پس از آماده سازي

 
به فهرست بازگردانده شوند یا به طور کل، بایستی استراتژي نحوه فعالیت آنها تغییر یابد. 

وزیر اقتصاد افزود: مثلا شرکت هاي آب و برق منطقه اي از جمله شرکت هایی هستند که از این فهرست خارج شده اند. براي این شرکت هاي بخصوص
به دلیل این که خدمات شهري و روستایی ارائه می دهند می توان، واگذاري به شهرداري ها را مطرح کرد. یا در مدلی دیگر می توان این شرکت ها را در
هم ادغام و با کاهش تشکیلات ضمن سبک کردن ساختار آنها، به عنوان یک شرکت با مالکیت دولتی، مدیریت آن را به بخش خصوصی واگذار کرد. هر
چند ممکن است در این مسیر با مقاومت هایی در سطح مناطق یا بخش ها رو به رو شویم اما باید بتوانیم با ایجاد انگیزه هایی این مقاومت ها را تبدیل

 
به همراهی کنیم . 



او ادامه داد: همچنین از 1100 شرکت دیگر، حدود 900 شرکت به فروش رسیده اند یا از طریق تهاتر واگذار شده اند و مابقی یعنی حدود 200 شرکت

 
یا منحل شده اند، یا ادغام و یا ورشکسته شده اند. 

وي افزود: در سال جاري نیز 325 شرکت (که حدود 16 درصد شرکت هاي مشمول واگذاري می باشند) در فهرست واگذاري قرار دارند که به مرور زمان

 
به روش هاي مختلف هر کدام در فرآیند واگذاري قرار می گیرند. 

دژپسند در ادامه و در پاسخ به این پرسش « به نظرآزادسازي سهام عدالت پیچیده شده است، آیا تدبیري براي رفع چالش مذکور بدون آسیب رسیدن به
بازار سهام وجود دارد؟»، گفت: در این خصوص ما تقریباً به صورت مستمر با کارشناسان و مسئولین ذیربط هم فکري می کنیم. چون به دنبال آن

 
هستیم که فواید آزادسازي سهام عدالت همراه با سهامداري توسط دارندگان سهام عدالت و عدم آسیب به دارایی آنها باشد. 

او ادامه داد: بسیاري از صاحبنظران معتقد هستند با توجه به ارزنده بودن سبد دارایی سهام عدالت، افراد، سهامداري کرده و از منافع کوتاه مدت (سود
سالیانه) و بلندمدت (افزایش عرضه سهام) آن بهره مند شوند چرا که پورتفوي سهام عدالت شامل مجموعه سهام شرکت هاي بسیار معتبر و گلچین شده
کشور است بنابراین ما به دنبال آن هستیم که فرهنگ سهامداري بلندمدت را براي این جامعه هدف، ترویج کنیم و بنابراین فروش آن را چندان توصیه

 
نمی کنیم. 

وزیر اقتصاد افزود: از سوي دیگر به دنبال آن هستیم که قابلیت نقدشوندگی آن در بازار افزایش یابد و براي آن بازار سازي کنیم. مصوبات چند هفته

 
گذشته شوراي عالی بورس که در آن صندوق هاي بادرآمد ثابت امکان خرید سهام عدالت را یافتند، از این جنس است. 

 
عملکرد خصوصی سازي 

وي همچنین دربار عملکرد خصوصی سازي و واگذاري در قالب ETF ها گفت: در سال جاري انتظار افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري ها را به چند
علت داشتیم. اولین دلیل این بود که مجموعه عوامل و ارکان سیاستگذاري و اجرایی حوزه خصوصی سازي، بر پایندي به توسعه فعالیت هاي بخش
خصوصی و اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) در زمینه خصوصی سازي اجماع داشتند لذا تلاش ها هم جهت شد تا شاهد عملکرد قابل توجه و

 
درخشانی در این سال باشیم. 

او ادامه داد: موضوع دوم تلاش هایی بود که در سال 1398 صورت گرفت. با مطالعه اي که در این سال رخ داد، تغییر در روش ها و رویکردها مبتنی بر
شرایط موجود کشور انجام پذیرفت. این تغییرات راهبردي در نتایج عملکردي نیز خود را نشان داد و منجر به نتیجه شد. در این ارتباط حداکثر سازي
استفاده از ظرفیت بازار سرمایه براي موضوع واگذاري ها چه به صورت عرضه خرد و چه به صورت عرضه بلوکی مد نظر قرار گرفت و با استفاده ظرفیت
صندوق هاي قابل معامله در بورس براي اولین بار براي واگذاري ها با پیگیري هاي فراوان، در سال جاري توانستیم بخش قابل توجه اي از عرضه هاي

 
دولتی را در این قالب به انجام برسانیم. 

وزیر اقتصاد افزود: موضوع سوم الزام اجتناب ناپذیر براي افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري بود. اگرچه معتقد هستم وصول درآمد براي دولت باید
آخرین ملاك در واگذاري ها باشد، اما با توجه به مقتضیات سال جاري و کاهش قابل توجه درآمدهاي حاصل از فروش نفت، تامین منابع مالی دولت از
این طریق یکی از اهداف واگذاري ها در سال جاري بود و نمی توان آن را کتمان کرد. در سال جاري تلاش ما افزایش شفافیت و ایجاد فضاي رقابتی در

 
واگذاري ها بود. 

 
واگذاري از طریق اي تی اف 

دژپسند ادامه داد: راجع به ETF ها، هم زیاد صحبت شده است، ما در سال جاري حدود 33 هزار میلیارد تومان عرضه داشتیم که از این میزان بیش از
18 هزار میلیارد تومان آن در قالب دو ETF «دارایکم» شامل باقی مانده سهام دولت در بانک هاي ملت، تجارت، صادرات ایران و بیمه هاي البرز و
اتکایی امین و «پالایش یکم» شامل باقیمانده سهام دولت در پالایشگاه هاي تبریز، تهران، اصفهان و بندرعباس بود. همچنین 15 هزار میلیارد تومان در
قالب عرضه تدریجی انجام پذیرفت. این تحقق درآمد در عرضه سهام از سوي دولت در سال هاي اخیر بی سابقه بود و رشد قابل توجهی نسبت به سال

 
قبل داشت. دلیل آن هم تغییر شیوه واگذاري و ظرفیت سازي هایی بوده است که در بازار سرمایه به انجام رسید. 

وزیر اقتصاد افزود: ما با مطالعه به روش واگذاري از طریق ETF رسیدیم. در مطالعه اي که به انجام رسید مشخص شد که، عدم تحقق اهداف خصوصی
سازي در بسیاري از موارد ناشی از ویژگی هاي ذاتی روش مورد استفاده در واگذاري بوده است. براي نمونه در روش واگذاري از طریق مزایده به صورت



نقد و اقساط، عایدي دولت در زمان واگذاري نسبت به واگذاري از طریق بورس و روش ETF به حداقل می رسد. به عنوان مثال در واگذاري یکی از این
شرکت ها به ارزش 1800 میلیارد تومان، با تعیین 100 میلیارد تومان حصه نقدي و اعمال دو سال تنفس، عملاً عایدي دولت در زمان واگذاري کاهش
یافته است. در حالی که عرضه صندوق واسطه گري مالی یکم، حدود شش هزار میلیارد تومان و عرضه صندوق پالایش یکم بیش از 12 هزار میلیارد

 
تومان، منبع نقدي در اختیار دولت قرار داد. 

او گفت: در واگذاري یکی دیگر از بنگاه هاي اقتصادي که با روش مزایده انجام پذیرفت، در خصوص قیمت گذاري ابهامات متعددي وارد گردید، این در
حالی است که در واگذاري دو صندوق ETF بدون وجود ابهام، نحوه و شیوه قیمت گذاري و قیمت مورد معامله بصورت کاملا شفاف به اطلاع عموم مردم

 
رسید. 

وي افزود: همچنین در خصوص برخی از واگذاري ها به علت شفافیت پایین در روش و فرآیند واگذاري حساسیت در افکار عمومی بوجود آمده است. عدم
وصول اقساط قرارداد که به صورت عمده (بلوکی) از طریق بورس واگذار شده بود نمونه اي دیگر از عارضه هاي موجود در روش هاي خصوصی سازي
است. در واگذاري هایی که به روش نقد و اقساط انجام می پذیرد، ریسک عدم وصول اقساط در آینده همیشه وجود دارد به نحوي که خریداران شرکت
هاي واگذار شده به روش مزایده غالباً در بازپرداخت اقساط به مشکل برخورده و فراوانی آنها در جدول بدهکاران اقساط معوق سازمان خصوصی سازي

 
بیشتر از خریداران بلوك هاي بورسی می باشد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: این موضوع خود باعث عدم تحقق منابع درآمدي بودجه دولت از ناحیه وصول اقساط قراردادهاي واگذاري شده است این در حالی
است که به علت آنکه در واگذاري در قالب ETF مبلغ فروش در همان ابتدا بصورت نقد دریافت می شود، یعنی عملاً ریسک عدم وصول اقساط در آینده

 
بصورت کامل از بین می رود. 

 
منافع عرضه در بورس 

دژپسند گفت: عمده شواهد واگذاري انجام پذیرفته در سال هاي اخیر بیانگر آن است که خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از طریق عرضه در بورس
منافع بیشتر و چالش هاي کمتري را به دنبال داشته و باید اذعان داشت که واگذاري از طریق بازار سرمایه نسبت به روش هاي خارج از بازار (مزایده -
مذاکره) ضمن ترجیح قانونی، از مزایاي بیشتري برخوردار است. در سال جاري با حمایت هاي دولت و تصویب مجلس شوراي اسلامی، واگذاري باقیمانده
سهام دولت در قالب صندوق هاي سرمایه گذاري قابل معامله در بورس (ETF) به عنوان یک راهکار اجرایی براي اولین بار مورد استفاده قرار گرفت.
انتخاب این روش همراستا با عزم جدي دولت بر اجراي سیاست واگذاري صد درصدي به بخش خصوصی و رعایت اصول سلامت و شفافیت در واگذاري

 
ها است. 

وي افزود: واگذاري از طریق ETF فرصتی را ایجاد می کند که علاوه بر اجتناب از محدودیت هاي ناشی از روش هاي مزایده، مذاکره و عرضه بلوکی
سهام در بورس، گسترش مالکیت عمومی از طریق فروش به آحاد مردم رخ داده و جذب و هدایت نقدینگی جامعه به سمت فعالیت هاي مولد از طریق
بازار سرمایه اتفاق افتد. بدیهی است این امر علاوه بر توسعه و تعمیق بازار سرمایه، امکان فروش سهام در حجم ریالی بالا بصورت کاملا شفاف منجر به

 
تامین منابع به صورت نقد را فراهم آورده و ریسک عدم وصول اقساط در آینده را به صفر می رساند. 

دژپسند در ادامه و در پاسخ به این پرسش که «در واقع چرا دولت براي واگذاري سهام در سال اخیر تنها از روش ETF استفاده کرد، آیا بعد از عرضه
صندوق پالایش یکم با این نحوه آزادسازي همچنان موافق هستید. به عبارت ساده تر آیا نگرانی از تبعات واگذاري هاي مرسوم، مجلس و دولت را به

 
سمت عرضه با استفاده از این روش سوق داد؟»، گفت: قطعاً خیر. 

این گونه نیست. در صحبت هاي قبلی تا حدودي به این سوال شما پاسخ دادم. همانگونه که گفتم این روش از واگذاري، داراي ویژگی هایی است که

 
سبب برتري آن نسبت به دیگر روش هاي واگذاري در شرایط کنونی می شود. 

او ادامه داد: اولین ویژگی این روش امکان انتقال مالکیت به افراد بیشتري است، دوم این که چون هر شخص با هر سرمایه اي قادر است در این گونه
عرضه ها حضور یابد، فرصت توزیع برابر میان آحاد جامعه فراهم می شود. ویژگی سوم اینکه، چون تخفیف داده می شود، امکان توزیع ثروت بهبود پیدا

 
می کند. 



وزیر اقتصاد افزود: از منظر تامین منابع نیز براي دولت ارجحیت دارد چرا که سریعتر به نتیجه می رسیم. عرضه بلوکی سهام برخی شرکت ها را چند بار
تجربه کردیم و به دلیل نبود متقاضی، موفق نبود. نیاز به منابع فراوان براي اندك متقاضیان و توجه به فضایی که در مورد خصوصی سازي، اخیراً به
وجود آمده است استقبال و تقاضا براي مشارکت در خرید بلوکی سهام شرکت ها را به نحو قابل توجه اي کاهش داده است، به نحوي که در جلسات

 
متعدد، علی رغم ارائه مشوق هاي مختلف باز هم بخش خصوصی تمایلی براي خرید بنگاه هاي دولتی از خود نشان نداد. 

دژپسند در پاسخ به این پرسش که گفته می شود در وزارت شما در خصوص ETF انتقال مالکیت بدون مدیریت صورت پذیرفته و شما خواهان ادامه
این روش در سال آتی نیز هستید؟»، گفت: این ادعا صحیح نیست. در واقع در این روش واگذاري ما عدم همزمانی انتقال مدیریت شرکت هاي دولتی با
واگذاري مالکیت آنها را داریم. در خصوص ETF مدیریت تا پایان سال 1400 با دولت است و منطبق بر مفاد جزء (2) بند (الف) تبصره (2) قانون بودجه
سال 1399، و تصریح اینکه تشکیل این صندوق ها با مدیریت دولتی براي بلندمدت نباشد، در امیدنامه این صندوق ها آمده است که لاجرم پس از پایان

 
این مهلت قانونی مدیریت به سهامداران منتقل می شود. 

او ادامه داد: همچنین مکانیزم هاي لازم را نیز در این بخش پیش بینی کردیم. اگر سرمایه گذاري بتواند 1.5 درصد از مجموع واحدهاي این صندوق را
در مکانیزم بازار خریداري کند به صورت خودکار امکان اعمال مدیریت در صندوق برایش فراهم می شود. یعنی هم مکانیزم لازم را در بازار دیده ایم و

 
هم براي خروج دولت از صندوق فرصت زمانی قرار داده ایم. 

ویر اقتصاد افزود: نکته حائز اهمیت دیگر بخصوص در ارتباط با دارا یکم این است که، هم زمان با عملیاتی شدن واگذاري سهام این سه بانک و دو شرکت
بیمه اي در قالب ETF، آزادسازي سهام عدالت نیز انجام می پذیرد و انتقال مالکیت بخش بزرگی از سهام شرکت هاي مزبور به آحاد مردم اتفاق می
افتد، بنابراین انتقال بلافاصله مالکیت در این دو طرح در فاصله زمانی بسیار کوتاه سبب می شود عملاً حجم بزرگی از مالکیت و مدیریت بنگاه هاي

 
اقتصادي دولتی به صورت یکباره از دولت منفک شود. 

دژپسند گفت: این شرایط می توانست، علاوه بر آن که هر بنگاه را بصورت منحصر بفرد دچار مشکل کند، بخش بانکی و بیمه اي کشور را نیز با عدم
اطمینان یا چالش هاي دیگري مواجه سازد لذا به منظور کاهش آثار احتمالی نامطلوب یادشده، دوره زمانی اطمینان بخش یک و نیم ساله براي فرآیند
گذار پیش بینی شد، تا در این دوره تلاش شود، آثار غیرقابل پیش بینی انتقال مدیریت که ممکن است در برخی موارد قابل توجه نیز باشد، کنترل شده

یا به حداقل برسد.



استخراج سالانه بیش از 17 میلیون تُن مواد معدنی در آذربایجان غربی

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  204  |  تاریخ: 1399/10/09

پریسا عابدپور در گفت وگو با خبرنگار فارس در ارومیه، با اشاره به
برداشت سالانه 17 میلیون و 680 هزار و 825 تُن انواع مواد معدنی
از معادن استان آذربایجان غربی، اظهار داشت: برداشت مواد معدن از
معادن می تواند زمینه توسعه اشتغال و ارزآوري را براي منطقه و
استان فراهم کند و این امر نیز خود موجب توسعه اقتصادي می

 
شود. 

معاون امور معادن و صنایع معدنی سازمان صنعت، معدن و تجارت
آذربایجان غربی با بیان اینکه این میزان از 489 معدن فعال استان استخراج و به مراکز فرآوري در داخل و خارج از کشور ارسال می شود، بیان کرد:
میزان ذخیره قطعی معادن آذربایجان غربی یک میلیون و 221 هزار و 657 تُن بوده که در این بخش براي پنج هزار و 200 نفر به صورت مستقیم در

 
بخش معدن استان اشتغال فراهم شده است. 

عابدپور میزان سرمایه گذاري بر روي این معادن را سه هزار و 740 میلیارد و 138 میلیون ریال عنوان کرد و افزود: امروزه معادن و مواد معدنی موجود

 
در کشور به اصلی ترین عامل توسعه اقتصادي تبدیل شده است. 

انتهاي پیام/ح



افزایش همکاري هاي دو سویه و اعلام آمادگی براي همراهی در مسیر توسعه منطقه آزاد

انزلی/ تولید محتواهاي خبري،اطلاع رسانی و تبلیغی براي معرفی ظرفیت ها و فرصت هاي

سرمایه گذاري منطقه آزاد انزلی

منبع: شعاع مشرقشماره خبر:  205  |  تاریخ: 1399/10/09

به گزارش مدیریت روابط عمومی و امور بین الملل سازمان منطقه آزاد انزلی به منظور افزایش همکاري هاي دو سویه و تولید برنامه هاي فاخر
تلویزیونی،مدیرکل صدا و سیماي گیلان به همراه جمعی از معاونین این سازمان با رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد انزلی

دیدار و گفتگو کردند.

 
 

 
مدیرکل صدا و سیماي گیلان در دیدار با مدیر عامل سازمان منطقه آزاد انزلی: 

افزایش همکاري هاي دو سویه و اعلام آمادگی براي همراهی در مسیر توسعه منطقه آزاد انزلی/ تولید محتواهاي خبري،اطلاع رسانی و تبلیغی براي

 
معرفی ظرفیت ها و فرصت هاي سرمایه گذاري منطقه آزاد انزلی 

به گزارش مدیریت روابط عمومی و امور بین الملل سازمان منطقه آزاد انزلی به منظور افزایش همکاري هاي دو سویه و تولید برنامه هاي فاخر
تلویزیونی،مدیرکل صدا و سیماي گیلان به همراه جمعی از معاونین این سازمان با رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد انزلی دیدار و

 
گفتگو کردند. 

به گزارش مدیریت روابط عمومی و امور بین الملل سازمان منطقه آزاد انزلی به منظور افزایش همکاري هاي دو سویه و تولید برنامه هاي فاخر
تلویزیونی،مدیرکل صدا و سیماي گیلان به همراه جمعی از معاونین این سازمان با رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد انزلی دیدار و

 
گفتگو کردند. 

بنا براین گزارش دکتر روزبهان در این نشست به نقش مهم صدا و سیما به منظور آگاهی بخشی در جامعه اشاره و بیان کرد: موقعیت استراتژیک منطقه
آزاد انزلی قرار گیري آن در مسیر کریدورهاي تجاري بین المللی این منطقه را به شاهراه ترانزیت کالا به کشورهاي مختلف تبدیل کرده است و بستر
سرمایه گذاري لازم به منظور افزایش سهم کشورمان در بازارهاي جهانی و افزایش فرصت هاي شغلی با توسعه زیر ساخت هاي سرمایه گذاري از قبیل
ایجاد شهرك صنعتی شماره 3 فراهم بوده و می توان ظرفیت ها و زیرساخت هاي موجود را با هم افزایی پتانسیل ها و تولیدات مشترك جهت حضور

 
سرمایه گذاران داخلی و خارجی معرفی کرد. 



 وي در ادامه نقش منطقه آزاد انزلی در حوزه اقتصادي و فرهنگی را ملی و
بین المللی عنوان کرد و افزود: همراهی صدا وسیما می تواند روند رسیدن به اهداف منطقه آزاد انزلی را تسهیل کرده تا در مدت زمان مشخص شده به
اهداف خود دست یافته که ثمره آن مسلماً براي استان گیلان و کشور خواهد بود و جهت همکاري هاي لازم در زمینه ساخت مستندهاي فاخر و آثاري

 
که ظرفیت هاي منطقه و گیلان را در حوزه هاي اقتصادي ،فرهنگی و گردشگري معرفی میکنند استقبال می کنیم. 

دکتر روزبهان در ادامه به شرح برنامه ها و طرح هاي در دست اجرا و رشد شاخص هاي اقتصادي،کارآفرینی پرداخت و خاطرنشان کرد: مزیت هاي
قانونی و پتانسیل هاي موجود در منطقه موجب شد تا در 6 ماه نخست سال جاري رکورد سرمایه گذاري در تاریخ منطقه آزاد انزلی شکسته شود و در
هفته هاي آتی تعداد زیادي از پروژه هاي سرمایه گذاري به ارزش بیش از 840 میلیارد تومان توسط دکتر روحانی ریاست محترم جمهور افتتاح و به

 
بهره برداري خواهد رسید. 

در ادامه دکتر باقرزاده مدیر کل صدا و سیماي مرکز گیلان نیز با تقدیر از اقدامات صورت گرفته، منطقه آزاد انزلی را کانون توسعه گیلان دانست و بیان
کرد : منطقه آزاد انزلی فرصتی بی بدیل و مزیت نسبی براي استان بوده و اهمیت استراتژیک براي گیلان دارد و بستر لازم به منظور ایجاد پیوست رسانه

 
اي ، هم افزایی در تولیدات مشترك براي جذب سرمایه گذار و همچنین همکاري براي پیشبرد مباحث فرهنگی وجود دارد. 

 وي با بیان اینکه براي همراهی در مسیر توسعه منطقه آزاد انزلی، صدا و
سیماي گیلان نیز آمادگی همکاري هاي لازم را دارد افزود : با به کار گیري توان رسانه اي میتوان توان تجاري، اقتصادي و سیاسی منطقه را افزایش داد
و استان گیلان و منطقه آزاد انزلیرا به عنوان یک برند خاص معرفی کرد و صدا و سیماي مراکز استان یک پتانسیل مناسب به منظور معرفی استان و
مجموعه هاي فعال در آن بوده و بهره گرفتن از این ظرفیت به عنوان یکی از موفق ترین شبکه هاي استانی یک فرصت مناسب براي سازمان منطقه آزاد

 
انزلی محسوب می گردد. 

مدیر کل صدا و سیماي گیلان با اشاره به گسترش فعالیت ها و ماموریت سازمان منطقه آزاد انزلی خاطرنشان کرد : راه اندازي دفتر خبري،استودیوي
تلویزیونی و رادیویی در منطقه آزاد انزلی زمینه هاي توسعه همکاري هاي همه جانبه را فراهم خواهد کرد و میتوان برنامه هاي مختلف در حوزه فعالیت

 
هاي منطقه آزاد انزلی را در همین منطقه تولید و در شبکه هاي ملی و بین المللی منعکس کرد. 



در ادامه این نشست معاون فرهنگی سازمان و مدیر روابط عمومی و امور بین الملل به لزوم برنامه سازي و تولید محتوا و پرداختن به مزیت هاي سرمایه

 
گذاري و فرهنگ سازي اشاره و خواستار افزایش همکاري ها در این حوز شدند. 

گفتنی است هر یک از معاونین صدا و سیماي مرکز گیلان نیز پیشنهادات و راهکارهاي مناسب را به منظور افزایش همکاري ها و تولید برنامه هتی فاخر
رادیویی و تلویزیونی ارائه دادند.



تفاهم نامه ساخت مسکن خانواده ایثارگران و شهداي استان بوشهر منعقد می شود

منبع: تسنیمشماره خبر:  206  |  تاریخ: 1399/10/09

گروه استان ها ــ در سفر رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران به استان بوشهر ضمن انعقاد تفاهم نامه ساخت مسکن براي خانواده ایثارگران و
شهدا، وضعیت اشتغال ایثارگران بررسی می شود.

گروه استان ها ــ در سفر رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران به
استان بوشهر ضمن انعقاد تفاهم نامه ساخت مسکن براي خانواده
ایثارگران و شهدا، وضعیت اشتغال ایثارگران بررسی می شود. -

 
اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از بوشهر، سعید اوحدي معاون رئیس
جمهور و رئیس سازمان بنیاد شهید کشور صبح امروز با استقبال

 
استاندار و جمعی از مسئولان استان وارد بوشهر شد. 

سعید اوحدي در سفر خود به استان بوشهر ضمن اداي احترام به
مقام شامخ شهدا در گلزار شهداي بوشهر با شماري از خانواده شهدا

 
دیدار و گفت وگو کرد. 

دیدار با خانواده شهدا، بررسی وضعیت اشتغال ایثارگران و انعقاد تفاهم نامه ساخت مسکن براي خانواده ایثارگران و شهدا از دیگر برنامه هاي سفر یک

 
روزه رئیس سازمان بنیاد شهید به استان بوشهر است. 

 
دیدار رئیس بنیاد شهید با خانواده شهید فخري زاده 

 
در آینده اي نزدیک زمینه اشتغال فرزندان شاهد و ایثارگر فراهم می شود 

 
معاون رئیس جمهور: مشکل مسکن ایثارگران استان سمنان تا پایان دولت دوازدهم رفع می شود 

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان بوشهر هم با اشاره به اینکه این استان داراي 2 هزار و 121 شهید و شش هزار و 578 جانباز و 434 آزاده

 
است، اظهار داشت: جمعیت ایثارگري استان بوشهر 53 هزار نفر شامل والدین، همسر و فرزندان شهدا، جانبازان، ایثارگران و آزادگان است. 

حجت الاسلام ابراهیم تشکري توجه ویژه به حل مشکلات خانواده معظم شهدا و ایثارگران را مورد اشاره قرار داد و بیان کرد: حل مشکل اشتغال، مسکن،

 
اجراي برنامه هاي مختلف فرهنگی و اجتماعی از اهم برنامه هاي این نهاد است. 

وي با تاکید بر سرکشی مستمر از خانواده شهدا و رسیدگی به مطالبات ایثارگران خاطر نشان کرد: براي ایجاد باغ موزه شهدا اقداماتی انجام شده است
که جمع آوري آثار شهیدان استان بوشهر از آن جمله است.



قرچک رتبه نخست استان تهران در اجراي گلخانه را کسب کرد

منبع: تسنیمشماره خبر:  207  |  تاریخ: 1399/10/09

گروه استان ها- فرماندار قرچک از تحقق 6.5 هکتاري اجراي گلخانه و کسب رتبه نخست در اجراي تعهدات شهرستان قرچک خبر داد.

گروه استان ها- فرماندار قرچک از تحقق 6.5 هکتاري اجراي گلخانه
و کسب رتبه نخست در اجراي تعهدات شهرستان قرچک خبر داد. -

 
اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از قرچک، بهمن خطیبی صبح امروز با
اشاره به کسب رتبه نخست اجراي گلخانه اظهار داشت: بر اساس
ارزیابی 9 ماهه سازمان جهاد کشاورزي استان تهران این شهرستان
توانسته با تحقق 6.5 هکتار اجراي گلخانه از تعهدات 7 هکتاري سال

 
جاري رتبه نخست استان تهران را به خود اختصاص دهد. 

وي افزود: از ابتداي امسال تاکنون 17 هکتار پروانه تأسیس گلخانه

 
در شهرستان صادر شده که نشان دهنده رشد 2.5 برابري تعهدات شهرستان است. 

 
تاکید بر کاهش استفاده از منابع آبی زیرزمینی/ کشت گلخانه اي در خراسان رضوي گسترش می یابد 

 
«شهرك هاي گلخانه»، میان برُ جهش تولید و اشتغال در کشاورزي؛ وزارت نیرو سنگ اندازي می کند! 

 
معاون وزیر جهاد کشاورزي: 4600 هکتار به مساحت گلخانه هاي کشور افزوده می شود 

فرماندار قرچک در ادامه گفت: بخشی از اقتصاد خانوارها متکی به امور کشاورزي و دامداري است که انتظار می رود با برنامه ریزي و تلاش همه جانبه و

 
استفاده از شیوه هاي نوین، توسعه این بخش مدنظر باشد تا زمینه رونق تولید و اشتغال بیشتر فراهم شود. 

خطیبی تصریح کرد: ظرفیت هاي قرچک در زمینه کشاورزي و دامداري با برنامه ریزي و رفع مشکلات پیش روي کشاورزان و بهره برداران ارتقا خواهد

 
یافت. 

وي با تاکید بر فعالیت هر چه بیشتر در زمینه کشاورزي قرچک بیان کرد: اجراي پروژه هایی که منجر به مصرف بهینه آب در بخش کشاورزي می شود

 
باید با جدیت بیشتري دنبال شود. 

فرماندار قرچک در پایان خاطرنشان کرد: اجراي کامل و صحیح طرح پلاك کوبی دام ها ضروري است و نقش بسزایی در شناسایی و ساماندهی دام،
هدفمندکردن توزیع نهاده هاي یارانه دار و تامین گوشت قرمز دارد.



مشارکت بانک توسعه تعاون در طرح پوشش تحصیلی دانش آموزان

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  208  |  تاریخ: 1399/10/09

خبرگزاري آریا - معاون مدیرعامل بانک توسعه تعاون از اهداي
چندین دستگاه تلویزیون پیشرفته از سوي این بانک به طرح آبا

 
(آشتی با آموزش) خبر داد. 

به گزارش خبرگزاري آریا ، محمد ذوالفقاري معاون مالی و پشتیبانی
بانک توسعه تعاون در جلسه با معاون وزیر آموزش و پرورش اظهار
داشت: این بانک به عنوان حامی بخش تعاون، رویکرد اجتماعی
عمیقی را در سیاست ها و راهبردها دنبال می کند و همواره فعالیت

 
فرهنگی با نگاه مسئولیت اجتماعی را سرلوحه کار قرار داده است. 

ذوالفقاري خاطرنشان کرد: بانک توسعه تعاون با سازمان مدارس و
مراکز غیردولتی و توسعه مشارکت هاي مردمی در طرح پوشش

تحصیلی دانش آموزان بازمانده از تحصیل وارد همکاري شده و با اهداي چندین دستگاه تلویزیون پیشرفته و متناسب با نیاز طرح، در تجهیز کلاس ها و

 
جلسات آموزشی این طرح مشارکت نموده است. 

معاون مالی و پشتیبانی بانک توسعه تعاون گفت: ازآنجایی که این طرح به دنبال آموزش افرادي است که به دلایل گوناگون اجتماعی، فرهنگی، اقتصادي
و جغرافیایی به دنبال تحصیل نبوده اند، فراگیري طرح به رشد و توسعه سرمایه انسانی در کلیه مناطق جغرافیایی کمک شایانی می کند و اهداف طرح با
اهداف بخش تعاون که توانمندسازي افراد و افزایش سطح برخورداري اقشار ضعیف از مواهب اجتماعی و اقتصادي می باشد همپوشانی بسیاري دارد، کما
این که شعب بانک توسعه تعاون در برخی مناطق جغرافیایی که پوشش شبکه بانکی در آنجا بسیار کمرنگ است حضور دارند و در تکمیل طرح هاي
اجتماعی دولت ازجمله اشتغال پایدار روستایی و عشایري، حمایت از سیل زدگان و زلزله زدگان و پرداخت یارانه نقدي به اقشار کم برخودار نقش مهمی

 
بر عهده دارند. 

ذوالفقاري همچنین به بسترهاي مناسب همکاري میان بانک توسعه تعاون و سازمان مدارس و مراکز غیردولتی اشاره نمود و گفت: این دو نهاد به لحاظ
پوشش جغرافیایی مناطق در سراسر کشور فعالیت دارند و انعقاد قراردادهاي عاملیت و تفاهم نامه هاي همکاري می تواند در هم افزایی دو سازمان در

 
سطح کشور مثمر ثمر واقع گردد. 

در این جلسه شهریار فولادوند معاون وزیر آموزش و پرورش و رئیس سازمان مدارس و مراکز غیردولتی و توسعه مشارکت هاي مردمی اظهار داشت: طرح
آبا باهدف پوشش تحصیلی دانش آموزان بازمانده از تحصیل در تکمیل رسالت و مأموریت وزارت آموزش و پرورش مطرح شده و به اجرا در آمده است و
هر سازمان که در این طرح مشارکت می کند در این برنامه ملی نقش ارزنده اي را ایفا می کنند. چنانچه جامعه هدف این طرح در روستاهاي دورافتاده و
کم برخوردار در سطح مناسبی از نعمت تحصیل برخوردار شوند، سطح فرهنگی و اجتماعی منطقه ارتقا یافته و زمینه هاي رفع فقر و افزایش رفاه در این

 
مناطق به نحو بهتري مهیا می شود. 

شهرام بخشا رئیس اداره کل روابط عمومی بانک توسعه تعاون نیز گزارشی از فعالیت هاي بانک با رویکرد مسئولیت اجتماعی ارائه داد و خاطرنشان کرد:
مدیران ارشد بانک همواره بر همکاري با نهادهاي فرهنگی و آموزشی اجتماعی تأکید ورزیده اند و اقدامات مشترکی را براي ارتقاء سطح رفاه اجتماعی

 
کم برخوردار به اجرا درآورده اند. 

<--



اولین مرکز نوآوري بخش تعاون هرمزگان افتتاح شد

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  209  |  تاریخ: 1399/10/09

خبرگزاري آریا - اولین مرکز نوآوري بخش تعاون هرمزگان با حضور
"سورنا ستاري" معاون علمی و فناوري رئیس جمهور،  "محمد
شریعتمداري" وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، " محمد کبیري"
معاون امور تعاون وزارت تعاون ، کار و رفاه اجتماعی، "پرویز کرمی"
دبیر ستاد فرهنگ سازي اقتصاد دانش بنیان و توسعه صنایع نرم و
خلاق و "هادي ابراهیمی" مدیرکل تعاون و کار هرمزگان به صورت

 
ویدئو کنفرانس در شهرستان رودان افتتاح شد. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل تعاون،کار ورفاه اجتماعی هرمزگان،
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی هرمزگان در حاشیه افتتاح مرکز
نوآوري بخش تعاون گفت: این مرکز به منظور اهدافی از جمله تبدیل

تعاونی ها به واحدهاي خلاق و نوآور و بستري براي رشد و پرورش ایده هاي نو بر مبناي دانش، حمایت از طرح هاي پژوهشگران، محققان، دانشجویان و
کمک به شکل گیري و حیات شرکت هاي دانش بنیان، ایجاد بستر مناسب براي کارآفرینی، اشتغال و انتقال تکنولوژي در استان بویژه در حوزه تعاون و
تجاري سازي محصولات، ارائه خدمات حمایتی و پشتیبانی از ساخت و توسعه محصولات مبتنی بر فناوري و نوآوري و یا انتقال دانش فنی توسط
صاحبان ایده ها در بخش تعاون به منظور تحقق اهداف مرکز با حضور تیم هاي خلاق و نوآور و تسهیل ارتباط و تعامل واحد هاي تعاونی فعال با

 
صاحبان ایده هاي خلاقانه و استارت آپ راه اندازي شده است. 

هادي ابراهیمی با بیان اینکه تعاون به عنوان یکی از بخش هاي بزرگ اقتصادي، نقش مهمی در تولید و اشتغال دارد و در استان نیز بیش از سه هزار

 
تعاونی در بخش هاي مختلف فعالیت دارند، خلاقیت و نوآوري براي تعاونی ها را یک ضرورت عنوان کرد. 

وي اضافه کرد: در حال حاضر حمایت از اقتصادي دانش بنیان و علم و عمل، محور فضاي حرکت بخش تعاون را به سوي فعالیت هاي اقتصادي دانش
پایه و نوبنیان فراهم کرده که ایجاد مراکز نوآوري بخش تعاون به عنوان هسته محرك و پیش برنده الگوي دانش محور تعاونی، تاثیر بسزایی در ایجاد و
شکل گیري تیم هاي کاري و دانش بنیان در بخش تعاون خواهد داشت، در این راستا و بمنظور حمایت از استارت آپ ها و استفاده از ایده هاي برتر و به

 
روز شدن فعالیتها، ایجاد مراکز توسعه و نوآوري تعاون می تواند به این امر کمک کند. 

 
ابراهیمی افزود: در این مرکز، شرکت هاي تعاونی داراي ایده هاي خلاقانه و نوآور مورد حمایت قرار می گیرند تا ایده ها تبدیل به تجاري سازي شوند. 

رئیس مرکز نوآوري بخش تعاون هرمزگان با اشاره به اینکه با همت "شرکت تعاونی کشاورزي تاك سبز طبیعت رودان" در سال 95 یک مجموعه مرکز
تحقیقاتی خصوصی براي توسعه کشت محصولات کشاورزي و صنعت آبزي پروري تاسیس شد که با تسهیلات از صندوق توسعه تعاون، این مرکز
گسترش پیدا کرد و با توجه به اقدام وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در تاسیس مراکز نوآوري در سطح استانها، این محل بعنوان مرکز نوآوري بخش

 
تعاون استان هرمزگان در سال 98 تاسیس و فعالیت خود را آغاز کرد. 

"ضیایی"، ثبت برند و ارائه طرحهاي نوآورانه، انعقاد تفاهم نامه همکاري نظامند بین دانشگاه هرمزگان و مرکز نوآوري تعاون با مجري طرح شرکت
تعاونی کشاورزي تاك سبز طبیعت رودان در شهریورماه امسال و شناسایی گونه هاي جدید گیاهان دارویی و فرآوري و بسته بندي آنها و آبزي پروري
ماهیان گرمابی و انجام مطالعات کشت بافت و تحقیقات کشاورزي و میوه هاي گرمسیري را از مهم ترین فعالیتهاي مرکز نوآوري هرمزگان در شهرستان

 
رودان ذکر کرد. 

وي، شناسایی نخبگان و فرهیختگان استان و حمایت از ایده هاي خلاقانه و نوآور آنان، نشست با تعاونگران و شناسایی و تعامل با تعاونی هاي نسل جدید
و دانش بنیان و حمایت از طرح هاي تولید آنها، توسعه و ترویج فرهنگ تعاون و حمایت از شرکت هاي تعاونی و ارائه خدمات آموزشی و علمی به جامعه
هدف، بازاریابی و فروش محصولات تولیدي منطقه از طریق شرکت در نمایشگاهها و شرکت هاي استارتاپی و شرکتهاي دانش بنیان را از برنامه هاي

 
آینده این مرکز نام برد. 

قابل ذکر است که "مرکز نوآوري و توسعه تعاون" هرمزگان با همت " شرکت تعاونی کشاورزي تاك سبز طبیعت رودان" با پیش بینی اشتغال20 نفر، در



مجموعه اي چند منظوره به وسعت هشت هکتار با سرمایه گذاري40 میلیارد ریال که20 میلیارد از طریق تسهیلات بانکی و مابقی سهم آورده، تاسیس و
در حوزه هاي مختلف کشاورزي و شیلاتی از جمله گیاهاي دارویی ، کشاورزي ، باغ مرکبات و نخیلات، پرورش ماهی و میگو و تولید انرژي سبز فعالیت

دارد.



خرید دوران سربازي و سابقه بیمه اي 7 هزار بیمه شده گیلانی ثبت شد

منبع: اخبار رشتشماره خبر:  210  |  تاریخ: 1399/10/09

امکان احتساب و خرید ایام دوران خدمت سربازي بعنوان سابقه بیمه
اي بصورت غیرحضوري و از طریق سامانه es.tamin. ir براي بیمه

 
شدگان تامین اجتماعی فراهم گردیده است. 

به گزارش پایگاه خبري رشت پرس، دراستاي بهینه سازي فرآیندها
با رویکرد کاهش مراجعات و توسعه خدمات دیجیتال و غیرحضوري
با بهره گیري از بانکهاي اطلاعاتی و به منظور افزایش رضایتمندي
بیمه شدگان، امکان احتساب سوابق مدت خدمت نظام وظیفه بیمه

 
شدگان متقاضی به صورت غیرحضوري فراهم گردید. 

بر این اساس با توجه به فراهم شدن زمینه اخذ اطلاعات دوره خدمت سربازي بیمه شدگان از سازمان وظیفه عمومی ناجا به صورت فایل اطلاعات
تجمیعی، احتساب سوابق مذکور بدون نیاز به مراجعه حضوري متقاضیان به شعب ذیربط، بصورت کاملا غیرحضوري راه اندازي گردید و بیمه شدگان
میتوانند از طریق سامانه خدمات غیر حضوري سازمان به نشانی اینترنتی eservices.tamin.ir/ / :https و با ورود به منوي بیمه شدگان / اموربیمه

 
شدگان / محاسبه خریدخدمت سربازي، نسبت به محاسبه و پرداخت حق بیمه مدت خدمت نظام وظیفه متعلقه اقدام نمایند. 

بدیهی است درصورت پرداخت حق بیمه متعلقه در مهلت تعیین شده (اعم از پرداخت به صورت یکجا و یا تقسیط ) سوابق مربوطه متناظر با دوره

 
خدمت سربازي در شعبه متمرکز تامین اجتماعی ایجاد خواهد شد. 

همچنین به جهت جلوگیري از بروز اشکال در تجدید محاسبه حق بیمه احتساب سوابق ایام خدمت سربازي، اخذ تقاضا در سرویس غیرحضوري صرفاً

 
براي آن عده از بیمه شدگانی که در سنوات گذشته درخواست احتساب سوابق سربازي منجر به پرداخت نداشته اند، امکانپذیر میباشد. 

داشتن ارتباط بیمه اي در زمان تقاضا و کارت هوشمند پایان خدمت و حداقل دو سال بیمه پردازي از شرایط اولیه استفاده از این خدمت بوده و چنانچه
دوره خدمت سربازي بیمه شدگان متقاضی، به سبب اشتغال به تحصیل، فرار از خدمت و … داراي انقطاع و یا مدت دوره مورد نظر غیر متعارف (بیشتر
از 30 ماه) باشد و همچنین مواردیکه اطلاعات دوره خدمت انجام شده، توسط سامانه وظیفه عمومی ناجا قابل واکشی نباشد ، میبایست اقدامات لازم

 
درخصوص محاسبه حق بیمه و تکمیل فرآیند مربوطه رأساً توسط شعب ذیربط انجام پذیرد. 

شایان ذکر است در 9 ماهه لغایت آذر سالجاري بیش از 7000 مورد درخواست خرید دوران سربازي و احتساب بعنوان سوابق بیمه اي توسط بیمه
شدگان گیلانی در شعب تامین اجتماعی استان ثبت و عملیاتی گردیده که با غیرحضوري گردیدن این خدمت در هفتمین هفته از اجراي طرح 3070

 
سازمان تامین اجتماعی ( اول دي ماه ) از این پس مراجعات حضوري مربوط به دریافت این خدمت حذف خواهد شد 

انتهاي پیام/083466



خرید 61 هزار تن چغندر قند از کشاورزان در 9 ماه

منبع: همشهريشماره خبر:  211  |  تاریخ: 1399/10/09

رئیس جهاد کشاورزي چهارمحال و بختیاري با اشاره به پایان برداشت چغندر قند در استان گفت: 61 هزار تن چغندر قند تا پایان آذرماه از
کشاورزان خریداري شد.

به گزارش همشهري آنلاین به نقل از ایرنا، عطاالله ابراهیمی با اشاره
به اینکه محصول چغندرقند چهارمحال و بختیاري به صورت
تضمینی توسط کارخانه قند استان خریداري شده است، افزود:
متوسط عملکرد برداشت چغندر قند در استان 42 تن در هکتار و

 
متوسط عیار 7.16 است. 

به گفته وي، با توجه به برنامه ریزي انجام شده و بر اساس برنامه
ابلاغی توسعه کشت و تولید چغندر قند در راستاي تحقق جهش
تولید و خودکفایی کشور در سال زراعی جاري 1500 هکتار از

 
اراضی به کشت محصول چغندر قند اختصاص یافت. 

ابراهیمی افزود: در سال گذشته مجموع تولید چغندر قند استان 45 هزار تن بود که به دلیل مدیریت مزرعه اي، مدیریت کود اوره، مدیریت آب، مبارزه

 
با آفات و بیماري ها بیش از 15 هزار تن افزایش تولید در استان وجود داشت. 

به گفته وي، میانگین عیار چغندر قند در 10 سال گذشته 16/5 بود که در سال زراعی جاري بر اساس مستندات آزمایشگاه عیارسنجی کارخانه 2درصد

 
واحد افزایش داشته است. 

رئیس جهاد کشاورزي چهارمحال و بختیاري گفت: چغندرقند یک محصول کم آب برَ و از محصولات راهبردي است که زمینه اشتغال و کسب درآمد
بالاي براي کشاورز را فراهم و همچنین زمینه فعالیت کارخانه قند استان را فراهم می کند.



اورژانس کسب و کار راه اندازي می شود

منبع: دیوان اقتصادشماره خبر:  212  |  تاریخ: 1399/10/09

معاون اشتغال وزارت کار از راه اندازي اورژانس کسب و کار خبر داد و گفت: این طرح در حال نهایی شدن است. براي حمایت از کارگران ایرانی
در دوران کرونا حدود 20هزار میلیارد تومان به واحدهاي کسب و کارپرداخت کردیم.

معاون اشتغال وزارت کار از راه اندازي اورژانس کسب و کار خبر داد و گفت:
این طرح در حال نهایی شدن است. براي حمایت از کارگران ایرانی در دوران

 
کرونا حدود 20هزار میلیارد تومان به واحدهاي کسب و کارپرداخت کردیم. 

 
  

به گزارش دیوان اقتصاد به نقل از تسنیم، همزمان با شیوع ویروس کرونا،
صنایع متعدد دچار مشکل شدند که شاید بتوان به راحتی گفت که بیشترین
دود کرونا به چشم کارگران رفت.چرا که از یک سو,با حذف شدن اضافه کاري

 
ها و گرانی کالاها، مشکلات معیشتی به سراغشان آمد و از سوي دیگر بخشی از کارگران در سایه سنگین کرونا، بیکار شدند. 

در همین راستا بود که دولت  با هدف حفظ اشتغال موجود در بنگاه ها و حمایت از کارگران، پرداخت تسهیلات حمایتی با نرخ سود ترجیحی 12درصد
را مصوب کرد تا در اختیار بنگاه هاي خدماتی و تولیدي آسیب دیده از کرونا قرار گیرد. پرداخت تسهیلات حمایتی به شاغلان کسب وکارهاي آسیب

 
دیده از کرونا و فعالان اقتصادي 14رسته منتخب از سیزدهم خرداد ماه آغاز شده و مشمولان براي گرفتن وام به بانک ها معرفی شده اند. 

نرخ سود تسهیلات 12درصد و دوره بازپرداخت تسهیلات، با احتساب دوره تنفس از اول آبان ماه و به مدت دو سال است. وثایق و تضامینی که براي
دریافت تسهیلات از سوي بانک ها دریافت می شود، متفاوت و با ارائه سفته و معرفی ضامن خواهد بود. سقف مبلغ سفته نیز 1.5 برابر اصل سود

 
تسهیلات است. 

برابر اعلام وزارت کار، تسهیلات تا سقف 16میلیون تومان، نیازمند سفته فرد متقاضی یا چک به تشخیص بانک و تسهیلات 16میلیون تا 48میلیون

 
تومانی نیازمند سفته متقاضی یا چک به همراه یک ضامن است. تسهیلات 48تا 160میلیون تومانی، به سفته متقاضی یا چک با دو ضامن نیاز دارد. 

براي وام 160تا 200میلیون تومانی ارائه سفته متقاضی یا چک به همراه سه ضامن لازم است و براي درخواست تسهیلات بالاتر از200 میلیون تومان هم

 
ارائه تضمین صادره از سوي صندوق هاي ضمانت یا به تشخیص بانک ارائه وثیقه هاي متعارف موردنیاز است. 

عیسی منصوري،معاون اشتغال وزارت کاراز برنامه راه اندازي اورژانس کسب و کار خبرداد و گفت: این طرح در حال نهایی شدن است. راه اندازي اورژانس

 
کسب و کار در دستور کار قرار دارد و در حال نهایی شدن است. 

 
وي بیان کرد: از این اورژانس در دوره هاي اضطرار اقتصادي و طبیعی می توان استفاده کرد که توجه خاصی را به واحدهاي کسب و کار دارد . 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال ادامه داد: در دوران کرونا 20 هزار میلیارد تومان براي واحدهاي کسب و کار وکارفرمایانی که به نوعی بتوانند از

 
کارگران حمایت کنند اختصاص دادیم . 

منصوري افزود: همچنین یک بسته سیاستی نیز در مورد به کارگیري اتباع خارجی وجود دارد که در یک رشته فعالیت هاي خاصی بتوانند کار کنند و

 
تاکید بر حمایت از نیروي کار ایرانی است. 



منصوري با بیان اینکه  در همه استان ها شاغلان و بیکاران زن سرپرست خانوار را به صورت تفکیک شده داریم گفت: همچنین با هماهنگی معاونت زنان
براي همه زنان سرپرست خانوار و جامانده از اشتغال و مشاغل خانگی یک برنامه فراگیر اجرا کرده ایم و به صورت پایلوت این برنامه در 9 استان اجرا شد

و هم اکنون در 31 استان اجراي آن ادامه دارد. همچنین شناسایی ، توانمندسازي و اقتصادي شدن زنان سرپرست خانوار در حال اجراست.



صندق دارا دوم تا پایان سال عرضه می شود

منبع: دیوان اقتصادشماره خبر:  213  |  تاریخ: 1399/10/09

وزیر اقتصاد با بیان اینکه باقیمانده سهام دولت در بسیاري از شرکت ها به بخش خصوصی و آحاد مردم هستیم، گفت: دارا دوم در صورت فراهم
بودن شرایط تا پایان سال عرضه می شود.

وزیر اقتصاد با بیان اینکه باقیمانده سهام دولت در بسیاري از شرکت ها به
بخش خصوصی و آحاد مردم هستیم، گفت: دارا دوم در صورت فراهم بودن

 
شرایط تا پایان سال عرضه می شود. 

به گزارش دیوان اقتصاد به نقل از وزارت امور اقتصادي و دارایی، فرهاد دژپسند
در یک گفت وگو با اعلام این خبر افزود: درباره عرضه صندوق دارا دوم و
صندوق فولادي ها کمیته اي تشکیل شده است که با رصد دقیق شرایط و
مقتضیات، زمان لازم براي عرضه آنها را تعیین می کند و در اینصورت اگر

 
شرایط فراهم و زمینه مشارکت عموم و فراگیري عرضه مهیا باشد آنگاه صندوق دارا دوم شامل باقیمانده سهام دولت در سه بانک عرضه می شود. 

وي در ادامه و در پاسخ به این پرسش که چرا «چرا تا این حد اقتصاد کشور ما دولتی است و ریشه حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور به کجا بر می
گردد؟ و چرا در کشور ما خصوصی سازي تا این حد اهمیت دارد؟»، گفت: این یک سوال کلیدي است و پاسخ به آن باید با لحاظ جنبه هاي مختلف

 
صورت پذیرد، عملاً ریشه یابی تاریخی حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور سبب می شود تا به بسیاري از ابهامات پاسخ داده شود. 

او ادامه داد: در طی سالیان متمادي، در اقتصاد ایران به دلیل نقصان در توسعه کارآفرینی و عدم شکل گیري طبقه کارآفرین - سرمایه دار به معناي
واقعی، دولت نقش اصلی در سرمایه گذاري کشور داشته است. این موضوع از زمانیکه تغییرات در ساختار اقتصادي کشورها و دنیا سرعت بیشتر گرفت،

 
کاملاً به چشم می آید. 

وزیر اقتصاد افزود: این بحث در دوره حکومت پهلوي اول آغاز و پس از آن شتاب گرفت و در دهه 40 شمسی در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی بروز
عینی پیدا کرد. در طی این سال ها در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی، توان سرمایه گذاري دولت افزایش قابل توجه یافت و حضور دولت در بنگاه هاي
سرمایه بر و بزرگ مقیاس بسیار پررنگ شد. هر چند در همان دهه 40 و تحت عنوان انقلاب سفید منشور مشارکت کارگران در امور مختلف ابلاغ شد اما

 
در عمل اتفاقی رخ نداد و همچنان حضور دولت در اقتصاد با سرعت بیشتر ادامه پیدا کرد. 

دژپسند گفت: این روند، در طی بیست سال انتهایی حکومت پهلوي ادامه یافت و نقش دولت در بخش هاي صنعت و خدمات به نحو قابل توجه اي
افزایش یافت، چنانکه سهم دولت از ارزش افزوده در اوایل دهه 40 از حدود 7 درصد ارزش افزوده به بیش از 11 درصد در اواخر دوره پهلوي افزایش

 
یافت. 

وي در پاسخ به پرسش دیگري مبنی براینکه «پس از انقلاب اسلامی گسترش حضور دولت در اقتصاد در نتیجه اقتضائات دیگري پررنگ تر شد. در همان
سال هاي ابتدایی، ملی شدن برخی صنایع به این امر دامن زد. پس از آن نیز به سبب وقوع جنگ تحمیلی، اداره کشور در آن شرایط، حضور مقتدر و
برجسته دولت را نیازمند بود و نقش دولت در اقتصاد برجسته تر گردید. در نتیجه در طی سال هاي متمادي به انحاء مختلف بویژه برداشت ناصحیح و
تصدي گرایانه از اصل (44) قانون اساسی نقش دولت در اقتصاد کشور بویژه در سرمایه گذاري و مالکیت افزایش یافت و هم اکنون نیز ما همچنان با این
موضوع رو به رو هستیم. در این فرایند تاریخی از چه زمانی ما به خصوصی سازي پرداختیم؟»، افزود: در سال هاي اولیه پس از جنگ تحمیلی، و حدود
سال 1369 اولین مباحث مربوط به خصوصی سازي و لزوم آن مطرح شد. خصوصی سازي در آن سال هاي ابتدایی با مصوبات دولت انجام می پذیرفت
اما دیري نگذشت که به دلیل نبود زیرساختهاي حقوقی و قانونی لازم، چالش هاي آن نیز هویدا شد از این رو در سال 1373 مجلس شوراي اسلامی



 
ورود کرد و اولین قوانین مرتبط در این حوزه به تصویب رسید. 

او ادامه داد: ابلاغ این قانون سبب شد تا خصوصی سازي در ایران وارد مرحله جدیدي شود. سه سال قبل از ابلاغ قانون برنامه سوم توسعه براي خصوصی
سازي در اقتصاد کشور، سال هاي طلایی بود. در آن سال ها یک تبصره موسوم به تبصره (35) در قانون بودجه تصویب شد که درآن اختیارات قانونی
گسترده اي در اختیار دولت براي خصوصی سازي قرار گرفت. مطابق این تبصره دولت می توانست بدون رعایت همه قوانین دائمی علی الخصوص قانون
مصوب سال 1373 واگذاري ها را به انجام برساند. این یک قانون بسیار طلایی بود، اما باز هم مشاهده می کنیم عملکرد چندان قابل توجه اي رخ نمی

 
دهد. 

او گفت: این روال با فراز و فرودهایی ادامه داشت، تا در برنامه سوم توسعه یک فصل از این مجموعه با در نظر گرفتن تجربیات سال هاي قبل بصورت
کامل به این موضوع اختصاص داده شد تا هم خصوصی سازي قانونمند شود و هم اجراي آن سرعت بگیرد. یکی از خروجی هاي اصلی این قانون

 
نهادسازي و شکل گیري سازمان خصوصی در اجراي ماده (15) این قانون و با تغییر اساسنامه سازمان مالی گسترش مالکیت واحدهاي تولیدي بود. 

دژپسند ادامه داد: در آن قانون روش واگذاري (که در آن زمان بیشتر به صورت مذاکره صورت می پذیرفت)، قیمت گذاري (که این دو مورد هم اکنون
نیز به عنوان مهم ترین مشکلات در خصوصی سازي مطرح می باشند.) و نهاد متولی واگذاري مهم ترین مباحثی بودند که به آنها پرداخته شد، هر چند
در برنامه سوم نیز در نتیجه فضاي نامناسب و برخوردهایی که با دست اندرکاران خصوصی سازي در کشور صورت گرفته بود، امور مربوط به خصوصی

 
سازي با تشکیک و به نوعی ترس پیگیري می شد و تا همین اواخر نیز این موضوع قابل مشاهده است. 

وزیر اقتصاد افزود: در برنامه چهارم توسعه بازهم با آسیب شناسی صورت گرفته، یک بخش مفصل به خصوصی سازي اختصاص یافت و در این قانون هم

 
تلاش شد تا اختیاراتی براي این امر به دولت داده شود که با مخالفت شوراي نگهبان در مغایرت با اصل 44 قانون اساسی مواجه شد. 

او ادامه داد: اما پس از آن نقطه عطفی در خصوصی سازي با ابلاغ سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی رخ داد. این سیاست ها را می توان به عنوان
منشور حیاتی براي انقلاب اقتصادي و گذار اقتصاد ایران از یک اقتصاد دولت - بازار به یک اقتصاد بازار - دولت نام برد. آنچه از این سیاست ها انتظار می

 
رفت، تحول در اقتصاد کشور بود که با تقویت بخش خصوصی، نقش دولت را در اقتصاد مقید به حوزه هاي خاص نماید. 

دژپسند گفت: در اوایل سال 1384 ابلاغ این سیاست ها، یک فضاي امید بخشی در جامعه شکل گرفت، به یاد دارم در اولین سالگرد ابلاغ این قانون
جلسه اي با حضور رهبر معظم انقلاب و مشارکت فعالین اقتصادي و مسئولین دولتی برگزار شد و رهبري در این جلسه بحث هاي جدي را مطرح کردند
و بر ضرورت اجراي آن تاکید داشتند. تا جایی که من یادم هست اینگونه برداشت شد که ایشان خودشان اجراي این سیاست ها را شخصاً پیگیري

 
خواهند کرد و پس از آن نیز در مقاطع زمانی مختلف به شدت از آن حمایت کردند. 

وي افزود: با تغییر دولت عزم بر خصوصی سازي به نحو چشمگیري کاهش یافت و فضا به نحوي بر علیه این رویکرد تغییر کرد. اما با ابلاغ سیاستهاي
راهبردي و بسیار مهم نظام درباره بند (ج) اصل چهل و چهار قانون اساسی در نیمه دوم سال 1385 و تکمیل شدن مفاد این منشور الزام اجراي آن

 
بصورت ضمنی و عینی مورد تاکید قرار گرفت. 

او گفت: مهم ترین اتفاقی که در سال 1385 رخ داد، مصوبه اي است که با نام سهام فراگیر در اواخر دولت آقاي خاتمی طراحی و در دولت تصویب شده
بود و با اعمال اصلاحاتی با عنوان سهام عدالت به مرحله اجرا درآمد. پس از آن نیز قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) در قالب تجمیع یک لایحه

 
و یک طرح در مجلس تدوین و ابلاغ شد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: در طی این سال ها نیز واگذاري ها با رویکردهاي مختلف در طی سال هاي متفاوت به انجام رسید. در دوره اي واگذاري سهام در
قالب رد دیون دولت غالب بود و در دوره اي هم مزایده. مروري بر این دوره هاي تاریخی به ما نشان می دهد، علاوه بر اینکه نقش دولت در اقتصاد کشور
همیشه پررنگ بوده است، هیچ دوره آرامی براي خصوصی سازي در کشور وجود نداشته است یا اگر در کوتاه زمانی این امکان بوجود آمده است از این

 
فرصت به خوبی بهره برداري نشده است. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «از زمان ابلاغ سیاست هاي اصل 44 تا کنون بیش از 15 سال گذشته است، نظر شما در این ارتباط چیست؟ و
به صورت کلی عملکرد آن را چگونه ارزیابی می کنید؟»، گفت: من از ابتداي دوره ي مسئولیت ام در وزارت اقتصاد، با شناخت از روند پرچالش اجراي



سیاست هاي کلی اصل (44) و بویژه خصوصی سازي در کشور، از معاونت اقتصادي وزارتخانه خواستم ضمن مطالعه اي جامع، آسیب شناسی کامل و
دقیقی از اجراي این قانون بویژه فرآیند خصوصی سازي در کشور ارائه کند چرا که خصوصی سازي بخش مهمی از قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل
44 است. به نظر من اگر ما باز هم فرصت را از دست می دادیم و نمی توانستیم به صورت جامع با یک آسیب شناسی دقیق رویکردها را طراحی مجدد

 
کنیم، آنگاه یک پانزده سال دیگر نیز می گذشت و ما بازهم دستاورد قابل توجهی نداشتیم. 

دژپسند ادامه داد: بر اساس قانون، وزارت اقتصاد موظف است عملکرد قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل (44) را گزارش دهد. در سنوات گذشته رویه
مرسوم این بود که براي انجام این تکلیف قانونی، گزارش ها از دستگاه هاي اجرایی مختلف اخذ، ادغام و یکپارچه و ارائه می شد ولی در سال گذشته
تلاش کردیم این گزارش را با رویکرد جدیدي که واقعاً از آن می توان به تحلیل عملکرد نام برد، به انجام برسانیم و در عمل شکل جدیدي به این گزارش

 
دادیم. چالش ها را در حوزه هاي مختلف شناسایی کردیم و متناسب با شناخت آنها، راهکارهاي مرتبط را ارائه داده ایم. 

او گفت: خوشبختانه گزارش خیلی خوبی تهیه شد و خروجی این مطالعه در هیأت واگذاري به بحث گذاشته شد. مرور تجربیات چندین ساله، هیأت
واگذاري را به این جمع بندي رساند که باید در واگذاري ها سهم بیشتري براي بازار سرمایه قائل شویم و از ظرفیت این بازار به دلیل مزایاي مختلفی که

 
ایجاد می کند که مهم ترین هاي آن شفافیت و رقابتی بودن است بیشتر بهره ببریم. 

وي افزود: بخش هاي مهم دیگري نیز که مقدم بر خصوصی سازي هستند، مانند بهبود فضاي کسب و کار، بازار سازي، شفافیت صورت هاي مالی، نیز در
حال مطالعه، آسیب شناسی و اجرا می باشند. این یکی از خطاهاي راهبردي است اگر که اصل (44) را محدود به واگذاري ها ببینیم، درحالی که این
موضوع به سایر موضوعات سایه انداخته است. به هر حال، موضوعات کلیدي تر و مؤثر تري که به آنها اشاره کردم، باید به طور حتم به صورت جدي

 
پیگیري شوند. 

وزیر اقتصاد در پاسخ به این پرسش که «از خصوصی سازي و واگذاري بنگاه ها در اقتصاد به دنبال چه هستیم؟»، گفت: تجربه دنیا ثابت کرده است که
بخش خصوصی پیشران توسعه کشورها است. ما از واگذاري ها به دنبال این هستیم که مالکیت و مدیریت بنگاه هاي دولتی به بخش خصوصی واقعی
منتقل شود و با پررنگ شدن نقش بخش خصوصی در اقتصاد، حضور دولت به صورت مستقیم کمتر شود. بر این باوریم که دولت به وظایف حاکمیتی و
اصلی خود ازجمله سیاستگذاري، تنظیم گري و ریل گذاري به جاي تصدي گري بپردازد، چرا که با این کار، کارایی اقتصاد با محور شدن بخش خصوصی

 
در اقتصاد و منحصر شدن کارکرد دولت در سیاست گذاري و نظارت، افزایش می یابد. 

دژپسند همچنین در پاسخ به این پرسش که «آیا در عمل این اتفاق افتاده است؟»، افزود: در دوره اي، در کشور شاید با این رویکرد که بخش خصوصی
توانمند براي خرید شرکت هاي دولتی وجود ندارد، واگذاري به نهادهاي خاص صورت پذیرفت (که البته قانون هم این اجازه را فراهم می ساخت) و

 
استمرار این امر سبب شد تا در کنار بخش دولتی، تعاونی و خصوصی، این بخش به رکن چهارم در اقتصاد کشور تبدیل شود. 

او ادامه داد: در عمل در برخی از صنایع و رشته فعالیت ها در نتیجه استفاده از این رویکرد از انحصار دولتی به انحصار غیردولتی حرکت شد. متأسفانه در
خیلی از موارد، در عمل علیرغم واگذاري مالکیت، مدیریت و اداره شرکت ها همچنان در اختیار دولت باقی مانده است. در بسیاري از شرکت ها که هم

 
اکنون از آنها به عنوان بنگاهی خصوصی یاد می شود، همچنان مدیریت با دولت است. 

وي افزود: ممکن است، در یک شرکت، دولت کمتر از 15 درصد سهام در اختیار داشته باشد، اما در چیدمان هیأت مدیره نقش صد درصدي بازي می
کند. حتی برخی از نهادهاي عمومی غیردولتی ما نیز بصورت دولتی اداره می شود. مثال هاي این نوع شرکت ها فراوان است از سازمان هاي بزرگ کشور

 
تا شرکت هاي کوچک و تخصصی با این مشکل رو به رو هستند. 

دژپسند تاکید کرد: امیدوار بودیم با اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) از سال 84 به بعد این مشکل مرتفع شود اما باز هم شاهدیم این نقیصه ادامه
دارد و بسیاري از واگذاري هاي ما تنها منجر به انتقال مالکیت و نه مدیریت شده است در حالیکه شاید انتقال مالکیت بدون انتقال مدیریت نه تنها، ارتقا

 
عملکرد را منجر نشود بلکه آسیب هاي بیشتري هم به همراه داشته باشد. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «این موضوع، یک آسیب جدي به اقتصاد است چرا به این سمت حرکت کردیم؟»، گفت: در کنار مواردي که

 
اشاره کردم، یکی از مهم ترین روش هایی که در سال هاي گذشته مورد استفاده قرار می گرفته و به این امر دامن زد، واگذاري به شیوه رد دیون بود. 



او ادامه داد: رد دیون منجر به تغییر مدیریت نشد چرا که بخش عمده اي از این سهامی که منتقل شد، به اشخاص حقوقی منتقل شد که مستقیم یا با

 
واسطه توسط دولت اداره می شدند. حدود 15 درصد از واگذاري ها به این صورت اتفاق افتاده و این واقعاً یک معضل اقتصادي است. 

دژپسند گفت: این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی داشته است. یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم
توسط نهادهاي تخصصی آنها است. در سال هاي گذشته پتروشیمی ها در مالکیت وزارت نفت فعالیت می کردند اما هم اکنون مالکیت بسیاري از این
شرکت ها به صندوق هاي بازنشستگی منتقل شده و عملاً توسط وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی اداره می شوند. این اتفاق در صنایع دیگر هم تا

 
حدودي رخ داده است و وزارت کار از طریق صندوق هاي وابسته خود مالکیت بسیاري از شرکت ها را بدست آورده است. 

وي افزود: واقعاً مشکل اصلی در مالکیت نیست مشکل روح مدیریت دولتی است که همچنان در این شرکت ها جاري است و باید از آن دور شویم. هر
زمان دولت مالکیت را در کنار مدیریت در اختیار داشته باشد در قبال عملکرد شرکت الزاماً پاسخگو است اما زمانیکه در مالکیت نقشی ندارد، می تواند

 
خود را از پاسخگویی دور نگه دارد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: البته اشاره کنم که اخیراً این رویکرد استفاده از روش رد دیون مورد توجه مجدد قرار گرفته است. چنانکه در قانون بودجه سال
گذشته حکمی در این زمینه وجود داشت که از اجراي آن ممانعت شد، ولی در سال جاري در قانون تکرار شد و با توجه به لزوم قانونی آن به اجرا درآمد.

وي در ادامه و در پاسخ به پرسشی مبنی براینکه «در تمام دنیا صندوق هاي بازنشستگی یکی از نهادهاي سرمایه گذاري و تجهیز منابع محسوب می
شوند، این ایراد شما از چه زاویه و بر چه اساسی است؟»، گفت: درست است. این صندوق ها نهادهاي واسطه اي هستند که نقش پررنگ در تأمین مالی
دارند اما در ایران با یک تفاوت ماهوي حضور دارند. در دنیا این صندوق هاي بازنشستگی توسط ذینفعان واقعی آنها اداره می شوند، اما در ایران دولت

 
نقش کاملاً پررنگ در اداره این صندوق ها دارد یعنی باز هم اراده دولت در مدیریت این صندوق ها جاري است. 

او ادامه داد: در واقع صندوق هایی که باید با محوریت و خواست ذینفعان اصلی آن یعنی کارگران و کارفرمایان اداره شوند با مدیریت دولتی اداره می
شوند و دولت به هر گونه که مایل است با آنها رفتار می کند. نکته اصلی اینجاست این صندوق ها باید تحت نظارت دولت باشند نه مدیریت دولت و این

 
یک مشکل اساسی است. 

دژپسند همچنین در پاسخ به این پرسش که «این گفته که دولت ها، از بنگاه داري و شرکت داري دل نمی کنند را تا چه اندازه تأیید می کنید؟»، افزود:
هم درست است و هم نادرست. یکی از مشکلات اصلی ما این است که بالاخره داشتن شرکت هاي تابعه براي مدیران دولتی امتیازاتی را ایجاد می کند از
جمله تعیین اعضاي هیأت مدیره، تسهیل انجام اموراتی که تحت قوانین ناظر برسازمان هاي دولتی امکانپذیر نیست و … اما از سوي دیگر اینقدر در
مسیر خصوصی سازي مشکلات متعددي وجود دارد که بسیاري از مدیران براي در امان ماندن از آسیب هاي آن ترجیح می دهند کمتر به این امر

 
بپردازند و از ورود به بحث خصوصی سازي اجتناب می کنند. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: یکی از مشکلات اصلی ما در واگذاري ها، مقاومت مدیران دولتی و حتی شرکت هاي در حال واگذاري است. در برخی از این

 
شرکت ها پیش از واگذاري اتفاقاتی رخ می دهد که عملاً واگذاري آن با شیوه پیش بینی شده و در زمان تعیین شده دشوار می شود. 

وي همچنین در پاسخ به پرسش دیگري مبنی براینکه «در طی این سال ها، خصوصی سازي چه عملکردي داشته است؟»، گفت: در طی این چند سال
که از اجراي قانون سیاست هاي کلی اصل 44 می گذرد در حوزه خصوصی سازي به ارزش اسمی حدود 14 درصد از واگذاري ها از محل سهام عدالت،

 
15 درصد تهاتر بدهی هاي دولت و مابقی عرضه سهام به روش هاي مختلف در بورس و فرابورس بوده است. 

او ادامه داد: در طی این مدت از حدود 1700 شرکت که مورد بررسی قرار گرفته است، حدود 600 شرکت از فهرست خصوصی سازي خارج شده است.
عموم این شرکت ها یا با دلایل خاص از فهرست خارج شده اند، یا بایستی ابتدا اصلاحاتی در آنها صورت پذیرد، تغییر ساختار یابند و پس از آماده سازي

 
به فهرست بازگردانده شوند یا به طور کل، بایستی استراتژي نحوه فعالیت آنها تغییر یابد. 

وزیر اقتصاد افزود: مثلاً شرکت هاي آب و برق منطقه اي از جمله شرکت هایی هستند که از این فهرست خارج شده اند. براي این شرکت هاي بخصوص
به دلیل اینکه خدمات شهري و روستایی را ارائه می کنند می توان، واگذاري به شهرداري ها را مطرح کرد. یا در مدلی دیگر می توان این شرکت هارا در
هم ادغام کرد و با کاهش تشکیلات ضمن سبک کردن ساختار آنها، به عنوان یک شرکت با مالکیت دولتی، مدیریت آن را به بخش خصوصی واگذار کرد.



هر چند ممکن است در این مسیر با مقاومت هایی در سطح مناطق یا بخش ها رو به رو شویم و باید بتوانیم با ایجاد انگیزه هایی این مقاومت ها را

 
تبدیل به همراهی کرد. 

او ادامه داد: همچنین از 1100 شرکت دیگر، حدود 900 شرکت به فروش رسیده اند یا از طریق تهاتر واگذار شده اند و مابقی یعنی حدود 200 شرکت

 
یا منحل شده اند، یا ادغام و یا ورشکسته شده اند. 

وي افزود: در سال جاري نیز 325 شرکت (که حدود 16 درصد شرکت هاي مشمول واگذاري می باشند) در فهرست واگذاري قرار دارند که به مرور زمان

 
به روش هاي مختلف هر کدام در فرآیند واگذاري قرار می گیرند. 

دژپسند در ادامه و در پاسخ به این پرسش «به نظرآزادسازي سهام عدالت پیچیده شده است، آیا تدبیري براي رفع چالش مذکور بدون آسیب رسیدن به
بازار سهام وجود دارد؟»، گفت: در این خصوص ما تقریباً به صورت مستمر با کارشناسان و مسئولین ذیربط هم فکري می کنیم. چون به دنبال آن

 
هستیم که فواید آزادسازي سهام عدالت همراه با سهامداري توسط دارندگان سهام عدالت و عدم آسیب به دارایی آنها باشد. 

او ادامه داد: بسیاري از صاحبنظران معتقد هستند با توجه به ارزنده بودن سبد دارایی سهام عدالت، افراد سهامداري کرده و از منافع کوتاه مدت (سود
سالیانه) و بلندمدت (افزایش عرضه سهام) آن بهره مند شوند چرا که پورتفوي سهام عدالت شامل مجموعه سهام شرکت هاي بسیار معتبر و گلچین شده
کشور است بنابراین ما به دنبال آن هستیم که فرهنگ سهامداري بلندمدت را براي این جامعه هدف، ترویج کنیم و بنابراین فروش آن را چندان توصیه

 
نمی کنیم. 

وزیر اقتصاد افزود: اما از سوي دیگر به دنبال آن هستیم که قابلیت نقدشوندگی آن در بازار افزایش یابد و براي آن بازار سازي می کنیم. مصوبات چند

 
هفته گذشته شوراي عالی بورس که در آن صندوق هاي بادرآمد ثابت امکان خرید سهام عدالت را یافتند، از این جنس است. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «عملکرد خصوصی سازي در سال جاري چگونه بود وآیا شما رضایت دارید؟ امسال واگذاري در قالب ETFها
نقش برجسته اي در عرضه و فروش سهام متعلق به دولت داشت، در این خصوص برنامه شما چگونه بوده است؟»، گفت: در سال جاري انتظار افزایش
درآمدهاي حاصل از واگذاري ها را به چند علت داشتیم. اولین دلیل این بود که مجموعه عوامل و ارکان سیاستگذاري و اجرایی حوزه خصوصی سازي، بر
پایندي به توسعه فعالیت هاي بخش خصوصی و اجراي سیاستهاي کلی اصل (44) در زمینه خصوصی سازي اجماع داشتند لذا تلاش ها هم جهت شد تا

 
شاهد عملکرد قابل توجه و درخشانی در این سال باشیم. 

او ادامه داد: موضوع دوم تلاش هایی بود که در سال 1398 صورت گرفت. با مطالعه اي که در این سال رخ داد، تغییر در روش ها و رویکردها مبتنی بر
شرایط موجود کشور انجام پذیرفت. این تغییرات راهبردي در نتایج عملکردي نیز خود را نشان داد و منجر به نتیجه شد. در این ارتباط حداکثر سازي
استفاده از ظرفیت بازار سرمایه براي موضوع واگذاري ها چه به صورت عرضه خرد و چه به صورت عرضه بلوکی مد نظر قرار گرفت و با استفاده ظرفیت
صندوق هاي قابل معامله در بورس براي اولین بار براي واگذاري ها با پیگیري هاي فراوان، در سال جاري توانستیم بخش قابل توجه اي از عرضه هاي

 
دولتی را در این قالب به انجام برسانیم. 

وزیر اقتصاد افزود: موضوع سوم الزام اجتناب ناپذیر براي افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري بود. اگرچه معتقد هستم وصول درآمد براي دولت باید
آخرین ملاك در واگذاري ها باشد، اما با توجه به مقتضیات سال جاري و کاهش قابل توجه درآمدهاي حاصل از فروش نفت، تأمین منابع مالی دولت از
این طریق یکی از اهداف واگذاري ها در سال جاري بود و نمی توان آن را کتمان کرد. در سال جاري تلاش ما افزایش شفافیت و ایجاد فضاي رقابتی در

 
واگذاري ها بود. 

دژپسند ادامه داد: راجع به ETF ها، هم زیاد صحبت شده است، ما در سال جاري حدود 33 هزار میلیارد تومان عرضه داشتیم که از این میزان بیش از
18 هزار میلیارد تومان آن در قالب دو ETF «دارایکم» شامل باقیمانده سهام دولت در بانک هاي ملت، تجارت، صادرات ایران و بیمه هاي البرز و اتکایی
امین و «پالایش یکم» شامل باقیمانده سهام دولت در پالایشگاه هاي تبریز، تهران، اصفهان و بندرعباس بود. همچنین 15 هزار میلیارد تومان در قالب
عرضه تدریجی انجام پذیرفت. این تحقق درآمد در عرضه سهام از سوي دولت در سال هاي اخیر بی سابقه بود و رشد قابل توجهی نسبت به سال قبل

 
داشت. دلیل آن هم تغییر شیوه واگذاري و ظرفیت سازي هایی بوده است که در بازار سرمایه به انجام رسید. 



وزیر اقتصاد افزود: ما با مطالعه به روش واگذاري از طریق ETFرسیدیم. در مطالعه اي که به انجام رسید مشخص شد که، عدم تحقق اهداف خصوصی
سازي در بسیاري از موارد ناشی از ویژگی هاي ذاتی روش مورد استفاده در واگذاري بوده است. براي نمونه در روش واگذاري از طریق مزایده به صورت
نقد و اقساط، عایدي دولت در زمان واگذاري نسبت به واگذاري از طریق بورس و روش ETF به حداقل می رسد. به عنوان مثال در واگذاري یکی از این
شرکت ها به ارزش 1800 میلیارد تومان، با تعیین 100 میلیارد تومان حصه نقدي و اعمال دو سال تنفس، عملاً عایدي دولت در زمان واگذاري کاهش
یافته است. در حالی که عرضه صندوق واسطه گري مالی یکم، حدود شش هزار میلیارد تومان و عرضه صندوق پالایش یکم بیش از 12 هزار میلیارد

 
تومان، منبع نقدي در اختیار دولت قرار داد. 

او گفت: در واگذاري یکی دیگر از بنگاه هاي اقتصادي که با روش مزایده انجام پذیرفت، در خصوص قیمت گذاري ابهامات متعددي وارد گردید، این در
حالی است که در واگذاري دو صندوق ETF بدون وجود ابهام، نحوه و شیوه قیمت گذاري و قیمت مورد معامله بصورت کاملاً شفاف به اطلاع عموم مردم

 
رسید. 

وي افزود: همچنین در خصوص برخی از واگذاري ها به علت شفافیت پایین در روش و فرآیند واگذاري حساسیت در افکار عمومی بوجود آمده است. عدم
وصول اقساط قرارداد که به صورت عمده (بلوکی) از طریق بورس واگذار شده بود نمونه اي دیگر از عارضه هاي موجود در روش هاي خصوصی سازي
است. در واگذاري هایی که به روش نقد و اقساط انجام می پذیرد، ریسک عدم وصول اقساط در آینده همیشه وجود دارد به نحوي که خریداران شرکت
هاي واگذار شده به روش مزایده غالباً در بازپرداخت اقساط به مشکل برخورده و فراوانی آنها در جدول بدهکاران اقساط معوق سازمان خصوصی سازي

 
بیشتر از خریداران بلوك هاي بورسی می باشد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: این موضوع خود باعث عدم تحقق منابع درآمدي بودجه دولت از ناحیه وصول اقساط قراردادهاي واگذاري شده است این در حالی
است که به علت آنکه در واگذاري در قالب ETF مبلغ فروش در همان ابتدا بصورت نقد دریافت می شود، یعنی عملاً ریسک عدم وصول اقساط در آینده

 
بصورت کامل از بین می رود. 

دژپسند گفت: عمده شواهد واگذاري انجام پذیرفته در سال هاي اخیر بیانگر آن است که خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از طریق عرضه در بورس
منافع بیشتر و چالش هاي کمتري را به دنبال داشته و باید اذعان داشت که واگذاري از طریق بازار سرمایه نسبت به روش هاي خارج از بازار (مزایده –
مذاکره) ضمن ترجیح قانونی، از مزایاي بیشتري برخوردار است. در سال جاري با حمایت هاي دولت و تصویب مجلس شوراي اسلامی، واگذاري باقیمانده
سهام دولت در قالب صندوق هاي سرمایه گذاري قابل معامله در بورس (ETF) به عنوان یک راهکار اجرایی براي اولین بار مورد استفاده قرار گرفت.
انتخاب این روش همراستا با عزم جدي دولت بر اجراي سیاست واگذاري صد درصدي به بخش خصوصی و رعایت اصول سلامت و شفافیت در واگذاري

 
ها است. 

وي افزود: واگذاري از طریق ETF فرصتی را ایجاد می کند که علاوه بر اجتناب از محدودیت هاي ناشی از روش هاي مزایده، مذاکره و عرضه بلوکی
سهام در بورس، گسترش مالکیت عمومی از طریق فروش به آحاد مردم رخ داده و جذب و هدایت نقدینگی جامعه به سمت فعالیت هاي مولد از طریق
بازار سرمایه اتفاق افتد. بدیهی است این امر علاوه بر توسعه و تعمیق بازار سرمایه، امکان فروش سهام در حجم ریالی بالا بصورت کاملاً شفاف منجر به

 
تأمین منابع به صورت نقد را فراهم آورده و ریسک عدم وصول اقساط در آینده را به صفر می رساند. 

دژپسند در ادامه و در پاسخ به این پرسش که «در واقع چرا دولت براي واگذاري سهام در سال اخیر تنها از روش ETF استفاده کرد، آیا بعد از عرضه
صندوق پالایش یکم با این نحوه آزادسازي همچنان موافق هستید. به عبارت ساده تر آیا نگرانی از تبعات واگذاري هاي مرسوم، مجلس و دولت را به
سمت عرضه با استفاده از این روش سوق داد؟»، گفت: قطعاً خیر این گونه نیست. در صحبت هاي قبلی تا حدودي به این سوال شما پاسخ دادم.

 
همانگونه که گفتم این روش از واگذاري، داراي ویژگی هایی است که سبب برتري آن نسبت به دیگر روش هاي واگذاري در شرایط کنونی می شود. 

او ادامه داد: اولین ویژگی این روش امکان انتقال مالکیت به افراد بیشتري است، دوم اینکه چون هر شخص با هر سرمایه اي قادر است در اینگونه عرضه
ها حضور یابد، فرصت توزیع برابر میان آحاد جامعه فراهم می شود. ویژگی سوم اینکه، چون تخفیف داده می شود، امکان توزیع ثروت بهبود پیدا می

 
کند. 

وزیر اقتصاد افزود: از منظر تأمین منابع نیز براي دولت ارجحیت دارد چرا که سریع تر به نتیجه می رسیم. عرضه بلوکی سهام برخی شرکت ها را چند بار
تجربه کردیم و به دلیل نبود متقاضی، موفق نبود. نیاز به منابع فراوان براي اندك متقاضیان و توجه به فضایی که در مورد خصوصی سازي، اخیراً به



وجود آمده است استقبال و تقاضا براي مشارکت در خرید بلوکی سهام شرکت ها را به نحو قابل توجه اي کاهش داده است، به نحوي که در جلسات

 
متعدد، علی رغم ارائه مشوق هاي مختلف باز هم بخش خصوصی تمایلی براي خرید بنگاه هاي دولتی از خود نشان نداد. 

دژپسند در پایان و در پاسخ به این پرسش که «در خصوص ETF این نقد به شما وارد است که انتقال مالکیت بدون مدیریت صورت پذیرفته است و شما
خواهان ادامه این روش در سال آتی نیز هستید؟»، گفت: این ادعا صحیح نیست. در واقع در این روش واگذاري ما عدم همزمانی انتقال مدیریت شرکت
هاي دولتی با واگذاري مالکیت آنها را داریم. در خصوص ETF مدیریت تا پایان سال 1400 با دولت است و منطبق بر مفاد جز (2) بند (الف) تبصره (2)
قانون بودجه سال 1399، و تصریح اینکه تشکیل این صندوق ها با مدیریت دولتی براي بلندمدت نباشد، در امیدنامه این صندوق ها آمده است که لاجرم

 
پس از پایان این مهلت قانونی مدیریت به سهامداران منتقل می شود. 

او ادامه داد: همچنین مکانیزم هاي لازم را نیز در این بخش پیش بینی کردیم. اگر سرمایه گذاري بتواند 1.5 درصد از مجموع واحدهاي این صندوق را
در مکانیزم بازار خریداري نماید به صورت خودکار امکان اعمال مدیریت در صندوق برایش فراهم می شود. یعنی هم مکانیزم لازم را در بازار دیده ایم و

 
هم براي خروج دولت از صندوق فرصت زمانی قرار داده ایم. 

ویر اقتصاد افزود: نکته حائز اهمیت دیگر بخصوص در ارتباط با دارا یکم این است که، هم زمان با عملیاتی شدن واگذاري سهام این سه بانک و دو شرکت
بیمه اي در قالب ETF، آزادسازي سهام عدالت نیز انجام می پذیرد و انتقال مالکیت بخش بزرگی از سهام شرکت هاي مزبور به آحاد مردم اتفاق می
افتد، بنابراین انتقال بلافاصله مالکیت در این دو طرح در فاصله زمانی بسیار کوتاه سبب می شود عملاً حجم بزرگی از مالکیت و مدیریت بنگاه هاي

 
اقتصادي دولتی به صورت یکباره از دولت منفک شود. 

دژپسند گفت: این شرایط می توانست، علاوه بر آنکه هر بنگاه را به صورت منحصر بفرد دچار مشکل کند، بخش بانکی و بیمه اي کشور را نیز با عدم
اطمینان یا چالش هاي دیگري مواجه سازد لذا به منظور کاهش آثار احتمالی نامطلوب یادشده، دوره زمانی اطمینان بخش یک و نیم ساله براي فرآیند
گذار پیش بینی شد، تا در این دوره تلاش شود، آثار غیرقابل پیش بینی انتقال مدیریت که ممکن است در برخی موارد قابل توجه نیز باشد، کنترل شده

یا به حداقل برسد.



با راه اندازي واحدهاي صنعتی، شاهد رشد اشتغال و توسعه صنعتی خواهیم بود

منبع: اخبار رشتشماره خبر:  214  |  تاریخ: 1399/10/09

شهرك هاي صنعتی، کشور را براي تکیه بر تولید داخلی و

 
خودکفایی آماده می کند. 

به گزارش پایگاه خبري رشت پرس، فریبرز سعیدي کیا مدیرعامل
شرکت شهرك هاي صنعتی استان گیلان با حضور در شهرستان
رودبار با هوشنگ عباسقلی زاده فرماندار این شهرستان دیدار و

 
گفتگو کرد . 

عباسقلی زاده فرماندار شهرستان رودبار در این دیدار به بیان اهمیت
و جایگاه شهرك هاي صنعتی در کشور پرداخت و اظهار داشت : بدون شک شهرك هاي صنعتی بعنوان یکی از بازوان اصلی چرخه صنعت، تولید و

 
اشتغال در کشور به شمار می روند. 

 
وي در ادامه افزود : شهرك هاي صنعتی پیش قراول توسعه، عمران و آبادانی کشور میباشند . 

 
عباسقلی زاده گفت : بهره مندي از زیرساخت هاي صنعتی و مدیریت بهینه زیست محیطی مزیت استقرار صنعت در شهرك هاي صنعتی است. 

رئیس هیئت مدیره شرکت شهرکهاي صنعتی استان گیلان ضمن تشکر از زحمات فرماندار رودبارگفت: با تکمیل زیر ساختها و امکانات زیر بنایی در

 
شهرکها و نواحی صنعتی و راه اندازي واحد هاي صنعتی ، شاهد رشد اشتغال و توسعه صنعتی خواهیم بود . 

وي بیان داشت : توسعه صنعتی ، کاهش آلایندگی و بار ترافیکی، کمک به توسعه کارآفرینی، ساماندهی صنایع کوچک و جذب سرمایه گذاران از مهم

 
ترین اهداف شهرك هاي صنعتی است. 

 
سعیدي کیا گفت : شهرك هاي صنعتی ، کشور را براي تکیه بر تولید داخلی و خودکفایی آماده می کند. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان گیلان در پایان بیان داشت : شهرك صنعتی لوشان یکی از شهرك هاي مهم، قدیمی و با سابقه گیلان بوده
که شرکت هاي معتبر و توانمند در آنجا استقرار دارند. قطعا فعالیت در چنین شهرك وسیع و مهمی، کار ارزشمند و خطیري می باشد لذا از همه

 
مسئولین انتظار داریم که ما را در ارتقاء و توسعه هر چه بیشتر شهرك هاي صنعتی لوشان و خرشک حمایت نمایند . 

لازم به ذکر میباشد مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان گیلان با حضور در شهرك صنعتی لوشان از تصفیه خانه فاضلاب این شهرك صنعتی

 
بازدید به عمل آورد . 

انتهاي پیام/083466



افزایش همکاري هاي دو سویه و اعلام آمادگی براي همراهی در مسیر توسعه منطقه آزاد

انزلی/ تولید محتواهاي خبري،اطلاع رسانی و تبلیغی براي معرفی ظرفیت ها و فرصت هاي

سرمایه گذاري منطقه آزاد انزلی

منبع: آواي رشتشماره خبر:  215  |  تاریخ: 1399/10/09

به گزارش مدیریت روابط عمومی و امور بین الملل سازمان منطقه آزاد انزلی به منظور افزایش همکاري هاي دو سویه و تولید برنامه هاي فاخر
تلویزیونی،مدیرکل صدا و سیماي گیلان به همراه جمعی از معاونین این سازمان با رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد انزلی

دیدار و گفتگو کردند.

 
 

به گزارش مدیریت روابط عمومی و امور بین الملل سازمان منطقه آزاد انزلی به منظور افزایش همکاري هاي دو سویه و تولید برنامه هاي فاخر
تلویزیونی،مدیرکل صدا و سیماي گیلان به همراه جمعی از معاونین این سازمان با رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد انزلی دیدار و

 
گفتگو کردند. 

به گزارش مدیریت روابط عمومی و امور بین الملل سازمان منطقه آزاد انزلی به منظور افزایش همکاري هاي دو سویه و تولید برنامه هاي فاخر
تلویزیونی،مدیرکل صدا و سیماي گیلان به همراه جمعی از معاونین این سازمان با رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد انزلی دیدار و

 
گفتگو کردند. 

بنا براین گزارش دکتر روزبهان در این نشست به نقش مهم صدا و سیما به منظور آگاهی بخشی در جامعه اشاره و بیان کرد: موقعیت استراتژیک منطقه
آزاد انزلی قرار گیري آن در مسیر کریدورهاي تجاري بین المللی این منطقه را به شاهراه ترانزیت کالا به کشورهاي مختلف تبدیل کرده است و بستر
سرمایه گذاري لازم به منظور افزایش سهم کشورمان در بازارهاي جهانی و افزایش فرصت هاي شغلی با توسعه زیر ساخت هاي سرمایه گذاري از قبیل
ایجاد شهرك صنعتی شماره 3 فراهم بوده و می توان ظرفیت ها و زیرساخت هاي موجود را با هم افزایی پتانسیل ها و تولیدات مشترك جهت حضور

 
سرمایه گذاران داخلی و خارجی معرفی کرد. 

وي در ادامه نقش منطقه آزاد انزلی در حوزه اقتصادي و فرهنگی را ملی و بین المللی عنوان کرد و افزود: همراهی صدا وسیما می تواند روند رسیدن به
اهداف منطقه آزاد انزلی را تسهیل کرده تا در مدت زمان مشخص شده به اهداف خود دست یافته که ثمره آن مسلماً براي استان گیلان و کشور خواهد
بود و جهت همکاري هاي لازم در زمینه ساخت مستندهاي فاخر و آثاري که ظرفیت هاي منطقه و گیلان را در حوزه هاي اقتصادي ،فرهنگی و

 
گردشگري معرفی میکنند استقبال می کنیم. 

دکتر روزبهان در ادامه به شرح برنامه ها و طرح هاي در دست اجرا و رشد شاخص هاي اقتصادي،کارآفرینی پرداخت و خاطرنشان کرد: مزیت هاي
قانونی و پتانسیل هاي موجود در منطقه موجب شد تا در 6 ماه نخست سال جاري رکورد سرمایه گذاري در تاریخ منطقه آزاد انزلی شکسته شود و در
هفته هاي آتی تعداد زیادي از پروژه هاي سرمایه گذاري به ارزش بیش از 840 میلیارد تومان توسط دکتر روحانی ریاست محترم جمهور افتتاح و به



 
بهره برداري خواهد رسید. 

در ادامه دکتر باقرزاده مدیر کل صدا و سیماي مرکز گیلان نیز با تقدیر از
اقدامات صورت گرفته، منطقه آزاد انزلی را کانون توسعه گیلان دانست و
بیان کرد : منطقه آزاد انزلی فرصتی بی بدیل و مزیت نسبی براي استان
بوده و اهمیت استراتژیک براي گیلان دارد و بستر لازم به منظور ایجاد
پیوست رسانه اي ، هم افزایی در تولیدات مشترك براي جذب سرمایه

 
گذار و همچنین همکاري براي پیشبرد مباحث فرهنگی وجود دارد. 

وي با بیان اینکه براي همراهی در مسیر توسعه منطقه آزاد انزلی، صدا و
سیماي گیلان نیز آمادگی همکاري هاي لازم را دارد افزود : با به کار
گیري توان رسانه اي میتوان توان تجاري، اقتصادي و سیاسی منطقه را
افزایش داد و استان گیلان و منطقه آزاد انزلیرا به عنوان یک برند خاص
معرفی کرد و صدا و سیماي مراکز استان یک پتانسیل مناسب به منظور
معرفی استان و مجموعه هاي فعال در آن بوده و بهره گرفتن از این
ظرفیت به عنوان یکی از موفق ترین شبکه هاي استانی یک فرصت

 
مناسب براي سازمان منطقه آزاد انزلی محسوب می گردد. 

 
مدیر کل صدا و سیماي گیلان با اشاره به گسترش فعالیت ها و ماموریت
سازمان منطقه آزاد انزلی خاطرنشان کرد : راه اندازي دفتر
خبري،استودیوي تلویزیونی و رادیویی در منطقه آزاد انزلی زمینه هاي توسعه همکاري هاي همه جانبه را فراهم خواهد کرد و میتوان برنامه هاي مختلف

 
در حوزه فعالیت هاي منطقه آزاد انزلی را در همین منطقه تولید و در شبکه هاي ملی و بین المللی منعکس کرد. 

در ادامه این نشست معاون فرهنگی سازمان و مدیر روابط عمومی و امور بین الملل به لزوم برنامه سازي و تولید محتوا و پرداختن به مزیت هاي سرمایه

 
گذاري و فرهنگ سازي اشاره و خواستار افزایش همکاري ها در این حوز شدند. 

گفتنی است هر یک از معاونین صدا و سیماي مرکز گیلان نیز پیشنهادات و راهکارهاي مناسب را به منظور افزایش همکاري ها و تولید برنامه هتی فاخر
رادیویی و تلویزیونی ارائه دادند.



اعلام آخرین تصمیمات درباره آموزش و امتحانات هنرستانی ها

منبع: اتحاد خبرشماره خبر:  216  |  تاریخ: 1399/10/09

اتحادخبر: مدیرکل دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش وزارت آموزش و پرورش به اعلام جزئیات آموزش و ارزشیابی در شاخه فنی و
حرفه اي و کاردانش پرداخت.

اتحادخبر: مدیرکل دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش وزارت آموزش و پرورش به اعلام جزئیات آموزش و ارزشیابی در شاخه فنی و

 
حرفه اي و کاردانش پرداخت. 

به گزارش ایسنا؛ مصطفی آذرکیش ، با تاکید بر اینکه راهبرد اصلی دفتر
آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش، ارتقاء و بهبود مستمر کیفیت

 
آموزش است گفت: کیفیت باعث عمق بخشیدن به آموزش می شود. 

وي افزود: آموزش هاي فنی تفاوت هایی با آموزش هاي نظري دارد.
دروس و عناوین دوره فنی و حرفه اي و کاردانش شامل دروس عمومی،
دروس شایستگی هاي غیرفنی، شایستگی هاي پایه فنی، شایستگی هاي

 
فنی و دروس آموزش استاندارد مهارت می شود. 

 
آموزش و ارزشیابی دروس با ماهیت غیرکارگاهی 

مدیرکل دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش وزارت آموزش و پرورش با اشاره به اینکه دروس هنرستانی ها یا ماهیت کارگاهی دارند یا ماهیت
غیرکارگاهی گفت: در بخش دروس با ماهیت غیرکارگاهی، دروس عمومی مانند دینی، عربی، زبان، تربیت بدنی و ... را داریم که با شاخه نظري مشترك

 
است و آیین نامه هاي مربوط به آموزش و ارزشیابی شان شبیه به همدیگر است. 

آذرکیش ادامه داد: همچنین دروسی با ماهیت غیرکارگاهی داریم که ریاضی، فیزیک و شیمی از جمله آنهاست و عنوان شایستگی هاي پایه فنی به آنها

 
اطلاق می شود. شایستگی هاي غیرفنی نیز شامل دروسی مانند الزامات محیط کار، اخلاق حرفه اي، کارآفرینی، کارگاه نوآوري و ... می شود. 

مدیرکل دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش با بیان اینکه آموزش دروسی که ماهیت غیرکارگاهی دارند تحت هر شرایطی تعطیل نمی شود و
در بستر مدرسه تلویزیونی و پیام رسان هاي مجاز مانند شاد در حال انجام است گفت: ارزشیابی هم متناسب با آموزش ها و بر اساس بخشنامه اخیر

 
مرکز سنجش آموزش انجام می شود. 

وي افزود: در بخش دروس با ماهیت غیرکارگاهی یک سري از درس هاي ما پودمانی هستند. پودمانی ها امتحان و برنامه امتحانی ندارند و هر 45 روز
یک فصل از کتاب را آموزش می بینند. هرکتاب پنج فصل دارد و تا آخر سال هنرآموزان پنج مرتبه ارزشیابی می شوند و نمرات وارد سامانه نمرات می
شود. بنابراین چیزي به عنوان امتحانات نوبت اول و دوم ندارند.دروس پودمانی با ماهیت غیرکارگاهی تحت هر شرایطی آموزش و ارزشیابی شان در حال

 
انجام است. 

 
آموزش و ارزشیابی دروس با ماهیت کارگاهی 

مدیرکل دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش وزارت آموزش و پرورش با بیان اینکه شایستگی هاي فنی در شاخه فنی و حرفه اي تحت عنوان



دروس کارگاهی شناخته می شود و بچه ها دو روز در هفته از کارگاه ها استفاده می کنند گفت: دروس استاندارد مهارت نیز همان دروس کارگاهی

 
شاخه کاردانش است. 

آذرکیش ادامه داد: اگر ستادملی مقابله با کرونا اجازه داده باشد آموزش و ارزشیابی دروس کارگاهی کلا حضوري است. این مورد مستند به مصوبه 977
شوراي عالی آموزش و پرورش است که در بند 10 آن آمده آموزش و ارزشیابی دروس مذکور به صورت تراکمی و حضوري صورت پذیرد. اگر در طول

 
سال هر زمانی پروتکل هاي بهداشتی اجازه حضور در هنرستان را بدهد اولویت آموزش حضوري دروس کارگاهی در همه پایه ها است. 

وي در پاسخ به این که اگر هنرستان هایی موفق به برگزاري حضوري عناوین کارگاهی نشده باشند تکلیف شان چیست؟ عنوان کرد: از 15 شهریور همه
استان ها در وضعیت قرمز و تعطیلی مطلق نبودند و هنرستان ها کم و بیش آموزش هاي حضوري هم داشتند تا اینکه بسیاري از شهرها در وضعیت

 
قرمز قرار گرفتند. 

مدیرکل دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش وزارت آموزش و پرورش ادامه داد: بنابراین با دو وضعیت روبرو هستیم. اگر در مناطقی اجازه
حضور داده شد، آموزش حضوري انجام شده و ارزشیابی هم مطابق با آن انجام می شود. وضعیت دوم هم این است که فرض کنیم هنرستان هایی در یک

 
منطقه با توجه به شرایط، از روز اول هیچ کارگاهی برگزار نکرده باشند که البته اینطور هم نبوده و وضعیت مناطق مختلف بوده است. 

آذرکیش افزود: حالا اگر فرض کنیم تا پایان سال اجازه برگزاري حضوري کلاس ها داده نشود و هنرستانها هیچ کارگاهی برگزار نکرده باشد، به یک دوره

 
یک و نیم تا دوماهه نیاز داریم تا بتوانیم کارگاه ها را به صورت تراکمی و حضوري در شرایط بهتري با اجازه ستاد مقابله با کرونا برگزار کنیم. 

وي با اشاره به راهنماي مدیریت جریان تربیت و یادگیري دوره متوسطه که بر اساس آن با توجه به اقتضائات، به هنرستان ها اجازه داده شده تا با رعایت
پروتکل ها درباره برگزاري دروس کارگاهی و غیرکارگاهی تصمیماتی را اتخاذ و اعلام کنند گفت: یکسري هنرستان هاي کشاورزي ما مزارع، باغات و
دامداري دارند و داراي فضاي باز هستند و می توانند آموزش را ادامه دهند و یا یکسري در زمینه صنعت فعال اند و سوله هاي بزرگی دارند که می توانند
با رعایت پروتکل ها آموزش بدهند. اما برخی هنرستان ها فضاي کوچکی دارند که در شوراي مدرسه با توجه به اقتضائات برنامه ریزي می کنند و اولویت

 
سلامت هنرآموزان و همکاران ما است. 

آذرکیش تصریح کرد: به هر روي، چنین تصمیماتی در شرایط اضطرار گرفته شده و آموزش هاي مهارتی هم از شیوع کرونا متاثر شده اند اما تلاش ما بر
این است که همچنان آموزش باکیفیت را استمرار ببخشیم. تقریبا در همه شرایط دروس با ماهیت غیرکارگاهی در حال آموزش هستند. اگر هم در

مناطقی آموزش دروس کارگاهی به کلی متوقف باشد هر زمان اجازه داده شود به صورت تراکمی، تجمیعی و حضوري آموزش ها ارائه خواهند شد.



رونمایی از سامانه «توان هفت» تا بهمن ماه 99

منبع: ایمناشماره خبر:  217  |  تاریخ: 1399/10/09

رئیس مرکز پژوهش هاي شوراي اسلامی شهر اصفهان گفت: امیدوارم تا اواسط بهمن ماه سامانه کارآفرینی توان هفت به شکل رسمی معرفی
شود تا هم مردم از مزایاي آن به طور کامل مطلع شوند، هم زمینه توزیع آموزش و خلق کارآفرینی به طور یکسان براي شهروندان به نحو

شایسته تري دنبال شود.

 
خسروي خبر داد: رونمایی از سامانه «توان هفت» تا بهمن ماه 99 

رئیس مرکز پژوهش هاي شوراي اسلامی شهر اصفهان گفت: امیدوارم تا
اواسط بهمن ماه سامانه کارآفرینی توان هفت به شکل رسمی معرفی شود
تا هم مردم از مزایاي آن به طور کامل مطلع شوند، هم زمینه توزیع
آموزش و خلق کارآفرینی به طور یکسان براي شهروندان به نحو شایسته

 
تري دنبال شود. 

به گزارش خبرنگار ایمنا، کوروش خسروي در یک گفت و گوي زنده
تلویزیونی اظهار کرد: یکی از شعارهاي شوراي پنجم، بهبود اکوسیستم
کارآفرینی اصفهان بود و سعی شد در این سه سال که شورا کار خود را

 
شروع کرده، هر ساله یک اتفاق استارتاپی خوب در شهر رقم بخورد. 

وي با بیان اینکه اصفهان اولین و تنها شهر کشور است که شهرداري در حوزه سرمایه گذاري خطرپذیر براي جلب مشارکت استارتاپ ها ورود کرده است،
افزود: سیاست بر این بود تا آموزش ها و مهارت هاي حوزه کسب وکار بین همه شهروندان و با موضوع عدالت اجتماعی توزیع شود که در این راستا به

 
صورت پراکنده و مستمر کلاس هاي مربوط به حوزه کسب وکار برگزار می شود. 

رئیس مرکز پژوهش هاي شوراي اسلامی شهر اصفهان تصریح کرد: بدین سبب و برمبناي طرح «توان هفت» هدف گذاري شده تا هر کدام از شهروندان
اصفهان 100 ساعت آموزش کارآفرینی کسب کند یعنی 10 میلیون نفر ساعت در قالب توان هفت محتواي مناسب آموزشی ارائه می شود؛ از سال 97

 
تاکنون به طور مداوم رویدادهایی برگزار، ضبط شده و محتواي آن در درگاه مختص آن بارگذاري شده است. 

خسروي خاطرنشان کرد: امیدوارم تا اواسط بهمن ماه سامانه کارآفرینی توان هفت به شکل رسمی معرفی شود تا هم مردم از مزایاي آن به طور کامل

 
مطلع شوند، هم زمینه توزیع آموزش و خلق کارآفرینی به طور یکسان براي شهروندان به نحو شایسته تري دنبال شود. 

افزایش سرمایه خطرپذیر شهرداري تا 20 میلیارد تومان در قالب «اصفهان 1405» وي با بیان اینکه شورا به شهرداري اجازه داده که تا سقف پنج
میلیارد تومان در صندوق سرمایه گذاري خطرپذیر سهیم باشد، خاطرنشان کرد: با دو میلیارد از این سرمایه و کمک پنج میلیارد تومانی بخش خصوصی
صندوق هدهد شکل گرفت و در گام اخیر، این صندوق به همکاري صندوق پژوهش فناوري اصفهان و تعدادي از مراکز کارآفرینی چند رویداد استارتاپی

 
را اجرا کردند. 

رئیس مرکز پژوهش هاي شوراي اسلامی شهر اصفهان با اشاره به برگزاري رویداد 100 استارتاپ تاکید کرد: فرصت هاي خلق ثروت نه فقط در ایران
بلکه در هیچ کجاي دنیا توزیع یکسان و برابر نداشته است یعنی دسترسی به کار و فرصت هاي خلق ارزش و خلق ثروت تاکنون نابرابر بوده و این
نابرابري مانند دو نقطه در شکل گیري یک زاویه هستند که در ابتدا فاصله آن ها خیلی کم است ولی هرچه پیش می رویم این دو نقطه از هم فاصله

 
بیشتري گرفته و به یک شکاف طبقاتی فاحش می رسند. 



وي افزود: 230 طرح در رویداد 100 استارتاپ شرکت کرد که 55 طرح از آنها اجازه حضور و ارائه براي سرمایه گذار پیدا کرد و 31 طرح از آن ها موفق

 
به جذب سرمایه شد؛ اگر با صاحبان این 31 طرح صحبت کنید می بینید که تقریباً همه آنها متعلق به طبقه متوسط و رو به پایین جامعه هستند. 

خسروي با بیان اینکه سال 99 یکی از بدترین سال ها براي برگزاري رویدادها بوده و به اجبار همه آن ها به سمت اجراي مجازي رفتند، گفت: اصولاً ذات

 
کارآفرینی چه در تشکیل تیم و چه در توسعه بازار، شبکه سازي است که در حوزه مجازي این اقدام به خوبی رخ نمی دهد. 

وي اضافه کرد: اتفاق خوبی که در سال 99 افتاد ثبت شرکت هدهد همچنین تصویب اصفهان 1405 بود که مصوب شد تا سرمایه صندوق خطر پذیر

 
شهرداري اکنون که حدود دو میلیارد تومان است تا پایان سال 1405 به 20 میلیارد تومان برسد. 

رئیس مرکز پژوهش هاي شورا اسلامی شهر اصفهان تصریح کرد: همچنین در راستاي بهبود اکوسیستم کارآفرینی اصفهان به افتتاح باشگاه مشاوران

 
پرداخته شد زیرا دسترسی به مشاور در کسب وکار ممکن است مثل یک گلوگاه براي رشد اقتصادي عمل کند. 

شهروند دیپلمات روابط کشور در دنیا را از صدها کانال دنبال می کند وي با اشاره به فراخوان جدید شهرداري اصفهان با موضوع «شهروند دیپلمات»، آن
را یک اقدام خوب با کمک و خلاقیت اداره کل ارتباطات و امور بین المللی شهرداري اصفهان دانست و ادامه داد: شهروند دیپلمات به نوعی رابطه

 
غیررسمی بین دو کشور یا دو شهر اطلاق می شود که توسط شهروندان مدیریت می شود. 

خسروي اظهار کرد: دستگاه دیپلماسی رسمی، وزارت امور خارجه است که با کشورهاي مختلف دنیا ارتباط برقرار می کند و به امضاي تفاهم نامه و

 
قراردادهاي بین المللی می پردازد؛ این یک روند عادي و رسمی در همه جاي دنیاست. 

وي با بیان اینکه از سوي دیگر برخی شهروندان به خاطر قابلیت هاي خود بدون اینکه از کانال دیپلماسی رسمی عبور کنند، یک حلقه ارتباطی بین
کشورشان و کشورهاي دیگر برقرار می کنند، خاطرنشان کرد: مدت ها پیش از انتشار این فراخوان، چندین اصفهانی ساکن دیگر کشورها در این حوزه

 
مشغول به فعالیت بوده اند. 

رئیس مرکز پژوهش هاي شورا اسلامی شهر اصفهان اضافه کرد: در روابط دیپلماسی رسمی تنها یک کانال دیده می شود که آن هم کانال وزارت امور
خارجه است اما هنگامی که به سراغ شهروند دیپلمات می رویم چندین راهکار به وجود می آید یعنی روابط کشور در دنیا از صدها کانال شهروندي انجام

 
می شود. 

خسروي اضافه کرد: دو سال پیش با حمایت حوزه بین الملل شهرداري یک شهروند ایرانی رویدادي را میان اصفهان و مسقط برگزار کرد که اصفهان در
قالب آن میزبان یک هیئت 30 نفره عمانی بود؛ رویدادي که نمونه اي نقش آفرینی یک شهروند دیپلمات براي تبادل ایده هاي استارتاپی و کسب و کار

بین دو شهر است.



26 مجوز صنایع دستی براي صنعتگران اسفراین صادر شد

منبع: ایرناشماره خبر:  218  |  تاریخ: 1399/10/09

بجنورد- ایرنا- رییس اداره میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی اسفراین گفت: 26 مجوز صنایع دستی براي صنعتگران و هنرمندان این
شهرستان خراسان شمالی در 9 ماه امسال صادر شد.

بجنورد- ایرنا- رییس اداره میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع
دستی اسفراین گفت: 26 مجوز صنایع دستی براي صنعتگران و

 
هنرمندان این شهرستان خراسان شمالی در 9 ماه امسال صادر شد. 

به گزارش روز سه شنبه روابط عمومی اداره کل میراث فرهنگی،
گردشگري و صنایع دستی خراسان شمالی، عبداالله سهرابی اظهار
داشت: از این تعداد 2 مجوز مربوط به تولیدات کارگاهی و مابقی در
رشته هاي مختلف از جمله نساجی سنتی، سفال و صنایع چوب

 
است. 

وي افزود: این مجوزها در راستاي افزایش تولید و اشتغال زایی به

 
فعالان صنایع دستی شهرستان داده شده است. 

رییس اداره میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی اسفراین گفت: بیش از 850 هنرمند در 10 رشته اصیل بومی فعالیت دارند که سهم 80 درصدي

 
تولید نساجی سنتی استان به هنرمندان این شهرستان تعلق دارد. 

روستاي رویین اسفراین به عنوان منطقه نمونه گردشگري استان خراسان شمالی در سال 89 به عنوان دهکده نساجی ایران به تصویب هیات وزیران

 
رسید و خانه نساجی سنتی نیز در این منطقه راه اندازي شد. 

در خانه نساجی سنتی ایران رشته هاي ابریشم بافی، حوله بافی و چادرشب بافی به عنوان مهمترین رشته هاي نساجی سنتی در گروه ترویج و احیا قرار

 
می گیرند. 

 
شهرستان 120 هزار نفري اسفراین در 60 کیلومتري جنوب شرقی بجنورد قرار دارد. 

 
برچسب ها 

 
- اسفراین 

 
- وزارت میراث فرهنگی گردشگري و صنایع دستی 

- خراسان شمالی



اختصاص وام کارآفرینی 4 درصدي براي کارفرمایان مددجویان بهزیستی

منبع: ایرناشماره خبر:  219  |  تاریخ: 1399/10/09

تهران - ایرنا - مدیرکل اشتغال و کارآفرینی سازمان بهزیستی کشور گفت: کارفرمایانی که مددجویان بهزیستی را در ازاي پرداخت حقوق، بیمه
و مزایا در چارچوب قرارداد قانون کار بکار بگیرند می توانند به خاطر هر مددجو از وام کارآفرینی هفت ساله 50 میلیون تومانی با سود چهار

درصد بهره مند شوند.

تهران - ایرنا - مدیرکل اشتغال و کارآفرینی سازمان بهزیستی کشور
گفت: کارفرمایانی که مددجویان بهزیستی را در ازاي پرداخت
حقوق، بیمه و مزایا در چارچوب قرارداد قانون کار بکار بگیرند می
توانند به خاطر هر مددجو از وام کارآفرینی هفت ساله 50 میلیون

 
تومانی با سود چهار درصد بهره مند شوند. 

رضا دهقان روز سه شنبه در گفت وگو با خبرنگار ایرنا افزود: شرکت
ها، دفاتر خصوصی، بنگاه ها و کارخانه ها در ازاي بکارگیري
مددجویان بهزیستی می توانند از تسهیلات اشتغال بهزیستی
استفاده کنند و به ازاي هر کارفرما تا سقف دو میلیارد تومان از این

 
تسهیلات بهره ببرند. 

وي خاطرنشان کرد: در سال 99، 2100 میلیارد تومان اعتبارات بانکی در قالب وام 50 میلیون تومان چهار درصد با بازپرداخت هفت سال براي

 
مددجویان داریم که در حال پرداخت است و تاکنون حدود 750 میلیارد تومان جذب شده است. 

 
شرایط اخذ وام خوداشتغالی براي مددجویان 

مدیرکل اشتغال و کارآفرینی سازمان بهزیستی کشور اظهار داشت: اعتبارات اشتغال مددجویان براي سال آینده قابل پیش بینی نیست اما حداقل 2100

 
میلیارد تومان خواهد بود که در صورت افزایش در لایحه بودجه مجلس، تغییر خواهد کرد و رقم آن تابع تصویب لایحه بودجه است. 

دهقان به تشریح شرایط اخذ وام خوداشتغالی براي مددجویان پرداخت و گفت: همه مددجویان بهزیستی در حوزه هاي تخصصی توانبخشی، پیشگیري و

 
اجتماعی منوط به اینکه پرونده فعال داشته و فاقد شغل باشند، می توانند از تسهیلات اشتغال بهزیستی استفاده کنند. 

وي با بیان اینکه مددجویان شاغل و حقوق بگیر بخش هاي دولتی و غیردولتی مشمول دریافت تسهیلات اشتغال بهزیستی نمی شوند، افزود: این
مددجویان براي دریافت وام باید روند آماده سازي شغلی در حوزه تخصصی خود را بگذرانند و مدرك یا گواهینامه مهارتی از مراجع ذي صلاح صدور

 
مدارك مانند سازمان فنی و حرفه اي، دانشگاه جامع علمی و کاربردي، میراث فرهنگی و جهادکشاورزي اخذ کنند. 

دهقان گفت: مددجویان بعد از گذراندن دوره آماده سازي شغلی از سوي مددکار حوزه شغلی بهزیستی احراز صلاحیت می شوند، و آنکه دوره آموزشی

 
رشته مهارتی را در یکی از موسسات مرتبط می گذراند، گواهینامه خود را به انضمام دیگر مدارك براي دریافت وام خوداشتغالی تحویل می دهد. 

 
نیاز به همکاري بانک ها براي آسان گیري ضمانت براي اعطاي وام به مددجویان 

مدیرکل اشتغال و کارآفرینی سازمان بهزیستی کشور با یادآوري اینکه امسال 2100 میلیارد تومان اعتبارات بانکی براي پرداخت وام داریم، گفت: 750



میلیارد تومان از این میزان از طریق شعبات بهزیستی استانی و از سوي شبکه بانکی کشور جذب شده است. 16 بانک عامل براي پرداخت این وام ها

 
داریم که همکاري مطلوبی با بهزیستی دارند اما انتظار داریم بانک ها در بحث ضمانت وام هاي مددجویان همکاري بیشتري کنند. 

دهقان افزود: مددجویان بهزیستی در شرایط سختی به سرمی برند و امکان تامین ضمانت هاي سنگین را ندارند. از بانک ها انتظار می رود همانگونه که
در جلسات مشترك حوزه اشتغال با بهزیستی، همکاري دارند در سطح شعبات نیز همکاري لازم را براي ضمانت داشته باشند و سخت گیري کمتري

 
براي مددجویان بهزیستی شود. 

 
مشوق هاي بیمه اي براي کارفرمایان مددجویان بهزیستی 

مدیرکل اشتغال و کارآفرینی سازمان بهزیستی کشور گفت: در حوزه تسهیلات اشتغال، فقط اعتبارات بانکی نداریم بلکه کمک به بیمه تامین اجتماعی
براي کارفرمایان نیز در نظر گرفته شود و در ازاي بکارگیري مددجویان، 20 درصد حق بیمه مددجو به کارفرما طی دوره سه تا 6 ماهه پرداخت می شود.

دهقان افزود: این مشوق بیمه اي بستگی به اعتباراتی دارد که در قانون بودجه براي بهزیستی دیده می شود. سال گذشته و امسال حداکثر همکاري براي

 
تامین اعتبارات انجام شده است. 

وي خاطرنشان کرد: همچنین معلولان بر اساس ماده 12 قانون حمایت از حقوق افراد داراي معلولیت مشمول کمک هزینه ارتقاي کارایی می شوند
بنابراین اگر کارفرمایی، فرد داراي معلولیتی را به کار بگیرد براساس شدت معلولیت فرد مددجو از کمک هزینه ارتقاي کارایی برخوردار خواهد شد که
براي فرد مددجوي داراي معلولیت خفیف تا 30 درصد، براي معلولیت متوسط تا 40 درصد و براي معلولیت شدید تا 50 درصد از این کمک هزینه بهره

 
مند خواهد شد تا جبران احتمالی کارایی کمتر مددجو باشد و این مساله از حمایت هاي قانونی و دولتی براي بکارگیري افراد داراي معلولیت است. 

 
برچسب ها 

 
- مستمري مددجویان 

 
- اشتغال زایی 

 
- کارآفرینی 

 
- سازمان بهزیستی کشور 

 
پروندهٔ خبري 

- وعده هایی که تحقق یافت



اعطاي تسهیلات اشتغالزایی در یزد

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  220  |  تاریخ: 1399/10/09

مدیر صندوق کارآفرینی امید در استان یزد، از پرداخت چهل و پنج
میلیارد تومان تسهیلات از سال 1397 تاکنون به افراد جویاي کار

 
خبر داد. 

خوش قامت گفت: تسهیلات پرداختی در حوزه هاي خدمات، صنعت
و کشاورزي است که با اعطاي این تسهیلات زمینه اشتغال ششصد

 
نفر به طور مستقیم فراهم شده است. 

 
وي روستاي بدون بیکار، هر روستا یک محصول و صندوق هاي خرد محلی را از اهداف این صندوق اعلام کرد. 

خوش قامت از همکاري بسیار خوب بنیاد برکت با این صندوق خبر داد و گفت: شهرستان ابرکوه در پرداخت وام هاي قرض الحسنه بنیاد برکت مقام اول

 
را در استان دارد. 

 
رئیس صندوق کارآفرینی امید ابرکوه نیز گفت: در سال جاري مبلغ چهار میلیارد و دویست میلیون تومان به متقاضیان پرداخت شده است. 

 
اشکوري افزود: با اعطاي این مبلغ زمینه اشتغال یکصد و پنجاه نفر به طورمستقیم در ابرکوه ایجاد شده است. 

 
وي گفت: این صندوق آمادگی پرداخت تسهیلات به افرادیکه واجدالشرایط باشند را دارد. 

رئیس صندوق کارآفرینی امید ابرکوه افزود: به کسانی که دستگاه پوز از این صندوق دریافت کنند مبلغ سی میلیون تومان وام چهار درصد پرداخت می

 
گردد. 

نمایش فیلم



اشتغالزایی زنان روستایی با تسهیلات صندوق کارآفرینی

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  221  |  تاریخ: 1399/10/09

به زنان روستایی در آذربایجان غربی تسهیلات 500 میلیون تومانی

 
اشتغالزایی پرداخت می شود. 

مدیرصندوق کارآفرینی امیدآذربایجان غربی گفت: سه هزار و 700
زن روستایی این استان عضو 123 صندوق محله زنان روستایی
هستندواین افراد می توانندبا ثبت درخواست، از تسهیلات اشتغال

 
زایی 500 میلیون ریالی بهره مند شوند. 

آخوندزاده افزود: هر صندوق حدود 30 نفر عضو فعال دارد و در صدد

 
هستیم تا با بهره مندي اعضا، از خدمات صندوق هاي خرد محلات زنان روستایی معیشت خانواده ها و بانوان روستایی بهبود یابد. 

 
وي اضافه کرد: تاکنون براي توانمندسازي بانوان عضو صندوق محلات زنان روستایی 37 میلیارد ریال تسهیلات پرداخت شده است. 

مدیر صندوق کارآفرینی امید آذربایجان غربی ادامه داد: این وام ها به منظور انجام فعالیت هاي کشاورزي و تولیدي و با اولویت فعالیت هاي گروهی

 
پرداخت می شود. 

ارتقا سطح معیشتی خانواده ها در روستاها و همچنین افزایش سطح درآمد خانوارهاي روستایی از دیگر اهداف راه اندازي صندوق هاي خرد محله زنان
روستایی است.



172 واحد صنعتی در استان اردبیل پروانه فعالیت گرفتند

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  222  |  تاریخ: 1399/10/09

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اردبیل گفت: از ابتداي امسال تاکنون براي 172 واحد صنعتی پروانه فعالیت صادر شده است.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
اردبیل، رامین صادقی، رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان
اردبیل گفت: امسال توسعه واحد هاي ایجادي یکی از اولویت هاي
سازمان صمت استان است به طوریکه ما تاکنون براي 969 واحد
جواز تأسیس صادر کردیم که 300 واحد در مرحله عملیات اجرایی

 
هستند. 

او تصریح کرد: در 9 ماهه امسال 420 مورد جواز تأسیس صادر شده

 
که نسبت به سال هاي گذشته رشد 25 درصدي را شاهد هستیم. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اردبیل گفت: با پیگیري و تاکید استاندار اردبیل و اهتمام نمایندگان مجلس، طرح هاي متعدد صنعتی در
استان اردبیل در حال اجراست که تلاش می کنیم تا پایان امسال فاز اول کارخانه تولید گیاهان دارویی و شیمیایی و همچنین کریستال و تولید ام. دي.

 
اف و پالایشگاه کوچک را در نمین به بهره برداري برسانیم. 

صادقی افزود: 28 طرح صنعتی در مرحله احداث است که عمده تولیدات این واحد ها صادرات محور است و تلاش می کنیم تا این پروژه ها در سال

 
جهش تولید به سرانجام برسد. 

او در بخش دیگري از سخنان خود بیان کرد: یک هزار و 91 واحد تولیدي در استان در مرحله تولید محصولات متنوع هستند که 792 واحد فعال و

 
مابقی نیز به صورت نیمه فعال و راکد هستند. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اردبیل اضافه کرد: در سال جهش تولید برنامه احیاي واحد هاي راکد در دستور کار قرار گرفته به طوریکه

 
از 299 واحد راکد استان، واحد هاي قابل احیا پایش شده که 123 واحد را شامل می شود. 

صادقی در ادامه بیان کرد: امسال تلاشمان بر این بوده تا 75 واحد راکد را به چرخه تولید باز گردانیم که تاکنون 47 واحد فعال شده و زمینه اشتغال

 
540 نفر نیز در سایه فعالیت این مجموعه ها فراهم شده است. 

 
او ادامه داد: تلاش می کنیم تا پایان امسال همه واحد هاي راکد را به چرخه تولید و فعالیت اقتصادي برگردانیم. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اردبیل به واحد هاي فعال و به بهره برداري رسیده اشاره کرد و گفت: 150 واحد تولیدي در استان در
مرحله سرمایه گذاري هستند که در 9 ماهه امسال براي 172 واحد پروانه فعالیت صادر شده که به نسبت سال هاي گذشته 70 درصد افزایش را در این

 
بخش شاهد هستیم. 

صادقی در ادامه سخنان خود اظهار کرد: با فعالیت این مجموعه ها در 9 ماهه امسال فرصت اشتغال براي پنج هزار نفر در استان فراهم شده که عمده

 
این واحد ها در شهرك هاي صنعتی مستقر هستند. 



او به پروژه هاي نیمه تمام صنعتی نیز اشاره کرد و گفت: با استفاده از ظرفیت بخش خصوصی تلاش بر راه اندازي این مجموعه ها و همچنین افزایش

 
تولید این مجموعه هاست که 50 واحد در سال جهش تولید با افزایش فعالیت هاي اقتصادي روبه رو شدند. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اردبیل در ادامه به ضرورت جذب اعتبارات از محل تبصره 18 اشاره کرد و گفت: سهم استان 223 میلیارد

 
تومان بوده که 60 درصد این منابع تخصیص یافته است. 

صادقی اظهار کرد: ما در جذب تسهیلات تبصره 18 در بخش صنعت رتبه دوم کشور را داریم و حتی بیشتر از ظرفیت استان سعی کردیم این طرح ها را

 
به بانک ها معرفی کنیم. 

او به فعالیت هاي خوب بخش معدن نیز اشاره کرد و افزود: در مشگین شهر دو معدن فلزي مس و مولیبدن در مرحله بهره برداري است که سعی بر

 
توسعه صنایع مرتبط با فرآوري محصولات معدنی است که ما نسبت به صدور مجوز تأسیس کارخانه کنسانتره مس اقدام کردیم. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اردبیل تصریح کرد: با توجه به شرایط مرزي استان اردبیل، در بخش صادرات نیز فعالیت هاي خوبی انجام

 
شده به طوریکه صادرات استان در حال حاضر به 160 میلیون دلار رسیده که این شرایط در اوضاع کرونایی قابل قبول است. 

صادقی از تلاش براي ایجاد زیرساخت هاي لازم براي افزایش صادرات استان اشاره کرد و ادامه داد: امیدواریم در سال هاي آینده اهداف صادرات استان تا
دو برابر افزایش پیدا کند.



معرفی 218 طرح گردشگري به بانک هاي عامل در شیراز

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  223  |  تاریخ: 1399/10/09

فرماندار شیراز از معرفی 218 طرح در حوزه گردشگري و میراث فرهنگی، به سیستم بانکی شهرستان خبر داد.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از شیراز،
فرماندار شیراز در نهمین نشست کارگروه اقتصادي، اشتغال و
سرمایه گذاري شهرستان شیراز با اشاره به معرفی 218 طرح در
حوزه گردشگري و میراث فرهنگی، به سیستم بانکی شهرستان خبر
داد و گفت: سیستم بانکی موظف است رسیدگی و تعیین تکلیف
طرح هاي ارائه شده و معرفی نماینده ویژه براي این مهم را در

 
اولویت برنامه هاي خود قرار دهد. 

محمدرضا امیري از ارائه 11 هزار و 542 پرونده جمعا به مبلغ سه

 
هزار و پانصد و شصت میلیارد ریال به سیستم بانکی شهرستان توسط دستگاه هاي اجرایی شیراز خبر داد. 

او بیان کرد: طبق گزارش هاي ارائه شده از سوي دستگاه هاي اجرایی، از مجموع پرونده هاي ارائه شده از ابتداي اجراي این طرح تاکنون، تعداد 7646
پرونده به مبلغ دو هزار و 284میلیارد ریال پرداخت نهایی شده است و تعداد 3656 پرونده به مبلغ هزار و 183 میلیارد ریال درحال پرداخت است که با

 
احتساب مبالغ ذکر شده، تعداد 30 هزار فرصت شغلی مورد حمایت این طرح قرار گرفته است. 

فرماندار شیراز ضمن یادآوري نقش موثر بانک ها در مدیریت مشکلات پدیدآمده ناشی از بیماري کرونا و افزایش تاب آوري اصناف آسیب دیده، بر

 
ضرورت مشارکت فعال بانک ها در اجراي طرح اعطاي تسهیلات به کسب و کار هاي آسیب دیده از شیوع ویروس کرونا تاکید کرد. 

امیري بار دیگر بر ضرورت احیاي واحد هاي غیرفعال و آسیب دیده از کرونا تاکید و اضافه کرد: خوشبختانه تسهیلات ویژه باشگاه ها و طرح هاي ورزشی

 
خسارت دیده از شیوع کرونا ابلاغ شده که متقاضیان واجد شرایط می توانند موضوع را از اداره ورزش و جوانان پیگیري کنند. 

فرماندار شهرستان شیراز همچنین ضمن قدردانی از زحمات پرسنل بانک ها، بر ضرورت فعال تر شدن کمیته وصول مطالبات بانکی نیز تاکید و خواستار
همکاري بیش از پیش دستگاه هاي اجرایی در این خصوص شد.



چرا از وام کرونا استقبال نشد؟

منبع: تجارت نیوزشماره خبر:  224  |  تاریخ: 1399/10/09

با توجه به تصمیم دولت مبنی بر اعطاي تسهیلات بانکی با نرخ سود تعریف شده به بعضی اصنافی که به دلیل شیوع کرونا متضرر شدند اما چرا
برخی از این طرح استقبال نکردند؟

با توجه به تصمیم دولت مبنی بر اعطاي تسهیلات بانکی با نرخ سود
تعریف شده به بعضی اصنافی که به دلیل شیوع کرونا متضرر شدند

 
اما چرا برخی از این طرح استقبال نکردند؟ 

به گزارش تجارت نیوز، براساس اعلام مرکز آمار شیوع ویروس کرونا
موجب توقف کامل 38 درصد کسب وکارها در اسفند 98 و فروردین
99 شد و درحالی که خسارت ماهانه تعطیلات ناشی از کرونا براي
واحدهاي صنفی بیش از 26 هزار میلیارد تومان برآورد می شود

 
تسهیلاتی براي کسب وکارهاي آسیب دیده از کرونا از سوي دولت در نظر گرفته شد که مورد استقبال اصناف قرار نگرفت. 

دولت براي پوشش بخشی از ضرر و زیان اصناف از کرونا تصمیم گرفت به آنها تسهیلات بانکی با نرخ سود تعریف شده پرداخت کند. البته این کمک ها
شامل همه اصناف نمی شود و فقط آنها که کسب وکارشان تعطیل شده این تسهیلات را دریافت می کنند. با این حال همان کسبه اي هم که آن را

 
دریافت کردند از کم و کیف آن رضایت ندارند. 

براساس اعلام مسئولان اتاق اصناف ایران بسیاري ثبت نام نکردند و بسیاري دیگر هم در میانه فرآیند دریافت وام با مشکلاتی مواجه شده و این

 
تسهیلات را دریافت نکردند تا جایی که براساس آخرین اطلاعات رسمی، تعداد محدودي این تسهیلات را دریافت کردند. 

 
براساس نتایج نظرسنجی از اصناف بزرگ ترین عامل عدم استقبال از این تسهیلات، «متناسب نبودن میزان تسهیلات با خسارات وارده» بوده است. 

همچنین درخواست بانک ها براي دریافت وثیقه، تاخیر در عملیاتی شدن وعده دولت در پرداخت وام و خصوصا بالابودن سود نرخ این تسهیلات عمده

 
ترین دلایل عدم استقبال از تسهیلات دولت براي کسب وکارهاي آسیب دیده از کرونا عنوان شده است. 

یکی از فروشندگان درخصوص این تسهیلات گفته: «از آنجا که 70 درصد اصناف مستاجر هستند شاید در این زمان گره کارشان با 10 میلیون تومان باز

 
شود البته با وام هاي با کارمزد کم و بازپرداخت چندساله نه تسهیلات سنگینی که این روز ها پرداخت می شود.» 

حالا مدیرکل دفتر سیاست گذاري و توسعه اشتغال وزارت کار درحالی میزان تسهیلات پرداختی به مشاغل مختلف که از وجود ویروس کرونا متضرر

 
شده اند را اعلام کرده که به نظر می رسد در نرخ این تسهیلات مغایرتی وجود دارد. 

علاءالدین ازوجی که در یک برنامه تلویزیونی شرکت کرده بود درباره این موضوع گفت: «تسهیلات براي پرداخت کسب وکارها در ایام کرونا با همان
منابع قبلی است، فقط رویکرد متفاوت شده است. براساس مصوبه ستاد ملی کرونا قبلا 23 هزار میلیارد تومان تصویب شده بود که از منابع بانک ها براي

 
کسب وکارهاي آسیب دیده از کرونا به صورت تسهیلات پرداخت شود، اما از آبان ماه این تسهیلات به سمت بنگاه محوري سوق داده شد.» 

وي گفت: «براي بخش حمل ونقل ریلی و هوایی تسهیلاتی قبلا به کسب وکارها پرداخت شده است.همچنین در بخش گردشگري، ورزشی و فرهنگ و
هنر نیز تسهیلاتی براي آسیب دوران کرونایی پرداخت می شود. البته چارچوب کار شبیه پرداخت تسهیلات قبلی کرونایی است که دستگاه اجرایی



 
مربوطه کسب وکارها را معرفی می کند.» 

به گفته ازوجی مثلا براي پرداخت تسهیلات در بخش گردشگري، هتل ها و بوم گردي تصمیم گرفته می شود و این تصمیمات مبناي پرداخت تسهیلات
در این بخش می شود. در بخش حمل و نقل 3500 میلیارد تومان، گردشگري 2 هزار میلیارد تومان، براي مشاغل ورزشی 700 میلیارد تومان و در

 
بخش فرهنگ و هنر 8/ 1 هزار میلیارد تومان پرداخت می شود. 

به گفته مدیرکل دفتر سیاست گذاري و توسعه اشتغال وزارت کار، براي مجتمع هاي ورزشی حداکثر افراد شاغل در هر بنگاه 30 نفر در نظر گرفته می

 
شود که تسهیلات 480 میلیارد تومانی در این بخش براي استخرهاي شنا و مراکز مشاوره جوانان، باشگاه هاي گلف و اسکی پرداخت می شود. 

ازوجی در ادامه شیوه دریافت این تسهیلات را نیز عنوان کرد و گفت: «ثبت نام براي تسهیلات کرونایی در سامانه کارا و با معرفی دستگاه اجرایی مربوطه

 
انجام می شود.» 

وي نرخ تسهیلات کرونایی را 12 درصد و مدت بازپرداخت را 2 ساله عنوان کرد و گفت: «اطلاعات مشاغل از طریق دستگاه هاي اجرایی جمع آوري و به

 
وزارت کار ارائه می شود و متقاضی تسهیلات هم در سامانه کارا ثبت نام می کند. این افراد پالایش شده و در نهایت به بانک معرفی می شوند.» 

مدیرکل دفتر سیاست گذاري و توسعه اشتغال وزارت کار گفت: « تاکنون بیش از 8 هزار میلیارد تومان تسهیلات از سوي بانک ها پرداخت شده است و
در بحث بنگاه محوري و حمل ونقل 90 شرکت بزرگ حمل ونقل هوایی و ریلی آسیب دیده شناسایی شده اند که 50 هزار شاغل در آنها دیده می شود
و 2 هزار میلیارد تومان تسهیلات به این بخش پرداخت شده است.در بخش گردشگري کار شناسایی تازه شروع شده و الان در مرحله ثبت نام متقاضیان

 
براي تسهیلات کرونایی قرار داریم.» 

این مقام مسوول در وزارت کار درحالی نرخ سود تسهیلات اعطایی به مشاغل را 12 درصد عنوان کرده که پیش از این بسیاري از اصناف اعلام کرده

 
بودند تسهیلاتی که دریافت کرده اند با نرخ سود 14 وحتی گاهی 16 درصد است و این تسهیلات عملا گرهی از مشکلات آنها را باز نکرده است. 

رسول جهانگیري رئیس اتاق اصناف اصفهان نیز اخیرا به همین موضوع اشاره کرده و ضمن انتقاد از بالا بودن نرخ سود تسهیلات در نظر گرفته شده براي
اصناف عنوان کرده بود اصناف ما در طول چند ماه اخیر کسب وکار مناسبی نداشتند که بتوانند این تسهیلات 14 درصدي را آن هم بدون تنفس

 
پرداخت کنند. به همین دلیل این مقام صنفی از دولت درخواست کرده بود حمایت هاي منصفانه تري از اصناف صورت بگیرد. 

منبع: دنیاي اقتصاد



بهره مندي 700 خانوار نیازمند از خدمات کمیته امداد بافق

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  225  |  تاریخ: 1399/10/09

رئیس کمیته امداد شهرستان بافق : این نهاد در حال حاضر به 700 خانوار نیازمند در شهرستان بافق در بخش هاي مختلف و بر اساس نیاز آن
ها خدمات ارائه می کند.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز یزد، ابوالقاسم طلائی افزود: در این مدت 63 میلیون تومان در قالب کمک هزینه ازدواج و تأمین جهیزیه به

 
10 نوعروس تحت حمایت این نهاد اهدا شد و زمینه تشکیل زندگی آنان فراهم شد. 

رئیس کمیته امداد شهرستان بافق گفت: همچنین در 9 ماهه امسال یک
میلیارد و 380 میلیون تومان وام قرض الحسنه کارگشایی به 261

 
مددجوي تحت حمایت اعطا شد. 

وي ادامه داد: در همین مدت 130 فقره وام اشتغال به مبلغ هفت میلیارد
تومان در زمینهٔ هاي شغلی صنفی، صنعتی، دامداري، کشاورزي و

 
زنبورداري به مددجویان تحت حمایت کمیته امداد بافق پرداخت شد. 

طلائی اظهار داشت: این نهاد نسبت به پرداخت اجاره مسکن 22 خانوار
تحت حمایت به مبلغ 37 میلیون تومان و پرداخت وام ودیعه مسکن به دو

مددجوي تحت حمایت به مبلغ 40 میلیون تومان اقدام کرد.



افتتاح کارگاه اشتغال زایی خیاطی در میبد

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  226  |  تاریخ: 1399/10/09

با حضور معاون اشتغالزایی و توانمندسازي قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء سپاه ،یک واحد کارگاه خیاطی درمیبد افتتاح شد.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز یزد، فرمانده ناحیه مقاومت بسیج میبد گفت: این کارگاه با خرید پنج چرخ خیاطی راسته دوز، 2 چرخ
خیاطی زیگزال دوز، اتو و قیچی صنعتی مجموعا به ارزش یک میلیارد و 500 میلیون ریال از سوي قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء تجهیز و زمینه اشتغال

 
12 نفر را فراهم کرده است. 

سرهنگ مصطفی بهشتی فیروزآبادي با بیان اینکه این سومین کارگاه
اشتغال زایی در استان است که از سوي قرارگاه راه اندازي شده است
افزود: در این کارگاه قرار است در گام اول در ماه هزار و 400 دست لباس

 
واحد هاي تولیدي، نظامی و بیمارستانی طراحی و دوخت شود. 

سرهنگ حسن رضا مرادي معاون اشتغال زایی و توانمندسازي قرارگاه
سازندگی خاتم الانبیاء سپاه گفت: استان یزد بیست و هشتمین استانی

 
است که کارگاه هاي اشتغال زایی خیاطی، توسط قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء در آن تجهیز می شوند. 

سرهنگ حسن رضا مرادي با بیان اینکه ماموریت قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء سپاه ورود در ابر طرح ها است افزود: با توجه به اهمیت محرومیت زدایی

 
و اشتغال زایی، در کنار طرح هاي بزرگ به طرح هاي کوچکتر هم اهتمام داریم و ورود کردیم. 

 
وي گفت: با توجه به دستورالعملی که وجود دارد تا شعاع 70 کیلومتر کل طرح هایمان در سراسر کشور این کار را انجام می دهیم. 

سرهنگ حسن رضا مرادي اظهار داشت: محرومیت زدایی در قرارگاه خاتم الانبیاء به دو شکل عمرانی و غیرعمرانی است که در بخش عمرانی بازسازي و
نوسازي، ساخت مساجد و حسینیه، خانه عالم و جاده روستایی و در بحث غیرعمرانی هم تجهیز و اشتغال زایی، تهیه و تامین جهیزیه، بسته هاي

معیشتی و لوازم التحریر را دنبال می کنیم.



استخراج سالانه بیش از 17 میلیون تُن مواد معدنی در آذربایجان غربی

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  227  |  تاریخ: 1399/10/09

سالانه 17 میلیون و 680 هزار و 825 تُن انواع مواد معدنی از معادن این استان استخراج می شود.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکزآذربایجان غربی ،به گفته معاون امور معادن و صنایع معدنی سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان غربی،

 
سالانه 17 میلیون و 680 هزار و 825 تُن انواع مواد معدنی از معادن این استان استخراج می شود. 

- عابد پور گفت :برداشت مواد معدن از معادن می تواند زمینه توسعه اشتغال و ارزآوري را براي

 
منطقه و استان فراهم کند و این امر نیز خود موجب توسعه اقتصادي می شود. 

او با بیان اینکه این میزان از 489 معدن فعال استان استخراج و به مراکز فرآوري در داخل و خارج
از کشور ارسال می شود، بیان کرد: میزان ذخیره قطعی معادن آذربایجان غربی یک میلیون و 221
هزار و 657 تُن بوده که در این بخش براي پنج هزار و 200 نفر به صورت مستقیم در بخش معدن

 
استان اشتغال فراهم شده است. 

وي، میزان سرمایه گذاري بر روي این معادن را سه هزار و 740 میلیارد و 138 میلیون ریال عنوان کرد و افزود: امروزه معادن و مواد معدنی موجود در

 
کشور به اصلی ترین عامل توسعه اقتصادي تبدیل شده است 

صنایع تبدیلی به دلیل فرآوري انواع محصولات موجب کاهش هدررفت منابع تولیدي، هدفمندشدن تولید، ایجاد زمینه صادرات و بالا رفتن اشتغال و
درآمد بهره برداران در زمینه هاي مختلف شده و به معناي تمام کلمه این صنعت راه گشاي توسعه و جهش تولید در بخش هاي مختلف به شمار می

رود.



ظرفیت کارآفرینی صنعت دریایی تقویت می شود

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  228  |  تاریخ: 1399/10/09

ورود شهر هاي ساحلی به زیست بوم نوآوري کارآفرینی ثروت زیادي را براي کشور به همراه خواهد داشت.

به گزارش حوزه فناوري گروه علمی پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان،
ستاد توسعه فناوري هاي فضایی و حمل ونقل پیشرفته معاونت
علمی و فناوري ریاست جمهوري که یکی از مجموعه هاي فعال چند
سال اخیر در حوزه دریایی است، برنامه هاي مختلفی براي استفاده
از ظرفیت هاي موجود در سواحل کشور دارد. بیشتر این برنامه ها
هم با محوریت استفاده از توان دانشی و بومی این مناطق اجرایی می

 
شود. 

در همین راستا این ستاد به دنبال توسعه زیست بوم نوآوري و
کارآفرینی مناطق ساحلی است. قرار بر این است که با ایجاد مراکز نوآوري ساحلی این هدف شتاب گیرد. مناطقی که به دلیل برخورداري از ظرفیت هاي

 
بومی، توانمندي بالایی براي نقش آفرینی در توسعه اقتصادي کشور دارند. 

مراکز نوآوري قرار است با تشکیل هسته هاي فناور خود و ارائه آموزش هاي لازم، زمینه ساز ایجاد کسب وکار هاي جدید و شکل گیري شرکت هاي
دانش بنیان فعال در حوزه دریایی شوند. آن هم در مناطقی که زندگی بومیان آن ارتباط مستقیمی با توسعه دستاورد هاي فناورانه دریایی دارد.



آخرین تصمیمات درباره آموزش و امتحانات هنرستانی ها

منبع: تابناكشماره خبر:  229  |  تاریخ: 1399/10/09

مدیرکل دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش وزارت آموزش و پرورش به اعلام جزئیات آموزش و ارزشیابی در شاخه فنی و حرفه اي و
کاردانش پرداخت.

به گزارش «تابناك»، مصطفی آذرکیش در گفت وگو با ایسنا، با
تاکید بر اینکه راهبرد اصلی دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و
کاردانش، ارتقاء و بهبود مستمر کیفیت آموزش است گفت: کیفیت

 
باعث عمق بخشیدن به آموزش می شود. 

وي افزود: آموزش هاي فنی تفاوت هایی با آموزش هاي نظري دارد.
دروس و عناوین دوره فنی و حرفه اي و کاردانش شامل دروس
عمومی، دروس شایستگی هاي غیرفنی، شایستگی هاي پایه فنی،

 
شایستگی هاي فنی و دروس آموزش استاندارد مهارت می شود. 

آموزش و ارزشیابی دروس با ماهیت غیرکارگاهی مدیرکل دفتر
آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش وزارت آموزش و پرورش با اشاره به اینکه دروس هنرستانی ها یا ماهیت کارگاهی دارند یا ماهیت غیرکارگاهی
گفت: در بخش دروس با ماهیت غیرکارگاهی، دروس عمومی مانند دینی، عربی، زبان، تربیت بدنی و ... را داریم که با شاخه نظري مشترك است و آیین

 
نامه هاي مربوط به آموزش و ارزشیابی شان شبیه به همدیگر است. 

آذرکیش ادامه داد: همچنین دروسی با ماهیت غیرکارگاهی داریم که ریاضی، فیزیک و شیمی از جمله آنهاست و عنوان شایستگی هاي پایه فنی به آنها

 
اطلاق می شود. شایستگی هاي غیرفنی نیز شامل دروسی مانند الزامات محیط کار، اخلاق حرفه اي، کارآفرینی، کارگاه نوآوري و ... می شود. 

مدیرکل دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش با بیان اینکه آموزش دروسی که ماهیت غیرکارگاهی دارند تحت هر شرایطی تعطیل نمی شود و
در بستر مدرسه تلویزیونی و پیام رسان هاي مجاز مانند شاد در حال انجام است گفت: ارزشیابی هم متناسب با آموزش ها و بر اساس بخشنامه اخیر

 
مرکز سنجش آموزش انجام می شود. 

وي افزود: در بخش دروس با ماهیت غیرکارگاهی یک سري از درس هاي ما پودمانی هستند. پودمانی ها امتحان و برنامه امتحانی ندارند و هر 45 روز
یک فصل از کتاب را آموزش می بینند. هرکتاب پنج فصل دارد و تا آخر سال هنرآموزان پنج مرتبه ارزشیابی می شوند و نمرات وارد سامانه نمرات می
شود. بنابراین چیزي به عنوان امتحانات نوبت اول و دوم ندارند.دروس پودمانی با ماهیت غیرکارگاهی تحت هر شرایطی آموزش و ارزشیابی شان در حال

 
انجام است. 

آموزش و ارزشیابی دروس با ماهیت کارگاهی مدیرکل دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش وزارت آموزش و پرورش با بیان اینکه شایستگی
هاي فنی در شاخه فنی و حرفه اي تحت عنوان دروس کارگاهی شناخته می شود و بچه ها دو روز در هفته از کارگاه ها استفاده می کنند گفت: دروس

 
استاندارد مهارت نیز همان دروس کارگاهی شاخه کاردانش است. 

آذرکیش ادامه داد: اگر ستادملی مقابله با کرونا اجازه داده باشد آموزش و ارزشیابی دروس کارگاهی کلا حضوري است. این مورد مستند به مصوبه 977
شوراي عالی آموزش و پرورش است که در بند 10 آن آمده آموزش و ارزشیابی دروس مذکور به صورت تراکمی و حضوري صورت پذیرد. اگر در طول

 
سال هر زمانی پروتکل هاي بهداشتی اجازه حضور در هنرستان را بدهد اولویت آموزش حضوري دروس کارگاهی در همه پایه ها است. 



وي در پاسخ به این که اگر هنرستان هایی موفق به برگزاري حضوري عناوین کارگاهی نشده باشند تکلیف شان چیست؟ عنوان کرد: از 15 شهریور همه
استان ها در وضعیت قرمز و تعطیلی مطلق نبودند و هنرستان ها کم و بیش آموزش هاي حضوري هم داشتند تا اینکه بسیاري از شهرها در وضعیت

 
قرمز قرار گرفتند. 

مدیرکل دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش وزارت آموزش و پرورش ادامه داد: بنابراین با دو وضعیت روبرو هستیم. اگر در مناطقی اجازه
حضور داده شد، آموزش حضوري انجام شده و ارزشیابی هم مطابق با آن انجام می شود. وضعیت دوم هم این است که فرض کنیم هنرستان هایی در یک

 
منطقه با توجه به شرایط، از روز اول هیچ کارگاهی برگزار نکرده باشند که البته اینطور هم نبوده و وضعیت مناطق مختلف بوده است. 

آذرکیش افزود: حالا اگر فرض کنیم تا پایان سال اجازه برگزاري حضوري کلاس ها داده نشود و هنرستانها هیچ کارگاهی برگزار نکرده باشد، به یک دوره

 
یک و نیم تا دوماهه نیاز داریم تا بتوانیم کارگاه ها را به صورت تراکمی و حضوري در شرایط بهتري با اجازه ستاد مقابله با کرونا برگزار کنیم. 

وي با اشاره به راهنماي مدیریت جریان تربیت و یادگیري دوره متوسطه که بر اساس آن با توجه به اقتضائات، به هنرستان ها اجازه داده شده تا با رعایت
پروتکل ها درباره برگزاري دروس کارگاهی و غیرکارگاهی تصمیماتی را اتخاذ و اعلام کنند گفت: یکسري هنرستان هاي کشاورزي ما مزارع، باغات و
دامداري دارند و داراي فضاي باز هستند و می توانند آموزش را ادامه دهند و یا یکسري در زمینه صنعت فعال اند و سوله هاي بزرگی دارند که می توانند
با رعایت پروتکل ها آموزش بدهند. اما برخی هنرستان ها فضاي کوچکی دارند که در شوراي مدرسه با توجه به اقتضائات برنامه ریزي می کنند و اولویت

 
سلامت هنرآموزان و همکاران ما است. 

آذرکیش تصریح کرد: به هر روي، چنین تصمیماتی در شرایط اضطرار گرفته شده و آموزش هاي مهارتی هم از شیوع کرونا متاثر شده اند اما تلاش ما بر
این است که همچنان آموزش باکیفیت را استمرار ببخشیم. تقریبا در همه شرایط دروس با ماهیت غیرکارگاهی در حال آموزش هستند. اگر هم در

مناطقی آموزش دروس کارگاهی به کلی متوقف باشد هر زمان اجازه داده شود به صورت تراکمی، تجمیعی و حضوري آموزش ها ارائه خواهند شد.



محمود اسلامیان چه نقاط تاریکی در دوره مدیریت خود دارد؟

منبع: شعار سالشماره خبر:  230  |  تاریخ: 1399/10/09

شعار سال: محمود اسلامیان یکی از چهره هاي حاضر در هیات رئیسه فدراسیون فوتبال در سالیان گذشته است. او که از دوستان نزدیک مهدي
تاج به شمار می رود و در سال هاي اخیر در شرکت ها و سازمان هاي دولتی حضور داشته، سال 95 براي تصاحب کرسی نایب رئیس دوم و

ریاست سازمان لیگ پیش قدم شد اما برخلاف انتظارات، مجمع ...

شعار سال: محمود اسلامیان یکی از چهره هاي حاضر در هیات رئیسه فدراسیون فوتبال در سالیان گذشته است. او که از دوستان نزدیک مهدي
تاج به شمار می رود و در سال هاي اخیر در شرکت ها و سازمان هاي دولتی حضور داشته، سال 95 براي تصاحب کرسی نایب رئیس دوم و ریاست

 
سازمان لیگ پیش قدم شد اما برخلاف انتظارات، مجمع فدراسیون فوتبال او را رد کرد. 

 
 

با این حال اسلامیان با وجود دوستانی مانند تاج و ساکت عقب نشینی نکرد و این بار با یک تغییر تاکتیکی بهاروند نایب رئیس دوم و رئیس سازمان لیگ
و او عضو هیات رئیسه شد. حضور اسلامیان در فوتبال با توجه به مشغله هاي مختلفش جوابگوي نیاز فدراسیون فوتبال نبود و او بیشتر یک رفیق براي

 
تاج بود تا یک مدیر تمام وقت براي فدراسیون فوتبال. 

 
در ادامه به بررسی نقاط تاریک مدیریتی اسلامیان در طی پنچ سال گذشته می پردازیم: 

 
ژن خوب 

افشاي حضور دختر محمود اسلامیان در تیم هاي ملی فوتبال و فوتسال بانوان به عنوان روانشناس یکی از مهم ترین حواشی دوره مدیریتی او بود. اعزام

 
نفیسه اسلامیان با این تیم به مسابقات خارجی، به چالشی براي پدرش و مهدي تاج بدل شد. 

روي کار آمدن او در تیم هاي ملی درست همزمان با اشتغال محمود اسلامیان در فدراسیون فوتبال است اما موضوع وقتی جالب می شود که بدانید او از
سال 2015 همراه ملی پوشان است و اگر فرض بر اینکه او هر سال تحصیل را ادامه داده باشد در سال 2015 او هنوز مدرك ارشد خود را نگرفته بود!
بدون اینکه درباره تاثیر اسلامیان در انتخاب دخترش به عنوان روانشناس تیم هاي ملی بانوان ورود کنیم، قطعا در ایران روانشناسانی بدون نسبت فامیلی

 
با مدیران فدراسیون فوتبال وجود دارند که در صورت داشتن فضاي مناسب می توانستند به تیم هاي ملی کمک کنند. 

رابطه اسلامیان پدر و دختر در هیات رئیسه و تیم هاي ملی مشابه اتفاقی است که در سال هاي گذشته به ژن خوب در ایران شناخته شده و در جامعه
دید خوبی نسبت به این ماجرا وجود ندارد اما نه تنها اسلامیان بلکه تاج و ساکت به عنوان رئیس فدراسیون و رئیس تیم هاي ملی هم با توجه به رفاقت

 
خود با اسلامیان هیچ ایرادي به این موضوع نگرفتند. 



مهدي تاج، رئیس وقت فدراسیون با بیان اینکه با این جریانات نفیسه اسلامیان هم دیگر در تیم هاي ملی مشغول نیست گفت: او در این مدت نه یک

 
ریال گرفته و نه قرارداد دارد. انتفاع مالی به معنی ژن خوب است. وقتی ژن خوب یک ریال هم درآمد ندارد اسمش ژن خوب نیست. 

نکته جالب تر این است که سایر تیم هاي ملی به این شکل از روانشناس بهره مند نیستند و این مهم احتمالا به دلیل علاقه مندي هاي شخصی صورت

 
گرفته است. 

 
حمله علی کریمی به اسلامیان: خودم حقم را می گیرم 

بعد از انتقادات گسترده علی کریمی به فدراسیون فوتبال و مدیرانش، محمود اسلامیان گفته بود: «فکر می کنید ناراحتی امثال علی کریمی و علی دایی
از چیست؟ آنها حقشان را نگرفتند و همین می شود که با فدراسیون به چالش می خورند. ما همیشه یک مساله اصلی داریم که اگر درست نشود ده ها

 
مساله فرعی در کنار آن به وجود می آید و من امیدوارم در این زمینه به فدراسیون کمک کنم.» 

علی کریمی که منتقد درجه یک این فدراسیون در پنج سال گذشته بود در واکنش به اظهارات اسلامیان نوشت: «اول اینکه من حقم را خودم می گیرم،
دوم اینکه چرا بار قبل که شما تنها کاندیدا بودید (انتخابات نایب رئیس دوم که اسلامیان راي نیاورد) راي نیاوردي!؟ سوماً من اهل زد وبند و دزدي
نیستم!! چهارماً امثال تو اول دهانتان را آب بکشید و بعد اسم من و آقاي دایی و بقیه را بیاورید! پنجماً، ششماً، هفتماً، هشتماً، باز خواستی حرف بزن! در

 
ضمن من حقم را از فوتبال با زحمت و تلاش خودم گرفتم، ولی امثال تو چه!» 

 
از مشاور عالی تا عضو هیات رئیسه 

پس از ناکامی اسلامیان در تصاحب کرسی نایب رئیس دوم و در نتیجه ریاست سازمان لیگ در اردیبهشت 95 که اهالی فوتبال و همینطور تاج را با

 
شوك روبرو کرد، اسلامیان از این موضوع ابراز ناراحتی نکرد و این سوال پیش آمد که آیا او علاقه مند به ریاست سازمان لیگ بود یا خیر؟ 

با این حال، دیري نپایید که اسلامیان با حکم مشاور عالی رئیس فدراسیون فوتبال به دایره قدرت برگشت و چند صباحی را به عنوان مشاور در

 
فدراسیون رفت و آمد داشت تا در تصمیم گیري ها تاج را تنها نگذارد. 

در حکم او آمده بود: «نظر به تعهد، تخصص و تجربیات ارزشمند جنابعالی و با عنایت به مصوبه هیات رئیسه فدراسیون فوتبال و به موجب این ابلاغ به

 
سمت مشاور عالی و عضو موقت هیات رئیسه فدراسیون فوتبال منصوب می شوید.» 

در واقع باید محمدرضا ساکت و محمود اسلامیان را دست راست و چپ مهدي تاج در این دوره دانست که فرجام خوبی براي هیچ یک از طرفین نداشت؛

 
چرا که بعد از استعفاي تاج، ساکت تقریبا گوشه گیر شد و به اصفهان برگشت اما حکم هیات رئیسه جلوي کنار گذاشتن اسلامیان را گرفت. 

 
آثار تخلف در انتخاب اسلامیان 

براي داشتن کرسی در فدراسیون، مهدي تاج مهره هایش در هیات رئیسه را جا به جا کرد. او حیدر بهاروند (عضو هیات رئیسه) را نامزد نایب رئیس

 
دومی فدراسیون کرد تا جا براي اسلامیان باز شود. 

اما این جابجایی با ابهاماتی مواجه بود. در واقع بهاروند براي این جابجایی باید از سمت کارشناس هیات رئیسه استعفا می کرد که طبق بند 8 ماده 33

 
اساسنامه فدراسیون فوتبال کسی که از سمت خود استعفا می دهد نمی تواند دست کم در یک دوره براي هیچ سمت دیگري کاندیدا شود. 

با این حال فدراسیون براي بازگرداندن اسلامیان حاضر به هر کاري بود از جمله چشم پوشی بر قوانین. در نهایت اسلامیان در یک انتخابات جنجالی
عزیزي خادم، دیگر نامزد کرسی هیات رئیسه را شکست داد تا برخی از نزدیکان عزیزي خادم در داخل مجمع با داد و فریاد تاج را متقلب بخوانند و
زمینه ساز درگیري شوند اما عصبانیت آن ها با ورود مسئولان امنیتی سالن خاتمه یافت تا اسلامیان و بهاروند تبدیل به مهره هاي امین تاج در

فدراسیون شوند. 



 
عدم پشیمانی از اشتباهات فدراسیون در پرونده ویلموتس 

بر کسی پوشیده نیست که قرارداد مارك ویلموتس چه تبعات سنگینی براي فوتبال ایران داشت و علت اصلی این موضوع، قرارداد بد با این مربی نه

 
چندان خوب بلژیکی بود اما اعضاي هیات رئیسه فدراسیون فوتبال که این قرارداد را تایید کرده اند، هیچ گاه اشتباه خود را نپذیرفتند. 

محمود اسلامیان درباره پرونده مارك ویلموتس، سرمربی بلژیکی سابق تیم ملی فوتبال ایران گفته بود: قرارداد ویلموتس به نظرم قرارداد مناسبی است و

 
نباید به فضاسازي هایی که ویلموتس یا وکلاي او توجه کرد. 

 
 

 
وعده اسلامیان براي انتخاب سرمربی ایرانی به جاي ویلموتس 

یکی از اتفاقات ابهام برانگیز در سال هاي اخیر، نحوه انتخاب دراگان اسکوچیچ است که طبق شایعات او انتخاب فدراسیون فوتبال نبود و افرادي خارج از

 
فدراسیون فوتبال را جانشین گزینه هاي ایرانی کردند. 

به جز چهره هایی مانند شیعی و ممبینی، اسلامیان هم حدود 20 روز قبل از انتخاب اسکوچیچ در مصاحبه اي از انتخاب سرمربی ایرانی به جاي مارك
ویلموتس خبر داد و اعلام کرد به زودي سرمربی معرفی خواهد شد. اما در یک غافلگیري اسکوچیچ انتخاب شد و حتی دبیرکل وقت فدراسیون هم از
این موضوع شگفت زده شده بود. با این وجود هیات رئیسه فدراسیون فوتبال هیچ گاه صبحتی در رابطه با اتفاقات پشت پرده این ماجرا انجام نداد و گویا

 
تصمیمات از خارج از فدراسیون به اعضاي هیات رئیسه تحمیل و پذیرفته شد. 

 
اسلامیان، دست راست مهدي تاج 

امیر عابدینی، رئیس سابق فدراسیون نخستین انتخاب مهدي تاج براي کمیته بازاریابی بود. با توجه به توانمندي هاي عابدینی، او اقدامات نسبتا خوبی در
این کمیته انجام داد اما ناگهان اختلاف او با تاج و حلقه دوستان نزدیکش اوج گرفت و در نتیجه عابدینی نامه استعفاي خود را تحویل فدراسیون فوتبال

 
داد. 

این مدیر مستعفی دلایل استعفاي خود را تاج، ساکت و اسلامیان معرفی کرد که اجازه نمی دهند کارها طبق روال انجام شود. او گفت: «ظرف روزهاي
آینده صحبت هایم را بیان خواهم کرد اما در نامه اي که به اسلامیان زدم، اعلام کردم او، تاج و ساکت قبول نمی کنند که کارها در فدراسیون درست و

 
اصولی جلو برود.» 

البته امیر عابدینی در گذشته حامی اسلامیان بود به طوري که درباره حضور اسلامیان در فدراسیون با وجود تخلفات قانونی گفته بود "آقاي اسلامیان به

 
هر روشی که به هیات رییسه بیاید اتفاق خوبی است." 

 
همراهی اسلامیان با تاج در پیش برد امور مختلف به سبک و سیاق خود، با توجه به نفوذ و قدرت این مدیر در پنج سال گذشته دور از واقعیت نیست. 



 
وقتی اسلامیان ویلموتس را نشناخته بود! 

مارك ویلموتس از زمان روي کار آمدن به عنوان سرمربی تیم ملی، رفتارهاي عجیبی از خود نشان داد. علاوه بر داشتن بادیگارد و رفتار نه چندان

 
دوستانه با ملی پوشان، او معمولا در ایران حضور نداشت و خیلی ها او را مربی پروازي می دانستند. 

باور محمود اسلامیان چیزي غیر از این بود. او اعتقاد داشت ویلموتس پس از بازگشت به ایران نظارت بیشتري روي بازي هاي لیگ برتري خواهد داشت:
«این گونه نیست که ویلموتس به دلیل دریافت نکردن پولش، کارهاي تیم ملی را رها و توجهی به لیگ برتر نکند. اطمینان داریم ویلموتس پیگیر

 
وضعیت تیم ملی و مشغول برنامه ریزي براي اردوي این تیم است. لیگ برتر تازه شروع شده و به کار بردن لفظ پروازي براي ویلموتس درست نیست.» 

این اظهارات شهریور 98 صورت گرفت و ویلموتس دو ماه بعد از این اتفاق، نتایج فاجعه باري را با تیم ملی رقم زد که در نتیجه غیبت هاي متوالی او در

 
ایران بود و در نهایت الان پیگیر غرامت شش میلیون یورویی است. 

 
حمله به آراي کمیته اخلاق 

در برهه اي از دوره مدیریتی کنونی، کمیته اخلاق فدراسیون اقدام به صدور آراي سنگین براي برخی از مسئولان این فدراسیون کرد؛ آرایی که در خود

 
فدراسیون هم طرفدار نداشت و حتی در خروجی سایت رسمی آن منتشر نمی شد. 

محرومیت سنگین براي کفاشیان، ترابیان، بهاروند، فتاحی، طالقانی و ... با انتقاد اعضاي فدراسیون فوتبال از جمله اسلامیان مواجه شد که آن را قانونی
نمی دانست. حمله به راي هاي صادره از سوي کمیته اخلاق در حالی بود که رییس این کمیته با نظر مهدي تاج و موافقت اعضاي هیات رییسه
فدراسیون فوتبال از جمله اسلامیان انتخاب شده است و تاکنون سابقه نداشته که اعضاي هیات رییسه فدراسیون فوتبال در برابر یکی از روساي کمیته

 
ها این طور جبهه بگیرند. 

 
انتقاد از برانکو و حمایت از کی روش 

رابطه برانکو و کی روش به جاهاي باریکی رسید و هر دو مربی بارها علیه همدگیر به بدترین شکل صحبت کردند. اوج این اختلافات در اردوي تیم ملی

 
در سال 95 بود که کی روش ملی پوشان پرسپولیس را از امارات به ایران دیپورت کرد. 

بعد از این اتفاق، هر دو مربی وقت و بی وقت به یکدیگر کنایه می زدند و دیگري را زیر سوال می بردند. محمود اسلامیان در واکنش به این اتفاقات از
کی روش حمایت کرد و برانکو را مقصر دانست. او ابراز امیدواري کرد که برانکو از جایی خط نگرفته باشد: «من فکر می کنم برانکو طبق سیاست هاي
وزیر ورزش سابق (محمود گودرزي) عمل می کند در حالی که آقاي سلطانی فر کاملا فوتبالی هستند. براي من جاي تعجب است که آقاي برانکو که یک
مربی موفق و بادانش است چرا در جشن سال نوي میلادي که باید خوشحال و شادي را به مردم هدیه کند چنین حرف هایی را به زبان آورده است. فقط

 
دعا می کنم که آقاي برانکو از جایی خط نگرفته باشد.» 

اسلامیان اقدام کی روش در بازگرداندن ملی پوشان پرسپولیس به تهران را هم با توجه به اظهارات برانکو مبنی بر اینکه اگر این تیم قهرمان نشود، کی

 
روش مقصر است، منطقی دانسته بود. 

 
اسلامیان و رفقا غرامت برکناري ویلموتس را می دهند؟ 

همه در جریان اعلام جرم براي اعضاي هیات رئیسه فدراسیون فوتبال در پرونده مارك ویلموتس هستند؛ اتفاقی منجر به غرامت 6.2 میلیون یورویی

 
براي فدراسیون فوتبال شده و پیش از این هم مبلغ هنگفتی به حساب او واریز شده است. 

اسلامیان هم در زمان جدایی ویلموتس هرگز متوجه اینکه ممکن است چنین غرامتی سنگینی یقه فدراسیون را بگیرد و نبود و ویلموتس را با محمد
صلاح مقایسه کرد که در چلسی جواب نداد اما در لیورپول تبدیل به ستاره شد! 



محمود اسلامیان در قیاس با عملکرد سایر اعضاي هیات رئیسه فدراسیون فوتبال در وضعیت بهتري قرار دارد؛ یعنی او برخلاف ممبینی، اصفهانیان،
شیعی، صوفی زاده و طالقانی داراي وجهه خوب در بدنه مدیریتی کشور است و توانمندي خود را در گذشته نشان داده و بارها به صورت علنی براي
گرفتن حق پخش فوتبال تلاش کرد ولی این تلاش ها با توجه به مشغله هاي اسلامیان کافی نبود، به خصوص که ماجراي حضور دخترش در تیم هاي

 
ملی تبدیل به ماجرا و جنجال بزرگی شد. 

در واقع فدراسیون فوتبال به عنوان نهادي که طبق ادعاي برخی از کارشناسان از اهمیتی بالاتر از یک وزارتخانه در میان مردم برخوردار است، با تلاش

 
هاي نیمه وقت فردي مانند اسلامیان نمی توانست عاقبت به خیر شود. 
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وجود 489 معدن؛ ظرفیتی مغفول و مستعد سرمایه گذاري در آذربایجان غربی

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  231  |  تاریخ: 1399/10/09

وجود 489 معدن و 51 نوع ماده معدنی در آذربایجان غربی، این استان را به یکی از قطب هاي معدنی کشور تبدیل کرده که براي توسعه این
بخش مغفول و مستعد، باید زمینه حضور سرمایه گذاران بخش خصوصی بیشتر فراهم شود تا این بخش، نقش خود را در توسعه استان بیش از

پیش ایفا کند.

وجود 489 معدن و 51 نوع ماده معدنی در آذربایجان غربی، این
استان را به یکی از قطب هاي معدنی کشور تبدیل کرده که براي
توسعه این بخش مغفول و مستعد، باید زمینه حضور سرمایه گذاران
بخش خصوصی بیشتر فراهم شود تا این بخش، نقش خود را در

 
توسعه استان بیش از پیش ایفا کند. 

از حدود هشت هزار میلیارد دلار گردش مالی سالانه بخش صنعت
در دنیا، نزدیک به 30 درصد آن مربوط به بخش معدن است و
شرایط اقتصادي امروز کشور و گسترش ابعاد تحریم هاي ظالمانه

بین المللی، ایجاب می کند توسعه معدن و صنایع معدنی به عنوان یک ضرورت جدي براي ایران مطرح شود و با اتکا بر این بخش از شرایط دشوار

 
کنونی گذر کنیم. 

تنوع و غناي ذخایر عظیم معدنی، ایران را یکی از کشورهاي پرپتانسیل جهان ازنظر توانایی تامین مواد اولیه مورد نیاز صنعت کرده است و موقعیت

 
جغرافیایی و وضعیت ژئوپلیتیک ایران در منطقه، امکان صادرات صنایع معدنی را به تمامی نقاط دنیا میسر می کند. 

به همین دلیل تمرکز بر اکتشاف ذخایر جدید یک ضرورت حتمی براي بخش معدن کشور محسوب می شود و در این بین آنچه به عنوان یک الزام می

 
تواند بر آهنگ رشد و موفقیت کشف ذخایر جدید کمک کند گذر از روش هاي سنتی فعلی و بهره گیري از فناوري هاي نوین است. 

اکتشافات معدنی نویدبخش رشد اشتغال پایداربوده و این روند در آذربایجان غربی با جدیت دنبال می شود و مسوولان را برآن داشته است تا روند

 
پیشرفت در بخش معادن را با جدیت دنبال کنند به گونه اي که استاندار آذربایجان غربی به عنوان مقام عالی دولت بر این روند تاکید ویژه دارد. 

 
اکتشافات معدنی نویدبخش رشد اشتغال پایدار در آذربایجان غربی 

استاندار آذربایجان غربی گفت: شناسایی ظرفیت هاي جدید، توسعه معادن کوچک و ایجاد واحدهاي فرآوري معدنی به منظور جلوگیري از خام فروشی

 
از جمله راهکارهاي مدیریت استان براي رشد اشتغال پایدار در این بخش به شمار می رود. 

محمدمهدي شهریاري اضافه کرد: اکتشافات صورت گرفته در بخش فلزات گرانبها و دیگر فلزات، روزهاي خوبی را براي حوزه معدنی آذربایجان غربی

 
ترسیم کرده است. 

 
وي ادامه داد: احیاي ظرفیت هاي مغفول معدنی در استان آذربایجان غربی رونق بیش از پیش اقتصاد و اشتغال را در پی خواهد داشت. 

وي افزود: با نتایج خوبی که از بررسی هاي اکتشافی شرکت غدیر در استان شکل گرفته بسترهاي انعقاد تفاهم نامه همکاري مشترك و سرمایه گذاري

 
در حوزه معدنی فراهم شده است. 



 
اطلس معادن آذربایجان غربی باید تهیه شود 

باتوجه به اینکه شناسایی موقعیت ها و توجه به آن می تواند زمینه توسعه و دسترسی را راحت کند، باید یک نقشه جامع از معادن تهیه شود که این امر

 
نیز مورد تاکید مقام عالی دولت در آذربایجان غربی است. 

استاندار آذربایجان غربی با بیان اینکه ظرفیت هاي معدنی استان براي سرمایه گذاري به درستی احصا و مشخص نشده است، گفت: براي ورود بخش

 
خصوصی براي سرمایه گذاري در معادن استان باید اطلس معادن که دربرگیرنده ظرفیت ها و مزیت هاي سرمایه گذاري است، تهیه شود. 

شهریاري، اشتغال و سودآوري در بخش معدن را نیازمند تامین زیرساخت هاي لازم جهت مشارکت بخش خصوصی دانست و افزود: تا به امروز به درستی

 
از ظرفیت معادن در توسعه استان بهره گیري نشده است. 

 
معادن آذربایجان غربی به افراد متخصص واگذار شود 

 
وي گفت: معادن آذربایجان غربی باید به افراد متخصص و داراي صلاحیت واگذار شود و این امر باید در اولویت کاري مسوولان مرتبط قرار گیرد. 

 
وي افزود: انتخاب افراد داراي تخصص در حوزه معدن باعث می شود که مشکل هاي موجود در بهره برداري از معادن کمتر شود. 

 
استاندار آذربایجان غربی ادامه داد: همچنین در صورت فعالیت افراد متخصص در معادن، آسیب کمتري به منابع طبیعی و محیط زیست وارد می شود. 

وي اظهار داشت: رفع برخی مشکلات در این حوزه نیازمند اعتبارات چندانی نبوده و تنها با تدابیر مدیریتی و واگذاري اختیارات به استان ها این امر قابل

 
رفع و پیگیري است. 

 
شهریاري تاکید کرد: مسوولان درسریع ترین زمان ممکن نسبت به فعال سازي طرح احیاي معادن کوچک مقیاس اقدام کنند. 

 
51 نوع ماده معدنی در آذربایجان غربی وجود دارد 

ذخایر معدنی منابع اولیه بسیار مهم و استراتژیک براي صنایع مختلف بوده و ضامن ادامه حیات آنها محسوب می شوند؛ معادن به عنوان پیشران
اقتصادي در هر کشوري مطرح بوده و باتوجه به گستردگی مواد معدنی و وجود ذخایر با ارزش در سطح آذربایجان غربی، سرمایه گذاري در این بخش

 
طی سال هاي آینده رشد اقتصادي درخشانی را براي استان خواهد داشت. 

معاون معدن و صنایع معدنی سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان غربی با اشاره به اینکه 68 نوع ماده معدنی در کشور شناسایی شده است، گفت:

 
51 نوع از این تعداد در این استان وجود دارد که در مرحله اکتشاف و بهره برداري است. 

 
پریسا عابدپور ادامه داد: عمده مواد معدنی داراي کاربرد در صنایعی از جمله ساختمانی، آرایشی، بهداشتی، فولاد، نفت و عواملی از این قبیل است. 

وي اضافه کرد: صنایع تبدیلی این استان نیز در بخش هاي فرآوري و استحصال طلا، سنگ تزئینی، تولید سیمان، آهک، گچ و صنعت تولید پودرهاي

 
میکرونیزه فعال است. 

 
استخراج سالانه بیش از 17 میلیون تُن مواد معدنی در آذربایجان غربی 

برداشت مواد معدن از معادن می تواند زمینه توسعه اشتغال و ارزآوري را براي منطقه و استان فراهم کند و این امر نیز خود موجب توسعه اقتصادي می

 
شود. 

به گفته معاون امور معادن و صنایع معدنی سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان غربی، سالانه 17 میلیون و 680 هزار و 825 تُن انواع مواد معدنی



 
از معادن این استان استخراج می شود. 

عابدپور با بیان اینکه این میزان از 489 معدن فعال استان استخراج و به مراکز فرآوري در داخل و خارج از کشور ارسال می شود، بیان کرد: میزان ذخیره
قطعی معادن آذربایجان غربی یک میلیون و 221 هزار و 657 تُن بوده که در این بخش براي پنج هزار و 200 نفر به صورت مستقیم در بخش معدن

 
استان اشتغال فراهم شده است. 

وي، میزان سرمایه گذاري بر روي این معادن را سه هزار و 740 میلیارد و 138 میلیون ریال عنوان کرد و افزود: امروزه معادن و مواد معدنی موجود در
کشور به اصلی ترین عامل توسعه اقتصادي تبدیل شده است که آهن و فولاد نیز از مهمترین مواد معدنی براي توسعه اقتصادي، ثروت آفرینی، اشتغالزایی

 
و افزایش ارزش افزوده به شمار می رود. 

صنایع تبدیلی به دلیل فرآوري انواع محصولات موجب کاهش هدررفت منابع تولیدي، هدفمندشدن تولید، ایجاد زمینه صادرات و بالا رفتن اشتغال و
درآمد بهره برداران در زمینه هاي مختلف شده و به معناي تمام کلمه این صنعت راه گشاي توسعه و جهش تولید در بخش هاي مختلف به شمار می

 
رود. 

 
ظرفیت صنایع تبدیلی مواد معدنی آذربایجان غربی به 98 میلیون تُن رسید 

معدن و انواع مواد معدنی موجود در آذربایجان غربی نعمت عظیم خداداي هستند و بهره مندي از آنها بخشی از زمینه توسعه و استغال را براي جوانان
منطقه فراهم می کند، اما باید در کنار بهره مندي از این ذخایر الهی از نحوه تبدیل و استفاده از آنها در صنایع مختلف آشنا بود و از ظرفیت صنایع

 
تبدیلی براي رونق اقتصاد بهره مند شد. 

به گفته رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان غربی، ظرفیت تولید واحدهاي صنایع فرآوري و تبدیلی مواد معدنی این استان به 98 میلیون و

 
733 هزار و 641 تُن در سال رسیده است. 

غلامرضا بابایی اظهار داشت: این ظرفیت فرآوري توسط 847 واحد فرآوري و تبدیلی مواد معدنی در بخش هاي مختلف شن و ماسه، کانی فلزي و

 
غیرفلزي و طلا در سطح استان فعال بوده و انجام می شود. 

وي ادامه داد: براي راه اندازي این واحدهاي صنایع تبدیلی، بیش از 18 هزار و 334 میلیارد ریال در آذربایجان غربی سرمایه گذاري شده است که این

 
رقم در مقایسه با نرخ ارز امروزي حدود 10 برابر محاسبه می شود. 

 
رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان غربی گفت: این واحدها براي 22 هزار و 53 نفر در این استان زمینه اشتغال پایدار فراهم کرده است. 

بابایی با اشاره به زمینه فعالیت این صنایع تبدیلی، اظهار داشت: شستشو و دانه بندي مصالح سنگی ساختمانی (شن، ماسه، بالاست)، کنسانتره طلا، شن
و ماسه شستشو و دانه بندي شده، محصولات بتنی غیرمسلح از بتن معمولی، آجر فشاري، انواع سفال ماشینی (اتوماتیک) و بتن سیال معمولی از زمینه

 
هاي فعالیت واحدهاي صنایع تبدیلی و فرآوري مواد معدنی در این استان است. 

وي اظهار کرد: یکی از بزرگترین مزیت هاي این استان در بحث توسعه صنایع تبدیلی، هم مرز بودن آذربایجان غربی با سه کشور خارجی است که می

 
تواند امر صادرات را بسیار تسهیل بخشیده و بازار خوبی براي محصولات این واحدهاي تولیدي باشد. 

بخش معدن و صنایع پایین دستی آن محور توسعه آذربایجان غربی به شمار می رود ولی معادن سنگ این استان با مشکلات عدیده اي چون خام

 
فروشی و نبود بازار مواجه است. 

اعطاي تسهیلات با بهره بانکی پایین براي سرمایه در گردش و همچنین نوسازي ماشین آلات معدنی براي بهبود عملکرد معادن این استان ضروري است.

آذربایجان غربی از وضعیت مناسبی در زمینه ذخایر معدنی برخوردار است اما هنوز تا بهره برداري مطلوب از ظرفیت هاي بخش معدن و صنایع معدنی



 
راهی طولانی در پیش دارد. 

محدوده آذربایجان غربی تحت پوشش سه زون از زون هاي بیست گانه اکتشاف سیستماتیک کشور شامل ""اشنویه - خوي""، ""مریوان - مهاباد"" و
""شاهین دژ - ماهنشان"" قرار گرفته است./ ایرنا



وزیر اقتصاد: دارا دوم امسال عرضه می شود

منبع: روزنامه جهان اقتصادشماره خبر:  232  |  تاریخ: 1399/10/09

وزیر اقتصاد گفت: دارا دوم در صورت فراهم بودن شرایط تا پایان سال عرضه می شود.

وزیر اقتصاد گفت: دارا دوم در صورت فراهم بودن شرایط تا پایان

 
سال عرضه می شود. 

به گزارش جهان اقتصاد به نقل از مهر، فرهاد دژپسند در یک گفت
وگو با اعلام این خبر افزود: درباره عرضه صندوق دارا دوم و صندوق
فولادي ها کمیته اي تشکیل شده است که با رصد دقیق شرایط و
مقتضیات، زمان لازم براي عرضه آنها را تعیین می کند و در
اینصورت اگر شرایط فراهم و زمینه مشارکت عموم و فراگیري عرضه
مهیا باشد آنگاه صندوق دارا دوم شامل باقیمانده سهام دولت در سه

 
بانک عرضه می شود. 

وي در ادامه و در پاسخ به این پرسش که چرا «چرا تا این حد اقتصاد کشور ما دولتی است و ریشه حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور به کجا بر می
گردد؟ و چرا در کشور ما خصوصی سازي تا این حد اهمیت دارد؟»، گفت: این یک سوال کلیدي است و پاسخ به آن باید با لحاظ جنبه هاي مختلف

 
صورت پذیرد، عملاً ریشه یابی تاریخی حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور سبب می شود تا به بسیاري از ابهامات پاسخ داده شود. 

او ادامه داد: در طی سالیان متمادي، در اقتصاد ایران به دلیل نقصان در توسعه کارآفرینی و عدم شکل گیري طبقه کارآفرین &– سرمایه دار به معناي
واقعی، دولت نقش اصلی در سرمایه گذاري کشور داشته است. این موضوع از زمانیکه تغییرات در ساختار اقتصادي کشورها و دنیا سرعت بیشتر گرفت،

 
کاملاً به چشم می آید. 

وزیر اقتصاد افزود: این بحث در دوره حکومت پهلوي اول آغاز و پس از آن شتاب گرفت و در دهه 40 شمسی در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی بروز
عینی پیدا کرد. در طی این سال ها در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی، توان سرمایه گذاري دولت افزایش قابل توجه یافت و حضور دولت در بنگاه هاي
سرمایه بر و بزرگ مقیاس بسیار پررنگ شد. هر چند در همان دهه 40 و تحت عنوان انقلاب سفید منشور مشارکت کارگران در امور مختلف ابلاغ شد اما

 
در عمل اتفاقی رخ نداد و همچنان حضور دولت در اقتصاد با سرعت بیشتر ادامه پیدا کرد. 

دژپسند گفت: این روند، در طی بیست سال انتهایی حکومت پهلوي ادامه یافت و نقش دولت در بخش هاي صنعت و خدمات به نحو قابل توجه اي
افزایش یافت، چنانکه سهم دولت از ارزش افزوده در اوایل دهه 40 از حدود 7 درصد ارزش افزوده به بیش از 11 درصد در اواخر دوره پهلوي افزایش

 
یافت. 

وي در پاسخ به پرسش دیگري مبنی براینکه «پس از انقلاب اسلامی گسترش حضور دولت در اقتصاد در نتیجه اقتضائات دیگري پررنگ تر شد. در همان
سال هاي ابتدایی، ملی شدن برخی صنایع به این امر دامن زد. پس از آن نیز به سبب وقوع جنگ تحمیلی، اداره کشور در آن شرایط، حضور مقتدر و
برجسته دولت را نیازمند بود و نقش دولت در اقتصاد برجسته تر گردید. در نتیجه در طی سال هاي متمادي به انحاء مختلف بویژه برداشت ناصحیح و
تصدي گرایانه از اصل (44) قانون اساسی نقش دولت در اقتصاد کشور بویژه در سرمایه گذاري و مالکیت افزایش یافت و هم اکنون نیز ما همچنان با این
موضوع رو به رو هستیم. در این فرایند تاریخی از چه زمانی ما به خصوصی سازي پرداختیم؟»، افزود: در سال هاي اولیه پس از جنگ تحمیلی، و حدود
سال 1369 اولین مباحث مربوط به خصوصی سازي و لزوم آن مطرح شد. خصوصی سازي در آن سال هاي ابتدایی با مصوبات دولت انجام می پذیرفت
اما دیري نگذشت که به دلیل نبود زیرساختهاي حقوقی و قانونی لازم، چالش هاي آن نیز هویدا شد از این رو در سال 1373 مجلس شوراي اسلامی

 
ورود کرد و اولین قوانین مرتبط در این حوزه به تصویب رسید. 



او ادامه داد: ابلاغ این قانون سبب شد تا خصوصی سازي در ایران وارد مرحله جدیدي شود. سه سال قبل از ابلاغ قانون برنامه سوم توسعه براي خصوصی
سازي در اقتصاد کشور، سال هاي طلایی بود. در آن سال ها یک تبصره موسوم به تبصره (35) در قانون بودجه تصویب شد که درآن اختیارات قانونی
گسترده اي در اختیار دولت براي خصوصی سازي قرار گرفت. مطابق این تبصره دولت می توانست بدون رعایت همه قوانین دائمی علی الخصوص قانون
مصوب سال 1373 واگذاري ها را به انجام برساند. این یک قانون بسیار طلایی بود، اما باز هم مشاهده می کنیم عملکرد چندان قابل توجه اي رخ نمی

 
دهد. 

او گفت: این روال با فراز و فرودهایی ادامه داشت، تا در برنامه سوم توسعه یک فصل از این مجموعه با در نظر گرفتن تجربیات سال هاي قبل بصورت
کامل به این موضوع اختصاص داده شد تا هم خصوصی سازي قانونمند شود و هم اجراي آن سرعت بگیرد. یکی از خروجی هاي اصلی این قانون

 
نهادسازي و شکل گیري سازمان خصوصی در اجراي ماده (15) این قانون و با تغییر اساسنامه سازمان مالی گسترش مالکیت واحدهاي تولیدي بود. 

دژپسند ادامه داد: در آن قانون روش واگذاري (که در آن زمان بیشتر به صورت مذاکره صورت می پذیرفت)، قیمت گذاري (که این دو مورد هم اکنون
نیز به عنوان مهم ترین مشکلات در خصوصی سازي مطرح می باشند.) و نهاد متولی واگذاري مهم ترین مباحثی بودند که به آنها پرداخته شد، هر چند
در برنامه سوم نیز در نتیجه فضاي نامناسب و برخوردهایی که با دست اندرکاران خصوصی سازي در کشور صورت گرفته بود، امور مربوط به خصوصی

 
سازي با تشکیک و به نوعی ترس پیگیري می شد و تا همین اواخر نیز این موضوع قابل مشاهده است. 

وزیر اقتصاد افزود: در برنامه چهارم توسعه بازهم با آسیب شناسی صورت گرفته، یک بخش مفصل به خصوصی سازي اختصاص یافت و در این قانون هم

 
تلاش شد تا اختیاراتی براي این امر به دولت داده شود که با مخالفت شوراي نگهبان در مغایرت با اصل 44 قانون اساسی مواجه شد. 

او ادامه داد: اما پس از آن نقطه عطفی در خصوصی سازي با ابلاغ سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی رخ داد. این سیاست ها را می توان به عنوان
منشور حیاتی براي انقلاب اقتصادي و گذار اقتصاد ایران از یک اقتصاد دولت &– بازار به یک اقتصاد بازار &– دولت نام برد. آنچه از این سیاست ها

 
انتظار می رفت، تحول در اقتصاد کشور بود که با تقویت بخش خصوصی، نقش دولت را در اقتصاد مقید به حوزه هاي خاص نماید. 

دژپسند گفت: در اوایل سال 1384 ابلاغ این سیاست ها، یک فضاي امید بخشی در جامعه شکل گرفت، به یاد دارم در اولین سالگرد ابلاغ این قانون
جلسه اي با حضور رهبر معظم انقلاب و مشارکت فعالین اقتصادي و مسئولین دولتی برگزار شد و رهبري در این جلسه بحث هاي جدي را مطرح کردند
و بر ضرورت اجراي آن تاکید داشتند. تا جایی که من یادم هست اینگونه برداشت شد که ایشان خودشان اجراي این سیاست ها را شخصاً پیگیري

 
خواهند کرد و پس از آن نیز در مقاطع زمانی مختلف به شدت از آن حمایت کردند. 

وي افزود: با تغییر دولت عزم بر خصوصی سازي به نحو چشمگیري کاهش یافت و فضا به نحوي بر علیه این رویکرد تغییر کرد. اما با ابلاغ سیاستهاي
راهبردي و بسیار مهم نظام درباره بند (ج) اصل چهل و چهار قانون اساسی در نیمه دوم سال 1385 و تکمیل شدن مفاد این منشور الزام اجراي آن

 
بصورت ضمنی و عینی مورد تاکید قرار گرفت. 

او گفت: مهم ترین اتفاقی که در سال 1385 رخ داد، مصوبه اي است که با نام سهام فراگیر در اواخر دولت آقاي خاتمی طراحی و در دولت تصویب شده
بود و با اعمال اصلاحاتی با عنوان سهام عدالت به مرحله اجرا درآمد. پس از آن نیز قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) در قالب تجمیع یک لایحه
و یک طرح در مجلس تدوین و ابلاغ شد. وزیر اقتصاد ادامه داد: در طی این سال ها نیز واگذاري ها با رویکردهاي مختلف در طی سال هاي متفاوت به
انجام رسید. در دوره اي واگذاري سهام در قالب رد دیون دولت غالب بود و در دوره اي هم مزایده. مروري بر این دوره هاي تاریخی به ما نشان می دهد،
علاوه بر اینکه نقش دولت در اقتصاد کشور همیشه پررنگ بوده است، هیچ دوره آرامی براي خصوصی سازي در کشور وجود نداشته است یا اگر در کوتاه

 
زمانی این امکان بوجود آمده است از این فرصت به خوبی بهره برداري نشده است. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «از زمان ابلاغ سیاست هاي اصل 44 تا کنون بیش از 15 سال گذشته است، نظر شما در این ارتباط چیست؟ و
به صورت کلی عملکرد آن را چگونه ارزیابی می کنید؟»، گفت: من از ابتداي دوره ي مسئولیت ام در وزارت اقتصاد، با شناخت از روند پرچالش اجراي
سیاست هاي کلی اصل (44) و بویژه خصوصی سازي در کشور، از معاونت اقتصادي وزارتخانه خواستم ضمن مطالعه اي جامع، آسیب شناسی کامل و
دقیقی از اجراي این قانون بویژه فرآیند خصوصی سازي در کشور ارائه کند چرا که خصوصی سازي بخش مهمی از قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل
44 است. به نظر من اگر ما باز هم فرصت را از دست می دادیم و نمی توانستیم به صورت جامع با یک آسیب شناسی دقیق رویکردها را طراحی مجدد



 
کنیم، آنگاه یک پانزده سال دیگر نیز می گذشت و ما بازهم دستاورد قابل توجهی نداشتیم. 

دژپسند ادامه داد: بر اساس قانون، وزارت اقتصاد موظف است عملکرد قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل (44) را گزارش دهد. در سنوات گذشته رویه
مرسوم این بود که براي انجام این تکلیف قانونی، گزارش ها از دستگاه هاي اجرایی مختلف اخذ، ادغام و یکپارچه و ارائه می شد ولی در سال گذشته
تلاش کردیم این گزارش را با رویکرد جدیدي که واقعاً از آن می توان به تحلیل عملکرد نام برد، به انجام برسانیم و در عمل شکل جدیدي به این گزارش

 
دادیم. چالش ها را در حوزه هاي مختلف شناسایی کردیم و متناسب با شناخت آنها، راهکارهاي مرتبط را ارائه داده ایم. 

او گفت: خوشبختانه گزارش خیلی خوبی تهیه شد و خروجی این مطالعه در هیأت واگذاري به بحث گذاشته شد. مرور تجربیات چندین ساله، هیأت
واگذاري را به این جمع بندي رساند که باید در واگذاري ها سهم بیشتري براي بازار سرمایه قائل شویم و از ظرفیت این بازار به دلیل مزایاي مختلفی که

 
ایجاد می کند که مهم ترین هاي آن شفافیت و رقابتی بودن است بیشتر بهره ببریم. 

وي افزود: بخش هاي مهم دیگري نیز که مقدم بر خصوصی سازي هستند، مانند بهبود فضاي کسب و کار، بازار سازي، شفافیت صورت هاي مالی، نیز در
حال مطالعه، آسیب شناسی و اجرا می باشند. این یکی از خطاهاي راهبردي است اگر که اصل (44) را محدود به واگذاري ها ببینیم، درحالی که این
موضوع به سایر موضوعات سایه انداخته است. به هر حال، موضوعات کلیدي تر و مؤثر تري که به آنها اشاره کردم، باید به طور حتم به صورت جدي

 
پیگیري شوند. 

وزیر اقتصاد در پاسخ به این پرسش که «از خصوصی سازي و واگذاري بنگاه ها در اقتصاد به دنبال چه هستیم؟»، گفت: تجربه دنیا ثابت کرده است که
بخش خصوصی پیشران توسعه کشورها است. ما از واگذاري ها به دنبال این هستیم که مالکیت و مدیریت بنگاه هاي دولتی به بخش خصوصی واقعی
منتقل شود و با پررنگ شدن نقش بخش خصوصی در اقتصاد، حضور دولت به صورت مستقیم کمتر شود. بر این باوریم که دولت به وظایف حاکمیتی و
اصلی خود ازجمله سیاستگذاري، تنظیم گري و ریل گذاري به جاي تصدي گري بپردازد، چرا که با این کار، کارایی اقتصاد با محور شدن بخش خصوصی

 
در اقتصاد و منحصر شدن کارکرد دولت در سیاست گذاري و نظارت، افزایش می یابد. 

دژپسند همچنین در پاسخ به این پرسش که «آیا در عمل این اتفاق افتاده است؟»، افزود: در دوره اي، در کشور شاید با این رویکرد که بخش خصوصی
توانمند براي خرید شرکت هاي دولتی وجود ندارد، واگذاري به نهادهاي خاص صورت پذیرفت (که البته قانون هم این اجازه را فراهم می ساخت) و

 
استمرار این امر سبب شد تا در کنار بخش دولتی، تعاونی و خصوصی، این بخش به رکن چهارم در اقتصاد کشور تبدیل شود. 

او ادامه داد: در عمل در برخی از صنایع و رشته فعالیت ها در نتیجه استفاده از این رویکرد از انحصار دولتی به انحصار غیردولتی حرکت شد. متأسفانه در
خیلی از موارد، در عمل علیرغم واگذاري مالکیت، مدیریت و اداره شرکت ها همچنان در اختیار دولت باقی مانده است. در بسیاري از شرکت ها که هم
اکنون از آنها به عنوان بنگاهی خصوصی یاد می شود، همچنان مدیریت با دولت است. وي افزود: ممکن است، در یک شرکت، دولت کمتر از 15 درصد
سهام در اختیار داشته باشد، اما در چیدمان هیأت مدیره نقش صد درصدي بازي می کند. حتی برخی از نهادهاي عمومی غیردولتی ما نیز بصورت
دولتی اداره می شود. مثال هاي این نوع شرکت ها فراوان است از سازمان هاي بزرگ کشور تا شرکت هاي کوچک و تخصصی با این مشکل رو به رو

 
هستند. 

دژپسند تاکید کرد: امیدوار بودیم با اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) از سال 84 به بعد این مشکل مرتفع شود اما باز هم شاهدیم این نقیصه ادامه
دارد و بسیاري از واگذاري هاي ما تنها منجر به انتقال مالکیت و نه مدیریت شده است در حالیکه شاید انتقال مالکیت بدون انتقال مدیریت نه تنها، ارتقا

 
عملکرد را منجر نشود بلکه آسیب هاي بیشتري هم به همراه داشته باشد. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «این موضوع، یک آسیب جدي به اقتصاد است چرا به این سمت حرکت کردیم؟»، گفت: در کنار مواردي که

 
اشاره کردم، یکی از مهم ترین روش هایی که در سال هاي گذشته مورد استفاده قرار می گرفته و به این امر دامن زد، واگذاري به شیوه رد دیون بود. 

او ادامه داد: رد دیون منجر به تغییر مدیریت نشد چرا که بخش عمده اي از این سهامی که منتقل شد، به اشخاص حقوقی منتقل شد که مستقیم یا با

 
واسطه توسط دولت اداره می شدند. حدود 15 درصد از واگذاري ها به این صورت اتفاق افتاده و این واقعاً یک معضل اقتصادي است. 

دژپسند گفت: این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی داشته است. یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم



توسط نهادهاي تخصصی آنها است. در سال هاي گذشته پتروشیمی ها در مالکیت وزارت نفت فعالیت می کردند اما هم اکنون مالکیت بسیاري از این
شرکت ها به صندوق هاي بازنشستگی منتقل شده و عملاً توسط وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی اداره می شوند. این اتفاق در صنایع دیگر هم تا

 
حدودي رخ داده است و وزارت کار از طریق صندوق هاي وابسته خود مالکیت بسیاري از شرکت ها را بدست آورده است. 

وي افزود: واقعاً مشکل اصلی در مالکیت نیست مشکل روح مدیریت دولتی است که همچنان در این شرکت ها جاري است و باید از آن دور شویم. هر
زمان دولت مالکیت را در کنار مدیریت در اختیار داشته باشد در قبال عملکرد شرکت الزاماً پاسخگو است اما زمانیکه در مالکیت نقشی ندارد، می تواند

 
خود را از پاسخگویی دور نگه دارد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: البته اشاره کنم که اخیراً این رویکرد استفاده از روش رد دیون مورد توجه مجدد قرار گرفته است. چنانکه در قانون بودجه سال
گذشته حکمی در این زمینه وجود داشت که از اجراي آن ممانعت شد، ولی در سال جاري در قانون تکرار شد و با توجه به لزوم قانونی آن به اجرا درآمد.

وي در ادامه و در پاسخ به پرسشی مبنی براینکه «در تمام دنیا صندوق هاي بازنشستگی یکی از نهادهاي سرمایه گذاري و تجهیز منابع محسوب می
شوند، این ایراد شما از چه زاویه و بر چه اساسی است؟»، گفت: درست است. این صندوق ها نهادهاي واسطه اي هستند که نقش پررنگ در تأمین مالی
دارند اما در ایران با یک تفاوت ماهوي حضور دارند. در دنیا این صندوق هاي بازنشستگی توسط ذینفعان واقعی آنها اداره می شوند، اما در ایران دولت

 
نقش کاملاً پررنگ در اداره این صندوق ها دارد یعنی باز هم اراده دولت در مدیریت این صندوق ها جاري است. 

او ادامه داد: در واقع صندوق هایی که باید با محوریت و خواست ذینفعان اصلی آن یعنی کارگران و کارفرمایان اداره شوند با مدیریت دولتی اداره می
شوند و دولت به هر گونه که مایل است با آنها رفتار می کند. نکته اصلی اینجاست این صندوق ها باید تحت نظارت دولت باشند نه مدیریت دولت و این

 
یک مشکل اساسی است. 

دژپسند همچنین در پاسخ به این پرسش که «این گفته که دولت ها، از بنگاه داري و شرکت داري دل نمی کنند را تا چه اندازه تأیید می کنید؟»، افزود:
هم درست است و هم نادرست. یکی از مشکلات اصلی ما این است که بالاخره داشتن شرکت هاي تابعه براي مدیران دولتی امتیازاتی را ایجاد می کند از
جمله تعیین اعضاي هیأت مدیره، تسهیل انجام اموراتی که تحت قوانین ناظر برسازمان هاي دولتی امکانپذیر نیست و … اما از سوي دیگر اینقدر در
مسیر خصوصی سازي مشکلات متعددي وجود دارد که بسیاري از مدیران براي در امان ماندن از آسیب هاي آن ترجیح می دهند کمتر به این امر

 
بپردازند و از ورود به بحث خصوصی سازي اجتناب می کنند. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: یکی از مشکلات اصلی ما در واگذاري ها، مقاومت مدیران دولتی و حتی شرکت هاي در حال واگذاري است. در برخی از این

 
شرکت ها پیش از واگذاري اتفاقاتی رخ می دهد که عملاً واگذاري آن با شیوه پیش بینی شده و در زمان تعیین شده دشوار می شود. 

وي همچنین در پاسخ به پرسش دیگري مبنی براینکه «در طی این سال ها، خصوصی سازي چه عملکردي داشته است؟»، گفت: در طی این چند سال
که از اجراي قانون سیاست هاي کلی اصل 44 می گذرد در حوزه خصوصی سازي به ارزش اسمی حدود 14 درصد از واگذاري ها از محل سهام عدالت،
15 درصد تهاتر بدهی هاي دولت و مابقی عرضه سهام به روش هاي مختلف در بورس و فرابورس بوده است. او ادامه داد: در طی این مدت از حدود
1700 شرکت که مورد بررسی قرار گرفته است، حدود 600 شرکت از فهرست خصوصی سازي خارج شده است. عموم این شرکت ها یا با دلایل خاص از
فهرست خارج شده اند، یا بایستی ابتدا اصلاحاتی در آنها صورت پذیرد، تغییر ساختار یابند و پس از آماده سازي به فهرست بازگردانده شوند یا به طور

 
کل، بایستی استراتژي نحوه فعالیت آنها تغییر یابد. 

وزیر اقتصاد افزود: مثلاً شرکت هاي آب و برق منطقه اي از جمله شرکت هایی هستند که از این فهرست خارج شده اند. براي این شرکت هاي بخصوص
به دلیل اینکه خدمات شهري و روستایی را ارائه می کنند می توان، واگذاري به شهرداري ها را مطرح کرد. یا در مدلی دیگر می توان این شرکت هارا در
هم ادغام کرد و با کاهش تشکیلات ضمن سبک کردن ساختار آنها، به عنوان یک شرکت با مالکیت دولتی، مدیریت آن را به بخش خصوصی واگذار کرد.
هر چند ممکن است در این مسیر با مقاومت هایی در سطح مناطق یا بخش ها رو به رو شویم و باید بتوانیم با ایجاد انگیزه هایی این مقاومت ها را
تبدیل به همراهی کرد. او ادامه داد: همچنین از 1100 شرکت دیگر، حدود 900 شرکت به فروش رسیده اند یا از طریق تهاتر واگذار شده اند و مابقی

 
یعنی حدود 200 شرکت یا منحل شده اند، یا ادغام و یا ورشکسته شده اند. 

وي افزود: در سال جاري نیز 325 شرکت (که حدود 16 درصد شرکت هاي مشمول واگذاري می باشند) در فهرست واگذاري قرار دارند که به مرور زمان



به روش هاي مختلف هر کدام در فرآیند واگذاري قرار می گیرند. دژپسند در ادامه و در پاسخ به این پرسش «به نظرآزادسازي سهام عدالت پیچیده شده
است، آیا تدبیري براي رفع چالش مذکور بدون آسیب رسیدن به بازار سهام وجود دارد؟»، گفت: در این خصوص ما تقریباً به صورت مستمر با کارشناسان
و مسئولین ذیربط هم فکري می کنیم. چون به دنبال آن هستیم که فواید آزادسازي سهام عدالت همراه با سهامداري توسط دارندگان سهام عدالت و

 
عدم آسیب به دارایی آنها باشد. 

او ادامه داد: بسیاري از صاحبنظران معتقد هستند با توجه به ارزنده بودن سبد دارایی سهام عدالت، افراد سهامداري کرده و از منافع کوتاه مدت (سود
سالیانه) و بلندمدت (افزایش عرضه سهام) آن بهره مند شوند چرا که پورتفوي سهام عدالت شامل مجموعه سهام شرکت هاي بسیار معتبر و گلچین شده
کشور است بنابراین ما به دنبال آن هستیم که فرهنگ سهامداري بلندمدت را براي این جامعه هدف، ترویج کنیم و بنابراین فروش آن را چندان توصیه

 
نمی کنیم. 

وزیر اقتصاد افزود: اما از سوي دیگر به دنبال آن هستیم که قابلیت نقدشوندگی آن در بازار افزایش یابد و براي آن بازار سازي می کنیم. مصوبات چند
هفته گذشته شوراي عالی بورس که در آن صندوق هاي بادرآمد ثابت امکان خرید سهام عدالت را یافتند، از این جنس است. وي همچنین در پاسخ به
ین پرسش که «عملکرد خصوصی سازي در سال جاري چگونه بود وآیا شما رضایت دارید؟ امسال واگذاري در قالب ETFها نقش برجسته اي در عرضه و
فروش سهام متعلق به دولت داشت، در این خصوص برنامه شما چگونه بوده است؟»، گفت: در سال جاري انتظار افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري ها
را به چند علت داشتیم. اولین دلیل این بود که مجموعه عوامل و ارکان سیاستگذاري و اجرایی حوزه خصوصی سازي، بر پایندي به توسعه فعالیت هاي
بخش خصوصی و اجراي سیاستهاي کلی اصل (44) در زمینه خصوصی سازي اجماع داشتند لذا تلاش ها هم جهت شد تا شاهد عملکرد قابل توجه و

 
درخشانی در این سال باشیم. 

او ادامه داد: موضوع دوم تلاش هایی بود که در سال 1398 صورت گرفت. با مطالعه اي که در این سال رخ داد، تغییر در روش ها و رویکردها مبتنی بر
شرایط موجود کشور انجام پذیرفت. این تغییرات راهبردي در نتایج عملکردي نیز خود را نشان داد و منجر به نتیجه شد. در این ارتباط حداکثر سازي
استفاده از ظرفیت بازار سرمایه براي موضوع واگذاري ها چه به صورت عرضه خرد و چه به صورت عرضه بلوکی مد نظر قرار گرفت و با استفاده ظرفیت
صندوق هاي قابل معامله در بورس براي اولین بار براي واگذاري ها با پیگیري هاي فراوان، در سال جاري توانستیم بخش قابل توجه اي از عرضه هاي

 
دولتی را در این قالب به انجام برسانیم. 

وزیر اقتصاد افزود: موضوع سوم الزام اجتناب ناپذیر براي افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري بود. اگرچه معتقد هستم وصول درآمد براي دولت باید
آخرین ملاك در واگذاري ها باشد، اما با توجه به مقتضیات سال جاري و کاهش قابل توجه درآمدهاي حاصل از فروش نفت، تأمین منابع مالی دولت از
این طریق یکی از اهداف واگذاري ها در سال جاري بود و نمی توان آن را کتمان کرد. در سال جاري تلاش ما افزایش شفافیت و ایجاد فضاي رقابتی در

 
واگذاري ها بود. 

دژپسند ادامه داد: راجع به ETF ها، هم زیاد صحبت شده است، ما در سال جاري حدود 33 هزار میلیارد تومان عرضه داشتیم که از این میزان بیش از
18 هزار میلیارد تومان آن در قالب دو ETF «دارایکم» شامل باقیمانده سهام دولت در بانک هاي ملت، تجارت، صادرات ایران و بیمه هاي البرز و اتکایی
امین و «پالایش یکم» شامل باقیمانده سهام دولت در پالایشگاه هاي تبریز، تهران، اصفهان و بندرعباس بود. همچنین 15 هزار میلیارد تومان در قالب
عرضه تدریجی انجام پذیرفت. این تحقق درآمد در عرضه سهام از سوي دولت در سال هاي اخیر بی سابقه بود و رشد قابل توجهی نسبت به سال قبل

 
داشت. دلیل آن هم تغییر شیوه واگذاري و ظرفیت سازي هایی بوده است که در بازار سرمایه به انجام رسید. 

وزیر اقتصاد افزود: ما با مطالعه به روش واگذاري از طریق ETFرسیدیم. در مطالعه اي که به انجام رسید مشخص شد که، عدم تحقق اهداف خصوصی
سازي در بسیاري از موارد ناشی از ویژگی هاي ذاتی روش مورد استفاده در واگذاري بوده است. براي نمونه در روش واگذاري از طریق مزایده به صورت
نقد و اقساط، عایدي دولت در زمان واگذاري نسبت به واگذاري از طریق بورس و روش ETF به حداقل می رسد. به عنوان مثال در واگذاري یکی از این
شرکت ها به ارزش 1800 میلیارد تومان، با تعیین 100 میلیارد تومان حصه نقدي و اعمال دو سال تنفس، عملاً عایدي دولت در زمان واگذاري کاهش
یافته است. در حالی که عرضه صندوق واسطه گري مالی یکم، حدود شش هزار میلیارد تومان و عرضه صندوق پالایش یکم بیش از 12 هزار میلیارد

 
تومان، منبع نقدي در اختیار دولت قرار داد. 

او گفت: در واگذاري یکی دیگر از بنگاه هاي اقتصادي که با روش مزایده انجام پذیرفت، در خصوص قیمت گذاري ابهامات متعددي وارد گردید، این در
حالی است که در واگذاري دو صندوق ETF بدون وجود ابهام، نحوه و شیوه قیمت گذاري و قیمت مورد معامله بصورت کاملاً شفاف به اطلاع عموم مردم



 
رسید. 

وي افزود: همچنین در خصوص برخی از واگذاري ها به علت شفافیت پایین در روش و فرآیند واگذاري حساسیت در افکار عمومی بوجود آمده است. عدم
وصول اقساط قرارداد که به صورت عمده (بلوکی) از طریق بورس واگذار شده بود نمونه اي دیگر از عارضه هاي موجود در روش هاي خصوصی سازي
است. در واگذاري هایی که به روش نقد و اقساط انجام می پذیرد، ریسک عدم وصول اقساط در آینده همیشه وجود دارد به نحوي که خریداران شرکت
هاي واگذار شده به روش مزایده غالباً در بازپرداخت اقساط به مشکل برخورده و فراوانی آنها در جدول بدهکاران اقساط معوق سازمان خصوصی سازي

 
بیشتر از خریداران بلوك هاي بورسی می باشد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: این موضوع خود باعث عدم تحقق منابع درآمدي بودجه دولت از ناحیه وصول اقساط قراردادهاي واگذاري شده است این در حالی
است که به علت آنکه در واگذاري در قالب ETF مبلغ فروش در همان ابتدا بصورت نقد دریافت می شود، یعنی عملاً ریسک عدم وصول اقساط در آینده

 
بصورت کامل از بین می رود. 

دژپسند گفت: عمده شواهد واگذاري انجام پذیرفته در سال هاي اخیر بیانگر آن است که خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از طریق عرضه در بورس
منافع بیشتر و چالش هاي کمتري را به دنبال داشته و باید اذعان داشت که واگذاري از طریق بازار سرمایه نسبت به روش هاي خارج از بازار (مزایده –
مذاکره) ضمن ترجیح قانونی، از مزایاي بیشتري برخوردار است. در سال جاري با حمایت هاي دولت و تصویب مجلس شوراي اسلامی، واگذاري باقیمانده
سهام دولت در قالب صندوق هاي سرمایه گذاري قابل معامله در بورس (ETF) به عنوان یک راهکار اجرایی براي اولین بار مورد استفاده قرار گرفت.
انتخاب این روش همراستا با عزم جدي دولت بر اجراي سیاست واگذاري صد درصدي به بخش خصوصی و رعایت اصول سلامت و شفافیت در واگذاري

 
ها است. 

وي افزود: واگذاري از طریق ETF فرصتی را ایجاد می کند که علاوه بر اجتناب از محدودیت هاي ناشی از روش هاي مزایده، مذاکره و عرضه بلوکی
سهام در بورس، گسترش مالکیت عمومی از طریق فروش به آحاد مردم رخ داده و جذب و هدایت نقدینگی جامعه به سمت فعالیت هاي مولد از طریق
بازار سرمایه اتفاق افتد. بدیهی است این امر علاوه بر توسعه و تعمیق بازار سرمایه، امکان فروش سهام در حجم ریالی بالا بصورت کاملاً شفاف منجر به

 
تأمین منابع به صورت نقد را فراهم آورده و ریسک عدم وصول اقساط در آینده را به صفر می رساند. 

دژپسند در ادامه و در پاسخ به این پرسش که «در واقع چرا دولت براي واگذاري سهام در سال اخیر تنها از روش ETF استفاده کرد، آیا بعد از عرضه
صندوق پالایش یکم با این نحوه آزادسازي همچنان موافق هستید. به عبارت ساده تر آیا نگرانی از تبعات واگذاري هاي مرسوم، مجلس و دولت را به
سمت عرضه با استفاده از این روش سوق داد؟»، گفت: قطعاً خیر این گونه نیست. در صحبت هاي قبلی تا حدودي به این سوال شما پاسخ دادم.

 
همانگونه که گفتم این روش از واگذاري، داراي ویژگی هایی است که سبب برتري آن نسبت به دیگر روش هاي واگذاري در شرایط کنونی می شود. 

او ادامه داد: اولین ویژگی این روش امکان انتقال مالکیت به افراد بیشتري است، دوم اینکه چون هر شخص با هر سرمایه اي قادر است در اینگونه عرضه
ها حضور یابد، فرصت توزیع برابر میان آحاد جامعه فراهم می شود. ویژگی سوم اینکه، چون تخفیف داده می شود، امکان توزیع ثروت بهبود پیدا می

 
کند. 

وزیر اقتصاد افزود: از منظر تأمین منابع نیز براي دولت ارجحیت دارد چرا که سریع تر به نتیجه می رسیم. عرضه بلوکی سهام برخی شرکت ها را چند بار
تجربه کردیم و به دلیل نبود متقاضی، موفق نبود. نیاز به منابع فراوان براي اندك متقاضیان و توجه به فضایی که در مورد خصوصی سازي، اخیراً به
وجود آمده است استقبال و تقاضا براي مشارکت در خرید بلوکی سهام شرکت ها را به نحو قابل توجه اي کاهش داده است، به نحوي که در جلسات

 
متعدد، علی رغم ارائه مشوق هاي مختلف باز هم بخش خصوصی تمایلی براي خرید بنگاه هاي دولتی از خود نشان نداد. 

دژپسند در پایان و در پاسخ به این پرسش که «در خصوص ETF این نقد به شما وارد است که انتقال مالکیت بدون مدیریت صورت پذیرفته است و شما
خواهان ادامه این روش در سال آتی نیز هستید؟»، گفت: این ادعا صحیح نیست. در واقع در این روش واگذاري ما عدم همزمانی انتقال مدیریت شرکت
هاي دولتی با واگذاري مالکیت آنها را داریم. در خصوص ETF مدیریت تا پایان سال 1400 با دولت است و منطبق بر مفاد جز (2) بند (الف) تبصره (2)
قانون بودجه سال 1399، و تصریح اینکه تشکیل این صندوق ها با مدیریت دولتی براي بلندمدت نباشد، در امیدنامه این صندوق ها آمده است که لاجرم

 
پس از پایان این مهلت قانونی مدیریت به سهامداران منتقل می شود. 



او ادامه داد: همچنین مکانیزم هاي لازم را نیز در این بخش پیش بینی کردیم. اگر سرمایه گذاري بتواند 1.5 درصد از مجموع واحدهاي این صندوق را
در مکانیزم بازار خریداري نماید به صورت خودکار امکان اعمال مدیریت در صندوق برایش فراهم می شود. یعنی هم مکانیزم لازم را در بازار دیده ایم و

 
هم براي خروج دولت از صندوق فرصت زمانی قرار داده ایم. 

ویر اقتصاد افزود: نکته حائز اهمیت دیگر بخصوص در ارتباط با دارا یکم این است که، هم زمان با عملیاتی شدن واگذاري سهام این سه بانک و دو شرکت
بیمه اي در قالب ETF، آزادسازي سهام عدالت نیز انجام می پذیرد و انتقال مالکیت بخش بزرگی از سهام شرکت هاي مزبور به آحاد مردم اتفاق می
افتد، بنابراین انتقال بلافاصله مالکیت در این دو طرح در فاصله زمانی بسیار کوتاه سبب می شود عملاً حجم بزرگی از مالکیت و مدیریت بنگاه هاي

 
اقتصادي دولتی به صورت یکباره از دولت منفک شود. 

دژپسند گفت: این شرایط می توانست، علاوه بر آنکه هر بنگاه را به صورت منحصر بفرد دچار مشکل کند، بخش بانکی و بیمه اي کشور را نیز با عدم
اطمینان یا چالش هاي دیگري مواجه سازد لذا به منظور کاهش آثار احتمالی نامطلوب یادشده، دوره زمانی اطمینان بخش یک و نیم ساله براي فرآیند
گذار پیش بینی شد، تا در این دوره تلاش شود، آثار غیرقابل پیش بینی انتقال مدیریت که ممکن است در برخی موارد قابل توجه نیز باشد، کنترل شده

یا به حداقل برسد.



صدور 26 مجوز صنایع دستی براي صنعتگران اسفراین

منبع: میراث آریاشماره خبر:  233  |  تاریخ: 1399/10/09

به گزارش میراث آریا به نقل از روابط عمومی اداره کل میراث
فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان خراسان شمالی، عبداالله
سهرابی روز سه شنبه 9 دي ماه 99 اظهار کرد: «از تعداد 26 مجوز
صادرشده در 9ماهه سال جاري، دو مجوز مربوط به تولید کارگاهی

 
است.» 

او با بیان این که این مجوزها در رشته هاي مختلف از جمله نساجی
سنتی، سفال، صنایع چوب و... صادر شده است، افزود: «این مجوزها
در راستاي افزایش تولید و اشتغال زایی به فعالان صنایع دستی

 
شهرستان اعطا می شود.» 

رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی اسفراین بیان کرد: «بیش از 850 هنرمند در 10 رشته اصیل بومی فعالیت دارند که سهم
80درصدي تولید نساجی سنتی استان به هنرمندان این شهرستان تعلق دارد.»



نحوه واگذاري مالکیت دو باشگاه استقلال و پرسپولیس در فرابورس

منبع: با اقتصادشماره خبر:  234  |  تاریخ: 1399/10/09

جمعی از کارشناسان اقتصادي، صاحب نظران ورزشی و کارشناسانی از شرکت فرابورس در کارگروه ورزش حضور یافتند و پیشنهاد هایی درباره
چگونگی و نحوه واگذاري مالکیت باشگاه هاي ورزشی دولتی به ویژه استقلال و پرسپولیس را ارایه دادند.

به گزارش بااقتصاد، در ابتداي این نشست رئیس دانشکده کارآفرینی
دانشگاه تهران به ارائه مطالبی درباره سابقه واگذاري باشگاه هاي

 
دولتی فوتبال در کشورهاي دیگر پرداخت. 

غلامحسین حسینی نیا با اشاره به مدلهایی از مالکیت و اداره باشگاه
ها نظیر مالکیت خصوصی، سهامی، کنسرسیومی و غیره گفت: امروز
مالکیت دولتی باشگاه هاي حرفه اي یک امر غیرمعمول و در برخی

 
موارد مانند انگلیس و آلمان، غیرقانونی تلقی می شود. 

وي باشگاه هاي حرفه اي در فوتبال ایران را به چهار گروه باشگاه
هاي وابسته به صنایع نظیر فولاد خوزستان و ..، وابسته به نیروهاي نظامی و انتظامی نظیر پاس و...، وابسته به سازمان تربیت بدنی نظیر استقلال و
پرسپولیس و بخش خصوصی نظیر نساجی مازندران و .. تقسیم کرد و اظهار داشت: این تقسیم بندي نشانگر آنست که باشگاه داري در ایران توسط بخش

 
دولتی ایجاد شده و دولت هزینه هاي این ورزش را تقبل میکند. 

حسینی نیا در ادامه توجه به نقش هواداران در باشگاه هاي فوتبال و لزوم فراهم کردن امکان سرمایه گذاري کارآفرینان در این عرصه را یک لازمه مهم
در تعیین نوع مالکیت باشگاه ها برشمرد و تصریح کرد: امروزه انواع تعاونی هاي جدید براساس سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی فراهم آمده
است که تعاونی سهام عام یکی از آنهاست؛ از نظر ما شرکت هاي تعاونی سهام عام بیشترین مزایا را در مقایسه با شرکت هاي دیگر دارا هستند و علاوه بر

 
اینکه میتوانند از مزایاي قانون تجارت استفاده نمایند، از مزایاي مربوط به شرکت هاي تعاونی نیز بهره منده خواهند شد. 

 
حسینی نیا افزود: مدل پیشنهادي ما براي واگذاري دو باشگاه استقلال و پرسپولیس، تبدیل آنها به شرکت هاي تعاونی سهام عام است. 

وي محدویت تملک سهام و برخورداري از حمایت و نظارت وزارت کار را از جمله تفاوت هاي تعاونی هاي سهام عام با شرکت هاي سهامی عام برشمرد و
خاطرنشان کرد: تامین بخشی از سرمایه از طریق پذیره نویسی، شرایط آزاد عضویت، اعمال راي و نظر براساس میزان دارایی سهم و .. از جمله ویژگی

 
هاي تعاونی سهام عام است که میتوان آن را مدل مناسب جهت واگذاري باشگاه هاي فوتبال معرفی کرد. 

حسینی نیا تاکید کرد: در این مدل طبق قانون، حداکثر سهم هر شخص حقیقی، 5 درصد خواهد بود و اشخاص حقوقی نیز حداکثر می توانند 10 درصد

 
سهام شرکت تعاونی را داشته باشند و این محدودیت تملک سهام از تجمیع ثروت جلوگیري می کند. 

 
لزوم استفاده از ظرفیت پشیکسوتان و هواداران 

سید محمدکاظم اولیایی، مدیرعامل اسبق باشگاه فوتبال استقلال تهران نیز در این نشست استفاده از ظرفیت نهادهایی چون شرکت هاي پیشکسوت دو

 
باشگاه استقلال و پرسپولیس و کانون هاي هواداري دو باشگاه را بازوهاي مهمی براي شروع تاسیس شرکت هاي تعاونی سهام عام دانست. 

 
انتقاد از سیاست هاي متناقض دولت در زمینه واگذاري سرخابی ها 



در ادامه نایب رئیس اتاق تعاون ایران ظرفیت شرکت هاي تعاونی سهامی عام را بهترین فرصت براي تامین مالی در واگذاري باشگاه هاي فوتبال دانست و
خاطرنشان کرد: سهامدار کردن مردم از طریق شرکت هاي تعاونی، انگیزه هاي منفی براي سرمایه داري از این طریق را محدود می کند و به همین

 
خاطر ما بر تعاونی بودن مدل واگذاري استقلال و پرسپولیس تاکید داریم. 

ماشاءاالله عظیمی سیاست هاي متناقض مسئولان دولت در زمینه واگذاري استقلال و پرسپولیس را یک مشکل بزرگ در شروع کار دانست و اظهارداشت:
مدل پیشنهادي اتاق تعاون، قالب شرکت هاي تعاونی توسعه و عمران شهرستانی است که این قابلیت را دارند تا ضمن در نظر گرفتن جایگاه

 
پیشکسوتان، طرفداران و مدیران باشگاه هاي ورزشی، واگذاري ها را در خود جاي بدهند. 

 
اتاق تعاون فاقد شرایط براي مالکیت و مدیریت سرخابی ها است 

در ادامه رئیس هیئت فوتبال استان خراسان رضوي و عضو مجمع فدراسیون این رشته نیز در توضیحات خود به مخالفت با پیشنهاد دکتر عظیمی

 
پرداخت. 

احسان اصولی، اتاق تعاون ایران را فاقد امکانات و شرایط کافی براي کارفرمایی واگذاري ها دانست و افزود: بدنه اجتماعی بزرگی پشتوانه فوتبال است و
این ورزش داراي سابقه 80 ساله اي است که ابعاد گوناگونی دارد؛ اگرچه بحث واگذاري یک مقوله اقتصادي است اما نمیتوان صرفا با اتکا به ساختارهاي

 
اقتصادي به بررسی آن پرداخت. 

 
دست بالاي پیمان مدیریت در روش هاي واگذاري سرخابی ها 

همچنین در این نشست مهدي حاجی وند، محقق و کارشناس حوزه خصوصی سازي به ارائه گزارشی درباره لزوم اجراي سیاست خصوصی سازي در

 
فوتبال و مزایاي روش پیمان مدیریت پرداخت. 

وي درخصوص مزایاي روش پیمان مدیریت نسبت به سایر روش ها گفت: در این روش، مالکیت باشگاه ها همچنان به عهده دولت است اما مدیریت آن

 
به صورت زماندار به متقاضیان داراي اهلیت واگذار می گردد. 

حاجی وند افزود: در روش پیمان مدیریت که براي واگذاري سرخابی ها پیشنهاد می شود، اگر پس از واگذاري نحوه مدیریت باشگاه ها، مورد تایید مالک

 
بود، روند همکاري ادامه خواهد داشت و در غیر اینصورت، پیمان مدیریت با فرد دیگري بسته خواهد شد. 

نویسنده کتاب خصوصی سازي فوتبال در ادامه، وضع موجود ورزش را ناشی از دخالت نادرست دولت در این حوزه دانست و خاطرنشان کرد: امروز
فوتبال به یک صنعت درآمدزا تبدیل شده که البته هزینه هاي آن نیز به دوش دولت است. متاسفانه جذب سرمایه از طریق مشارکت مردمی تقریبا جایی

 
در فوتبال ندارد؛ درحالیکه تجربه سایر کشورها نشان داده که مدیریت و مالکیت بخش خصوصی در این زمینه بهتر بوده است. 

حاجی وند بهره گیري اندك از منابع انسانی متخصص و فقدان مدیریت مناسب جهت توسعه سرمایه هاي هواداري در فوتبال را از جمله اثرات منفی
مدیریت دولتی باشگاه ها دانست و تصریح کرد: حمایت ناعادلانه از تیم هاي خاص و طرد بخش دولتی، عدم امکان مطلوب نظارت و ارزیابی مالی و ایجاد

 
پدیده هاي مانند دلالی در فوتبال از دیگر اثرات مدیریت فعلی دولتی در این ورزش است. 

وي با اشاره به تجربه مدل هاي استاندارد مالکیت باشگاه هاي ورزشی در سایر کشوررها در مقایسه با ایران، خصوصی سازي فوتبال را داراي یک فرایند
گام به گام دانست و افزود: اصلاح ساختار بنگاه ها، ارزش گذاري عادلانه سهام و روش صحیح واگذاري، توجه به اهلیت خریداران و نظارت پس از

 
واگذاري به همراه توانمندسازي بخش خصوصی از طریق حمایت دولت فرایندي است که فوتبال ایران براي رسیدن به جایگاه بهتر باید طی کند. 

حاجی وند خصوصی سازي یک شبه باشگاه هایی نظیر راه آهن، سیاه جامگان، برق شیراز و .. را نمونه هایی از عدم طی فرایند استاندارد خصوصی سازي

 
دانست که منجر به بدترشدن وضعیت این باشگاه ها و از دست رفتن جایگاه قبلی آنها شد. 



نگرانی نابجا از تبعات خصوصی سازي، تعدد مراکز تصمیم گیر، کمبود قوانین حمایتی دولت از بخش خصوصی براي حضور از فوتبال، فراهم نبودن
زیرساخت هاي درآمدزایی، عدم امکان حضور سرمایه گذاران خارجی، عدم اصلاح ساختار باشگاه ها پیش از واگذاري و ... از جمله موانع پیش روي

 
خصوصی ازي باشگاه هاي فوتبال در ایران بود که مهدي حاجی وند به آنها اشاره کرد. 

محقق و کارشناس حوزه خصوصی سازي همچنین زیانده بودن باشگاه ها و شفاف نبودن صورت هاي مالی آنها را از جمله موانع ارزشگذاري دانست و
گفت: در مزایده هاي سال 93 و 94، اهلیت هاي در نظر گرفته شده براي سرخابی ها عبارت بود از نداشتن بدهی معوقه بانکی، عدم سابقه محکومیت
موثر کیفري و عدم سوء سابقه امنیتی ثبت شده، اما باید در کنار این موارد، اهلیت توانایی تجاري و شناخت ورزشی نظیر برنامه مدیریتی و درآمدزایی

 
نیز از سوي خریداران احراز گردد. 

نحوه درآمدزایی چند باشگاه برتر فوتبال جهان در سالهاي اخیر، بخش دیگري از ارائه حاجی وند بود که حق پخش تلویزیونی، درآمدزایی از طریق

 
تبلیغات از جمله مهمترین محورهاي آن محسوب می شد. 

 
واگذاري مالکیت سرخابی ها در یک دوران گذار میان مدت باید اتفاق بیفتد 

همچنین مجید خاتونی، کارشناس حوزه جامعه شناسی ورزشی واگذاري مالکیت سرخابی ها را نیازمند طی یک دوران گذار میان مدت دانست و اظهار
داشت: اجتماعی شدن باشگاه ها، امروز دیگر یک پدیده ساده نیست؛ براي اینکه هوادار فوتبال وارد عرصه سرمایه گذاري شود و جهت ورود به مدیریت

 
هاي غیر دولتی نیازمند یک دوران گذار 5 تا 10 ساله هستیم. 

وي افزود: اصرار بر طی یک شبه فرایند واگذاري، یک اشتباه از سوي دولت است؛ اگر فرایند طی نشود و روند با شکست مواجه گردد، بی اعتمادي نسبت

 
به اصل واگذاري پدیده آمده و این اتفاق مشکلات بزرگی را رقم خواهد زد. 

 
تعاونی یا همان جمع سپاري 

رضا محمدکاظمی، استاد دانشگاه تهران نیز واگذاري مالکیت باشگاه هاي فوتبال به شیوه خصوصی سازي واحد هاي صنعتی را یک مدل مردود اقتصادي
عنوان کرد و افزود: شیوه پیشنهادي از راه تعاونی یا همان جمع سپاري به مردم داراي سه ویژگی به روز بودن، کارآمد بودن و داراي مطابقت با اسناد بالا

 
دستی است و با خصوصی سازي معمول تفاوت هاي آشکاري دارد. 

وي افزود: این مدل از جانب کارشناسان حاضر در نشست که در اتاق تعاون ایران، دانشکده کارآفرینی دانشگاه تهران و مجموعه اي از مدیران سابق که

 
در فوتبال حضور داشتند، پیشنهاد می گردد. 

 
لزوم حمایت قانونی از حقوق باشگاه هاي ورزشی پس از واگذاري 

قائم مقام سابق باشگاه فوتبال استقلال تهران نیز در این جلسه مهمترین عامل براي شروع فرایند واگذاري استقلال و پرسپولیس را تفاهم کارشناسان بر

 
سر مدل کارآمد درآمدزایی این باشگاه ها در دوران پس از واگذاري عنوان کرد. 

سید پندار توفیقی همچنین حمایت قانونی از حقوق باشگاه هاي ورزشی پس از واگذاري را پیش شرط مباحث صورت گرفته برشمرد و افزود: در اولین
گام براي تعیین نحوه درآمدزایی این باشگاه ها، باید تکلیف حق پخش تلویزیونی تعیین گردد؛ در خارج از کشور حداقل 35درصد درآمد باشگاه ها از

 
طریق همین حق پخش است که در داخل کشور اینگونه نیست. 

گفتنی است در پایان این نشست مقرر شد تا در نشست آتی کارگروه ورزش، کارشناسان به ارائه شبیه سازي مدل هاي اجرایی در زمینه واگذاري باشگاه
هاي ورزشی بپردازند./ تسنیم



توسعه یافتگی شهرها در گروي تقویت گردشگري است

منبع: میراث آریاشماره خبر:  235  |  تاریخ: 1399/10/09

به گزارش میراث آریا به نقل از روابط عمومی اداره کل میراث
فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان قزوین، دکتر علی اصغر
مونسان در دیدار با فعالان حوزه گردشگري استان شامگاه دوشنبه 8
دي ماه 99 در سالن اجتماعات مرکز رشد دانشگاه آزاد اسلامی با
اشاره به وجود محدودیت شرکت در نمایشگاه هاي بین المللی به
دلیل نبود اعتبارات لازم، عنوان کرد: «براي شرکت در نمایشگاه هاي
بین المللی و تبلیغات صنعت گردشگري، بودجه دولت پاسخگو
نیست به این منظور طرح تجاري سازي و برندسازي در این زمینه و
برگزاري نمایشگاه هاي مجازي براي معرفی بیش از پیش ظرفیت

 
هاي گردشگري در حال پیگیري و اجراست.» 

او با بیان این که در حوزه صنایع دستی دو وزارتخانه میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی و صمت از فعالان این حوزه حمایت می کنند، افزود:
«سعی ما بر این است تا با حمایت هاي صندوق کارآفرینی امید و استفاده از ظرفیت هاي صنایع دستی نسبت به ایجاد اشتغال در روستاهاي محروم

 
اقدام کنیم.» 

وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی اظهار کرد: «حفاظت از میراث تاریخی، فرهنگی و طبیعی کشور در دستور کار قرار دارد. استانداري،

 
اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان و دیگر دستگاه هاي متولی قزوین نیز باید نسبت به حفظ باغستان هاي سنتی اقدام کنند.» 

 
او بیان کرد: «میراث فرهنگی توسط این وزارتخانه حفظ و حراست می شود و احیاي آن ها با توجه به بودجه و اعتبارات موجود در حال انجام است.» 

دکتر مونسان اشاره به این که هر کشوري سالانه می تواند تنها یک ثبت جهانی در یونسکو داشته باشد، اضافه کرد: «رویکرد وزارتخانه این است که پروژه
ها را به صورت خطی و مسیري ثبت کند تا از این طریق بتواند بناهاي بیشتري را ثبت جهانی کند، مسیرهایی انتخاب می شوند که چند بناي مهم در

 
آن قرار داشته باشد.» 

او گفت: «راه آهن شمال به جنوب کشور با محور 1400 کیلومتري، کاروانسراهاي کشور و محور اورامانات در غرب کشور از جمله آثاري هستند که در
انتظار ثبت جهانی قرار دارد.»



صندوق دارا دوم تا پایان سال عرضه می شود

منبع: خبر فوريشماره خبر:  236  |  تاریخ: 1399/10/09

وزیر اقتصاد با بیان اینکه باقیمانده سهام دولت در بسیاري از شرکت ها به بخش خصوصی و آحاد مردم هستیم، گفت: دارا دوم در صورت فراهم
بودن شرایط تا پایان سال عرضه می شود.

وزیر اقتصاد با بیان اینکه باقیمانده سهام دولت در بسیاري از شرکت
ها به بخش خصوصی و آحاد مردم هستیم، گفت: دارا دوم در صورت

 
فراهم بودن شرایط تا پایان سال عرضه می شود. 

فرهاد دژپسند در یک گفت وگو با اعلام این خبر افزود: درباره عرضه
صندوق دارا دوم و صندوق فولادي ها کمیته اي تشکیل شده است
که با رصد دقیق شرایط و مقتضیات، زمان لازم براي عرضه آنها را
تعیین می کند و در اینصورت اگر شرایط فراهم و زمینه مشارکت
عموم و فراگیري عرضه مهیا باشد آنگاه صندوق دارا دوم شامل

 
باقیمانده سهام دولت در سه بانک عرضه می شود. 

وي در ادامه و در پاسخ به این پرسش که چرا «چرا تا این حد اقتصاد کشور ما دولتی است و ریشه حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور به کجا بر می
گردد؟ و چرا در کشور ما خصوصی سازي تا این حد اهمیت دارد؟»، گفت: این یک سوال کلیدي است و پاسخ به آن باید با لحاظ جنبه هاي مختلف

 
صورت پذیرد، عملاً ریشه یابی تاریخی حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور سبب می شود تا به بسیاري از ابهامات پاسخ داده شود. 

او ادامه داد: در طی سالیان متمادي، در اقتصاد ایران به دلیل نقصان در توسعه کارآفرینی و عدم شکل گیري طبقه کارآفرین - سرمایه دار به معناي
واقعی، دولت نقش اصلی در سرمایه گذاري کشور داشته است. این موضوع از زمانیکه تغییرات در ساختار اقتصادي کشورها و دنیا سرعت بیشتر گرفت،

 
کاملاً به چشم می آید. 

وزیر اقتصاد افزود: این بحث در دوره حکومت پهلوي اول آغاز و پس از آن شتاب گرفت و در دهه 40 شمسی در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی بروز
عینی پیدا کرد. در طی این سال ها در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی، توان سرمایه گذاري دولت افزایش قابل توجه یافت و حضور دولت در بنگاه هاي
سرمایه بر و بزرگ مقیاس بسیار پررنگ شد. هر چند در همان دهه 40 و تحت عنوان انقلاب سفید منشور مشارکت کارگران در امور مختلف ابلاغ شد اما

 
در عمل اتفاقی رخ نداد و همچنان حضور دولت در اقتصاد با سرعت بیشتر ادامه پیدا کرد. 

دژپسند گفت: این روند، در طی بیست سال انتهایی حکومت پهلوي ادامه یافت و نقش دولت در بخش هاي صنعت و خدمات به نحو قابل توجه اي
افزایش یافت، چنانکه سهم دولت از ارزش افزوده در اوایل دهه 40 از حدود 7 درصد ارزش افزوده به بیش از 11 درصد در اواخر دوره پهلوي افزایش

 
یافت. 

وي در پاسخ به پرسش دیگري مبنی براینکه «پس از انقلاب اسلامی گسترش حضور دولت در اقتصاد در نتیجه اقتضائات دیگري پررنگ تر شد. در همان
سال هاي ابتدایی، ملی شدن برخی صنایع به این امر دامن زد. پس از آن نیز به سبب وقوع جنگ تحمیلی، اداره کشور در آن شرایط، حضور مقتدر و
برجسته دولت را نیازمند بود و نقش دولت در اقتصاد برجسته تر گردید. در نتیجه در طی سال هاي متمادي به انحاء مختلف بویژه برداشت ناصحیح و
تصدي گرایانه از اصل (44) قانون اساسی نقش دولت در اقتصاد کشور بویژه در سرمایه گذاري و مالکیت افزایش یافت و هم اکنون نیز ما همچنان با این
موضوع رو به رو هستیم. در این فرایند تاریخی از چه زمانی ما به خصوصی سازي پرداختیم؟»، افزود: در سال هاي اولیه پس از جنگ تحمیلی، و حدود
سال 1369 اولین مباحث مربوط به خصوصی سازي و لزوم آن مطرح شد. خصوصی سازي در آن سال هاي ابتدایی با مصوبات دولت انجام می پذیرفت
اما دیري نگذشت که به دلیل نبود زیرساختهاي حقوقی و قانونی لازم، چالش هاي آن نیز هویدا شد از این رو در سال 1373 مجلس شوراي اسلامی

 
ورود کرد و اولین قوانین مرتبط در این حوزه به تصویب رسید. 



او ادامه داد: ابلاغ این قانون سبب شد تا خصوصی سازي در ایران وارد مرحله جدیدي شود. سه سال قبل از ابلاغ قانون برنامه سوم توسعه براي خصوصی
سازي در اقتصاد کشور، سال هاي طلایی بود. در آن سال ها یک تبصره موسوم به تبصره (35) در قانون بودجه تصویب شد که درآن اختیارات قانونی
گسترده اي در اختیار دولت براي خصوصی سازي قرار گرفت. مطابق این تبصره دولت می توانست بدون رعایت همه قوانین دائمی علی الخصوص قانون
مصوب سال 1373 واگذاري ها را به انجام برساند. این یک قانون بسیار طلایی بود، اما باز هم مشاهده می کنیم عملکرد چندان قابل توجه اي رخ نمی

 
دهد. 

او گفت: این روال با فراز و فرودهایی ادامه داشت، تا در برنامه سوم توسعه یک فصل از این مجموعه با در نظر گرفتن تجربیات سال هاي قبل بصورت
کامل به این موضوع اختصاص داده شد تا هم خصوصی سازي قانونمند شود و هم اجراي آن سرعت بگیرد. یکی از خروجی هاي اصلی این قانون

 
نهادسازي و شکل گیري سازمان خصوصی در اجراي ماده (15) این قانون و با تغییر اساسنامه سازمان مالی گسترش مالکیت واحدهاي تولیدي بود. 

دژپسند ادامه داد: در آن قانون روش واگذاري (که در آن زمان بیشتر به صورت مذاکره صورت می پذیرفت)، قیمت گذاري (که این دو مورد هم اکنون
نیز به عنوان مهم ترین مشکلات در خصوصی سازي مطرح می باشند.) و نهاد متولی واگذاري مهم ترین مباحثی بودند که به آنها پرداخته شد، هر چند
در برنامه سوم نیز در نتیجه فضاي نامناسب و برخوردهایی که با دست اندرکاران خصوصی سازي در کشور صورت گرفته بود، امور مربوط به خصوصی

 
سازي با تشکیک و به نوعی ترس پیگیري می شد و تا همین اواخر نیز این موضوع قابل مشاهده است. 

وزیر اقتصاد افزود: در برنامه چهارم توسعه بازهم با آسیب شناسی صورت گرفته، یک بخش مفصل به خصوصی سازي اختصاص یافت و در این قانون هم

 
تلاش شد تا اختیاراتی براي این امر به دولت داده شود که با مخالفت شوراي نگهبان در مغایرت با اصل 44 قانون اساسی مواجه شد. 

او ادامه داد: اما پس از آن نقطه عطفی در خصوصی سازي با ابلاغ سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی رخ داد. این سیاست ها را می توان به عنوان
منشور حیاتی براي انقلاب اقتصادي و گذار اقتصاد ایران از یک اقتصاد دولت - بازار به یک اقتصاد بازار - دولت نام برد. آنچه از این سیاست ها انتظار می

 
رفت، تحول در اقتصاد کشور بود که با تقویت بخش خصوصی، نقش دولت را در اقتصاد مقید به حوزه هاي خاص نماید. 

دژپسند گفت: در اوایل سال 1384 ابلاغ این سیاست ها، یک فضاي امید بخشی در جامعه شکل گرفت، به یاد دارم در اولین سالگرد ابلاغ این قانون
جلسه اي با حضور رهبر معظم انقلاب و مشارکت فعالین اقتصادي و مسئولین دولتی برگزار شد و رهبري در این جلسه بحث هاي جدي را مطرح کردند
و بر ضرورت اجراي آن تاکید داشتند. تا جایی که من یادم هست اینگونه برداشت شد که ایشان خودشان اجراي این سیاست ها را شخصاً پیگیري

 
خواهند کرد و پس از آن نیز در مقاطع زمانی مختلف به شدت از آن حمایت کردند. 

وي افزود: با تغییر دولت عزم بر خصوصی سازي به نحو چشمگیري کاهش یافت و فضا به نحوي بر علیه این رویکرد تغییر کرد. اما با ابلاغ سیاستهاي
راهبردي و بسیار مهم نظام درباره بند (ج) اصل چهل و چهار قانون اساسی در نیمه دوم سال 1385 و تکمیل شدن مفاد این منشور الزام اجراي آن

 
بصورت ضمنی و عینی مورد تاکید قرار گرفت. 

او گفت: مهم ترین اتفاقی که در سال 1385 رخ داد، مصوبه اي است که با نام سهام فراگیر در اواخر دولت آقاي خاتمی طراحی و در دولت تصویب شده
بود و با اعمال اصلاحاتی با عنوان سهام عدالت به مرحله اجرا درآمد. پس از آن نیز قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) در قالب تجمیع یک لایحه

 
و یک طرح در مجلس تدوین و ابلاغ شد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: در طی این سال ها نیز واگذاري ها با رویکردهاي مختلف در طی سال هاي متفاوت به انجام رسید. در دوره اي واگذاري سهام در
قالب رد دیون دولت غالب بود و در دوره اي هم مزایده. مروري بر این دوره هاي تاریخی به ما نشان می دهد، علاوه بر اینکه نقش دولت در اقتصاد کشور
همیشه پررنگ بوده است، هیچ دوره آرامی براي خصوصی سازي در کشور وجود نداشته است یا اگر در کوتاه زمانی این امکان بوجود آمده است از این

 
فرصت به خوبی بهره برداري نشده است. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «از زمان ابلاغ سیاست هاي اصل 44 تا کنون بیش از 15 سال گذشته است، نظر شما در این ارتباط چیست؟ و
به صورت کلی عملکرد آن را چگونه ارزیابی می کنید؟»، گفت: من از ابتداي دوره ي مسئولیت ام در وزارت اقتصاد، با شناخت از روند پرچالش اجراي
سیاست هاي کلی اصل (44) و بویژه خصوصی سازي در کشور، از معاونت اقتصادي وزارتخانه خواستم ضمن مطالعه اي جامع، آسیب شناسی کامل و



دقیقی از اجراي این قانون بویژه فرآیند خصوصی سازي در کشور ارائه کند چرا که خصوصی سازي بخش مهمی از قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل
44 است. به نظر من اگر ما باز هم فرصت را از دست می دادیم و نمی توانستیم به صورت جامع با یک آسیب شناسی دقیق رویکردها را طراحی مجدد

 
کنیم، آنگاه یک پانزده سال دیگر نیز می گذشت و ما بازهم دستاورد قابل توجهی نداشتیم. 

دژپسند ادامه داد: بر اساس قانون، وزارت اقتصاد موظف است عملکرد قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل (44) را گزارش دهد. در سنوات گذشته رویه
مرسوم این بود که براي انجام این تکلیف قانونی، گزارش ها از دستگاه هاي اجرایی مختلف اخذ، ادغام و یکپارچه و ارائه می شد ولی در سال گذشته
تلاش کردیم این گزارش را با رویکرد جدیدي که واقعاً از آن می توان به تحلیل عملکرد نام برد، به انجام برسانیم و در عمل شکل جدیدي به این گزارش

 
دادیم. چالش ها را در حوزه هاي مختلف شناسایی کردیم و متناسب با شناخت آنها، راهکارهاي مرتبط را ارائه داده ایم. 

او گفت: خوشبختانه گزارش خیلی خوبی تهیه شد و خروجی این مطالعه در هیأت واگذاري به بحث گذاشته شد. مرور تجربیات چندین ساله، هیأت
واگذاري را به این جمع بندي رساند که باید در واگذاري ها سهم بیشتري براي بازار سرمایه قائل شویم و از ظرفیت این بازار به دلیل مزایاي مختلفی که

 
ایجاد می کند که مهم ترین هاي آن شفافیت و رقابتی بودن است بیشتر بهره ببریم. 

وي افزود: بخش هاي مهم دیگري نیز که مقدم بر خصوصی سازي هستند، مانند بهبود فضاي کسب و کار، بازار سازي، شفافیت صورت هاي مالی، نیز در
حال مطالعه، آسیب شناسی و اجرا می باشند. این یکی از خطاهاي راهبردي است اگر که اصل (44) را محدود به واگذاري ها ببینیم، درحالی که این
موضوع به سایر موضوعات سایه انداخته است. به هر حال، موضوعات کلیدي تر و مؤثر تري که به آنها اشاره کردم، باید به طور حتم به صورت جدي

 
پیگیري شوند. 

وزیر اقتصاد در پاسخ به این پرسش که «از خصوصی سازي و واگذاري بنگاه ها در اقتصاد به دنبال چه هستیم؟»، گفت: تجربه دنیا ثابت کرده است که
بخش خصوصی پیشران توسعه کشورها است. ما از واگذاري ها به دنبال این هستیم که مالکیت و مدیریت بنگاه هاي دولتی به بخش خصوصی واقعی
منتقل شود و با پررنگ شدن نقش بخش خصوصی در اقتصاد، حضور دولت به صورت مستقیم کمتر شود. بر این باوریم که دولت به وظایف حاکمیتی و
اصلی خود ازجمله سیاستگذاري، تنظیم گري و ریل گذاري به جاي تصدي گري بپردازد، چرا که با این کار، کارایی اقتصاد با محور شدن بخش خصوصی

 
در اقتصاد و منحصر شدن کارکرد دولت در سیاست گذاري و نظارت، افزایش می یابد. 

دژپسند همچنین در پاسخ به این پرسش که «آیا در عمل این اتفاق افتاده است؟»، افزود: در دوره اي، در کشور شاید با این رویکرد که بخش خصوصی
توانمند براي خرید شرکت هاي دولتی وجود ندارد، واگذاري به نهادهاي خاص صورت پذیرفت (که البته قانون هم این اجازه را فراهم می ساخت) و

 
استمرار این امر سبب شد تا در کنار بخش دولتی، تعاونی و خصوصی، این بخش به رکن چهارم در اقتصاد کشور تبدیل شود. 

او ادامه داد: در عمل در برخی از صنایع و رشته فعالیت ها در نتیجه استفاده از این رویکرد از انحصار دولتی به انحصار غیردولتی حرکت شد. متأسفانه در
خیلی از موارد، در عمل علیرغم واگذاري مالکیت، مدیریت و اداره شرکت ها همچنان در اختیار دولت باقی مانده است. در بسیاري از شرکت ها که هم

 
اکنون از آنها به عنوان بنگاهی خصوصی یاد می شود، همچنان مدیریت با دولت است. 

وي افزود: ممکن است، در یک شرکت، دولت کمتر از 15 درصد سهام در اختیار داشته باشد، اما در چیدمان هیأت مدیره نقش صد درصدي بازي می
کند. حتی برخی از نهادهاي عمومی غیردولتی ما نیز بصورت دولتی اداره می شود. مثال هاي این نوع شرکت ها فراوان است از سازمان هاي بزرگ کشور

 
تا شرکت هاي کوچک و تخصصی با این مشکل رو به رو هستند. 

دژپسند تاکید کرد: امیدوار بودیم با اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) از سال 84 به بعد این مشکل مرتفع شود اما باز هم شاهدیم این نقیصه ادامه
دارد و بسیاري از واگذاري هاي ما تنها منجر به انتقال مالکیت و نه مدیریت شده است در حالیکه شاید انتقال مالکیت بدون انتقال مدیریت نه تنها، ارتقا

 
عملکرد را منجر نشود بلکه آسیب هاي بیشتري هم به همراه داشته باشد. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «این موضوع، یک آسیب جدي به اقتصاد است چرا به این سمت حرکت کردیم؟»، گفت: در کنار مواردي که

 
اشاره کردم، یکی از مهم ترین روش هایی که در سال هاي گذشته مورد استفاده قرار می گرفته و به این امر دامن زد، واگذاري به شیوه رد دیون بود. 

او ادامه داد: رد دیون منجر به تغییر مدیریت نشد چرا که بخش عمده اي از این سهامی که منتقل شد، به اشخاص حقوقی منتقل شد که مستقیم یا با



 
واسطه توسط دولت اداره می شدند. حدود 15 درصد از واگذاري ها به این صورت اتفاق افتاده و این واقعاً یک معضل اقتصادي است. 

دژپسند گفت: این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی داشته است. یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم
توسط نهادهاي تخصصی آنها است. در سال هاي گذشته پتروشیمی ها در مالکیت وزارت نفت فعالیت می کردند اما هم اکنون مالکیت بسیاري از این
شرکت ها به صندوق هاي بازنشستگی منتقل شده و عملاً توسط وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی اداره می شوند. این اتفاق در صنایع دیگر هم تا

 
حدودي رخ داده است و وزارت کار از طریق صندوق هاي وابسته خود مالکیت بسیاري از شرکت ها را بدست آورده است. 

وي افزود: واقعاً مشکل اصلی در مالکیت نیست مشکل روح مدیریت دولتی است که همچنان در این شرکت ها جاري است و باید از آن دور شویم. هر
زمان دولت مالکیت را در کنار مدیریت در اختیار داشته باشد در قبال عملکرد شرکت الزاماً پاسخگو است اما زمانیکه در مالکیت نقشی ندارد، می تواند

 
خود را از پاسخگویی دور نگه دارد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: البته اشاره کنم که اخیراً این رویکرد استفاده از روش رد دیون مورد توجه مجدد قرار گرفته است. چنانکه در قانون بودجه سال
گذشته حکمی در این زمینه وجود داشت که از اجراي آن ممانعت شد، ولی در سال جاري در قانون تکرار شد و با توجه به لزوم قانونی آن به اجرا درآمد.

وي در ادامه و در پاسخ به پرسشی مبنی براینکه «در تمام دنیا صندوق هاي بازنشستگی یکی از نهادهاي سرمایه گذاري و تجهیز منابع محسوب می
شوند، این ایراد شما از چه زاویه و بر چه اساسی است؟»، گفت: درست است. این صندوق ها نهادهاي واسطه اي هستند که نقش پررنگ در تأمین مالی
دارند اما در ایران با یک تفاوت ماهوي حضور دارند. در دنیا این صندوق هاي بازنشستگی توسط ذینفعان واقعی آنها اداره می شوند، اما در ایران دولت

 
نقش کاملاً پررنگ در اداره این صندوق ها دارد یعنی باز هم اراده دولت در مدیریت این صندوق ها جاري است. 

او ادامه داد: در واقع صندوق هایی که باید با محوریت و خواست ذینفعان اصلی آن یعنی کارگران و کارفرمایان اداره شوند با مدیریت دولتی اداره می
شوند و دولت به هر گونه که مایل است با آنها رفتار می کند. نکته اصلی اینجاست این صندوق ها باید تحت نظارت دولت باشند نه مدیریت دولت و این

 
یک مشکل اساسی است. 

دژپسند همچنین در پاسخ به این پرسش که «این گفته که دولت ها، از بنگاه داري و شرکت داري دل نمی کنند را تا چه اندازه تأیید می کنید؟»، افزود:
هم درست است و هم نادرست. یکی از مشکلات اصلی ما این است که بالاخره داشتن شرکت هاي تابعه براي مدیران دولتی امتیازاتی را ایجاد می کند از
جمله تعیین اعضاي هیأت مدیره، تسهیل انجام اموراتی که تحت قوانین ناظر برسازمان هاي دولتی امکانپذیر نیست و ... اما از سوي دیگر اینقدر در مسیر
خصوصی سازي مشکلات متعددي وجود دارد که بسیاري از مدیران براي در امان ماندن از آسیب هاي آن ترجیح می دهند کمتر به این امر بپردازند و از

 
ورود به بحث خصوصی سازي اجتناب می کنند. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: یکی از مشکلات اصلی ما در واگذاري ها، مقاومت مدیران دولتی و حتی شرکت هاي در حال واگذاري است. در برخی از این

 
شرکت ها پیش از واگذاري اتفاقاتی رخ می دهد که عملاً واگذاري آن با شیوه پیش بینی شده و در زمان تعیین شده دشوار می شود. 

وي همچنین در پاسخ به پرسش دیگري مبنی براینکه «در طی این سال ها، خصوصی سازي چه عملکردي داشته است؟»، گفت: در طی این چند سال
که از اجراي قانون سیاست هاي کلی اصل 44 می گذرد در حوزه خصوصی سازي به ارزش اسمی حدود 14 درصد از واگذاري ها از محل سهام عدالت،

 
15 درصد تهاتر بدهی هاي دولت و مابقی عرضه سهام به روش هاي مختلف در بورس و فرابورس بوده است. 

او ادامه داد: در طی این مدت از حدود 1700 شرکت که مورد بررسی قرار گرفته است، حدود 600 شرکت از فهرست خصوصی سازي خارج شده است.
عموم این شرکت ها یا با دلایل خاص از فهرست خارج شده اند، یا بایستی ابتدا اصلاحاتی در آنها صورت پذیرد، تغییر ساختار یابند و پس از آماده سازي

 
به فهرست بازگردانده شوند یا به طور کل، بایستی استراتژي نحوه فعالیت آنها تغییر یابد. 

وزیر اقتصاد افزود: مثلاً شرکت هاي آب و برق منطقه اي از جمله شرکت هایی هستند که از این فهرست خارج شده اند. براي این شرکت هاي بخصوص
به دلیل اینکه خدمات شهري و روستایی را ارائه می کنند می توان، واگذاري به شهرداري ها را مطرح کرد. یا در مدلی دیگر می توان این شرکت هارا در
هم ادغام کرد و با کاهش تشکیلات ضمن سبک کردن ساختار آنها، به عنوان یک شرکت با مالکیت دولتی، مدیریت آن را به بخش خصوصی واگذار کرد.
هر چند ممکن است در این مسیر با مقاومت هایی در سطح مناطق یا بخش ها رو به رو شویم و باید بتوانیم با ایجاد انگیزه هایی این مقاومت ها را



 
تبدیل به همراهی کرد. 

او ادامه داد: همچنین از 1100 شرکت دیگر، حدود 900 شرکت به فروش رسیده اند یا از طریق تهاتر واگذار شده اند و مابقی یعنی حدود 200 شرکت

 
یا منحل شده اند، یا ادغام و یا ورشکسته شده اند. 

وي افزود: در سال جاري نیز 325 شرکت (که حدود 16 درصد شرکت هاي مشمول واگذاري می باشند) در فهرست واگذاري قرار دارند که به مرور زمان

 
به روش هاي مختلف هر کدام در فرآیند واگذاري قرار می گیرند. 

دژپسند در ادامه و در پاسخ به این پرسش «به نظرآزادسازي سهام عدالت پیچیده شده است، آیا تدبیري براي رفع چالش مذکور بدون آسیب رسیدن به
بازار سهام وجود دارد؟»، گفت: در این خصوص ما تقریباً به صورت مستمر با کارشناسان و مسئولین ذیربط هم فکري می کنیم. چون به دنبال آن

 
هستیم که فواید آزادسازي سهام عدالت همراه با سهامداري توسط دارندگان سهام عدالت و عدم آسیب به دارایی آنها باشد. 

او ادامه داد: بسیاري از صاحبنظران معتقد هستند با توجه به ارزنده بودن سبد دارایی سهام عدالت، افراد سهامداري کرده و از منافع کوتاه مدت (سود
سالیانه) و بلندمدت (افزایش عرضه سهام) آن بهره مند شوند چرا که پورتفوي سهام عدالت شامل مجموعه سهام شرکت هاي بسیار معتبر و گلچین شده
کشور است بنابراین ما به دنبال آن هستیم که فرهنگ سهامداري بلندمدت را براي این جامعه هدف، ترویج کنیم و بنابراین فروش آن را چندان توصیه

 
نمی کنیم. 

وزیر اقتصاد افزود: اما از سوي دیگر به دنبال آن هستیم که قابلیت نقدشوندگی آن در بازار افزایش یابد و براي آن بازار سازي می کنیم. مصوبات چند

 
هفته گذشته شوراي عالی بورس که در آن صندوق هاي بادرآمد ثابت امکان خرید سهام عدالت را یافتند، از این جنس است. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «عملکرد خصوصی سازي در سال جاري چگونه بود وآیا شما رضایت دارید؟ امسال واگذاري در قالب ETFها
نقش برجسته اي در عرضه و فروش سهام متعلق به دولت داشت، در این خصوص برنامه شما چگونه بوده است؟»، گفت: در سال جاري انتظار افزایش
درآمدهاي حاصل از واگذاري ها را به چند علت داشتیم. اولین دلیل این بود که مجموعه عوامل و ارکان سیاستگذاري و اجرایی حوزه خصوصی سازي، بر
پایندي به توسعه فعالیت هاي بخش خصوصی و اجراي سیاستهاي کلی اصل (44) در زمینه خصوصی سازي اجماع داشتند لذا تلاش ها هم جهت شد تا

 
شاهد عملکرد قابل توجه و درخشانی در این سال باشیم. 

او ادامه داد: موضوع دوم تلاش هایی بود که در سال 1398 صورت گرفت. با مطالعه اي که در این سال رخ داد، تغییر در روش ها و رویکردها مبتنی بر
شرایط موجود کشور انجام پذیرفت. این تغییرات راهبردي در نتایج عملکردي نیز خود را نشان داد و منجر به نتیجه شد. در این ارتباط حداکثر سازي
استفاده از ظرفیت بازار سرمایه براي موضوع واگذاري ها چه به صورت عرضه خرد و چه به صورت عرضه بلوکی مد نظر قرار گرفت و با استفاده ظرفیت
صندوق هاي قابل معامله در بورس براي اولین بار براي واگذاري ها با پیگیري هاي فراوان، در سال جاري توانستیم بخش قابل توجه اي از عرضه هاي

 
دولتی را در این قالب به انجام برسانیم. 

وزیر اقتصاد افزود: موضوع سوم الزام اجتناب ناپذیر براي افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري بود. اگرچه معتقد هستم وصول درآمد براي دولت باید
آخرین ملاك در واگذاري ها باشد، اما با توجه به مقتضیات سال جاري و کاهش قابل توجه درآمدهاي حاصل از فروش نفت، تأمین منابع مالی دولت از
این طریق یکی از اهداف واگذاري ها در سال جاري بود و نمی توان آن را کتمان کرد. در سال جاري تلاش ما افزایش شفافیت و ایجاد فضاي رقابتی در

 
واگذاري ها بود. 

دژپسند ادامه داد: راجع به ETF ها، هم زیاد صحبت شده است، ما در سال جاري حدود 33 هزار میلیارد تومان عرضه داشتیم که از این میزان بیش از
18 هزار میلیارد تومان آن در قالب دو ETF «دارایکم» شامل باقیمانده سهام دولت در بانک هاي ملت، تجارت، صادرات ایران و بیمه هاي البرز و اتکایی
امین و «پالایش یکم» شامل باقیمانده سهام دولت در پالایشگاه هاي تبریز، تهران، اصفهان و بندرعباس بود. همچنین 15 هزار میلیارد تومان در قالب
عرضه تدریجی انجام پذیرفت. این تحقق درآمد در عرضه سهام از سوي دولت در سال هاي اخیر بی سابقه بود و رشد قابل توجهی نسبت به سال قبل

 
داشت. دلیل آن هم تغییر شیوه واگذاري و ظرفیت سازي هایی بوده است که در بازار سرمایه به انجام رسید. 

وزیر اقتصاد افزود: ما با مطالعه به روش واگذاري از طریق ETFرسیدیم. در مطالعه اي که به انجام رسید مشخص شد که، عدم تحقق اهداف خصوصی



سازي در بسیاري از موارد ناشی از ویژگی هاي ذاتی روش مورد استفاده در واگذاري بوده است. براي نمونه در روش واگذاري از طریق مزایده به صورت
نقد و اقساط، عایدي دولت در زمان واگذاري نسبت به واگذاري از طریق بورس و روش ETF به حداقل می رسد. به عنوان مثال در واگذاري یکی از این
شرکت ها به ارزش 1800 میلیارد تومان، با تعیین 100 میلیارد تومان حصه نقدي و اعمال دو سال تنفس، عملاً عایدي دولت در زمان واگذاري کاهش
یافته است. در حالی که عرضه صندوق واسطه گري مالی یکم، حدود شش هزار میلیارد تومان و عرضه صندوق پالایش یکم بیش از 12 هزار میلیارد

 
تومان، منبع نقدي در اختیار دولت قرار داد. 

او گفت: در واگذاري یکی دیگر از بنگاه هاي اقتصادي که با روش مزایده انجام پذیرفت، در خصوص قیمت گذاري ابهامات متعددي وارد گردید، این در
حالی است که در واگذاري دو صندوق ETF بدون وجود ابهام، نحوه و شیوه قیمت گذاري و قیمت مورد معامله بصورت کاملاً شفاف به اطلاع عموم مردم

 
رسید. 

وي افزود: همچنین در خصوص برخی از واگذاري ها به علت شفافیت پایین در روش و فرآیند واگذاري حساسیت در افکار عمومی بوجود آمده است. عدم
وصول اقساط قرارداد که به صورت عمده (بلوکی) از طریق بورس واگذار شده بود نمونه اي دیگر از عارضه هاي موجود در روش هاي خصوصی سازي
است. در واگذاري هایی که به روش نقد و اقساط انجام می پذیرد، ریسک عدم وصول اقساط در آینده همیشه وجود دارد به نحوي که خریداران شرکت
هاي واگذار شده به روش مزایده غالباً در بازپرداخت اقساط به مشکل برخورده و فراوانی آنها در جدول بدهکاران اقساط معوق سازمان خصوصی سازي

 
بیشتر از خریداران بلوك هاي بورسی می باشد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: این موضوع خود باعث عدم تحقق منابع درآمدي بودجه دولت از ناحیه وصول اقساط قراردادهاي واگذاري شده است این در حالی
است که به علت آنکه در واگذاري در قالب ETF مبلغ فروش در همان ابتدا بصورت نقد دریافت می شود، یعنی عملاً ریسک عدم وصول اقساط در آینده

 
بصورت کامل از بین می رود. 

دژپسند گفت: عمده شواهد واگذاري انجام پذیرفته در سال هاي اخیر بیانگر آن است که خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از طریق عرضه در بورس
منافع بیشتر و چالش هاي کمتري را به دنبال داشته و باید اذعان داشت که واگذاري از طریق بازار سرمایه نسبت به روش هاي خارج از بازار (مزایده -
مذاکره) ضمن ترجیح قانونی، از مزایاي بیشتري برخوردار است. در سال جاري با حمایت هاي دولت و تصویب مجلس شوراي اسلامی، واگذاري باقیمانده
سهام دولت در قالب صندوق هاي سرمایه گذاري قابل معامله در بورس (ETF) به عنوان یک راهکار اجرایی براي اولین بار مورد استفاده قرار گرفت.
انتخاب این روش همراستا با عزم جدي دولت بر اجراي سیاست واگذاري صد درصدي به بخش خصوصی و رعایت اصول سلامت و شفافیت در واگذاري

 
ها است. 

وي افزود: واگذاري از طریق ETF فرصتی را ایجاد می کند که علاوه بر اجتناب از محدودیت هاي ناشی از روش هاي مزایده، مذاکره و عرضه بلوکی
سهام در بورس، گسترش مالکیت عمومی از طریق فروش به آحاد مردم رخ داده و جذب و هدایت نقدینگی جامعه به سمت فعالیت هاي مولد از طریق
بازار سرمایه اتفاق افتد. بدیهی است این امر علاوه بر توسعه و تعمیق بازار سرمایه، امکان فروش سهام در حجم ریالی بالا بصورت کاملاً شفاف منجر به

 
تأمین منابع به صورت نقد را فراهم آورده و ریسک عدم وصول اقساط در آینده را به صفر می رساند. 

دژپسند در ادامه و در پاسخ به این پرسش که «در واقع چرا دولت براي واگذاري سهام در سال اخیر تنها از روش ETF استفاده کرد، آیا بعد از عرضه
صندوق پالایش یکم با این نحوه آزادسازي همچنان موافق هستید. به عبارت ساده تر آیا نگرانی از تبعات واگذاري هاي مرسوم، مجلس و دولت را به
سمت عرضه با استفاده از این روش سوق داد؟»، گفت: قطعاً خیر این گونه نیست. در صحبت هاي قبلی تا حدودي به این سوال شما پاسخ دادم.

 
همانگونه که گفتم این روش از واگذاري، داراي ویژگی هایی است که سبب برتري آن نسبت به دیگر روش هاي واگذاري در شرایط کنونی می شود. 

او ادامه داد: اولین ویژگی این روش امکان انتقال مالکیت به افراد بیشتري است، دوم اینکه چون هر شخص با هر سرمایه اي قادر است در اینگونه عرضه
ها حضور یابد، فرصت توزیع برابر میان آحاد جامعه فراهم می شود. ویژگی سوم اینکه، چون تخفیف داده می شود، امکان توزیع ثروت بهبود پیدا می

 
کند. 

وزیر اقتصاد افزود: از منظر تأمین منابع نیز براي دولت ارجحیت دارد چرا که سریع تر به نتیجه می رسیم. عرضه بلوکی سهام برخی شرکت ها را چند بار
تجربه کردیم و به دلیل نبود متقاضی، موفق نبود. نیاز به منابع فراوان براي اندك متقاضیان و توجه به فضایی که در مورد خصوصی سازي، اخیراً به
وجود آمده است استقبال و تقاضا براي مشارکت در خرید بلوکی سهام شرکت ها را به نحو قابل توجه اي کاهش داده است، به نحوي که در جلسات



 
متعدد، علی رغم ارائه مشوق هاي مختلف باز هم بخش خصوصی تمایلی براي خرید بنگاه هاي دولتی از خود نشان نداد. 

دژپسند در پایان و در پاسخ به این پرسش که «در خصوص ETF این نقد به شما وارد است که انتقال مالکیت بدون مدیریت صورت پذیرفته است و شما
خواهان ادامه این روش در سال آتی نیز هستید؟»، گفت: این ادعا صحیح نیست. در واقع در این روش واگذاري ما عدم همزمانی انتقال مدیریت شرکت
هاي دولتی با واگذاري مالکیت آنها را داریم. در خصوص ETF مدیریت تا پایان سال 1400 با دولت است و منطبق بر مفاد جز (2) بند (الف) تبصره (2)
قانون بودجه سال 1399، و تصریح اینکه تشکیل این صندوق ها با مدیریت دولتی براي بلندمدت نباشد، در امیدنامه این صندوق ها آمده است که لاجرم

 
پس از پایان این مهلت قانونی مدیریت به سهامداران منتقل می شود. 

او ادامه داد: همچنین مکانیزم هاي لازم را نیز در این بخش پیش بینی کردیم. اگر سرمایه گذاري بتواند 1.5 درصد از مجموع واحدهاي این صندوق را
در مکانیزم بازار خریداري نماید به صورت خودکار امکان اعمال مدیریت در صندوق برایش فراهم می شود. یعنی هم مکانیزم لازم را در بازار دیده ایم و

 
هم براي خروج دولت از صندوق فرصت زمانی قرار داده ایم. 

ویر اقتصاد افزود: نکته حائز اهمیت دیگر بخصوص در ارتباط با دارا یکم این است که، هم زمان با عملیاتی شدن واگذاري سهام این سه بانک و دو شرکت
بیمه اي در قالب ETF، آزادسازي سهام عدالت نیز انجام می پذیرد و انتقال مالکیت بخش بزرگی از سهام شرکت هاي مزبور به آحاد مردم اتفاق می
افتد، بنابراین انتقال بلافاصله مالکیت در این دو طرح در فاصله زمانی بسیار کوتاه سبب می شود عملاً حجم بزرگی از مالکیت و مدیریت بنگاه هاي

 
اقتصادي دولتی به صورت یکباره از دولت منفک شود. 

دژپسند گفت: این شرایط می توانست، علاوه بر آنکه هر بنگاه را به صورت منحصر بفرد دچار مشکل کند، بخش بانکی و بیمه اي کشور را نیز با عدم
اطمینان یا چالش هاي دیگري مواجه سازد لذا به منظور کاهش آثار احتمالی نامطلوب یادشده، دوره زمانی اطمینان بخش یک و نیم ساله براي فرآیند
گذار پیش بینی شد، تا در این دوره تلاش شود، آثار غیرقابل پیش بینی انتقال مدیریت که ممکن است در برخی موارد قابل توجه نیز باشد، کنترل شده

یا به حداقل برسد.



ایجاد فرصت شغلی براي 260 زن روستایی در بمپور

منبع: پاناشماره خبر:  237  |  تاریخ: 1399/10/09

زاهدان (پانا) - مدیر جهاد کشاورزي شهرستان بمپور از تشکیل هشت صندوق خرد کارآفرینی با عضویت 260 زن روستایی در این شهرستان
خبر داد.

زاهدان (پانا) - مدیر جهاد کشاورزي شهرستان بمپور از تشکیل
هشت صندوق خرد کارآفرینی با عضویت 260 زن روستایی در این

 
شهرستان خبر داد. 

محمد اکرم هودیانی در گفت و گو با پانا اظهار کرد: توسعه صندوق
هاي خرد زنان روستایی در راستاي کارآفرینی و اشتغال زایی و نیز
کاهش هزینه هاي تولید و افزایش درآمد خانوار روستایی در دستور

 
کار سازمان جهاد کشاورزي استان سیستان و بلوچستان است. 

 
وي افزود:تا کنون هشت صندوق خرد با 260 نفر زن روستایی عضو در این شهرستان راه اندازي شده است. 

مدیر جهاد کشاورزي شهرستان بمپور تصریح کرد: عمده فعالیت هاي زنان عضو صندوق، سوزندوزي، گلدوزي، خیاطی، صنایع دستی، حصیر بافی و تهیه

 
انواع ترشی است. 

هودیانی بیان کرد: در سالجاري براي توانمند سازي زنان روستایی شهرستان 13 دوره آموزشی و کاراموزي با همکاري مدیریت هماهنگی ترویج

 
کشاورزي سازمان برگزار شده است. 

وي خاطر نشان کرد: در تلاشیم تا با توسعه صندوق هاي خرد زنان روستایی زمینه را براي ایجاد فرصت هاي شغلی جدید براي زنان، رونق و درآمد زایی

 
بیشتر خانوارهاي روستایی فراهم کنیم. 

سیستان و بلوچستان جهاد کشاورزي فرصت شغلی اشتغال زایی کارآفرینی



عرضه دارا دوم تا پایان سال درصورت فراهم بودن شرایط

منبع: ملیتشماره خبر:  238  |  تاریخ: 1399/10/09

وزیر اقتصاد با انتقاد از واگذاري دارایی هاي دولتی به شیوه رد دیون گفت: این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی داشته است،

 
یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم توسط نهادهاي تخصصی آنهاست. 

وزیر امور اقتصادي و دارایی فرصتی را در اختیار ما قرار دادند تا با ایشان در ارتباط با موضوع چالش برانگیز خصوصی سازي در کشور و مسائل مرتبط به

 
آن به گفتگو بپردازیم. 

سوال: آقاي دکتر با توجه به سوابق علمی و اجرایی جنابعالی در حوزه اقتصاد ایران و کسوت استادي دانشگاه در این زمینه، سوال اولم را آغاز می کنم.
چرا تا این حد اقتصاد کشور ما دولتی است و ریشه حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور به کجا بر می گردد؟ چرا در کشور ما خصوصی سازي تا این حد

 
اهمیت دارد؟ 

دژپسند: این یک سوال کلیدي است و پاسخ به آن باید با لحاظ جنبه هاي مختلف صورت پذیرد. عملا ریشه یابی تاریخی حضور پررنگ دولت در اقتصاد
کشور سبب می شود تا به بسیاري از ابهامات پاسخ داده شود. در طی سالیان متمادي، در اقتصاد ایران به دلیل نقصان در توسعه کارآفرینی و عدم شکل
گیري طبقه کارآفرین-سرمایه¬دار به معناي واقعی، دولت نقش اصلی در سرمایه گذاري کشور داشته است. این موضوع از زمانیکه تغییرات در ساختار
اقتصادي کشورها و دنیا سرعت بیشتر گرفت، کاملا به چشم می آید. این بحث در دوره حکومت پهلوي اول آغاز و پس از آن شتاب گرفت و در دهه 40
شمسی در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی بروز عینی پیدا کرد. در طی این سال ها در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی، توان سرمایه گذاري دولت افزایش
قابل توجه یافت و حضور دولت در بنگاه هاي سرمایه بر و بزرگ مقیاس بسیار پررنگ شد. هر چند در همان دهه 40 و تحت عنوان انقلاب سفید منشور

 
مشارکت کارگران در امور مختلف ابلاغ شد اما در عمل اتفاقی رخ نداد و همچنان حضور دولت در اقتصاد با سرعت بیشتر ادامه پیدا کرد. 

این روند، در طی بیست سال انتهایی حکومت پهلوي ادامه یافت و نقش دولت در بخش هاي صنعت و خدمات به نحو قابل توجه اي افزایش یافت،

 
چنانکه سهم دولت از ارزش افزوده در اوایل دهه 40 از حدود 7 درصد ارزش افزوده به بیش از 11 درصد در اواخر دوره پهلوي افزایش یافت. 

پس از انقلاب اسلامی گسترش حضور دولت در اقتصاد در نتیجه اقتضائات دیگري پررنگ تر شد. در همان سال هاي ابتدایی، ملی شدن برخی صنایع به
این امر دامن زد. پس از آن نیز به سبب وقوع جنگ تحمیلی، اداره کشور در آن شرایط، حضور مقتدر و برجسته دولت را نیازمند بود و نقش دولت در
اقتصاد برجسته تر گردید. در نتیجه در طی سال هاي متمادي به انحاء مختلف بویژه برداشت ناصحیح و تصدي گرایانه از اصل (44) قانون اساسی نقش

 
دولت در اقتصاد کشور بویژه در سرمایه گذاري و مالکیت افزایش یافت و هم اکنون نیز ما همچنان با این موضوع رو به رو هستیم. 

 
در این فرایند تاریخی از چه زمانی ما به خصوصی سازي پرداختیم؟ 

دژپسند: در سال هاي اولیه پس از جنگ تحمیلی، و حدود سال 1369 اولین مباحث مربوط به خصوصی سازي و لزوم آن مطرح شد. خصوصی سازي در
آن سال هاي ابتدایی با مصوبات دولت انجام می پذیرفت. اما دیري نگذشت که به دلیل نبود زیرساختهاي حقوقی و قانونی لازم، چالش هاي آن نیز
هویدا شد. از اینرو در سال 1373 مجلس شوراي اسلامی ورود کرد و اولین قوانین مرتبط در این حوزه به تصویب رسید. ابلاغ این قانون سبب شد تا
خصوصی سازي در ایران وارد مرحله جدیدي شود. سه سال قبل از ابلاغ قانون برنامه سوم توسعه براي خصوصی سازي در اقتصاد کشور، سال هاي
طلایی بود. در آن سال ها یک تبصره موسوم به تبصره (35) در قانون بودجه تصویب شد که درآن اختیارات قانونی گسترده اي در اختیار دولت براي
خصوصی سازي قرار گرفت. مطابق این تبصره دولت می توانست بدون رعایت همه قوانین دائمی علی الخصوص قانون مصوب سال 1373 واگذاري ها را

 
به انجام برساند. این یک قانون بسیار طلایی بود، اما باز هم مشاهده می کنیم عملکرد چندان قابل توجه اي رخ نمی دهد. 

این روال با فراز و فرودهایی ادامه داشت، تا در برنامه سوم توسعه یک فصل از این مجموعه با در نظر گرفتن تجربیات سال هاي قبل بصورت کامل به این



موضوع اختصاص داده شد تا هم خصوصی سازي قانونمند شود و هم اجراي آن سرعت بگیرد. یکی از خروجی هاي اصلی این قانون نهادسازي و شکل

 
گیري سازمان خصوصی در اجراي ماده(15) این قانون و با تغییر اساسنامه سازمان مالی گسترش مالکیت واحدهاي تولیدي بود. 

در آن قانون روش واگذاري (که در آن زمان بیشتر به صورت مذاکره صورت می پذیرفت)، قیمت گذاري (که این دو مورد هم اکنون نیز به عنوان مهم
ترین مشکلات در خصوصی سازي مطرح می باشند.) و نهاد متولی واگذاري مهم ترین مباحثی بودند که به آنها پرداخته شد. هر چند در برنامه سوم نیز
در نتیجه فضاي نامناسب و برخوردهایی که با دست اندرکاران خصوصی سازي در کشور صورت گرفته بود، امور مربوط به خصوصی سازي با تشکیک و به

 
نوعی ترس پیگیري می شد و تا همین اواخر نیز این موضوع قابل مشاهده است. 

در برنامه چهارم توسعه بازهم با آسیب شناسی صورت گرفته، یک بخش مفصل به خصوصی سازي اختصاص یافت و در این قانون هم تلاش شد تا

 
اختیاراتی براي این امر به دولت داده شود که با مخالفت شوراي نگهبان در مغایرت با اصل 44 قانون اساسی مواجه شد. 

اما پس از آن نقطه عطفی در خصوصی سازي با ابلاغ سیاستهاي کلی اصل 44 قانون اساسی رخ داد. این سیاست ها را می توان به عنوان منشور حیاتی
براي انقلاب اقتصادي و گذار اقتصاد ایران از یک اقتصاد دولت-بازار به یک اقتصاد بازار-دولت نام برد. آنچه از این سیاست ها انتظار می رفت، تحول در

 
اقتصاد کشور بود که با تقویت بخش خصوصی، نقش دولت را در اقتصاد مقید به حوزه هاي خاص نماید. 

در اوایل سال 1384 ابلاغ این سیاست ها، یک فضاي امید بخشی در جامعه شکل گرفت به یاد دارم در اولین سالگرد ابلاغ این قانون جلسه اي با حضور
مقام معظم رهبري و مشارکت فعالین اقتصادي و مسئولین دولتی برگزار شد و رهبري در این جلسه بحث هاي جدي را مطرح کردند و بر ضرورت اجراي
آن تاکید داشتند. تا جایی که من یادم هست اینگونه برداشت شد که ایشان خودشان اجراي این سیاست ها را شخصاً پیگیري خواهند کرد و پس از آن

 
نیز در مقاطع زمانی مختلف به شدت از آن حمایت کردند. 

با تغییر دولت عزم بر خصوصی سازي به نحو چشمگیري کاهش یافت و فضا به نحوي بر علیه این رویکرد تغییر کرد. اما با ابلاغ سیاستهاي راهبردي و
بسیار مهم نظام درباره بند (ج) اصل چهل و چهار قانون اساسی در نیمه دوم سال 1385 و تکمیل شدن مفاد این منشور الزام اجراي آن بصورت ضمنی

 
و عینی مورد تاکید قرار گرفت. 

مهم ترین اتفاقی که در سال 1385 رخ داد، مصوبه اي است که با نام سهام فراگیر در اواخر دولت آقاي خاتمی طراحی و در دولت تصویب شده بود و با
اعمال اصلاحاتی با عنوان سهام عدالت به مرحله اجرا درآمد. پس از آن نیز قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) در قالب تجمیع یک لایحه و یک

 
طرح در مجلس تدوین و ابلاغ گردید. 

در طی این سال ها نیز واگذاري ها با رویکردهاي مختلف در طی سال هاي متفاوت به انجام رسید. در دوره اي واگذاري سهام در قالب رد دیون دولت

 
غالب بود و در دوره اي هم مزایده. 

مروري بر این دوره هاي تاریخی به ما نشان می دهد، علاوه بر اینکه نقش دولت در اقتصاد کشور همیشه پررنگ بوده است، هیچ دوره آرامی براي

 
خصوصی سازي در کشور وجود نداشته است یا اگر در کوتاه زمانی این امکان بوجود آمده است از این فرصت به خوبی بهره برداري نشده است. 

از زمان ابلاغ سیاست هاي اصل 44 تا کنون بیش از 15 سال گذشته است، نظر شما در این ارتباط چیست؟به صورت کلی عملکرد آنرا چگونه ارزیابی

 
می کنید؟ 

دژپسند: من از ابتداي دوره ي مسئولیت ام در وزارت اقتصاد، با شناخت از روند پرچالش اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) و بویژه خصوصی سازي در
کشور، از معاونت اقتصادي وزارتخانه خواستم ضمن مطالعه اي جامع، آسیب شناسی کامل و دقیقی از اجراي این قانون بویژه فرآیند خصوصی سازي در
کشور ارائه کند. چرا که خصوصی سازي بخش مهمی از قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل 44 است. به نظر من اگر ما باز هم فرصت را از دست می
دادیم و نمی توانستیم به صورت جامع با یک آسیب شناسی دقیق رویکردها را طراحی مجدد کنیم، آنگاه یک پانزده سال دیگر نیز می گذشت و ما بازهم

 
دستاورد قابل توجهی نداشتیم. 

بر اساس قانون، وزارت اقتصاد موظف است عملکرد قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل (44) را گزارش دهد. در سنوات گذشته رویه مرسوم این بود که



براي انجام این تکلیف قانونی، گزارشات از دستگاه هاي اجرایی مختلف اخذ، ادغام و یکپارچه و ارائه می شد. ولی در سال گذشته تلاش کردیم این
گزارش را با رویکرد جدیدي که واقعا از آن می توان به تحلیل عملکرد نام برد، به انجام برسانیم و در عمل شکل جدیدي به این گزارش دادیم. چالش ها

 
را در حوزه هاي مختلف شناسایی کردیم و متناسب با شناخت آنها، راهکارهاي مرتبط را ارائه داده ایم. 

خوشبختانه گزارش خیلی خوبی تهیه شد و خروجی این مطالعه در هیئت واگذاري به بحث گذاشته شد. مرور تجربیات چندین ساله، هیئت واگذاري را
به این جمع بندي رساند که باید در واگذاري ها سهم بیشتري براي بازار سرمایه قائل شویم و از ظرفیت این بازار به دلیل مزایاي مختلفی که ایجاد می

 
کند که مهم ترین هاي آن شفافیت و رقابتی بودن است بیشتر بهره ببریم. 

بخش هاي مهم دیگري نیز که مقدم بر خصوصی سازي هستند، مانند بهبود فضاي کسب و کار، بازار سازي، شفافیت صورت هاي مالی، نیز در حال
مطالعه، آسیب شناسی و اجرا می باشند. این یکی از خطاهاي راهبردي است اگر که اصل (44) را محدود به واگذاري ها ببینیم، درحالی که این موضوع
به سایر موضوعات سایه انداخته است. به هر حال، موضوعات کلیدي تر و موثر تري که به آنها اشاره کردم، باید به طور حتم به صورت جدي پیگیري

 
شوند. 

 
از خصوصی سازي و واگذاري بنگاه ها در اقتصاد به دنبال چه هستیم؟ 

دژپسند: تجربه دنیا ثابت کرده است که بخش خصوصی پیشران توسعه کشورها است. ما از واگذاري ها به دنبال این هستیم که مالکیت و مدیریت بنگاه
هاي دولتی به بخش خصوصی واقعی منتقل شود و با پررنگ شدن نقش بخش خصوصی در اقتصاد، حضور دولت به صورت مستقیم کمتر شود. بر این
باوریم که دولت به وظایف حاکمیتی و اصلی خود ازجمله سیاستگذاري، تنظیم گري و ریل گذاري به جاي تصدي گري بپردازد، چرا که با این کار،

 
کارایی اقتصاد با محور شدن بخش خصوصی در اقتصاد و منحصر شدن کارکرد دولت در سیاست گذاري و نظارت، افزایش می یابد. 

 
آیا در عمل این اتفاق افتاده است؟ 

دژپسند: در دوره اي، در کشور شاید با این رویکرد که بخش خصوصی توانمند براي خرید شرکت هاي دولتی وجود ندارد، واگذاري به نهادهاي خاص
صورت پذیرفت (که البته قانون هم این اجازه را فراهم می ساخت) و استمرار این امر سبب شد تا در کنار بخش دولتی، تعاونی و خصوصی، این بخش به
رکن چهارم در اقتصاد کشور تبدیل شود. در عمل در برخی از صنایع و رشته فعالیت ها در نتیجه استفاده از این رویکرد از انحصار دولتی به انحصار
غیردولتی حرکت شد. متاسفانه در خیلی از موارد، در عمل علیرغم واگذاري مالکیت، مدیریت و اداره شرکت ها همچنان در اختیار دولت باقی مانده
است. در بسیاري از شرکت ها که هم اکنون از آنها به عنوان بنگاهی خصوصی یاد می شود، همچنان مدیریت با دولت است. ممکن است، در یک شرکت،
دولت کمتر از 15 درصد سهام در اختیار داشته باشد، اما در چیدمان هیئت مدیره نقش صد درصدي بازي می کند. حتی برخی از نهادهاي عمومی
غیردولتی ما نیز بصورت دولتی اداره می شود. مثال هاي این نوع شرکت ها فراوان است از سازمان هاي بزرگ کشور تا شرکت هاي کوچک و تخصصی با
این مشکل رو به رو هستند. امیدوار بودیم با اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) از سال 84 به بعد این مشکل مرتفع گردد اما باز هم شاهدیم این
نقیصه ادامه دارد و بسیاري از واگذاري هاي ما تنها منجر به انتقال مالکیت و نه مدیریت شده است. در حالیکه شاید انتقال مالکیت بدون انتقال مدیریت

 
نه تنها، ارتقاء عملکرد را منجر نشود بلکه آسیب هاي بیشتري هم به همراه داشته باشد. 

 
انتقاد وزیر اقتصاد از واگذاري دارایی هاي دولتی در قالب رد دیون 

 
این موضوع، یک آسیب جدي به اقتصاد است چرا به این سمت حرکت کردیم؟ 

دژپسند: در کنار مواردي که اشاره کردم، یکی از مهم ترین روش هایی که در سال هاي گذشته مورد استفاده قرار می گرفته و به این امر دامن زد،
واگذاري به شیوه رد دیون بود. رد دیون منجر به تغییر مدیریت نشد چرا که بخش عمده اي از این سهامی که منتقل شد، به اشخاص حقوقی منتقل شد

 
که مستقیم یا با واسطه توسط دولت اداره می شدند. حدود 15 درصد از واگذاري ها به این صورت اتفاق افتاده و این واقعاً یک معضل اقتصادي است. 

این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی داشته است. یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم توسط نهادهاي
تخصصی آنها است. در سال هاي گذشته پتروشیمی ها در مالکیت وزارت نفت فعالیت می کردند. اما هم اکنون مالکیت بسیاري از این شرکت ها به
صندوق هاي بازنشستگی منتقل شده و عملا توسط وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی اداره می شوند. این اتفاق در صنایع دیگر هم تا حدودي رخ داده



 
است و وزارت کار از طریق صندوق هاي وابسته خود مالکیت بسیاري از شرکت ها را بدست آورده است. 

واقعا مشکل اصلی در مالکیت نیست مشکل روح مدیریت دولتی است که همچنان در این شرکت ها جاري است و باید از آن دور شویم. هر زمان دولت
مالکیت را در کنار مدیریت در اختیار داشته باشد در قبال عملکرد شرکت الزاما پاسخگو است اما زمانیکه در مالکیت نقشی ندارد، می تواند خود را از

 
پاسخگویی دور نگه دارد. 

البته اشاره کنم که اخیراً این رویکرد استفاده از روش رد دیون مورد توجه مجدد قرار گرفته است. چنانکه در قانون بودجه سال گذشته حکمی در این

 
زمینه وجود داشت که از اجراي آن ممانعت شد، ولی در سال جاري در قانون تکرار شد و با توجه به لزوم قانونی آن به اجرا درآمد. 

در تمام دنیا صندوق هاي بازنشستگی یکی از نهادهاي سرمایه گذاري و تجهیز منابع محسوب می شوند، این ایراد شما از چه زاویه و بر چه اساسی

 
است؟ 

دژپسند: درست است. این صندوق ها نهادهاي واسطه اي هستند که نقش پررنگ در تامین مالی دارند. اما در ایران با یک تفاوت ماهوي حضور دارند. در
دنیا این صندوق هاي بازنشستگی توسط ذینفعان واقعی آنها اداره می شوند، اما در ایران دولت نقش کاملا پررنگ در اداره این صندوق ها دارد. یعنی باز
هم اراده دولت در مدیریت این صندوق ها جاري است. در واقع صندوق هایی که باید با محوریت و خواست ذینفعان اصلی آن یعنی کارگران و کارفرمایان
اداره شوند با مدیریت دولتی اداره می شوند و دولت به هر گونه که مایل است با آنها رفتار می کند. نکته اصلی اینجاست این صندوق ها باید تحت

 
نظارت دولت باشند نه مدیریت دولت و این یک مشکل اساسی است. 

 
مدیران دولتی در برابر واگذاري ها مقاومت می کنند 

 
این گفته که دولت ها، از بنگاه داري و شرکت داري دل نمی کنند را تا چه اندازه تایید می کنید؟ 

دژپسند: هم درست است و هم نادرست. یکی از مشکلات اصلی ما این است که بالاخره داشتن شرکت هاي تابعه براي مدیران دولتی امتیازاتی را ایجاد
می کند از جمله تعیین اعضاي هیئت مدیره، تسهیل انجام اموراتی که تحت قوانین ناظر برسازمان هاي دولتی امکانپذیر نیست و ... اما از سوي دیگر
اینقدر در مسیر خصوصی سازي مشکلات متعددي وجود دارد که بسیاري از مدیران براي در امان ماندن از آسیب هاي آن ترجیح می دهند کمتر به این

 
امر بپردازند و از ورود به بحث خصوصی سازي اجتناب می کنند. 

یکی از مشکلات اصلی ما در واگذاري ها، مقاومت مدیران دولتی و حتی شرکت هاي در حال واگذاري است. در برخی از این شرکت ها پیش از واگذاري

 
اتفاقاتی رخ می دهد که عملاً واگذاري آن با شیوه پیش بینی شده و در زمان تعیین شده دشوار می گردد. 

 
در طی این سال ها، خصوصی سازي چه عملکردي داشته است؟ 

دژپسند: در طی این چند سال که از اجراي قانون سیاست هاي کلی اصل 44 می گذرد در حوزه خصوصی سازي به ارزش اسمی حدود 14 درصد از

 
واگذاري ها از محل سهام عدالت، 15 درصد تهاتر بدهی هاي دولت و مابقی عرضه سهام به روش هاي مختلف در بورس و فرابورس بوده است. 

در طی این مدت از حدود 1700 شرکت که مورد بررسی قرار گرفته است، حدود 600 شرکت از فهرست خصوصی سازي خارج شده است. عموم این
شرکت ها یا با دلایل خاص از فهرست خارج شده اند، یا بایستی ابتدا اصلاحاتی در آنها صورت پذیرد، تغییر ساختار یابند و پس از آماده سازي به
فهرست بازگردانده شوند یا به طور کل، بایستی استراتژي نحوه فعالیت آنها تغییر یابد. مثلا شرکت هاي آب و برق منطقه اي از جمله شرکت هایی
هستند که از این فهرست خارج شده اند. براي این شرکت هاي بخصوص به دلیل اینکه خدمات شهري و روستایی را ارائه می کنند می توان، واگذاري به
شهرداري ها را مطرح کرد. یا در مدلی دیگر می توان این شرکت هارا در هم ادغام کرد و با کاهش تشکیلات ضمن سبک کردن ساختار آنها، به عنوان
یک شرکت با مالکیت دولتی، مدیریت آنرا به بخش خصوصی واگذار کرد. هر چند ممکن است در این مسیر با مقاومت هایی در سطح مناطق یا بخش ها

 
رو به رو شویم و باید بتوانیم با ایجاد انگیزه هایی این مقاومت ها را تبدیل به همراهی کرد. 

همچنین از 1100 شرکت دیگر، حدود 900 شرکت به فروش رسیده اند یا از طریق تهاتر واگذار شده اند و مابقی یعنی حدود 200 شرکت یا منحل شده



 
اند، یا ادغام و یا ورشکسته شده اند. 

در سال جاري نیز 325 شرکت (که حدود 16 درصد شرکت هاي مشمول واگذاري می باشند) در فهرست واگذاري قرار دارند که به مرور زمان به روش

 
هاي مختلف هر کدام در فرآیند واگذاري قرار می گیرند. 

 
افزایش نقدشوندگی سهام عدالت با مصوبات جدید شوراي عالی بورس 

 
به نظرآزادسازي سهام عدالت پیچیده شده است آیا تدبیري براي رفع چالش مذکور بدون آسیب رسیدن به بازار سهام وجود دارد؟ 

دژپسند: در این خصوص ما تقریباً به صورت مستمر با کارشناسان و مسئولین ذیربط هم فکري می کنیم. چون به دنبال آن هستیم که فواید آزادسازي
سهام عدالت همراه با سهامداري توسط دارندگان سهام عدالت و عدم آسیب به دارایی آنها باشد. بسیاري از صاحبنظران معتقد هستند با توجه به ارزنده
بودن سبد دارایی سهام عدالت، افراد سهامداري کرده و از منافع کوتاه مدت (سود سالیانه) و بلندمدت (افزایش عرضه سهام) آن بهره مند شوند. چرا که
پورتفوي سهام عدالت شامل مجموعه سهام شرکت هاي بسیار معتبر و گلچین شده کشور است. بنابراین ما به دنبال آن هستیم که فرهنگ سهامداري

 
بلندمدت را براي این جامعه هدف، ترویج کنیم و بنابراین فروش آن را چندان توصیه نمی کنیم. 

اما از سوي دیگر به دنبال آن هستیم که قابلیت نقدشوندگی آن در بازار افزایش یابد و براي آن بازار سازي می کنیم. مصوبات چند هفته گذشته شوراي

 
عالی بورس که در آن صندوق هاي بادرآمد ثابت امکان خرید سهام عدالت را یافتند، از این جنس است. 

عملکرد خصوصی سازي در سال جاري چگونه بود وآیا شما رضایت دارید؟ امسال واگذاري در قالب ETFها نقش برجسته اي در عرضه و فروش سهام

 
متعلق به دولت داشت، در این خصوص برنامه شما چگونه بوده است؟ 

دژپسند: در سال جاري انتظار افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري ها را به چند علت داشتیم. اولین دلیل این بود که مجموعه عوامل و ارکان
سیاستگذاري و اجرایی حوزه خصوصی سازي، بر پایندي به توسعه فعالیت هاي بخش خصوصی و اجراي سیاستهاي کلی اصل (44) در زمینه خصوصی

 
سازي اجماع داشتند. لذا تلاش ها هم جهت شد تا شاهد عملکرد قابل توجه و درخشانی در این سال باشیم. 

موضوع دوم تلاش هایی بود که در سال 1398 صورت گرفت. با مطالعه اي که در این سال رخ داد، تغییر در روش ها و رویکردها مبتنی بر شرایط موجود
کشور انجام پذیرفت. این تغییرات راهبردي در نتایج عملکردي نیز خود را نشان داد و منجر به نتیجه گردید. در این ارتباط حداکثر سازي استفاده از
ظرفیت بازار سرمایه براي موضوع واگذاري ها چه به صورت عرضه خرد و چه به صورت عرضه بلوکی مد نظر قرار گرفت و با استفاده ظرفیت صندوق هاي
قابل معامله در بورس براي اولین بار براي واگذاري ها با پیگیري هاي فراوان، در سال جاري توانستیم بخش قابل توجه اي از عرضه هاي دولتی را در این

 
قالب به انجام برسانیم. 

موضوع سوم الزام اجتناب ناپذیر براي افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري بود. اگرچه معتقد هستم وصول درآمد براي دولت باید آخرین ملاك در
واگذاري ها باشد، اما با توجه به مقتضیات سال جاري و کاهش قابل توجه درآمدهاي حاصل از فروش نفت، تامین منابع مالی دولت از این طریق یکی از

 
اهداف واگذاري ها در سال جاري بود و نمی توان آن را کتمان کرد. در سال جاري تلاش ما افزایش شفافیت و ایجاد فضاي رقابتی در واگذاري ها بود. 

راجع به ETF ها، هم زیاد صحبت شده است، ما در سال جاري حدود 33 هزار میلیارد تومان عرضه داشتیم که از این میزان بیش از 18 هزار میلیارد
تومان آن در قالب دو ETF «دارایکم» شامل باقیمانده سهام دولت در بانک هاي ملت، تجارت، صادرات ایران و بیمه هاي البرز و اتکایی امین و «پالایش
یکم» شامل باقیمانده سهام دولت در پالایشگاه هاي تبریز، تهران، اصفهان و بندرعباس بود. همچنین 15 هزار میلیارد تومان در قالب عرضه تدریجی
انجام پذیرفت. این تحقق درآمد در عرضه سهام از سوي دولت در سال هاي اخیر بی سابقه بود و رشد قابل توجهی نسبت به سال قبل داشت. دلیل آن

 
هم تغییر شیوه واگذاري و ظرفیت سازي هایی بوده است که در بازار سرمایه به انجام رسید. 

ما با مطالعه به روش واگذاري از طریق ETFرسیدیم. در مطالعه اي که به انجام رسید مشخص شد که، عدم تحقق اهداف خصوصی سازي در بسیاري از
موارد ناشی از ویژگی هاي ذاتی روش مورد استفاده در واگذاري بوده است. براي نمونه در روش واگذاري از طریق مزایده به صورت نقد و اقساط، عایدي
دولت در زمان واگذاري نسبت به واگذاري از طریق بورس و روش ETF به حداقل می رسد. به عنوان مثال در واگذاري یکی از این شرکت ها به ارزش



1800 میلیارد تومان، با تعیین 100 میلیارد تومان حصه نقدي و اعمال دو سال تنفس، عملاً عایدي دولت در زمان واگذاري کاهش یافته است. در حالی
که عرضه صندوق واسطه گري مالی یکم، حدود شش هزار میلیارد تومان و عرضه صندوق پالایش یکم بیش از 12 هزار میلیارد تومان، منبع نقدي در

 
اختیار دولت قرار داد. 

در واگذاري یکی دیگر از بنگاه هاي اقتصادي که با روش مزایده انجام پذیرفت، در خصوص قیمت گذاري ابهامات متعددي وارد گردید، این در حالی
است که در واگذاري دو صندوق ETF بدون وجود ابهام، نحوه و شیوه قیمت گذاري و قیمت مورد معامله بصورت کاملا شفاف به اطلاع عموم مردم

 
رسید. 

همچنین در خصوص برخی از واگذاري ها به علت شفافیت پایین در روش و فرآیند واگذاري حساسیت در افکار عمومی بوجود آمده است. عدم وصول
اقساط قرارداد که به صورت عمده (بلوکی) از طریق بورس واگذار شده بود نمونه اي دیگر از عارضه هاي موجود در روش هاي خصوصی سازي است. در
واگذاري هایی که به روش نقد و اقساط انجام می پذیرد، ریسک عدم وصول اقساط در آینده همیشه وجود دارد به نحوي که خریداران شرکت هاي
واگذار شده به روش مزایده غالباً در بازپرداخت اقساط به مشکل برخورده و فراوانی آنها در جدول بدهکاران اقساط معوق سازمان خصوصی سازي بیشتر
از خریداران بلوك هاي بورسی می باشد. این موضوع خود باعث عدم تحقق منابع درآمدي بودجه دولت از ناحیه وصول اقساط قراردادهاي واگذاري شده
است. این در حالی است که به علت آنکه در واگذاري در قالب ETF مبلغ فروش در همان ابتدا بصورت نقد دریافت می شود، یعنی عملاً ریسک عدم

 
وصول اقساط در آینده بصورت کامل از بین می رود. 

 
خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از طریق عرضه در بورس منافع بیشتر و چالش هاي کمتري دارد 

عمده شواهد واگذاري انجام پذیرفته در سال هاي اخیر بیانگر آن است که خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از طریق عرضه در بورس منافع بیشتر و
چالش هاي کمتري را به دنبال داشته و باید اذعان داشت که واگذاري از طریق بازار سرمایه نسبت به روش هاي خارج از بازار (مزایده – مذاکره) ضمن
ترجیح قانونی، از مزایاي بیشتري برخوردار است. در سال جاري با حمایت هاي دولت و تصویب مجلس شوراي اسلامی، واگذاري باقیمانده سهام دولت در
قالب صندوق هاي سرمایه گذاري قابل معامله در بورس (ETF) به عنوان یک راهکار اجرایی براي اولین بار مورد استفاده قرار گرفت. انتخاب این روش

 
همراستا با عزم جدي دولت بر اجراي سیاست واگذاري صد درصدي به بخش خصوصی و رعایت اصول سلامت و شفافیت در واگذاري ها است. 

واگذاري از طریق ETF فرصتی را ایجاد می نماید که علاوه بر اجتناب از محدودیت هاي ناشی از روش هاي مزایده، مذاکره و عرضه بلوکی سهام در
بورس، گسترش مالکیت عمومی از طریق فروش به آحاد مردم رخ داده و جذب و هدایت نقدینگی جامعه به سمت فعالیت هاي مولد از طریق بازار
سرمایه اتفاق افتد. بدیهی است این امر علاوه بر توسعه و تعمیق بازار سرمایه، امکان فروش سهام در حجم ریالی بالا بصورت کاملا شفاف منجر به تامین

 
منابع به صورت نقد را فراهم آورده و ریسک عدم وصول اقساط در آینده را به صفر می رساند. 

در واقع چرا دولت براي واگذاري سهام در سال اخیر تنها از روش ETF استفاده کرد آیا بعد از عرضه صندوق پالایش یکم با این نحوه آزادسازي همچنان

 
موافق هستید. به عبارت ساده تر آیا نگرانی از تبعات واگذاري هاي مرسوم، مجلس و دولت را به سمت عرضه با استفاده از این روش سوق داد؟ 

دژپسند: قطعاً خیر این گونه نیست. در صحبت هاي قبلی تا حدودي به این سوال شما پاسخ دادم. همانگونه که گفتم این روش از واگذاري، داراي ویژگی

 
هایی است که سبب برتري آن نسبت به دیگر روش هاي واگذاري در شرایط کنونی می گردد. 

اولین ویژگی این روش امکان انتقال مالکیت به افراد بیشتري است، دوم اینکه چون هر شخص با هر سرمایه اي قادر است در اینگونه عرضه ها حضور

 
یابد، فرصت توزیع برابر میان آحاد جامعه فراهم می گردد. ویژگی سوم اینکه، چون تخفیف داده می شود، امکان توزیع ثروت بهبود پیدا می کند. 

از منظر تامین منابع نیز براي دولت ارجحیت دارد چرا که سریعتر به نتیجه می رسیم. عرضه بلوکی سهام برخی شرکت ها را چند بار تجربه کردیم و به
دلیل نبود متقاضی، موفق نبود. نیاز به منابع فراوان براي اندك متقاضیان و توجه به فضایی که در مورد خصوصی سازي، اخیراً به وجود آمده است
استقبال و تقاضا براي مشارکت در خرید بلوکی سهام شرکت ها را به نحو قابل توجه اي کاهش داده است، به نحوي که در جلسات متعدد، علی رغم ارائه

 
مشوق هاي مختلف باز هم بخش خصوصی تمایلی براي خرید بنگاه هاي دولتی از خود نشان نداد. 

در خصوص ETF این نقد به شما وارد است که انتقال مالکیت بدون مدیریت صورت پذیرفته است و شما خواهان ادامه این روش در سال آتی نیز



 
هستید؟ 

دژپسند: این ادعا صحیح نیست. در واقع در این روش واگذاري ما عدم همزمانی انتقال مدیریت شرکت هاي دولتی با واگذاري مالکیت آنها را داریم. در
خصوص ETF مدیریت تا پایان سال 1400 با دولت است و منطبق بر مفاد جزء (2) بند (الف) تبصره (2) قانون بودجه سال 1399، و تصریح اینکه
تشکیل این صندوق ها با مدیریت دولتی براي بلندمدت نباشد، در امیدنامه این صندوق ها آمده است که لاجرم پس از پایان این مهلت قانونی مدیریت
به سهامداران منتقل می شود. همچنین مکانیزم هاي لازم را نیز در این بخش پیش بینی کردیم. اگر سرمایه گذاري بتواند 1.5 درصد از مجموع
واحدهاي این صندوق را در مکانیزم بازار خریداري نماید به صورت خودکار امکان اعمال مدیریت در صندوق برایش فراهم می شود. یعنی هم مکانیزم

 
لازم را در بازار دیده ایم و هم براي خروج دولت از صندوق فرصت زمانی قرار داده ایم. 

نکته حائز اهمیت دیگر بخصوص در ارتباط با دارا یکم این است که، هم زمان با عملیاتی شدن واگذاري سهام این سه بانک و دو شرکت بیمه اي در قالب
ETF، آزادسازي سهام عدالت نیز انجام می پذیرد و انتقال مالکیت بخش بزرگی از سهام شرکت هاي مزبور به آحاد مردم اتفاق می افتد، بنابراین انتقال
بلافاصله مالکیت در این دو طرح در فاصله زمانی بسیار کوتاه سبب می شود عملاً حجم بزرگی از مالکیت و مدیریت بنگاه هاي اقتصادي دولتی به صورت
یکباره از دولت منفک شود. این شرایط می توانست، علاوه بر آنکه هر بنگاه را به صورت منحصر بفرد دچار مشکل نماید، بخش بانکی و بیمه اي کشور را
نیز با عدم اطمینان یا چالش هاي دیگري مواجه سازد. لذا به منظور کاهش آثار احتمالی نامطلوب یادشده، دوره زمانی اطمینان بخش یک و نیم ساله
براي فرآیند گذار پیش بینی شد، تا در این دوره تلاش شود، آثار غیرقابل پیش بینی انتقال مدیریت که ممکن است در برخی موارد قابل توجه نیز باشد،

 
کنترل شده یا به حداقل برسد. 

 
عرضه دارا دوم تا پایان سال در صورت فراهم بودن شرایط 

 
آیا صندوق دارا دوم و صندوق فولادي ها تا پایان سال عرضه خواهد شد؟ 

دژپسند: در خصوص عرضه صندوقهاي مذکور کمیته اي تشکیل شده است که با رصد دقیق شرایط و مقتضیات، زمان لازم براي عرضه آنها را تعیین می
نماید. در اینصورت اگر شرایط فراهم باشد و زمینه مشارکت عموم و فراگیري عرضه مهیا باشد آنگاه صندوق دارا دوم شامل باقیمانده سهام دولت در سه
بانک عرضه می شود. ما به دنبال تسریع در انتقال مالکیت و مدیریت شرکت هاي دولتی که در فهرست واگذاري قرار دارند و همچنین باقیمانده سهام

 
دولت در بسیاري از شرکت ها به بخش خصوصی و آحاد مردم هستیم. 

تسنیم



حذف محدودیت پذیرش طرح هاي دانشجویی/بکارگیري فارغ التحصیلان، شرط جذب

دانش بنیان ها

منبع: ایسناشماره خبر:  239  |  تاریخ: 1399/10/09

معاون تحقیقات و فناوري دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با اشاره به اقدامات معاونت تحقیقات و فناوري این دانشگاه در حوزه دانشجویی، از
حذف محدودیت پذیرش طرح هاي پژوهشی  دانشجویی، راه اندازي کمیته هاي فناوري دانشجویی در دانشکده ها و طرحی براي کمک به

اشتغال زایی فارغ التحصیلان دانشگاه خبر داد.

دکتر افشین زرقی در گفت وگو با ایسنا، از کسب رتبه اول تحقیقات دانشجویی این دانشگاه در بین دانشگاه هاي کشور براي چندمین سال پیاپی
خبر داد و گفت: امسال با هدف کمک به ارتقاي مقالات و طرح هاي پژوهشی دانشجویی، محدودیت پذیرش طرح حذف شده و تمامی طرح ها و مقالات

 
دانشجویی حائز شرایط پذیرش می شوند. 

وي افزود: البته با هدف کاهش خطاهاي پژوهشی کلیه طرح ها باید تحت نظر اساتید اجرا شود. در همین راستا و به همین نسبت ظرفیت و سقف مبلغ

 
حمایت مالی از طرح هاي دانشجویی نیز افزایش یافته است. 

وي با اشاره به راه اندازي کمیته هاي فناوري دانشجویی در دانشکده ها، گفت: این طرح با هدف تسریع و تسهیل حرکت دانشگاه به سمت دانشگاه نسل
سوم اجرا شده و تا کنون در چندین دانشکده عملیاتی شده است. بر این اساس کمیته هاي فناوري ایده هاي دانشجویان را جمع آوري کرده و با کمک

 
مدیریت فناوري و درصورت وجود پتانسیل تبدیل شدن به محصول، آنها را به شتاب دهنده ها متصل می کنیم. 

معاون تحقیقات دانشگاه با اشاره به تصویب حدود 300 طرح دانشجویی در سال جاري، گفت: همچنین در ششماه گذشته از یک طرح فناوري
دانشجویی با عنوان "میز تشریح آناتومی" رونمایی شد و همچنین تولید کیت هاي بیوشیمیایی براي تشخیص و شناسایی بیومارکرهاي خونی طرح

 
فناورانه دیگریست که در حال اجراست؛ در همین راستا از طرح هاي فناورانه واجد شرایط حمایت بلاعوض خواهیم داشت. 

زرقی در پایان با اشاره به سایر اقدامات دانشگاه براي حمایت از تحقیقات دانشجویی و کمک به اشتغال زایی و کارآفرینی دانشجویان، گفت: به دنبال راه
اندازي پارك علم و فناوري دانشگاه؛ یکی از شروط جذب شرکت هاي دانش بنیان در این پارك، استفاده از فارغ التحصیل دانشگاه تعیین شده و بر این
مبنا یکی از افتخارات دانشگاه ایجاد بستر فعالیت و اشتغال فارغ التحصیلان دانشگاه بخصوص دانش آموختگان مقطع دکتري در پارك علم و فناوري

 
است. 

انتهاي پیام



انتشار 33 کتاب با نویسندگی مدیرمسئول کانون سیداالشهدا اهر

منبع: شبستانشماره خبر:  240  |  تاریخ: 1399/10/09

مدیر مسئول کانون فرهنگی هنري سیدالشهدا شهرستان اهر 33 کتاب در موضوعات مختلف نماز،دفاع مقدس و سبک زندگی منتشر کرده
است.

 
مدیر مسئول کانون فرهنگی هنري سیدالشهدا شهرستان اهر 33 کتاب در موضوعات مختلف نماز،دفاع مقدس و سبک زندگی منتشر کرده است. 

«حجت الاسلام سیدعلی نقی آل محمد» در گفت و گو با خبرنگار خبرگزاري شبستان در تبریز از
انتشار سی و سومین اثر خود با نام «ملیحه از مددجویی تا...» خبر داد و گفت: این کتاب در هزار جلد و

 
بهاي 27 هزار تومان، در 106صفحه از سوي انتشارات شمیسا در سال جاري منتشر شده است. 

مدیر مسئول کانون فرهنگی هنري سیدالشهدا اهر گفت: قلم و نویسندگی آن چنان اهمیت و ارزشی
دارد که خداوند متعال بدان سوگند می خورد و آن را غیرمستقیم و مستقیم می ستاید و ما را به ارزش
آن توجه می دهد. همچنان که در نخستین پیام آسمانی بشرها را به اهمیت قرائت و علم و دانستن

 
متوجه می کند. 

آل محمد با بیان این که توجه خاص دین مبین اسلام به قلم و تعلم دانش که مایه روشنی و نور و سعادت است، افزود: این نوشته، داستان یک خانم
موفق که به همت اعتماد به نفس و عزت نفس خود از مددجویی تا کارآفرینی پیش رفته به نگارش درآمده و در آن، راه هاي مختلف دستیابی انسان به

 
کامیابی حقیقی تبیین شده است. 

وي افزود: در آیین تجلیل از نویسندگان و پژوهشگران در حوزه هاي انقلاب اسلامی، دفاع مقدس و سبک زندگی اسلامی که در سالن علامه محمد تقی
جعفري اداره تبلیغات اسلامی با حضور مسؤولان استانی و شهرستان اهر برگزار شد، از تازه ترین اثر بنده رونمایی شد.



ناکارآمدي هایی که بروز آنها چهار سال به تعویق افتاد/ کدام هم تیمی هاي موسوي وارد

دولت روحانی شدند؟

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  241  |  تاریخ: 1399/10/09

 گروه سیاسی خبرگزاري فارس: بعضی اصلاح طلبان می گویند اگر
سال 88 تقلب نمی شد و میرحسین موسوي رئیس جمهور بود، وضع اقتصادي کشور بهتر می شد و سعی می کنند یک فضاي خیالی را از دولت خیالی

 
موسوي به خورد جامعه بدهند تا در عالم خیال، خود را کارآمد و مدبر جا بزنند. 

اگر از ادعاي تقلب که به کرّات عدم صحت آن اثبات شده عبور کنیم، دولتمردان یازدهم و دوازدهم نشان دادند که در حداقلی ترین توصیف از شرایط

 
فرضی، دولت میرحسین موسوي هم چیزي شبیه به دولت فعلی حسن روحانی بود و خروجی اي بهتر از این نداشت. 

کما اینکه بسیاري از اعضاي ستاد میرحسین موسوي در دولت روحانی سمت هاي بالایی هم گرفتند و در صورت کارآمدي و کارایی می توانستند کارایی

 
دولت خیالی میرحسین موسوي را هم به اثبات برسانند. 

 
اسحاق جهانگیري 

جهانگیري که در دولت خاتمی وزیر صنایع و معادن بود، همان اول کار به عنوان معاون اول روحانی انتخاب شد. همان جهانگیري که در سال 88 رسما

 
از حمایت خود و حزبش از موسوي خبر داده بود.  

 
  

 
 



 
  

با این حال در این 7 سال جهانگیري نتوانسته عملکرد مورد قبولی را از خود برجا بگذارد که براي نمونه تاکید او بر توزیع ارز 4200تومانی براي کالاهاي
اساسی که با رانت و بسیار همراه و موجب واردات کالاهایی غیر اساسی به کشور شد، به معروف ترین اشتباه اقتصادي او در 7 سال گذشته موسوم شد. او
حتی در خلال مناظرات انتخاباتی سال 96 هم علی رغم اینکه به عنوان کاندیداي پوششی کنار روحانی آمده بود، رسما گفت که «من کاندیداي اصلاح

 
طلبان هستم» تا برند اصلاحات را همراه خود داشته باشد. 

علاوه بر این او در خلال مناظرات انتخاباتی 96، جملاتی گفت که بعدها به پاشنه آشیل سیاسی او تبدیل شد. او خطاب به مردم گفت: «مردم عزیز
یادتان هست از روغن تا انسولین در دولت قبل نایاب شد؟...مردم یادتان هست وضعیت اقتصاد چگونه بود، دارو پیدا نمی شد، کره، پنیر و شیر خشک
پیدا نمی شد. سیلوهاي گندم خالی بود؟ یادتان هست برخی شب ها در صف بانک ها می خوابیدید تا صبح چند سکه بخرید؟ اما شما مشکلات را می

 
توانید حل کنید. شما هر وقت به صحنه آمدید تهدیدات را برطرف کردید.» 

اتفاقاتی که در دولت دوازدهم عینا به وقوع پیوست و آن 5 دقیقه طوفانی جهانگیري در مناظره ها را براي همیشه به یک طنز سیاسی در پرونده او بدل

 
کرد. 

 
عباس آخوندي 

عباس آخوندي سال 88 از حامیان میرحسین موسوي بود و حتی در جلسه معروف نمایندگان کاندیداها با رهبر انقلاب که در تاریخ 88.3.27 برگزار شد

 
هم حضور داشت.  

آخوندي همان زمان هم به عنوان یکی از گزینه هاي جدي راه و شهرسازي کابینه موسوي مطرح بود و در دولت روحانی هم به عنوان وزیر راه و

 
شهرسازي انتخاب شد. 

 
  

 
 

 
  

رکود شدید در مسکن در دوران تصدي 6ساله آخوندي بر حوزه راه و شهرسازي دولت یازدهم و دوازدهم بزرگترین ثمره این دوران بود. توقف مسکن
مهر و نا امیدي خانوارهایی که دل به اجراي این طرح بسته بودند، عملکرد ناموفق در تحویل واحدهاي باقی مانده مسکن مهر، انتقادهاي ناجوانمردانه از
طرح مسکن مهر، بی عملی در مقابله با سوداگري در بازار مسکن،  تکمیل نکردن سامانه ملی املاك و اسکان کشور،  اجرایی نکردن مالیات بر خانه هاي



خالی علی رغم الزام قانونی، مخالفت جدي با تصویب و اجراي مالیات بر عایدي سرمایه در بخش مسکن و عدم نوسازي بافت فرسوده تنها بخشی از

 
ضعف هاي فاحش آخوندي در مدیریت بود که خاطره بدي را از عملکرد لو در اذهان برجا گذاشت. 

 
بیژن زنگنه 

بیژن نامدار زنگنه هم از کسانی بود که در سال 88 از موسوي اعلام حمایت کرده بود و به عنوان یکی از گزینه هاي وي براي وزارت نفت و یا وزارت نیرو

 
مطرح بود که در دولت هاي یازدهم و دوازدهم وزیر نفت شد. 

 
مخالفت زنگنه با ساخت پالایشگاه و نیل به خام فروشی بارزترین رویکرد بیژن زنگنه بود که همواره مورد انتقاد کارشناسان اقتصادي بوده است. 

 
  

 
 

 
  

در این راستا جلیل سالاري، معاون اسبق مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده هاي نفتی می گوید: «آقاي زنگنه نگاهش به سمت ساخت
پالایشگاه و پتروپالایشگاه نیست. ایشان میگوید نفت خام می فروشم، بنزین وارد می کنم. خب ما گفتیم آقاي زنگنه ! پروژه پتروپالایشگاه و پالایشگاه
سازي اقتصادش که نشان میدهد سودآوري دارد؛ پاسخ داد: نه، پروژه، اقتصادي نیست. گفتیم «این عدد و ارقام است، ما هم مطالعه نکردیم، شرکت

 
خارجی مطالعه کرده است»؛ ایشان باز هم قبول نمی کردند». 

همچنین هدایت االله خادمی، عضو کمیسیون انرژي مجلس دهم می گوید: «تیمی که الآن در وزارت نفت هستند مخالف با تبدیل نفت خام به فراورده ي
با ارزش دیگري بودند. یعنی همان موقع ها بحث بود که بالاخره شما این نفت را خام نفروشید، آن را تبدیل به فراورده هاي با ارزش دیگر از جمله به

 
بنزین کنید. ولی دوستان می گفتند که خام فروشی نفت و واردات بنزین خیلی بهتر است از اینکه ما پالایشگاه بزنیم». 

عده اي از صاحبنظران در ارزیابی عملکرد زنگنه می گویند: در حال حاضر وزارت نفت هیچ برنامه جامعی در حوزه نفت و گاز ندارد در حالی که بر اساس
ماده 45 قانون برنامه ششم موظف بوده است که طرح جامع انرژي کشور را تدوین کند و بر اساس آن کار را جلو ببرد. همچنین در حالی که 3 سال از
برنامه ششم می گذرد، وزارت نفت تنها یک برنامه 4-5 صفحه اي آماده کرده است و می گوید این 4-5 صفحه برنامه جامع این وزارتخانه است در حالی

 
که منظور از برنامه جامع برنامه اي است که اهداف و ریز برنامه هاي اجرایی در آن مشخص باشد وگرنه کلی گویی که دردي از کشور دوا نمی کند. 

برخی نیز به قرار گرفتن ایران در آستانه حذف از بازار گاز اشاره کرده و می گویند که جایگاه ایران در بازار گاز ترکیه و عراق متزلزل شده و در آستانه

 
حذف از این بازارها قرار دارد و در حالی که قرار بود بازار گاز پاکستان را فتح کنیم، اما الان این بازار را هم از دست داده ایم. 

 
علی ربیعی 



ربیعی که در دوره اي مشاور اجتماعی رئیس جمهور دولت اصلاحات بود، در جریان تبلیغات انتخاباتی سال88 از اعضاي اصلی ستاد میرحسین

 
موسوي بود. 

ربیعی در دولت روحانی ابتدا به عنوان وزیر تعاون، رفاه و تامین اجتماعی انتخاب شد ولی در نهایت در 17 مرداد 97 توسط مجلس دهم استیضاح و از

 
این سمت برکنار شد. 

 
  

 
 

 
  

سوء مدیریت در سازمان بازنشستگی کشور و بسیاري از شرکت هاي وابسته، سوء مدیریت و عدم نظارت در اداره شرکت هاي سرمایه گذاري تأمین
اجتماعی و زیان ده بودن اکثر شرکت ها، عدم اجراي قوانین و مقررات در مورد با شفافیت اطلاعات اقتصادي و بنگاه ها، بکارگیري خلاف قانون
بازنشستگان و از بین رفتن انگیزه در جوانان، افزایش نرخ بیکاري در کشور، عدم موفقیت در توسعه نظام تأمین اجتماعی و افزایش رفاه اجتماعی و

 
مواردي دیگر که مجموعا 26 محور می شد از دلایل این برکناري توسط مجلس بود. 

 
معصومه ابتکار 

ابتکار که رئیس سازمان محیط زیست در دوران اصلاحات بود، در انتخابات 88هم به طور رسمی از میرحسین موسوي اعلام حمایت کرده بود و همان

 
دوران هم درباره احتمال ادامه این مسئولیتش در دولت موسوي بحث هایی مطرح بود.  

 
  



 
 

 
  

ابتکار در دولت اول روحانی مسئولیت سازمان حفاظت از محیط زیست را عهده دار شد. بسیاري از منتقدان معصومه ابتکار او را بیش از آنکه فردي

 
محیط زیستی باشد، شخصی سیاسی و جناحی عنوان کردند و بسیاري کارشناسان نیز نسبت به عملکرد او در این سازمان ابراز گلایه کرده اند. 

بحران افزایش ریزگردها، خشک شدن تالاب ها، آلودگی هواي کلان شهرها، آتش سوزي جنگل ها، بحران آب، مسئله بنزین هاي وارداتی، تعداد روزهاي
آلوده و سالم، ناکارآمدي مدیران استانی، توافقنامه پاریس، مشکلات محیط بانان، عدم توجه کافی به حیات وحش و گونه ها و ... بخش هایی از دغدغه

 
هایی بود که ابتکار نتوانست راه حل مناسبی براي آنها بیابد که گاه مورد توجه منتقدان بسیاري قرار گرفت. 

ابتکار نه تنها راه حل هاي قطعی براي مشکلات مطرح شده نیافت بلکه حاشیه هاي پررنگی را در سال هاي اخیر به دنبال داشت و غالب کارشناسان

 
خواستار توجه جدي تر او به مسائل زیست محیطی بودند. 

 
البته ابتکار در دولت دوم روحانی هم عهده دار مسئولیت معاون زنان و خانواده رئیس جمهور شد.  

منتقدان به ابتکار بر این باورند که اساسا ابتکار نه رشته تحصیلی مرتبطی با معاونت حساس و تخصصی و زنان و خانواده دارد و نه سابقه فعالیتش که

 
عموما در حوزه محیط زیست بوده به حوزه زنان مربوط است. از این روست که بر بی برنامه و راهبرد بودن ابتکار خرده می گیرند. 

 
اکبر ترکان 

 
ترکان از اعضاي موسس حزب اعتدال و توسعه، وزیر دفاع دولت اول هاشمی رفسنجانی و وزیر راه و ترابري دولت دوم آن مرحوم بود. 

از نظر سیاسی ترکان اصلاح طلب محسوب نمی شد ولی حمایت تاریخی او از میرحسین موسوي در انتخابات 88، او را به عنوان یکی از حامیان موسوي

 
و از گزینه هاي بالقوه براي عضویت در کابینه وي بدل کرد. 

 
  



 
 

 
  

ترکان در حالی که معاون برنامه ریزي وزیر نفت دولت نهم بود، در اواخر این دولت از کار برکنار شد. بعد از این کناره گیري اخباري منتشر شد مبنی بر
اینکه او اسنادي را از هزینه هاي وزارت نفت در پروژه پارس جنوبی را در اختیار میرحسین موسوي قرار داده تا در انتخابات و مناظره ها از آن بر ضد

 
احمدي نژاد  استفاده کند. 

 
همان زمان هم ترکان به عنوان یکی از جدي ترین گزینه هاي موسوي براي تصدي وزارت نفت مطرح شده بود. 

اما ترکان نهایتا در انتخابات 92 به عنوان معاون ستاد روحانی همکاري را با وي شروع کرد و پس از پیروزي روحانی هم به عنوان مشاور رئیس جمهور و
دبیر شوراي هماهنگی مناطق آزاد تجاري ـ صنعتی و ویژه اقتصادي، سرپرست موقت سازمان فضایی ایران، شوراي عالی امور ایرانیان خارج از کشور،

 
معاونت امور بین الملل ریاست جمهوري و دبیرخانه جنبش عدم تعهد منصوب کرد. 

اما تصدي ترکان بر شوراي هماهنگی مناطق آزاد تجاري ـ صنعتی و ویژه اقتصادي شاید در میان سایر مسئولیت هایش بیشترین نقدها را به خود

 
معطوف کرده است. 

تاکید ترکان بر گسترش مناطق آزاد تجاري در حالی بود که نعمت زاده وزیر اسبق صمت در مراسم روز ملی صنعت، نسبت به واردات بی رویه از مناطق

 
آزاد هشدار داد و به صراحت اعلام کرد که مناطق آزاد یکی از گلوگاه هاي واردات و قاچاق هستند. 

 
  



 
 

 
  

ضمنا با بررسی نرخ اشتغال در 5 منطقه آزاد در مقطع تصدي ترکان و مقایسه آن با نرخ اشتغال همان استان، نه تنها بهبود چشمگیري مشاهده نشد،
بلکه در بعضی از مناطق، استان مرزي نرخ اشتغال مناسب تري نسبت به منطقه داشت. در واقعیت و با مشاهده میدانی نیز می توان به اشتغال اندك

 
مردم مخصوصا بومیان پی برد. اغلب مشاغل ایجاد شده نیز در قالب مشاغل خدماتی و یا فروشندگی بود و نه مشاغلی که منجر به تولید گردد. 

همچنین افزایش قیمت زمین، شکاف طبقاتی، وجود مناطق محروم در جوار مناطق آزاد، ناموفق بودن در هدف اصلی یعنی جذب سرمایه گذار
خارجی، ناموفق بودن در جذب سرمایه گذار داخلی، ایجاد رانت و فساد به دلیل عدم شفافیت، فعالیت شرکت هاي صوري، واردات بی رویه و مشکلات
فرهنگی، واردات کالاي مصرفی، خروج ارز به جاي ارز آوري، واردات کالاي لوکس و...تنها بخشی از خروجی مناطق آزادي است که ترکان شدیدا بر

 
فعالیت و گسترش آنها اصرار داشت. 

 
دولت روحانی همان دولت اصلاحات است 

علاوه بر همه اینها اصلاح طلبان پس از کاندیداتوري روحانی، قاطعانه از او حمایت کردند و حتی در آستانه انتخابات 96، «محمد کیانوش راد»، عضو
حزب منحل شده مشارکت، در مصاحبه اي، در پاسخ به این سوال که «تا چه میزان نقدهاي اصلاح طلبان به دولت را وارد می دانید و آیا شما هم
معتقدید روحانی به سبد راي خود که اصلاح طلبان هستند رو دست زد؟»، گفت: «چنین تعبیري را خیلی قبول ندارم. دولت روحانی، ادامه دولت
هاشمی است. شاید اگر میرحسین موسوي هم بود، تا حد زیادي کم و بیش در همین مسیر حرکت می کرد. یعنی فعلا ساختار سیاسی و اختیارات،

 
امکان بیش از این را نمی دهد.» 

افراد ذکر شده در این گزارش، تنها بخشی از کسانی هستند که سال 88 حمایت خود را بطور رسمی از موسوي اعلام کرده بودند و بنا بر تجربه شان،

 
عضویتشان در کابینه فرضی موسوي هم مطرح بود و همین افراد عینا توسط روحانی در مسئولیت هاي مهم و اثرگذار عموما اقتصادي نصب شدند.  

حال سوال اینکه آیا به فرض اگر موسوي می توانست پیروز رقابت هاي انتخاباتی سال88 شود، چه نتیجه اي غیر از همین که دولتمردان روحانی در 2
دوره بعد گرفته اند، می گرفت؟ و این ادعا که میرحسین موسوي شق القمر می کرد، صرفا براي این نیست که اصلاح طلبان خود را از ناکارآمدي

 
گفتمانی و عملکردي که در آن گرفتار است برهاند؟ 

انتهاي پیام/



قصه سیمان در ایران؛ از چهارمین واردکننده تا اولین صادرکننده!

منبع: بلاغشماره خبر:  242  |  تاریخ: 1399/10/09

به گزارش بلاغ به نقل از امین رحیمی: اولین درخواست براي تولید انحصاري سیمان در ایران در سال 1295 شمسی به مجلس شوراي ملی ارائه
شد، ولی به دلیل اشغال ایران در جنگ جهانی اول و مشکلات سیاسی و اجتماعی به جایی نرسید. حوالی سال 1300 شمسی نیز قراردادهاي زیادي

 
براي ساخت کارخانه سیمان به دولت پیشنهاد شد که آن ها هم به نتیجه نرسید؛ تا این که بالاخره یک روز معلوم شد ایران سیمان زیادي لازم دارد. 

پس از سال 1310 شمسی با ساخت راه آهن سراسري و نوسازي ابنیه تهران، ایران شده بود چهارمین واردکننده سیمان در جهان. این طوري شد که
دولت بالاخره تصمیم گرفت کارخانه سیمان بسازد و در سال 1310 دست به کار شدند و پروژه 800 هزار تومانی را دادند به «علیقلی خان سپاهی» که

 
مشهور بود به «مهندس الدوله» و واقعا هم مهندس بود و در سوئیس درس خوانده بود. او هم تجهیزات کارخانه را از دانمارك و سوئد خرید و بسم االله. 

ساخت کارخانه سیمان شهرري حدود 2 سال طول کشید و مهندس الدوله هم شد مدیر کارخانه سیمان ري. آن روزها بهاي هر خروار سیمان که از
روسیه می آمد و از طریق باکو وارد می شد در نهایت به 50 تومان می رسید و مهندس الدوله وعده داده بود که قیمت سیمان تولید داخل خرواري 3

 
تومان باشد! 

 
 

 
دورنمایی از کارخانه سیمان شهرري 

 
ایران بود و یک کارخانه سیمان! 

کارخانه ري روزي 100 تن سیمان تولید می کرد و چون سود زیادي داشت، سال 1316 تجهیزات لازم براي راه اندازي یک کارخانه دیگر را وارد کرد و
واحد دوم کارخانه سیمان ري فعال شد؛ این واحد جدید روزي 200 تن سیمان تحویل می داد. تا سال ها ایران بود و همین یک کارخانه سیمان و هر

 
چه تهران نوسازي شد با سیمان همین کارخانه بود. 

بعدها تعداد کارخانه هاي سیمان ایران به تدریج افزایش یافت و تا دهه 50 تولید سالانه سیمان ایران به حدود 7 میلیون تن رسید؛ البته واردات
همچنان انجام می شد. در دهه 60 این رقم به 17 میلیون تن رسید و با اوج گیري سرمایه گذاري در صنعت سیمان در دهه 80 مقدار تولید در سال 93
به 75 میلیون تن رسید و ایران چهارمین تولیدکننده سیمان در جهان شد و اولین صادرکننده سیمان در دنیا. حالا هم ظرفیت صنعت سیمان ایران

 
حدود 85 میلیون تن است، با قابلیت صادرات به 28 کشور جهان. 

 
 

 
نخسین کارخانه سیمان ایران در شهرري آن قدر مهم بود که برایش تمبر چاپ شد 



 
رزم آرا چه گفت؟ 

سیمان، صنعت مناسب ایران است؛ بی دلیل نیست که سیمان یکی از 7 صنعت راهبردي و زیرساختی اقتصاد امروز ایران محسوب می شود. سیمان،
آهک و رس و اکسیدهاي معدنی می خواهد که در ایران فراوان است. ساخت انواع پیشرفته تر سیمان نیز دانش فنی می خواهد که ایرانی ها دارند. البته
این دانش در دهه هاي اخیر و به سختی حاصل شده است؛ وگرنه که سال 1329 شمسی «حاجعلی رزم آرا» نخست وزیر پهلوي در مجلس می گفت: ما
یک کارخانه سیمان را نمی توانیم اداره کنیم! ایرانی ها را می گفت و البته از سر خودباختگی خودش و براي تحقیر مملکت. آن سال ها و سال هاي بعد
نیز ایران هنوز واردکننده عمده سیمان بود؛ بیشتر از هند و روسیه و آلمان و انگلیس و ایتالیا. در دوره پهلوي کارخانه هاي ساخت سیمان هم با

 
تجهیزات و مهندسانش از خارج می آمدند و بیشتر از آمریکا. 

 
 

 
تصویري از کارکنان نخستین کارخانه هاي سیمان در جنوب ایران در دوره پهلوي؛ کارگر ایرانی، مهندس خارجی! 

 
گزارش میدانی «اطلاعات» از کارخانه سیمان! 

کارخانه سیمان ري که بخش بزرگی از تهران و حتی سایر شهرهاي ایران با سیمان تولید آن ساخته شد در نهایت در سال 1364 تعطیل شد؛ چون
افتاده بود در میان بافت مسکونی و آلودگی داشت. حالا هم قرار است شهرداري محوطه آن را به عنوان بخشی از میراث صنعتی تهران به فضاي

 
گردشگري تبدیل کند. 

اما دوباره برگردیم به نخستین روزهاي فعالیت نخستین کارخانه سیمان ایران و بخشی از گزارشی را بخوانیم که آن روزها درباره این کارخانه نوظهور در
روزنامه اطلاعات چاپ شد: «احداث کارخانه از 1311 شروع گردیده. یک قسمت از ماشین هاي این موسسه ساخت کارخانه اشمیدت دانمارکی و قسمت
دیگر از کارخانجات سوئد و از هر حیث مرغوب و بادوام است و به وسیله متخصصین همان کارخانه نصب شده. ساختمان ابنیه براي نصب ماشین ها به
عهده کمپانی لنس آلمانی محول گردیده و یک قسمت از ساختمان هاي مختلفه فرعی کارخانه سیمان مستقیما به وسیله مامورین وزارت طرق انجام
یافته و کلیتاً اداره امور مربوطه به تأسیس این کارخانه به مراقبت و مسئولیت علیقلی خان سپاهی مهندس واگذار بوده و مشارالیه با معاضدت مهندسین

 
قسمت هاي ماشین و ساختمان وظایف محوله را انجام داده است... 

این کارخانه براي هر روز حداکثر استعداد ساختن یک صد تون سیمان دارد و در آتیه ممکن است با افزودن یک یا دو کوره دیگر محصول آن زیادتر

 
شود. 

مواد اولیه براي این کارخانه به حد وفور و نزدیک به محل و از حیث ترکیبات شیمیایی داراي تمام شرایط لازم است. لهذا بهترین جنس سیمان را که
معروف به سیمان پرتلند است حاصل می کند که مخصوصا در ساختمان هاي مهمه مربوطه به راه آهن و طرق و غیره مورد اطمینان و استفاده خواهد

 
بود... 

قواي برق که یک هزار و دویست قوه اسب می باشد به قسمت هاي مختلف کارخانه توزیع گردید. دستگاه هاي الکتروموتور قواي برق را اخذ نمودند و
ماشین هاي کوه پیکر کارخانه به حرکت درآمد.... تماشاي کارخانه سیمان،غرش و نعره چرخ ها و ماشین ها درحینی که قطعات سنگ را خرد می کرد،
بعد نرم می ساخت، بعد می پخت، دیدن دیگ هاي عجیب، کوره چرخنده، سیمان پزي، آسیاي سیمان کوبی و سایر قسمت هاي آن روح با نشاط و فرح
بخشی در تمام حضار ایجاد کرده بود، همه از دیدن این مؤسسه مسرور و خوش وقت بودند. تمام نقل و انتقالات مواد به وسیله ادوات الکتریکی، جراثقال

 
و یا خطوط کوچک آهنی انجام می گرفت که در اطراف قسمت هاي کارخانه کشیده شده و دستگاه هاي نقلیه کوچک روي خطوط حرکت می کردند. 

لازم به ذکر است عده اي که در این کارخانه اشتغال دارند و امور مختلفه کارخانه را انجام می دهند بیش از پانصد نفر می باشد. قطعات سنگ و مواد
اولیه از یک طرف به ماشین داده می شود و پس از طی مراحل مخصوص خود و عبور از ماشین هاي مختلف و پخته شدن وارد آسیاي سیمان کوبی که

 
مرتفع ترین عمارات کارخانه است گردیده و از آن جا سیمان ساخته شده به قسمتی که براي پرکردن و خارج نمودن از کارخانه است، داخل می گردد.» 



 
 

 
ایران امروزه از نظر فناوري،کیفیت محصول نهایی و تولید انواع تخصصی سیمان، برخی از بهترین کارخانه هاي سیمان دنیا را دارد 

 
امروز در تاریخ مناسبت هاي دیگري هم هست 

 
امروز 9 دي مصادف با 29 دسامبر میلادي و 14 جمادي الاول هجري قمري در تقویم تاریخ، مناسبت هاي دیگري هم دارد. 

 
ـ رحلت «حاج ملا اسماعیل سبزواري» محدث و واعظ شهیر در سال 1312 قمري 

 
ـ وفات «میرزا عبدالغفار تهرانی» منجم و ریاضی دان ایرانی در سال 1326 قمري 

 
ـ تأسیس «صندوق بین المللی توسعه کشاورزي» سازمان ملل در سال 1977 میلادي 

 
ـ درگذشت «تئودور نولدکه» دانشمند و خاورشناس برجسته آلمانی در سال 1930 میلادي 

 
ـ برپایی راهپیمایی میلیونی در ایران مشهور به «حماسه 9 دي» در سال 1388 شمسی 

 
ـ روز «بصیرت و میثاق امت با ولایت» در ایران 

بلاغ: انتشار مطالب و اخبار تحلیلی سایر رسانه هاي داخلی و خارجی لزوما به معناي تایید محتواي آن نیست و صرفا جهت اطلاع کاربران از فضاي رسانه
اي منتشر می شود.



ظرفیت صنایع تبدیلی مواد معدنی آذربایجان غربی به 98 میلیون تُن رسید

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  243  |  تاریخ: 1399/10/09

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان غربی از افزایش ظرفیت صنایع تبدیلی مواد معدنی استان خبر داد و گفت:ظرفیت صنایع
تبدیلی مواد معدنی آذربایجان غربی به 98 میلیون تُن رسید.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
ارومیه، غلامرضا بابایی رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت
آذربایجان غربی، گفت: ظرفیت تولید واحد هاي صنایع فرآوري و
تبدیلی مواد معدنی این استان به 98 میلیون و 733 هزار و 641 تُن

 
در سال رسیده است. 

بابایی اظهار داشت: این ظرفیت فرآوري توسط 847 واحد فرآوري و

 
تبدیلی مواد معدنی در بخش هاي مختلف شن و ماسه، کانی فلزي و غیرفلزي و طلا در سطح استان فعال بوده و انجام می شود. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان غربی ادامه داد: براي راه اندازي این واحد هاي صنایع تبدیلی، بیش از 18 هزار و 334 میلیارد ریال در

 
آذربایجان غربی سرمایه گذاري شده است که این رقم در مقایسه با نرخ ارز امروزي حدود 10 برابر محاسبه می شود. 

 
او گفت: این واحد ها براي 22 هزار و 53 نفر در این استان زمینه اشتغال پایدار فراهم کرده است. 

بابایی با اشاره به زمینه فعالیت این صنایع تبدیلی، اظهار داشت: شستشو و دانه بندي مصالح سنگی ساختمانی (شن، ماسه، بالاست)، کنسانتره طلا، شن
و ماسه شستشو و دانه بندي شده، محصولات بتنی غیرمسلح از بتن معمولی، آجر فشاري، انواع سفال ماشینی (اتوماتیک) و بتن سیال معمولی از زمینه

 
هاي فعالیت واحد هاي صنایع تبدیلی و فرآوري مواد معدنی در این استان است. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان غربی اظهار کرد: یکی از بزرگترین مزیت هاي این استان در بحث توسعه صنایع تبدیلی، هم مرز بودن
آذربایجان غربی با سه کشور خارجی است که می تواند امر صادرات را بسیار تسهیل بخشیده و بازار خوبی براي محصولات این واحد هاي تولیدي باشد.



پیشرفت 80 درصدي طرح استخراج منیزیت از دولومیت در چهارمحال و بختیاري

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  244  |  تاریخ: 1399/10/09

بزرگترین و تنها طرح استخراج منیزیت از دولومیت با 80 درصد پیشرفت در چهارمحال و بختیاري در دست اجرا است.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از شهرکرد،
سجاد رستمی رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت چهارمحال و
بختیاري گفت: بزرگترین و تنها طرح استخراج منیزیت از دولومیت

 
با 80 درصد پیشرفت در این استان در دست اجرا است. 

او افزود: سرمایه گذار بخش خصوصی، عملیات اجرایی این طرح را
در سفیددشت شهرستان بروجن آغاز کرده است که با راه اندازي و
بهره برداري از این طرح زمینه اشتغال مستقیم براي 300 نفر در

 
استان فراهم خواهد شد. 

 
بیشتر بخوانید 

- رشد 10 درصدي وصول حقوق دولتی معادن چهارمحال و بختیاري رستمی با اشاره به اینکه تولید منیزیت و منیزیم به عنوان یک ماده معدنی

 
راهبردي و صادراتی به شمار می رود اضافه کرد: این طرح ابتداي سال آینده تکمیل و بهره برداري می شود. 

 
او ادامه داد: براي اجراي این طرح سه هزار و 790 میلیارد ریال از سوي بخش خصوصی در استان هزینه می شود. 

رستمی گفت: تا کنون سرمایه گذاري در تولید 6 ماده معدنی در چهارمحال و بختیاري شامل دولومیت، سنگ گچ، سیمان، سلیس، خاك نسوز و شن و
ماسه انجام شده است.



اتصال 12 روستاي فارس به شبکه ملی اطلاعات

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  245  |  تاریخ: 1399/10/09

مدیرکل ارتباطات و فناوري اطلاعات فارس از  اتصال 12 روستاي دیگر استان به شبکه ملی اطلاعات و دسترسی این روستا ها به اینترنت
پرسرعت همراه با پوشش جمعیتی بالغ بر 15 هزار 448 نفر طی هفته گذشته خبر داد.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از شیراز، مهرداد
سهرابی گفت: با ارتقاي سایت هاي موجود در استان، بستر لازم براي
دسترسی به سرویس هاي نوین و خدمات الکترونیک شبکه ملی

 
اطلاعات در 12 روستاي استان فراهم شده است. 

او هدف از اجراي این طرح ها را کاهش شکاف دیجیتالی و ارتقاي
سطح کیفی ارتباطات در تمام نقاط استان به ویژه نقاط روستایی کم
برخوردار، تحقق عدالت ارتباطی، کاهش هزینه هاي روستاییان،
رونق اشتغال و گردشگري در نقاط محروم و برخورداري از خدمات

 
آموزش، سلامت، کشاورزي، تجارت و بانکداري الکترونیک بر بستر امن شبکه ملی اطلاعات در مناطق روستایی استان عنوان کرد. 

سهرابی با بیان اینکه با برنامه ریزي هاي انجام شده، توسعه ارتباطات روستایی در سایر نقاط روستایی و کمتر برخوردار استان را نیز به تدریج شاهد
خواهیم بود، محل اجراي این طرح ها را در 12 روستاي استان و در شهرستان هاي بوانات، مرودشت، خفر، لارستان، لامرد، فیروزآباد و سپیدان عنوان

 
کرد. 

او بیان کرد: با افتتاح و ارتقاي این سایت ها، دسترسی چهار هزار و 989 خانوار روستایی بالغ بر 15 هزار و 448 نفر به اینترنت پرسرعت تلفن همراه از

 
محل اعتبارات طرح خدمات عمومی اجباري وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات فراهم شده است. 

سهرابی اظهار کرد: با افتتاح هاي انجام شده، روستا هاي دوراه، سماء جان و فنجان از توابع شهرستان بوانات، روستا هاي منگان و مهجن آباد از توابع
شهرستان مرودشت، روستا هاي آبگل و پرزیتون از توابع شهرستان فیروزآباد، روستاي ابنو از توابع شهرستان سپیدان، روستاي لاورخشت از توابع
شهرستان لامرد، روستاي ده فیش از توابع شهرستان لارستان و روستاي برایجان از توابع شهرستان خفر تحت پوشش اینترنت پرسرعت اپراتور اول

 
(همراه اول) قرار گرفتند. 

 
او همچنین از راه اندازي اینترنت پرسرعت روستاي سیوند از توابع شهرستان مرودشت توسط اپراتور دوم (ایرانسل) خبر داد. 

سهرابی در ادامه اقدامات انجام شده در هفته گذشته، از ایجاد سایت جدید همراه اول جهت توسعه پوشش ارتباطی دو روستاي شول بزي و شیرمحمدي
از توابع شهرستان مرودشت با جمعیتی بالغ بر 1800 نفر از محل اعتبارات طرح خدمات عمومی اجباري وزارت ICT خبر داد.



براي جذب و اشتغال جوانان تحصیل کرده اقدامی صورت نگرفته است

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  246  |  تاریخ: 1399/10/09

رحمت االله فیروزي پور گفت:براي جذب و اشتغال جوانان تحصیل کرده طی سالیان اخیر فعالیتی در منطقه بادرود صورت نگرفته است.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از اصفهان،
بسیاري از جمعیت جوان و بیکار امروز کشور همان افرادي هستند
که در دهه 80 با تشویق و اجبار خانواده هاي خود وارد بازار کار آزاد
نشده و براي ادامه تحصیل روانه دانشگاه ها شدند تا بلکه بتوانند

 
شرایط کاري خوبی براي خود مهیا کنند. 

کسب درآمد امروز توانسته بسیاري از موضوعات را به حاشیه ببرد به
نحوي که تاخیر در ازدواج جوانان یکی از عواملی است که به دلیل
نبود شغل مناسب جوانان نسبت به این سنت حسنه رسول اکرم
(ص) روي خوشی نشان ندهند و این موضوع در نوع خود تبعات

 
مختلفی را به دنبال داشته است. 

رحمت االله فیروزي پور نماینده مردم نطنز و بادرود و قمصر در مجلس شوراي اسلامی پیرامون دغدغه هاي جوانان تحصیل کرده کشور اظهار داشت:
متاسفانه یکی از مشکلات فعلی کشور خاصه در شهرستان نطنز و بادرود محصول کم کاري و بی توجهی تصمیم گیران و افراد موثر در منطقه بوده است.

فیروزي پور گفت: براي جذب و اشتغال جوانان تحصیل کرده طی سالیان اخیر فعالیتی در منطقه بادرود صورت نگرفته و با توجه به وجود دانشگاه هاي
آزاد و پیام نور با فارغ التحصیلان زیادي همراه با درخواست کار روبرو هستیم و شاید بیش ترین مراجعه و تماس ها و درخواست ها از نماینده مجلس،
شغل و کار جوانان است عضو کمیسیون عمران مجلس تاکید کرد: دولت توجه بیشتري براي فراهم کردن بستر مناسب تولید و اشتغال و کارآفرینی در
حوزه هاي مختلف کشاورزي و صنایع دستی و صنعتی ایجاد کند و با بسته هاي حمایتی از قبیل زمین و تسهیلات شرایط مطلوب را براي جوانان

 
علاقمند فراهم کند. 

 
ایران بهترین شرایط براي توسعه و پیشرفت دارد 

علیرضا کاملی یکی از جوانان تحصیل کرده بادرودي که در مقطع دکترا تحصیل کرده است اظهار داشت: کشور ایران با توجه به ترکیب جمعیتش به
عنوان یکی از کشور هاي جوان دنیا محسوب می شود بنابراین بهترین و مناسب ترین شرایط را براي رسیدن به توسعه و پیشرفت در تمام حوزه هاي

 
علمی اقتصادي سیاسی و فرهنگی دارد. 

او گفت: با توجه به امر آموزش و پرورش نسل جوان می تواند پیشتاز توسعه همه جانبه جهان باشد و توجه به تمامی مزیت هاي رقابتی که کشور ایران

 
جهت توسعه و پیشرفت دارد آمار بیکاري جوانان دو برابر میانگین جهانی است. 

کاملی به عوامل عدم اشتغال جوانان مخصوصاً داراي تحصیلات اشاره کرد و گفت: ورودي بدون کنترل تحصیلات عالی که منجر به بالا رفتن انتظارات
قشر تحصیل کرده شده است، تأکید آموزش هاي علمی بر آموزش هاي تئوري به جاي مهارت آموزي، عدم نیازسنجی درست از بازار کار و تخصیص

 
مناسب رشته هاي دانشگاهی توسط وزارت علوم و کار و امور اجتماعی از جمله دلایل این معضل براي جوانان تحصیل کرده در جامعه امروزي است. 

او گفت: استفاده از سیستم جایگزین سازي به جاي جانشین پروري که منجر به عدم شناسایی نخبگان شده است و عدم توجه به شرکت هاي دانش

 
بنیان توسط دولت از دیگر عوامل موثر در عدم جذب نیرو هاي توانمند و شایسته است. 



کاملی تاکید کرد: مشکل بیکاري جوانان تحصیل کرده مسئله اي براي امروز و فرداي کشور است، زیرا تمامی علل فوق موجب بیکاري می شود و تبعاتی

 
همچون مهاجرت نخبگان، افزایش سن ازدواج، اعتیاد، روي آوردن به مشاغل کاذب و سرد شدن دانش آموزان براي آینده شغلی شان را به دنبال دارد. 

حسین نقدي یکی دیگر از فعالان رسانه اي شهرستان نطنز اظهار داشت: امروز نیاز کشور به ویژه در حوزه صنعت و عمران به جوانان متخصص و آموزش

 
دیده بسیار زیاد است، ولی بین دو بخش هیچ مقاربتی نیست و این موضوع در نوع خود نشانه ضعف است. 

 
رکود بر بازار خوداتکایی ملی را مسدود کرده است 

نقدي بادي ضمن اشاره به دلایل عدم اشتغال جوانان تحصیلکرده اردستانی تصریح کرد: شرایط رکود بر بازار، قاچاق کالا که راه خود اتکایی ملی را
مسدود کرده است و همچنین واردات بی رویه غیر مسئولانه و غیر ضرور کالا به کشور راه تحقیق را بسته است از علل عدم اشتغال جوانان تحصیل کرده

 
در کشور طی سال هاي اخیر است. 

این فرهنگی بازنشسته عنوان کرد: فرهنگ ناصحیح کار در جامعه و مشکل غیرمعقول میان کارگران و کارفرمایان و قوانین تعریف شده غیر کاربردي،
یکی دیگر از علت هایی است تا قشر تحصیل کرده، انگیزه جذب در بازار اشتغال تحصیل کرده را ناممکن سازد و در کنار این عوامل توقع قشر تحصیل

 
کرده بالاست و همگی خواستار شغل پست میز نشینی هستند. 

نقدي بادي با بیان اینکه آموزش هاي دانشگاهی نیاز صنعت را برطرف نمی کند و دانش هاي آموخته شده کاربردي نیست، گفت: به جاي تقویت و
کاربردي کردن رشته ها، تعداد مراکز آموزشی را زیاد کردند و تابلو هاي دانشگاه را به رخ کشیدند در حالی که رشته هاي دانشگاهی با نیاز بازار کشور

 
ارتباطی ندارند و وعده و وعید هاي مسئولان مبنی بر جذب نیرو هاي متخصص جنبه اجرایی به خود نگرفت که جاي سول دارد. 

سید محمد طباطبایی، مسئول نمایندگی تعاون و کار و رفاه اجتماعی بادرود اظهار داشت: با توجه به اینکه نرخ بیکاري دربین جوانان تحصیل کرده
نسبت به میانگین کشوري عددي بالاتر است می توان دلایل آن را به عدم آشنایی بسیاري از دانش آموختگان با مدیریت کسب و کار و کارآفرینی

 
دانست. 

طباطبایی ضمن اشاره به اهمیت کارآفرینی در کشور و اهمیت نهادینه شدن فرهنگ این مهم گفت: اگر فرهنگ کارآفرینی در کشور نهادینه شود فارغ

 
التحصیلان به جاي اینکه دنبال اشتغال خود باشند به دنبال کارآفرینی هستند که هم خود و هم عده اي از جوانان را مشغول به کار می شوند. 

 
کمبود مهارت یکی از عوامل بیکاري جوانان 

او علل دیگر بیکاري این قشر از جوانان را کمبود مهارت عملی آنان برشمرد و تصریح کرد: این قشر به دلیل نداشتن مهارت لازم نمی توانند وارد بازار کار

 
شوند و بر همین اساس لازم تا مهارت آموزي و افزایش مهارت همواره در دستور کار جوانان و فارغ التحصیلان دانشگاهی باشد. 

مسئول نمایندگی تعاون و کار و رفاه اجتماعی بادرود افزود: دلیل دیگر بیکاري فارغ التحصیلان دانشگاهی نگاه ویژه این قشر به مقوله اشتغال است
چراکه اغلب فارغ التحصیلان انتظار دارند در یک دستگاه دولتی استخدام شوند در حالی که فضاي اداري کشور ظرفیت جذب همه فارغ التحصیلان را

 
ندارد. 

او اظهار داشت: عدم تناسب و تطابق رشته هاي دانشگاهی با محیط هاي کسب و کار در فضاي جامعه علت دیگري است بدین معنی که دانشگاه و
صنعت هر کدام مسیر جداگانه اي را طی کرده و هماهنگی لازم جهت آموزش نیروي کار وجود ندارد به طوري که در برخی از رشته هاي دانشگاهی
میزان بیکاري به طرز چشمگیري بالاست مانند رشته هاي کشاورزي، مهندسی، علوم تربیتی و ... و در برخی موارد فرد مجبور به روي آوردن به مشاغل

 
کاذب می شود. 

طباطبایی تأخیر در اشتغال در حرفه مناسب را عاملی براي تأخیر در ازدواج عنوان کرد و افزود: عوامل بیان شده و عدم اشتغال تحصیل کنندگان
دانشگاهی باعث تاخیر در ازدواج آنان و تشکیل خانواده می شود که این خود آسیب هاي فردي و اجتماعی را به دنبال دارد. 



او بیان داشت: در سال هاي اخیر طرح اشتغال فارغ التحصیلان دانشگاهی در راستاي بند الف تبصره 18 قوانین بودجه سنواتی برنامه ششم توسعه و در
چارچوب اقتصاد مقاومتی حال انجام است به طوري که اگر کارفرمایان از فارغ التحصیلان دانشگاهی لیسانس و بالاتر براي افزایش اشتغال خود استفاده

 
کنند دولت 20 درصد حق بیمه سهم کارفرما بعلاوه سه درصد سهم بیمه بیکاري را ماهانه و براي مدت دو سال به حساب کارفرما واریز می کند. 

منبع:تسنیم



کارخانه اي در تصرف سودهاي بانکی

منبع: صنایع نیوزشماره خبر:  247  |  تاریخ: 1399/10/09

خانم رضایی یک کارآفرین ساروي است که تاکنون 93 میلیون تومان از بانک صادرات وام دریافت کرده تا کارخانه تولید دستمال کاغذي راه
اندازي کند اما حالا 400 میلیون تومان به این بانک بدهکار شده

چندین سال متوالی است که رهبر معظم انقلاب اسلامی بر روي
مقوله "تولید" تاکیدات فراوان دارند، سال جاري هم به عنوان سال
جهش تولید از سوي ایشان نامگذاري شده است ، ولی این روزها
متاسفانه شاهد کارخانه هاي تولیدي هستیم که چندین سال به

 
انتظار حمایت مانده اند. 

کارخانه تولید دستمال کاغذي در روستاي مرمت ساري، یکی از
کارگاه هاي تولیدي است که از سال 86 تجهیز شده ولی به دلیل

 
عدم حمایت مالی تاکنون احیا نشده و تعطیل است. 

خانم مرضیه رضایی که حدود 60 سال سن دارد و از آنجایی که و پدر و اهل خانواده اش در شهرستان آمل همواره در بحث تولید فعالیت داشتند و

 
همچنین مدیریت کارخانه دستمال کاغذي تینا با پسرخاله خانم رضایی است، در سال 86 اقدام به افتتاح این کارگاه تولیدي کرده است. 

این خانم کارآفرین هیچ فرزندي ندارد و هدفش فقط ایجاد اشتغال براي جوانان است، ولی به دلیل مشکلات مالی و عدم توان پرداخت تسهیلات بانکی
در حال حاضر بانک صادرات اعلام کرده که سند کارخانه را به نام خود زده و تنها در مقابل دریافت کل مبلغ بدهی به نرخ روز سند را تحویل خواهد داد.

 
چرخی که دیگر نمی چرخد 

خانم رضایی در گفت وگویی با خبرنگار فارس به شرح ماجرا می پردازد و می گوید؛ در سال 1386، اقدام به دریافت وام 43 میلیونی از بانک صادرات با
هدف خرید تجهیزات براي کارخانه دستمال کاغذي که متعلق به شخص خودم بود کردم؛ این وام دو سال تنفس براي بازپرداخت داشت، شروع به خرید

 
امکانات کرده و به صوت مستقیم براي 9 نفر و غیرمستقیم براي 35 نفر اشتغالزایی ایجاد کردم. 

وي ادامه می دهد؛ حدود دو سال طول کشید تا کارخانه احداث و تجهیزات مستقر شود، همزمان با آغاز سررسید پرداخت اقساط، کارخانه تازه شروع به
کار کرده بود، من هم به بانک گفتم که سرمایه در گردش ندارم، سال 1389 بانک گفت 50 میلیون تومان وام می دهد تا تولید کرده در عوض سود

 
پرداخت کنم. 

 
وامی که به مقصد نرسید! 

خانم رضایی با اشاره به اینکه فکر می کردم این 50 میلیون تومان به حساب خودم واریز می شود، بیان می کند؛ متاسفانه بانک پول را برداشت کرد و
گفت که طلب خودش را برداشته و منتظر دریافت سود است! کارخانه بسته شد و بانک صادرات شرکت را توقیف کرد، چون با کمبود مواد اولیه و پاس

 
نشدن چک خریداران مواجه شدم نتوانستم اقساط را بپردازم. 

 
باید 400 میلیون تومان پرداخت کنم 



این کارآفرین اضافه می کند؛ تا اینجاي کار من به بانک صادرات 93 میلیون تومان در قالب دریافت دو وام بدهکار شدم که بانک گفت جمعا باید 99
میلیون پرداخت کنید تا سند کارخانه به شما عودت بدهیم، پس از کش و قوس هاي فراوان در دي ماه سال 98 در جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع
تولید در فرمانداري ساري قرار شد، 100 میلیون به بانک صادرات بپردازم و سند کارخانه آزاد شود اما بانک دوباره گفت الان باید به خاطر وکالت و

 
اجرائیات 126 میلیون به ما بپردازي! 

وي تاکید می کند؛ من هم که سرمایه در گردشی نداشتم نتوانستم این پول را پرداخت کنم تا جایی که امروز با اضافه شدن سود بانکی در نهایت باید

 
400 میلیون به بانک پرداخت کنم، امروز غرور یک زن کارآفرین زیر پاهاي مسؤولان خوش قول، لهِ شده است. 

 
کمک کنید کارخانه احیا شود 

رضایی می گوید؛ من براي احیاي تولید شبانه روز در حال تلاش هستم، از این جلسه به آن جلسه! از استانداري به فرمانداري، سازمان صنعت معدن و
تجارت؛ حتی گفتم حاضرم با سهامداران شریک شوم، کمک کنید تا کارخانه احیا شود جوانان مشغول به کار شوند، من افتخار می کنم زحمت کشیدم و

 
هزینه و سرمایه گذاري کردم تا چرخ تولید بچرخد، ولی از آنجایی که پشتوانه مالی قوي نداشتم چوب لاي چرخ کارخانه ام رفت! 

 
بعید است بانک کارخانه را تملیک کرده باشد! پیگیري خواهیم کرد 

علیرضا یوسف نژاد معاون امور صنایع و معادن سازمان صمت مازندران در گفت وگو با فارس در این باره بیان می کند: از آنجایی که رقابت در حوزه تولید
دستمال کاغذي با توجه به وجود برندهاي مختلف زیاد است باید از منظره نقدینگی عالی باشند و خانم رضایی توان مالی محدودي دارد در تورم هر چه

 
جمع می کرد باز میزان نقدینگی اش پایین بود. 

وي اضافه می کند: بانک ها هم بخواهند تسهیلات بدهند ضوابط خودشان را دارند با 500 میلیون تومان که مشکلی حل نمی شد یک مدت نفس می

 
گیرد دوباره به حالت اولش برمی گردد، این کارخانه با این پول در استان نمی توانست هم با برندهاي مثل حریر و گل پسند رقابت کند.  

یوسف نژاد با اشاره به اینکه نام این کارخانه در لیست تملیکی هاي ما نیست، گفت: بعید می دانم بانک کارخانه را تملیک کرده باشد؛ تملیک واحدهاي
صنعتی در کشور و استان در دو سال گذشته محدود شده است و سیاست این است که از شبکه بانکی خارج و به متقاضیان واگذار شود با این حال ما

 
پیگیر هستیم با شبکه بانکی و این کارآفرین تماس برقرار خواهیم کرد. 

خانم رضایی تلاش هاي خود را در مسیر دریافت حمایت براي بازگشت کارخانه به چرخه تولید بی نتیجه می داند و از خبرگزاري فارس براي انتشار این

 
گزارش دریافت کمک کرده تا صدایش را به گوش مسؤولانی که پشت تریبون شعار حمایت از تولید را سر می دهند برساند. 

براي پیگیري مشکل کارگاه تولیدي خانم رضایی، به سراغ وحید نصیري مدیر امور شعب بانک صادرات استان مازندران رفتیم؛ به دلیل شرایط کرونا
ترجیح بر این بود که گفت وگو تلفنی انجام شود اما نصیري مدیر امور شعب بانک صادرات مازندران با اعلام اینکه بنده به صورت تلفنی نمی توان

 
اطلاعات بدم، خبرنگار در محل بانک صادرات استان حضور پیدا کند. 

پس از حضور خبرنگار فارس در طبقه 14 ساختمان بانک صادرات استان مازندران و تکرار مسائل معطلی ارباب رجوع پشت درب ادارات، نصیري از

 
خبرنگار فارس دعوت کرد که توضیحاتی در این ارتباط ارائه دهد. 

 
مدیري که در طبقه 14 هم پاسخگو نیست 

وقتی صحبت از ضبط فایل صوتی و انتشار گزارش مطرح شد، وحید نصیري مدیر بانک صادرات مازندران از پاسخگویی به سؤال خبرنگار فارس درباره

 
بلاتکلیفی کارگاه تولیدي گل رز سفید طبرستان امتناع کرده و حاضر به ارائه پاسخ در این زمینه نشده است! 

باتوجه به اهمیت حمایت از تولید و ضرورت تحقق فرمایشات مقام معظم رهبري در خصوص سال «جهش تولید» از مدیریت بانک صادرات استان
مازندران انتظار میرود نسبت به حمایت از کارگاه هاي تولیدي اقدام عملی داشته باشد. 



منبع : فارس مازندران



افتتاح یازده طرح عمرانی توسط نیروي دریایی سپاه در بشاگرد

منبع: تسنیمشماره خبر:  248  |  تاریخ: 1399/10/09

یازده طرح عمرانی با حضور فرمانده نیروي دریایی سپاه در منطقه آخران شهرستان بشاگرد افتتاح شد.

یازده طرح عمرانی با حضور فرمانده نیروي دریایی سپاه در منطقه

 
آخران شهرستان بشاگرد افتتاح شد. - اخبار سیاسی - 

به گزارش گروه دفاعی خبرگزاري تسنیم به نقل از روابط عمومی
نیروي دریایی سپاه، در مراسمی با حضور دریادار پاسدار علیرضا
تنگسیري فرمانده نیروي دریایی سپاه ،جمعی از فرماندهان و
معاونین این نیرو و خیرین منطقه ،یازده پروژه عام المنفعه عمرانی

 
در منطقه آخران شهرستان بشاگرد افتتاح شد. 

جدیدترین خبرها و تحلیل هاي ایران و جهان را در کانال تلگرامی

 
تسنیم بخوانید. (کلیک کنید) 

 
جدیدترین خبرها و تحلیل هاي ایران و جهان را در کانال اینستاگرامی تسنیم بخوانید. (کلیک کنید) 

سردار تنگسیري در آیین افتتاح این طرح ها اظهار کرد: امروز نیروي دریایی سپاه با کمک خیرین محترم در اقدامی مشترك با تلاش و پیگیري
مهندسی نیرو دریایی سپاه در راستاي تحقق فرمان مقام معظم رهبري (حفظه االله) مبنی بر محرومیت زدایی یازده پروژه عمرانی را افتتاح و در اختیار

 
عموم مردم شریف و نجیب این منطقه قرار داد. 

وي افزود: افتخار می کنیم بعنوان سرباز ولایت، خدمتگزار مردم عزیز و ولایتمدار باشیم ، ما خادم مردم هستیم و همانگونه که در ماموریت اصلی خود
براي حفظ و ایجاد امنیت میهن اسلامی و دفاع از نظام مقدس جمهوري اسلامی تلاش و مجاهدت می کنیم براي رفع محرومیت در کشور عزیزمان که

 
مورد تاکید فرمانده معظم کل قوا و فرمانده کل سپاه سرلشکر سلامی است از هیچ کوششی دریغ نمی کنیم . 

دریادار تنگسیري با بیان اینکه از منابع و تجهیزاتمان براي کمک به رفع محرومیت ها استفاده می کنیم،گفت: این پروژه ها در زمینه هاي
عمرانی،محرومیت زدایی، اشتغال، خدمات فرهنگی، آموزش، بهداشت و درمان است که شامل خانه عالم، مدرسه،حسینیه، مسجد، خانه بهداشت و... می

 
باشد و با همیاري خیرین عزیز ساخته و امروز در اختیار مردم شریف قرار گرفت. 

وي در ادامه تصریح کرد: ان شاءاالله در آینده نزدیک هم پروژه هاي عمرانی و محرومیت زدایی دیگر در این منطقه افتتاح و در اختیار مردم قرار خواهد

 
گرفت. 

فرمانده نیروي دریایی سپاه در پایان با تقدیر از خیرین در اجراي این پروژه ها و گرامیداشت سالروز شهادت سردار دلها ، با بیان اینکه سپاه در راستاي
صیانت از امنیت و آرامش مردم از هیچ تلاشی فروگذار نمی کند، اظهار کرد: راه اندازي این پروژه ها در راستاي تامین امنیت، معیشت و رفاه عمومی

مردم می باشد.



وزیر میراث فرهنگی: وضعیت بودجه دولت گرفتارمان کرد

منبع: فراسوشماره خبر:  249  |  تاریخ: 1399/10/09

وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی گفت: با توجه به اینکه تولیدکنندگان صنایع دستی در مناطق محروم و روستایی نمی توانند
ضمانت نامه بانکی براي اخذ تسهیلات بانکی تامین کنند اعطاي تسهیلات اشتغال زایی روستایی به آنها سخت است.



دستور رئیس جمهور به استانداران

منبع: شبکه خبرشماره خبر:  250  |  تاریخ: 1399/10/09

رئیس جمهور به همه استانداران دستور داد اقدامات لازم را براي ایجاد کارخانه نوآوري تسریع کنند.

 
رئیس جمهور به همه استانداران دستور داد اقدامات لازم را براي ایجاد کارخانه نوآوري تسریع کنند. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی شبکه خبر، آقاي روحانی در پی دریافت "گزارش اقدامات به عمل آمده درباره راه اندازي کارخانه نوآوري در استان
کرمانشاه"، ضمن تقدیر از استاندار این استان، تاکید کرد که "سایر استانداران هم براي ایجاد کارخانه نوآوري همه اقدامات لازم را انجام داده و فعالیت

 
هاي خود را در این زمینه تسریع ببخشند. " 

از زمان افتتاح نخستین کارخانه نوآوري آزادي در تهران به عنوان اولین و بزرگترین مرکز استقرار شتاب دهنده ها و استارت آپ هاي خاورمیانه و شمال
آفریقا با ایجاد اشتغال براي حدود 3 هزار و 500 نفر از جوانان تحصیلکرده با حضور رئیس جمهور در 14 آبان 98 و دستور به مسوولان ذیربط براي
ایجاد کارخانه هاي مشابه در سراسر استان هاي کشور، شاهد آغاز عملیات اجرایی و به دنبال آن افتتاح زنجیره اي این کارخانه ها در سراسر کشور

 
هستیم. 

در حال حاضر به جز استان هاي تهران، خراسان رضوي و کرمانشاه که کارخانه نوآوري در آن ها به مرحله بهره برداري رسیده، در 11 مرکز استان دیگر
نیز کارخانه هاي نوآوري در مرحله افتتاح یا ساخت قرار دارد.



صندق دارا دوم تا پایان سال عرضه می شود

منبع: کارگر آنلاینشماره خبر:  251  |  تاریخ: 1399/10/09

 
صندق دارا دوم تا پایان سال عرضه می شود 

وزیر اقتصاد با بیان اینکه باقیمانده سهام دولت در بسیاري از شرکت ها به بخش خصوصی و آحاد مردم هستیم، گفت: دارا دوم در صورت فراهم بودن

 
شرایط تا پایان سال عرضه می شود. 

فرهاد دژپسند در یک گفت وگو با اعلام این خبر افزود: درباره عرضه صندوق دارا دوم و صندوق فولادي ها کمیته اي تشکیل شده است که با رصد دقیق
شرایط و مقتضیات، زمان لازم براي عرضه آنها را تعیین می کند و در اینصورت اگر شرایط فراهم و زمینه مشارکت عموم و فراگیري عرضه مهیا باشد

 
آنگاه صندوق دارا دوم شامل باقیمانده سهام دولت در سه بانک عرضه می شود. 

وي در ادامه و در پاسخ به این پرسش که چرا «چرا تا این حد اقتصاد کشور ما دولتی است و ریشه حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور به کجا بر می
گردد؟ و چرا در کشور ما خصوصی سازي تا این حد اهمیت دارد؟»، گفت: این یک سوال کلیدي است و پاسخ به آن باید با لحاظ جنبه هاي مختلف

 
صورت پذیرد، عملاً ریشه یابی تاریخی حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور سبب می شود تا به بسیاري از ابهامات پاسخ داده شود. 

او ادامه داد: در طی سالیان متمادي، در اقتصاد ایران به دلیل نقصان در توسعه کارآفرینی و عدم شکل گیري طبقه کارآفرین - سرمایه دار به معناي
واقعی، دولت نقش اصلی در سرمایه گذاري کشور داشته است. این موضوع از زمانیکه تغییرات در ساختار اقتصادي کشورها و دنیا سرعت بیشتر گرفت،

 
کاملاً به چشم می آید. 

وزیر اقتصاد افزود: این بحث در دوره حکومت پهلوي اول آغاز و پس از آن شتاب گرفت و در دهه 40 شمسی در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی بروز
عینی پیدا کرد. در طی این سال ها در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی، توان سرمایه گذاري دولت افزایش قابل توجه یافت و حضور دولت در بنگاه هاي
سرمایه بر و بزرگ مقیاس بسیار پررنگ شد. هر چند در همان دهه 40 و تحت عنوان انقلاب سفید منشور مشارکت کارگران در امور مختلف ابلاغ شد اما

 
در عمل اتفاقی رخ نداد و همچنان حضور دولت در اقتصاد با سرعت بیشتر ادامه پیدا کرد. 

دژپسند گفت: این روند، در طی بیست سال انتهایی حکومت پهلوي ادامه یافت و نقش دولت در بخش هاي صنعت و خدمات به نحو قابل توجه اي
افزایش یافت، چنانکه سهم دولت از ارزش افزوده در اوایل دهه 40 از حدود 7 درصد ارزش افزوده به بیش از 11 درصد در اواخر دوره پهلوي افزایش

 
یافت. 

وي در پاسخ به پرسش دیگري مبنی براینکه «پس از انقلاب اسلامی گسترش حضور دولت در اقتصاد در نتیجه اقتضائات دیگري پررنگ تر شد. در همان
سال هاي ابتدایی، ملی شدن برخی صنایع به این امر دامن زد. پس از آن نیز به سبب وقوع جنگ تحمیلی، اداره کشور در آن شرایط، حضور مقتدر و
برجسته دولت را نیازمند بود و نقش دولت در اقتصاد برجسته تر گردید. در نتیجه در طی سال هاي متمادي به انحاء مختلف بویژه برداشت ناصحیح و
تصدي گرایانه از اصل (44) قانون اساسی نقش دولت در اقتصاد کشور بویژه در سرمایه گذاري و مالکیت افزایش یافت و هم اکنون نیز ما همچنان با این
موضوع رو به رو هستیم. در این فرایند تاریخی از چه زمانی ما به خصوصی سازي پرداختیم؟»، افزود: در سال هاي اولیه پس از جنگ تحمیلی، و حدود
سال 1369 اولین مباحث مربوط به خصوصی سازي و لزوم آن مطرح شد. خصوصی سازي در آن سال هاي ابتدایی با مصوبات دولت انجام می پذیرفت
اما دیري نگذشت که به دلیل نبود زیرساختهاي حقوقی و قانونی لازم، چالش هاي آن نیز هویدا شد از این رو در سال 1373 مجلس شوراي اسلامی

 
ورود کرد و اولین قوانین مرتبط در این حوزه به تصویب رسید. 

او ادامه داد: ابلاغ این قانون سبب شد تا خصوصی سازي در ایران وارد مرحله جدیدي شود. سه سال قبل از ابلاغ قانون برنامه سوم توسعه براي خصوصی
سازي در اقتصاد کشور، سال هاي طلایی بود. در آن سال ها یک تبصره موسوم به تبصره (35) در قانون بودجه تصویب شد که درآن اختیارات قانونی
گسترده اي در اختیار دولت براي خصوصی سازي قرار گرفت. مطابق این تبصره دولت می توانست بدون رعایت همه قوانین دائمی علی الخصوص قانون



مصوب سال 1373 واگذاري ها را به انجام برساند. این یک قانون بسیار طلایی بود، اما باز هم مشاهده می کنیم عملکرد چندان قابل توجه اي رخ نمی

 
دهد. 

او گفت: این روال با فراز و فرودهایی ادامه داشت، تا در برنامه سوم توسعه یک فصل از این مجموعه با در نظر گرفتن تجربیات سال هاي قبل بصورت
کامل به این موضوع اختصاص داده شد تا هم خصوصی سازي قانونمند شود و هم اجراي آن سرعت بگیرد. یکی از خروجی هاي اصلی این قانون

 
نهادسازي و شکل گیري سازمان خصوصی در اجراي ماده (15) این قانون و با تغییر اساسنامه سازمان مالی گسترش مالکیت واحدهاي تولیدي بود. 

دژپسند ادامه داد: در آن قانون روش واگذاري (که در آن زمان بیشتر به صورت مذاکره صورت می پذیرفت)، قیمت گذاري (که این دو مورد هم اکنون
نیز به عنوان مهم ترین مشکلات در خصوصی سازي مطرح می باشند.) و نهاد متولی واگذاري مهم ترین مباحثی بودند که به آنها پرداخته شد، هر چند
در برنامه سوم نیز در نتیجه فضاي نامناسب و برخوردهایی که با دست اندرکاران خصوصی سازي در کشور صورت گرفته بود، امور مربوط به خصوصی

 
سازي با تشکیک و به نوعی ترس پیگیري می شد و تا همین اواخر نیز این موضوع قابل مشاهده است. 

وزیر اقتصاد افزود: در برنامه چهارم توسعه بازهم با آسیب شناسی صورت گرفته، یک بخش مفصل به خصوصی سازي اختصاص یافت و در این قانون هم

 
تلاش شد تا اختیاراتی براي این امر به دولت داده شود که با مخالفت شوراي نگهبان در مغایرت با اصل 44 قانون اساسی مواجه شد. 

او ادامه داد: اما پس از آن نقطه عطفی در خصوصی سازي با ابلاغ سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی رخ داد. این سیاست ها را می توان به عنوان
منشور حیاتی براي انقلاب اقتصادي و گذار اقتصاد ایران از یک اقتصاد دولت - بازار به یک اقتصاد بازار - دولت نام برد. آنچه از این سیاست ها انتظار می

 
رفت، تحول در اقتصاد کشور بود که با تقویت بخش خصوصی، نقش دولت را در اقتصاد مقید به حوزه هاي خاص نماید. 

دژپسند گفت: در اوایل سال 1384 ابلاغ این سیاست ها، یک فضاي امید بخشی در جامعه شکل گرفت، به یاد دارم در اولین سالگرد ابلاغ این قانون
جلسه اي با حضور رهبر معظم انقلاب و مشارکت فعالین اقتصادي و مسئولین دولتی برگزار شد و رهبري در این جلسه بحث هاي جدي را مطرح کردند
و بر ضرورت اجراي آن تاکید داشتند. تا جایی که من یادم هست اینگونه برداشت شد که ایشان خودشان اجراي این سیاست ها را شخصاً پیگیري

 
خواهند کرد و پس از آن نیز در مقاطع زمانی مختلف به شدت از آن حمایت کردند. 

وي افزود: با تغییر دولت عزم بر خصوصی سازي به نحو چشمگیري کاهش یافت و فضا به نحوي بر علیه این رویکرد تغییر کرد. اما با ابلاغ سیاستهاي
راهبردي و بسیار مهم نظام درباره بند (ج) اصل چهل و چهار قانون اساسی در نیمه دوم سال 1385 و تکمیل شدن مفاد این منشور الزام اجراي آن

 
بصورت ضمنی و عینی مورد تاکید قرار گرفت. 

او گفت: مهم ترین اتفاقی که در سال 1385 رخ داد، مصوبه اي است که با نام سهام فراگیر در اواخر دولت آقاي خاتمی طراحی و در دولت تصویب شده
بود و با اعمال اصلاحاتی با عنوان سهام عدالت به مرحله اجرا درآمد. پس از آن نیز قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) در قالب تجمیع یک لایحه

 
و یک طرح در مجلس تدوین و ابلاغ شد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: در طی این سال ها نیز واگذاري ها با رویکردهاي مختلف در طی سال هاي متفاوت به انجام رسید. در دوره اي واگذاري سهام در
قالب رد دیون دولت غالب بود و در دوره اي هم مزایده. مروري بر این دوره هاي تاریخی به ما نشان می دهد، علاوه بر اینکه نقش دولت در اقتصاد کشور
همیشه پررنگ بوده است، هیچ دوره آرامی براي خصوصی سازي در کشور وجود نداشته است یا اگر در کوتاه زمانی این امکان بوجود آمده است از این

 
فرصت به خوبی بهره برداري نشده است. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «از زمان ابلاغ سیاست هاي اصل 44 تا کنون بیش از 15 سال گذشته است، نظر شما در این ارتباط چیست؟ و
به صورت کلی عملکرد آن را چگونه ارزیابی می کنید؟»، گفت: من از ابتداي دوره ي مسئولیت ام در وزارت اقتصاد، با شناخت از روند پرچالش اجراي
سیاست هاي کلی اصل (44) و بویژه خصوصی سازي در کشور، از معاونت اقتصادي وزارتخانه خواستم ضمن مطالعه اي جامع، آسیب شناسی کامل و
دقیقی از اجراي این قانون بویژه فرآیند خصوصی سازي در کشور ارائه کند چرا که خصوصی سازي بخش مهمی از قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل
44 است. به نظر من اگر ما باز هم فرصت را از دست می دادیم و نمی توانستیم به صورت جامع با یک آسیب شناسی دقیق رویکردها را طراحی مجدد

 
کنیم، آنگاه یک پانزده سال دیگر نیز می گذشت و ما بازهم دستاورد قابل توجهی نداشتیم. 



دژپسند ادامه داد: بر اساس قانون، وزارت اقتصاد موظف است عملکرد قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل (44) را گزارش دهد. در سنوات گذشته رویه
مرسوم این بود که براي انجام این تکلیف قانونی، گزارش ها از دستگاه هاي اجرایی مختلف اخذ، ادغام و یکپارچه و ارائه می شد ولی در سال گذشته
تلاش کردیم این گزارش را با رویکرد جدیدي که واقعاً از آن می توان به تحلیل عملکرد نام برد، به انجام برسانیم و در عمل شکل جدیدي به این گزارش

 
دادیم. چالش ها را در حوزه هاي مختلف شناسایی کردیم و متناسب با شناخت آنها، راهکارهاي مرتبط را ارائه داده ایم. 

او گفت: خوشبختانه گزارش خیلی خوبی تهیه شد و خروجی این مطالعه در هیأت واگذاري به بحث گذاشته شد. مرور تجربیات چندین ساله، هیأت
واگذاري را به این جمع بندي رساند که باید در واگذاري ها سهم بیشتري براي بازار سرمایه قائل شویم و از ظرفیت این بازار به دلیل مزایاي مختلفی که

 
ایجاد می کند که مهم ترین هاي آن شفافیت و رقابتی بودن است بیشتر بهره ببریم. 

وي افزود: بخش هاي مهم دیگري نیز که مقدم بر خصوصی سازي هستند، مانند بهبود فضاي کسب و کار، بازار سازي، شفافیت صورت هاي مالی، نیز در
حال مطالعه، آسیب شناسی و اجرا می باشند. این یکی از خطاهاي راهبردي است اگر که اصل (44) را محدود به واگذاري ها ببینیم، درحالی که این
موضوع به سایر موضوعات سایه انداخته است. به هر حال، موضوعات کلیدي تر و مؤثر تري که به آنها اشاره کردم، باید به طور حتم به صورت جدي

 
پیگیري شوند. 

وزیر اقتصاد در پاسخ به این پرسش که «از خصوصی سازي و واگذاري بنگاه ها در اقتصاد به دنبال چه هستیم؟»، گفت: تجربه دنیا ثابت کرده است که
بخش خصوصی پیشران توسعه کشورها است. ما از واگذاري ها به دنبال این هستیم که مالکیت و مدیریت بنگاه هاي دولتی به بخش خصوصی واقعی
منتقل شود و با پررنگ شدن نقش بخش خصوصی در اقتصاد، حضور دولت به صورت مستقیم کمتر شود. بر این باوریم که دولت به وظایف حاکمیتی و
اصلی خود ازجمله سیاستگذاري، تنظیم گري و ریل گذاري به جاي تصدي گري بپردازد، چرا که با این کار، کارایی اقتصاد با محور شدن بخش خصوصی

 
در اقتصاد و منحصر شدن کارکرد دولت در سیاست گذاري و نظارت، افزایش می یابد. 

دژپسند همچنین در پاسخ به این پرسش که «آیا در عمل این اتفاق افتاده است؟»، افزود: در دوره اي، در کشور شاید با این رویکرد که بخش خصوصی
توانمند براي خرید شرکت هاي دولتی وجود ندارد، واگذاري به نهادهاي خاص صورت پذیرفت (که البته قانون هم این اجازه را فراهم می ساخت) و

 
استمرار این امر سبب شد تا در کنار بخش دولتی، تعاونی و خصوصی، این بخش به رکن چهارم در اقتصاد کشور تبدیل شود. 

او ادامه داد: در عمل در برخی از صنایع و رشته فعالیت ها در نتیجه استفاده از این رویکرد از انحصار دولتی به انحصار غیردولتی حرکت شد. متأسفانه در
خیلی از موارد، در عمل علیرغم واگذاري مالکیت، مدیریت و اداره شرکت ها همچنان در اختیار دولت باقی مانده است. در بسیاري از شرکت ها که هم

 
اکنون از آنها به عنوان بنگاهی خصوصی یاد می شود، همچنان مدیریت با دولت است. 

وي افزود: ممکن است، در یک شرکت، دولت کمتر از 15 درصد سهام در اختیار داشته باشد، اما در چیدمان هیأت مدیره نقش صد درصدي بازي می
کند. حتی برخی از نهادهاي عمومی غیردولتی ما نیز بصورت دولتی اداره می شود. مثال هاي این نوع شرکت ها فراوان است از سازمان هاي بزرگ کشور

 
تا شرکت هاي کوچک و تخصصی با این مشکل رو به رو هستند. 

دژپسند تاکید کرد: امیدوار بودیم با اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) از سال 84 به بعد این مشکل مرتفع شود اما باز هم شاهدیم این نقیصه ادامه
دارد و بسیاري از واگذاري هاي ما تنها منجر به انتقال مالکیت و نه مدیریت شده است در حالیکه شاید انتقال مالکیت بدون انتقال مدیریت نه تنها، ارتقا

 
عملکرد را منجر نشود بلکه آسیب هاي بیشتري هم به همراه داشته باشد. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «این موضوع، یک آسیب جدي به اقتصاد است چرا به این سمت حرکت کردیم؟»، گفت: در کنار مواردي که

 
اشاره کردم، یکی از مهم ترین روش هایی که در سال هاي گذشته مورد استفاده قرار می گرفته و به این امر دامن زد، واگذاري به شیوه رد دیون بود. 

او ادامه داد: رد دیون منجر به تغییر مدیریت نشد چرا که بخش عمده اي از این سهامی که منتقل شد، به اشخاص حقوقی منتقل شد که مستقیم یا با

 
واسطه توسط دولت اداره می شدند. حدود 15 درصد از واگذاري ها به این صورت اتفاق افتاده و این واقعاً یک معضل اقتصادي است. 

دژپسند گفت: این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی داشته است. یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم
توسط نهادهاي تخصصی آنها است. در سال هاي گذشته پتروشیمی ها در مالکیت وزارت نفت فعالیت می کردند اما هم اکنون مالکیت بسیاري از این



شرکت ها به صندوق هاي بازنشستگی منتقل شده و عملاً توسط وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی اداره می شوند. این اتفاق در صنایع دیگر هم تا

 
حدودي رخ داده است و وزارت کار از طریق صندوق هاي وابسته خود مالکیت بسیاري از شرکت ها را بدست آورده است. 

وي افزود: واقعاً مشکل اصلی در مالکیت نیست مشکل روح مدیریت دولتی است که همچنان در این شرکت ها جاري است و باید از آن دور شویم. هر
زمان دولت مالکیت را در کنار مدیریت در اختیار داشته باشد در قبال عملکرد شرکت الزاماً پاسخگو است اما زمانیکه در مالکیت نقشی ندارد، می تواند

 
خود را از پاسخگویی دور نگه دارد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: البته اشاره کنم که اخیراً این رویکرد استفاده از روش رد دیون مورد توجه مجدد قرار گرفته است. چنانکه در قانون بودجه سال
گذشته حکمی در این زمینه وجود داشت که از اجراي آن ممانعت شد، ولی در سال جاري در قانون تکرار شد و با توجه به لزوم قانونی آن به اجرا درآمد.

وي در ادامه و در پاسخ به پرسشی مبنی براینکه «در تمام دنیا صندوق هاي بازنشستگی یکی از نهادهاي سرمایه گذاري و تجهیز منابع محسوب می
شوند، این ایراد شما از چه زاویه و بر چه اساسی است؟»، گفت: درست است. این صندوق ها نهادهاي واسطه اي هستند که نقش پررنگ در تأمین مالی
دارند اما در ایران با یک تفاوت ماهوي حضور دارند. در دنیا این صندوق هاي بازنشستگی توسط ذینفعان واقعی آنها اداره می شوند، اما در ایران دولت

 
نقش کاملاً پررنگ در اداره این صندوق ها دارد یعنی باز هم اراده دولت در مدیریت این صندوق ها جاري است. 

او ادامه داد: در واقع صندوق هایی که باید با محوریت و خواست ذینفعان اصلی آن یعنی کارگران و کارفرمایان اداره شوند با مدیریت دولتی اداره می
شوند و دولت به هر گونه که مایل است با آنها رفتار می کند. نکته اصلی اینجاست این صندوق ها باید تحت نظارت دولت باشند نه مدیریت دولت و این

 
یک مشکل اساسی است. 

دژپسند همچنین در پاسخ به این پرسش که «این گفته که دولت ها، از بنگاه داري و شرکت داري دل نمی کنند را تا چه اندازه تأیید می کنید؟»، افزود:
هم درست است و هم نادرست. یکی از مشکلات اصلی ما این است که بالاخره داشتن شرکت هاي تابعه براي مدیران دولتی امتیازاتی را ایجاد می کند از
جمله تعیین اعضاي هیأت مدیره، تسهیل انجام اموراتی که تحت قوانین ناظر برسازمان هاي دولتی امکانپذیر نیست و ... اما از سوي دیگر اینقدر در مسیر
خصوصی سازي مشکلات متعددي وجود دارد که بسیاري از مدیران براي در امان ماندن از آسیب هاي آن ترجیح می دهند کمتر به این امر بپردازند و از

 
ورود به بحث خصوصی سازي اجتناب می کنند. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: یکی از مشکلات اصلی ما در واگذاري ها، مقاومت مدیران دولتی و حتی شرکت هاي در حال واگذاري است. در برخی از این

 
شرکت ها پیش از واگذاري اتفاقاتی رخ می دهد که عملاً واگذاري آن با شیوه پیش بینی شده و در زمان تعیین شده دشوار می شود. 

وي همچنین در پاسخ به پرسش دیگري مبنی براینکه «در طی این سال ها، خصوصی سازي چه عملکردي داشته است؟»، گفت: در طی این چند سال
که از اجراي قانون سیاست هاي کلی اصل 44 می گذرد در حوزه خصوصی سازي به ارزش اسمی حدود 14 درصد از واگذاري ها از محل سهام عدالت،

 
15 درصد تهاتر بدهی هاي دولت و مابقی عرضه سهام به روش هاي مختلف در بورس و فرابورس بوده است. 

او ادامه داد: در طی این مدت از حدود 1700 شرکت که مورد بررسی قرار گرفته است، حدود 600 شرکت از فهرست خصوصی سازي خارج شده است.
عموم این شرکت ها یا با دلایل خاص از فهرست خارج شده اند، یا بایستی ابتدا اصلاحاتی در آنها صورت پذیرد، تغییر ساختار یابند و پس از آماده سازي

 
به فهرست بازگردانده شوند یا به طور کل، بایستی استراتژي نحوه فعالیت آنها تغییر یابد. 

وزیر اقتصاد افزود: مثلاً شرکت هاي آب و برق منطقه اي از جمله شرکت هایی هستند که از این فهرست خارج شده اند. براي این شرکت هاي بخصوص
به دلیل اینکه خدمات شهري و روستایی را ارائه می کنند می توان، واگذاري به شهرداري ها را مطرح کرد. یا در مدلی دیگر می توان این شرکت هارا در
هم ادغام کرد و با کاهش تشکیلات ضمن سبک کردن ساختار آنها، به عنوان یک شرکت با مالکیت دولتی، مدیریت آن را به بخش خصوصی واگذار کرد.
هر چند ممکن است در این مسیر با مقاومت هایی در سطح مناطق یا بخش ها رو به رو شویم و باید بتوانیم با ایجاد انگیزه هایی این مقاومت ها را

 
تبدیل به همراهی کرد. 

او ادامه داد: همچنین از 1100 شرکت دیگر، حدود 900 شرکت به فروش رسیده اند یا از طریق تهاتر واگذار شده اند و مابقی یعنی حدود 200 شرکت
یا منحل شده اند، یا ادغام و یا ورشکسته شده اند. 



وي افزود: در سال جاري نیز 325 شرکت (که حدود 16 درصد شرکت هاي مشمول واگذاري می باشند) در فهرست واگذاري قرار دارند که به مرور زمان

 
به روش هاي مختلف هر کدام در فرآیند واگذاري قرار می گیرند. 

دژپسند در ادامه و در پاسخ به این پرسش «به نظرآزادسازي سهام عدالت پیچیده شده است، آیا تدبیري براي رفع چالش مذکور بدون آسیب رسیدن به
بازار سهام وجود دارد؟»، گفت: در این خصوص ما تقریباً به صورت مستمر با کارشناسان و مسئولین ذیربط هم فکري می کنیم. چون به دنبال آن

 
هستیم که فواید آزادسازي سهام عدالت همراه با سهامداري توسط دارندگان سهام عدالت و عدم آسیب به دارایی آنها باشد. 

او ادامه داد: بسیاري از صاحبنظران معتقد هستند با توجه به ارزنده بودن سبد دارایی سهام عدالت، افراد سهامداري کرده و از منافع کوتاه مدت (سود
سالیانه) و بلندمدت (افزایش عرضه سهام) آن بهره مند شوند چرا که پورتفوي سهام عدالت شامل مجموعه سهام شرکت هاي بسیار معتبر و گلچین شده
کشور است بنابراین ما به دنبال آن هستیم که فرهنگ سهامداري بلندمدت را براي این جامعه هدف، ترویج کنیم و بنابراین فروش آن را چندان توصیه

 
نمی کنیم. 

وزیر اقتصاد افزود: اما از سوي دیگر به دنبال آن هستیم که قابلیت نقدشوندگی آن در بازار افزایش یابد و براي آن بازار سازي می کنیم. مصوبات چند

 
هفته گذشته شوراي عالی بورس که در آن صندوق هاي بادرآمد ثابت امکان خرید سهام عدالت را یافتند، از این جنس است. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «عملکرد خصوصی سازي در سال جاري چگونه بود وآیا شما رضایت دارید؟ امسال واگذاري در قالب ETFها
نقش برجسته اي در عرضه و فروش سهام متعلق به دولت داشت، در این خصوص برنامه شما چگونه بوده است؟»، گفت: در سال جاري انتظار افزایش
درآمدهاي حاصل از واگذاري ها را به چند علت داشتیم. اولین دلیل این بود که مجموعه عوامل و ارکان سیاستگذاري و اجرایی حوزه خصوصی سازي، بر
پایندي به توسعه فعالیت هاي بخش خصوصی و اجراي سیاستهاي کلی اصل (44) در زمینه خصوصی سازي اجماع داشتند لذا تلاش ها هم جهت شد تا

 
شاهد عملکرد قابل توجه و درخشانی در این سال باشیم. 

او ادامه داد: موضوع دوم تلاش هایی بود که در سال 1398 صورت گرفت. با مطالعه اي که در این سال رخ داد، تغییر در روش ها و رویکردها مبتنی بر
شرایط موجود کشور انجام پذیرفت. این تغییرات راهبردي در نتایج عملکردي نیز خود را نشان داد و منجر به نتیجه شد. در این ارتباط حداکثر سازي
استفاده از ظرفیت بازار سرمایه براي موضوع واگذاري ها چه به صورت عرضه خرد و چه به صورت عرضه بلوکی مد نظر قرار گرفت و با استفاده ظرفیت
صندوق هاي قابل معامله در بورس براي اولین بار براي واگذاري ها با پیگیري هاي فراوان، در سال جاري توانستیم بخش قابل توجه اي از عرضه هاي

 
دولتی را در این قالب به انجام برسانیم. 

وزیر اقتصاد افزود: موضوع سوم الزام اجتناب ناپذیر براي افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري بود. اگرچه معتقد هستم وصول درآمد براي دولت باید
آخرین ملاك در واگذاري ها باشد، اما با توجه به مقتضیات سال جاري و کاهش قابل توجه درآمدهاي حاصل از فروش نفت، تأمین منابع مالی دولت از
این طریق یکی از اهداف واگذاري ها در سال جاري بود و نمی توان آن را کتمان کرد. در سال جاري تلاش ما افزایش شفافیت و ایجاد فضاي رقابتی در

 
واگذاري ها بود. 

دژپسند ادامه داد: راجع به ETF ها، هم زیاد صحبت شده است، ما در سال جاري حدود 33 هزار میلیارد تومان عرضه داشتیم که از این میزان بیش از
18 هزار میلیارد تومان آن در قالب دو ETF «دارایکم» شامل باقیمانده سهام دولت در بانک هاي ملت، تجارت، صادرات ایران و بیمه هاي البرز و اتکایی
امین و «پالایش یکم» شامل باقیمانده سهام دولت در پالایشگاه هاي تبریز، تهران، اصفهان و بندرعباس بود. همچنین 15 هزار میلیارد تومان در قالب
عرضه تدریجی انجام پذیرفت. این تحقق درآمد در عرضه سهام از سوي دولت در سال هاي اخیر بی سابقه بود و رشد قابل توجهی نسبت به سال قبل

 
داشت. دلیل آن هم تغییر شیوه واگذاري و ظرفیت سازي هایی بوده است که در بازار سرمایه به انجام رسید. 

وزیر اقتصاد افزود: ما با مطالعه به روش واگذاري از طریق ETFرسیدیم. در مطالعه اي که به انجام رسید مشخص شد که، عدم تحقق اهداف خصوصی
سازي در بسیاري از موارد ناشی از ویژگی هاي ذاتی روش مورد استفاده در واگذاري بوده است. براي نمونه در روش واگذاري از طریق مزایده به صورت
نقد و اقساط، عایدي دولت در زمان واگذاري نسبت به واگذاري از طریق بورس و روش ETF به حداقل می رسد. به عنوان مثال در واگذاري یکی از این
شرکت ها به ارزش 1800 میلیارد تومان، با تعیین 100 میلیارد تومان حصه نقدي و اعمال دو سال تنفس، عملاً عایدي دولت در زمان واگذاري کاهش
یافته است. در حالی که عرضه صندوق واسطه گري مالی یکم، حدود شش هزار میلیارد تومان و عرضه صندوق پالایش یکم بیش از 12 هزار میلیارد



 
تومان، منبع نقدي در اختیار دولت قرار داد. 

او گفت: در واگذاري یکی دیگر از بنگاه هاي اقتصادي که با روش مزایده انجام پذیرفت، در خصوص قیمت گذاري ابهامات متعددي وارد گردید، این در
حالی است که در واگذاري دو صندوق ETF بدون وجود ابهام، نحوه و شیوه قیمت گذاري و قیمت مورد معامله بصورت کاملاً شفاف به اطلاع عموم مردم

 
رسید. 

وي افزود: همچنین در خصوص برخی از واگذاري ها به علت شفافیت پایین در روش و فرآیند واگذاري حساسیت در افکار عمومی بوجود آمده است. عدم
وصول اقساط قرارداد که به صورت عمده (بلوکی) از طریق بورس واگذار شده بود نمونه اي دیگر از عارضه هاي موجود در روش هاي خصوصی سازي
است. در واگذاري هایی که به روش نقد و اقساط انجام می پذیرد، ریسک عدم وصول اقساط در آینده همیشه وجود دارد به نحوي که خریداران شرکت
هاي واگذار شده به روش مزایده غالباً در بازپرداخت اقساط به مشکل برخورده و فراوانی آنها در جدول بدهکاران اقساط معوق سازمان خصوصی سازي

 
بیشتر از خریداران بلوك هاي بورسی می باشد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: این موضوع خود باعث عدم تحقق منابع درآمدي بودجه دولت از ناحیه وصول اقساط قراردادهاي واگذاري شده است این در حالی
است که به علت آنکه در واگذاري در قالب ETF مبلغ فروش در همان ابتدا بصورت نقد دریافت می شود، یعنی عملاً ریسک عدم وصول اقساط در آینده

 
بصورت کامل از بین می رود. 

دژپسند گفت: عمده شواهد واگذاري انجام پذیرفته در سال هاي اخیر بیانگر آن است که خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از طریق عرضه در بورس
منافع بیشتر و چالش هاي کمتري را به دنبال داشته و باید اذعان داشت که واگذاري از طریق بازار سرمایه نسبت به روش هاي خارج از بازار (مزایده -
مذاکره) ضمن ترجیح قانونی، از مزایاي بیشتري برخوردار است. در سال جاري با حمایت هاي دولت و تصویب مجلس شوراي اسلامی، واگذاري باقیمانده
سهام دولت در قالب صندوق هاي سرمایه گذاري قابل معامله در بورس (ETF) به عنوان یک راهکار اجرایی براي اولین بار مورد استفاده قرار گرفت.
انتخاب این روش همراستا با عزم جدي دولت بر اجراي سیاست واگذاري صد درصدي به بخش خصوصی و رعایت اصول سلامت و شفافیت در واگذاري

 
ها است. 

وي افزود: واگذاري از طریق ETF فرصتی را ایجاد می کند که علاوه بر اجتناب از محدودیت هاي ناشی از روش هاي مزایده، مذاکره و عرضه بلوکی
سهام در بورس، گسترش مالکیت عمومی از طریق فروش به آحاد مردم رخ داده و جذب و هدایت نقدینگی جامعه به سمت فعالیت هاي مولد از طریق
بازار سرمایه اتفاق افتد. بدیهی است این امر علاوه بر توسعه و تعمیق بازار سرمایه، امکان فروش سهام در حجم ریالی بالا بصورت کاملاً شفاف منجر به

 
تأمین منابع به صورت نقد را فراهم آورده و ریسک عدم وصول اقساط در آینده را به صفر می رساند. 

دژپسند در ادامه و در پاسخ به این پرسش که «در واقع چرا دولت براي واگذاري سهام در سال اخیر تنها از روش ETF استفاده کرد، آیا بعد از عرضه
صندوق پالایش یکم با این نحوه آزادسازي همچنان موافق هستید. به عبارت ساده تر آیا نگرانی از تبعات واگذاري هاي مرسوم، مجلس و دولت را به
سمت عرضه با استفاده از این روش سوق داد؟»، گفت: قطعاً خیر این گونه نیست. در صحبت هاي قبلی تا حدودي به این سوال شما پاسخ دادم.

 
همانگونه که گفتم این روش از واگذاري، داراي ویژگی هایی است که سبب برتري آن نسبت به دیگر روش هاي واگذاري در شرایط کنونی می شود. 

او ادامه داد: اولین ویژگی این روش امکان انتقال مالکیت به افراد بیشتري است، دوم اینکه چون هر شخص با هر سرمایه اي قادر است در اینگونه عرضه
ها حضور یابد، فرصت توزیع برابر میان آحاد جامعه فراهم می شود. ویژگی سوم اینکه، چون تخفیف داده می شود، امکان توزیع ثروت بهبود پیدا می

 
کند. 

وزیر اقتصاد افزود: از منظر تأمین منابع نیز براي دولت ارجحیت دارد چرا که سریع تر به نتیجه می رسیم. عرضه بلوکی سهام برخی شرکت ها را چند بار
تجربه کردیم و به دلیل نبود متقاضی، موفق نبود. نیاز به منابع فراوان براي اندك متقاضیان و توجه به فضایی که در مورد خصوصی سازي، اخیراً به
وجود آمده است استقبال و تقاضا براي مشارکت در خرید بلوکی سهام شرکت ها را به نحو قابل توجه اي کاهش داده است، به نحوي که در جلسات

 
متعدد، علی رغم ارائه مشوق هاي مختلف باز هم بخش خصوصی تمایلی براي خرید بنگاه هاي دولتی از خود نشان نداد. 

دژپسند در پایان و در پاسخ به این پرسش که «در خصوص ETF این نقد به شما وارد است که انتقال مالکیت بدون مدیریت صورت پذیرفته است و شما
خواهان ادامه این روش در سال آتی نیز هستید؟»، گفت: این ادعا صحیح نیست. در واقع در این روش واگذاري ما عدم همزمانی انتقال مدیریت شرکت



هاي دولتی با واگذاري مالکیت آنها را داریم. در خصوص ETF مدیریت تا پایان سال 1400 با دولت است و منطبق بر مفاد جز (2) بند (الف) تبصره (2)
قانون بودجه سال 1399، و تصریح اینکه تشکیل این صندوق ها با مدیریت دولتی براي بلندمدت نباشد، در امیدنامه این صندوق ها آمده است که لاجرم

 
پس از پایان این مهلت قانونی مدیریت به سهامداران منتقل می شود. 

او ادامه داد: همچنین مکانیزم هاي لازم را نیز در این بخش پیش بینی کردیم. اگر سرمایه گذاري بتواند 1.5 درصد از مجموع واحدهاي این صندوق را
در مکانیزم بازار خریداري نماید به صورت خودکار امکان اعمال مدیریت در صندوق برایش فراهم می شود. یعنی هم مکانیزم لازم را در بازار دیده ایم و

 
هم براي خروج دولت از صندوق فرصت زمانی قرار داده ایم. 

ویر اقتصاد افزود: نکته حائز اهمیت دیگر بخصوص در ارتباط با دارا یکم این است که، هم زمان با عملیاتی شدن واگذاري سهام این سه بانک و دو شرکت
بیمه اي در قالب ETF، آزادسازي سهام عدالت نیز انجام می پذیرد و انتقال مالکیت بخش بزرگی از سهام شرکت هاي مزبور به آحاد مردم اتفاق می
افتد، بنابراین انتقال بلافاصله مالکیت در این دو طرح در فاصله زمانی بسیار کوتاه سبب می شود عملاً حجم بزرگی از مالکیت و مدیریت بنگاه هاي

 
اقتصادي دولتی به صورت یکباره از دولت منفک شود. 

دژپسند گفت: این شرایط می توانست، علاوه بر آنکه هر بنگاه را به صورت منحصر بفرد دچار مشکل کند، بخش بانکی و بیمه اي کشور را نیز با عدم
اطمینان یا چالش هاي دیگري مواجه سازد لذا به منظور کاهش آثار احتمالی نامطلوب یادشده، دوره زمانی اطمینان بخش یک و نیم ساله براي فرآیند
گذار پیش بینی شد، تا در این دوره تلاش شود، آثار غیرقابل پیش بینی انتقال مدیریت که ممکن است در برخی موارد قابل توجه نیز باشد، کنترل شده

 
یا به حداقل برسد. 

منبع : تابناك



فرهاد دژپسند: صندق دارا دوم تا پایان سال عرضه می شود

منبع: خبر فوريشماره خبر:  252  |  تاریخ: 1399/10/09

وزیر اقتصاد با بیان اینکه باقیمانده سهام دولت در بسیاري از شرکت ها به بخش خصوصی و آحاد مردم هستیم، گفت: دارا دوم در صورت فراهم
بودن شرایط تا پایان سال عرضه می شود.

وزیر اقتصاد با بیان اینکه باقیمانده سهام دولت در بسیاري از شرکت
ها به بخش خصوصی و آحاد مردم هستیم، گفت: دارا دوم در صورت

 
فراهم بودن شرایط تا پایان سال عرضه می شود. 

فرهاد دژپسند در یک گفت وگو با اعلام این خبر افزود: درباره عرضه
صندوق دارا دوم و صندوق فولادي ها کمیته اي تشکیل شده است
که با رصد دقیق شرایط و مقتضیات، زمان لازم براي عرضه آنها را
تعیین می کند و در اینصورت اگر شرایط فراهم و زمینه مشارکت
عموم و فراگیري عرضه مهیا باشد آنگاه صندوق دارا دوم شامل

 
باقیمانده سهام دولت در سه بانک عرضه می شود. 

وي در ادامه و در پاسخ به این پرسش که چرا «چرا تا این حد اقتصاد کشور ما دولتی است و ریشه حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور به کجا بر می
گردد؟ و چرا در کشور ما خصوصی سازي تا این حد اهمیت دارد؟»، گفت: این یک سوال کلیدي است و پاسخ به آن باید با لحاظ جنبه هاي مختلف

 
صورت پذیرد، عملاً ریشه یابی تاریخی حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور سبب می شود تا به بسیاري از ابهامات پاسخ داده شود. 

او ادامه داد: در طی سالیان متمادي، در اقتصاد ایران به دلیل نقصان در توسعه کارآفرینی و عدم شکل گیري طبقه کارآفرین - سرمایه دار به معناي
واقعی، دولت نقش اصلی در سرمایه گذاري کشور داشته است. این موضوع از زمانیکه تغییرات در ساختار اقتصادي کشورها و دنیا سرعت بیشتر گرفت،

 
کاملاً به چشم می آید. 

وزیر اقتصاد افزود: این بحث در دوره حکومت پهلوي اول آغاز و پس از آن شتاب گرفت و در دهه 40 شمسی در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی بروز
عینی پیدا کرد. در طی این سال ها در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی، توان سرمایه گذاري دولت افزایش قابل توجه یافت و حضور دولت در بنگاه هاي
سرمایه بر و بزرگ مقیاس بسیار پررنگ شد. هر چند در همان دهه 40 و تحت عنوان انقلاب سفید منشور مشارکت کارگران در امور مختلف ابلاغ شد اما

 
در عمل اتفاقی رخ نداد و همچنان حضور دولت در اقتصاد با سرعت بیشتر ادامه پیدا کرد. 

دژپسند گفت: این روند، در طی بیست سال انتهایی حکومت پهلوي ادامه یافت و نقش دولت در بخش هاي صنعت و خدمات به نحو قابل توجه اي
افزایش یافت، چنانکه سهم دولت از ارزش افزوده در اوایل دهه 40 از حدود 7 درصد ارزش افزوده به بیش از 11 درصد در اواخر دوره پهلوي افزایش

 
یافت. 

وي در پاسخ به پرسش دیگري مبنی براینکه «پس از انقلاب اسلامی گسترش حضور دولت در اقتصاد در نتیجه اقتضائات دیگري پررنگ تر شد. در همان
سال هاي ابتدایی، ملی شدن برخی صنایع به این امر دامن زد. پس از آن نیز به سبب وقوع جنگ تحمیلی، اداره کشور در آن شرایط، حضور مقتدر و
برجسته دولت را نیازمند بود و نقش دولت در اقتصاد برجسته تر گردید. در نتیجه در طی سال هاي متمادي به انحاء مختلف بویژه برداشت ناصحیح و
تصدي گرایانه از اصل (44) قانون اساسی نقش دولت در اقتصاد کشور بویژه در سرمایه گذاري و مالکیت افزایش یافت و هم اکنون نیز ما همچنان با این
موضوع رو به رو هستیم. در این فرایند تاریخی از چه زمانی ما به خصوصی سازي پرداختیم؟»، افزود: در سال هاي اولیه پس از جنگ تحمیلی، و حدود
سال 1369 اولین مباحث مربوط به خصوصی سازي و لزوم آن مطرح شد. خصوصی سازي در آن سال هاي ابتدایی با مصوبات دولت انجام می پذیرفت
اما دیري نگذشت که به دلیل نبود زیرساختهاي حقوقی و قانونی لازم، چالش هاي آن نیز هویدا شد از این رو در سال 1373 مجلس شوراي اسلامی

 
ورود کرد و اولین قوانین مرتبط در این حوزه به تصویب رسید. 



او ادامه داد: ابلاغ این قانون سبب شد تا خصوصی سازي در ایران وارد مرحله جدیدي شود. سه سال قبل از ابلاغ قانون برنامه سوم توسعه براي خصوصی
سازي در اقتصاد کشور، سال هاي طلایی بود. در آن سال ها یک تبصره موسوم به تبصره (35) در قانون بودجه تصویب شد که درآن اختیارات قانونی
گسترده اي در اختیار دولت براي خصوصی سازي قرار گرفت. مطابق این تبصره دولت می توانست بدون رعایت همه قوانین دائمی علی الخصوص قانون
مصوب سال 1373 واگذاري ها را به انجام برساند. این یک قانون بسیار طلایی بود، اما باز هم مشاهده می کنیم عملکرد چندان قابل توجه اي رخ نمی

 
دهد. 

او گفت: این روال با فراز و فرودهایی ادامه داشت، تا در برنامه سوم توسعه یک فصل از این مجموعه با در نظر گرفتن تجربیات سال هاي قبل بصورت
کامل به این موضوع اختصاص داده شد تا هم خصوصی سازي قانونمند شود و هم اجراي آن سرعت بگیرد. یکی از خروجی هاي اصلی این قانون

 
نهادسازي و شکل گیري سازمان خصوصی در اجراي ماده (15) این قانون و با تغییر اساسنامه سازمان مالی گسترش مالکیت واحدهاي تولیدي بود. 

دژپسند ادامه داد: در آن قانون روش واگذاري (که در آن زمان بیشتر به صورت مذاکره صورت می پذیرفت)، قیمت گذاري (که این دو مورد هم اکنون
نیز به عنوان مهم ترین مشکلات در خصوصی سازي مطرح می باشند.) و نهاد متولی واگذاري مهم ترین مباحثی بودند که به آنها پرداخته شد، هر چند
در برنامه سوم نیز در نتیجه فضاي نامناسب و برخوردهایی که با دست اندرکاران خصوصی سازي در کشور صورت گرفته بود، امور مربوط به خصوصی

 
سازي با تشکیک و به نوعی ترس پیگیري می شد و تا همین اواخر نیز این موضوع قابل مشاهده است. 

وزیر اقتصاد افزود: در برنامه چهارم توسعه بازهم با آسیب شناسی صورت گرفته، یک بخش مفصل به خصوصی سازي اختصاص یافت و در این قانون هم

 
تلاش شد تا اختیاراتی براي این امر به دولت داده شود که با مخالفت شوراي نگهبان در مغایرت با اصل 44 قانون اساسی مواجه شد. 

او ادامه داد: اما پس از آن نقطه عطفی در خصوصی سازي با ابلاغ سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی رخ داد. این سیاست ها را می توان به عنوان
منشور حیاتی براي انقلاب اقتصادي و گذار اقتصاد ایران از یک اقتصاد دولت - بازار به یک اقتصاد بازار - دولت نام برد. آنچه از این سیاست ها انتظار می

 
رفت، تحول در اقتصاد کشور بود که با تقویت بخش خصوصی، نقش دولت را در اقتصاد مقید به حوزه هاي خاص نماید. 

دژپسند گفت: در اوایل سال 1384 ابلاغ این سیاست ها، یک فضاي امید بخشی در جامعه شکل گرفت، به یاد دارم در اولین سالگرد ابلاغ این قانون
جلسه اي با حضور رهبر معظم انقلاب و مشارکت فعالین اقتصادي و مسئولین دولتی برگزار شد و رهبري در این جلسه بحث هاي جدي را مطرح کردند
و بر ضرورت اجراي آن تاکید داشتند. تا جایی که من یادم هست اینگونه برداشت شد که ایشان خودشان اجراي این سیاست ها را شخصاً پیگیري

 
خواهند کرد و پس از آن نیز در مقاطع زمانی مختلف به شدت از آن حمایت کردند. 

وي افزود: با تغییر دولت عزم بر خصوصی سازي به نحو چشمگیري کاهش یافت و فضا به نحوي بر علیه این رویکرد تغییر کرد. اما با ابلاغ سیاستهاي
راهبردي و بسیار مهم نظام درباره بند (ج) اصل چهل و چهار قانون اساسی در نیمه دوم سال 1385 و تکمیل شدن مفاد این منشور الزام اجراي آن

 
بصورت ضمنی و عینی مورد تاکید قرار گرفت. 

او گفت: مهم ترین اتفاقی که در سال 1385 رخ داد، مصوبه اي است که با نام سهام فراگیر در اواخر دولت آقاي خاتمی طراحی و در دولت تصویب شده
بود و با اعمال اصلاحاتی با عنوان سهام عدالت به مرحله اجرا درآمد. پس از آن نیز قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) در قالب تجمیع یک لایحه

 
و یک طرح در مجلس تدوین و ابلاغ شد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: در طی این سال ها نیز واگذاري ها با رویکردهاي مختلف در طی سال هاي متفاوت به انجام رسید. در دوره اي واگذاري سهام در
قالب رد دیون دولت غالب بود و در دوره اي هم مزایده. مروري بر این دوره هاي تاریخی به ما نشان می دهد، علاوه بر اینکه نقش دولت در اقتصاد کشور
همیشه پررنگ بوده است، هیچ دوره آرامی براي خصوصی سازي در کشور وجود نداشته است یا اگر در کوتاه زمانی این امکان بوجود آمده است از این

 
فرصت به خوبی بهره برداري نشده است. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «از زمان ابلاغ سیاست هاي اصل 44 تا کنون بیش از 15 سال گذشته است، نظر شما در این ارتباط چیست؟ و
به صورت کلی عملکرد آن را چگونه ارزیابی می کنید؟»، گفت: من از ابتداي دوره ي مسئولیت ام در وزارت اقتصاد، با شناخت از روند پرچالش اجراي
سیاست هاي کلی اصل (44) و بویژه خصوصی سازي در کشور، از معاونت اقتصادي وزارتخانه خواستم ضمن مطالعه اي جامع، آسیب شناسی کامل و



دقیقی از اجراي این قانون بویژه فرآیند خصوصی سازي در کشور ارائه کند چرا که خصوصی سازي بخش مهمی از قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل
44 است. به نظر من اگر ما باز هم فرصت را از دست می دادیم و نمی توانستیم به صورت جامع با یک آسیب شناسی دقیق رویکردها را طراحی مجدد

 
کنیم، آنگاه یک پانزده سال دیگر نیز می گذشت و ما بازهم دستاورد قابل توجهی نداشتیم. 

دژپسند ادامه داد: بر اساس قانون، وزارت اقتصاد موظف است عملکرد قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل (44) را گزارش دهد. در سنوات گذشته رویه
مرسوم این بود که براي انجام این تکلیف قانونی، گزارش ها از دستگاه هاي اجرایی مختلف اخذ، ادغام و یکپارچه و ارائه می شد ولی در سال گذشته
تلاش کردیم این گزارش را با رویکرد جدیدي که واقعاً از آن می توان به تحلیل عملکرد نام برد، به انجام برسانیم و در عمل شکل جدیدي به این گزارش

 
دادیم. چالش ها را در حوزه هاي مختلف شناسایی کردیم و متناسب با شناخت آنها، راهکارهاي مرتبط را ارائه داده ایم. 

او گفت: خوشبختانه گزارش خیلی خوبی تهیه شد و خروجی این مطالعه در هیأت واگذاري به بحث گذاشته شد. مرور تجربیات چندین ساله، هیأت
واگذاري را به این جمع بندي رساند که باید در واگذاري ها سهم بیشتري براي بازار سرمایه قائل شویم و از ظرفیت این بازار به دلیل مزایاي مختلفی که

 
ایجاد می کند که مهم ترین هاي آن شفافیت و رقابتی بودن است بیشتر بهره ببریم. 

وي افزود: بخش هاي مهم دیگري نیز که مقدم بر خصوصی سازي هستند، مانند بهبود فضاي کسب و کار، بازار سازي، شفافیت صورت هاي مالی، نیز در
حال مطالعه، آسیب شناسی و اجرا می باشند. این یکی از خطاهاي راهبردي است اگر که اصل (44) را محدود به واگذاري ها ببینیم، درحالی که این
موضوع به سایر موضوعات سایه انداخته است. به هر حال، موضوعات کلیدي تر و مؤثر تري که به آنها اشاره کردم، باید به طور حتم به صورت جدي

 
پیگیري شوند. 

وزیر اقتصاد در پاسخ به این پرسش که «از خصوصی سازي و واگذاري بنگاه ها در اقتصاد به دنبال چه هستیم؟»، گفت: تجربه دنیا ثابت کرده است که
بخش خصوصی پیشران توسعه کشورها است. ما از واگذاري ها به دنبال این هستیم که مالکیت و مدیریت بنگاه هاي دولتی به بخش خصوصی واقعی
منتقل شود و با پررنگ شدن نقش بخش خصوصی در اقتصاد، حضور دولت به صورت مستقیم کمتر شود. بر این باوریم که دولت به وظایف حاکمیتی و
اصلی خود ازجمله سیاستگذاري، تنظیم گري و ریل گذاري به جاي تصدي گري بپردازد، چرا که با این کار، کارایی اقتصاد با محور شدن بخش خصوصی

 
در اقتصاد و منحصر شدن کارکرد دولت در سیاست گذاري و نظارت، افزایش می یابد. 

دژپسند همچنین در پاسخ به این پرسش که «آیا در عمل این اتفاق افتاده است؟»، افزود: در دوره اي، در کشور شاید با این رویکرد که بخش خصوصی
توانمند براي خرید شرکت هاي دولتی وجود ندارد، واگذاري به نهادهاي خاص صورت پذیرفت (که البته قانون هم این اجازه را فراهم می ساخت) و

 
استمرار این امر سبب شد تا در کنار بخش دولتی، تعاونی و خصوصی، این بخش به رکن چهارم در اقتصاد کشور تبدیل شود. 

او ادامه داد: در عمل در برخی از صنایع و رشته فعالیت ها در نتیجه استفاده از این رویکرد از انحصار دولتی به انحصار غیردولتی حرکت شد. متأسفانه در
خیلی از موارد، در عمل علیرغم واگذاري مالکیت، مدیریت و اداره شرکت ها همچنان در اختیار دولت باقی مانده است. در بسیاري از شرکت ها که هم

 
اکنون از آنها به عنوان بنگاهی خصوصی یاد می شود، همچنان مدیریت با دولت است. 

وي افزود: ممکن است، در یک شرکت، دولت کمتر از 15 درصد سهام در اختیار داشته باشد، اما در چیدمان هیأت مدیره نقش صد درصدي بازي می
کند. حتی برخی از نهادهاي عمومی غیردولتی ما نیز بصورت دولتی اداره می شود. مثال هاي این نوع شرکت ها فراوان است از سازمان هاي بزرگ کشور

 
تا شرکت هاي کوچک و تخصصی با این مشکل رو به رو هستند. 

دژپسند تاکید کرد: امیدوار بودیم با اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) از سال 84 به بعد این مشکل مرتفع شود اما باز هم شاهدیم این نقیصه ادامه
دارد و بسیاري از واگذاري هاي ما تنها منجر به انتقال مالکیت و نه مدیریت شده است در حالیکه شاید انتقال مالکیت بدون انتقال مدیریت نه تنها، ارتقا

 
عملکرد را منجر نشود بلکه آسیب هاي بیشتري هم به همراه داشته باشد. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «این موضوع، یک آسیب جدي به اقتصاد است چرا به این سمت حرکت کردیم؟»، گفت: در کنار مواردي که

 
اشاره کردم، یکی از مهم ترین روش هایی که در سال هاي گذشته مورد استفاده قرار می گرفته و به این امر دامن زد، واگذاري به شیوه رد دیون بود. 

او ادامه داد: رد دیون منجر به تغییر مدیریت نشد چرا که بخش عمده اي از این سهامی که منتقل شد، به اشخاص حقوقی منتقل شد که مستقیم یا با



 
واسطه توسط دولت اداره می شدند. حدود 15 درصد از واگذاري ها به این صورت اتفاق افتاده و این واقعاً یک معضل اقتصادي است. 

دژپسند گفت: این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی داشته است. یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم
توسط نهادهاي تخصصی آنها است. در سال هاي گذشته پتروشیمی ها در مالکیت وزارت نفت فعالیت می کردند اما هم اکنون مالکیت بسیاري از این
شرکت ها به صندوق هاي بازنشستگی منتقل شده و عملاً توسط وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی اداره می شوند. این اتفاق در صنایع دیگر هم تا

 
حدودي رخ داده است و وزارت کار از طریق صندوق هاي وابسته خود مالکیت بسیاري از شرکت ها را بدست آورده است. 

وي افزود: واقعاً مشکل اصلی در مالکیت نیست مشکل روح مدیریت دولتی است که همچنان در این شرکت ها جاري است و باید از آن دور شویم. هر
زمان دولت مالکیت را در کنار مدیریت در اختیار داشته باشد در قبال عملکرد شرکت الزاماً پاسخگو است اما زمانیکه در مالکیت نقشی ندارد، می تواند

 
خود را از پاسخگویی دور نگه دارد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: البته اشاره کنم که اخیراً این رویکرد استفاده از روش رد دیون مورد توجه مجدد قرار گرفته است. چنانکه در قانون بودجه سال
گذشته حکمی در این زمینه وجود داشت که از اجراي آن ممانعت شد، ولی در سال جاري در قانون تکرار شد و با توجه به لزوم قانونی آن به اجرا درآمد.

وي در ادامه و در پاسخ به پرسشی مبنی براینکه «در تمام دنیا صندوق هاي بازنشستگی یکی از نهادهاي سرمایه گذاري و تجهیز منابع محسوب می
شوند، این ایراد شما از چه زاویه و بر چه اساسی است؟»، گفت: درست است. این صندوق ها نهادهاي واسطه اي هستند که نقش پررنگ در تأمین مالی
دارند اما در ایران با یک تفاوت ماهوي حضور دارند. در دنیا این صندوق هاي بازنشستگی توسط ذینفعان واقعی آنها اداره می شوند، اما در ایران دولت

 
نقش کاملاً پررنگ در اداره این صندوق ها دارد یعنی باز هم اراده دولت در مدیریت این صندوق ها جاري است. 

او ادامه داد: در واقع صندوق هایی که باید با محوریت و خواست ذینفعان اصلی آن یعنی کارگران و کارفرمایان اداره شوند با مدیریت دولتی اداره می
شوند و دولت به هر گونه که مایل است با آنها رفتار می کند. نکته اصلی اینجاست این صندوق ها باید تحت نظارت دولت باشند نه مدیریت دولت و این

 
یک مشکل اساسی است. 

دژپسند همچنین در پاسخ به این پرسش که «این گفته که دولت ها، از بنگاه داري و شرکت داري دل نمی کنند را تا چه اندازه تأیید می کنید؟»، افزود:
هم درست است و هم نادرست. یکی از مشکلات اصلی ما این است که بالاخره داشتن شرکت هاي تابعه براي مدیران دولتی امتیازاتی را ایجاد می کند از
جمله تعیین اعضاي هیأت مدیره، تسهیل انجام اموراتی که تحت قوانین ناظر برسازمان هاي دولتی امکانپذیر نیست و ... اما از سوي دیگر اینقدر در مسیر
خصوصی سازي مشکلات متعددي وجود دارد که بسیاري از مدیران براي در امان ماندن از آسیب هاي آن ترجیح می دهند کمتر به این امر بپردازند و از

 
ورود به بحث خصوصی سازي اجتناب می کنند. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: یکی از مشکلات اصلی ما در واگذاري ها، مقاومت مدیران دولتی و حتی شرکت هاي در حال واگذاري است. در برخی از این

 
شرکت ها پیش از واگذاري اتفاقاتی رخ می دهد که عملاً واگذاري آن با شیوه پیش بینی شده و در زمان تعیین شده دشوار می شود. 

وي همچنین در پاسخ به پرسش دیگري مبنی براینکه «در طی این سال ها، خصوصی سازي چه عملکردي داشته است؟»، گفت: در طی این چند سال
که از اجراي قانون سیاست هاي کلی اصل 44 می گذرد در حوزه خصوصی سازي به ارزش اسمی حدود 14 درصد از واگذاري ها از محل سهام عدالت،

 
15 درصد تهاتر بدهی هاي دولت و مابقی عرضه سهام به روش هاي مختلف در بورس و فرابورس بوده است. 

او ادامه داد: در طی این مدت از حدود 1700 شرکت که مورد بررسی قرار گرفته است، حدود 600 شرکت از فهرست خصوصی سازي خارج شده است.
عموم این شرکت ها یا با دلایل خاص از فهرست خارج شده اند، یا بایستی ابتدا اصلاحاتی در آنها صورت پذیرد، تغییر ساختار یابند و پس از آماده سازي

 
به فهرست بازگردانده شوند یا به طور کل، بایستی استراتژي نحوه فعالیت آنها تغییر یابد. 

وزیر اقتصاد افزود: مثلاً شرکت هاي آب و برق منطقه اي از جمله شرکت هایی هستند که از این فهرست خارج شده اند. براي این شرکت هاي بخصوص
به دلیل اینکه خدمات شهري و روستایی را ارائه می کنند می توان، واگذاري به شهرداري ها را مطرح کرد. یا در مدلی دیگر می توان این شرکت هارا در
هم ادغام کرد و با کاهش تشکیلات ضمن سبک کردن ساختار آنها، به عنوان یک شرکت با مالکیت دولتی، مدیریت آن را به بخش خصوصی واگذار کرد.
هر چند ممکن است در این مسیر با مقاومت هایی در سطح مناطق یا بخش ها رو به رو شویم و باید بتوانیم با ایجاد انگیزه هایی این مقاومت ها را



 
تبدیل به همراهی کرد. 

او ادامه داد: همچنین از 1100 شرکت دیگر، حدود 900 شرکت به فروش رسیده اند یا از طریق تهاتر واگذار شده اند و مابقی یعنی حدود 200 شرکت

 
یا منحل شده اند، یا ادغام و یا ورشکسته شده اند. 

وي افزود: در سال جاري نیز 325 شرکت (که حدود 16 درصد شرکت هاي مشمول واگذاري می باشند) در فهرست واگذاري قرار دارند که به مرور زمان

 
به روش هاي مختلف هر کدام در فرآیند واگذاري قرار می گیرند. 

دژپسند در ادامه و در پاسخ به این پرسش «به نظرآزادسازي سهام عدالت پیچیده شده است، آیا تدبیري براي رفع چالش مذکور بدون آسیب رسیدن به
بازار سهام وجود دارد؟»، گفت: در این خصوص ما تقریباً به صورت مستمر با کارشناسان و مسئولین ذیربط هم فکري می کنیم. چون به دنبال آن

 
هستیم که فواید آزادسازي سهام عدالت همراه با سهامداري توسط دارندگان سهام عدالت و عدم آسیب به دارایی آنها باشد. 

او ادامه داد: بسیاري از صاحبنظران معتقد هستند با توجه به ارزنده بودن سبد دارایی سهام عدالت، افراد سهامداري کرده و از منافع کوتاه مدت (سود
سالیانه) و بلندمدت (افزایش عرضه سهام) آن بهره مند شوند چرا که پورتفوي سهام عدالت شامل مجموعه سهام شرکت هاي بسیار معتبر و گلچین شده
کشور است بنابراین ما به دنبال آن هستیم که فرهنگ سهامداري بلندمدت را براي این جامعه هدف، ترویج کنیم و بنابراین فروش آن را چندان توصیه

 
نمی کنیم. 

وزیر اقتصاد افزود: اما از سوي دیگر به دنبال آن هستیم که قابلیت نقدشوندگی آن در بازار افزایش یابد و براي آن بازار سازي می کنیم. مصوبات چند

 
هفته گذشته شوراي عالی بورس که در آن صندوق هاي بادرآمد ثابت امکان خرید سهام عدالت را یافتند، از این جنس است. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «عملکرد خصوصی سازي در سال جاري چگونه بود وآیا شما رضایت دارید؟ امسال واگذاري در قالب ETFها
نقش برجسته اي در عرضه و فروش سهام متعلق به دولت داشت، در این خصوص برنامه شما چگونه بوده است؟»، گفت: در سال جاري انتظار افزایش
درآمدهاي حاصل از واگذاري ها را به چند علت داشتیم. اولین دلیل این بود که مجموعه عوامل و ارکان سیاستگذاري و اجرایی حوزه خصوصی سازي، بر
پایندي به توسعه فعالیت هاي بخش خصوصی و اجراي سیاستهاي کلی اصل (44) در زمینه خصوصی سازي اجماع داشتند لذا تلاش ها هم جهت شد تا

 
شاهد عملکرد قابل توجه و درخشانی در این سال باشیم. 

او ادامه داد: موضوع دوم تلاش هایی بود که در سال 1398 صورت گرفت. با مطالعه اي که در این سال رخ داد، تغییر در روش ها و رویکردها مبتنی بر
شرایط موجود کشور انجام پذیرفت. این تغییرات راهبردي در نتایج عملکردي نیز خود را نشان داد و منجر به نتیجه شد. در این ارتباط حداکثر سازي
استفاده از ظرفیت بازار سرمایه براي موضوع واگذاري ها چه به صورت عرضه خرد و چه به صورت عرضه بلوکی مد نظر قرار گرفت و با استفاده ظرفیت
صندوق هاي قابل معامله در بورس براي اولین بار براي واگذاري ها با پیگیري هاي فراوان، در سال جاري توانستیم بخش قابل توجه اي از عرضه هاي

 
دولتی را در این قالب به انجام برسانیم. 

وزیر اقتصاد افزود: موضوع سوم الزام اجتناب ناپذیر براي افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري بود. اگرچه معتقد هستم وصول درآمد براي دولت باید
آخرین ملاك در واگذاري ها باشد، اما با توجه به مقتضیات سال جاري و کاهش قابل توجه درآمدهاي حاصل از فروش نفت، تأمین منابع مالی دولت از
این طریق یکی از اهداف واگذاري ها در سال جاري بود و نمی توان آن را کتمان کرد. در سال جاري تلاش ما افزایش شفافیت و ایجاد فضاي رقابتی در

 
واگذاري ها بود. 

دژپسند ادامه داد: راجع به ETF ها، هم زیاد صحبت شده است، ما در سال جاري حدود 33 هزار میلیارد تومان عرضه داشتیم که از این میزان بیش از
18 هزار میلیارد تومان آن در قالب دو ETF «دارایکم» شامل باقیمانده سهام دولت در بانک هاي ملت، تجارت، صادرات ایران و بیمه هاي البرز و اتکایی
امین و «پالایش یکم» شامل باقیمانده سهام دولت در پالایشگاه هاي تبریز، تهران، اصفهان و بندرعباس بود. همچنین 15 هزار میلیارد تومان در قالب
عرضه تدریجی انجام پذیرفت. این تحقق درآمد در عرضه سهام از سوي دولت در سال هاي اخیر بی سابقه بود و رشد قابل توجهی نسبت به سال قبل

 
داشت. دلیل آن هم تغییر شیوه واگذاري و ظرفیت سازي هایی بوده است که در بازار سرمایه به انجام رسید. 

وزیر اقتصاد افزود: ما با مطالعه به روش واگذاري از طریق ETFرسیدیم. در مطالعه اي که به انجام رسید مشخص شد که، عدم تحقق اهداف خصوصی



سازي در بسیاري از موارد ناشی از ویژگی هاي ذاتی روش مورد استفاده در واگذاري بوده است. براي نمونه در روش واگذاري از طریق مزایده به صورت
نقد و اقساط، عایدي دولت در زمان واگذاري نسبت به واگذاري از طریق بورس و روش ETF به حداقل می رسد. به عنوان مثال در واگذاري یکی از این
شرکت ها به ارزش 1800 میلیارد تومان، با تعیین 100 میلیارد تومان حصه نقدي و اعمال دو سال تنفس، عملاً عایدي دولت در زمان واگذاري کاهش
یافته است. در حالی که عرضه صندوق واسطه گري مالی یکم، حدود شش هزار میلیارد تومان و عرضه صندوق پالایش یکم بیش از 12 هزار میلیارد

 
تومان، منبع نقدي در اختیار دولت قرار داد. 

او گفت: در واگذاري یکی دیگر از بنگاه هاي اقتصادي که با روش مزایده انجام پذیرفت، در خصوص قیمت گذاري ابهامات متعددي وارد گردید، این در
حالی است که در واگذاري دو صندوق ETF بدون وجود ابهام، نحوه و شیوه قیمت گذاري و قیمت مورد معامله بصورت کاملاً شفاف به اطلاع عموم مردم

 
رسید. 

وي افزود: همچنین در خصوص برخی از واگذاري ها به علت شفافیت پایین در روش و فرآیند واگذاري حساسیت در افکار عمومی بوجود آمده است. عدم
وصول اقساط قرارداد که به صورت عمده (بلوکی) از طریق بورس واگذار شده بود نمونه اي دیگر از عارضه هاي موجود در روش هاي خصوصی سازي
است. در واگذاري هایی که به روش نقد و اقساط انجام می پذیرد، ریسک عدم وصول اقساط در آینده همیشه وجود دارد به نحوي که خریداران شرکت
هاي واگذار شده به روش مزایده غالباً در بازپرداخت اقساط به مشکل برخورده و فراوانی آنها در جدول بدهکاران اقساط معوق سازمان خصوصی سازي

 
بیشتر از خریداران بلوك هاي بورسی می باشد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: این موضوع خود باعث عدم تحقق منابع درآمدي بودجه دولت از ناحیه وصول اقساط قراردادهاي واگذاري شده است این در حالی
است که به علت آنکه در واگذاري در قالب ETF مبلغ فروش در همان ابتدا بصورت نقد دریافت می شود، یعنی عملاً ریسک عدم وصول اقساط در آینده

 
بصورت کامل از بین می رود. 

دژپسند گفت: عمده شواهد واگذاري انجام پذیرفته در سال هاي اخیر بیانگر آن است که خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از طریق عرضه در بورس
منافع بیشتر و چالش هاي کمتري را به دنبال داشته و باید اذعان داشت که واگذاري از طریق بازار سرمایه نسبت به روش هاي خارج از بازار (مزایده -
مذاکره) ضمن ترجیح قانونی، از مزایاي بیشتري برخوردار است. در سال جاري با حمایت هاي دولت و تصویب مجلس شوراي اسلامی، واگذاري باقیمانده
سهام دولت در قالب صندوق هاي سرمایه گذاري قابل معامله در بورس (ETF) به عنوان یک راهکار اجرایی براي اولین بار مورد استفاده قرار گرفت.
انتخاب این روش همراستا با عزم جدي دولت بر اجراي سیاست واگذاري صد درصدي به بخش خصوصی و رعایت اصول سلامت و شفافیت در واگذاري

 
ها است. 

وي افزود: واگذاري از طریق ETF فرصتی را ایجاد می کند که علاوه بر اجتناب از محدودیت هاي ناشی از روش هاي مزایده، مذاکره و عرضه بلوکی
سهام در بورس، گسترش مالکیت عمومی از طریق فروش به آحاد مردم رخ داده و جذب و هدایت نقدینگی جامعه به سمت فعالیت هاي مولد از طریق
بازار سرمایه اتفاق افتد. بدیهی است این امر علاوه بر توسعه و تعمیق بازار سرمایه، امکان فروش سهام در حجم ریالی بالا بصورت کاملاً شفاف منجر به

 
تأمین منابع به صورت نقد را فراهم آورده و ریسک عدم وصول اقساط در آینده را به صفر می رساند. 

دژپسند در ادامه و در پاسخ به این پرسش که «در واقع چرا دولت براي واگذاري سهام در سال اخیر تنها از روش ETF استفاده کرد، آیا بعد از عرضه
صندوق پالایش یکم با این نحوه آزادسازي همچنان موافق هستید. به عبارت ساده تر آیا نگرانی از تبعات واگذاري هاي مرسوم، مجلس و دولت را به
سمت عرضه با استفاده از این روش سوق داد؟»، گفت: قطعاً خیر این گونه نیست. در صحبت هاي قبلی تا حدودي به این سوال شما پاسخ دادم.

 
همانگونه که گفتم این روش از واگذاري، داراي ویژگی هایی است که سبب برتري آن نسبت به دیگر روش هاي واگذاري در شرایط کنونی می شود. 

او ادامه داد: اولین ویژگی این روش امکان انتقال مالکیت به افراد بیشتري است، دوم اینکه چون هر شخص با هر سرمایه اي قادر است در اینگونه عرضه
ها حضور یابد، فرصت توزیع برابر میان آحاد جامعه فراهم می شود. ویژگی سوم اینکه، چون تخفیف داده می شود، امکان توزیع ثروت بهبود پیدا می

 
کند. 

وزیر اقتصاد افزود: از منظر تأمین منابع نیز براي دولت ارجحیت دارد چرا که سریع تر به نتیجه می رسیم. عرضه بلوکی سهام برخی شرکت ها را چند بار
تجربه کردیم و به دلیل نبود متقاضی، موفق نبود. نیاز به منابع فراوان براي اندك متقاضیان و توجه به فضایی که در مورد خصوصی سازي، اخیراً به
وجود آمده است استقبال و تقاضا براي مشارکت در خرید بلوکی سهام شرکت ها را به نحو قابل توجه اي کاهش داده است، به نحوي که در جلسات



 
متعدد، علی رغم ارائه مشوق هاي مختلف باز هم بخش خصوصی تمایلی براي خرید بنگاه هاي دولتی از خود نشان نداد. 

دژپسند در پایان و در پاسخ به این پرسش که «در خصوص ETF این نقد به شما وارد است که انتقال مالکیت بدون مدیریت صورت پذیرفته است و شما
خواهان ادامه این روش در سال آتی نیز هستید؟»، گفت: این ادعا صحیح نیست. در واقع در این روش واگذاري ما عدم همزمانی انتقال مدیریت شرکت
هاي دولتی با واگذاري مالکیت آنها را داریم. در خصوص ETF مدیریت تا پایان سال 1400 با دولت است و منطبق بر مفاد جز (2) بند (الف) تبصره (2)
قانون بودجه سال 1399، و تصریح اینکه تشکیل این صندوق ها با مدیریت دولتی براي بلندمدت نباشد، در امیدنامه این صندوق ها آمده است که لاجرم

 
پس از پایان این مهلت قانونی مدیریت به سهامداران منتقل می شود. 

او ادامه داد: همچنین مکانیزم هاي لازم را نیز در این بخش پیش بینی کردیم. اگر سرمایه گذاري بتواند 1.5 درصد از مجموع واحدهاي این صندوق را
در مکانیزم بازار خریداري نماید به صورت خودکار امکان اعمال مدیریت در صندوق برایش فراهم می شود. یعنی هم مکانیزم لازم را در بازار دیده ایم و

 
هم براي خروج دولت از صندوق فرصت زمانی قرار داده ایم. 

ویر اقتصاد افزود: نکته حائز اهمیت دیگر بخصوص در ارتباط با دارا یکم این است که، هم زمان با عملیاتی شدن واگذاري سهام این سه بانک و دو شرکت
بیمه اي در قالب ETF، آزادسازي سهام عدالت نیز انجام می پذیرد و انتقال مالکیت بخش بزرگی از سهام شرکت هاي مزبور به آحاد مردم اتفاق می
افتد، بنابراین انتقال بلافاصله مالکیت در این دو طرح در فاصله زمانی بسیار کوتاه سبب می شود عملاً حجم بزرگی از مالکیت و مدیریت بنگاه هاي

 
اقتصادي دولتی به صورت یکباره از دولت منفک شود. 

دژپسند گفت: این شرایط می توانست، علاوه بر آنکه هر بنگاه را به صورت منحصر بفرد دچار مشکل کند، بخش بانکی و بیمه اي کشور را نیز با عدم
اطمینان یا چالش هاي دیگري مواجه سازد لذا به منظور کاهش آثار احتمالی نامطلوب یادشده، دوره زمانی اطمینان بخش یک و نیم ساله براي فرآیند
گذار پیش بینی شد، تا در این دوره تلاش شود، آثار غیرقابل پیش بینی انتقال مدیریت که ممکن است در برخی موارد قابل توجه نیز باشد، کنترل شده

یا به حداقل برسد.



اعلام آخرین تصمیمات درباره آموزش و امتحانات هنرستانی ها

منبع: خبر فوريشماره خبر:  253  |  تاریخ: 1399/10/09

مدیرکل دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش وزارت آموزش و پرورش به اعلام جزئیات آموزش و ارزشیابی در شاخه فنی و حرفه اي و
کاردانش پرداخت.

مدیرکل دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش وزارت
آموزش و پرورش به اعلام جزئیات آموزش و ارزشیابی در شاخه فنی

 
و حرفه اي و کاردانش پرداخت. 

مصطفی آذرکیش با تاکید بر اینکه راهبرد اصلی دفتر آموزش هاي
فنی و حرفه اي و کاردانش، ارتقاء و بهبود مستمر کیفیت آموزش

 
است گفت: کیفیت باعث عمق بخشیدن به آموزش می شود. 

وي افزود: آموزش هاي فنی تفاوت هایی با آموزش هاي نظري دارد.
دروس و عناوین دوره فنی و حرفه اي و کاردانش شامل دروس
عمومی، دروس شایستگی هاي غیرفنی، شایستگی هاي پایه فنی،

 
شایستگی هاي فنی و دروس آموزش استاندارد مهارت می شود. 

 
آموزش و ارزشیابی دروس با ماهیت غیرکارگاهی 

مدیرکل دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش وزارت آموزش و پرورش با اشاره به اینکه دروس هنرستانی ها یا ماهیت کارگاهی دارند یا ماهیت
غیرکارگاهی گفت: در بخش دروس با ماهیت غیرکارگاهی، دروس عمومی مانند دینی، عربی، زبان، تربیت بدنی و ... را داریم که با شاخه نظري مشترك

 
است و آیین نامه هاي مربوط به آموزش و ارزشیابی شان شبیه به همدیگر است. 

آذرکیش ادامه داد: همچنین دروسی با ماهیت غیرکارگاهی داریم که ریاضی، فیزیک و شیمی از جمله آنهاست و عنوان شایستگی هاي پایه فنی به آنها

 
اطلاق می شود. شایستگی هاي غیرفنی نیز شامل دروسی مانند الزامات محیط کار، اخلاق حرفه اي، کارآفرینی، کارگاه نوآوري و ... می شود. 

مدیرکل دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش با بیان اینکه آموزش دروسی که ماهیت غیرکارگاهی دارند تحت هر شرایطی تعطیل نمی شود و
در بستر مدرسه تلویزیونی و پیام رسان هاي مجاز مانند شاد در حال انجام است گفت: ارزشیابی هم متناسب با آموزش ها و بر اساس بخشنامه اخیر

 
مرکز سنجش آموزش انجام می شود. 

وي افزود: در بخش دروس با ماهیت غیرکارگاهی یک سري از درس هاي ما پودمانی هستند. پودمانی ها امتحان و برنامه امتحانی ندارند و هر 45 روز
یک فصل از کتاب را آموزش می بینند. هرکتاب پنج فصل دارد و تا آخر سال هنرآموزان پنج مرتبه ارزشیابی می شوند و نمرات وارد سامانه نمرات می
شود. بنابراین چیزي به عنوان امتحانات نوبت اول و دوم ندارند.دروس پودمانی با ماهیت غیرکارگاهی تحت هر شرایطی آموزش و ارزشیابی شان در حال

 
انجام است. 

 
آموزش و ارزشیابی دروس با ماهیت کارگاهی 

مدیرکل دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش وزارت آموزش و پرورش با بیان اینکه شایستگی هاي فنی در شاخه فنی و حرفه اي تحت عنوان
دروس کارگاهی شناخته می شود و بچه ها دو روز در هفته از کارگاه ها استفاده می کنند گفت: دروس استاندارد مهارت نیز همان دروس کارگاهی

 
شاخه کاردانش است. 



آذرکیش ادامه داد: اگر ستادملی مقابله با کرونا اجازه داده باشد آموزش و ارزشیابی دروس کارگاهی کلا حضوري است. این مورد مستند به مصوبه 977
شوراي عالی آموزش و پرورش است که در بند 10 آن آمده آموزش و ارزشیابی دروس مذکور به صورت تراکمی و حضوري صورت پذیرد. اگر در طول

 
سال هر زمانی پروتکل هاي بهداشتی اجازه حضور در هنرستان را بدهد اولویت آموزش حضوري دروس کارگاهی در همه پایه ها است. 

وي در پاسخ به این که اگر هنرستان هایی موفق به برگزاري حضوري عناوین کارگاهی نشده باشند تکلیف شان چیست؟ عنوان کرد: از 15 شهریور همه
استان ها در وضعیت قرمز و تعطیلی مطلق نبودند و هنرستان ها کم و بیش آموزش هاي حضوري هم داشتند تا اینکه بسیاري از شهرها در وضعیت

 
قرمز قرار گرفتند. 

مدیرکل دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش وزارت آموزش و پرورش ادامه داد: بنابراین با دو وضعیت روبرو هستیم. اگر در مناطقی اجازه
حضور داده شد، آموزش حضوري انجام شده و ارزشیابی هم مطابق با آن انجام می شود. وضعیت دوم هم این است که فرض کنیم هنرستان هایی در یک

 
منطقه با توجه به شرایط، از روز اول هیچ کارگاهی برگزار نکرده باشند که البته اینطور هم نبوده و وضعیت مناطق مختلف بوده است. 

آذرکیش افزود: حالا اگر فرض کنیم تا پایان سال اجازه برگزاري حضوري کلاس ها داده نشود و هنرستانها هیچ کارگاهی برگزار نکرده باشد، به یک دوره

 
یک و نیم تا دوماهه نیاز داریم تا بتوانیم کارگاه ها را به صورت تراکمی و حضوري در شرایط بهتري با اجازه ستاد مقابله با کرونا برگزار کنیم. 

وي با اشاره به راهنماي مدیریت جریان تربیت و یادگیري دوره متوسطه که بر اساس آن با توجه به اقتضائات، به هنرستان ها اجازه داده شده تا با رعایت
پروتکل ها درباره برگزاري دروس کارگاهی و غیرکارگاهی تصمیماتی را اتخاذ و اعلام کنند گفت: یکسري هنرستان هاي کشاورزي ما مزارع، باغات و
دامداري دارند و داراي فضاي باز هستند و می توانند آموزش را ادامه دهند و یا یکسري در زمینه صنعت فعال اند و سوله هاي بزرگی دارند که می توانند
با رعایت پروتکل ها آموزش بدهند. اما برخی هنرستان ها فضاي کوچکی دارند که در شوراي مدرسه با توجه به اقتضائات برنامه ریزي می کنند و اولویت

 
سلامت هنرآموزان و همکاران ما است. 

آذرکیش تصریح کرد: به هر روي، چنین تصمیماتی در شرایط اضطرار گرفته شده و آموزش هاي مهارتی هم از شیوع کرونا متاثر شده اند اما تلاش ما بر
این است که همچنان آموزش باکیفیت را استمرار ببخشیم. تقریبا در همه شرایط دروس با ماهیت غیرکارگاهی در حال آموزش هستند. اگر هم در

مناطقی آموزش دروس کارگاهی به کلی متوقف باشد هر زمان اجازه داده شود به صورت تراکمی، تجمیعی و حضوري آموزش ها ارائه خواهند شد.



دژپسند: شرایط مناسب باشد، صندق دارا دوم تا پایان سال عرضه می شود

منبع: بورس 24شماره خبر:  254  |  تاریخ: 1399/10/09

وزیر امور اقتصادي و دارایی با تاکید براین که در صدد تسریع انتقال مالکیت و مدیریت شرکت هاي دولتی در فهرست واگذاري ...

بورس24 : وزیر امور اقتصادي و دارایی با تاکید براین که در صدد تسریع انتقال مالکیت و مدیریت شرکت هاي دولتی در فهرست واگذاري و
باقیمانده سهام دولت در بسیاري از شرکت ها به بخش خصوصی و آحاد مردم هستیم، گفت: صندوق دارا دوم در صورت فراهم بودن شرایط تا پایان سال

 
عرضه می شود. 

فرهاد دژپسند در یک گفت وگو با اعلام این خبر افزود: کمیته اي تشکیل شده با رصد دقیق شرایط و مقتضیات، زمان دقیق صندوق دارا دوم و صندوق
فولادي ها را تعیین می کند و اگر شرایط فراهم و زمینه مشارکت عموم و فراگیري عرضه مهیا باشد آنگاه صندوق دارا دوم شامل باقی مانده سهام دولت

 
در سه بانک عرضه می شود. 

 
اقتصاد دولتی و خصوصی سازي 

وي در ادامه و در پاسخ به این که دلیل و ریشه اقتصاد دولتی در کشور و اهمیت خصوصی سازي چیست، گفت: این یک سوال کلیدي است و پاسخ به
آن باید با لحاظ جنبه هاي مختلف صورت پذیرد، عملا ریشه یابی تاریخی حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور سبب می شود تا به بسیاري از ابهامات

 
پاسخ داده شود. 

او ادامه داد: طی سالیان متمادي نقصان در توسعه کارآفرینی و عدم شکل گیري طبقه کارآفرین سرمایه دار به معناي واقعی کلمه ، دولت نقش اصلی در

 
سرمایه گذاري کشور داشته است. این موضوع از زمانی که تغییرات در ساختار اقتصادي کشورها و دنیا سرعت بیشتر گرفت، کاملا به چشم می آید. 

وزیر اقتصاد افزود: این بحث در دوره حکومت پهلوي اول آغاز و پس از آن شتاب گرفت و در دهه 40 شمسی در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی بروز
عینی پیدا کرد. طی این سال ها در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی، توان سرمایه گذاري دولت افزایش قابل توجه یافت و حضور دولت در بنگاه هاي
سرمایه بر و بزرگ مقیاس، بسیار پررنگ شد. هر چند در همان دهه 40 و تحت عنوان انقلاب سفید منشور مشارکت کارگران در امور مختلف ابلاغ شد

 
اما در عمل اتفاقی رخ نداد و همچنان حضور دولت در اقتصاد با سرعت بیشتر ادامه پیدا کرد. 

دژپسند گفت: این روند، طی بیست سال انتهایی حکومت پهلوي ادامه یافت و نقش دولت در بخش هاي صنعت و خدمات به نحو قابل توجه اي افزایش

 
یافت، چنان که سهم دولت از ارزش افزوده در اوایل دهه 40 از حدود 7 درصد ارزش افزوده به بیش از 11 درصد در اواخر دوره پهلوي افزایش یافت. 

وي در پاسخ به این که با توجه به فرایند تاریخی حضور پررنگ دولت در اقتصاد پس از انقلاب ، تاثیر جنگ تحمیلی و برداشت ناصحیح و تصدي گرایانه
از اصل (44) قانون اساسی ، از چه زمانی ما به خصوصی سازي پرداختیم؟»، افزود: در سال هاي اولیه پس از جنگ تحمیلی، و حدود سال 1369 اولین
مباحث مربوط به خصوصی سازي و لزوم آن مطرح شد. خصوصی سازي در آن سال هاي ابتدایی با مصوبات دولت انجام می پذیرفت اما دیري نگذشت
که به دلیل نبود زیرساختهاي حقوقی و قانونی لازم، چالش هاي آن نیز هویدا شد از این رو در سال 1373 مجلس شوراي اسلامی ورود کرد و اولین

 
قوانین مرتبط در این حوزه به تصویب رسید. 

او ادامه داد: ابلاغ این قانون سبب شد تا خصوصی سازي در ایران وارد مرحله جدیدي شود. سه سال قبل از ابلاغ قانون برنامه سوم توسعه براي خصوصی
سازي در اقتصاد کشور، سال هاي طلایی بود. در آن سال ها یک تبصره موسوم به تبصره (35) در قانون بودجه تصویب شد که در آن اختیارات قانونی
گسترده اي به دولت براي خصوصی سازي داده شد. مطابق این تبصره دولت می توانست بدون رعایت همه قوانین دائمی علی الخصوص قانون مصوب

 
سال 1373 واگذاري ها را به انجام برساند. این یک قانون بسیار طلایی بود، اما باز هم مشاهده می کنیم عملکرد چندان قابل توجه اي رخ نمی دهد. 



او گفت: این روال با فراز و فرودهایی ادامه داشت، تا در برنامه سوم توسعه یک فصل از این مجموعه با در نظر گرفتن تجربیات سال هاي قبل بصورت
کامل به این موضوع اختصاص داده شد تا هم خصوصی سازي قانونمند شود و هم اجراي آن سرعت بگیرد. یکی از خروجی هاي اصلی این قانون

 
نهادسازي و شکل گیري سازمان خصوصی در اجراي ماده(15) این قانون و با تغییر اساسنامه سازمان مالی گسترش مالکیت واحدهاي تولیدي بود. 

دژپسند ادامه داد: در آن قانون روش واگذاري (که در آن زمان بیشتر به صورت مذاکره صورت می پذیرفت)، قیمت گذاري (که این دو مورد هم اکنون
نیز به عنوان مهم ترین مشکلات در خصوصی سازي مطرح می باشند.) و نهاد متولی واگذاري مهم ترین مباحثی بودند که به آنها پرداخته شد، هر چند
در برنامه سوم نیز در نتیجه فضاي نامناسب و برخوردهایی که با دست اندرکاران خصوصی سازي در کشور صورت گرفته بود، امور مربوط به خصوصی

 
سازي با تشکیک و به نوعی ترس پیگیري می شد و تا همین اواخر نیز این موضوع قابل مشاهده است. 

وزیر اقتصاد افزود: در برنامه چهارم توسعه بازهم با آسیب شناسی صورت گرفته، یک بخش مفصل به خصوصی سازي اختصاص یافت و در این قانون هم

 
تلاش شد تا اختیاراتی براي این امر به دولت داده شود که با مخالفت شوراي نگهبان در مغایرت با اصل 44 قانون اساسی مواجه شد. 

او ادامه داد: اما پس از آن نقطه عطفی در خصوصی سازي با ابلاغ سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی رخ داد. این سیاست ها را می توان به عنوان
منشور حیاتی براي انقلاب اقتصادي و گذار اقتصاد ایران از یک اقتصاد دولت - بازار به یک اقتصاد بازار - دولت نام برد. آنچه از این سیاست ها انتظار می

 
رفت، تحول در اقتصاد کشور بود که با تقویت بخش خصوصی، نقش دولت را در اقتصاد مقید به حوزه هاي خاص نماید. 

دژپسند گفت: در اوایل سال 1384 ابلاغ این سیاست ها، یک فضاي امید بخشی در جامعه شکل گرفت، به یاد دارم در اولین سالگرد ابلاغ این قانون
جلسه اي با حضور رهبر معظم انقلاب و مشارکت فعالین اقتصادي و مسئولین دولتی برگزار شد و رهبري در این جلسه بحث هاي جدي را مطرح کردند
و بر ضرورت اجراي آن تاکید داشتند. تا جایی که من یادم هست اینگونه برداشت شد که ایشان خودشان اجراي این سیاست ها را شخصاً پیگیري

 
خواهند کرد و پس از آن نیز در مقاطع زمانی مختلف به شدت از آن حمایت کردند. 

وي افزود: با تغییر دولت عزم بر خصوصی سازي به نحو چشمگیري کاهش یافت و فضا به نحوي بر علیه این رویکرد تغییر کرد. اما با ابلاغ سیاستهاي
راهبردي و بسیار مهم نظام درباره بند (ج) اصل چهل و چهار قانون اساسی در نیمه دوم سال 1385 و تکمیل شدن مفاد این منشور الزام اجراي آن

 
بصورت ضمنی و عینی مورد تاکید قرار گرفت. 

او گفت: مهم ترین اتفاقی که در سال 1385 رخ داد، مصوبه اي است که با نام سهام فراگیر در اواخر دولت اصلاحات طراحی و تصویب شده بود و با
اعمال اصلاحاتی با عنوان سهام عدالت به مرحله اجرا درآمد. پس از آن نیز قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) در قالب تجمیع یک لایحه و یک

 
طرح در مجلس تدوین و ابلاغ شد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: طی این سال ها نیز واگذاري ها با رویکردهاي مختلف به انجام رسید. در دوره اي واگذاري سهام در قالب رد دیون دولت غالب بود
و در دوره اي هم مزایده. مروري بر این دوره هاي تاریخی به ما نشان می دهد، علاوه بر این که نقش دولت در اقتصاد کشور همیشه پررنگ بوده است،
هیچ دوره آرامی براي خصوصی سازي در کشور وجود نداشته است یا اگر در کوتاه زمانی این امکان بوجود آمده است از این فرصت به خوبی بهره برداري

 
نشده است. 

 
اصل 44 قانون اساسی 

وي همچنین درباره اصل 44 قانون اساسی گفت: من از ابتداي دوره ي مسئولیت ام در وزارت اقتصاد، با شناخت از روند پرچالش اجراي سیاست هاي
کلی اصل (44) و بویژه خصوصی سازي در کشور، از معاونت اقتصادي وزارتخانه خواستم ضمن مطالعه اي جامع، آسیب شناسی کامل و دقیقی از اجراي
این قانون بویژه فرآیند خصوصی سازي در کشور ارائه کند چرا که خصوصی سازي بخش مهمی از قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل 44 است. به نظر
من اگر ما باز هم فرصت را از دست می دادیم و نمی توانستیم به صورت جامع با یک آسیب شناسی دقیق رویکردها را طراحی مجدد کنیم، آنگاه یک

 
پانزده سال دیگر نیز می گذشت و ما بازهم دستاورد قابل توجهی نداشتیم. 

دژپسند ادامه داد: بر اساس قانون، وزارت اقتصاد موظف است عملکرد قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل (44) را گزارش دهد. در سنوات گذشته رویه
مرسوم این بود که براي انجام این تکلیف قانونی، گزارش ها از دستگاه هاي اجرایی مختلف اخذ، ادغام و یکپارچه و ارائه می شد ولی در سال گذشته



تلاش کردیم این گزارش را با رویکرد جدیدي که واقعا از آن می توان به تحلیل عملکرد نام برد، به انجام برسانیم و در عمل شکل جدیدي به این گزارش

 
دادیم. چالش ها را در حوزه هاي مختلف شناسایی کردیم و متناسب با شناخت آنها، راهکارهاي مرتبط را ارائه داده ایم. 

او گفت: خوشبختانه گزارش خیلی خوبی تهیه شد و خروجی این مطالعه در هیات واگذاري به بحث گذاشته شد. مرور تجربیات چندین ساله، هیات
واگذاري را به این جمع بندي رساند که باید در واگذاري ها سهم بیشتري براي بازار سرمایه قائل شویم و از ظرفیت این بازار به دلیل مزایاي مختلفی که

 
ایجاد می کند که مهم ترین هاي آن شفافیت و رقابتی بودن است بیشتر بهره ببریم. 

وي افزود: بخش هاي مهم دیگري نیز که مقدم بر خصوصی سازي هستند، مانند بهبود فضاي کسب و کار، بازار سازي، شفافیت صورت هاي مالی، نیز در
حال مطالعه، آسیب شناسی و اجرا می باشند. این یکی از خطاهاي راهبردي است اگر که اصل (44) را محدود به واگذاري ها ببینیم، درحالی که این
موضوع به سایر موضوعات سایه انداخته است. به هر حال، موضوعات کلیدي تر و موثر تري که به آنها اشاره کردم، باید به طور حتم به صورت جدي

 
پیگیري شوند. 

 
واگذاري بنگاه ها 

وزیر اقتصاد در پاسخ به این پرسش که «از خصوصی سازي و واگذاري بنگاه ها در اقتصاد به دنبال چه هستیم؟»، گفت: تجربه دنیا ثابت کرده است که
بخش خصوصی پیشران توسعه کشورها است. ما از واگذاري ها به دنبال این هستیم که مالکیت و مدیریت بنگاه هاي دولتی به بخش خصوصی واقعی
منتقل شود و با پررنگ شدن نقش بخش خصوصی در اقتصاد، حضور دولت به صورت مستقیم کمتر شود. بر این باوریم که دولت به وظایف حاکمیتی و
اصلی خود ازجمله سیاستگذاري، تنظیم گري و ریل گذاري به جاي تصدي گري بپردازد، چرا که با این کار، کارایی اقتصاد با محور شدن بخش خصوصی

 
در اقتصاد و منحصر شدن کارکرد دولت در سیاست گذاري و نظارت، افزایش می یابد. 

دژپسند همچنین در پاسخ به این که آیا در عمل این اتفاق افتاده است؟، افزود: در دوره اي، در کشور شاید با این رویکرد که بخش خصوصی توانمند
براي خرید شرکت هاي دولتی وجود ندارد، واگذاري به نهادهاي خاص صورت پذیرفت (که البته قانون هم این اجازه را فراهم می ساخت) و استمرار این

 
امر سبب شد تا در کنار بخش دولتی، تعاونی و خصوصی، این بخش به رکن چهارم در اقتصاد کشور تبدیل شود. 

او ادامه داد: در عمل در برخی از صنایع و رشته فعالیت ها از انحصار دولتی به انحصار غیردولتی حرکت صورت گرفت . متاسفانه در خیلی از موارد، در
عمل به رغم واگذاري مالکیت، مدیریت و اداره شرکت ها همچنان در اختیار دولت باقی مانده است. در بسیاري از شرکت ها که هم اکنون از آنها به

 
عنوان بنگاه هاي خصوصی یاد می شود، همچنان مدیریت با دولت است. 

وي افزود: ممکن است، در یک شرکت، دولت کمتر از 15 درصد سهام در اختیار داشته باشد، اما در چیدمان هیات مدیره نقش صد درصدي بازي می
کند. حتی برخی از نهادهاي عمومی غیردولتی ما نیز بصورت دولتی اداره می شود. مثال هاي این نوع شرکت ها فراوان است از سازمان هاي بزرگ کشور

 
تا شرکت هاي کوچک و تخصصی با این مشکل رو به رو هستند. 

دژپسند تاکید کرد: امیدوار بودیم با اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) از سال 84 به بعد این مشکل مرتفع شود اما باز هم شاهدیم این نقیصه ادامه
دارد و بسیاري از واگذاري هاي ما تنها منجر به انتقال مالکیت و نه مدیریت شده است در حالیکه شاید انتقال مالکیت بدون انتقال مدیریت نه تنها،

 
ارتقاء عملکرد را منجر نشود بلکه آسیب هاي بیشتري هم به همراه داشته باشد. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «این موضوع، یک آسیب جدي به اقتصاد است چرا به این سمت حرکت کردیم؟»، گفت: در کنار مواردي که

 
اشاره کردم، یکی از مهم ترین روش هایی که در سال هاي گذشته مورد استفاده قرار می گرفته و به این امر دامن زد، واگذاري به شیوه رد دیون بود. 

او ادامه داد: رد دیون منجر به تغییر مدیریت نشد چرا که بخش عمده اي از این سهامی که منتقل شد، به اشخاص حقوقی منتقل شد که مستقیم یا با

 
واسطه توسط دولت اداره می شدند. حدود 15 درصد از واگذاري ها به این صورت اتفاق افتاده و این واقعاً یک معضل اقتصادي است. 

دژپسند گفت: این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی داشته است. یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم
توسط نهادهاي تخصصی است. در سال هاي گذشته پتروشیمی ها در مالکیت وزارت نفت فعالیت می کردند اما هم اکنون مالکیت بسیاري از این شرکت



ها به صندوق هاي بازنشستگی منتقل شده و عملا توسط وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی اداره می شوند. این اتفاق در صنایع دیگر هم تا حدودي رخ

 
داده است و وزارت کار از طریق صندوق هاي وابسته خود مالکیت بسیاري از شرکت ها را بدست آورده است. 

وي افزود: واقعا مشکل اصلی در مالکیت نیست مشکل روح مدیریت دولتی است که همچنان در این شرکت ها جاري است و باید از آن دور شویم. هر
زمان دولت مالکیت را در کنار مدیریت در اختیار داشته باشد در قبال عملکرد شرکت الزاما پاسخگو است اما زمانیکه در مالکیت نقشی ندارد، می تواند

 
خود را از پاسخگویی دور نگه دارد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: البته اشاره کنم که اخیراً این رویکرد استفاده از روش رد دیون مورد توجه مجدد قرار گرفته است. چنانکه در قانون بودجه سال
گذشته حکمی در این زمینه وجود داشت که از اجراي آن ممانعت شد، ولی در سال جاري در قانون تکرار شد و با توجه به لزوم قانونی آن به اجرا درآمد.

وي در ادامه و در پاسخ به پرسشی مبنی براینکه «در تمام دنیا صندوق هاي بازنشستگی یکی از نهادهاي سرمایه گذاري و تجهیز منابع محسوب می
شوند، این ایراد شما از چه زاویه و بر چه اساسی است؟»، گفت: درست است. این صندوق ها نهادهاي واسطه اي هستند که نقش پررنگ در تامین مالی
دارند اما در ایران با یک تفاوت ماهوي حضور دارند. در دنیا این صندوق هاي بازنشستگی توسط ذینفعان واقعی آنها اداره می شوند، اما در ایران دولت

 
نقش کاملا پررنگ در اداره این صندوق ها دارد یعنی باز هم اراده دولت در مدیریت این صندوق ها جاري است. 

او ادامه داد: در واقع صندوق هایی که باید با محوریت و خواست ذینفعان اصلی آن یعنی کارگران و کارفرمایان اداره شوند با مدیریت دولتی اداره می
شوند و دولت به هر گونه که مایل است با آنها رفتار می کند. نکته اصلی اینجاست این صندوق ها باید تحت نظارت دولت باشند نه مدیریت دولت و این

 
یک مشکل اساسی است. 

دژپسند همچنین در پاسخ به این پرسش که «این گفته که دولت ها، از بنگاه داري و شرکت داري دل نمی کنند را تا چه اندازه تایید می کنید؟»، افزود:
هم درست است و هم نادرست. یکی از مشکلات اصلی ما این است که بالاخره داشتن شرکت هاي تابعه براي مدیران دولتی امتیازاتی را ایجاد می کند از
جمله تعیین اعضاي هیات مدیره، تسهیل انجام اموراتی که تحت قوانین ناظر برسازمان هاي دولتی امکانپذیر نیست و ... اما از سوي دیگر اینقدر در مسیر
خصوصی سازي مشکلات متعددي وجود دارد که بسیاري از مدیران براي در امان ماندن از آسیب هاي آن ترجیح می دهند کمتر به این امر بپردازند و از

 
ورود به بحث خصوصی سازي اجتناب می کنند. 

 
مشکلات واگذاري 

وزیر اقتصاد ادامه داد: یکی از مشکلات اصلی ما در واگذاري ها، مقاومت مدیران دولتی و حتی شرکت هاي در حال واگذاري است. در برخی از این

 
شرکت ها پیش از واگذاري اتفاقاتی رخ می دهد که عملاً واگذاري آن با شیوه پیش بینی شده و در زمان تعیین شده دشوار می شود. 

وي همچنین درباره عملکرد خصوصی سازي گفت: طی این چند سال که از اجراي قانون سیاست هاي کلی اصل 44 می گذرد در حوزه خصوصی سازي
به ارزش اسمی حدود 14 درصد از واگذاري ها از محل سهام عدالت، 15 درصد تهاتر بدهی هاي دولت و مابقی عرضه سهام به روش هاي مختلف در

 
بورس و فرابورس رسیده ایم. 

او ادامه داد: طی این مدت از حدود 1700 شرکت که مورد بررسی قرار گرفته است، حدود 600 شرکت از فهرست خصوصی سازي خارج شده است.
عموم این شرکت ها یا با دلایل خاص از فهرست خارج شده اند، یا بایستی ابتدا اصلاحاتی در آنها صورت پذیرد، تغییر ساختار یابند و پس از آماده سازي

 
به فهرست بازگردانده شوند یا به طور کل، بایستی استراتژي نحوه فعالیت آنها تغییر یابد. 

وزیر اقتصاد افزود: مثلا شرکت هاي آب و برق منطقه اي از جمله شرکت هایی هستند که از این فهرست خارج شده اند. براي این شرکت هاي بخصوص
به دلیل این که خدمات شهري و روستایی ارائه می دهند می توان، واگذاري به شهرداري ها را مطرح کرد. یا در مدلی دیگر می توان این شرکت ها را در
هم ادغام و با کاهش تشکیلات ضمن سبک کردن ساختار آنها، به عنوان یک شرکت با مالکیت دولتی، مدیریت آن را به بخش خصوصی واگذار کرد. هر
چند ممکن است در این مسیر با مقاومت هایی در سطح مناطق یا بخش ها رو به رو شویم اما باید بتوانیم با ایجاد انگیزه هایی این مقاومت ها را تبدیل

 
به همراهی کنیم . 



او ادامه داد: همچنین از 1100 شرکت دیگر، حدود 900 شرکت به فروش رسیده اند یا از طریق تهاتر واگذار شده اند و مابقی یعنی حدود 200 شرکت

 
یا منحل شده اند، یا ادغام و یا ورشکسته شده اند. 

وي افزود: در سال جاري نیز 325 شرکت (که حدود 16 درصد شرکت هاي مشمول واگذاري می باشند) در فهرست واگذاري قرار دارند که به مرور زمان

 
به روش هاي مختلف هر کدام در فرآیند واگذاري قرار می گیرند. 

دژپسند در ادامه و در پاسخ به این پرسش « به نظرآزادسازي سهام عدالت پیچیده شده است، آیا تدبیري براي رفع چالش مذکور بدون آسیب رسیدن به
بازار سهام وجود دارد؟»، گفت: در این خصوص ما تقریباً به صورت مستمر با کارشناسان و مسئولین ذیربط هم فکري می کنیم. چون به دنبال آن

 
هستیم که فواید آزادسازي سهام عدالت همراه با سهامداري توسط دارندگان سهام عدالت و عدم آسیب به دارایی آنها باشد. 

او ادامه داد: بسیاري از صاحبنظران معتقد هستند با توجه به ارزنده بودن سبد دارایی سهام عدالت، افراد، سهامداري کرده و از منافع کوتاه مدت (سود
سالیانه) و بلندمدت (افزایش عرضه سهام) آن بهره مند شوند چرا که پورتفوي سهام عدالت شامل مجموعه سهام شرکت هاي بسیار معتبر و گلچین شده
کشور است بنابراین ما به دنبال آن هستیم که فرهنگ سهامداري بلندمدت را براي این جامعه هدف، ترویج کنیم و بنابراین فروش آن را چندان توصیه

 
نمی کنیم. 

وزیر اقتصاد افزود: از سوي دیگر به دنبال آن هستیم که قابلیت نقدشوندگی آن در بازار افزایش یابد و براي آن بازار سازي کنیم. مصوبات چند هفته

 
گذشته شوراي عالی بورس که در آن صندوق هاي بادرآمد ثابت امکان خرید سهام عدالت را یافتند، از این جنس است. 

 
عملکرد خصوصی سازي 

وي همچنین دربار عملکرد خصوصی سازي و واگذاري در قالب ETF ها گفت: در سال جاري انتظار افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري ها را به چند
علت داشتیم. اولین دلیل این بود که مجموعه عوامل و ارکان سیاستگذاري و اجرایی حوزه خصوصی سازي، بر پایندي به توسعه فعالیت هاي بخش
خصوصی و اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) در زمینه خصوصی سازي اجماع داشتند لذا تلاش ها هم جهت شد تا شاهد عملکرد قابل توجه و

 
درخشانی در این سال باشیم. 

او ادامه داد: موضوع دوم تلاش هایی بود که در سال 1398 صورت گرفت. با مطالعه اي که در این سال رخ داد، تغییر در روش ها و رویکردها مبتنی بر
شرایط موجود کشور انجام پذیرفت. این تغییرات راهبردي در نتایج عملکردي نیز خود را نشان داد و منجر به نتیجه شد. در این ارتباط حداکثر سازي
استفاده از ظرفیت بازار سرمایه براي موضوع واگذاري ها چه به صورت عرضه خرد و چه به صورت عرضه بلوکی مد نظر قرار گرفت و با استفاده ظرفیت
صندوق هاي قابل معامله در بورس براي اولین بار براي واگذاري ها با پیگیري هاي فراوان، در سال جاري توانستیم بخش قابل توجه اي از عرضه هاي

 
دولتی را در این قالب به انجام برسانیم. 

وزیر اقتصاد افزود: موضوع سوم الزام اجتناب ناپذیر براي افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري بود. اگرچه معتقد هستم وصول درآمد براي دولت باید
آخرین ملاك در واگذاري ها باشد، اما با توجه به مقتضیات سال جاري و کاهش قابل توجه درآمدهاي حاصل از فروش نفت، تامین منابع مالی دولت از
این طریق یکی از اهداف واگذاري ها در سال جاري بود و نمی توان آن را کتمان کرد. در سال جاري تلاش ما افزایش شفافیت و ایجاد فضاي رقابتی در

 
واگذاري ها بود. 

 
واگذاري از طریق اي تی اف 

دژپسند ادامه داد: راجع به ETF ها، هم زیاد صحبت شده است، ما در سال جاري حدود 33 هزار میلیارد تومان عرضه داشتیم که از این میزان بیش از
18 هزار میلیارد تومان آن در قالب دو ETF «دارایکم» شامل باقی مانده سهام دولت در بانک هاي ملت، تجارت، صادرات ایران و بیمه هاي البرز و
اتکایی امین و «پالایش یکم» شامل باقیمانده سهام دولت در پالایشگاه هاي تبریز، تهران، اصفهان و بندرعباس بود. همچنین 15 هزار میلیارد تومان در
قالب عرضه تدریجی انجام پذیرفت. این تحقق درآمد در عرضه سهام از سوي دولت در سال هاي اخیر بی سابقه بود و رشد قابل توجهی نسبت به سال

 
قبل داشت. دلیل آن هم تغییر شیوه واگذاري و ظرفیت سازي هایی بوده است که در بازار سرمایه به انجام رسید. 



وزیر اقتصاد افزود: ما با مطالعه به روش واگذاري از طریق ETF رسیدیم. در مطالعه اي که به انجام رسید مشخص شد که، عدم تحقق اهداف خصوصی
سازي در بسیاري از موارد ناشی از ویژگی هاي ذاتی روش مورد استفاده در واگذاري بوده است. براي نمونه در روش واگذاري از طریق مزایده به صورت
نقد و اقساط، عایدي دولت در زمان واگذاري نسبت به واگذاري از طریق بورس و روش ETF به حداقل می رسد. به عنوان مثال در واگذاري یکی از این
شرکت ها به ارزش 1800 میلیارد تومان، با تعیین 100 میلیارد تومان حصه نقدي و اعمال دو سال تنفس، عملاً عایدي دولت در زمان واگذاري کاهش
یافته است. در حالی که عرضه صندوق واسطه گري مالی یکم، حدود شش هزار میلیارد تومان و عرضه صندوق پالایش یکم بیش از 12 هزار میلیارد

 
تومان، منبع نقدي در اختیار دولت قرار داد. 

او گفت: در واگذاري یکی دیگر از بنگاه هاي اقتصادي که با روش مزایده انجام پذیرفت، در خصوص قیمت گذاري ابهامات متعددي وارد گردید، این در
حالی است که در واگذاري دو صندوق ETF بدون وجود ابهام، نحوه و شیوه قیمت گذاري و قیمت مورد معامله بصورت کاملا شفاف به اطلاع عموم مردم

 
رسید. 

وي افزود: همچنین در خصوص برخی از واگذاري ها به علت شفافیت پایین در روش و فرآیند واگذاري حساسیت در افکار عمومی بوجود آمده است. عدم
وصول اقساط قرارداد که به صورت عمده (بلوکی) از طریق بورس واگذار شده بود نمونه اي دیگر از عارضه هاي موجود در روش هاي خصوصی سازي
است. در واگذاري هایی که به روش نقد و اقساط انجام می پذیرد، ریسک عدم وصول اقساط در آینده همیشه وجود دارد به نحوي که خریداران شرکت
هاي واگذار شده به روش مزایده غالباً در بازپرداخت اقساط به مشکل برخورده و فراوانی آنها در جدول بدهکاران اقساط معوق سازمان خصوصی سازي

 
بیشتر از خریداران بلوك هاي بورسی می باشد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: این موضوع خود باعث عدم تحقق منابع درآمدي بودجه دولت از ناحیه وصول اقساط قراردادهاي واگذاري شده است این در حالی
است که به علت آنکه در واگذاري در قالب ETF مبلغ فروش در همان ابتدا بصورت نقد دریافت می شود، یعنی عملاً ریسک عدم وصول اقساط در آینده

 
بصورت کامل از بین می رود. 

 
منافع عرضه در بورس 

دژپسند گفت: عمده شواهد واگذاري انجام پذیرفته در سال هاي اخیر بیانگر آن است که خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از طریق عرضه در بورس
منافع بیشتر و چالش هاي کمتري را به دنبال داشته و باید اذعان داشت که واگذاري از طریق بازار سرمایه نسبت به روش هاي خارج از بازار (مزایده -
مذاکره) ضمن ترجیح قانونی، از مزایاي بیشتري برخوردار است. در سال جاري با حمایت هاي دولت و تصویب مجلس شوراي اسلامی، واگذاري باقیمانده
سهام دولت در قالب صندوق هاي سرمایه گذاري قابل معامله در بورس (ETF) به عنوان یک راهکار اجرایی براي اولین بار مورد استفاده قرار گرفت.
انتخاب این روش همراستا با عزم جدي دولت بر اجراي سیاست واگذاري صد درصدي به بخش خصوصی و رعایت اصول سلامت و شفافیت در واگذاري

 
ها است. 

وي افزود: واگذاري از طریق ETF فرصتی را ایجاد می کند که علاوه بر اجتناب از محدودیت هاي ناشی از روش هاي مزایده، مذاکره و عرضه بلوکی
سهام در بورس، گسترش مالکیت عمومی از طریق فروش به آحاد مردم رخ داده و جذب و هدایت نقدینگی جامعه به سمت فعالیت هاي مولد از طریق
بازار سرمایه اتفاق افتد. بدیهی است این امر علاوه بر توسعه و تعمیق بازار سرمایه، امکان فروش سهام در حجم ریالی بالا بصورت کاملا شفاف منجر به

 
تامین منابع به صورت نقد را فراهم آورده و ریسک عدم وصول اقساط در آینده را به صفر می رساند. 

دژپسند در ادامه و در پاسخ به این پرسش که «در واقع چرا دولت براي واگذاري سهام در سال اخیر تنها از روش ETF استفاده کرد، آیا بعد از عرضه
صندوق پالایش یکم با این نحوه آزادسازي همچنان موافق هستید. به عبارت ساده تر آیا نگرانی از تبعات واگذاري هاي مرسوم، مجلس و دولت را به

 
سمت عرضه با استفاده از این روش سوق داد؟»، گفت: قطعاً خیر. 

این گونه نیست. در صحبت هاي قبلی تا حدودي به این سوال شما پاسخ دادم. همانگونه که گفتم این روش از واگذاري، داراي ویژگی هایی است که

 
سبب برتري آن نسبت به دیگر روش هاي واگذاري در شرایط کنونی می شود. 

او ادامه داد: اولین ویژگی این روش امکان انتقال مالکیت به افراد بیشتري است، دوم این که چون هر شخص با هر سرمایه اي قادر است در این گونه
عرضه ها حضور یابد، فرصت توزیع برابر میان آحاد جامعه فراهم می شود. ویژگی سوم اینکه، چون تخفیف داده می شود، امکان توزیع ثروت بهبود پیدا



 
می کند. 

وزیر اقتصاد افزود: از منظر تامین منابع نیز براي دولت ارجحیت دارد چرا که سریعتر به نتیجه می رسیم. عرضه بلوکی سهام برخی شرکت ها را چند بار
تجربه کردیم و به دلیل نبود متقاضی، موفق نبود. نیاز به منابع فراوان براي اندك متقاضیان و توجه به فضایی که در مورد خصوصی سازي، اخیراً به
وجود آمده است استقبال و تقاضا براي مشارکت در خرید بلوکی سهام شرکت ها را به نحو قابل توجه اي کاهش داده است، به نحوي که در جلسات

 
متعدد، علی رغم ارائه مشوق هاي مختلف باز هم بخش خصوصی تمایلی براي خرید بنگاه هاي دولتی از خود نشان نداد. 

دژپسند در پاسخ به این پرسش که گفته می شود در وزارت شما در خصوص ETF انتقال مالکیت بدون مدیریت صورت پذیرفته و شما خواهان ادامه
این روش در سال آتی نیز هستید؟»، گفت: این ادعا صحیح نیست. در واقع در این روش واگذاري ما عدم همزمانی انتقال مدیریت شرکت هاي دولتی با
واگذاري مالکیت آنها را داریم. در خصوص ETF مدیریت تا پایان سال 1400 با دولت است و منطبق بر مفاد جزء (2) بند (الف) تبصره (2) قانون بودجه
سال 1399، و تصریح اینکه تشکیل این صندوق ها با مدیریت دولتی براي بلندمدت نباشد، در امیدنامه این صندوق ها آمده است که لاجرم پس از پایان

 
این مهلت قانونی مدیریت به سهامداران منتقل می شود. 

او ادامه داد: همچنین مکانیزم هاي لازم را نیز در این بخش پیش بینی کردیم. اگر سرمایه گذاري بتواند 1.5 درصد از مجموع واحدهاي این صندوق را
در مکانیزم بازار خریداري کند به صورت خودکار امکان اعمال مدیریت در صندوق برایش فراهم می شود. یعنی هم مکانیزم لازم را در بازار دیده ایم و

 
هم براي خروج دولت از صندوق فرصت زمانی قرار داده ایم. 

ویر اقتصاد افزود: نکته حائز اهمیت دیگر بخصوص در ارتباط با دارا یکم این است که، هم زمان با عملیاتی شدن واگذاري سهام این سه بانک و دو شرکت
بیمه اي در قالب ETF، آزادسازي سهام عدالت نیز انجام می پذیرد و انتقال مالکیت بخش بزرگی از سهام شرکت هاي مزبور به آحاد مردم اتفاق می
افتد، بنابراین انتقال بلافاصله مالکیت در این دو طرح در فاصله زمانی بسیار کوتاه سبب می شود عملاً حجم بزرگی از مالکیت و مدیریت بنگاه هاي

 
اقتصادي دولتی به صورت یکباره از دولت منفک شود. 

دژپسند گفت: این شرایط می توانست، علاوه بر آن که هر بنگاه را بصورت منحصر بفرد دچار مشکل کند، بخش بانکی و بیمه اي کشور را نیز با عدم
اطمینان یا چالش هاي دیگري مواجه سازد لذا به منظور کاهش آثار احتمالی نامطلوب یادشده، دوره زمانی اطمینان بخش یک و نیم ساله براي فرآیند
گذار پیش بینی شد، تا در این دوره تلاش شود، آثار غیرقابل پیش بینی انتقال مدیریت که ممکن است در برخی موارد قابل توجه نیز باشد، کنترل شده

 
یا به حداقل برسد. 

منبع: وزارت امور اقتصادي و دارایی



اعلام آخرین تصمیمات درباره آموزش و امتحانات هنرستانی ها

منبع: نواندیششماره خبر:  255  |  تاریخ: 1399/10/09

مدیرکل دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش وزارت آموزش و پرورش به اعلام جزئیات آموزش و ارزشیابی در شاخه فنی و حرفه اي و

 
کاردانش پرداخت. 

مصطفی آذرکیش در گفت وگو با ایسنا، با تاکید بر اینکه راهبرد اصلی دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش، ارتقاء و بهبود مستمر کیفیت

 
آموزش است گفت: کیفیت باعث عمق بخشیدن به آموزش می شود. 

وي افزود: آموزش هاي فنی تفاوت هایی با آموزش هاي نظري دارد. دروس و عناوین دوره فنی و حرفه اي و کاردانش شامل دروس عمومی، دروس

 
شایستگی هاي غیرفنی، شایستگی هاي پایه فنی، شایستگی هاي فنی و دروس آموزش استاندارد مهارت می شود. 

 
آموزش و ارزشیابی دروس با ماهیت غیرکارگاهی 

مدیرکل دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش وزارت آموزش و پرورش با اشاره به اینکه دروس هنرستانی ها یا ماهیت کارگاهی دارند یا ماهیت
غیرکارگاهی گفت: در بخش دروس با ماهیت غیرکارگاهی، دروس عمومی مانند دینی، عربی، زبان، تربیت بدنی و ... را داریم که با شاخه نظري مشترك

 
است و آیین نامه هاي مربوط به آموزش و ارزشیابی شان شبیه به همدیگر است. 

آذرکیش ادامه داد: همچنین دروسی با ماهیت غیرکارگاهی داریم که ریاضی، فیزیک و شیمی از جمله آنهاست و عنوان شایستگی هاي پایه فنی به آنها

 
اطلاق می شود. شایستگی هاي غیرفنی نیز شامل دروسی مانند الزامات محیط کار، اخلاق حرفه اي، کارآفرینی، کارگاه نوآوري و ... می شود. 

مدیرکل دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش با بیان اینکه آموزش دروسی که ماهیت غیرکارگاهی دارند تحت هر شرایطی تعطیل نمی شود و
در بستر مدرسه تلویزیونی و پیام رسان هاي مجاز مانند شاد در حال انجام است گفت: ارزشیابی هم متناسب با آموزش ها و بر اساس بخشنامه اخیر

 
مرکز سنجش آموزش انجام می شود. 

وي افزود: در بخش دروس با ماهیت غیرکارگاهی یک سري از درس هاي ما پودمانی هستند. پودمانی ها امتحان و برنامه امتحانی ندارند و هر 45 روز
یک فصل از کتاب را آموزش می بینند. هرکتاب پنج فصل دارد و تا آخر سال هنرآموزان پنج مرتبه ارزشیابی می شوند و نمرات وارد سامانه نمرات می
شود. بنابراین چیزي به عنوان امتحانات نوبت اول و دوم ندارند.دروس پودمانی با ماهیت غیرکارگاهی تحت هر شرایطی آموزش و ارزشیابی شان در حال

 
انجام است. 

 
آموزش و ارزشیابی دروس با ماهیت کارگاهی 

مدیرکل دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش وزارت آموزش و پرورش با بیان اینکه شایستگی هاي فنی در شاخه فنی و حرفه اي تحت عنوان
دروس کارگاهی شناخته می شود و بچه ها دو روز در هفته از کارگاه ها استفاده می کنند گفت: دروس استاندارد مهارت نیز همان دروس کارگاهی

 
شاخه کاردانش است. 

آذرکیش ادامه داد: اگر ستادملی مقابله با کرونا اجازه داده باشد آموزش و ارزشیابی دروس کارگاهی کلا حضوري است. این مورد مستند به مصوبه 977
شوراي عالی آموزش و پرورش است که در بند 10 آن آمده آموزش و ارزشیابی دروس مذکور به صورت تراکمی و حضوري صورت پذیرد. اگر در طول

 
سال هر زمانی پروتکل هاي بهداشتی اجازه حضور در هنرستان را بدهد اولویت آموزش حضوري دروس کارگاهی در همه پایه ها است. 

وي در پاسخ به این که اگر هنرستان هایی موفق به برگزاري حضوري عناوین کارگاهی نشده باشند تکلیف شان چیست؟ عنوان کرد: از 15 شهریور همه



استان ها در وضعیت قرمز و تعطیلی مطلق نبودند و هنرستان ها کم و بیش آموزش هاي حضوري هم داشتند تا اینکه بسیاري از شهرها در وضعیت

 
قرمز قرار گرفتند. 

مدیرکل دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش وزارت آموزش و پرورش ادامه داد: بنابراین با دو وضعیت روبرو هستیم. اگر در مناطقی اجازه
حضور داده شد، آموزش حضوري انجام شده و ارزشیابی هم مطابق با آن انجام می شود. وضعیت دوم هم این است که فرض کنیم هنرستان هایی در یک

 
منطقه با توجه به شرایط، از روز اول هیچ کارگاهی برگزار نکرده باشند که البته اینطور هم نبوده و وضعیت مناطق مختلف بوده است. 

آذرکیش افزود: حالا اگر فرض کنیم تا پایان سال اجازه برگزاري حضوري کلاس ها داده نشود و هنرستانها هیچ کارگاهی برگزار نکرده باشد، به یک دوره

 
یک و نیم تا دوماهه نیاز داریم تا بتوانیم کارگاه ها را به صورت تراکمی و حضوري در شرایط بهتري با اجازه ستاد مقابله با کرونا برگزار کنیم. 

وي با اشاره به راهنماي مدیریت جریان تربیت و یادگیري دوره متوسطه که بر اساس آن با توجه به اقتضائات، به هنرستان ها اجازه داده شده تا با رعایت
پروتکل ها درباره برگزاري دروس کارگاهی و غیرکارگاهی تصمیماتی را اتخاذ و اعلام کنند گفت: یکسري هنرستان هاي کشاورزي ما مزارع، باغات و
دامداري دارند و داراي فضاي باز هستند و می توانند آموزش را ادامه دهند و یا یکسري در زمینه صنعت فعال اند و سوله هاي بزرگی دارند که می توانند
با رعایت پروتکل ها آموزش بدهند. اما برخی هنرستان ها فضاي کوچکی دارند که در شوراي مدرسه با توجه به اقتضائات برنامه ریزي می کنند و اولویت

 
سلامت هنرآموزان و همکاران ما است. 

آذرکیش تصریح کرد: به هر روي، چنین تصمیماتی در شرایط اضطرار گرفته شده و آموزش هاي مهارتی هم از شیوع کرونا متاثر شده اند اما تلاش ما بر
این است که همچنان آموزش باکیفیت را استمرار ببخشیم. تقریبا در همه شرایط دروس با ماهیت غیرکارگاهی در حال آموزش هستند. اگر هم در

مناطقی آموزش دروس کارگاهی به کلی متوقف باشد هر زمان اجازه داده شود به صورت تراکمی، تجمیعی و حضوري آموزش ها ارائه خواهند شد.



آغاز اجراي طرح گرنت جوانه در آذربایجان شرقی

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  256  |  تاریخ: 1399/10/09

مرحله اجرایی طرح گرنت جوانه با حمایت از 9 رساله و پایان نامه تحصیلات تکمیلی در آذربایجان شرقی آغاز شد.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز آذربایجان شرقی، رئیس
پارك علم و فناوري آذربایجان شرقی گفت: در مرحله اول فراخوان
اجراي این طرح، 4 رساله دکتري و 5 پایان نامه کارشناسی ارشد به

 
مبلغ 2 میلیارد و 287 میلیون ریال حمایت مالی می شوند. 

هدف از اجراي این طرح که بخشی از طرح گرنت فناوري است،
حمایت و کاربردي کرددن پایان نامه هاي تحصیلات تکمیلی و بسط
و توسعه توان ملی در حوزه نوآوري و کارآفرینی و ارتقاء ظرفیت

 
توسعه فناوري در دانشگاه ها و مراکز پژوهشی است. 

به گفته واعظی، در گرنت فناوري حمایت هاي مالی بلاعوض از پایان
نامه هاي تحصیلات تکمیلی مرتبط با فناوري در حوزه IT و ICT که منجر به توسعه دانش فنی شوند، از طریق پارك علم و فناوري، وزارت علوم و

 
پارك فناوري اطلاعات صورت می گیرد. 

رییس پارك علم و فناوري آذربایجان شرقی افزود: کلیه دانشجویان تحصیلات تکمیلی که پایان نامه هاي مرتبط با دو حوزه IT و ICT داشته باشند
حتی درصورتی که در رشته مرتبط با این دو حوزه تحصیل نمی کنند می توانند با ثبت نام در طرح گرنت جوانه (تاد) از حمایت هاي این طرح براي

 
اجراي پروژه هاي خود در قالب پایان نامه هاي فناورانه برخوردار شوند. 

وي یادآور شد: فاز اول گرنت جوانه امسال در پنج استان آذربایجان شرقی، خراسان رضوي، سمنان، فارس و مرکزي به صورت پایلوت اجرا شد و در فاز
دوم 12 استان به این طرح اضافه شده است که با جلب حمایت دستگاه هاي اجرایی، وزارت علوم در حال رایزنی براي تسري این طرح به رشته ها و

 
گرایش هاي دیگر است. 

رییس پارك علم و فناوري آذربایجان شرقی با اشاره به اجراي گرنت رشد فناوري همزمان با گرنت جوانه فناوري افزود: در گرنت رشد فناوري نیز ، از

 
فعالیت هاي تحقیقاتی با محتواي تجاري سازي براي اعضاي هیئت علمی، فعالیت هاي شتاب دهی و رشد شرکت هاي نوپا حمایت خواهد شد. 

مرحله اول اجراي طرح گرنت جوانه (تاد) با انعقاد تفاهم نامه بین پارك علم و فناوري آذربایجان شرقی و دانشگاه هاي تبریز، علوم پزشکی، صنعتی
سهند، شهید مدنی آذربایجان و آزاد اسلامی واحد تبریز اجرا شد و مرحله بعدي این طرح اوایل بهمن ماه امسال با اعلام فراخوان عمومی شروع خواهد

 
شد. 

رئیس پارك علم و فناوري آذربایجان شرقی اظهار امیدواري کرد با مشارکت سایر دانشگاه ها در مرحله بعدي طرح شاهد رشد تعداد پایان نامه ها و
حمایت هاي موضوع این طرح باشیم.



پرداخت تسهیلات براي حمایت از کسب و کار هاي آسیب دیده ناشی از بیماري کرونا

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  257  |  تاریخ: 1399/10/09

پرداخت تسهیلات به منظور حمایت از کسب و کار هاي آسیب دیده ناشی از بیماري کرونا توسط بانک هاي عامل به متقاضیانی که در سامانه
«کارا» ثبت نام کرده اند ادامه دارد.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز خوزستان، مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان با بیان اینکه تا کنون بیش از 1300 فقره پرونده
مربوط به بالغ بر 1800 نفر شاغل در بخش فرهنگ و هنر براي دریافت تسهیلات کرونا به بانک هاي استان ارجاع شده است، افزود: مبلغ تسهیلات
درخواستی براي این بخش بیش از 200 میلیارد ریال است که تا کنون 121/34 میلیارد ریال از تسهیلات درخواستی به متقاضیان بخش فرهنگ و هنر

 
استان پرداخت شده است. 

بیشتر بخوانید:فراخوان طرح هاي پژوهشی وزارت میراث فرهنگی،

 
گردشگري و صنایع دستی 

وي با اشاره به ابلاغی هاي معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري
خوزستان، معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه
اجتماعی و معاون اقتصادي ریاست جمهوري به قائم مقام بانک مرکزي
تصریح کرد: متقاضیانی که درخواست خود را در سامانه کارا نهایی کرده،
ولی تا کنون موفق به دریافت تسهیلات نشده اند، می توانند با مراجعه به
بانک هاي انتخابی و پس از انجام فرایند لازم، این تسهیلات را دریافت

کنند.



1600 نخبه بعد از بازگشت به کشور عضو هیات علمی شدند

منبع: روزنامه عصر ایرانیانشماره خبر:  258  |  تاریخ: 1399/10/09

1600 نخبه بعد از بازگشت به کشور عضو هیات علمی شدند

 
رئیس مرکز تعاملات بین المللی معاونت علم و فناوري خبر داد؛ 

 
1600 نخبه بعد از بازگشت به کشور عضو هیات علمی شدند 

گروه اجتماعی : رئیس مرکز تعاملات بین المللی معاونت علم و فناوري گفت: در حال حاضر نزدیک به 150 تا 160 نفر از ایرانیان شرکت هاي دانش

 
بنیان زدند و مشغول به کسب و کارند و مساله اي ندارند، همچنین حدود 1600 نفر عضو هیئت علمی ها شدند. 

مهدي قلعه نوي رئیس مرکز تعاملات بین المللی معاونت علم و فناوري درباره آخرین اقدامات براي بازگشت نخبگان ایرانی به کشور گفت: در برنامه اي
که از سال 1394 در معاونت علمی و فناوري طراحی شده است تاکنون بیش از 10 هزار نفر از انواع خدمات این پلتفرم شامل برگزاري سخنرانی، کارگاه
تخصصی پسادکترا اساتید مدعو و معین، تاسیس شرکت دانش بنیان و پروژه تخصصی نظام وظیفه بهره مند شده اند. به نظر ما مهاجرت براي کسب
دانش و فناوري امري صرفاً منفی نیست و عدم بازگشت یا قطع همکاري و ارتباط با داخل کشور دغدغه اصلی دولت ها است. لازم به ذکر است که این
پلتفرم با عنوانconnect.isti.ir طراحی شده است.وي ادامه داد: منظورم از ایرانیان توانمند صرفا نخبگان نیستند بلکه ایرانیانی که صاحب سرمایه
بوده، توانمند و مدیران شرکت هاي موفق هستند. ما آمادگی داریم به همه آن ها کمک کنیم تا کسب و کارهایشان را در ایران راه بیاندازند و مشغول به
تحصیل و تدریس شوند و یا حتی شبکه خود را فعال کنند. قلعه نوي با بیان استفاده ایرانیان در سراسر کشور از این پلتفرم توضیح داد: این رویه کمک
می کند تا ارتباطات را توسعه بدهیم. به طور متوسط نزدیک به چهار سال است که پلتفرم همکاري با ایرانیان راه اندازي شده و بالغ بر هشت هزار نفر از
ایرانیانی که در کشورهاي دیگر سکونت داشتند، از خدمات ما استفاده کرده اند. رئیس مرکز تعاملات بین المللی معاونت علم و فناوري اظهار داشت: در
حال حاضر نزدیک به دو هزار نفر در قالب این پلتفرم به کشور بازگشته اند.برخی از آن ها هم آمدند و کسب و کار خودشان را راه انداختند و رفتند.

 
همچنین بسیاري از آن ها ورك شاپ برگزار می کنند و می روند. 

 
راه اندازي شرکت هاي دانش بنیان توسط نخبگان 

وي با اشاره به راه اندازي شرکت هاي دانش بنیان توسط نخبگان گفت: در حال حاضر نزدیک به 150 تا 160 نفر از ایرانیان در اینجا شرکت هاي دانش
بنیان زدند و مشغول به کسب و کارند و مساله اي ندارند، همچنین حدود 1600 نفر عضو هیئت علمی ها شدند. امسال با توجه به این که هم کرونا و
هم مسائل اختلافات ارزي وجود داشته ممکن است تعداد کمتري از ایرانیان خارج از کشور مراجعه کرده باشند. اما به طور کل امسال بالغ بر 400 نفر

 
آمدند و قرارداد بستند. درهر صورت نسبت به سال هاي گذشته کاهشی نداشتیم. 

قلعه نوي گفت: وضعیت ایران در موضوع کرونا نسبت به متوسط جهانی شرایط خیلی بهتري دارد، هر چند ایده آل هم نیستیم ولی نسبت به خیلی از

 
کشورهاي اروپایی و امریکاي شمالی شرایط بهتر است. از این بابت درخواست هایمان خیلی بیشتر از سال گذشته بود. 

 
میزان مهاجرت نخبگانی و دانشی ما زیاد نیست 

وي همچنین گفت: میزان مهاجرت نخبگانی و دانشی ما زیاد نیست، هر چند قائلیم نباید این اتفاق بیافتد. یا اگر این افراد توانمند از ایران می روند،
مجدد به کشور برگردند. جوانان ما به لحاظ توانمندي دانشی قوي هستند و همه جاي دنیا آن ها را می خواهند ولی ما هم باید شرایط و امکانات حفظ
آن ها را فراهم کنیم، البته همه جامعه باید این کار را کنند. رئیس مرکز تعاملات بین المللی معاونت علم و فناوري با اشاره به اینکه کرونا حتی به حوزه
دانشی هم آسیب زده است، گفت: شرایط کرونا غیر از حوزه دانشی به سایر حوزه ها هم آسیب زده است و همه باید تلاش کنیم تا زیرساخت هاي لازم
جهت پیشرفت کار آماده شود. وي اضافه کرد: ما در زمینه بازگشت نخبگان مطالعه کردیم و تقریبا به حدود 4000 نفر از ایرانیانی که در خارج از کشور
بودند گفتیم چه انگیزه اي می تواند، موجب بازگشت آن ها به کشور شود؟ واقعا عمده مشکل آن ها مساله مالی نبود، بلکه موضوع اثرگذاري بود، و این
که بتوانند موثر واقع شوند اما اثرگذاري در ایران سخت است. قلعه نوي تاکید کرد: هرساله تعداد زیادي از جوانان ما از دو هزار دانشگاه کشور فارغ
التحصیل می شوند اما تناسبی میان توسعه، دانشگاه، رشته با بازار کار وجود ندارد. در حال حاضر همه جوانان پزشک می شوند، البته این بد نیست که
همه دکتر می شوند، ولی این تفکر و ذهنیت که من دکتر می شوم پس دولت باید به من شغل، میز و حقوق بدهد اشتباه است، جوانان خودشان باید
کارآفرینی کنند و خلاقیت به خرج دهند. رئیس مرکز تعاملات بین المللی معاونت علم و فناوري در واکنش به این که شاید از سوي دولت آن طور که
باید حمایتی از دانشجویان نمی شود که آن ها ترجیح می دهند به جاي کارآفرینی و ایجاد اشتغال، پزشک شوند؟ بیان کرد: حرف شما را قبول دارم
دولت هم ضعف هایی دارد و به این نگرش قائل نیست که کمی ایده آل کار کند البته که بعضا تلاش خود را کرده است. اما تفکر همه ما این است که
می گوییم زمانی که فارغ التحصیل شدیم، حتما بلافاصله دولت یک میز به ما بدهد. این طور نیست، درس خواندن ضامن اشتغال نبوده و یک زمینه



است تا افراد دیدگاه خود را پیدا کنند. وي ادامه داد: اشتغال یک مقوله مجزا از درس خواندن است و الزامات و نیازهاي دیگري دارد که دولت باید آن را
دولت فراهم کند. اگر بتوانیم این دو را از هم تفکیک کنیم خیلی از مشکلاتمان حل می شود. به عنوان مثال میزان بی کاري در مقاطع دیپلم و فوق
دیپلم به شدت کمتر از لیسانس و فوق لیسانس است،زیرا توقع آن ها از اشتغال هم پایین است. اینکه کسی لیسانس می گیرد خیلی خوب است زیرا

 
دانش، اطلاعات عمومی و مطالعه اش زیاد می شود اما نباید توقع داشته باشد من که فوق لیسانس دارم باید فلان شغل را داشته باشم. 

 
مقصد نخبگان به کشورهاي سطح پایین تر مثل ترکیه تنزل یافته است 

قلعه نوي در واکنش به اینکه چندي پیش معاون سلامت جمعیت وزارت بهداشت اعلام کرد ذخایر ژنی کشور رو به کاهش است و سطح آي کیو ایرانیان
در سالهاي آتی کم خواهد شد، بیان کرد: کسی که این حرف را زده خودش باید پاسخ دهد ولی برداشت ما این نیست. قبول دارم که مهاجرت
نخبگانمان در این مدت اضافه شده و کشورهاي هدف نخبگانمان به کشور سطح پایین تر مثل ترکیه تغییر کرده است. او افزود: شاید اگر قبلا عمده
هدف، مهاجرت به آمریکاي شمالی، انگلیس و فرانسه بود اما اکنون ترکیه و آلمان جاي آن ها را گرفته اند، شاید علت این باشد که سختگیري هاي
زیادي در امریکاي شمالی اتفاق می افتد. اگر نخبگان ما می خواهند براي ادامه تحصیل به خارج از کشور بروند ما اسمش را مهاجرت نمی گذاریم و می
گوییم براي ادامه تحصیل و استفاده از فرصت هایی که می تواند آنجا باشد، سفر کرده اند. اتفاقا به این موضوع قائلیم که دانشجویان براي کسب علم

 
بیشتر به مراکز و دانشگاه هاي سطح بالاتر بروند. 

 
شرایط ثبت اختراعات با سختگیري هایی همراه است 

رئیس مرکز تعاملات بین المللی معاونت علم و فناوري در پاسخ به این سوال که معاون پژوهشی وزیر علوم اعلام کرد که میزان اختراعات در کشور بسیار
کاهش داشته، علت آن چیست؟ گفت: این یک نرُم جهانی دارد یعنی از هر هزار اختراع یا پتنت حدود 7 مورد به مرحله محصول و بازار می رسد. به
گزارش ایلنا، قلعه نوي بیان کرد: شاید یکی از دلایل کاهش اختراعات در کشور این باشد که شرایط ثبت اختراعات داخلی با سختگیري هایی همراه
است. از اواخر سال گذشته تا امسال حضور در مراکز علمی و آزمایشگاه ها محدود شده و همه اینها می تواند موثر باشد. به نظرم روي آمار امسال نمی
شود به شکل مقایسه اي بحث کرد زیرا جریان کرونا قدري معادلات را بهم زده یعنی دسترسی به آزمایشگاه در دانشگاه ها به سختی اتفاق می افتد.
رئیس مرکز تعاملات بین المللی معاونت علم و فناوري در پاسخ به این سوال که آیا رفتن افراد توانمند و نخبه از کشور می تواند در موضوع کاهش
اختراعات تاثیر داشته باشد؟ گفت: ما یک مکانیزم براي این امر تعریف کردیم، یعنی هر کسی پتنت را در داخل کشور ثبت کند تا 90٪ هزینه هاي آن
را معاونت علمی تقبل خواهد کرد. آن ها به راحتی می توانند پتنتشان را در ایران ثبت کند و از این بابت هیچ مساله اي نداریم. سعی کردیم به جاي

اینکه جوانان پتنت هاي خود را در کشورهاي دیگر به ثبت برسانند در کشور خودشان این کار را انجام دهند.



نسخه وزارت کار براي رفع بیکاري در هفت استان کشور

منبع: بازار کارشماره خبر:  259  |  تاریخ: 1399/10/09

معاون توسعه و منابع انسانی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: بنا به درخواست وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی هیات هاي بلندپایه اي از
سوي این وزارتخانه و سازمان هاي تابعه آن براي ارزیابی مشکلات و توسعه اشتغال به هفت استان محروم کشور و با نرخ بیکاري بالا سفر می

کنند.

معاون توسعه و منابع انسانی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: بنا به درخواست وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی هیات هاي بلندپایه اي از

 
سوي این وزارتخانه و سازمان هاي تابعه آن براي ارزیابی مشکلات و توسعه اشتغال به هفت استان محروم کشور و با نرخ بیکاري بالا سفر می کنند. 

به گزارش ایرنا، غلام رضا پناه روز دوشنبه در حاشیه آغاز فعالیت هیات اعزامی از سوي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در یاسوج اظهار داشت: این

 
استانها شامل کهگیلویه و بویراحمد،خوزستان،سیستان و بلوچستان،چهار محال و بختیاري،کردستان، کرمانشاه و لرستان هستند. 

وي اظهار داشت این هیات در اولین سفر خود به کهگیلویه و بویراحمد سفر کرده و پس از ان به دیگر استانها اعزام شده و مشکلات بخش اشتغال انها را

 
بررسی می کنند. 

پناه در ادامه گفت در این سفر پروژه ها و طرح هاي مختلف با ایجاد اشتغال مناسب در شهرستان هاي استان کهگیلویه و بویراحمد مورد بازدید قرار می

 
گیرند. 

وي افزود: همچنین پیشنهادهایی که در شوراي برنامه ریزي و توسعه استان و شوراي اشتغال استان توسط استاندار و معاونان مطرح شده مورد ارزیابی

 
قرار می گیرند. 

معاون توسعه و منابع انسانی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: پروژه هاي داراي مشکل در این سفر بررسی می شوند و پس از بازدید از

 
زمینه حل مشکلات آن ها فراهم می شود. 

وي ابراز داشت: بخشی از پروژه هاي بزرگ استانی که سالیان سال شروع شده و پایانی براي آن ها مشخص نشده نیز مورد ارزیابی قرار می گیرند تا با
حمایت بانک هایی که وابسته به وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی هستند از جمله بانک رفاه، توسعه تعاون و صندوق کارآفرینی امید از طریق ماده 56

 
این طرح ها به ثمر بنشینند. 

پناه عنوان کرد: به عنوان نمونه اجراي سد تنگ سرخ که براي تامین اب اشامیدنی مردم این منطقه حیاتی است و همچنین جاده یاسوج به شیراز که از

 
محورهاي مواصلاتی بوده که ارتباط تنگاتنگی را با یکی از استان هاي بزرگ برقرار می کند، از طریق ماده 56 پیگیري می شود. 

وي گفت: در این سفر هیات مذکور به شهرستان هاي مختلف کهگیلویه و بویراحمد سفر خواهند کرد و پروژه ها و طرح هاي در دست اجرا را مورد

 
ارزیابی قرار می دهند. 

معاون توسعه و منابع انسانی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: معاون اشتغال و کارافرینی وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی نیز فردا سه شنبه در
نشست کارگروه اشتغال استان در زمینه ایجاد اشتغال و تسهیلات مورد نیاز به ویژه اشتغال روستایی و مشاغل خانگی که بستر خوبی در استان ما دارد،

 
تصمیمات خوبی اتخاذ خواهدکرد. 

پناه عنوان کرد: صندوق بیمه عشایر و روستایی نیز در 2 شهرستان کهگیلویه و بویراحمد افرادي که فاقد بیمه هستند را به صورت رایگان بیمه می کند.



"کاملینا" مسیر جدید به سوي خودکفایی در تولید روغن خوراکی

منبع: فودناشماره خبر:  260  |  تاریخ: 1399/10/09

توسعه کشت دانه روغنی کاملینا به منظور "حرکت در مسیر تامین امنیت غذایی، تلاش براي خودکفایی و کاهش واردات روغن" از برنامه هاي
جدید بخش کشاورزي براي تولید و تامین روغن خوراکی مورد نیاز است که خراسان رضوي سهم خوبی در اجراي آن دارد.

توسعه کشت دانه هاي روغنی از جمله "کنجد، گل آفتابگردان،
گلرنگ" و به خصوص "کلزا" به عنوان یکی از محورهاي مهم
خودکفایی در تولید و تامین امنیت غذایی کشور در شرایطی مورد
تاکید سیاستگذاران می باشد که هم اینک افزون بر 80 درصد دانه

 
هاي روغنی مورد نیاز ایران وابسته به واردات است. 

امنیت غذایی در حالی مقوله اي بسیار مهم و یکی از ارکان توسعه
پایدار است که جمعیت نزدیک به هشت میلیارد نفري جهان تا سال
2100 میلادي به 11 میلیارد نفر خواهد رسید و این امر نیازي
انفجارگونه را در حوزه تولید، تامین و توزیع غذا پیش روي بشر در

 
همه کشورها می گذارد. 

چنانکه تحلیلها نشان می دهد تا سال 2050 میلادي نیاز به محصولات کشاورزي در منطقه غرب آسیا و شمال آفریقا 150 درصد بیشتر از اینک می

 
شود، تحلیلی که نتیجه آن تاکید حیاتی بر برنامه ریزي فوري و دقیق براي رفع نیاز به غذا از طریق کشاورزي است. 

"روغن خوراکی" در این میان از اقلام اساسی و نیازهاي ضروري در فهرست غذایی بشر محسوب می شود لذا تولید محصولاتی همچون دانه هاي روغنی
در کشورمان براي تامین نیاز ایرانیان، علاوه بر پاسداري از امنیت غذایی می تواند تولید داخلی ملی را در راستاي اقتصاد مقاومتی و به سمت خودکفایی

 
هدایت نماید. 

بر همین اساس کشت دانه روغنی "کاملینا" با ویژگیهایی همچون کم آب بري، در کنار کشت دیگر انواع دانه هاي روغنی به صورت جدي در دستور کار

 
وزارت جهاد کشاورزي دولت جمهوري اسلامی ایران قرار گرفته و بارقه اي از امید را در عرصه خودکفایی روغن خوراکی برانگیخته است. 

با توجه به طرح کشت دانه هاي روغنی همزمان با پدیده کم آبی و وقوع خشکسالیهاي ممتد، کشت "کاملینا" می تواند دروازه جدیدي را به روي کشور

 
در زمینه تولید داخلی روغن خوراکی بگشاید. 

 
کاملینا با نیاز آبی کمتر از دیگر دانه هاي روغنی 

 
دانه هاي روغنی در بین محصولات زراعی از اهمیتی خاصی برخوردارند بطور که پس از غلات دومین منبع غذا در جهان محسوب می شوند. 

 
در این میان "کاملینا یا کتان کش" گیاهی است که کشت آن ظرف سالهاي اخیر به عنوان یک دانه روغنی در ایران آغاز شده است 

گرچه روغن نباتی بیشتر از فرآوري دانه هاي روغنی نظیر سویا، آفتابگردان، پنبه دانه، بادام زمینی و کلزا به دست می آید اما اینها نیاز آبی بالایی دارند

 
و کشت آنها از ابعاد گوناگون همچون شرایط کشت و وضعیت اقلیمی با محدودیتهایی روبرو است. 

مهمترین مزیتهاي گیاه دارویی روغنی کاملینا که از جمله نباتاتی است که سالهاي اخیر توجه زیادي را به خود جلب کرده "قابلیت کشت پاییزه و
برداشت در اواخر فروردین، نیاز آبی کم، سازگاري بهتر با تغییرات اقلیمی منطقه، مقاومت فوق العاده در برابر خشکی و سرماي بهاره، حساسیت کمتر به

 
آفات و نداشتن حساسیت به ریزش محصول در زمان برداشت" است. 

این گیاه مقاومت بالایی نسبت به آفات رایج در میان دانه هاي روغنی همچون "سوسک گرده خوار" دارد. ظرفیت عملکرد تولیدي کاملینا نیز به اثبات
رسیده لذا به عنوان گزینه مناسب در تناوب با غلات دانه ریز مطرح شده که میانگین کنونی تولید آن در کشورهاي اروپایی دو تا 2.5 تن در هکتار است.

 
نظر به تاریخچه محدود کشت آن در ایران، برداشت کنونی کاملینا از مزارع کشورمان عملکرد یک تا یک و نیم تن در هکتار بوده است. 

مجري طرح ملی کشت گیاه کاملینا در ایران می گوید: روغن گیاه کاملینا جزو کیفیی ترین روغنها محسوب می شود زیرا مرکب از 40 درصد امگا 3 و

 
20 درصد امگا 6 بوده و 95 درصد اسیدهاي چرب اشباع مفید، در روغن آن موجود است. 

دانیال کهریزي افزود: به همین خاطر، روغن حاصل از گیاه کاملینا علاوه بر مصرف خوراکی، کاربرد دارویی نیز دارد زیرا خاصیت ضدسرطانی آن به اثبات



 
رسیده است. 

 
وي ادامه داد: کنجاله کاملینا نیز می تواند به عنوان خوراك مناسب دام، طیور و آبزیان مورد استفاده قرار گیرد. 

مجري طرح ملی کشت گیاه کاملینا در ایران گفت: این گیاه در برابر سرما، گرما، خشکی، شوري خاك، آفتهاي نباتات و امراض گیاهی بسیار مقاوم است.
وي به کاشت و برداشت سابقه دار کاملینا در قاره اروپا اشاره و بیان کرد: این گیاه به روشهاي علمی اصلاح و بومی سازي شده ظرف سالهاي اخیر با

 
همکاري مراکز تحقیقاتی و دانشکده هاي کشاورزي در استانهاي مختلف ایران کشت شده و سازگاري آن در دیمزارهاي کشورمان به اثبات رسیده است. 
کهریزي به امکان تولید بذر دانه روغنی کاملینا در داخل کشور نیز اشاره و بیان کرد: براي خرید بذر کشت کاملینا هر سال نیاز به واردات نخواهیم داشت
که این موضوع هزینه هاي تولید را کاهش خواهد داد لذا با توجه به وارداتی بودن درصد بالایی از روغن خوراکی، همین مزیت توسعه کشت کاملینا را به

 
عنوان یک گیاه روغنی در ایران توجیه می کند. 

وي افزود: با توجه به ویژگیهاي مهم کاملینا همچون نیاز به آب کم، کشت پاییزه و سازگاري با اقلیم منطقه، می توان امیدوار بود توسعه کشت این گیاه

 
گامی موثر در جهت اقتصادي شدن کشاورزي و ایجاد اشتغال پایدار نیز باشد. 

مجري طرح ملی کشت گیاه کاملینا در ایران گفت: در صورتی که بازار مصرف این دانه روغنی هم تامین فراهم آید ظرفیت توسعه کاشت آن به خوبی در

 
سطح کشور مهیا است. 

 
دو هزار هکتار سطح زیرکشت 

مجموع ویژگیهاي مثبت گیاه روغنی کاملینا و با توجه به منویات موکد مقام معظم رهبري در مورد تلاش مسوولان براي خودکفایی در تولید محصولات

 
کشاورزي موجب شده تا به نوعی در زمره اولویتهاي وزارت جهاد کشاورزي قرار گیرد. 

وزیر جهاد کشاورزي اخیرا بر کشت گیاه کاملینا در سطح دو هزار هکتار از مزارع کشور تاکید اجراي کامل آن را براي سطوح ابلاغی زیر کشت در استانها

 
بااهمیت توصیف کزده است. 

 
کاظم خاوازي افزود: باید اجازه داد گیاهان روغنی مانند کاملینا و کنجد جاي خود را در تقویم زراعی ایران باز کنند. 

 
وي ادامه داد: وزارت جهاد کشاورزي به عنوان تامین کننده امنیت غذایی کشور می بایست بطور جدي وارد عمل در این خصوص شود. 

وزیر جهاد کشاورزي گفت: در شرایط سخت کنونی که چشم مردم براي تولید مواد غذایی به وزات جها کشاورزي دوخته شده، این وزارتخانه نیز با تمام

 
توان به این عرصه ورود پیدا می کند. 

 
خراسان رضوي پیشتاز کشت گیاهان روغنی، مجري شایسته طرح کاملینا 

معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزي خراسان رضوي گفت: در راستاي توسعه کشت دانه هاي روغنی با توجه به وابستگی شدید کشور به

 
واردات روغن، چند سالی است که توسعه کشت گیاهان روغنی بطور جد در دستور کار قرار گرفته است. 

غلامحسین ساربان افزود: پس از توجه جدي به کشت دانه هاي روغنی "کلزا، گلرنگ و کنجد" هم اینک موضوع کشت دانه روغنی کاملینا نیز مورد

 
توجه قرار گرفته است. 

وي به پیشتازي همیشگی خراسان رضوي در توسعه کشت دانه هاي روغنی در کشور اشاره و بیان کرد: امسال 22 هکتار کشت کاملینا براي دومین سال

 
متوالی در خراسان رضوي اجرایی شد که استقبال خوب کشاورزان خراسانی را نیر در پی داشت. 

معاون سازمان جهاد کشاورزي خراسان رضوي عملکرد محصول کاملینا را در هر هکتار در این استان دو تن ذکر و بیان کرد: قیمت هر کیلوگرم بذر این

 
دانه روغنی 250 هزار ریال است و فرآوري هر کیلوگرم از این دانه 29 تا 40 درصد روغن تولید می کند. 

 
وي گفت: حجم قطعی کنونی روغنگري از دانه کاملینا در خراسان رضوي 32 درصد است. 

 
حمایت کشاورز، لازمه گسترش و جهش تولید 

ساربان افزود: باید براي گسترش کشت گیاه کاملینا از کشاورزان حمایت شود بطوري که به عنوان مثال اشتباهاتی که در زمینه خرید تضمینی محصول

 
کلزا و تاخیر در پرداخت طلب کشاورزان رخ داد، در خصوص دانه روغنی جدید تکرار نشود. 

ساربان ادامه داد: همچنین می بایست با تامین بهنگام بذر کاملینا و تشویق حمایتگرانه کشاورزان، نسبت به ترویج و توسعه کشت این گیاه و دیگر دانه

 
هاي روغنی اقدام شود. 

 
وي گفت: خودکفایی ملی در تولید روغن خوراکی نیازمند همت والاي بخش کشاورزي و لازمه آن حمایت همه جانبه از کشاورزان است. 

معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزي خراسان رضوي افزود: استان قدس رضوي امسال در خصوص خرید دانه روغنی کلزا همکاري خوبی

 
انجام داد و با مسوولیت "شرکت کشاورزي رضوي" قرار شد این محصول با قیمت بالاتري از کشاورزان خراسانی خریداري شود. 

وي ادامه داد: تجربه تلخ پارسال در خصوص کلزا با وجود خرید 10 هزار و 100 تن محصول توسط شرکت بازرگانی دولتی ایران حاصل تاخیر 70 روز در

 
پرداخت مزد کشاورزان بود. 

ساربان گفت: در صورتی که خرید اینگونه محصولات مهم کشاورزي از شکل دولتی آن خارج شده و مسوولیت عملی کار به کارخانه هاي روغن کشی

 
واگذار شود قیمت واقعی کلزا و دیگر دانه هاي روغنی بهتر کشف می شود. 

وي افزود: دولت می بایست همزمان با چنین اقدامی نسبت به فرهنگ سازي براي مصرف و مدیریت و حمایت از کاشت، داشت و برداشت اقدام نماید.





سفره خالی اصناف؛ ره آورد کرونا/ دردي که با تسهیلات دوا نمی شود

منبع: ایسناشماره خبر:  261  |  تاریخ: 1399/10/09

اجاره بهاي سرسام آور مغازه ها و سفره خالی ره آوردي بود که کرونا سرسفره بسیاري از اصناف آورده و بسیاري، علیرغم تلاش دولت براي حمایت
از صاحبان مشاغل، همچنان این روزها دغدغه نان دارند.

نزدیک به یک سال است که میزبان کرونا، این مهمان ناخوانده
هستیم و متاسفانه این بیماري همه گیر زندگی تعداد زیادي از
شهروندان را دستخوش ضرر و زیان کرده و داغ بر دلهایمان نهاده
است. از جاي خالی بسیاري از عزیزانمان و رنج بیماري خود و
اطرافیان گرفته تا تعطیلی مشاغل و رکود بازار و دغدغه هاي مالی و

 
معیشتی که این روزها سوهان روح بسیاري از ما شده است. 

دولت براي کاستن آلام اقتصادي اصناف به ویژه اصنافی که مجبور
به رعایت قرنطینه و تعطیلی کسب و کار بودند، بسته هاي حمایتی و
پرداخت تسهیلات کرونا را در دستور کار قرار داد ولی به نظر می
رسد مدت کوتاه تنفس این وام و زودهنگام بودن موعد بازپرداخت

 
براي تسهیلات، همچنین کارمزد بالاي این وام ها براي صاحبان مشاغلی که هنوز درگیر رکود و تعطیلی هستند، چاره کار نیست. 

شاید براي حل مشکلات معیشتی فعالان مشاغل خرد و صاحبان اصنافی که این روزها علاوه بر دغدغه هاي بهداشتی کرونا، با مشکلات اقتصادي ناشی از
بیماري دست و پنجه نرم می کنند باید طرحی دیگر درانداخت، زیرا تسهیلات کرونا آن هم با مدت تنفس کوتاه و کارمزد بالا باعث شده مشکلات اصناف

 
به صورت مقطعی حل شود و در واقع با سر رسیدن موعد بازپرداخت، مشکلی بر دیگر مشکلات اقتصادي آنها اضافه می شود. 

 
پرداخت 250 میلیارد تسهیلات کرونا به اصناف بندرانزلی 

محمدرضا روحانی منش، رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان بندرانزلی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: حمایت از اصناف و بازاریان در شرایط
کرونایی حائز اهمیت بوده و در دستور کار دولت قرار دارد که در همین راستا با مدیریت خوب و هدفمند فرماندار بندرانزلی در بحث جذب اعتبارات و

 
تسهیلات، موفق به تشکیل 2481 فقره پرونده تسهیلات و ایجاد اشتغال براي 3175 نفر و پرداخت 250 میلیارد ریال شدیم. 

رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان بندرانزلی با اشاره به اینکه این تسهیلات در راستاي حمایت از اصناف، با تعامل اداره کل تعاون، کار و رفاه
اجتماعی استان گیلان و هم افزایی سایر دستگاه ها با اتاق اصناف شهرستان انجام شده، تصریح کرد: این تسهیلات شش میلیون تومان براي موسسات

 
کرایه اتومبیل و ناوگان حمل و نقل بود؛ همچنین مبالغ 12 تا 16 میلیون تومان نیز با مدت استراحت سه ماهه به متقاضیان اصناف پرداخت شده است. 

روحانی منش تاکید کرد: با شیوع کروناویروس و با توجه به اهمیت رعایت پروتکل ها و موازین بهداشتی که منجر به محدودیت هایی در حوزه کسب و
کار بازار و اصناف شد، بسیاري از اصناف براي ادامه حیات اقتصادي به حمایت مالی جدي شدند و اینگونه حمایت ها می تواند پویایی اقتصادي را در

 
سطح استان و شهرستان بیشتر کند. 

وي با بیان اینکه در حال حاضر 11 هزار و 800 واحد صنفی فعال با اشتغال 23 هزار و 600 نفر در بندرانزلی فعالیت دارند، گفت: اصناف بندرانزلی از

 
بدو شیوع بیماري کرونا همراه و همگام با مردم و مسئولان بودند. 



 
تسهیلات یعنی حمایت؛ نه دغدغه براي بازپراخت کارمزد 

یکی از فعالان با سابقه توزیع میوه و تره بار بندرانزلی در پاسخ به این سوال که «آیا تسهیلات حمایتی کرونا دریافت کرده یا خیر؟»، اظهار کرد: از
تسهیلات حمایتی کرونا نتوانستم استفاده کنم. هرچند بازپرداخت 12 درصد کارمزد هم مثل وام هاي دیگر است و بانک هم همین وام را می دهد؛ این

 
که دیگر تسهیلات حمایتی نیست! 

وي با اشاره به اینکه در ایام کرونا جزو مشاغل داراي محدویدت نبوده است، افزود: اتفاقا چون مغازه هاي دیگر تعطیل بودند، مشتري هاي ما بیشتر بود

 
ولی کارمان سخت تر شده بود و بهداشت را خیلی جدي رعایت می کردیم تا مشکلی براي خودمان و شهروندان پیش نیاید. 

 
دخل خالی کرکره مغازه ها را پایین می کشد 

علی سفیدروح، رئیس اتاق اصناف شهرستان بندرانزلی نیز در گفت وگو ایسنا، با اشاره به اینکه اقتصاد ضعیف و درآمد پایین دغدغه این روزهاي بسیاري
از اصناف است، اظهار کرد: اجاره بهاي مغازه ها زیاد است و در روزهاي کرونایی و تعطیلی هایی که شاهد بودیم، بسیاري از اصناف درآمدي نداشتند و

 
همچنان باید اجاره پرداخت می کردند و این بار مضاعفی براي آنها بود. 

سفیدروح به ورود تحصیلکردگانی که به دلیل بیکاري وارد بازار شده اند، اشاره کرد و گفت: شاهد ورود نسل جدید و تحصیلکرده به بازار هستیم و به

 
دلیل مشکلات این روزهاي بازار، ماندگاري زیادي در این عرصه ندارند. 

وي با اشاره به ابطال پروانه هاي کسب از سوي فعالان اصناف که بیشتر هم در صنف خواروبارفروشان و فروشندگان پوشاك است، تاکید کرد: مغازه هاي

 
کوچک خواروبارفروشی به عنوان خرده فروش نمی توانند در برابر فروشگاه هاي بزرگ مقاومت کنند. 

رئیس اتاق اصناف بندرانزلی تصریح کرد: با توجه به اینکه مغازه ها اجاره یک ساله بودند و در این مدت دچار ضرر و زیان شدند، ترجیح دادند تا پروانه

 
کسب را ابطال و مغازه را تعطیل کنند. 

سفیدروح، با اشاره به فعالیت 34 اتحادیه در شهرستان بندرانزلی، گفت: طی 9 ماهه امسال 283 مورد ابطال پروانه کسب انجام شده؛ همچنین طی این

 
مدت 575 مورد پروانه کسب صادر شده که از این تعداد 160 پروانه به درخواست کنندگان فعالیت از سوي بنگاه داران املاك بود. 

 
کابوس کارمزد تسهیلات در روزهایی که درآمدي نیست 

محمود حسین نیا، رئیس اتحادیه چایخانه داران شهرستان بندرانزلی نیز در ادامه در گفت وگو با ایسنا، عنوان کرد: چایخانه داران از جمله اصناف ضعیف

 
هستند و دوران کرونا هم اولین صنفی بودند که تعطیل شدند و در واقع آخرین صنفی هم هستند که با فعالیت مجدد آنها موافقت می شود. 

وي با اشاره به اینکه در اولین دوره قرنطینه چهار ماه بدون هیچ امکاناتی تعطیل بودیم، افزود: با توجه به اینکه بیشتر فعالان این قشر باید اجاره مغازه

 
بدهند و کرایه خانه و خرج زندگی دارند، به مشکل زیادي برخوردیم. 

حسین نیا، در پاسخ به اینکه «آیا تسهیلات حمایتی کرونا گره گشاي اموراتشان بوده است؟»، تصریح کرد: ما که وام و تسهیلات حمایتی کرونا گرفتیم

 
باید اقساط را با 12 درصد کارمزد بعد از دو ماه تنفس، پرداخت کنیم، اما وقتی مغازه بسته است، چطور باید این پول را برگردانیم؟! 

وي افزود: به دلیل بیکاري و عدم کسب درآمد، وامی که دریافت کردیم خرج هزینه هاي زندگی روزمره شده و قسط وام 16 میلیونی ماهانه 760 هزار

 
تومان است که حالا دغدغه تامین این مبلغ را دارم. کاش حداقل بازپرداخت وام با چهار درصد کارمزد بود. 

حسین نیا با تاکید بر اینکه چایخانه داران قشر کم درآمدي هستند و سرمایه اي هم جز یک سماور و چند دست استکان و نعلبکی ندارند، عنوان کرد: در

 
واقع از ناچاري و بیکاري وارد این شغل شدیم و اگر فعالیتمان تعطیل و پروانه کسبمان ابطال شود، باید کنار خیابان بنشینیم. 



رئیس اتحادیه چایخانه داران شهرستان بندرانزلی ادامه داد: مشکلات ما خیلی زیاد است. از ابتداي امسال دو نفر پروانه فعالیت خود را به دلیل تغییر
شغل ابطال کردند و مابقی هم کم و بیش با مشکلات دست و پنجه نرم می کنند، چون نه مهارتی دارند، نه حرفه اي می دانند؛ شغلی هم نیست که

 
بخواهند مشغول به کار شوند. 

انتهاي پیام



150 واحد راکد در کرمانشاه وجود دارد/ بازگشت 42 واحد خاموش به چرخه تولید

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  262  |  تاریخ: 1399/10/09

به گزارش خبرگزاري فارس از کرمانشاه، احسان صلاحی امروز در
جمع اصحاب رسانه اولویت برنامه هاي امسال سازمان صنعت، معدن
و تجارت استان را احیاي واحدهاي راکد صنعتی و تولیدي عنوان

 
کرد. 

وي به نقش مهم احیاي واحدهاي راکد در رونق تولید و اشتغال
استان اشاره کرد و افزود: هدف گذاري سال گذشته براي احیاي 50
واحد تعطیل و نیمه تعطیل صنعتی و معدنی براي بازگشت به چرخه

 
تولید بود که بازگشت 200 میلیارد تومان سرمایه و جذب 758 نیروي کار، ثمره احیاي این تعداد واحد بوده است. 

معاون امور صنایع سازمان صنعت، معدن و تجارت استان کرمانشاه گفت: یک واحد صنعتی زمانی که بخواهد فعالیت خود را شروع کند 2 تا سه سال
زمان لازم دارد که به مرحله بهره برداري برسد، اما با احیاي واحدهاي راکد در واقع یک حرکت جهشی انجام می شود که در سال جهش تولید اولویت ما

 
هم تحقق این مهم است. 

صلاحی ادامه داد: در این راستا واحدهاي راکد را شناسایی و مشکلات آن ها احصا می کنیم و براساس شناختی که به صورت میدانی از واحدها صورت

 
می گیرد؛ پیشنهاد فعال سازي آن ها را ارائه می دهیم. 

وي با اشاره به ظرفیت جلسات کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید براي احیاي واحدهاي راکد استان، تصریح کرد: در این جلسات مسائل و مشکلات
واحدهاي راکد را مطرح می کنیم، این واحدها اکثرا به دلیل مدیریتی و مشکلاتی که با دستگاه هاي دولتی به ویژه بانک ها که در قالب بدهی دارند،

 
تعطیل و راکد مانده اند. 

این مسئول اضافه کرد: با پتانسیلی که در کارگروه وجود دارد، مشکلات واحدهاي راکد مطرح می شود و با تامل خوب این کارگروه با دستگاه ها در

 
راستاي رفع مشکلات، زمینه بازگشت واحدهاي راکد به چرخه تولید فراهم می شود. 

وي گفت: علاوه بر استفاده از ظرفیت کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید تسهیلات بانکی هم از محل هاي کمک فنی و اعتباري بند الف تبصره 18 با

 
سود کمتر از سود جاري در اختیار واحدهاي راکد که قصد دارند مجددا به چرخه تولید بازگردند، قرار می گیرد. 

صلاحی با بیان اینکه امسال در تلاش هستیم 55 واحد خاموش استان را احیا کنیم، افزود: تا پایان آذرماه برنامه ریزي هاي براي احیاي 50 واحد
صنعتی و تولیدي صورت گرفته بود که توانستیم 26 واحد صنعتی و 16 واحد معدنی را به چرخه تولید بازگردانیم که در قالب آن ها حدود یک هزار و

 
200 میلیارد تومان سرمایه گذاري احیا و زمینه اشتغال یک هزار نفر هم فراهم شد. 

وي خاطرنشان کرد: یکی از مهمترین واحدهاي استان که امسال احیا شد، اسید سیتریک بود که با پیگیري هاي صورت گرفته بعد از 10 سال تعطیلی

 
به چرخه تولید بازگشت. 

صلاحی تعداد واحدهاي راکد حال حاضر استان را 150 واحد اعلام کرد و افزود: با توجه به اینکه 870 واحد صنعتی و تولیدي داریم حدود 20 درصد
واحدهاي استان راکد است که کمان کان بازگشت آن ها به چرخه تولید را در برنامه داریم. 



انتهاي پیام/پ



وزیر اقتصاد: صندق دارا دوم تا پایان سال عرضه می شود

منبع: انتخابشماره خبر:  263  |  تاریخ: 1399/10/09

وزیر اقتصاد با بیان اینکه باقیمانده سهام دولت در بسیاري از شرکت ها به بخش خصوصی و آحاد مردم هستیم، گفت: دارا دوم در صورت فراهم
بودن شرایط تا پایان سال عرضه می شود.

وزیر اقتصاد با بیان اینکه باقیمانده سهام دولت در بسیاري از شرکت
ها به بخش خصوصی و آحاد مردم هستیم، گفت: دارا دوم در صورت

 
فراهم بودن شرایط تا پایان سال عرضه می شود. 

به گزارش وزارت امور اقتصادي و دارایی، فرهاد دژپسند در یک گفت
وگو با اعلام این خبر افزود: درباره عرضه صندوق دارا دوم و صندوق
فولادي ها کمیته اي تشکیل شده است که با رصد دقیق شرایط و
مقتضیات، زمان لازم براي عرضه آنها را تعیین می کند و در
اینصورت اگر شرایط فراهم و زمینه مشارکت عموم و فراگیري عرضه
مهیا باشد آنگاه صندوق دارا دوم شامل باقیمانده سهام دولت در سه

 
بانک عرضه می شود. 

وي در ادامه و در پاسخ به این پرسش که چرا «چرا تا این حد اقتصاد کشور ما دولتی است و ریشه حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور به کجا بر می
گردد؟ و چرا در کشور ما خصوصی سازي تا این حد اهمیت دارد؟»، گفت: این یک سوال کلیدي است و پاسخ به آن باید با لحاظ جنبه هاي مختلف

 
صورت پذیرد، عملاً ریشه یابی تاریخی حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور سبب می شود تا به بسیاري از ابهامات پاسخ داده شود. 

او ادامه داد: در طی سالیان متمادي، در اقتصاد ایران به دلیل نقصان در توسعه کارآفرینی و عدم شکل گیري طبقه کارآفرین - سرمایه دار به معناي
واقعی، دولت نقش اصلی در سرمایه گذاري کشور داشته است. این موضوع از زمانیکه تغییرات در ساختار اقتصادي کشورها و دنیا سرعت بیشتر گرفت،

 
کاملاً به چشم می آید. 

وزیر اقتصاد افزود: این بحث در دوره حکومت پهلوي اول آغاز و پس از آن شتاب گرفت و در دهه 40 شمسی در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی بروز
عینی پیدا کرد. در طی این سال ها در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی، توان سرمایه گذاري دولت افزایش قابل توجه یافت و حضور دولت در بنگاه هاي
سرمایه بر و بزرگ مقیاس بسیار پررنگ شد. هر چند در همان دهه 40 و تحت عنوان انقلاب سفید منشور مشارکت کارگران در امور مختلف ابلاغ شد اما

 
در عمل اتفاقی رخ نداد و همچنان حضور دولت در اقتصاد با سرعت بیشتر ادامه پیدا کرد. 

دژپسند گفت: این روند، در طی بیست سال انتهایی حکومت پهلوي ادامه یافت و نقش دولت در بخش هاي صنعت و خدمات به نحو قابل توجه اي
افزایش یافت، چنانکه سهم دولت از ارزش افزوده در اوایل دهه 40 از حدود 7 درصد ارزش افزوده به بیش از 11 درصد در اواخر دوره پهلوي افزایش

 
یافت. 

وي در پاسخ به پرسش دیگري مبنی براینکه «پس از انقلاب اسلامی گسترش حضور دولت در اقتصاد در نتیجه اقتضائات دیگري پررنگ تر شد. در همان
سال هاي ابتدایی، ملی شدن برخی صنایع به این امر دامن زد. پس از آن نیز به سبب وقوع جنگ تحمیلی، اداره کشور در آن شرایط، حضور مقتدر و
برجسته دولت را نیازمند بود و نقش دولت در اقتصاد برجسته تر گردید. در نتیجه در طی سال هاي متمادي به انحاء مختلف بویژه برداشت ناصحیح و
تصدي گرایانه از اصل (44) قانون اساسی نقش دولت در اقتصاد کشور بویژه در سرمایه گذاري و مالکیت افزایش یافت و هم اکنون نیز ما همچنان با این
موضوع رو به رو هستیم. در این فرایند تاریخی از چه زمانی ما به خصوصی سازي پرداختیم؟»، افزود: در سال هاي اولیه پس از جنگ تحمیلی، و حدود



سال 1369 اولین مباحث مربوط به خصوصی سازي و لزوم آن مطرح شد. خصوصی سازي در آن سال هاي ابتدایی با مصوبات دولت انجام می پذیرفت
اما دیري نگذشت که به دلیل نبود زیرساختهاي حقوقی و قانونی لازم، چالش هاي آن نیز هویدا شد از این رو در سال 1373 مجلس شوراي اسلامی

 
ورود کرد و اولین قوانین مرتبط در این حوزه به تصویب رسید. 

او ادامه داد: ابلاغ این قانون سبب شد تا خصوصی سازي در ایران وارد مرحله جدیدي شود. سه سال قبل از ابلاغ قانون برنامه سوم توسعه براي خصوصی
سازي در اقتصاد کشور، سال هاي طلایی بود. در آن سال ها یک تبصره موسوم به تبصره (35) در قانون بودجه تصویب شد که درآن اختیارات قانونی
گسترده اي در اختیار دولت براي خصوصی سازي قرار گرفت. مطابق این تبصره دولت می توانست بدون رعایت همه قوانین دائمی علی الخصوص قانون
مصوب سال 1373 واگذاري ها را به انجام برساند. این یک قانون بسیار طلایی بود، اما باز هم مشاهده می کنیم عملکرد چندان قابل توجه اي رخ نمی

 
دهد. 

او گفت: این روال با فراز و فرودهایی ادامه داشت، تا در برنامه سوم توسعه یک فصل از این مجموعه با در نظر گرفتن تجربیات سال هاي قبل بصورت
کامل به این موضوع اختصاص داده شد تا هم خصوصی سازي قانونمند شود و هم اجراي آن سرعت بگیرد. یکی از خروجی هاي اصلی این قانون

 
نهادسازي و شکل گیري سازمان خصوصی در اجراي ماده (15) این قانون و با تغییر اساسنامه سازمان مالی گسترش مالکیت واحدهاي تولیدي بود. 

دژپسند ادامه داد: در آن قانون روش واگذاري (که در آن زمان بیشتر به صورت مذاکره صورت می پذیرفت)، قیمت گذاري (که این دو مورد هم اکنون
نیز به عنوان مهم ترین مشکلات در خصوصی سازي مطرح می باشند.) و نهاد متولی واگذاري مهم ترین مباحثی بودند که به آنها پرداخته شد، هر چند
در برنامه سوم نیز در نتیجه فضاي نامناسب و برخوردهایی که با دست اندرکاران خصوصی سازي در کشور صورت گرفته بود، امور مربوط به خصوصی

 
سازي با تشکیک و به نوعی ترس پیگیري می شد و تا همین اواخر نیز این موضوع قابل مشاهده است. 

وزیر اقتصاد افزود: در برنامه چهارم توسعه بازهم با آسیب شناسی صورت گرفته، یک بخش مفصل به خصوصی سازي اختصاص یافت و در این قانون هم

 
تلاش شد تا اختیاراتی براي این امر به دولت داده شود که با مخالفت شوراي نگهبان در مغایرت با اصل 44 قانون اساسی مواجه شد. 

او ادامه داد: اما پس از آن نقطه عطفی در خصوصی سازي با ابلاغ سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی رخ داد. این سیاست ها را می توان به عنوان
منشور حیاتی براي انقلاب اقتصادي و گذار اقتصاد ایران از یک اقتصاد دولت - بازار به یک اقتصاد بازار - دولت نام برد. آنچه از این سیاست ها انتظار می

 
رفت، تحول در اقتصاد کشور بود که با تقویت بخش خصوصی، نقش دولت را در اقتصاد مقید به حوزه هاي خاص نماید. 

دژپسند گفت: در اوایل سال 1384 ابلاغ این سیاست ها، یک فضاي امید بخشی در جامعه شکل گرفت، به یاد دارم در اولین سالگرد ابلاغ این قانون
جلسه اي با حضور رهبر معظم انقلاب و مشارکت فعالین اقتصادي و مسئولین دولتی برگزار شد و رهبري در این جلسه بحث هاي جدي را مطرح کردند
و بر ضرورت اجراي آن تاکید داشتند. تا جایی که من یادم هست اینگونه برداشت شد که ایشان خودشان اجراي این سیاست ها را شخصاً پیگیري

 
خواهند کرد و پس از آن نیز در مقاطع زمانی مختلف به شدت از آن حمایت کردند. 

وي افزود: با تغییر دولت عزم بر خصوصی سازي به نحو چشمگیري کاهش یافت و فضا به نحوي بر علیه این رویکرد تغییر کرد. اما با ابلاغ سیاستهاي
راهبردي و بسیار مهم نظام درباره بند (ج) اصل چهل و چهار قانون اساسی در نیمه دوم سال 1385 و تکمیل شدن مفاد این منشور الزام اجراي آن

 
بصورت ضمنی و عینی مورد تاکید قرار گرفت. 

او گفت: مهم ترین اتفاقی که در سال 1385 رخ داد، مصوبه اي است که با نام سهام فراگیر در اواخر دولت آقاي خاتمی طراحی و در دولت تصویب شده
بود و با اعمال اصلاحاتی با عنوان سهام عدالت به مرحله اجرا درآمد. پس از آن نیز قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) در قالب تجمیع یک لایحه

 
و یک طرح در مجلس تدوین و ابلاغ شد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: در طی این سال ها نیز واگذاري ها با رویکردهاي مختلف در طی سال هاي متفاوت به انجام رسید. در دوره اي واگذاري سهام در
قالب رد دیون دولت غالب بود و در دوره اي هم مزایده. مروري بر این دوره هاي تاریخی به ما نشان می دهد، علاوه بر اینکه نقش دولت در اقتصاد کشور
همیشه پررنگ بوده است، هیچ دوره آرامی براي خصوصی سازي در کشور وجود نداشته است یا اگر در کوتاه زمانی این امکان بوجود آمده است از این

 
فرصت به خوبی بهره برداري نشده است. 



وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «از زمان ابلاغ سیاست هاي اصل 44 تا کنون بیش از 15 سال گذشته است، نظر شما در این ارتباط چیست؟ و
به صورت کلی عملکرد آن را چگونه ارزیابی می کنید؟»، گفت: من از ابتداي دوره ي مسئولیت ام در وزارت اقتصاد، با شناخت از روند پرچالش اجراي
سیاست هاي کلی اصل (44) و بویژه خصوصی سازي در کشور، از معاونت اقتصادي وزارتخانه خواستم ضمن مطالعه اي جامع، آسیب شناسی کامل و
دقیقی از اجراي این قانون بویژه فرآیند خصوصی سازي در کشور ارائه کند چرا که خصوصی سازي بخش مهمی از قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل
44 است. به نظر من اگر ما باز هم فرصت را از دست می دادیم و نمی توانستیم به صورت جامع با یک آسیب شناسی دقیق رویکردها را طراحی مجدد

 
کنیم، آنگاه یک پانزده سال دیگر نیز می گذشت و ما بازهم دستاورد قابل توجهی نداشتیم. 

دژپسند ادامه داد: بر اساس قانون، وزارت اقتصاد موظف است عملکرد قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل (44) را گزارش دهد. در سنوات گذشته رویه
مرسوم این بود که براي انجام این تکلیف قانونی، گزارش ها از دستگاه هاي اجرایی مختلف اخذ، ادغام و یکپارچه و ارائه می شد ولی در سال گذشته
تلاش کردیم این گزارش را با رویکرد جدیدي که واقعاً از آن می توان به تحلیل عملکرد نام برد، به انجام برسانیم و در عمل شکل جدیدي به این گزارش

 
دادیم. چالش ها را در حوزه هاي مختلف شناسایی کردیم و متناسب با شناخت آنها، راهکارهاي مرتبط را ارائه داده ایم. 

او گفت: خوشبختانه گزارش خیلی خوبی تهیه شد و خروجی این مطالعه در هیأت واگذاري به بحث گذاشته شد. مرور تجربیات چندین ساله، هیأت
واگذاري را به این جمع بندي رساند که باید در واگذاري ها سهم بیشتري براي بازار سرمایه قائل شویم و از ظرفیت این بازار به دلیل مزایاي مختلفی که

 
ایجاد می کند که مهم ترین هاي آن شفافیت و رقابتی بودن است بیشتر بهره ببریم. 

وي افزود: بخش هاي مهم دیگري نیز که مقدم بر خصوصی سازي هستند، مانند بهبود فضاي کسب و کار، بازار سازي، شفافیت صورت هاي مالی، نیز در
حال مطالعه، آسیب شناسی و اجرا می باشند. این یکی از خطاهاي راهبردي است اگر که اصل (44) را محدود به واگذاري ها ببینیم، درحالی که این
موضوع به سایر موضوعات سایه انداخته است. به هر حال، موضوعات کلیدي تر و مؤثر تري که به آنها اشاره کردم، باید به طور حتم به صورت جدي

 
پیگیري شوند. 

وزیر اقتصاد در پاسخ به این پرسش که «از خصوصی سازي و واگذاري بنگاه ها در اقتصاد به دنبال چه هستیم؟»، گفت: تجربه دنیا ثابت کرده است که
بخش خصوصی پیشران توسعه کشورها است. ما از واگذاري ها به دنبال این هستیم که مالکیت و مدیریت بنگاه هاي دولتی به بخش خصوصی واقعی
منتقل شود و با پررنگ شدن نقش بخش خصوصی در اقتصاد، حضور دولت به صورت مستقیم کمتر شود. بر این باوریم که دولت به وظایف حاکمیتی و
اصلی خود ازجمله سیاستگذاري، تنظیم گري و ریل گذاري به جاي تصدي گري بپردازد، چرا که با این کار، کارایی اقتصاد با محور شدن بخش خصوصی

 
در اقتصاد و منحصر شدن کارکرد دولت در سیاست گذاري و نظارت، افزایش می یابد. 

دژپسند همچنین در پاسخ به این پرسش که «آیا در عمل این اتفاق افتاده است؟»، افزود: در دوره اي، در کشور شاید با این رویکرد که بخش خصوصی
توانمند براي خرید شرکت هاي دولتی وجود ندارد، واگذاري به نهادهاي خاص صورت پذیرفت (که البته قانون هم این اجازه را فراهم می ساخت) و

 
استمرار این امر سبب شد تا در کنار بخش دولتی، تعاونی و خصوصی، این بخش به رکن چهارم در اقتصاد کشور تبدیل شود. 

او ادامه داد: در عمل در برخی از صنایع و رشته فعالیت ها در نتیجه استفاده از این رویکرد از انحصار دولتی به انحصار غیردولتی حرکت شد. متأسفانه در
خیلی از موارد، در عمل علیرغم واگذاري مالکیت، مدیریت و اداره شرکت ها همچنان در اختیار دولت باقی مانده است. در بسیاري از شرکت ها که هم

 
اکنون از آنها به عنوان بنگاهی خصوصی یاد می شود، همچنان مدیریت با دولت است. 

وي افزود: ممکن است، در یک شرکت، دولت کمتر از 15 درصد سهام در اختیار داشته باشد، اما در چیدمان هیأت مدیره نقش صد درصدي بازي می
کند. حتی برخی از نهادهاي عمومی غیردولتی ما نیز بصورت دولتی اداره می شود. مثال هاي این نوع شرکت ها فراوان است از سازمان هاي بزرگ کشور

 
تا شرکت هاي کوچک و تخصصی با این مشکل رو به رو هستند. 

دژپسند تاکید کرد: امیدوار بودیم با اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) از سال 84 به بعد این مشکل مرتفع شود اما باز هم شاهدیم این نقیصه ادامه
دارد و بسیاري از واگذاري هاي ما تنها منجر به انتقال مالکیت و نه مدیریت شده است در حالیکه شاید انتقال مالکیت بدون انتقال مدیریت نه تنها، ارتقا

 
عملکرد را منجر نشود بلکه آسیب هاي بیشتري هم به همراه داشته باشد. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «این موضوع، یک آسیب جدي به اقتصاد است چرا به این سمت حرکت کردیم؟»، گفت: در کنار مواردي که



 
اشاره کردم، یکی از مهم ترین روش هایی که در سال هاي گذشته مورد استفاده قرار می گرفته و به این امر دامن زد، واگذاري به شیوه رد دیون بود. 

او ادامه داد: رد دیون منجر به تغییر مدیریت نشد چرا که بخش عمده اي از این سهامی که منتقل شد، به اشخاص حقوقی منتقل شد که مستقیم یا با

 
واسطه توسط دولت اداره می شدند. حدود 15 درصد از واگذاري ها به این صورت اتفاق افتاده و این واقعاً یک معضل اقتصادي است. 

دژپسند گفت: این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی داشته است. یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم
توسط نهادهاي تخصصی آنها است. در سال هاي گذشته پتروشیمی ها در مالکیت وزارت نفت فعالیت می کردند اما هم اکنون مالکیت بسیاري از این
شرکت ها به صندوق هاي بازنشستگی منتقل شده و عملاً توسط وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی اداره می شوند. این اتفاق در صنایع دیگر هم تا

 
حدودي رخ داده است و وزارت کار از طریق صندوق هاي وابسته خود مالکیت بسیاري از شرکت ها را بدست آورده است. 

وي افزود: واقعاً مشکل اصلی در مالکیت نیست مشکل روح مدیریت دولتی است که همچنان در این شرکت ها جاري است و باید از آن دور شویم. هر
زمان دولت مالکیت را در کنار مدیریت در اختیار داشته باشد در قبال عملکرد شرکت الزاماً پاسخگو است اما زمانیکه در مالکیت نقشی ندارد، می تواند

 
خود را از پاسخگویی دور نگه دارد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: البته اشاره کنم که اخیراً این رویکرد استفاده از روش رد دیون مورد توجه مجدد قرار گرفته است. چنانکه در قانون بودجه سال
گذشته حکمی در این زمینه وجود داشت که از اجراي آن ممانعت شد، ولی در سال جاري در قانون تکرار شد و با توجه به لزوم قانونی آن به اجرا درآمد.

وي در ادامه و در پاسخ به پرسشی مبنی براینکه «در تمام دنیا صندوق هاي بازنشستگی یکی از نهادهاي سرمایه گذاري و تجهیز منابع محسوب می
شوند، این ایراد شما از چه زاویه و بر چه اساسی است؟»، گفت: درست است. این صندوق ها نهادهاي واسطه اي هستند که نقش پررنگ در تأمین مالی
دارند اما در ایران با یک تفاوت ماهوي حضور دارند. در دنیا این صندوق هاي بازنشستگی توسط ذینفعان واقعی آنها اداره می شوند، اما در ایران دولت

 
نقش کاملاً پررنگ در اداره این صندوق ها دارد یعنی باز هم اراده دولت در مدیریت این صندوق ها جاري است. 

او ادامه داد: در واقع صندوق هایی که باید با محوریت و خواست ذینفعان اصلی آن یعنی کارگران و کارفرمایان اداره شوند با مدیریت دولتی اداره می
شوند و دولت به هر گونه که مایل است با آنها رفتار می کند. نکته اصلی اینجاست این صندوق ها باید تحت نظارت دولت باشند نه مدیریت دولت و این

 
یک مشکل اساسی است. 

دژپسند همچنین در پاسخ به این پرسش که «این گفته که دولت ها، از بنگاه داري و شرکت داري دل نمی کنند را تا چه اندازه تأیید می کنید؟»، افزود:
هم درست است و هم نادرست. یکی از مشکلات اصلی ما این است که بالاخره داشتن شرکت هاي تابعه براي مدیران دولتی امتیازاتی را ایجاد می کند از
جمله تعیین اعضاي هیأت مدیره، تسهیل انجام اموراتی که تحت قوانین ناظر برسازمان هاي دولتی امکانپذیر نیست و ... اما از سوي دیگر اینقدر در مسیر
خصوصی سازي مشکلات متعددي وجود دارد که بسیاري از مدیران براي در امان ماندن از آسیب هاي آن ترجیح می دهند کمتر به این امر بپردازند و از

 
ورود به بحث خصوصی سازي اجتناب می کنند. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: یکی از مشکلات اصلی ما در واگذاري ها، مقاومت مدیران دولتی و حتی شرکت هاي در حال واگذاري است. در برخی از این

 
شرکت ها پیش از واگذاري اتفاقاتی رخ می دهد که عملاً واگذاري آن با شیوه پیش بینی شده و در زمان تعیین شده دشوار می شود. 

وي همچنین در پاسخ به پرسش دیگري مبنی براینکه «در طی این سال ها، خصوصی سازي چه عملکردي داشته است؟»، گفت: در طی این چند سال
که از اجراي قانون سیاست هاي کلی اصل 44 می گذرد در حوزه خصوصی سازي به ارزش اسمی حدود 14 درصد از واگذاري ها از محل سهام عدالت،

 
15 درصد تهاتر بدهی هاي دولت و مابقی عرضه سهام به روش هاي مختلف در بورس و فرابورس بوده است. 

او ادامه داد: در طی این مدت از حدود 1700 شرکت که مورد بررسی قرار گرفته است، حدود 600 شرکت از فهرست خصوصی سازي خارج شده است.
عموم این شرکت ها یا با دلایل خاص از فهرست خارج شده اند، یا بایستی ابتدا اصلاحاتی در آنها صورت پذیرد، تغییر ساختار یابند و پس از آماده سازي

 
به فهرست بازگردانده شوند یا به طور کل، بایستی استراتژي نحوه فعالیت آنها تغییر یابد. 

وزیر اقتصاد افزود: مثلاً شرکت هاي آب و برق منطقه اي از جمله شرکت هایی هستند که از این فهرست خارج شده اند. براي این شرکت هاي بخصوص



به دلیل اینکه خدمات شهري و روستایی را ارائه می کنند می توان، واگذاري به شهرداري ها را مطرح کرد. یا در مدلی دیگر می توان این شرکت هارا در
هم ادغام کرد و با کاهش تشکیلات ضمن سبک کردن ساختار آنها، به عنوان یک شرکت با مالکیت دولتی، مدیریت آن را به بخش خصوصی واگذار کرد.
هر چند ممکن است در این مسیر با مقاومت هایی در سطح مناطق یا بخش ها رو به رو شویم و باید بتوانیم با ایجاد انگیزه هایی این مقاومت ها را

 
تبدیل به همراهی کرد. 

او ادامه داد: همچنین از 1100 شرکت دیگر، حدود 900 شرکت به فروش رسیده اند یا از طریق تهاتر واگذار شده اند و مابقی یعنی حدود 200 شرکت

 
یا منحل شده اند، یا ادغام و یا ورشکسته شده اند. 

وي افزود: در سال جاري نیز 325 شرکت (که حدود 16 درصد شرکت هاي مشمول واگذاري می باشند) در فهرست واگذاري قرار دارند که به مرور زمان

 
به روش هاي مختلف هر کدام در فرآیند واگذاري قرار می گیرند. 

دژپسند در ادامه و در پاسخ به این پرسش «به نظرآزادسازي سهام عدالت پیچیده شده است، آیا تدبیري براي رفع چالش مذکور بدون آسیب رسیدن به
بازار سهام وجود دارد؟»، گفت: در این خصوص ما تقریباً به صورت مستمر با کارشناسان و مسئولین ذیربط هم فکري می کنیم. چون به دنبال آن

 
هستیم که فواید آزادسازي سهام عدالت همراه با سهامداري توسط دارندگان سهام عدالت و عدم آسیب به دارایی آنها باشد. 

او ادامه داد: بسیاري از صاحبنظران معتقد هستند با توجه به ارزنده بودن سبد دارایی سهام عدالت، افراد سهامداري کرده و از منافع کوتاه مدت (سود
سالیانه) و بلندمدت (افزایش عرضه سهام) آن بهره مند شوند چرا که پورتفوي سهام عدالت شامل مجموعه سهام شرکت هاي بسیار معتبر و گلچین شده
کشور است بنابراین ما به دنبال آن هستیم که فرهنگ سهامداري بلندمدت را براي این جامعه هدف، ترویج کنیم و بنابراین فروش آن را چندان توصیه

 
نمی کنیم. 

وزیر اقتصاد افزود: اما از سوي دیگر به دنبال آن هستیم که قابلیت نقدشوندگی آن در بازار افزایش یابد و براي آن بازار سازي می کنیم. مصوبات چند

 
هفته گذشته شوراي عالی بورس که در آن صندوق هاي بادرآمد ثابت امکان خرید سهام عدالت را یافتند، از این جنس است. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «عملکرد خصوصی سازي در سال جاري چگونه بود وآیا شما رضایت دارید؟ امسال واگذاري در قالب ETFها
نقش برجسته اي در عرضه و فروش سهام متعلق به دولت داشت، در این خصوص برنامه شما چگونه بوده است؟»، گفت: در سال جاري انتظار افزایش
درآمدهاي حاصل از واگذاري ها را به چند علت داشتیم. اولین دلیل این بود که مجموعه عوامل و ارکان سیاستگذاري و اجرایی حوزه خصوصی سازي، بر
پایندي به توسعه فعالیت هاي بخش خصوصی و اجراي سیاستهاي کلی اصل (44) در زمینه خصوصی سازي اجماع داشتند لذا تلاش ها هم جهت شد تا

 
شاهد عملکرد قابل توجه و درخشانی در این سال باشیم. 

او ادامه داد: موضوع دوم تلاش هایی بود که در سال 1398 صورت گرفت. با مطالعه اي که در این سال رخ داد، تغییر در روش ها و رویکردها مبتنی بر
شرایط موجود کشور انجام پذیرفت. این تغییرات راهبردي در نتایج عملکردي نیز خود را نشان داد و منجر به نتیجه شد. در این ارتباط حداکثر سازي
استفاده از ظرفیت بازار سرمایه براي موضوع واگذاري ها چه به صورت عرضه خرد و چه به صورت عرضه بلوکی مد نظر قرار گرفت و با استفاده ظرفیت
صندوق هاي قابل معامله در بورس براي اولین بار براي واگذاري ها با پیگیري هاي فراوان، در سال جاري توانستیم بخش قابل توجه اي از عرضه هاي

 
دولتی را در این قالب به انجام برسانیم. 

وزیر اقتصاد افزود: موضوع سوم الزام اجتناب ناپذیر براي افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري بود. اگرچه معتقد هستم وصول درآمد براي دولت باید
آخرین ملاك در واگذاري ها باشد، اما با توجه به مقتضیات سال جاري و کاهش قابل توجه درآمدهاي حاصل از فروش نفت، تأمین منابع مالی دولت از
این طریق یکی از اهداف واگذاري ها در سال جاري بود و نمی توان آن را کتمان کرد. در سال جاري تلاش ما افزایش شفافیت و ایجاد فضاي رقابتی در

 
واگذاري ها بود. 

دژپسند ادامه داد: راجع به ETF ها، هم زیاد صحبت شده است، ما در سال جاري حدود 33 هزار میلیارد تومان عرضه داشتیم که از این میزان بیش از
18 هزار میلیارد تومان آن در قالب دو ETF «دارایکم» شامل باقیمانده سهام دولت در بانک هاي ملت، تجارت، صادرات ایران و بیمه هاي البرز و اتکایی
امین و «پالایش یکم» شامل باقیمانده سهام دولت در پالایشگاه هاي تبریز، تهران، اصفهان و بندرعباس بود. همچنین 15 هزار میلیارد تومان در قالب
عرضه تدریجی انجام پذیرفت. این تحقق درآمد در عرضه سهام از سوي دولت در سال هاي اخیر بی سابقه بود و رشد قابل توجهی نسبت به سال قبل



 
داشت. دلیل آن هم تغییر شیوه واگذاري و ظرفیت سازي هایی بوده است که در بازار سرمایه به انجام رسید. 

وزیر اقتصاد افزود: ما با مطالعه به روش واگذاري از طریق ETFرسیدیم. در مطالعه اي که به انجام رسید مشخص شد که، عدم تحقق اهداف خصوصی
سازي در بسیاري از موارد ناشی از ویژگی هاي ذاتی روش مورد استفاده در واگذاري بوده است. براي نمونه در روش واگذاري از طریق مزایده به صورت
نقد و اقساط، عایدي دولت در زمان واگذاري نسبت به واگذاري از طریق بورس و روش ETF به حداقل می رسد. به عنوان مثال در واگذاري یکی از این
شرکت ها به ارزش 1800 میلیارد تومان، با تعیین 100 میلیارد تومان حصه نقدي و اعمال دو سال تنفس، عملاً عایدي دولت در زمان واگذاري کاهش
یافته است. در حالی که عرضه صندوق واسطه گري مالی یکم، حدود شش هزار میلیارد تومان و عرضه صندوق پالایش یکم بیش از 12 هزار میلیارد

 
تومان، منبع نقدي در اختیار دولت قرار داد. 

او گفت: در واگذاري یکی دیگر از بنگاه هاي اقتصادي که با روش مزایده انجام پذیرفت، در خصوص قیمت گذاري ابهامات متعددي وارد گردید، این در
حالی است که در واگذاري دو صندوق ETF بدون وجود ابهام، نحوه و شیوه قیمت گذاري و قیمت مورد معامله بصورت کاملاً شفاف به اطلاع عموم مردم

 
رسید. 

وي افزود: همچنین در خصوص برخی از واگذاري ها به علت شفافیت پایین در روش و فرآیند واگذاري حساسیت در افکار عمومی بوجود آمده است. عدم
وصول اقساط قرارداد که به صورت عمده (بلوکی) از طریق بورس واگذار شده بود نمونه اي دیگر از عارضه هاي موجود در روش هاي خصوصی سازي
است. در واگذاري هایی که به روش نقد و اقساط انجام می پذیرد، ریسک عدم وصول اقساط در آینده همیشه وجود دارد به نحوي که خریداران شرکت
هاي واگذار شده به روش مزایده غالباً در بازپرداخت اقساط به مشکل برخورده و فراوانی آنها در جدول بدهکاران اقساط معوق سازمان خصوصی سازي

 
بیشتر از خریداران بلوك هاي بورسی می باشد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: این موضوع خود باعث عدم تحقق منابع درآمدي بودجه دولت از ناحیه وصول اقساط قراردادهاي واگذاري شده است این در حالی
است که به علت آنکه در واگذاري در قالب ETF مبلغ فروش در همان ابتدا بصورت نقد دریافت می شود، یعنی عملاً ریسک عدم وصول اقساط در آینده

 
بصورت کامل از بین می رود. 

دژپسند گفت: عمده شواهد واگذاري انجام پذیرفته در سال هاي اخیر بیانگر آن است که خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از طریق عرضه در بورس
منافع بیشتر و چالش هاي کمتري را به دنبال داشته و باید اذعان داشت که واگذاري از طریق بازار سرمایه نسبت به روش هاي خارج از بازار (مزایده -
مذاکره) ضمن ترجیح قانونی، از مزایاي بیشتري برخوردار است. در سال جاري با حمایت هاي دولت و تصویب مجلس شوراي اسلامی، واگذاري باقیمانده
سهام دولت در قالب صندوق هاي سرمایه گذاري قابل معامله در بورس (ETF) به عنوان یک راهکار اجرایی براي اولین بار مورد استفاده قرار گرفت.
انتخاب این روش همراستا با عزم جدي دولت بر اجراي سیاست واگذاري صد درصدي به بخش خصوصی و رعایت اصول سلامت و شفافیت در واگذاري

 
ها است. 

وي افزود: واگذاري از طریق ETF فرصتی را ایجاد می کند که علاوه بر اجتناب از محدودیت هاي ناشی از روش هاي مزایده، مذاکره و عرضه بلوکی
سهام در بورس، گسترش مالکیت عمومی از طریق فروش به آحاد مردم رخ داده و جذب و هدایت نقدینگی جامعه به سمت فعالیت هاي مولد از طریق
بازار سرمایه اتفاق افتد. بدیهی است این امر علاوه بر توسعه و تعمیق بازار سرمایه، امکان فروش سهام در حجم ریالی بالا بصورت کاملاً شفاف منجر به

 
تأمین منابع به صورت نقد را فراهم آورده و ریسک عدم وصول اقساط در آینده را به صفر می رساند. 

دژپسند در ادامه و در پاسخ به این پرسش که «در واقع چرا دولت براي واگذاري سهام در سال اخیر تنها از روش ETF استفاده کرد، آیا بعد از عرضه
صندوق پالایش یکم با این نحوه آزادسازي همچنان موافق هستید. به عبارت ساده تر آیا نگرانی از تبعات واگذاري هاي مرسوم، مجلس و دولت را به
سمت عرضه با استفاده از این روش سوق داد؟»، گفت: قطعاً خیر این گونه نیست. در صحبت هاي قبلی تا حدودي به این سوال شما پاسخ دادم.

 
همانگونه که گفتم این روش از واگذاري، داراي ویژگی هایی است که سبب برتري آن نسبت به دیگر روش هاي واگذاري در شرایط کنونی می شود. 

او ادامه داد: اولین ویژگی این روش امکان انتقال مالکیت به افراد بیشتري است، دوم اینکه چون هر شخص با هر سرمایه اي قادر است در اینگونه عرضه
ها حضور یابد، فرصت توزیع برابر میان آحاد جامعه فراهم می شود. ویژگی سوم اینکه، چون تخفیف داده می شود، امکان توزیع ثروت بهبود پیدا می

 
کند. 



وزیر اقتصاد افزود: از منظر تأمین منابع نیز براي دولت ارجحیت دارد چرا که سریع تر به نتیجه می رسیم. عرضه بلوکی سهام برخی شرکت ها را چند بار
تجربه کردیم و به دلیل نبود متقاضی، موفق نبود. نیاز به منابع فراوان براي اندك متقاضیان و توجه به فضایی که در مورد خصوصی سازي، اخیراً به
وجود آمده است استقبال و تقاضا براي مشارکت در خرید بلوکی سهام شرکت ها را به نحو قابل توجه اي کاهش داده است، به نحوي که در جلسات

 
متعدد، علی رغم ارائه مشوق هاي مختلف باز هم بخش خصوصی تمایلی براي خرید بنگاه هاي دولتی از خود نشان نداد. 

دژپسند در پایان و در پاسخ به این پرسش که «در خصوص ETF این نقد به شما وارد است که انتقال مالکیت بدون مدیریت صورت پذیرفته است و شما
خواهان ادامه این روش در سال آتی نیز هستید؟»، گفت: این ادعا صحیح نیست. در واقع در این روش واگذاري ما عدم همزمانی انتقال مدیریت شرکت
هاي دولتی با واگذاري مالکیت آنها را داریم. در خصوص ETF مدیریت تا پایان سال 1400 با دولت است و منطبق بر مفاد جز (2) بند (الف) تبصره (2)
قانون بودجه سال 1399، و تصریح اینکه تشکیل این صندوق ها با مدیریت دولتی براي بلندمدت نباشد، در امیدنامه این صندوق ها آمده است که لاجرم

 
پس از پایان این مهلت قانونی مدیریت به سهامداران منتقل می شود. 

او ادامه داد: همچنین مکانیزم هاي لازم را نیز در این بخش پیش بینی کردیم. اگر سرمایه گذاري بتواند 1.5 درصد از مجموع واحدهاي این صندوق را
در مکانیزم بازار خریداري نماید به صورت خودکار امکان اعمال مدیریت در صندوق برایش فراهم می شود. یعنی هم مکانیزم لازم را در بازار دیده ایم و

 
هم براي خروج دولت از صندوق فرصت زمانی قرار داده ایم. 

ویر اقتصاد افزود: نکته حائز اهمیت دیگر بخصوص در ارتباط با دارا یکم این است که، هم زمان با عملیاتی شدن واگذاري سهام این سه بانک و دو شرکت
بیمه اي در قالب ETF، آزادسازي سهام عدالت نیز انجام می پذیرد و انتقال مالکیت بخش بزرگی از سهام شرکت هاي مزبور به آحاد مردم اتفاق می
افتد، بنابراین انتقال بلافاصله مالکیت در این دو طرح در فاصله زمانی بسیار کوتاه سبب می شود عملاً حجم بزرگی از مالکیت و مدیریت بنگاه هاي

 
اقتصادي دولتی به صورت یکباره از دولت منفک شود. 

دژپسند گفت: این شرایط می توانست، علاوه بر آنکه هر بنگاه را به صورت منحصر بفرد دچار مشکل کند، بخش بانکی و بیمه اي کشور را نیز با عدم
اطمینان یا چالش هاي دیگري مواجه سازد لذا به منظور کاهش آثار احتمالی نامطلوب یادشده، دوره زمانی اطمینان بخش یک و نیم ساله براي فرآیند
گذار پیش بینی شد، تا در این دوره تلاش شود، آثار غیرقابل پیش بینی انتقال مدیریت که ممکن است در برخی موارد قابل توجه نیز باشد، کنترل شده

یا به حداقل برسد.



کمک مستقیم به کودکان کار آسیب زاست

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  264  |  تاریخ: 1399/10/09

مدیرکل بهزیستی فارس با اشاره به آثار حمایت هاي مستقیم مردم به کودکان کار، گفت: حمایت از کودکان کار و خیابانی تشویق کسانی است
که از آن ها بهره کشی اقتصادي می کنند.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از شیراز،
محمدصادق کشفی نژاد، خواستار همراهی همه گروه ها و افراد و
خصوصا رسانه ها براي بسترسازي سوق دادن کمک هاي خرد و
کلان مردم به کودکان کار و خیابانی، به سمت موسسات و نهاد هاي

 
متولی این امور شد. 

او افزود: با آموزش و فرهنگ سازي از طریق رسانه هاي جمعی به
منظور سوق دادن کمک هاي مردمی به موسسات مرتبط به جاي
پرداخت مستقیم به کودکان خیابانی و تعیین تکلیف کودکان مهاجر

غیر قانونی و الزام به رعایت قوانین دولت جمهوري اسلامی ایران توسط مهاجرین قانونی و داراي کارت اقامت و همچنین تامین نیروي متخصص و

 
اعتبارات لازم به منظور ساماندهی و اشتغال خانواده کودکان کار و خیابانی می توان هر چه بیشتر به این چالش بزرگ سراسري رسیدگی کرد. 

مدیرکل بهزیستی فارس افزود: کمک مستقیم مالی یا خرید کالا اعم از خوراکی یا دیگر اقلام براي کودکان کار یا خیابانی، در حقیقت کمک به حضور هر

 
چه بیشتر آن ها در خیابان است که می تواند بستر آسیب هاي خیلی جدي تر باشد. 

کشفی نژاد همچنین بازماندن کودکان خیابانی و کار از تحصیل و دیگر نیاز هاي اساسی نظیر بازي و تفریح را یکی از نتایج غیرمستقیم کمک هاي

 
مستقیم نقدي یا غیرنقدي مردم به این افراد دانست. 

او ادامه داد: حمایت مستقیم مردم از کودکان کار و خیابانی نه تنها موجب کمک به آن ها نمی شود، بلکه تشویق کسانی که از این کودکان بهره کشی

 
اقتصادي می کنند را به همراه دارد. 

مدیرکل بهزیستی فارس حضور و فعالیت کودکان خیابانی را عامل گسترش بیشتر کرونا ویروس دانست و شدیدا خواستار ارجاع این کودکان به مراکز

 
روزانه و شبانه روزي خدمت رسانی به کودکان کار و خیابانی سازمان بهزیستی شد. 

کشفی نژاد همچنین نحوه ارجاع این کودکان را از طریق اورژانس اجتماعی، سامانه هاي مربوطه، شناسایی توسط تیم مددکاري یا به صورت خود معرف
دانست.



اشتغالزایی 28 هزار نفري با اجراي طرح پتروپالایش مکران

منبع: ایرناشماره خبر:  265  |  تاریخ: 1399/10/09

بندرعباس- ایرنا- استاندار هرمزگان گفت: دولت نگاه ویژه براي آبادانی هر چه بیشتر شرق استان دارد و هم اکنون در قالب اجراي ابر پروژه
پتروپالایش سواحل مکران براي 28 هزار نفر در زمان ساخت و بهره برداري اشتغال ایجاد می شود.

بندرعباس- ایرنا- استاندار هرمزگان گفت: دولت نگاه ویژه براي
آبادانی هر چه بیشتر شرق استان دارد و هم اکنون در قالب اجراي
ابر پروژه پتروپالایش سواحل مکران براي 28 هزار نفر در زمان

 
ساخت و بهره برداري اشتغال ایجاد می شود. 

فریدون همتی دوشنبه شب در نشستی در رابطه با طرح هاي توسعه
اي شرق هرمزگان اظهار داشت: طرح پتروپالایش مکران با ظرفیت
تولید 300 هزار بشکه نفت خام در روز با سرمایه گذاري ارزي 6.5
میلیارد دلار و سرمایه گذاري ریالی 117 هزار میلیارد در حال انجام

 
است. 

وي ادامه داد: با اجراي این طرح براي 25 هزار نفر در زمان ساخت و سه هزار نفر در زمان بهره برداري اشتغال ایجاد خواهد شد و بر اساس پیش بینی

 
ها تا سال 1402 به بهره برداري می رسد. 

وي خاطرنشان کرد: احداث نیروگاه 1400 مگاواتی سیریک با مشارکت و سرمایه گذاري کشور روسیه با سرمایه گذاري یک میلیارد و 400 میلیون
یورویی ، توسعه و بهره برداري از اراضی پایین دست سد جگین از طریق واگذاري به سرمایه گذاران بخش خصوصی و ایجاد یک هزار و 700 هکتار
گلخانه در دشت بارق که زیرساخت آن آماده شده و با بهره برداري از آن براي 8 هزار نفر اشتغال مستقیم ایجاد می شود، به عنوان دیگر طرح هاي

 
توسعه اي در منطقه شرق استان در حال اجراست. 

سواحل مکران که در محدوده آب هاي ساحلی و اقیانوسی دریاي عمان قرار گرفته؛ از حوزه گواتر و پسابندر منطقه چابهار سیستان وبلوچستان آغاز شده

 
است و تا منطقه جاسک هرمزگان ادامه دارد. 

سواحل مکران در واقع دروازه طلایی ایران و از ایستگاه هاي مهم و اصلی در تجارت، اقتصاد و گردشگري کشور است که توسعه آن در بخش هاي
مختلف باتوجه به تاکید رهبرمعظم انقلاب به صورت ویژه در دستور کار دولت تدبیر و امید قرار گرفته و درحال عملیاتی شدن است و بیش از50 تا 60

 
درصد سواحل مکران در حوزه هرمزگان قرار دارد. 

 
فراهم بودن زمینه اجراي طرح هاي توسعه دریا محور در هرمزگان 

استاندار هرمزگان در بخش دیگري از صحبتهاي خود بیان داشت: این استان با توجه به داشتن 14 جزیره و فراهم بودن امکان حمل و نقل جاده اي،
هوایی، دریایی، ریلی، استقرار پنج منطقه ویژه اقتصادي و دو منطقه آزاد تجاري و صنعتی و پایانه هاي صادراتی اختصاصی محصولات نفتی، کشاورزي و

 
معدنی از ظرفیت بسیار بالایی براي اجراي طرح هاي توسعه دریامحور برخوردار است. 

همتی خاطرنشان کرد: وجود ظرفیت هاي فراساحلی و پشتیبانی از صنایع و ساخت شناورهاي دریایی در پس کرانه ها ، سواحل و خورهاي هرمزگان،
برخورداري از ذخایر عظیم آبزیان به ویژه امکانات بالقوه توسعه فعالیت هاي پرورش میگو در ساحل و ماهی در قفس که بر اساس مطالعات و مکان یابی



هاي اولیه امکان تولید سالیانه ده ها هزار تن ماهی و میگو را فراهم می کند، از مزیت هاي پیاده سازي طرح توسعه دریامحور در این منطقه به شمار می

 
رود. 

وي بیان داشت: صنایع انرژي بر صادراتی که در کناره هاي ساحل و نزدیک به بنادر ورودي و خروجی استان، پالایشگاهاي نفت و گاز و صنایع بزرگ
مستقر است و وجود 18 بندر چند منظوره، 14 بندر تجاري و نفتی، شش بندر مسافري و 22 بندر صیادي در استان و همچنین قابلیت استقرار صنایع

 
جانبی و زیربناهاي پشتیبان میدان گازي پارس جنوبی در غرب استان امکان بهره گیري از ظرفیت هاي حوزه دریایی را چند برابر کرده است. 

 
توسعه اقتصاد دریا محور با استفاده از ظرفیت هاي هرمزگان 

استاندار هرمزگان، وجود 1400 کیلومتر نوار ساحلی با احتساب ساحل جزایر و موقعیت ویژه استان از جمله قرار گرفتن در کناره هاي دریاي عمان و
خلیج فارس و نزدیکی به تنگه استراتژیک هرمز و در نهایت دسترسی به آبهاي آزاد و بین المللی را از جمله مهمترین فرصت ها و ظرفیت هاي هرمزگان

 
براي توسعه اقتصاد دریا محور عنوان کرد. 

همتی ابراز داشت: نقش برجسته استان هرمزگان در تولید، ذخیره و انتقال آب و انرژي با استفاده از ظرفیت آب دریا و برخورداري از جاذبه هاي
گردشگري گوناگون دریایی در جزایر و سواحل با ارزش ملی و فراملی به عنوان قطب هاي مهم گردشگري کشور از جمله جنگلهاي حرا ،خورها می تواند

 
به عنوان ظرفیت هاي مهم بخش گردشگري دریایی مورد استفاده قرار گیرد. 

وي وجود منابع طبیعی و خاك مستعد ساحلی را از دیگر مزایاي بخش دریایی استان هرمزگان برشمرد و گفت: توسعه کشت محصولات ساحلی با تاکید

 
ویژه بر بخش کشاورزي و محیط زیست دریایی، می تواند به عنوان محرك فعالیت هاي اقتصادي عمل کند. 

 
برچسب ها 

 
- توسعه ایران 

 
- شوراي توسعه سواحل مکران 

 
- استانداري هرمزگان 

 
-  فریدون همتی 

 
- برنامه توسعه 

 
- جاسک 

 
پروندهٔ خبري 

- سال 99؛ سال جهش تولید



اعلام آخرین تصمیمات درباره آموزش و امتحانات هنرستانی ها

منبع: عصر ایرانشماره خبر:  266  |  تاریخ: 1399/10/09

مدیرکل دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش وزارت
آموزش و پرورش به اعلام جزئیات آموزش و ارزشیابی در شاخه فنی

 
و حرفه اي و کاردانش پرداخت. 

مصطفی آذرکیش در گفت وگو با ایسنا، با تاکید بر اینکه راهبرد
اصلی دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش، ارتقاء و بهبود
مستمر کیفیت آموزش است گفت: کیفیت باعث عمق بخشیدن به

 
آموزش می شود. 

وي افزود: آموزش هاي فنی تفاوت هایی با آموزش هاي نظري دارد.
دروس و عناوین دوره فنی و حرفه اي و کاردانش شامل دروس

 
عمومی، دروس شایستگی هاي غیرفنی، شایستگی هاي پایه فنی، شایستگی هاي فنی و دروس آموزش استاندارد مهارت می شود. 

آموزش و ارزشیابی دروس با ماهیت غیرکارگاهی مدیرکل دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش وزارت آموزش و پرورش با اشاره به اینکه دروس
هنرستانی ها یا ماهیت کارگاهی دارند یا ماهیت غیرکارگاهی گفت: در بخش دروس با ماهیت غیرکارگاهی، دروس عمومی مانند دینی، عربی، زبان،

 
تربیت بدنی و ... را داریم که با شاخه نظري مشترك است و آیین نامه هاي مربوط به آموزش و ارزشیابی شان شبیه به همدیگر است. 

آذرکیش ادامه داد: همچنین دروسی با ماهیت غیرکارگاهی داریم که ریاضی، فیزیک و شیمی از جمله آنهاست و عنوان شایستگی هاي پایه فنی به آنها

 
اطلاق می شود. شایستگی هاي غیرفنی نیز شامل دروسی مانند الزامات محیط کار، اخلاق حرفه اي، کارآفرینی، کارگاه نوآوري و ... می شود. 

مدیرکل دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش با بیان اینکه آموزش دروسی که ماهیت غیرکارگاهی دارند تحت هر شرایطی تعطیل نمی شود و
در بستر مدرسه تلویزیونی و پیام رسان هاي مجاز مانند شاد در حال انجام است گفت: ارزشیابی هم متناسب با آموزش ها و بر اساس بخشنامه اخیر

 
مرکز سنجش آموزش انجام می شود. 

وي افزود: در بخش دروس با ماهیت غیرکارگاهی یک سري از درس هاي ما پودمانی هستند. پودمانی ها امتحان و برنامه امتحانی ندارند و هر 45 روز
یک فصل از کتاب را آموزش می بینند. هرکتاب پنج فصل دارد و تا آخر سال هنرآموزان پنج مرتبه ارزشیابی می شوند و نمرات وارد سامانه نمرات می
شود. بنابراین چیزي به عنوان امتحانات نوبت اول و دوم ندارند.دروس پودمانی با ماهیت غیرکارگاهی تحت هر شرایطی آموزش و ارزشیابی شان در حال

 
انجام است. 

آموزش و ارزشیابی دروس با ماهیت کارگاهی مدیرکل دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش وزارت آموزش و پرورش با بیان اینکه شایستگی
هاي فنی در شاخه فنی و حرفه اي تحت عنوان دروس کارگاهی شناخته می شود و بچه ها دو روز در هفته از کارگاه ها استفاده می کنند گفت: دروس

 
استاندارد مهارت نیز همان دروس کارگاهی شاخه کاردانش است. 

آذرکیش ادامه داد: اگر ستادملی مقابله با کرونا اجازه داده باشد آموزش و ارزشیابی دروس کارگاهی کلا حضوري است. این مورد مستند به مصوبه 977
شوراي عالی آموزش و پرورش است که در بند 10 آن آمده آموزش و ارزشیابی دروس مذکور به صورت تراکمی و حضوري صورت پذیرد. اگر در طول

 
سال هر زمانی پروتکل هاي بهداشتی اجازه حضور در هنرستان را بدهد اولویت آموزش حضوري دروس کارگاهی در همه پایه ها است. 

وي در پاسخ به این که اگر هنرستان هایی موفق به برگزاري حضوري عناوین کارگاهی نشده باشند تکلیف شان چیست؟ عنوان کرد: از 15 شهریور همه



استان ها در وضعیت قرمز و تعطیلی مطلق نبودند و هنرستان ها کم و بیش آموزش هاي حضوري هم داشتند تا اینکه بسیاري از شهرها در وضعیت

 
قرمز قرار گرفتند. 

مدیرکل دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش وزارت آموزش و پرورش ادامه داد: بنابراین با دو وضعیت روبرو هستیم. اگر در مناطقی اجازه
حضور داده شد، آموزش حضوري انجام شده و ارزشیابی هم مطابق با آن انجام می شود. وضعیت دوم هم این است که فرض کنیم هنرستان هایی در یک

 
منطقه با توجه به شرایط، از روز اول هیچ کارگاهی برگزار نکرده باشند که البته اینطور هم نبوده و وضعیت مناطق مختلف بوده است. 

آذرکیش افزود: حالا اگر فرض کنیم تا پایان سال اجازه برگزاري حضوري کلاس ها داده نشود و هنرستانها هیچ کارگاهی برگزار نکرده باشد، به یک دوره

 
یک و نیم تا دوماهه نیاز داریم تا بتوانیم کارگاه ها را به صورت تراکمی و حضوري در شرایط بهتري با اجازه ستاد مقابله با کرونا برگزار کنیم. 

وي با اشاره به راهنماي مدیریت جریان تربیت و یادگیري دوره متوسطه که بر اساس آن با توجه به اقتضائات، به هنرستان ها اجازه داده شده تا با رعایت
پروتکل ها درباره برگزاري دروس کارگاهی و غیرکارگاهی تصمیماتی را اتخاذ و اعلام کنند گفت: یکسري هنرستان هاي کشاورزي ما مزارع، باغات و
دامداري دارند و داراي فضاي باز هستند و می توانند آموزش را ادامه دهند و یا یکسري در زمینه صنعت فعال اند و سوله هاي بزرگی دارند که می توانند
با رعایت پروتکل ها آموزش بدهند. اما برخی هنرستان ها فضاي کوچکی دارند که در شوراي مدرسه با توجه به اقتضائات برنامه ریزي می کنند و اولویت

 
سلامت هنرآموزان و همکاران ما است. 

آذرکیش تصریح کرد: به هر روي، چنین تصمیماتی در شرایط اضطرار گرفته شده و آموزش هاي مهارتی هم از شیوع کرونا متاثر شده اند اما تلاش ما بر
این است که همچنان آموزش باکیفیت را استمرار ببخشیم. تقریبا در همه شرایط دروس با ماهیت غیرکارگاهی در حال آموزش هستند. اگر هم در

 
مناطقی آموزش دروس کارگاهی به کلی متوقف باشد هر زمان اجازه داده شود به صورت تراکمی، تجمیعی و حضوري آموزش ها ارائه خواهند شد. 
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وزیر میراث فرهنگی: وضعیت بودجه دولت گرفتارمان کرد / افزایش بلیت هواپیما مانع اعزام

فعالان صنایع دستی به نمایشگاه هاي خارجی شد

منبع: تسنیمشماره خبر:  267  |  تاریخ: 1399/10/09

گروه استان ها- وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی گفت: با توجه به اینکه تولیدکنندگان صنایع دستی در مناطق محروم و
روستایی نمی توانند ضمانت نامه بانکی براي اخذ تسهیلات بانکی تامین کنند اعطاي تسهیلات اشتغال زایی روستایی به آنها سخت است.

گروه استان ها- وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی
گفت: با توجه به اینکه تولیدکنندگان صنایع دستی در مناطق
محروم و روستایی نمی توانند ضمانت نامه بانکی براي اخذ تسهیلات
بانکی تامین کنند اعطاي تسهیلات اشتغال زایی روستایی به آنها

 
سخت است. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از قزوین ، علی اصغر مونسان در نشست
با فعالان حامی دولت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی
استان که شامگاه دوشنبه در سالن اجتماعات مرکز رشد دانشگاه
آزاد قزوین برگزار شد اظهار داشت: در حوزه تسهیلات اشتغال
روستایی 3800 میلیارد تومان سهم وزارت میراث فرهنگی و

 
گردشگري است که تاکنون 500 میلیارد تومان از آن جذب و در قالب تسهیلات بانکی در اختیار فعالان این حوزه قرار گرفته است. 

وي اضافه کرد: اما با توجه به اینکه تولیدکنندگان صنایع دستی در مناطق محروم و روستایی نمی توانند ضمانت نامه بانکی براي اخذ تسهیلات بانکی
تامین کنند، اعطاي تسهیلات اشتغال زایی روستایی به آنها سخت است. به همین خاطر با وجود این که مجوز اعطاي این تسهیلات را اخذ کردیم اما

 
اعطاي تسهیلات یاد شده به دلیل تشریفات بانکی مشکل است. 

مونسان ادامه داد: این آمادگی را داریم که منابع مالی مربوط به صندوق احیا و بهره برداري از اماکن تاریخی و فرهنگی را به حوزه صنایع دستی

 
اختصاص دهیم. 

 
گران شدن بلیت هواپیما عامل اعزام نشدن فعالان صنایع دستی به نمایشگاه هاي خارجی 

وزیر میراث فرهنگی و گردشگري در بخش دیگري از سخنان خود درباره دلایل برگزار نشدن نمایشگاه هاي خارجی براي فعالان صنایع دستی و
گردشگري کشور گفت: تا قبل از گران شدن نرخ ارز در بخش گردشگري عمده هزینه ها را خود فعالان گردشگري تامین می کردند و ما حداکثر براي

 
تامین زمین نمایشگاهی یک کمکی به این فعالان می کردیم. 

مونسان افزود: اما در بخش صنایع دستی هزینه ها کاملاً به دوش وزرات خانه بود و متاسفانه با توجه به اینکه نرخ ارز و بلیت هواپیما شدیداً افزایش پیدا
کرده و در بسیاري اوقات بودجه ما ثابت و حتی کاهش داشته، نمی توانیم فعالان صنایع دستی را با هزینه وزارت خانه به نمایشگاه هاي خارجی اعزام

 
کنیم. 

وي ادامه داد: بنابراین وضعیت بودجه دولت براي ما گرفتاري ایجاد کرده و تحرك ما براي حضور در نمایشگاه هاي خارجی را کم کرده است. به همین
خاطر در فضاي مجازي طرح تجاري سازي، برندسازي و مارکتینگ صنایع دستی را دنبال می کنیم و در این حوزه نمایشگاه هاي صنایع دستی داخلی و

 
ملی را به شکل مجازي برگزار می کنیم. 



 
خسارت مراکز گردشگري قزوین توسط دولت جبران خواهد شد 

 
خانه هاي تاریخی قزوین به بخش خصوصی واگذار می شود 

 
حوزه منجمد آثار تاریخی و گردشگري استان قزوین نیاز به تحرك و روح بخشی دارد 

 
کمبود نقدینگی مشکل واحدهاي تولید صنایع دستی 

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي استان قزوین هم در این نشست با یادآوري این که از مشکلات مالی دولت را خبر داریم، گفت: در
شهرهاي محروم استان مجموعه هاي تولیدي در حوزه صنایع دستی ایجاد شدند که فعالان و هنرمندان این حوزه را تحت پوشش شغلی قرار دادند. براي

 
نمونه در شهر بویین زهرا یک واحد تولیدي صنایع دستی 200 بانوي سرپرست خانوار را به کار گرفته و براي آنها شغل ایجاد کرده است. 

مهدي بخشنده کمبود نقدینگی و سرمایه در گردش را مشکل اصلی این واحدهاي تولیدي دانست و اضافه کرد: براي تامین این سرمایه در گردش به وام
هاي بانکی کم بهره نیاز داریم. ضمن این که با یک سرمایه گذاري محدود و کم می توانیم حدود 5 هزار خانوار محروم استان قزوین را تحت پوشش قرار

 
داده و براي سرپرستان آنها ایجاد شغل کنیم. 

وي ادامه داد: با توجه به اینکه فرش یکی از محصولات مهم حوزه صنایع دستی محسوب می شود، به جاي وزارت صمت باید وزارت میراث فرهنگی،
گردشگري و صنایع دستی باید متولی حوزه فرش شود و این کار می تواند تحول زیادي در حوزه تولید و صادرات فرش در کشور ایجاد کند.



عملکرد ضعیف بانک هاي قم در پرداخت تسهیلات رونق تولید

منبع: تسنیمشماره خبر:  268  |  تاریخ: 1399/10/09

گروه استان ها-معاون استاندار قم با بیان اینکه توجه به مطالبات سرمایه گذاران در واگذاري به موقع زمین و رفع موانع تولید ضروري است
گفت: انجام تعهد بانک هاي عامل در پرداخت تسهیلات رونق تولید و جهش تولید عملکرد رضایت بخشی نیست.

گروه استان ها-معاون استاندار قم با بیان اینکه توجه به مطالبات
سرمایه گذاران در واگذاري به موقع زمین و رفع موانع تولید ضروري
است گفت: انجام تعهد بانک هاي عامل در پرداخت تسهیلات رونق
تولید و جهش تولید عملکرد رضایت بخشی نیست. - اخبار استانها -
مهرداد غضنفري در گفت وگو با خبرنگار تسنیم در قم، با اشاره به
ضرورت پیگیري موانع جدي در مسیر جهش تولید اظهار داشت:
واگذاري زمین اهمیت زیادي در توسعه شهرك هاي صنعتی و
افزایش ظرفیت هاي تولید و اشتغال دارد و دراین باره مصوباتی در

 
استان داشته ایم. 

وي با بیان اینکه باید با استفاده از اختیارات استانی و پیگیري در سطح ملی، بتوان در واگذاري به موقع زمین در اجراي پروژه هاي اقتصادي گام برداشت
تا سرمایه ها معطل نمانند، افزود: توجه به مطالبات سرمایه گذاران در واگذاري به موقع زمین و رفع موانع تولید ضروري است، همچنین بانک هاي عامل

 
باید به موقع در پرداخت تسهیلات اقدام کنند تا بتوان این پروژه ها را به سرانجام رساند. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري قم اضافه کرد: متأسفانه در واگذاري زمین به تولیدکنندگان مشکلاتی وجود دارد که باید رسیدگی شود و
برآیند انتقال سند و واگذاري به موقع موردتوجه قرار بگیرد، گاهی در واگذاري زمین از سوي راه و شهرسازي، شاهد گلایه هایی هستیم و این سازمان

 
باید به طور مستند روند واگذاري زمین را گزارش کند تا به موقع آسیب شناسی کنیم. 

وي خاطرنشان کرد: 200 هکتار زمین از سوي راه و شهرسازي واگذارشده است و برخی از سرمایه گذاران نتوانستند به موقع طرح هاي خود را به دلیل

 
مشکلاتی که وجود داشته عملیاتی کنند، اینکه واگذاري 42 هکتاري از اراضی را به این علت با تأخیر مواجه کنیم منطقی نیست. 

غضنفري اضافه کرد: شهرك آي سی تی فاز جدایی در اجراي پروژه هاست و باید قرارداد واگذاري به موقع انجام شود و بعد همان مراحل در راه و

 
شهرسازي پیموده شود؛ اداره راه و شهرسازي استان باید خود درصدد مطالبه گري و دفاع از حقوق استان باشد نه اینکه اقدام به مانع تراشی کند. 

 
جزئیات وام جدید کرونا/ تسهیلات کرونایی به صورت بنگاه محور پرداخت می شود 

 
100 میلیارد تومان تسهیلات کرونایی در استان گلستان پرداخت شد 

 
693 میلیارد تومان تسهیلات به واحدهاي تولیدي استان گلستان پرداخت شد 

وي با گلایه مندي از عملکرد ضعیف بانک ها در پرداخت تسهیلات عنوان کرد: انجام تعهد بانک هاي عامل در پرداخت تسهیلات رونق تولید و جهش

 
تولید زیر 50 درصد و گاهی در حد 37 درصد گزارش شده و این میزان عملکرد رضایت بخش نیست. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري قم با تأکید بر اینکه پرداخت مستقیم وام از طریق بانک ها روي میزان عملکرد استانی درج نمی شود و بهتر
است تسهیلات مطابق با ثبت در سامانه پرداخت شود تا وضعیت پرداخت تسهیلات توسط بانک هاي عامل شفاف سازي شود، گفت: علی رغم اهمیت

جایگاه کشاورزي در رونق تولید، متأسفانه پرداخت تسهیلات توسط بانک کشاورزي مطلوب نیست و باید میزان جذب تسهیلات افزایش یابد.





قرارگاه خاتم الانبیاء 5 پست اسکله جدید در منطقه آزاد انزلی احداث می کند

منبع: تسنیمشماره خبر:  269  |  تاریخ: 1399/10/09

گروه استان ها- سخنگوي سازمان منطقه آزاد انزلی گفت: 5 پست اسکله جدید با مشارکت قرارگاه خاتم الانبیا در منطقه آزاد انزلی احداث می
شود.

گروه استان ها- سخنگوي سازمان منطقه آزاد انزلی گفت: 5 پست
اسکله جدید با مشارکت قرارگاه خاتم الانبیا در منطقه آزاد انزلی

 
احداث می شود. - اخبار استانها - 

مهدي کاظمیان در گفت وگو با خبرنگار تسنیم در رشت، با بیان
اینکه اولویت اصلی سازمان منطقه آزاد انزلی، تکمیل زیرساخت هاي
بندري، لجستیک منطقه و تسریع در بهره برداري از خط ریلی
اتصالی به منطقه است افزود: مسیر ریلی که بنادر جنوبی کشور را به
بندر کاسپین متصل می کند باعث رونق اشتغال در بخش هاي

 
مختلف حمل و نقل می شود. 

سخنگوي سازمان منطقه آزاد انزلی عنوان داشت: در حال حاضر علاوه 2 پست اسکله که در حال ساخت هستند با مشارکت قرارگاه خاتم الانبیا در حال

 
مذاکره براي ساخت 5 پست اسکله دیگر هستیم. 

کاظمیان تصریح کرد: در حوزه ناوگان دریایی سازمان منطقه آزاد انزلی استفاده از ظرفیت هاي بخش خصوصی را در دستور کار قرار داده و اکنون با

 
همکاري این بخش و نیز مشارکت نهادهاي دولتی در حال توسعه فعالیت ها در حوزه نقل و انتقال کالا در دریاي خزر هستیم. 

 
77 درصد صادرات غیرنفتی استان گیلان تحقق یافت 

 
ظرفیت تولید ماهی سواحل دریاي خزر در حوزه استان گیلان چه میزان است؟ 

 
توسعه صنعتی گیلان با فراهم کردن زیرساخت ها محقق می شود 

سخنگوي منطقه آزاد انزلی درباره مشکلات مربوط به سرمایه گذاري در این حوزه افزود: در این بخش در حوزه قانون گذاري مشکلی وجود ندارد اما در
بحث تفاسیر موجود نسبت به مزایا و معافیت هاي قانونی براي فعالان اقتصادي و سرمایه گذاران منطقه در برخی موارد ناهماهنگی هایی وجود دارد که

 
سبب کندي روند سرمایه گذاري در این حوزه می شود. 

وي خاطرنشان کرد: مدیریت غذا و داروي سازمان منطقه آزاد انزلی از سال 96 با هدف صیانت از سلامت جامعه، جلوگیري از ورود و عرضه محصولات
تقلبی و غیر مجاز و همچنین تسهیل امور سرمایه گذاران و تولید کنندگان کالاهاي سلامت محور از ترخیص کالاهایی که با استانداردهاي ملی منطبق

 
نباشند جلوگیري به عمل می آورد. 

کاظمیان درباره امحاي کالاهاي سلامت محور غیرقابل مصرف گفت: کارشناسان غذا و دارو طی بازدیدهاي مستمر در صورت مشاهده اقلام سلامت محور

 
تقلبی یا غیرمجاز و یا تاریخ مصرف گذشته نسبت به جمع آوري آن ها اقدام کرده و سپس این اقلام براساس قانون و با مجوز دادستانی امحا می شوند. 

وي با بیان اینکه یکی از وظایف این مدیریت، نظارت بر محصولات سلامت محور، پیش از ترخیص از گمرك است افزود: در این راستا امسال طی 16
بازدید از 128 فروشگاه 5.6 تن فرآورده هاي آرایشی و بهداشتی، غذایی و آشامیدنی تاریخ مصرف گذشته و غیرمجاز جمع آوري شد و سپس با حضور

 
مسئولان مربوطه نسبت به امحاي این اقلام مذکور اقدام کردیم. 



کاظمیان تصریح کرد: منطقه آزاد انزلی منطقه استان بوده و منافع آن عاید همه مردم استان می شود و این منطقه می تواند منافع کشور را در سطح

 
بین المللی تأمین کند اما ایجاد مباحث حاشیه اي و رقابت هاي سیاسی و قومی سبب ایجاد اختلال در فعالیت منطقه می شود. 

سخنگوي سازمان منطقه آزاد انزلی گفت: در این راستا باید با همت مردم، مسئولین و همه نخبگان اقتصادي و سیاسی در جهت افزایش نقش منطقه در
معاملات دریاي خزر و اوراسیا و درنهایت توسعه کشور گام برداریم.



کسبه کنزالمال خرمشهر هنوز سرگردان اند

منبع: ملیتشماره خبر:  270  |  تاریخ: 1399/10/09

شب جمعه اول آذرماه سال گذشته، حوالی ساعت 21 آتش سوزي از انبارهاي بازار کنزالمال خرمشهر آغاز شد و به بخشی از غرفه ها سرایت
کرد و در این حادثه 30 درصد از غرفه هاي این بازار یعنی 79 غرفه در آتش سوختند.

به گزارش ملیت به نقل از ایسنا، مسئولان منطقه آزاد اروند از سال گذشته به کسبه قول بازسازي بخش سوخته بازار را در بهمن سال 98 دادند اما

 
به گفته کسبه، این امر با گذشت بیش از یک سال از آتش سوزي، هنوز کاملا محقق نشده و بخشی از بازار بازسازي نشده است. 

پروژه بازسازي بازار ظاهرا به گفته کسبه، از اسفند سال گذشته تاکنون به دلیل شیوع کرونا متوقف شده است. علاوه بر این، به گفته این بازاریان هنوز
بیمه کالاهاي سوخته در انبارها به کسبه پرداخت نشده و با وجود وضعیت اقتصادي کنونی، کسبه 79 غرفه سوخته کسب و کار خود را از دست داده اند.

به گفته یکی از کاسبان، در این بخش حدود یک هزار نفر ارتزاق می کردند که با وقوع آتش سوزي، دیگر کسی از وضعیت اشتغال این افراد اطلاع ندارد.

 
به منظور پیگیري وضعیت این بازار، به سراغ دو تن از کسبه آسیب دیده رفته و وضعیت شان را جویا شدیم. 

 
بازار از ابتدا ناایمن بود 

یکی از غرفه داران بازار کنزالمال خرمشهر در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: بازار کنزالمال، یکی از بازارهاي معروف خرمشهر با بیش از 250 غرفه از

 
متراژ 14 تا 200 متر است؛ در این بازار کالاهاي وارداتی تحت عنوان کالاي همراه مسافر وارد می کردیم و به فروش می رساندیم. 

وي افزود: مالک این بازار، سازمان منطقه آزاد اروند است و کسبه از سال 93 تاکنون مستاجر هستند. مدیریت بازار نیز به یکی از شرکت هاي

 
زیرمجموعه سازمان منطقه آزاد یعنی شرکت توسعه و سرمایه گذاري منطقه آزاد اروند سپرده شده است. 

وي با عنوان اینکه این بازار از ابتدا ناایمن بوده است، گفت: این مجتمع، سیستم اطفاي حریق و آبرسانی بدي داشت و از این مساله نیز آسیب اصلی را
دید. ساعت 20:55 شب جمعه، کانون اصلی آتش از انبار شروع شد. در بازار، 10 سوله بزرگ داریم که به عنوان انبار استفاده می کنند. در اثر آتش

 
سوزي، چهار سوله کاملا در آتش سوخت و 79 غرفه کاملا خاکستر شدند. 

این کاسب بازار کنزالمال افزود: آتش سوزي مصادف با درگیري هاي آبان ماه 98 بود و علت اصلی آتش سوزي مشخص نشده بود اما در نهایت اعلام شد
که آتش سوزي بر اثر برق بوده است. از 79 غرفه اي که سوختند، 29 غرفه بیمه نامه آتش سوزي نداشتند اما سایر غرفه ها از شرکت هاي متفاوت بیمه
آتش سوزي داشتند اما در قرارداد اجاره اي که با سازمان منطقه آزاد اروند داشتیم، قید شده که باید کالاها را خودمان بیمه کنیم اما کالاهاي موجود در

 
انبار و سازه بازار، توسط شرکت توسعه و سرمایه گذاري سازمان منطقه آزاد بیمه می شود که توسط بیمه دانا انجام شده بود. 

وي گفت: پس از آتش سوزي در دریافت خسارت کالاهاي سوخته با مشکلات و چالش هایی مواجه شدیم و متاسفانه از بندهاي عجیب و غریبی استفاده
کرده اند و با وجود اینکه غرفه ها و کالاهاي ما کاملا نابود شد، به هیچ کدام از کسبه خسارت دیده، 100 درصد خسارت ندادند و بیشترین مقدار داده

 
شده 70 درصد توسط برخی از بیمه ها بود. 

 
تعطیلی بازسازي بازار از اسفند 98 

این کاسب در خصوص قول و قرارهاي داده شده به خسارت دیدگان بازار، بیان کرد: به ما گفتند که با شتاب، خسارت ها را جبران می کنیم و تا اسفند
98 غرفه هاي خود را تحویل می گیرید و کاسبی خود را به راه می اندازید. یک پیمانکار از تعاون نیروي انتظامی خرمشهر انتخاب شد که متاسفانه

 
پیمانکار قابل قبولی نیز نبود. این پیمانکار دست به کار شد اما در اسفندماه کار بازسازي بخش سوخته به دلیل شیوع کرونا متوقف شد. 



 
وي افزود: کسبه اي که وضع مالی بهتري داشتند، خودشان غرفه ها را بازسازي کردند اما شیوع کرونا همه چیز را تعطیل کرد. 

این کاسب بازار کنزالمال گفت: بازسازي بازار توسط پیمانکار از اسفند 98 تاکنون تعطیل شده است. یک سال از آتش سوزي می گذرد اما هنوز بازسازي

 
بازار کامل نشده است و یک بخش از راهروي بازار، کاملا خاکی است. 

 
چرا سازمان منطقه آزاد دست به کار بازسازي نمی شود؟ 

وي ادامه داد: سازمان منطقه آزاد اروند، دلیل توقف در روند بازسازي را شکایت حقوقی بیمه دانا از این سازمان اعلام کرده است. در دادگاهی در تهران

 
پرونده تشکیل شده و عنوان می کنند که پولی به دست سازمان منطقه آزاد اروند نرسیده است که بخواهند اعتباري را در اختیار پیمانکار قرار دهند. 

وي گفت: سوال بزرگ براي ما کسبه این است که آیا سازمان عریض و طویل منطقه آزاد اروند، 2 میلیارد تومان پول ندارد تا بازار را بازسازي کند؟ همه

 
هزینه مورد نیاز، تنها 2 میلیارد تومان است اما متاسفانه آن ها زیر بار این مساله نمی روند. 

این کاسب خسارت دیده افزود: از ماه گذشته براي بسیاري از کسبه قسمت سوخته بازار که حدود 50 درصد آن بازسازي شده، اظهارنامه دادگاه ارسال
شده است که عنوان می کند بازسازي غرفه ها در مرداد 99 به اتمام رسیده و شما آن را تجهیز نکرده اید بنابراین سلب امتیاز می شوید. یعنی ما به

 
نوعی محکوم هم شده ایم! 

وي گفت: این در حالی است که معاون عمرانی شرکت توسعه و سرمایه گذاري منطقه آزاد اروند می گوید که هنوز کار را از پیمانکار تحویل نگرفته ام و

 
بخش حقوقی سازمان نیز چیز دیگري می گوید. 

 
نگرانیم کنزل المال تبدیل به پلاسکو شود 

این غرفه دار با بیان اینکه همه ما کاسبان بومی هستیم و با هزینه خودمان و با وعده سازمان منطقه آزاد سرمایه گذاري کردیم، تصریح کرد: ما آنجا را
تبدیل به کنزالمال کردیم و اکنون بعد از گذشت یک سال هنوز هم بازسازي بازار تمام نشده و اگر رها شود، تبدیل به پلاسکوي دوم می شود و سرمایه

 
ما از بین می رود. 

 
وي افزود: از طرف دیگر به افرادي که در انبار کالا داشتند نیز هنوز یک ریال بابت خسارت داده نشده است زیرا می گویند بیمه، پول نمی دهد. 

این کاسب خرمشهري گفت: جنسی که پارسال سوخت با دلار 13 هزار تومان خریده شده بود و اکنون اگر 100 درصد خسارت را نیز به ما بدهند با این

 
وضعیت دلار، هیچ چیزي را به دست نیاورده ایم. حتی لیست و آمار کالاهاي موجود اعلام نشده است. 

وي بیان کرد: در دي ماه سال گذشته، جلسه اي در فرمانداري خرمشهر برگزار و مصوب شد که تسهیلاتی با یک سال تنفس بدهند تا کسب و کار را

 
سریع تر راه اندازي کنیم اما از آن محل نیز هیچ چیز به ما پرداخت نشد. 

 
یک بام و دو هواي سازمان منطقه آزاد اروند 

وي ادامه داد: نکته مهم تر این است که یک زمین کنار کنزالمال بود که شرکت توسعه سازمان منطقه آزاد یک پیمانکار آورده و در حال ساخت یک بازار

 
چهار طبقه جدید در این زمین است و با افتخار نیز اعلام می کند که در این مجتمع 530 میلیارد تومان گردش مالی وجود خواهد داشت. 

 
این غرفه دار گفت: بازار جدید به اعتبار و نام کنزالمال، ساخته می شود اما از آن طرف 2 میلیارد تومان براي بازسازي بازار کنزالمال پرداخت نمی کنند. 

 
کاسبان، سرگردان میان بیمه ها و منطقه آزاد اروند 



این کاسب در خصوص وضعیت کنونی خود بیان کرد: من یک سال است که کاسبی نمی کنم و از آن محل درآمدي ندارم و هیچ خسارتی نیز دریافت

 
نکرده ام. بسیاري از همکاران نیز وضعیت مشابه دارند و منتظر هستند. جایی هم نمانده که به آنجا نامه ننوشته باشیم. 

وي گفت: بابت کالاهاي سوخته نیز هیچ خسارتی دریافت نشده است. ما بابت غرفه ها بیمه آتش سوزي داشتیم؛ بیمه آسیا بخشی از خسارت کالاهاي

 
غرفه داران را در حد 65 تا 70 درصد پرداخت کرده و بیمه دانا نیز موظف به پرداخت خسارت سوله کالاها و سازه بازار است. 

این غرفه دار بیان کرد: در این میان بیمه آسیا از بیمه دانا شکایت کرده مبنی بر اینکه به دلیل اینکه کانون آتش سوزي انبار بوده و به سایر نقاط سرایت
کرده و پوشش حادثه انبارها با بیمه دانا بوده است، بیمه دانا باید خسارتی که بیمه آسیا به کسبه پرداخت کرده را پس بدهد. از طرفی بیمه دانا نیز از

 
شرکت توسعه منطقه آزاد شکایت کرده که بازار شما ناایمن بوده است و این مساله تبدیل به یک پرونده شده است. 

وي افزود: ما تنها به 2 میلیارد تومان براي بازسازي نیاز داریم؛ اشتغال چند صد نفر اکنون گره خورده و چندین کارگر بیکار شده اند. ما به سازمان

 
منطقه آزاد اروند پیشنهاد دادیم که 2 میلیارد تومان را پرداخت کند و پس از پرداخت بیمه، پول را براي خود بردارد. 

 
ارتزاق حدود یک هزار نفر در بخش سوخته بازار کنزالمال 

یکی دیگر از کاسبان خسارت دیده این بازار در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: باعث و بانی آتش سوزي، هیچ کدام از کسبه نبودند. انبارهایی که متعلق به

 
شرکت توسعه و سرمایه گذاري منطقه آزاد اروند بودند، طعمه حریق شدند و این آتش سوزي باعث از بین رفتن حدود 50 درصد بازار شد. 

وي افزود: من یک غرفه 200 متري داشتم و در این مغازه شش نفر اشتغال داشتند. این پرسنل، همه تامین کننده خانوار بودند. به علاوه دیگر کارگران و
کسبه بازار، می توان گفت که حدود یک هزار نفر از این بازار ارتزاق می کردند که از سال گذشته تا امروز بیکار هستند و از بسیاري از این افراد بی خبر

 
هستم. 

 
بخشی از بازار هنوز بازسازي نشده است 

وي ادامه داد: خود کسبه به بازار کنزالمال رونق داده بودند؛ یک سال از حریق می گذرد و تاکنون هم بهسازي بازار کامل نشده است. مجتمعی که به ما
تحویل داده شد، کاملا بازسازي نشده است. یک بخش از بازار هم یک زمین خاکی است که قبلا 20 غرفه داشت اما ساخته نشده و به حال خود رها شده

 
است. 

این غرفه دار در خصوص وضعیت پرداخت خسارات توسط بیمه تصریح کرد: کسبه پیش از حریق، بخشی از کالاهاي خود را در انبار نگهداري می کردند؛
پس از آتش سوزي، همه کالاهایمان از بین رفتند و سازمان منطقه آزاد اروند که بازار و انبارها را بیمه کرده، تا امروز اذعان می کند که بیمه دانا هنوز
یک ریال به آن ها پرداخت نکرده است. مگر می شود دو ارگان به این مشکل بربخورند و یکی ادعا کند که پول خسارت را پرداخت نمی کند و دیگري

 
هم نتواند پول خود را بگیرد؟ چطور است که سازمان بزرگ منطقه آزاد اروند نتواند پول بیمه را از بیمه دانا بگیرد؟ 

 
کسی براي ما قدمی بر نمی دارد 

وي یادآور شد: وقتی پیگیري می کنیم، بیمه دانا به کسبه که ما هستیم می گوید خسارت را به مالک که سازمان منطقه آزاد اروند است، پرداخت می
کند و وقتی از سازمان پیگیري می کنیم ادعا می کنند که پول بیمه را هنوز دریافت نکرده اند. سازمان اذعان می کند که هنوز یک ریال هم از بیمه دانا

 
دریافت نکرده است. 

این غرفه دار گفت: ما نامه نگاري هاي متعددي با فرمانداري، شرکت توسعه و سرمایه گذاري منطقه آزاد اروند، سازمان منطقه آزاد اروند و دبیرخانه
شوراي عالی منطقه آزاد در تهران انجام دادیم. به ما می گویند صبر کنید اما یک سال است که ما ورشکسته شده ایم. قرض و قسط بسیاري داشتیم و

 
یک سال صبر کردیم. به ما قول دادند که بهمن 98 بازار را تحویل می دهند اما هنوز اتفاقی نیفتاده است. 

وي افزود: حدود یک سال و دو ماه از آتش سوزي می گذرد اما کسی براي ما قدمی بر نمی دارد. ما سرمایه گذار بودیم و به کنزالمال رونق دادیم. حتی



یک بار هم با ما جلسه برگزار نکردند تا وضعیت ما را ببینند. همه ما بومی شهر هستیم. وقتی منطقه آزاد اروند نمی تواند از ما حمایت کند، پس چرا روز

 
اول از ما خواست که در این منطقه سرمایه گذاري کنیم؟ 

این کاسب در پایان گفت: همه کسبه، مشکل مرا دارند. من اکنون بیکار هستم؛ چه شرکت توسعه و چه سازمان منطقه آزاد اروند هیچ حمایتی از ما

 
نکردند و حتی از سازمان خواستیم که یک مکان در اختیار ما قرار دهند تا به اشتغال بپردازیم اما مسئولان واقعا از ما حمایت نکردند. 

 
نظر مسئولان 

براي بررسی بیشتر این موضوع نظر فرماندار خرمشهر را پرسیدیم. محمد حیدري فرماندار خرمشهر در این خصوص اظهار کرد: کنزالمال خرمشهر تحت

 
مدیریت سازمان منطقه آزاد اروند است و ما هیچ دخالتی در این موضوع نداریم. 

 
وي گفت: بنا به قانون نیز مساله کسب و کار و فعالیت هاي اقتصادي مردم بر عهده سازمان منطقه آزاد اروند است. 

حیدري افزود: پیگیر کارهاي بازار کنزالمال بودیم اما مسئولیت این بازار با ما نیست که فرمانداري بخواهد پاسخگو باشد. بنده به عنوان نماینده دولت این

 
مساله را پیگیري کردم. با رئیس سازمان نیز صحبت کردم و کارها تا حدودي جلو رفته است. 

سیدعلی موسوي معاون اقتصادي و سرمایه گذاري سازمان منطقه آزاد اروند نیز در این خصوص بیان کرد: بازار کنزالمال بازسازي شده است. کل بازار

 
طعمه حریق شد اما هم اکنون فعالیت تجاري انجام می شود. 

وي به منظور کسب اطلاعات بیشتر، رضایی، مدیرعامل شرکت سرمایه گذاري و توسعه منطقه آزاد اروند را معرفی کرد اما پیگیري هاي ایسنا در تماس

 
با وي بی پاسخ ماند. 

به دلیل بی نتیجه بودن پیگیري خبرنگار ایسنا از مسئولان سازمان منطقه آزاد اروند، مدیریت بازار کنزالمال و شرکت توسعه و سرمایه گذاري منطقه

 
آزاد اروند و پاسخگو نبودن این مسئولان در خصوص مشکلات کسبه بازار کنزالمال، این موضوع را از استاندار خوزستان جویا شدیم. 

 
غلامرضا شریعتی استاندار خوزستان در خصوص وضعیت کسبه و بازار کنزالمال، به ایسنا اظهار کرد: چرا از سازمان منطقه آزاد اروند نمی پرسید؟ 

بر اساس گفته خسارت دیدگان، کسبه بخش سوخته بازار کنزالمال سرمایه و کسب و کار خود را از دست داده اند و اکنون نیز شاهد اختلاف میان

 
سازمان منطقه آزاد و بیمه دانا به دلیل پرداخت نشدن خسارت هستند. 

 
سازمان منطقه آزاد اروند نیز دلیل محقق نشدن مطالبات کسبه را "پرداخت نشدن حق بیمه از سوي بیمه دانا" عنوان می کند. 

با گذشت بیش از یک سال از آتش سوزي، حالا کسبه و تمام کارگرانی که در بخش سوخته اشتغال داشته اند، کسب و کار خود را از دست داده و بیکار
هستند. غرفه داران نیز همچنان میان سازمان منطقه آزاد اروند و بیمه دانا سرگردان هستند و کسی پاسخگوي مطالبات آن ها نیست.



دغدغه اي که معضل شد / جولان بیکاران تحصیلکرده در کاشان

منبع: تسنیمشماره خبر:  271  |  تاریخ: 1399/10/09

گروه استان ها - امروزه بیکاري فارغ التحصیلان جامعه به یک معضل تبدیل شده است و مسئولان متأسفانه اقدام عملی در این زمینه انجام
ندادند.

گروه استان ها - امروزه بیکاري فارغ التحصیلان جامعه به یک
معضل تبدیل شده است و مسئولان متأسفانه اقدام عملی در این

 
زمینه انجام ندادند. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از نطنز، بسیاري از جمعیت جوان و
بیکار امروز کشور همان افرادي هستند که در دهه 80 با تشویق و
اجبار خانواده هاي خود وارد بازار کار آزاد نشده و براي ادامه تحصیل
روانه دانشگاه ها شدند تا بلکه بتوانند شرایط کاري خوبی براي خود
مهیا کنند اما نه آنان و نه خانواده هاي آن ها فکر نمی کردند که
روزي با سیاست هاي غلط، کشور به جایی برسد که حتی مقاطع
دکترا و مهندسان نیز گرفتار بیکاري شده و نتوانند وارد بازار کسب و

 
کار شوند و سیل میلیونی جوانان تحصیل کرده مجبور شوند یا درخانه مانده و یا به مشاغل کاذب روي آورند. 

کسب درآمد امروز توانسته بسیاري از موضوعات را به حاشیه ببرد به نحوي که تاخیر در ازدواج جوانان یکی از عواملی است که به دلیل نبود شغل

 
مناسب جوانان نسبت به این سنت حسنه رسول اکرم(ص) روي خوشی نشان ندهند و این موضوع در نوع خود تبعات مختلفی را به دنبال داشته است. 

رحمت االله فیروزي پور نماینده مردم نطنز و بادرود و قمصر در مجلس شوراي اسلامی در گفت وگو با خبرنگار تسنیم در نطنز پیرامون دغدغه هاي
جوانان تحصیل کرده کشور اظهار داشت: متاسفانه یکی از مشکلات فعلی کشور خاصه در شهرستان نطنز و بادرود محصول کم کاري و بی توجهی

 
تصمیم گیران و افراد موثر در منطقه بوده است. 

فیروزي پور گفت: براي جذب و اشتغال جوانان تحصیل کرده طی سالیان اخیر فعالیتی در منطقه بادرود صورت نگرفته و با توجه به وجود دانشگاه هاي
آزاد و پیام نور با فارغ التحصیلان زیادي همراه با درخواست کار روبرو هستیم و شاید بیش ترین مراجعه و تماس ها و درخواست ها از نماینده مجلس،
شغل و کار جوانان است عضو کمیسیون عمران مجلس تاکید کرد: دولت توجه بیشتري براي فراهم کردن بستر مناسب تولید و اشتغال و کارآفرینی در
حوزه هاي مختلف کشاورزي و صنایع دستی و صنعتی ایجاد کند و با بسته هاي حمایتی از قبیل زمین و تسهیلات شرایط مطلوب را براي جوانان

 
علاقمند فراهم کند. 

 
ایران بهترین شرایط براي توسعه و پیشرفت دارد 

علیرضا کاملی یکی از جوانان تحصیل کرده بادرودي که در مقطع دکترا تحصیل کرده است در گفت وگو با خبرنگار تسنیم اظهار داشت: کشور ایران با
توجه به ترکیب جمعیتش به عنوان یکی از کشورهاي جوان دنیا محسوب می شود بنابراین بهترین و مناسب ترین شرایط را براي رسیدن به توسعه و

 
پیشرفت در تمام حوزه هاي علمی اقتصادي سیاسی و فرهنگی دارد. 

وي گفت: با توجه به امر آموزش و پرورش نسل جوان می تواند پیشتاز توسعه همه جانبه جهان باشد و توجه به تمامی مزیت هاي رقابتی که کشور ایران

 
جهت توسعه و پیشرفت دارد آمار بیکاري جوانان دو برابر میانگین جهانی است. 



کاملی به عوامل عدم اشتغال جوانان مخصوصاً داراي تحصیلات اشاره کرد و گفت: ورودي بدون کنترل تحصیلات عالی که منجر به بالا رفتن انتظارات
قشر تحصیل کرده شده است ، تأکید آموزش هاي علمی بر آموزش هاي تئوري به جاي مهارت آموزي ، عدم نیازسنجی درست از بازار کار و تخصیص

 
مناسب رشته هاي دانشگاهی توسط وزارت علوم و کار و امور اجتماعی از جمله دلایل این معضل براي جوانان تحصیل کرده در جامعه امروزي است. 

 
رشد مقرري بگیران بیمه بیکاري با کرونا/ 750هزار نفر در سه ماه متقاضی بیمه بیکاري شدند 

 
واریز بیمه بیکاري براي 91 هزار جامانده هفته آینده/اطلاعات 15 هزار نفر مشکل دارد 

 
اذعان استاندار به شکست در اجراي برنامه هاي تحول آفرین در کردستان؛ نرخ بیکاري باز هم از میانگین کشوري بالاتر است 

وي گفت: استفاده از سیستم جایگزین سازي به جاي جانشین پروري که منجر به عدم شناسایی نخبگان شده است و عدم توجه به شرکت هاي دانش

 
بنیان توسط دولت از دیگر عوامل موثر در عدم جذب نیروهاي توانمند و شایسته است. 

کاملی تاکید کرد: مشکل بیکاري جوانان تحصیل کرده مسئله اي براي امروز و فرداي کشور است زیرا تمامی علل فوق موجب بیکاري می شود و تبعاتی

 
همچون مهاجرت نخبگان، افزایش سن ازدواج، اعتیاد، روي آوردن به مشاغل کاذب و سرد شدن دانش آموزان براي آینده شغلی شان را به دنبال دارد. 

حسین نقدي یکی دیگر از فعالان رسانه اي شهرستان نطنز در گفت وگو با خبرنگار تسنیم اظهار داشت: امروز نیاز کشور به ویژه در حوزه صنعت و

 
عمران به جوانان متخصص و آموزش دیده بسیار زیاد است ولی بین دو بخش هیچ مقاربتی نیست و این موضوع در نوع خود نشانه ضعف است. 

 
رکود بر بازار خوداتکایی ملی را مسدود کرده است 

نقدي بادي ضمن اشاره به دلایل عدم اشتغال جوانان تحصیلکرده اردستانی تصریح کرد: شرایط رکود بر بازار ، قاچاق کالا که راه خود اتکایی ملی را
مسدود کرده است و همچنین واردات بی رویه غیر مسئولانه و غیر ضرور کالا به کشور راه تحقیق را بسته است از علل عدم اشتغال جوانان تحصیل کرده

 
در کشور طی سال هاي اخیر است. 

این فرهنگی بازنشسته عنوان کرد: فرهنگ ناصحیح کار در جامعه و مشکل غیرمعقول میان کارگران و کارفرمایان و قوانین تعریف شده غیر کاربردي،
یکی دیگر از علت هایی است تا قشر تحصیل کرده، انگیزه جذب در بازار اشتغال تحصیل کرده را ناممکن سازد و در کنار این عوامل توقع قشر تحصیل

 
کرده بالاست و همگی خواستار شغل پست میز نشینی هستند. 

نقدي بادي با بیان اینکه آموزش هاي دانشگاهی نیاز صنعت را برطرف نمی کند و دانش هاي آموخته شده کاربردي نیست، گفت: به جاي تقویت و
کاربردي کردن رشته ها، تعداد مراکز آموزشی را زیاد کردند و تابلوهاي دانشگاه را به رخ کشیدند در حالی که رشته هاي دانشگاهی با نیاز بازار کشور

 
ارتباطی ندارند و وعده و وعید هاي مسئولان مبنی بر جذب نیرو هاي متخصص جنبه اجرایی به خود نگرفت که جاي سول دارد. 

سید محمد طباطبایی، مسئول نمایندگی تعاون و کار و رفاه اجتماعی بادرود در گفت وگو با خبرنگار تسنیم اظهار داشت: با توجه به اینکه نرخ بیکاري
دربین جوانان تحصیل کرده نسبت به میانگین کشوري عددي بالاتر است می توان دلایل آن را به عدم آشنایی بسیاري از دانش آموختگان با مدیریت

 
کسب و کار و کارآفرینی دانست. 

طباطبایی ضمن اشاره به اهمیت کارآفرینی در کشور و اهمیت نهادینه شدن فرهنگ این مهم گفت: اگر فرهنگ کارآفرینی در کشور نهادینه شود فارغ

 
التحصیلان به جاي اینکه دنبال اشتغال خود باشند به دنبال کارآفرینی هستند که هم خود و هم عده اي از جوانان را مشغول به کار می شوند. 

 
کمبود مهارت یکی از عوامل بیکاري جوانان 

وي علل دیگر بیکاري این قشر از جوانان را کمبود مهارت عملی آنان برشمرد و تصریح کرد: این قشر به دلیل نداشتن مهارت لازم نمی توانند وارد بازار

 
کار شوند و بر همین اساس لازم تا مهارت آموزي و افزایش مهارت همواره در دستور کار جوانان و فارغ التحصیلان دانشگاهی باشد. 

مسئول نمایندگی تعاون و کار و رفاه اجتماعی بادرود افزود: دلیل دیگر بیکاري فارغ التحصیلان دانشگاهی نگاه ویژه این قشر به مقوله اشتغال است



چراکه اغلب فارغ التحصیلان انتظار دارند در یک دستگاه دولتی استخدام شوند در حالی که فضاي اداري کشور ظرفیت جذب همه فارغ التحصیلان را

 
ندارد. 

وي اظهار داشت: عدم تناسب و تطابق رشته هاي دانشگاهی با محیط هاي کسب و کار در فضاي جامعه علت دیگري است بدین معنی که دانشگاه و
صنعت هر کدام مسیر جداگانه اي را طی کرده و هماهنگی لازم جهت آموزش نیروي کار وجود ندارد به طوري که در برخی از رشته هاي دانشگاهی
میزان بیکاري به طرز چشمگیري بالاست مانند رشته هاي کشاورزي، مهندسی، علوم تربیتی و غیره و در برخی موارد فرد مجبور به روي آوردن به

 
مشاغل کاذب می شود . 

طباطبایی تأخیر در اشتغال در حرفه مناسب را عاملی براي تأخیر در ازدواج عنوان کرد و افزود: عوامل بیان شده و عدم اشتغال تحصیل کنندگان

 
دانشگاهی باعث تاخیر در ازدواج آنان و تشکیل خانواده می شود که این خود آسیب هاي فردي و اجتماعی را به دنبال دارد. 

وي بیان داشت: در سال هاي اخیر طرح اشتغال فارغ التحصیلان دانشگاهی در راستاي بند الف تبصره 18 قوانین بودجه سنواتی برنامه ششم توسعه و در
چارچوب اقتصاد مقاومتی حال انجام است به طوري که اگر کارفرمایان از فارغ التحصیلان دانشگاهی لیسانس و بالاتر براي افزایش اشتغال خود استفاده

 
کنند دولت 20 درصد حق بیمه سهم کارفرما بعلاوه سه درصد سهم بیمه بیکاري را ماهانه و براي مدت دو سال به حساب کارفرما واریز می کند. 

گزارش از رحمت االله کاملی



اعلام آخرین تصمیمات درباره آموزش و امتحانات هنرستانی ها

منبع: ملیتشماره خبر:  272  |  تاریخ: 1399/10/09

مدیرکل دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش وزارت آموزش و پرورش به اعلام جزئیات آموزش و ارزشیابی در شاخه فنی و حرفه اي و
کاردانش پرداخت.

به گزارش ملیت به نقل از ایسنا،مصطفی آذرکیش با تاکید بر اینکه راهبرد اصلی دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش، ارتقاء و بهبود

 
مستمر کیفیت آموزش است گفت: کیفیت باعث عمق بخشیدن به آموزش می شود. 

وي افزود: آموزش هاي فنی تفاوت هایی با آموزش هاي نظري دارد. دروس و عناوین دوره فنی و حرفه اي و کاردانش شامل دروس عمومی، دروس

 
شایستگی هاي غیرفنی، شایستگی هاي پایه فنی، شایستگی هاي فنی و دروس آموزش استاندارد مهارت می شود. 

 
آموزش و ارزشیابی دروس با ماهیت غیرکارگاهی 

مدیرکل دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش وزارت آموزش و پرورش با اشاره به اینکه دروس هنرستانی ها یا ماهیت کارگاهی دارند یا ماهیت
غیرکارگاهی گفت: در بخش دروس با ماهیت غیرکارگاهی، دروس عمومی مانند دینی، عربی، زبان، تربیت بدنی و ... را داریم که با شاخه نظري مشترك

 
است و آیین نامه هاي مربوط به آموزش و ارزشیابی شان شبیه به همدیگر است. 

آذرکیش ادامه داد: همچنین دروسی با ماهیت غیرکارگاهی داریم که ریاضی، فیزیک و شیمی از جمله آنهاست و عنوان شایستگی هاي پایه فنی به آنها

 
اطلاق می شود. شایستگی هاي غیرفنی نیز شامل دروسی مانند الزامات محیط کار، اخلاق حرفه اي، کارآفرینی، کارگاه نوآوري و ... می شود. 

مدیرکل دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش با بیان اینکه آموزش دروسی که ماهیت غیرکارگاهی دارند تحت هر شرایطی تعطیل نمی شود و
در بستر مدرسه تلویزیونی و پیام رسان هاي مجاز مانند شاد در حال انجام است گفت: ارزشیابی هم متناسب با آموزش ها و بر اساس بخشنامه اخیر

 
مرکز سنجش آموزش انجام می شود. 

وي افزود: در بخش دروس با ماهیت غیرکارگاهی یک سري از درس هاي ما پودمانی هستند. پودمانی ها امتحان و برنامه امتحانی ندارند و هر 45 روز
یک فصل از کتاب را آموزش می بینند. هرکتاب پنج فصل دارد و تا آخر سال هنرآموزان پنج مرتبه ارزشیابی می شوند و نمرات وارد سامانه نمرات می
شود. بنابراین چیزي به عنوان امتحانات نوبت اول و دوم ندارند.دروس پودمانی با ماهیت غیرکارگاهی تحت هر شرایطی آموزش و ارزشیابی شان در حال

 
انجام است. 

 
آموزش و ارزشیابی دروس با ماهیت کارگاهی 

مدیرکل دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش وزارت آموزش و پرورش با بیان اینکه شایستگی هاي فنی در شاخه فنی و حرفه اي تحت عنوان
دروس کارگاهی شناخته می شود و بچه ها دو روز در هفته از کارگاه ها استفاده می کنند گفت: دروس استاندارد مهارت نیز همان دروس کارگاهی

 
شاخه کاردانش است. 

آذرکیش ادامه داد: اگر ستادملی مقابله با کرونا اجازه داده باشد آموزش و ارزشیابی دروس کارگاهی کلا حضوري است. این مورد مستند به مصوبه 977
شوراي عالی آموزش و پرورش است که در بند 10 آن آمده آموزش و ارزشیابی دروس مذکور به صورت تراکمی و حضوري صورت پذیرد. اگر در طول

 
سال هر زمانی پروتکل هاي بهداشتی اجازه حضور در هنرستان را بدهد اولویت آموزش حضوري دروس کارگاهی در همه پایه ها است. 

وي در پاسخ به این که اگر هنرستان هایی موفق به برگزاري حضوري عناوین کارگاهی نشده باشند تکلیف شان چیست؟ عنوان کرد: از 15 شهریور همه



استان ها در وضعیت قرمز و تعطیلی مطلق نبودند و هنرستان ها کم و بیش آموزش هاي حضوري هم داشتند تا اینکه بسیاري از شهرها در وضعیت

 
قرمز قرار گرفتند. 

مدیرکل دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش وزارت آموزش و پرورش ادامه داد: بنابراین با دو وضعیت روبرو هستیم. اگر در مناطقی اجازه
حضور داده شد، آموزش حضوري انجام شده و ارزشیابی هم مطابق با آن انجام می شود. وضعیت دوم هم این است که فرض کنیم هنرستان هایی در یک

 
منطقه با توجه به شرایط، از روز اول هیچ کارگاهی برگزار نکرده باشند که البته اینطور هم نبوده و وضعیت مناطق مختلف بوده است. 

آذرکیش افزود: حالا اگر فرض کنیم تا پایان سال اجازه برگزاري حضوري کلاس ها داده نشود و هنرستانها هیچ کارگاهی برگزار نکرده باشد، به یک دوره

 
یک و نیم تا دوماهه نیاز داریم تا بتوانیم کارگاه ها را به صورت تراکمی و حضوري در شرایط بهتري با اجازه ستاد مقابله با کرونا برگزار کنیم. 

وي با اشاره به راهنماي مدیریت جریان تربیت و یادگیري دوره متوسطه که بر اساس آن با توجه به اقتضائات، به هنرستان ها اجازه داده شده تا با رعایت
پروتکل ها درباره برگزاري دروس کارگاهی و غیرکارگاهی تصمیماتی را اتخاذ و اعلام کنند گفت: یکسري هنرستان هاي کشاورزي ما مزارع، باغات و
دامداري دارند و داراي فضاي باز هستند و می توانند آموزش را ادامه دهند و یا یکسري در زمینه صنعت فعال اند و سوله هاي بزرگی دارند که می توانند
با رعایت پروتکل ها آموزش بدهند. اما برخی هنرستان ها فضاي کوچکی دارند که در شوراي مدرسه با توجه به اقتضائات برنامه ریزي می کنند و اولویت

 
سلامت هنرآموزان و همکاران ما است. 

آذرکیش تصریح کرد: به هر روي، چنین تصمیماتی در شرایط اضطرار گرفته شده و آموزش هاي مهارتی هم از شیوع کرونا متاثر شده اند اما تلاش ما بر
این است که همچنان آموزش باکیفیت را استمرار ببخشیم. تقریبا در همه شرایط دروس با ماهیت غیرکارگاهی در حال آموزش هستند. اگر هم در

مناطقی آموزش دروس کارگاهی به کلی متوقف باشد هر زمان اجازه داده شود به صورت تراکمی، تجمیعی و حضوري آموزش ها ارائه خواهند شد.



براي حذف حداقل مزد خیز برداشته اند/ سرکوب مزدي با ورود به «مزد منطقه اي»

منبع: ایلناشماره خبر:  273  |  تاریخ: 1399/10/09

با استناد به داده هاي رسمی می توان ادعا کرد که همه استدلالات طرفداران مزد منطقه اي در ارتباط با کمتر بودن هزینه هاي زندگی در نقاط
محروم و دورافتاده نسبت به تهران و در روستاها نسبت به شهرها، غیرقابل اتکاست بنابراین در هیچ نقطه اي از کشور نمی توان دستمزد را

کمتر از حداقل مزد مصوب تعیین کرد و ...

با استناد به داده هاي رسمی می توان ادعا کرد که همه استدلالات
طرفداران مزد منطقه اي در ارتباط با کمتر بودن هزینه هاي زندگی
در نقاط محروم و دورافتاده نسبت به تهران و در روستاها نسبت به
شهرها، غیرقابل اتکاست بنابراین در هیچ نقطه اي از کشور نمی
توان دستمزد را کمتر از حداقل مزد مصوب تعیین کرد و ادعا نمود
که اینجا هزینه ها نسبت به تهران و کلانشهرها کمتر است و بایستی

 
مزد نیز کمتر باشد! 

به گزارش خبرنگار ایلنا، «نئولیبرال ها می خواهند حداقل مزد را از
بین ببرند»؛ این جمله را فرامرز توفیقی (رئیس کمیته مزد کانون

عالی شوراهاي اسلامی کار کشور) می گوید. او با تاکید بر دشواري هاي محاسبه سبد معیشت و نرخ رو به رشد تورم اقلام اساسی از جمله مسکن،

 
بهداشت و درمان و آموزش، از تلاش براي به کرسی نشاندن مزد منطقه اي و صنفی می گوید. 

 
حامیان حذف حداقل مزد چه می گویند؟ 

مبارزه براي حذفِ ساختاريِ «حداقل مزد» سالهاست که آغاز شده؛ در سالهاي میانی دهه 90، یک انجمن خیریه به بهانه کارآفرینی براي اقشار آسیب
پذیر کشور، از مولفه اي به نام «مزد توافقی» دفاع و شروع به پروپاگاندا علیه حداقل مزد سراسري کرد. استدلالات این موسسه و حامیان نئولیبرال آن در
نهادهاي بالادستی، دست و پاگیر بودن حداقل مزد براي اشتغالزایی بوده است؛ آن ها معتقدند براي گروه هایی از نیروهاي جویاي کار که هیچکس به آن
ها کار نمی دهد مانند معتادان بهبود یافته یا افرادي که سابقه جرم و زندان دارند، باید مزد به صورت توافقی تعیین شود و وقتی خود طرف از فرط
استیصال حاضر است با مزد بسیار پایین تر از حداقل مزد مصوب شورایعالی کار، کار کند و کارفرما هم رضایت دارد، دیگران چرا دخالت می کنند؟ آن ها
همچنین ادعا می کنند کارآفرینی که در ایلام یا سنندج یا سیستان و بلوچستان، قصد اشتغالزایی ندارد، نباید مجبور باشد همان مزد تهران را به

 
کارگران خود بدهد. 

تلاش براي به کرسی نشاندن رفعِ حداقل مزد از طریق پارادایم هایی مانند «مزد منطقه اي» یا «مزد توافقی» در صورتی سالهاست بی وقفه تداوم دارد
که حداقل مزد مصوب شورایعالی کار همواره فاصله معناداري با کمینه هزینه هاي زندگی در همه نقاط کشور دارد؛ در واقع در هیچ استانی از کشور

 
نیست که هزینه هاي حداقلی زندگی به این مبلغ حتی نزدیک باشد. 

 
آمار چه می گوید؟ 

درحالی که نمودار تغییرات تورم، در سال ها و ماههاي اخیر، دچار تغییرات ساختاري شده است؛ اکنون نرخ تورم ماهانه یا نقطه به نقطه در روستاها یا
نقاط محروم کشور، به مراتب از تهران و کلانشهرها بیشتر است و درنتیجه هزینه زندگی مثلاً در ایلام یا بندرعباس بیشتر از تهران است؛ پس چطور از

 
لزوم پایین بودن دستمزد در نقاط دورافتاده دفاع می کنند؟ مگر نمی دانند تورم در این نقاط بیشتر از تهران است؟ 

براي اثبات این ادعا بهتر است نگاهی به نمودار تورم در دو ماه اخیر (آبان و آذر) بیندازیم. داده هاي رسمی مرکز آمار ایران نشان می دهد که در آبان



ماه 99، بیشترین نرخ تورم ماهیانه خانوارهاي کشور مربوط به استان ایلام با 8.8 درصد افزایش و کمترین نرخ تورم ماهانه مربوط به استان تهران با 3.2
درصد افزایش است. در همین ماه، درصد تغییر شاخص کل نسبت به ماه مشابه سال قبل (تورم نقطه به نقطه) براي خانوارهاي کشور 46.4 درصد است.

 
بیشترین نرخ تورم نقطه به نقطه مربوط به استان کرمانشاه (54.5 درصد) و کمترین آن مربوط به استان قم (42.9 درصد) است. 

این داده ها مربوط به آبان است؛ بنابراین نرخ افزایش قیمت اقلام در آبان ماه، در استانی دورافتاده مانند ایلام به مراتب از تهران بیشتر بوده است؛ حتی

 
بیشترین میزانِ تورم نقطه به نقطه (تفاوت قیمت در یک ماه به نسبت ماه مشابه در سال قبل) متعلق به استان محرومی مانند کرمانشاه است. 

داده هاي تورمی آذرماه که به تازگی منتشر شده نیز موید واقعیت هاي مشابهی است؛ این داده ها نشان می دهد که تورم براي خانوارهاي روستایی به
مراتب بیشتر از خانوارهاي شهري بوده است؛ کافیست به یاد بیاوریم که یکی از استدلالات اساسی مدافعانِ حذف حداقل مزد، حذف مزد حداقلی در
روستاها بوده است و ادعا کرده اند با این کار، اشتغالزایی در روستاها افزایش می یابد؛ حال می بینیم که واقعیات برخلاف جهت این استدلال حرکت می
کند چراکه هزینه هاي زندگی در روستاها به مراتب از شهرها بیشتر است (و این امر ریشه در نارسایی ها و کاستی هاي زنجیره تامین کالاها در کشور

 
دارد که موجب می شوند همه چیز، گرانتر به روستاها برسد) و درنتیجه نمی توان به کارگر روستایی کمتر از کارگر شهري، دستمزد پرداخت. 

داده هاي مرکز آمار ایران نشان می دهد نرخ تورم سالانه آذر ماه 1399 براي خانوارهاي کشور به 30.5 درصد رسیده که نسبت به همین اطلاع در ماه
قبل، 1.5 واحد درصد افزایش نشان می دهد. نرخ تورم نقطه اي در آذر ماه 1399 به عدد 44.8 درصد رسیده است؛ یعنی خانوارهاي کشور به طور

 
میانگین 44.8 درصد بیشتر از آذر 1398 براي خرید یک «مجموعه کالاها و خدمات یکسان» هزینه کرده اند. 

این در حالی است که نرخ تورم نقطه اي براي خانوارهاي شهري 44.2 درصد می باشد که نسبت به ماه قبل 1.5 واحد درصد کاهش داشته است. هم
چنین این نرخ براي خانوارهاي روستایی 48.0 درصد بوده که نسبت به ماه قبل 2.3 واحد درصد کاهش داشته است. با این حساب، یک خانوار روستایی
باید در آذر 99 به نسبت آذر سال قبل، 48 درصد بیشتر براي خرید یک مجموعه ثابت از کالاها هزینه کند، درحالیکه همین نرخ براي خانوار شهري،

 
44.2 درصد است! 

با استناد به این داده هاي رسمی که متعلق به دو ماه پیاپی هستند، می توان به درستی ادعا کرد که همه استدلالات طرفداران مزد منطقه اي در ارتباط
با کمتر بودن هزینه هاي زندگی در نقاط محروم و دورافتاده نسبت به تهران و در روستاها نسبت به شهرها، بی بنیان و غیرقابل اتکاست بنابراین در هیچ
نقطه اي از کشور نمی توان دستمزد را کمتر از حداقل مزد مصوب تعیین کرد و ادعا نمود که اینجا هزینه ها نسبت به تهران و کلانشهرها کمتر است و

 
بایستی مزد نیز کمتر باشد! 

 
کارفرمایان واقعی چه می گویند؟ 

در این شرایط که خرده بورژوازي سودجو و نئولیبرال ها مدام بر طبل مقابله با حداقل مزد می کوبند، کارفرمایان واقعی، ریشه مشکلات خود را در جایی
دیگر می دانند؛ محمد، کارفرماي ورشکست شده ي یک کارگاه کوچک تولیدي در کردستان، در این رابطه به ایلنا می گوید: مشکل من با دستمزد نبود؛
مشکل من با هزینه هاي بالاي مواد اولیه و قبض هایی بود که دولت روي دستم می گذاشت؛ مثلا چند صد میلیون تومان مالیات و چند صد هزار تومان

 
قبض برق. آن هایی که دستمزد را مخل می دانند، هدف دیگري دارند. 

او ادامه می دهد: در حال حاضر کمترین هزینه یک کارفرما، هزینه دستمزد است و بنابراین اگر واقعاً قصد تسهیلگري در عرصه کسب و کار دارند، باید به

 
سراغ مولفه هاي دیگر بروند نه اینکه دستمزد را از میان بردارند. 

در این میان فعالان کارگري فریاد برمی آورند که عده اي با دفاع از مزد منطقه اي یا توافقی، قصد دارند راه را براي استثمار طبقه کارگر بیش از پیش باز
کنند آن هم در شرایطی که استدلالاتشان هیچ تقارنی با واقعیت ندارد و حمله به دستمزد از همه سو بالا گرفته است و کارگران نیز عمیقا نگران آن
هستند که همین حداقل مزدِ ناکافی را از میدان به در کنند و به جایش مزد توافقی و منطقه اي را بنشانند؛ مزدي که وقتی هزینه هاي زندگی ده

 
میلیون تومان باشد، به دو میلیون تومان هم نرسد! 

گزارش: نسرین هزاره مقدم



لزوم و نحوه واگذاري مالکیت 2 باشگاه استقلال و پرسپولیس بررسی شد
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فصل اقتصاد - کارگروه ورزش با دعوت جمعی از کارشناسان اقتصادي، صاحب نظران ورزشی و کارشناسانی از شرکت فرابورس، پیشنهاد هایی
درباره چرایی و نحوه واگذاري مالکیت باشگاه هاي ورزشی دولتی به ویژه استقلال و پرسپولیس را نقد و بررسی کرد.

فصل اقتصاد - کارگروه ورزش با دعوت جمعی از کارشناسان
اقتصادي، صاحب نظران ورزشی و کارشناسانی از شرکت فرابورس،
پیشنهاد هایی درباره چرایی و نحوه واگذاري مالکیت باشگاه هاي

 
ورزشی دولتی به ویژه استقلال و پرسپولیس را نقد و بررسی کرد. 

به گزارش فصل اقتصاد ، سعید جلیلی در این نشست خاطرنشان کرد:
از دهه هشتاد تاکنون مسئله واگذاري باشگاه هاي ورزشی در کشور
مطرح است، اما هنوز به نتیجه نرسیده است؛ طبیعی است که نگاه

 
هاي متفاوتی در این زمینه وجود دارد؛ اما در نهایت کشور باید در این رابطه به تصمیم صحیح برسد و آن تصمیم را به خوبی اجرا کند. 

وي شبیه سازي اجراي الگو هاي پیشنهادي در نحوه واگذاري مالکیت پرسپولیس و استقلال را گام نخست براي مشورت به حاکمیت جهت رسیدن به

 
شرایط مطلوب برشمرد و تصریح کرد: با شبیه سازي مدل هاي پیشنهادي در چنین جلساتی، می توان به ابعاد آنها پی برد و به تصمیم قاطع رسید. 

جلیلی افزود: بررسی مدل ها در چگونگی واگذاري ها به همراه نقاط قوت و ضعف هریک از آنها، قدم اولی است که میتواند پیش روي تصمیم گیران این

 
موضوع قرار گیرد؛ در این بررسی باید به ابعاد مختلف اجرایی، اقتصادي، فرهنگی و اجتماعی نیز پرداخته شود. 

 
مالکیت دولتی باشگاه ها یک امر غیرمعمول و غیرقانونی است 

در ابتداي این نشست رئیس دانشکده کارآفرینی دانشگاه تهران به ارائه مطالبی درباره سابقه واگذاري باشگاه هاي دولتی فوتبال در کشورهاي دیگر

 
پرداخت. 

غلامحسین حسینی نیا با اشاره به مدلهایی از مالکیت و اداره باشگاه ها نظیر مالکیت خصوصی، سهامی، کنسرسیومی و ... گفت: امروز مالکیت دولتی

 
باشگاه هاي حرفه اي یک امر غیرمعمول و در برخی موارد مانند انگلیس و آلمان، غیرقانونی تلقی می شود. 

وي باشگاه هاي حرفه اي در فوتبال ایران را به چهار گروه باشگاه هاي وابسته به صنایع نظیر فولاد خوزستان و ..، وابسته به نیروهاي نظامی و انتظامی
نظیر پاس و...، وابسته به سازمان تربیت بدنی نظیر استقلال و پرسپولیس و بخش خصوصی نظیر نساجی مازندران و .. تقسیم کرد و اظهار داشت: این

 
تقسیم بندي نشانگر آنست که باشگاه داري در ایران توسط بخش دولتی ایجاد شده و دولت هزینه هاي این ورزش را تقبل میکند. 

حسینی نیا در ادامه توجه به نقش هواداران در باشگاه هاي فوتبال و لزوم فراهم کردن امکان سرمایه گذاري کارآفرینان در این عرصه را یک لازمه مهم
در تعیین نوع مالکیت باشگاه ها برشمرد و تصریح کرد: امروزه انواع تعاونی هاي جدید براساس سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی فراهم آمده
است که تعاونی سهام عام یکی از آنهاست؛ از نظر ما شرکت هاي تعاونی سهام عام بیشترین مزایا را در مقایسه با شرکت هاي دیگر دارا هستند و علاوه بر

 
اینکه میتوانند از مزایاي قانون تجارت استفاده نمایند، از مزایاي مربوط به شرکت هاي تعاونی نیز بهره منده خواهند شد. 

 
حسینی نیا افزود: مدل پیشنهادي ما براي واگذاري دو باشگاه استقلال و پرسپولیس، تبدیل آنها به شرکت هاي تعاونی سهام عام است. 

وي محدویت تملک سهام و برخورداري از حمایت و نظارت وزارت کار را از جمله تفاوت هاي تعاونی هاي سهام عام با شرکت هاي سهامی عام برشمرد و
خاطرنشان کرد: تامین بخشی از سرمایه از طریق پذیره نویسی، شرایط آزاد عضویت، اعمال راي و نظر براساس میزان دارایی سهم و .. از جمله ویژگی

 
هاي تعاونی سهام عام است که میتوان آن را مدل مناسب جهت واگذاري باشگاه هاي فوتبال معرفی کرد. 

حسینی نیا تاکید کرد: در این مدل طبق قانون، حداکثر سهم هر شخص حقیقی، 5 درصد خواهد بود و اشخاص حقوقی نیز حداکثر می توانند 10 درصد

 
سهام شرکت تعاونی را داشته باشند و این محدودیت تملک سهام از تجمیع ثروت جلوگیري می کند. 

 
لزوم استفاده از ظرفیت پشیکسوتان و هواداران 

سید محمدکاظم اولیایی، مدیرعامل اسبق باشگاه فوتبال استقلال تهران نیز در این نشست استفاده از ظرفیت نهادهایی چون شرکت هاي پیشکسوت دو
باشگاه استقلال و پرسپولیس و کانون هاي هواداري دو باشگاه را بازوهاي مهمی براي شروع تاسیس شرکت هاي تعاونی سهام عام دانست. 



 
انتقاد از سیاست هاي متناقض دولت در زمینه واگذاري سرخابی ها 

در ادامه نایب رئیس اتاق تعاون ایران ظرفیت شرکت هاي تعاونی سهامی عام را بهترین فرصت براي تامین مالی در واگذاري باشگاه هاي فوتبال دانست و
خاطرنشان کرد: سهامدار کردن مردم از طریق شرکت هاي تعاونی، انگیزه هاي منفی براي سرمایه داري از این طریق را محدود می کند و به همین

 
خاطر ما بر تعاونی بودن مدل واگذاري استقلال و پرسپولیس تاکید داریم. 

ماشاءاالله عظیمی سیاست هاي متناقض مسئولان دولت در زمینه واگذاري استقلال و پرسپولیس را یک مشکل بزرگ در شروع کار دانست و اظهارداشت:
مدل پیشنهادي اتاق تعاون، قالب شرکت هاي تعاونی توسعه و عمران شهرستانی است که این قابلیت را دارند تا ضمن در نظر گرفتن جایگاه

 
پیشکسوتان، طرفداران و مدیران باشگاه هاي ورزشی، واگذاري ها را در خود جاي بدهند. 

 
اتاق تعاون فاقد شرایط براي مالکیت و مدیریت سرخابی ها است 

در ادامه رئیس هیئت فوتبال استان خراسان رضوي و عضو مجمع فدراسیون این رشته نیز در توضیحات خود به مخالفت با پیشنهاد دکتر عظیمی

 
پرداخت. 

احسان اصولی، اتاق تعاون ایران را فاقد امکانات و شرایط کافی براي کارفرمایی واگذاري ها دانست و افزود: بدنه اجتماعی بزرگی پشتوانه فوتبال است و
این ورزش داراي سابقه 80 ساله اي است که ابعاد گوناگونی دارد؛ اگرچه بحث واگذاري یک مقوله اقتصادي است اما نمیتوان صرفا با اتکا به ساختارهاي

 
اقتصادي به بررسی آن پرداخت. 

 
دست بالاي پیمان مدیریت در روش هاي واگذاري سرخابی ها 

همچنین در این نشست مهدي حاجی وند، محقق و کارشناس حوزه خصوصی سازي به ارائه گزارشی درباره لزوم اجراي سیاست خصوصی سازي در

 
فوتبال و مزایاي روش پیمان مدیریت پرداخت. 

وي درخصوص مزایاي روش پیمان مدیریت نسبت به سایر روش ها گفت: در این روش، مالکیت باشگاه ها همچنان به عهده دولت است اما مدیریت آن

 
به صورت زماندار به متقاضیان داراي اهلیت واگذار می گردد. 

حاجی وند افزود: در روش پیمان مدیریت که براي واگذاري سرخابی ها پیشنهاد می شود، اگر پس از واگذاري نحوه مدیریت باشگاه ها، مورد تایید مالک

 
بود، روند همکاري ادامه خواهد داشت و در غیر اینصورت، پیمان مدیریت با فرد دیگري بسته خواهد شد. 

نویسنده کتاب خصوصی سازي فوتبال در ادامه، وضع موجود ورزش را ناشی از دخالت نادرست دولت در این حوزه دانست و خاطرنشان کرد: امروز
فوتبال به یک صنعت درآمدزا تبدیل شده که البته هزینه هاي آن نیز به دوش دولت است. متاسفانه جذب سرمایه از طریق مشارکت مردمی تقریبا جایی

 
در فوتبال ندارد؛ درحالیکه تجربه سایر کشورها نشان داده که مدیریت و مالکیت بخش خصوصی در این زمینه بهتر بوده است. 

حاجی وند بهره گیري اندك از منابع انسانی متخصص و فقدان مدیریت مناسب جهت توسعه سرمایه هاي هواداري در فوتبال را از جمله اثرات منفی
مدیریت دولتی باشگاه ها دانست و تصریح کرد: حمایت ناعادلانه از تیم هاي خاص و طرد بخش دولتی، عدم امکان مطلوب نظارت و ارزیابی مالی و ایجاد

 
پدیده هاي مانند دلالی در فوتبال از دیگر اثرات مدیریت فعلی دولتی در این ورزش است. 

وي با اشاره به تجربه مدل هاي استاندارد مالکیت باشگاه هاي ورزشی در سایر کشوررها در مقایسه با ایران، خصوصی سازي فوتبال را داراي یک فرایند
گام به گام دانست و افزود: اصلاح ساختار بنگاه ها، ارزش گذاري عادلانه سهام و روش صحیح واگذاري، توجه به اهلیت خریداران و نظارت پس از

 
واگذاري به همراه توانمندسازي بخش خصوصی از طریق حمایت دولت فرایندي است که فوتبال ایران براي رسیدن به جایگاه بهتر باید طی کند. 

حاجی وند خصوصی سازي یک شبه باشگاه هایی نظیر راه آهن، سیاه جامگان، برق شیراز و .. را نمونه هایی از عدم طی فرایند استاندارد خصوصی سازي

 
دانست که منجر به بدترشدن وضعیت این باشگاه ها و از دست رفتن جایگاه قبلی آنها شد. 

نگرانی نابجا از تبعات خصوصی سازي، تعدد مراکز تصمیم گیر، کمبود قوانین حمایتی دولت از بخش خصوصی براي حضور از فوتبال، فراهم نبودن
زیرساخت هاي درآمدزایی، عدم امکان حضور سرمایه گذاران خارجی، عدم اصلاح ساختار باشگاه ها پیش از واگذاري و ... از جمله موانع پیش روي

 
خصوصی ازي باشگاه هاي فوتبال در ایران بود که مهدي حاجی وند به آنها اشاره کرد. 

محقق و کارشناس حوزه خصوصی سازي همچنین زیانده بودن باشگاه ها و شفاف نبودن صورت هاي مالی آنها را از جمله موانع ارزشگذاري دانست و
گفت: در مزایده هاي سال 93 و 94، اهلیت هاي در نظر گرفته شده براي سرخابی ها عبارت بود از نداشتن بدهی معوقه بانکی، عدم سابقه محکومیت
موثر کیفري و عدم سوء سابقه امنیتی ثبت شده، اما باید در کنار این موارد، اهلیت توانایی تجاري و شناخت ورزشی نظیر برنامه مدیریتی و درآمدزایی

 
نیز از سوي خریداران احراز گردد. 

نحوه درآمدزایی چند باشگاه برتر فوتبال جهان در سالهاي اخیر، بخش دیگري از ارائه حاجی وند بود که حق پخش تلویزیونی، درآمدزایی از طریق

 
تبلیغات از جمله مهمترین محورهاي آن محسوب می شد. 

 
واگذاري مالکیت سرخابی ها در یک دوران گذار میان مدت باید اتفاق بیفتد 

همچنین مجید خاتونی، کارشناس حوزه جامعه شناسی ورزشی واگذاري مالکیت سرخابی ها را نیازمند طی یک دوران گذار میان مدت دانست و اظهار
داشت: اجتماعی شدن باشگاه ها، امروز دیگر یک پدیده ساده نیست؛ براي اینکه هوادار فوتبال وارد عرصه سرمایه گذاري شود و جهت ورود به مدیریت

هاي غیر دولتی نیازمند یک دوران گذار 5 تا 10 ساله هستیم. 



وي افزود: اصرار بر طی یک شبه فرایند واگذاري، یک اشتباه از سوي دولت است؛ اگر فرایند طی نشود و روند با شکست مواجه گردد، بی اعتمادي نسبت

 
به اصل واگذاري پدیده آمده و این اتفاق مشکلات بزرگی را رقم خواهد زد. 

 
تعاونی یا همان جمع سپاري 

رضا محمدکاظمی، استاد دانشگاه تهران نیز واگذاري مالکیت باشگاه هاي فوتبال به شیوه خصوصی سازي واحد هاي صنعتی را یک مدل مردود اقتصادي
عنوان کرد و افزود: شیوه پیشنهادي از راه تعاونی یا همان جمع سپاري به مردم داراي سه ویژگی به روز بودن، کارآمد بودن و داراي مطابقت با اسناد بالا

 
دستی است و با خصوصی سازي معمول تفاوت هاي آشکاري دارد. 

وي افزود: این مدل از جانب کارشناسان حاضر در نشست که در اتاق تعاون ایران، دانشکده کارآفرینی دانشگاه تهران و مجموعه اي از مدیران سابق که

 
در فوتبال حضور داشتند، پیشنهاد می گردد. 

 
لزوم حمایت قانونی از حقوق باشگاه هاي ورزشی پس از واگذاري 

قائم مقام سابق باشگاه فوتبال استقلال تهران نیز در این جلسه مهمترین عامل براي شروع فرایند واگذاري استقلال و پرسپولیس را تفاهم کارشناسان بر

 
سر مدل کارآمد درآمدزایی این باشگاه ها در دوران پس از واگذاري عنوان کرد. 

سید پندار توفیقی همچنین حمایت قانونی از حقوق باشگاه هاي ورزشی پس از واگذاري را پیش شرط مباحث صورت گرفته برشمرد و افزود: در اولین
گام براي تعیین نحوه درآمدزایی این باشگاه ها، باید تکلیف حق پخش تلویزیونی تعیین گردد؛ در خارج از کشور حداقل 35درصد درآمد باشگاه ها از

 
طریق همین حق پخش است که در داخل کشور اینگونه نیست. 

گفتنی است در پایان این نشست مقرر شد تا در نشست آتی کارگروه ورزش، کارشناسان به ارائه شبیه سازي مدل هاي اجرایی در زمینه واگذاري باشگاه

 
هاي ورزشی بپردازند. 

انتهاي پیام/



تدارك وزارت صمت براي تنظیم بازار شب عید

منبع: روزنامه اسکناسشماره خبر:  275  |  تاریخ: 1399/10/09

تدارك وزارت صمت براي تنظیم بازار شب عید

گروه صنعت و تجارت: وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: شرایط تامین و تولید کالاها و اقلام مورد نیاز مردم مناسب است و پیش بینی هاي لازم

 
براي ذخیره سازي میوه شب عید انجام شده است. 

به گزارش اسکناس، نزدیک به هشتاد روز به عید مانده و وزارت صنعت خود را مهیاي تامین کالاهاي اساسی خصوصا کالاهاي شب عید و تنظیم بازار آن
می کند، با این حساب و طبق وعده هاي وزیر صنعت معدن و تجارت مردم نباید نگران افزایش قیمت ها در ماه هاي منتهی به سال و شب عید باشند

 
چون در همین راستا تمهیدات لازم اندیشیده شده است. 

علیرضا رزم حسینی امروز در جلسه ستاد تنظیم بازار گفت: شرایط تامین و تولید کالاها و اقلام مورد نیاز مردم مناسب است و پیش بینی هاي لازم براي

 
ذخیره سازي میوه شب عید و همچنین تشدید نظارت ها در ایام پایانی سال انجام شده است. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: هماهنگی با دستگاه هاي مرتبط از جمله وزارت جهاد کشاورزي، گمرك و بانک مرکزي و همچنین ابلاغیه هاي

 
جدید ستاد اقتصادي دولت تاثیر خوبی در تامین کالاها و اقلام مورد نیاز مردم و همچنین مواد اولیه کارخانجات براي افزایش تولید آنها داشته است. 

 
سیاست وزارت صمت عرضه و فراوانی کالاست 

وي با اعلام اینکه سیاست این وزارتخانه عرضه و فراوانی کالا براي حفظ تعادل قیمتی در بازار است، تصریح کرد: براي کالاهاي تولید داخل این موضوع

 
اتفاق افتاده است که آثارش را نیز در بازار می بینیم. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت با یادآوري اینکه در جنگ اقتصادي ظالمانه اي قرار گرفته ایم، خاطرنشان کرد: گرانی با گرانفروشی متفاوت است و گران
فروشی در خصوص کالاهایی است که در این شرایط جنگ ظالمانه بی انصافانه افزایش قیمت پیدا می کنند و دستگاه هاي نظارتی و مرتبط در این حوزه

 
ورود می کنند. 

 
تشدید بازرسی هاي بازار در ایام پایانی سال 

رزم حسینی با بیان اینکه بازرسی ها با توجه به نزدیک شدن به ایام پایانی سال تشدید خواهد یافت، گفت: مردم نباید نگران افزایش قیمت ها در ماه

 
هاي منتهی به سال و شب عید باشند که در همین راستا تمهیدات لازم اندیشیده شده است. 

وي همچنین تقسیم وظایف میان وزارت جهاد و وزارت صمت را در راستاي تامین به موقع اقلام مورد نیاز و معیشتی مردم بسیار کارساز دانست و افزود:

 
فضا در واقع به سمت واگذاري اختیارات به دستگاه هاي اصلی متولی می رود که تقسیم وظایف در همین راستا بوده است. 

 
رسانه اي کردن نظارت ها براي ایجاد تاثیر مثبت در بازار 

وزیر صمت از دستگاه هاي نظارتی خواست که کنترل انبارها و بنکداران را به صورت هوشمند در دستور کار خود قرار دهند و عملکردهاي خود را در این

 
حوزه براي اطلاع مردم و ایجاد تاثیر مثبت در بازار رسانه اي کنند. 

رزم حسینی همچنین مدیریت مدبرانه در حوزه بازار را مورد تاکید قرار داد و گفت: این مدیریت با مداخله متفاوت است، مداخله باید در نقطه صفر ورود

 
کالا انجام شود. 

 
ابزارهاي حکومت براي تقویت تنظیم بازار باید به خدمت بیایند 

وي در پایان تصریح کرد: ابزارهاي حکومت براي تقویت تنظیم بازار باید به خدمت بیایند و ستاد تنظیم بازار را در این مسیر همراهی کنند. وزیر صمت

 
حذف بخشنامه هاي زائد و خلق الساعه را از دیگر عوامل مهم در تنظیم بازار و ایجاد تعادل در این چند ماهه دانست. 

رزم حسینی در پنجمین کنفرانس بین المللی مدیریت صنعتی که به صورت وبیناري برگزار شد نیز افزود: اولویت دیگر وزارت صمت، جهش تولید و
افزایش اشتغال است که با افزایش تولید در گروه هاي مختلف صنعتی به ویژه رشد 50 درصدي در تولید خودرو و رشد تولید لوازم خانگی، این حرکت

 
آغاز شده است. 

وي اضافه کرد: با وجود تحریم هاي ظالمانه و مشکلات ناشی از تحریم، فراوانی این کالا در بازار وجود دارد که البته براي قدرت خرید مردم، باید راهکار

 
هایی مانند توزیع عادلانه ثروت را مدنظر قرار دهیم. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: اگر می خواهیم توزیع عادلانه ثروت صورت گیرد این کار از محل کارآفرینی و توسعه اشتغال با استفاده از ظرفیت

 
واحد هاي تولیدي امکانپذیر است. 

 
وزارت صمت پیشگام در توزیع عادلانه ثروت 

رزم حسینی افزود: وزارت صمت تصمیم گرفته است در توزیع عادلانه ثروت، پیشگام باشد از این رو دنبال این هستیم تا 200 شرکت نامدار را به منظور



 
توسعه متوازن کشور درگیر کنیم و به کمک این شرکت ها، الگویی از توازن توسعه اي را در مناطق مختلف کشور بوجود بیاوریم. 

 
وزیر صمت ادامه داد: توزیع عادلانه ثروت میان مردم، فقط پخش پول نیست بلکه ایجاد فرصت هاي مساوي براي خلق ثروت و کارآفرینی است. 

 
وي گفت: ریشه این که نتوانستیم به جایگاه رفیع خود در اقتصاد دنیا برسیم شاید نوع نگاه مدیران ما باشد که باید در آن تحول صورت پذیرد. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: نکته مهم در رشد اقتصادي، توجه به نرخ تورم و رشد سرانه تولید کشور است وقتی ارزش میزان هر تن واردات، هزار
دلار و ارزش هر تن ارزش افزوده در کشور 200 دلار است یعنی کالا هاي وارداتی با ارزش افزوده بالاتر و کالا هاي صادراتی ما بیشتر به صورت خام

 
است از این رو باید اصلاح این روند در دستور کار ما قرار گیرد و کالا ها به جاي خام فروشی با ارزش افزوده بالاتر صادر شود. 

 
90 درصد تسهیلات به 10 درصد افراد می رسد 

آقاي رزم حسینی گفت: تسهیلات بانکی و تامین مالی، یکی از ابزار ها براي حمایت از تولید است، اما وقتی از 947 هزار میلیارد تومان از تسهیلات بانکی
کمتر از شش درصد آن به صنعت و اشتغال اختصاص پیدا می کند و 90 درصد تسهیلات به 10 درصد افراد می رسد، صنعت و تولید رمقی براي توسعه

 
نخواهند داشت. 

وي اضافه کرد: وقتی در زنجیره تامین نهاده هاي دامی، وابستگی شدید به خارج از کشور داریم امنیت غذایی از شاخصه هاي مهم محسوب می شود و

 
باید تامین این امنیت همیشه مدنظر باشد. 

وزیر صمت گفت: حتی براي قدرت دفاعی نیز باید قدرت اقتصادي داشته باشیم و اگر بتوانیم مولفه هاي اصلی قدرت اقتصادي را محقق کنیم خواهیم

 
دید که چگونه خلق ثروت در جایگاه کشور اتفاق خواهد افتاد و سرمایه هاي اجتماعی از جمله نخبگان حفظ خواهند شد. 

 
150 کشور در دنیا تورم زیر هفت درصد دارند 

رزم حسینی افزود: در حالی که 150 کشور در دنیا تورم زیر هفت درصد دارند باید دید چرا کشور ما که در آن زیرساخت هایی مانند آب، برق، گاز و

 
اینترنت در سراسر کشور مهیا شده است در مهار تورم توفیق نداشت؟ 

وي با بیان اینکه در این باره دشمنی دشمنان را نمی توان نادیده گفت: باید با کمک هم، در حوزه اقتصاد به توفیق برسیم همچنان که با همه دشمنی

 
ها، در حوزه زیرساخت ها توفیقات خوبی در کشور داشتیم. 

وزیر صمت اضافه کرد: اگر در حوزه هایی که فرصت هاي اقتصادي به ما اجازه می دهد امکانات خوبی را فراهم کنیم و اقدامات خوبی انجام دهیم این امر

 
از دخالت بیگانگان در امور اقتصادي ما، جلوگیري خواهد کرد. 

وي در حاشیه پنجمین کنفرانس بین المللی مدیریت صنعتی نیز در گفتگو با خبرنگاران، اظهار داشت: مأموریت اصلی وزارت صمت در این شرایط تأمین

 
و عرضه به موقع کالا است که بخشی از تأمین کالا مربوط به حوزه واردات است و وارد کنندگان بر اساس ضوابط به واردات کالاها مبادرت می ورزند. 

وي با اعلام اینکه مصوبه اخیر دولت این روند را تسریع و تسهیل کرده است، افزود: بر اساس این مصوبه صادر کنندگان ارز حاصل از صادرات خود را یا
در سامانه نیما می فروشند یا بر اساس مقررات به واردات کالاهاي مورد تأیید وزارت صمت اقدام می کنند، ارز متقاضی نیز در این بخشنامه گنجانده

 
شده است و هم اکنون در سامانه جامع تجارت فعال و در حال انجام است. 

 
قاچاق طلا در کشور نداریم 

وزیر صمت با بیان اینکه در حوزه معادن طلا اقدامات خوبی انجام شده و تولید در این حوزه در حال افزایش است، تصریح کرد: طلا پشتوانه اي قوي
براي پول ملی است و با توجه به این شرایط، متقاضی اصلی خرید طلا بانک مرکزي است و تولیدکنندگان بر اساس قیمت جهانی طلاي خود را به این

 
بانک می فروشند که این روند باعث شده است، قاچاق طلا نداشته باشیم. 

رزم حسینی در ادامه با اشاره به راه اندازي سامانه هاي الکترونیکی، گفت: تاکنون 550 هزار انبار در سراسر کشور در سامانه جامع انبارها ثبت نام کرده

 
اند، این سامانه به سامانه جامع تجارت متصل بوده و روز به روز در حال تکمیل شدن است. 

 
ثبات نسبی در بازار مرغ و تخم مرغ با تأمین به موقع نهاده ها 

وي همچنین با اشاره به تأمین نهاده هاي دامی توسط این وزارتخانه، بیان کرد: تأمین نهاده ها به خوبی انجام شده و در سامانه بازارگاه در اختیار وزارت
جهاد کشاورزي براي توزیع قرار گرفته است، ثبات نسبی به وجود آمده در حوزه مرغ و تخم مرغ نشانگر همین تأمین به موقع است.



تدارك وزارت صمت براي تنظیم بازار شب عید

منبع: روزنامه اسکناسشماره خبر:  276  |  تاریخ: 1399/10/09

تدارك وزارت صمت براي تنظیم بازار شب عید

گروه صنعت و تجارت: وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: شرایط تامین و تولید کالاها و اقلام مورد نیاز مردم مناسب است و پیش بینی هاي لازم

 
براي ذخیره سازي میوه شب عید انجام شده است. 

به گزارش اسکناس، نزدیک به هشتاد روز به عید مانده و وزارت صنعت خود را مهیاي تامین کالاهاي اساسی خصوصا کالاهاي شب عید و تنظیم بازار آن
می کند، با این حساب و طبق وعده هاي وزیر صنعت معدن و تجارت مردم نباید نگران افزایش قیمت ها در ماه هاي منتهی به سال و شب عید باشند

 
چون در همین راستا تمهیدات لازم اندیشیده شده است. 

علیرضا رزم حسینی امروز در جلسه ستاد تنظیم بازار گفت: شرایط تامین و تولید کالاها و اقلام مورد نیاز مردم مناسب است و پیش بینی هاي لازم براي

 
ذخیره سازي میوه شب عید و همچنین تشدید نظارت ها در ایام پایانی سال انجام شده است. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: هماهنگی با دستگاه هاي مرتبط از جمله وزارت جهاد کشاورزي، گمرك و بانک مرکزي و همچنین ابلاغیه هاي

 
جدید ستاد اقتصادي دولت تاثیر خوبی در تامین کالاها و اقلام مورد نیاز مردم و همچنین مواد اولیه کارخانجات براي افزایش تولید آنها داشته است. 

 
سیاست وزارت صمت عرضه و فراوانی کالاست 

وي با اعلام اینکه سیاست این وزارتخانه عرضه و فراوانی کالا براي حفظ تعادل قیمتی در بازار است، تصریح کرد: براي کالاهاي تولید داخل این موضوع

 
اتفاق افتاده است که آثارش را نیز در بازار می بینیم. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت با یادآوري اینکه در جنگ اقتصادي ظالمانه اي قرار گرفته ایم، خاطرنشان کرد: گرانی با گرانفروشی متفاوت است و گران
فروشی در خصوص کالاهایی است که در این شرایط جنگ ظالمانه بی انصافانه افزایش قیمت پیدا می کنند و دستگاه هاي نظارتی و مرتبط در این حوزه

 
ورود می کنند. 

 
تشدید بازرسی هاي بازار در ایام پایانی سال 

رزم حسینی با بیان اینکه بازرسی ها با توجه به نزدیک شدن به ایام پایانی سال تشدید خواهد یافت، گفت: مردم نباید نگران افزایش قیمت ها در ماه

 
هاي منتهی به سال و شب عید باشند که در همین راستا تمهیدات لازم اندیشیده شده است. 

وي همچنین تقسیم وظایف میان وزارت جهاد و وزارت صمت را در راستاي تامین به موقع اقلام مورد نیاز و معیشتی مردم بسیار کارساز دانست و افزود:

 
فضا در واقع به سمت واگذاري اختیارات به دستگاه هاي اصلی متولی می رود که تقسیم وظایف در همین راستا بوده است. 

 
رسانه اي کردن نظارت ها براي ایجاد تاثیر مثبت در بازار 

وزیر صمت از دستگاه هاي نظارتی خواست که کنترل انبارها و بنکداران را به صورت هوشمند در دستور کار خود قرار دهند و عملکردهاي خود را در این

 
حوزه براي اطلاع مردم و ایجاد تاثیر مثبت در بازار رسانه اي کنند. 

رزم حسینی همچنین مدیریت مدبرانه در حوزه بازار را مورد تاکید قرار داد و گفت: این مدیریت با مداخله متفاوت است، مداخله باید در نقطه صفر ورود

 
کالا انجام شود. 

 
ابزارهاي حکومت براي تقویت تنظیم بازار باید به خدمت بیایند 

وي در پایان تصریح کرد: ابزارهاي حکومت براي تقویت تنظیم بازار باید به خدمت بیایند و ستاد تنظیم بازار را در این مسیر همراهی کنند. وزیر صمت

 
حذف بخشنامه هاي زائد و خلق الساعه را از دیگر عوامل مهم در تنظیم بازار و ایجاد تعادل در این چند ماهه دانست. 

رزم حسینی در پنجمین کنفرانس بین المللی مدیریت صنعتی که به صورت وبیناري برگزار شد نیز افزود: اولویت دیگر وزارت صمت، جهش تولید و
افزایش اشتغال است که با افزایش تولید در گروه هاي مختلف صنعتی به ویژه رشد 50 درصدي در تولید خودرو و رشد تولید لوازم خانگی، این حرکت

 
آغاز شده است. 

وي اضافه کرد: با وجود تحریم هاي ظالمانه و مشکلات ناشی از تحریم، فراوانی این کالا در بازار وجود دارد که البته براي قدرت خرید مردم، باید راهکار

 
هایی مانند توزیع عادلانه ثروت را مدنظر قرار دهیم. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: اگر می خواهیم توزیع عادلانه ثروت صورت گیرد این کار از محل کارآفرینی و توسعه اشتغال با استفاده از ظرفیت

 
واحد هاي تولیدي امکانپذیر است. 

 
وزارت صمت پیشگام در توزیع عادلانه ثروت 

رزم حسینی افزود: وزارت صمت تصمیم گرفته است در توزیع عادلانه ثروت، پیشگام باشد از این رو دنبال این هستیم تا 200 شرکت نامدار را به منظور



 
توسعه متوازن کشور درگیر کنیم و به کمک این شرکت ها، الگویی از توازن توسعه اي را در مناطق مختلف کشور بوجود بیاوریم. 

 
وزیر صمت ادامه داد: توزیع عادلانه ثروت میان مردم، فقط پخش پول نیست بلکه ایجاد فرصت هاي مساوي براي خلق ثروت و کارآفرینی است. 

 
وي گفت: ریشه این که نتوانستیم به جایگاه رفیع خود در اقتصاد دنیا برسیم شاید نوع نگاه مدیران ما باشد که باید در آن تحول صورت پذیرد. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: نکته مهم در رشد اقتصادي، توجه به نرخ تورم و رشد سرانه تولید کشور است وقتی ارزش میزان هر تن واردات، هزار
دلار و ارزش هر تن ارزش افزوده در کشور 200 دلار است یعنی کالا هاي وارداتی با ارزش افزوده بالاتر و کالا هاي صادراتی ما بیشتر به صورت خام

 
است از این رو باید اصلاح این روند در دستور کار ما قرار گیرد و کالا ها به جاي خام فروشی با ارزش افزوده بالاتر صادر شود. 

 
90 درصد تسهیلات به 10 درصد افراد می رسد 

آقاي رزم حسینی گفت: تسهیلات بانکی و تامین مالی، یکی از ابزار ها براي حمایت از تولید است، اما وقتی از 947 هزار میلیارد تومان از تسهیلات بانکی
کمتر از شش درصد آن به صنعت و اشتغال اختصاص پیدا می کند و 90 درصد تسهیلات به 10 درصد افراد می رسد، صنعت و تولید رمقی براي توسعه

 
نخواهند داشت. 

وي اضافه کرد: وقتی در زنجیره تامین نهاده هاي دامی، وابستگی شدید به خارج از کشور داریم امنیت غذایی از شاخصه هاي مهم محسوب می شود و

 
باید تامین این امنیت همیشه مدنظر باشد. 

وزیر صمت گفت: حتی براي قدرت دفاعی نیز باید قدرت اقتصادي داشته باشیم و اگر بتوانیم مولفه هاي اصلی قدرت اقتصادي را محقق کنیم خواهیم

 
دید که چگونه خلق ثروت در جایگاه کشور اتفاق خواهد افتاد و سرمایه هاي اجتماعی از جمله نخبگان حفظ خواهند شد. 

 
150 کشور در دنیا تورم زیر هفت درصد دارند 

رزم حسینی افزود: در حالی که 150 کشور در دنیا تورم زیر هفت درصد دارند باید دید چرا کشور ما که در آن زیرساخت هایی مانند آب، برق، گاز و

 
اینترنت در سراسر کشور مهیا شده است در مهار تورم توفیق نداشت؟ 

وي با بیان اینکه در این باره دشمنی دشمنان را نمی توان نادیده گفت: باید با کمک هم، در حوزه اقتصاد به توفیق برسیم همچنان که با همه دشمنی

 
ها، در حوزه زیرساخت ها توفیقات خوبی در کشور داشتیم. 

وزیر صمت اضافه کرد: اگر در حوزه هایی که فرصت هاي اقتصادي به ما اجازه می دهد امکانات خوبی را فراهم کنیم و اقدامات خوبی انجام دهیم این امر

 
از دخالت بیگانگان در امور اقتصادي ما، جلوگیري خواهد کرد. 

وي در حاشیه پنجمین کنفرانس بین المللی مدیریت صنعتی نیز در گفتگو با خبرنگاران، اظهار داشت: مأموریت اصلی وزارت صمت در این شرایط تأمین

 
و عرضه به موقع کالا است که بخشی از تأمین کالا مربوط به حوزه واردات است و وارد کنندگان بر اساس ضوابط به واردات کالاها مبادرت می ورزند. 

وي با اعلام اینکه مصوبه اخیر دولت این روند را تسریع و تسهیل کرده است، افزود: بر اساس این مصوبه صادر کنندگان ارز حاصل از صادرات خود را یا
در سامانه نیما می فروشند یا بر اساس مقررات به واردات کالاهاي مورد تأیید وزارت صمت اقدام می کنند، ارز متقاضی نیز در این بخشنامه گنجانده

 
شده است و هم اکنون در سامانه جامع تجارت فعال و در حال انجام است. 

 
قاچاق طلا در کشور نداریم 

وزیر صمت با بیان اینکه در حوزه معادن طلا اقدامات خوبی انجام شده و تولید در این حوزه در حال افزایش است، تصریح کرد: طلا پشتوانه اي قوي
براي پول ملی است و با توجه به این شرایط، متقاضی اصلی خرید طلا بانک مرکزي است و تولیدکنندگان بر اساس قیمت جهانی طلاي خود را به این

 
بانک می فروشند که این روند باعث شده است، قاچاق طلا نداشته باشیم. 

رزم حسینی در ادامه با اشاره به راه اندازي سامانه هاي الکترونیکی، گفت: تاکنون 550 هزار انبار در سراسر کشور در سامانه جامع انبارها ثبت نام کرده

 
اند، این سامانه به سامانه جامع تجارت متصل بوده و روز به روز در حال تکمیل شدن است. 

 
ثبات نسبی در بازار مرغ و تخم مرغ با تأمین به موقع نهاده ها 

وي همچنین با اشاره به تأمین نهاده هاي دامی توسط این وزارتخانه، بیان کرد: تأمین نهاده ها به خوبی انجام شده و در سامانه بازارگاه در اختیار وزارت
جهاد کشاورزي براي توزیع قرار گرفته است، ثبات نسبی به وجود آمده در حوزه مرغ و تخم مرغ نشانگر همین تأمین به موقع است.



تنزل مقصد نخبگان به کشورهاي سطح پائین

منبع: روزنامه سایهشماره خبر:  277  |  تاریخ: 1399/10/09

فرار مغزها به روایتی تازه تنزل مقصد نخبگان به کشورهاي سطح پائین رئیس مرکز تعاملات بین المللی معاونت علم و فناوري درباره آخرین
اقدامات براي بازگشت نخبگان ایرانی به کشور، گفت: «در برنامه اي که از سال 1394 در معاونت علمی و فناوري طراحی شده، تاکنون بیش از 10
هزارنفر از انواع خدمات این پلتفرم شامل برگزاري سخنرانی، کارگاه تخصصی پسادکترا اساتید مدعو و معین، تأسیس شرکت دانش بنیان و پروژه
تخصصی نظام وظیفه بهره مند شده اند». مهدي قلعه نوي گفت: «به نظر ما مهاجرت براي کسب دانش و فناوري، امري صرفاً منفی نیست و بازنگشتن یا
قطع همکاري و ارتباط با داخل کشور، دغدغه اصلی دولت هاست. لازم به ذکر است که این پلتفرم باعنوان connect.isti.ir طراحی شده است».
مهدي قلعه نوي افزود: «منظورم از ایرانیان توانمند صرفاً نخبگان نیستند؛ بلکه ایرانیانی ست که صاحب سرمایه بوده، توانمند و مدیران شرکت هاي
موفق هستند. ما آمادگی داریم به همه آن ها کمک کنیم تا کسب وکارهایشان را در ایران راه بیندازند و مشغول به تحصیل و تدریس شوند یا حتی
شبکه خود را فعال کنند». به گزارش ایلنا؛ قلعه نوي بابیان استفاده ایرانیان در کل کشور از این پلتفرم توضیح داد: «این رویه کمک می کند تا ارتباطات
را توسعه بدهیم. به طورمتوسط نزدیک چهارسال است که پلتفرم همکاري با ایرانیان راه اندازي شده و بالغ بر هشت هزارنفر از ایرانیانی که در کشورهاي
دیگر سکونت داشتند، از خدمات ما استفاده کرده اند. درحال حاضر نزدیک به دوهزارنفر در قالب این پلتفرم به کشور بازگشته اند. همچنین حدود 500
نفر به عنوان هیئت علمی دانشگاه ها جذب شدند. برخی ازآن ها هم آمدند و کسب وکار خود را راه انداختند و رفتند. همچنین بسیاري ازآن ها ورك
شاپ برگزار می کنند و می روند. اکنون نزدیک به 150 تا 160 نفر از ایرانیان در اینجا شرکت هاي دانش بنیان زدند و مشغول کسب وکارند و مسئله اي
ندارند. نیز حدود 1600 نفر عضو هیئت علمی ها شدند. امسال باتوجه به اینکه هم کرونا و هم مسائل اختلافات ارزي وجود داشته، ممکن است تعداد
کمتري از ایرانیان خارج ازکشور مراجعه کرده باشند؛ اما به طورکل امسال بالغ بر 400 نفر آمدند و قرارداد بستند. درهرصورت نسبت به سال هاي
گذشته کاهشی نداشتیم. ایران در موضوع کرونا نسبت به متوسط جهانی شرایط بهتري دارد؛ هرچند ایدئال هم نیستیم؛ اما نسبت به خیلی از کشورهاي

 
اروپایی و امریکاي شمالی شرایط بهتر است. ازاین بابت درخواست هایمان خیلی بیشتر از سال قبل بود». 

وي درپاسخ به این سؤال که گفته می شود علت اصلی مهاجرت ایرانیان توانمند یا نخبه، وضعیت اشتغال و شرایط اقتصادي در کشور است؛ دولت براي
دلگرمی این افراد چه اقدامی انجام می دهد؟ گفت: «میزان مهاجرت نخبگانی و دانشی ما زیاد نیست. هرچند قائلیم نباید این اتفاق بیافتد یا اگر این
افراد توانمند از ایران می روند، مجدد به کشور برگردند. جوانان ما به لحاظ توانمندي دانشی قوي هستند و همه جاي دنیا آن ها را می خواهند؛ ولی ما
هم باید شرایط و امکانات حفظ آن ها را فراهم کنیم؛ البته همه جامعه باید این کار را کنند». رئیس مرکز تعاملات بین المللی معاونت علم و فناوري
بااشاره به اینکه کرونا حتی به حوزه دانشی هم آسیب زده است، گفت: «شرایط کرونا غیر از حوزه دانشی به سایر حوزه ها هم آسیب زده است و همه
باید تلاش کنیم تا زیرساخت هاي لازم جهت پیشرفت کار آماده شود». وي اضافه کرد: «درزمینه بازگشت نخبگان مطالعه کردیم و تقریباً به حدود
4000 نفر از ایرانیانی که در خارج ازکشور بودند، گفتیم چه انگیزه اي می تواند موجب بازگشت آن ها به کشور شود؟ واقعاً عمده مشکل آن ها مسئله
مالی نبود؛ بلکه موضوع اثرگذاري بود و اینکه بتوانند مؤثر واقع شوند؛ اما اثرگذاري در ایران سخت است». قلعه نوي تأکید کرد: «هرساله تعداد زیادي از
جوانان ما از دوهزار دانشگاه کشور فارغ التحصیل می شوند؛ اما تناسبی میان توسعه، دانشگاه، رشته با بازار کار وجود ندارد. درحال حاضر همه جوانان
پزشک می شوند. البته این بد نیست که همه دکتر می شوند؛ ولی این تفکر و ذهنیت که من دکتر می شوم، پس دولت باید به من شغل، میز و حقوق

 
بدهد اشتباه است؛ جوانان خودشان باید کارآفرینی کنند و خلاقیت به خرج دهند». 

رئیس مرکز تعاملات بین المللی معاونت علم و فناوري درواکنش به اینکه شاید ازسوي دولت آن طورکه باید حمایتی از دانشجویان نمی شود که آن ها
ترجیح می دهند جاي کارآفرینی و ایجاد اشتغال، پزشک شوند؟ بیان کرد: «حرف شما را قبول دارم؛ دولت هم ضعف هایی دارد و به این نگرش قائل
نیست که کمی ایدئال کار کند. البته که بعضاً تلاش خود را کرده است؛ اما تفکر همه ما این است که می گوییم زمانی که فارغ التحصیل شدیم، حتماً
بلافاصله دولت یک میز به ما بدهد. این طور نیست؛ درس خواندن ضامن اشتغال نبوده و یک زمینه است تا افراد دیدگاه خود را پیدا کنند». وي ادامه
داد: «اشتغال، یک مقوله مجزا از درس خواندن است و الزامات و نیازهاي دیگري دارد که دولت باید آن را دولت فراهم کند. اگر بتوانیم این دو را از هم
تفکیک کنیم، خیلی از مشکلات حل می شود؛ مثلاً میزان بی کاري در مقاطع دیپلم و فوق دیپلم به شدت کمتر از لیسانس و فوق لیسانس است؛ زیرا
توقع آن ها از اشتغال نیز پائین است. اینکه کسی لیسانس می گیرد، خیلی خوب است؛ زیرا دانش، اطلاعات عمومی و مطالعه اش زیاد می شود؛ اما نباید

 
توقع داشته باشد من که فوق لیسانس دارم، باید فلان شغل را داشته باشم». 

قلعه نوي درواکنش به اینکه چندي پیش معاون سلامت جمعیت وزارت بهداشت اعلام کرد ذخایر ژنی کشور روبه کاهش است و سطح آي کیوي ایرانیان
در سال هاي آتی کم خواهد شد، گفت: «کسی که این حرف را زده، خودش باید پاسخ دهد؛ اما برداشت ما این نیست. قبول دارم که مهاجرت نخبگانمان



دراین مدت اضافه شده و کشورهاي هدف نخبگانمان به کشور سطح پائین تر مثل ترکیه تغییر کرده. شاید اگر قبلاً عمده هدف، مهاجرت به آمریکاي
شمالی، انگلیس و فرانسه بود؛ اما اکنون ترکیه و آلمان جاي آن ها را گرفته اند. شاید علت این باشدکه سختگیري هاي زیادي در آمریکاي شمالی اتفاق
می افتد. اگر نخبگان ما می خواهند براي ادامه تحصیل به خارج ازکشور بروند، ما اسمش را مهاجرت نمی گذاریم و می گوییم براي ادامه تحصیل و
استفاده از فرصت هایی که می تواند آنجا باشد، سفر کرده اند. اتفاقاً به این قائلیم که دانشجویان براي کسب علم بیشتر، به مراکز و دانشگاه هاي سطح

 
بالاتر بروند». 

رئیس مرکز تعاملات بین الملل معاونت علم و فناوري درپاسخ به این سؤال که معاون پژوهشی وزیر علوم اعلام کرد که میزان اختراعات در کشور بسیار
کاهش داشته، علت آن چیست؟ گفت: «این یک نرُم جهانی دارد؛ یعنی از هر 1000 اختراع یا پتنت، حدود هفت مورد به مرحله محصول و بازار می
رسد». قلعه نوي بیان کرد: «شاید یکی از دلایل کاهش اختراعات در کشور این باشدکه شرایط ثبت اختراعات داخلی با سختگیري همراه است. از اواخر
پارسال تا امسال حضور در مراکز علمی و آزمایشگاه ها محدود شده و همه این ها می تواند مؤثر باشد. به نظرم روي آمار امسال نمی شود به شکل
مقایسه اي بحث کرد؛ زیرا جریان کرونا قدري معادلات را به هم زده؛ یعنی دسترسی به آزمایشگاه در دانشگاه ها به سختی اتفاق می افتد». وي درپاسخ
به این سؤال که آیا رفتن افراد توانمند و نخبه از کشور می تواند در موضوع کاهش اختراعات تأثیر داشته باشد؟ گفت: «ما یک مکانیسم براي این امر
تعریف کردیم؛ یعنی هرکسی پتنت را در داخل کشور ثبت کند تا 90درصد هزینه هاي آن را معاونت علمی تقبل خواهد کرد. آن ها به راحتی می توانند
پتنتشان را در ایران ثبت کند و ازاین بابت هیچ مسئله اي نداریم. سعی کردیم به جاي اینکه جوانان پتنت هاي خود را در کشورهاي دیگر به ثبت

برسانند، در کشور خودشان این کار را انجام دهند».



دژپسند: صندق دارا دوم تا پایان سال عرضه می شود

منبع: پاناشماره خبر:  278  |  تاریخ: 1399/10/09

تهران (پانا) - وزیر امور اقتصادي و دارایی با تاکید براین که در صدد تسریع انتقال مالکیت و مدیریت شرکت هاي دولتی در فهرست واگذاري و
باقیمانده سهام دولت در بسیاري از شرکت ها به بخش خصوصی و آحاد مردم هستیم، گفت: صندوق دارا دوم در صورت فراهم بودن شرایط تا

پایان سال عرضه می شود.

تهران (پانا) - وزیر امور اقتصادي و دارایی با تاکید براین که در صدد
تسریع انتقال مالکیت و مدیریت شرکت هاي دولتی در فهرست
واگذاري و باقیمانده سهام دولت در بسیاري از شرکت ها به بخش
خصوصی و آحاد مردم هستیم، گفت: صندوق دارا دوم در صورت

 
فراهم بودن شرایط تا پایان سال عرضه می شود. 

به گزارش وزارت امور اقتصادي و دارایی، فرهاد دژپسند در یک گفت
وگو با اعلام این خبر افزود: کمیته اي تشکیل شده با رصد دقیق

شرایط و مقتضیات، زمان دقیق صندوق دارا دوم و صندوق فولادي ها را تعیین می کند و اگر شرایط فراهم و زمینه مشارکت عموم و فراگیري عرضه

 
مهیا باشد آنگاه صندوق دارا دوم شامل باقی مانده سهام دولت در سه بانک عرضه می شود. 

 
اقتصاد دولتی و خصوصی سازي 

وي در ادامه و در پاسخ به این که دلیل و ریشه اقتصاد دولتی در کشور و اهمیت خصوصی سازي چیست، گفت: این یک سوال کلیدي است و پاسخ به
آن باید با لحاظ جنبه هاي مختلف صورت پذیرد، عملا ریشه یابی تاریخی حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور سبب می شود تا به بسیاري از ابهامات

 
پاسخ داده شود. 

او ادامه داد: طی سالیان متمادي نقصان در توسعه کارآفرینی و عدم شکل گیري طبقه کارآفرین سرمایه دار به معناي واقعی کلمه ، دولت نقش اصلی در

 
سرمایه گذاري کشور داشته است. این موضوع از زمانی که تغییرات در ساختار اقتصادي کشورها و دنیا سرعت بیشتر گرفت، کاملا به چشم می آید. 

وزیر اقتصاد افزود: این بحث در دوره حکومت پهلوي اول آغاز و پس از آن شتاب گرفت و در دهه 40 شمسی در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی بروز
عینی پیدا کرد. طی این سال ها در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی، توان سرمایه گذاري دولت افزایش قابل توجه یافت و حضور دولت در بنگاه هاي
سرمایه بر و بزرگ مقیاس، بسیار پررنگ شد. هر چند در همان دهه 40 و تحت عنوان انقلاب سفید منشور مشارکت کارگران در امور مختلف ابلاغ شد

 
اما در عمل اتفاقی رخ نداد و همچنان حضور دولت در اقتصاد با سرعت بیشتر ادامه پیدا کرد. 

دژپسند گفت: این روند، طی بیست سال انتهایی حکومت پهلوي ادامه یافت و نقش دولت در بخش هاي صنعت و خدمات به نحو قابل توجه اي افزایش

 
یافت، چنان که سهم دولت از ارزش افزوده در اوایل دهه 40 از حدود 7 درصد ارزش افزوده به بیش از 11 درصد در اواخر دوره پهلوي افزایش یافت. 

وي در پاسخ به این که با توجه به فرایند تاریخی حضور پررنگ دولت در اقتصاد پس از انقلاب ، تاثیر جنگ تحمیلی و برداشت ناصحیح و تصدي گرایانه
از اصل (44) قانون اساسی ، از چه زمانی ما به خصوصی سازي پرداختیم؟»، افزود: در سال هاي اولیه پس از جنگ تحمیلی، و حدود سال 1369 اولین
مباحث مربوط به خصوصی سازي و لزوم آن مطرح شد. خصوصی سازي در آن سال هاي ابتدایی با مصوبات دولت انجام می پذیرفت اما دیري نگذشت
که به دلیل نبود زیرساختهاي حقوقی و قانونی لازم، چالش هاي آن نیز هویدا شد از این رو در سال 1373 مجلس شوراي اسلامی ورود کرد و اولین



 
قوانین مرتبط در این حوزه به تصویب رسید. 

صندوق دارا دوم دژپسند وزیر اقتصاد



61 هزار تن چغندر قند در چهارمحال و بختیاري خریداري شد

منبع: ایرناشماره خبر:  279  |  تاریخ: 1399/10/09

شهرکرد -ایرنا- رییس جهاد کشاورزي چهارمحال و بختیاري با اشاره به پایان برداشت چغندر قند در استان گفت: 61 هزار تن چغندر قند تا
پایان آذرماه در استان خریداري شد.

شهرکرد -ایرنا- رییس جهاد کشاورزي چهارمحال و بختیاري با اشاره به پایان برداشت چغندر

 
قند در استان گفت: 61 هزار تن چغندر قند تا پایان آذرماه در استان خریداري شد. 

عطاالله ابراهیمی روز سه شنبه در گفت وگو با خبرنگار ایرنا با اشاره به اینکه محصول چغندرقند
استان به صورت تضمینی توسط کارخانه قند استان خریداري شده است، افزود: متوسط

 
عملکرد برداشت چغندر قند در استان 42 تن در هکتار و متوسط عیار 7.16 است. 

به گفته وي، با توجه به برنامه ریزي انجام شده و بر اساس برنامه ابلاغی توسعه کشت و تولید
چغندر قند در راستاي تحقق جهش تولید و خودکفایی کشور در سال زراعی جاري یکهزار و 500 هکتار از اراضی به کشت محصول چغندر قند اختصاص

 
یافت. 

ابراهیمی افزود: در سال گذشته مجموع تولید چغندر قند استان 45 هزار تن بود که به دلیل مدیریت مزرعه اي، مدیریت کود اوره، مدیریت آب، مبارزه

 
با آفات و بیماري ها بیش از 15 هزار تن افزایش تولید در استان وجود داشت. 

به گفته وي، میانگین عیار چغندر قند در 10 سال گذشته 16/5 بود که در سال زراعی جاري بر اساس مستندات آزمایشگاه عیارسنجی کارخانه 2درصد

 
واحد افزایش داشته است. 

رییس جهاد کشاورزي چهارمحال و بختیاري گفت: چغندرقند یک محصول کم آب برَ و از محصولات راهبردي است که زمینه اشتغال و کسب درآمد

 
بالاي براي کشاورز را فراهم و همچنین زمینه فعالیت کارخانه قند استان را فراهم می کند. 

وي با تاکید بر اینکه هر تن چغندر قند 150 تا 140 کیلوگرم شکر به دست می آید، گفت: آبیاري بیش از 97 درصد مزارع کشت چغندر به صورت

 
بارانی و مکانیزه انجام می شود. 

ابراهیمی گفت: سطح کشت نشایی چغندر در سال زراعی جدید حدود هشت هکتار بود که به دلیل نیمه مکانیزه بودن و بالا بودن هزینه کارگري و

 
نبودن کارگر ماهر، مورد استقبال چغندرکاران استان قرار نمی گیرد. 

وي با اشاره به اینکه کشت نشایی در صرفه جویی آب مصرفی تاثیرگذار است، افزود: انجام این کشت نیاز به دستگاه تمام اتوماتیک کاشت دارد در حالی

 
که عملکرد کشت نشایی تفاوت محسوسی با کشت معمولی ندارد. 

 
به گزارش ایرنا، شهرستان هاي کیار، شهرکرد و لردگان بیشترین سطح زیرکشت چغندر قند استان را دارند. 

 
برچسب ها 

 
- چغندر 

 
- رونق تولید 



 
- توسعه ایران 

 
- چهارمحال وبختیاري 

 
- خرید تضمینی 
- کارآمدي دولت



استاندار قزوین: واحدهاي گردشگري به شرط تعهد در رعایت پروتکل ها باز می شوند
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گروه استان ها- استاندار قزوین گفت: واحدهاي گردشگري به شرط تعهد در رعایت پروتکل هاي بهداشتی باز می شوند اما اگر گزارشی در مورد
رعایت نشدن پروتکل ها به دست ما برسد همه این مراکز را تعطیل خواهیم کرد.

گروه استان ها- استاندار قزوین گفت: واحدهاي گردشگري به شرط
تعهد در رعایت پروتکل هاي بهداشتی باز می شوند اما اگر گزارشی
در مورد رعایت نشدن پروتکل ها به دست ما برسد همه این مراکز را

 
تعطیل خواهیم کرد. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از قزوین، هدایت االله جمالی پور در
نشست با فعالان حوزه هاي میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع
دستی استان در آیین رونمایی از دندان انسان نئاندرتال که شب
گذشته در سالن اجتماعات مرکز رشد دانشگاه آزاد درباره اعتراض
برخی فعالان حوزه گردشگري نسبت به تعطیلی بیش از حد مراکز
اقامتی و گردشگري استان اظهار داشت: دولت مخالف تعطیل کردن

مشاغل نیست و در استان قزوین به جد از اشتغال صیانت کردیم تا هیچ شغلی تعطیل نشود اما به خاطر کرونا مجبور شدیم برخی مشاغل را تعطیل

 
کنیم. 

استاندار قزوین با بیان اینکه در این شرایط اقتصادي وظیفه داریم از معیشت مردم حراست کنیم، افزود: همین امروز اگر تمامی صاحبان مشاغل حوزه
گردشگري به من تعهد بدهند که پروتکل هاي بهداشتی را رعایت می کنند و این کار را کنترل و مدیریت می کنند، فردا همه واحدهاي گردشگري را باز

 
می کنم اما اگر گزارشی در مورد تخلفات کرونایی به دست ما رسید حتماً همه را تعطیل می کنم و در این زمینه هیچ گذشتی هم در کار نیست. 

وي با تاکید بر اینکه صیانت از جان مردم بزرگ ترین اولویت ماست، ادامه داد: هر جایی مدیران واحدهاي گردشگري حاضر باشند تعهد دهند که
پروتکل هاي بهداشتی را رعایت می کنند آنها را باز خواهیم کرد و به آنها اجازه می دهیم که کار کنند مگر این که خودشان پروتکل ها رعایت نکنند و

 
ما را مجبور کنند که تصمیم به بستن آنها بگیریم. 

 
سرمایه گذاري و اشتغال اولویت اصلی ما است 

استاندار قزوین با ذکر این که در استان قزوین سرمایه گذاري و ایجاد اشتغال اولویت اصلی ما است گفت: براي دستگاه ها هیچ تکلیفی مثل حمایت از
سرمایه گذاري تعیین نکردیم و در مورد استعلام هاي سرمایه گذاري پیشتر هم گفتم که دستگاه ها باید ظرف 20 روز پاسخ سرمایه گذاران را بدهند و

 
بیش از این زمان را از هیچ دستگاه یا سازمانی نمی پذیرم. 

جمالی پور اضافه کرد: آن چه که تاکنون در قالب طرح توجیهی براي اجراي یک پروژه اقتصادي ارائه شده، همه را شخصاً مرور می کنم و اگر دستگاه

 
هاي ما در حوزه موافقت یا مخالفت با اجراي برخی پروژه ها تخلف کرده باشند با آنها برخورد خواهم کرد. 

وي ادامه داد: فرصت هاي سرمایه گذاري در استان قزوین باید عادلانه میان همه افراد توزیع شود و در مورد اعطاي مجوزهاي سرمایه گذاري و اجراي
طرح هاي اقتصادي و صنعتی هیچ تبعیضی میان گروه هاي مختلف قائل نمی شویم و در این حوزه عینک سیاست و سیاسی نگري را از چشمان خود

 
برمی داریم. 



 
موزه ها و اماکن تاریخی استان قزوین تا پایان هفته تعطیل شد 

 
محدودیت هاي کرونایی در استان قزوین 2 هفته دیگر تمدید شد 

 
2 واحد گردشگري و پذیرایی در قزوین تعطیل شد 

 
مراکز پذیرایی و گردشگري ورشکسته و مغروض هستند 

رئیس انجمن واحد هاي پذیرایی وسفره خانه هاي سنتیاستان قزوین هم در این نشست با انتقاد از رویکرد سخت گیرانه مسئولان استان قزوین نسبت به
واحدهاي پذیرایی و اقامتی استان عنوان کرد: نزدیک 8 ماه است که این مراکز پذیرایی و گردشگري ما از هر گونه فعالیت محروم شده اند و امروز به طور

 
کامل ورشکسته و مقروض هستند. 

مجید طاهرخانی افزود: درست است که اعمال محدودیت هاي کرونایی به قطع زنجیره شیوع کرونا کمک کرده اما چرا وقتی بحث تعطیلی است مراکز
اقامتی و گردشگري بلافاصله تعطیل می شوند و هیچ صحبتی در مورد فعالیت مشروط آنها با رعایت پروتکل هاي بهداشتی تاکنون مطرح نشده است که

 
امیدواریم قول هاي استاندار قزوین در این مورد رنگ واقعیت به خود بگیرد. 

وي ادامه داد: در حالی که میزان مراجعه مردم به به بانک ها و ادارات حتی بیشتر از واحدهاي پذیرایی است اما وقتی بحث تعطیلی می آید، مراکز
پذیرایی زودتر از بقیه مراکز و واحدها تعطیل می شوند و فعالان این حوزه مدام سؤال می کنند که چرا نمی توانیم با رعایت پروتکل هاي بهداشتی به

کار خود ادامه دهیم؟



تشکل که نباشد قدرت در دستِ «منپاوري ها» است!
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تا وقتی «تشکل» نباشد، خبري از حق و حقوق نیست و تا زمانی که «پیمانکاران» هستند، خبري از تشکل نیست؛ باید پیمانکاران را حذف
کنند، به گسترش مناطق آزاد خاتمه دهند و اجازه دهند کارگران ماهر و متخصص این مناطق، قدرت چانه زنی داشته باشند و از تحرك

طبقاتی عادلانه و درخور، بهره مند شوند.

تا وقتی «تشکل» نباشد، خبري از حق و حقوق نیست و تا زمانی که «پیمانکاران» هستند،
خبري از تشکل نیست؛ باید پیمانکاران را حذف کنند، به گسترش مناطق آزاد خاتمه دهند
و اجازه دهند کارگران ماهر و متخصص این مناطق، قدرت چانه زنی داشته باشند و از

 
تحرك طبقاتی عادلانه و درخور، بهره مند شوند. 

به گزارش خبرنگار ایلنا، قدرت چانه زنی کارگران و مداخله در تعیین سرنوشت جمعی به
میزان تشکل یابی آن ها بازمی گردد؛ به رسمیت شناختن حق تشکل یابی، قدرت چانه زنی کارگران را افزایش داده و بر چیدمان روابط کار تاثیر می
گذارد مثلاً موجب بالاتر رفتن دستمزدها و غنی تر شدن قراردادهاي کار می شود؛ اما از سوي دیگر، معادلات حاکم بر روابط کار، بر قدرت تشکل یابی
کارگران تاثیر بسیار دارد؛ رواج قراردادهاي موقت، تصویب دادنامه 179 دیوان عدالت و مقررات زدایی هاي گسترده، در دهه 90 خورشیدي، قدرت چانه

 
زنی کارگران و حق تشکل یابی آن ها را به کمترین میزان ممکن رسانده است. 

دو نمونه از مقررات زدایی هاي موثر، یکی ورود پیمانکاران به همه عرصه ها - از نهادهاي عمومی مانند شهرداري ها گرفته تا ادارات و وزارتخانه هاي
دولتی و همچنین صنایع نفت و گاز و پالایشگاهی- است و دیگري، خروج گسترده مناطق نفتی و پالایشگاهی از شمول قانون کار به بهانه تسهیل سرمایه

 
گذاري و واردات و صادارت ذیل پارادایمِ «مناطق آزاد و ویژه اقتصادي». 

در مناطق آزاد و ویژه اقتصادي، دو نوع مقررات زدایی، همراستا و موازي با هم، با قدرت بسیار به پیش تاخته اند و توانسته اند کارگران را از همه حقوق
قانونی خود از جمله «حق تشکل» محروم سازند؛ ورود گسترده پیمانکاران در سطوح و ابعاد مختلف به این مناطق موجب شده که برخی کارگران شاغل
در پایین ترین لایه ها، سه یا حتی چهار کارفرماي بالاسري یا به اصطلاحاً مادر داشته باشند؛ از سوي دیگر، در این مناطق، قانون کار حاکم نیست و
مقررات ویژه اي به نام مقررات اشتغال در مناطق آزاد و ویژه اقتصادي، معادلات روابط کار را تعیین می کند؛ در چنین مناطقی است که حق تشکل یابی

 
کارگران در پایین ترین میزان ممکن است. 

 
چگونه کارگران از حق تشکل یابی محروم شدند؟ 

مقاوله نامه هاي 87 و 98 سازمان بین المللی کار بر حق تشکل یابی آزاد و مستقل و حق اجتماعات صنفی کارگران تاکید دارند؛ در هیچ کجاي کشور -
نه در سرزمین اصلی و تحت حاکمیت قانون کار و نه در مناطق آزاد- این دو مقاوله نامه اجرایی نمی شود؛ حق تشکل یابی آزاد و مستقل کارگران هیچ
کجا به رسمیت شناخته نمی شود؛ در سرزمین اصلی و در مناطقِ غیر از مناطق آزاد، براساس فرصت هاي دیده شده در فصل ششم قانون کار، کارگران
حق دارند فقط سه نوع تشکل رسمی - شوراهاي اسلامی کار، انجمن هاي صنفی یا نماینده کارگري- را داشته باشند اما در مناطق آزاد، به دلیل فقدان
فرصت هاي قانون کار، همین حق حداقلی نیز به رسمیت شناخته نمی شود؛ هرچند آخرین بند از مقررات ویژه اشتغال مناطق آزاد به صراحت می گوید
که همه مقاوله نامه هاي بنیادین سازمان بین الملی کار در این مناطق لازم الاجراست و حداقل روي کاغذ، این بند را می توان یک «فرصت طلایی» به
حساب آورد، اما هجوم گسترده پیمانکاران موقت و مقررات زدایی هاي وسیع، کارگران را از مطالبه ي این بند قانونی محروم کرده است؛ به عبارت ساده
تر، بیش از بیست سال از پاگیري و ایجاد مناطق آزاد می گذرد ولی هرگز در این مدت، کارگران شاغل در این مناطق نتوانسته اند یک تشکل مستقل

 
براساس بند آخر مقررات ویژه و براساس الزامات مقاوله نامه هاي بنیادین 87 و 98 سازمان بین المللی کار برپا کنند. 

امروز کار به جایی رسیده است که قدرت چانه زنی کارگران شاغل در این مناطق به نسبت همه کارگران شاغل کمتر است؛ یک کارگر شاغل در این



مناطق که تجربه تلاش براي ایجاد یک تشکل از میان کارگران پیمانکاري را داشته؛ در ارتباط با مرارت هاي تشکل یابی در مناطق آزاد به ایلنا می گوید:
«خدا نکند کارفرمایان پیمانکار بو ببرند که یک یا چند کارگر براي ایجاد تشکل صنفی در حال تلاش هستند؛ اولین جریمه این کار، بلک لیست شدن

 
است؛ بلک لیست می دانید یعنی چه؟ یعنی در لیست سیاه می روید و دیگر هیچ پیمانکاري به شما کار نمی دهد!» 

در این میان، ناصر آقاجري (فعال کارگري پروژه اي) که سال ها در این مناطق کارکرده و اوضاع را از نزدیک لمس کرده، در ارتباط با مشکلات تشکل
یابی این کارگران به ایلنا می گوید: در این مناطق، همه چیز در دست شرکت هاي دلالی یا تامین نیروي انسانی است که به آن ها منپاوري می گویند؛
این شرکت ها، نیروي انسانی پروژه ها را تامین می کنند و هیچ تمایلی به استخدام کارگران حق طلب و مطالبه گر ندارند! بدانند کارگري دنبال تشکل

 
است، خیلی راحت او را از لیست خط می زنند! 

او در ارتباط با روند تنزل حقوق شغلی کارگران در این مناطق می گوید: در دولت احمدي نژاد و نهادینه شدن شوك درمانی نئولیبرالی و غارت بخش
عظیمی از منابع و کارخانه هاي تامین اجتماعی که سرمایه بین نسلی کارگران و بازنشستگان بوده است، هوشیاري هاي کارگران بالاتر رفت و درك
کردند دشمن آن ها مناسبات تعدیل ساختاري و خصوصی سازي است؛ در دولت هاي بعدي نیز مناسبات تعدیلی با قدرت بسیار ادامه یافت و مناطق
آزاد تجاري و صنعتی با شدت بیشتري گسترش پیدا کرد به گونه اي که در حال حاضر در دنیا شاید ایران رتبه اول یا دوم را در کاربردي کردن این

 
مناسبات و گسترش افسارگسیخته مناطق آزاد داشته باشد! 

 
چگونه همه حقوق به اغما رفت؟ 

آقاجري مشکل را ساده در اجرایی نشدن بند آخر مقررات اشتغال مناطق آزاد نمی داند؛ بلکه معتقد است این مقررات ویژه و ساختار آن، حقوق بدیهی

 
کارگران را مخدوش ساخته تا جایی که دیگر فرصت، رمق و توانی براي تشکل یابی باقی نمانده است. 

این در حالیست که کارگران شاغل در پالایشگاه ها و پروژه هاي نفت و گاز جنوب، همگی در دسته کارگران متخصص، فنی و بامهارت قرار می گیرند اما
علیرغم مهارت و تخصص ویژه اي که دارند، هیچ نوع امکان تحرك طبقاتی ندارند و نمی توانند با گذشت زمان، در شرایط شغلی و معیشت خود بهبود
قابل توجهی حاصل کنند. یک کارگر متخصص پایپینگ در این رابطه به ایلنا می گوید: «کارگران متخصصی را می شناسم که بیش از پانزده سال در
پروژه هاي نفتی کار کرده اند اما به لطف پیمانکاران، همچنان کارگر ساده پیمانکاري هستند؛ حتی برخی از آن ها علیرغم تخصص و سابقه بااررزشی که

 
دارند، بلک لیست شده و دیگر هیچ پیمانکار یا شرکت تامین نیرویی آن ها را استخدام نمی کند.» 

به گفته او؛ تخصص و مهارت برخی از این کارگران، منحصر به فرد است؛ اگر اینها نباشند، پروژه هاي نفت و گاز، هرگز پیشرفت نخواهد کرد اما با

 
اینهمه، همیشه کارگر پیمانکاري ساده باقی می مانند و با اتمام پروژه ها، از این پیمانکار به دیگري پاس داده می شوند. 

وقتی کارفرماي پیمانکار عوض می شود، دوباره روز از نو و روزي از نو است؛ یعنی کارگر باید به عنوان یک کارگر جدید، خودش را در مناسبات روابط کار
جدید اثبات کند و براي حداقل ها بجنگد؛ چنین کارگري چگونه می تواند براي اجراي بند آخر مقررات ویژه اشتغال یا برپایی تشکل هاي صنفی اقدام
نماید؛ این کارگر، هر سال یا هر دو سال به محیط کار جدید پا می گذارد و با یک کارفرماي جدید طرف است؛ بدیهی است که تنها دغدغه اش «کار

 
داشتن» و بیکار نشدن بعد از اتمام پروژه هاست و به چیزي دیگر نمی تواند بیندیشد! 

حتی مدت کار این کارگران پیمانکاري، برخلاف آنچه قانون می گوید، سه هفته کار و یک هفته مرخصی است؛ آقاجري می گوید: در زمان جنگ،
کارگران نفتی فداکاري کردند و از 14 روز مرخصی ماهانه خود گذشتند؛ در پالایشگاه ها ماندند تا سد دفاع از کشور در مقابل صدام غاصب نشکند؛ اما
بعد از جنگ، این فداکاري کارگران تبدیل به یک سنت شد و کارفرمایان و منپاوري ها سوءاستفاده کردند؛ دیگر 14 روز مرخصی ماهانه هرگز براي
برخی کارگران پیمانکاري احیا نشد؛ این کارگران مجبورند فقط یک هفته مرخصی ماهانه داشته باشند؛ پولی هم براي رفت و برگشت به خانه نمی

 
گیرند؛ در نتیجه باید با اتوبوس خود را به شهرهاي گوشه و کنار کشور برسانند و در نتیجه حتی پنج روز در هر ماه، کنار خانواده نیستند! 

 
راهکار چیست؟ 

این شرایط ناگوار، در طول سال ها و بلکه دهه هاي متوالی، به تدریج نهادینه شده است؛ حال چاره کار چیست؛ چاره در سطحی فراتر، ابطال خروج
مناطق آزاد از شمول قانون کار و بازگشت تمام مناطق به این قانون مادر و همچنین قانون اساسی است. اما در سطحی خردتر، راهکاري که باید سال ها



پیش در پیش گرفته می شد، حذف پیمانکاران و منپاوري هاي سودجو از پروژه هاي نفت و گاز است؛ قانون حذف پیمانکاران از پروژه هاي نفت و گاز،
بارها در مجالس مختلف حرفش زده شد و حتی به مرحله اعلام وصول هم رسید، اما هیچ وقت تصویب و اجرایی نشد؛ در سطح میانی، مطالبه اصلی باید
اجراي بند آخر مقررات اشتغال مناطق آزاد باشد؛ باید کارگران این مناطق بتواند براساس مقاوله نامه هاي بنیادین سازمان بین اللملی کار، تشکل هاي

 
صنفی مستقل ایجاد کرده و از حقوق خود به صورت متحد دفاع کنند. 

تا وقتی «تشکل» نیست، خبري از حق و حقوق نیست و تا زمانیکه «پیمانکاران» هستند، خبري از تشکل نیست؛ باید پیمانکاران را حذف کنند، به
گسترش مناطق آزاد خاتمه دهند و اجازه دهند کارگران ماهر و متخصص این مناطق، قدرت چانه زنی داشته باشند و از تحرك طبقاتی عادلانه و درخور،
بهره مند شوند. همه اینها جزو حقوق کارگران است و به هیچ وجه، «امتیاز» نیست هرچند کارگران متخصص نفت و گاز، استحقاق بیش از اینها را

 
دارند... 

گزارش: نسرین هزاره مقدم



لزوم و نحوه واگذاري مالکیت 2 باشگاه استقلال و پرسپولیس بررسی شد

منبع: تسنیمشماره خبر:  282  |  تاریخ: 1399/10/09

کارگروه ورزش دولت سایه با دعوت جمعی از کارشناسان اقتصادي، صاحب نظران ورزشی و کارشناسانی از شرکت فرابورس، پیشنهاد هایی
درباره چرایی و نحوه واگذاري مالکیت باشگاه هاي ورزشی دولتی به ویژه استقلال و پرسپولیس را نقد و بررسی کرد.

کارگروه ورزش دولت سایه با دعوت جمعی از کارشناسان اقتصادي،
صاحب نظران ورزشی و کارشناسانی از شرکت فرابورس، پیشنهاد
هایی درباره چرایی و نحوه واگذاري مالکیت باشگاه هاي ورزشی
دولتی به ویژه استقلال و پرسپولیس را نقد و بررسی کرد. - اخبار

 
اقتصادي - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم، سعید جلیلی در این نشست
خاطرنشان کرد: از دهه هشتاد تاکنون مسئله واگذاري باشگاه هاي
ورزشی در کشور مطرح است، اما هنوز به نتیجه نرسیده است؛
طبیعی است که نگاه هاي متفاوتی در این زمینه وجود دارد؛ اما در
نهایت کشور باید در این رابطه به تصمیم صحیح برسد و آن تصمیم

 
را به خوبی اجرا کند. 

وي شبیه سازي اجراي الگو هاي پیشنهادي در نحوه واگذاري مالکیت پرسپولیس و استقلال را گام نخست براي مشورت به حاکمیت جهت رسیدن به

 
شرایط مطلوب برشمرد و تصریح کرد: با شبیه سازي مدل هاي پیشنهادي در چنین جلساتی، می توان به ابعاد آنها پی برد و به تصمیم قاطع رسید. 

جلیلی افزود: بررسی مدل ها در چگونگی واگذاري ها به همراه نقاط قوت و ضعف هریک از آنها، قدم اولی است که میتواند پیش روي تصمیم گیران این

 
موضوع قرار گیرد؛ در این بررسی باید به ابعاد مختلف اجرایی، اقتصادي، فرهنگی و اجتماعی نیز پرداخته شود. 

 
جدیدترین خبرها و تحلیل هاي ایران و جهان را در کانال اینستاگرامی تسنیم بخوانید. (کلیک کنید) 

 
مالکیت دولتی باشگاه ها یک امر غیرمعمول و غیرقانونی است 

در ابتداي این نشست رئیس دانشکده کارآفرینی دانشگاه تهران به ارائه مطالبی درباره سابقه واگذاري باشگاه هاي دولتی فوتبال در کشورهاي دیگر

 
پرداخت. 

غلامحسین حسینی نیا با اشاره به مدلهایی از مالکیت و اداره باشگاه ها نظیر مالکیت خصوصی، سهامی، کنسرسیومی و ... گفت: امروز مالکیت دولتی

 
باشگاه هاي حرفه اي یک امر غیرمعمول و در برخی موارد مانند انگلیس و آلمان، غیرقانونی تلقی می شود. 

وي باشگاه هاي حرفه اي در فوتبال ایران را به چهار گروه باشگاه هاي وابسته به صنایع نظیر فولاد خوزستان و ..، وابسته به نیروهاي نظامی و انتظامی
نظیر پاس و...، وابسته به سازمان تربیت بدنی نظیر استقلال و پرسپولیس و بخش خصوصی نظیر نساجی مازندران و .. تقسیم کرد و اظهار داشت: این

 
تقسیم بندي نشانگر آنست که باشگاه داري در ایران توسط بخش دولتی ایجاد شده و دولت هزینه هاي این ورزش را تقبل میکند. 

حسینی نیا در ادامه توجه به نقش هواداران در باشگاه هاي فوتبال و لزوم فراهم کردن امکان سرمایه گذاري کارآفرینان در این عرصه را یک لازمه مهم



در تعیین نوع مالکیت باشگاه ها برشمرد و تصریح کرد: امروزه انواع تعاونی هاي جدید براساس سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی فراهم آمده
است که تعاونی سهام عام یکی از آنهاست؛ از نظر ما شرکت هاي تعاونی سهام عام بیشترین مزایا را در مقایسه با شرکت هاي دیگر دارا هستند و علاوه بر

 
اینکه میتوانند از مزایاي قانون تجارت استفاده نمایند، از مزایاي مربوط به شرکت هاي تعاونی نیز بهره منده خواهند شد. 

 
حسینی نیا افزود: مدل پیشنهادي ما براي واگذاري دو باشگاه استقلال و پرسپولیس، تبدیل آنها به شرکت هاي تعاونی سهام عام است. 

وي محدویت تملک سهام و برخورداري از حمایت و نظارت وزارت کار را از جمله تفاوت هاي تعاونی هاي سهام عام با شرکت هاي سهامی عام برشمرد و
خاطرنشان کرد: تامین بخشی از سرمایه از طریق پذیره نویسی، شرایط آزاد عضویت، اعمال راي و نظر براساس میزان دارایی سهم و .. از جمله ویژگی

 
هاي تعاونی سهام عام است که میتوان آن را مدل مناسب جهت واگذاري باشگاه هاي فوتبال معرفی کرد. 

حسینی نیا تاکید کرد: در این مدل طبق قانون، حداکثر سهم هر شخص حقیقی، 5 درصد خواهد بود و اشخاص حقوقی نیز حداکثر می توانند 10 درصد

 
سهام شرکت تعاونی را داشته باشند و این محدودیت تملک سهام از تجمیع ثروت جلوگیري می کند. 

 
جدیدترین خبرها و تحلیل هاي ایران و جهان را در کانال تلگرامی تسنیم بخوانید. (کلیک کنید) 

 
لزوم استفاده از ظرفیت پشیکسوتان و هواداران 

سید محمدکاظم اولیایی، مدیرعامل اسبق باشگاه فوتبال استقلال تهران نیز در این نشست استفاده از ظرفیت نهادهایی چون شرکت هاي پیشکسوت دو

 
باشگاه استقلال و پرسپولیس و کانون هاي هواداري دو باشگاه را بازوهاي مهمی براي شروع تاسیس شرکت هاي تعاونی سهام عام دانست. 

 
انتقاد از سیاست هاي متناقض دولت در زمینه واگذاري سرخابی ها 

در ادامه نایب رئیس اتاق تعاون ایران ظرفیت شرکت هاي تعاونی سهامی عام را بهترین فرصت براي تامین مالی در واگذاري باشگاه هاي فوتبال دانست و
خاطرنشان کرد: سهامدار کردن مردم از طریق شرکت هاي تعاونی، انگیزه هاي منفی براي سرمایه داري از این طریق را محدود می کند و به همین

 
خاطر ما بر تعاونی بودن مدل واگذاري استقلال و پرسپولیس تاکید داریم. 

ماشاءاالله عظیمی سیاست هاي متناقض مسئولان دولت در زمینه واگذاري استقلال و پرسپولیس را یک مشکل بزرگ در شروع کار دانست و اظهارداشت:
مدل پیشنهادي اتاق تعاون، قالب شرکت هاي تعاونی توسعه و عمران شهرستانی است که این قابلیت را دارند تا ضمن در نظر گرفتن جایگاه

 
پیشکسوتان، طرفداران و مدیران باشگاه هاي ورزشی، واگذاري ها را در خود جاي بدهند. 

 
اتاق تعاون فاقد شرایط براي مالکیت و مدیریت سرخابی ها است 

در ادامه رئیس هیئت فوتبال استان خراسان رضوي و عضو مجمع فدراسیون این رشته نیز در توضیحات خود به مخالفت با پیشنهاد دکتر عظیمی

 
پرداخت. 

احسان اصولی، اتاق تعاون ایران را فاقد امکانات و شرایط کافی براي کارفرمایی واگذاري ها دانست و افزود: بدنه اجتماعی بزرگی پشتوانه فوتبال است و
این ورزش داراي سابقه 80 ساله اي است که ابعاد گوناگونی دارد؛ اگرچه بحث واگذاري یک مقوله اقتصادي است اما نمیتوان صرفا با اتکا به ساختارهاي

 
اقتصادي به بررسی آن پرداخت. 

 
پاییز تمام شد؛ باز هم از واگذاري سرخابی ها خبري نشد 

 
دست بالاي پیمان مدیریت در روش هاي واگذاري سرخابی ها 

همچنین در این نشست مهدي حاجی وند، محقق و کارشناس حوزه خصوصی سازي به ارائه گزارشی درباره لزوم اجراي سیاست خصوصی سازي در
فوتبال و مزایاي روش پیمان مدیریت پرداخت. 



وي درخصوص مزایاي روش پیمان مدیریت نسبت به سایر روش ها گفت: در این روش، مالکیت باشگاه ها همچنان به عهده دولت است اما مدیریت آن

 
به صورت زماندار به متقاضیان داراي اهلیت واگذار می گردد. 

حاجی وند افزود: در روش پیمان مدیریت که براي واگذاري سرخابی ها پیشنهاد می شود، اگر پس از واگذاري نحوه مدیریت باشگاه ها، مورد تایید مالک

 
بود، روند همکاري ادامه خواهد داشت و در غیر اینصورت، پیمان مدیریت با فرد دیگري بسته خواهد شد. 

نویسنده کتاب خصوصی سازي فوتبال در ادامه، وضع موجود ورزش را ناشی از دخالت نادرست دولت در این حوزه دانست و خاطرنشان کرد: امروز
فوتبال به یک صنعت درآمدزا تبدیل شده که البته هزینه هاي آن نیز به دوش دولت است. متاسفانه جذب سرمایه از طریق مشارکت مردمی تقریبا جایی

 
در فوتبال ندارد؛ درحالیکه تجربه سایر کشورها نشان داده که مدیریت و مالکیت بخش خصوصی در این زمینه بهتر بوده است. 

حاجی وند بهره گیري اندك از منابع انسانی متخصص و فقدان مدیریت مناسب جهت توسعه سرمایه هاي هواداري در فوتبال را از جمله اثرات منفی
مدیریت دولتی باشگاه ها دانست و تصریح کرد: حمایت ناعادلانه از تیم هاي خاص و طرد بخش دولتی، عدم امکان مطلوب نظارت و ارزیابی مالی و ایجاد

 
پدیده هاي مانند دلالی در فوتبال از دیگر اثرات مدیریت فعلی دولتی در این ورزش است. 

وي با اشاره به تجربه مدل هاي استاندارد مالکیت باشگاه هاي ورزشی در سایر کشوررها در مقایسه با ایران، خصوصی سازي فوتبال را داراي یک فرایند
گام به گام دانست و افزود: اصلاح ساختار بنگاه ها، ارزش گذاري عادلانه سهام و روش صحیح واگذاري، توجه به اهلیت خریداران و نظارت پس از

 
واگذاري به همراه توانمندسازي بخش خصوصی از طریق حمایت دولت فرایندي است که فوتبال ایران براي رسیدن به جایگاه بهتر باید طی کند. 

حاجی وند خصوصی سازي یک شبه باشگاه هایی نظیر راه آهن، سیاه جامگان، برق شیراز و .. را نمونه هایی از عدم طی فرایند استاندارد خصوصی سازي

 
دانست که منجر به بدترشدن وضعیت این باشگاه ها و از دست رفتن جایگاه قبلی آنها شد. 

نگرانی نابجا از تبعات خصوصی سازي، تعدد مراکز تصمیم گیر، کمبود قوانین حمایتی دولت از بخش خصوصی براي حضور از فوتبال، فراهم نبودن
زیرساخت هاي درآمدزایی، عدم امکان حضور سرمایه گذاران خارجی، عدم اصلاح ساختار باشگاه ها پیش از واگذاري و ... از جمله موانع پیش روي

 
خصوصی ازي باشگاه هاي فوتبال در ایران بود که مهدي حاجی وند به آنها اشاره کرد. 

محقق و کارشناس حوزه خصوصی سازي همچنین زیانده بودن باشگاه ها و شفاف نبودن صورت هاي مالی آنها را از جمله موانع ارزشگذاري دانست و
گفت: در مزایده هاي سال 93 و 94، اهلیت هاي در نظر گرفته شده براي سرخابی ها عبارت بود از نداشتن بدهی معوقه بانکی، عدم سابقه محکومیت
موثر کیفري و عدم سوء سابقه امنیتی ثبت شده، اما باید در کنار این موارد، اهلیت توانایی تجاري و شناخت ورزشی نظیر برنامه مدیریتی و درآمدزایی

 
نیز از سوي خریداران احراز گردد. 

نحوه درآمدزایی چند باشگاه برتر فوتبال جهان در سالهاي اخیر، بخش دیگري از ارائه حاجی وند بود که حق پخش تلویزیونی، درآمدزایی از طریق

 
تبلیغات از جمله مهمترین محورهاي آن محسوب می شد. 

 
واگذاري مالکیت سرخابی ها در یک دوران گذار میان مدت باید اتفاق بیفتد 

همچنین مجید خاتونی، کارشناس حوزه جامعه شناسی ورزشی واگذاري مالکیت سرخابی ها را نیازمند طی یک دوران گذار میان مدت دانست و اظهار
داشت: اجتماعی شدن باشگاه ها، امروز دیگر یک پدیده ساده نیست؛ براي اینکه هوادار فوتبال وارد عرصه سرمایه گذاري شود و جهت ورود به مدیریت

 
هاي غیر دولتی نیازمند یک دوران گذار 5 تا 10 ساله هستیم. 

وي افزود: اصرار بر طی یک شبه فرایند واگذاري، یک اشتباه از سوي دولت است؛ اگر فرایند طی نشود و روند با شکست مواجه گردد، بی اعتمادي نسبت

 
به اصل واگذاري پدیده آمده و این اتفاق مشکلات بزرگی را رقم خواهد زد. 

تعاونی یا همان جمع سپاري 



رضا محمدکاظمی، استاد دانشگاه تهران نیز واگذاري مالکیت باشگاه هاي فوتبال به شیوه خصوصی سازي واحد هاي صنعتی را یک مدل مردود اقتصادي
عنوان کرد و افزود: شیوه پیشنهادي از راه تعاونی یا همان جمع سپاري به مردم داراي سه ویژگی به روز بودن، کارآمد بودن و داراي مطابقت با اسناد بالا

 
دستی است و با خصوصی سازي معمول تفاوت هاي آشکاري دارد. 

وي افزود: این مدل از جانب کارشناسان حاضر در نشست که در اتاق تعاون ایران، دانشکده کارآفرینی دانشگاه تهران و مجموعه اي از مدیران سابق که

 
در فوتبال حضور داشتند، پیشنهاد می گردد. 

 
لزوم حمایت قانونی از حقوق باشگاه هاي ورزشی پس از واگذاري 

قائم مقام سابق باشگاه فوتبال استقلال تهران نیز در این جلسه مهمترین عامل براي شروع فرایند واگذاري استقلال و پرسپولیس را تفاهم کارشناسان بر

 
سر مدل کارآمد درآمدزایی این باشگاه ها در دوران پس از واگذاري عنوان کرد. 

سید پندار توفیقی همچنین حمایت قانونی از حقوق باشگاه هاي ورزشی پس از واگذاري را پیش شرط مباحث صورت گرفته برشمرد و افزود: در اولین
گام براي تعیین نحوه درآمدزایی این باشگاه ها، باید تکلیف حق پخش تلویزیونی تعیین گردد؛ در خارج از کشور حداقل 35درصد درآمد باشگاه ها از

 
طریق همین حق پخش است که در داخل کشور اینگونه نیست. 

گفتنی است در پایان این نشست مقرر شد تا در نشست آتی کارگروه ورزش، کارشناسان به ارائه شبیه سازي مدل هاي اجرایی در زمینه واگذاري باشگاه
هاي ورزشی بپردازند.



طرح توسعه منطقه شرق هرمزگان با جدیت دنبال می شود

منبع: ایسناشماره خبر:  283  |  تاریخ: 1399/10/09

استاندار هرمزگان، از اجراي طرح توسعه منطقه شرق هرمزگان با استفاده از ظرفیت طرح توسعه سواحل مکران خبر داد.

فریدون همتی شب گذشته(هشتم دي ماه) در نشست توسعه منطقه
شرق هرمزگان) با بیان اینکه مناطق ساحلی از جذاب ترین مناطق
دنیا و بستر فعالیت هاي عظیم اقتصادي و اجتماعی به شمار می
روند، اظهار کرد: حدود دوسوم جمعیت جهان در محدوده شصت
کیلومتري حاشیه دریاها استقرار یافته اند و بیش از 80 درصد از
شهرهاي بزرگ جهان که امروزه به عنوان قطب هایی تجاري
شناخته می شوند، در مناطق ساحلی قرار دارند که بیانگر جایگاه "

 
اقتصاد دریا محور " در رشد و رونق این شهرها است. 

وي افزود: کشورهاي توسعه یافته و درحال توسعه سعی می کنند از
سواحل و بخش دریایی حداکثر استفاده را داشته باشند به طوري که

به ازاي ایجاد یک شغل در بخش اقتصاد دریایی، چهار شغل جانبی هم ایجاد می شود و هرمزگان با قرار گرفتن در سواحل شمالی خلیج فارس و دریاي

 
عمان داراي ظرفیت هاي متعددي در زمینه توسعه اقتصاد دریا محور است. 

استاندار هرمزگان، وجود 1400 کیلومتر نوار ساحلی با احتساب ساحل جزایر و موقعیت ویژه استان از جمله قرار گرفتن در کناره هاي دریاي عمان و
خلیج فارس و نزدیکی به تنگه استراتژیک هرمز و در نهایت دسترسی به آبهاي آزاد و بین المللی را از جمله مهمترین فرصت ها و ظرفیت هاي هرمزگان
براي بهره مندي از این مزایا برشمرد و خاطرنشان کرد: نقش برجسته استان در تولید، ذخیره و انتقال آب و انرژي با استفاده از پتانسیل و ظرفیت آب
دریا و برخورداري از جاذبه هاي گردشگري گوناگون دریایی در جزایر و سواحل با ارزش ملی و فراملی به عنوان قطب هاي مهم گردشگري کشور از

 
جمله جنگل هاي حرا ،خورها و ... می تواند به عنوان ظرفیت هاي مهم بخش دریایی مورد استفاده قرار گیرد. 

همتی، وجود منابع طبیعی و خاك مستعد ساحلی را از دیگر مزایاي بخش دریایی استان دانست و عنوان کرد: توسعه کشت محصولات ساحلی با تاکید

 
ویژه بر بخش کشاورزي و محیط زیست دریایی، می تواند به عنوان محرك فعالیت هاي اقتصادي عمل کند. 

استاندار هرمزگان اضافه کرد: وجود نواحی داراي ظرفیت معدنی از جمله ذخایر عظیم نفت و گاز در خلیج فارس و جزایر در راستاي توسعه صنایع نفت،
گاز، پتروشیمی، شیمیایی و صنایع پشتیبان حمل ونقل، صنایع فولاد و آلومینیوم، بنادر متعدد تجاري، شیلاتی و چند منظوره ، فرودگاه هاي بین
المللی، بویژه تاسیسات عظیم بندر شهید رجایی با توجه به طرح هاي توسعه آن شامل افزایش ظرفیت کانتینري، از جمله مزیت هاي ویژه این استان

 
است. 

همتی بیان کرد: وجود حمل و نقل جاده اي، هوایی، دریایی و ریلی، استقرار پنج منطقه ویژه اقتصادي ، دو منطقه آزاد تجاري و صنعتی و پایانه هاي
صادراتی اختصاصی محصولات نفتی، کشاورزي و معدنی، وجود ظرفیت هاي فراساحلی و پشتیبانی از صنایع و ساخت شناورهاي دریایی در پس کرانه ها
، سواحل و خورهاي استان، برخورداري از ذخایر عظیم آبزیان بویژه امکانات بالقوه توسعه فعالیت هاي پرورش میگو در ساحل و ماهی در قفس که بر
اساس مطالعات و مکان یابی هاي اولیه امکان تولید سالیانه ده ها هزارتن ماهی و میگو را فراهم می کند، به عنوان مزیت هاي پیاده سازي طرح توسعه

 
دریامحور به شمار می رود. 

استاندار هرمزگان با بیان اینکه وجود 14 جزیره با کارکرد هاي مختلف تجاري، صنعتی، توریستی و نفتی که ظرفیت هاي توسعه کمی و کیفی مناسبی



براي تحقق اهداف این طرح دارد، عنوان کرد: صنایع انرژي بر صادراتی که در کناره هاي ساحل و نزدیک به بنادر ورودي و خروجی استان، پالایشگاهاي
نفت و گاز و صنایع بزرگ مستقر است و وجود 18 بندر چند منظوره، 14 بندر تجاري و نفتی، شش بندر مسافري و 22 بندر صیادي در استان و
همچنین قابلیت استقرار صنایع جانبی و زیربناهاي پشتیبان میدان گازي پارس جنوبی درغرب استان امکان بهره گیري از ظرفیت هاي حوزه دریایی را

 
چند برابر کرده است. 

مقام عالی اجرایی استان هرمزگان، پیگیري طرح توسعه حوزه شرق هرمزگان در قالب طرح توسعه سواحل مکران در استان را از دیگر پیگیري هاي ویژه
مجموعه دولت در استان عنوان کرد و با اشاره به طرح هاي توسعه اي در این منطقه، گفت: طرح پتروپالایش مکران با ظرفیت تولید 300 هزار بشکه
نفت خام در روز با سرمایه گذاري ارزي 6.5 میلیارد دلار و سرمایه گذاري ریالی 117هزار میلیارد در حال انجام است که براي 25 هزار نفر در زمان

 
ساخت وسه3 هزار نفر در زمان بهره برداري اشتغال ایجاد خواهد شد و بر اساس پیش بینی ها تا سال 1402 به بهره برداري می رسد. 

استاندار هرمزگان خاطرنشان کرد: احداث نیروگاه 1400 مگاواتی سیریک با مشارکت و سرمایه گذاري کشور روسیه با سرمایه گذاري یک میلیارد و
400میلیون یورویی ، توسعه و بهره برداري از اراضی پایین دست سد جگین از طریق واگذاري به سرمایه گذاران بخش خصوصی و ایجاد یک هزار و
700هکتار گلخانه در دشت بارق که زیرساخت آن آماده شده و با بهره برداري از آن براي هشت هزارنفر اشتغال مستقیم ایجاد می شود، به عنوان دیگر

 
طرح هاي توسعه اي در منطقه شرق استان در حال اجراست. 

انتهاي پیام



سردار سلیمانی با درایت توانست مردم سوریه را به پاي جنگ علیه مخالفان بیاورد

منبع: شبستانشماره خبر:  284  |  تاریخ: 1399/10/09

کارشناس ارشد مسائل سیاسی منطقه غرب آسیا گفت: شهید حاج قاسم سلیمانی با درایت، اراده، شجاعت و فرماندهی، توانست مردم سوریه را
به پاي جنگ علیه مخالفان بیاورد.

کارشناس ارشد مسائل سیاسی منطقه غرب آسیا گفت: شهید حاج قاسم سلیمانی با درایت، اراده، شجاعت و فرماندهی، توانست مردم سوریه را به

 
پاي جنگ علیه مخالفان بیاورد. 

به گزارش خبرگزاري شبستان، حسین اکبري با حضور در برنامه گفت و گوي ویژه
خبري 2 شنبه شبکه دو سیما با اشاره به ویژگی هاي شخصی و فردي، سوابق و نقش
شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی در جبهه مقاومت افزود: ایشان 22 سال در جبهه
مقاومت حضور داشته است. حاج قاسم همزمان با بحران بوسنی و هرزگوین وارد
صحنه مقاومت شد و بحران افغانستان و مسائل فلسطین و لبنان هم وجود داشت، اما

 
در آن زمان موضوع سوریه به شکل کنونی مطرح نشده بود. 

کارشناس ارشد مسائل سیاسی منطقه غرب آسیا اضافه کرد: آمریکایی ها از آغاز
بحران در سوریه در سال 2011 همراه با رژیم صهیونیستی و همپیمانان منطقه اي خود در صدد بودند تا انحرافی را در اذهان ایجاد کنند و بگویند
بیداري اسلامی برخی کشور هاي شمال آفریقا و حوزه خلیج فارس به سوریه هم راه یافته است و براي این منظور برخی تکفیري ها را وارد سوریه کردند

 
در حالی که در کشور هاي لیبی، تونس و مصر مردم، خودشان علیه حکومت مستبد قیام کردند. 

وي ادامه داد: در سوریه آمریکایی ها ابتدا با نیرو هاي نظامی و تکفیري و با شعار همسایه هاي سوریه، مبنی بر رفتنی بودن حکومت سوریه وارد شدند و

 
بر اساس محاسبات آن ها، این حکومت در مدت 2 ماه سقوط می کرد. 

 
این کارشناس مسائل سیاسی گفت: آن ها براي این منظور انواع جریانات افراط گرا و تکفیري را وارد سوریه کردند. 

اکبري با اشاره به اینکه در آن زمان، سوریه به جرم ایستادگی در مقابل رژیم صهیونیستی، هیچ هم پیمانی براي دفاع از حقوق خود نداشت افزود: آن ها
توانستند تا اواخر سال 2013 مجموعه بزرگی از سوریه را اشتغال کنند و تا اواسط سال 2014 تقریباً 80 درصد سوریه توسط جریانات افراط گرا و

 
تکفیري اشغال و حاج قاسم در این شرایط خطرناك وارد سوریه شد. 

وي ادامه داد: در آن زمان تصور بر این بود که حکومت سوریه شکست خورده است و امکان نجات آن نیست، اما حاج قاسم با درایت، اراده، شجاعت و
فرماندهی، به تدریج توانست مردم سوریه را به پاي جنگ علیه مخالفان بیاورد و معادلات تغییر کرد و پیروزي هاي حکومت سوریه آغاز و مناطق اشغال

 
شده آزاد شد و دفاع مردم موجب ایجاد امنیت و ثبات شد. 

این کارشناس ارشد مسائل سیاسی منطقه غرب آسیا گفت: آمریکایی ها می خواستند سوریه را درگیر جنگ داخلی کنند و نیرو هاي خود را در آنجا

 
مستقر کنند و حاشیه امنی براي رژیم صهیونیستی به وجود آورند. 

کارشناس مسائل سیاسی هم در ادامه این برنامه با اشاره به سخنان شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی مبنی بر لزوم استفاده به موقع از فرصت ها افزود:
آمریکایی ها خطا هاي راهبردي در سوریه داشتند از جمله این که پیش بینی کردند حکومت سوریه درمدت دو ماه سقوط می کند بنابراین همه برنامه



 
ریزي هاي آن ها براي دو ماه بود و براي پس از آن برنامه اي نداشتند. 

 
وي ادامه داد: اشتباه دیگر آمریکایی ها این بود که تصور می کردند در سوریه، مردم علیه حکومت قیام و آن را ساقط می کنند. 

اکبري با بیان اینکه اشتباه بعدي آمریکایی ها این بود که جریانات افراط گراي بیرونی را آوردند و آن ها را مسلح و وارد درگیري کردند، اضافه کرد:
زمانی که ملتی احساس می کند از بیرون به آن ها جنگ تحمیل می شود و افراد بیگانه در کشورشان عملیات نظامی انجام می دهند طبیعتاً باهم متحد

 
می شوند. 

وي گفت: این خطا هاي راهبردي آمریکایی ها موجب ایجاد فرصتی شد تا حاج قاسم، مردم را در مقابل یک تهدید بیرونی ساماندهی کند و به این

 
ترتیب وحدت درونی در بین اقوام مختلف سوریه در دفاع از وطنشان شکل گرفت. 

اکبري افزود: اشکال دیگر آمریکایی ها هم این بود که به راحتی سیاستشان را رو کردند و همه این موضوعات عامل وحدت مردم سوریه و ورود مردم به

 
جنگ بود و دفاع ملی و محلی در سوریه شکل گرفت. 

این کارشناس مسائل منطقه با اشاره به این که روسیه از اواخر سال 2015 وارد بحران سوریه شد، گفت: در این زمان پیروزي محور مقاومت تقریباً مسلم

 
شده بود و در این شرایط، روسیه وارد موضوع شد و توان خوبی را هم پاي کار گذاشت. 

اکبري افزود: این ورود براي روسیه بسیار اهمیت داشت، زیرا تا آن زمان روسیه در صحنه هاي بین المللی نبود و آمریکایی ها به شدت آن ها را تهدید،

 
تحقیر و تحریم می کردند و روسیه با این کار احیاء شد. 

وي درباره عراق هم گفت: آقاي بارزانی تصور می کرد داعش هیچ وقت به حریم کردستان عراق وارد نمی شود و زمانی که متوجه تهدید جدي داعش
علیه خودشان شدند و آمریکایی ها و هم پیمانان آن ها هم حاضر به کمک نشدند راهی جز کمک گرفتن از جمهوري اسلامی نداشتند و شهید سلیمانی

 
فقط به علت مردم کردستان عراق و نه به خاطر آقاي بارزانی و رهبران سیاسی آنها، کمک کرد و توانست کردستان را نجات دهد. 

اکبري گفت: ارتش عراق؛ کلاسیک بود، اما داعش قدرتی بود که ارتش هاي کلاسیک توانایی زیادي براي مقابله با او نداشتند و نمی توانستند تمام

 
کننده داعش باشند، زیرا نوع جنگ و ابزار داعش متفاوت بود. 

 
وي افزود: پس از فتواي مرجعیت، دو میلیون عراقی در مدت یک هفته براي دفاع از کشورشان و اسلام و حرم ها نام نویسی کردند. 

 
اکبري اضافه کرد: این ارتش بسیجی و مردمی به آموزش، سازماندهی و تسلیح نیاز داشت و حاج قاسم سعی کرد براي این منظور کمک کند. 

وي ادامه داد: عراق در زمان حمله داعش، سلاح، امکانات و هواپیما نداشت و آمریکایی ها پول سلاح ها را از عراق گرفته بودند، اما چیزي به آن ها نداده
بودند و اگر آن زمان کمک هاي تسلیحاتی و هواپیمایی ایران نبود معلوم نبود چه اتفاقی براي عراق پیش می آمد، زیرا آمریکا داعش را به وجود آورده و

 
قرار بود در عراق مستقر کند. 

وي با اشاره به اینکه در فاصله کوتاهی «حشدالشعبی» شکل گرفت، گفت: یکی از اهداف آمریکا این بود که هویت ملی عراق را فرو بپاشد و به اختلافات

 
قومی دامن بزند و فتنه هاي مذهبی را توسعه دهد و براي این کار؛ هزینه هاي زیادي را انجام داد. 

این کارشناس مسائل منطقه با اشاره به این که «حشدالشعبی» برکت الهی بود، افزود: این نهاد، هویت ملی عراق را شکل داد و همه فِرَق در کنار هم

 
جمع شدند. 

اکبري با اشاره به این که آمریکایی ها انتقام داعش را از حاج قاسم گرفتند اضافه کرد: پیروزي بر داعش به نام حاج قاسم ثبت شد و آمریکا نمی تواند

 
ادعا کند که او داعش را از بین برد و این براي آمریکایی ها غیرقابل تحمل بود، به همین علت مرتکب این جنایت شد. 



وي با بیان اینکه پس از شهادت حاج قاسم، مجلس عراق تصمیم به اخراج آمریکا از کشورش گرفت، گفت: آمریکایی ها بیش از شش هزار میلیارد دلار
در عراق هزینه کرد و تلفات انسانی و اعتباري زیادي در آنجا دادند و نمی خواهند از عراق بیرون بروند و اکنون به عراقی ها التماس می کنند که اجازه

 
دهند چند وقت دیگر در عراق بمانند. 

اکبري افزود: به نفع آمریکایی هاست که از منطقه خارج شوند، زیرا هیچ دستاوردي نداشتند.



7 میلیارد تومان در بخش صنعت قاینات سرمایه گذاري شد

منبع: شبستانشماره خبر:  285  |  تاریخ: 1399/10/09

مدیر صنعت، معدن و تجارت قاینات با بیان اینکه طی 9 ماه اخیر هفت میلیارد و 106 میلیون تومان در بخش صنعت این شهرستان سرمایه
گذاري شده است، گفت: در این راستا براي 48 نفر در بخش صنعت این شهرستان اشتغال ایجاد شده است.

مدیر صنعت، معدن و تجارت قاینات با بیان اینکه طی 9 ماه اخیر هفت میلیارد و 106 میلیون تومان در بخش صنعت این شهرستان سرمایه

 
گذاري شده است، گفت: در این راستا براي 48 نفر در بخش صنعت این شهرستان اشتغال ایجاد شده است. 

«اسماعیل شاهیان» در گفتگو با خبرنگار خبرگزاري شبستان در بیرجند
اظهار کرد: در 9 ماه گذشته چهار پروانه بهره برداري صنعتی به ارزش

 
هفت میلیارد و 106 میلیون تومان در شهرستان صادر شد. 

مدیر صنعت، معدن و تجارت قاینات در ادامه بیان کرد: با صدور این تعداد
پروانه در شهرستان قاینات، براي 48 نفر در بخش صنعت طی 9 ماه اخیر

 
اشتغال ایجاد شده است. 

وي بیان اینکه در 9 ماهه امسال 14 فقره جواز تاسیس صنعتی نیز در شهرستان قاین صادر شده است، ادامه داد: این تعداد فقره با سرمایه گذاري بیش

 
از 110 میلیارد تومان و اشتغال 312 نفر صادر شده است. 

شاهیان با بیان اینکه در این شهرستان 2 شهرك صنعتی و یک ناحیه صنعتی وجود دارد، افزود: در مجموع 86 واحد صنعتی در شهرستان قاین مشغول

 
به فعالیت و اشتغالزایی هستند. 

مدیر صنعت، معدن و تجارت قاینات در پایان عنوان کرد: زیرساخت هاي صنعتی قاین شامل آب، برق، گاز و خطوط تلفن فراهم و مهیاي جذب سرمایه
گذاران است و از حضور سرمایه گذاران در راستاي ارتقاي شهرستان استقبال می کنیم.



ساخت ربات گردگیر پنل هاي خورشیدي توسط پژوهشگران ایرانی

منبع: دانا خبرشماره خبر:  286  |  تاریخ: 1399/10/09

پژوهشگران و فناوران دانشگاه یزد با بهره گیري از دستاوردهاي روز دنیا موفق به ساخت ربات گردگیر پنل هاي خورشیدي شدند که عملیات
مدنظر را به صورت خودکار انجام می دهد.

به گزارش خبرگزاري دانا به نقل از وزارت علوم، روح االله عزیزي تفتی، عضو هیئت علمی دانشکده مهندسی مکانیک دانشگاه یزد و مجري این طرح
با بیان اینکه گردگیري و تمیز کردن پنل هاي خورشیدي امري ضروري براي بازدهی بالا و افزایش عمر آنهاست، گفت: با توجه به نیاز روزافزون استفاده
از انرژي هاي تجدیدپذیر مانند انرژي خورشیدي براي تولید انرژي، تولید برق فتوولتائیک توسط پنل هاي خورشیدي رو به گسترش است از طرف دیگر
در کنار توجه به بحث پدافند غیرعامل، توزیع مراکز تولید برق فتوولتائیک در پشت بام ها می تواند ضمن کمک به اقتصاد خانواده، هزینه و استهلاك
انتقال و توزیع برق در بین و داخل شهرها را به میزان قابل توجهی کاهش دهد. وي افزود: از آن جا که آلودگی پنل هاي خورشیدي تأثیر بسزایی در
کاهش بازدهی و طول عمر آن ها دارد، در حال حاضر، تمیزکاري پنل ها با شستشو توسط نیروي انسانی انجام می شود که این امر با چالش هایی مانند
فراموشی شستشو یا نیاز به شستشو بعد از هر طوفان و گردوخاك همراه است. بنابراین، یک ربات گردگیر کم هزینه جهت پنل هاي خورشیدي پشت

 
بامی طراحی و ساخته شد تا عملیات تمیزکاري را به صورت خودکار انجام دهد. 

به گفته دکتر عزیزي تفتی این ربات که با همکاري حمیدرضا احمدي شاپورآبادي، دانشجوي کارشناسی مهندسی مکانیک، سیدامیرحسین مشتاقیون،
دانشجوي کارشناسی ارشد مهندسی کامپیوتر طراحی و ساخته شده براي انواع چیدمان پنل هاي خورشیدي قابل استفاده است به طوري که در زمان

 
هاي از پیش تعیین شده به صورت خودکار فعال شده و عملیات تمیزکاري را به دو صورت خشک یا تر انجام می دهد. 

وي دستیابی به فناوري ساخت یک ربات بومی، سادگی استفاده از ربات، هزینه پایین آن، تمیزکاري خودکار پنل ها در بازه هاي زمانی قابل برنامه ریزي
و کاهش مصرف آب براي تمیزکاري پنل ها را از جمله دستاوردهاي این پروژه عنوان کرد و افزود: این پروژه براي سه نفر به صورت مستقیم ایجاد

 
اشتغال کرده و فرآیند ثبت اختراع این طرح در حال انجام است. 

عزیزي تفتی در خاتمه افزود: افزایش سطح هوشمندي ربات براي فعال شدن بعد از هر طوفان یا گرد و خاك به روشی اقتصادي و بهینه سازي ساختار
مکانیکی به منظور کاهش بیش تر وزن و افزایش سهولت حرکت و کیفیت تمیزکاري از برنامه هاي آتی جهت توسعه طرح است.



ادغام رتبه بندي هاي آموزشی و پژوهشی دانشگاههاي علوم پزشکی از 1400

منبع: دانا خبرشماره خبر:  287  |  تاریخ: 1399/10/09

معاون آموزشی وزارت بهداشت از ادغام رتبه بندي هاي آموزشی، علمی و پژوهشی دانشگاه هاي علوم پزشکی کشور از سال 1400 خبر داد.

به گزارش خبرگزاري دانا به نقل از وزارت بهداشت، دکتر علی اکبر حق دوست در جلسه پاسخگویی اجتماعی گفت: طبق توافق به عمل آمده میان
معاونت آموزشی، معاونت دانشجویی و معاونت تحقیقات و فناوري وزارت بهداشت، از سال 1400 رتبه بندي هاي آموزشی، علمی و پژوهشی دانشگاه
هاي علوم پزشکی در هم ادغام خواهند شد. معاون آموزشی وزارت بهداشت افزود: محورهاي شش گانه مرجعیت، همگرایی، پاسخگویی، آمایش

 
سرزمینی، بین المللی سازي و مفهوم خردورزي و حکمت، محورهاي اصلی این رتبه بندي خواهند بود. 

وي با اشاره به رتبه بندي آموزشی دانشگاه هاي علوم پزشکی کشور (راد 3) افزود: در رتبه بندي منتشر شده، مفهوم پاسخگویی از دو منظر، بررسی شد
و دانشگاه ها بر اساس آن طبقه بندي شدند. بسته پاسخگویی از مجموعه بسته هاي تحول و نوآوري در آموزش است و کسب رتبه هاي اول توسط

 
دانشگاه هاي کوچکتر در این رتبه بندي، بسیار قابل توجه است. 

حق دوست خاطرنشان کرد: دانشگاه هاي تهران، زاهدان، کاشان، اصفهان، شهید بهشتی، شهرکرد، ایران و تبریز موفق به کسب رتبه در بسته پاسخگویی
شدند. همچنین دانشگاه هاي علوم پزشکی جیرفت، فسا، لارستان و بیرجندش نیز توانستند در رتبه بندي بسته پاسخگویی، پیشرفت خوبی از خود نشان

 
بدهند. 

وي تاکید کرد: بر اساس شاخص هاي ترکیبی در مفهوم پاسخگویی نیز دانشگاه هاي علوم پزشکی تهران، اصفهان، مشهد، شهید بهشتی، تبریز، شیراز،

 
کرمان، همدان و کرمانشاه موفق شدند رتبه هاي برتر را از آن خود کنند. 

 
معاون آموزشی وزارت بهداشت یادآور شد باید تلاش کنیم تا تربیت و آموزش به سمت و سوي پاسخگویی حرکت کند. 

وي گفت: تفکیک برخی رشته هاي علوم پزشکی و تبدیل آنها به رشته هایی که نمی توانند نیازهاي جامعه را به تنهایی مرتفع کنند و یا راه اندازي
رشته هایی که آموزش هاي لازم و مورد نیاز در جامعه را به دانشجویان نمی دهند بیانگر ضرورت توجه به آموزش پاسخگوست و باید فکري کنیم تا
بحث پاسخگویی اجتماعی، خیلی وسیع و بر اساس نیازسنجی اجتماعی انجام شود لذا اینکه براي چه کاري، چه تعدادي نیروي انسانی مورد نیاز است از

 
موضوعات مهم حوزه پاسخگویی اجتماعی است. 

در ادامه این جلسه دکتر ابوالفضل صلواتی زاده عضو کارگروه پاسخگویی اجتماعی ضمن بررسی تاثیر اجبار یا داوطلبانه بودن فعالیت هاي مرتبط با
پاسخگویی اجتماعی گفت: طبق بررسی هاي انجام شده 90 درصد دانشجویانی که در فعالیت هاي داوطلبانه شرکت داشته اند، حاصل آموزش هاي قبلی
بوده و با توجه به عدم وجود حوزه پاسخگویی اجتماعی در گذشته این افراد داوطلب در زمینه المپیاد کارآفرینی و توانمندسازي انجمن هاي علمی و یا

 
امتیازهاي Edc دانشگاه فعالیت داشته اند. 

صلواتی زاده گفت: طبق تحقیقات انجام شده از دانشجویان، تاثیر گذارترین مباحث آموزشی عبارتند از: هوش هیجانی، تاب آوري در شرایط بحرانی،
هدف گذاري و زندگی هدفمند، مهارت هاي ارتباطات کلامی و غیرکلامی، اصول و مبانی تیم سازي و کار تیمی، تفکر نقادانه، منتورینگ یا رهبري

 
سازمانی و مسئولیت اجتماعی فردي و سازمانی. 

وي افزود: از دیدگاه دانشجویان جذاب ترین شیوه هاي آموزشی نیز عبارتند از: بازدیدهاي میدانی، پخش فیلم هاي سینمایی بیوگرافی افراد موفق و
شاخص، سخنرانی هاي برگزیده TED و مطرح کردن چالش هاي زندگی افراد مختلف و سخنرانی افراد موفق در فعالیت هاي داوطلبانه و قرار دادن

 
دانشجو در جایگاه افرادي که با مشکلات بزرگ روبرو شده اند و درخواست بداهه پردازي از دانشجو. 



عضو کارگروه پاسخگویی اجتماعی تاکید کرد: اگر قرار باشد پاسخگویی اجتماعی به عنوان یک درس دو واحدي در دانشگاه هاي علوم پزشکی مطرح
شود باید به سراغ تاثیرگذارترین مباحث و جذاب ترین روش هاي آموزش به صورت علمی و عملی برویم و به دانشجو بیاموزیم که امکان ندارد چراغی

 
براي کسی روشن کنید و خودتان در تاریکی بمانید لذا لازم است این درس یک بار به صورت پایلوت در کنار توانمندسازي اساتید انجام شود. 

دکتر نیکو یمانی استاد دانشگاه علوم پزشکی اصفهان از آموزش پاسخگو با عنوان روح حاکم بر دانشگاه هاي علوم پزشکی یاد کرد و اظهار داشت: محدود
کردن آموزش پاسخگو در قالب یک درس صحیح نیست و باید روش هاي مورد نیاز آموزش پاسخگو در همه کارهاي آموزشی اعم از برنامه ریزي، اجرا و
ارزشیابی لحاظ شود لذا بسط آموزش پاسخگو در کوریکولوم ها و اجراي آموزش در راستاي توانمندسازي افراد، منجر به هدایت کوریکولوم ها به سمت و

 
سوي پاسخگویی خواهد شد. 

در ادامه این نشست امینی استاد دانشگاه علوم پزشکی شیراز نیز با تاکید بر دروس انتخابی مورد نیاز جامعه در حوزه پاسخگویی اجتماعی، پیشنهاد ارائه

 
این درس به عنوان یک درس یک واحدي در چهار ترم را مطرح کرد. 

در ادامه دکتر سیدحسن امامی رضوي دبیر شوراي عالی برنامه ریزي علوم پزشکی با اشاره به برنامه عملیاتی تدوین شده گفت: در برنامه ریزي برنامه

 
عملیاتی، موضوع ارتقاء دانشگاه هاي علوم پزشکی در حوزه پاسخ ویی اجتماعی مدنظر بوده است. 

وي افزود: لذا گنجاندن مفاهیم پاسخگویی اجتماعی در برنامه هاي آموزشی (و نه به عنوان یک درس) و برگزاري کارگاه هاي آموزشی براي افزایش
توانمندي دانشجویان، می تواند موثر باشد و لازم است در این راستا روش هاي آموزشی مورد نیاز حوزه آموزش پاسخگو به دانشگاه ها ارائه شود تا در

 
کل، برنامه هاي آموزشی به صورت هماهنگ اعمال شود. 

 
امامی رضویی تاکید کرد: برنامه تحول آموزش پزشکی نیز در حال بازنگري است و بسته آموزش پاسخگو در این برنامه با همان نام، ادامه خواهد یافت. 

دکتر مصري زاده نیز فراهم سازي بستر پاسخگویی اجتماعی و آموزش گام به گام این حوزه را مورد بررسی قرار داد و تاکید کرد در صورت عدم تایید

 
واحد درسی، تدوین درسنامه در راستاي ارائه برنامه یکسان و صحیح به دانشگاه ها در حوزه پاسخ گویی اجتماعی مفید و موثر خواهد بود. 

وي گفت: تدوین درسنامه پاسخگویی در فرهنگستان علوم پزشکی در دست اجراست و اگر در قالب دوره هاي حرفه اي، مهارتی و توانمندسازي، دوره
هاي کوتاه مدت پاسخگویی اجتماعی توسط مرکز ملی آموزش هاي مهارتی تعریف شود تا هر دانشگاهی که تمایل دارد از آن استفاده کند بسیار مفید

 
خواهد بود. 

سپس دکتر امیرعلی سهراب پور معاون آموزشی دانشگاه علوم پزشکی تهران یادآور شد: در آموزه هایی مانند اخلاق پزشکی و آموزش پاسخگو که باید
مانند چتري همه موارد را پوشش بدهند کوریکولوم هاي اصلی موضوع مهمی هستند و مدیریت آنها است که در شکل دادن رفتار و فرهنگ جامعه نقش

 
اساسی دارد و برنامه ریزي ویژه اي می طلبد. 

دکتر پروین پاسالار مدیر امور نخبگان و دانشجویان استعداد درخشان وزارت بهداشت نیز به تحلیل و بررسی آمار دانشجویان دانشگاه هاي علوم پزشکی
پرداخت و تاکید کرد: با توجه به اینکه فقط 20 درصد دانشجویان دانشگاه هاي علوم پزشکی را دانشجویان پزشکی تشکیل می دهند و 80 درصد
دانشجویان این دانشگاه ها دانشجویان سایر رشته ها هستند، این موضوع توجه بسیاري را در برنامه ریزي براي حوزه پاسخگویی و سایر حوزه ها می

 
طلبد. 

در ادامه سلام زاده رئیس گروه تحول و تعالی سازمانی از معاونت توسعه و برنامه ریزي وزارت بهداشت، گفت: یکی از مشکلاتی که در نتیجه عدم ارتباط
بین معاونت توسعه و معاونت آموزشی وجود داشت، تدوین واحدهاي درسی یا تربیت دانش آموختگانی بود که جاي کار نداشتند زیرا در مدارك و
مشاغل معاونت توسعه، مدارك تحصیلی جدید وجود نداشت. لذا هماهنگی معاونت آموزشی در زمان تدوین رشته هاي جدید با معاونت توسعه باعث

 
تعریف جایگاه سازمانی در بخش بهداشت و درمان خواهد شد. 

وي گفت شاخص پاسخگویی اجتماعی براي سال آینده به مجموعه شاخص هاي معاونت آموزشی جهت شرکت در جشنواره شهید رجایی افزوده شده
است و این مهم، تأثیر بسزایی در راستاي ارائه خدمت به مردم در حوزه بهداشت و درمان ایفا خواهد کرد و همچنین در ارزیابی عملکرد سازمان، نقش



 
اساسی خواهد داشت. 

در همین زمینه دکتر شریعتی گفت: باید پاسخگویی اجتماعی در کلیه افعال دانشگاه ها ادغام شود اما داشتن کلاس ها و کارگاه براي درك بهتر
پاسخگویی اجتماعی مفید است و بهتر است که این کلاس ها و کارگاه ها اختیاري باشد تا به مرور زمان، گفتمان پاسخگویی اجتماعی در دانشجویان و

دانشگاه ها نهادینه شود.



صندق دارا دوم تا پایان سال عرضه می شود

منبع: تابناكشماره خبر:  288  |  تاریخ: 1399/10/09

وزیر اقتصاد با بیان اینکه باقیمانده سهام دولت در بسیاري از شرکت ها به بخش خصوصی و آحاد مردم هستیم، گفت: دارا دوم در صورت فراهم
بودن شرایط تا پایان سال عرضه می شود.

به گزارش «تابناك»، به نقل از وزارت امور اقتصادي و دارایی، فرهاد
دژپسند در یک گفت وگو با اعلام این خبر افزود: درباره عرضه
صندوق دارا دوم و صندوق فولادي ها کمیته اي تشکیل شده است
که با رصد دقیق شرایط و مقتضیات، زمان لازم براي عرضه آنها را
تعیین می کند و در اینصورت اگر شرایط فراهم و زمینه مشارکت
عموم و فراگیري عرضه مهیا باشد آنگاه صندوق دارا دوم شامل

 
باقیمانده سهام دولت در سه بانک عرضه می شود. 

وي در ادامه و در پاسخ به این پرسش که چرا «چرا تا این حد
اقتصاد کشور ما دولتی است و ریشه حضور پررنگ دولت در اقتصاد

کشور به کجا بر می گردد؟ و چرا در کشور ما خصوصی سازي تا این حد اهمیت دارد؟»، گفت: این یک سوال کلیدي است و پاسخ به آن باید با لحاظ

 
جنبه هاي مختلف صورت پذیرد، عملاً ریشه یابی تاریخی حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور سبب می شود تا به بسیاري از ابهامات پاسخ داده شود. 

او ادامه داد: در طی سالیان متمادي، در اقتصاد ایران به دلیل نقصان در توسعه کارآفرینی و عدم شکل گیري طبقه کارآفرین - سرمایه دار به معناي
واقعی، دولت نقش اصلی در سرمایه گذاري کشور داشته است. این موضوع از زمانیکه تغییرات در ساختار اقتصادي کشورها و دنیا سرعت بیشتر گرفت،

 
کاملاً به چشم می آید. 

وزیر اقتصاد افزود: این بحث در دوره حکومت پهلوي اول آغاز و پس از آن شتاب گرفت و در دهه 40 شمسی در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی بروز
عینی پیدا کرد. در طی این سال ها در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی، توان سرمایه گذاري دولت افزایش قابل توجه یافت و حضور دولت در بنگاه هاي
سرمایه بر و بزرگ مقیاس بسیار پررنگ شد. هر چند در همان دهه 40 و تحت عنوان انقلاب سفید منشور مشارکت کارگران در امور مختلف ابلاغ شد اما

 
در عمل اتفاقی رخ نداد و همچنان حضور دولت در اقتصاد با سرعت بیشتر ادامه پیدا کرد. 

دژپسند گفت: این روند، در طی بیست سال انتهایی حکومت پهلوي ادامه یافت و نقش دولت در بخش هاي صنعت و خدمات به نحو قابل توجه اي
افزایش یافت، چنانکه سهم دولت از ارزش افزوده در اوایل دهه 40 از حدود 7 درصد ارزش افزوده به بیش از 11 درصد در اواخر دوره پهلوي افزایش

 
یافت. 

وي در پاسخ به پرسش دیگري مبنی براینکه «پس از انقلاب اسلامی گسترش حضور دولت در اقتصاد در نتیجه اقتضائات دیگري پررنگ تر شد. در همان
سال هاي ابتدایی، ملی شدن برخی صنایع به این امر دامن زد. پس از آن نیز به سبب وقوع جنگ تحمیلی، اداره کشور در آن شرایط، حضور مقتدر و
برجسته دولت را نیازمند بود و نقش دولت در اقتصاد برجسته تر گردید. در نتیجه در طی سال هاي متمادي به انحاء مختلف بویژه برداشت ناصحیح و
تصدي گرایانه از اصل (44) قانون اساسی نقش دولت در اقتصاد کشور بویژه در سرمایه گذاري و مالکیت افزایش یافت و هم اکنون نیز ما همچنان با این
موضوع رو به رو هستیم. در این فرایند تاریخی از چه زمانی ما به خصوصی سازي پرداختیم؟»، افزود: در سال هاي اولیه پس از جنگ تحمیلی، و حدود
سال 1369 اولین مباحث مربوط به خصوصی سازي و لزوم آن مطرح شد. خصوصی سازي در آن سال هاي ابتدایی با مصوبات دولت انجام می پذیرفت
اما دیري نگذشت که به دلیل نبود زیرساختهاي حقوقی و قانونی لازم، چالش هاي آن نیز هویدا شد از این رو در سال 1373 مجلس شوراي اسلامی

 
ورود کرد و اولین قوانین مرتبط در این حوزه به تصویب رسید. 



او ادامه داد: ابلاغ این قانون سبب شد تا خصوصی سازي در ایران وارد مرحله جدیدي شود. سه سال قبل از ابلاغ قانون برنامه سوم توسعه براي خصوصی
سازي در اقتصاد کشور، سال هاي طلایی بود. در آن سال ها یک تبصره موسوم به تبصره (35) در قانون بودجه تصویب شد که درآن اختیارات قانونی
گسترده اي در اختیار دولت براي خصوصی سازي قرار گرفت. مطابق این تبصره دولت می توانست بدون رعایت همه قوانین دائمی علی الخصوص قانون
مصوب سال 1373 واگذاري ها را به انجام برساند. این یک قانون بسیار طلایی بود، اما باز هم مشاهده می کنیم عملکرد چندان قابل توجه اي رخ نمی

 
دهد. 

او گفت: این روال با فراز و فرودهایی ادامه داشت، تا در برنامه سوم توسعه یک فصل از این مجموعه با در نظر گرفتن تجربیات سال هاي قبل بصورت
کامل به این موضوع اختصاص داده شد تا هم خصوصی سازي قانونمند شود و هم اجراي آن سرعت بگیرد. یکی از خروجی هاي اصلی این قانون

 
نهادسازي و شکل گیري سازمان خصوصی در اجراي ماده (15) این قانون و با تغییر اساسنامه سازمان مالی گسترش مالکیت واحدهاي تولیدي بود. 

دژپسند ادامه داد: در آن قانون روش واگذاري (که در آن زمان بیشتر به صورت مذاکره صورت می پذیرفت)، قیمت گذاري (که این دو مورد هم اکنون
نیز به عنوان مهم ترین مشکلات در خصوصی سازي مطرح می باشند.) و نهاد متولی واگذاري مهم ترین مباحثی بودند که به آنها پرداخته شد، هر چند
در برنامه سوم نیز در نتیجه فضاي نامناسب و برخوردهایی که با دست اندرکاران خصوصی سازي در کشور صورت گرفته بود، امور مربوط به خصوصی

 
سازي با تشکیک و به نوعی ترس پیگیري می شد و تا همین اواخر نیز این موضوع قابل مشاهده است. 

وزیر اقتصاد افزود: در برنامه چهارم توسعه بازهم با آسیب شناسی صورت گرفته، یک بخش مفصل به خصوصی سازي اختصاص یافت و در این قانون هم

 
تلاش شد تا اختیاراتی براي این امر به دولت داده شود که با مخالفت شوراي نگهبان در مغایرت با اصل 44 قانون اساسی مواجه شد. 

او ادامه داد: اما پس از آن نقطه عطفی در خصوصی سازي با ابلاغ سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی رخ داد. این سیاست ها را می توان به عنوان
منشور حیاتی براي انقلاب اقتصادي و گذار اقتصاد ایران از یک اقتصاد دولت - بازار به یک اقتصاد بازار - دولت نام برد. آنچه از این سیاست ها انتظار می

 
رفت، تحول در اقتصاد کشور بود که با تقویت بخش خصوصی، نقش دولت را در اقتصاد مقید به حوزه هاي خاص نماید. 

دژپسند گفت: در اوایل سال 1384 ابلاغ این سیاست ها، یک فضاي امید بخشی در جامعه شکل گرفت، به یاد دارم در اولین سالگرد ابلاغ این قانون
جلسه اي با حضور رهبر معظم انقلاب و مشارکت فعالین اقتصادي و مسئولین دولتی برگزار شد و رهبري در این جلسه بحث هاي جدي را مطرح کردند
و بر ضرورت اجراي آن تاکید داشتند. تا جایی که من یادم هست اینگونه برداشت شد که ایشان خودشان اجراي این سیاست ها را شخصاً پیگیري

 
خواهند کرد و پس از آن نیز در مقاطع زمانی مختلف به شدت از آن حمایت کردند. 

وي افزود: با تغییر دولت عزم بر خصوصی سازي به نحو چشمگیري کاهش یافت و فضا به نحوي بر علیه این رویکرد تغییر کرد. اما با ابلاغ سیاستهاي
راهبردي و بسیار مهم نظام درباره بند (ج) اصل چهل و چهار قانون اساسی در نیمه دوم سال 1385 و تکمیل شدن مفاد این منشور الزام اجراي آن

 
بصورت ضمنی و عینی مورد تاکید قرار گرفت. 

او گفت: مهم ترین اتفاقی که در سال 1385 رخ داد، مصوبه اي است که با نام سهام فراگیر در اواخر دولت آقاي خاتمی طراحی و در دولت تصویب شده
بود و با اعمال اصلاحاتی با عنوان سهام عدالت به مرحله اجرا درآمد. پس از آن نیز قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) در قالب تجمیع یک لایحه

 
و یک طرح در مجلس تدوین و ابلاغ شد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: در طی این سال ها نیز واگذاري ها با رویکردهاي مختلف در طی سال هاي متفاوت به انجام رسید. در دوره اي واگذاري سهام در
قالب رد دیون دولت غالب بود و در دوره اي هم مزایده. مروري بر این دوره هاي تاریخی به ما نشان می دهد، علاوه بر اینکه نقش دولت در اقتصاد کشور
همیشه پررنگ بوده است، هیچ دوره آرامی براي خصوصی سازي در کشور وجود نداشته است یا اگر در کوتاه زمانی این امکان بوجود آمده است از این

 
فرصت به خوبی بهره برداري نشده است. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «از زمان ابلاغ سیاست هاي اصل 44 تا کنون بیش از 15 سال گذشته است، نظر شما در این ارتباط چیست؟ و
به صورت کلی عملکرد آن را چگونه ارزیابی می کنید؟»، گفت: من از ابتداي دوره ي مسئولیت ام در وزارت اقتصاد، با شناخت از روند پرچالش اجراي
سیاست هاي کلی اصل (44) و بویژه خصوصی سازي در کشور، از معاونت اقتصادي وزارتخانه خواستم ضمن مطالعه اي جامع، آسیب شناسی کامل و
دقیقی از اجراي این قانون بویژه فرآیند خصوصی سازي در کشور ارائه کند چرا که خصوصی سازي بخش مهمی از قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل



44 است. به نظر من اگر ما باز هم فرصت را از دست می دادیم و نمی توانستیم به صورت جامع با یک آسیب شناسی دقیق رویکردها را طراحی مجدد

 
کنیم، آنگاه یک پانزده سال دیگر نیز می گذشت و ما بازهم دستاورد قابل توجهی نداشتیم. 

دژپسند ادامه داد: بر اساس قانون، وزارت اقتصاد موظف است عملکرد قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل (44) را گزارش دهد. در سنوات گذشته رویه
مرسوم این بود که براي انجام این تکلیف قانونی، گزارش ها از دستگاه هاي اجرایی مختلف اخذ، ادغام و یکپارچه و ارائه می شد ولی در سال گذشته
تلاش کردیم این گزارش را با رویکرد جدیدي که واقعاً از آن می توان به تحلیل عملکرد نام برد، به انجام برسانیم و در عمل شکل جدیدي به این گزارش

 
دادیم. چالش ها را در حوزه هاي مختلف شناسایی کردیم و متناسب با شناخت آنها، راهکارهاي مرتبط را ارائه داده ایم. 

او گفت: خوشبختانه گزارش خیلی خوبی تهیه شد و خروجی این مطالعه در هیأت واگذاري به بحث گذاشته شد. مرور تجربیات چندین ساله، هیأت
واگذاري را به این جمع بندي رساند که باید در واگذاري ها سهم بیشتري براي بازار سرمایه قائل شویم و از ظرفیت این بازار به دلیل مزایاي مختلفی که

 
ایجاد می کند که مهم ترین هاي آن شفافیت و رقابتی بودن است بیشتر بهره ببریم. 

وي افزود: بخش هاي مهم دیگري نیز که مقدم بر خصوصی سازي هستند، مانند بهبود فضاي کسب و کار، بازار سازي، شفافیت صورت هاي مالی، نیز در
حال مطالعه، آسیب شناسی و اجرا می باشند. این یکی از خطاهاي راهبردي است اگر که اصل (44) را محدود به واگذاري ها ببینیم، درحالی که این
موضوع به سایر موضوعات سایه انداخته است. به هر حال، موضوعات کلیدي تر و مؤثر تري که به آنها اشاره کردم، باید به طور حتم به صورت جدي

 
پیگیري شوند. 

وزیر اقتصاد در پاسخ به این پرسش که «از خصوصی سازي و واگذاري بنگاه ها در اقتصاد به دنبال چه هستیم؟»، گفت: تجربه دنیا ثابت کرده است که
بخش خصوصی پیشران توسعه کشورها است. ما از واگذاري ها به دنبال این هستیم که مالکیت و مدیریت بنگاه هاي دولتی به بخش خصوصی واقعی
منتقل شود و با پررنگ شدن نقش بخش خصوصی در اقتصاد، حضور دولت به صورت مستقیم کمتر شود. بر این باوریم که دولت به وظایف حاکمیتی و
اصلی خود ازجمله سیاستگذاري، تنظیم گري و ریل گذاري به جاي تصدي گري بپردازد، چرا که با این کار، کارایی اقتصاد با محور شدن بخش خصوصی

 
در اقتصاد و منحصر شدن کارکرد دولت در سیاست گذاري و نظارت، افزایش می یابد. 

دژپسند همچنین در پاسخ به این پرسش که «آیا در عمل این اتفاق افتاده است؟»، افزود: در دوره اي، در کشور شاید با این رویکرد که بخش خصوصی
توانمند براي خرید شرکت هاي دولتی وجود ندارد، واگذاري به نهادهاي خاص صورت پذیرفت (که البته قانون هم این اجازه را فراهم می ساخت) و

 
استمرار این امر سبب شد تا در کنار بخش دولتی، تعاونی و خصوصی، این بخش به رکن چهارم در اقتصاد کشور تبدیل شود. 

او ادامه داد: در عمل در برخی از صنایع و رشته فعالیت ها در نتیجه استفاده از این رویکرد از انحصار دولتی به انحصار غیردولتی حرکت شد. متأسفانه در
خیلی از موارد، در عمل علیرغم واگذاري مالکیت، مدیریت و اداره شرکت ها همچنان در اختیار دولت باقی مانده است. در بسیاري از شرکت ها که هم

 
اکنون از آنها به عنوان بنگاهی خصوصی یاد می شود، همچنان مدیریت با دولت است. 

وي افزود: ممکن است، در یک شرکت، دولت کمتر از 15 درصد سهام در اختیار داشته باشد، اما در چیدمان هیأت مدیره نقش صد درصدي بازي می
کند. حتی برخی از نهادهاي عمومی غیردولتی ما نیز بصورت دولتی اداره می شود. مثال هاي این نوع شرکت ها فراوان است از سازمان هاي بزرگ کشور

 
تا شرکت هاي کوچک و تخصصی با این مشکل رو به رو هستند. 

دژپسند تاکید کرد: امیدوار بودیم با اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) از سال 84 به بعد این مشکل مرتفع شود اما باز هم شاهدیم این نقیصه ادامه
دارد و بسیاري از واگذاري هاي ما تنها منجر به انتقال مالکیت و نه مدیریت شده است در حالیکه شاید انتقال مالکیت بدون انتقال مدیریت نه تنها، ارتقا

 
عملکرد را منجر نشود بلکه آسیب هاي بیشتري هم به همراه داشته باشد. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «این موضوع، یک آسیب جدي به اقتصاد است چرا به این سمت حرکت کردیم؟»، گفت: در کنار مواردي که

 
اشاره کردم، یکی از مهم ترین روش هایی که در سال هاي گذشته مورد استفاده قرار می گرفته و به این امر دامن زد، واگذاري به شیوه رد دیون بود. 

او ادامه داد: رد دیون منجر به تغییر مدیریت نشد چرا که بخش عمده اي از این سهامی که منتقل شد، به اشخاص حقوقی منتقل شد که مستقیم یا با
واسطه توسط دولت اداره می شدند. حدود 15 درصد از واگذاري ها به این صورت اتفاق افتاده و این واقعاً یک معضل اقتصادي است. 



دژپسند گفت: این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی داشته است. یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم
توسط نهادهاي تخصصی آنها است. در سال هاي گذشته پتروشیمی ها در مالکیت وزارت نفت فعالیت می کردند اما هم اکنون مالکیت بسیاري از این
شرکت ها به صندوق هاي بازنشستگی منتقل شده و عملاً توسط وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی اداره می شوند. این اتفاق در صنایع دیگر هم تا

 
حدودي رخ داده است و وزارت کار از طریق صندوق هاي وابسته خود مالکیت بسیاري از شرکت ها را بدست آورده است. 

وي افزود: واقعاً مشکل اصلی در مالکیت نیست مشکل روح مدیریت دولتی است که همچنان در این شرکت ها جاري است و باید از آن دور شویم. هر
زمان دولت مالکیت را در کنار مدیریت در اختیار داشته باشد در قبال عملکرد شرکت الزاماً پاسخگو است اما زمانیکه در مالکیت نقشی ندارد، می تواند

 
خود را از پاسخگویی دور نگه دارد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: البته اشاره کنم که اخیراً این رویکرد استفاده از روش رد دیون مورد توجه مجدد قرار گرفته است. چنانکه در قانون بودجه سال
گذشته حکمی در این زمینه وجود داشت که از اجراي آن ممانعت شد، ولی در سال جاري در قانون تکرار شد و با توجه به لزوم قانونی آن به اجرا درآمد.

وي در ادامه و در پاسخ به پرسشی مبنی براینکه «در تمام دنیا صندوق هاي بازنشستگی یکی از نهادهاي سرمایه گذاري و تجهیز منابع محسوب می
شوند، این ایراد شما از چه زاویه و بر چه اساسی است؟»، گفت: درست است. این صندوق ها نهادهاي واسطه اي هستند که نقش پررنگ در تأمین مالی
دارند اما در ایران با یک تفاوت ماهوي حضور دارند. در دنیا این صندوق هاي بازنشستگی توسط ذینفعان واقعی آنها اداره می شوند، اما در ایران دولت

 
نقش کاملاً پررنگ در اداره این صندوق ها دارد یعنی باز هم اراده دولت در مدیریت این صندوق ها جاري است. 

او ادامه داد: در واقع صندوق هایی که باید با محوریت و خواست ذینفعان اصلی آن یعنی کارگران و کارفرمایان اداره شوند با مدیریت دولتی اداره می
شوند و دولت به هر گونه که مایل است با آنها رفتار می کند. نکته اصلی اینجاست این صندوق ها باید تحت نظارت دولت باشند نه مدیریت دولت و این

 
یک مشکل اساسی است. 

دژپسند همچنین در پاسخ به این پرسش که «این گفته که دولت ها، از بنگاه داري و شرکت داري دل نمی کنند را تا چه اندازه تأیید می کنید؟»، افزود:
هم درست است و هم نادرست. یکی از مشکلات اصلی ما این است که بالاخره داشتن شرکت هاي تابعه براي مدیران دولتی امتیازاتی را ایجاد می کند از
جمله تعیین اعضاي هیأت مدیره، تسهیل انجام اموراتی که تحت قوانین ناظر برسازمان هاي دولتی امکانپذیر نیست و ... اما از سوي دیگر اینقدر در مسیر
خصوصی سازي مشکلات متعددي وجود دارد که بسیاري از مدیران براي در امان ماندن از آسیب هاي آن ترجیح می دهند کمتر به این امر بپردازند و از

 
ورود به بحث خصوصی سازي اجتناب می کنند. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: یکی از مشکلات اصلی ما در واگذاري ها، مقاومت مدیران دولتی و حتی شرکت هاي در حال واگذاري است. در برخی از این

 
شرکت ها پیش از واگذاري اتفاقاتی رخ می دهد که عملاً واگذاري آن با شیوه پیش بینی شده و در زمان تعیین شده دشوار می شود. 

وي همچنین در پاسخ به پرسش دیگري مبنی براینکه «در طی این سال ها، خصوصی سازي چه عملکردي داشته است؟»، گفت: در طی این چند سال
که از اجراي قانون سیاست هاي کلی اصل 44 می گذرد در حوزه خصوصی سازي به ارزش اسمی حدود 14 درصد از واگذاري ها از محل سهام عدالت،

 
15 درصد تهاتر بدهی هاي دولت و مابقی عرضه سهام به روش هاي مختلف در بورس و فرابورس بوده است. 

او ادامه داد: در طی این مدت از حدود 1700 شرکت که مورد بررسی قرار گرفته است، حدود 600 شرکت از فهرست خصوصی سازي خارج شده است.
عموم این شرکت ها یا با دلایل خاص از فهرست خارج شده اند، یا بایستی ابتدا اصلاحاتی در آنها صورت پذیرد، تغییر ساختار یابند و پس از آماده سازي

 
به فهرست بازگردانده شوند یا به طور کل، بایستی استراتژي نحوه فعالیت آنها تغییر یابد. 

وزیر اقتصاد افزود: مثلاً شرکت هاي آب و برق منطقه اي از جمله شرکت هایی هستند که از این فهرست خارج شده اند. براي این شرکت هاي بخصوص
به دلیل اینکه خدمات شهري و روستایی را ارائه می کنند می توان، واگذاري به شهرداري ها را مطرح کرد. یا در مدلی دیگر می توان این شرکت هارا در
هم ادغام کرد و با کاهش تشکیلات ضمن سبک کردن ساختار آنها، به عنوان یک شرکت با مالکیت دولتی، مدیریت آن را به بخش خصوصی واگذار کرد.
هر چند ممکن است در این مسیر با مقاومت هایی در سطح مناطق یا بخش ها رو به رو شویم و باید بتوانیم با ایجاد انگیزه هایی این مقاومت ها را

تبدیل به همراهی کرد. 



او ادامه داد: همچنین از 1100 شرکت دیگر، حدود 900 شرکت به فروش رسیده اند یا از طریق تهاتر واگذار شده اند و مابقی یعنی حدود 200 شرکت

 
یا منحل شده اند، یا ادغام و یا ورشکسته شده اند. 

وي افزود: در سال جاري نیز 325 شرکت (که حدود 16 درصد شرکت هاي مشمول واگذاري می باشند) در فهرست واگذاري قرار دارند که به مرور زمان

 
به روش هاي مختلف هر کدام در فرآیند واگذاري قرار می گیرند. 

دژپسند در ادامه و در پاسخ به این پرسش «به نظرآزادسازي سهام عدالت پیچیده شده است، آیا تدبیري براي رفع چالش مذکور بدون آسیب رسیدن به
بازار سهام وجود دارد؟»، گفت: در این خصوص ما تقریباً به صورت مستمر با کارشناسان و مسئولین ذیربط هم فکري می کنیم. چون به دنبال آن

 
هستیم که فواید آزادسازي سهام عدالت همراه با سهامداري توسط دارندگان سهام عدالت و عدم آسیب به دارایی آنها باشد. 

او ادامه داد: بسیاري از صاحبنظران معتقد هستند با توجه به ارزنده بودن سبد دارایی سهام عدالت، افراد سهامداري کرده و از منافع کوتاه مدت (سود
سالیانه) و بلندمدت (افزایش عرضه سهام) آن بهره مند شوند چرا که پورتفوي سهام عدالت شامل مجموعه سهام شرکت هاي بسیار معتبر و گلچین شده
کشور است بنابراین ما به دنبال آن هستیم که فرهنگ سهامداري بلندمدت را براي این جامعه هدف، ترویج کنیم و بنابراین فروش آن را چندان توصیه

 
نمی کنیم. 

وزیر اقتصاد افزود: اما از سوي دیگر به دنبال آن هستیم که قابلیت نقدشوندگی آن در بازار افزایش یابد و براي آن بازار سازي می کنیم. مصوبات چند

 
هفته گذشته شوراي عالی بورس که در آن صندوق هاي بادرآمد ثابت امکان خرید سهام عدالت را یافتند، از این جنس است. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «عملکرد خصوصی سازي در سال جاري چگونه بود وآیا شما رضایت دارید؟ امسال واگذاري در قالب ETFها
نقش برجسته اي در عرضه و فروش سهام متعلق به دولت داشت، در این خصوص برنامه شما چگونه بوده است؟»، گفت: در سال جاري انتظار افزایش
درآمدهاي حاصل از واگذاري ها را به چند علت داشتیم. اولین دلیل این بود که مجموعه عوامل و ارکان سیاستگذاري و اجرایی حوزه خصوصی سازي، بر
پایندي به توسعه فعالیت هاي بخش خصوصی و اجراي سیاستهاي کلی اصل (44) در زمینه خصوصی سازي اجماع داشتند لذا تلاش ها هم جهت شد تا

 
شاهد عملکرد قابل توجه و درخشانی در این سال باشیم. 

او ادامه داد: موضوع دوم تلاش هایی بود که در سال 1398 صورت گرفت. با مطالعه اي که در این سال رخ داد، تغییر در روش ها و رویکردها مبتنی بر
شرایط موجود کشور انجام پذیرفت. این تغییرات راهبردي در نتایج عملکردي نیز خود را نشان داد و منجر به نتیجه شد. در این ارتباط حداکثر سازي
استفاده از ظرفیت بازار سرمایه براي موضوع واگذاري ها چه به صورت عرضه خرد و چه به صورت عرضه بلوکی مد نظر قرار گرفت و با استفاده ظرفیت
صندوق هاي قابل معامله در بورس براي اولین بار براي واگذاري ها با پیگیري هاي فراوان، در سال جاري توانستیم بخش قابل توجه اي از عرضه هاي

 
دولتی را در این قالب به انجام برسانیم. 

وزیر اقتصاد افزود: موضوع سوم الزام اجتناب ناپذیر براي افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري بود. اگرچه معتقد هستم وصول درآمد براي دولت باید
آخرین ملاك در واگذاري ها باشد، اما با توجه به مقتضیات سال جاري و کاهش قابل توجه درآمدهاي حاصل از فروش نفت، تأمین منابع مالی دولت از
این طریق یکی از اهداف واگذاري ها در سال جاري بود و نمی توان آن را کتمان کرد. در سال جاري تلاش ما افزایش شفافیت و ایجاد فضاي رقابتی در

 
واگذاري ها بود. 

دژپسند ادامه داد: راجع به ETF ها، هم زیاد صحبت شده است، ما در سال جاري حدود 33 هزار میلیارد تومان عرضه داشتیم که از این میزان بیش از
18 هزار میلیارد تومان آن در قالب دو ETF «دارایکم» شامل باقیمانده سهام دولت در بانک هاي ملت، تجارت، صادرات ایران و بیمه هاي البرز و اتکایی
امین و «پالایش یکم» شامل باقیمانده سهام دولت در پالایشگاه هاي تبریز، تهران، اصفهان و بندرعباس بود. همچنین 15 هزار میلیارد تومان در قالب
عرضه تدریجی انجام پذیرفت. این تحقق درآمد در عرضه سهام از سوي دولت در سال هاي اخیر بی سابقه بود و رشد قابل توجهی نسبت به سال قبل

 
داشت. دلیل آن هم تغییر شیوه واگذاري و ظرفیت سازي هایی بوده است که در بازار سرمایه به انجام رسید. 

وزیر اقتصاد افزود: ما با مطالعه به روش واگذاري از طریق ETFرسیدیم. در مطالعه اي که به انجام رسید مشخص شد که، عدم تحقق اهداف خصوصی
سازي در بسیاري از موارد ناشی از ویژگی هاي ذاتی روش مورد استفاده در واگذاري بوده است. براي نمونه در روش واگذاري از طریق مزایده به صورت



نقد و اقساط، عایدي دولت در زمان واگذاري نسبت به واگذاري از طریق بورس و روش ETF به حداقل می رسد. به عنوان مثال در واگذاري یکی از این
شرکت ها به ارزش 1800 میلیارد تومان، با تعیین 100 میلیارد تومان حصه نقدي و اعمال دو سال تنفس، عملاً عایدي دولت در زمان واگذاري کاهش
یافته است. در حالی که عرضه صندوق واسطه گري مالی یکم، حدود شش هزار میلیارد تومان و عرضه صندوق پالایش یکم بیش از 12 هزار میلیارد

 
تومان، منبع نقدي در اختیار دولت قرار داد. 

او گفت: در واگذاري یکی دیگر از بنگاه هاي اقتصادي که با روش مزایده انجام پذیرفت، در خصوص قیمت گذاري ابهامات متعددي وارد گردید، این در
حالی است که در واگذاري دو صندوق ETF بدون وجود ابهام، نحوه و شیوه قیمت گذاري و قیمت مورد معامله بصورت کاملاً شفاف به اطلاع عموم مردم

 
رسید. 

وي افزود: همچنین در خصوص برخی از واگذاري ها به علت شفافیت پایین در روش و فرآیند واگذاري حساسیت در افکار عمومی بوجود آمده است. عدم
وصول اقساط قرارداد که به صورت عمده (بلوکی) از طریق بورس واگذار شده بود نمونه اي دیگر از عارضه هاي موجود در روش هاي خصوصی سازي
است. در واگذاري هایی که به روش نقد و اقساط انجام می پذیرد، ریسک عدم وصول اقساط در آینده همیشه وجود دارد به نحوي که خریداران شرکت
هاي واگذار شده به روش مزایده غالباً در بازپرداخت اقساط به مشکل برخورده و فراوانی آنها در جدول بدهکاران اقساط معوق سازمان خصوصی سازي

 
بیشتر از خریداران بلوك هاي بورسی می باشد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: این موضوع خود باعث عدم تحقق منابع درآمدي بودجه دولت از ناحیه وصول اقساط قراردادهاي واگذاري شده است این در حالی
است که به علت آنکه در واگذاري در قالب ETF مبلغ فروش در همان ابتدا بصورت نقد دریافت می شود، یعنی عملاً ریسک عدم وصول اقساط در آینده

 
بصورت کامل از بین می رود. 

دژپسند گفت: عمده شواهد واگذاري انجام پذیرفته در سال هاي اخیر بیانگر آن است که خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از طریق عرضه در بورس
منافع بیشتر و چالش هاي کمتري را به دنبال داشته و باید اذعان داشت که واگذاري از طریق بازار سرمایه نسبت به روش هاي خارج از بازار (مزایده -
مذاکره) ضمن ترجیح قانونی، از مزایاي بیشتري برخوردار است. در سال جاري با حمایت هاي دولت و تصویب مجلس شوراي اسلامی، واگذاري باقیمانده
سهام دولت در قالب صندوق هاي سرمایه گذاري قابل معامله در بورس (ETF) به عنوان یک راهکار اجرایی براي اولین بار مورد استفاده قرار گرفت.
انتخاب این روش همراستا با عزم جدي دولت بر اجراي سیاست واگذاري صد درصدي به بخش خصوصی و رعایت اصول سلامت و شفافیت در واگذاري

 
ها است. 

وي افزود: واگذاري از طریق ETF فرصتی را ایجاد می کند که علاوه بر اجتناب از محدودیت هاي ناشی از روش هاي مزایده، مذاکره و عرضه بلوکی
سهام در بورس، گسترش مالکیت عمومی از طریق فروش به آحاد مردم رخ داده و جذب و هدایت نقدینگی جامعه به سمت فعالیت هاي مولد از طریق
بازار سرمایه اتفاق افتد. بدیهی است این امر علاوه بر توسعه و تعمیق بازار سرمایه، امکان فروش سهام در حجم ریالی بالا بصورت کاملاً شفاف منجر به

 
تأمین منابع به صورت نقد را فراهم آورده و ریسک عدم وصول اقساط در آینده را به صفر می رساند. 

دژپسند در ادامه و در پاسخ به این پرسش که «در واقع چرا دولت براي واگذاري سهام در سال اخیر تنها از روش ETF استفاده کرد، آیا بعد از عرضه
صندوق پالایش یکم با این نحوه آزادسازي همچنان موافق هستید. به عبارت ساده تر آیا نگرانی از تبعات واگذاري هاي مرسوم، مجلس و دولت را به
سمت عرضه با استفاده از این روش سوق داد؟»، گفت: قطعاً خیر این گونه نیست. در صحبت هاي قبلی تا حدودي به این سوال شما پاسخ دادم.

 
همانگونه که گفتم این روش از واگذاري، داراي ویژگی هایی است که سبب برتري آن نسبت به دیگر روش هاي واگذاري در شرایط کنونی می شود. 

او ادامه داد: اولین ویژگی این روش امکان انتقال مالکیت به افراد بیشتري است، دوم اینکه چون هر شخص با هر سرمایه اي قادر است در اینگونه عرضه
ها حضور یابد، فرصت توزیع برابر میان آحاد جامعه فراهم می شود. ویژگی سوم اینکه، چون تخفیف داده می شود، امکان توزیع ثروت بهبود پیدا می

 
کند. 

وزیر اقتصاد افزود: از منظر تأمین منابع نیز براي دولت ارجحیت دارد چرا که سریع تر به نتیجه می رسیم. عرضه بلوکی سهام برخی شرکت ها را چند بار
تجربه کردیم و به دلیل نبود متقاضی، موفق نبود. نیاز به منابع فراوان براي اندك متقاضیان و توجه به فضایی که در مورد خصوصی سازي، اخیراً به
وجود آمده است استقبال و تقاضا براي مشارکت در خرید بلوکی سهام شرکت ها را به نحو قابل توجه اي کاهش داده است، به نحوي که در جلسات

متعدد، علی رغم ارائه مشوق هاي مختلف باز هم بخش خصوصی تمایلی براي خرید بنگاه هاي دولتی از خود نشان نداد. 



دژپسند در پایان و در پاسخ به این پرسش که «در خصوص ETF این نقد به شما وارد است که انتقال مالکیت بدون مدیریت صورت پذیرفته است و شما
خواهان ادامه این روش در سال آتی نیز هستید؟»، گفت: این ادعا صحیح نیست. در واقع در این روش واگذاري ما عدم همزمانی انتقال مدیریت شرکت
هاي دولتی با واگذاري مالکیت آنها را داریم. در خصوص ETF مدیریت تا پایان سال 1400 با دولت است و منطبق بر مفاد جز (2) بند (الف) تبصره (2)
قانون بودجه سال 1399، و تصریح اینکه تشکیل این صندوق ها با مدیریت دولتی براي بلندمدت نباشد، در امیدنامه این صندوق ها آمده است که لاجرم

 
پس از پایان این مهلت قانونی مدیریت به سهامداران منتقل می شود. 

او ادامه داد: همچنین مکانیزم هاي لازم را نیز در این بخش پیش بینی کردیم. اگر سرمایه گذاري بتواند 1.5 درصد از مجموع واحدهاي این صندوق را
در مکانیزم بازار خریداري نماید به صورت خودکار امکان اعمال مدیریت در صندوق برایش فراهم می شود. یعنی هم مکانیزم لازم را در بازار دیده ایم و

 
هم براي خروج دولت از صندوق فرصت زمانی قرار داده ایم. 

ویر اقتصاد افزود: نکته حائز اهمیت دیگر بخصوص در ارتباط با دارا یکم این است که، هم زمان با عملیاتی شدن واگذاري سهام این سه بانک و دو شرکت
بیمه اي در قالب ETF، آزادسازي سهام عدالت نیز انجام می پذیرد و انتقال مالکیت بخش بزرگی از سهام شرکت هاي مزبور به آحاد مردم اتفاق می
افتد، بنابراین انتقال بلافاصله مالکیت در این دو طرح در فاصله زمانی بسیار کوتاه سبب می شود عملاً حجم بزرگی از مالکیت و مدیریت بنگاه هاي

 
اقتصادي دولتی به صورت یکباره از دولت منفک شود. 

دژپسند گفت: این شرایط می توانست، علاوه بر آنکه هر بنگاه را به صورت منحصر بفرد دچار مشکل کند، بخش بانکی و بیمه اي کشور را نیز با عدم
اطمینان یا چالش هاي دیگري مواجه سازد لذا به منظور کاهش آثار احتمالی نامطلوب یادشده، دوره زمانی اطمینان بخش یک و نیم ساله براي فرآیند
گذار پیش بینی شد، تا در این دوره تلاش شود، آثار غیرقابل پیش بینی انتقال مدیریت که ممکن است در برخی موارد قابل توجه نیز باشد، کنترل شده

یا به حداقل برسد.



تزریق روحیه امید و امیدآفرینی کلیدواژه تسریع حل مسائل امروز جامعه

منبع: سپاهان نیوزشماره خبر:  289  |  تاریخ: 1399/10/09

پیام سپاهان - اصفهان- کشور برغم مشکلات عدیده ناشی از تحریمها و در یکسال اخیر شیوع ویروس کرونا به حرکت و توسعه خود ادامه داده
است اما تزریق روحیه امید و امیدآفرینی و افزایش اعتماد اجتماعی مهمترین نیاز ضروري شرایط اکنون جامعه است تا با همدلی و وحدت با

سرعت از گردنه چالشها عبور کنیم.

پیام سپاهان - اصفهان- کشور برغم مشکلات عدیده ناشی از
تحریمها و در یکسال اخیر شیوع ویروس کرونا به حرکت و توسعه
خود ادامه داده است اما تزریق روحیه امید و امیدآفرینی و افزایش
اعتماد اجتماعی مهمترین نیاز ضروري شرایط اکنون جامعه است تا

 
با همدلی و وحدت با سرعت از گردنه چالشها عبور کنیم. 

به گزارش ایرنا، تزریق امید در جامعه ، در همه ارکان، سطوح و لایه
هاي جامعه بسیار مهم و ضروري است و- مردم با داشتن این گل
واژه موفقیت از یک سو بهتر می توانند براي پیشبرد امور حکومت و
خود گام بردارند و از سویی همراهی بهتري با ارکان حکومت در

 
تحقق امور و طرح ها خواهند داشت. 

امید به افراد حس عمیق امن بودن و قابل اعتماد بودن را می دهد و آنها را به سمت تلاش بیشتر براي دستیابی یه موفقیت ها می کشاند و از سویی

 
امید اجتماعی و امیدواري برگرفته از احساس خوشبینی فرد نسبت به آینده است و هنگامی که از این تعبیر استفاده می شود. 

امید مشترك یک ملت و امت نسبت به آینده شان را نشان می دهد که می تواند برآمده از غرور ملی، حس وطن دوستی و اعتماد به نفس باشد، انگیزه و

 
شوق براي تلاش، تاب آوري و تحمل مشکلات، ظرفیت آرزومندي و داشتن آرزوهاي بزرگ، همگی از نشانه هاي یک انسان یا ملت امیدوار است. 

جامعه امیدوار به جلو می نگرد و آینده را روشنتر از حال می بیند و بر این اساس امید بزرگترین سرمایه اجتماعی یک ملت است که به آن می بالد،
بنابراین امید اجتماعی ابزاري مفهومی است که نشان می دهد چگونه می توان از وضع کنونی به شیوه مسالمت جویانه به آینده بهتري رسید و حس
امید و امیدواري عزیمتی مطلوب از نقطه کنونی جامعه به نقطه اي موفق در راستاي پیشرفت و بهبود اجتماعی است که از ایجاد یأس اجتماعی

 
جلوگیري می کند. 

در این راستا شماري از صاحب نظران عرصه اجتماعی، سیاسی و روانشناسی در استان اصفهان معتقدند که لازمه رشد و پیشرفت و رفع مشکلات در

 
کشور تزریق امید و نشاط و به نوعی امیدآفرینی در جامعه است. 

 
نقش عوامل زمینه اي و پیشران در امید اجتماعی 

استاد جامعه شناسی دانشگاه آزاد اسلامی اصفهان درباره علل کاهش امید در جامعه گفت: این مساله یکسري عوامل زمینه اي و یک دسته عوامل

 
پیشران که نقش موثري در بهسازي امید اجتماعی دارند را شامل می شود. 

رضا اسماعیلی در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: در شرایط زمینه اي آنچه که جاي تامل دارد این است که اکنون کشور در وضعیت دشوار اقتصادي
قرار دارد که شاخص هاي اقتصادي از جمله شاخص فقر و میزان فلاکت اقتصادي، تورم و بیکاري پدیده اي است که مدام در جامعه رو به رشد بوده

 
است. 

وي ادامه داد: تضادهاي طبقاتی در جامعه در حال افزایش بوده و مُدام از وضعیت تعادل اجتماعی کاسته می شود و از سویی عوامل منطقه اي و بین

 
المللی به آن اضافه شده که موجب می شود که در واقع ناامیدي اجتماعی که برخاسته از مسائل و ابعاد اقتصادي است روبه افزایش باشد. 

این جامعه شناس اضافه کرد: جامعه از یک طرف با شرایط تحریمی و از طرف دیگر با محدودیت ارتباطات مالی مواجه است که ساز و کارهاي موجود در

 
این زمینه نیازمند بازنگري است و باید در حوزه اقتصادي، مسائلی که تاثیرگذار است از جمله امید اجتماعی را بهبود بخشید. 

وي برقراري یک تعامل و ارتباط مالی با سیستم مالی بین المللی را در این راستا راهگشا دانست و گفت: بکارگیري راهبردهاي حمایتی با توجه به اینکه

 
میزان سهم فقر مُدام در این سالها در حال افزایش بوده و سهم قابل توجهی از دهک هاي جامعه در خط فقر دارند ضروري است. 

 
امیدآفرینی با خلق فرصت هاي شغلی و افزایش درآمد 

اسماعیلی با اشاره به اینکه باید شرایط اقتصادي وارد چرخه و روال دیگري شود، گفت: افزایش میزان درآمد در جامعه و خلق فرصت هاي شغلی بیشتر و



اشتغال کامل تر و فزون تر و به نوعی گذر از یک اقتصاد مبتنی بر دلالی به یک اقتصاد مولد از جمله راهبردهاي اساسی است که می تواند امید را در

 
جامعه افزایش دهد. 

وي اضافه کرد: امید داشتن یعنی باور و احساسی بهتر براي فردا که بخشی از آن در قلمرو اقتصادي و بازنگري در سیاسیت هاي تولید و رفاه و حمایت

 
هاي اقتصادي است که در این زمینه بسیار تعیین کننده است. 

این پژوهشگر اجتماعی افزود: از منظر اجتماعی اگر ببنیم که در جامعه میزان مشارکت اجتماعی پایین باشد و افراد احساس مسوولیت اجتماعی به
میزان کفایت نداشته باشند و یا در جامعه نشاط اجتماعی و شادابی وجود نداشته باشد پیامدهاي آن در افزایش ناامیدي اجتماعی و آسیب هاي

 
اجتماعی دیده می شود. 

استاد جامعه شناسی دانشگاه آزاد اصفهان با اشاره به راهبرد لازم براي بهسازي امید اجتماعی گفت: در مرحله اول باید مشارکت اجتماعی افزایش پیدا

 
کند که به بیان دیگر موجب می شود که امید اجتماعی تولید و خلق شود که این مهم می تواند از طریق مشارکت اجتماعی صورت گیرد. 

وي با اشاره به اهمیت مقوله افزایش احساس تعلق و تعهد اجتماعی افزود: در این شرایط افراد جامعه نسبت به محیطی که در آن زندگی می کنند و

 
نسبت به ارزشها و هنجارهایی که در جامعه دارند یک احساس تعلقی پیدا کنند و احساس ناهمخوانی در آنها بوجود نمی آید. 

اسماعیلی افزود: اگر افراد در تحقق اهداف و ارزشهاي جامعه مشارکت کنند و احساس وابستگی داشته باشند، امید اجتماعی خلق می شود و به بیان

 
جامعه شناختی هرچه بیگانگی اجتماعی در جامعه افزایش یابد امید اجتماعی هم رو به کاهش می گذارد. 

وي اضافه کرد: راه حل آن است که ما بتوانیم جامعه اي با شعاع فراگیر، گسترده تر و وسیع تري ایجاد کنیم که در رنگین کمان اجتماعی، اقلیت هاي

 
قومی و طبقات اجتماعی احساس تعلق به جامعه خود داشته باشند. 

 
افزایش مشارکت پیشران امید اجتماعی 

این جامعه شناس تصریح کرد: پیشران امید اجتماعی،افزایش مشارکت اجتماعی و افزایش احساس تعلق اجتماعی است، براساس راهبردهایی که در

 
عرصه کلان مطرح است افزایش تعلق اجتماعی و بهبود تعهد اجتماعی به معنی وفاداري و قبول ارزشها، هنجارها والگوهاي عملی در این زمینه است. 

این پژوهشگر اجتماعی افزود: در حوزه سیاسیت آنچه موجب افزایش ناامیدي اجتماعی در جامعه می شود کاهش کیفیت حکمرانی اجتماعی در جامعه

 
است. 

وي اضافه کرد: تعارض هاي سیاسی که در جامعه ایران و در سطوح کلان بین دولت و مجلس گاهی صورت می گیرد غلبه دیدگاههاي جناحی و تسویه

 
حساب هاي سیاسی است که در پدیده هاي کلان و حساس اجتماعی و سیاسی و اقتصادي دیده می شود. 

به گفته اسماعیلی، نزاع هاي سیاسی طولانی موجب فرسایش اجتماعی در جامعه شده که نتیجه و محصول این فرسایش اجتماعی، ناامیدي اجتماعی

 
است. 

وي تصریح کرد: ارتقاي کیفیت حکمرانی و پاسخگویی به نیازهاي مردم در ارتباط با دولت و حکومت از جمله تحقق عدالت، رفاه و امنیت، راهبر پیشران

 
کاهش ناامیدي اجتماعی در جامعه است. 

اسماعیلی به اهمیت و تاثیر جداکردن قلمروهاي اجتماعی و فرهنگی از قلمروهاي کیفري در افزیش امید و نشاط اجتماعی اشاره کرد و گفت: در حوزه

 
هاي قضایی، جامعه اي هستیم که به شدت با قانون هایی که مرز بین ماندن در مسیر سلامت و جرم و انحراف بسیار کوتاه است. 

وي یادآور شد: به عنوان پیشران نظام قضایی و نقش آن در افزایش امید اجتماعی باید بحث قانون زدایی و کاهش تعداد قوانین در جامعه مورد توجه

 
قرار گیرد زیرا مسائلی که ریشه هاي اجتماعی و فرهنگی دارند حالت کیفري پیدا کردند. 

این جامعه شناس ،حذف نظام تبصره اي از نظام قانونگذاري در ایران که محصول آن تبعیض هاي قانونی و آشکار است را عاملی مهم در افزایش امید
اجتماعی برشمرد و گفت: در واقع ماده قانونی ثبت می شود و زیر آن تبصره هاي متعددي گذاشته می شود که هر کدام از تبصره ها منافی عدالت حاکم
بر قانون است که موجب می شود افراد در فرصتهاي حقوقی و قانونی احساس تساوي نکنند و به دلیل حس تبعیض به افزایش ناامیدي اجتماعی منجر

 
شود. 

 
تاثیر پمپاژ خبرهاي بد و افزایش ناامیدي در جامعه 

استاد جامعه شناسی گفت: در عرصه فرهنگی برخی رسانه ها با پمپاژ خبرهاي بد و ناخوش حوادث و آسیب ها، حال جامعه و رغبت آنها به اخبار را بد
می کنند، راهبرد این بخش هم باید جایگزینی خبرهاي خوب و مثبت و از جنس زندگی و به دور از مرگ و نیستی باشد تا وضعیت امید اجتماعی در

 
جامعه بهبود ببخشد. 

 
اتخاذ راهبرد عمل به آموزه هاي دینی 

این پژوهشگر اجتماعی افزود: اتخاذ راهبرد عمل به آموزه هاي دینی تا طرح گفتارهاي دینی می تواند به عنوان مولفه امیدبخش در جامعه محسوب
شود در جامعه اسلامی اعتقاد به خدا و توکل به او و اولیاي او می تواند منشا امید اجتماعی باشد و در واقع بازتعریفی از این مفاهیم و اهداف در زندگی

 
می تواند حوزه امید اجتماعی را وارد یک عرصه جدید کند. 

 
بیان خویشتنداري و مقاومت ملت مهمترین نقطه بارورسازي امید 

دانشیار علوم سیاسی دانشگاه اصفهان گفت: مهمترین نقطه بارورسازي امید در بین مردم بیان خویشتنداري و مقاومت ملت در عبور از بحرانها و



 
دشواریهاي بسیاري است که تاکنون با موفقیت آن را سپري کرده اند. 

سیدجواد امام جمعه زاده در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: در زمان حاضر وضعیت کشور با یکسري دشوارهاي اقتصادي که از سالها قبل وجود داشته

 
ولی با فشارهاي آمریکا و همراهی برخی کشورهایی اروپایی تشدید شده که با مشکلاتی مواجه شده است. 

به گفته وي از سویی بحران کرونا داستان را سخت تر کرده و برخی از مشاغل با مشکلاتی روبرو شدند و یک مقدار شرایط از لحاظ سختی هایی که

 
کشور در طول این سالها تجربه کرده دشوارتر شده است. 

 
رسانه هاي خارجی به دنبال تزریق یاس و ناامیدي در کشور 

استاد دانشگاه اصفهان گفت: در شرایط فعلی رسانه هاي خارجی با مدیریت اسراییلی ها و آمریکا و تامین هزینه از سوي عربستان، شب و روز در حال
سم پاشی هستند و مدام بدنبال تزریق یاس و ناامیدي در جامعه هستند تا مردم را دلسرد کنند و مانع حرکت و همراهی آنها با نظام جمهوري اسلامی

 
شوند، تمام تلاش آنها این است که یک نقطه ضعف، عیب و یا مشکلی را در جایی پیدا کنند و به بزرگنمایی و برجسته کردن آن در اذهان بپردازند. 

امام جمعه زاده با بیان اینکه کسی منکر برخی مشکلات و کمبودها در کشور نیست گفت: به هر حال در هر جامعه اي مشکلات در کنار توانمندیها وجود
دارد ، رسانه هاي خارجی به هیچ وجه به طرحهایی که در این زمان به بهره برداري می رسد و به رونق اقتصادي و اشتغالزایی منجر می شود نمی

 
پردازند تنها به دنبال یافتن و برجسته کردن مشکلات هستند. 

 
ایجاد امید در جامعه با بیان دستاوردهاي انقلاب اسلامی 

عضو هیات علمی دانشگاه اصفهان افزود: رسانه هاي داخلی باید با تلاش بیشتر به معرفی داشته ها و دستاوردهاي بزرگ انقلاب اسلامی بپردازند تا از این

 
طریق چشمه امید را در جامعه به جوشش درآورند و مانع از دیده نشدن نقاط قوت کشور شوند. 

وي، این فرهنگ که برخی از مردم به اصطلاح صرف نیمه خالی لیوان را می بینند اشتباه دانست و گفت: در عین حالیکه باید براي پُر شدن نیمه خالی
لیوان تلاش شود و نقاط ضعف ها و کمبودها برطرف شود باید به نیمه پُر لیوان نیز نگریسته و پرداخته شود و این با تاثیرگذاري رسانه هاي داخلی

 
ممکن است. 

این استاد دانشگاه یادآور شد: ملت ایران به فرموده امام راحل ثابت کردند که می توانند و تاکنون هم با وجود فعالیت بیش از 400 کانال خبري

 
ضدانقلاب توانستند در برابر هجمه سنگین علیه این کشور، چهار دهه ماندگاري داشته باشند. 

 
نعمت استقلال در کشور مایه امیدآفرینی 

دانشیار علوم سیاسی دانشگاه اصفهان، نعمت استقلال نظام جمهوري اسلامی را نعمتی بزرگ و مایه امیدآفرینی و افتخار در کشور دانست و گفت: از
برکت انقلاب اسلامی به سطحی از استقلال دست یافته ایم که که اگر سربازان آمریکایی و اسراییلی وارد آبهاي کشور ما شوند دستگیر می شوند و تا

 
زمانی که از طریق واسطه ها عذرخواهی صورت نگیرد آزاد نمی شوند در حالیکه تا پیش از پیروزي انقلاب اسلامی چنین نبود. 

وي با تاکید بر اینکه باید به داشته ها و دستاوردهاي انقلاب و تولیدات داخلی بیش از پیش پرداخته شود گفت: با ایجاد امید و روحیه امیدآفرینی می

 
توان مشکلات اقتصادي را با مدیریت بهتر و توجه به توانمندیهاي داخلی حل کرد. 

 
اعتماد و امید با برخورد قضایی با سوءاستفاده کنندگان بیت المال 

استاد علوم سیاسی دانشگاه اصفهان گفت: یکی از راهکارهاي دیگر براي جلب اعتماد عمومی و روحیه امید به آینده برخورد قضایی قاطع با افرادي است

 
که از بیت المال و سِمت ها و پُستهاي در اختیار خود سوء استفاده می کنند که این مسیر بصورت جدي در دستگاه قضایی طی می شود. 

وي گفت: باید در عین حالی که با افزایش مشارکت اجتماعی تلاش براي رفع نقاط ضعف و کمبودها می شود، این مهم مُدام به مردم اطلاع رسانی و

 
گفته و حُس و امید خوبی به مردم تزریق شود. 

 
تاثیر همدلی و وحدت بر افزایش مشارکت اجتماعی و حل مشکلات 

 
امام جمعه زاده افزود: وحدت و همدلی در میان مسوولان موجب همراهی و مشارکت اجتماعی در میان آحاد جامعه براي رفع مشکلات می شود. 

عضو هیات علمی دانشگاه اصفهان گفت: مردم بطور عموم به مسوولان خود نگاه می کنند و بر این اساس رفتار مسوولان در اینکه بتوانند الگویی براي

 
جامعه باشند خیلی نقش تعیین کننده اي در اعتماد سیاسی جامعه دارد. 

وي ادامه داد: براین اساس مسوولان باید نهایت تلاش و جدیت خود را در افزایش دادن میزان ارتباط و گفت و گو با یکدیگر داشته باشند و سعی کند

 
بیشتر بصورت حضوري و رودررو و با احتراتم با یکدیگر به تبادل نظر و حل و فضل مشکلات بپردازند. 

مدرس روانشناسی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان گفت: همانطور که در جامعه سرمایه هاي اقتصادي و اجتماعی وجود دارد مقوله اي با عنوان سرمایه

 
هاي روانشناختی هست که امید، خوش بینی، کارآمدي و تاب آوري از مولفه ها و زیرمجموعه هاي آن محسوب می شود. 

مجتبی ناجی در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: امید به عنوان مولفه زیرمجموعه و تشکیل دهنده سرمایه روانشناختی، توانایی ها و دارایی هایی است
که به افراد کمک می کند تا در مقابل فشارهاي روانی و یا همان استرس و در مقابل عوارض ناشی از تنش ها و تعارضات و فشارهاي اقتصادي و

 
اجتماعی از فرد محافظت کند. 

 
وي ادامه داد: امید جنبه فردي ندارد و نظام و نهادهاي اجتماعی و رسانه ها در شکل گیري و رشد امید در افراد جامعه تاثیرگذار هستند. 

این روانشناس افزود: اینکه امیدآفرینی و اینکه افراد چگونه نگرش مثبت و خوش بینانه نسبت به زندگی پیدا می کنند متاثر از پیامهایی است که از



 
طریق جامعه دریافت می کنند. 

وي تصریح کرد: این پیامها یا در قالب مصاحبه هاي مسوولان یا صاحبان قدرت و یا مشاهدات و برداشت هایی است که افراد از صحبت مسوولان می

 
کنند. 

 
مدرس روانشناسی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان افزود: اگر امید کاهش یابد اعتماد عمومی، مشارکت عمومی و احساس امنیت نیز کاهش می یابد. 

 
لزوم حذف وعده هاي غیر عملی 

وي بیان داشت: وقتی که مسوولی، وعده و قولی غیر عملی و صرف شعاري تبلیغاتی به مردم می دهد همین امر باعث بی اعتمادي و در نتیجه کاهش

 
سطح امید در جامعه می شود. 

به گفته ناجی، اگر بخواهیم بازنگري در رفتارهاي گذشته که منجر به بی اعتمادي و عدم مشارکت، احساس ناامنی و ناامیدي و بدبینی شده است داشته

 
باشیم باید تغییري ایجاد کرد که فعل با گفتار همخوان شود. 

ناجی تاکید کرد: براي ایجاد اعتماد اجتنماعی مردم باید متوجه همدلی مسوولان یا صاحبان قدرت با آنها شوند اگر مردم این را باور کنند که مسوولان
آنها را می فهمند و درك می کنند با همه مشکلات کنار می آیند که به آن تاب آوري می گوییم و یکی از سرمایه هاي اجتماعی براي مقامت در مقابل

 
مشکلات و فشارها محسوب می شود که علاوه بر اینکه به فرد آسیب نمی زند موجب شکوفایی توانایی ها و استعدادهاي بالقوه افراد هم می شود. 

این مدرس دانشگاه افزود: بنابراین اینکه مردم بدانند که دولت و مسوولان براي آنها چه برنامه اي دارند که براي رفع مشکلات و مسائل و رشد و تعالی

 
آنهاست علاوه بر امیدآفرینی موجب همکاري و افزایش مشارکت اجتماعی آنها نیز می شود. 

 
امید به آینده و نشاط، نیاز وجودي بشر 

حجت الاسلام رمضانعلی معتمدي مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی اصفهان افزود: خداوند به نیازهاي بشر آگاه است و نشاط و امید به آینده یکی از

 
نیازهاي بشر است تا بتواند زندگی خود را با امید طی کند.  

وي با اشاره به اهمیت اعتماد و توکل به خدا در تقویت روحیه انسانها گفت: ارتباط با خدا، قرآن و معنویت بخشی از امید به آینده را در انسانها احیا و

 
تقویت می کند و موجب بهبود زندگی انسانها می شود. 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی اصفهان یادآور شد: در اسلام و جمهوري اسلامی این ظرفیت وجود دارد که ما ارتباط با خدا، قرآن، نماز و ادعیه ها

 
داریم و می توانیم امید به آینده را با مفاهیم و معانی موجود در این حوزه ها در مردم زنده نگهداریم. 

 
ایجاد امید با بیان پیشرفت ها و توسعه هاي کشور 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی اصفهان با اشاره به توسعه ها و پیشرفت هاي بالغ بر چهل سال از زمان پیروزي انقلاب تاکنون گفت: بیان این میزان

 
پیشرفت و موفقیت به مردم می تواند به ایجاد امیدآفرینی و نشاط در کشور منجر شود. 

حجت الاسلام معتمدي در گفت وگو با ایرنا افزود: بیان توسعه کشور در تمامی حوزه ها علاوه برایجاد امید در جامعه می تواند اعتماد عمومی به نظام و

 
انقلاب را نیز گسترش دهد. 

وي اضافه کرد: امام راحل و رهبر معظم انقلاب همواره از مسوولان مطالبه کرده و می کنند که آن خدمتی را که براي مردم انجام می دهید به مردم

 
بگویید و گزارش دهید تا علاوه بر ایجاد اطمینان در آنها، به آینده و انقلاب امیدوار شوند و حامی انقلاب باشند. 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی اصفهان بیان داشت: از سویی مسولان باید خود را خادم مردم بدانند و علاوه بر اطلاع رسانی از خدمات خود به
جامعه،خود را وقف مردم کنند، مردم ما امروز همه مشکلاتی که در بحث کرونا و مسائل اقتصادي دارند را تحمل می کنند تا نظام سرپا باشد و وظیفه
مسوولان است که با گزارش اقدامات خود به مردم و تبیین طرحهاي اجرا شده در چهل ساله انقلاب نسبت به قبل از آن به افزایش اعتماد اجتماعی و در

 
نتیجه امیدآفرینی در کشور کمک کنند. 

حجت الاسلام معتمدي تصریح کرد: جناح هاي سیاسی نیز باید در سایه اختلاف سلیقه ها در مسیر رشد، توسعه و پویایی کشور حرکت و به ایجاد نشاط

 
و روحیه امیدواري در جامعه کمک کنند. 

 
تلاش اصحاب فرهنگ و هنر براي امیدآفرینی در جامعه 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی اصفهان گفت: اصحاب فرهنگ و هنر که برخاسته از متن جامعه و بسیار تاثیرگذار هستند و با وجود صدمات بسیاري که

 
در دوران شیوع ویروس کرونا دیدند ولی باز هم در راستاي ایجاد و تقویت امید و نشاط در جامعه تلاش می کنند تا مردم به آرامش برسند. 

وي ادامه داد: در حوزه فرهنگ عمومی استان، تلاشهاي خیلی خوبی در حوزه امیدآفرینی با توجه به دایر بودن شوراي فرهنگ عمومی در تمامی

 
شهرستانها در حال شکل گیري است. 

حجت الاسلام معتمدي افزود: در این راستا یکی از دستورجلسات در شوراهاي فرهنگ عمومی استان اعتمادسازي، امید به آینده، ایجاد نشاط، سبک

 
زندگی ایرانی اسلامی و شناخت آسیبهاي اجتماعی است تا با شناسایی معضلات و رفع آنها، امید به آینده را در جامعه افزایش دهیم. 

 
برچسب ها 

اختصاصی ایرنا اصفهان انجمن روان شناسی ایران جامعه شناسی



افزایش صدور پروانه کسب به معناي رونق کسب و کار نیست

منبع: بازار نیوزشماره خبر:  290  |  تاریخ: 1399/10/09

عضو هیات رئیسه اتاق اصناف ایران گفت: در دوره اپیدمی کرونا، برخی از اصناف با وجود مشکلات مالی شدید، تا به امروز توانسته اند که کسب
و کار خود را حفظ کنند اما سر پا ماندن واحدهاي صنفی تا پایان این اپیدمی بسیار اهمیت دارد.

عضو هیات رئیسه اتاق اصناف ایران گفت: در دوره اپیدمی کرونا، برخی از اصناف با وجود مشکلات مالی شدید، تا به امروز توانسته اند که کسب و

 
کار خود را حفظ کنند اما سر پا ماندن واحدهاي صنفی تا پایان این اپیدمی بسیار اهمیت دارد. 

محمود بنانژاد، اظهار کرد: با توجه به این که طی ماه هاي گذشته شاهد بوده ایم حتی کمک دولت در حفظ مشاغل صنفی چندان کارساز نبوده، نگرانی
از آینده واحدهاي صنفی جدي است. در صورت ورشکستگی واحدهاي صنفی و چنانچه بخواهیم دوباره آن ها را پس از کرونا ایجاد کنیم نیازمند هزینه

 
هاي بیشتر و صرف زمان و انرژي زیادي خواهیم بود و حتی ممکن است اجراي این کار در بسیاري از موارد ممکن هم نباشد. 

وي به این پرسش که آیا مشاوران کسب و کار می توانند مانع از ورشکستی اصناف شوند این چنین پاسخ داد: براي حفظ این مشاغل، نیاز به سرمایه
داریم و دولت باید با ارائه تسهیلات مناسب به حفظ مشاغل صنفی کمک کند. مشاوران کسب و کار هم نمی توانند یک شبه کاري کنند. چراکه تغییر
روش هاي کسب و کار، امري دراز مدت است. بنابراین تزریق سرمایه به واحدهاي صنفی در این برهه زمانی اهمیت بسیار بالایی دارد تا این واحدها

 
حفظ شوند. 

عضو هیئت رئیسه اتاق اصناف ایران اظهار کرد: حفظ واحدهاي صنفی هزینه هاي بسیاري دارد که در حال حاضر به هیچ عنوان متناسب با درآمد آن ها
نیست. با این حال، واحدهاي صنفی در تلاشند تا با سرمایه هاي پیشین خود، کسب و کارشان را حفظ کنند چرا که چنانچه واحدي ورشکسته شد، هم

 
صاحب آن کسب و کار و هم نیروهاي متخصص و شرکاي تجاري آن واحد صنفی و خانواده هاي ایشان با مشکلات جدي مواجه خواهند شد. 

وي ادامه داد: از سوي دیگر، اگر به عنوان مثال یک هتل، کارمندان ماهر خود را که در زمان هاي مختلف آموزش دیده و تجربه کار دارند را از دست
بدهد، پس از کرونا، جایگزینی این افراد، به هیچ عنوان ساده نخواهد بود. ضمن این که هزینه هاي تاسیساتی راه اندازي مجدد واحدهاي صنفی نیز

 
بسیار بالا خواهد بود. 

خزانه دار اتاق اصناف ایران با اشاره به اعلام رشد 49٫4 درصدي صدور یا تمدید جواز صنفی در 8 ماهه ابتدایی سال 99 نسبت به مدت مشابه سال از
سوي معاون طرح و برنامه وزارت صمت، نیز این چنین گفت: همواره موانعی براي صدور پروانه کسب وجود داشته است و ما انتقادهایی داشته ایم مبنی
بر این که اگر می خواهیم نظارتی داشته باشیم، بهتر است این نظارت ها پس از صدور پروانه بیشتر باشد و نه این که پیش از آن و در مرحله صدور

 
پروانه کسب به استعلام هاي متعدد و زمان بر بپردازیم. 

بنانژاد افزود: اما با شیوع ویروس کرونا برخی از مراحل فرایند صدور و تمدید پروانه کسب تسهیل شد. به عنوان نمونه، استعلام سازمان امور مالیاتی و
تمدید کارت هاي بهداشت به تعویق افتاد. علاوه بر این، آموزش ها به صورت مجازي انجام شد و در برخی از شهرستان ها و در ماه هاي ابتدایی اپیدمی

 
کرونا، از کسبه تعهد گرفتند که بعدا در دوره هاي آموزشی شرکت کنند. 

رئیس اتاق اصناف استان خراسان رضوي تصریح کرد: بنابراین، شرایط تسهیل شده موجب شد که برخی از افراد که پیش تر پروانه کسب نگرفته بودند
در این مدت اقدام کنند. ضمن این که برخی براي اخذ پروانه هاي کسب پیش از کرونا اقدام کرده بودند و این پرونده ها در این مدت به نتیجه رسیده
است. به این ترتیب، افزایش صدور پروانه هاي کسب به معناي رونق کسب و کار نیست و افرادي که بدون پروانه کسب، اشتغال داشتند، راحت تر این

 
مجوز را دریافت کرده اند. 

برچسب ها: پروانه کسب ، اتاق اصناف ، کرونا



وزیر صمت: به دنبال بازبینی تجارت خارجی کشور هستیم

منبع: بازار نیوزشماره خبر:  291  |  تاریخ: 1399/10/09

وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان این که به صورت جدي به دنبال بازبینی تجارت خارجی کشور هستیم گفت: کشور را باید تولیدکنندگان و
کارآفرینان بچرخانند نه هزینه هاي دولتی و باید مدیریت توسعه را به شرکت هاي نامدار و بزرگ بدهیم.

وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان این که به صورت جدي به دنبال بازبینی تجارت خارجی کشور هستیم گفت: کشور را باید تولیدکنندگان و

 
کارآفرینان بچرخانند نه هزینه هاي دولتی و باید مدیریت توسعه را به شرکت هاي نامدار و بزرگ بدهیم. 

علیرضا رزم حسینی در نشست با اعضاي هیات نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي ایران، افزود: دخالت هاي دستگاه هاي غیر مرتبط را
در حوزه تجارت خارجی کاهش می دهیم و بر اساس قانون و با حمایت ارکان نظام، دولت، همکاري و تعامل تشکل ها، انجمن ها و بخش خصوصی به

 
وظایف خود در این حوزه بر می گردیم. 

 
برنامه تسهیل فرآیندهاي کسب و کار 

وي با تاکید بر اینکه در حوزه کسب و کار به دنبال تسهیل امور براي انجام بهتر فرایندها هستیم، گفت : صدور کارت هاي بازرگانی را تسهیل می کنیم و

 
سخت گیري هایی که در فرآیندهاي صدور کارت بازرگانی از جمله ثبت اقامتگاه اداري و تجاري وجود دارد باید مورد تجدید نظر قرار بگیرد. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت با اعلام اینکه به دنبال شرایط بهتر براي انجام فرآیندهاي مرتبط با کسب و کار با حذف بخشنامه هاي زائد هستیم، تصریح

 
کرد: بخشنامه هاي خلق الساعه را در این مدت که در وزارت صنعت، معدن و تجارت مشغول بوده ام، حذف کرده ام. 

 
مدیریت راهبردي بازار را در دستور کار داریم 

رزم حسینی با تاکید بر اینکه مدیریت راهبردي بازار را از دیگر برنامه هاي خود می داند، افزود: مدیریت دستوري را قبول نداریم، البته این تغییرات

 
هزینه بر است اما با حمایت ارکان مختلف دولت، نظام و بخش خصوصی این مسیر را ادامه خواهیم داد. 

وي ترخیص کالاها از گمرکات را از جمله برنامه ها براي رفع موانع بازار و مدیریت راهبردي دانست و گفت: این تسهیل روند با پیگیري هاي انجام شده

 
تداوم خواهد یافت. 

وزیر صمت همچنین با اشاره به تشکیل چندین شورا در وزارت صمت از جمله شوراي معادن و صنایع معدنی، شوراي بازرگانی داخلی و بازرگانی خارجی
از اعضاي اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي ایران، تشکل ها و بخش خصوصی خواست که مسائل مرتبط را با این شوراهاي تخصصی در میان

 
بگذارند. 

 
تصویب ابلاغیه هاي جدید صادراتی با تعامل وزارت اقتصاد، گمرك و بانک مرکزي 

رزم حسینی به تعامل خوب این وزارتخانه با بانک مرکزي، گمرك و وزارت امور اقتصادي و دارایی اشاره کرد و افزود: کارهاي خوبی در این حوزه شروع

 
شده است و تصویب ابلاغیه هاي جدید صادراتی در ستاد اقتصادي دولت نمونه اي از این همکاري هاي خوب و تاثیرگذار بوده است. 

وي در ادامه با بیان اینکه اگر می خواهید اقتصاد شفاف باشد، باید بخش خصوصی حمایت شود، تصریح کرد: مجموعه ارکان حکومت پشت سر برنامه

 
هاي وزارت صمت است و به اداره این وزارتخانه با استفاده از ارکان حکومت، قوه قضاییه و تعامل با بخش خصوصی اعتقاد داریم. 



وزیر صمت با اشاره به بیانات مقام معظم رهبري در خصوص تولید و کارآفرینی بیان کرد: مقام معظم رهبري کارآفرینان و تولیدکنندگان را عابدین می

 
خوانند، در همین راستا باید برداشت ها نسبت به کارآفرینی و ثروت آفرینی به خصوص در این شرایط سخت کشور، تغییر داده شود. 

 
توسعه متوازن کشور با استفاده از توانمندي شرکت هاي بزرگ و برتر 

رزم حسینی از برنامه این وزارتخانه براي توسعه متوازن کشور با استفاده از توانمندي هاي شرکتهاي بزرگ و برتر کشور خبر داد و گفت : کشور را باید

 
تولیدکنندگان و کارآفرینان بچرخانند نه هزینه هاي دولتی و باید مدیریت توسعه را به شرکت هاي نامدار و بزرگ بدهیم. 

برچسب ها: وزارت صمت ، تجارت خارجی ، کارآفرینی



بازار پول ساز براي روستاییان

منبع: پاناشماره خبر:  292  |  تاریخ: 1399/10/09

نقشه اقتصادي؛ تفریحی برد-برد براي ساکنان شهر و روستا

تهران (پانا) - گردشگري کشاورزي براي کشورهاي موفق از جهتی
منجر به پول ساز بودن این بازار براي روستاییان شد و از سوي دیگر
بر اقتصاد صنعت گردشگري این کشورها اثرگذار بوده است و به
عنوان یک نقشه اقتصادي و تفریحی برد-برد هم براي ساکنان شهر

 
و هم براي روستاییان مطرح می شود. 

به گزارش دنیاي اقتصاد، همه گیري کرونا در جهان منجر به رکود
گسترده بازار گردشگري در تمامی کشورها شد و باتوجه به

محدودیت هاي سفرهاي خارجی، دولت ها به سوي گردشگري داخلی روي آورده و از عمده ترین مسیرهاي جذب توریست و تشویق به سفر اقامت در
مزرعه معرفی شده است. این شکل سفر در ایران اگرچه درحال رواج یافتن است و چند مزرعه گردشگري در مناطقی از کشور ایجاد شده است اما در
مقایسه با کشورهاي پیشرو در این عرصه با ضعف ها و ایرادات بسیاري مواجه است که با بررسی دقیق علل موفقیت کشورهاي دیگر در این بازار می

 
توانند به رونق دست یابند. 

گردشگري کشاورزي در بسیاري از کشورهاي جهان یک مقصد توریستی ارزان قیمت محسوب می شود که در آن هزینه، اقامت، تفریح، غذا و سفر براي
گردشگران بسیار کم و بهینه است که این مقرون به صرفه بودن دامنه بازار گردشگري را گسترش می دهد. این در حالی است که اجاره بهاي هتل ها از
60 دلار تا 2000 دلار برآورد می شود.گردشگري کشاورزي با 13 نوع خدمات تفریحی شامل محصولات کشاورزي، غذاهاي ارگانیک، گردشگري آشپزي،
برگزاري جشنواره ها، ایجاد اقامتگاه، سوارکاري، قایقرانی، ماهیگیري، پیاده روي، شنا و پرورش پرندگان، حیوانات و گیاهان فرصت هاي تفریحی را براي

 
تمامی گروه هاي سنی فراهم آورده و منجر به افزایش سفرهاي خانوادگی شده است. 

عمده مزایاي گردشگري کشاورزي براي کشورهاي موفق در این عرصه در متنوع سازي اقتصاد مناطق روستایی، ایجاد مشاغل و افزایش درآمد جوامع
روستایی، حفظ و ارتقاي سنت ها، افزایش هماهنگی و همکاري بین جوامع روستایی و شهري بوده است. کشورهایی همچون استرالیا، کانادا، فیلیپین،
لتونی، ایتالیا، ترکیه، سوئیس، آمریکا و انگلیس در به کارگیري گردشگري کشاورزي با موفقیت همراه بودند. از عمده ترین اقداماتی که فعالان گردشگري
کشاورزي در کشورهاي پیشرو انجام می دهند ارائه اطلاعات دقیق سفر و برنامه ریزي در حوزه هاي سرگرمی، آموزشی و گردشگري در لیست دفاتر
محلی و مراکز اطلاعاتی است. همچنین رویدادهاي فصلی تاثیر گسترده اي بر جذب گردشگران در مزارع کشاورزي می گذارد. فصل پاییز و حتی
زمستان یک فصل محبوب براي گردشگري در مزرعه است. تعطیلات مناسبتی در کشورها طی نیمه دوم سال بسیاري از خانواده ها را براي برداشت

 
سبزیجات و چیدن میوه ها به مزارع کشاورزي در روستاها می کشاند. 

موسیقی محلی و بومی نیز از جمله جذابیت هاي مزارع گردشگري در بسیاري از کشورهاي پیشرو به شمار می رود. در این مزارع امکانات مناسبی براي
تفریح و سرگرمی کودکان فراهم شده است که علاوه بر باغ حیوانات و پرندگان، ابزار بازي و آموزشی نیز وجود دارد. به گزارش «دنیاي اقتصاد» کشاورزي
ستون اقتصادي هند به شمار می رود که در نتیجه گردشگري کشاورزي در این کشور انقلابی در بازار گردشگري هند ایجاد شده است. حدود 75 درصد
از جمعیت به طور مستقیم و غیرمستقیم به کشاورزي وابسته هستند و تقریبا 26 درصد از تولید ناخالص داخلی هند از کشاورزي حاصل می شود و
حدود 90 میلیون کشاورز در 6 هزار روستا به تولید محصولات کشاورزي مشغول هستند. افزایش فعالیت هاي اضافی به درآمدزایی کشاورزي و افزایش
سهم کشاورزي در تولید ناخالص داخلی این کشور منجر می شود و از گردشگري می توان به عنوان ابزاري براي اشتغال زایی، فقرزدایی و توسعه پایدار
بهره گرفت. توسعه گردشگري کشاورزي در هند تعداد گردشگران خارجی این کشور را از 5 میلیون نفر در سال 2010 به بیش از 17 میلیون نفر در



 
سال 2018 رسانده است که این افزایش آماري را می توان بر تمرکز فعالان گردشگري این کشور بر گردشگري کشاورزي دانست. 

گردشگري کشاورزي یک مفهوم نوین در بخش گردشگري هند است و طی چند سال اخیر با افزایش علاقه مندي به اقامت در مزارع این سبک سفر
بسیار رونق یافت و هم اکنون اقامت در مزرعه، محصولات کشاورزي، سوارکاري، دوچرخه سواري، شنا، شیردوشی، صنایع دستی و هنري محلی ها،
برگزاري جشنواره ها و نمایشگاه ها و موسیقی محلی گردشگري کشاورزي را به بهترین انتخاب گردشگران براي گذران وقت در محیط هاي آرام بکر
تبدیل کرده است. در هند مزارع از 10 هکتار تا 50 هکتار متغیر است و باتوجه به مساحت آن امکانات رفاهی و تفریحی و ارائه محصولات و خدمات نیز
متفاوت است. براین اساس میزان اجاره شبانه در مزارع گردشگري از 25 دلار تا 200 دلار متغیر است. مزارع چاي، نارگیل، فندق، موز، ادویه و عسل در
هند به وفور یافت می شود. برخی از این مزارع در کنار ساخت اقامتگاه ها و ارائه خدمات رفاهی و تفریحی همچون شنا، سوارکاري، پیاده روي و... به

 
آموزش آشپزي براي پخت غذاهاي محلی، تولید محصولات کشاورزي و نحوه نگهداري حیوانات محلی می پردازند. 

مزارع گردشگري کشاورزي در هند تورهایی براي بازدید افراد از پرورش و کاشت فرآورده ها و غذاهاي محلی همچون ذرت، نارگیل، نیشکر و آناناس
برگزار می کند و کشاورزان امکان اقامت گردشگران در مزرعه و آموزش عمومی درباره عملکرد مزرعه را فراهم می کنند. چین که عمده تمرکز خود را بر
نجات شهروندان خود از فقر قرار داده براساس یک برنامه پنج ساله اقداماتی را براي کاهش فقر جوامع روستایی انجام داده که گردشگري کشاورزي مهم
ترین راهکار براي رهایی از فقر درنظر گرفته شده است. این طرح به تشویق توسعه و رقابت در مناطق کشاورزي و گردشگري پرداخته تا در سال 2020
به هدف کاهش فقر دست یابد. اگرچه شیوع کرونا در چین در ابتدا منجر به تعطیلی بازار گردشگري شده بود اما پس از کنترل و مهار این ویروس در
چین ضمن بستن مرزهاي کشور جهت ورود گردشگران خارجی، گردشگري داخلی بسیار رونق یافت و فرصت مناسبی را براي توسعه گردشگري
کشاورزي در روستاهاي چین فراهم کرد. مهم ترین مزایاي اجراي این برنامه پنج ساله بازگرداندن 7 میلیون مهاجر به روستاهاي خود بوده است که به

 
ایجاد مشاغل متنوع در این مناطق منجر شده است. 

برآوردها نشان می دهد هر سال 10 درصد بر تعداد مهاجران بازگشتی افزوده می شود. عمده دلیل این تغییرات سیاست هاي جدید دولت چین براي
بهبود زیرساخت هاي روستایی، ارائه یارانه هدفمند (درآمدزایی براي روستایی ها از طریق رونق گردشگري کشاورزي) و بهبود خدمات مالی ایجاد مراکز
کارآفرینی جهت پیشرفت زندگی مردم در روستاهاي چین بوده است. علاقه مندي به گردشگري کشاورزي در چین افزایش بسیاري داشته که مهم ترین
دلایل آن افزایش درك گردشگران از حفاظت از محیط زیست و علاقه به بهبودي کیفیت زندگی بومیان، افزایش آگاهی از زندگی سالم و افزایش تقاضا
براي محصولات ارگانیک و گردشگري روستایی است. در 6 سال گذشته این کشور موفقیت هاي بسیاري در بازار گردشگري کشاورزي به دست آورده که
شکاف هاي اقتصادي بین اقتصاد شهري و روستایی چین را بسیار کاهش داده است. در سال 2012 تقریبا 7/1 میلیون شغل در بخش کشاورزي و
گردشگري براي 9/6 درصد از کل نیروي کار در روستاها وجود داشت که بر این اساس سالانه بیش از 240 میلیارد یوآن کسب درآمد می کرد و بیش از
500 میلیون گردشگر (داخلی و خارجی) از مناطق روستایی چین بازدید کرده اند که این رقم در سال 2016 به بالاي یک میلیارد نفر افزایش یافت و

 
حدود 570 میلیارد یوآن درآمد به دست آورده است و برآوردها نشان می دهد که نزدیک به 7 میلیون خانوار در روستاهاي چین از آن بهره مند شدند. 

در این راستا بسیاري از شرکت هاي بزرگ با اجاره مزارع روستاییان اقدام به سرمایه گذاري روي گردشگري کشاورزي و ایجاد جاذبه هاي توریستی براي
جذب گردشگران کرده اند. گردشگري روستایی در چین در حال حاضر یکی از مهم ترین بازارهاي بخش توریسم محسوب می شود که یک سوم کل
گردشگران در ایام تعطیلات را به خود اختصاص داده است و به ایجاد 22 میلیون شغل پرداخته که براساس آن متوسط درآمد کشاورزان را به 1500

 
دلار افزایش داده است. 

گردشگري کشاورزي یا اقامت در مزرعه از دهه 1990 در اروپا درحال توسعه است. مزارع انگور و ذرت مهم ترین محصولات اروپایی محسوب می شود
که هرساله گردشگران بسیاري را از سراسر جهان هنگام برداشت محصولات به این مزارع می کشاند. مزارع وسیعی که در آن علاوه بر محصولات
کشاورزي همچون انگور، ذرت و زیتون، اصطبل هاي اسب، گاوداري و محل نگهداري دیگر حیوانات اهلی و اقامتگاه هاي متناسب با محیط نیز وجود
دارد که امکان سفر به این مزارع از اقامت در یک شب تا چند ماه وجود دارد. برخی از مزارع امکان کار داوطلبانه را حتی تا یک سال براي علاقه مندان
به این سبک سفر ایجاد کرده اند. صاحبان این مزارع گردشگري براي تبلیغات خود از شبکه هاي جهانی و سایت هاي مطرح در این حوزه استفاده می

 
کنند. اقامت در مزرعه با هزینه بسیار ارزان تري نسبت به هتل ارائه می شود و اتاق هاي دو نفره از 20 تا 200 دلار به مشتریان عرضه می شوند. 

در کشورهاي مملو از کشاورزي همچون ایتالیا، فرانسه و ایرلند هر دفتر گردشگري محلی لیستی از اقامتگاه هاي محلی در مزرعه را تهیه می کند و
کتاب هاي راهنمایی به زبان ملی کشور و انگلیسی در اختیار گردشگران قرار می دهد که در آن نقشه تمامی مسیرهاي مرتبط با اقامتگاه هاي کشاورزي
در مزارع وجود دارد که بهترین منبع براي یافتن اقامتگاه هاي مزارع در سراسر اروپا است. فدراسیون اروپا براي گردشگري در مزرعه و روستا یک سایت



از اقامت مزرعه در 22 کشور اروپایی ایجاد کرده است و همچنین سازمان گردشگري اروپا نیز کتاب هاي راهنماي اقامت در مزرعه را به موسسات

 
گردشگري در سراسر اروپا می فروشد. شرکت بین المللی ووف نیز یک فرصت جهانی براي سفر به مزارع ارگانیک در 20 کشور جهان فراهم کرده است. 

اتریش بیش از 3هزار مزرعه گردشگري را براي اقامت و جذب گردشگران درنظر گرفته است و این رقم براي فرانسه بیش از 5 هزار مزرعه و براي اسپانیا
حدود 4هزار مزرعه است. از عمده ترین اقدامات دولت هاي اروپایی براي جذب گردشگران کشاورزي ایجاد امنیت مسافران است. باتوجه به اینکه بسیاري
از کشورهاي در حال توسعه از نظر سیاسی بی ثبات هستند و برخی از تورهاي مسافرتی امکان سفر به کشورهاي ناامن را ندارند و این امر منجر به
کاهش ورود گردشگر به کشورهایی مانند مالی، مصر و کنیا شده است، در نتیجه این امر فرصتی را براي رشد و افزایش گردشگر در مناطق مختلف اروپا
به ویژه مناطق روستایی ایجاد کرده است. بسیاري از کشورهاي اروپایی به صدور گواهینامه استانداردسازي محصولات کشاورزي و کارهاي داوطلبانه اقدام
کرده اند که این موضوع مسافران بسیاري از سراسر جهان را براي کار و تفریح در مزرعه به مزارع اروپایی می کشاند. این اقدام افزایش درآمد و اشتغال

 
کشاورزان و مردمان بومی را به همراه دارد. 

اقامت در مزرعه در قاره آمریکا و نیز در کشورهاي آرژانتین، کلمبیا، مکزیک، آمریکا و کانادا بسیار رواج دارد و هرساله گردشگران بسیاري را به این
کشورها براي اقامت در مزارع به سوي خود جذب می کند. در آمریکا گردشگري کشاورزي یکی از گزینه هاي بهبود درآمد و پیشبرد اقتصادي براي

 
مزارع کوچک و جوامع روستایی محسوب می شود. 

بازار پول ساز روستاییان گردشگري کشاورزي نقشه اقتصادي همه گیري کرونا موسیقی محلی و بومی



604 بانوي خراسان جنوبی از تسهیلات اشتغال بهره مند شدند

منبع: ایرناشماره خبر:  293  |  تاریخ: 1399/10/09

بیرجند - ایرنا - مدیرکل دفتر امور بانوان و خانواده استانداري خراسان جنوبی گفت: در راستاي حمایت از بانوان فعال، کارآفرین و صاحب ایده
در استان از ابتداي امسال تاکنون 604 نفر از تسهیلات مختلف اشتغال بهره مند شده اند.

بیرجند - ایرنا - مدیرکل دفتر امور بانوان و خانواده استانداري
خراسان جنوبی گفت: در راستاي حمایت از بانوان فعال، کارآفرین و
صاحب ایده در استان از ابتداي امسال تاکنون 604 نفر از تسهیلات

 
مختلف اشتغال بهره مند شده اند. 

نفیسه نخعی روز سه شنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: از
این تعداد 310 نفر از تسهیلات کمیته امداد امام خمینی (ره)، 6 نفر
از تسهیلات بهزیستی، پنج نفر از تسهیلات اداره تعاون، کار و رفاه
اجتماعی و 283 نفر از سایر منابع تسهیلات اشتغال برخوردار شدند.

وي گفت: اشتغال زنان به ویژه بانوان سرپرست خانوار، بدسرپرست و
زنان روستایی یکی از مهم ترین محورها در حوزه توانمندسازي این قشر است که در این راستا تسهیلاتی از محل اعتبارات استان بخصوص اعتبارات

 
اشتغال روستایی به آنها پرداخت می شود. 

مدیرکل دفتر امور بانوان و خانواده استانداري خراسان جنوبی اظهار داشت: امسال تسهیلات مشاغل خانگی و تسهیلات ویژه تعاونی هاي زنان و طرح

 
هاي روستامحور در دست اقدام و در حال اجرایی شدن است. 

وي افزود: سیاست اصلی دولت، حمایت از توسعه مناطق محروم و اقشار آسیب پذیر با رویکرد توانمندسازي زنان در مناطق روستایی و سکونت گاه هاي

 
غیررسمی است. 

نخعی گفت: هدف و رسالت ما در حوزه زنان و خانواده بر تقویت و تحکیم نهاد خانواده و زمینه سازي براي نقش آفرینی زنان در اجتماع، توسعه مشارکت
هاي اقتصادي، اجتماعی و سیاسی زنان، حمایت از مشاغل خانگی و صنایع دستی و تولیدات بانوان در سال جهش تولید با استفاده از جذب اعتبارات

 
ملی و استانی براي توان افزایی و توانمندسازي زنان سرپرست خانوار است. 

وي با اشاره به اینکه از طرح هاي کارآفرینی و اشتغال زایی با رویکرد فرهنگی، تفریحی و گردشگري حمایت می شود افزود: زنان کارآفرین و داراي ایده

 
همچنین زنان سرپرست خانوارها در شهرها و روستاهاي استان در اولویت حمایت و کمک هستند. 

مدیرکل دفتر امور بانوان و خانواده استانداري خراسان جنوبی با اشاره به فعالیت زنان استان در قالب تعاونی ها گفت: در حال حاضر 16 تعاونی روستایی

 
و 92 تعاونی فعال در استان بستر مناسبی را براي اشتغال بانوان فراهم کرده است. 

 
براساس آخرین آمار 49.28 درصد جمعیت استان خراسان جنوبی را بانوان تشکیل می دهند. 

 
برچسب ها 

 
- استانداري خراسان جنوبی 



 
- توسعه ایران 

 
- تسهیلات ارزان قیمت 

 
- خراسان جنوبی 

 
- اشتغال زایی 

- بانوان



آثار برگزیده اینفوگرافیک پانزدهمین جشنواره ملی انتشارات روابط عمومی/ بخش اول

منبع: شبکه روابط عمومیشماره خبر:  294  |  تاریخ: 1399/10/09

نقدهایی به آثار از بعد خلاقانه و منحصر به فرد وارد است در بیشتر آنها از قالب هاي آماده گرافیکی استفاده شده است یا بعضاً اثري کپی بوده
اند.آثار داراي مشکلاتی به لحاظ فونت، رنگ، ساختار گرافیکی، بهره گیري از عناصر بصري و نوشتاري مازاد هستند.

شبکه اطلاع رسانی روابط عمومی ایران (شارا)-|| مراسم اختتامیه پانزدهمین جشنواره ملی انتشارات روابط عمومی با حضور معاون مطبوعاتی و
اطلاع رسانی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، اساتید و صاحب نظران حوزه ارتباطات و جمعی از مدیران و کارشناسان روابط عمومی هاي سازمان ها و
نهادهاي دولتی و غیردولتی از سوي انجمن متخصصان روابط عمومی سوم دي ماه 1399در مرکز همایش هاي بین المللی سازمان مدیریت صنعتی

 
برگزار شد. 

 
رتبه هاي ملی 

 
رتبه اول: فاقد رتبه اول 

رتبه دوم: مجتمع آموزشی نیکوکاري رعد، به دلیل تلاش براي استفاده از اینفوگرافیک در راستاي اهداف سازمانی در حیطه ها و زمینه هاي مختلف

 
(هرچند نقدهایی به کیفیت آثار وجود دارد) 

استفاده از اینفوگرافیک در راستاي معرفی اصول کلی کنوانسیون حقوق افراد داراي معلولیت، اینفوگرافیک تعامل کارکنان و مجتمع رعد، اینفوگرافیک
راهنماي بازدید از خیریه رعد، اینفوگرافیک فرایند اشتغال حمایت شده، اینفوگرافیک فرایند حضور افراد داراي معلولیت در مجتمع رعد، اینفوگرافیک

 
فعالیت هاي مجتمع رعد ، اینفوگرافیک منشور 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
رتبه سوم : (مشترکاً) 

 
پرداخت الکترونیک (دو اثر) 



 
 

 
 

 
تأمین اجتماعی (40 سال تأمین اجتماعی به زبان آمار) 

 
 

 
بیمه مرکزي 

 
 

 
شایسته تقدیر: 

 
بانک توسعه تعاون (تلاش براي پرداختن به یک موضوع از زوایاي مختلف- موضوع چک) 

 
- بانک صادرات 

 
- سندیکاي صنعت برق 

 
- برق حرارتی 

مرجع: شبکه اطلاع رسانی روابط عمومی ایران (شارا)



قائم باشک بازي نفتی ها با پتروشیمی

منبع: نفت ماشماره خبر:  295  |  تاریخ: 1399/10/09

درحالی صنعت پتروشیمی از سوي مدیران ارشد این صنعت و مسئولین استانی، خطاب اصلی اعتراضات هفته گذشته کارکنان منطقه ویژه
پتروشیمی قرار گرفته است که؛ مطالبات همگی به یک مقصد نشانه رفته اند؛ وزارت نفت.

به گزارش آژانس رویدادهاي مهم نفت و انرژي""نفت ما ""،
برگزاري تجمع اعتراضی در هر کشوري نشان از سعه صدر و گستره
آزادي هاي اجتماعی دولت و حکومت آن کشور است که می تواند
عامل اثبات حکمرانی قانون، منطق و مردم سالاري تلقی شود؛ اما
هنگامی که این اعتراضات عبارت ""صنفی"" و رنگ و بوي ""
کارگري"" به خود می گیرد، اذهان را به سمت و سوي ناکارآمدي

 
ها، نقص قوانین و عدم حُسن اجراي آنها هدایت می کند، امري که دلیل اصلی ظهور و بروز هر از چندگاهی اعتراضات صنفی و کارگري در کشور است. 

از این رو اعتراضات کارگري فی نفسه امري مطلوب براي تمامی جامعه ـ چه دولت و چه ملت ـ نیست و هرگاه این صداي این اعتراضات بلند شد، باید
نسبت به رفع نقص ها تلاش کرد تا ضمن فرونشاندن اصولی این صداي اعتراضی، زمینه جبران کاستی هاي دیگر اصناف مهیا شود تا جامعه بار دیگر

 
صداي اعتراض دیگري را نشنود. 

در حقیقت کشورهایی که در تقسیم بندي جغرافیایی سیاسی در زمره کشورها شمال و برخوردار هستند و ما از آنها به عنوان کشورهاي صنعتی و
پیشرفته یاد می کنیم، با آنکه اقتصاد خود را بر صنعت و نیروي کار بنا کرده اند؛ اما کمتر اخباري مبنی بر اعتراضات کارگري از این کشورها منعکس می
شود (اگر نگوییم در کل اعتراضی وجود ندارد). در سوي دیگر، کشورهاي کمتر توسعه یافته محل مناقشه کارگر و کارفرماست؛ چه این کارفرما بخش

 
خصوصی باشد و یا دولت! 

از جمله تجمعات اعتراضی کارگري در کشور ما، در مناطقی انجام می شود که به دلیل داشتن عنوان پرطمطراق ""ویژه"" اصولاً نباید تعدي و کمبود و

 
فرار از قانونی در آن وجود داشته باشد تا بتوان ""کار ویژه"" کرد و همین شرایط گویاي خیلی چیزهاست. 

 
مناطق ویژه اقتصادي و وظیفه رشد و توسعه اقتصادي 

ایجاد مناطقی با عناوین ""ویژه اقتصادي"" یا ""آزاد تجاري"" در کشورهاي مختلف، اقدامی عملی براي دستیابی به افزایش و توسعه صادرات، ایجاد
اشتغال، جذب سرمایه گذاري، انتقال فناوري، افزایش درآمدهاي عمومی، توسعه گردشگري، ارتقاي جایگاه اقتصادي کشور و بهره مندي از اقتصاد رقابتی

 
است. 

راه اندازي این مناطق که قدمتی بیش از دو سده دارد، منحصر در کشورهایی با سطح اقتصادي مشخصی ندارد و تقریباَ در تمامی کشورها ایجاد شده اند

 
تا بتوانند به رشد خود کمک کنند. 

در کشور ما هم توجه به ایجاد مناطق ویژه اقتصادي و آزاد تجاري از قبل از انقلاب وجود داشت؛ اما در دولت سازندگی و سال هاي پس از جنگ شدت و
حدت بیشتري یافت. اقبال به ایجاد این مناطق چنان است که اجراي بند 11 سیاست هاي کلی اقتصاد مقاومتی، به عنوان سند بالادستی توسعه

 
اقتصادي کشور در دوره تحریم ها و در سال 97 به ایجاد مناطق آزاد صنعتی و تجاري (در 8 استان) و مناطق ویژه اقتصادي (در 12 استان) گره خورد. 

بنابراین اهمیت این مناطق که منطقه ویژه پتروشیمی هم جزو آنهاست، بر کسی پوشیده نیست و سرزمین هایی در دل سرزمین اصلی ایجاد می کند که

 
می تواند خوراك چرخ توسعه را به راحتی تولید کند و فراهم آورد. 

 
اعتراضات کارگري در مناطق ویژه 

با آنکه اهمیت مناطق ویژه بر کسی پوشیده نیست؛ اما هر از چند گاهی اخباري مبنی بر تجمع اعتراضی کارگران در مناطق ویژه به خصوص منطقه ویژه

 
اقتصادي پتروشیمی، منتشر می شود و کام همگان را تلخ می کند. 

به این مشت هاي نمونه خروار که همگی آنها همین امسال صورت گرفته اند توجه کنید؛ اعتراض کارگران شرکت هاي منطقه ویژه اقتصادي پتروشیمی



ماهشهر به عدم اجراي طرح طبقه بندي مشاغل در اردیبهشت ماه، اعتراض 100 تن از کارکنان بومی فضاي سبز و نهالستان سایت 3 منطقه ویژه انرژي
پارس، در پی عدم دریافت حق و حقوق خود در خردادماه، و تجمع اعتراضی کارکنان سازمان منطقه ویژه اقتصادي بندر ماهشهر به دلیل عدم اجراي

 
طرح طبقه بندي مشاغل در همین هفته گذشته (دي ماه)! 

سمت و سوي اعتراضات یک عبارت با دو واژه مشابه است؛ ""حق و حقوق"". پر بیراه نیست اگر بگوییم؛ فقط اندکی درایت و کمی اعمال مدیریت لازم
است تا اصلاً کسی معترض نباشد؛ چون با صرف مدیریت صحیح و همه نگر، حق و حقوقی از کسی ضایع نخواهد شد که بخواهد اعتراضی هم داشته

 
باشد. 

 
دیوار کوتاه پتروشیمی و دیوار حاشاي وزارت نفت 

این گزارش براي این نیست که جنبه هاي مختلف مطالبات معترضان را مورد بررسی قرار دهد؛ بلکه می خواهد مقصد و سیبل دستگاهی که باید مورد
اعتراض قرار دهد را بشناسد. حالا که اعتراضات به عدم پرداخت حقوق کارکنان از سوي شرکت ها و یا عدم رعایت قانون یکپارچه سازي پرداخت حقوق

 
و طبقه بندي مشاغل است، چرا به اشتباه صنعت پتروشیمی خطاب این اعتراضات قرار می گیرد؟ 

این ادعاي ماست؛ در حالی صنعت پتروشیمی از سوي مدیران ارشد صنعت نفت و مسئولین استانی، خطاب اصلی اعتراضات هفته گذشته کارکنان

 
منطقه ویژه پتروشیمی قرار گرفته که، مطالبات همگی به یک مقصد نشانه رفته اند؛ وزارت نفت. 

دولت دهم قانونی را به اجرا گذاشت و در آن یکپارچه سازي درآمد کارکنان را ابلاغ کرد. این قانون باید شامل تمامی کارکنان صنایع مجموعه صنعت
نفت (که صنعت پتروشیمی زیرمجموعه آن است) باشد و اگر درست اجرا نمی شود، اشکال متوجه وزارت نفت است که نسبت به انجام وظایف خود

 
کوتاهی کرده است. 

تعیین و پرداخت حقوق در بخش صنعت پتروشیمی در حال حاضر در چند شکل مختلف انجام می شود؛ شرکت هاي خصوصی و شرکت هاي وابسته به
وزارت کار، تعاون و امور اجتماعی (پتروشیمی هاي وابسته به شستا) حقوق کارگران را بر اساس قوانین کار و حداقل دستمزد پرداختی که در قانون

 
بودجه به تصویب می رسد تعیین می کنند. 

اما وزارت نفت و شرکت هاي تابعه این وزارتخانه در بحث تعیین حقوق کارکنان خود، از اختیارات سازمان خاص پیروي می کند و اختلاف حقوق درآمد

 
خانواده نفت نسبت به دیگران، موضوع قابل بحث محافل کارگري بوده است. 

حالا که وزارت نفت کارکنان خود را مستحق درآمد مکفی و بالاتر از حقوق اعلامی قانون بودجه سالانه می دانند؛ آیا بهتر نیست یکپارچه سازي پرداخت
حقوق و طرح طبقه بندي مشاغل را اجرایی و اجباري کند تا ضمن خارج شدن هجمه و فشار از صنعتی که به تنهایی بار تأمین ارز در دوره تحریم هاي

 
گسترده را به دوش کشیده است، همه کارگران و کارکنان صنعت پتروشیمی را بهره مند از رفاه نسبی کند؟ 

 
بهتر است بدانید که ریشه این اعتراضات صنفی و کارگري چیست؟ 

در سال 97 منطقه ویژه طرح طبقه بندي مشاغل را در دستور کار قرار داد؛ اما شرکت مشاوره اي که از سوي وزارت نفت مسئول انجام این مهم شد، این
طبقه بندي را بدون ارزشیابی شغلی و دیگر موارد قانونی خواسته شده در موافقت اولیه وزارت نفت از وضعیت کار پرسنل که شامل نیروهاي آتش نشان،
حراست ارشد، پاکبانان، گشت کنترل ترافیک و ... شد انجام داد علی رغم پیگیري هاي پرسنل، طرح صحیح اجرا نشد و پرسنل شاغل در منطقه ویژه

 
اقتصادي پتروشیمی را به این نتیجه رساند که براي احقاق حقوق تضییع شده خود تجمعات اعتراضی برگزار کنند. 

از علل اوضاع نابسامان موفق نشدن طرح طبقه بندي مشاغل در مناطق ویژه، تأیید نشدن کتابچه هاي این طرح از سوي وزارت کار و امضا نشدن از
سوي کارگران، و عدم دعوت از نمایندگان کارگران در تشکیل کمیته طرح طبقه بندي مشاغل که می بایست 2 نفر از اعضاي 5 نفره آن را نماینده

 
کارگران تشکیل می دادند. 

به هر حال اگر در اجراي قوانین، حُسن اجرا وجود داشته باشد، اگر مدیریت ها بر مبناي درایت و همه جانبه نگري اعمال شود، اگر وزارت نفت مسئولیت
همگانی خود بر صنایع زیردستی را به درستی درك کند، نه تنها صداي اعتراضی در مناطق ویژه بلند نخواهد شد، بلکه از طرفیت اشتغالزایی و

 
درآمدزایی و ارزآوري صنعت پتروشیمی بییش از پیش می تواند بهره برد. 

صنعتی که ظرفیت این را دارد تا در آینده اي نه چندان دور به تنهایی تمام بار توسعه اقتصادي کشور را به دوش بگیرد و بدون شک با پایان یافتن و یا
کاسته شدن تحریم هاي گسترده غرب علیه کشورمان، نتایج سودمند توجه به صنعت پتروشیمی و مجموعه کارکنان آن را کسب خواهیم کرد.



سامانه جامع مدیریت موسسات قرآنی مرجع آماري خوبی در آینده خواهد شد

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  296  |  تاریخ: 1399/10/09

اسماعیلی مدیرکل دفتر برنامه ریزي معاونت قرآن سامانه جامع مدیریت موسسات قرآنی را مرجع آماریر خوبی در آینده دانست.

اسماعیلی مدیرکل دفتر برنامه ریزي معاونت قرآن سامانه جامع

 
مدیریت موسسات قرآنی را مرجع آماریر خوبی در آینده دانست. 

سید فخرالدین اسماعیلی مدیرکل دفتر برنامه ریزي، آموزش و
توسعه مشارکت هاي مردمی معاونت قرآن و عترت وزارت فرهنگ و
ارشاد اسلامی در گفتگو با خبرنگار مهر در خصوص سامانه مدیریت
جامع مؤسسات قرآن کل کشور گفت: سامانه جامع مدیریت
اطلاعات مؤسسات قرآنی کشور به نشانی www.qia.ir جهت
استفاده معاونت قرآن و عترت ادارات کل فرهنگ و ارشاد اسلامی

 
استان ها راه اندازي شده است. 

وي با اشاره به اینکه راه اندازي این سامانه اتفاق مبارکی است گفت: براي اولین بار سامانه جامع مؤسسات، دسترسی به استان ها و سازمان دارالقرآن

 
داده شده تا اطلاعات مؤسسات قرآنی در آن ثبت می شود. 

اسماعیلی با اعلام اینکه این سامانه مبناي تمام حمایت ها خواهد شد افزود: این سامانه قرآنی مبناي حمایت ها و نظارت ها خواهد بود و اگر مؤسسه اي

 
اطلاعات خود را در این سامانه به ثبت نرساند نزد مراجع رسمی سازمان تبلیغات و وزارت ارشاد اعتباري نخواهد داشت. 

مدیر کل دفتر برنامه ریزي آموزش و مشارکت هاي مردمی با اعلام این نکته که خدمات این سامانه بزودي آغاز خواهد شد ادامه داد: خدمات این سامانه
از همین هفته پیش رو آغاز می شود و پنل دسترسی به مؤسسات قرآنی داده خواهد شد و افراد می توانند اطلاعات خود و قرآن آموزان شأن را در آن

 
درج کنند. 

اسماعیلی با تاکید بر خدمات این سامانه افزود: ثبت و نظارت و کلاس بندي روندي است که در این سامانه انجام خواهد شد و امیدواریم در آینده نزدیک

 
نیز صدور گواهینامه مؤسسات در همین سامانه اتفاق بیافتد و در آن گواهینامه ها به صورت یکپارچه قرار بگیرد. 

 
پالایش موقعیت مکانی مؤسسات قرآنی در سامانه مدیریت جامع 

اسماعیلی با بیان اینکه این سامانه مرجع خوبی براي بیان نکات آماري در آینده خواهد بود، اظهار داشت: این سامانه براي اولین بار اطلاعات آماري خوبی
در اختیار قرار می دهد و بعد از آن نیز مبناي آماري قرار داده خواهد شد. بدین نحو تمام مؤسسات در حیطه جغرافیایی مورد سنجش و پالایش قرار

 
خواهند گرفت که بر همین اساس در فضاهاي باید مؤسسات را توسعه دهیم و در موقعیت هاي جغرافیایی از رشد بی مورد مؤسسات بکاهیم. 

مدیر کل فعالیت هاي آموزشی در معاونت قرآن و عترت وزارت ارشاد افزود: بعضی از مؤسسات فعالیت هایی را انجام می دادند که مغایر با اساسنامه

 
صدور بوده است که این فعالیته هاي با بروز فعالیت هاي این سامانه حذف خواهد شده و آن را می توان بهتر رصد کرد. 

وي با اعلام اینکه بازخورد خوبی از مؤسسات خواهیم گرفت ادامه داد: در سامانه جامع مدیریت مؤسسات این طور نیست که مؤسسات تنها در آن ثبت

 
نام کنند بلکه در این سامانه تمامی حمایت ها از سال هاي گذشته به صورت دقیق ثبت خواهد شد. 

اسماعیلی با اشاره به اینکه در این سامانه تنها اجازه مجوز از یک سازمان خواهند داشت، بیان کرد: در گذشته مؤسسات قرآنی مجوزشان را از وزارت



ارشاد و سازمان تبلیغات اخذ می کردند اما با این سامانه تنها از سوي یک نهاد امکان صدور مجوز خواهد بود و سامانه کد ملی مدیر مسئول و مدیرعامل

 
را دو گروه ثبت نخواهد کرد. 

اسماعیلی با تاکید بر اینکه فعالیت هاي آماري مورد نظر در فاز اول راه اندازي این سامانه رقم خواهد خورد ادامه داد: در فازهاي بعدي موضوع نظارت
دقیق و نمره هاي ارزیابان و بازخورد استان و حتی نمونه هاي فرم خود اظهاري مالیات مؤسسات در این سامانه قرار خواهد گرفت تا به سمت یک

 
حرکت جامع مدیریت مؤسسات قرآنی پیش رویم. 

 
وام 9 میلیون تومانی براي فعالان قرآنی 

اسماعیلی با اشاره به وام قرض الحسنه به مؤسسات قرآنی گفت: به مؤسسات فرهنگی قرآن و عترت تسهیلات با هدف کار آفرینی و اشتغال زایی با نرخ
کارمزد 4% ویژه مؤسسات فعال و داراي پروانه فعالیت معتبر از وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و سازمان تبلیغات اسلامی وامی تعلق می گرفت که مهلت

 
ثبت نام این وام اول دي ماه 99 پایان یافت. 

وي ادامه داد: متقاضیان وام با کارمزد 4 درصد در حال حاضر در استان ها در حال بررسی هستند و ت کنون هیچ استانی نتیجه بررسی هاي خود را به
معاونت قرآن و عترت اعلام نکرده است. کارگروه استان ها متشکل از نماینده امور قرآنی وزارت ارشاد، رئیس اداره قرآنی تبلیغات و نماینده اتحادیه

 
استانی طرح هاي توجیهی مؤسسات را بررسی کرده به معاونت قرآن ارجاع داده و وارد کارگروه ملی می شود. 

اسماعیلی سقف اعطاي وام در استان ها را 100 میلیون اعلام کرد و گفت: نمایندگان هر استان بنا به طرح هاي توجیهی اجازه اعطاي وام به مؤسسات تا

 
سقف 100 میلیون تومان را دارا هستند. 

وي همچنین به وام دیگري با کارمزد 12 درصد براي فعالان قرآنی اشاره و گفت: به زودي فعالان قرآنی 9 میلیون وام 12 درصد نیز دریافت خواهند
کرد. همچنین مؤسسات قرآنی نیز می توانند 32 میلیون تومان وام بگیرند و این فرقی میان مؤسسات سازمان تبلیغات و وزارت ارشاد ندارد. این وام

 
نیازي به طرح توجیهی ندارد و باید در سامانه تحفه ثبت نام نمایند. 

اسماعیلی در خصوص روند بیمه فعالان قرآنی گفت: اسامی بیمه فعالان قرآنی استان ها را گرفتیم و به زودي اعضاي آن را پالایشی خواهیم کرد و
کسانی که مشمول آئین نامه نیستند و در جایی دیگر مشغول شده و عدم فعالیتشان محرز شود را جایگزین افراد واجد شرایط بیمه خواهیم کرد.



دفاع آنلاین؛ تجربه جدید دانشجویان

منبع: فرادیدشماره خبر:  297  |  تاریخ: 1399/10/09

اگر کرونا نبود من باید براي این استاد بلیت هواپیما می گرفتم و هتل رزرو می کردم که خوشبختانه دفاع آنلاین باعث صرفه جویی این هزینه
ها شد. همین موضوع حجم استرس مرا کم کرد و موجب شد که فقط روي کارم متمرکز شوم. اما نمی توانم بگویم ترس از دفاع نداشتم.

 
 

هدا هاشمی| با شیوع پاندمی کرونا در کشور و تصمیمات ستاد ملی مقابله با کرونا کلاس هاي دانشگاه ها نیز تعطیل شد و به تبع آن مراسم جلسات

 
دفاع از پایان نامه دانشجویان هم دیگر حضوري بر گزار نمی شود. 

هرچند وزارت آموزش عالی و دانشگاه هاي کشور با ایجاد زیرساخت هایی در فضاي مجازي امکان دفاع آنلاین را براي همه دانشجویان و اساتید دانشگاه
فراهم کرده اند که در طی یک سال اخیر بسیاري از دانشجویان براي ارائه پایان نامه خود به دفاع مجازي روي آورده اند که این البته این شیوه هم براي

 
برخی از دانشجویان مشکلاتی را به دنبال داشته است به هر حال دفاع آنلاین پایان نامه موافقان و مخالفانی دارد. 

بعضی از فارغ التحصیلانی که پایان نامه هاي شان را آنلاین دفاع کرده اند اعلام کرده اند این روند هزینه هاي جانبی مراسم را کاهش می دهد. براي

 
مثال دانشجویان دوره دکتري مجبور نیستند براي داور خارجی (استادي که از دانشگاه شهري دیگري می آید) هزینه ایاب و ذهاب دهند. 

اما مخالفان دفاع پایان نامه هاي آنلاین هم از قطع شدن اینترنت گلایه می کنند و معتقدند باید زیرساخت هاي الکترونیکی از سوي دانشگاه ها آماده

 
باشد. 

 
دانشجویان چه می گویند؟ 

فرقی نمی کند که دفاع آنلاین باشد یا حضوري، هر دو حالت استرس و نگرانی براي دانشجو می آورد. برخی از فارغ التحصیلانی که دفاع آنلاین داشته

 
اند اعلام کردند که دفاع آنلاین به خاطر تازگی اش پر استرس تر از دفاع حضوري است، اما یک خوبی مهم دارد اینکه هزینه هایش کمتر است. 

شیوا مرادي فارغ التحصیل رشته کارآفرینی گرایش کسب و کار جدید از دانشگاه رازي کرمانشاه است. او همین چند هفته پیش از پایان نامه اش به
صورت آنلاین دفاع کرده است آن طور که خودش می گوید، چون دانشجوي دوره دکترا بوده است در جلسه دفاعش باید یک استاد خارجی (استادي از

 
یک دانشگاه دیگر) هم حاضر می شد. 

مرادي در این باره می گوید: «دفاع آنلاین موجب صرفه جویی در هزینه هاي مراسمم شد براي اینکه در دوره دکترا باید استاد راهنما، استاد مشاور، دو

 
نفر داور داخلی و یک داور خارجی در جلسه حضور پیدا می کردند. داور خارجی من از دانشکده کارآفرینی دانشگاه تهران بود. 



اگر کرونا نبود من باید براي این استاد بلیت هواپیما می گرفتم و هتل رزرو می کردم که خوشبختانه دفاع آنلاین باعث صرفه جویی این هزینه ها شد.

 
همین موضوع حجم استرس مرا کم کرد و موجب شد که فقط روي کارم متمرکز شوم. اما نمی توانم بگویم ترس از دفاع نداشتم. 

خیلی می ترسیدم که اینترنت قطع شود. به نظرم، دفاع آنلاین یک مشکل اساسی دارد و آن هم این است که به خاطر کاهش پهناي باند نمی توانستم

 
تصویر استادانم را ببینم و با صدایشان ارتباط برقرار می کردم.» 

نادري هم فارغ التحصیل مقطع ارشد رشته علوم اجتماعی دانشگاه علامه طباطبایی است. او هم از استرس هاي آن روز دفاعش می گوید، اینکه همه

 
ترسش این بود که اینترنت قطع شود و نتواند با اعضاي هیأت داوران ارتباط برقرار کند: «مهرماه امسال از پایان نامه ام دفاع کردم. 

کلاً استرس نوشتن پایان نامه و تأیید آن توسط استاد راهنما یک طرف ماجرا بود، اما موضوع مهمتر، برگزاري جلسه دفاع از رساله است. در همان روز

 
دفاع، استاد راهنمایم وقتی متوجه استرسم شد همان دقایق اول گفت که به لحاظ محتوا، کار مشکلی ندارد و خودش فضاي جلسه را کمی عوض کرد. 

 
 

چند دقیقه استادانم با من صحبت کردند تا آرامشم را به دست آورم و بعد شروع به دفاع کردم. در طول دفاع هم فقط نگران اینترنت بودم و بعضی وقت

 
ها حتی استادانم هم متوجه می شدند.» 

او درباره مقررات دفاع آنلاین می گوید: «دفاع آنلاین هم مثل دفاع حضوري است فرقی ندارد کار هاي اداري آموزش را که انجام دادم رفتم براي دفاع
فقط یک نکته را دانشگاه یادآور شد و اینکه لباس فرم را بپوشم. گویا یکی از بچه ها دفاع داشته و در پایان جلسه دفاع و زمان اعلام نمره، استاد راهنما

 
از او خواسته که بلند شود و، چون لباس فرم به تن نداشته خیلی اذیت شده بود. 

البته دوستانم هم گفتند که با لباس مرتب در جلسه حضور داشته باشم، چون ممکن است استاد چیزي بخواهد و من مجبور شوم از روي صندلی بلند

 
شوم. 

در خانه هم اعلام کردم که همه باید ساکت باشند. یک ساعتی جلسه طول کشید. همسرم و مادرم در خانه بودند آن ها نمی توانستند تکان بخورند گفته

 
بودم با هر حرکتی ممکن است حواسم پرت شود و آن ها روبه رویم نشسته بودند و فقط نگاهم می کردند. 

 
برخی از دانشجویان هم مخالف جلسات دفاع آنلاین هستند و بر این باورند که فضاي دانشگاه خودش به دانشجو اعتماد به نفس می دهد.» 

زهرا وطن پرست، فارغ التحصیل مقطع کارشناسی ارشد در رشته مطالعات موزه دانشگاه هنر تهران است. او به این موضوع اشاره می کند و می گوید:

 
«وسط خانه نشسته باشی و دفاع کنی. اصلاً حس خوبی نداشتم.» وطن پرست درباره جلسه پایان نامه اش این چنین توضیح می دهد: 

«رشته ام هنر بود و باید عملی ارائه می دادم همین کار سختی کار در دفاع آنلاین را بیشتر می کرد. البته دفاع آنلاین هم خوب بود و توانستم تا حدي
کارهایم را نشان دهم. زمانی که دفاع آنلاین داشتم از همسر و فرزندم خواستم تا از خانه بیرون بروند و تا زمانی که جلسه دفاعم تمام نشده هم به خانه

 
برنگردند. 



نگران قطع و وصل شدن اینترنت بودم که خوشبختانه این اتفاق نیفتاد. چرا که تصویر استاد مشاورم؛ مدیر گروه و یکی از داوران را نداشتم و فقط

 
صدایشان را می شنیدم. هر استادي که سؤال داشت من تصویر او را می دیدم. 

جلسه تقریباً دو ساعت طول کشید. فکر می کنم اگر کرونا نبود و دفاع هم حضوري بود بهتر می توانستم کار خودم را نمایش دهم. رشته هنر رشته اي
است که باید روي موضوعاتش به صورت تفصیلی کار ارائه کنیم و برخی رشته ها باید دفاع حضوري داشته باشند بویژه آنکه در رشته هایی که ما درس

 
می خوانیم باید تحلیل و آسیب شناسی موضوع را داشته باشیم.» 

 
 

 
استادان چه می خواهند؟ 

برخی از استادان دانشگاه ها هم از دفاع آنلاین رساله هاي دانشجویی استقبال کردند. آن ها البته به دانشگاه پیشنهاد داده اند که زیرساخت هاي لازم را
براي دانشجویان و استادان فراهم کنند تا کسی در جلسه نگران اینترنت و قطعی و وصلی آن نباشد. صادق زیباکلام استاد تمام دانشگاه تهران، از اسفند

 
سال گذشته تا حالا به عنوان استاد راهنما، مشاور و داور در 20 جلسه دفاع از رساله فوق لیسانس و دکترا شرکت کرده است. 

آنطور که خودش می گوید تمامی این جلسات هم به صورت آنلاین برگزار شده است: «دفاع از پایان نامه ها به صورت آنلاین تفاوتی با دفاع حضوري
ندارد. نمی توانم بگویم قبل کرونا، کار ها خیلی جدي تر بود، رساله ها خیلی کامل تر و عمیق تر بود و استادان خیلی جدي تر هم برخورد می کردند،

 
ولی حالا این گونه نیست. 

به نظرم تغییر محسوسی به وجود نیامده است. دانشجویان مثل گذشته هستند، آن هایی که درس را جدي می گرفتند، کار رساله را همچنان جدي می

 
گیرند و آن هایی که از درس خسته شدند، حوصله کار جدي ندارند پایان نامه را هم سرهم می کنند.» 

او ادامه می دهد: «دانشگاه سراسري تأکیدي براي حضوري بودن جلسات دفاع ندارد. اتفاقاً به نظرم جلسات آنلاین در بلندمدت یک دریچه و افق

 
جدیدي را براي دانشگاه باز می کند. ما متوجه شدیم که به صورت آنلاین هم می شود تدریس کرد، امتحان گرفت و از پایان نامه ها دفاع کرد. 

بویژه آنکه دانشجویانی در شهرستان دورافتاده زندگی می کنند و شاید دوست داشته باشند با استادان شهر هاي دیگر رساله بگیرند که همین موضوع

 
هزینه هاي زیادي به آن ها تحمیل می کرد این سیستم آنلاین نشان می دهد خیلی از کار ها را می توان به راحتی انجام داد. 

البته در ابتدا کار تدریس و حضور در جلسه آنلاین رساله سخت بود، اما حالا براي ما هم عادي شده است. فکر می کنم به جاي جبهه گیري، همه تلاش
کنیم تا مشکلاتمان برطرف شود از دانشگاه، وزارت علوم و دولت بخواهیم که هزینه بیشتري براي آموزش اختصاص دهند و اینترنت پرسرعت با هزینه

 
کمتر در اختیار دانشجویان و دانشگاه ها بگذارند تا روند آموزش تغییر کند.» 

 
دفاع آنلاین در پساکرونا 

علیرضا عبداللهی نژاد، مدیرکل روابط عمومی وزارت علوم هم به کارگروه آموزش الکترونیکی در وزارت علوم اشاره می کند و می گوید: «در وزارتخانه

 
کارگروهی را متشکل از متخصصان و مسئولان آموزش عالی تشکیل داده ایم تا دستورالعمل آموزش الکترونیکی را تدوین کنند. 



یکی از موارد هم دفاع آنلاین پایان نامه ها است. البته در حال حاضر همه دانشگاه ها به این موضوع توجه دارند و مرکزي هم براي پیگیري موضوعات

 
آموزش الکترونیکی راه اندازي کردند و مبحث آموزش آنلاین براي دانشگاه ها مهم است. 

درباره دفاع آنلاین هم فکر می کنم در پساکرونا این موضوع در دانشگاه ها پیگیري شود دفاع از رساله به صورت آنلاین محاسنی براي دانشگاه و دانشجو
داشته است، چرا که برخی مواقع استاد راهنما که باید در جلسه حضور داشته باشد در خارج از کشور است و وقتی دفاع آنلاین باشد استاد هر کجاي دنیا

 
که باشد، می تواند در جلسه حضور پیدا کند. 

برخی از مواقع خود دانشجو فرصت مطالعاتی براي خارج از کشور گرفته و یا مشکلی دارد و اگر در جلسه دفاع حاضر نشود از دانشگاه اخراج می شود او
به راحتی می تواند به صورت آنلاین دفاع کند.» عبداللهی نژاد البته به برگزاري جلسات پایان نامه هاي متفاوت دانشجویی اشاره می کند و می گوید:

 
«دفاع از پایان نامه براي همه دانشجویان مهم است چرا که تلاش علمی دانشجو را نشان می دهد. 

اما در سال هاي اخیر، برخی از دانشجویان جلسات دفاع خود را تبدیل به جشن می کردند و نمایش هایی به راه می انداختند که به طور کلی اصل ماجرا
فراموش می شد، مثلاً سالن بزرگ دانشگاه را رزرو می کردند و پذیرایی آنچنانی در نظر می گرفتند انگار می خواستند جشن تولد برگزار کنند. وقتی به

 
اصل جلسه دقت می کردیم متوجه می شدیم از معنا تهی بود. این موضوعات در فضاي مجازي از بین رفته است.» 

منبع: روزنامه ایران



سپاه از منابع و تجهیزاتش براي کمک به رفع محرومیت ها استفاده می کند

منبع: شبستانشماره خبر:  298  |  تاریخ: 1399/10/09

دریادار تنگسیري با بیان اینکه از منابع و تجهیزاتمان براي کمک به رفع محرومیت ها استفاده می کنیم، خاطرنشان کرد: این پروژه ها در زمینه
هاي عمرانی، محرومیت زدایی، اشتغال، خدمات فرهنگی، آموزش، بهداشت و درمان است.

دریادار تنگسیري با بیان اینکه از منابع و تجهیزاتمان براي کمک به رفع محرومیت ها استفاده می کنیم، خاطرنشان کرد: این پروژه ها در زمینه

 
هاي عمرانی، محرومیت زدایی، اشتغال، خدمات فرهنگی، آموزش، بهداشت و درمان است. 

به گزارش خبرگزاري شبستان، در مراسمی با حضور دریادار پاسدار علیرضا
تنگسیري، فرمانده نیروي دریایی سپاه، جمعی از فرماندهان و معاونین این نیرو و
خیرین منطقه، یازده پروژه عام المنفعه عمرانی در منطقه آخران شهرستان بشاگرد

 
افتتاح شد. 

این طرح ها با مشارکت نیروي دریایی سپاه و خیرین منطقه ساخته شده و براي

 
استفاده و بهره برداري عموم مردم ساکن روستاهاي منطقه آخران افتتاح شد. 

سردار تنگسیري در آیین افتتاح این طرح ها اظهار کرد: امروز نیروي دریایی سپاه با کمک خیرین محترم در اقدامی مشترك با تلاش و پیگیري
مهندسی نیرو دریایی سپاه در راستاي تحقق فرمان مقام معظم رهبري (حفظه االله) مبنی بر محرومیت زدایی یازده پروژه عمرانی را افتتاح و در اختیار

 
عموم مردم شریف و نجیب این منطقه قرار داد. 

وي افزود: افتخار می کنیم بعنوان سرباز ولایت، خدمتگزار مردم عزیز و ولایتمدار باشیم، ما خادم مردم هستیم و همانگونه که در ماموریت اصلی خود
براي حفظ و ایجاد امنیت میهن اسلامی و دفاع از نظام مقدس جمهوري اسلامی تلاش و مجاهدت می کنیم براي رفع محرومیت در کشور عزیزمان که

 
مورد تاکید فرمانده معظم کل قوا و فرمانده کل سپاه سرلشکر سلامی است از هیچ کوششی دریغ نمی کنیم. 

دریادار تنگسیري با بیان اینکه از منابع و تجهیزاتمان براي کمک به رفع محرومیت ها استفاده می کنیم، خاطرنشان کرد: این پروژه ها در زمینه هاي
عمرانی، محرومیت زدایی، اشتغال، خدمات فرهنگی، آموزش، بهداشت و درمان است که شامل خانه عالم، مدرسه، حسینیه، مسجد، خانه بهداشت و ...

 
هستند و با همیاري خیرین عزیز ساخته و امروز در اختیار مردم شریف قرار گرفت. 

وي در ادامه تصریح کرد: ان شاءاالله، در آینده نزدیک هم پروژه هاي عمرانی و محرومیت زدایی دیگر در این منطقه افتتاح و در اختیار مردم قرار خواهد

 
گرفت. 

فرمانده نیروي دریایی سپاه در پایان با تقدیر از خیرین در اجراي این پروژه ها و گرامیداشت سالروز شهادت سردار سلیمانی، با بیان اینکه سپاه در
راستاي صیانت از امنیت و آرامش مردم از هیچ تلاشی فروگذار نمی کند، اظهار کرد: راه اندازي این پروژه ها در راستاي تامین امنیت، معیشت و رفاه

عمومی مردم است.



"کاملینا" مسیر جدید به سوي خودکفایی در تولید روغن خوراکی

منبع: ایرناشماره خبر:  299  |  تاریخ: 1399/10/09

مشهد-ایرنا- توسعه کشت دانه روغنی کاملینا به منظور "حرکت در مسیر تامین امنیت غذایی، تلاش براي خودکفایی و کاهش واردات روغن" از
برنامه هاي جدید بخش کشاورزي براي تولید و تامین روغن خوراکی مورد نیاز است که خراسان رضوي سهم خوبی در اجراي آن دارد.

مشهد-ایرنا- توسعه کشت دانه روغنی کاملینا به منظور ""حرکت در
مسیر تامین امنیت غذایی، تلاش براي خودکفایی و کاهش واردات
روغن"" از برنامه هاي جدید بخش کشاورزي براي تولید و تامین
روغن خوراکی مورد نیاز است که خراسان رضوي سهم خوبی در

 
اجراي آن دارد. 

توسعه کشت دانه هاي روغنی از جمله "کنجد، گل آفتابگردان،
گلرنگ" و به خصوص "کلزا" به عنوان یکی از محورهاي مهم
خودکفایی در تولید و تامین امنیت غذایی کشور در شرایطی مورد
تاکید سیاستگذاران می باشد که هم اینک افزون بر 80 درصد دانه

 
هاي روغنی مورد نیاز ایران وابسته به واردات است. 

امنیت غذایی در حالی مقوله اي بسیار مهم و یکی از ارکان توسعه پایدار است که جمعیت نزدیک به هشت میلیارد نفري جهان تا سال 2100 میلادي به

 
11 میلیارد نفر خواهد رسید و این امر نیازي انفجارگونه را در حوزه تولید، تامین و توزیع غذا پیش روي بشر در همه کشورها می گذارد. 

چنانکه تحلیلها نشان می دهد تا سال 2050 میلادي نیاز به محصولات کشاورزي در منطقه غرب آسیا و شمال آفریقا 150 درصد بیشتر از اینک می

 
شود، تحلیلی که نتیجه آن تاکید حیاتی بر برنامه ریزي فوري و دقیق براي رفع نیاز به غذا از طریق کشاورزي است. 

"روغن خوراکی" در این میان از اقلام اساسی و نیازهاي ضروري در فهرست غذایی بشر محسوب می شود لذا تولید محصولاتی همچون دانه هاي روغنی
در کشورمان براي تامین نیاز ایرانیان، علاوه بر پاسداري از امنیت غذایی می تواند تولید داخلی ملی را در راستاي اقتصاد مقاومتی و به سمت خودکفایی

 
هدایت نماید. 

بر همین اساس کشت دانه روغنی "کاملینا" با ویژگیهایی همچون کم آب بري، در کنار کشت دیگر انواع دانه هاي روغنی به صورت جدي در دستور کار

 
وزارت جهاد کشاورزي دولت جمهوري اسلامی ایران قرار گرفته و بارقه اي از امید را در عرصه خودکفایی روغن خوراکی برانگیخته است. 

با توجه به طرح کشت دانه هاي روغنی همزمان با پدیده کم آبی و وقوع خشکسالیهاي ممتد، کشت "کاملینا" می تواند دروازه جدیدي را به روي کشور

 
در زمینه تولید داخلی روغن خوراکی بگشاید. 

 
کاملینا با نیاز آبی کمتر از دیگر دانه هاي روغنی 

 
دانه هاي روغنی در بین محصولات زراعی از اهمیتی خاصی برخوردارند بطور که پس از غلات دومین منبع غذا در جهان محسوب می شوند. 

 
در این میان "کاملینا یا کتان کش" گیاهی است که کشت آن ظرف سالهاي اخیر به عنوان یک دانه روغنی در ایران آغاز شده است 



گرچه روغن نباتی بیشتر از فرآوري دانه هاي روغنی نظیر سویا، آفتابگردان، پنبه دانه، بادام زمینی و کلزا به دست می آید اما اینها نیاز آبی بالایی دارند

 
و کشت آنها از ابعاد گوناگون همچون شرایط کشت و وضعیت اقلیمی با محدودیتهایی روبرو است. 

مهمترین مزیتهاي گیاه دارویی روغنی کاملینا که از جمله نباتاتی است که سالهاي اخیر توجه زیادي را به خود جلب کرده "قابلیت کشت پاییزه و
برداشت در اواخر فروردین، نیاز آبی کم، سازگاري بهتر با تغییرات اقلیمی منطقه، مقاومت فوق العاده در برابر خشکی و سرماي بهاره، حساسیت کمتر به

 
آفات و نداشتن حساسیت به ریزش محصول در زمان برداشت" است. 

این گیاه مقاومت بالایی نسبت به آفات رایج در میان دانه هاي روغنی همچون "سوسک گرده خوار" دارد. ظرفیت عملکرد تولیدي کاملینا نیز به اثبات
رسیده لذا به عنوان گزینه مناسب در تناوب با غلات دانه ریز مطرح شده که میانگین کنونی تولید آن در کشورهاي اروپایی دو تا 2.5 تن در هکتار است.

 
نظر به تاریخچه محدود کشت آن در ایران، برداشت کنونی کاملینا از مزارع کشورمان عملکرد یک تا یک و نیم تن در هکتار بوده است. 

مجري طرح ملی کشت گیاه کاملینا در ایران می گوید: روغن گیاه کاملینا جزو کیفیی ترین روغنها محسوب می شود زیرا مرکب از 40 درصد امگا 3 و

 
20 درصد امگا 6 بوده و 95 درصد اسیدهاي چرب اشباع مفید، در روغن آن موجود است. 

دانیال کهریزي افزود: به همین خاطر، روغن حاصل از گیاه کاملینا علاوه بر مصرف خوراکی، کاربرد دارویی نیز دارد زیرا خاصیت ضدسرطانی آن به اثبات

 
رسیده است. 

 
وي ادامه داد: کنجاله کاملینا نیز می تواند به عنوان خوراك مناسب دام، طیور و آبزیان مورد استفاده قرار گیرد. 

مجري طرح ملی کشت گیاه کاملینا در ایران گفت: این گیاه در برابر سرما، گرما، خشکی، شوري خاك، آفتهاي نباتات و امراض گیاهی بسیار مقاوم است.

وي به کاشت و برداشت سابقه دار کاملینا در قاره اروپا اشاره و بیان کرد: این گیاه به روشهاي علمی اصلاح و بومی سازي شده ظرف سالهاي اخیر با

 
همکاري مراکز تحقیقاتی و دانشکده هاي کشاورزي در استانهاي مختلف ایران کشت شده و سازگاري آن در دیمزارهاي کشورمان به اثبات رسیده است. 

کهریزي به امکان تولید بذر دانه روغنی کاملینا در داخل کشور نیز اشاره و بیان کرد: براي خرید بذر کشت کاملینا هر سال نیاز به واردات نخواهیم داشت
که این موضوع هزینه هاي تولید را کاهش خواهد داد لذا با توجه به وارداتی بودن درصد بالایی از روغن خوراکی، همین مزیت توسعه کشت کاملینا را به

 
عنوان یک گیاه روغنی در ایران توجیه می کند. 

وي افزود: با توجه به ویژگیهاي مهم کاملینا همچون نیاز به آب کم، کشت پاییزه و سازگاري با اقلیم منطقه، می توان امیدوار بود توسعه کشت این گیاه

 
گامی موثر در جهت اقتصادي شدن کشاورزي و ایجاد اشتغال پایدار نیز باشد. 

مجري طرح ملی کشت گیاه کاملینا در ایران گفت: در صورتی که بازار مصرف این دانه روغنی هم تامین فراهم آید ظرفیت توسعه کاشت آن به خوبی در

 
سطح کشور مهیا است. 

 
دو هزار هکتار سطح زیرکشت 

مجموع ویژگیهاي مثبت گیاه روغنی کاملینا و با توجه به منویات موکد مقام معظم رهبري در مورد تلاش مسوولان براي خودکفایی در تولید محصولات

 
کشاورزي موجب شده تا به نوعی در زمره اولویتهاي وزارت جهاد کشاورزي قرار گیرد. 

وزیر جهاد کشاورزي اخیرا بر کشت گیاه کاملینا در سطح دو هزار هکتار از مزارع کشور تاکید اجراي کامل آن را براي سطوح ابلاغی زیر کشت در استانها

 
بااهمیت توصیف کزده است. 

کاظم خاوازي افزود: باید اجازه داد گیاهان روغنی مانند کاملینا و کنجد جاي خود را در تقویم زراعی ایران باز کنند. 



 
وي ادامه داد: وزارت جهاد کشاورزي به عنوان تامین کننده امنیت غذایی کشور می بایست بطور جدي وارد عمل در این خصوص شود. 

وزیر جهاد کشاورزي گفت: در شرایط سخت کنونی که چشم مردم براي تولید مواد غذایی به وزات جها کشاورزي دوخته شده، این وزارتخانه نیز با تمام

 
توان به این عرصه ورود پیدا می کند. 

 
خراسان رضوي پیشتاز کشت گیاهان روغنی، مجري شایسته طرح کاملینا 

معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزي خراسان رضوي به خبرنگار ایرنا گفت: در راستاي توسعه کشت دانه هاي روغنی با توجه به وابستگی

 
شدید کشور به واردات روغن، چند سالی است که توسعه کشت گیاهان روغنی بطور جد در دستور کار قرار گرفته است. 

غلامحسین ساربان افزود: پس از توجه جدي به کشت دانه هاي روغنی "کلزا، گلرنگ و کنجد" هم اینک موضوع کشت دانه روغنی کاملینا نیز مورد

 
توجه قرار گرفته است. 

وي به پیشتازي همیشگی خراسان رضوي در توسعه کشت دانه هاي روغنی در کشور اشاره و بیان کرد: امسال 22 هکتار کشت کاملینا براي دومین سال

 
متوالی در خراسان رضوي اجرایی شد که استقبال خوب کشاورزان خراسانی را نیر در پی داشت. 

معاون سازمان جهاد کشاورزي خراسان رضوي عملکرد محصول کاملینا را در هر هکتار در این استان دو تن ذکر و بیان کرد: قیمت هر کیلوگرم بذر این

 
دانه روغنی 250 هزار ریال است و فرآوري هر کیلوگرم از این دانه 29 تا 40 درصد روغن تولید می کند. 

 
وي گفت: حجم قطعی کنونی روغنگري از دانه کاملینا در خراسان رضوي 32 درصد است. 

 
حمایت کشاورز، لازمه گسترش و جهش تولید 

ساربان در ادامه گفتگو با خبرنگار ایرنا افزود: باید براي گسترش کشت گیاه کاملینا از کشاورزان حمایت شود بطوري که به عنوان مثال اشتباهاتی که در

 
زمینه خرید تضمینی محصول کلزا و تاخیر در پرداخت طلب کشاورزان رخ داد، در خصوص دانه روغنی جدید تکرار نشود. 

ساربان ادامه داد: همچنین می بایست با تامین بهنگام بذر کاملینا و تشویق حمایتگرانه کشاورزان، نسبت به ترویج و توسعه کشت این گیاه و دیگر دانه

 
هاي روغنی اقدام شود. 

 
وي گفت: خودکفایی ملی در تولید روغن خوراکی نیازمند همت والاي بخش کشاورزي و لازمه آن حمایت همه جانبه از کشاورزان است. 

معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزي خراسان رضوي افزود: استان قدس رضوي امسال در خصوص خرید دانه روغنی کلزا همکاري خوبی

 
انجام داد و با مسوولیت "شرکت کشاورزي رضوي" قرار شد این محصول با قیمت بالاتري از کشاورزان خراسانی خریداري شود. 

وي ادامه داد: تجربه تلخ پارسال در خصوص کلزا با وجود خرید 10 هزار و 100 تن محصول توسط شرکت بازرگانی دولتی ایران حاصل تاخیر 70 روز در

 
پرداخت مزد کشاورزان بود. 

ساربان گفت: در صورتی که خرید اینگونه محصولات مهم کشاورزي از شکل دولتی آن خارج شده و مسوولیت عملی کار به کارخانه هاي روغن کشی

 
واگذار شود قیمت واقعی کلزا و دیگر دانه هاي روغنی بهتر کشف می شود. 

 
وي افزود: دولت می بایست همزمان با چنین اقدامی نسبت به فرهنگ سازي براي مصرف و مدیریت و حمایت از کاشت، داشت و برداشت اقدام نماید. 

برچسب ها 



 
- وزارت جهاد کشاورزي 

 
- مشهد 

 
- توسعه ایران 

 
- توسعه اقتصادي 

 
- کاملینا 

 
- جهش تولید 

 
- دانه روغنی 

 
- امنیت غذایی 

 
- خرید تضمینی 

- خودکفایی



تزریق روحیه امید و امیدآفرینی مهمترین نیاز امروز جامعه

منبع: ایرناشماره خبر:  300  |  تاریخ: 1399/10/09

اصفهان- ایرنا- کشور برغم مشکلات عدیده ناشی از تحریمها و در یکسال اخیر شیوع ویروس کرونا به حرکت و توسعه خود ادامه داده است اما
تزریق روحیه امید و امیدآفرینی و افزایش اعتماد اجتماعی مهمترین نیاز ضروري شرایط اکنون جامعه است تا با همدلی و وحدت با سرعت از

گردنه چالشها عبور کنیم.

اصفهان- ایرنا- کشور برغم مشکلات عدیده ناشی از تحریمها و در
یکسال اخیر شیوع ویروس کرونا به حرکت و توسعه خود ادامه داده
است اما تزریق روحیه امید و امیدآفرینی و افزایش اعتماد اجتماعی
مهمترین نیاز ضروري شرایط اکنون جامعه است تا با همدلی و

 
وحدت با سرعت از گردنه چالشها عبور کنیم. 

به گزارش ایرنا، تزریق امید در جامعه ، در همه ارکان، سطوح و لایه
هاي جامعه بسیار مهم و ضروري است و- مردم با داشتن این گل
واژه موفقیت از یک سو بهتر می توانند براي پیشبرد امور حکومت و
خود گام بردارند و از سویی همراهی بهتري با ارکان حکومت در

 
تحقق امور و طرح ها خواهند داشت. 

امید به افراد حس عمیق امن بودن و قابل اعتماد بودن را می دهد و آنها را به سمت تلاش بیشتر براي دستیابی یه موفقیت ها می کشاند و از سویی

 
امید اجتماعی و امیدواري برگرفته از احساس خوشبینی فرد نسبت به آینده است و هنگامی که از این تعبیر استفاده می شود. 

امید مشترك یک ملت و امت نسبت به آینده شان را نشان می دهد که می تواند برآمده از غرور ملی، حس وطن دوستی و اعتماد به نفس باشد، انگیزه و

 
شوق براي تلاش، تاب آوري و تحمل مشکلات، ظرفیت آرزومندي و داشتن آرزوهاي بزرگ، همگی از نشانه هاي یک انسان یا ملت امیدوار است. 

جامعه امیدوار به جلو می نگرد و آینده را روشنتر از حال می بیند و بر این اساس امید بزرگترین سرمایه اجتماعی یک ملت است که به آن می بالد،
بنابراین امید اجتماعی ابزاري مفهومی است که نشان می دهد چگونه می توان از وضع کنونی به شیوه مسالمت جویانه به آینده بهتري رسید و حس
امید و امیدواري عزیمتی مطلوب از نقطه کنونی جامعه به نقطه اي موفق در راستاي پیشرفت و بهبود اجتماعی است که از ایجاد یأس اجتماعی

 
جلوگیري می کند. 

در این راستا شماري از صاحب نظران عرصه اجتماعی، سیاسی و روانشناسی در استان اصفهان معتقدند که لازمه رشد و پیشرفت و رفع مشکلات در

 
کشور تزریق امید و نشاط و به نوعی امیدآفرینی در جامعه است. 

 
نقش عوامل زمینه اي و پیشران در امید اجتماعی 

استاد جامعه شناسی دانشگاه آزاد اسلامی اصفهان درباره علل کاهش امید در جامعه گفت: این مساله یکسري عوامل زمینه اي و یک دسته عوامل

 
پیشران که نقش موثري در بهسازي امید اجتماعی دارند را شامل می شود. 

رضا اسماعیلی در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: در شرایط زمینه اي آنچه که جاي تامل دارد این است که اکنون کشور در وضعیت دشوار اقتصادي
قرار دارد که شاخص هاي اقتصادي از جمله شاخص فقر و میزان فلاکت اقتصادي، تورم و بیکاري پدیده اي است که مدام در جامعه رو به رشد بوده



 
است. 

وي ادامه داد: تضادهاي طبقاتی در جامعه در حال افزایش بوده و مُدام از وضعیت تعادل اجتماعی کاسته می شود و از سویی عوامل منطقه اي و بین

 
المللی به آن اضافه شده که موجب می شود که در واقع ناامیدي اجتماعی که برخاسته از مسائل و ابعاد اقتصادي است روبه افزایش باشد. 

این جامعه شناس اضافه کرد: جامعه از یک طرف با شرایط تحریمی و از طرف دیگر با محدودیت ارتباطات مالی مواجه است که ساز و کارهاي موجود در

 
این زمینه نیازمند بازنگري است و باید در حوزه اقتصادي، مسائلی که تاثیرگذار است از جمله امید اجتماعی را بهبود بخشید. 

وي برقراري یک تعامل و ارتباط مالی با سیستم مالی بین المللی را در این راستا راهگشا دانست و گفت: بکارگیري راهبردهاي حمایتی با توجه به اینکه

 
میزان سهم فقر مُدام در این سالها در حال افزایش بوده و سهم قابل توجهی از دهک هاي جامعه در خط فقر دارند ضروري است. 

 
امیدآفرینی با خلق فرصت هاي شغلی و افزایش درآمد 

اسماعیلی با اشاره به اینکه باید شرایط اقتصادي وارد چرخه و روال دیگري شود، گفت: افزایش میزان درآمد در جامعه و خلق فرصت هاي شغلی بیشتر و
اشتغال کامل تر و فزون تر و به نوعی گذر از یک اقتصاد مبتنی بر دلالی به یک اقتصاد مولد از جمله راهبردهاي اساسی است که می تواند امید را در

 
جامعه افزایش دهد. 

وي اضافه کرد: امید داشتن یعنی باور و احساسی بهتر براي فردا که بخشی از آن در قلمرو اقتصادي و بازنگري در سیاسیت هاي تولید و رفاه و حمایت

 
هاي اقتصادي است که در این زمینه بسیار تعیین کننده است. 

این پژوهشگر اجتماعی افزود: از منظر اجتماعی اگر ببنیم که در جامعه میزان مشارکت اجتماعی پایین باشد و افراد احساس مسوولیت اجتماعی به
میزان کفایت نداشته باشند و یا در جامعه نشاط اجتماعی و شادابی وجود نداشته باشد پیامدهاي آن در افزایش ناامیدي اجتماعی و آسیب هاي

 
اجتماعی دیده می شود. 

استاد جامعه شناسی دانشگاه آزاد اصفهان با اشاره به راهبرد لازم براي بهسازي امید اجتماعی گفت: در مرحله اول باید مشارکت اجتماعی افزایش پیدا

 
کند که به بیان دیگر موجب می شود که امید اجتماعی تولید و خلق شود که این مهم می تواند از طریق مشارکت اجتماعی صورت گیرد. 

وي با اشاره به اهمیت مقوله افزایش احساس تعلق و تعهد اجتماعی افزود: در این شرایط افراد جامعه نسبت به محیطی که در آن زندگی می کنند و

 
نسبت به ارزشها و هنجارهایی که در جامعه دارند یک احساس تعلقی پیدا کنند و احساس ناهمخوانی در آنها بوجود نمی آید. 

اسماعیلی افزود: اگر افراد در تحقق اهداف و ارزشهاي جامعه مشارکت کنند و احساس وابستگی داشته باشند، امید اجتماعی خلق می شود و به بیان

 
جامعه شناختی هرچه بیگانگی اجتماعی در جامعه افزایش یابد امید اجتماعی هم رو به کاهش می گذارد. 

وي اضافه کرد: راه حل آن است که ما بتوانیم جامعه اي با شعاع فراگیر، گسترده تر و وسیع تري ایجاد کنیم که در رنگین کمان اجتماعی، اقلیت هاي

 
قومی و طبقات اجتماعی احساس تعلق به جامعه خود داشته باشند. 

 
افزایش مشارکت پیشران امید اجتماعی 

این جامعه شناس تصریح کرد: پیشران امید اجتماعی،افزایش مشارکت اجتماعی و افزایش احساس تعلق اجتماعی است، براساس راهبردهایی که در

 
عرصه کلان مطرح است افزایش تعلق اجتماعی و بهبود تعهد اجتماعی به معنی وفاداري و قبول ارزشها، هنجارها والگوهاي عملی در این زمینه است. 

این پژوهشگر اجتماعی افزود: در حوزه سیاسیت آنچه موجب افزایش ناامیدي اجتماعی در جامعه می شود کاهش کیفیت حکمرانی اجتماعی در جامعه

 
است. 



وي اضافه کرد: تعارض هاي سیاسی که در جامعه ایران و در سطوح کلان بین دولت و مجلس گاهی صورت می گیرد غلبه دیدگاههاي جناحی و تسویه

 
حساب هاي سیاسی است که در پدیده هاي کلان و حساس اجتماعی و سیاسی و اقتصادي دیده می شود. 

به گفته اسماعیلی، نزاع هاي سیاسی طولانی موجب فرسایش اجتماعی در جامعه شده که نتیجه و محصول این فرسایش اجتماعی، ناامیدي اجتماعی

 
است. 

وي تصریح کرد: ارتقاي کیفیت حکمرانی و پاسخگویی به نیازهاي مردم در ارتباط با دولت و حکومت از جمله تحقق عدالت، رفاه و امنیت، راهبر پیشران

 
کاهش ناامیدي اجتماعی در جامعه است. 

اسماعیلی به اهمیت و تاثیر جداکردن قلمروهاي اجتماعی و فرهنگی از قلمروهاي کیفري در افزیش امید و نشاط اجتماعی اشاره کرد و گفت: در حوزه

 
هاي قضایی، جامعه اي هستیم که به شدت با قانون هایی که مرز بین ماندن در مسیر سلامت و جرم و انحراف بسیار کوتاه است. 

وي یادآور شد: به عنوان پیشران نظام قضایی و نقش آن در افزایش امید اجتماعی باید بحث قانون زدایی و کاهش تعداد قوانین در جامعه مورد توجه

 
قرار گیرد زیرا مسائلی که ریشه هاي اجتماعی و فرهنگی دارند حالت کیفري پیدا کردند. 

این جامعه شناس ،حذف نظام تبصره اي از نظام قانونگذاري در ایران که محصول آن تبعیض هاي قانونی و آشکار است را عاملی مهم در افزایش امید
اجتماعی برشمرد و گفت: در واقع ماده قانونی ثبت می شود و زیر آن تبصره هاي متعددي گذاشته می شود که هر کدام از تبصره ها منافی عدالت حاکم
بر قانون است که موجب می شود افراد در فرصتهاي حقوقی و قانونی احساس تساوي نکنند و به دلیل حس تبعیض به افزایش ناامیدي اجتماعی منجر

 
شود. 

 
تاثیر پمپاژ خبرهاي بد و افزایش ناامیدي در جامعه 

استاد جامعه شناسی گفت: در عرصه فرهنگی برخی رسانه ها با پمپاژ خبرهاي بد و ناخوش حوادث و آسیب ها، حال جامعه و رغبت آنها به اخبار را بد
می کنند، راهبرد این بخش هم باید جایگزینی خبرهاي خوب و مثبت و از جنس زندگی و به دور از مرگ و نیستی باشد تا وضعیت امید اجتماعی در

 
جامعه بهبود ببخشد. 

 
اتخاذ راهبرد عمل به آموزه هاي دینی 

این پژوهشگر اجتماعی افزود: اتخاذ راهبرد عمل به آموزه هاي دینی تا طرح گفتارهاي دینی می تواند به عنوان مولفه امیدبخش در جامعه محسوب شود
در جامعه اسلامی اعتقاد به خدا و توکل به او و اولیاي او می تواند منشا امید اجتماعی باشد و در واقع بازتعریفی از این مفاهیم و اهداف در زندگی می

 
تواند حوزه امید اجتماعی را وارد یک عرصه جدید کند. 

 
بیان خویشتنداري و مقاومت ملت مهمترین نقطه بارورسازي امید 

دانشیار علوم سیاسی دانشگاه اصفهان گفت: مهمترین نقطه بارورسازي امید در بین مردم بیان خویشتنداري و مقاومت ملت در عبور از بحرانها و

 
دشواریهاي بسیاري است که تاکنون با موفقیت آن را سپري کرده اند. 

سیدجواد امام جمعه زاده در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: در زمان حاضر وضعیت کشور با یکسري دشوارهاي اقتصادي که از سالها قبل وجود داشته

 
ولی با فشارهاي آمریکا و همراهی برخی کشورهایی اروپایی تشدید شده که با مشکلاتی مواجه شده است. 

به گفته وي از سویی بحران کرونا داستان را سخت تر کرده و برخی از مشاغل با مشکلاتی روبرو شدند و یک مقدار شرایط از لحاظ سختی هایی که

 
کشور در طول این سالها تجربه کرده دشوارتر شده است. 

رسانه هاي خارجی به دنبال تزریق یاس و ناامیدي در کشور 



استاد دانشگاه اصفهان گفت: در شرایط فعلی رسانه هاي خارجی با مدیریت اسراییلی ها و آمریکا و تامین هزینه از سوي عربستان، شب و روز در حال
سم پاشی هستند و مدام بدنبال تزریق یاس و ناامیدي در جامعه هستند تا مردم را دلسرد کنند و مانع حرکت و همراهی آنها با نظام جمهوري اسلامی

 
شوند، تمام تلاش آنها این است که یک نقطه ضعف، عیب و یا مشکلی را در جایی پیدا کنند و به بزرگنمایی و برجسته کردن آن در اذهان بپردازند. 

امام جمعه زاده با بیان اینکه کسی منکر برخی مشکلات و کمبودها در کشور نیست گفت: به هر حال در هر جامعه اي مشکلات در کنار توانمندیها وجود
دارد ، رسانه هاي خارجی به هیچ وجه به طرحهایی که در این زمان به بهره برداري می رسد و به رونق اقتصادي و اشتغالزایی منجر می شود نمی

 
پردازند تنها به دنبال یافتن و برجسته کردن مشکلات هستند. 

 
ایجاد امید در جامعه با بیان دستاوردهاي انقلاب اسلامی 

عضو هیات علمی دانشگاه اصفهان افزود: رسانه هاي داخلی باید با تلاش بیشتر به معرفی داشته ها و دستاوردهاي بزرگ انقلاب اسلامی بپردازند تا از این

 
طریق چشمه امید را در جامعه به جوشش درآورند و مانع از دیده نشدن نقاط قوت کشور شوند. 

وي، این فرهنگ که برخی از مردم به اصطلاح صرف نیمه خالی لیوان را می بینند اشتباه دانست و گفت: در عین حالیکه باید براي پُر شدن نیمه خالی
لیوان تلاش شود و نقاط ضعف ها و کمبودها برطرف شود باید به نیمه پُر لیوان نیز نگریسته و پرداخته شود و این با تاثیرگذاري رسانه هاي داخلی

 
ممکن است. 

این استاد دانشگاه یادآور شد: ملت ایران به فرموده امام راحل ثابت کردند که می توانند و تاکنون هم با وجود فعالیت بیش از 400 کانال خبري

 
ضدانقلاب توانستند در برابر هجمه سنگین علیه این کشور، چهار دهه ماندگاري داشته باشند. 

 
نعمت استقلال در کشور مایه امیدآفرینی 

دانشیار علوم سیاسی دانشگاه اصفهان، نعمت استقلال نظام جمهوري اسلامی را نعمتی بزرگ و مایه امیدآفرینی و افتخار در کشور دانست و گفت: از
برکت انقلاب اسلامی به سطحی از استقلال دست یافته ایم که که اگر سربازان آمریکایی و اسراییلی وارد آبهاي کشور ما شوند دستگیر می شوند و تا

 
زمانی که از طریق واسطه ها عذرخواهی صورت نگیرد آزاد نمی شوند در حالیکه تا پیش از پیروزي انقلاب اسلامی چنین نبود. 

وي با تاکید بر اینکه باید به داشته ها و دستاوردهاي انقلاب و تولیدات داخلی بیش از پیش پرداخته شود گفت: با ایجاد امید و روحیه امیدآفرینی می

 
توان مشکلات اقتصادي را با مدیریت بهتر و توجه به توانمندیهاي داخلی حل کرد. 

 
اعتماد و امید با برخورد قضایی با سوءاستفاده کنندگان بیت المال 

استاد علوم سیاسی دانشگاه اصفهان گفت: یکی از راهکارهاي دیگر براي جلب اعتماد عمومی و روحیه امید به آینده برخورد قضایی قاطع با افرادي است

 
که از بیت المال و سِمت ها و پُستهاي در اختیار خود سوء استفاده می کنند که این مسیر بصورت جدي در دستگاه قضایی طی می شود. 

وي گفت: باید در عین حالی که با افزایش مشارکت اجتماعی تلاش براي رفع نقاط ضعف و کمبودها می شود، این مهم مُدام به مردم اطلاع رسانی و

 
گفته و حُس و امید خوبی به مردم تزریق شود. 

 
تاثیر همدلی و وحدت بر افزایش مشارکت اجتماعی و حل مشکلات 

 
امام جمعه زاده افزود: وحدت و همدلی در میان مسوولان موجب همراهی و مشارکت اجتماعی در میان آحاد جامعه براي رفع مشکلات می شود. 

عضو هیات علمی دانشگاه اصفهان گفت: مردم بطور عموم به مسوولان خود نگاه می کنند و بر این اساس رفتار مسوولان در اینکه بتوانند الگویی براي
جامعه باشند خیلی نقش تعیین کننده اي در اعتماد سیاسی جامعه دارد. 



وي ادامه داد: براین اساس مسوولان باید نهایت تلاش و جدیت خود را در افزایش دادن میزان ارتباط و گفت و گو با یکدیگر داشته باشند و سعی کند

 
بیشتر بصورت حضوري و رودررو و با احتراتم با یکدیگر به تبادل نظر و حل و فضل مشکلات بپردازند. 

مدرس روانشناسی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان گفت: همانطور که در جامعه سرمایه هاي اقتصادي و اجتماعی وجود دارد مقوله اي با عنوان سرمایه

 
هاي روانشناختی هست که امید، خوش بینی، کارآمدي و تاب آوري از مولفه ها و زیرمجموعه هاي آن محسوب می شود. 

مجتبی ناجی در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: امید به عنوان مولفه زیرمجموعه و تشکیل دهنده سرمایه روانشناختی، توانایی ها و دارایی هایی است
که به افراد کمک می کند تا در مقابل فشارهاي روانی و یا همان استرس و در مقابل عوارض ناشی از تنش ها و تعارضات و فشارهاي اقتصادي و

 
اجتماعی از فرد محافظت کند. 

 
وي ادامه داد: امید جنبه فردي ندارد و نظام و نهادهاي اجتماعی و رسانه ها در شکل گیري و رشد امید در افراد جامعه تاثیرگذار هستند. 

این روانشناس افزود: اینکه امیدآفرینی و اینکه افراد چگونه نگرش مثبت و خوش بینانه نسبت به زندگی پیدا می کنند متاثر از پیامهایی است که از

 
طریق جامعه دریافت می کنند. 

وي تصریح کرد: این پیامها یا در قالب مصاحبه هاي مسوولان یا صاحبان قدرت و یا مشاهدات و برداشت هایی است که افراد از صحبت مسوولان می

 
کنند. 

 
مدرس روانشناسی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان افزود: اگر امید کاهش یابد اعتماد عمومی، مشارکت عمومی و احساس امنیت نیز کاهش می یابد. 

 
لزوم حذف وعده هاي غیر عملی 

وي بیان داشت: وقتی که مسوولی، وعده و قولی غیر عملی و صرف شعاري تبلیغاتی به مردم می دهد همین امر باعث بی اعتمادي و در نتیجه کاهش

 
سطح امید در جامعه می شود. 

به گفته ناجی، اگر بخواهیم بازنگري در رفتارهاي گذشته که منجر به بی اعتمادي و عدم مشارکت، احساس ناامنی و ناامیدي و بدبینی شده است داشته

 
باشیم باید تغییري ایجاد کرد که فعل با گفتار همخوان شود. 

ناجی تاکید کرد: براي ایجاد اعتماد اجتنماعی مردم باید متوجه همدلی مسوولان یا صاحبان قدرت با آنها شوند اگر مردم این را باور کنند که مسوولان
آنها را می فهمند و درك می کنند با همه مشکلات کنار می آیند که به آن تاب آوري می گوییم و یکی از سرمایه هاي اجتماعی براي مقامت در مقابل

 
مشکلات و فشارها محسوب می شود که علاوه بر اینکه به فرد آسیب نمی زند موجب شکوفایی توانایی ها و استعدادهاي بالقوه افراد هم می شود. 

این مدرس دانشگاه افزود: بنابراین اینکه مردم بدانند که دولت و مسوولان براي آنها چه برنامه اي دارند که براي رفع مشکلات و مسائل و رشد و تعالی

 
آنهاست علاوه بر امیدآفرینی موجب همکاري و افزایش مشارکت اجتماعی آنها نیز می شود. 

 
امید به آینده و نشاط، نیاز وجودي بشر 

حجت الاسلام رمضانعلی معتمدي مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی اصفهان افزود: خداوند به نیازهاي بشر آگاه است و نشاط و امید به آینده یکی از

 
نیازهاي بشر است تا بتواند زندگی خود را با امید طی کند. 

وي با اشاره به اهمیت اعتماد و توکل به خدا در تقویت روحیه انسانها گفت: ارتباط با خدا، قرآن و معنویت بخشی از امید به آینده را در انسانها احیا و

 
تقویت می کند و موجب بهبود زندگی انسانها می شود. 



مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی اصفهان یادآور شد: در اسلام و جمهوري اسلامی این ظرفیت وجود دارد که ما ارتباط با خدا، قرآن، نماز و ادعیه ها

 
داریم و می توانیم امید به آینده را با مفاهیم و معانی موجود در این حوزه ها در مردم زنده نگهداریم. 

 
ایجاد امید با بیان پیشرفت ها و توسعه هاي کشور 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی اصفهان با اشاره به توسعه ها و پیشرفت هاي بالغ بر چهل سال از زمان پیروزي انقلاب تاکنون گفت: بیان این میزان

 
پیشرفت و موفقیت به مردم می تواند به ایجاد امیدآفرینی و نشاط در کشور منجر شود. 

حجت الاسلام معتمدي در گفت وگو با ایرنا افزود: بیان توسعه کشور در تمامی حوزه ها علاوه برایجاد امید در جامعه می تواند اعتماد عمومی به نظام و

 
انقلاب را نیز گسترش دهد. 

وي اضافه کرد: امام راحل و رهبر معظم انقلاب همواره از مسوولان مطالبه کرده و می کنند که آن خدمتی را که براي مردم انجام می دهید به مردم

 
بگویید و گزارش دهید تا علاوه بر ایجاد اطمینان در آنها، به آینده و انقلاب امیدوار شوند و حامی انقلاب باشند. 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی اصفهان بیان داشت: از سویی مسولان باید خود را خادم مردم بدانند و علاوه بر اطلاع رسانی از خدمات خود به
جامعه،خود را وقف مردم کنند، مردم ما امروز همه مشکلاتی که در بحث کرونا و مسائل اقتصادي دارند را تحمل می کنند تا نظام سرپا باشد و وظیفه
مسوولان است که با گزارش اقدامات خود به مردم و تبیین طرحهاي اجرا شده در چهل ساله انقلاب نسبت به قبل از آن به افزایش اعتماد اجتماعی و در

 
نتیجه امیدآفرینی در کشور کمک کنند. 

حجت الاسلام معتمدي تصریح کرد: جناح هاي سیاسی نیز باید در سایه اختلاف سلیقه ها در مسیر رشد، توسعه و پویایی کشور حرکت و به ایجاد نشاط

 
و روحیه امیدواري در جامعه کمک کنند. 

 
تلاش اصحاب فرهنگ و هنر براي امیدآفرینی در جامعه 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی اصفهان گفت: اصحاب فرهنگ و هنر که برخاسته از متن جامعه و بسیار تاثیرگذار هستند و با وجود صدمات بسیاري که

 
در دوران شیوع ویروس کرونا دیدند ولی باز هم در راستاي ایجاد و تقویت امید و نشاط در جامعه تلاش می کنند تا مردم به آرامش برسند. 

وي ادامه داد: در حوزه فرهنگ عمومی استان، تلاشهاي خیلی خوبی در حوزه امیدآفرینی با توجه به دایر بودن شوراي فرهنگ عمومی در تمامی

 
شهرستانها در حال شکل گیري است. 

حجت الاسلام معتمدي افزود: در این راستا یکی از دستورجلسات در شوراهاي فرهنگ عمومی استان اعتمادسازي، امید به آینده، ایجاد نشاط، سبک

 
زندگی ایرانی اسلامی و شناخت آسیبهاي اجتماعی است تا با شناسایی معضلات و رفع آنها، امید به آینده را در جامعه افزایش دهیم. 

 
برچسب ها 

 
- اختصاصی ایرنا 

 
- اصفهان 

 
- انجمن روان شناسی ایران 

- جامعه شناسی



برخورد گازانبري با اینستاگرام و شبکه هاي اجتماعی به خودمان آسیب می زند

منبع: رکناشماره خبر:  301  |  تاریخ: 1399/10/09

رکنا: چند ماهی است که طرح ساماندهی فضاي مجازي در مجلس مطرح شده است. تعدادي از افراد گمان می کنند که ساماندهی فضاي
مجازي به معناي فیلترینگ یکسري سایت ها و برنامه هاي کاربردي در کشور است.

به گزارش خبرنگار اجتماعی رکنا، چند ماهی است که طرح
ساماندهی فضاي مجازي در مجلس مطرح شده است. تعدادي از
افراد گمان می کنند که ساماندهی فضاي مجازي به معناي
فیلترینگ یکسري سایت ها و برنامه هاي کاربردي در کشور است. از
آن جایی که مسئولین زیربط در حال بررسی این طرح هستند و
اطلاعات بیشتري در این خصوص نمی دهند این گمانه زنی ها قوت

 
یافته است. 

رضا الفت نسب، عضو هیئت مدیره اتحادیه کشوري و انجمن صنفی کسب و کارهاي مجازي در مورد طرح ساماندهی که مجلس در حال بررسی آن است
به خبرنگار اجتماعی رکنا اظهار داشت: در سال هاي گذشته ساماندهی در حوزه کسب و کارهاي آنلاین بر اساس ماده 87 قانون، نظام صنفی نوشته شد
که براساس آن اعلام شد جواز کسب باید گرفته شود و اخذ نماد و ساماندهی ارشاد لازم است که صورت گیرد. با این حال این که نمایندگان در حوزه
ساماندهی فضاي مجازي می خواهند چه تصمیمی بگیرند چندان واضح نیست ولی پیشنهاد می شود که بیشتر در حوزه رگولاتوري فضاي مجازي کار
شود. بهتر است یک نهادي را در حاکمیت مشخص کنند که موضوع تنظیم کردن کسب و کارهایی که مربوط به حاکمیت و قانون است مشخص شده
باشد، این گونه تکلیف در بخش خصوصی هم مشخص است، قانون نظام صنفی اعلام کرده که باید اتحادیه به وجود آید که الان هم اتحادیه با 2000
عضو شروع به کار کرده است. مشکل کار اینجاست که 15 یا 16 نهاد دیگر به حوزه اي ورود پیدا کرده اند که ضوابط و نظارت هاي خاص خود را دارند و
یک جاهایی در این مورد موازي کاري می شود. به نظر می رسد موضوعاتی از این قبیل باید حل و فصل شود و کلمه ساماندهی کلمه اي بسیار بزرگ

 
است که باید از آن اطلاعات بیشتري بدست آوریم. 

با فیلترینگ ضربه اي بر پیکره مشاغل مجازي زده ایم الفت نسب در مورد بحث فیلترینگ برخی نرم افزارها و شبکه هاي اجتماعی و تبعات آن در
اقتصاد مشاغل مجازي گفت: اگر قرار باشد در موضوع ساماندهی فضاي مجازي بحث فیلترینگ شبکه هاي اجتماعی مثل اینستاگرام را مطرح کنیم، با
این اقدام ضربه اي بر پیکره ي کسانی زده ایم که در این حوزه در حال کار کردن هستند. در هر صورت موضوع شبکه هاي اجتماعی مثل اینستاگرام و
توئیتر که بعضی افراد معتقدند شبکه هایی خارجی و غیررسمی هستند و ممکن است از بعضی لحاظ براي کشور آسیب رسان باشند، باید از مدت ها
پیش به آن فکر می کردیم، یعنی زمانی که آن ها می خواستند در بازار ایران ورود پیدا کنند، باید در همان زمان پیوست هاي امنیتی، فرهنگی و
نمایندگی آن ها را در اینجا ایجاد می کردند. بنابراین الان که میلیون ها نفر در آن عضو هستند، نمی توان به دلیل یکسري سلایق و اختلافات و حتی
جرایم این پلتفرم را مسدود کنیم، اکنون بحث طرفداري از یک نرم افزار نیست زیرا تعداد زیادي از افراد جامعه از طریق همین پلتفرم ها ارتزاق می

 
کنند و کسب و کارهایشان را توسعه می دهند. 

می توانیم در کنار اینستاگرام اپلیکیشنی ایرانی مانند آن داشته باشیم عضو هیئت مدیره اتحادیه کشوري و انجمن صنفی کسب و کارهاي مجازي در
مورد چگونگی ساماندهی شبکه هاي اجتماعی گفت: اکنون می توانیم فضاي شبکه هاي اجتماعی را ساماندهی کنیم که کار سختی است زیرا شبکه هاي
اجتماعی هیچ ارتباطی با ما ندارند، اما حداقل می توانیم از طریق بخش خصوصی ساماندهی کلی در این زمینه داشته باشیم که کلاه مردم برداشته
نشود. در کنار این موضوع می توانستیم با حمایت و بدون سنگ اندازي در راه ایجاد پلتفرم هاي ایرانی تلاش کنیم، اکنون اپلیکیشنی ایرانی مثل
اینستاگرام را داریم ولی شناخته شده نیست، ما می توانستیم بهتر از آن را به کمک بخش خصوصی راه اندازي کنیم و در کنار آن اینستاگرام را هم



بدون فیلتر شدن داشته باشیم. در واقع باید به مردم اجازه انتخاب دهیم و در یکسري مسائل از اتفاقاتی که در آن ها می افتد سخت گیري نکنیم، چرا
که این پلتفرم ها همانطور که از اسمشان پیداست شبکه اي اجتماعی هستند. واقعیت این است که نباید فکر کنیم شبکه هاي اجتماعی مثل خیابان و
بزرگراه هاي ماست و بایستی حتماً از خط کشی هاي آن عبور کنیم، البته این بسترها آسیب هاي خودشان را دارند که باید به آن دقت شود، مثلاً کسی

 
که در آن جا فساد می کند باید به طور قاطع مجازات شود اما محدودیت هاي بیش از حد نیز ممکن است آن ها را از حالت اجتماعی بودن درآورد. 

برخورد چکشی با اینستاگرام به ضرر خودمان تمام می شود رضا الفت نسب با ذکر مثالی در خصوص برنامه ریزي در حوزه شبکه هاي اجتماعی ایرانی
گفت: گاهی بحث هایی شنیده می شود که مثلاً در شبکه هاي اجتماعی داخلی اگر چنانچه فردي از خارج از کشور مایل بود که کانالی تشکیل دهد،
بایستی از وزارت ارشاد مجوز بگیرد، طبعاً بسیاري از افراد تن به این کار نمی دهند و وارد شبکه هاي اجتماعی دیگر خواهند شد و این موضوع اثري
نامطلوب در پی خواهد داشت. بنابراین برخورد چکشی در برابر اینستاگرام و امثالهم باعث اثرات منفی و ضربه زدن به فعالیت هاي خودمان است. افرادي

 
در این فضا علاوه بر سرگرمی در حال ارتزاق از آن هستند و براي خود کارآفرینی و اشتغال ایجاد کرده اند. 

اینترنت ملی در مواقع ضروري ایجاد می شود الفت نسب در مورد راه اندازي اینترنت ملی در کشور بیان کرد: به نظر می رسد این تصور اشتباه باشد که
اینترنت ملی، اینترنت جهانی را مخدوش می کند، بسیاري از افرادي که در این زمینه صاحب نظر هستند، این موضوع را تایید نکرده اند. اینترنت ملی بنا
به مقتضیات و اتفاقاتی که در کشور می افتد می تواند مورد استفاده قرار گیرد، بعضی افراد تصور می کنند اگر اینترنت ملی راه اندازي شود دیگر سایت
گوگل در ایران باز نمی شود یا مواردي از این قبیل قرار است رخ دهد، در حالی که واقعیت اینگونه نیست و عقل سلیم نیز چنین چیزي را نمی پذیرد.
بنابراین از جزئیات این موضوع اطلاعات بیشتري در دست نیست و باید در خصوص ساماندهی فضاي مجازي و راه اندازي اینترنت ملی منتظر اقدامات

مسئولان زیربط بمانیم. آخرین قیمت هاي بازار ایران را اینجا کلیک کنید.



افتتاح کارگاه خیاطی در مهریز+ تصاویر

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  302  |  تاریخ: 1399/10/09

در راستاي اشتغال زایی و محرومیت زدایی کارگاه خیاطی در مهریز افتتاح گردید.

به گزارش خبرنگار خبرگزاري بسیج از مهریز، با حمایت قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء (ص) و همت بسیج سازندگی ناحیه مقاومت بسیج مهریز
کارگاه خیاطی با حضور سرهنگ مرادي سرپرست اشتغال زایی و توانمندسازي قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء (ص)، سرهنگ زارع کمالی معاون هماهنگ

 
کننده سپاه الغدیر یزد، فرمانده و مسئول دفتر نمایندگی، ولی فقیه سپاه مهریز و فرماندار شهرستان افتتاح گردید. 

سرهنگ مرادي در حاشیه این افتتاح هدف از ایجاد این گونه کارگاه ها را توجه به اشتغال زایی و محرومیت زدایی برشمرد و بیان داشت: فعالیت قرارگاه
سازندگی خاتم الانبیاء (ص) اجراي پروژه هاي بزرگ در زمینه هاي مختلف در سطح کشور است و حمایت از کارگاه هاي تولیدي و کمک به راه اندازي

 
آن ها از دیگر برنامه هاي قرارگاه می باشد. 

مرادي تصریح نمود: کارگاه خیاطی مهریز بیست و هشتمین کارگاهی است که تاکنون با حمایت قرارگاه در سطح کشور افتتاح گردیده و این رویه

 
همچنان به حول و قوه الهی ادامه خواهد داشت تا قدمی در راستاي حمایت از تولیدات داخلی و اشتغال زایی برداشته شود. 

گفتنی این کارگاه با سرمایه گذاري بیش از دویست میلیون تومان و بالغ بر دوازده چرخ خیاطی، آمادگی تامین لباس هاي اداري دستگاه هاي اجرایی و

 
صنایع بزرگ استان یزد را دارد. 

همچنین سرهنگ فاتحی فرمانده سپاه مهریز در ادامه مراسم گزارشی از فعالیت هاي ناحیه مقاومت بسیج شهرستان در زمینه مبارزه با ویروس کرونا اعم
از کمک هاي مومنانه، ضدعفونی سطح شهر، تامین کپسول اکسیژن براي بیماران کرونایی، تجلیل از کادر درمان، راه اندازي حسینیه سیار، پویش نذر

سیب، پویش نذر خون و ارائه نمود.



تزریق روحیه امید و امیدآفرینی کلیدواژه تسریع حل مسائل امروز جامعه

منبع: ایرناشماره خبر:  303  |  تاریخ: 1399/10/09

اصفهان- ایرنا- کشور برغم مشکلات عدیده ناشی از تحریمها و در یکسال اخیر شیوع ویروس کرونا به حرکت و توسعه خود ادامه داده است اما
تزریق روحیه امید و امیدآفرینی و افزایش اعتماد اجتماعی مهمترین نیاز ضروري شرایط اکنون جامعه است تا با همدلی و وحدت با سرعت از

گردنه چالشها عبور کنیم.

اصفهان- ایرنا- کشور برغم مشکلات عدیده ناشی از تحریمها و در
یکسال اخیر شیوع ویروس کرونا به حرکت و توسعه خود ادامه داده
است اما تزریق روحیه امید و امیدآفرینی و افزایش اعتماد اجتماعی
مهمترین نیاز ضروري شرایط اکنون جامعه است تا با همدلی و

 
وحدت با سرعت از گردنه چالشها عبور کنیم. 

به گزارش ایرنا، تزریق امید در جامعه ، در همه ارکان، سطوح و لایه
هاي جامعه بسیار مهم و ضروري است و- مردم با داشتن این گل
واژه موفقیت از یک سو بهتر می توانند براي پیشبرد امور حکومت و
خود گام بردارند و از سویی همراهی بهتري با ارکان حکومت در

 
تحقق امور و طرح ها خواهند داشت. 

امید به افراد حس عمیق امن بودن و قابل اعتماد بودن را می دهد و آنها را به سمت تلاش بیشتر براي دستیابی یه موفقیت ها می کشاند و از سویی

 
امید اجتماعی و امیدواري برگرفته از احساس خوشبینی فرد نسبت به آینده است و هنگامی که از این تعبیر استفاده می شود. 

امید مشترك یک ملت و امت نسبت به آینده شان را نشان می دهد که می تواند برآمده از غرور ملی، حس وطن دوستی و اعتماد به نفس باشد، انگیزه و

 
شوق براي تلاش، تاب آوري و تحمل مشکلات، ظرفیت آرزومندي و داشتن آرزوهاي بزرگ، همگی از نشانه هاي یک انسان یا ملت امیدوار است. 

جامعه امیدوار به جلو می نگرد و آینده را روشنتر از حال می بیند و بر این اساس امید بزرگترین سرمایه اجتماعی یک ملت است که به آن می بالد،
بنابراین امید اجتماعی ابزاري مفهومی است که نشان می دهد چگونه می توان از وضع کنونی به شیوه مسالمت جویانه به آینده بهتري رسید و حس
امید و امیدواري عزیمتی مطلوب از نقطه کنونی جامعه به نقطه اي موفق در راستاي پیشرفت و بهبود اجتماعی است که از ایجاد یأس اجتماعی

 
جلوگیري می کند. 

در این راستا شماري از صاحب نظران عرصه اجتماعی، سیاسی و روانشناسی در استان اصفهان معتقدند که لازمه رشد و پیشرفت و رفع مشکلات در

 
کشور تزریق امید و نشاط و به نوعی امیدآفرینی در جامعه است. 

 
نقش عوامل زمینه اي و پیشران در امید اجتماعی 

استاد جامعه شناسی دانشگاه آزاد اسلامی اصفهان درباره علل کاهش امید در جامعه گفت: این مساله یکسري عوامل زمینه اي و یک دسته عوامل

 
پیشران که نقش موثري در بهسازي امید اجتماعی دارند را شامل می شود. 

رضا اسماعیلی در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: در شرایط زمینه اي آنچه که جاي تامل دارد این است که اکنون کشور در وضعیت دشوار اقتصادي
قرار دارد که شاخص هاي اقتصادي از جمله شاخص فقر و میزان فلاکت اقتصادي، تورم و بیکاري پدیده اي است که مدام در جامعه رو به رشد بوده



 
است. 

وي ادامه داد: تضادهاي طبقاتی در جامعه در حال افزایش بوده و مُدام از وضعیت تعادل اجتماعی کاسته می شود و از سویی عوامل منطقه اي و بین

 
المللی به آن اضافه شده که موجب می شود که در واقع ناامیدي اجتماعی که برخاسته از مسائل و ابعاد اقتصادي است روبه افزایش باشد. 

این جامعه شناس اضافه کرد: جامعه از یک طرف با شرایط تحریمی و از طرف دیگر با محدودیت ارتباطات مالی مواجه است که ساز و کارهاي موجود در

 
این زمینه نیازمند بازنگري است و باید در حوزه اقتصادي، مسائلی که تاثیرگذار است از جمله امید اجتماعی را بهبود بخشید. 

وي برقراري یک تعامل و ارتباط مالی با سیستم مالی بین المللی را در این راستا راهگشا دانست و گفت: بکارگیري راهبردهاي حمایتی با توجه به اینکه

 
میزان سهم فقر مُدام در این سالها در حال افزایش بوده و سهم قابل توجهی از دهک هاي جامعه در خط فقر دارند ضروري است. 

 
امیدآفرینی با خلق فرصت هاي شغلی و افزایش درآمد 

اسماعیلی با اشاره به اینکه باید شرایط اقتصادي وارد چرخه و روال دیگري شود، گفت: افزایش میزان درآمد در جامعه و خلق فرصت هاي شغلی بیشتر و
اشتغال کامل تر و فزون تر و به نوعی گذر از یک اقتصاد مبتنی بر دلالی به یک اقتصاد مولد از جمله راهبردهاي اساسی است که می تواند امید را در

 
جامعه افزایش دهد. 

وي اضافه کرد: امید داشتن یعنی باور و احساسی بهتر براي فردا که بخشی از آن در قلمرو اقتصادي و بازنگري در سیاسیت هاي تولید و رفاه و حمایت

 
هاي اقتصادي است که در این زمینه بسیار تعیین کننده است. 

این پژوهشگر اجتماعی افزود: از منظر اجتماعی اگر ببنیم که در جامعه میزان مشارکت اجتماعی پایین باشد و افراد احساس مسوولیت اجتماعی به
میزان کفایت نداشته باشند و یا در جامعه نشاط اجتماعی و شادابی وجود نداشته باشد پیامدهاي آن در افزایش ناامیدي اجتماعی و آسیب هاي

 
اجتماعی دیده می شود. 

استاد جامعه شناسی دانشگاه آزاد اصفهان با اشاره به راهبرد لازم براي بهسازي امید اجتماعی گفت: در مرحله اول باید مشارکت اجتماعی افزایش پیدا

 
کند که به بیان دیگر موجب می شود که امید اجتماعی تولید و خلق شود که این مهم می تواند از طریق مشارکت اجتماعی صورت گیرد. 

وي با اشاره به اهمیت مقوله افزایش احساس تعلق و تعهد اجتماعی افزود: در این شرایط افراد جامعه نسبت به محیطی که در آن زندگی می کنند و

 
نسبت به ارزشها و هنجارهایی که در جامعه دارند یک احساس تعلقی پیدا کنند و احساس ناهمخوانی در آنها بوجود نمی آید. 

اسماعیلی افزود: اگر افراد در تحقق اهداف و ارزشهاي جامعه مشارکت کنند و احساس وابستگی داشته باشند، امید اجتماعی خلق می شود و به بیان

 
جامعه شناختی هرچه بیگانگی اجتماعی در جامعه افزایش یابد امید اجتماعی هم رو به کاهش می گذارد. 

وي اضافه کرد: راه حل آن است که ما بتوانیم جامعه اي با شعاع فراگیر، گسترده تر و وسیع تري ایجاد کنیم که در رنگین کمان اجتماعی، اقلیت هاي

 
قومی و طبقات اجتماعی احساس تعلق به جامعه خود داشته باشند. 

 
افزایش مشارکت پیشران امید اجتماعی 

این جامعه شناس تصریح کرد: پیشران امید اجتماعی،افزایش مشارکت اجتماعی و افزایش احساس تعلق اجتماعی است، براساس راهبردهایی که در

 
عرصه کلان مطرح است افزایش تعلق اجتماعی و بهبود تعهد اجتماعی به معنی وفاداري و قبول ارزشها، هنجارها والگوهاي عملی در این زمینه است. 

این پژوهشگر اجتماعی افزود: در حوزه سیاسیت آنچه موجب افزایش ناامیدي اجتماعی در جامعه می شود کاهش کیفیت حکمرانی اجتماعی در جامعه

 
است. 



وي اضافه کرد: تعارض هاي سیاسی که در جامعه ایران و در سطوح کلان بین دولت و مجلس گاهی صورت می گیرد غلبه دیدگاههاي جناحی و تسویه

 
حساب هاي سیاسی است که در پدیده هاي کلان و حساس اجتماعی و سیاسی و اقتصادي دیده می شود. 

به گفته اسماعیلی، نزاع هاي سیاسی طولانی موجب فرسایش اجتماعی در جامعه شده که نتیجه و محصول این فرسایش اجتماعی، ناامیدي اجتماعی

 
است. 

وي تصریح کرد: ارتقاي کیفیت حکمرانی و پاسخگویی به نیازهاي مردم در ارتباط با دولت و حکومت از جمله تحقق عدالت، رفاه و امنیت، راهبر پیشران

 
کاهش ناامیدي اجتماعی در جامعه است. 

اسماعیلی به اهمیت و تاثیر جداکردن قلمروهاي اجتماعی و فرهنگی از قلمروهاي کیفري در افزیش امید و نشاط اجتماعی اشاره کرد و گفت: در حوزه

 
هاي قضایی، جامعه اي هستیم که به شدت با قانون هایی که مرز بین ماندن در مسیر سلامت و جرم و انحراف بسیار کوتاه است. 

وي یادآور شد: به عنوان پیشران نظام قضایی و نقش آن در افزایش امید اجتماعی باید بحث قانون زدایی و کاهش تعداد قوانین در جامعه مورد توجه

 
قرار گیرد زیرا مسائلی که ریشه هاي اجتماعی و فرهنگی دارند حالت کیفري پیدا کردند. 

این جامعه شناس ،حذف نظام تبصره اي از نظام قانونگذاري در ایران که محصول آن تبعیض هاي قانونی و آشکار است را عاملی مهم در افزایش امید
اجتماعی برشمرد و گفت: در واقع ماده قانونی ثبت می شود و زیر آن تبصره هاي متعددي گذاشته می شود که هر کدام از تبصره ها منافی عدالت حاکم
بر قانون است که موجب می شود افراد در فرصتهاي حقوقی و قانونی احساس تساوي نکنند و به دلیل حس تبعیض به افزایش ناامیدي اجتماعی منجر

 
شود. 

 
تاثیر پمپاژ خبرهاي بد و افزایش ناامیدي در جامعه 

استاد جامعه شناسی گفت: در عرصه فرهنگی برخی رسانه ها با پمپاژ خبرهاي بد و ناخوش حوادث و آسیب ها، حال جامعه و رغبت آنها به اخبار را بد
می کنند، راهبرد این بخش هم باید جایگزینی خبرهاي خوب و مثبت و از جنس زندگی و به دور از مرگ و نیستی باشد تا وضعیت امید اجتماعی در

 
جامعه بهبود ببخشد. 

 
اتخاذ راهبرد عمل به آموزه هاي دینی 

این پژوهشگر اجتماعی افزود: اتخاذ راهبرد عمل به آموزه هاي دینی تا طرح گفتارهاي دینی می تواند به عنوان مولفه امیدبخش در جامعه محسوب شود
در جامعه اسلامی اعتقاد به خدا و توکل به او و اولیاي او می تواند منشا امید اجتماعی باشد و در واقع بازتعریفی از این مفاهیم و اهداف در زندگی می

 
تواند حوزه امید اجتماعی را وارد یک عرصه جدید کند. 

 
بیان خویشتنداري و مقاومت ملت مهمترین نقطه بارورسازي امید 

دانشیار علوم سیاسی دانشگاه اصفهان گفت: مهمترین نقطه بارورسازي امید در بین مردم بیان خویشتنداري و مقاومت ملت در عبور از بحرانها و

 
دشواریهاي بسیاري است که تاکنون با موفقیت آن را سپري کرده اند. 

سیدجواد امام جمعه زاده در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: در زمان حاضر وضعیت کشور با یکسري دشوارهاي اقتصادي که از سالها قبل وجود داشته

 
ولی با فشارهاي آمریکا و همراهی برخی کشورهایی اروپایی تشدید شده که با مشکلاتی مواجه شده است. 

به گفته وي از سویی بحران کرونا داستان را سخت تر کرده و برخی از مشاغل با مشکلاتی روبرو شدند و یک مقدار شرایط از لحاظ سختی هایی که

 
کشور در طول این سالها تجربه کرده دشوارتر شده است. 

رسانه هاي خارجی به دنبال تزریق یاس و ناامیدي در کشور 



استاد دانشگاه اصفهان گفت: در شرایط فعلی رسانه هاي خارجی با مدیریت اسراییلی ها و آمریکا و تامین هزینه از سوي عربستان، شب و روز در حال
سم پاشی هستند و مدام بدنبال تزریق یاس و ناامیدي در جامعه هستند تا مردم را دلسرد کنند و مانع حرکت و همراهی آنها با نظام جمهوري اسلامی

 
شوند، تمام تلاش آنها این است که یک نقطه ضعف، عیب و یا مشکلی را در جایی پیدا کنند و به بزرگنمایی و برجسته کردن آن در اذهان بپردازند. 

امام جمعه زاده با بیان اینکه کسی منکر برخی مشکلات و کمبودها در کشور نیست گفت: به هر حال در هر جامعه اي مشکلات در کنار توانمندیها وجود
دارد ، رسانه هاي خارجی به هیچ وجه به طرحهایی که در این زمان به بهره برداري می رسد و به رونق اقتصادي و اشتغالزایی منجر می شود نمی

 
پردازند تنها به دنبال یافتن و برجسته کردن مشکلات هستند. 

 
ایجاد امید در جامعه با بیان دستاوردهاي انقلاب اسلامی 

عضو هیات علمی دانشگاه اصفهان افزود: رسانه هاي داخلی باید با تلاش بیشتر به معرفی داشته ها و دستاوردهاي بزرگ انقلاب اسلامی بپردازند تا از این

 
طریق چشمه امید را در جامعه به جوشش درآورند و مانع از دیده نشدن نقاط قوت کشور شوند. 

وي، این فرهنگ که برخی از مردم به اصطلاح صرف نیمه خالی لیوان را می بینند اشتباه دانست و گفت: در عین حالیکه باید براي پُر شدن نیمه خالی
لیوان تلاش شود و نقاط ضعف ها و کمبودها برطرف شود باید به نیمه پُر لیوان نیز نگریسته و پرداخته شود و این با تاثیرگذاري رسانه هاي داخلی

 
ممکن است. 

این استاد دانشگاه یادآور شد: ملت ایران به فرموده امام راحل ثابت کردند که می توانند و تاکنون هم با وجود فعالیت بیش از 400 کانال خبري

 
ضدانقلاب توانستند در برابر هجمه سنگین علیه این کشور، چهار دهه ماندگاري داشته باشند. 

 
نعمت استقلال در کشور مایه امیدآفرینی 

دانشیار علوم سیاسی دانشگاه اصفهان، نعمت استقلال نظام جمهوري اسلامی را نعمتی بزرگ و مایه امیدآفرینی و افتخار در کشور دانست و گفت: از
برکت انقلاب اسلامی به سطحی از استقلال دست یافته ایم که که اگر سربازان آمریکایی و اسراییلی وارد آبهاي کشور ما شوند دستگیر می شوند و تا

 
زمانی که از طریق واسطه ها عذرخواهی صورت نگیرد آزاد نمی شوند در حالیکه تا پیش از پیروزي انقلاب اسلامی چنین نبود. 

وي با تاکید بر اینکه باید به داشته ها و دستاوردهاي انقلاب و تولیدات داخلی بیش از پیش پرداخته شود گفت: با ایجاد امید و روحیه امیدآفرینی می

 
توان مشکلات اقتصادي را با مدیریت بهتر و توجه به توانمندیهاي داخلی حل کرد. 

 
اعتماد و امید با برخورد قضایی با سوءاستفاده کنندگان بیت المال 

استاد علوم سیاسی دانشگاه اصفهان گفت: یکی از راهکارهاي دیگر براي جلب اعتماد عمومی و روحیه امید به آینده برخورد قضایی قاطع با افرادي است

 
که از بیت المال و سِمت ها و پُستهاي در اختیار خود سوء استفاده می کنند که این مسیر بصورت جدي در دستگاه قضایی طی می شود. 

وي گفت: باید در عین حالی که با افزایش مشارکت اجتماعی تلاش براي رفع نقاط ضعف و کمبودها می شود، این مهم مُدام به مردم اطلاع رسانی و

 
گفته و حُس و امید خوبی به مردم تزریق شود. 

 
تاثیر همدلی و وحدت بر افزایش مشارکت اجتماعی و حل مشکلات 

 
امام جمعه زاده افزود: وحدت و همدلی در میان مسوولان موجب همراهی و مشارکت اجتماعی در میان آحاد جامعه براي رفع مشکلات می شود. 

عضو هیات علمی دانشگاه اصفهان گفت: مردم بطور عموم به مسوولان خود نگاه می کنند و بر این اساس رفتار مسوولان در اینکه بتوانند الگویی براي
جامعه باشند خیلی نقش تعیین کننده اي در اعتماد سیاسی جامعه دارد. 



وي ادامه داد: براین اساس مسوولان باید نهایت تلاش و جدیت خود را در افزایش دادن میزان ارتباط و گفت و گو با یکدیگر داشته باشند و سعی کند

 
بیشتر بصورت حضوري و رودررو و با احتراتم با یکدیگر به تبادل نظر و حل و فضل مشکلات بپردازند. 

مدرس روانشناسی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان گفت: همانطور که در جامعه سرمایه هاي اقتصادي و اجتماعی وجود دارد مقوله اي با عنوان سرمایه

 
هاي روانشناختی هست که امید، خوش بینی، کارآمدي و تاب آوري از مولفه ها و زیرمجموعه هاي آن محسوب می شود. 

مجتبی ناجی در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: امید به عنوان مولفه زیرمجموعه و تشکیل دهنده سرمایه روانشناختی، توانایی ها و دارایی هایی است
که به افراد کمک می کند تا در مقابل فشارهاي روانی و یا همان استرس و در مقابل عوارض ناشی از تنش ها و تعارضات و فشارهاي اقتصادي و

 
اجتماعی از فرد محافظت کند. 

 
وي ادامه داد: امید جنبه فردي ندارد و نظام و نهادهاي اجتماعی و رسانه ها در شکل گیري و رشد امید در افراد جامعه تاثیرگذار هستند. 

این روانشناس افزود: اینکه امیدآفرینی و اینکه افراد چگونه نگرش مثبت و خوش بینانه نسبت به زندگی پیدا می کنند متاثر از پیامهایی است که از

 
طریق جامعه دریافت می کنند. 

وي تصریح کرد: این پیامها یا در قالب مصاحبه هاي مسوولان یا صاحبان قدرت و یا مشاهدات و برداشت هایی است که افراد از صحبت مسوولان می

 
کنند. 

 
مدرس روانشناسی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان افزود: اگر امید کاهش یابد اعتماد عمومی، مشارکت عمومی و احساس امنیت نیز کاهش می یابد. 

 
لزوم حذف وعده هاي غیر عملی 

وي بیان داشت: وقتی که مسوولی، وعده و قولی غیر عملی و صرف شعاري تبلیغاتی به مردم می دهد همین امر باعث بی اعتمادي و در نتیجه کاهش

 
سطح امید در جامعه می شود. 

به گفته ناجی، اگر بخواهیم بازنگري در رفتارهاي گذشته که منجر به بی اعتمادي و عدم مشارکت، احساس ناامنی و ناامیدي و بدبینی شده است داشته

 
باشیم باید تغییري ایجاد کرد که فعل با گفتار همخوان شود. 

ناجی تاکید کرد: براي ایجاد اعتماد اجتنماعی مردم باید متوجه همدلی مسوولان یا صاحبان قدرت با آنها شوند اگر مردم این را باور کنند که مسوولان
آنها را می فهمند و درك می کنند با همه مشکلات کنار می آیند که به آن تاب آوري می گوییم و یکی از سرمایه هاي اجتماعی براي مقامت در مقابل

 
مشکلات و فشارها محسوب می شود که علاوه بر اینکه به فرد آسیب نمی زند موجب شکوفایی توانایی ها و استعدادهاي بالقوه افراد هم می شود. 

این مدرس دانشگاه افزود: بنابراین اینکه مردم بدانند که دولت و مسوولان براي آنها چه برنامه اي دارند که براي رفع مشکلات و مسائل و رشد و تعالی

 
آنهاست علاوه بر امیدآفرینی موجب همکاري و افزایش مشارکت اجتماعی آنها نیز می شود. 

 
امید به آینده و نشاط، نیاز وجودي بشر 

حجت الاسلام رمضانعلی معتمدي مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی اصفهان افزود: خداوند به نیازهاي بشر آگاه است و نشاط و امید به آینده یکی از

 
نیازهاي بشر است تا بتواند زندگی خود را با امید طی کند. 

وي با اشاره به اهمیت اعتماد و توکل به خدا در تقویت روحیه انسانها گفت: ارتباط با خدا، قرآن و معنویت بخشی از امید به آینده را در انسانها احیا و

 
تقویت می کند و موجب بهبود زندگی انسانها می شود. 



مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی اصفهان یادآور شد: در اسلام و جمهوري اسلامی این ظرفیت وجود دارد که ما ارتباط با خدا، قرآن، نماز و ادعیه ها

 
داریم و می توانیم امید به آینده را با مفاهیم و معانی موجود در این حوزه ها در مردم زنده نگهداریم. 

 
ایجاد امید با بیان پیشرفت ها و توسعه هاي کشور 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی اصفهان با اشاره به توسعه ها و پیشرفت هاي بالغ بر چهل سال از زمان پیروزي انقلاب تاکنون گفت: بیان این میزان

 
پیشرفت و موفقیت به مردم می تواند به ایجاد امیدآفرینی و نشاط در کشور منجر شود. 

حجت الاسلام معتمدي در گفت وگو با ایرنا افزود: بیان توسعه کشور در تمامی حوزه ها علاوه برایجاد امید در جامعه می تواند اعتماد عمومی به نظام و

 
انقلاب را نیز گسترش دهد. 

وي اضافه کرد: امام راحل و رهبر معظم انقلاب همواره از مسوولان مطالبه کرده و می کنند که آن خدمتی را که براي مردم انجام می دهید به مردم

 
بگویید و گزارش دهید تا علاوه بر ایجاد اطمینان در آنها، به آینده و انقلاب امیدوار شوند و حامی انقلاب باشند. 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی اصفهان بیان داشت: از سویی مسولان باید خود را خادم مردم بدانند و علاوه بر اطلاع رسانی از خدمات خود به
جامعه،خود را وقف مردم کنند، مردم ما امروز همه مشکلاتی که در بحث کرونا و مسائل اقتصادي دارند را تحمل می کنند تا نظام سرپا باشد و وظیفه
مسوولان است که با گزارش اقدامات خود به مردم و تبیین طرحهاي اجرا شده در چهل ساله انقلاب نسبت به قبل از آن به افزایش اعتماد اجتماعی و در

 
نتیجه امیدآفرینی در کشور کمک کنند. 

حجت الاسلام معتمدي تصریح کرد: جناح هاي سیاسی نیز باید در سایه اختلاف سلیقه ها در مسیر رشد، توسعه و پویایی کشور حرکت و به ایجاد نشاط

 
و روحیه امیدواري در جامعه کمک کنند. 

 
تلاش اصحاب فرهنگ و هنر براي امیدآفرینی در جامعه 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی اصفهان گفت: اصحاب فرهنگ و هنر که برخاسته از متن جامعه و بسیار تاثیرگذار هستند و با وجود صدمات بسیاري که

 
در دوران شیوع ویروس کرونا دیدند ولی باز هم در راستاي ایجاد و تقویت امید و نشاط در جامعه تلاش می کنند تا مردم به آرامش برسند. 

وي ادامه داد: در حوزه فرهنگ عمومی استان، تلاشهاي خیلی خوبی در حوزه امیدآفرینی با توجه به دایر بودن شوراي فرهنگ عمومی در تمامی

 
شهرستانها در حال شکل گیري است. 

حجت الاسلام معتمدي افزود: در این راستا یکی از دستورجلسات در شوراهاي فرهنگ عمومی استان اعتمادسازي، امید به آینده، ایجاد نشاط، سبک

 
زندگی ایرانی اسلامی و شناخت آسیبهاي اجتماعی است تا با شناسایی معضلات و رفع آنها، امید به آینده را در جامعه افزایش دهیم. 

 
برچسب ها 

 
- اختصاصی ایرنا 

 
- اصفهان 

 
- انجمن روان شناسی ایران 

- جامعه شناسی



بازار پول ساز براي روستاییان

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  304  |  تاریخ: 1399/10/09

گردشگري کشاورزي براي کشورهاي موفق از جهتی منجر به پول ساز بودن این بازار براي روستاییان شد و از سوي دیگر بر اقتصاد صنعت
گردشگري این کشورها اثرگذار بوده است و به عنوان یک نقشه اقتصادي و تفریحی برد-برد هم براي ساکنان شهر و هم براي روستاییان مطرح

می شود.

گردشگري کشاورزي براي کشورهاي موفق از جهتی منجر به پول
ساز بودن این بازار براي روستاییان شد و از سوي دیگر بر اقتصاد
صنعت گردشگري این کشورها اثرگذار بوده است و به عنوان یک
نقشه اقتصادي و تفریحی برد-برد هم براي ساکنان شهر و هم براي

 
روستاییان مطرح می شود. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از دنیاي اقتصاد؛ همه گیري کرونا در
جهان منجر به رکود گسترده بازار گردشگري در تمامی کشورها شد
و باتوجه به محدودیت هاي سفرهاي خارجی، دولت ها به سوي

گردشگري داخلی روي آورده و از عمده ترین مسیرهاي جذب توریست و تشویق به سفر اقامت در مزرعه معرفی شده است. این شکل سفر در ایران
اگرچه درحال رواج یافتن است و چند مزرعه گردشگري در مناطقی از کشور ایجاد شده است اما در مقایسه با کشورهاي پیشرو در این عرصه با ضعف ها
و ایرادات بسیاري مواجه است که با بررسی دقیق علل موفقیت کشورهاي دیگر در این بازار می توانند به رونق دست یابند. گردشگري کشاورزي در
بسیاري از کشورهاي جهان یک مقصد توریستی ارزان قیمت محسوب می شود که در آن هزینه، اقامت، تفریح، غذا و سفر براي گردشگران بسیار کم و
بهینه است که این مقرون به صرفه بودن دامنه بازار گردشگري را گسترش می دهد. این در حالی است که اجاره بهاي هتل ها از 60 دلار تا 2000 دلار
برآورد می شود.گردشگري کشاورزي با 13 نوع خدمات تفریحی شامل محصولات کشاورزي، غذاهاي ارگانیک، گردشگري آشپزي، برگزاري جشنواره ها،
ایجاد اقامتگاه، سوارکاري، قایقرانی، ماهیگیري، پیاده روي، شنا و پرورش پرندگان، حیوانات و گیاهان فرصت هاي تفریحی را براي تمامی گروه هاي سنی
فراهم آورده و منجر به افزایش سفرهاي خانوادگی شده است. عمده مزایاي گردشگري کشاورزي براي کشورهاي موفق در این عرصه در متنوع سازي
اقتصاد مناطق روستایی، ایجاد مشاغل و افزایش درآمد جوامع روستایی، حفظ و ارتقاي سنت ها، افزایش هماهنگی و همکاري بین جوامع روستایی و
شهري بوده است. کشورهایی همچون استرالیا، کانادا، فیلیپین، لتونی، ایتالیا، ترکیه، سوئیس، آمریکا و انگلیس در به کارگیري گردشگري کشاورزي با
موفقیت همراه بودند. از عمده ترین اقداماتی که فعالان گردشگري کشاورزي در کشورهاي پیشرو انجام می دهند ارائه اطلاعات دقیق سفر و برنامه ریزي
در حوزه هاي سرگرمی، آموزشی و گردشگري در لیست دفاتر محلی و مراکز اطلاعاتی است. همچنین رویدادهاي فصلی تاثیر گسترده اي بر جذب
گردشگران در مزارع کشاورزي می گذارد. فصل پاییز و حتی زمستان یک فصل محبوب براي گردشگري در مزرعه است. تعطیلات مناسبتی در کشورها
طی نیمه دوم سال بسیاري از خانواده ها را براي برداشت سبزیجات و چیدن میوه ها به مزارع کشاورزي در روستاها می کشاند. موسیقی محلی و بومی
نیز از جمله جذابیت هاي مزارع گردشگري در بسیاري از کشورهاي پیشرو به شمار می رود. در این مزارع امکانات مناسبی براي تفریح و سرگرمی
کودکان فراهم شده است که علاوه بر باغ حیوانات و پرندگان، ابزار بازي و آموزشی نیز وجود دارد. کشاورزي ستون اقتصادي هند به شمار می رود که در
نتیجه گردشگري کشاورزي در این کشور انقلابی در بازار گردشگري هند ایجاد شده است. حدود 75 درصد از جمعیت به طور مستقیم و غیرمستقیم به
کشاورزي وابسته هستند و تقریبا 26 درصد از تولید ناخالص داخلی هند از کشاورزي حاصل می شود و حدود 90 میلیون کشاورز در 6 هزار روستا به
تولید محصولات کشاورزي مشغول هستند. افزایش فعالیت هاي اضافی به درآمدزایی کشاورزي و افزایش سهم کشاورزي در تولید ناخالص داخلی این
کشور منجر می شود و از گردشگري می توان به عنوان ابزاري براي اشتغال زایی، فقرزدایی و توسعه پایدار بهره گرفت. توسعه گردشگري کشاورزي در
هند تعداد گردشگران خارجی این کشور را از 5 میلیون نفر در سال 2010 به بیش از 17 میلیون نفر در سال 2018 رسانده است که این افزایش آماري
را می توان بر تمرکز فعالان گردشگري این کشور بر گردشگري کشاورزي دانست. گردشگري کشاورزي یک مفهوم نوین در بخش گردشگري هند است و
طی چند سال اخیر با افزایش علاقه مندي به اقامت در مزارع این سبک سفر بسیار رونق یافت و هم اکنون اقامت در مزرعه، محصولات کشاورزي،
سوارکاري، دوچرخه سواري، شنا، شیردوشی، صنایع دستی و هنري محلی ها، برگزاري جشنواره ها و نمایشگاه ها و موسیقی محلی گردشگري کشاورزي



را به بهترین انتخاب گردشگران براي گذران وقت در محیط هاي آرام بکر تبدیل کرده است. در هند مزارع از 10 هکتار تا 50 هکتار متغیر است و باتوجه
به مساحت آن امکانات رفاهی و تفریحی و ارائه محصولات و خدمات نیز متفاوت است. براین اساس میزان اجاره شبانه در مزارع گردشگري از 25 دلار تا
200 دلار متغیر است. مزارع چاي، نارگیل، فندق، موز، ادویه و عسل در هند به وفور یافت می شود. برخی از این مزارع در کنار ساخت اقامتگاه ها و ارائه
خدمات رفاهی و تفریحی همچون شنا، سوارکاري، پیاده روي و... به آموزش آشپزي براي پخت غذاهاي محلی، تولید محصولات کشاورزي و نحوه
نگهداري حیوانات محلی می پردازند. مزارع گردشگري کشاورزي در هند تورهایی براي بازدید افراد از پرورش و کاشت فرآورده ها و غذاهاي محلی
همچون ذرت، نارگیل، نیشکر و آناناس برگزار می کند و کشاورزان امکان اقامت گردشگران در مزرعه و آموزش عمومی درباره عملکرد مزرعه را فراهم می
کنند. چین که عمده تمرکز خود را بر نجات شهروندان خود از فقر قرار داده براساس یک برنامه پنج ساله اقداماتی را براي کاهش فقر جوامع روستایی
انجام داده که گردشگري کشاورزي مهم ترین راهکار براي رهایی از فقر درنظر گرفته شده است. این طرح به تشویق توسعه و رقابت در مناطق کشاورزي
و گردشگري پرداخته تا در سال 2020 به هدف کاهش فقر دست یابد. اگرچه شیوع کرونا در چین در ابتدا منجر به تعطیلی بازار گردشگري شده بود اما
پس از کنترل و مهار این ویروس در چین ضمن بستن مرزهاي کشور جهت ورود گردشگران خارجی، گردشگري داخلی بسیار رونق یافت و فرصت
مناسبی را براي توسعه گردشگري کشاورزي در روستاهاي چین فراهم کرد. مهم ترین مزایاي اجراي این برنامه پنج ساله بازگرداندن 7 میلیون مهاجر به
روستاهاي خود بوده است که به ایجاد مشاغل متنوع در این مناطق منجر شده است. برآوردها نشان می دهد هر سال 10 درصد بر تعداد مهاجران
بازگشتی افزوده می شود. عمده دلیل این تغییرات سیاست هاي جدید دولت چین براي بهبود زیرساخت هاي روستایی، ارائه یارانه هدفمند (درآمدزایی
براي روستایی ها از طریق رونق گردشگري کشاورزي) و بهبود خدمات مالی ایجاد مراکز کارآفرینی جهت پیشرفت زندگی مردم در روستاهاي چین بوده
است. علاقه مندي به گردشگري کشاورزي در چین افزایش بسیاري داشته که مهم ترین دلایل آن افزایش درك گردشگران از حفاظت از محیط زیست و
علاقه به بهبودي کیفیت زندگی بومیان، افزایش آگاهی از زندگی سالم و افزایش تقاضا براي محصولات ارگانیک و گردشگري روستایی است. در 6 سال
گذشته این کشور موفقیت هاي بسیاري در بازار گردشگري کشاورزي به دست آورده که شکاف هاي اقتصادي بین اقتصاد شهري و روستایی چین را
بسیار کاهش داده است. در سال 2012 تقریبا 7/1 میلیون شغل در بخش کشاورزي و گردشگري براي 9/6 درصد از کل نیروي کار در روستاها وجود
داشت که بر این اساس سالانه بیش از 240 میلیارد یوآن کسب درآمد می کرد و بیش از 500 میلیون گردشگر (داخلی و خارجی) از مناطق روستایی
چین بازدید کرده اند که این رقم در سال 2016 به بالاي یک میلیارد نفر افزایش یافت و حدود 570 میلیارد یوآن درآمد به دست آورده است و برآوردها

 
نشان می دهد که نزدیک به 7 میلیون خانوار در روستاهاي چین از آن بهره مند شدند. 

در این راستا بسیاري از شرکت هاي بزرگ با اجاره مزارع روستاییان اقدام به سرمایه گذاري روي گردشگري کشاورزي و ایجاد جاذبه هاي توریستی براي
جذب گردشگران کرده اند. گردشگري روستایی در چین درحال حاضر یکی از مهم ترین بازارهاي بخش توریسم محسوب می شود که یک سوم کل
گردشگران در ایام تعطیلات را به خود اختصاص داده است و به ایجاد 22 میلیون شغل پرداخته که براساس آن متوسط درآمد کشاورزان را به 1500

 
دلار افزایش داده است. 

گردشگري کشاورزي یا اقامت در مزرعه از دهه 1990 در اروپا درحال توسعه است. مزارع انگور و ذرت مهم ترین محصولات اروپایی محسوب می شود
که هرساله گردشگران بسیاري را از سراسر جهان هنگام برداشت محصولات به این مزارع می کشاند. مزارع وسیعی که در آن علاوه بر محصولات
کشاورزي همچون انگور، ذرت و زیتون، اصطبل هاي اسب، گاوداري و محل نگهداري دیگر حیوانات اهلی و اقامتگاه هاي متناسب با محیط نیز وجود
دارد که امکان سفر به این مزارع از اقامت در یک شب تا چند ماه وجود دارد. برخی از مزارع امکان کار داوطلبانه را حتی تا یک سال براي علاقه مندان
به این سبک سفر ایجاد کرده اند. صاحبان این مزارع گردشگري براي تبلیغات خود از شبکه هاي جهانی و سایت هاي مطرح در این حوزه استفاده می

 
کنند. اقامت در مزرعه با هزینه بسیار ارزان تري نسبت به هتل ارائه می شود و اتاق هاي دو نفره از 20 تا 200 دلار به مشتریان عرضه می شوند. 

در کشورهاي مملو از کشاورزي همچون ایتالیا، فرانسه و ایرلند هر دفتر گردشگري محلی لیستی از اقامتگاه هاي محلی در مزرعه را تهیه می کند و
کتاب هاي راهنمایی به زبان ملی کشور و انگلیسی در اختیار گردشگران قرار می دهد که در آن نقشه تمامی مسیرهاي مرتبط با اقامتگاه هاي کشاورزي
در مزارع وجود دارد که بهترین منبع براي یافتن اقامتگاه هاي مزارع در سراسر اروپا است. فدراسیون اروپا براي گردشگري در مزرعه و روستا یک سایت
از اقامت مزرعه در 22 کشور اروپایی ایجاد کرده است و همچنین سازمان گردشگري اروپا نیز کتاب هاي راهنماي اقامت در مزرعه را به موسسات

 
گردشگري در سراسر اروپا می فروشد. شرکت بین المللی ووف نیز یک فرصت جهانی براي سفر به مزارع ارگانیک در 20 کشور جهان فراهم کرده است. 

اتریش بیش از 3هزار مزرعه گردشگري را براي اقامت و جذب گردشگران درنظر گرفته است و این رقم براي فرانسه بیش از 5 هزار مزرعه و براي اسپانیا
حدود 4هزار مزرعه است. از عمده ترین اقدامات دولت هاي اروپایی براي جذب گردشگران کشاورزي ایجاد امنیت مسافران است. باتوجه به اینکه بسیاري
از کشورهاي درحال توسعه از نظر سیاسی بی ثبات هستند و برخی از تورهاي مسافرتی امکان سفر به کشورهاي ناامن را ندارند و این امر منجر به کاهش
ورود گردشگر به کشورهایی مانند مالی، مصر و کنیا شده است، در نتیجه این امر فرصتی را براي رشد و افزایش گردشگر در مناطق مختلف اروپا به ویژه



مناطق روستایی ایجاد کرده است. بسیاري از کشورهاي اروپایی به صدور گواهینامه استانداردسازي محصولات کشاورزي و کارهاي داوطلبانه اقدام کرده
اند که این موضوع مسافران بسیاري از سراسر جهان را براي کار و تفریح در مزرعه به مزارع اروپایی می کشاند. این اقدام افزایش درآمد و اشتغال

 
کشاورزان و مردمان بومی را به همراه دارد. 

اقامت در مزرعه در قاره آمریکا و نیز در کشورهاي آرژانتین، کلمبیا، مکزیک، آمریکا و کانادا بسیار رواج دارد و هرساله گردشگران بسیاري را به این
کشورها براي اقامت در مزارع به سوي خود جذب می کند. در آمریکا گردشگري کشاورزي یکی از گزینه هاي بهبود درآمد و پیشبرد اقتصادي براي

 
مزارع کوچک و جوامع روستایی محسوب می شود. 

پربیننده ترین عوارض خروج از کشور (قیمت و چگونگی پرداخت) جامعه ایران در آستانه ورود به فاز مهاجرت توده وار/ مهاجرت در جهان پساکرونا هتل
هاي قیمت مناسب مشهد محدودیت تردد مسافر بین ایران و عراق رفع شد فروش اینترنتی بلیت انگلیس با وجود لغو پروازها



بام گُل ایران و اقتصاد منهاي نفت

منبع: صراط نیوزشماره خبر:  305  |  تاریخ: 1399/10/09

شهرستان محلات واقع در جنوب استان مرکزي به عنوان پایتخت گل ایران با پهنه اي از گیاهان خوش عطر و رنگ، جذابیت بسیاري براي

 
مسافران و گردشگران دارد. 

صراط: صنعت گردشگري یکی از گذرگاه هاي مهم اقتصاد منهاي نفت است که بسیاري از کشور ها با تکیه هدفمند بر قابلیت هاي آن توانسته اند تولید

 
ثروت کرده و اشتغالزایی و توسعه متوازن را به پیش ببرند. 

به گزارش ایرنا اگر چه محلات با سابقه کهن و ابنیه تاریخی، طبیعت بکر و فرهنگ غنی از دیرباز یکی از مناطق هدف گردشگري استان مرکزي بوده اما
وادي خوش آب و رنگ گُل، خود داستانی دیگر است که جذابیت هاي ویژه براي گردشگران به همراه دارد و نگاه اصولی به این ظرفیت از منظر بهبود

 
معیشت گلکاران و مشاغل وابسته نیز در کنار درآمدزایی براي مسافران و گردشگران باید مدنظر قرار گیرد. 

این روز ها که کرونا تاخت و تاز می کند، صنعت خوش آب و رنگ گردشگري گُل در جنوب استان مرکزي نیز دستخوش تغییر شده و نسبت به سال
هاي قبل از رونق افتاده، اما دیر یا زود کرونا بساطش را جمع می کند و امیدواري براي توسعه زیرساخت هاي این ظرفیت ارزشمند و ثروت آفرین دو

 
چندان می شود. 

در گردشگري طبیعی سعی می شود که از دشت هاي وسیع گل، گونه هاي خاص انتخاب شود و موجب انگیزه افرادي که دوستدار محیط زیست هستند
هم بشود و اگر چه در ایام کرونا رونق گردشگري کاهش یافته اما، این ایام فرصتی مغتنم است تا تصمیم سازان استانی و شهرستانی بتوانند راهبرد هاي
اثربخشی را در استفاده بهینه از این ظرفیت در صنعت گردشگري داشته باشند و بام گل ایران را پس از شکست کرونا به نگینی تبدیل کنند که خیل پر

 
شمار گردشگران آن را در آغوش بکشند و از عواید اقتصادي آن توسعه منطقه روز به روز بهبود یابد. 

طبیعت گردي با موضوعیت گل و گیاه در میان انواع گردشگري، شاخه اي خاص است که گروندگان به آن را افرادي با علایق خاص شامل می شوند که
تمایل به لطافت و بازدید از نمونه هاي رویشی دارند بنابراین اینجا است که باید حوزه کشت گل و گیاه محلات با اقدامات زیباپسندانه و امکانات علمی

 
در معرفی گونه هاي گل و گیاه پیوند بخورد و وجود مرکز تحقیقات گل و گیاه کشور در محلات امکانی مهم براي رقم خوردن این مساله است. 

گردشگري گل و گیاه را می توان بازدید از مقاصدي دانست که انگیزه اولیه سفر به آن ها اطلاع از توانمندي حوزه گل و گیاه زینتی باشد و می توان این
حوزه را با سایر قابلیت ها و جذابیت هاي زیست محیطی و طبیعی آمیزش داد تا هم گردشگر تخصصی حوزه کشاورزي و هم گردشگران عام از آن لذت

 
کافی ببرند. 

بنابر آمار ها و اعلام سخنگوي گمرك، کشورمان تنها در 3 ماهه نخست امسال، صادرات بیش از 2 هزار و 356 تن انواع گل و گیاه به ارزش 5 میلیون و

 
333 هزار و 660 دلار را به ثبت رسانده که نشان می دهد اقبال بسیاري به گل و گیاه ایران وجود دارد. 

عراق، ویتنام و آذربایجان از جمله کشور هایی هستند که گل و گیاه را وارد می کنند و البته باید به این نکته هم توجه کرد که ایران در دنیا مقام هفدهم

 
تولید گل و گیاه را دارد، اما در صادرات در مقام 107 جاي گرفته و این مهم ضرورت توجه به صنعت گردشگري گل را دو چندان می کند. 

وجود دهکده گل و گیاه در محلات امکان زیرساختی مهمی است که باید به سرعت بخش هاي مختلف آن به بالندگی کامل برسد تا بتواند بخش مهمی
از جریان صنعت گردشگري گل و گیاه این شهرستان را راهبري کند، ضمن آنکه نیاز است براي برپایی دوره هاي تخصصی آموزشی کشاورزي، ایجاد

 
بازارچه هاي دائمی و فصلی خرید و فروش گل و گیاه و برگزاري نمایشگاه هاي استانی و ملی گل و گیاه سرمایه گذاري بیشتري صورت گیرد. 



ایران زیبا و به ویژه محلات داراي توانمندي هاي تولیدي بسیاري در حوزه پرورش گل و گیاه زینتی است و این ظرفیت غنی می تواند یک فرصت بالا بر

 
جذب گردشگران عام و خاص باشد. 

کشورمان به دلیل برخورداري از شرایط ویژه جغرافیایی، تنوع آب و هوایی، تاریخ و تمدن کهن و سایر امتیازات فرهنگی، موقعیتی خاص براي تبدیل

 
شدن به یک قطب بزرگ توریستی را دارا است. 

شهرستان محلات به دلیل استقرار پژوهشکده ملی گل و گیاهان زینتی در این شهرستان، برگزاري 19 دوره نمایشگاه گل هاي داودي، 18 دوره

 
نمایشگاه گل، دهکده گل و نمایشگا هاي مختلف گل و گیاهان زینتی ظرفیت تبدیل شدن به قطب گردشگري گل ایران را دارد. 

شهرستان محلات با دو هزار و 79 کیلومتر مربع وسعت در جنوب شرقی استان مرکزي واقع شده و از شمال به قم و آشتیان، از شمال شرقی به دلیجان،

 
از جنوب به خمین و گلپایگان (استان اصفهان) و از غرب به اراك محدود می شود. 

این شهرستان به دلیل استقرار در مرکز جغرافیایی کشور، ارتفاع یک هزار و 750 متري از سطح دریا، احاطه دشت به وسیله کوه هاي بلند و بافت خاك

 
مناسب، سابقه گل کاري 70 ساله دارد. 

محلات معروف به پایتخت گل ایران به عنوان بزرگترین شهرستان کشور از لحاظ سطح زیرکشت گل و مهد پرورش گل و گیاهان زینتی و پایلوت

 
گلکاري کشور مطرح است و رتبه نخست را از لحاظ تنوع تولید گل در کشور نیز دارد. 

باغ هاي گل محلات در فصول مختلف سال نیز مسافران را به دیدن یکی از زیباترین آفریده هاي خداوند دعوت می کنند و از بهترین سوغات با طراوت

 
این دیار انواع گل هاي آپارتمانی و شاخه بریده است. 

سطح زیر کشت گل و گیاهان زینتی در استان مرکزي 990 هکتار است که حدود 90 درصد آن متعلق به شهرستان محلات است و 18 درصد از سطح
زیر کشت گل کشور، 12 درصد از تولید گل شاخه بریده، 80 درصد تولید گل هاي فصلی نشایی، 21 درصد از تولید درخت و درختچه هاي زینتی و 14

 
درصد از گیاهان آپارتمانی کشور در محلات تولید می شود. 

 
پهنه 667 هکتاري گُل در محلات 

سرپرست مدیریت جهاد کشاورزي محلات گفت: 397 میلیون و 350 هزار واحد انواع گل و گیاهان زینتی امسال در 667 هکتار از گلخانه هاي تونلی و

 
فضاي باز این شهرستان تولید شد. 

احمدرضا جعفري ادامه داد: 115میلیون گل شاخه بریده از گونه هاي گلایل، میخک، داوودي، لیسیانتوس، آنتوریوم و لیلیوم امسال در 260 هکتار از

 
گلخانه هاي تونلی و فضاي باز محلات تولید شد. 

به گفته این مقام مسئول، 14 میلیون و 600 هزار گلدان انواع گل هاي آپارتمانی گلدار شامل حسن یوسف، گل سنگ، کاکتوس، دیفن باخیا، پتوس و

 
فیکوس نیز امسال در 113 هکتار از گلخانه هاي تونلی در محلات تولید شد. 

او گل هاي آپارتمانی، نشایی و فصلی را شامل انواع اطلسی، بنفشه، میمون، سلوي، پریوش و آهار دانست و خاطر نشان کرد: 12 میلیون و 750 هزار
گلدان گل هاي آپارتمانی برگ زینتی در 79 هکتار از گلخانه هاي تونلی و 135 میلیون بوته گل هاي فصلی و نشایی در 183 هکتار از گلخانه هاي

 
فضاي باز امسال در شهر گل ایران کشت شد. 

سرپرست مدیریت جهاد کشاورزي محلات با اشاره به وضعیت تولید گل هاي زینتی اظهار کرد: در این مدت 120 میلیون اصله درختچه هاي زینتی در

 
سطح 32 هکتار از گلخانه هاي فضاي باز محلات تولید و عرضه شده است. 

جعفري با بیان اینکه 30 درصد از مردم محلات در صنعت گل اشتغال دارند، ادامه داد: سابقه گل کاري در محلات بیش از 70 سال است و 700 واحد



 
تولید و پرورش گل و گیاهان زینتی در این شهرستان فعالیت دارند. 

سرپرست مدیریت جهاد کشاورزي افزود: محلات بیشترین سطح زیر کشت و پرورش انواع گل و گیاه زینتی را در کشور دارد و تولید 350 گونه مختلف

 
گیاهان زینتی، آپارتمانی و فضاي سبز، این شهرستان را به یکی از قطب هاي پرورش و تجارت گل و گیاه ایران تبدیل کرده است. 

جعفري گفت: وجود پژوهشکده ملی گل و گیاهان زینتی در محلات، تولید و تکثیر انواع گونه هاي گل هاي شاخه بریده، درختچه و گیاهان آپارتمانی و

 
نیز تولید و صدور انحصاري بید قرمز از این شهرستان از ظرفیت هاي این منطقه در زمینه گل و گیاه است. 

او با اشاره به احداث نخستین نمایشگاه دائمی گل کشور در محلات اضافه کرد: این نمایشگاه دائمی گل با سرمایه گذاري 150 میلیارد ریالی بخش
خصوصی در این شهرستان ایجاد می شود و انتظار می رود این نمایشگاه به عنوان یکی از مهمترین شاخص هاي گردشگري گل، صنعت گردشگري در

 
محلات را توسعه دهد. 

سرپرست مدیریت جهاد کشاورزي محلات این را هم گفت که 50 هزار متر مربع زمین در جوار پایانه صادراتی محلات به منظور ساخت این نمایشگاه و

 
بازار دائمی گل و گیاه واگذار شده است. 

جعفري با برشمردن مزایاي برگزاري نمایشگاه هاي گل و گیاه ادامه داد: این نمایشگاه ظرفیتی مهم در تکمیل صنعت گل و گیاه محلات است و در طرح
مصوب آن ایجاد 10 هزار متر مربع بازار گل و گیاه زینتی، 12 هزار متر مربع فضاي نمایشگاهی دیده شده و در این مجموعه امکاناتی نظیر رستوران،

 
سالن آمفی تئاتر و هتل نیز مستقر می شود. 

او تصریح کرد: عملیات اجرائی این طرح 50 درصد پیشرفت فیزیکی دارد و با تکمیل و بهره برداري از آن 250 فرصت شغلی پایدار در محلات ایجاد

 
خواهد شد. 

سرپرست مدیریت جهاد کشاورزي محلات گفت: نمایشگاه ملی گل و گیاهان زینتی محلات قابلیت تبدیل شدن به نمایشگاه بین المللی را دارد و
برگزاري سالانه این نمایشگاه در افزایش تولید، رونق صادرات و ایجاد گردشگري گل براي معرفی توانمندي تولید گل و گیاهان زینتی محلات به صورت

 
مستقیم اثر دارد. 

جعفري با اشاره به اینکه ظرفیت گردشگر پذیري در محلات کم است، اظهار داشت: مهمانسرا و اماکن اقامتی می تواند سبب ماندگاري گردشگران در

 
این شهرستان شود، اما شهر گل ایران از این نظر دچار ضعف است. 

نیمی از مسافران محلات بازدید کننده گلزار ها به سراغ تولیدکنندگان و میزبانان گردشگران در بام گل ایران می رویم و با گپ و گفتی کوتاه پاي درد

 
دل آن ها می نشینیم. 

یکی از تولید کنندگان قدیمی گل و گیاه در محلات معتقد است: 50 درصد از مسافرانی که به این شهر سفر می کنند به عنوان بازدید کننده گل

 
هستند و این آمار در فصل زمستان افزایش پیدا می کند. 

مجتبی ابراهیمی که خودش دستی در گل و گلخانه داري دارد از ویژگی هاي گل این چنین گفت: گل می تواند ارز آوري زیادي براي یک کشور داشته
باشد. به عنوان مثال بازدید از گل مردار خوار با عمر 2 روز، یک بار در سال در شهر لندن برگزار می شود و عمر این گل 2 روز است، اما 500 هزار دلار

 
ارزآوري دارد. 

او به نکته جالبی اشاره دارد که این گل به دلیل زیبایی خاصی که دارد افراد را به سوي خود جلب می کند و مثلا براي کشور هلند، سالانه 500 میلیون

 
دلار درآمدزایی دارد. 

تولید کننده گل و گیاهان زینتی در محلات با اشاره به اینکه این شهرستان در مرکز کشور واقع شده است، گفت: اگر زیر ساخت هاي کامل گردشگري
گل در محلات فراهم بود، سالانه یک میلیون دلار درآمد ارزي داشت. 



ابراهیمی بیان کرد: محلات می تواند مقصد گردشگري براي کشور هاي حاشیه خلیج فارس و آسیایی باشد، اما گردشگري گل هنوز صنعتی ناشناخته

 
است و به همین علت زمینه حضور این گردشگران هنوز در محلات فراهم نیست. 

 
تنوع در ارقام و بازارپسندي مزیت گل و گیاه محلات 

محمد رضا شفیعی رئیس پژوهشکده ملی گل و گیاهان زینتی محلات نیز عقیده داشت: این پژوهشکده تلاش می کند با افزایش تنوع و کیفیت ارقام گل

 
هایی نظیر گل داودي بر اساس شاخص هاي بازارپسندي و صفات ظاهري بازدیدکنندگان بیشتري را به نمایشگاه هاي گل جذب کند. 

 
او معتقد است: در نوزدهمین نمایشگاه گل هاي داودي یک هزار رقم گل داودي به نمایش گذاشته شد که 173 رقم از این شمار گل جدید بود. 

به گفته شفیعی، هدف از برپایی نمایشگاه تخصصی گل هاي داوودي گسترش آثار مثبت در تجاري سازي ارقام جدید، تولید انبوه و صادرات و تبیین

 
اهمیت گردشگري گل است. 

رئیس پژوهشکده ملی گل و گیاهان ایران با بیان اینکه ایران از نظر منابع ژنتیکی در زمره 6 کشور اول دنیا است، گفت: تولید ارقام جدید گل یکی از
رسالت هاي پژوهشکده ملی گل و گیاهان زینتی است و تاکنون ارقام جدیدي از گل هاي زنبق، رز و گلایل در این پژوهشکده بررسی و عرضه شده

 
است. 

 
او خاطر نشان کرد: تولید 50 نوع گل شیپوري رنگی نیز از سال گذشته در این مرکز تحقیقاتی آغاز شده است. 

رئیس پژوهشکده ملی گل و گیاهان زینتی محلات از ارقام جدید نیز سخن به میان آورد که ارقام جدید گل با رنگ هاي مختلف محققان و گردشگرانی

 
که به محیط زیست و تکثیر گل علاقمند هستند را می تواند جذب کند. 

 
توجه باروري ظرفیت هاي گردشگري محلات به عنوان یک ضرورت 

نگاهی به وضعیت پذیرش مسافران و توریست هاي خارجی به خطه محلات نشان می دهد که اگر زیرساخت اقامتی و رفاهی متناسب با استاندارد هاي

 
بین المللی بیشتر تقویت شود، سالانه ارز آوري براي کشور و استان مرکزي نیز رو به فزونی خواهد رفت. 

رئیس اداره میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري محلات در خصوص آخرین وضعیت واحد هاي اقامتی نیز گفت: 2 هتل، یک واحد اقامتی، 60

 
واحد اقامتی در آب گرم و 50 خانه مسافر در محلات فعالیت دارند. 

مهدي لعل بار معتقد است: چشمه هاي آبگرم، باغات گل و سرچشمه محلات در زمره پر بازدید کننده ترین جاذبه هاي طبیعی در سطح استان مرکزي

 
هستند و در ایام تعطیلات روزانه بیش از 15 هزار گردشگر از این اماکن بازدید می کردند. 

او یادآور شد: هر سال در تعطیلات نوروز بیش از 100 هزار مسافر و گردشگر با حضور و اقامت از جاذبه هاي گردشگري و تاریخی این شهرستان دیدن

 
می کردند. 

به گفته لعل بار، سیاستگذاري ها و برنامه ریزي هاي مناسب مسئولان در حمایت از تولید کنندگان گل و فراهم کردن زیر ساخت هاي گردشگري زمینه

 
جذب و توسعه گردشگري گل را در شهر گل ایران فراهم می کند. 



اهمیت شرکت هاي دانش بنیان در نوآفرینی کشاورزي/ ثبت 200 استارت آپ در حوزه

کشاورزي

منبع: میزانشماره خبر:  306  |  تاریخ: 1399/10/09

مشاور وزیر جهاد کشاورزي در کسب و کار هاي نوپا با اشاره لبهاقدامات وزارت جهاد کشاورزي در حوزه نوآفرینی کشاورزي از ثبت 200
استارت اپ کشاورزي در کشور خبر داد و گفت: تقریباً 25 درصد از این استارت آپ ها به شرکت دانش بنیان تبدیل شدند.

خبرگزاري میزان - حمیدرضا مختاري در گفت وگو با میزان در خصوص جایگاه شرکت هاي دانش بنیان در وزارت جهاد کشاورزي گفت: در سال
97 در جهاد کشاورزي تغییري به عنوان نگاه به بیرون ایجاد شد و مراکز تحقیقاتی آموزشی که قبل از آن نگاه درون سازمانی داشتند با ایجاد این نگاه،
بر روي بهره برداران سرمایه گذاري کردند؛ در این رویکرد جدید نگاه به سمتی رفته است که بتوانیم ظرفیت هاي بخش خصوصی را در روستا ها،
شهرستان ها، پارك هاي علم و فناوري و همین طور مراکز نوآوري جهاد کشاورزي جذب کنیم و از آن ها براي راه اندازي شرکت هاي دانش بنیان

 
حمایت کنیم. 

رئیس مرکز کارآفرینی موسسه آموزش و ترویج کشاورزي با بیان اینکه در سه سال گذشته با راه اندازي مراکز نوآوري خصوصی،یک نقشه راه ایجاد شده

 
است افزود: با کمک این نقشه راه توانستیم پدیده اي را تحت عنوان « نوآفرینی کشاورزي» مطرح کنیم و آن را گسترش دهیم. 

مشاور وزیر جهاد کشاورزي در کسب و کارهاي نوپا، فرهنگ سازي را به عنوان اولین اصل نوآفرینی کشاورزي عنوان کرد و اذعان داشت: براي اینکه یک
اقتصاد دانش بنیان کار کند نیاز به فرهنگ نوآوري باز داریم که در مقابل فرهنگ نوآوري بسته قرار می گیرد؛ در فرهنگ نوآوري بسته همه تلاش ها و
اقدامات در داخل سازمان انجام می شود، اما در فرهنگ نوآوري باز، ما با جامعه داراي تعامل هستیم و بر این اساس تمام نوآوري هاي ایجاد شده در

 
کشور باید وارد مجموعه هاي تحقیقاتی و آموزشی قرار گیرند. 

مختاري با مهم خواندن اصل فرهنگ سازي تصریح کرد: پدیده نوآوري باز باید ساخته شود، و خوشبختانه در سه سال اخیر گام هاي بلندي در این مورد

 
برداشته شده است که البته هنوز کافی نیست و نیاز به تلاش بسیار زیادي براي ایجاد این فرهنگ است. 

 
بیشتر بخوانید: 

- اقتصاد دانش بنیان؛ راه حل ورشکستگی اقتصادي/ لزوم توجه به سیاست برد - برد همکاري صنعت و دانشگاه وي دومین عامل در نوآفرینی کشاورزي
را توانمندسازي عنوان کرد و افزود: براي ایجاد کشاورزي دانش بنیان باید افراد علاقه مند در این حوزه با مفاهیم و همینطور مهارت هاي لازم آشنا شود؛
یکی از بخش هایی که دانش بنیان در حوزه کشاورزي کمک کند این است محصولات به طور مستقیم به دست مصرف کننده برسد که شرکت هاي
دانش بنیانی هم در این زمینه ایجاد شدند و این کار را انجام می دهند به عنوان مثال با حمایت وزارت جهاد کشاورزي در یکی از روستا هاي استان
گلستان، پلتفرمی براي عرضه و خرید محصولات و گیاهان دارویی مانند زعفران ایجاد شد که با حذف دلالان و واسطه ها فروش محصولات در این
پلتفرم انجام می شود و با ایجاد غرفه هاي الکترونیکی براي کشاورزان این منطقه سعی در حمایت از کشاورزان شد اما آن نتیجه رضایت بخش حاصل
نشد چرا که میزان فروش در این پلتفرم پایین بود با بررسی علل آن، متوجه شدیم که آموزش کافی در این خصوص به افراد داده نشده و تولید کننده ها

 
در حوزه بازاریابی دیجیتال توانمند نیستند و نیاز به کسب مهارت هاي جدید متناسب با دنیاي جدید امروز دارند. 

مختاري با بیان اینکه در حال حاضر ایجاد توانمندي به عنوان یکی از برنامه هاي سازمان مورد توجه قرار گرفته است، تسهیل گري را به عنوان اصل
دیگر این طرح نام برد و گفت: دولت به عنوان یک تسهیل گر باید وارد عمل شود؛ به عنوان مثال در صدور مجوز ها روند صدور کوتاه تر شود، و ما به

 
دنبال گسترش مدل هایی هستیم که بخش هاي خصوصی و دانش بنیان بتوانند با دریافت تسهیلات فعالیت خود را ادامه و گسترش دهند. 

به گفته مشاور وزیر جهاد کشاورزي در کسب و کارهاي نوپا، نهادسازي نیز یکی از اصول نوآفرینی کشاورزي است که مورد توجه وزارت جهاد کشاورزي
قرار گرفته است که در همین راستا انجمن صنفی استارت آپی بخش کشاورزي تشکیل شده است و با تشکیل این انجمن صنفی و بخش زیادي از

 
استارت آپ ها به بخش دانش بنیانی رسیدند. 



رئیس مرکز کارآفرینی موسسه آموزش و ترویج کشاورزي در ادامه گفت: نهادسازي از اهمیت بالایی برخوردار است چرا که هر چقدر که یک شرکت
دانش بنیان یا استارتاپ اثر مثبت بر روي اقتصاد جامعه دارد و با تشکیل یک نهاد از این شرکت ها و ایجاد هم افزایی بین آن ها تاثیرات آن ها صد ها

 
برابر خواهد بود که در همین راستا تشکیل «انجمن صنفی نوآفرینان کشاورزي» ثبت و شکل گرفته است. 

مختاري پایش را به عنوان اصل آخر نوآفرینی کشاورزي اعلام کرد و افزود: از نظر ما تمام این موارد یک اکوسیستم است در یک اك.سیستم دانش
بنیانی همه عوامل به هم کمک می کنند و باید تک تک آن ها در نظر گرفته شود و و بصورت یکپارچه مورد پایش قرار گیرد و این یکی از وظایف مهم

 
ما در وزارت جهادکشاورزي است که خوشبختانه گام هاي مهمی هم در این زمینه انجام شده است. 

به گفته مختاري تا امروز حدود 200 استارت آپ در بخش کشاورزي شکل گرفته که تقریباً 25 درصد از این استارت آپ ها به شرکت دانش بنیان

 
تبدیل و در انجمن صنفی در مراکز نوآوري مشخص شدند. 

انتهاي پیام/



تسهیلات کرونایی جد ید د ر راه است

منبع: روزنامه خبر جنوبشماره خبر:  307  |  تاریخ: 1399/10/09

معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: چهار حوزه حمل ونقل، گرد شگري و صنایع د ستی، ورزش و فرهنگ و هنر بیش از هشت هزار
میلیارد تومان تسهیلات کرونا د ریافت می کنند . عیسی منصوري با اشاره به پرد اخت تسهیلات کرونایی جد ید د ر کشور گفت: د ر این مرحله براي
چهار حوزه پرد اخت تسهیلات د ر نظر گرفته شد ه که سهم بخش حمل ونقل 3500 میلیارد تومان، گرد شگري و صنایع د ستی 2 هزار میلیارد تومان،
ورزش 800 میلیارد تومان و فرهنگ و هنر 1800 میلیارد تومان است.وي با تاکید بر اینکه ثبت نام متقاضیان این تسهیلات باید از بستر سامانه کارا
صورت گیرد ، اعلام کرد : کار پرد اخت تسهیلات متوقف نشد ه و بانک ها مکلف هستند به همه متقاضیانی که شرایط لازم را د ارند ، تسهیلات را پرد
اخت کنند .معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود : با توجه به اینکه حد ود 70 د رصد از شاغلانی که به د لیل کرونا شغل خود را از د ست د اد ه
اند ، بانوان هستند ، می توانیم از محل تسهیلات اشتغال خانگی براي آنها اشتغال زایی کنیم. منصوري د ر اد امه خواستار تشکیل بانک اطلاعاتی بیکاران
شد و گفت: هرچند اخیرا سامانه ملی اشتغال و کسب وکار کشور را راه اند ازي کرد ه ایم تا جمعیت فعال کشور را د ر آن ثبت کنیم، اما از مسئولان

 
استان می خواهم علاوه بر توجه به این سامانه، بانک اطلاعاتی بیکاران استان را هم تشکیل د هند . 

 
62د رصد شاغلان بیمه ند ارند 

به گفته معاون اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی حد ود یک میلیون شاغل رسمی بد ون بیمه د ر د وران شیوع کرونا از کار بیکار شد ه اند که به
د ستور مقام معظم رهبري(مد ظله العالی)بیمه بیکاري به این افراد هم تعلق خواهد گرفت. وي تاکید کرد : طبق آمارها حد ود 62 د رصد از شاغلان

 
سال هاي اخیر ما بیمه شد ه نیستند که باید روي این گروه هم تمرکز د اشته باشیم. 

/انتهاي متن/



صندوق دارا دوم تا پایان سال عرضه می شود

منبع: داناشماره خبر:  308  |  تاریخ: 1399/10/09

وزیر اقتصاد با بیان اینکه باقیمانده سهام دولت در بسیاري از شرکت ها به بخش خصوصی و آحاد مردم هستیم، گفت: دارا دوم در صورت فراهم
بودن شرایط تا پایان سال عرضه می شود.

وزیر اقتصاد با بیان اینکه باقیمانده سهام دولت در بسیاري از شرکت
ها به بخش خصوصی و آحاد مردم هستیم، گفت: دارا دوم در صورت

 
فراهم بودن شرایط تا پایان سال عرضه می شود. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از وزارت امور اقتصادي
و دارایی، فرهاد دژپسند در یک گفت وگو با اعلام این خبر افزود:
درباره عرضه صندوق دارا دوم و صندوق فولادي ها کمیته اي
تشکیل شده است که با رصد دقیق شرایط و مقتضیات، زمان لازم
براي عرضه آنها را تعیین می کند و در اینصورت اگر شرایط فراهم و
زمینه مشارکت عموم و فراگیري عرضه مهیا باشد آنگاه صندوق دارا

 
دوم شامل باقیمانده سهام دولت در سه بانک عرضه می شود. 

وي در ادامه و در پاسخ به این پرسش که چرا «چرا تا این حد
اقتصاد کشور ما دولتی است و ریشه حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور به کجا بر می گردد؟ و چرا در کشور ما خصوصی سازي تا این حد اهمیت
دارد؟»، گفت: این یک سوال کلیدي است و پاسخ به آن باید با لحاظ جنبه هاي مختلف صورت پذیرد، عملاً ریشه یابی تاریخی حضور پررنگ دولت در

 
اقتصاد کشور سبب می شود تا به بسیاري از ابهامات پاسخ داده شود. 

او ادامه داد: در طی سالیان متمادي، در اقتصاد ایران به دلیل نقصان در توسعه کارآفرینی و عدم شکل گیري طبقه کارآفرین - سرمایه دار به معناي
واقعی، دولت نقش اصلی در سرمایه گذاري کشور داشته است. این موضوع از زمانیکه تغییرات در ساختار اقتصادي کشورها و دنیا سرعت بیشتر گرفت،

 
کاملاً به چشم می آید. 

وزیر اقتصاد افزود: این بحث در دوره حکومت پهلوي اول آغاز و پس از آن شتاب گرفت و در دهه 40 شمسی در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی بروز
عینی پیدا کرد. در طی این سال ها در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی، توان سرمایه گذاري دولت افزایش قابل توجه یافت و حضور دولت در بنگاه هاي
سرمایه بر و بزرگ مقیاس بسیار پررنگ شد. هر چند در همان دهه 40 و تحت عنوان انقلاب سفید منشور مشارکت کارگران در امور مختلف ابلاغ شد اما

 
در عمل اتفاقی رخ نداد و همچنان حضور دولت در اقتصاد با سرعت بیشتر ادامه پیدا کرد. 

دژپسند گفت: این روند، در طی بیست سال انتهایی حکومت پهلوي ادامه یافت و نقش دولت در بخش هاي صنعت و خدمات به نحو قابل توجه اي
افزایش یافت، چنانکه سهم دولت از ارزش افزوده در اوایل دهه 40 از حدود 7 درصد ارزش افزوده به بیش از 11 درصد در اواخر دوره پهلوي افزایش

 
یافت. 

وي در پاسخ به پرسش دیگري مبنی براینکه «پس از انقلاب اسلامی گسترش حضور دولت در اقتصاد در نتیجه اقتضائات دیگري پررنگ تر شد. در همان
سال هاي ابتدایی، ملی شدن برخی صنایع به این امر دامن زد. پس از آن نیز به سبب وقوع جنگ تحمیلی، اداره کشور در آن شرایط، حضور مقتدر و
برجسته دولت را نیازمند بود و نقش دولت در اقتصاد برجسته تر گردید. در نتیجه در طی سال هاي متمادي به انحاء مختلف بویژه برداشت ناصحیح و
تصدي گرایانه از اصل (44) قانون اساسی نقش دولت در اقتصاد کشور بویژه در سرمایه گذاري و مالکیت افزایش یافت و هم اکنون نیز ما همچنان با این
موضوع رو به رو هستیم. در این فرایند تاریخی از چه زمانی ما به خصوصی سازي پرداختیم؟»، افزود: در سال هاي اولیه پس از جنگ تحمیلی، و حدود
سال 1369 اولین مباحث مربوط به خصوصی سازي و لزوم آن مطرح شد. خصوصی سازي در آن سال هاي ابتدایی با مصوبات دولت انجام می پذیرفت



اما دیري نگذشت که به دلیل نبود زیرساختهاي حقوقی و قانونی لازم، چالش هاي آن نیز هویدا شد از این رو در سال 1373 مجلس شوراي اسلامی

 
ورود کرد و اولین قوانین مرتبط در این حوزه به تصویب رسید. 

او ادامه داد: ابلاغ این قانون سبب شد تا خصوصی سازي در ایران وارد مرحله جدیدي شود. سه سال قبل از ابلاغ قانون برنامه سوم توسعه براي خصوصی
سازي در اقتصاد کشور، سال هاي طلایی بود. در آن سال ها یک تبصره موسوم به تبصره (35) در قانون بودجه تصویب شد که درآن اختیارات قانونی
گسترده اي در اختیار دولت براي خصوصی سازي قرار گرفت. مطابق این تبصره دولت می توانست بدون رعایت همه قوانین دائمی علی الخصوص قانون
مصوب سال 1373 واگذاري ها را به انجام برساند. این یک قانون بسیار طلایی بود، اما باز هم مشاهده می کنیم عملکرد چندان قابل توجه اي رخ نمی

 
دهد. 

او گفت: این روال با فراز و فرودهایی ادامه داشت، تا در برنامه سوم توسعه یک فصل از این مجموعه با در نظر گرفتن تجربیات سال هاي قبل بصورت
کامل به این موضوع اختصاص داده شد تا هم خصوصی سازي قانونمند شود و هم اجراي آن سرعت بگیرد. یکی از خروجی هاي اصلی این قانون

 
نهادسازي و شکل گیري سازمان خصوصی در اجراي ماده (15) این قانون و با تغییر اساسنامه سازمان مالی گسترش مالکیت واحدهاي تولیدي بود. 

دژپسند ادامه داد: در آن قانون روش واگذاري (که در آن زمان بیشتر به صورت مذاکره صورت می پذیرفت)، قیمت گذاري (که این دو مورد هم اکنون
نیز به عنوان مهم ترین مشکلات در خصوصی سازي مطرح می باشند.) و نهاد متولی واگذاري مهم ترین مباحثی بودند که به آنها پرداخته شد، هر چند
در برنامه سوم نیز در نتیجه فضاي نامناسب و برخوردهایی که با دست اندرکاران خصوصی سازي در کشور صورت گرفته بود، امور مربوط به خصوصی

 
سازي با تشکیک و به نوعی ترس پیگیري می شد و تا همین اواخر نیز این موضوع قابل مشاهده است. 

وزیر اقتصاد افزود: در برنامه چهارم توسعه بازهم با آسیب شناسی صورت گرفته، یک بخش مفصل به خصوصی سازي اختصاص یافت و در این قانون هم

 
تلاش شد تا اختیاراتی براي این امر به دولت داده شود که با مخالفت شوراي نگهبان در مغایرت با اصل 44 قانون اساسی مواجه شد. 

او ادامه داد: اما پس از آن نقطه عطفی در خصوصی سازي با ابلاغ سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی رخ داد. این سیاست ها را می توان به عنوان
منشور حیاتی براي انقلاب اقتصادي و گذار اقتصاد ایران از یک اقتصاد دولت - بازار به یک اقتصاد بازار - دولت نام برد. آنچه از این سیاست ها انتظار می

 
رفت، تحول در اقتصاد کشور بود که با تقویت بخش خصوصی، نقش دولت را در اقتصاد مقید به حوزه هاي خاص نماید. 

دژپسند گفت: در اوایل سال 1384 ابلاغ این سیاست ها، یک فضاي امید بخشی در جامعه شکل گرفت، به یاد دارم در اولین سالگرد ابلاغ این قانون
جلسه اي با حضور رهبر معظم انقلاب و مشارکت فعالین اقتصادي و مسئولین دولتی برگزار شد و رهبري در این جلسه بحث هاي جدي را مطرح کردند
و بر ضرورت اجراي آن تاکید داشتند. تا جایی که من یادم هست اینگونه برداشت شد که ایشان خودشان اجراي این سیاست ها را شخصاً پیگیري

 
خواهند کرد و پس از آن نیز در مقاطع زمانی مختلف به شدت از آن حمایت کردند. 

وي افزود: با تغییر دولت عزم بر خصوصی سازي به نحو چشمگیري کاهش یافت و فضا به نحوي بر علیه این رویکرد تغییر کرد. اما با ابلاغ سیاستهاي
راهبردي و بسیار مهم نظام درباره بند (ج) اصل چهل و چهار قانون اساسی در نیمه دوم سال 1385 و تکمیل شدن مفاد این منشور الزام اجراي آن

 
بصورت ضمنی و عینی مورد تاکید قرار گرفت. 

او گفت: مهم ترین اتفاقی که در سال 1385 رخ داد، مصوبه اي است که با نام سهام فراگیر در اواخر دولت آقاي خاتمی طراحی و در دولت تصویب شده
بود و با اعمال اصلاحاتی با عنوان سهام عدالت به مرحله اجرا درآمد. پس از آن نیز قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) در قالب تجمیع یک لایحه

 
و یک طرح در مجلس تدوین و ابلاغ شد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: در طی این سال ها نیز واگذاري ها با رویکردهاي مختلف در طی سال هاي متفاوت به انجام رسید. در دوره اي واگذاري سهام در
قالب رد دیون دولت غالب بود و در دوره اي هم مزایده. مروري بر این دوره هاي تاریخی به ما نشان می دهد، علاوه بر اینکه نقش دولت در اقتصاد کشور
همیشه پررنگ بوده است، هیچ دوره آرامی براي خصوصی سازي در کشور وجود نداشته است یا اگر در کوتاه زمانی این امکان بوجود آمده است از این

 
فرصت به خوبی بهره برداري نشده است. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «از زمان ابلاغ سیاست هاي اصل 44 تا کنون بیش از 15 سال گذشته است، نظر شما در این ارتباط چیست؟ و



به صورت کلی عملکرد آن را چگونه ارزیابی می کنید؟»، گفت: من از ابتداي دوره ي مسئولیت ام در وزارت اقتصاد، با شناخت از روند پرچالش اجراي
سیاست هاي کلی اصل (44) و بویژه خصوصی سازي در کشور، از معاونت اقتصادي وزارتخانه خواستم ضمن مطالعه اي جامع، آسیب شناسی کامل و
دقیقی از اجراي این قانون بویژه فرآیند خصوصی سازي در کشور ارائه کند چرا که خصوصی سازي بخش مهمی از قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل
44 است. به نظر من اگر ما باز هم فرصت را از دست می دادیم و نمی توانستیم به صورت جامع با یک آسیب شناسی دقیق رویکردها را طراحی مجدد

 
کنیم، آنگاه یک پانزده سال دیگر نیز می گذشت و ما بازهم دستاورد قابل توجهی نداشتیم. 

دژپسند ادامه داد: بر اساس قانون، وزارت اقتصاد موظف است عملکرد قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل (44) را گزارش دهد. در سنوات گذشته رویه
مرسوم این بود که براي انجام این تکلیف قانونی، گزارش ها از دستگاه هاي اجرایی مختلف اخذ، ادغام و یکپارچه و ارائه می شد ولی در سال گذشته
تلاش کردیم این گزارش را با رویکرد جدیدي که واقعاً از آن می توان به تحلیل عملکرد نام برد، به انجام برسانیم و در عمل شکل جدیدي به این گزارش

 
دادیم. چالش ها را در حوزه هاي مختلف شناسایی کردیم و متناسب با شناخت آنها، راهکارهاي مرتبط را ارائه داده ایم. 

او گفت: خوشبختانه گزارش خیلی خوبی تهیه شد و خروجی این مطالعه در هیأت واگذاري به بحث گذاشته شد. مرور تجربیات چندین ساله، هیأت
واگذاري را به این جمع بندي رساند که باید در واگذاري ها سهم بیشتري براي بازار سرمایه قائل شویم و از ظرفیت این بازار به دلیل مزایاي مختلفی که

 
ایجاد می کند که مهم ترین هاي آن شفافیت و رقابتی بودن است بیشتر بهره ببریم. 

وي افزود: بخش هاي مهم دیگري نیز که مقدم بر خصوصی سازي هستند، مانند بهبود فضاي کسب و کار، بازار سازي، شفافیت صورت هاي مالی، نیز در
حال مطالعه، آسیب شناسی و اجرا می باشند. این یکی از خطاهاي راهبردي است اگر که اصل (44) را محدود به واگذاري ها ببینیم، درحالی که این
موضوع به سایر موضوعات سایه انداخته است. به هر حال، موضوعات کلیدي تر و مؤثر تري که به آنها اشاره کردم، باید به طور حتم به صورت جدي

 
پیگیري شوند. 

وزیر اقتصاد در پاسخ به این پرسش که «از خصوصی سازي و واگذاري بنگاه ها در اقتصاد به دنبال چه هستیم؟»، گفت: تجربه دنیا ثابت کرده است که
بخش خصوصی پیشران توسعه کشورها است. ما از واگذاري ها به دنبال این هستیم که مالکیت و مدیریت بنگاه هاي دولتی به بخش خصوصی واقعی
منتقل شود و با پررنگ شدن نقش بخش خصوصی در اقتصاد، حضور دولت به صورت مستقیم کمتر شود. بر این باوریم که دولت به وظایف حاکمیتی و
اصلی خود ازجمله سیاستگذاري، تنظیم گري و ریل گذاري به جاي تصدي گري بپردازد، چرا که با این کار، کارایی اقتصاد با محور شدن بخش خصوصی

 
در اقتصاد و منحصر شدن کارکرد دولت در سیاست گذاري و نظارت، افزایش می یابد. 

دژپسند همچنین در پاسخ به این پرسش که «آیا در عمل این اتفاق افتاده است؟»، افزود: در دوره اي، در کشور شاید با این رویکرد که بخش خصوصی
توانمند براي خرید شرکت هاي دولتی وجود ندارد، واگذاري به نهادهاي خاص صورت پذیرفت (که البته قانون هم این اجازه را فراهم می ساخت) و

 
استمرار این امر سبب شد تا در کنار بخش دولتی، تعاونی و خصوصی، این بخش به رکن چهارم در اقتصاد کشور تبدیل شود. 

او ادامه داد: در عمل در برخی از صنایع و رشته فعالیت ها در نتیجه استفاده از این رویکرد از انحصار دولتی به انحصار غیردولتی حرکت شد. متأسفانه در
خیلی از موارد، در عمل علیرغم واگذاري مالکیت، مدیریت و اداره شرکت ها همچنان در اختیار دولت باقی مانده است. در بسیاري از شرکت ها که هم

 
اکنون از آنها به عنوان بنگاهی خصوصی یاد می شود، همچنان مدیریت با دولت است. 

وي افزود: ممکن است، در یک شرکت، دولت کمتر از 15 درصد سهام در اختیار داشته باشد، اما در چیدمان هیأت مدیره نقش صد درصدي بازي می
کند. حتی برخی از نهادهاي عمومی غیردولتی ما نیز بصورت دولتی اداره می شود. مثال هاي این نوع شرکت ها فراوان است از سازمان هاي بزرگ کشور

 
تا شرکت هاي کوچک و تخصصی با این مشکل رو به رو هستند. 

دژپسند تاکید کرد: امیدوار بودیم با اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) از سال 84 به بعد این مشکل مرتفع شود اما باز هم شاهدیم این نقیصه ادامه
دارد و بسیاري از واگذاري هاي ما تنها منجر به انتقال مالکیت و نه مدیریت شده است در حالیکه شاید انتقال مالکیت بدون انتقال مدیریت نه تنها، ارتقا

 
عملکرد را منجر نشود بلکه آسیب هاي بیشتري هم به همراه داشته باشد. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «این موضوع، یک آسیب جدي به اقتصاد است چرا به این سمت حرکت کردیم؟»، گفت: در کنار مواردي که
اشاره کردم، یکی از مهم ترین روش هایی که در سال هاي گذشته مورد استفاده قرار می گرفته و به این امر دامن زد، واگذاري به شیوه رد دیون بود. 



او ادامه داد: رد دیون منجر به تغییر مدیریت نشد چرا که بخش عمده اي از این سهامی که منتقل شد، به اشخاص حقوقی منتقل شد که مستقیم یا با

 
واسطه توسط دولت اداره می شدند. حدود 15 درصد از واگذاري ها به این صورت اتفاق افتاده و این واقعاً یک معضل اقتصادي است. 

دژپسند گفت: این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی داشته است. یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم
توسط نهادهاي تخصصی آنها است. در سال هاي گذشته پتروشیمی ها در مالکیت وزارت نفت فعالیت می کردند اما هم اکنون مالکیت بسیاري از این
شرکت ها به صندوق هاي بازنشستگی منتقل شده و عملاً توسط وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی اداره می شوند. این اتفاق در صنایع دیگر هم تا

 
حدودي رخ داده است و وزارت کار از طریق صندوق هاي وابسته خود مالکیت بسیاري از شرکت ها را بدست آورده است. 

وي افزود: واقعاً مشکل اصلی در مالکیت نیست مشکل روح مدیریت دولتی است که همچنان در این شرکت ها جاري است و باید از آن دور شویم. هر
زمان دولت مالکیت را در کنار مدیریت در اختیار داشته باشد در قبال عملکرد شرکت الزاماً پاسخگو است اما زمانیکه در مالکیت نقشی ندارد، می تواند

 
خود را از پاسخگویی دور نگه دارد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: البته اشاره کنم که اخیراً این رویکرد استفاده از روش رد دیون مورد توجه مجدد قرار گرفته است. چنانکه در قانون بودجه سال
گذشته حکمی در این زمینه وجود داشت که از اجراي آن ممانعت شد، ولی در سال جاري در قانون تکرار شد و با توجه به لزوم قانونی آن به اجرا درآمد.

وي در ادامه و در پاسخ به پرسشی مبنی براینکه «در تمام دنیا صندوق هاي بازنشستگی یکی از نهادهاي سرمایه گذاري و تجهیز منابع محسوب می
شوند، این ایراد شما از چه زاویه و بر چه اساسی است؟»، گفت: درست است. این صندوق ها نهادهاي واسطه اي هستند که نقش پررنگ در تأمین مالی
دارند اما در ایران با یک تفاوت ماهوي حضور دارند. در دنیا این صندوق هاي بازنشستگی توسط ذینفعان واقعی آنها اداره می شوند، اما در ایران دولت

 
نقش کاملاً پررنگ در اداره این صندوق ها دارد یعنی باز هم اراده دولت در مدیریت این صندوق ها جاري است. 

او ادامه داد: در واقع صندوق هایی که باید با محوریت و خواست ذینفعان اصلی آن یعنی کارگران و کارفرمایان اداره شوند با مدیریت دولتی اداره می
شوند و دولت به هر گونه که مایل است با آنها رفتار می کند. نکته اصلی اینجاست این صندوق ها باید تحت نظارت دولت باشند نه مدیریت دولت و این

 
یک مشکل اساسی است. 

دژپسند همچنین در پاسخ به این پرسش که «این گفته که دولت ها، از بنگاه داري و شرکت داري دل نمی کنند را تا چه اندازه تأیید می کنید؟»، افزود:
هم درست است و هم نادرست. یکی از مشکلات اصلی ما این است که بالاخره داشتن شرکت هاي تابعه براي مدیران دولتی امتیازاتی را ایجاد می کند از
جمله تعیین اعضاي هیأت مدیره، تسهیل انجام اموراتی که تحت قوانین ناظر برسازمان هاي دولتی امکانپذیر نیست و ... اما از سوي دیگر اینقدر در مسیر
خصوصی سازي مشکلات متعددي وجود دارد که بسیاري از مدیران براي در امان ماندن از آسیب هاي آن ترجیح می دهند کمتر به این امر بپردازند و از

 
ورود به بحث خصوصی سازي اجتناب می کنند. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: یکی از مشکلات اصلی ما در واگذاري ها، مقاومت مدیران دولتی و حتی شرکت هاي در حال واگذاري است. در برخی از این

 
شرکت ها پیش از واگذاري اتفاقاتی رخ می دهد که عملاً واگذاري آن با شیوه پیش بینی شده و در زمان تعیین شده دشوار می شود. 

وي همچنین در پاسخ به پرسش دیگري مبنی براینکه «در طی این سال ها، خصوصی سازي چه عملکردي داشته است؟»، گفت: در طی این چند سال
که از اجراي قانون سیاست هاي کلی اصل 44 می گذرد در حوزه خصوصی سازي به ارزش اسمی حدود 14 درصد از واگذاري ها از محل سهام عدالت،

 
15 درصد تهاتر بدهی هاي دولت و مابقی عرضه سهام به روش هاي مختلف در بورس و فرابورس بوده است. 

او ادامه داد: در طی این مدت از حدود 1700 شرکت که مورد بررسی قرار گرفته است، حدود 600 شرکت از فهرست خصوصی سازي خارج شده است.
عموم این شرکت ها یا با دلایل خاص از فهرست خارج شده اند، یا بایستی ابتدا اصلاحاتی در آنها صورت پذیرد، تغییر ساختار یابند و پس از آماده سازي

 
به فهرست بازگردانده شوند یا به طور کل، بایستی استراتژي نحوه فعالیت آنها تغییر یابد. 

وزیر اقتصاد افزود: مثلاً شرکت هاي آب و برق منطقه اي از جمله شرکت هایی هستند که از این فهرست خارج شده اند. براي این شرکت هاي بخصوص
به دلیل اینکه خدمات شهري و روستایی را ارائه می کنند می توان، واگذاري به شهرداري ها را مطرح کرد. یا در مدلی دیگر می توان این شرکت هارا در



هم ادغام کرد و با کاهش تشکیلات ضمن سبک کردن ساختار آنها، به عنوان یک شرکت با مالکیت دولتی، مدیریت آن را به بخش خصوصی واگذار کرد.
هر چند ممکن است در این مسیر با مقاومت هایی در سطح مناطق یا بخش ها رو به رو شویم و باید بتوانیم با ایجاد انگیزه هایی این مقاومت ها را

 
تبدیل به همراهی کرد. 

او ادامه داد: همچنین از 1100 شرکت دیگر، حدود 900 شرکت به فروش رسیده اند یا از طریق تهاتر واگذار شده اند و مابقی یعنی حدود 200 شرکت

 
یا منحل شده اند، یا ادغام و یا ورشکسته شده اند. 

وي افزود: در سال جاري نیز 325 شرکت (که حدود 16 درصد شرکت هاي مشمول واگذاري می باشند) در فهرست واگذاري قرار دارند که به مرور زمان

 
به روش هاي مختلف هر کدام در فرآیند واگذاري قرار می گیرند. 

دژپسند در ادامه و در پاسخ به این پرسش «به نظرآزادسازي سهام عدالت پیچیده شده است، آیا تدبیري براي رفع چالش مذکور بدون آسیب رسیدن به
بازار سهام وجود دارد؟»، گفت: در این خصوص ما تقریباً به صورت مستمر با کارشناسان و مسئولین ذیربط هم فکري می کنیم. چون به دنبال آن

 
هستیم که فواید آزادسازي سهام عدالت همراه با سهامداري توسط دارندگان سهام عدالت و عدم آسیب به دارایی آنها باشد. 

او ادامه داد: بسیاري از صاحبنظران معتقد هستند با توجه به ارزنده بودن سبد دارایی سهام عدالت، افراد سهامداري کرده و از منافع کوتاه مدت (سود
سالیانه) و بلندمدت (افزایش عرضه سهام) آن بهره مند شوند چرا که پورتفوي سهام عدالت شامل مجموعه سهام شرکت هاي بسیار معتبر و گلچین شده
کشور است بنابراین ما به دنبال آن هستیم که فرهنگ سهامداري بلندمدت را براي این جامعه هدف، ترویج کنیم و بنابراین فروش آن را چندان توصیه

 
نمی کنیم. 

وزیر اقتصاد افزود: اما از سوي دیگر به دنبال آن هستیم که قابلیت نقدشوندگی آن در بازار افزایش یابد و براي آن بازار سازي می کنیم. مصوبات چند

 
هفته گذشته شوراي عالی بورس که در آن صندوق هاي بادرآمد ثابت امکان خرید سهام عدالت را یافتند، از این جنس است. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «عملکرد خصوصی سازي در سال جاري چگونه بود وآیا شما رضایت دارید؟ امسال واگذاري در قالب ETFها
نقش برجسته اي در عرضه و فروش سهام متعلق به دولت داشت، در این خصوص برنامه شما چگونه بوده است؟»، گفت: در سال جاري انتظار افزایش
درآمدهاي حاصل از واگذاري ها را به چند علت داشتیم. اولین دلیل این بود که مجموعه عوامل و ارکان سیاستگذاري و اجرایی حوزه خصوصی سازي، بر
پایندي به توسعه فعالیت هاي بخش خصوصی و اجراي سیاستهاي کلی اصل (44) در زمینه خصوصی سازي اجماع داشتند لذا تلاش ها هم جهت شد تا

 
شاهد عملکرد قابل توجه و درخشانی در این سال باشیم. 

او ادامه داد: موضوع دوم تلاش هایی بود که در سال 1398 صورت گرفت. با مطالعه اي که در این سال رخ داد، تغییر در روش ها و رویکردها مبتنی بر
شرایط موجود کشور انجام پذیرفت. این تغییرات راهبردي در نتایج عملکردي نیز خود را نشان داد و منجر به نتیجه شد. در این ارتباط حداکثر سازي
استفاده از ظرفیت بازار سرمایه براي موضوع واگذاري ها چه به صورت عرضه خرد و چه به صورت عرضه بلوکی مد نظر قرار گرفت و با استفاده ظرفیت
صندوق هاي قابل معامله در بورس براي اولین بار براي واگذاري ها با پیگیري هاي فراوان، در سال جاري توانستیم بخش قابل توجه اي از عرضه هاي

 
دولتی را در این قالب به انجام برسانیم. 

وزیر اقتصاد افزود: موضوع سوم الزام اجتناب ناپذیر براي افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري بود. اگرچه معتقد هستم وصول درآمد براي دولت باید
آخرین ملاك در واگذاري ها باشد، اما با توجه به مقتضیات سال جاري و کاهش قابل توجه درآمدهاي حاصل از فروش نفت، تأمین منابع مالی دولت از
این طریق یکی از اهداف واگذاري ها در سال جاري بود و نمی توان آن را کتمان کرد. در سال جاري تلاش ما افزایش شفافیت و ایجاد فضاي رقابتی در

 
واگذاري ها بود. 

دژپسند ادامه داد: راجع به ETF ها، هم زیاد صحبت شده است، ما در سال جاري حدود 33 هزار میلیارد تومان عرضه داشتیم که از این میزان بیش از
18 هزار میلیارد تومان آن در قالب دو ETF «دارایکم» شامل باقیمانده سهام دولت در بانک هاي ملت، تجارت، صادرات ایران و بیمه هاي البرز و اتکایی
امین و «پالایش یکم» شامل باقیمانده سهام دولت در پالایشگاه هاي تبریز، تهران، اصفهان و بندرعباس بود. همچنین 15 هزار میلیارد تومان در قالب
عرضه تدریجی انجام پذیرفت. این تحقق درآمد در عرضه سهام از سوي دولت در سال هاي اخیر بی سابقه بود و رشد قابل توجهی نسبت به سال قبل

داشت. دلیل آن هم تغییر شیوه واگذاري و ظرفیت سازي هایی بوده است که در بازار سرمایه به انجام رسید. 



وزیر اقتصاد افزود: ما با مطالعه به روش واگذاري از طریق ETFرسیدیم. در مطالعه اي که به انجام رسید مشخص شد که، عدم تحقق اهداف خصوصی
سازي در بسیاري از موارد ناشی از ویژگی هاي ذاتی روش مورد استفاده در واگذاري بوده است. براي نمونه در روش واگذاري از طریق مزایده به صورت
نقد و اقساط، عایدي دولت در زمان واگذاري نسبت به واگذاري از طریق بورس و روش ETF به حداقل می رسد. به عنوان مثال در واگذاري یکی از این
شرکت ها به ارزش 1800 میلیارد تومان، با تعیین 100 میلیارد تومان حصه نقدي و اعمال دو سال تنفس، عملاً عایدي دولت در زمان واگذاري کاهش
یافته است. در حالی که عرضه صندوق واسطه گري مالی یکم، حدود شش هزار میلیارد تومان و عرضه صندوق پالایش یکم بیش از 12 هزار میلیارد

 
تومان، منبع نقدي در اختیار دولت قرار داد. 

او گفت: در واگذاري یکی دیگر از بنگاه هاي اقتصادي که با روش مزایده انجام پذیرفت، در خصوص قیمت گذاري ابهامات متعددي وارد گردید، این در
حالی است که در واگذاري دو صندوق ETF بدون وجود ابهام، نحوه و شیوه قیمت گذاري و قیمت مورد معامله بصورت کاملاً شفاف به اطلاع عموم مردم

 
رسید. 

وي افزود: همچنین در خصوص برخی از واگذاري ها به علت شفافیت پایین در روش و فرآیند واگذاري حساسیت در افکار عمومی بوجود آمده است. عدم
وصول اقساط قرارداد که به صورت عمده (بلوکی) از طریق بورس واگذار شده بود نمونه اي دیگر از عارضه هاي موجود در روش هاي خصوصی سازي
است. در واگذاري هایی که به روش نقد و اقساط انجام می پذیرد، ریسک عدم وصول اقساط در آینده همیشه وجود دارد به نحوي که خریداران شرکت
هاي واگذار شده به روش مزایده غالباً در بازپرداخت اقساط به مشکل برخورده و فراوانی آنها در جدول بدهکاران اقساط معوق سازمان خصوصی سازي

 
بیشتر از خریداران بلوك هاي بورسی می باشد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: این موضوع خود باعث عدم تحقق منابع درآمدي بودجه دولت از ناحیه وصول اقساط قراردادهاي واگذاري شده است این در حالی
است که به علت آنکه در واگذاري در قالب ETF مبلغ فروش در همان ابتدا بصورت نقد دریافت می شود، یعنی عملاً ریسک عدم وصول اقساط در آینده

 
بصورت کامل از بین می رود. 

دژپسند گفت: عمده شواهد واگذاري انجام پذیرفته در سال هاي اخیر بیانگر آن است که خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از طریق عرضه در بورس
منافع بیشتر و چالش هاي کمتري را به دنبال داشته و باید اذعان داشت که واگذاري از طریق بازار سرمایه نسبت به روش هاي خارج از بازار (مزایده -
مذاکره) ضمن ترجیح قانونی، از مزایاي بیشتري برخوردار است. در سال جاري با حمایت هاي دولت و تصویب مجلس شوراي اسلامی، واگذاري باقیمانده
سهام دولت در قالب صندوق هاي سرمایه گذاري قابل معامله در بورس (ETF) به عنوان یک راهکار اجرایی براي اولین بار مورد استفاده قرار گرفت.
انتخاب این روش همراستا با عزم جدي دولت بر اجراي سیاست واگذاري صد درصدي به بخش خصوصی و رعایت اصول سلامت و شفافیت در واگذاري

 
ها است. 

وي افزود: واگذاري از طریق ETF فرصتی را ایجاد می کند که علاوه بر اجتناب از محدودیت هاي ناشی از روش هاي مزایده، مذاکره و عرضه بلوکی
سهام در بورس، گسترش مالکیت عمومی از طریق فروش به آحاد مردم رخ داده و جذب و هدایت نقدینگی جامعه به سمت فعالیت هاي مولد از طریق
بازار سرمایه اتفاق افتد. بدیهی است این امر علاوه بر توسعه و تعمیق بازار سرمایه، امکان فروش سهام در حجم ریالی بالا بصورت کاملاً شفاف منجر به

 
تأمین منابع به صورت نقد را فراهم آورده و ریسک عدم وصول اقساط در آینده را به صفر می رساند. 

دژپسند در ادامه و در پاسخ به این پرسش که «در واقع چرا دولت براي واگذاري سهام در سال اخیر تنها از روش ETF استفاده کرد، آیا بعد از عرضه
صندوق پالایش یکم با این نحوه آزادسازي همچنان موافق هستید. به عبارت ساده تر آیا نگرانی از تبعات واگذاري هاي مرسوم، مجلس و دولت را به
سمت عرضه با استفاده از این روش سوق داد؟»، گفت: قطعاً خیر این گونه نیست. در صحبت هاي قبلی تا حدودي به این سوال شما پاسخ دادم.

 
همانگونه که گفتم این روش از واگذاري، داراي ویژگی هایی است که سبب برتري آن نسبت به دیگر روش هاي واگذاري در شرایط کنونی می شود. 

او ادامه داد: اولین ویژگی این روش امکان انتقال مالکیت به افراد بیشتري است، دوم اینکه چون هر شخص با هر سرمایه اي قادر است در اینگونه عرضه
ها حضور یابد، فرصت توزیع برابر میان آحاد جامعه فراهم می شود. ویژگی سوم اینکه، چون تخفیف داده می شود، امکان توزیع ثروت بهبود پیدا می

 
کند. 

وزیر اقتصاد افزود: از منظر تأمین منابع نیز براي دولت ارجحیت دارد چرا که سریع تر به نتیجه می رسیم. عرضه بلوکی سهام برخی شرکت ها را چند بار



تجربه کردیم و به دلیل نبود متقاضی، موفق نبود. نیاز به منابع فراوان براي اندك متقاضیان و توجه به فضایی که در مورد خصوصی سازي، اخیراً به
وجود آمده است استقبال و تقاضا براي مشارکت در خرید بلوکی سهام شرکت ها را به نحو قابل توجه اي کاهش داده است، به نحوي که در جلسات

 
متعدد، علی رغم ارائه مشوق هاي مختلف باز هم بخش خصوصی تمایلی براي خرید بنگاه هاي دولتی از خود نشان نداد. 

دژپسند در پایان و در پاسخ به این پرسش که «در خصوص ETF این نقد به شما وارد است که انتقال مالکیت بدون مدیریت صورت پذیرفته است و شما
خواهان ادامه این روش در سال آتی نیز هستید؟»، گفت: این ادعا صحیح نیست. در واقع در این روش واگذاري ما عدم همزمانی انتقال مدیریت شرکت
هاي دولتی با واگذاري مالکیت آنها را داریم. در خصوص ETF مدیریت تا پایان سال 1400 با دولت است و منطبق بر مفاد جز (2) بند (الف) تبصره (2)
قانون بودجه سال 1399، و تصریح اینکه تشکیل این صندوق ها با مدیریت دولتی براي بلندمدت نباشد، در امیدنامه این صندوق ها آمده است که لاجرم

 
پس از پایان این مهلت قانونی مدیریت به سهامداران منتقل می شود. 

او ادامه داد: همچنین مکانیزم هاي لازم را نیز در این بخش پیش بینی کردیم. اگر سرمایه گذاري بتواند 1.5 درصد از مجموع واحدهاي این صندوق را
در مکانیزم بازار خریداري نماید به صورت خودکار امکان اعمال مدیریت در صندوق برایش فراهم می شود. یعنی هم مکانیزم لازم را در بازار دیده ایم و

 
هم براي خروج دولت از صندوق فرصت زمانی قرار داده ایم. 

ویر اقتصاد افزود: نکته حائز اهمیت دیگر بخصوص در ارتباط با دارا یکم این است که، هم زمان با عملیاتی شدن واگذاري سهام این سه بانک و دو شرکت
بیمه اي در قالب ETF، آزادسازي سهام عدالت نیز انجام می پذیرد و انتقال مالکیت بخش بزرگی از سهام شرکت هاي مزبور به آحاد مردم اتفاق می
افتد، بنابراین انتقال بلافاصله مالکیت در این دو طرح در فاصله زمانی بسیار کوتاه سبب می شود عملاً حجم بزرگی از مالکیت و مدیریت بنگاه هاي

 
اقتصادي دولتی به صورت یکباره از دولت منفک شود. 

دژپسند گفت: این شرایط می توانست، علاوه بر آنکه هر بنگاه را به صورت منحصر بفرد دچار مشکل کند، بخش بانکی و بیمه اي کشور را نیز با عدم
اطمینان یا چالش هاي دیگري مواجه سازد لذا به منظور کاهش آثار احتمالی نامطلوب یادشده، دوره زمانی اطمینان بخش یک و نیم ساله براي فرآیند
گذار پیش بینی شد، تا در این دوره تلاش شود، آثار غیرقابل پیش بینی انتقال مدیریت که ممکن است در برخی موارد قابل توجه نیز باشد، کنترل شده

 
یا به حداقل برسد. 

انتهاي پیام/



دستور رئیس جمهور به استانداران کشور: همه اقدامات لازم را براي ایجاد کارخانه نوآوري

در استان ها تسریع کنید

منبع: العالمشماره خبر:  309  |  تاریخ: 1399/10/09

رئیس جمهور به همه استانداران کشور دستور داد اقدامات خود را براي ایجاد کارخانه نوآوري در استان هایشان تسریع ببخشند....

رئیس جمهور به همه استانداران کشور دستور داد اقدامات خود را
براي ایجاد کارخانه نوآوري در استان هایشان تسریع ببخشند. العالم

 
- ایران 

حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی در پی دریافت ""گزارش
اقدامات به عمل آمده درباره راه اندازي کارخانه نوآوري در استان
کرمانشاه""، ضمن تقدیر از استاندار این استان، تاکید کرد که
""سایر استانداران هم براي ایجاد کارخانه نوآوري همه اقدامات لازم

 
را انجام داده و فعالیت هاي خود را در این زمینه تسریع ببخشند."" 

از زمان افتتاح نخستین کارخانه نوآوري آزادي در تهران به عنوان اولین و بزرگترین مرکز استقرار شتاب دهنده ها و استارت آپ هاي خاورمیانه و شمال
آفریقا با ایجاد اشتغال براي حدود 3 هزار و 500 نفر از جوانان تحصیلکرده با حضور رئیس جمهور در 14 آبان 98 و دستور به مسوولان ذیربط براي
ایجاد کارخانه هاي مشابه در سراسر استان هاي کشور، شاهد آغاز عملیات اجرایی و به دنبال آن افتتاح زنجیره اي این کارخانه ها در سراسر کشور

 
هستیم. 

در حال حاضر به جز استان هاي تهران، خراسان رضوي و کرمانشاه که کارخانه نوآوري در آنها به مرحله بهره برداري رسیده، در 11 مرکز استان دیگر
نیز کارخانه هاي نوآوري در مرحله افتتاح یا ساخت قرار دارد.



اعزام هیات بلندپایه وزارت کار به 7 استان

منبع: ماد نیوزشماره خبر:  310  |  تاریخ: 1399/10/09

اعزام هیات بلندپایه وزارت کار به 7 استانمعاون توسعه و منابع
انسانی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: به درخواست وزیر،
هیات بلندپایه اي از این وزارتخانه براي ارزیابی مشکلات و توسعه

 
اشتغال به 7 استان محروم با نرخ بیکاري بالا سفر می کنند. 

به گزارش مادنیوز، به نقل از ایرنا، غلام رضاپناه اظهار داشت: این
استان ها شامل کهگیلویه و بویراحمد، خوزستان، سیستان و
بلوچستان، چهارمحال و بختیاري، کردستان، کرمانشاه و لرستان

 
هستند. 

گفتنی است یکی از انتقادات کارشناسان به آمار بیکاري، تغییر
شاخص هاي بیکاري بالاخص تعیین میزان جمعیت فعال می باشد

بطوریکه باعث شده بدون اینکه اشتغالزایی صورت پذیرد آمار بیکاري کاهش یابد!



آغاز به کار کارگاه دستگاه هوشمند ضدعفونی کننده دست در مازندران

منبع: خبرگزاري علم و فناوريشماره خبر:  311  |  تاریخ: 1399/10/09

کارگاه دستگاه هوشمند ضد عفونی کننده دست توسط با ایجاد اشتغال براي هفت نفر در مازندران راه اندازي شده است.

 آغاز به کار کارگاه دستگاه هوشمند ضدعفونی کننده دست در مازندران کارگاه
دستگاه هوشمند ضد عفونی کننده دست توسط با ایجاد اشتغال براي هفت نفر در مازندران راه اندازي شده است. به گزارش خبرگزاري علم و فناوري از
مازندران، داود هوشیارخواه نخبه مازندرانی که همکاري مناسبی با سازمان بسیج علمی و پژوهشی استان مازندران دارد،با دریافت تایید براي تولید

 
دستگاه هوشمند ضد عفونی کننده دست فعالیت کارگاهی خویش را آغاز کرده است. 

وي در گفت و گو با خبرنگار علم و فناوري مازندران، اظهار کرد: براي تولید این دستگاه ایده هاي مختلفی را پیش رو داشتیم که پس از بررسی طرح ها

 
کاربردي ترین و ایده آل ترین دستگاه را تولید کرده و مورد استقبال بسیاري از شرکت هاي دولتی و خصوصی استان مازندران قرار گرفته است. 

این نخبه مازندرانی درباره قابلیت هاي این دستگاه،گفت: با استفاده از آرندي قوي ضمن توجه به کیفت تولید طراحی خاصی را هم براي دستگاه مد نظر

 
قرار دادیم. 

 
تولید کننده دستگاه هوشمند ضد عفونی کننده دست، مه پاش قوي، بدنه پی وي سی، محکم و ضد آب بودن دستگاه از قابلیت این دستگاه است. 

 
وي با اعلام اینکه ساخت باکس را به یکی از واحدهاي روي جنس بدنه با نوار طلائی کار کردیم که بر زیباي کار اضافه شود. 

هوشیار خواه در ادامه با اعلام اینکه بسیاري از ادارات و نهادها براي خرید دستگاه استقبال کردند، گفت: شرکت پخش فرآروده هاي نفتی استان، شرکت
گاز ، مدرسه هوشمند غفاري، مدرسه هوشمند ادیب، آب و فاضلاب قائمشهر، تعدادي از مدارس و مهدهاي کودك وانیا در فریدونکنار،بهداري سپاه کربلا

 
مازندران از جمله ادارات و نهادهاي بودند که نسبت به تهیه دستگاه اقدام کردند. 



 
 

وي در ادامه به برخی خدمات پس از فروش براي خرید این دستگاه اشاره کرد و افزود: یک سال گارانتی و تعویض براي هر قطعه اي که خراب شده در

 
نظر گرفتیم و هزینه تعمیرات را هم به صورت رایگان انجام می دهیم. 

هوشیار خواه قیمت فروش محصول ضد عفونی کننده هوشمند را یک میلیون و 200 هزار تومان در طرح جدید و یک میلیون تومان طرح قدیم اعلام

 
کرد و گفت: تهیه کنندگان این دستگاه یک هفته پس از تهیه دستگاه در صورت عدم رضایت می توانند نسبت به عودت آن اقدام کنند. 

استفاده از دستگاه حتی در نور آفتاب را از دیگر مزیت هاي این نوع دستگاه ضد عفونی کننده اعلام کرد و گفت: برخی از دستگاه هاي موجود در صورتی

 
که در نور آفتاب قرار بگیرد کار نمی کنند اما این دستگاه این مشکلات را ندارد. 

هوشیار خواه با اعلام اینکه سفارش تهیه این دستگاه توسط ادارات و نهادها را پی در پی دریافت می کنیم، تاکنون 100 دستگاه تولید کردیم و امید

 
داریم که این روند همچنان تداوم داشته باشد. 

 
به گزارش خبرگزاري علم و فناوري از مازندران داود هوشیار پیش از این دستگاه هوشمند تشخیص خوردگی لوله را ساخته بود. 

 
طرح هوشمند تشخیص خوردگی لوله مورد حمایت سازمان بسیج علمی و پژوهشی استان مازندران قرار گرفته بود. 

انتهاي پیام/



کلنگ زنی اولین سرمایه گذاري شستا در گرمسار و آرادان کلید خورد

منبع: پارسینهشماره خبر:  312  |  تاریخ: 1399/10/09

نماینده مردم گرمسار در مجلس،گفت:کلنگ زنی اولین سرمایه گذاري شستا در گرمسار و آرادان کلید خورد.

نماینده مردم گرمسار و آرادان در مجلس شوراي اسلامی تصریح کرد :پروژه گاوداري 6000 راسی روستاي سرآبرود از شهرستان آرادان با سرمایه

 
گذاري 500 میلیارد تومانی شستا آغاز شده است و فاز اول آن ظرف یک سال آینده به بهره برداري می رسد. 

وي ادامه داد: در پروژه ي سرآبرود از 6هزار گاو شیري بهره برداري می شود که سبب ایجاد اشتغال مستقیم براي 400 نفر و اشتغال غیر مستقیم براي

 
1200 نفر خواهد شد. 

به گزارش خبرگزاري خانه ملت،بودجه ي اولین پروژه ي شستا در گرمسار در حالی بالاي 500 میلیارد تومان است که بودجه ي استانی استان سمنان
در سال 1400 جمعا 618 میلیارد تومان است و پیش بینی می شود با شروع سایر پروژه هاي شستا، بودجه ي طرح هاي توسعه اي گرمسار، آرادان و

ایوانکی تا دو برابر کل بودجه ي استانی استان سمنان باشد.



ارتقا و رشد قابل قبول وضعیت بهداشت و درمان شهرستان بم نسبت به پیش از زلزله/ تسریع

در رفع مشکلات مطالبه جدي مردم شهرستان بم

منبع: پارسینهشماره خبر:  313  |  تاریخ: 1399/10/09

نماینده مردم بم، ریگان، فهرج و نرماشیر در مجلس با بیان اینکه وضعیت بهداشت و درمان شهرستان بم نسبت به قبل از زلزله رشد و ارتقا
خوبی داشته است، گفت: شهرستان بم مانند سایر شهرستان ها با برخی مشکلات مواجه است که با توجه به حادثه تلخ زلزله انتظار و توقع دارند

که در رفع و پیگیري مشکلاتشان تسریع شود.

موسی غضنفرآبادي، با اشاره به سالروز زلزله غم انگیز بم، گفت: بم در زلزله به صورت صد در صدي از بین رفت و تخریب و تمامی خدمات و
کارهایی که باید انجام می شد از زیر صفر شروع شد یعنی اگر می خواستیم در منطقه اي خارج از محدوده بم ساخت و ساز انجام دهیم راحت تر بود

 
بنابراین در این رابطه از رهبر معظم انقلاب و تمامی مسئولان نظام مقدس جمهوري اسلامی ایران براي توجه ویژه به شهرستان بم تشکر می کنیم. 

نماینده مردم بم، ریگان، فهرج و نرماشیر در مجلس یازدهم افزود: همه کوچه ها و خیابان هاي بم به دلیل تردد وسائط نقلیه سنگین براي آواربرداري و
انتقال آوار از داخل به خارج از شهر فرسوده و تخریب شد و از بین رفت و از چندین هزار کوچه و خیابان هاي فرعی و اصلی تنها حدود 3 هزار کوچه و
خیابان باقی ماند که وزیر راه و شهرسازي و مسئولان مربوطه قول دادند که حمایت هایی را براي آسفالت کوچه ها و خیابان هاي خاکی داشته باشند و

 
عمده نگرانی مردم همین مشکل است. 

وي ادامه داد: مشکلات آب و برق پس از زلزله به صورت فنی و دقیق حل شدند هر چند ما امروز آب سالم سد نسا را در حال انتقال به شهرستان بم
داریم که تا پایان امسال یا اوایل سال آینده انجام می شود؛ گازرسانی و همچنین خدمات بسیاري در شهرستان بم انجام شده؛ اغلب مساجد، مدارس و
ادارات ساخته شده اند البته در برخی موارد ممکن است مدرسه اي باقی مانده باشد اما تعداد آن اندك است و به لطف خدا زیرساخت ها تامین شده
البته مانند سایر شهرها و استان ها برخی مشکلات به قوت خود باقی است که در این رابطه مردم شهرستان بم با توجه به حادثه تلخ زلزله انتظار و توقع

 
دارند که در رفع و پیگیري مشکلاتشان تسریع شود و این کار در حال انجام است. 

رئیس کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس شوراي اسلامی یادآور شد: موافقتی که براي ایجاد دانشگاه علوم پزشکی بم شده اقدام بسیار مناسبی بود و

 
بخش هاي بهداشت و درمان ارتقا و رشد خوبی داشته است و در واقع وضعیت بهداشت و درمان شهرستان بم نسبت به قبل از زلزله قابل قیاس نیست. 

غضنفرآبادي افزود: البته مشکلاتی هم وجود دارد که همه در تلاش براي رفع آنها هستند؛ بحث اشتغال جوانان یکی از مشکلات جدي شهرستان بم
است و صنایع خودروسازي به دلیل تحریم ها در شهرستان بم تعدیل نیرو کردند که بر اساس قول هاي داده شده مقرر شد از همه ظرفیت ها استفاده
شود تا نیروهاي بیشتري جذب و نیروهاي اخراجی به کار خود بازگردند؛ همچنین علاوه بر صنایع خودروسازي اشتغال در صنایع خرد و برخی اشتغال
هاي خانگی در بحث کشاورزي و دامداري مورد پیگیري قرار گرفته و مردم نسبت به بهبود وضعیت شهرستان هاي شرق استان کرمان تلاش خواهند

 
کرد. 

غضنفرآبادي یادآور شد: یکی از دغدغه هاي مردم حوزه انتخابیه قابل قبول نبودن قیمت و نرخ خرما است که قول پیگیري آن را دادیم و امیدوار هستیم
به نتیجه مثبتی برسیم./



صندق دارا دوم تا پایان سال عرضه می شود

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  314  |  تاریخ: 1399/10/09

فصل اقتصاد - وزیر اقتصاد با بیان اینکه باقیمانده سهام دولت در بسیاري از شرکت ها به بخش خصوصی و آحاد مردم هستیم، گفت: دارا دوم
در صورت فراهم بودن شرایط تا پایان سال عرضه می شود.

فصل اقتصاد - وزیر اقتصاد با بیان اینکه باقیمانده سهام دولت در
بسیاري از شرکت ها به بخش خصوصی و آحاد مردم هستیم، گفت:

 
دارا دوم در صورت فراهم بودن شرایط تا پایان سال عرضه می شود. 

به گزارش فصل اقتصاد به نقل از وزارت امور اقتصادي و دارایی، فرهاد
دژپسند در یک گفت وگو با اعلام این خبر افزود: درباره عرضه صندوق
دارا دوم و صندوق فولادي ها کمیته اي تشکیل شده است که با رصد
دقیق شرایط و مقتضیات، زمان لازم براي عرضه آنها را تعیین می کند

و در اینصورت اگر شرایط فراهم و زمینه مشارکت عموم و فراگیري عرضه مهیا باشد آنگاه صندوق دارا دوم شامل باقیمانده سهام دولت در سه بانک

 
عرضه می شود. 

وي در ادامه و در پاسخ به این پرسش که چرا «چرا تا این حد اقتصاد کشور ما دولتی است و ریشه حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور به کجا بر می
گردد؟ و چرا در کشور ما خصوصی سازي تا این حد اهمیت دارد؟»، گفت: این یک سوال کلیدي است و پاسخ به آن باید با لحاظ جنبه هاي مختلف

 
صورت پذیرد، عملاً ریشه یابی تاریخی حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور سبب می شود تا به بسیاري از ابهامات پاسخ داده شود. 

او ادامه داد: در طی سالیان متمادي، در اقتصاد ایران به دلیل نقصان در توسعه کارآفرینی و عدم شکل گیري طبقه کارآفرین - سرمایه دار به معناي
واقعی، دولت نقش اصلی در سرمایه گذاري کشور داشته است. این موضوع از زمانیکه تغییرات در ساختار اقتصادي کشورها و دنیا سرعت بیشتر گرفت،

 
کاملاً به چشم می آید. 

وزیر اقتصاد افزود: این بحث در دوره حکومت پهلوي اول آغاز و پس از آن شتاب گرفت و در دهه 40 شمسی در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی بروز
عینی پیدا کرد. در طی این سال ها در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی، توان سرمایه گذاري دولت افزایش قابل توجه یافت و حضور دولت در بنگاه هاي
سرمایه بر و بزرگ مقیاس بسیار پررنگ شد. هر چند در همان دهه 40 و تحت عنوان انقلاب سفید منشور مشارکت کارگران در امور مختلف ابلاغ شد اما

 
در عمل اتفاقی رخ نداد و همچنان حضور دولت در اقتصاد با سرعت بیشتر ادامه پیدا کرد. 

دژپسند گفت: این روند، در طی بیست سال انتهایی حکومت پهلوي ادامه یافت و نقش دولت در بخش هاي صنعت و خدمات به نحو قابل توجه اي
افزایش یافت، چنانکه سهم دولت از ارزش افزوده در اوایل دهه 40 از حدود 7 درصد ارزش افزوده به بیش از 11 درصد در اواخر دوره پهلوي افزایش

 
یافت. 

وي در پاسخ به پرسش دیگري مبنی براینکه «پس از انقلاب اسلامی گسترش حضور دولت در اقتصاد در نتیجه اقتضائات دیگري پررنگ تر شد. در همان
سال هاي ابتدایی، ملی شدن برخی صنایع به این امر دامن زد. پس از آن نیز به سبب وقوع جنگ تحمیلی، اداره کشور در آن شرایط، حضور مقتدر و
برجسته دولت را نیازمند بود و نقش دولت در اقتصاد برجسته تر گردید. در نتیجه در طی سال هاي متمادي به انحاء مختلف بویژه برداشت ناصحیح و
تصدي گرایانه از اصل (44) قانون اساسی نقش دولت در اقتصاد کشور بویژه در سرمایه گذاري و مالکیت افزایش یافت و هم اکنون نیز ما همچنان با این
موضوع رو به رو هستیم. در این فرایند تاریخی از چه زمانی ما به خصوصی سازي پرداختیم؟»، افزود: در سال هاي اولیه پس از جنگ تحمیلی، و حدود
سال 1369 اولین مباحث مربوط به خصوصی سازي و لزوم آن مطرح شد. خصوصی سازي در آن سال هاي ابتدایی با مصوبات دولت انجام می پذیرفت
اما دیري نگذشت که به دلیل نبود زیرساختهاي حقوقی و قانونی لازم، چالش هاي آن نیز هویدا شد از این رو در سال 1373 مجلس شوراي اسلامی

 
ورود کرد و اولین قوانین مرتبط در این حوزه به تصویب رسید. 

او ادامه داد: ابلاغ این قانون سبب شد تا خصوصی سازي در ایران وارد مرحله جدیدي شود. سه سال قبل از ابلاغ قانون برنامه سوم توسعه براي خصوصی
سازي در اقتصاد کشور، سال هاي طلایی بود. در آن سال ها یک تبصره موسوم به تبصره (35) در قانون بودجه تصویب شد که درآن اختیارات قانونی
گسترده اي در اختیار دولت براي خصوصی سازي قرار گرفت. مطابق این تبصره دولت می توانست بدون رعایت همه قوانین دائمی علی الخصوص قانون



مصوب سال 1373 واگذاري ها را به انجام برساند. این یک قانون بسیار طلایی بود، اما باز هم مشاهده می کنیم عملکرد چندان قابل توجه اي رخ نمی

 
دهد. 

او گفت: این روال با فراز و فرودهایی ادامه داشت، تا در برنامه سوم توسعه یک فصل از این مجموعه با در نظر گرفتن تجربیات سال هاي قبل بصورت
کامل به این موضوع اختصاص داده شد تا هم خصوصی سازي قانونمند شود و هم اجراي آن سرعت بگیرد. یکی از خروجی هاي اصلی این قانون

 
نهادسازي و شکل گیري سازمان خصوصی در اجراي ماده (15) این قانون و با تغییر اساسنامه سازمان مالی گسترش مالکیت واحدهاي تولیدي بود. 

دژپسند ادامه داد: در آن قانون روش واگذاري (که در آن زمان بیشتر به صورت مذاکره صورت می پذیرفت)، قیمت گذاري (که این دو مورد هم اکنون
نیز به عنوان مهم ترین مشکلات در خصوصی سازي مطرح می باشند.) و نهاد متولی واگذاري مهم ترین مباحثی بودند که به آنها پرداخته شد، هر چند
در برنامه سوم نیز در نتیجه فضاي نامناسب و برخوردهایی که با دست اندرکاران خصوصی سازي در کشور صورت گرفته بود، امور مربوط به خصوصی

 
سازي با تشکیک و به نوعی ترس پیگیري می شد و تا همین اواخر نیز این موضوع قابل مشاهده است. 

وزیر اقتصاد افزود: در برنامه چهارم توسعه بازهم با آسیب شناسی صورت گرفته، یک بخش مفصل به خصوصی سازي اختصاص یافت و در این قانون هم

 
تلاش شد تا اختیاراتی براي این امر به دولت داده شود که با مخالفت شوراي نگهبان در مغایرت با اصل 44 قانون اساسی مواجه شد. 

او ادامه داد: اما پس از آن نقطه عطفی در خصوصی سازي با ابلاغ سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی رخ داد. این سیاست ها را می توان به عنوان
منشور حیاتی براي انقلاب اقتصادي و گذار اقتصاد ایران از یک اقتصاد دولت - بازار به یک اقتصاد بازار - دولت نام برد. آنچه از این سیاست ها انتظار می

 
رفت، تحول در اقتصاد کشور بود که با تقویت بخش خصوصی، نقش دولت را در اقتصاد مقید به حوزه هاي خاص نماید. 

دژپسند گفت: در اوایل سال 1384 ابلاغ این سیاست ها، یک فضاي امید بخشی در جامعه شکل گرفت، به یاد دارم در اولین سالگرد ابلاغ این قانون
جلسه اي با حضور رهبر معظم انقلاب و مشارکت فعالین اقتصادي و مسئولین دولتی برگزار شد و رهبري در این جلسه بحث هاي جدي را مطرح کردند
و بر ضرورت اجراي آن تاکید داشتند. تا جایی که من یادم هست اینگونه برداشت شد که ایشان خودشان اجراي این سیاست ها را شخصاً پیگیري

 
خواهند کرد و پس از آن نیز در مقاطع زمانی مختلف به شدت از آن حمایت کردند. 

وي افزود: با تغییر دولت عزم بر خصوصی سازي به نحو چشمگیري کاهش یافت و فضا به نحوي بر علیه این رویکرد تغییر کرد. اما با ابلاغ سیاستهاي
راهبردي و بسیار مهم نظام درباره بند (ج) اصل چهل و چهار قانون اساسی در نیمه دوم سال 1385 و تکمیل شدن مفاد این منشور الزام اجراي آن

 
بصورت ضمنی و عینی مورد تاکید قرار گرفت. 

او گفت: مهم ترین اتفاقی که در سال 1385 رخ داد، مصوبه اي است که با نام سهام فراگیر در اواخر دولت آقاي خاتمی طراحی و در دولت تصویب شده
بود و با اعمال اصلاحاتی با عنوان سهام عدالت به مرحله اجرا درآمد. پس از آن نیز قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) در قالب تجمیع یک لایحه

 
و یک طرح در مجلس تدوین و ابلاغ شد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: در طی این سال ها نیز واگذاري ها با رویکردهاي مختلف در طی سال هاي متفاوت به انجام رسید. در دوره اي واگذاري سهام در
قالب رد دیون دولت غالب بود و در دوره اي هم مزایده. مروري بر این دوره هاي تاریخی به ما نشان می دهد، علاوه بر اینکه نقش دولت در اقتصاد کشور
همیشه پررنگ بوده است، هیچ دوره آرامی براي خصوصی سازي در کشور وجود نداشته است یا اگر در کوتاه زمانی این امکان بوجود آمده است از این

 
فرصت به خوبی بهره برداري نشده است. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «از زمان ابلاغ سیاست هاي اصل 44 تا کنون بیش از 15 سال گذشته است، نظر شما در این ارتباط چیست؟ و
به صورت کلی عملکرد آن را چگونه ارزیابی می کنید؟»، گفت: من از ابتداي دوره ي مسئولیت ام در وزارت اقتصاد، با شناخت از روند پرچالش اجراي
سیاست هاي کلی اصل (44) و بویژه خصوصی سازي در کشور، از معاونت اقتصادي وزارتخانه خواستم ضمن مطالعه اي جامع، آسیب شناسی کامل و
دقیقی از اجراي این قانون بویژه فرآیند خصوصی سازي در کشور ارائه کند چرا که خصوصی سازي بخش مهمی از قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل
44 است. به نظر من اگر ما باز هم فرصت را از دست می دادیم و نمی توانستیم به صورت جامع با یک آسیب شناسی دقیق رویکردها را طراحی مجدد

 
کنیم، آنگاه یک پانزده سال دیگر نیز می گذشت و ما بازهم دستاورد قابل توجهی نداشتیم. 

دژپسند ادامه داد: بر اساس قانون، وزارت اقتصاد موظف است عملکرد قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل (44) را گزارش دهد. در سنوات گذشته رویه
مرسوم این بود که براي انجام این تکلیف قانونی، گزارش ها از دستگاه هاي اجرایی مختلف اخذ، ادغام و یکپارچه و ارائه می شد ولی در سال گذشته
تلاش کردیم این گزارش را با رویکرد جدیدي که واقعاً از آن می توان به تحلیل عملکرد نام برد، به انجام برسانیم و در عمل شکل جدیدي به این گزارش

 
دادیم. چالش ها را در حوزه هاي مختلف شناسایی کردیم و متناسب با شناخت آنها، راهکارهاي مرتبط را ارائه داده ایم . 

او گفت: خوشبختانه گزارش خیلی خوبی تهیه شد و خروجی این مطالعه در هیأت واگذاري به بحث گذاشته شد. مرور تجربیات چندین ساله، هیأت
واگذاري را به این جمع بندي رساند که باید در واگذاري ها سهم بیشتري براي بازار سرمایه قائل شویم و از ظرفیت این بازار به دلیل مزایاي مختلفی که

 
ایجاد می کند که مهم ترین هاي آن شفافیت و رقابتی بودن است بیشتر بهره ببریم. 

وي افزود: بخش هاي مهم دیگري نیز که مقدم بر خصوصی سازي هستند، مانند بهبود فضاي کسب و کار، بازار سازي، شفافیت صورت هاي مالی، نیز در
حال مطالعه، آسیب شناسی و اجرا می باشند. این یکی از خطاهاي راهبردي است اگر که اصل (44) را محدود به واگذاري ها ببینیم، درحالی که این
موضوع به سایر موضوعات سایه انداخته است. به هر حال، موضوعات کلیدي تر و مؤثر تري که به آنها اشاره کردم، باید به طور حتم به صورت جدي



 
پیگیري شوند. 

وزیر اقتصاد در پاسخ به این پرسش که «از خصوصی سازي و واگذاري بنگاه ها در اقتصاد به دنبال چه هستیم؟»، گفت: تجربه دنیا ثابت کرده است که
بخش خصوصی پیشران توسعه کشورها است. ما از واگذاري ها به دنبال این هستیم که مالکیت و مدیریت بنگاه هاي دولتی به بخش خصوصی واقعی
منتقل شود و با پررنگ شدن نقش بخش خصوصی در اقتصاد، حضور دولت به صورت مستقیم کمتر شود. بر این باوریم که دولت به وظایف حاکمیتی و
اصلی خود ازجمله سیاستگذاري، تنظیم گري و ریل گذاري به جاي تصدي گري بپردازد، چرا که با این کار، کارایی اقتصاد با محور شدن بخش خصوصی

 
در اقتصاد و منحصر شدن کارکرد دولت در سیاست گذاري و نظارت، افزایش می یابد. 

دژپسند همچنین در پاسخ به این پرسش که «آیا در عمل این اتفاق افتاده است؟»، افزود: در دوره اي، در کشور شاید با این رویکرد که بخش خصوصی
توانمند براي خرید شرکت هاي دولتی وجود ندارد، واگذاري به نهادهاي خاص صورت پذیرفت (که البته قانون هم این اجازه را فراهم می ساخت) و

 
استمرار این امر سبب شد تا در کنار بخش دولتی، تعاونی و خصوصی، این بخش به رکن چهارم در اقتصاد کشور تبدیل شود. 

او ادامه داد: در عمل در برخی از صنایع و رشته فعالیت ها در نتیجه استفاده از این رویکرد از انحصار دولتی به انحصار غیردولتی حرکت شد. متأسفانه در
خیلی از موارد، در عمل علیرغم واگذاري مالکیت، مدیریت و اداره شرکت ها همچنان در اختیار دولت باقی مانده است. در بسیاري از شرکت ها که هم

 
اکنون از آنها به عنوان بنگاهی خصوصی یاد می شود، همچنان مدیریت با دولت است. 

وي افزود: ممکن است، در یک شرکت، دولت کمتر از 15 درصد سهام در اختیار داشته باشد، اما در چیدمان هیأت مدیره نقش صد درصدي بازي می
کند. حتی برخی از نهادهاي عمومی غیردولتی ما نیز بصورت دولتی اداره می شود. مثال هاي این نوع شرکت ها فراوان است از سازمان هاي بزرگ کشور

 
تا شرکت هاي کوچک و تخصصی با این مشکل رو به رو هستند. 

دژپسند تاکید کرد: امیدوار بودیم با اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) از سال 84 به بعد این مشکل مرتفع شود اما باز هم شاهدیم این نقیصه ادامه
دارد و بسیاري از واگذاري هاي ما تنها منجر به انتقال مالکیت و نه مدیریت شده است در حالیکه شاید انتقال مالکیت بدون انتقال مدیریت نه تنها، ارتقا

 
عملکرد را منجر نشود بلکه آسیب هاي بیشتري هم به همراه داشته باشد. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «این موضوع، یک آسیب جدي به اقتصاد است چرا به این سمت حرکت کردیم؟»، گفت: در کنار مواردي که

 
اشاره کردم، یکی از مهم ترین روش هایی که در سال هاي گذشته مورد استفاده قرار می گرفته و به این امر دامن زد، واگذاري به شیوه رد دیون بود. 

او ادامه داد: رد دیون منجر به تغییر مدیریت نشد چرا که بخش عمده اي از این سهامی که منتقل شد، به اشخاص حقوقی منتقل شد که مستقیم یا با

 
واسطه توسط دولت اداره می شدند. حدود 15 درصد از واگذاري ها به این صورت اتفاق افتاده و این واقعاً یک معضل اقتصادي است. 

دژپسند گفت: این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی داشته است. یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم
توسط نهادهاي تخصصی آنها است. در سال هاي گذشته پتروشیمی ها در مالکیت وزارت نفت فعالیت می کردند اما هم اکنون مالکیت بسیاري از این
شرکت ها به صندوق هاي بازنشستگی منتقل شده و عملاً توسط وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی اداره می شوند. این اتفاق در صنایع دیگر هم تا

 
حدودي رخ داده است و وزارت کار از طریق صندوق هاي وابسته خود مالکیت بسیاري از شرکت ها را بدست آورده است. 

وي افزود: واقعاً مشکل اصلی در مالکیت نیست مشکل روح مدیریت دولتی است که همچنان در این شرکت ها جاري است و باید از آن دور شویم. هر
زمان دولت مالکیت را در کنار مدیریت در اختیار داشته باشد در قبال عملکرد شرکت الزاماً پاسخگو است اما زمانیکه در مالکیت نقشی ندارد، می تواند

 
خود را از پاسخگویی دور نگه دارد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: البته اشاره کنم که اخیراً این رویکرد استفاده از روش رد دیون مورد توجه مجدد قرار گرفته است. چنانکه در قانون بودجه سال
گذشته حکمی در این زمینه وجود داشت که از اجراي آن ممانعت شد، ولی در سال جاري در قانون تکرار شد و با توجه به لزوم قانونی آن به اجرا درآمد.
وي در ادامه و در پاسخ به پرسشی مبنی براینکه «در تمام دنیا صندوق هاي بازنشستگی یکی از نهادهاي سرمایه گذاري و تجهیز منابع محسوب می
شوند، این ایراد شما از چه زاویه و بر چه اساسی است؟»، گفت: درست است. این صندوق ها نهادهاي واسطه اي هستند که نقش پررنگ در تأمین مالی
دارند اما در ایران با یک تفاوت ماهوي حضور دارند. در دنیا این صندوق هاي بازنشستگی توسط ذینفعان واقعی آنها اداره می شوند، اما در ایران دولت

 
نقش کاملاً پررنگ در اداره این صندوق ها دارد یعنی باز هم اراده دولت در مدیریت این صندوق ها جاري است. 

او ادامه داد: در واقع صندوق هایی که باید با محوریت و خواست ذینفعان اصلی آن یعنی کارگران و کارفرمایان اداره شوند با مدیریت دولتی اداره می
شوند و دولت به هر گونه که مایل است با آنها رفتار می کند. نکته اصلی اینجاست این صندوق ها باید تحت نظارت دولت باشند نه مدیریت دولت و این

 
یک مشکل اساسی است. 

دژپسند همچنین در پاسخ به این پرسش که «این گفته که دولت ها، از بنگاه داري و شرکت داري دل نمی کنند را تا چه اندازه تأیید می کنید؟»، افزود:
هم درست است و هم نادرست. یکی از مشکلات اصلی ما این است که بالاخره داشتن شرکت هاي تابعه براي مدیران دولتی امتیازاتی را ایجاد می کند از
جمله تعیین اعضاي هیأت مدیره، تسهیل انجام اموراتی که تحت قوانین ناظر برسازمان هاي دولتی امکانپذیر نیست و … اما از سوي دیگر اینقدر در
مسیر خصوصی سازي مشکلات متعددي وجود دارد که بسیاري از مدیران براي در امان ماندن از آسیب هاي آن ترجیح می دهند کمتر به این امر

 
بپردازند و از ورود به بحث خصوصی سازي اجتناب می کنند. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: یکی از مشکلات اصلی ما در واگذاري ها، مقاومت مدیران دولتی و حتی شرکت هاي در حال واگذاري است. در برخی از این



 
شرکت ها پیش از واگذاري اتفاقاتی رخ می دهد که عملاً واگذاري آن با شیوه پیش بینی شده و در زمان تعیین شده دشوار می شود. 

وي همچنین در پاسخ به پرسش دیگري مبنی براینکه «در طی این سال ها، خصوصی سازي چه عملکردي داشته است؟»، گفت: در طی این چند سال
که از اجراي قانون سیاست هاي کلی اصل 44 می گذرد در حوزه خصوصی سازي به ارزش اسمی حدود 14 درصد از واگذاري ها از محل سهام عدالت،

 
15 درصد تهاتر بدهی هاي دولت و مابقی عرضه سهام به روش هاي مختلف در بورس و فرابورس بوده است. 

او ادامه داد: در طی این مدت از حدود 1700 شرکت که مورد بررسی قرار گرفته است، حدود 600 شرکت از فهرست خصوصی سازي خارج شده است.
عموم این شرکت ها یا با دلایل خاص از فهرست خارج شده اند ، یا بایستی ابتدا اصلاحاتی در آنها صورت پذیرد، تغییر ساختار یابند و پس از آماده

 
سازي به فهرست بازگردانده شوند یا به طور کل، بایستی استراتژي نحوه فعالیت آنها تغییر یابد. 

وزیر اقتصاد افزود: مثلاً شرکت هاي آب و برق منطقه اي از جمله شرکت هایی هستند که از این فهرست خارج شده اند . براي این شرکت هاي بخصوص
به دلیل اینکه خدمات شهري و روستایی را ارائه می کنند می توان، واگذاري به شهرداري ها را مطرح کرد. یا در مدلی دیگر می توان این شرکت هارا در
هم ادغام کرد و با کاهش تشکیلات ضمن سبک کردن ساختار آنها، به عنوان یک شرکت با مالکیت دولتی، مدیریت آن را به بخش خصوصی واگذار کرد.
هر چند ممکن است در این مسیر با مقاومت هایی در سطح مناطق یا بخش ها رو به رو شویم و باید بتوانیم با ایجاد انگیزه هایی این مقاومت ها را

 
تبدیل به همراهی کرد. 

او ادامه داد: همچنین از 1100 شرکت دیگر، حدود 900 شرکت به فروش رسیده اند یا از طریق تهاتر واگذار شده اند و مابقی یعنی حدود 200 شرکت

 
یا منحل شده اند ، یا ادغام و یا ورشکسته شده اند . 

وي افزود: در سال جاري نیز 325 شرکت (که حدود 16 درصد شرکت هاي مشمول واگذاري می باشند) در فهرست واگذاري قرار دارند که به مرور زمان

 
به روش هاي مختلف هر کدام در فرآیند واگذاري قرار می گیرند. 

دژپسند در ادامه و در پاسخ به این پرسش «به نظرآزادسازي سهام عدالت پیچیده شده است، آیا تدبیري براي رفع چالش مذکور بدون آسیب رسیدن به
بازار سهام وجود دارد؟»، گفت: در این خصوص ما تقریباً به صورت مستمر با کارشناسان و مسئولین ذیربط هم فکري می کنیم. چون به دنبال آن

 
هستیم که فواید آزادسازي سهام عدالت همراه با سهامداري توسط دارندگان سهام عدالت و عدم آسیب به دارایی آنها باشد. 

او ادامه داد: بسیاري از صاحبنظران معتقد هستند با توجه به ارزنده بودن سبد دارایی سهام عدالت، افراد سهامداري کرده و از منافع کوتاه مدت (سود
سالیانه) و بلندمدت (افزایش عرضه سهام) آن بهره مند شوند چرا که پورتفوي سهام عدالت شامل مجموعه سهام شرکت هاي بسیار معتبر و گلچین شده
کشور است بنابراین ما به دنبال آن هستیم که فرهنگ سهامداري بلندمدت را براي این جامعه هدف، ترویج کنیم و بنابراین فروش آن را چندان توصیه

 
نمی کنیم. 

وزیر اقتصاد افزود: اما از سوي دیگر به دنبال آن هستیم که قابلیت نقدشوندگی آن در بازار افزایش یابد و براي آن بازار سازي می کنیم. مصوبات چند

 
هفته گذشته شوراي عالی بورس که در آن صندوق هاي بادرآمد ثابت امکان خرید سهام عدالت را یافتند، از این جنس است. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «عملکرد خصوصی سازي در سال جاري چگونه بود وآیا شما رضایت دارید؟ امسال واگذاري در قالب ETFها
نقش برجسته اي در عرضه و فروش سهام متعلق به دولت داشت، در این خصوص برنامه شما چگونه بوده است؟»، گفت: در سال جاري انتظار افزایش
درآمدهاي حاصل از واگذاري ها را به چند علت داشتیم. اولین دلیل این بود که مجموعه عوامل و ارکان سیاستگذاري و اجرایی حوزه خصوصی سازي، بر
پایندي به توسعه فعالیت هاي بخش خصوصی و اجراي سیاستهاي کلی اصل (44) در زمینه خصوصی سازي اجماع داشتند لذا تلاش ها هم جهت شد تا

 
شاهد عملکرد قابل توجه و درخشانی در این سال باشیم. 

او ادامه داد: موضوع دوم تلاش هایی بود که در سال 1398 صورت گرفت. با مطالعه اي که در این سال رخ داد، تغییر در روش ها و رویکردها مبتنی بر
شرایط موجود کشور انجام پذیرفت. این تغییرات راهبردي در نتایج عملکردي نیز خود را نشان داد و منجر به نتیجه شد. در این ارتباط حداکثر سازي
استفاده از ظرفیت بازار سرمایه براي موضوع واگذاري ها چه به صورت عرضه خرد و چه به صورت عرضه بلوکی مد نظر قرار گرفت و با استفاده ظرفیت
صندوق هاي قابل معامله در بورس براي اولین بار براي واگذاري ها با پیگیري هاي فراوان، در سال جاري توانستیم بخش قابل توجه اي از عرضه هاي

 
دولتی را در این قالب به انجام برسانیم. 

وزیر اقتصاد افزود: موضوع سوم الزام اجتناب ناپذیر براي افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري بود. اگرچه معتقد هستم وصول درآمد براي دولت باید
آخرین ملاك در واگذاري ها باشد، اما با توجه به مقتضیات سال جاري و کاهش قابل توجه درآمدهاي حاصل از فروش نفت، تأمین منابع مالی دولت از
این طریق یکی از اهداف واگذاري ها در سال جاري بود و نمی توان آن را کتمان کرد. در سال جاري تلاش ما افزایش شفافیت و ایجاد فضاي رقابتی در

 
واگذاري ها بود. 

دژپسند ادامه داد: راجع به ETF ها ، هم زیاد صحبت شده است، ما در سال جاري حدود 33 هزار میلیارد تومان عرضه داشتیم که از این میزان بیش از
18 هزار میلیارد تومان آن در قالب دو ETF « دارایکم » شامل باقیمانده سهام دولت در بانک هاي ملت، تجارت، صادرات ایران و بیمه هاي البرز و
اتکایی امین و «پالایش یکم» شامل باقیمانده سهام دولت در پالایشگاه هاي تبریز، تهران، اصفهان و بندرعباس بود. همچنین 15 هزار میلیارد تومان در
قالب عرضه تدریجی انجام پذیرفت. این تحقق درآمد در عرضه سهام از سوي دولت در سال هاي اخیر بی سابقه بود و رشد قابل توجهی نسبت به سال

قبل داشت. دلیل آن هم تغییر شیوه واگذاري و ظرفیت سازي هایی بوده است که در بازار سرمایه به انجام رسید. 



وزیر اقتصاد افزود: ما با مطالعه به روش واگذاري از طریق ETFرسیدیم. در مطالعه اي که به انجام رسید مشخص شد که، عدم تحقق اهداف خصوصی
سازي در بسیاري از موارد ناشی از ویژگی هاي ذاتی روش مورد استفاده در واگذاري بوده است. براي نمونه در روش واگذاري از طریق مزایده به صورت
نقد و اقساط، عایدي دولت در زمان واگذاري نسبت به واگذاري از طریق بورس و روش ETF به حداقل می رسد. به عنوان مثال در واگذاري یکی از این
شرکت ها به ارزش 1800 میلیارد تومان، با تعیین 100 میلیارد تومان حصه نقدي و اعمال دو سال تنفس، عملاً عایدي دولت در زمان واگذاري کاهش
یافته است. در حالی که عرضه صندوق واسطه گري مالی یکم، حدود شش هزار میلیارد تومان و عرضه صندوق پالایش یکم بیش از 12 هزار میلیارد

 
تومان، منبع نقدي در اختیار دولت قرار داد. 

او گفت: در واگذاري یکی دیگر از بنگاه هاي اقتصادي که با روش مزایده انجام پذیرفت، در خصوص قیمت گذاري ابهامات متعددي وارد گردید، این در
حالی است که در واگذاري دو صندوق ETF بدون وجود ابهام، نحوه و شیوه قیمت گذاري و قیمت مورد معامله بصورت کاملاً شفاف به اطلاع عموم مردم

 
رسید. 

وي افزود: همچنین در خصوص برخی از واگذاري ها به علت شفافیت پایین در روش و فرآیند واگذاري حساسیت در افکار عمومی بوجود آمده است. عدم
وصول اقساط قرارداد که به صورت عمده (بلوکی) از طریق بورس واگذار شده بود نمونه اي دیگر از عارضه هاي موجود در روش هاي خصوصی سازي
است. در واگذاري هایی که به روش نقد و اقساط انجام می پذیرد، ریسک عدم وصول اقساط در آینده همیشه وجود دارد به نحوي که خریداران شرکت
هاي واگذار شده به روش مزایده غالباً در بازپرداخت اقساط به مشکل برخورده و فراوانی آنها در جدول بدهکاران اقساط معوق سازمان خصوصی سازي

 
بیشتر از خریداران بلوك هاي بورسی می باشد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: این موضوع خود باعث عدم تحقق منابع درآمدي بودجه دولت از ناحیه وصول اقساط قراردادهاي واگذاري شده است این در حالی
است که به علت آنکه در واگذاري در قالب ETF مبلغ فروش در همان ابتدا بصورت نقد دریافت می شود، یعنی عملاً ریسک عدم وصول اقساط در آینده

 
بصورت کامل از بین می رود. 

دژپسند گفت: عمده شواهد واگذاري انجام پذیرفته در سال هاي اخیر بیانگر آن است که خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از طریق عرضه در بورس
منافع بیشتر و چالش هاي کمتري را به دنبال داشته و باید اذعان داشت که واگذاري از طریق بازار سرمایه نسبت به روش هاي خارج از بازار (مزایده –
مذاکره) ضمن ترجیح قانونی، از مزایاي بیشتري برخوردار است. در سال جاري با حمایت هاي دولت و تصویب مجلس شوراي اسلامی، واگذاري باقیمانده
سهام دولت در قالب صندوق هاي سرمایه گذاري قابل معامله در بورس (ETF) به عنوان یک راهکار اجرایی براي اولین بار مورد استفاده قرار گرفت.
انتخاب این روش همراستا با عزم جدي دولت بر اجراي سیاست واگذاري صد درصدي به بخش خصوصی و رعایت اصول سلامت و شفافیت در واگذاري

 
ها است. 

وي افزود: واگذاري از طریق ETF فرصتی را ایجاد می کند که علاوه بر اجتناب از محدودیت هاي ناشی از روش هاي مزایده، مذاکره و عرضه بلوکی
سهام در بورس، گسترش مالکیت عمومی از طریق فروش به آحاد مردم رخ داده و جذب و هدایت نقدینگی جامعه به سمت فعالیت هاي مولد از طریق
بازار سرمایه اتفاق افتد. بدیهی است این امر علاوه بر توسعه و تعمیق بازار سرمایه، امکان فروش سهام در حجم ریالی بالا بصورت کاملاً شفاف منجر به

 
تأمین منابع به صورت نقد را فراهم آورده و ریسک عدم وصول اقساط در آینده را به صفر می رساند. 

دژپسند در ادامه و در پاسخ به این پرسش که «در واقع چرا دولت براي واگذاري سهام در سال اخیر تنها از روش ETF استفاده کرد، آیا بعد از عرضه
صندوق پالایش یکم با این نحوه آزادسازي همچنان موافق هستید. به عبارت ساده تر آیا نگرانی از تبعات واگذاري هاي مرسوم، مجلس و دولت را به
سمت عرضه با استفاده از این روش سوق داد؟»، گفت: قطعاً خیر این گونه نیست. در صحبت هاي قبلی تا حدودي به این سوال شما پاسخ دادم.

 
همانگونه که گفتم این روش از واگذاري، داراي ویژگی هایی است که سبب برتري آن نسبت به دیگر روش هاي واگذاري در شرایط کنونی می شود. 

او ادامه داد: اولین ویژگی این روش امکان انتقال مالکیت به افراد بیشتري است، دوم اینکه چون هر شخص با هر سرمایه اي قادر است در اینگونه عرضه
ها حضور یابد، فرصت توزیع برابر میان آحاد جامعه فراهم می شود. ویژگی سوم اینکه، چون تخفیف داده می شود، امکان توزیع ثروت بهبود پیدا می

 
کند. 

وزیر اقتصاد افزود: از منظر تأمین منابع نیز براي دولت ارجحیت دارد چرا که سریع تر به نتیجه می رسیم . عرضه بلوکی سهام برخی شرکت ها را چند
بار تجربه کردیم و به دلیل نبود متقاضی، موفق نبود. نیاز به منابع فراوان براي اندك متقاضیان و توجه به فضایی که در مورد خصوصی سازي، اخیراً به
وجود آمده است استقبال و تقاضا براي مشارکت در خرید بلوکی سهام شرکت ها را به نحو قابل توجه اي کاهش داده است، به نحوي که در جلسات

 
متعدد، علی رغم ارائه مشوق هاي مختلف باز هم بخش خصوصی تمایلی براي خرید بنگاه هاي دولتی از خود نشان نداد. 

دژپسند در پایان و در پاسخ به این پرسش که «در خصوص ETF این نقد به شما وارد است که انتقال مالکیت بدون مدیریت صورت پذیرفته است و شما
خواهان ادامه این روش در سال آتی نیز هستید؟»، گفت: این ادعا صحیح نیست. در واقع در این روش واگذاري ما عدم همزمانی انتقال مدیریت شرکت
هاي دولتی با واگذاري مالکیت آنها را داریم. در خصوص ETF مدیریت تا پایان سال 1400 با دولت است و منطبق بر مفاد جز (2) بند (الف) تبصره (2)
قانون بودجه سال 1399، و تصریح اینکه تشکیل این صندوق ها با مدیریت دولتی براي بلندمدت نباشد، در امیدنامه این صندوق ها آمده است که لاجرم

 
پس از پایان این مهلت قانونی مدیریت به سهامداران منتقل می شود. 

او ادامه داد: همچنین مکانیزم هاي لازم را نیز در این بخش پیش بینی کردیم. اگر سرمایه گذاري بتواند 1.5 درصد از مجموع واحدهاي این صندوق را



در مکانیزم بازار خریداري نماید به صورت خودکار امکان اعمال مدیریت در صندوق برایش فراهم می شود. یعنی هم مکانیزم لازم را در بازار دیده ایم و

 
هم براي خروج دولت از صندوق فرصت زمانی قرار داده ایم . 

ویر اقتصاد افزود: نکته حائز اهمیت دیگر بخصوص در ارتباط با دارا یکم این است که، هم زمان با عملیاتی شدن واگذاري سهام این سه بانک و دو شرکت
بیمه اي در قالب ETF، آزادسازي سهام عدالت نیز انجام می پذیرد و انتقال مالکیت بخش بزرگی از سهام شرکت هاي مزبور به آحاد مردم اتفاق می
افتد، بنابراین انتقال بلافاصله مالکیت در این دو طرح در فاصله زمانی بسیار کوتاه سبب می شود عملاً حجم بزرگی از مالکیت و مدیریت بنگاه هاي

 
اقتصادي دولتی به صورت یکباره از دولت منفک شود. 

دژپسند گفت: این شرایط می توانست، علاوه بر آنکه هر بنگاه را به صورت منحصر بفرد دچار مشکل کند، بخش بانکی و بیمه اي کشور را نیز با عدم
اطمینان یا چالش هاي دیگري مواجه سازد لذا به منظور کاهش آثار احتمالی نامطلوب یادشده، دوره زمانی اطمینان بخش یک و نیم ساله براي فرآیند
گذار پیش بینی شد، تا در این دوره تلاش شود، آثار غیرقابل پیش بینی انتقال مدیریت که ممکن است در برخی موارد قابل توجه نیز باشد، کنترل شده

یا به حداقل برسد.



2 پتروپالایشگاه و 8 صنایع معدنی آماده ورود به فرابورس

منبع: صنایع نیوزشماره خبر:  315  |  تاریخ: 1399/10/09

فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء (ص) از افتتاح 36 پروژه تا پایان دولت دوازدهم خبر داد و گفت: عرضه برخی طرح ها در فرابورس یکی از
راه هاي نجات اقتصاد کشور است و 2 پتروپالایشگاه و هشت صنایع معادن آماده ورود به فرابورس شده است.

سردار سعید محمد در گفت وگوي ویژه خبري استان گلستان اظهار
کرد: استان گلستان انصافا استان با ظرفیتی است، یکی از مبانی
قرارگاه برنامه ریزي به صورت بوم محور است، بزرگترین ظرفیت
استان گلستان اقوام مختلف آن است که در یک ایران کوچک دور

 
هم جمع شدند و یک الگو براي کشور است. 

وي با اشاره به ظرفیت هاي استان گلستان در حوزه ترانزیت و حمل
و نقل تصریح کرد: هم مرزي استان گلستان با ترکمنستان از

شاخصه هاي مثبت است این استان در زمینه دامپروري و آبزي پروري می تواند سرآمد باشد، همچنین در راستاي جاذبه هاي گردشگري، صنعت و

 
معدن، صنایع دستی، کشاورزي و ظرفیت هاي صادراتی حرف هاي زیادي براي گفتن دارد. 

 
با وجود ظرفیت هاي فراوان استان گلستان اما نسبت به سایر استان ها در برخی شاخص ها در رتبه پایینی قرار دارد 

فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء (ص) افزود: با وجود ظرفیت هاي فراوان استان گلستان اما نسبت به سایر استان ها در برخی شاخص ها در رتبه

 
پایینی قرار دارد، درآمد سرانه مردم استان پایین است به همین دلیل شاخص بیکاري بالاست. 

سردار محمد تاکید کرد: اگر براي استان گلستان برنامه مبتنی بر بوم اتفاق بیفتد به شکوفایی خواهد رسید، اشتغال تقویت می شود و این مهم در سایه

 
توجه به ظرفیت ها محقق خواهد شد. 

وي گفت: گلستان جزو آخرین استان هایی است که قرارگاه خاتم به آن ورود کرد که این اتفاق براساس نیاز استان و درخواستی که از سوي مسئولان

 
استان می شود رخ داد، چند ماه قبل مسوولان گلستان از قرارگاه خاتم براي اجراي برخی پروژه ها درخواست کردند و ما تمام قد ورود کردیم. 

فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء (ص) با اشاره به اینکه 23 پروژه در استان گلستان هدف گذاري شد، ابراز کرد: در مورد برخی از این پروژه ها به
جمع بندي رسیدیم، در بخش ترانزیت، حمل و نقل، کشاورزي، آبیاري، زهکشی، پرورش میگو، کنترل چاه، برقی کردن چاه هاي کشاورزي و جلوگیري

 
از مصرف سوخت مایع مواردي مطرح شد که همه به معیشت مردم متصل است از تعداد 23 پروژه مطرح شده سه قرارداد عملیاتی شده است. 

 
مسوولان استانی و فرمانده سپاه نینوا براي اجراي پروژه ها توسط قرارگاه خاتم در استان گلستان تلاش می کنند 

سردار محمد؛ مشکل قراردادها را در سطح وزارتخانه ها و دستگاه هاي اجرایی به دلیل کمبود اعتبار برشمرد و تصریح کرد: تعدادي از پروژه ها به دلیل
کمبود اعتبار از فهرست اجرا خارج شد و الباقی پروژه ها در دست پیگیري است بروکراسی اداري سنگینی برقرار است اما روند کار به خوبی پیش می

 
رود. 

وي با اشاره به اینکه مسوولان و فرمانده سپاه نینوا براي اجراي پروژه ها توسط قرارگاه خاتم در استان تلاش می کنند، افزود: کمبود اعتبار وجود دارد اما
بر این باور هستیم آنقدر در کشور ظرفیت وجود دارد که نباید به لحاظ بودجه پروژه ها متوقف بماند و اینکه از راه تهاتر با شهرداري ها که داراي املاك



 
هستند می توانیم پروژه ها را پیش ببریم. 

دارایی هاي راکد و غیر مولد در دولت موجود است که می توان در سبد پروژه ها آورد تا پشتیبان اجراي آن قرار بگیرد/ نمایندگان استانی پیشنهاد

 
پیشبرد اجراي طرح هاي عمرانی را در بودجه 1400 را جا بیاندازند 

فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء (ص) گفت: همچنین دارایی هاي راکد و غیرمولد در دولت موجود است که می توان در سبد پروژه ها آورد تا

 
پشتیبان اجراي آن قرار بگیرد. 

سردار محمد بیان کرد: باید در بودجه 1400 از طریق کمیسیون برنامه و بودجه مجلس و کمیسیون تلفیق؛ نمایندگان استانی پیشنهاد پیشبرد اجراي

 
طرح ها را جا بیاندازند. 

وي در خصوص تفاهم نامه قرارگاه خاتم با دستگاه هاي اجرایی استان گفت: بیمارستان 500 تختخوابی گنبدکاووس و 200 تختخوابی طالقانی گرگان
70 درصد از طریق تهاتر و 30 درصد نقد قرار است اتفاق بیفتد که هنوز به جمع بندي نرسیده ایم و پس از جمع بندي خیلی زود عملیات اجرایی آن

 
آغاز می شود. 

80 درصد نیروها در اجراي طرح قرارگاه سازندگی خاتم بومی هستند مابقی تخصص ها اگر در استان کمیاب باشد از سایر نیروهاي قرارگاه استفاده می

 
کنیم 

به گفته فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء (ص)؛ در تمام استان ها استفاده از ظرفیت نیروهاي بومی در دستور کار است، 80 درصد نیروها در اجراي

 
طرح بومی هستند مابقی تخصص ها اگر در استان کمیاب باشد از سایر نیروهاي قرارگاه استفاده می کنیم. 

سردار محمد در خصوص اجراي شهربازي گرگان توسط قرارگاه خاتم گفت: قرارگاه در این پروژه فقط مجري است اگر نیاز باشد مشاوره تخصصی هم

 
براي اینکه مشکلی ایجاد نشود خواهد داد. 

آن بخش از بودجه «سد نرماب» که به عهده دولت بود محقق نشد و پروژه تا 85 درصد پیشرفت فیزیکی متوقف شد/ اعتبارات قطره چکانی باعث ایجاد

 
بحران هاي جدید می شود/ پروژه سد نرماب براي سال آبی آینده آماده آبگیري است 

وي تهیه اسناد فنی براي اجراي طرح هاي عمرانی در استان را مهم خواند و افزود: طی سال هاي گذشته براي پروژه «سد نرماب» اعتبار محدودي در
اختیار آب منطقه اي قرار گرفت، در آن زمان قرارگاه تا سقف حدود 300 میلیارد تومان تعهد کرد که محقق کردیم اما آن بخش از بودجه که به عهده

 
دولت بود محقق نشد و پروژه تا 85 درصد پیشرفت فیزیکی متوقف شد. 

فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء (ص) با اشاره به اینکه اعتبارات قطره چکانی باعث ایجاد بحران هاي جدید می شود، ابراز کرد: پروژه سد نرماب

 
براي سال آبی آینده آماده آبگیري است. 

سردار محمد در خصوص ورود برخی طرح ها در فرابورس تاکید کرد: یکی از راه هاي نجات اقتصادي کشور منابع آزادي است که در دست مردم قرار

 
دارد، باید بستري فراهم کنیم که مردم منابع خود را به سمت تولید هدایت کنند، پروژه هایی باید تعریف کنیم که داراي سود بالا باشد. 

 
وي با بیان اینکه صندوق پروژه در فرابورس تشکیل می شود، گفت: پس از آن مردم پذیره نویسی و سهامدار می شوند و تبدیل به سهامی عام می شود. 

فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء (ص) با اشاره به اینکه دو پتروپالایشگاه و هشت صنایع معدنی آماده ورود براي فرابورس شدند، ابراز کرد: بخش

 
معادن تا پایان امسال براي فرابورس آماده می شود، براي تضامین بروکراسی هایی وجود دارد که باید در اجرا سرعت داده شود. 

سردار محمد با اشاره به اینکه در استان گلستان باید پروژه هاي سودآور انتخاب کنیم، گفت: این اتفاق باعث اعتماد مردم در همکاري و مشارکت بیشتر
می شود. 



وي در خصوص ورود قرارگاه خاتم براي نجات پتروشیمی گلستان گفت: استان گلستان با توجه به اینکه نزدیک دریاست امکان اینکه صنایع پتروشیمی
در استان توسعه پیدا کند وجود دارد، استان باید به سمت صنایع پایین دست برود، اگر مطالعات در این زمینه انجام شود قرارگاه آمادگی دارد در این

 
زمینه هم ورود پیدا کند. 

فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء (ص) در خصوص نفتکش غول پیکر گفت: قرارگاه سعی کرد در همه حوزه هاي فنی و مهندسی ورود جدي کرده

 
باشد در تمام بخش زیرساختی کشور حرف براي گفتن داریم و نیاز به شرکت هاي خارجی نیست. 

 
توان ساخت ناو یا کشتی هاي کانتینري و صیادي داریم/ هیچ کس، هیچ سفارشی را به خارج از کشور ندهد 

سردار محمد تاکید کرد: از مهرماه 1397 براي ساخت این کشتی اقدام کردیم این کشتی 113 هزار تن بار می تواند جابه جا کند تمام مهندسی، اجرا و
ساخت توسط قرارگاه «شرکت صدرا» و با استفاده از توان داخلی انجام شده است، کشتی غول پیکر طی دو سال ساخته شده تست هاي نهایی آن در
حال انجام است این اتفاق باعث امیدواري و انگیزه در مردم می شود که توانمندي ایران شعاري نیست و هر جا عزم و اراده باشد موفقیت همراه خواهد

 
بود. 

وي گفت: نفتکش در کلاس هاي مختلف داریم این نوع نفتکش از نوع «افراماکس» است، روند کار آن به گونه اي است که امروز اگر بخواهیم ناو یا

 
کشتی هاي کانتینري و صیادي ایجاد کنیم این توان را داریم و هیچ کس، هیچ سفارشی را به خارج از کشور ندهد. 

فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء (ص) در خصوص تحریم هاي ناجوانمردانه علیه انقلاب اسلامی بیان کرد: کشور ما در تحریم است، این تحریم ها
مشکل درست می کند و کسی نمی تواند آن را انکار کند اما چیزي که مهم است منویات مقام معظم رهبري در حوزه اقتصاد مقاومتی که از 10 سال

 
پیش مطرح شد و اگر برنامه ریزي دقیقی در این زمینه صورت می گرفت قطعاً وضعیت کشور امروز پایدار بود. 

سردار محمد با تاکید بر اینکه باید جبران مافات شود، ابراز کرد: باید با استفاده از توان و نیروي داخلی کشور را ایمن کنیم که این مهم شدنی است،

 
تلاش قرارگاه این است صددرصد پتروپالایشگاه ها را ایرانی سازي کند که طی دو سال آن را خواهیم ساخت. 

 
آزادراه کنارگذر جنوب تهران یک ماه آینده به بهره برداري خواهد رسید/ برنامه ریزي کردیم 36 پروژه تا پایان دولت تحویل دهیم 

وي با بیان اینکه از اول امسال هر هفته یک پروژه توسط قرارگاه افتتاح شده و می شود، گفت: برنامه ریزي کردیم 36 پروژه تا پایان دولت تحویل دهیم
که به شرط تامین مالی این مهم اتفاق خواهد افتاد، آزادراه کنارگذر جنوب تهران که بار ترافیکی تهران کرج را کاهش می دهد و سرمایه گذاري آن 70

 
درصد توسط قرارگاه و 30 درصد از طریق راه و شهرسازي است که یک ماه آینده به بهره برداري خواهد رسید. 

فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء (ص) بیان کرد: رمز موفقیت قرارگاه خاتم وجود یک مجموعه رسالت محور است که انتفاعی نیست و سرمایه هاي

 
قرارگاه خرج محرومیت زدایی می شود، هیچ پروژه متوقف شده نداریم و کارنامه 31 ساله قرارگاه خاتم درخشان است. 

 
همه پروژه توسط جوانان با میانگین سنی 35 سال که 48 هزار نیروي انسانی وابسته به قرارگاه هستند در حال انجام است 

سردار محمد با بیان اینکه در حوزه ریلی 40 هزار کیلومتر راه آهن ایجاد کردیم، گفت: 50 درصد متروهاي کشور توسط قرارگاه انجام گرفته، انتقال دیتا
به 19 ترابایت از خدمات قرارگاه است 80 درصد بنادر کشور، 40 درصد بنزین کشور، 6 هزار و 400 خطوط انتقال آب در 15 استان و حدود 900
کیلومتر آزادراه توسط قرارگاه خاتم انجام شده است همه پروژه توسط جوانان با میانگین سنی 35 سال که 48 هزار نیروي انسانی وابسته به قرارگاه

هستند در حال انجام است.



بانک تجارت و چادرملو تفاهم نامه همکاري امضا کردند

منبع: اقتصاد طلاییشماره خبر:  316  |  تاریخ: 1399/10/09

تفاهم نامه همکاري هاي متقابل مابین چادرملو و بانک تجارت امضا شد. بر اساس این تفاهم نامه از این پس بانک تجارت متعهد می شود در
قبال تمرکز فعالیتهاي پولی و بانکی، اعم از ارزي و ریالی شرکت چادرملو و شرکت هاي زیر مجموعه، انواع خدمات مالی و بانکی را به این

شرکت ارائه نماید. (...)

تفاهم نامه همکاري هاي متقابل مابین چادرملو و بانک تجارت امضا شد. بر اساس این تفاهم نامه از این پس بانک تجارت متعهد می شود در قبال
تمرکز فعالیتهاي پولی و بانکی، اعم از ارزي و ریالی شرکت چادرملو و شرکت هاي زیر مجموعه، انواع خدمات مالی و بانکی را به این شرکت ارائه نماید.

 
 (...)

تفاهم نامه همکاري هاي متقابل مابین چادرملو و بانک تجارت امضا شد. بر اساس این تفاهم نامه از این پس بانک تجارت متعهد می شود در قبال تمرکز

 
فعالیتهاي پولی و بانکی، اعم از ارزي و ریالی شرکت چادرملو و شرکت هاي زیر مجموعه، انواع خدمات مالی و بانکی را به این شرکت ارائه نماید. 

به گزارش اقتصادطلایی ، در مراسمی با حضور مدیران عامل شرکت معدنی و صنعتی چادرملو و بانک تجارت، تفاهم نامه همکاري هاي دو جانبه به امضا
رسید. بر اساس این تفاهم نامه از این پس بانک تجارت متعهد می شود در قبال تمرکز فعالیتهاي پولی و بانکی، اعم از ارزي و ریالی شرکت چادرملو و

 
شرکت هاي زیر مجموعه، انواع خدمات مالی و بانکی را به این شرکت ارائه نماید . 

 
این تفاهم نامه با اعتبار 2 ساله منعقد شده است و در صورت توافق طرفین براي سالهاي بعد نیز قابل تمدید است . 

ازجمله موارد مورد توافق طرفین، افتتاح انواع حسابهاي ارزي و ریالی، تعیین حد اعتبار و گشایش انواع اعتبارات اسنادي داخلی و خارجی ، صدور و
تعیین حد اعتبار انواع ضمانت نامه هاي ارزي و ریالی، ، اعطاي انواع تسهیلات در قالب عقود اسلامی ، تامین مالی شرکت هاي زیر مجموعه از طریق
انعقاد قراردادهاي جداگانه ، انجام کلیه امور مربوط به سهام، همچون پذیره نویسی و سبد گردانی توسط کارگزاري بانک تجارت ،همچنین شرکت معدنی

 
و صنعتی چادرملو موافقت کرد نسبت به انتقال بخشی از حسابهاي شرکت و شرکت هاي زیر مجموعه به بانک تجارت اقدام نماید . 

در آئین انعقاد این تفاهم نامه، مهندس ناصر تقی زاده مدیر عامل و عضو هیات مدیره شرکت چادرملو با تشکر از همکاري هاي بانک تجارت که تاکنون با
شرکت چادرملو داشته است اظهار امیدواري کرد: با انعقاد این تفاهم نامه، سطح همکاري هاي دو جانبه افزایش یابد . وي همچنین با اشاره به شرایط
اقتصادي کشور و مشکلات ناشی از تحریمهاي ظالمانه افزود: بر این اعتقادم که توسعه اقتصادي کشور با اتکا به توانمندي هاي مالی و سرمایه گذاري
هاي شرکت هاي بزرگ معدنی و صنعتی بخوبی امکان پذیر است و با این اقدامات می توانیم بار بزرگی از روي دوش دولت برداریم چرا که در این شرایط

 
نمی توان انتظار داشت دولت به تنهایی در جهت توسعه اقتصادي گام بردارد. 

وي افزود چادرملو آمادگی کامل دارد تا با اجراي طرح هاي توسعه بخش خود و با استفاده از تسهیلات بانکی، مسیر توسعه و اشتغال را طی کند و

 
خوشبختانه از حمایت هاي وزیر محترم صمت و مقامات استانی نیز برخوردار است . 

مهندس تقی زاده همچنین با اشاره به اینکه در کویر مرکزي ایران و بسیاري از نقاط کشور ذخایر معدنی بسیاري وجود دارد که مغفول و یا بلاتکلیف
مانده اند افزود: همانطوریکه وزیر محترم صمت معتقد به انقلاب در معادن هستند، و با ابلاغیه خود تکلیف مجوزهاي راکد و معادن غیر فعال را روشن
کردند . ما فعالان این صنعت نیز بر خود وظیفه میدانیم با تمام توان ، درجهت تحقق این دور نماي توسعه، خیز بلندي برداریم و در این جهت، طرح ها

 
و برنامه هاي مهمی داریم تا در این پهنه ها به بهترین نحو ممکن فعالیت هاي اکتشافی و مطالعاتی خود را گسترش و از آنها بهره برداري کنیم . 

بر اساس همین گزارش دکتر دولت آبادي، مدیر عامل بانک تجارت نیز با تشکر از حسن نظر مدیر عامل چادرملو در توسعه روابط مالی با بانک تجارت و
تقدیر از دیدگاههاي توسعه گرایانه مهندس ناصر تقی زاده که در هر جا که مسئولیت پذیرفته اند منشاء خدمات ارزنده اي براي کشوربوده اند افزود:
همانطوریکه پیشتر این بانک در پروژه عظیم شیرین سازي و انتقال آب خلیج فارس به مناطق مرکزي ایران در تامین مالی آن سهیم بوده است،



 
امیدواریم بتوانیم نقش اثر بخشی در تامین مالی طرح ها و پروژه هاي در دست اقدام شرکت چادرملو و زیر مجموعه هاي آن نیز داشته باشیم . 

در پایان این مراسم تفاهمنامه همکاري میان دو طرف امضا و مبادله گردید .



نرخ تورم در کشور 4 برابر نرخ پیش بینی شده در برنامه ششم/ تفاوت 180 درجه اي نرخ

رشد اقتصادي حال حاضر با نرخ مصوب

منبع: خبرگزاري صنایعشماره خبر:  317  |  تاریخ: 1399/10/09

رئیس سابق دیوان محاسبات با بیان اینکه فاصله معنادار و قابل توجهی میان نرخ رشد اقتصادي و تورم حال حاضر و برنامه هاي کلان کشور
وجود دارد، نرخ تورم در کشور را 4 برابر نرخ پیش بینی شده و نرخ رشد اقتصادي موجود را نیز 180 درجه متفاوت از نرخ مصوب در برنامه

ششم، اعلام کرد.

 
عادل آذر 

 
رئیس سابق دیوان محاسبات در پنجمین کنفرانس بین المللی مدیریت صنعتی: 

 
نرخ تورم در کشور 4 برابر نرخ پیش بینی شده در برنامه ششم/ تفاوت 180 درجه اي نرخ رشد اقتصادي حال حاضر با نرخ مصوب 

رئیس سابق دیوان محاسبات با بیان اینکه فاصله معنادار و قابل توجهی میان نرخ رشد اقتصادي و تورم حال حاضر و برنامه هاي کلان کشور وجود دارد،

 
نرخ تورم در کشور را 4 برابر نرخ پیش بینی شده و نرخ رشد اقتصادي موجود را نیز 180 درجه متفاوت از نرخ مصوب در برنامه ششم، اعلام کرد. 

رئیس سابق دیوان محاسبات با بیان اینکه فاصله معنادار و قابل توجهی میان نرخ رشد اقتصادي و تورم حال حاضر و برنامه هاي کلان کشور وجود دارد،

 
نرخ تورم در کشور را 4 برابر نرخ پیش بینی شده و نرخ رشد اقتصادي موجود را نیز 180 درجه متفاوت از نرخ مصوب در برنامه ششم، اعلام کرد. 

 
پنجمین کنفرانس بین المللی مدیریت صنعتی 

به گزارش خبرگزاري صنایع، عادل آذر در پنجمین کنفرانس بین المللی مدیریت صنعتی، ضمن تشکر و قدردانی از حضور مسئولین در این جلسه، اظهار

 
کرد: 

 
پنجمین کنفرانس بین المللی مدیریت صنعتی به دلیل حضور مجازي بعضی افراد در نوع خود جدید می باشد. 

عزیزان برگزارکننده این جلسه نیز تلاش و زحمات بسیاري کشیدند و کم و کسري هاي جلسه را به حداقل رساندند تا حضار بتوانند نهایت بهره را از این

 
مجموعه تجربی و دانش محور ببرند که جاي تشکر و قدردانی فراوان دارد. 

 
وي با اشاره به تاخیر 6 ماهه در برگزاري پنجمین کنفرانس بین المللی مدیریت صنعتی، بیان کرد: 

چهار دوره قبلی به صورت حضوري صورت گرفت که از استقبال خوبی برخوردار شد و آثار بسیار مناسبی را به همراه داشت، اما پنجمین دوره کنفرانس
بین المللی مدیریت صنعتی با تاخیر 6 ماهه برگزار شد و دلیل آن نیز شیوع بیماري کرونا و تعلل براي یافتن زمانی مناسب براي برگزاري این جلسه به

 
صورت حضوري بود. 



 
 

 
نقش صنعت در رشد اقتصادي 

 
آذر در خصوص شیوه برگزاري، فضا و محورهاي اصلی پنجمین دوره کنفرانس بین المللی مدیریت صنعتی، گفت: 

عنوان و محورهاي اصلی کنفرانس با تدبیر، تفکر و تعریف مشخصی انتخاب شده است و براي شفاف تر شدن این موارد، اهمیت و ضرورت برگزاري این
کنفرانس، باید به اعداد و ارقامی در حوزه صنعت اشاره کنیم، همچنین منظور از حوزه صنعت، به طور فراگیر صنعت و معدن است، البته حوزه خدمات

 
نیز تا حد زیاد آماري مشابه دارد. 

ارائه این اعداد و ارقام در راستاي روشن کردن ضرورت این جلسه و شفاف شدن محورهاي اصلی کنفرانس و برنامه هاي مهندسی شده طی این دو روز

 
می باشد. 

 
رییس کنفرانس با تلخ دانستن این آمار و ارقام، گفت: 

بر اساس گزارش مرکز آمار ایران رشد جی دي پی کشور در سال 97، منفی 4٫1 بوده و این این در حالی است که این رقم براي سال 98 منفی 6٫8 می

 
باشد، همچنین رشد جی دي پی 9 ماه نخست سال 99 نیز منفی 1٫9 است. 

 
وي درباره رشد اقتصادي در حوزه صنعت طی سه سال اخیر، بیان کرد: 

رشد اقتصادي در حوزه صنعت و معدن در سال 97، منفی 9٫1 و در سال 98 منفی 14٫4 و در 9 ماهه سال جاري این عدد کمی به صفر نزدیک شده و

 
رقم منفی 0٫7 را نشان می دهد. 

 
سهم بخش هاي مختلف از رشد اقتصادي 

 
آذر در خصوص سهم خدمات و صنعت از این رشد اقتصادي، تصریح کرد: 

سهم صنعت و معدن از رشد اقتصادي 41 درصد و بخش خدمات 50 درصد بوده است و این یعنی سهم این دو بخش از این رشد منفی، مجموعا 91

 
درصد می باشد. 

 
همچنین سهم حوزه کشاورزي نیز حدود 9 درصد بوده، که در واقع این رقم در ایران زیاد است. 

 
به طور مثال در آمریکا، صنایع کشاورزي چیزي حدود یک درصد است و بیشتر تمرکز بر روي خدمات است. 



 
رئیس کنفرانس بین المللی مدیریت صنعتی در خصوص سهم اشتغال، گفت: 

ادعاي مرکز آمار گویاي آن است که نرخ بیکاري 11٫6 درصد می باشد، اما اگر بیکار هاي اقماري را نیز به آن اضافه کنیم این رقم به چیزي حدود 17

 
درصد می رسد. 

بنابراین اگر نرخ 11 درصد را در نظر بگیریم، سهم گروه صنعت و معدن از اشتغال حدود 32 درصد و گروه خدمات حدود 50 درصد است، یعنی سهم

 
گروه صنعت و معدن و گروه خدمات از اشتغال حدود 82 درصد می باشد. 

 
همچنین این رقم براي گروه کشاورزي 18 درصد است، البته باید گفت در کشورهاي پیشرفته سهم کشاورزي از اشتغال زیر یک درصد می باشد. 

 
وي در ادامه تاکید کرد: 

 
ما در این کنفرانس اختصاصاً به بخش صنعت و معدن و بخش خدمات می پردازیم. 

 
 

 
برنامه توسعه کشور 

 
آذر در ادامه پیرامون برنامه توسعه کشور، بیان کرد: 

نرخ سالانه رشد اقتصادي در برنامه ششم حدود 8 درصد پیش بینی شده بود، اما معدل نرخ رشد اقتصادي در سال 98 رقم منفی 6٫9 درصد را نشان

 
می دهد. 

همچنین در خصوص نرخ تورم نیز، قرار بر این بود تا نرخ سالانه تورم تک رقمی شده و به رقم 8٫8 برسد، اما در عمل این رقم در سال 98 به 35 درصد

 
رسید و بر اساس آخرین گزارش مرکز آمار، این رقم در 9 ماهه سال 99 به 30 درصد رسیده است. 

 
وي با اشاره به آمار بیکاري در کشور، گفت: 

آمار بیکاري نیز بر اساس پیش بینی برنامه توسعه، باید 10٫2 درصد باشد، اما در عمل حدود 12 درصد است و این در حالی می باشد که اگر بیکاران

 
اقماري را نیز محسوب کنیم این رقم به حدود 22 درصد می رسد. 

 
همچنین از جمعیت بیکاران تحصیل کرده در کشور نیز حدود 36 درصد جزو بانوان هستند و مجموعاً این حجم از آمار باعث تلخکامی است. 

 
وابستگی 51 درصدي بودجه 1400 به نفت 



 
رئیس کنفرانس بین المللی مدیریت صنعتی در خصوص وابستگی به نفت، اظهار داشت: 

 
قرار بر این بود وابستگی بودجه به نفت در برنامه ششم و حتی در پایان برنامه پنجم به کل قطع شود. 

با این حال ادعاي دولت حاکی از آن است که این وابستگی نزدیک به 27 درصد است، اما محاسبات نشان می دهد که وابستگی بودجه عمومی به نفت به

 
طور مستقیم حدود 51 درصد می باشد. 

 
وي با اشاره به نامناسب بودن وضعیت صنعت و اقتصاد، گفت: 

حضرت امام خمینی و سپس رهبر معظم انقلاب و به طور کلی جمهوري اسلامی، چه در تئوري و برنامه و چه در سیاست گذاري ها و فرمایشات،
خواستار حمایت 100 درصدي از تولید داخل و متمرکز شدن بر این موضوع بودند، اما با این حال و حتی در شرایطی که همه را ملزوم به تبلیغ و

 
حمایت تولید داخل کرده ایم، چرا همچنان اوضاع کنونی این چنین است؟ 

 
طوفانی در راه است! 

 
آذر درباره پیشرفت و چیرگی فناوري در دنیا، تصریح کرد: 

طوفانی از تکنولوژي و فناوري در راه است و شیوع بیماري کرونا نیز این موضوع را پررنگ کرد، اما سوال این است که آیا ما براي این طوفان آماده شده

 
ایم؟ 

 
جالب این است که ما قبل از شروع بیماري کرونا این موارد را پیش بینی کرده بودیم. 

 
وي در ادامه افزود: 

 
دنیا درحال تلاطم است و صنعت، خدمات و کشور باید براي چنین طوفان هایی آمده باشد. 

باید منفی ها را جبران کرده و ضمن دوام آوردن در این طوفان، باید به نقش آفرینی بپردازیم، لذا به موضوعاتی از قبیل، چگونگی عمل در شرایط
ناپایدار، زنجیره تامین و عدم اطمینان و همچنین زنجیره تامین، پایداري و تاب آوري پرداخته ایم و همه این ها را با رویکرد پدیده هاي نوظهور مورد

 
بررسی قرار داده ایم. 

 
همچنین به موضوعات نقدینگی و تامین منابع مالی، تصمیم گیري ها و پیشگیري ها در مسائل کسب و کار نیز پرداخته ایم. 

 
هدف از برگزاري پنجمین کنفرانس بین المللی مدیریت صنعتی 

به گزارش خبرگزاري صنایع، رئیس انجمن علمی مدیریت صنعتی ایران در پایان ضمن تسلیت ایام فاطمیه و با اشاره به هدف از کلیت برگزاري این

 
نشست، اظهار داشت: 

به طور کلی پنجمین کنفرانس بین المللی مدیریت صنعتی در جهت پاسخ دادن به این سوال است که چگونه می توانیم صنعت را به تراز جمهوري

 
اسلامی ایران بیاوریم و در دنیا نقش آفرینی کنیم. 

انتهاي پیام///



مقاومت مدیران در برابر واگذاري ها

منبع: روزنامه تعادلشماره خبر:  318  |  تاریخ: 1399/10/09

وزیر امور اقتصادي و دارایی در طول سال هاي گذشته به عنوان یکی از اصلی ترین مدافعان خصوصی سازي بارها از لزوم فراهم آمدن مقدمات
لازم براي کاهش تصدي گري دولت گفته و اعلام کرده وزارتخانه اش آمادگی دارد در این زمینه با تمام دستگاه ها، همکاري هاي لازم را داشته

باشد.

وزیر امور اقتصادي و دارایی در طول سال هاي گذشته به عنوان یکی از اصلی ترین مدافعان خصوصی سازي بارها از لزوم فراهم آمدن مقدمات لازم
براي کاهش تصدي گري دولت گفته و اعلام کرده وزارتخانه اش آمادگی دارد در این زمینه با تمام دستگاه ها، همکاري هاي لازم را داشته باشد. فرهاد
د ژپسند در گفت وگوي جدید خود با تسنیم نیز بار دیگر به ابعاد مختلف خصوصی سازي در اقتصاد ایران اشاره و از مقاومت برخی مدیران در این مسیر

 
انتقاد کرده است. 

چرا تا این حد اقتصاد کشور ما دولتی است و ریشه حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور به کجا بر می گردد؟ چرا در کشور ما خصوصی سازي تا این حد

 
اهمیت دارد؟ 

این یک سوال کلیدي است و پاسخ به آن باید با لحاظ جنبه هاي مختلف صورت پذیرد. عملا ریشه یابی تاریخی حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور
سبب می شود تا به بسیاري از ابهامات پاسخ داده شود. در طی سالیان متمادي، در اقتصاد ایران به دلیل نقصان در توسعه کارآفرینی و عدم شکل گیري
طبقه کارآفرین-سرمایه دار به معناي واقعی، دولت نقش اصلی در سرمایه گذاري کشور داشته است. این موضوع از زمانی که تغییرات در ساختار
اقتصادي کشورها و دنیا سرعت بیشتر گرفت، کاملا به چشم می آید. این بحث در دوره حکومت پهلوي اول آغاز و پس از آن شتاب گرفت و در دهه 40
شمسی در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی بروز عینی پیدا کرد. پس از انقلاب اسلامی گسترش حضور دولت در اقتصاد در نتیجه اقتضائات دیگري پررنگ
تر شد. در همان سال هاي ابتدایی، ملی شدن برخی صنایع به این امر دامن زد. پس از آن نیز به سبب وقوع جنگ تحمیلی، اداره کشور در آن شرایط،
حضور مقتدر و برجسته دولت را نیازمند بود و نقش دولت در اقتصاد برجسته تر گردید. در نتیجه در طی سال هاي متمادي به انحاء مختلف به ویژه
برداشت ناصحیح و تصدي گرایانه از اصل (44) قانون اساسی نقش دولت در اقتصاد کشور به ویژه در سرمایه گذاري و مالکیت افزایش یافت و هم اکنون

 
نیز ما همچنان با این موضوع رو به رو هستیم. 

 
در این فرایند تاریخی از چه زمانی ما به خصوصی سازي پرداختیم؟ 

در سال هاي اولیه پس از جنگ تحمیلی و حدود سال 1369 اولین مباحث مربوط به خصوصی سازي و لزوم آن مطرح شد. خصوصی سازي در آن سال
هاي ابتدایی با مصوبات دولت انجام می پذیرفت. اما دیري نگذشت که به دلیل نبود زیرساختهاي حقوقی و قانونی لازم، چالش هاي آن نیز هویدا شد. از
اینرو در سال 1373 مجلس شوراي اسلامی ورود کرد و اولین قوانین مرتبط در این حوزه به تصویب رسید. ابلاغ این قانون سبب شد تا خصوصی سازي
در ایران وارد مرحله جدیدي شود. سه سال قبل از ابلاغ قانون برنامه سوم توسعه براي خصوصی سازي در اقتصاد کشور، سال هاي طلایی بود. در آن
سال ها یک تبصره موسوم به تبصره (35) در قانون بودجه تصویب شد که درآن اختیارات قانونی گسترده اي در اختیار دولت براي خصوصی سازي قرار
گرفت. مطابق این تبصره دولت می توانست بدون رعایت همه قوانین دایمی علی الخصوص قانون مصوب سال 1373 واگذاري ها را به انجام برساند. این
یک قانون بسیار طلایی بود، اما باز هم مشاهده می کنیم عملکرد چندان قابل توجه اي رخ نمی دهد. پس از آن نقطه عطفی در خصوصی سازي با ابلاغ
سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی رخ داد. این سیاست ها را می توان به عنوان منشور حیاتی براي انقلاب اقتصادي و گذار اقتصاد ایران از یک
اقتصاد دولت-بازار به یک اقتصاد بازار-دولت نام برد. آنچه از این سیاست ها انتظار می رفت، تحول در اقتصاد کشور بود که با تقویت بخش خصوصی،
نقش دولت را در اقتصاد مقید به حوزه هاي خاص نماید. در اوایل سال 1384 ابلاغ این سیاست ها، یک فضاي امید بخشی در جامعه شکل گرفت به یاد
دارم در اولین سالگرد ابلاغ این قانون جلسه اي با حضور مقام معظم رهبري و مشارکت فعالین اقتصادي و مسوولان دولتی برگزار شد و رهبري در این
جلسه بحث هاي جدي را مطرح کردند و بر ضرورت اجراي آن تاکید داشتند. تا جایی که من یادم هست اینگونه برداشت شد که ایشان خودشان اجراي

 
این سیاست ها را شخصاً پیگیري خواهند کرد و پس از آن نیز در مقاطع زمانی مختلف به شدت از آن حمایت کردند. 



از زمان ابلاغ سیاست هاي اصل 44 تا کنون بیش از 15 سال گذشته است، نظر شما در این ارتباط چیست؟به صورت کلی عملکرد آن را چگونه ارزیابی

 
می کنید؟ 

من از ابتداي دوره مسوولیت ام در وزارت اقتصاد، با شناخت از روند پرچالش اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) و به ویژه خصوصی سازي در کشور، از
معاونت اقتصادي وزارتخانه خواستم ضمن مطالعه اي جامع، آسیب شناسی کامل و دقیقی از اجراي این قانون به ویژه فرآیند خصوصی سازي در کشور
ارایه کند. چرا که خصوصی سازي بخش مهمی از قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل 44 است. به نظر من اگر ما باز هم فرصت را از دست می دادیم و
نمی توانستیم به صورت جامع با یک آسیب شناسی دقیق رویکردها را طراحی مجدد کنیم، آنگاه یک پانزده سال دیگر نیز می گذشت و ما بازهم
دستاورد قابل توجهی نداشتیم. بر اساس قانون، وزارت اقتصاد موظف است عملکرد قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل (44) را گزارش دهد. در سنوات
گذشته رویه مرسوم این بود که براي انجام این تکلیف قانونی، گزارشات از دستگاه هاي اجرایی مختلف اخذ، ادغام و یکپارچه و ارایه می شد. ولی در
سال گذشته تلاش کردیم این گزارش را با رویکرد جدیدي که واقعا از آن می توان به تحلیل عملکرد نام برد، به انجام برسانیم و در عمل شکل جدیدي

 
به این گزارش دادیم. چالش ها را در حوزه هاي مختلف شناسایی کردیم و متناسب با شناخت آنها، راهکارهاي مرتبط را ارایه داده ایم. 

 
این گفته که دولت ها، از بنگاه داري و شرکت داري دل نمی کنند را تا چه اندازه تایید می کنید؟ 

هم درست است و هم نادرست. یکی از مشکلات اصلی ما این است که بالاخره داشتن شرکت هاي تابعه براي مدیران دولتی امتیازاتی را ایجاد می کند از
جمله تعیین اعضاي هیات مدیره، تسهیل انجام اموراتی که تحت قوانین ناظر برسازمان هاي دولتی امکانپذیر نیست و... اما از سوي دیگر اینقدر در مسیر
خصوصی سازي مشکلات متعددي وجود دارد که بسیاري از مدیران براي در امان ماندن از آسیب هاي آن ترجیح می دهند کمتر به این امر بپردازند و از
ورود به بحث خصوصی سازي اجتناب می کنند. یکی از مشکلات اصلی ما در واگذاري ها، مقاومت مدیران دولتی و حتی شرکت هاي در حال واگذاري
است. در برخی از این شرکت ها پیش از واگذاري اتفاقاتی رخ می دهد که عملاً واگذاري آن با شیوه پیش بینی شده و در زمان تعیین شده دشوار می

 
گردد. 

 
در طی این سال ها، خصوصی سازي چه عملکردي داشته است؟ 

در طی این چند سال که از اجراي قانون سیاست هاي کلی اصل 44 می گذرد در حوزه خصوصی سازي به ارزش اسمی حدود 14 درصد از واگذاري ها
از محل سهام عدالت، 15 درصد تهاتر بدهی هاي دولت و مابقی عرضه سهام به روش هاي مختلف در بورس و فرابورس بوده است. در طی این مدت از
حدود 1700 شرکت که مورد بررسی قرار گرفته است، حدود 600 شرکت از فهرست خصوصی سازي خارج شده است. عموم این شرکت ها یا با دلایل
خاص از فهرست خارج شده اند، یا بایستی ابتدا اصلاحاتی در آنها صورت پذیرد، تغییر ساختار یابند و پس از آماده سازي به فهرست بازگردانده شوند یا
به طور کل، بایستی استراتژي نحوه فعالیت آنها تغییر یابد. مثلا شرکت هاي آب و برق منطقه اي از جمله شرکت هایی هستند که از این فهرست خارج
شده اند. براي این شرکت هاي به خصوص به دلیل اینکه خدمات شهري و روستایی را ارایه می کنند می توان، واگذاري به شهرداري ها را مطرح کرد. یا
در مدلی دیگر می توان این شرکت ها را در هم ادغام کرد و با کاهش تشکیلات ضمن سبک کردن ساختار آنها، به عنوان یک شرکت با مالکیت دولتی،
مدیریت آن را به بخش خصوصی واگذار کرد. هر چند ممکن است در این مسیر با مقاومت هایی در سطح مناطق یا بخش ها رو به رو شویم و باید
بتوانیم با ایجاد انگیزه هایی این مقاومت ها را تبدیل به همراهی کرد. همچنین از 1100 شرکت دیگر، حدود 900 شرکت به فروش رسیده اند یا از
طریق تهاتر واگذار شده اند و مابقی یعنی حدود 200 شرکت یا منحل شده اند، یا ادغام و یا ورشکسته شده اند.در سال جاري نیز 325 شرکت (که
حدود 16 درصد شرکت هاي مشمول واگذاري می باشند) در فهرست واگذاري قرار دارند که به مرور زمان به روش هاي مختلف هر کدام در فرآیند

واگذاري قرار می گیرند.



نگاهی موشکافانه به پدیده کولبري

منبع: روزنامه آفتاب یزدشماره خبر:  319  |  تاریخ: 1399/10/09

مجید ابهري-   در روزهاي سرد تهران در خیابان ها و کوچه ها گاهی به فکر مردم ساکن در مناطق سردسیر می افتم وبی اختیار سرماي تنم

 
دوچندان می شود.سوز تازیانه وارغروب همچون تیغ، سر وصورت را می برد و انسان را وادار به 

 
پناه بردن به جایی گرم می کند. گاه به فکر سرماي 

استخوان سوز غرب کشور وارتفاعات کردستان و تنگه حاجیان می افتم ودر همان لحظات درقلبم آتشی سوزان برپا شده و ذهن روحم را شعله ور می
نماید. کولبران این زحمتکشان وطن با لباس هایی نه چندان مناسب، پاپوش هاي نامناسبتر ودشوارتر از همه، باري چند برابر وزنش تا زانو دربرف
فرورفته و به دنبال دوستان،اقوام و هم ولایتی ها به سوي مقصد راه طی می کنند. کولبر کیست؟ مرد یا زنی که نیاز شدید ونبود کار حتی کارگري اورا
به این صنف کشانده. سنشان از 14تا75سال براساس توانایی فیزیکی می باشد و مزدشان در روز از 50تا 80هزار تومان و یا براساس قیمت وزنی بین
10تا 15هزار تومان هرکیلو می باشد. بسیاري از اوقات مسئولین باردهی در مبدا باید، نظر لطفی به کولبر داشته باشند تا در سپردن بارهاي مناسب اقدام

 
کنند. 

الف:جنس کالا در حمل بار و روشنایی مسیرموثر است. اغلب کالاي غیرمجاز و نیمه مجاز، نزدیک غروب وشب حمل می شود که قیمت حمل در صدي

 
گرانتر است و خطر دستگیري و سقوط هنگام فرار تاثیري در قیمت حمل ندارد. 

 
ب:هنگام شب و یا تاریکی هوا فقط به اعتبار راه بلد که در اول صف حرکت می کند باید دل به دریا زد. 

 
ج:به علت عدم نصب تابلوهاي هشداري یا اخطاري، ریسک رفتن وزنده رسیدن به عهده خود کولبر است. 

 
د:کولبرانی که داراي قاطر یا الاغ و چارپایان دیگر می باشند قطعا نرخ بالاتري در کرایه حمل منظور می نمایند. 

ه:در صورت شکستن یا نقصان در محموله، کولبر مسئولیت پرداخت خسارت را به عهده داشته و در صورت عدم توانایی در پرداخت خسارت باید مدتها

 
حمل رایگان یا خیلی کمتر از نرخ انجام دهد. 

ح:زنان نیز در کاروان هاي کولبري دیده می شوند که مردان به جهت حمیت همولایتی یا نسبت قومی تلاش در مساعدت به اینگونه زنان می نمایند.از

 
آنجا که کولبران مشمول بیمه در هیچ نوع وشکل نمی باشند در صورت بیماري یا سانحه وفوت باید به کولبري فرزند یا همسر 

 
رضایت دهند. 

 
ط:دربین کولبران افرادي با تحصیلات مختلف حضور دارند.از فوق لیسانس تا دیپلم. 

ي:بیکاري گسترده و فقدان مراکز اشتغال براي مردان و زنان تحصیلکرده آنها اجبار به اشتغال در کولبري کرده است. بارها مشاهده شده که کولبران
هنگام مواجهه با مامورین مرزي واز ترس گرفتار شدن خود وبارشان فرار کرده ودر راههاي پرپیچ وخم قادر به کنترل خود وبارشان نبوده و سقوط کرده
و یا با تیراندازي اخطاري مامورین مجروح شدند و هنگام دستگیري بار را متعلق به خودشان اعلام کرده و مجازات مربوطه را تحمل می نمایند.چرا که
اگر غیر از این باشد کولبر نگون بخت بایکوت می شود. با ایجاد تعاونی هاي مرز نشینی وروستایی و ارائه آموزش وامکانات مختصر اولیه به آنها می توان
در قالب تعاونی هاي روستایی به کمک این افراد زحمتکش وبی پناه شتافت. ایجاد این گونه تشکلها از سقوط اینگونه افراد به دام ضدانقلاب جلوگیري
کرده ومیتوان در شرایط تحریم هاي ناجوانمردانه فعلی از این تعاونی ها براي ورود و صدور کالاي ضروري استفاده کرد. به کارگیري واستخدام این
هموطنان براي اهداف نامشروع وغیرقانونی بخاطر نیاز مبرم آنها به نان براي سیر کردن اهل وعیالشان بوده وگرنه اکثریت آنها با اهداف ورفتار مخالفان
بشدت دلخور بوده ومخالف هستند. ایجاد تعاونی هاي مرزي در دامداري و دامپروري و محصولات کشاورزي و صنایع تبدیلی می تواند بعنوان اهرمهاي
اصلی مبارزه با بیکاري و جرائم ناشی از مشکلات اقتصادي باشد. کار آفرینی واشتغالزایی توسط دانشگاه ها می تواند بعنوان دروس عملی دانشجویان بکار

 
گرفته شده وعوامل موثري در حل معضلات 

یاد شده باشد.



انعقاد 26 فقره قرارداد ایجاد واحد صنعتی در ناحیه صنعتی مهرستان

منبع: شاتاشماره خبر:  320  |  تاریخ: 1399/10/09

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت سیستان و بلوچستان گفت: در ناحیه صنعتی مهرستان 26

 
فقره قرارداد ایجاد واحد صنعتی در گستره ي 8 هکتار منعقد شده است. 

به گزارش شاتا، داود شهرکی در نشست با فرماندار مهرستان با بیان این مطلب، افزود: از مجموع این

 
قراردادها، 5 واحد به بهره برداري رسیده که زمینه اشتغال 50 نفر را فراهم آورده است. 

وي ادامه داد: اتفاقات خوبی در حوزه صنعت، معدن و تجارت در سطح استان رخ داده که شناسایی ذخایر اقتصادي و بی نظیر طلا، مس، منیزیت ،

 
تیتانیوم از آن جمله می باشد و فعالیتهاي لازم براي ایجاد کارخانه هاي فرآوري نیز در دستور کار قرار گرفته است. 

رییس سازمان صنعت،معدن و تجارت به موضوع تنظیم بازار اشاره کرد و گفت: از ابتداي سال بیش از 350 تن انواع کالاهاي اساسی از جمله شکر، مرغ،
برنج و روغن خوراکی با هدف تنظیم بازار در این شهرستان توزیع شده و آمادگی این وجود دارد در صورت نیاز نیز کالاهاي اساسی براي شهرستان

 
ارسال گردد. 

دهواري «فرماندار مهرستان» نیز در این جلسه ضمن تقدیر از تلاشهاي صورت پذیرفته در حوزه ي صنعت،معدن و تجارت در این شهرستان به پتانسیل
مهرستان در زمینه ي خرما اشاره کرد و گفت: هم اکنون 20 هزار تن خرما در سردخانه هاي شهرستان موجود می باشد که با توجه به نوع و کیفیت و

 
بسته بندي مناسب می توان از این ظرفیت جهت تولید و صادرات و همچنین راه اندازي کارخانه هاي تولیدي الکل استفاده نمود. 

پس از این نشست، از تاسیسات سیلندر پرکنی، طرح تولیدي آجر از معادن شل در ناحیه صنعتی، سردخانه نگهداري محصول خرما، پاساژ تجاري
100واحدي بازدید به عمل آمد.



اخبــار روز

منبع: روزنامه شهرآراشماره خبر:  321  |  تاریخ: 1399/10/09

 
شرط بررسی بودجه هاي مشهد در خانه ملت 

 
ــ ــ ــ ــ ــ ــ ـــ 

«اگر کلیات لایحه بودجه1400 پذیرفته شود، بعد درباره بندهاي آن ازجمله بودجه هاي استانی و مشهد بحث خواهد شد، اما اگر کلیات رد شود، دیگر
بحثی روي آن نیست.» این جملات را نماینده مردم مشهد وکلات در مجلس شوراي اسلامی در پاسخ به خبرنگار ما، درباره آخرین تغییرات ردیف هاي
بودجه مربوط به مشهد گفت. فاطمه رحمانی افزود: امروز مجلس، جلسه علنی دارد. اگر کلیات بودجه رأي آورد، بعد کمیسیون تلفیق کار خود را بر روي
بندهاي بودجه آغاز می کند. محمدحسین فرهنگی، سخنگوي هیئت رئیسه مجلس، نیز گفت: در جلسه غیرعلنی دیروز مجلس، درباره کلیات

 
بودجه1400 هیچ تصمیمی گرفته نشد. 

 
تخصیص سهمیه روغن به استان 

 
ــ ــ ــ ــ ــ ــ ـــ 

روابط عمومی استانداري: معاون هماهنگی اموراقتصادي استانداري خراسان رضوي گفت: ستاد تنظیم بازار کشور سهمیه جدیدي از روغن خوراکی بخش
مصرف خانوار به میزان 2هزارو400تن را به خراسان رضوي اعلام کرده است که در روزهاي آینده تخصیص خواهد یافت. علی رسولیان افزود: کارخانه
هاي استان هاي دیگر، سهمیه روغن خوراکی استان را به موقع تحویل نمی دهند و از مراجع قضایی پیگیر این موضوع خواهیم بود. وي درباره شکر هم
گفت: کارخانه هاي قند استان، موظف هستند شکر موردنیاز مردم را تامین کنند و درصورت هرگونه تخطی یا خودداري از تحویل و توزیع شکر در بازار،

 
دستگاه هاي نظارتی با آنان برخورد قانونی خواهند کرد. 

 
نان گران نمی شود 

 
ــ ــ ــ ــ ــ ــ ـــ 

نود اقتصادي: عباس قبادي، معاون وزیر صمت و دبیر ستاد تنظیم بازار، گفت: بحث افزایش قیمت نان، فعلا مطرح نیست و اگر بحثی در این باره در

 
رسانه ها مطرح می شود، مسائل کارشناسی است و به منزله افزایش قیمت نان نیست. 

 
آغاز مذاکرات بر سر دستمزد کارگران 

 
ــ ــ ــ ــ ــ ــ ـــ 

تسنیم: امروز اولین جلسه رسمی کمیته دستمزد با حضور نمایندگان کارگران، کارفرمایان و دولت برگزار می شود. طبق سال هاي گذشته، سبد معیشت
کارگران در کمیته مزد نهایی و ملاك شوراي عالی کار براي چانه زنی مزدي قرار می گیرد. مانند سال هاي گذشته، کمیته دستمزد از دي ماه آغاز می

 
شود و تا اواخر بهمن یا اوایل اسفند، عدد و رقم سبد معیشت کارگران تعیین می شود. 

 
رمز دوم پویا امن تر شد 

 
ــ ــ ــ ــ ــ ــ ـــ 

باشگاه خبرنگاران جوان: مرحله سوم طرح رمز دوم پویا با هدف استانداردسازي الگوي پیامک رمز پویا و امن تر شدن تراکنش هاي بانکی در تمام بانک
ها اجرا می شود. چند روزي است که بسیاري از افراد، پیامک هایی متفاوت تر از پیامک هاي رمز پویاي گذشته خود دریافت می کنند. تغییر محسوس
در پیامک هاي رمز دوم پویا، این است که در محتویات پیامک علاوه بر رمز دوم، نام کارت مبدأ و مقصد به همراه مبلغ، پیامک می شود و فرد می تواند

 
اطلاعات دقیق تري از کارت مقصد خود دراختیار داشته باشد. 

 
2بانک اطلاعات کارآفرینی رونمایی می شود 

 
ــ ــ ــ ــ ــ ــ ـــ 



علی قناویزچی، مدیرکل هماهنگی دستگاه هاي اجرایی شهرداري مشهد، با اشاره به اینکه این اداره کل دو بانک اطلاعاتی کارآفرینی را آماده کرده است
و به زودي از آن ها رونمایی می شود، گفت: «بانک مصوبات حمایت از کارآفرینی و توسعه کسب وکار» به منظور حمایت از کسب وکار و «بانک

 
ظرفیت» با هدف رفع معضلات اشتغال و اقتصاد براي بهره گیري از ظرفیت تمامی دستگاه هاي اجرایی سطح شهرستان، طراحی شده است. 

 
ممنوعیت رجیستري گوشی اتباع تا یک ماه 

 
ــ ــ ــ ــ ــ ــ ـــ 

ایسنا: مهرداد جمال، معاون فنی گمرك ایران، اعلام کرد: گوشی هاي اتباع خارجی تا یک ماه از تاریخ ورود آن ها رجیستر نمی شود. همچنین معافیت و
ارز 4200تومانی گوشی هاي پستی حذف شد.



شهرك هاي صنعتی ، کشور را براي تکیه بر تولید داخلی و خودکفایی آماده می کند

منبع: خط گیلانشماره خبر:  322  |  تاریخ: 1399/10/09

Categories: - اجتماعی - اخبار - اخبار روز - اقتصاديTags: توسعه کارآفرینیجذب سرمایه گذارانساماندهی صنایع کوچکسعیدي
کیافرماندار شهرستان رودبارگیلان _ رشت _ خط گیلانمدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان گیلان به گزارش خط گیلان ، به نقل از

روابط عمومی شرکت شهرکهاي صنعتی گیلان،عباسقلی زاده فرماندار ...

به گزارش خط گیلان ، به نقل از روابط عمومی شرکت شهرکهاي
صنعتی گیلان،عباسقلی زاده فرماندار شهرستان رودبار در این دیدار به
بیان اهمیت و جایگاه شهرك هاي صنعتی در کشور پرداخت و اظهار
داشت : بدون شک شهرك هاي صنعتی بعنوان یکی از بازوان اصلی

 
چرخه صنعت، تولید و اشتغال در کشور به شمار می روند. 

وي در ادامه افزود : شهرك هاي صنعتی پیش قراول توسعه، عمران و

 
آبادانی کشور میباشند . 

عباسقلی زاده گفت : بهره مندي از زیرساخت هاي صنعتی و مدیریت

 
بهینه زیست محیطی مزیت استقرار صنعت در شهرك هاي صنعتی است. 

رئیس هیئت مدیره شرکت شهرکهاي صنعتی استان گیلان ضمن تشکر از زحمات فرماندار رودبارگفت: با تکمیل زیر ساختها و امکانات زیر بنایی در

 
شهرکها و نواحی صنعتی و راه اندازي واحد هاي صنعتی ، شاهد رشد اشتغال و توسعه صنعتی خواهیم بود . 

وي بیان داشت : توسعه صنعتی ، کاهش آلایندگی و بار ترافیکی، کمک به توسعه کارآفرینی، ساماندهی صنایع کوچک و جذب سرمایه گذاران از مهم

 
ترین اهداف شهرك هاي صنعتی است. 

 
سعیدي کیا گفت : شهرك هاي صنعتی ، کشور را براي تکیه بر تولید داخلی و خودکفایی آماده می کند. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان گیلان در پایان بیان داشت : شهرك صنعتی لوشان یکی از شهرك هاي مهم، قدیمی و با سابقه گیلان بوده
که شرکت هاي معتبر و توانمند در آنجا استقرار دارند. قطعا فعالیت در چنین شهرك وسیع و مهمی، کار ارزشمند و خطیري می باشد لذا از همه

 
مسئولین انتظار داریم که ما را در ارتقاء و توسعه هر چه بیشتر شهرك هاي صنعتی لوشان و خرشک حمایت نمایند . 

گفتنی است مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان گیلان با حضور در شهرك صنعتی لوشان از تصفیه خانه فاضلاب این شهرك صنعتی بازدید
کرد.



اعلام آخرین تصمیمات درباره آموزش و امتحانات هنرستانی ها

منبع: دانشجوشماره خبر:  323  |  تاریخ: 1399/10/09

به گزارش گروه اجتماعی خبرگزاري دانشجو، مصطفی آذرکیش با تاکید بر اینکه راهبرد اصلی دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش،
ارتقاء و بهبود مستمر کیفیت آموزش است گفت: کیفیت باعث عمق بخشیدن به آموزش می شود. وي افزود: آموزش هاي فنی تفاوت هایی با

آموزش هاي نظري دارد. دروس و عناوین دوره فنی و حرفه اي ...

به گزارش گروه اجتماعی خبرگزاري دانشجو، مصطفی آذرکیش با
تاکید بر اینکه راهبرد اصلی دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و
کاردانش، ارتقاء و بهبود مستمر کیفیت آموزش است گفت: کیفیت

 
باعث عمق بخشیدن به آموزش می شود. 

وي افزود: آموزش هاي فنی تفاوت هایی با آموزش هاي نظري دارد.
دروس و عناوین دوره فنی و حرفه اي و کاردانش شامل دروس
عمومی، دروس شایستگی هاي غیرفنی، شایستگی هاي پایه فنی،

 
شایستگی هاي فنی و دروس آموزش استاندارد مهارت می شود. 

 
آموزش و ارزشیابی دروس با ماهیت غیرکارگاهی 

مدیرکل دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش وزارت آموزش و پرورش با اشاره به اینکه دروس هنرستانی ها یا ماهیت کارگاهی دارند یا ماهیت
غیرکارگاهی گفت: در بخش دروس با ماهیت غیرکارگاهی، دروس عمومی مانند دینی، عربی، زبان، تربیت بدنی و ... را داریم که با شاخه نظري مشترك

 
است و آیین نامه هاي مربوط به آموزش و ارزشیابی شان شبیه به همدیگر است. 

آذرکیش ادامه داد: همچنین دروسی با ماهیت غیرکارگاهی داریم که ریاضی، فیزیک و شیمی از جمله آنهاست و عنوان شایستگی هاي پایه فنی به آنها

 
اطلاق می شود. شایستگی هاي غیرفنی نیز شامل دروسی مانند الزامات محیط کار، اخلاق حرفه اي، کارآفرینی، کارگاه نوآوري و ... می شود. 

مدیرکل دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش با بیان اینکه آموزش دروسی که ماهیت غیرکارگاهی دارند تحت هر شرایطی تعطیل نمی شود و
در بستر مدرسه تلویزیونی و پیام رسان هاي مجاز مانند شاد در حال انجام است گفت: ارزشیابی هم متناسب با آموزش ها و بر اساس بخشنامه اخیر

 
مرکز سنجش آموزش انجام می شود. 

وي افزود: در بخش دروس با ماهیت غیرکارگاهی یک سري از درس هاي ما پودمانی هستند. پودمانی ها امتحان و برنامه امتحانی ندارند و هر 45 روز
یک فصل از کتاب را آموزش می بینند. هرکتاب پنج فصل دارد و تا آخر سال هنرآموزان پنج مرتبه ارزشیابی می شوند و نمرات وارد سامانه نمرات می
شود. بنابراین چیزي به عنوان امتحانات نوبت اول و دوم ندارند.دروس پودمانی با ماهیت غیرکارگاهی تحت هر شرایطی آموزش و ارزشیابی شان در حال

 
انجام است. 

 
آموزش و ارزشیابی دروس با ماهیت کارگاهی 

مدیرکل دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش وزارت آموزش و پرورش با بیان اینکه شایستگی هاي فنی در شاخه فنی و حرفه اي تحت عنوان
دروس کارگاهی شناخته می شود و بچه ها دو روز در هفته از کارگاه ها استفاده می کنند گفت: دروس استاندارد مهارت نیز همان دروس کارگاهی

 
شاخه کاردانش است. 



آذرکیش ادامه داد: اگر ستادملی مقابله با کرونا اجازه داده باشد آموزش و ارزشیابی دروس کارگاهی کلا حضوري است. این مورد مستند به مصوبه 977
شوراي عالی آموزش و پرورش است که در بند 10 آن آمده آموزش و ارزشیابی دروس مذکور به صورت تراکمی و حضوري صورت پذیرد. اگر در طول

 
سال هر زمانی پروتکل هاي بهداشتی اجازه حضور در هنرستان را بدهد اولویت آموزش حضوري دروس کارگاهی در همه پایه ها است. 

وي در پاسخ به این که اگر هنرستان هایی موفق به برگزاري حضوري عناوین کارگاهی نشده باشند تکلیف شان چیست؟ عنوان کرد: از 15 شهریور همه
استان ها در وضعیت قرمز و تعطیلی مطلق نبودند و هنرستان ها کم و بیش آموزش هاي حضوري هم داشتند تا اینکه بسیاري از شهرها در وضعیت

 
قرمز قرار گرفتند. 

مدیرکل دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش وزارت آموزش و پرورش ادامه داد: بنابراین با دو وضعیت روبرو هستیم. اگر در مناطقی اجازه
حضور داده شد، آموزش حضوري انجام شده و ارزشیابی هم مطابق با آن انجام می شود. وضعیت دوم هم این است که فرض کنیم هنرستان هایی در یک

 
منطقه با توجه به شرایط، از روز اول هیچ کارگاهی برگزار نکرده باشند که البته اینطور هم نبوده و وضعیت مناطق مختلف بوده است. 

آذرکیش افزود: حالا اگر فرض کنیم تا پایان سال اجازه برگزاري حضوري کلاس ها داده نشود و هنرستانها هیچ کارگاهی برگزار نکرده باشد، به یک دوره

 
یک و نیم تا دوماهه نیاز داریم تا بتوانیم کارگاه ها را به صورت تراکمی و حضوري در شرایط بهتري با اجازه ستاد مقابله با کرونا برگزار کنیم. 

وي با اشاره به راهنماي مدیریت جریان تربیت و یادگیري دوره متوسطه که بر اساس آن با توجه به اقتضائات، به هنرستان ها اجازه داده شده تا با رعایت
پروتکل ها درباره برگزاري دروس کارگاهی و غیرکارگاهی تصمیماتی را اتخاذ و اعلام کنند گفت: یکسري هنرستان هاي کشاورزي ما مزارع، باغات و
دامداري دارند و داراي فضاي باز هستند و می توانند آموزش را ادامه دهند و یا یکسري در زمینه صنعت فعال اند و سوله هاي بزرگی دارند که می توانند
با رعایت پروتکل ها آموزش بدهند. اما برخی هنرستان ها فضاي کوچکی دارند که در شوراي مدرسه با توجه به اقتضائات برنامه ریزي می کنند و اولویت

 
سلامت هنرآموزان و همکاران ما است. 

آذرکیش تصریح کرد: به هر روي، چنین تصمیماتی در شرایط اضطرار گرفته شده و آموزش هاي مهارتی هم از شیوع کرونا متاثر شده اند اما تلاش ما بر
این است که همچنان آموزش باکیفیت را استمرار ببخشیم. تقریبا در همه شرایط دروس با ماهیت غیرکارگاهی در حال آموزش هستند. اگر هم در

مناطقی آموزش دروس کارگاهی به کلی متوقف باشد هر زمان اجازه داده شود به صورت تراکمی، تجمیعی و حضوري آموزش ها ارائه خواهند شد.



اعلام آخرین تصمیمات درباره آموزش و امتحانات هنرستانی ها

منبع: ایسناشماره خبر:  324  |  تاریخ: 1399/10/09

مدیرکل دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش وزارت آموزش و پرورش به اعلام جزئیات آموزش و ارزشیابی در شاخه فنی و حرفه اي و
کاردانش پرداخت.

مصطفی آذرکیش در گفت وگو با ایسنا، با تاکید بر اینکه راهبرد
اصلی دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش، ارتقاء و بهبود
مستمر کیفیت آموزش است گفت: کیفیت باعث عمق بخشیدن به

 
آموزش می شود. 

وي افزود: آموزش هاي فنی تفاوت هایی با آموزش هاي نظري دارد.
دروس و عناوین دوره فنی و حرفه اي و کاردانش شامل دروس
عمومی، دروس شایستگی هاي غیرفنی، شایستگی هاي پایه فنی،

 
شایستگی هاي فنی و دروس آموزش استاندارد مهارت می شود. 

 
آموزش و ارزشیابی دروس با ماهیت غیرکارگاهی 

مدیرکل دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش وزارت آموزش و پرورش با اشاره به اینکه دروس هنرستانی ها یا ماهیت کارگاهی دارند یا ماهیت
غیرکارگاهی گفت: در بخش دروس با ماهیت غیرکارگاهی، دروس عمومی مانند دینی، عربی، زبان، تربیت بدنی و ... را داریم که با شاخه نظري مشترك

 
است و آیین نامه هاي مربوط به آموزش و ارزشیابی شان شبیه به همدیگر است. 

آذرکیش ادامه داد: همچنین دروسی با ماهیت غیرکارگاهی داریم که ریاضی، فیزیک و شیمی از جمله آنهاست و عنوان شایستگی هاي پایه فنی به آنها

 
اطلاق می شود. شایستگی هاي غیرفنی نیز شامل دروسی مانند الزامات محیط کار، اخلاق حرفه اي، کارآفرینی، کارگاه نوآوري و ... می شود. 

مدیرکل دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش با بیان اینکه آموزش دروسی که ماهیت غیرکارگاهی دارند تحت هر شرایطی تعطیل نمی شود و
در بستر مدرسه تلویزیونی و پیام رسان هاي مجاز مانند شاد در حال انجام است گفت: ارزشیابی هم متناسب با آموزش ها و بر اساس بخشنامه اخیر

 
مرکز سنجش آموزش انجام می شود. 

وي افزود: در بخش دروس با ماهیت غیرکارگاهی یک سري از درس هاي ما پودمانی هستند. پودمانی ها امتحان و برنامه امتحانی ندارند و هر 45 روز
یک فصل از کتاب را آموزش می بینند. هرکتاب پنج فصل دارد و تا آخر سال هنرآموزان پنج مرتبه ارزشیابی می شوند و نمرات وارد سامانه نمرات می
شود. بنابراین چیزي به عنوان امتحانات نوبت اول و دوم ندارند.دروس پودمانی با ماهیت غیرکارگاهی تحت هر شرایطی آموزش و ارزشیابی شان در حال

 
انجام است. 

 
آموزش و ارزشیابی دروس با ماهیت کارگاهی 

مدیرکل دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش وزارت آموزش و پرورش با بیان اینکه شایستگی هاي فنی در شاخه فنی و حرفه اي تحت عنوان
دروس کارگاهی شناخته می شود و بچه ها دو روز در هفته از کارگاه ها استفاده می کنند گفت: دروس استاندارد مهارت نیز همان دروس کارگاهی

 
شاخه کاردانش است. 



آذرکیش ادامه داد: اگر ستادملی مقابله با کرونا اجازه داده باشد آموزش و ارزشیابی دروس کارگاهی کلا حضوري است. این مورد مستند به مصوبه 977
شوراي عالی آموزش و پرورش است که در بند 10 آن آمده آموزش و ارزشیابی دروس مذکور به صورت تراکمی و حضوري صورت پذیرد. اگر در طول

 
سال هر زمانی پروتکل هاي بهداشتی اجازه حضور در هنرستان را بدهد اولویت آموزش حضوري دروس کارگاهی در همه پایه ها است. 

وي در پاسخ به این که اگر هنرستان هایی موفق به برگزاري حضوري عناوین کارگاهی نشده باشند تکلیف شان چیست؟ عنوان کرد: از 15 شهریور همه
استان ها در وضعیت قرمز و تعطیلی مطلق نبودند و هنرستان ها کم و بیش آموزش هاي حضوري هم داشتند تا اینکه بسیاري از شهرها در وضعیت

 
قرمز قرار گرفتند. 

مدیرکل دفتر آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش وزارت آموزش و پرورش ادامه داد: بنابراین با دو وضعیت روبرو هستیم. اگر در مناطقی اجازه
حضور داده شد، آموزش حضوري انجام شده و ارزشیابی هم مطابق با آن انجام می شود. وضعیت دوم هم این است که فرض کنیم هنرستان هایی در یک

 
منطقه با توجه به شرایط، از روز اول هیچ کارگاهی برگزار نکرده باشند که البته اینطور هم نبوده و وضعیت مناطق مختلف بوده است. 

آذرکیش افزود: حالا اگر فرض کنیم تا پایان سال اجازه برگزاري حضوري کلاس ها داده نشود و هنرستانها هیچ کارگاهی برگزار نکرده باشد، به یک دوره

 
یک و نیم تا دوماهه نیاز داریم تا بتوانیم کارگاه ها را به صورت تراکمی و حضوري در شرایط بهتري با اجازه ستاد مقابله با کرونا برگزار کنیم. 

وي با اشاره به راهنماي مدیریت جریان تربیت و یادگیري دوره متوسطه که بر اساس آن با توجه به اقتضائات، به هنرستان ها اجازه داده شده تا با رعایت
پروتکل ها درباره برگزاري دروس کارگاهی و غیرکارگاهی تصمیماتی را اتخاذ و اعلام کنند گفت: یکسري هنرستان هاي کشاورزي ما مزارع، باغات و
دامداري دارند و داراي فضاي باز هستند و می توانند آموزش را ادامه دهند و یا یکسري در زمینه صنعت فعال اند و سوله هاي بزرگی دارند که می توانند
با رعایت پروتکل ها آموزش بدهند. اما برخی هنرستان ها فضاي کوچکی دارند که در شوراي مدرسه با توجه به اقتضائات برنامه ریزي می کنند و اولویت

 
سلامت هنرآموزان و همکاران ما است. 

آذرکیش تصریح کرد: به هر روي، چنین تصمیماتی در شرایط اضطرار گرفته شده و آموزش هاي مهارتی هم از شیوع کرونا متاثر شده اند اما تلاش ما بر
این است که همچنان آموزش باکیفیت را استمرار ببخشیم. تقریبا در همه شرایط دروس با ماهیت غیرکارگاهی در حال آموزش هستند. اگر هم در

 
مناطقی آموزش دروس کارگاهی به کلی متوقف باشد هر زمان اجازه داده شود به صورت تراکمی، تجمیعی و حضوري آموزش ها ارائه خواهند شد. 

انتهاي پیام



 فراز و نشیب سرمایه گذاري جمهوري آذربایجان در راه آهن گیلان

منبع: روزنامه گیلان امروزشماره خبر:  325  |  تاریخ: 1399/10/09

 
عیسی پاشاپور 

آستارا مسیر ریلی ایران و جمهوري آذربایجان که در فروردین 97 افتتاح شد قرار بود کشور همسایه در قبال 15 سال حق بهره برداري 60 میلیون دلار

 
را ظرف مدت 2 سال در بارانداز آستارا سرمایه گذاري کند اما اینک با اتمام این زمان فقط 20 میلیون دلار آن محقق شده است. 

به گزارش ایرنا، این خط آهن بین ایران و جمهوري آذربایجان مکمل کریدور ریلی شمال - جنوب و دروازه تجاري کشورمان با اوراسیاست مسیري که
اکنون روزانه هشت واگن محصولات کشاورزي از آستارا در گیلان صادر می شود و قطارهاي باري روسیه و جمهوري آذربایجان از طریق این مسیر ریلی

 
به بارانداز راه آهن آستارا در کشورمان وارد و کالاها را بارگیري یا تخلیه می کنند. 

این کالاها از بارانداز آستارا به وسیله کامیون ها به نقاط مختلف ایران حمل می شود وکه بعد از اتصال خط آهن آستارا به بندر انزلی و رشت، کریدور
شمال - جنوب به طور کامل فعال و ارتباط بنادر جنوبی نظیر چابهار با بندرهاي انزلی و آستارا فراهم و امکان ترانزیت ریلی به خارج از کشور نیز میسر

 
خواهد شد. 

مدیرکل امور بین الملل راه آهن جمهوري اسلامی ایران 14 بهمن ماه 96 در بازدید از پل ریلی آستارا - آستارا گفته بود که راه آهن آستارا-آستارا از
برکات و دستاوردهاي برجام است و کشورهاي اروپایی براي انتقال بار از این محور ریلی تمایل نشان می دهند و جمهوري آذربایجان براي این راه آهن از
مرز ایران تا بارانداز آن در آستارا حدود 60 میلیون دلار سرمایه گذاري می کند و در ماه هاي آینده 500 میلیون دلار نیز براي احداث خط آهن از

 
بارانداز تا رشت سرمایه گذاري خواهد کرد. 

عباس نظري تصریح کرده بود که نبود خط ریلی آستارا - آستارا، گسستی در کریدور شمال - جنوب ایجاد می کند اما با تقویت ارتباطات ایران و
جمهوري آذربایجان و اجراي این خط ریلی، کریدور تکمیل می شود و قطارهاي باري از خط ریلی آستارا - آستارا به طول هزار و 800 کیلومتر در ایران
تردد خواهند کرد و پیش بینی می شود در مرحله نخست سالانه 2 میلیون تن کالا از این خط ریلی جابه جا شود و بعد از اتصال آستارا به خط آهن

 
قزوین - رشت این ظرفیت تا پنج میلیون تن افزایش می یابد. 

حسین عاشوراي عضو هیات مدیره راه آهن جمهوري اسلامی ایران در چهارم فروردین 97 در بازدید از راه آهن آستارا - آستارا اعلام کرده بود که
جمهوري آذربایجان براي توسعه بارانداز ریلی در در غرب گیلان (آستارا) 60 میلیون دلار سرمایه گذاري می کند و بهره برداري از حمل و نقل کالا در

 
این خط ریلی به مدت 15 سال به آن کشور واگذار می شود. 

طول راه آهن ایران از آستارا تا بندر عباس بالغ بر 2 هزار کیلومتر است و حمل و نقل کالا در این خط ریلی از نظر اقتصادي براي کشور ما منافع زیادي

 
خواهد داشت. 

 
معاون اقتصادي جمهوري آذربایجان: راه آهن آستارا اقتصاد ایران و جمهوري آذربایجان را توسعه می دهد 

موصال محموداف معاون اقتصادي راه آهن جمهوري آذربایجان در 20 فروردین 97 در بازدید از پروژه ریلی آستارا - آستارا اظهار کرده بود که کشورهاي
اروپایی براي حمل و نقل کالا از این خط ریلی پیشنهادهاي زیادي داده اند و این مسیر، اقتصاد ایران و جمهوري آذربایجان را توسعه می دهد و
جمهوري آذربایجان براي توسعه بارانداز آستارا و خط آهن آستارا-رشت سرمایه گذاري می کند و به زودي حمل و نقل کالا از طریق خط آهن آستارا-

 
آستارا رونق خواهد گرفت. 



بعد از افتتاح راه آهن آستارا - آستارا در فروردین 97 و اعلام سرمایه گذاري جمهوري آذربایجان در پروژه بارانداز و ریل آن، ساخت و ساز و ریل گذاري
در بارانداز سرعت گرفت و چند کارگاه با صدها کارگر و ماشین آلات، مهندسان و کارشناسان بومی و غیربومی مشغول به کار شدند اما در اوایل تابستان

 
آن سال، پروژه متوقف شد. 

"ولی داداشی" نماینده وقت آستارا در مجلس شوراي اسلامی در 21 تیرماه همان سال، علت توقف عملیات اجرایی را تعلل در ارسال اسناد هزینه هاي
اجرایی پروژه به باکو اعلام کرد و گفت: باید اسناد هزینه هاي مالی براي تأیید به پایتخت جمهوري آذربایجان ارسال می شد و تعلل در این کار، باعث

 
توقف عملیات اجرایی شد که اما با پیگیري موضوع، مشکل رفع شده و اجراي طرح سرعت می گیرد. 

 
تاکید وزیر راه و شهرسازي ایران و وزیر اقتصاد و صنعت جمهوري آذربایجان بر اجراي پروژه 

مسئولان محلی و استانی با رسانه اي کردن رکود نسبی و توقف گاه و بیگاه پروژه پیگیر موضوع و رفع موانع کار بودند تا اینکه در دي ماه 97 محمد
اسلامی وزیر راه و شهرسازي جمهوري اسلامی ایران و شاهین مصطفی اف وزیر اقتصاد و صنعت جمهوري آذربایجان در بازدید از راه آهن آستارا بر
همکاري هاي اقتصادي دو جانبه در خصوص رفع مشکلات این مسیر ریلی تاکید کردند؛ اما تعهدات کشور همسایه در خصوص سرمایه گذاري، همچنان

 
دچار مشکل بود و پروژه اي که قرار بود از سال 97 ظرف 2 سال اجرا و تکمیل شود، تاکنون به سرانجام نرسیده است. 

ابوالقاسم یوسفی نژاد ناظر گمرکات گیلان در تیرماه 99 در بازدید از بارانداز و راه آهن آستارا گفت: زیرساخت هاي این بارانداز براي تخلیه و بارگیري
کالاها مناسب نیست و به دلیل نبود فضاي مناسب در بارانداز، کالاهاي تخلیه شده به منطقه ویژه اقتصادي بندر یا گمرك آستارا بارگیري و موجب بروز

 
مشکلاتی براي تجار می شود و جمهوري آذربایجان باید به تعهدات خود مبنی بر سرمایه گذاري در اجراي این پروژه عمل کند. 

10 مرداد 99 نیز سید عباس موسوي سخنگوي وقت وزارت امور خارجه که قصد داشت به عنوان سفیر ایران در جمهوري آذربایجان عازم این کشور
شود، در بازدید از راه آهن آستارا در حضور مسئولان گفت: اجراي پروژه بارانداز راه آهن آستارا در مسیر کریدور ریلی شمال - جنوب در همسایگی

 
جمهوري آذربایجان باید تسریع شود و در این خصوص رایزنی هاي لازم با مقامات کشور همسایه انجام می شود. 

استاندار گیلان نیز بارها در سخنرانی ها و بازدیدهایش از آستارا بر ضرورت اقدام کشور همسایه به تعهد خود در خصوص سرمایه گذاري در راه آهن

 
آستارا تاکید کرده و نسبت به پیگیري تحقق آن از طریق مبادي رسمی و دیپلماتیک قول مساعد داده است. 

به گفته ارسلان زارع اگر سرمایه گذاري جمهوري آذربایجان که بنا بود ظرف 2 سال گذشته تحقق یابد، به طور کامل محقق می شد، امروز شرایط

 
بهتري را در توسعه این مسیر ریلی شاهد بودیم و باید تحقق این سرمایه گذاري را از طریق سفارت ایران در جمهوري آذربایجان پیگیري کنیم. 

وي با اعلام اینکه عملیات ساخت راه آهن رشت به آستارا به منظور تکمیل کریدور ریلی شمال - جنوب با مشارکت قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء (ص)

 
ادامه دارد، گفت : راه آهن رشت - آستارا را نه تنها براي استان و کشورمان بلکه براي بسیاري از کشورهاي جهان مهم می دانیم. 

 
سوال نماینده آستارا از وزیر راه و شهرسازي 

نماینده مردم آستارا در مجلس شوراي اسلامی در آذرماه امسال اعلام کرده که جمهوري آذربایجان در سال 97 به 60 میلیون دلار سرمایه گذاري در
ساخت پایانه بارانداز راه آهن آستارا متعهد شده اما تاکنون حدود 22 میلیون دلار سرمایه گذاري کرده و متاسفانه قبل از تحقق کامل تعهد خود، بهره
برداري از مسیر ریلی و بارانداز را آغاز کرده است و این حق قانونی ماست که به عنوان کارفرما و صاحب بارانداز با وحدت رویه و اعمال فشارهاي قانونی،

 
شریک خارجی این طرح را براي عمل به تعهدات پایبند کنیم تا از مزایاي راه آهن بهره مند شویم. 

غلامرضا مرحبا تاکید کرده که موضوع را مطابق قانون اساسی و با تکیه بر ابزارهاي نظارتی پیگیري می کند و باید منافع ملی کشوردر راه آهن آستارا

 
تامین شود. 

وي گفت که علت تحقق نیافتن کامل سرمایه گذاري جمهوري آذربایجان در این پروژه بزرگ ریلی را در قالب سئوالی از وزیر راه و شهرسازي مطرح
کرده و وزیر به زودي در کمیسیون عمران مجلس شوراي اسلامی براي پاسخگویی حاضر خواهد شد. 



به گفته این نماینده مجلس، مردم آستارا بعد از سال ها انتظار شاهد راه اندازي راه آهن در این شهرستان مرزي هستند اما این پروژه، تحول اقتصادي

 
مناسبی در شهرستان و در حوزه کارآفرینی براي جوانان در پی نداشته است و براي اینکه ثمر لازم را بدهد باید تکمیل شود. 

عباس صابر فرماندار آستارا نیز میزان پیشرفت فیزیکی بارانداز راه آهن را 50 درصد اعلام کرده و بر تحقق کامل سرمایه گذاري خارجی براي تکمیل این

 
پروژه و فعال شدن همه ظرفیت هاي آن تاکید می کند. 

با توجه به موارد مطروحه و با عنایت به اینکه طبق اعلام اداره کل گمرك آستارا از اول امسال تا پایان آبان ماه از طریق راه آهن این شهرستان حدود 58
میلیون دلار کالا وارد و 70 میلیون دلار کالا به کشورهاي مختلف صادر شده و روند ترانزیت روبه افزایش است، پیگیري جدي مسئولان سطوح مختلف

 
براي تحقق کامل سرمایه گذاري کشور همسایه از اهمیت زیادي برخوردار است. 

امید است تا با اتصال ریل به راه آهن رشت و تکمیل کریدور شمال - جنوب، توسعه اقتصادي و رونق حمل و نقل در این شاهراه منطقه اي رونق یابد و
ایران به طور کامل از حقوق مالکانه خود در این پروژه بهره مند شود.



دفاع آنلاین؛ تجربه جدید دانشجویان

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  326  |  تاریخ: 1399/10/09

با شیوع پاندمی کرونا در کشور و تصمیمات ستاد ملی مقابله با کرونا کلاس هاي دانشگاه ها نیز تعطیل شد و به تبع آن مراسم جلسات دفاع از
پایان نامه دانشجویان هم دیگر حضوري بر گزار نمی شود

 
هدا هاشمی خبرنگار 

با شیوع پاندمی کرونا در کشور و تصمیمات ستاد ملی مقابله با کرونا
کلاس هاي دانشگاه ها نیز تعطیل شد و به تبع آن مراسم جلسات

 
دفاع از پایان نامه دانشجویان هم دیگر حضوري بر گزار نمی شود 

هرچند وزارت آموزش عالی و دانشگاه هاي کشور با ایجاد زیرساخت
هایی در فضاي مجازي امکان دفاع آنلاین را براي همه دانشجویان و
اساتید دانشگاه فراهم کرده اند که در طی یک سال اخیر بسیاري از
دانشجویان براي ارائه پایان نامه خود به دفاع مجازي روي آورده اند
که این البته این شیوه هم براي برخی از دانشجویان مشکلاتی را به

دنبال داشته است به هر حال دفاع آنلاین پایان نامه موافقان و مخالفانی دارد؛ بعضی از فارغ التحصیلانی که پایان نامه هاي شان را آنلاین دفاع کرده اند
در گفت و گو با «ایران» اعلام کرده اند این روند هزینه هاي جانبی مراسم را کاهش می دهد. براي مثال دانشجویان دوره دکتري مجبور نیستند براي
داور خارجی (استادي که از دانشگاه شهري دیگري می آید) هزینه ایاب و ذهاب دهند. اما مخالفان دفاع پایان نامه هاي آنلاین هم از قطع شدن اینترنت

 
گلایه می کنند و معتقدند باید زیرساخت هاي الکترونیکی از سوي دانشگاه ها آماده باشد. 

 
دانشجویان چه می گویند؟ 

فرقی نمی کند که دفاع آنلاین باشد یا حضوري، هر دو حالت استرس و نگرانی براي دانشجو می آورد. برخی از فارغ التحصیلانی که دفاع آنلاین داشته
اند در گفت و گو با «ایران» اعلام کردند که دفاع آنلاین به خاطر تازگی اش پر استرس تر از دفاع حضوري است اما یک خوبی مهم دارد اینکه هزینه
هایش کمتر است. شیوا مرادي فارغ التحصیل رشته کارآفرینی گرایش کسب و کار جدید از دانشگاه رازي کرمانشاه است. او همین چند هفته پیش از
پایان نامه اش به صورت آنلاین دفاع کرده است آن طور که خودش می گوید چون دانشجوي دوره دکترا بوده است در جلسه دفاعش باید یک استاد
خارجی (استادي از یک دانشگاه دیگر) هم حاضر می شد. مرادي در این باره می گوید: «دفاع آنلاین موجب صرفه جویی در هزینه هاي مراسمم شد
براي اینکه در دوره دکترا باید استاد راهنما، استاد مشاور، دو نفر داور داخلی و یک داور خارجی در جلسه حضور پیدا می کردند. داور خارجی من از
دانشکده کارآفرینی دانشگاه تهران بود. اگر کرونا نبود من باید براي این استاد بلیت هواپیما می گرفتم و هتل رزرو می کردم که خوشبختانه دفاع آنلاین
باعث صرفه جویی این هزینه ها شد. همین موضوع حجم استرس مرا کم کرد و موجب شد که فقط روي کارم متمرکز شوم. اما نمی توانم بگویم ترس از
دفاع نداشتم. خیلی می ترسیدم که اینترنت قطع شود. به نظرم، دفاع آنلاین یک مشکل اساسی دارد و آن هم این است که به خاطر کاهش پهناي باند

 
نمی توانستم تصویر استادانم را ببینم و با صدایشان ارتباط برقرار می کردم.» 

نادري هم فارغ التحصیل مقطع ارشد رشته علوم اجتماعی دانشگاه علامه طباطبایی است. او هم از استرس هاي آن روز دفاعش می گوید، اینکه همه
ترسش این بود که اینترنت قطع شود و نتواند با اعضاي هیأت داوران ارتباط برقرار کند: «مهرماه امسال از پایان نامه ام دفاع کردم. کلاً استرس نوشتن
پایان نامه و تأیید آن توسط استاد راهنما یک طرف ماجرا بود اما موضوع مهمتر، برگزاري جلسه دفاع از رساله است.در همان روز دفاع، استاد راهنمایم
وقتی متوجه استرسم شد همان دقایق اول گفت که به لحاظ محتوا، کار مشکلی ندارد و خودش فضاي جلسه را کمی عوض کرد. چند دقیقه استادانم با
من صحبت کردند تا آرامشم را به دست آورم و بعد شروع به دفاع کردم. در طول دفاع هم فقط نگران اینترنت بودم و بعضی وقت ها حتی استادانم هم

 
متوجه می شدند.» 

او درباره مقررات دفاع آنلاین می گوید: «دفاع آنلاین هم مثل دفاع حضوري است فرقی ندارد کارهاي اداري آموزش را که انجام دادم رفتم براي دفاع
فقط یک نکته را دانشگاه یادآور شد و اینکه لباس فرم را بپوشم. گویا یکی از بچه ها دفاع داشته و در پایان جلسه دفاع و زمان اعلام نمره، استاد راهنما
از او خواسته که بلند شود و چون لباس فرم به تن نداشته خیلی اذیت شده بود. البته دوستانم هم گفتند که با لباس مرتب در جلسه حضور داشته باشم



چون ممکن است استاد چیزي بخواهد و من مجبور شوم از روي صندلی بلند شوم. در خانه هم اعلام کردم که همه باید ساکت باشند. یک ساعتی جلسه
طول کشید. همسرم و مادرم در خانه بودند آنها نمی توانستند تکان بخورند گفته بودم با هر حرکتی ممکن است حواسم پرت شود و آنها روبه رویم

 
نشسته بودند و فقط نگاهم می کردند. 

 
برخی از دانشجویان هم مخالف جلسات دفاع آنلاین هستند و بر این باورند که فضاي دانشگاه خودش به دانشجو اعتماد به نفس می دهد.» 

زهرا وطن پرست، فارغ التحصیل مقطع کارشناسی ارشد در رشته مطالعات موزه دانشگاه هنر تهران است. او به این موضوع اشاره می کند و می گوید:
«وسط خانه نشسته باشی و دفاع کنی. اصلاً حس خوبی نداشتم.» وطن پرست درباره جلسه پایان نامه اش این چنین توضیح می دهد: «رشته ام هنر بود
و باید عملی ارائه می دادم همین کار سختی کار در دفاع آنلاین را بیشتر می کرد. البته دفاع آنلاین هم خوب بود و توانستم تا حدي کارهایم را نشان
دهم. زمانی که دفاع آنلاین داشتم از همسر و فرزندم خواستم تا از خانه بیرون بروند و تا زمانی که جلسه دفاعم تمام نشده هم به خانه برنگردند. نگران
قطع و وصل شدن اینترنت بودم که خوشبختانه این اتفاق نیفتاد. چرا که تصویر استاد مشاورم؛ مدیر گروه و یکی از داوران را نداشتم و فقط صدایشان را
می شنیدم. هر استادي که سؤال داشت من تصویر او را می دیدم. جلسه تقریباً دو ساعت طول کشید. فکر می کنم اگر کرونا نبود و دفاع هم حضوري
بود بهتر می توانستم کار خودم را نمایش دهم. رشته هنر رشته اي است که باید روي موضوعاتش به صورت تفصیلی کار ارائه کنیم و برخی رشته ها باید

 
دفاع حضوري داشته باشند بویژه آنکه در رشته هایی که ما درس می خوانیم باید تحلیل و آسیب شناسی موضوع را داشته باشیم.» 

 
استادان چه می خواهند؟ 

برخی از استادان دانشگاه ها هم از دفاع آنلاین رساله هاي دانشجویی استقبال کردند. آنها البته به دانشگاه پیشنهاد داده اند که زیرساخت هاي لازم را
براي دانشجویان و استادان فراهم کنند تا کسی در جلسه نگران اینترنت و قطعی و وصلی آن نباشد. صادق زیباکلام استاد تمام دانشگاه تهران، از اسفند
سال گذشته تا حالا به عنوان استاد راهنما، مشاور و داور در 20 جلسه دفاع از رساله فوق لیسانس و دکترا شرکت کرده است. آنطور که خودش می گوید
تمامی این جلسات هم به صورت آنلاین برگزار شده است: «دفاع از پایان نامه ها به صورت آنلاین تفاوتی با دفاع حضوري ندارد. نمی توانم بگویم قبل
کرونا، کارها خیلی جدي تر بود، رساله ها خیلی کامل تر و عمیق تر بود و استادان خیلی جدي تر هم برخورد می کردند ولی حالا این گونه نیست. به
نظرم تغییر محسوسی به وجود نیامده است. دانشجویان مثل گذشته هستند، آنهایی که درس را جدي می گرفتند، کار رساله را همچنان جدي می

 
گیرند و آنهایی که از درس خسته شدند، حوصله کار جدي ندارند پایان نامه را هم سرهم می کنند.» 

او ادامه می دهد: «دانشگاه سراسري تأکیدي براي حضوري بودن جلسات دفاع ندارد. اتفاقاً به نظرم جلسات آنلاین در بلندمدت یک دریچه و افق
جدیدي را براي دانشگاه باز می کند. ما متوجه شدیم که به صورت آنلاین هم می شود تدریس کرد، امتحان گرفت و از پایان نامه ها دفاع کرد. بویژه
آنکه دانشجویانی در شهرستان دورافتاده زندگی می کنند و شاید دوست داشته باشند با استادان شهرهاي دیگر رساله بگیرند که همین موضوع هزینه
هاي زیادي به آنها تحمیل می کرد این سیستم آنلاین نشان می دهد خیلی از کارها را می توان به راحتی انجام داد. البته در ابتدا کار تدریس و حضور
در جلسه آنلاین رساله سخت بود اما حالا براي ما هم عادي شده است. فکر می کنم به جاي جبهه گیري، همه تلاش کنیم تا مشکلاتمان برطرف شود از
دانشگاه، وزارت علوم و دولت بخواهیم که هزینه بیشتري براي آموزش اختصاص دهند و اینترنت پرسرعت با هزینه کمتر در اختیار دانشجویان و دانشگاه

 
ها بگذارند تا روند آموزش تغییر کند.» 

 
دفاع آنلاین در پساکرونا 

علیرضا عبداللهی نژاد، مدیرکل روابط عمومی وزارت علوم هم به کارگروه آموزش الکترونیکی در وزارت علوم اشاره می کند و می گوید: «در وزارتخانه
کارگروهی را متشکل از متخصصان و مسئولان آموزش عالی تشکیل داده ایم تا دستورالعمل آموزش الکترونیکی را تدوین کنند. یکی از موارد هم دفاع
آنلاین پایان نامه ها است. البته در حال حاضر همه دانشگاه ها به این موضوع توجه دارند و مرکزي هم براي پیگیري موضوعات آموزش الکترونیکی راه
اندازي کردند و مبحث آموزش آنلاین براي دانشگاه ها مهم است. درباره دفاع آنلاین هم فکر می کنم در پساکرونا این موضوع در دانشگاه ها پیگیري
شود دفاع از رساله به صورت آنلاین محاسنی براي دانشگاه و دانشجو داشته است، چرا که برخی مواقع استاد راهنما که باید در جلسه حضور داشته باشد
در خارج از کشور است و وقتی دفاع آنلاین باشد استاد هر کجاي دنیا که باشد، می تواند در جلسه حضور پیدا کند. برخی از مواقع خود دانشجو فرصت
مطالعاتی براي خارج از کشور گرفته و یا مشکلی دارد و اگر در جلسه دفاع حاضر نشود از دانشگاه اخراج می شود او به راحتی می تواند به صورت آنلاین
دفاع کند.» عبداللهی نژاد البته به برگزاري جلسات پایان نامه هاي متفاوت دانشجویی اشاره می کند و می گوید: «دفاع از پایان نامه براي همه
دانشجویان مهم است چرا که تلاش علمی دانشجو را نشان می دهد. اما در سال هاي اخیر، برخی از دانشجویان جلسات دفاع خود را تبدیل به جشن می
کردند و نمایش هایی به راه می انداختند که به طور کلی اصل ماجرا فراموش می شد، مثلاً سالن بزرگ دانشگاه را رزرو می کردند و پذیرایی آنچنانی در
نظر می گرفتند انگار می خواستند جشن تولد برگزار کنند. وقتی به اصل جلسه دقت می کردیم متوجه می شدیم از معنا تهی بود. این موضوعات در

فضاي مجازي از بین رفته است.»



صندق دارا دوم تا پایان سال عرضه می شود

منبع: مشرقشماره خبر:  327  |  تاریخ: 1399/10/09

 
- اقتصاد 

 
دژپسند: صندق دارا دوم تا پایان سال عرضه می شود 

وزیر اقتصاد با بیان اینکه باقیمانده سهام دولت در بسیاري از شرکت ها به بخش خصوصی و

 
آحاد مردم هستیم، گفت: دارا دوم در صورت فراهم بودن شرایط تا پایان سال عرضه می شود. 

به گزارش مشرق به نقل از وزارت امور اقتصادي و دارایی، فرهاد دژپسند در یک گفت وگو با
اعلام این خبر افزود: درباره عرضه صندوق دارا دوم و صندوق فولادي ها کمیته اي تشکیل
شده است که با رصد دقیق شرایط و مقتضیات، زمان لازم براي عرضه آنها را تعیین می کند و
در اینصورت اگر شرایط فراهم و زمینه مشارکت عموم و فراگیري عرضه مهیا باشد آنگاه

 
صندوق دارا دوم شامل باقیمانده سهام دولت در سه بانک عرضه می شود. 

وي در ادامه و در پاسخ به این پرسش که چرا «چرا تا این حد اقتصاد کشور ما دولتی است و ریشه حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور به کجا بر می
گردد؟ و چرا در کشور ما خصوصی سازي تا این حد اهمیت دارد؟»، گفت: این یک سوال کلیدي است و پاسخ به آن باید با لحاظ جنبه هاي مختلف

 
صورت پذیرد، عملاً ریشه یابی تاریخی حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور سبب می شود تا به بسیاري از ابهامات پاسخ داده شود. 

 
بیشتر بخوانید: نحوه عرضه صندوق هاي ETF در سال آینده چگونه است؟ 

او ادامه داد: در طی سالیان متمادي، در اقتصاد ایران به دلیل نقصان در توسعه کارآفرینی و عدم شکل گیري طبقه کارآفرین - سرمایه دار به معناي
واقعی، دولت نقش اصلی در سرمایه گذاري کشور داشته است. این موضوع از زمانیکه تغییرات در ساختار اقتصادي کشورها و دنیا سرعت بیشتر گرفت،

 
کاملاً به چشم می آید. 

وزیر اقتصاد افزود: این بحث در دوره حکومت پهلوي اول آغاز و پس از آن شتاب گرفت و در دهه 40 شمسی در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی بروز
عینی پیدا کرد. در طی این سال ها در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی، توان سرمایه گذاري دولت افزایش قابل توجه یافت و حضور دولت در بنگاه هاي
سرمایه بر و بزرگ مقیاس بسیار پررنگ شد. هر چند در همان دهه 40 و تحت عنوان انقلاب سفید منشور مشارکت کارگران در امور مختلف ابلاغ شد اما

 
در عمل اتفاقی رخ نداد و همچنان حضور دولت در اقتصاد با سرعت بیشتر ادامه پیدا کرد. 

دژپسند گفت: این روند، در طی بیست سال انتهایی حکومت پهلوي ادامه یافت و نقش دولت در بخش هاي صنعت و خدمات به نحو قابل توجه اي
افزایش یافت، چنانکه سهم دولت از ارزش افزوده در اوایل دهه 40 از حدود 7 درصد ارزش افزوده به بیش از 11 درصد در اواخر دوره پهلوي افزایش

 
یافت. 

وي در پاسخ به پرسش دیگري مبنی براینکه «پس از انقلاب اسلامی گسترش حضور دولت در اقتصاد در نتیجه اقتضائات دیگري پررنگ تر شد. در همان
سال هاي ابتدایی، ملی شدن برخی صنایع به این امر دامن زد. پس از آن نیز به سبب وقوع جنگ تحمیلی، اداره کشور در آن شرایط، حضور مقتدر و
برجسته دولت را نیازمند بود و نقش دولت در اقتصاد برجسته تر گردید. در نتیجه در طی سال هاي متمادي به انحاء مختلف بویژه برداشت ناصحیح و
تصدي گرایانه از اصل (44) قانون اساسی نقش دولت در اقتصاد کشور بویژه در سرمایه گذاري و مالکیت افزایش یافت و هم اکنون نیز ما همچنان با این
موضوع رو به رو هستیم. در این فرایند تاریخی از چه زمانی ما به خصوصی سازي پرداختیم؟»، افزود: در سال هاي اولیه پس از جنگ تحمیلی، و حدود
سال 1369 اولین مباحث مربوط به خصوصی سازي و لزوم آن مطرح شد. خصوصی سازي در آن سال هاي ابتدایی با مصوبات دولت انجام می پذیرفت



اما دیري نگذشت که به دلیل نبود زیرساختهاي حقوقی و قانونی لازم، چالش هاي آن نیز هویدا شد از این رو در سال 1373 مجلس شوراي اسلامی

 
ورود کرد و اولین قوانین مرتبط در این حوزه به تصویب رسید. 

او ادامه داد: ابلاغ این قانون سبب شد تا خصوصی سازي در ایران وارد مرحله جدیدي شود. سه سال قبل از ابلاغ قانون برنامه سوم توسعه براي خصوصی
سازي در اقتصاد کشور، سال هاي طلایی بود. در آن سال ها یک تبصره موسوم به تبصره (35) در قانون بودجه تصویب شد که درآن اختیارات قانونی
گسترده اي در اختیار دولت براي خصوصی سازي قرار گرفت. مطابق این تبصره دولت می توانست بدون رعایت همه قوانین دائمی علی الخصوص قانون
مصوب سال 1373 واگذاري ها را به انجام برساند. این یک قانون بسیار طلایی بود، اما باز هم مشاهده می کنیم عملکرد چندان قابل توجه اي رخ نمی

 
دهد. 

او گفت: این روال با فراز و فرودهایی ادامه داشت، تا در برنامه سوم توسعه یک فصل از این مجموعه با در نظر گرفتن تجربیات سال هاي قبل بصورت
کامل به این موضوع اختصاص داده شد تا هم خصوصی سازي قانونمند شود و هم اجراي آن سرعت بگیرد. یکی از خروجی هاي اصلی این قانون

 
نهادسازي و شکل گیري سازمان خصوصی در اجراي ماده (15) این قانون و با تغییر اساسنامه سازمان مالی گسترش مالکیت واحدهاي تولیدي بود. 

دژپسند ادامه داد: در آن قانون روش واگذاري (که در آن زمان بیشتر به صورت مذاکره صورت می پذیرفت)، قیمت گذاري (که این دو مورد هم اکنون
نیز به عنوان مهم ترین مشکلات در خصوصی سازي مطرح می باشند.) و نهاد متولی واگذاري مهم ترین مباحثی بودند که به آنها پرداخته شد، هر چند
در برنامه سوم نیز در نتیجه فضاي نامناسب و برخوردهایی که با دست اندرکاران خصوصی سازي در کشور صورت گرفته بود، امور مربوط به خصوصی

 
سازي با تشکیک و به نوعی ترس پیگیري می شد و تا همین اواخر نیز این موضوع قابل مشاهده است. 

وزیر اقتصاد افزود: در برنامه چهارم توسعه بازهم با آسیب شناسی صورت گرفته، یک بخش مفصل به خصوصی سازي اختصاص یافت و در این قانون هم

 
تلاش شد تا اختیاراتی براي این امر به دولت داده شود که با مخالفت شوراي نگهبان در مغایرت با اصل 44 قانون اساسی مواجه شد. 

او ادامه داد: اما پس از آن نقطه عطفی در خصوصی سازي با ابلاغ سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی رخ داد. این سیاست ها را می توان به عنوان
منشور حیاتی براي انقلاب اقتصادي و گذار اقتصاد ایران از یک اقتصاد دولت - بازار به یک اقتصاد بازار - دولت نام برد. آنچه از این سیاست ها انتظار می

 
رفت، تحول در اقتصاد کشور بود که با تقویت بخش خصوصی، نقش دولت را در اقتصاد مقید به حوزه هاي خاص نماید. 

دژپسند گفت: در اوایل سال 1384 ابلاغ این سیاست ها، یک فضاي امید بخشی در جامعه شکل گرفت، به یاد دارم در اولین سالگرد ابلاغ این قانون
جلسه اي با حضور رهبر معظم انقلاب و مشارکت فعالین اقتصادي و مسئولین دولتی برگزار شد و رهبري در این جلسه بحث هاي جدي را مطرح کردند
و بر ضرورت اجراي آن تاکید داشتند. تا جایی که من یادم هست اینگونه برداشت شد که ایشان خودشان اجراي این سیاست ها را شخصاً پیگیري

 
خواهند کرد و پس از آن نیز در مقاطع زمانی مختلف به شدت از آن حمایت کردند. 

وي افزود: با تغییر دولت عزم بر خصوصی سازي به نحو چشمگیري کاهش یافت و فضا به نحوي بر علیه این رویکرد تغییر کرد. اما با ابلاغ سیاستهاي
راهبردي و بسیار مهم نظام درباره بند (ج) اصل چهل و چهار قانون اساسی در نیمه دوم سال 1385 و تکمیل شدن مفاد این منشور الزام اجراي آن

 
بصورت ضمنی و عینی مورد تاکید قرار گرفت. 

او گفت: مهم ترین اتفاقی که در سال 1385 رخ داد، مصوبه اي است که با نام سهام فراگیر در اواخر دولت آقاي خاتمی طراحی و در دولت تصویب شده
بود و با اعمال اصلاحاتی با عنوان سهام عدالت به مرحله اجرا درآمد. پس از آن نیز قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) در قالب تجمیع یک لایحه

 
و یک طرح در مجلس تدوین و ابلاغ شد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: در طی این سال ها نیز واگذاري ها با رویکردهاي مختلف در طی سال هاي متفاوت به انجام رسید. در دوره اي واگذاري سهام در
قالب رد دیون دولت غالب بود و در دوره اي هم مزایده. مروري بر این دوره هاي تاریخی به ما نشان می دهد، علاوه بر اینکه نقش دولت در اقتصاد کشور
همیشه پررنگ بوده است، هیچ دوره آرامی براي خصوصی سازي در کشور وجود نداشته است یا اگر در کوتاه زمانی این امکان بوجود آمده است از این

 
فرصت به خوبی بهره برداري نشده است. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «از زمان ابلاغ سیاست هاي اصل 44 تا کنون بیش از 15 سال گذشته است، نظر شما در این ارتباط چیست؟ و



به صورت کلی عملکرد آن را چگونه ارزیابی می کنید؟»، گفت: من از ابتداي دوره ي مسئولیت ام در وزارت اقتصاد، با شناخت از روند پرچالش اجراي
سیاست هاي کلی اصل (44) و بویژه خصوصی سازي در کشور، از معاونت اقتصادي وزارتخانه خواستم ضمن مطالعه اي جامع، آسیب شناسی کامل و
دقیقی از اجراي این قانون بویژه فرآیند خصوصی سازي در کشور ارائه کند چرا که خصوصی سازي بخش مهمی از قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل
44 است. به نظر من اگر ما باز هم فرصت را از دست می دادیم و نمی توانستیم به صورت جامع با یک آسیب شناسی دقیق رویکردها را طراحی مجدد

 
کنیم، آنگاه یک پانزده سال دیگر نیز می گذشت و ما بازهم دستاورد قابل توجهی نداشتیم. 

دژپسند ادامه داد: بر اساس قانون، وزارت اقتصاد موظف است عملکرد قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل (44) را گزارش دهد. در سنوات گذشته رویه
مرسوم این بود که براي انجام این تکلیف قانونی، گزارش ها از دستگاه هاي اجرایی مختلف اخذ، ادغام و یکپارچه و ارائه می شد ولی در سال گذشته
تلاش کردیم این گزارش را با رویکرد جدیدي که واقعاً از آن می توان به تحلیل عملکرد نام برد، به انجام برسانیم و در عمل شکل جدیدي به این گزارش

 
دادیم. چالش ها را در حوزه هاي مختلف شناسایی کردیم و متناسب با شناخت آنها، راهکارهاي مرتبط را ارائه داده ایم. 

او گفت: خوشبختانه گزارش خیلی خوبی تهیه شد و خروجی این مطالعه در هیأت واگذاري به بحث گذاشته شد. مرور تجربیات چندین ساله، هیأت
واگذاري را به این جمع بندي رساند که باید در واگذاري ها سهم بیشتري براي بازار سرمایه قائل شویم و از ظرفیت این بازار به دلیل مزایاي مختلفی که

 
ایجاد می کند که مهم ترین هاي آن شفافیت و رقابتی بودن است بیشتر بهره ببریم. 

وي افزود: بخش هاي مهم دیگري نیز که مقدم بر خصوصی سازي هستند، مانند بهبود فضاي کسب و کار، بازار سازي، شفافیت صورت هاي مالی، نیز در
حال مطالعه، آسیب شناسی و اجرا می باشند. این یکی از خطاهاي راهبردي است اگر که اصل (44) را محدود به واگذاري ها ببینیم، درحالی که این
موضوع به سایر موضوعات سایه انداخته است. به هر حال، موضوعات کلیدي تر و مؤثر تري که به آنها اشاره کردم، باید به طور حتم به صورت جدي

 
پیگیري شوند. 

وزیر اقتصاد در پاسخ به این پرسش که «از خصوصی سازي و واگذاري بنگاه ها در اقتصاد به دنبال چه هستیم؟»، گفت: تجربه دنیا ثابت کرده است که
بخش خصوصی پیشران توسعه کشورها است. ما از واگذاري ها به دنبال این هستیم که مالکیت و مدیریت بنگاه هاي دولتی به بخش خصوصی واقعی
منتقل شود و با پررنگ شدن نقش بخش خصوصی در اقتصاد، حضور دولت به صورت مستقیم کمتر شود. بر این باوریم که دولت به وظایف حاکمیتی و
اصلی خود ازجمله سیاستگذاري، تنظیم گري و ریل گذاري به جاي تصدي گري بپردازد، چرا که با این کار، کارایی اقتصاد با محور شدن بخش خصوصی

 
در اقتصاد و منحصر شدن کارکرد دولت در سیاست گذاري و نظارت، افزایش می یابد. 

دژپسند همچنین در پاسخ به این پرسش که «آیا در عمل این اتفاق افتاده است؟»، افزود: در دوره اي، در کشور شاید با این رویکرد که بخش خصوصی
توانمند براي خرید شرکت هاي دولتی وجود ندارد، واگذاري به نهادهاي خاص صورت پذیرفت (که البته قانون هم این اجازه را فراهم می ساخت) و

 
استمرار این امر سبب شد تا در کنار بخش دولتی، تعاونی و خصوصی، این بخش به رکن چهارم در اقتصاد کشور تبدیل شود. 

او ادامه داد: در عمل در برخی از صنایع و رشته فعالیت ها در نتیجه استفاده از این رویکرد از انحصار دولتی به انحصار غیردولتی حرکت شد. متأسفانه در
خیلی از موارد، در عمل علیرغم واگذاري مالکیت، مدیریت و اداره شرکت ها همچنان در اختیار دولت باقی مانده است. در بسیاري از شرکت ها که هم

 
اکنون از آنها به عنوان بنگاهی خصوصی یاد می شود، همچنان مدیریت با دولت است. 

وي افزود: ممکن است، در یک شرکت، دولت کمتر از 15 درصد سهام در اختیار داشته باشد، اما در چیدمان هیأت مدیره نقش صد درصدي بازي می
کند. حتی برخی از نهادهاي عمومی غیردولتی ما نیز بصورت دولتی اداره می شود. مثال هاي این نوع شرکت ها فراوان است از سازمان هاي بزرگ کشور

 
تا شرکت هاي کوچک و تخصصی با این مشکل رو به رو هستند. 

دژپسند تاکید کرد: امیدوار بودیم با اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) از سال 84 به بعد این مشکل مرتفع شود اما باز هم شاهدیم این نقیصه ادامه
دارد و بسیاري از واگذاري هاي ما تنها منجر به انتقال مالکیت و نه مدیریت شده است در حالیکه شاید انتقال مالکیت بدون انتقال مدیریت نه تنها، ارتقا

 
عملکرد را منجر نشود بلکه آسیب هاي بیشتري هم به همراه داشته باشد. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «این موضوع، یک آسیب جدي به اقتصاد است چرا به این سمت حرکت کردیم؟»، گفت: در کنار مواردي که
اشاره کردم، یکی از مهم ترین روش هایی که در سال هاي گذشته مورد استفاده قرار می گرفته و به این امر دامن زد، واگذاري به شیوه رد دیون بود. 



او ادامه داد: رد دیون منجر به تغییر مدیریت نشد چرا که بخش عمده اي از این سهامی که منتقل شد، به اشخاص حقوقی منتقل شد که مستقیم یا با

 
واسطه توسط دولت اداره می شدند. حدود 15 درصد از واگذاري ها به این صورت اتفاق افتاده و این واقعاً یک معضل اقتصادي است. 

دژپسند گفت: این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی داشته است. یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم
توسط نهادهاي تخصصی آنها است. در سال هاي گذشته پتروشیمی ها در مالکیت وزارت نفت فعالیت می کردند اما هم اکنون مالکیت بسیاري از این
شرکت ها به صندوق هاي بازنشستگی منتقل شده و عملاً توسط وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی اداره می شوند. این اتفاق در صنایع دیگر هم تا

 
حدودي رخ داده است و وزارت کار از طریق صندوق هاي وابسته خود مالکیت بسیاري از شرکت ها را بدست آورده است. 

وي افزود: واقعاً مشکل اصلی در مالکیت نیست مشکل روح مدیریت دولتی است که همچنان در این شرکت ها جاري است و باید از آن دور شویم. هر
زمان دولت مالکیت را در کنار مدیریت در اختیار داشته باشد در قبال عملکرد شرکت الزاماً پاسخگو است اما زمانیکه در مالکیت نقشی ندارد، می تواند

 
خود را از پاسخگویی دور نگه دارد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: البته اشاره کنم که اخیراً این رویکرد استفاده از روش رد دیون مورد توجه مجدد قرار گرفته است. چنانکه در قانون بودجه سال
گذشته حکمی در این زمینه وجود داشت که از اجراي آن ممانعت شد، ولی در سال جاري در قانون تکرار شد و با توجه به لزوم قانونی آن به اجرا درآمد.

وي در ادامه و در پاسخ به پرسشی مبنی براینکه «در تمام دنیا صندوق هاي بازنشستگی یکی از نهادهاي سرمایه گذاري و تجهیز منابع محسوب می
شوند، این ایراد شما از چه زاویه و بر چه اساسی است؟»، گفت: درست است. این صندوق ها نهادهاي واسطه اي هستند که نقش پررنگ در تأمین مالی
دارند اما در ایران با یک تفاوت ماهوي حضور دارند. در دنیا این صندوق هاي بازنشستگی توسط ذینفعان واقعی آنها اداره می شوند، اما در ایران دولت

 
نقش کاملاً پررنگ در اداره این صندوق ها دارد یعنی باز هم اراده دولت در مدیریت این صندوق ها جاري است. 

او ادامه داد: در واقع صندوق هایی که باید با محوریت و خواست ذینفعان اصلی آن یعنی کارگران و کارفرمایان اداره شوند با مدیریت دولتی اداره می
شوند و دولت به هر گونه که مایل است با آنها رفتار می کند. نکته اصلی اینجاست این صندوق ها باید تحت نظارت دولت باشند نه مدیریت دولت و این

 
یک مشکل اساسی است. 

دژپسند همچنین در پاسخ به این پرسش که «این گفته که دولت ها، از بنگاه داري و شرکت داري دل نمی کنند را تا چه اندازه تأیید می کنید؟»، افزود:
هم درست است و هم نادرست. یکی از مشکلات اصلی ما این است که بالاخره داشتن شرکت هاي تابعه براي مدیران دولتی امتیازاتی را ایجاد می کند از
جمله تعیین اعضاي هیأت مدیره، تسهیل انجام اموراتی که تحت قوانین ناظر برسازمان هاي دولتی امکانپذیر نیست و … اما از سوي دیگر اینقدر در
مسیر خصوصی سازي مشکلات متعددي وجود دارد که بسیاري از مدیران براي در امان ماندن از آسیب هاي آن ترجیح می دهند کمتر به این امر

 
بپردازند و از ورود به بحث خصوصی سازي اجتناب می کنند. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: یکی از مشکلات اصلی ما در واگذاري ها، مقاومت مدیران دولتی و حتی شرکت هاي در حال واگذاري است. در برخی از این

 
شرکت ها پیش از واگذاري اتفاقاتی رخ می دهد که عملاً واگذاري آن با شیوه پیش بینی شده و در زمان تعیین شده دشوار می شود. 

وي همچنین در پاسخ به پرسش دیگري مبنی براینکه «در طی این سال ها، خصوصی سازي چه عملکردي داشته است؟»، گفت: در طی این چند سال
که از اجراي قانون سیاست هاي کلی اصل 44 می گذرد در حوزه خصوصی سازي به ارزش اسمی حدود 14 درصد از واگذاري ها از محل سهام عدالت،

 
15 درصد تهاتر بدهی هاي دولت و مابقی عرضه سهام به روش هاي مختلف در بورس و فرابورس بوده است. 

او ادامه داد: در طی این مدت از حدود 1700 شرکت که مورد بررسی قرار گرفته است، حدود 600 شرکت از فهرست خصوصی سازي خارج شده است.
عموم این شرکت ها یا با دلایل خاص از فهرست خارج شده اند، یا بایستی ابتدا اصلاحاتی در آنها صورت پذیرد، تغییر ساختار یابند و پس از آماده سازي

 
به فهرست بازگردانده شوند یا به طور کل، بایستی استراتژي نحوه فعالیت آنها تغییر یابد. 

وزیر اقتصاد افزود: مثلاً شرکت هاي آب و برق منطقه اي از جمله شرکت هایی هستند که از این فهرست خارج شده اند. براي این شرکت هاي بخصوص
به دلیل اینکه خدمات شهري و روستایی را ارائه می کنند می توان، واگذاري به شهرداري ها را مطرح کرد. یا در مدلی دیگر می توان این شرکت هارا در



هم ادغام کرد و با کاهش تشکیلات ضمن سبک کردن ساختار آنها، به عنوان یک شرکت با مالکیت دولتی، مدیریت آن را به بخش خصوصی واگذار کرد.
هر چند ممکن است در این مسیر با مقاومت هایی در سطح مناطق یا بخش ها رو به رو شویم و باید بتوانیم با ایجاد انگیزه هایی این مقاومت ها را

 
تبدیل به همراهی کرد. 

او ادامه داد: همچنین از 1100 شرکت دیگر، حدود 900 شرکت به فروش رسیده اند یا از طریق تهاتر واگذار شده اند و مابقی یعنی حدود 200 شرکت

 
یا منحل شده اند، یا ادغام و یا ورشکسته شده اند. 

وي افزود: در سال جاري نیز 325 شرکت (که حدود 16 درصد شرکت هاي مشمول واگذاري می باشند) در فهرست واگذاري قرار دارند که به مرور زمان

 
به روش هاي مختلف هر کدام در فرآیند واگذاري قرار می گیرند. 

دژپسند در ادامه و در پاسخ به این پرسش «به نظرآزادسازي سهام عدالت پیچیده شده است، آیا تدبیري براي رفع چالش مذکور بدون آسیب رسیدن به
بازار سهام وجود دارد؟»، گفت: در این خصوص ما تقریباً به صورت مستمر با کارشناسان و مسئولین ذیربط هم فکري می کنیم. چون به دنبال آن

 
هستیم که فواید آزادسازي سهام عدالت همراه با سهامداري توسط دارندگان سهام عدالت و عدم آسیب به دارایی آنها باشد. 

او ادامه داد: بسیاري از صاحبنظران معتقد هستند با توجه به ارزنده بودن سبد دارایی سهام عدالت، افراد سهامداري کرده و از منافع کوتاه مدت (سود
سالیانه) و بلندمدت (افزایش عرضه سهام) آن بهره مند شوند چرا که پورتفوي سهام عدالت شامل مجموعه سهام شرکت هاي بسیار معتبر و گلچین شده
کشور است بنابراین ما به دنبال آن هستیم که فرهنگ سهامداري بلندمدت را براي این جامعه هدف، ترویج کنیم و بنابراین فروش آن را چندان توصیه

 
نمی کنیم. 

وزیر اقتصاد افزود: اما از سوي دیگر به دنبال آن هستیم که قابلیت نقدشوندگی آن در بازار افزایش یابد و براي آن بازار سازي می کنیم. مصوبات چند

 
هفته گذشته شوراي عالی بورس که در آن صندوق هاي بادرآمد ثابت امکان خرید سهام عدالت را یافتند، از این جنس است. 

وي همچنین در پاسخ به این پرسش که «عملکرد خصوصی سازي در سال جاري چگونه بود وآیا شما رضایت دارید؟ امسال واگذاري در قالب ETF ها
نقش برجسته اي در عرضه و فروش سهام متعلق به دولت داشت، در این خصوص برنامه شما چگونه بوده است؟»، گفت: در سال جاري انتظار افزایش
درآمدهاي حاصل از واگذاري ها را به چند علت داشتیم. اولین دلیل این بود که مجموعه عوامل و ارکان سیاستگذاري و اجرایی حوزه خصوصی سازي، بر
پایندي به توسعه فعالیت هاي بخش خصوصی و اجراي سیاستهاي کلی اصل (44) در زمینه خصوصی سازي اجماع داشتند لذا تلاش ها هم جهت شد تا

 
شاهد عملکرد قابل توجه و درخشانی در این سال باشیم. 

او ادامه داد: موضوع دوم تلاش هایی بود که در سال 1398 صورت گرفت. با مطالعه اي که در این سال رخ داد، تغییر در روش ها و رویکردها مبتنی بر
شرایط موجود کشور انجام پذیرفت. این تغییرات راهبردي در نتایج عملکردي نیز خود را نشان داد و منجر به نتیجه شد. در این ارتباط حداکثر سازي
استفاده از ظرفیت بازار سرمایه براي موضوع واگذاري ها چه به صورت عرضه خرد و چه به صورت عرضه بلوکی مد نظر قرار گرفت و با استفاده ظرفیت
صندوق هاي قابل معامله در بورس براي اولین بار براي واگذاري ها با پیگیري هاي فراوان، در سال جاري توانستیم بخش قابل توجه اي از عرضه هاي

 
دولتی را در این قالب به انجام برسانیم. 

وزیر اقتصاد افزود: موضوع سوم الزام اجتناب ناپذیر براي افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري بود. اگرچه معتقد هستم وصول درآمد براي دولت باید
آخرین ملاك در واگذاري ها باشد، اما با توجه به مقتضیات سال جاري و کاهش قابل توجه درآمدهاي حاصل از فروش نفت، تأمین منابع مالی دولت از
این طریق یکی از اهداف واگذاري ها در سال جاري بود و نمی توان آن را کتمان کرد. در سال جاري تلاش ما افزایش شفافیت و ایجاد فضاي رقابتی در

 
واگذاري ها بود. 

دژپسند ادامه داد: راجع به ETF ها، هم زیاد صحبت شده است، ما در سال جاري حدود 33 هزار میلیارد تومان عرضه داشتیم که از این میزان بیش از
18 هزار میلیارد تومان آن در قالب دو ETF «دارایکم» شامل باقیمانده سهام دولت در بانک هاي ملت، تجارت، صادرات ایران و بیمه هاي البرز و اتکایی
امین و «پالایش یکم» شامل باقیمانده سهام دولت در پالایشگاه هاي تبریز، تهران، اصفهان و بندرعباس بود. همچنین 15 هزار میلیارد تومان در قالب
عرضه تدریجی انجام پذیرفت. این تحقق درآمد در عرضه سهام از سوي دولت در سال هاي اخیر بی سابقه بود و رشد قابل توجهی نسبت به سال قبل

داشت. دلیل آن هم تغییر شیوه واگذاري و ظرفیت سازي هایی بوده است که در بازار سرمایه به انجام رسید. 



وزیر اقتصاد افزود: ما با مطالعه به روش واگذاري از طریق ETF رسیدیم. در مطالعه اي که به انجام رسید مشخص شد که، عدم تحقق اهداف خصوصی
سازي در بسیاري از موارد ناشی از ویژگی هاي ذاتی روش مورد استفاده در واگذاري بوده است. براي نمونه در روش واگذاري از طریق مزایده به صورت
نقد و اقساط، عایدي دولت در زمان واگذاري نسبت به واگذاري از طریق بورس و روش ETF به حداقل می رسد. به عنوان مثال در واگذاري یکی از این
شرکت ها به ارزش 1800 میلیارد تومان، با تعیین 100 میلیارد تومان حصه نقدي و اعمال دو سال تنفس، عملاً عایدي دولت در زمان واگذاري کاهش
یافته است. در حالی که عرضه صندوق واسطه گري مالی یکم، حدود شش هزار میلیارد تومان و عرضه صندوق پالایش یکم بیش از 12 هزار میلیارد

 
تومان، منبع نقدي در اختیار دولت قرار داد. 

او گفت: در واگذاري یکی دیگر از بنگاه هاي اقتصادي که با روش مزایده انجام پذیرفت، در خصوص قیمت گذاري ابهامات متعددي وارد گردید، این در
حالی است که در واگذاري دو صندوق ETF بدون وجود ابهام، نحوه و شیوه قیمت گذاري و قیمت مورد معامله بصورت کاملاً شفاف به اطلاع عموم مردم

 
رسید. 

وي افزود: همچنین در خصوص برخی از واگذاري ها به علت شفافیت پایین در روش و فرآیند واگذاري حساسیت در افکار عمومی بوجود آمده است. عدم
وصول اقساط قرارداد که به صورت عمده (بلوکی) از طریق بورس واگذار شده بود نمونه اي دیگر از عارضه هاي موجود در روش هاي خصوصی سازي
است. در واگذاري هایی که به روش نقد و اقساط انجام می پذیرد، ریسک عدم وصول اقساط در آینده همیشه وجود دارد به نحوي که خریداران شرکت
هاي واگذار شده به روش مزایده غالباً در بازپرداخت اقساط به مشکل برخورده و فراوانی آنها در جدول بدهکاران اقساط معوق سازمان خصوصی سازي

 
بیشتر از خریداران بلوك هاي بورسی می باشد. 

وزیر اقتصاد ادامه داد: این موضوع خود باعث عدم تحقق منابع درآمدي بودجه دولت از ناحیه وصول اقساط قراردادهاي واگذاري شده است این در حالی
است که به علت آنکه در واگذاري در قالب ETF مبلغ فروش در همان ابتدا بصورت نقد دریافت می شود، یعنی عملاً ریسک عدم وصول اقساط در آینده

 
بصورت کامل از بین می رود. 

دژپسند گفت: عمده شواهد واگذاري انجام پذیرفته در سال هاي اخیر بیانگر آن است که خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از طریق عرضه در بورس
منافع بیشتر و چالش هاي کمتري را به دنبال داشته و باید اذعان داشت که واگذاري از طریق بازار سرمایه نسبت به روش هاي خارج از بازار (مزایده –
مذاکره) ضمن ترجیح قانونی، از مزایاي بیشتري برخوردار است. در سال جاري با حمایت هاي دولت و تصویب مجلس شوراي اسلامی، واگذاري باقیمانده
سهام دولت در قالب صندوق هاي سرمایه گذاري قابل معامله در بورس (ETF) به عنوان یک راهکار اجرایی براي اولین بار مورد استفاده قرار گرفت.
انتخاب این روش همراستا با عزم جدي دولت بر اجراي سیاست واگذاري صد درصدي به بخش خصوصی و رعایت اصول سلامت و شفافیت در واگذاري

 
ها است. 

وي افزود: واگذاري از طریق ETF فرصتی را ایجاد می کند که علاوه بر اجتناب از محدودیت هاي ناشی از روش هاي مزایده، مذاکره و عرضه بلوکی
سهام در بورس، گسترش مالکیت عمومی از طریق فروش به آحاد مردم رخ داده و جذب و هدایت نقدینگی جامعه به سمت فعالیت هاي مولد از طریق
بازار سرمایه اتفاق افتد. بدیهی است این امر علاوه بر توسعه و تعمیق بازار سرمایه، امکان فروش سهام در حجم ریالی بالا بصورت کاملاً شفاف منجر به

 
تأمین منابع به صورت نقد را فراهم آورده و ریسک عدم وصول اقساط در آینده را به صفر می رساند. 

دژپسند در ادامه و در پاسخ به این پرسش که «در واقع چرا دولت براي واگذاري سهام در سال اخیر تنها از روش ETF استفاده کرد، آیا بعد از عرضه
صندوق پالایش یکم با این نحوه آزادسازي همچنان موافق هستید. به عبارت ساده تر آیا نگرانی از تبعات واگذاري هاي مرسوم، مجلس و دولت را به
سمت عرضه با استفاده از این روش سوق داد؟»، گفت: قطعاً خیر این گونه نیست. در صحبت هاي قبلی تا حدودي به این سوال شما پاسخ دادم.

 
همانگونه که گفتم این روش از واگذاري، داراي ویژگی هایی است که سبب برتري آن نسبت به دیگر روش هاي واگذاري در شرایط کنونی می شود. 

او ادامه داد: اولین ویژگی این روش امکان انتقال مالکیت به افراد بیشتري است، دوم اینکه چون هر شخص با هر سرمایه اي قادر است در اینگونه عرضه
ها حضور یابد، فرصت توزیع برابر میان آحاد جامعه فراهم می شود. ویژگی سوم اینکه، چون تخفیف داده می شود، امکان توزیع ثروت بهبود پیدا می

 
کند. 

وزیر اقتصاد افزود: از منظر تأمین منابع نیز براي دولت ارجحیت دارد چرا که سریع تر به نتیجه می رسیم. عرضه بلوکی سهام برخی شرکت ها را چند بار



تجربه کردیم و به دلیل نبود متقاضی، موفق نبود. نیاز به منابع فراوان براي اندك متقاضیان و توجه به فضایی که در مورد خصوصی سازي، اخیراً به
وجود آمده است استقبال و تقاضا براي مشارکت در خرید بلوکی سهام شرکت ها را به نحو قابل توجه اي کاهش داده است، به نحوي که در جلسات

 
متعدد، علی رغم ارائه مشوق هاي مختلف باز هم بخش خصوصی تمایلی براي خرید بنگاه هاي دولتی از خود نشان نداد. 

دژپسند در پایان و در پاسخ به این پرسش که «در خصوص ETF این نقد به شما وارد است که انتقال مالکیت بدون مدیریت صورت پذیرفته است و شما
خواهان ادامه این روش در سال آتی نیز هستید؟»، گفت: این ادعا صحیح نیست. در واقع در این روش واگذاري ما عدم همزمانی انتقال مدیریت شرکت
هاي دولتی با واگذاري مالکیت آنها را داریم. در خصوص ETF مدیریت تا پایان سال 1400 با دولت است و منطبق بر مفاد جز (2) بند (الف) تبصره (2)
قانون بودجه سال 1399، و تصریح اینکه تشکیل این صندوق ها با مدیریت دولتی براي بلندمدت نباشد، در امیدنامه این صندوق ها آمده است که لاجرم

 
پس از پایان این مهلت قانونی مدیریت به سهامداران منتقل می شود. 

او ادامه داد: همچنین مکانیزم هاي لازم را نیز در این بخش پیش بینی کردیم. اگر سرمایه گذاري بتواند 1.5 درصد از مجموع واحدهاي این صندوق را
در مکانیزم بازار خریداري نماید به صورت خودکار امکان اعمال مدیریت در صندوق برایش فراهم می شود. یعنی هم مکانیزم لازم را در بازار دیده ایم و

 
هم براي خروج دولت از صندوق فرصت زمانی قرار داده ایم. 

ویر اقتصاد افزود: نکته حائز اهمیت دیگر بخصوص در ارتباط با دارا یکم این است که، هم زمان با عملیاتی شدن واگذاري سهام این سه بانک و دو شرکت
بیمه اي در قالب ETF، آزادسازي سهام عدالت نیز انجام می پذیرد و انتقال مالکیت بخش بزرگی از سهام شرکت هاي مزبور به آحاد مردم اتفاق می
افتد، بنابراین انتقال بلافاصله مالکیت در این دو طرح در فاصله زمانی بسیار کوتاه سبب می شود عملاً حجم بزرگی از مالکیت و مدیریت بنگاه هاي

 
اقتصادي دولتی به صورت یکباره از دولت منفک شود. 

دژپسند گفت: این شرایط می توانست، علاوه بر آنکه هر بنگاه را به صورت منحصر بفرد دچار مشکل کند، بخش بانکی و بیمه اي کشور را نیز با عدم
اطمینان یا چالش هاي دیگري مواجه سازد لذا به منظور کاهش آثار احتمالی نامطلوب یادشده، دوره زمانی اطمینان بخش یک و نیم ساله براي فرآیند
گذار پیش بینی شد، تا در این دوره تلاش شود، آثار غیرقابل پیش بینی انتقال مدیریت که ممکن است در برخی موارد قابل توجه نیز باشد، کنترل شده

یا به حداقل برسد.



بازار پول ساز براي روستاییان

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  328  |  تاریخ: 1399/10/09

فصل اقتصاد - گردشگري کشاورزي براي کشورهاي موفق از جهتی منجر به پول ساز بودن این بازار براي روستاییان شد و از سوي دیگر بر
اقتصاد صنعت گردشگري این کشورها اثرگذار بوده است و به عنوان یک نقشه اقتصادي و تفریحی برد-برد هم براي ساکنان شهر و هم براي

روستاییان مطرح می شود.

فصل اقتصاد - گردشگري کشاورزي براي کشورهاي موفق از جهتی
منجر به پول ساز بودن این بازار براي روستاییان شد و از سوي دیگر
بر اقتصاد صنعت گردشگري این کشورها اثرگذار بوده است و به عنوان
یک نقشه اقتصادي و تفریحی برد-برد هم براي ساکنان شهر و هم

 
براي روستاییان مطرح می شود. 

همه گیري کرونا در جهان منجر به رکود گسترده بازار گردشگري در
تمامی کشورها شد و باتوجه به محدودیت هاي سفرهاي خارجی،

دولت ها به سوي گردشگري داخلی روي آورده و از عمده ترین مسیرهاي جذب توریست و تشویق به سفر اقامت در مزرعه معرفی شده است. این شکل
سفر در ایران اگرچه درحال رواج یافتن است و چند مزرعه گردشگري در مناطقی از کشور ایجاد شده است اما در مقایسه با کشورهاي پیشرو در این
عرصه با ضعف ها و ایرادات بسیاري مواجه است که با بررسی دقیق علل موفقیت کشورهاي دیگر در این بازار می توانند به رونق دست یابند. گردشگري
کشاورزي در بسیاري از کشورهاي جهان یک مقصد توریستی ارزان قیمت محسوب می شود که در آن هزینه، اقامت، تفریح، غذا و سفر براي گردشگران
بسیار کم و بهینه است که این مقرون به صرفه بودن دامنه بازار گردشگري را گسترش می دهد. این در حالی است که اجاره بهاي هتل ها از 60 دلار تا
2000 دلار برآورد می شود.گردشگري کشاورزي با 13 نوع خدمات تفریحی شامل محصولات کشاورزي، غذاهاي ارگانیک، گردشگري آشپزي، برگزاري
جشنواره ها، ایجاد اقامتگاه، سوارکاري، قایقرانی، ماهیگیري، پیاده روي، شنا و پرورش پرندگان، حیوانات و گیاهان فرصت هاي تفریحی را براي تمامی
گروه هاي سنی فراهم آورده و منجر به افزایش سفرهاي خانوادگی شده است. عمده مزایاي گردشگري کشاورزي براي کشورهاي موفق در این عرصه در
متنوع سازي اقتصاد مناطق روستایی، ایجاد مشاغل و افزایش درآمد جوامع روستایی، حفظ و ارتقاي سنت ها، افزایش هماهنگی و همکاري بین جوامع
روستایی و شهري بوده است. کشورهایی همچون استرالیا، کانادا، فیلیپین، لتونی، ایتالیا، ترکیه، سوئیس، آمریکا و انگلیس در به کارگیري گردشگري
کشاورزي با موفقیت همراه بودند. از عمده ترین اقداماتی که فعالان گردشگري کشاورزي در کشورهاي پیشرو انجام می دهند ارائه اطلاعات دقیق سفر و
برنامه ریزي در حوزه هاي سرگرمی، آموزشی و گردشگري در لیست دفاتر محلی و مراکز اطلاعاتی است. همچنین رویدادهاي فصلی تاثیر گسترده اي بر
جذب گردشگران در مزارع کشاورزي می گذارد. فصل پاییز و حتی زمستان یک فصل محبوب براي گردشگري در مزرعه است. تعطیلات مناسبتی در
کشورها طی نیمه دوم سال بسیاري از خانواده ها را براي برداشت سبزیجات و چیدن میوه ها به مزارع کشاورزي در روستاها می کشاند. موسیقی محلی
و بومی نیز از جمله جذابیت هاي مزارع گردشگري در بسیاري از کشورهاي پیشرو به شمار می رود. در این مزارع امکانات مناسبی براي تفریح و
سرگرمی کودکان فراهم شده است که علاوه بر باغ حیوانات و پرندگان، ابزار بازي و آموزشی نیز وجود دارد. به گزارش «دنیاي اقتصاد» کشاورزي ستون
اقتصادي هند به شمار می رود که در نتیجه گردشگري کشاورزي در این کشور انقلابی در بازار گردشگري هند ایجاد شده است. حدود 75 درصد از
جمعیت به طور مستقیم و غیرمستقیم به کشاورزي وابسته هستند و تقریبا 26 درصد از تولید ناخالص داخلی هند از کشاورزي حاصل می شود و حدود
90 میلیون کشاورز در 6 هزار روستا به تولید محصولات کشاورزي مشغول هستند. افزایش فعالیت هاي اضافی به درآمدزایی کشاورزي و افزایش سهم
کشاورزي در تولید ناخالص داخلی این کشور منجر می شود و از گردشگري می توان به عنوان ابزاري براي اشتغال زایی، فقرزدایی و توسعه پایدار بهره
گرفت. توسعه گردشگري کشاورزي در هند تعداد گردشگران خارجی این کشور را از 5 میلیون نفر در سال 2010 به بیش از 17 میلیون نفر در سال
2018 رسانده است که این افزایش آماري را می توان بر تمرکز فعالان گردشگري این کشور بر گردشگري کشاورزي دانست. گردشگري کشاورزي یک
مفهوم نوین در بخش گردشگري هند است و طی چند سال اخیر با افزایش علاقه مندي به اقامت در مزارع این سبک سفر بسیار رونق یافت و هم اکنون
اقامت در مزرعه، محصولات کشاورزي، سوارکاري، دوچرخه سواري، شنا، شیردوشی، صنایع دستی و هنري محلی ها، برگزاري جشنواره ها و نمایشگاه ها
و موسیقی محلی گردشگري کشاورزي را به بهترین انتخاب گردشگران براي گذران وقت در محیط هاي آرام بکر تبدیل کرده است. در هند مزارع از 10



هکتار تا 50 هکتار متغیر است و باتوجه به مساحت آن امکانات رفاهی و تفریحی و ارائه محصولات و خدمات نیز متفاوت است. براین اساس میزان اجاره
شبانه در مزارع گردشگري از 25 دلار تا 200 دلار متغیر است. مزارع چاي، نارگیل، فندق، موز، ادویه و عسل در هند به وفور یافت می شود. برخی از این
مزارع در کنار ساخت اقامتگاه ها و ارائه خدمات رفاهی و تفریحی همچون شنا، سوارکاري، پیاده روي و... به آموزش آشپزي براي پخت غذاهاي محلی،
تولید محصولات کشاورزي و نحوه نگهداري حیوانات محلی می پردازند. مزارع گردشگري کشاورزي در هند تورهایی براي بازدید افراد از پرورش و کاشت
فرآورده ها و غذاهاي محلی همچون ذرت، نارگیل، نیشکر و آناناس برگزار می کند و کشاورزان امکان اقامت گردشگران در مزرعه و آموزش عمومی
درباره عملکرد مزرعه را فراهم می کنند. چین که عمده تمرکز خود را بر نجات شهروندان خود از فقر قرار داده براساس یک برنامه پنج ساله اقداماتی را
براي کاهش فقر جوامع روستایی انجام داده که گردشگري کشاورزي مهم ترین راهکار براي رهایی از فقر درنظر گرفته شده است. این طرح به تشویق
توسعه و رقابت در مناطق کشاورزي و گردشگري پرداخته تا در سال 2020 به هدف کاهش فقر دست یابد. اگرچه شیوع کرونا در چین در ابتدا منجر به
تعطیلی بازار گردشگري شده بود اما پس از کنترل و مهار این ویروس در چین ضمن بستن مرزهاي کشور جهت ورود گردشگران خارجی، گردشگري
داخلی بسیار رونق یافت و فرصت مناسبی را براي توسعه گردشگري کشاورزي در روستاهاي چین فراهم کرد. مهم ترین مزایاي اجراي این برنامه پنج
ساله بازگرداندن 7 میلیون مهاجر به روستاهاي خود بوده است که به ایجاد مشاغل متنوع در این مناطق منجر شده است. برآوردها نشان می دهد هر
سال 10 درصد بر تعداد مهاجران بازگشتی افزوده می شود. عمده دلیل این تغییرات سیاست هاي جدید دولت چین براي بهبود زیرساخت هاي
روستایی، ارائه یارانه هدفمند (درآمدزایی براي روستایی ها از طریق رونق گردشگري کشاورزي) و بهبود خدمات مالی ایجاد مراکز کارآفرینی جهت
پیشرفت زندگی مردم در روستاهاي چین بوده است. علاقه مندي به گردشگري کشاورزي در چین افزایش بسیاري داشته که مهم ترین دلایل آن
افزایش درك گردشگران از حفاظت از محیط زیست و علاقه به بهبودي کیفیت زندگی بومیان، افزایش آگاهی از زندگی سالم و افزایش تقاضا براي
محصولات ارگانیک و گردشگري روستایی است. در 6 سال گذشته این کشور موفقیت هاي بسیاري در بازار گردشگري کشاورزي به دست آورده که
شکاف هاي اقتصادي بین اقتصاد شهري و روستایی چین را بسیار کاهش داده است. در سال 2012 تقریبا 7/1 میلیون شغل در بخش کشاورزي و
گردشگري براي 9/6 درصد از کل نیروي کار در روستاها وجود داشت که بر این اساس سالانه بیش از 240 میلیارد یوآن کسب درآمد می کرد و بیش از
500 میلیون گردشگر (داخلی و خارجی) از مناطق روستایی چین بازدید کرده اند که این رقم در سال 2016 به بالاي یک میلیارد نفر افزایش یافت و

 
حدود 570 میلیارد یوآن درآمد به دست آورده است و برآوردها نشان می دهد که نزدیک به 7 میلیون خانوار در روستاهاي چین از آن بهره مند شدند. 

در این راستا بسیاري از شرکت هاي بزرگ با اجاره مزارع روستاییان اقدام به سرمایه گذاري روي گردشگري کشاورزي و ایجاد جاذبه هاي توریستی براي
جذب گردشگران کرده اند. گردشگري روستایی در چین درحال حاضر یکی از مهم ترین بازارهاي بخش توریسم محسوب می شود که یک سوم کل
گردشگران در ایام تعطیلات را به خود اختصاص داده است و به ایجاد 22 میلیون شغل پرداخته که براساس آن متوسط درآمد کشاورزان را به 1500

 
دلار افزایش داده است. 

گردشگري کشاورزي یا اقامت در مزرعه از دهه 1990 در اروپا درحال توسعه است. مزارع انگور و ذرت مهم ترین محصولات اروپایی محسوب می شود
که هرساله گردشگران بسیاري را از سراسر جهان هنگام برداشت محصولات به این مزارع می کشاند. مزارع وسیعی که در آن علاوه بر محصولات
کشاورزي همچون انگور، ذرت و زیتون، اصطبل هاي اسب، گاوداري و محل نگهداري دیگر حیوانات اهلی و اقامتگاه هاي متناسب با محیط نیز وجود
دارد که امکان سفر به این مزارع از اقامت در یک شب تا چند ماه وجود دارد. برخی از مزارع امکان کار داوطلبانه را حتی تا یک سال براي علاقه مندان
به این سبک سفر ایجاد کرده اند. صاحبان این مزارع گردشگري براي تبلیغات خود از شبکه هاي جهانی و سایت هاي مطرح در این حوزه استفاده می

 
کنند. اقامت در مزرعه با هزینه بسیار ارزان تري نسبت به هتل ارائه می شود و اتاق هاي دو نفره از 20 تا 200 دلار به مشتریان عرضه می شوند. 

در کشورهاي مملو از کشاورزي همچون ایتالیا، فرانسه و ایرلند هر دفتر گردشگري محلی لیستی از اقامتگاه هاي محلی در مزرعه را تهیه می کند و
کتاب هاي راهنمایی به زبان ملی کشور و انگلیسی در اختیار گردشگران قرار می دهد که در آن نقشه تمامی مسیرهاي مرتبط با اقامتگاه هاي کشاورزي
در مزارع وجود دارد که بهترین منبع براي یافتن اقامتگاه هاي مزارع در سراسر اروپا است. فدراسیون اروپا براي گردشگري در مزرعه و روستا یک سایت
از اقامت مزرعه در 22 کشور اروپایی ایجاد کرده است و همچنین سازمان گردشگري اروپا نیز کتاب هاي راهنماي اقامت در مزرعه را به موسسات

 
گردشگري در سراسر اروپا می فروشد. شرکت بین المللی ووف نیز یک فرصت جهانی براي سفر به مزارع ارگانیک در 20 کشور جهان فراهم کرده است. 

اتریش بیش از 3هزار مزرعه گردشگري را براي اقامت و جذب گردشگران درنظر گرفته است و این رقم براي فرانسه بیش از 5 هزار مزرعه و براي اسپانیا
حدود 4هزار مزرعه است. از عمده ترین اقدامات دولت هاي اروپایی براي جذب گردشگران کشاورزي ایجاد امنیت مسافران است. باتوجه به اینکه بسیاري
از کشورهاي درحال توسعه از نظر سیاسی بی ثبات هستند و برخی از تورهاي مسافرتی امکان سفر به کشورهاي ناامن را ندارند و این امر منجر به کاهش
ورود گردشگر به کشورهایی مانند مالی، مصر و کنیا شده است، در نتیجه این امر فرصتی را براي رشد و افزایش گردشگر در مناطق مختلف اروپا به ویژه
مناطق روستایی ایجاد کرده است. بسیاري از کشورهاي اروپایی به صدور گواهینامه استانداردسازي محصولات کشاورزي و کارهاي داوطلبانه اقدام کرده
اند که این موضوع مسافران بسیاري از سراسر جهان را براي کار و تفریح در مزرعه به مزارع اروپایی می کشاند. این اقدام افزایش درآمد و اشتغال

 
کشاورزان و مردمان بومی را به همراه دارد. 

اقامت در مزرعه در قاره آمریکا و نیز در کشورهاي آرژانتین، کلمبیا، مکزیک، آمریکا و کانادا بسیار رواج دارد و هرساله گردشگران بسیاري را به این



کشورها براي اقامت در مزارع به سوي خود جذب می کند. در آمریکا گردشگري کشاورزي یکی از گزینه هاي بهبود درآمد و پیشبرد اقتصادي براي
مزارع کوچک و جوامع روستایی محسوب می شود.



اقدامات شهید سلیمانی در دفع اشرار سیستان و بلوچستان و کرمان بی نظیر بود/ روایتی از

طرح اشتغالزایی حاج قاسم که اشرار را کشاورز کرد

منبع: شیرازهشماره خبر:  329  |  تاریخ: 1399/10/08

سردار رئوفی نژاد معاون قرارگاه مرکزي خاتم الانبیاي سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: سردار سلیمانی اقدامات بی نظیري در دفع شر اشرار
از مناطق جنوب کرمان، سیستان و بلوچستان و بخش هایی از هرمزگان داشت.

سردار رئوفی نژاد معاون قرارگاه مرکزي خاتم الانبیاي سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: سردار سلیمانی اقدامات بی نظیري در دفع شر اشرار از

 
مناطق جنوب کرمان، سیستان و بلوچستان و بخش هایی از هرمزگان داشت. 

به گزارش سرویس رصد خبر سیاسی شیرازه، سردار عبدالمحمد رئوفی نژاد با تسلیت سالروز شهادت سردار حاج قاسم سلیمانی، اظهار داشت: پس از

 
شهادت سردار شهید سلیمانی پیرامون شخصیت، روحیات و اخلاقیات ایشان بسیار پرداخته شده است. 

موج رسا نوشت: وي ادامه داد: سردار سلیمانی قبل از شهادت بسیاري از مسائل و ویژگی هاي شخصیتی خود را عیان نمی کرد و همه تلاشش این بود
که آنچه دارد براي خود بماند و شخصیت این شهید گرانقدر نظام اسلامی تا قبل از شهادت یک شخصیت کلی و ناشناخته براي مردم بود اما پس از
شهادت از زوایاي مختلف خاطرات، سوابق، عملکرد، سخنرانی ها و دیدگاه ها و تحلیل هاي ایشان از طریق صدا و سیما، اشخاص، افراد و برگزاري یادواره

 
ها و میزگردها بیان شد. 

 
آشنایی با سردار سلیمانی 

معاون قرارگاه مرکزي خاتم الانبیاي سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با اشاره به آشنایی خود با سردار سلیمانی از دي ماه سال 1360، بیان داشت: سابقه
آشنایی من با ایشان به سه ماه قبل از عملیات فتح المبین زمانی که قرار شد براي برگزاري عملیات فرماندهان، تیپ ها و یگان هاي شرکت کننده در
این عملیات مشخص شوند، برمی گردد اگر چه قبل از آن فرمانده سپاه کرمان در جبهه هاي پدافندي دزفول را برعهده داشتم و سردار سلیمانی در

 
جنوب دزفول در سوسنگرد و اهواز خدمات رسانی می کردند. 

سردار رئوفی نژاد گفت: حاج قاسم از دي ماه سال 1360 براي تشکیل تیپ ثاراالله براي شرکت در عملیات فتح المبین در غرب دزفول با محوریت ذرفول،

 
شوش و اندیمشک که مسئولیت این جبهه با ما بود، در سپاه دزفول حضور داشت. 

وي با بیان اینکه در دوران دفاع مقدس ایشان فرمانده لشکر ثار االله بود و به همین دلیل ارتباط تنگاتگی با ایشان به عنوان فرمانده یگان در صحنه و
پشت خاکریزها، در شرایط سخت عملیات والفجر 8 در عبور از اروند رود، در عملیات کربلاي 5 و کربلاي 4 داشتم از نزدیک شاهد روحیه و جسارت،

 
درایت و ظرفیت فرماندهی سردار سلیمانی بودم. 

همرزم شهید سلیمانی ادامه داد: لشکر ثاراالله از لشکرهاي خط شکن بود و عملکرد بسیجیان کرمان، نیروهاي سیستان و بلوچستان و نیروهاي بسیجی

 
هرمزگان مدیون سازمان و ساختار لشکر ثاراالله به فرماندهی حاج قاسم است که هنوز هم آثار اقدامات ماندگار ایشان بر هیچ کس پوشیده نیست . 

وي با اشاره به اینکه شخصیت سردار سلیمانی در دو مقطع قابل تحلیل و بررسی است، افزود: در بعد اول باید به ویژگی هاي شخصیتی و اخلاقی ایشان
از نظر معنوي، عبادي، ولایت پذیري و ولایت مداري توجه شده و در بعد دیگر به شخصیت و روحیه جهادي و دفاعی ایشان در دوران دفاع مقدس و

 
جبهه مقاومت پرداخت. 

 
جنگ دیگر سردار سلیمانی پس از دوران دفاع مقدس 

معاون قرارگاه مرکزي خاتم الانبیاي سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با اشاره به نقش سردار سلیمانی در دفع شر اشرار از جنوب کرمان، سیستان و
بلوچستان و بخش هایی از هرمزگان، ادامه داد: پس از دوران دفاع مقدس، سردار سلیمانی جنگ دیگري را در شرق کشور در استان هاي کرمان،



سیستان و بلوچستان و بخش هاي از هرمزگان برعهده داشت که در آنزمان به جولانگاه گروه هاي شرور مواد مخدر درآمده و منطقه بسیار ناامن شده

 
بود. 

سردار رئوفی نژاد بیان داشت: در دوران دفاع مقدس این گروه ها به دلیل درگیري کشور با جنگ هشت ساله براي خود حاکمیت هایی را در جنوب
کرمان و سیستان و بلوچستان ایجاد کرده بودند که حاج قاسم با 5 سال مبارزه بی امان شر اشرار را کم کرده و امنیتی در منطقه ایجاد کرد که هنوز هم

 
آثار آن در این مناطق وجود دارد. 

وي با بیان اینکه فعالیت ها و اقدامات اشرار و قاچاقچیان مواد مخدر زندگی و عرصه را به مردم این مناطق تنگ و مشکلات امنیتی ایجاد کرده بود که

 
اقدامات ماندگار سردار سلیمانی در دفع اشرار و به اسارت درآوردن و ریشه کن کردن گروه هاي حمل مواد مخدر امنیت را در این منطقه پایدار کرد. 

همرزم سردار سلیمانی ادامه داد: سردار سلیمانی با دفع شر اشرار بزرگترین طرح اشتغالزایی را با نام طرح احرار در جنوب کرمان براي افرادي که تسلیم
شده و از اقدامات خود پشیمان شده بودند، در یک هزار هکتار زمین با 700 حلقه چاه راه اندازي کرد که این اقدام سردار موجب شد تا قبایل و طوایف با
یکدیگر متحد شده و معضل اشتغال آنها نیز با تشکیل تعاونی با حضور این افراد حل شود که این اقدام سردار سلیمانی بازتاب خوبی در سطح سپاه و

 
کشور داشت. 

معاون قرارگاه مرکزي خاتم الانبیاي سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با بیان اینکه سردار سلیمانی از خرداد سال 76 به فرماندهی نیروي قدس کشور درآمد
و در این مقطع هم افتخارات و تاثیرات شگرفی را بر جاي گذاشت، افزود: شکل گیري جبهه مقاومت در چارچوب نیروي قدس اقدامی تاثیرگذار از سوي

 
حاج قاسم سلیمانی بود که امروز هم نتایج آن براي همگان روشن است. 

سردار رئوفی نژاد گفت: 12 سال در کرمان با ایشان بودم و ارتباط تنگاتنگی همچون دوران دفاع مقدس داشتم، حتی در زمان حضورم در استانداري

 
کرمان و زنجان ارتباطم با ایشان قطع نشد و ایشان را در این دوران هم ملاقات می کردم. 

وي با اشاره به تواضع شهید سلیمانی تصریح کرد: در چندین نوبت زمانی که ساعت 6.30 صبح با ایشان در دفترش براي صرف صبحانه ملاقات داشتم و

 
مشاوره هاي خوبی از ایشان می گرفتم و هنگام بدرقه این شهید گرانقدر 30 پله را پایین آمد تا مرا بدرقه کند. 

این فرمانده دوران دفاع مقدس خاطرنشان کرد: شخصیت ایشان از نظر
معنوي و اخلاقی براي همه و من جذبه داشت و همانطور که یک دوست،
رفیق و همرزم براي من بودم مشاور خوبی هم براي تصمیم گیري در

 
مسائل شخصی و خانوادگی من بود و من به او اعتقاد و باور داشتم. 

سردار رئوفی نژاد گفت: سردار سلیمانی داراي اخلاق، رفتار و طینت پاکی
بود که شخصیت معنوي، عبادي، ولایت پذیر، ولایت مدار، وفادار، مرم دار،
بسیار دوست داشتنی، با جاذبه اخلاقی بسیار بالا و صبر عجیب در برخورد

 
با مسائل و مشکلات از او یک چهره بین المللی ساخته بود. 

همرزم شهید سلیمانی با بیان اینکه سردار سلیمانی صداقت و تواضع عجیبی داشت و بسیار اهل مطالعه بود، افزود: سردار سلیمانی از حق مظلوم به
شدت دفاع می کرد و براي کسی که در حق او ظلم شده بود وارد عمل می شد و براي حل مشکلات مردم از شخصیت، توان و ظرفیت خود مایه می

 
گذاشت. 

سردار رئوفی نژاد ادامه داد: وي در نیروي قدس با فکر و انیشه و آینده نگري جبهه مقاومت را سازمان و شکل داد که قبل از آن اقدامات محدودي انجام

 
می شد اما او سازماندهی و هدفمند کرد و عرصه جهادي را دنبال کرد و امروز آثار آن دیده می شود. 



وي گفت: ارتش جهادي امروز در جبهه مقاومت با حضور نیروهاي حزب االله، انصاراالله، زینبیون، فاطمیون، حشد العشبی و نیروهاي مختلف مدیون
اقدامات سردار سلیمانی است که یکی آثار و نتایج سازماندهی و فرماندهی مقتدرانه این سردار بزرگ اسلام شکست مفتضحانه آمریکا، صهیونیست ها و

 
ائتلاف آمریکایی، عبري و عربی در عراق،سوریه و منطقه است. 

فرمانده دوران دفاع مقدس خاطرنشان کرد: با وجود اینکه آمریکا و ایادي استکبار از همه توان و با صرف دلارهاي و ریال هاي عربی به جنگ با نیروي

 
مقاومت آمدند، اما با وجود درایت بالاي سردار سلیمانی امروز اذعان می کنند که دستشان خالی است. 

وي گفت: امیدواریم جبهه مقاومت و روند آن با اقتدار و طراحی و پیش بینی سردار سلیمانی در راستاي سیاست هاي راهبردي و منویات مقام معظم

 
رهبري به برکت خون این شهید هر روز سربلندتر باشد. 

انتهاي پیام/ ح / م



توسعه صنعتی و جذب سرمایه گذاران از مهم ترین اهداف شهرك هاي صنعتی است

منبع: ایسناشماره خبر:  330  |  تاریخ: 1399/10/08

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان گیلان گفت: توسعه صنعتی، کاهش آلایندگی و بار ترافیکی، کمک به توسعه کارآفرینی،
ساماندهی صنایع کوچک و جذب سرمایه گذاران از مهم ترین اهداف شهرك هاي صنعتی است.

فریبرز سعیدي کیا امروز در نشست با فرماندار رودبار که در
فرمانداري این شهرستان برگزار شد، اظهار کرد: با تکمیل زیرساخت
ها و امکانات زیربنایی در شهرك ها و نواحی صنعتی و راه اندازي

 
واحدهاي صنعتی، شاهد رشد اشتغال و توسعه صنعتی خواهیم بود. 

رئیس هیئت مدیره شرکت شهرك هاي صنعتی استان گیلان افزود:
توسعه صنعتی، کاهش آلایندگی و بار ترافیکی، کمک به توسعه
کارآفرینی، ساماندهی صنایع کوچک و جذب سرمایه گذاران از مهم

 
ترین اهداف شهرك هاي صنعتی است. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان گیلان با بیان اینکه
شهرك هاي صنعتی، کشور را براي تکیه بر تولید داخلی و

خودکفایی آماده می کند، گفت: شهرك صنعتی لوشان یکی از شهرك هاي مهم، قدیمی و با سابقه گیلان بوده که شرکت هاي معتبر و توانمند در آنجا
استقرار دارند. قطعا فعالیت در چنین شهرك وسیع و مهمی، کار ارزشمند و خطیري می باشد لذا از همه مسئولین انتظار داریم که ما را در ارتقا و توسعه

 
هر چه بیشتر شهرك هاي صنعتی لوشان و خرشک حمایت کنند. 

در ادامه هوشنگ عباسقلی زاده، فرماندار شهرستان رودبار با اشاره به اهمیت و جایگاه شهرك هاي صنعتی در کشور، اظهار کرد: بدون شک شهرك هاي

 
صنعتی به عنوان یکی از بازوان اصلی چرخه صنعت، تولید و اشتغال در کشور به شمار می روند. 

وي افزود: شهرك هاي صنعتی پیش قراول توسعه، عمران و آبادانی کشور هستند، بهره مندي از زیرساخت هاي صنعتی و مدیریت بهینه زیست محیطی

 
مزیت استقرار صنعت در شهرك هاي صنعتی است. 

انتهاي پیام



گام هاي بلند فولاد هرمزگان براي بهبود فاکتورهاي قیمت، کیفیت و پایداري در تامین

محصول

منبع: شما نیوزشماره خبر:  331  |  تاریخ: 1399/10/08

در سالی که با بیماري کرونا و مشکلات سخت اقتصادي آغاز شد، انتظار می رفت بنگاه هاي اقتصادي با کاهش تولید مواجه شوند؛ اما
خوشبختانه شرکت فولاد هرمزگان با درایت مدیران و کارکنان این شرکت و مهندس عظیمیان مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه این باور را تغییر

داده و با رکوردهاي پی در پی توانستند شعار جهش ...

 
کد خبر : 972823 1399/10/08 21:01:15 

در سالی که با بیماري کرونا و مشکلات سخت اقتصادي آغاز شد،
انتظار می رفت بنگاه هاي اقتصادي با کاهش تولید مواجه شوند؛ اما
خوشبختانه شرکت فولاد هرمزگان با درایت مدیران و کارکنان این
شرکت و مهندس عظیمیان مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه این باور
را تغییر داده و با رکوردهاي پی در پی توانستند شعار جهش تولید

 
را به واقعیت تبدیل کنند. 

به گزارش شمانیوز به نقل از ایلنا، در سال جهش تولید با یاري خداوند متعال و تلاش رزمندگان جبهه تولید و فولادمردان فولاد هرمزگان، رکورد تولید
ماهیانه تختال در آبان ماه 99 و در فاصله اي کمتر از دو ماه با رکورد قبلی به میزان 138226 تن محقق شد. این رکورد در کنار رکوردهاي دیگري در
فولاد هرمزگان دست آمده است. میزان رکوردهاي جدید کسب شده شامل: رکورد تولید تختال ماهیانه به میزان 138226 تن در آبان ماه (رکورد قبلی:
میزان 137391 تن در شهریور ماه 99)، رکورد تولید روزانه تختال به میزان 6311 تن در تاریخ 27 آبان ماه سال 99، (رکورد قبلی: میزان 6024 تن در
تاریخ 31 شهریور ماه سال 98)، رکورد روزانه تعداد ذوب ریخته گري شده به میزان 51 ذوب در تاریخ 27 آبان ماه 99، (رکورد قبلی: تعداد 50 ذوب در
تاریخ 31 شهریور سال 98)، رکورد تعداد ذوب ریخته گري شده ماهیانه به میزان 1170 ذوب (رکورد قبلی: تعداد 1158 ذوب در فروردین ماه 97 )

 
بوده است. 

نکته قابل توجه دیگر در این شرکت، کاهش چشمگیر روند ضریب تکرار و ضریب شدت حوادث شرکت در طی نیمه اول سال 99 نسبت به سال 98 بوده
است به طوري که ضریب تکرار حوادث کل شرکت از 97/0 به 40/0 کاهش یافته که بسیار حایز اهمیت است. در این رابطه می توان به کسب گواهینامه

 
ایزو 45001 مربوط به استانداردهاي ایمنی و گواهینامه ایزو 14001 مربوط به استانداردهاي مدیریتی محیط زیست اشاره کرد. 

رشد تولید 27 هزار تنی آهن اسفنجی نسبت به مدت مشابه سال گذشته خبر خوب دیگري است که می توان به آن اشاره کرد. واحد احیا مستقیم فولاد

 
هرمزگان در مدت 6 ماهه سال 99 با تولید 846 هزار تن آهن اسفنجی، نسبت به مدت مشابه سال گذشته 3 درصد افزایش تولید داشته است. 

در زمینه ارتقاي کیفیت محصولات شرکت، درصد تولید ذوب هاي مطابق با سفارش در سال 1399 را 99.54 و درصد تولید تختال هاي سالم را 98.62

 
و میانگین بسیار خوب درصد تولید تختال هاي غیر منطبق با سفارش را 1.38 درصد اعلام شده است. 

KWH/TON روند کاهشی مصرف انرژي در شرکت فولاد هرمزگان بسیار ارزشمند است. در واحد احیا مستقیم میانگین مصرف ویژه انرژي الکتریکی از

 
110 به KWH/TON 107.4 و در فولاد سازي میانگین مصرف گاز طبیعی از NM3/TON 8.2 بهNM3/TON 6.1 کاهش یافته است. 

در خصوص پروژه هاي در دست اقدام شرکت، می توان گفت که با حمایت هاي فولاد مبارکه مقرر شد که ظرفیت فولاد هرمزگان در زیر سقف موجود از
1.5 میلیون به 2 میلیون تن افزایش یابد که عملیات افزایش ظرفیت، از 1.5 به 2 میلیون تن آن در حال انجام است. ضمن اینکه احداث یک خط نورد
ورق عریض (پلیت میل) و همچنین احداث یک واحد احیا مستقیم به ظرفیت 900 هزار تن نیز در دستور کار شرکت قرارگرفته است. با به بار نشستن



خط نورد ورق عریض در فولاد هرمزگان که ظرفیت آن 1.2 میلیون تن در سال است ، ورق هاي خاص و API تولید خواهد گردید و به طبع، تنوع
محصولات این شرکت، افزایش خواهد یافت. افزایش ظرفیت از 1.5 به 2 میلیون تن در زیر سقف با انجام اصلاحاتی در واحد فولادسازي و ریخته گري و
برخی زیرساخت هاي شرکت عملیاتی خواهد شد. در همین خصوص پروژه هاي متعددي در دست اقدام است و برخی از آنها نیز درآینده نزدیک شروع
به کار خواهد کرد. احداث واحد تولید ورق عریض، زمینه دستیابی به ارزش افزوده قابل توجهی براي کلیه ذینفعان در کشور ایجاد خواهد کرد. به عبارت
دیگر، تختال فولاد هرمزگان در بخش دیگري از کارخانه به ورق عریض تبدیل خواهد شد. بر اساس مطالعات صورت گرفته از تقاضاي بازار، احداث خط
پلیت میل مبتنی بر طراحی و تولید محصول متمایز به لحاظ ابعاد و کیفیت هاي خاص، به عنوان بهترین استراتژي توسعه سبد محصول گروه فولاد
مبارکه در بازار در نظر گرفته شده و حضور پایدار شرکت را در بازارهاي داخلی و صادراتی سبب خواهد شد و باعث افزایش قدرت رقابت و افزایش سهم
بازار می گردد. از طرفی با توجه به توسعه ظرفیت صنایع کشتی سازي، صنایع نفت و گاز، لوله سازي، صنایع پتروشیمی، پروژه عمرانی، ماشین آلات و ...
در سال هاي آتی نیاز این صنایع به ورق هاي عریض در کشور بیش از پیش با رشد قابل توجهی مواجه خواهد گردید و سهم شرکت فولاد هرمزگان در
تأمین نیاز بازار تعیین کننده خواهد بود. احداث سیلو و تجهیزات ذخیره سازي آهن اسفنجی، افزایش ظرفیت غبارگیر کوره هاي فولادسازي و اصلاح و
بهینه سازي غبارگیرهاي موجودي، احداث واحد گاز زدایی VDOB، توسعه پست برق 230، ایستگاه گاز شماره 2، خط دوم انتقال آب، نصب لنس هاي
اکسیژن در کوره هاي فولاد سازي، احداث تصفیه خانه جدید، احداث یک واحد تولید اکسیژن، اصلاحات لازم در ترانسفورماتورهاي موجود و رزرو شرکت

 
و ده ها پروژه دیگر. 

 
فولاد هرمزگان کیفیت خود را به سطح مطلوب جهانی ارتقا خواهد داد 

شرکت فولاد هرمزگان دومین کارخانه بزرگ تولید فولاد بعد از انقلاب در کنار خلیج نیلگون همیشه فارس و از مجموعه کارخانه هاي گروه فولاد مبارکه
است. شرکت فولاد هرمزگان به عنوان سازمانی مطرح در صنعت فولاد کشور، همواره سعی کرده است با به کارگیري رویکرد بهبود مستمر و استراتژي

 
هاي توسعه سهم بازار، در راستاي جلب نظر مشتریان بکوشد و اهداف خود را در زمینه برنامه هاي تولید و فروش با دقت بالایی تدوین می نماید. 

فولاد هرمزگان در جهت بهبود فاکتورهاي قیمت، کیفیت و پایداري در تامین محصول، گام هاي زیادي برداشته است. سعی شده است تا با اخذ
گواهینامه ها و استانداردهاي بین المللی، کیفیت خود را به سطح مطلوب جهانی ارتقا داده و از این طریق به عنوان یک برند، خود را در سطح جهانی
مطرح نماید که در این ارتباط شرکت می توان به اخذ گواهینامه هاي ایزو 10004 و 10002 در مورد رضایت مشتریان و رسیدگی به شکایت مشتریان

 
اشاره کرد. 

هدف همه کارکنان زحمتکش فولاد هرمزگان جهش تولید و دستیابی به رکورد تولید سالیانه با تولید یک میلیون و 500 هزار تن فولاد خام است که
براي تحقق آن تمام تلاش خود را به کار بسته اند. این شرکت نقش بسزایی در اشتغال زایی دارد به طوري که تعداد نیروي انسانی شاغل در شرکت

 
1532 نفر بوده و 2100 نفر نیز به عنوان نیروي پیمانکار در فولاد هرمزگان مشغول به هستند. 

فولاد هرمزگان در راستاي مسئولیت اجتماعی در خرداد، تیر و مرداد سال جاري نیز همچون سال هاي گذشته با کاهش تولید در کوره هاي فولاد سازي
خود سبب افزایش تامین برق براي رفاه مردم شریف استان شد. ضمن اینکه این شرکت با کمک انسان دوستانه خود به دانشگاه علوم پزشکی در بحث
تجهیز بخش هاي کرونایی، جشن گلریزان ستاد دیه و آزاد سازي زندانیان جرایم غیر عمد، طرح تکریم ایتام، پویش کمک هاي مومنانه و کمک هاي

دیگر به بخش هاي فرهنگی و ورزشی استان و ... همواره تلاش کرده تا به جامعه خود خدمت کند.



افتتاح 11 پروژه محرومیت زدایی نیروي دریایی سپاه در بشاگرد

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  332  |  تاریخ: 1399/10/08

به گزارش خبرگزاري فارس از بندرعباس، در مراسمی با حضور
دریادار پاسدار علیرضا تنگسیري فرمانده نیروي دریایی سپاه، جمعی
از فرماندهان و معاونان این نیرو و خیرین منطقه، 11 پروژه عام

 
المنفعه عمرانی در منطقه آخران شهرستان بشاگرد افتتاح شد. 

این طرح ها با مشارکت نیروي دریایی سپاه و خیرین منطقه ساخته
شده و براي استفاده و بهره برداري عموم مردم ساکن روستا هاي

 
منطقه آخران افتتاح شد. 

سردار تنگسیري در آیین افتتاح این طرح ها اظهار کرد: امروز نیروي دریایی سپاه با کمک خیرین محترم در اقدامی مشترك با تلاش و پیگیري
مهندسی نیرو دریایی سپاه در راستاي تحقق فرمان مقام معظم رهبري (حفظه االله) مبنی بر محرومیت زدایی یازده پروژه عمرانی را افتتاح و در اختیار

 
عموم مردم شریف و نجیب این منطقه قرار داد. 

وي افزود: افتخار می کنیم بعنوان سرباز ولایت، خدمتگزار مردم عزیز و ولایتمدار باشیم، ما خادم مردم هستیم و همانگونه که در ماموریت اصلی خود
براي حفظ و ایجاد امنیت میهن اسلامی و دفاع از نظام مقدس جمهوري اسلامی تلاش و مجاهدت می کنیم براي رفع محرومیت در کشور عزیزمان که

 
مورد تاکید فرمانده معظم کل قوا و فرمانده کل سپاه سرلشکر سلامی است از هیچ کوششی دریغ نمی کنیم. 

دریادار تنگسیري با بیان اینکه از منابع و تجهیزات مان براي کمک به رفع محرومیت ها استفاده می کنیم، گفت: این پروژه ها در زمینه هاي عمرانی،
محرومیت زدایی، اشتغال، خدمات فرهنگی، آموزش، بهداشت و درمان است که شامل خانه عالم، مدرسه، حسینیه، مسجد، خانه بهداشت و… می باشد و

 
با همیاري خیرین عزیز ساخته و امروز در اختیار مردم شریف قرار گرفت. 

وي در ادامه تصریح کرد: ان شاءاالله، در آینده نزدیک هم پروژه هاي عمرانی و محرومیت زدایی دیگر در این منطقه افتتاح و در اختیار مردم قرار خواهد

 
گرفت. 

فرمانده نیروي دریایی سپاه در پایان با تقدیر از خیرین در اجراي این پروژه ها و گرامیداشت سالروز شهادت سردار دل ها، با بیان اینکه سپاه در راستاي
صیانت از امنیت و آرامش مردم از هیچ تلاشی فروگذار نمی کند، اظهار کرد: راه اندازي این پروژه ها در راستاي تامین امنیت، معیشت و رفاه عمومی

 
مردم می باشد. 

انتهاي پیام/ 88055/ي



امنیت ملی و حفظ سرمایه هاي انسانی وابسته به قدرت اقتصادي است/ آمادگی وزارت صمت

براي ورود شرکت هاي بزرگ و توانمند به حوزه مسئولیت هاي اجتماعی/ استفاده از

توانمندي 200 شرکت نامدار و موفق براي توسعه ...

شماره خبر:  333  |  تاریخ: 1399/10/08
منبع: وزارت صنعت معدن و

تجارت

وزیر صنعت، معدن و تجارت امنیت ملی را درگرو قدرت اقتصادي دانست و آمادگی این وزارتخانه را

 
براي ورود شرکت هاي بزرگ و توانمند به حوزه مسئولیت هاي اجتماعی اعلام کرد. 

به گزارش شاتا، علیرضا رزم حسینی در پنجمین کنفرانس بین المللی مدیریت صنعتی با اشاره به
موضوع ریشه اي فرهنگ توسعه، بیان کرد: نوع نگاه کارگزاران و مسئولین کشور به موضوع توسعه و

 
آبادانی در رشد همه جانبه کشور تأثیر گذار است. 

وي با تاکید بر ضرورت توجه به شاخص هاي روز دنیا در حوزه توسعه، تصریح کرد: نگاه کارگزاران باید براي نیل به توسعه، پیشرفت و آبادانی متحول

 
شود، تأکیدات دین مبین اسلام نیز در حوزه توسعه مؤید همین موضوع می باشد. 

 
امنیت ملی در گرو قدرت اقتصادي است 

وزیر صمت امنیت ملی را در گرو قدرت اقتصادي دانست و گفت: قدرت اقتصادي بستگی به نرخ تورم، رشد تولید سرانه، توزیع عادلانه ثروت میان مردم

 
دارد که توزیع عادلانه ثروت در واقع مؤید فرصت هاي مساوي براي کارآفرینی و تولید ثروت است. 

رزم حسینی همچنین شاخص هاي امید به زندگی، میزان تولیدات فرهنگی، تامین اجتماعی، تامین زیرساخت ها، ارتباطات و شبکه هاي ارتباطی و

 
امنیت غذایی را از دیگر پارامترهاي رسیدن به قدرت اقتصادي دانست. 

 
حفظ سرمایه هاي اجتماعی و انسانی با رسیدن به قدرت اقتصادي 

وي همچنین رسیدن به قدرت اقتصادي را سبب حفظ سرمایه هاي اجتماعی و انسانی، حفظ نخبگان، رضایتمندي مردم و نقش آفرینی بیشتر در منطقه

 
و جهان توصیف کرد. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: سلطه ناپذیري با رسیدن به قدرت اقتصادي میسر خواهد شد و بدون قدرت اقتصادي نمی توان قدرت دفاعی نیز

 
داشت. 

رزم حسینی همچنین یادآوري کرد که فرهنگ دینی و اسلامی ما نیز به تغییر نگاه و تولید فرهنگی براي ریشه کنی فقر، خلق ثروت و کارآفرینی در

 
جهت نیل به اهداف توسعه تاکید دارند. 

وي با بیان اینکه زیرساخت ها در کشور به خوبی مهیا شده است، گفت: در این راستا باید از سرمایه هاي انسانی و اجتماعی حداکثر استفاده را برد و

 
رشد اقتصادي باید پویا باشد که رسیدن به این هدف به تغییر نگاه وابسته است. 

وزیر صمت همچنین یادآوري کرد: رهبر معظم انقلاب نقطه قوت و عامل مهم سلطه و نفوذ ناپذیري را همین اقتصاد قوي توصیف کرده است که تمسک



 
به این فرهنگ سبب ترویج فرهنگ کارآفرینی خواهد شد. 

 
رزم حسینی همچنین از مسئولین همایش خواست که در نشست بعدي بیانیه گام دوم انقلاب را در دستور کار خود قرار دهند. 

 
استفاده از توانمندي 200 شرکت نامدار و موفق براي توسعه متوازن در کشور 

وي در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به پیاده سازي مدل توسعه قلعه گنج در خراسان رضوي که مورد تقدیر رهبري نیز قرار گرفت از آمادگی

 
وزارت صنعت، معدن و تجارت براي پیاده سازي این الگو با استفاده از ورود شرکت هاي بزرگ و توانمند به حوزه مسئولیت هاي اجتماعی خبر داد. 

رزم حسینی تاکید کرد: از ظرفیت ها و توانمندي هاي 200 شرکت نامدار و موفق براي توسعه متوازن در کشور استفاده خواهیم کرد و این موضوع را در

 
دستور کار داریم. 

وي اولویت این وزارتخانه را معیشت مردم دانست و گفت: در راستاي عرضه و فراوانی کالا تلاش می کنیم که ابلاغیه هاي جدید ستاد اقتصادي دولت

 
این بستر را نیز فراهم آورده است. 

وزیر صمت همچنین بیان کرد: در چند ماه اخیر در حوزه تولید در اقلام و کالاهاي منتخب با افزایش روبرو بوده ایم که افزایش تولید در خودرو و لوازم
خانگی از آن جمله است.



بازنشستگی ، تولدي دوباره و تغییري در سبک زندگی براي استفاده از تجربیات در قبال خانواده و جامعه است
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هدیهبازنشستگی با عزت و افتخارخود توفیقی استسه همکار تازه بازنشسته شده شعب تالش و اسالمگیلان _ رشت _ خط گیلانمنطقه غرب

استاننشست رابطین طرح 3070 به گزارش خط گیلان ، به نقل از روابط ...

رشت_خط گیلان_با حضور مدیرکل تامین اجتماعی گیلان از سه
همکار شعب تالش و اسالم که به تازگی به افتخار بازنشستگی نائل

 
گردیده اند تجلیل شد. 

به گزارش خط گیلان ، به نقل از روابط عمومی و امور فرهنگی اداره
کل تامین اجتماعی استان گیلان ، در حاشیه نشست رابطین طرح
3070 این سازماناین سازمان در منطقه غرب استان ، با حضور علی
حسین نژاد مدیرکل تامین اجتماعی گیلان از سه همکار تازه
بازنشسته شده شعب تالش و اسالم در ماههاي اخیر با اهداء لوح و

 
هدیه به پاس سی سال خدمت صادقانه تجلیل شد .  

مدیرکل تامین اجتماعی گیلان در این آئین ، با اشاره به اینکه رسیدن به بازنشستگی با عزت و افتخار ، خود توفیقی است که تنها نصیب انسانهاي
خالص ، داراي نیت خدمت می گردد افزود : سازمان تامین اجتماعی بعنوان مجموعه اي با مخاطبین مختلف از اقشار گوناگون جامعه ، بهترین امکان

 
جهت کسب توشه براي فرداي قیامت است که باید قدردان آن که به مثابه یک نعمت از جانب پروردگار است ، بود  . 

وي بازنشستگی را تولدي دوباره برشمرده و اذعان داشت : در این مرحله ، سبک زندگی فرد با تغییراتی مواجه می گردد که میتوان با مدیریت و
هدایتگري بهترین بهره برداري را از آن نموده و براي فعالیتهاي اجتماعی و یا علاقه مندي هاي شخصی که در زمان اشتغال فرصت آن مهیا نبود استفاده

 
کرد . 

علی حسین نژاد با تاکید بر لزوم تداوم ارتباط همکاران بازنشسته با سازمان ، انتقال تجارب به کارکنان جوان و تبادل نظر در خصوص انتظارات و
مطالبات جامعه با توجه به امکان حضور بیشتر در بین اقشار بدلیل فرصت بازنشستگی ، از موضوعاتی است که از پیشکسوتان و اساتید خود در این بخش

 
انتظار داریم . 

در پایان این نشست صمیمانه با اهداء لوح و هدایایی از سه همکار بازنشسته تجلیل شد.



گردشگري چه آثار اجتماعی، اقتصادي و زیست محیطی براي کشورها دارد؟

منبع: روزنامه اقتصاد مردمشماره خبر:  335  |  تاریخ: 1399/10/08

 
زهرا گلیج 

گردشگري یک فعالیت اقتصادي است. این صنعت می تواند نقش اساسی در حصول ئستیابی به توازنی بین مصرف، پس انداز و سرمایه گذاري ایفا کند.
جهانگردي مبع خوبی براي درآمدهاي دولت است. علاوه بر درآمدهاي مالیاتی عادي گردشگري می تواند از طریق وضع مالیات هایی نظیر مالیات اقامت
و مالیات فرودگاهی درآمد ایجاد کند. در این نوشتار با آثار مثبت این صنعت در حوزه هاي اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی، زیست محیطی و ایجاد
اشتغال و درآمدزایی آشنا می شوید. فرصت هاي شغلی مستقیم و غیر مستقیمی که از طریق صنعت گردشگري براي افراد ایجاد می شود در این مطلب

 
مورد توجه قرار می گیرد. 

 
آثار مثبت گردشگري 

 
به طور کلی آثار مثبت گردشگري را می توان در چند بند خلاصه کرد: 

 
ایجاد فرصت هاي شغلی جدید 

 
-افزایش مالیات و پول هایی که نصیب دولت می شود. 

 
-مطرح شدن جامعه و در نتیجه ایجاد فرصت هاي بیشتر براي توسعه و پیشرفت 

 
-بهبود ساختارهاي زیربنایی و تشکیلات اصولی منطقه 

 
-افزایش منابع مالی به منظور حفظ آثار فرهنگی و طبیعی 

 
-توسعه صنایع دستی، بومی و محلی 

 
گردشگري چه آثار مثبت اقتصادي دارد؟ 

ایجاد فرصت هاي شغلی جدید، ارزآوري، ارتقاي سطح زندگی مردم، فروش خدمات و کسب درآمد از جمله مزایاي مساقیم حاصل از گردشگري است. از
مزایاي غیر مستقیم آن فعالیت هاي ساختمانی، صنایع دستی و هنري، کشاورزي، باغداري، ماهیگیري، خدمات و کالاهاي مصرفی، توسعه و بهبود

 
تجهیزات زیربنایی مانند جاده ها، خطوط ارتباطی و سیستم هاي حمل و نقل نام برد. 

این صنعت بر اشتغال تاثیر شدیدي می گذارد. ورود گردشگر مساوي است با تقاضا براي مکان، غذا، جابجایی اقلام خریداري شده جابجایی در سطح شهر

 
یا منطقه، کسب اطلاعات، عکاسی، خرید سوغات و غیره این مسائل موجب افزایش افرادي خواهند شد که در این حوزه مشغول به کار می شوند. 

 
گردشگري و اشتغال 

گردشگري مولد شغل هاي بسیاري در جامعه خواهد بود. با گذشت زمان بر تنوع شاخه هاي مرتبط و شغل هاي گردشگري نیز افزوده می شود و امروزه
طیف وسیعی از شغل هاي گوناگون را به خود اختصاص داده است. بالطبع اروپا و آمریکاي شمالی بیشترین آمار شاغلان در بخش گردشگري را به خود



اختصاص داده است. این درآمد کلان و گسترش حضور گردشگران در این مناطق به راحتی بدست نیامده است بلکه علل و عوامل موجب افزایش

 
گردشگران و به دنبال آن رشد فعالیت هاي گردشگري شده است. 

برخی شرکت ها به طور مستقیم با گردشگري در ارتباطند و اشتغالزایی می کنند نظیر هتل ها، کارکنان و رستوران ها، و خدمات غذایی، شرکت هاي
هواپیمایی، شرکت هاي کشتیرانی، آژانس هاي مسافرتی، شرکت هاي حمل و نقل زمینی، شرکت هاي ریلی، کارکنان مراکز تفریحی و غیره. شرکت
هایی هم وجود دارند که به صورت غیرمستقیم اشتغالزایی می کنند مانند آن دسته شرکت ها و افرادي که ملزومات و منابع لازم را براي هتل ها،
رستوران ها، مراکز تفریحی و غیره فراهم می آورند. براساس گزارش انجمن جهانی مسافرت و گردشگري سازمان مستقر در بروکسل، در ازاي هر یک

 
میلیون دلار درآمد تولید شده در این صنعت، 2000 شغل جدید ایجاد می شود. اشتغال ایجاد شده توسط گردشگري بر سه نوع است: 

-اشتغال مستقیم: اشخاصی که در موسسات مرتبط با گردشگري کار می کنند از قبیل هتل ها، رستوران ها، فروشگاه هاي توریستی و آژانس هاي سیر و

 
سفر 

 
-اشتغال غیرمستقیم: مشاغل ایجاد شده در بخش هاي عرضه از قبیل کشاورزي، شیلات، و صنایع. 

 
-اشتغال القایی: اشخاصی که از طریق خرج کردن درآمدي که شاغلان مستقیم و غیرمستقیم کسب کرده اند، حمایت می شوند. 

سهم بالایی از اشتغال در این بخش به صورت غیر رسمی است و کارفرمایان ترجیح می دهند که کارکنان را به شکل غیر رسمی استخدام کنند، به
همین منظور دستمزدها عموماً در این بخش نسبت به بخش هاي دیگر پایین است و جریان شغلی یا تعداد افرادي که وارد این بخش می شوند و یا از
این بخش خارج می شوند بالاست و لذا فرصت هاي شغلی که در این بخش وجود دارد عمدتاً موقتی است. البته مهمترین دلیل براي جریان شغلی بالا

 
در این بخش عدم امنیت شغلی در این بخش است. 

براساس تحقیقات انجام شده با ورود هر 10 گردشگر به کشور 1 شغل مستقیم و 2.5 شغل غیرمستقیم ایجاد می شود. براساس آمارهاي دولتی در حال
حاضر 1800000 نفر در بخش گردشگري ایران مشغول به کار هستند. یعنی 8.7 درصد از مجموع شاغلین یا به عبارتی از هر 11.5 نفر، یک نفر در این
بخش مشغولند/ در حالی که بنا بر آخرین گزارش شوراي جهانی سفر و گردشگري، سهم اقتصاد گردشگري در ایجاد اشتغال طی سال 2010 برابر 7.4
درصد از کل مشاغل کشور بوده است به گونه اي که صنعت گردشگري موجب ایجاد یک میلیون و 610 هزار شغل در کشور شده است. از این تعداد
594 هزار شغل به طور مستقیم با فرایند گردشگري در ارتباطند. آمار جهانی بیانگر آن است که 310 میلیون نفر در حوزه گردشگري مشغول به کار

 
هستند. براساس آخرین آمار شوراي جهانی سفر و گردشگري، در حال حاضر 12.3 شغل در سراسر دنیا یک شغل مربوط به صنعت جهانگردي است. 

 
تاثیر درآمدي گردشگري 

مزایا یا سود اقتصادي صنعت جهانگردي را به طور مستقیم و غیرمستقیم طبقه بندي می شود. منظور از مزایاي مستقیم پولی است که مسافران و
گردشگران مستقیماً صرف خرید کالاها و خدمات می کنند و سازمان هاي ارائه کننده محصولات و خدمات این پول ها را دریافت می کنند. منافع غیر
مستقیم از طریق گردش وجوهی بدست می آید که مسافر یا گردشگر در مقصد خرج می کند و این پول ها در سیستم اقتصاد محل به جریان می افتد.
مقداري از درآمدهاي اضافی، از محل پول هایی که مسافران و گردشگران خرج می کنند نشت می کند. مقصود از نشت فرایندي است که طی آن پول
هایی که از گردشگران دریافت می شود از سیستم اقتصادي مقصد مسافران خارج می شوند. منافع اقتصادي ناشی از گردشگري شامل کل دریافتی هاي

 
دلاري، حقوق و دستمزد، مشاغل ایجاد شده، مشاغل ایجاد شده، درآمدهاي مالیاتی و استقرار نهادهاي جدید می شود. 

 
آثار مثبت اجتماعی و فرهنگی گردشگري 

این صنع با شناسایی فرهنگ هاي خاص و ترویج آنها می تواند موجب افزایش آگاهی هاي مردم نسبت به سنت هاي بومی و محلی شود. گردشگري
میراث فرهنگی یک منطقه را حفظ می کند تا با یادبودها و الگوهاي فرهنگی و سنتی یک جامعه از نظر اقتصادي نیز توجیه پذیر شود. گردشگري می

 
تواند هنرهاي مردمی، سنت ها، آداب و رسوم کهن را احیا کند و نسبت به حفظ آنها ایجاد علاقه و انگیزه نماید. 

تاثیرات مثبت اجتماعی صنعت گردشگري عبارتست از: 



 
-بهبود کیفیت زندگی 

 
-افزایش امکانات تفریحی و سرگرمی 

 
-بهبود کیفیت خدمات شهري 

 
-بهبود کیفیت خدمات عمومی از جمله بهداشت، پلیس و غیره. 

 
گردشگري فرهنگ جوامع میزبان را به سایر جوامع و فرهنگ ها معرفی می کند. گردشگري بر افراد، خانواده و جامعه اثر می گذارد. 

 
تاثیرات مثبت زیست محیطی صنعت گردشگري 

 
-حضور گردشگر موجب حفظ و نگهداري گونه هاي خاص گیاهی و جانوري که در معرض انقراض قرار دارند می شوند. 

 
-گردشگري فعالیت گروههاي ذینفع طرفدار محیط را در پی دارد و موجب گسترش مطالعات در زمینه محیط می شود. 

 
-گردشگري موجب شناسایی هر چه بیشتر یک محیط و جانوران آن می شود. 

 
-توجه محققان بر منابع خاص طبیعی شامل جنگل ها، سواحل، کوه ها و دریاها را بیشتر می کند. 

-گردشگري می تواند رفتار مردم منطقه را در جه حفظ هر چه بهتر محیط زیست تغییر دهد.



آمادگی استانداري تهران براي جذب سربازان در واحدهاي تولیدي

منبع: پاناشماره خبر:  336  |  تاریخ: 1399/10/08

تهران (پانا)-معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار تهران از آمادگی استانداري براي جذب سربازان در واحدهاي تولیدي خبر داد.

تهران (پانا)-معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار تهران از آمادگی

 
استانداري براي جذب سربازان در واحدهاي تولیدي خبر داد. 

به گزارش ایسنا، حشمت االله عسگري در دوازدهمین جلسه کارگروه
تخصصی اشتغال استان تهران با اشاره به اینکه سربازان پس از دوره
سربازي مدت طولانی به دنبال شغل هستند، اظهارکرد: کسب
مهارت و همچنین پیدا کردن شغل فرصت این افراد را می گیرد، این
در حالی است که دوره خدمت فرصت خوبی است تا سربازان با

 
مجموعه فرصت هاي شغلی که در پیرامون آنها وجود دارد هماهنگ شوند. 

وي افزود: این هماهنگی در تفاهم با نیروهاي مسلح مطرح شده تا دوره جستجوي کار به جاي پس از سربازي به حین دوره خدمت منتقل شود و در این

 
دوره مشاغل شناسایی شود و سربازان آموزش ببینند و انطباق ایجاد شود تا بلافاصله بعد از سربازي مشغول کار شوند. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار تهران تصریح کرد: در این جلسه اعلام آمادگی کردیم تا با نظام وظیفه هماهنگی شکل بگیرد و لیست سربازان با
نوع مهارت آنها مشخص شود، ضمن اینکه مشاغل مورد نیاز استان به آنها ارائه شود و سازمان فنی و حرفه اي هم آموزش لازم را جهت مهارت آموزي به

 
سربازان ارائه می کند. 

وي تاکید کرد: خوشبختانه در استان تهران مشکلی بابت فرصت شغلی افراد زیر لیسانس نداریم و بیشتر براي تحصیلات تکمیلی مشکل اشتغال وجود

 
دارد که در این زمینه سعی می شود با بهره گیري از ظرفیت صنایع هاي تک و دانش بنیان این مشکل رفع شود. 

استانداري تهران واحدهاي تولیدي جذب سربازان



اخبار

منبع: روزنامه اقتصاد مردمشماره خبر:  337  |  تاریخ: 1399/10/08

اجراي 20 طرح پیشران براي مقابله با خام فروشی در صنعت پتروشیمی 20 طرح پیشران براي جلوگیري از خام فروشی و تنوع در سبد محصولات

 
پتروشیمی در چهار زنجیره تعریف شده که قرار است تا سال 1406 به بهره برداري برسد. 

پتروشیمی جوانترین شاخه صنعت و نفت گاز در جهان به شمار می رود. این صنعت در ایران نیز سابقه کمتري در مقایسه با قدمت بیش از 100 ساله

 
نفت دارد. با این حال بیشترین ارزش افزوده در صنایع نفت و گاز را در صنعت پتروشیمی می توان جستجو کرد. 

 
این ارزش افزوده با تکمیل زنجیره ارزش بیشتر می شود و هر چقدر این زنجیره بیشتر جلو می رود، ارزش محصولات نیز بالاتر خواهد بود. 

 
از همین رو ایران توسعه صنعت پتروشیمی را در سال هاي اخیر مورد توجه قرار داده و افزایش تولید و درآمدزایی این صنعت را در دستور کار دارد. 

در جهش دوم صنعت پتروشیمی که تا پایان سال 1400 محقق خواهد شد، ظرفیت تولید محصولات پتروشیمی ایران به 100 میلیون تن در سال با

 
درآمدزایی 25 میلیارد دلار می رسد. 

در جهش سوم نیز که در سال 1404 به انجام خواهد رسید، پتروشیمی ایران با ظرفیتی 133 میلیون تنی در سال، درآمدي 35 میلیارد دلاري را ایجاد

 
خواهد کرد. 

با این حال از آنجا که این دو جهش در صنعت پتروشیمی ایران، بیشتر با تکمیل طرح هاي روي زمین مانده قبلی پتروشیمی انجام شده، تکمیل زنجیره

 
ارزش چندان مورد توجه نبوده و بیش از هر چیز استفاده از خوراك گاز به دلیل دسترسی آسان آن مد نظر قرار گرفته است. 

اما از آنجا که بیشترین سود در حلقه هاي پایانی پتروشیمی قرار دارد، ایران طرح هاي پیشران را در 4 شاخه مختلف شامل متانول، پروپیلن، بنزن و

 
اتیلن تعریف کرده تا زنجیره ارزش را تکمیل کند. 

از همین رو به گفته مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی، 30 طرح راهبردي براي جلوگیري از خام فروشی و تنوع در سبد محصولات پتروشیمی

 
تعریف شده که تا پایان سال 1406 به بهره برداري می رسد. 

وي این طرح ها را گام چهارم صنعت پتروشیمی دانست که تولید محصولات پتروشیمی را با سرمایه گذاري 16 میلیارد دلاري، 20 میلیون تن افزایش

 
خواهد داد. 

در واقع گام چهارم در صنعت پتروشیمی به دنبال سه جهش، بیشتر در تلاش است تا محصولات پایه و میانی را به محصولات نهایی تبدیل کند تا علاوه

 
بر کاهش خروج ارز از کشور، آمایش سرزمینی نیز محقق شود. 

همچنین این طرح ها، پیشران و رونق دهنده صنایع پایین دستی پتروشیمی خواهند بود و محصولات تولیدي در این زنجیره ها، خوارك صنایع پایین

 
دستی را تامین خواهد کرد. در مجموع طرح هاي پیشران 20 نوع محصول جدید را تولید می کنند. 

از سوي دیگر در سال 98، حدود 2 میلیارد دلار محصول پتروشیمی جهت تامین خوراك صنایع پایین دستی وارد کشور شده است. بر اساس هدف
گذاري هاي صنعت پتروشیمی این میزان باید کاهش پیدا کند و این در شرایطی است که با توجه به افزایش مصرف محصولات پتروشیمی، در صورت

عدم تولید داخلی، این 2 میلیارد دلار در سال هاي آینده افزایش پیدا می کند. 



از 1.3 میلیون تن وادرات محصولات پتروشیمی که شامل 285 قلم کالا می شود، 70 درصد آن توجیه تولید اقتصادي در کشور را دارد و بخش عمده آن

 
در این چهار زنجیره قرار می گیرند که 20 طرح در این قالب تعریف شده است. 

از این 20 طرح، 11 طرح مربوط به زنجیره پروپیلن، 3 طرح مربوط به زنجیره متانول، 4 طرح مربوط به اتیلن و 2 طرح نیز در زنجیره بنزن خواهد بود.
همچنین 3 میلیارد دلار سرمایه گذاري نیاز است حدود 3 میلیون تن به ظرفیت تولید محصول نهایی صنعت پتروشیمی ایران که محصولات بسیار

 
ارزشمندي هستند که به صورت متوسط قیمت هر تن آن حدود 1500 دلار است، افزوده شود. 

در حال حاضر قیمت میانگین محصولات صادراتی پتروشیمی ایران حدود 500 دلار در هر تن است این در حالی است که متانول به قیمت 200 دلار
صادر می شود اما محصولاتی که با اجراي طرح هاي پیشران تولید خواهد شد، قیمتی حدود 1500 دلار در هر تن دارند که در مقایسه با متانول ارزش

 
افزوده اي 700 درصدي و در مقایسه با محصولات دیگر ارزش افزوده اي 200 درصدي را ایجاد می کند. 

در پایان اشاره به این نکته ضروري است که توسعه صنعت پتروشیمی در زنجیره هاي میانی و نهایی در دو نقطه از خام فروشی جلوگیري خواهد کرد. در

 
گام نخست محصولات اولیه مانند نفت خام و گاز طبیعی به محصولات با ارزش تري تبدیل می شوند. 

 
در ادامه نیز محصولات پایه پتروشیمی به جاي صادرات، به محصولات نهایی تبدیل می شوند که با قیمت بالاتري به فروش می رسند. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت: امنیت ملی در گرو قدرت اقتصادي است وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: ایران باید تبدیل به قدرت اقتصادي در منطقه

 
شود زیرا امنیت ملی در گرو این شاخص قرار دارد. 

به گزارش اقتصاد مردم، «علیرضا رزم حسینی» در همایش بین المللی مدیریت صنعتی اظهار داشت: اگر تاکنون نتوانسته ایم در حد و اندازه نام کشوري

 
مانند ایران به جایگاه رفیع خود دست یابیم به نوع نگاه مدیران مربوط می شود و براي دستیابی به اهداف مهم باید تحولی در این نگاه صورت بگیرد. 

وي افزود: نرخ تورم، تولید سرانه کشور و تجارت از مهمترین شاخص هاي رشد اقتصادي محسوب می شود. توزیع عادلانه درآمد بین مردم نه به معناي

 
پخش پول بلکه ایجاد فرصت هاي یکسان براي خلق ثروت و کارآفرینی، یکی از شاخصه هاي قدرت اقتصادي است. 

رزم حسینی خاطرنشان کرد: در نظام بانکی کشور سال گذشته از 947 هزار میلیارد تومان، تسهیلات بنگاه هاي کوچک و خرد کمتر از 6 درصد بوده و
90 درصد تسهیلات به 10 درصد افراد جامعه اختصاص پیدا کرده است که نشان می دهد توزیع عادلانه ثروت صورت نگرفته و فرصت هاي مساوي براي

 
همگان فراهم نشده است. 

به گفته وي، دسترسی به نظام هاي آموزشی، بهداشتی، امید به زندگی، میزان تولیدات فرهنگی، زیرساخت هاي شبکه هاي حمل و نقلی، امنیت غذایی

 
و تامین زندگی بازنشستگان از دیگر شاخصه هاي قدرت اقتصادي محسوب می شود. 

 
وي افزود: این درحالی است که زنجیره تامین نهاده هاي دامی ایران وابستگی بسیاري به خارج از کشور دارد که یکی از موانع رشد محسوب می شود. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: اگر تبدیل به قدرت اقتصادي شویم و شاخص هاي پیشرفت و آبادانی افزایش پیدا کند ثمره آن عزت و قدرت در

 
منطقه خواهد بود و حفظ سرمایه هاي اجتماعی، انسانی، نخبگان و رضایت مندي روز افزون مردم از نظام را در پی خواهد داشت. 

 
وي تاکید کرد: اگر خواستار قدرت دفاعی هستیم باید قدرت اقتصادي داشته باشیم زیرا بدون آن نمی توان قدرت دفاعی داشت. 

سخنگوي انجمن تولیدکنندگان لوازم خانگی مطرح کرد: کاهش بیکاري در صنعت لوازم خانگی با خروج خارجی ها از بازار سخنگوي انجمن
تولیدکنندگان لوازم خانگی گفت: امروز و با خروج خارجی ها از بازار لوازم خانگی کشورمان، تولید راه افتاده، بسیاري از کارخانجات به صورت سه شیفت

 
کار می کنند و میزان بیکاري در این بخش در مقایسه با دوران پیش از تحریم ها کمتر شده است. 



«حمیدرضا غزنوي» روز (دوشنبه) در گفت وگو با ایرنا با اشاره به افتتاح طرح هاي جدید تولید لوازم خانگی کشور، افزود: درحالی که انتظار می رفت
تحت تاثیر همه گیري ویروس کرونا و تحریم هاي ظالمانه، صنعت لوازم خانگی همچون برخی دیگر از صنایع دچار مشکلات متعدد شود، اما بهره برداري

 
از طرح هاي مذکور نشان داد چراغ این صنعت خاموش نشده و پرفروغ تر از گذشته روشن است. 

 
وي بیان داشت: تحریم ها نه فقط نتوانسته جلوي تولید را بگیرد، بلکه فرصت هاي بی نظیري نیز براي صنایع ایجاد کرده است. 

وي ابراز امیدواري کرد نخبگان در ارائه تحلیل ها به این موضوعات نیز توجه کنند، زیرا اگر تحلیل ها درست باشد، محاسبات اشتباه انجام نداده و

 
تصمیمات اشتباه اتخاذ نمی شود. 

این مقام صنفی خاطرنشان کرد: پیش از تحریم ها، بیش از 60 درصد بازار لوام خانگی کشور در اختیار شرکت هاي خارجی بود که علاوه بر تضعیف

 
صنایع داخلی، در موضوع اشتغال نیز با مشکلات زیادي دست و پنجه نرم می کردیم. 

 
وي ادامه داد: امروز اما در بسیاري شهرك هاي صنعتی بیکاري نداریم و یکی از مشکلات واحدهاي صنعتی، تامین نیروي کار مورد نیاز شده است. 

غزنوي با اشاره به طرح هاي افتتاح شده از سوي وزیر صنعت، معدن و تجارت در استان اصفهان، افزود: در یکی از برنامه ها، خط جدید تولید تلویزیون با

 
عمق ساخت داخل بالاتر راه اندازي شد که طی آن همه بردهاي الکترونیک مورد نیاز از ابتدا تا انتها در داخل ساخته می شود. 

سخنگوي انجمن تولیدکنندگان لوازم خانگی ادامه داد: ساخت بردهاي الکترونیکی یاد شده در مقیاس اقتصادي انجام می شود که از این نظر، ایران

 
دومین کشور خاورمیانه خواهد بود که به این سطح از فناوري در تولید تلویزیون می رسد و در مرحله بعد، تولید «ماژول» در دستور کار خواهد بود. 

 
ماژول که بالاترین ارزش را در بین قطعات متشکله تلویزیون دارد، تنها توسط سه برند بزرگ در جهان تولید می شود. 

 
تامین ارز، مشکل اصلی تولید 

در این زمینه، دبیر انجمن تولیدکنندگان لوازم صوتی و تصویري کشور نیز به ایرنا گفت: مشکل اصلی این روزهاي تولید با وجود همه تلاش هاي بانک

 
مرکزي، تامین و تخصیص ارز است که در این صورت، مشکل اشتغال نیز حل خواهد شد. 

«محمدرضا شهیدي» افزود: پس از خروج خارجی ها از بازار کشورمان، هرچند در ابتدا برخی شرکت ها از جمله شرکت هایی که با دو برند مطرح کره

 
اي همکاري می کردند با مشکلاتی در تولید و اشتغال مواجه شدند، اما این روزها خود را بازیافته و با قدرت مشغول تولید هستند. 

به گزارش ایرنا، بررسی آمارهاي منتشره وزارت صنعت، معدن و تجارت حاکی از تولید 2 میلیون و 801 هزار و 100 دستگاه انواع یخچال و فریزر،

 
ماشین لباس شویی و تلویزیون از ابتداي امسال تا پایان آبان ماه است. 

در هشت ماه گذشته، یک میلیون و 334 هزار و 300 دستگاه یخچال و فریزر در کشور تولید شد که در هم سنجی با پارسال رشد 29.2 درصدي نشان

 
می دهد. 

 
مطابق این آمارها، در هشت ماهه امسال 665 هزار و 200 دستگاه ماشین لباس شویی توسط کارخانجات داخلی تولید شد. 

 
تولید یاد شده در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته رشد 58.2 درصدي داشته است. 

 
تولید انواع تلویزیون در این مدت با رشد 62.5 درصدي پیشتاز شد و به 801 هزار و 600 دستگاه رسید. 

رییس اتاق ایران و سوییس : خرید واکسن کرونا از طریق کانال سوییس نیاز به FATF ندارد رییس اتاق مشترك بازرگانی ایران و سوییس اظهار کرد:
خارج از کانال سوییس ما براي خرید واکسن کرونا به علت قرار داشتن در لیست سیاه FATF به مشکل برمی خوریم اما کانال سوییس به همین منظور



 
خارج از FATF ساخته شده است. 

شریف نظام مافی در گفت وگو با ایلنا در مورد تهیه واکسن کرونا از طریق کانال سوییس اظهار داشت: پیش بینی ما این بود که کانال سوییس جزو
معدود کانال هایی خواهد بود که بتوانیم از طریق آن واکسن کرونا را تهیه کنیم و همین کار هم درحال انجام است. اما چیزي که مایه تعجب بود،
مجوزي است که دولت آمریکا براي استفاده از پول هاي بلوکه شده براي خرید واکسن صادر کرد، تصور ما این بود که دیرتر و بعد از آمدن آقاي بایدن

 
این اتفاق بیفتد اما فشارهاي جامعه جهانی - به خصوص نهادهاي بین المللی- در مورد فراگیر شدن واکسیناسیون موجب شده که این اجازه را بدهند. 

وي افزود: از آنجا که کانال سوییس می تواند خارج از FATF کار کند در نهایت این مجوز داده شد. البته دو بانک ایرانی قوانین FATF را رعایت می

 
کنند از همین جهت راه اینگونه تبادلات تجاري باز است. 

مافی در ادامه تصریح کرد: کانال سوییس مانند اینستکس نیست که یک دفتر یا رییس داشته باشد بلکه بانکی است که براي این کار مشخص شده است.
نام این بانک BCP است که از گذشته و حتی از تحریم هاي قبل نیز با ایران براي خرید غلات و غیره کار می کرد. بنابراین وقتی صحبت از کانال

 
سوییس می کنیم منظور مجوزهایی است که به این بانک براي انجام کارهاي مربوط به خرید واکسن داده شده است. 

وي افزود: اطلاعی از اینکه از پول هاي بلوکه شده در کدام کشور و منبع استفاده شده در دسترس نیست اما احتمال می دهیم که مربوط منابع بانک

 
مرکزي در خارج از کشور باشد. 

رییس اتاق مشترك بازرگانی ایران و سوییس خاطرنشان کرد: این روند باید ادامه داشته باشد چراکه مقدار واکسنی که خریداري شده کافی نیست و باید
واکسن بیشتري خریداري شود. ضمن آنکه در واکسیناسیون جامع امکان پذیر نیست که براي مثال ترکیه واکسیناسیون کامل داشته باشد و ایران نباشد.
همه باید همزمان واکسیناسیون را انجام دهند. من فکر می کنم ایران بتواند به قدر نیاز خود واکسن بخرد تا درصدي که مدنظر کارشناسان و جامعه

 
پزشکی است محقق شود. 

وي افزود: امیدوارم بعد از انجام واکسیناسیون بتوانیم خریدهاي دیگري هم انجام دهیم و با بازبینی FATF بتوانیم بانک هاي ایرانی را از لیست سیاه

 
خارج کنیم. اینها خبرهاي خوبی براي تجار و تجارت بین المللی است که ایران باید در نهایت به آن برگردد. 

مافی در مورد نقش FATF در خرید واکسن اظهار کرد: خارج از کانال سوییس، براي خرید واکسن کرونا به علت قرار داشتن در لیست سیاه FATF به
مشکل برمی خوریم اما کانال سوییس به همین منظور خارج از FATF ساخته شده است. چراکه دولت سوییس فکر می کرد که ایران FATF را نخواهد
پذیرفت به همین دلیل خارج از FATF کانال سوییس را به وجود آورد تا ایران بتواند اقلام بشردوستانه خود را بخرد اما این خیلی محدود است و در

 
مدت زمان بیشتر ما باید 18 بانک خود را از لیست سیاه خارج کنیم. 

وي افزود: حتی اگر آقاي بایدن و آمریکا به برجام برگردد ما همچنان مشکل FATF را خواهیم داشت، این مشکلی است که خودمان به وجود آوردیم!

 
باید براي این موضوع راه حل فنی یافت. 

مافی در ادامه بیان کرد: از اولین حرکت هایی که دولت بایدن براي نشان دادن تفاوت خود با دولت ترامپ می تواند انجام دهد کمک کردن براي خرید

 
واکسن براي جمعیت 80 میلیونی ایران است. این می تواند شروع خوبی براي بحث و گفت وگو در موارد دیگر باشد. 

وي تصریح کرد: من فکر می کنم فضا تغییر خواهد کرد و اگر ان شااالله مشکل FATF از نظر فنی حل شود شاهد این خواهیم بود که بانک ها دیگر
تحریم هاي یک جانبه آمریکا را رعایت نکنند. در چنین فضایی برداشتن تحریم ها راحت تر خواهد شد. اما دشمنان برجام در سناي آمریکا حتما

کارهایی خواهند کرد.



رونمایی از بسته آموزشی «اقتصادیار کوچک» در اصفهان/ کودکان کمک یار اقتصادي

خانواده می شوند

منبع: سپاهان نیوزشماره خبر:  338  |  تاریخ: 1399/10/08

پیام سپاهان - به گزارش خبرگزاري فارس از اصفهان، آیین رونمایی از بسته ي آموزشی، تربیتی اقتصادیار کوچک 2 ویژه سنین 10 تا 12 سال
تولید شده در موسسه فرهنگی هنري تربیت اقتصاد ...

 پیام سپاهان - به گزارش خبرگزاري فارس از اصفهان، آیین
رونمایی از بسته ي آموزشی، تربیتی اقتصادیار کوچک 2 ویژه سنین 10 تا 12 سال تولید شده در موسسه فرهنگی هنري تربیت اقتصاد حکیم( مفتاح)
با حضور دکتر عادل پیغامی، عضو هیأت علمی دانشگاه امام صادق(ع) و نویسنده ي کتاب تعلیم و تربیت اقتصادي به صورت زنده از طریق اینستاگرام

 
برگزار شد. 

مریم حسینی در این مراسم اظهار داشت: موسسه فرهنگی هنري تربیت اقتصاد حکیم (مفتاح) از سال 1394 در مرکز رشد دانشگاه اصفهان فعالیت خود
را به مدیریت دکتر مهدي طغیانی عضو هیأت علمی دانشگاه اصفهان و نماینده ي شهر اصفهان در مجلس شوراي اسلامی آغاز کرد و تا کنون سه بسته

 
ي اقتصاددان کوچک، اقتصادیار کوچک یک و دو را به مرحله ي تولید و چاپ رسانده است.  

مدیر مؤسسه مفتاح ادامه داد: بسته ي اقتصادیار کوچک دو با رویکرد اقتصاد مقاومتی است که براي اولین بار در کشور مفاهیم اقتصادي را بر اساس
استانداردهاي دینی و ملی مشخص شده در کتاب تعلیم و تریت اقتصادي نوشته ي دکتر پیغامی و دکتر مهدي طغیانی در قالب داستان، سرگرمی، فیلم،
انیمیشن، بازي هاي فردي و گروهی، نمایش، کاردستی و ... به کودکان 10-12 سال آموزش می دهد و این بسته در ادامه ي بسته ي اقتصادیار کوچک

 
یک (6-9 سال ) است. 

وي ادامه داد: بسته ي اقتصادیار کوچک دو شامل 8 کتاب داستان، یک کتاب راهنماي درسنامه ي مربی و کتاب کار دانش آموز است و شامل 15 مفهوم
اقتصادي متناسب با این گروه سنی است مفاهیمی همچون کار، مسؤولیت پذیري، کارآفرینی، پس انداز، سرمایه گذاري، خودباوري و استقلال، تحریم و

 
بازارهاي بین الملل، انواع سرمایه ها، مالیات و دولت، خیریه و بخشش، قناعت، مصرف و ... است. 

عادل پیغامی نیز که از سال 82 تحقیق و پژوهش خود را در زمینه ي تربیت اقتصادي شروع کرده و در این مراسم به عنوان مهمان حضور داشت بیان
کرد: سواد اقتصادي یکی از 18 سواد بین المللی است که مهارت زندگی کردن را به افراد می آموزد و متاسفانه در رسانه ها و برنامه آموزشی کشور مورد

 
غفلت قرار گرفته است. 

عضو هیأت عملی دانشگاه امام صادقسواد اقتصادي صرفاً آموزش مباحث پول، پس انداز یا بانک نیست بلکه آموزش تفکر انتقادي، تفکر تحلیلی، مهارت
حل مسأله و مهارت تصمیم گیري به افراد است که حتما باید از دوران کودکی به کودکان آموخت و مجموعه ي فوق به خوبی توانسته است این رسالت

 
را به مرحله ي تولید برساند. 

وي با بیان اینکه بحث اقتصاد مقاومتی رویکردي کاملاً عقلانی است نه استراتژیک بیان کرد: یکی از کلید واژه هاي اقتصاد مقاومتی بحث تاب آوري
فردي است و زندگی پر از ریسک و شوك هاي اقتصادي است؛ براي مثال از بیکاري، بدهکاري، ورشکستگی گرفته تا همین ماجراي کرونا و لذا ما به

 
عنوان والدین، باید کودکان خود را آماده روبه رو شدن با زندگی واقعی و فراز و نشیب هاي آینده کنیم. 

پیغامی تصریح کرد: چرا که روزي این گنبد آهنین والدین کنار می رود و کودکان باید آمادگی لازم براي مواجه با مشکلات پیش رو را داشته باشند و

 
بسته ي فوق به طور غیر مستقیم این نقش را به خوبی ایفا کرده است. 

عضو هیأت عملی دانشگاه امام صادقدر ادامه ي صحبت هاي حسینی در رابطه با اهمیت حس خوباوري و میهن دوستی در کودکان افزودند: کودك در



سن 10 تا 12 سال به دنبال هویت جمعی خود را در سطح ملی است و اگر احساس کند که یک سرمایه ي ملی محسوب شده است قطعا اعتماد به

 
نفس پیدا کرده و در جهت مهارت افزایی خود اقدام خواهد کرد و بسته ي فوق به خوبی این حس را منتقل می کند. 

وي در ادامه گفت: من به عنوان نویسنده ي کتاب تعلیم و تربیت اقتصادي، به عنوان یک شهروند، پدر و عضوي از این جامعه از مجموعه ي مفتاح کمال
تشکر را دارم که این طور دلسوزانه، دقیق، علمی، جامع و کاربردي این مفاهیم را براي ارتقاي سطح دانش و نگرش آینده سازان کشوم تولید محتواکردند

 
و قطعا نسل هاي بعد قدردان و مدیون شما خواهند بود.  

پیغامی در پایان متذکر شد: خانواده ها و مردم باید مواظب باشند که گرفتار جریانات زرد تبلیغاتی نشوند چرا که عده اي در پی سواستفاده و کسب

 
منافع مالی خود مفاهیم غلطی را تحت عنوان هوش مالی غرب ، چگونه ثروتمند شویم و ... در حال منتشر کردن هستند.  

 
انتهاي پیام/63086/ج20/ 

 
منبع: فارس 

 
درخواست حذف خبر: 

«خبربان» یک خبرخوان هوشمند و خودکار است و این خبر را به طور اتوماتیک از وبسایت www.farsnews.ir دریافت کرده است، لذا منبع این
خبر، وبسایت «فارس» بوده و سایت «خبربان» مسئولیتی در قبال محتواي آن ندارد. چنانچه در مورد انتشار این خبر انتقاد یا پیشنهادي دارید لطفاٌ کد

 
30490409 را به همراه موضوع به آدرس ایمیل (KHABARBAN) ارسال فرمایید. 

با استناد به ماده 74 قانون تجارت الکترونیک مصوب 1382/10/17 مجلس شوراي اسلامی و با عنایت به اینکه سایت «خبربان» مصداق بستر مبادلات
الکترونیکی متنی، صوتی و تصویر است، مسئولیت نقض حقوق تصریح شده مولفان در قانون فوق از قبیل تکثیر، اجرا و توزیع و یا هر گونه محتوي خلاف

 
قوانین کشور ایران بر عهده منبع خبر و کاربران است. 



افتتاح طرح هاي عمرانی در مناطق محروم استان هرمزگان

منبع: ایسناشماره خبر:  339  |  تاریخ: 1399/10/08

یازده طرح عمرانی با حضور فرمانده نیروي دریایی سپاه در منطقه آخران شهرستان بشاگرد استان هرمزگان افتتاح شد.

به گزارش ایسنا، در مراسمی با حضور دریادار پاسدار علیرضا
تنگسیري، فرمانده نیروي دریایی سپاه، جمعی از فرماندهان و
معاونین این نیرو و خیرین منطقه، یازده پروژه عام المنفعه عمرانی

 
در منطقه آخران شهرستان بشاگرد افتتاح شد. 

این طرح ها با مشارکت نیروي دریایی سپاه و خیرین منطقه ساخته
شده و براي استفاده و بهره برداري عموم مردم ساکن روستاهاي

 
منطقه آخران افتتاح شد. 

سردار تنگسیري در آیین افتتاح این طرح ها اظهار کرد: امروز نیروي
دریایی سپاه با کمک خیرین محترم در اقدامی مشترك با تلاش و

پیگیري مهندسی نیرو دریایی سپاه در راستاي تحقق فرمان مقام معظم رهبري (حفظه االله) مبنی بر محرومیت زدایی یازده پروژه عمرانی را افتتاح و در

 
اختیار عموم مردم شریف و نجیب این منطقه قرار داد. 

وي افزود: افتخار می کنیم بعنوان سرباز ولایت، خدمتگزار مردم عزیز و ولایتمدار باشیم، ما خادم مردم هستیم و همانگونه که در ماموریت اصلی خود
براي حفظ و ایجاد امنیت میهن اسلامی و دفاع از نظام مقدس جمهوري اسلامی تلاش و مجاهدت می کنیم براي رفع محرومیت در کشور عزیزمان که

 
مورد تاکید فرمانده معظم کل قوا و فرمانده کل سپاه سرلشکر سلامی است از هیچ کوششی دریغ نمی کنیم. 

دریادار تنگسیري با بیان اینکه از منابع و تجهیزاتمان براي کمک به رفع محرومیت ها استفاده می کنیم، خاطرنشان کرد: این پروژه ها در زمینه هاي
عمرانی، محرومیت زدایی، اشتغال، خدمات فرهنگی، آموزش، بهداشت و درمان است که شامل خانه عالم، مدرسه، حسینیه، مسجد، خانه بهداشت و ...

 
هستند و با همیاري خیرین عزیز ساخته و امروز در اختیار مردم شریف قرار گرفت. 

وي در ادامه تصریح کرد: ان شاءاالله، در آینده نزدیک هم پروژه هاي عمرانی و محرومیت زدایی دیگر در این منطقه افتتاح و در اختیار مردم قرار خواهد

 
گرفت. 

فرمانده نیروي دریایی سپاه در پایان با تقدیر از خیرین در اجراي این پروژه ها و گرامیداشت سالروز شهادت سردار سلیمانی، با بیان اینکه سپاه در
راستاي صیانت از امنیت و آرامش مردم از هیچ تلاشی فروگذار نمی کند، اظهار کرد: راه اندازي این پروژه ها در راستاي تامین امنیت، معیشت و رفاه

 
عمومی مردم است. 

انتهاي پیام



کلانتري : در این 8 سال به اندازه 40 سال کار شد ! / ماموریت پناه از طرف وزیر براي

کهگیلویه و بویراحمد

منبع: تابناكشماره خبر:  340  |  تاریخ: 1399/10/08

 
کلانتري : در این 8 سال به اندازه 40 سال کار شد ! / ماموریت پناه از طرف وزیر براي کهگیلویه و بویراحمد 

استاندار کهگیلویه و بویراحمد : سال هاي اخیر دولت نگاه ویژه اي به این استان داشته به گونه اي که می توان به طور قطع اذعان داشت که در برخی

 
شاخص ها در این هشت سال به اندازه 40 سال کار شده است. 

به گزارش تابناك کهگیلویه و بویراحمد ، حسین کلانتري روز دوشنبه در
دیدار با هیات بلندپایه اعزامی از سوي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی
به کهگیلویه و بویراحمد در یاسوج اظهار داشت: این استان داراي ظرفیت
ها و پتانسیل هاي بی بدیلی در بخش هاي آب، نفت، گاز، جنگل و ....
بوده اما آن گونه که باید دیده نشده است و در رژیم گذشته مورد ظلم

 
واقع شد. 

وي افزود: سال هاي اخیر دولت نگاه ویژه اي به این استان داشته به گونه
اي که می توان به طور قطع اذعان داشت که در برخی شاخص ها در این

 
هشت سال به اندازه 40 سال کار شده است. 

استاندار کهگیلویه و بویراحمد تصریح کرد: اعزام این تیم متشکل ار
معاونان و روساي مختلف صندوق و بانک هاي مختلف زیر مجموعه وزارت کار نشان دهنده توجه و حسن نیت دولت و وزارت کار به این استان بوده

 
است. 

کلانتري ابراز داشت: کهگیلویه و بویراحمد در حوزه طرح هاي حوزه راه، سد، تعاونی ها، کشاورزي، ایجاد بیمارستان، مراکز رفاهی و تجاري و ..... نیاز به

 
بازنگري و حمایت دارد. 

 
وي عنوان کرد: تکمیل طرح هاي نیمه تمام در اولویت بوده و طرح هایی که آغاز می شوند نیز باید تا پایان دولت به سرانجام برسند. 

استاندار کهگیلویه و بویراحمد اظهار امیدواري کرد این سفر که گمان می رود یک سفر تاریخی و ارزشمند باشد داراي خروجی خوب و منشا تحولی براي

 
مردم استان باشد. 



 
 

معاون توسعه و منابع انسانی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی نیز گفت: ترکیب هیات اعزامی امروز به این استان در بالاترین سطحی هستند که تاکنون

 
به استان ها سفر کرده اند. 

غلام رضا پناه افزود: بنا به درخواست محمد شریعتمداري وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی مشکلات و مسایل 7 استان محروم کشور که به لحاظ شاخصه

 
هاي اقتصادي در رده هاي پایین جدول قرار دارند، مورد بررسی و ارزیابی قرار می گیرند. 

وي ابراز داشت: تلاش بر این است مشکلات این مناطق احصا و با مدیریت صحیح حل و فصل شوند و خواسته وزارت کار در زمینه توسعه اشتغال و

 
محرومیت زدایی محقق شود. 

پناه بیان کرد: اعزام این هیات به شهرستان هاي مختلف این استان که از جمله برنامه هاي آن ها رفع مشکلات بزرگ ترین تعاونی کشور، ایجاد خانه

 
امید براي بازنشستگان، بررسی سد تنگ سرخ، جاده یاسوج به شیراز و چندین طرح بزرگ از جمله برنامه هاي کاري این هیات خواهد بود. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون نیز گفت: نیاز است کارهاي بنیادي تري براي توسعه منطقه انجام گیرد و طرح هاي خوبی ارایه شوند که

 
سبب توسعه و کسب و کار شود. 

عیسی منصوري افزود: این استان با دارا بودن منابع عظیم نفت، جنگل، منابع طبیعی، گاز، و .... از مزایاي این همه نعمت بی بهره است و باید به طور
موشکافانه دلیل این عدم موفقیت جست و جو شود.



 منصوري در کهگیلویه و بویراحمد خبر داد: 14 هزار میلیارد تومان به کسب و کارهاي آسیب

دیده از کرونا پرداخت شد

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  341  |  تاریخ: 1399/10/08

خبرگزاري آریا - معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، رفاه و
اجتماعی گفت: در مرحله نخست حدود 14 هزار میلیارد تومان
تسهیلات به کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا در کشور پرداخت

 
شده است. 

به گزارش روابط عمومی تعاون، کار و رفاه اجتماعی کهگیلویه و
بویراحمد، عیسی منصوري در سفر به استان کهگیلویه و بویراحمد با
اعلام این که متقاضیان به 19 بانک تعیین شده در این حوزه معرفی
شدند، تصریح کرد: این 14 هزار میلیارد تومان تسهیلات، در 14

 
رسته و حدود 858 زیر رسته تعریف شده است. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی
افزود: علاوه بر این میزان در مرحله دوم نیز بر اساس مصوبات ستاد ملی کرونا به بخش گردشگري حدود 2 هزار میلیارد تومان، 1700 میلیارد تومان به

 
بخش فرهنگ و هنر و 800 میلیارد تومان به بخش ورزش اختصاص یافته است. 

منصوري خاطرنشان کرد: پرداخت تسهیلات به بخش هاي آسیب دیده به تدریج ادامه پیدا می کند و تلاش شده تا فرصت تنفس (بازپرداخت) در مرحله

 
دوم بیشتر باشد به گونه اي که تا بهار آینده متقاضیان فرصت داشته باشند. 

وي گفت: با شیوع بیماري ویروسی کرونا از اواخر سال گذشته دولت به منظور حمایت از کسب و کارهاي آسیب دیده تسهیلاتی را در اختیار آنان قرار

 
داد. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون عنوان کرد: در حوزه تسهیلات روستایی و عشایري تا قبل از مرحله پنجم 13 هزار میلیارد تومان تسهیلات

 
در حدود 2 سال و نیم پرداخت شده و امید است این کار همچنان ادامه داشته باشد. 

منصوري بیان کرد: توجه دولت به استان کهگیلویه و بویراحمد خاص است و به همین علت این هیات از طرف وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی که

 
ترکیبی از معاونان و روساي صندوق ها و بانک ها بوده به استان اعزام شده اند. 

 
وي اظهار امیدواري کرد در این سفر براي رفع مشکل بیکاري و اشتغال استان تصمیمات مناسبی از سوي مسئولان اتخاذ شود. 

گفتنی است: به دستور محمد شریعتمداري وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی،معاونین این وزارتخانه (غلامرضا پناه معاون توسعه مدیریت و منابع،
حجتمیرزایی معاون امور اقتصادي و عیسی منصوري معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال )در سفري دو روزه به منظور بررسی وضعیت طرح هاي

اشتغالزایی ،سرمایه گذاري،وضعیت بیکاري، بازدید از پروژه هاي نیمه تمام استان به کهگیلویه و بویراحمدسفر کرده اند .



براى دوره هاي اضطرار اقتصادي و طبیعی اورژانس کسب و کار راه اندازى مى شود

منبع: با اقتصادشماره خبر:  342  |  تاریخ: 1399/10/08

معاون کارآفرینی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از برنامه راه اندازي اورژانس کسب و کار خبرداد و گفت: این طرح در حال نهایی شدن است.

به گزارش پایگاه خبرى بااقتصاد، به نقل از وزارت کار ، تعاون و رفاه
اجتماعی، عیسی منصوري، معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر
تعاون،کار و رفاه اجتماعی در نشست گفت و شنود حقوق شهروندي
که با حضور جمعی از فعالان و صاحبنظران عرصه حقوقی برگزار
شد، به تشریح فعالیت هاي این وزارتخانه با محوریت حقوق
شهروندي در حوزه هاي رفاهی،معیشتی،زنان سرپرست

 
خانوار،کودکان، سالمندان و روستائیان پرداخت. 

وي به اقدامات این معاونت در حوزه زنان سرپرست خانوار و اشتغال پرداخت و گفت : راه اندازي اورژانس کسب و کار در دستور کار قرار دارد و در حال

 
نهایی شدن است. 

 
وي توضیح داد: از این اورژانس در دوره هاي اضطرار اقتصادي و طبیعی می توان استفاده کرد که توجه خاصی را به واحدهاي کسب و کار دارد . 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال ادامه داد: در دوران کرونا 20 هزار میلیارد تومان براي واحدهاي کسب و کار وکارفرمایانی که به نوعی بتوانند از

 
کارگران حمایت کنند اختصاص دادیم . 

منصوري افزود: همچنین یک بسته سیاستی نیز در مورد به کارگیري اتباع خارجی وجود دارد که در یک رشته فعالیت هاي خاصی بتوانند کار کنند و

 
تاکید بر حمایت از نیروي کار ایرانی است. 

وي در مورد منشور حقوق شهروندي نیز گفت: در این مورد دو نکته ویژه داریم و آن بحث مالکیت و حقوقی براي نیروي کار شهروندان در حوزه کار و
اشتغال است که براي اولین بار نه از منظر بنگاه کسب و کار بلکه از منظر حقی که خود انسان دارد، به آن پرداخته ایم و انسان محوري در آن به عنوان

 
مسئله دیده شده است. 

منصوري توضیح داد: در همه استان ها شاغلان و بیکاران زن سرپرست خانوار را به صورت تفکیک شده داریم. همچنین با هماهنگی معاونت زنان براي
همه زنان سرپرست خانوار و جامانده از اشتغال و مشاغل خانگی یک برنامه فراگیر اجرا کرده ایم و به صورت پایلوت این برنامه در 9 استان اجرا شد و هم

 
اکنون در 31 استان اجراي آن ادامه دارد . 

 
به گفته وي، همچنین شناسایی ، توانمندسازي و اقتصادي شدن زنان سرپرست خانوار در حال اجراست. 

در ادامه نشست سید هادي قره سید رومیانی ، معاون حقوقی،مجلس و امور استان ها نیز اتصال سازماندهی شده میان دانشگاه صاحب نظران و نخبگان
را با امور اجرایی کشور با اهمیت ارزیابی کرد و گفت : فعالیت هاي بسیاري در این چند سال انجام گرفته که به اطلاع رسانی دقیق به مردم نیازمند است

،شفافیت نیز سر لوحه فعالیت هاي این وزارتخانه قرار گرفته است./فارس



تولید کیت تشخیص سریع کرونا

منبع: مردم سالاري آنلاینشماره خبر:  343  |  تاریخ: 1399/10/08

رئیس هیئت مدیره شرکت مادر تخصصی صندوق حمایت از تحقیقات و توسعه صنایع پیشرفته اعلام کرد که پنج میلیارد تومان تسهیلات به
یک شرکت براي تولید کیت تشخیص سریع

رئیس هیئت مدیره شرکت مادر تخصصی صندوق حمایت از
تحقیقات و توسعه صنایع پیشرفته اعلام کرد که پنج میلیارد تومان
تسهیلات به یک شرکت براي تولید کیت تشخیص سریع کرونا با
دقت 98 درصد پرداخت کرده که وضعیت آن دیروز نهایی شده و
این محصول در شرف تولید است. به گزارش ایسنا، رضا نقی پور
اصل در نشستی خبري با بیان اینکه دقت تست پی سی آر در
بهترین حالت 95 درصد و به طور کلی دقت تشخیص سریع کرونا

کمتر است و ممکن است تا 25 درصد هم خطا داشته باشد، اظهار کرد: پیش تر هم چند شرکت در حوزه کیت تشخیص سریع کرونا فعالیت کردند و در
این بخش شرکت هایی که از صندوق حمایت از صنایع پیشرفته تسهیلات دریافت کردند تاکنون 525 هزار کیت تشخیص کروناي سریع تولید کردند،
اما دقت آن ها به اندازه کیت هاي جدید که در شرف تولید است، نبود. البته کیت هاي قبلی باعث کاهش هزینه آزمایش تشخیص کرونا به 115 هزار

 
تومان شد. 

 
نیاز صندوق بیش از 46 برابر سرمایه آن! 

این مقام مسئول در ادامه با اشاره به نیاز کل صنایع پیشرفته کشور به 70 هزار میلیارد تومان تسهیلات، گفت: البته همه این شرکت ها وابسته به وزارت
صمت نیستند، بنابراین در حال حاضر صندوق حمایت از صنایع پیشرفته براي پاسخ به نیاز متقاضیان خود به 7 هزار میلیارد تومان منابع نیاز دارد. اما
منابع این صندوق در حال حاضر معادل 150 میلیارد تومان است و در چنین شرایطی به دلیل محدودیت ها از بین 200 تا 250 به 100 متقاضی

 
تسهیلات پرداخت می شود. 

نقی پور درباره حمایت از صنایع لوازم خانگی نیز گفت: اگر تولیدکنندگان لوازم خانگی به سمت استفاده از اینترنت اشیا بروند، صندوق حمایت از صنایع

 
پیشرفته می تواند به آن ها کمک کند. 

البته به گفته وي، هرچند معاونت طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت پیگیر افزایش سرمایه این صندوق است، اما هیچ گونه افزایش سرمایه در

 
بودجه 1400 دیده نشده است. 

مدیرعامل صندوق حمایت از تحقیقات و توسعه صنایع پیشرفته گفت: در 9 ماهه امسال یک هزار و 50 میلیارد ریال تسهیلات مصوب داشتیم که به 57
شرکت پرداخت شده یا در مراحل پرداخت است. این آمار معادل عملکرد 12 ماهه پارسال صندوق است و پیش بینی می شود تا پایان سال رشد 30 تا

 
35 درصدي نسبت به پارسال داشته باشیم. 

به گفته وي از ابتداي امسال تا پایان آذرماه استان هاي اصفهان، البرز، آذربایجان شرقی، تهران، خراسان رضوي و فارس بیشترین تسهیلات را در اختیار
شرکت هاي مستقر قرار دادند. فقط در حوزه فناوري اطلاعات، حدود 200 میلیارد ریال تسهیلات از سوي صندوق در اختیار شرکت ها قرار گرفت و پس

 
از آن گروه هاي الکترونیک و نانو الیاف ها بیشترین تسهیلات را دریافت کردند. 

مدیرعامل شرکت مادر تخصصی صندوق حمایت از تحقیقات و توسعه صنایع پیشرفته با بیان اینکه در 9 ماهه امسال در حوزه صدور ضمانت نامه نیز
نزدیک به یک هزار و 10 میلیارد ریال ضمانت نامه صادر شده است که در حوزه آي. سی. تی 75 شرکت 630 میلیارد ریال ضمانت نامه دریافت کردند،
پیش بینی کرد که براي سال 1400 درآمدهاي شرکت بین 90 تا 100 درصد افزایش داشته باشد که از محل سود سپرده ها و تسهیلات ارزان قیمت و

 
زودبازده امکان پذیر خواهد شد. 

نقی پور اصل در ادامه با بیان اینکه در نظر داریم از طریق صدور ضمانت نامه براي مگاپروژه ها اقدام کنیم که می تواند درآمدهاي صندوق را افزایش
دهد، تصریح کرد: مجموع تسهیلات داده شده و ضمانتنامه هاي انجام شده از شرکت ها در 9 ماه گذشته توانسته زمینه اشتغال به کار 17 هزار و 364

نفر- ماه را در آن شرکت ها ایجاد کند که به طور میانگین معادل یک هزار و 500 نفر اشتغال پایدار می شود.





گام هاي بلند فولاد هرمزگان براي بهبود فاکتورهاي قیمت، کیفیت و پایداري در تامین

محصول

منبع: روز نوشماره خبر:  344  |  تاریخ: 1399/10/08

در سالی که با بیماري کرونا و مشکلات سخت اقتصادي آغاز شد، انتظار می رفت بنگاه هاي اقتصادي با کاهش تولید مواجه شوند؛ اما
خوشبختانه شرکت فولاد هرمزگان با درایت مدیران و کارکنان این شرکت و مهندس عظیمیان مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه این باور را تغییر

داده و با رکوردهاي پی در پی توانستند شعار جهش تولید ...

در سالی که با بیماري کرونا و مشکلات سخت اقتصادي آغاز شد، انتظار می رفت بنگاه هاي اقتصادي با کاهش تولید مواجه شوند؛ اما خوشبختانه
شرکت فولاد هرمزگان با درایت مدیران و کارکنان این شرکت و مهندس عظیمیان مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه این باور را تغییر داده و با رکوردهاي

 
پی در پی توانستند شعار جهش تولید را به واقعیت تبدیل کنند. 

در سالی که با بیماري کرونا و مشکلات سخت اقتصادي آغاز شد، انتظار می رفت بنگاه هاي اقتصادي با کاهش تولید مواجه شوند؛ اما خوشبختانه شرکت
فولاد هرمزگان با درایت مدیران و کارکنان این شرکت و مهندس عظیمیان مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه این باور را تغییر داده و با رکوردهاي پی در

 
پی توانستند شعار جهش تولید را به واقعیت تبدیل کنند. 

به گزارش خبرنگار اقتصادي ایلنا، در سال جهش تولید با یاري خداوند متعال و تلاش رزمندگان جبهه تولید و فولادمردان فولاد هرمزگان، رکورد تولید
ماهیانه تختال در آبان ماه 99 و در فاصله اي کمتر از دو ماه با رکورد قبلی به میزان 138226 تن محقق شد. این رکورد در کنار رکوردهاي دیگري در
فولاد هرمزگان دست آمده است. میزان رکوردهاي جدید کسب شده شامل: رکورد تولید تختال ماهیانه به میزان 138226 تن در آبان ماه (رکورد قبلی:
میزان 137391 تن در شهریور ماه 99)، رکورد تولید روزانه تختال به میزان 6311 تن در تاریخ 27 آبان ماه سال 99، (رکورد قبلی: میزان 6024 تن در
تاریخ 31 شهریور ماه سال 98)، رکورد روزانه تعداد ذوب ریخته گري شده به میزان 51 ذوب در تاریخ 27 آبان ماه 99، (رکورد قبلی: تعداد 50 ذوب در
تاریخ 31 شهریور سال 98)، رکورد تعداد ذوب ریخته گري شده ماهیانه به میزان 1170 ذوب (رکورد قبلی: تعداد 1158 ذوب در فروردین ماه 97 )

 
بوده است. 

نکته قابل توجه دیگر در این شرکت، کاهش چشمگیر روند ضریب تکرار و ضریب شدت حوادث شرکت در طی نیمه اول سال 99 نسبت به سال 98 بوده
است به طوري که ضریب تکرار حوادث کل شرکت از 97/0 به 40/0 کاهش یافته که بسیار حایز اهمیت است. در این رابطه می توان به کسب گواهینامه

 
ایزو 45001 مربوط به استانداردهاي ایمنی و گواهینامه ایزو 14001 مربوط به استانداردهاي مدیریتی محیط زیست اشاره کرد. 

رشد تولید 27 هزار تنی آهن اسفنجی نسبت به مدت مشابه سال گذشته خبر خوب دیگري است که می توان به آن اشاره کرد. واحد احیا مستقیم فولاد

 
هرمزگان در مدت 6 ماهه سال 99 با تولید 846 هزار تن آهن اسفنجی، نسبت به مدت مشابه سال گذشته 3 درصد افزایش تولید داشته است. 

در زمینه ارتقاي کیفیت محصولات شرکت، درصد تولید ذوب هاي مطابق با سفارش در سال 1399 را 99.54 و درصد تولید تختال هاي سالم را 98.62

 
و میانگین بسیار خوب درصد تولید تختال هاي غیر منطبق با سفارش را 1.38 درصد اعلام شده است. 

KWH/TON روند کاهشی مصرف انرژي در شرکت فولاد هرمزگان بسیار ارزشمند است. در واحد احیا مستقیم میانگین مصرف ویژه انرژي الکتریکی از

 
110 به KWH/TON 107.4 و در فولاد سازي میانگین مصرف گاز طبیعی از NM3/TON 8.2 بهNM3/TON 6.1 کاهش یافته است. 

در خصوص پروژه هاي در دست اقدام شرکت، می توان گفت که با حمایت هاي فولاد مبارکه مقرر شد که ظرفیت فولاد هرمزگان در زیر سقف موجود از
1.5 میلیون به 2 میلیون تن افزایش یابد که عملیات افزایش ظرفیت، از 1.5 به 2 میلیون تن آن در حال انجام است. ضمن اینکه احداث یک خط نورد
ورق عریض (پلیت میل) و همچنین احداث یک واحد احیا مستقیم به ظرفیت 900 هزار تن نیز در دستور کار شرکت قرارگرفته است. با به بار نشستن
خط نورد ورق عریض در فولاد هرمزگان که ظرفیت آن 1.2 میلیون تن در سال است ، ورق هاي خاص و API تولید خواهد گردید و به طبع، تنوع
محصولات این شرکت، افزایش خواهد یافت. افزایش ظرفیت از 1.5 به 2 میلیون تن در زیر سقف با انجام اصلاحاتی در واحد فولادسازي و ریخته گري و
برخی زیرساخت هاي شرکت عملیاتی خواهد شد. در همین خصوص پروژه هاي متعددي در دست اقدام است و برخی از آنها نیز درآینده نزدیک شروع



به کار خواهد کرد. احداث واحد تولید ورق عریض، زمینه دستیابی به ارزش افزوده قابل توجهی براي کلیه ذینفعان در کشور ایجاد خواهد کرد. به عبارت
دیگر، تختال فولاد هرمزگان در بخش دیگري از کارخانه به ورق عریض تبدیل خواهد شد. بر اساس مطالعات صورت گرفته از تقاضاي بازار، احداث خط
پلیت میل مبتنی بر طراحی و تولید محصول متمایز به لحاظ ابعاد و کیفیت هاي خاص، به عنوان بهترین استراتژي توسعه سبد محصول گروه فولاد
مبارکه در بازار در نظر گرفته شده و حضور پایدار شرکت را در بازارهاي داخلی و صادراتی سبب خواهد شد و باعث افزایش قدرت رقابت و افزایش سهم
بازار می گردد. از طرفی با توجه به توسعه ظرفیت صنایع کشتی سازي، صنایع نفت و گاز، لوله سازي، صنایع پتروشیمی، پروژه عمرانی، ماشین آلات و ...
در سال هاي آتی نیاز این صنایع به ورق هاي عریض در کشور بیش از پیش با رشد قابل توجهی مواجه خواهد گردید و سهم شرکت فولاد هرمزگان در
تأمین نیاز بازار تعیین کننده خواهد بود. احداث سیلو و تجهیزات ذخیره سازي آهن اسفنجی، افزایش ظرفیت غبارگیر کوره هاي فولادسازي و اصلاح و
بهینه سازي غبارگیرهاي موجودي، احداث واحد گاز زدایی VDOB، توسعه پست برق 230، ایستگاه گاز شماره 2، خط دوم انتقال آب، نصب لنس هاي
اکسیژن در کوره هاي فولاد سازي، احداث تصفیه خانه جدید، احداث یک واحد تولید اکسیژن، اصلاحات لازم در ترانسفورماتورهاي موجود و رزرو شرکت

 
و ده ها پروژه دیگر. 

 
فولاد هرمزگان کیفیت خود را به سطح مطلوب جهانی ارتقا خواهد داد 

شرکت فولاد هرمزگان دومین کارخانه بزرگ تولید فولاد بعد از انقلاب در کنار خلیج نیلگون همیشه فارس و از مجموعه کارخانه هاي گروه فولاد مبارکه
است. شرکت فولاد هرمزگان به عنوان سازمانی مطرح در صنعت فولاد کشور، همواره سعی کرده است با به کارگیري رویکرد بهبود مستمر و استراتژي

 
هاي توسعه سهم بازار، در راستاي جلب نظر مشتریان بکوشد و اهداف خود را در زمینه برنامه هاي تولید و فروش با دقت بالایی تدوین می نماید. 

فولاد هرمزگان در جهت بهبود فاکتورهاي قیمت، کیفیت و پایداري در تامین محصول، گام هاي زیادي برداشته است. سعی شده است تا با اخذ
گواهینامه ها و استانداردهاي بین المللی، کیفیت خود را به سطح مطلوب جهانی ارتقا داده و از این طریق به عنوان یک برند، خود را در سطح جهانی
مطرح نماید که در این ارتباط شرکت می توان به اخذ گواهینامه هاي ایزو 10004 و 10002 در مورد رضایت مشتریان و رسیدگی به شکایت مشتریان

 
اشاره کرد. 

هدف همه کارکنان زحمتکش فولاد هرمزگان جهش تولید و دستیابی به رکورد تولید سالیانه با تولید یک میلیون و 500 هزار تن فولاد خام است که
براي تحقق آن تمام تلاش خود را به کار بسته اند. این شرکت نقش بسزایی در اشتغال زایی دارد به طوري که تعداد نیروي انسانی شاغل در شرکت

 
1532 نفر بوده و 2100 نفر نیز به عنوان نیروي پیمانکار در فولاد هرمزگان مشغول به هستند. 

فولاد هرمزگان در راستاي مسئولیت اجتماعی در خرداد، تیر و مرداد سال جاري نیز همچون سال هاي گذشته با کاهش تولید در کوره هاي فولاد سازي
خود سبب افزایش تامین برق براي رفاه مردم شریف استان شد. ضمن اینکه این شرکت با کمک انسان دوستانه خود به دانشگاه علوم پزشکی در بحث
تجهیز بخش هاي کرونایی، جشن گلریزان ستاد دیه و آزاد سازي زندانیان جرایم غیر عمد، طرح تکریم ایتام، پویش کمک هاي مومنانه و کمک هاي

دیگر به بخش هاي فرهنگی و ورزشی استان و ... همواره تلاش کرده تا به جامعه خود خدمت کند.



اهتمام شستا به سرمایه گذاري در مناطق محروم کشور است

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  345  |  تاریخ: 1399/10/08

نشست مشترك ستاد تسهیل و رفع موانع تولید با حضور زالی رییس ستاد تسهیل و رفع موانع تولید و محمد رضوانی فر، در محل این شرکت
برگزار شد.

 
 شرکت سرمایه گذاري تأمین اجتماعی (شستا) 

 
 

نشست مشترك ستاد تسهیل و رفع موانع تولید با حضور زالی رییس ستاد تسهیل و رفع موانع تولید و محمد رضوانی فر، در محل این شرکت برگزار شد.

به گزارش اقتصادآنلاین ؛ مدیرعامل شستا با اشاره به اهتمام این شرکت به سرمایه گذاري در مناطق مختلف کشور از جمله مناطق محروم، هماهنگی و
همکاري میان بخش هاي مختلف در کشور را زمینه ساز رفع موانع تولید در کشور دانست و گفت: برگزاري چنین نشست هایی نشان از اراده در رفع

 
موانع تولید است. 

شستا به عنوان یکی از بنگاه هاي بزرگ سرمایه گذاري در اقتصاد ایران در ماه هاي اخیر در هماهنگی با ستاد رفع موانع تولید در استان ها، اقدامات

 
مهمی در بخش هاي مختلف کشور داشته که از جمله آن می توان به راه اندازي مجدد کارخانه اسید سیتریک کرمانشاه اشاره کرد. 

در این نشست و پس از ارائه گزارش توسط مدیران شستا، زالی ضمن تقدیر از فعالیت هاي صورت گرفته، گفت: تغییرات در شستا محسوس بوده و ما

 
این میزان از تغییرات را باور نداشتیم. 

وي در ادامه افزود: رفع موانع تولید و ایجاد اشتغال از کلیدي ترین مواردي است که این ستاد پیگیري خواهد کرد و با توجه به اتفاقات مهمی که در

 
شستا رخ داده وقت بیشتري براي کمک به رفع چالش هاي پیش روي شرکت هاي شستا می گذاریم. 

شایان ذکر است در این نشست گزارش جامعی از فعالیت هاي شستا و عملکرد این شرکت در حوزه هاي مختلف و چالش هاي پیش روي برخی شرکت



 
هاي تابعه ارائه شد. 

پربیننده ترین ارائه کارت اعتباري 50میلیونی در شعب بانک ها نحوه ثبت اطلاعات چک در سامانه صیاد/ امکان انتقال چک در اپلیکیشن ها آغاز مرحله
سوم طرح رمز دوم پویا/ تغییر محتواي پیامک رمز یکبارمصرف از امروز سایت تامین اجتماعی واگذاري سهام دولت به 3بانک بورسی/ کاهش دوره

ممنوعیت ترانزیت بنزین



اعطاي یک هزار میلیارد ریال تسهیلات توسط صندوق حمایت از تحقیقات

منبع: شبستانشماره خبر:  346  |  تاریخ: 1399/10/08

مدیرعامل صندوق حمایت از تحقیقات و توسعه صنایع پیشرفته (صحا) گفت: در 9 ماهه امسال یک هزار و 50 میلیارد ریال تسهیلات مصوب
داشتیم که به 57 شرکت پرداخت شده یا در مراحل پرداخت است.

مدیرعامل صندوق حمایت از تحقیقات و توسعه صنایع پیشرفته (صحا) گفت: در 9 ماهه امسال یک هزار و 50 میلیارد ریال تسهیلات مصوب

 
داشتیم که به 57 شرکت پرداخت شده یا در مراحل پرداخت است. 

به گزارش خبرگزاري شبستان، ""رضا نقی پور اصل"" امروز (دوشنبه) در
نشست خبري در محل صندوق حمایت از تحقیقات و توسعه صنایع پیشرفته
افزود: این آمار معادل عملکرد 12 ماهه پارسال صندوق است و پیش بینی می
شود تا پایان سال رشد 30 تا 35 درصدي در همسنجی با پارسال داشته باشیم.

نقی پور اصل ادامه داد: از ابتداي امسال تا پایان آذرماه استان هاي اصفهان،
البرز، آذربایجان شرقی، تهران، خراسان رضوي و فارس بیشترین تسهیلات را در

 
اختیار شرکت هاي مستقر قرار دادند. 

وي یادآور شد: فقط در حوزه فناوري اطلاعات، حدود 200 میلیارد ریال تسهیلات از سوي صندوق در اختیار شرکت ها قرار گرفت و پس از آن گروه

 
هاي الکترونیک و نانو الیاف ها بیشترین تسهیلات را دریافت کردند. 

مدیرعامل شرکت مادر تخصصی صندوق حمایت از تحقیقات و توسعه صنایع پیشرفته خاطرنشان کرد: در 9 ماهه امسال در حوزه صدور ضمانت نامه نیز

 
نزدیک به یک هزار و 10 میلیارد ریال ضمانت نامه صادر شده است که در حوزه آي. سی. تی 75 شرکت 630 میلیارد ریال ضمانت نامه دریافت کردند. 

وي پیش بینی کرد: براي سال 1400 درآمدهاي شرکت بین 90 تا 100 درصد افزایش داشته باشد که از محل سود سپرده ها و تسهیلات ارزان قیمت و

 
زودبازده امکان پذیر خواهد شد. 

 
نقی پور اصل گفت: همچنین در نظر داریم از طریق صدور ضمانت نامه براي مگاپروژه ها اقدام کنیم که می تواند درآمدهاي صندوق را افزایش دهد. 

وي خاطرنشان کرد: سالیانه بین 200 تا 250 شرکت به صندوق مراجعه می کنند که توان پوشش خدمات براي حدود 100 شرکت را داریم و براي

 
پوشش همه درخواست ها 70 هزار میلیارد ریال نیاز داریم. 

نقی پور اصل از در اختیار قرار دادن 50 میلیارد ریال تسهیلات به یکی از شرکت هاي داخلی براي ساخت کیت تشخیص سریع کرونا با فناوري جدید در

 
ماه هاي گذشته خبر داد. 

به گفته وي، مجموع تسهیلات داده شده و ضمانتنامه هاي انجام شده از شرکت ها در 9 ماه گذشته توانسته زمینه اشتغال به کار 17 هزار و 364 نفر-

 
ماه را در آن شرکت ها ایجاد کند که به طور میانگین معادل یک هزار و 500 نفر اشتغال پایدار می شود. 

نقی پور اصل گفت: هرچند معاونت طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت پیگیر افزایش سرمایه این صندوق است، اما هیچ گونه افزایش سرمایه در



 
بودجه 1400 دیده نشده است. 

وي خاطرنشان کرد: صنایع لوازم خانگی اگر به سمت استفاده از اینترنت اشیا بروند، از حمایت هاي صندوق برخوردار خواهند شد.



نقش جامعه هتلداري گیلان در توسعه گردشگري شهري

منبع: توسکانیوزشماره خبر:  347  |  تاریخ: 1399/10/08

✍توسکانیوز/، علی نقی مهرورز/از هر منظري که به آینده اقتصاد کشور نگاه کنیم، راه ادامه حیات و تعالی و ترقی آن حضور و مشارکت فعال
مردم در چارچوب نهاد هاي مدنی و تشکل هاي صنفی &– تخصصی، در کلیه فعالیت هاي اقتصادي است. تشکل هاي صنفی و حرفه اي دانش

محور و آینده نگر، از (...) The post نقش جامعه ...

✍یادداشتی به قلم مهندس علی نقی مهرورز مالک و مدیرعامل

 
هتل شبستان 

✍توسکانیوز/، علی نقی مهرورز/از هر منظري که به آینده اقتصاد
کشور نگاه کنیم، راه ادامه حیات و تعالی و ترقی آن حضور و
مشارکت فعال مردم در چارچوب نهاد هاي مدنی و تشکل هاي
صنفی &– تخصصی، در کلیه فعالیت هاي اقتصادي است. تشکل
هاي صنفی و حرفه اي دانش محور و آینده نگر، از مهم ترین نهاد
هاي پایایی و مانایی نظام هاي اقتصادي به شمار می روند . این
تشکل ها می توانند در بسترسازي توسعه و بالا بردن منافع ملی و
مشارکت در برنامه هاي توسعه اي و یا اطمینان دادن و تشویق
سرمایه گذاران به سرمایه گذاري در حوزه هاي مختلف ، نقش

 
مهمی ایفا کنند. 

توسعه زیربناهاي گردش گري، سهم زیادي در تغییرات شکل و
کارکرد نواحی مختلف شهر داشته و تصویر شهر تحت تأثیر آن و
هتل ها و خدمات جنبی ارائه شده، قرار می گیرد ؛ از این رو، بخش
خصوصی می تواند با مشارکت در پروژه هاي نرم افزاري و سخت
افزاري شهري، نقش پررنگی در توسعه گردشگري شهري ایفا کند و

 
این امر مستلزم سیاستگذاري مناسب و حمایت از سرمایه گذاران این بخش است . 

شهرداري رشت براي رونق گردشگري می تواند با دعوت از بخش خصوصی به سرمایه گذاري در پروژه هاي شهري و ارایه بسته هاي تشویقی و به ویژه
در زمینه دریافت عوارض و مجوزها ، پشتیبان سرمایه گذاران باشد . ایجاد واحد مدیریت امور گردشگري در شهرداري رشت و همکاري و تعامل سازمان

 
یافته با اداره کل میراث فرهنگی ، صنایع دستی و گردشگري می تواند به توسعه گردشگري شهري منجر شود . 

در حوزه گردشگري شهري رشت مشکلات زیادي وجود دارد که کمبود یا نبود هتل هاي استاندارد ، ترافیک سنگین، مناسب نبودن خیابان ها ، حمل و
نقل عمومی نامناسب ، خدمات دهی ضعیف ، قرار نگرفتن واحدهاي اقامتی در فضاي مناسب، پایین بودن کیفیت این واحدها به دلیل قدمت و نبود

 
مشوق براي سرمایه گذاري به علت کم سود بودن این حوزه به نسبت بخش ساختمان سازي از مهم ترین آنها می باشد. 

جامعه هتلداران گیلان ، 130 عضو دارد که همگی از مالکان هتل ها به شمار می روند. ارزش سرمایه گذاري در صنعت هتلداري گیلان بالغ بر 5 هزار
میلیارد تومان برآورد می شود. 2800 نفر نیروي آموزش دیده مستقیم در هتل هاي استان کار می کنند و البته زنجیره اشتغال در صنعت هتلداري
استان بالغ بر چند هزار نفر است . پرسش اساسی این است که چه گونه می شود از این ظرفیت مادي و انسانی در توسعه گردشکري شهري گیلان و به

 
ویژه در مرکز استان استفاده کرد؟ 

واقعیت این است که نه جامعه هتلداري استان وارد پروسه سرمایه گذاري در گردشگري شهرها شده و نه این که مدیریت شهري چنین تقاضایی داشته
است ؛ بنابراین، جامعه هتلداري و مدیریت شهري به دلایل کاملا روشن می توانند در یک پروتکل تعریف شده ، نسبت به تامین نیازمندي هاي مشترك



 
در حوزه سرمایه گذاري در گردشگري شهري، به شرح زیر توافق نمایند: 

 
• سرمایه گذاري و تامین مالی پروژه هاي گردشگري 

 
• مدیریت و میزبانی همایش ها رویدادهاي مهم هنري، جشنواره ها و ... 

 
• حفاظت و مرمت آثار تاریخی و فرهنگی و تزئینات معماري 

 
• بهسازي و مقاوم سازي در بافت هاي شهري (تاریخی، فرسوده ، غیررسمی) 

 
• مقاوم سازي گونه هاي مختلف معماري (پل-خانه-بازار-کاروانسرا-کارخانه و...) 

 
• تاسیس اقامتگاه گردشگري 

 
• مدیریت تورهاي داخل شهري ، گردشگري خیابانی با انواع وسایل حرکتی 

 
• احیاي پارك ها 

 
• تعیین مسیر گردشگري 

 
• تاسیس مدارس گردشگري 

 
• ایجاد کارگاه هاي آموزش پخت غذا 

 
• ایجاد کارگاه و فروشگاه البسه هاي محلی 

 
• ایجاد کارگاه و فروشگاه هاي صنایع دستی 

 
• برندسازي در حوزه گردشگري شهري 

 
• برگزاري کارگاه هاي آموزش پذیرایی، نظافت و بهداشت، اخلاق حرفه اي ، آداب میزبانی 

 
• مدیریت تبلیغات و بازاریابی و رونق گردشگري 

 
• مدیریت سامانه هاي اطلاعاتی گردشگري شهري 

 
• مکان یابی ظرفیت ها و مناطق مستعد سرمایه گذاري در توسعه گردشگري شهري 

 
• آموزش فرهنگ و رفتار شهروندي 

 
• و ... 

جامعه هتلداري گیلان بر اساس تجربه و دانش و سرمایه اي که در اختیار دارد ، شریک مطمئنی براي شهرداري رشت در اجراي پروژه هاي گردشگري
شهري به شمار می رود که البته تاکنون به این ظرفیت هاي بی نظیر توجهی نشده است ؛ بنابر این، پیشنهاد می شود با برگزاري نشست هاي مشترك
بین شهرداري و جامعه هتلداري استان و تفاهم بر روي نحوه و حوزه سرمایه گذاري ، تعهدات متقابل ، پروژه هاي اولویت دار و ... جنبش توسعه

گردشگري شهري رشت ، شکل اجرایی پیدا نماید. امیدوارم این پیشنهاد از سوي مدیریت شهري مورد توجه قرار گیرد .



240 هزار زن سرپرست خانوار زیر پوشش بهزیستی هستند

منبع: پاناشماره خبر:  348  |  تاریخ: 1399/10/08

یزد(پانا) - رئیس سازمان بهزیستی کشور گفت در حال حاضر 240 هزار زن سرپرست خانوار که به نوعی با معلولیت سر و کار دارند، زیر پوشش
سازمان بهزیستی هستند.

یزد(پانا) - رئیس سازمان بهزیستی کشور گفت در حال حاضر 240
هزار زن سرپرست خانوار که به نوعی با معلولیت سر و کار دارند، زیر

 
پوشش سازمان بهزیستی هستند. 

وحید قبادي دانا در سفر خود به استان یزد در دیدار با نماینده ولی
فقیه در استان و امام جمعه یزد اظهار داشت: سازمان بهزیستی یک
سازمان خدمت رسان تخصصی و فنی است که دو محور پیشگیري از
معلولیت ها و آسیب هاي اجتماعی و توانمند کردن جامعه هدف را

 
در دستور کار خود دارد. 

وي با اشاره به اینکه طی چند سال اخیر شاهد جهشی چشمگیر در بروز توانمندي هاي معلولان در سطح کشور بوده ایم، عنوان کرد: 20 هزار مددجوي

 
بهزیستی در حال حاضر دانشجو هستند و مدارج تحصیلی را با موفقیت طی می کنند. 

قبادي دانا در مورد اقدامات انجام شده در مورد مسکن نیز بیان کرد: از ابتداي پیروزي انقلاب اسلامی تاکنون 130 هزار واحد مسکونی در اختیار

 
مددجویان قرار گرفته که 30 هزار واحد آن در دو سال اخیر احداث شده و 27 هزار مسکن دیگر نیز اکنون در دست اقدام است. 

رئیس سازمان بهزیستی در مورد بحث اشتغال نیز افزود: به دنبال ایجاد اشتغال پایدار هستیم و برخی رایزنی ها و تفاهم نامه ها در این زمینه امضاء شده

 
و با کارفرمایان در مورد پرداخت حق بیمه و بخشی از حقوق و ... هماهنگی شده است. 

وي یادآور شد: در زمینه پیشگیري از معلولیت ها نیز بحث مشاوره هاي ژنتیکی با جدیت در حال انجام است به ویژه در ازدواج هاي فامیلی که منشأ

 
بسیاري از معلولیت هاست، آزمایش ها و مشاوره ها به صورت رایگان در حال انجام است. 

قبادي دانا ادامه داد: بهزیستی ارائه خدمات توانبخشی را نیز در دستور کار دارد و تلاش ما فراهم کردن بستر یک زندگی مستقل عزتمندانه در خانواده و

 
بستر جامعه براي معلولان است. 

رئیس سازمان بهزیستی در مورد مناسب سازي شهري نیز بیان کرد: شوراي شهر یزد پیشنهادي مبنی بر انتخاب یزد به عنوان پایلوت شهر دسترس پذیر

 
ارائه کرده که بر اساس آن، مناسب سازي در شهر آغاز شده و یزد یکی از پیشتازان در این زمینه است. 

وي گفت: معتقدیم مناسب سازي باید از خانه هاي معلولان آغاز شود و در شهرها نیز بستر مناسب براي تردد و انجام فعالیت هاي روزانه معلولان فراهم

 
شود. 

قبادي دانا در بخش دیگري از سخنان خود با بیان اینکه ترکیب جمعیت کشور به سمت سالمندي می رود، عنوان کرد: بهزیستی در این زمینه ورود

 
کرده اما لازم است همه سیاستگذاران در تمام سطوح از همه امکانات خود براي رشد جمعیت استفاده کنند. 

وي با اشاره به اقدامات انجام شده توسط بهزیستی در این زمینه عنوان کرد: بهزیستی، خانواده را محور قرار داده و یکی از محورها، پرداخت مستمري به

 
تمام اعضاي خانوار 187 هزار معلول مستمري بگیر است در حالی که در گذشته، تنها فرد معلول سرپرست خانوار مستمري دریافت می کرد. 

رئیس سازمان بهزیستی همچنین از پرداخت مستمري به خانواده هاي داراي سه قلو و بیشتر در کشور خبر داد و گفت: در تلاش براي ارائه خدمات

 
بیشتر به این خانواده ها هستیم. 

قبادي دانا در بخش دیگري از سخنان خود از تلاش براي شفاف سازي و جلوگیري از ایجاد زمینه فساد در سازمان بهزیستی خبر داد و تصریح کرد: در
دو سال اخیر هر سال 25 درصد صرفه جویی در هزینه ها داشته ایم و این میزان صرف جامعه هدف شده ضمن اینکه در این مدت، 3 هزار میلیارد

 
تومان پولی که صرف هزینه هاي غیرضروري می شد، ساماندهی و صرف جامعه هدف شد. 

وي ادامه داد: در حال حاضر یک میلیون و 600 هزار معلول زیر پوشش بهزیستی هستند و در مجموع 7 میلیون نفر در کشور از این سازمان خدمات



 
دریافت می کنند. 

رئیس سازمان بهزیستی اظهار داشت: در حال حاضر 26 هزار فرزند بی سرپرست زیر پوشش بهزیستی است که 10 هزار نفر از آنها در شیرخوارگاه ها و

 
مراکز شبه خانواده و 16 هزار نفر در خانواده هاي جایگزین زندگی می کنند. 

قبادي دانا عنوان کرد: هدف ما این است که فرزند بی سرپرست نداشته باشیم و این فرزندان را با حفظ شرایط موجود به خانواده ها واگذار کنیم زیرا

 
تلقی ما این است که بدترین خانواده از بهترین مراکز شبه خانواده بهتر است. 

 
وي افزود: در دو سال اخیر 10 هزار فرزند به فرزندخواندگی به خانواده ها داده شده و تلاش شده این روند به صورت الکترونیک انجام شود. 

قبادي دانا همچنین یادآور شد: در حال حاضر 240 هزار زن سرپرست خانوار که به نوعی با معلولیت سر و کار دارند، زیر پوشش سازمان بهزیستی

 
هستند. 

رئیس سازمان بهزیستی، یکی از مسائل عمده کشور را آسیب هاي اجتماعی دانست و گفت: بار بیشتر این آسیب ها بر دوش سازمان بهزیستی است و

 
گرچه یزد مشکلات کمتري دارد اما بسیاري از استان ها به شدت با این معضلات دست به گریبانند. 

وي با اشاره به اینکه زمانی ام المصائب در کشور ما اعتیاد بود اما اکنون این جایگاه در حال جابجایی است و فضاي مجازي به ام المصائب تبدیل شده که

 
امیدواریم با چاره اندیشی و اجراي طرح هاي شاخص، بتوانیم از این فضا به عنوان یک فرصت در پیشبرد اهداف خود استفاده کنیم. 

ولی فقیه مشاوره هاي ژنتیکی سازمان بهزیستی وحید قبادي دانا یزد پانا



اقدامات شهید سلیمانی در دفع اشرار سیستان و بلوچستان و کرمان بی نظیر بود/ روایتی از

طرح اشتغالزایی حاج قاسم که اشرار را کشاورز کرد

منبع: دیار آفتابشماره خبر:  349  |  تاریخ: 1399/10/08

معاون قرارگاه مرکزي خاتم الانبیاي سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: سردار سلیمانی اقدامات بی نظیري در دفع شر اشرار از مناطق جنوب
کرمان، سیستان و بلوچستان و بخش هایی از هرمزگان داشت.

 
 

به گزارش دیار آفتاب؛ سردار عبدالمحمد رئوفی نژاد امروز در گفت و گو با خبرنگار موج رسا; با تسلیت سالروز شهادت سردار حاج قاسم سلیمانی، اظهار

 
داشت: پس از شهادت سردار شهید سلیمانی پیرامون شخصیت، روحیات و اخلاقیات ایشان بسیار پرداخته شده است. 

وي ادامه داد: سردار سلیمانی قبل از شهادت بسیاري از مسائل و ویژگی هاي شخصیتی خود را عیان نمی کرد و همه تلاشش این بود که آنچه دارد براي
خود بماند و شخصیت این شهید گرانقدر نظام اسلامی تا قبل از شهادت یک شخصیت کلی و ناشناخته براي مردم بود اما پس از شهادت از زوایاي
مختلف خاطرات، سوابق، عملکرد، سخنرانی ها و دیدگاه ها و تحلیل هاي ایشان از طریق صدا و سیما، اشخاص، افراد و برگزاري یادواره ها و میزگردها

 
بیان شد. 

 
آشنایی با سردار سلیمانی 

معاون قرارگاه مرکزي خاتم الانبیاي سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با اشاره به آشنایی خود با سردار سلیمانی از دي ماه سال 1360، بیان داشت: سابقه
آشنایی من با ایشان به سه ماه قبل از عملیات فتح المبین زمانی که قرار شد براي برگزاري عملیات فرماندهان، تیپ ها و یگان هاي شرکت کننده در
این عملیات مشخص شوند، برمی گردد اگر چه قبل از آن فرمانده سپاه کرمان در جبهه هاي پدافندي دزفول را برعهده داشتم و سردار سلیمانی در

 
جنوب دزفول در سوسنگرد و اهواز خدمات رسانی می کردند. 

سردار رئوفی نژاد گفت: حاج قاسم از دي ماه سال 1360 براي تشکیل تیپ ثاراالله براي شرکت در عملیات فتح المبین در غرب دزفول با محوریت ذرفول،

 
شوش و اندیمشک که مسئولیت این جبهه با ما بود، در سپاه دزفول حضور داشت. 

وي با بیان اینکه در دوران دفاع مقدس ایشان فرمانده لشکر ثار االله بود و به همین دلیل ارتباط تنگاتگی با ایشان به عنوان فرمانده یگان در صحنه و
پشت خاکریزها، در شرایط سخت عملیات والفجر 8 در عبور از اروند رود، در عملیات کربلاي 5 و کربلاي 4 داشتم از نزدیک شاهد روحیه و جسارت،

 
درایت و ظرفیت فرماندهی سردار سلیمانی بودم. 

همرزم شهید سلیمانی ادامه داد: لشکر ثاراالله از لشکرهاي خط شکن بود و عملکرد بسیجیان کرمان، نیروهاي سیستان و بلوچستان و نیروهاي بسیجی

 
هرمزگان مدیون سازمان و ساختار لشکر ثاراالله به فرماندهی حاج قاسم است که هنوز هم آثار اقدامات ماندگار ایشان بر هیچ کس پوشیده نیست . 

 وي با اشاره به اینکه شخصیت سردار سلیمانی در دو مقطع قابل  تحلیل و بررسی است، افزود: در بعد اول باید به ویژگی هاي شخصیتی و اخلاقی



ایشان از نظر معنوي، عبادي، ولایت پذیري و ولایت مداري توجه شده و در بعد دیگر به شخصیت و روحیه جهادي و دفاعی ایشان در دوران دفاع مقدس

 
و جبهه مقاومت پرداخت. 

 
جنگ دیگر سردار سلیمانی پس از دوران دفاع مقدس 

معاون قرارگاه مرکزي خاتم الانبیاي سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با اشاره به نقش سردار سلیمانی در دفع شر اشرار از جنوب کرمان، سیستان و
بلوچستان و بخش هایی از هرمزگان، ادامه داد: پس از دوران دفاع مقدس، سردار سلیمانی جنگ دیگري را در شرق کشور در استان هاي کرمان،
سیستان و بلوچستان و بخش هاي از هرمزگان برعهده داشت که در آنزمان به جولانگاه گروه هاي شرور مواد مخدر درآمده و منطقه بسیار ناامن شده

 
بود. 

سردار رئوفی نژاد بیان داشت: در دوران دفاع مقدس این گروه ها به دلیل درگیري کشور با جنگ هشت ساله براي خود حاکمیت هایی را در جنوب
کرمان و سیستان و بلوچستان ایجاد کرده بودند که حاج قاسم با 5 سال مبارزه بی امان شر اشرار را کم کرده و امنیتی در منطقه ایجاد کرد که هنوز هم

 
آثار آن در این مناطق وجود دارد. 

وي با بیان اینکه فعالیت ها و اقدامات اشرار و قاچاقچیان مواد مخدر زندگی و عرصه را به مردم این مناطق تنگ و مشکلات امنیتی ایجاد کرده بود که

 
اقدامات ماندگار سردار سلیمانی در دفع اشرار و به اسارت درآوردن و ریشه کن کردن گروه هاي حمل مواد مخدر امنیت را در این منطقه پایدار کرد. 

همرزم سردار سلیمانی ادامه داد: سردار سلیمانی با دفع شر اشرار بزرگترین طرح اشتغالزایی را با نام طرح احرار در جنوب کرمان براي افرادي که تسلیم
شده و از اقدامات خود پشیمان شده بودند، در یک هزار هکتار زمین با 700 حلقه چاه راه اندازي کرد که این اقدام سردار موجب شد تا قبایل و طوایف با
یکدیگر متحد شده و معضل اشتغال آنها نیز با تشکیل تعاونی با حضور این افراد حل شود که این اقدام سردار سلیمانی بازتاب خوبی در سطح سپاه و

 
کشور داشت. 

 معاون قرارگاه مرکزي خاتم الانبیاي سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با بیان اینکه سردار سلیمانی از خرداد سال 76 به فرماندهی نیروي قدس کشور
درآمد و  در این مقطع هم افتخارات و تاثیرات شگرفی را بر جاي گذاشت، افزود: شکل گیري جبهه مقاومت در چارچوب نیروي قدس اقدامی تاثیرگذار

 
از سوي حاج قاسم سلیمانی بود که امروز هم نتایج آن براي همگان روشن است. 

سردار رئوفی نژاد گفت: 12 سال در کرمان با ایشان بودم و ارتباط تنگاتنگی همچون دوران دفاع مقدس داشتم، حتی در زمان حضورم در استانداري

 
کرمان و زنجان ارتباطم با ایشان قطع نشد و ایشان را در این دوران هم ملاقات می کردم. 

وي با اشاره به تواضع شهید سلیمانی تصریح کرد: در چندین نوبت زمانی که ساعت 6.30 صبح با ایشان در دفترش براي صرف صبحانه ملاقات داشتم و

 
مشاوره هاي خوبی از ایشان می گرفتم و هنگام بدرقه این شهید گرانقدر 30 پله را پایین آمد تا مرا بدرقه کند. 



 
 

این فرمانده دوران دفاع مقدس خاطرنشان کرد: شخصیت ایشان از نظر معنوي و اخلاقی براي همه و من جذبه داشت و همانطور که یک دوست، رفیق و

 
همرزم براي من بودم مشاور خوبی هم براي تصمیم گیري در مسائل  شخصی و خانوادگی من بود و من به او اعتقاد و باور داشتم. 

سردار رئوفی نژاد گفت: سردار سلیمانی داراي اخلاق، رفتار و طینت پاکی بود که شخصیت معنوي، عبادي، ولایت پذیر، ولایت مدار، وفادار، مرم دار،

 
بسیار دوست داشتنی، با جاذبه اخلاقی بسیار بالا و صبر عجیب در برخورد با مسائل و مشکلات از او یک چهره بین المللی ساخته بود. 

همرزم شهید سلیمانی با بیان اینکه سردار سلیمانی صداقت و تواضع عجیبی داشت و بسیار اهل مطالعه بود، افزود: سردار سلیمانی از حق مظلوم به
شدت دفاع می کرد و براي کسی که در حق او ظلم شده بود وارد عمل می شد و براي حل مشکلات مردم از شخصیت، توان و ظرفیت خود مایه می

 
گذاشت. 

سردار رئوفی نژاد ادامه داد: وي در نیروي قدس با فکر و انیشه و آینده نگري جبهه مقاومت را سازمان و شکل داد که قبل از آن اقدامات محدودي انجام

 
می شد اما او سازماندهی و هدفمند کرد و عرصه جهادي را دنبال کرد و امروز آثار آن دیده می شود. 

وي گفت: ارتش جهادي امروز در جبهه مقاومت با حضور نیروهاي حزب االله، انصاراالله، زینبیون، فاطمیون، حشد العشبی و نیروهاي مختلف مدیون
اقدامات سردار سلیمانی است که یکی  آثار و نتایج سازماندهی و فرماندهی مقتدرانه این سردار بزرگ اسلام شکست مفتضحانه آمریکا، صهیونیست ها و

 
ائتلاف آمریکایی، عبري و عربی در عراق،سوریه و منطقه است. 

فرمانده دوران دفاع مقدس خاطرنشان کرد: با وجود اینکه آمریکا و ایادي استکبار از همه توان و با صرف دلارهاي و ریال هاي عربی به جنگ با نیروي

 
مقاومت آمدند، اما با وجود درایت بالاي سردار سلیمانی امروز اذعان می کنند که دستشان خالی است. 

وي گفت: امیدواریم جبهه مقاومت و روند آن با اقتدار و طراحی و پیش بینی سردار سلیمانی در راستاي سیاست هاي راهبردي و منویات مقام معظم

 
رهبري به برکت خون این شهید هر روز سربلندتر باشد.//ن 

انتهاي پیام/



افتخارآفرینی مخترع نوجوان بهارستانی در جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی

منبع: پاناشماره خبر:  350  |  تاریخ: 1399/10/08

بهارستان یک(پانا)-تنها نماینده دانش آموزي ناحیه یک بهارستان، موفق به کسب رتبه برتردر جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و کارآفرینی شد.

بهارستان یک(پانا)-تنها نماینده دانش آموزي ناحیه یک بهارستان،
موفق به کسب رتبه برتردر جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و

 
کارآفرینی شد. 

قبادي مدیریت پژوهش سراي دانش آموزي پسرانه دانشمند شهید
شهریاري از موفقیت دانش آموز علی فرحزادي، از آموزشگاه دکتر
جعفر شهیدي در اولین مرحله جشنواره ملی خلاقیت، نوآوري و
کارآفرینی با ارائه دو طرح مبتکرانه و برگزیده در رشته هاي فیزیک،

 
علوم فنی و مهندسی از میان 8000 طرح ارائه شده به دبیرخانه جشنواره در سال تحصیلی 400-99 خبر داد. 

علی فرحزادي دانش آموز خلاق و مبتکر متوسطه اول در مدت هشت سال ارتباط مستمر و فعال با کارشناسان و متخصصان پژوهش سراي دانش آموزي

 
پسرانه دانشمند شهید شهریاري توانست دو طرح مبتکرانه و هوشمندانه را طراحی و اجرا کند.. 

طرح هاي فوق، مراحل تست و ارزیابی خود را زیر نظر متخصصان هر رشته با موفقیت پشت سر گذاشته و مجوز حضور در جشنواره ملی خلاقیت،

 
کارآفرینی و نوآوري را کسب کرده است. 

درختی معاونت آموزش متوسطه اداره آموزش و پرورش ناحیه یک بهارستان ضمن عرض تبریک به فرهنگیان و دانش آموزان ناحیه یک بهارستان، گفت:
برگزاري این جشنواره که با هدف شناسایی، پرورش و شکوفایی استعداد ها و خلاقیت هاي دانش آموزان و ارزش بخشیدن به دستاورد هاي علمی آنان
که در محور هاي مختلف علوم پایه، فنی و مهندسی و فناوري، علوم پزشکی و محیط زیست، بانکداري هوشمند، مسئولیت هاي اجتماعی، علوم انسانی،
آفرینش هاي هنري، علوم رایانه و تجسم خلاق بود، موجب ایجاد انگیزه و بسترمناسب و استفاده از ایده هاي ناب براي ایده هاي خلاقانه دانش آموزان

 
شد و رشد و شکوفایی دانش آموزان کشور را چند برابر کرد. 

نصیري کارشناس مسئول تکنولوژي و گروه هاي آموزشی ضمن تبریک به تیم پشتیبانی طرح، مدیران پژوهش سراي شهید شهریاري و آموزشگاه دکتر
جعفر شهیدي، از مدیران آموزشگاه هاي این شهرستان درخواست کرد جهت شناسایی و شکوفایی هرچه بیشتر استعدادهاي نهفته دانش آموزان مستعد
منطقه، همکاري تنگاتنگی با پژوهش سراهاي دانش آموزي داشته باشند و در پایان آرزوي موفقیت و درخشش روزافزون دانش آموزان شهرستان

 
بهارستان را از درگاه خداوند متعال خواستار شدند. 

 
شایان ذکر است هر دو این طرح ها داراي مشابه ایرانی یا خارجی نبوده و در حال طی مراحل ثبت اختراع خود است. 

 
خبرنگار دانش آموز: مهدیه درختی 

بهارستان یک شهرستان بهارستان جشنواره ملی خلاقیت کارآفرینی علوم فنی و مهندسی



بازدید معاون وزیر و رئیس سازمان بهزیستی کشور از کارگاه اشتغال و توانمندسازي معلولین

یزد

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  351  |  تاریخ: 1399/10/08

معاون وزیر و رئیس سازمان بهزیستی کشور در سفر دو روزه خود به یزد از کارگاه تولیدي پوشاك معلولین غدیر یزد بازدید کرد.

معاون وزیر و رئیس سازمان بهزیستی کشور در سفر دو روزه خود به

 
یزد از کارگاه تولیدي پوشاك معلولین غدیر یزد بازدید کرد. 

به گزارش خبرگزاري خبرآنلاین در یزد؛ وحید قبادي دانا در این
بازدید با اشاره به تغییر فرهنگ کار در افراد داراي معلولیت گفت: در
برخی از خانواده ها این تصور وجود دارد که معلولین از عهده کاري

 
بر نمی آیند و این ذهنیت باید تغییر کند. 

وي بر فراهم کردن زمینه اشتغال افراد داراي معلولیت تاکید کرد و
اظهار داشت: باید این زمینه را فراهم کنیم تا افرادي که براي

 
اشتغال معلولین وارد می شوند راحتتر بتوانند کار کنند. 

قبادي دانا تقویت همکاري بهزیستی و فنی و حرفه اي را خواستار

 
شد و گفت: این امر باعث می شود افراد داراي معلولیت بیشتري که تمایل به کار و حرفه آموزي دارند بتوانند وارد کار شوند. 

مدیرکل بهزیستی استان یزد نیز در این بازدید گفت: این کارگاه زمینه اشتغال 50 نفر از زنان و دختران داراي معلولیت ذهنی و ناشنوا را فراهم کرده

 
است که از این تعداد 33 نفر یارانه بگیر بهزیستی هستند. 

 
علی محمد عطابخش در خصوص تولیدات این کارگاه گفت: دوخت لباس بیمارستان، فرم مدارس، لباس کار شرکتها از جمله تولیدات این کارگاه است. 

وي با اشاره یارانه پرداخت بهزیستی به این مرکز گفت: بهزیستی به ازاي هر نفر 668 تومان یارانه پرداخت می کند و مبلغ 21 میلیون تومان نیز حق

 
بیمه کارفرمایی به مرکز پرداخت شده است. 
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تعدیل روشنایی پایتخت در سه بخش

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  352  |  تاریخ: 1399/10/08

مدیرکل دفتر نظارت بر توزیع توانیر با بیان اینکه هدف اصلی خاموشی هاي پایتخت کاهش مصرف گاز نیروگاهی است، از اجراي طرح تعدیل
روشنایی معابر تهران در سه بخش خبر داد.

تعدیل روشنایی پایتخت در سه بخش مدیرکل دفتر نظارت بر توزیع
توانیر با بیان اینکه هدف اصلی خاموشی هاي پایتخت کاهش مصرف
گاز نیروگاهی است، از اجراي طرح تعدیل روشنایی معابر تهران در

 
سه بخش خبر داد. 

به گزارش برنا به نقل از وزارت نیرو، ""مسعود صادقی"" در بازدید
از روند اجراي طرح تعدیل روشنایی معابر پایتخت، در خصوص
اجراي این طرح گفت: به دنبال کاهش دماي هوا و افزایش مصرف
حامل هاي انرژي به عنوان منابع حرارتی، وزارت نیرو در راستاي
پشتیبانی از زیرساخت هاي انرژي کشور، طرح هاي متعددي را در

 
دستور کار خود قرار داده که کاهش و تعدیل روشنایی معابر درون و برون شهري از جمله مهم ترین این طرح ها است. 

وي اجراي طرح منع تردد شبانه شهري به دلیل شیوع بیماري کرونا را نیز فرصتی مناسب براي کاهش روشنایی در برخی از بزرگراه ها و معابر کم تردد
برشمرد و با بیان اینکه این بازدید با هدف ارزیابی چگونگی و روند کاهش روشنایی در پایتخت انجام شده است حفظ و حراست از منابع انرژي را وظیفه

 
و رسالتی ملی دانست. 

وي افزود: تعدیل روشنایی معابر با هدف کاهش مصرف گاز نیروگاهی در سه بخش روشنایی بزرگراهی، بین شهري و فضاي سبز و با محوریت شرکت
هاي توزیع برق، وزارت راه و شهرسازي و شهرداري ها و در تمامی استان ها در حال اجرا است و انتظار می رود همه دستگاه هاي اجرایی کشور،

 
همکاري لازم را به منظور اجراي این طرح با شرکت هاي توزیع برق به عمل آورند. 

""حمیدرضا منصوري"" معاون بهره برداري و دیسپاچینگ شرکت توزیع نیروي برق تهران بزرگ نیز تامین برق مورد نیاز شهروندان به شکلی پایدار و
ایمن را مهم ترین رسالت کاري این شرکت دانست و گفت: در مسیر تحقق اهداف وزارت نیرو به منظور جلوگیري از بروز وقفه در ارائه خدمات به
شهروندان در حوزه انرژي، با توجه به وسعت جغرافیایی و تعدد و گستردگی معابر پایتخت، این شرکت نیز همگام با سایر شرکت هاي توزیع در کشور،

 
تلاش دارد تا با تعدیل روشنایی معابر درون شهري، به کاهش مصرف گاز نیروگاه ها و تامین انرژي گرمایشی مورد نیاز نقاط سردسیر کمک کند. 

 
خاموشی پایتخت 

 
لینک کوتاه : کپی شد 

 
با دوستان خود به اشتراك بگذارید: 

 
دیدگاه تان را بنویسید نام شما رایانامه 

 
دیدگاه خود را اینجا بنویسید: ارسال دیدگاه 



 
ویژه برنا 1399/10/08 20:00 اخبار مهم امروز گروه ورزشی برنا 

 
1 1399/10/08 18:42 پس از شهادت سردار سلیمانی وضعیت براي جنایتکاران سخت تر خواهد بود 

2 1399/10/08 12:39 کنسرت آنلاین به نوعی آب در هاون کوبیدن است/موسیقی مانند معماري شهري از یک شلختگی عجیب و غریبی برخوردار

 
است/موسیقی نیازمند کمک و حمایت است! 

 
3 1399/10/08 11:47 دولت آینده باید در اتاق خود را باز بگذارد و پیشنهادات را بشنود/ اسم اصولگرا و اصلاح طلب دکور است 

4 1399/10/08 11:32 چرا نمایندگان سن چهل سال را براي ریاست جمهوري انتخاب کردند/ فراکسیون زنان مجلس یازدهم در طرح اصلاح قانون

 
انتخابات ریاست جمهوري کم لطفی کرد 

 
5 1399/10/08 11:11 اشتغال زایی مراکز اندیشکده تعاونی ها براي جوانان+فیلم 

 
6 1399/10/08 10:51 قیمت طلا و دلار امروز 8 دي 99 

 
7 1399/10/08 10:37 چرا اقتصاد خانوارها قوي نشد؟/ باید به قدرت اقتصادي تبدیل شویم 

 
8 1399/10/08 10:00 سامانه جدید بجاي بازارگاه! 

 
9 1399/10/08 09:33 استقلال با خودش بازي می کند! 

 
10 1399/10/08 09:21 دور بودن از حاشیه از نقاط قوت تیم مان است/ فقط براي قهرمانی تلاش می کنیم 

11 1399/10/08 09:09 آغاز اجراي طرح جایگزین توقیف موتورسیکلت ها در تهران/ ثبت تخلفات موتورسواران در بانک اطلاعاتی/ پلیس مسئول قطع

 
و وصل کردن برق بزرگراه ها نیست 
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تضمین سلامت روده ها با این میوه گران

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  353  |  تاریخ: 1399/10/08

نتایج یک مطالعه جدید نشان می دهد مصرف روزانه یک آووکادو می تواند به بهبود سلامت روده کمک کند.

تضمین سلامت روده ها با این میوه گران نتایج یک مطالعه جدید
نشان می دهد مصرف روزانه یک آووکادو می تواند به بهبود سلامت

 
روده کمک کند. 

به گزارش برنا؛ آووکادو میوه اي سرشار از فیبر غذایی و چربی هاي

 
اشباع نشده است. 

«شارون تامسون» سرپرست تیم تحقیق از دانشگاه ایلینوي آمریکا،
در این باره می گوید: ما می دانیم که خوردن آووکادو به ایجاد حس
سیري کمک می کند و غلظت کلسترول خون را کاهش می دهد اما

 
نمی دانستیم که بر میکروب هاي روده و متابولیت هاي ناشی از میکروب ها تأثیر می گذارد. 

محققان دریافتند افرادي که روزانه آووکادو مصرف می کردند داراي فراوانی بیشتر میکروب هاي روده بودند که موجب تجزیه فیبر شده و متابولیت هاي

 
را در حمایت از سلامتی روده ها تولید می کند. همچنین این گروه از افراد داراي تنوع میکروبی بیشتري در روده هاي شأن بودند. 

تامسون در ادامه می افزاید: متابولیت هاي میکروبی ترکیباتی هستند که میکروب هاي تأثیرگذار بر سلامت را تولید می کنند. مصرف آووکادو باعث

 
کاهش اسیدهاي صفراوي و افزایش اسیدهاي چرب زنجیره کوتاه می شود. این تغییرات با نتایج مفید براي سلامتی همراه هستند. 

در این مطالعه 163 فرد بزرگسال در رده سنی 25 تا 45 سال که داراي اضافه وزن یا چاقی بودند مورد بررسی قرار گرفتند. یک گروه از شرکت کنندگان
وعده غذایی همراه با آووکادو و گروه کنترل همان وعد غذایی بدون آووکادو دریافت می کردند. در طول 12 هفته مطالعه، نمونه خون، ادرار و مدفوع

 
شرکت کنندگان جمع آوري شد. 

آووکادو سرشار از چربی است. با این حال محققان دریافتند با اینکه گروه آووکادو از گروه کنترل کالري بیشتري مصرف می کردند، اما مقدار کمی چربی

 
از طریق مدفوع دفع می شود. 

به گفته محققان، دفع بیشتر چربی به این معنی است که شرکت کنندگان انرژي کمتري از غذاهایی که می خورند جذب می کنند. این احتمالاً به دلیل

 
کاهش اسیدهاي صفراوي بوده است، مولکول هایی که سیستم گوارش ترشح می کند و به ما امکان جذب چربی را می دهد. 

 
انواع مختلف چربی ها، تأثیرات متفاوتی بر میکروبیوم ها دارند. چربی هاي موجود در آووکادو اشباع نشده بوده که براي سلامت قلب مفید هستند. 

 
سلامت روده ها میوه گران 

 
لینک کوتاه : کپی شد 

 
با دوستان خود به اشتراك بگذارید: 



 
دیدگاه تان را بنویسید نام شما رایانامه 

 
دیدگاه خود را اینجا بنویسید: ارسال دیدگاه 

 
ویژه برنا 1399/10/08 20:00 اخبار مهم امروز گروه ورزشی برنا 

 
1 1399/10/08 18:42 پس از شهادت سردار سلیمانی وضعیت براي جنایتکاران سخت تر خواهد بود 

2 1399/10/08 12:39 کنسرت آنلاین به نوعی آب در هاون کوبیدن است/موسیقی مانند معماري شهري از یک شلختگی عجیب و غریبی برخوردار

 
است/موسیقی نیازمند کمک و حمایت است! 

 
3 1399/10/08 11:47 دولت آینده باید در اتاق خود را باز بگذارد و پیشنهادات را بشنود/ اسم اصولگرا و اصلاح طلب دکور است 

4 1399/10/08 11:32 چرا نمایندگان سن چهل سال را براي ریاست جمهوري انتخاب کردند/ فراکسیون زنان مجلس یازدهم در طرح اصلاح قانون

 
انتخابات ریاست جمهوري کم لطفی کرد 

 
5 1399/10/08 11:11 اشتغال زایی مراکز اندیشکده تعاونی ها براي جوانان+فیلم 

 
6 1399/10/08 10:51 قیمت طلا و دلار امروز 8 دي 99 

 
7 1399/10/08 10:37 چرا اقتصاد خانوارها قوي نشد؟/ باید به قدرت اقتصادي تبدیل شویم 

 
8 1399/10/08 10:00 سامانه جدید بجاي بازارگاه! 

 
9 1399/10/08 09:33 استقلال با خودش بازي می کند! 

 
10 1399/10/08 09:21 دور بودن از حاشیه از نقاط قوت تیم مان است/ فقط براي قهرمانی تلاش می کنیم 

11 1399/10/08 09:09 آغاز اجراي طرح جایگزین توقیف موتورسیکلت ها در تهران/ ثبت تخلفات موتورسواران در بانک اطلاعاتی/ پلیس مسئول قطع

 
و وصل کردن برق بزرگراه ها نیست 

12



بهترین عسل در دنیا، عسل هاي ایران است|می توانیم بهترین عسل هاي منطقه را جمع آوري

و صادر کنیم

منبع: دیار میرزاشماره خبر:  354  |  تاریخ: 1399/10/08

خالویی با اشاره به اینکه بهترین عسل در دنیا، عسل هاي ایران است، گفت: همه کشورها بالغ بر 12 هزار گونه گیاهی دارند اما در ایران 12 هزار
و 600 گونه گیاهی موجود است. The post بهترین عسل در دنیا، عسل هاي ایران است|می توانیم بهترین عسل هاي منطقه را جمع آوري و

صادر کنیم appeared first on پایگاه اطلاع ...

 
 

خالویی با اشاره به اینکه بهترین عسل در دنیا، عسل هاي ایران است، گفت: همه کشورها بالغ بر 12 هزار گونه گیاهی دارند اما در ایران 12 هزار و 600

 
گونه گیاهی موجود است. 

اختصاصی پایگاه اطلاع رسانی دیارمیرزا، احسان خالویی، زنبوردار نمونه کشوري در گفتگو با دیارمیرزا گفت: در حال حاضر در کارگاه زنبورداري، خدمات
دهی در رابطه با وسایل زنبور و لوازم اولیه زنبورداري مثل موم را انجام می دهیم و این کارگاه پنج استان شامل البرز، قزوین، زنجان، مازندران و گیلان

 
را پوشش می دهد. 

 
وي با اشاره به اینکه در سال، 50 تن موم تولید می کنیم، افزود:  8 تن عسل در سال برداشت می شود. 

خالویی با بیان اینکه در کارگاه ما چندین نوع عسل تولید می شود، تصریح کرد: عسل مرکبات، عسل جنگل، عسل ییلاق، عسل قزوین، عسل رازیانه و

 
عسل یونجه در کارگاه ما تولید می شود. 

 
120 میلیون هزینه کردم تا توانستم 250 میلیون وام را بگیرم! 

زنبوردار نمونه کشوري با اشاره به درآمد سالیانه 500 میلیون تومان با گلایه از دریافت وام براي گسترش این کارگاه، گفت: سالهاي پیش براي دریافت
250 میلیون تومان وام از سوي فرمانداري معرفی شدیم اما آنقدر سخت گرفتند که 120 میلیون هزینه کردم تا توانستم 250 میلیون وام را بگیرم و به

 
جرات می گویم این وام براي من سم و ضرر بود! 

وي ادامه داد: اگر می خواهند از زنبورداري حمایت کنند مثل کشورهاي دیگر که صفر تا صد زنبورداري را رصد می کنند و آن ها را مورد حمایت قرار

 
می دهند باید زنبورداران را از ابتدا و به عنوان یک تولیدکننده موثر در نظر داشته باشند. 



 
خالویی گفت: براي توسعه کارگاه نیاز به 500 میلیون تومان پول داریم و از مسئولین می خواهم که ما را حمایت کنند. 

زنبوردار نمونه کشوري با اشاره به اینکه در حال حاضر 9 نفر در کارگاه زنبورداري به صورت مستقیم فعالیت می کند، گفت: اگر بتوانم با حمایت

 
مسئولین کارگاه را توسعه دهم این ظرفیت را می توانم براي اشتغال زایی به 16 نفر افزایش دهم. 

 
می توانیم بهترین عسل هاي منطقه را جمع آوري و صادر کنیم 

وي با اشاره به اینکه براي این احداث این کارگاه یک ونیم میلیارد هزینه کردم گفت: نگهداري دستگاه هاي کارگاه حدود 300 میلیون تومان هزینه دارد.

زنبوردار نمونه کشوري با اشاره به اینکه بنده مجوز صادرات عسل را دارم، گفت: اگر دولت و مسئولین از ما حمایت کنند می توانیم بهترین عسل هاي

 
منطقه را جمع آوري و صادر کنیم. 

 
بهترین عسل در دنیا، عسل هاي ایران است 

خالویی با اشاره به اینکه بهترین عسل در دنیا، عسل هاي ایران است، گفت: همه کشورها بالغ بر 12 هزار گونه گیاهی دارند اما در ایران 12 هزار و 600

 
گونه گیاهی موجود است. 

وي افزود: اگر مورد حمایت قرار بگیریم عسل مثل زعفران خواهد شد زیرا بهترین و با کیفیت ترین عسل در کشور ما تولید می شود اما متاسفانه عسل

 
هاي با کیفیت بالا را نمی توان صادر کرد. 

خالویی در گفتگو با دیارمیرزا با اشاره به اینکه 40 سال است در کار زنبورداري هستم، گفت: در این سال ها دو بار زنبوردار نمونه استانی و یک بار هم

 
کشوري شدم. 

زنبوردار نمونه کشوري با بیان اینکه جشنواره عسل، سال گذشته با مهمانانی از کانادا و اساتید برجسته در تولید عسل برگزار شد، گفت: تمام هزینه

 
برگزاري این جشنواره که بالغ بر 60 میلیون تومان بود را شخصا پرداخت کردم که استقبال بسیار خوبی نیز از سراسر کشور شد. 

 
وي ادامه داد: این جشنواره به صورت آموزشی برگزار شد که معرفی زنبورداران و علم زنبورداري نوین در این جشنواره مورد تأکید قرار گرفت. 

 
   



 
   

 



بازدید فرمانده سپاه شاهرود از کارگاه تولیدي خواهران بسیجی در روستاي میقان

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  355  |  تاریخ: 1399/10/08

فرمانده ناحیه مقاومت بسیج سپاه شهرستان شاهرود و هیئت همراه از کارگاه تولیدي پایگاه زکیه حوزه بسیج جامعه زنان ریحانه الرسول در
روستاي میقان بازدید کردند.

به گزارش خبرگزاري بسیج از شاهرود، فرمانده ناحیه مقاومت بسیج
سپاه شهرستان شاهرود و هیئت همراه از کارگاه تولیدي پایگاه زکیه
حوزه بسیج جامعه زنان ریحانه الرسول در روستاي میقان بازدید

 
کردند. 

در این بازدید که معاونت طرح و برنامه و مسئول بسیج سازندگی
سپاه ناحیه و فرمانده حوزه بسیج جامعه زنان ریحانه الرسول حضور
داشتند، مدیر این کارگاه گزارشی از اقدمات این کارگاه بویژه در ایام
شیوع کرونا و تولید ماسک و گان پزشکی ارائه کرد و در ادامه
سرهنگ پاسدار محمد خوشقدم فرمانده سپاه شاهرود با تقدیر و
تشکر از فعالیت هاي جهادي ابن کارگاه و ایجاد اشتغال براي بانوان

ابن روستا بر حمایت و پشتیبانی سپاه از این کارگاه تاکید کرد.



هدفگذاري رفع مشکلات بزرگ ترین تعاونی کشور در کهگیلویه و بویراحمد

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  356  |  تاریخ: 1399/10/08

یاسوج- معاون توسعه و منابع انسانی وزیر کار از رفع مشکلات بزرگ ترین تعاونی کشور در کهگیلویه و بویراحمد خبر داد.

یاسوج- معاون توسعه و منابع انسانی وزیر کار از رفع مشکلات بزرگ

 
ترین تعاونی کشور در کهگیلویه و بویراحمد خبر داد. 

به گزارش خبرنگار مهر، غلام رضا پناه دوشنبه شب در دیدار و
نشست با استاندار کهگیلویه و بویراحمد، افزود: بررسی وضعیت سد
تنگ سرخ، جاده یاسوج به شیراز، طرح هاي بزرگ و ایجاد خانه
امید براي بازنشستگان در سفر به کهگیلویه و بویراحمد دیده شده

 
است. 

پناه به ظرفیت هاي منطقه اشاره کرد و ابراز داشت: مشکلات منطقه
در قالب این سفر احصا و ظرفیت سازي توسعه اشتغال و محرومیت

 
زدایی را خواهیم داشت. 

 
معاون وزیر کار گفت: برنامه هدفمندي براي بررسی، ارزیابی و رفع مشکلات هفت استان محروم با شاخص هاي اقتصادي رده پایین انجام شده است. 

پناه خاطرنشان کرد: این برنامه پوشش احصاي موانع توسعه و شناسایی ظرفیت ها را نیز در خود دارد.



رونمایی از دندان انسان نئاندرتال در قزوین با حضور دکتر مونسان

منبع: میراث آریاشماره خبر:  357  |  تاریخ: 1399/10/08

به گزارش میراث آریا به نقل از روابط عمومی اداره کل میراث
فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان قزوین، دکتر مونسان در
این مراسم گفت: «دندان انسان نئاندرتال کشف شده متعلق به
استان قزوین و موجب افتخار کشور است. تیم کاوش و مدیران
میراث فرهنگی در این پروژه زحمت هاي زیادي کشیده اند که قابل
تقدیر بوده است، به دلیل کمبود اعتبارات باید کاوش ها به مرور و

 
کنترل شده انجام شود.» 

او گفت: «در حوزه میراث فرهنگی تلاش بر این است که از این

 
میراث ارزشمند حفاظت شود.» 

وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی اظهار کرد: «در بخش استرداد آثار تاریخی کشور در دولت دوازدهم موفق عمل شده است و تا کنون

 
1700 اثر تاریخی طی این مدت و اخیرا 49 قطعه آجر لعاب دار از سده هفتم قبل از میلاد به کشور برگردانده شده است.» 

او با اشاره به خسارت هاي زیادي که به حوزه گردشگري ناشی از شیوع ویروس کرونا وارد شده است، عنوان کرد: «امید است سال آینده، فعالان
گردشگري بتوانند کار خود را آغاز کنند. با وجود وضعیت اقتصادي نامطلوب، تحریم ها و منابع مالی محدود، دولت حمایت هایی از فعالان این حوزه

 
داشته است.» 

دکتر مونسان در خصوص بسته هاي حمایتی دولت که تا کنون براي فعالان این حوزه در نظر گرفته شده است، بیان کرد: «در بسته اول حمایتی که
انتهاي فروردین ماه سال جاري در دولت تصویب شد، بحث امهال مالیاتی، امهال حق بیمه کارفرمایی، امهال هزینه هاي حامل هاي انرژي و امهال اقساط

 
بانکی بود و پیگیري آن نیز انجام شد.» 

 
او تصریح کرد: «در بسته دوم هم تلاش شد تا همراهی بانک ها بیشتر شود تا فعالان بتوانند بیش از پیش از این حمایت ها بهره مند شوند.» 

وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی گفت: «در سال جاري 50هزارمیلیارد تومان براي حمایت از فعالان حوزه گردشگري آسیب دیده از کرونا

 
اختصاص پیدا کرد و در سال آینده نیز 7 هزارمیلیارد تومان در نظر گرفته شده است.» 

او با بیان این که مصوبات ستاد ملی کرونا در حکم قانون است، تأکید کرد: «در صورت همکاري نکردن دستگاه هاي اجرایی حتما موارد را به معاونت

 
گردشگري اعلام کنید.» 

دکتر مونسان با اشاره به این که حجم سرمایه گذاري در حوزه گردشگري و حضور گردشگران داخلی و خارجی در سال گذشته رو به رشد بوده است،

 
افزود: «امید است در سال هاي نه چندان دور گردشگري به اقتصاد اول یا دوم کشور تبدیل شود چرا که در ایجاد اشتغال بسیار تأثیرگذار است.» 

 
قدمت دندان اکتشافی از انسان نئاندرتال به بیش از 45هزار سال می رسد 

علیرضا خزائلی مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی قزوین در ادامه بیان کرد: «این دندان شیري کودك انسان نئاندرتال در ارتفاع 2100



 
متري در غاري در روستاي قلعه کرد از توابع شهرستان آوج پیدا شده است.» 

او با اشاره به این که تا کنون تیم ایرانی و فرانسوي دو فصل کاوش در این غار را انجام داده اند، عنوان کرد: «فصل سوم کاوش قرار بود در سال جاري

 
انجام شود که به دلیل شیوع ویروس کرونا به تأخیر افتاد.» 

خزائلی با بیان این که یافته هاي پیش از تاریخ به دو دسته یافته هاي فرهنگی و یافته هاي بقایاي انسانی تقسیم می شوند، ادامه داد: «اکتشافات مربوط

 
به بقایاي انسانی منحصر به فرد بوده و از اهمیت بسیار زیادي برخوردار است.» 

 
او افزود: «امید است در فصل هاي آینده کاوش ها، بتوان اکتشافات بیشتري داشت و سن دقیق این اکتشافات را مشخص کرد.» 

 
کاوش در قلعه «کرد» پروژه اي 10 تا 20 ساله خواهد بود 

حامد وحدتی نسب سرپرست تیم کاوش نیز گفت: «اکتشاف در غار قلعه کرد به دلیل آزمایش ها و آنالیزهایی که امکان آن در کشور فراهم نبود، توسط

 
تیم فرانسوي همراه، انجام شد و دانشگاه هاي فرانسه در این زمینه بسیار همراهی کردند.» 

او با بیان این که ایران در قلب اسکان انسان هاي نئاندرتال قرار داشته است، اعلام کرد: «زاگرس بزرگ ترین محل اسکان این انسان ها بوده و کشف
چنین مواردي همچون کشف دندان شیري کودك 9 تا 11 ساله انسان نئاندرتال کاملا طبیعی است.»



توسعه کهگیلویه و بویراحمد نیازمند فعالیت بنیادي است

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  358  |  تاریخ: 1399/10/08

یاسوج- معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر کار گفت: توسعه کهگیلویه و بویراحمد نیازمند فعالیت هاي بنیادي است.

یاسوج- معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر کار گفت: توسعه

 
کهگیلویه و بویراحمد نیازمند فعالیت هاي بنیادي است. 

به گزارش خبرنگار مهر، عیسی منصوري دوشنبه شب در دیدار با
استاندار کهگیلویه و بویراحمد، افزود: باید طرح هاي ارائه شده در

 
کهگیلویه و بویراحمد با نگاه بنیادي و توسعه محور شکل بگیرد. 

منصوري با تاکید بر اهمیت بکارگیري ظرفیت هاي استان، اظهار
کرد: نفت و گاز، جنگل، منابع طبیعی از جمله پتانسیل هاي استان

 
است. 

منصوري با اشاره به بی بهره بودن کهگیلویه و بویراحمد از نعمت ها و ظرفیت هاي طبیعی آن به شکل مطلوب، ابراز داشت: باید موشکافانه عدم موفقیت

 
و تحقق توسعه بر مبناي این ظرفیت ها بررسی شود. 

وي افزود: بررسی تعدادي از طرح ها، احصاي مشکلات زیرساختی و برنامه ریزي براي رفع آن در بازدید از استان انجام می شود.



مبالغی که به عنوان پورسانت به کارگر پرداخت می شود در مزایاي سابقه کار لحاظ می شود؟

منبع: روزنامه تجارتشماره خبر:  359  |  تاریخ: 1399/10/08

درباره لحاظ شدن مبلغ پورسانت در مزایاي سابقه و عیدي و پاداش بیشتر بدانید.

به گزارش خبرنگار حوزه رفاه و تعاون گروه اجتماعی باشگاه
خبرنگاران جوان، پورسانت هایی که در قرارداد کار اولیه و یا قرارداد
هاي تکمیلی ضمن کار به عنوان بخشی از مزد بین کارگر و کارفرما
توافق می شود قسمتی از مزد شناخته شده و همانطور که در مراجع
رسیدگی معمول است، در موقع محاسبه مزایاي سابقه کار و تعیین
عیدي و پاداش سالانه و هر نوع محاسبات دیگر مربوط به مزد لحاظ

 
می شود. 

 
بیشتربخوانید 

 
- عواقب بیمه نکردن کارگران توسط کارفرما چیست؟ 

 
- حداقل سن براي اشتغال در کارگاه هاي مشمول قانون کار چقدر است؟   

انتهاي پیام/



دستور رئیس جمهور به استانداران سراسر کشور

منبع: تابناكشماره خبر:  360  |  تاریخ: 1399/10/08

رئیس جمهور به همه استانداران کشور دستور داد که اقدامات خود را براي ایجاد کارخانه نوآوري در استان هایشان تسریع ببخشند.

به گزارش تابناك به نقل از ایسنا، حجت الاسلام والمسلمین حسن
روحانی در پی دریافت "گزارش اقدامات به عمل آمده درباره راه
اندازي کارخانه نوآوري در استان کرمانشاه"، ضمن تقدیر از استاندار
این استان، تاکید کرد که "سایر استانداران هم براي ایجاد کارخانه
نوآوري همه اقدامات لازم را انجام داده و فعالیت هاي خود را در این

 
زمینه تسریع ببخشند. " 

از زمان افتتاح نخستین کارخانه نوآوري آزادي در تهران به عنوان اولین و بزرگترین مرکز استقرار شتاب دهنده ها و استارت آپ هاي خاورمیانه و شمال
آفریقا با ایجاد اشتغال براي حدود 3 هزار و 500 نفر از جوانان تحصیلکرده با حضور رئیس جمهور در 14 آبان 98 و دستور به مسوولان ذیربط براي
ایجاد کارخانه هاي مشابه در سراسر استان هاي کشور، شاهد آغاز عملیات اجرایی و به دنبال آن افتتاح زنجیره اي این کارخانه ها در سراسر کشور

 
هستیم. 

در حال حاضر به جز استان هاي تهران، خراسان رضوي و کرمانشاه که کارخانه نوآوري در آن ها به مرحله بهره برداري رسیده، در 11 مرکز استان دیگر
نیز کارخانه هاي نوآوري در مرحله افتتاح یا ساخت قرار دارد.



همه اقدامات لازم را براي ایجاد کارخانه نوآوري در استان هاي خود، تسریع کنید

منبع: عصر پرسشماره خبر:  361  |  تاریخ: 1399/10/08

رئیس جمهور به همه استانداران کشور دستور داد که اقدامات خود را براي ایجاد کارخانه نوآوري در استان هایشان تسریع ببخشند.

به گزارش عصرپرس از پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوري، حجت
الاسلام والمسلمین حسن روحانی در پی دریافت "گزارش اقدامات
به عمل آمده درباره راه اندازي کارخانه نوآوري در استان کرمانشاه"،
ضمن تقدیر از استاندار این استان، تاکید کرد که "سایر استانداران
هم براي ایجاد کارخانه نوآوري همه اقدامات لازم را انجام داده و

 
فعالیت هاي خود را در این زمینه تسریع ببخشند." 

از زمان افتتاح نخستین کارخانه نوآوري آزادي در تهران به عنوان
اولین و بزرگترین مرکز استقرار شتاب دهنده ها و استارت آپ هاي
خاورمیانه و شمال آفریقا با ایجاد اشتغال براي حدود 3 هزار و 500
نفر از جوانان تحصیلکرده با حضور رئیس جمهور در 14 آبان 98 و

دستور به مسوولان ذیربط براي ایجاد کارخانه هاي مشابه در سراسر استان هاي کشور، شاهد آغاز عملیات اجرایی و به دنبال آن افتتاح زنجیره اي این

 
کارخانه ها در سراسر کشور هستیم. 

در حال حاضر به جز استان هاي تهران، خراسان رضوي و کرمانشاه که کارخانه نوآوري در آنها به مرحله بهره برداري رسیده، در 11 مرکز استان دیگر
نیز کارخانه هاي نوآوري در مرحله افتتاح یا ساخت قرار دارد.



مشارکت بانک توسعه تعاون در طرح پوشش تحصیلی دانش آموزان بازمانده از تحصیل

منبع: اقتصادگردانشماره خبر:  362  |  تاریخ: 1399/10/08

معاون مدیرعامل بانک توسعه تعاون از اهداي چندین دستگاه تلویزیون پیشرفته از سوي این بانک به طرح آبا (آشتی با آموزش) خبر داد.

اقتصادگردان- محمد ذوالفقاري معاون مالی و پشتیبانی بانک توسعه تعاون در جلسه با معاون وزیر آموزش و پرورش اظهار داشت: این بانک به
عنوان حامی بخش تعاون، رویکرد اجتماعی عمیقی را در سیاست ها و راهبردها دنبال می کند و همواره فعالیت فرهنگی با نگاه مسئولیت اجتماعی را

 
سرلوحه کار قرار داده است. 

ذوالفقاري خاطرنشان کرد: بانک توسعه تعاون با وزارت آموزش و پرورش در طرح پوشش تحصیلی دانش آموزان بازمانده از تحصیل وارد همکاري شده و

 
با اهداي چندین دستگاه تلویزیون پیشرفته و متناسب با نیاز طرح، در تجهیز کلاس ها و جلسات آموزشی این طرح مشارکت نموده است. 

معاون مالی و پشتیبانی بانک توسعه تعاون گفت: ازآنجایی که این طرح به دنبال آموزش افرادي است که به دلایل گوناگون اجتماعی، فرهنگی، اقتصادي
و جغرافیایی به دنبال تحصیل نبوده اند، فراگیري طرح به رشد و توسعه سرمایه انسانی در کلیه مناطق جغرافیایی کمک شایانی می کند و اهداف طرح با
اهداف بخش تعاون که توانمندسازي افراد و افزایش سطح برخورداري اقشار ضعیف از مواهب اجتماعی و اقتصادي می باشد همپوشانی بسیاري دارد، کما
این که شعب بانک توسعه تعاون در برخی مناطق جغرافیایی که پوشش شبکه بانکی در آنجا بسیار کمرنگ است حضور دارند و در تکمیل طرح هاي
اجتماعی دولت ازجمله اشتغال پایدار روستایی و عشایري، حمایت از سیل زدگان و زلزله زدگان و پرداخت یارانه نقدي به اقشار کم برخودار نقش مهمی

 
بر عهده دارند. 

ذوالفقاري همچنین به بسترهاي مناسب همکاري میان بانک توسعه تعاون و سازمان مدارس و مراکز غیردولتی اشاره نمود و گفت: این دو نهاد به لحاظ
پوشش جغرافیایی مناطق در سراسر کشور فعالیت دارند و انعقاد قراردادهاي عاملیت و تفاهم نامه هاي همکاري می تواند در هم افزایی دو سازمان در

 
سطح کشور مثمر ثمر واقع گردد. 

در این جلسه شهریار فولادوند معاون وزیر آموزش و پرورش و رئیس سازمان مدارس و مراکز غیردولتی و توسعه مشارکت هاي مردمی اظهار داشت: طرح
آبا باهدف پوشش تحصیلی دانش آموزان بازمانده از تحصیل در تکمیل رسالت و مأموریت وزارت آموزش و پرورش مطرح شده و به اجرا در آمده است و
هر سازمان که در این طرح مشارکت می کند در این برنامه ملی نقش ارزنده اي را ایفا می کنند. چنانچه جامعه هدف این طرح در روستاهاي دورافتاده و
کم برخوردار در سطح مناسبی از نعمت تحصیل برخوردار شوند، سطح فرهنگی و اجتماعی منطقه ارتقا یافته و زمینه هاي رفع فقر و افزایش رفاه در این

 
مناطق به نحو بهتري مهیا می شود. 

شهرام بخشا رئیس اداره کل روابط عمومی بانک توسعه تعاون نیز گزارشی از فعالیت هاي بانک با رویکرد مسئولیت اجتماعی ارائه داد و خاطرنشان کرد:
مدیران ارشد بانک همواره بر همکاري با نهادهاي فرهنگی و آموزشی اجتماعی تأکید ورزیده اند و اقدامات مشترکی را براي ارتقاء سطح رفاه اجتماعی

کم برخوردار به اجرا درآورده اند.



خانواده ها به فرزندآوري اهمیت دهند

منبع: شبستانشماره خبر:  363  |  تاریخ: 1399/10/08

حجت الاسلام موسوي فرد با اشاره به خواسته مقام معظم رهبري مبنی بر فرزند آوري گفت: رسالت اولیه زن تربیت فرزند است و مردم به ویژه
انقلابی ها باید بر این مهم توجه ویژه داشته باشند.

حجت الاسلام موسوي فرد با اشاره به خواسته مقام معظم رهبري مبنی بر فرزند آوري گفت: رسالت اولیه زن تربیت فرزند است و مردم به ویژه

 
انقلابی ها باید بر این مهم توجه ویژه داشته باشند. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان از اهواز، «حجت الاسلام سید محمدنبی
موسوي فرد» ظهر امروز (دوشنبه 8 دي) در اجتماع بانوان انقلابی که به
مناسبت دهه بصیرت و میثاق با ولایت در مصلی امام خمینی(ره) اهواز برگزار
شد، ضمن تسلیت ایام فاطمیه و گرامیداشت یاد و خاطره شهید قاسم سلیمانی،
شهید ابومهدي و شهید فخري زاده اظهار کرد: 9 دي یاد و خاطره بصیرت امت
اسلامی است که دشمن در آن روزها بر آن طمع کرد و کار را تمام شده تصور
کرده بود؛ سالروز روزي که امت اسلامی یکبار دیگر بصیرت خود را به جهانیان

 
به گونه اي که دشمن براي همیشه از این کشور نا امید شد نشان دادند. 

نماینده ولی فقیه در خوزستان با اشاره سالروز شهادت سردار سلیمانی افزود: مکتب حاج قاسم مکتب حضرت فاطمه (س) بود، حاج قاسم یک فرد نبود

 
بلکه مکتب بود از آن جهت که وقتی زندگی آن را مورد کنکاش قرار می دهیم متوجه می شویم که پرورش یافته اهل بیت عصمت و طهارت (ع) بود. 

وي اضافه کرد: گاهی اوقات براي بانوان ما شبهه ایجاد می کند و به آنها می گویند اسلام دین تبعیض است و از مواردي مانند ارثیه و دیه زن نصف مرد
است، شهادت خانم ها با آقایان فرق می کند و... نام می برند اما خوشا به حال بانوانی که به حکمت و عدالت خدا که هرگز در حق کسی ظلم نمی کند

 
ایمان دارند. 

حجت الاسلام موسوي فرد افزود: زن تا آنجا می تواند خود را بالا ببرد که کنار مردان موفق دیده می شود، هر چهره مرد موفق را ببینید یک زن موفق
کنار او بوده به طور مثال حضرت آدم که بانوي بزرگواري مانند حوا کنارش بوده یا عیسی مسیح که در کنارش حضرت مریم و وجود شخصیت آسمانی

 
پیامبر (ص) که حضرت خدیجه (س)، امام علی (ع) که حضرت فاطمه زهرا (س) و سیدالشهدا (ع) که در کنارش حضرت زینب (س) بوده است. 

وي به خواسته رهبر معظم انقلاب مبنی بر فرزندآوري مردم اشاره کرد و ادامه داد: ایشان می فرمایند: «اگر تا 30 سال آینده با همین نرخ جمعیت پیش

 
برویم شک نکنید که قالب مهدکودك هاي ما خانه سالمندان خواهد شد». 

امام جمعه اهواز عنوان کرد: امروز ولایت از بانوان فرزند می خواهد و باید انقلابی ها براي فرزندآوري اقدام کنند چراکه انقلابی ها، متدین ها و مومن ها

 
وقتی فرزندآور باشند فرزند خوب تربیت می شود و نسلی که در آینده شکل می گیرد بچه حزب اللهی و انقلابی است. 

وي ابراز کرد: چرا باید در انتخابات وقتی قصد داریم کسی را انتخاب کنیم یا بهانه می آوریم که راي نمی دهیم یا به یک نفر راي می دهیم که مقام

 
معظم رهبري چهار سال دیگر بسوزد و بسازد و همه از ایشان مشکلات را مطالبه می کند در حالی که رییس جمهور کشور مخاطب این حرف است. 

حجت الاسلام موسوي فرد با اشاره به مشکلات اقتصادي و اشتغال در کشور بیان کرد: در برابر این مشکلات باید دستگاه اجرایی پاسخگو باشد و نه امام



و مقام معظم رهبري؛ سه قوه داریم که ریاست دو قوه مجریه و مقننه توسط ما مردم انتخاب می شوند و یک قوه دست مقام معظم رهبري است که
ببینید چه شاهکاري در کشور انجام دادند ما باید در انتخابات دقت کنیم تا این دو قوه را هماهنگ با این قوه کنیم وقتی مثلث انقلابی شکل بگیرد

 
مشکلات یکی پس از دیگري حل خواهد شد. 

وي با تاکید بر اینکه رسالت اولیه زن تربیت فرزند است اذعان کرد: معناي حرف من این نیست که زن کار نکند، زن در تمام صحنه هایی که مردان

 
هستند باید حضور به هم برسانند اما این حضور باید با رعایت حریم بین زن و مرد و اخلاق اسلامی باشد. 

نماینده ولی فقیه در خوزستان تاکید کرد: اگر امروز در جامعه با مشکلاتی مانند طلاق و اشتغال مواجه هستیم و یا اگر نمی توانیم یک رییس جمهور
انقلابی انتخاب کنیم بخشی از آن به بانوان برمی گردد به جهت آنکه وقتی بخشی از ساعات عمر خود را بیرون از خانه باشد و به تربیت فرزند انقلابی

 
نپردازد باید هم آمار طلاق و بزهکاري بالا باشد. 

وي فرزندآوري را بسیار مهم دانست و یاد آور شد: اگر زنی کار می کند نباید بگوید کارم مهم تر از خانواده است باید بدانیم عمده تلاش آنها براي تربیت
فرزند باشد مانند مادر حاج قاسم که تاثیر او بر کشور را دیدیم؛ بانوان ما در حد پرفسوري درس بخوانند اما حریم را رعایت کنند و به فرزندآوري توجه

کنند.



مبالغی که به عنوان پورسانت به کارگر پرداخت می شود در مزایاي سابقه کار لحاظ می شود؟

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  364  |  تاریخ: 1399/10/08

درباره لحاظ شدن مبلغ پورسانت در مزایاي سابقه و عیدي و پاداش بیشتر بدانید.

به گزارش خبرنگار حوزه رفاه و تعاون گروه اجتماعی باشگاه
خبرنگاران جوان، پورسانت هایی که در قرارداد کار اولیه و یا قرارداد
هاي تکمیلی ضمن کار به عنوان بخشی از مزد بین کارگر و کارفرما
توافق می شود قسمتی از مزد شناخته شده و همانطور که در مراجع
رسیدگی معمول است، در موقع محاسبه مزایاي سابقه کار و تعیین
عیدي و پاداش سالانه و هر نوع محاسبات دیگر مربوط به مزد لحاظ

 
می شود. 

 
بیشتربخوانید 

 
- عواقب بیمه نکردن کارگران توسط کارفرما چیست؟ 

- حداقل سن براي اشتغال در کارگاه هاي مشمول قانون کار چقدر است؟



همه اقدامات لازم را براي ایجاد کارخانه نوآوري در استان ها تسریع کنید

منبع: مرصاد نیوزشماره خبر:  365  |  تاریخ: 1399/10/08

دستور ر,وحانی به استانداران کشور: همه اقدامات لازم را براي ایجاد
کارخانه نوآوري در استان ها تسریع کنید مرصاد نیوز: رئیس جمهور
در دستوري به تمام استانداران کشور خاطر نشان کرد: همه اقدامات
لازم را براي ایجاد کارخانه نوآوري در استان هاي خود، تسریع کنید.

به گزارش شبکه اطلاع رسانی مرصاد ، حجت الاسلام حسن روحانی
رئیس جمهور در پی دریافت "گزارش اقدامات به عمل آمده درباره
راه اندازي کارخانه نوآوري در استان کرمانشاه"، ضمن تقدیر از
استاندار این استان، تاکید کرد که "سایر استانداران هم براي ایجاد

 
کارخانه نوآوري همه اقدامات لازم را انجام داده و فعالیت هاي خود را در این زمینه تسریع ببخشند." 

از زمان افتتاح نخستین کارخانه نوآوري آزادي در تهران به عنوان اولین و بزرگترین مرکز استقرار شتاب دهنده ها و استارت آپ هاي خاورمیانه و شمال
آفریقا با ایجاد اشتغال براي حدود 3 هزار و 500 نفر از جوانان تحصیلکرده با حضور رئیس جمهور در 14 آبان 98 و دستور به مسوولان ذیربط براي
ایجاد کارخانه هاي مشابه در سراسر استان هاي کشور، شاهد آغاز عملیات اجرایی و به دنبال آن افتتاح زنجیره اي این کارخانه ها در سراسر کشور

 
هستیم. 

در حال حاضر به جز استان هاي تهران، خراسان رضوي و کرمانشاه که کارخانه نوآوري در آنها به مرحله بهره برداري رسیده، در 11 مرکز استان دیگر

 
نیز کارخانه هاي نوآوري در مرحله افتتاح یا ساخت قرار دارد. 

انتهاي پیام/



تولید انبوه کیت تشخیص سریع کرونا بزودي/ 1500 شغل پایدارایجاد شد

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  366  |  تاریخ: 1399/10/08

فصل اقتصاد - یک مقام مسئول گفت: چند ماه پیش 50 میلیارد ریال به یکی از شرکت ها براي تولید کیت تشخیص سریع کرونا پرداختیم که
بزودي تولید انبوه این محصول آغاز می شود.

فصل اقتصاد - یک مقام مسئول گفت: چند ماه پیش 50 میلیارد ریال
به یکی از شرکت ها براي تولید کیت تشخیص سریع کرونا پرداختیم

 
که بزودي تولید انبوه این محصول آغاز می شود. 

رضا نقی پور اصل، مدیرعامل شرکت مادر تخصصی صندوق حمایت از
تحقیقات و توسعه صنایع پیشرفته ( صحا ) امروز دوشنبه در نشستی
خبري اظهار داشت: در 9 ماهه امسال یک هزار و 50 میلیارد ریال
تسهیلات مصوب داشتیم که به 57 شرکت پرداخت شده یا در مرحله

پرداخت است. این آمار معادل عملکرد 12 ماهه پارسال صندوق است و پیش بینی می شود تا پایان سال رشد 30 تا 35 درصدي نسبت به سال گذشته

 
داشته باشیم. 

مدیرعامل صحا افزود: از ابتداي امسال تا پایان آذرماه استان هاي اصفهان، البرز، آذربایجان شرقی، تهران، خراسان رضوي و فارس بیشترین تسهیلات را

 
در اختیار شرکت هاي مستقر قرار داده اند. 

وي ادامه داد: فقط در حوزه فناوري اطلاعات، حدود 200 میلیارد ریال تسهیلات از سوي صندوق در اختیار شرکت ها قرار گرفت و پس از آن گروه هاي

 
الکترونیک و نانو الیاف ها بیشترین تسهیلات را دریافت کردند. 

مدیرعامل شرکت مادر تخصصی صندوق حمایت از تحقیقات و توسعه صنایع پیشرفته به صدور ضمانت نامه اشاره کرد و گفت: در 9 ماهه امسال نزدیک

 
به یک هزار و 10 میلیارد ریال ضمانت نامه صادر شده است که در حوزه فناوري اطلاعات 75 شرکت 630 میلیارد ریال ضمانت نامه دریافت کرده اند. 

وي در مورد افزایش سرمایه صندوق، اظهار داشت: پیش بینی می شود براي سال 1400 درآمدهاي شرکت بین 90 تا 100 درصد افزایش یابد که از
محل سود سپرده ها و تسهیلات ارزان قیمت و زودبازده امکان پذیر خواهد شد. همچنین در نظر داریم از طریق صدور ضمانت نامه براي مگاپروژه ها
اقدام کنیم که می تواند درآمدهاي صندوق را افزایش دهد. در واقع به دلیل کم بودن بودجه صندوق و اینکه چندین سال است سرمایه صندوق افزایش

 
نیافته، چاره اي جز این اقدامات براي افزایش سرمایه نداریم. 

نقی پور اصل ادامه داد: مطالبات معوق هم داشتیم که از دهه 80 و اوایل دهه 90 مانده بود که با رایزنی ها توانستیم بخشی از این مطالبات را وصول

 
کنیم. 

این مقام مسئول افزود: قرار بود با صندوق نوآوري و شکوفایی خط اعتباري 150 میلیارد تومانی ایجاد کنیم ولی گفتند که نرخ سود را باید از مشتري
بگیریم و چون این موضوع سنگ بزرگی بود و از جنبه حمایتی خارج بود، ایجاد این خط اعتباري لغو شد. اما قرار است با صندوق توسعه ملی یک خط

 
اعتباري ایجاد کنیم. 

وي همچنین در خصوص میزان استقبال از تسهیلات صندوق، گفت: سالیانه بین 200 تا 250 شرکت به صندوق مراجعه می کنند که توان پوشش

 
خدمات براي حدود 100 شرکت را داریم. براي پوشش همه درخواست ها 7 هزار میلیارد تومان نیاز داریم اما بودجه ما 150 میلیارد تومان است. 

نقی پور اصل در پاسخ به سوالی در مورد حمایت از شرکت هاي تولیدکننده کیت تشخیص سریع کرونا ، اظهار داشت: 50 میلیارد ریال تسهیلات به یکی
از شرکت هاي داخلی براي ساخت کیت تشخیص سریع کرونا با فناوري جدید در ماه هاي گذشته پرداختیم که دیروز مراحل نهایی تولید این کیت تمام

 
شد و به زودي تولید انبوه آن آغاز می شود. 

مدیرعامل صحا گفت: همچنین با حمایت صندوق یکی از شرکت ها توانست نانو را سوار بر پارچه هاي ماسک کند که این مساله موجب شد به جاي

 
واردات، خودمان در داخل این پارچه را تولید کنیم. 

وي همچنین در خصوص اشتغالزایی، تصریح کرد: مجموع تسهیلات داده شده و ضمانتنامه هاي انجام شده از شرکت ها در 9 ماه گذشته توانسته زمینه
اشتغال به کار 17 هزار و 364 نفر- ماه را در آن شرکت ها ایجاد کند که به طور میانگین معادل یک هزار و 500 نفر اشتغال پایدار می شود. 



نقی پور اصل گفت: هرچند معاونت طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت پیگیر افزایش سرمایه این صندوق است، اما هیچ گونه افزایش سرمایه در
بودجه 1400 دیده نشده است.



روي خط خبر

منبع: روزنامه حمایتشماره خبر:  367  |  تاریخ: 1399/10/08

روي خط خبر

 
روي خط خبر 

 
اشتغال بیش از هزار و 800 قاضی در استان تهران 

معاون منابع انسانی دادگستري استان تهران گزارشی از عملکرد 9 ماهه این معاونت ارائه کرد و گفت: در سطح استان تهران تعداد 1897 نفر قاضی

 
داریم و در 9 ماهه سال جاري، 166 قاضی ورودي داشتیم. 

محمدرضا مرادي حقگو به بیان عملکرد 9 ماهه معاونت منابع انسانی پرداخت و گفت: کارهاي نهایی کتابخانه اداره آموزش در حال انجام است و این
فضاي علمی بی نظیر از حیث نرم افزار، خرید کتب و تجهیزات گرافیکی در حال تجهیز نهایی است. وي خاطرنشان کرد: در سطح استان تهران تعداد
1897 نفر قاضی داریم و در 9 ماهه سال جاري، 166 قاضی ورودي داشتیم و 114 همکار قضایی به دلیل بازنشستگی، استعفا، بازخرید یا فوت منفک

 
شده اند که در مجموع 52 نفر به تشکیلات قضایی استان تهران اضافه شده است. 

معاون منابع انسانی دادگستري تهران افزود: تکلیفی که اجراي آن را ریاست معظم قوه قضاییه بر دوش معاونت منابع انسانی گذاشتند؛ تامین قاضی براي
26 شعبه بلاتصدي استان تهران بود که بلافاصله در این زمینه کمیسیون نقل و انتقالات قضات تشکیل شد و بدین ترتیب 15 نفر از شهرستان، 9 نفر از
دادسرا و 2 نفر از سایر استانها؛ مجموعا 21 نفر آقا و 5 نفر خانم از قضات به صورت قطعی به محاکم تهران منتقل شدند و علاوه بر این تعداد 14 نفر از

 
قضات دادسرا به محاکم تهران اضافه می شوند. 

وي عنوان کرد: با تایید رییس کل دادگستري استان تهران و هماهنگی صورت گرفته با معاونت منابع انسانی قوه قضاییه از محل مصوبه شوراي معاونین،
تعداد 84 نفر قاضی مورد تصویب قرار گرفت که تلاش داریم تا ابلاغ ماموریت مجموع 60 نفر از آنان صادر شود و انتقال تعداد یک نفر از هر استان در

 
مرحله استعلام نظارتی است که در صورت تکمیل کار و اضافه شدن 60 نفر قاضی کمک بزرگی به نیروهاي قضایی استان تهران خواهد شد. 

مرادي حقگو در بخش دیگري از گزارش خود در خصوص کارکنان اداري اظهار کرد: دادگستري کل استان تهران بیش از 7 هزار کارمند اداري دارد که
در 9 ماهه امسال نیز در مجموع حدود 116 نفر به کادر اداري ما اضافه شده است. وي با اشاره به اقدامات صورت گرفته در خصوص تامین کارکنان
اداري گفت: از محل آزمون سال 96 تعداد 150 نفر ذخیره طلب داریم که 60 نفر در لیست جدید قرار دارند و در حال انجام مراحل گزینش هستند و

 
تکمیل نیروهایی از جمله پیشخدمت، بازرسی نسوان و نگهبان در حال اضافه شدن به کادر اداري هستند. 

 
اعلام نظر دادگاه مطبوعات در مورد پرونده مدیران مسئول دو خبرگزاري 

سخنگوي هیات منصفه جرائم مطبوعاتی و سیاسی، اظهار کرد: در روز یکشنبه هفتم دي ماه در شعبه 3 دادگاه کیفري یک استان تهران به ریاست

 
قاضی کاشانکی دو پرونده مطرح شد. 

احمد مؤمنی راد، گفت: در روز یکشنبه هفتم دي ماه در شعبه 3 دادگاه کیفري یک استان تهران به ریاست قاضی کاشانکی دو پرونده مطرح شد. وي
بیان کرد: پرونده اول، مربوط به مدیرمسئول خبرگزاري شهداي ایران به اتهام نشر اکاذیب و پخش مطالب خلاف واقع بود که هیات منصفه با اکثریت آرا
متهم را مجرم ندانست. مؤمنی راد، گفت: پرونده دوم مربوط به مدیر مسئول خبرگزاري تسنیم و دو نفر دیگر بود که اتهام هر سه نفر نشر جریان

رسیدگی به پرونده و عکس متهمان بود که هیئت منصفه به اتفاق آرا متهمان را مجرم ندانست.



گام هاي بلند فولاد هرمزگان براي بهبود فاکتورهاي قیمت، کیفیت و پایداري در تامین

محصول

منبع: تیتر برترشماره خبر:  368  |  تاریخ: 1399/10/08

به گزارش تیتربرتر؛ در سال جهش تولید با یاري خداوند متعال و تلاش رزمندگان جبهه تولید و فولادمردان فولاد هرمزگان، رکورد تولید
ماهیانه تختال در آبان ماه 99 و در فاصله اي کمتر از دو ماه با رکورد قبلی به میزان 138226 تن محقق شد. این...

به گزارش تیتربرتر؛ در سال جهش تولید با یاري خداوند متعال و تلاش رزمندگان جبهه تولید و فولادمردان فولاد هرمزگان، رکورد تولید ماهیانه
تختال در آبان ماه 99 و در فاصله اي کمتر از دو ماه با رکورد قبلی به میزان 138226 تن محقق شد. این رکورد در کنار رکوردهاي دیگري در فولاد
هرمزگان دست آمده است. میزان رکوردهاي جدید کسب شده شامل: رکورد تولید تختال ماهیانه به میزان 138226 تن در آبان ماه (رکورد قبلی: میزان
137391 تن در شهریور ماه 99)، رکورد تولید روزانه تختال به میزان 6311 تن در تاریخ 27 آبان ماه سال 99، (رکورد قبلی: میزان 6024 تن در تاریخ
31 شهریور ماه سال 98)، رکورد روزانه تعداد ذوب ریخته گري شده به میزان 51 ذوب در تاریخ 27 آبان ماه 99، (رکورد قبلی: تعداد 50 ذوب در تاریخ
31 شهریور سال 98)،  رکورد تعداد ذوب ریخته گري شده ماهیانه به میزان 1170 ذوب (رکورد قبلی: تعداد 1158 ذوب در فروردین ماه 97 ) بوده

 
است. 

نکته قابل توجه دیگر در این شرکت، کاهش چشمگیر روند ضریب تکرار و ضریب شدت حوادث شرکت در طی نیمه اول سال 99 نسبت به سال 98 بوده
است به طوري که ضریب تکرار حوادث کل شرکت از 97/0 به 40/0 کاهش یافته که بسیار حایز اهمیت است. در این رابطه می توان به کسب گواهینامه

 
ایزو 45001 مربوط به استانداردهاي ایمنی و گواهینامه ایزو 14001 مربوط به استانداردهاي مدیریتی محیط زیست اشاره کرد. 

رشد تولید 27 هزار تنی آهن اسفنجی نسبت به مدت مشابه سال گذشته خبر خوب دیگري است که می توان به آن اشاره کرد. واحد احیا مستقیم فولاد

 
هرمزگان در مدت 6 ماهه سال 99 با تولید 846 هزار تن آهن اسفنجی، نسبت به مدت مشابه سال گذشته 3 درصد افزایش تولید داشته است. 

در زمینه ارتقاي کیفیت محصولات شرکت، درصد تولید ذوب هاي مطابق با سفارش در سال 1399 را 99.54 و  درصد تولید تختال هاي سالم را 98.62

 
و میانگین بسیار خوب درصد تولید تختال هاي غیر منطبق با سفارش را 1.38 درصد اعلام شده است. 

KWH/TON روند کاهشی مصرف انرژي در شرکت فولاد هرمزگان بسیار ارزشمند است. در واحد احیا مستقیم میانگین مصرف ویژه انرژي الکتریکی از

 
110 به KWH/TON 107.4 و در فولاد سازي میانگین مصرف گاز طبیعی از  NM3/TON 8.2 بهNM3/TON  6.1 کاهش یافته است. 

در خصوص پروژه هاي در دست اقدام شرکت، می توان گفت که با حمایت هاي فولاد مبارکه مقرر شد که ظرفیت فولاد هرمزگان در زیر سقف موجود از
1.5 میلیون به 2 میلیون تن افزایش یابد که عملیات افزایش ظرفیت، از 1.5 به 2 میلیون تن آن در حال انجام است. ضمن اینکه احداث یک خط نورد

 
ورق عریض (پلیت میل) و همچنین احداث یک واحد احیا مستقیم به ظرفیت 900 هزار تن نیز در دستور کار شرکت قرارگرفته است. 

با به بار نشستن خط نورد ورق عریض در فولاد هرمزگان که ظرفیت آن 1.2 میلیون تن در سال است ، ورق هاي خاص و API تولید خواهد گردید و به
طبع، تنوع محصولات این شرکت، افزایش خواهد یافت. افزایش ظرفیت از 1.5 به 2 میلیون تن در زیر سقف با انجام اصلاحاتی در واحد فولادسازي و
ریخته گري و برخی زیرساخت هاي شرکت عملیاتی خواهد شد. در همین خصوص پروژه هاي متعددي در دست اقدام است و برخی از آنها نیز درآینده
نزدیک شروع به کار خواهد کرد. احداث واحد تولید ورق عریض، زمینه دستیابی به ارزش افزوده قابل توجهی براي کلیه ذینفعان در کشور ایجاد خواهد

 
کرد. 

به عبارت دیگر، تختال فولاد هرمزگان در بخش دیگري از کارخانه به ورق عریض تبدیل خواهد شد. بر اساس مطالعات صورت گرفته از تقاضاي بازار،
احداث خط پلیت میل مبتنی بر طراحی و تولید محصول متمایز به لحاظ ابعاد و کیفیت هاي خاص، به عنوان بهترین استراتژي توسعه سبد محصول
گروه فولاد مبارکه در بازار در نظر گرفته شده و حضور پایدار شرکت را در بازارهاي داخلی و صادراتی سبب خواهد شد و باعث افزایش قدرت رقابت و

 افزایش سهم  بازار می گردد. 



از طرفی با توجه به توسعه ظرفیت صنایع کشتی سازي، صنایع نفت و گاز، لوله سازي، صنایع پتروشیمی، پروژه عمرانی، ماشین آلات و ... در سال هاي
آتی نیاز این صنایع به ورق هاي عریض در کشور بیش از پیش با رشد قابل توجهی مواجه خواهد گردید و سهم شرکت فولاد هرمزگان در تأمین نیاز
بازار تعیین کننده خواهد بود. احداث سیلو و تجهیزات ذخیره سازي آهن اسفنجی، افزایش ظرفیت غبارگیر کوره هاي فولادسازي و اصلاح و بهینه سازي
غبارگیرهاي موجودي، احداث واحد گاز زدایی VDOB، توسعه پست برق 230، ایستگاه گاز شماره  2، خط دوم انتقال آب، نصب لنس هاي اکسیژن در
کوره هاي فولاد سازي، احداث تصفیه خانه جدید، احداث یک واحد تولید اکسیژن، اصلاحات لازم در ترانسفورماتورهاي موجود و رزرو شرکت و ده ها

 
پروژه دیگر. 

 
فولاد هرمزگان کیفیت خود را به سطح مطلوب جهانی ارتقا خواهد داد 

شرکت فولاد هرمزگان دومین کارخانه بزرگ تولید فولاد بعد از انقلاب در کنار خلیج نیلگون همیشه فارس و از مجموعه کارخانه هاي گروه فولاد مبارکه
است. شرکت فولاد هرمزگان به عنوان سازمانی مطرح در صنعت فولاد کشور، همواره سعی کرده است با به کارگیري رویکرد بهبود مستمر و استراتژي

 
هاي توسعه سهم  بازار، در راستاي جلب نظر مشتریان بکوشد و اهداف خود را در زمینه برنامه هاي تولید و فروش با دقت بالایی تدوین می نماید. 

فولاد هرمزگان در جهت بهبود فاکتورهاي قیمت، کیفیت و پایداري در تامین محصول، گام هاي زیادي برداشته است. سعی شده است تا با اخذ
گواهینامه ها و استانداردهاي بین المللی، کیفیت خود را به سطح مطلوب جهانی ارتقا داده و از این طریق به عنوان یک برند، خود را در سطح جهانی
مطرح نماید که در این ارتباط شرکت می توان به اخذ گواهینامه هاي ایزو 10004 و 10002 در مورد رضایت مشتریان و رسیدگی به شکایت مشتریان

 
اشاره کرد. 

هدف همه کارکنان زحمتکش فولاد هرمزگان جهش تولید و دستیابی به رکورد تولید سالیانه با تولید یک میلیون و 500 هزار تن فولاد خام است که
براي تحقق آن تمام تلاش خود را به کار بسته اند. این شرکت نقش بسزایی در اشتغال زایی دارد به طوري که تعداد نیروي انسانی شاغل در شرکت

 
1532 نفر بوده و  2100 نفر نیز به عنوان نیروي پیمانکار در فولاد هرمزگان مشغول به هستند. 

فولاد هرمزگان در راستاي مسئولیت اجتماعی در خرداد، تیر و مرداد سال جاري نیز همچون سال هاي گذشته با کاهش تولید در کوره هاي فولاد سازي
خود سبب افزایش تامین برق براي رفاه مردم شریف استان شد. ضمن اینکه این شرکت با کمک انسان دوستانه خود به دانشگاه علوم پزشکی در بحث
تجهیز بخش هاي کرونایی، جشن گلریزان ستاد دیه و آزاد سازي زندانیان جرایم غیر عمد، طرح تکریم ایتام، پویش کمک هاي مومنانه و کمک هاي

دیگر به بخش هاي فرهنگی و ورزشی استان و ... همواره تلاش کرده تا به جامعه خود خدمت کند.



ساخت کارخانه نوآوري در 11 استان کشور

منبع: خبر ایرانشماره خبر:  369  |  تاریخ: 1399/10/08

خبرایران : رئیس جمهور به همه استانداران کشور دستور داد که اقدامات خود را براي ایجاد کارخانه نوآوري در استان هایشان تسریع ببخشند.

 
خبرایران : رئیس جمهور به همه استانداران کشور دستور داد که اقدامات خود را براي ایجاد کارخانه نوآوري در استان هایشان تسریع ببخشند. 

حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی در پی دریافت ""گزارش
اقدامات به عمل آمده درباره راه اندازي کارخانه نوآوري در استان
کرمانشاه""، ضمن تقدیر از استاندار این استان، تاکید کرد که ""سایر
استانداران هم براي ایجاد کارخانه نوآوري همه اقدامات لازم را انجام داده و

 
فعالیت هاي خود را در این زمینه تسریع ببخشند."" 

از زمان افتتاح نخستین کارخانه نوآوري آزادي در تهران به عنوان اولین و
بزرگترین مرکز استقرار شتاب دهنده ها و استارت آپ هاي خاورمیانه و
شمال آفریقا با ایجاد اشتغال براي حدود 3 هزار و 500 نفر از جوانان
تحصیلکرده با حضور رئیس جمهور در 14 آبان 98 و دستور به مسوولان

ذیربط براي ایجاد کارخانه هاي مشابه در سراسر استان هاي کشور، شاهد آغاز عملیات اجرایی و به دنبال آن افتتاح زنجیره اي این کارخانه ها در سراسر

 
کشور هستیم. 

در حال حاضر به جز استان هاي تهران، خراسان رضوي و کرمانشاه که کارخانه نوآوري در آنها به مرحله بهره برداري رسیده، در 11 مرکز استان دیگر
نیز کارخانه هاي نوآوري در مرحله افتتاح یا ساخت قرار دارد.



کاهش فوتی هاي روزانه کرونایی در استان تهران به 30نفر

منبع: خردادشماره خبر:  370  |  تاریخ: 1399/10/08

خرداد: استاندار تهران با اشاره به اینکه تدابیر پیشگیرانه واجراي مصوبات ستاد ملی کرونا موجب کاهش تعداد فوتی هاي روزانه کرونا در تهران

 
شده است، گفت: تعداد فوتی هاي کرونا در تهران به 30نفر کاهش پیدا کرده است. 

به گزارش خرداد به نقل از ایسنا، انوشیروان محسنی بندپی در دوازدهمین جلسه کارگروه تخصصی اشتغال استان تهران ضمن تقدیر از نیروي انتظامی
جهت اجراي محدودیت هاي کرونایی گفت: در شرایطی که در دنیا پیک رو به شتاب کرونا را شاهد هستیم، خوشبختانه در کشور ما میزان بستري و

 
فوتی هاي کرونایی سیر نزولی دارد. 

وي با اشاره به کاهش میزان بستري و فوتی ها در استان تهران افزود: محدودیت هاي هوشمندي که طراحی شده اثرگذاري داشته که بار اجراي آن بر
عهده نیروي انتظامی بوده و در این زمینه 700 تیم عملیاتی از پرسنل نیروي انتظامی کار رصد و اجراي صحیح طرح منع تردد شبانه و همچنین
محدودیت تردد بین استانی را بر عهده دارند. با اتخاذ تدابیر پیشگیرانه واجراي مصوبات ستاد ملی کرونا خوشبختانه تعداد فوتی هاي روزانه کرونا در

 
تهران به 30نفر کاهش پیدا کرده است. 

وي با اشاره به لزوم رعایت پروتکل هاي بهداشتی و تعامل شهروندان جهت استمرار اجراي محدودیت هاي کرونایی تاکید کرد: ضامن اجرایی محدودیت

 
هاي هوشمند، نیروي انتظامی بوده که در میان ناجا نیز سربازان، بازوان اجرایی این طرح هستند که از تلاش آنها تقدیر و تشکر می کنیم. 

استاندار تهران در بخش دیگري از جلسه کارگروه تخصصی اشتغال استان تهران که با حضور سردار تقی مهري رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا برگزار
شد با اشاره به درخواست معاونت نظام وظیفه نیروي انتظامی کل کشور در زمینه اشتغال سربازان منقضی گفت: زمینه براي مهارت آموزي و اشتغال

 
سربازان منقضی از خدمت در استان تهران فراهم است. 

وي ادامه داد: با توجه به تدابیر اتخاذ شده مقرر شد لیست واجدین شرایط و کسانی که بعد از انقضاي خدمت دچار مشکل اشتغال هستند و با توجه به
میزان تحصیلات آنها، زمینه ارتباط این افراد با بنگاه هاي اقتصادي در بخش هاي مختلف صنعت، خدمات و کشاورزي برقرار شود. همچنین مقرر شد که
نسبت به ارتقا مهارت سربازان بر اساس نیاز استان در دوران سربازي و نهادینه کردن مهارت آنان اقدام شود تا بعد از گذراندن دوره خدمت در زمینه

 
اشتغال دچار مشکل نباشند؛ چراکه واحدهاي زیادي در استان تهران اکنون به دنبال نیرو هستند. 

وي تاکید کرد: در استان تهران کارگروه اشتغال عملکرد خوبی دارد و با توجه به شرایط استان که سالانه 200 هزار نفر به جمعیت به سبب مهاجرت
اضافه می شود، اقدامات با برنامه ریزي پیش می رود. در تابستان امسال نرخ بیکاري نقطه اي در کشور 9.5 درصد و در استان تهران 6.4 درصد بوده که
حکایت از اقدامات اثرگذار در حوزه اقتصادي استان دارد. 96 هزار شغل تعهد اشتغال استان در سال 99 بوده که 68 هزار شغل تا امروز ایجاد شده است،

یعنی 72 درصد تعهدات اشتغال استان تهران محقق شده است.



دستور رئیس جمهور به استانداران سراسر کشور

منبع: خردادشماره خبر:  371  |  تاریخ: 1399/10/08

 
خرداد: رئیس جمهور به همه استانداران کشور دستور داد که اقدامات خود را براي ایجاد کارخانه نوآوري در استان هایشان تسریع ببخشند. 

به گزارش خرداد به نقل از ایسنا، حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی در پی دریافت "گزارش اقدامات به عمل آمده درباره راه اندازي کارخانه
نوآوري در استان کرمانشاه"، ضمن تقدیر از استاندار این استان، تاکید کرد که "سایر استانداران هم براي ایجاد کارخانه نوآوري همه اقدامات لازم را

 
انجام داده و فعالیت هاي خود را در این زمینه تسریع ببخشند." 

از زمان افتتاح نخستین کارخانه نوآوري آزادي در تهران به عنوان اولین و بزرگترین مرکز استقرار شتاب دهنده ها و استارت آپ هاي خاورمیانه و شمال
آفریقا با ایجاد اشتغال براي حدود 3 هزار و 500 نفر از جوانان تحصیلکرده با حضور رئیس جمهور در 14 آبان 98 و دستور به مسوولان ذیربط براي
ایجاد کارخانه هاي مشابه در سراسر استان هاي کشور، شاهد آغاز عملیات اجرایی و به دنبال آن افتتاح زنجیره اي این کارخانه ها در سراسر کشور

 
هستیم. 

در حال حاضر به جز استان هاي تهران، خراسان رضوي و کرمانشاه که کارخانه نوآوري در آنها به مرحله بهره برداري رسیده، در 11 مرکز استان دیگر
نیز کارخانه هاي نوآوري در مرحله افتتاح یا ساخت قرار دارد.



سیاستگذاري شهروند مدار اصل مهم در وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی است

منبع: پایگاه دولتشماره خبر:  372  |  تاریخ: 1399/10/08

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی در نشست گفت و شنود حقوق شهروندي که با حضور جمعی از فعالان وصاحبنظران عرصه حقوقی برگزار شد به
تشریح فعالیتهاي این وزارتخ...

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی در نشست گفت و شنود حقوق شهروندي که با حضور جمعی از فعالان وصاحبنظران عرصه حقوقی برگزار شد به تشریح

 
فعالیتهاي این وزارتخانه با محوریت حقوق شهروندي درحوزه هاي رفاهی، معیشتی، زنان سرپرست خانوار، کودکان، سالمندان و روستائیان پرداخت. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی، محمد شریعتمداري اظهارداشت:
توجه به رضایت عموم مردم یکی از مهمترین اصول حاکم بر نظام جمهوري اسلامی است و بر همین اساس در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تلاش

 
کرده ایم در همه فعالیت ها، سیاست گذاري شهروند مدارحاکم باشد. 

وي، اصلاح مطالبه جدي 15 ساله حقوق و دستمزد و افزایش 50 درصدي حقوق کارکنان ، راه اندازي پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان، رشد قابل توجه
تعداد تشکل هاي کارگري و کارفرمایی، تهیه و ابلاغ منشور سالمندي، ایجاد داشبورد اطلاعات زنان سرپرست خانوار، همسان سازي حقوق بازنشستگان،
بهبود روابط کارگري وکارفرمائی، شناسائی بیش از 140 هزار کودك بازمانده از تحصیل و توجه ویژه به افراد داراي معلولیت را از جمله مصادیق رعایت و

 
توجه به حقوق شهروندي در دولت و وزارت تحت مدیریت خود دانست. 

 
شریعتمداري تاکید کرد : بر اساس قانون اساسی و قوانین آمره به رعایت حقوق شهروندي مکلف هستیم . 

وي با اشاره به اصل یک قانون اساسی که بر اکثریت آراي مردم به عنوان یکی از مهمترین اصول این قانون تاکید دارد اظهار داشت: در بند 6 اصل دوم

 
قانون اساسی به کرامت انسانی و آزادي هاي او اشاره شده و اصل سوم این قانون نیز به همین نحو است . 

شریعتمداري تاکید کرد: قانون اساسی مملواز حقوقی است که دولت ها باید محترم بشمارند و بناي جمهوري اسلامی نیز بر آرا و رضایتمندي مردم

 
است. 

وي ادامه داد: در فعالیت هاي مختلف و گسترده اي که این وزارتخانه دارد تلاش شده به آراء و نظرات مخاطبان و جامعه هدف توجه ویژه اي شود، بر
همین اساس، شوراهاي مختلفی در امر تصمیم سازي مشارکت می کنند،از وجود نمایندگان مردم در انجمن ها ، اتحادیه ها، کانون ها و شوراهاي ذي
ربط بهره می بریم و به هیچ وجه تا قبل از دریافت نظرات مردمی از طریق نمایندگان آنها تصمیمی در هیچ یک از حوزه هاي این وزارتخانه اتخاذ نمی

 
شود. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: رئیس جمهوري نیز تلاش کردند با نگارش منشور حقوق شهروندي در 120 ماده و انتصاب دستیار حقوق

 
شهروندي در همه وزارتخانه ها ، دستگاه ها و سازمان ها ، این هدف را پایدار و به صورت مستمر تعقیب کنند. 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی به تشریح عملکرد این وزارتخانه در حوزه حقوق شهروندي پرداخت و در حوزه رفاه عمومی به ایجاد پایگاه اطلاعات رفاه
ایرانیان اشاره کرد و افزود : از طریق این پایگاه و ثبت اطلاعات واقعی از وضعیت عمومی مردم، گزارش هاي دقیق و روشنی را در اختیار سیاستگذاران

 
حوزه رفاه اجتماعی قرارمی دهیم. 

به گفته شریعتمداري، امروز این اقدام ارزشمند به نتیجه مطلوب رسیده و حدود 60 پایگاه اطلاعاتی در اختیاراین وزارتخانه قرار دارد و تمام اطلاعاتی که

 
بر پایه کد ملی در کشور ثبت می شود در این پایگاه گردآوري شده است . 



وي افزود: بر پایه این اطلاعات می توانیم 85 میلیون جمعیت کشور را در یک طبقه بندي روشن در ده دهک مشخص دسته بندي کرده و از وضعیت

 
اقتصادي آنها مطلع شویم. 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی، توجه به رفاه و معیشت مردم را به عنوان یکی از مهمترین اصول و ضروریات حقوق شهروندي دانست و گفت: همه

 
همکاران در دولت نیز با تمامی توان در این زمینه تلاش می کنند. 

وي، توجه جدي به مطالبه 15 ساله مردم از طریق اصلاح دستمزد افراد داراي حقوق ثابت که در سال گذشته انجام شد را تلاش دیگري در راستاي
تحقق خواسته ها و مطالبات مردمی دانست و اظهار داشت: با50 درصد افزایش حقوق کارکنان دولت و همسان سازي حقوق بازنشستگان، این مطالبه

 
جدي و مغفول مانده ، با اختصاص 50 هزار میلیارد تومان منابع تحقق یافت. 

شریعتمداري، تلاش هاي دولت در زمینه تامین نیازهاي زیر بنایی مثل آب ، برق و گاز و فراهم کردن زمینه استفاده رایگان از این منابع براي افرادي که

 
الگوي مصرف را رعایت می کنند را از مصادیق دیگر توجه ویژه دولت تدبیر و امید به حقوق شهروندي دانست. 

وي به افزایش ارائه خدمات جانبی به افراد جامعه با درآمد ثابت نیز اشاره کرد و بیان داشت: با حذف یارانه سوخت تلاش شد بر مبناي همین آزمون

 
وسع، یارانه معیشت در اختیار جامعه 60 میلیونی قرار گیرد. 

 
تشکیل بیش از 13 هزار تشکل کارگري و کارفرمایی در دولت تدبیر و امید 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی به اهمیت و ضرورت حضور تشکل ها و اتحادیه ها به عنوان نمایندگان مردم درتصمیم گیري ها نیز تاکید کرد و گفت: بر

 
همین اساس، در دولت تدبیر و امید 13 هزار و 700 تشکل کارگري و کارفرمایی در کشور ایجاد شده است. 

وي به اقدامات متعدد این وزارتخانه در حوزه حقوق کودکان نیز اشاره کرد و گفت: با همکاري وزارت بهداشت،کودکان داراي سوء تغذیه شناسایی شدند
و منابعی براي آنان اختصاص داده شد . علاوه بر این 140 هزار کودك بازمانده از تحصیل را نیز شناسایی کردیم که بخشی از آنها به دلیل مسائل مادي

 
و بخشی نیز به دلیل معلولیت امکان تحصیل نداشتند و تلاش کردیم آنان نیز از این حق اساسی بهره مند شوند . 

شریعتمداري درخصوص اقدامات صورت گرفته در زمینه توجه به حقوق زنان سرپرست خانوار نیز اظهار داشت: در راستاي توانمند سازي این قشر از

 
جامعه نیز داشبورد اطلاعات زنان سرپرست خانوار تهیه و قدم هاي خوبی برداشته شده است. 

وي تهیه و ابلاغ منشور حقوق سالمندي در این دولت را نیز اقدام مهم دیگري برشمرد که در راستاي تحقق اهداف این گروه از جامعه صورت گرفته و

 
افزود: شوراي سالمندان زیر نظر استانداران تشکیل شد . 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی تاکید کرد: به وضعیت معلولان نیز در این دولت توجه ویژه اي شده و از طریق تصویب قانون افراد داراي معلولیت در
مجلس شوراي اسلامی و پیش بینی منابعی سعی کردیم به طور ویژه اي به این عزیزان رسیدگی کنیم، این منایع از سال اول با حدود یک هزار و صد
میلیارد تومان آغاز شد و امروز به دو هزار میلیارد تومان منابع رسیده و علاوه بر منابعی که قبلاً در این ردیف ها مصرف می شد این منابع در اختیار

 
معلولان قرار گرفت . 

به گفته شریعتمداري، همچنین تلاش شد مستمري مددجویان داراي معلولیت شدید و خیلی شدید نیز افزایش پیدا کند و حقوق آنان نیز بین 5 تا 9

 
برابر افزایش یافت. 

وي افزود : همچنین به روستاها به عنوان مرکز اصلی توسعه کشور توجه ویژه شد، گسترش و توسعه شبکه آب، برق،گاز ، توسعه شبکه اینترنت و نیز
توجه به مسئله اشتغال روستاها با اختصاص یک و نیم میلیارد دلار از محل منابع صندوق توسعه ملی نیز از دیگر برنامه هایی بود که در این دولت به

 
اجرا گذاشته شد. 



 
افزایش سهم اشتغال روستایی از 3 به 29 درصد در سبد اشتغال کشور 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: تا امروز و به شکل تمام شماري شده حدود 250 هزار شغل در سطح روستاها به وجود آمده و سهم اشتغال

 
روستایی در سبد اشتغال کشور از 3 به 29 درصد افزایش پیدا کرده است. 

شریعتمداري افزود: با ایجاد کانون هاي بوم گردي، مسئله مهاجرت معکوس به روستاها انجام شده است . علاوه بر این تا پیش از این دولت، تنها 650
هزار نفر تحت پوشش بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر قرار داشتند که با اختصاص نزدیک به 3 هزار میلیارد تومان، پوشش بیمه اجتماعی

 
روستاییان را در کشور به سه میلیون نفر افزایش داده ایم . 

 
وي تصریح کرد : همچنین در حوزه زنانی که همسر خارجی داشتند امکان انتقال تابعیت براي فرزندان نیزانجام شده است . 

شریعتمداري ادامه داد: در حوزه روابط کار نیز تلاش کردیم تا رابطه کارگران و کارفرمایان بهبود یابد و درطی این دو سال 30 سامانه جامع کار در

 
سراسر کشور استقرار پیدا کرده که از طریق این سامانه ها، ارتباطات کارگر و کارفرما به صورت منطقی تر برقرار می شود. 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی افزود: قطعاً همه اقدامات انجام شده در سایه همان حقوق شهروندي و تحت عنوان حقوق اساسی است،البته باید
تصمیمات به سایر بخش هاي حقوق اساسی مردم معطوف شود تارضایت مندي در جامعه افزایش پیدا کند. قطعا رضایتمندي مردم اصل است و باید از

 
طریق معقول و علمی آن را سنجش کنیم. 

شریعتمداري، بهبود سرمایه اجتماعی و اعتماد عمومی را بسیار با اهمیت دانست و گفت : باید تلاش کنیم سرمایه اجتماعی را افزایش دهیم ، با استفاده
از برخی ساز و کارهاي صحیح حکمرانی مطلوب مثل شفاف سازي که در دستور کار قرار گرفته وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی تاکنون توانسته قدم

 
هاي خوبی بردارد . 

وي به بخشی از اقدامات این وزارتخانه در حوزه صیانت و حفاظت از اموال مردم نیز اشاره کرد و بیان داشت: ورود مجموعه اقتصادي عظیمی مثل شستا
به بازار بورس، قرار دادن ترازنامه مالی شرکت ها اعم از بورسی و غیر بورسی در کدال بورس و استقرار حدود 40 سامانه شفاف ساز در همه صندوق ها و

 
مراکزي که از دارایی هاي بیمه شدگان و بازنشستگان صیانت می کنند از جمله اقداماتی است که در این حوزه صورت گرفته است . 

شریعتمداري با تاکید بر اینکه امروز به اجماع نخبگانی در امر توجه به معیشت مردم نیازمند هستیم گفت: بررسی هاي ما در پایگاه اطلاعات رفاه
ایرانیان نشان می دهد متوسط دریافتی و هزینه طبقات پایین و حتی طبقات بالا دست جامعه متوسط خوبی نیست و در دهک اول درآمدي در سال 98

 
، کمتر از یک میلیون و پانصد هزار تومان بوده است. 

وي افزود: احساس عدالت اجتماعی و مساوات یکی از نیازهاي اساسی جامعه است که در این بخش نیز براي تامین رفاه، آسایش و معیشت جامعه که بر

 
عهده دولت است تلاش هایی را آغاز کرده ایم . 

وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی در ادامه به وضعیت جامعه تحت پوشش این وزارتخانه و نحوه جهت گیري هاي آن در حوزه هایی مثل تامین اجتماعی و
بهزیستی اشاره کرد و گفت: امروز بخش عظیمی از جامعه با وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی در ارتباط هستند، از همین رو مسئولیت سنگینی را براي

 
ایجاد رضایتمندي مردم برعهده دارد . 

شریعتمداري گفت : تلاش کردیم در طی این دو سال ضعف بصري و شنوایی را با استفاده از ابزارهاي مختلف رفع کنیم و ارتباطات خود را با جامعه

 
هدف و مخاطبان عام و خاص آن گسترده کنیم ،بهتر ببینیم و بشنویم . 

وي افزود:یکی از مهم ترین ویژگی هاي سیاستگذاري شهروند مدارانه استفاده از خرد جمعی دانش نخبگان در این عرصه است که می توانیم قدم هاي

 
خوبی در این زمینه برداریم. 

شریعتمداري بر ارائه نظریه فقر زدایی و رفاه اجتماعی با مشارکت و بهره مندي از آراء صاحبنظران و فعالان حقوقی براي تدوین سیاست هاي کلان



 
بخش رفاه کشور تاکید کرد. 

وي ادامه داد: در این دو سال تلاش کردیم شوراي عالی رفاه را به جایگاه مناسب خود بازگردانیم و قانون ساختار رفاه اجتماعی را که نسبت به سایر

 
قوانین مترقی تر و ارزشمند است مستقر کنیم . 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی افزود: بدون تردید مهمترین چالش امروز و فرداي کشور عدالت اجتماعی است. اگر به حقوق محرومین توجه نکنیم بدون
تردید با مشکلات عدیده اي مواجه خواهیم شد. از سوي دیگر کار،تولید و سرمایه گذاري نیز داراي اهمیت است. بنابراین توسعه بدون توجه به جامعه اي

 
که داراي حداقل هاي ثابت هستند امکان پذیر نیست. 

در این نشست صاحبنظرانی چون؛محسن رهامی استاد دانشگاه تهران و دبیرکل بنیاد صلح ، مهدي هداوند استاد حقوق عمومی دانشگاه ه علامه
طباطبایی، حبیب نژاد استاد حقوق عمومی دانشگاه تهران، محمدجلالی استاد حقوق عمومی دانشگاه شهید بهشتی، کوروش استوار سنگري مدیرگروه
حقوق عمومی دانشگاه آزاد شیراز، سیدمجتبی واعظی استاد حقوق عمومی دانشگاه شیراز، مهناز بیات استاد حقوق عمومی دانشگاه شهید بهشتی تهران،
عبداله خدابخشی استاد حقوق خصوصی دانشگاه فردوسی مشهد، مسلم آقایی استاد حقوق عمومی و پژوهشگر ومهدي شعبان نیا مدیر گروه حقوق
عمومی واحد تهران مرکزي به طرح دیدگاه ها و نظرات خود در حوزه حقوق شهروندي پرداختند و راه کارهایی براي تحقق بهتر آن در جامعه ارائه

 
کردند. 

محسن رهامی استاد دانشگاه تهران و دبیرکل بنیاد صلح ،با بیان اینکه مخاطبان وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی را اقشار مختلف جامعه تشکیل می

 
دهند گفت : توجه به حقوق کارگران، اتحادیه ها و سندیکاها از اجزاي مربوط به حقوق شهروندي است. 

وي تاکید کرد : فصل مربوط به حقوق شهروندي باید متولی داشته باشد، البته ایجاد نهادها در وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی اتفاق خوبی است ، اما

 
براي اینکه این قبیل نهادها بعد از این دولت نیز تداوم یابند باید فعالیت ها بر ایجاد نهادهایی مثل سندیکاها و اتحادیه ها مبتنی باشد . 

رهامی، توجه به معیشت اکثریت جامعه هدف را به معناي توجه به کرامت انسانی دانست و یادآور شد : امروزلازم است صداي طبقاتی که بلندگو ندارند

 
را نیز بشنویم. 

کورش استوار سنگري مدیرگروه حقوق عمومی دانشگاه آزاد شیراز، نیز در خصوص منشور حقوق شهروندي و این که بخشی از آن مربوط به حق اشتغال
و کار شایسته است گفت : مطابق ماده 55 منشور حقوق شهروندي شهروندان جامعه حق دادخواهی در مراجع کار را دارند ، بنابراین پیشنهاد می کنم
براي استحکام آراي حقوقی هیئت هاي تشخیص و حل اختلاف در مراجع کار و به منظور احقاق حقوق شهروندي این آیین نامه اصلاح و الزام شود و

 
عضو منصوب از سوي وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی در این هیئت ها ، تحصیلکرده رشته حقوق باشد. 

وي افزود:طبق آیین دادرسی کار، نمایندگان کارگر و کارفرما لزوماً نباید وکیل داشته باشند، اما فقدان تخصص در این حوزه به حقوق آنان آسیب می
رساند، و اصلاح آیین نامه به نحوي که تنها وکلا بتوانند در هیئت هاي تشخیص و حل اختلاف حضور پیدا کنند ضروري است . در این زمینه انعقاد

 
قرارداد با کانون وکلا و حضور وکلاي متخصص در زمینه معاضدت حقوقی، بسیار موثر است . 

در ادامه نشست، مهدي هداوند استاد حقوق عمومی دانشگاه علامه طباطبایی به رویکردهاي اجتماعی منشور حقوق شهروندي که مورد توجه تدوین
کنندگان آن بود پرداخت و گفت: تدوین کنندگان منشور حقوق شهروندي اصول و حقوقی را مورد شناسایی قرار داده اند که جهت اجتماعی منشور،
سیاست گذاري در حوزه اجتماعی و حق هاي رفاهی را مورد توجه قرار داده است . بنابراین، آغاز منشور حقوق شهروندي با حق سلامت ، حیات ،

 
اشتغال ، رفاه و بهداشت به تفصیل مورد توجه قرار گرفته است. 

وي افزود: شاید مهمترین چالش دنیاي معاصر اجتماعی امروز بحث اجراي عدالت اجتماعی است. تردیدي نیست که احساس بی عدالتی و بازمانده بودن
در خاورمیانه بروز گروه هائی مثل داعش و سایر گروه ها را موجب شده است . قطعاً مسیر موفقیت دولت ها از مسیر دولت رفاه می گذرد. با نگاهی به

 
شش برنامه تنظیم شده در قبل از انقلاب و بررسی ایرادات آن به این نکته می رسیم که ضعف در حوزه هاي سیاست هاي اجتماعی بوده است. 

هداوند تصریح کرد: البته پس از انقلاب اسلامی نیز با پراکندگی در سیاستگذاري اجتماعی در برنامه ها مواجه هستیم و سند منسجمی قبل و بعد از



انقلاب در حوزه رفاه اجتماعی تدوین نشده است. بنابراین به نظرمی رسد به یک سند جامع سیاست اجتماعی با رویکرد یک دولت رفاهی تنظیم گر نیاز

 
داریم. 

در ادامه نشست، مهناز بیات استاد حقوق عمومی دانشگاه شهید بهشتی تهران، از یک موضع جمع گرایانه وارد بحث حقوق شهروندي شد و گفت : توجه

 
به مصلحت حیات جمعی مبناي موجه ساز تحدید آزادي هاي فردي به حساب می آید . 

وي افزود : از آنجایی که با هم بودن جامعه ایرانی مورد تهدید قرار گرفته است بنابراین مصلحت و خیر عمومی جامعه باید مورد توجه قرار گیرد. از
همین رو باید حداقل هاي معیشتی براي همه مردم صرف نظر از تفاوت هاي ایدئولوژیک و به عنوان یکی از مصادیق مصلحت حیات جمعی براي همه

 
مردم ایران تامین شود. 

سید احمد حبیب نژاد استاد حقوق عمومی دانشگاه تهران، عضو هیات علمی دانشگاه تهران و مدیرعامل موسسه توسعه حقوقِ فقرزدایی نیز در ادامه
نشست گفت: همراه کردن جامعه حقوقدانان با مقوله فقر زدایی بسیار مهم است. متاسفانه یک الگو و نظام مدون ،مشخص و معینی در حوزه فقرزدایی

 
نداریم. از سوي دیگر حقوقدانان نیز نسبت به آیین نامه ها، قوانین و مقررات مربوط به فقر و رفاه کمتر چالش ایجاد می کنند. 

وي در همین زمینه پیشنهاد کرد: آیین نامه هاي مربوط به موضوعات رفاهی در وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی و به منظور استفاده جامعه هدف و

 
متناسب با وضعیت کرونایی به روز رسانی شود. 

 
حبیب نژاد همچنین خواستار تشکیل دبیرخانه هماهنگی و نظارت براي اجراي قانون معلولان در این وزارتخانه شد. 

وي مقررات گذاري دقیق در حوزه رفاه را با اهمیت دانست و گفت : مسئله فقر را باید یک مسئله بحرانی درنظر گرفت، بحث حاشیه نشینی و اقامت

 
گاههاي غیررسمی نیز نیازمند توجه است. مشارکت بخش هاي غیردولتی در نظام تامین اجتماعی نیز می تواند مورد توجه قرار گیرد. 

مسلم آقایی طوق استاد حقوق عمومی و پژوهشگر، نیز در ادامه نشست گفت : یقینا اگر موارد مربوط به حقوق شهروندي در حوزه رفاهی به صورت کامل
اجرا شود یک آرمان شهر خواهیم داشت. اما مسئله رفاه اجتماعی داراي ذات و ماهیت پیچیده اي است که با آن یک سري مشکلات عمده داریم ،چه

 
این مسایل درمنشور حقوق شهروندي آمده باشد یا نیامده باشد. 

 
وي افزود: بحث رفاه اجتماعی اصولاً یک مفهوم چتري است .یعنی عناوین ، مفاهیم و عناصر مختلف ذیل این مفهوم کلی درج می شود. 

آقائی طوق افزود : وقتی از رفاه اجتماعی صحبت می شود برآیند کلی تلاش دولت و بخش عمومی در عرصه هاي مختلف است. حال این کار را به
وزارتخانه اي واگذار کرده ایم که در کنار مفاهیمی مثل کار، تعاون قرار دارد، ازهمین رو این گستردگی به کار این وزارتخانه لطمه می زند . عرصه رفاه

 
اجتماعی بسیار گسترده است و حقیقتاً یک وزارتخانه به تنهایی نمی تواند متولی اجراي این برنامه باشد. 

وي همچنین بر وجود نظریه در زمینه رفاه اجتماعی تاکید کرد و گفت : لزوم انسجام در سایر بخش ها و کمک سایر بخش ها به این وزارتخانه براي

 
اجراي هر چه بهتر برنامه ها می تواند موثر باشد. 

مهدي شعبان نیا مدیر گروه حقوق عمومی واحدتهران مرکزي،نیز در ادامه نشست گفت : منشور حقوق شهروندي به رغم اینکه ضمانت اجرایی ندارد اما
می تواند منشاء خیر باشد. در ماده119 قانون که بحث مراکز خدمات اشتغال در کشور وجود دارد می توانیم بحث حمایتی از کارفرمایان را نیز داشته

 
باشیم . 

 
به گفته وي همچنین در خصوص ماده 121 قانون کار در مورد استفاده از اتباع خارجی می توان کارگران ایرانی را جایگزین آنان کرد. 

شعبانیان ادامه داد: حق اعتصاب براي کارگران مطابق با قوانین نیز می تواند فضاي مناسبی را براي طرح مطالبات کارگران ایجاد کند . بحث قراردادهاي
موقت نیز از جمله مواردي است که باید مورد توجه قرار گیرد .همچنین الحاق به برخی از مقاوله نامه هاي بین المللی و حضور موثر جمهوري اسلامی

ایران در سازمان بین المللی کار براي طرح مباحث حقوق کار باید مورد توجه قرار گیرد . 



سیدمجتبی واعظی استاد حقوق عمومی دانشگاه شیراز،هم در ادامه نشست گفت : در منشور حقوق شهروندي یک سري نوآوري هایی وجود دارد و یکی

 
از مصادیق بارز آن نیز حق توان خواهان است . 

 
وي افزود: در محورهایی که نوآوري وجود دارد مثل حقوق معلولان و توانخواهان باید شفاف سازي صورت گیرد. 

بحث اتحادیه هاي کارگري از طریق تشکیل اتحادیه هاي کارگري و صنفی هم می تواند به دولت و به ارتقاء حقوق رفاهی بسیار کمک کند. ایجاد

 
زیرساخت هاي لازم از سوي دولت براي توسعه اتحادیه ها و سندیکاها گام موثري در این زمینه است،. این امر آثار اجتماعی سیاسی خوبی هم دارد. 

واعظی، ایجاد مراکز اجتماعی، نهادهاي محلی و شهرداري ها از طریق داوطلبینی که آموزش ها را به مردم می دهند براي حمایت از اقشار آسیب پذیر و

 
فاقد شغل و مهارت بسیار موثر دانست . 

وي گفت: قطعا این امر به ارتقاي حقوق اجتماعی افراد نیز منجر خواهد شد. همچنین بحث وحدت رویه در مراجع حل اختلاف نیز با اهمیت ارزیابی می

 
شود. ساماندهی وضعیت شرکت هاي تامین نیرو و رفع تبعیض در این زمینه هم از جمله موارد دیگري است که نیازمند توجه است. 

 
از حضور وکلا در هیات هاي تشخیص و حل اختلاف استقبال می کنیم 

در ادامه این نشست، حاتم شاکرمی، معاون روابط کار گفت: هم اکنون این معاونت بسیاري از خدمات خود را و به ویژه در حوزه حقوق شهروندي به

 
صورت الکترونیکی به جامعه کارگري و کارفرمایی ارائه می دهد. 

وي به موضوع شفافیت اشاره کرد و گفت : از اصلاح آیین نامه تعیین اعضاي حل اختلاف و حضور وکلا درهیات هاي تشخیص و حل اختلاف که در این

 
جلسه مطرح شد استقبال می کنیم . 

شاکرمی با بیان اینکه هم اکنون هفت مقاوله نامه در دولت تصویب شده است افزود: جمهوري اسلامی ایران تاکنون به 14 مقاوله نامه بین المللی پیوسته

 
است که البته این تعداد افزایش پیدا خواهد کرد. 

وي یکی از اقدامات مهم این وزارتخانه را که با حمایت شریعتمداري وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی در دولت صورت گرفت تصویب سند کار شایسته

 
مبتنی بر حقوق شهروندي دانست و گفت: یقینا تصویب این سند کار بسیار بزرگی است . 

 
راه اندازي اورژانس کسب و کار در دستور کار قرار دارد 

عیسی منصوري،معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال نیز به اقدامات این معاونت در حوزه زنان سرپرست خانوار و اشتغال پرداخت و گفت : راه اندازي

 
اورژانس کسب و کار در دستور کار قرار دارد و در حال نهایی شدن است. 

 
وي توضیح داد: از این اورژانس در دوره هاي اضطرار اقتصادي و طبیعی می توان استفاده کرد که توجه خاصی را به واحدهاي کسب و کار دارد . 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال ادامه داد: در دوران کرونا 20 هزار میلیارد تومان براي واحدهاي کسب و کار وکارفرمایانی که به نوعی بتوانند از

 
کارگران حمایت کنند اختصاص دادیم . 

منصوري افزود: همچنین یک بسته سیاستی نیز در مورد به کارگیري اتباع خارجی وجود دارد که در یک رشته فعالیت هاي خاصی بتوانند کار کنند و

 
تاکید بر حمایت از نیروي کار ایرانی است. 

وي در خصوص منشور حقوق شهروندي نیز گفت: در این مورد دو نکته ویژه داریم و آن بحث مالکیت و حقوقی براي نیروي کار شهروندان در حوزه کار
و اشتغال است که براي اولین بار نه از منظر بنگاه کسب و کار بلکه از منظر حقی که خود انسان دارد به آن پرداخته ایم و انسان محوري در آن به عنوان



 
مسئله دیده شده است. 

منصوري توضیح داد: در همه استان ها شاغلین و بیکاران زن سرپرست خانوار را به صورت تفکیک شده داریم. همچنین با هماهنگی معاونت زنان براي
همه زنان سرپرست خانوار و جامانده از اشتغال و مشاغل خانگی یک برنامه فراگیر اجرا کرده ایم و به صورت پایلوت این برنامه در 9 استان اجرا شد و هم

 
اکنون در 31 استان اجراي آن ادامه دارد . 

 
به گفته وي، همچنین شناسایی ، توانمندسازي و اقتصادي شدن زنان سرپرست خانوار در حال اجراست. 

در ادامه نشست سید هادي قره سید رومیانی ، معاون حقوقی،مجلس و امور استان ها نیز اتصال سازماندهی شده میان دانشگاه صاحب نظران و نخبگان
را با امور اجرایی کشور با اهمیت ارزیابی کرد و گفت : فعالیت هاي بسیاري در این چند سال انجام گرفته که به اطلاع رسانی دقیق به مردم نیازمند است

،شفافیت نیز سر لوحه فعالیت هاي این وزارتخانه قرار گرفته است.



پرداخت80 میلیارد ریال تسهیلات کرونا در کرمان

منبع: روزنامه کرمان امروزشماره خبر:  373  |  تاریخ: 1399/10/08

 
مدیرکل میراث فرهنگی خبر داد: 

 
پرداخت80 میلیارد ریال تسهیلات کرونا در کرمان 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان کرمان گفت: تاکنون 80 میلیارد ریال تسهیلات به آسیب دیدگان کرونا در حوزه هاي

 
گردشگري و صنایع دستی این استان پرداخت شده است. 

به گزارش ایرنا ، فریدون فعالی در جمع خبرنگاران با اعلام این خبر افزود: از 240 میلیارد ریال تسهیلات درخواستی کرونا در حوزه هاي گردشگري و

 
صنایع دستی تاکنون 80 میلیارد ریال آن پرداخت شده است. 

وي تصریح کرد: در روند پرداخت تسهیلات بیش از 27 میلیارد ریال به حوزه صنایع دستی و بیش از 52 میلیارد ریال به حوزه گردشگري تعلق گرفته

 
است. 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان کرمان گفت: در حال حاضر براي دریافت تسهیلات کرونا 775 پرونده با اشتغال زایی یک هزار

 
و 172 نفر تشکیل شده است که از این تعداد 281 پرونده مربوط به گردشگري و 484 پرونده مربوط به صنایع دستی است. 

وي با بیان اینکه در دوران شیوع ویروس کرونا کسب و کارهاي حوزه هاي گردشگري و صنایع دستی بیشترین آسیب را متحمل شده اند تاکید کرد:

 
تسهیلات کرونا به تمام کسب و کارهاي گردشگري با توجه به نوع فعالیت، بزرگی و کوچکی واحد، درجه و ستاره اختصاص می یابد. 

فعالی بیان کرد: تاسیسات گردشگري می توانند از حداقل 16 میلیون تومان تا 900 میلیون تومان وام بانکی با نرخ سود 12 درصد و با دوره تنفس حدود

 
6 ماه بهره مند شوند. 

مدیر کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان کرمان گفت: این تسهیلات براساس دستورالعمل هاي ارسالی وزارت میراث فرهنگی،

 
گردشگري و صنایع دستی در راستاي حمایت از فعالان حوزه گردشگري و صنایع دستی استان کرمان اعطا شده است. 

وي تصریح کرد: تمامی تأسیسات و فعالان گردشگري می توانند با مراجعه به سامانه کارا به نشانی kara.mcls.gov.ir مراجعه و از قسمت مخصوص
تسهیلات گردشگري در خواست خود را ثبت کنند.



پرداخت80 میلیارد ریال تسهیلات کرونا در کرمان

منبع: روزنامه کرمان امروزشماره خبر:  374  |  تاریخ: 1399/10/08

 
مدیرکل میراث فرهنگی خبر داد: 

 
پرداخت80 میلیارد ریال تسهیلات کرونا در کرمان 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان کرمان گفت: تاکنون 80 میلیارد ریال تسهیلات به آسیب دیدگان کرونا در حوزه هاي

 
گردشگري و صنایع دستی این استان پرداخت شده است. 

به گزارش ایرنا ، فریدون فعالی در جمع خبرنگاران با اعلام این خبر افزود: از 240 میلیارد ریال تسهیلات درخواستی کرونا در حوزه هاي گردشگري و

 
صنایع دستی تاکنون 80 میلیارد ریال آن پرداخت شده است. 

وي تصریح کرد: در روند پرداخت تسهیلات بیش از 27 میلیارد ریال به حوزه صنایع دستی و بیش از 52 میلیارد ریال به حوزه گردشگري تعلق گرفته

 
است. 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان کرمان گفت: در حال حاضر براي دریافت تسهیلات کرونا 775 پرونده با اشتغال زایی یک هزار

 
و 172 نفر تشکیل شده است که از این تعداد 281 پرونده مربوط به گردشگري و 484 پرونده مربوط به صنایع دستی است. 

وي با بیان اینکه در دوران شیوع ویروس کرونا کسب و کارهاي حوزه هاي گردشگري و صنایع دستی بیشترین آسیب را متحمل شده اند تاکید کرد:

 
تسهیلات کرونا به تمام کسب و کارهاي گردشگري با توجه به نوع فعالیت، بزرگی و کوچکی واحد، درجه و ستاره اختصاص می یابد. 

فعالی بیان کرد: تاسیسات گردشگري می توانند از حداقل 16 میلیون تومان تا 900 میلیون تومان وام بانکی با نرخ سود 12 درصد و با دوره تنفس حدود

 
6 ماه بهره مند شوند. 

مدیر کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان کرمان گفت: این تسهیلات براساس دستورالعمل هاي ارسالی وزارت میراث فرهنگی،

 
گردشگري و صنایع دستی در راستاي حمایت از فعالان حوزه گردشگري و صنایع دستی استان کرمان اعطا شده است. 

وي تصریح کرد: تمامی تأسیسات و فعالان گردشگري می توانند با مراجعه به سامانه کارا به نشانی kara.mcls.gov.ir مراجعه و از قسمت مخصوص
تسهیلات گردشگري در خواست خود را ثبت کنند.



دستور رئیس جمهور به استانداران کشور :همه اقدامات لازم را براي ایجاد کارخانه نوآوري

در استان هاي خود، تسریع کنید/تقدیر رئیس جمهور از استاندار کرمانشاه

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  375  |  تاریخ: 1399/10/08

رئیس جمهور به همه استانداران کشور دستور داد که اقدامات خود را براي ایجاد کارخانه نوآوري در استان هایشان تسریع ببخشند.

رئیس جمهور به همه استانداران کشور دستور داد که اقدامات خود

 
را براي ایجاد کارخانه نوآوري در استان هایشان تسریع ببخشند. 

حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی در پی دریافت
""گزارش اقدامات به عمل آمده درباره راه اندازي کارخانه نوآوري در
استان کرمانشاه""، ضمن تقدیر از استاندار این استان، تاکید کرد که
""سایر استانداران هم براي ایجاد کارخانه نوآوري همه اقدامات لازم

 
را انجام داده و فعالیت هاي خود را در این زمینه تسریع ببخشند."" 

از زمان افتتاح نخستین کارخانه نوآوري آزادي در تهران به عنوان اولین و بزرگترین مرکز استقرار شتاب دهنده ها و استارت آپ هاي خاورمیانه و شمال
آفریقا با ایجاد اشتغال براي حدود 3 هزار و 500 نفر از جوانان تحصیلکرده با حضور رئیس جمهور در 14 آبان 98 و دستور به مسوولان ذیربط براي
ایجاد کارخانه هاي مشابه در سراسر استان هاي کشور، شاهد آغاز عملیات اجرایی و به دنبال آن افتتاح زنجیره اي این کارخانه ها در سراسر کشور

 
هستیم. 

در حال حاضر به جز استان هاي تهران، خراسان رضوي و کرمانشاه که کارخانه نوآوري در آنها به مرحله بهره برداري رسیده، در 11 مرکز استان دیگر
نیز کارخانه هاي نوآوري در مرحله افتتاح یا ساخت قرار دارد./پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوري



دستور روحانی به استانداران: اقدامات لازم را براي ایجاد کارخانه نوآوري در استان ها،

تسریع کنید

منبع: عصر ایرانشماره خبر:  376  |  تاریخ: 1399/10/08

قانعی عضو ستاد ملی مبارزه با کرونا در گفتگو با خبرفوري: بر اساس سه مطالعه صورت گرفته هفته گذشته در ایران ژن ویروس هاي موجود در
ایران جهشی براي این ویروس در ایران تایید نشده است.

رئیس جمهور به همه استانداران کشور دستور داد که اقدامات خود را براي ایجاد کارخانه

 
نوآوري در استان هایشان تسریع ببخشند. 

به گزارش فارس؛ روحانی در پی دریافت گزارش اقدامات به عمل آمده درباره راه اندازي
کارخانه نوآوري در استان کرمانشاه، ضمن تقدیر از استاندار این استان، تاکید کرد که سایر
استانداران هم براي ایجاد کارخانه نوآوري همه اقدامات لازم را انجام داده و فعالیت هاي خود

 
را در این زمینه تسریع ببخشند. 

از زمان افتتاح نخستین کارخانه نوآوري آزادي در تهران به عنوان اولین و بزرگترین مرکز استقرار شتاب دهنده ها و استارت آپ هاي خاورمیانه و شمال
آفریقا با ایجاد اشتغال براي حدود 3 هزار و 500 نفر از جوانان تحصیلکرده با حضور رئیس جمهور در 14 آبان 98 و دستور به مسوولان ذیربط براي
ایجاد کارخانه هاي مشابه در سراسر استان هاي کشور، شاهد آغاز عملیات اجرایی و به دنبال آن افتتاح زنجیره اي این کارخانه ها در سراسر کشور

 
هستیم. 

در حال حاضر به جز استان هاي تهران، خراسان رضوي و کرمانشاه که کارخانه نوآوري در آنها به مرحله بهره برداري رسیده، در 11 مرکز استان دیگر

 
نیز کارخانه هاي نوآوري در مرحله افتتاح یا ساخت قرار دارد. 

asriran.com/003CQG :لینک کوتاه



استارت آپ هاي گردشگري حمایت می شوند

منبع: ایرناشماره خبر:  377  |  تاریخ: 1399/10/08

قزوین-ایرنا- وزیر میراث فرهنگی،گردشگري و صنایع دستی گفت: استارت آپ هاي گردشگري و کسب وکارهاي نوپا و خلاقانه در این حوزه
مورد حمایت قرار می گیرند.

قزوین-ایرنا- وزیر میراث فرهنگی،گردشگري و صنایع دستی گفت:
استارت آپ هاي گردشگري و کسب وکارهاي نوپا و خلاقانه در این

 
حوزه مورد حمایت قرار می گیرند. 

به گزارش ایرنا، علی اضغر مونسان شامگاه دوشنبه در بازدید از یک
واحد استارت آپ گردشگري در مرکز رشد و فناوري دانشگاه آزاد
اسلامی قزوین با بیان اینکه گردشگري حجم بالایی از اقتصاد کشور
را در برمی گیرد،افزود: فعالیت هاي استارت آپی می تواند سهم این

 
حوزه را در اقتصاد افزایش دهند. 

وي با بیان اینکه امروزه می توان با فعالیت هاي استارت آپی و کسب
و کارهاي خلاقانه در حوزه گردشگري اشتغال و درآمد قابل توجهی

 
براي کشور ایجاد کرد، افزود: باید از فضاي مجازي نیز به منظور رونق بخشیدن به حوزه گردشگري استفاده کرد. 

وزیر میراث فرهنگی،گردشگري و صنایع دستی همچنین تاکید کرد: باید تولید محتوا در بخش گردشگري و معرفی جاذبه هاي تازیخی و طبیعی و

 
امکانات و زیرساخت هاي این بخش با زبان هاي خارجی از سوي فعالان بخش گردشگري در فضاي مجازي افزایش یابد. 

مونسان با بیان اینکه دولت اعتباري براي حوزه تبلیغ ظرفیت هاي گردشگري کشور در خارج از مرزها ندارد، اظهار داشت: فضاي مجازي بستري است که
می توان با برنامه ریزي مناسب و رویکرد خلاقانه به طور رایگان در آن نسبت به معرفی ظرفیت هاي گردشگري پرداخت که باید مورد توجه فعالان

 
گردشگري کشور قرار بگیرد. 

 
وزیر میراث فرهنگی،گردشگري و صنایع دستی در ادامه از مرکز رشد و فناوري دانشگاه ازاد اسلامی دیدن کرد. 

بازدید از روند مرمت آستان مقدس امامزاده حسین ابن علی ابن موسی الرضا (ع)، دیدار با نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه قزوین، شرکت در
آئین رونمایی از دندان نئاندرتال از یافته هاي هیات باستان شناسی ایران و فرانسه در غار قلعه کرد آوج ، نشست با فعالان میراث فرهنگی، گردشگري و

 
صنایع دستی قزوین برنامه هاي روز اول سفر وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی به قزوین بود. 

 
افتتاح و بازگشایی دوباره یک طرح گردشگري در قزوین از برنامه هاي سفر روز دوم (فردا) مونسان به این استان است. 

 
برچسب ها 

 
- علی اصغر مونسان 

 
- گردشگري 

 
- استارتاپ 

- استان قزوین





استاندار: برقراري پروازهاي ارومیه به وان ترکیه و اربیل عراق از نیازهاي توسعه هوایی

آذربایجان غربی است

منبع: تسنیمشماره خبر:  378  |  تاریخ: 1399/10/08

گروه استان ها-استاندار آذربایجان غربی گفت: برقراري و توسعه پروازهاي ارومیه به شهرهاي وان ترکیه و اربیل عراق نیز با فراهم شدن تدابیر
کرونایی از دیگر نیازهاي توسعه هوایی استان است.

گروه استان ها-استاندار آذربایجان غربی گفت: برقراري و توسعه
پروازهاي ارومیه به شهرهاي وان ترکیه و اربیل عراق نیز با فراهم
شدن تدابیر کرونایی از دیگر نیازهاي توسعه هوایی استان است. -

 
اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از ارومیه، محمدمهدي شهریاري عصر
امروز در دیدار با مدیرعامل هواپیمایی جمهوري اسلامی ایران بر
افزایش پروازهاي ایران ایر در استان تأکید کرد و اظهار داشت: با
توجه به موقعیت استان به ویژه وجود فرودگاه شهید باکري ارومیه و
منطقه آزاد ماکو و فرودگاه خوي و از سوي دیگر همجواري استان با
سه کشور و نقش آفرینی در تبادلات تجاري منطقه اي، باید تعداد

 
پروازهاي ایران ایر و سایر شرکت هاي هواپیمایی افزایش یابد. 

استاندار آذربایجان غربی افزود: برقراري و توسعه پروازهاي ارومیه به شهرهاي وان ترکیه و اربیل عراق نیز با فراهم شدن تدابیر کرونایی از دیگر نیازهاي

 
توسعه هوایی استان است. 

 
توسعه پروازهاي مسافربري پیام موتور محرکه اشتغال و کارآفرینی در حوزه گردشگري البرز است 

 
توسعه پروازهاي فرودگاه بیرجند از مهمترین نیازمندي هاي خراسان جنوبی است 

 
شورایعالی مناطق آزاد تأیید کرد؛ توسعه پروازهاي مسافري فرودگاه پیام 

وي با بیان اینکه برقراري و افزایش پروازها رابطه مستقیم با تعداد مسافر دارد گفت: در صورتی که مسافر استان از وجود پرواز مطمئن و سرویس دهی

 
خوب رضایت و اطمینان داشته باشد به طور قطع برقراري پرواز از ارومیه و سایر فرودگاه هاي استان به نقاط جدید مرقون به صرفه خواهد بود. 

شهریاري ادامه داد: بی تردید فرودگاه شهید باکري ارومیه می تواند بیش از اینها در مراودات حمل و نقل هوایی کشور ایفاي نقش کند.



دستور رئیس جمهور به استانداران سراسر کشور

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  379  |  تاریخ: 1399/10/08

خبرگزاري آریا- رئیس جمهور به همه استانداران کشور دستور داد
که اقدامات خود را براي ایجاد کارخانه نوآوري در استان هایشان

 
تسریع ببخشند. 

به گزارش خبرگزاري آریا، حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن
روحانی در پی دریافت "گزارش اقدامات به عمل آمده درباره راه
اندازي کارخانه نوآوري در استان کرمانشاه"، ضمن تقدیر از استاندار
این استان، تاکید کرد که "سایر استانداران هم براي ایجاد کارخانه
نوآوري همه اقدامات لازم را انجام داده و فعالیت هاي خود را در این

 
زمینه تسریع ببخشند." 

از زمان افتتاح نخستین کارخانه نوآوري آزادي در تهران به عنوان
اولین و بزرگترین مرکز استقرار شتاب دهنده ها و استارت آپ هاي خاورمیانه و شمال آفریقا با ایجاد اشتغال براي حدود 3 هزار و 500 نفر از جوانان
تحصیلکرده با حضور رئیس جمهور در 14 آبان 98 و دستور به مسوولان ذیربط براي ایجاد کارخانه هاي مشابه در سراسر استان هاي کشور، شاهد آغاز

 
عملیات اجرایی و به دنبال آن افتتاح زنجیره اي این کارخانه ها در سراسر کشور هستیم. 

در حال حاضر به جز استان هاي تهران، خراسان رضوي و کرمانشاه که کارخانه نوآوري در آنها به مرحله بهره برداري رسیده، در 11 مرکز استان دیگر
نیز کارخانه هاي نوآوري در مرحله افتتاح یا ساخت قرار دارد.



هزار مورد اشتغال با اجراي طرح کارخانه شیشه در تربت جام ایجاد شد

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  380  |  تاریخ: 1399/10/08

فصل اقتصاد - مشهد- ایرنا- فرماندار تربت جام گفت: طرح ملی ساخت کارخانه صنایع شیشه در این شهرستان واقع در جنوب شرقی خراسان
رضوي زمینه اشتغال هزار نفر از جوانان را به صورت مستقیم فراهم کرده است.

فصل اقتصاد - مشهد- فرماندار تربت جام گفت: طرح ملی ساخت
کارخانه صنایع شیشه در این شهرستان واقع در جنوب شرقی خراسان
رضوي زمینه اشتغال هزار نفر از جوانان را به صورت مستقیم فراهم

 
کرده است. 

مرتضی حمیدي عصر دوشنبه در گفتگو با خبرنگار ایرنا افزود: ساخت
این کارخانه به عنوان یک پروژه ملی در زمینی به مساحت 22 هکتار
با زیربناي 120 هزار مترمربع سال 1392 آغاز شده و هم اینک
مراحل نهایی تکمیل آن به پایان رسیده لذا در آینده نزدیک مورد

 
بهره برداري قرار می گیرد.  

 
وي ادامه داد: اجراي این طرح بزرگ زمینه اشتغال غیرمستقیم دو هزار نفر را تاکنون صورت فراهم کرده است.  

 
فرماندار تربت جام گفت: از ابتداي شروع ساخت و تجهیز کارخانه شیشه تاکنون افزون بر 80 هزار میلیارد ریال هزینه شده است. 

 
وي افزود: تکمیل نهایی این طرح ملی به صورت مستقیم و غیرمستقیم افزون بر سه هزار نفر را مشغول کار خواهد کرد.  

حمیدي افزود: کارخانه صنایع شیشه آذرمیناي جام روزانه ظرفیت تولید 600 تن محصول و سالانه 200 هزار تن شیشه به رنگهاي سفید، سبز، آبی و

 
قهوه اي را در ابعاد 2 تا 19 میلیمتر دارد. 

وي ادامه داد: مواد اولیه تولید شیشه این واحد فرآوري از معدن سنگ روستاي بزد شهرستان تربت جام استخراج فراهم می شود لذا یکی از مهمترین

 
ویژگیهاي این کارخانه تامین مواد اولیه مور نیاز آن در همین شهرستان است. 

فرماندار تربت جام انواع شیشه خودرو، نشکن، کانتینري و سکوریت را از دیگر تولیدات این واحد صنعتی ذکر و بیان کرد: معادن غنی فراوانی در این
شهرستان براي تولید همین محصولات وجود دارند لذا کارشناسان این پروه با آگاهی از چنین ظرفیتی اقدام به ساخت کارخانه شیشه سازي در مجاورت

 
معدن محلی سیلیس کردند. 

وي گفت: ماده معدنی سیلیس استخراجی کوههاي روستاي بزد خلوص 97 درصدي دارد و همین امر هزینه فرآوري سیلیس را که اصلی ترین ماده اولیه

 
ساخت شیشه به شمار می رود کاهش داده است. 

حمیدي به نزدیک بودن شهرستان تربت جام به مرز با کشورهاي همسایه شرقی نیز اشاره و بیان کرد: بستر صدور تولیدات کارخانه شیشه سازي جام به

 
افغانستان فراهم شده لذا فعالیت آن می تواند نقش بسزایی در صادرات شیشه به دیگر کشورهاي همسایه و حتی آسیا داشته باشد. 

مرکز شهرستان 240 هزار نفري تربت جام در فاصله 167 کیلومتري جنوب شرقی مشهد واقع است.



مرمت مساجد تاریخی از اقدامات وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی است

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  381  |  تاریخ: 1399/10/08

فصل اقتصاد - وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی در دیدار با نماینده ولی فقیه در استان قزوین، گفت: «مرمت و حفظ مساجد
تاریخی و بقاع و اماکن متبرکه از مهم ترین اقدامات وزارت بوده و این وزارتخانه علاوه بر موضوعات مرتبط با فرهنگ و میراث فرهنگی، نقش

مهمی در اقتصاد کشور و ایجاد اشتغال ایفا می کند.»

فصل اقتصاد - وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی در
دیدار با نماینده ولی فقیه در استان قزوین، گفت: «مرمت و حفظ
مساجد تاریخی و بقاع و اماکن متبرکه از مهم ترین اقدامات وزارت
بوده و این وزارتخانه علاوه بر موضوعات مرتبط با فرهنگ و میراث

 
فرهنگی، نقش مهمی در اقتصاد کشور و ایجاد اشتغال ایفا می کند.» 

به گزارش فصل اقتصاد به نقل از وزارت میراث فرهنگی، دکتر مونسان
در دیدار با آیت االله عبدالکریم عابدینی روز دوشنبه 8 دي ماه 99 با

بیان این که از گردشگري به عنوان صنعت یاد می شود و سومین اقتصاد دنیا را تشکیل می دهد، عنوان کرد: «از 10 شغل در دنیا، یک شغل مرتبط با

 
صنعت گردشگري است و علاوه بر این که درآمدهاي ارزي و اقتصادي براي کشورها دارد، در ایجاد شغل نیز تأثیرگذار است.» 

او افزود: «با وجود اقتصاد مردم پایه در حوزه گردشگري، در سال 2019 میلادي خوشبختانه 11.7 میلیارد دلار به صورت مستقیم و سهم غیرمستقیم

 
آن 33.3 میلیارد دلار سهم گردشگري از تولید ناخالص داخلی کشور (GDP) بوده است.» 

وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی خاطرنشان کرد: «از محل صندوق توسعه ملی تا میزان 70درصد وام با نرخ پایین براي سرمایه گذاري

 
در بخش گردشگري در اختیار سرمایه گذاران قرار گرفته است.» 

او با بیان این که در دولت یازدهم و دوازدهم به میزان اقامتگاه هاي موجود در کشور، اقامتگاه و تخت در کشور ایجاد شده است، اعلام کرد: «بخش
گردشگري ما صرفا شامل بخش فرهنگی و تاریخی نمی شود بلکه تنوع بسیاري در بخش گردشگري ایجاد شده که با رعایت موازین اسلامی و بر پایه

 
گردشگري حلال و ثواب است.» 

دکتر مونسان اضافه کرد: «گردشگري سلامت و طبیعت گردي نیز به گردونه گردشگري اضافه شده که روند بسیار خوبی به خودش گرفته و گردشگري

 
کشاورزي نیز به این بخش ها اضافه شده است.» 

او با تأکید بر تقویت اقامتگاه هاي بوم گردي کشور عنوان کرد: «با ایجاد اقامتگاه بوم گردي در روستاها، یکی از نقاط ضعف کشور که ایجاد زیرساخت در
روستاها بود تا حد زیادي برطرف و خانه هاي روستایی به اقامتگاه تبدیل شد، یکی از دستاوردهاي مهم آن، مهاجرت شهرنشینان و بازگشت آن ها به

 
روستاهایشان بود، با انجام این کار بخش گردشگري فعال و اشتغال زایی ایجاد شد.» 

وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی بیان کرد: «در بخش میراث فرهنگی نیز احیاي هویت ملی و دینی و مبارزه با تهاجم فرهنگی در دستور

 
کار قرار گرفت که با حفظ بناهاي تاریخی و فرهنگی در این راستا گام هاي مؤثري برداشته شد». 

 
او تصریح کرد: «در عرصه بین المللی نیز ثبت هاي جهانی کشور به خوبی پیش می رود و از سهمیه هاي ثبت جهانی در حال بهره برداري هستیم.» 

دکتر مونسان با بیان این که در بخش میراث ناملموس نیز در حال ثبت آداب و سنن ملی و مذهبی هستیم، افزود: «این آداب و سنن در حال فراموشی

 
بود که در راستاي احیاي آن گام برداشته شد.» 

او اظهار کرد: «در بخش صنایع دستی نیز خوشبختانه تمام رشته هایی که از بین رفته بود، احیا و تبدیل به کسب و کار شد و تعداد زیادي از بانوان
سرپرست خانوار در این بخش ارتزاق می کنند. روستاهاي محروم از این ظرفیت استفاده کرده اند و در حال صادرات صنایع دستی آنان به کشورهاي

 
حاشیه خلیج فارس هستیم، برندسازي در این زمینه نیز انجام شده است.» 

 
صنعت گردشگري با مشارکت مردم به جایگاه واقعی می رسد 

آیت االله عبدالکریم عابدینی نماینده ولی فقیه در استان قزوین نیز در این دیدار گفت: «قزوین با شاخصه هاي صنعتی، کشاورزي و پیشینه افتخارآمیز
میراث فرهنگی شناخته می شود و با این پیشینه لازم است تلاش بیشتري براي معرفی ظرفیت هاي استان انجام شود.» 



او افزود: «میراث فرهنگی در تمام کشورها وجود دارد اما آن چیزي که ایران را نسبت به سایر کشورهاي دنیا متمایز کرده است، برخورداري از روح

 
عرفان و معنویت در آثار و بناهاي میراثی است.» 

آیت االله عابدینی تقویت هویت ملی و دینی را ضروري دانست و تصریح کرد: «در برخی شهرهاي نوپا آثاري از هویت اسلامی و ایرانی مشاهده نمی شود
اما شهرهایی نظیر قزوین، اصفهان و شیراز، ظرفیت بسیار زیادي در معرفی تاریخ و پیشینه کشور دارند و باید از این ظرفیت ها به نحو مطلوب و شایسته

 
بهره برد.» 

او با بیان این که حضور مردم در تمام عرصه ها از جمله صنعت گردشگري گره گشاست، اظهار کرد: «حضور مردم در پیروزي انقلاب اسلامی، بحران ها و

 
چالش هاي پس از آن بسیار راهگشا بوده و امروز نیز می توانیم با مشارکت مردم صنعت گردشگري را به جایگاه حقیقی خود برسانیم.» 

 
تسریع در احیاي ظرفیت هاي مهم گردشگري استان با حمایت وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی 

هدایت االله جمالی پور استاندار قزوین نیز عنوان کرد: «قزوین استانی تاریخی و کهن است و ظرفیت هاي بی بدیلی در حوزه هاي مختلف تاریخی،

 
فرهنگ و گردشگري دارد که در گذشته مغفول واقع شده بود و نتوانستیم در اقتصاد استان از آن به شکل مطلوبی بهره برداري کنیم.» 

او افزود: «اقتصاد گردشگري در حال حاضر بخش مهمی از اقتصاد دنیاست و در کشور ما نیز اتفاق هاي خوبی در این حوزه رقم خورده و وزارتخانه در
این بخش متمرکز شده است، اما با توجه به وضعیت اقتصاد کشور و بودجه اندك این وزارتخانه، فعالیت ها بسیار محدود شده است اما می توان با

 
استفاده از ظرفیت هاي مردم و مردمی کردن اقتصاد گردشگري به ظرفیت هاي باارزش گردشگري دست پیدا کرد.» 

 
پیشرفت قزوین در گروي بازسازي و نوسازي بافت هاي تاریخی و کهن است 

فاطمه محمدبیگی نماینده مردم قزوین، آبیک و البرز در مجلس شوراي اسلامی در ادامه اظهار کرد: «به منظور اشتغال زایی براي جوانان و ایجاد فضاي

 
سالم براي گردشگري باید میراث کهن استان را به خوبی حفظ و معرفی کرد.» 

او با بیان این که یکی از پروژه هاي مهم براي مردم استان، مرمت امام زاده حسین (ع) است، ادامه داد: «ضرورت دارد این پروژه با حمایت وزارت میراث

 
فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی بازسازي و سامان دهی شود.» 

محمدبیگی بیان کرد: «توجه به دیگر آثار تاریخی استان همچون حفظ مسجد جامع عتیق، ادامه تکمیل پروژه دولت خانه صفوي، استفاده از آب گرم

 
هاي استان، توجه ویژه به قلعه سمیران و احداث خانه موزه براي شهید حسین لشگري در شهر ضیا آباد از دیگر خواسته هاي مردم استان است.» 

او با اشاره بر ضرورت ثبت میراثی سال روز واقعه تاریخی قیام هفتم دي مردم قزوین، گفت: «طی برنامه ریزي انجام شده و ارسال نامه به مقام معظم
رهبري در نظر داریم تا مردم استان بتوانند هرساله در این روز با مقام عظما دیدار کنند.»



سیاستگذاري شهروند مدار اصل مهم در وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی است

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  382  |  تاریخ: 1399/10/08

فصل اقتصاد - وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی در نشست گفت و شنود حقوق شهروندي که با حضور جمعی از فعالان وصاحبنظران عرصه
حقوقی برگزار شد به تشریح فعالیتهاي این وزارتخانه با محوریت حقوق شهروندي درحوزه هاي رفاهی، معیشتی، زنان سرپرست خانوار، کودکان،

سالمندان و روستائیان پرداخت.

فصل اقتصاد - وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی در نشست گفت و
شنود حقوق شهروندي که با حضور جمعی از فعالان وصاحبنظران
عرصه حقوقی برگزار شد به تشریح فعالیتهاي این وزارتخانه با
محوریت حقوق شهروندي درحوزه هاي رفاهی، معیشتی، زنان

 
سرپرست خانوار، کودکان، سالمندان و روستائیان پرداخت. 

به گزارش فصل اقتصاد به نقل از مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی
وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی، محمد شریعتمداري اظهارداشت:

توجه به رضایت عموم مردم یکی از مهمترین اصول حاکم بر نظام جمهوري اسلامی است و بر همین اساس در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تلاش

 
کرده ایم در همه فعالیت ها، سیاست گذاري شهروند مدارحاکم باشد. 

وي، اصلاح مطالبه جدي 15 ساله حقوق و دستمزد و افزایش 50 درصدي حقوق کارکنان ، راه اندازي پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان، رشد قابل توجه
تعداد تشکل هاي کارگري و کارفرمایی، تهیه و ابلاغ منشور سالمندي، ایجاد داشبورد اطلاعات زنان سرپرست خانوار، همسان سازي حقوق بازنشستگان،
بهبود روابط کارگري وکارفرمائی، شناسائی بیش از 140 هزار کودك بازمانده از تحصیل و توجه ویژه به افراد داراي معلولیت را از جمله مصادیق رعایت و

 
توجه به حقوق شهروندي در دولت و وزارت تحت مدیریت خود دانست. 

 
شریعتمداري تاکید کرد : بر اساس قانون اساسی و قوانین آمره به رعایت حقوق شهروندي مکلف هستیم . 

وي با اشاره به اصل یک قانون اساسی که بر اکثریت آراي مردم به عنوان یکی از مهمترین اصول این قانون تاکید دارد اظهار داشت: در بند 6 اصل دوم

 
قانون اساسی به کرامت انسانی و آزادي هاي او اشاره شده و اصل سوم این قانون نیز به همین نحو است . 

شریعتمداري تاکید کرد: قانون اساسی مملواز حقوقی است که دولت ها باید محترم بشمارند و بناي جمهوري اسلامی نیز بر آرا و رضایتمندي مردم

 
است. 

وي ادامه داد: در فعالیت هاي مختلف و گسترده اي که این وزارتخانه دارد تلاش شده به آراء و نظرات مخاطبان و جامعه هدف توجه ویژه اي شود، بر
همین اساس، شوراهاي مختلفی در امر تصمیم سازي مشارکت می کنند،از وجود نمایندگان مردم در انجمن ها ، اتحادیه ها، کانون ها و شوراهاي ذي
ربط بهره می بریم و به هیچ وجه تا قبل از دریافت نظرات مردمی از طریق نمایندگان آنها تصمیمی در هیچ یک از حوزه هاي این وزارتخانه اتخاذ نمی

 
شود. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: رئیس جمهوري نیز تلاش کردند با نگارش منشور حقوق شهروندي در 120 ماده و انتصاب دستیار حقوق

 
شهروندي در همه وزارتخانه ها ، دستگاه ها و سازمان ها ، این هدف را پایدار و به صورت مستمر تعقیب کنند. 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی به تشریح عملکرد این وزارتخانه در حوزه حقوق شهروندي پرداخت و در حوزه رفاه عمومی به ایجاد پایگاه اطلاعات رفاه
ایرانیان اشاره کرد و افزود : از طریق این پایگاه و ثبت اطلاعات واقعی از وضعیت عمومی مردم، گزارش هاي دقیق و روشنی را در اختیار سیاستگذاران

 
حوزه رفاه اجتماعی قرارمی دهیم. 

به گفته شریعتمداري، امروز این اقدام ارزشمند به نتیجه مطلوب رسیده و حدود 60 پایگاه اطلاعاتی در اختیاراین وزارتخانه قرار دارد و تمام اطلاعاتی که

 
بر پایه کد ملی در کشور ثبت می شود در این پایگاه گردآوري شده است . 

وي افزود: بر پایه این اطلاعات می توانیم 85 میلیون جمعیت کشور را در یک طبقه بندي روشن در ده دهک مشخص دسته بندي کرده و از وضعیت

 
اقتصادي آنها مطلع شویم. 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی، توجه به رفاه و معیشت مردم را به عنوان یکی از مهمترین اصول و ضروریات حقوق شهروندي دانست و گفت: همه



 
همکاران در دولت نیز با تمامی توان در این زمینه تلاش می کنند. 

وي، توجه جدي به مطالبه 15 ساله مردم از طریق اصلاح دستمزد افراد داراي حقوق ثابت که در سال گذشته انجام شد را تلاش دیگري در راستاي
تحقق خواسته ها و مطالبات مردمی دانست و اظهار داشت: با50 درصد افزایش حقوق کارکنان دولت و همسان سازي حقوق بازنشستگان، این مطالبه

 
جدي و مغفول مانده ، با اختصاص 50 هزار میلیارد تومان منابع تحقق یافت. 

شریعتمداري، تلاش هاي دولت در زمینه تامین نیازهاي زیر بنایی مثل آب ، برق و گاز و فراهم کردن زمینه استفاده رایگان از این منابع براي افرادي که

 
الگوي مصرف را رعایت می کنند را از مصادیق دیگر توجه ویژه دولت تدبیر و امید به حقوق شهروندي دانست. 

وي به افزایش ارائه خدمات جانبی به افراد جامعه با درآمد ثابت نیز اشاره کرد و بیان داشت: با حذف یارانه سوخت تلاش شد بر مبناي همین آزمون

 
وسع، یارانه معیشت در اختیار جامعه 60 میلیونی قرار گیرد. 

 
تشکیل بیش از 13 هزار تشکل کارگري و کارفرمایی در دولت تدبیر و امید 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی به اهمیت و ضرورت حضور تشکل ها و اتحادیه ها به عنوان نمایندگان مردم درتصمیم گیري ها نیز تاکید کرد و گفت: بر

 
همین اساس، در دولت تدبیر و امید 13 هزار و 700 تشکل کارگري و کارفرمایی در کشور ایجاد شده است. 

وي به اقدامات متعدد این وزارتخانه در حوزه حقوق کودکان نیز اشاره کرد و گفت: با همکاري وزارت بهداشت،کودکان داراي سوء تغذیه شناسایی شدند
و منابعی براي آنان اختصاص داده شد . علاوه بر این 140 هزار کودك بازمانده از تحصیل را نیز شناسایی کردیم که بخشی از آنها به دلیل مسائل مادي

 
و بخشی نیز به دلیل معلولیت امکان تحصیل نداشتند و تلاش کردیم آنان نیز از این حق اساسی بهره مند شوند . 

شریعتمداري درخصوص اقدامات صورت گرفته در زمینه توجه به حقوق زنان سرپرست خانوار نیز اظهار داشت: در راستاي توانمند سازي این قشر از

 
جامعه نیز داشبورد اطلاعات زنان سرپرست خانوار تهیه و قدم هاي خوبی برداشته شده است. 

وي تهیه و ابلاغ منشور حقوق سالمندي در این دولت را نیز اقدام مهم دیگري برشمرد که در راستاي تحقق اهداف این گروه از جامعه صورت گرفته و

 
افزود: شوراي سالمندان زیر نظر استانداران تشکیل شد . 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی تاکید کرد: به وضعیت معلولان نیز در این دولت توجه ویژه اي شده و از طریق تصویب قانون افراد داراي معلولیت در
مجلس شوراي اسلامی و پیش بینی منابعی سعی کردیم به طور ویژه اي به این عزیزان رسیدگی کنیم، این منایع از سال اول با حدود یک هزار و صد
میلیارد تومان آغاز شد و امروز به دو هزار میلیارد تومان منابع رسیده و علاوه بر منابعی که قبلاً در این ردیف ها مصرف می شد این منابع در اختیار

 
معلولان قرار گرفت . 

به گفته شریعتمداري، همچنین تلاش شد مستمري مددجویان داراي معلولیت شدید و خیلی شدید نیز افزایش پیدا کند و حقوق آنان نیز بین 5 تا 9

 
برابر افزایش یافت. 

وي افزود : همچنین به روستاها به عنوان مرکز اصلی توسعه کشور توجه ویژه شد، گسترش و توسعه شبکه آب، برق،گاز ، توسعه شبکه اینترنت و نیز
توجه به مسئله اشتغال روستاها با اختصاص یک و نیم میلیارد دلار از محل منابع صندوق توسعه ملی نیز از دیگر برنامه هایی بود که در این دولت به

 
اجرا گذاشته شد. 

 
افزایش سهم اشتغال روستایی از 3 به 29 درصد در سبد اشتغال کشور 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: تا امروز و به شکل تمام شماري شده حدود 250 هزار شغل در سطح روستاها به وجود آمده و سهم اشتغال

 
روستایی در سبد اشتغال کشور از 3 به 29 درصد افزایش پیدا کرده است. 

شریعتمداري افزود: با ایجاد کانون هاي بوم گردي، مسئله مهاجرت معکوس به روستاها انجام شده است . علاوه بر این تا پیش از این دولت، تنها 650
هزار نفر تحت پوشش بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر قرار داشتند که با اختصاص نزدیک به 3 هزار میلیارد تومان، پوشش بیمه اجتماعی

 
روستاییان را در کشور به سه میلیون نفر افزایش داده ایم . 

 
وي تصریح کرد : همچنین در حوزه زنانی که همسر خارجی داشتند امکان انتقال تابعیت براي فرزندان نیزانجام شده است . 

شریعتمداري ادامه داد: در حوزه روابط کار نیز تلاش کردیم تا رابطه کارگران و کارفرمایان بهبود یابد و درطی این دو سال 30 سامانه جامع کار در

 
سراسر کشور استقرار پیدا کرده که از طریق این سامانه ها، ارتباطات کارگر و کارفرما به صورت منطقی تر برقرار می شود. 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی افزود: قطعاً همه اقدامات انجام شده در سایه همان حقوق شهروندي و تحت عنوان حقوق اساسی است،البته باید
تصمیمات به سایر بخش هاي حقوق اساسی مردم معطوف شود تارضایت مندي در جامعه افزایش پیدا کند. قطعا رضایتمندي مردم اصل است و باید از

 
طریق معقول و علمی آن را سنجش کنیم. 

شریعتمداري، بهبود سرمایه اجتماعی و اعتماد عمومی را بسیار با اهمیت دانست و گفت : باید تلاش کنیم سرمایه اجتماعی را افزایش دهیم ، با استفاده
از برخی ساز و کارهاي صحیح حکمرانی مطلوب مثل شفاف سازي که در دستور کار قرار گرفته وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی تاکنون توانسته قدم

 
هاي خوبی بردارد . 

وي به بخشی از اقدامات این وزارتخانه در حوزه صیانت و حفاظت از اموال مردم نیز اشاره کرد و بیان داشت: ورود مجموعه اقتصادي عظیمی مثل شستا
به بازار بورس، قرار دادن ترازنامه مالی شرکت ها اعم از بورسی و غیر بورسی در کدال بورس و استقرار حدود 40 سامانه شفاف ساز در همه صندوق ها و



 
مراکزي که از دارایی هاي بیمه شدگان و بازنشستگان صیانت می کنند از جمله اقداماتی است که در این حوزه صورت گرفته است . 

شریعتمداري با تاکید بر اینکه امروز به اجماع نخبگانی در امر توجه به معیشت مردم نیازمند هستیم گفت: بررسی هاي ما در پایگاه اطلاعات رفاه
ایرانیان نشان می دهد متوسط دریافتی و هزینه طبقات پایین و حتی طبقات بالا دست جامعه متوسط خوبی نیست و در دهک اول درآمدي در سال 98

 
، کمتر از یک میلیون و پانصد هزار تومان بوده است. 

وي افزود: احساس عدالت اجتماعی و مساوات یکی از نیازهاي اساسی جامعه است که در این بخش نیز براي تامین رفاه، آسایش و معیشت جامعه که بر

 
عهده دولت است تلاش هایی را آغاز کرده ایم . 

وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی در ادامه به وضعیت جامعه تحت پوشش این وزارتخانه و نحوه جهت گیري هاي آن در حوزه هایی مثل تامین اجتماعی و
بهزیستی اشاره کرد و گفت: امروز بخش عظیمی از جامعه با وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی در ارتباط هستند، از همین رو مسئولیت سنگینی را براي

 
ایجاد رضایتمندي مردم برعهده دارد . 

شریعتمداري گفت : تلاش کردیم در طی این دو سال ضعف بصري و شنوایی را با استفاده از ابزارهاي مختلف رفع کنیم و ارتباطات خود را با جامعه

 
هدف و مخاطبان عام و خاص آن گسترده کنیم ،بهتر ببینیم و بشنویم . 

وي افزود:یکی از مهم ترین ویژگی هاي سیاستگذاري شهروند مدارانه استفاده از خرد جمعی دانش نخبگان در این عرصه است که می توانیم قدم هاي

 
خوبی در این زمینه برداریم. 

شریعتمداري بر ارائه نظریه فقر زدایی و رفاه اجتماعی با مشارکت و بهره مندي از آراء صاحبنظران و فعالان حقوقی براي تدوین سیاست هاي کلان

 
بخش رفاه کشور تاکید کرد. 

وي ادامه داد: در این دو سال تلاش کردیم شوراي عالی رفاه را به جایگاه مناسب خود بازگردانیم و قانون ساختار رفاه اجتماعی را که نسبت به سایر

 
قوانین مترقی تر و ارزشمند است مستقر کنیم . 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی افزود: بدون تردید مهمترین چالش امروز و فرداي کشور عدالت اجتماعی است. اگر به حقوق محرومین توجه نکنیم بدون
تردید با مشکلات عدیده اي مواجه خواهیم شد. از سوي دیگر کار،تولید و سرمایه گذاري نیز داراي اهمیت است. بنابراین توسعه بدون توجه به جامعه اي

 
که داراي حداقل هاي ثابت هستند امکان پذیر نیست. 

در این نشست صاحبنظرانی چون؛محسن رهامی استاد دانشگاه تهران و دبیرکل بنیاد صلح ، مهدي هداوند استاد حقوق عمومی دانشگاه ه علامه
طباطبایی، حبیب نژاد استاد حقوق عمومی دانشگاه تهران، محمدجلالی استاد حقوق عمومی دانشگاه شهید بهشتی، کوروش استوار سنگري مدیرگروه
حقوق عمومی دانشگاه آزاد شیراز، سیدمجتبی واعظی استاد حقوق عمومی دانشگاه شیراز، مهناز بیات استاد حقوق عمومی دانشگاه شهید بهشتی تهران،
عبداله خدابخشی استاد حقوق خصوصی دانشگاه فردوسی مشهد، مسلم آقایی استاد حقوق عمومی و پژوهشگر ومهدي شعبان نیا مدیر گروه حقوق
عمومی واحد تهران مرکزي به طرح دیدگاه ها و نظرات خود در حوزه حقوق شهروندي پرداختند و راه کارهایی براي تحقق بهتر آن در جامعه ارائه

 
کردند. 

محسن رهامی استاد دانشگاه تهران و دبیرکل بنیاد صلح ،با بیان اینکه مخاطبان وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی را اقشار مختلف جامعه تشکیل می

 
دهند گفت : توجه به حقوق کارگران، اتحادیه ها و سندیکاها از اجزاي مربوط به حقوق شهروندي است. 

وي تاکید کرد : فصل مربوط به حقوق شهروندي باید متولی داشته باشد، البته ایجاد نهادها در وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی اتفاق خوبی است ، اما

 
براي اینکه این قبیل نهادها بعد از این دولت نیز تداوم یابند باید فعالیت ها بر ایجاد نهادهایی مثل سندیکاها و اتحادیه ها مبتنی باشد . 

رهامی، توجه به معیشت اکثریت جامعه هدف را به معناي توجه به کرامت انسانی دانست و یادآور شد : امروزلازم است صداي طبقاتی که بلندگو ندارند

 
را نیز بشنویم. 

کورش استوار سنگري مدیرگروه حقوق عمومی دانشگاه آزاد شیراز، نیز در خصوص منشور حقوق شهروندي و این که بخشی از آن مربوط به حق اشتغال
و کار شایسته است گفت : مطابق ماده 55 منشور حقوق شهروندي شهروندان جامعه حق دادخواهی در مراجع کار را دارند ، بنابراین پیشنهاد می کنم
براي استحکام آراي حقوقی هیئت هاي تشخیص و حل اختلاف در مراجع کار و به منظور احقاق حقوق شهروندي این آیین نامه اصلاح و الزام شود و

 
عضو منصوب از سوي وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی در این هیئت ها ، تحصیلکرده رشته حقوق باشد. 

وي افزود:طبق آیین دادرسی کار، نمایندگان کارگر و کارفرما لزوماً نباید وکیل داشته باشند، اما فقدان تخصص در این حوزه به حقوق آنان آسیب می
رساند، و اصلاح آیین نامه به نحوي که تنها وکلا بتوانند در هیئت هاي تشخیص و حل اختلاف حضور پیدا کنند ضروري است . در این زمینه انعقاد

 
قرارداد با کانون وکلا و حضور وکلاي متخصص در زمینه معاضدت حقوقی، بسیار موثر است . 

در ادامه نشست، مهدي هداوند استاد حقوق عمومی دانشگاه علامه طباطبایی به رویکردهاي اجتماعی منشور حقوق شهروندي که مورد توجه تدوین
کنندگان آن بود پرداخت و گفت: تدوین کنندگان منشور حقوق شهروندي اصول و حقوقی را مورد شناسایی قرار داده اند که جهت اجتماعی منشور،
سیاست گذاري در حوزه اجتماعی و حق هاي رفاهی را مورد توجه قرار داده است . بنابراین، آغاز منشور حقوق شهروندي با حق سلامت ، حیات ،

 
اشتغال ، رفاه و بهداشت به تفصیل مورد توجه قرار گرفته است. 

وي افزود: شاید مهمترین چالش دنیاي معاصر اجتماعی امروز بحث اجراي عدالت اجتماعی است. تردیدي نیست که احساس بی عدالتی و بازمانده بودن



در خاورمیانه بروز گروه هائی مثل داعش و سایر گروه ها را موجب شده است . قطعاً مسیر موفقیت دولت ها از مسیر دولت رفاه می گذرد. با نگاهی به

 
شش برنامه تنظیم شده در قبل از انقلاب و بررسی ایرادات آن به این نکته می رسیم که ضعف در حوزه هاي سیاست هاي اجتماعی بوده است. 

هداوند تصریح کرد: البته پس از انقلاب اسلامی نیز با پراکندگی در سیاستگذاري اجتماعی در برنامه ها مواجه هستیم و سند منسجمی قبل و بعد از
انقلاب در حوزه رفاه اجتماعی تدوین نشده است. بنابراین به نظرمی رسد به یک سند جامع سیاست اجتماعی با رویکرد یک دولت رفاهی تنظیم گر نیاز

 
داریم. 

در ادامه نشست، مهناز بیات استاد حقوق عمومی دانشگاه شهید بهشتی تهران، از یک موضع جمع گرایانه وارد بحث حقوق شهروندي شد و گفت : توجه

 
به مصلحت حیات جمعی مبناي موجه ساز تحدید آزادي هاي فردي به حساب می آید . 

وي افزود : از آنجایی که با هم بودن جامعه ایرانی مورد تهدید قرار گرفته است بنابراین مصلحت و خیر عمومی جامعه باید مورد توجه قرار گیرد. از
همین رو باید حداقل هاي معیشتی براي همه مردم صرف نظر از تفاوت هاي ایدئولوژیک و به عنوان یکی از مصادیق مصلحت حیات جمعی براي همه

 
مردم ایران تامین شود. 

سید احمد حبیب نژاد استاد حقوق عمومی دانشگاه تهران، عضو هیات علمی دانشگاه تهران و مدیرعامل موسسه توسعه حقوقِ فقرزدایی نیز در ادامه
نشست گفت: همراه کردن جامعه حقوقدانان با مقوله فقر زدایی بسیار مهم است. متاسفانه یک الگو و نظام مدون ،مشخص و معینی در حوزه فقرزدایی

 
نداریم. از سوي دیگر حقوقدانان نیز نسبت به آیین نامه ها، قوانین و مقررات مربوط به فقر و رفاه کمتر چالش ایجاد می کنند. 

وي در همین زمینه پیشنهاد کرد: آیین نامه هاي مربوط به موضوعات رفاهی در وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی و به منظور استفاده جامعه هدف و

 
متناسب با وضعیت کرونایی به روز رسانی شود. 

 
حبیب نژاد همچنین خواستار تشکیل دبیرخانه هماهنگی و نظارت براي اجراي قانون معلولان در این وزارتخانه شد. 

وي مقررات گذاري دقیق در حوزه رفاه را با اهمیت دانست و گفت : مسئله فقر را باید یک مسئله بحرانی درنظر گرفت، بحث حاشیه نشینی و اقامت

 
گاههاي غیررسمی نیز نیازمند توجه است. مشارکت بخش هاي غیردولتی در نظام تامین اجتماعی نیز می تواند مورد توجه قرار گیرد. 

مسلم آقایی طوق استاد حقوق عمومی و پژوهشگر، نیز در ادامه نشست گفت : یقینا اگر موارد مربوط به حقوق شهروندي در حوزه رفاهی به صورت کامل
اجرا شود یک آرمان شهر خواهیم داشت. اما مسئله رفاه اجتماعی داراي ذات و ماهیت پیچیده اي است که با آن یک سري مشکلات عمده داریم ،چه

 
این مسایل درمنشور حقوق شهروندي آمده باشد یا نیامده باشد. 

 
وي افزود: بحث رفاه اجتماعی اصولاً یک مفهوم چتري است .یعنی عناوین ، مفاهیم و عناصر مختلف ذیل این مفهوم کلی درج می شود. 

آقائی طوق افزود : وقتی از رفاه اجتماعی صحبت می شود برآیند کلی تلاش دولت و بخش عمومی در عرصه هاي مختلف است. حال این کار را به
وزارتخانه اي واگذار کرده ایم که در کنار مفاهیمی مثل کار، تعاون قرار دارد، ازهمین رو این گستردگی به کار این وزارتخانه لطمه می زند . عرصه رفاه

 
اجتماعی بسیار گسترده است و حقیقتاً یک وزارتخانه به تنهایی نمی تواند متولی اجراي این برنامه باشد. 

وي همچنین بر وجود نظریه در زمینه رفاه اجتماعی تاکید کرد و گفت : لزوم انسجام در سایر بخش ها و کمک سایر بخش ها به این وزارتخانه براي

 
اجراي هر چه بهتر برنامه ها می تواند موثر باشد. 

مهدي شعبان نیا مدیر گروه حقوق عمومی واحدتهران مرکزي،نیز در ادامه نشست گفت : منشور حقوق شهروندي به رغم اینکه ضمانت اجرایی ندارد اما
می تواند منشاء خیر باشد. در ماده119 قانون که بحث مراکز خدمات اشتغال در کشور وجود دارد می توانیم بحث حمایتی از کارفرمایان را نیز داشته

 
باشیم . 

 
به گفته وي همچنین در خصوص ماده 121 قانون کار در مورد استفاده از اتباع خارجی می توان کارگران ایرانی را جایگزین آنان کرد. 

شعبانیان ادامه داد: حق اعتصاب براي کارگران مطابق با قوانین نیز می تواند فضاي مناسبی را براي طرح مطالبات کارگران ایجاد کند . بحث قراردادهاي
موقت نیز از جمله مواردي است که باید مورد توجه قرار گیرد .همچنین الحاق به برخی از مقاوله نامه هاي بین المللی و حضور موثر جمهوري اسلامی

 
ایران در سازمان بین المللی کار براي طرح مباحث حقوق کار باید مورد توجه قرار گیرد . 

سیدمجتبی واعظی استاد حقوق عمومی دانشگاه شیراز،هم در ادامه نشست گفت : در منشور حقوق شهروندي یک سري نوآوري هایی وجود دارد و یکی

 
از مصادیق بارز آن نیز حق توان خواهان است . 

 
وي افزود: در محورهایی که نوآوري وجود دارد مثل حقوق معلولان و توانخواهان باید شفاف سازي صورت گیرد. 

بحث اتحادیه هاي کارگري از طریق تشکیل اتحادیه هاي کارگري و صنفی هم می تواند به دولت و به ارتقاء حقوق رفاهی بسیار کمک کند. ایجاد

 
زیرساخت هاي لازم از سوي دولت براي توسعه اتحادیه ها و سندیکاها گام موثري در این زمینه است،. این امر آثار اجتماعی سیاسی خوبی هم دارد. 

واعظی، ایجاد مراکز اجتماعی، نهادهاي محلی و شهرداري ها از طریق داوطلبینی که آموزش ها را به مردم می دهند براي حمایت از اقشار آسیب پذیر و

 
فاقد شغل و مهارت بسیار موثر دانست . 

وي گفت: قطعا این امر به ارتقاي حقوق اجتماعی افراد نیز منجر خواهد شد. همچنین بحث وحدت رویه در مراجع حل اختلاف نیز با اهمیت ارزیابی می

 
شود. ساماندهی وضعیت شرکت هاي تامین نیرو و رفع تبعیض در این زمینه هم از جمله موارد دیگري است که نیازمند توجه است. 

از حضور وکلا در هیات هاي تشخیص و حل اختلاف استقبال می کنیم 



در ادامه این نشست، حاتم شاکرمی، معاون روابط کار گفت: هم اکنون این معاونت بسیاري از خدمات خود را و به ویژه در حوزه حقوق شهروندي به

 
صورت الکترونیکی به جامعه کارگري و کارفرمایی ارائه می دهد. 

وي به موضوع شفافیت اشاره کرد و گفت : از اصلاح آیین نامه تعیین اعضاي حل اختلاف و حضور وکلا درهیات هاي تشخیص و حل اختلاف که در این

 
جلسه مطرح شد استقبال می کنیم . 

شاکرمی با بیان اینکه هم اکنون هفت مقاوله نامه در دولت تصویب شده است افزود: جمهوري اسلامی ایران تاکنون به 14 مقاوله نامه بین المللی پیوسته

 
است که البته این تعداد افزایش پیدا خواهد کرد. 

وي یکی از اقدامات مهم این وزارتخانه را که با حمایت شریعتمداري وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی در دولت صورت گرفت تصویب سند کار شایسته

 
مبتنی بر حقوق شهروندي دانست و گفت: یقینا تصویب این سند کار بسیار بزرگی است . 

 
راه اندازي اورژانس کسب و کار در دستور کار قرار دارد 

عیسی منصوري،معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال نیز به اقدامات این معاونت در حوزه زنان سرپرست خانوار و اشتغال پرداخت و گفت : راه اندازي

 
اورژانس کسب و کار در دستور کار قرار دارد و در حال نهایی شدن است. 

 
وي توضیح داد: از این اورژانس در دوره هاي اضطرار اقتصادي و طبیعی می توان استفاده کرد که توجه خاصی را به واحدهاي کسب و کار دارد . 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال ادامه داد: در دوران کرونا 20 هزار میلیارد تومان براي واحدهاي کسب و کار وکارفرمایانی که به نوعی بتوانند از

 
کارگران حمایت کنند اختصاص دادیم . 

منصوري افزود: همچنین یک بسته سیاستی نیز در مورد به کارگیري اتباع خارجی وجود دارد که در یک رشته فعالیت هاي خاصی بتوانند کار کنند و

 
تاکید بر حمایت از نیروي کار ایرانی است. 

وي در خصوص منشور حقوق شهروندي نیز گفت: در این مورد دو نکته ویژه داریم و آن بحث مالکیت و حقوقی براي نیروي کار شهروندان در حوزه کار
و اشتغال است که براي اولین بار نه از منظر بنگاه کسب و کار بلکه از منظر حقی که خود انسان دارد به آن پرداخته ایم و انسان محوري در آن به عنوان

 
مسئله دیده شده است. 

منصوري توضیح داد: در همه استان ها شاغلین و بیکاران زن سرپرست خانوار را به صورت تفکیک شده داریم. همچنین با هماهنگی معاونت زنان براي
همه زنان سرپرست خانوار و جامانده از اشتغال و مشاغل خانگی یک برنامه فراگیر اجرا کرده ایم و به صورت پایلوت این برنامه در 9 استان اجرا شد و هم

 
اکنون در 31 استان اجراي آن ادامه دارد . 

 
به گفته وي، همچنین شناسایی ، توانمندسازي و اقتصادي شدن زنان سرپرست خانوار در حال اجراست. 

در ادامه نشست سید هادي قره سید رومیانی ، معاون حقوقی،مجلس و امور استان ها نیز اتصال سازماندهی شده میان دانشگاه صاحب نظران و نخبگان
را با امور اجرایی کشور با اهمیت ارزیابی کرد و گفت : فعالیت هاي بسیاري در این چند سال انجام گرفته که به اطلاع رسانی دقیق به مردم نیازمند است

،شفافیت نیز سر لوحه فعالیت هاي این وزارتخانه قرار گرفته است.



شریعتمداري در جمع صاحبنظران حقوق شهروندي:سیاستگذاري شهروند مدار اصل مهم در

وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی است

منبع: خبر داغشماره خبر:  383  |  تاریخ: 1399/10/08

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی در نشست گفت و شنود حقوق شهروندي که با حضور جمعی از فعالان وصاحبنظران عرصه حقوقی برگزار شد به
تشریح فعالیت هاي این وزارتخانه با محوریت حقوق شهروندي درحوزه هاي رفاهی،معیشتی،زنان سرپرست خانوار،کودکان،سالمندان و

روستائیان پرداخت.

به گزارش خبرداغ به نقل از مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت
تعاون،کار و رفاه اجتماعی، محمد شریعتمداري اظهارداشت: توجه به
رضایت عموم مردم یکی از مهمترین اصول حاکم بر نظام جمهوري
اسلامی است و بر همین اساس در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی
تلاش کرده ایم در همه فعالیت ها، سیاست گذاري شهروند مدارحاکم

 
باشد. 

وي، اصلاح مطالبه جدي 15 ساله حقوق و دستمزد و افزایش 50
درصدي حقوق کارکنان ، راه اندازي پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان، رشد
قابل توجه تعداد تشکل هاي کارگري و کارفرمایی، تهیه و ابلاغ منشور
سالمندي، ایجاد داشبورد اطلاعات زنان سرپرست خانوار، همسان
سازي حقوق بازنشستگان، بهبود روابط کارگري وکارفرمائی، شناسائی

بیش از 140 هزار کودك بازمانده از تحصیل و توجه ویژه به افراد داراي معلولیت را از جمله مصادیق رعایت و توجه به حقوق شهروندي در دولت و

 
وزارت تحت مدیریت خود دانست. 

 
شریعتمداري تاکید کرد : بر اساس قانون اساسی و قوانین آمره به رعایت حقوق شهروندي مکلف هستیم . 

وي با اشاره به اصل یک قانون اساسی که بر اکثریت آراي مردم به عنوان یکی از مهمترین اصول این قانون تاکید دارد اظهار داشت: در بند 6 اصل دوم

 
قانون اساسی به کرامت انسانی و آزادي هاي او اشاره شده و اصل سوم این قانون نیز به همین نحو است . 

شریعتمداري تاکید کرد: قانون اساسی مملواز حقوقی است که دولت ها باید محترم بشمارند و بناي جمهوري اسلامی نیز بر آرا و رضایتمندي مردم

 
است. 

وي ادامه داد: در فعالیت هاي مختلف و گسترده اي که این وزارتخانه دارد تلاش شده به آراء و نظرات مخاطبان و جامعه هدف توجه ویژه اي شود، بر
همین اساس، شوراهاي مختلفی در امر تصمیم سازي مشارکت می کنند،از وجود نمایندگان مردم در انجمن ها ، اتحادیه ها، کانون ها و شوراهاي ذي
ربط بهره می بریم و به هیچ وجه تا قبل از دریافت نظرات مردمی از طریق نمایندگان آنها تصمیمی در هیچ یک از حوزه هاي این وزارتخانه اتخاذ نمی

 
شود. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: رئیس جمهوري نیز تلاش کردند با نگارش منشور حقوق شهروندي در 120 ماده و انتصاب دستیار حقوق

 
شهروندي در همه وزارتخانه ها ، دستگاه ها و سازمان ها ، این هدف را پایدار و به صورت مستمر تعقیب کنند. 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی به تشریح عملکرد این وزارتخانه در حوزه حقوق شهروندي پرداخت و در حوزه رفاه عمومی به ایجاد پایگاه اطلاعات رفاه
ایرانیان اشاره کرد و افزود : از طریق این پایگاه و ثبت اطلاعات واقعی از وضعیت عمومی مردم، گزارش هاي دقیق و روشنی را در اختیار سیاستگذاران

 
حوزه رفاه اجتماعی قرارمی دهیم. 

به گفته شریعتمداري، امروز این اقدام ارزشمند به نتیجه مطلوب رسیده و حدود 60 پایگاه اطلاعاتی در اختیاراین وزارتخانه قرار دارد و تمام اطلاعاتی که

 
بر پایه کد ملی در کشور ثبت می شود در این پایگاه گردآوري شده است . 

وي افزود: بر پایه این اطلاعات می توانیم 85 میلیون جمعیت کشور را در یک طبقه بندي روشن در ده دهک مشخص دسته بندي کرده و از وضعیت

 
اقتصادي آنها مطلع شویم. 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی، توجه به رفاه و معیشت مردم را به عنوان یکی از مهمترین اصول و ضروریات حقوق شهروندي دانست و گفت: همه

 
همکاران در دولت نیز با تمامی توان در این زمینه تلاش می کنند. 

وي، توجه جدي به مطالبه 15 ساله مردم از طریق اصلاح دستمزد افراد داراي حقوق ثابت که در سال گذشته انجام شد را تلاش دیگري در راستاي



تحقق خواسته ها و مطالبات مردمی دانست و اظهار داشت: با50 درصد افزایش حقوق کارکنان دولت و همسان سازي حقوق بازنشستگان، این مطالبه

 
جدي و مغفول مانده ، با اختصاص 50 هزار میلیارد تومان منابع تحقق یافت. 

شریعتمداري، تلاش هاي دولت در زمینه تامین نیازهاي زیر بنایی مثل آب ، برق و گاز و فراهم کردن زمینه استفاده رایگان از این منابع براي افرادي که

 
الگوي مصرف را رعایت می کنند را از مصادیق دیگر توجه ویژه دولت تدبیر و امید به حقوق شهروندي دانست. 

وي به افزایش ارائه خدمات جانبی به افراد جامعه با درآمد ثابت نیز اشاره کرد و بیان داشت: با حذف یارانه سوخت تلاش شد بر مبناي همین آزمون

 
وسع، یارانه معیشت در اختیار جامعه 60 میلیونی قرار گیرد. 

 
تشکیل بیش از 13 هزار تشکل کارگري و کارفرمایی در دولت تدبیر و امید 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی به اهمیت و ضرورت حضور تشکل ها و اتحادیه ها به عنوان نمایندگان مردم درتصمیم گیري ها نیز تاکید کرد و گفت: بر

 
همین اساس، در دولت تدبیر و امید 13 هزار و 700 تشکل کارگري و کارفرمایی در کشور ایجاد شده است. 

وي به اقدامات متعدد این وزارتخانه در حوزه حقوق کودکان نیز اشاره کرد و گفت: با همکاري وزارت بهداشت،کودکان داراي سوء تغذیه شناسایی شدند
و منابعی براي آنان اختصاص داده شد . علاوه بر این 140 هزار کودك بازمانده از تحصیل را نیز شناسایی کردیم که بخشی از آنها به دلیل مسائل مادي

 
و بخشی نیز به دلیل معلولیت امکان تحصیل نداشتند و تلاش کردیم آنان نیز از این حق اساسی بهره مند شوند . 

شریعتمداري درخصوص اقدامات صورت گرفته در زمینه توجه به حقوق زنان سرپرست خانوار نیز اظهار داشت: در راستاي توانمند سازي این قشر از

 
جامعه نیز داشبورد اطلاعات زنان سرپرست خانوار تهیه و قدم هاي خوبی برداشته شده است. 

وي تهیه و ابلاغ منشور حقوق سالمندي در این دولت را نیز اقدام مهم دیگري برشمرد که در راستاي تحقق اهداف این گروه از جامعه صورت گرفته و

 
افزود: شوراي سالمندان زیر نظر استانداران تشکیل شد . 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی تاکید کرد: به وضعیت معلولان نیز در این دولت توجه ویژه اي شده و از طریق تصویب قانون افراد داراي معلولیت در
مجلس شوراي اسلامی و پیش بینی منابعی سعی کردیم به طور ویژه اي به این عزیزان رسیدگی کنیم، این منایع از سال اول با حدود یک هزار و صد
میلیارد تومان آغاز شد و امروز به دو هزار میلیارد تومان منابع رسیده و علاوه بر منابعی که قبلاً در این ردیف ها مصرف می شد این منابع در اختیار

 
معلولان قرار گرفت . 

به گفته شریعتمداري، همچنین تلاش شد مستمري مددجویان داراي معلولیت شدید و خیلی شدید نیز افزایش پیدا کند و حقوق آنان نیز بین 5 تا 9

 
برابر افزایش یافت. 

وي افزود : همچنین به روستاها به عنوان مرکز اصلی توسعه کشور توجه ویژه شد، گسترش و توسعه شبکه آب، برق،گاز ، توسعه شبکه اینترنت و نیز
توجه به مسئله اشتغال روستاها با اختصاص یک و نیم میلیارد دلار از محل منابع صندوق توسعه ملی نیز از دیگر برنامه هایی بود که در این دولت به

 
اجرا گذاشته شد. 

 
افزایش سهم اشتغال روستایی از 3 به 29 درصد در سبد اشتغال کشور 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: تا امروز و به شکل تمام شماري شده حدود 250 هزار شغل در سطح روستاها به وجود آمده و سهم اشتغال

 
روستایی در سبد اشتغال کشور از 3 به 29 درصد افزایش پیدا کرده است. 

شریعتمداري افزود: با ایجاد کانون هاي بوم گردي، مسئله مهاجرت معکوس به روستاها انجام شده است . علاوه بر این تا پیش از این دولت، تنها 650
هزار نفر تحت پوشش بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر قرار داشتند که با اختصاص نزدیک به 3 هزار میلیارد تومان، پوشش بیمه اجتماعی

 
روستاییان را در کشور به سه میلیون نفر افزایش داده ایم . 

 
وي تصریح کرد : همچنین در حوزه زنانی که همسر خارجی داشتند امکان انتقال تابعیت براي فرزندان نیزانجام شده است . 

شریعتمداري ادامه داد: در حوزه روابط کار نیز تلاش کردیم تا رابطه کارگران و کارفرمایان بهبود یابد و درطی این دو سال 30 سامانه جامع کار در

 
سراسر کشور استقرار پیدا کرده که از طریق این سامانه ها، ارتباطات کارگر و کارفرما به صورت منطقی تر برقرار می شود. 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی افزود: قطعاً همه اقدامات انجام شده در سایه همان حقوق شهروندي و تحت عنوان حقوق اساسی است،البته باید
تصمیمات به سایر بخش هاي حقوق اساسی مردم معطوف شود تارضایت مندي در جامعه افزایش پیدا کند. قطعا رضایتمندي مردم اصل است و باید از

 
طریق معقول و علمی آن را سنجش کنیم. 

شریعتمداري، بهبود سرمایه اجتماعی و اعتماد عمومی را بسیار با اهمیت دانست و گفت : باید تلاش کنیم سرمایه اجتماعی را افزایش دهیم ، با استفاده
از برخی ساز و کارهاي صحیح حکمرانی مطلوب مثل شفاف سازي که در دستور کار قرار گرفته وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی تاکنون توانسته قدم

 
هاي خوبی بردارد . 

وي به بخشی از اقدامات این وزارتخانه در حوزه صیانت و حفاظت از اموال مردم نیز اشاره کرد و بیان داشت: ورود مجموعه اقتصادي عظیمی مثل شستا
به بازار بورس، قرار دادن ترازنامه مالی شرکت ها اعم از بورسی و غیر بورسی در کدال بورس و استقرار حدود 40 سامانه شفاف ساز در همه صندوق ها و

 
مراکزي که از دارایی هاي بیمه شدگان و بازنشستگان صیانت می کنند از جمله اقداماتی است که در این حوزه صورت گرفته است . 

شریعتمداري با تاکید بر اینکه امروز به اجماع نخبگانی در امر توجه به معیشت مردم نیازمند هستیم گفت: بررسی هاي ما در پایگاه اطلاعات رفاه



ایرانیان نشان می دهد متوسط دریافتی و هزینه طبقات پایین و حتی طبقات بالا دست جامعه متوسط خوبی نیست و در دهک اول درآمدي در سال 98

 
، کمتر از یک میلیون و پانصد هزار تومان بوده است. 

وي افزود: احساس عدالت اجتماعی و مساوات یکی از نیازهاي اساسی جامعه است که در این بخش نیز براي تامین رفاه، آسایش و معیشت جامعه که بر

 
عهده دولت است تلاش هایی را آغاز کرده ایم . 

وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی در ادامه به وضعیت جامعه تحت پوشش این وزارتخانه و نحوه جهت گیري هاي آن در حوزه هایی مثل تامین اجتماعی و
بهزیستی اشاره کرد و گفت: امروز بخش عظیمی از جامعه با وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی در ارتباط هستند، از همین رو مسئولیت سنگینی را براي

 
ایجاد رضایتمندي مردم برعهده دارد . 

شریعتمداري گفت : تلاش کردیم در طی این دو سال ضعف بصري و شنوایی را با استفاده از ابزارهاي مختلف رفع کنیم و ارتباطات خود را با جامعه

 
هدف و مخاطبان عام و خاص آن گسترده کنیم ،بهتر ببینیم و بشنویم . 

وي افزود:یکی از مهم ترین ویژگی هاي سیاستگذاري شهروند مدارانه استفاده از خرد جمعی دانش نخبگان در این عرصه است که می توانیم قدم هاي

 
خوبی در این زمینه برداریم. 

شریعتمداري بر ارائه نظریه فقر زدایی و رفاه اجتماعی با مشارکت و بهره مندي از آراء صاحبنظران و فعالان حقوقی براي تدوین سیاست هاي کلان

 
بخش رفاه کشور تاکید کرد. 

وي ادامه داد: در این دو سال تلاش کردیم شوراي عالی رفاه را به جایگاه مناسب خود بازگردانیم و قانون ساختار رفاه اجتماعی را که نسبت به سایر

 
قوانین مترقی تر و ارزشمند است مستقر کنیم . 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی افزود: بدون تردید مهمترین چالش امروز و فرداي کشور عدالت اجتماعی است. اگر به حقوق محرومین توجه نکنیم بدون
تردید با مشکلات عدیده اي مواجه خواهیم شد. از سوي دیگر کار،تولید و سرمایه گذاري نیز داراي اهمیت است. بنابراین توسعه بدون توجه به جامعه اي

 
که داراي حداقل هاي ثابت هستند امکان پذیر نیست. 

در این نشست صاحبنظرانی چون؛محسن رهامی استاد دانشگاه تهران و دبیرکل بنیاد صلح ، مهدي هداوند استاد حقوق عمومی دانشگاه ه علامه
طباطبایی، حبیب نژاد استاد حقوق عمومی دانشگاه تهران، محمدجلالی استاد حقوق عمومی دانشگاه شهید بهشتی، کوروش استوار سنگري مدیرگروه
حقوق عمومی دانشگاه آزاد شیراز، سیدمجتبی واعظی استاد حقوق عمومی دانشگاه شیراز، مهناز بیات استاد حقوق عمومی دانشگاه شهید بهشتی تهران،
عبداله خدابخشی استاد حقوق خصوصی دانشگاه فردوسی مشهد، مسلم آقایی استاد حقوق عمومی و پژوهشگر ومهدي شعبان نیا مدیر گروه حقوق
عمومی واحد تهران مرکزي به طرح دیدگاه ها و نظرات خود در حوزه حقوق شهروندي پرداختند و راه کارهایی براي تحقق بهتر آن در جامعه ارائه

 
کردند. 

محسن رهامی استاد دانشگاه تهران و دبیرکل بنیاد صلح ،با بیان اینکه مخاطبان وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی را اقشار مختلف جامعه تشکیل می

 
دهند گفت : توجه به حقوق کارگران، اتحادیه ها و سندیکاها از اجزاي مربوط به حقوق شهروندي است. 

وي تاکید کرد : فصل مربوط به حقوق شهروندي باید متولی داشته باشد، البته ایجاد نهادها در وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی اتفاق خوبی است ، اما

 
براي اینکه این قبیل نهادها بعد از این دولت نیز تداوم یابند باید فعالیت ها بر ایجاد نهادهایی مثل سندیکاها و اتحادیه ها مبتنی باشد . 

رهامی، توجه به معیشت اکثریت جامعه هدف را به معناي توجه به کرامت انسانی دانست و یادآور شد : امروزلازم است صداي طبقاتی که بلندگو ندارند

 
را نیز بشنویم. 

کورش استوار سنگري مدیرگروه حقوق عمومی دانشگاه آزاد شیراز، نیز در خصوص منشور حقوق شهروندي و این که بخشی از آن مربوط به حق اشتغال
و کار شایسته است گفت : مطابق ماده 55 منشور حقوق شهروندي شهروندان جامعه حق دادخواهی در مراجع کار را دارند ، بنابراین پیشنهاد می کنم
براي استحکام آراي حقوقی هیئت هاي تشخیص و حل اختلاف در مراجع کار و به منظور احقاق حقوق شهروندي این آیین نامه اصلاح و الزام شود و

 
عضو منصوب از سوي وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی در این هیئت ها ، تحصیلکرده رشته حقوق باشد. 

وي افزود:طبق آیین دادرسی کار، نمایندگان کارگر و کارفرما لزوماً نباید وکیل داشته باشند، اما فقدان تخصص در این حوزه به حقوق آنان آسیب می
رساند، و اصلاح آیین نامه به نحوي که تنها وکلا بتوانند در هیئت هاي تشخیص و حل اختلاف حضور پیدا کنند ضروري است . در این زمینه انعقاد

 
قرارداد با کانون وکلا و حضور وکلاي متخصص در زمینه معاضدت حقوقی، بسیار موثر است . 

در ادامه نشست، مهدي هداوند استاد حقوق عمومی دانشگاه علامه طباطبایی به رویکردهاي اجتماعی منشور حقوق شهروندي که مورد توجه تدوین
کنندگان آن بود پرداخت و گفت: تدوین کنندگان منشور حقوق شهروندي اصول و حقوقی را مورد شناسایی قرار داده اند که جهت اجتماعی منشور،
سیاست گذاري در حوزه اجتماعی و حق هاي رفاهی را مورد توجه قرار داده است . بنابراین، آغاز منشور حقوق شهروندي با حق سلامت ، حیات ،

 
اشتغال ، رفاه و بهداشت به تفصیل مورد توجه قرار گرفته است. 

وي افزود: شاید مهمترین چالش دنیاي معاصر اجتماعی امروز بحث اجراي عدالت اجتماعی است. تردیدي نیست که احساس بی عدالتی و بازمانده بودن
در خاورمیانه بروز گروه هائی مثل داعش و سایر گروه ها را موجب شده است . قطعاً مسیر موفقیت دولت ها از مسیر دولت رفاه می گذرد. با نگاهی به



 
شش برنامه تنظیم شده در قبل از انقلاب و بررسی ایرادات آن به این نکته می رسیم که ضعف در حوزه هاي سیاست هاي اجتماعی بوده است. 

هداوند تصریح کرد: البته پس از انقلاب اسلامی نیز با پراکندگی در سیاستگذاري اجتماعی در برنامه ها مواجه هستیم و سند منسجمی قبل و بعد از
انقلاب در حوزه رفاه اجتماعی تدوین نشده است. بنابراین به نظرمی رسد به یک سند جامع سیاست اجتماعی با رویکرد یک دولت رفاهی تنظیم گر نیاز

 
داریم. 

در ادامه نشست، مهناز بیات استاد حقوق عمومی دانشگاه شهید بهشتی تهران، از یک موضع جمع گرایانه وارد بحث حقوق شهروندي شد و گفت : توجه

 
به مصلحت حیات جمعی مبناي موجه ساز تحدید آزادي هاي فردي به حساب می آید . 

وي افزود : از آنجایی که با هم بودن جامعه ایرانی مورد تهدید قرار گرفته است بنابراین مصلحت و خیر عمومی جامعه باید مورد توجه قرار گیرد. از
همین رو باید حداقل هاي معیشتی براي همه مردم صرف نظر از تفاوت هاي ایدئولوژیک و به عنوان یکی از مصادیق مصلحت حیات جمعی براي همه

 
مردم ایران تامین شود. 

سید احمد حبیب نژاد استاد حقوق عمومی دانشگاه تهران، عضو هیات علمی دانشگاه تهران و مدیرعامل موسسه توسعه حقوقِ فقرزدایی نیز در ادامه
نشست گفت: همراه کردن جامعه حقوقدانان با مقوله فقر زدایی بسیار مهم است. متاسفانه یک الگو و نظام مدون ،مشخص و معینی در حوزه فقرزدایی

 
نداریم. از سوي دیگر حقوقدانان نیز نسبت به آیین نامه ها، قوانین و مقررات مربوط به فقر و رفاه کمتر چالش ایجاد می کنند. 

وي در همین زمینه پیشنهاد کرد: آیین نامه هاي مربوط به موضوعات رفاهی در وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی و به منظور استفاده جامعه هدف و

 
متناسب با وضعیت کرونایی به روز رسانی شود. 

 
حبیب نژاد همچنین خواستار تشکیل دبیرخانه هماهنگی و نظارت براي اجراي قانون معلولان در این وزارتخانه شد. 

وي مقررات گذاري دقیق در حوزه رفاه را با اهمیت دانست و گفت : مسئله فقر را باید یک مسئله بحرانی درنظر گرفت، بحث حاشیه نشینی و اقامت

 
گاههاي غیررسمی نیز نیازمند توجه است. مشارکت بخش هاي غیردولتی در نظام تامین اجتماعی نیز می تواند مورد توجه قرار گیرد. 

مسلم آقایی طوق استاد حقوق عمومی و پژوهشگر، نیز در ادامه نشست گفت : یقینا اگر موارد مربوط به حقوق شهروندي در حوزه رفاهی به صورت کامل
اجرا شود یک آرمان شهر خواهیم داشت. اما مسئله رفاه اجتماعی داراي ذات و ماهیت پیچیده اي است که با آن یک سري مشکلات عمده داریم ،چه

 
این مسایل درمنشور حقوق شهروندي آمده باشد یا نیامده باشد. 

 
وي افزود: بحث رفاه اجتماعی اصولاً یک مفهوم چتري است .یعنی عناوین ، مفاهیم و عناصر مختلف ذیل این مفهوم کلی درج می شود. 

آقائی طوق افزود : وقتی از رفاه اجتماعی صحبت می شود برآیند کلی تلاش دولت و بخش عمومی در عرصه هاي مختلف است. حال این کار را به
وزارتخانه اي واگذار کرده ایم که در کنار مفاهیمی مثل کار، تعاون قرار دارد، ازهمین رو این گستردگی به کار این وزارتخانه لطمه می زند . عرصه رفاه

 
اجتماعی بسیار گسترده است و حقیقتاً یک وزارتخانه به تنهایی نمی تواند متولی اجراي این برنامه باشد. 

وي همچنین بر وجود نظریه در زمینه رفاه اجتماعی تاکید کرد و گفت : لزوم انسجام در سایر بخش ها و کمک سایر بخش ها به این وزارتخانه براي

 
اجراي هر چه بهتر برنامه ها می تواند موثر باشد. 

مهدي شعبان نیا مدیر گروه حقوق عمومی واحدتهران مرکزي،نیز در ادامه نشست گفت : منشور حقوق شهروندي به رغم اینکه ضمانت اجرایی ندارد اما
می تواند منشاء خیر باشد. در ماده119 قانون که بحث مراکز خدمات اشتغال در کشور وجود دارد می توانیم بحث حمایتی از کارفرمایان را نیز داشته

 
باشیم . 

 
به گفته وي همچنین در خصوص ماده 121 قانون کار در مورد استفاده از اتباع خارجی می توان کارگران ایرانی را جایگزین آنان کرد. 

شعبانیان ادامه داد: حق اعتصاب براي کارگران مطابق با قوانین نیز می تواند فضاي مناسبی را براي طرح مطالبات کارگران ایجاد کند . بحث قراردادهاي
موقت نیز از جمله مواردي است که باید مورد توجه قرار گیرد .همچنین الحاق به برخی از مقاوله نامه هاي بین المللی و حضور موثر جمهوري اسلامی

 
ایران در سازمان بین المللی کار براي طرح مباحث حقوق کار باید مورد توجه قرار گیرد . 

سیدمجتبی واعظی استاد حقوق عمومی دانشگاه شیراز،هم در ادامه نشست گفت : در منشور حقوق شهروندي یک سري نوآوري هایی وجود دارد و یکی

 
از مصادیق بارز آن نیز حق توان خواهان است . 

 
وي افزود: در محورهایی که نوآوري وجود دارد مثل حقوق معلولان و توانخواهان باید شفاف سازي صورت گیرد. 

بحث اتحادیه هاي کارگري از طریق تشکیل اتحادیه هاي کارگري و صنفی هم می تواند به دولت و به ارتقاء حقوق رفاهی بسیار کمک کند. ایجاد

 
زیرساخت هاي لازم از سوي دولت براي توسعه اتحادیه ها و سندیکاها گام موثري در این زمینه است،. این امر آثار اجتماعی سیاسی خوبی هم دارد. 

واعظی، ایجاد مراکز اجتماعی، نهادهاي محلی و شهرداري ها از طریق داوطلبینی که آموزش ها را به مردم می دهند براي حمایت از اقشار آسیب پذیر و

 
فاقد شغل و مهارت بسیار موثر دانست . 

وي گفت: قطعا این امر به ارتقاي حقوق اجتماعی افراد نیز منجر خواهد شد. همچنین بحث وحدت رویه در مراجع حل اختلاف نیز با اهمیت ارزیابی می

 
شود. ساماندهی وضعیت شرکت هاي تامین نیرو و رفع تبعیض در این زمینه هم از جمله موارد دیگري است که نیازمند توجه است. 

 
از حضور وکلا در هیات هاي تشخیص و حل اختلاف استقبال می کنیم 



در ادامه این نشست، حاتم شاکرمی، معاون روابط کار گفت: هم اکنون این معاونت بسیاري از خدمات خود را و به ویژه در حوزه حقوق شهروندي به

 
صورت الکترونیکی به جامعه کارگري و کارفرمایی ارائه می دهد. 

وي به موضوع شفافیت اشاره کرد و گفت : از اصلاح آیین نامه تعیین اعضاي حل اختلاف و حضور وکلا درهیات هاي تشخیص و حل اختلاف که در این

 
جلسه مطرح شد استقبال می کنیم . 

شاکرمی با بیان اینکه هم اکنون هفت مقاوله نامه در دولت تصویب شده است افزود: جمهوري اسلامی ایران تاکنون به 14 مقاوله نامه بین المللی پیوسته

 
است که البته این تعداد افزایش پیدا خواهد کرد. 

وي یکی از اقدامات مهم این وزارتخانه را که با حمایت شریعتمداري وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی در دولت صورت گرفت تصویب سند کار شایسته

 
مبتنی بر حقوق شهروندي دانست و گفت: یقینا تصویب این سند کار بسیار بزرگی است . 

 
راه اندازي اورژانس کسب و کار در دستور کار قرار دارد 

عیسی منصوري،معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال نیز به اقدامات این معاونت در حوزه زنان سرپرست خانوار و اشتغال پرداخت و گفت : راه اندازي

 
اورژانس کسب و کار در دستور کار قرار دارد و در حال نهایی شدن است. 

 
وي توضیح داد: از این اورژانس در دوره هاي اضطرار اقتصادي و طبیعی می توان استفاده کرد که توجه خاصی را به واحدهاي کسب و کار دارد . 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال ادامه داد: در دوران کرونا 20 هزار میلیارد تومان براي واحدهاي کسب و کار وکارفرمایانی که به نوعی بتوانند از

 
کارگران حمایت کنند اختصاص دادیم . 

منصوري افزود: همچنین یک بسته سیاستی نیز در مورد به کارگیري اتباع خارجی وجود دارد که در یک رشته فعالیت هاي خاصی بتوانند کار کنند و

 
تاکید بر حمایت از نیروي کار ایرانی است. 

وي در خصوص منشور حقوق شهروندي نیز گفت: در این مورد دو نکته ویژه داریم و آن بحث مالکیت و حقوقی براي نیروي کار شهروندان در حوزه کار
و اشتغال است که براي اولین بار نه از منظر بنگاه کسب و کار بلکه از منظر حقی که خود انسان دارد به آن پرداخته ایم و انسان محوري در آن به عنوان

 
مسئله دیده شده است. 

منصوري توضیح داد: در همه استان ها شاغلین و بیکاران زن سرپرست خانوار را به صورت تفکیک شده داریم. همچنین با هماهنگی معاونت زنان براي
همه زنان سرپرست خانوار و جامانده از اشتغال و مشاغل خانگی یک برنامه فراگیر اجرا کرده ایم و به صورت پایلوت این برنامه در 9 استان اجرا شد و هم

 
اکنون در 31 استان اجراي آن ادامه دارد . 

 
به گفته وي، همچنین شناسایی ، توانمندسازي و اقتصادي شدن زنان سرپرست خانوار در حال اجراست. 

در ادامه نشست سید هادي قره سید رومیانی ، معاون حقوقی،مجلس و امور استان ها نیز اتصال سازماندهی شده میان دانشگاه صاحب نظران و نخبگان
را با امور اجرایی کشور با اهمیت ارزیابی کرد و گفت : فعالیت هاي بسیاري در این چند سال انجام گرفته که به اطلاع رسانی دقیق به مردم نیازمند است

،شفافیت نیز سر لوحه فعالیت هاي این وزارتخانه قرار گرفته است.



دژپسند: مدیران در برابر واگذاري ها مقاومت می کنند/ عرضه دارا دوم تا پایان سال

درصورت فراهم بودن شرایط

منبع: پارسینهشماره خبر:  384  |  تاریخ: 1399/10/08

وزیر اقتصاد با انتقاد از واگذاري دارایی هاي دولتی به شیوه رد دیون گفت: این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی داشته است،
یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم توسط نهادهاي تخصصی آنهاست.

وزیر امور اقتصادي و دارایی فرصتی را در اختیار ما قرار دادند تا با ایشان در ارتباط با موضوع چالش برانگیز خصوصی سازي در کشور و مسائل
مرتبط به آن به گفتگو بپردازیم. در این گفتگو که در دو بخش منتشر می شود بیشتر به رویکردهاي وزارت امور اقتصادي و دارایی در این حوزه پرداخته

 
شده و آسیب شناسی خصوصی سازي در کشور مورد سوال قرار گرفته است. 

سوال: آقاي دکتر با توجه به سوابق علمی و اجرایی جنابعالی در حوزه اقتصاد ایران و کسوت استادي دانشگاه در این زمینه، سوال اولم را آغاز می کنم.
چرا تا این حد اقتصاد کشور ما دولتی است و ریشه حضور پررنگ دولت در اقتصاد کشور به کجا بر می گردد؟ چرا در کشور ما خصوصی سازي تا این حد

 
اهمیت دارد؟ 

دژپسند: این یک سوال کلیدي است و پاسخ به آن باید با لحاظ جنبه هاي مختلف صورت پذیرد. عملا ریشه یابی تاریخی حضور پررنگ دولت در اقتصاد
کشور سبب می شود تا به بسیاري از ابهامات پاسخ داده شود. در طی سالیان متمادي، در اقتصاد ایران به دلیل نقصان در توسعه کارآفرینی و عدم شکل
گیري طبقه کارآفرین-سرمایه¬دار به معناي واقعی، دولت نقش اصلی در سرمایه گذاري کشور داشته است. این موضوع از زمانیکه تغییرات در ساختار
اقتصادي کشورها و دنیا سرعت بیشتر گرفت، کاملا به چشم می آید. این بحث در دوره حکومت پهلوي اول آغاز و پس از آن شتاب گرفت و در دهه 40
شمسی در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی بروز عینی پیدا کرد. در طی این سال ها در نتیجه افزایش درآمدهاي نفتی، توان سرمایه گذاري دولت افزایش
قابل توجه یافت و حضور دولت در بنگاه هاي سرمایه بر و بزرگ مقیاس بسیار پررنگ شد. هر چند در همان دهه 40 و تحت عنوان انقلاب سفید منشور

 
مشارکت کارگران در امور مختلف ابلاغ شد اما در عمل اتفاقی رخ نداد و همچنان حضور دولت در اقتصاد با سرعت بیشتر ادامه پیدا کرد. 

این روند، در طی بیست سال انتهایی حکومت پهلوي ادامه یافت و نقش دولت در بخش هاي صنعت و خدمات به نحو قابل توجه اي افزایش یافت،

 
چنانکه سهم دولت از ارزش افزوده در اوایل دهه 40 از حدود 7 درصد ارزش افزوده به بیش از 11 درصد در اواخر دوره پهلوي افزایش یافت. 

پس از انقلاب اسلامی گسترش حضور دولت در اقتصاد در نتیجه اقتضائات دیگري پررنگ تر شد. در همان سال هاي ابتدایی، ملی شدن برخی صنایع به
این امر دامن زد. پس از آن نیز به سبب وقوع جنگ تحمیلی، اداره کشور در آن شرایط، حضور مقتدر و برجسته دولت را نیازمند بود و نقش دولت در
اقتصاد برجسته تر گردید. در نتیجه در طی سال هاي متمادي به انحاء مختلف بویژه برداشت ناصحیح و تصدي گرایانه از اصل (44) قانون اساسی نقش

 
دولت در اقتصاد کشور بویژه در سرمایه گذاري و مالکیت افزایش یافت و هم اکنون نیز ما همچنان با این موضوع رو به رو هستیم. 

 
در این فرایند تاریخی از چه زمانی ما به خصوصی سازي پرداختیم؟ 

دژپسند: در سال هاي اولیه پس از جنگ تحمیلی، و حدود سال 1369 اولین مباحث مربوط به خصوصی سازي و لزوم آن مطرح شد. خصوصی سازي در
آن سال هاي ابتدایی با مصوبات دولت انجام می پذیرفت. اما دیري نگذشت که به دلیل نبود زیرساختهاي حقوقی و قانونی لازم، چالش هاي آن نیز
هویدا شد. از اینرو در سال 1373 مجلس شوراي اسلامی ورود کرد و اولین قوانین مرتبط در این حوزه به تصویب رسید. ابلاغ این قانون سبب شد تا
خصوصی سازي در ایران وارد مرحله جدیدي شود. سه سال قبل از ابلاغ قانون برنامه سوم توسعه براي خصوصی سازي در اقتصاد کشور، سال هاي
طلایی بود. در آن سال ها یک تبصره موسوم به تبصره (35) در قانون بودجه تصویب شد که درآن اختیارات قانونی گسترده اي در اختیار دولت براي
خصوصی سازي قرار گرفت. مطابق این تبصره دولت می توانست بدون رعایت همه قوانین دائمی علی الخصوص قانون مصوب سال 1373 واگذاري ها را

 
به انجام برساند. این یک قانون بسیار طلایی بود، اما باز هم مشاهده می کنیم عملکرد چندان قابل توجه اي رخ نمی دهد. 

این روال با فراز و فرودهایی ادامه داشت، تا در برنامه سوم توسعه یک فصل از این مجموعه با در نظر گرفتن تجربیات سال هاي قبل بصورت کامل به این



موضوع اختصاص داده شد تا هم خصوصی سازي قانونمند شود و هم اجراي آن سرعت بگیرد. یکی از خروجی هاي اصلی این قانون نهادسازي و شکل

 
گیري سازمان خصوصی در اجراي ماده(15) این قانون و با تغییر اساسنامه سازمان مالی گسترش مالکیت واحدهاي تولیدي بود. 

در آن قانون روش واگذاري (که در آن زمان بیشتر به صورت مذاکره صورت می پذیرفت)، قیمت گذاري (که این دو مورد هم اکنون نیز به عنوان مهم
ترین مشکلات در خصوصی سازي مطرح می باشند.) و نهاد متولی واگذاري مهم ترین مباحثی بودند که به آنها پرداخته شد. هر چند در برنامه سوم نیز
در نتیجه فضاي نامناسب و برخوردهایی که با دست اندرکاران خصوصی سازي در کشور صورت گرفته بود، امور مربوط به خصوصی سازي با تشکیک و به

 
نوعی ترس پیگیري می شد و تا همین اواخر نیز این موضوع قابل مشاهده است. 

در برنامه چهارم توسعه بازهم با آسیب شناسی صورت گرفته، یک بخش مفصل به خصوصی سازي اختصاص یافت و در این قانون هم تلاش شد تا

 
اختیاراتی براي این امر به دولت داده شود که با مخالفت شوراي نگهبان در مغایرت با اصل 44 قانون اساسی مواجه شد. 

اما پس از آن نقطه عطفی در خصوصی سازي با ابلاغ سیاستهاي کلی اصل 44 قانون اساسی رخ داد. این سیاست ها را می توان به عنوان منشور حیاتی
براي انقلاب اقتصادي و گذار اقتصاد ایران از یک اقتصاد دولت-بازار به یک اقتصاد بازار-دولت نام برد. آنچه از این سیاست ها انتظار می رفت، تحول در

 
اقتصاد کشور بود که با تقویت بخش خصوصی، نقش دولت را در اقتصاد مقید به حوزه هاي خاص نماید. 

در اوایل سال 1384 ابلاغ این سیاست ها، یک فضاي امید بخشی در جامعه شکل گرفت به یاد دارم در اولین سالگرد ابلاغ این قانون جلسه اي با حضور
مقام معظم رهبري و مشارکت فعالین اقتصادي و مسئولین دولتی برگزار شد و رهبري در این جلسه بحث هاي جدي را مطرح کردند و بر ضرورت اجراي
آن تاکید داشتند. تا جایی که من یادم هست اینگونه برداشت شد که ایشان خودشان اجراي این سیاست ها را شخصاً پیگیري خواهند کرد و پس از آن

 
نیز در مقاطع زمانی مختلف به شدت از آن حمایت کردند. 

با تغییر دولت عزم بر خصوصی سازي به نحو چشمگیري کاهش یافت و فضا به نحوي بر علیه این رویکرد تغییر کرد. اما با ابلاغ سیاستهاي راهبردي و
بسیار مهم نظام درباره بند (ج) اصل چهل و چهار قانون اساسی در نیمه دوم سال 1385 و تکمیل شدن مفاد این منشور الزام اجراي آن بصورت ضمنی

 
و عینی مورد تاکید قرار گرفت. 

مهم ترین اتفاقی که در سال 1385 رخ داد، مصوبه اي است که با نام سهام فراگیر در اواخر دولت آقاي خاتمی طراحی و در دولت تصویب شده بود و با
اعمال اصلاحاتی با عنوان سهام عدالت به مرحله اجرا درآمد. پس از آن نیز قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) در قالب تجمیع یک لایحه و یک

 
طرح در مجلس تدوین و ابلاغ گردید. 

در طی این سال ها نیز واگذاري ها با رویکردهاي مختلف در طی سال هاي متفاوت به انجام رسید. در دوره اي واگذاري سهام در قالب رد دیون دولت

 
غالب بود و در دوره اي هم مزایده. 

مروري بر این دوره هاي تاریخی به ما نشان می دهد، علاوه بر اینکه نقش دولت در اقتصاد کشور همیشه پررنگ بوده است، هیچ دوره آرامی براي

 
خصوصی سازي در کشور وجود نداشته است یا اگر در کوتاه زمانی این امکان بوجود آمده است از این فرصت به خوبی بهره برداري نشده است. 

از زمان ابلاغ سیاست هاي اصل 44 تا کنون بیش از 15 سال گذشته است، نظر شما در این ارتباط چیست؟به صورت کلی عملکرد آنرا چگونه ارزیابی

 
می کنید؟ 

دژپسند: من از ابتداي دوره ي مسئولیت ام در وزارت اقتصاد، با شناخت از روند پرچالش اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) و بویژه خصوصی سازي در
کشور، از معاونت اقتصادي وزارتخانه خواستم ضمن مطالعه اي جامع، آسیب شناسی کامل و دقیقی از اجراي این قانون بویژه فرآیند خصوصی سازي در
کشور ارائه کند. چرا که خصوصی سازي بخش مهمی از قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل 44 است. به نظر من اگر ما باز هم فرصت را از دست می
دادیم و نمی توانستیم به صورت جامع با یک آسیب شناسی دقیق رویکردها را طراحی مجدد کنیم، آنگاه یک پانزده سال دیگر نیز می گذشت و ما بازهم

 
دستاورد قابل توجهی نداشتیم. 

بر اساس قانون، وزارت اقتصاد موظف است عملکرد قانون اجرایی سیاست هاي کلی اصل (44) را گزارش دهد. در سنوات گذشته رویه مرسوم این بود که



براي انجام این تکلیف قانونی، گزارشات از دستگاه هاي اجرایی مختلف اخذ، ادغام و یکپارچه و ارائه می شد. ولی در سال گذشته تلاش کردیم این
گزارش را با رویکرد جدیدي که واقعا از آن می توان به تحلیل عملکرد نام برد، به انجام برسانیم و در عمل شکل جدیدي به این گزارش دادیم. چالش ها

 
را در حوزه هاي مختلف شناسایی کردیم و متناسب با شناخت آنها، راهکارهاي مرتبط را ارائه داده ایم. 

خوشبختانه گزارش خیلی خوبی تهیه شد و خروجی این مطالعه در هیئت واگذاري به بحث گذاشته شد. مرور تجربیات چندین ساله، هیئت واگذاري را
به این جمع بندي رساند که باید در واگذاري ها سهم بیشتري براي بازار سرمایه قائل شویم و از ظرفیت این بازار به دلیل مزایاي مختلفی که ایجاد می

 
کند که مهم ترین هاي آن شفافیت و رقابتی بودن است بیشتر بهره ببریم. 

بخش هاي مهم دیگري نیز که مقدم بر خصوصی سازي هستند، مانند بهبود فضاي کسب و کار، بازار سازي، شفافیت صورت هاي مالی، نیز در حال
مطالعه، آسیب شناسی و اجرا می باشند. این یکی از خطاهاي راهبردي است اگر که اصل (44) را محدود به واگذاري ها ببینیم، درحالی که این موضوع
به سایر موضوعات سایه انداخته است. به هر حال، موضوعات کلیدي تر و موثر تري که به آنها اشاره کردم، باید به طور حتم به صورت جدي پیگیري

 
شوند. 

 
از خصوصی سازي و واگذاري بنگاه ها در اقتصاد به دنبال چه هستیم؟ 

دژپسند: تجربه دنیا ثابت کرده است که بخش خصوصی پیشران توسعه کشورها است. ما از واگذاري ها به دنبال این هستیم که مالکیت و مدیریت بنگاه
هاي دولتی به بخش خصوصی واقعی منتقل شود و با پررنگ شدن نقش بخش خصوصی در اقتصاد، حضور دولت به صورت مستقیم کمتر شود. بر این
باوریم که دولت به وظایف حاکمیتی و اصلی خود ازجمله سیاستگذاري، تنظیم گري و ریل گذاري به جاي تصدي گري بپردازد، چرا که با این کار،

 
کارایی اقتصاد با محور شدن بخش خصوصی در اقتصاد و منحصر شدن کارکرد دولت در سیاست گذاري و نظارت، افزایش می یابد. 

 
آیا در عمل این اتفاق افتاده است؟ 

دژپسند: در دوره اي، در کشور شاید با این رویکرد که بخش خصوصی توانمند براي خرید شرکت هاي دولتی وجود ندارد، واگذاري به نهادهاي خاص
صورت پذیرفت (که البته قانون هم این اجازه را فراهم می ساخت) و استمرار این امر سبب شد تا در کنار بخش دولتی، تعاونی و خصوصی، این بخش به
رکن چهارم در اقتصاد کشور تبدیل شود. در عمل در برخی از صنایع و رشته فعالیت ها در نتیجه استفاده از این رویکرد از انحصار دولتی به انحصار
غیردولتی حرکت شد. متاسفانه در خیلی از موارد، در عمل علیرغم واگذاري مالکیت، مدیریت و اداره شرکت ها همچنان در اختیار دولت باقی مانده
است. در بسیاري از شرکت ها که هم اکنون از آنها به عنوان بنگاهی خصوصی یاد می شود، همچنان مدیریت با دولت است. ممکن است، در یک شرکت،
دولت کمتر از 15 درصد سهام در اختیار داشته باشد، اما در چیدمان هیئت مدیره نقش صد درصدي بازي می کند. حتی برخی از نهادهاي عمومی
غیردولتی ما نیز بصورت دولتی اداره می شود. مثال هاي این نوع شرکت ها فراوان است از سازمان هاي بزرگ کشور تا شرکت هاي کوچک و تخصصی با
این مشکل رو به رو هستند. امیدوار بودیم با اجراي سیاست هاي کلی اصل (44) از سال 84 به بعد این مشکل مرتفع گردد اما باز هم شاهدیم این
نقیصه ادامه دارد و بسیاري از واگذاري هاي ما تنها منجر به انتقال مالکیت و نه مدیریت شده است. در حالیکه شاید انتقال مالکیت بدون انتقال مدیریت

 
نه تنها، ارتقاء عملکرد را منجر نشود بلکه آسیب هاي بیشتري هم به همراه داشته باشد. 

 
انتقاد وزیر اقتصاد از واگذاري دارایی هاي دولتی در قالب رد دیون 

 
این موضوع، یک آسیب جدي به اقتصاد است چرا به این سمت حرکت کردیم؟ 

دژپسند: در کنار مواردي که اشاره کردم، یکی از مهم ترین روش هایی که در سال هاي گذشته مورد استفاده قرار می گرفته و به این امر دامن زد،
واگذاري به شیوه رد دیون بود. رد دیون منجر به تغییر مدیریت نشد چرا که بخش عمده اي از این سهامی که منتقل شد، به اشخاص حقوقی منتقل شد

 
که مستقیم یا با واسطه توسط دولت اداره می شدند. حدود 15 درصد از واگذاري ها به این صورت اتفاق افتاده و این واقعاً یک معضل اقتصادي است. 

این شیوه مشکلات مختلفی را براي اقتصاد کشور در پی داشته است. یکی از این مشکلات دور کردن شرکت ها از نظارت هاي مستقیم توسط نهادهاي
تخصصی آنها است. در سال هاي گذشته پتروشیمی ها در مالکیت وزارت نفت فعالیت می کردند. اما هم اکنون مالکیت بسیاري از این شرکت ها به
صندوق هاي بازنشستگی منتقل شده و عملا توسط وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی اداره می شوند. این اتفاق در صنایع دیگر هم تا حدودي رخ داده



 
است و وزارت کار از طریق صندوق هاي وابسته خود مالکیت بسیاري از شرکت ها را بدست آورده است. 

واقعا مشکل اصلی در مالکیت نیست مشکل روح مدیریت دولتی است که همچنان در این شرکت ها جاري است و باید از آن دور شویم. هر زمان دولت
مالکیت را در کنار مدیریت در اختیار داشته باشد در قبال عملکرد شرکت الزاما پاسخگو است اما زمانیکه در مالکیت نقشی ندارد، می تواند خود را از

 
پاسخگویی دور نگه دارد. 

البته اشاره کنم که اخیراً این رویکرد استفاده از روش رد دیون مورد توجه مجدد قرار گرفته است. چنانکه در قانون بودجه سال گذشته حکمی در این

 
زمینه وجود داشت که از اجراي آن ممانعت شد، ولی در سال جاري در قانون تکرار شد و با توجه به لزوم قانونی آن به اجرا درآمد. 

در تمام دنیا صندوق هاي بازنشستگی یکی از نهادهاي سرمایه گذاري و تجهیز منابع محسوب می شوند، این ایراد شما از چه زاویه و بر چه اساسی

 
است؟ 

دژپسند: درست است. این صندوق ها نهادهاي واسطه اي هستند که نقش پررنگ در تامین مالی دارند. اما در ایران با یک تفاوت ماهوي حضور دارند. در
دنیا این صندوق هاي بازنشستگی توسط ذینفعان واقعی آنها اداره می شوند، اما در ایران دولت نقش کاملا پررنگ در اداره این صندوق ها دارد. یعنی باز
هم اراده دولت در مدیریت این صندوق ها جاري است. در واقع صندوق هایی که باید با محوریت و خواست ذینفعان اصلی آن یعنی کارگران و کارفرمایان
اداره شوند با مدیریت دولتی اداره می شوند و دولت به هر گونه که مایل است با آنها رفتار می کند. نکته اصلی اینجاست این صندوق ها باید تحت

 
نظارت دولت باشند نه مدیریت دولت و این یک مشکل اساسی است. 

 
مدیران دولتی در برابر واگذاري ها مقاومت می کنند 

 
این گفته که دولت ها، از بنگاه داري و شرکت داري دل نمی کنند را تا چه اندازه تایید می کنید؟ 

دژپسند: هم درست است و هم نادرست. یکی از مشکلات اصلی ما این است که بالاخره داشتن شرکت هاي تابعه براي مدیران دولتی امتیازاتی را ایجاد
می کند از جمله تعیین اعضاي هیئت مدیره، تسهیل انجام اموراتی که تحت قوانین ناظر برسازمان هاي دولتی امکانپذیر نیست و ... اما از سوي دیگر
اینقدر در مسیر خصوصی سازي مشکلات متعددي وجود دارد که بسیاري از مدیران براي در امان ماندن از آسیب هاي آن ترجیح می دهند کمتر به این

 
امر بپردازند و از ورود به بحث خصوصی سازي اجتناب می کنند. 

یکی از مشکلات اصلی ما در واگذاري ها، مقاومت مدیران دولتی و حتی شرکت هاي در حال واگذاري است. در برخی از این شرکت ها پیش از واگذاري

 
اتفاقاتی رخ می دهد که عملاً واگذاري آن با شیوه پیش بینی شده و در زمان تعیین شده دشوار می گردد. 

 
در طی این سال ها، خصوصی سازي چه عملکردي داشته است؟ 

دژپسند: در طی این چند سال که از اجراي قانون سیاست هاي کلی اصل 44 می گذرد در حوزه خصوصی سازي به ارزش اسمی حدود 14 درصد از

 
واگذاري ها از محل سهام عدالت، 15 درصد تهاتر بدهی هاي دولت و مابقی عرضه سهام به روش هاي مختلف در بورس و فرابورس بوده است. 

در طی این مدت از حدود 1700 شرکت که مورد بررسی قرار گرفته است، حدود 600 شرکت از فهرست خصوصی سازي خارج شده است. عموم این
شرکت ها یا با دلایل خاص از فهرست خارج شده اند، یا بایستی ابتدا اصلاحاتی در آنها صورت پذیرد، تغییر ساختار یابند و پس از آماده سازي به
فهرست بازگردانده شوند یا به طور کل، بایستی استراتژي نحوه فعالیت آنها تغییر یابد. مثلا شرکت هاي آب و برق منطقه اي از جمله شرکت هایی
هستند که از این فهرست خارج شده اند. براي این شرکت هاي بخصوص به دلیل اینکه خدمات شهري و روستایی را ارائه می کنند می توان، واگذاري به
شهرداري ها را مطرح کرد. یا در مدلی دیگر می توان این شرکت هارا در هم ادغام کرد و با کاهش تشکیلات ضمن سبک کردن ساختار آنها، به عنوان
یک شرکت با مالکیت دولتی، مدیریت آنرا به بخش خصوصی واگذار کرد. هر چند ممکن است در این مسیر با مقاومت هایی در سطح مناطق یا بخش ها

 
رو به رو شویم و باید بتوانیم با ایجاد انگیزه هایی این مقاومت ها را تبدیل به همراهی کرد. 

همچنین از 1100 شرکت دیگر، حدود 900 شرکت به فروش رسیده اند یا از طریق تهاتر واگذار شده اند و مابقی یعنی حدود 200 شرکت یا منحل شده



 
اند، یا ادغام و یا ورشکسته شده اند. 

در سال جاري نیز 325 شرکت (که حدود 16 درصد شرکت هاي مشمول واگذاري می باشند) در فهرست واگذاري قرار دارند که به مرور زمان به روش

 
هاي مختلف هر کدام در فرآیند واگذاري قرار می گیرند. 

 
افزایش نقدشوندگی سهام عدالت با مصوبات جدید شوراي عالی بورس 

 
به نظرآزادسازي سهام عدالت پیچیده شده است آیا تدبیري براي رفع چالش مذکور بدون آسیب رسیدن به بازار سهام وجود دارد؟ 

دژپسند: در این خصوص ما تقریباً به صورت مستمر با کارشناسان و مسئولین ذیربط هم فکري می کنیم. چون به دنبال آن هستیم که فواید آزادسازي
سهام عدالت همراه با سهامداري توسط دارندگان سهام عدالت و عدم آسیب به دارایی آنها باشد. بسیاري از صاحبنظران معتقد هستند با توجه به ارزنده
بودن سبد دارایی سهام عدالت، افراد سهامداري کرده و از منافع کوتاه مدت (سود سالیانه) و بلندمدت (افزایش عرضه سهام) آن بهره مند شوند. چرا که
پورتفوي سهام عدالت شامل مجموعه سهام شرکت هاي بسیار معتبر و گلچین شده کشور است. بنابراین ما به دنبال آن هستیم که فرهنگ سهامداري

 
بلندمدت را براي این جامعه هدف، ترویج کنیم و بنابراین فروش آن را چندان توصیه نمی کنیم. 

اما از سوي دیگر به دنبال آن هستیم که قابلیت نقدشوندگی آن در بازار افزایش یابد و براي آن بازار سازي می کنیم. مصوبات چند هفته گذشته شوراي

 
عالی بورس که در آن صندوق هاي بادرآمد ثابت امکان خرید سهام عدالت را یافتند، از این جنس است. 

عملکرد خصوصی سازي در سال جاري چگونه بود وآیا شما رضایت دارید؟ امسال واگذاري در قالب ETFها نقش برجسته اي در عرضه و فروش سهام

 
متعلق به دولت داشت، در این خصوص برنامه شما چگونه بوده است؟ 

دژپسند: در سال جاري انتظار افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري ها را به چند علت داشتیم. اولین دلیل این بود که مجموعه عوامل و ارکان
سیاستگذاري و اجرایی حوزه خصوصی سازي، بر پایندي به توسعه فعالیت هاي بخش خصوصی و اجراي سیاستهاي کلی اصل (44) در زمینه خصوصی

 
سازي اجماع داشتند. لذا تلاش ها هم جهت شد تا شاهد عملکرد قابل توجه و درخشانی در این سال باشیم. 

موضوع دوم تلاش هایی بود که در سال 1398 صورت گرفت. با مطالعه اي که در این سال رخ داد، تغییر در روش ها و رویکردها مبتنی بر شرایط موجود
کشور انجام پذیرفت. این تغییرات راهبردي در نتایج عملکردي نیز خود را نشان داد و منجر به نتیجه گردید. در این ارتباط حداکثر سازي استفاده از
ظرفیت بازار سرمایه براي موضوع واگذاري ها چه به صورت عرضه خرد و چه به صورت عرضه بلوکی مد نظر قرار گرفت و با استفاده ظرفیت صندوق هاي
قابل معامله در بورس براي اولین بار براي واگذاري ها با پیگیري هاي فراوان، در سال جاري توانستیم بخش قابل توجه اي از عرضه هاي دولتی را در این

 
قالب به انجام برسانیم. 

موضوع سوم الزام اجتناب ناپذیر براي افزایش درآمدهاي حاصل از واگذاري بود. اگرچه معتقد هستم وصول درآمد براي دولت باید آخرین ملاك در
واگذاري ها باشد، اما با توجه به مقتضیات سال جاري و کاهش قابل توجه درآمدهاي حاصل از فروش نفت، تامین منابع مالی دولت از این طریق یکی از

 
اهداف واگذاري ها در سال جاري بود و نمی توان آن را کتمان کرد. در سال جاري تلاش ما افزایش شفافیت و ایجاد فضاي رقابتی در واگذاري ها بود. 

راجع به ETF ها، هم زیاد صحبت شده است، ما در سال جاري حدود 33 هزار میلیارد تومان عرضه داشتیم که از این میزان بیش از 18 هزار میلیارد
تومان آن در قالب دو ETF «دارایکم» شامل باقیمانده سهام دولت در بانک هاي ملت، تجارت، صادرات ایران و بیمه هاي البرز و اتکایی امین و «پالایش
یکم» شامل باقیمانده سهام دولت در پالایشگاه هاي تبریز، تهران، اصفهان و بندرعباس بود. همچنین 15 هزار میلیارد تومان در قالب عرضه تدریجی
انجام پذیرفت. این تحقق درآمد در عرضه سهام از سوي دولت در سال هاي اخیر بی سابقه بود و رشد قابل توجهی نسبت به سال قبل داشت. دلیل آن

 
هم تغییر شیوه واگذاري و ظرفیت سازي هایی بوده است که در بازار سرمایه به انجام رسید. 

ما با مطالعه به روش واگذاري از طریق ETFرسیدیم. در مطالعه اي که به انجام رسید مشخص شد که، عدم تحقق اهداف خصوصی سازي در بسیاري از
موارد ناشی از ویژگی هاي ذاتی روش مورد استفاده در واگذاري بوده است. براي نمونه در روش واگذاري از طریق مزایده به صورت نقد و اقساط، عایدي
دولت در زمان واگذاري نسبت به واگذاري از طریق بورس و روش ETF به حداقل می رسد. به عنوان مثال در واگذاري یکی از این شرکت ها به ارزش



1800 میلیارد تومان، با تعیین 100 میلیارد تومان حصه نقدي و اعمال دو سال تنفس، عملاً عایدي دولت در زمان واگذاري کاهش یافته است. در حالی
که عرضه صندوق واسطه گري مالی یکم، حدود شش هزار میلیارد تومان و عرضه صندوق پالایش یکم بیش از 12 هزار میلیارد تومان، منبع نقدي در

 
اختیار دولت قرار داد. 

در واگذاري یکی دیگر از بنگاه هاي اقتصادي که با روش مزایده انجام پذیرفت، در خصوص قیمت گذاري ابهامات متعددي وارد گردید، این در حالی
است که در واگذاري دو صندوق ETF بدون وجود ابهام، نحوه و شیوه قیمت گذاري و قیمت مورد معامله بصورت کاملا شفاف به اطلاع عموم مردم

 
رسید. 

همچنین در خصوص برخی از واگذاري ها به علت شفافیت پایین در روش و فرآیند واگذاري حساسیت در افکار عمومی بوجود آمده است. عدم وصول
اقساط قرارداد که به صورت عمده (بلوکی) از طریق بورس واگذار شده بود نمونه اي دیگر از عارضه هاي موجود در روش هاي خصوصی سازي است. در
واگذاري هایی که به روش نقد و اقساط انجام می پذیرد، ریسک عدم وصول اقساط در آینده همیشه وجود دارد به نحوي که خریداران شرکت هاي
واگذار شده به روش مزایده غالباً در بازپرداخت اقساط به مشکل برخورده و فراوانی آنها در جدول بدهکاران اقساط معوق سازمان خصوصی سازي بیشتر
از خریداران بلوك هاي بورسی می باشد. این موضوع خود باعث عدم تحقق منابع درآمدي بودجه دولت از ناحیه وصول اقساط قراردادهاي واگذاري شده
است. این در حالی است که به علت آنکه در واگذاري در قالب ETF مبلغ فروش در همان ابتدا بصورت نقد دریافت می شود، یعنی عملاً ریسک عدم

 
وصول اقساط در آینده بصورت کامل از بین می رود. 

 
خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از طریق عرضه در بورس منافع بیشتر و چالش هاي کمتري دارد 

عمده شواهد واگذاري انجام پذیرفته در سال هاي اخیر بیانگر آن است که خصوصی سازي شرکت هاي دولتی از طریق عرضه در بورس منافع بیشتر و
چالش هاي کمتري را به دنبال داشته و باید اذعان داشت که واگذاري از طریق بازار سرمایه نسبت به روش هاي خارج از بازار (مزایده - مذاکره) ضمن
ترجیح قانونی، از مزایاي بیشتري برخوردار است. در سال جاري با حمایت هاي دولت و تصویب مجلس شوراي اسلامی، واگذاري باقیمانده سهام دولت در
قالب صندوق هاي سرمایه گذاري قابل معامله در بورس (ETF) به عنوان یک راهکار اجرایی براي اولین بار مورد استفاده قرار گرفت. انتخاب این روش

 
همراستا با عزم جدي دولت بر اجراي سیاست واگذاري صد درصدي به بخش خصوصی و رعایت اصول سلامت و شفافیت در واگذاري ها است. 

واگذاري از طریق ETF فرصتی را ایجاد می نماید که علاوه بر اجتناب از محدودیت هاي ناشی از روش هاي مزایده، مذاکره و عرضه بلوکی سهام در
بورس، گسترش مالکیت عمومی از طریق فروش به آحاد مردم رخ داده و جذب و هدایت نقدینگی جامعه به سمت فعالیت هاي مولد از طریق بازار
سرمایه اتفاق افتد. بدیهی است این امر علاوه بر توسعه و تعمیق بازار سرمایه، امکان فروش سهام در حجم ریالی بالا بصورت کاملا شفاف منجر به تامین

 
منابع به صورت نقد را فراهم آورده و ریسک عدم وصول اقساط در آینده را به صفر می رساند. 

در واقع چرا دولت براي واگذاري سهام در سال اخیر تنها از روش ETF استفاده کرد آیا بعد از عرضه صندوق پالایش یکم با این نحوه آزادسازي همچنان

 
موافق هستید. به عبارت ساده تر آیا نگرانی از تبعات واگذاري هاي مرسوم، مجلس و دولت را به سمت عرضه با استفاده از این روش سوق داد؟ 

دژپسند: قطعاً خیر این گونه نیست. در صحبت هاي قبلی تا حدودي به این سوال شما پاسخ دادم. همانگونه که گفتم این روش از واگذاري، داراي ویژگی

 
هایی است که سبب برتري آن نسبت به دیگر روش هاي واگذاري در شرایط کنونی می گردد. 

اولین ویژگی این روش امکان انتقال مالکیت به افراد بیشتري است، دوم اینکه چون هر شخص با هر سرمایه اي قادر است در اینگونه عرضه ها حضور

 
یابد، فرصت توزیع برابر میان آحاد جامعه فراهم می گردد. ویژگی سوم اینکه، چون تخفیف داده می شود، امکان توزیع ثروت بهبود پیدا می کند. 

از منظر تامین منابع نیز براي دولت ارجحیت دارد چرا که سریعتر به نتیجه می رسیم. عرضه بلوکی سهام برخی شرکت ها را چند بار تجربه کردیم و به
دلیل نبود متقاضی، موفق نبود. نیاز به منابع فراوان براي اندك متقاضیان و توجه به فضایی که در مورد خصوصی سازي، اخیراً به وجود آمده است
استقبال و تقاضا براي مشارکت در خرید بلوکی سهام شرکت ها را به نحو قابل توجه اي کاهش داده است، به نحوي که در جلسات متعدد، علی رغم ارائه

 
مشوق هاي مختلف باز هم بخش خصوصی تمایلی براي خرید بنگاه هاي دولتی از خود نشان نداد. 

در خصوص ETF این نقد به شما وارد است که انتقال مالکیت بدون مدیریت صورت پذیرفته است و شما خواهان ادامه این روش در سال آتی نیز



 
هستید؟ 

دژپسند: این ادعا صحیح نیست. در واقع در این روش واگذاري ما عدم همزمانی انتقال مدیریت شرکت هاي دولتی با واگذاري مالکیت آنها را داریم. در
خصوص ETF مدیریت تا پایان سال 1400 با دولت است و منطبق بر مفاد جزء (2) بند (الف) تبصره (2) قانون بودجه سال 1399، و تصریح اینکه
تشکیل این صندوق ها با مدیریت دولتی براي بلندمدت نباشد، در امیدنامه این صندوق ها آمده است که لاجرم پس از پایان این مهلت قانونی مدیریت
به سهامداران منتقل می شود. همچنین مکانیزم هاي لازم را نیز در این بخش پیش بینی کردیم. اگر سرمایه گذاري بتواند 1.5 درصد از مجموع
واحدهاي این صندوق را در مکانیزم بازار خریداري نماید به صورت خودکار امکان اعمال مدیریت در صندوق برایش فراهم می شود. یعنی هم مکانیزم

 
لازم را در بازار دیده ایم و هم براي خروج دولت از صندوق فرصت زمانی قرار داده ایم. 

نکته حائز اهمیت دیگر بخصوص در ارتباط با دارا یکم این است که، هم زمان با عملیاتی شدن واگذاري سهام این سه بانک و دو شرکت بیمه اي در قالب
ETF، آزادسازي سهام عدالت نیز انجام می پذیرد و انتقال مالکیت بخش بزرگی از سهام شرکت هاي مزبور به آحاد مردم اتفاق می افتد، بنابراین انتقال
بلافاصله مالکیت در این دو طرح در فاصله زمانی بسیار کوتاه سبب می شود عملاً حجم بزرگی از مالکیت و مدیریت بنگاه هاي اقتصادي دولتی به صورت
یکباره از دولت منفک شود. این شرایط می توانست، علاوه بر آنکه هر بنگاه را به صورت منحصر بفرد دچار مشکل نماید، بخش بانکی و بیمه اي کشور را
نیز با عدم اطمینان یا چالش هاي دیگري مواجه سازد. لذا به منظور کاهش آثار احتمالی نامطلوب یادشده، دوره زمانی اطمینان بخش یک و نیم ساله
براي فرآیند گذار پیش بینی شد، تا در این دوره تلاش شود، آثار غیرقابل پیش بینی انتقال مدیریت که ممکن است در برخی موارد قابل توجه نیز باشد،

 
کنترل شده یا به حداقل برسد. 

 
عرضه دارا دوم تا پایان سال در صورت فراهم بودن شرایط 

 
آیا صندوق دارا دوم و صندوق فولادي ها تا پایان سال عرضه خواهد شد؟ 

دژپسند: در خصوص عرضه صندوقهاي مذکور کمیته اي تشکیل شده است که با رصد دقیق شرایط و مقتضیات، زمان لازم براي عرضه آنها را تعیین می
نماید. در اینصورت اگر شرایط فراهم باشد و زمینه مشارکت عموم و فراگیري عرضه مهیا باشد آنگاه صندوق دارا دوم شامل باقیمانده سهام دولت در سه
بانک عرضه می شود. ما به دنبال تسریع در انتقال مالکیت و مدیریت شرکت هاي دولتی که در فهرست واگذاري قرار دارند و همچنین باقیمانده سهام

 
دولت در بسیاري از شرکت ها به بخش خصوصی و آحاد مردم هستیم. 

ادامه این گفت وگو به زودي منتشر می شود...



با راه اندازي واحد هاي صنعتی ، شاهد رشد اشتغال و توسعه صنعتی خواهیم بود

منبع: توسکانیوزشماره خبر:  385  |  تاریخ: 1399/10/08

توسکانیوز/به گزارش روابط عمومی ، فریبرز سعیدي کیا مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان گیلان با حضور در شهرستان رودبار با
هوشنگ عباسقلی زاده فرماندار این شهرستان دیدار و گفتگو کرد . عباسقلی زاده فرماندار شهرستان رودبار در این دیدار به بیان اهمیت و

جایگاه شهرك هاي صنعتی در کشور پرداخت و اظهار داشت ...

شهرك هاي صنعتی ، کشور را براي تکیه بر تولید داخلی و

 
خودکفایی آماده می کند. 

توسکانیوز/به گزارش روابط عمومی ، فریبرز سعیدي کیا مدیرعامل
شرکت شهرك هاي صنعتی استان گیلان با حضور در شهرستان
رودبار با هوشنگ عباسقلی زاده فرماندار این شهرستان دیدار و

 
گفتگو کرد . 

عباسقلی زاده فرماندار شهرستان رودبار در این دیدار به بیان اهمیت
و جایگاه شهرك هاي صنعتی در کشور پرداخت و اظهار داشت : بدون شک شهرك هاي صنعتی بعنوان یکی از بازوان اصلی چرخه صنعت، تولید و

 
اشتغال در کشور به شمار می روند. 

 
وي در ادامه افزود : شهرك هاي صنعتی پیش قراول توسعه، عمران و آبادانی کشور میباشند . 

 
عباسقلی زاده گفت : بهره مندي از زیرساخت هاي صنعتی و مدیریت بهینه زیست محیطی مزیت استقرار صنعت در شهرك هاي صنعتی است. 

رئیس هیئت مدیره شرکت شهرکهاي صنعتی استان گیلان ضمن تشکر از زحمات فرماندار رودبارگفت: با تکمیل زیر ساختها و امکانات زیر بنایی در

 
شهرکها و نواحی صنعتی و راه اندازي واحد هاي صنعتی ، شاهد رشد اشتغال و توسعه صنعتی خواهیم بود . 

وي بیان داشت : توسعه صنعتی ، کاهش آلایندگی و بار ترافیکی، کمک به توسعه کارآفرینی، ساماندهی صنایع کوچک و جذب سرمایه گذاران از مهم

 
ترین اهداف شهرك هاي صنعتی است. 

 
سعیدي کیا  گفت : شهرك هاي صنعتی ، کشور را براي تکیه بر تولید داخلی و خودکفایی آماده می کند. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان گیلان در پایان بیان داشت : شهرك صنعتی لوشان یکی از شهرك هاي مهم، قدیمی و با سابقه گیلان بوده
که شرکت هاي معتبر و توانمند در آنجا استقرار دارند. قطعا فعالیت در چنین شهرك وسیع و مهمی، کار ارزشمند و خطیري می باشد لذا از همه

 
مسئولین انتظار داریم که ما را در ارتقاء و توسعه هر چه بیشتر شهرك هاي صنعتی لوشان و خرشک حمایت نمایند . 

لازم به ذکر میباشد مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان گیلان با حضور در شهرك صنعتی لوشان از تصفیه خانه فاضلاب این شهرك صنعتی
بازدید به عمل آورد



850 میلیارد تومان تسهیلات کرونا به فعالان گردشگري آسیب دیده پرداخت شد

منبع: ایرناشماره خبر:  386  |  تاریخ: 1399/10/08

قزوین - ایرنا - وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی گفت: در قالب بسته دوم حمایتی مربوط به کرونا تاکنون 850 میلیارد تومان
تسهیلات مالی به فعالان گردشگري آسیب دیده پرداخت شده است.

قزوین - ایرنا - وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی
گفت: در قالب بسته دوم حمایتی مربوط به کرونا تاکنون 850
میلیارد تومان تسهیلات مالی به فعالان گردشگري آسیب دیده

 
پرداخت شده است. 

به گزارش ایرنا، علی اصغر مونسان شامگاه دوشنبه در جمع فعالان
حوزه میراث فرهنگی،گردشگري و صنایع دستی قزوین افزود: 50
هزار میلیارد تومان براي مقابله با خسارت کرونا اختصاص یافته و
سال آینده نیز هفت هزار میلیارد تومان در بودجه براي این موضوع
پیش بینی شده که تلاش می شود با توجه به خسارت هاي فراوان
وارد شده به حوزه گردشگري سهم این بخش از حمایت ها قابل

 
توجه باشد. 

وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی گفت: مصوبات ستاد پیشگیري و مقابله با کرونا از جمله پرداخت تسهیلات تعیین شده از سوي بانک ها

 
در حکم قانون بوده و همه بانک ها مکلف به اجراي آن هستند. 

این مسوول اظهار داشت: در بسته دوم حمایت از مشاغل آسیب دیده کرونا داشتن کد بیمه اي از سوي کارفرمایان مانند مرحله اول لحاظ نشده تا

 
واحدهاي گردشگري در دریافت کمک هاي جبران خسارتی سهولت بیشتري داشته باشند. 

وي یادآور شد: مرحله اول بسته حمایتی به حوزه گردشگري شامل امهال مالیاتی، حق بیمه کارفرمایی و بازپرداخت بدهی هاي بانکی و حامل هاي

 
انرژي بود که به شرط حفظ اشتغال و با لحاظ کد بیمه به واحدها اختصاص پیدا می کرد. 

مونسان با بیان اینکه پیش از کرونا شاهد رشد قابل ملاحظه گردشگري کشور بودیم، اظهار داشت: طی یک سال گذشته شیوع ویروس کرونا گردشگري

 
جهان و کشور را شدیدا تحت تاثیر خود قرار داد اما امیدواریم با آمدن واکسن آن بتوانیم بار دیگر شاهد رونق صنعت گردشگري در کشور باشیم. 

وزیر میراث فرهنگی،گردشگري و صنایع دستی با بیان اینکه گردشگري می تواند اقتصاد کشور را متحول کند، تصریح کرد: ادعا نمی کنیم گردشگري
جاي درآمدهاي نفتی را در کشور بگیرد اما امیدواریم به زودي این بخش بتواند جایگاه مناسب خود را پیدا کرده و از این بخش اشتغالزایی قابل توجهی

 
براي جوانان ایجاد شود. 

وي ادامه داد: با وجود اعتبارات محدود میراث فرهنگی نسبت به سایر بخش ها، فعالیت هاي زیادي در حوزه مرمت و احیاي بناهاي تاریخی انجام شده

 
که قابل توجه بوده است. 

مونسان یادآور شد: 33 هزار اثر ثبت شده در فهرست ملی وجود دارد و یک میلیون سایت و محوطه تاریخی در کشور شناسایی شده که نشانگر کار

 
دشوار وزارت میراث فرهنگی براي حفاظت و صیانت از این آثار است. 



وي اضافه کرد: با وجود تحریم هاي ظالمانه دشمن موفق به بازپس گیري الواح هخامنشی که بیش از 80 سال پیش و به امانت به دانشگاه شیکاگو

 
آمریکا داده شده بود، شدیم و اخیرا نیز با تلاش هاي انجام شده 49 صندوقچه کاشی هاي نفیس سده هاي هفتم قبل از میلاد به کشور بازگردانده شد. 

مونسان با بیان اینکه صنعت گردشگري ظرفیت هاي نهفته زیادي براي اشتغالزایی و توسعه کشور دارد، افزود: امیدواریم در دوران پساکرونا با استفاده

 
بیشتر از سرمایه هاي مردمی و سرمایه گذاري بخش خصوصی با سرعت بیشتري به سمت استفاده از این ظرفیت ها پیش برویم. 

 
فعالان حوزه گردشگري استان قزوین در این نشست به طرح مسایل، مشکلات و درخواست هاي خود پرداختند. 

 
برچسب ها 

 
- علی اصغر مونسان 

 
- گردشگري 

- استان قزوین



دستور رئیس جمهور به استانداران

منبع: ناطقانشماره خبر:  387  |  تاریخ: 1399/10/08

رئیس جمهور به همه استانداران کشور دستور داد که اقدامات خود را براي ایجاد کارخانه نوآوري در استان هایشان تسریع ببخشند.

ناطقان: حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی در پی دریافت "گزارش اقدامات به عمل آمده درباره راه اندازي کارخانه نوآوري در استان
کرمانشاه"، ضمن تقدیر از استاندار این استان، تاکید کرد که "سایر استانداران هم براي ایجاد کارخانه نوآوري همه اقدامات لازم را انجام داده و فعالیت

 
هاي خود را در این زمینه تسریع ببخشند." 

از زمان افتتاح نخستین کارخانه نوآوري آزادي در تهران به عنوان اولین و بزرگترین مرکز استقرار شتاب دهنده ها و استارت آپ هاي خاورمیانه و شمال
آفریقا با ایجاد اشتغال براي حدود 3 هزار و 500 نفر از جوانان تحصیلکرده با حضور رئیس جمهور در 14 آبان 98 و دستور به مسوولان ذیربط براي
ایجاد کارخانه هاي مشابه در سراسر استان هاي کشور، شاهد آغاز عملیات اجرایی و به دنبال آن افتتاح زنجیره اي این کارخانه ها در سراسر کشور

 
هستیم. 

در حال حاضر به جز استان هاي تهران، خراسان رضوي و کرمانشاه که کارخانه نوآوري در آنها به مرحله بهره برداري رسیده، در 11 مرکز استان دیگر
نیز کارخانه هاي نوآوري در مرحله افتتاح یا ساخت قرار دارد.



تولید انبوه کیت تشخیص سریع کرونا

منبع: ناطقانشماره خبر:  388  |  تاریخ: 1399/10/08

یک مقام مسئول گفت: چند ماه پیش 50 میلیارد ریال به یکی از شرکت ها براي تولید کیت تشخیص سریع کرونا پرداختیم که بزودي تولید
انبوه این محصول آغاز می شود.

ناطقان: رضا نقی پور اصل، مدیرعامل شرکت مادر تخصصی صندوق حمایت از تحقیقات و توسعه صنایع پیشرفته (صحا) امروز دوشنبه در نشستی
خبري اظهار داشت: در 9 ماهه امسال یک هزار و 50 میلیارد ریال تسهیلات مصوب داشتیم که به 57 شرکت پرداخت شده یا در مرحله پرداخت است.

 
این آمار معادل عملکرد 12 ماهه پارسال صندوق است و پیش بینی می شود تا پایان سال رشد 30 تا 35 درصدي نسبت به سال گذشته داشته باشیم. 

مدیرعامل صحا افزود: از ابتداي امسال تا پایان آذرماه استان هاي اصفهان، البرز، آذربایجان شرقی، تهران، خراسان رضوي و فارس بیشترین تسهیلات را

 
در اختیار شرکت هاي مستقر قرار داده اند. 

وي ادامه داد: فقط در حوزه فناوري اطلاعات، حدود 200 میلیارد ریال تسهیلات از سوي صندوق در اختیار شرکت ها قرار گرفت و پس از آن گروه هاي

 
الکترونیک و نانو الیاف ها بیشترین تسهیلات را دریافت کردند. 

مدیرعامل شرکت مادر تخصصی صندوق حمایت از تحقیقات و توسعه صنایع پیشرفته به صدور ضمانت نامه اشاره کرد و گفت: در 9 ماهه امسال نزدیک

 
به یک هزار و 10 میلیارد ریال ضمانت نامه صادر شده است که در حوزه فناوري اطلاعات 75 شرکت 630 میلیارد ریال ضمانت نامه دریافت کرده اند. 

وي در مورد افزایش سرمایه صندوق، اظهار داشت: پیش بینی می شود براي سال 1400 درآمدهاي شرکت بین 90 تا 100 درصد افزایش یابد که از
محل سود سپرده ها و تسهیلات ارزان قیمت و زودبازده امکان پذیر خواهد شد. همچنین در نظر داریم از طریق صدور ضمانت نامه براي مگاپروژه ها
اقدام کنیم که می تواند درآمدهاي صندوق را افزایش دهد. در واقع به دلیل کم بودن بودجه صندوق و اینکه چندین سال است سرمایه صندوق افزایش

 
نیافته، چاره اي جز این اقدامات براي افزایش سرمایه نداریم. 

نقی پور اصل ادامه داد: مطالبات معوق هم داشتیم که از دهه 80 و اوایل دهه 90 مانده بود که با رایزنی ها توانستیم بخشی از این مطالبات را وصول

 
کنیم. 

این مقام مسئول افزود: قرار بود با صندوق نوآوري و شکوفایی خط اعتباري 150 میلیارد تومانی ایجاد کنیم ولی گفتند که نرخ سود را باید از مشتري
بگیریم و چون این موضوع سنگ بزرگی بود و از جنبه حمایتی خارج بود، ایجاد این خط اعتباري لغو شد. اما قرار است با صندوق توسعه ملی یک خط

 
اعتباري ایجاد کنیم. 

وي همچنین در خصوص میزان استقبال از تسهیلات صندوق، گفت: سالیانه بین 200 تا 250 شرکت به صندوق مراجعه می کنند که توان پوشش

 
خدمات براي حدود 100 شرکت را داریم. براي پوشش همه درخواست ها 7 هزار میلیارد تومان نیاز داریم اما بودجه ما 150 میلیارد تومان است. 

نقی پور اصل در پاسخ به سوالی در مورد حمایت از شرکت هاي تولیدکننده کیت تشخیص سریع کرونا، اظهار داشت: 50 میلیارد ریال تسهیلات به یکی
از شرکت هاي داخلی براي ساخت کیت تشخیص سریع کرونا با فناوري جدید در ماه هاي گذشته پرداختیم که دیروز مراحل نهایی تولید این کیت تمام

 
شد و به زودي تولید انبوه آن آغاز می شود. 

مدیرعامل صحا گفت: همچنین با حمایت صندوق یکی از شرکت ها توانست نانو را سوار بر پارچه هاي ماسک کند که این مساله موجب شد به جاي

 
واردات، خودمان در داخل این پارچه را تولید کنیم. 

وي همچنین در خصوص اشتغالزایی، تصریح کرد: مجموع تسهیلات داده شده و ضمانتنامه هاي انجام شده از شرکت ها در 9 ماه گذشته توانسته زمینه



 
اشتغال به کار 17 هزار و 364 نفر- ماه را در آن شرکت ها ایجاد کند که به طور میانگین معادل یک هزار و 500 نفر اشتغال پایدار می شود. 

نقی پور اصل گفت: هرچند معاونت طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت پیگیر افزایش سرمایه این صندوق است، اما هیچ گونه افزایش سرمایه در
بودجه 1400 دیده نشده است.



خبر خوش استاندار: فوتی هاي روزانه کرونا در تهران به 30 نفر رسید

منبع: همشهريشماره خبر:  389  |  تاریخ: 1399/10/08

استاندار تهران با اشاره به اینکه اجراي مصوبات ستاد ملی مقابله با کرونا موجب کاهش تعداد فوتی هاي روزانه کرونا در تهران شده است، گفت:
تعداد فوتی هاي کرونا در تهران به 30 نفر در روز کاهش پیدا کرده است.

 به گزارش همشهري آنلاین به نقل از ایسنا، انوشیروان محسنی
بندپی استاندار تهران امروز در دوازدهمین جلسه کارگروه تخصصی اشتغال استان تهران ضمن تقدیر از نیروي انتظامی براي اجراي محدودیت هاي

 
کرونایی گفت: در شرایطی که در دنیا پیکِ رو به افزایش کرونا را شاهدیم، خوشبختانه در کشور ما میزان بستري و فوتی هاي کرونایی سیر نزولی دارد. 

 
 

محسنی بندپی با اشاره به کاهش میزان بستري و فوتی ها در استان تهران افزود: محدودیت هاي هوشمندي که طراحی شده اثرگذاري داشته که بار
اجراي آن بر عهده نیروي انتظامی بوده و در این زمینه 700 تیم عملیاتی از پرسنل نیروي انتظامی کار رصد و اجراي صحیح طرح منع تردد شبانه و
همچنین محدودیت تردد بین استانی را بر عهده دارند. با اتخاذ تدابیر پیشگیرانه و اجراي مصوبات ستاد ملی کرونا خوشبختانه تعداد فوتی هاي روزانه

 
کرونا در تهران به 30 نفر کاهش پیدا کرده است. 

وي با اشاره به لزوم رعایت پروتکل هاي بهداشتی و تعامل شهروندان جهت استمرار اجراي محدودیت هاي کرونایی تاکید کرد: ضامن اجرایی محدودیت

 
هاي هوشمند، نیروي انتظامی بوده که در میان ناجا نیز سربازان، بازوان اجرایی این طرح هستند که از تلاش آنها تقدیر و تشکر می کنیم. 

استاندار تهران در بخش دیگري از جلسه کارگروه تخصصی اشتغال استان تهران که با حضور سردار تقی مهري رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا برگزار
شد با اشاره به درخواست معاونت نظام وظیفه نیروي انتظامی کل کشور در زمینه اشتغال سربازان منقضی گفت: زمینه براي مهارت آموزي و اشتغال

 
سربازان منقضی از خدمت در استان تهران فراهم است. 



محسنی بندپی گفت: با توجه به تدابیر اتخاذشده مقرر شد لیست واجدین شرایط و کسانی که بعد از انقضاي خدمت دچار مشکل اشتغال هستند و با
توجه به میزان تحصیلات آنها، زمینه ارتباط این افراد با بنگاه هاي اقتصادي در بخش هاي مختلف صنعت، خدمات و کشاورزي برقرار شود. همچنین
مقرر شد که نسبت به ارتقاي مهارت سربازان بر اساس نیاز استان در دوران سربازي و نهادینه کردن مهارت آنان اقدام شود تا بعد از گذراندن دوره

 
خدمت در زمینه اشتغال دچار مشکل نباشند. چراکه واحدهاي زیادي در استان تهران اکنون به دنبال نیرو هستند. 

وي تاکید کرد: در استان تهران کارگروه اشتغال عملکرد خوبی دارد و با توجه به شرایط استان که سالانه 200 هزار نفر به جمعیت به سبب مهاجرت
اضافه می شود، اقدامات با برنامه ریزي پیش می رود. در تابستان امسال نرخ بیکاري نقطه اي در کشور 9.5 درصد و در استان تهران 6.4 درصد بوده که
حکایت از اقدامات اثرگذار در حوزه اقتصادي استان دارد. 96 هزار شغل تعهد اشتغال استان در سال 99 بوده که 68 هزار شغل تا امروز ایجاد شده است،

یعنی 72 درصد تعهدات اشتغال استان تهران محقق شده است.



اقدامات لازم براي ایجاد کارخانه نوآوري در استان هاي کشور، تسریع شود

منبع: حوزه نیوزشماره خبر:  390  |  تاریخ: 1399/10/08

حوزه/ رئیس جمهور به همه استانداران کشور دستور داد که اقدامات خود را براي ایجاد کارخانه نوآوري در استان هایشان تسریع ببخشند.

 
دستور رئیس جمهور به استانداران کشور: اقدامات لازم براي ایجاد کارخانه نوآوري در استان هاي کشور، تسریع شود 

حوزه/ رئیس جمهور به همه استانداران کشور دستور داد که اقدامات خود

 
را براي ایجاد کارخانه نوآوري در استان هایشان تسریع ببخشند. 

به گزارش خبرگزاري «حوزه» از تهران، حجت الاسلام والمسلمین حسن
روحانی، در پی دریافت "گزارش اقدامات به عمل آمده درباره راه اندازي
کارخانه نوآوري در استان کرمانشاه"، ضمن تقدیر از استاندار این استان،
تاکید کرد که "سایر استانداران هم براي ایجاد کارخانه نوآوري همه
اقدامات لازم را انجام داده و فعالیت هاي خود را در این زمینه تسریع

 
ببخشند." 

از زمان افتتاح نخستین کارخانه نوآوري آزادي در تهران به عنوان اولین و
بزرگترین مرکز استقرار شتاب دهنده ها و استارت آپ هاي خاورمیانه و شمال آفریقا با ایجاد اشتغال براي حدود 3 هزار و 500 نفر از جوانان تحصیلکرده
با حضور رئیس جمهور در 14 آبان 98 و دستور به مسوولان ذیربط براي ایجاد کارخانه هاي مشابه در سراسر استان هاي کشور، شاهد آغاز عملیات

 
اجرایی و به دنبال آن افتتاح زنجیره اي این کارخانه ها در سراسر کشور هستیم. 

در حال حاضر به جز استان هاي تهران، خراسان رضوي و کرمانشاه که کارخانه نوآوري در آنها به مرحله بهره برداري رسیده، در 11 مرکز استان دیگر

 
نیز کارخانه هاي نوآوري در مرحله افتتاح یا ساخت قرار دارد. 

انتهاي پیام/



کاهش فوتی هاي روزانه کرونایی در استان تهران به 30نفر

منبع: صبحانه آنلاینشماره خبر:  391  |  تاریخ: 1399/10/08

استاندار تهران با اشاره به اینکه تدابیر پیشگیرانه واجراي مصوبات ستاد ملی کرونا موجب کاهش تعداد فوتی هاي روزانه کرونا در تهران شده
است، گفت: تعداد فوتی هاي کرونا در تهران به 30نفر کاهش پیدا کرده است.

به گزارش صبحانه،استاندار تهران با اشاره به اینکه تدابیر پیشگیرانه واجراي مصوبات ستاد ملی کرونا موجب کاهش تعداد فوتی هاي روزانه کرونا
در تهران شده است، گفت: تعداد فوتی هاي کرونا در تهران به 30نفر کاهش پیدا کرده است.انوشیروان محسنی بندپی در دوازدهمین جلسه کارگروه
تخصصی اشتغال استان تهران ضمن تقدیر از نیروي انتظامی جهت اجراي محدودیت هاي کرونایی گفت: در شرایطی که در دنیا پیک رو به شتاب کرونا

 
را شاهد هستیم، خوشبختانه در کشور ما میزان بستري و فوتی هاي کرونایی سیر نزولی دارد. 

وي با اشاره به کاهش میزان بستري و فوتی ها در استان تهران افزود: محدودیت هاي هوشمندي که طراحی شده اثرگذاري داشته که بار اجراي آن بر
عهده نیروي انتظامی بوده و در این زمینه 700 تیم عملیاتی از پرسنل نیروي انتظامی کار رصد و اجراي صحیح طرح منع تردد شبانه و همچنین
محدودیت تردد بین استانی را بر عهده دارند. با اتخاذ تدابیر پیشگیرانه واجراي مصوبات ستاد ملی کرونا خوشبختانه تعداد فوتی هاي روزانه کرونا در

 
تهران به 30نفر کاهش پیدا کرده است. 

وي با اشاره به لزوم رعایت پروتکل هاي بهداشتی و تعامل شهروندان جهت استمرار اجراي محدودیت هاي کرونایی تاکید کرد: ضامن اجرایی محدودیت

 
هاي هوشمند، نیروي انتظامی بوده که در میان ناجا نیز سربازان، بازوان اجرایی این طرح هستند که از تلاش آنها تقدیر و تشکر می کنیم. 

استاندار تهران در بخش دیگري از جلسه کارگروه تخصصی اشتغال استان تهران که با حضور سردار تقی مهري رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا برگزار
شد با اشاره به درخواست معاونت نظام وظیفه نیروي انتظامی کل کشور در زمینه اشتغال سربازان منقضی گفت: زمینه براي مهارت آموزي و اشتغال

 
سربازان منقضی از خدمت در استان تهران فراهم است. 

وي ادامه داد: با توجه به تدابیر اتخاذ شده مقرر شد لیست واجدین شرایط و کسانی که بعد از انقضاي خدمت دچار مشکل اشتغال هستند و با توجه به
میزان تحصیلات آنها، زمینه ارتباط این افراد با بنگاه هاي اقتصادي در بخش هاي مختلف صنعت، خدمات و کشاورزي برقرار شود. همچنین مقرر شد که
نسبت به ارتقا مهارت سربازان بر اساس نیاز استان در دوران سربازي و نهادینه کردن مهارت آنان اقدام شود تا بعد از گذراندن دوره خدمت در زمینه

 
اشتغال دچار مشکل نباشند؛ چراکه واحدهاي زیادي در استان تهران اکنون به دنبال نیرو هستند. 

وي تاکید کرد: در استان تهران کارگروه اشتغال عملکرد خوبی دارد و با توجه به شرایط استان که سالانه 200 هزار نفر به جمعیت به سبب مهاجرت
اضافه می شود، اقدامات با برنامه ریزي پیش می رود. در تابستان امسال نرخ بیکاري نقطه اي در کشور 9.5 درصد و در استان تهران 6.4 درصد بوده که
حکایت از اقدامات اثرگذار در حوزه اقتصادي استان دارد. 96 هزار شغل تعهد اشتغال استان در سال 99 بوده که 68 هزار شغل تا امروز ایجاد شده است،

یعنی 72 درصد تعهدات اشتغال استان تهران محقق شده است.



گام هاي بلند فولاد هرمزگان براي بهبود فاکتورهاي قیمت، کیفیت و پایداري در تامین

محصول

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  392  |  تاریخ: 1399/10/08

در سالی که با بیماري کرونا و مشکلات سخت اقتصادي آغاز شد، انتظار می رفت بنگاه هاي اقتصادي با کاهش تولید مواجه شوند؛ اما
خوشبختانه شرکت فولاد هرمزگان با درایت مدیران و کارکنان این شرکت و مهندس عظیمیان مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه این باور را تغییر

داده و با رکوردهاي پی در پی توانستند شعار جهش تولید ...

 
 فولاد هرمزگان جنوب 

 
 

در سالی که با بیماري کرونا و مشکلات سخت اقتصادي آغاز شد، انتظار می رفت بنگاه هاي اقتصادي با کاهش تولید مواجه شوند؛ اما خوشبختانه شرکت
فولاد هرمزگان با درایت مدیران و کارکنان این شرکت و مهندس عظیمیان مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه این باور را تغییر داده و با رکوردهاي پی در

 
پی توانستند شعار جهش تولید را به واقعیت تبدیل کنند. 

به گزارش اقتصادآنلاین ؛ در سال جهش تولید با یاري خداوند متعال و تلاش رزمندگان جبهه تولید و فولادمردان فولاد هرمزگان، رکورد تولید ماهیانه
تختال در آبان ماه 99 و در فاصله اي کمتر از دو ماه با رکورد قبلی به میزان 138226 تن محقق شد. این رکورد در کنار رکوردهاي دیگري در فولاد
هرمزگان دست آمده است. میزان رکوردهاي جدید کسب شده شامل: رکورد تولید تختال ماهیانه به میزان 138226 تن در آبان ماه (رکورد قبلی: میزان
137391 تن در شهریور ماه 99)، رکورد تولید روزانه تختال به میزان 6311 تن در تاریخ 27 آبان ماه سال 99، (رکورد قبلی: میزان 6024 تن در تاریخ
31 شهریور ماه سال 98)، رکورد روزانه تعداد ذوب ریخته گري شده به میزان 51 ذوب در تاریخ 27 آبان ماه 99، (رکورد قبلی: تعداد 50 ذوب در تاریخ
31 شهریور سال 98)، رکورد تعداد ذوب ریخته گري شده ماهیانه به میزان 1170 ذوب (رکورد قبلی: تعداد 1158 ذوب در فروردین ماه 97 ) بوده

 
است. 

نکته قابل توجه دیگر در این شرکت، کاهش چشمگیر روند ضریب تکرار و ضریب شدت حوادث شرکت در طی نیمه اول سال 99 نسبت به سال 98 بوده
است به طوري که ضریب تکرار حوادث کل شرکت از 97/0 به 40/0 کاهش یافته که بسیار حایز اهمیت است. در این رابطه می توان به کسب گواهینامه

 
ایزو 45001 مربوط به استانداردهاي ایمنی و گواهینامه ایزو 14001 مربوط به استانداردهاي مدیریتی محیط زیست اشاره کرد. 

رشد تولید 27 هزار تنی آهن اسفنجی نسبت به مدت مشابه سال گذشته خبر خوب دیگري است که می توان به آن اشاره کرد. واحد احیا مستقیم فولاد

 
هرمزگان در مدت 6 ماهه سال 99 با تولید 846 هزار تن آهن اسفنجی، نسبت به مدت مشابه سال گذشته 3 درصد افزایش تولید داشته است. 

در زمینه ارتقاي کیفیت محصولات شرکت، درصد تولید ذوب هاي مطابق با سفارش در سال 1399 را 99.54 و درصد تولید تختال هاي سالم را 98.62



 
و میانگین بسیار خوب درصد تولید تختال هاي غیر منطبق با سفارش را 1.38 درصد اعلام شده است. 

KWH/TON روند کاهشی مصرف انرژي در شرکت فولاد هرمزگان بسیار ارزشمند است. در واحد احیا مستقیم میانگین مصرف ویژه انرژي الکتریکی از

 
110 به KWH/TON 107.4 و در فولاد سازي میانگین مصرف گاز طبیعی از NM3/TON 8.2 بهNM3/TON 6.1 کاهش یافته است. 

در خصوص پروژه هاي در دست اقدام شرکت، می توان گفت که با حمایت هاي فولاد مبارکه مقرر شد که ظرفیت فولاد هرمزگان در زیر سقف موجود از
1.5 میلیون به 2 میلیون تن افزایش یابد که عملیات افزایش ظرفیت، از 1.5 به 2 میلیون تن آن در حال انجام است. ضمن اینکه احداث یک خط نورد
ورق عریض (پلیت میل) و همچنین احداث یک واحد احیا مستقیم به ظرفیت 900 هزار تن نیز در دستور کار شرکت قرارگرفته است. با به بار نشستن
خط نورد ورق عریض در فولاد هرمزگان که ظرفیت آن 1.2 میلیون تن در سال است ، ورق هاي خاص و API تولید خواهد گردید و به طبع، تنوع
محصولات این شرکت، افزایش خواهد یافت. افزایش ظرفیت از 1.5 به 2 میلیون تن در زیر سقف با انجام اصلاحاتی در واحد فولادسازي و ریخته گري و
برخی زیرساخت هاي شرکت عملیاتی خواهد شد. در همین خصوص پروژه هاي متعددي در دست اقدام است و برخی از آنها نیز درآینده نزدیک شروع
به کار خواهد کرد. احداث واحد تولید ورق عریض، زمینه دستیابی به ارزش افزوده قابل توجهی براي کلیه ذینفعان در کشور ایجاد خواهد کرد. به عبارت
دیگر، تختال فولاد هرمزگان در بخش دیگري از کارخانه به ورق عریض تبدیل خواهد شد. بر اساس مطالعات صورت گرفته از تقاضاي بازار، احداث خط
پلیت میل مبتنی بر طراحی و تولید محصول متمایز به لحاظ ابعاد و کیفیت هاي خاص، به عنوان بهترین استراتژي توسعه سبد محصول گروه فولاد
مبارکه در بازار در نظر گرفته شده و حضور پایدار شرکت را در بازارهاي داخلی و صادراتی سبب خواهد شد و باعث افزایش قدرت رقابت و افزایش سهم
بازار می گردد. از طرفی با توجه به توسعه ظرفیت صنایع کشتی سازي، صنایع نفت و گاز، لوله سازي، صنایع پتروشیمی، پروژه عمرانی، ماشین آلات و ...
در سال هاي آتی نیاز این صنایع به ورق هاي عریض در کشور بیش از پیش با رشد قابل توجهی مواجه خواهد گردید و سهم شرکت فولاد هرمزگان در
تأمین نیاز بازار تعیین کننده خواهد بود. احداث سیلو و تجهیزات ذخیره سازي آهن اسفنجی، افزایش ظرفیت غبارگیر کوره هاي فولادسازي و اصلاح و
بهینه سازي غبارگیرهاي موجودي، احداث واحد گاز زدایی VDOB، توسعه پست برق 230، ایستگاه گاز شماره 2، خط دوم انتقال آب، نصب لنس هاي
اکسیژن در کوره هاي فولاد سازي، احداث تصفیه خانه جدید، احداث یک واحد تولید اکسیژن، اصلاحات لازم در ترانسفورماتورهاي موجود و رزرو شرکت

 
و ده ها پروژه دیگر. 

فولاد هرمزگان کیفیت خود را به سطح مطلوب جهانی ارتقا خواهد داد شرکت فولاد هرمزگان دومین کارخانه بزرگ تولید فولاد بعد از انقلاب در کنار
خلیج نیلگون همیشه فارس و از مجموعه کارخانه هاي گروه فولاد مبارکه است. شرکت فولاد هرمزگان به عنوان سازمانی مطرح در صنعت فولاد کشور،
همواره سعی کرده است با به کارگیري رویکرد بهبود مستمر و استراتژي هاي توسعه سهم بازار، در راستاي جلب نظر مشتریان بکوشد و اهداف خود را

 
در زمینه برنامه هاي تولید و فروش با دقت بالایی تدوین می نماید. 

فولاد هرمزگان در جهت بهبود فاکتورهاي قیمت، کیفیت و پایداري در تامین محصول، گام هاي زیادي برداشته است. سعی شده است تا با اخذ
گواهینامه ها و استانداردهاي بین المللی، کیفیت خود را به سطح مطلوب جهانی ارتقا داده و از این طریق به عنوان یک برند، خود را در سطح جهانی
مطرح نماید که در این ارتباط شرکت می توان به اخذ گواهینامه هاي ایزو 10004 و 10002 در مورد رضایت مشتریان و رسیدگی به شکایت مشتریان

 
اشاره کرد. 

هدف همه کارکنان زحمتکش فولاد هرمزگان جهش تولید و دستیابی به رکورد تولید سالیانه با تولید یک میلیون و 500 هزار تن فولاد خام است که
براي تحقق آن تمام تلاش خود را به کار بسته اند. این شرکت نقش بسزایی در اشتغال زایی دارد به طوري که تعداد نیروي انسانی شاغل در شرکت

 
1532 نفر بوده و 2100 نفر نیز به عنوان نیروي پیمانکار در فولاد هرمزگان مشغول به هستند. 

فولاد هرمزگان در راستاي مسئولیت اجتماعی در خرداد، تیر و مرداد سال جاري نیز همچون سال هاي گذشته با کاهش تولید در کوره هاي فولاد سازي
خود سبب افزایش تامین برق براي رفاه مردم شریف استان شد. ضمن اینکه این شرکت با کمک انسان دوستانه خود به دانشگاه علوم پزشکی در بحث
تجهیز بخش هاي کرونایی، جشن گلریزان ستاد دیه و آزاد سازي زندانیان جرایم غیر عمد، طرح تکریم ایتام، پویش کمک هاي مومنانه و کمک هاي

 
دیگر به بخش هاي فرهنگی و ورزشی استان و ... همواره تلاش کرده تا به جامعه خود خدمت کند. 

پربیننده ترین «مس» به تنهایی جاي نفت را می گیرد؟ چگونه تولید صنعتی در اقتصاد ایران زمین گیر شد؟ تحقق 101درصدي برنامه تولید در شرکت
فولاد سفیددشت دنبال قیمت گذاري دستوري فولاد نیستیم قدردانی دولت از مدیرعامل گل گهر به واسطه اجراي مسئولیت اجتماعی



آمادگی استانداري تهران براي جذب سربازان در واحدهاي تولیدي

منبع: خبر فوريشماره خبر:  393  |  تاریخ: 1399/10/08

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار تهران از آمادگی استانداري براي جذب سربازان در واحدهاي تولیدي خبر داد.

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار تهران از آمادگی استانداري

 
براي جذب سربازان در واحدهاي تولیدي خبر داد. 

حشمت االله عسگري در دوازدهمین جلسه کارگروه تخصصی اشتغال
استان تهران با اشاره به اینکه سربازان پس از دوره سربازي مدت
طولانی به دنبال شغل هستند، اظهارکرد: کسب مهارت و همچنین
پیدا کردن شغل فرصت این افراد را می گیرد، این در حالی است که
دوره خدمت فرصت خوبی است تا سربازان با مجموعه فرصت هاي

 
شغلی که در پیرامون آنها وجود دارد هماهنگ شوند. 

وي افزود: این هماهنگی در تفاهم با نیروهاي مسلح مطرح شده تا
دوره جستجوي کار به جاي پس از سربازي به حین دوره خدمت

 
منتقل شود و در این دوره مشاغل شناسایی شود و سربازان آموزش ببینند و انطباق ایجاد شود تا بلافاصله بعد از سربازي مشغول کار شوند. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار تهران تصریح کرد: در این جلسه اعلام آمادگی کردیم تا با نظام وظیفه هماهنگی شکل بگیرد و لیست سربازان با
نوع مهارت آنها مشخص شود، ضمن اینکه مشاغل مورد نیاز استان به آنها ارائه شود و سازمان فنی و حرفه اي هم آموزش لازم را جهت مهارت آموزي به

 
سربازان ارائه می کند. 

وي تاکید کرد: خوشبختانه در استان تهران مشکلی بابت فرصت شغلی افراد زیر لیسانس نداریم و بیشتر براي تحصیلات تکمیلی مشکل اشتغال وجود
دارد که در این زمینه سعی می شود با بهره گیري از ظرفیت صنایع هاي تک و دانش بنیان این مشکل رفع شود.



ضرورت فرهنگ سازي و پیاده سازي مولفه هاي بنیادین صنعت 4.0 در مدیریت و جهش تولید

منبع: دانش نفتشماره خبر:  394  |  تاریخ: 1399/10/08

روز نخست پنجمین کنفرانس بین المللی مدیریت صنعتی با همکاري "سازمان مدیریت صنعتی" و "انجمن علمی مدیریت صنعتی" بصورت وب
کنفرانس برگزار شد.

روز نخست پنجمین کنفرانس بین المللی مدیریت صنعتی با
همکاري "سازمان مدیریت صنعتی" و "انجمن علمی مدیریت

 
صنعتی" بصورت وب کنفرانس برگزار شد. 

 
سخنرانی وزیر صنعت، معدن و تجارت 

وزیر صنعت، معدن و تجارت امنیت ملی را درگرو قدرت اقتصادي
دانست و آمادگی این وزارتخانه را براي ورود شرکت هاي بزرگ و

 
توانمند به حوزه مسئولیت هاي اجتماعی اعلام کرد. 

به گزارش روابط عمومی سازمان مدیریت صنعتی، علیرضا رزم حسینی در پنجمین کنفرانس بین المللی مدیریت صنعتی با اشاره به موضوع ریشه اي

 
فرهنگ توسعه، بیان کرد: نوع نگاه کارگزاران و مسئولین کشور به موضوع توسعه و آبادانی در رشد همه جانبه کشور تأثیر گذار است. 

وي با تاکید بر ضرورت توجه به شاخص هاي روز دنیا در حوزه توسعه، تصریح کرد: نگاه کارگزاران باید براي نیل به توسعه، پیشرفت و آبادانی متحول

 
شود، تأکیدات دین مبین اسلام نیز در حوزه توسعه مؤید همین موضوع می باشد. 

وزیر صمت امنیت ملی را در گرو قدرت اقتصادي دانست و گفت: قدرت اقتصادي بستگی به نرخ تورم، رشد تولید سرانه، توزیع عادلانه ثروت میان مردم

 
دارد که توزیع عادلانه ثروت در واقع مؤید فرصت هاي مساوي براي کارآفرینی و تولید ثروت است. 

رزم حسینی همچنین شاخص هاي امید به زندگی، میزان تولیدات فرهنگی، تامین اجتماعی، تامین زیرساخت ها، ارتباطات و شبکه هاي ارتباطی و

 
امنیت غذایی را از دیگر پارامترهاي رسیدن به قدرت اقتصادي دانست. 

وي همچنین رسیدن به قدرت اقتصادي را سبب حفظ سرمایه هاي اجتماعی و انسانی، حفظ نخبگان، رضایتمندي مردم و نقش آفرینی بیشتر در منطقه

 
و جهان توصیف کرد. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: سلطه ناپذیري با رسیدن به قدرت اقتصادي میسر خواهد شد و بدون قدرت اقتصادي نمی توان قدرت دفاعی نیز

 
داشت. 

رزم حسینی همچنین یادآوري کرد که فرهنگ دینی و اسلامی ما نیز به تغییر نگاه و تولید فرهنگی براي ریشه کنی فقر، خلق ثروت و کارآفرینی در

 
جهت نیل به اهداف توسعه تاکید دارند. 

وي با بیان اینکه زیرساخت ها در کشور به خوبی مهیا شده است، گفت: در این راستا باید از سرمایه هاي انسانی و اجتماعی حداکثر استفاده را برد و

 
رشد اقتصادي باید پویا باشد که رسیدن به این هدف به تغییر نگاه وابسته است. 



وزیر صمت همچنین یادآوري کرد: رهبر معظم انقلاب نقطه قوت و عامل مهم سلطه و نفوذ ناپذیري را همین اقتصاد قوي توصیف کرده است که تمسک

 
به این فرهنگ سبب ترویج فرهنگ کارآفرینی خواهد شد. 

 
رزم حسینی همچنین از مسئولین همایش خواست که در نشست بعدي بیانیه گام دوم انقلاب را در دستور کار خود قرار دهند. 

وي در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به پیاده سازي مدل توسعه قلعه گنج در خراسان رضوي که مورد تقدیر رهبري نیز قرار گرفت از آمادگی

 
وزارت صنعت، معدن و تجارت براي پیاده سازي این الگو با استفاده از ورود شرکت هاي بزرگ و توانمند به حوزه مسئولیت هاي اجتماعی خبر داد. 

رزم حسینی تاکید کرد: از ظرفیت ها و توانمندي هاي 200 شرکت نامدار و موفق براي توسعه متوازن در کشور استفاده خواهیم کرد و این موضوع را در

 
دستور کار داریم. 

وي اولویت این وزارتخانه را معیشت مردم دانست و گفت: در راستاي عرضه و فراوانی کالا تلاش می کنیم که ابلاغیه هاي جدید ستاد اقتصادي دولت

 
این بستر را نیز فراهم آورده است. 

وزیر صمت همچنین بیان کرد: در چند ماه اخیر در حوزه تولید در اقلام و کالاهاي منتخب با افزایش روبرو بوده ایم که افزایش تولید در خودرو و لوازم

 
خانگی از آن جمله است. 

 
سخنرانی رییس کنفرانس بین المللی مدیریت صنعتی 

بنا به این گزارش، در ابتداي کنفرانس عادل آذر، رییس کنفرانس بین المللی مدیریت صنعتی و رئیس انجمن علمی مدیریت صنعتی ایران، ضمن بیان

 
گزارشی از برگزاري این کنفرانس به تشریح فراگیر بودن مفهوم صنعت پرداخت. 

 وي با ارائه آمار رشد اقتصادي سه سال گذشته کشور از مرجع رسمی مرکز آمار به تفکیک سه زیرگروه صنعت و معدن، خدمات و کشاورزي،  وضعیت

 
اقتصادي کشور را تشریح نمود.  

رئیس انجمن علمی مدیریت صنعتی گفت: در برنامه ششم توسعه پیش بینی شده است که نرخ رشد اقتصادي 8 درصد و نرخ  تورم سالانه 8.8 درصد و

 
بیکاري 10.2 در صد باشد که محقق نشده است. 

عادل آذر جمع حاضر در کنفرانس را خبره ترین و دانشی ترین جمع مدیریتی امکان پذیر در کشور نامید و اظهار داشت: آسیب شناسی  جایگاه صنعت

 
در اقتصاد کشور باید در این کنفرانس مورد توجه قرار گیرد. 

وي با بیان اینکه طوفان فناوري هاي نوظهور در راه است خواستار تبیین میزان آمادگی صنعت براي به تراز رساندن کشور شد و افزود: نه تنها باید

 
آمارهاي منفی را جبران کنیم بلکه باید در این طوفان دوام آورده و در جهان نقش آفرینی کنیم.  

رئیس انجمن علمی مدیریت صنعتی، زنجیره تامین و تاب آوري را از جمله موضوعات مهم کنفرانس بین المللی مدیریت صنعتی  دانست و خاطر نشان

 
کرد: آثار فرهنگی و اخلاق حرفه اي، نقدینگی و تامین منابع،  و تصمیم گیري در شرایط کنونی از دیگر موضوعات کنفرانس هستند. 

 
سخنرانی مدیرعامل سازمان مدیریت صنعتی 

ابوالفضل کیانی بختیاري مدیرعامل سازمان مدیریت صنعتی و دبیرعلمی پنجمین کنفرانس بین المللی مدیریت صنعتی در این کنفرانس ضمن ارایه
گزارشی از ساختار علمی کنفرانس، تعداد مقالات دریافتی را 190 و تعداد مقالات پذیرفته شده را 45 عنوان ذکر نمود که در زمینه موضوعاتی همچون
فضاي کسب و کار در پرتو تحولات نوظهور؛ جهش تولید و بهره وري در ظرفیت کسب وکار؛ مدیریت صنعتی در شرایط پیچیده کسب وکار و مدیریت

زنجیره تأمین و نوسازي صنعت در عصر دیجیتال نوشته شده اند. 



کیانی بختیاري در بخش دوم سخنان خود به موضوع مدیریت در انقلاب صنعتی 4.0 پرداخت. وي با بیان این نکته که بسیاري از نظریه هاي جهانی
مدیریت در عصرانقلاب هاي صنعتی 2 و 3 خلق شده اند و براي مدیریت در انقلاب صنعتی چهارم و سازمان هاي نسل 4 تناسب ندارند، گفت: به نسل

 
جدیدي از نظریه هاي مدیریتی و مدیران نیاز است که بتوانند سازمان ها را در انقلاب صنعتی چهارم هدایت کنند. 

مدیرعامل سازمان مدیریت صنعتی ضمن برشمردن مولفه هاي بنیادین در انقلاب چهارم صنعتی، به بیان برخی تغییرات پارادایمی در مدیریت با ظهور

 
صنعت 4.0 پرداخت. 

وي ظهور نسل جدید فناوري ها، الزامات مدیریتی همچون تبدیل شدن مدیران به افرادي آگاه به فناوري و پررنگ شدن نقش مدیریت استعدادهاي

 
فناورانه را از جمله این تغییرات عنوان نمود. 

 مدیر عامل سازمان مدیریت صنعتی، تغییر فرهنگ کار و ورود نسل جدید به بازارهاي کار بین المللی با دلبستگی سازمانی کمتر، مهارت هاي فناوري و
انتظارات بیشتر همراه با الزامات مدیریتی همچون مدیریت اقتضایی منابع انسانی همچنین تغییر الگوهاي کاري همچون افزایش تقاضا براي مشاغل
انعطاف پذیر، دورکاري، مشاغل خودمختار، تعادل بیشتر بین کار و زندگی همراه با الزامات مدیریتی همچون طراحی جدید شغل، طراحی نوظهور محیط

 
هاي کاري و طراحی جدید زمان هاي کاري را از جمله دیگر تغییرات پارادایمی عنوان نمود. 

کیانی بختیاري تبدیل شدن نوآوري به پارادایم اصلی کسب وکار همچون تغییر مدل هاي کسب وکار، تغییر الگوهاي حکمرانی سازمانی را نیازمند

 
الزامات مدیریتی همچون رهبري نوآوري، بازطراحی مدل کسب و کار و طراحی و مدیریت شکل هاي نوین سازمانی دانست. 

وي تأثیر صنعت 4.0 بر نوآوري و مدل هاي کسب وکار را افول نوآوري هاي رادیکال و ظهور نوآوري خدمت افزا عنوان نمود و اظهار داشت: عصر طلایی
نوآوري هاي رادیکال در قرن 21 به سر رسیده است. نوآوري هاي امروزي بیشتر از جنس نوآوري هاي تدریجی و ساختاري، و در خوش بینانه ترین
حالت نوآوري هاي تحول آفرین هستند و به ندرت شاهد نوآوري هاي رادیکال هستیم و خواهیم بود و در دنیاي کسب وکار، نوآوري ها بیشتر از جنس

 
نوآوري هاي خدمت افزا هستند. 

دبیرعلمی پنجمین کنفرانس بین المللی مدیریت صنعتی در خصوص ساختار کسب و کار پلتفرمی اظهار داشت: پلتفرم ها با تسهیل تراکنش ها ارزش

 
ایجاد می کنند، درحالی که کسب وکارهاي خطی با تولید کالا یا خدمات، این کار را صورت می دهند.    

کیانی بختیاري مدیریت زنجیره تامین 4.0 را مدیریت زنجیره تأمین از ابتدا تا انتها؛ یعنی از تأمین موارد اولیه تا رسیدن محصول به دست مشتري و
خدمات پس از فروش عنوان نمود و نیز دانستن اینکه هر یک از اجزا، قطعات و محصولات در هر لحظه از زمان تولید تا مقصد نهایی و حتی پس از آن

 
در چه مکانی هستند. 

مدیرعامل سازمان مدیریت صنعتی ضمن توضیح کارآیی عملیاتی اینترنت اشیاي صنعتی در زنجیره تامین مثال هایی واقعی از کاربرد بلاکچین در

 
زنجیره تأمین را بیان نمود.  

وي در ادامه به تأثیر صنعت 4.0 بر خلق شکل هاي جدید سازمانی شامل سازمان شبکه اي، سازمان هوشمند، سازمان دوسوتوان و سازمان خود طراح

 
پرداخت. 

کیانی بختیاري در خصوص جهش تولید سنتی اظهار داشت: در تولید سنتی جهش به کمک همپایه سازي صنعتی صورت می گیرد که روشی براي
رسیدن به سطحی از کیفیت و استاندارد است که کشورهاي رقیب به آن دست یافته اند و ضمن جبران عقب ماندگی ها موجبات پیشی گرفتن را هم

 
فراهم می کند و در صنایع با اصالت بالا و چرخه عمر طولانی نظیر صنعت خودرو،  فولاد، نساجی، دارو و ... کاربرد داد. 

وي افزود: تاثیر صنعت 4.0 بر جهش تولید مدرن به کمک حرکت یا پیشرفت جهش وار صورت می گیرد و در صنایع با اصالت کم و چرخه عمر کوتاه و

 
ارزش افروده بالا نظیر صنایع پیشرفته، تراشه هاي حافظه، تلفن همراه، بیوتکنولوژي، نانوتکنولوژي، مواد پیشرفته و ... حائز اهمیت است. 



مدیرعامل سازمان مدیریت صنعتی در پایان سخنان خود بر ضرورت توجه سازمان ها براي باز  پیکره بندي ساختاري و شایستگی ها، حرکت اقتصاد
جهانی به سوي مدیریت 4.0 ، کسب و کارهاي پلتفرمی، خدمت افزا، نوآوري هاي تحول آفرین، مدیریت شبکه اي،  سازمان هاي خود طراح، هوشمند،
مدیریت دوسو توانی و چند ساحتی، آموزش هاي انبوه، آنلاین و باز، مشاوره هاي جمع سپاري شده و نوآوري باز و... همچنین ضرورت سیاستگذاري،
برنامه ریزي، فرهنگ سازي و پیاده سازي مولفه هاي بنیادین صنعت 4.0 در مدیریت و جهش تولید به کمک مدیریت مدرن و درهم آمیزي فناوري هاي

نوظهورصنعت 4.0 تاکید نمود.



دیدار معاونان وزارت ورزش و جوانان با اعضاي فراکسیون زنان و خانواده مجلس

منبع: وزارت ورزش و جوانانشماره خبر:  395  |  تاریخ: 1399/10/08

 
 

جمشید تقی زاده معاون امور مجلس حقوقی و استان ها و محمد مهدي تندگویان معاون امور جوانان وزارت ورزش و جوانان به منظور بررسی چالش ها

 
و موانع ساماندهی ازدواج جوانان با اعضاي فراکسیون زنان و خانواده مجلس شوراي اسلامی دیدار و گفت و گو کردند. 

به گزارش پایگاه خبري وزارت ورزش و جوانان، جمشید تقی زاده و محمد مهدي تندگویان با حضور در خانه ملت با دکتر فاطمه قاسم پور، فاطمه
رحمانی، اعضاي فراکسیون زنان و خانواده مجلس شوراي اسلامی و زهره لاجوردي، عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شوراي اسلامی دیدار و گفت و گو

 
کردند. 

این نشست که در خصوص ازدواج جوانان و بررسی چالش ها و موانع ساماندهی این امر مهم تشکیل شد، نمایندگان سازمان تبلیغات اسلامی، سازمان

 
امور اجتماعی وزارت کشور، مرکز پژوهش هاي خانه ملت حضور داشتند و هر یک نقطه نظرات خود را در این زمینه مطرح کردند. 

در این جلسه که سه ساعت به طول انجامید، جمشید تقی زاده، معاون امور حقوقی، مجلس و استان هاي وزارت ورزش و جوانان ضمن قدردانی از برپایی

 
جلسات هم اندیشی تخصصی بیان کرد: گفت و گو و تعامل، اجراي برنامه ها را در مسیر صحیح قرار داده و به آن سرعت می بخشد. 

وي با مهم خواندن تصویب قوانین مناسب براي اجراي بهتر امور، این نکته را مورد توجه قرار داد که می بایست آن بخش از مسائل مورد نیاز جوانان که

 
به قوانین خاص نیازمند است را با تعامل و همفکري مرکز پژوهش هاي خانه ملت، سایر نهادها و وزارت ورزش و جوانان تبیین کرد. 

جمشید تقی زاده اظهار داشت: عدم وجود قوانین لازم زمینه تفاسیر مختلف را در موضوعات ایجاد می کند و نتیجه مطلوب را به وجود نمی آورد. این

 
درحالی است که اگر قانون حاکم شود تعهدات اجرایی هم به عنوان الزام صورت می پذیرد. 

در ادامه محمد مهدي تندگویان، معاون امور جوانان به ارائه گزارش درخصوص اقدامات صورت گرفته در حوزه جوانان از جمله: راه اندازي مراکز مشاوره
پیش از ازدواج، افزایش وام ازدواج، مجوز امریه، توسعه و راه اندازي سازمان هاي مردم نهاد پرداخت و افزود: بحث بودجه در اجراي بهتر برنامه هاي
مرتبط با موضوع جوانان به ویژه ازدواج مورد توجه بیشتري قرار گرفته و خواستار تخصیص بودجه بیشتر براي این حوزه هستیم تا بتوانیم برنامه هاي

 
متنوع تر و راهبردي را در سراسر کشور اجرایی کنیم. 

تندگویان با توضیح اینکه بودجه تخصیصی براي جوانان در میان دستگاه هاي مختلف توزیع شده، گفت: انتظار من از دولت، نمایندگان مجلس و

 
کمیسیون هاي تخصصی از جمله کمیسیون تلفیق و بودجه، بررسی دقیق تر و نظارت در تخصیص منابع مالی و برنامه هاي مربوط به این بخش است. 

وي پیشنهاد نظارت بر مدل پرداخت ها، تجمیع امکانات و اعتبارات تخصیصی به حوزه جوانان را مطرح کرد و گفت: در صورت انجام این مهم علاوه

 
براینکه بخش قابل توجهی از مشکلات مرتفع می شود، براي حذف چالش هاي پیش روي جوانان در امر ازدواج نیز می توان اقدامات موثري انجام داد. 

معاون وزیر ورزش و جوانان در این ارتباط بیان کرد: فردي آشنا به نظام بودجه، قوانین و ظرفیت هاي بخش خصوصی به عنوان متولی براي همسویی

 
فعالیت هاي انجام شده براي بخش هاي مختلف جوانان به ویژه امر ازدواج در نظر گرفته شود. 

وي ادامه داد: من به عنوان کسی که با مسائل و مشکلات جوانان از نزدیک اشَنایی دارد، باور دارم که مشکل اصلی جوانان امروز ما مهارت است. جوانان
ما 20سال در محیط علمی بدون یادگیري هیچ مهارتی رشد پیدا می کنند. بنابراین اعلام می کنم در بخش آموزش باید مهارت آموزي را هم اضافه

 
کنیم و با چنین اقدامی بسیاري از مشکلات جوانان در بحث اشتغال، ازدواج، تصمیم گیري و ... قابل رفع خواهد بود. 



در این دیدار اعظم کریمی مدیرکل دفتر برنامه ریزي و توسعه اجتماعی جوانان و سید مومنی مدیر کل امور مجلس وزارت ورزش و جوانان نیز حضور

 
داشتند. 

http://news.msy.gov.ir/news/2038967.htm  :لینک کوتاه



دستور روحانی به استانداران کشور

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  396  |  تاریخ: 1399/10/08

رئیس جمهور به همه استانداران کشور دستور داد که اقدامات خود را براي ایجاد کارخانه نوآوري در استان هایشان تسریع ببخشند

رئیس جمهور به همه استانداران کشور دستور داد که اقدامات خود

 
را براي ایجاد کارخانه نوآوري در استان هایشان تسریع ببخشند 

به گزارش خبرگزاري خبرآنلاین به نقل از پایگاه اطلاع رسانی
ریاست جمهوري، حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی در پی
دریافت "گزارش اقدامات به عمل آمده درباره راه اندازي کارخانه
نوآوري در استان کرمانشاه"، ضمن تقدیر از استاندار این استان،
تاکید کرد که "سایر استانداران هم براي ایجاد کارخانه نوآوري همه
اقدامات لازم را انجام داده و فعالیت هاي خود را در این زمینه

 
تسریع ببخشند." 

از زمان افتتاح نخستین کارخانه نوآوري آزادي در تهران به عنوان اولین و بزرگترین مرکز استقرار شتاب دهنده ها و استارت آپ هاي خاورمیانه و شمال
آفریقا با ایجاد اشتغال براي حدود 3 هزار و 500 نفر از جوانان تحصیلکرده با حضور رئیس جمهور در 14 آبان 98 و دستور به مسوولان ذیربط براي
ایجاد کارخانه هاي مشابه در سراسر استان هاي کشور، شاهد آغاز عملیات اجرایی و به دنبال آن افتتاح زنجیره اي این کارخانه ها در سراسر کشور

 
هستیم. 

در حال حاضر به جز استان هاي تهران، خراسان رضوي و کرمانشاه که کارخانه نوآوري در آنها به مرحله بهره برداري رسیده، در 11 مرکز استان دیگر

 
نیز کارخانه هاي نوآوري در مرحله افتتاح یا ساخت قرار دارد. 
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راه اندازي اورژانس کسب و کار در دستور کار قرار دارد

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  397  |  تاریخ: 1399/10/08

به گزارش خبرگزاري فارس به نقل از وزارت کار ، تعاون و رفاه
اجتماعی، عیسی منصوري، معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر
تعاون،کار و رفاه اجتماعی در نشست گفت و شنود حقوق شهروندي
که با حضور جمعی از فعالان و صاحبنظران عرصه حقوقی برگزار
شد، به تشریح فعالیت هاي این وزارتخانه با محوریت حقوق
شهروندي در حوزه هاي رفاهی،معیشتی،زنان سرپرست

 
خانوار،کودکان، سالمندان و روستائیان پرداخت. 

وي به اقدامات این معاونت در حوزه زنان سرپرست خانوار و اشتغال پرداخت و گفت : راه اندازي اورژانس کسب و کار در دستور کار قرار دارد و در حال

 
نهایی شدن است. 

 
وي توضیح داد: از این اورژانس در دوره هاي اضطرار اقتصادي و طبیعی می توان استفاده کرد که توجه خاصی را به واحدهاي کسب و کار دارد . 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال ادامه داد: در دوران کرونا 20 هزار میلیارد تومان براي واحدهاي کسب و کار وکارفرمایانی که به نوعی بتوانند از

 
کارگران حمایت کنند اختصاص دادیم . 

منصوري افزود: همچنین یک بسته سیاستی نیز در مورد به کارگیري اتباع خارجی وجود دارد که در یک رشته فعالیت هاي خاصی بتوانند کار کنند و

 
تاکید بر حمایت از نیروي کار ایرانی است. 

وي در مورد منشور حقوق شهروندي نیز گفت: در این مورد دو نکته ویژه داریم و آن بحث مالکیت و حقوقی براي نیروي کار شهروندان در حوزه کار و
اشتغال است که براي اولین بار نه از منظر بنگاه کسب و کار بلکه از منظر حقی که خود انسان دارد، به آن پرداخته ایم و انسان محوري در آن به عنوان

 
مسئله دیده شده است. 

منصوري توضیح داد: در همه استان ها شاغلان و بیکاران زن سرپرست خانوار را به صورت تفکیک شده داریم. همچنین با هماهنگی معاونت زنان براي
همه زنان سرپرست خانوار و جامانده از اشتغال و مشاغل خانگی یک برنامه فراگیر اجرا کرده ایم و به صورت پایلوت این برنامه در 9 استان اجرا شد و هم

 
اکنون در 31 استان اجراي آن ادامه دارد . 

 
به گفته وي، همچنین شناسایی ، توانمندسازي و اقتصادي شدن زنان سرپرست خانوار در حال اجراست. 

در ادامه نشست سید هادي قره سید رومیانی ، معاون حقوقی،مجلس و امور استان ها نیز اتصال سازماندهی شده میان دانشگاه صاحب نظران و نخبگان
را با امور اجرایی کشور با اهمیت ارزیابی کرد و گفت : فعالیت هاي بسیاري در این چند سال انجام گرفته که به اطلاع رسانی دقیق به مردم نیازمند است

 
،شفافیت نیز سر لوحه فعالیت هاي این وزارتخانه قرار گرفته است 

انتهاي پیام/ب



اداي احترام مسئولان مجموعه وزارت کار به شهداي کهگیلویه و بویراحمد

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  398  |  تاریخ: 1399/10/08

مسئولان مجموعه وزارت کار با حضور در گلزار شهداي شهر یاسوج به مقام شامخ شهدا اداي احترام کردند.

به گزارش خبرگزاري صداو سیما مرکز کهگیلویه و بویراحمد، مسئولانی
از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی امروز دوشنبه 8 دي ماه میهمان

 
استان کهگیلویه و بویراحمد هستند. 

بنا به این گزارش در این سفر غلامرضا پناه معاون توسعه منابع انسانی
وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی، عیسی منصوري معاون توسعه
کارآفرینی و اشتغال، محمدجعفر کبیري معاون امور تعاون، حجت االله
میرزایی معاون امور اقتصادي، حجت االله مهدیان مدیرعامل و رئیس
هیئت مدیره بانک توسعه تعاون، اسماعیل الله گانی مدیرعامل و رئیس

 
هیات مدیره بانک رفاه کارگران و هیئت همراه میهمان استان کهگیلویه و بویراحمد هستند. 

سفرهیئت عالی رتبه وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی به استان با هدف سرمایه گذاري در بخش هاي زیر بنائی و اقتصادي استان انجام گرفت همچنین
در این سفر معاونان این وزارتخانه و مدیران بانک ها و صندوق هاي سرمایه گذاري وابسته در بازدید از شهرستان هاي مختلف استان زمینه هاي سرمایه

 
گذاري در ظرفیت هاي استان را بررسی می کنند. 

غلامرضا پناه معاون پشتیبانی و توسعه مدیریت وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی در نشست هم اندیشی با مسئولان استان، سرمایه گذاري در بخش هاي

 
بزرگ اقتصادي از جمله ساخت سد و کمک به رونق تعاونی هاي تولیديِ راکد را از مهمترین اهداف سفر این هیئت به کهگیلویه و بویراحمد دانست. 

حسین کلانتري استاندار کهگیلویه و بویراحمد هم گفت: 50 طرح مهم اقتصادي در بخش هاي زیر بنایی براي سرمایه گذاري این وزارتخانه شناسائی و
معرفی می شود.



سیاستگذاري شهروند مدار اصل مهم در وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی است

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  399  |  تاریخ: 1399/10/08

محمد شریعتمداري در نشست گفت و شنود حقوق شهروندي که با حضور جمعی از فعالان وصاحبنظران عرصه حقوقی برگزار شد به تشریح
فعالیت هاي این وزارتخانه با محوریت حقوق شهروندي درحوزه هاي رفاهی،معیشتی،زنان سرپرست خانوار،کودکان،سالمندان و روستائیان

پرداخت.

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی در جمع صاحبنظران حقوق
شهروندي: سیاستگذاري شهروند مدار اصل مهم در وزارت تعاون کار
و رفاه اجتماعی است محمد شریعتمداري در نشست گفت و شنود
حقوق شهروندي که با حضور جمعی از فعالان وصاحبنظران عرصه
حقوقی برگزار شد به تشریح فعالیت هاي این وزارتخانه با محوریت
حقوق شهروندي درحوزه هاي رفاهی،معیشتی،زنان سرپرست

 
خانوار،کودکان،سالمندان و روستائیان پرداخت. 

به گزارش برنا؛ محمد شریعتمداري، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی
گفت: توجه به رضایت عموم مردم یکی از مهمترین اصول حاکم بر

نظام جمهوري اسلامی است و بر همین اساس در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تلاش کرده ایم در همه فعالیت ها، سیاست گذاري شهروند

 
مدارحاکم باشد. 

او، اصلاح مطالبه جدي 15 ساله حقوق و دستمزد و افزایش 50 درصدي حقوق کارکنان ، راه اندازي پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان، رشد قابل توجه تعداد
تشکل هاي کارگري و کارفرمایی، تهیه و ابلاغ منشور سالمندي، ایجاد داشبورد اطلاعات زنان سرپرست خانوار، همسان سازي حقوق بازنشستگان، بهبود
روابط کارگري وکارفرمائی، شناسائی بیش از 140 هزار کودك بازمانده از تحصیل و توجه ویژه به افراد داراي معلولیت را از جمله مصادیق رعایت و توجه

 
به حقوق شهروندي در دولت و وزارت تحت مدیریت خود دانست. 

 
شریعتمداري تاکید کرد : بر اساس قانون اساسی و قوانین آمره به رعایت حقوق شهروندي مکلف هستیم . 

او با اشاره به اصل یک قانون اساسی که بر اکثریت آراي مردم به عنوان یکی از مهمترین اصول این قانون تاکید دارد اظهار داشت: در بند 6 اصل دوم

 
قانون اساسی به کرامت انسانی و آزادي هاي او اشاره شده و اصل سوم این قانون نیز به همین نحو است . 

شریعتمداري تاکید کرد: قانون اساسی مملواز حقوقی است که دولت ها باید محترم بشمارند و بناي جمهوري اسلامی نیز بر آرا و رضایتمندي مردم

 
است. 

او ادامه داد: در فعالیت هاي مختلف و گسترده اي که این وزارتخانه دارد تلاش شده به آراء و نظرات مخاطبان و جامعه هدف توجه ویژه اي شود، بر
همین اساس، شوراهاي مختلفی در امر تصمیم سازي مشارکت می کنند،از وجود نمایندگان مردم در انجمن ها ، اتحادیه ها، کانون ها و شوراهاي ذي
ربط بهره می بریم و به هیچ وجه تا قبل از دریافت نظرات مردمی از طریق نمایندگان آنها تصمیمی در هیچ یک از حوزه هاي این وزارتخانه اتخاذ نمی

 
شود. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: رئیس جمهوري نیز تلاش کردند با نگارش منشور حقوق شهروندي در 120 ماده و انتصاب دستیار حقوق

 
شهروندي در همه وزارتخانه ها ، دستگاه ها و سازمان ها ، این هدف را پایدار و به صورت مستمر تعقیب کنند. 



وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی به تشریح عملکرد این وزارتخانه در حوزه حقوق شهروندي پرداخت و در حوزه رفاه عمومی به ایجاد پایگاه اطلاعات رفاه
ایرانیان اشاره کرد و افزود : از طریق این پایگاه و ثبت اطلاعات واقعی از وضعیت عمومی مردم، گزارش هاي دقیق و روشنی را در اختیار سیاستگذاران

 
حوزه رفاه اجتماعی قرارمی دهیم. 

به گفته شریعتمداري، امروز این اقدام ارزشمند به نتیجه مطلوب رسیده و حدود 60 پایگاه اطلاعاتی در اختیاراین وزارتخانه قرار دارد و تمام اطلاعاتی که

 
بر پایه کد ملی در کشور ثبت می شود در این پایگاه گردآوري شده است . 

او افزود: بر پایه این اطلاعات می توانیم 85 میلیون جمعیت کشور را در یک طبقه بندي روشن در ده دهک مشخص دسته بندي کرده و از وضعیت

 
اقتصادي آنها مطلع شویم. 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی، توجه به رفاه و معیشت مردم را به عنوان یکی از مهمترین اصول و ضروریات حقوق شهروندي دانست و گفت: همه

 
همکاران در دولت نیز با تمامی توان در این زمینه تلاش می کنند. 

او، توجه جدي به مطالبه 15 ساله مردم از طریق اصلاح دستمزد افراد داراي حقوق ثابت که در سال گذشته انجام شد را تلاش دیگري در راستاي تحقق
خواسته ها و مطالبات مردمی دانست و اظهار داشت: با50 درصد افزایش حقوق کارکنان دولت و همسان سازي حقوق بازنشستگان، این مطالبه جدي و

 
مغفول مانده ، با اختصاص 50 هزار میلیارد تومان منابع تحقق یافت. 

شریعتمداري، تلاش هاي دولت در زمینه تامین نیازهاي زیر بنایی مثل آب ، برق و گاز و فراهم کردن زمینه استفاده رایگان از این منابع براي افرادي که

 
الگوي مصرف را رعایت می کنند را از مصادیق دیگر توجه ویژه دولت تدبیر و امید به حقوق شهروندي دانست. 

او به افزایش ارائه خدمات جانبی به افراد جامعه با درآمد ثابت نیز اشاره کرد و بیان داشت: با حذف یارانه سوخت تلاش شد بر مبناي همین آزمون وسع،

 
یارانه معیشت در اختیار جامعه 60 میلیونی قرار گیرد. 

 
تشکیل بیش از 13 هزار تشکل کارگري و کارفرمایی در دولت تدبیر و امید 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی به اهمیت و ضرورت حضور تشکل ها و اتحادیه ها به عنوان نمایندگان مردم درتصمیم گیري ها نیز تاکید کرد و گفت: بر

 
همین اساس، در دولت تدبیر و امید 13 هزار و 700 تشکل کارگري و کارفرمایی در کشور ایجاد شده است. 

او به اقدامات متعدد این وزارتخانه در حوزه حقوق کودکان نیز اشاره کرد و گفت: با همکاري وزارت بهداشت،کودکان داراي سوء تغذیه شناسایی شدند و
منابعی براي آنان اختصاص داده شد . علاوه بر این 140 هزار کودك بازمانده از تحصیل را نیز شناسایی کردیم که بخشی از آنها به دلیل مسائل مادي و

 
بخشی نیز به دلیل معلولیت امکان تحصیل نداشتند و تلاش کردیم آنان نیز از این حق اساسی بهره مند شوند . 

شریعتمداري درخصوص اقدامات صورت گرفته در زمینه توجه به حقوق زنان سرپرست خانوار نیز اظهار داشت: در راستاي توانمند سازي این قشر از

 
جامعه نیز داشبورد اطلاعات زنان سرپرست خانوار تهیه و قدم هاي خوبی برداشته شده است. 

او تهیه و ابلاغ منشور حقوق سالمندي در این دولت را نیز اقدام مهم دیگري برشمرد که در راستاي تحقق اهداف این گروه از جامعه صورت گرفته و

 
افزود: شوراي سالمندان زیر نظر استانداران تشکیل شد . 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی تاکید کرد: به وضعیت معلولان نیز در این دولت توجه ویژه اي شده و از طریق تصویب قانون افراد داراي معلولیت در
مجلس شوراي اسلامی و پیش بینی منابعی سعی کردیم به طور ویژه اي به این عزیزان رسیدگی کنیم، این منایع از سال اول با حدود یک هزار و صد
میلیارد تومان آغاز شد و امروز به دو هزار میلیارد تومان منابع رسیده و علاوه بر منابعی که قبلاً در این ردیف ها مصرف می شد این منابع در اختیار

 
معلولان قرار گرفت . 



به گفته شریعتمداري، همچنین تلاش شد مستمري مددجویان داراي معلولیت شدید و خیلی شدید نیز افزایش پیدا کند و حقوق آنان نیز بین 5 تا 9

 
برابر افزایش یافت. 

او افزود : همچنین به روستاها به عنوان مرکز اصلی توسعه کشور توجه ویژه شد، گسترش و توسعه شبکه آب، برق،گاز ، توسعه شبکه اینترنت و نیز توجه
به مسئله اشتغال روستاها با اختصاص یک و نیم میلیارد دلار از محل منابع صندوق توسعه ملی نیز از دیگر برنامه هایی بود که در این دولت به اجرا

 
گذاشته شد. 

 
افزایش سهم اشتغال روستایی از 3 به 29 درصد در سبد اشتغال کشور 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: تا امروز و به شکل تمام شماري شده حدود 250 هزار شغل در سطح روستاها به وجود آمده و سهم اشتغال

 
روستایی در سبد اشتغال کشور از 3 به 29 درصد افزایش پیدا کرده است. 

شریعتمداري افزود: با ایجاد کانون هاي بوم گردي، مسئله مهاجرت معکوس به روستاها انجام شده است . علاوه بر این تا پیش از این دولت، تنها 650
هزار نفر تحت پوشش بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر قرار داشتند که با اختصاص نزدیک به 3 هزار میلیارد تومان، پوشش بیمه اجتماعی

 
روستاییان را در کشور به سه میلیون نفر افزایش داده ایم . 

 
او تصریح کرد : همچنین در حوزه زنانی که همسر خارجی داشتند امکان انتقال تابعیت براي فرزندان نیزانجام شده است . 

شریعتمداري ادامه داد: در حوزه روابط کار نیز تلاش کردیم تا رابطه کارگران و کارفرمایان بهبود یابد و درطی این دو سال 30 سامانه جامع کار در

 
سراسر کشور استقرار پیدا کرده که از طریق این سامانه ها، ارتباطات کارگر و کارفرما به صورت منطقی تر برقرار می شود. 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی افزود: قطعاً همه اقدامات انجام شده در سایه همان حقوق شهروندي و تحت عنوان حقوق اساسی است،البته باید
تصمیمات به سایر بخش هاي حقوق اساسی مردم معطوف شود تارضایت مندي در جامعه افزایش پیدا کند. قطعا رضایتمندي مردم اصل است و باید از

 
طریق معقول و علمی آن را سنجش کنیم. 

شریعتمداري، بهبود سرمایه اجتماعی و اعتماد عمومی را بسیار با اهمیت دانست و گفت : باید تلاش کنیم سرمایه اجتماعی را افزایش دهیم ، با استفاده
از برخی ساز و کارهاي صحیح حکمرانی مطلوب مثل شفاف سازي که در دستور کار قرار گرفته وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی تاکنون توانسته قدم

 
هاي خوبی بردارد . 

وي به بخشی از اقدامات این وزارتخانه در حوزه صیانت و حفاظت از اموال مردم نیز اشاره کرد و بیان داشت: ورود مجموعه اقتصادي عظیمی مثل شستا
به بازار بورس، قرار دادن ترازنامه مالی شرکت ها اعم از بورسی و غیر بورسی در کدال بورس و استقرار حدود 40 سامانه شفاف ساز در همه صندوق ها و

 
مراکزي که از دارایی هاي بیمه شدگان و بازنشستگان صیانت می کنند از جمله اقداماتی است که در این حوزه صورت گرفته است . 

شریعتمداري با تاکید بر اینکه امروز به اجماع نخبگانی در امر توجه به معیشت مردم نیازمند هستیم گفت: بررسی هاي ما در پایگاه اطلاعات رفاه
ایرانیان نشان می دهد متوسط دریافتی و هزینه طبقات پایین و حتی طبقات بالا دست جامعه متوسط خوبی نیست و در دهک اول درآمدي در سال 98

 
، کمتر از یک میلیون و پانصد هزار تومان بوده است. 

وي افزود: احساس عدالت اجتماعی و مساوات یکی از نیازهاي اساسی جامعه است که در این بخش نیز براي تامین رفاه، آسایش و معیشت جامعه که بر

 
عهده دولت است تلاش هایی را آغاز کرده ایم . 

وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی در ادامه به وضعیت جامعه تحت پوشش این وزارتخانه و نحوه جهت گیري هاي آن در حوزه هایی مثل تامین اجتماعی و
بهزیستی اشاره کرد و گفت: امروز بخش عظیمی از جامعه با وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی در ارتباط هستند، از همین رو مسئولیت سنگینی را براي

 
ایجاد رضایتمندي مردم برعهده دارد . 



شریعتمداري گفت : تلاش کردیم در طی این دو سال ضعف بصري و شنوایی را با استفاده از ابزارهاي مختلف رفع کنیم و ارتباطات خود را با جامعه

 
هدف و مخاطبان عام و خاص آن گسترده کنیم ،بهتر ببینیم و بشنویم . 

وي افزود:یکی از مهم ترین ویژگی هاي سیاستگذاري شهروند مدارانه استفاده از خرد جمعی دانش نخبگان در این عرصه است که می توانیم قدم هاي

 
خوبی در این زمینه برداریم. 

شریعتمداري بر ارائه نظریه فقر زدایی و رفاه اجتماعی با مشارکت و بهره مندي از آراء صاحبنظران و فعالان حقوقی براي تدوین سیاست هاي کلان

 
بخش رفاه کشور تاکید کرد. 

وي ادامه داد: در این دو سال تلاش کردیم شوراي عالی رفاه را به جایگاه مناسب خود بازگردانیم و قانون ساختار رفاه اجتماعی را که نسبت به سایر

 
قوانین مترقی تر و ارزشمند است مستقر کنیم . 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی افزود: بدون تردید مهمترین چالش امروز و فرداي کشور عدالت اجتماعی است. اگر به حقوق محرومین توجه نکنیم بدون
تردید با مشکلات عدیده اي مواجه خواهیم شد. از سوي دیگر کار،تولید و سرمایه گذاري نیز داراي اهمیت است. بنابراین توسعه بدون توجه به جامعه اي

 
که داراي حداقل هاي ثابت هستند امکان پذیر نیست. 

در این نشست صاحبنظرانی چون؛محسن رهامی استاد دانشگاه تهران و دبیرکل بنیاد صلح ، مهدي هداوند استاد حقوق عمومی دانشگاه ه علامه
طباطبایی، حبیب نژاد استاد حقوق عمومی دانشگاه تهران، محمدجلالی استاد حقوق عمومی دانشگاه شهید بهشتی، کوروش استوار سنگري مدیرگروه
حقوق عمومی دانشگاه آزاد شیراز، سیدمجتبی واعظی استاد حقوق عمومی دانشگاه شیراز، مهناز بیات استاد حقوق عمومی دانشگاه شهید بهشتی تهران،
عبداله خدابخشی استاد حقوق خصوصی دانشگاه فردوسی مشهد، مسلم آقایی استاد حقوق عمومی و پژوهشگر ومهدي شعبان نیا مدیر گروه حقوق
عمومی واحد تهران مرکزي به طرح دیدگاه ها و نظرات خود در حوزه حقوق شهروندي پرداختند و راه کارهایی براي تحقق بهتر آن در جامعه ارائه

 
کردند. 

محسن رهامی استاد دانشگاه تهران و دبیرکل بنیاد صلح ،با بیان اینکه مخاطبان وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی را اقشار مختلف جامعه تشکیل می

 
دهند گفت : توجه به حقوق کارگران، اتحادیه ها و سندیکاها از اجزاي مربوط به حقوق شهروندي است. 

وي تاکید کرد : فصل مربوط به حقوق شهروندي باید متولی داشته باشد، البته ایجاد نهادها در وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی اتفاق خوبی است ، اما

 
براي اینکه این قبیل نهادها بعد از این دولت نیز تداوم یابند باید فعالیت ها بر ایجاد نهادهایی مثل سندیکاها و اتحادیه ها مبتنی باشد . 

رهامی، توجه به معیشت اکثریت جامعه هدف را به معناي توجه به کرامت انسانی دانست و یادآور شد : امروزلازم است صداي طبقاتی که بلندگو ندارند

 
را نیز بشنویم. 

کورش استوار سنگري مدیرگروه حقوق عمومی دانشگاه آزاد شیراز، نیز در خصوص منشور حقوق شهروندي و این که بخشی از آن مربوط به حق اشتغال
و کار شایسته است گفت : مطابق ماده 55 منشور حقوق شهروندي شهروندان جامعه حق دادخواهی در مراجع کار را دارند ، بنابراین پیشنهاد می کنم
براي استحکام آراي حقوقی هیئت هاي تشخیص و حل اختلاف در مراجع کار و به منظور احقاق حقوق شهروندي این آیین نامه اصلاح و الزام شود و

 
عضو منصوب از سوي وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی در این هیئت ها ، تحصیلکرده رشته حقوق باشد. 

وي افزود:طبق آیین دادرسی کار، نمایندگان کارگر و کارفرما لزوماً نباید وکیل داشته باشند، اما فقدان تخصص در این حوزه به حقوق آنان آسیب می
رساند، و اصلاح آیین نامه به نحوي که تنها وکلا بتوانند در هیئت هاي تشخیص و حل اختلاف حضور پیدا کنند ضروري است . در این زمینه انعقاد

 
قرارداد با کانون وکلا و حضور وکلاي متخصص در زمینه معاضدت حقوقی، بسیار موثر است . 

در ادامه نشست، مهدي هداوند استاد حقوق عمومی دانشگاه علامه طباطبایی به رویکردهاي اجتماعی منشور حقوق شهروندي که مورد توجه تدوین
کنندگان آن بود پرداخت و گفت: تدوین کنندگان منشور حقوق شهروندي اصول و حقوقی را مورد شناسایی قرار داده اند که جهت اجتماعی منشور،
سیاست گذاري در حوزه اجتماعی و حق هاي رفاهی را مورد توجه قرار داده است . بنابراین، آغاز منشور حقوق شهروندي با حق سلامت ، حیات ،



 
اشتغال ، رفاه و بهداشت به تفصیل مورد توجه قرار گرفته است. 

وي افزود: شاید مهمترین چالش دنیاي معاصر اجتماعی امروز بحث اجراي عدالت اجتماعی است. تردیدي نیست که احساس بی عدالتی و بازمانده بودن
در خاورمیانه بروز گروه هائی مثل داعش و سایر گروه ها را موجب شده است . قطعاً مسیر موفقیت دولت ها از مسیر دولت رفاه می گذرد. با نگاهی به

 
شش برنامه تنظیم شده در قبل از انقلاب و بررسی ایرادات آن به این نکته می رسیم که ضعف در حوزه هاي سیاست هاي اجتماعی بوده است. 

هداوند تصریح کرد: البته پس از انقلاب اسلامی نیز با پراکندگی در سیاستگذاري اجتماعی در برنامه ها مواجه هستیم و سند منسجمی قبل و بعد از
انقلاب در حوزه رفاه اجتماعی تدوین نشده است. بنابراین به نظرمی رسد به یک سند جامع سیاست اجتماعی با رویکرد یک دولت رفاهی تنظیم گر نیاز

 
داریم. 

در ادامه نشست، مهناز بیات استاد حقوق عمومی دانشگاه شهید بهشتی تهران، از یک موضع جمع گرایانه وارد بحث حقوق شهروندي شد و گفت : توجه

 
به مصلحت حیات جمعی مبناي موجه ساز تحدید آزادي هاي فردي به حساب می آید . 

وي افزود : از آنجایی که با هم بودن جامعه ایرانی مورد تهدید قرار گرفته است بنابراین مصلحت و خیر عمومی جامعه باید مورد توجه قرار گیرد. از
همین رو باید حداقل هاي معیشتی براي همه مردم صرف نظر از تفاوت هاي ایدئولوژیک و به عنوان یکی از مصادیق مصلحت حیات جمعی براي همه

 
مردم ایران تامین شود. 

سید احمد حبیب نژاد استاد حقوق عمومی دانشگاه تهران، عضو هیات علمی دانشگاه تهران و مدیرعامل موسسه توسعه حقوقِ فقرزدایی نیز در ادامه
نشست گفت: همراه کردن جامعه حقوقدانان با مقوله فقر زدایی بسیار مهم است. متاسفانه یک الگو و نظام مدون ،مشخص و معینی در حوزه فقرزدایی

 
نداریم. از سوي دیگر حقوقدانان نیز نسبت به آیین نامه ها، قوانین و مقررات مربوط به فقر و رفاه کمتر چالش ایجاد می کنند. 

او در همین زمینه پیشنهاد کرد: آیین نامه هاي مربوط به موضوعات رفاهی در وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی و به منظور استفاده جامعه هدف و

 
متناسب با وضعیت کرونایی به روز رسانی شود. 

 
حبیب نژاد همچنین خواستار تشکیل دبیرخانه هماهنگی و نظارت براي اجراي قانون معلولان در این وزارتخانه شد. 

او مقررات گذاري دقیق در حوزه رفاه را با اهمیت دانست و گفت : مسئله فقر را باید یک مسئله بحرانی درنظر گرفت، بحث حاشیه نشینی و اقامت

 
گاههاي غیررسمی نیز نیازمند توجه است. مشارکت بخش هاي غیردولتی در نظام تامین اجتماعی نیز می تواند مورد توجه قرار گیرد. 

مسلم آقایی طوق استاد حقوق عمومی و پژوهشگر، نیز در ادامه نشست گفت : یقینا اگر موارد مربوط به حقوق شهروندي در حوزه رفاهی به صورت کامل
اجرا شود یک آرمان شهر خواهیم داشت. اما مسئله رفاه اجتماعی داراي ذات و ماهیت پیچیده اي است که با آن یک سري مشکلات عمده داریم ،چه

 
این مسایل درمنشور حقوق شهروندي آمده باشد یا نیامده باشد. 

 
او افزود: بحث رفاه اجتماعی اصولاً یک مفهوم چتري است .یعنی عناوین ، مفاهیم و عناصر مختلف ذیل این مفهوم کلی درج می شود. 

آقائی طوق افزود : وقتی از رفاه اجتماعی صحبت می شود برآیند کلی تلاش دولت و بخش عمومی در عرصه هاي مختلف است. حال این کار را به
وزارتخانه اي واگذار کرده ایم که در کنار مفاهیمی مثل کار، تعاون قرار دارد، ازهمین رو این گستردگی به کار این وزارتخانه لطمه می زند . عرصه رفاه

 
اجتماعی بسیار گسترده است و حقیقتاً یک وزارتخانه به تنهایی نمی تواند متولی اجراي این برنامه باشد. 

او همچنین بر وجود نظریه در زمینه رفاه اجتماعی تاکید کرد و گفت : لزوم انسجام در سایر بخش ها و کمک سایر بخش ها به این وزارتخانه براي

 
اجراي هر چه بهتر برنامه ها می تواند موثر باشد. 

مهدي شعبان نیا مدیر گروه حقوق عمومی واحدتهران مرکزي،نیز در ادامه نشست گفت : منشور حقوق شهروندي به رغم اینکه ضمانت اجرایی ندارد اما
می تواند منشاء خیر باشد. در ماده119 قانون که بحث مراکز خدمات اشتغال در کشور وجود دارد می توانیم بحث حمایتی از کارفرمایان را نیز داشته



 
باشیم . 

 
به گفته وي همچنین در خصوص ماده 121 قانون کار در مورد استفاده از اتباع خارجی می توان کارگران ایرانی را جایگزین آنان کرد. 

شعبانیان ادامه داد: حق اعتصاب براي کارگران مطابق با قوانین نیز می تواند فضاي مناسبی را براي طرح مطالبات کارگران ایجاد کند . بحث قراردادهاي
موقت نیز از جمله مواردي است که باید مورد توجه قرار گیرد .همچنین الحاق به برخی از مقاوله نامه هاي بین المللی و حضور موثر جمهوري اسلامی

 
ایران در سازمان بین المللی کار براي طرح مباحث حقوق کار باید مورد توجه قرار گیرد . 

سیدمجتبی واعظی استاد حقوق عمومی دانشگاه شیراز،هم در ادامه نشست گفت : در منشور حقوق شهروندي یک سري نوآوري هایی وجود دارد و یکی

 
از مصادیق بارز آن نیز حق توان خواهان است . 

 
او افزود: در محورهایی که نوآوري وجود دارد مثل حقوق معلولان و توانخواهان باید شفاف سازي صورت گیرد. 

بحث اتحادیه هاي کارگري از طریق تشکیل اتحادیه هاي کارگري و صنفی هم می تواند به دولت و به ارتقاء حقوق رفاهی بسیار کمک کند. ایجاد

 
زیرساخت هاي لازم از سوي دولت براي توسعه اتحادیه ها و سندیکاها گام موثري در این زمینه است،. این امر آثار اجتماعی سیاسی خوبی هم دارد. 

واعظی، ایجاد مراکز اجتماعی، نهادهاي محلی و شهرداري ها از طریق داوطلبینی که آموزش ها را به مردم می دهند براي حمایت از اقشار آسیب پذیر و

 
فاقد شغل و مهارت بسیار موثر دانست . 

او گفت: قطعا این امر به ارتقاي حقوق اجتماعی افراد نیز منجر خواهد شد. همچنین بحث وحدت رویه در مراجع حل اختلاف نیز با اهمیت ارزیابی می

 
شود. ساماندهی وضعیت شرکت هاي تامین نیرو و رفع تبعیض در این زمینه هم از جمله موارد دیگري است که نیازمند توجه است. 

 
از حضور وکلا در هیات هاي تشخیص و حل اختلاف استقبال می کنیم 

در ادامه این نشست، حاتم شاکرمی، معاون روابط کار گفت: هم اکنون این معاونت بسیاري از خدمات خود را و به ویژه در حوزه حقوق شهروندي به

 
صورت الکترونیکی به جامعه کارگري و کارفرمایی ارائه می دهد. 

او به موضوع شفافیت اشاره کرد و گفت : از اصلاح آیین نامه تعیین اعضاي حل اختلاف و حضور وکلا درهیات هاي تشخیص و حل اختلاف که در این

 
جلسه مطرح شد استقبال می کنیم . 

شاکرمی با بیان اینکه هم اکنون هفت مقاوله نامه در دولت تصویب شده است افزود: جمهوري اسلامی ایران تاکنون به 14 مقاوله نامه بین المللی پیوسته

 
است که البته این تعداد افزایش پیدا خواهد کرد. 

وي یکی از اقدامات مهم این وزارتخانه را که با حمایت شریعتمداري وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی در دولت صورت گرفت تصویب سند کار شایسته

 
مبتنی بر حقوق شهروندي دانست و گفت: یقینا تصویب این سند کار بسیار بزرگی است . 

 
راه اندازي اورژانس کسب و کار در دستور کار قرار دارد 

عیسی منصوري،معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال نیز به اقدامات این معاونت در حوزه زنان سرپرست خانوار و اشتغال پرداخت و گفت : راه اندازي

 
اورژانس کسب و کار در دستور کار قرار دارد و در حال نهایی شدن است. 

 
او توضیح داد: از این اورژانس در دوره هاي اضطرار اقتصادي و طبیعی می توان استفاده کرد که توجه خاصی را به واحدهاي کسب و کار دارد . 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال ادامه داد: در دوران کرونا 20 هزار میلیارد تومان براي واحدهاي کسب و کار وکارفرمایانی که به نوعی بتوانند از



 
کارگران حمایت کنند اختصاص دادیم . 

منصوري افزود: همچنین یک بسته سیاستی نیز در مورد به کارگیري اتباع خارجی وجود دارد که در یک رشته فعالیت هاي خاصی بتوانند کار کنند و

 
تاکید بر حمایت از نیروي کار ایرانی است. 

وي در خصوص منشور حقوق شهروندي نیز گفت: در این مورد دو نکته ویژه داریم و آن بحث مالکیت و حقوقی براي نیروي کار شهروندان در حوزه کار
و اشتغال است که براي اولین بار نه از منظر بنگاه کسب و کار بلکه از منظر حقی که خود انسان دارد به آن پرداخته ایم و انسان محوري در آن به عنوان

 
مسئله دیده شده است. 

منصوري توضیح داد: در همه استان ها شاغلین و بیکاران زن سرپرست خانوار را به صورت تفکیک شده داریم. همچنین با هماهنگی معاونت زنان براي
همه زنان سرپرست خانوار و جامانده از اشتغال و مشاغل خانگی یک برنامه فراگیر اجرا کرده ایم و به صورت پایلوت این برنامه در 9 استان اجرا شد و هم

 
اکنون در 31 استان اجراي آن ادامه دارد . 

 
به گفته وي، همچنین شناسایی ، توانمندسازي و اقتصادي شدن زنان سرپرست خانوار در حال اجراست. 

در ادامه نشست سید هادي قره سید رومیانی ، معاون حقوقی،مجلس و امور استان ها نیز اتصال سازماندهی شده میان دانشگاه صاحب نظران و نخبگان
را با امور اجرایی کشور با اهمیت ارزیابی کرد و گفت : فعالیت هاي بسیاري در این چند سال انجام گرفته که به اطلاع رسانی دقیق به مردم نیازمند است

،شفافیت نیز سر لوحه فعالیت هاي این وزارتخانه قرار گرفته است.



سیاستگذاري شهروند مدار اصل مهم در وزارت رفاه

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  400  |  تاریخ: 1399/10/08

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی به تشریح فعالیت هاي این وزارتخانه با محوریت حقوق شهروندي در حوزه هاي رفاهی، معیشتی، زنان سرپرست
خانوار، کودکان، سالمندان و روستاییان پرداخت.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی به تشریح فعالیت هاي این وزارتخانه
با محوریت حقوق شهروندي در حوزه هاي رفاهی، معیشتی، زنان

 
سرپرست خانوار، کودکان، سالمندان و روستاییان پرداخت. 

به گزارش خبرگزاري مهر، محمد شریعتمداري، گفت: توجه به
رضایت عموم مردم یکی از مهمترین اصول حاکم بر نظام جمهوري
اسلامی است و بر همین اساس در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی
تلاش کرده ایم در همه فعالیت ها، سیاست گذاري شهروند مدار

 
حاکم باشد. 

وي، اصلاح مطالبه جدي 15 ساله حقوق و دستمزد و افزایش 50
درصدي حقوق کارکنان، راه اندازي پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان، رشد قابل توجه تعداد تشکل هاي کارگري و کارفرمایی، تهیه و ابلاغ منشور سالمندي،
ایجاد داشبورد اطلاعات زنان سرپرست خانوار، همسان سازي حقوق بازنشستگان، بهبود روابط کارگري و کارفرمایی، شناسایی بیش از 140 هزار کودك
بازمانده از تحصیل و توجه ویژه به افراد داراي معلولیت را از جمله مصادیق رعایت و توجه به حقوق شهروندي در دولت و وزارت تحت مدیریت خود

 
دانست. 

وزیر رفاه با اشاره به اصل یک قانون اساسی که بر اکثریت آراي مردم به عنوان یکی از مهمترین اصول این قانون تاکید دارد اظهار داشت: در بند 6 اصل

 
دوم قانون اساسی به کرامت انسانی و آزادي هاي او اشاره شده و اصل سوم این قانون نیز به همین نحو است. 

شریعتمداري تاکید کرد: قانون اساسی مملو از حقوقی است که دولت ها باید محترم بشمارند و بناي جمهوري اسلامی نیز بر آرا و رضایتمندي مردم

 
است. 

وي ادامه داد: در فعالیت هاي مختلف و گسترده اي که این وزارتخانه دارد تلاش شده به آرا و نظرات مخاطبان و جامعه هدف توجه ویژه اي شود، بر
همین اساس، شوراهاي مختلفی در امر تصمیم سازي مشارکت می کنند، از وجود نمایندگان مردم در انجمن ها، اتحادیه ها، کانون ها و شوراهاي ذي
ربط بهره می بریم و به هیچ وجه تا قبل از دریافت نظرات مردمی از طریق نمایندگان آنها تصمیمی در هیچ یک از حوزه هاي این وزارتخانه اتخاذ نمی

 
شود. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: رئیس جمهوري نیز تلاش کردند با نگارش منشور حقوق شهروندي در 120 ماده و انتصاب دستیار حقوق

 
شهروندي در همه وزارتخانه ها، دستگاه ها و سازمان ها، این هدف را پایدار و به صورت مستمر تعقیب کنند. 

وي به تشریح عملکرد این وزارتخانه در حوزه حقوق شهروندي پرداخت و در حوزه رفاه عمومی به ایجاد پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان اشاره کرد و افزود: از
طریق این پایگاه و ثبت اطلاعات واقعی از وضعیت عمومی مردم، گزارش هاي دقیق و روشنی را در اختیار سیاستگذاران حوزه رفاه اجتماعی قرارمی

 
دهیم. 

به گفته شریعتمداري، امروز این اقدام ارزشمند به نتیجه مطلوب رسیده و حدود 60 پایگاه اطلاعاتی در اختیار این وزارتخانه قرار دارد و تمام اطلاعاتی

 
که بر پایه کد ملی در کشور ثبت می شود در این پایگاه گردآوري شده است. 



وي افزود: بر پایه این اطلاعات می توانیم 85 میلیون جمعیت کشور را در یک طبقه بندي روشن در ده دهک مشخص دسته بندي کرده و از وضعیت

 
اقتصادي آنها مطلع شویم. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، توجه به رفاه و معیشت مردم را به عنوان یکی از مهمترین اصول و ضروریات حقوق شهروندي دانست و گفت: همه

 
همکاران در دولت نیز با تمامی توان در این زمینه تلاش می کنند. 

وي، توجه جدي به مطالبه 15 ساله مردم از طریق اصلاح دستمزد افراد داراي حقوق ثابت که در سال گذشته انجام شد را تلاش دیگري در راستاي
تحقق خواسته ها و مطالبات مردمی دانست و اظهار داشت: با 50 درصد افزایش حقوق کارکنان دولت و همسان سازي حقوق بازنشستگان، این مطالبه

 
جدي و مغفول مانده، با اختصاص 50 هزار میلیارد تومان منابع تحقق یافت. 

شریعتمداري، تلاش هاي دولت در زمینه تأمین نیازهاي زیر بنایی مثل آب، برق و گاز و فراهم کردن زمینه استفاده رایگان از این منابع براي افرادي که

 
الگوي مصرف را رعایت می کنند را از مصادیق دیگر توجه ویژه دولت تدبیر و امید به حقوق شهروندي دانست. 

وي به افزایش ارائه خدمات جانبی به افراد جامعه با درآمد ثابت نیز اشاره کرد و بیان داشت: با حذف یارانه سوخت تلاش شد بر مبناي همین آزمون

 
وسع، یارانه معیشت در اختیار جامعه 60 میلیونی قرار گیرد. 

 
تشکیل بیش از 13 هزار تشکل کارگري و کارفرمایی در دولت تدبیر و امید 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی به اهمیت و ضرورت حضور تشکل ها و اتحادیه ها به عنوان نمایندگان مردم درتصمیم گیري ها نیز تاکید کرد و گفت: بر

 
همین اساس، در دولت تدبیر و امید 13 هزار و 700 تشکل کارگري و کارفرمایی در کشور ایجاد شده است. 

وي به اقدامات متعدد این وزارتخانه در حوزه حقوق کودکان نیز اشاره کرد و گفت: با همکاري وزارت بهداشت، کودکان داراي سو تغذیه شناسایی شدند
و منابعی براي آنان اختصاص داده شد. علاوه بر این 140 هزار کودك بازمانده از تحصیل را نیز شناسایی کردیم که بخشی از آنها به دلیل مسائل مادي و

 
بخشی نیز به دلیل معلولیت امکان تحصیل نداشتند و تلاش کردیم آنان نیز از این حق اساسی بهره مند شوند. 

شریعتمداري درخصوص اقدامات صورت گرفته در زمینه توجه به حقوق زنان سرپرست خانوار نیز اظهار داشت: در راستاي توانمند سازي این قشر از

 
جامعه نیز داشبورد اطلاعات زنان سرپرست خانوار تهیه و قدم هاي خوبی برداشته شده است. 

وي تهیه و ابلاغ منشور حقوق سالمندي در این دولت را نیز اقدام مهم دیگري برشمرد که در راستاي تحقق اهداف این گروه از جامعه صورت گرفته و

 
افزود: شوراي سالمندان زیر نظر استانداران تشکیل شد. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تاکید کرد: به وضعیت معلولان نیز در این دولت توجه ویژه اي شده و از طریق تصویب قانون افراد داراي معلولیت در
مجلس شوراي اسلامی و پیش بینی منابعی سعی کردیم به طور ویژه اي به این عزیزان رسیدگی کنیم، این منایع از سال اول با حدود یک هزار و صد
میلیارد تومان آغاز شد و امروز به دو هزار میلیارد تومان منابع رسیده و علاوه بر منابعی که قبلاً در این ردیف ها مصرف می شد این منابع در اختیار

 
معلولان قرار گرفت. 

به گفته شریعتمداري، همچنین تلاش شد مستمري مددجویان داراي معلولیت شدید و خیلی شدید نیز افزایش پیدا کند و حقوق آنان نیز بین 5 تا 9

 
برابر افزایش یافت. 

وي افزود: همچنین به روستاها به عنوان مرکز اصلی توسعه کشور توجه ویژه شد، گسترش و توسعه شبکه آب، برق، گاز، توسعه شبکه اینترنت و نیز
توجه به مسئله اشتغال روستاها با اختصاص یک و نیم میلیارد دلار از محل منابع صندوق توسعه ملی نیز از دیگر برنامه هایی بود که در این دولت به

 
اجرا گذاشته شد. 

افزایش سهم اشتغال روستایی از 3 به 29 درصد در سبد اشتغال کشور 



وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: تا امروز و به شکل تمام شماري شده حدود 250 هزار شغل در سطح روستاها به وجود آمده و سهم اشتغال

 
روستایی در سبد اشتغال کشور از 3 به 29 درصد افزایش پیدا کرده است. 

شریعتمداري افزود: با ایجاد کانون هاي بوم گردي، مسئله مهاجرت معکوس به روستاها انجام شده است. علاوه بر این تا پیش از این دولت، تنها 650
هزار نفر تحت پوشش بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر قرار داشتند که با اختصاص نزدیک به 3 هزار میلیارد تومان، پوشش بیمه اجتماعی

 
روستاییان را در کشور به سه میلیون نفر افزایش داده ایم. 

 
وي تصریح کرد: همچنین در حوزه زنانی که همسر خارجی داشتند امکان انتقال تابعیت براي فرزندان نیزانجام شده است. 

شریعتمداري ادامه داد: در حوزه روابط کار نیز تلاش کردیم تا رابطه کارگران و کارفرمایان بهبود یابد و درطی این دو سال 30 سامانه جامع کار در

 
سراسر کشور استقرار پیدا کرده که از طریق این سامانه ها، ارتباطات کارگر و کارفرما به صورت منطقی تر برقرار می شود. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: قطعاً همه اقدامات انجام شده در سایه همان حقوق شهروندي و تحت عنوان حقوق اساسی است، البته باید
تصمیمات به سایر بخش هاي حقوق اساسی مردم معطوف شود تارضایت مندي در جامعه افزایش پیدا کند. قطعاً رضایتمندي مردم اصل است و باید از

 
طریق معقول و علمی آن را سنجش کنیم. 

شریعتمداري، بهبود سرمایه اجتماعی و اعتماد عمومی را بسیار با اهمیت دانست و گفت: باید تلاش کنیم سرمایه اجتماعی را افزایش دهیم، با استفاده از
برخی ساز و کارهاي صحیح حکمرانی مطلوب مثل شفاف سازي که در دستور کار قرار گرفته وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی تاکنون توانسته قدم هاي

 
خوبی بردارد. 

وي به بخشی از اقدامات این وزارتخانه در حوزه صیانت و حفاظت از اموال مردم نیز اشاره کرد و بیان داشت: ورود مجموعه اقتصادي عظیمی مثل شستا
به بازار بورس، قرار دادن ترازنامه مالی شرکت ها اعم از بورسی و غیر بورسی در کدال بورس و استقرار حدود 40 سامانه شفاف ساز در همه صندوق ها و

 
مراکزي که از دارایی هاي بیمه شدگان و بازنشستگان صیانت می کنند از جمله اقداماتی است که در این حوزه صورت گرفته است. 

شریعتمداري با تاکید بر اینکه امروز به اجماع نخبگانی در امر توجه به معیشت مردم نیازمند هستیم گفت: بررسی هاي ما در پایگاه اطلاعات رفاه
ایرانیان نشان می دهد متوسط دریافتی و هزینه طبقات پایین و حتی طبقات بالا دست جامعه متوسط خوبی نیست و در دهک اول درآمدي در سال

 
98، کمتر از یک میلیون و پانصد هزار تومان بوده است. 

وي افزود: احساس عدالت اجتماعی و مساوات یکی از نیازهاي اساسی جامعه است که در این بخش نیز براي تأمین رفاه، آسایش و معیشت جامعه که بر

 
عهده دولت است تلاش هایی را آغاز کرده ایم. 

وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی در ادامه به وضعیت جامعه تحت پوشش این وزارتخانه و نحوه جهت گیري هاي آن در حوزه هایی مثل تأمین اجتماعی و
بهزیستی اشاره کرد و گفت: امروز بخش عظیمی از جامعه با وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی در ارتباط هستند، از همین رو مسئولیت سنگینی را براي

 
ایجاد رضایتمندي مردم برعهده دارد. 

شریعتمداري گفت: تلاش کردیم در طی این دو سال ضعف بصري و شنوایی را با استفاده از ابزارهاي مختلف رفع کنیم و ارتباطات خود را با جامعه هدف

 
و مخاطبان عام و خاص آن گسترده کنیم، بهتر ببینیم و بشنویم. 

وي افزود: یکی از مهم ترین ویژگی هاي سیاستگذاري شهروند مدارانه استفاده از خرد جمعی دانش نخبگان در این عرصه است که می توانیم قدم هاي

 
خوبی در این زمینه برداریم. 

شریعتمداري بر ارائه نظریه فقر زدایی و رفاه اجتماعی با مشارکت و بهره مندي از آرا صاحبنظران و فعالان حقوقی براي تدوین سیاست هاي کلان بخش
رفاه کشور تاکید کرد. 



وي ادامه داد: در این دو سال تلاش کردیم شوراي عالی رفاه را به جایگاه مناسب خود بازگردانیم و قانون ساختار رفاه اجتماعی را که نسبت به سایر

 
قوانین مترقی تر و ارزشمند است مستقر کنیم. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: بدون تردید مهمترین چالش امروز و فرداي کشور عدالت اجتماعی است. اگر به حقوق محرومین توجه نکنیم بدون
تردید با مشکلات عدیده اي مواجه خواهیم شد. از سوي دیگر کار، تولید و سرمایه گذاري نیز داراي اهمیت است. بنابراین توسعه بدون توجه به جامعه

 
اي که داراي حداقل هاي ثابت هستند امکان پذیر نیست. 

در این نشست صاحبنظرانی چون؛ محسن رهامی استاد دانشگاه تهران و دبیرکل بنیاد صلح، مهدي هداوند استاد حقوق عمومی دانشگاه ه علامه
طباطبایی، حبیب نژاد استاد حقوق عمومی دانشگاه تهران، محمدجلالی استاد حقوق عمومی دانشگاه شهید بهشتی، کوروش استوار سنگري مدیرگروه
حقوق عمومی دانشگاه آزاد شیراز، سیدمجتبی واعظی استاد حقوق عمومی دانشگاه شیراز، مهناز بیات استاد حقوق عمومی دانشگاه شهید بهشتی تهران،
عبداله خدابخشی استاد حقوق خصوصی دانشگاه فردوسی مشهد، مسلم آقایی استاد حقوق عمومی و پژوهشگر ومهدي شعبان نیا مدیر گروه حقوق
عمومی واحد تهران مرکزي به طرح دیدگاه ها و نظرات خود در حوزه حقوق شهروندي پرداختند و راه کارهایی براي تحقق بهتر آن در جامعه ارائه

 
کردند. 

محسن رهامی استاد دانشگاه تهران و دبیرکل بنیاد صلح، با بیان اینکه مخاطبان وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی را اقشار مختلف جامعه تشکیل می

 
دهند گفت: توجه به حقوق کارگران، اتحادیه ها و سندیکاها از اجزاي مربوط به حقوق شهروندي است. 

وي تاکید کرد: فصل مربوط به حقوق شهروندي باید متولی داشته باشد، البته ایجاد نهادها در وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی اتفاق خوبی است، اما

 
براي اینکه این قبیل نهادها بعد از این دولت نیز تداوم یابند باید فعالیت ها بر ایجاد نهادهایی مثل سندیکاها و اتحادیه ها مبتنی باشد. 

رهامی، توجه به معیشت اکثریت جامعه هدف را به معناي توجه به کرامت انسانی دانست و یادآور شد: امروز لازم است صداي طبقاتی که بلندگو ندارند

 
را نیز بشنویم. 

کورش استوار سنگري مدیرگروه حقوق عمومی دانشگاه آزاد شیراز، نیز در خصوص منشور حقوق شهروندي و این که بخشی از آن مربوط به حق اشتغال
و کار شایسته است گفت: مطابق ماده 55 منشور حقوق شهروندي شهروندان جامعه حق دادخواهی در مراجع کار را دارند، بنابراین پیشنهاد می کنم
براي استحکام آراي حقوقی هیئت هاي تشخیص و حل اختلاف در مراجع کار و به منظور احقاق حقوق شهروندي این آئین نامه اصلاح و الزام شود و

 
عضو منصوب از سوي وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی در این هیئت ها، تحصیل کرده رشته حقوق باشد. 

وي افزود: طبق آئین دادرسی کار، نمایندگان کارگر و کارفرما لزوماً نباید وکیل داشته باشند، اما فقدان تخصص در این حوزه به حقوق آنان آسیب می
رساند، و اصلاح آئین نامه به نحوي که تنها وکلا بتوانند در هیئت هاي تشخیص و حل اختلاف حضور پیدا کنند ضروري است. در این زمینه انعقاد

 
قرارداد با کانون وکلا و حضور وکلاي متخصص در زمینه معاضدت حقوقی، بسیار مؤثر است. 

در ادامه نشست، مهدي هداوند استاد حقوق عمومی دانشگاه علامه طباطبایی به رویکردهاي اجتماعی منشور حقوق شهروندي که مورد توجه تدوین
کنندگان آن بود پرداخت و گفت: تدوین کنندگان منشور حقوق شهروندي اصول و حقوقی را مورد شناسایی قرار داده اند که جهت اجتماعی منشور،
سیاست گذاري در حوزه اجتماعی و حق هاي رفاهی را مورد توجه قرار داده است. بنابراین، آغاز منشور حقوق شهروندي با حق سلامت، حیات، اشتغال،

 
رفاه و بهداشت به تفصیل مورد توجه قرار گرفته است. 

وي افزود: شاید مهمترین چالش دنیاي معاصر اجتماعی امروز بحث اجراي عدالت اجتماعی است. تردیدي نیست که احساس بی عدالتی و بازمانده بودن
در خاورمیانه بروز گروه هائی مثل داعش و سایر گروه ها را موجب شده است. قطعاً مسیر موفقیت دولت ها از مسیر دولت رفاه می گذرد. با نگاهی به

 
شش برنامه تنظیم شده در قبل از انقلاب و بررسی ایرادات آن به این نکته می رسیم که ضعف در حوزه هاي سیاست هاي اجتماعی بوده است. 

هداوند تصریح کرد: البته پس از انقلاب اسلامی نیز با پراکندگی در سیاستگذاري اجتماعی در برنامه ها مواجه هستیم و سند منسجمی قبل و بعد از
انقلاب در حوزه رفاه اجتماعی تدوین نشده است. بنابراین به نظرمی رسد به یک سند جامع سیاست اجتماعی با رویکرد یک دولت رفاهی تنظیم گر نیاز

 
داریم. 



در ادامه نشست، مهناز بیات استاد حقوق عمومی دانشگاه شهید بهشتی تهران، از یک موضع جمع گرایانه وارد بحث حقوق شهروندي شد و گفت: از
آنجایی که با هم بودن جامعه ایرانی مورد تهدید قرار گرفته است بنابراین مصلحت و خیر عمومی جامعه باید مورد توجه قرار گیرد. از همین رو باید
حداقل هاي معیشتی براي همه مردم صرف نظر از تفاوت هاي ایدئولوژیک و به عنوان یکی از مصادیق مصلحت حیات جمعی براي همه مردم ایران

 
تأمین شود. 

سید احمد حبیب نژاد استاد حقوق عمومی دانشگاه تهران، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران و مدیرعامل مؤسسه توسعه حقوقِ فقرزدایی نیز در ادامه
نشست گفت: همراه کردن جامعه حقوقدانان با مقوله فقر زدایی بسیار مهم است. متأسفانه یک الگو و نظام مدون، مشخص و معینی در حوزه فقرزدایی

 
نداریم. از سوي دیگر حقوقدانان نیز نسبت به آئین نامه ها، قوانین و مقررات مربوط به فقر و رفاه کمتر چالش ایجاد می کنند. 

وي در همین زمینه پیشنهاد کرد: آئین نامه هاي مربوط به موضوعات رفاهی در وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی و به منظور استفاده جامعه هدف و

 
متناسب با وضعیت کرونایی به روز رسانی شود. 

 
حبیب نژاد همچنین خواستار تشکیل دبیرخانه هماهنگی و نظارت براي اجراي قانون معلولان در این وزارتخانه شد. 

وي مقررات گذاري دقیق در حوزه رفاه را با اهمیت دانست و گفت: مسئله فقر را باید یک مسئله بحرانی درنظر گرفت، بحث حاشیه نشینی و اقامت گاه

 
هاي غیررسمی نیز نیازمند توجه است. مشارکت بخش هاي غیردولتی در نظام تأمین اجتماعی نیز می تواند مورد توجه قرار گیرد. 

مسلم آقایی طوق استاد حقوق عمومی و پژوهشگر، نیز در ادامه نشست گفت: یقیناً اگر موارد مربوط به حقوق شهروندي در حوزه رفاهی به صورت کامل
اجرا شود یک آرمان شهر خواهیم داشت. اما مسئله رفاه اجتماعی داراي ذات و ماهیت پیچیده اي است که با آن یک سري مشکلات عمده داریم، چه

 
این مسائل درمنشور حقوق شهروندي آمده باشد یا نیامده باشد. 

 
وي افزود: بحث رفاه اجتماعی اصولاً یک مفهوم چتري است. یعنی عناوین، مفاهیم و عناصر مختلف ذیل این مفهوم کلی درج می شود. 

آقایی طوق افزود: وقتی از رفاه اجتماعی صحبت می شود برآیند کلی تلاش دولت و بخش عمومی در عرصه هاي مختلف است. حال این کار را به
وزارتخانه اي واگذار کرده ایم که در کنار مفاهیمی مثل کار، تعاون قرار دارد، ازهمین رو این گستردگی به کار این وزارتخانه لطمه می زند. عرصه رفاه

 
اجتماعی بسیار گسترده است و حقیقتاً یک وزارتخانه به تنهایی نمی تواند متولی اجراي این برنامه باشد. 

وي همچنین بر وجود نظریه در زمینه رفاه اجتماعی تاکید کرد و گفت: لزوم انسجام در سایر بخش ها و کمک سایر بخش ها به این وزارتخانه براي

 
اجراي هر چه بهتر برنامه ها می تواند مؤثر باشد. 

مهدي شعبان نیا مدیر گروه حقوق عمومی واحدتهران مرکزي، نیز در ادامه نشست گفت: منشور حقوق شهروندي به رغم اینکه ضمانت اجرایی ندارد اما
می تواند منشأ خیر باشد. در ماده 119 قانون که بحث مراکز خدمات اشتغال در کشور وجود دارد می توانیم بحث حمایتی از کارفرمایان را نیز داشته

 
باشیم. 

 
به گفته وي همچنین در خصوص ماده 121 قانون کار در مورد استفاده از اتباع خارجی می توان کارگران ایرانی را جایگزین آنان کرد. 

شعبانیان ادامه داد: حق اعتصاب براي کارگران مطابق با قوانین نیز می تواند فضاي مناسبی را براي طرح مطالبات کارگران ایجاد کند. بحث قراردادهاي
موقت نیز از جمله مواردي است که باید مورد توجه قرار گیرد. همچنین الحاق به برخی از مقاوله نامه هاي بین المللی و حضور مؤثر جمهوري اسلامی

 
ایران در سازمان بین المللی کار براي طرح مباحث حقوق کار باید مورد توجه قرار گیرد. 

سیدمجتبی واعظی استاد حقوق عمومی دانشگاه شیراز، هم در ادامه نشست گفت: در منشور حقوق شهروندي یک سري نوآوري هایی وجود دارد و یکی

 
از مصادیق بارز آن نیز حق توان خواهان است. 

 
وي افزود: در محورهایی که نوآوري وجود دارد مثل حقوق معلولان و توانخواهان باید شفاف سازي صورت گیرد. 

بحث اتحادیه هاي کارگري از طریق تشکیل اتحادیه هاي کارگري و صنفی هم می تواند به دولت و به ارتقا حقوق رفاهی بسیار کمک کند. ایجاد

 
زیرساخت هاي لازم از سوي دولت براي توسعه اتحادیه ها و سندیکاها گام مؤثري در این زمینه است،. این امر آثار اجتماعی سیاسی خوبی هم دارد. 

واعظی، ایجاد مراکز اجتماعی، نهادهاي محلی و شهرداري ها از طریق داوطلبینی که آموزش ها را به مردم می دهند براي حمایت از اقشار آسیب پذیر و



 
فاقد شغل و مهارت بسیار مؤثر دانست. 

وي گفت: قطعاً این امر به ارتقاي حقوق اجتماعی افراد نیز منجر خواهد شد. همچنین بحث وحدت رویه در مراجع حل اختلاف نیز با اهمیت ارزیابی می

 
شود. ساماندهی وضعیت شرکت هاي تأمین نیرو و رفع تبعیض در این زمینه هم از جمله موارد دیگري است که نیازمند توجه است. 

 
از حضور وکلا در هیأت هاي تشخیص و حل اختلاف استقبال می کنیم 

در ادامه این نشست، حاتم شاکرمی، معاون روابط کار گفت: هم اکنون این معاونت بسیاري از خدمات خود را و به ویژه در حوزه حقوق شهروندي به

 
صورت الکترونیکی به جامعه کارگري و کارفرمایی ارائه می دهد. 

وي به موضوع شفافیت اشاره کرد و گفت: از اصلاح آئین نامه تعیین اعضاي حل اختلاف و حضور وکلا درهیات هاي تشخیص و حل اختلاف که در این

 
جلسه مطرح شد استقبال می کنیم. 

شاکرمی با بیان اینکه هم اکنون هفت مقاوله نامه در دولت تصویب شده است افزود: جمهوري اسلامی ایران تاکنون به 14 مقاوله نامه بین المللی پیوسته

 
است که البته این تعداد افزایش پیدا خواهد کرد. 

وي یکی از اقدامات مهم این وزارتخانه را که با حمایت شریعتمداري وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی در دولت صورت گرفت تصویب سند کار شایسته

 
مبتنی بر حقوق شهروندي دانست و گفت: یقیناً تصویب این سند کار بسیار بزرگی است. 

 
راه اندازي اورژانس کسب و کار در دستور کار قرار دارد 

عیسی منصوري، معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال نیز به اقدامات این معاونت در حوزه زنان سرپرست خانوار و اشتغال پرداخت و گفت: راه اندازي

 
اورژانس کسب و کار در دستور کار قرار دارد و در حال نهایی شدن است. 

 
وي توضیح داد: از این اورژانس در دوره هاي اضطرار اقتصادي و طبیعی می توان استفاده کرد که توجه خاصی را به واحدهاي کسب و کار دارد. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال ادامه داد: در دوران کرونا 20 هزار میلیارد تومان براي واحدهاي کسب و کار و کارفرمایانی که به نوعی بتوانند از

 
کارگران حمایت کنند اختصاص دادیم. 

منصوري افزود: همچنین یک بسته سیاستی نیز در مورد به کارگیري اتباع خارجی وجود دارد که در یک رشته فعالیت هاي خاصی بتوانند کار کنند و

 
تاکید بر حمایت از نیروي کار ایرانی است. 

وي در خصوص منشور حقوق شهروندي نیز گفت: در این مورد دو نکته ویژه داریم و آن بحث مالکیت و حقوقی براي نیروي کار شهروندان در حوزه کار
و اشتغال است که براي اولین بار نه از منظر بنگاه کسب و کار بلکه از منظر حقی که خود انسان دارد به آن پرداخته ایم و انسان محوري در آن به عنوان

 
مسئله دیده شده است. 

منصوري توضیح داد: در همه استان ها شاغلین و بیکاران زن سرپرست خانوار را به صورت تفکیک شده داریم. همچنین با هماهنگی معاونت زنان براي
همه زنان سرپرست خانوار و جامانده از اشتغال و مشاغل خانگی یک برنامه فراگیر اجرا کرده ایم و به صورت پایلوت این برنامه در 9 استان اجرا شد و هم

 
اکنون در 31 استان اجراي آن ادامه دارد. 

 
به گفته وي، همچنین شناسایی، توانمندسازي و اقتصادي شدن زنان سرپرست خانوار در حال اجراست. 

در ادامه نشست سید هادي قره سید رومیانی، معاون حقوقی، مجلس و امور استان ها نیز اتصال سازماندهی شده میان دانشگاه صاحب نظران و نخبگان
را با امور اجرایی کشور با اهمیت ارزیابی کرد و گفت: فعالیت هاي بسیاري در این چند سال انجام گرفته که به اطلاع رسانی دقیق به مردم نیازمند است،

شفافیت نیز سر لوحه فعالیت هاي این وزارتخانه قرار گرفته است.



دستور روحانی به استانداران کشور: همه اقدامات لازم را براي ایجاد کارخانه نوآوري در

استان ها تسریع کنید

منبع: فرتاك نیوزشماره خبر:  401  |  تاریخ: 1399/10/08

رئیس جمهور در دستوري به تمام استانداران کشور خاطر نشان کرد:
همه اقدامات لازم را براي ایجاد کارخانه نوآوري در استان هاي خود،

 
تسریع کنید. 

به گزارش فرتاك نیوز، حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور
در پی دریافت ""گزارش اقدامات به عمل آمده درباره راه اندازي
کارخانه نوآوري در استان کرمانشاه""، ضمن تقدیر از استاندار این
استان، تاکید کرد که ""سایر استانداران هم براي ایجاد کارخانه
نوآوري همه اقدامات لازم را انجام داده و فعالیت هاي خود را در این

 
زمینه تسریع ببخشند."" 

از زمان افتتاح نخستین کارخانه نوآوري آزادي در تهران به عنوان اولین و بزرگترین مرکز استقرار شتاب دهنده ها و استارت آپ هاي خاورمیانه و شمال
آفریقا با ایجاد اشتغال براي حدود 3 هزار و 500 نفر از جوانان تحصیلکرده با حضور رئیس جمهور در 14 آبان 98 و دستور به مسوولان ذیربط براي
ایجاد کارخانه هاي مشابه در سراسر استان هاي کشور، شاهد آغاز عملیات اجرایی و به دنبال آن افتتاح زنجیره اي این کارخانه ها در سراسر کشور

 
هستیم. 

در حال حاضر به جز استان هاي تهران، خراسان رضوي و کرمانشاه که کارخانه نوآوري در آنها به مرحله بهره برداري رسیده، در 11 مرکز استان دیگر
نیز کارخانه هاي نوآوري در مرحله افتتاح یا ساخت قرار دارد.



گام هاي بلند فولاد هرمزگان براي بهبود فاکتورهاي قیمت، کیفیت و پایداري در تامین

محصول

منبع: شفافشماره خبر:  402  |  تاریخ: 1399/10/08

در سالی که با بیماري کرونا و مشکلات سخت اقتصادي آغاز شد، انتظار می رفت بنگاه هاي اقتصادي با کاهش تولید مواجه شوند؛ اما
خوشبختانه شرکت فولاد هرمزگان با درایت مدیران و کارکنان این شرکت و مهندس عظیمیان مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه این باور را تغییر

داده و با رکوردهاي پی در پی توانستند شعار جهش تولید ...

در سال جهش تولید با یاري خداوند متعال و تلاش رزمندگان جبهه
تولید و فولادمردان فولاد هرمزگان، رکورد تولید ماهیانه تختال در
آبان ماه 99 و در فاصله اي کمتر از دو ماه با رکورد قبلی به میزان
138226 تن محقق شد. این رکورد در کنار رکوردهاي دیگري در
فولاد هرمزگان دست آمده است. میزان رکوردهاي جدید کسب شده
شامل: رکورد تولید تختال ماهیانه به میزان 138226 تن در آبان ماه
(رکورد قبلی: میزان 137391 تن در شهریور ماه 99)، رکورد تولید
روزانه تختال به میزان 6311 تن در تاریخ 27 آبان ماه سال 99،
(رکورد قبلی: میزان 6024 تن در تاریخ 31 شهریور ماه سال 98)،
رکورد روزانه تعداد ذوب ریخته گري شده به میزان 51 ذوب در

تاریخ 27 آبان ماه 99، (رکورد قبلی: تعداد 50 ذوب در تاریخ 31 شهریور سال 98)، رکورد تعداد ذوب ریخته گري شده ماهیانه به میزان 1170 ذوب

 
(رکورد قبلی: تعداد 1158 ذوب در فروردین ماه 97 ) بوده است. 

نکته قابل توجه دیگر در این شرکت، کاهش چشمگیر روند ضریب تکرار و ضریب شدت حوادث شرکت در طی نیمه اول سال 99 نسبت به سال 98 بوده
است به طوري که ضریب تکرار حوادث کل شرکت از 97/0 به 40/0 کاهش یافته که بسیار حایز اهمیت است. در این رابطه می توان به کسب گواهینامه

 
ایزو 45001 مربوط به استانداردهاي ایمنی و گواهینامه ایزو 14001 مربوط به استانداردهاي مدیریتی محیط زیست اشاره کرد. 

رشد تولید 27 هزار تنی آهن اسفنجی نسبت به مدت مشابه سال گذشته خبر خوب دیگري است که می توان به آن اشاره کرد. واحد احیا مستقیم فولاد

 
هرمزگان در مدت 6 ماهه سال 99 با تولید 846 هزار تن آهن اسفنجی، نسبت به مدت مشابه سال گذشته 3 درصد افزایش تولید داشته است. 

در زمینه ارتقاي کیفیت محصولات شرکت، درصد تولید ذوب هاي مطابق با سفارش در سال 1399 را 99.54 و درصد تولید تختال هاي سالم را 98.62

 
و میانگین بسیار خوب درصد تولید تختال هاي غیر منطبق با سفارش را 1.38 درصد اعلام شده است. 

KWH/TON روند کاهشی مصرف انرژي در شرکت فولاد هرمزگان بسیار ارزشمند است. در واحد احیا مستقیم میانگین مصرف ویژه انرژي الکتریکی از

 
110 به KWH/TON 107.4 و در فولاد سازي میانگین مصرف گاز طبیعی از NM3/TON 8.2 بهNM3/TON 6.1 کاهش یافته است. 

در خصوص پروژه هاي در دست اقدام شرکت، می توان گفت که با حمایت هاي فولاد مبارکه مقرر شد که ظرفیت فولاد هرمزگان در زیر سقف موجود از
1.5 میلیون به 2 میلیون تن افزایش یابد که عملیات افزایش ظرفیت، از 1.5 به 2 میلیون تن آن در حال انجام است. ضمن اینکه احداث یک خط نورد
ورق عریض (پلیت میل) و همچنین احداث یک واحد احیا مستقیم به ظرفیت 900 هزار تن نیز در دستور کار شرکت قرارگرفته است. با به بار نشستن
خط نورد ورق عریض در فولاد هرمزگان که ظرفیت آن 1.2 میلیون تن در سال است ، ورق هاي خاص و API تولید خواهد گردید و به طبع، تنوع
محصولات این شرکت، افزایش خواهد یافت. افزایش ظرفیت از 1.5 به 2 میلیون تن در زیر سقف با انجام اصلاحاتی در واحد فولادسازي و ریخته گري و
برخی زیرساخت هاي شرکت عملیاتی خواهد شد. در همین خصوص پروژه هاي متعددي در دست اقدام است و برخی از آنها نیز درآینده نزدیک شروع
به کار خواهد کرد. احداث واحد تولید ورق عریض، زمینه دستیابی به ارزش افزوده قابل توجهی براي کلیه ذینفعان در کشور ایجاد خواهد کرد. به عبارت
دیگر، تختال فولاد هرمزگان در بخش دیگري از کارخانه به ورق عریض تبدیل خواهد شد. بر اساس مطالعات صورت گرفته از تقاضاي بازار، احداث خط



پلیت میل مبتنی بر طراحی و تولید محصول متمایز به لحاظ ابعاد و کیفیت هاي خاص، به عنوان بهترین استراتژي توسعه سبد محصول گروه فولاد
مبارکه در بازار در نظر گرفته شده و حضور پایدار شرکت را در بازارهاي داخلی و صادراتی سبب خواهد شد و باعث افزایش قدرت رقابت و افزایش سهم
بازار می گردد. از طرفی با توجه به توسعه ظرفیت صنایع کشتی سازي، صنایع نفت و گاز، لوله سازي، صنایع پتروشیمی، پروژه عمرانی، ماشین آلات و ...
در سال هاي آتی نیاز این صنایع به ورق هاي عریض در کشور بیش از پیش با رشد قابل توجهی مواجه خواهد گردید و سهم شرکت فولاد هرمزگان در
تأمین نیاز بازار تعیین کننده خواهد بود. احداث سیلو و تجهیزات ذخیره سازي آهن اسفنجی، افزایش ظرفیت غبارگیر کوره هاي فولادسازي و اصلاح و
بهینه سازي غبارگیرهاي موجودي، احداث واحد گاز زدایی VDOB، توسعه پست برق 230، ایستگاه گاز شماره 2، خط دوم انتقال آب، نصب لنس هاي
اکسیژن در کوره هاي فولاد سازي، احداث تصفیه خانه جدید، احداث یک واحد تولید اکسیژن، اصلاحات لازم در ترانسفورماتورهاي موجود و رزرو شرکت

 
و ده ها پروژه دیگر. 

 
فولاد هرمزگان کیفیت خود را به سطح مطلوب جهانی ارتقا خواهد داد 

شرکت فولاد هرمزگان دومین کارخانه بزرگ تولید فولاد بعد از انقلاب در کنار خلیج نیلگون همیشه فارس و از مجموعه کارخانه هاي گروه فولاد مبارکه
است. شرکت فولاد هرمزگان به عنوان سازمانی مطرح در صنعت فولاد کشور، همواره سعی کرده است با به کارگیري رویکرد بهبود مستمر و استراتژي

 
هاي توسعه سهم بازار، در راستاي جلب نظر مشتریان بکوشد و اهداف خود را در زمینه برنامه هاي تولید و فروش با دقت بالایی تدوین می نماید. 

فولاد هرمزگان در جهت بهبود فاکتورهاي قیمت، کیفیت و پایداري در تامین محصول، گام هاي زیادي برداشته است. سعی شده است تا با اخذ
گواهینامه ها و استانداردهاي بین المللی، کیفیت خود را به سطح مطلوب جهانی ارتقا داده و از این طریق به عنوان یک برند، خود را در سطح جهانی
مطرح نماید که در این ارتباط شرکت می توان به اخذ گواهینامه هاي ایزو 10004 و 10002 در مورد رضایت مشتریان و رسیدگی به شکایت مشتریان

 
اشاره کرد. 

هدف همه کارکنان زحمتکش فولاد هرمزگان جهش تولید و دستیابی به رکورد تولید سالیانه با تولید یک میلیون و 500 هزار تن فولاد خام است که
براي تحقق آن تمام تلاش خود را به کار بسته اند. این شرکت نقش بسزایی در اشتغال زایی دارد به طوري که تعداد نیروي انسانی شاغل در شرکت

 
1532 نفر بوده و 2100 نفر نیز به عنوان نیروي پیمانکار در فولاد هرمزگان مشغول به هستند. 

فولاد هرمزگان در راستاي مسئولیت اجتماعی در خرداد، تیر و مرداد سال جاري نیز همچون سال هاي گذشته با کاهش تولید در کوره هاي فولاد سازي
خود سبب افزایش تامین برق براي رفاه مردم شریف استان شد. ضمن اینکه این شرکت با کمک انسان دوستانه خود به دانشگاه علوم پزشکی در بحث
تجهیز بخش هاي کرونایی، جشن گلریزان ستاد دیه و آزاد سازي زندانیان جرایم غیر عمد، طرح تکریم ایتام، پویش کمک هاي مومنانه و کمک هاي

 
دیگر به بخش هاي فرهنگی و ورزشی استان و ... همواره تلاش کرده تا به جامعه خود خدمت کند. 

رپورتاژ آگهی



کیت تشخیص سریع کرونا با دقت بالا در شرف تولید

منبع: شفافشماره خبر:  403  |  تاریخ: 1399/10/08

رئیس هیئت مدیره شرکت مادر تخصصی صندوق حمایت از تحقیقات و توسعه صنایع پیشرفته اعلام کرد که پنج میلیارد تومان تسهیلات به
یک شرکت براي تولید کیت تشخیص سریع کرونا با دقت 98 درصد پرداخت کرده که وضعیت آن دیروز نهایی شده و این محصول در شرف

تولید است.

به گزارش شفاف، رضا نقی پور اصل در نشستی خبري با بیان اینکه
دقت تست پی سی آر در بهترین حالت 95 درصد و به طور کلی
دقت تشخیص سریع کرونا کمتر است و ممکن است تا 25 درصد
هم خطا داشته باشد، اظهار کرد: پیش تر هم چند شرکت در حوزه
کیت تشخیص سریع کرونا فعالیت کردند و در این بخش شرکت
هایی که از صندوق حمایت از صنایع پیشرفته تسهیلات دریافت
کردند تاکنون 525 هزار کیت تشخیص کروناي سریع تولید کردند،
اما دقت آن ها به اندازه کیت هاي جدید که در شرف تولید است،
نبود. البته کیت هاي قبلی باعث کاهش هزینه آزمایش تشخیص

 
کرونا به 115 هزار تومان شد. 

 
نیاز صندوق بیش از 46 برابر سرمایه آن! 

این مقام مسئول در ادامه با اشاره به نیاز کل صنایع پیشرفته کشور به 70 هزار میلیارد تومان تسهیلات، گفت: البته همه این شرکت ها وابسته به وزارت
صمت نیستند، بنابراین در حال حاضر صندوق حمایت از صنایع پیشرفته براي پاسخ به نیاز متقاضیان خود به 7 هزار میلیارد تومان منابع نیاز دارد. اما
منابع این صندوق در حال حاضر معادل 150 میلیارد تومان است و در چنین شرایطی به دلیل محدودیت ها از بین 200 تا 250 به 100 متقاضی

 
تسهیلات پرداخت می شود. 

نقی پور درباره حمایت از صنایع لوازم خانگی نیز گفت: اگر تولیدکنندگان لوازم خانگی به سمت استفاده از اینترنت اشیا بروند، صندوق حمایت از صنایع

 
پیشرفته می تواند به آن ها کمک کند. 

البته به گفته وي، هرچند معاونت طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت پیگیر افزایش سرمایه این صندوق است، اما هیچ گونه افزایش سرمایه در

 
بودجه 1400 دیده نشده است. 

مدیرعامل صندوق حمایت از تحقیقات و توسعه صنایع پیشرفته گفت: در 9 ماهه امسال یک هزار و 50 میلیارد ریال تسهیلات مصوب داشتیم که به 57
شرکت پرداخت شده یا در مراحل پرداخت است. این آمار معادل عملکرد 12 ماهه پارسال صندوق است و پیش بینی می شود تا پایان سال رشد 30 تا

 
35 درصدي نسبت به پارسال داشته باشیم. 

به گفته وي از ابتداي امسال تا پایان آذرماه استان هاي اصفهان، البرز، آذربایجان شرقی، تهران، خراسان رضوي و فارس بیشترین تسهیلات را در اختیار
شرکت هاي مستقر قرار دادند. فقط در حوزه فناوري اطلاعات، حدود 200 میلیارد ریال تسهیلات از سوي صندوق در اختیار شرکت ها قرار گرفت و پس

 
از آن گروه هاي الکترونیک و نانو الیاف ها بیشترین تسهیلات را دریافت کردند. 

مدیرعامل شرکت مادر تخصصی صندوق حمایت از تحقیقات و توسعه صنایع پیشرفته با بیان اینکه در 9 ماهه امسال در حوزه صدور ضمانت نامه نیز
نزدیک به یک هزار و 10 میلیارد ریال ضمانت نامه صادر شده است که در حوزه آي. سی. تی 75 شرکت 630 میلیارد ریال ضمانت نامه دریافت کردند،



پیش بینی کرد که براي سال 1400 درآمدهاي شرکت بین 90 تا 100 درصد افزایش داشته باشد که از محل سود سپرده ها و تسهیلات ارزان قیمت و

 
زودبازده امکان پذیر خواهد شد. 

نقی پور اصل در ادامه با بیان اینکه در نظر داریم از طریق صدور ضمانت نامه براي مگاپروژه ها اقدام کنیم که می تواند درآمدهاي صندوق را افزایش
دهد، تصریح کرد: مجموع تسهیلات داده شده و ضمانتنامه هاي انجام شده از شرکت ها در 9 ماه گذشته توانسته زمینه اشتغال به کار 17 هزار و 364

نفر- ماه را در آن شرکت ها ایجاد کند که به طور میانگین معادل یک هزار و 500 نفر اشتغال پایدار می شود.



سیاستگذاري شهروند مدار/ 60 پایگاه اطلاعاتی در اختیار وزارت تعاون

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  404  |  تاریخ: 1399/10/08

به گزارش خبرگزاري فارس به نقل از مرکز روابط عمومی و اطلاع
رسانی وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی، محمد شریعتمداري اظهار
داشت: توجه به رضایت عموم مردم یکی از مهمترین اصول حاکم بر
نظام جمهوري اسلامی است و بر همین اساس در وزارت تعاون، کار
و رفاه اجتماعی تلاش کرده ایم، در همه فعالیت ها، سیاست گذاري

 
شهروند مدارحاکم باشد. 

وي، اصلاح مطالبه جدي 15 ساله حقوق و دستمزد و افزایش 50
درصدي حقوق کارکنان ، راه اندازي پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان، رشد قابل توجه تعداد تشکل هاي کارگري و کارفرمایی، تهیه و ابلاغ منشور سالمندي،
ایجاد داشبورد اطلاعات زنان سرپرست خانوار، همسان سازي حقوق بازنشستگان، بهبود روابط کارگري وکارفرمائی، شناسائی بیش از 140 هزار کودك
بازمانده از تحصیل و توجه ویژه به افراد داراي معلولیت را از جمله مصادیق رعایت و توجه به حقوق شهروندي در دولت و وزارت تحت مدیریت خود

 
دانست. 

 
شریعتمداري تاکید کرد : بر اساس قانون اساسی و قوانین آمره به رعایت حقوق شهروندي مکلف هستیم . 

وي با اشاره به اصل یک قانون اساسی که بر اکثریت آراي مردم به عنوان یکی از مهمترین اصول این قانون تاکید دارد اظهار داشت: در بند 6 اصل دوم

 
قانون اساسی به کرامت انسانی و آزادي هاي او اشاره شده و اصل سوم این قانون نیز به همین نحو است. 

شریعتمداري تاکید کرد: قانون اساسی مملواز حقوقی است که دولت ها باید محترم بشمارند و بناي جمهوري اسلامی نیز بر  آرا و رضایت مندي مردم

 
است. 

وي ادامه داد:  در فعالیت هاي مختلف و گسترده اي که این وزارتخانه دارد، تلاش شده به آراء و نظرات مخاطبان و جامعه هدف توجه ویژه اي شود، بر
همین اساس، شوراهاي مختلفی در امر تصمیم سازي مشارکت می کنند، از وجود نمایندگان مردم در انجمن ها ، اتحادیه ها، کانون ها و شوراهاي ذي
ربط بهره می بریم و به هیچ وجه تا قبل از دریافت نظرات مردمی از طریق نمایندگان آنها تصمیمی در هیچ یک از حوزه هاي این وزارتخانه اتخاذ نمی

 
شود. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد:  رئیس جمهوري نیز تلاش کردند با نگارش منشور حقوق شهروندي در 120 ماده و انتصاب دستیار حقوق

 
شهروندي در همه وزارتخانه ها ، دستگاه ها و سازمان ها ، این هدف را پایدار و به صورت مستمر تعقیب کنند. 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی به تشریح عملکرد این وزارتخانه در حوزه حقوق شهروندي پرداخت و در حوزه رفاه عمومی به ایجاد پایگاه اطلاعات رفاه
ایرانیان اشاره کرد و افزود : از طریق این پایگاه و ثبت اطلاعات واقعی از وضعیت عمومی مردم،  گزارش هاي دقیق و روشنی را در اختیار سیاستگذاران

 
حوزه رفاه اجتماعی قرار می دهیم. 

به گفته شریعتمداري، امروز این اقدام ارزشمند به نتیجه مطلوب رسیده و حدود 60 پایگاه اطلاعاتی در اختیار این وزارتخانه قرار دارد و تمام اطلاعاتی

 
که بر پایه کد ملی در کشور ثبت می شود در این پایگاه گردآوري شده است . 



وي افزود: بر پایه این اطلاعات می توانیم 85 میلیون جمعیت کشور را در یک طبقه بندي روشن در ده دهک مشخص دسته بندي کرده و از وضعیت

 
اقتصادي آنها مطلع شویم. 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی، توجه به رفاه و معیشت مردم را به عنوان یکی از مهمترین اصول و ضروریات حقوق شهروندي دانست و گفت: همه

 
همکاران در دولت نیز با تمامی توان در این زمینه تلاش می کنند. 

وي، توجه جدي به مطالبه 15 ساله مردم از طریق اصلاح دستمزد افراد داراي حقوق ثابت که در سال گذشته انجام شد را تلاش دیگري در راستاي
تحقق خواسته ها و مطالبات مردمی دانست و اظهار داشت:  با50 درصد افزایش حقوق کارکنان دولت و همسان سازي حقوق بازنشستگان، این مطالبه

 
جدي و مغفول مانده ، با اختصاص 50 هزار میلیارد تومان منابع تحقق یافت. 

شریعتمداري، تلاش هاي دولت در زمینه تامین نیازهاي زیر بنایی مثل آب ، برق و گاز و فراهم کردن زمینه استفاده رایگان از این منابع براي افرادي که

 
الگوي مصرف را رعایت می کنند را از مصادیق دیگر توجه ویژه دولت تدبیر و امید به حقوق شهروندي دانست. 

وي به افزایش ارائه خدمات جانبی به افراد جامعه با درآمد ثابت نیز اشاره کرد و بیان داشت: با حذف یارانه سوخت تلاش شد بر مبناي همین آزمون

 
وسع، یارانه معیشت در اختیار جامعه 60 میلیونی قرار گیرد. 

 
تشکیل 13 هزار تشکل کارگري و کارفرمایی در دولت تدبیر و امید 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی به اهمیت و ضرورت حضور تشکل ها و اتحادیه ها به عنوان نمایندگان مردم درتصمیم گیري ها نیز تاکید کرد و گفت: بر

 
همین اساس، در دولت تدبیر و امید 13 هزار و 700 تشکل کارگري و کارفرمایی در کشور ایجاد شده است. 

وي به اقدامات متعدد این وزارتخانه در حوزه حقوق کودکان نیز اشاره کرد و گفت: با همکاري وزارت بهداشت،کودکان داراي سوء تغذیه شناسایی شدند
و منابعی براي آنان اختصاص داده شد . علاوه بر این 140 هزار کودك بازمانده از تحصیل را نیز شناسایی کردیم که بخشی از آنها به دلیل مسائل مادي

 
و بخشی نیز به دلیل معلولیت امکان تحصیل نداشتند و تلاش کردیم آنان نیز از این حق اساسی بهره مند شوند . 

شریعتمداري در مورد اقدامات صورت گرفته در زمینه توجه به حقوق زنان سرپرست خانوار نیز اظهار داشت: در راستاي توانمند سازي این قشر از جامعه

 
نیز داشبورد اطلاعات زنان سرپرست خانوار تهیه و قدم هاي خوبی برداشته شده است. 

وي تهیه و ابلاغ منشور حقوق سالمندي در این دولت را نیز اقدام مهم دیگري برشمرد که در راستاي تحقق اهداف این گروه از جامعه صورت گرفته و

 
افزود: شوراي سالمندان زیر نظر استانداران تشکیل شد . 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی تاکید کرد: به وضعیت معلولان نیز در این دولت توجه ویژه اي شده و از طریق تصویب قانون افراد داراي معلولیت در
مجلس شوراي اسلامی و پیش بینی منابعی سعی کردیم به طور ویژه اي به این عزیزان رسیدگی کنیم، این منایع از سال اول با حدود یک هزار و صد
میلیارد تومان آغاز شد و امروز به دو هزار میلیارد تومان منابع رسیده و علاوه بر منابعی که قبلاً در این ردیف ها مصرف می شد این منابع در اختیار

 
معلولان قرار گرفت . 

به گفته شریعتمداري، همچنین تلاش شد مستمري مددجویان داراي معلولیت شدید و خیلی شدید نیز افزایش پیدا کند و حقوق آنان نیز بین 5 تا 9

 
برابر افزایش یافت. 

وي افزود : همچنین به روستاها به عنوان مرکز اصلی توسعه کشور توجه ویژه شد، گسترش و توسعه شبکه آب، برق،گاز ، توسعه شبکه اینترنت و نیز
توجه به مسئله اشتغال روستاها با اختصاص یک و نیم میلیارد دلار از محل منابع صندوق توسعه ملی نیز از دیگر برنامه هایی بود که در این دولت به

 
اجرا گذاشته شد. 

 
افزایش سهم اشتغال روستایی از 3 به 29 درصد در سبد اشتغال کشور 



وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: تا امروز و به شکل تمام شماري شده حدود 250 هزار شغل در سطح روستاها به وجود آمده و سهم اشتغال

 
روستایی در سبد اشتغال کشور از 3 به 29 درصد افزایش پیدا کرده است. 

شریعتمداري افزود: با ایجاد کانون هاي بوم گردي، مسئله مهاجرت معکوس به روستاها انجام شده است . علاوه بر این تا پیش از این دولت، تنها 650
هزار نفر تحت پوشش بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر قرار داشتند که با اختصاص نزدیک به 3 هزار میلیارد تومان، پوشش بیمه اجتماعی

 
روستاییان را در کشور به سه میلیون نفر افزایش داده ایم . 

 
وي تصریح کرد : همچنین در حوزه زنانی که همسر خارجی داشتند امکان انتقال تابعیت براي فرزندان نیزانجام شده است . 

شریعتمداري ادامه داد: در حوزه روابط کار نیز تلاش کردیم تا رابطه کارگران و کارفرمایان بهبود یابد و درطی این دو سال 30 سامانه جامع کار در

 
سراسر کشور استقرار پیدا کرده که از طریق این سامانه ها، ارتباطات کارگر و کارفرما به صورت منطقی تر برقرار می شود. 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی افزود: قطعاً همه اقدامات انجام شده در سایه همان حقوق شهروندي و تحت عنوان حقوق اساسی است،البته باید
تصمیمات به سایر بخش هاي حقوق اساسی مردم معطوف شود تارضایت مندي در جامعه افزایش پیدا کند. قطعا رضایتمندي مردم اصل است و باید از

 
طریق معقول و علمی آن را سنجش کنیم. 

شریعتمداري، بهبود سرمایه اجتماعی و اعتماد عمومی را بسیار با اهمیت دانست و گفت : باید تلاش کنیم سرمایه اجتماعی را افزایش دهیم ، با استفاده
از برخی ساز و کارهاي صحیح حکمرانی مطلوب مثل شفاف سازي که در دستور کار قرار گرفته وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی تاکنون توانسته قدم

 
هاي خوبی بردارد . 

وي به بخشی از اقدامات این وزارتخانه در حوزه صیانت و حفاظت از اموال مردم نیز اشاره کرد و بیان داشت: ورود مجموعه اقتصادي عظیمی مثل شستا
به بازار بورس، قرار دادن ترازنامه مالی شرکت ها اعم از بورسی و غیر بورسی در کدال بورس و استقرار حدود 40 سامانه شفاف ساز در همه صندوق ها و

 
مراکزي که از دارایی هاي بیمه شدگان و بازنشستگان صیانت می کنند از جمله اقداماتی است که در این حوزه صورت گرفته است . 

شریعتمداري با تاکید بر اینکه امروز به اجماع نخبگانی در امر توجه به معیشت مردم نیازمند هستیم گفت: بررسی هاي ما در پایگاه اطلاعات رفاه
ایرانیان نشان می دهد متوسط دریافتی و هزینه طبقات پایین و حتی طبقات بالا دست جامعه متوسط خوبی نیست و در دهک اول درآمدي در سال 98

 
، کمتر از یک میلیون و پانصد هزار تومان بوده است. 

وي افزود: احساس عدالت اجتماعی و مساوات یکی از نیازهاي اساسی جامعه است که در این بخش نیز براي تامین رفاه، آسایش و معیشت جامعه که بر

 
عهده دولت است تلاش هایی را آغاز کرده ایم . 

وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی در ادامه به وضعیت جامعه تحت پوشش این وزارتخانه و نحوه جهت گیري هاي آن در حوزه هایی مثل تامین اجتماعی و
بهزیستی اشاره کرد و گفت: امروز بخش عظیمی از جامعه با وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی در ارتباط هستند، از همین رو مسئولیت سنگینی را براي

 
ایجاد رضایتمندي مردم برعهده دارد . 

شریعتمداري گفت : تلاش کردیم در طی این دو سال ضعف بصري و شنوایی را با استفاده از ابزارهاي مختلف رفع کنیم و ارتباطات خود را با جامعه

 
هدف و مخاطبان عام و خاص آن گسترده کنیم ،بهتر ببینیم و بشنویم . 

وي افزود:یکی از مهم ترین ویژگی هاي سیاستگذاري شهروند مدارانه استفاده از خرد جمعی دانش نخبگان در این عرصه است که می توانیم قدم هاي

 
خوبی در این زمینه برداریم. 

شریعتمداري بر ارائه نظریه فقر زدایی و رفاه اجتماعی با مشارکت و بهره مندي از آراء صاحبنظران و فعالان حقوقی براي تدوین سیاست هاي کلان

 
بخش رفاه کشور تاکید کرد. 

وي ادامه داد: در این دو سال تلاش کردیم شوراي عالی رفاه را به جایگاه مناسب خود بازگردانیم و قانون ساختار رفاه اجتماعی را که نسبت به سایر



 
قوانین مترقی تر و ارزشمند است مستقر کنیم . 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی افزود: بدون تردید مهمترین چالش امروز و فرداي کشور عدالت اجتماعی است. اگر به حقوق محرومین توجه نکنیم بدون
تردید با مشکلات عدیده اي مواجه خواهیم شد. از سوي دیگر کار،تولید و سرمایه گذاري نیز داراي اهمیت است. بنابراین توسعه بدون توجه به جامعه اي

 
که داراي حداقل هاي ثابت هستند امکان پذیر نیست. 

در این نشست صاحبنظرانی چون؛محسن رهامی استاد دانشگاه تهران و دبیرکل بنیاد صلح ، مهدي هداوند استاد حقوق عمومی دانشگاه ه علامه
طباطبایی، حبیب نژاد استاد حقوق عمومی دانشگاه تهران، محمدجلالی استاد حقوق عمومی دانشگاه شهید بهشتی، کوروش استوار سنگري مدیرگروه
حقوق عمومی دانشگاه آزاد شیراز، سیدمجتبی واعظی استاد حقوق عمومی دانشگاه شیراز، مهناز بیات استاد حقوق عمومی دانشگاه شهید بهشتی تهران،
عبداله خدابخشی استاد حقوق خصوصی دانشگاه فردوسی مشهد، مسلم آقایی استاد حقوق عمومی و پژوهشگر ومهدي شعبان نیا مدیر گروه حقوق
عمومی واحد تهران مرکزي به طرح دیدگاه ها و نظرات خود در حوزه حقوق شهروندي پرداختند و راه کارهایی براي تحقق بهتر آن در جامعه ارائه

 
کردند. 

محسن رهامی استاد دانشگاه تهران و دبیرکل بنیاد صلح ،با بیان اینکه مخاطبان وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی را اقشار مختلف جامعه تشکیل می

 
دهند گفت : توجه به حقوق کارگران، اتحادیه ها و سندیکاها از اجزاي مربوط به حقوق شهروندي است. 

وي تاکید کرد : فصل مربوط به حقوق شهروندي باید متولی داشته باشد، البته ایجاد نهادها در وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی اتفاق خوبی است ، اما

 
براي اینکه این قبیل نهادها بعد از این دولت نیز تداوم یابند باید فعالیت ها بر ایجاد نهادهایی مثل سندیکاها و اتحادیه ها مبتنی باشد . 

رهامی، توجه به معیشت اکثریت جامعه هدف را به معناي توجه به کرامت انسانی دانست و یادآور شد : امروزلازم است صداي طبقاتی که بلندگو ندارند

 
را نیز بشنویم. 

کورش استوار سنگري مدیرگروه حقوق عمومی دانشگاه آزاد شیراز، نیز در خصوص منشور حقوق شهروندي و این که بخشی از آن مربوط به حق اشتغال
و کار شایسته است گفت : مطابق ماده 55 منشور حقوق شهروندي شهروندان جامعه حق دادخواهی در مراجع کار را دارند ، بنابراین پیشنهاد می کنم
براي استحکام آراي حقوقی هیئت هاي تشخیص و حل اختلاف در مراجع کار و به منظور احقاق حقوق شهروندي این آیین نامه اصلاح و الزام شود و

 
عضو منصوب از سوي وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی در این هیئت ها ، تحصیلکرده رشته حقوق باشد. 

وي افزود:طبق آیین دادرسی کار، نمایندگان کارگر و کارفرما لزوماً نباید وکیل داشته باشند، اما فقدان تخصص در این حوزه به حقوق آنان آسیب می
رساند، و اصلاح آیین نامه به نحوي که تنها وکلا بتوانند در هیئت هاي تشخیص و حل اختلاف حضور پیدا کنند ضروري است . در این زمینه انعقاد

 
قرارداد با کانون وکلا و حضور وکلاي متخصص در زمینه معاضدت حقوقی، بسیار موثر است . 

در ادامه نشست، مهدي هداوند استاد حقوق عمومی دانشگاه علامه طباطبایی به رویکردهاي اجتماعی منشور حقوق شهروندي که مورد توجه تدوین
کنندگان آن بود پرداخت و گفت: تدوین کنندگان منشور حقوق شهروندي اصول و حقوقی را مورد شناسایی قرار داده اند که جهت اجتماعی منشور،
سیاست گذاري در حوزه اجتماعی و حق هاي رفاهی را مورد توجه قرار داده است . بنابراین، آغاز منشور حقوق شهروندي با حق سلامت ، حیات ،

 
اشتغال ، رفاه و بهداشت به تفصیل مورد توجه قرار گرفته است. 

وي افزود: شاید مهمترین چالش دنیاي معاصر اجتماعی امروز بحث اجراي عدالت اجتماعی است. تردیدي نیست که احساس بی عدالتی و بازمانده بودن
در خاورمیانه بروز گروه هائی مثل داعش و سایر گروه ها را موجب شده است . قطعاً مسیر موفقیت دولت ها از مسیر دولت رفاه می گذرد. با نگاهی به

 
شش برنامه تنظیم شده در قبل از انقلاب و بررسی ایرادات آن به این نکته می رسیم که ضعف در حوزه هاي سیاست هاي اجتماعی بوده است. 

هداوند تصریح کرد: البته پس از انقلاب اسلامی نیز با پراکندگی در سیاستگذاري اجتماعی در برنامه ها مواجه هستیم و سند منسجمی قبل و بعد از
انقلاب در حوزه رفاه اجتماعی تدوین نشده است. بنابراین به نظرمی رسد به یک سند جامع سیاست اجتماعی با رویکرد یک دولت رفاهی تنظیم گر نیاز

 
داریم. 

در ادامه نشست، مهناز بیات استاد حقوق عمومی دانشگاه شهید بهشتی تهران، از یک موضع جمع گرایانه وارد بحث حقوق شهروندي شد و گفت : توجه

 
به مصلحت حیات جمعی مبناي موجه ساز تحدید آزادي هاي فردي به حساب می آید . 

وي افزود : از آنجایی که با هم بودن جامعه ایرانی مورد تهدید قرار گرفته است بنابراین مصلحت و خیر عمومی جامعه باید مورد توجه قرار گیرد. از
همین رو باید حداقل هاي معیشتی براي همه مردم صرف نظر از تفاوت هاي ایدئولوژیک و به عنوان یکی از مصادیق مصلحت حیات جمعی براي همه

 
مردم ایران تامین شود. 

سید احمد حبیب نژاد استاد حقوق عمومی دانشگاه تهران، عضو هیات علمی دانشگاه تهران و مدیرعامل موسسه توسعه حقوقِ فقرزدایی نیز در ادامه
نشست گفت: همراه کردن جامعه حقوقدانان با مقوله فقر زدایی بسیار مهم است. متاسفانه یک الگو و نظام مدون ،مشخص و معینی در حوزه فقرزدایی



 
نداریم. از سوي دیگر حقوقدانان نیز نسبت به آیین نامه ها، قوانین و مقررات مربوط به فقر و رفاه کمتر چالش ایجاد می کنند. 

وي در همین زمینه پیشنهاد کرد: آیین نامه هاي مربوط به موضوعات رفاهی در وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی و به منظور استفاده جامعه هدف و

 
متناسب با وضعیت کرونایی به روز رسانی شود. 

 
حبیب نژاد همچنین خواستار تشکیل دبیرخانه هماهنگی و نظارت براي اجراي قانون معلولان در این وزارتخانه شد. 

وي مقررات گذاري دقیق در حوزه رفاه را با اهمیت دانست و گفت : مسئله فقر را باید یک مسئله بحرانی درنظر گرفت، بحث حاشیه نشینی و اقامت

 
گاههاي غیررسمی نیز نیازمند توجه است. مشارکت بخش هاي غیردولتی در نظام تامین اجتماعی نیز می تواند مورد توجه قرار گیرد. 

مسلم آقایی طوق استاد حقوق عمومی و پژوهشگر، نیز در ادامه نشست گفت : یقینا اگر موارد مربوط به حقوق شهروندي در حوزه رفاهی به صورت کامل
اجرا شود یک آرمان شهر خواهیم داشت. اما مسئله رفاه اجتماعی داراي ذات و ماهیت پیچیده اي است که با آن یک سري مشکلات عمده داریم ،چه

 
این مسایل درمنشور حقوق شهروندي آمده باشد یا نیامده باشد. 

 
وي افزود: بحث رفاه اجتماعی اصولاً یک مفهوم چتري است .یعنی عناوین ، مفاهیم و عناصر مختلف ذیل این مفهوم کلی درج می شود. 

آقائی طوق افزود : وقتی از رفاه اجتماعی صحبت می شود برآیند کلی تلاش دولت و بخش عمومی در عرصه هاي مختلف است. حال این کار را به
وزارتخانه اي واگذار کرده ایم که در کنار مفاهیمی مثل کار، تعاون قرار دارد، ازهمین رو این گستردگی به کار این وزارتخانه لطمه می زند . عرصه رفاه

 
اجتماعی بسیار گسترده است و حقیقتاً یک وزارتخانه به تنهایی نمی تواند متولی اجراي این برنامه باشد. 

وي همچنین بر وجود نظریه در زمینه رفاه اجتماعی تاکید کرد و گفت : لزوم انسجام در سایر بخش ها و کمک سایر بخش ها به این وزارتخانه براي

 
اجراي هر چه بهتر برنامه ها می تواند موثر باشد. 

مهدي شعبان نیا مدیر گروه حقوق عمومی واحدتهران مرکزي،نیز در ادامه نشست گفت : منشور حقوق شهروندي به رغم اینکه ضمانت اجرایی ندارد اما
می تواند منشاء خیر باشد. در ماده119 قانون که بحث مراکز خدمات اشتغال در کشور وجود دارد می توانیم بحث حمایتی از کارفرمایان را نیز داشته

 
باشیم . 

 
به گفته وي همچنین در خصوص ماده 121 قانون کار در مورد استفاده از اتباع خارجی می توان کارگران ایرانی را جایگزین آنان کرد. 

شعبانیان ادامه داد: حق اعتصاب براي کارگران مطابق با قوانین نیز می تواند فضاي مناسبی را براي طرح مطالبات کارگران ایجاد کند . بحث قراردادهاي
موقت نیز از جمله مواردي است که باید مورد توجه قرار گیرد .همچنین الحاق به برخی از مقاوله نامه هاي بین المللی و حضور موثر جمهوري اسلامی

 
ایران در سازمان بین المللی کار براي طرح مباحث حقوق کار باید مورد توجه قرار گیرد . 

سیدمجتبی واعظی استاد حقوق عمومی دانشگاه شیراز،هم در ادامه نشست گفت : در منشور حقوق شهروندي یک سري نوآوري هایی وجود دارد و یکی

 
از مصادیق بارز آن نیز حق توان خواهان است . 

 
وي افزود: در محورهایی که نوآوري وجود دارد مثل حقوق معلولان و توانخواهان باید شفاف سازي صورت گیرد. 

بحث اتحادیه هاي کارگري از طریق تشکیل اتحادیه هاي کارگري و صنفی هم می تواند به دولت و به ارتقاء حقوق رفاهی بسیار کمک کند. ایجاد

 
زیرساخت هاي لازم از سوي دولت براي توسعه اتحادیه ها و سندیکاها گام موثري در این زمینه است،. این امر آثار اجتماعی سیاسی خوبی هم دارد. 

واعظی، ایجاد مراکز اجتماعی، نهادهاي محلی و شهرداري ها از طریق داوطلبینی که آموزش ها را به مردم می دهند براي حمایت از اقشار آسیب پذیر و

 
فاقد شغل و مهارت بسیار موثر دانست . 

وي گفت: قطعا این امر به ارتقاي حقوق اجتماعی افراد نیز منجر خواهد شد. همچنین بحث وحدت رویه در مراجع حل اختلاف نیز با اهمیت ارزیابی می

 
شود. ساماندهی وضعیت شرکت هاي تامین نیرو و رفع تبعیض در این زمینه هم از جمله موارد دیگري است که نیازمند توجه است. 

 
از حضور وکلا در هیات هاي تشخیص و حل اختلاف استقبال می کنیم 

در ادامه این نشست، حاتم شاکرمی، معاون روابط کار گفت: هم اکنون این معاونت بسیاري از خدمات خود را و به ویژه در حوزه حقوق شهروندي به

 
صورت الکترونیکی به جامعه کارگري و کارفرمایی ارائه می دهد. 

وي به موضوع شفافیت اشاره کرد و گفت : از اصلاح آیین نامه تعیین اعضاي حل اختلاف و حضور وکلا درهیات هاي تشخیص و حل اختلاف که در این

 
جلسه مطرح شد استقبال می کنیم . 

شاکرمی با بیان اینکه هم اکنون هفت مقاوله نامه در دولت تصویب شده است افزود: جمهوري اسلامی ایران تاکنون به 14 مقاوله نامه بین المللی پیوسته

 
است که البته این تعداد افزایش پیدا خواهد کرد. 

وي یکی از اقدامات مهم این وزارتخانه را که با حمایت شریعتمداري وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی در دولت صورت گرفت تصویب سند کار شایسته



 
مبتنی بر حقوق شهروندي دانست و گفت: یقینا تصویب این سند کار بسیار بزرگی است . 

انتهاي پیام/ب



دستور روحانی به استانداران کشور: همه اقدامات لازم را براي ایجاد کارخانه نوآوري در

استان ها تسریع کنید

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  405  |  تاریخ: 1399/10/08

به گزارش خبرگزاري فارس، حجت الاسلام حسن روحانی رئیس
جمهور در پی دریافت "گزارش اقدامات به عمل آمده درباره راه
اندازي کارخانه نوآوري در استان کرمانشاه"، ضمن تقدیر از استاندار
این استان، تاکید کرد که "سایر استانداران هم براي ایجاد کارخانه
نوآوري همه اقدامات لازم را انجام داده و فعالیت هاي خود را در این

 
زمینه تسریع ببخشند." 

از زمان افتتاح نخستین کارخانه نوآوري آزادي در تهران به عنوان
اولین و بزرگترین مرکز استقرار شتاب دهنده ها و استارت آپ هاي خاورمیانه و شمال آفریقا با ایجاد اشتغال براي حدود 3 هزار و 500 نفر از جوانان
تحصیلکرده با حضور رئیس جمهور در 14 آبان 98 و دستور به مسوولان ذیربط براي ایجاد کارخانه هاي مشابه در سراسر استان هاي کشور، شاهد آغاز

 
عملیات اجرایی و به دنبال آن افتتاح زنجیره اي این کارخانه ها در سراسر کشور هستیم. 

در حال حاضر به جز استان هاي تهران، خراسان رضوي و کرمانشاه که کارخانه نوآوري در آنها به مرحله بهره برداري رسیده، در 11 مرکز استان دیگر

 
نیز کارخانه هاي نوآوري در مرحله افتتاح یا ساخت قرار دارد. 

انتهاي پیام/



دستور رییس جمهور به استانداران براي تسریع در ایجاد کارخانه نوآوري در استان ها

منبع: ایلناشماره خبر:  406  |  تاریخ: 1399/10/08

رئیس جمهور به همه استانداران کشور دستور داد که اقدامات خود را براي ایجاد کارخانه نوآوري در استان هایشان تسریع ببخشند.

رئیس جمهور به همه استانداران کشور دستور داد که اقدامات خود

 
را براي ایجاد کارخانه نوآوري در استان هایشان تسریع ببخشند. 

به گزارش ایلنا، حجت الاسلام حسن روحانی در پی دریافت
""گزارش اقدامات به عمل آمده درباره راه اندازي کارخانه نوآوري در
استان کرمانشاه""، ضمن تقدیر از استاندار این استان، تاکید کرد که
""سایر استانداران هم براي ایجاد کارخانه نوآوري همه اقدامات لازم

 
را انجام داده و فعالیت هاي خود را در این زمینه تسریع ببخشند."" 

از زمان افتتاح نخستین کارخانه نوآوري آزادي در تهران به عنوان
اولین و بزرگترین مرکز استقرار شتاب دهنده ها و استارت آپ هاي خاورمیانه و شمال آفریقا با ایجاد اشتغال براي حدود 3 هزار و 500 نفر از جوانان
تحصیلکرده با حضور رئیس جمهور در 14 آبان 98 و دستور به مسوولان ذیربط براي ایجاد کارخانه هاي مشابه در سراسر استان هاي کشور، شاهد آغاز

 
عملیات اجرایی و به دنبال آن افتتاح زنجیره اي این کارخانه ها در سراسر کشور هستیم. 

در حال حاضر به جز استان هاي تهران، خراسان رضوي و کرمانشاه که کارخانه نوآوري در آنها به مرحله بهره برداري رسیده، در 11 مرکز استان دیگر
نیز کارخانه هاي نوآوري در مرحله افتتاح یا ساخت قرار دارد.



دستور روحانی به استانداران براي تسریع در گسترش کارخانه هاي نوآوري در سطح کشور

منبع: تسنیمشماره خبر:  407  |  تاریخ: 1399/10/08

رئیس جمهور به همه استانداران کشور دستور داد که اقدامات خود را براي ایجاد کارخانه نوآوري در استان هایشان تسریع ببخشند.

رئیس جمهور به همه استانداران کشور دستور داد که اقدامات خود
را براي ایجاد کارخانه نوآوري در استان هایشان تسریع ببخشند. -

 
اخبار سیاسی - 

به گزارش حوزه دولت خبرگزاري تسنیم، حجت الاسلام حسن
روحانی در پی دریافت "گزارش اقدامات به عمل آمده درباره راه
اندازي کارخانه نوآوري در استان کرمانشاه"، ضمن تقدیر از استاندار
این استان، تاکید کرد که "سایر استانداران هم براي ایجاد کارخانه
نوآوري همه اقدامات لازم را انجام داده و فعالیت هاي خود را در این

 
زمینه تسریع ببخشند." 

 
جدیدترین خبرها و تحلیل هاي ایران و جهان را در کانال تلگرامی تسنیم بخوانید. (کلیک کنید) 

 
جدیدترین خبرها و تحلیل هاي ایران و جهان را در کانال اینستاگرامی تسنیم بخوانید. (کلیک کنید) 

از زمان افتتاح نخستین کارخانه نوآوري آزادي در تهران به عنوان اولین و بزرگترین مرکز استقرار شتاب دهنده ها و استارت آپ هاي خاورمیانه و شمال
آفریقا با ایجاد اشتغال براي حدود 3 هزار و 500 نفر از جوانان تحصیلکرده با حضور رئیس جمهور در 14 آبان 98 و دستور به مسوولان ذیربط براي
ایجاد کارخانه هاي مشابه در سراسر استان هاي کشور، شاهد آغاز عملیات اجرایی و به دنبال آن افتتاح زنجیره اي این کارخانه ها در سراسر کشور

 
هستیم. 

در حال حاضر به جز استان هاي تهران، خراسان رضوي و کرمانشاه که کارخانه نوآوري در آنها به مرحله بهره برداري رسیده، در 11 مرکز استان دیگر
نیز کارخانه هاي نوآوري در مرحله افتتاح یا ساخت قرار دارد.



500 میلیارد تومان تسهیلات اشتغالزایی به متقاضیان پرداخت شد

منبع: ایرناشماره خبر:  408  |  تاریخ: 1399/10/08

یزد- ایرنا- رییس سازمان بسیج سازندگی گفت: امسال 500 میلیارد تومان تسهیلات قرض الحسنه به کارگاه هاي مختلف براي ایجاد 800 هزار
فرصت شغلی در کشور پرداخت شد.

یزد- ایرنا- رییس سازمان بسیج سازندگی گفت: امسال 500 میلیارد
تومان تسهیلات قرض الحسنه به کارگاه هاي مختلف براي ایجاد

 
800 هزار فرصت شغلی در کشور پرداخت شد. 

به گزارش ایرنا، سرتیپ محمد زهرایی عصر دوشنبه در جمع
مسوولان بسیج سازندگی استان یزد به اهمیت ایجاد صندوق هاي
قرض الحسنه در روستاها اشاره کرد و افزود: تاکنون 23 هزار
صندوق قرض الحسنه با عضویت یک میلیون و 100 هزار نفر در

 
سطح کشور راه اندازي شده است. 

وي با قدردانی از اقدامات بسیج سازندگی یزد که با همکاري مدیران
و همراهی مردم گام هاي مهمی براي تولید و اشتغال برداشته اشاره کرد و ادامه داد: این سازمان به دنبال تقویت صندوق هاي قرض الحسنه روستاها و

 
برخورداري از شبکه انسانی در راستاي آموزش و توانمندسازي مردم است . 

این مسوول، رویکرد سازمان بسیج سازندگی را انجام پروژه هاي زودبازده و محرومیت زدا در کشور و مناطق محروم ذکر و خاطرنشان کرد: در استان

 
هاي بی آب و کویري مانند یزد طرح آبخیز تا جالیز اجرایی می شود و آب از مسیر قنات و آب بندان تا مزرعه مدنظر است . 

زهرایی به پرداخت تسهیلات اشتغالزا به مددجویان کمیته امداد در استان در آینده نزدیک اشاره کرد و افزود: تفاهم نامه با کمیته امداد امام خمینی

 
(ره) براي ایجاد اشتغال مددجویان این نهاد در 9 استان کشور اجرا شده و در آینده نزدیک در یزد نیز عملیاتی می شود. 

 
از یک میلیون و 200 هزار نفر جمعیت استان یزد، 320 هزار نفر در اقشار مختلف بسیج سازماندهی شدند. 

 
برچسب ها 

 
- تولید داخلی 

 
- یزد 

 
- سازمان بسیج سازندگی 

- سازمان بسیج مستضعفان



نذر هشتم در قوچان هشت زندانی را به آغوش خانواده بازگرداند

منبع: ایرناشماره خبر:  409  |  تاریخ: 1399/10/08

مشهد- ایرنا- مدیرکل زندان ها و اقدامات تأمینی و تربیتی خراسان رضوي گفت: در دومین مرحله از اجراي طرح نذر هشتم، هشت زندانی
جرائم غیرعمد در قوچان با کمک خیران مسجد عسگریه این شهرستان به آغوش خانواده بازگشتند.

مشهد- ایرنا- مدیرکل زندان ها و اقدامات تأمینی و تربیتی خراسان
رضوي گفت: در دومین مرحله از اجراي طرح نذر هشتم، هشت
زندانی جرائم غیرعمد در قوچان با کمک خیران مسجد عسگریه این

 
شهرستان به آغوش خانواده بازگشتند. 

سعید سرباز جانفدا روز دوشنبه در حاشیه آزادي این زندانیان در
جمع خبرنگاران افزود: طرح نذر هشتم به نیت حضرت امام رضا (ع)
هشتمین امام شیعیان از 2 ماه پیش آغاز شده که مسجد جوادالائمه

 
(ع) مشهد آغاز کننده این طرح بود. 

وي ادامه داد: طرح نذر هشتم گفتمان زندان را به بطن جامعه
کشاند تا مساجد، محلات و مردم پاي کار آمده و زمینه آزادي

 
زندانیان را فراهم کنند. 

مدیرکل زندان ها و اقدامات تأمینی و تربیتی خراسان رضوي گفت: زندانیان آزادشده در این طرح توسط خیران جذب مساجد شده و تا زمانی که به

 
استقلال معیشتی و وضعیت تثبیت شده مالی نرسند تحت حمایت خیران و مردم منطقه قرار می گیرند. 

وي با اشاره به طرح پایش زندانیان در این استان افزود: در مجموع 16 هزار زندانی در زندان هاي استان وجود دارند که بیشترین آن ها در ارتباط با

 
جرائم مواد مخدر زندانی شده اند و با اجراي طرح هاي درمانی در داخل و خارج زندان امیدواریم این تعداد کاهش پیدا کند. 

 
10 زندانی جرائم غیر عمد در قوچان وجود دارند 

رییس اداره زندان و اقدامات تأمینی و تربیتی قوچان نیز در این مراسم با بیان اینکه در حال حاضر 10 زندانی جرائم غیر عمد در این زندان وجود دارند،
گفت: طرح نذر هشتم طرح معنوي است که با خلاقیت مدیرکل زندان هاي استان اجرایی شد و طی تفاهم نامه اي مشترك با امور مساجد مقرر شد

 
مساجد در زمینه فرهنگی و آزادي زندانیان نیز کمک رسانی کنند. 

حشمت شاکري افزود: در این طرح هشت زندانی شهرستان با بدهی 117 میلیون تومان آزاد شدند که 71 میلیون تومان از این بدهی توسط شاکیان

 
بخشیده شد و مابقی توسط خیران مسجد عسگریه پرداخت گردید. 

امام جمعه قوچان نیز با تأکید بر اینکه مسجد سنگر و راهگشاي جامعه است گفت: مسجد می تواند مسیر جامعه را مشخص می کند لذا باید فرهنگ

 
سازي را از این محل آغاز کرد. 

حجت الاسلام محمدعلی دستجردي افزود: براي مسجد در تراز انقلاب اسلامی باید مسیر اصلاح و اشتغال در جامعه را در نظر گرفت و آزادي زندانیان

 
یکی از این راه هاست که می تواند علاوه بر کاهش هزینه ها به اصلاح و برگشت افراد به جامعه کمک کند. 



حسین ولیدخت، دادستان عمومی و انقلاب قوچان نیز بابیان اینکه در طرح نذر هشتم هر ماه هشت محکوم مالی به کمک مؤمنان و خیران آزاد می
شوند گفت: نقش محوري مساجد در این طرح ظاهر می شود پس اگر بتوانیم مشکلات زندانیان جرائم غیر عمد را به مساجد منتقل کنیم می توان با

 
کمک هاي خیرخواهانه مؤمنان زمینه آزادي این گروه از زندانیان را فراهم و علاقه به معارف اسلامی را در دل آنان ایجاد کرد. 

در اجراي طرح نذر هشتم به نیت امام مهربانی، حضرت امام رضا (ع)، در هشتمین روز هر ماه هشت زندانی جرائم غیرعمد توسط یکی از مساجد استان

 
آزاد می شوند. 

این طرح در مدت یک ماه توانسته است 16 زندانی را به آغوش خانواده بازگرداند. مسجد عسگریه قوچان به عنوان دومین مسجد در استان با کمک

 
خیران هشت زندانی این شهرستان را آزاد کرد. 

 
شهرستان قوچان در 137 کیلومتري شمال غربی مشهد قرار دارد. 

 
برچسب ها 

 
- قوچان 

- سازمان زندان ها



اقدامات لازم را براي ایجاد کارخانه نوآوري در استان هاي خود تسریع کنید

منبع: ایرناشماره خبر:  410  |  تاریخ: 1399/10/08

تهران - ایرنا - رییس جمهوري به همه استانداران کشور دستور داد که اقدامات خود را براي ایجاد کارخانه نوآوري در استان هایشان سرعت
ببخشند.

تهران - ایرنا - رییس جمهوري به همه استانداران کشور دستور داد
که اقدامات خود را براي ایجاد کارخانه نوآوري در استان هایشان

 
سرعت ببخشند. 

به گزارش روز دوشنبه ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوري،
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی در پی دریافت "گزارش
اقدامات به عمل آمده درباره راه اندازي کارخانه نوآوري در استان
کرمانشاه"، ضمن تقدیر از استاندار این استان، تاکید کرد که "سایر
استانداران هم براي ایجاد کارخانه نوآوري همه اقدامات لازم را انجام

 
داده و فعالیت هاي خود را در این زمینه تسریع ببخشند. " 

از زمان افتتاح نخستین کارخانه نوآوري آزادي در تهران به عنوان اولین و بزرگترین مرکز استقرار شتاب دهنده ها و استارت آپ هاي خاورمیانه و شمال
آفریقا با ایجاد اشتغال براي حدود 3 هزار و 500 نفر از جوانان تحصیلکرده با حضور رییس جمهوري در 14 آبان 98 و دستور به مسوولان ذیربط براي
ایجاد کارخانه هاي مشابه در سراسر استان هاي کشور، شاهد آغاز عملیات اجرایی و به دنبال آن افتتاح زنجیره اي این کارخانه ها در سراسر کشور

 
هستیم. 

در حال حاضر به جز استان هاي تهران، خراسان رضوي و کرمانشاه که کارخانه نوآوري در آنها به مرحله بهره برداري رسیده، در 11 مرکز استان دیگر

 
نیز کارخانه هاي نوآوري در مرحله افتتاح یا ساخت قرار دارد. 

 
برچسب ها 

 
- حسن روحانی 

- کرمانشاه



رونمایی از بسته آموزشی «اقتصادیار کوچک» در اصفهان/ کودکان کمک یار اقتصادي

خانواده می شوند

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  411  |  تاریخ: 1399/10/08

به گزارش خبرگزاري فارس از اصفهان، آیین رونمایی از بسته ي
آموزشی، تربیتی اقتصادیار کوچک 2 ویژه سنین 10 تا 12 سال
تولید شده در موسسه فرهنگی هنري تربیت اقتصاد حکیم( مفتاح)
با حضور دکتر عادل پیغامی، عضو هیأت علمی دانشگاه امام
صادق(ع) و نویسنده ي کتاب  تعلیم و تربیت اقتصادي به صورت

 
زنده از طریق اینستاگرام برگزار شد. 

مریم حسینی در این مراسم اظهار داشت: موسسه فرهنگی هنري
تربیت اقتصاد حکیم (مفتاح) از سال 1394 در مرکز رشد دانشگاه اصفهان فعالیت خود را به مدیریت  دکتر مهدي  طغیانی عضو هیأت علمی دانشگاه
اصفهان و  نماینده ي شهر اصفهان در مجلس شوراي اسلامی  آغاز کرد و تا کنون سه بسته ي اقتصاددان کوچک، اقتصادیار کوچک یک و دو را به

 
مرحله ي  تولید و چاپ رسانده است.  

مدیر مؤسسه مفتاح ادامه داد: بسته ي اقتصادیار کوچک دو با رویکرد اقتصاد مقاومتی است که براي اولین بار در کشور مفاهیم اقتصادي را بر اساس
استانداردهاي دینی و ملی مشخص شده در کتاب تعلیم و تریت اقتصادي نوشته ي دکتر پیغامی و دکتر مهدي  طغیانی در قالب داستان، سرگرمی،
فیلم، انیمیشن، بازي هاي  فردي و گروهی، نمایش، کاردستی و ... به کودکان 10-12 سال آموزش می دهد و این بسته در ادامه ي  بسته ي اقتصادیار

 
کوچک یک (6-9 سال ) است. 

وي ادامه داد: بسته ي اقتصادیار کوچک دو شامل 8 کتاب داستان، یک کتاب راهنماي درسنامه ي مربی و کتاب کار دانش آموز است و شامل 15 مفهوم
اقتصادي متناسب با این گروه سنی است مفاهیمی همچون کار، مسؤولیت پذیري، کارآفرینی، پس انداز، سرمایه گذاري، خودباوري  و استقلال، تحریم و

 
بازارهاي بین الملل، انواع سرمایه ها، مالیات و دولت، خیریه و بخشش، قناعت،  مصرف  و ... است. 

عادل پیغامی نیز که از سال 82 تحقیق و پژوهش خود را در  زمینه ي  تربیت اقتصادي شروع کرده  و در این مراسم به عنوان مهمان حضور داشت بیان
کرد: سواد اقتصادي یکی از 18 سواد بین المللی است که مهارت زندگی کردن را به افراد می آموزد و متاسفانه در رسانه ها و برنامه آموزشی کشور مورد

 
غفلت قرار گرفته است. 

عضو هیأت عملی  دانشگاه امام صادقسواد اقتصادي صرفاً آموزش مباحث پول، پس انداز یا  بانک نیست بلکه آموزش تفکر انتقادي، تفکر تحلیلی، مهارت
حل مسأله و مهارت تصمیم گیري به افراد است که حتما باید از دوران کودکی به کودکان آموخت و مجموعه ي فوق  به خوبی  توانسته است این رسالت

 
را به مرحله ي تولید برساند. 

وي با بیان اینکه بحث اقتصاد مقاومتی رویکردي کاملاً عقلانی است نه استراتژیک بیان کرد: یکی از کلید واژه هاي اقتصاد مقاومتی بحث تاب آوري
فردي است و زندگی پر از ریسک و شوك هاي اقتصادي است؛ براي مثال از بیکاري، بدهکاري، ورشکستگی گرفته تا همین ماجراي کرونا و لذا ما به

 
عنوان والدین، باید کودکان خود را آماده روبه رو شدن با زندگی واقعی و فراز و نشیب هاي آینده کنیم. 

پیغامی تصریح کرد: چرا که روزي این گنبد آهنین والدین کنار می رود و کودکان باید آمادگی لازم براي  مواجه با مشکلات پیش رو را داشته باشند و

 
بسته ي فوق به طور غیر مستقیم این نقش را به خوبی ایفا کرده است. 



عضو هیأت عملی  دانشگاه امام صادقدر ادامه ي صحبت هاي حسینی در رابطه با اهمیت حس خوباوري و میهن دوستی در کودکان افزودند: کودك در
سن 10 تا 12 سال به دنبال هویت جمعی خود را در سطح ملی است و اگر احساس کند که  یک سرمایه ي ملی  محسوب شده است قطعا اعتماد به

 
نفس پیدا کرده و در جهت مهارت افزایی  خود اقدام خواهد کرد و بسته ي فوق  به خوبی این حس را منتقل می کند. 

وي در ادامه گفت: من به عنوان نویسنده ي کتاب تعلیم و تربیت اقتصادي، به عنوان یک شهروند، پدر و عضوي از این جامعه از مجموعه ي مفتاح کمال
تشکر را دارم که این طور دلسوزانه، دقیق، علمی، جامع و کاربردي  این مفاهیم را براي ارتقاي  سطح دانش و نگرش آینده سازان کشوم تولید

 
محتواکردند و قطعا نسل هاي  بعد قدردان و مدیون شما خواهند بود.  

پیغامی در پایان متذکر شد: خانواده ها و مردم باید مواظب باشند که گرفتار جریانات زرد تبلیغاتی نشوند چرا که عده اي در پی سواستفاده و کسب

 
منافع مالی خود مفاهیم غلطی را تحت عنوان هوش مالی غرب ، چگونه ثروتمند شویم و ... در حال منتشر کردن هستند.  

انتهاي پیام/63086/ج20/



اقدامات لازم را براي ایجاد کارخانه نوآوري در استان ها، تسریع کنید

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  412  |  تاریخ: 1399/10/08

رئیس جمهور به همه استانداران کشور دستور داد که اقدامات خود را براي ایجاد کارخانه نوآوري در استان هایشان تسریع ببخشند.

رئیس جمهور به همه استانداران کشور دستور داد که اقدامات خود

 
را براي ایجاد کارخانه نوآوري در استان هایشان تسریع ببخشند. 

به گزارش خبرگزاري مهر، حجت الاسلام حسن روحانی در پی
دریافت "گزارش اقدامات به عمل آمده درباره راه اندازي کارخانه
نوآوري در استان کرمانشاه"، ضمن تقدیر از استاندار این استان،
تاکید کرد که "سایر استانداران هم براي ایجاد کارخانه نوآوري همه
اقدامات لازم را انجام داده و فعالیت هاي خود را در این زمینه

 
تسریع ببخشند." 

از زمان افتتاح نخستین کارخانه نوآوري آزادي در تهران به عنوان
اولین و بزرگترین مرکز استقرار شتاب دهنده ها و استارت آپ هاي خاورمیانه و شمال آفریقا با ایجاد اشتغال براي حدود 3 هزار و 500 نفر از جوانان
تحصیلکرده با حضور رئیس جمهور در 14 آبان 98 و دستور به مسوولان ذیربط براي ایجاد کارخانه هاي مشابه در سراسر استان هاي کشور، شاهد آغاز

 
عملیات اجرایی و به دنبال آن افتتاح زنجیره اي این کارخانه ها در سراسر کشور هستیم. 

در حال حاضر به جز استان هاي تهران، خراسان رضوي و کرمانشاه که کارخانه نوآوري در آنها به مرحله بهره برداري رسیده، در 11 مرکز استان دیگر
نیز کارخانه هاي نوآوري در مرحله افتتاح یا ساخت قرار دارد.



تولید انبوه کیت تشخیص سریع کرونا بزودي/ 1500 شغل پایدارایجاد شد

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  413  |  تاریخ: 1399/10/08

یک مقام مسئول گفت: چند ماه پیش 50 میلیارد ریال به یکی از شرکت ها براي تولید کیت تشخیص سریع کرونا پرداختیم که بزودي تولید
انبوه این محصول آغاز می شود.

یک مقام مسئول گفت: چند ماه پیش 50 میلیارد ریال به یکی از
شرکت ها براي تولید کیت تشخیص سریع کرونا پرداختیم که

 
بزودي تولید انبوه این محصول آغاز می شود. 

به گزارش خبرنگار مهر، رضا نقی پور اصل، مدیرعامل شرکت مادر
تخصصی صندوق حمایت از تحقیقات و توسعه صنایع پیشرفته
(صحا) امروز دوشنبه در نشستی خبري اظهار داشت: در 9 ماهه
امسال یک هزار و 50 میلیارد ریال تسهیلات مصوب داشتیم که به
57 شرکت پرداخت شده یا در مرحله پرداخت است. این آمار معادل
عملکرد 12 ماهه پارسال صندوق است و پیش بینی می شود تا
پایان سال رشد 30 تا 35 درصدي نسبت به سال گذشته داشته

 
باشیم. 

مدیرعامل صحا افزود: از ابتداي امسال تا پایان آذرماه استان هاي اصفهان، البرز، آذربایجان شرقی، تهران، خراسان رضوي و فارس بیشترین تسهیلات را

 
در اختیار شرکت هاي مستقر قرار داده اند. 

وي ادامه داد: فقط در حوزه فناوري اطلاعات، حدود 200 میلیارد ریال تسهیلات از سوي صندوق در اختیار شرکت ها قرار گرفت و پس از آن گروه هاي

 
الکترونیک و نانو الیاف ها بیشترین تسهیلات را دریافت کردند. 

مدیرعامل شرکت مادر تخصصی صندوق حمایت از تحقیقات و توسعه صنایع پیشرفته به صدور ضمانت نامه اشاره کرد و گفت: در 9 ماهه امسال نزدیک

 
به یک هزار و 10 میلیارد ریال ضمانت نامه صادر شده است که در حوزه فناوري اطلاعات 75 شرکت 630 میلیارد ریال ضمانت نامه دریافت کرده اند. 

وي در مورد افزایش سرمایه صندوق، اظهار داشت: پیش بینی می شود براي سال 1400 درآمدهاي شرکت بین 90 تا 100 درصد افزایش یابد که از
محل سود سپرده ها و تسهیلات ارزان قیمت و زودبازده امکان پذیر خواهد شد. همچنین در نظر داریم از طریق صدور ضمانت نامه براي مگاپروژه ها
اقدام کنیم که می تواند درآمدهاي صندوق را افزایش دهد. در واقع به دلیل کم بودن بودجه صندوق و اینکه چندین سال است سرمایه صندوق افزایش

 
نیافته، چاره اي جز این اقدامات براي افزایش سرمایه نداریم. 

نقی پور اصل ادامه داد: مطالبات معوق هم داشتیم که از دهه 80 و اوایل دهه 90 مانده بود که با رایزنی ها توانستیم بخشی از این مطالبات را وصول

 
کنیم. 

این مقام مسئول افزود: قرار بود با صندوق نوآوري و شکوفایی خط اعتباري 150 میلیارد تومانی ایجاد کنیم ولی گفتند که نرخ سود را باید از مشتري
بگیریم و چون این موضوع سنگ بزرگی بود و از جنبه حمایتی خارج بود، ایجاد این خط اعتباري لغو شد. اما قرار است با صندوق توسعه ملی یک خط

 
اعتباري ایجاد کنیم. 

وي همچنین در خصوص میزان استقبال از تسهیلات صندوق، گفت: سالیانه بین 200 تا 250 شرکت به صندوق مراجعه می کنند که توان پوشش

 
خدمات براي حدود 100 شرکت را داریم. براي پوشش همه درخواست ها 7 هزار میلیارد تومان نیاز داریم اما بودجه ما 150 میلیارد تومان است. 



نقی پور اصل در پاسخ به سوالی در مورد حمایت از شرکت هاي تولیدکننده کیت تشخیص سریع کرونا، اظهار داشت: 50 میلیارد ریال تسهیلات به یکی
از شرکت هاي داخلی براي ساخت کیت تشخیص سریع کرونا با فناوري جدید در ماه هاي گذشته پرداختیم که دیروز مراحل نهایی تولید این کیت تمام

 
شد و به زودي تولید انبوه آن آغاز می شود. 

مدیرعامل صحا گفت: همچنین با حمایت صندوق یکی از شرکت ها توانست نانو را سوار بر پارچه هاي ماسک کند که این مساله موجب شد به جاي

 
واردات، خودمان در داخل این پارچه را تولید کنیم. 

وي همچنین در خصوص اشتغالزایی، تصریح کرد: مجموع تسهیلات داده شده و ضمانتنامه هاي انجام شده از شرکت ها در 9 ماه گذشته توانسته زمینه

 
اشتغال به کار 17 هزار و 364 نفر- ماه را در آن شرکت ها ایجاد کند که به طور میانگین معادل یک هزار و 500 نفر اشتغال پایدار می شود. 

نقی پور اصل گفت: هرچند معاونت طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت پیگیر افزایش سرمایه این صندوق است، اما هیچ گونه افزایش سرمایه در
بودجه 1400 دیده نشده است.



دستور رئیس جمهور به استانداران کشور: اقدامات لازم را براي ایجاد کارخانه نوآوري در

استان ها، تسریع کنید

منبع: شفقناشماره خبر:  414  |  تاریخ: 1399/10/08

شفقنا- رئیس جمهور به همه استانداران کشور دستور داد که اقدامات خود را براي ایجاد کارخانه نوآوري در استان هایشان تسریع ببخشند.
حجت الاسلام حسن روحانی در پی دریافت گزارش اقدامات به عمل آمده درباره راه اندازي کارخانه نوآوري در استان کرمانشاه، ضمن تقدیر از

استاندار این استان، تاکید کرد که سایر ...

 
شفقنا- رئیس جمهور به همه استانداران کشور دستور داد که اقدامات خود را براي ایجاد کارخانه نوآوري در استان هایشان تسریع ببخشند. 

حجت الاسلام حسن روحانی در پی دریافت گزارش اقدامات به عمل آمده درباره راه اندازي کارخانه نوآوري در استان کرمانشاه، ضمن تقدیر از استاندار
این استان، تاکید کرد که سایر استانداران هم براي ایجاد کارخانه نوآوري همه اقدامات لازم را انجام داده و فعالیت هاي خود را در این زمینه تسریع

 
ببخشند. 

از زمان افتتاح نخستین کارخانه نوآوري آزادي در تهران به عنوان اولین و بزرگترین مرکز استقرار شتاب دهنده ها و استارت آپ هاي خاورمیانه و شمال
آفریقا با ایجاد اشتغال براي حدود 3 هزار و 500 نفر از جوانان تحصیلکرده با حضور رئیس جمهور در 14 آبان 98 و دستور به مسوولان ذیربط براي
ایجاد کارخانه هاي مشابه در سراسر استان هاي کشور، شاهد آغاز عملیات اجرایی و به دنبال آن افتتاح زنجیره اي این کارخانه ها در سراسر کشور

 
هستیم. 

در حال حاضر به جز استان هاي تهران، خراسان رضوي و کرمانشاه که کارخانه نوآوري در آنها به مرحله بهره برداري رسیده، در 11 مرکز استان دیگر

 
نیز کارخانه هاي نوآوري در مرحله افتتاح یا ساخت قرار دارد. 

 
انتهاي پیام 

fa.shafaqna.com شفقنا در شبکه هاي اجتماعی: توییتر | اینستاگرام | تلگرام



آمادگی استانداري تهران براي جذب سربازان در واحدهاي تولیدي

منبع: ایسناشماره خبر:  415  |  تاریخ: 1399/10/08

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار تهران از آمادگی استانداري براي جذب سربازان در واحدهاي تولیدي خبر داد.

به گزارش ایسنا، حشمت االله عسگري در دوازدهمین جلسه کارگروه
تخصصی اشتغال استان تهران با اشاره به اینکه سربازان پس از دوره
سربازي مدت طولانی به دنبال شغل هستند، اظهارکرد: کسب
مهارت و همچنین پیدا کردن شغل فرصت این افراد را می گیرد، این
در حالی است که دوره خدمت فرصت خوبی است تا سربازان با
مجموعه فرصت هاي شغلی که در پیرامون آنها وجود دارد هماهنگ

 
شوند. 

وي افزود: این هماهنگی در تفاهم با نیروهاي مسلح مطرح شده تا
دوره جستجوي کار به جاي پس از سربازي به حین دوره خدمت
منتقل شود و در این دوره مشاغل شناسایی شود و سربازان آموزش

 
ببینند و انطباق ایجاد شود تا بلافاصله بعد از سربازي مشغول کار شوند. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار تهران تصریح کرد: در این جلسه اعلام آمادگی کردیم تا با نظام وظیفه هماهنگی شکل بگیرد و لیست سربازان با
نوع مهارت آنها مشخص شود، ضمن اینکه مشاغل مورد نیاز استان به آنها ارائه شود و سازمان فنی و حرفه اي هم آموزش لازم را جهت مهارت آموزي به

 
سربازان ارائه می کند. 

وي تاکید کرد: خوشبختانه در استان تهران مشکلی بابت فرصت شغلی افراد زیر لیسانس نداریم و بیشتر براي تحصیلات تکمیلی مشکل اشتغال وجود

 
دارد که در این زمینه سعی می شود با بهره گیري از ظرفیت صنایع هاي تک و دانش بنیان این مشکل رفع شود. 

انتهاي پیام



کاهش فوتی هاي روزانه کرونایی در استان تهران به 30نفر

منبع: ایسناشماره خبر:  416  |  تاریخ: 1399/10/08

استاندار تهران با اشاره به اینکه تدابیر پیشگیرانه واجراي مصوبات ستاد ملی کرونا موجب کاهش تعداد فوتی هاي روزانه کرونا در تهران شده
است، گفت: تعداد فوتی هاي کرونا در تهران به 30نفر کاهش پیدا کرده است.

به گزارش ایسنا، انوشیروان محسنی بندپی در دوازدهمین جلسه کارگروه
تخصصی اشتغال استان تهران ضمن تقدیر از نیروي انتظامی جهت اجراي
محدودیت هاي کرونایی گفت: در شرایطی که در دنیا پیک رو به شتاب
کرونا را شاهد هستیم، خوشبختانه در کشور ما میزان بستري و فوتی هاي

 
کرونایی سیر نزولی دارد. 

وي با اشاره به کاهش میزان بستري و فوتی ها در استان تهران افزود:
محدودیت هاي هوشمندي که طراحی شده اثرگذاري داشته که بار اجراي
آن بر عهده نیروي انتظامی بوده و در این زمینه 700 تیم عملیاتی از پرسنل
نیروي انتظامی کار رصد و اجراي صحیح طرح منع تردد شبانه و همچنین

محدودیت تردد بین استانی را بر عهده دارند. با اتخاذ تدابیر پیشگیرانه واجراي مصوبات ستاد ملی کرونا خوشبختانه تعداد فوتی هاي روزانه کرونا در

 
تهران به 30نفر کاهش پیدا کرده است. 

وي با اشاره به لزوم رعایت پروتکل هاي بهداشتی و تعامل شهروندان جهت استمرار اجراي محدودیت هاي کرونایی تاکید کرد: ضامن اجرایی محدودیت

 
هاي هوشمند، نیروي انتظامی بوده که در میان ناجا نیز سربازان، بازوان اجرایی این طرح هستند که از تلاش آنها تقدیر و تشکر می کنیم. 

استاندار تهران در بخش دیگري از جلسه کارگروه تخصصی اشتغال استان تهران که با حضور سردار تقی مهري رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا برگزار
شد با اشاره به درخواست معاونت نظام وظیفه نیروي انتظامی کل کشور در زمینه اشتغال سربازان منقضی گفت: زمینه براي مهارت آموزي و اشتغال

 
سربازان منقضی از خدمت در استان تهران فراهم است. 

وي ادامه داد: با توجه به تدابیر اتخاذ شده مقرر شد لیست واجدین شرایط و کسانی که بعد از انقضاي خدمت دچار مشکل اشتغال هستند و با توجه به
میزان تحصیلات آنها، زمینه ارتباط این افراد با بنگاه هاي اقتصادي در بخش هاي مختلف صنعت، خدمات و کشاورزي برقرار شود. همچنین مقرر شد که
نسبت به ارتقا مهارت سربازان بر اساس نیاز استان در دوران سربازي و نهادینه کردن مهارت آنان اقدام شود تا بعد از گذراندن دوره خدمت در زمینه

 
اشتغال دچار مشکل نباشند؛ چراکه واحدهاي زیادي در استان تهران اکنون به دنبال نیرو هستند. 

وي تاکید کرد: در استان تهران کارگروه اشتغال عملکرد خوبی دارد و با توجه به شرایط استان که سالانه 200 هزار نفر به جمعیت به سبب مهاجرت
اضافه می شود، اقدامات با برنامه ریزي پیش می رود. در تابستان امسال نرخ بیکاري نقطه اي در کشور 9.5 درصد و در استان تهران 6.4 درصد بوده که
حکایت از اقدامات اثرگذار در حوزه اقتصادي استان دارد. 96 هزار شغل تعهد اشتغال استان در سال 99 بوده که 68 هزار شغل تا امروز ایجاد شده است،

 
یعنی 72 درصد تعهدات اشتغال استان تهران محقق شده است. 

انتهاي پیام



8 زندانی جرائم غیر عمد در قوچان از بند رها شدند

منبع: ایسناشماره خبر:  417  |  تاریخ: 1399/10/08

ظهر امروز 8 زندانی جرائم غیر عمد در قالب اجراي طرح نذر هشتم از زندان قوچان آزاد شدند.

سعید سرباز جانفدا، مدیرکل زندان ها و اقدامات تأمینی و تربیتی
خراسان رضوي، امروز در حاشیه اجراي طرح نذر هشتم که در محل
اداره زندان شهرستان قوچان برگزار شد، در جمع خبرنگاران عنوان
کرد: در نحوه اجراي طرح نذر هشتم یک بازنگري انجام شد تا
افرادي که با وقوع جرمی زندانی می شوند، اصلاح و تربیت واقعی
شده و پس از خروج از زندان زندگی سالمی را شروع کنند و

 
بازگشتی سعادتمندانه داشته باشند. 

وي با اشاره به انجام آموزش هاي مختلف براي زندانیان افزود: برخی
از زندانیان پس از آزادي دوباره به زندان بازمی گردند چون جامعه

 
زندانیان را نمی پذیرد. 

مدیرکل زندان ها و اقدامات تأمینی و تربیتی خراسان رضوي تصریح کرد: توانسته ایم با اجراي طرح نذر هشتم گفتمان زندان را به بطن جامعه کشانده
به گونه اي که هم اکنون محلات و مساجد پاي کار آمده و زمینه آزادي زندانیان را فراهم و پس از آزادي این افراد را در مساجد جذب می کنند و تا

 
زمانی که به استقلال معیشتی برسند، تحت حمایت روحانیت و مردم محل قرار می گیرند تا به وضعیت تثبیت شده برسند. 

وي با بیان این نکته که طرح نذر هشتم از ماه گذشته براي نخستین بار در مسجد جوادالائمه(ع) مشهد آغاز شد، گفت: در ادامه برخی مساجد دیگر

 
مشهد اعلام آمادگی کردند و اجراي این طرح در شهرستان قوچان توسط مسجد عسکریه به عنوان دومین مسجد در استان امروز اجرا شد. 

سرباز جانفدا اظهار کرد: با اجراي طرح پایش زندانیان مشخص شد در استان خراسان رضوي 16 هزار زندانی وجود دارد که جرم اکثر آن ها در رابطه با

 
جرائم مواد مخدر است که با اجراي طرح هاي درمانی در داخل و خارج زندان امید می رود این میزان کاهش پیدا کند. 

حسین ولیدخت، دادستان عمومی و انقلاب شهرستان قوچان، نیز با اشاره به اجراي طرح نذر هشتم گفت: اجراي این طرح اتفاق زیبایی است که به

 
برکت وجود امام رضا(ع) در استان اجرا می شود؛ به گونه اي که هشتم هر ماه هشت نفر از زندانیان با کمک مومنین و خیرین آزاد می شوند. 

وي با تأکید بر نقش محوري مساجد در اجراي طرح نذر هشتم بیان کرد: اگر بتوانیم مساجد را پاي کار مشکلاتی همچون حبس که یکی از مشکلات

 
اجتماعی است، بیاوریم، به واسطه کمک هاي خیرخواهانه به مددجویان و کمک مومنین در مساجد علاقه به مساجد و معارف اسلامی بیشتر می شود. 

حجت الاسلام محمدعلی دستجردي، امام جمعه شهرستان قوچان، از مسجد به عنوان سنگر جامعه، راهگشا و مشخص کننده مسیر جامعه یاد و اظهار

 
کرد: باید فرهنگ سازي از مسجد آغاز شود چون مساجد بهترین مسیر براي رشد جامعه را نشان می دهند. 

وي ادامه داد: باید براي مسجد در تراز انقلاب اسلامی مسیر اصلاح و اشتغال در جامعه را در نظر بگیریم تا جامعه از این طریق ساخته شود و با توجه به
اینکه کسانی که در زندان ها قرار دارند، یکی از این گروه ها هستند، می توان از پتانسیل مسجد براي اصلاح و دیگر موضوعات اجتماعی و برگشت به

 
جامعه و ادامه مسیر استفاده کرد. 



همچنین حشمت شاکري رئیس اداره زندان شهرستان قوچان عنوان کرد: طرح نذر هشتم یک طرح معنوي بوده که با خلاقیت مدیر کل زندان هاي
استان خراسان رضوي اجرایی شد که طی امضاي تفاهم نامه اي مشترك با امور مساجد مقرر شد مساجد علاوه بر کمک هاي مالی در بعد فرهنگی و

 
ارتباط با زندانیان آزاد شده نیز کمک رسانی کنند که قوچان دومین شهر استان در اجراي این طرح است. 

وي با اشاره به وجود 10 زندانی جرائم غیر عمد در زندان قوچان گفت: زندانیان آزاد شده 117 میلیون تومان بدهی داشتند که با توجه به اینکه از نظر
مالی معسر محسوب می شدند. شکات مبلغ 71 میلیون تومان را مورد بخشش قرار داده و 36 میلیون تومان از این بدهی توسط خیرین تهیه و پرداخت

 
شد. 

انتهاي پیام



آبخیزداري که بیابان ها را آکواریم طبیعی می کند
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آبخیزداري که بیابان ها را آکواریم طبیعی می کند 

 
ایران از جمله کشورهایی است که 61 درصد مساحت آن در اقلیم خشک و فرا خشک قرار گرفته و بیش از 20 درصد آن را بیابان تشکیل می دهد. 

تابناك ایلام ، بهروز مردانی :: استان ایلام با دو میلیون هکتار مساحت که قریب یک میلیون و هفتصد هزار هکتار آن را عرصه هاي

 
طبیعی و حدود 21 درصد آن را اراضی بیابانی تشکیل داده است. 

بیابان زایی از مهمترین معضلات زیست محیطی است که در گسترش آن عوامل متعددي دخیل بوده که از اهم آنها بروز سیلابهاست؛ سیلابهایی که
ساده ترین روش مهار آنها اجراي طرحهاي آبخیزداري است که علاوه بر جلوگیري از فرسایش خاك نقش مهمی در تغییر اکوسیستم طبیعی و تعدیل

 
آب و هوا را ایفا می کند. 

احمدعلی محمدي آبخیزداري است،کشاورز زاده در روستاي آبطاف سفلی از توابع بخش کلات مورموري شهرستان آبدانان که توانسته با خلاقیت خود

 
بخش وسیعی از بیابانهاي جنوب آبدانان را به یک اکوسیستم طبیعی تبدیل کند. 

وي که از کشاورزان منطقه است می گوید پیشه کشاورزي در کنار تحصیلات مرتبط(کارشناس زمین شناسی) این علاقه را در من ایجاد کرد که در
جهت جلوگیري از فرسایش خاك و مهار سیلابها که از دغدغه هاي مهم زندگیم بود کاري انجام دهم. به همین خاطر در سال 89 براي اولین بار در یک

 
حوضه ي آبخیز و مستعد طرح آبخیزداري مکانیکی را به مرحله اجرا درآوردم. 

او ادامه داد: در راستاي مهار سیلابها و جلوگیري از فرسایش خاك با نگرش بومی محلی تا کنون سه سازه خاکی را احداث که بیش از یک میلیون
مترمکعب آب و رسوب ذخیره سازي که نقش بسیار مهمی در احیاي محیط زیست ایفا و باعث تلطیف هوا، تنوع زیستی موجودات، پرورش انواع آبزیان
گرمابی، رویش درختچه هاي گز و بید و نیزارهاي انبوه، آبشخوري براي حیوانات و نیز زمینه کشت گل گاوزبان را در منطقه فراهم آورده و از همه مهمتر

 
باعث ایمن شدن اراضی کشاورزي پایین دست شده است. 

محمدي به اشتغالزایی ناشی از این طرح اشاره و می گوید در این سازه هاي آبی بیش از 6 هزار قطعه انواع ماهیهاي گرمابی پرورش و 30 هکتار از

 
اراضی کشاورزي دیم احیا و زمینه را براي اشتغال پایدار روستایی فراهم می کند. 

وي با بیان این جمله که "آبخیزداري هزینه نیست بلکه سرمایه است " گفت: همه سازه ها با سرمایه خود و کمک خانواده انجام دادم؛ لکن در سال
جاري سازمان جهاد کشاورزي در راستاي ارتقا و ادامه کار اعتباراتی را اختصاص که در صورت تخصیص طرحهاي آبخیزداري را در منطقه گسترش
خواهم داد. او این نکته را نیز اضافه کرد که در حیطه ذخیره سازي اصولی روان آب هاي سطحی در نقاط طبیعی آمادگی دارد تجربیات خود را در

 
اختیار دامداران و کشاورزان استان قرار دهد. 

این آبخیزدار نمونه ملی به کسب عناوین خود اشاره و عنوان می کند در سال 98 موفق به دریافت تندیس سی و چهارمین جشنواره بخش کشاورزي و
منابع طبیعی و معرفی به عنوان آبخیزدار نمونه کشور گشته و همچنین موفق به دریافت لوایح تقدیر از ریاست محترم جمهور، وزیر جهاد کشاورزي،

 
ریاست جنگلها و مراتع کشور، استاندار ایلام، فرماندار و روساي منابع طبیعی و جهادکشاورزي شهرستان شدم. 

وي در پایان گفت با وجود آب کافی و زمینهاي مستعد انتظار است دولت با حمایت از کشاورزان زمینه را براي آبیاري بارانی این اراضی فراهم آورد./م



سیاستگذاري شهروند مدار اصل مهم در وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی است
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وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی در نشست گفت و شنود حقوق شهروندي که با حضور جمعی از فعالان وصاحبنظران عرصه حقوقی برگزار شد به
تشریح فعالیت هاي این وزارتخانه با محوریت حقوق شهروندي درحوزه هاي رفاهی،معیشتی،زنان سرپرست خانوار،کودکان،سالمندان و

روستائیان پرداخت.

به گزارش تابناك به نقل از مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی
وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی، محمد شریعتمداري اظهارداشت:
توجه به رضایت عموم مردم یکی از مهمترین اصول حاکم بر نظام
جمهوري اسلامی است و بر همین اساس در وزارت تعاون، کار و رفاه
اجتماعی تلاش کرده ایم در همه فعالیت ها، سیاست گذاري شهروند

 
مدارحاکم باشد. 

وي، اصلاح مطالبه جدي 15 ساله حقوق و دستمزد و افزایش 50
درصدي حقوق کارکنان ، راه اندازي پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان،
رشد قابل توجه تعداد تشکل هاي کارگري و کارفرمایی، تهیه و ابلاغ
منشور سالمندي، ایجاد داشبورد اطلاعات زنان سرپرست خانوار،

همسان سازي حقوق بازنشستگان، بهبود روابط کارگري وکارفرمائی، شناسائی بیش از 140 هزار کودك بازمانده از تحصیل و توجه ویژه به افراد داراي

 
معلولیت را از جمله مصادیق رعایت و توجه به حقوق شهروندي در دولت و وزارت تحت مدیریت خود دانست. 

 
شریعتمداري تاکید کرد : بر اساس قانون اساسی و قوانین آمره به رعایت حقوق شهروندي مکلف هستیم . 

وي با اشاره به اصل یک قانون اساسی که بر اکثریت آراي مردم به عنوان یکی از مهمترین اصول این قانون تاکید دارد اظهار داشت: در بند 6 اصل دوم

 
قانون اساسی به کرامت انسانی و آزادي هاي او اشاره شده و اصل سوم این قانون نیز به همین نحو است . 

شریعتمداري تاکید کرد: قانون اساسی مملواز حقوقی است که دولت ها باید محترم بشمارند و بناي جمهوري اسلامی نیز بر آرا و رضایتمندي مردم

 
است. 

وي ادامه داد: در فعالیت هاي مختلف و گسترده اي که این وزارتخانه دارد تلاش شده به آراء و نظرات مخاطبان و جامعه هدف توجه ویژه اي شود، بر
همین اساس، شوراهاي مختلفی در امر تصمیم سازي مشارکت می کنند،از وجود نمایندگان مردم در انجمن ها ، اتحادیه ها، کانون ها و شوراهاي ذي
ربط بهره می بریم و به هیچ وجه تا قبل از دریافت نظرات مردمی از طریق نمایندگان آنها تصمیمی در هیچ یک از حوزه هاي این وزارتخانه اتخاذ نمی

 
شود. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: رئیس جمهوري نیز تلاش کردند با نگارش منشور حقوق شهروندي در 120 ماده و انتصاب دستیار حقوق

 
شهروندي در همه وزارتخانه ها ، دستگاه ها و سازمان ها ، این هدف را پایدار و به صورت مستمر تعقیب کنند. 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی به تشریح عملکرد این وزارتخانه در حوزه حقوق شهروندي پرداخت و در حوزه رفاه عمومی به ایجاد پایگاه اطلاعات رفاه
ایرانیان اشاره کرد و افزود : از طریق این پایگاه و ثبت اطلاعات واقعی از وضعیت عمومی مردم، گزارش هاي دقیق و روشنی را در اختیار سیاستگذاران

 
حوزه رفاه اجتماعی قرارمی دهیم. 

به گفته شریعتمداري، امروز این اقدام ارزشمند به نتیجه مطلوب رسیده و حدود 60 پایگاه اطلاعاتی در اختیاراین وزارتخانه قرار دارد و تمام اطلاعاتی که

 
بر پایه کد ملی در کشور ثبت می شود در این پایگاه گردآوري شده است . 

وي افزود: بر پایه این اطلاعات می توانیم 85 میلیون جمعیت کشور را در یک طبقه بندي روشن در ده دهک مشخص دسته بندي کرده و از وضعیت

 
اقتصادي آنها مطلع شویم. 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی، توجه به رفاه و معیشت مردم را به عنوان یکی از مهمترین اصول و ضروریات حقوق شهروندي دانست و گفت: همه

 
همکاران در دولت نیز با تمامی توان در این زمینه تلاش می کنند. 



وي، توجه جدي به مطالبه 15 ساله مردم از طریق اصلاح دستمزد افراد داراي حقوق ثابت که در سال گذشته انجام شد را تلاش دیگري در راستاي
تحقق خواسته ها و مطالبات مردمی دانست و اظهار داشت: با50 درصد افزایش حقوق کارکنان دولت و همسان سازي حقوق بازنشستگان، این مطالبه

 
جدي و مغفول مانده ، با اختصاص 50 هزار میلیارد تومان منابع تحقق یافت. 

شریعتمداري، تلاش هاي دولت در زمینه تامین نیازهاي زیر بنایی مثل آب ، برق و گاز و فراهم کردن زمینه استفاده رایگان از این منابع براي افرادي که

 
الگوي مصرف را رعایت می کنند را از مصادیق دیگر توجه ویژه دولت تدبیر و امید به حقوق شهروندي دانست. 

وي به افزایش ارائه خدمات جانبی به افراد جامعه با درآمد ثابت نیز اشاره کرد و بیان داشت: با حذف یارانه سوخت تلاش شد بر مبناي همین آزمون

 
وسع، یارانه معیشت در اختیار جامعه 60 میلیونی قرار گیرد. 

 
تشکیل بیش از 13 هزار تشکل کارگري و کارفرمایی در دولت تدبیر و امید 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی به اهمیت و ضرورت حضور تشکل ها و اتحادیه ها به عنوان نمایندگان مردم درتصمیم گیري ها نیز تاکید کرد و گفت: بر

 
همین اساس، در دولت تدبیر و امید 13 هزار و 700 تشکل کارگري و کارفرمایی در کشور ایجاد شده است. 

وي به اقدامات متعدد این وزارتخانه در حوزه حقوق کودکان نیز اشاره کرد و گفت: با همکاري وزارت بهداشت،کودکان داراي سوء تغذیه شناسایی شدند
و منابعی براي آنان اختصاص داده شد . علاوه بر این 140 هزار کودك بازمانده از تحصیل را نیز شناسایی کردیم که بخشی از آنها به دلیل مسائل مادي

 
و بخشی نیز به دلیل معلولیت امکان تحصیل نداشتند و تلاش کردیم آنان نیز از این حق اساسی بهره مند شوند . 

شریعتمداري درخصوص اقدامات صورت گرفته در زمینه توجه به حقوق زنان سرپرست خانوار نیز اظهار داشت: در راستاي توانمند سازي این قشر از

 
جامعه نیز داشبورد اطلاعات زنان سرپرست خانوار تهیه و قدم هاي خوبی برداشته شده است. 

وي تهیه و ابلاغ منشور حقوق سالمندي در این دولت را نیز اقدام مهم دیگري برشمرد که در راستاي تحقق اهداف این گروه از جامعه صورت گرفته و

 
افزود: شوراي سالمندان زیر نظر استانداران تشکیل شد . 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی تاکید کرد: به وضعیت معلولان نیز در این دولت توجه ویژه اي شده و از طریق تصویب قانون افراد داراي معلولیت در
مجلس شوراي اسلامی و پیش بینی منابعی سعی کردیم به طور ویژه اي به این عزیزان رسیدگی کنیم، این منایع از سال اول با حدود یک هزار و صد
میلیارد تومان آغاز شد و امروز به دو هزار میلیارد تومان منابع رسیده و علاوه بر منابعی که قبلاً در این ردیف ها مصرف می شد این منابع در اختیار

 
معلولان قرار گرفت . 

به گفته شریعتمداري، همچنین تلاش شد مستمري مددجویان داراي معلولیت شدید و خیلی شدید نیز افزایش پیدا کند و حقوق آنان نیز بین 5 تا 9

 
برابر افزایش یافت. 

وي افزود : همچنین به روستاها به عنوان مرکز اصلی توسعه کشور توجه ویژه شد، گسترش و توسعه شبکه آب، برق،گاز ، توسعه شبکه اینترنت و نیز
توجه به مسئله اشتغال روستاها با اختصاص یک و نیم میلیارد دلار از محل منابع صندوق توسعه ملی نیز از دیگر برنامه هایی بود که در این دولت به

 
اجرا گذاشته شد. 

 
افزایش سهم اشتغال روستایی از 3 به 29 درصد در سبد اشتغال کشور 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: تا امروز و به شکل تمام شماري شده حدود 250 هزار شغل در سطح روستاها به وجود آمده و سهم اشتغال

 
روستایی در سبد اشتغال کشور از 3 به 29 درصد افزایش پیدا کرده است. 

شریعتمداري افزود: با ایجاد کانون هاي بوم گردي، مسئله مهاجرت معکوس به روستاها انجام شده است . علاوه بر این تا پیش از این دولت، تنها 650
هزار نفر تحت پوشش بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر قرار داشتند که با اختصاص نزدیک به 3 هزار میلیارد تومان، پوشش بیمه اجتماعی

 
روستاییان را در کشور به سه میلیون نفر افزایش داده ایم . 

 
وي تصریح کرد : همچنین در حوزه زنانی که همسر خارجی داشتند امکان انتقال تابعیت براي فرزندان نیزانجام شده است . 

شریعتمداري ادامه داد: در حوزه روابط کار نیز تلاش کردیم تا رابطه کارگران و کارفرمایان بهبود یابد و درطی این دو سال 30 سامانه جامع کار در

 
سراسر کشور استقرار پیدا کرده که از طریق این سامانه ها، ارتباطات کارگر و کارفرما به صورت منطقی تر برقرار می شود. 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی افزود: قطعاً همه اقدامات انجام شده در سایه همان حقوق شهروندي و تحت عنوان حقوق اساسی است،البته باید
تصمیمات به سایر بخش هاي حقوق اساسی مردم معطوف شود تارضایت مندي در جامعه افزایش پیدا کند. قطعا رضایتمندي مردم اصل است و باید از

 
طریق معقول و علمی آن را سنجش کنیم. 

شریعتمداري، بهبود سرمایه اجتماعی و اعتماد عمومی را بسیار با اهمیت دانست و گفت : باید تلاش کنیم سرمایه اجتماعی را افزایش دهیم ، با استفاده
از برخی ساز و کارهاي صحیح حکمرانی مطلوب مثل شفاف سازي که در دستور کار قرار گرفته وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی تاکنون توانسته قدم

 
هاي خوبی بردارد . 

وي به بخشی از اقدامات این وزارتخانه در حوزه صیانت و حفاظت از اموال مردم نیز اشاره کرد و بیان داشت: ورود مجموعه اقتصادي عظیمی مثل شستا
به بازار بورس، قرار دادن ترازنامه مالی شرکت ها اعم از بورسی و غیر بورسی در کدال بورس و استقرار حدود 40 سامانه شفاف ساز در همه صندوق ها و

مراکزي که از دارایی هاي بیمه شدگان و بازنشستگان صیانت می کنند از جمله اقداماتی است که در این حوزه صورت گرفته است . 



شریعتمداري با تاکید بر اینکه امروز به اجماع نخبگانی در امر توجه به معیشت مردم نیازمند هستیم گفت: بررسی هاي ما در پایگاه اطلاعات رفاه
ایرانیان نشان می دهد متوسط دریافتی و هزینه طبقات پایین و حتی طبقات بالا دست جامعه متوسط خوبی نیست و در دهک اول درآمدي در سال 98

 
، کمتر از یک میلیون و پانصد هزار تومان بوده است. 

وي افزود: احساس عدالت اجتماعی و مساوات یکی از نیازهاي اساسی جامعه است که در این بخش نیز براي تامین رفاه، آسایش و معیشت جامعه که بر

 
عهده دولت است تلاش هایی را آغاز کرده ایم . 

وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی در ادامه به وضعیت جامعه تحت پوشش این وزارتخانه و نحوه جهت گیري هاي آن در حوزه هایی مثل تامین اجتماعی و
بهزیستی اشاره کرد و گفت: امروز بخش عظیمی از جامعه با وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی در ارتباط هستند، از همین رو مسئولیت سنگینی را براي

 
ایجاد رضایتمندي مردم برعهده دارد . 

شریعتمداري گفت : تلاش کردیم در طی این دو سال ضعف بصري و شنوایی را با استفاده از ابزارهاي مختلف رفع کنیم و ارتباطات خود را با جامعه

 
هدف و مخاطبان عام و خاص آن گسترده کنیم ،بهتر ببینیم و بشنویم . 

وي افزود:یکی از مهم ترین ویژگی هاي سیاستگذاري شهروند مدارانه استفاده از خرد جمعی دانش نخبگان در این عرصه است که می توانیم قدم هاي

 
خوبی در این زمینه برداریم. 

شریعتمداري بر ارائه نظریه فقر زدایی و رفاه اجتماعی با مشارکت و بهره مندي از آراء صاحبنظران و فعالان حقوقی براي تدوین سیاست هاي کلان

 
بخش رفاه کشور تاکید کرد. 

وي ادامه داد: در این دو سال تلاش کردیم شوراي عالی رفاه را به جایگاه مناسب خود بازگردانیم و قانون ساختار رفاه اجتماعی را که نسبت به سایر

 
قوانین مترقی تر و ارزشمند است مستقر کنیم . 

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی افزود: بدون تردید مهمترین چالش امروز و فرداي کشور عدالت اجتماعی است. اگر به حقوق محرومین توجه نکنیم بدون
تردید با مشکلات عدیده اي مواجه خواهیم شد. از سوي دیگر کار،تولید و سرمایه گذاري نیز داراي اهمیت است. بنابراین توسعه بدون توجه به جامعه اي

 
که داراي حداقل هاي ثابت هستند امکان پذیر نیست. 

در این نشست صاحبنظرانی چون؛محسن رهامی استاد دانشگاه تهران و دبیرکل بنیاد صلح ، مهدي هداوند استاد حقوق عمومی دانشگاه ه علامه
طباطبایی، حبیب نژاد استاد حقوق عمومی دانشگاه تهران، محمدجلالی استاد حقوق عمومی دانشگاه شهید بهشتی، کوروش استوار سنگري مدیرگروه
حقوق عمومی دانشگاه آزاد شیراز، سیدمجتبی واعظی استاد حقوق عمومی دانشگاه شیراز، مهناز بیات استاد حقوق عمومی دانشگاه شهید بهشتی تهران،
عبداله خدابخشی استاد حقوق خصوصی دانشگاه فردوسی مشهد، مسلم آقایی استاد حقوق عمومی و پژوهشگر ومهدي شعبان نیا مدیر گروه حقوق
عمومی واحد تهران مرکزي به طرح دیدگاه ها و نظرات خود در حوزه حقوق شهروندي پرداختند و راه کارهایی براي تحقق بهتر آن در جامعه ارائه

 
کردند. 

محسن رهامی استاد دانشگاه تهران و دبیرکل بنیاد صلح ،با بیان اینکه مخاطبان وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی را اقشار مختلف جامعه تشکیل می

 
دهند گفت : توجه به حقوق کارگران، اتحادیه ها و سندیکاها از اجزاي مربوط به حقوق شهروندي است. 

وي تاکید کرد : فصل مربوط به حقوق شهروندي باید متولی داشته باشد، البته ایجاد نهادها در وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی اتفاق خوبی است ، اما

 
براي اینکه این قبیل نهادها بعد از این دولت نیز تداوم یابند باید فعالیت ها بر ایجاد نهادهایی مثل سندیکاها و اتحادیه ها مبتنی باشد . 

رهامی، توجه به معیشت اکثریت جامعه هدف را به معناي توجه به کرامت انسانی دانست و یادآور شد : امروزلازم است صداي طبقاتی که بلندگو ندارند

 
را نیز بشنویم. 

کورش استوار سنگري مدیرگروه حقوق عمومی دانشگاه آزاد شیراز، نیز در خصوص منشور حقوق شهروندي و این که بخشی از آن مربوط به حق اشتغال
و کار شایسته است گفت : مطابق ماده 55 منشور حقوق شهروندي شهروندان جامعه حق دادخواهی در مراجع کار را دارند ، بنابراین پیشنهاد می کنم
براي استحکام آراي حقوقی هیئت هاي تشخیص و حل اختلاف در مراجع کار و به منظور احقاق حقوق شهروندي این آیین نامه اصلاح و الزام شود و

 
عضو منصوب از سوي وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی در این هیئت ها ، تحصیلکرده رشته حقوق باشد. 

وي افزود:طبق آیین دادرسی کار، نمایندگان کارگر و کارفرما لزوماً نباید وکیل داشته باشند، اما فقدان تخصص در این حوزه به حقوق آنان آسیب می
رساند، و اصلاح آیین نامه به نحوي که تنها وکلا بتوانند در هیئت هاي تشخیص و حل اختلاف حضور پیدا کنند ضروري است . در این زمینه انعقاد

 
قرارداد با کانون وکلا و حضور وکلاي متخصص در زمینه معاضدت حقوقی، بسیار موثر است . 

در ادامه نشست، مهدي هداوند استاد حقوق عمومی دانشگاه علامه طباطبایی به رویکردهاي اجتماعی منشور حقوق شهروندي که مورد توجه تدوین
کنندگان آن بود پرداخت و گفت: تدوین کنندگان منشور حقوق شهروندي اصول و حقوقی را مورد شناسایی قرار داده اند که جهت اجتماعی منشور،
سیاست گذاري در حوزه اجتماعی و حق هاي رفاهی را مورد توجه قرار داده است . بنابراین، آغاز منشور حقوق شهروندي با حق سلامت ، حیات ،

 
اشتغال ، رفاه و بهداشت به تفصیل مورد توجه قرار گرفته است. 

وي افزود: شاید مهمترین چالش دنیاي معاصر اجتماعی امروز بحث اجراي عدالت اجتماعی است. تردیدي نیست که احساس بی عدالتی و بازمانده بودن



در خاورمیانه بروز گروه هائی مثل داعش و سایر گروه ها را موجب شده است . قطعاً مسیر موفقیت دولت ها از مسیر دولت رفاه می گذرد. با نگاهی به

 
شش برنامه تنظیم شده در قبل از انقلاب و بررسی ایرادات آن به این نکته می رسیم که ضعف در حوزه هاي سیاست هاي اجتماعی بوده است. 

هداوند تصریح کرد: البته پس از انقلاب اسلامی نیز با پراکندگی در سیاستگذاري اجتماعی در برنامه ها مواجه هستیم و سند منسجمی قبل و بعد از
انقلاب در حوزه رفاه اجتماعی تدوین نشده است. بنابراین به نظرمی رسد به یک سند جامع سیاست اجتماعی با رویکرد یک دولت رفاهی تنظیم گر نیاز

 
داریم. 

در ادامه نشست، مهناز بیات استاد حقوق عمومی دانشگاه شهید بهشتی تهران، از یک موضع جمع گرایانه وارد بحث حقوق شهروندي شد و گفت : توجه

 
به مصلحت حیات جمعی مبناي موجه ساز تحدید آزادي هاي فردي به حساب می آید . 

وي افزود : از آنجایی که با هم بودن جامعه ایرانی مورد تهدید قرار گرفته است بنابراین مصلحت و خیر عمومی جامعه باید مورد توجه قرار گیرد. از
همین رو باید حداقل هاي معیشتی براي همه مردم صرف نظر از تفاوت هاي ایدئولوژیک و به عنوان یکی از مصادیق مصلحت حیات جمعی براي همه

 
مردم ایران تامین شود. 

سید احمد حبیب نژاد استاد حقوق عمومی دانشگاه تهران، عضو هیات علمی دانشگاه تهران و مدیرعامل موسسه توسعه حقوقِ فقرزدایی نیز در ادامه
نشست گفت: همراه کردن جامعه حقوقدانان با مقوله فقر زدایی بسیار مهم است. متاسفانه یک الگو و نظام مدون ،مشخص و معینی در حوزه فقرزدایی

 
نداریم. از سوي دیگر حقوقدانان نیز نسبت به آیین نامه ها، قوانین و مقررات مربوط به فقر و رفاه کمتر چالش ایجاد می کنند. 

وي در همین زمینه پیشنهاد کرد: آیین نامه هاي مربوط به موضوعات رفاهی در وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی و به منظور استفاده جامعه هدف و

 
متناسب با وضعیت کرونایی به روز رسانی شود. 

 
حبیب نژاد همچنین خواستار تشکیل دبیرخانه هماهنگی و نظارت براي اجراي قانون معلولان در این وزارتخانه شد. 

وي مقررات گذاري دقیق در حوزه رفاه را با اهمیت دانست و گفت : مسئله فقر را باید یک مسئله بحرانی درنظر گرفت، بحث حاشیه نشینی و اقامت

 
گاههاي غیررسمی نیز نیازمند توجه است. مشارکت بخش هاي غیردولتی در نظام تامین اجتماعی نیز می تواند مورد توجه قرار گیرد. 

مسلم آقایی طوق استاد حقوق عمومی و پژوهشگر، نیز در ادامه نشست گفت : یقینا اگر موارد مربوط به حقوق شهروندي در حوزه رفاهی به صورت کامل
اجرا شود یک آرمان شهر خواهیم داشت. اما مسئله رفاه اجتماعی داراي ذات و ماهیت پیچیده اي است که با آن یک سري مشکلات عمده داریم ،چه

 
این مسایل درمنشور حقوق شهروندي آمده باشد یا نیامده باشد. 

 
وي افزود: بحث رفاه اجتماعی اصولاً یک مفهوم چتري است .یعنی عناوین ، مفاهیم و عناصر مختلف ذیل این مفهوم کلی درج می شود. 

آقائی طوق افزود : وقتی از رفاه اجتماعی صحبت می شود برآیند کلی تلاش دولت و بخش عمومی در عرصه هاي مختلف است. حال این کار را به
وزارتخانه اي واگذار کرده ایم که در کنار مفاهیمی مثل کار، تعاون قرار دارد، ازهمین رو این گستردگی به کار این وزارتخانه لطمه می زند . عرصه رفاه

 
اجتماعی بسیار گسترده است و حقیقتاً یک وزارتخانه به تنهایی نمی تواند متولی اجراي این برنامه باشد. 

وي همچنین بر وجود نظریه در زمینه رفاه اجتماعی تاکید کرد و گفت : لزوم انسجام در سایر بخش ها و کمک سایر بخش ها به این وزارتخانه براي

 
اجراي هر چه بهتر برنامه ها می تواند موثر باشد. 

مهدي شعبان نیا مدیر گروه حقوق عمومی واحدتهران مرکزي،نیز در ادامه نشست گفت : منشور حقوق شهروندي به رغم اینکه ضمانت اجرایی ندارد اما
می تواند منشاء خیر باشد. در ماده119 قانون که بحث مراکز خدمات اشتغال در کشور وجود دارد می توانیم بحث حمایتی از کارفرمایان را نیز داشته

 
باشیم . 

 
به گفته وي همچنین در خصوص ماده 121 قانون کار در مورد استفاده از اتباع خارجی می توان کارگران ایرانی را جایگزین آنان کرد. 

شعبانیان ادامه داد: حق اعتصاب براي کارگران مطابق با قوانین نیز می تواند فضاي مناسبی را براي طرح مطالبات کارگران ایجاد کند . بحث قراردادهاي
موقت نیز از جمله مواردي است که باید مورد توجه قرار گیرد .همچنین الحاق به برخی از مقاوله نامه هاي بین المللی و حضور موثر جمهوري اسلامی

 
ایران در سازمان بین المللی کار براي طرح مباحث حقوق کار باید مورد توجه قرار گیرد . 

سیدمجتبی واعظی استاد حقوق عمومی دانشگاه شیراز،هم در ادامه نشست گفت : در منشور حقوق شهروندي یک سري نوآوري هایی وجود دارد و یکی

 
از مصادیق بارز آن نیز حق توان خواهان است . 

 
وي افزود: در محورهایی که نوآوري وجود دارد مثل حقوق معلولان و توانخواهان باید شفاف سازي صورت گیرد. 

بحث اتحادیه هاي کارگري از طریق تشکیل اتحادیه هاي کارگري و صنفی هم می تواند به دولت و به ارتقاء حقوق رفاهی بسیار کمک کند. ایجاد

 
زیرساخت هاي لازم از سوي دولت براي توسعه اتحادیه ها و سندیکاها گام موثري در این زمینه است،. این امر آثار اجتماعی سیاسی خوبی هم دارد. 

واعظی، ایجاد مراکز اجتماعی، نهادهاي محلی و شهرداري ها از طریق داوطلبینی که آموزش ها را به مردم می دهند براي حمایت از اقشار آسیب پذیر و

 
فاقد شغل و مهارت بسیار موثر دانست . 

وي گفت: قطعا این امر به ارتقاي حقوق اجتماعی افراد نیز منجر خواهد شد. همچنین بحث وحدت رویه در مراجع حل اختلاف نیز با اهمیت ارزیابی می

 
شود. ساماندهی وضعیت شرکت هاي تامین نیرو و رفع تبعیض در این زمینه هم از جمله موارد دیگري است که نیازمند توجه است. 

از حضور وکلا در هیات هاي تشخیص و حل اختلاف استقبال می کنیم 



در ادامه این نشست، حاتم شاکرمی، معاون روابط کار گفت: هم اکنون این معاونت بسیاري از خدمات خود را و به ویژه در حوزه حقوق شهروندي به

 
صورت الکترونیکی به جامعه کارگري و کارفرمایی ارائه می دهد. 

وي به موضوع شفافیت اشاره کرد و گفت : از اصلاح آیین نامه تعیین اعضاي حل اختلاف و حضور وکلا درهیات هاي تشخیص و حل اختلاف که در این

 
جلسه مطرح شد استقبال می کنیم . 

شاکرمی با بیان اینکه هم اکنون هفت مقاوله نامه در دولت تصویب شده است افزود: جمهوري اسلامی ایران تاکنون به 14 مقاوله نامه بین المللی پیوسته

 
است که البته این تعداد افزایش پیدا خواهد کرد. 

وي یکی از اقدامات مهم این وزارتخانه را که با حمایت شریعتمداري وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی در دولت صورت گرفت تصویب سند کار شایسته

 
مبتنی بر حقوق شهروندي دانست و گفت: یقینا تصویب این سند کار بسیار بزرگی است . 

 
راه اندازي اورژانس کسب و کار در دستور کار قرار دارد 

عیسی منصوري،معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال نیز به اقدامات این معاونت در حوزه زنان سرپرست خانوار و اشتغال پرداخت و گفت : راه اندازي

 
اورژانس کسب و کار در دستور کار قرار دارد و در حال نهایی شدن است. 

 
وي توضیح داد: از این اورژانس در دوره هاي اضطرار اقتصادي و طبیعی می توان استفاده کرد که توجه خاصی را به واحدهاي کسب و کار دارد . 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال ادامه داد: در دوران کرونا 20 هزار میلیارد تومان براي واحدهاي کسب و کار وکارفرمایانی که به نوعی بتوانند از

 
کارگران حمایت کنند اختصاص دادیم . 

منصوري افزود: همچنین یک بسته سیاستی نیز در مورد به کارگیري اتباع خارجی وجود دارد که در یک رشته فعالیت هاي خاصی بتوانند کار کنند و

 
تاکید بر حمایت از نیروي کار ایرانی است. 

وي در خصوص منشور حقوق شهروندي نیز گفت: در این مورد دو نکته ویژه داریم و آن بحث مالکیت و حقوقی براي نیروي کار شهروندان در حوزه کار
و اشتغال است که براي اولین بار نه از منظر بنگاه کسب و کار بلکه از منظر حقی که خود انسان دارد به آن پرداخته ایم و انسان محوري در آن به عنوان

 
مسئله دیده شده است. 

منصوري توضیح داد: در همه استان ها شاغلین و بیکاران زن سرپرست خانوار را به صورت تفکیک شده داریم. همچنین با هماهنگی معاونت زنان براي
همه زنان سرپرست خانوار و جامانده از اشتغال و مشاغل خانگی یک برنامه فراگیر اجرا کرده ایم و به صورت پایلوت این برنامه در 9 استان اجرا شد و هم

 
اکنون در 31 استان اجراي آن ادامه دارد . 

 
به گفته وي، همچنین شناسایی ، توانمندسازي و اقتصادي شدن زنان سرپرست خانوار در حال اجراست. 

در ادامه نشست سید هادي قره سید رومیانی ، معاون حقوقی،مجلس و امور استان ها نیز اتصال سازماندهی شده میان دانشگاه صاحب نظران و نخبگان
را با امور اجرایی کشور با اهمیت ارزیابی کرد و گفت : فعالیت هاي بسیاري در این چند سال انجام گرفته که به اطلاع رسانی دقیق به مردم نیازمند است

،شفافیت نیز سر لوحه فعالیت هاي این وزارتخانه قرار گرفته است.



برنامه وزارت کار از کهگیلویه و بویراحمد شروع شد!

منبع: تابناكشماره خبر:  420  |  تاریخ: 1399/10/08

 
برنامه وزارت کار از کهگیلویه و بویراحمد شروع شد! 

معاون توسعه و منابع انسانی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: بنا به درخواست وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی هیات هاي بلندپایه اي از سوي

 
این وزارتخانه و سازمان هاي تابعه آن براي ارزیابی مشکلات و توسعه اشتغال به هفت استان محروم کشور و با نرخ بیکاري بالا سفر می کنند. 

به گزارش تابناك کهگیلویه وبویراحمد به نقل از ایرنا، غلام رضا پناه روز
دوشنبه در حاشیه آغاز فعالیت هیات اعزامی از سوي وزارت تعاون ، کار و
رفاه اجتماعی در یاسوج اظهار داشت : این استانها شامل کهگیلویه و
بویراحمد ، خوزستان ، سیستان و بلوچستان ، چهار محال و بختیاري

 
،کردستان ، کرمانشاه و لرستان هستند. 

وي اظهار داشت این هیات در اولین سفر خود به کهگیلویه و بویراحمد
سفر کرده و پس از ان به دیگر استانها اعزام شده و مشکلات بخش اشتغال

 
انها را بررسی می کنند. 

پناه در ادامه گفت در این سفر پروژه ها و طرح هاي مختلف با ایجاد
اشتغال مناسب در شهرستان هاي استان کهگیلویه و بویراحمد مورد

 
بازدید قرار می گیرند. 

وي افزود: همچنین پیشنهادهایی که در شوراي برنامه ریزي و توسعه

 
استان و شوراي اشتغال استان توسط استاندار و معاونان مطرح شده مورد ارزیابی قرار می گیرند. 

معاون توسعه و منابع انسانی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: پروژه هاي داراي مشکل در این سفر بررسی می شوند و پس از بازدید از

 
زمینه حل مشکلات آن ها فراهم می شود. 

وي ابراز داشت: بخشی از پروژه هاي بزرگ استانی که سالیان سال شروع شده و پایانی براي آن ها مشخص نشده نیز مورد ارزیابی قرار می گیرند تا با
حمایت بانک هایی که وابسته به وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی هستند از جمله بانک رفاه، توسعه تعاون و صندوق کارآفرینی امید از طریق ماده 56

 
این طرح ها به ثمر بنشینند. 

پناه عنوان کرد: به عنوان نمونه اجراي سد تنگ سرخ که براي تامین اب اشامیدنی مردم این منطقه حیاتی است و همچنین جاده یاسوج به شیراز که از

 
محورهاي مواصلاتی بوده که ارتباط تنگاتنگی را با یکی از استان هاي بزرگ برقرار می کند، از طریق ماده 56 پیگیري می شود. 

وي گفت: در این سفر هیات مذکور به شهرستان هاي مختلف کهگیلویه و بویراحمد سفر خواهند کرد و پروژه ها و طرح هاي در دست اجرا را مورد

 
ارزیابی قرار می دهند. 

معاون توسعه و منابع انسانی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: معاون اشتغال و کارافرینی وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی نیز فردا سه شنبه در
نشست کارگروه اشتغال استان در زمینه ایجاد اشتغال و تسهیلات مورد نیاز به ویژه اشتغال روستایی و مشاغل خانگی که بستر خوبی در استان ما دارد،

 
تصمیمات خوبی اتخاذ خواهدکرد. 

پناه عنوان کرد: صندوق بیمه عشایر و روستایی نیز در 2 شهرستان کهگیلویه و بویراحمد افرادي که فاقد بیمه هستند را به صورت رایگان بیمه می کند.



سهم 29 درصدي اشتغال روستایی از سبد اشتغال کشور

منبع: ایرناشماره خبر:  421  |  تاریخ: 1399/10/08

تهران - ایرنا - وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: سهم اشتغال روستایی در سبد اشتغال کشور از 3 درصد به 29 درصد افزایش پیدا کرده
است.

تهران - ایرنا - وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: سهم اشتغال
روستایی در سبد اشتغال کشور از 3 درصد به 29 درصد افزایش پیدا

 
کرده است. 

به گزارش روز دوشنبه ایرنا از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی،
محمد شریعتمداري وزیر تعاون در نشست گفت و شنود حقوق
شهروندي که با حضور جمعی از فعالان وصاحبنظران عرصه حقوقی
برگزار شد گفت: توجه به رضایت عموم مردم یکی از مهمترین اصول
حاکم بر نظام جمهوري اسلامی است و بر همین اساس در وزارت
تعاون تلاش کرده ایم در همه فعالیت ها، سیاست گذاري شهروند

 
مدار حاکم باشد. 

 
وي تاکید کرد: بر اساس قانون اساسی و قوانین آمره به رعایت حقوق شهروندي مکلف هستیم. 

وزیر تعاون به تشریح عملکرد این وزارتخانه در حوزه حقوق شهروندي پرداخت و در حوزه رفاه عمومی به ایجاد پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان اشاره کرد و
افزود: از طریق این پایگاه و ثبت اطلاعات واقعی از وضعیت عمومی مردم، گزارش هاي دقیق و روشنی را در اختیار سیاستگذاران حوزه رفاه اجتماعی قرار

 
می دهیم. 

وي افزود: حدود 60 پایگاه اطلاعاتی در اختیاراین وزارتخانه قرار دارد و تمام اطلاعاتی که بر پایه کد ملی در کشور ثبت می شود در این پایگاه گردآوري
شده است و بر پایه این اطلاعات می توانیم 85 میلیون جمعیت کشور را در یک طبقه بندي روشن در 10دهک مشخص دسته بندي کرده و از وضعیت

 
اقتصادي آنها مطلع شویم. 

شریعتمداري توجه جدي به مطالبه 15 ساله مردم از طریق اصلاح دستمزد افراد داراي حقوق ثابت که در سال گذشته انجام شد را تلاش دیگري در
راستاي تحقق خواسته ها و مطالبات مردمی دانست و اظهار داشت: با50 درصد افزایش حقوق کارکنان دولت و همسان سازي حقوق بازنشستگان، این

 
مطالبه جدي و مغفول مانده، با اختصاص 50 هزار میلیارد تومان منابع تحقق یافت. 

 
تشکیل بیش از 13 هزار تشکل کارگري و کارفرمایی در دولت تدبیر و امید 

وزیر تعاون به اهمیت و ضرورت حضور تشکل ها و اتحادیه ها به عنوان نمایندگان مردم درتصمیم گیري ها نیز تاکید کرد و گفت: بر همین اساس، در

 
دولت تدبیر و امید 13 هزار و 700 تشکل کارگري و کارفرمایی در کشور ایجاد شده است. 

وي به اقدامات متعدد این وزارتخانه در حوزه حقوق کودکان نیز اشاره کرد و گفت: با همکاري وزارت بهداشت، کودکان داراي سوء تغذیه شناسایی شدند
و منابعی براي آنان اختصاص داده شد. علاوه بر این 140 هزار کودك بازمانده از تحصیل را نیز شناسایی کردیم که بخشی از آنها به دلیل مسائل مادي و

 
بخشی نیز به دلیل معلولیت امکان تحصیل نداشتند و تلاش کردیم آنان نیز از این حق اساسی بهره مند شوند. 



شریعتمداري درخصوص اقدامات صورت گرفته در زمینه توجه به حقوق زنان سرپرست خانوار نیز اظهار داشت: در راستاي توانمند سازي این قشر از

 
جامعه نیز داشبورد اطلاعات زنان سرپرست خانوار تهیه و قدم هاي خوبی برداشته شده است. 

وزیر تعاون تاکید کرد: به وضعیت معلولان نیز در این دولت توجه ویژه اي شده و از طریق تصویب قانون افراد داراي معلولیت در مجلس شوراي اسلامی و
پیش بینی منابعی سعی کردیم به طور ویژه اي به آنها رسیدگی کنیم، این منایع از سال اول با حدود یک هزار و صد میلیارد تومان آغاز شد و امروز به

 
دو هزار میلیارد تومان منابع رسیده و علاوه بر منابعی که قبلاً در این ردیف ها مصرف می شد این منابع در اختیار معلولان قرار گرفت. 

وي اظهارداشت: به روستاها به عنوان مرکز اصلی توسعه کشور توجه ویژه شد، گسترش و توسعه شبکه آب، برق، گاز، توسعه شبکه اینترنت و نیز توجه
به مسئله اشتغال روستاها با اختصاص یک و نیم میلیارد دلار از محل منابع صندوق توسعه ملی نیز از دیگر برنامه هایی بود که در این دولت به اجرا

 
گذاشته شد. 

 
افزایش سهم اشتغال روستایی از 3 به 29 درصد در سبد اشتغال کشور 

وزیر تعاون تصریح کرد: تا امروز و به شکل تمام شماري شده حدود 250 هزار شغل در سطح روستاها به وجود آمده و سهم اشتغال روستایی در سبد

 
اشتغال کشور از 3 به 29 درصد افزایش پیدا کرده است. 

شریعتمداري افزود: با ایجاد کانون هاي بوم گردي، مسئله مهاجرت معکوس به روستاها انجام شده است. علاوه بر این تا پیش از این دولت، تنها 650
هزار نفر تحت پوشش بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر قرار داشتند که با اختصاص نزدیک به 3 هزار میلیارد تومان، پوشش بیمه اجتماعی

 
روستاییان را در کشور به سه میلیون نفر افزایش داده ایم. 

 
وي تصریح کرد: همچنین در حوزه زنانی که همسر خارجی داشتند امکان انتقال تابعیت براي فرزندان نیز انجام شده است. 

وزیر تعاون ادامه داد: در حوزه روابط کار نیز تلاش کردیم تا رابطه کارگران و کارفرمایان بهبود یابد و درطی این دو سال 30 سامانه جامع کار در سراسر

 
کشور استقرار پیدا کرده که از طریق این سامانه ها، ارتباطات کارگر و کارفرما به صورت منطقی تر برقرار می شود. 

 
از حضور وکلا در هیات هاي تشخیص و حل اختلاف استقبال می کنیم 

در ادامه این نشست، حاتم شاکرمی، معاون روابط کار گفت: هم اکنون این معاونت بسیاري از خدمات خود را و به ویژه در حوزه حقوق شهروندي به

 
صورت الکترونیکی به جامعه کارگري و کارفرمایی ارائه می دهد. 

وي به موضوع شفافیت اشاره کرد و گفت: از اصلاح آیین نامه تعیین اعضاي حل اختلاف و حضور وکلا در هیات هاي تشخیص و حل اختلاف که در این

 
جلسه مطرح شد استقبال می کنیم. 

شاکرمی با بیان اینکه هم اکنون هفت مقاوله نامه در دولت تصویب شده است افزود: جمهوري اسلامی ایران تاکنون به 14 مقاوله نامه بین المللی پیوسته

 
است که البته این تعداد افزایش پیدا خواهد کرد. 

 
راه اندازي اورژانس کسب و کار در دستور کار قرار دارد 

عیسی منصوري، معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال نیز به اقدامات این معاونت در حوزه زنان سرپرست خانوار و اشتغال پرداخت و گفت: راه اندازي

 
اورژانس کسب و کار در دستور کار قرار دارد و در حال نهایی شدن است. 

 
وي توضیح داد: از این اورژانس در دوره هاي اضطرار اقتصادي و طبیعی می توان استفاده کرد که توجه خاصی را به واحدهاي کسب و کار دارد. 



معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال ادامه داد: در دوران کرونا 20 هزار میلیارد تومان براي واحدهاي کسب و کار وکارفرمایانی که به نوعی بتوانند از

 
کارگران حمایت کنند اختصاص دادیم. 

منصوري افزود: همچنین یک بسته سیاستی نیز در مورد به کارگیري اتباع خارجی وجود دارد که در یک رشته فعالیت هاي خاصی بتوانند کار کنند و

 
تاکید بر حمایت از نیروي کار ایرانی است. 

وي در خصوص منشور حقوق شهروندي نیز گفت: در این مورد دو نکته ویژه داریم و آن بحث مالکیت و حقوقی براي نیروي کار شهروندان در حوزه کار
و اشتغال است که براي اولین بار نه از منظر بنگاه کسب و کار بلکه از منظر حقی که خود انسان دارد به آن پرداخته ایم و انسان محوري در آن به عنوان

 
مسئله دیده شده است. 

منصوري توضیح داد: در همه استان ها شاغلین و بیکاران زن سرپرست خانوار را به صورت تفکیک شده داریم. همچنین با هماهنگی معاونت زنان براي
همه زنان سرپرست خانوار و جامانده از اشتغال و مشاغل خانگی یک برنامه فراگیر اجرا کرده ایم و به صورت پایلوت این برنامه در 9 استان اجرا شد و هم

 
اکنون در 31 استان اجراي آن ادامه دارد. 

 
برچسب ها 

 
- حقوق شهروندي 

 
- محمد شریعتمداري 

 
- قانون اساسی 

 
- وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی 

- حاتم شاکرمی



آمار ابتلا به کرونا در مددسراها/جزئیات ارائه خدمات به بی خانمان هاي پایتخت

منبع: سیماي اقتصاديشماره خبر:  422  |  تاریخ: 1399/10/08

مدیرعامل سازمان رفاه، خدمات و مشارکت هاي اجتماعی شهرداري تهران با اشاره به اینکه با گذشت بیش از 10 ماه از شیوع کرونا در کشور
آمار ابتلاي مددجویان در مددسراها همچنان صفر است، گفت: روزانه 1300 نفر در مددسراها پذیرش می شوند.

مدیرعامل سازمان رفاه، خدمات و مشارکت هاي اجتماعی شهرداري تهران با اشاره به
اینکه با گذشت بیش از 10 ماه از شیوع کرونا در کشور آمار ابتلاي مددجویان در

 
مددسراها همچنان صفر است، گفت: روزانه 1300 نفر در مددسراها پذیرش می شوند. 

خبرگزاري فارس ،تهران مانند بسیاري از کلانشهرهاي دنیا با پدیده افراد بی خانمان و
کارتن خواب مواجه است. شهرداري تهران طی سال هاي گذشته اقدامات زیادي انجام
داده که این افراد حتی به صورت 24 ساعته تحت پوشش مددسراها قرار گیرند. حدود

20 مددسرا در نقاط مختلف تهران وجود دارد و روزانه تعداد زیادي از افراد بی خانمان در این مکان ها پذیرش می شوند که این افراد علاوه براي دریافت
3 وعده غذا از امکانات بهداشتی نیز برخوردار می شوند . این ویژگی در شرایط کرونا بسیار حائز اهمیت است البته به گفته مسوولان شهرداري تهران
کنترل کرونا در مددسراها به خوبی انجام گرفته و حتی گشت هاي سیار براي بی خانمان هایی که تمایل براي حضور در مددسراهاي ثابت ندارند در
نظرگرفته شده است. زنان نیز بخشی از آمار بی خانمان هاي تهران را به خود اختصاص داده اند، هر چند آمار آنها کمتر از مردان بی خانمان است ولی
تقریبا خدمات مشابه و برابري نسبت به مردان بی خانمان داشته اند و حدود 50 درصدشان سابقه اعتیاد دارند درباره موضوعات مختلف خدمات
اجتماعی به خانمان ها در شهر تهران با سیدمالک حسینی، مدیرعامل سازمان رفاه، خدمات و مشارکت هاي اجتماعی شهرداري تهران به بحث و گفت

 
وگو نشستیم که جزئیات آن به شرح ذیل است. 

 
در حال حاضر شهرداري روزانه به چه تعداد از افراد بی خانمان خدمات ارائه می دهد؟ 

ما از لحاظ ارائه خدمات به افراد بی خانمان به طور کلی فصول سال را به دو بخش فصل هاي گرم و سرد تقسیم بندي می کنیم که از خرداد تا انتهاي
مهر فصل گرم و از آبان تا انتهاي اردیبهشت فصل سرد در نظر گرفته می شود و بیشترین میزان مراجعه و پذیرش افراد بی خانمان در مددسراها مربوط

 
به مدت زمان ابتداي آبان تا انتهاي اردیبهشت است. 

 
در حال حاضر 1750 نفر از مددسراهاي پایتخت استفاده می کنند 

عموما سیر صعودي پذیرش ما از ماه مهر آغاز می شود و در حال حاضر 1750 نفر از مددسراهاي پایتخت استفاده می کنند که اگر ظرفیت دو
سامانسراي خاورشهر و لویزان را هم به آن اضافه کنیم اکنون 1900 نفر از افراد بی خانمان توسط شهرداري حمایت و خدمات لازم به آنها ارائه می شود.

 
پذیرش روزانه 1300 نفر در مددسراها 

 
میزان پذیرش افراد بی خانمان در فصل هاي سر سال چقدر بیشتر از فصل هاي گرم است؟ 

به طور متوسط روزانه حدود 1300 نفر در روزهاي گرم سال در مددسراهاي پایتخت پذیرش شده است که از ابتداي پاییز تاکنون به تدریج میزان
پذیرش حدود 40 درصد نسبت به فصول گرم بیشتر شده است. خوشبختانه شرایط خوبی در مددسراها وجود دارد و سعی شده که خدمات به صورت

 
جامع و کامل به مددجوها ارائه شود. 

 
بازگشت 100 مددجو از مددسرا به خانه 

 
خدمات مددکاري در مددسراهاي پایتخت به چه صورت است؟ 

امسال خوشبختانه موضوع مددکاري در مددسراها را به صورت جدي تري در دستور کار قرار دادیم و نتایج مؤثري هم به همراه داشته است که پس از



جمع بندي گزارش آن را منتشر خواهیم کرد. ما در سال گذشته با اقدامات مددکاري توانستیم بیش از 100 نفر ازافرادي که به مددسراها مراجعه کردند

 
را به خانواده وصل کردیم و از چرخه کارتن خوابی خارج کردیم. 

پرونده مددکاري بر اساس خوداظهاري مددجویان زمان پذیرش افراد بی خانمان براي آنها تشکیل می شود و سوالاتی نظیر بیماري هاي آنها، دلایل بی
خانمانی و اطلاعاتی از خانواده هایشان کسب می شود و در صورتی که امکان بازگشت آنها به آغوش خانواده هایشان وجود داشته باشد شهرداري تهران
قطعا اقدامات لازم را انجام می دهد به عبارتی پس از ریشه یابی مسأله جدایی افراد بی خانمان از خانواده هایشان، با افراد خانواده آنها تماس حاصل می

 
شود و مشاوره هاي لازم به دو طرف ارائه خواهد شد. 

افرادي که دچار آسیب هاي اجتماعی به ویژه اعتیاد هستند اعتماد به نفس آنها کاهش یافته و به نوعی این افراد انزواطلب می شوند و انگیزه برگشت به
خانواده را ندارند حتی بسیاري از این افراد از سوي خانواده هایشان طرد می شوند که با مشاوره و مددکاري می توان کمک هاي زیادي براي آنها انجام

 
داد. 

 
آمار مراجعه به مددسرا به دلیل مشکل اقتصادي نداریم 

 
چند درصد از افراد بی خانمان نه به دلیل اعتیاد بلکه به دلایل مشکلات اقتصادي به مددسراها یا همان مددسراها روي آورده اند؟ 

برخی از افراد هنگامی که براي دلایل مختلف به تهران می آیند با مشکلات اقتصادي مواجه شده و گاهی به مددسراها مراجعه می کنند البته زمانی که
آنها در مددسرا پذیرش می شوند این سوال از آنها پرسیده نخواهد شد که آیا به دلیل مشکل اقتصادي به مددسرا مراجعه کرده اید. ما آماري در این

 
زمینه نداریم فقط مشخصات فردي و دلایل جدایی از خانواده احصا می شود. 

 
حدود 50 درصد زنان در مددسراها سابقه اعتیاد دارند 

 
چند درصد از افرادي که در مددسراها(گرمخانه هاي) پایتخت پذیرش می شوند گرفتار اعتیاد هستند؟ 

همه موضوعات بر اساس خوداظهاري در پرونده مددجویان لحاظ می شود و بر اساس آنچه ما ثبت کرده ایم بیش از 60 درصد مردان و کمتر از 50

 
درصد زنان در گرمخانه ها سابقه اعتیاد یا مصرف موادمخدر داشته اند. 

 
کمتر از 10 درصد پذیرش ها مربوط به زنان است 

 
میزان پذیرش زنان بی خانمان در مددسراهاي پایتخت چگونه است؟ 

بر اساس آماري که سال گذشته از کل مراجعه ها به دست آمد کمتر از 10درصد مراجعات مربوط به زنان است و بیش از 40 درصد از ظرفیت مددسراها

 
مربوط به زنان در حال حاضر خالی است و بیشترین میزان پذیرش در مددسراهاي پایتخت مربوط به مردان بی خانمان است. 

 
بودجه 135 میلیاردتومانی کفایت نکرد 

 
وضعیت بودجه اي براي مددسراهاي پایتخت و پذیرش افراد بی خانمان چه میزان بوده و چه مشکلاتی در این راستا وجود دارد؟ 

بودجه 1400 هنوز در حال تدوین است و ارائه نشده ولی براي سال 99 مجموعه بودجه ما اعم از سرمایه اي و هزینه اي 135 میلیارد تومان بود که
حدود 61 میلیارد و 800 میلیون تومان بودجه سرمایه اي و بقیه مربوط به برنامه هاي هزینه اي اعم از دستمزدها، اجراي برنامه ها و نگهداري افراد بی

 
سرپناه بود. پروژه هاي سرمایه اي شامل احداث مددسراهاي فرامنطقه اي، مراکز خدمات سیار براي کودکان کار و و دو پروژه در حوزه کارآفرینی است. 

 
در حال رسیدن به روزهاي سخت هستیم 

براي سال 99 افزایش بودجه اي در نظر گرفته شده بود که در این زمینه از اعضاي شوراي شهر و شخص شهردار و معاون امور اجتماعی و فرهنگی
قدردانی می کنیم ولی به دلیل افزایش چندبرابري برخی قیمت ها دچار چالش شدیم ولی با وجود همه مضیقه هاي مالی و کاهش درآمد شهرداري به
دلیل شرایط کرونا نگهداشت اجتماعی شهر اعم از پوشش افراد بی سر پناه، گشت فوریت هاي اجتماعی و ارائه خدمات به کودکان کار با مشکل مواجه
نشد ولی در حال رسیدن به روزهاي سخت هستیم و باید فکري به حال تأمین بودجه ها کنیم تا کنون هزینه ها را مدیریت کرده ایم ولی شهرداري از
آنجایی که به تنهایی ارائه خدمات به بی خانمان ها را انجام می دهد و کمکی از سوي دولت دریافت نمی کند با مشکلات مالی و کمبودهاي بودجه اي

 
مواجه شده است. 

 
آمار ابتلاي مددجویان به کرونا همچنان صفر است 

 
از ابتداي شیوع کرونا چه تعداد از بی خانمان ها درگیر کرونا شده اند؟ 

خوشبختانه آمار ابتلا میان افراد بی خانمان و به عبارتی مددجویان در مددسراها صفر بوده است ولی باید به این مسأله توجه داشت که تعداد قابل



ملاحظه اي از افراد بی خانمان که در مددسراها پذیرش می شوند جزو افراد ثابت مددسراها هستند و مستمر به مددسراها مراجعه کرده و ما از آنها
شناخت داریم این دسته از افراد را مطمئن هستیم که در مددسراها دچار کرونا نشده اند ولی برخی از مراجعه کنندگان تنها یکبار و آن هم در فواصل
نامنظم به مددسراها مراجعه می کنند که به هر حال احتمال ابتلا به کرونا در میان آنها وجود دارد که البته زمانی که همه افراد به مددسراها مراجعه می
کنند ما لباس هاي آنها را کامل ضدعفونی می کنیم، به آنها ماسک می دهیم و در بدو ورود هم تب سنجی می شوند؛ اگر مشکلی یا علائمی از کرونا در
آنها مشاهده شود و یا شرایط عمومی شان مساعد نباشد به اتاق قرنطینه منتقل و اورژانس آنها را بررسی می کند و زمانی که وضعیت آنها بهبود یافت در

 
مددسرا پذیرش خواهند شد که به طور کلی می توان گفت از میان افرادي که در مددسراها حضور داشته اند تا کنون کسی مبتلا به کرونا نشده است. 

 
تعداد قابل ملاحظه اي از مددکاران مبتلا به کرونا شدند 

 
میزان ابتلاي مددکاران به کرونا در مددسراها چگونه بوده است؟ 

تعداد قابل ملاحظه اي از مددکاران مددسراهاو یا گشت هاي فوریت هاي اجتماعی درگیر و مبتلا به کرونا شده اند و خوشبختانه وضعیت آنها بهبود

 
یافته است و مشکل خاصی در این راستا وجود ندارد. 

 
تلاش جهت راه اندازي 4 مددسرا جدید 

 
سرانجام افتتاح مددسراهاي جدید درپایتخت به کجا رسید؟ 

این موضوع همچنان در دستور کار است و در 4 منطقه تهران زیرساخت هاي افتتاح مددسرا نداشته ایم که با تأکیدهاي شهردار تهران و پیگیري هاي
معاون امور اجتماعی و فرهنگی شهرداري تهران اقداماتی جهت رفع این مشکل انجام گرفته و از شهرداران مناطق 2،3، 7 و 10 که منطقه هایشان فاقد

 
مددسرا است خواسته ایم پیگیري هاي لازم را انجام دهند. 

 
زیرساخت راه اندازي مددسرا در منطقه 10 فراهم شد 

اخیراً زیرساخت راه اندازي مددسرا در منطقه 10 فراهم شده و اصلاحاتی را در دستور کار داریم که احتمالا به زودي این مددسرا جدید وارد مدار بهره
برداري می شود براي سایر مناطق نیز این مسأله مورد توجه است البته باید توجه داشت که پیدا کردن ملک و زمین مناسب جهت استفاده به عنوان
مددسرا مشکل است و ملاحظات بافت مسکونی نیز در آن محدوده باید در نظر گرفته شود ولی امیدواریم به زودي مشکل نبود مددسرا در 4 منطقه 2،

 
3، 7 و 10 نیز مرتفع شود. 

 
کارناوال شادي براي کودکان کار و خیابان 

 
برنامه هاي شهرداري تهران در آخرین روز پاییز و به عبارتی براي شب یلدا چگونه بود؟ 

در شب یلدا در تمام مددسراها ویژه برنامه هاي شب یلدا با لحاظ پروتکل هاي بهداشتی برگزار شد و تلاش کردیم فضاي با نشاطی براي مددجویان

 
ایجاد کنیم همچنین کارناوال شادي براي کودکان کار و خیابان برگزار شد و پک ویژه شب یلدا به انها ارائه کردیم. 

 
جزئیات کمپین یک بعلاوه یک 

 
درباره اجراي کمپین یک بعلاوه یک برایمان بگویید این کمپین چه نتایجی به همراه داشته است؟ 

به منظور ارتقا مشارکت هاي مردمی، درکنار مشارکت سازمان ها و دستگاه هاي مختلف در امور اجتماعی، تصمیم گرفتیم تا پویش یک بعلاوه یک را در
شهر تهران به مرحله اجرا دربیاوریم تا به شهروندان این پیام را بدهیم که حتی مشارکت یک نفر از آنان می تواند به یک نفر دیگر یاري برساند و در

 
نهایت این جمع یک هاست که بی شمار می شود. 

کمپین یک بعلاوه یک با همین رویکرد و با هدف تمرکز بر مشکلات و مسائل کودکان کار در شهر تهران به مرحله اجرا درآمد، این کمپین به عنوان
بخشی از مجموعه چهارراه کودك فعالیت خواهد کرد، اما فعالیت آن محدود به یک مناسبت یا بازه زمانی خاص نیست، بلکه بنا داریم تا در رویدادهاي

 
مختلف نظیر نوروز، ماه مبارك رمضان، جشن عاطفه ها، جشن نیکوکاري، ماه محرم و موارد دیگر یک بعلاوه یک را ادامه دهیم. 

اولین مرحله از کمپین یک بعلاوه یک به مناسبت شب یلدا انجام و مرحله اول این پویش با مشارکت خانواده کارکنان شهرداري تهران اجرا شد و از این
عزیزان خواستیم در شرایطی که امسال امکان برگزاري مراسم شب یلدا را ندارند، معادل هزینه میزبانی شان از یک خانواده دیگر را به شکل ریالی به

 
شماره حساب سازمان رفاه، خدمات و مشارکت هاي اجتماعی شهرداري تهران واریز کرده و خانواده یک کودك کار را مهمان خود کنند. 

طی مدت کمتر از یک هفته مبالغ قابل توجهی از سوي خانواده بزرگ شهرداري تهران به این شماره حساب واریز شد و در مجموع با مبالغ جمع آوري

 
شده بیش از 1500 بسته حاوي اقلام و خوراکی هاي شب یلدا شامل انار، شکلات، آجیل، کنسرو تن ماهی و دیگر تنفلات براي این کودکان تهیه شد. 

5 مددسرا سیار براي بی خانمان ها 



 
وضعیت مددسراهاي سیار چگونه است؟ 

5 مددسرا سیار براي بی خانمان هاي تهران در نظرگرفته شده و این مددسراها براي افراد بی خانمانی که علاقه به حضور در 20 گرمخانه دائمی شهر را
ندارند، تدارك دیده شده تا هیچ کس در تهران بی سرپناه نماند.



نخستن مرکز نوآوري بخش تعاون هرمزگان افتتاح شد

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  423  |  تاریخ: 1399/10/08

فصل اقتصاد - بندرعباس - ایرنا - اولین مرکز نوآوري بخش تعاون هرمزگان با حضور ویدیو کنفرانسی معاون علمی و فناوري رییس جمهور،
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، رییس کمیسیون اقتصادي مجلس، رییس کمیسیون اجتماعی مجلس و مدیرکل تعاون و کار هرمزگان در

شهرستان رودان آغاز بکار کرد.

فصل اقتصاد - بندرعباس - اولین مرکز نوآوري بخش تعاون هرمزگان
با حضور ویدیو کنفرانسی معاون علمی و فناوري رییس جمهور، وزیر
تعاون، کار و رفاه اجتماعی، رییس کمیسیون اقتصادي مجلس، رییس
کمیسیون اجتماعی مجلس و مدیرکل تعاون و کار هرمزگان در

 
شهرستان رودان آغاز بکار کرد. 

مدیرکل تعاون کار و رفاه اجتماعی هرمزگان روز دوشنبه در حاشیه
افتتاح مرکز نوآوري بخش تعاون در شهرستان رودان اظهار داشت: این
مرکز به منظور اهدافی از جمله تبدیل شدن تعاونی ها به واحدهاي

خلاق و نوآور و بستري براي رشد و پرورش ایده هاي نو بر مبناي دانش، حمایت از طرح هاي پژوهشگران، محققان، دانشجویان و کمک به شکل گیري و

 
حیات شرکت هاي دانش بنیان، ایجاد بستر مناسب براي کارآفرینی، اشتغال و انتقال فناوري در استان بویژه در حوزه تعاون آغاز بکار کرده است. 

هادي ابراهیمی ادامه داد: همچنین تجاري سازي محصولات، ارائه خدمات حمایتی و پشتیبانی از ساخت و توسعه محصولات مبتنی بر فناوري و نوآوري

 
و یا انتقال دانش فنی توسط صاحبان ایده ها در بخش تعاون نیز از اهداف این مرکز است. 

وي اضافه کرد: تعاون به عنوان یکی از بخش هاي بزرگ اقتصادي، نقش مهمی در تولید و اشتغال دارد و در هرمزگان افزون بر سه هزار تعاونی در بخش

 
هاي مختلف فعالیت دارند و خلاقیت و نوآوري اکنون یک ضرورت براي تعاونی هاست. 

به گفته وي، درحال حاضر حمایت از اقتصادي دانش بنیان و علم و عمل، محور فضاي حرکت بخش تعاون را به سوي فعالیت هاي اقتصادي دانش پایه و
نوبنیان فراهم کرده که ایجاد مراکز نوآوري بخش تعاون به عنوان هسته محرك و پیش برنده الگوي دانش محور تعاونی، تاثیر بسزایی در ایجاد و شکل

 
گیري تیم هاي کاري و دانش بنیان در بخش تعاون خواهد داشت. 

مدیرکل تعاون کار و رفاه اجتماعی هرمزگان افزود: در این راستا و بمنظور حمایت از استارت آپ ها و استفاده از ایده هاي برتر و به روز شدن فعالیتها،
ایجاد مراکز توسعه و نوآوري تعاون می تواند به این امر کمک کند که با راه اندازي این مرکز، شرکت هاي تعاونی داراي ایده هاي خلاقانه و نوآور و دانش

 
بنیان مورد حمایت قرار می گیرند تا ایده ها تبدیل به تجاري سازي شوند. 

مرکز نوآوري و توسعه تعاون هرمزگان با همت شرکت تعاونی کشاورزي تاك سبز طبیعت رودان و با پیش بینی اشتغال20 نفر، در مجموعه اي چند
منظوره به وسعت هشت هکتار با سرمایه گذاري60 میلیارد ریال که 20 میلیارد از طریق تسهیلات بانکی و مابقی سهم آورده، تاسیس و در حوزه هاي

مختلف کشاورزي و شیلاتی از جمله گیاهاي دارویی ، کشاورزي ، باغ مرکبات و نخیلات، پرورش ماهی و میگو و تولید انرژي سبز فعالیت دارد.



اجراي سد تنگ سرخ کهگیلویه و بویراحمد از طریق ماده 56پیگیري می شود

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  424  |  تاریخ: 1399/10/08

یاسوج- سرپرست معاونت توسعه و منابع انسانی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: اجراي سد تنگ سرخ و جاده یاسوج- شیراز در
کهگیلویه و بویراحمد از طریق ماده 56 پیگیري می شود.

یاسوج- سرپرست معاونت توسعه و منابع انسانی وزارت تعاون، کار و رفاه
اجتماعی گفت: اجراي سد تنگ سرخ و جاده یاسوج- شیراز در کهگیلویه

 
و بویراحمد از طریق ماده 56 پیگیري می شود. 

به گزارش خبرنگار مهر، غلامرضا پناه عصر دوشنبه در حاشیه آغاز فعالیت
هیئت اعزامی از سوي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در جمع
خبرنگاران در یاسوج افزود: بنا به درخواست وزیر تعاون، کار و رفاه
اجتماعی هیئت هایی از سوي این وزارتخانه و سازمان هاي تابعه آن براي
ارزیابی مشکلات و توسعه اشتغال به هفت استان محروم کشور سفر می

 
کنند. 

وي با بیان اینکه این هیئت به استان هاي کهگیلویه و بویراحمد، چهار محال و بختیاري، کردستان، کرمانشاه، لرستان، خوزستان و سیستان و بلوچستان

 
سفر می کنند، گفت: اولین سفر این هیئت به کهگیلویه و بویراحمد است و در این سفر پروژه هاي مهم و مشکلات بخش اشتغال بررسی می شود. 

پناه تصریح کرد: در این سفر، پروژه هاي داراي مشکل بررسی و پس از بازدید، زمینه رفع مشکلات فراهم می شود و پروژه ها و طرح هاي مختلف با

 
ایجاد اشتغال مناسب نیز در شهرستان هاي استان کهگیلویه و بویراحمد بازدید می شوند. 

وي اظهار داشت: پیشنهادهایی که در شوراي برنامه ریزي و توسعه استان و شوراي اشتغال استان توسط استاندار و معاونان مطرح شده نیز ارزیابی شده و
بخشی از پروژه هاي بزرگ استانی نیز که زمان زیادي است اجراي آن آغاز شده نیز ارزیابی و با حمایت بانک هایی که وابسته به وزارت تعاون، کار و رفاه

 
اجتماعی هستند، اجراي آنها تسریع می شود. 

پناه افزود: اجراي این طرح ها با حمایت بانک رفاه، بانک توسعه تعاون و صندوق کارآفرینی امید از طریق ماده 56 تسریع خواهند شد.



( فیلم ) آیا مسئولان کهگیلویه و بویراحمد ایده براي مسئولان عالی رتبه وزارت کار دارند؟

منبع: کبنا نیوزشماره خبر:  425  |  تاریخ: 1399/10/08

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون و رفاه گفت: در مرحله نخست حدود 14 هزار میلیارد تومان تسهیلات به کسب و کارهاي آسیب
دیده از کرونا در کشور پرداخت شده است.

 
فایل مرتبط 

کبنا ؛معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون و رفاه گفت: در مرحله نخست حدود 14 هزار میلیارد تومان تسهیلات به کسب و کارهاي آسیب

 
دیده از کرونا در کشور پرداخت شده است. 

 
به گزارش کبنا، عیسی منصوري در جمع خبرنگاران اظهار داشت: متقاضیان به 19 بانک تعیین شده در این حوزه معرفی شدند. 

 
وي افزود: این 14 هزار میلیارد تومان تسهیلات در 14 رسته و حدود 858 زیر رسته تعریف شده بود. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون تصریح کرد: علاوه بر این میزان در مرحله دوم نیز بر اساس مصوبات ستاد ملی کرونا به بخش گردشگري

 
حدود 2 هزار میلیارد تومان، 1700 میلیارد تومان به بخش فرهنگ و هنر و 800 میلیارد تومان به بخش ورزش اختصاص یافته است. 

منصوري ابراز داشت: پرداخت تسهیلات به بخش هاي آسیب دیده به تدریج ادامه پیدا می کند و تلاش شده تا فرصت تنفس (باز پرداخت) در مرحله

 
دوم بیشتر باشد به گونه اي که تا بهار آینده متقاضیان فرصت داشته باشند. 

 
 

 
با شیوع بیماري ویروسی کرونا از اواخر سال گذشته دولت به منظور حمایت از کسب و کارهاي آسیب دیده تسهیلاتی را در اختیار آنان قرار داد. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون عنوان کرد: در حوزه تسهیلات روستایی و عشایري تا قبل از مرحله پنجم 13 هزار میلیارد تومان تسهیلات

 
در حدود 2 سال و نیم پرداخت شده و امید است این کار همچنان ادامه داشته باشد. 

منصوري بیان کرد: توجه دولت به استان کهگیلویه و بویراحمد خاص است و به همین علت این هیات از طرف وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی که
ترکیبی از معاونان و روساي صندوق ها و بانک ها بوده به استان اعزام شده اند. و ظرف امروز و فردا ارزیابی میدانی از استان خواهند داشت، تصمیم وزیر

 
و این هیات نگاه خاص به کهگیلویه و بویراحمد است. 

وي اظهار امیدواري کرد در این سفر براي رفع مشکل بیکاري و اشتغال استان کهگیلویه و بویراحمد تصمیم هاي مناسبی از سوي مسئولان اعزامی از

 
سوي وزارت رفاه گرفته شود. 



 
 

منصوري با بیان اینکه یکسري ظرفیت استان کهگیلویه و بویراحمد از قبل مشخص شده گفت: بازدیدي از شهرستان ها صورت می گیرد و در قالب

 
برنامه و چارچوب متناسب با ایده و برنامه منابع لازم را در اختیار استان قرار دهیم. 

منصوري بیان کرد: حوزه اشتغال روستایی، مشاغل خانگی، سیاست فعال بازار کار استان کهگیلویه و بویراحمد مورد توجه هیات است، ایده هایی که
منجر به شکوفایی استان کهگیلویه و بویراحمد می شود را حمایت می کنیم تا وضعیت کلاسیک که از قبل وجود داشته دچار تغییر و تحول و منجر به

اشتغال جدید شود تا اقتصاد منطقه رونق پیدا کند.




